
 
 
 
 
 
 
 
 
 

دهم خرداد 1400



°۳۲تهران

تغ�رقیمتعنوان

390 (%0.6)65,690درهم امارات

100 (%0.36)28,200لير ترکيه

300 (%0.79)38,100يوان چين

3,100 (%1.42)222,000ين ژاپن

1,100 (%0.55)201,350دلار کانادا

1,600 (%0.59)273,100فرانک سوئيس

0 (%0)3,280افغاني

0 (%0)3,820روبل روسيه

1,100 (%0.59)188,800دلار استراليا

3,910 (%1.67)238,570دلار

7,020 (%2.48)290,110يورو

2,040 (%0.59)345,340پوند انگليس
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تغ�رقیمتعنوان

510,000 (%0.48)107,480,000سکه امامي

5,501,000 (%5.45)106,480,000سکه بهار آزادي

1,000,000 (%1.67)60,000,000نيم سکه

0 (%0)40,000,000ربع سکه

50,000 (%0.21)23,650,000سکه گرمي



 

1- بازدید معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري از خانه خلاق صنایع دستی «ب» - فصل اقتصاد

2- پرداخت 550 میلیون تومان تسهیلات به صندوق هاي خرد محلی عشایر چهارمحال و بختیاري - صندوق کارآفرینی امید

3- دیدار مدیر صندوق استان اصفهان با مدیر معیشت و توانمند سازي مرکز خدمات حوزه علمیه - صندوق کارآفرینی امید

4- پرداخت 72 میلیارد ریال به تعاونی هاي استان بوشهر - صندوق کارآفرینی امید

5- راه اندازي 3652 طرح تولیدي و اشتغالزاي صنعتی در استان اردبیل - صندوق کارآفرینی امید

6- پرداخت 130 میلیارد تومان تسهیلات روستایی در استان کرمان - صندوق کارآفرینی امید

7- 151 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه در استان اصفهان پرداخت شد - صندوق کارآفرینی امید

8- رئیسی: اینترنت باید رایگان شود - ناطقان

9- جلیلی: جوانان کوله بر می توانند به صادر کننده تبدیل شوند - افکارنیوز

10- جلیلی: کولبران باید به صادرکننده تبدیل شوند - پانا

11- رشد قارچ گونه فروشگاه هاي بزرگ در کشور - خبرگزاري علم و فناوري

12- عدالت بدون وحدت؟ - کبنا نیوز

13- رشد 115 درصدي تولید یخچال و فریزر - فلزات آنلاین

14- مشکلات 17 واحد تولیدي نهاوند بررسی می شود - برنا نیوز

15- به کارگیري روش هاي جدید مشارکت وقفی در میراث فرهنگی - خبرگزاري مهر

16- بانک ها حق ندارند هر واحد تولیدي بدهکار را تملک کنند - تابناك

17- دهک هاي پایین جامعه باید از اینترنت رایگان بهره مند شوند - خبرگزاري مهر

18- از کارآفرینی که «ریسک» نمی کند تا وعده هایی که عملی نشد - باشگاه خبرنگاران جوان

19- اختصاص 300 میلیارد تومان تسهیلات زلزله به استان کرمانشاه - باشگاه خبرنگاران جوان

20- درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 - باشگاه خبرنگاران جوان

21- بررسی نگاه کاندیدا هابه فضاي مجازي - خبرخودرو

22- 2نیروگاه خورشیدي در فارس با سرمایه 567 میلیون یورو در حال ساخت است - ایرنا

23- درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفی سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 - خبرگزاري صدا و سیما

24- ارائه تسهیلات به فعالان و خریداران صنایع دستی در «فستیوال صنایع خلاق» - ایرنا

25- همتی می خواهد از دولت و کارنامه سیاهش فاصله گیري کند/ افزایش 15 هزار تومانی نرخ ارز در دوره همتی/ تبانی

بانک ها و ابربدهکاران براي نوسازي مطالبات معوق - مشرق

26- با سرکوب قیمت ها تورم کنترل نمی شود/ یک بانک خاص براي حمایت از تولید ایجاد خواهیم کرد/ در پتروشیمی می

توانیم 2 میلیون و 700 هزار شغل ایجاد کنیم - صداي دیپلماسی ایران

27- یارانه 450 هزار تومانی من قابل عمل است/ دور خودمان دیوار نمی کشم اما اقتصاد را از شرطی بودن خارج می کنم/

باید مبارزه با فساد را از خانواده خودمان شروع کنیم - صداي دیپلماسی ایران

28- بانک رسالت ظرفیت خوبی براي توانمندي و توسعه اشتغال خرد در روستاها دارد - هرمز



29- بررسی نگاه کاندیدا هاي انتخابات به فضاي مجازي - روز نو

30- فضاي مجازي فرصت ایجاد اشتغال است - روزنامه عصر ایرانیان

31- گام هاي مهم مجلس براي معیشت مردم - روزنامه عصر ایرانیان

32- فضاي مجازي فرصت ایجاد اشتغال است - روزنامه عصر ایرانیان

33- اخبار - روزنامه عصر ایرانیان

34- گره زدن اقتصاد به تعامل با آمریکا، خطاي بسیار بزرگ دولت روحانی بود - روزنامه عصر ایرانیان

35- شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند - روزنامه عصر ایرانیان

36- روایت همدلی یک همکار فرهنگی - پانا

37- سیف: مفاسد باید خط قرمز دولت اسلامی باشد / ساختار هاي اقتصادي فساد زا و نظارت ناکارآمد است - دانشجو

38- بخشنامه «الف» و «ب» بر حضور مفید اساتید تاکید دارد - ایسکا

39- درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفی سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 - باشگاه خبرنگاران جوان

40- سطح زندگی طلبه ها از متوسط جامعه پائین تر است - ناطقان

41- اظهارات جنجالی همتی در تلویزیون؛ از پیامک حجاب به زنان تا فیلترینگ - آخرین خبر

42- پرداخت آسان صدقه با ارسال عدد یک به شماره 8877 - شبستان

43- وزیر نیرو وارد آذربایجان شرقی شد - آرمان اقتصادي

44- رئیسی: اینترنت براي دهک هاي پایین باید رایگان شود - تابناك

45- وقتی بانک ها سد راه تولید می شوند/ از دلسردي سرمایه گذار تا از دست دادن بازارهاي صادراتی - فودنا

46- این کالا 4 برابر گران شد - فردا نیوز

47- بازدید خبرنگاران استان همدان از معدن سنگ آهن باباعلی - ایرنا

48- همتی: برخی به دنبال یارانه 450 هزارتومانی هستند، این یعنی بنزین 10 هزار تومان شود / ستاد 5 کاندیدا علیه من

دروغ می نویسند؛ اگر دین ندارید آزاده باشید / در زندگی مردم دخالت می کنیم که چه جور زندگی ... - روز نو

49- توضیحات رئیسی درباره اموال و خانواده اش - روز نو

50- طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت! - روز نو

51- بررسی نگاه کاندیدا هاي انتخابات به فضاي مجازي - برترین ها

52- ارتقاي معرفت دینی از مهمترین اهداف طرح محله مقاوم است - خبرگزاري مهر

53- حمله تند هیات مدیره استقلال به مددي - فرتاك نیوز

54- نعمتی ششمین پرسپولیسی تیم ملی - فرتاك نیوز

55- معضل سرمایه گذاري در خراسان شمالی/ وعده هایی که عمل نشد و کارآفرینی که «ریسک» نمی کند - تسنیم

56- اشتغالزایی در نقطه صفر مرزي - روزنامه گسترش صمت

57- قصه هاي مالیات و مافیاي دخانیات - روزنامه گسترش صمت

58- بلندتر بخند همسایه - همشهري

59- وعده هاي عالی با دستان خالی! - ایمنا

60- صدور 46 فقره پروانه بهره برداري در سال جهش تولید در نیشابور - پانا



61- 15میلیارد تومان تسهیلات زلزله به بهداشت و درمان کرمانشاه اختصاص یافت - ایرنا

62- سیف: مفاسد اقتصادي باید خط قرمز دولت اسلامی باشد/ ساختار هاي اقتصادي فساد زا و نظارت ناکارآمد است - دانشجو

63- کشف 90 میلیارد کالاي قاچاق در طرح ضربتی پلیس کرمان - برنا نیوز

64- مجلس یازدهم گام هاي مهمی در زمینه معیشت برداشته است - افکارنیوز

65- کارفرمایانی که فارغ التحصیل جدید جذب کنند از پرداخت حق بیمه معاف هستند - خبرگزاري فارس

66- رئیسی: در کشور بن بست نداریم - تابناك

67- موضوع حکم امام درباره ستاد فرمان هشت ماده اي چه بود؟ - جماران

68- اصلی ترین مطالبات مردم در انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ / جریان منتقد وضع موجود، پیروزِ احتمالی انتخابات -
دانشجو

69- راستی: بعضی وعده هاي نامزدها دون شأن مردم ایران است - ایسنا

70- ضرورت مبارزه با قاچاق کالا در مبادي و مقاصد - خبرگزاري صدا و سیما

71- دیدار جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز با نماینده ولی فقیه در خوزستان + عکس - حوزه نیوز

72- توسعه بازارهاي منطقه اي کلید اصلی افزایش صادرات غیرنفتی - خبرگزاري فارس

73- امضاء 55 تفاهم نامه با شرکت هاي تولیدي منطقه - کیوسک خبر

74- صادرات فرش دستباف از قیامدشت به بنگلادش - بسیج نیوز

75- 7 گام براي رشتِ بهتر - گیل سداد

76- دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است - آنا

77- مستمري بگیران در فراخوان تقدیر تامین اجتماعی شرکت کنند - باشگاه خبرنگاران جوان

78- توسعه کسب وکارهادر سیستان با استفاده از ظرفیت هاي موجود امکانپذیر است - باشگاه خبرنگاران جوان

79- آیت االله بوشهري: سطح زندگی طلبه ها پایین است - برترین ها

80- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - امتداد نیوز

81- رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین: سطح زندگی طلبه ها از سطح زندگی متوسط جامعه خیلی پائین تر است/ بسیاري از

مردم در خصوص وضعیت مالی طلاب تصور غلط دارند - عصر ایران

82- خانه حسین بهزاد پایگاه هنرمندان خلاق صنایع دستی شد - ایسنا

83- آقا محمدي: محلات یک ظرفیت مهم در کشور است - ایرنا

84- صندوق بیمه اجتماعی روستایی تمامی افراد فاقد بیمه کرمان را پوشش می دهد - ایرنا

85- صندوق کارآفرینی امید 130 میلیارد تومان تسهیلات روستایی پرداخت کرد - ایرنا

86- چشم انداز کرونا در دولت آینده - روزنامه رسالت

87- پلیس کرمان بیش از 90 میلیارد کالاي قاچاق را کشف کرد - ایرنا

88- کرمان در مدار شور انتخاباتی - ایرنا

89- تصویب آیین نامه سن فرسودگی خودرو ها در دولت/ دوبار معاینه فنی در سال براي خودرو هاي فرسوده - باشگاه
خبرنگاران جوان

90- رئیسی: اینترنت براي دهک هاي پایین جامعه باید رایگان شود - باشگاه خبرنگاران جوان

91- تصویب آیین نامه سن فرسودگی خودروها در دولت/ دوبار معاینه فنی در سال براي خودروهاي فرسوده - بیتوته



92- قاضی زاده هاشمی:به هر ایرانی بسته غذایی 300 هزار تومانی می دهم /مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنم - تیک

93- پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران ایجاد نشاط انقلابی است - قم پرس

94- اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی/در حق سینما جفا شد - قم پرس

95- وعده قاضی زاده هاشمی: مساله گرسنگی را حل می کنم - روزنامه هفت صبح

96- تاکید استاندار قم بر استفاده از ظرفیت هاي جهاددانشگاهی در استان - ایسنا

97- توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر - 8 دي خبر

98- طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت! - ساعت 24

99- استاندار گیلان: نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا، نقش آفرینی کنند - گیلان بهتر نوین

100- احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه هاي آینده - گیلان بهتر نوین

101- تصمیم گیري درمورد مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی ها در هیئت دولت - میزان

102- محسنی بندپی: 90 درصد پروژه ها در 6 ماهه اول سال جاري افتتاح می شود - میزان

103- مولر:بسیار انگیزه دارم و می خواهم در نقش یک یک کاتالیزور عمل کنم - فرتاك نیوز

104- محمدي: اگر کمی آدم استرس هم داشته باشد خوب است - فرتاك نیوز

105- جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک - پارسینه

106- نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی کنند - ایسنا

107- جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد - افکارنیوز

108- رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد مطرح کرد؛ رشد درآمدهاي غیرشهریه اي در دانشگاه آزاد اسلامی نجف

آباد - اخبار علمی

109- دکترروزبهانی در گفت وگو با آنا تشریح کرد؛ اهداف راه اندازي دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی چیست؟/ مراکز

مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی 3 فرآیند را دنبال می کنند - اخبار علمی

110- پیشرفت هایی که فقط ادعا می شود/ وجود سرمایه گذاري  هاي نامرئی در یزد - خبرگزاري فارس

111- توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر - 8 دي خبر

112- امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك میان معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون و صندوق توسعه صنایع دستی -
میراث آریا

113- جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک - آفتاب

114- رمزارزها بر پایه یک استراتژي کلان تولید شوند - روزنامه فناوران اطلاعات

115- وعده جدید یک نامزد انتخابات: برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنم - همشهري

116- برنامه اقتصادي کاندیداها - روزنامه مستقل

117- جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفاً یک پزشک - حلقه وصل

118- طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب آذربایجان غربی افتتاح شد - صبح تهران

119- بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران ضرورتی ندارد - صبح تهران

120- ایجاد 485 پایتخت در ایران / یک بسته 300 هزار تومانی هم می دهیم که غذاي کافی به مردم برسد - گیل خبر

121- سم پاشی روزافزون BBC علیه رئیسی/ صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه انتخابات - رسا

122- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - صبح تهران



123- بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران - موج

124- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي توسط بانک صنعت و معدن - برداشت روز

125- یک استقلالی، رئیس ستاد ابراهیم رئیسی شد - دنیاي معدن

126- 155 دستگاه دولتی و خدماتی استان کرمانشاه مجهز به مولد برق اضطراري است - فصل اقتصاد

127- رشد 27 قلم کالاي صنعتی در فروردین/ با انسجام رویه ها بخشنامه مانع تولید نداشتیم/ رشد بیش از 50 درصدي تولید

خودرو - تجارت گردان

128- دولت به منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی تصمیماتی اتخاذ کرد - ایرنا

129- قاضی زاده هاشمی: به هر ایرانی بسته غذایی 300 هزار تومانی می دهم - ایرنا

130- طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت در ایران / یک بسته 300 هزار تومانی هم می دهیم که غذاي کافی به

مردم برسد - انتخاب

131- پیشرفت هایی که فقط ادعا می شود/ وجود سرمایه گذاری هاي نامرئی و حبابی در یزد - خبرگزاري فارس

132- شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد - خوزنا

133- نشست آموزشی اجراي پاتوق هاي مهارتی و فرهنگی برگزار شد - فرتاك نیوز

134- حاج صفی: انتظار از تیم ملی خیلی بالاست/ باید هر چهار دیدار آینده را پیروز شویم - فرتاك نیوز

135- دولت فرصت هاي ویژه خود را تبدیل به تهدید و بحران کرد/ دولت انقلابی می تواند بیکاري را مهار کند - خبرگزاري
فارس

136- تفاهم نامه همکاري میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی امضا شد - آنا

137- معاش 46 میلیون نفر در معرض مخاطره اي جدي - روزنامه امتیاز

138- امضاء تفاهمنامه بین دانشگاه و بنیان هاي سلامت - مردم سالاري آنلاین

139- نقش شهر ها و مدیریت شهري در بحران کرونا - تابناك

140- رشد صدور مجوز واحدهاي صنعتی - مردم سالاري آنلاین

141- بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران ضرورتی ندارد - خبرگزاري مهر

142- شهر را «دانش بنیان» اداره کنید - جوان آنلاین

143- 70 هزار قطعه زمین براي تأمین مسکن جانبازان و ایثارگران - جوان آنلاین

144- چرا جوانان ما زود پیر می شوند! - روزنامه آفرینش

145- اخبار مهم امروز گروه اجتماعی برنا - برنا نیوز

146- استان تهران در شاخص بهبود فضاي کسب و کار وضعیت مناسبی ندارد - خبرگزاري مهر

147- سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس: طرح جمعیت مشوق هاي بسیار خوبی براي افزایش جمعیت در

نظر گرفته است/ وجود 3 میلیون زوج نابارور در کشور - شفقنا

148- استاندار تهران تاکید کرد؛ ضرورت افزایش سقف تسهیلات جهت اتمام پروژه ها - شفقنا

149- دستور معاون بانک مرکزي براي حل مشکلات ارزي واحدهاي صنعتی فارس - روزنامه خبر جنوب

150- یک استقلالی، رئیس ستاد ابراهیم رئیسی شد - دنیاي معدن

151- 155 دستگاه دولتی و خدماتی استان کرمانشاه مجهز به مولد برق اضطراري است - ایرنا

152- تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - ایلنا



153- شکل گیري کسب وکارهاي فرهنگی و هنري از تدبیر تا امید - ایرنا

154- کمربندي خمام به گروگان گرفته شده است! - اسرار امروز

155- چرا قوانین و سیاست هاي افزایش جمعیت اجرا نمی شود؟ - یزدي نیوز

156- نرخ بیکاري دانشگاهیان چقدر است؟ - ناطقان

157- افتتاح مرکز نیکوکاري در استان یزد - یزدي نیوز

158- سفر وزیر نیرو فردا به آذربایجان شرقی - انرژي امروز

159- ضرورت افزایش سقف تسهیلات جهت اتمام پروژه ها - ایسنا

160- اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی - جماران

161- سه هزار و 400 مددجوي بهزیستی در آذربایجان شرقی توانمند شدند - آدینه پرس

162- رشد 162 درصدي صدور مجوز تاسیس واحدهاي صنعتی - خوزنا

163- فعالیت 1200 شرکت در زیست بوم صنایع خلاق کشور - ایرنا

164- امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك میان معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون و و صندوق توسعه صنایع

دستی - میراث آریا

165- برگزاري جشن 50 سالگی سد ارس همزمان با آب گیري 2 سد جدید - عصر پرس

166- 32 تن گل محمّدي از گلستان هاي میاندوآب برداشت شد - ایرنا

167- آغاز نشاء برنج صدري بلند در شهرستان کلات - خبرگزاري صدا و سیما

168- ثروتمندترین کشور دنیا کجاست؟ - برنا نیوز

169- حمایت همه جانبه قوه قضاییه از کارخانجات هلدینگ عظام - روزنامه اقتصاد برتر

170- ارائه 396 فقره تسهیلات به مددجویان و واجدین شرایط استان فارس در 2 ماهه گذشته - بسیج نیوز

171- صدور مجوزهاي اکتشافی رکورد زد - فلزات آنلاین

172- تفاهم نامه سه جانبه مطالعات ژئوفیزیک هوابرد امضا شد - فلزات آنلاین

173- ظرفیت تولید کارخانه فولاد شادگان با طرح توسعه به چهار میلیون تن می رسد - فلزات آنلاین

174- نخستین نمایشگاه توانمندسازي شرکت هاي منطقه ماهشهر برگزار می شود - روزنامه آفرینش

175- تاکید شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - روزنامه تجارت

176- شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد - شبستان

177- بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران - هشدار نیوز

178- پیام تسلیت سرپرست دانشگاه بین المللی چابهار در پی درگذشت دکتر امیر جعفر پور - اخبار علمی

179- تاکید شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - پانا

180- تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - بازار کار

181- معادن سنگ مرمریت و کرومیت استان فارس زیر چتر بیمه پاسارگاد - تدبیر و امید

182- 466 روز ریزش اشتغال/ کرونا چگونه به بازار کار ایران حمله کرد؟ - تیک

183- گفتگو با نامزدهاي انتخابات روي موج رادیو جوان - آریا نیوز

184- ثبت 126 فامنینی در سامانه رصد اشتغال - باشگاه خبرنگاران جوان



185- امضاء تفاهم نامه احیا مسئولیتهاي اجتماعی شرکتها - اکو نیوز

186- همه ایتام شهرستان دره شهر صاحب مسکن شده اند - باشگاه خبرنگاران جوان

187- نامزدهاي ریاست جمهوري بخوانند/ پیشنهادهاي راهگشایی که رهبري مطرح کردند - باشگاه خبرنگاران جوان

188- طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب در آذربایجان غربی افتتاح شد - شما و اقتصاد

189- امضاي تفاهم نامه سه جانبه میان کمیته امداد، سازمان آموزش فنی و حرفه اي و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب - شما
و اقتصاد

190- پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی خواهد بود - دیار آفتاب

191- اعطاي تسهیلات به مجتمع فر آوري خرما بم (دهکده خرما ) - خبرگزاري صدا و سیما

192- تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - فردا نیوز

193- آغاز رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» - خبرگزاري فارس

194- تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی - صداي پول

195- اگر روحانی نبود| راه آهن استراتژیک غرب کشور براي خوشایند اروپا تعطیل شد - خبرگزاري فارس

196- برنامه ریزي براي خودکفایی 3000 خانوار مددجو در ایلام - خبرگزاري مهر

197- نرخ بیکاري دانشگاهیان چند برابر بی سوادهاست - خبر آنلاین

198- امضاي تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان - بیرونیت

199- اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی/در حق سینما جفا شد - خبرگزاري مهر

200- مهلت ثبت نام مقاطع پیش دبستانی و اول ابتدایی تا 25 خرداد ادامه دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

201- بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران - ایسنا

202- غرق شدگان دریا خارج از طرح هاي سالم سازي بودند - 8 دي خبر

203- امضاء تفاهمنامه بین دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجمن دانش بنیان هاي سلامت - ایرنا

204- آغاز به کار خانه خلاق "ب" در حوزه صنایع دستی - شبکه ایران

205- معاش 46 میلیون نفر در خطر - روزنامه حرف مازندران

206- ساختمان دانشگاه آزاد اسلامی مرکز مهربان به بهره برداري رسید - آنا

207- دستگاه ها نگاه ویژه اي به اشتغال فرزندان ایثارگران داشته باشند - ایسنا

208- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي توسط بانک صنعت ومعدن - سیماي اقتصادي

209- تولید یخچال و فریزر در سال جاري 115 درصد رشدکرد - روزنامه جهان اقتصاد

210- جشن 50 سالگی سد ارس برگزار شد - روزنامه جهان اقتصاد

211- قرارداد پروژه لرزه نگاري دوبعدي دشت کوه امضا شد - آریا نیوز

212- صدور مجوزهاي اکتشافی رکورد زد - ماین نیوز

213- همکاري سه جانبه براي مطالعات ژئوفیزیک هوابرد معادن آهن و منگنز - ماین نیوز

214- قیام اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی نیاز امروز کشور است. - رادیو فرهنگ

215- تمدید مهلت ارسال آثار به سومین نمایشگاه ملی مد و لباس دانشگاهی - اخبار دانشگاهی

216- سرمایه گذاري 15 هزار میلیارد ریالی در زیرساخت هاي بندري گیلان - رشتکده

217- نهاد هاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا، نقش آفرینی کنند - گیلان پیشرو



218- اولین رویداد (استارتاپی) شتاب زنبور عسل بصورت مجازي در دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی برگزار شد
- دانشگاه جامع علمی کاربردي

219- تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - خبر داغ

220- فعالیت جهادي دانشجویان مراکز علمی کاربردي در مناطق کم برخودار استان قم + گزارش تصویري - دانشگاه جامع علمی
کاربردي

221- شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد - ایرنا

222- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - آریا نیوز

223- تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها - اکونا پرس

224- بازدید معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري از خانه خلاق "ب"/ ستاري: تا پایان سال 15 خانه خلاق در استان هاي

مختلف راه اندازي می شود - وزارت میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی

225- ایده بازار نانوفناوري در بحران سلامت برگزار می شود - خبرگزاري صدا و سیما

226- حمایت صندوق کارآفرینی اشکذر از نانوایان قوام آبادي - یزدي نیوز

227- پرداخت 550 میلیون تومان تسهیلات به صندوق هاي خرد محلی عشایر چهارمحال و بختیاري - صندوق کارآفرینی امید

228- دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است - صندوق کارآفرینی امید

229- پرداخت 245.5 میلیارد تومان تسهیلات در استان زنجان - صندوق کارآفرینی امید

230- با حضور مشاورمدیر عامل آقاي سعیدي افتتاح گردید - صندوق کارآفرینی امید

231- پرداخت 1236 فقره تسهیلات به مبلغ 178 میلیارد و 174میلیون ریال در شهرستان جهرم - صندوق کارآفرینی امید

232- صندوق استان ایلام در سال 1399، مبلغ 787,324,650,000ریال تسعهیلات قرض الحسنه پرداخت کرده است. -
صندوق کارآفرینی امید

233- اهداي لوح تقدیر استاندار ایلام به عزت پور مدیر صندوق استان - صندوق کارآفرینی امید

234- اکبر بهنام جو استاندار اردبیل: حمایتهاي مالی صندوق کارآفرینی امید در راه اندازي طرحهاي تولید و اشتغالزا در

استان اردبیل قابل تقدیر است. - صندوق کارآفرینی امید

235- استاندار اردبیل در بازدید از طرح هاي اشتغال روستایی از حمایت کامل براي توسعه طرح هاي موفق اقتصادي و تولیدي

خبر داد. - صندوق کارآفرینی امید

236- امام جمعه بندرعباس در دیداربا کمیسیون انرژي مجلس : مشکل برق صنایع باید رفع شود - روزنامه دریا

237- بررسی راه هاي توسعه همکاري هاي مشترك دانشگاه تبریز و صندوق کارآفرینی امید - دانشجو

238- مافیاي ارز 4200 تومانی زیر ذره بین نامزد ها - الف

239- قیمت گوشت در گرو توافق با روسیه - نسیم

240- همتی یا مهر علیزاده؟! کدامیک براي اصلاح طلبان جذابتر هستند؟! - پایگاه خبري 598

241- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - درآمد نیوز

242- مدرسه هوش مصنوعی به کمک دانشگاه آزاد راه اندازي می شود - دانشجو

243- آغاز واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد از هفته جاري/ جزییات - تیک

244- زانوي اقتدار «کمیسیون اصل نود» بر گردن مفسدان دانه درشت - خانه ملت

245- انتظارات از دولت سیزدهم - اقتصاددان



246- طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب آذربایجان غربی افتتاح شد - آرمان اقتصادي

247- دشمن براي کاهش مشارکت مردم ایران در انتخابات برنامه دارد - روزنامه جمله

248- توسط بانک صنعت و معدن انجام شد: اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - دیوان
اقتصاد

249- پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تاسیس بانک - نشریه اقتصاد بومی

250- وضعیت سرمایه گذاري خطرپذیر در ایران و جهان چگونه است؟ - آي تی ایران

251- معافیت کارفرمایان هرمزگان از پرداخت حق بیمه - خبرگزاري علم و فناوري

252- فرماندار: از ظرفیت نهادها براي رونق تولید در جهرم استفاده شود - ایرنا

253- بخشایش اردستانی: وعده هاي معیشتی نامزدها توقع مردم را بالا می برد - فردا نیوز

254- پیگیري اجراي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در لامرد و مهر - خبرگزاري مهر

255- اجراي صحیح قانون کار در دولت آینده - آریا نیوز

256- تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی با همکاري بانک ها - آریا نیوز

257- اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي - شبکه بانک و بیمه

258- تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی - روزنامه اقتصاد ملی

259- رشد بیش از 50 درصدي تولید خودرو - روزنامه اقتصاد ملی

260- وزیر نیرو فردا به آذربایجان شرقی سفر می کند/ آبگیري سدهاي قیزقلعه سی و گردیان/ برگزاري جشن پنجاهمین سال

بهره برداري مشترك از سد ارس - شبکه خبري آب ایران

261- بازدید مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران از طرح سد نم رود - شبکه خبري آب ایران

262- برگزاري جشنواره کتاب سال اقدامی ارزشمند و قابل تقدیر است - شهریار

263- پرداخت 1500 فقره تسهیلات حمایت از اشتغال در استان یزد - دانا

264- اختصاص 40 هزار مترمربع فضاي دانشگاهی به شرکت هاي دانش بنیان/ مدرسه هوش مصنوعی راه اندازي می شود -
ایسکا

265- آزمون المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی 13 خرداد برگزار می شود - دانا خبر

266- نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند - جوان آنلاین

267- مهارت آموزي نیاز اساسی کشور است - جوان آنلاین

268- از بازي در سپید رود رشت تا رتبه برتر کنکور/ از مدیر عاملی هلدینگ صنعت برق و انرژي تا کارآفرینی براي 130

جوان رشتی - نداي گیلان

269- هدف گذاري ایجاد 200 هکتار گلخان هدر خراسان شمالی طی برنامه ششم و افق 1404 - ایانا

270- مدرسه هوش مصنوعی تاسیس می شود - ایسنا

271- دستگاه ها نگاه ویژه اي به اشتغال فرزندان ایثارگران داشته باشند - شهید نیوز

272- کیفی سازي سمن ها در دستور کار قراردارد - وزارت ورزش و جوانان

273- فرودگاه امام خمینی (ره) اولین فرودگاه بین المللی ایران با قابلیت ترانزیت خواهد بود - وزارت راه و شهرسازي

274- آغاز واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد از هفته جاري+ جزییات - پارسینه

275- نیروگاه نوشهر ؛ حکایت احیاي یک طرح فراموش شده - ایرنا



276- هزار هکتار کشت قراردادي در همدان اجرا شد - ایرنا

277- طرح ازدواج دانشجویی همسفر بهشت در استان مرکزي کلید خورد - ایرنا

278- دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس (ع) خیریه اي به وسعت ایران - برنا نیوز

279- طرح هاي درمانی بخش خصوصی هرمزگان با ساخت چهار بیمارستان تخصصی - ایرنا

280- شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند - امتداد نیوز

281- پرداخت یک میلیارد و490 میلیون ریال تسهیلات قالی بافی در استان مرکزي/ هدفگذاري اشتغال 30 هزار نفر در صنعت

فرش - تابناك

282- استاندار: رویکرد مباحث شوراي فرهنگ عمومی استان یزد پژوهش محورانه است - ایرنا

283- مهارت آموزي از نیاز هاي اساسی کشور و لرستان - خبرگزاري صدا و سیما

284- خانواده هایی با سرانه درآمد کمتر داراي فرزندان بیشتر! - تسنیم

285- پرداخت تسهیلات کم بهره به فعالان حوزه فرش+گزارش - خبرگزاري صدا و سیما

286- تاکید بر نقش مهارت آموزي در توسعه خوزستان - خبرگزاري صدا و سیما

287- پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تاسیس بانک - خبر ایران

288- ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو - روزنامه امین

289- بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران - بنیاد شهید و امور ایثارگران

290- توسعه آموزش هاي فنی و حرفه اي در خوزستان - باشگاه خبرنگاران جوان

291- بهره برداري از 1000 طرح اشتغال زا در کرمان - باشگاه خبرنگاران جوان

292- انتخابات 1400| اصلاح طلبان بر حضور پرشور تاکید دارند / دولت جوان ظرفیت هاي خاموش را بیدار می کند - تسنیم

293- کنکور در استان کهگیلویه و بویراحمد با رعایت دستورالعمل ها بهداشتی برگزار می شود - تسنیم

294- روستا بازار در دستور کار شرکت ملی پست - شبکه ایران

295- طرح وزارت ارتباطات براي تولید 14 میلیون تلفن همراه در داخل کشور - شبکه ایران

296- استاندارهرمزگان: مشکلات بار ملوانی بندر چارك تا یکماه آینده برطرف شود - روزنامه اقتصاد کیش

297- تولید سالانه بیش از 500 کیلو طلا - شبکه ایران

298- دولت در چاله بی تدبیري؛ چرخش از پاسخگویی به طلبکاري!/ «توزیع» کلیدواژه جدید دولتیان براي توجیه - خبرگزاري
فارس

299- حمایت همه جانبه دستگاه قضایی از سرمایه گذاري قانونی - خبرگزاري فارس

300- مطالبات نماینده مجلس از وزیر راه/مشکلات آبریز طالقان و بیمارستان هشتگرد را برطرف کنید - خبرگزاري فارس

301- سرازیر کردن سرمایه هاي بین نسلی کارگران به جیب گشاد دولت - شعار سال

302- بازگشت روند مهاجرت هاي بین المللی دانشجویی - شعار سال

303- حمله به حقوق بازنشستگی و مشاغل سخت و زیان آور در ماه هاي آینده - شهرآرا آنلاین

304- ستاري: 80 خانه خلاق تا پایان سال جاري میزبان صنایع فرهنگی، هنر و نوآوري می شود - پایگاه دولت

305- ستاري: بیش از 80 خانه خلاق تا پایان امسال راه اندازي می شود - سیتنا

306- ممنوعیت واردات لوزام خانگی، گرفتن حق انتخاب از مصرف کننده است - رادیو گفت و گو

307- توزیع 50 بسته معیشتی بین نیازمندان در دهه کرامت - بسیج نیوز



308- مفسدان اقتصادي چگونه کارآفرین می شوند؟! - بازار کار

309- دیدار صمیمی وزیر محترم تعاون کار و رفاه اجتماعی با هیات مدیره انجمن مراکز مشاوره شغلی استان تهران - بازار کار

310- حضور سرخابی ها در ستاد انتخابات ریاست جمهوري - ورزش 3

311- ستاري: 80 خانه خلاق تا پایان سال جاري میزبان صنایع فرهنگی، هنري و نوآور می شود - خبرگزاري فارس

312- شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام - ریسک نیوز

313- خسارت 264 میلیاردي به کشاورزان - روزنامه همدان پیام

314- تبلیغات اقتصاد محور مبناي عمل کاندیداهاي ریاست جمهوري - روزنامه همدان پیام

315- مهارت آموزي وتوسعه آموزش فنی وحرفه اي بهترین راهکار توسعه استان است - خوزنا

316- پرداخت پاداش بازنشستگی جانبازان و خانواده شهدا براي اولین بار - باشگاه خبرنگاران جوان

317- ارائه 5 هزار نیاز صنعت به دانشگاه ها - باشگاه خبرنگاران جوان

318- همراهی مردم با نظام به خاطر عشق به رهبر انقلاب است - بسیج نیوز

319- ثبت نام طرح نیروگاه هاي خورشیدي 5 کیلو واتی در بسیج نیشابور - بسیج نیوز

320- اجراي پویش "یاور یکدیگر باشیم" از سوي کمیته امداد استان سمنان - بسیج نیوز

321- تحقق شعار سال باید جهادگونه و با برنامه باشد/طرح ساماندهی داده هاي کشور گامی مهم در شفافیت است - بسیج نیوز

322- مفسدان اقتصادي چگونه کارآفرین می شوند؟! - روزنامه قدس

323- آغاز فعالیت هاي خانه خلاق صنایع دستی در منزل استاد حسین بهزاد - درآمد نیوز

324- ثبات در اقتصاد ایران چگونه محقق می شود؟ - اقتصاد آنلاین

325- سورنا ستاري: مدیران دولتی اعتماد به نفس پایینی دارند و وابسته به پول نفت هستند - شفاف

326- تا پایان سال 15 خانه خلاق در استان هاي مختلف راه اندازي می شود - بازار کار

327- تمدید مهلت ارسال اثر به نمایشگاه ملی مد و لباس - بازار کار

328- انتظارات از دولت سیزدهم - خبر اقتصادي

329- نهمین جشنواره ملی رویش برگزار می شود - بازار کار

330- کارآفرینی در قزوین همراه با خانواده همسر - بازار کار

331- شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام - تیک

332- روحانی متشکریم،شاید کمی دیر... - خبر آنلاین

333- آموزش حسابداري در چه مباحثی ارائه می شود و چه مزایایی دارد؟ - خبر آنلاین

334- نشست سالانه بررسی همکاري هاي ایران و آژانس همکاري هاي بین المللی ژاپن (جایکا) - اخبار علمی

335- بیانیه گام دوم انقلاب چراغ راه در جهت تحقق دولت اسلامی است - شبستان

336- قدردانی از خون شهیدان با حضور پرشور در پاي صندوق هاي رأي محقق می شود - شبستان

337- کانون هاي مساجد با مدارس علوم و معارف اسلامی همکاري می کنند/ هدایت تحصیلی بچه هاي مسجد براي آینده

کشور - شبستان

338- مهارت آموزي از نیازهاي اساسی کشور است - شبستان

339- انتصاب در قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین(ع) - شبستان



340- فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی الگوي گروه هاي جهادي است - شبستان

341- چالش ها و سختی هاي شغل دندانپزشکی از نگاه یک دندانپزشک - پانا

342- اتمام مصاحبه آزمون استخدامی وزارت کشور - پانا

343- بر اساس عملکرد کاندیداها و از روي استعداد و توانایی هایی که دارند راي دهیم - پانا

344- این شیرزنان کارآفرین - روزنامه جام جم

345- دستور وزیر کار براي تشکیل کارگروه رفع موانع پیش روي کاریابی ها - ایلنا

346- بانک صنعت و معدن 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي اختصاص داده است - فراسو

347- بهره برداري از خط تولید گیاهان دارویی یاس کبود در آران و بیدگل - ایلنا

348- ریسک هاي تهدیدکننده صعود طلا در هفته جاري - فراسو

349- «شکنجه آمارها» کلید دولت راستگویان براي بهبود نمایشی وضعیت اقتصادي - صداي دیپلماسی ایران

350- گفتگوهاي رادیو جوان با نامزدها را هر روز ساعت 19 بشنوید - خبرگزاري مهر

351- سرمقاله شرق/ رنج سیاسی - سپاهان نیوز

352- 4 اولویت تحولی در دولت از زبان زاکانی - فردا نیوز

353- بساط براي امرار معاش در خیابان هاي شهر/افزایش دست فروشان در پی نبود شغل در سیستان - عصر هامون

354- فراخوان تامین اجتماعی براي انتخاب بازنشسته نمونه - عصر هامون

355- آغاز آبگیري دو سد و بهره برداري از 3360 هکتار اراضی پایاب در آذربایجان شرقی - ایسنا

356- بهره برداري از 1000 طرح تولید محصولات گلخانه اي برکت - ایسنا

357- روحانی متشکریم؛ شاید کمی دیر… - انصاف نیوز

358- ایجاد 6200 طرح با اشتغال زایی 7700 نفر در سیستان وبلوچستان - ایسنا

359- مطالبه مسجدي ها از رئیس جمهوري آینده؛ از رفع مشکلات معیشتی تا کمک به ازدواج جوانان - شبستان

360- لزوم توجه به ایجاد اشتغال و کارآفرینی در پردیس - تهران نیوز

361- افتتاح 7500 میلیارد ریال طرح، رهاورد سفر وزیر صمت به آذربایجان غربی - ایرنا

362- هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

363- ریسک هاي تهدیدکننده صعود طلا در هفته جاري - معدن نیوز

364- ارسال یک نظر در: ''نیمی از معادن خراسان رضوي فعال است'' - معدن 24

365- ارسال یک نظر در: ''جوز احداث کارخانه استحصال طلا در سقز صادر شد'' - معدن 24

366- تذکر رهبر انقلاب به مسئولان درباره گرانی ها/ بهترین واکنش در مقابل تحریم ها - باشگاه خبرنگاران جوان

367- بهره برداري از هزار طرح تولید محصولات گلخانه اي - باشگاه خبرنگاران جوان

368- هوشمندسازي آب رسانی مشهد براي اولین بار/ دانش بنیان ها قادر به حل مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور

هستند - دانا

369- سیستان و بلوچستان پیشتاز در معادن آنتیموان و منیزیت کشور - خبرگزاري صدا و سیما

370- تسهیل صدور مجوز زیر ساخت طرح هاي گردشگري، امور مالیاتی و گمرکی - خبرگزاري صدا و سیما

371- نگاهی نو به محصولات راهبردي خراسان جنوبی در سند آمایش استان - ایسنا
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373- پنج پارك تخصصی در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان ایجاد شد - سپاهان نیوز

374- دلایل صعودي شدن دوباره قیمت دلار/ اخلال در بازار خودرو با احتکار هزاران میلیاردي/ مافیاي ارز 4200 تومانی

زیر ذره بین نامزدها/ اخراج کارگردان گرانی ارز از دولت روحانی - حلقه وصل

375- هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود - فصل اقتصاد

376- ''گلپر'' گیاهی ناشناخته و پر خواص در مهریز یزد - فصل اقتصاد

377- شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام - خبر آنلاین

378- ماندگاري نیروي انسانی در سیستان و بلوچستان نیازمند بسته هاي تشویقی است - ایرنا

379- 178 میلیارد ریال براي تکمیل کنارگذر سامان اختصاص یافت - ایرنا

380- اعتبار تسهیلات خوداشتغالی بهزیستی استان همدان افزایش یافت - ایرنا

381- هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود - ایرنا

382- طرحهاي درمان محور بخش خصوصی هرمزگان باساخت 4 بیمارستان تخصصی - ایرنا

383- احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه هاي آینده/ استقلال تامین اجتماعی و حقوق بازنشستگان

سخت و زیا آور در خطر است - ایلنا

384- انتقاد از نخستین دیدار انتخاباتی ابراهیم رئیسی با فعلان اقتصادي/ منظور شما از پاي درد دل وارداتچی ها و

دوتابعیتی هاي محترم نشستن چیست؟ - خرداد

385- کرونا 35 باشگاه ورزشی زنجان را تعطیل کرد - خبرگزاري مهر

386- اجراي «طرح فراز» نیازمند حمایت از باغداران انگور - قلمنا

387- تعادل بخشی صنعت و محیط زیست در پتروشیمی ایلام - ایسنا

388- ظرفیت بالاي بخش خصوصی تبریز در اشتغال جوانان - ایسنا

389- بهره مندي 18 هزار روستایی در فارس از اینترنت - ایسنا

390- کشور با بحران کاهش جمعیت روبرو است - ایسنا

391- راه اندازي شهرك سنگهاي تزیینی در خوي با مشارکت ایدرو و بخش خصوصی - میهن صنعت

392- بازدید وزیر صمت از کارخانجات نساجی خوي - میهن صنعت

393- درآمدبیش از 1 میلیارد تومانی مددجویان کمیته امداد از نوغان داري - باشگاه خبرنگاران جوان

394- گرد کم توجهی بر تن تجهیزات مدرن بزرگترین کشتارگاه صنعتی شرق کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

395- همراه با هنرجویان تا بازاریابی و فروش - همشهري

396- حمله ي اتاق ایران به دستمزد و حقوق بازنشستگی! - کارگر آنلاین

397- توسعه کسب وکارهادر سیستان با استفاده از ظرفیت هاي موجود امکانپذیر است - ایرنا

398- 466 روز ریزش اشتغال/ کرونا چگونه به بازار کار ایران حمله کرد؟ - خبر آنلاین

399- شتاب گرفتن عملیات انتقال آب از دریا به فارس در مرداد ماه - روزنامه خبر جنوب

400- رئیس جدید شعب بانک ملی در شمال فارس منصوب شد - روزنامه خبر جنوب

401- انتخابات 1400|رئیس شوراي ائتلاف کردستان: آیت االله رئیسی شاخصه هاي «کاندیداي اصلح» را دارد / مردم آگاهانه

انتخاب کنند - تسنیم



402- انتخابات حداکثري عاملِ حفظ عزت ملی است - بسیج نیوز

403- داستان زندگی با اشباح ترسناك+جزئیات - فرتاك نیوز

404- حسینی یا مظاهري؟یکی باید از استقلال برود! - فرتاك نیوز

405- شروع دوباره تیم فوتبال پدیده از دوشنبه - فرتاك نیوز

406- میلیچ: بعضی ها نمی خواهند تمدید کنم - فرتاك نیوز

407- بهره برداري از کارخانه داروسازي روستاي علی آباد آران و بیدگل توسط مدیرعامل - آنا

408- حل مشکل 3 واحد تولیدي با ورود دستگاه قضایی | خبرگزاري فارس - مناظره

409- توافقی که سودش را نیازمندان می برند - همشهري

410- پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران! / خط فقر در تهران کمتر از 9 میلیون تومان نیست/ 300 هزار میلیارد

تومان بدهی دولت به تامین اجتماعی +فیلم - دانشجو

411- حواشی انتخابات1400؛ از کوهنوردي رئیسی و لاریجانی تا وعده یارانه 450 هزار تومانی رضایی! - دانشجو

412- پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران!ماجراي 300 هزار میلیارد تومان چیست؟ - کارگر آنلاین

413- کشت گل و گیاه؛ ظرفیت ناب اشتغال در مازندران - ایمنا

414- مسیر نفت،آب و برق در دولت آینده - روزنامه ایران

415- برنامه هاي اجتماعی نامزدان 1400 - روزنامه ایران

416- جلیلی: وضعیت مسکن تأثیر منفی بر ازدواج جوانان گذاشته است - روزنامه ایران

417- مأموریت اصلی دولت سیزدهم در انرژي - روزنامه ایران

418- جلیلی: 7 میلیون مرزنشین را به صادرکننده تبدیل می کنم - تابناك

419- در شرایط فعلی اشتغال کشور، ما محکوم به ساماندهی جمعه بازار هستیم - کبنا نیوز

420- بی خبر از جامعه - روزنامه آفتاب یزد

421- وحدت جدي میان نیروهاي انقلاب وجود دارد - بلاغ

422- تازه ترین 4 خبر ویژه یکشنبه 9 خردادماه - بلاغ

423- هدررفت ثروت ملی در پارس جنوبی/ سناریوهاي جمع آوري گازهاي فلر و وعده هایی که هر ساله تمدید می شود -
تسنیم

424- تاکید بر تسریع و تقویت زیرساخت هاي اجراي طرح تامین آب مورد نیاز صنایع استان فارس - شیرازه

425- ترسیم 3 رویکرد مهم رهبرمعظم انقلاب در آغاز فعالیت سال دوم مجلس - افکارنیوز

426- تنور انتخابات کم کم گرم می شود/ شور انتخاباتی در فضاي مجازي - خوز 24

427- دولت پر هزینه اداره می شود/ ارز 4200 به جیب افراد خاص رفته است - خوز 24

428- انتظارات از دولت سیزدهم - روزنامه تعادل

429- مالیات و آینده بودجه دولت و تورم - روزنامه تعادل

430- معجزه این گیاه براي دستگاه گوارش - فردا نیوز

431- مشکل تورم با رونق تولید برطرف می شود - روزنامه کائنات

432- 250میلیارد ریال تسهیلات به بانوان سوزن دوز سیستان و بلوچستان پرداخت شد - باشگاه خبرنگاران جوان

433- ایجاد یک کسب و کار پایدار با «برندهاي زرد» - روزنامه دنیاي اقتصاد



434- دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان | نگین آموزش عالی در خطه کویر - آنا

435- فروشگاه هاي رفاه سراسر کشور تحت پوشش بیمه رازي درآمد - بانک و رسانه

436- رئیسی: کارها باید به مردم واگذار شود - انصاف نیوز

437- 480 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی پرداخت شد - هفته نامه راهبردنامه

438- خاوازي: روسیه پیشنهاد ما را قبول کند قیمت گوشت در ایران بسیار پایین می آید! - عصر امروز

439- استاندار یزد: صاحبان صنایع حمایت قضایی می شوند - ایرنا

440- فراگیر شدن تفکر و روحیه جهادي در جامعه یک ضرورت است - ایرنا

441- معادن کوچک احیا شده چقدر اشتغال زایی داشتند؟ - ماین نیوز

442- سرنوشت تلخ واگذاري معدن سرب وروي مهدي آباد و تبدیل شدن به تجارتی خانوادگی - ماین نیوز

443- شمال آذربایجان غربی هم صاحب واحد استحصال و تولید طلا شد - ماین نیوز

444- مجوز احداث کارخانه استحصال طلا در سقز صادر شد - ماین نیوز

445- حمایت همه جانبهٔ قوه قضاییه از کارخانجات هلدینگ عظام و تلاش در رفع موانع تولید - خبر فوري

446- دو سوم دوره مدیریتمان را در استان ها بودیم / با آموزش هاي کوچک می توان اشتغال هاي زیادي در استان ها ایجاد

کرد - وزارت ورزش و جوانان

447- ساختار اجرایی دولت باید اصلاح شود/ فضاي مجازي فرصت خوبی براي ایجاد اشتغال است - مشرق

448- تمدید مهلت ارسال اثر به نمایشگاه ملی مد و لباس - ایسنا

449- جلیلی: 7 میلیون مرزنشین را به صادرکننده تبدیل می کنم - انتخاب

450- جلیلی: ساختار دولت نیاز به اصلاح جدي دارد - آخرین خبر

451- اکران وعده هاي بدون برنامه - آخرین خبر

452- امروز هیچ چیز مهمتر از بهبود معیشت مردم نیست/دولت آینده باید مشکلات اقتصادي را رفع کند - شبستان

453- مسئولان کارخانه ایران پوپلین را به پاي میز محاکمه خواهیم برد/سوءمدیریت در کارخانه موج می زند - گیل خبر

454- ساختار اجرایی دولت باید اصلاح شود/ فضاي مجازي فرصت خوبی براي ایجاد اشتغال است - گیل خبر

455- لیگ برتر فوتبال| شکست فولاد مقابل سایپا - فرتاك نیوز

456- بهترین مربی هفته بیست و ششم لیگ دسته یک مشخص شد+پوستر - فرتاك نیوز

457- تراکتورسازي پیروز دربی شد - فرتاك نیوز

458- پایان نیمه اول و تساوي بدون گل فولاد و سایپا - فرتاك نیوز

459- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

460- کارگاه آنلاین علم داده و کارآفرینی - اخبار علمی

461- مردم حرف آخر را می زنند - روزنامه نوآوران

462- کنترل تورم و نقدینگی اصلی ترین برنامه آیت االله رئیسی - ایران خبر

463- برنامه محرومیت زدایی 5 تا 10 ساله توسط بسیج طراحی می شود - خبرگزاري مهر

464- ارسال یک نظر در: ''دوران طلایی وزارت صمت با حضور رزم حسینی'' - معدن 24

465- اگر سقفی بُدي ... - هفته نامه همدان نامه



466- ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاصی رفته است - عصر تبریز

467- استاندار در جلسه شوراي اداري گیلان:   پشتیبانی و مانع زدایی از تولید تا آخرین روز فعالیت دولت پیگیري شود -
روزنامه گیلان امروز

468- اول رشت - روزنامه گیلان امروز

469- استاندار در جلسه شوراي اداري گیلان:   پشتیبانی و مانع زدایی از تولید تا آخرین روز فعالیت دولت پیگیري شود -
روزنامه گیلان امروز

470- قاضی زاده هاشمی : مهم ترین رکن کابینه من استفاده از ظرفیت جوانان است - روزنامه گیلان امروز

471- تعامل دانشگاه، صنعت و اجتماع مطالبه سمنانی ها در آستانه انتخابات - آرا نیوز

472- مدیران و کارآفرینان و صاحبان مشاغل موفق دنیا چه مدرکی دارند؟ - آخرین خبر

473- خودروي سعید جلیلی چیست و کجا زندگی می کند؟ /براي پسرم در بورس سهام خریدم /برایم عجیب است که

اینستاگرام باز و توییتر بسته است! - آفتاب

474- خاوازي: روسیه پیشنهاد ما را قبول کند قیمت گوشت در ایران بسیار پایین می آید - فصل اقتصاد

475- کارگران حق بیمه را به صورت نقدي نگیرند - فصل اقتصاد

476- بیمه شدن همه کارگران ساختمانی به شرط اجراي ماده 5 یک قانون - فصل اقتصاد

477- احداث کارخانه طلاي کردستان در شهرستان سقز - فصل اقتصاد

478- باید به غفلت از افزایش سهم کشور از ترانزیت هوایی خاتمه دهیم/ منطقه آزاد فرودگاه امام از امروز کار خود را شروع

کرد - فصل اقتصاد

479- اقتصاد و معیشت؛ اولویت نخست مجلس یازدهم / لزوم رهایی کشور از صادرات نفت خام - خبرگزاري قرآن

480- محرومیت زدایی و ایجاد سه هزار فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي - بازار کار

481- رئیسی: باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد شود - برنا نیوز

482- کابوس کارآفرینی سر راه دانشجویان بین المللی - بازار کار

483- اهداي 110 سري جهیزیه به نوعروسان و 510 تبلت به دانش آموزان - کوتاه آنلاین

484- پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تأسیس بانک - روزنامه رسالت

485- دانشگاه آزاد اسلامی با اداره کل تعاون آذربایجان شرقی تفاهم نامه امضا کرد - آنا

486- اگر طرح اقتصاد مقاومتی در تمام کشور توسعه یابد مردم توانمند خواهند شد/ فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش پیدا

کند/ اصحاب رسانه افتخارات حوزه تولید را به مردم منعکس کنند - وزارت صنعت معدن و تجارت

487- توضیحات رئیسی درباره علت حضورش در عرصه انتخابات - پانا

488- عملیات اجرایی احداث راه دسترسی به معادن گلیران آغاز شد - فلزات آنلاین

489- بررسی بهترین مسیر انتقال آب از خلیج فارس به خراسان جنوبی - فلزات آنلاین

490- رشد 72 درصدي وصول حقوق دولتی معادن کهگیلویه و بویراحمد در سال 1399 - فلزات آنلاین

491- دو سد بزرگ در آذربایجان شرقی آبگیري می شود/ بهره برداري از 3350 هکتار اراضی پایاب - ترجمان صبح

492- ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو - ترجمان صبح

493- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

494- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال



495- باید در دولت آینده کیفیت حکمرانی را بالا ببریم - تهران نیوز

496- حملات سعید جلیلی به دولت روحانی - تهران نیوز

497- نبود ثبات اقتصادي بزرگترین چالش اشتغال کشور - تهران نیوز

498- آقاي رئیس کل، صداي معترضان را بشنوید - تهران نیوز

499- بانک صنعت و معدن 160 هزارمیلیارد ریال به طرحهاي خراسان رضوي اختصاص داد - ایرنا

500- 480 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی - مردم سالاري آنلاین

- صفحه نخست مطبوعات 1400/03/10



 

بازدید معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري از خانه خلاق صنایع دستی «ب»

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/03/10

فصل اقتصاد - سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي
سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی روز گذشته نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق صنایع دستی در

محل خانه استاد حسین بهزاد بازدید کرد.

فصل اقتصاد - سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس
جمهوري به همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و
هنرهاي سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی روز گذشته نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق
صنایع دستی در محل خانه استاد حسین بهزاد بازدید کرد.

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت میراث
فرهنگی، محمودیان ضمن خیرمقدم به سورنا ستاري و خانواده مرحوم محمد ابوالحسنی بنیانگذار خانه خلاق «ب»، گفت: «جاي
خالی آقاي ابولحسنی آنقدر نمایان است که سخن گفتن را براي همه ما دشوار می کند. خدمات ارزنده این بزرگوار در حوزه صنایع

 
دستی به همراه صداقت، تلاش و پیگیري هایشان در خانواده بزرگ صنایع دستی همواره پایدار خواهد بود.» 

او با اشاره به اینکه خرداد ماه با صنایع دستی عجین است، گفت: «20 خردادماه و 10 ژوئن مصادف با روز جهانی صنایع دستی و آغاز
گرامیداشت صنایع دستی در کشور است. در این ایام سلسله برنامه ها و رویدادهایی را در راستاي پاسداشت صنایع دستی که مثال

 
بارز و عینی اقتصاد مقاومتی و گنجینه ارزشمند این مرز و بوم است، خواهیم داشت.» 

 
خانه هاي خلاق صنایع دستی محلی براي تجاري سازي صنایع دستی کشور 

معاون صنایع دستی کشور افزود: «خدا را شاکریم که این توفیق را به ما داد تا در خردادماه و در خانه استاد برجسته نگارگري کشور
استاد بهزاد به مقوله خانه خلاق صنایع دستی بپردازیم. بر این باوریم که خانه هاي خلاق صنایع دستی کریدري براي تجاري سازي و

 
ارتقاي جایگاه اقتصادي صنایع دستی کشور و مکانی براي تبادل دانش، تجربیات و انتقال آن هاست.» 

او شبکه سازي بین افرادي را که از تولید تا فروش کار می کنند، از دیگر کارکردهاي خانه هاي خلاق عنوان کرد و گفت:
«توانمندسازي و حمایت از کارآفرینان، جذب سرمایه گذاران، توسعه و شکل دادن به ایده ها، رشد و نوآوري، کشف و پرورش

 
استعدادهاي صنایع دستی و متعاقب آن آموزش و پرورش این استعدادهاي نیز در خانه هاي خلاق سراسر کشور محقق خواهند شد.» 
محمودیان تصریح کرد: «قرار است این خانه ها مکانی براي تعامل، گفت وگو، بحث همچنین انتقال تجربیات درخشان باشد. خانه
خلاق صنایع دستی به عنوان اتاق فکر می تواند در راستاي ارائه راهکارهایی براي حل معضلات موجود و برطرف کردن مشکلاتی که
در آینده سر راه خانواده صنایع دستی قرار می گیرد، راهگشا باشد. هم افزایی بین صنایع دستی و فناوري هاي علمی در خانه هاي

 
خلاق صنایع دستی اتفاق خوبی بود که شکل گرفت.» 

معاون صنایع دستی کشور در پایان ابراز امیدواري کرد که جوانان در چنین مراکزي بتوانند راجع به ایده ها و مشکلاتشان صحبت

 
کنند و مشورت بگیرند و از طریق شکل گیري این شبکه تعاملی به کارآفرینی بپردازند. 

 
خلق ایده به عهده بخش خصوصی و کاهش ریسک، وظیفه دولت است 



در ادامه سورنا ستاري بزرگ ترین موهبت خداوند به انسان را نوآوري عنوان کرد و گفت: «این نوآوري است که باعث پیشرفت انسان
می شود. فکر می کنم بزرگ ترین نوآوري خداوند نیز مرگ است. عده اي می روند و عده اي می آیند که باعث نوآوري و تغییرات در

 
زندگی می شوند. بر این اعتقادم که ابوالحسنی می توانست اتفاقات بزرگی را رقم بزند.» 

او با بیان اینکه نوآوري کار بخش دولتی نیست، گفت: «نوآوري زمانی اتفاق می افتد که فردي تحت فشار باشد و چاره دیگري نداشته
باشد. باید قبول کنیم فرق زیادي است بین بخش دولتی و کسی که از جیب خود سرمایه گذاري می کند و باعث خلق ایده می

 
شود.» 

او ادامه داد: «توسعه فناوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی می تواند اتفاق بیفتد و دولت می تواند در بخش زیرساخت ها
ورود کند. خلق ایده به عهده بخش خصوصی است و این اکوسیستمی است که باید شکل بگیرد. ما به عنوان دولت باید هزینه و

 
ریسک بخش خصوصی را پایین بیاوریم.» 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور با اشاره به راه اندازي خانه هاي خلاق بیان کرد: «ما در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري

 
راه اندازي خانه هاي خلاق را دو سالی است که با هدف انگیزه سازي در جوان ها براي خلق ایده و ایجاد تعامل آغاز کرده ایم.» 

او تصریح کرد: «تا پایان سال حدود 15 خانه خلاق را در استان هاي مختلف راه اندازي می کنیم و امیدواریم جوان ها بتوانند در این

 
مکان ها کارافرینی و خلق ایده کنند.» 

ستاري با اشاره به تاریخ 6 هزار ساله تاریخ و صنایع دستی ایران افزود: «این تاریخ و صنایع دستی هرگز با پول حکومت ها ایجاد نشده
است. آنچه که ما در شهر سوخته با قدمت 9 هزار ساله شاهدیم به همراه تکنولوژي و فناوري خلق شده در آن نشان از تمدن ما

 
دارد.» 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در پایان ابراز امیدواري کرد که با راه اندازي خانه هاي خلاق، ایجاد استارتاپ ها و فعالیت جوانان

 
شاهد اتفاق هاي خوبی در آینده باشیم. 

 
معرفی 4 استارتاپ در حوزه صنایع دستی 

در ادامه چندین استارت آپ  در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی توسط کارآفرینانشان معرفی شدند. تالار مالی فروش توکن
مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی NFT، شبکه ملی اطلاعات هنرمندان سنتی، پلتفرم پیش فروش آثار سنتی و پلتفرمی در

حوزه ادبیات و صنایع دستی چهار استارتاپ معرفی شده در این مراسم بودند.
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روابط عمومی صندوق استان /شش صندوق خرد محلی در
سال گذشته با صرف اعتباري بالغ بر 550 میلیون تومان دراستان چهارمحال و بختیاري راه اندازي شد. دو عدد در شهرستان اردل، و
در شهرستان هاي بروجن و فارسان وکوهرنگ و کیار یک صندوق خرد محلی احداث شده است. محمد دهقانی با اشاره به فعالیت 6
صندوق خُرد زنان عشایري در استان و عضویت 30 تا 50 نفراز زنان عشایر در هریک این صندوق ها افزود: زنان عشایر زنان عشایر 35
درصد صنایع دستی چهارمحال و بختیاري را تولید می کنند. این صندوق ها در زمینه پرورش مرغ بومی، سرمه دوزي، دوخت لباس
محلی، بافت تابلو فرش، قالی، گلیم، جاجیم، تولید فرآورده هاي لبنی و چوغابافی، نمد فعالیت دارند. رییس اداره امور تعاونی ها و
نظام بهره برداري اداره کل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با تاکید بر اینکه بیشترین میزان محصولات تولیدي توسط اعضاي این
صندوق ها انجام می شود و همچنین صنایع دستی تولیدي در مناطق عشایري به دلیل محلی بودن در محل زندگی آنها به فروش می
رسد، افزود: بازاریابی محصول از طریق اینترنت براي این قشر پیش بینی شده است تا عشایر بتوانند محصولات تولیدي خودشان را در
این کانال ها به فروش برسانند. دهقانی اظهار داشت: پارسال به منظور حمایت از صندوق هاي اعتباري خُرد زنان عشایري در استان
پنج میلیارد و 400 میلیون ریال تسهیلات از محل اعتبارات و تسهیلات سازمان، اتحادیه مرکزي و صندوق کارآفرینی امید پرداخت
شده است که زمینه اشتغال 300 نفر را فراهم کرده است. به گفته وي، براي استفاده از این تسهیلات تاکنون پیشنهاد زنجیره تولید
گیاهان دارویی، تولید عسل و پرورش زنبورعسل و توسعه صنایع دستی به اعضاي این صندوق پیشنهاد شده است. چهارمحال و

بختیاري داراي بیش از 115 هزار و 58 نفر جمعیت عشایري است.
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دیدار جناب آقاي مهدوي مدیر محترم صندوق کارآفرینی
امید استان اصفهان با حجت الاسلام و المسلمین حیدر مدیر معیشت و توانمند سازي مرکز حوزه علمیه اصفهان در جهت بررسی

عملکرد صندوق در قالب تفاهمنامه فی مابین و همچنین شناسایی ظرفیت هاي اشتغالزاي حوزه علمیه
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جلسه مشترك مدیر صندوق کارآفرینی امید استان بوشهر با مدیرکل اداره تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان و تنی چند از کارشناسان
دو مجموعه با هدف بررسی طرح هاي مصوب جلسات پیشین و تصمیم گیري در خصوص طرح هاي آتی در محل اداره تعاون، کار و

 
رفاه اجتماعی استان برگزار گردید. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید با تشکر از مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر و معاون اشتغال این اداره گفت: صندوق
کارآفرینی امید توانسته نقش خود را همپاي دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي ارائه کننده تسهیلات و متناسب با اهدافی که در جهت

 
رونق و توسعه اشتغال به خصوص در روستاها لحاظ شده، ایفا کند. 

حاجیانی برنقش تعاونی ها در تکمیل زنجیره تولید و ارزش افزوده محصولات تاکید کرد و اظهار داشت: فلسفه وجود شرکت تعاونی از
صدر اسلام تاکنون مورد تاکید بوده، زیرا هم فکري و همکاري می تواند منجر به نتیجه مطلوب و بهبود شرایط شود و تعاونی ها می
توانند با ارائه طرح هایی که به تکمیل زنجیره ارزش کمک می کند، تسهیلات دریافت کنند و از همه ظرفیت هاي موجود در راستاي

 
ارتقاي فعالیت ها بهره بگیرند. 

وي با تاکید بر لزوم بازارسازي و بازاریابی براي شرکت هاي تعاونی گفت: صرفنظر از فراهم کردن بستر تولید، ایجاد بازار براي ارائه
محصولات تعاونی ها امري ضروري است و نقش تعاونی ها در تکمیل زنجیره تولید و ارزش افزوده محصولات باید مورد توجه قرار

 
گیرد. 

وي تاکید کرد: صندوق کارآفرینی امید در کنار دستگاه هاي مختلف در کنار تعاونی ها است و اکنون هنر مدیران عامل تعاونی هاست

 
که با مهارت آموزي اعضا به افزایش قدرت رقابت پذیري خود با سایر تعاونی استان هاي دیگر کمک کنند. 

ایشان در پایان با ابراز رضایت از همکاري صندوق با اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی در قالب تفاهم نامه منعقده افزود: از ابتداي انعقاد
این تفاهم نامه تاکنون 30 فقره تسهیلات اشتغال با مبلغ 72 میلیارد ریال پرداخت شده که کمک موثري براي گروه هاي اجتماعی و
شرکت هاي تعاونی و متقاضیان تسهیلات اشتغال است تا مقدمات فعالیت هاي چشمگیري براي جامعه باشد و ظرفیت هاي کسب

 
وکار بیشتر براي کارآفرینان و تعاونی ها ایجاد شود. 

در ادامه مدیر اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر شبکه تعاون را از مطمئن ترین و بهترین شبکه هاي توزیع دانست و
گفت: علی رغم آنکه حضور تعاونی ها در نظام توزیع می تواند نقش تعیین کننده داشته باشد ولی متاسفانه هنوز تعاونی ها به جایگاه

 
واقعی خود نرسیده اند. 

کشاورزي ادامه داد: تعاونی ها در دوران دفاع مقدس حضور موثري در عرصه تامین نیازمندي هاي مردم نشان دادند و امروز در عرصه



 
جنگ اقتصادي و در شرایطی که نظام سلطه علیه مردم ایران عمل می کند، می توانند به خوبی نقش آفرین باشند. 

وي ضمن تشکر از اقدامات مثبت صندوق کارآفرینی امید در تعامل با دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي استان و همچنین حمایت از
اشتغال در روستاها افزود: از جمله اقدامات قابل توجهی که توسط صندوق کارآفرینی امید در سطح استان صورت گرفته، انعقاد تفاهم
نامه هایی با اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر سازمان ها از جمله سازمان بسیج سازندگی جهت حمایت از صندوق هاي قرض
الحسنه اشتغالزا و سایر دستگاه ها، همچنین پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اشتغال در جهت حمایت از اشتغال روستایی با ایجاد

 
صندوق هاي خرد زنان روستایی و عشایري، و اجراي طرح هاي هر روستا یک محصول و طرح روستاي بدون کار است. 

در ادامه در خصوص نحوه شناسایی و اهلیت سنجی متقاضیان جدید که از سوي اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی به صندوق معرفی
می شوند بررسی و گفتگو صورت پذیرفت و مقرر گردید بعد از شناسایی افراد واجد شرایط جهت دریافت تسهیلات اشتغال در قالب

تفاهم نامه مشترك به صندوق معرفی گردند.
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اشتغال و به کارگیري از جمله موضوعات اساسی اقتصاد
کشورها است به گونه اي که افزایش اشتغال و کاهش بیکاري به عنوان یکی از شاخص هاي توسعه یافتگی جوامع محسوب می شود.

 
نرخ بیکاري نیز یکی از شاخص هایی است که براي تحلیل شرایط اقتصادي کشورها مورد استناد قرار می گیرد. 

با این شرایط، یکی از شاخص هاي اثربخش در حوزه اشتغال، بخش صنعت کشور است که سهم بزرگی از اشتغال کشور را در اختیار
دارد. به تناسب شرایط حاکم بر صنعت کشور و رونق شاخص هاي آن و میزان حمایت هاي دولتی و جذب سرمایه گذاري بخش
خصوصی و خارجی در آن، میزان اشتغال و رضایتمندي نیروي کار در حال نوسان خواهد بود. استان اردبیل به دلیل موقعیت

 
جغرافیایی و ظرفیت هاي منطقه اي از بهترین بسترهاي انجام طرح هاي صنعتی است. 

مدیر صندوق کارآفرینی استان اردبیل در این خصوص گفت: طرح هاي شاخص صنعتی در استان اردبیل توان اشتغالزایی بالایی را
دارند. بابایی مهر با تأکید بر اینکه اشتغال بخش صنعت، اشتغال پایدار است، افزود: تلاش ما بر این است طرح هاي شاخص صنعتی را

 
شناسایی و حمایت مالی نمائیم. 

وي خاطر نشان کرد: از آغاز دولت تدبیر و امید تعداد 3652 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مبلغ 114 میلیارد تومان توسط صندوق
کارآفرینی امید استان اردبیل صرفاً به طرح هاي صنعتی پرداخت شده است که از محل این پرداخت ها براي 4550 نفر اشتغال ثابت

 
فراهم گردیده است. 

بابایی مهر در ادامه افزود: تولید پوشاك، تولید صنایع چوبی و ام دي اف، تولید شیرآلات بهداشتی، تولید رنگ و رزین صنعتی، تولید
انواع سبد میوه هاي پلاستیکی، تولید گرانول، تولید ورق هاي upvc، تولید سرکه چوب صنعتی و... از نمونه طرح هاي صنعتی

 
حمایت شده توسط صندوق کارآفرینی امید در استان اردبیل هستند که سهم قابل توجهی از ایجاد اشتغال در استان را دارند. 

مدیر صندوق استان اردبیل با اشاره به سرمایه گذاري هاي جدید در بخش صنعت در این استان گفت: با همکاري ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید و شناسایی واحدهاي راکد و غیرفعال صنعتی و همچنین راه اندازي واحد هاي جدید تولیدي صنعتی در استان این
صندوق همواره در راستاي رفع موانع تولید و حمایت از سرمایه گذاران و همچنین ایجاد بسترهاي لازم براي اشتغال و رونق اقتصادي

منطقه نهایت تلاش خود را انجام می دهد.
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مشاور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: از سال 97

 
تاکنون 130میلیارد تومان تسهیلات روستایی با نرخ چهار درصد براي حمایت از طرح هاي ساکنان روستاها پرداخت شده است. 

علیرضا سعیدي روز یکشنبه در مراسم افتتاح و بازدید از کارگاه تولید ظروف سفال و سرامیک روستاي هراران شهرستان بم افزود: طی

 
مدت یاد شده و با اعتبارات تخصیصی یک هزار طرح به بهره برداري رسیده و حدود 2هزار و 200 طرح دیگر آغاز شده است. 

او بیان کرد: صنایع دستی به ویژه در شهرستان بم می تواند ایجاد اشتغال پایدار داشته باشد، زیرا پتانسیل و استعداد این کار در این

 
شهرستان موجود است . 

مشاور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور و مدیر معین استان کرمان ادامه داد: صندوق کارآفرینی امید از افرادي که انگیزه

 
کافی براي ایجاد اشتغال داشته باشند، حمایت مالی کرده تا بتوانند موفق شوند . 

سعیدي تاکید کرد: این کارگاه با حجم سالانه 30 هزار تن و دریافت مبلغ پنج میلیارد ریال تسهیلات با سود نرخ 6 درصد از صندوق
کارآفرینی امید توانسته براي چهار نفر اشتغال پایدار ایجاد کند. سهم آورده متقاضی در این طرح حدود 500 میلیون ریال بوده که در

 
25 فروردین سال جاري به بهره برداري رسیده است. 

مشاورمدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور و مدیر معین اقتصادي استان کرمان در خصوص نحوه ارائه تسهیلات به متقاضیان
گفت: ملاك براي پرداخت تسهیلات، ارائه طرح بوده و مبلغ ثابتی براي طرح ها در نظر گرفته نشده است. همچنین براساس اولویت و

 
مزیت طرح در منطقه تصمیم گیري جهت حمایت از طرح ها صورت می گیرد. 

 
به گفته سعیدي تاکنون در تمام رشته هاي صنایع دستی در کشور تسهیلات از طریق صندوق کارآفرینی امید پرداخت شده است. 

او افزود: یکی از طرح هاي ویژه در بم بحث دهکده خرما است تا بتوانیم با راه اندازي این دهکده فرآوري محصول خرما را سامان

 
بدهیم تا موجب ایجاد ارزش افزوده براي کشاورز بشود. 

مشاورمدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور تصریح کرد: ایجاد دهکده خرما علاوه بر اینکه باعث می شود کشاورز محصول را به

 
بالاترین قیمت بفروشد موجب ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم نیز خواهد شد. 

مدیر معین اقتصادي استان کرمان بیان کرد: یکی از مزیت هاي اینگونه تسهیلات، تنفس یکساله براي بازپرداخت است تا تولید کننده

 
بتواند اقساط تسهیلات را از محل فروش محصول خود پرداخت نماید . 

شهرستان بم در فاصله 195 کیلومتري استان کرمان واقع شده است و 400 هزار نفر جمعیت دارد.



151 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه در استان اصفهان پرداخت شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/03/10

 
 

151 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه در استان اصفهان
پرداخت شد

مدیر صندوق کارآفرینی امید اصفهان با بیان اینکه پرداخت تسهیلات صندوق کارآفرینی اصفهان در سال 1399 نسبت به سال
1398، 2 برابر افزایش یافته، گفت: سال گذشته 151 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه در بخش هاي مختلف در اصفهان

 
پرداخت شد. 

احسان مهدوي هزاوه ضمن اعلام برنامه ریزي امسال مبنی بر افزایش دو برابري تسهیلات کارآفرینی نسبت به سال قبل، اظهار داشت:
3 طرح روستاي بدون بیکار، یک روستا یک محصول و صندوق هاي خرد محلی در برهه کنونی از مهمترین طرح هاي در حال اجراي

 
صندوق کارآفرینی امید در استان اصفهان است. 

به گفته وي، اشتغال پایدار روستایی و طرح هاي مشارکتی در روستاها نیز از دیگر طرح هاي در حال اجراست که از سوي منابع

 
مشترك صندوق کارآفرینی امید و صندوق توسعه ملی تامین می شود. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید اصفهان گفت: با استفاده از منابع مشترك با معاونت اشتغال وزارت کار، طرح هاي دانش بنیان و پیش

 
ران که به توسعه منطقه اي و ملی کمک می کند در اولویت پرداخت تسهیلات هستند. 

وي افزود: : پرداخت 22 میلیارد و 800 میلیون تومان تسهیلات با کارمزد چهار درصد در سال جاري، 574 فرصت شغلی در این

 
استان ایجاد کرده است. 

وي با یادآوري بهره برداري از کارخانه داروسازي یاس کبود تولیدکننده داروهاي گیاهی در روستاي علی آباد آران و بیدگل اظهار
داشت: براي ساخت این کارخانه نزدیک به 21 میلیارد تومان هزینه شده است که حدود هفت میلیارد تومان آن تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید است. 

این کارخانه در زمینی به مساحت 11 هزار مترمربع با زیربناي 2 هزار مترمربع با هدف اشتغال زایی براي زنان بی سرپرست یا
بدسرپرست در شهرك صنعتی مالک اشتر روستاي علی آباد سفیدشهر ساخته شده و براي 100 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم

 
شغل ایجاد کرده است. 

روستاي علی آباد از توابع بخش مرکزي شهرستان آران و بیدگل در شمال استان اصفهان واقع شده است. آران و بیدگل با جمعیتی

 
افزون بر 103 هزار نفر در فاصله 6 کیلومتري کاشان و 215 کیلومتري شمال اصفهان قرار دارد. 





رئیسی: اینترنت باید رایگان شود

منبع: ناطقانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هاي خود در خصوص فضاي مجازي صحبت کرد.

ناطقان: حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی، نامزد انتخابات ریاست جمهوري در جمع خبرنگاران پس از ضبط برنامه در
صداوسیما گفت: فضاي مجازي و اینترنت امروز به صورت یک امري در آمده که تمام لایه هاي زندگی ما را تحت تاثیر قرار داده است.

وي افزود: امروزه فضاي مجازي و اینترنت تبدیل به حق مردم
شده است؛ حداقل استفاده از اینترنت براي دهک هاي پایین

 
جامعه باید رایگان شود. 

رئیسی اظهار کرد: واقعا یک سوال وجود دارد که چرا با گسترش
استفاده از فضاي مجازي، زیر ساخت هاي مورد نیاز براي آن

 
تهیه نشده است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: چرا نگذاریم مردم در این فضاي مجازي اشتغال داشته باشند مثلاً یک خانم خانه دار

 
آشپزي کند و یک معلم که تولید محتوا انجام می دهد، چرا نسبت به این کاري که انجام می دهد سهم خود را نبرد. 

وي گفت: هند امروز اندازه درآمد نفتی ما از اینترنت سود اقتصادي می برد و دولت مردمی براي درآمدزایی مردم از اینترنت برنامه
هاي روشنی دارد.



جلیلی: جوانان کوله بر می توانند به صادر کننده تبدیل شوند

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: جوانان کوله بر و 7 میلیون جمعیت مرز نشین می توانند تبدیل به فرصتی براي جهش
صادرات کشور شوند.

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: جوانان کوله بر و 7 میلیون جمعیت مرز نشین می توانند تبدیل به فرصتی براي جهش

 
صادرات کشور شوند. 

سعید جلیلی نامزد انتخابات ریاست جمهوري پس از ضبط برنامه در
رسانه ملی گفت: مبارزه با قاچاق ، فقط برخورد با کولبر ها نیست،
مافیایی عمل می کنند. مافیایی که اقدام به قاچاق می کند حتی از
مبادي رسمی که در برخی مواقع اسم قاچاق هم ندارد، کالا هایی را

 
وارد می کند و به تولید لطمه می زند. 

وي ادامه داد: دولت حتماً باید براي مبارزه با قاچاق برنامه داشته
باشد و این مبارزه حتماً فقط در مبادي نیست و در مقاصد کالا هم

 
باید باشد و باید برنامه داشته باشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: باید کاري کرد که قاچاق براي قاچاقچیان پرهزینه شود، اگر سود قاچاق از جریمه آن
بیشتر باشد حتماً نمی توان با آن مقابله کرد. از سوي دیگر با برنامه می توان کاري کرد که هر کدام از کوله بران تبدیل به نیروي کار

 
فعال شوند. 

جلیلی با بیان اینکه جوانان کوله بر و 7 میلیون جمعیت مرز نشین می توانند تبدیل به فرصتی براي جهش صادرات کشور شوند،
اظهار کرد: جوانان کوله بر می توانند به صادر کننده تبدیل شوند. ما می توانیم با برنامه جلوي لطمات قاچاق را بگیریم و با ایجاد

 
اشتغال جلوي قاچاق را بگیریم. 

وي ادامه داد: براي یک اقتصاد سالم، ثبات بازار امري حیاتی است و برنامه دولت از روزي که کار را شروع می کند باید ثبات بخشی به

 
بازار باشد و براي برقراري ثبات در بازار باید بخش هاي مختلف را هماهنگ کنیم. 

جلیلی در پایان خاطرنشان کرد: نمی توان بدون هماهنگی در بخش پولی و بیمه اي در بازار ثبات ایجاد کرد، برنامه هاي شما در بازار
سرمایه باید مشخص و براي ایجاد ثبات باشد و مهمتر از آن بحث بیمه است که می تواند اطمینان را به بازار بیاورد.



جلیلی: کولبران باید به صادرکننده تبدیل شوند

منبع: پاناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/03/10

تهران (پانا) - جلیلی، نامزد انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري درباره برنامه دولتش براي ساماندهی کولبران و
سوخت بران و مبارزه با قاچاق کالا توضیح داد.

تهران (پانا) - جلیلی، نامزد انتخابات سیزدهمین دوره
ریاست جمهوري درباره برنامه دولتش براي ساماندهی

 
کولبران و سوخت بران و مبارزه با قاچاق کالا توضیح داد. 

سعید جلیلی پس از حضور در ساختمان صداوسیما و ضبط
برنامه تبلیغاتی گفت وگو با نخبگان در جمع خبرنگاران
درباره مبارزه با قاچاق کالا گفت: قاچاق کالا معضلی است

که به تولید، اشتغال و پیشرفت کشور لطمه می زند. این از موضوعات بسیار مهم است، اما آن چه اهمیت دارد این است چه تمرکز و
تعریفی از مبارزه با قاچاق کالا داشته باشیم، زیرا یک وقت ممکن است تلاشمان را صرف مقابله با چند کولبر کنیم و حالت دیگر این
است که با در نظر گرفتن بحث هاي اساسی در قاچاق کالا آن را منحصر به قاچاق محدود نکنیم بلکه بدانیم که در این عرصه حتی از
مبادي رسمی، مافیا عمل می کند. حتی یک پله جلوتر این که قاچاق کالا به عنوان واردات از مبادي رسمی انجام شود و عنوان قاچاق

 
هم نداشته باشد که این به تولید کشور لطمه می زند. 

وي ادامه داد: یکی از مهمترین برنامه هاي ما این است که مبارزه با قاچاق صرفاً منحصر به مبادي نیست بلکه مقاصد را هم در بر می
گیرد. اگر در مبادي ورود کالا، تمهیداتی براي جلوگیري از قاچاق داریم، کافی نیست و حتماً باید در مقاصدي که کالا هاي قاچاق می
خواهد به فروش برسد نیز باید برنامه داشته باشیم و وارد عمل شویم. باید کاري کرد که قاچاق کالا پرهزینه شود؛ اگر جرایم و برخورد
هایی براي قاچاقچیان وجود دارد، نباید به میزانی باشد که قاچاق، حداکثر تخلف تلقی شود و قاچاقچیان سود ناشی از قاچاق را بسیار
بیشتر از جرایم بدانند در چنین شرایطی نمی توانیم در مبارزه با قاچاق موفق شویم. نکته مهم دیگر این است که براي مبارزه با قاچاق
می توانیم طرح هاي ایجابی داشته باشیم، من به بسیاري از پایانه هاي مرزي اطراف کشور رفتم و می دانم که افرادي که از آنان به

 
عنوان سوخت بر یا کولبر نام می برند هر یک می توانند به نیرو هاي فعال در اقتصاد کشور و صادرکننده موفق تبدیل شوند. 

جلیلی گفت: سفري به مرز هاي غربی کشور و پایانه هاي مرزي آنجا داشتم و جوانانی را دیدم که مشغول کولبري و باربري هستند با
آنان صحبت کردم و گفتم که می توانند از ظرفیت صادرات کالا هاي داخلی به عراق و کردستان آن کشور استفاده کنند و تبدیل به
صادرکننده شوند. براي من بسیار خوشحال کننده بود که در سفري که سال بعد به همان منطقه داشتم؛ آن جوانان را دیدم که تعاونی

 
تشکیل داده بودند و خودشان گزارش دادند که 500 میلیون دلار صادرات داشتند که فیلم اظهاراتشان از رسانه ملی پخش شد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: پس ما می توانیم با داشتن برنامه نه فقط از قاچاق، کولبري و لطمات آن جلوگیري کنیم
بلکه به هفت میلیون نفر از مردم مرزنشینمان فرصت دهیم تا با کمک به جهش صادرات کشور؛ به صادرکننده تبدیل شوند. ما در



پیرامون کشورمان همسایگانی داریم که به شدت به واردات کالا هاي تولیدي کشورمان نیاز دارند و ما در ساخت آن کالا ها با مازاد
تولید مواجهیم. با اجراي این برنامه می شود هم از این فرصت براي ایجاد اشتغال و ارزآوري استفاده کرد و هم جلوي قاچاق کالا را

 
گرفت. 

جلیلی در پاسخ به پرسش دیگري مبنی بر اینکه چند ماه پس از انتخاب احتمالی به سمت رئیس جمهور دیگر شاهد نوسانات قیمت
کالا ها نخواهیم بود؟ اظهار داشت: براي داشتن اقتصاد سالم، قبل از هر چیز داشتن ثبات؛ حیاتی است. برنامه دولت من از روز نخست
کارش باید این باشد که در بازار ثبات ایجاد کند و این هدف زمانی تحقق می یابد که بتوانیم بخش هاي مختلف بازار را هماهنگ
کنیم. نمی شود بخش پولی کشور با بخش هاي مالی و بیمه؛ ناهماهنگ باشد پس باید برنامه اي داشت که از روز نخست این
هماهنگی را آغاز کرد به نحوي که در بخش هاي پولی اعم از ریالی و ارزي؛ از روز نخست دولت، سیاست هاي مشخصی را اعمال کرد.

جلیلی همچنین اعمال برنامه جدي براي ساماندهی بازار سرمایه را ضروري دانست و تأکید کرد: این برنامه ها باید در حمایت از بازار
اولیه باشد نه بازار ثانویه؛ نباید اصالت را به بازار ثانویه داد. هر قدر به تولید کالا، جهش تولید اهمیت داده شود چنین سیاستی می
تواند به ثبات بخشی در بازار سرمایه کمک کند. در کنار این دو، بخش بیمه اهمیت دارد که می تواند سبب کاهش خطرپذیري در
دیگر بخش ها شود. با اجراي برنامه هاي جامعی که همه این بخش ها را مدیریت می کند در مدت کوتاهی می شود ثبات ایجاد و

 
حرکتی رو به جلو براي فعالان اقتصادي فراهم کرد. 

جلیلی لازمه آگاهی مردم از اراده و باور نامزد ها را؛ برگزاري مناظره هاي تلویزیونی و گفتگو هاي بیشتر با ملت برشمرد و گفت: با

 
توجه به شرایط کرونایی، هر قدر رسانه ملی بتواند این فرصت را بیشتر فراهم کند، حتماً مغتنم خواهد بود. 

وي در پاسخ به این پرسش که اگر به عنوان رئیس جمهور منتخب در روز 29 خرداد بخواهد دو جمله بی پیرایه به مردم بگوید؛ این
دو جمله چه خواهد بود؟ اظهار داشت: هر برادري که با جلب اعتماد مردم این مسئولیت را بر عهده بگیرد همان شعاري را باید بیان

 
کند که ما براي دولت خودمان انتخاب کردیم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري تأکید کرد: اگر این مسئولیت را احراز کنیم از روز نخست دولت باید حرکتی جدي آغاز شود و

 
براي جهاد بزرگ و جهش ایران باید فراخوان عمومی دهیم؛ این دو جمله اصلی است و تحقق این هدف؛ کاري جدي می طلبد. 

 
جلیلی افزود: از همان لحظه نخست آغاز به کار دولت آینده؛ باید فراتر از اداره روزمرگی ها؛ جهاد بزرگ براي جهش ایران آغاز شود. 

وي در پایان تأکید کرد: بار اصلی این جهاد باید روي دوش مسئولان باشد و هر قدر آنان زیر بار این مسئولیت روند؛ این بار از روي

 
دوش مردم بیشتر برداشته خواهد شد. 

سعید جلیلی انتخابات 1400 انتخابات ریاست جمهوري تبلیغات انتخاباتی



رشد قارچ گونه فروشگاه هاي بزرگ در کشور

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/03/10

سوپرمارکت هاي بزرگ با سرعتی بالا در حال رشد در کشورمان می باشند و این اتفاق سبب شد همه مزیت ها و معایب آن
را بررسی کرده و در پایان براي هرچه بهتر شدن این فروشگاه هاي بزرگ راهکارهایی را ارئه دادیم.

 رشد قارچ گونه فروشگاه هاي بزرگ در کشور سوپرمارکت
هاي بزرگ با سرعتی بالا در حال رشد در کشورمان می باشند و این اتفاق سبب شد همه مزیت ها و معایب آن را بررسی کرده و در
پایان براي هرچه بهتر شدن این فروشگاه هاي بزرگ راهکارهایی را ارئه دادیم. به گزارش خبرگزاري علم و فناوري از فارس، چند
وقتی است که همه ما با واژه « هایپرمارکت » آشنا شده و حداقل چند باري آن را شنیده ایم، مغازه هایی بسیار بزرگ که انواع و

 
اقسام کالاها و اجناس در آن یافت می شود . 

طبق برآورد و اعلام دستگاه هاي مربوطه، بیش از 4 هزار کالا و جنس در این فروشگاه ها یافت می شود، به قولی از شیرمرغ تا جان

 
آدمیزاد در این مغازه هاي بزرگ یافت می شود . 

این مغازه هاي بزرگ و به اصطلاح هایپرمارکت با سرعت بالا و بصورت قارچ گونه در اقصی نقاط کشور و در تمامی مناطق شهرهاي
کوچک و بزرگ نیز رشد و تکثیر می شوند، بگونه اي که از بالاي شهرهاي بزرگ و کوچک با تمامی زرق و برق هایشان تا پایین شهر
با تمامی محرومیت ها و کمبودهایشان می توان این فروشگاه هاي بزرگ که اغلب بصورت زنجیره اي نیز می باشند، دیده می شود،

 
مغازه هایی که تبلیغات وسیع، پرحجم و پر زرق و برقشان کل شهرها را فرا گرفته است . 

قابل ذکر است که طبق گفته متخصصین و کارشناسان این حوزه، هایپرمارکت ها در ایران فاصله بسیاري با اصل و تعریف صحیح آن

 
در مجامع بین المللی دارند و شاید حداکثر 30 درصد از آنچه باید در ایران رقم می خورد . 

 
رشد اجتناب ناپذیر هایپرمارکت ها در ایران 



 
 

اگر نگاهی به کشورهاي اروپایی و آمریکایی داشته باشیم، سال ها قبل این کشورها با افزایش تعداد هایپرمارکت ها مواجه بوده و پس
از مدتی از آن عبور کرده و امروزه شاهد اوج گیري فروشگاه هاي آنلاین در آن کشورها هستیم اما در کشور ما چند سالی است که در

 
حال مرور تجربه آن کشورها بوده و رشد و افزایش تعداد سوپرمارکت هاي بزرگ را نظاره می کنیم . 

اتفاقی همچون رشد و پیشرفت تکنولوژي که اجتناب ناپذیر بوده و صد البته به اذعان متخصصان و اقتصاددانان همچون کشورهاي
اروپایی و آمریکایی تا چندي دیگر شاهد زوال این فروشگاه ها در کشورمان خواهیم بود و پس از آن فروشگاه هاي مجازي و فروش

 
آنلاین رشد و مرسوم خواهند شد . 

هر پدیده اي که رخ می دهد، بطور مشخص مزایا و معایبی دارد که براي بررسی دقیق و منصفانه آن باید هر دو بعد در نظر گرفته

 
شوند و فروشگاه هاي بزرگ و هایپرمارکت هاي زنجیره اي نیز از این قضیه مستثنا نیستند . 

 
مزایاي هایپرمارکت ها 

 
 

باتوجه به اینکه در هایپرمارکت ها و سوپرمارکت هاي بزرگ بالغ بر 4 هزار جنس و کالا را ارائه می دهند، لذا مردم در یک مکان و در
آن واحد تمامی اقلام و اجناس مورد نیاز خود را خریداري می نمایند که این اتفاق سبب می شود در وقت و هزینه رفت و آمد آنها

 
صرفه جویی شود، در نتیجه از حجم ترافیک در شهرها کاسته می گردد و این اتفاق سبب کاهش آلودگی نیز می شود . 



از دیگر مزایاي فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي تخفیف هایی می باشد که بر روي اجناس مختلف اعمال می کنند که صدالبته به

 
دلیل خرید با حجم بالا و گرفتن اشانطیون از کازخانجات می باشد . 

 
معایب و مشکلات فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي 

 
 

با رونق گرفتن هایپرمارکت ها و سوپرمارکت هاي بزرگ شاهد توجه بیشتر مردم نیز به این فروشگاه ها هستیم اما حضور در این
فروشگاه ها و دیدن اجناس بسیار با رنگ و لعاب هاي مختلف و جذاب سبب می شود که مردم مازاد بر نیاز خود، خریدهایی داشته و

 
باعث ایجاد فرهنگ مصرف گرایی در مردم می شود، فرهنگی که خلاف اقتصاد مقاومتی در کشور ما می باشد . 

در فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي به علت حجم بالاي خرید و فروش و ناشناس بودن بسیاري از خریداران، دیگري چیزي به نام
حساب دفتري و نسیه نداریم، درحالیکه در بقالی ها و سوپرمارکت هاي محله اي، افراد آن محله در بزنگاه هایی که پولی نداشتند و یا

 
فراموش می کردند، جنس خود را می توانستند تامین کنند . 

مردم با حضور در بقالی ها و سوپرمارکت هاي محله اي سبب افزایش اعتماد و ایجاد ارتباطی نزدیک در میان مردم یک محله می

 
شدند که این اتفاق در هایپرمارکت ها و سوپرمارکت هاي بزرگ امکان رقم خوردن ندارد . 

با وجودي که گفته می شود در فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي تعداد زیادي از مردم شاغل می شوند اما در واقع با روي کار آمدن
این فروشگاه هاي بزرگ، بسیاري از بقالی ها و سوپرمارکت هاي محله اي ورشکسته شده و مغازه خود را تعطیل کردند و قابل ذکر
است که با تعطیلی هر مغازه بقالی، سه خانوار از نان خوردن می افتند پس در عمل با وجودي ایجاد اشتغال هایپرمارکت ها و

 
سوپرمارکت هاي بزرگ براي عده اي اما زمینه بیکاري بسیاري را نیز فراهم کرده است . 

یکی از کسب و کارهایی که مردم براي شاغل شدن خود بویژه جوانان به فکر راه اندازي آن می افتند، ایجاد یک سوپرمارکت کوچک و
یک بقالی است که براي آن پول و سرمایه چندانی مورد نیاز نیست اما براي راه اندازي فروشگاه هاي بزرگ که با اقبال مردم مواجه

 
است، سرمایه بالایی نیاز است که در دست عده اي خاص فقط می باشد . 

در فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي رقم هاي بالایی روزانه رد و بدل می شود و این واحدهاي تجاري از گردش حساب بالایی
برخوردار هستند و سود و منفعت مالی بسیاري براي صاحبان آنها دارد، در نتیجه با قدرتی که بدست می آورند، امکان ظهور و بروز در

 
بزنگاه هاي سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را نیز بدست می آورند، حوزه هایی که شاید هیچ سررشته و تخصصی در آن نداشته باشند . 



 
مهم ترین ضربه ها و آسیب هاي فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي به استان فارس 

 
 

دفاتر مرکزي بسیاري از هایپرمارکت ها و سوپرمارکت هاي بزرگ که شعب متعدد در شیراز و سایر شهرستان هاي استان فارس دارند،
طبق قانون مالیات خود را باید از طریق دفتر مرکزي خود که در تهران واقع است، بپردازند و بدین ترتیب درحالیکه این فروشگاه هاي
بزرگ از کلیه امکانات و منابع استان فارس همچون راه، آب و هوا استفاده می کنند اما ریالی را بابت آن به استان فارس نمی پردازند،
بدین تریتب سهمیه مالیاتی که دولت براي استان فارس در نظر گرفته شده بر روي فروشگاه هاي کوچک و بقالی ها سرشکن شده و

 
فشار مضاعفی بر آنها وارد می شود و ظلمی بزرگ و آشکار در حق کلیه مردم استانفارس می باشد . 

اگر چرخی در داخل اغلب این فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي بیندازید، خواهید دید که بسیاري از اجناس و کالاهایی که ارائه می
دهند، در خارج از استان فارس تولید می شوند و یا در حالت بدتر از خارج از کشور وارد شده اند که این اتفاق سبب ضربه خوردن

 
تولیدي ها و کارخانجات بومی استان فارس شده است . 

 
راهکارها و لزوم ارائه نقشه راه براي فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي 

باتوجه به اجتناب ناپذیر بودن رشد و افزایش هایپرمارکت ها و سوپرمارکت هاي بزرگ در اقصی نقاط کشور و استان فارس، باید نقشه

 
راهی مدون در ابعاد مختلف اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی براي آن ها در نظر گرفت. 

همچنین لزوم ورود مجلس شوراي اسلامی و نهادهاي موثر در اعطاي مجوز فعالیت به فروشگاه هاي بزرگ و زنجیره اي براي مکلف
کردن این فروشگاه ها به استفاده از حداقل 50 درصد از کالاهاي بومی و استانی و همچنین لزوم پرداخت مالیات آنها در درون استان

 
بیش از همیشه احساس می شود . 

 
گزارش از محمد صادقی 

انتهاي پیام/



عدالت بدون وحدت؟

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/03/10

کبنا ؛سیدعلی عباس محدث دانشجوي دکتري جامعه شناسی در یادداشتی نوشت: موقع انتظار به سرآمد. هشت سال دنده هاي
مردم را به نام برجام در شکمشان خورد کردند تا نوزاد نامشروع کدخدا را در رحم اجاره اي لیبرالسیم بنفش، و به قیمت خدمت در
برابر جان دادن و دین سپردن ملت، بزرگ کنند. فرزندي که از ابتدا هم نه روح داشت و نه حق حضانتی براي مادرش قائل بودند. در

 
واقع شائبه اي ایجاد کردند تا غرب گدایان، ما را به تمسخر بکشند و ملتمان را از اراده خود وانهند. 

اما این ملتی است که 42 سال شائبه ي شوم وابستگی را به دلشان گذاشتند و هر ننگی را با هر رنگی به رسوایی رساندند. آنجا که
مرحوم امام (ره) خطرشان را از هر بیگانه اي بدتر دانست، توجه نکردیم، آنجا که ملت را در سخت ترین شرایط تاریخی (جنگ
تحمیلی) گرفتار خیانت هاي خود کردند و در رفتند، باز هم از رنگ و ریش ها فریب خوردیم و دوباره به مصیبت آزادي طلبان

 
دروغین و تمدن جویان فرهنگ باخته و بی کیاست گرفتار شدیم. 

توطئه و خطرات را بی شمار رد کردیم و نفرت و کینه توزي از ملت را تجربه کردیم، ولی دوباره دَمَل چرکین جاسوسی و انسدادِ در
رونق و موفقیت بر پاي ملت ظاهر شد. هرچه امید و انتظار، هرچه گشایش بود و اقتدار، تولید و ابتکار، اتحاد و بود و انسجام و در یک
کلمه، تمام داشته هایی که در هسته اي و کشاورزي و مسکن و اشتغال و ... داشتیم را، با «کلیدي» زنگار زده از بی خردي و نالایقی

 
قفل زده و با قطار بی مدیریتیِ دولتی فرسوده، منزوي، متمول و ناکارآمد، به ته دره جهل و جمود انداختند. 

کسانی که عملکردشان 8 سال تیره بختی بود، بر ناقوس بی خردي نواختند که اگر «ابراهیم» از خراسان آمد، خیابان ها مرزبندي،
چرخ اقتصاد شکسته، تولید مسدود، آزادي محدود و جنگی دوباره گریبان گیرمان خواهد شد. از آن وقیح تر آن بود که با نفوذ دادن
«تتلو» به حریم امن عدالتخواهی، بهانه اي یافتند تا همانگونه که می خواستند جاي شهید و جلاد را عوض کنند، فرهنگ تتلویسیم
که نتیجه تعامل جنبش هاي سبز و بنفش با منادیان حقوق ستیز بشر بود، تصوري بسازند که انگار با لکه اي حرام می توانند

 
اقیانوسی را حرام کنند. 

چرخ روزگار چرخید تا عدالتخوانه مملکتمان به دست حکیم و مرادي فرزانه افتاد. با جوانان و آزادي خواهان صمیمی تر از مادر بود.
براي بازار و کسب کار ملت، به تنهایی دموکراتیک ترین دولت شد. فقط با محوریت قراردادن ملت، بزرگ ترین کارخانه هاي تولیدي
را که با تدبیر دولت، مسدود و مقروض و مستهلک شده بودند، در اندك زمان ممکن در مسیر تولید و اشتغال و حمایت از مردم قرار
داد. بدون از کشیدن روبان، در تمام خیابانهاي این ممکلت و با مردم خود همراه شد و گره از مشکلاتشان باز کرد. و این شد که
ساربان منافع ملت، خواستگاه ملت شد. حتی کسانی که به نوعی در دستگاه هاي دولتی، دستشان تا مفرغ در فسادهاي متعدد آلوده

 
است، ناامید از دنیاي عادلانه اش نیستند. 

 
آري، سخن از عادلِ دادگسترمان، سید ابراهیم رئیسی است. 

 
این نسیم خوش دادگري و عدالتخواهی را چگونه تقسیم کرده ایم؟ 

بدون شک؛ مهم ترین جریان فکري حامی حضرت آیت االله رئیسی، مردمی هستند که از رنگ ها و تعلقات چپ و راست، متنفر شده
اند. مردمی که خود انقلابی بوده و در این سال هاي به هیچ رنگی درنیامده اند و اگر حمایتی داشته اند، به حکم انسانیت و عقلاینت
خود رأي داده و به مصلحت نظام و انقلاب پشتیبانی کرده اند. ملتی که عقد اخوتی با هیچ کس نبسته و آرمانهاي اسلام، انقلاب، امام

 
(ره)، شهدا و رهبري را افضل بر هر اندیشه اي دانسته اند. 

پس هر جبهه اي و ائتلافی و گروهی که به نام وحدت باشد، باید مقبولیت مردمی را هم داشته باشد. علمدارانی که امروز بیرق
خودخوانده برافراشته تا افتخار قیام ملت را به نام خود سند بزنند، باید بدانند، راه ملت و رویدادي که ان شاء االله رقم خواهد خورد،
نشأت گرفته از خون هزارانی شهیدي است که پاي در چکمه عد آلت داشتند و مهر بر ولایت بسته بودند تا خونشان مبناي اتحاد ملت



 
باشد. 

بر رفتار خود بنگرید. آیا یک مشی و این همه نام سزاوار است؟ یک هدف و این همه فراز پذیرفتنی است؟ یک مسیر و این همه

 
کارشکنی در جریان عدالت شایسته است؟ اگر افق اتحاد تا پایان روز 28 خرداد نیست، پس چرا همه را به نام وحدت نام نهاده اید؟ 

خرسندي ملت به این است که این بار منفعت طلبان نمی توانند دست در جیبشان کرده و هر آنچه اندوخته اند را به یغما ببرند.
شادمانی مردم به این است که خدمت صادقانه آیت االله رئیسی را دراین مدت اندك به عینه دیده اند. فکر نکنید که هر کسی را لایق
فرماندهی بر مردم است؟ امروز، همه ملت ایران امیدوار هستند که با انتخاب حضرت آیت االله رئیسی، طوق وابستگی هاي سیاسی به
چپ و راست را برداشته و انزواي اقتصادي را کنار زده و براي سربلندي ایران اسلامی از کمترین جفا هم نگذرند تا بزرگترین افتخارات

 
را بدست آورند. 

بنابراین هر عَلَمی به غیر از وحدت ملت و هر نشانه اي به جز نشانِ تعلق به ولایت در ذهن مردم نیست.



رشد 115 درصدي تولید یخچال و فریزر

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/03/10

بررسی آمارهاي رسمی منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از رشد تولید چهار قلم لوازم خانگی بزرگ در فروردین
ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته است، به طوري که تولید انواع یخچال و فریزر در این مدت 115 درصد رشد

کرده است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، بر اساس آمارهاي یاد شده در فروردین ماه امسال 102 هزار و 400 دستگاه

 
انواع یخچال و فریزر در کشور تولید شد. این آمار در هم سنجی با پارسال رشد 115.2 درصدي نشان می دهد. 

برپایه این آمارها، در نخستین ماه از سال 1400 شرکت هاي داخلی 68 هزار و 700 دستگاه ماشین لباس شویی تولید کردند. این

 
میزان تولید در مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 68.9 درصدي داشته است. 

همچنین در تولید کولرآبی نیز رشد 64.7 درصدي به ثبت رسید و شرکت هاي داخلی موفق به تولید 111 هزار و 800 دستگاه از این

 
کالا شدند. 

هرچند در این آمارها به میزان تولید تلویزیون اشاره نشده، اما به گفته «محمدرضا شهیدي» دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و

 
تصویري کشور، در فروردین و اردیبهشت ماه در مجموع حدود 190 هزار دستگاه تلویزیون در کشور تولید شد. 

 
به گفته وي، این آمار در مقایسه با دو ماهه سال 99 رشد 15 درصدي نشان می دهد. 

شهیدي خاطرنشان کرد: به طور معمول آمار فروردین ماه به دلیل تعطیلی هاي نوروز، همچنین تعطیلی هاي اعلامی ستاد ملی مقابله

 
با کرونا قابل توجه نبوده است. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، فروردین سال 99 به دلیل شیوع گسترده بیماري کرونا، وضعیت تولید، صادرات و غیره روند کاهشی داشت

 
که این روند متوقف شد. 

پارسال بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید شد که این میزان تولید در مقایسه با سال 98 رشد 78 درصدي
داشته است، این درحالی است که برندهاي خارجی از ایران رفته وتولید کنندگان با تکیه بر ظرفیت هاي داخلی توانستند این جهش

 
را محقق کنند. 

 
براي سال 1400 نیز افزایش تولید در مقایسه با سال 99 و همچنین صادرات محصولات لوازم خانگی برنامه ریزي شده است. 

پیش از این «کیوان گردان» مدیرکل صنایع برق، فلزي و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: امسال با افزایش

 
تیراژ تولید به دنبال حضور در بازارهاي صادراتی هستیم. 



وي خاطرنشان کرد: صنعت لوازم خانگی گردش مالی 6 میلیارد دلاري دارد، اکنون 300 هزار اشتغال مستقیم و یک میلیون نفر

 
اشتغال غیرمستقیم در این صنعت تحقق یافته و 500 بنگاه تولیدي نیز مشغول فعالیت هستند. 

انتهاي پیام//



مشکلات 17 واحد تولیدي نهاوند بررسی می شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/03/10

فرماندار نهاوند از بررسی مشکلات 17 واحد تولیدي در این شهرستان خبر داد و گفت: این واحدها در زمینه کشاورزي و
صنعتی فعالیت دارند اما در مسیر تولید با مشکلات و موانعی روبرو شده اند.

فرماندار نهاوند: مشکلات 17 واحد تولیدي نهاوند بررسی
می شود فرماندار نهاوند از بررسی مشکلات 17 واحد
تولیدي در این شهرستان خبر داد و گفت: این واحدها در
زمینه کشاورزي و صنعتی فعالیت دارند اما در مسیر تولید

 
با مشکلات و موانعی روبرو شده اند. 

به گزارش خبرنگار برنا از همدان، مراد ناصري در جمع
اصحاب رسانه، اظهار کرد: به منظور بررسی مشکلات و رفع
موانع تولید واحدهاي صنعتی شهرستان نهاوند، طرح

 
«پنجره واحد» در محل فرمانداري تشکیل و با حضور ادارات مسائل مربوطه پیگیري و برطرف می شود. 

وي با بیان اینکه در راستاي اجراي شعار راهبردي سال جاري مبنی بر رفع مشکلات واحدهاي تولیدي، کارگروه پنجره واحد که
پیشتر در فرمانداري راه اندازي شده فعال تر شده است، افزود: در گذشته یک سرمایه گذار مجبور بود براي پیگیري مشکلات واحد
تولیدي خود به ادارات مختلف مراجعه کند بنابراین این روند باعث اتلاف وقت و طولانی شدن فرایند بررسی مشکل می شد که با

 
ایجاد پنجره واحد این مشکل برطرف شده است. 

ناصري تاکید کرد: در کارکرد پنجره واحد تمام مسئولین مرتبط با واحدهاي تولیدي حضور دارند که در هفته یک روز تشکیل جلسه

 
داده و مشکلات بررسی و در مورد آن ها تصمیم گیري می شود. 

فرماندار نهاوند گفت: در حال حاضر 17 واحد اثرگذار در بخش هاي صنعتی، کشاورزي و خدمات شهرستان وجود دارد که اگرچه در
حال فعالیت اند اما داراي مشکلات و موانعی هستند که در صورت رفع این موانع می توانند نقش مهمی در اشتغال زایی و بالا بردن

 
تولید در سطح شهرستان داشته باشند. 

او خاطرنشان کرد: علاوه بر این واحدهاي بزرگ تولیدي، 60 شرکت در شهرستان وجود دارد که بین 30 تا 70 درصد فعالیت دارند و

 
براي رفع موانع تولید این شرکت ها، مشکلاتشان جمع بندي و در پنجره واحد مورد بررسی قرار می گیرد. 

فرماندار نهاوند تصریح کرد: عمده مشکلات این واحدهاي یاد شده مربوط به سیستم بانکی و تامین آب است که تلاش می کنیم در

 
سال جاري مشکلات یاد شده برطرف و این واحدها به 100 درصد فعالیت برسند. 



وي افزود: علاوه بر طرح هایی که به آن ها اشاره شد هفت مورد از طرح هاي تولیدي نیز در مرحله درخواست اولیه براي شروع

 
فعالیت هستند که در پنجره واحد مورد بررسی قرار خواهند گرفت. 

ناصري در خصوص آخرین وضعیت پتروشیمی نهاوند نیز، گفت: کارهاي مقدماتی این واحد صنعتی از جمله واگذاري زمین مورد نیاز و
همچنین پیوست هاي زیست محیطی آن انجام شده که با اجراي فاز اول این طرح براي 150 نفر ایجاد اشتغال می شود.



به کارگیري روش هاي جدید مشارکت وقفی در میراث فرهنگی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/03/10

مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاري هاي مشترك فی مابین این سازمان و «صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا
و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی» برگزار شد.

مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاري هاي مشترك فی مابین
این سازمان و «صندوق توسعه صنایع دستی و فرش
دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی»

 
برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، «تفاهم نامه همکاري مرمت،
احیا و بهره برداري از بناهاي تاریخی، فرهنگی و مذهبی
ثبت ملی با مالکیت سازمان اوقاف و امور خیریه» فی مابین
این سازمان و «صندوق توسعه صنایع دستی و فرش
دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی»

 
منعقد شد. 

مهدي پندار معاون بهره وري اقتصادي موقوفات و بقاع متبرکه سازمان اوقاف و امور خیریه در حاشیه مراسم انعقاد این تفاهم نامه
اظهار کرد: تفاهم نامه همکاري مرمت، احیا و بهره برداري از بناهاي تاریخی، فرهنگی و مذهبی ثبت ملی با مالکیت سازمان اوقاف و
امور خیریه» به همت معاونت بهره وري اقتصادي موقوفات و بقاع متبرکه سازمان اوقاف و امور خیریه و صندوق توسعه صنایع دستی و
فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی، پیرو تفاهم نامه منعقده فی مابین ریاست سازمان اوقاف و امور خیریه

 
و وزیر میراث، گردشگري و صنایع دستی در یازدهم آبان 1398 منعقد شده است. 

وي با اشاره به اینکه تا قبل از امضاي این تفاهم نامه دید هم افزایی وجود نداشت، تاکید کرد: خوشبختانه موضوع مالکیت و بهره
برداري در ذیل این تفاهم نامه حل خواهد شد؛ پس از راه اندازي کارگروه مشترك با صندوق توسعه، فعالیت هایی را ذیل این کارگروه

 
مشترك داریم تا تعارضی در موضوع مالکیت و نوع بهره برداري به وجود نیاید. 

معاون بهره وري اقتصادي موقوفات و بقاع متبرکه سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه موضوع تفاهم نامه این است که بتوانیم در
وهله اول از دانش فنی که در صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی وجود
دارد، استفاده کنیم، گفت: شناسایی درباره پیمانکاران و سرمایه گذاران خوش نام انجام شده تا بتوانیم سرمایه گذاري اقتصادي

 
مناسبی را براي بناها تعریف کنیم؛ نتیجه این فعالیت هاي اقتصادي نیز حفظ عین موقوفات خواهد بود. 

پندار با بیان اینکه قبل از اجراي نیت بر اساس قوانین، حفظ عین از اهمیت زیادي برخوردار است، خاطرنشان کرد: آنچه که تا به
امروز در اداره موقوفات بر اساس قوانین موجود قبل و بعد از انقلاب اسلامی داشتیم، روح حاکم بر آن قوانین اجاره داري بود؛ با اجاره

 
داري حفظ عین اتفاق نمی افتد. 



وي با تاکید بر اینکه بر اساس سیاست گذاري که با حضور رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه اتفاق افتاده است، از اجاره داري به
سمت انواع روش هاي مشارکت حرکت می کنیم، تصریح کرد: با توجه به اینکه فضاهاي میراث فرهنگی زیادي در مالکیت و اختیار
سازمان اوقاف و امور خیریه قرار دارد، به کارگیري روش هاي جدید مشارکت موجب می شود تا احیاي این بناها به بهترین نحو ممکن

 
انجام شود و چه بسا بتواند فعالیت هاي اقتصادي در این اماکن، راه را براي اجراي نیت فراهم کند. 

هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی در حاشیه
این مراسم با اشاره به اینکه امضاي این تفاهم نامه موجب هم افزایی میان وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و سازمان
اوقاف و امور خیریه می شود، گفت: صندوق توسعه به استناد بند (ز) ماده (ي) 114 قانون برنامه پنج ساله چهارم توسعه کشور موظف
شده تا نسبت به تعیین و اعطاي کاربري و بهره برداري مناسب و خردمندانه از بناهاي تاریخی اقدام کند؛ این موضوع توانسته در طی
15 سالی که صندوق فعالیت کرده است، جریانی را تحت عنوان احیاي ابنیه تاریخی ایجاد کند که از نمونه هاي موفق آن می توان به
کاروانسراي سعدالسلطنه، مجموعه سراي عامري ها و… اشاره کرد؛ تمامی این موارد نشان می دهد احیاي ابنیه تاریخی علاوه بر اینکه

 
باعث معرفی شاهکارهاي بی بدیل تاریخی ما می شود، زمینه ارائه خدمات را نیز فراهم می کند. 

وي با بیان اینکه اگر همکاري و نگاه ژرف مجموعه سازمان اوقاف و امور خیریه نبود، تفاهم نامه امروز بعد از سالیان متمادي تحقق
پیدا نمی کرد، افزود: بعد از انجام اقدامات مرمتی بر روي تعدادي از 273 مجموعه فرهنگی تاریخی که با نگاه احیا یا ارائه خدمت به
عنوان زیرساخت گردشگري در اختیار این صندوق قرار گرفت، متوجه شدیم که سازمان اوقاف و امور خیریه مالک آن بوده یا به

 
صورت مشاعی در وقف بوده که موجب شده یک اثر بلاتکلیف بماند. 

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی یادآور شد: صندوق توسعه،
انتفاعی از این موضوع ندارد و قصد دارد با احیاي بناهاي تاریخی، وحدت و همگرایی در حوزه احیا ایجاد کند؛ اگر بتوانیم تمام بناهاي
تاریخی را به دلیل ظرفیت هایی که دارند، کاربري اعطا کنیم و با توجه به نیازسنجی هایی که در حوزه طرح هاي تفصیلی و طرح

موضوعی اتفاق می افتد، می توانیم زمینه اشتغال پایدار را در همه بناهاي تاریخی فراهم کنیم.



بانک ها حق ندارند هر واحد تولیدي بدهکار را تملک کنند

منبع: تابناكشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/03/10

 
بانک ها حق ندارند هر واحد تولیدي بدهکار را تملک کنند 

دادستان کرمانشاه گفت: کلیه بانک ها و موسسات مالی و اعتباري از راکت کردن املاك منابع و سرمایه بانک ها براي دستیابی به

 
سود بیشتر خودداري و به قید فوریت نسبت به واگذاري واحدهاي تولیدي تملک شده اقدام کنند. 

به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه، شهرام کرمی بااشاره به
نامگذاري امسال با عنوان "تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها"
از سوي مقام معظم رهبري، اظهار کرد: در این راستا رییس قوه
قضاییه و دادستان کل کشور دستوراتی را در خصوص حمایت و
پشتیبانی از تولید کنندگان به منظور تکیه بر سرمایه هاي مادي
و معنوي براي جهش تولید، کمتر شدن نرخ بیکاري، افزایش

 
اشتغال و استقلال اقتصادي داخلی داشته اند. 

وي افزود: براین اساس باتوجه به اینکه کارخانه ها و کارگاه هاي تولیدي ثروت ملی به حساب می آیند، بنابراین باید به دقت و با

 
احتیاط درباره آنها فکر و عمل شود. 

دادستان کرمانشاه به تعطیلی برخی کارخانه ها و لزوم تلاش براي راه انداري مجدد آنها اشاره داشت و تصریح کرد: سازمان صنعت،
معدن و تجارت و خانه صنعت باید نسبت به شناسایی واحدهایی که تخریب و در غیر تولید تغییر کاربري داده اند و نیز واحد هایی که
قابلیت احیا و راه اندازي مجدد دارند اقدام و ضمن ذکر موانع و عوامل موثر در تعطیلی، راهکارهاي مناسب در جهت راه اندازي مجدد

 
را به دادسراي عمومی و انقلاب مرکز استان کرمانشاه منعکس کنند. 

وي اظهار کرد: همچنین به منظور راه اندازي کارخانه هاي تعطیل شده و لزوم مقابله با نقشه هاي تحریمی معاندان استقلال اقتصادي
کشور و حل و فصل مشکلات واحدهاي تولیدي به ویژه در موارد مربوط باید هرچه سریعتر تیمی متشکل از نمایندگان نهادهاي
متولی و بانک هاي مربوطه تشکیل و از واحدهاي تعطیل و نیمه تعطیل بازدیدي انجام گیرد تا ضمن شناسایی مشکلات ایجاد شده

 
راهکارهاي مناسب در جهت راه اندازي مجدد را ارائه نموده و اقدامات عملی را معمول کنند. 

کرمی تاکید کرد: طبق دستور دادستان کل کشور با استناد به ماده 780 قانون مدنی در مورد آن دسته از واحدهاي تولیدي که براي
پروژه اي وام گرفته و محل اجراي این پروژه را در رهن بانک گذاشته اند اگر چنانچه قیمت محل کفاف پرداخت بدهی شرکت را می

 
دهد به همان بسنده کنند و سایر وثیقه ها و تضمین هاي تولید کننده را به اجرا نگذارند . 

وي خاطرنشان کرد: بنابراین اگر خود شرکت تولیدي راضی باشد براي وصول بدهی اولویت همواره با محل اجراي پروژه است و بانک

 
نباید به سراغ بقیه اموال و دارایی هاي سرمایه گذار رود. لذا عدم اجرا مستوجب پیگرد قانونی خواهد بود. 



دادستان کرمانشاه تصریح کرد: همچنین بانک ها و موسسات مالی و اعتباري در مورد تسهیلاتی که وثایق ترهین آنها با اولویت محل
طرح، کفاف بازپرداخت بدهی مرتبط با تسهیلات مأخوذه را دارد، حق مراجعه مستقیم به ضامنین و اقدامات تامینی و ترهینی نسبت
به اسناد ذمه اي چک و سفته و... را نداشته و ملزم هستند طلب خود را ابتدا از محل وثائق ترهینی محل طرح تسویه کنند و تنها در
صورت اتمام عملیات اجرایی و تنظیم صورت مجلس مزایده و عدم کفاف ارزش وثائق بابت تسویه مابقی طلب تسویه نشده خود حق

 
رجوع به ضامنین را بر اساس قرارداد اولیه خواهند داشت. 

وي یادآورشد: به منظور حمایت از تولیدکنندگان واقعی و جلوگیري از هزینه کرد تسهیلات دریافتی ویژه طرح هاي تولیدي در سایر
بخش هاي جامعه مانند مسکن و... که موجبات تورم در جامعه را فراهم می آورد، باید بانک ها ضمن حمایت از تولیدکنندگان واقعی
فرایند اعتبارسنجی و نظارت بر هزینه کرد تسهیلات و تقویت و تسریع نموده و سیاست گذاري صحیح براي هدایت منابع بانک ها به

 
سوي تولید و رونق اقتصاد ملی را در دستور کار خود قرار دهند. 

کرمی در ادامه تاکید کرد: در راستاي مواد 16 ،17، 18 و 19 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقاي نظام مالی کشور، باید کلیه
بانک ها و موسسات مالی و اعتباري از راکت کردن املاك منابع و سرمایه بانک ها براي دستیابی به سود بیشتر خودداري و به قید
فوریت نسبت به واگذاري واحدهاي تولیدي تملک شده اقدام کرده و نتایج را به صورت مستمر به دادسراي عمومی و انقلاب مرکز

مرکز استان کرمانشاه منعکس کنند.



دهک هاي پایین جامعه باید از اینترنت رایگان بهره مند شوند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، اینترنت رایگان را حق مردم دهک هاي پایین جامعه دانست و گفت: دولت
آینده اقتصاد فضاي مجازي را رونق خواهد داد.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، اینترنت
رایگان را حق مردم دهک هاي پایین جامعه دانست و
گفت: دولت آینده اقتصاد فضاي مجازي را رونق خواهد داد.

به گزارش خبرگزاري مهر، حجت الاسلام سید ابراهیم
رئیسی پس از ضبط برنامه تبلیغاتی خود در رادیو فرهنگ
در پاسخ به سوالات خبرنگاران درباره برنامه هاي دولتش
براي تثبیت قیمت ها گفت: از ابتداي کار دولت تلاش می
کنیم ثبات در بازار حاکم شده و تغییرات نسبت به
دستورالعمل ها، بخشنامه ها و مقررات به حداقل ممکن

 
برسد. 

وي با اشاره به معضل غیرقابل پیش بینی بودن بازار براي تولیدکنندگان بر اثر تکانه هاي اقتصادي تاکید کرد: آرامش باید بر بازار داد

 
و ستد حاکم شود تا فعالان اقتصادي با پیش بینی وضعیت آینده، بتوانند براي کالاهایشان قیمت تعیین کنند. 

این نامزد ریاست جمهوري وظیفه دولت را هدایت، حمایت و نظارت دانست و با تاکید بر لزوم کاهش مداخلات بی مورد دولت در بازار

 
گفت: باید از فعالیت هاي اقتصادي غیر مولد، «جذابیت زدایی» شود تا به جاي سرمایه گذاري در ارز و سکه، تولید رونق یابد. 

رئیسی افزود: ما از طرفی با پدیده خطرناك خلق نقدینگی و رشد آن و از طرف دیگر با سرریز نقدینگی به سوي فعالیت هاي غیر مولد

 
مواجهیم که صداي تولیدکننده را در آورده است. 

 
وي تصریح کرد: اگر نقدینگی به درستی مدیریت و به سوي تولید هدایت شود، نگرانی ها کاملاً برطرف می شود. 

نامزد انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري مدیریت توزیع اعتبارات را هم از برنامه هاي جدي دولت آینده دانست و اظهار

 
داشت: تسهیلات بانکی باید براي امر تولید، ازدواج و مسکن درست توزیع شود. 

حجت الاسلام رئیسی عدالت را موضوعی محوري در دولت مردمی دانست و افزود: اگر ظرفیت ها درست توزیع شود نگرانی جوانان

 
برطرف می شود و این از برنامه هاي مهم ماست که با حل مسأله مسکن، اشتغال و تولید در کشور، به مردم آرامش دهیم. 

وي درباره برنامه هاي دولتش براي اینترنت و فضاي مجازي هم گفت: اینترنت و فضاي مجازي تمام لایه هاي زندگی ما را تحت تأثیر



 
قرار داده و هیچ ساخته بشري به این سرعت فراگیر نشده است. 

رئیسی افزود: امروز اینترنت به حق مردم تبدیل شده و مسائل آموزشی و اقتصادي و تحقیق و پژوهش در اقصی نقاط کشور در بستر

 
فضاي مجازي انجام می شود. 

 
کاندیداي ریاست جمهوري سیزدهم در همین راستا تأکید کرد: باید استفاده از اینترنت براي دهک هاي پایین رایگان شود. 

وي با طرح این پرسش که چرا با وجود گسترش استفاده از فضاي مجازي زیر ساخت هاي مورد نیاز براي آن تهیه نشده، متذکر شد

 
که اگر این زیرساخت ها فراهم شده بود امروز هیچ کاري در فضاي اداري و در عرصه تحقیقات و پژوهش دچار وقفه نمی شد. 

 
رئیسی بر همین اساس خاطر نشان کرد که دولت آینده زیرساخت هاي لازم براي تأمین اینترنت در کشور را کامل می کند. 

وي همچنین با اشاره به امکان درآمدزایی از طریق اینترنت، به طرح این سوال پرداخت که چرا نگذاریم مردم در فضاي مجازي

 
اشتغال داشته باشند؟ 

حجت الاسلام رئیسی ادامه داد: یک خانم خانه دار که آشپزي می کند یا یک معلم که تولید محتوا انجام می دهد، باید سهم خود را

 
از کاري که انجام می دهد ببرد. 

وي افزود: امروز هند به اندازه درآمد نفتی ما از اینترنت سود اقتصادي می برد و خاطر نشان کرد: دولت مردمی براي درآمد زایی مردم

 
از اینترنت برنامه هاي روشنی دارد. 

این کاندیداي ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره استفاده صداوسیما از ابزارها و روش هاي نوین در تبلیغات انتخاباتی گفت:

 
رسانه ملی در فضاي کرونایی نقش مهمی در رساندن پیام کاندیداها به مردم و انعکاس دغدغه ها و مشکلات مردم دارد. 

حجت الاسلام رئیسی با اشاره به نقش رسانه ها در پیشبرد اهداف فرهنگی کشور، از همه فعالان رسانه اي که تلاش می کنند پل

 
ارتباطی بین مردم و کاندیداها باشند، تقدیر کرد. 

وي تصریح کرد: در شرایطی که کاندیداها امکان سفر استانی ندارند، رسانه ها و فضاي مجازي می توانند با آگاهی بخشی به موقع و
صادقانه و تبیین دیدگاه هاي کاندیداها، در تصمیم گیري مردم اثربخش باشند و باید از اصحاب رسانه در این زمینه تشکر و قدردانی

کرد.



از کارآفرینی که «ریسک» نمی کند تا وعده هایی که عملی نشد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/03/10

موضوع سرمایه گذاري بخش خصوصی و دولتی در استان خراسان شمالی یکی از چالش هاي توسعه و پیشرفت استان است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ، سرمایه گذاري بخش خصوصی راه نجات اقتصاد
کشور است. از این طریق مردم در همه کار ها سهیم شده
و می توانند زیرساخت هاي تولیدي بسیاري را در مناطق
مخلف ایجاد کنند و سود حاصل از آن به جیب همه مردم

 
خواهد رفت. 

 
بیشتر بخوانید 

- درآمدبیش از 1 میلیارد تومانی مددجویان کمیته امداد از نوغان داري به عنوان مثال اگر در استانی مثل خراسان شمالی٬ یک
سرمایه گذار در بخش صنایع تبدیلی کشاورزي وارد استان شود٬ می تواند با ایجاد زنجیره تولید کشاورزي٬ محصولات کشاورزي
استان را با فراوري به بازار رسانده و علاوه بر قیمت ارزان محصولات ثانویه براي مردم استان٬ سود سرشاري را نیز به جیب بزند.

 
اتفاقی که تا کنون کمتر شاهد آن بوده ایم. 

با این حال همیشه و در مباحثات روزانه اقتصادي خراسان شمالی٬ موضوع سرمایه گذاري موضوعی مهم و به روز بوده و فقط در

 
جلسات از آن صحبت و از حمایت هاي سرمایه گذاري و شوي تبلیغاتی ناشی از آن گزارش تهیه می شود. 

خراسان شمالی استانی با اقلیم چهار فصل٬ دسترسی آسان و آب و هوایی بسیار مناسب و مستعد سرمایه گذاري بخش هاي مختلف
است. این منطقه نگین سرسبز شمال شرق کشور یکی از استان هاي مرزي است که از فرصت ها و مزایاي فراوانی براي سرمایه گذاري
به ویژه براي کشور هاي آسیاي میانه نظیر ترکمنستان و تاجیکستان و ... برخوردار است و سرمایه گذاران داخلی و خارجی می توانند

 
با حضور در این استان از امکانات و مشوق هاي سرمایه گذاري بهره مند شوند. 

برخورداري از جاذبه هاي گردشگري بی نظیر و تفرجگاه ها در محور هاي مختلف استان و روستا هاي هدف گردشگري از جمله زمینه
هایی است که می توان به قطب سرمایه گذاري در کشور تبدیل شود. هم چنین برخورداري از صنایع بزرگ آلومینا، فولاد، لوله گستر،
پتروشیمی، سیمان و فراهم بودن توسعه فعالیت هاي صنعتی در صنایع پایین دستی و ایجاد زنجیره ارزش افزوده یکی دیگر از اقطاب

 
سرمایه گذاري استان است. 



در بخش گمرکی تسهیل ترخیص کالا از گمرك براي واحد هاي تولید معتبر با داشتن حداقل 50 کارمند بیمه شده و با حفظ بخشی
از کالا به عنوان وثیقه براي شفافیت کالا هاي وارداتی به عنوان مشوقی کم نظیر براي سرمایه گذاران دیده شده است و همه این

 
عوامل باید سرمایه گذاران را براي حضور در خراسان شمالی ترغیب و تحریص کند، اما تا کنون این اتفاق نیفتاده است. 

استاندار: براي سرمایه گذاران فرش قرمز پهن می کنیم محمدعلی شجاعی استاندار خراسان شمالی در آخرین نشست شوراي برنامه
ریزي و توسعه استان با بیان اینکه توجه به تولید داخلی و مانع زدایی مورد تاکید مقام معظم رهبري است و مسئولان مورد خطاب
صحبت هاي ایشان هستند و نه مردم معمولی، افزود: در سال گذشته 75 هکتار زمین با انعقاد 200 قرارداد به بخش خصوصی جهت

 
سرمایه گذاري واگذار شده است که از زمان تاسیس استان بی سابقه است. 

او با تاکید بر اینکه براي حضور سرمایه گذار در استان فرش قرمز پهن می کنیم، گفت: صدور مجوز بی نام و تصویب اراضی بی نام
براي ایجاد نواحی صنعتی از جمله راهکار هاي استان براي حضور سرمایه گذار بخش خصوصی در استان است. براي جذب سرمایه
گذاري بخش خصوصی و تسهیل در صدور مجوز، براي 76 فرصت سرمایه گذاري مجوز بی نام در حوزه هاي مختلف صادر شد و تمام

 
استعلام و مجوز هاي لازم نیز اخذ شده است. 

 
 

مقام عالی دولت در خراسان شمالی پایین بودن پوشش بیمه تامین اجتماعی و بالا بودن تعداد مددجویان نهاد هاي حمایتی را به
دلیل نبود صنایع مختلف و کم در استان دانست و افزود: ایجاد واحد هاي صنعتی موجب فرآوري محصولات کشاورزي و ایجاد صنایع
تبدیلی خواهد شد و نگرانی مدیران نباید موجب توقف مسیر خصور سرمایه گذار در استان شود. باید تلاش کنیم با ایجاد شرایط بهتر

 
سرمایه گذار خراسان شمالی را براي سرمایه گذاري انتخاب کند تا با افزایش واحد هاي صنعتی نداشته هاي استان تامین شود. 

رئیس شوراي برنامه ریزي و توسعه استان خراسان شمالی در ادامه تصریح کرد: به لحاظ زیرساختی و نداشته ها نسبت به سایر استان
ها وضعیت خوبی نداریم که به اعتقاد بنده ارتباطی به نوپا بودن استان ندارد چرا که 14 سال از تاسیس استان گذشته است و باید با

 
تشخیص اولویت ها اجازه ندهیم نداشته ها سر از سفره مردم در بیاورد. 

شجاعی از انعقاد تفاهم نامه 700 میلیارد تومانی با بسیج سازندگی کشور در راستاي محرومیت زدایی به ویژه در حوزه آبرسانی
روستایی استان، افزود: مشکل مردم مشکل نظام است و با همین نگاه تلاش کردیم مشکلات ها را به فرصت تبدیل کنیم و از

 
مسئولین ملی براي رفع نداشته ها مطالبه کنیم. 



 
ضعف مدیریتی باعث عدم جذب سرمایه گذار شده است 

محمد وحیدي نماینده مردم 5 شهر استان خراسان شمالی در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه حال و ور زسرمایه گذاري در
استان خوب نیست گفت : خراسان شمالی داراي منابع و پتانسیل هاي بسیار خوبی در منطقه است و این استان با قرار گرفتن در
موقعیت جغرافیایی مناسب، وجود معادن و برخورداري از ظرفیت خوب در حوزه دامی و باغات به نوعی بهشت سرمایه گذاري بوده، اما

 
نتوانسته ایم به خوبی براي آن سرمایه گذار جذب کنیم. 

 
 

او افزود: در بخش سرمایه گذاري قوانینی وجود که استان هاي محروم به علت وجود ثبات مدیریتی از آن خیلی بهره مند نمی شوند و

 
استان هاي برخوردار، از کمک هاي موردي موجود در قانون استفاده کرده و بر توسعه خود می افزایند. 

نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس گفت: با توجه به اینکه 16 سال از تقسیم استان خراسان شمالی از استان خراسان بزرگ می
گذرد، ولی به دلیل عدم ثبات مدیریتی و تغییرات مکرر مسئولان در خراسان شمالی سبب شده تا افراد از تصمیم گیري در درازمدت
و برنامه ریزي بازبمانند و در حال حاضر احوال بازار سرمایه گذاري در خراسان شمالی موردقبول نیست و باید با انسجام مردم و

 
مسئولان، موانع را از پیش رو برداریم. 

وحیدي تصریح کرد: مقام معظم رهبري در سفر خود در سال 91 به خراسان شمالی تأکید کردند که این استان می تواند جزو 10
استان برتر کشور باشد و این مسئله نشان دهنده وجود ظرفیت هاي مختلف است. در این زمینه مطالعات بسیاري انجام شده و این

 
قابلیت وجود دارد و این امر با انسجام و همراهی مردم و مسئولان محقق خواهد شد. 



 
 

او ادامه داد: در حال حاضر سرمایه گذاران بخش خصوصی همیشه به دنبال این هستند که در استان هاي مرکزي سرمایه گذاري
کنند، زیرا به یقین به دنبال سود و مکانی با مزیت هاي فراوان هستند که در این زمینه باید دولت بسته هاي تشویقی مانند معاف از
مالیات، پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و... براي این سرمایه گذاران در نظر بگیرد. اگر خراسان شمالی را با دیگر استان هاي هم

 
تراز خود مقایسه کنیم هنوز به جایگاه مطلوب نرسیده و در بسیاري از شاخص ها توسعه نیافته است. 

چرا سرمایه گذار براي ورود به خراسان شمالی ریسک نمی کند؟ با همه آنچه درباراه اهمیت و لزوم سرمایه گذاري در استان گفته
شد٬ سرمایه گذاران رغبتی براي حضور در استان ندارند و تاکنون طرح سرمایه گذار کلانی در استان به سرانجام نرسیده است. حتی

 
دولت هم براي سرمایه گذایر در خراسان شمالی چه آن زمان که ول و بودجه داشت و چه امروز که بودجه اي ندارد٬ رغبتی ندارد. 

بسیاري از فعالان اقتصادي علت این موضوع را در نبود مشوق هاي حمایتی و تسهیلاتی از سرمایه گذاران و دعوا هاي سیاسی در

 
استان می دانند. 

 
 

نمونه عدم همکاري بانک ها با سرمایه گذاران در پیگیر مصوبات سفر دولت به خراسان شمالی دیده می شود. استاندار خراسان شمالی
با تذکر به مدیران دستگاه هاي اجرایی و با بیان اینکه بنده نحوه برخورد شما مدیران بانکی را در جهت پیگیري مصوبات سفر ریاست
جمهوري متوجه نمی شوم افزود: درحالی این مصوبات مربوط به تیرماه سال 98 است، اما مدیران حرکتی در راستاي توسعه استان در

 
این خصوص انجام نمی دهد لذا با این روال حرکت کردن به توسعه نخواهیم رسید. 



شجاعی در نشستی با فعالان اقتصادي استان بار دیگر بر اهمیت سرمایه گذاري و برخورد مناسب با سرمایه گذار تاکید کرد و گفت:
مدیران دستگاه هاي اجرایی زمین را از کسانی که کاري انجام نمی دهند پس گرفته و به سرمایه گذار واقعی زمین را بدهند و وقت ما

 
را در این جهت تلف نکنند. 

نماینده عالی دولت در خراسان شمالی از احتمال ممنوع الورود شدن مدیران بانک هاي عامل به جلسات استان خبر داد و اضافه کرد:
در صورتی که بانک هاي عامل طرف حساب مصوبات سفر ریاست جمهوري به استان وظایف خود را به نحو احسن انجام ندهند، ضمن

 
ممنوعیت ورود آن ها به جلسات استانی به هیئت خبرگان بانکی نیز معرفی می شوند. 

حال مشخص است که با این اوصاف هیچ سرمایه گذاري براي ورود به خراسان شمالی انگیزه و رغبت ندارد و حال روز استان هم
چنان در بسیاري از شاخص هاي اقتصادي در حد ضعیف مانده است. شاید با حضور دولت جدید مدیرانی تازه نفس٬ قطار حرکت

 
سرمایه گذایر در استان بر ریل خود قرار گرفته و شاهد پیشرفت و آبادانی خراسان شمالی باشیم. 

منبع: تسنیم



اختصاص 300 میلیارد تومان تسهیلات زلزله به استان کرمانشاه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/03/10

مسئول دفتر کارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : امسال 300 میلیارد تومان تسهیلات زلزله به استان
اختصاص یافته که سهم دانشگاه علوم پزشکی از این میزان تسهیلات 15 میلیارد تومان است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه، محمد رشیدي مسئول دفتر کارآفرینی و اشتغال
دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت : تسهیلات زلزله در
شوراي عالی اشتغال کشور به ریاست رئیس جمهوري
مصوب شده و به زودي در اختیار بانک هاي عامل استان
قرار می گیرد و دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه آمادگی

 
لازم براي تسریع در پرداخت این تسهیلات را دارد. 

او گفت : واحد هاي آسیب دیده از زلزله در حوزه سلامت که به هر دلیلی تاکنون موفق به دریافت این تسهیلات نشده اند می توانند

 
براي ثبت نام به سامانه کارا (وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی) و به آدرس kara.mcls.gov.ir مراجعه کنند. 

رشیدي افزود: واحد هاي آسیب دیده از زلزله در حوزه سلامت پس از انجام مراحل ثبت نام جهت دریافت این تسهیلات به بانک هاي

 
عامل معرفی خواهند شد. 

مسئول دفتر کارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه افزود: در راستاي توسعه سلامت استان، در بخش حمایتی، این
تسهیلات به واحد هایی که داراي مجوز کسب و کار در حوزه سلامت بوده و در ادامه فعالیت خود با مشکل مواجه شده اند اختصاص

خواهد یافت .



درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي سمنان در رویداد ایده پردازي

انتخابات 1400

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/03/10

دو استاد دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان رتبه هاي برتر رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران را
کسب کردند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست
جمهوري ایران با محوریت بسیج اساتید دانشگاه فنی و
حرفه اي کشور و با موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب
اعمال مدیریت نوین رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق

 
کسب و کار و مهارت آموزي" برگزار شد. 

در این رقابت سارا آقایان استاد دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با ارائه ایده ایجاد محیط کسب و کار و تولید ثروت مبتنی بر

 
دانش و فن در فضاي دانشگاه فنی و حرفه اي مقام اول را کسب کرد. 

فاطمه نعیمی نیز با ارائه ایده توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان موفق شد مقام سوم این رویداد را

 
بدست آورد. 

رضا نقدي رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت : رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران با محور
هاي مهارت هاي کلیدي توسعه کسب و کار الگوي مطلوب اعمال مدیریت توسعه کسب و کار مهارت محور مبتنی بر تولید، تمرکز بر
الگو هاي نوین مهارت آموزي و رونق کسب و کار، توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان، استفاده از
ظرفیت هاي فضاي مجازي در بهبود و رونق کسب و کار، بهبود فضاي کسب و کار مهارت محور و ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی،
الگوي مطلوب مهارت آموزي - توسعه کسب و کار - مشارکت صاحبان مشاغل و توسعه اقتصادي و فرصت انگاري تحریم در توسعه و

 
رونق کسب و کار نوین با محوریت جوانان برگزار شد. 

هیات داوران بالغ بر 53 ایده را ارزیابی کردند که در نهایت دو استاد از دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان توانستند در فهرست

 
ارائه دهندگان 3 ایده برتر قرار بگیرند. 

انتهاي پیام / گ



بررسی نگاه کاندیدا هابه فضاي مجازي

منبع: خبرخودروشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/03/10

روزنامه همشهري در این گزارش تلاش کرده که نظرات کاندیداهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را درباره فضاي

 
مجازي گردآوري کند. 

 
سریع تر به هدف می رسیم 

سعید جلیلی که در دوره پیشین انتخابات ریاست جمهوري دوم کاندیدا شده بود، به تازگی در توییتی نوشت که «فیلتر توییتر
توجیهی ندارد.» او همچنین در یک برنامه رادیویی گفت: وقتی گفته می شود نباید دولت فضاي مجازي را رها کند، عده اي فکر می
کنند می خواهیم بگیریم و ببندیم. نه، اتفاقا اگر برنامه داشته باشیم بسیاري از مردم و جوانان ما از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده

 
حداکثري می کنند.» 

به گفته جلیلی، «فضاي مجازي براي نسل ما این ویژگی را دارد که ما را سریع تر به اهداف می رساند و ابزار بسیار ارزشمندي است

 
براي سرعت، کیفیت، دقت.» 

او با تأکید بر اینکه از این فرصت باید استفاده کرد، گفت: برخی از محدودیت ها توجیهی ندارند، مثلا بین اینستاگرام و توییتر تفاوت

 
چندانی وجود ندارد و اگر محدودیتی هست حتما باید مطالعه و برطرف شود. 

 
اهمیت فضاي مجازي براي اقتصاد 

محسن رضایی هم که طی سال هاي اخیر، نامش در میان کاندیداهاي ریاست جمهوري بیش از بقیه دیده و شنیده شده است، اگرچه
به تازگی در مورد فضاي مجازي نظري ابراز نکرده اما در بهمن ماه 99در دیدار با فرماندهان و فعالان سایبري سپاه خراسان رضوي،
فضاي مجازي را بخش مهمی از اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: «این فضا نقش مهمی در نظام عرضه دارد و عامل مؤثر بر تحول

 
فرایند تولید و قیمت گذاري کالا و خدمات است.» 

رضایی با اشاره به اینکه فضاي مجازي نقش مهمی در رونق تولید، اقتصاد ملی و کارآفرینی فناورانه دارد، گفت: «همچنین رسیدن به
سبک زندگی ایرانی اسلامی در فضاي مجازي و مدیریت فرصت ها و تهدیدهاي فضاي مجازي بسیار مهم و حیاتی است. دشمنان ملت

 
ایران بیشترین استفاده را از شبکه هاي اجتماعی انجام می دهند.» 

 
انتخاب مسئولی از دولت احمدي نژاد 

اگرچه ابراهیم رئیسی، به تازگی اظهارنظري درباره فضاي مجازي نداشته است، اما با انتساب رضا تقی پور به عنوان مسئول فضاي
مجازي ستاد تبلیغاتی اش شاید تا حدودي بتوان به رویکرد و نگاه این کاندیدا نسبت به فضاي مجازي پی برد. تقی پور، وزیر ارتباطات



 
و فناوري اطلاعات دولت احمدي نژاد و نماینده فعلی مجلس شوراي اسلامی است. 

همچنین امضاي تقی پور در پاي طرحی دیده می شود که با عنوان «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام
رسان هاي اجتماعی» از سوي مجلس ارائه شد که البته هنوز به نتیجه نرسیده است. در زمان ارائه این طرح، انتقاداتی از سوي

 
متخصصان و کارشناسان به مفاد این طرح وارد شد. 

رئیسی در سال98 طی فراخوانی اعلام کرده بود: «از این فرصت باید براي دریافت نظرات مردم و نخبگان از «ایده تا بازخورد» به
بهترین نحو استفاده کرد. آسیب هاي فضاي مجازي -که در جاي خود باید به طور جدي دنبال و رفع شود- نباید ما مسئولان را دچار

 
خطاي محاسباتی کند و موجب شود خود را از فرصت کم نظیر ارتباط با مردم در این بستر محروم کنیم.» 

 
فضاي کسب وکار مردم 

عبدالناصر همتی، کاندیدایی که شنبه شب گذشته در کلاب هاوس براي پاسخگویی به پرسش هاي مردم حاضر شد، با تأکید بر اینکه
باید فضاي مجازي را حفظ و تقویت کنیم، گفت: «مجازي فضاي کسب وکار مردم است؛ مگر می توان این فضا را بست؟» او معتقد

 
است که «بازي با فضاي مجازي، به معنی بازي با کسب وکار و زندگی و تجارت مردم است.» 

همتی همچنین در کلاب هاوس با قدردانی از محمدجواد آذري جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات به خاطر حفظ و توسعه
فضاي مجازي و مقاومت در برابر مخالفان فضاي مجازي گفت: «در دوران کرونا سبک زندگی مردم تغییر کرد و کسب وکار از طریق

 
فضاي مجازي در این دوران شکوفا شد.» 

 
برنامه داریم 

علیرضا زاکانی، دیگر کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بر این باور است که «باید در فضاي مجازي با مبنا و دقیق

 
میدان داري و فضا را مدیریت کرد تا دست دشمنان نیفتد.» 

این کاندیدا در همایشی که اخیرا با حضور فعالان انقلابی فضاي مجازي یکی از استان ها برگزار شد با اشاره به اینکه در حال تغییر
بزرگ در صحنه تکنولوژي هستیم گفت: در آینده مرزها از بین می رود و الکترونیک شرایطی ایجاد می کند که فضاهاي مجازي پشت

 
سر گذاشته شوند. 

زاکانی در ادامه به این نکته اشاره کرده بود که در حوزه فضاي مجازي برنامه داریم تا تحولات مدنظر بتواند یک ساختار جدید ایجاد

 
کند. 

 
اولویت اتمام شبکه ملی اطلاعات 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم که اکنون در کسوت نمایندگی مجلس فعالیت می کند، اخیرا اظهارنظري درباره فضاي مجازي
نداشته است. با این حال از آنجا که یکی از امضاکنندگان طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان
هاي اجتماعی» است، می توان نگاه او را در مورد فضاي مجازي گمانه زنی کرد. او در زمانی که بحث در مورد این طرح داغ بود، طی
پیامی که در صفحه شخصی خود در توییتر منتشر کرد، نوشت: «مدیریت فضاي مجازي همانگونه که در کشورهاي جهان عمل می



کند ضروري است، اما اولویت با اتمام شبکه ملی اطلاعات و تقویت پیام رسان هاي داخلی قابل رقابت با پیام رسان هاي خارجی
است.»



2نیروگاه خورشیدي در فارس با سرمایه 567 میلیون یورو در حال ساخت

است

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/03/10

شیراز- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري فارس اعلام کرد: عملیات ساخت 2 ابر نیروگاه خورشیدي کشور با
ظرفیت 631 مگاوات و سرمایه گذاري افزون بر 567 میلیون یورو در شهرستان هاي آباده و بوانات در دست اقدام و انجام

است.

شیراز- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
فارس اعلام کرد: عملیات ساخت 2 ابر نیروگاه خورشیدي
کشور با ظرفیت 631 مگاوات و سرمایه گذاري افزون بر
567 میلیون یورو در شهرستان هاي آباده و بوانات در

 
دست اقدام و انجام است. 

ظفر افشون در گفت و گو با ایرنا افزود:هم اینک در این 2
نیروگاه حدود 12 هزار متر مربع فضاي کارگاهی و دفاتر
کارفرمایی و پیمانکاران احداث و تجهیز شده و محور و
مسیر دسترسی نیز در حال آماده سازي براي بهره برداري

 
است. 

او ادامه داد: این پروژه ها با همکاري سرمایه گذاران خارجی و در گام نخست در یکی از دشت هاي شهرستان بوانات اجرا خواهد شد؛
علاوه بر اینکه چه در حین اجرا و چه پس از بهره برداري زمینه اشتغال تعداد قابل توجهی از جوانان و افراد جویاي کار را فراهم

 
خواهد کرد، به تامین برق مورد نیاز حوزه هاي مختلف از جمله حوزه صنعت و خانگی هم کمک خواهد کرد. 

 
نصب یک میلیون و 700 هزار پنل در نیروگاه هاي خورشیدي بوانات و آباده 

مدیر برنامه ریزي و توسعه شرکت توسعه دهنده انرژي هم گفت: پیش بینی می شود در این 2 نیروگاه، حدود یک میلیون و 700
هزار عدد پنل خورشیدي، 24 هزار تن سازه فلزي تمام گالوانیزه و 16 هزار کیلومتر انواع کابل به کار گرفته شود و 80 کیلومتر کانال
بتنی، 30 کیلومتر مسیر دسترسی اصلی، 70 کیلومتر مسیرهاي دسترسی داخلی، 2 میلیون متر مکعب عملیات خاکی و دکوپاژ و

 
حدود 35 کیلومتر خط انتقال برق نیز اجرا شود. 

عبداالله بازیان، دوشنبه در جریان بازدید از روند احداث این 2 نیروگاه در گفت و گو با ایرنا افزود: با توجه به بررسی و مطالعات انجام
شده در شهرستان هاي بوانات و آباده و مکان یابی صورت گرفته در کل کشور طی ماه ها مطالعات کارشناسان و متخصصان داخلی و
با توجه به اینکه این دو منطقه جزو مناطق کمتر توسعه یافته کشور هستند و با در نظر گرفتن راندمان بالاي تابش خورشید، ساخت

 
این 2 پروژه عظیم با هدف رشد و رونق اقتصادي، اشتغالزایی و کارآفرینی در این دو شهرستان در دستور کار قرار گرفت. 

وي با اشاره به اشتغال مستقیم و غیر مستقیم حدود 6 هزار نفر در این پروژه طی دوره ساخت آن ادامه داد: منابع مالی این 2 پروژه

 
نیز به طور کامل از طریق منابع خارجی و بدون استفاده از تسهیلات بانکی داخلی تامین خواهد شد. 

او گفت: ساخت این دو نیروگاه توسط پیمانکاران و متخصصان ایرانی انجام خواهد شد و در این خصوص به ویژه از ظرفیت هاي استان
فارس و استان هاي همجوار استفاده خواهد شد. 



مدیر برنامه ریزي و توسعه شرکت توسعه دهنده انرژي افزود: در بخش هاي علمی و مطالعاتی، بخش مطالعات پایه این دو نیروگاه
توسط کارشناسان داخلی انجام شده و به اتمام رسیده و مطالعات تفصیلی نیز بیش از 70 درصد پیشرفت داشته که طی توافقاتی که

 
در این خصوص صورت گرفته این مدارك به تایید مراکز علمی و دانشگاهی داخلی نیز خواهد رسید. 

بازیان اضافه کرد: با توجه به اقدامات صورت گرفته، نیروگاه آباده در بخش مجوزها افون بر 90 درصد پیشرفت داشته و در پروژه
بوانات نیز تمام مجوزهاي اصلی لازم اخذ شده که عملیات اجرایی در نیروگاه بوانات شامل مدیریت و انتقال سیلاب، ساختمان ها،
مسیرهاي دسترسی داخلی و پیرامونی، بخش LV پروژه شامل تسطیح زمین و نشانه گذاري محل استقرار سازه ها با انتخاب و

 
بکارگیري پیمانکاران اجرایی آغاز شده و طی ماه جاري عملیات اجرایی دیگر بخش ها نیز آغاز خواهد شد. 

وي بیان کرد: در اردیبهشت ماه امسال، نمونه پنل، اینورتر و استراکچر با هدف انجام تست هاي محیطی، مقاومت سازه، تولید برق و

 
بررسی راندمان پنل ها در محل پروژه بوانات نصب شده و تست هاي لازم در حال انجام است. 

او اظهار داشت: در تامین پنل هاي این 2 نیروگاه به منظور دستیابی به اهداف برنامه ریزي شده و استفاده حداکثري از توان تولید

 
داخل، حدود 30 درصد از پنل و اینورتر مورد نیاز دو نیروگاه از کشورهاي اروپایی تامین خواهد شد. 

بازیان اضافه کرد: همچنین ساخت کارخانه تولید پنل، اینورتر و استراکچر هم در یکی از شهرستان هاي استان فارس با هماهنگی
دستگاه هاي استانی و کشوري و همکاري وزارت صمت در دستور کار قرار خواهد گرفت که در این خصوص مجوزهاي اولیه نیز اخذ

 
شده و 70 درصد دیگر پنل و اینورتر مورد نیاز این دو نیروگاه از طریق این کارخانه تامین خواهد شد. 

او ادامه داد: ظرفیت تولید کارخانه تولید پنل، اینورتر و استراکچر 300 مگاوات در سال و حجم سرمایه گذاري اولیه نیز 50 میلیون

 
یورو است که ضمن تامین نیاز داخل، صادرات محصولات تولیدي به خارج از کشور را هم در دستور کار خود دارد. 

وي گفت: با توجه به ارزیابی هاي بخش برنامه ریزي و کنترل پروژه و همچنین حضور شرکتهاي بین المللی ناظر بر عملیات اجرایی
در پروژه بوانات در بخش هاي مطالعات پایه و تفصیلی، خریدها و تامین تجهیزات و قراردادهاي مربوطه بسته شده و عملیات اجرایی

 
مجموعا حدود 20 درصد پیشرفت داشته است. 

او افزود: در کنار ساخت این دو نیروگاه که با شیوع ویروس کرونا همراه بود، طی یکسال گذشته علاوه بر انجام فعالیت هاي عمرانی،
شاهد اقدامات اجتماعی همچون تهیه و توزیع هفت هزار و 500 بسته حمایتی در استان، قدردانی از مدافعان سلامت و کادر درمان در
روز پرستار و همچنین تجلیل از خانواده معظم شهدا و ایثارگران، برنامه ریزي ساخت سه مدرسه در مناطق محروم شهرستان هاي

 
بوانات و آباده و اهداي بسته هاي حمایتی تحصیلی به دانش آموزان نیز بودیم. 

وي، ضمن قدردانی از همراهی و همکاري دستگاه هاي اجرایی با هدف تسریع در صدور مجوزهاي قانونی و همچنین رفع موانع اجرایی
در شهرستان هاي بوانات و آباده گفت: حمایت هاي دستگاه هاي دولتی، اجرایی، قضایی و نظارتی استان و کارگروه رفع موانع تولید

 
کشور در جهت رفع بسیاري از مشکلات پیش رو سبب شد که روند شروع به کار این 2 پروژه عظیم شتاب بیشتري گیرد. 

شهرستان بوانات در فاصله 230 کیلومتري شمال شرقی شیراز و شهرستان آباده در فاصله 276 کیلومتري شمال شیراز واقع شده

 
است. 

 
برچسب ها 

 
- سرمایه گذاري خارجی 

 
- بوانات 

 
- شیراز 

 
- صفحات خورشیدي 

 
- سرمایه گذاري 

 
- فارس 

 
- آباده 



 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولتمردان در دیار فارس



درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفی سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات

1400

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/03/10

دو استاد دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان رتبه هاي برتر رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران را
کسب کردند

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي استان سمنان ، رویداد
ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران با
محوریت بسیج اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي کشور و با
موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب اعمال مدیریت نوین
رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق کسب و کار و مهارت

 
آموزي" برگزار شد. 

در این رقابت ، ، سارا آقایان استاد دانشگاه فنی و حرفه اي
استان سمنان با ارائه ایده ایجاد محیط کسب و کار و تولید
ثروت مبتنی بر دانش و فن در فضاي دانشگاه فنی و حرفه

 
اي مقام اول را کسب کرد. 

فاطمه نعیمی نیز با ارائه ایده توسعه کارآفرینی و افزایش
ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان موفق شد مقام

 
سوم این رویداد را بدست آورد. 

رضا نقدي رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت : رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران با محور
هاي مهارت هاي کلیدي توسعه کسب و کار الگوي مطلوب اعمال مدیریت توسعه کسب و کار مهارت محور مبتنی بر تولید، تمرکز بر
الگو هاي نوین مهارت آموزي و رونق کسب و کار، توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان، استفاده از
ظرفیت هاي فضاي مجازي در بهبود و رونق کسب و کار، بهبود فضاي کسب و کار مهارت محور و ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی،
الگوي مطلوب مهارت آموزي - توسعه کسب و کار - مشارکت صاحبان مشاغل و توسعه اقتصادي و فرصت انگاري تحریم در توسعه و

 
رونق کسب و کار نوین با محوریت جوانان برگزار شد 

هیات داوران بالغ بر 53 ایده را ارزیابی کردند که در نهایت دو استاد از دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان توانستند در فهرست
ارائه دهندگان 3 ایده برتر قرار بگیرند.



ارائه تسهیلات به فعالان و خریداران صنایع دستی در «فستیوال صنایع خلاق»

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/03/10

تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی گفت:
در «فستیوال صنایع خلاق» می توان علاوه بر ارائه تسهیلات تا سقف 500 میلیارد تومان به فعالان حوزه صنایع دستی و

فرش دست باف، به خریداران محصولات هم تا سقف 20 میلیون تومان تسهیلات پرداخت کرد.

 تهران- ایرنا- مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و
فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی گفت: در «فستیوال صنایع خلاق» می توان علاوه بر ارائه تسهیلات تا
سقف 500 میلیارد تومان به فعالان حوزه صنایع دستی و فرش دست باف، به خریداران محصولات هم تا سقف 20 میلیون تومان

 
تسهیلات پرداخت کرد. 

به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از میراث آریا، هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره
برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی در دیدار عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و
امضا آیین امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك، با اشاره به برگزاري نخستین فستیوال بین المللی صنایع خلاق در کشور، گفت: یکی
از موضوعاتی که در این تفاهم نامه مورد توافق طرفین قرار گرفته است برگزاري فستیوال خانه هاي خلاق با رویکرد و با تأکید بر

 
صنایع دستی و بافندگی هاي کشور است. 

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی افزود: از اقداماتی که می
تواند در حین این فستیوال تحقق پیدا کند، ارائه تسهیلات حداقل به میزان 500 میلیون تومان و تا سقف 50 میلیارد تومان است،

 
این تسهیلات از مجموعه حمایت هایی است که در قالب این تفاهم نامه، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأمین می شود. 

وي افزود: همچنین براي خریدارانی که در این فستیوال اقدام به خرید محصولات صنایع دستی می کنند تا سقف 20 میلیون تومان

 
تسهیلات ارائه می شود و در مجموع 20 میلیارد تومان براي این موضوع اختصاص پیدا کرده است. 

میرزایی عنوان کرد: امیدواریم این تفاهم نامه نتیجه مطلوب و اثربخشی را در کشور در راستاي حمایت از ابنیه تاریخی، فعالان صنایع
دستی و فرش دستباف داشته باشد و با این ظرفیت هاي حمایتی که براي فعالان حوزه تولید صنایع دستی و بافندگی ایجاد شده،



 
زمینه براي احیا و آوردن محصولات صنایع دستی به بازارها و سفره مردم فراهم شود. 

 
 

 
واگذاري بناهاي تاریخی با هدف اشتغال و توسعه پایدار 

میرزایی افزود: صندوق توسعه به استناد بند (ز) ماده (ي) 114 قانون برنامه پنج ساله چهارم توسعه کشور به منظور تعیین و اعطاي
کاربري و بهره برداري مناسب و خردمندانه از بناهاي تاریخی و فرهنگی با استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران داخلی و خارجی در سال

 
84 ایجاد شد. 

او تصریح کرد: امیدواریم با امضاي این تفاهم نامه که مهم ترین ماموریت آن واگذاري بناهاي تاریخی با هدف اشتغال و توسعه پایدار

 
است، موفق شویم. اما آنچه مهم است همکاري میان دو مجموعه خواهد بود. 

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی بیان کرد: با این تفاهم نامه،
توانستیم زمینه همکاري هاي میان بخشی را فراهم کنیم. پیش بینی می کنیم این تفاهم نامه بتواند سرآغاز فعالیت هاي نوید بخش

 
براي فعالان و علاقه مندان به حوزه مواریث تاریخی، صنایع دستی و فرش دستباف شود. 

 
 

 
براي کارآفرینی و اشتغال زایی در بخش صنایع دستی و گردشگري وجود دارد 

عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در ادامه گفت: به این دلیل به وزارت میراث



فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی توجه ویژه داریم زیرا در حوزه صنایع دستی و گردشگري ظرفیت خوبی براي کارآفرینی و اشتغال

 
زایی به خصوص در دوره کنونی دارد. 

او افزود: علاوه بر بحث هایی که در حوزه بهسازي فضاي کسب و کار در بخش هاي گردشگري و صنایع دستی داریم، برنامه هایی را
در نظر گرفتیم تا به شکل الگویی بر روي چند کریدور گردشگري کار کنیم و در حوزه صنایع دستی نیز تمرکزمان بر ایجاد نهادهایی

 
با عنوان خانه هاي صنایع خلاق است. 

منصوري تصریح کرد: خانه هاي صنایع خلاق تجربه اول کشور در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی بود، خوشبختانه با همکاري و

 
هماهنگی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در چند استان، تجربه موفقی در این زمینه به دست آوردیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: با این همکاري، مسیر جدیدي را در حوزه توسعه کسب
و کار و اشتغال در بخش گردشگري و صنایع دستی ایجاد کردیم. مطمئنم این ظرفیتی که در مجموعه صندوق توسعه ایجاد شده،
پایدار خواهد ماند و رابطه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه پیدا می کند و

 
نقطه عطفی در حوزه کسب و کار در حوزه گردشگري و صنایع دستی خواهد بود. 

 
او افزود: تجربه من در سایر رشته ها نشان می دهد که صندوق ها از ظرفیت خوبی براي انجام این کار برخوردار هستند. 

منصوري اظهار کرد: اماکن تاریخی که در اختیار وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است، می تواند با حفظ شرایط
فنی خود در اختیار صنایع دستی و گردشگري قرار بگیرد و موجب رونق و نگهداري بهتر این اماکن شود. یکی از موضوعات این تفاهم

 
نامه در اختیار گذاشتن اماکن تاریخی براي توسعه این دو حوزه است. 

 
 

 
افتتاح نخستین فستیوال بین المللی صنایع خلاق در تیرماه 1400 

علیرضا کاظمی دولابی دبیر فستیوال و مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق در ادامه گفت: نخستین فستیوال بین المللی صنایع
خلاق 22 تیرماه افتتاح می شود و تا آخر فروردین 1401 ادامه دارد. ذیل این برنامه فعالیت هاي متنوعی مانند آموزش در هشت
رشته تخصصی، برگزاري نمایشگاه ها، اتصال به بازار در سطح ملی و بین المللی و اتصال محصولات صنایع دستی و بومی به پلتفرم
هاي بین المللی مانند آمازون و... در نظر گرفته شده است، که به امیدخدا از سه ماه آینده این موضوع تحقق پیدا می کند و براي

کشور ظرفیت بزرگ اقتصادي ایجاد می شود. 



او از برگزاري مسابقه بین المللی صنایع خلاق خبر داد و افزود: یکی از ظرفیت هاي بزرگی که در گروه صنایع خلاق در بخش
گردشگري و صنایع دستی شکل گرفته است، وجود سازمان توسعه صنعتی ملل متحد است که تجربه مفیدي در حوزه صنایع خلاق
دارد، به خصوص که بنیان گذار بحث خانه هاي خلاق در جهان نیز است، امیدواریم از طریق این فستیوال این تجارب را توسعه دهیم.

دبیر فستیوال صنایع خلاق گفت: شعاري که براي فستیوال انتخاب شده «از ایده تا ایده آل» است. امیدواریم بتوانیم از ابتدایی ترین

 
اقدامات و فعالیت هایی که در بحث ارزش زنجیره صنایع خلاق انجام شده است به نقطه کمالی که مد نظرمان است، برسیم. 

مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق با بیان اینکه از اردیبهشت سال آینده نمایشگاه بین المللی صنایع خلاق را در تقویم
نمایشگاه هاي بین المللی تهران خواهیم داشت، گفت: تا کنون با چهار دانشگاه در این فستیوال تفاهم نامه امضا کردیم تا بتوانیم از

 
ظرفیت مراکز علمی نهایت استفاده را ببریم. 

تفاهم نامه مشترك همکاري میان معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق توسعه صنایع
دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی در راستاي توسعه کسب و کار، اشتغال پایدار با رویکرد
اقتصاد خلاق و استفاده از ظرفیت هاي بدون استفاده حوزه میراث فرهنگی در شهرها و روستاها با اولویت مناطق محروم و مرزي عصر

 
یکشنبه 9 خرداد 1400 در سالن فجر وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی به امضا رسید. 

این تفاهم نامه به موضوع توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی، همکاري در راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی
(با تمرکز بر حوزه روستایی و مناطق محروم) با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري و همکاري در راستاي پشتیبانی از

 
برگزاري رویدادهاي محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی اختصاص دارد. 

از جمله زمینه هاي همکاري این تفاهم نامه می توان توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی بر اساس مطالعات دینامیک اشتغال
و مزیت هاي منحصر به فرد منطقه اي احصا شده با استفاده از ظرفیت اماکن تاریخی، توسعه بازار محصولات صنایع دستی، محصولات
خلاق، محصولات بومی و هنري با استفاده از ظرفیت هاي طرفین در بستر فناوري اطلاعات و توسعه تجارت ملی و بین المللی،
پشتیبانی از برگزاري رویدادهاي محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی و همکاري در

 
راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی در حوزه روستایی با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري اشاره کرد. 

 
برچسب ها 

 
- هادي میرزایی 

 
- صنایع خلاق 

 
- عیسی منصوري 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



همتی می خواهد از دولت و کارنامه سیاهش فاصله گیري کند/ افزایش 15

هزار تومانی نرخ ارز در دوره همتی/ تبانی بانک ها و ابربدهکاران براي

نوسازي مطالبات معوق

منبع: مشرقشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/03/10

 
- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها همتی می خواهد از دولت و کارنامه سیاهش فاصله گیري کند/ افزایش 15 هزار تومانی نرخ ارز در دوره

 
همتی/ تبانی بانک ها و ابربدهکاران براي نوسازي مطالبات معوق 

سرعت گیر قیمت خودرو با مالیات بر عایدي سرمایه و ادامه گرانی هاي بی
سابقه در ماه هاي پایانی دولت تدبیر، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز

 
روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، گزیده مطالب اقتصادي روزنامه ها
را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

 
هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- بذر نابودي کشاورزي را مدیران کاشتند 

آرمان ملی به مشکلات بخش کشاورزي پرداخته است: کشاورزي ایران سال هاست که تحت تاثیر خشکسالی دچار آسیب شده ولی
نکته اي که باید به آن توجه کرد این است که در همه این سال ها هشدارها و پیش بینی هاي لازم در این مورد به مدیران و وزاري
کشاورزي دولت ها داده شده بود ولی این مدیران به جاي برنامه ریزي طولانی مدت براي نجات کشاورزي ترجیح دادند برنامه هاي
سالانه تعریف و واردات را جایگزین کمبودها کنند! به این شکل که امروز واردات محصولات کشاورزي چه آنهایی که قابلیت تولید در
کشور دارد و چه آنهایی که ندارند، بازار محصولات کشاورزي را پر کرده و زحمات کشاورزان ایرانی با خاك یکسان شده است. هیچ
مدیریتی در تولید محصولات نیست و همین موضوع باعث از بین رفتن میلیون ها تن محصولات کشاورزي هستیم که نمونه بارز آن
هم دوونیم میلیون تن پرتغالی است که در ایام عید به جاي عرضه به بازار در سردخانه ها با هدف گران ترشدن نگهداري شده بود

 
شاهد بودیم! 

به تبع از بین رفتن محصولات کشاورزي میلیون ها لیتر آب نیز از بین می رود درحالیکه با مدیریت درست باید همه محصولات مازاد
به صادرات تبدیل می شد، ولی این اتفاق نیفتاد. بخش کشاورزي ایران پتانسیل بالایی براي سرمایه گذاري دارد، اما دولت ها این
بخش را آنقدر کوچک شمردند که امروز شاهد نابودي آن هستیم. اتاق بازرگانی ایران در گزارشی گفته است که زنگ خطر کم آبی در
سال 1400 به صدا در آمده است و براساس آخرین گزارش ها تا بیستم اردیبهشت ماه، 142 میلی متر بارندگی در کشور به ثبت



رسیده که نسبت به مدت مشــابه ســال قبل 52 درصد کاهش یافته است و این می تواند هشداري براي بروز خشکسالی باشد. به
ویژه اینکه آخرین اطلاعات نشان می دهد افت بارش ها به کم شدن حدود 20 درصدي ذخیره آب در مخازن سدهاي کشور نسبت به
مدت مشابه سال قبل و خالی ماندن حدود 58 درصد کل ظرفیت عملیاتی سدهاي مخزنی کشور منجر شده است. هشدارها درباره
احتمال بروز خشکسالی و ازبین رفتن رشد مثبت بخش کشاورزي به واسطه از بین رفتن محصول کشاورزان جدي است. اردیبهشت
سالجاري مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارشی، با استناد به کاهش شدید ریزش هاي جوي در حوضه هاي اصلی آبریز و اثر آن بر
مخازن سدها، بر ضرورت آمادگی براي سازگاري با خشکسالی در بخش هاي مختلف کشور تاکید و آثار و پیامدهاي این موضوع را

 
آسیب شناسی کرد. تنش آبی در شش استان بیش از مناطق دیگر است. 

 
اصلاح ساختار قدم اول بهبود کشاورزي 

عنایت ا... بیابانی، قائم مقام خانه کشاورز ایران در این باره به آرمان ملی گفت: وزارت جهادکشاورزي که متولی امور کشاورزان
محسوب می شود نگاه مثبت و آینده نگري نسبت به این بخش نداشته است. تمام زندگی کشاورزان آب و خاك است و امروز به دلیل
عدم کیفیت خاك را از دست داده ایم و باقی مانده آب است که می توانستیم با آن بخشی از محصولات کشاورزي را سرپا نگه داریم.
او ادامه داد: زمانی ایران هفت اقلیم جهان یعنی آب، خاك، هوا، بذر و... خوب را داشت، ولی الان هیچی نداریم. مدیریت و ساختار
کشاورزي ما از نظر موسسات تحقیقات نمی تواند پاسخگوي نیاز کشاورزان باشد. با توجه به اینکه ما یک کشور کشاورزي هستیم و
همه امتیازات آن را در کشور داریم، اما بهره اي از آن نبرده ایم و عدم مدیریت و نبود ساختار درست که بتواند راهنما باشد باعث شده

 
تا به این نقطه اي که هستیم؛ برسیم. 

بیابانی تصریح کرد: ما نیاز به باز مهندسی هستیم تا بتوانیم داشته هایمان را حفظ کنیم. در حال حاضر هم که از کم آبی صحبت می
شود باید مدیریت آب را به خود کشاورزان بسپاریم تا آنها با توجه به وضعیت و اقلیم مناطق کشاورزي مصرف آب و نوع کشت را
مدیریت کنند. قائم مقام خانه کشاورز ایران با اشاره به این موضوع که کشت باید مدیریت شده باشد، اضافه کرد: متاسفانه دیده می
شود که یک زمانی ما 11 میلیون تن گندم تولید می کنیم و یکسالی به خاطر بی آبی نمی توانیم تولیدي داشته باشیم و این یکی از
گرفتاري هاي کشاورزي در ایران است. پیشنهاد من این است که باید نگاه جامعی اي بین تولیدکنندگان و کارشناسان ارشد بخش
کشاورزي براي برنامه ریزي شکل بگیرد. به عنوان مثال می بینیم که در شهري مانند اصفهان که آب کمی وجود دارد و همه رودخانه
هایش خشک شده برنج کشت می شود! اینها اقدامات غلطی است که تکرار می کنیم یا کارخانه هاي آب بر مانند فولاد چرا باید وسط

 
شهرها احداث شوند آن هم در وضعیتی که دچار کم آبی هستیم. 

 
صادرات کشاورزي دچار آسیب شده 

بیابانی در ادامه با اشاره به اینکه یکی از مهمترین مشکلات در حوزه کشاورزي مدیریت نادرست است؛ توضیح داد: متاسفانه مدیریت
کلان کشاورزي توجهی به این حرف ها ندارد؛ اگر می توانیم گندم وارد کنیم بدین معنا نیست که کشاورز باید کشاورزي را رها کند.
باید کشاورزي را براساس ساختار درست احیا کرد و با توسعه روابط اقتصادي با کشورهاي دیگر به ویژه همسایه، صادراتمان را افزایش
بدهیم چراکه همه این کشورها مصرف کننده محصولات کشاورزي هستند. او در پاسخ به این سوال که در حوزه صادرات محصولات
کشاورزي به دلیل سوءمدیریت ها و مشکلاتی که در حوزه آبی و آمایش سرزمینی وجود دارد، چه آسیب هایی وارد شده است، ادامه
داد: دقیقا صادرات محصولات کشاورزي دچار آسیب و نهایتا کاهش شده است، در استان مازندران 7/2 میلیون تن مرکبات تولید می
شود که این میزان تولید می تواند هم از نظر اشتغال و هم اقتصادي کشاورزي منطقه را احیا کند، در آذربایجان غربی نیز بهترین
سیب دنیا تولید می شود با این حال در زمان برداشت با قوانین دست وپاگیر جلوي صادرات این محصولات گرفته می شود. قائم مقام
خانه کشاورز ایران افزود: کشاورزي می تواند منافع ملی کشور را تامین کند به شکلی که ما 100 درصد وابستگی مان را به کشورهاي



خارجی کم و به توان داخلی اعتماد کنیم. بیابانی درباره راهکارهاي توسعه و احیاي کشاورزي و رشد صادرات در این بخش توضیح
داد: مهمترین موضوع سرمایه گذاري نظارت شده در بخش کشاورزي است؛ به عنوان مثال براي تولید شیر باید مراتع و منابعی که

 
ظرفیت تولید علوفه دارند را احیا کنیم نه اینکه منتظر واردات باشیم. 

 
- گرانی کالاهاي اساسی به گمرك گره خورده است 

آرمان ملی درباره علل گران شدن کالاهاي اساسی گزارش داده است: بررسی ها از سبد غذایی خانوارها نشان می دهد در اکثر
کالاهاي اساســی شاهد افزایش قیمت 30 تا 70 درصدي ظرف 2 ماه ابتداي سال بوده ایم. درواقع این گرانی ها در حالی با نزدیک
شدن به روزهاي پایانی کار دولت رقم خورده و گاهی شاهد موج سواري برخی از مخالفان و رقباي انتخاباتی با استفاده از فضاي
مجازي و ساخت هشتگ هایی مبنی بر قدردانی از دولت هستیم که اساسا گره بسیاري از این کالاها را باید در رسوب کالاها در
گمرك جست وجو کرد؛ موضوعی که به اعتقاد کارشناسان در نتیجه ضعف مدیریتی به همراه ناهماهنگی و اصرار سازمان هاي
فرادستی بر مواضع خود رقم خورده که می توانستیم به همراه نظارت بر بازار از رشد قیمت ها آن هم در چند ماه پایانی دولت
جلوگیري کنیم. به گفته مسئولان گمرك مشکلات ناشی از تخیص ارز مهمترین چالش در رسوب کالا بوده که با توجه مصوبه
ترخیص درصدي و اجراي آن از چند روز آینده شاهد تاثیر آن بر بازار کالاهاي اساسی خواهیم بود. فارغ از اینکه در روزهاي پایانی
دولت گرانی در برخی از کالاهاي اساسی عملا سبد غذایی هاي خانوارها را کوچکتر کرده است اما باید توجه داشت چنین تبلیغاتی در

 
راستاي گل آلود کردن آب براي ماهیگیري از چالش هایی است که عوامل مختلفی در شکل گیري آن دخالت داشته است 

 
رســوب کـالا نتیجــه اصــرار ســازمــان هــاي فرادستی بر مواضع است 

مهدي کرباسیان تحلیلگر اقتصادي که سابقه مدیریت بر گمرك کشور را پیش از این در کارنامه خود داشته است در خصوص دلایل
رسوب کالاها به آرمان ملی می گوید: گمرك سازمانی است که مجري دستورالعمل ها و ضوابطی است که دولت، شوراي اقتصاد و
مستقیما وزارت صنعت، معدن و تجارت اتخاذ می کنند و گمرك مجري این دستورالعمل ها است و در هیچ کجاي دنیا مرزبان

 
اقتصادي و سیاستگذار نیست. 

وي در ادامه به اشاره به وظایف گمرك گفت: جلوگیري از ورود یا ترخیص کالاها و اخذ حقوق دولتی و بازرگانی از مهمترین وظایف
گمرك است که از سوي دولت ابلاغ می شود. بنابراین اینکه مطرح می شود کالا در گمرك مانده و گمرك مقصر است باید بگوییم
گمرك در این موضوع قصور حداقلی دارد و بیشتر رسوبی که در گمرك ایجاد شده به دلیل اختلاف نظري است که بین بانک مرکزي
و وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت جهاد کشاورزي رخ داده و سیاست هایی که در مورد ارز کشور وجود دارد. وي گفت: بدیهی

 
است که بانک مرکزي براي کنترل تبادل ارز باید سیاست هاي ارزي اي را تعیین کند. 

به عنوان مثال یکی از این ضوابط ممنوعیت واردات کالا بدون انتقال ارز است. از طرف دیگر وزارت صنعت، معدن و تجارت به ویژه
بعد از سال 97 و ارز چهار هزار و 200 تومانی سیاست هایی را گذاشته که واردات برخی از کالاها ممنوع شده و براي برخی از کالاها
باید مجوزهاي خاصی می گرفت و ثبت سفارش را هم اجباري کرد و در کنار اینها بحث بازرگانی و بعضا تخلفاتی که صورت گرفتع هم
وجود ندارد. بنابراین کالاهایی که وارد گمرك می شوند بعضا این مسیر را کامل طی نمی کنند و این وزارتخانه ها و بانک مرکزي براي
واردات این کالاهایی روي حرف خودشان اصرار می کنند؛ که این موضوع باعث رسوب کالا در گمرك می شود. این در حالی است که

 
بابت آن ارز از کشور خارج شده و از طرف دیگر هم نیاز کشور نیز محسوب می شود. 

وي به لزوم ورود شوراي اقتصاد یا معاون اول رئیس جمهوري به رسوب کالا در گمرك اشاره کرد و گفت: در دهه شصت و 70 هم این



اتفاق می افتد. وقتی این اختلافات رخ می دهد معمولا در جلسه شوراي اقتصادي یا در حضور رئیس جمهور یا معاون اول این تصمیم
گیري باید انجام و عمل شود. به نظر می رسد اتفاقات اخیر به دلیل ضعف در تصمیم گیري، ناهماهنگی و اصرار سازمان هاي فرادستی
بر مواضع خودشان است که موجب می شود این اتفاقات بیفتد و بعضا برخی از کالاها خراب می شوند که این هم خسارت ملی است

 
چون به هر صورت از کشور ارز خارج شده است. 

 
تخصیص ارز مهمترین چالش گمرك 

مهرداد جمال ارونقی معاون فنی و امور گمرکی گمرك در رابطه به علت رسوب کالاها در گمرك اظهار کرد: بیشترین کالاهایی را که
در گمرك رسوب کرده اند، کالاهاي اساسی هستند و مسلما تبعات آن در بازارهاي داخلی بروز می کند. او ادامه داد: این کالاها در 25
گروه هستند که از این تعداد، 6 قلم کالا بیشترین رسوب را دارند که از ارز ترجیحی 4200 تومانی استفاده می کنند. تا زمانی که این
ارز تامین نشود، اسناد مالکیت از فروشنده به خریدار داخلی نمی رسد و باعث رسوب کالاها می شود. البته عوامل متعدد دیگري نیز

 
هستند که باعث این رسوب می شوند. 

او افزود: در تاریخ 24 تیر ماه سال قبل، مصوبه ستاد هماهنگی دولت ابلاغ شد. اما این مصوبه با وجود اینکه در مورد کالاهاي اساسی
تعیین تکلیف کرده بود که چگونه رقم بخورد و گمرك چه اقداماتی را انجام دهد؛ در اجرا با چالش هاي زیادي مواجه شد. او ادامه داد:
با این مصوبات تا حدودي از رسوب کالاهاي اساسی کم شد. این مصوبه در انتهاي سال به پایان رسید و از ابتداي سال هیچ ترخیص
خوبی را در خصوص کالاهاي اساسی نداشتیم و باعث شد متاسفانه 6.5 میلیون تن کالاي اساسی در بنادر و گمرکات کشور موجود
باشد. متاسفانه با وجود اینکه تسهیلاتی نیز داده شده است، اما همچنان کالاها ترخیص نشده تا نیازهاي داخلی تامین شود.

 
خوشبختانه تاکنون با کسري هیچ گونه کالاي اساسی مواجه نیستیم. 

ارونقی در پاسخ به اینکه مشکل اساسی در ترخیص کالاها چیست؟، بیان کرد: بعضی از کالاهاي اساسی که ارز ترجیحی را دریافت می
کنند، تا زمانی که تامین ارز بانک مرکزي اتفاق نیفتد یا این ارز منتقل نشود، صاحب کالا مشخص نیست. این قسمت مربوط به تامین
ارز می شود. ارونقی تصریح کرد: بانک مرکزي عنوان می کند آنچه از طرف وزارت صنعت، معدن و تجارت به من ابلاغ شده است را
تامین ارز آن را انجام داده ام. اما یا تامین ارز دیرتر انجام شده یا انتقال ارز صورت نگرفته است که باعث دپوي کالاها در گمرکات شده
است. او ادامه داد: بخش دوم این است که کالاهایی که به صورت اعتباري به بنادر رسیده است؛ یعنی هنوز پولی جابه جا نشده و ارزي
هم تامین نشده، اما صاحب کالا، کالا را با اعتبار خودش وارد کرده و می خواهد کالاها را ترخیص کند. اما کد رهگیري بانک را ندارد.
گمرك باید به نحوي کمک کند تا حداقل به صورت درصدي ترخیص شود. او افزود: ترخیص درصدي را در خصوص کالاهاي اساسی
نداشتیم. مصوبه داشتیم، اما ابلاغ نشده بود. از ابتداي سال یعنی در تاریخ 29 اردیبهشت امسال این مصوبه ابلاغ شد و از ابتداي این

 
هفته اجراي آن آغاز شده بود. 

او ادامه داد: ترخیص کالاها که نسبت به سال قبل به صورت درصدي انجام می گرفت؛ از 60 هزار تن به 17 هزار تن در بندر امام
خمینی (ره) رسید. به این علت که کد رهگیري بانک نبود و امکان صدور پروانه براي ترخیص نبود؛ بنابراین از یک طرف آن ظرفیت
درصدي گرفته شده بود و گمرك نمی توانست حتی یک درصد کالا را ترخیص کند. این مهمترین عاملی بود که تا زمانی که مشکل
به صورت کلی حل شود، باید ترخیص درصدي برقرار می شد و در اردیبهشت این مصوبه ابلاغ شد و ما نیز اجرا کردیم. اما تقریبا

 
تبعات مثبت آن را از انتهاي هفته بعد شاهد خواهیم بود. 

او با اشاره به نهاده هاي دامی که ترخیص نمی شوند، اظهار کرد: ما هیچ گاه در این سه سال با کمبود نهاده در بنادر مواجه نبودیم،
بلکه مشکل ما داخلی است. یعنی از بندر به داخل کشور مشکل داریم و در مقاطعی کالا در بندر دپو شده است. به هیچ عنوان از سال



97 به بعد مقطعی نبوده که نهاده اي مثل ذرت در داخل موجود نباشد و علت آن، این باشد که امکان ورود از خارج از کشور فراهم

 
نبوده باشد. در حال حاضر نیز 3 میلیون تن نهاده در بندر امام خمینی (ره) داریم. 

 
مروري بر بازار 

بررسی ها از وضعیت قیمت کالاهاي خوراکی در اردیبهشت ماه سال جاري نشان می دهد که نرخ انواع کالاهاي خوراکی با افزایش
هاي شدیدي همراه بوده است. حتی نان که طی سال هاي گذشته با بهره گیري از یارنه آرد از گزند افزایش قیمت ها مصون مانده بود
در یک ماه گذشته و با وجودي که دولت همچنان اعلام رسمی نکرده به صورت غیرقانونی و در نبود نظارت رشد 50 درصدي داشته
است این در حالی است که فعالان صنعت نان می گویند افزایش قیمت با هماهنگی دستگاه هاي ذي ربط انجام شده اما حاضر به

 
ابلاغ مصوبه نیستند. 

به غیر از نان، شکر، سیمان، لوازم خانگی، روغن نباتی از دیگر اقلامی هستند که طی ماه هاي گذشته به صورت رسمی و غیررسمی
افزایش قیمت را تجربه کرده اند. در این رابطه آمار ارائه شده از سوي مرکز آمار کشور نشان می دهد نرخ نان و غلات در اردیبهشت
ماه سال جاري نسبت به اردیبهشت پارسال افزایش 56.8 درصد را تجربه کرده است. همچنین قیمت گوشت قرمز، سفید و ماکیان در

 
همین بازه زمانی 72.9 درصد افزایش تورم داشته اند. 

از سویی دیگر نیز اگرچه دولت مردم را دعوت به مصرف غذاهاي دریایی می کند اما قیمت ماهی ها و صدف داران در این مدت 73.1
درصد افزایش یافته است. نرخ کالاهاي شیر، پنیر و تخم مرغ نیز 75.3 درصد افزایش تورم داشته است. همچنین قیمت روغن
خوراکی با 108.8 درصد افزایش قیمت مواجه بوده است که البته باید توجه داشت این میزان افزایش قیمت روغن در حالی است که
طی همین یک سال گذشته بازار این کالا دائماً با نوساناتی همچون کمبود و گرانفروشی مواجه بوده است. قیمت میوه و خشکبار 38
درصد و سبزیجات و حبوبات 49.6 درصد افزایش تورم داشته اند. همچنین شکر، مربا، عسل، شکلات و شیرینی نیز 69.6 درصد با

 
افزایش قیمت مواجه شده اند. 

میزان افزایش تورم در گروه چاي، قهوه، نوشابه و آب میوه نیز 78.4 درصد بوده است. البته این میزان افزایش تورم فقط در کالاهاي
خوراکی خلاصه نشده و در بخش خدمات نیز شاهد افزایش تورم بوده ایم؛ به عنوان نمونه میزان افزایش تورم در بخش پوشاك و
کفش در اردیبهشت ماه امسال نسبت به اردیبهشت ماه پارسال 55.3 درصد بوده است. در همین بازه زمانی میزان افزایش تورم در
گروه مبلمان و لوازم خانگی نیز 67.6 درصد بوده است. حمل و نقل 46.9 درصد و بهداشت و درمان 43.5 درصد افزایش تورم داشته

 
اند. 

 
جام جم 

 
- افزایش 15 هزار تومانی نرخ ارز در دوره همتی 

جام جم درباره برکناري عبدالناصر همتی از سمت رئیس کلی نوشته است: شوك خبري ساختمان شیشه اي بانک مرکزي در خیابان
میرداماد تهران که باعث تغییر تابلوي صرافی هاي میدان فردوسی شد و براي ساعاتی مبادلات ارزي و خریدوفروش ارز را تحت تأثیر
قرار داد؛ تأثیري که دامنه اش به بازار طلا هم رسید و عملاً روز گذشته همه چشم ها به جدول قیمت طلا و ارز بود. از خرده فروشان
بازار گرفته تا تجار و واردکنندگان کالا، آن هم در شرایطی که با آغاز مذاکرات وین بازار ارز اولین شوك را تجربه کرد و بعد از یک
دوره روند نزولی قیمت ارز درحالی که آماده می شد شرایط بدون تغییر را تجربه کند با برکناري عبدالناصر همتی از بانک مرکزي



 
دومین شوك را تجربه کرد؛ این دفعه با افزایش قیمت ارز، موضوعی که مهم ترین و داغ ترین خبر روز گذشته رسانه ها شد. 

حالا عبدالناصر همتی، نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري از سمت رئیس کلی بانک مرکزي برکنار شده است و این
اتفاق موافقان و مخالفانی دارد اما ظاهراً ریشه این برکناري به مدت ها قبل برمی گردد. وي در آخرین اظهاراتش از اختلاف با مقامات
دولت سخن گفت و اعلام کرد عامل تغییر هستم نه بانی وضع موجود. چندي پیش هم اختلاف بین دولت و بانک مرکزي در مورد 13
میلیارد دلار استقراض دولت از بانک مرکزي بالا گرفت که رئیس سازمان برنامه وبودجه آن را تکذیب کرد اما پس از آن همتی سریعاً

 
پاسخ داد که بانک مرکزي 13 میلیارد دلار براي واردات کالاهاي اساسی پرداخت کرده و دولت باید آن را برگرداند. 

عبدالناصر همتی در شرایطی بانک مرکزي را ترك می کند که ظاهراً هفته گذشته در جلسه اي با رئیس جمهوري درباره سمت رئیس
کلی بانک مرکزي گفت وگو داشته است. آن طور که همتی گفته ظاهراً حسن روحانی اعلام کرده اگر قرار است در انتخابات بماند باید
از سمت خود کناره گیري کند، به این دلیل که ممکن است در نظام پولی و ارزي تأثیر بگذارد و او هم اختیارات را به رئیس دولت
واگذار کرده است. موافقان برکناري می گویند در شرایطی که سه ماه بیشتر تا تحویل دولت دوازدهم باقی نمانده تغییر رئیس کل
بانک مرکزي نمی تواند در نظام پولی و ارزي کشور تحولی ایجاد کند و باید سیاست هاي قبلی را در این مدت ادامه دهد. ضمن این

 
که در حال حاضر همتی درگیر موضوعات انتخاباتی است و تمرکز کافی براي اداره بانک مرکزي را ندارد. 

از سوي دیگر مخالفان برکناري همتی معتقدند که نامزدي رئیس کل بانک مرکزي براي انتخابات ریاست جمهوري می توانست نرخ
ارز را ثابت نگه دارد اما با تغییر رئیس کل یک باره قیمت ها در مدار رشد قرارگرفته است. قیمت دلار تا پیش از ظهر دیروز به بیش از
24 هزار تومان هم رسید اما عصر دیروز دوباره به مدار 23 هزار تومان برگشت. حال باید دید در این شرایط آیا رئیس کل جدید بانک

 
مرکزي می تواند خواسته هاي دولت را در ماه هاي پیش رو عملی کند یا خیر؟ 

 
افزایش 114 درصدي دلار 

مرداد سال 97 زمانی که عبدالناصر همتی وارد ساختمان بانک مرکزي در خیابان میرداماد شد، نرخ دلار 9000 تومان بود و اکنون که
خبر برکناري او منتشر شده این ارز بر پایه 24 هزار تومان قرار دارد. بررسی ها نشان می دهد قیمت دلار در دوره ریاست کلی همتی
در بانک مرکزي حدود 15 هزار تومان افزایش داشته است. افزایش نرخ ارز بیانگر کاهش ارزش پول ملی است. همتی زمانی که در
کسوت رئیس کلی بانک مرکزي قرار گرفت، همیشه نرخ ارز را بالاتر از قیمت واقعی دانست، به طوري که وقتی نرخ ارز بر پایه 11
هزار تومان بود، اعتقاد داشت نرخ باید تا زیر 8000 تومان برسد و چندي پیش که قیمت بر پایه 22 هزار تومان قرار داشت گفته می
شد نرخ به زیر 20 هزار تومان هم خواهد رسید اما ثبت نام رئیس کل بانک مرکزي در انتخابات ریاست جمهوري و تایید صلاحیت او

 
توسط شوراي نگهبان وضعیت را تغییر داد و اختلافات او با رئیس جمهوري بالا گرفت. 

مقایسه عملکرد همتی با روساي قبلی بانک مرکزي نیز نشان می دهد تنها در سال 1399 نرخ ارز با جهش 114 درصدي از 14 هزار
و 903 تومان در انتهاي سال 1398 به 31 هزار و 856 تومان تا انتهاي مهرماه 1399 رسیده که این رشد، بالاترین نرخ رشد سالانه
نرخ ارز طی 40 سال اخیر بوده است. طبق این آمارها، از سال 1357 تا خرداد 1400 بالاترین جهش سالانه نرخ ارز در سال هاي
1361، 1373، 1374، 1390، 1391، 1397 و 1399 رخ داده است. جهش نرخ ارز در سال 1361 حدود 46 درصد، جهش سال هاي
1373 و 1374 حدود 46 و 53 درصد، جهش سال هاي 1390 و 1391 حدود 73 و 68 درصد، جهش سال 1397 حدود 87 درصد
و جهش سال 1399 (تا مهرماه) حدود 114 درصد بوده است. بر این اساس مابقی نوسانات نرخ ارز حتی در دوره جنگ تحمیلی نیز

 
کمتر از دوره ریاست همتی بر بانک مرکزي بوده است. 



 
حمایت از ارز 4200 تومانی 

عبدالناصر همتی در جریان تصویب لایحه بودجه 1400 در زمستان سال گذشته با دفاع از قیمت ارز ترجیحی اعلام کرد حذف این ارز
باعث تحمیل تورم به اقتصاد می شود و قیمت کالاهاي اساسی رشد زیادي خواهد داشت. وي در آن زمان به موضوع مرغ اشاره کرد و
گفت: قیمت مرغ هم هنوز به هدف نرسیده اما اختلاف قیمت معقول و آنچه در بازار عرضه می شود زیاد نیست. اصرار مقامات دولت
بر ارز 4200 تومانی آنقدر زیاد بود که این ارز براي شش ماه اول امسال تمدید شد و عملا دولت سیزدهم باید در مورد حذف آن
تصمیم گیري کند. این در حالی است که قیمت کالاهاي اساسی از سال گذشته تاکنون افزایش زیادي داشته است و سفره خانوارها

 
کوچک تر شد. 

 
اختلاف با دولت 

کش و قوس ها و گمانه هاي چند روز گذشته درباره جدي شدن اختلاف عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي با رئیس جمهوري
بالا گرفت و همتی شنبه شب در کلاب هاوس گفت که رئیس جمهوري با چند نفر براي پذیرش ریاست بانک مرکزي وارد مذاکره
شده است. البته همتی می گوید علت این تصمیم رئیس جمهوري، حضور او در کارزار انتخابات است. به گفته همتی، رئیس جمهوري
معتقد است که فعالیت هاي انتخاباتی بر روند کار بانک مرکزي اثرگذار خواهدبود و به همین علت هم وي با چند نفر براي پذیرش
پست ریاست بانک مرکزي مذاکره کرده است. وي افزود: با آقاي رئیس جمهوري بحثی داشتم که وي گفته اگر می خواهید در
انتخابات بمانید، فعالیت هاي شما بر مسؤولیت شما در بانک مرکزي تأثیر می گذارد بنابراین باید فرد دیگري جایگزین شود. همتی
گفت: من با نظر رئیس جمهوري موافق نبودم و معتقدم فعالیت هاي انتخاباتی من بر مسؤولیتم اثر نمی گذارد؛ اما به هرحال رئیس
جمهوري صاحب اختیار است و شنیدم وي با چند نفر براي ریاست بانک مرکزي صحبت کرده است. چندي پیش هم همتی با

 
محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد 13 میلیارد دلار اختلاف نظر داشتند. 

 
جایگزین هاي کمرنگ 

پس از اعلام برکناري عبدالناصر همتی از رئیس کلی بانک مرکزي در رسانه ها منتشر شد که حمید پور محمدي، معاون سازمان
برنامه و بودجه کشور جایگزین همتی شد اما سازمان برنامه و بودجه این ادعا را تکذیب کرد و گفت: انتصاب معاون این سازمان به
عنوان رئیس کل بانک مرکزي در حالی در رسانه ها منتشر شده که او در سازمان برنامه و بودجه در جریان جلسات سازمانی خود
است. از این رو هر گونه خبري مبنی بر انتصاب وي تکذیب می شود. پس از اعلام رسمی سازمان برنامه و بودجه گمانه زنی ها در
مورد اکبر کمیجانی، قائم مقام بانک مرکزي که دیروز در جلسه هیات وزیران نیز حاضر شده بود قوت گرفت. کمیجانی تا لحظه تنظیم

 
این گزارش در این مورد اظهار نظري نکرد و تماس هاي ما با وي براي کسب اطلاع بی پاسخ ماند. 

 
هدفگذاري تورم 22 درصدي سال گذشته 

بانک مرکزي براي اولین بار به طور رسمی اعلام کرد براي سال 1399 هدفگذاري تورمی را مدنظر قرار داده و نرخ 22 درصدي (با
دامنه 2 ±درصد) را به عنوان هدف تورمی خود انتخاب کرده است. در همان زمان بسیاري از کارشناسان اقتصادي اعلام کردند در
تحقق نرخ هدفگذاري تورمی بانک مرکزي تردید دارند و حتی هشدار دادند اگر این هدفگذاري به نتیجه نرسد، اعتماد و سرمایه
اجتماعی نهاد ناظر پولی و بانکی به شدت آسیب خواهددید. به اعتقاد کارشناسان، باتوجه به شرایط اقتصاد کلان کشور، تداوم تحریم
هاي اقتصادي، درجه سلطه مالی، وضعیت مالی دولت و شرایط تورمی موجود، طبیعتا بانک مرکزي باید نرخ تورمی را به عنوان هدف
تورمی اعلام کند که اطمینان کافی داشته باشد و می تواند باتوجه به شرایط موجود و پیش بینی هاي آتی در افق زمانی هدف تورمی



به آن دست یابد. تورم در پایان سال 1399 عددي نزدیک به 40 درصد را ثبت کرد و حتی در اردیبهشت امسال تورم سالانه از 41
درصد نیز فراتر رفت. البته همان طور که گفته شد این نرخ اعلامی مرکز آمار ایران بوده و در واقعیت 4 تا 5 درصد نیز از نرخ واقعی
اي که بانک مرکزي اعلام می کند، کمتر است. رکوردداري همتی در نرخ تورم از این منظر بی رقیب است، درحالی در دولت هاشمی
رفسنجانی نرخ تورم 49 درصدي سال 1374 در سال بعد به 23 درصد رسیده که این میزان در دوره همتی از 41 درصد سال 1398
بار دیگر در اردیبهشت سال 1400 نرخ 41 درصدي را به ثبت رسانده است. با این حساب اگر بپذیریم تورم هاي بالا به نوعی مالیات
پنهان و برداشت ظالمانه از جیب فقرا و دیگر گروه هاي جامعه است، همتی نمی تواند نماینده خوبی براي کسانی باشد که با

 
سیاستگذاري اشتباه بیشترین آسیب را به معیشت و زندگی مردم و به ویژه کم درآمدها زده است. 

 
رشد نقدینگی 

بررسی آمارهاي بانک مرکزي از رشد نقدینگی و پایه پولی نشان می دهد که رقم نقدینگی در دوره عبدالناصر همتی تقریبا دوبرابر
شده و از 1600 هزار میلیارد تومان در تیرماه سال 97 (قبل از روي کار آمدن همتی) به 3130 هزار میلیارد تومان (در آذر 99)
رسیده است، در واقع نصف نقدینگی موجود در تاریخ اقتصاد ایران حاصل دسترنج رئیس کل بانک مرکزي است. این در حالی است که
گفته می شود رقم نقدینگی حدود 3400 هزار میلیاردتومان است. در حوزه پایه پولی هم 220 هزار میلیاردتومان ابتداي دوره همتی
تا پایان آذر 99 به 407 هزارمیلیاردتومان رسیده که تقریبا 46 درصد آن در دوره مدیریت رئیس کل فعلی بانک مرکزي بوده است.
البته روابط عمومی بانک مرکزي در این باره اعلام کرد رشد نقدینگی در 20 سال گذشته مربوط به مشکلات ساختاري بوده و سالانه
حدود 27 درصد افزایش داشته است. در ادامه مطلب روابط عمومی بانک مرکزي که در سایت این بانک منتشر شده آمده فرقی ندارد

 
چه کسی سیاستگذار پولی باشد، با این ساختار هر سه سال نقدینگی دو برابر خواهد شد. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- کاهش شدید شکاف قیمتی کارخانه و بازار 10 خودروي ایرانی 

دنیاي اقتصاد از ایستگاه آخر سفته بازي خودرو خبر داده است: نیش گاز سیاستگذار در مسیر اصلاح قیمت خودرو، حرکت تخت گاز
سفته بازها در بازار را محدود کرد. به دنبال ثبات قیمتی خودرو در 6 ماه گذشته، شوراي رقابت 13 اردیبهشت ماه امسال مجوز
افزایش متوسط 9 درصدي قیمت محصولات خودرویی را صادر کرد. هرچند با فشار خودروسازان سقف افزایش قیمت ها به 15 درصد
رسید؛ اما با این حال نتیجه این اقدام باعث کم شدن شکاف قیمتی کارخانه و بازار به نصف و در نتیجه، سقوط عایدي سفته بازي
خودرو شد. به این ترتیب قدم نصفه و نیمه آزادسازي قیمت از یکسو رشد تولید و عرضه در بازار را رقم زد و از سوي دیگر مسیر را
براي بازگشت خریداران مصرفی تا حدودي فراهم ساخت. به طوري که تقاضاي غیرمصرفی به نوعی در بازار کم شده است. در این
زمینه دنیاي اقتصاد سیر نزولی اختلاف قیمت کارخانه و بازار را طی 8 ماه گذشته و در دو مقطع آبان 99 و خرداد 1400 مورد
بررسی قرار داده که نتیجه این بررسی نشان می دهد اگر سیاستگذار حرکت آخر (تکمیلی) را رقم بزند، بازار خودرو از سفته بازي

 
نجات پیدا می کند. 

محاسبات دنیاي اقتصاد نشان می دهد میزان اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروهاي داخلی در دهه اول خرداد، حدود 40 درصد
نسبت به اوایل آبان سال گذشته افت کرده است. به عبارت بهتر، طی حدودا هشت ماه گذشته، فاصله قیمت کارخانه و بازار
خودروهاي داخلی روندي نزولی را در پیش گرفته و از تورم آن کاسته شده است. ریشه این اتفاق در دو ناحیه متفاوت نهفته است،
یکی افت منحنی قیمت در بازار و دیگري رشد قیمت ها در مبدأ. در واقع روند نزولی قیمت خودروهاي داخلی در بازار طی حدودا
هشت ماه گذشته، از یک سو و افزایش قیمت در کارخانه، از سوي دیگر، سبب شده فاصله قیمت کارخانه و بازار کوتاه تر شود. اهمیت



این اتفاق از دو جنبه قابل بررسی است؛ نخست اینکه از جذابیت دلالی و سوداگري در بازار خودرو کاسته شده و دوم آنکه بستر عبور
از قیمت گذاري دستوري و حرکت به سمت آزادسازي، در حال آماده شدن است. سال هاست خودروسازان و بسیاري از کارشناسان بر
لزوم لغو قیمت گذاري دستوري در صنعت خودرو تاکید می کنند، اما سیاستگذار زیر بار آن نمی رود. ترس سیاستگذار از آزادسازي
قیمت بیشتر ریشه هاي پوپولیستی دارد. وقتی قیمت آزاد شود، خودروسازان می توانند محصولات خود را نزدیک به بازار تعیین

 
قیمت کنند. 

این موضوع به معناي رشد شدید قیمت خودروها در مبدأ خواهد بود که با توجه به حساسیت شهروندان روي آن، سیاستگذار نمی
خواهد و جسارتش را ندارد که به آن تن بدهد. بنابراین هرچه سقف قیمت در بازار کوتاه تر شود، شوك قیمتی ناشی از آزادسازي هم
کمتر خواهد بود، زیرا قیمت ها پس از آزاد شدن، در حاشیه بازار تعیین می شوند و هرچه قیمت در بازار کمتر باشد، قیمت هاي در
حاشیه هم پایین تر از آب در می آیند. حالا با توجه به افت 40 درصدي اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها، به نظر می رسد بستر

 
لازم براي عبور از قیمت گذاري دستوري و پیاده کردن آزادسازي، در حال فراهم شدن است. 

روند کاهش اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها اما از اواسط آبان و پس از برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا شکل گرفت.
تا قبل از انتخابات، منحنی قیمت در بازار خودرو سیري به شدت صعودي داشت و رکوردهایی عجیب در آن به ثبت رسید، اما با
مشخص شدن نتایج انتخابات ریاست جمهوري آمریکا، ورق برگشت و قیمت ها کاهشی شدند. با پیروزي جو بایدن بر دونالد ترامپ که
اولی نسبتا مدافع برجام بود و دومی مخالف آن، انتظارات تورمی ایرانی ها به امید احیاي برجام و لغو تحریم فروکش کرد و سبب شد
قیمت ارز نیز پایین بیاید. این دو اتفاق، اثري کاهشی در بازار خودرو داشتند، تا جایی که منحنی قیمت در این بازار ریزشی سنگین را
در اواخر آبان به ثبت رساند. با توجه به اینکه قیمت کارخانه اي خودروها قبل از انتخابات آمریکا بالا رفته بود، ریزش قیمت بعد از

 
انتخابات، سبب شد فاصله قیمتی میان کارخانه و بازار افتی قابل توجه را به خود ببیند. 

پس از آن، بازار خودرو بیشتر افت و کمتر خیز را تجربه کرد، اما تا اواسط اردیبهشت، خبري از افزایش قیمت در کارخانه نبود. این
اتفاق سرانجام با رشد حداکثر 15 درصدي قیمت ها در مبدأ، رخ داد تا فاصله قیمت کارخانه و بازار پایین تر بیاید. سیاستگذار اگر
هشت ماه پیش قیمت خودرو را آزاد می کرد، شهروندان مجبور بودند خودروهاي موردنظر خود را گران تر از مقطع فعلی خریداري

 
کنند و حالا اگر آزاد شود، پول کمتري در مقایسه با آن مقطع هزینه می کنند. 

نکته مهم دیگر اینجاست که هرچه اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها کمتر شود، جذابیت دلالی و سوداگري در بازار خودرو
کاهش خواهد یافت. آنچه جولان سوداگران را در بازار خودرو رقم زده، رانت هنگفت حاصل از اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها
است. این رانت هشت ماه پیش بسیار بیش از مقطع فعلی بود و چند ماه دیگر مشروط بر رخ دادن اتفاقاتی مانند لغو تحریم و اصلاح
قیمت کارخانه اي خودروها، می تواند کمتر از اینها نیز باشد. بنابراین فرصت مناسبی براي کنار گذاشتن سیاست پرخسارت قیمت
گذاري دستوري فراهم شده است. آیا از این فرصت طلایی براي عبور از قیمت گذاري دستوري استفاده خواهد شد؟ زمان، پاسخ این

 
پرسش را می دهد. 

 
سه سناریو براي آینده 

پرسش دیگر این است که سرنوشت اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها در آینده به خصوص نیمه دوم سال چه خواهد شد؟ به
نظر می رسد آینده اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروهاي داخلی را (براي نیمه دوم امسال) می توان در سه سناریو مورد بررسی
قرار داد. این سه سناریو ارتباط مستقیم با دو موضوع اصلی دارند که یکی به تغییر قیمت خودروها در مبدأ (توسط شوراي رقابت)
مربوط می شود و دیگري نیز با بود و نبود تحریم در ارتباط است. در واقع کم و زیاد شدن اختلاف قیمت کارخانه و بازار خودروها به



دو اتفاق آتی که یکی تقریبا قطعی است (افزایش قیمت در مبدأ) و دیگري محتمل (لغو تحریم ها)، بستگی دارد. سناریوي نخست این
است که قیمت در کارخانه بالا برود، اما تغییر چشمگیري در بازار رخ ندهد. سناریوي دوم می گوید قیمت هم در مبدأ بالا می رود و
هم در بازار آزاد. در نهایت طبق سناریوي سوم (ضعیف تر) نیز قیمت خودرو در مبدأ ثابت می ماند، اما در بازار افزایشی قابل توجه

 
خواهد داشت. وقوع هر کدام از این سناریوها بستگی به عوامل مختلفی دارد. 

در مورد سناریوي نخست (رشد قیمت خودرو در مبدأ و ثبات نسبی یا کاهش قیمت در بازار)، فاکتور اصلی، آرامش اقتصادي است که
خود به سرانجام مذاکرات برجامی بستگی دارد. چند هفته اي می شود که ایران، اروپا و آمریکا مذاکرات بر سر احیاي توافق هسته اي
و برجام را در وین آغاز کرده اند. اساس این مذاکرات، بازگشت ایران و آمریکا به برجام است، اتفاقی که لغو تحریم ها را به دنبال دارد.
انتظار می رود با لغو تحریم، انتظارات تورمی کاهش چشمگیري را به خود ببیند و این اتفاق، افت قیمت ارز را به دنبال دارد و به تبع

 
آن، بازار خودرو نیز روندي کاهشی را پیش خواهد گرفت، درست مانند روزهاي پس از برگزاري انتخابات ریاست جمهوري آمریکا. 

طبق سیگنال هاي مثبتی که تا به امروز از مذاکرات ارسال شده، احتمال بازگشت ایران و آمریکا به برجام کم نیست، بنابراین لغو
تحریم ها نیز محتمل است. با فرض رخ دادن این اتفاقات، سقف قیمت در بازار خودرو کوتاه تر می شود و با لحاظ کردن مجوز
احتمالی شوراي رقابت براي افزایش قیمت کارخانه اي خودروها در نیمه دوم سال، فاصله قیمت کارخانه و بازار بسیار کمتر خواهد
شد. در نهایت اما اگر سرنوشت برجام همچنان نامشخص باقی مانده و به دولت بعد گره بخورد، با فرض عدم تکانه ها در سیاست
خارجی و به تبع آنها، انتظارات تورمی و قیمت ارز، می توان ثباتی نسبی را براي بازار خودرو در سناریوي نخست متصور شد. بنابراین
با همین ثبات نیز وقتی شوراي رقابت قیمت ها را در مبدأ افزایش دهد، باز هم فاصله قیمت کارخانه و بازار خودرو کم می شود، منتها

 
نه به اندازه وقتی که برجام احیا و تحریم ها کنار بروند. 

 
رشد قیمت توامان در کارخانه و بازار 

اما طبق سناریوي دوم، شاهد افزایش قیمت خودرو هم در کارخانه و هم در بازار خواهیم بود. این سناریو وقتی رخ می دهد که اولا
شوراي رقابت مجوز افزایش قیمت کارخانه اي خودروها را براي نیمه دوم سال، صادر کند و ثانیا ایران و آمریکا در مساله برجام به
توافق نرسند و تحریم لغو نشود. در این حالت، انتظارات تورمی رشد می کند و قیمت ارز را با خود بالا می کشد و نتیجه اش می شود
رشد قیمت در بازار (احتمالا با سرعتی کمتر از گذشته). البته تنش هاي احتمالی میان دولت بعدي در ایران با آمریکایی ها نیز دیگر
فاکتوري است که می تواند سبب رشد انتظارات تورمی و قیمت ارز و به تبع آن، صعود منحنی قیمت خودرو در بازار شود. براي

 
بررسی این سناریو می توان حالات مختلفی را لحاظ کرد. 

مثلا اگر سرعت رشد قیمت خودرو در بازار کندتر از رشد قیمت در مبدأ باشد، فاصله قیمت کارخانه و بازار خودروها طبعا زیاد می
شود، اما با شتابی کمتر از قبل. از سوي دیگر اما بیشتر بودن سرعت رشد قیمت در بازار نسبت به کارخانه، سبب افزایش شکاف قیمت
خواهد شد که به نفع سوداگران و دلالان و به ضرر مصرف کنندگان واقعی است. حالت دیگر هم این است که قیمت خودرو در
کارخانه و بازار با سرعتی نسبتا مشابه بالا برود. در این حالت، میزان اختلاف قیمت کارخانه و یک بازار خودروها احتمالا تثبیت خواهد

 
شد. 

 
سناریوي ضعیف 

به سراغ سناریوي سوم برویم؛ سناریویی که به نظر می رسد با توجه به پیش بینی ها از آینده، احتمال پیاده شدن آن ضعیف تر از
قبلی ها است. طبق این سناریو، قیمت خودرو در مبدأ ثابت می ماند، اما در بازار افزایشی قابل توجه خواهد یافت. در واقع اگر شوراي



رقابت براي نیمه دوم امسال مجوز افزایش قیمت جدیدي صادر نکند، قیمت ها در مبدأ ثابت خواهند ماند و از آن سو در صورت عدم

 
توافق ایران و آمریکا بر سر احیاي برجام، به احتمال فراوان شاهد رشد قیمت در بازار خواهیم بود. 

بنابراین در سناریوي سوم، فاصله قیمت کارخانه و بازار خودروها به صورت یک طرفه زیاد خواهد شد که باز هم نفع دلالان و واسطه
گران را در پی خواهد داشت. وقوع این سناریو اما بیشتر از آن جهت ضعیف تر از دو سناریوي دیگر است که بعید به نظر می رسد
شوراي رقابت مجوز جدیدي براي افزایش قیمت کارخانه اي خودروها صادر نکند. خودروسازان همین حالا که به تازگی مجوز افزایش
قیمت گرفته اند، مدعی زیان در تولید هستند و چشم انتظار مجوز جدید شوراي رقابت نشسته اند. به ادعاي آنها، درصد افزایش
قیمتی که شوراي رقابت اخیرا براي خودروها در نظر گرفت، کفاف هزینه هاي تولید را نمی دهد و خودروسازي را بیشتر در ورطه
زیان دهی فرو می برد. با این حساب، احتمال اینکه شوراي رقابت قیمت کارخانه اي خودروها را در نیمه دوم سال فریز کند، پایین

 
است، هرچند نمی توان گفت منتفی است. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- سه دلیل اختلاف همتی و روحانی 

دنیاي اقتصاد درباره تغییر رئیس کل بانک مرکزي نوشته است: عبدالناصر همتی که فعالیت هاي انتخاباتی خود را آغاز کرده است،
تمام توان خود را در این راه گذاشته و اکنون پس از هزار روز، کلید ساختمان شیشه اي میرداماد را با موافقت هیات دولت واگذار می
کند. صبح روز گذشته، ترافیک اخبار درخصوص عزل همتی و گمانه زنی درباره افراد جایگزین مشاهده می شد. به طوري که پیگیري

 
دنیاي اقتصاد از بانک مرکزي 

تا عصر روز گذشته حاکی از آن بودکه هنوز هیچ حکم رسمی، مبنی بر عزل یا جانشینی رئیس کل ابلاغ نشده است. اما در ساعات
ابتدایی شب، خبرگزاري مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، از موافقت هیات وزیران با خاتمه ماموریت همتی در بانک مرکزي
خبر داد. قبل از اعلام این خبر همتی تاکید کرده بود که تا دستور روحانی، همچنان رئیس کل بانک مرکزي است اما نکته مشخص
آن بود که داستان جدایی همتی جدي است چون تایید کرده که روحانی با برخی از اقتصاددانان براي جانشینی او رایزنی کرده است.
به نظر می رسد که دو گزینه جدي براي جایگزینی وجود دارد: حمید پورمحمدي معاون اقتصادي سازمان برنامه و بودجه و اکبر
کمیجانی قائم مقام کنونی بانک مرکزي. روز گذشته، پورمحمدي این موضوع را تکذیب کرد. حالا همه نگاه ها به اکبر کمیجانی
معطوف شده است: استاد اقتصاد دانشگاه تهران که احتمالا جایگزین دیگر استاد این دانشگاه می شود. کمیجانی با تصمیم هیات
وزیران وظایف رئیس کل را برعهده خواهد داشت. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، هیات
وزیران با توجه به ورود عبدالناصر همتی به عرصه تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري که مانع از حضور کافی وي در بانک مرکزي و
ایفاي وظایف و مسوولیت هاي خطیر رئیس کل در حوزه هاي حساس پول و ارز می شود، با خاتمه مسوولیت وي در سمت ریاست
کل بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران موافقت کرد. اکبر کمیجانی، قائم مقام بانک مرکزي، از این پس و مطابق قانون، تمامی
وظایف و اختیارات رئیس کل بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران را برعهده خواهد داشت. هیات وزیران همچنین از خدمات و

 
زحمات همتی در طول دوران تصدي ریاست وي بر بانک مرکزي تقدیر و تشکر کرد. 

پس از آنکه عبدالناصر همتی در انتخابات ریاست جمهوري شرکت کرد، شایعاتی مبنی بر وجود اختلافات میان او و رئیس جمهور
مطرح شد. پس از اعلام تایید صلاحیت ها و قطعیت حضور همتی در رقابت هاي انتخاباتی، این اختلافات بیش از پیش عیان شد.
گمانه زنی هاي مختلفی در رسانه ها در مورد دلیل این اختلافات وجود داشت و بعضا در این زمینه مسائل متناقضی بیان شده است.
اختلاف نظر میان رئیس جمهور و همتی تا آنجا پیش رفت که برخی از رسانه ها خبر از عزل همتی از ریاست بانک مرکزي می دادند.



رسانه هاي ایران سه دلیل را به عنوان ریشه عزل همتی مطرح کردند؛ اولین دلیلی که برخی رسانه ها در این زمینه مطرح کردند
اینکه روحانی از همتی درخواست کرده در بازار، ارزهاي بیشتري فروخته و قیمت دلار را پایین بیاورد. اما همتی در مقابل این
درخواست مقاومت کرده است. همتی در برنامه شنبه شب خود در کلاب هاوس این شایعه را به کلی رد کرد. او در این باره گفت:
روحانی هیچ گونه دستوري مبنی بر ارزپاشی به جهت پایین آوردن نرخ ارز به بانک مرکزي نداده است. همتی افزود: یکی از افتخارات
من این است که سیاست ارزپاشی را متوقف کردم. درست نیست که می گویند بانک مرکزي خودش قیمت ارز را بالا برده؛ باید ارزش
پول ملی تقویت شود ولی این امر با پول پاشی و ارزپاشی میسر نمی شود. دومین خبري که توسط رسانه ها در مورد اختلافات میان
رئیس بانک مرکزي و رئیس جمهور اعلام شد، عدم هماهنگی همتی با روحانی براي کاندیدا شدن در انتخابات بود. به نظر می رسد
عدم هماهنگی همتی با رئیس جمهور در مورد حضورش در انتخابات موجب رنجش روحانی از او شده است. به گزارش اقتصاد نیوز،
برخی منابع آگاه اعتقاد دارند نامزدي در انتخابات ریاست جمهوري بدون اطلاع به رئیس دولت و هماهنگی با برخی نهادها براي این
اقدام، از دلایل تصمیم روحانی براي تغییر رئیس کل بانک مرکزي در کمتر از سه ماه مانده به پایان دولت است. در واقع روحانی از
اینکه رئیس کل بانک مرکزي در حال فاصله گذاري با دولت است انتقاد داشته است. سومین موضوعی که رسانه ها عنوان می کردند
اینکه با توجه به کاندیداتوري همتی در انتخابات، امکان دارد رئیس کل از برنامه هاي خود براي بانک مرکزي فاصله بگیرد. همچنین
این امکان نیز وجود دارد که در حال حاضر ریاست همتی بر بانک مرکزي و کاندیداتوري او در انتخابات از مصادیق تضاد یا تعارض
منافع به حساب بیاید. حضور همتی در انتخابات ریاست جمهوري می تواند در تعارض با وظایف محوله رئیس کل در زمینه سیاست
هاي پولی قرار بگیرد. به هر روي حضور وي در انتخابات به عنوان رئیس یک نهاد مستقل و تخصصی می تواند اعتبار بانک مرکزي را

 
بیش از پیش خدشه دار کند. 

 
همتی در کلاب هاوس چه گفت؟ 

در روزهاي گذشته، گمانه زنی هاي متعددي در مورد اختلاف نظر میان روحانی و همتی و احتمال برکنار شدن رئیس کل در رسانه ها
مطرح می شد. همین امر موجب شد که همتی نیز نسبت به این موضوع واکنش دهد. در جلسه پرسش و پاسخ رئیس کل بانک
مرکزي در کلاب هاوس، او به گمانه زنی ها در این زمینه پاسخ داد: رئیس جمهور گفتند اگر می خواهید در انتخابات بمانید نمی
توانید رئیس بانک مرکزي بمانید چون روي مسائل پولی ارزي تاثیر می گذارد. من گفتم که فعالیت هاي انتخاباتی تاثیري ندارد ولی
شما صاحب اختیار هستید. البته شنیده ام با برخی اقتصاددان ها هم براي جانشینی صحبت کرده اند؛ باید صبر کنیم ببینیم ایشان
چه تصمیمی خواهند گرفت. این توضیحات همتی در کلاب هاوس، شایعات در مورد احتمال برکناري رئیس کل را تایید می کند. این
در حالی است که همتی روز گذشته، تاکید کرد که تا دستور روحانی، هنوز رئیس کل بانک مرکزي محسوب می شود. او گفت: قائم
مقام بانک مرکزي را خودم مشخص کردم و طبق قانون بانک مرکزي در مواقع غیبت و معذوریت رئیس کل، قائم مقام می تواند تمام
اختیارات رئیس کل را داشته باشد. همچنین حکم قائم مقام هم با رئیس جمهور است. در دوران رقابت هاي انتخاباتی به دلیل اینکه
فرصت کمتري دارم که به مسائل بانکی برسم، اختیارات خود را به کمیجانی تفویض کردم. همتی در سخنان خود در کلاب هاوس نیز
تاکید کرده بود که دو روز است در بانک مرکزي نیست و کمیجانی، قائم مقام رئیس کل وظایف او را انجام می دهد. از این صحبت ها
تا دیشب و قبل از اعلام خبر تغییر رئیس کل می شد این گونه برداشت کرد که احتمالا همتی روزهاي آخر را در ساختمان میرداماد

 
سپري می کند. 

 
دست باز رئیس جمهور براي عزل رئیس کل 

در حال حاضر، قانون موجود در زمینه بانک مرکزي کاملا دست رئیس جمهور را براي عزل رئیس کل باز گذاشته است. براساس این
قانون، رئیس کل بانک مرکزي به پیشنهاد وزیر امور اقتصادي و دارایی و با تصویب هیات دولت، با تایید و حکم رئیس جمهور منصوب
می شود. همچنین رئیس کل بانک مرکزي به پیشنهاد رئیس جمهور و با تصویب دوسوم اعضاي هیات دولت و با حکم رئیس جمهور



عزل می شود. این به آن معناست که اگر رئیس جمهور خواستار عزل رئیس بانک مرکزي بدون هیچ دلیلی باشد، موافقت دوسوم از
اعضاي هیات دولت براي عزل او کافی است. قدرت زیاد رئیس جمهور در عزل و نصب رئیس کل می تواند در تعارض با استقلال بانک
مرکزي باشد. از نگاه کارشناسان طرح جدید بانک مرکزي که در مجلس در حال بررسی است، این موضوع را بهبود بخشیده است.
براساس این طرح، اولین راه تعبیه شده براي عزل رئیس کل از طریق رئیس جمهور است. رئیس جمهور می تواند پس از مشورت با
اعضاي غیراجرایی هیات عالی، رئیس کل را عزل کند. اما عزل رئیس کل باید مستند به قصور یا تقصیر او در انجام وظایف یا اجراي
مصوبات هیات عالی باشد. اعضاي غیراجرایی هیات عالی موظفند نظر مشورتی خود را در موافقت یا مخالفت با عزل رئیس کل به
همراه ادله و مستندات مربوط، کتبا به رئیس جمهور تقدیم کنند. سپس رئیس جمهور باید حداقل یک هفته قبل از صدور حکم عزل،
دلایل و مستندات خود و نظرات مشورتی اعضاي غیراجرایی هیات عالی را کتبا به رئیس مجلس شوراي اسلامی اعلام کند. نامه رئیس
جمهور در اولین جلسه علنی مجلس شوراي اسلامی قرائت و براي اطلاع عموم، منتشر می شود. این امر به آن معناست که در طرح
جدید قانون بانک مرکزي، عزل رئیس کل براي رئیس جمهور هزینه بیشتري خواهد داشت و دیگر نمی تواند بدون دلیل و مستندات،

 
رئیس بانک مرکزي را عزل کند. 

 
جانشینان اصلی همتی چه کسانی هستند؟ 

به نظر می رسد در حال حاضر، دو گزینه اصلی نامزد جانشینی همتی هستند. برخی رسانه ها عنوان کرده اند که به احتمال زیاد
حمید پورمحمدي، معاون فعلی سازمان برنامه و بودجه به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزي انتخاب می شود. در مقابل اما
پورمحمدي در گفت وگو با خبرگزاري فارس، خبر برخی از رسانه ها مبنی بر انتصابش به ریاست بانک مرکزي را تکذیب کرد. او در
این باره گفت: فشارهاي زیادي وجود داشت که این مسوولیت را قبول کنم، ولی نمی توانم کار بودجه را نیمه تمام رها کنم. علاوه بر
پورمحمدي، از گزینه هاي دیگري نیز براي تصدي مسوولیت بانک مرکزي نام برده می شود. روز گذشته با حضور اکبر کمیجانی قائم
مقام بانک مرکزي در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت به جاي همتی، گمانه زنی جایگزینی او به عنوان رئیس جدید بانک

 
مرکزي تقویت شد. و در نهایت او با تصمیم هیات وزیران، وظایف و اختیارات رئیس کل را برعهده گرفت. 

 
- پایان روزهاي سرخ بورس؟ 

دنیاي اقتصاد از وضعیت بورس گزارش داده است: در جریان معاملات روز یکشنبه بورس تهران، شاخص کل با رشد 5/ 1 درصدي به
محدوده یک میلیون و 156 هزار واحد بازگشت. این چهارمین روز متوالی است که شاخص کل سبزپوش شده و در عین حال شاهد
رشد حجم دادوستدها هستیم. مثبت بسته شدن شاخص کل بورس در چند روز کاري اخیر بازار این امید را در دل سهامداران و
فعالان بورسی زنده کرده که روزهاي تاریک بازار به سرآمده است. کارشناسان در گفت وگو با دنیاي اقتصاد علت وضعیت رو به رشد
بازار را تقویت پتانسیل هاي بنیادي چون قیمت هاي جهانی، افزایش نرخ ارز و همچنین عوامل سیاسی چون تعیین نامزدهاي
انتخابات ریاست جمهوري و وضعیت تحریم ها می دانند. با این حال آنان معتقدند گرچه اصلاح قیمت سهام برخی از شرکت ها خیلی

 
وقت پیش تمام شده است اما بازار تا رسیدن به تعادل و رشد فاصله دارد و همچنان باید منتظر ماند. 

رضا قهرمانی، کارشناس بازار سرمایه: اصلاح قیمت ها به نظر می آید خیلی وقت پیش تمام شده است. اکنون در دورانی هستیم که
تجربه آن را در افزایش نرخ ها اوایل سال قبل داشتیم که حباب قیمتی پیش آمده بود. به نظر می رسد در بسیاري از سهم ها
مخصوصا زیرمجموعه هاي صنعت فولاد، معادن یا پتروشیمی با توجه به معیارهاي ارزش گذاري، قیمت سهام پایین تر از ارزش ذاتی
آنها است. بنابراین اصلاح قیمت ها تمام شده اما اینکه بازار به روند عادي خود بازگشته است جاي بحث دارد و صحبت کردن درباره
آن کمی زود است. باید توجه کرد بازار در روزهاي اخیر تغییر مسیر داده که مثبت شده بنابراین صحبت کردن درباره بازگشت بازار
خیلی زود است و باید مدتی بگذرد. یعنی باید سهام در این قیمت ها دست به دست شود و حجم معاملات بالا برود تا با قطعیت



بگوییم روند بازار به روند صعودي خود برگشته است. این روزها هم اگر بازار را رصد کنیم متوجه نوسان بالاي قیمت ها می شویم.
بنابراین صحبت درباره اینکه بازار برگشته خیلی زود است و نیاز به گذر زمان دارد. به نظر می رسد روند نوسانی بازار یعنی چند روز
مثبت و چند روز منفی کماکان ادامه دار باشد. اما فصل مجامع زمان خوبی براي بازگشت روند بازار است چرا که با توجه به اخبار
خوبی که در آن زمان می آید و همچنین تعیین تکلیف شدن بحث انتخابات ریاست جمهوري و رئیس دولت بعدي و از سوي دیگر
بحث مذاکرات بین المللی بهترین زمان براي برگشت بازار است. بنابراین آن زمان می توان درباره برگشت بازار با قطعیت بیشتري

 
سخن گفت. 

 
افزایش امیدواري به ادامه دار بودن رشد بازار 

احسان رضاپور، کارشناس بازار سرمایه: افزایش ارزش و حجم معاملات طی چند روز اخیر در کنار جمع آوري تعداد بیشتري از صف
هاي فروش نمادهایی که مدت ها بود قفل صف فروش بودند این امیدواري را افزایش داده که بر تعداد نمادهایی که صف خرید را
تجربه می کنند افزوده شود. این امیدواري اکنون بین اهالی بازار ایجاد شده که شاید روند پرشتاب یا ریزش بازار متوقف شده است.

 
این موضوع را وقتی در کنار سایر مولفه هاي تاثیرگذار روي بازار قرار می دهیم امیدواري بیشتر می شود. 

از جمله این عوامل گزارش هاي عملکرد فروردین و اردیبهشت ماه شرکت ها است که طی روزهاي گذشته به بازار مخابره شد و از
عملکرد مناسب آنها در حوزه فروش حکایت داشت. همچنین نزدیک شدن فصل مجامع، تقسیم شدن سود شرکت ها و همچنین
شفافیت و برطرف شدن برخی از ابهامات بازار از جمله انتخابات ریاست جمهوري آینده و کمرنگ شدن پیش بینی هایی درباره کاهش
نرخ ارز همگی می تواند به نفع بازار سهام وارد میدان شوند. کم شدن این دغدغه ها و نگرانی ها با اخبار مثبت دیگري از جمله

 
افزایش نرخ هایی که بر برخی از محصولات داده می شود همراه شده است. 

از سوي دیگر پذیرش محصولات در بورس کالا و آزادسازي برخی از محصولات مثل خودرو و نزدیک شدن قیمت هاي کارخانه به بازار
از جمله محرك هاي جذاب شدن مجدد بازار براي سرمایه گذاران است. مسائل این چنینی در کنار ریزش هایی که بازار تجربه کرده و
قیمت سهام را در محدوده هاي جذاب و حمایتی قرار داده این امید را افزایش داده که بتوان خوش بین تر بود که ریزش بازار خاتمه
پیدا کرده است. در همین حال سرمایه گذاران نیز باید در انتخاب سهم ها دقت داشته باشند چون جمع آوري هر صف فروشی به
معناي جذابیت آن سهم نیست و با مقایسه کردن سهام شرکت هاي مختلف در انتخاب سهم ها و تشکیل پرتفوي خود دقت مضاعف

 
داشته باشند. 

در صورتی که ارزش معاملات خرد بازار بتواند در محدوده هاي بالاي 5 هزار میلیارد تومان تثبیت شود بازار، بازار متعادلی خواهد شد
و به مرور به جذابیت هاي بازار و گرایش نقدینگی به بازار هم کمک می کند. اگر خبر منفی به بازار مخابره نشود نباید ریزش پرشتاب

 
بازار را در روزهاي آینده انتظار داشت زیرا بازار بیشتر از اینکه مستعد ریزش باشد مستعد تعادل و روند افزایشی ملایم است. 

 
پتانسیل رشد بازار در روزهاي آینده 

مصطفی امیدقائمی، کارشناس بازار سرمایه: در بازار، قیمت سهام شرکت ها کاهش پیدا کرده بود و قیمت ها در بسیاري از نمادهاي
بزرگ به کف قیمتی رسیده است. (البته نه در همه سهم ها) از آن سو نیز نرخ هاي جهانی محصولات پایه به شدت افزایش پیدا کرده
است. این افزایش قیمت ها نیز به این دلیل بود که نسبت زیادي از جمعیت دنیا تا چند ماه آینده واکسینه می شوند و بحران کووید -
19 فروکش می کند. علاوه بر این ها در این چند روز نرخ ارز هم افزایش پیدا کرد و همه این ها بر وضعیت بازار و رشد آن موثر بود.
به نظر می رسد انتشار وضعیت مالی شرکت ها و گزارش هاي مالی آنها در سال مالی گذشته و انتظاري که درخصوص مناسب بودن



این آمار وجود دارد، اثر مثبتی بر بازار بگذارد. در حال حاضر نیز مجموعه این عوامل باعث شده بازار سهام مخصوصا روي سهم شرکت

 
هاي بزرگ و مبتنی بر تولید محصولات پایه از پتانسیل بالایی برخوردار باشد. 

به این دلیل می بینیم که بازار مدتی است رونق دارد و به نظر می رسد کماکان این پتانسیل براي روزهاي آینده هم وجود داشته
باشد. شاید فرصتی در آینده براي خرید سهم ها با قیمت هاي کنونی نباشد. اما اینکه این رونق چه زمانی اتفاق می افتد چندان قابل
پیش بینی نیست ولی روي دادن آن حتمی است. عواملی چون انتخابات ریاست جمهوري و تعیین تکلیف رئیس دولت سیزدهم،
برنامه هاي اقتصادي دولت آینده و همچنین مذاکرات هسته اي بر وضعیت بازار موثر است. در حال حاضر بسیاري از شرکت ها
مشکلاتی از بابت حمل و نقل محصولات خود دارند که به دلیل تحریم هاست. بنابراین اگر مذاکرات به نتیجه برسد و تحریم ها لغو
شود مشکلات این شرکت ها برطرف می شود. از این رو همه این عوامل خبرهاي خوشی است که در راه است و می تواند اثرات مثبتی

 
بر بازار داشته باشد. 

 
- سرعت گیر قیمت خودرو با مالیات بر عایدي سرمایه 

دنیاي اقتصاد به تاثیر مصوبه اخذ مالیات بر عایدي سرمایه در بازار خودرو پرداخته است: چهارشنبه گذشته طرح اخذ مالیات از عایدي
سرمایه در صحن علنی مجلس مصوب شد. این طرح با هدف حذف دلالان و سفته بازان در بازارهاي عمومی کشور از جمله بازار
خودرو و مسکن در دستور کار قرار گرفته بود. به نظر می رسد تصویب کلیات طرح در صحن علنی مجلس تا حدود زیادي بر کاهش

 
رانت بازارها از جمله خودرو تاثیرگذار باشد. 

به طوري که بررسی وضعیت قیمتی خودروهاي موجود در بازار نشان می دهد به رغم اعمال مجوز افزایش قیمت شوراي رقابت از اول
خرداد بازار چندان از این مسیر تبعیت نکرد. بر این اساس افزایش عرضه خودرو توسط دلالان و سفته بازان می تواند از دلایل اصلی

 
بی اثر شدن افزایش قیمت کارخانه خودرو روي قیمت هاي بازار باشد. 

سفته بازان با توجه به عزم نمایندگان مجلس براي اخذ مالیات از عایدي سرمایه به دنبال این هستند تا هر چه زودتر خودروهاي در
اختیار خود را به پول تبدیل کنند تا معاملات آنها مشمول این قانون نشود. اما طرح دریافت مالیات از عایدي سرمایه چگونه در دستور
کار نمایندگان مجلس قرار گرفت؟ این طرح در روزهاي ابتدایی آغاز به کار مجلس یازدهم از سوي برخی از نمایندگان تهیه شد و در
اختیار هیات رئیسه قرار گرفت. هیات رئیسه مجلس نیز با توجه به محتواي طرح آن را براي بررسی بیشتر در اختیار کمیسیون

 
تخصصی در این زمینه قرار داد. 

اعضاي کمیسیون نیز بعد از چکش کاري طرح در آذر سال گذشته آن را در کمیسیون اقتصادي به راي گذاشتند و تصویب کردند.
حال بعد از گذشت 6 ماه طرح اخذ مالیات از عایدي سرمایه این امکان را پیدا کرد تا در صحن علنی مجلس مطرح شود و کلیات آن
به تصویب برسد. البته طرح اخذ مالیات از عایدي سرمایه تنها طرح در این زمینه نبود و دولت نیز براي مدیریت بازار خودرو و مسکن

 
طرح اخذ مالیات از خانه هاي خالی و خودروهاي لوکس را در دستورکار قرار داد. 

طرح دولت نیز در بهمن 99 در کمیسیون اقتصادي دولت به تصویب رسید و این کمیسیون موظف است تا پایان ماه جاري آیین نامه

 
اجرایی آن را به تصویب هیات دولت برساند. 

آنچه مشخص است بعد از بازگشت تحریم ها و نوسانی شدن شاخص هاي کلان اقتصاد، شاهد هجوم لشکر دارندگان سرمایه هاي

 
سرگردان به بازارهاي عمومی کشور (بازار ارز، مسکن، خودرو، طلا و سکه) بودیم. 



اشغال بازارهاي یاد شده توسط لشکر دارندگان سرمایه هاي سرگردان سبب شد تا دولت و مجلس به فکر راهکارهایی براي بیرون
راندن دلالان از این بازارها بیفتند. اخراج سفته بازان از بازارهاي عمومی با اهرم هاي مالیاتی با توجه به تجربه جهانی مورد توجه
سیاستگذار کلان و نمایندگان مجلس قرار گرفت. در حالی که به نظر می رسد مسیر مدنظر مجلس و همچنین دولت بتواند منجر به

 
خروج دلالان و واسطه ها از بازار شود برخی کارشناسان با دیده تردید به این مساله می نگرند. 

آنها معتقدند اخذ مالیات از عایدي سرمایه در کشورهایی جواب داده که از ثبات اقتصادي بالایی برخوردار هستند ولی این قبیل طرح

 
ها در اقتصاد تورم زده کشور نمی تواند آن طور که باید و شاید منتج به نتایج مورد نظر شود. 

کارشناسان همچنین در ارتباط با طرح دولت معتقدند درست است که طبق برنامه ریزي دولتمردان قرار است آیین نامه اجرایی این
طرح تا پایان خرداد 1400 در هیات دولت نهایی شود اما همچنان زیرساخت هاي مورد نیاز آن ایجاد نشده و بعد از نهایی شدن آیین

 
نامه اجرایی آن در هیات دولت همچنان راه طولانی تا اجرا دارد. 

 
تعادل 

 
- همتی می خواهد از دولت و کارنامه سیاهش فاصله گیري کند 

تعادل درباره برکناري رئیس کل بانک مرکزي نوشته است: به دنبال تایید صلاحیت عبدالناصر همتی براي نامزدي انتخابات ریاست
جمهوري، از آنجا که طرح موضوعات مختلف در دوره رقابت هاي انتخاباتی، می تواند روي عملکرد بانک مرکزي، نرخ ارز و سیاست
پولی اثرگذار باشد، در نتیجه همتی در کلاب هاوس اعلام کرده که چند روز است که در بانک مرکزي حضور ندارد و اکبر کمیجانی
قائم مقام بانک مرکزي جاي ایشان وظایف همتی را انجام می دهد. اقاي کمیجانی در جلسات دولتی حضور یافته و قرار است که

 
هیات دولت در مورد جایگزین همتی تصمیم گیري کند. 

براین اساس، شایعات در مورد استعفاي همتی یا اخراج او از دولت به شکل هاي مختلف مطرح شده و برخی گفته اند که همتی می
تواند مانند آقاي رئیسی که رئیس قوه قضاییه است و در رقابت ها حضور دارد، در مقام ریاست بانک مرکزي حضور یابد و به رقابت ها
بپردازد. اما آقاي روحانی معتقد است که رقابت هاي انتخاباتی از سوي همتی ممکن است باعث تضاد منافع و مشکلاتی در ماه هاي
باقی مانده دولت شود. از سوي دیگر، عده اي از صاحب نظران افرادي مانند پورمحمدي معاون نوبخت را براي ریاست بانک مرکزي
مطرح کرده اند و درحالی منابع خبري از انتصاب پورمحمدي به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزي خبر می دهند که یک منبع
مطلع در بانک مرکزي می گوید جایگزین همتی، کمیجانی خواهد بود. همزمان با تأیید اخبار برکناري عبدالناصر همتی از بانک
مرکزي، بازار گمانه زنی و خبرها درباره رئیس کل جدید بانک مرکزي داغ شده است. برهمین اساس نیز در خبرها آمد که حمید
پورمحمدي معاون فعلی نوبخت در سازمان برنامه و بودجه به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزي منصوب شده است. البته

 
پورمحمدي دریافت حکم ریاست کلی را تأیید نکرده و اخبار مربوط را تکذیب کرده است. 

با این حال اما یک منبع مطلع در بانک مرکزي گفت که اکبر کمیجانی به عنوان جایگزین عبدالناصر همتی در ریاست کلی بانک
مرکزي قطعی شده و این موضوع نیز در جلسه صبح با حضور رئیس جمهور به او اعلام شده است. گفتنی است، اکبر کمیجانی در
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت به جاي عبدالناصر همتی شرکت کرد. اما و اگرها درباره رئیس کل جدید بانک مرکزي درحالی
با حواشی همراه شده است که رابطه سازمان برنامه و بانک مرکزي در دوره مدیریت همتی چندان خوب نبود و اختلافات همتی و

 
نوبخت در ماه هاي اخیر در مورد برداشت دولت از بانک مرکزي و کسري بودجه و ... بالا گرفته بود. 



مدیران بانک مرکزي خیلی از انتصاب پورمحمدي استقبال نکرده و ترجیح می دهند که اکبر کمیجانی قائم مقام فعلی بانک مرکزي
اداره امور این بانک را برعهده بگیرد. شایعات مربوط به برکناري عبدالناصر همتی از ریاست کلی بانک مرکزي در روزهاي گذشته
مطرح شده بود که اتفاقا آثاري هم در بازار ارز و سرمایه داشت. آن طور که همتی در کلاب هاوس گفت: بحثی با رئیس جمهور
داشتیم، ایشان تأکید کردند اگر در انتخابات بایستید، نمی توانید رئیس کل بمانید چراکه در سیاست هاي پولی و ارزي اثر می گذارد،
من البته گفتم تأثیري ندارد و می توانم بمانم. ، با این حال شنیده ام دیروز هم با چند نفر از دوستان اقتصادي براي جایگزینی من

 
صحبت کردند، من مشکلی با تصمیم ایشان ندارم. 

همتی البته این را هم گفته است که دو روز است در بانک مرکزي حضور ندارد و مدیریت این بانک با اختیارات کامل، به عهده اکبر
کمیجانی قائم مقام کنونی بانک مرکزي است. طبق مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام، حکم رئیس کل بانک مرکزي 5 ساله است
و رئیس جمهور در صورتی که از دوره تصدي رئیس کل بیش از یک سال باقی مانده باشد، می تواند رئیس کل بانک مرکزي را تغییر
دهد. براساس این مصوبه رئیس کل بانک مرکزي به پیشنهاد وزیر امور اقتصادي و دارایی و بعد از تصویب هیات دولت، با تأیید و حکم

 
رئیس جمهور نصب می شود و دوره تصدي ریاست کل بانک مرکزي پنج سال خواهد بود و انتخاب مجدد وي بلامانع است. 

گفتنی است، از سال 1339 تاکنون بانک مرکزي 20 رئیس کل را به خود دیده است که هرکدام سیاست ها و عقاید متفاوتی در
خصوص بانک داري و بازار پولی و ارزي داشتند و همین امر موجب شد اقتصاد ایران در سال هاي مختلف شاهد وقایع متفاوت ارزي و
پولی باشد. ابراهیم کاشانی، علی اصغر پورهمایون، مهدي سمیعی، خداداد فرمانفرماییان، عبدالعلی جهانشاهی، محمد یگانه، حسنعلی
مهران، یوسف خوش کیش، محمدعلی مولوي، علیرضا نوبري، سید محسن نوربخش، مجید قاسمی، سید محمدحسین عادلی، ابراهیم

 
شیبانی، طهماسب مظاهري، محمود بهمنی، ولی االله سیف و عبدالناصر همتی روساي بانک مرکزي از سال 1339 تا 1400 بودند. 

 
همتی از بانک مرکزي رفت 

درحالی که پیش از این اخباري مبنی بر عزل رئیس کل بانک مرکزي در فضاي مجازي مطرح شده بود، رئیس کل بانک مرکزي این
موضوع را تلویحا تایید کرد و در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت هم حضور نداشت. به گزارش ایسنا، چند روزي است که پس از احراز
صلاحیت عبدالناصر همتی براي کاندیداي ریاست جمهوري، اخبار تایید نشده اي مبنی بر فشارها بر ارزپاشی بانک مرکزي براي

 
کاهش نرخ ارز و مخالفت رئیس کل این بانک مطرح شده است. 

در پی این موضوع، شب گذشته همتی در واکنش به این موضوع در کلاب هاوس با تاکید براینکه رئیس جمهور درخواستی براي
ارزپاشی از من نداشته اند، توضیح داد: رئیس جمهور به من گفتند که اگر در رقابت ها بخواهید بمانید باید استعفا بدهید، من گفتم به
نظرم مشکلی ندارد اما اگر شما نظرتان بر این است قبول می کنم. ایشان صاحب اختیار هستند و حتما تشخیص شان درست است.
همچنین، طبق گفته وي، مدتی است که قائم بانک مرکزي امور این بانک را در دست گرفته است. در این زمینه، نیز در جلسه ستاد
هماهنگی اقتصادي دولت عبدالناصر همتی حضور نداشت و اکبر کمیجانی - قائم مقام رئیس کل بانک مرکزي - در این جلسه حضور
داشت. بر این اساس، این شائبه تقویت شده که همتی احتمالا دیگر رئیس کل بانک مرکزي نیست. البته هنوز این خبر از هیچ مبادي

 
رسمی تایید و اعلام نشده است. 

 
انتصاب پورمحمدي در بانک مرکزي تکذیب شد 

بعد از اعلام خبر انتصاب حمید پورمحمدي به عنوان رئیس کل بانک مرکزي، مسوول دفتر او این موضوع را تکذیب کرد. همزمان با



اعلام خبرهایی مبنی بر قطعی شدن حضور حمید پورمحمدي معاون فعلی سازمان برنامه در بانک مرکزي، مسوول دفتر او در پاسخ به
تسنیم این خبر را تکذیب کرد. ساعتی قبل در خبرها آمد که حمید پورمحمدي معاون فعلی نوبخت در سازمان برنامه و بودجه به

 
عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزي منصوب شده است. پورمحمدي دریافت حکم ریاست کلی را تأیید نکرده است. 

سازمان برنامه و بودجه نیز در همین ارتباط اعلام کرده است: شایعاتی دال بر انتصاب دکتر پورمحمدي معاون اقتصادي سازمان برنامه
و بودجه کشور به عنوان رئیس کل بانک مرکزي در حالی منتشر شد که وي در جلسات داخلی در این سازمان به سر می برد. وي در
واکنش به این شایعات گفت: این موضوع چند روز قبل مطرح شد ولی اینجانب به دلیل عدم آمادگی، پیشنهاد ریاست بانک مرکزي را
نپذیرفتم. بنابراین تمامی اخبار در این زمینه فاقد صحت بوده و تکذیب می شود. گفتنی است، همزمان با تأیید اخبار برکناري
عبدالناصر همتی از بانک مرکزي، بازار گمانه زنی و خبرها درباره رئیس کل جدید بانک مرکزي داغ شده است. اما و اگرها درباره
رئیس کل جدید بانک مرکزي درحالی با حواشی همراه شده است که رابطه سازمان برنامه و بانک مرکزي در دوره مدیریت همتی
چندان خوب نبود و اختلافات همتی و نوبخت در ماه هاي اخیر در مورد برداشت دولت از بانک مرکزي و کسري بودجه و ... بالا گرفته

 
بود. 

مدیران بانک مرکزي خیلی از انتصاب پورمحمدي استقبال نکرده و ترجیح می دهند که اکبر کمیجانی قائم مقام فعلی بانک مرکزي
اداره امور این بانک را برعهده بگیرد. سید حمید پورمحمدي گل سفیدي در سابقه کاري خود معاونت اقتصادي و هماهنگی سازمان
برنامه و بودجه کشور، قائم مقام رئیس کل بانک مرکزي، مشاور عالی رئیس بانک مرکزي و معاون بانکی وزیر اقتصاد و دارایی را دارد.
رسانه ها به این نکته پرداخته اند که پشت پرده سناریوي برکناري همتی از ریاست کلی بانک مرکزي همزمان با داغ شدن تنور

 
انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ تلاش همتی براي فاصله گذاري با کارنامه افتضاح دولت به سرانجام می رسد؟ 

در زمان ثبت نام کاندیداهاي ریاست جمهوري، البته قبل از عبدالناصر همتی، اسحاق جهانگیري، محمد شریعتمداري و عباس
آخوندي هم ثبت نام کرده بودند ولی در نهایت شوراي نگهبان اسامی 7 نامزد را به عنوان کاندیداهاي احرازصلاحیت شده اعلام کرد
که همتی یکی از آن 7 نفر بود. با داغ شدن تنور انتخابات ریاست جمهوري و البته افزایش انتقادات کاندیداها و منتقدان به عملکرد
دولت روحانی، زمزمه هایی از افزایش اختلافات میان حسن روحانی و عبدالناصر همتی رئیس کل فعلی بانک مرکزي و نامزد ریاست
جمهوري، مطرح شد با این مضمون که همتی جلوي ارزپاشی روحانی ایستاد یا اینکه فشار روحانی به همتی براي انصراف از
کاندیداتوري! شب گذشته و در کلاب هاوس، همتی رسماً به این شایعات مهر تأیید زد و اعلام کرد که بحثی با رئیس جمهور درباره
ادامه حضور در بانک مرکزي داشته است؛ آن طور که همتی روایت کرده است، روحانی به او گفته است که اگر در انتخابات ریاست
جمهوري بایستد نمی تواند در بانک مرکزي بماند چراکه این موضوع به سیاست هاي پولی و ارزي ضربه می زند بر همین اساس نیز

 
مذاکرات روحانی با چهره هاي اقتصادي براي حضور در بانک مرکزي آغاز شده است. 

با این حال به نظر می رسد که برخی رسانه ها معتقدند که همتی می خواهد براي ادامه حضور در صحنه انتخابات، از دولت و کارنامه
سیاهش فاصله گیري کند. کارنامه اقتصادي در حوزه نقدینگی، تورم، ارز، بورس و... موجب شده است همتی براي فاصله گیري از
دولت، تلاش کند و احتمالاً با همین فرضیه هم سناریوي برکناري از سوي روحانی توسط مشاوران او کلید زده شده است، آن هم
درحالی که همتی به عنوان رئیس کل بانک مرکزي نقش مستقیم در سیاست هاي پولی و ارزي داشته است و آنچه امروز در حوزه
تورم و ارزي داریم، بخشی از آن ماحصل سیاست هایی است که او مستقیماً مجري آنها بوده است. تلاش همتی براي فاصله گذاري با
دولت درحالی ادامه دارد که بررسی ها نشان می دهد دولت روحانی در دوره ریاست عبدالناصر همتی بر بانک مرکزي با نرخ تورم
سالانه بالاي 40 درصد و تورم نقطه اي بالاي 60 درصدي به جز سال 1374، رکورددار تورم در 63 سال اخیر (از سال 1338 تاکنون)

 
بوده است. 



علاوه بر تورم، سیاست گذاري همتی در حوزه نرخ ارز نیز کاملاً مورد نقد است، نرخ ارز در دوره 2.5 ساله مدیریت وي در بانک
مرکزي، بالاترین نوسان را در 40 سال اخیر داشته است، براي نمونه، نرخ ارز از حدود 9 هزار و 155 تومان در اولین روز تصدي
مسوولیت بانک مرکزي (3 مرداد 97)، طی 2.5 سال با رشد شگفت انگیز 248 درصدي به 31 هزار و 856 تومان تا اواخر مهرماه سال
1399 رسیده است. گفتنی است، از سال 1357 تا خرداد 1400 بالاترین جهش سالانه نرخ ارز در سال هاي 1361، 1373، 1374،
1390، 1391، 1397 و 1399 رخ داده است. جهش نرخ ارز در سال 1361 حدود 46 درصد، جهش سال هاي 1373 و 1374 حدود
46 و 53 درصد، جهش سال هاي 1390 و 1391 حدود 73 و 68 درصد، جهش سال 1397 حدود 87 درصد و جهش سال 1399 (تا
مهرماه) حدود 114 درصد بوده است، بر این اساس مابقی نوسانات نرخ ارز حتی در دوره جنگ تحمیلی نیز کمتر از دوره ریاست

 
همتی بر بانک مرکزي بوده است. 

گرچه در ماه هاي اخیر نرخ دلار تا کانال 23 هزار و 22 هزار تومان کاهش یافته است اما پرواضح است که همتی به خلاف ادعاي
خنثی سازي تحریم ها، نقشی در این کاهش نرخ ارز نداشته است و آن طور که کارشناسان اقتصادي و فعالان بازار ارز اذعان کرده اند،
بخشی از این کاهش نرخ در نتیجه تحولات سیاسی و درمجموع در نتیجه کاهش تنش هاي سیاسی بین ایران و امریکا بوده است. از
مهم ترین نقدها به عملکرد دولت روحانی بورس و ضرر 80 درصدي سهامداران بورسی است که اتفاقاً کارشناسان بورسی بیش از آنکه
وزیر اقتصاد را در این ماجرا مقصر بدانند، تأکید می کنند که مسبب اصلی وضع موجود بورس، همتی رئیس کل بانک مرکزي است؛

 
بورسی ها می گویند دستکاري نرخ سود توسط همتی موجب شد ریزش بورس آغاز شود. 

 
جوان 

 
- تبانی بانک ها و ابربدهکاران براي نوسازي مطالبات معوق 

جوان از اهمال بانک ها در وصول مطالبات معوق خبر داده است: هر ساله مدیران بانک ها با مشتریان خاص خود که برخی از
کارشناسان اقتصادي آن ها را ابربدهکاران بانکی می نامند، تسهیلاتی به ارزش تجمیعی 700 هزار میلیارد تومان را نوسازي می کنند

 
تا بانک بتواند مطالبات خود را زنده نشان دهد، در صورتی که شاید بخشی از این وام ها هیچ وقت زنده نشود. 

هر ساله مدیران بانک ها با مشتریان خاص خود که برخی از کارشناسان اقتصادي آنها را ابربدهکاران بانکی می نامند، تسهیلاتی به
ارزش تجمیعی 700 هزار میلیارد تومان را نوسازي می کنند تا بانک بتواند مطالبات خود را زنده نشان دهد، در صورتی که شاید

 
بخشی از این وام ها هیچ وقت زنده نشود. 

نظام تأمین مالی ایران، بانک محور و نظام اقتصادي ایران دولتی و عمومی به شمار می رود، از این جهت طی دهها سال گذشته
تسهیلات تکلیفی زیادي از سوي بانک ها به اشخاص مختلف پرداخت شده است، البته در طول زمان بخشی از این تسهیلات به بانک
بازگشته و بخشی هم بازنگشته است. در این میان به دلیل عدم شفافیت سیستم بانکی تصویر روشنی از وضعیت دارایی و بدهی و

 
کیفیت این دوقلم از ترازنامه سیستم بانکی در اختیار افکار عمومی نیست. 

بانک ها در ایران آورده شخصی (سرمایه) کمی را درگیر حوزه بانکی کرده اند و اغلب منابع را از محل سپرده گیري اشخاص تأمین
می کنند، از این رو مابه ازاي منابع باید به صاحبان سپرده ماهانه سود پرداخت کنند. تورم بالا و نرخ سود پایین موجب شده بانک ها
از مردم پول ارزان دریافت کرده و پول ارزان تر به آنها بازگردانند، به عبارت دیگر نرخ بهره حقیقی سپرده بانکی منفی است. به همین
دلیل خود دولت تلاش می کند مشتري اول تسهیلات بانکی باشد و در پی آن بسیاري شرکت هاي دولتی از تسهیلات بانکی ارزان

 
بهره می برند. 



 
دولت بانکدار و وام خواه 

در حالی بخش دولت مشتري اول وام بانکی است که خود نیز بانکدار می باشد، از این رو در تمام سال هاي گذشته با وجود اجراي
سیاست هاي خصوصی سازي در دولت یازدهم شاهد بزرگ تر شدن حجم دولت یا بخش عمومی می باشیم و منبع توسعه این بخش

 
ها استفاده از منابع بانکی می باشد. تبلور این فرآیند در بنگاهداري و شرکت داري بانک ها نیز قابل رؤیت است. 

 
زیان سپرده بانکی 

در این میان وقتی تورم هر چقدر بالاتر باشد، نرخ حقیقی سود سپرده کاهش می یابد. به همین دلیل ما شاهد حکمرانی تورم دو
رقمی در اقتصاد ایران هستیم، به عبارت دیگر زمانی که تورم 50درصد است و بانک ها تنها20 درصد به سپرده گذار سود می دهند،

 
در واقع نرخ سود حقیقی منفی 30درصد است و شاید زین پس باید صریح تر به زیان سپرده گذاران بانکی اشاره داشت. 

با گذشت دهها سال از انحراف در بانکداري امروز بخشی از منابع بانکی تحت قالب تسهیلات پرداخت شده یا به طور کامل سوخت
شده است. به طوري که بانک هم وثیقه در قبال تسهیلات پرداختی ندارد یا اینکه بازگشت این تسهیلات به بانک با ریسک هایی
مواجه می باشد. به طور نمونه اشخاص قدرتمند بدهکار بانکی اقساط خود را به بانک پرداخت نمی کنند؛ بانک هم با این اشخاص
مماشات می کند و هر ساله با دعوت از آنها وام بانکی را نوسازي می کند، در غیر این صورت یا بانک به دلیل مطالبات معوق بالا

 
ورشکست می شود یا اینکه مجبور است ذخایر سنگینی در حساب ها قرار دهد. 

 
جلسات نوسازي مطالبات معوق 

صحنه اي را تصور کنید که مدیران بانک با بزرگ ترین بدهکاران بانکی بر سر میز مذاکره نشسته اند تا بدهی در میان را به نوعی در
حساب ها صاف کنند. این صحنه زمانی جالب می شود که وزیر اقتصاد می گوید 70 درصد تأمین مالی سالانه بانک ها مربوط به

 
نوسازي تسهیلات پیشین می باشد. 

اگر تصور کنیم که 700هزار میلیارد تومان از سپرده هاي بانکی درگیر مطالبات سوخت شده و معوق با ریسک بالا شده اند، باید از

 
رئیس کل بانک مرکزي خواست که همین امروز برنامه اش را براي حل مشکل حاد نظام بانکی ارائه دهد. 

همچنین باید از تک تک مدیران بانکی سؤال شود که برپایه چه قراردادهایی، مطالبات معوق را با وام هاي جدید جابه جا می کنند و
موضوع این قراردادها چیست؟ برخی از کارشناسان اقتصادي معتقدند، یکی از دلایل برخورداري بانک ها از زمین و مستغلات زیاد در
صورت هاي مالی، قراردادهاي مربوط به نوسازي وام هاي معوق می باشد، زیرا بدهکاران بانکی تمایلی ندارند که پول بانک را

 
بازگردانند؛ از این رو بابت بدهی به بانک ها زمین و مستغلات می دهند. 

شاید یکی از دلایل تبدیل شدن زمین و ساختمان به کالایی سرمایه اي این باشد که هر سال بدهکاران صدها هزار میلیارد تومانی

 
بانک ها از طریق مبادلات زمین و ساختمان وام هاي معوق خود را نوسازي می کنند. 

 
سازمان حسابرسی چه می کند 



در پایان با توجه به نزدیک شدن زمان برگزاري مجامع بانک هاي بورسی باید دید سازمان حسابرسی استانداردهاي جدید حسابداري
را براي پایان دادن به رفاقت بانک ها با ابربدهکاران چند صد هزار میلیارد تومانی تعیین می کند یا اینکه مردم ایران همچنان باید
شاهد سندسازي بانک ها براي جلوه دادن مطالبات غیرجاري به جاري باشند، البته این سندسازي ها در کمال تعجب با همکاري ابر
بدهکاران بانکی و حساب سازان انجام می گیرد و شاید چاشنی این سندسازي ها عموماً رد و بدل کردن زمین و ساختمان بین بانک و

 
ابربدهکاران باشد. 

 
کیهان 

 
- ادامه گرانی هاي بی سابقه در ماه هاي پایانی دولت تدبیر 

کیهان درباره گرانی هاي اخیر گزارش داده است: با وجود وعده کنترل تورم از سوي دولت تدبیر و امید، اما همچنان مردم شاهد

 
افزایش گرانی ها و تورم بی سابقه هستند! 

یکی از شعارهاي دولت تدبیر و امید، کنترل تورم بود؛ شعاري که با ثبت رکوردهاي پیاپی افزایش قیمت ها، به یک طنز تلخ بدل شده
است. حسن روحانی در نخستین روزهاي سال جاري طی سخنانی گفته بود هرچه گرانی قرار بود اتفاق بیفتد در سال 99 اتفاق افتاد
و حداقل تا پایان این دولت در مردادماه نباید قیمت ها افزایش داشته باشند، اما با وجود این اظهارات، کالاهاي مختلف در حال سبقت

 
گرفتن از یکدیگر در افزایش قیمت هستند. 

در جدیدترین مورد، نرخ رسمی شکر بیش از 70 درصد زیاد شده است. قیمت مرغ هم در بازار دوباره به پرواز درآمده و تا 35 هزار
تومان هم رسیده است همچنین زمزمه گران شدن رسمی نان هم شنیده می شود. رئیس اتحادیه فروشندگان آهن هم گفته است در
حال حاضر قیمت هر کیلو میلگرد از 13 هزار و800 تومان به 15 هزار تومان رسیده است. به همین ترتیب نرخ کالاهایی مانند شیر،

 
پنیر و تخم مرغ 75 درصد و قیمت میوه و خشکبار 38 درصد و سبزیجات و حبوبات 49.6 درصد افزایش داشته اند. 

جالب و البته عجیب است که این روزها گروهی از طرفداران دولت به جاي انتقاد از عملکرد دولت و جلوگیري از روي کار آمدن دولتی
مشابه در انتخابات خردادماه، چشم خود را بر واقعیت ها بسته و به حمایت از دولت تدبیر و امید در فضاي مجازي روي آورده اند.
هشتگ هاي روحانی متشکریم و قدردانی که این روزها برخی مدافعان پروپا قرص دولت در شبکه هاي اجتماعی منتشر کرده اند در

 
حالی است که فشار تورمی، معیشت دهک هاي پایین و متوسط درآمدي را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. 

یک شهروند در همین رابطه در گفت وگو با خبرگزاري مهر با انتقاد از تلاش عده اي براي وارونه جلوه دادن واقعیت اقتصاد گفت: نمی
دانم چطور وجدانشان قبول می کند در شرایطی که مردم براي تأمین نیازهاي اولیه معیشتی خود دچار سختی هستند، از عملکرد

 
دولت تقدیر کنند. 

زهره عباسی که پرورش دهنده زنبور عسل است، افزود: این چند روز که در شبکه هاي اجتماعی #روحانی_متشکریم را دیدم، واقعاً
متعجب شدم؛ مطمئن هستم این هشتگ ها، یک اقدام سیاسی است و برآمده از بدنه مردم نیست؛ چون زندگی مردم طی این چند
سال به شدت سخت شده است و مردم امید دارند با تغییر دولت و اصلاح سیاست ها، از فشاري که دولت دوازدهم به معیشت شان

 
تحمیل کرد، رهایی پیدا کنند. 

محمد هم در این گفت وگو اظهار داشت: سالهاست مستأجر هستم و بلایی که دولت آقاي روحانی بر سر مستأجران آورد بی سابقه



بود؛ افزایش سرسام آور اجاره بها، کمر مستأجران را شکست؛ پارسال بعد از ماه ها دوندگی 15 میلیون تومان وام ودیعه گرفتیم ولی

 
این وام حتی یک پنجم افزایش اجاره بها را هم پوشش نداد. 

 
وعده کنترل تورم 

 
در همین حال آمار تورم هم برخلاف وعده بانک مرکزي همچنان حکایت از دو رقمی و صعودي بودن نرخ آن دارد. 

به گزارش ایسنا، بانک مرکزي در اواخر بهار سال گذشته آمادگی خود براي اجراي سیاست هدف گذاري تورم را اعلام کرد و در این

 
راستا هدف نرخ تورم را براي بازه یکساله 22 درصد با دامنه مثبت و منفی دو واحد درصد تعیین کرد. 

با این حال سیر صعودي نرخ تورم در سال گذشته، در دو ماه ابتدایی سال جاري نیز ادامه داشته است؛ به گونه اي که برخی
نمایندگان مجلس اعلام کردند نرخ تورم در فروردین از 50 درصد عبور کرده و جدیدترین اطلاعات مرکز آمار درباره نرخ تورم در

 
اردیبهشت ماه نیز حاکی از عبور این متغیر از 41 درصد است. 

بنابراین گزارش، در ایران براي رسیدن به تورم هدف، سه ابزار نرخ ارز، نرخ ریال و مقدار ریال وجود دارد که طبق گفته رئیس کل
بانک مرکزي، براي تورم هدف نرخ ارز 17 هزار تومان تعیین شده بود که شوك هاي ارزي مانع از موفق عمل کردن این ابزار براي

 
تورم هدف شد و بانک مرکزي هم توضیحی درباره اینکه نرخ 17 هزار تومانی براي ارز چرا و چگونه تعیین شد، نداد. 

از سوي دیگر، نرخ ریال یا نرخ بهره به عنوان ابزار دیگر در راستاي تورم هدف در اوایل سال گذشته پایین بود؛ به گونه اي که کف

 
دالان نرخ سود بین بانکی در ابتدا حدود چهار درصد بود اما کم کم به 14 درصد افزایش یافت. 

همچنین نرخ سقف آن 22 و نرخ تعادلی آن 18 درصد تعیین شد که متناسب با رشد نقدینگی نبود و به دلیل تاثیر تغییرات نرخ سود

 
بین بانکی بر بازار سرمایه، این ابزار هم نتوانست در این راستا موفق عمل کند. 

آخرین ابزار بانک مرکزي هم اجراي سیاست مقداري کنترل ترازنامه بانک ها بود که تاکنون گزارشی از آن منتشر نشده است تا

 
عملکرد این سیاست مورد ارزیابی قرار گیرد. 

 
همتی، شریک وضع موجود 

اما درحالی که به روایت آمار رسمی، رکوردهاي بالایی از رشد نقدینگی و تورم در دوره ریاست کلی همتی ثبت شده است، او مدعی

 
است جلوي فروپاشی اقتصاد را گرفته است! 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، همتی در روزهاي اخیر چه از طریق صفحات مجازي خود و چه از طریق رسانه هاي خبري و صدا و

 
سیما خود را نه تنها از بانیان وضع موجود جدا کرده است بلکه می گوید که از دلایل تغییر وضع موجود است. 

این ادعا در شرایطی مطرح می گردد که بررسی آمارهاي بانک مرکزي از رشد نقدینگی و پایه پولی نشان می دهد که رقم نقدینگی
در دوره عبدالناصر همتی تقریباً دو برابر شده و از 1600 هزار میلیارد تومان در تیرماه سال 97 (قبل از روي کار آمدن همتی) به
3130 هزار میلیارد تومان (در آذر 99) رسیده است، در واقع نصف نقدینگی موجود در تاریخ اقتصاد ایران حاصل دسترنج رئیس کل



 
بانک مرکزي است. 

بر این اساس سؤالی پیش خواهد آمد که آیا اگر رئیس فعلی بانک مرکزي، دولت را به دست بگیرد باز هم به جاي ارائه کارنامه روشن

 
خود، مدام در مواجهه با بدتر شدن اوضاع خواهد گفت اگر من نبودم اوضاع از این هم بدتر می شد!؟ 

البته رشد نقدینگی که عمدتاً به دلیل تأمین کسري بودجه و بی انضباطی مالی دولت هاست، مهم ترین عامل افزایش تورم ساختاري

 
در اقتصاد ایران است. 

به طور معمول دولت ها براي جبران کسري بودجه خود به استقراض مستقیم و غیرمستقیم از بانک مرکزي روي می آورند که در

 
نهایت با خلق پول جدید و رشد پایه پولی همراه است و در نهایت افزایش نرخ تورم را به اقتصاد تحمیل می کند. 

 
اعتماد 

 
- برکناري رئیس کل بانک مرکزي پس از کاهش شدید ارزش پول ملی 

اعتماد درباره تغییر رئیس کل بانک مرکزي نوشته است: عبدالناصر همتی، بیستمین رییس کل بانک مرکزي در تاریخ تاسیس این
نهاد پس از حدود 34 ماه از سمتش در بانک مرکزي کنار گذاشته شد تا اکبر کمیجانی، قائم مقامش فعلا وظایف او را به عهده بگیرد.
اگرچه که همتی تا تصمیم رییس جمهور، خود را رییس می داند. اما به نظر می رسد، عزل او در ظاهر و بر اساس آنچه در رسانه ها از
قول رییس جمهور مبنی بر داشتن منافات میان کاندیداتوري ریاست جمهوري و رییس کل بانک مرکزي و تاثیر بر نظام پولی و بانکی
کشور باشد. اما در باطن مشکلات میان روساي بانک مرکزي و سازمان برنامه و بودجه از یک سو و امتناع همتی از ارزپاشی براي

 
کاهش موقتی نرخ ارز از سوي دیگر به مشکلات بیشتري میان این دو رییس دامن زد. 

تا نتیجه آن نیز برکناري رییس کل بانک مرکزي باشد. البته که همتی چند ساعت پیش از انتشار خبر عزلش در کلاب هاوس گفته
بود که شنیدم رییس جمهور با تعدادي از اقتصاددانان براي پست رییس کل بانک مرکزي صحبت کرده اند. در دقایق نخست اعلام
خبر برکناري همتی، قیمت دلار تا مرز 24 هزار و 800 تومان افزایش داشت که پس از شایعه انتصاب حمید پورمحمدي گل سفیدي
در بانک مرکزي ریزش کرد. پس از آنکه پورمحمدي انتصاب در این سمت را تکذیب کرد و برخی رسانه ها عنوان کردند، کمیجانی
جاي همتی را در بانک مرکزي می گیرد، اثر هیجانی نرخ دلار تخلیه و در ساعت 14 روز یکشنبه به 24 هزار و 400 تومان رسید. به
نظر می رسد عمده دلیل جهش و در نهایت سقوط نرخ دلار واکنش به افرادي باشد که با حضورشان راه براي کاهش هاي موقتی نرخ

 
دلار فراهم می شود. 

 
تورم ماهانه تیر 99 آغاز جدل میان دولتی ها 

مشکلات میان بدنه اقتصادي کشور از تورم ماهانه تیر سال 99 شروع شد. ماهی که تورم به 6.5 درصد رسیده بود. تورم ماهانه از
فروردین 96 تا اردیبهشت سال جاري تنها در 3 ماه به بالاتر از 6 درصد رسیده که تمام آن نیز در دوران ریاست همتی رخ داده است.
هرچند حضور او در ساختمان میرداماد مصادف با اعمال دور جدید تحریم هاي نفتی علیه ایران بود اما نمی توان از این مهم نیز غافل
شد که آتش آنچه در تیر 99 و تورم 6.5 درصدي شعله کشید و سرآغازي بر جدل ها میان رییس کل بانک مرکزي و سازمان برنامه و

 
بودجه بود در مهر 97 با تورم ماهانه 7.1 به وقوع نپیوسته بود. 



پس از انتقادهاي فراوان از تیم اقتصادي دولت، سازمان برنامه و بودجه ضمن پاسخ به این انتقادها، عمده علت موج تورمی در تیر ماه
را جهش ناگهانی نرخ ارز نیمایی به عنوان لنگر اسمی تورم عنوان کرده بود. اگرچه این اولین بار نبود که سازمان برنامه به سیاست
هاي بانک مرکزي می تاخت و پیش از بالا رفتن تورم در تیر در خصوص عدم پیاده سازي عملیات بازار باز از این نهاد پولی انتقاد

 
کرده بود. 

همتی پس از انتقاد سازمان برنامه و بودجه استفاده از منابع ارزي صندوق توسعه ملی در شرایط تحریمی براي تامین کسري بودجه یا
همان فشار به منابع پول پرقدرت که مشخصا یک اقدام تورم زاست را به عنوان عامل اصلی تغییرات تورمی در ماه مورد جدل اعلام
کرد. البته که در گام سوم، نوبخت به میان آمد و ضمن موضع گیري گفت که از منابع صندوق توسعه استفاده اي نشده و تصمیم براي
ذخیره آن براي روزهاي سخت است و در بخش دیگري از سخنانش تلویحا به نگهداري ارز توسط بانک مرکزي اشاره کرد و گفت که
ما منابع و ارز خود را به بانک مرکزي فروختیم و بانک هم آن را فروخته یا اگر هم پیش خود نگه داشته، بهتر است عرضه و بازار را
کنترل کند. حرف هاي نوبخت نشان می داد که برخلاف گمانه زنی هاي رسانه اي، منابع ارزي براي کنترل نرخ ارز در بازار آزاد وجود
داشته اما بانک مرکزي به عنوان نهاد مسوول حفظ ارزش پول ملی این راهکار را رد کرده است. چیزي که همتی بارها آن را رد کرد و

 
گفته بود، حاضر نیست در بازار ارزپاشی کند. 

 
سیگنال به بازار؛ ارزپاشی نمی کنیم 

چند هفته پیش که هنوز نام نویسی براي انتخابات ریاست جمهوري آغاز نشده بود، رییس کل بانک مرکزي به صراحت اعلام کرد که
نهاد متبوعش اعتقادي به ارزپاشی ندارد اما روند بازار نزولی است و نرخ ارز کاهش پیدا می کند. او در برنامه گفت وگوي ویژه خبري
گفت که تورم فقط به سیاست هاي پولی برنمی گردد چراکه دو ناترازي مهم داریم که اگر حل نشود، تورم ریشه کن نمی شود؛
ناترازي اول این است که واردات باید با صادرات غیرنفتی تراز شود و زمانی که تراز نمی شود، مجبور می شوید از ذخایر ارزي بانک
مرکزي مصرف کنید که باعث تورم می شود. ناترازي دوم براي بودجه دولت است و اصل بر این است که درآمدهاي غیرنفتی باید با
هزینه ها برابر باشد. او در این برنامه صحبت هاي نوبخت مبنی بر بدهکاري بانک مرکزي به دولت را یک شوخی تلقی کرد و بدهی

 
دولت ها به بانک مرکزي تا سال گذشته را 100 هزار میلیارد تومان دانست. 

 
صداي معترضان 

همتی بامداد یکشنبه در کلاب هاوس پاسخگوي سوال برخی خبرنگاران و فعالان اقتصادي بود. البته این دومین حضور همتی در
فضاي مجازي است اما صحبت هایش که از جنس همان صحبت هاي وعده بار کاندیداهاست، نشان می دهد که میان بدنه اقتصادي
دولت در خصوص منشأ تورم تفاوت هاي زیادي وجود دارد. او در شبکه اجتماعی کلاب هاوس جوري صحبت کرد که گویی بخشی از
مسوولیت شرایط فعلی کاهش ارزش پول ملی به عهده او نیست. همتی در بخشی از صحبت هایش با اشاره به جایگاه اقتصادي کشور
گفت: شرایط فعلی به دلیل حاکمیت سیاست بر اقتصاد حاکم است. فکر می کنم یک رییس جمهور اقتصاددان در شرایط فعلی کشور
می تواند راهگشا باشد. او همچنین درباره وظایف دولت نیز خاطرنشان کرد: من به اقتصاد دولتی اعتقادي ندارم، معتقدم دولتی باید

 
باشد که کالاي عمومی را تهیه کند. دولت باید نقشش سرمایه گذاري در زیرساخت ها باشد. 

بنابراین طرفدار کوچک کردن دولت هستم. به باور او FATF از ملزومات اداره کشور است اما متاسفانه در گردنه سیاسی قرار گرفته
است. همتی در ادامه افزود: من یک بار گفتم بیشترین نظر را در این زمینه باید رییس بانک مرکزي بدهند اما من کمترین نظر را
داشتم. این ایده که اف اي تی اف را بپذیریم دیگر تحریم ها را نمی توانیم دور بزنیم کاملا غلط است. نزدیک 200 نهاد و کشور عضو
هستند اما ما و یک کشور دیگر فقط می فهمیم و عضو نیستیم؟ همتی پیش تر و در گفت وگویی خود را صداي مردم معترض به



وضع موجود می دانست و در سخنانش در کلاب هاوس نیز با گفتن دیگه دارم خفه می شوم از دست اینها؛ همین آقایانند که بانی

 
وضع موجودند مجددا تاکید کرد. 

 
ابتکار 

 
- نوسان بازارها زیر پاي رئیس کل 

ابتکار میزان تاثیر خبر برکناري همتی بر بازارهاي اقتصادي را بررسی کرده است: آلبرتی بغزیان می گوید: جو روانی، اعلام دلایل

 
برکناري و دیدگاه رئیس بعدي بانک مرکزي می تواند تغییراتی را در بازار ارز به وجود بیاورد. 

در روزهاي گذشته شایعاتی مربوط به برکناري عبدالناصر همتی از ریاست کلی بانک مرکزي مطرح شده بود. بر اساس گزارشی از
تسنیم همتی در کلاب هاوس گفته بود: بحثی با رئیس جمهور داشتیم، ایشان تاکید کردند اگر در انتخابات بایستید، نمی توانید
رئیس کل بمانید چراکه در سیاست هاي پولی و ارزي اثر می گذارد، من البته گفتم تاثیري ندارد و می توانم بمانم. با این حال شنیده
ام دیروز هم با چند نفر از دوستان اقتصادي براي جایگزینی من صحبت کردند، من مشکلی با تصمیم ایشان ندارم. پس از این، خبر
آمد که عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزي و نامزد انتخابات ریاست جمهوري از ریاست بانک مرکزي برکنار شد و سید حمید
پورمحمدي معاون اقتصادي سازمان برنامه و بودجه به ریاست بانک مرکزي منصوب شد. البته پس از انتشار اخبار در این خصوص
سازمان برنامه و بودجه کشور شایعه انتصاب سید حمید پورمحمدي، معاون اقتصادي این سازمان به عنوان رئیس کل بانک مرکزي را
تکذیب کرد. حمید پورمحمدي، معاون اقتصادي این سازمان در واکنش به این شایعات گفت: این موضوع چند روز قبل مطرح شد ولی
اینجانب به دلیل عدم آمادگی، پیشنهاد ریاست بانک مرکزي را نپذیرفتم. بنابراین تمامی اخبار در این زمینه فاقد صحت بوده و

 
تکذیب می شود. 

حواشی همچنان ادامه دارد و کمی پیش از تنظیم این خبر همتی در واکنش به خبر برکناري اش گفته است: تا تصمیم رئیس جمهور
من رئیس هستم. قائم مقام بانک مرکزي را خودم مشخص کردم و طبق قانون بانک مرکزي در مواقع غیبت و معذوریت رئیس کل،
قائم مقام می تواند تمام اختیارات رئیس کل را داشته باشد. همچنین حکم قائم مقام هم با رئیس جمهور است. در دوران رقابت هاي

 
انتخاباتی به دلیل اینکه فرصت کمتري دارم که به مسائل بانکی برسم، اختیارات خود را به کمیجانی تفویض کردم. 

 
تاثیر خبر برکناري همتی بر بازارهاي مالی 

این مسئله و حواشی آن با ظاهري سیاسی بدون شک تاثیراتی هرچند مقطعی در بازارهاي مالی خواهد داشت. شاخص کل بورس در
روز یکشنبه 9 خرداد و در پایان معاملات با رشد 13 هزار و 377 واحدي همراه شد و به یک میلیون و 156 هزار و 913 واحد رسید.
شاخص هم وزن نیز برخلاف شاخص کل رشد منفی داشت و با نزول 93 واحدي عدد 385 هزار و 536 واحد را نشان داد. این اتفاق
در حالی رخ داد که خبر برکناري همتی از رئیس کلی بانک مرکزي سبب ریزش 10 هزار واحدي شاخص بورس شد. شاخص بورس

 
در ساعت اول معاملات بیش از 23 هزار واحد رشد کرده بود و با خبر برکناري همتی بیش از 10 واحد دچار نزول شد. 

از سوي دیگري بازار ارز نیز تغییراتی را شاهد بود. متوسط قیمت دلار در بازار متشکل نسبت به روز پنج شنبه 3.3 درصد رشد کرد و
بالاي مرز 23 هزار تومان قرار گرفت. قیمت دلار نیز در معاملات پشت خطی نوسان بالایی را تجربه کرد. آلبرت بغزیان، کارشناس
اقتصادي و استاد دانشگاه درخصوص اثر انتشار این خبر بر بازارهاي مالی به ابتکار می گوید: قطعا انتشار این خبر چه از لحاظ روانی و
چه واقعی در بازار ارز تاثیراتی را به همراه خواهد داشت. به بیانی دیگر اگر به طور قطعی برکناري اتفاق بی افتد روند بازار ارز در ماه



 
هاي آتی به نوع نگاه رئیس بعدي بانک مرکزي بستگی خواهد داشت. 

این کارشناس اقتصادي در ادامه صحبت ها به رویکرد همتی اشاره می کند و در این خصوص می گوید: آقاي همتی مدعی بودند که
مخالف ارزپاشی بوده اند و می گفتند که نرخ ارز را به این دلیل بالا نگه داشته اند اما ممکن است رئیس بعدي نگاه دیگري داشته

 
باشد و تصمیمات متفاوتی را اتخاذ کنند در آن شرایط قطعا نرخ ارز و روند معاملات تحت تاثیر قرار می گیرد. 

 
جو روانی می تواند بازار ارز را تحت تاثیر قرار دهد 

بغزیان اظهار می کند: علاوه بر رویکرد مدیریتی و نگاه رئیس بعدي، جو روانی ناشی از این خبر هم می تواند بازار را تحت تاثیر قرار
دهد و باید ببینیم که بازار در روزهاي آتی چه واکنشی نسبت به تغییرات از خود نشان می دهد. بنابراین جو روانی، اعلام دلایل

 
برکناري همتی و دیدگاه رئیس بعدي بانک مرکزي می تواند تغییراتی را در بازار ارز به وجود بیاورد. 

این استاد دانشگاه به تاثیر خبر منتشرشده بر بازار بورس اشاره می کند و می گوید: عوامل گفته شده تاثیراتی به همراه خواهد داشت

 
اما ممکن است این تاثیرات در بازار بورس خیلی ناچیز باشد اما قطعا بر بازار ارز تاثیرگذار است. 

 
برکناري همتی مسئله اي سیاسی است و اثر چندانی در بازارها نخواهد داشت 

مرتضی عزتی، اقتصاددان نیز با اشاره به خبر برکناري همتی از ریاست بانک مرکزي و تاثیر این اتفاق بر بازارهاي اقتصادي به ابتکار
می گوید: بحث ها و حاشیه هاي اخیر درخصوص برکناري همتی از ریاست بانک مرکزي سیاسی است و نوع خبر به گونه اي است که

 
اگر هم اثري داشته باشد، تاثیر عمده و قابل توجهی اي در بازار ارز نخواهد بود. 

این اقتصاددان می افزاید: اگر برکناري رسما اعلام شود با توجه به شایعات احتمال دارد با این اتفاق کمی جلو افزایش نرخ ارز گرفته و

 
بازار به سمت کاهش قیمت سوق داده شود. البته اشاره می کنم این اماواگرها بیشتر شبیه به شایعه است. 

عزتی در بخش دیگري از صحبت هایش به تاثیرپذیري اقتصاد از مسائل مختلف اشاره می کند و در این باره ادامه می دهد:
تاثیرپذیري اقتصاد از سیاست تنها مختص به کشور ما نبوده و تمام اقتصادها از مسائل سیاسی، فرهنگی، اجتماعی، نظامی و امنتی

 
تاثیرپذیري دارند. به هر حال در تمام دنیا وقایع سیاسی رخ می دهد و تاثیراتی چه کوتاه مدت و چه بلندمدت را به دنبال دارد. 

این کارشناس اقتصادي در ادامه با بیان مثالی در این خصوص می گوید: به عنوان نمونه هنگامی که انتخابات ریاست جمهوري یک
کشور در پیش باشد کاندیدها فعالیت هایی می کنند که بتوانند نظر جامعه را به خود جلب کنند از سوي دیگر فعالان اقتصادي و
حتی عامه مردم با توجه به حواشی، احتمالات و مبهم بودن وضعیت بعد از انتخابات، تصمیماتی را اتخاذ می کنند. برخی ها فعالیت و
معاملات خود را به بعد از انتخابات موکول می کنند و عده اي هم پیش از انتخابات را زمان مناسب براي انجام معاملات می دانند.
بنابراین تاثیر مسائل سیاسی بر اقتصاد یک کشور کاملا طبیعی است اما نوع خبر، ثبات و یا بی ثباتی اقتصاد، میزان اثرگذاري را کم و

یا زیاد می کند.



با سرکوب قیمت ها تورم کنترل نمی شود/ یک بانک خاص براي حمایت از

تولید ایجاد خواهیم کرد/ در پتروشیمی می توانیم 2 میلیون و 700 هزار شغل

ایجاد کنیم

منبع: صداي دیپلماسی ایرانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/03/10

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري ضمن تشریح برنامه هاي اقتصادي خود گفت: ما در نظر داریم که یک بانک مولد و
خاصه براي حمایت از تولید در سطح ملی ایجاد کنیم تا تولیدگر بداند که دیگر دستخوش رانت قرار نخواهد گرفت.  به

گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري جهان نیوز،  علیرضا ...

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري ضمن تشریح برنامه
هاي اقتصادي خود گفت: ما در نظر داریم که یک بانک
مولد و خاصه براي حمایت از تولید در سطح ملی ایجاد
کنیم تا تولیدگر بداند که دیگر دستخوش رانت قرار نخواهد
گرفت.  به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی
ایران(idva) به نقل از خبرگزاري جهان نیوز،  علیرضا

 
زاکانی کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري (...) 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري ضمن تشریح برنامه هاي اقتصادي خود گفت: ما در نظر داریم که یک بانک مولد و خاصه براي
حمایت از تولید در سطح ملی ایجاد کنیم تا تولیدگر بداند که دیگر دستخوش رانت قرار نخواهد گرفت.  به گزارش پایگاه خبري
صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري جهان نیوز،  علیرضا زاکانی کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با حضور در
برنامه رادیو اقتصاد ضمن بیان مهمترین رویکردها و برنامه هاي اقتصادي خود گفت: اصل تورم ریشه اش در کوتاه مدت افزایش نرخ
ارز است که منجر به هجوم براي خرید دارایی ها می شود. همچنین کسري بودجه دولت و خلق پولی که از سوي بانکها صورت می

 
گرد  است موجب  نقدینگی افسارگسیخته و ناترازي بانکها و در نتیجه بروز تورم هاي بالا در کشور شده است. 

وي با بیان اینکه نقدینگی بیش از 3 هزار هزار میلیارد تومان اقتصاد کشور را دچار تلاطم هاي جدي کرده است، خاطرنشان کرد: در

 
میان مدت نیازمند اصلاح ساختار بودجه هستیم که مبناي آن بر پاي تولید و مالیات است. 

زاکانی گفت: بانک مرکزي نباید اجیر دولت باشد و دست دولت همواره در جیب بانک مرکزي باشد. مسئله اي که باید از سوي
کاندیداهاي محترم مورد نظر قرار گیرد این است که نباید شعارهایی از این دست داد که به طول مثال می توان در کوتاه مدت تورم را
تک رقمی کرد چراکه کنترل نرخ تورم و تک رقمی کردن آن در کوتاه مدت موجب رکود می شود و اقدام درستی نیست که نرخ تورم

 
را سرکوب کنیم چون با این رویکرد به تولید کشور به شکل جدي ضربه وارد می شود. 

این کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با اشاره به  نقش شرکت هاي دولتی در تورم و کسر بودجه دولت گفت: در اینکه صرفه جویی
در هزینه  یک مقصود جدي است و عدد بودجه شرکت ها سه برابر بودجه عمومی است و باید به این حوزه ورود کرد تا اصلاحی در



حوزه تورم و نقدینگی صورت گیرد شکی نیست اما باید به این نکته نیز توجه داشت که جنس بودجه عمرانی و جاري کشور با بودجه

 
شرکت هاي دولتی تفاوت جوهري دارد علاوه بر این بودجه عمومی آنچه که در لایحه دولت ذکر شده نیست. 

وي افزود: تورم را حتما باید مهار کرد اما راه کنترل تورم  سرکوب قیمت ها به شکل دفعتی نیست ما باید زنجیره پیشران ها را
بشناسیم و بنگاه هاي خرد و متوسط را تقویت کنیم و نقدینگی افسارگسیخته را به سمت بنگاه هاي تولیدي به ویژه بنگاه هاي

 
کوچک و متوسط سوق دهیم هر خانه می تواند یک بنگاه کوچک تولیدي براي کمک به اقتصاد کشور باشد. 

این کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: دو نوع نگاه براي مدیریت اقتصادي کشور وجود دارد یک نوع نگاه این است که ما
مشکلات داخل کشور را از خارج کشور حل کنیم و نگاه دیگر این است که به توانمندي هاي داخلی تکیه کنیم که دولت فعلی راه اول
را انتخاب کرده است در حالی که تحریم ابزار موثر آمریکا است و او از این ابزار دست بر نمی دارد. بنابراین ما باید در قالب راهکار دوم
و بهره مندي از ظرفیت هاي داخل بتوانیم به بهترین نحو جنگ اقتصادي را ببریم و تحریم را شکست دهیم. ما می توانیم از ظرفیت

 
همسایگانمان براي صادرات تولیدات داخلی استفاده کنیم. 

زاکانی افزود: در حوزه پتروشیمی پولیمري 12 میلیون تن امکان تولید داریم در حالی که هم اکنون 3٫9 میلیون تن ظرفیت فعال
وجود دارد. این در حالی است که  ظرفیت 42 درصدي از اشتغال کشور  را پتروشیمی به خود اختصاص داده و این مسئله بیانگر این
است که فعال کردن صددرصدي بخش پتروشیمی کشور می تواند نقش قابل توجهی در ایجاد اشتغال داشته باشد برآوردها نشان می
دهد که می توان 2 میلیون و 700 هزار شغل در حوزه پتروشیمی ایجاد کرد ولی مفسده ها و رانت ها حکم کرده است که مردم از

 
این صنعت غنی منتفع نشوند. 

وي تصریح کرد: دولت بدون داشتن یک استراتژي صنعتی عملا هیچ حمایت ویژه اي را از اقتصاد کشور انجام نمی دهد و در یک
سردرگمی بی نظیر به سر می برد نکته دیگر این است که بانک ها به جاي تامین نقدینگی مورد نیاز بخش تولید به فعالیت هاي

 
سوداگرانه می پردازند و در واقع دقیب اصلی بخش تولید کشور بانک ها هستند. 

رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس عنوان کرد: ما در برنامه هاي خود در نظر داریم که یک بانک مولد و خاصه براي حمایت از تولید در
سطح ملی ایجاد  کنیم که از طریق مواهب و امکاناتی که در کشور خلق می شود، امکانی را فراهم می کنم که تولیدگر بداند
دستخوش رانت قرار نخواهد گرفت. این بانک مولد وام هایی با سود کم در اختیار تولیدکنندگان قرار می دهد و نظارت دقیقی از سوي

 
بانک مولد صورت خواهد گرفت تا این تسهیلات به درستی و در مسیر تولید هزینه شود. 

زاکانی گفت: یکی از مشکلات نظام پولی کشور این است که بانک ها می توانند براي خودشان بنگاه داري کنند و الان می بینیم که
بانکهاي خصوصی به بانکهاي دولتی متصل شده اند و بانکهاي دولتی نیز به بانک مرکزي در حالی که بانک باید تسهیلات اقتصادي به

بخش تولید بدهد و از محل سود بنگاه هاي تولیدي امورات خود را بگذراند.



یارانه 450 هزار تومانی من قابل عمل است/ دور خودمان دیوار نمی کشم اما

اقتصاد را از شرطی بودن خارج می کنم/ باید مبارزه با فساد را از خانواده

خودمان شروع کنیم

منبع: صداي دیپلماسی ایرانشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: یارانه 450 هزار تومان پشتوانه علمی دارد و قابل عمل است.  به گزارش پایگاه خبري
صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري جهان نیوز،  محسن رضایی نامزد انتخابات ریاست جمهوري در برنامه «با

دوربین» که عصر امروز از شبکه اول سیما پخش شد به تشریح برنامه ها و دیدگاه ...

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: یارانه 450 هزار
تومان پشتوانه علمی دارد و قابل عمل است.  به گزارش
پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از
خبرگزاري جهان نیوز،  محسن رضایی نامزد انتخابات
ریاست جمهوري در برنامه «با دوربین» که عصر امروز از
شبکه اول سیما پخش شد به تشریح برنامه ها و دیدگاه

 
هاي خود در انتخابات (...) 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: یارانه 450 هزار تومان پشتوانه علمی دارد و قابل عمل است.  به گزارش پایگاه خبري صداي
دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري جهان نیوز،  محسن رضایی نامزد انتخابات ریاست جمهوري در برنامه «با دوربین» که
عصر امروز از شبکه اول سیما پخش شد به تشریح برنامه ها و دیدگاه هاي خود در انتخابات ریاست جمهوري پرداخت و گفت: من
دوران جنگ فهمیدم که حادثه بعدي ما محاصره اقتصادي و جنگ در عرصه اقتصادي خواهد بود. حسن باقري در سال 60 این
موضوع را ثبت کرد، به همین دلیل بعد از جنگ قرارگاه سازندگی را در تشکیل دادم و همه وسایل مهندسی که با آنها سنگر می

 
ساختیم را به ساخت جاده و صد بردم. 

وي با بیان اگر می خواهیم مشکلات اقتصادي را حل کنیم، بدون دانایی اقتصادي امکان پذیر نیست، افزود: ما در مدت 20 سال
سیاست هاي کلی را تنظیم کردیم اما حتی 10 درصد این سیاست ها عملیاتی نشد، اگر عمل می شد در اقتصاد وضعیت کنونی را

 
شاهد نبودیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خطاب به مردم، گفت: علامت دیگري که من بتوانم با آن صداقت خودم را به شما نشان بدهم و بگویم
که چرا به عرصه انتخابات وارد شدم، آن هزار تومانی است که در سال 1392 در مقابل کلید یکی از آقایان، نشان دادم و گفتم این

 
پول ملی ما سقوط می کند. من گفتم می خواهم بیایم و با جوانان ایران نگذارم این کار انجام شود. 

رضایی افزود: شما خودتان قضاوت کنید، در آن زمان با هزار تومان چند تخم مرغ می شد خرید و امروز هر تخم مرغ چقدر است؟ و

 
چرا معلمان، بازنشستگان و کارمندان اوضاع شان به این روز رسیده است و در این وضعیت زندگی می کنند! 



وي با بیان اینکه من خودم را شرمنده ملت ایران می بینم، اظهار داشت: من روزي در کنار خیلی از شهدا کار می کردم، آرزوي آنها

 
بسیار بزرگ بود، اما من شرمنده آنها هستم و نمی دانم چه پاسخی باید به آنها بدهم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: من به راي مردم احترام می گذارم اما همه دولت هایی که شما انتخاب کردید هر چند با آنها
نقد داشتم و در هیچ کدام از آنها حضور نداشتم اما از آنها حمایت کردم. حداقل وزراي سه دولت اخیر را در مجمع تشخیص مصلحت
نظام دعوت کرده ایم و نظرات آنها را خواسته ایم اما با این وجود امروز شرمنده شما هستیم آیا باید امروز در ایران نان قرضی، کوله

 
بري و زباله گردي وجود داشته باشد. 

رضایی گفت: من همواره به علم و دانش توجه کردم و اگر دانش، اقتصاد را فرا نگرفته بود و اگر استاد اقتصاد نبودم و اگر سیاست هاي
کلی اقتصادي را تنظیم نمی کردم، هیچگاه حاضر نبودم به شما وعده بدهم. اگر امروز از یارانه 450 هزار تومانی صحبت می کنم این

 
حرف دقیق  است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه طرح ما پشتوانه دارد و قابل عمل است، اظهار داشت: به نحوي عمل می کنیم که تورم
به وجود نیاید و هزینه جدیدي نیز روي دوش دولت به وجود نیاید، چون سالانه معادل 130 میلیارد دلار یارانه داده می شود که
بسیاري از آنان به ثروتمندان می رسد. برق یک لوستر ثروتمند ما برابر برق یک کوچه در جنوب شهر ایران است، چرا باید اینطور

 
باشد؟ این بی عدالتی و نابرابري را باید با تخصص و دانایی حل و فصل کرد و جلو برد. 

رضایی گفت: آرمان ها و ارزش هاي که در انقلاب اسلامی و دفاع مقدس به دست آمد، متاسفانه در طول سال هاي اخیر از بین رفته

 
است احیاي این ارزش ها از مهمترین اهداف من است. 

وي با بیان اینکه همه دنبال جوانگرایی، خلاقیت و نوآوري هستم. افزود: جوانگرایی یکی از اصول مهم ماست در حالی که چسبیدن به
صندلی ها براي ما مشکلات زیادي به همراه آورده است. میانگین سن زمامداران ما روز به روز بیشتر می شود و جوانگرایی نیاز به قیام

 
دارد و با توصیه و شعار، قابل اجرایی شدنی نیست. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: چگونه است که جوانانی مانند قاسم سلیمانی مهمترین مسئولیت ها را برعهده گرفتند
اما اکنون این مسئولیت ها به جوانان سپرده نمی شود، چه کسانی هراس و ریسک را در بدنه جوان هاي ما تزریق کردند جز

 
دولتمردان و نحوه اداره کشور؟ این باید احیا شود. 

رضایی با بیان اینکه علیه تبعیض و فساد باید قیام شود، گفت: اینکه ما برویم خورده مفسدان را بگیریم و مفسدان، بزرگترها باشند
کاري نکرده ایم و فساد مجدداً می آید. اما اگر راست می گویم باید در مبارزه با فساد از خودمان و خانواده خودمان و از بدنه دولت

 
شروع کنیم، در غیر این صورت مردم به این موضوع توجه نمی کنند. 

وي با بیان اینکه اقتصاد ملی ما باید با اقتصاد زندگی مردم، جوش بخورد، افزود: یعنی ممکن است اقتصاد ملی رشد کند، اما باز عده
اي در فقر باشند از این رو ما باید اقتصاد را از زندگی مردم شروع کنیم و اقتصاد ملی باید از طریق اقتصاد زندگی مردم رونق پیدا کند

 
و شهرهاي ما اقتصادي شود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: اولین کاري که ما خواهیم کرد، این است که ایالت هاي اقتصادي ایجاد می کنیم و در

 
شهرها و ایالت هاي اقتصادي، کار اقتصاد را از خانه ها شروع خواهیم کرد، ما خانه داري را یک شغل حساب خواهیم کرد. 



رضایی توجه به کسب و کارهاي خانگی را یکی دیگر از اولویت هاي خود دانست و گفت اشتغال خانگی در بسیاري از کشورها جایگاه
بالایی دارد آیا ما نمی توانیم این اشتغال خانگی را رونق دهیم، همچنین رونق کسب و کارهاي کوچک که بتواند اقتصاد را را رونق

 
دهد، یکی دیگر از برنامه هاي ما است. 

وي توجه به صنایع پایین دستی در عرصه گاز و نفت را یکی دیگر از موضوعات بسیار مهم دانست و گفت خوشبختانه پتروشیمی هاي
خیلی خوبی در کشور ما ایجاد شده است اما محصولات تولیدي را به کره و کشورهاي اروپایی می فروشیم. محصولات رده سوم و

 
چهارم را از آنها با قیمتی بیش از 10برابر خریداري می کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه متاسفانه غارتی در سرمایه هاي ملی ما در حال انجام است، تاکید کرد: نفت و منابع

 
معدنی را به صورت خام می فروشیم. اگر این چرخه درست شود، اشتغال زیادي ایجاد می شود. 

رضایی گفت: همان روزي که آقاي رئیسی وارد قوه قضائیه شد به او گفتم چون شما رقیب آقاي روحانی بودید مبارزه با فساد را از
دولت شروع نکنید. بالاخره مگر می شود در قوه قضائیه آدم مفسد نباشد. شما دو قاضی مفسد را بگیر و اعدام کنید و ازآنجا شروع

 
کنید. ما اگر از خودمان مبارزه با فساد را شروع نکنیم اعتماد به جامعه بر نمی گردد. 

وي تاکید کرد: تنها با صداقت می توانیم دوباره مردم را وارد یک قیام بزرگ بکنیم و بدون مردم کاري نمی توانیم بکنیم. انقلاب و
جنگ را با مردم حل کردیم و می خواهیم ایران بزرگ اقتصادي را در کنار آن ایران بزرگ سیاسی، دفاعی و امنیتی بوجود بیاوردیم

 
زیرا بدون اقتصاد، امنیت و معیشت نخواهد بود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با اشاره به خدمات مستشاري نیروهاي ایرانی در سوریه و عراق،   گفت: آیا باید پشت کمک هاي
ایران در حوزه نظامی، عربستان و ترکیه کالاهایشان را به این کشورها صادر کنند. چرا من می گویم یک ریال مقابل یک ریال، چون

 
ارتباط اقتصادي داشتن با برادري، منافاتی ندارد. برادري سر جاي خود و تجارت نیز سر جاي خود. 

رضایی، ایران بزرگ اقتصادي را مهمترین هدف خود دانست و افزود: براي تبدیل ایران به یک کشور اقتصادي باید قیام کنیم، اما ابتدا

 
این قیام باید در مقابل دشمنان داخلی باشد زیرا تبعیض و نابرابري بزرگترین دشمن ما هستند. 

وي گفت: اگر ما دشمن مشکل داخلی را حل کنیم و آن وزیري که 8 سال سرمایه گذاري در مسکن را متوقف کرد کنار بگذاریم،
اقتصاد ما رشد خواهد کرد و وقتی اقتصادمان رشد کن، د آمریکا و اسرائیل غلط می کنند نگاه چپ به ما داشته باشند. چون می دانند

 
که اقداماتشان فایده اي ندارد و یک ملت توانمند را نمی توانند محاصره کرد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: ما ملتی هستیم که در مشکلات و حوادث، بیشترین انسجام را با هم داریم و در هیچ

 
کجاي دنیا این چنین انسجامی وجود ندارد. 

رضایی دولت خود را براي وحدت ملی و برادري دانست و گفت:  دولت ما براي بکارگیري همه اقوام ایرانی است. در دولت ما از همه

 
اقوام حضور دارند. 

وي گفت: متاسفانه می بینیم که در شرایط سخت 18 میلیارد دلار از خزانه خارج می شود و پول ملی ما بدون پشتوانه می شود و



 
ارزش آن پائین می آید. ما هم زمین مناسب و هم بذر مناسب براي کشت می خواهیم و هم باغبان متخصص نیاز داریم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري افزود: اگر از تکرار دولت هاي گذشته جلوگیري کنیم، قطعا از مشکلات کاسته می شود. من در نوع
آدم ها تغییرات اساسی خواهم داشت. البته معاون اول و چند نفر از وزرا تاکنون انتخاب شده اند. تا نزدیک انتخابات بقیه وزرا را نیز

 
انتخاب خواهم کرد و هم ساختار را تغییر خواهم داد زیرا دیوان سالاري مردم را دیوانه کرده است. 

رضایی گفت: در ساختار اداري، مردم باید رشوه بدهند، پشت صف بمانند و زمان را از دست بدهند. پس مانع اصلی تنها آمریکا و

 
اسرائیل نیست. اگر ساختار دولت را درست کنیم بسیاري از مشکلات حل می شود. 

وي ادامه داد: یک وزیر ما 8 سال سرمایه گذاري در مسکن را تعطیل می کند به خاطر اینکه با وزیر قبلی مشکل داشته است و دولت

 
می خواهد بگوید من با دولت قبلی فرق دارم. چرا زندگی مردم را براي اینکه خود را اثبات کنید متلاشی می کنید؟ 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: مسئولان می آیند و می روند اما مردم باید کمترین هزینه را در قبال این آمدن و رفتن
ها بدهند. از نظر من کسی که سرمایه گذاري در بخش مسکن را کاهش داده باید محاکمه شود و پاسخ دهد که دلیلش چه بوده که

 
300 صنعت را که پشتوانه مسکن بوده از بین برده است. 

رضایی، خارج کردن اقتصاد از حالت شرطی را یکی دیگر از اقدامات خود دانست و گفت: ما اقتصاد غیرشرطی می خواهیم. امروز کسی
نمی داند که فردا چه می شود. 8 سال است که می گویند می خواهیم مذاکره کنیم و وقتی که می خواهند به نتیجه برسند، کسی
مانند ترامپ می آید و همه را کنار می زند. ملت ایران چقدر باید صبر کند؟ دیپلماسی و مذاکره مهم است و ما نمی توانیم دیوار دور

 
خودمان بکشیم ولی چرا اقتصاد را به آن وصول و شرطی می کنید؟ 

وي ادامه داد: شهید حسن باقري می گوید ما باید به خودمان جرأت دهیم که اوضاع را تغییر دهیم و من از این نابرابري و بی عدالتی

 
که در کشور بوجود آمده  اعلام خطر می کنم. چرا که اساس نظام را با خطر مواجه می کند. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: خطر نابرابري ده ها برابر خطر حمله نظامی آمریکا به ایران است. نباید به مردم فشار

 
بیاوریم.   امروز 26 درصد یارانه ها در حوزه گازوئیل و بنزین مصرف می شود، اما دهک پایین فقط 2 درصد از یارانه ها بهره می برند. 

رضایی عدالت و امنیت را دو روي یک سکه دانست و گفت: دولت ما همین آلودگی امنیتی که بوجودآمده است و در کشور خودمان از
اسرائیل می آیند و دانشمند ما را شهید می کنند و کسی هم آنها را دستگیر نمی کند از بین می بریم و دست نفوذي ها را قطع می

 
کنیم. همچنین دست مافیاي خودرو را قطع و آنها را سر جاي خودشان می نشانیم. 

وي با بیان اینکه تکرار دولت هاي گذشته سم مهلک اداره کشور است، تصریح کرد: چه با قیافه جوان باشد یا روحانی، اقتصاددان یا هر

 
کس دیگري. ما ساختار دولت را عوض می کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري باطرح این پرسش که آیا امروز اقتصاد دولتی می تواند به جایی برسد؟، گفت: ما با تغییر در

 
ساختارهاي دولت و حل مسئله دیوان سالاري در کشور دولت آینده را متحول می کنیم. 

رضایی با بیان اینکه مسئله بعدي، تلاش براي انسجام است، اظهار داشت: چقدر اختلاف و چپ و راست در کشور ایجاد شده است.



اصلا مشکل اصلاح طلب و اصولگرا و چپ و راست نیست. ما باید در کنار هم جمع شویم چرا نباید تمام اقوام ایرانی در دولت عضو

 
داشته باشند. در دولت ما همه استانها در کابینه عضو دارند. 

وي  گفت: در دولت ما جوانان، بانوان، مجردها و نخبگان هستند و باید بسیاري از این محدودیت هاي خودساخته سیاسی را کنار
بگذاریم و باید قیام براي تشکیل دولت وحدت ملی شکل دهیم و نباید بگوییم چه کسی متعلق به کجاست و رنگ صورت آن چیست

 
و مردم را شهروند دست چندم قرار ندهیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري، مهمترین شعار دولت خود را برابري و عدالت اعلام کرد و افزود: عدالت و برابري مهمترین خواست
ملت ما است و بر همین اساس است که ما پیشگیري را در مقابله با فساد مهمترین موضوع می دانیم تا اینکه با مفسدین برخورد شود.

رضایی تاکید کرد: اگر پیشگیري از فساد نباشد فساد آنقدر گسترده می شود که مبارزه با مفسدین سخت می شود. اگر فساد را از
سرچشمه خشک کنیم بسیاري از این مشکلات کاسته می شود. ما در دولت خودمان یک سازمان بازرسی درست می کنیم و مسئله

 
مبارزه با فساد و پیشگیري از آن را به عهده تمام مدیران می گذاریم. 

وي خاطرنشان کرد: در حال حاضر مدیران وظیفه اي براي مبارزه با فساد ندارند چرا که گفته شده قوه قضائیه باید با فساد مبارزه کند
اما ما می گوییم خود دولت باید سرچشمه فساد را خشک کند. لذا ما یک سازمان بازرسی در درون دولت تشکیل می دهیم که وظیفه

 
آن پیشگیري از فساد است و از این طریق جلوي فساد و امضاهاي طلایی را خواهیم گرفت. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري پیرامون برنامه هاي دولت او در عرصه دیپلماسی، گفت:  دیپلماسی ما به سمت یک دیپلماسی منطقه
اي خواهد رفت و ما دیپلماسی منطقه اي را مهم می دانیم. ما تا در منطقه و سیاست همسایگی وضع خود را تثبیت نکنیم نمی توانیم

 
در سطح منطقه جهش کنیم. 

رضایی تاکید کرد: ما مسئله ایرانِ منطقه اي را جدي می گیریم و در کنار آن اتحادیه آسیاي جنوب غربی که شامل 25 کشور هستند

 
را تشکیل می دهیم. این 25 کشور بالاي هزار و 200 میلیارد دلار صادرات و واردات دارند که ما سهم کمی از این تجارت داریم. 

وي گفت:  اتحادیه آسیاي جنوب غربی، ایران منطقه اي و دیپلماسی اقتصادي، سه عنصري است که ما وارد سیاست خارجه خواهیم

 
کرد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري  گفت: ما نهضت مسکن سازي را به راه می اندازیم و اگر این نهضت راه بیافتد بیش از 300-200

 
صنعت در کشور راه خواهد افتاد و این حرکت اشتغال و رفاه را به همراه خواهد داشت. 

رضایی توجه به عرصه کشاورزي را یکی دیگر از سیاست هاي دولت خود اعلام کرد و افزود: اگر قیمت هاي تضمینی و بیمه کشاورزان
درست شود خواهیم دید که کشاورزي ایران رشد خواهد کرد. اصلاح بذر و خاك و افزایش بهره وري می تواند اتفاقات بزرگی به همراه

 
داشته باشد. ایران می تواند «هاب» 500 میلیون جمعیت باشد. 

وي افزود: از سوي دیگر ما می توانیم هاب سلامت در منطقه باشیم و گردشگري سلامت راه می اندازیم. شاید این سوال براي شما
پیش بیاید از کجا معلوم که ما تکرار دولت هاي گذشته باشیم. اولین تفاوت ما با دولت هاي گذشته این است که ما مرد میدانیم و
سرباز وطنیم. در سه ماه آخر سال گذشته من به 25 استان کشور سفر داشتم در حالی که کرونا شیوع پیدا کرد اما معتقدم خون ما



 
رنگین تر از مردم نیست. ما در اتاق هاي دربسته نمی نشینیم. ما اتاق دربسته را تعطیل می کنیم و وارد میدان می شویم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: دولت ما دولت مردمی است و سفره دولت را با سفره مردم یکی می کنیم. اگر غذاي مردم کم

 
می شود غذاي ما هم باید کم شود تا بفهمیم درد مردم چیست؟ 

رضایی گفت: تفاوت دولت ما به دولت هاي قبلی این است که اقتصاد را مطالعه کرده و اقتصاددان هستیم و می دانیم در صحنه عمل
چه باید بکنیم و با دولت اقتصادي که درست می کنیم دیگر وعده نمی دهیم و عمل می کنیم. ما شعار نمی دهیم و برنامه می دهیم.

 
به همین دلیل اسم دولت ما دولت «اقدام و تحول» است. 

وي تصریح کرد: ما جوانان را به میدان می آوریم و با تجربه اي که از گذشته داریم تمام جوانان را فعال می کنیم. دولت ما دولت
جوان، بانشاط و انقلابی خواهد بود و هیچ کاري را بدون پژوهش و مطالعه انجام نخواهیم داد. همین طور چشم بسته دست به کاري

 
نمی زنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: بورس بسیار مهم است اما در همان اسفند 98 می بایست ترمز زده می شد. توصیه هایی که

 
من به دولت کردم رعایت نکردند و وضع بورس را به اینجا رساندند. من به مردم قول می دهم که وضع بورس را درست خواهم کرد. 

رضایی تاکید کرد: به مردم قول می دهم که بورس را درست خواهیم کرد وکاري خواهیم کرد که بورس ایران این بار روي یک ریل
منطقی حرکت کند و ضمن اینکه صندوق جبران زیان مال باختگان را ایجاد می کنیم. از طرف دیگر تمام سرمایه هاي زیر 50

 
میلیون را بیمه خواهیم کرد. 

وي افزود: 90 درصد کسانی که وارد بورس شده اند زیر 50 میلیون تومان سرمایه دارند و تمام اسامی آنها را در اختیار داریم و می
دانیم چه کسانی زیان کرده اند و آن 70 هزار میلیارد تومانِ مرداد و شهریور سال 99 را چه کسانی که همان حقوقی ها هستند از

 
بورس خارج کردند و از این طریق کسري بودجه حل شده و مردم این وسط رها شدند. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: ما با علم، تخصص و پژوهش وارد سیاست هاي اقتصادي می شویم و دیپلماسی اقتصادي را

 
درست خواهیم کرد. 

رضایی گفت: متاسفانه به ندرت در سفارت خانه هاي ما رایزن اقتصادي وجود دارد. لذا دیپلماسی ما دیپلماسی کاغذي شده است. ما

 
دیپلماسی اقتصادي را درست خواهیم کرد. 

وي ادامه داد: اگر در همین مذاکرات برجام یک تیم اقتصادي رفته بودند و وزارت خزانه داري آمریکا را وادار کرده بودند که در برجام
چندین قاعده و ماده اضافه می کردند، بلافاصله بعد از تصویب  برجام، وزارت خزانه داري آمریکا به تمامی بانکها ابلاغ می کرد و

 
ترامپ نمی توانست به سادگی از برجام  خارج شود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: من به شما ملت ایران قول می دهیم که در این 4 سال  و یا 8 سال اگر شما این
فرصت را به ما دادید کاري خواهیم کرد که هیچ فرد ایرانی از آینده خودش بی خبر نباشد و بتواند براي آینده اش برنامه ریزي کند.

 
هیچ ایرانی دچار دغدغه و نابسامانی نشود. 



رضایی گفت: ما قول می دهیم در هر استانی یک مدرسه تربیت زمامداران آینده را درست کنیم که از درون تمام اقوام ایرانی براي

 
اداره کشور کادر و مدیر وجود داشته باشد. 

وي تصریح کرد: من محسن رضایی به عنوان سرباز وطن به شما قول می دهم که همه وجود خودم را یک بار دیگر سپر حوادث شما
بکنم و اجازه ندهم چهره شما دوباره دچار عدم شادمانی و نشاط شود.



بانک رسالت ظرفیت خوبی براي توانمندي و توسعه اشتغال خرد در روستاها

دارد

منبع: هرمزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/03/10

ابراهیمی با اشاره به فعالیت شبکه توسعه اجتماعی بانک قرض الحسنه رسالت گفت: این بانک ظرفیت خوبی براي توانمندي و
توسعه اشتغال خرد در روستاها دارد. نوشته بانک رسالت ظرفیت خوبی براي توانمندي و توسعه اشتغال خرد در روستاها دارد

اولین بار در شبکه اطلاع رسانی هرمز|اخبار هرمزگان,اخبار بندرعباس پدیدار شد.

به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛ هادي ابراهیمی در نشست با مدیرعامل و دبیر شبکه توسعه اجتماعی بانک قرض الحسنه
رسالت استان افزود: کارآفرینی اجتماعی بانک قرض الحسنه رسالت با گام برداشتن در ایجاد کسب و کارهاي خرد و خانگی، اقتصاد

 
پایداري را در روستاها و شهرهاي کوچک می تواند رقم بزند. 

وي با بیان اهمیت توجه به سرمایه هاي اجتماعی افزود: باید از طریق معتمدین محلی این امر تقویت شود و این اداره کل طی

 
نشستی با فعالان صنایع دستی و خانگی، تعاونی ها و خیرین کارآفرین، این بانک را در راستاي ایجاد اشتغال حمایت می کند. 

مدیرعامل و دبیر شبکه توسعه اجتماعی بانک قرض الحسنه رسالت استان گفت: یکی از دغدغه هاي این بانک ایفاي نقش سازنده در
مسئولیت هاي اجتماعی است که در راستاي منویات مقام معظم رهبري مبنی بر اقتصاد مقاومتی، تولید داخلی و ایجاد اشتغال خرد را

 
در دستور کار قرار داده ایم. 

سیف االله ایرانمنش افزود: بانک به تنهایی در حوزه اشتغال کارساز نخواهد بود و در همین راستا ساختاري به نام شبکه توسعه

 
اجتماعی رسالت طراحی شد که ماموریت اصلی این شبکه،  اشتغال خرد و توانمند سازي افراد است. 

وي اظهارامیدواري کرد: بتوان با حمایت دستگاه هاي مرتبط از شبکه توسعه اجتماعی رسالت، الگوي کسب و کار را در راستاي ایجاد

 
اشتغالزایی در استان عملی کنیم. 

انتهاي پیام/



بررسی نگاه کاندیدا هاي انتخابات به فضاي مجازي

منبع: روز نوشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/03/10

روزنامه همشهري در این گزارش تلاش کرده که نظرات کاندیداهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را درباره
فضاي مجازي گردآوري کند.

روزنامه همشهري در این گزارش تلاش کرده که نظرات کاندیداهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را درباره فضاي

 
مجازي گردآوري کند. 

 
سریع تر به هدف می رسیم 

سعید جلیلی که در دوره پیشین انتخابات ریاست جمهوري دوم کاندیدا شده بود، به تازگی در توییتی نوشت که «فیلتر توییتر
توجیهی ندارد.» او همچنین در یک برنامه رادیویی گفت: وقتی گفته می شود نباید دولت فضاي مجازي را رها کند، عده اي فکر می
کنند می خواهیم بگیریم و ببندیم. نه، اتفاقا اگر برنامه داشته باشیم بسیاري از مردم و جوانان ما از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده

 
حداکثري می کنند.» 

به گفته جلیلی، «فضاي مجازي براي نسل ما این ویژگی را دارد که ما را سریع تر به اهداف می رساند و ابزار بسیار ارزشمندي است

 
براي سرعت، کیفیت، دقت.» 

او با تأکید بر اینکه از این فرصت باید استفاده کرد، گفت: برخی از محدودیت ها توجیهی ندارند، مثلا بین اینستاگرام و توییتر تفاوت

 
چندانی وجود ندارد و اگر محدودیتی هست حتما باید مطالعه و برطرف شود. 

 
اهمیت فضاي مجازي براي اقتصاد 

محسن رضایی هم که طی سال هاي اخیر، نامش در میان کاندیداهاي ریاست جمهوري بیش از بقیه دیده و شنیده شده است، اگرچه
به تازگی در مورد فضاي مجازي نظري ابراز نکرده اما در بهمن ماه 99در دیدار با فرماندهان و فعالان سایبري سپاه خراسان رضوي،
فضاي مجازي را بخش مهمی از اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: «این فضا نقش مهمی در نظام عرضه دارد و عامل مؤثر بر تحول

 
فرایند تولید و قیمت گذاري کالا و خدمات است.» 

رضایی با اشاره به اینکه فضاي مجازي نقش مهمی در رونق تولید، اقتصاد ملی و کارآفرینی فناورانه دارد، گفت: «همچنین رسیدن به
سبک زندگی ایرانی اسلامی در فضاي مجازي و مدیریت فرصت ها و تهدیدهاي فضاي مجازي بسیار مهم و حیاتی است. دشمنان ملت

 
ایران بیشترین استفاده را از شبکه هاي اجتماعی انجام می دهند.» 

 
انتخاب مسئولی از دولت احمدي نژاد 

اگرچه ابراهیم رئیسی، به تازگی اظهارنظري درباره فضاي مجازي نداشته است، اما با انتساب رضا تقی پور به عنوان مسئول فضاي
مجازي ستاد تبلیغاتی اش شاید تا حدودي بتوان به رویکرد و نگاه این کاندیدا نسبت به فضاي مجازي پی برد. تقی پور، وزیر ارتباطات



 
و فناوري اطلاعات دولت احمدي نژاد و نماینده فعلی مجلس شوراي اسلامی است. 

همچنین امضاي تقی پور در پاي طرحی دیده می شود که با عنوان «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام
رسان هاي اجتماعی» از سوي مجلس ارائه شد که البته هنوز به نتیجه نرسیده است. در زمان ارائه این طرح، انتقاداتی از سوي

 
متخصصان و کارشناسان به مفاد این طرح وارد شد. 

رئیسی در سال98 طی فراخوانی اعلام کرده بود: «از این فرصت باید براي دریافت نظرات مردم و نخبگان از «ایده تا بازخورد» به
بهترین نحو استفاده کرد. آسیب هاي فضاي مجازي -که در جاي خود باید به طور جدي دنبال و رفع شود- نباید ما مسئولان را دچار

 
خطاي محاسباتی کند و موجب شود خود را از فرصت کم نظیر ارتباط با مردم در این بستر محروم کنیم.» 

 
فضاي کسب وکار مردم 

عبدالناصر همتی، کاندیدایی که شنبه شب گذشته در کلاب هاوس براي پاسخگویی به پرسش هاي مردم حاضر شد، با تأکید بر اینکه
باید فضاي مجازي را حفظ و تقویت کنیم، گفت: «مجازي فضاي کسب وکار مردم است؛ مگر می توان این فضا را بست؟» او معتقد

 
است که «بازي با فضاي مجازي، به معنی بازي با کسب وکار و زندگی و تجارت مردم است.» 

همتی همچنین در کلاب هاوس با قدردانی از محمدجواد آذري جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات به خاطر حفظ و توسعه
فضاي مجازي و مقاومت در برابر مخالفان فضاي مجازي گفت: «در دوران کرونا سبک زندگی مردم تغییر کرد و کسب وکار از طریق

 
فضاي مجازي در این دوران شکوفا شد.» 

 
برنامه داریم 

علیرضا زاکانی، دیگر کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بر این باور است که «باید در فضاي مجازي با مبنا و دقیق

 
میدان داري و فضا را مدیریت کرد تا دست دشمنان نیفتد.» 

این کاندیدا در همایشی که اخیرا با حضور فعالان انقلابی فضاي مجازي یکی از استان ها برگزار شد با اشاره به اینکه در حال تغییر
بزرگ در صحنه تکنولوژي هستیم گفت: در آینده مرزها از بین می رود و الکترونیک شرایطی ایجاد می کند که فضاهاي مجازي پشت

 
سر گذاشته شوند. 

زاکانی در ادامه به این نکته اشاره کرده بود که در حوزه فضاي مجازي برنامه داریم تا تحولات مدنظر بتواند یک ساختار جدید ایجاد

 
کند. 

 
اولویت اتمام شبکه ملی اطلاعات 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم که اکنون در کسوت نمایندگی مجلس فعالیت می کند، اخیرا اظهارنظري درباره فضاي مجازي
نداشته است. با این حال از آنجا که یکی از امضاکنندگان طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان
هاي اجتماعی» است، می توان نگاه او را در مورد فضاي مجازي گمانه زنی کرد. او در زمانی که بحث در مورد این طرح داغ بود، طی
پیامی که در صفحه شخصی خود در توییتر منتشر کرد، نوشت: «مدیریت فضاي مجازي همانگونه که در کشورهاي جهان عمل می



کند ضروري است، اما اولویت با اتمام شبکه ملی اطلاعات و تقویت پیام رسان هاي داخلی قابل رقابت با پیام رسان هاي خارجی
است.»
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سعید جلیلی: 

 
فضاي مجازي فرصت ایجاد اشتغال است 

جلیلی نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: فضاي مجازي یکی از بهترین فرصت ها براي نسل جوان است. با این فرصت می توان به
اصلاح و انجام خیلی از موضوعات سرعت و شتاب داد. به گزارش «عصر ایرانیان»، سعید در برنامه «صداي جوان» که از رادیو جوان
پخش شد، به معرفی خود پرداخت و گفت: بنده بعد از فارغ التحصیلی در وزارت خارجه استخدام شدم. در آنجا از کارشناسی شروع
کردم و معاون اداره شدم. بعد رئیس اداره و بعد از مدتی مدیر کل شدم. بعد از یک مدت، معاون وزیر خارجه شدم و یک مدت هم که
دبیر شوراي عالی امنیت ملی شدم. وي اظهار داشت: بنده این توفیق را داشتم که نماینده مقام معظم رهبري در شوراي عالی امنیت
ملی هم بودم که تا امروز این مسئولیت ادامه دارد و کماکان توفیق نمایندگی ایشان را در شوراي امنیت ملی دارم. البته عضو مجمع
تشخیص مصلحت نظام هم هستم که باز هم از سوي رهبري انتخاب شدم. همین طور عضو شوراي راهبردي روابط خارجی هستم.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بنده 56 ساله هستم و 27 ساله که ازدواج کردم. یک فرزند دارم که
دانشجوي رشته برق است. محل زندگی من تهران است و خانه ام 125 متر است اما الان در خانه سازمانی اسکان داریم و بزرگ تر از
خانه خودمان است. خودروي من پراید است. ویژگی خوب بنده از نظر همسرم را باید از خود او بپرسید. جلیلی تصریح کرد: بنده در
سال 92 به آقاي روحانی انتخاب او را به عنوان رئیس جمهور تبریک گفتم و به وي گفتم که درست است که بنده و شما دو مسیر
متفاوت داریم اما با وجود این، ماشین دولت بسیار کُند است و این ماشین نه شما و نه بنده و نه هیچ فرد دیگري را به جایی که می
خواهیم نمی برد. وي ادامه داد: در بدنه دولتِ ما کارمندان زیادي هستند و بدنه دولت نیاز به اصلاح جدي دارد و در سال 92 هم
خدمت رئیس جمهور این موضوع را گفتم. رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي خود را جهت اصلاح ساختار اداري دولت قرار دهد و
اگر این ماشین راه بیفتد، در هر موضوعی ما به مقصدمان می رسیم. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه
سفرهاي استانی خوب است اما کافی نیست، اظهار داشت: دولت آینده باید یک کار جدي براي اصلاح ساختار اجرایی و سرعت
بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که در 8 سال گذشته داشتیم به این نتیجه رسیدیم که امروز کشور شرایطی دارد که
در 4 سال آینده می تواند جهش داشته باشد. باید کُندي ها و موانع این جهش گرفته شود. جلیلی ادامه داد: فضاي مجازي امروز یکی
از بهترین فرصت هایی است که براي نسل جوان ما وجود دارد و در قدیم این فرصت وجود نداشت و فرصتی ارزشمند است که در
اختیار جوانان براي مسائل مختلف قرار گرفته است و دولت باید براي فضاي مجازي برنامه داشته باشد و نمی تواند آن را رها کند.
البته برخی تصور می کنند که منظور این است که فضاي مجازي بسته شود اما منظورم این نیست و باید برنامه وجود داشته باشد تا
بتوان از فرصت هاي فضاي مجازي حداکثر استفاده را برد. وي تصریح کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات جوانان، اشتغال است و می
توان از فضاي مجازي براي بهبود وضعیت اشتغال استفاده کرد و کشوري چون هند از این ظرفیت به خوبی استفاده می کند و دولت
ما هم باید از این عرصه به خوبی استفاده کند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: براي بنده عجیب است که
اینستاگرام باز و توییتر بسته است. البته قطعاً همه مردم نمی خواهند که فضاي مجازي به گونه اي باشد که به جامعه لطمه وارد شود.
جلیلی گفت: بحث جمعیت بسیار مهم است و کشورهاي توسعه یافته هم به این موضوع به عنوان یک موضوع راهبردي و مهم توجه
می کنند و جمعیت یکی از مولفه هاي اصلی قدرت یک کشور است. مقوله جمعیت یکی از مسائل مهم است اما متاسفانه در این سال
ها کوتاهی هاي جدي در این زمینه داشتیم. وي اظهار داشت: متاسفانه در 8 سال گذشته ساخت مسکن به کمتر از نصف رسیده



است. دولت باید براي مسکن و ازدواج جوانان برنامه واقعی داشته باشد. باید حداقل سالی یک میلیون خانه ساخته شود. نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: رئیس جمهور، رئیس جمهور فقط تهران نیست و رئیس جمهور همه مردم ایران
است و ساختار اجرایی ما باید به گونه اي باشد که شامل همه مردم باشد و تمام کشور را باید شامل شود. جلیلی بیان کرد: هر استانی
مزیتی دارد و استان هاي مرزي ما مزیت همسایگی با کشورهاي دیگر را دارند. جوان ما به جاي کولبري می تواند یک صادر کننده
خوب باشد. وي ادامه داد: بنده کارمند وزارت خارجه هستند و بیمه بنده بیمه کارمندي است. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري گفت: هیچ وقت خودم در بورس سرمایه گذاري نکردم اما در سال 82 که فرزندم کوچک بود، براي وي در بورس یک سهام
یک و نیم میلیونی خریدیم و نمی دانم که الان به کجا رسیده است. سال 80 بود که یک میلیون تومان وام دریافت کردم. جلیلی
افزود: معمولاً در مشهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده می کنم اما در تهران بیشتر از خودرو شخصی خودم استفاده می کنم. وي بیان
کرد: ما ظرفیت هاي گوناگونی به ویژه در زمینه پتروشیمی داریم و از این طریق می توان مشاغل زیادي را ایجاد کرد. دولت باید
همت کند و برنامه لازم براي ایجاد اشتغال براي جوانان داشته باشد. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه
خود جهت مهار قیمت مسکن، گفت: اقتصاد مسکن یکی از مسائل بسیار مهم است و ما باید مسکن را از یک کالاي سرمایه اي به یک
کالاي مصرفی تبدیل کنیم و کسی نباید براي اینکه سرمایه دارتر شود، مسکن بخرد و نباید به آن به عنوان یک کالاي سرمایه اي نگاه
کند. جلیلی تصریح کرد: زمانی مسکن تأمین می شود که به اندازه کافی ساخته شود و زمانی که در هشت سال گذشته ما کاهش
ساخت مسکن را داشتیم، تاثیر خود را روي قیمت مسکن گذاشت و بر این اساس باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشیم. در
سال 800 هزار ازدواج داریم و باید ساخت مسکن متناسب با میزان ازدواج باشد. وي ادامه داد: مسکن مهر ظرفیت خوبی بود اما
ایراداتی داشت که باید آن ایرادات برطرف شود. می توان به یک طرح ایراد وارد کرد اما نمی توان کلاً آن را نادیده گرفت که متاسفانه
در این دولت به مسکن مهر این گونه نگاه شد و به کل آن را کنار گذاشتند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار
داشت: آخرین اهرم دشمن علیه ما تحریم بود و دولت باید برنامه داشته باشد تا براي همیشه این اهرم را از دست دولت خارج کند.
رفع تحریم ها یک مسیر است و همچنین دور زدن تحریم ها هم یک مسیر دیگر است و علاوه بر این بی اثر کردن تحریم ها هم یکی
از گزینه هاست. جلیلی تاکید کرد: ما یک برنامه جدي براي بی اثر کردن تحریم ها داریم که دشمن را به زمین می اندازد و باید از
این راه استفاده کنیم و باید براي همیشه دشمن را ناامید کنیم تا دیگر از این اهرم علیه ما استفاده نکند. در دفاع مقدس هم این گونه
بود و جوانان در مقابل دشمنان ایستادند و آنان دیگر جرأت نمی کنند که به مرزهاي ما تجاوزذکنند. ما باید کاري کنیم که دشمنان
از این که ایران را تحریم کنند، پشیمان شوند. وي بیان کرد: قاچاق و واردات بی رویه کالاها باعث شده است که برخی از واحدهاي
تولیدي ما رقابت خوبی با این کالاها نداشته باشند و تولیدکنندگان داخلی ما دچار ضرر و زیان و حتی تعطیلی شدند که دولت باید
این مشکل را حل کند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: جوانان ما چندین سال از عُمر مفید خود را
براي تحصیل در دانشگاه می گذرانند و هزینه هاي زیادي می کنند. پس از فارغ التحصیلی، جوانان ما باید شغلی متناسب با رشته
تحصیلی خود داشته باشند. دولت باید حتماً در این زمینه برنامه داشته باشد. جلیلی تصریح کرد: بیشتر کوهنوردي و شنا می کنم.
دارآباد آخرین جایی بود که جهت کوهنوردي رفتم. وي افزود: آخرین کتابی که خواندم تحت عنوان «چین» و درباره روابط این کشور
با آمریکا بود و 700 صفحه داشت. آخرین فیلمی که همراه با خانواده دیدم تحت عنوان «بزرگان در اتاق» درباره مذاکرات یونان با
اتحادیه اروپا بود. فیلم بسیار خوبی بود و نوع رفتار مستکبرانه اتحادیه اروپا حتی با یکی از اعضاي خودش را نشان می داد. نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شما رادیو گوش می دهید یا خیر؟، گفت: بنده در
خودرو معمولاً در تمام مسیر رادیو گوش می دهم. جلیلی گفت: تورم یکی از مشکلات اصلی کشور است. زمانی که پول از کالا بیشتر
باشد، تورم ایجاد می شود. بانک هاي ما روزانه دو هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند و زمانی که پول تولید شود اما کالا تولید
نشود، تورم ایجاد می شود و راه اصلی مبارزه با تورم مدیریت این خلق پول است و ما نباید خلق پول بی حساب داشته باشیم. وي
تاکید کرد: ما سایه به سایه در این هشت سال تحت عنوان دولت سایه مسائل را پیگیري کردیم و معتقدیم که با وجود ظرفیت هایی
که داریم، نه تنها می توانیم بر تهدیدات غلبه کنیم، بلکه می توانیم جهش هم داشته باشیم و لازمه اش این است که اراده جدي در
این زمینه داشته باشیم. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: دولت باید برنامه وزارتخانه هاي مختلف را با
یکدیگر هماهنگ کند و از سوي دیگر رصد لازم را انجام دهد تا آنان این برنامه ها را عملیاتی کنند. کار رئیس جمهور این است که



برنامه هایی را که ارائه می کند، مورد پیگیري قرار دهد و اگر انجام دولتمردان انجام ندادند، یابد از مسئولان اجرایی بخواهد که در این
باره توضیح دهند و آنان را بازخواست کنند. جلیلی بیان کرد: ما در الگوي مصرف انرژي معمولاً به خوبی عمل نمی کنیم و انرژي
زیادي مصرف می کنیم و از استانداردهاي جهانی بالاتر هستیم. در وهله اول، دولت باید الگوي مصرف خود را اصلاح کند. متاسفانه
شاهد هستیم که بخش هاي دولتی بیشترین اسراف را در زمینه انرژي دارند. اگر دولت نتواند براي مردم در مصرف الگو باشد، چگونه
از مردم می تواند بخواهد که الگوي مصرف شان را اصلاح کنند؟ وي تصریح کرد: متاسفانه ما شاهد ریخت و پاش هایی به ویژه در
زمینه برگزاري همایش ها بودیم اما با شیوع بیماري کرونا دیدیم که نیازي به این ریخت و پاش ها نیست و بسیاري از این برنامه ها را
می توان از طریق فضاي مجازي اجرا کرد. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: کرونا نشان داد که می توان
از فضاي مجازي استفاده حداکثري داشت و آموزش و پرورش یکی از این عرصه ها است و اگر شرایط کرونا به گونه اي ادامه یابد که
امکان برگزاري حضوري مدارس وجود نباشد، باید از فضاي مجازي به بهترین شکل استفاده کرد. جلیلی ادامه داد: در استفاده از
دستگاه ها و ابزارهایی که براي فضاي مجازي به کار برده می شود، برخی از دانش آموزان ما دچار محرومیت هستند و وظیفه دولت
است که براي همه آنان این امکانات را فراهم کند. اگر می گوییم که آموزش و پرورش رایگان است، باید حتماً براي همه آنان این
امکانات تأمین شود. وي تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی را باید به خوبی فهمید و به این معنا نیست که نباید با دنیا تعامل داشت بلکه
باید با دنیا تعامل سازنده و گسترده داشت. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی به این معنا
است که نباید معطل بیگانگان باشیم و اقتصاد مقاومتی به این معنا نیست که با خارجی ها ارتباط نداشته باشیم. معتقدم که تعامل با
خارج از کشور در این هشت سال گسترده نبود و صرفاً با چند کشور محدود ارتباط داشتیم. جلیلی ادامه داد: بحث ما این است که
باید بتوانیم متکی بر داخل، تولید خود را افزایش داده و صادر کنیم. اقتصاد مقاومتی به این معناست که اقتصادمان معطل بیگانگان
نباشد. وي گفت: از همه جوانان می خواهم که عرصه انتخابات را با هوشیاري دنبال و بهترین فرد را انتخاب کنند و امیدوارم که

انتخاب آنان، آینده خوب و باشکوهی را براي کشور رقم بزند.
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نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست مجلس 

حقیقت این است که مجلس یازدهم از همان ابتدا عزم جدي براي رفع موانع و مشکلات کشور با سرعت بالا داشت و در این راستا گام
هاي مهمی در بحث معیشت، مسکن، ارزاق عمومی، اشتغال و تولید برداشته است. دولت دوازدهم همپاي مجلس راه نیامند شاید
دولت دوازدهم توانمندي اش آن قدر نبود که پاي به پاي مجلس گام بردارد. رئیس جمهور در یک سال اول عمر مجلس حتی یک بار
با نمایندگان در خانه ملت صحبت نکرد که این صحبت نکردن صرفاً به عدم حضور فیزیکی روحانی متنهی نمی شد بلکه هیچ لایحه
مورد نیازي هم براي حل مشکلات مردم به مجلس ارائه نکرد. همین امر سبب شد تا مجلس نتواند به ایده هاي قبلی که داشت و دارد
به نحوه شایسته اي برسد. معضل اصلی مجلس این است که دولت مستقر همراهی لازم با خانه ملت را ندارد. در مجلس از بعُد نظارتی
و قانونگذاري کارهایی صورت گرفته اما به نظر می رسد انتخابات پیش رو می تواند به حرکت مجلس شوراي اسلامی نیز شتاب
بیشتري بدهد. این شتاب از آن جهت است که دولت تازه نفسی که بر روي کار می آید می تواند در نیمه دوم سال 1400 ضمن
همراهی و شتاب بخشیدن به حرکت ها و نیات مجلس شوراي اسلامی، زمینه تحول و تغییرات به نفع مردم را ایجاد کند. وقتی یک
دولت توانمند اداره و برنامه ریزي کارهاي پیش پا افتاده اي مانند تأمین مرغ و تخم و مرغ را ندارد آن وقت توقع داریم دولت براي
مباحث سخت فنی و تکنولوژیک، هوا و فضا، سلامت و بهداشت و نظایر آن برنامه ریزي کند؟ به نظر می رسد دولت آینده در تعامل با
مجلس می تواند به سرعت گشایش هایی در زندگی عموم مردم ایجاد کند اما به هر حال زمان بر است و باید حوصله کنیم. گام

نخست را باید ملت تکمیل کند و آن بر روي کار آوردن دولتی است که از توامندي هاي لازم برخوردار باشد.
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جلیلی نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: فضاي مجازي یکی از بهترین فرصت ها براي نسل جوان است. با این فرصت می توان به
اصلاح و انجام خیلی از موضوعات سرعت و شتاب داد. به گزارش «عصر ایرانیان»، سعید در برنامه «صداي جوان» که از رادیو جوان
پخش شد، به معرفی خود پرداخت و گفت: بنده بعد از فارغ التحصیلی در وزارت خارجه استخدام شدم. در آنجا از کارشناسی شروع
کردم و معاون اداره شدم. بعد رئیس اداره و بعد از مدتی مدیر کل شدم. بعد از یک مدت، معاون وزیر خارجه شدم و یک مدت هم که
دبیر شوراي عالی امنیت ملی شدم. وي اظهار داشت: بنده این توفیق را داشتم که نماینده مقام معظم رهبري در شوراي عالی امنیت
ملی هم بودم که تا امروز این مسئولیت ادامه دارد و کماکان توفیق نمایندگی ایشان را در شوراي امنیت ملی دارم. البته عضو مجمع
تشخیص مصلحت نظام هم هستم که باز هم از سوي رهبري انتخاب شدم. همین طور عضو شوراي راهبردي روابط خارجی هستم.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بنده 56 ساله هستم و 27 ساله که ازدواج کردم. یک فرزند دارم که
دانشجوي رشته برق است. محل زندگی من تهران است و خانه ام 125 متر است اما الان در خانه سازمانی اسکان داریم و بزرگ تر از
خانه خودمان است. خودروي من پراید است. ویژگی خوب بنده از نظر همسرم را باید از خود او بپرسید. جلیلی تصریح کرد: بنده در
سال 92 به آقاي روحانی انتخاب او را به عنوان رئیس جمهور تبریک گفتم و به وي گفتم که درست است که بنده و شما دو مسیر
متفاوت داریم اما با وجود این، ماشین دولت بسیار کُند است و این ماشین نه شما و نه بنده و نه هیچ فرد دیگري را به جایی که می
خواهیم نمی برد. وي ادامه داد: در بدنه دولتِ ما کارمندان زیادي هستند و بدنه دولت نیاز به اصلاح جدي دارد و در سال 92 هم
خدمت رئیس جمهور این موضوع را گفتم. رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي خود را جهت اصلاح ساختار اداري دولت قرار دهد و
اگر این ماشین راه بیفتد، در هر موضوعی ما به مقصدمان می رسیم. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه
سفرهاي استانی خوب است اما کافی نیست، اظهار داشت: دولت آینده باید یک کار جدي براي اصلاح ساختار اجرایی و سرعت
بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که در 8 سال گذشته داشتیم به این نتیجه رسیدیم که امروز کشور شرایطی دارد که
در 4 سال آینده می تواند جهش داشته باشد. باید کُندي ها و موانع این جهش گرفته شود. جلیلی ادامه داد: فضاي مجازي امروز یکی
از بهترین فرصت هایی است که براي نسل جوان ما وجود دارد و در قدیم این فرصت وجود نداشت و فرصتی ارزشمند است که در
اختیار جوانان براي مسائل مختلف قرار گرفته است و دولت باید براي فضاي مجازي برنامه داشته باشد و نمی تواند آن را رها کند.
البته برخی تصور می کنند که منظور این است که فضاي مجازي بسته شود اما منظورم این نیست و باید برنامه وجود داشته باشد تا
بتوان از فرصت هاي فضاي مجازي حداکثر استفاده را برد. وي تصریح کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات جوانان، اشتغال است و می
توان از فضاي مجازي براي بهبود وضعیت اشتغال استفاده کرد و کشوري چون هند از این ظرفیت به خوبی استفاده می کند و دولت
ما هم باید از این عرصه به خوبی استفاده کند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: براي بنده عجیب است که
اینستاگرام باز و توییتر بسته است. البته قطعاً همه مردم نمی خواهند که فضاي مجازي به گونه اي باشد که به جامعه لطمه وارد شود.
جلیلی گفت: بحث جمعیت بسیار مهم است و کشورهاي توسعه یافته هم به این موضوع به عنوان یک موضوع راهبردي و مهم توجه
می کنند و جمعیت یکی از مولفه هاي اصلی قدرت یک کشور است. مقوله جمعیت یکی از مسائل مهم است اما متاسفانه در این سال
ها کوتاهی هاي جدي در این زمینه داشتیم. وي اظهار داشت: متاسفانه در 8 سال گذشته ساخت مسکن به کمتر از نصف رسیده



است. دولت باید براي مسکن و ازدواج جوانان برنامه واقعی داشته باشد. باید حداقل سالی یک میلیون خانه ساخته شود. نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: رئیس جمهور، رئیس جمهور فقط تهران نیست و رئیس جمهور همه مردم ایران
است و ساختار اجرایی ما باید به گونه اي باشد که شامل همه مردم باشد و تمام کشور را باید شامل شود. جلیلی بیان کرد: هر استانی
مزیتی دارد و استان هاي مرزي ما مزیت همسایگی با کشورهاي دیگر را دارند. جوان ما به جاي کولبري می تواند یک صادر کننده
خوب باشد. وي ادامه داد: بنده کارمند وزارت خارجه هستند و بیمه بنده بیمه کارمندي است. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري گفت: هیچ وقت خودم در بورس سرمایه گذاري نکردم اما در سال 82 که فرزندم کوچک بود، براي وي در بورس یک سهام
یک و نیم میلیونی خریدیم و نمی دانم که الان به کجا رسیده است. سال 80 بود که یک میلیون تومان وام دریافت کردم. جلیلی
افزود: معمولاً در مشهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده می کنم اما در تهران بیشتر از خودرو شخصی خودم استفاده می کنم. وي بیان
کرد: ما ظرفیت هاي گوناگونی به ویژه در زمینه پتروشیمی داریم و از این طریق می توان مشاغل زیادي را ایجاد کرد. دولت باید
همت کند و برنامه لازم براي ایجاد اشتغال براي جوانان داشته باشد. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه
خود جهت مهار قیمت مسکن، گفت: اقتصاد مسکن یکی از مسائل بسیار مهم است و ما باید مسکن را از یک کالاي سرمایه اي به یک
کالاي مصرفی تبدیل کنیم و کسی نباید براي اینکه سرمایه دارتر شود، مسکن بخرد و نباید به آن به عنوان یک کالاي سرمایه اي نگاه
کند. جلیلی تصریح کرد: زمانی مسکن تأمین می شود که به اندازه کافی ساخته شود و زمانی که در هشت سال گذشته ما کاهش
ساخت مسکن را داشتیم، تاثیر خود را روي قیمت مسکن گذاشت و بر این اساس باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشیم. در
سال 800 هزار ازدواج داریم و باید ساخت مسکن متناسب با میزان ازدواج باشد. وي ادامه داد: مسکن مهر ظرفیت خوبی بود اما
ایراداتی داشت که باید آن ایرادات برطرف شود. می توان به یک طرح ایراد وارد کرد اما نمی توان کلاً آن را نادیده گرفت که متاسفانه
در این دولت به مسکن مهر این گونه نگاه شد و به کل آن را کنار گذاشتند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار
داشت: آخرین اهرم دشمن علیه ما تحریم بود و دولت باید برنامه داشته باشد تا براي همیشه این اهرم را از دست دولت خارج کند.
رفع تحریم ها یک مسیر است و همچنین دور زدن تحریم ها هم یک مسیر دیگر است و علاوه بر این بی اثر کردن تحریم ها هم یکی
از گزینه هاست. جلیلی تاکید کرد: ما یک برنامه جدي براي بی اثر کردن تحریم ها داریم که دشمن را به زمین می اندازد و باید از
این راه استفاده کنیم و باید براي همیشه دشمن را ناامید کنیم تا دیگر از این اهرم علیه ما استفاده نکند. در دفاع مقدس هم این گونه
بود و جوانان در مقابل دشمنان ایستادند و آنان دیگر جرأت نمی کنند که به مرزهاي ما تجاوزذکنند. ما باید کاري کنیم که دشمنان
از این که ایران را تحریم کنند، پشیمان شوند. وي بیان کرد: قاچاق و واردات بی رویه کالاها باعث شده است که برخی از واحدهاي
تولیدي ما رقابت خوبی با این کالاها نداشته باشند و تولیدکنندگان داخلی ما دچار ضرر و زیان و حتی تعطیلی شدند که دولت باید
این مشکل را حل کند. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: جوانان ما چندین سال از عُمر مفید خود را
براي تحصیل در دانشگاه می گذرانند و هزینه هاي زیادي می کنند. پس از فارغ التحصیلی، جوانان ما باید شغلی متناسب با رشته
تحصیلی خود داشته باشند. دولت باید حتماً در این زمینه برنامه داشته باشد. جلیلی تصریح کرد: بیشتر کوهنوردي و شنا می کنم.
دارآباد آخرین جایی بود که جهت کوهنوردي رفتم. وي افزود: آخرین کتابی که خواندم تحت عنوان «چین» و درباره روابط این کشور
با آمریکا بود و 700 صفحه داشت. آخرین فیلمی که همراه با خانواده دیدم تحت عنوان «بزرگان در اتاق» درباره مذاکرات یونان با
اتحادیه اروپا بود. فیلم بسیار خوبی بود و نوع رفتار مستکبرانه اتحادیه اروپا حتی با یکی از اعضاي خودش را نشان می داد. نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شما رادیو گوش می دهید یا خیر؟، گفت: بنده در
خودرو معمولاً در تمام مسیر رادیو گوش می دهم. جلیلی گفت: تورم یکی از مشکلات اصلی کشور است. زمانی که پول از کالا بیشتر
باشد، تورم ایجاد می شود. بانک هاي ما روزانه دو هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند و زمانی که پول تولید شود اما کالا تولید
نشود، تورم ایجاد می شود و راه اصلی مبارزه با تورم مدیریت این خلق پول است و ما نباید خلق پول بی حساب داشته باشیم. وي
تاکید کرد: ما سایه به سایه در این هشت سال تحت عنوان دولت سایه مسائل را پیگیري کردیم و معتقدیم که با وجود ظرفیت هایی
که داریم، نه تنها می توانیم بر تهدیدات غلبه کنیم، بلکه می توانیم جهش هم داشته باشیم و لازمه اش این است که اراده جدي در
این زمینه داشته باشیم. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: دولت باید برنامه وزارتخانه هاي مختلف را با
یکدیگر هماهنگ کند و از سوي دیگر رصد لازم را انجام دهد تا آنان این برنامه ها را عملیاتی کنند. کار رئیس جمهور این است که



برنامه هایی را که ارائه می کند، مورد پیگیري قرار دهد و اگر انجام دولتمردان انجام ندادند، یابد از مسئولان اجرایی بخواهد که در این
باره توضیح دهند و آنان را بازخواست کنند. جلیلی بیان کرد: ما در الگوي مصرف انرژي معمولاً به خوبی عمل نمی کنیم و انرژي
زیادي مصرف می کنیم و از استانداردهاي جهانی بالاتر هستیم. در وهله اول، دولت باید الگوي مصرف خود را اصلاح کند. متاسفانه
شاهد هستیم که بخش هاي دولتی بیشترین اسراف را در زمینه انرژي دارند. اگر دولت نتواند براي مردم در مصرف الگو باشد، چگونه
از مردم می تواند بخواهد که الگوي مصرف شان را اصلاح کنند؟ وي تصریح کرد: متاسفانه ما شاهد ریخت و پاش هایی به ویژه در
زمینه برگزاري همایش ها بودیم اما با شیوع بیماري کرونا دیدیم که نیازي به این ریخت و پاش ها نیست و بسیاري از این برنامه ها را
می توان از طریق فضاي مجازي اجرا کرد. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: کرونا نشان داد که می توان
از فضاي مجازي استفاده حداکثري داشت و آموزش و پرورش یکی از این عرصه ها است و اگر شرایط کرونا به گونه اي ادامه یابد که
امکان برگزاري حضوري مدارس وجود نباشد، باید از فضاي مجازي به بهترین شکل استفاده کرد. جلیلی ادامه داد: در استفاده از
دستگاه ها و ابزارهایی که براي فضاي مجازي به کار برده می شود، برخی از دانش آموزان ما دچار محرومیت هستند و وظیفه دولت
است که براي همه آنان این امکانات را فراهم کند. اگر می گوییم که آموزش و پرورش رایگان است، باید حتماً براي همه آنان این
امکانات تأمین شود. وي تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی را باید به خوبی فهمید و به این معنا نیست که نباید با دنیا تعامل داشت بلکه
باید با دنیا تعامل سازنده و گسترده داشت. نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی به این معنا
است که نباید معطل بیگانگان باشیم و اقتصاد مقاومتی به این معنا نیست که با خارجی ها ارتباط نداشته باشیم. معتقدم که تعامل با
خارج از کشور در این هشت سال گسترده نبود و صرفاً با چند کشور محدود ارتباط داشتیم. جلیلی ادامه داد: بحث ما این است که
باید بتوانیم متکی بر داخل، تولید خود را افزایش داده و صادر کنیم. اقتصاد مقاومتی به این معناست که اقتصادمان معطل بیگانگان
نباشد. وي گفت: از همه جوانان می خواهم که عرصه انتخابات را با هوشیاري دنبال و بهترین فرد را انتخاب کنند و امیدوارم که

انتخاب آنان، آینده خوب و باشکوهی را براي کشور رقم بزند.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
افزایش قیمتها در آستانه انتخابات مشکوك است 

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: دولت هر روز بازار را دچار تلاطم میکند و افزایش قیمتها در آستانه انتخابات بسیار مشکوك است. به
گزارش مهر، حجت الاسلام علیرضا سلیمی در جلسه علنی امروز مجلس شوراي اسلامی طی تذکري شفاهی با انتقاد از گرانیها گفت:
افزایش شدید قیمتها در آستانه انتخابات بسیار مشکوك است. وي بیان کرد: متاسفانه دولت هر روز بازار را دچار التهاب میکند این در
حالی است که معمولاً باید در آستانه انتخابات فضا براي مشارکت بیشتر مردم فراهم شود. این روزها میشنویم رئیس جمهور به یکی از
نامزدهاي انتخابات فشار میآورد که از سمت خود استعفا دهد که جاي سؤال دارد و نشان میدهد آقایان به دنبال کم کردن تعداد
نامزدهاي انتخابات هستند. سلیمی گفت: این مساله نشان دهنده آن است که سیاستهاي اعلامی این افراد با سیاستهاي اعمالی

 
آنهامتفاوت است و این موضوع جاي تعجب دارد. 

 
دولت آینده باید به دنبال شایسته سالاري باشد 

عضو هیات رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس خطاب به کاندیداهاي ریاست جمهوري گفت: قولهاي بی مورد ندهید، امکانات
کشور در نظر گرفته شود. به گزارش خانه ملت، سیدکاظم دلخوش اباتري در نشست علنی مجلس شوراي اسلامی، در نطق میان
دستور گفت: سالروز تأسیس مجلس شوراي اسلامی را تبریک عرض میکنم و از فرمایشات مقام معظم رهبري هم در ارتباط با
مشارکت مردم در انتخابات و هم در ارتباط با توجه به مشکلات اقتصادي، معیشتی، اشتغال مردم در دولت آینده تشکر میکنم، ایشان
به برخی نمایندگان تذکر دادند که جاي تقدیر دارد. شرایط بسیار حساسی را در ارتباط با حضور مردم در انتخابات پیش رو داریم و
دشمنان ما در عرصه بین المللی تمام تلاش خود را به کار گرفتهاند تا به انقلاب ما آسیب بزنند. قطعاً بدانید که دولت آینده هر که
باشد باید به دنبال شایسته سالاري باشد باید به دنبال افرادي باشد که براي کشور دلسوزانه تلاش کند و تعهد و تخصص هم داشته

 
باشد. 

 
نیروي انتظامی آماده برگزاري انتخاباتی امن است 

سخنگوي کمیسیون امنیت ملی مجلس شوراي اسلامی با اشاره به حضور فرمانده نیروي انتظامی در جلسه این کمیسیون، گفت: طبق
گفته اشتري، نیروي انتظامی آمادگی کامل براي برگزاري انتخاباتی امن را دارد. ابوالفضل عمویی در گفتگو با مهر، با اشاره به جلسه
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی، اظهار داشت: جلسه امروز کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با
حضور سردار اشتري و معاونانش براي بررسی موضوع امنیت انتخابات 1400 برگزار شد. وي بیان کرد: در این جلسه سردار اشتري با
ارائه گزارشی از اقدامات و تدابیر در نظر گرفته شده نیروي انتظامی در تشکیل قرارگاه انتظامی امام علی (ع) در مراحل پیش، حین و

 
پس از برگزاري انتخابات، بر آمادگی کامل ناجا براي برگزاري آرام و امن انتخابات تاکید کرد. 

 
اصلاحطلبان به جاي بیانیه دادن به مردم پاسخگو باشند 

نماینده مردم مشکین شهر در مجلس گفت:اصلاحطلبان به جاي بیانیه دادن در مورد انتخابات باید به مردم پاسخگو باشند چرا که



آنها در این هشت سال شأن و عزت ملت ایران را با صفهاي طولانی مرغ و تخممرغ زیر سؤال بردند. محمود عباس زاده مشکینی
نماینده مردم مشکین شهر در مجلس شوراي اسلامی در گفتوگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس با اشاره به بیانیه اخیر
اصلاحطلبان به دنبال رد صلاحیت تعدادي از کاندیداهاي انتخابات سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري مبنی بر اینکه با رد
صلاحیت این کاندیداها مشارکت در انتخابات پایین میآید گفت: انتخابات یک چارچوب قانونی دارد و هر یک از دستگاهها و نهادها
یک وظیفه بر عهدهشان گذاشته شده و شوراي نگهبان بر اساس قانون صلاحیت کاندیداها را مورد رسیدگی قرار داده است. وي افزود:
اصلاح طلبان که براي نتایج بررسی صلاحیتها و بیانیه میدهند و ابراز نگرانی میکنند، بدانند که این شوراي نگهبان همان شوراي
نگهبان است که چهار سال و هشت سال قبل حسن روحانی را تأیید صلاحیت کرد و البته امروز هم اصلاح طلبان در میان کاندیداهاي

تأیید صلاحیت شده نماینده دارند.



گره زدن اقتصاد به تعامل با آمریکا، خطاي بسیار بزرگ دولت روحانی بود
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گره زدن اقتصاد به تعامل با آمریکا، خطاي بسیار بزرگ دولت روحانی بود

 
اقتصاد شرطی چه بلایی بر سر اقتصاد ایران آورد؟ 

 
گره زدن اقتصاد به تعامل با آمریکا، خطاي بسیار بزرگ دولت روحانی بود 

عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق با تاکید بر اینکه بی ثباتی اقتصاد، یک ضربه هولناك به تولید وارد می شود، گفت: اقتصاد ایران
به یک فضاي تعاملی با اقتصاد آمریکا و سیاست مداران آمریکایی گره خورده که یک فضاي فرسایشی طولانی مدت 8 ساله و سمی
مهلک تر از نا اطمینانی هاي کلان براي فضاي تولید است. به گزارش فارس، محمد نعمتی عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق (ع)
در برنامه اي با موضوع «اقتصاد زیر چرخ تدبیر و امید» که به همت انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه
طباطبائی(ره) برگزار شد، گفت: تقریباً کشور ما از دهه 1320 درگیر برنامه ریزي پیشرفت و توسعه بوده و در هشتاد سال گذشته، این
موضوع به یک آرمان تبدیل شده است. در دوره مشروطه نیز اندیشمندان جامعه ما، به دنبال نوعی پیشرفت و توسعه بوده اند.وي
افزود: متأسفانه علی رغم این همه تلاش و برنامه هاي مختلف عمرانی که قبل از انقلاب پیاده شد و بعد از انقلاب نیز با صرف نظر
کردن از برنامه هایی که در دوره جنگ تدوین اما اجرا نشد، شش برنامه را اجرا کردیم و یک برنامه 30 ساله توسعه و تکامل در 1358

 
تدوین شد، امروز به جایی رسیدیم که قابل قبول نیست و با وجود ظرفیت ها و امکانات کشور، وضعیت اقتصادي مناسبی نداریم. 

 
سیاست گذاران اقتصادي به تغییرات ساختاري براي افزایش تولید بی توجهی کرده اند 

نعمتی با تاکید بر اینکه عدم موفقیت کشور در رسیدن به فضاي مطلوب اقتصادي باید ریشه یابی شود، اظهار داشت: در سال هاي
گذشته، رویکردي حاکم بوده است که توسعه را صرفاً یک امر مربوط به اندازه تولید می داند. امروزه این رویکرد نمی تواند قابل قبول
باشد. اگر به 6 برنامه توسعه که در 30 سال اخیر و بعد از جنگ تحمیلی داشتیم دقت کنید، سیاست گذاران اقتصادي ما نگاهشان به
توسعه، صرفاً افزایش GDP و افزایش ظرفیت تولید بدون پرداختن به تغییرات ساختاري، نهادي و زمینه هایی است که می تواند
تولید را شکل دهد.وي با تاکید بر اینکه در 8 سال گذشته نیز به نظر می رسد با یک خطا هاي فاحشی همین رویکرد پیگیري می شد
که متأسفانه باز به اهداف خود نائل نشد و ما در وضعیت نامناسب اقتصادي هستیم، اضافه کرد: اما رویکردي که من پیگیري می کنم
و در این سال ها با دوستان و دانشجویانم درباره آن همیشه گفتگو می کنم، نگاه ما به توسعه به مثابه ایجاد ساختارها و قواعدي

 
هست که لازمه شکل گیري تولید کارآمد و زندگی شرافتمندانه براي آحاد مردم باشد. 

 
وضعیت نامناسب فاصله طبقاتی بین دهک هاي مختلف مصرفی 

عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق (ع) با تاکید بر اینکه براي توضیح این رویکرد شاید مناسب باشد به چند پدیده و آمارهاي
مرتبط با آن ها اشاره کنم، افزود: ما در کشوري زندگی می کنیم که متأسفانه یک اختلاف طبقاتی فاحش بین فقیران و ثروتمندان
وجود دارد. 50 درصد مصرف را دو دهک بالاي جامعه انجام می دهند و 5 دهک فقیر جامعه روي هم رفته، 20 درصد مصرف را دارند.
این آمار بیان شده در مورد مصرف هاست و شکاف درآمدي و ثروتی به مراتب از این بیشتر است.نعمتی ادامه داد: متأسفانه علی رغم
تلاش هاي زیاد مخصوصاً 40 سال اخیر، این مشکل در ایران وجود دارد و آحاد پایین جامعه از این محدودیت ها به شدت رنج می
برند. می توان گفت 50 درصد امکانات کشور در چند شهر بزرگ کشور، مثل تهران، تبریز، اصفهان و مشهد متمرکز شده و باز در این
شهر ها، شمال اجتماعی (شمال شهر) داراي امکانات بیشتري است و امکانات در آنجا متمرکز شده است. بحث دیگر تورم است که می
توان گفت یک نوع غارت از محرومان توسط حاکمان و ثروتمندان جامعه است. ماهیت تورم در کشور ما به نوعی توزیع ثروت است و
ما همچنان با این مسئله گریبان گیر هستیم.وي در ادامه به بررسی اهداف راهبردي دولت تدبیر و امید در حوزه اقتصادي پرداخت و



گفت: سر فصل برنامه هاي راهبردي اقتصادي دولت عبارت بود از: بهبود وضعیت رفاهی مردم، کاهش تورم، افزایش قدرت خرید
خانوار، شغل آفرینی پایدار و مهار بیکاري، کاهش فقر و شکاف درآمدي و گسترش عدالت اقتصادي، ایجاد تعادل در بازار هاي مختلف

 
کالا و سرمایه، تعامل سازنده با اقتصاد جهانی، تحکیم بنیان هاي اقتصاد داخلی و کاهش آسیب پذیري از شوك هاي خارجی. 

 
اقتصاد شرطی چه بلایی بر سر اقتصاد ایران آورد؟ 

عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق (ع) با تاکید بر اینکه رویکرد دولت تدبیر و امید همان رویکرد همان افزایش تولید بدون توجه به
ساختار ها بوده است، افزود: در این رویکرد جهش کشور و جهش تولید میسر نیست مگر با توسل به یک سرمایه گذاري گسترده که از
توان اقتصاد داخلی ما خارج است؛ بنابراین براي یک جهش تولید و ایجاد اشتغال پایدار به سرمایه گذاري خارجی متوسل شد. سرمایه
گذاري خارجی را هم به تعامل با کشور آمریکا گره می زنند. کدخدا، اقتصاد آمریکا است و بنابراین بدون هماهنگی و ارتباط با این
قطب اقتصادي دنیا، امکان ورود سرمایه گذاري خارجی نیست و اینجا بزرگ ترین خطاي راهبردي سال هاي اخیر اقتصاد ایران به
وقوع می پیوندد: گره زدن اقتصاد داخلی، به یک فضاي نا اطمینانی دائمی براي تولید کننده هاي داخلی به یک سم مهلک تبدیل
شد. تصمیم گیري اقتصادي، در یک فضاي اطمینان و وجود اطلاعات کامل میسر است.نعمتی ادامه داد: وقتی اقتصاد در یک فضاي
بی ثبات برود، به معناي یک ضربه هولناك به فضاي تولید است. اقتصاد ایران به یک فضاي تعاملی با اقتصاد آمریکا و سیاست مداران
آمریکایی گره خورده که یک فضاي فرسایشی طولانی مدت 8 ساله و سمی مهلک تر از نا اطمینانی هاي کلان براي فضاي تولید است.
این خطاي خیلی بزرگی بود که رویکرد دولت، دوره اي از نا اطمینانی ها را در اقتصاد ایران پایدار کرد. این نا اطمینانی ها باید کاهش
پیدا کند و یک ثبات کلان ایجاد شود که شرط اولیه تولید است. در گذشته اگر با آمریکا مشکلی هم داشتیم، با تصمیمات خارج از
مرز ها گره نخورده بود و یک فضاي نسبی از اطمینان داشت اما در این 8 سال، ما گرفتار این دوره نا اطمینانی هاي پایدار شدیم. در
شرایطی که نا اطمینانی ها هستند و نتوانیم براي فردا تصمیمی بگیریم، هیچ تولید پایداري نمی توانیم داشته باشیم.وي در ادامه با
تاکید بر اینکه وضعیت موجود را وضعیت خوبی نمی بینم، گفت: در یک نگاه تاریخی، حداقل 50 سال گذشته، اقتصادي مبنی بر
استفاده از منابع طبیعی مان داشتیم. به همین علت سرعت تخریب محیط زیستمان خیلی بالا بوده است. فقط میزان بهره مندي
اقتصاد ایران در هر روز از مجموع نفت خام، گاز و معادن، معادل 10 میلیون بشکه در روز هست که حدود 2 الی 3 درصد آن، هزینه
ي تولید و 98 درصد آن ارزش افزوده خدادادي بوده است. یعنی سهم هر ایرانی ماهانه 3 میلیون تومان فقط از همین سه منبع
طبیعی است. ما در طی این سال ها، یک زندگی رانتی داشتیم. از زمانی که نظام بانکداري خصوصی هم اضافه شده، رانت خلق پول
نیز اضافه شد و باعث ایجاد تخریب و بوجود آمدن عدم تعادل ها شد.عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق (ع) با تاکید بر اینکه کشور
ما در قرن جدید و گام دوم انقلاب چاره  اي به جز حرکت به سمت خداحافظی با نظام هاي رانتی ندارد، اظهار داشت: براي دست یابی
به این مهم باید نظام پولی، مالیاتی، بودجه اي، نظام بهره مندي از خدمات و آموزش و سلامت، به شکل عادلانه اصلاح گردد.نعمتی
در پایان تاکید کرد: نگاه کارگزاران ما بعد از انقلاب و با روي کارآمدن دولت مرحوم هاشمی رفسنجانی، و بعد از آن توسط پیروان
ایشان، به طور خلاصه نگاهی لیبرال بود. این افراد یک نگاه ساده اندیشی و خام اندیشی نسبت به توسعه دارند. اقتصاد را یک فرایند
خطی و مرتبط با امر تولید می دانستند و در این موضوع پیچیده از توسعه به مثابه امري تاریخی، فرهنگی مرتبط با ساختارها و قواعد
تولید عادلانه به طور کلی غفلت کرده اند و با به آن اعتقادي نداشته اند. امید که در گام دوم انقلاب این موضوعات بیشتر موضوع
گفتگوي اندیشمندان کشور بویژه اندیشمندان جوان ما باشد و زمینه خداحافظی کشور با این مدیریت هاي جاهلانه و اندیشه هاي

خام و ساده اندیشانه فراهم گردد.



شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند
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شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند

 
شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند 

گروه بانک و بیمه: مدیرعامل بانک توسعه تعاون شعب بانک را مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان دانست. حجت اله
مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون در جلسه گفتگوي هفتگی تلفنی با روساي شعب بانک اظهار داشت: کلیه برنامه هاي بانک در
حوزه اشتغال زایی، حمایت از تعاونی ها، رونق تولید، مشاغل خانگی، پروژه هاي عمرانی و نهادهاي حمایتی توسط ارکان بانک در
شعب اجرایی می شود. مهدیان در تماس تلفنی با اسماعیل حسن زاده رئیس باجه جاجرم خراسان شمالی، حسن حیدري رئیس
شعبه آزادگان یزد، مرتضی شادمهر رئیس شعبه بهار همدان و سعید صفایی شریف رئیس شعبه مرکزي اراك پس از استماع سخنان
همکاران گفت: توقعات از بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک دولتی که در گستره جغرافیایی کشوري و در چارچوب هاي ایجاد
اشتغال و محرومیت زدایی فعالیت می کند بالاست و جامعه هدف بانک به دنبال دریافت خدمات بهینه از همکاران شعب در استان ها
است و همکاران نیز با تلاش و تدبیر فراوان، بسیاري از نیازهاي بانکی و مالی تعاونگران و کارآفرینان را پوشش داده و این فرآیند به
طور مستمر بهبود می یابد. مهدیان گفت: دانش بومی همکاران در زمینه اعتباري، خدمات بانکی و برنامه ریزي توسعه و همکاري با
دستگاه هاي اجرایی باعث شده شعب بانک به عنوان مزیت جدي در استان ها براي پیشبرد بسیاري از برنامه هاي اقتصادي در نظر
گرفته شوند و اجراي بند الف تبصره 18 قانون بودجه سنواتی، ماده 52 قانون بودجه، ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم
مقررات مالی دولت بخشی از عملکرد بانک در پذیرش عاملیت دستگاه هاي اجرایی و اعطاي تسهیلات مناسب به بخش هاي گوناگون
اقتصادي است. مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: ارتباط دائم و پیوسته با شعب و اطلاع از کمبودها و حمایت از ارائه خدمات
مطلوب به متقاضیان، ذینفعان و مشتریان موضوعی است که همواره مدنظر مدیران ارشد بانک بوده است. گفتنی است در این گفتگوها
مدیرعامل بانک نیز از آخرین وضعیت شعب و احوال همکاران مطلع و پیشنهادها، کمبودها و راهکارهاي متنوعی براي خدمت رسانی

بهتر به مشتریان و بهبود وضعیت همکاران از سوي طرفین ارائه شد.



روایت همدلی یک همکار فرهنگی
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زنجان (پانا) - بین تکرار و مکررات ،کم تر حسی پیدا می شود که حال خوب به همراه داشته باشد. شاهد اشک یا اندوه
دیگران بودن خوشایند نیست، اما شاهد اشک شوق بودن، لذت بخش ترین حسی است که یک انسان می تواند تجربه و لذت

بخش تر اینکه بدانیم خودمان این حس خوب را ساخته و می سازیم. در این مصاحبه خبرنگار پانا ...

زنجان (پانا) - بین تکرار و مکررات ،کم تر حسی پیدا می
شود که حال خوب به همراه داشته باشد. شاهد اشک یا
اندوه دیگران بودن خوشایند نیست، اما شاهد اشک شوق
بودن، لذت بخش ترین حسی است که یک انسان می تواند
تجربه و لذت بخش تر اینکه بدانیم خودمان این حس
خوب را ساخته و می سازیم. در این مصاحبه خبرنگار پانا
پاي صحبت بانوي خیر فرهنگی، فرزانه طاهري نشسته و با

 
ایشان گفت و گو نمودند. 

 
به نام االله ، مهربان ترین مهربانان 

 
حضرت محمد(ص) میفرمایند: "کسی که به مردم ترحم نکند، خداوند به او رحم نخواهد کرد." 

در سیستم آموزش وپرورش بانوان خیري هستند که تعدادشان کم نیست، و در خفی و بطور ناشناخته همدلی و مهر خودشان را به
دانش آموزان خود ارزانی می کنند. شاید این همکاران خیر خودشان به تنهایی نمی توانستند اینگونه شکوه وابهت را بیافرینند و تنها
شخصی که توانست همدلی و شکوه و عظمت را به تمام بانوان خیرهمکار وغبر همکار، اهدا کند کسی نیست جز خواهر عزیز

 
وبزرگوارم حاج خانم فرزانه طاهري، شیرزن افتخار آفرین همدلی ومهربانی. 

خیلی خوب می دانیم که اگرایشان دست همدلی را براي خیران دراز نمی کردند شاید این همه کمک هاي انسان دوستانه انجام نمی

 
گرفت و پر آوازه نمی شد! باشد که این عمل جزو صالحات و باقیات همکاران ودوستان عزیزشان مقبول درگاه حق قرار گیرد. 

 
از طرف خبرگزاري پانا در خدمت خانم طاهري هستیم و مصاحبه ي خود را از ایشان آغاز می کنیم. 

 
خانم طاهري لطفا خلاصه اي از بیوگرافی خودتان را بفرمایید؟ 

فرزانه طاهري در سال 1345 در شهرستان خرم دره متولد شده است. او پنجمین دختر در یک خانواده ي مذهبی، مهربان و صمیمی
می باشد. پدر او به سبب بازاري بودن و مسافرت به شهرهاي بزرگ و مادر أش به جهت افکار بلند و درایت بسیار، از همان ابتدا توجه



ویژه اي به تحصیلات و اجتماعی بودنِ دخترانش داشتند. خانم طاهري تحصیلات ابتدایی را در دبستان پروین، راهنمایی را در پیام و
دبیرستان را در سمیه گذرانده است. وي از معلمان زحمت کش ومدیرانِ خوب أش که در همه ي مقاطع زحمت کشیده اند، بخصوص
مرحوم آقاي قانع و حاج خانوم رمضان جماعت به نیکی یاد می کند. تحصیلات عالی را در دانشگاه تربیت معلم تهران، پیام نور و مرکز
مدیریت تا کارشناسی ارشد ادامه داده است و درسالِ 1363 پس از أخذ دیپلم و علی رغم ناملایمات و سنگ اندازي هاي بسیار به
استخدام آموزش و پرورش در آمده است و تا سالِ 1388 به عنوان یک فرهنگی درخدمتِ عزیزان بوده است. درحال حاضر درزمینه

 
آسیب هاي اجتماي بخصوص بانوان و امورخیریه فعالیت دارند. 

 
لطفا چند مورد از فعالیت هاي کاري خودتان را بفرمایید؟ 

از جمله فعالیت هاي من؛ مسول انجمن اهل قلم، مدیرکانون به عنوان فرهنگی اجتماعی بانوان الزهرا، مشاور بانوان آموزش و پرورش و

 
مشاور امور بانوان فرماندارِ مردمی، ساعی و حامی و دیگر کارهاي خیر و خداپسندانه درشهرستان بوده است. 

 
خانم طاهري آیا نیکوکاري آموختنی است؟ 

درخانواده اي مذهبی وخیر بدنیا آمدم وشاهد کمک هاي پدرومادرم درزمینه هاي مختلف به مردم بودم. اولویت وشعارزندگی

 
پدرومادرم محبت ومهربانی بود. پدرم همیشه حدیثی ازامام.جعفرصادق بیان می کرد؛ «دین چیزي جز محبت نیست». 

مادرم بانویی مدیر ومدبر بود که با داشتن پنج دخترهمیشه تأکیدش براستقلال بانوان و نقش آفرینی درجامعه بود. کارخیر می تواند
آموختنی هم باشد اگر لطف خدا شامل قلب ها شود، ولی من بیشتر عقیده دارم ذاتی و یک نعمت خدا دادیست و خدا را هزاران بار
شاکرم که این نعمت را خودش به من و خواهرانم که بسیار از من خیرتر و نیکوکارتر هستند عطا کرده است. از زمانی که بیادم می
آورم مادرم همواره تمامِ زندگی و عمرش را وقف کارِخیر کرده بود. از تهیه ي جهیزیه، خریدِ یخچال، تلویزیون، آبگرمکن، بخاري،
سبدکالا، کمک به دانش آموزان مدارس، مساجد، بردن بیماران به دکتر و پرستاري از آنها. احساس می کنم مادرم به تنهایی یک
موسسه خیریه بود. حتی به یاد دارم که مادرم نابینایان و معلولین را به خانه می آورد و حمام می کرد و لباس هایشان را می شست و

 
بعد از یک روز مهمانی با احترام تمام بدرقه شان می کرد. 

مادرم علاقه زیادي به تحصیلات به ویژه رشد و پیشرفت دختران را داشت و همیشه دلش می خواست مدرسه اي بسازد که خدا را

 
شکر ما توانستیم این خواسته ي قلبیش را با ساختِ مدرسه ي "مدرسه شاهد ال یاسین" ا در شهرِمان برآورده کنیم. 

 
در رسیدگی به نیازمندان چه معیارهایی دارید؟ 

معیار خاصی براي کارِ خیر ندارم بجز رضاي خدا. هر جا احساس کنم حضورم باعث کمک به فرد یا جامعه می شود سعی می کنم
حتما باشم که این، یک سنت خانوادگی است. ما وقتی احساس کردیم شبکه ي بهداشت به زمین نیاز دارد آن را خریداري و جهتِ
احسان ِ پدرم إهداکردیم.پدرم همیشه عقیده داشت احسان و نیکوکاري تنها بخشیدن مال به فقرا نیست، دادن هدیه و رفتن به دیدنِ

 
دوستان و فامیل و حتی لبخند زدن به دیگران با رويِ خوش، همه احسان است. 

 
همواره این حدیث را براي مان می گفت: که دین بجز محبت نیست. 

 
در ازاي کار خیر، از خداوند متعال چه خواسته اي دارید؟ 



خدا را شاکرم که این نعمت و سعادت را خودش به من داده تا با کارِ خیر به آرامش برسم. خدا را گواه می گیرم درکارِ خیر بیشتر از

 
این که طرفِ مقابل خوشحال شود خودم لذت می برم. شما چه در گذشته، چه در حال در کار خیر همیشه پیش قدم بودید. 

 
چه تأثیري در زندگی شما داشته است؟ 

همه برکت زندگی أم را مدیونِ کارخیر هستم. کارِ خیري که تنها براي رضاي خدا باشد عزت می آورد. خاطرات زیادي از امورخیر
وکارهاي خداپسندانه دارم. ازتهیه جهیزیه و خانه و لوازم التحریر ولی یکی که مربوط به آزادسازي زندانیان هست همیشه برایم شیرین
بوده ازیکی ازمدارس بامن تماس گرفتند که دانش آموزي که جدیدا درکلاس چهارم ثبت نام کرده دچار کم بینی شده وباید به
پزشک مراجعه کند درحین تحقیق مشخص شدپدرشان به علت بدهی درزندان است. با کمک خیرین بزرگوار و تماس با پزشکان
بدون مرز این دانش آموز درتهران و با رضایت نامه پدرش مورد معاینه قرارگرفت ولی جهت ادامه درمان نیاز به حضورپدر بیشتر
احساس می شد به همین دلیل طی تماسی باستاد دیه وهماهنگی هاي لازم مبلغ بدهی مشخص شد وماباکمک موسسه باران

 
وخیرین مقداري ازپول راپرداخت کردیم. بقیه بدذهی از طرف ستاد دیه واریزشد. 

درطی دوماهی که من به خانه این دانش آموزجهت کمک رسانی می رفتم هیچوقت صداي خنده اش.رانشنیده بودم. ولی عصرروزي
که پدرش آزاد شد صداي خنده تمام کوچه رافراگرفته بود خداروشکر پدرکه آزادشد. الان به شکر خدا، زندگی خوبی دارند. عکسهاي

 
تولد، مراسم ومسافرتهایشان را که می بینم خداراهزاران مرتبه شکر می کنم وخوشحال می شوم. 

 
توصیه ي شما به آموزشو پرورش و اولیاي مدرسه چیست؟ 

دوست دارم به دانش آموزان درمدارس درسِ نوعدوستی محبت مهربانی ودگرخواهی بیاموزند. کاش درمدارس تمرین کمک به همنوع
انجام شود چه خوب است چند دانش آموز باهم ازیک مدادرنگی استفاده کنند چراباید از این که مداد و خودکار خود را به بغل دستی
قرض بدهند هراس دارند. کاش ابلاغ کنند همانطور که مانتوهاي یکدست میپوشند همه کیفهاي هم شکل مداد و مدادرنگی و

 
دفترهاي همسان استفاده کنند تاهیچ دانش آموزي احساس حقارت نکند . 

 
لطفا چند مورد از کارهاي عام المنفعه که براي دانش آموزان انجام دادید را بفرمایید. 

 
ساخت مدرسه اي بنام مادرم مرحومه حاج ایران عزیزي که الان «مدرسه ال یاسین» مستقرهست باهمراهی خواهرانم، 

اهدا زمین به شبکه بهداشت شهرستان با همراهی خواهرانم بنام پدرمرحوم حاج رحمت علی طاهري، اهدا کلیه لوازم منزل پدري به
اداره آموزش وپرورش شهرستان به همراه خواهرانم، برگزاري نمایشگاه هاي مختلف صنایع دستی جشنواره هاي مختلف جهت فروش
محصولات خانگی بانوان، برگزاري کارگاه ها وجلسات مختلف براي بانوان درجهت ارتقاي مهارت هاي زندگی و مقابله با آسیب هاي
اجتماعی، برگزاري جشن ها، اردوها، کوهنوردي وطبیعت کردي براي کلیه اقشار بخصوص بانوان خانه دار که سکان دار جامعه دانش

 
آموزي هستند. 

موارد زیرباهمکاري خیرین بخصوص بانوان خیر ونیک اندیش گروه مجازي انجام شده است. اجراي گلریزان وتهیه بیش از 60 تبلت
دانش اموزي براي دانش اموزان نیازمند، خرید 30 دستگاه بخاري گازي وتوزیع بین نیازمندان، جمع آوري و ارسال کمک جهت سیل
زدگان وزلزله زدگان، تهیه جهیزیه براي نوعروسان نیازمند، تهیه محل سکونت ولوازم منزل براي نیازمندان، ساخت حمام واشپزخانه



براي خانواده هاي نیازمند، پرداخت هزینه هاي بیماران نیازمند، اجراي گلریزان وجمع اوري مبلغ 80 میلیون براي یک زندانی، فعالیت
وکمک رسانی به ستاد گلریزان زندانیان غیرعمد، تهیه لوازم التحریروکیف همه ساله درمهرماه براي دانش اموزان نیازمند. باعنوان شعارِ
هیچ دانش آموزي باکیفِ کهنه به مدرسه نرود، همکاري درتهیه کتاب و مانتو دانشآموزان نیازمند، کمک به اشتغالزایی بانوان باخرید

 
چرخ خیاطیو دارقالی و اقلام موردنیاز وتهیه سبدکالا بصورت ماهانه براي خانواده هاي ابرومند و دانش آموزان نیازمند. 

 
شما چه در گذشته، چه در حال در کار خیر همیشه پیش قدم بودید، این فعالیت چه تأثیري در زندگی شما داشته است؟ 

 
همه برکت زندگی ام را مدیونِ کارخیر هستم. کارِ خیري که تنها براي رضاي خدا باشد عزت می آورد. 

 
چه صحبتی براي کسانی ك دوست دارند وارد کار خیر شوند دارید؟ 

هیچ فرصتی را براي کار خیر از دست ندهید.احسان ونیکوکاري تنها با پول وثروت نیست. نشستن کنار پیرِ زنی تنها و گوش کردن به
خاطراتش، منصرف کردن همسري از طلاق، دلداري دادن ب کودکی یتیم و دهها مورد دیگر که نیازي به مادیات ندارد ....فقط

 
کافیست بخواهیم. 

 
سخن پایانی؟ 

مردمِ خرم دره مردمی باعزت وداراي قلبی دریایی هستند که با دست هاي خدایی شان در کوچه پس کوچه هاي شهر کارهاي بزرگی

 
انجام می دهند که در هیچ بنري و رسانه اي گنجایش ندارد. 

جا دارد از همکاران ودوستان خیر نیکوکار و مهربان شهرم در گروهِ دورهمی بانوان که در این پنج سال صدها خانواده را با اهدا مبالغی
ازنظرِ لوازم ِ منزل، جهیزیه، سیسمونی، لوازم التحریر، تبلت و با اعطا وام کارآفرینی و آموزش قالیبافی و خیاطی به بانوان مستعد، که

 
در حل ِ مشکلات همنوعان خود سهیم بوده اند تشکر نموده و بر دستانِ مهربانشان که دستهاي خداست بوسه میزنم. 

 
به عنوان آخرین سوال، الان چه کار خیرانه اي در دست اقدام دارید؟ 

 
در حال حاضر جهت حمایت از کارافرینی بانوان تشکیل صندوق داده ایم و به آنها کمک می کنیم. 

 
آخرین کلام 

 
"لبخندي کوچک" و یا کلامی زیبا، می تواند قلبی را لمس کند. 

هیچکس" خوشحالپ به دنیا نیامده است، اما همه ما با توانایی "خلق شادي" بدنیا آمده ایم، بیاییم با هم مهربان تر باشیم و" شادي

 
بیافرینیم". 

محبت گوهر گرانبهایی است که در برخی از قلبها روي آن خاکستر نشسته است. این پوشش نازك و کوتاه را با تبسم بزداید تا گوهر

 
گرانبهایی که پنهان است 



 
آشکار شود . 

 
سفارش شما به جوان ها چیست؟ 

محبت کنیم ومهربان باشیم. حتی شده بایک لبخند اگر میدانیم باکمترین کمک ما مشکلی حل می شود دریغ نکنیم. صدها فرشته

 
بوسه برآن دست می زنند کز کارخلق یک گره بسته واکند. مهربانی کودکی تنهاست، مهربانی رابیاموزیم. 

 
خبرنگاران پانا: سلوانا و محمد حسین داداشی 

روایت همدلی مصاحبه بانوي خیر همکار فرهنگی



سیف: مفاسد باید خط قرمز دولت اسلامی باشد / ساختار هاي اقتصادي فساد

زا و نظارت ناکارآمد است

منبع: دانشجوشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/03/10

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، مبارزه با مفاسد اقتصادي از موضوعات مهمی است که همواره صحبت آن وجود دارد، اما تا
به امروز اقدام قاطعی براي مبارزه با این موضوع انجام نشده است، هر چند در سال هاي اخیر اقدامات شایان توجهی براي

مبارزه با فساد اقتصادي در قوه قضاییه انجام شده، اما تا ریشه کن کردن این ...

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، مبارزه با مفاسد
اقتصادي از موضوعات مهمی است که همواره صحبت آن
وجود دارد، اما تا به امروز اقدام قاطعی براي مبارزه با این
موضوع انجام نشده است، هر چند در سال هاي اخیر
اقدامات شایان توجهی براي مبارزه با فساد اقتصادي در قوه
قضاییه انجام شده، اما تا ریشه کن کردن این موضوع راه
درازي در پیش داریم، اما فساد اقتصادي از کجا نشات می
گیرد؟ چه خسارت هایی بر اقتصاد وارد می کند و چه راه

هایی براي بستن منافذ فساد اقتصادي وجود دارد بخصوص که یکی از شعار هاي نامزد هاي ریاست جمهوري است را دانشجو با االله

 
مراد سیف؛ استاد اقتصاد و عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین (ع) مطرح کرده که نظرات این استاد اقتصاد در ادامه آمده است. 

االله مراد سیف در گفتگو با دانشجو به خط قرمز بودن فساد و تبعات آن در نظام اسلامی پرداخت و گفت: فساد در هر کشوري خط
قرمز است. در نظام جمهوري اسلامی ایران نیز به این دلیل که ما داراي یک نظام ایدئولوژیک ارزشی و مدعی اسلام ناب هستیم که
عدالت طلبی و مبارزه با فساد و رانت از جمله مهم ترین آرمان هاي آن به شمار می رود، فساد مالی و اقتصادي براي چنین نظامی و
دولت اسلامی باید خط قرمز باشد. این موضوع براي دولت و حاکمیت به قدري باید جدي باشد که حتی میزان کم فساد اقتصادي هم
قابل تحمل نباشد و همه دست اندر کاران و مسئولین نظام نه تنها خود از هر گونه شائبه نزدیک شدن به موارد فساد آلود منزه

 
مراقبت کنند، که باید به آن حساسیت داشته و در پی ریشه کن کردن آن باشند. 

وي دراین باره خاطر نشان کرد: مساله مهم دیگري که باید مورد توجه قرار بگیرد موضوع ادراك فساد است. به دلیل فضاي روانی
جامعه، ممکن است حتی مقدار کم فساد اقتصادي، بیشتر از واقعیت فساد صورت گرفته بزرگ نمایی شود، در چنین شرایطی است که
فساد در اندازه کم نیز هزینه زیادي بر نظام تحمیل خواهد کرد. لذا، مقابله با فساد حتی در موارد به ظاهر کوچک نیز از این جهت که

 
موجب سلب اعتماد مردم به مسئولین و نظام می شود باید مورد توجه و برخورد بازدارنده از جانب مسئولین قرار گیرند. 

کارشناس روابط اقتصادي در این باره بیان داشت: در ریشه یابی فساد اقتصادي باید توجه داشت که متاسفانه فساد هایی که در کشور
دیده می شود، بعضا ریشه ساختاري در اقتصاد ملی ما دارند. در واقع، اقتصاد دولتی و اقتصاد نفتی در این موضوع به شدت دخیل و
تأثیر گذار بوده است. باید بپذیریم دولتی بودن اقتصاد و نفتی بودن آن، بویژه در شرایطی که این دو در تعامل با هم قرار می گیرند،



 
فضاي اقتصادي رانت آلودي را ایجاد می کنند که فساد بر انگیز است. 

االله مراد سیف رابطه اقتصاد نفتی و فساد اقتصادي را توضیح داد و گفت: تزریق رانت ناشی از وجود منابع نفتی خدادادي به اقتصادي
که در آن حاکمیت دولت تعیین کننده یک اقتصاد غیر رقابتی است، احتمال شکل گیري هر گونه فساد اقتصادي را افزایش خواهد
داد. متاسفانه تجارب خوبی از مدیریت سالم اقتصادي در چنین اقتصادي وجود ندارد و همیشه درجه بالایی از فساد در این فضاي

 
اقتصادي وجود داشته و خواهد داشت که تنها بخش هایی از آن گزارش می شود. 

وي دراین باره خاطر نشان کرد: لذا با صراحت می توان گفت بخشی از فساد کنونی، ساختاري است و ناشی از مسائل ساختاري اقتصاد
است، از این جهت، هر قدر بتوانیم اقتصاد را از وضعیت دولتی و نفتی بودن خارج کنیم، هر قدر بتوانیم شفافیت اقتصادي را نهادینه
کنیم و هر قدر پایگاه ها و داده هاي آماري اقتصاد را کامل و بر خط کنیم و از این طریق یک نظارت دائمی و سیستمی کامل و فراگیر
را بر مجموعه اقتصاد ملی حاکم کنیم، احتمال و اندازه وقوع مفاسد اقتصادي کاهش و زمینه نجات اقتصاد کشور از رانت و فساد فراهم
خواهد یافت. امروزه با گسترش ابزار هایی که فناوري اطلاعات در اختیار ما قرار می دهد چنین حرکتی هم ممکن و هم لازم و
ضروري است. تنها در این صورت است که می توان امیدوار بود در کنار اصلاح ساختار هاي اقتصادي و حرکت از اقتصاد دولتی به
سمت یک اقتصاد رقابتی مفاسد و مشکلات اقتصادي ریشه کن شوند و یا اینکه شاهد کمترین درجه فساد در کشور باشیم و به این
مساله افتخار کنیم، اما تا زمانی که ساختار هاي اقتصادي تولید کننده مفاسد هستند و ابزار هاي نظارتی نیز ناکارآمد هستند کمتر
می توان امیدي داشت و مجازات ها اگرچه موثر هستند، لیکن به میزان لازم بازدارنده نخواهند بود و مفسدان اقتصادي به نوعی در

 
هزینه فایده کردن خود، ارتکاب به مفاسد اقتصادي را اقتصادي تشخیص خواهند داد. 

استاد اقتصاد درباره آثار و پیامد هاي مفاسد اقتصادي به دانشجو گفت: از آنجا که فعالیت هاي مرتبط با مفاسد اقتصادي عموما
فعالیت هایی غیر مولد هستند و این فعالیت ها براي اقتصاد از جهت ایجاد ارزش افزوده، ایجاد اشتغال و رشد تولید منفعتی ندارند، لذا
تبعات شکل گیري آن در اقتصاد ملی، به خطر افتادن کارآفرینی و اشتغال و ایجاد چالش هاي متعدد از جمله فقر منابع براي بخش

 
هاي مولد خواهد بود، موضوعی که می تواند خود عامل تضعیف کننده مهمی براي رشد اقتصادي باشد. 

وي دراین باره افزود: فساد اقتصادي عموماً در فضاي غیر رسمی اقتصاد شکل می گیرد که باز هم تقویت اقتصاد غیررسمی به معنی
تضعیف اقتصاد رسمی است، بنابراین فعالیت هاي شناسنامه دار جریمه می شوند و فعالیت هاي فاقد شناسنامه و بخش دلالی از این
فضا سود هاي کلان به جیب می زنند. در شرایطی که فساد اقتصادي وجود داشته و خارج از چتر مالیاتی و قانونی عمل می کنند،
گردش مالی بالاي این فعالیت ها در اقتصاد خود موجب دامن زدن به تورم هزینه اي و افزایش بار هزینه ها براي بخش مولد اقتصاد
خواهد شد. افزایش بی عدالتی و شکاف طبقاتی که نتیجه برخورداري هاي غیر عادي و ناحق ناشی از مفاسد اقتصادي در جامعه است

 
موجبات ناامیدي نسبت به نظام و عملکرد مسوولین را فراهم خواهد ساخت. 

استاد اقتصاد توضیح داد: توزیع ناهموار درآمد و ثروت در اقتصاد کشور ناشی از درآمد هاي بادآورده و بالاي رانتی مفاسد اقتصادي
تقاضا براي واردات کالا هاي لوکس را در شرایطی دامن می زند که منابع مالی و ارزي کشور محدود است، لذا در حالی که منابع
کمیاب در شرایط جنگ اقتصادي می باید به سمت تولید کالا هاي اساسی و اولویت دار بروند، به واردات کالا هاي لوکس تخصیص
پیدا می کنند که خود بعضاً از طریق قاچاق نیز تامین می شوند. نتیجه این که وجود مفاسد اقتصادي یک ساخت چند لایه از مسایل
اقتصادي را دامن می زند که هر یک نمود هایی از ابعاد مختلف فساد اقتصادي و توزیع رانت است که اقتصاد کشور را درگیر کرده

است.



بخشنامه «الف» و «ب» بر حضور مفید اساتید تاکید دارد

منبع: ایسکاشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/03/10

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم گفت: دانشگاه بخشنامه «الف» و «ب» را صادر کرده است که بر حضور مفید اعضاي هیأت
علمی تاکید دارد و سعی دارد بعدي که قدري نسبت به آن غفلت شده است را مورد توجه قرار دهد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم گفت: دانشگاه بخشنامه
«الف» و «ب» را صادر کرده است که بر حضور مفید
اعضاي هیأت علمی تاکید دارد و سعی دارد بعدي که
قدري نسبت به آن غفلت شده است را مورد توجه قرار

 
دهد. 

به گزارش خبرنگار گروه دانشگاه ایسکانیوز؛ اسفند سال
گذشته، جزئیات نحوه همکاري اعضاي هیأت علمی
دانشگاه آزاد اسلامی در بخشنامه اي اعلام شده بود. طبق
این بخشنامه اساتید این اختیار را دارند یکی از 2 صورت

«الف» یا «ب» را براي همکاري خود با دانشگاه انتخاب کنند. ایسکانیوز براي بررسی نقاط قوت و ضعف این بخشنامه با حجت الاسلام

 
خیري رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم گفت وگو کرده است. 

خیري با بیان اینکه اعضاي هیأت علمی تمام وقت که مسئولیت اجرایی ندارند طبق احکامشان باید 32 ساعت حضور داشته باشند،
اظهار کرد: نیمی از این زمان براي تدریس است و نصف دیگر آن هم براي حضور در دانشگاه است. اساتید در ساعات حضور باید
کارهایی که وظیفه اعضاي هیأت علمی است مثل فعالیت هاي علمی، پاسخگویی به دانشجویان، انجام کارهاي پژوهشی و راهنمایی

 
دانشجویان تحصیلات تکمیلی را انجام دهند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم ادامه داد: آنچه در عمل در طول تاریخ فعالیت اعضاي هیأت علمی دانشگاه آزاد رخ داده، این بوده که
این میزان حضور اساتید کم رنگ شده است. در واقع دانشگاه براي برخی اعضاي هیأت علمی به آموزشگاهی تبدیل شده که ساعاتی را
به تدریس می پردازند و خیلی توجهی به بعد حضور ندارند. البته همه اینطور نیستند اما تعدادي از اساتید فقط خود را متعهد به

 
تدریس می دانند. 

وي با اشاره به اینکه با همه گیري کرونا این حضور کم رنگ تر هم شده است، افزود: ارتباط نداشتن دانشجو با استاد در این شرایط
مضاعف شده است. از آنجا که تدریس در فضاي مجازي انجام می گیرد؛ برخی از اعضاي هیأت علمی بعضاً یکسال است که دانشگاه

 
خود را ندیده اند. 

خیري تصریح کرد: این مسائل براي دانشگاهی که تلاش می کند یک دانشگاه مسأله محور باشد خسران است؛ دانشگاهی که در آن
کارآفرینی، ارتباط با صنعت و ارتباط با دانشجو اولویت دارد و به دنبال این است که خودش را به عنوان یک دانشگاه اجتماعی مطرح

کند. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم ادامه اداد: براساس این سیاست ها و وضعیتی که توصیف شد؛ دانشگاه بخشنامه «الف» و «ب» را صادر
کرده است که بر حضور مفید اعضاي هیأت علمی تاکید دارد و سعی دارد بعدي که قدري نسبت به آن غفلت شده است را مورد توجه

 
قرار دهد. 

وي با بیان اینکه این بخشنامه براي ایجاد انگیزه در اعضاي هیأت چند مولفه را مورد توجه قرار داده است، گفت: یکی اینکه حقوق و
مزایا را تا حدي افزایش داده است تا بتواند مشکلات اقتصادي اساتید را کمتر کند. مولفه بعدي این است که ارفاقی در نظر گرفته شده

 
است و حضور فیزیکی در محیط دانشگاه را ملاك عمل قرار نداده است. 

خیري خاطرنشان کرد: وقتی دانشگاه از عضو هیأت علمی توقع دارد که مسأله محور برخورد کند و دغدغه حضور در صنایع و پیشبرد
اهداف فناورانه داشته باشد؛ چه بسا استاد احساس کند که این حضور آن هدف را تامین نمی کند. لذا بخشنامه نسبت به حضور

 
فیزیکی انعطاف نشان داده و استاد به جاي حضور می تواند کار دیگري را که براي اهداف دانشگاه مفید است، انجام دهد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم درباره دیگر مزایاي این بخشنامه اظهار کرد: بخشی از اعضاي هیأت علمی که تعدادشان هم کم نیست
به عنوان اعضاي هیأت علمی اجرایی در خدمت دانشگاه هستند. این افراد تحت عناوینی چون مدیر گروه، رئیس دانشکده، پژوهشگر و
اعضاي شوراها و کمیته ها فعالیت می کنند و هیچ تکلیف مضاعفی به دوش این افراد نیامده است. این اعضا مشمول بخشنامه «الف»

 
هستند و اضافه حقوق و مزایا شامل آنها شده است. 

وي ادامه داد: برخی از اعضاي هیأت علمی هم ممکن است ترجیحشان بر این باشد که تمام وقت بمانند اما فقط کار تدریس را در
دانشگاه انجام دهد. این افراد در واقع تمایلی به حضور غیر از موظفی تدریس ندارد. پیش از این تاکید بر این بود که نیمی از موظفی
باید حضور باشد و این دینی را به گردن عضو هیأت علمی می انداخت وحضور نداشتن آنها اگر هماهنگ نمی شد مشکل شرعی

 
داشت. 

به گفته خیري دانشگاه این امکان را ایجاد کرده که اگر فردي نمی تواند حضوري غیر از حضور آموزشی داشته باشد؛ عضو تمام وقت

 
بماند اما قدري از مزایاي او کاهش داده شود. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم با تاکید بر اینکه این بخشنامه به شرایط اعضاي هیأت علمی توجه کرده است، گفت: روح این بخشنامه
همسو با سیاست هاي دانشگاه است و به اعضاي هیأت علمی هم کمک می کند. طبیعتاً اعضاي هیأت علمی که طبق حکمشان در

 
خدمت دانشگاه باشند و کار مفید انجام دهند از چنین بخشنامه اي استقبال می کنند همانطور که استقبال هم شده است. 

وي ادامه داد: در دانشگاه قم عده خیلی کم و انگشت شماري گفته اند که در گروه «ب» قرار بگیرند و عمده افراد تمایل دارند که به
دانشگاه کمک کنند و حضور مفید داشته باشند. در حال حاضر هم بسیاري از اساتید خدمت می کنند و با این بخشنامه این موضوع
هدفمند می شود. در واقع این بخشنامه همکاري اساتید را سامان می دهد و دانشگاه هم در مقابل طبق تعهدي که دارد؛ حقوق و

 
مزایاي بیشتري را به او می دهد. 

خیري با بیان اینکه بخشنامه رکود علمی یکی از بخشنامه هایی است که روي زمین مانده و اگر اجرا می شد تعدادي از اساتید با
مشکل مواجه می شدند، تصریح کرد: دانشگاه این بخشنامه را اجرا نکرده چرا که نگاهش، نگاه تشویقی بوده است. طبیعی است که هر

 
بخشنامه جدیدي نقاط ضعفی هم داشته باشد که قابل اصلاح است و انشاالله این نقاط ضعف هم برطرف خواهد شد. 



انتهاي پیام/



درخشش اساتید دانشگاه فنی و حرفی سمنان در رویداد ایده پردازي انتخابات

1400

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/03/10

دو استاد دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان رتبه هاي برتر رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران را
کسب کردند

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست
جمهوري ایران با محوریت بسیج اساتید دانشگاه فنی و
حرفه اي کشور و با موضوع "گفتمان سازي الگوي مطلوب
اعمال مدیریت نوین رئیس جمهور آینده در توسعه و رونق

 
کسب و کار و مهارت آموزي" برگزار شد. 

در این رقابت ،، سارا آقایان استاد دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان با ارائه ایده ایجاد محیط کسب و کار و تولید ثروت مبتنی بر

 
دانش و فن در فضاي دانشگاه فنی و حرفه اي مقام اول را کسب کرد. 

فاطمه نعیمی نیز با ارائه ایده توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان موفق شد مقام سوم این رویداد را

 
بدست آورد. 

رضا نقدي رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت : رویداد ایده پردازي انتخابات 1400 ریاست جمهوري ایران با محور
هاي مهارت هاي کلیدي توسعه کسب و کار الگوي مطلوب اعمال مدیریت توسعه کسب و کار مهارت محور مبتنی بر تولید، تمرکز بر
الگو هاي نوین مهارت آموزي و رونق کسب و کار، توسعه کارآفرینی و افزایش ظرفیت اشتغال پذیري مهارت آموختگان، استفاده از
ظرفیت هاي فضاي مجازي در بهبود و رونق کسب و کار، بهبود فضاي کسب و کار مهارت محور و ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی،
الگوي مطلوب مهارت آموزي - توسعه کسب و کار - مشارکت صاحبان مشاغل و توسعه اقتصادي و فرصت انگاري تحریم در توسعه و

 
رونق کسب و کار نوین با محوریت جوانان برگزار شد. 

هیات داوران بالغ بر 53 ایده را ارزیابی کردند که در نهایت دو استاد از دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان توانستند در فهرست

 
ارائه دهندگان 3 ایده برتر قرار بگیرند. 

انتهاي پیام / گ



سطح زندگی طلبه ها از متوسط جامعه پائین تر است

منبع: ناطقانشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/03/10

آیت االله سید هاشم حسینی بوشهري رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي
با اشاره به سطح زندگی طلاب خاطرنشان کرد: عده اي از مردم گمان می کنند که تمام امکانات دست طلاب است و آنها در

رفاه کامل زندگی می کنند درحالی که این گونه نیست و سطح زندگی طلبه ها از سطح زندگی ...

ناطقان:آیت االله سید هاشم حسینی بوشهري در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با قدردانی از برنامه ها و فعالیت
هاي مرکز خدمات در حمایت از حوزویان گفت: از رویکرد هدفمندي و راهبردي و همچنین داشتن جامعیت در فکر و طرح در مرکز

 
خدمات تشکر می کنم و امیدوارم این مسیر ادامه پیدا کند. 

وي با تأکید بر اهمیت ارتباط بیشتر مرکز خدمات و مرکز
مدیریت حوزه هاي علمیه تصریح کرد: ارتباط و هماهنگی بیشتر
دو مرکز، باعث نظم بخشیدن به امور و نیز خدمت رسانی مطلوب

 
تر به طلاب خواهد شد. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین با اشاره به سطح زندگی
طلاب خاطرنشان کرد: عده اي از مردم گمان می کنند که تمام
امکانات دست طلاب است و آنها در رفاه کامل زندگی می کنند
درحالی که این گونه نیست و سطح زندگی طلبه ها از سطح

 
زندگی متوسط جامعه خیلی پائین تر است. 

آیت االله حسینی بوشهري مرکز خدمات را یک پشتوانه ارزشمند دانست و افزود: وظیفه مرکز مدیریت تعلیم و تربیت طلاب و وظیفه
مرکز خدمات پشتیبانی و حمایت از طلاب می باشد. هر چه حوزه از نظر علمی و مرکز خدمات از نظر پشتیبانی، با یکدیگر همراه

 
باشند، انتظار حوزه پویاتري را خواهیم داشت. 

عضو شوراي عالی حوزه هاي علمیه ادامه داد: اگر این حمایت و پشتیبانی هدفمند باشد باعث رشد علمی و پژوهشی طلاب می شود.

 
به عبارت دیگر باید دنبال کنیم که در قبال این حمایت چقدر طلاب پیشرفت کرده اند و اوضاع درسی آنها را رصد کنیم. 

امام جمعه قم مرکز خدمات و مرکز مدیریت را مکمل هم دانست و خاطر نشان کرد: اگرچه مرکز خدمات یک مرکز مستقل و زیر نظر

 
مقام معظم رهبري است اما فلسفه وجودي مرکز خدمات، حمایت و پشتیبانی از مرکز مدیریت و مراکز حوزوي است. 

نمایند مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبري با اشاره به این که طلاب مرزبانان دین اسلام هستند و خدمت به آن ها یعنی خدمت
به اسلام، افزود: خدمت رسانی به طلاب داراي افتخار بالا و اجر بسیار بالاتري است و افرادي که در این عرصه خدمت می کنند

 
زحماتشان از دید خداوند دور نخواهد ماند. 

وي با بیان اینکه تقسیم کار درست و منطقی بر اساس شرح وظایف باید مورد توجه قرار گیرد، خاطر نشان کرد: اگر مسئولین با هم

 
برنامه ریزي کنند و خروجی برنامه یک چیز بشود، اختلاف و منازعه اي پیش نمی آید و خدمت رسانی بهتري می توانند انجام دهند. 



در ابتداي این دیدار، حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي رئیس جدید مرکز خدمات به گزارشی از فعالیت هاي مرکز خدمات
پرداخت و گفت: اقدامات مناسب و سامانه هاي خوبی ایجاد شده است تا طلاب نیازي به مراجعه حضوري به مرکز نداشته باشند و به

 
صورت مجازي امور خود را پیگیري کنند که باید چنین اقدامات و ابتکاراتی در این مرکز ادامه یاید. 

وي با اشاره به مستقل بودن مرکز خدمات خاطرنشان کرد: این استقلال به این معنا نیست که یک نگاه رقابتی و دوگانگی در حوزه

 
علمیه ایجاد شود بلکه تمامی مراکز باید یک هم افزایی و وحدت و اتفاق نظر داشته باشند. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با اشاره به رایزینی هایی که با وزارت مسکن، بنیاد مسکن و ستاد اجرایی صورت گرفته، گفت:

 
ما قرار است حدود 1000 خانه براي طلاب واجد شرایط در سراسر کشور درست کنیم. 

وي در ادامه گفت: براي هم افزایی و هماهنگی، جلساتی با مرکز مدیریت و جامعۀ المصطفی العالمیۀ داشته ایم و این هم افزایی در

 
برنامه ها و جلوگیري از موازي کاري ها بین مراکز مطلوب است. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي همچنین به معرفی برنامه هاي دیگر مرکز خدمات از جمله بخش هاي فرهنگی، معیشت و
کارآفرینی، صندوق قرض الحسنه و سلامت و امور بیمه پرداخت.



اظهارات جنجالی همتی در تلویزیون؛ از پیامک حجاب به زنان تا فیلترینگ

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/03/10

اظهارات جنجالی همتی در تلویزیون؛ از پیامک حجاب به

 
زنان تا فیلترینگ 

خبرآنلاین/ عبدالناصر همتی، کاندیداي انتخابات ریاست
جمهوري در گفتگویی تلویزیونی اظهاراتی درباره تهمت
زدن به دخترش، یارانه 450 هزار تومانی، پیامک حجاب به

 
زنان، فیلترینگ و ... بیان کرد. 

 
مهمترین بخش اظهارات همتی به شرح زیر است: 

 
تاسف خود را در برابر عدم حضور برخی چهره ها در انتخابات اعلام می کنم. من به دنبال تحقق جمهوریت هستم 

 
من آمده ام 4 سال رییس جمهور باشم، روساي جمهور براي 8 سال می آیند و 4 سال اول، به فکر اصلاحات اقتصادي نیستند 

 
برخی بدنبال یارانه 450 هزارتومانی هستند، این یعنی بنزین 10 هزار تومان شود. 

 
می خواهند 100 هزار تومان بدهند و 200 هزار تومان از جیب مردم بردارند؟ از کجا می خواهند بیاورند؟ 

 
منابع این یارانه و این وعده ها را از کجا می خواهید بیاورید؟ کار پوپولیستی مردم را فقیرتر می کند 

 
ما زنان را در جامعه اصلا حساب نمی کنیم، برخی حتی می گویند در خانه هم زنان را با اسم کوچک صدا نکنید 

 
من نمی دانم برخی دوستان با فیلترینگ اینستاگرام و توییتر به دنبال چه هستند؟ با زندگی مردم بازي می کنند. 

می گویند مبارزه با فساد و کاندیدها وعده مبارزه با فساد می دهند که چند نفر را بگیریم و بازداشت کنیم و زندان کنیم، پول مملکت

 
بر می گردد؟ اصلا نباید اجازه داد فساد شکل بگیرد 

کاندیدایی گفته من نمی گذارم 90 هزار میلیارد وام به افراد داده شده، من عرض می کنم که این وام ها در دوره ي خود آنها داده

 
شده است 

5 کاندیدا علیه من دروغ می نویسند، من میدانم در ستادهاي آنها چه می کنند. 



عکس دخترخانمی را در کالیفرنیا منتشر کردند که دختر من است. اگر دین ندارید، آزاده باشید. من دو دختر دارم یکی متخصص
کودکان و یکی دانشجوي معماري در داخل کشور است و یک پسر دارم استاد دانشگاه و معمار است بنابراین هر سه نفر در ایران

 
هستند و افتخار می کنم در داخل کشور و براي مردم کار می کنیم. 

 
به دختران ما با پیامک حجاب استرس وارد می کنند. 

 
در زندگی مردم دخالت می کنیم که چه جور زندگی کن، چه فیلمی ببین، کجا برو، کجا نرو! 

ما نمی توانیم این انزواي اقتصادي که از خارج به ما تحمیل کرده اند و این انسدادي که در داخل ایجاد کرده اند را ادامه بدهیم و باید

 
با تعامل این را حل کنیم 

 
سهم تحریم در مشکلات اقتصادي بالاي 50 درصد است. 

 
اینکه مثلا ده سال یک نفر را بندازیم زندان، فکر می کنید مشکل فساد را حل می کند؟ 

 
این بگیر و ببندها نمایشی است. با بازداشت و کار نمایشی که مشکل فساد حل نمی شود 

باید فساد را از ریشه خشکاند، باید دنبال کسانی رفت که به بابک زنجانی فرصت فساد دادند. معلول مسئله نیست. باید علت را پیدا

 
کرد 

 
اجازه رانتخواري نمی دهم، همانطور که در بانک مرکزي به کسی باج ندادم 

 
مشروح اظهارات همتی به نقل از ایسنا را در ادامه بخوانید: 

عبدالناصر همتی در گفت وگوي تلویزیونی با تاکید بر اینکه معیشت مردم دچار آسیب فراوان شده است، اظهار کرد: نحوه مدیریت

 
اقتصاد ما اشکال دارد. تا به امروز سیاستمداران کشور را کنترل کردند و وضعیت ما امروز به این شکل است. 

وي افزود: عدالت در پرداخت یارانه نداریم. در حاشیه شهرها مردم با فلاکت زندگی می کنند. من حتماً برنامه ي خاصی براي پرداخت

 
یارانه ها دارم، اما عدد آن را اعلام نمی کنم و شعار پوپولیستی نمی دهم. 

همتی با بیان اینکه باید قدرت خرید مردم را اصلاح کنیم، یادآور شد: باید اعتباري به مردم پرداخت کنیم تا بتوانند کالا بخرند و

 
سپس تولید افزایش می یابد. 

این کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به این پرسش که برنامه وي براي یارانه ها چیست؟ اظهار کرد: قبل از اینکه پاسخ
این سوال را بدهم باید بگویم براي ما جمهوریت نظام و راي مردم بسیار مهم است و مورد تاکید امام راحل بوده است و فکر می کنم و
تاسف خودم را بابت اینکه نمایندگان و داوطلبان ذیصلاحی نتوانستند وارد عرصه رقابت شوند. اما من تلاش می کنم نماینده شایسته
اي از طرف آنها باشم و امیدوارم این اجازه را به من بدهند و حمایت کنند که انشاءاالله بتوانم در یک مبارزه تقریبا عادلانه پنج به یک



 
بتوانم دولتی تشکیل بدهم که خواست اکثریت مردم باشد و جمهوریت را ان شاء االله بتوانم محقق کنم. 

وي ادامه داد: بحث یارانه، بحث بسیار مهمی است و معیشت مردم دچار آسیب شدیدي شده است و تحریم هاي ظالمانه و فشار

 
حداکثري نیز به این شرایط دامن زده است اما باید بگویم که نحوه ریل گذاري اقتصادي ما مشکل دارد. 

همتی یادآور شد: تاکنون سیاست مداران ما رئیس جمهور بودند و اقتصاددان ها را هدایت می کردند نتیجه اش این شد که دیدیم
اکنون چند دهه است که وضعیت اقتصادي نه تنها بهتر نشده است بلکه روز به روز نیز خراب تر می شود، یکبار امتحان کنیم
اقتصاددان ها مسئولیت اجرایی بگیرند و سیاستمداران به حرف ما گوش بدهند تا ما بگوییم که چگونه می شود اقتصاد را اداره کرد و

 
همانند دیگر کشورهاي دنیا تورم را کنترل کرد و مثل همه دنیا رشد اقتصادي را رقم زد. 

این کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه در یارانه دادن فقط به خاطر سیاست هاي غلط ما باعث شده است که مردم زیر
خط فقر بروند، ادامه داد: معیشت مردم دچار خدشه شود و اکنون 45 هزار تومان عددي نیست. اینکه اکنون می گویند چند صد هزار
تومان یارانه می دهند درست نیست و اکنون که دوستان آن را مطرح می کنند انتظاراتی در جامعه بوجود می آید، این در حالی است

 
که برخی مواقع در پرداخت حقوق جاري مشکل داشتیم؛ بنابراین این یارانه نقدي را از کجا می خواهند بیاورند بدهند؟ 

وي تأکید کرد: اینکه 100 تومان یارانه بدهند باید 200 تومان از جیب مردم بردارند؛ من درباره یارانه ها برنامه دارم و به طور جدي

 
روي آن کار کرده ام و ان شاء االله مردم عزیز خواهند دید که ما به صورت جدي روي آن کار کرده ایم. 

همتی با تاکید بر اینکه من چهار سال می خواهم رئیس جمهور شوم نه دو دوره، گفت: علت آن نیز این است که کسانی که رئیس

 
جمهور شدند در دور اول نتوانستند اصلاح اقتصادي انجام دهند چون می خواستند در دوره بعد نیز در انتخابات پیروز شوند. 

وي افزود: در همان چهار سال اول تمام برنامه هاي خود را انجام خواهم داد که یارانه یکی از آنهاست که باید اصلاح شود و به صورت

 
جدي نتیجه بگیریم و موثر باشد. 

این کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به این پرسش که پرداخت یارانه باید دائمی باشد یا نه، گفت: ما باید قدرت خرید
مردم را اصلاح کنیم یعنی اکنون توان خرید اقلام مورد نیازشان را ندارند ما یارانه می دهیم که این کار را بکنند، اکنون یارانه
دودستی پرداخت می شود اما باید یک اعتباري به مردم عزیز بدهیم که بتوانند کالا بخرند و تقاضا ایجاد شود و تولیدکننده بتواند

 
کالاي خود را بفروشند ما اگر بتوانیم این مقطع را طی کنیم از یک چرخه دور باطل خارج می شویم. 

همتی یادآور شد: بنابراین توان مالی مردم افزایش پیدا می کند و خرید انجام می دهند و تولید ما راه می افتد و رونق پیدا می کند و

 
رشد اقتصادي باعث اشتغال بیشتر می شود و دوباره درآمدها افزایش پیدا می کند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به این پرسش که اگر یارانه 45 هزار تومانی ارزش ندارد چرا روي افزایش آن تاکید
دارید و اینکه آیا رقم یارانه را افزایش می دهد، تصریح کرد: حتما این کار را خواهم کرد اما با مطالعه و براساس منابع، اگر ما به طور
مثال می خواهیم 450 هزار تومان یارانه بدهیم من که مطلع هستم و تا امروز که توسط رئیس جمهور محترم از کار برکنار شدم
رئیس بانک مرکزي بودم ، من همه اطلاعات را در اختیار دارم اگر دوستان بیایند به آنان توضیح می دهم از کدام منابع می خواهند

 
این مقدار یارانه را پرداخت کنند می خواهند بنزین را 10 هزار تومان کنند این محل منابع را شفاف به مردم بگویند. 



وي ادامه داد: آنهایی که می خواهند یارانه را افزایش بدهند شفاف بگویند از کدام منابع می خواهند این مبلغ را افزایش بدهند
بنابراین خواهش من این است که با مردم پوپولیستی برخورد نکنیم، ساده انگارانه به مسایل نگاه نکنیم. برخی واقعا ساده انگارانه به
مسایل نگاه می کنند و فکر می کنند اداره کشور همانند اداره یک خانه است؛ نه اینگونه نیست و مشکلات عظیم اقتصادي داریم و

 
زیرساخت هاي ما مشکل جدي پیدا کرده اند منابع درآمدي دولت مشکلات جدي پیدا کرده است. 

همتی افزود: شما بودجه 1400 را نگاه کنید همین امسال شصت تا هفتاد درصد به بودجه اضافه شد که من خیلی مخالف بودم و در
جلسات دولت نیز گفتم که این کار را نکنید از آن طرف مجلس نیز 30 درصد به آن اضافه کرد و اکنون نیز بودجه نسبت به سال

 
گذشته دو برابر شده است منابع آن را از کجا می خواهند بیاورند؟ 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تأکید کرد: پوپولیستی کارکردن مردم را فقیر می کند و این ساده انگارانه است و کشور را باید با

 
عقلانیت اداره کرد. 

وي درباره وضعیت اشتغال تصریح کرد: زنان را نیز باید به نرخ اشتغال اضافه کنیم. بعضی معتقدند حتی اسم کوچک خانم ها را هم در
خانه نگویید. چه معنا دارد به دختر خانمی که لیسانس گرفته و زحمت کشیده پیامک بدهیم که حجابت را در خودرو رعایت نکردي.

 
حرمت همه را حفظ و رعایت کنیم و یکی از مهمترین حق زنان، اشتغال است. 

همتی ادامه داد: رقم9.6 دهم اشتغال در آمار درست است اما تعداد افراد شاغل و فرصت هاي شغلی هم پایین آمده بنابراین باید نرخ
اشتغال تعدیل شود. اگر ما می خواهیم اشتغال رونق بگیرد باید به واحدهاي کوچک و متوسط، توجه و برنامه تامین مالی آنها را فراهم

 
کنیم. باید بتوانیم این نوع واحدها را با تسهیلات بانکی به سوي راه اندازي واحدهاي کوچک و متوسط ببریم. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: در بخش خدمات به دلیل کرونا بخش مهمی از اشتغال را از دست دادیم اما کرونا

 
نوآوري ایجاد کرد و عمده زندگی مردم در اینستاگرام وارد شده است. 

وي با اشاره به فیلترینگ افزود: فیلتر اینستاگرام یعنی بازي با زندگی مردم؛ مسئولان هم باید با فیلتر وارد توییتر شوند؛ من نمی دانم

 
چرا؟ 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره بازار سرمایه تأکید کرد: نوع ذاتی این بازار ریسک آن است. کارهایی در
بازار سرمایه شد که نباید می شد؛ روند حمایت هاي بدون منطق براي رشد سریع شاخص مشکل ساز شد و بخش مهمی از مشکلات

 
بازار سرمایه به خاطر دخالت هاي غیر منطقی در بورس است. 

وي افزود: وقتی دخالت می کنیم و مسائل بورس را به شوراي امنیت می بریم، معلوم است کسی که در بورس است می گوید باید

 
زودتر از بورس بیرون بروم. 

همتی با بیان اینکه اعتقادي به دخالت در بورس ندارم، اظهار کرد: ما با این کار، مردم را گیچ و بی اعتماد به بورس می کنیم اما به
بازار سرمایه اعتقاد جدي دارم و باید کمک کنیم. سقوط بازار سرمایه دلایل متعددي دارد. می توانیم بورس را دوباره احیا کنیم ولی
نه دو سه روزه. بخش حقیقی اقتصاد ما اگر خوب کار کند بازار ما هم رونق می گیرد. دولت من با این رویکرد، بازار سرمایه را در توجه

 
جدي خود قرار خواهد داد. از شفافیت بورس حمایت می کنم نه اینکه عده اي به خاطر دعوت مسئولان وارد بورس شوند. 



وي تصریح کرد: کاندیدایی گفته من نمی گذارم 90 هزار میلیارد وام به افراد داده شده، من عرض می کنم که این وام ها در دوره ي

 
خود آنها داده شده است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه 5 کاندیدا علیه من دروغ می نویسند، اظهار کرد: عکس دخترخانمی را در

 
کالیفرنیا منتشر کردند که دختر من است. اگر دین ندارید، آزاده باشید. 

همتی با اشاره به چگونگی مبارزه با فساد، گفت: اینکه مثلا ده سال یک نفر را بندازیم زندان، فکر می کنید مشکل فساد را حل می
کند؟ این بگیر و ببندها نمایشی است. با بازداشت و کار نمایشی که مشکل فساد حل نمی شود. باید فساد را از ریشه خشکاند، باید

 
دنبال کسانی رفت که به بابک زنجانی فرصت فساد دادند. معلول مسئله نیست. باید علت را پیدا کرد. 

وي در پایان اظهار کرد: اجازه رانتخواري نمی دهم، همانطور که در بانک مرکزي به کسی باج ندادم و موافق استقلال بانک مرکزي

 
هستم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



پرداخت آسان صدقه با ارسال عدد یک به شماره 8877

منبع: شبستانشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/03/10

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد استان یزد گفت: نیکوکاران یزدي می توانند با ارسال عدد یک به شماره
8877 با سهولت صدقه روزانه را پرداخت کنند، سامانه ملی نیکوکاري 096887 نیز براي سهولت در پرداخت کمک ها در

نظر گرفته شده است.

معاون توسعه مشارکت هاي مردمی کمیته امداد استان یزد گفت:
نیکوکاران یزدي می توانند با ارسال عدد یک به شماره 8877 با سهولت
صدقه روزانه را پرداخت کنند، سامانه ملی نیکوکاري 096887 نیز براي

 
سهولت در پرداخت کمک ها در نظر گرفته شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یزد، غلامرضا مشعل چی بابیان اینکه رویکرد کمیته امداد در دریافت غیرحضوري و
الکترونیکی کمک هاي مردمی در بخش هاي مختلف ازجمله صدقات، زکات، اکرام ایتام، محسنین و طرح هاي مبتنی بر نیاز
محرومان است، گفت: نیکوکاران یزدي می توانند با ارسال عدد یک به شماره 8877 با سهولت صدقه روزانه را پرداخت کنند، سامانه

 
ملی نیکوکاري 096887 نیز براي سهولت در پرداخت کمک ها در نظر گرفته شده است. 

وي بابیان اینکه حدود 25 هزار خانوار نیازمند با جمعیت 50 هزار نفر تحت حمایت کمیته امداد استان یزد قرار دارند، افزود: مردم
خیراندیش استان همچنین می توانند با شماره گیري کد دستوري# 0358877 تلفن همراه کمک هاي خود در زمینه هاي مختلف

 
را به نیازمندان پرداخت کنند. 

مشعل چی یادآور شد: صدقات دریافتی براي کمک به خرید، ساخت، تعمیر و تکمیل مسکن مددجویان، کمک به ازدواج نیازمندان،
کمک به ارتقاي شاخص هاي بهداشتی و هزینه هاي درمانی نیازمندان، تسهیلات قرض الحسنه اشتغال و وام ضروري و کمک موردي
به نیازمندان، ارائه خدمات فرهنگی و تحصیلی به دانش آموزان و دانشجویان تحت حمایت، تعامل با خیریه ها و مراکز نیکوکاري و

 
ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاریابی مددجویان هزینه می شود. 

تلفن چهاررقمی 1811 کمیته امداد استان یزد آماده پاسخگویی به سؤالات مردم نیک اندیش استان یزد در سراسر استان است.



وزیر نیرو وارد آذربایجان شرقی شد

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/03/10

ایسنا/آذربایجان شرقی وزیر نیرو امروز دوشنبه در نهمین هفته از پویش «#هرهفته_الف_ب_ایران» به منظور افتتاح سه پروژه

 
آبی و شرکت در جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس وارد آذربایجان شرقی شد. 

رضا اردکانیان در این سفر، دستور آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3360 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات،

 
به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت همزمان صادر خواهد کرد. 

سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب کشور با مخزنی به

 
حجم 62 میلیون متر مکعب روي رودخانه مرزي ارس احداث شده است. 

این سد از نوع خاکی با هسته ناتراواي رسی به منظور انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد مترمکعب

 
آب را تنظیم می کند.  

همچنین، دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور روي این سد احداث شده و بهره برداري از شبکه پایاب سد
قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار

 
نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان می شود. 

آبگیري سد گردیان دومین پروژه اي است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2200 هکتار از اراضی دیمی در

 
شهرستان جلفا احداث شده است. 

آخرین پروژه آماده افتتاح در آذربایجان شرقی، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3360 هکتار است که توسط ایستگاه هاي پمپاژ از

 
طریق رودخانه ارس، در شهرستان مرند سیراب خواهد شد. 

امروز همچنین با حضور وزراي نیرو و انرژي جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان، گرامیداشت پنجاهمین سال بهره برداري

 
مشترك از سد ارس برگزار خواهد شد. 

به گزارش آرمان اقتصادي، در این مراسم رضا اردکانیان وزیر نیروي ایران، پرویز شهبازاف وزیر انرژي جمهوري آذربایجان، قاسم تقی
زاده خامسی، معاون امور آب و آبفا وزارت نیرو ایران و  زاعور میکائیلوف رییس شرکت سهامی عام و بهبود مدیریت منابع آب

 
آذربایجان (OJSC) و سایر مسئولان منطقه اي حضور خواهند داشت. 

گفتنی است، رودخانه ارس شاخه اصلی رود کورا و از مهم ترین رودخانه هاي منطقه شمال غرب به شمار می رود. طول رودخانه ارس
بالغ بر 1072 کیلومتر است که 410 کیلومتر آن مرز مشترك جمهوري اسلامی ایران با همسایگان شمالی (ارمنستان و جمهوري

 
آذربایجان) را تشکیل می دهد. 



انتهاي پیام



رئیسی: اینترنت براي دهک هاي پایین باید رایگان شود

منبع: تابناكشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هاي خود در خصوص فضاي مجازي صحبت کرد.

به گزارش «تابناك» به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان،
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی، نامزد انتخابات ریاست
جمهوري در جمع خبرنگاران پس از ضبط برنامه در
صداوسیما گفت: فضاي مجازي و اینترنت امروز به صورت
یک امري در آمده که تمام لایه هاي زندگی ما را تحت

 
تاثیر قرار داده است. 

وي افزود: امروزه فضاي مجازي و اینترنت تبدیل به حق
مردم شده است؛ حداقل استفاده از اینترنت براي دهک

 
هاي پایین جامعه باید رایگان شود. 

رئیسی اظهار کرد: واقعا یک سوال وجود دارد که چرا با گسترش استفاده از فضاي مجازي، زیر ساخت هاي مورد نیاز براي آن تهیه

 
نشده است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: چرا نگذاریم مردم در این فضاي مجازي اشتغال داشته باشند مثلاً یک خانم خانه دار

 
آشپزي کند و یک معلم که تولید محتوا انجام می دهد، چرا نسبت به این کاري که انجام می دهد سهم خود را نبرد. 

وي گفت: هند امروز اندازه درآمد نفتی ما از اینترنت سود اقتصادي می برد و دولت مردمی براي درآمدزایی مردم از اینترنت برنامه
هاي روشنی دارد.



وقتی بانک ها سد راه تولید می شوند/ از دلسردي سرمایه گذار تا از دست

دادن بازارهاي صادراتی

منبع: فودناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/03/10

صنایع تبدیلی و تکمیلی در کنار اشتغالزایی و درآمدزایی پایانی بر درد خام فروشی است اما در این مسیر نباید بانک ها سد
راه تولید شوند چراکه بااین اقدام شاهد دلسردي سرمایه گذاران خواهیم بود.

روبه روشدن با ضایعات محصولات کشاورزي از یک سو و
نبودن حلقه واسطه براي متصل کردن کشاورزي به صنعت،
همواره از دغدغه هاي اصلی در زمینه کشاورزي محسوب
شده و می شود چراکه امنیت غذا و کاهش ضایعات

 
کشاورزي در پناه صنایع تبدیلی امکان پذیر می شود. 

در توضیح بیشتر صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزي
به صنایعی گفته می شود که به فرآوري و عمل آوري
محصولات نباتی و حیوانی اعم از زراعی، باغی، شیلاتی، دام

و طیور، جنگل و مرتع می پردازند و در مجموع فرآوري دربرگیرنده تغییرات فیزیکی، شیمیایی، ارگانولپتیکی، نگهداري، بسته بندي و

 
توزیع است. 

به عبارت دیگر صنایع تبدیلی و تکمیلی به صنایعی گفته می شود که با زیرمجموعه این بخش ارتباط مستقیم دارد و به عبارت بهتر

 
این صنایع، فرآیند تولید مواد کشاورزي را کامل کرده و آن ها را به صورت بهینه آماده ورود به بازار مصرف می سازد. 

با ایجاد صنایع تبدیلی کشاورزي می توان شاهد رونق گرفتن طرح هاي راکد کشاورزي بود به نحوي که راهکار ایجاد و تثبیت اشتغال

 
در بخش کشاورزي، توسعه صنایع تبدیلی است 

بارها عنوان شده که با ایجاد صنایع تبدیلی کشاورزي می توان شاهد رونق گرفتن طرح هاي راکد کشاورزي بود به نحوي که راهکار

 
ایجاد و تثبیت اشتغال در بخش کشاورزي، توسعه صنایع تبدیلی است. 

با این حال در بخش کشاورزي اگرچه ظرفیت ممتاز توسعه اي در کشور داریم اما به رغم بالا بودن ارزش افزوده در تولید و عرضه
محصولات این بخش، چرخه معیوب صنایع تبدیلی و تکمیلی سبب شده تا شاهد خام فروشی محصولات باشیم به گونه اي که بزرگ
ترین آسیب و تهدید را براي فعالان بخش کشاورزي رقم می زند حال آنکه صنایع تبدیلی از میزان بیکاري هاي دائمی و فصلی کم

 
کرده و زمینه مناسب براي توسعه بخش کشاورزي را فراهم می کند. 

کارشناسان صنایع تبدیلی را پیش نیاز راهبرد صنعتی شدن و تأمین کننده امنیت غذایی در کشور می دانند زیرا این صنایع می تواند

 
از نقش تأمینی مواد غذایی و نیز امنیت غذایی بالایی برخوردار باشد. 

حال که قریب به دو ماه و نیم از سال 1400 و تاکیدات بر توجه به تولید، پشتیبانی و حمایت از آن را پشت سر گذاشته ایم برآن
شدیم تا جویاي اقدامات انجام شده در این زمینه باشم و در این راستا پاي صحبت هاي حسن محمدي؛ مدیر صنایع تبدیلی و غذایی

 
سازمان جهادکشاورزي استان همدان نشستیم که در ادامه متن این گفتگو را می خوانید: 

 
لزوم توجه به فرآوري و بسته بندي محصولات باغی و کشاورزي همدان 

حسن محمدي با اشاره به موضوع سرمایه گذاري و نحوه صدور مجوزها در عرصه صنایع تبدیلی و غذایی مطرح کرد: اولویت هایی در



 
این راستا وجود دارد و باید در این مسیر، قدم هاي مناسبی برداریم. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان با اشاره به اینکه اولویت اول در بحث صنایع تبدیلی در استان
همدان مربوط به فرآوري سیب زمینی است، اظهار کرد: استان همدان در زمینه تولید سیب زمینی، یکی از استان هاي پیشرو است و

 
باید در این مسیر در موضوع هاي مختلف ورود مناسب داشته باشیم. 

وي افزود: باید ذخیره سازي و فرآوري سیب زمینی را در دستور کار داشته باشیم تا با قدم نهادن در این عرصه، کاهش 30 درصدي

 
ضایعات این محصول را نیز شاهد باشیم. 

محمدي ادامه داد: درجه بندي سیب زمینی نه تنها در فروش مناسب محصول در داخل کشور موثر است بلکه می تواند زمینه را براي

 
صادرات مناسب آن نیز مهیّا کند. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهاد کشاورزي استان همدان با اشاره به اینکه هم اکنون پنج فقره واحد در این زمینه با ظرفیت

 
75 هزار تن ایجاد شده است، مطرح کرد: اولویت بعدي استان همدان ورود به عرصه قطعه بندي و بسته بندي گوشت است. 

وي با بیان اینکه باید در زمینه فرآوري انواع میوه و سبزي نیز برنامه ریزي هاي مناسبی داشته باشیم، گفت: در استان همدان انواع
محصولات باغی تولید می شود که سهم شهرستان نهاوند در این مسیر، بسیار زیاد است به نوعی که 120 هزار تن از انواع محصولات

 
باغی استان در این شهرستان تولید می شود. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان در ادامه با اشاره به محصول سیر و میزان تولید آن در استان
همدان مطرح کرد: سیر یکی از محصولات استراتژیک و مهم استان همدان است که باید فرآوري و بسته بندي آن مورد توجه قرار

 
گیرد. 

وي اولویت هاي بعدي براي استان همدان در زمینه صنایع تبدیلی و تکمیلی محصولات کشاورزي را ورود به عرصه اسانس گیري و
عرقیات گیاهی، تولید انواع سالاد، تولید و بسته بندي تخم مرغ، درجه بندي و بسته بندي انواع میوه، تولید پودرهاي آلی و مواردي از

 
این دست دانست. 

محمدي در ادامه گفتگو با بیان اینکه استان همدان در غرب کشور قرار گرفته است و بدین ترتیب دسترسی مناسبی به مرزهاي غربی
دارد، اضافه کرد: سرمایه گذاري مناسبی را می توان در صنایع تبدیلی در استان همدان شاهد بود و در این مسیر، پایین بودن هزینه

 
هاي ترانزیت کالا می تواند یکی از زمینه هاي مناسب باشد. 

وي در ادامه یکی دیگر از توانمندي هاي استان همدان و زمینه هاي ورود آن به حوزه صنایع تبدیلی و غذایی را کیفیت برتر بسیاري
از محصولات کشاورزي مانند سیر، سیب زمینی، انگور و یونجه اعلام کرد و گفت: از سویی، در استان همدان تولیدکنندگان باسابقه اي

 
در زمینه کشمش، سیر و خیارشور فعالیت دارند که در سطح کشوري نیز مطرح هستند. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان عنوان کرد: هم چنین همدان به راه هاي مواصلاتی، راه آهن و

 
بزرگراه ها دسترسی دارد و زیرساخت هاي مناسبی براي نگهداري محصولات کشاورزي در استان همدان وجود دارد. 

محمدي به عنوان یکی دیگر از زمینه ها و توانمندي هاي استان همدان در این مسیر، به وجود صادرکنندگان و تشکل هاي فعال در

 
این عرصه اشاره کرد و در ادامه صحبت هاي خود از چالش هاي پیش روي صنایع تبدیلی و غذایی استان سخن گفت. 

وي با بیان اینکه در این زمینه می توان به عدم وجود ردیف هاي اعتباري در زمینه صنایع تبدیلی، کمبود زمین در برخی از شهرك
ها چون شهرك صنعتی بوعلی، شهرك صنعتی بهاران، شهرك صنایع غذایی بهار اشاره کرد؛ افزود: هیچ ردیف اعتباري خاصی در

 
بودجه هاي سال هاي مختلف به این حوزه اختصاص نیافته و بودجه ها تنها در قالب صنعت تعریف می شوند. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان عنوان کرد: از سویی، لازم است تا شرکت شهرك هاي صنعتی
همدان به فوریت توسعه شهرك هاي صنعتی همدان و بهار را در اولویت قرار دهد چرا که اکثر سرمایه گذاران براي ورود به حوزه
صنایع تبدیلی و غذایی استان همدان تمایل به حضور در شهرك هاي صنعتی دارند اما شاهدیم که در این شهرك ها، کمبود زمین

 
وجود دارد. 

محمدي در ادامه صحبت هاي خود به بالا بودن قیمت زمین در همدان اشاره کرد و گفت: از سویی دیگر، لازم است تا در طرح هاي
توجیهی بانک ها به موضوع هاي برندسازي و تبلیغات نیز توجه شود چراکه ایجاد یک واحد تنها 25 درصد ماجرا است و بحث بازار،



 
اصلی ترین موضوع در این زمینه است. 

وي با بیان اینکه بایستی افراد و سرمایه گذاران براي ورود مناسب به بازار، با مشاورین و متخصصان آن عرصه صحبت و از نظرات آن
ها استفاده کنند، گفت: یکی دیگر از چالش هاي پیش روي صنایع تبدیلی و غذایی را می توان مراحل ثبت برند و تحمیل هزینه هاي

 
بالا به سرمایه گذاران دانست. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان در این زمینه مطرح کرد: متاسفانه، هم اکنون یک شعبه ثبت برند

 
در تهران وجود دارد که فرآیند ثبت بند در آن مشکل و راهی طولانی پیش پاي سرمایه گذاران است. 

محمدي در ادامه به تشریح مهم ترین اقدامات و عملکرد حوزه صنایع تبدیلی و غذایی محصولات کشاورزي استان همدان در سال 99
پرداخت و گفت: از 24 واحد با ظرفیت 86 هزار تن و توان تولیدي 158 هزار تنی با اشتغالزایی 429 نفر و سرمایه گذاري 154

 
میلیارد تومانی در این زمینه در سال گذشته بهره برداري شد. 

وي، با بیان اینکه طبق برنامه هاي در نظر گرفته شده، عملکرد مناسبی داشته ایم، اضافه کرد: میزان تحقق برنامه ها در زمینه فرآوري
158 درصد، در زمینه نوسازي 100 درصد، در زمینه ایجاد اشتغال مستقیم 156 درصد و در زمینه میزان تحقق سرمایه گذاري برابر

 
135 درصد اعلام شده است. 

محمدي با بیان اینکه رشد 25 درصدي را در زمینه میزان سرمایه گذاري در این حوزه و رشد 8.2 درصدي را در زمینه ایجاد
واحدهاي جدید نسبت به سال 98 شاهد بوده ایم، گفت: سال گذشته بالغ بر 70 فقره واحد با پیش بینی 186 هزار تن تولید و

 
اشتغال زایی یک هزار و 351 نفر با سرمایه گذاري 501 میلیارد تومانی و 12 فقره طرح توسعه در این زمینه داشته ایم. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان ادامه داد: در سال 99 بالغ بر 95 فقره طرح نیز به سیستم بانکی
استان همدان با رقمی در حدود 915 میلیارد تومان معرفی شد که از این میزان 23 فقره با اشتغال زایی 375 نفري موفق به اخذ

 
قرارداد با سیستم بانکی شد. 

وي، با بیان اینکه امیدواریم در سال 1400 شاهد رشد عقد قراردادها باشیم، گفت: با توجه به نرخ تورم بالا، نیاز به مشارکت بیشتر
بانک ها وجود دارد بدین ترتیب، بانک ها باید با تزریق سرمایه و مساعدت هاي لازم به کمک بخش صنایع تولیدي و تکمیلی غذایی

 
در استان همدان بیایند. 

محمدي عنوان کرد: برخی بانک ها همکاري مناسبی با حوزه تولید ندارند به گونه اي که در سال جهش تولید شاهد بودیم با عناوین

 
مختلفی، طرح ها را برگشت می دادند. 

 
وي اضافه کرد: بسیاري از طرح ها توجیه اقتصادي داشتند و باید کار آن ها توسط بانک ها تسهیل می شد اما دچار این روند نشدند. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان از کسب عنوان نمونه ملی توسط یکی از واحدهاي صنایع تبدیلی
در حوزه لبنی سخن گفت و افزود: در حال حاضر 428 واحد صنایع با توان تولید چهار میلیون و 200 هزار تن محصول در استان
همدان پروانه بهره برداري کسب کرده اند که از این میزان به ترتیب، در زمینه صنایع تبدیلی، صنایع باغی و صنایع دامی فعالیت

 
دارند. 

محمدي با اشاره به اینکه میزان اشتغال زایی این واحدها برابر هشت هزار و 800 نفر است، اظهار کرد: بیشترین این واحدها در

 
شهرستان هاي ملایر با 137 واحد، بهار با 115 واحد، همدان با 57 واحد، کبودراهنگ با 43 واحد مستقر هستند. 

وي با بیان اینکه این واحدها هم اکنون مشغول به فعالیت هستند، اظهار کرد: تامین مرغ شهروندان اولویت ما است و 6 واحد

 
کشتارگاه در استان همدان فعال است که پیش بینی می شود تا پایان سال یک واحد دیگر نیز به بهره برداري برسد. 

 
بهره برداري از بزرگترین کارخانه خوراك دام و آبزیان با اشتغالزایی 50 نفر در شهرستان نهاوند 

محمدي به وضعیت تولید ترشی و شور و بسته بندي کشمش ملایر و گشنیز نهاوند و پروژه هاي شاخص صنایع تبدیلی و غذایی
سازمان جهادکشاورزي استان همدان در سال 1400 اشاره کرد و گفت: انتظار می رود شهریورماه سال جاري بهره برداري از بزرگترین

 
کارخانه خوراك دام و آبزیان با اشتغالزایی 50 نفر در شهرستان نهاوند را شاهد باشیم. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان عنوان کرد: هم چنین، تعداد 67 واحد سردخانه در حال احداث در
سطح استان همدان وجود دارد که پیشرفتی بالاي 30 درصد دارند که پیش روي آن ها جز پروژه هاي شاخص ما در سال جاري



 
است. 

وي با اشاره به دیگر پروژه ها از بهره برداري از سیلوي 70 هزار تنی شهرستان کبودرآهنگ با اشتغال زایی مستقیم 40 نفر در
شهریورماه 1400 و سیلوي 30 هزارتنی در این شهرستان با پیشرفت 70 درصدي و اشتغالزایی 20 نفر در پاییز 1400 سخن گفت و

 
افزود: با این روند می توان در زمینه ذخیره سازي گندم مشکلات موجود را تاحدي رفع کرد. 

محمدي از ایجاد کارخانه بستنی در استان همدان و بهره برداري از یک واحد دیگر در این راستا در سال جاري خبر داد و گفت: هم

 
اکنون این واحد پیشرفت فیزیکی 60 درصدي دارد و در دست ایجاد است. 

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي استان همدان در بخش پایانی سخنان خود در پاسخ به اینکه موقعیت فعلی
شهرك سیر همدان چگونه است و آیا برنامه ها در این زمینه در حال به انجام رسیدن است یا خیر؟ گفت: احداث شهرك صنعتی سیر
همدان دو سالی است که در دست پیگیري و هم اکنون در مراحل پیش روي است ضمن اینکه اقدامات و بحث هاي ارزیابی زیست
محیطی آن نیز در حال انجام است و امید است با کمک نمایندگان مجلس و مسئولین استانی و شهرستانی شاهد بهره برداري و به

 
نتیجه رسیدن این واحد در آینده اي نزدیک باشیم. 

صنایع تبدیلی کشاورزي محرك اشتغال و تولید پایدار هستند و با خود ارمغان هایی چون افزایش ارزش افزوده، قطع وابستگی،
صادرات، درآمدزایی، اشتغالزایی، رونق اقتصادي، کاهش ضایعات کشاورزي و افزایش سطح تولید و مواردي از این دست را به همراه

 
دارند. 

در مجموع می توان گفت صنایع تبدیلی و تکمیلی می توانند در کنار اشتغالزایی و درآمدزایی پایانی بر درد خام فروشی باشند اما در

 
این مسیر نیاز است تا بانک ها، سد راه تولید نباشند تا شاهد دلسردي سرمایه گذاران نباشیم. 

بدین سان، امید است تا با بانک ها از صنایع تبدیلی در بخش هاي کشاورزي حمایت و مسیر براي ورود سرمایه گذار، جلب نظر و
مشارکت هموار شود و شاهد پشتیبانی از تولید به ویژه در عرصه صنایع تبدیلی و تکمیلی محصولات کشاورزي باشیم.



این کالا 4 برابر گران شد

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/03/10

قاعدتاً اگر هر چه سریعتر تکلیف این موضوع مشخص نشود، کمبود کالا در بازار، موجب افزایش چشمگیر قیمت ها خواهد شد و

 
این در حالی است که مصرف کننده اصلی این کالا سازمان هاي دولتی می باشند 

 
 

پایگاه خبري تحلیلی نامه نیوز (namehnews.com) : رئیس اتحادیه فناوران رایانه گفت: «قیمت سوئیچ در 10 روز گذشته
افزایش یافته و اگر موضوع رسانه اي نمی شد و مشکل مرتفع نشود، قیمت ظرف 2 تا 3 ماه آتی افزایش غیر قابل باوري خواهد

 
داشت». 

خطر گرانی 4 برابري یک کالاي مهم وزارت صمت هفته گذشته ثبت سفارش واردات سوئیچ شبکه را ممنوع کرد این اقدام با اعتراض
بسیاري از فعالان بازار مواجه شد. در توجیه این ممنوعیت اعلام گردید امکان تولید این محصول مهم در داخل کشور وجود دارد. آیا

 
این گونه است؟ براي بررسی بیشتر موضوع با رئیس اتحادیه فناوران رایانه به گفتگو نشستیم. با گسترش نیوز همراه باشید. 

اتحادیه در نامه اي که به سازمان هاي مختلف ارسال کرده مخالفت خود را با این ممنوعیت جدید اعلام نموده است. محمدرضا فرجی،
رئیس اتحادیه فناوران رایانه ضمن بیان این موضوع اظهار داشت: «قاعدتاً اگر هر چه سریعتر تکلیف این موضوع مشخص نشود، کمبود
کالا در بازار، موجب افزایش چشمگیر قیمت ها خواهد شد و این در حالی است که مصرف کننده اصلی این کالا سازمان هاي دولتی

 
می باشند و بالطبع این موضوع موجب تضییع بیت المال خواهد شد». 



 
 

رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران اعلام کرد: «ما هیچ مشکلی با تولیدکننده نداریم و اتفاقاً به شدت حامی تولیدکنندگان صنف
هستیم، تا جایی که اگر تولید کننده اعلام کند که توان تامین بازار را دارد، اعضاء اتحادیه که از تجار نامی صنف هستند آمادگی خود

 
را براي عقد قرارداد با ایشان، تحت نظر اتحادیه اعلام می نمایند». 

حمله به جاي توضیح وي ادامه داد: «بعد از رسانه اي شدن خبر پیشین، شخص ناشناخته پشت این ماجرا از مخفی بودن درآمد و با
الفاظی همچون نام بردن از اتحادیه فناوران به عنوان یک اتحادیه جانبی در گروه هاي صنفی ما را مورد حمله قرار داد. ایشان با بی
احترامی به اتحادیه و اصناف کشور که شاکله تجارت در تمام کشورها می باشند، سعی در تغییر مسیر مباحث مربوطه داشته است
وگرنه این اتحادیه با وجود 2800 عضو فعال که از خرده فروشی هاي کوچک تا شرکت هاي تجاري بزرگ را شامل می شود، در حال

 
حاضر معتبرترین تشکل صنف رایانه در کشور است و به گفته مقام معظم رهبري اصناف بازوان ستبر این انقلاب هستند». 

وي گفت: «ایشان که مدعی تولید سوئیچ در داخل کشور هستند در سایت خودشان کالا را موجود ندارند چه برسد به بازار. من فکر
می کنم که هیچ شرکتی با ساخت تنها چند نمونه نمایشگاهی از یک کالا به عنوان تولیدکننده شناخته نمی شود. بدیهی است که
ممنوعیت ثبت سفارش باید زمانی رخ دهد که جنس مورد بحث به وفور در بازار یافت شود و بعد طرح هاي حمایتی براي فروش آن

 
اجرا شود. و با توضیحات ذکر شده، توجیهی براي این ممنوعیت در حال حاضر وجود ندارد». 

تولید به شرط کیفیت و قیمت منصفانه وي ضمن اظهار امیدواري در خصوص پیشرفت تولیدات صنف رایانه، اعلام کرد: «امیدواریم هر
چه سریعتر شاهد رفع تحریم ها باشیم و هنگامی که این اتفاق رخ دهد با وجود غناي مواد اولیه موجود در داخل کشور و میزان

 
حقوق در نظر گرفته شده براي کارگران، بالطبع اقبال کمپانی هاي سازنده به سمت تولید کالاهایشان در ایران خواهد بود». 

وي افزود: «حتی در همین زمان تحریم ها هم اگر شخصی توانایی مجاب کردن کارخانه هاي مادر را داشته باشد که اجزاء کالاي روز
رایانه اي را به او بفروشند و او در ایران به مونتاژ این قطعات بپردازد، چون به امر مهم اشتغال زایی در داخل کشور کمک شایانی کرده
براي ما بسیار محترم شمرده می شود و ما پشتیبان او خواهیم بود، اما به این شرط که قیمت تمام شده کالاي مونتاژ شده تفاوت چند
برابري با کالاي وارداتی نداشته باشد. اگر بنا باشد که کالاي تولید داخل موجبات ممنوعیت ثبت سفارش کالاهاي وارداتی را فراهم

 
کند، باید هم از لحاظ کیفیت و هم از لحاظ قیمت توان رقابت با این کالا ها را داشته باشد». 

وي افزود: «همانطور که گفتم واقعا پشتیبان تولید هستیم ولی قرار نیست به نام تولیدکننده، قیمت نمونه داخلی چند برابر باشد.
بعضی افراد که به نام تولیدکننده فعالیت می کنند قطعات را مونتاژ می کنند. کاش به هزینه باز و بسته کردن بسنده شود. این پدیده



براي کشوري با قدمت ما خوب نیست اما بهتر از آن است که به چند برابر قیمت به مردم فروخته شود و حقوق مصرف کننده ضایع
شود. موافق تولید هستیم، چون در شرایطی که حقوق کارگر ما از چین و نپال هم کمتر شده است شرکت هاي خارجی، استقبال می
کنند. با این حال نباید اجازه داد به اسم تولید از بیت المال هزینه شود، قیمت ها نجومی شود و از مردم انتظار داشته باشیم جنس بی

 
کیفیت را خریداري کنند». 

وي افزود: «گرفتاري ما با معضل مودم همچنان باقی است. بدون کار کارشناسی و مشاوره گرفتن از باتجربه ها و فقط از روي آزمون و
خطا، تصمیمی گرفته می شود و نمی پذیرند که اشتباه کرده اند. به این ترتیب دولت هم از درآمد گمرکی خود محروم شد. همچنان

 
بر این اشتباه اصرار می شود». 

وي در ارتباط با کمبود هارد به واسطه استخراج رمزارز چیا گفت: «این کمبود جهانی است. طبق کارشناسی انجام شده، اگر جایگاه

 
این رمزارز، افت کند قیمت جهانی هارد هم به تعادل می رسد». 
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بازدید خبرنگاران استان همدان از معدن سنگ آهن باباعلی

منبع: ایرناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/03/10

ایرنا- همدان- جمعی از خبرنگاران در نخستین تور رسانه اي سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان از معدن سنگ
آهن باباعلی بازدید کردند. این معدن با اشتغال 150 نفر نقش ویژه اي در تامین مواد اولیه صنایع کنستانتره و گندله سازي

این استان دارد.

ایرنا- همدان- جمعی از خبرنگاران در نخستین تور رسانه اي سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان از معدن سنگ آهن
باباعلی بازدید کردند. این معدن با اشتغال 150 نفر نقش ویژه اي در تامین مواد اولیه صنایع کنستانتره و گندله سازي این استان

 
دارد. 

 

 



 

 

 



 

 

 



 

 

 



 

 

 



 



همتی: برخی به دنبال یارانه 450 هزارتومانی هستند، این یعنی بنزین 10 هزار

تومان شود / ستاد 5 کاندیدا علیه من دروغ می نویسند؛ اگر دین ندارید آزاده

باشید / در زندگی مردم دخالت می کنیم که چه جور زندگی ...

منبع: روز نوشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/03/10

رئیس کل پیشین بانک مرکزي، گفت: در بانک مرکزي با قدرت در برابر شکل گیري فساد ایستادم به همین دلیل، سه روز
است که وارد عرصه انتخابات شدم 5 کاندیدا مسیر تخریب من را در پیش گرفته اند. برنامه اي که در بانک مرکزي انجام دادم

را در ریاست جمهوري محکم تر پیگیري خواهم کرد.

رئیس کل پیشین بانک مرکزي، گفت: در بانک مرکزي با قدرت در برابر شکل گیري فساد ایستادم به همین دلیل، سه روز است
که وارد عرصه انتخابات شدم 5 کاندیدا مسیر تخریب من را در پیش گرفته اند. برنامه اي که در بانک مرکزي انجام دادم را در ریاست

 
جمهوري محکم تر پیگیري خواهم کرد. 

عبدالناصر همتی کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در برنامه
گفت وگوي ویژه خبري طی سخنانی گفت: در ابتدا باید نکته اي
را خدمت مردم عزیز عرض کنم و آن اینکه براي ما جمهوریت
نظام بسیار مهم است و جمهوریت همواره مورد تاکید امام بوده
است. من تاسف خودم را بابت اینکه داوطلبانی به نمایندگانی از
سلایق مختلف در انتخابات حضور ندارند عرض می کنم اما
اکنون که رقابت ها آغاز شده همه تلاش خود را می کنم و
امیدوارم جریان ها و مردم از من حمایت کنند تا در یک رقابت

 
ناعادلانه 5 بر 1 بتوانم موفق باشم. 

وي ادامه داد: علت ورود من این بود که نحوه ریل گذاري و مدیریت اقتصادي ما اشکال دارد؛ چند دهه است که وضعیت اقتصادي ما
نه تنها خوب نشده بلکه روز به روز بدتر هم شده است. یک بار تغییر روش دهیم قدرت اجرایی را به اقتصاددان ها بدهیم و

 
سیاستمداران به حرف آن ها گوش کنند. 

رئیس کل سابق بانک مرزي در ادامه بیان داشت: پرداخت یارانه مهم است و من قبول دارم که مبلغ کنونی آن بی ارزش شده، چراکه
مردم ما زیرخط فقر قرار گرفته اند. اما اشکال در این است که ما در پرداخت یارانه عدالت نداریم، اکنون به حاشیه شهرها و روستاها
بروید و ببینید مردم چه شرایطی دارند. من معتقدم که پرداخت یارانه باید نقدي باشد و البته نیاز است که افزایش پیدا کند اما عدد

 
نمی گویم چون نمی خواهم کار پوپولیستی انجام داده و مردم را فریب دهم. 

وي افزود: من قبلا هم گفتم که می خواهم 4 سال رئیس جمهور شوم و چون نیاز نخواهد بود که براي 4 سال دوم دنبال راي باشم
حتما دست به اصلاحات اقتصادي خواهم زد؛ و مطمئن هستم که قادر خواهم بود اصلاحات را صورت دهم، یکی از این اصلاحات

 
اقتصادي نیز یارانه است. 



همتی در پاسخ به این سوال که «یارانه نقدي را افزایش خواهید داد؟»، گفت: حتما این کار را انجام می دهم اما مطالعه؛ منابع این
طرح باید تعیین شود. اینکه مثلا بگوییم 450 هزار تومان، خب کسانی که این را می گویند باید بگویند از کجا می خواهند این پول را
بدهند؟ مثلا بنزین را به 10 هزار تومان برسانند؟ ما باید حرف واقعی به مردم بگوییم. همین امسال علیرغم مخالفت هاي من دولت
بودجه را 70 درصد افزایش داد بعد به مجلس رفت و آن جا هم 30 درصد دیگر اضافه شد و این یعنی بودجه امسال دو برابر سال

 
گذشته شد. خب منابع این افزایش را از کجا می خواهیم تامین کنیم؟ 

وي افزود: یکی از اشتباهات ما این است که هنوز نتوانسته ایم از فعالیت هاي سوداگرایانه و سفته بازانه مالیات بگیریم. ما اکنون
مالیات را از تولید و کارکنان و حقوق بگیران می گیریم این اشتباه است، ما باید تولید را تقویت کنیم. بودجه باید با مالیات اداره شود

 
سالی 20 درصد تورم و 27درصد رشد نقدینگی داشتیم علت این چیست؟ همه از سوءمدیریت است. 

رئیس کل بانک مرکزي در رابطه با ارز 4200 تومانی اظهار داشت: من حداقل دوبار در همین برنامه شما حضور پیدا کردم و گفتم که
مخالف ارز 4200 تومانی بودم و معتقد بودم که ارز دو نرخی فساد ایجاد می کند. چندبار از دولت و رئیس جمهور محترم هم
درخواست کردم که این حذف شود اما به دلایلی موافقت نکردند و معتقد بودند که گرانی ایجاد می کند. اصلا نرخ گذاري دستوري و
اقلام دو نرخی مبنایش اشکال دارد. دولت نباید زانوي خود را بر روي گلوي مردم بگذارد. این روش توزیع از مبنا اشکال دارد و در

 
نتیجه اشکالات بروز می کند؛ لذا با تک نرخی کردن ارز شاهد این نوع رانت ها در نرخ ارز نخواهیم بود. 

وي افزود: مثلا الان مرغ در بازار جهانی با قیمت داخلی ما برابر است پس این 4200 که می دهیم کجا رفته است؟ همچنین در

 
خصوص پرداخت یارانه هم معتقدم که به جاي پرداخت مساوي به همه دهک ها باید به دهک هاي پایین یارانه پرداخت شود. 

همتی در پاسخ به سوالی درباره اشتغال، به اهمیت توجه به حقوق زنان اشاره و خاطرنشان کرد: اکنون 50 درصد فارغ التحصیلان
جامعه ما زنان هستند، براي اشتغال باید همه را در جامعه ببینم؛ متاسفانه بعضی ها براي نیمی از جامعه حق اشتغال هم قائل نیستند
و از آن بدتر برخی معتقدند که اسم کوچک زنان را هم در خانه نباید صدا کنیم. متاسفانه ما فقط عادت کرده ایم از بالا بنشینیم براي
مردم تصمیم بگیریم که چگونه خودرو سوار شوند، چگونه در خیابان حاضر شوند؛ همواره می خواهیم تعیین تکلیف کنیم. ما باید

 
پیش از هر چیز براي جوانان مان احترام قائل شویم و یکی از نخستین حقوق آن ها اشتغال است. 

همتی گفت: در چند سال گذشته ظرفیت هایی براي اشتغال داشتیم که بخشی به دلیل کرونا از بین رفت؛ ما در بخش خدمات می
توانیم اشتغال زایی کنیم. کرونا سبک زندگی ما را تغییر داد. بسیاري از شغل ها وارد اینستاگرام شده است. اینجا بحث فیلترینگ هم
مطرح است که من شنیده بودم می خواهند اینستاگرام را هم فیلتر کنند. من بخاطر کاندیداتوري باید با فیلتر شکن وارد توئیتر شوم

 
که مسئولان آنجا هستند. 

این کاندیداي ریاست جمهوري در خصوص بازار سرمایه و مساله بورس گفت: اتفاقاتی در بازار سرمایه ما رخ داد که نباید انجام می
شد. من در دولت هم گفتم که حمایت هاي بی منطق از رشد بازار سرمایه نتیجه خوبی ندارد. بورس بخش خصوصی است و ذات این
بازار ریسک آن است. وقتی دخالت می کنیم و مسائل بورس را به شوراي امنیت می بریم، معلوم است که سرمایه گذار سرمایه خود را

 
خارج می کند. نباید در بورس دخالت سیاسی کنیم. با این کارها مردم را به بورس بی اعتماد می کنید. 

همتی گفت: من به بازار سرمایه اعتقاد جدي دارم؛ سقوط بازار سرمایه دلایل متعددي دارد که به موقع توضیح می دهم. بازار سرمایه
تجلی بخش حقیقی اقتصاد است. دولت من حتما بازار سرمایه را در دستور کار قرار خواهد داد اما به هیچ عنوان حمایت نمی کنیم



 
بازار بالا برود. من تلاش می کنم بورس شفاف شود. امیدوارم روندي که این چند روز شروع شده ادامه پیدا کند. 

مدیرکل پیشین بانک مرکزي در خصوص مبارزه با فساد اقتصادي گفت: من نمی دانم چرا می گویند با فساد مبارزه کنیم؟ ما نباید
بگذاریم فساد شکل بگیرد. ما نمی توانیم به جاي مار عکسش را بکشیم. من به دنبال این هستم که وام هاي دهه80 را تسویه کنم. ما
باید تصمیمات درست بگیریم. برنامه من ریشه کن کردن شکل گیري فساد است. الان ببینید بابک زنجانی پولی را برد و الان زندان
است الان تنها یک زمین مصادره شده است؛ کسی که به وي گفته این کار را انجام دهد باید پاسخگو باشد. من جلوي رانت را می
گیرم؛ سه روز است که وارد عرصه انتخابات شدم 5 کاندیدا مسیر تخریب من را در پیش گرفته اند. برنامه اي که در بانک مرکزي

 
انجام دادم را در ریاست جمهوري محکم تر پیگیري خواهم کرد. 

وي درباره صندو ق هاي بازنشستگی گفت: صندوق هاي بازنشستگی ما دچار آفت شده اند، این از حقوق مردم است که دست یک

 
عده مدیر داده ایم که سرمایه گذاري هاي شان نتیجه نداده است و به بحران خورده است که همه این ها باید اصلاح شود. 

وي ادامه داد: در بودجه جاري مشاهده می کنیم حقوق بازنشسته ها را از صندوق ها می خواهند پرداخت کنند این درست نیست باید

 
از حقوق بازنشسته ها دفاع کنیم حقوق بازنشستگی امانت است و باید متناسب با تورم رشد داشته باشد و حتی بالاتر هم قرار گیرد. 

همتی بیان کرد: ما حکمرانی اقتصادي غلطی داریم هر سال می آییم تکرار سال قبل را انجام می دهیم و امسال با خودم گفتم دیگر
فرصت نداریم و باید اصلاح کنیم ما نمی توانیم این روند اقتصادي را ادامه دهیم ما نمی توانیم انزواي اقتصادي که دشمن به ما
تحمیل کرده است را ادامه دهیم ما باید وفاق در داخل کشور ایجاد کنیم و با تعامل مشکلات را حل کنیم اگر مشکلات همینطور

 
بماند در سال هاي آینده بیشتر می شود. 

وي تاکید کرد: براي اینکه صندوق ها راه بیفتد من شعار نمی دهم که یکساله درست می شود باید زمان مناسبی براي آن صرف کنیم
اما بازنشستگان عزیز مطمئن باشند دولت از طریق درآمدهاي جاري که دارد حقوق آنان را پرداخت خواهد کرد الحمدالله سال گذشته

 
اقدام خوبی براي پرداخت حقوق بازنشستگان انجام دادیم و آن را ادامه خواهیم داد. 

همتی درباره کسري بودجه گفت: کسري بودجه یکی از دلایلش تحریم ها بود شما بدون اینکه به تحریم ها توجه کنید نمی توانید به

 
فروش نفت فکر کنید. 

وي تاکید کرد: ما نمی توانیم در رابطه با بودجه صحبت کنیم اما از تسهیل منابع صندوق و کسري آن صحبت نکنیم. سهم تحریم در

 
کسري بودجه بالاي 50 درصد است کوچک نمایی تحریم اصلاً خوب نیست . 

این نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بله مدیریت اجرایی ما مشکلات بسیاري دارد اما اینکه می گویند

 
تحریم تاثیر ندارد، چرا ندارد، دارد. 

وي در خصوص جبران کسري بودجه گفت: همه جاي دنیا بودجه را با مالیات اداره می کنند اما در کشور ما بخش کوچکی از بودجه

 
مالیات است. 

همتی در خصوص بخش کشاورزي نیز اظهار کرد: کشاورزي نقش مهمی در اقتصاد کشور دارد اما متاسفانه عقب ماندگی آن نیز زیاد
است. میزان تولید در کشاورزي میزان قابل توجهی است اما ما می توانیم امکانات بیشتري داشته باشیم. برخی از مشکلات این حوزه



ناشی از ضعف مدیریت است و به تحریم و ارز مربوط نیست. توزیع ما کلاً دچار مشکل است و باید بازنگري جدي در آن صورت گیرد؛

 
نحوه اداره کشور به این صورت امکانپذیر نیست. 

وي افزود: صندوق بیمه کشاورزي باید به طور جدي تقویت شود و نوسانات ناشی از خشکسالی و برف و سرما در دستور کار قرار گیرد.

 
صندوق بیمه کشاورزي کارهاي خوبی را شروع کرده اما کفایت لازم را براي این کار ندارد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: ما در کشاورزي کارهاي خوبی را آغاز کردیم که من آنها را به طور جدي ادامه خواهم
داد و آن مسأله زنجیره تولید در بخش کشاورزي است. طبق نظر کارشناسان، ظرف یک سال آینده می توانیم اقداماتی کنیم که قریب

 
به دو میلیارد دلار از واردات نهاده هاي کشاورزي بی نیاز شویم. 

همتی در پایان خاطرنشان کرد: چون احساس کردم براي اصلاح اقتصاد فرصت کم است، به میدان آمدم. ما باید با دنیا شانه به شانه
رشد کنیم. مردم ما استحقاق این پیشرفت را دارند. نظام ما قدرت منطقه اي است؛ حیف است که این قدرت منطقه اي را با بی
تدبیري و نداشتن تعامل کافی از دست دهیم. تعامل از خانه تا جهان، شعار من است. کشور هم منابع کافی دارد و تنها تدبیر و بینش

اقتصادي می خواهد. رییس دولت باید بینش اقتصادي داشته باشد.



توضیحات رئیسی درباره اموال و خانواده اش

منبع: روز نوشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه براي تامین آزادي حتما باید امنیت وجود داشته باشد،
گفت: آزادي در جاي خود قرار دارد و در پرتو امنیت اتفاق می افتد چرا باید میان این دو مقوله تضاد ایجاد کنیم. در یک

فضاي امن مردم می توانند هم فکر کنند و هم بیان کنند.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه براي تامین آزادي حتما باید امنیت وجود داشته باشد، گفت:
آزادي در جاي خود قرار دارد و در پرتو امنیت اتفاق می افتد چرا باید میان این دو مقوله تضاد ایجاد کنیم. در یک فضاي امن مردم

 
می توانند هم فکر کنند و هم بیان کنند. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در برنامه «صداي جوان» ویژه برنامه سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در
رادیو جوان اظهارداشت: به اقتضاي شرایط ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی در دوره جوانی یعنی حدود 20 سالگی دادستانی شهرستان
کرج و بعد دادستانی استان سپس تهران را به عهده داشتم. یک دوره 10 ساله رئیس بازرسی کل کشور، دادستان کل کشور، معاون
اول قوه قضاییه همچنین با اراده مقام معظم رهبري یک دوره سه ساله توفیق خادمی و تولیت آستان قدس رضوي را به عهده داشتم

 
و امروز به عنوان خدمتگذار کوچک مردم عزیز در جایگاه ریاست قوه قضاییه هستم. 

وي ادامه داد: متولد سال 1339 و حدود 60 سال سن دارم. دو دختر 33 و 26 ساله دارم که برکت زندگی ما هستند. هردو در تهران
مشغول زندگی و تحصیل هستند یک از آنها تحصیلات دوره دکتراي جامعه شناسی دانشگاه تهران و دیگري لیسانس فیزیک دانشگاه

 
شریف و فوق لیسانس دانشگاه قرآن و حدیث دارند. 

 
رئیسی در پاسخ به سوالی اضافه کرد: منزل شخصی من 140 متر است، خودرو شخصی ندارم و همسرم خودروي ایرانی دارد. 

 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: در بورس سهام ندارم. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه بیشترین میزان وامی که
تاکنون دریافت کرده اید چه میزان بوده است، اظهارداشت: مبلغ

 
چهار میلیون تومان حدود 25 سال قبل بوده است. 

رئیسی درپاسخ به سوالی درباره سن مطلوب ازدواج افزود:

 
دختران من بعد از اخذ مدرك دیپلم ازدواج کردند. 

وي در پاسخ به سوالی درباره ویژگی هاي مثبت خود از منظر
خانواده گفت: این سوال را باید قاعدتا از همسرم بپرسید ولی ایشان می گویند در منزل مهربان هستم و توجه به اینکه نسبت به



کارهاي اداري، سازمانی و مسئولیت ها بسیار حساس هستم و گاهی این خصوصیت مردم داري بنده آنها را به زحمت می اندازد

 
همچنین ویژگی عدالت خواهی و ضدفساد بودن هم خانواده را به زحمت می اندازد اما خانواده با این روحیات انس گرفتند. 

 
در ادامه رئیسی به سوالات بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی با انتخاب سوالاتی به قید قرعه پاسخ داد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی با اشاره به دیدگاه خود در روابط سیاست خارجی گفت: ما باید با
تمام کشورهاي دنیا به ویژه کشورهاي همسایه که اشتراکات فرهنگی و تمدنی داریم تعامل داشته باشیم. ما از تجربیات و اندوخته
هاي کشورها در هرکجاي دنیا می توانیم استفاده می کنیم و در این خصوص هیچ ابایی نداریم که اگر در هر جایی تجربه و فناوري

 
وجود داشته باشد، بخواهیم استفاده کنیم. 

 
تحول در مناسبات بین المللی 

رئیسی با اشاره به اینکه کشور ما ظرفیت هاي بسیار دارد، خاطرنشان کرد: چرا سهم ما از صادرات نسبت به کشورهاي منطقه این
میزان باشد که می تواند حتما تا دو برابر ارتقا یابد یا چرا سهم ما از ارتباطات دنیا و تعاملات بین المللی کم است. به نظر می رسد

 
یکی از بخش هاي مهم، دیپلماسی اقتصادي است که مورد توجه قرار خواهد گرفت. حتما بازنگاهی در این باره باید صورت گرفت. 

وي با بیان اینکه کالاي ایرانی در خارج از کشور مشتریان بسیار دارد، افزود: جمهوري اسلامی ایران با توجه به ظرفیت هاي بسیار

 
اقتصادي و فرهنگی و به ویژه ظرفیت ارزشمند جوانان باسواد، کارآفرین و صاحب اندیشه می تواند پیشرفت کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: عمیقا به تعامل با همه کشورها باور داریم و یکی از برنامه هاي ما تحول در

 
مناسبات بین المللی است تا سهم اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی گسترش یابد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره برنامه هاي دولت وي درباره مفهوم امنیت ملی و آزادي

 
بیان چیست، گفت: از ویژگی هاي مهم انقلاب اسلامی که در قانون اساسی جلوه دارد، آزادي بیان است. 

وي ادامه داد: اگر کسی بخواهد آزادي را به دلیل امنیت مورد آسیب قرار دهد، قانون اساسی و قوانین موضوعه این مهم را مجاز نمی

 
نداد ضمن اینکه آزادي خواست مردم است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: عمیقا به آزادي فکر و اندیشه، آزادي قلم و آزادي بیان اعتقاد دارم و

 
معتقدم یک جامعه وقتی بالندگی دارد که مردم به ویژه جوانان بتوانند آزاد باشند. 

وي اضافه کرد: براي تامین آزادي حتما باید امنیت وجود داشته باشد و این موضوع بسیار مهم است ضمن اینکه به نقدها و بیان

 
دیدگاه ها به ویژه جوانان اعتقاد دارم زیرا جوان وقتی نقد می کند از سر دلسوزي و اصلاح گري است. 

رئیسی با تاکید بر پرورش روحیه نقد و نقدپذیري، افزود: تاکنون 26 نشست تخصصی با اصحاب فکر و اندیشه به ویژه جوانان داشتم و

 
از آنها خواسته ام تا ما را نقد کنند. 

وي گفت: همه شکایت هایی که از سوي قوه قضاییه طرح شده بود پس گرفتم و در دوره انتخابات قبل هم که افراد بسیاري مرا نقد



 
کرده بودند، حتی از یک نفر هم شکایت نکردم. 

 
اختیارات رئیس جمهوري در قانون اساسی کافی است 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا اختیارات رئیس جمهوري در چارچوب قانون
اساسی براي اداره کشور را کافی می دانید اظهار داشت: توصیه من به نامزدها این است که یک بار قانون اساسی را بخوانند تا به
اختیارات رئیس جمهوري واقف شوند. رئیس جمهوري اختیارات مهمی در قانون اساسی دارد و این اختیارات براي انجام وظیفه رئیس

 
جمهور کافی است. 

 
وي ادامه داد: البته تعامل با قوا و همکاري و هماهنگی باید وجود داشته باشد و استقلال قوا به معناي سه جزیره مجزا نیست. 

رئیسی گفت: اختیارات رئیس جمهوري کافی است و ما در این کشور براي هیچ امري بن بست نداریم زیرا در رأس آن ولی فقیه قرار

 
دارد. 

وي اضافه کرد: برخی غالبا در اواخر دوره مطرح می کنند که اختیارات کافی نیست اما عمیقا معتقدم اختیارات رئیس جمهوري در
قانون اساسی توسط کسانی که قانون را تدوین کرده اند بسیار دقیق دیده شده است مگر اینکه کسی دنبال چیز دیگري باشد که از

 
آن بوي نوعی استبداد می آید. 

اختیارات رئیس جمهوري در قانون اساسی براي خدمتگزاري در رأس قوه مجریه بسیار خوب است و می تواند براي گره گشایی از

 
مشکلات مردم کاملا پاسخگو، فعال و مسئول باشد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره معادن استان خراسان جنوبی گفت: این استان هرچند به
ظاهر استانی محروم تلقی می شود اما معتقدم معادن بسیار ارزشمندي دارد. این استان اقتصاد معدن دارد زیرا بهترین ذخایر معدنی

 
را دارد. حتما در برنامه دولت ما اقتصاد هر استان مبتنی بر شرایط استانی فعال خواهد شد. 

 
جذب نیروي اداري باید براساس شایستگی باشد 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره رفع تبعیض در استخدام نیروهاي دولتی گفت: جذب نیروي اداري در کشور باید براساس شایستگی
باشد. شایستگی شاخص هاي مشخصی دارد که باید در دسترس همه قرار گیرد تا مدیران و مسئولان مطابق آنها انتخاب شوند نه

 
اینکه استخدام ها براساس جناح هاي سیاسی یا روابط فامیلی و قوم و قبیله اي باشد. 

وي اضافه کرد: دوم اینکه وضعیت نیروهاي موجود باید ساماندهی شود زیرا اکنون شرایط استخدام، پرداخت حقوق و انواع و اقسام

 
جذب نیرو متفاوت است بنابراین باید عدالت در جذب، پرداخت و به کارگیري ایجاد شود. 

 
اولین اقدام سلبی و ایجابی دولت رئیسی 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه نخستین دستور شما پس از نشستن روي صندلی

 
ریاست جمهوري چه خواهد بود گفت: در اولین روز مشغول به کار یک اقدام سلبی و یک اقدام ایجابی خواهیم داشت. 



 
وي درباره اقدام سلبی افزود: پایان روابط فساد انگیز و جریان رانت خواري در همه حوزه ها به همه دستگاه ها ابلاغ خواهد شد. 

رئیسی درباره اقدام ایجابی به مساله مسکن اشاره کرد و اظهارداشت: آغاز مسکن سازي در کشور را خواهیم داشت زیرا اگر مساله مهم

 
مسکن حل شود دیگر مشکل ازدواج و بسیاري از دغدغه ها کاهش می یابد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه دفترچه بیمه درمانی شما متعلق به کدام سازمان

 
است، گفت: دفترچه بیمه من، خدمات درمانی است. 

رئیسی درباره اینکه آخرین بار کی و از چه وسیله نقلیه عمومی استفاده کرده است، گفت: در روز هواي پاك از محل اجلاس با مترو به

 
محل کارم آمدم. 

 
اقتصاد فضاي مجازي فعال شود 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره اقدامات دولت براي ایجاد اشتغال پایدار افزود: اشتغال از

 
نگرانی هاي جوانان است و باید از ظرفیت هاي خالی کشور استفاده شود. 

وي ادامه داد: در همه سفرهاي استانی به واحدهاي تولیدي به ویژه واحدهاي تعطیل شده سر زدم و فکر می کنم این واحدها امکان

 
راه اندازي مجدد دارد و اعلام شد که قوه قضاییه بیش از دو هزار واحد تولیدي تعطیل و نیمه تعطیل را احیا کرده است. 

رئیسی اظهارداشت: باید اقتصاد فضاي مجازي فعال شود همچنین با توجه به وجود سه هزار کیلومتر ارتباط با دریا می توان اقتصاد

 
دریا را فعال کرد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: ایجاد اشتغال فقط در حوزه کشاورزي و صنعت نیست و می توان در

 
حوزه خدمات هم اشتغال ایجاد کرد. 

وي با اشاره به نقش جوانان در خلق ثروت گفت: در ارتباط با شرکت هاي دانش بنیان می توان دید که اقدامات بسیار خوبی انجام

 
شده است که باید دنبال کرد. 

 
تاکید بر صیانت و ارتقاي سرمایه هاي فرهنگی 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره مسائل فرهنگی دولت آینده گفت: ایران از فرهنگ و تمدن

 
غنی برخوردار است و کشورهاي دنیا ایران را به عنوان کشوري فرهنگی می شناسند. 

 
وي ادامه داد: می توان با کشورهاي منطقه تبادلات فرهنگی خوبی داشت که در این رابطه جوانان می توانند نقش آفرین باشند. 

رئیسی با تاکید بر صیانت و ارتقاي سرمایه هاي فرهنگی افزود: امروز جریان تهاجم فرهنگی می خواهد افراد را از هویت شان جدا کند

 
این در حالی است که هویت ایرانی و اسلامی ما باید همواره مورد توجه باشد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره استفاده از ظرفیت هاي طبیعی و انسانی ایران گفت:



مهمترین سرمایه این کشور نیروي متراکم جوان، کارآمد و مبتکري است که در هر میدانی که وارد شدند توانستند منشا آثار بسیار

 
باشند. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي ناب گردشگري ایران اسلامی اظهارداشت: صنعت گردشگري باید فعال شود و نباید هر روز به یک بهانه اي

 
این صنعت را متوقف کرد. 

رئیسی اضافه کرد: صنعت گردشگري می تواند حوزه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی و تبادلات فرهنگی و بین المللی را فعال کند

 
زیرا این ثروت آفرین است. 

 
وي ادامه داد: توریست زیارتی، توریسم درمانی و حوزه هاي دیگر می تواند به عنوان حوزه اثرگذار در اقتصاد کشور توسعه یابد. 

 
نگاه ویژه به جانبازان شیمیایی 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره برنامه هاي دولت براي جانبازان گفت: وظیفه دولت نسبت
به جانبازان ویژه است زیرا اینها مشکلات درمانی، عاطفی و مسائل اقتصادي دارند و در دولت مردمی حتما نگاه ویژه اي به جانبازان به

 
ویژه جانبازان شیمیایی خواهد شد. 

 
راه اندازي اینترنت تخصصی 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره زیرساخت شبکه ملی اطلاعات افزود: مساله مهمی است و می تواند نه تنها براي دولت الکترونیک که

 
براي دولت هوشمند برنامه ریزي شود هرچند اکنون باید از تشکیل دولت الکترونیک گذر می کردیم که عقب هستیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر راه اندازي اینترنت تخصصی ادامه داد: باید اینترنت تخصصی ایجاد کنیم

 
و در کنار اینترنت عمومی افرادي از جمله پژوهشگران و استادان و دانشجویان داراي اینترنت تخصصی باشند. 

 
وي در پاسخ به سوالی درباره آخرین طبیعت گردي گفت: روز جمعه مسیر ارتفاعات به سمت کهف الشهدا بوده است. 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره آخرین کتابی که مطالعه کرده اند افزود: چند صفحه اي از کتاب تاریخ سیاسی ایران را مطالعه کردم.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره آخرین فیلمی که با خانواده تماشا کرده اند افزود: فیلم خورشید آقاي مجید

 
مجیدي را دیدیم. 

 
تاکید بر اصلاح نظام قیمت گذاري براي خودرو 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره برنامه دولت این نامزد ریاست جمهوري براي تحول صنعت خودرو گفت: تحول در این حوزه حتما

 
باید فناورانه باشد. 

 
وي ادامه داد: توسعه صنعتی عموما و به ویژه خودرو سازي می تواند بسیار ارزش افزوده، اشتغال و کیفیت را ارتقا بخشد. 



نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهارداشت: اشکال ما این است که برخی کشورها سرریز شدن فناوري از حوزه اي
به حوزه دیگر را انجام داده اند اما چرا ما امروز شاهد آن هستیم که هر روز در صنایع دفاعی پدیده اي نو معرفی می شود اما این حوزه
در صنعت خودروسازي سرریز نیم شود به عبارتی دیگر جوانان سوال می کنند چرا موشک می سازید اما یک خودرو نمی توانید

 
بسازید که البته سوال درستی است. 

رئیسی با تاکید بر اصلاح نظام قیمت گذاري براي خودرو افزود: چرا جوان ما نمی تواند یک خودرو بخرد، چرا قیمت ازکارخانه تا بازار

 
متفاوت است؛ ما مخالف سود کردن افراد نیستیم اما زنجیره قیمت گذاري حتما باید اصلاح شود. 

 
شفافیت می تواند جلوي رانت و فساد را بگیرد 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر برنامه دولت این نامزد براي شفافیت اقتصادي و مبارزه با

 
فساد گفت: نظام اداري باید پشت یک ویترین قابل مشاهده به ویژه براي مردم و نخبگان قرار گیرد. 

 
وي اظهارداشت: شفافیت می تواند جلوي رانت و فساد را بگیرد و موجب افزایش اعتماد مردم شود. 

رئیسی یادآور شد: در آخرین روزهاي حضور در آستان قدس، با توجه به اینکه تعداد زیادي شرکت زیر مجموعه آستان قدس فعال
بودند و محصولات متفاوتی داشتند تصمیم گرفتیم براي اینکه ذهنیت مردم نسبت به درآمدهاي آستان قدس روشن شود، شرکت
هاي آستان قدس را پشت ویترین قرار دادیم و با این اقدام هزینه هاي اجتماعی تبدیل به سرمایه اجتماعی شد البته حق مردم بود که

 
بدانند این مجموعه چقدر درآمد دارد. 

 
وي با تاکید بر شفافیت در همه حوزه ها و فعال شدن سامانه ها اضافه کرد: در قوه قضاییه همین اقدام را انجام دادیم. 

 
مشکل واحدهاي تعطیل یا نیمه تعطیل نقدینگی است 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر برنامه هاي این نامزد براي مقابله با رکود اقتصادي و رفع
موانع تولید، گفت: مساله واحدهاي تعطیل یا نیمه تعطیل مشکل نقدینگی است در حالی که نقدینگی در کشور بسیار بالا است اما در

 
تولید نیست. 

وي ادامه داد: نقدینگی باید به سمت تولید برود و در این خصوص سامانه جامع اطلاعاتی کشور می تواند ارزشمند باشد و می تواند به

 
دولت در جریان پول و کالا اشراف دهد. 

رئیسی یادآور شد: در بیشتر استان هاي کشور به واحدهاي تولیدي سر زدم و نشست هاي متعددي با تولیدکنندگان و کارآفرینان

 
داشتم و مشکلات را شنیدم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: واردات بی رویه کالا، قاچاق و مافیاي واردات کالاها از موانع تولید است
که راه مقابله با آنها برخوردهاي قضایی و پلیسی نیست بلکه باید براساس اصل شفافیت دولت بر ارز حاصل از صادرات نظارت داشته

 
باشد. 



 
توجه به معیشت مردم مرزنشین 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره کولبري و سوخت بري در استان هاي مرزي گفت: تبادلات کالا در شرق و در غرب کشور و صادرات

 
خرد باید ساماندهی شود همچنین معیشت مرزنشینان بسیار مهم است. 

 
وي ادامه داد: بازارچه هاي مرزي را باید فعال کرد و توجه به معیشت مردم مرزنشین از برنامه هاي دولت ما خواهد بود. 

 
بازنگاهی به نظام آموزشی خواهیم داشت 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره اصلاح و تغییر نظام آموزشی کشور گفت: دوره هاي مختلف تحصیلی و کنکور مسائل مهمی دارد.

 
مساله کتب درسی مطرح است و ضرورت دارد در این زمینه متخصصان فنی به ویژه در حوزه تعلیم و تربیت ورود کنند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پایان گفت: دولت ما دولت تحول خواهد بود و محور تحول عدالت اقتصادي،
عدالت آموزشی و عدالت در حوزه هاي مختلف خواهد بود.



طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت!

منبع: روز نوشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/03/10

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم.

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته

 
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم. 

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري در برنامه شمارش معکوس رادیو ایران که عصر امروز
پخش شد گفت: با توجه به حضورم در عرصه هاي مختلف در چند سال گذشته، اشراف نسبی قابل قبولی به موضوعات کشور پیدا

 
کرده ام و برنامه هاي تحولی را با کمک کارشناسان تهیه کردم تا مشکلات جدي کشور را حل کنیم. 

وي درباره سه اولویت اقتصادي دولت خود، ادامه داد: دولت بنده
دولت ثبات و آرامش و دولت سلام خواهد بود، ما می خواهیم به
مردم سلام کنیم تا براي آنها سلامتی بیاورد، امروز نگرانی اصلی

 
مردم گرانی و تورم است. 

نماینده مشهد در مجلس با تاکید بر اینکه اولین مسئله امروز
ایجاد ثبات اقتصادي و حل مسئله تورم است، اضافه کرد: در 10 سال گذشته نرخ تورم به طور متوسط 22 درصد بوده است که در

 
سال 99 این نرخ به 50 درصد رسید، نرخ تورم با شیب تندي در حال افزایش پیدا کردن است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان این که دولت هاي گذشته براي جبران هزینه هاي خود از بانک مرکزي استقراض کردند و
رشد پایه پولی را افزایش دادند عنوان کرد: دست دولت و بانک مرکزي در افزایش تورم در سال هاي گذشته بیشتر مشخص شده

 
است. 

قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: میانگین رشد اقتصادي کشور در چند سال گذشته نیم درصد بوده است که بر اساس این نرخ باید پایه
پولی یک درصد افزایش پیدا می کرد اما متاسفانه این نرخ 27 درصد است که از این لحاظ جزء 10 کشور اول دنیا هستیم، این پول
بیشتر در حقوق و دستمزد ها استفاده شده به جاي اینکه به سدسازي و کارهاي عمرانی پرداخت شده باشد.نقدینگی کشور در سال

 
هاي اخیر 3130 همت شده است که 4 برابر شده است که از این مقدار 17 درصد پول است و بقیه شبه پول است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه در دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل به هم نیستند اما در ایران این اتفاق رخ داده

 
است، گفت: با 51 پروژه اي که داریم می خواهیم در 4 سال تورم را به زیر 5 درصد برسانیم. 



قاضی زاده با بیان اینکه در حوزه مسکن نیز برنامه داریم، ادامه داد: در حال حاضر 4 و نیم میلیون مسکن کم داریم که می خواهیم

 
مشکلات بی مسکن ها را حل کنیم و البته در کنار اینها نوسانات غذا را مدیریت خواهیم کرد. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: اشتغال و تولید دو روي سکه هستند که براي اشتغال برنامه ضربتی کوتاه مدت، بلند مدت و
میان مدت داریم و می خواهیم افراد فاقد شغل که علاقمند به کار هستند را دو ساله شغلی برایشان ایجاد کنیم که در این زمینه

 
بسته اي را تهیه کرده ایم تا بتوانند حقوق قابل قبولی را دریافت کنند. 

وي در پاسخ به سوالی درباره اینکه براي تقویت بخش کشاورزي چه برنامه اي دارید، گفت: یک برنامه تحولی بنیادین داریم تا بسته

 
هاي غذایی ارزان قیمت به دست مردم برسد. 

قاضی زاده با بیان اینکه در بخش کشاورزي مسائل و مشکلات داریم، افزود: از جمله این مشکلات مهارت، تامین نقدینگی و اراضی

 
کوچک براي کشاورزي است که براي حل همه آنها برنامه داریم. 

وي خاطر نشان کرد: دهقانان ما به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره کشاورزي کامل نیست از سوي دیگر مشکل جدي آب داریم

 
البته چون قیمت ها در کشور ما ارزانتر است مسائل قاچاق کشاورزي را نیز داریم. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: مسئله اصلی در بخش کشاورزي این است که یک مدیریت واحد در این بخش نداریم باید این
بخش را به مدیران زنجیرهاي بسپاریم که بر این اساس در برنامه هایی که داریم کشور را به 50 قسمت تقسیم کرده ایم که مدیرانی

 
براي آن منصوب می کنیم و مدیران کار را دنبال می کنند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه طبق برنامه اي که داریم باید محصولات کشاورزي در بورس عرضه شود، افزود: براي
حمایت از کشاورزان خرید تضمینی را نیز در نظر گرفته ایم و یارانه نیز پرداخت خواهیم کرد، البته نباید تعرفه ها به گونه اي باشد که

 
تولیدکننده ضرر کند در بخش آب کشاورزي نیز برنامه هاي جدي داریم. 

قاضی زاده با بیان اینکه مانع مشترك در تولید بخش کشاورزي و صنعت مدیریت است، ادامه داد: براي مدیریت بخش بیمه بخش

 
کشاورزي نیز برنامه هایی داریم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ما صندوق پرداخت خسارت به کشاورزان را داریم ،گفت: باید مقدمات عدم ضرر و زیان کشاورزان را

 
فراهم کنیم که در این زمینه به الگوي کشت نیاز داریم که باید در کنار بیمه قرار گیرد. 

نماینده مشهد در مجلس درباره استراتژي خود براي امنیت غذایی نیز اشاره کرد و افزود: برنامه ما این است که غذاي کافی و سالم به

 
مردم برسد، یک بسته غذایی ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کرده ایم که بر اساس آن غذاي کافی به مردم برسد. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه از بذر تا سفره برنامه ریزي کرده ایم،اظهار داشت: بسته غذایی تهیه کرده ایم که هیچ ایرانی گرسنه

 
نماند برنامه داریم که تا سال 1404 به صادر کننده مواد غذایی تبدیل شویم. 

قاضی زاده هاشمی درباره اولویت هاي صنایع تولیدي، گفت: باید زنجیره اي از صنایع تشکیل شود که هم شغل ایجاد کند و هم

 
قابلیت صادرات داشته باشد و براي کشور ارزآوري داشته باشد. 



وي با بیان اینکه نگاه به تولید در کشورمان جهانی و حرفه اي نیست، ادامه داد: ما باید کالا و خدمات بفروشیم نه اینکه نفت خام و
سنگ خام بفروشیم و باید دانش فنی تولید کنیم نباید وارد کننده ماشین آلات باشیم بلکه باید تولید کننده آن باشیم که این کار از
طریق شرکت هاي دانش بنیان قابل تحقق است.در بخش حمل و نقل هوایی و دریایی و همچنین مخابرات الکترونیک نیز برنامه هاي

 
تدوین شده است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار
هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود

 
و آن را دنبال می کند. 

قاضی زاده هاشمی درباره اینکه چقدر به نظرات اندیشمندان اسلامی در حوزه اقتصاد توجه خواهد داشت، گفت: کار دولت خوب گوش
کردن حرف ها و سپردن کار به کارشناسان است دولت نباید یک طرف دعواي کارشناسی باشد، دولت باید مصرف کننده نظرات

 
کارشناسان باشد.دولت باید مسئله را طرح کندو کارشناسان نظر بدهند و نظریه غالب شکل بگیرد و دولت آن را استفاده کند. 

نماینده مشهد در مجلس درباره چالش هاي نظام اقتصادي کشور، گفت: اگر چه محدودیت هاي خارجی زیادي داریم که بر اقتصاد اثر

 
گذاشته است اما باید ناوگان اداري خود را نوسازي کنیم. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و هیئت دولت آینده باید یک شرکت دانش بنیان باشد.



بررسی نگاه کاندیدا هاي انتخابات به فضاي مجازي

منبع: برترین هاشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/03/10

روزنامه همشهري در این گزارش تلاش کرده که نظرات کاندیداهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را درباره
فضاي مجازي گردآوري کند.

روزنامه همشهري در این گزارش تلاش کرده که نظرات کاندیداهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري را درباره فضاي

 
مجازي گردآوري کند. 

 
سریع تر به هدف می رسیم 

سعید جلیلی که در دوره پیشین انتخابات ریاست جمهوري دوم کاندیدا شده بود، به تازگی در توییتی نوشت که «فیلتر توییتر
توجیهی ندارد.» او همچنین در یک برنامه رادیویی گفت: وقتی گفته می شود نباید دولت فضاي مجازي را رها کند، عده اي فکر می
کنند می خواهیم بگیریم و ببندیم. نه، اتفاقا اگر برنامه داشته باشیم بسیاري از مردم و جوانان ما از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده

 
حداکثري می کنند.» 

به گفته جلیلی، «فضاي مجازي براي نسل ما این ویژگی را دارد که ما را سریع تر به اهداف می رساند و ابزار بسیار ارزشمندي است

 
براي سرعت، کیفیت، دقت.» 

او با تأکید بر اینکه از این فرصت باید استفاده کرد، گفت: برخی از محدودیت ها توجیهی ندارند، مثلا بین اینستاگرام و توییتر تفاوت

 
چندانی وجود ندارد و اگر محدودیتی هست حتما باید مطالعه و برطرف شود. 

 
اهمیت فضاي مجازي براي اقتصاد 

محسن رضایی هم که طی سال هاي اخیر، نامش در میان کاندیداهاي ریاست جمهوري بیش از بقیه دیده و شنیده شده است، اگرچه
به تازگی در مورد فضاي مجازي نظري ابراز نکرده اما در بهمن ماه 99در دیدار با فرماندهان و فعالان سایبري سپاه خراسان رضوي،
فضاي مجازي را بخش مهمی از اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: «این فضا نقش مهمی در نظام عرضه دارد و عامل مؤثر بر تحول

 
فرایند تولید و قیمت گذاري کالا و خدمات است.» 

رضایی با اشاره به اینکه فضاي مجازي نقش مهمی در رونق تولید، اقتصاد ملی و کارآفرینی فناورانه دارد، گفت: «همچنین رسیدن به
سبک زندگی ایرانی اسلامی در فضاي مجازي و مدیریت فرصت ها و تهدیدهاي فضاي مجازي بسیار مهم و حیاتی است. دشمنان ملت

 
ایران بیشترین استفاده را از شبکه هاي اجتماعی انجام می دهند.» 

 
انتخاب مسئولی از دولت احمدي نژاد 



اگرچه ابراهیم رئیسی، به تازگی اظهارنظري درباره فضاي مجازي نداشته است، اما با انتساب رضا تقی پور به عنوان مسئول فضاي
مجازي ستاد تبلیغاتی اش شاید تا حدودي بتوان به رویکرد و نگاه این کاندیدا نسبت به فضاي مجازي پی برد. تقی پور، وزیر ارتباطات

 
و فناوري اطلاعات دولت احمدي نژاد و نماینده فعلی مجلس شوراي اسلامی است. 

همچنین امضاي تقی پور در پاي طرحی دیده می شود که با عنوان «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام
رسان هاي اجتماعی» از سوي مجلس ارائه شد که البته هنوز به نتیجه نرسیده است. در زمان ارائه این طرح، انتقاداتی از سوي

 
متخصصان و کارشناسان به مفاد این طرح وارد شد. 

رئیسی در سال98 طی فراخوانی اعلام کرده بود: «از این فرصت باید براي دریافت نظرات مردم و نخبگان از «ایده تا بازخورد» به
بهترین نحو استفاده کرد. آسیب هاي فضاي مجازي -که در جاي خود باید به طور جدي دنبال و رفع شود- نباید ما مسئولان را دچار

 
خطاي محاسباتی کند و موجب شود خود را از فرصت کم نظیر ارتباط با مردم در این بستر محروم کنیم.» 

 
فضاي کسب وکار مردم 

عبدالناصر همتی، کاندیدایی که شنبه شب گذشته در کلاب هاوس براي پاسخگویی به پرسش هاي مردم حاضر شد، با تأکید بر اینکه
باید فضاي مجازي را حفظ و تقویت کنیم، گفت: «مجازي فضاي کسب وکار مردم است؛ مگر می توان این فضا را بست؟» او معتقد

 
است که «بازي با فضاي مجازي، به معنی بازي با کسب وکار و زندگی و تجارت مردم است.» 

همتی همچنین در کلاب هاوس با قدردانی از محمدجواد آذري جهرمی، وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات به خاطر حفظ و توسعه
فضاي مجازي و مقاومت در برابر مخالفان فضاي مجازي گفت: «در دوران کرونا سبک زندگی مردم تغییر کرد و کسب وکار از طریق

 
فضاي مجازي در این دوران شکوفا شد.» 

 
برنامه داریم 

علیرضا زاکانی، دیگر کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بر این باور است که «باید در فضاي مجازي با مبنا و دقیق

 
میدان داري و فضا را مدیریت کرد تا دست دشمنان نیفتد.» 

این کاندیدا در همایشی که اخیرا با حضور فعالان انقلابی فضاي مجازي یکی از استان ها برگزار شد با اشاره به اینکه در حال تغییر
بزرگ در صحنه تکنولوژي هستیم گفت: در آینده مرزها از بین می رود و الکترونیک شرایطی ایجاد می کند که فضاهاي مجازي پشت

 
سر گذاشته شوند. 

زاکانی در ادامه به این نکته اشاره کرده بود که در حوزه فضاي مجازي برنامه داریم تا تحولات مدنظر بتواند یک ساختار جدید ایجاد

 
کند. 

 
اولویت اتمام شبکه ملی اطلاعات 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم که اکنون در کسوت نمایندگی مجلس فعالیت می کند، اخیرا اظهارنظري درباره فضاي مجازي
نداشته است. با این حال از آنجا که یکی از امضاکنندگان طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان
هاي اجتماعی» است، می توان نگاه او را در مورد فضاي مجازي گمانه زنی کرد. او در زمانی که بحث در مورد این طرح داغ بود، طی



پیامی که در صفحه شخصی خود در توییتر منتشر کرد، نوشت: «مدیریت فضاي مجازي همانگونه که در کشورهاي جهان عمل می
کند ضروري است، اما اولویت با اتمام شبکه ملی اطلاعات و تقویت پیام رسان هاي داخلی قابل رقابت با پیام رسان هاي خارجی

است.»



ارتقاي معرفت دینی از مهمترین اهداف طرح محله مقاوم است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/03/10

شهرکرد- مدیر کل تبلیغات اسلامی استان چهارمحال و بختیاري گفت: ارتقاي معرفت دینی از مهمترین اهداف طرح محله
مقاوم در چهارمحال و بختیاري است.

شهرکرد- مدیر کل تبلیغات اسلامی استان چهارمحال و
بختیاري گفت: ارتقاي معرفت دینی از مهمترین اهداف

 
طرح محله مقاوم در چهارمحال و بختیاري است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از روابط عمومی تبلیغات
اسلامی چهارمحال و بختیاري، مهدي طاهري در نشست
مدیران این سازمان در استان گفت: خداوند دوست دارد
رزق هایش از طریق انسان مؤمن جریان پیدا کند و درعالم،
رزق از طریق ولی خدا جریان پیدا می کند و به همان

 
میزان خوب است که ادم مؤمن سبب رزق الهی باشد. 

وي با اشاره به شناسایی 50 محله درگام نخست طرح محله مقاوم گفت: در رأس این محله باید یک انسان باتقوا با قدرت مدیریت

 
اجتماعی و جریان ساز قرار بگیرد که اول بفهمد و بعد اقامه کند تا براي اهالی آن محله آرامش ایجاد کند. 

طاهري با تأکید بر شناسایی محله ها و مناطق بالقوه اي که ظرفیت ارتقا دارند، افزود: باتوجه به اینکه نیمی از جمعیت استان را بانوان

 
تشکیل می دهند در هرمحله در کنار هر آقا یک خانم مدیریت محله مقاوم را برعهده دارند. 

وي افزود: در محله مقاوم ترویج گفتمان انقلاب اسلامی که همان اسلام ناب با نگاه امام خمینی (ره) است، اولویت است و در قاعده

 
کلی این طرح انتظار خدمت به افتخار خدمت باید تبدیل شود. 

طاهري با اشاره به اینکه نخستین مسأله در محله مقاوم ارتقاي معرفت دینی هست، گفت: نشاط و سلامت، ایجاد اشتغال و تأسیس

 
مراکز نیکوکاري و قرض الحسنه و ایجاد معنویت از مهم ترین مسائل محله مقاوم هستند. 

مدیر کل تبلیغات اسلامی استان با بیان اینکه فضاي مجازي بر تبلیغ اجتماعی دین و رفتار اجتماعی اثرگذار هست، گفت: باید به

 
نقاط اثرگذار براي تحریک و تهییج اجتماعی توجه ویژه شود. 

 
حجت الاسلام دکتر مهدي طاهري افزود: کار ما از سنخ اقامه است و باید در این زمینه مهیا، توانمد و قوي شویم. 

 
وي با تأکید بررسالت رسانه در تصمیم سازي گفت: نه به میزان مخاطب بلکه به میزان بازخوردها باید توجه کنیم. 



طاهري گفت: براي راهبري تولیدات جریان انقلاب اسلامی در استان باید یک کانون فرهنگی تبلیغی تخصصی در حوزه رسانه تشکیل

 
شود. 

وي با تأکید بر پیوند رسانه و هنر و اهمیت تولیدات هنرمندانه گفت: رویکرد ما حمایت از تولیدات دینی است و باید با ایجاد مرجعیت
در تولید محتوا، در فضاي مجازي اثرگذار بود.



حمله تند هیات مدیره استقلال به مددي

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/03/10

 
شناسه خبر 312286 

 
 08:01:04 1400/03/10

 
 A

 
نگاهی به صفحه نخست روزنامه استقلا ل جوان،دوشنبه 10 خرداد ماه 1400 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

آنچه دیگران میخوانند حضور حسن روحانی در ستاد مردمی

 
ثمر/فیلم 

اختصاصی/ گزارش تصویري از نشست باشکوه ورزش و جوانان

 
ستاد مردمی ثمر 

 
سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره بیات + فیلم 

«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد

 
مردمی ثمر (سمر) شد 

 
نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

استقلال جوان



نعمتی ششمین پرسپولیسی تیم ملی

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/03/10

 
شناسه خبر 312284 

 
 07:44:41 1400/03/10

 
 A

 
نگاهی به صفحهنخست روزنامه ایران ورزشی،دوشنبه 10 خرداد ماه 1400 

آنچه دیگران میخوانند حضور حسن روحانی در ستاد مردمی

 
ثمر/فیلم 

اختصاصی/ گزارش تصویري از نشست باشکوه ورزش و جوانان

 
ستاد مردمی ثمر 

 
سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره بیات + فیلم 

«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد

 
مردمی ثمر (سمر) شد 

نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول

 
مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 
ایران ورزشی



معضل سرمایه گذاري در خراسان شمالی/ وعده هایی که عمل نشد و

کارآفرینی که «ریسک» نمی کند

منبع: تسنیمشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/03/10

گروه استان ها- موضوع سرمایه گذاري بخش خصوصی و دولتی در استان خراسان شمالی یکی از چالش هاي توسعه و
پیشرفت استان است که علی رغم همه وعده ها٬ تا کنون هیچ نشانه اي از سرمایه گذاري در استان دیده نمی شود.

گروه استان ها- موضوع سرمایه گذاري بخش خصوصی و
دولتی در استان خراسان شمالی یکی از چالش هاي توسعه
و پیشرفت استان است که علی رغم همه وعده ها٬ تا کنون
هیچ نشانه اي از سرمایه گذاري در استان دیده نمی شود.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بجنورد ٬ سرمایه گذاري
بخش خصوصی راه نجات اقتصاد کشور است. از این طریق
مردم در همه کارها سهیم شده و می توانند زیرساخت هاي
تولیدي بسیاري را در مناطق مخلف ایجاد کنند و سود

 
حاصل از آن به جیب همه مردم خواهد رفت. 

به عنوان مثال اگر در استانی مثل خراسان شمالی٬ یک سرمایه گذار در بخش صنایع تبدیلی کشاورزي وارد استان شود٬ می تواند با
ایجاد زنجیره تولید کشاورزي٬ محصولات کشاورزي استان را با فراوري به بازار رسانده و علاوه بر قیمت ارزان محصولات ثانویه براي

 
مردم استان٬ سود سرشاري را نیز به جیب بزند. اتفاقی که تا کنون کمتر شاهد آن بوده ایم. 

با این حال همیشه و در مباحثات روزانه اقتصادي خراسان شمالی٬ موضوع سرمایه گذاري موضوعی مهم و به روز بوده و فقط در

 
جلسات از آن صحبت و از حمایت هاي سرمایه گذاري و شوي تبلیغاتی ناشی از آن گزارش تهیه می شود. 

 
نماینده یک بانک خصوصی از کارگروه رفع موانع تولید خراسان شمالی اخراج شد 

 
اخطار استاندار خراسان شمالی به مدیران بانک ها؛ "ممنوع الورود " می شوید 

 
چگونه می توانید عضو هیئت مدیره شرکت سرمایه گذاري سهام عدالت خراسان شمالی شوید؟ 

 
مزیت هاي سرمایه گذاري در خراسان شمالی 

خراسان شمالی استانی با اقلیم چهار فصل٬ دسترسی آسان و آب و هوایی بسیار مناسب و مستعد سرمایه گذاري بخش هاي مختلف
است. این منطقه نگین سرسبز شمال شرق کشور یکی از استان هاي مرزي است که از فرصت ها و مزایاي فراوانی براي سرمایه گذاري
به ویژه براي کشورهاي آسیاي میانه نظیر ترکمنستان و تاجیکستان و ... برخوردار است و سرمایه گذاران داخلی و خارجی می توانند

 
با حضور در این استان از امکانات و مشوق هاي سرمایه گذاري بهره مند شوند. 



برخورداري از جاذبه هاي گردشگري بی نظیر و تفرجگاه ها در محورهاي مختلف استان و روستاهاي هدف گردشگري از جمله زمینه
هایی است که می توان به قطب سرمایه گذاري در کشور تبدیل شود. هم چنین برخورداري از صنایع بزرگ آلومینا، فولاد، لوله گستر،
پتروشیمی، سیمان و فراهم بودن توسعه فعالیت هاي صنعتی در صنایع پایین دستی و ایجاد زنجیره ارزش افزوده یکی دیگر از اقطاب

 
سرمایه گذاري استان است. 

در بخش گمرکی تسهیل ترخیص کالا از گمرك براي واحدهاي تولید معتبر با داشتن حداقل 50 کارمند بیمه شده و با حفظ بخشی
از کالا به عنوان وثیقه براي شفافیت کالاهاي وارداتی به عنوان مشوقی کم نظیر براي سرمایه گذاران دیده شده است و همه این

 
عوامل باید سرمایه گذاران را براي حضور در خراسان شمالی ترغیب و تحریص کند اما تا کنون این اتفاق نیفتاده است. 

 
استاندار: براي سرمایه گذاران فرش قرمز پهن می کنیم 

محمدعلی شجاعی استاندار خراسان شمالی در آخرین نشست شوراي برنامه ریزي و توسعه استان با بیان اینکه توجه به تولید داخلی و
مانع زدایی مورد تاکید مقام معظم رهبري است و مسئولان مورد خطاب صحبت هاي ایشان هستند و نه مردم معمولی، افزود: در سال
گذشته 75 هکتار زمین با انعقاد 200 قرارداد به بخش خصوصی جهت سرمایه گذاري واگذار شده است که از زمان تاسیس استان بی

 
سابقه است. 

وي با تاکید بر اینکه براي حضور سرمایه گذار در استان فرش قرمز پهن می کنیم، گفت: صدور مجوز بی نام و تصویب اراضی بی نام
براي ایجاد نواحی صنعتی از جمله راهکارهاي استان براي حضور سرمایه گذار بخش خصوصی در استان است. براي جذب سرمایه
گذاري بخش خصوصی و تسهیل در صدور مجوز، براي 76 فرصت سرمایه گذاري مجوز بی نام در حوزه هاي مختلف صادر شد و تمام

 
استعلام و مجوزهاي لازم نیز اخذ شده است. 

مقام عالی دولت در خراسان شمالی پایین بودن پوشش بیمه تامین اجتماعی و بالا بودن تعداد مددجویان نهادهاي حمایتی را به دلیل
نبود صنایع مختلف و کم در استان دانست و افزود: ایجاد واحدهاي صنعتی موجب فرآوري محصولات کشاورزي و ایجاد صنایع تبدیلی
خواهد شد و نگرانی مدیران نباید موجب توقف مسیر خصور سرمایه گذار در استان شود. باید تلاش کنیم با ایجاد شرایط بهتر سرمایه

 
گذار خراسان شمالی را براي سرمایه گذاري انتخاب کند تا با افزایش واحدهاي صنعتی نداشته هاي استان تامین شود. 

رئیس شوراي برنامه ریزي و توسعه استان خراسان شمالی در ادامه تصریح کرد: به لحاظ زیرساختی و نداشته ها نسبت به سایر استان
ها وضعیت خوبی نداریم که به اعتقاد بنده ارتباطی به نوپا بودن استان ندارد چرا که 14 سال از تاسیس استان گذشته است و باید با

 
تشخیص اولویت ها اجازه ندهیم نداشته ها سر از سفره مردم در بیاورد. 

شجاعی از انعقاد تفاهم نامه 700 میلیارد تومانی با بسیج سازندگی کشور در راستاي محرومیت زدایی به ویژه در حوزه آبرسانی
روستایی استان، افزود: مشکل مردم مشکل نظام است و با همین نگاه تلاش کردیم مشکلات ها را به فرصت تبدیل کنیم و از

 
مسئولین ملی براي رفع نداشته ها مطالبه کنیم. 

 
ضعف مدیریتی باعث عدم جذب سرمایه گذار شده است 

محمد وحیدي نماینده مردم 5 شهر استان خراسان شمالی در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه حال و ور زسرمایه گذاري در
استان خوب نیست٬ اظهار داشت: خراسان شمالی داراي منابع و پتانسیل هاي بسیار خوبی در منطقه است و این استان با قرار گرفتن



در موقعیت جغرافیایی مناسب، وجود معادن و برخورداري از ظرفیت خوب در حوزه دامی و باغات به نوعی بهشت سرمایه گذاري بوده

 
اما نتوانسته ایم به خوبی براي آن سرمایه گذار جذب کنیم. 

وي افزود: در بخش سرمایه گذاري قوانینی وجود که استان هاي محروم به علت وجود ثبات مدیریتی از آن خیلی بهره مند نمی شوند

 
و استان هاي برخوردار، از کمک هاي موردي موجود در قانون استفاده کرده و بر توسعه خود می افزایند. 

نایب رییس کمیسیون آموزش مجلس گفت: با توجه به اینکه 16 سال از تقسیم استان خراسان شمالی از استان خراسان بزرگ می
گذرد ولی متأسفانه به دلیل عدم ثبات مدیریتی و تغییرات مکرر مسئولان در خراسان شمالی سبب شده تا افراد از تصمیم گیري در
درازمدت و برنامه ریزي بازبمانند و در حال حاضر احوال بازار سرمایه گذاري در خراسان شمالی موردقبول نیست و باید با انسجام

 
مردم و مسئولان، موانع را از پیش رو برداریم. 

وحیدي تصریح کرد: مقام معظم رهبري در سفر خود در سال 91 به خراسان شمالی تأکید کردند که این استان می تواند جزو 10
استان برتر کشور باشد و این مسئله نشان دهنده وجود ظرفیت هاي مختلف است. در این زمینه مطالعات بسیاري انجام شده و این

 
قابلیت وجود دارد و این امر با انسجام و همراهی مردم و مسئولان محقق خواهد شد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر سرمایه گذاران بخش خصوصی همیشه به دنبال این هستند که در استان هاي مرکزي سرمایه گذاري
کنند زیرا به یقین به دنبال سود و مکانی با مزیت هاي فراوان هستند که در این زمینه باید دولت بسته هاي تشویقی مانند معاف از
مالیات، پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و... براي این سرمایه گذاران در نظر بگیرد. اگر خراسان شمالی را با دیگر استان هاي هم

 
تراز خود مقایسه کنیم متأسفانه هنوز به جایگاه مطلوب نرسیده و در بسیاري از شاخص ها توسعه نیافته است. 

 
چرا سرمایه گذار براي ورود به خراسان شمالی ریسک نمی کند؟ 

با همه آنچه درباراه اهمیت و لزوم سرمایه گذاري در استان گفته شد٬ سرمایه گذاران رغبتی براي حضور در استان ندارند و تاکنون
طرح سرمایه گذار کلانی در استان به سرانجام نرسیده است. حتی دولت هم براي سرمایه گذایر در خراسان شمالی چه آن زمان که

 
ول و بودجه داشت و چه امروز که بودجه اي ندارد٬ رغبتی ندارد. 

بسیاري از فعالان اقتصادي علت این موضوع را در نبود مشوق هاي حمایتی و تسهیلاتی از سرمایه گذاران و دعواهاي سیاسی در

 
استان می دانند. 

نمونه عدم همکاري بانک ها با سرمایه گذاران در پیگیر مصوبات سفر دولت به خراسان شمالی دیده می شود. استاندار خراسان شمالی
با تذکر به مدیران دستگاه هاي اجرایی و با بیان اینکه بنده نحوه برخورد شما مدیران بانکی را در جهت پیگیري مصوبات سفر ریاست
جمهوري متوجه نمی شوم افزود: درحالی این مصوبات مربوط به تیرماه سال 98 است اما مدیران حرکتی در راستاي توسعه استان در

 
این خصوص انجام نمی دهد لذا با این روال حرکت کردن به توسعه نخواهیم رسید. 

شجاعی در نشستی با فعالان اقتصادي استان بار دیگر بر اهمیت سرمایه گذاري و برخورد مناسب با سرمایه گذار تاکید کرد و گفت:
مدیران دستگاه هاي اجرایی زمین را از کسانی که کاري انجام نمی دهند پس گرفته و به سرمایه گذار واقعی زمین را بدهند و وقت ما

 
را در این جهت تلف نکنند. 



نماینده عالی دولت در خراسان شمالی از احتمال ممنوع الورود شدن مدیران بانک هاي عامل به جلسات استان خبر داد و اضافه کرد:
در صورتی که بانک هاي عامل طرف حساب مصوبات سفر ریاست جمهوري به استان وظایف خود را به نحو احسن انجام ندهند، ضمن

 
ممنوعیت ورود آن ها به جلسات استانی به هیئت خبرگان بانکی نیز معرفی می شوند. 

حال مشخص است که با این اوصاف هیچ سرمایه گذاري براي ورود به خراسان شمالی انگیزه و رغبت ندارد و حال روز استان هم
چنان در بسیاري از شاخص هاي اقتصادي در حد ضعیف مانده است. شاید با حضور دولت جدید مدیرانی تازه نفس٬ قطار حرکت

سرمایه گذایر در استان بر ریل خود قرار گرفته و شاهد پیشرفت و آبادانی خراسان شمالی باشیم.



اشتغالزایی در نقطه صفر مرزي

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/03/10

پیمان صفردوست: کولبري و پیله وري از مفاهیمی است که در طول چندین دهه با زندگی در مناطق مرزي کشور گره در
گره است.

پیمان صفردوست: کولبري و پیله وري از مفاهیمی است که در طول چندین دهه با زندگی در مناطق مرزي کشور گره در گره

 
است. 

مردم ساکن این مناطق همواره در تلاش هستند تا با این روش ها راهی براي امرار معاش بیابند. مسئولان و دست اندرکاران نیز گاهی
حرکت هایی براي ایجاد تسهیل در این سبک از امرار معاش ارائه می دهند، اما از نگاه دیگر، باید دید تجارت هاي ریز و درشت مردم
مناطق مرزي، چه تاثیري بر تجارت کشور دارد و پیامدهاي حمایت از آنها براي کل اقتصاد چه خواهد بود. با گزارش صمت در این

 
باره همراه باشید. 

ساماندهی کارت پیله وري در بازارچه هاي مرزي نماینده مردم پیرانشهر و سردشت در مجلس شوراي اسلامی در نشستی که هفته
گذشته در جریان بازدید وزیر صنعت، معدن و تجارت از چند طرح صنعتی و معدنی در آذربایجان غربی برگزار شد، بر ضرورت
ساماندهی موضوع صدور کارت پیله وري در بازارچه هاي مرزي تاکید کرد. کمال حسین پور در نشست شوراي ساماندهی مبادلات
مرزي که با موضوع بررسی مشکلات کولبران در محل فرمانداري شهرستان مرزي پیرانشهر برگزار شد، افزود: کارت پیله وري طبق
قانون صرفا جهت اشتغال و درآمدزایی مرزنشینانی که از لحاظ معیشتی در دهک هاي پایین قرار دارند، صادر می شود. بنا به گزارش

 
شاتا وي همچنین بر ساماندهی بیمه کولبران و ایجاد راه هاي مناسب ترانزیت معادن تاکید کرد. 

در پیله وري و کولبري نگاه بلندمدت نداریم سپهر عبداله پور، کارشناس اقتصاد در گفت وگو با صمت درباره لزوم توجه به مسائل
معیشتی مربوط به کولبران و پیله وران عنوان کرد: تجربه سال هاي طولانی نشان می دهد نفی موضوع تجارت مرزنشینان دردي را
درمان نکرده و در هر حال باید این نوع تبادل کالا را به عنوان شیوه اي براي امرار معاش بخشی از مردم مرزنشین کشور بپذیریم.
عبداله پور در این باره خاطرنشان کرد: مفاهیمی مانند پیله وري، کولبري و بازارچه هاي مرزي همواره در تجارت کشور وجود داشته

 
اند که بیشتر در دهک هاي پایین جامعه مرزنشینی دیده می شود و معمولا نیز برخورد با آنها با مدارا بوده است. 

وي افزود: حقیقت این است که دلیل اصلی روي آوردن مرزنشینان به این نوع تجارت، شرایط بد اقتصادي و سختی معیشت است و به
همین دلیل شاید ساماندهی این سبک و سیاق از تجارت مرزي، کاهش موانع و ایجاد تسهیلات براي این افراد و رویکردهایی شبیه
آن، مزیت هاي قابل قبولی را براي مردم ساکن این مناطق مرزي به دنبال داشته باشد. عبداله پور در عین حال تاکید کرد: این نوع
کسب وکار نمی تواند یک راهکار براي اشتغال بلندمدت تلقی شود و تنها با توجه به ضرورت هاي اقتصادي در مقاطعی مثل امروز می

 
توان به آن تکیه کرد. 

وي در این باره تصریح کرد: مسائلی مانند بیکاري و کمبود فضاي کسب وکار در این مناطق نمی تواند توجیهی براي جنبه قانونی
بخشیدن به این فعالیت ها باشد. این کارشناس اقتصاد با اشاره به اهمیت مسائلی چون امنیت شغلی، خاطرنشان کرد: ساکنان مناطق
مرزي نباید ارتزاق و معیشت خود را براساس فعالیت هاي موقتی قرار دهند که مسیر و مقصد آنها مشخص نیست و اگر قرار باشد



تسهیل و قانونی سازي این نوع تبادلات تجاري مرزنشینان باعث کمرنگ شدن توجه به ضرورت ایجاد مشاغل دائم و واقعی شود، این
روند نمی تواند به نفع مرزنشینان باشد و باید در این تصمیم تجدید نظر صورت گیرد. عبداله پور در پایان تاکید کرد: توسعه اقتصاد
کشور در گرو نگاه بلندمدت و هدفمند و همین طور اشتغال پایدار است و نمی توان مشاغلی مانند پیله وري و کولبري را که براساس

 
نیازهاي مقطعی شکل می گیرند، مبنایی براي توسعه در نظر گرفت. 

کولبري به کجا رسید؟ موضع گیري مشابهی نیز سال گذشته ازسوي رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز انجام شده بود. در آن
مقطع علی مویدي خرم آبادي در گفت وگو با خبرگزاري صدا وسیما عنوان کرده بود: براساس آیین نامه جدید، واردات کولبري و
ملوانی و محدودیت هاي مرزنشینان براي واردات کالا کمتر شده و آورده آنها بیشتر خواهد شد. وي گفت: در جلسه نهایی طرح
ساماندهی نظارت بر واردات کالا از طریق ملوانی و کولبري، مصوب شد برنامه ریزي هاي جدیدي براي انضباط بخشی واردات مرزي

 
انجام شود که در صورت اجرا اشتغال پایدار و بهبود معیشت هموطنان مرزنشین را رقم خواهد زد. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنین عنوان کرد: در این آیین نامه به روانسازي تجارت مرزي توجهی ویژه و سهم این
تجارت هم به گونه اي در نظر گرفته شد که بیشترین توجه و بیشترین آورده آن براي مرزنشینان باشد. مویدي درباره حجم در نظر
گرفته شده براي واردات مرزنشینان در طرح جدید معتقد بود محدودیت ها براي مرزنشینان کمتر و انعطاف در واردات براي آنها

 
بیشتر شده است؛ ضمن اینکه از ابتدا تا انتهاي واردات مرزي تحت اختیار خود مرزنشینان انجام خواهد شد. 

جدا از این موضوع که آیا اثر اجراي چنین مصوباتی در عمل نیز در کسب وکار مرزنشینان دیده شد یا خیر، موضوع دیگر این است که

 
آیا اصلا چنین رویکردهایی می تواند در بلندمدت گشایشی در زندگی مرزنشینان به همراه داشته باشد یا خیر؟! 

پیله وري در مسیر ته لنجی نیفتد حسام محمدي فر، کارشناس اقتصاد موضوع مربوط به کارت هاي پیله وري و کاهش محدودیت
هاي کولبري را با موضوع ته لنجی مقایسه کرد. محمدي فر در گفت وگو با صمت در این باره عنوان کرد: یکی از اصلی ترین معافیت
ها و استثنائات تجاري فعال در کشور، واردات کالاي ملوانی یا به عبارت دیگر «کالاي ته لنجی» است که شامل اقلام محدودي است
که توسط ملوانان و خدمه لنج هاي تجاري براي مصارف شخصی وارد کشور می شود و براي تقویت معیشت این قشر، دولت اقلام

 
محدود وارداتی این افراد را از پرداخت عوارض گمرکی معاف کرده است. 

وي افزود: به مرور زمان و با کاهش مزیت تجارت به وسیله لنج هاي قدیمی و فرسوده، به حجم معافیت و میزان واردات ته لنجی
افزوده شد تا در نهایت تمامی ظرفیت لنج صرف واردات کالاي ته لنجی براي استفاده از معافیت هاي گمرکی شود! تا آنجا که قانون
ساماندهی مبادلات مرزي مصوب سال 1384 و آیین نامه مربوطه، به هر ملوان و خدمه لنج هاي تجاري با ظرفیت کمتر از 500 تن
اجازه می داد در یک سال 24 میلیون تومان کالا با استفاده از معافیت وارد کند؛ یعنی با احتساب 36 هزار ملوان فعال، بیش از 8500

 
میلیارد تومان کالا با استفاده از این معافیت وارد کشور می شد. 

وي در این زمینه تاکید کرد: طبق گزارش ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، در سال 95 بیش از 2.2 میلیارد دلار کالا از این طریق وارد
کشور شد؛ حال آنکه وزارت صنعت، معدن و تجارت معتقد است حداقل 4 میلیارد دلار کالا به واسطه این قانون وارد کشور شده و
بنیان هاي صنعت کشور را به شدت تهدید می کند. این کارشناس اقتصاد تصریح کرد: در مراحل بعد به دلیل فشار بومیان امتیازاتی
به لنج داران اعطا شد که طبق آن هر لنج قادر شد 20 نیسان کالا با استفاده از این معافیت تخلیه کند و ارزش کالا در آن نادیده
گرفته شد و این آغاز تقابل دوگانه اقتصاد ملی و توسعه محلی در استان هاي جنوبی بود که در آن هیچ توجهی به اقتصاد ملی نشد.
محمدي فر با اشاره به تغییرات اخیر در قوانین ته لنجی، گفت: در هر حال در تصمیم گیري هایی از این دست که با هدف ارائه
تسهیلات به مرزنشینان، بومیان و افراد کم بضاعت انجام می شود، تصمیم گیران باید همه جوانب را در نظر بگیرند تا منافع محلی در



 
تقابل با منافع ملی قرار نگیرد. 

از تعادل دور نشویم شرایط اقتصادي کشور در این دوره خاص، همه گروه ها را تحت فشار قرار داده و طبیعی است که در این وضعیت

 
هر گروه بکوشد تا گلیم خود را از آب بیرون بکشد. 

 اما در همین گیر ودار تصمیم گیران و سیاست گذاران حوزه هاي مختلف وظیفه سنگین تري بر عهده دارند، زیرا علاوه بر منافع یک

 
گروه خاص باید منافع دیگر گروه ها و مصلحت هاي ملی را نیز در نظر داشته باشند. 

مرزنشینان ما در شرایط اقتصادي کنونی، با مشکلات و مسائل فراوان معیشتی دست به گریبان هستند و توجه به وضعیت اقتصادي
آنها از مهم ترین مسائلی است که نهادهاي بالادست باید به آن توجه کنند اما در عین حال ارائه تسهیلات و امکانات به این گروه نباید
به گونه اي باشد که زمینه هاي سوءاستفاده سوداگران دیگر را فراهم کند و تعادل بازارهاي به شدت آسیب پذیر داخلی را به هم بزند.



قصه هاي مالیات و مافیاي دخانیات

منبع: روزنامه گسترش صمتشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/03/10

دخانیات همواره موضوع چالش برانگیزي بوده است.

 
دخانیات همواره موضوع چالش برانگیزي بوده است. 

از یک سو نهادهاي حوزه سلامت معتقدند تولید و عرضه دخانیات به عنوان یکی از مسائل تهدیدکننده سلامت افراد جامعه باید به
طور گسترده و به وسیله همه ابزارهاي موجود کنترل شود و از سوي دیگر طبیعی است سرمایه گذاران و تولید کنندگان محصولات

 
دخانی ترجیح دهند تولید این محصولات ادامه پیدا کند. 

در این میان همواره مالیات به عنوان ابزاري براي کنترل این بازار مطرح بوده است. مخالفان تولید و عرضه دخانیات معتقدند باید
مالیات سیگار و سایر محصولات دخانی تا جاي ممکن افزایش یابد تا از رغبت افراد جامعه براي مصرف این کالاها کاسته شود.

 
همچنین بر این باورند که مافیاي دخانیات در کشور مانع افزایش اثرگذار مالیات و اجراي قانون در این بخش می شود. 

از سوي دیگر تولیدکنندگان این کالاها می گویند در هر حال مصرف دخانیات در کشور وجود دارد و افزایش مالیات در این حوزه تنها
باعث قوت گرفتن پدیده قاچاق این کالا می شود. روز جهانی بدون دخانیات بهانه اي شد تا در این شماره صمت نظر کارشناسان و

 
دست اندرکاران درباره تجارت دخانیات در کشور، مافیاي این بخش و نقش مالیات در این حوزه را جویا شویم. با ما همراه باشید: 

مافیاي دخانیات خوب کار کرده است! محمدرضا مسجدي، دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات درباره وضعیت کنترل مصرف
دخانیات در کشور در گفت وگو با صمت اظهار کرد: یکی از مباحث تعیین کننده در کنترل مصرف دخانیات در دنیا ارقام تعیین شده
براي مالیات بر این محصولات است. بر همین مبنا می بینیم که مالیات دخانیات در کشور ما نسبت به میزانی که سازمان جهانی

 
بهداشت و ما براي این موضوع پیشنهاد داده ایم بسیار کمتر است. 

مسجدي در این باره عنوان کرد: افزایش مالیات یکی از ابزارهاي بسیار توانمند براي کنترل مصرف دخانیات در کشورهاست که
متاسفانه در کشور ما به شکل مطلوب اجرایی نشده است. درواقع آنچه مورد تاکید متولیان سلامت است، اخذ میزان صحیحی از این

 
قیمت هاست که در قوانین امروز اعمال نمی شود. 

وي در این زمینه خاطرنشان کرد: این مالیات ها در کشورهایی مثل ترکیه و پاکستان و بسیاري دیگر از کشورها به شکل صحیح از
تولیدکنندگان سیگار اخذ می شود اما ما با وجود نشست هاي مختلف کارشناسان بین المللی در کشور، هنوز با آن ارقام فاصله زیادي

 
داریم. 

مسجدي درباره قوانین مربوط به محدود کردن میزان مصرف دخانیات در کشور عنوان کرد: ما هم قانون جامع و هم آیین نامه هاي
مصوب موثري در این زمینه داریم که در دولت هاي مختلف به تصویب رسیده است اما این قوانین همواره روي کاغذ بوده اند و

 
نظارتی بر حسن اجراي آنها وجود ندارد و متاسفانه به نظر می رسد مافیاي دخانیات در این زمینه به شکل مطلوب عمل می کند. 



به دنبال مالیات ثابت باشیم رئیس دبیرخانه ستاد کشوري کنترل دخانیات وزارت بهداشت نیز درباره لزوم توجه به مسئله مالیات
دخانیات در کشور در گفت وگو با صمت اظهار کرد: راهکار موثر در این باره این است که یک قانون مشخص مثلا 5 ساله براي مالیات
دخانیات در کشور داشته باشیم و بر همان مبنا عمل کنیم. بهزاد ولی زاده با اشاره به اهمیت موضوع مالیات در کنترل مصرف
دخانیات خاطرنشان کرد: موضوع مالیات تنها بخش چالشی برنامه کشور در اجراي کنوانسیون جهانی کنترل دخانیات است که در این
سال ها همواره رنگ قرمز را دریافت کرده است و امیدواریم بتوانیم در ادامه ر نگ سبز را دریافت کنیم. وي در این باره خاطرنشان
کرد: اینکه ما در بودجه هر سال بخواهیم درباره این مالیات پیشنهاد بدهیم و هر سال درباره آن اختلاف نظر ایجاد شود چندان

 
مناسب نیست. 

در واقع باید بررسی هاي لازم درباره میزان مالیات و همین طور اثرگذاري آن انجام و مجموع آن به صورت یک بسته تخصصی به
مجلس ارائه شود. رئیس دبیرخانه ستاد کشوري کنترل دخانیات وزارت بهداشت درباره عوامل بازدارنده تعیین مالیات موثر بر دخانیات
خاطرنشان کرد: متاسفانه یکی از اهرم هاي فشار در این زمینه تکیه بر موضوع امکان افزایش قاچاق در صورت افزایش نرخ سیگار
است در صورتی که قاچاق یک فرآیند کاملا مشخص است و طبق مطالعات انجام شده از سوي سازمان جهانی بهداشت در کشورهاي

 
منطبق با شرایط ایران، نتایج حکایت از این دارد که میزان قاچاق ارتباط خاصی با فرآیند افزایش مالیات ندارد. 

وي با اشاره به بزرگنمایی آمار قاچاق دخانیات در صنایع دخانی تاکید کرد: دلیل این کار این است که اگر قاچاق را بیش از حد مجاز
اعلام کنند سیاست گذاران براي تصمیم گیري در حوزه کنترل دخانیات مالیات دخانیات را افزایش نمی دهند تا قاچاق آن افزایش
یابد. ولی زاده با تاکید بر اینکه صداي مسئولان سلامت در حوزه دخانیات به خوبی شنیده نمی شود، گفت: افزایش مالیات بر دخانیات
باعث کاهش مصرف آن می شود؛ مصرفی که می تواند بیش از 100 هزار میلیارد تومان هزینه مستقیم و غیرمستقیم بر دوش دولت
تحمیل کند. بیش از 30 هزار میلیارد تومان این هزینه به بخش سلامت و 70 هزار میلیارد تومان نیز به دنبال ناتوانی از کار، کاهش

 
بهره وري و... به سایر بخش هاي کشور تحمیل می شود. 

آمارها چه می گویند؟ براساس آمار منتشرشده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، تولید سیگار در 11 ماه نخست سال گذشته
4.4 درصد نسبت به مدت مشابه سال 1398 رشد داشته و درنتیجه آن قاچاق سیگار بیش از 22 درصد کاهش یافته است. روند
قاچاق سیگار در سال 1398 کاهشی بود، به طوري که در کل این سال برآورد وزارت صنعت، معدن و تجارت از میزان قاچاق سیگار
نسبت به سال 1397 حدود 39 درصد کاهش یافته بود اما در سال 1399 با مشکلاتی که به دلیل عدم تخصیص ارز براي واردات مواد
اولیه در زمینه تولید این محصول ایجاد و منجر به توقف تولید در 8 واحد از 15 واحد تولید محصولات دخانی شد، قاچاق سیگار رو به
افزایش گذاشت تا جایی که در اردیبهشت سال گذشته برآوردها از میزان قاچاق سیگار نزدیک به دو برابر دو ماه نخست سال 1398

 
بود. 

اما از مهر سال گذشته میزان افزایش قاچاق تک رقمی شد و حالا در 11 ما ه نخست سال 1399 نسبت به مدت مشابه سال قبل
قاچاق سیگار کاهش 22.1 درصدي داشته است. بر اساس این آمار در 11 ماه نخست سال قبل 52 میلیارد و 300 میلیون نخ سیگار
تولید شده که نسبت به تولید 50 میلیارد و 100 میلیون نخ در 11 ماه نخست سال گذشته 4.4 درصد افزایش داشته است. در پی
این افزایش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف در این 11 ماه 59 میلیارد و 580 میلیون نخ برآورد شده، برآورد قاچاق سیگار هم
با 22.1 درصد کاهش، از 9 میلیارد و 580 میلیون نخ سیگار در 11 ماه نخست سال 1398 به 7 میلیارد و 460 میلیون نخ سیگار در
مدت مشابه سال 1399 رسیده است. درباره تنباکو، آمار صادرات برخلاف ماه هاي قبل منتشر نشده اما تولید انواع تنباکوي معسل و

 
سنتی در 11 ما ه نخست سال قبل 31 درصد رشد داشته است. 



بر این اساس، تولید تنباکو در 11 ماه سال 1398 و 1399 به ترتیب 2439 و 3197 تن بوده است. صدور و تمدید مجوز تاسیس و
تولید واحدهاي تولید تنباکو نیز در این مدت دو برابر شده و به 152 عدد رسیده است. این در حالی است که سال گذشته رئیس
انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی مصرف سالانه تنباکوي معسل را 10 تا 12 هزار تن عنوان
کرده و گفته بود که در پی ممنوعیت واردات و تولید تنباکوي معسل درحال حاضر بیش از 8000 تن و به زودي کل مصرف 10 تا

 
12 هزار تنی این محصول در کشور از طریق قاچاق یا محصولات تقلبی تامین می شود. 

قوانین روي زمین مانده اند البته مافیاي دخانیات و مالیات هاي غیرموثر موضوعی نیست که تنها دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال
دخانیات بر آن تاکید داشته باشد و معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در نشست خبري مجازي به مناسبت
هفته مبارزه با دخانیات به آن اشاره داشته است. به گزارش خبرنگار صمت علیرضا رئیسی، در این نشست درباره موضوع ناکارآمد
بودن مالیات ها بر کنترل مصرف دخانیات یادآور شد: متاسفانه بحث مالیات در کشور ما با وجود اقدامات خوب مجلس شوراي
اسلامی، هنوز آن چیزي نیست که مدنظر ما باشد. هدف ما این بود که مالیات را براي مصرف کننده نهایی اعمال کنند. نرخ سیگار

 
وینیستون درب کارخانه 660 تومان است، نرخ روي جلد آن 12 هزار تومان است. 

نرخ خرده فروشی آن 18 هزار تومان است. حال مالیات را از درب کارخانه می گیرند که کمترین مالیات است. یا سیگار بهمن که نرخ
درب کارخانه آن 300 تومان، روي جلد 450 و نرخ خرده فروشی آن 550 است که از درب کارخانه مالیات می گیرند که خیلی پایین
است. یا بسته هاي 50 گرمی تنباکوهاي قلیان درب کارخانه 160 تومان، نرخ روي جلد 900 تومان و خرده فروشی آن حدود 1800
تومان است که مالیات آن از نرخ درب کارخانه است و خیلی کم است. رئیسی در این باره افزود: اکنون درآمد مالیاتی حدود 6 هزار
میلیارد تومان است اما اگر این مالیات به شکل درست دریافت می شد، این عدد به 18 هزار میلیارد تومان می رسید. یعنی اکنون یک
سوم مالیات اخذ می شود و باز هم مافیاي دخانیات سود می برند زیرا وقتی نرخ ارزان باشد، فروش بالاتر است و آنها سود خودشان را

 
می برند. 

وي درباره نقش مافیاي دخانیات در کشور نیز عنوان کرد: با وجود اینکه در سال 1396 از دیوان عدالت مصوبه داریم که بر اساس آن
واردات تنباکوهاي معطر و معسل ممنوع است، اما این رأي هنوز روي زمین مانده و اجرا نشده است. بنابراین حتما باید در مقابل
مافیاي دخانیات ایستادگی و این قانون بر زمین مانده را اجرا کرد. رأي دیوان عدالت لازم الاجراست که متاسفانه هنوز صنعت این کار
انجام نشده است. معاون بهداشت وزارت بهداشت تاکید کرد: براساس دستورالعمل هاي جهانی در بحث بسته بندي ما قانون داریم و
به صنعت، معدن و تجارت ابلاغ شد که بسته بندي ها ساده و یک دست باشد اما می بینیم که جعبه هاي سیگار را زیبا می چینند و
این ترفند جوانان را جذب می کند. معاون بهداشت وزارت بهداشت در ادامه درباره گسترش صنعت دخانیات در کشور و آسیب هاي
در پی آن به مردم یادآور شد: در سال 1394 واحدهاي تولیدکننده دخانیات در کشور 7 مورد بودند اما در سال 1399 این تعداد به

 
23 مورد واحد تولیدکننده رسیده است. 

هیچ حوزه ما در این سال ها 4 برابر نشده اما در این حوزه توسعه 4 برابر شده و نرخ هم بالا نرفته است. در حوزه تنباکو در 1394
بیش از 15 واحد تولیدکننده وجود داشت که در سال 1399 به 39 واحد رسیده اند. رئیسی همچنین با عنوان کردن این موضوع که
تنها محصولی که در ایران تولید می شود، ارزان است و صف هم ندارد، سیگار است، گفت: براساس آمارهاي رسمی تا پایان سال
1399 در کشور سالانه 59 میلیارد نخ سیگار تولید داشته ایم و بالطبع این میزان از تولید باید مشتري داشته باشد و با توجه به اینکه
در کشور 55 میلیارد نخ سیگار مصرف می شود پس این شرکت ها همچنان به دنبال جذب مشتري هستند. وي درباره استدلال هایی
که درباره افزایش تولید براي جلوگیري از قاچاق دخانیات بیان می شود نیز تصریح کرد: در این باره در کشور ما بزرگنمایی می شود و
این کار با هدفی مشخص است که بتوانند در داخل تولید کنند. اکنون 59 میلیارد نخ سیگار سالانه تولید می شود که بیش از مصرف

 
است. پس توجیهی براي قاچاق وجود ندارد و اگر هم قاچاق وجود دارد، این خود شرکت ها هستند که می آورند و می فروشند. 



یک بام و دو هوا نمی شود اگر می خواهیم جامعه اي عاري از دخانیات داشته باشیم، باید با یک تصمیم گیري قاطع ، سیاست هاي با
دست پس زدن و با پا پیش کشیدن را کنار بگذاریم. مالیات دخانیات سال هاست در کشورهاي دیگر امتحان خود را پس داده و
چیزي نیست که امروز بخواهیم بر سر آن یقه گیري کنیم. البته جدا از این راهکار ساده، در بسیاري از کشورها روش هاي تکمیلی
دیگري نیز براي کاهش رغبت مردم به مصرف دخانیات درنظر گرفته می شود که ما هنوز بسترهاي لازم براي اجرایی کردن آنها را در
اختیار نداریم. ما هنوز در اجرایی کردن قوانین مصوب پایه اي مثل الصاق تصاویر هشداردهنده روي پاکت سیگار، جلوگیري از فروش
سیگار به صورت نخی و عرضه نکردن سیگار به افراد زیر 18 سال نیز با مشکل مواجهیم و باید براي این موارد هرچه سریع تر کاري

 
کنیم. 

البته از سوي دیگر باید در نظر داشته باشیم که مالیات هاي سنگین که نهادهاي حامی سلامت بر آن تاکید دارند، زمانی می تواند
براي کاهش رغبت مصرف سیگار موثر باشد که در دکه هاي سیگارفروشی جایگزین ارزان قیمت تر براي آن وجود نداشته باشد؛ اگر
این کار به شکل صحیح انجام شود، می توان شاهد کاهش مصرف دخانیات و در عین حال حفظ اشتغال کارکنان شرکت هاي تولید

کننده باشیم.



بلندتر بخند همسایه

منبع: همشهريشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/03/10

در عصر یکی از روزهاي آخرین ماه از فصل بهار، خیابان کم عرض «طوس» در محدوده «20 متري جی» که متراکم از
ساختمان هاي فرسوده و آجري است، به محلی براي برگزاري طرح «همسایه من» تبدیل شد.

 همشهري آنلاین_سحر جعفریان: برنامه و رویدادي شاد و
مفرح که اهداي فلاورباکس به ساکنان یکی از بزرگ ترین مجتمع هاي مسکونی نوساز، برپایی غرفه هاي کارآفرینی «سبزینه» و
حرکت کاروان شادي و موسیقی نیز در حاشیه آن انجام شد. در این گزارش به روایت این رویداد اجتماعی و محلی از منطقه 9

 
پرداخته و در گفت وگو با اهالی، کارشناسان و مدیران شهري، استقبال از این طرح را بررسی کرده ایم. 

مجتمع مسکونی «احسان» یکی از بزرگ ترین پروژه هاي تجمیع پلاك براي نوسازي بافت هاي فرسوده در محدوده اي از محله
«دکتر هوشیار» است که با توجه به در برداشتن تراکم بالاي 20 خانوار و بالکن هاي رو به خیابان و فضاي عمومی به عنوان محلی
مناسب براي اجراي برنامه «همسایه من» و «بالکن سبز همسایگی» انتخاب شده است. ساعتی پیش از آغاز رویداد، ساکنان و

 
برگزارکنندگان در تکاپوي آماده سازي امور هستند. 

یکی، فلاورباکس ها را شانه به شانه هم می چیند. دیگري پارکینگ مجتمع را با نقاشی کودکان ساکن در آن می آراید. چند نفري نیز
بنرهاي «همسایه خوب» را در مکان هاي مناسب نصب می کنند. انتهاي پارکینگ 4 میز براي برپایی غرفه هاي «کارافرینی سبز» که
مرتبط با موضوع کلی رویداد یعنی «مشارکت» و «محله سبز» است، کنار هم قرار داده می شوند. در گوشه اي دیگر اعضاي «گروه
هنري ایران» براي آخرین بار جزئیات برنامه را با هم بررسی می کنند تا موردي از قلم نیفتد. برخی نیروهاي خدماتی نیز در تدارك

 
رعایت پروتکل هاي بهداشتی هستند که ماسک و مواد ضدعفونی توزیع می کنند. 

«سیماقصاب»، یکی از غرفه داران، که از محله «استاد معین» به این رویداد دعوت شده است، می گوید: «برگزاري برنامه ها و
رویدادهایی با این رویکرد در شرایطی که شیوع «کرونا» حسابی اهالی را کلافه کرده، بسیار تأثیرگذار است. به ویژه که این برنامه را با
گل و گیاه پیوند زده اند تا مشارکت افراد براي داشتن محله اي زیبا صورت بگیرد.» «جمیله حلواچی زاده»، یکی دیگر از غرفه داران
است که با مواد دورریختنی و بازیافتی گلدان هاي زیبا درست می کند. او می گوید: «در شهري مانند تهران و محله دکتر هوشیار که
همواره با تراکم بالا و کمبود فضا مواجه هستیم، مسئولان باید به فکر اجراي طرح هایی منطبق با همین ویژگی ها باشند. اهداي

 
فلاورباکس هم نماي محله را زیبا می کند و هم اهالی را بر گلکاري در محله اي با سرانه فضاي سبز پایین تشویق می کند.» 



 
- غرفه باغ شیشه اي  

یکی از پراستقبال ترین غرفه ها، غرفه باغ شیشه اي «رابعه رمضانیان» است که توجه بازدیدکنندگان را بسیار به خود جلب کرده
است. گیاهان ظریف و مرطوبی که در بطري هاي کوچک و بزرگ شیشه اي (تراریوم) قرار گرفته اند و چشمنوازي می کنند. رمضانیان
می گوید: «پلاك هاي ریزدانه این منطقه فاقد فضاي سبز خانگی هستند. آن هم در شرایطی که آلودگی هاي زیست محیطی و
خودروها، شهرنشینی را به سمت و سویی نگران کننده هدایت کرده اند. بنابراین براي احیاي فضاهاي سبز خانگی و ارتقاي نشاط
اهالی نیازمند فعالیت ها و برنامه هاي مفرح هستیم. البته برنامه هایی که از کیفیت و استاندارد مطلوبی برخوردار باشند. صرف اینکه

 
موسیقی اي نواخته شود یا گلدانی اهدا شود، تأثیرگذار نخواهد بود.» 

«زهرا عاشوري» از ساکنان مجتمع است که سر و صداي اجراي برنامه و آمد و شد همسایه ها، او را از واحدش در طبقه ششم به
پارکینگ کشانده است. او می گوید: «حال و هواي اهالی در شرایط کرونا و گرانی، به این نوع از برنامه ها احتیاج دارد. شاید ساده به

 
نظر بیاید اما همین برنامه ها و طرح ها، اهالی را کنار هم جمع می کند و براي لحظاتی خوشحال نگه می دارد.» 

- آغاز یک تحول با اجراي همگانی یک طرح  فیروز کردي/مدیر

 
مجتمع مسکونی احسان 

ساعت از 18 گذشته است و اکنون عابران هم متوجه رویداد شادي و موسیقی شده اند. گاهی از در باز پارکینگ و ورودي مجتمع به
داخل سرك می کشند و گاهی براي دقایقی مکث می کنند تا از ماجرا مطلع شوند. «فیروز کردي»، مدیر مجتمع مسکونی احسان،
می گوید: «این مجتمع حدود 7 سال است که بنا شده و 20 خانوار با جمعیت میانگین 4 نفر را در خود جاي داده است. چند وقت
پیش از شهرداري منطقه به اینجا آمدند تا پیشنهاد اجراي برنامه بالکن سبز همسایگی را به ساکنان بدهند. پیشنهاد را در شوراي



مدیریت بررسی و موافقت خود را اعلام کردیم. طرح خوبی است چون پس از مدتی که فلاورباکس ها اهدا شد، مشخص می شود کدام

 
همسایه به گل و گیاه علاقه دارد. 

اجراي همگانی این طرح مانند محرکی براي رسیدن به نتیجه مثبت عمل می کند. چه بسا بسیاري از همسایه ها تازه متوجه علاقه

 
مندي شان بشوند و دنباله این کار را بگیرند.» 

 
- رویدادسازي براي ارتقاي کیفیت زندگی  

رویدادسازي هاي اجتماعی می تواند حس تعلق خاطر و مشارکت پذیري را احیا کند. «علیرضا خامسیان»، معاون اجتماعی و فرهنگی
شهردار منطقه، با بیان این مطلب می گوید: «تعلق خاطر و گفت وگو میان همسایه ها به حداقل رسیده است. اتفاقی که می تواند
کیفیت زندگی اهالی را تحت تأثیر قرار دهد. بنابراین لازم است با اجراي پایدار برنامه هاي شاد و هیجان انگیز آنها را در موضوع هاي

شهري، آموزش شهروندي، محیط زیست و خدمات شهري سهیم کنیم.»



وعده هاي عالی با دستان خالی!

منبع: ایمناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/03/10

با آغاز شمارش معکوس برگزاري انتخابات ریاست جمهوري یازدهم، بازهم بازار وعده هاي جنجالی نامزدهاي انتخابات براي
رسیدن به پاستور رونق گرفته است.

 
ایمنا وعده هاي نامزدهاي انتخابات ریاست کمهوري را بررسی می کند؛ وعده هاي عالی با دستان خالی! 

با آغاز شمارش معکوس برگزاري انتخابات ریاست جمهوري
یازدهم، بازهم بازار وعده هاي جنجالی نامزدهاي انتخابات براي

 
رسیدن به پاستور رونق گرفته است. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، کمتر از 20 روز دیگر تا مهمترین
رویداد سیاسی کشور فرصت باقی است و هفت کاندیداي
انتخابات ریاست جمهوري به دلیل شیوع بیماري کرونا به فضاي
مجازي و برنامه هاي صدا و سیما پناه آورده اند و سعی دارند
برنامه هاي خود را از این شبکه هاي ارتباطی براي مردم مشخص

 
کنند. 

سردادن شعار از سوي نامزدهاي انتخاباتی بخش جدایی ناپذیري از رقابت هاي انتخابات ریاست جمهوري در طی سال هاي گذشته
است که در حال حاضر با توجه به شرایط معیشتی مردم، شعارهاي انتخاباتی کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري رنگ و بوي
اقتصادي گرفته است؛ در این میان نامزدها انتخابات سعی دارند خود را سوپرمن اقتصاد کشور معرفی کنند که براي نجات کشور از

 
بحران هاي اقتصادي و ساماندهی وضع اقتصادي فعلی به عرصه رقابت گذاشته اند. 

یارانه 450 هزارتومانی، دادن وام 500 میلیونی به زوجین جوان، ایجاد یک میلیون شغل، وادار کردن آمریکا به التماس و متوقف کردن

 
رشد تورم از جمله مهمترین وعده هاي انتخاباتی نامزدین انتخاباتی 1400 است که در طی روزهاي گذشته مطرح شده است. 

یکی از کاندیداهاي ریاست جمهوري طی روزهاي گذشته مدعی شده که قصد دارد یارانه ها را هوشمند و هدفمند کرده و کل یارانه
هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید است را به 450 هزار تومان افزایش دهد. رضایی در تشریح این شعار خود می گوید که

 
«در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به دولت اضافه نمی شود.» 

جوان ترین نامزد انتخابات 1400 نیز از غافله وعده هاي جنجالی عقب نماند و طی روزهاي گذشته در صفحه توئیتر خود به تشریح
برنامه هاي خود پرداخت؛ وي خبري که برگزار کرد مدعی شد که می تواند مشکلات بورس را در 3 روز حل کند و در توییتی مدعی
شد که «وقتی رئیس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا قبل از اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر

 
زوج جوان 500 میلیون تومان براي اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند کرد.» 



وعده هاي انتخاباتی یکی دیگر از کاندیداها نیز در طی روزهاي گذشته معطوف به ایجاد زیر ساخت براي افزایش اشتغال زایی در
کشور بود و مدعی شد که «اگر 70 درصد از ظرفیت هایی امروز کشور و فعال شود به خوبی می توان شاهد رشد اقتصادي و اشتغال

 
سالانه یک میلیون نفري در کشور بود.» 

در حالی که دولت روحانی تمام تلاش خود را در راستاي کاهش تحریم هاي حداکثري و احیاي برجام به کار گرفته، یکی دیگر از
نامزدهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري مدعی شده که اگر رئیس جمهور شود، آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور
می شوند تحریم ها را بردارند. وي می گوید که «دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد
امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را
بردارد و راستی آزمایشی شود و سپس اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام دهند. نسبت به 6

 
نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم برتري دارم. می توانم منافع خودمان را در برجام نقد کنیم.» 

برخی از این وعده ها مانند شعارهایی است که مردم عادي پس از ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوري بیان می کنند. واقعاً امکان
دارد در عرض سه روز مشکل بازار سرمایه حل شود؟ یارانه 450 هزار تومانی واقعاً تأمین خواهد شد؟ پول حقوق زنان خانه دار از کجا

 
می رسد؟ چگونه آمریکا پس از این همه ستمگري جلوي ایران زانو خواهد زد؟ 

شعار دادن آسان ترین قسمت براي شرکت در انتخابات است، اما باید دید می شود آن را اجرا کرد یا نه؟ این شعارها در شرایط عادي
یک کشور در حال توسعه نیز قابلیت اجرا نخواهد داشت، چه برسد به کشوري که اقتصاد آن به واسطه تحریم و برخی تصمیم هاي

 
ناصحیح سال ها به عقب بازگشته است. 

وعده هاي انتخاباتی که قابلیت اجرا ندارند، می توانند بزرگترین آسیب را به اعتماد مردم و همچنین نظام و انتخابات وارد کنند؛ بهتر

 
بود ساز و کاري تشکیل می شد و می توانست میزان صحت وعده هاي انتخاباتی را پیش از برگزاري انتخابات مشخص کند. 

احمد شریف، فعال سیاسی دراین باره به خبرنگار ایمنا می گوید: وعده هاي جنجالی امروز برخی کاندیداهاي انتخابات ریاست

 
جمهوري ناشی از فقدان نظام حزبی در کشور بوده و باعث شده وعده هاي امروز نامزدهاي انتخابات بیشتر به طنز شبیه باشد. 

به گفته وي، در صورتی که نظام حزبی در کشور حاکم شود، احزاب با ارائه برنامه اي معین و بر اساس واقعیات، کاندیداهاي انتخاباتی

 
خود را مطرح می کنند، اما متأسفانه امروز کاندیداها بدون توجه به زیر ساخت هاي کشور وعده هایی را مطرح می کنند. 

به عقیده این فعال سیاسی، دولت براي پرداخت یارانه 45 هزارتومانی با مشکلات هاي متعددي روبه رو است و مشخص نیست چگونه

 
برخی کاندیداها وعده ي یارانه 450 هزارتومانی و کنترل نقدینگی و تورم را مطرح می کنند. 

 
مردم هیچکدام از این وعده ها را باور نمی کنند 

شریف در ادامه می گوید: جاي تعجب دارد که علیرغم تاکید شوراي نگهبان بر برنامه محور بودن کاندیداهاي انتخابات ریاست
جمهوري، بسیاري از آنها که برنامه هاي قوي تري داشتند رد صلاحیت شدند. امروز برخی کاندیداها با امکانات و ابزار بیت المال اظهار

 
نظرهایی می کنند که باعث اختشاش فکري در بین مردم خواهد شد. 

وي معتقد است که باید نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري در معرض پرسش و پاسخ مردم و کارشناسان قرار بگیرند و مشخص



کنند زیر ساخت ها و منابع این وعده هاي عجیب و غریب اقتصادي قرار است از کجا تأمین شود؛ زیرا امروز کشور در بدترین شرایط

 
در آمدي قرار دارد. 

به گفته این فعال سیاسی، این روزها مردم هیچکدام از این وعده ها را باور نمی کنند و دیدگاهی طنز آمیز نسبت به برخی از آنها

 
دارند؛ زیرا به خوبی از وضعیت و توانمندي هاي کشور آگاه هستند. 

 
کاندیداها وعده هاي غیرقابل اجرا ندهند 

شریف معتقد است که افزایش میزان یارانه ها، گسترش حجم نقدینگی را در پی خواهد داشت و قطعاً منجر به صعود نرخ تورم در

 
جامعه منتهی خواهد شد. لازم است نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري به عواقب تصمیمات اقتصادي خود بیاندیشند. 

وي خاطرنشان می کند: عدم تحقق وعده هاي انتخاباتی کاندیداها باعث ایجاد موج بی اعتمادي مردم نسبت به حاکمیت خواهد شد
که قطعاً این موضوع به امنیت ملی صدمه خواهد زد؛ بهتر است کاندیداها با در نظر گرفتن واقعیت هاي کشور وعده هاي غیرقابل اجرا

ندهند.



صدور 46 فقره پروانه بهره برداري در سال جهش تولید در نیشابور

منبع: پاناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/03/10

نیشابور ( پانا)- رئیس اداره صنعت معدن و تجارت شهرستان نیشابو ر از صدور تعداد 46 فقره پروانه بهره برداري در سال
1399 در شهرستان نیشابور توسط این اداره خبر داد .

نیشابور ( پانا)- رئیس اداره صنعت معدن و تجارت
شهرستان نیشابو ر از صدور تعداد 46 فقره پروانه بهره
برداري در سال 1399 در شهرستان نیشابور توسط این

 
اداره خبر داد . 

به گزارش روابط عمومی اداره صمت شهرستان
نیشابور،محمد رضا پورکاویان گفت: در سال 1399 تعداد

46 فقره پروانه بهره برداري صادر گردید که نسبت به مدت مشابه سال قبل که تعداد صدور پروانه 29 فقره بوده، از لحاظ تعداد 60

 
درصد رشد نشان میدهد. 

 
وي در ادامه افزود: در همین مدت سرمایه گذاري اي بالغ بر بیش از 3051 میلیارد ریال در شهرستان نیشابور انجام شده است. 

رئیس اداره صمت شهرستان نیشابور خاطر نشان کرد: از دستاوردهاي این سرمایه گذاري در بخش صنعت شهرستان می توان به

 
اشتغال به کار 509 نفر از همشهریان عزیزمان اشاره کرد. 

نیشابور اداره صمت شهرستان نیشابور روانه بهره برداري سال جهش تولید



15میلیارد تومان تسهیلات زلزله به بهداشت و درمان کرمانشاه اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/03/10

کرمانشاه- ایرنا- مسوول دفتر کارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه گفت: امسال 300 میلیارد تومان تسهیلات
زلزله به استان اختصاص یافته که سهم دانشگاه علوم پزشکی از این میزان تسهیلات 15 میلیارد تومان است.

کرمانشاه- ایرنا- مسوول دفتر کارآفرینی و اشتغال دانشگاه
علوم پزشکی کرمانشاه گفت: امسال 300 میلیارد تومان
تسهیلات زلزله به استان اختصاص یافته که سهم دانشگاه
علوم پزشکی از این میزان تسهیلات 15 میلیارد تومان

 
است. 

«محمد رشیدي» روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
این تسهیلات در شوراي عالی اشتغال کشور به ریاست
رییس جمهوري مصوب شده و به زودي در اختیار بانک
هاي عامل استان قرار می گیرد و دانشگاه علوم پزشکی

 
کرمانشاه آمادگی لازم براي تسریع در پرداخت این تسهیلات را دارد. 

وي اظهار داشت: واحدهاي آسیب دیده از زلزله در حوزه سلامت که به هر دلیلی تاکنون موفق به دریافت این تسهیلات نشده اند می

 
توانند براي ثبت نام به سامانه کارا (وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی) و به آدرس kara.mcls.gov.ir مراجعه کنند. 

رشیدي گفت: واحدهاي آسیب دیده از زلزله در حوزه سلامت پس از انجام مراحل ثبت نام جهت دریافت این تسهیلات به بانکهاي

 
عامل معرفی خواهند شد. 

مسوول دفتر کارآفرینی و اشتغال دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه افزود: همچنین در راستاي توسعه سلامت استان، در بخش حمایتی،
این تسهیلات به واحدهایی که داراي مجوز کسب و کار در حوزه سلامت بوده و در ادامه فعالیت خود با مشکل مواجه شده اند نیز

 
اختصاص خواهد یافت. 

 
خسارت زلزله به 7 بیمارستان و 227 خانه بهداشت استان 

در جریان وقوع زلزله 7.3ریشتري 21 آبان سال 96 استان کرمانشاه، 227 واحد خانه بهداشت، 9 مرکز جامع سلامت، چهار واحد

 
مرکز فوریت ها و هفت بیمارستان تخریب شد. 

این زمین لرزه در 11 کیلومتري بخش ازگله و 32 کیلومتري شهر سرپل ذهاب رخ داد که 620 کشته و 12 هزار و 386 مصدوم
داشت. 



این زلزله به 10 شهرستان و یک هزار و 932 روستاي استان کرمانشاه خسارت وارد کرد و براساس ارزیابی بنیاد مسکن انقلاب

 
اسلامی، 103 هزار واحد مسکونی شهري و روستایی آسیب کلی و جزئی دید. 

همچنین یکشنبه چهارم آذر 97 زلزله دیگري با قدرت 6.4 ریشتر منطقه را لرزاند که منجر به مصدوم شدن 771 نفر و خسارت به

 
بیش از چهار هزار واحد مسکونی شد. 

 
استان کرمانشاه 2 میلیون نفر جمعیت دارد که یک میلیون نفر آن در کلانشهر کرمانشاه به عنوان مرکز استان ساکن هستند. 

در این استان اکنون بیش از سه هزار و 500 تخت در قالب 25 بیمارستان بخش دولتی، خصوصی و وابسته به نیروهاي مسلح فعال

 
است. 

هم اکنون هشت کلینیک وابسته و پنج کلینیک مستقل(مهدیه، شهید فتاحی، حاج دایی، پردیس و ثامن مسکن) در شهر کرمانشاه

 
فعال است. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کرمانشاه 

 
- کرمانشاه 

 
- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 

 
- زلزله 

 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولت تدبیر در سینه ستبر ایران



سیف: مفاسد اقتصادي باید خط قرمز دولت اسلامی باشد/ ساختار هاي

اقتصادي فساد زا و نظارت ناکارآمد است

منبع: دانشجوشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/03/10

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، مبارزه با مفاسد اقتصادي از موضوعات مهمی است که همواره صحبت آن وجود دارد، اما تا
به امروز اقدام قاطعی براي مبارزه با این موضوع انجام نشده است، هر چند در سال هاي اخیر اقدامات شایان توجهی براي

مبارزه با فساد اقتصادي در قوه قضاییه انجام شده، اما تا ریشه کن کردن این ...

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، مبارزه با مفاسد
اقتصادي از موضوعات مهمی است که همواره صحبت آن
وجود دارد، اما تا به امروز اقدام قاطعی براي مبارزه با این
موضوع انجام نشده است، هر چند در سال هاي اخیر
اقدامات شایان توجهی براي مبارزه با فساد اقتصادي در قوه
قضاییه انجام شده، اما تا ریشه کن کردن این موضوع راه
درازي در پیش داریم، اما فساد اقتصادي از کجا نشات می
گیرد؟ چه خسارت هایی بر اقتصاد وارد می کند و چه راه
هایی براي بستن منافذ فساد اقتصادي وجود دارد بخصوص
که یکی از شعار هاي نامزد هاي ریاست جمهوري است را

دانشجو با االله مراد سیف؛ استاد اقتصاد و عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین (ع) مطرح کرده که نظرات این استاد اقتصاد در ادامه

 
آمده است. 

االله مراد سیف در گفتگو با دانشجو به خط قرمز بودن فساد و تبعات آن در نظام اسلامی پرداخت و گفت: فساد در هر کشوري خط
قرمز است. در نظام جمهوري اسلامی ایران نیز به این دلیل که ما داراي یک نظام ایدئولوژیک ارزشی و مدعی اسلام ناب هستیم که
عدالت طلبی و مبارزه با فساد و رانت از جمله مهم ترین آرمان هاي آن به شمار می رود، فساد مالی و اقتصادي براي چنین نظامی و
دولت اسلامی باید خط قرمز باشد. این موضوع براي دولت و حاکمیت به قدري باید جدي باشد که حتی میزان کم فساد اقتصادي هم
قابل تحمل نباشد و همه دست اندر کاران و مسئولین نظام نه تنها خود از هر گونه شائبه نزدیک شدن به موارد فساد آلود منزه

 
مراقبت کنند، که باید به آن حساسیت داشته و در پی ریشه کن کردن آن باشند. 

وي دراین باره خاطر نشان کرد: مساله مهم دیگري که باید مورد توجه قرار بگیرد موضوع ادراك فساد است. به دلیل فضاي روانی
جامعه، ممکن است حتی مقدار کم فساد اقتصادي، بیشتر از واقعیت فساد صورت گرفته بزرگ نمایی شود، در چنین شرایطی است که
فساد در اندازه کم نیز هزینه زیادي بر نظام تحمیل خواهد کرد. لذا، مقابله با فساد حتی در موارد به ظاهر کوچک نیز از این جهت که

 
موجب سلب اعتماد مردم به مسئولین و نظام می شود باید مورد توجه و برخورد بازدارنده از جانب مسئولین قرار گیرند. 

کارشناس روابط اقتصادي در این باره بیان داشت: در ریشه یابی فساد اقتصادي باید توجه داشت که متاسفانه فساد هایی که در کشور
دیده می شود، بعضا ریشه ساختاري در اقتصاد ملی ما دارند. در واقع، اقتصاد دولتی و اقتصاد نفتی در این موضوع به شدت دخیل و
تأثیر گذار بوده است. باید بپذیریم دولتی بودن اقتصاد و نفتی بودن آن، بویژه در شرایطی که این دو در تعامل با هم قرار می گیرند،



 
فضاي اقتصادي رانت آلودي را ایجاد می کنند که فساد بر انگیز است. 

االله مراد سیف رابطه اقتصاد نفتی و فساد اقتصادي را توضیح داد و گفت: تزریق رانت ناشی از وجود منابع نفتی خدادادي به اقتصادي
که در آن حاکمیت دولت تعیین کننده یک اقتصاد غیر رقابتی است، احتمال شکل گیري هر گونه فساد اقتصادي را افزایش خواهد
داد. متاسفانه تجارب خوبی از مدیریت سالم اقتصادي در چنین اقتصادي وجود ندارد و همیشه درجه بالایی از فساد در این فضاي

 
اقتصادي وجود داشته و خواهد داشت که تنها بخش هایی از آن گزارش می شود. 

وي دراین باره خاطر نشان کرد: لذا با صراحت می توان گفت بخشی از فساد کنونی، ساختاري است و ناشی از مسائل ساختاري اقتصاد
است، از این جهت، هر قدر بتوانیم اقتصاد را از وضعیت دولتی و نفتی بودن خارج کنیم، هر قدر بتوانیم شفافیت اقتصادي را نهادینه
کنیم و هر قدر پایگاه ها و داده هاي آماري اقتصاد را کامل و بر خط کنیم و از این طریق یک نظارت دائمی و سیستمی کامل و فراگیر
را بر مجموعه اقتصاد ملی حاکم کنیم، احتمال و اندازه وقوع مفاسد اقتصادي کاهش و زمینه نجات اقتصاد کشور از رانت و فساد فراهم
خواهد یافت. امروزه با گسترش ابزار هایی که فناوري اطلاعات در اختیار ما قرار می دهد چنین حرکتی هم ممکن و هم لازم و
ضروري است. تنها در این صورت است که می توان امیدوار بود در کنار اصلاح ساختار هاي اقتصادي و حرکت از اقتصاد دولتی به
سمت یک اقتصاد رقابتی مفاسد و مشکلات اقتصادي ریشه کن شوند و یا اینکه شاهد کمترین درجه فساد در کشور باشیم و به این
مساله افتخار کنیم، اما تا زمانی که ساختار هاي اقتصادي تولید کننده مفاسد هستند و ابزار هاي نظارتی نیز ناکارآمد هستند کمتر
می توان امیدي داشت و مجازات ها اگرچه موثر هستند، لیکن به میزان لازم بازدارنده نخواهند بود و مفسدان اقتصادي به نوعی در

 
هزینه فایده کردن خود، ارتکاب به مفاسد اقتصادي را اقتصادي تشخیص خواهند داد. 

استاد اقتصاد درباره آثار و پیامد هاي مفاسد اقتصادي به دانشجو گفت: از آنجا که فعالیت هاي مرتبط با مفاسد اقتصادي عموما
فعالیت هایی غیر مولد هستند و این فعالیت ها براي اقتصاد از جهت ایجاد ارزش افزوده، ایجاد اشتغال و رشد تولید منفعتی ندارند، لذا
تبعات شکل گیري آن در اقتصاد ملی، به خطر افتادن کارآفرینی و اشتغال و ایجاد چالش هاي متعدد از جمله فقر منابع براي بخش

 
هاي مولد خواهد بود، موضوعی که می تواند خود عامل تضعیف کننده مهمی براي رشد اقتصادي باشد. 

وي دراین باره افزود: فساد اقتصادي عموماً در فضاي غیر رسمی اقتصاد شکل می گیرد که باز هم تقویت اقتصاد غیررسمی به معنی
تضعیف اقتصاد رسمی است، بنابراین فعالیت هاي شناسنامه دار جریمه می شوند و فعالیت هاي فاقد شناسنامه و بخش دلالی از این
فضا سود هاي کلان به جیب می زنند. در شرایطی که فساد اقتصادي وجود داشته و خارج از چتر مالیاتی و قانونی عمل می کنند،
گردش مالی بالاي این فعالیت ها در اقتصاد خود موجب دامن زدن به تورم هزینه اي و افزایش بار هزینه ها براي بخش مولد اقتصاد
خواهد شد. افزایش بی عدالتی و شکاف طبقاتی که نتیجه برخورداري هاي غیر عادي و ناحق ناشی از مفاسد اقتصادي در جامعه است

 
موجبات ناامیدي نسبت به نظام و عملکرد مسوولین را فراهم خواهد ساخت. 

استاد اقتصاد توضیح داد: توزیع ناهموار درآمد و ثروت در اقتصاد کشور ناشی از درآمد هاي بادآورده و بالاي رانتی مفاسد اقتصادي
تقاضا براي واردات کالا هاي لوکس را در شرایطی دامن می زند که منابع مالی و ارزي کشور محدود است، لذا در حالی که منابع
کمیاب در شرایط جنگ اقتصادي می باید به سمت تولید کالا هاي اساسی و اولویت دار بروند، به واردات کالا هاي لوکس تخصیص
پیدا می کنند که خود بعضاً از طریق قاچاق نیز تامین می شوند. نتیجه این که وجود مفاسد اقتصادي یک ساخت چند لایه از مسایل
اقتصادي را دامن می زند که هر یک نمود هایی از ابعاد مختلف فساد اقتصادي و توزیع رانت است که اقتصاد کشور را درگیر کرده

است.



کشف 90 میلیارد کالاي قاچاق در طرح ضربتی پلیس کرمان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/03/10

فرمانده انتظامی استان با اشاره به اجراي طرح ضربتی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا گفت: در این طرح انواع کالاي قاچاق به
ارزش 90 میلیارد ریال کشف شد.

کشف 90 میلیارد کالاي قاچاق در طرح ضربتی پلیس
کرمان فرمانده انتظامی استان با اشاره به اجراي طرح
ضربتی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا گفت: در این طرح

 
انواع کالاي قاچاق به ارزش 90 میلیارد ریال کشف شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا؛ سردار""عبدالرضا ناظري""
اظهار داشت: در راستاي مبارزه با تخلفات و جرایم
اقتصادي، طی ایام آغازین سومین فصل سال یک طرح
ضربتی و هدفمند بر اساس تحقیقات قبلی و بررسی هاي

 
میدانی تخلفات اقتصادي با محوریت پلیس امنیت اقتصادي استان به مدت 3 روز به اجرا گذاشته شد. 

وي افزود: در این طرح با تلاش بی وقفه همکارانمان در حوزه کنترل ترددهاي جاده اي و واکاوي فعالیت هاي پنهان و آشکار مخلان
امنیت اقتصادي، انواع فرآورده هاي نفتی، دخانی، لوازم آشپزخانه، پوشاك، احشام، ماینر، کالاهاي اساسی و برخی اقلام خوراکی و
مصرفی دیگر که در مجموع ارزش آن ها از سوي کارشناسان بیش از 90 میلیارد و 400 میلیون ریال برآورد شد، کشف و با همکاري
اداره صنعت و معدن و اداره تعزیرات، واحدهاي متخلف صنفی و انبارهاي خانگی و درون و برون شهري زیادي نیز از این اقلام قاچاق

 
خالی شدند تا به نوعی زمینه براي توزیع و بهره برداري بهتر شهروندان از تولیدات داخلی فراهم شود. 

فرمانده انتظامی استان کرمان با اشاره توقیف 119دستگاه انواع خودروي سبک و سنگین، دستگیري 107 متهم و متخلف و تشکیل
104 فقره پرونده در رابطه با این کشفیات تصریح کرد: اجراي این گونه طرح ها در راستاي تحقق شعار سال و با توجه به شرایط
خاص ناشی از بیماري کرونا با جدیت تداوم خواهد داشت تا به نوبه خود و البته با همکاري خود شهروندان از زمینه هاي وارد آمدن

ضرر و زیان به تولیدات داخلی کاسته و متقابلا زمینه هاي توسعه کار و اشتغال فراهم شود



مجلس یازدهم گام هاي مهمی در زمینه معیشت برداشته است

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/03/10

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست مجلس گفت: مجلس یازدهم گام هاي مهمی در زمینه معیشت، مسکن،
ارزاق عمومی، اشتغال و تولید برداشته است.

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست مجلس گفت: مجلس یازدهم گام هاي مهمی در زمینه معیشت، مسکن، ارزاق

 
عمومی، اشتغال و تولید برداشته است. 

عباس مقتدایی در ارزیابی عملکرد اجلاسیه اول مجلس یازدهم در
حوزه رفع دغدغه معیشت مردم گفت: حقیقت این است که مجلس
یازدهم از همان ابتدا عزم جدي براي رفع موانع و مشکلات کشور با
سرعت بالا داشت و در این راستا گام هاي مهمی در بحث معیشت،
مسکن، ارزاق عمومی، اشتغال و تولید برداشته است.دولت دوازدهم
همپاي مجلس راه نیامند شاید دولت دوازدهم توانمندي اش آن قدر

 
نبود که پاي به پاي مجلس گام بردارد. 

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: رئیس جمهور در یک سال اول عمر مجلس حتی یک بار با
نمایندگان در خانه ملت صحبت نکرد که این صحبت نکردن صرفا به عدم حضور فیزیکی روحانی متنهی نمی شد بلکه هیچ لایحه
مورد نیازي هم براي حل مشکلات مردم به مجلس ارائه نکرد. همین امر سبب شد تا مجلس نتواند به ایده هاي قبلی که داشت و دارد

 
به نحوه شایسته اي برسد. معضل اصلی مجلس این است که دولت مستقر همراهی لازم با خانه ملت را ندارد. 

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یادآور شد: در مجلس از بعُد نظارتی و قانونگذاري کارهایی صورت

 
گرفته اما به نظر می رسد انتخابات پیش رو می تواند به حرکت مجلس شوراي اسلامی نیز شتاب بیشتري بدهد. 

وي تصریح کرد: این شتاب از آن جهت است که دولت تازه نفسی که بر روي کار می آید می تواند در نیمه دوم سال 1400 ضمن

 
همراهی و شتاب بخشیدن به حرکت ها و نیات مجلس شوراي اسلامی، زمینه تحول و تغییرات به نفع مردم را ایجاد کند. 

مقتدایی عنوان کرد: وقتی یک دولت توانمند اداره و برنامه ریزي کار هاي پیش پا افتاده اي مانند تامین مرغ و تخم و مرغ را ندارد آن
وقت توقع داریم دولت براي مباحث سخت فنی و تکنولوژیک،هوا و فضا،سلامت و بهداشت و نظایر آن برنامه ریزي کند؟ به نظر می
رسد دولت آینده در تعامل با مجلس می تواند به سرعت گشایش هایی در زندگی عموم مردم ایجاد کند اما به هر حال زمان بر است و

 
باید حوصله کنیم. 

نایب رئیس کمیسیون اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکیدکرد : گام نخست را باید ملت تکمیل کند و آن بر
روي کار آوردن دولتی است که از توامندي هاي لازم برخوردار باشد. 



 
بعُد نظارتی اجلاسیه دوم مجلس یازدهم بیش از پیش خواهد بود 

وي در ارز یابی عملکرد مجلس یازدهم در حوزه نظارت گفت: در بحث هاي نظارتی این مجلس نشان داده است که توان نظارت دارد
یعنی استفاده از حق سوال، تذکر کتبی و شفاهی، تحقیق و تفحص ، بهره گیري از ماده 234 و نظایر آن می تواند دست مایه هاي

 
خوبی براي اقدامات نظارتی باشد. 

نایب رئیس اول کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: اگر چه در زمینه استیضاح زمان عمر دولت رو به پایان
بوده و از این امکان استفاده نکردیم اما در راي اعتماد به وزیران آینده می توانیم این بعُد نظارتی را اعمال کنیم. امیدوارم با انتخابات

وزراي شایسته به روند رشد کشور نظارت کرده و اقدامات مفیدي براي ملت رقم بخورد.



کارفرمایانی که فارغ التحصیل جدید جذب کنند از پرداخت حق بیمه معاف

هستند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/03/10

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، هادي ابراهیمی
اظهار کرد: طرح مشوق و معافیت بیمه کارفرمایی یکی
دیگر از طرحهاي اشتغالزا ذیل سیاست هاي فعال بازار کار
است که با هدف تحرك بخشی به بازار کار کشور، حمایت
از کارفرمایان و صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
شیوع ویروس کرونا و ایجاد اشتغال با ترغیب و تشویق کار
فرمایان کارگاه هاي تولیدي و خدماتی به استفاده از نیروي
کار جدید تهیه و ابلاغ شده که در راستاي اجراي این

 
طرح، کارفرمایان استان در صورت جذب فارغ التحصیلان دانشگاهی، از پرداخت 23 درصد حق بیمه سهم کارفرما معاف می شوند. 

وي مدرك تحصیلی لیسانس یا بالاتر، داشتن حداکثر 38 سال سن که مدت زمان خدمت وظیفه به حداکثر سن افراد ذکور اضافه می
شود، ثبت نام در سامانه ( کارورزي) و داشتن سابقه بیمه تامین اجتماعی که حداکثر از 36 ماه تمام کمتر باشد را از شرایط احراز
نیروي کار جدید و داشتن مجوز فعالیت از مراجع رسمی کشور و داشتن کد بیمه کارگاهی و ثبت نام در سامانه کارورزي را نیز از

 
جمله شرایط کارفرما براي این طرح ذکر کرد. 

ابراهیمی، سهمیه استان هرمزگان در این طرح را در سال جاري 440 نفر عنوان و اضافه کرد: بنگاه هاي اقتصادي استان می توانند از

 
این فرصت استفاده کنند. 

انتهاي پیام/88070



رئیسی: در کشور بن بست نداریم

منبع: تابناكشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/03/10

داوطلب انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه رئیس جمهور اختیارات مهمی دارد و این براي انجام وظیفه ریاست جمهوري
کافی است، اظهار داشت: این اختیارات براي خدمتگزاري به مردم کافی و خوب است.

به گزارش تابناك به نقل از تسنیم، حجت الاسلام
والمسلمین سید ابراهیم رئیسی داوطلب سیزدهمین دوره
انتخابات ریاست جمهوري، طی سخنانی در برنامه «صداي
جوان»، در رادیو جوان درباره سوابق و کارنامه کاري خود
گفت: من افتخار داشتم که به اقتضاي شرایط ابتداي
پیروزي انقلاب اسلامی و سخن امام خمینی (ره) در دوره
ي جوانی و در 20 سالگی دادستانی کرج را عهده دار بودم
و بعد دادستان استان و پس از آن نیز دادستانی تهران را بر

 
عهده داشتم. 

وي افزود: بعد از ریاست 10 سال بر سازمان بازرسی کل کشور، 10 سال نیز معاون اول قوه قضائیه و یکسال و نیم دادستان کل کشور
بودم. من به مدت سه سال افتخار خادمی زوار امام رضا (ع) را در آستان قدس رضوي داشتم و امروز نیز در جایگاه ریاست قوه قضائیه

 
خدمتگزار مردم می باشم. 

رئیسی در پاسخ به سوالی درباره زندگانی شخصی خود بیان کرد: بنده تولد سال 1339 هستم و 37 سال است که ازدواج کردم و دو
دختر به سن هاي 33 و 26 دارم؛ یکی از آنانا دکتري جامعه شناسی دانشگاه تهران و دیگري نیز داراي مدرك کارشناسی ارشد از

 
دانشگاه قرآن و حدیث است. منزل من 140 متر است و خودروي شخصی ندارم، ولی همسرم یک خودروي ایرانی دارد. 

وي در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه دیدگاه شما درباره سیاست خارجی و تعامل با کشور هاي دنیا با رعایت سه اصل عزت،
حکمت و مصلحت چیست؟، تصریح کرد: ما باید با تمامی کشور هاي دنیا به ویژه همسایگان تعامل داشته باشیم. ما امروز زندگی
اجتماعی با جهانیان داریم و ظرفیت هاي بسیاري در همسایگان ما وجود دارد و چرا سهم ما از صادرات به کشور هاي منطقه به این

 
میزان است و می تواند دو برابر شود. 

داوطلب انتخابات ریاست جمهوري با تأکید بر اینکه دیپلماسی اقتصادي باید فعال شود، تصریح کرد: ما به تعامل با کشور ها باور داریم
و جمهوري اسلامی ایران با توجه به ظرفیت هاي بسیار اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی و به ویژه جوانان باسواد و صاحب اندیشه می

 
تواند ارتباطات خوبی با جهانیان برقرار کند. 

رئیسی هم چنین در پاسخ به سوالی در خصوص برنامه هاي خود در حوزه هاي سیاسی، فرهنگی، اجتماعی که امنیت ملی و آزادي
بیان در کنار هم بدون شعارزدگی محقق شود، خاطر نشان کرد: آزادي از ابتداي انقلاب در شعار هاي مردم بوده و در قانون اساسی



هم وجود دارد. آزادي در پرتو وجود امنیت حاصل می شود و نباید بین این دو تضاد ایجاد کرد و مردم در فضاي امن می توانند فکر و
بیان داشته باشند. من به آزادي بیان معتقدم و وقتی یک جامعه می تواند گام هاي استوار داشته باشد که ازادي بیان در آن وجود

 
داشته باشد. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه به نظر شما آیا اختیارات رئیس جمهور در چارچوب قانون اساسی براي اداره کشور کافی است؟،
اظهار داشت: من همیشه به نامزد هاي ریاست جمهوري توصیه کردم که یکبار قانون اساسی را بخوانند؛ رئیس جمهور اختیارات مهمی
دارد و این براي انجام وظیفه ریاست جمهوري کافی است. ما در کشور بین قوا همکاري بین قوا را داریم و استقلال قوا به معناي
جدایی نیست؛ با وجود ولایت فقیه، در کشور بن بست نداریم. این که برخی اواخر دوره ریاست جمهوري می گویند که اختیارات شان
کم است و من علت این را نمی دانم. اختیارات رئیس جمهور در قانون اساسی به طور دقیق آورده شده است؛ مگر کسی دنبال کار

 
هاي دیگري باشد که بوي نوعی استبداد می آید. اختیارات رئیس جمهور براي خدمتگزاري به مردم کافی و خوب است. 

رئیسی در ادامه ي این برنامه در پاسخ به سوالی از استان خراسان جنوبی، درخصوص برنامه هاي خود براي استفاده بهینه از معادن
این استان و حل مشکلات پیرامون آن، تصریح کرد: این استان ظاهرا به عنوان یک استان محروم تلقی می شود، ولی ذخایر خوبی
دارد و باید ظرفیت هاي این منطقه شناسایی شده و مورد استفاده صحیح قرار بگیرد. بهترین سنگ ها در این استان است و اقتصاد
سنگ باید در این منطقه استان فعال شود؛ ما اقتصاد هر استان را متناسب با ظرفیت هاي آن دیده ایم و ظرفیت عظیم اقتصاد کشور

 
باید به دست جوانان فعال شود. 

وي هم چنین درباره خود براي رفع تبعیض در جذب نیرو ها در دوایر دولتی، خاطر نشان کرد: جذب نیروي اداري باید بر اساس
شایسته گزینی باشد و همه باید شاخص ها را ببیند و مدیران طبق آن نیز شناسایی و مشغول به کار بشوند. باید به گونه اي اقدام
صورت بگیرد که این گونه تلقی بشود که نظام جذبِ نیرو مبتنی بر شایستگی است؛ بنا داریم این شیوه را دنبال کنیم و ضمن اینکه

 
باید وضعیت نیرو هاي موجود را هم سازماندهی کرد. 

داوطلب انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به این سوال که نخستین دستور شما بعد از تصدي این مسئولیت چیست؟، گفت: من دو
اقدام سلبی و ایجابی خواهم داشت؛ اقدام سلبی پایان روابط فسادانگیز و جریان رانتخواري در همه حوزه ها با ابلاغ به دستگاه ها ابلاغ
انجام و اجرا خواهد شد و در بخش ایجابی نیز مسئله مسکن است. در دوره ي چهارساله ي ریاست جمهوري باید 4 میلیون مسکن
ساخته شود و اگر در این سال ها به میزانی که قانون مشخص کرده، مسکن ساخته می شد امروز شاهد این دغدغه بزرگ براي جوانان

 
و مردم نبودیم. 

وي هم چنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه سن مطلوب براي ازدواج جوانان از نظر شما چقدر است؟، تصریح کرد: وقتی دخترانم
دیپلم خود را گرفتند، به آن ها گفتم که "اگر آمادگی دارید نسبت به خواستگاران پاسخ بدهید و انتخاب با شماست" و وقتی هم وارد
دانشگاه شدند، ازدواج کردند. باید براي کاهش سن ازدواج در عمل اقدام کنیم و می بایست دغدغه جوانان نسبت به اشتغال و مسکن

 
را برطرف کنیم تا بتوانند ازدواج کنند. 

این کاندیداي ریاست جمهوري درباره برنامه خود براي ایجاد شغل پایدار، گفت: اشتغال از نگرانی هاي جدي جوانان است و امکان
ایجاد اشتغال در کشور وجود دارد و ما باید از ظرفیت هاي خالی اقتصادي کشور استفاده کنیم. اشتغال فقط در صنعت و کشاوري

 
نیست و باید در خدمات هم از ظرفیت ها استفاده کنیم و جوانان در خلق ثروت نقش مهمی دارند. 

رئیسی هم چنین بیان کرد: ما از فرهنگ غنی و تمدن کهن برخورداریم و تمدن اسلامی و ایرانی ما می تواند در برابر تمدن هاي



جهان سخن داشته باشد جهانان ما را به عنوان کشور فرهنگی می شناسند. دشمن می خواهد ما اصالت ایرانی و اسلامی خود را

 
فراموش کنیم و تهاجم فرهنگی می خواهد افراد را از هویت خود جدا کند. 

وي در ادامه ي این برنامه خاطر نشان کرد: ظرفیت انسانی ما برترین سرمایه ماست و ما نیروي جوان کارآمد و مبتکر داریم که در هر
زمینه اي وارد میدانی شدند، منشاء خیر و برکت و پیشرفت شدند. ایران ما کشوري چهارفصل است و اقلیم هاي گوناگونگی داریم و

 
گردشگري باید فعال شود. 

این داوطلب انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی درباره شبکه ملی اطلاعات و دولت الکترونیک، عنوان کرد: مسئله زیرساخت
نه فقط براي دولت الکترونیک و بلکه باید براي رسیدن به دولت هوشمند مفید است و باید تا الان از مسئله دولت الکترونیک عبور می
کردیم، ولی متأسفانه در این زمینه عقب هستیم و در میانه ي راه قرار داریم و این در حالی است که در دنیا، مسئله ي دولت هوشمند

 
مطرح می شود. 

رئیسی درباره برنامه هاي خود براي تحول در صنعت خودروسازي نیز گفت: صنعت خودروي ما باید فناورانه باشد که می تواند ارزش
افزوده ایجاد کند. ما در صنعت دفاعی شاهد پدیده هاي جدید و نو هستیم و این فناوري باید به صنعت خودروسازي سرریز بشود و
این شیوه را پیش خواهیم گرفت. مسئله دیگر اصلاح نظام قیمت گذاري خودروست که باید انجام بگیرد و مردم واقعا در این زمینه

 
مشکل دارند. 

وي درباره ایجاد شفافیت اقتصادي و مبارزه ي دولت با فساد چیست؟، تصریح کرد: نظامات اداري و اقتصادي کشور باید پشت یک
ویترین باشند که مردم و نخبگان به راحتی بتوانند آن را به طور شفاف مشاهده کنند. شفافیت می تواند جلوي فساد و رانت را بگیرد؛

 
باید سامانه هایی که منجر به شفافیت قرارداد ها می شود، فعال شود و این موضوع موجب افزایش اعتماد مردم به دولت خواهد شد. 

رئیسی هم چنین درباره حل مسائل و مشکلات کوله بري و سوخت بري، خاطر نشان کرد: مبادلات کالا در مناطق مرزي و ساماندهی
کوله بري و تبادلات کالا و سوخت از مسائلی است که حتما باید انجام بگیرد و تأکید کرده ایم که معیشت مرزنشینان دغدغه ماست.

 
صادرات خرد باید مورد توجه قرار بگیرد؛ هم چنین بازارچه هاي مرزي باید فعال شود و این از برنامه هاي ما خواهد بود. 

وي در پایان اظهار داشت: دولت ما دولت تحول خواهد بود و محور تحول نیز عدالت اقتصادي و آموزشی و عدالت در حوزه هاي
مختلف خواهد بود.



موضوع حکم امام درباره ستاد فرمان هشت ماده اي چه بود؟

منبع: جمارانشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/03/10

در دهم خرداد ماه سال 62، آقایان موسوي اردبیلی، رئیس دیوان عالی کشور و میر حسین موسوي، نخست وزیر درباره
اعضاي ستاد فرمان هشت ماده اي، نامه اي به امام نوشتند که با موافقت ایشان روبرو شد.

در دهم خرداد ماه سال 62، آقایان موسوي اردبیلی، رئیس دیوان عالی کشور و میر حسین موسوي، نخست وزیر درباره اعضاي

 
ستاد فرمان هشت ماده اي، نامه اي به امام نوشتند که با موافقت ایشان روبرو شد. 

به گزارش خبرنگار جی پلاس، امام خمینی (س) در تاریخ دهم
خرداد 1362 مطابق با هجدهم شعبان 1403 در حکمی خطاب
به آقایان موسوي اردبیلی (رئیس دیوان عالی کشور) و میر
حسین موسوي (نخست وزیر) بر ادامه کار ستاد پیگیري فرمان
هشت ماده اي توسط قوه قضاییه تاکید و با قدردانی از اعضاي

 
ستاد موافقت کردند. متن حکم امام به شرح زیر است: 

( بسمه تعالی. حضرت آیت االله العظمی امام خمینی، رهبر انقلاب

 
و بنیانگذار جمهوري اسلامی ایران ـ دامت برکاته 

حدود پنج ماه است به دنبال «فرمان هشت ماده اي»، ستاد پیگیري تشکیل گردیده و در این مدت علی رغم مشکلات زیاد و با تلاش
پیگیر و شبانه روزي به انجام وظایف و مسئولیت خود مشغول شد و مقداري از عملکرد خود و نتایج به دست آمده طی دفتري تقدیم
خدمت نمود و بقیه شکایات را به مراجع صلاحیتدار ارجاع تا به نوبت رسیدگی شود. از آنجا که کلیه این امور جنبه قضایی دارد و فعلاً
هم همه ارگان هاي قضایی، شوراي عالی قضایی، دیوان عالی کشور، محکمه انتظامی، سازمان بازرسی کل کشور و محاکم و دادسراها
کاملاً آمادگی دارند مسئولیت محوله را به عهده گرفته و انجام دهند اگر حضرت مستطاب عالی صلاح می دانید و امر می فرمایید
رسیدگی به کارهاي ستاد و ادامه این کار به عهده قوه قضاییه باشد و برادرانی که در کارهاي اجرایی مشاغل و مسئولیت هاي اجرایی
دارند با فراغت بیشتر به آنها برسند.ضمناً از روحانیت مبارز و تمام بازرسان قضایی و اجرایی که تاکنون زحمات زیادي را متحمل شده
اند به طوري که اگر همکاري بی شائبه آنها نبود ستاد نمی توانست این کار را با حجم بسیار بزرگش ) به انجام ) برساند، تشکر و

 
تقدیر می کنیم ـ اطال االله بقائکم. 

 
رئیس دیوانعالی کشور، عبدالکریم موسوي ـ نخست وزیر جمهوري اسلامی ایران، میرحسین موسوي ـ 8 / 3 / 62 ) 

 
باز هم بخوانید: 

تبریک امام به فاتحان خرمشهر حاوي چه نکات ارزشمندي است؟ 



 
حکم امام به شوراي عالی قضایی درباره اصلاح امور زندانها چه بود؟ 

 
نامه اي که امام از ترکیه براي آیت االله پسندیده نوشتند 

 
نامه اي که امام از ترکیه براي همسرشان نوشتند، حاوي چه مطالبی بود؟ 

 
در نامه عرفانی امام به عروسشان بر چه نکاتی تاکید شده است؟ 

 
چرا امام شرکت در انتخابات را اظهار حیات در مقابل دنیا می دانند؟/علت اهمیت انتخابات ریاست جمهوري در نگاه امام چیست؟ 

 
بسمه تعالی 

بحمداالله تعالی با جدیت و زحمات طاقت فرساي هیأت پیگیري، به طور چشمگیري از هرج و مرجها که لازمه هر انقلابی است
جلوگیري شده و کسی به خود اجازه نمی دهد که به منازل یا مغازه ها تجاوز نماید و بدون مجوز شرعی و قانونی کاري به طور عمد
تقریباً انجام نمی گیرد و دادگاه ها و دادسراها بدون مجوز شرعی عملی انجام نمی دهند و گزینش ها به روال اسلامی عمل می کنند
و بالاخره اصول امور با زحمت «ستاد» اصلاح شده است و اینجانب از این هیأت و زحمات آنان تشکر می کنم و چون مسائل به قوه
قضاییه مربوط است و جناب آقاي نخست وزیر و بعضی از وزراي دیگر به کارهاي مهم دیگر باید اشتغال داشته باشند، با قدردانی از

 
آنان با پیشنهاد مذکور موافقت می شود. ان شاءاالله تعالی موفق و مؤید باشند. 

 
10 / 3 / 62 / 18 شعبان المعظم 1403 

 
روح االله الموسوي الخمینی "" 

صحیفه امام؛ ج 17، ص 467-466



اصلی ترین مطالبات مردم در انتخابات ریاست جمهوري چیست؟ / جریان

منتقد وضع موجود، پیروزِ احتمالی انتخابات

منبع: دانشجوشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/03/10

گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو- سارا عاقلی؛ با بیشترین سرعت به انتخابات 1400 نزدیک می شویم؛ نامزد هاي تایید
صلاحیت شده با تمام حرف و حدیث ها به طور نهایی و قطعی مشخص شده اند و برنامه هاي تبلیغاتی مختلف آنان از جمله

مناظرات در راه است؛ اینکه هر یک از نامزد ها چه گفتمانی را نمایندگانی می کنند با ...

گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو- سارا عاقلی؛ با بیشترین
سرعت به انتخابات 1400 نزدیک می شویم؛ نامزد هاي
تایید صلاحیت شده با تمام حرف و حدیث ها به طور
نهایی و قطعی مشخص شده اند و برنامه هاي تبلیغاتی
مختلف آنان از جمله مناظرات در راه است؛ اینکه هر یک از
نامزد ها چه گفتمانی را نمایندگانی می کنند با توجه
سوابق و مواضع قبلی آنان مشخص است، اما اینکه در

حیطه ي گفتمانی خود قصد دارند به کدام مطالبه ي مردمی اولویت بدهند و با چه ادبیاتی درباره ي آن صحبت بکنند هنوز کاملا

 
مشخص نشده. 

در این بین نظرسنجی موسسه ي داده کاوِ "بتِا" به سراغ جمع آوري و داده کاوي مطالبات مردمی در فضاي مجازي و به طور
مشخص توییتر در دو ماه اخیر رفته و مطالبات آنان را اعم از کنشگران اصلاح طلب، خاکستري و انقلابی پیرامون انتخابات جمع بندي

 
کرده. 

«داشتن روحیه انقلابی و جهادي» در صدر این مطالبات نشسته و بیش از 60 درصد کنشگران فضاي مجازي مطالبه گر آن هستند و
از جهت شمول و دامنه ي مطالبه با دیگر مطالبات تفاوت چشمگیري دارد؛ «دعوت از مردم به انتخاب اصلح» مطالبه ي دیگر کاربران
است که اگرچه در دسته ي مطالبات از نامزد ها قرار نمی گیرد، اما مطالبه ي پیرامون انتخابات است؛ رده ي سوم مطالبات «حضور
افراد کارآمد» است که مشابه مطالبه ي رده ي دوم است؛ تشابه این سه مطالبه ي صدرنشین نشان می دهد کنشگران فضاي مجازي
به درستی برآورده شدن سایر مطالبات جامعه مانند مسئله ي معیشت را وابسته به نوع نامزد هاي انتخاباتی و روحیه ي کاري آن ها

 
می دانند و معتقدند اصلاح وضعیت اقتصادي موجود نیازمند روحیه ي جهادي در رییس جمهور است و نه صرفا شعار معیشت. 

بر همین اساس «بهبود وضعیت اقتصادي و معیشت» در رده ي چهارم جدول مطالبات و پس از نوع روحیه ي کاري نامزد ها قرار می
گیرد که نزدیک به 30 درصد مطالبات را دربرمی گیرد؛ «ارائه ي برنامه با پشتوانه ي فکري» و «داشتن روحیه ي عدالتخواهی» با
تفاوت اندکی پس از بهبود وضعیت اقتصادي در رده ي پنجم و ششم قرار گرفته اند که از یک نوع مطالبه به شمار می آیند و نشان

 
دهنده ي خلاء چنین پارامتر هایی در دولت فعلی است. 



به طور کلی در پایان دوره ي ریاست جمهوري هر یک از روساي جمهوري شکلی از مطالبات در افکار عمومی شکل گرفت که دولت
قبلی فاقد آن بود؛ براي مثال شعار هاي آزادي هاي سیاسی و تقدم توسعه ي سیاسی بر توسعه ي اقتصادي براي رییس جمهوري
مانند خاتمی اقبال عمومی را به همراه آورد؛ چراکه دوره ي رییس جمهور قبلی یعنی هاشمی دوره ي محدودیت آزادي هاي سیاسی
و اجتماعی به شمار می آمد و توجهِ صرف دولت کارگزاران به توسعه هاي عمرانی و اقتصادي بود و بر اساس چنین خلایی در دولت

 
هاشمی، گفتمان دولت خاتمی در جامعه در تقابل با وضع موجود آن زمان پیشران شد. 

 
 

در دوره ي بعد و در زمان پایان دولت خاتمی نیز این اتفاق مشابه تکرار شد؛ دولت خاتمی خود را نماینده ي قشر متوسط جامعه می
دانست و مطالبات روشنفکران را سر دست می گرفت و در این بین به مطالبات بخش اعظمی از جامعه مبنی بر دغدغه ي معیشتی و
بحران فقر و تبعیض بی توجه بود؛ کلیدواژه ي عدالت گم شده ي دولت و گفتمان او به شمار می آمد؛ بر همین اساس گفتمان مورد
مطالبه براي تشکیل دولت دهم عدالتخواهی و توجه به اقشار ضعیف بود که احمدي نژاد به عنوان چهره اي که این گفتمان را

 
نمایندگی می کرد مورد اقبال عمومی قرار گرفت. 

البته از دیگر ویژگی هاي دولت او (تا قبل از شروع اختلافات داخلی در دولت) اعتقاد به رویکرد مقاومت و استکبارستیزي در سیاست
خارجی بود؛ این رویکرد دولت او که با همزمان با قسمتی از تحریم ها و مشکلات اقتصادي شد، گفتمان و مطالبه ي جدیدي را در
افکار عمومی کلید زد؛ مطالبه اي مبنی بر تعامل با دنیا و اصلاح شرایط اقتصادي مبنی بر سیاست خارجی تعاملی که نماینده ي اصلی

 
آن براي تصدي دولت یازدهم، روحانی بود. 

این شعار دولت یازدهم اگرچه در ادامه و به ویژه در دولت دوازدهم رنگ باخت و ناممکن و توخالی جلوه کرد، اما در تقابل با گفتمان
حاکم در دولت نهم و دهم و شرایط موجود آن زمان شکل گرفت و پیش رفت؛ بر همین اساس گفته می شود که نزدیک ترین جریان

 
به پیروزي، جریانِ حاوي گفتمان رقیب با وضعیت موجود است. 



 
 

بر اساس ریشه هاي جامعه شناختی هر دوره از انتخابات ریاست جمهوري در این دوره نیز باید براي بررسی مطالبات افکار عمومی
براي تشکیل دولت سیزدهم گفتمان موجود و خلا هاي فعلی دولت روحانی را در نظر گرفت؛ چراکه نقطه ي مقابل گفتمان موجود
همانگونه که در فهرست مطالبات مشاهده می شود به احتمال زیاد جریانِ موردِ اقبالِ مردم خواهد بود؛ دولت روحانی با رویکردِ گره
زدن معیشت مردم به مذاکرات بین المللی بر سر کار آمد و عملا تلاش قابل توجه دیگري براي حل مشکلات معیشتی که در دوره ي
دوم او اوج گرفت و ویرانگر شد، ارائه نداد؛ بی توجهی کابینه ي دولت دوازدهم به توان داخلی و بی حالی مدیران دولتی در اقدامات
شجاعانه و به موقع براي حل مشکلات اقتصادي و اجتماعی، افکار عمومی را به این نتیجه رسانده که کلید حل مشکلات اقتصادي،
روحیه ي جهادي و پرکاري در برابر بی حالی دولت فعلی است و از طرف دیگر توجه به مقوله ي عدالت در برابر دولتی که با نگاه
توسعه و سرمایه سالاري بر سر کار آمد نیاز امروز جامعه ي ایران براي پشت سر گذاشتن بحران هاي اجتماعی و ناامیدي و تبعیض

 
است. 

بر همین اساس در فهرست مطالبات منتشر شده از سوي موسسه ي داده کاوِ "بتِا" 6 مطالبه ي صدرنشین در تقابل با وضعیت موجود
در دولت روحانی است؛ پژوهش "بتا" از مطالبات کاربران فضاي مجازي نشان می دهد که دیگر دغدغه ي توییتري ها براي انتخابات
پیشرو مسائلی همچون «پشتیبان ولایت فقیه داشتن»، «روحیه ي خدمتگزاري» و «تبلیغات انتخاباتی سالم» است که با فاصله ي

 
کمی در کنار یک دیگر قرار می گیرند. 

در این دسته ي سه تایی از مطالبات گزاره ي اول یعنی «پشتیبان ولایت فقیه داشتن» متعلق به جریان انقلابی است و گزاره ي دوم
مبنی بر «روحیه ي خدمتگزاري»، مشابه مطالبات روحیه ي جهادي و انقلابی؛ اما گزاره ي «تبلیغات انتخاباتی سالم» نشان دهنده ي
آن است که در کنار مطالبه ي اصلاح وضعیت اقتصادي، مطالبه ي اصلاح فضاي رقابت نیز براي کنشگران اجتماعی اهمیت دارد و
تبلیغات سالم را پیش زمینه ي تشکیل یک دولت سالم و پاکدست می دانند؛ البته باید توجه داشت که تبلیغات سالم ابعاد مختلف
مالی و غیر مالی را دربرمی گیرد مانند هزینه هاي پاك و شفاف انتخاباتی، رعایت اخلاق رقابت، عدم تخریب رقیب، عدم ضربه به
منافع ملی مانند فعال کردن گسل هاي قومیتی، مذهبی و جنسیتی و... که نمونه هاي آن در رقابت انتخاباتیِ سال 96 به چشم می

 
خورد و احتمالا این مطالبه نیز در تقابل و اعتراض به فضاي نامطلوب رقابت ایجاد شده. 

دیگر مطالبات این فهرست به ترتیب، «نگاه به توان داخلی»، «حل مشکل اشتغال»، «داشتن روحیه ي استکبارستیز»، «پایبند بودن
به مبانی اسلامی»، «نداشتن روحیه ي اشرافی»، «دلسوز و مردمی بودن»، «داشتن روحیه ي مبارزه با فساد» و «داشتن توان
مدیریتی» است؛ که مجموع این عناوین ذیل نبود یا کمرنگ بودن چنین ویژگی هایی در دولت فعلی قابل تحلیل است و خلاء هاي

 
موجود چنین مطالباتی را شکل داده. 



در ادامه ي این داده کاوي «اصلاح سازوکار انتخابات» به دست آمده که مشابه مطالبه ي «تبلیغات انتخاباتی سالم» یک موضوع
ساختاري است و نشان از مطالبات بلندمدت در اصلاح ساختار هاي مشارکت است؛ در گزاره ي «اصلاح سازوکار انتخابات» موضوعاتی
از قبیل لزومِ اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، نامشخص بودن معیار هاي دقیقِ تایید صلاحیت توسط شوراي نگهبان، کوتاه

 
بودن زمان رقابت و ... در ذیلِ اصلاح سازوکار انتخابات قرار می گیرد. 

 
 

در رده هاي پایانی این فهرست نیز عناوینی همچون «انتقادپذیر بودن»، «داشتن ویژگی هاي مبتنی بر شاخص هاي رهبري»،
«پاکدست بودن»، «انتقاد به عملکرد صداوسیما در انتخابات»، «حضور افراد جوان» و «عمل کردن به وعده ها» قرار دارد که با فاصله

 
ي کمی در کنار یکدیگر قرار گرفته و هر یک نزدیک 10 درصد است. 

در بین چند مطالبه ي نهایی مورد «انتقاد به عملکرد صداوسیما در انتخابات» مشخصا در تخاطب با نامزد هاي انتخابات طرح نشده و
به طور کلی بازنماي انتقادات و مطالباتِ کنشگرانِ اجتماعی نسبت به فضاي انتخابات در کشور است؛ براي مثال در دیدگاه این مطالبه
گران، صداوسیما صرفا در بازه ي مربوط به انتخابات تلاش می کند فضاي گفتگو و تضارب آراء را حفظ کند، اما در همین بازه نیز
بازنماي تمام اتفاقات انتخاباتی نیست براي مثال در طول چند هفته ي گذشته انتقاداتی نسبت به مصوبه ي جدید شوراي نگهبان
براي ثبت نام نامزد ها و رد صلاحیت ها شکل گرفت، اما رسانه ي ملی نتوانست فضاي انتقادي را به درستی پوشش دهد و صرفا به
تریبون هاي یک طرفه براي اعضاي شوراي نگهبان بسنده کرد؛ قاعدتا چنین رویه اي پیامد مثبت بر انتخابات 1400 و مشارکت آن

برجاي نمی گذارد و بر همین اساس مورد مطالبه ي فعالان اجتماعی قرار گرفته است.



راستی: بعضی وعده هاي نامزدها دون شأن مردم ایران است

منبع: ایسناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/03/10

نماینده مردم شبستر در مجلس با استناد به بیانات مقام معظم رهبري در مورد انتخابات ریاست جمهوري 1400 گفت: دادن
وعده هاي توخالی از سوي هر کسی و هر جریانی که باشد، خیانت به  مردم است. ما باید از گذشته عبرت بگیریم و عزت

مردم را بالا ببریم. باید سیاست هایی را پیگیري کنیم که باعث می شود دست مردم در جیب ...

جعفر راستی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بیانات اخیر
مقام معظم رهبري در مورد انتخابات ریاست جمهوري
1400 اظهار کرد: عقل جمعی یعنی مردم به خوبی می
توانند تو خالی بودن یا نبودن وعده هاي انتخاباتی را
تشخیص دهند. بعضی وعده ها که نامزدهاي دوره هاي
پیشین و داوطلبان و نامزدهاي این دوره به مردم دادند از
شأن مردم ایران به دور است. چندي پیش در فضاي
مجازي شنیدم که نامزدي مدعی شده بود که یارانه 45
هزار تومانی مبناي علمی دارد. ایشان باید مشخص کنند

 
که منابع مالی این تصمیم چیست؟ 

نماینده مردم شبستر در مجلس با بیان اینکه کشور ما با یارانه 45 هزار تومانی در تنگنا قرار گرفته است، گفت: ملت ایران می دانند
که پول دادن به مردم به درد هیچ کسی نمی خورد. از یک طرف، کالاهاي اساسی آنقدر گران است که یارانه تا سقف یک میلیون هم
دردي از معیشت درمان نمی کند و از طرف دیگر با این پول ها کارهاي بسیار زیادي می توان انجام داد. اگر 500 هزار تومان را در
80 میلیون ضرب کنید و آن عدد را ضرب در 12 ماه سال کنید، به عدد بزرگی می رسید که با آن می توان صدها درمانگاه ساخت یا

 
ده ها مدرسه مرمت کرد یا چندین کارخانه تأسیس کرد تا دست مردم در جیب خودشان باشد. 

این عضو کمیسیون کشاورزي مجلس با استناد به بیانات رهبري در مورد ضرورت اشتغال زایی گفت: خانواده اي که در خانه دو فرزند
بیکار دارد، پول به دردش نمی خورد. چند روز پیش در رسانه ها خواندم که نامزد دیگري ادعا کرده که وام ازدواج و مسکن 500
میلیون تومانی می دهد. این حرف ها عوام فریبانه است. با این پول می تواند در عرض یک سال همه جاده هاي ایران را آسفالت کرد؛
همه جاده هاي دوطرفه را دوبانده کرد. به نظرم دادن وعده هاي توخالی از سوي هر کسی و هر جریانی که باشد، خیانت به مردم

 
است. ما باید از گذشته عبرت بگیریم و عزت مردم را بالا ببریم. 

راستی در مورد ضرورت هاي سیاست خارجی دولت آینده گفت: میدان و دیپلماسی ما باید هماهنگ عمل کند. ما باید شیوه سردار
سلیمانی را ادامه بدهیم. شیوه سردار سلیمانی حفظ شأن و عزت ملی است. با درایت حاج قاسم، محور مقاومت را از غزه تا یمن به هم
متصل کرده ایم. اگر امام زمان (عج) نداي "من مهدي هستم" را سر دهد، لشکرها آماده اند. حشدالشعبی عراق، حزب االله لبنان،
فاطمیون افغانستان، رضویون ایران، زینبیون پاکستان و... آماده هستند. چرا می خواهیم با سیاست هاي خارجی متفاوت این قدرت را
از بین ببریم و سیاست را تغییر بدهیم؟ از زمانی که مقام معظم رهبري از ریاست جمهوري بیرون آمدند، گرفتار طیفی شدیم که



 
نگاهشان به بیرون مرزهاست. 

وي در پایان تأکید کرد: نامزدها باید با مردم روراست باشند. به یمن جمهوري اسلامی و آزادي بیان موجود در جامعه، اکثر قریب به
اتفاق روستائیان ما فهم سیاسی بالایی دارند. پس نمی شود مردم را گول زد یا آنها را به اشتباه انداخت. امیدوارم مردم در انتخابات

 
ریاست جمهوري 1400 بهترین مشارکت و بهترین انتخاب را داشته باشند. 

انتهاي پیام



ضرورت مبارزه با قاچاق کالا در مبادي و مقاصد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/03/10

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تأکید کرد: یکی از مهمترین برنامه هاي ما براي مبارزه با قاچاق کالا این
است که فقط در مبادي با آن مقابله نمی کنیم بلکه در مقاصد هم باید وارد عمل شویم.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، آقاي سعید جلیلی پس از حضور در
ساختمان تولید سیما و ضبط برنامه تبلیغاتی گفتگو با نخبگان در پاسخ به پرسش
خبرنگار ما مبنی بر برنامه دولتش براي مبارزه با قاچاق کالا اظهار داشت: قاچاق کالا

 
معضلی است که به تولید، اشتغال و پیشرفت کشور لطمه می زند. 

وي گفت: این از موضوعات بسیار مهم است، اما آن چه اهمیت دارد این است چه تمرکز
و تعریفی از مبارزه با قاچاق کالا داشته باشیم، زیرا یک وقت ممکن است تلاشمان را

صرف مقابله با چند کولبر کنیم و حالت دیگر این است که با در نظر گرفتن بحث هاي اساسی در قاچاق کالا آن را منحصر به قاچاق

 
محدود نکنیم بلکه بدانیم که در این عرصه حتی از مبادي رسمی، مافیا عمل می کند. 

آقاي جلیلی تصریح کرد: حتی یک پله جلوتر این که قاچاق کالا به عنوان واردات از مبادي رسمی انجام شود و عنوان قاچاق هم

 
نداشته باشد که این به تولید کشور لطمه می زند. 

وي تأکید کرد: دولت حتماً باید براي مقابله با این گونه قاچاق برنامه داشته باشد و یکی از مهمترین برنامه هاي ما این است که مبارزه

 
با قاچاق صرفاً منحصر به مبادي نیست بلکه مقاصد را هم در بر می گیرد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري افزود: اگر در مبادي ورود کالا، تمهیداتی براي جلوگیري از قاچاق داریم، کافی نیست و حتماً باید در

 
مقاصدي که کالا هاي قاچاق می خواهد به فروش برسد نیز باید برنامه داشته باشیم و وارد عمل شویم. 

آقاي جلیلی تأکیدکرد: باید کاري کرد که قاچاق کالا پرهزینه شود؛ اگر جرایم و برخورد هایی براي قاچاقچیان وجود دارد، نباید به
میزانی باشد که قاچاق، حداکثر تخلف تلقی شود و قاچاقچیان سود ناشی از قاچاق را بسیار بیشتر از جرایم بدانند در چنین شرایطی

 
نمی توانیم در مبارزه با قاچاق موفق شویم. 

وي افزود: نکته مهم دیگر این است که براي مبارزه با قاچاق می توانیم طرح هاي ایجابی داشته باشیم، من به بسیاري از پایانه هاي
مرزي اطراف کشور رفتم و می دانم که افرادي که از آنان به عنوان سوخت بر یا کولبر نام می برند هر یک می توانند به نیرو هاي فعال

 
در اقتصاد کشور و صادرکننده موفق تبدیل شوند. 

آقاي جلیلی گفت: سفري به مرز هاي غربی کشور و پایانه هاي مرزي آنجا داشتم و جوانانی را دیدم که مشغول کولبري و باربري
هستند با آنان صحبت کردم و گفتم که می توانند از ظرفیت صادرات کالا هاي داخلی به عراق و کردستان آن کشور استفاده کنند و

 
تبدیل به صادرکننده شوند. 

وي افزود: براي من بسیار خوشحال کننده بود که در سفري که سال بعد به همان منطقه داشتم؛ آن جوانان را دیدم که تعاونی

 
تشکیل داده بودند و خودشان گزارش دادند که 500 میلیون دلار صادرات داشتند که فیلم اظهاراتشان از رسانه ملی پخش شد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: پس ما می توانیم با داشتن برنامه نه فقط از قاچاق، کولبري و لطمات آن جلوگیري کنیم

 
بلکه به هفت میلیون نفر از مردم مرزنشینمان فرصت دهیم تا با کمک به جهش صادرات کشور؛ به صادرکننده تبدیل شوند. 

آقاي جلیلی افزود: ما در پیرامون کشورمان همسایگانی داریم که به شدت به واردات کالا هاي تولیدي کشورمان نیاز دارند و ما در

 
ساخت آن کالا ها با مازاد تولید مواجهیم. 

وي گفت: با اجراي این برنامه می شود هم از این فرصت براي ایجاد اشتغال و ارزآوري استفاده کرد و هم جلوي قاچاق کالا را گرفت. 



آقاي جلیلی در پاسخ به پرسش دیگري مبنی بر اینکه چند ماه پس از انتخاب احتمالی به سمت رئیس جمهور دیگر شاهد نوسانات

 
قیمت کالا ها نخواهیم بود؟ اظهار داشت: براي داشتن اقتصاد سالم، قبل از هر چیز داشتن ثبات؛ حیاتی است. 

وي تأکید کرد: برنامه دولت من از روز نخست کارش باید این باشد که در بازار ثبات ایجاد کند و این هدف زمانی تحقق می یابد که

 
بتوانیم بخش هاي مختلف بازار را هماهنگ کنیم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري افزود: نمی شود بخش پولی کشور با بخش هاي مالی و بیمه؛ ناهماهنگ باشد پس باید برنامه اي
داشت که از روز نخست این هماهنگی را آغاز کرد به نحوي که در بخش هاي پولی اعم از ریالی و ارزي؛ از روز نخست دولت، سیاست

 
هاي مشخصی را اعمال کرد. 

آقاي جلیلی همچنین اعمال برنامه جدي براي ساماندهی بازار سرمایه را ضروري دانست و تأکید کرد: این برنامه ها باید در حمایت از

 
بازار اولیه باشد نه بازار ثانویه؛ نباید اصالت را به بازار ثانویه داد. 

 
وي افزود: هر قدر به تولید کالا، جهش تولید اهمیت داده شود چنین سیاستی می تواند به ثبات بخشی در بازار سرمایه کمک کند. 

 
آقاي جلیلی گفت: در کنار این دو، بخش بیمه اهمیت دارد که می تواند سبب کاهش خطرپذیري در دیگر بخش ها شود. 

وي افزود: با اجراي برنامه هاي جامعی که همه این بخش ها را مدیریت می کند در مدت کوتاهی می شود ثبات ایجاد و حرکتی رو به

 
جلو براي فعالان اقتصادي فراهم کرد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري همچنین در پاسخ به پرسش دیگري درباره برنامه گفتگو با نخبگان اظهار داشت: برنامه اي که
امشب ضبط شد؛ برنامه خوبی بود که 30 دقیقه آن به پرسش ها و 30 دقیقه نیز به توضیح برنامه هاي بنده براي دولت آینده

 
اختصاص داشت. 

 
آقاي جلیلی گفت: امکانی فراهم شده بود که با نمایش نمودارها، برنامه هایم را براي دولت آینده تبیین کردم که بسیار خوب بود. 

وي امکانات رسانه ملی را براي تبیین برنامه نامزد هاي ریاست جمهوري؛ مطلوب دانست و افزود: در آستانه انتخابات؛ نیاز داریم که

 
مردم هر چه بیشتر با مسأله ها و پاسخ نامزد ها آگاه شوند و اینکه به چه میزان می توانند به پاسخ هاي آنان اتکا کنند. 

آقاي جلیلی لازمه آگاهی مردم از اراده و باور نامزد ها را؛ برگزاري مناظره هاي تلویزیونی و گفتگو هاي بیشتر با ملت برشمرد و گفت:

 
با توجه به شرایط کرونایی، هر قدر رسانه ملی بتواند این فرصت را بیشتر فراهم کند، حتماً مغتنم خواهد بود. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که اگر به عنوان رئیس جمهور منتخب در روز 29 خرداد بخواهد دو جمله بی پیرایه به مردم
بگوید؛ این دو جمله چه خواهد بود؟ اظهار داشت: هر برادري که با جلب اعتماد مردم این مسئولیت را بر عهده بگیرد همان شعاري را

 
باید بیان کند که ما براي دولت خودمان انتخاب کردیم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري تأکید کرد: اگر این مسئولیت را احراز کنیم از روز نخست دولت باید حرکتی جدي آغاز شود و

 
براي جهاد بزرگ و جهش ایران باید فراخوان عمومی دهیم؛ این دو جمله اصلی است و تحقق این هدف؛ کاري جدي می طلبد. 

آقاي جلیلی افزود: از همان لحظه نخست آغاز به کار دولت آینده؛ باید فراتر از اداره روزمرگی ها؛ جهاد بزرگ براي جهش ایران آغاز

 
شود. 

وي در پایان تأکید کرد: بار اصلی این جهاد باید روي دوش مسئولان باشد و هر قدر آنان زیر بار این مسئولیت روند؛ این بار از روي
دوش مردم بیشتر برداشته خواهد شد.



دیدار جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز با نماینده ولی فقیه در

خوزستان + عکس

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/03/10

حوزه/ جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز در راستاي بیان دغدغه ها و مطالبات حوزه قرآن با حجت الاسلام والمسلمین
موسوي فرد، نماینده ولی فقیه در خوزستان و امام جمعه اهواز دیدار کردند.

 
در راستاي بیان دغدغه هاي قرآنی؛ دیدار جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز با نماینده ولی فقیه در خوزستان + عکس 

 حوزه/ جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز در راستاي بیان
دغدغه ها و مطالبات حوزه قرآن با حجت الاسلام والمسلمین موسوي فرد، نماینده ولی فقیه در خوزستان و امام جمعه اهواز دیدار

 
کردند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در اهواز، جمعی از پیشکسوتان جامعه قرآنی اهواز در راستاي بیان دغدغه ها و مطالبات حوزه

 
قرآن با حجت الاسلام والمسلمین موسوي فرد، نماینده ولی فقیه در خوزستان و امام جمعه اهواز دیدار کردند. 

در این دیدار صمیمی قاریان، حافظان و فعال حوزه قرآن کریم به بیان دغدغه ها و مطالبات قرآنی پرداختند که از جمله آن ها می
توان به درخواست تشکیل مجمع قرآنی با اختیار اجرایی جهت پیگیري مطالبات جامعه قرآنی، اهتمام به مقوله اشتغال حافظان و

 
قاریان قرآنی، تکریم و تجلیل از مقام آوران و فعالان و تشکیل بسیج جامعه قرآنی اشاره کرد. 

همچنین حافظان و قاریان قرآن کریم به بیان مسائلی نظیر حمایت صدا و سیماي مرکز خوزستان از جامعه قرآنی، جمع آوري بانک

 
اطلاعاتی مجمع قرآنی و برگزاري انتخابات مجمع قرآنی و تشکیل منظم این نوع جلسات پرداختند. 

قابل ذکر است، در این جلسه علاوه بر حجت الاسلام والمسلمین سید مهدي خاموشی، رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور،
مسئول کمیته قرآنی دفتر نماینده ولی فقیه در خوزستان، نمایندگانی از اداره کل آموزش وپرورش استان، فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
خوزستان، اتحادیه مؤسسات قرآنی و جمعی از فعالان قرآنی به سخنرانی پرداختند. 

همچنین در این نشست حجج اسلام عادل، معاون فرهنگی و اجتماعی، نوروز پور مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی، هوشیار معاون

 
مدیریت منابع و پشتیبانی سازمان اوقاف و امور خیریه کشور و خاکباز مدیرکل اوقاف خوزستان نیز حضور داشتند. 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

انتهاي پیام./



توسعه بازارهاي منطقه اي کلید اصلی افزایش صادرات غیرنفتی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/03/10

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، ایران یکی
از صادرکنندگان بزرگ نفت و مشتقات آن در جهان است و طبق آمارها ، جزو 10 کشور بزرگ صادر کننده نفت خام قرار دارد. نمودار

 
زیر ارزش دلاري نفت صادراتی ایران (میلیون دلار) را نشان می دهد: 

 
 

 
نمودار 1- صادرات نفتی کشور طی سال هاي 1380 تا 1399(میلیون دلار) 

با توجه به وابستگی بالاي اقتصاد ایران به درآمدهاي نفتی و آسیب پذیري آن در این زمینه، ایالات متحده تحریم نفتی را یکی از
ابزارهاي اصلی فشار خود علیه ایران قرار داده است. با این توضیح "کاهش وابستگی اقتصاد به درآمد نفتی"به عنوان اصلی ترین راه
برون رفت از فشار تحریم عنوان می شود و افزایش صادرات غیرنفتی از اصلی ترین اقداماتی است که دولت ها باید دنبال کنند. نمودار

 
زیر، ارزش دلاري صادرات غیرنفتی ایران در بازه سال هاي 1380 تا 1399 را نشان می دهد: 



 
 

 
نمودار 2- صادرات غیرنفتی کشور طی سال هاي 1380 تا 1399(میلیون دلار) (ماخذ: آمارهاي گمرك) 

توجه به توسعه صادرات محصولات ایرانی می تواند از مسیر رونق تولید ملی، بهبود وضعیت اشتغال و نیز عرضه کالاهاي معتبر و
باکیفیت ایرانی در بازار بین المللی و بازارسازي براي این محصولات در عرصه جهانی، کاهش تمرکز صادرات کشور بر نفت و
محصولات آن را به دنبال داشته باشد. حرکت به سمت توسعه صادرات غیرنفتی در چند دهه اخیر مورد توجه بوده و برنامه ریزي
هایی نیز جهت رفع موانع و رونق صادرات غیرنفتی در دستور کار قرارگرفته است اما هم چنان درآمد حاصل از صادرات غیرنفتی

 
درصد کمی از درآمد کشور را شامل می شود. 

یکی از علل پایین بودن میزان صادرات غیرنفتی را می توان عدم توجه دولت ها به" توسعه بازار در کشورهاي منطقه"  دانست. تناسب
فرهنگی و درنتیجه امکان تولید کالاهاي مصرفی این کشورها در داخل، کیفیت بالاي کالاهاي ایرانی و نیز تمایل این کشورها به
تجارت با ایران در سایه روابط مطلوب حاکم بین ایران و کشورهاي همسایه، تنها چند مورد از مزیت هاي صادرات به این کشورهاست
اما طبق آمارها، سهم ایران از صادرات با همسایگان بسیار کم است. در همین مورد، مهدي غضنفري وزیر اسبق صمت با تاکید بر
اینکه ما می توانیم تجارت به کشورهاي همسایه را به میزان یک و نیم تا دو برابر افزایش دهیم، به واردات 60 میلیارد دلاري کشور
عراق اشاره کرد و گفت: «سهم ایران از صادرات به این کشور بر اساس آمار رسمی 6 میلیارد دلار و براساس آمار غیر رسمی بین 6 تا
10 میلیارد دلار است که این ارقام نشان میدهد ما سهم قابل توجهی در صادرات به منطقه نداریم و سهم ما از تامین کالاهاي

 
کشورهاي منطقه حدود 10 تا 20 درصد است». 

در نتیجه، ضروري ا ست دولت نسبت به تسهیل صادرات به این کشورها به خصوص از طریق تسهیل روندهاي گمرکی، برنامه ریزي
جهت بالابردن استاندارد تولیدات، برندسازي و تبلیغات در سطوح مختلف، اصلاح و بهسازي قوانین مربوط به بازارچه هاي مرزي و نیز

 
تسهیل ترانزیت اقدام کند. 

 
تجربه موفق USAID براي گسترش بازار آمریکا در کشورهاي در حال توسعه 

براساس این گزارش، برنامه ریزي طولانی مدت جهت بازارسازي توسط دولت در کشورهاي منطقه نیز از اهمیت بالایی برخوردار است.
اقدامات آژانس توسعه بین الملل ایالات متحده(USAID) براي گسترش بازار در کشورهاي در حال توسعه از نمونه هاي موفق و
برجسته بازارسازي در کشورهاي هدف صادرات است. این آژانس از طریق برنامه ریزي ها و اقدامات کلان در کشورهاي فوق، در ضمن
توسعه نفوذ ایالات متحده در این کشورها به افزایش زیرساخت هاي آن ها با هدف توسعه بازار براي شرکت هاي آمریکایی می پردازد

 
و موجب افزایش صادرات شرکت هاي آمریکایی می شود. 



 ایجاد و حفظ بسیاري از مشاغل در آمریکا از طریق عملکرد صادراتی شرکت هاي این کشور در بازارهایی است که آژانس توسعه بین
المللی ایالات متحده، در کشورهاي درحال توسعه ایجاد کرده است. این آژانس براي تبدیل کشور هدف به بازار مناسب کالاهاي
آمریکایی در کشورها مراحلی را طی می کند و موانع حضور شرکت هاي آمریکایی در این کشورها را رفع می نماید، این مراحل شامل:
ثبات اقتصاد کلان، تقویت بازارهاي مالی، افزایش دسترسی به انرژي، تقویت کشاورزي، بهبود محیط کسب و کار براي مشاغل

 
خصوصی، ارتقاي آموزشی، بهبود خدمات بهداشتی، مقابله و کمک در بحران ها می شود. 

به عنوان مثال، در کشورهاي در حال توسعه، عرضه ناکافی انرژي و کمبود سرمایه گذاري در بخش برق از معضلات اصلی به شمارمی
رود. آژانس در همین راستا و با بهره گیري از ابزار افزایش دسترسی به انرژي، از تجاري سازي تاسیسات انرژي حمایت می کند و
درنتیجه سرمایه گذاري خصوصی را در بخش برق افزایش می دهد. آژانس جهت جذب این سرمایه گذاري ها، اقدامات گوناگونی از
جمله ارتقاي امنیت انرژي، بازسازي بخش انرژي و... انجام می دهد. گسترش بازارهاي انرژي در کشورهاي درحال توسعه، فرصتی
مناسب را براي شرکت هاي آمریکایی به منظور صادرات تجهیزات و نرم افزارهاي بخش انرژي فراهم می کند. فقط در یک نمونه در
سال 2013، از محل معاملات تجهیزات تولید برق شرکت GE Energy Management با آفریقا، 15 هزار شغل و 250 میلیون

 
دلار صادرات براي آمریکا ایجاد شده است. 

در مجموع می توان گفت ایران براي رشد اقتصادي و خنثی سازي تحریم هاي نفتی نیازمند افزایش صادرات غیرنفتی بوده و
دردسترس ترین مقاصد صادراتی براي ایران، همسایگان هستند. نکته کلیدي در توسعه صادرات با همسایگان، نیازمندي آنها به توسعه
بازار و اقدامات فعالانه دولت در این کشورها براي افزایش صادرات ایران به آنهاست. با این کار، نه تنها منافع اقتصادي براي
تولیدکنندگان و مردم ایران حاصل می شود بلکه این روابط با ایجاد منافع مشترك، همبستگی و همکاري در سایر حوزه هاي سیاسی،

 
نظامی و فرهنگی را نیز افزایش می دهد. 

انتهاي پیام/



امضاء 55 تفاهم نامه با شرکت هاي تولیدي منطقه

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/03/10

مدیربرند،مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس,، با تاکید بر اینکه با ابلاغیه مدیر عامل
هلدینگ،تامین هر کالا و خدماتی که در منطقه ماهشهر  و بندر امام براي شرکت هاي پتروشیمی موجود باشد، از خارج

منطقه ممنوع است، گفت: برگزاري اولین نمایشگاه توانمندسازي  و حمایت از شرکت هاي ...

مدیربرند،مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس,، با تاکید بر اینکه با ابلاغیه مدیر عامل
هلدینگ،تامین هر کالا و خدماتی که در منطقه ماهشهر  و بندر امام براي شرکت هاي پتروشیمی موجود باشد، از خارج منطقه ممنوع

 
است، گفت: برگزاري اولین نمایشگاه توانمندسازي  و حمایت از شرکت هاي منطقه بندر ماهشهر و بندر امام (...) 

مدیربرند،مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس,، با تاکید بر اینکه با ابلاغیه مدیر عامل
هلدینگ،تامین هر کالا و خدماتی که در منطقه ماهشهر  و بندر امام براي شرکت هاي پتروشیمی موجود باشد، از خارج منطقه ممنوع
است، گفت: برگزاري اولین نمایشگاه توانمندسازي  و حمایت از شرکت هاي منطقه بندر ماهشهر و بندر امام در تأمین نیازهاي عمومی

 
و تخصصی شرکت هاي پتروشیمی  ماهشهر باعث بهبود، توسعه و ارتقاء صنایع منطقه و بهبود کسب و کار و معیشت مردم می شود.  

به گزارش ستاد خبري این رویداد، نشست خبري این نمایشگاه در اولین روز آغاز به کار، با حضور  جواد گلی مدیر برند، مسئولیت
اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، سید رضا مرویان حسینی مشاور حوزه مسوولیت اجتماعی این گروه،
محسن آتش زمزم مدیرعامل شرکت عملیات غیرصنعتی و خدمات صنایع  پتروشیمی و جمعی از خبرنگاران و فعالان رسانه اي

 
ماهشهر و بندر امام خمینی(ره) با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی در سالن  تلاش شهرك بعثت، برگزار شد.  

گلی در ابتداي این جلسه، گفت: برگزاري چنین نمایشگاهی در تأمین نیازهاي عمومی و تخصصی شرکت هاي پتروشیمی ماهشهر

 
باعث بهبود، توسعه و ارتقاء صنایع منطقه و بهبود کسب و کار می شود.  

وي در پاسخ به سوالی در خصوص برنامه هاي شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی در بندر
 ماهشهر و استان خوزستان گفت: این شرکت در شش نقطه از ایران مانند استان ایلام و بوشهر برنامه هایی در حوزه مسئولیت هاي

 
اجتماعی  دارد، اما نقطه آغاز فعالیت هاي این شرکت در استان خوزستان بوده است.  

مرویان هم با ابراز خرسندي از برگزاري این نمایشگاه که به طور تخصصی به حوزه مسئولیتهاي اجتماعی می پردازد، گفت:  این
نمایشگاه با رویکرد توانمندسازي و حمایت از شرکت هاي منطقه در تأمین نیازهاي عمومی و تخصصی شرکت هاي پتروشیمی
 ماهشهر و حمایت از صنایع داخل و منطقه است که کاري ارزشمند و قابل تقدیر است و با حمایت از آن می توان به توسعه اشتغال،

 
تقویت اقتصاد منطقه و ارتقاي آن امید داشت.  

مشاور مسئولیت هاي اجتماعی هلدینگ خلیج فارس از این نمایشگاه به عنوان اتفاقی رویدادنگر که کمیت شرکت هایی که  در آن

 
حضور دارند مهم است، یاد کرد.  

وي ادامه داد: پیش از برگزاري نمایشگاه به تعامل با شرکت هاي خدماتی و تولیدي منطقه پرداخته تا بتوانیم نقطه عرضه و تقاضا  را
پیدا کنیم. 400 واحد تولیدي و خدماتی در بررسی هاي اولیه این رویداد در لیست حضور داشتند که با آنها جلساتی برگزار  کردیم.

 
دویست مورد از این تعداد مورد بازدید قرار گرفتند و در نهایت 120 شرکت در نمایشگاه حاضر شدند.  

مرویان با اشاره به تفاهم نامه هایی که در سه روز برگزاري این نمایشگاه منعقد خواهد شد، گفت: شرکت صنایع پتروشیمی خلیج

 
فارس، 55 تفاهم نامه با شرکت هاي خدماتی و تولیدي امضا می کند.  

مشاور مسئولیت هاي اجتماعی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، تاکید کرد از سه سال پیش تاکنون، مطالعه و برنامه ریزي هاي
لازم براي مسیري که در آن تعامل و رفع نیازها انجام می شود، آغاز شده است.  



وي با اشاره به حضور شوراي راهبردي در کنار کمیته مسئولیت هاي اجتماعی گفت: در سال گذشته، پنج پروژه در حوزه آموزش  و

 
پرورش، خانواده، درمان، ورزش و اشتغال در منطقه به مرحله اجرا در آمده است.  

مرویان تصریح کرد: کارآفرینان در حوزه تولید باید با کیفیت و همچنین قیمت هاي رقابتی مناسب، به نقطه اي برسند که مدیران
 عامل شرکت ها خود براي تأمین نیازهاي خود به این تولیدکنندگان مراجعه کنند و نیازهاي شرکت هاي پتروشیمی به این ترتیب از

 
این شرکت هاي داخلی تأمین شود.  

جواد گلی نیز در بخش دیگري از این نشست خبري، با اشاره به استعدادهاي زیادي که در منطقه وجود دارد، گفت تمرکزگرایی در
ایجاد اشتغال براي استعدادها در صنعت باید برداشته شده و بخشی از استعدادها باید در کارگاه ها و صنایع کوچک محلی، خدماتی

 
که تأمین کننده نیازهاي پتروشیبمی هستند به کار گرفته شوند.  

وي همچنین با اشاره به تأمین نیازهاي منطقه، اظهار داشت: تا جایی که امکان تأمین این نیازها در منطقه وجود دارد، برطرف  کردن

 
آن از خارج منطقه و نقاط دیگر کشور ممنوع است.  

مدیرعامل شرکت عملیات غیرصنعتی و صنایع پتروشیمی ماهشهر هم در ادامه به تشریح عملکرد شوراي راهبردي و این شرکت  در
حوزه مسئولیت هاي اجتماعی در سال هاي 98 و 99 پرداخت و اظهار داشت: با شیوع ویروس کرونا و کارهایی که براي مهار  این
پاندومی در منطقه لازم بود، در اسفند 98، 30 میلیارد تومان و در سال 99، 50 میلیارد تومان هزینه شد. همچنین در سال 98،   35

 
میلیارد و در سال99، 70 میلیارد تومان براي تعامل با شهرستان هزینه شده است.  

محسن آتش زمزم با اشاره به سیل سال 99 در خوزستان، از هزینه ده میلیاردي این شرکت و شوراي راهبردي براي کمک به  سیل
زدگان و همچنین بازسازي مناطق سیل زده خبر داد و گفت: در سال 98 همچنین یک میلیارد و چهارصد میلیون تومان براي بن
کتاب دانش اموزان و همچنین 6  میلیارد تومان براي خرید هشت هزار تبلت و اهدا به دانش آموزان کم بضاعت هزینه شده است و به

 
طور کلی 240 میلیارد تومان  هزینه مسئولیت هاي اجتماعی شوراي راهبردي در سال 98 و 99 بوده است.  

مدیر برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، با اشاره به اینکه تداخلی بین ماموریت ها
 واقدامات شوراي راهبردي و کمیته مسئولیت هاي اجتماعی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس وجود ندارد، اظهار داشت:  مأموریت
شوراي راهبردي درانجام پروژه هاي زیربنایی، عمرانی و بحران هایی مانند سیل و زلزله و توسعه فضاي سبز شهري و  راه سازي است،
اما کمیته مسئولیت هاي اجتماعی گروه، بر توسعه کارهایی مانند ورزش همگانی، بهبود شرایط خانواده  ،توسعه مراکز درمانی و
توانمندسازي تمرکز کرده است و البته تأمین 60 درصد از هزینه هاي شوراي راهبردي بر عهده شرکت هاي تابعه گروه صنایع

 
پتروشیمی خلیج فارس است.  

مرویان نیز در همین رابطه گفت: شوراي راهبردي در حوزه سخت افزاري طرح هاي بلندمدت و میان مدت، فعالیت می کند  اما تمرکز

 
مسئولیت هاي اجتماعی بر برنامه هاي خدماتی و کوتاه مدت است.  

مدیر برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، ادامه داد: بانک هاي کشور نقش مهمی در تأمین
مالی پروژه هاي گروه دارند و در حوزه توانمندسازي  مشاغل نیز همکاري شرکت هاي تابعه گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس در
ماهشهر به عنوان خریدار و سرپرستی هاي استانی  این بانک ها به عنوان تأمین کنندگان مالی، می تواند موجب اتفاقات مبارکی شود.



صادرات فرش دستباف از قیامدشت به بنگلادش

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/03/10

هیات اقتصادي و بازرگانی سفارت بنگلادش با حضور در شهر قیامدشت، از مرکز توانمندسازي و کارآفرینی این شهر دیدن
کرد.

به گزارش خبرنگار استان تهران خبرگزاري بسیج؛ به همت
حوزه اجتماعی و فرهنگی شهرداري قیامدشت، هیات
اقتصادي و بازرگانی سفارت بنگلادش به سرپرستی خانم
دکتر جولیا معین، رایزن بازرگانی این سفارت در تهران با
حضور در شهر قیامدشت، ضمن بازدید از بوستان زیتون، از
مرکز توانمندسازي و کارآفرینی شهر قیامدشت نیز دیدن

 
کرد. 

جولیا معین،رایزن بازرگانی سفارت بنگلادش در تهران با
اظهار خرسندي از حضور در شهر قیامدشت به عنوان
طلایی ترین شهر اظهار امیدواري کرد این بازدید سرمنشا

 
ارایه خدمات و تبادل محصولات دو کشور باشد. 

اسماعیل شعبان زاده،بخشدار خاوران نیز در این نشست بر آمادگی بخش خاوران در راستاي حمایت از تولیدات ملی و پشتیبانی در

 
جهت صادرات محصولات ایرانی به کشورهاي آسیایی و اروپایی تاکید کرد. 

منصور زارعی،معاون شهردار قیامدشت نیز در این جلسه با ارایه گزارشی از وضعیت جغرافیایی و توانمندي هاي شهر قیامدشت بر

 
حمایت حوزه مدیریت شهري از کارآفرینی و تولید تاکید کرد. 

 
در این نشست نمایندگانی از اداره فرش سازمان صنعت،معدن و تجارت استان تهران و اداره صمت شهرستان ري نیز حضور داشتند. 

 
حضور هیات اقتصادي سفارت بنگلادش با هدف صادرات فرش دستباف 

هیات اقتصادي سفارت بنگلادش به سرپرستی رایزن بازرگانی این سفارت در تهران با حضور در شهر قیامدشت به بررسی راههاي

 
تبادل تولیدات و صادرات و محصولات دو کشور می پردازد. 

قرار است این هیات ضمن بازدید از توانمندي و ظرفیت شهر قیامدشت در تولید فرش دستباف،ضمن گشایش دفتر این تولیدات در
بنگلادش، زمینه صادرات محصولات به کشورهاي مختلف را فراهم سازد. 



 
بنگلادش یکی از کشورهاي جنوب شرق آسیاست که در زمینه تولید نخ هاي کنفی قابل استفاده در فرش بافی نقش فعال دارد. 

حجم مراودات تهران و داکا در سال هاي اخیر بالغ بر 100 میلیون دلار بوده که تراز تجاري ایران مثبت و صادرات از ایران به
بنگلادش بیشتر از واردات آن بوده است.



7 گام براي رشتِ بهتر

7 گام براي رشتِ بهتر

منبع: گیل سدادشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/03/10

«رشتِ فردا» قصد دارد زیست بومی که زندگی روزمره شهروندان را به «نوآوري» مرتبط سازد، مطرح کند… ساختاري نو که
هر چند به ظاهر با کمک و هدایت حکمروایی شهري (یعنی شوراي شهر و شهرداري و…) پی ریزي می شود ولی توسط خود

مردم به سرانجام برسد. نوشته 7 گام براي رشتِ بهتر اولین بار در پایگاه خبري تحلیلی گیل ...
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- اجتماعی , اخبار مهم , گیلان 
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- کد خبر 38922 
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- ایمیل 

 
 true

 
- پرینت 

 
 false

«رشتِ فردا» قصد دارد زیست بومی که زندگی روزمره شهروندان را به «نوآوري» مرتبط سازد، مطرح کند… ساختاري نو که هر چند
به ظاهر با کمک و هدایت حکمروایی شهري (یعنی شوراي شهر و شهرداري و…) پی ریزي می شود ولی توسط خود مردم به سرانجام

 
برسد. 

به گزارش پایگاه خبري &– تحلیلی گیل سداد؛ منتخب گفتگوي برساو با میرحسین مومنی زاده کارشناس استانداري گیلان را می

 
خوانید. 

- اجازه بدهید از بهانه گفتگوي من با شما شروع کنیم؛ ظاهرا این روزها مشغول تهیه ویژه نامه اي با عنوان «رشتِ فردا» هستید؟ اگر



ممکن است راجع به پیش زمینه این ویژه نامه و لزوم آن صحبت کنید: همان طور که اطلاع دارید ساختار کاري ما در هفته نامه
سداد و در کل در مجموعه فعالیت هایی که افتخار داشتم عضو تیم هاي تصمیم سازي باشم به صورت تیمی و بیشتر در قالبی است
که به مفهوم «اندیشکده» نزدیک می شود. یک ساختار کاري شبیه اتاق فکر که معمولا سعی می کنیم با استفاده از تکنیک هاي
خلاقیت ایده پردازي کنیم و نتایج این ایده ها را حتی اگر در خدمت به پروژه خاصی نباشد با استفاده از متدهاي مدیریت دانش

 
طبقه بندي و قابل استفاده مجدد بسازیم. 

با این مقدمه در پاسخ به سوالتان باید بگویم که ویژه نامه رشتِ فردا در اصل عصاره یک هم اندیشی خودانگیخته در اتاق فکري بود
که با همین اسم مدتی است پایه گذاري کردیم و به نتایج طبقه بندي شده اي رسیدیم که در راستاي همان ایده هاي ذخیره سازي و

 
استفاده مجدد از دانش منتشر می کنیم. 

- اگر صلاح می دانید و به قول اهالی سینما موضوع اسپویل نمی شود )یعنی داستان «رشتِ فردا» لو نمی رود( کلیات این ایده را
براي مخاطبان ما هم بگویید: اتفاقا )بالبخند( خوشحال می شویم که لو برود درست به همین خاطر است که قصد داریم منتشرش
کنیم… از شوخی که بگذریم یک ایده چتري یا همه شمول کلی در مورد مسائل و موضوعاتی که شهر رشت با آن درگیر است و حتی
با نگاهی گسترده تر شهرهاي ما در کشور همین دغدغه ها را دارند، مطرح شد و ما در گروه با روش تفکر واگرا تمامی دغدغه ها و
چالش هاي قابل اتکا را فهرست کردیم و بعد طی جلساتی این فرصت را داشتیم که این بار با یک روش همگرا تمامی این دغدغه ها را
در هفت گروه یا هفت گام )به قول یکی از دوستان شوخ طبع( یا در هفت خان طبقه بندي کنیم. من این طبقه بندي را به صورت

 
تیتروار خدمتتان عرض می کنم که اگر لازم بود موضوع را بیشتر باز کنم: 

 
- بازآفرینی و تسهیلگري مراکز نوآوري شهري 

 
- بسترهاي تعاملی شهروند، صنعت، مدیریت شهري 

 
- کارآفرینی شهري، اجتماعی، درآیشی 

 
- مردم سالاري شهري در توزیع خدمت و کالا 

 
- شهر هوشمند و شهروند هوشمند 

 
- بازتعریف تعامل بافت تاریخی و فرسوده 

 
- خیریه ها، سمن ها و مشارکت خیرخواهانه 

- اجازه می خواهم سوال بعدي را به موضوع نوآوري که ظاهرا به نظر می رسد ترجیع بند طبقه بندي شما باشد اختصاص دهم؛ این
روزها همه از نوآوري صحبت می کنند شاید جالب باشد که بدانیم آیا نحوه نگاه شما به نوآوري با دیگران تفاوت دارد؟ یا اجازه بدهید
صادقانه سوال کنم چطور از بند شعارگونگی این اصطلاح رها خواهید شد؟ صرف نظر از مفهومی و ساختاري بودن طبقه بندي که به
آن اشاره کردم، ما در تحلیل بسیار عملگرا هستیم. به این معنی که وقتی از نوآوري صحبت می کنیم بیشتر نه به اصطلاح مد شدن
این واژه در این روزها بلکه اشاره ما به یک دغدغه اصلی است که به نوعی یادگار از شوراي قبلی مانده اشاره داریم. اجازه دهید
صادقانه عرض کنم، تلاش هایی در شوراي شهر سابق و در کل حکمروایی شهري در دهه معاصر رشت در حوزه نوآوري انجام شده که

 
متاسفانه معمولا به نوعی جمود و یا نرسیدن به اهداف اصلی منجر شدند. 

مشکل می تواند در حوزه هاي قانون گذاري، ارتباط گیري و تسهیلگري و … در موضوع نوآوري در شهر باشد اما پیشنهاد ما نگاهی
ریشه اي تر به موضوع است. در تمام هفت خانی که نام بردم در موضوع نوآوري و مباحث مربوط به بازآفرینی شهري و هم چنین
ایجاد بسترهاي مشارکت شهروندي و … توجه شدید به شناخت ذینفعان و ایجاد سرمایه اجتماعی و ساختاري در عرصه ذینفعان و

 
بازیگران این وادي داریم. 



شخصا معتقدم افتتاح صرف کارخانه نوآوري یا چند شتاب دهنده و اصلاحاتی از این دست هر چند لازم است اما ابدا کافی نیست. ما
در «رشتِ فردا» توجهمان بیشتر معطوف به موضوع نوآوري در بستري بسیار مردمی و در مقیاس محلات با افق هاي کوتاه مدت و

 
میان مدت ولی پیرو یک چشم انداز منطقی و بلند مدت است. 

باید اعتراف کنم که حق با شماست و این واژه نوآوري شعارزده شده است. متاسفانه استفاده از واژه نوآوري و هوشمندسازي این روزها
خود به یک کلیشه اي تبدیل شده است و باز هم متاسفانه حتی پیش از اینکه مفهوم و کنه این عبارات درك شود. چه بسا یکی از
دلایل عدم موفقیت در شعارزدایی از این اصطلاح بی توجهی به یک سه گانه یعنی صنعت، حکمروایی شهري و نخبگان و ارتباط این

 
سه گانه با شهروند به معناي عام باشد. معتقدم نگاه زیرساختی به حل مشکلی که شما اشاره کردید بسیار کمک کننده خواهد بود. 

- یعنی از روند غالب این روزهاي بهره گیري از استارتاپ ها و شرکت هاي نوپا براي نوآوري راضی نیستید؟ مگر راه دیگري هم وجود
دارد؟ سوال شما بسیار مصداقی است ولی سعی می کنم جواب بدهم.  وقتی صحبت از استارتاپ ها و نوپاها می شود صرف نظر از

 
تعریف این نوع ساختارها معمولا مقیاس برخورد به طرزي اغراق آمیز و حتی بعضا رویایی فناورانه می شود. 

می خواهم بگویم که به نوعی عموم مردم و شهروندان چه بسا بسیار به مقوله کارآفرینی و ارزش آفرینی علاقمند باشند با این
اصطلاحات غریبی می کنند. به نظرم باید اول این نکته را مورد توجه قرار داد که اصول صحیح ایجاد کسب و کار بر پایه داشته
هایمان به چه نحوي می تواند شکل بگیرد و در این مورد باید بگویم این عرصه هم در دنیا چاره اندیشی هایی شده است که قابلیت
social بومی و خودي شدن دارند. کارآفرینی هاي اجتماعی با تاثیرات شگرف اجازه بدهید از معادل انگلیسی آن استفاده کنم

 
impact entrepreneurship ؛ حوزه اي نسبتا نو از برخورد با همین موضوعی است که شما اشاره کردید. 

من نمی خواهم وارد جرئیات شوم ولی در «رشتِ فردا» این فرصت را داریم که با نگاه دوباره به داشته ها و ساختارمند کردن آنها به

 
نوعی به بازآفرینی ارزش و ثروت دست پیدا کنیم و این اصطلاحات را از رده راهبرد به سطح تاکتیک و عملیات بکشانیم. 

– اجازه می خواهم دوباره به سطح مصداقی برگردم و توضیحی در مورد سه گانه مدیریت شهري، صنعت و نخبه که در خدمت به
شهروند باشد بخواهم؛ همین طور اشاره اي به حکمروایی شهري داشتید، مدیریت شهري یا حکمروایی شهري چطور به این موضوعات

 
می تواند خدمت کند؟ 

اول این موضوع را تشریح کنم که اگر برنامه هاي چتري درست پیش بروند مصداق هایی که می دانم دغدغه شما و البته همه
شهروندان است، حل می شود. قصد ندارم معضلات شهر را چه با ربط چه بی ربط ذکر کنم و براي هر کدام راهکاري نوآورانه ارائه
کنم. هدف من از این گفتمان لزوم ایجاد ساختاري است که به طور مداوم راه حل نوآرانه براي شهر ایجاد کند و این کار را همراه
شهروندان انجام دهد، به طور هوشمندانه اي ساختارهاي بازخوردسنجی عمومی ایجاد کند و سیاست هاي توسعه و تولید دانش محلی

 
داشته باشد. در لایه حکمروایی شهري یک نهاد تصمیم ساز )بخوانید شوراي شهر( می تواند این ساختار را ایجاد و تسهیل کند. 

باز هم مصداقی اگر بیان کنم ارتباط بین صنایع و حکمروایی شهري با وجود ساختاري که با هدف هاي عملیاتی کارگروه فعالین
صنایع را تشکیل دهد، این موضوع  نه تنها جریان مالی جدید ایجاد می کند بلکه توسعه اي در دو بعد صنعت و فرهنگ سازي که

 
اتفاقا نظر به ایده هاي شهروند محوري دارد ایجاد می کند. 

باز هم مصداقی اگر بیان کنم در محلات ساختاري براي ارتباطات موثر در قالب کارگروه هاي صنفی ایجاد کند؛ یعنی اینکه اصناف
مختلف بتوانند با استفاده از ابزارهاي مناسب با هم و شهروندان و مدیریت شهري همفکري کنند و این همفکري در شهر منعکس شود



و البته شهروندان در مقام مصرف کنندگان و کاربران و سرمایه اجتماعی در محله ها ایفاي نقش کنند؛ به زبان ساده همه راه ها به

 
شهروند ختم می شود و این موضوع باید در شئونات زیست شهري منعکس شود. 

به طور خلاصه «رشتِ فردا» قصد دارد زیست بومی که زندگی روزمره شهروندان را به «نوآوري» مرتبط سازد، مطرح کند… ساختاري
نو که هر چند به ظاهر با کمک و هدایت حکمروایی شهري (یعنی شوراي شهر و شهرداري و…) پی ریزي می شود ولی توسط خود

مردم به سرانجام برسد.



دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است

منبع: آناشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/03/10

معاون صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است.

 
معاون صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، علی اصحابی در جلسه
بررسی وضعیت اعطا اعتبارات اشتغال زایی در مناطق روستایی
قرچک گفت: بخشی از اعتباراتی که در قانون اشتغال و توسعه
روستایی به استان تهران اختصاص یافته به 4 بانک کشاورزي،
توسعه تعاون، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید سپرده شده

 
تا در قالب طرح هاي اشتغال زا به روستائیان اعطا شود. 

وي افزود: این اعتبارات براي تقویت روستاها و توسعه پایدار و
اشتغال پایدار روستایی در تظر گرفته شده که در قالب قانون
توسعه اشتغال پایدار روستایی مصوب و به عرصه اجرا رسیده

 
است. 

اصحابی ادامه داد: در بررسی صورت گرفته از عملکرد بانک هاي عامل، در استان تهران عملکرد سه بانک تا حدودي مثبت نبود که

 
یکی از علل آن عدم ارسال طرح هاي توجیه دار توسط شهرستان ها بوده است. 

وي تصریح کرد: نقش اول در بررسی و شناسایی طرح ها را بخشداران، دهیاران و معتمدین روستاها ایفا می کنند چرا که اعتبارات

 
تحت عنوان اعتبارات کسب وکارها روستایی و عشایري اختصاص پیدا می کند. 

اصحابی گفت: از 22 میلیون نفر ساکن مناطق روستایی کشور، حدود یک میلیون بیکار داریم و این در حالی است که جامعه روستایی

 
بعد از چهار دهه انقلاب اسلامی براي اولین بار است که از منابع نظام بانکی بهره مند می شوند. 

معاون صندوق کارآفرینی امید افزود: در روستاها دستورالعملی تحت عنوان شوراي سیاست گذاري توسعه روستایی نوشته شده که در

 
رأس آن فرماندار و با حضور بخشدار، دهیاران، معتمدین و کارآفرینان روستایی تشکیل می شود. 

وي با اشاره به اینکه سه و نیم میلیون نفر در کشور فارغ التحصیل دانشگاه هستند گفت: اغلب این افراد دانش دارند ولی از مهارت بی

 
بهره اند. 

اصحابی رتبه کشور در حوزه موانع کسب وکار را 123 جهان اعلام کرد و افزود: مشکلات زیادي در صدور مجوز، مساعدت دستگاه ها و



 
… وجود دارد که این انر باعث سرگردانی کارآفرینان شده است. 

 
اصحابی تأکید کرد: همه باید پاي کار باشیم تا کارآفرین پشت در اتاق مسئولان معطل نماند. 

وي اظهار داشت: صندوق کارآفرینی امید از لحاظ قوانین نظام بانکی انعطاف پذیر است و در چارچوب آیین نامه ها منعطف حرکت

 
می کند. 

اصحابی افزود: صندوق کارآفرینی امید از سال 70 راه اندازي شده و با تسهیلات قرض الحسنه چهار درصد در کل کشور فعالیت کرده

 
و سالانه یک هزار و 800 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می کنیم و یکصدهزار نفر از این تسهیلات بهره مند می شوند. 

معاون صندوق کارآفرینی امید گفت: پیش بینی می کنیم که با تسهیلات ارائه شده نزدیک 120 هزار فرصت شغلی در سطح کشور

 
ایجاد شود. 

وي افزود: معمولاً کسب وکارهاي خرد و کوچک را مؤسسات عامل، کمتر حمایت می کنند چون عمر مفید آن ها را کم می کند و

 
تنها نهاد مالی که این ریسک را پذیرفته صندوق کارآفرینی امید است. 

اصحابی تصریح کرد: در حال حاضر در 15 استان به مردم وام هاي مشارکتی با تشکیل شرکت تعاونی پرداخت شده و 108 طرح اجرا

 
شده است. 

وي تأکید کرد: با ایجاد اشتغال پایدار در روستاها باید مهاجرت معکوس اتفاق بیفتد و شعار «روستاي بدون بیکار «و» هر روستا یک

 
محصول" محقق شود. 

اصحابی گفت: در مجموع دولت 18 هزار میلیارد تومان براي جامعه روستایی و عشایري تخصیص داده که از این میزان 7 هزار میلیارد

 
تومان جذب و 4 هزار میلیارد تومان طرح پذیرفته شده است. 

 
وي گفت: استان تهران کمترین جذب اعتبار را در کشور داشته است. 

اصحابی اظهار داشت: در حوزه طرح هاي گلخانه اي، گردشگري، بوم گردي، تولید نرم افزارهاي مجازي، صنایع تبدیلی و لبنی و از
100 میلیون تا 4 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می شد که در جامعه روستایی با کارمزد 6 درصد و در روستاهاي مرزي 4 درصد با

 
دوره تنفس از یک تا دو سال بازپرداخت می شود. 

 
قرچک در 30 کیلومتري جنوب شرق تهران واقع شده است. 

انتهاي پیام/4129/ر



مستمري بگیران در فراخوان تقدیر تامین اجتماعی شرکت کنند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/03/10

گفت: بازنشستگان، از کار افتادگان، همسران بازمانده بیمه شدگان متوفی و سایر مستمري بگیران تحت پوشش این سازمان
در سطح سیستان و بلوچستان با تکمیل فرم هاي مربوطه در فراخوان تقدیر شرکت کنند.

حمید ابراهیمی مدیرکل تامین اجتماعی سیستان و
بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از زاهدان ، گفت: طبق سنوات گذشته
همزمان با 25 ذي الحجه( 14 مرداد 1400) روز خانواده و
تکریم بازنشستگان مراسمی جهت تقدیر از بازنشستگان،
همسران بازمانده و ازکارافتادگان سازمان برگزار خواهد شد.

او افزود: سازمان تامین اجتماعی با توجه به تحت پوشش
داشتن جمعیت کثیري از بازنشستگان و مستمري بگیران کشور با الهام از توصیه هاي پیشوایان دین مبین اسلام و همسو با
راهبردهاي کلان بویژه تعامل حداکثري با شرکاي اجتماعی و با هدف تکریم و تعظیم مقام و جایگاه بازنشستگان و مستمري بگیران

 
عزیز همه ساله از افراد نمونه در گروه هاي بازنشسته، ازکارافتاده و همسر بازمانده در 2 بخش همکار و غیر همکارتقدیرمی کند. 

مدیرکل تامین اجتماعی سیستان وبلوچستان افزود: از بازنشستگان و مستمري بگیران تامین اجتماعی علاقه مند به ثبت نام در
فراخوان انتخاب بازنشسته، همسر بازمانده و ازکارافتاده نمونه درخواست می شود تا براي کسب اطلاعات بیشتراز طریق سایت سازمان
به نشانی www.Tamin.ir و یا تماس تلفنی با شعب تامین اجتماعی و دفاتر کانون هاي بازنشستگی اقدام و درصورت دارا بودن

 
شرایط تا پایان وقت اداري روز چهارشنبه دوم تیر در این فراخوان عمومی شرکت کنند. 

او با بیان داشتن سابقه پرداخت حق بیمه قطعی و واقعی، کارآفرینی و ایجاد اشتغال در جامعه، موفقیت در رقابت هاي فرهنگی و
علمی، فرزندان تحت تکفل و در قید حیات بودن پدر و مادر متوفی، ارائه پیشنهادها و تجربیات موثر به حوزه هاي ذیربط اجرایی،
سابقه ایثارگري، تدریس در مراکز دانشگاهی، پیشرفت هاي تحصیلی، تربیت فرزندان شایسته و مشارکت در امور عام المنفعه وخیریه

 
از جمله شاخص هایی است که در انتخاب بازنشسته، همسر بازمانده و ازکارافتاده کلی نمونه مورد بررسی قرار می گیرد. 

ابراهیمی خاطرنشان کرد: با توجه به شیوع کرونا و لزوم رعایت شرایط خاص و توجه به طرح فاصله گذاري اجتماعی که بسیار مورد
تاکید کمیته اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت کروناست ادارات کل استان ها موظفند با رعایت شرایط مزبور تمهیدات خاص
متناسب با استانداردهاي تعیین شده از سوي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی را براي گرفتن مدارك و ثبت نام از متقاضیان

فراهم کنند.



توسعه کسب وکارهادر سیستان با استفاده از ظرفیت هاي موجود امکانپذیر

است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/03/10

زنگنه گفت: امکان توسعه کسب وکارهاي مبتنی بر مدیریت ها و ظرفیت هاي حوزه سیستان در قالب تفاهم نامه چهارجانبه
وجود دارد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
زاهدان ، روابط عمومی استانداري سیستان و بلوچستان،
ماندانا زنگنه معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
سیستان و بلوچستان در نشست مشترك با با دبیر
شورایعالی کارگروه اشتغال کشور که با حضور مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان در دفتر معاونت اقتصادي
برگزار شد اظهارداشت: منطقه سیستان از ظرفیت هاي
بالقوه خوبی برخوردار است که قسمتی از آن توسط بخش

 
خصوصی ایجاد شده و با ساماندهی و هدایت این سرمایه گذاري ها امکان توسعه کسب و کارها در این منطقه وجود دارد. 

او افزود: تفاهم نامه چهارجانبه اي به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حال تدوین است که در صورت انعقاد در قالب 6
هزارو 200 طرح کوچک مقیاس در زمینه هاي باغ زیتون، پرورش شترمرغ، بلدرچین، مرغ محلی و پنل هاي خورشیدي انجام می

 
شود و به واسطه آن حدود زمینه اشتغال هفت هزار و 700 نفر در منطقه ایجاد خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان بیان کرد: در صورت نتیجه بخش بودن مطالعات این تفاهم نامه بین
استانداري، معاونت توسعه کسب وکارهاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و دانشگاه سیستان منعقد خواهد

 
شد. 

لازم به ذکر است این تفاهم نامه به دنبال هدایت سرمایه گذاري هاي خرد براي ایجاد واحدهاي کوچک مقیاس بوده که در آن
محوریت تولید با بخش خصوصی و محوریت دانش تخصصی، آموزش و مشاوره با دانشگاه است.



آیت االله بوشهري: سطح زندگی طلبه ها پایین است

منبع: برترین هاشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/03/10

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با قدردانی از برنامه ها و فعالیت هاي مرکز خدمات در حمایت از
حوزویان گفت: از رویکرد هدفمندي و راهبردي و همچنین داشتن جامعیت در فکر و طرح در مرکز خدمات تشکر می کنم و

امیدوارم این مسیر ادامه پیدا کند.

ایسنا: آیت االله سید هاشم حسینی بوشهري در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با قدردانی از برنامه ها و فعالیت
هاي مرکز خدمات در حمایت از حوزویان گفت: از رویکرد هدفمندي و راهبردي و همچنین داشتن جامعیت در فکر و طرح در مرکز

 
خدمات تشکر می کنم و امیدوارم این مسیر ادامه پیدا کند. 

وي با تأکید بر اهمیت ارتباط بیشتر مرکز خدمات و مرکز مدیریت حوزه هاي علمیه تصریح کرد: ارتباط و هماهنگی بیشتر دو مرکز،

 
باعث نظم بخشیدن به امور و نیز خدمت رسانی مطلوب تر به طلاب خواهد شد. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین با اشاره به سطح زندگی
طلاب خاطرنشان کرد: عده اي از مردم گمان می کنند که تمام
امکانات دست طلاب است و آنها در رفاه کامل زندگی می کنند
درحالی که این گونه نیست و سطح زندگی طلبه ها از سطح

 
زندگی متوسط جامعه خیلی پائین تر است. 

آیت االله حسینی بوشهري مرکز خدمات را یک پشتوانه ارزشمند
دانست و افزود: وظیفه مرکز مدیریت تعلیم و تربیت طلاب و

وظیفه مرکز خدمات پشتیبانی و حمایت از طلاب می باشد. هر چه حوزه از نظر علمی و مرکز خدمات از نظر پشتیبانی، با یکدیگر

 
همراه باشند، انتظار حوزه پویاتري را خواهیم داشت. 

عضو شوراي عالی حوزه هاي علمیه ادامه داد: اگر این حمایت و پشتیبانی هدفمند باشد باعث رشد علمی و پژوهشی طلاب می شود.

 
به عبارت دیگر باید دنبال کنیم که در قبال این حمایت چقدر طلاب پیشرفت کرده اند و اوضاع درسی آنها را رصد کنیم. 

امام جمعه قم مرکز خدمات و مرکز مدیریت را مکمل هم دانست و خاطر نشان کرد: اگرچه مرکز خدمات یک مرکز مستقل و زیر نظر

 
مقام معظم رهبري است اما فلسفه وجودي مرکز خدمات، حمایت و پشتیبانی از مرکز مدیریت و مراکز حوزوي است. 

نمایند مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبري با اشاره به این که طلاب مرزبانان دین اسلام هستند و خدمت به آن ها یعنی خدمت
به اسلام، افزود: خدمت رسانی به طلاب داراي افتخار بالا و اجر بسیار بالاتري است و افرادي که در این عرصه خدمت می کنند



 
زحماتشان از دید خداوند دور نخواهد ماند. 

وي با بیان اینکه تقسیم کار درست و منطقی بر اساس شرح وظایف باید مورد توجه قرار گیرد، خاطر نشان کرد: اگر مسئولین با هم

 
برنامه ریزي کنند و خروجی برنامه یک چیز بشود، اختلاف و منازعه اي پیش نمی آید و خدمت رسانی بهتري می توانند انجام دهند. 

در ابتداي این دیدار، حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي رئیس جدید مرکز خدمات به گزارشی از فعالیت هاي مرکز خدمات
پرداخت و گفت: اقدامات مناسب و سامانه هاي خوبی ایجاد شده است تا طلاب نیازي به مراجعه حضوري به مرکز نداشته باشند و به

 
صورت مجازي امور خود را پیگیري کنند که باید چنین اقدامات و ابتکاراتی در این مرکز ادامه یاید. 

وي با اشاره به مستقل بودن مرکز خدمات خاطرنشان کرد: این استقلال به این معنا نیست که یک نگاه رقابتی و دوگانگی در حوزه

 
علمیه ایجاد شود بلکه تمامی مراکز باید یک هم افزایی و وحدت و اتفاق نظر داشته باشند. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با اشاره به رایزینی هایی که با وزارت مسکن، بنیاد مسکن و ستاد اجرایی صورت گرفته، گفت:

 
ما قرار است حدود 1000 خانه براي طلاب واجد شرایط در سراسر کشور درست کنیم. 

وي در ادامه گفت: براي هم افزایی و هماهنگی، جلساتی با مرکز مدیریت و جامعۀ المصطفی العالمیۀ داشته ایم و این هم افزایی در

 
برنامه ها و جلوگیري از موازي کاري ها بین مراکز مطلوب است. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي همچنین به معرفی برنامه هاي دیگر مرکز خدمات از جمله بخش هاي فرهنگی، معیشت و
کارآفرینی، صندوق قرض الحسنه و سلامت و امور بیمه پرداخت.



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/03/10

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در
جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر

استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران (...) نوشته ...

امتداد - مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک
طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و
رفع موانع تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي

 
اختصاص داده است. 

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، دکتر حسین مهري که به
استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم
خردادماه در جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي
تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي
هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان
استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد،

اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت

 
فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 



در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور
داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از
صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و

 
بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل
آورد. نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت
و معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد



فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین: سطح زندگی طلبه ها از سطح زندگی

متوسط جامعه خیلی پائین تر است/ بسیاري از مردم در خصوص وضعیت مالی

طلاب تصور غلط دارند

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/03/10

رئیس مرکز اطلاع رسانی ستاد اجرایی فرمان امام:  دوستان در رابطه با ظرفیت تولید کارخانه واکسن ستاد اجرایی فرمان امام
پرسیدند، ما در حال افزایش زیرساخت و راندمان تولید هستیم. طبق برنامه ما ان شااالله تا پایان شهریور بیش از 50 میلیون

دز واکسن تولید خواهد شد و ظرفیت تولید ماهانه شهریورماه به بیش از ...

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با قدردانی از برنامه ها و فعالیت هاي مرکز خدمات در حمایت از حوزویان
گفت: از رویکرد هدفمندي و راهبردي و همچنین داشتن جامعیت در فکر و طرح در مرکز خدمات تشکر می کنم و امیدوارم این

 
مسیر ادامه پیدا کند. 

به گزارش ایسنا؛ آیت االله سید هاشم حسینی بوشهري در دیدار
با حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با قدردانی از برنامه ها
و فعالیت هاي مرکز خدمات در حمایت از حوزویان گفت: از
رویکرد هدفمندي و راهبردي و همچنین داشتن جامعیت در فکر
و طرح در مرکز خدمات تشکر می کنم و امیدوارم این مسیر

 
ادامه پیدا کند. 

وي با تأکید بر اهمیت ارتباط بیشتر مرکز خدمات و مرکز
مدیریت حوزه هاي علمیه تصریح کرد: ارتباط و هماهنگی بیشتر دو مرکز، باعث نظم بخشیدن به امور و نیز خدمت رسانی مطلوب تر

 
به طلاب خواهد شد. 

رئیس شوراي عالی جامعه مدرسین با اشاره به سطح زندگی طلاب خاطرنشان کرد: عده اي از مردم گمان می کنند که تمام امکانات
دست طلاب است و آنها در رفاه کامل زندگی می کنند درحالی که این گونه نیست و سطح زندگی طلبه ها از سطح زندگی متوسط

 
جامعه خیلی پائین تر است. 

آیت االله حسینی بوشهري مرکز خدمات را یک پشتوانه ارزشمند دانست و افزود: وظیفه مرکز مدیریت تعلیم و تربیت طلاب و وظیفه
مرکز خدمات پشتیبانی و حمایت از طلاب می باشد. هر چه حوزه از نظر علمی و مرکز خدمات از نظر پشتیبانی، با یکدیگر همراه

 
باشند، انتظار حوزه پویاتري را خواهیم داشت. 

عضو شوراي عالی حوزه هاي علمیه ادامه داد: اگر این حمایت و پشتیبانی هدفمند باشد باعث رشد علمی و پژوهشی طلاب می شود.

 
به عبارت دیگر باید دنبال کنیم که در قبال این حمایت چقدر طلاب پیشرفت کرده اند و اوضاع درسی آنها را رصد کنیم. 



امام جمعه قم مرکز خدمات و مرکز مدیریت را مکمل هم دانست و خاطر نشان کرد: اگرچه مرکز خدمات یک مرکز مستقل و زیر نظر

 
مقام معظم رهبري است اما فلسفه وجودي مرکز خدمات، حمایت و پشتیبانی از مرکز مدیریت و مراکز حوزوي است. 

نمایند مردم بوشهر در مجلس خبرگان رهبري با اشاره به این که طلاب مرزبانان دین اسلام هستند و خدمت به آن ها یعنی خدمت
به اسلام، افزود: خدمت رسانی به طلاب داراي افتخار بالا و اجر بسیار بالاتري است و افرادي که در این عرصه خدمت می کنند

 
زحماتشان از دید خداوند دور نخواهد ماند. 

وي با بیان اینکه تقسیم کار درست و منطقی بر اساس شرح وظایف باید مورد توجه قرار گیرد، خاطر نشان کرد: اگر مسئولین با هم

 
برنامه ریزي کنند و خروجی برنامه یک چیز بشود، اختلاف و منازعه اي پیش نمی آید و خدمت رسانی بهتري می توانند انجام دهند. 

در ابتداي این دیدار، حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي رئیس جدید مرکز خدمات به گزارشی از فعالیت هاي مرکز خدمات
پرداخت و گفت: اقدامات مناسب و سامانه هاي خوبی ایجاد شده است تا طلاب نیازي به مراجعه حضوري به مرکز نداشته باشند و به

 
صورت مجازي امور خود را پیگیري کنند که باید چنین اقدامات و ابتکاراتی در این مرکز ادامه یاید. 

وي با اشاره به مستقل بودن مرکز خدمات خاطرنشان کرد: این استقلال به این معنا نیست که یک نگاه رقابتی و دوگانگی در حوزه

 
علمیه ایجاد شود بلکه تمامی مراکز باید یک هم افزایی و وحدت و اتفاق نظر داشته باشند. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي با اشاره به رایزینی هایی که با وزارت مسکن، بنیاد مسکن و ستاد اجرایی صورت گرفته، گفت:

 
ما قرار است حدود 1000 خانه براي طلاب واجد شرایط در سراسر کشور درست کنیم. 

وي در ادامه گفت: براي هم افزایی و هماهنگی، جلساتی با مرکز مدیریت و جامعۀ المصطفی العالمیۀ داشته ایم و این هم افزایی در

 
برنامه ها و جلوگیري از موازي کاري ها بین مراکز مطلوب است. 

حجت الاسلام و المسلمین میرمحمدي همچنین به معرفی برنامه هاي دیگر مرکز خدمات از جمله بخش هاي فرهنگی، معیشت و

 
کارآفرینی، صندوق قرض الحسنه و سلامت و امور بیمه پرداخت. 

asriran.com/003Ieg :لینک کوتاه



خانه حسین بهزاد پایگاه هنرمندان خلاق صنایع دستی شد

منبع: ایسناشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/03/10

خانه استاد حسین بهزاد فعالیت خود را در حوزه صنایع دستی با چهار استارت آپ جدید آغاز خواهد کرد. همچنین همزمان
با افتتاح این خانه خلاق صنایع دستی، صنایع دستی ایران به حوزه NFT (دارایی دیجیتالی که قابل جمع کردن باشد) وارد

شد.

به گزارش ایسنا، خانه خلاق «ب» با هدف فعالیت در حوزه
صنایع دستی خلاقانه و کاربردي به صورت رسمی با حضور
سورنا ستاري (معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري) و
پویا محمودیان (معاون صنایع دستی وزیر میراث فرهنگی)
و خانواده مرحوم محمد ابوالحسنی به عنوان موسس این

 
خانه روز یکشنبه (9 خردادماه) آغاز به کار کرد. 

پویا محمودیان، معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی
در این مراسم اظهار کرد: در خانه استاد برجسته نگارگري
کشور به مقوله صنایع دستی پرداخته ایم؛ با باور این

موضوع که خانه هاي خلاق صنایع دستی، کریدورهاي تجاري سازي صنایع دستی کشور هستند. قرار است خانه هاي خلاق مکانی
براي تعامل، گفت وگو، بحث و انتقال تجربیات درخشان باشند. در واقع خانه هاي خلاق مکانی براي ترویج و اطلاع رسانی در رابطه با

 
ظرفیت هاي صنایع دستی و ارتقا جایگاه اقتصادي و تجاري این حوزه ها هستند. 

سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري نیز خاطرنشان کرد: نوآوري کار بخش دولتی نیست. ما باید قبول کنیم که
کارمند دولت نمی تواند در این حوزه فعالیت داشته باشد و از چنین فردي هیچ وقت نوآوري بیرون نمی آید، نوآوري زمانی اتفاق می
افتد که فردي تحت فشار باشد به همین دلیل مراکز نوآوري را ایجاد می کنیم. قرار نیست تیمی که کار استارت آپی می کند حقوق
بگیرد. این یک مکانیزم برد برد است. شتاب دهنده روي کار سرمایه گذاري می کند، نه حقوق افراد. تا جایی که به خلق نورآوري
برسند. این رمز حرکت و نوآوري است. باید قبول کنیم فرقی هست بین پولی که کارآفرین از جیب خودش براي سرمایه گذاري می

 
گذارد با دولتی که با پول مالیات و نفت سرمایه گذاري می کند. 

او گفت: توسعه نوآوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی اتفاق می افتد نه دولت. دولت می تواند در زیرساخت ها کمک کند،
مانند همین ساختمان خانه استاد بهزاد. ما باید هزینه هاي بخش خصوصی را کم کرده و ریسک هاي آن را پایین بیاوریم. در معاونت
علمی کاملا در خدمت هستیم تا خانه هاي خلاقی که طی یکی دو سال شروع شده، فعالیتشان را ادامه دهند. افرادي که به دنبال
خلاقیت و نوآوري هستند همان استاد بهزادهاي آینده هستند، ولی ما خودمان آنها را با پول نفت خراب کردیم. چرا هیچ وقت فکر

 
نمی کنیم که آدم ها خلاقیت دارند. این نقطه اي است که می گوییم جوانان را نابود کرده ایم. 

ستاري با بیان اینکه «نفت به زیرساخت هاي فکري و فرهنگی ضربه زده است»، یادآور شد: امیدواریم با این استارت آپ ها اتفاق هاي



خوبی در حوزه صنایع دستی بیفتد. این خانه که کوچک ترین خانه خلاقی است که در این سال ها ایجاد شده است و امیدوارم تا 15

 
خانه خلاق دیگر تا سال آینده به 8 خانه خلاق دیگرمان اضافه شود و تولید ثروت کنند. 

همچنین پرویز کرمی، رئیس ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز نیز دراین برنامه گفت: 50 درصد خروجی دانشگاه هاي ما
همان افرادي هستند که در حوزه صنایع نرم آموزش می بینند. آیا این افراد باید کارهاي دیگري غیر از تخصص شان انجام دهند یا
فروشنده دوره گرد شوند؟ خیر آنها می توانند در حوزه صنایع خلاق مطرح شوند، کارآفرینی و اشتغال زایی و درآمدزایی کنند. 2700
میلیارد دلار گردش مالی صنایع نرم در دنیاست. ایران می تواند یک درصد آن را به خود اختصاص دهد؛ آن هم از طریق خانه هاي
خلاق و نوآور سراسر کشور. این خانه ها بستري هستند که از ایده تا محصول و محصول تا بازار را در حوزه صنایع فرهنگی و نرم

 
تمشیت می کنند. 

کرمی ادامه داد: اکنون 9 خانه در کشور راه افتاده که دو خانه در حوزه میراث فرهنگی و گردشگري بوده و اکنون خانه خلاق بهزاد،

 
کاربري صنایع دستی را گرفته است. ما در حوزه صنایع فرهنگی 10 رشته داریم که یکی از رشته هاي آنها صنایع دستی است. 

او افزود: استاد بهزادها خالق هستند و محمد ابوالحسنی ها نشردهنده آنها هستند. باید خانواده آقاي ابوالحسنی خوشحال باشند که

 
فرزندشان در این حوزه یک کارآفرین و عاشق بوده است. 

با مراسم آغاز فعالیت هاي «خانه خلاق ب» از این به بعد، خانه استاد حسین بهزاد فعالیت خود را در حوزه صنایع دستی با چهار
استارت آپ جدید آغاز خواهد کرد. یکی از این استارت آپ ها با نام «قدك» سامانه پیوند میان ادبیات، صنایع دستی و هنرهاي سنتی
در بستر واقعیت را ایجاد کرده است. استارت آپ دیگر با نام «من اول» یک پرتال ملی پیش فروش صنایع دستی و هنرهاي سنتی

 
است. شبکه ملی اطلاعات هنرمندان صنایع دستی و هنرهاي سنتی استارت آپ دیگر است. 

در این مراسم استارت آپی در قالب تالار ملی فروش توکن مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی (NFT) نیز

 
افتتاح شد. 

در این زمینه حسین شیخ الاسلامی، مدیر این تالار درباره فعالیت هاي مربوط به ورود صنایع دستی به حوزه NFT گفت: در حال
حاضر متوسط قیمت یک اثر هنري حدود 2500 تا سه هزار دلار است که عموما مربوط به کاراکترهاي دیجیتال و الگوهاي موجود
است. از آنجا که ایران نماینده اي در این بازار ندارد، این تالار براي اولین بار است که به نمایندگی از هنرهاي ایرانی در فضاي بین
الملل افتتاح می شود. امیدواریم بتوانیم با سهم یک درصدي که حق مسلم ما است، در اقتصاد دیجیتال و هنر دیجیتال دست پیدا
کنیم. در این راه نیازمند همکاري وزارت میراث فرهنگی و معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري هستیم. آنچه که الان آماده شده

 
پلتفرم پخش، فروش و زیرساخت تبدیل آثار هنري به فایل هاي بلاکچین شده است. 

او گفت: NFT عبارت است از یک تکنولوژي که با استفاده از فناوري بلاکچین امکان جعل فایل هاي دیجیتال را غیرممکن می کند؛
یعنی اگر تا دیروز تنها حالتی که می شد اصالت و تعلق یک کار را اثبات کرد، وجود یک اثر فیزیکی در دست بود، الان دیگر ضرورتی
براي این کار وجود ندارد. بلکه نه تنها می توان با ایجاد یک نسخه دیجیتال از آن اثر، اصالت آن به هنرمند را ثابت کرد، بلکه می توان
امتیاز آن نسخه دیجیتال را به ارزهاي خارجی و در فضاي بین المللی به فروش رساند. این تکنولوژي توکن هاي تعویض ناپذیر یا

 
NFT نام دارد. 

شیخ الاسلامی خاطرنشان کرد: شکل کار به این گونه است که فایل ایجاد شده و قرار گرفته روي یک پلتفرم به هزاران قطعه روي



هزاران کامپیوتر مختلف تقسیم می شود و هشتگ اختصاصی به آن تعلق می گیرد که تنها در اختیار هنرمند است. آنچه که در دست
هنرمند است با آن فایل اصلی قابل انطباق است. کسی که هشتگ را در اختیار دارد مالک اصلی آن فایل تلقی می شود. از طریق
فروش این هشتگ، این مالکیت را می توان به کسی دیگر منتقل کرد. پس براي صادرات و فروش اثر، احتیاجی به حمل و نقل و

 
گمرك و طی تشریفات اداري نیست. بلکه می توان، اثر هنرمند در سامانه ثبت و ارزیابی قیمت گذاري شود. 

او بیان کرد: در حال حاضر پلتفرم هاي مختلفی NFT را پشتیبانی می کنند و در پلتفرم هایی مثل اینستاگرام و فیسبوك می توان
NFT اثر را به فروش رساند، اما تالارهاي اختصاصی آن نیز وجود دارد. آنچه که براي اولین بار امروز در ایران افتتاح شد دو بخش
دارد که یکی از آنها مکانیزم تبدیل فایل هاي هنرمندان به توکن هاي NFT است که به زودي در کمتر از 30 روز اجرایی می شود و
بخش دیگر پلتفرم فروش اختصاصی است. از همین امروز نیز می توان با مراجعه به سایت خانه خلاق «ب» اثر را ثبت کرده و بعد از
احراز هویت، آثار در صف تبدیل به NFT قرار بگیرند. ما این فایل را در هنرمند می گذاریم. آنها مخیر هستند که آثار را روي پلتفرم

 
ما یا به صورت عمومی در معرض فروش جهانی برسانند. 

وي گفت: مبادلات NFT براساس ریال انجام نمی شود، بلکه یا براساس دلار و یورو یا براساس ارزهاي دیجیتال انجام می گیرد که با
توجه به ممنوعیت مبادله با ارزهاي دیجیتال در کشورمان، راه درست این است که با استفاده از مکانیزم هایی که وجود دارد، آثار به
صورت دلاري فروخته شود. اما با پلتفرم ما مرحله تبدیل دلار به ریال و برعکس به راحتی انجام می شود. بر این اساس از این به بعد
همه آثاري که خلق می شوند، قابلیت فروش در عرصه جهانی را خواهند داشت. گردش مالی صنایع دستی و هنر در قالب NFT بیش

 
از 92 میلیارد دلار است و این گردش فوق العاده رشد خوبی دارد. 

 
در ادامه این مراسم هر یک از مدیران چهار استارت آب «خانه خلاق ب» توضیحاتی درباره چگونگی فعالتشان ارائه کردند. 

تابلوي نشان خلاقیت در صنایع دستی که تصویري از محمد ابوالحسنی، موسس این خانه بود نیز رونمایی شد. این تابلوي قلمزنی
روي مس، توسط علی مطیع، از هنرمندان اصفهانی تهیه شده است. قرار است تابلوي نشان خلاقیت هر سال چهارم خرداد ماه به
مناسب سالروز تولد محمد ابوالحسنی به عنوان کارآفرین و موسس خانه به هنرمندانی که در حوزه صنایع دستی و صنایع فرهنگی،

 
اقدامات خلاقانه اي داشته اند، پس از داوري اهدا شود. 

در کنار رونمایی از این نشان، تابلوي پازل کاشی یادمان بازگشایی خانه «ب» نیز توسط خانواده ابوالحسنی و مسئولان حاضر در

 
مراسم تکمیل شد. 

انتهاي پیام



آقا محمدي: محلات یک ظرفیت مهم در کشور است

منبع: ایرناشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/03/10

تهران- ایرنا- علی آقا محمدي عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید براینکه محلات یک ظرفیت مهم در کشور است
گفت: ظرفیت بخشی به مشارکت سازمان هاي مردم نهاد و خیریه ها و مساجد در محلات امري جدي و ضروري است و باید

در این خصوص تدابیر جدي اندیشیده شود.

تهران- ایرنا- علی آقا محمدي عضو مجمع تشخیص
مصلحت نظام با تاکید براینکه محلات یک ظرفیت مهم در
کشور است گفت: ظرفیت بخشی به مشارکت سازمان هاي
مردم نهاد و خیریه ها و مساجد در محلات امري جدي و
ضروري است و باید در این خصوص تدابیر جدي اندیشیده

 
شود. 

به گزارش بامداد دوشنبه ایرنا از وزارت کشور، آقا محمدي
در چهارمین نشست طرح تحول محلات کشور با اشاره به

این که محلات باید به عنوان یک ظرفیت در کشور مورد توجه قرار گیرد، افزود: امروز سازمان هایی نظیر سازمان امور اجتماعی،
سازمان بهزیستی کشور، کمیته امداد امام خمینی(ره) و ستاد اجرایی فرمان امام، سازمان هلال احمر، سازمان اوقاف کشور، بنیاد
مستضعفان، سپاه و بسیج، شهرداري ها، خیریه ها و سمن ها، آموزش و پرورش، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، صندوق
کارآفرینی امید، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، بانک قرض الحسنه مهر ایران و نظام بانکی در توسعه و تحول محلات در کشور فعال

 
هستند. 

وي با تشریح این موضوع که محلات داراي ظرفیت هاي منحصر به فرد خودش است، گفت: شناسایی این ظرفیت ها اعم از نیروي
انسانی، منابع و موقعیت جعرافیایی محلات امري ضروري است و دستگاههاي ذي ربط در این خصوص باید با نگاه فرصت شناسانه به

 
سمت توسعه و تقویت محلات در کشور همت گمارند. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: سازمان بهزیستی با حضور در محلات در حال ارائه خدمات متعدد به معلولان و افراد فاقد

 
توان جسمی لازم است و ایجاد مراکز مثبت زندگی در راستاي بهبود نحوه ارائه خدمات حرکتی رو به جلو است. 

آقا محمدي با اشاره به ماموریت اصلی سازمان بهزیستی در کشور که بر پیشگیري و کنترل معلولیت و آسیب هاي اجتماعی قرار دارد؛
گفت: با عطف به ماموریت و کارکرد اصلی این سازمان نظاره گر ارائه خدمات مستمر در محلات مختلف کشور به قشر آسیب پذیر

 
هستیم و تلاش داریم این حمایت ها با انسجام و نظم بیشتري تداوم یابد. 

 
وي در ادامه افزود: دیگر سازمان ها هم فعالیت خوب و نسبتاً مناسبی در توسعه و تحول محلات کشور دارند. 



آقا محمدي خاطر نشان کرد: ضرورت مهمی که در توسعه و تحول محلات احساس می شود؛ هم افزایی ظرفیت دستگاههاي درگیر در

 
این حوزه است. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تشریح این موضوع که بایستی تقسیم کار دقیق و مناسبی میان این دستگاههاي مهم در
محلات کشور صورت گیرد؛ گفت: هر دستگاهی باید توسعه و تحول تعداد مشخصی از محلات را برعهده گیرد و این امر به سرعت به

 
امور توسعه اي در محلات کمک می کند. 

آقا محمدي ادامه داد: ظرفیت بخشی به مشارکت سازمان هاي مردم نهاد و خیریه ها و مساجد در محلات امري جدي و ضروري است

 
و باید در این خصوص تدابیر جدي اندیشیده شود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطر نشان کرد: نهادهاي دولتی بایستی به امر نظارتی و هدایت گري شان بپردازند و زمینه را

 
براي فعالیت جدي و هدفمند بخش مردمی و غیر دولتی فراهم سازند. 

آقا محمدي در پایان با اظهار این موضوع که تحول در محلات با برنامه ریزي و ظرفیت سازي نهادهاي مردمی امکان پذیر است؛ گفت:
تجربه نشان داده که هر جا محوریت حرکت با هماهنگی، هم افزایی و اخلاص بوده؛ تحول بسیار سریع اتفاق افتاده و براي همین باید

 
نوع نگاه مان در توسعه محلات روي فعال سازي ظرفیت هاي داخلی باشد. 

 
برچسب ها 

 
- علی آقامحمدي 

 
- وزارت کشور 

 
- بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

- مجمع تشخیص مصلحت نظام



صندوق بیمه اجتماعی روستایی تمامی افراد فاقد بیمه کرمان را پوشش می

دهد

منبع: ایرناشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمان - ایرنا - مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران، روستاییان و عشایر استان کرمان گفت: این صندوق دولتی علاوه بر
روستاییان و عشایر، تمامی شهروندان فاقد بیمه استان را پوشش می دهد.

کرمان - ایرنا - مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران،
روستاییان و عشایر استان کرمان گفت: این صندوق دولتی
علاوه بر روستاییان و عشایر، تمامی شهروندان فاقد بیمه

 
استان را پوشش می دهد. 

به گزارش ایرنا، محمد میرجعفري عصر روز یکشنبه در
جمع رسانه ها افزود: در این طرح 2 سوم معادل 70 درصد

 
سهم، بیمه شدگان را دولت پرداخت می کند. 

وي اظهار داشت: 80 هزار خانوار بیمه شده در استان
کرمان داریم که از این میزان هفت هزار و 200 خانوار

 
مشمول مستمري هستند. 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران، روستاییان و عشایر استان کرمان گفت: 120 هزار خانوار روستایی و عشایري در استان کرمان
باقی مانده که تحت پوشش بیمه اجتماعی نیستند و در این راستا از طریق انعقاد تفاهم نامه ها با بانک هاي عامل صندوق کارآفرینی

 
امید و بانک صادرات، اولویت پرداخت را براي پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به افراد داراي بیمه گذاشتیم. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با بسیج مستضعفان عنوان کرد: در این راستا افراد محروم از بیمه اجتماعی می توانند از مزایاي این

 
بیمه استفاده کنند که نیاز به اطلاعرسانی دارد. 

میرجعفري با اشاره به مشکلات بیمه شدن روستاییان و عشایر افزود: وجود دفترچه درمانی سلامت به صورت رایگان و اینکه بیمه
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر اختیاري است، دلایل دیگر همچون مهاجرت، بی اطلاعی و فقر مالی، خشکسالی به خلاءهاي

 
بیمه شدن افراد، افزوده است. 

وي تصریح کرد: ویترین تمام بیمه هاي اجتماعی داشتن دفترچه درمانی است و همچنین وجود شرایط بیمه 30 ساله موجب شده که

 
افراد به سمت بیمه اجتماعی نروند. 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران، روستاییان و عشایر استان کرمان افزود: روستاییان اندکی از درامد سالیانه خود را سرمایه
گذاري می کنند و بیمه را در سبد خانوار قرار نمی دهند لذا با بیمه روستاییان و عشایر آینده خود را تضمین کنند. 



وي بیان داشت: گروه هاي مختلف را بیمه می کنیم صنایع دستی، بافنده ها، قالی بافان، گلیم، جاجیم و پته بافان با داشتن مدرك

 
میراث فرهنگی و کارت شناسایی می توانند به کارگزاري ها مراجعه کرده و به جرگه بیمه شدگان روستاییان و عشایر بپیوندند. 

میرجعفري با بیان اینکه افرادي که عضو هیچ بیمه اي نیستند می توانند بیمه شوند گفت: استان کرمان، پنج هزار و 200 روستاي

 
بالاي 20 خانوار دارد و قصد برندینگ صندوق را در این مناطق داریم. 

وي افزود: افراد با 70 سال سن و 10 سال سابقه و یا 65 سال سن و 15 سال پرداخت بازنشستگی می توانند درخواست بازنشستگی

 
دهند و در این زمینه با پنج سال ارفاق، حقوق سال آخر به نسبت سنوات پرداخت می شود. 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران، روستاییان و عشایر استان کرمان با اشاره به افرادي که از روز سوم تا دهم خردادماه نزد این

 
صندوق بیمه شوند یادآور شد: به عنوان تشویق بیمه شدگان 16 نفر به عتبات عالیات و 160 نفر به مشهد مقدس اعزام می کند. 

وي با بیان اینکه پرداخت حق بیمه سالیانه از 390 هزار تومان تا یک میلیون و 140 هزار تومان متفاوت است، گفت: صندوق بیمه
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر سال پیش رتبه نخست شفافیت را داشتیم و همسان سازي حقوق ها را در سال 99 انجام

 
دادیم. 

میرجعفري با اشاره به رسیدن به هدف گذاري بیمه شدگان فعال به یک میلیون و 400 هزار نفر در کشور و رشد بیمه اي بالا

 
خاطرنشان کرد: استان کرمان سال گذشته بالاي 150 درصد رشد در تعداد بیمه شدگان این صندوق بیمه داشته است. 

وي ادامه داد: اطلاع رسانی صحیح و به موقع و حمایت مجمع نمایندگان و اعطاي تشویق به کارگزاري ها عاملان اصلی رشد 150

 
درصد بیمه شدگان در استان کرمان بوده است. 

وي افزود: صرف داشتن دفترچه درمان روستایی به منزله داشتن بیمه اجتماعی نیست و غالب مردم درمان سلامت را به علت رایگان

 
بودن آن دارند و اما این افراد شامل بیمه اجتماعی نمی شوند. 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاوران، روستاییان و عشایر استان کرمان عنوان کرد: مردم با مراجعه به دهیاري ها، شرکت ها و

 
کارگزاري هاي منطقه خود می توانند اطلاعات این بیمه را دریافت کنند. 

 
برچسب ها 

 
- قالی بافان 

 
- صندوق بیمه تامین اجتماعی روستاییان و عشایر 

 
- کرمان 

 
- جامعه عشایري 

 
- توسعه روستایی 
- میراث فرهنگی



صندوق کارآفرینی امید 130 میلیارد تومان تسهیلات روستایی پرداخت کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمان - ایرنا - معاون تجهیز و تخصیص منابع مالی صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: از سال 97 تاکنون 130میلیارد
تومان تسهیلات روستایی با نرخ چهار درصد براي حمایت از طرح هاي ساکنان روستاها پرداخت شده است.

کرمان - ایرنا - معاون تجهیز و تخصیص منابع
مالی صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: از سال 97
تاکنون 130میلیارد تومان تسهیلات روستایی با نرخ چهار
درصد براي حمایت از طرح هاي ساکنان روستاها پرداخت

 
شده است. 

به گزارش ایرنا ، علیرضا سعیدي روز یکشنبه در مراسم
افتتاح و بازدید از کارگاه تولید ظروف سفال و سرامیک
روستاي هراران شهرستان بم افزود: طی مدت یاد شده و با
اعتبارات تخصیصی یک هزار طرح به بهره برداري رسیده و

 
حدود 2هزار و 200 طرح دیگر آغاز شده است. 

او بیان کرد: صنایع دستی به ویژه در شهرستان بم می تواند ایجاد اشتغال پایدار داشته باشد زیرا پتانسیل و استعداد این کار موجود

 
است . 

مشاور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور و مدیر معین استان کرمان ادامه داد: صندوق کارآفرینی امید افرادي را که انگیزه

 
کافی براي ایجاد اشتغال داشته باشند حمایت مالی کرده تا بتوانند موفق شوند . 

سعیدي تاکید کرد: این کارگاه با حجم سالانه 30 هزار تولید و دریافت مبلغ پنج میلیارد ریال تسهیلات با سود نرخ 6 درصد از

 
صندوق کارآفرینی امید توانسته براي چهار نفر اشتغال پایدار ایجاد کند. 

وي تصریح کرد: سهم آورده متقاضی در این طرح حدود 500 میلیون ریال بوده که در 25 فروردین سال جاري به بهره برداري رسیده

 
است. 

مشاورمدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور و مدیر معین اقتصادي استان کرمان در خصوص نحوه ارائه تسهیلات به متقاضیان
گفت: ملاك براي پرداخت تسهیلات ارائه طرح بوده و مبلغ ثابتی براي طرح ها در نظر گرفته نشده است همچنین براساس اولویت و

 
مزیت طرح در منطقه تصمیم گیري جهت حمایت از طرح ها صورت می گیرد. 

 
به گفته سعیدي تاکنون در تمام رشته هاي صنایع دستی در کشور تسهیلات از طریق صندوق کارآفرینی امید پرداخت شده است. 

او افزود: یکی از طرح هاي ویژه در بم بحث دهکده خرما است تا بتوانیم با راه اندازي این دهکده خرما فرآوري محصول خرما را سامان

 
داده و موجب ایجاد ارزش افزوده براي کشاورز شود . 

مشاورمدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور تصریح کرد: ایجاد دهکده خرما علاوه بر اینکه باعث می شود کشاورز محصول را به

 
بالاترین قیمت بفروشد موجب ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم نیز خواهد شد. 

مدیر معین(یاور) اقتصادي استان کرمان بیان کرد: یکی از مزیت هاي اینگونه تسهیلات تنفس یکساله براي بازپرداخت است تا تولید
کننده بتواند اقساط تسهیلات را از محل فروش محصول خود پرداخت نماید . 



 
شهرستان بم در فاصله 195 کیلومتري استان کرمان واقع شده است 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- بم 

- کارآفرینی



چشم انداز کرونا در دولت آینده

چشم انداز کرونا در دولت آینده

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه اجتماعی  دولت آینده باید فهرست بلندبالایی از مسائل را سروسامان دهد که موضوع واکسیناسیون و کرونا در صدر این
فهرست قرار دارد. آن طور که سازمان بهداشت جهانی پیش بینی کرده اگر تمامی کشورها دست به دست هم داده و بتوانند

جامعه خود را براي رعایت پروتکل هاي بهداشتی مجاب کنند بازهم تا پایان 2023 ...

دولت آینده باید فهرست بلندبالایی از مسائل را سروسامان دهد که موضوع واکسیناسیون و کرونا در صدر این فهرست قرار دارد.
آن طور که سازمان بهداشت جهانی پیش بینی کرده اگر تمامی کشورها دست به دست هم داده و بتوانند جامعه خود را براي رعایت
پروتکل هاي بهداشتی مجاب کنند بازهم تا پایان 2023 بساط کرونا پهن است و افزون بر این ویروس هاي جهش یافته نیز فرارسیدن

 
موج تازه شیوع کرونا را در بسیاري کشورها ازجمله ایران تسریع می کنند. 

 
گروه اجتماعی  

دولت آینده باید فهرست بلندبالایی از مسائل را سروسامان دهد که موضوع واکسیناسیون و کرونا در صدر این فهرست قرار دارد. آن
طور که سازمان بهداشت جهانی پیش بینی کرده اگر تمامی کشورها دست به دست هم داده و بتوانند جامعه خود را براي رعایت
پروتکل هاي بهداشتی مجاب کنند بازهم تا پایان 2023 بساط کرونا پهن است و افزون بر این ویروس هاي جهش یافته نیز فرارسیدن
موج تازه شیوع کرونا را در بسیاري کشورها ازجمله ایران تسریع می کنند و هم اکنون در بعضی از شهرهاي جنوبی کشور شاهد
افزایش موارد  سوش جهش یافته هندي هستیم، بنابراین بسیار حائز اهمیت است که دولت آینده، این بیماري را در کوتاه ترین
زمان با شتاب بخشی  به جریان واکسیناسیون عمومی و رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی کنترل کند تا زنجیره شیوع گسسته شود. 

 
 بایدها و نبایدهاي دولت آینده در مبارزه با کووید 

در حال حاضر میزان مراعات پروتکل هاي بهداشتی حدود 67 درصد است که رئیس ستاد ملی مبارزه با کرونا این را رقم قابل قبولی
براي رعایت پروتکل ها نمی داند، رقمی که باید بیش از80 تا 90 درصد باشد تا بتوان از این بیماري عبور کرد. این که چرا پس از
گذشت 15 ماه از نبرد با کرونا هنوز در جا می زنیم، پاسخ مشخصی دارد، به عبارت بهتر، نوع مواجهه و اتفاقات پیش آمده در این
دولت، پرده از واقعیت برداشته؛ پیک هاي متعدد و سیر صعودي آمارها ریشه در نادیده گرفتن نقش وزیر بهداشت در کنترل بیماري و
ضعف مدیریت و تصمیمات ضدونقیض داشته و سبک و سیاق مبارزه و روش هاي شکست ویروس به شدت محل اختلاف بوده و
معمولا شیوه هاي اتخاذشده، بر پایه آزمون وخطا بوده است و گاه ضریب سرایت زایی ویروس کرونا را به بالاترین ضریب رسانده و

 
کشور ما را در فوت و ابتلا  نسبت به میانگین جهانی بالاتر برده است. 

حال آنکه سازمان جهانی بهداشت، از همان ابتدا بسته مداخلات بهداشتی لازم براي کنترل اپیدمی را اعلام کرد اما سازوکارها و پیش
نیازهاي لازم براي این امر مهم دیده نشد و دولت آینده اگر بنا دارد در کنترل و مهار کرونا موفق ظاهر شود باید طبق بسته سازمان
جهانی بهداشت به دنبال بیماریابی فعال باشد و با جداسازي بیماران علامت دار و بی علامت، مانع انتشار و انتقال بیماري شده و از
افراد سالم جامعه محافظت کند، نه این که با تمرکز بر بحث درمان، صرفا به افرادي که مبتلا شده اند، سرویس ارائه کند. این نسخه

 
صحیحی در مبارزه با کووید نیست.  

استراتژي دوم دولت سیزدهم در مواجهه مؤثر با کرونا، بازهم باید مبتنی بر بسته سازمان جهانی بهداشت و ردیابی تماس افراد سالم با
بیماران باشد. آن ها مانند بمب هاي ساعتی خاموش اند و تعدادي از این افراد که با مبتلایان تماس داشته اند، آلوده شده و توان
انتقال عفونت به دیگران را دارند، حتی اگر علامتی نداشته باشند. به این ترتیب، می توانیم مسئله انتشار ویروس را به قدري کاهش
دهیم که قابل مدیریت باشد و تقریبا تمامی کشورهایی که در کنترل کووید 19 موفق ظاهرشده اند، بر همین سیاست یا استراتژي
تکیه کرده اند. حتی برخی کشورها، بدون نسخه تعطیلی، صرفا با بیماریابی وسیع و جداسازي بیماران و رهگیري افراد تماس یافته با



 
بیماران، اپیدمی را به نحو مؤثر و مقرون به صرفه اي مدیریت کرده اند. بنابراین با توجه به سخنان 

«مسعود یونسیان»، استاد اپیدمیولوژي دانشگاه علوم پزشکی تهران، دولت آینده اگر می خواهد کارنامه خوبی در مقابله با کرونا از
خود به جاي بگذارد باید «از مداخلات نامؤثر، سست کردن رفتارهاي بهداشتی و عدم بسیج همه نهادها و ارگان هاي دخیل در کنترل
مشکل پرهیز کند و هنگامی که قسمت وسیعی از آتش بیماري را خاموش می کند، باید  به فکر خاموش کردن شعله هاي کوچک
پراکنده به جامانده از آن باشد و این باعث خواهد شد با آتش بسیار گسترده تر و شعله ورتري به نام پیک هاي متعدد روبه رو

 
نباشیم.»  

 
ضعفی به نام تعارض منافع 

مهدي اسفندیار- پژوهشگر حوزه سلامت، براي تحلیل آنچه باید دولت آینده در مبارزه با کرونا انجام دهد در گفت وگو با «رسالت»
توضیحاتی ارائه کرده است. او در ابتدا می گوید: «اگر نگاه واقع بینانه داشته باشیم، نه تنها در بحث کرونا بلکه در تمام ابعاد حوزه
سلامت از برنامه توسعه ششم تا سیاست هاي ابلاغی، ضعفی به نام تعارض منافع وجود دارد و باوجودآنکه کمیسیون بهداشت و درمان
مجلس، تخصصی ترین کمیسیون پارلمان است، هیچ یک از منویات مقام معظم رهبري و آمال و آرزوهاي دغدغه مندان و کارشناسان
حوزه سلامت محقق نشده است. تنها در فاصله سال هاي 93 تا 95 به بخشی از دغدغه هاي مقام معظم رهبري در مورد بیمه همگانی
توجه خوبی شده و 25 هزار تخت اضافه و زیرساخت ها مهیا شده اما درمجموع معتقدم که نظام سلامت به جز سال هاي 93، 94 و
95 هیچ گاه اولویت یک تا پنج دولت هاي ما نبوده است. اما یک عامل اساسی باعث شده، دولت ها نتوانند سیاست ها را پیاده کنند و
آن، تعارض منافع است و در بحران کووید هم دولت بعدي می بایست ابتدا کارگروهی از کارشناسان مستقل و غیر مواجب بگیر و غیر
دخیل در شرکت هاي دارویی و تجهیزات پزشکی اعم از داخلی و وارداتی تشکیل داده و آسیب شناسی کند که چرا بحران کووید در
ایران به جاي آنکه توجهات کارشناسی و آراي کارشناسان و حتی دست اندرکاران دخیل در این حوزه را جلب و جذب کند، بیشتر در
فضاي رسانه اي و یا حتی موردتمجید مقامات دست اندرکار قرار می گیرد. درحالی که منطق و عقل حکم می کند که نظر
کارشناسان و گیرندگان خدمت و کسانی که موردپذیرش حاکمیت اند موردتوجه واقع شود، بنابراین دولت آینده باید در بحث کووید
یک فرمانده مقتدر و متحد، داراي ثبات روحی-روانی، عالم، فاقد تعارض منافع و داراي سرمایه  و آبروي اجتماعی را به خدمت

 
بگیرد.» 

 
 لزوم همکاري دو وزیر تعاون و بهداشت در دولت سیزدهم 

این پژوهشگر حوزه سلامت می گوید: «اکنون در این برهه وقتی آسیب شناسی می کنیم، با مسائل و اشکالات متعددي روبه رو می
شویم، به عنوان نمونه در ایران، رمدسیویر به عنوان داروي اصلی با تجویز و توصیه و نامه نگاري هاي وزیر بهداشت به بیمه ها
مورداستفاده قرار می گیرد. این یک قلم دارو فقط در یک ماه، در یک استان تهران، 100 میلیارد تومان هزینه روي دست نظام بیمه
اي باقی گذاشته است، حال آنکه در آلمان که مرگ ومیر کووید به صفر رسیده، رمدسیویر جزء پروتکل درمانی نیست و اگر وزیري با
سرمایه اجتماعی و پرونده اي عاري از فعالیت در بخش خصوصی داشته باشیم، قطعا این انحراف در افکار عمومی و کارشناسان ایجاد
نمی شود که تصمیم گیري ها براساس منافع ملی نیست. پس در گام اول، وزیر باید فردي داراي سرمایه اجتماعی قوي و مقتدر باشد
و دولت آینده قطعا تا پایان 1401 در همه ابعاد و حوزه هایی که مربوط به اشتغال، اقتصاد و آموزش و غیره است، درگیر کووید
خواهد بود، حتی در مسائل دفاعی- امنیتی. بنابراین کسی که عهده دار مسئولیت حوزه سلامت می شود باید چنین ویژگی هایی را در
خود داشته باشد تا بتواند کشور را از این وضعیت عبور دهد. موضوع دوم که به دولت آینده توصیه می کنم و به شدت بر آن اصرار
دارم این است که نباید خطاي استراتژیک دولت روحانی را در انتخاب وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مرتکب شوند. به این خاطر که
در کشورهاي موفق، مقوله اي به نام سیاست هاي رفاهی داریم که در حوزه هاي اشتغال، سرانه ملی، سلامت، بهداشت، آموزش،
محیط زیست و خانواده، فعال است و وزارت بهداشت در حوزه سلامت زیرمجموعه وزارت تعاون،  کار می کند. یعنی سیاست گذار
وزارت خانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی است که با تمرکز روي پتانسیل هاي سیاسی و حتی اهداف ایدئولوژیک یک نظام سیاسی،
سایر دستگاه ها را زیرمجموعه سیاست هاي خود خط دهی می کند. اشکال دولت فعلی این بود که حتی وزیر تعاون و یا رئیس
سازمان تأمین اجتماعی را با نظر وزیربهداشت تعیین می کرد، یعنی شیپور را از دهانه گشاد آن می دمید. رئیس دولت آینده باید نفر
اول خود را در حوزه سلامت، آموزش، رفاه و تأمین اجتماعی و اشتغال در حوزه وزارت تعاون بگذارد و آن نفر اول باید مقتدر باشد و



منابع را ببیند و با وزیر بهداشت کشور همراه باشد و دست به دست هم بدهند تا بتوانند با یک هماهنگی عالی، این کشور طوفان زده
اي که امروز در حال شناور شدن در یک دریاي متلاطم است، به ثبات و آرامش برسد و مردم بتوانند با همدلی مسئولان احساس
کنند شرایط بهتري از نظر مدیریت در حال رقم خوردن است. قوي ترین فردي که رئیس دولت آینده انتخاب می کند باید وزیر تعاون
باشد، فردي که بتواند با سایرین تعامل کند و یک وزیر فاقد تعارض منافع باشد تا موضوع کووید را به سامان برساند. اگر این اتفاق
بیفتد بی شک حتی سیاست هاي ابلاغی و برنامه هاي توسعه که به حاشیه رفته است، دوباره به متن و مرکز توجه بازمی گردد و این
با همکاري دو وزیر تعاون و بهداشت قابل تحقق است و همچنین یکی از سیاست هاي دولت آینده در مواجهه با کرونا باید این باشد

 
که به جاي هزینه براي دارو، اصول پیشگیري و جلوگیري از بیماري را موردتوجه قرار دهد.» 

 
 تا پایان سال می توان کل جمعیت را واکسینه کرد 

اسفندیار در مورد تحقق واکسیناسیون در دولت آینده نیز توضیح می دهد: «واکسیناسیون کل جمعیت تا پایان امسال قابل تحقق
است، ما کشوري هستیم که واکسیناسیون اطفال را ظرف یک هفته انجام دادیم و اگر همه چیز سرجاي خود باشد، به نتایج خوبی
خواهیم رسید. در همین طرح شهید سلیمانی، پتانسیل عظیم نهاد بسیج را داشتیم و اما یکجا فردي مثل دکتر مرندي- رئیس
فرهنگستان علوم پزشکی کشور پیدا می شود که در یک مسیر غیرسیاسی، کاملا عالمانه و دلسوزانه و بدون هیچ گونه شعاري،
خواسته نظام و دستور مقام معظم رهبري را به سرانجام می رساند و نتیجه را به قضاوت آیندگان، مردم و کارشناسان وا می گذارد و
نتیجه این می شود که فلج اطفال در کشور مهار می شود. واکسیناسیون در دولت آینده با شرط زیرورو کردن و تغییرات اساسی و
هوشمند در وزارت بهداشت و با کمک بسیج کاملا قابل انجام است و اعتقاد دارم که اگر وزیر بهداشت در دولت آینده کم حاشیه و
شفاف باشد، انجام واکسیناسیون تا پایان سال قطعا امکان پذیر است. ولی اگر روال کنونی ادامه یابد، تا شهریورماه سال آینده هم نمی
توانیم واکسیناسیون را به جایی برسانیم. بالطبع با شعارگرایی و حرکات نمایشی و تعلل با توجه به بازه زمانی 3 الی 6 ماهه تولید
ایمنی در واکسن بیم آن می رود که با ادامه این روند و سبک مدیریتی، در پایان سال جاري حداکثر 20 درصد افراد را واکسینه کنیم.
یعنی ایمنی عده زیادي دیگر وجود نخواهد داشت و با این سیري که در واکسیناسیون پیش گرفته ایم در پایان امسال، آن هایی که
واکسن تزریق کرده اند، دیگر ایمنی ندارند و باید دوباره واکسن تزریق کنند و از این بابت بسیار نگرانم و رسانه هاي ما نیز در این

 
حوزه تخصصی و مطالبه گر عمل نکرده اند.»  

این پژوهشگر حوزه سلامت، برخلاف نقدهایی که در مورد واردات واکسن توسط بخش خصوصی صورت گرفته، کمک گرفتن  دولت
آینده از بخش خصوصی به منظور واردات واکسن را اقدامی نادرست ندانسته و تصریح می کند: «ما نباید از واردات بخش خصوصی
بترسیم، این بخش می تواند واکسن را براي دولت وارد کند و نه براي داروخانه ها. ترسمان از این است که در مسئله اخلاق پزشکی،
بخش خصوصی وارد کند اما به فقیر نرسد و به غنی برسد، در گذشته هم چنین نگاهی به سازمان غذا و دارو وجود داشت که نباید
مجوزهاي دارویی را به بخش خصوصی بدهیم، نتیجه این شد که اکثر اقلام دارویی در کشور دچار مشکلات اساسی شد اما پس از
بررسی ها مشخص شد اولین شاخص براي دسترسی عادلانه مردم به نظام سلامت، رفع انحصار در تمامی حوزه هاست و دوره دکتر
فاضلی لنکرانی کار خوبی که انجام شد، این بود که براي واردات دارو به شرکت هاي زیادي مجوز دادند، اگر این سیاست نبود در موج
اول تحریم ها، دچار فاجعه می شدیم لذا بخش خصوصی چابک و سریع است و ارتباطات خوبی با آن سوي آب دارد و از بروکراسی و
دیوان سالاري دولتی فاصله دارد. بنابراین اشکالی ندارد که به بخش خصوصی مجوز بدهیم اما اشکال این است که مجوز باید فقط
منحصر به برخی افراد و یا نهادهاي شبه دولتی باشد و دومین اشکال کار اینجاست که نباید تجربه فساد برانگیز قبلی را دوباره تکرار
کنیم. در گذشته ما به شرکت هاي خصوصی پول دادیم تا با ارز 4200 تومانی براي ما دارو وارد کنند و این ها با ارز  4200 تومانی
دارو وارد نکردند، راه این است که ارز را به شکل نیمایی بفروشیم و پول را به دست بیمه ها بدهیم و بگوییم اگر شرکت هاي
خصوصی، واکسنی آوردند و اگر این واکسن در بازوي فرد بیمه شده تزریق شد، پول واکسن را بدهید و در این صورت دیگر فسادي
وجود ندارد. روال فساد برانگیز گذشته این بود که ارز 4200 تومانی را به شرکت ها می دادیم و بعد امیدوار بودیم که پول را بیاورند.»

 
 ورود بخش خصوصی با رعایت ضوابط  و استانداردها خالی از اشکال 

داریوش چیوانی از فعالان و کارشناسان حوزه سلامت هم با مهدي اسفندیار هم نظر است. او به «رسالت» می گوید: «یکی از
مشکلاتی که ما داریم، مطرح کردن حرف هاي پوپولیستی و عامه پسند است و برخی مسئولان این سخنان را بیان می کنند تا از خود



چهره اي مردمی به نمایش بگذارند. ما در مقوله سلامت یک اصل کلی داریم که آن هم «مشارکت در هزینه هاي سلامت به قدر توان
و استفاده از خدمات سلامت به قدر نیاز» است. این که گفتند بخش خصوصی به عرصه واکسن سازي وارد شود، اگر این بخش توانش
را دارد و استانداردها را رعایت می کند و قادر است پاسخگوي همه اماواگرهایی باشد که حاکمیت می گذارد، مسئله مثبتی است. ما
درباره این موضوع صحبت می کنیم که اگر کسی به خدمات سلامت نیاز دارد که در این مقطع، واکسن یکی از مصادیق مهم است،
اگر به خاطر عدم توانایی مالی به این کالا دسترسی نداشته باشد بر ذمه حاکمیت است و باید آن را کنترل کند. به عنوان مثال می
گویند اگر بخش خصوصی واکسن وارد کند و فرد ثروتمند این واکسن را تزریق کند، درست نیست و شکاف اجتماعی ایجاد می شود.
درحالی که بد نیست، اگر کسی واقعا می تواند هزینه اي تأمین کرده و واکسن را مورداستفاده قرار دهد، ایرادي ندارد، آن هم در
شرایطی که این فرد می تواند ظرفیت بالقوه انتقال بیماري باشد و اگر واکسینه شود یکی از حلقه هاي انتقال بیماري شکسته می شود
و مقداري می تواند به نفع همه مردم باشد. مهم این است که اگر امکان مالی افرادي ضعیف تر است و نمی توانند واکسن صددلاري
تزریق کنند، حاکمیت واکسن آن ها را زودتر از هر بخش خصوصی اي تأمین کند. بنابراین مسئله بر سر ورود بخش خصوصی نیست
بلکه مسئله بر سر عدم ورود بخش دولتی است. اکنون به خاطر کمبود واکسن در دنیا، مقادیر چند صدمیلیونی واکسن تقلبی تولید و
به انحاء مختلف توزیع شده و اگر بخش خصوصی نتواند ضوابط و استانداردها را رعایت کند و بخواهد خواسته یا ناخواسته واکسن
تقلبی وارد کند، این را چه کسی باید پاسخگو باشد؟ قطعا اینجا باز حاکمیت متولی است، یعنی اینجاست که حاکمیت به خاطر
رعایت استانداردها باید جلوي این مسئله را می گرفت. بنابراین ورود بخش خصوصی با رعایت ضوابط و استانداردها خالی از اشکال و

 
عدم ورود حاکمیت، پراشکال است.» 

 
 خطاب به دولت آینده: «واکسن، گلوله طلایی شلیک به کرونا نیست» 

شیوایی سپس بر راهکارهایی تأکید دارد که به موفقیت دولت آینده در مبارزه با کرونا کمک می کند: «ما براي موفقیت در حوزه کرونا
باید از تجارب کشورهایی بهره ببریم که توانسته اند این بیماري را مدیریت کرده و تحت کنترل خود درآوردند. ما در این مورد می
توانیم کشورهایی نظیر چین و کره جنوبی را مثال بزنیم که این ها قبل از این که نخستین واکسن وارد ترایال سوم شده و راهی بازار
شود، بیماري را کنترل کرده بودند. بنابراین واکسن، گلوله طلایی شلیک به کرونا نیست که بخواهد مسئله را حل کند، هرگز نبوده و
شاید بعدازاین هم نباشد. علت مشخصی هم دارد که ازجمله مهم ترینش بحث تعدد واریانت هاي ویروس کروناست و ما هنوز نتوانسته
ایم، واکسنی را به طور واحد راهی بازار کنیم که بر روي تمامی واریانت ها در امر پیشگیري، اثربخشی یکسان داشته باشد، این بحران،
بحرانی نیست که با مؤلفه اي مثل واکسن صددرصد کنترل شود و مسائل دیگري مثل سیاست هاي پیشگیرانه ازجمله بحث قرنطینه

 
هاي هوشمند هم مطرح است که وقتی هوشمند می گوییم، بحث آي تی نیز وارد این مسئله می شود. یعنی استفاده از ظرفیت 

 آي تی براي کنترل موارد مبتلا، چراکه مهم ترین عامل هم در گسترش بیماري و هم کنترل آن، افراد هستند و این که دولت آینده
بتواند مدیریت تعامل افراد را در جامعه با یکدیگر داشته باشد، کلید بردش در مقابله با مسئله کروناست و لذا وعده هاي انتخاباتی در
مورد واکسن باید مقرون به واقعیت باشد، به فرض این که ما همین فردا بتوانیم تعداد قابل توجهی واکسن وارد کنیم، مسئله ما را به
طور کامل حل نخواهد کرد. ضمن این که به لحاظ علم اپیدمیولوژیک می گویند 70 تا 80 درصد جمعیت اگر واکسینه شوند، این
همه گیري می تواند کنترل شود و تعداد ابتلا و مرگ ومیر حاصل از آن پایین بیاید. آیا تأمین این میزان در یک بازه زمانی کوتاه
ممکن است؟ البته این فقط ایران نیست بلکه اروپا نیز با این مشکل دست به گریبان است و باید نگاه ما، یک نگاه همه جانبه باشد. در
بحث بهداشتی درمانی، واکسن  و ایجاد بستر براي درمان هاي حمایتی مهم است که بتوانید از ظرفیت هاي شبکه استفاده کنید.
وقتی می گوییم بستر براي درمان هاي حمایتی شاید نخستین مسئله اي که به ذهن مخاطب می رسد، این است که آي سی یو را
گسترش بدهیم. اما این طور نیست و بسیاري از خدماتی که به مبتلایان می دهید، می تواند درزمینه شبکه بهداشت و درمان باشد.
حتی مقوله فراتر از این است و می توانید خدماتی را ارائه کنید که اصولا بهداشتی و درمانی نباشد. بلکه خدمات بهداشتی و پیشگیرانه
باشد و می توانید فراتر از این صحبت کنید و بخش اصلی خدماتی که براي کنترل این بیماري ارائه می کنید، نه درمان و نه بهداشت،
بلکه پیشگیري و خدمات ترویج سلامت باشد، چون بستر توزیع و تولید بیماري، افراد هستند و با آموزش دادن و قانع کردن افراد می
توان بهترین نتیجه را گرفت، درحالی که توجه به این مهم در نظام سلامت ما شاید در پایین ترین حد ممکن قرار داشته باشد. موضوع
این است که براي مدیریت کرونا، نباید صرفا نگاهمان به واکسن باشد و دولت آینده براي اصل پیشگیري و درمان باید برنامه هایش



 
مبتنی بر استفاده از ظرفیت ها باشد ازجمله 

 آي تی که ما داراي پرونده الکترونیک سلامت و نسخه الکترونیک و ظرفیت شبکه بهداشت و درمان و طب سنتی هستیم و این طب
را نباید دستکم گرفت و به رغم تخریبی که صورت پذیرفته، در مقوله بهداشت و پیشگیري می تواند راهگشا و کمک کننده باشد و

 
نظام و بهداشت سلامت کشور ما براي استفاده از این ظرفیت، باید راهکار و استراتژي داشته باشد.» 

 
 دولت دوازدهم در مقابله با کرونا، نمره قبولی نمی گیرد 

این فعال حوزه سلامت در مورد عملکرد دولت دوازدهم در مقابله با کرونا نیز می گوید: «این دولت نمره قبولی نمی گیرد و عملکردش
ضعیف بوده است. سیاستی در برابر کرونا می تواند موفق عمل کند که نگرش همه جانبه و پیشگیرانه و ترویج سلامت داشته باشد و از
ابزارهایی که  در اختیار دارد، استفاده کند. ما از همان ابتدا، سنگر را در بخش آي سی یو قرار داده ایم و هدفمان براي پذیرش بیمار،
بیمارستان مسیح دانشوري و بیمارستان هاي تخصصی و فوق تخصصی بود که این فرآیند اشتباه است و باید هزینه هایی که در این
بخش صرف شده به سمت پیشگیري و بیماریابی فعال و کنترل موارد مبتلا هدایت شود، این اتفاق نیفتاده و بیماري توسعه پیدا کرده،
درحالی که کشورهاي شرق آسیا توانستند جلوي بحران را بگیرند و با توقف بیماري، آسیب هایش را به حداقل برسانند. ما در چند
پیک با بیماري درگیر شدیم و آسیب هاي متعددي را متحمل شدیم و بسیاري از عزیزانمان را از دست دادیم و هزینه هاي اقتصادي
سنگینی به بار آورد. اکنون هم با فروکش کردن بیماري ادعا می کنیم که توانسته ایم بیماري را کمتر کنیم، درحالی که پیک است،

 
بالا می رود و پایین می آید.»  

|



پلیس کرمان بیش از 90 میلیارد کالاي قاچاق را کشف کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمان - ایرنا - فرمانده انتظامی استان کرمان با اشاره به اجراي طرح ضربتی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا گفت: در این طرح
انواع کالاي قاچاق به ارزش 90 میلیارد ریال و 400 میلیون ریال توسط پلیس کشف شد.

کرمان - ایرنا - فرمانده انتظامی استان کرمان با اشاره به
اجراي طرح ضربتی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا گفت: در
این طرح انواع کالاي قاچاق به ارزش 90 میلیارد ریال و

 
400 میلیون ریال توسط پلیس کشف شد. 

به گزارش ایرنا، سردار عبدالرضا ناظري روز یکشنبه با اعلام
این خبر به رسانه ها افزود: در راستاي مبارزه با تخلفات و
جرایم اقتصادي، طی ایام آغازین سومین فصل سال یک
طرح ضربتی و هدفمند بر اساس تحقیقات قبلی و بررسی
هاي میدانی تخلفات اقتصادي با محوریت پلیس امنیت

 
اقتصادي استان به مدت سه روز به اجرا گذاشته شد. 

وي بیان کرد: در این طرح با تلاش بی وقفه همکارانمان در حوزه کنترل ترددهاي جاده اي و واکاوي فعالیت هاي پنهان و آشکار
مخلان امنیت اقتصادي، انواع فرآورده هاي نفتی، دخانی، لوازم آشپزخانه، پوشاك، احشام، ماینر، کالاهاي اساسی و برخی اقلام
خوراکی و مصرفی دیگر که در مجموع ارزش آن ها از سوي کارشناسان بیش از 90 میلیارد و 400 میلیون ریال برآورد شد، کشف

 
شد. 

فرمانده انتظامی استان کرمان تاکید کرد: با همکاري اداره صنعت و معدن و اداره تعزیرات، واحدهاي متخلف صنفی و انبارهاي خانگی
و درون و برون شهري زیادي نیز از این اقلام قاچاق خالی شدند تا به نوعی زمینه براي توزیع و بهره برداري بهتر شهروندان از تولیدات

 
داخلی فراهم شود. 

وي ادامه داد: در این طرح ضربتی 119 دستگاه انواع خودروي سبک و سنگین توقیف و 107 متهم و متخلف دستگیر شدند و تعداد

 
104 فقره پرونده در رابطه با این کشفیات در مراجع تشکیل شد. 

سردار ناظري تصریح کرد: اجراي این گونه طرح ها در راستاي تحقق شعار سال و با توجه به شرایط خاص ناشی از بیماري کرونا با
جدیت تداوم خواهد داشت تا به نوبه خود و البته با همکاري خود شهروندان از زمینه هاي وارد آمدن ضرر و زیان به تولیدات داخلی

 
کاسته و متقابلا زمینه هاي توسعه کار و اشتغال فراهم شود. 

برچسب ها 



 
- کرمان 

 
- نیروي انتظامی کرمان 

 
- کالاي قاچاق 

- کشفیات



کرمان در مدار شور انتخاباتی

منبع: ایرناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمان - ایرنا - انتخابات 28 خرداد با اعلام اسامی نامزدهاي ریاست جمهوري سیزدهم، فضاي سیاسی کشور را تغییر داده و
مسئولان و سیاسیون استان کرمان نیز بر افزایش شور و مشارکت انتخاباتی تاکید دارند.

 کرمان - ایرنا - انتخابات 28 خرداد با اعلام اسامی
نامزدهاي ریاست جمهوري سیزدهم، فضاي سیاسی کشور را تغییر داده و مسئولان و سیاسیون استان کرمان نیز بر افزایش شور و

 
مشارکت انتخاباتی تاکید دارند. 

به گزارش ایرنا، صحنه سیاسی و اجتماعی کشور تحت تاثیر اخبار و فعالیت هاي انتخاباتی قرار گرفته است و رقابت نامزدها و هواداران

 
آنها وارد مرحله جدیدي شده تا جنب و جوش ها به حداکثر برسد. 

آنچه از زبان مسئولان ارشد کشور و سیاسیون به صورت صریح در این روزها شنیده می شود، حضور و مشارکت حداکثري پاي

 
صندوق هاي راي است تا بار دیگر نظام جمهوري اسلامی در عرصه مردم سالاري در چشم جهانیان بدرخشد. 

فعالان و دولتمردان در استان غیور پرور و پر افتخار کرمان، انتخابات 28 خرداد را میدانی جدي براي ابراز نظر آحاد مردم در آینده

 
خود می دانند و فصل مشترك سخنانشان افزایش مشارکت انتخاباتی است. 

صیانت از آرا، برگزاري انتخاباتی امن و قانونمند، تبلیغات سالم و بدور از تخریب و سیاه نمایی، پرهیز از برنامه هاي شعاري و غیره از

 
جمله مواردي است که مسئولان و صاحب نظران کرمانی در انتخابات 28 خرداد متذکر شده اند. 

 
پاسخ به نداي رهبري حضور حداکثري مردم در انتخابات است 



 
 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان گفت : رهنمودهاي حکیمانه مقام معظم رهبري در دیدار تصویري با نمایندگان
مجلس در رابطه با انتخابات حجت را بر همه تمام کرد و مردم با حضور حداکثري در انتخابات به نداي رهبري پاسخ خواهند داد تا

 
انتخابات باشکوه دیگري در 28خرداد برگزار شود. 

حجت الاسلام حسن علیدادي سلیمانی به"فرموده مقام معظم رهبري مبنی بر احراز صلاحیت کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري
از جانب شوراي نگهبان اشاره کرد که "من لازم می دانم از همه کسانی که براساس احساس مسئولیت وارد عرصه انتخابات شدند،
تشکر کنم و همچنین از کسانی که صلاحیت آنها احراز نشد و نجیبانه برخورد و مردم را دعوت به شرکت در انتخابات کردند، بطور

 
مضاعف تشکر می کنم". 

امام جمعه کرمان به فرموده دیگر مقام معظم رهبري در دیدار تصویري با نمایندگان مجلس" مبنی بر عدم احراز صلاحیت برخی افراد
به معنی بی صلاحیتی آنان نیست بلکه به این معنا است که شوراي نگهبان با توجه به گزارشها، امکانات و آشنایی هاي خود نتوانسته

 
صلاحیت آن فرد را تشخیص دهد، اگر چه ممکن است آن فرد صلاحیت بالایی هم داشته باشد،" اشاره کرد. 

 
مسئولان زمینه راي گیري آسان در انتخابات را فراهم کنند 

 
 

- استاندار کرمان با تاکید بر اینکه در انتخابات مجري قانون و مقررات باشیم، گفت: تمرکز ما باید بر روي صندوق راي، برگزاري

 
انتخابات و فراهم کردن زمینه هاي آسان راي گیري باشد و اگر دستگاهی در این مهم کوتاهی کند، جرم مرتکب شده است. 



علی زینی وند افزود: ما در نظام جمهوري اسلامی مسئول هستیم و باید به دستورالعمل هاي قانونی در انتخابات توجه کنیم و مقلد

 
باشیم اما مفسر آن نباشیم. 

وي تاکید کرد: کارشناسان اظهار می کنند یکی از پیچیده ترین انتخابات ها را در سال جاري پیش رو داریم و همه باید در چند وجه

 
آماده باشیم و ممکن است یک اتفاق کوچک جرقه اتفاق بزرگ بشود. 

استاندار کرمان تصریح کرد: باید هشدارهاي امنیتی را جدي بگیریم و بدترین سناریو را براي مقابله با آن طراحی کنیم و مدیري که

 
در این زمینه به وظایف خود عمل نکند به ما معرفی می شود. 

وي با بیان اینکه به شعب انتخابات افزوده شده است اظهار داشت: تلاش کردیم انتخابات الکترونیکی برگزار شود، اما مشخص نیست

 
انجام شود ولی در عین حال موظف هستیم تمام امکانات را در اختیار برگزاري انتخابات بگذاریم. 

زینی وند افزود: ارکان بی طرفی، شفافیت و حفظ صداقت در انتخابات 1400 باید رعایت شود و اگر مدیري در انتخابات مسئولیت

 
مستقیم ندارد بهتر است در ستادهاي انتخاباتی وارد نشود. 

 
حضور پرشور پاي صندوق راي به انتخاب اصلح می انجامد 

عضو شوراي شهر کرمان با اشاره به لزوم اهمیت انتخابات 1400 گفت: حضور پرشور مردم پاي صندوق هاي راي موجب می شود تا

 
اصلح ترین فرد براي اداره شهر و روستا برگزیده شود. 

محمد جواد کامیاب اظهار داشت: همیشه مردم ایران بصیرت و آگاهی داشتند و بهترین راه حل را انتخاب کردند امیدوارم باز هم

 
همچون دوره هاي گذشته در انتخابات شرکت فعال داشته باشند تا شاهد مشارکت بالایی باشیم. 

به گفته کامیاب مسئولان برگزار کننده انتخابات باید علاقه و سلیقه همه افراد را در نظر بگیرند و کاري کنند که مردم راغب به
شرکت در انتخابات شوند و نه اینکه انگیزه اي نداشته باشند و اگر مشارکت پایین باشد گناه به گردن کسانی می افتد که دایره

 
انتخاب را براي مردم تنگ کردند. 

وي افزود: مردم هم باید بنا به وظیفه خود از بین گزینه هاي موجود بهترین گزینه را انتخاب کنند و حتما نیز در انتخابات شرکت

 
کنند زیرا شرکت نکردن در انتخابات راه حل نیست. 

این مسئول با اشاره به اینکه شور انتخاباتی ریاست جمهور بر انتخابات شوراي شهر تاثیر مستقیم دارد، تصریح کرد: انتخابات شوراي
شهر بیشتر به سمت قومی، طایفه اي و محلی می روند که مردم راغب ترند، اما متاثر از هم دیگر هشتند و بدین معناست که اگر مردم
در انتخابات ریاست جمهوري شرکت کنند به طبع در انتخابات شوراي شهر نیز شرکت خواهند کرد اما اگر براي ریاست جمهوري

 
انگیزه نداشته باشند دیگر براي شوراي شهر نیز پاي صندوق نمی آیند. 

کامیاب به شرایط خاص و کرونایی امسال اشاره کرد و تاکید کرد: امسال بر خلاف سال هاي گذشته نمی توانیم تجمع داشته باشیم و
جز بهره از فضاي مجازي راه حل دیگري نداریم و بهترین کار حضور در گفت وگو ها و برنامه هاي مجازي است که به مردم کمک می

 
کند تا در جریان کار قرار بگیرند و دست به انتخاب برترین بزنند. 



 
مشارکت حداکثري در انتخابات موجب یاس دشمنان می شود 

 
 

نماینده مردم کرمان در مجلس خبرگان رهبري گفت: حضور و مشارکت حداکثري مردم در انتخابات 28خردادماه امسال موجب

 
ناامیدي دشمنان قسم خورده نظام جمهوري اسلامی می شود. 

حجت الاسلام امان االله علیمرادي با اشاره به اینکه به فضل پروردگار ملت شریف ایران در انتخابات 28 خرداد پرشور و باشکوه شرکت
خواهند کرد افزود: مستکبران و صهیونیسم ها دنبال این هستند که پایگاه مردمی این نظام را تضعیف کنند و ملت فهیم و حکیم

 
ایران برخلاف اراده دشمنان پشتوانه مردمی این نظام را تقویت می کنند. 

وي با بیان اینکه جلوه بارز پشتوانه مردمی نظام در این زمان حضور پرشور در انتخابات 28 خرداد است تصریح کرد: اساساً خرداد ماه
در تاریخ ملت ایران ماه عظمت و شکوه است و حادثه بزرگ تاریخ ساز 14 خرداد 42 که مبدا درخشش نور انقلاب بود و همین طور

 
حادثه بزرگ فتح خرمشهر به اراده الهی به دست این مردم در این ماه اتفاق افتاده است. 

نماینده مردم کرمان در مجلس خبرگان رهبري با اظهار امیدواري که ملت ایران در خرداد امسال حادثه اي تاریخ ساز خلق کنند و
دماغ مستکبران را به خاك بمالند گفت: این نظام مبتنی بر انقلاب اسلامی بوده است و اصلح در سه کلمه اسلامی ترین، مردمی ترین

 
و انقلابی ترین است و هر شخصی که در سه خصوصیت اسلام، انقلاب و مردمی بودن نمره بالاتري دارد او اصلح است. 

حجت الاسلام علیمرادي بیان داشت: منظور از اسلامی بودن پایبندي حداکثري به اسلام و احکام نورانی قرآن و رعایت تقوي الهی به
ویژه تقواي سیاسی، اقتصادي و اجتماعی که در بسط عدالت، تالیف قلوب، پیوند میان آحاد ملت، غمگساري از چهره مردم و

 
خودنگهداري از خودخواهی ها و فرونشاندن خشم و غضب نسبت به مردم و تقویت جبهه جهانی اسلام برجسته تر باشد. 

وي افزود: به لحاظ انقلابی بودن انقلاب ما یک انقلاب الهی متکی به مدد غیبی و بدون اتکا به شرق و غرب با اراده ملت شکل گرفته
است و تاکنون بر همین مبنا سرپا مانده است رییس جمهور اصلح نسبت به این خصوصیت کسی است که بیش از دیگران پاسدار

 
استقلال همه جانبه انقلاب، اعتماد و اتکا نداشتن به شرق و غرب و اعتماد به عنایت غیبی و پشتیبانی ملت ایران عمل کند. 

نماینده مردم کرمان در مجلس خبرگان رهبري گفت: رییس جمهور اصلح به لحاظ مردمی بودن کسی است که درد مردم را داشته



باشد و توان علاج درد مردم را داشته و زندگی اش در سطح ضعیف ترین مردم باشد زیرا نمی شود در کاخ زندگی بکند و درد کوخ
نشسینان را درك و علاج کرد و مساله اشتغال جوانان را حل کند و اینکه جوانان را موتور پیشران همه جانبه امور کشور قرار دهد
همانطور که امام راحل براي پیروزي انقلاب و در دفاع مقدس و در سازندگی اوایل انقلاب جوانان را موتور پیشران پیشرفت امور قرار

 
داد. 

 
مشارکت بالا در انتخابات قدرت دیپلماسی کشور را قوي می کند 

 
 

دبیر کمیته مناطق اتحادیه علوم سیاسی کشور گفت: پویایی در عرصه سیاست خارجی از مولفه هاي قدرت محسوب می شود و

 
مشارکت بالا در انتخابات 1400، منجر به افزایش نفوذ و قوي شدن دیپلماسی کشور در صحنه بین المللی خواهد شد. 

محمد حسام گوري افزود: مشارکت مردم در انتخابات بر افزایش قدرت نرم جمهوري اسلامی ایران نیز تاثیر گذار است و یکی از
مهمترین و موثرترین عوامل برقراري وفاق ملی و اقتدار و امنیت ملی عنصر مشارکت حداکثري در صحنه هاي گوناگون در نظام هاي

 
مردم سالار محسوب می شود. 

وي با بیان اینکه مشارکت انتخاباتی در واقع ضامن تامین امنیت و ثبات سیاسی یک کشور است تصریح کرد: امروز علاوه بر قدرت
سخت یا نظامی که اساس امنیت کشور ها را تشکیل می دهد، قدرت نرم یا دیپلماسی با ظرفیت هاي بالقوه و بالفعل معرف توانایی

 
یک کشور است. 

کارشناس ارشد دیپلماسی و سازمان هاي بین المللی کرمان اظهار داشت: در این میان دیپلماسی به عنوان ابزار براي پیشبرد سیاست
خارجی یک کشور و به ویژه دیپلماسی عمومی ارتباط نزدیکی با مفهوم قدرت نرم دارد و در جمهوري اسلامی ایران انتخابات ریاست

 
جمهوري مهمترین انتخاباتی است که زمینه تغییر در سیاست هاي اجرایی کشور را فراهم می کند. 

وي ادامه داد: دیپلماسی یکی از عوامل اساسی تغییرات در مناسبات بین المللی است و مشارکت سیاسی حداکثري در انتخابات زمینه
را براي بازسازي و تحکیم موقعیت بین المللی کشور در قالب اتخاذ راهبردها و سیاست خارجی و دیپلماسی به عنوان ابزار پیشبرد آن،

 
فراهم می کند. 

گوري با اشاره به حساسیت و اهمیت انتخابات 1400 تاکید کرد: از سوي دیگر انتخابات آزاد و مشارکت سیاسی آحاد جامعه، اعتبار و
مشروعیت بین المللی دولت را تقویت می کند تا در جهت منافع ملی و بین المللی کشور گام بردارد. 



وي در خصوص تاثیر افزایش مشارکت انتخاباتی براي تشکیل دولتی قوي گفت: پشتوانه مردمی یک دولت می تواند دست وي را در
امور بین المللی و منطقه اي باز گذاشته تا با ایده ها و برنامه هاي جدیدي در این حوزه اتخاذ کند و دیپلماسی هدف دار و پر تحرکی

 
را به اجرا بگذارد. 

دبیر کمیته مناطق اتحادیه علوم سیاسی کشور افزود: مشارکت پر شور انتخاباتی، توطئه هاي کینه توزان داخلی و خارجی که در
انتظار کاهش چشم گیر مشارکت و سرمایه اجتماعی در ایران هستند، تا در عرصه هاي بین المللی آن را دست آویز امیال سلطه

 
طلبانه خود بکنند، خنثی می کند. 

گوري با تاکید بر این نکته که در شرایط کنونی ما نباید از حوزه بین الملل غافل شویم تصریح کرد: دولتمردان باید علاوه بر تکیه و
نگاه بر بنیه و توان داخلی کشور نگاه و اهتمام ویژه اي به عرصه سیاست خارجی و موضوعات بین المللی که ایران با آن دست به
گریبان است داشته باشند و لزوم پیگیري دیپلماسی اقتصادي در ذیل برنامه هاي ابلاغ شده اقتصاد مقاومتی و سند چشم انداز ایران

 
نیز حائز اهمیت است. 

وي با اشاره به سخنرانی نوروزي رهبر معظم انقلاب افزود: ایشان در پیام خود می فرمایند "از جهت وجهه خارجی هم انتخابات و
حضور مردم و مشارکت مردم، نشان دهنده اقتدار ملّی است" این را همه باید بدانیم و اذعان کنیم که بله، امکانات دفاعی و قدرتهاي
دیپلماسی و امثال اینها به کشور اقتدار می دهد، در این شکی نیست اما بیش از همه اینها مردم یک کشورند، ملّتند که اقتدار می
دهند" فرمایش معظم له نشانگر این است که سرمایه اجتماعی و مشارکت سیاسی آحاد جامعه امري بسیار خطیر و مهم براي حفظ و

 
بقاي یک کشور و یک نظام سیاسی است که بر سایراشکال گوناگون قدرت تقدم و برتري دارد. 

کارشناس ارشد دیپلماسی و سازمان هاي بین المللی کرمان ادامه داد: نامزد پیروز انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم باید عرصه
دیپلماسی را جدي بگیرد و از ظرفیت هاي فراوان این عرصه در حوزه هاي اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و فرهنگی در جهت اقتدار و

 
پیشرفت کشور استفاده کند. 

وي تاکید کرد: با توجه به اینکه کشور ما امروز تحریم هاي ظالمانه آمریکا را شکست داده و سیاست انزواي تحمیلی بر آن به بن بست
رسیده است، زمان بکار بردن رابطه فراگیر و دیپلماسی کاربردي در عرصه منطقه اي و بین المللی فراهم شده تا دولت بتواند سیاست

 
هاي خارجی خود را در راستاي منافع ملی و عزت ایرانی اجرا نمایند. 

انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري ایران همزمان با انتخابات ششمین دوره شوراهاي اسلامی شهر و روستا در تاریخ 28

 
خرداد 1400 برگزار خواهد شد. 

 
برچسب ها 

 
- انتخابات 1400 

 
- احزاب و انتخابات 

 
- کرمان 

 
- مشارکت انتخاباتی 

 
- علی زینی وند 

 
- انتخابات ریاست جمهوري 



 
- حسن علیدادي سلیمانی 

 
پروندهٔ خبري 

- انتخابات 1400



تصویب آیین نامه سن فرسودگی خودرو ها در دولت/ دوبار معاینه فنی در

سال براي خودرو هاي فرسوده

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/03/09

آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع خودرو ها در دولت تصویب شد.

به گزارش حوزه دولت گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران
جوان، هیات وزیران در جلسه بعدازظهر روز یکشنبه به
ریاست حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهوري، به
منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی ها،

 
تصمیماتی را در این زمینه اتخاذ کرد. 

براساس مصوبه هیات وزیران، کلیه استانداران موظف شدند نظارت و هماهنگی لازم را براي رعایت سقف برق قابل تأمین ابلاغی
وزارت نیرو از طریق کاهش مصرف دستگاه هاي اجرایی، ادارات، بانک ها و نهاد هاي عمومی غیردولتی به میزان 50 درصد مصرف
سال گذشته، تعدیل روشنایی معابر و جاده ها، کنترل مصرف بخش هاي صنعتی، کشاورزي و تجاري و پشتیبانی از سایر برنامه هاي

 
مدیریت مصرف برق، به عمل آورند. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد با همکاري وزارتخانه هاي اطلاعات، ارتباطات و فناوري اطلاعات، کشور و نیروي انتظامی نسبت به

 
شناسایی، جمع آوري و متوقف کردن فعالیت مراکز و دستگاه هاي غیرمجاز استخراج رمز ارز اقدام نماید. 

دولت همچنین صنایع بزرگ را موظف کرد از 15 خرداد تا پایان مرداد ماه با اتخاذ تدابیر لازم از جمله تغییر ساعات کار و یا طرح

 
تعطیلات و تعمیرات، نسبت به کاهش مصرف حداقل 3000 مگاوات شبکه سراسري از ساعت 12 لغایت 21 اقدام نمایند. 

تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آن ها براي پرداخت تسهیلات طرح نوسازي و بهسازي مسکن با تصویب هیات وزیران، بانک مرکزي
جمهوري اسلامی ایران مکلف شد نسبت به تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آن ها براي پرداخت تسهیلات طرح ویژه نوسازي و
بهسازي 200 هزار واحد مسکونی در روستا ها و شهر هاي زیر 25 هزار نفر جمعیت و حاشیه شهرها، با ضمانت سفته زنجیره اي در

 
سال 1400 اقدام کند. 

سقف فردي تسهیلات با رعایت مقررات ملی ساختمان براي 200 هزار واحد، مبلغ یک میلیارد ریال براي دوره مشارکت مدنی و

 
فروش اقساطی (مجموعاً به مدت 20 سال) در سال 1400 بوده و سود سهم متقاضی براي این تسهیلات 5 درصد است. 

همچنین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مکلف است براساس طرح جامع مسکن روستایی با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور،
سهم استانی تسهیلات را تعیین نموده و براساس سهمیه ابلاغ شده توسط بانک مرکزي، نسبت به توزیع سهمیه بانک هاي عامل به



تفکیک استان، شناسایی متقاضیان واجد شرایط، معرفی آنان جهت دریافت تسهیلات و نظارت بر ساخت و ساز در چارچوب قانون

 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان (نظام فنی روستایی) اقدام کند. 

آیین نامه اجرایی مولدسازي دارایی هاي دولت به تصویب رسید هیات وزیران به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد
تکلیف مقرر در جزء (2) بند (و) تبصره (2) و بند (د) تبصره (12) قانون بودجه سال 1400 کل کشور، آیین نامه اجرایی موضوع

 
مولدسازي دارایی هاي دولت را تصویب کرد. 

به موجب آیین نامه مذکور، دستگاه هاي اجرایی مکلفند نسبت به شناسایی اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول و حقوق مالی
مازاد دولت جمهوري اسلامی ایران براي مولدسازي و فروش، اقدام نمایند و بالاترین مقام دستگاه اجرایی، رؤسا و مدیران کل دستگاه
هاي استانی و استانداران مکلف به شناسایی و اعلام آن به وزارت امور اقتصادي و دارایی هستند. انفال و اموال موضوع اصل (83)

 
قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران از شمول این آیین نامه مستثنی می باشند. 

در اجراي ماده فوق و به منظور بررسی مستندات مولدسازي و فروش در سطح ملی (دستگاه هاي متمرکز) کارگروهی با مسؤلیت وزیر
امور اقتصادي و دارایی و عضویت معاون حقوقی رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس سازمان اداري و استخدامی

 
کشور و رئیس دستگاه اجرایی ذیربط تشکیل می گردد و دبیرخانه این کارگروه در وزارت امور اقتصادي و دارایی مستقر است. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی می تواند رأساً یا از طریق واحد هاي استانی خود نسبت به شناسایی اموال و اراضی دولتی که مازاد بر
نیاز دستگاه بوده یا بدلیل عدم ثبت در مهلت مقرر در «سادا» منجر به مستندسازي یا اصلاح اسناد مالکیت آن ها بنام دولت
جمهوري اسلامی ایران گردیده، براي مولدسازي یا فروش آن ها با رعایت ماده (3) این آیین نامه اقدام نماید. منابع حاصل بعنوان
درآمد عمومی دولت محسوب می گردد. پس از اعلام دستگاه اجرایی یا تشخیص وزارت امور اقتصادي و دارایی و تشکیل پرونده و
طرح موضوع در کارگروه ملی و استانی، مجوز مولدسازي یا فروش براي هریک از اموال توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی صادر می

 
شود. 

انتشار انواع اوراق مالی اسلامی خارج از سقف اوراق مالی اسلامی قابل انتشار تا سقف حداکثر 20 هزار میلیارد ریال با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی توسط وزارت انجام می گیرد و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است اعتبار لازم براي
بازپرداخت اصل و سود اوراق مذکور را در سررسید هاي مقرر از محل درآمد هاي حاصل از مولدسازي دستگاه و منابع عمومی دولت

 
در لوایح بودجه سنواتی منظور نماید. 

دستگاه هاي اجرایی مجازند نسبت به اجاره بلند مدت اموال غیرمنقول اعم از واحد هاي خدماتی و رفاهی و مجتمع هاي فرهنگی،
هنري و ورزشـی و سایرحقوق مالی مرتبط با اموال غیرمنقول از طریـق برگـزاري مزایـده بـه اشخاص صاحب صلاحیت بخش هاي
خصوصی، تعاونی، شهرداري ها تا حداکثر مدت (10) سال با مجوز وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایند و اجاره اموال منقول (به
استثناء خودرو هاي دولتی که از شمول این آیین نامه خارج می باشند) به شرط عدم استهلاك کلی در سنوات اجاره امکان پذیر می

 
باشد. 

دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال غیرمنقول مازاد و یا حقوق مالی را که مطابق این آیین نامه، مجوز فروش آن ها توسط وزیر امور
اقتصادي و دارایی صادر می گردد، حداکثر ظرف مدت دو ماه از تاریخ ابلاغ مجوز با رعایت قوانین و مقررات از طریق حراج عمومی در
بورس و یا مزایده عمومی در سامانه تدارکات الکترونیک دولت با رعایت قانون تجارت الکترونیکی و نیز مقررات تعیین شده در قانون
برگزاري مناقصات، به نحوي که با مزایده منطبق باشد، به فروش برسانند. در خصوص فروش اراضی و اموال واقع در شهر هاي کم



 
برخوردار و مناطق روستایی علاوه بر سامانه تدارکات الکترونیک دولت، اطلاع رسانی به طرق مقتضی بعمل خواهد آمد. 

مولدسازي در شرکت هاي دولتی به پشتوانه اموالی که از محل منابع داخلی شرکت خریداري شده یا در اجراي ماده (117) قانون
محاسبات عمومی مالکیت اموال غیرمنقول به شرکت منتقل شده است، با تصویب مجمع عمومی شرکت و با تضمین بازپرداخت اصل
و سود مربوط به اوراق اسلامی منتشر شده یا توثیق اموال توسط خود شرکت، از محل منابع داخلی بلامانع است. در مورد سایر اموال
دولتی در اختیار شرکت هاي مذکور مطابق مقررات اموال دولتی اقدام گردیده و باید توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی مجوز لازم

 
صادر گردد. 

مجوز فروش اموال غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی که در اجراي بند (هـ) تبصره (12) قانون بودجه سال 1398 و جزء (3) بند
(د) تبصره (12) قانون بودجه سال 1399 کل کشور توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی ابلاغ شده و تا پایان سال 1399 اجرا نشده
است، در سال 1400 داراي اعتبار و قابل اجرا می باشد و دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال مذکور را حداکثر تا پایان شهریور ماه با

 
رعایت مفاد این آیین نامه به فروش و نسبت به دریافت اعتبار اقدام کنند. 

وزارت مجاز است براي اجاره اموال غیرمنقول مازاد مولد و فروش اموال مازاد با همکاري بانک هاي دولتی و خصوصی به ویژه بانک
مسکن صندوق سرمایه گذاري املاك و مستغلات (با یا بدون بازار گردان) راه اندازي و به انجام معاملات واحد هاي این صندوق ها از
طریق بورس و فرابورس اقدام نماید؛ املاك دولتی به صندوق منتقل می شود و دولت در ازاي آن واحد هاي سرمایه گذاري صندوق را

 
دریافت می کند. 

املاك با کاربري مسکونی داراي قرارداد قبل ازتاریخ 24/1/1388 که براي استفاده در اختیار کارکنان واجد شرایط قرار گرفته و به

 
عنوان خانه سازمانی استفاده شده مشمول این آیین نامه نمی باشد. 

به استناد جزء (2) بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور و ماده (21) ضوابط اجرایی قانون، دستگاه هاي اجرایی

 
موظفند از محل فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد، تمام یا بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان خود را تامین نمایند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی از جمله وزارت آموزش و پرورش، بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان دامپزشکی دانشگاه هاي وابسته
به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مکلف به واگذاري و فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد در جهت اجراي اقدامات پیش

 
بینی شده در بند قانونی فوق هستند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی و وزارت امور اقتصادي و دارایی موظفند منابع حاصل از واگذاري اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد
موضوع ماده یاد شده را به ردیف درآمدي مربوط واریز نموده و سازمان برنامه و بودجه کشور موظف است منابع حاصله را براي تأمین
بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه هاي اجرایی، رتبه بندي معلمان و اعمال مدرك تحصیلی معلمان، پرداخت مطالبات
معلمان مأمور به مدارس خارج از کشور، تأمین بخشی از مطالبات ایثارگران مندرج در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، تأمین
پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شهدا و ایثارگران بازنشسته مشمولان قانون حالت اشتغال و تبصره ماده (38) قانون جامع
خدمات رسانی به ایثارگران، اجراي قانون تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان هاي پزشکی قانونی کشور و انتقال خون ایران به
کارمندان سازمان دامپزشکی و سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور، متناسب سازي حقوق شهداي بازنشسته و حقوق
والدین شهدا با جانبازان 50 درصد، همسان سازي حقوق اعضاي هیأت علمی دانشگاه هاي وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري
با حقوق اعضاي هیأت علمی غیربالینی دانشگاه هاي وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تأمین مطالبات سهم قانونی

 
حق عضویت اعضاي صندوق ذخیره بسیجیان و اجراي موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اختصاص دهد. 



تصویب آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع خودرو ها هیات وزیران به پیشنهاد سازمان حفاظت محیط زیست،
آیین نامه اجرایی ماده (8) قانون هواي پاك درخصوص «تعیین سن فرسودگی انواع خودروها» را با رویکرد حفظ حق مالکیت افراد
درخصوص وسیله نقلیه و افزایش نظارت بر انجام معاینه فنی به جاي تعیین مطلق سن به عنوان معیار فرسودگی خودرو، به تصویب

 
رساند. 

براساس آیین نامه فوق، با توجه به کاهش ایمنی و آلایندگی انواع وسایل نقلیه با گذشت زمان در اثر استهلاك و پوسیدگی اجزا و
بدنه، شاخص سن مرز فرسودگی بجاي سن فرسودگی تعیین شده و خودرو هاي مشمول ملزم به افزایش دفعات سالانه معاینه فنی و

 
افزایش هزینه هاي تردد هستند. 

این امر به نحوي است که مالک وسیله نقلیه جهت اطمینان از صحت عملکرد آن، بایستی در بازه هاي زمانی کوتاه تري اقدام به
معاینه فنی و بازرسی خودرو نماید. این خودرو ها به علت کارکرد بیشتر و طول عمرشان، عمدتاً دچار پوسیدگی بدنه و ساختار

 
می¬شوند و ریسک بروز تصادفات در سطح جاده ها و شهر ها را به شدت افزایش می دهند. 

به موجب آیین نامه اجرایی یاد شده، سن مرز فرسودگی براي خودرو هاي شخصی شامل سواري، استیشن (ون) و سواري کار 15 سال

 
و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي خودرو هاي عمومی شامل تاکسی سواري، استیشن (ون) و سواري کار بنزینی و دوگانه سوز، پایه گازسوز و برقی، سن مرز
فرسودگی به ترتیب 8، 10 و 14 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آن ها به ترتیب،

 
4 مرتبه (سه ماه یکبار) در سال و 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال تعیین گردید. 

سن مرز فرسودگی براي وانت پایه گازسوز و بنزینی، دوگانه سوز و دیزلی به ترتیب 14 و 13 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به سن مرز فرسودگی 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس درون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به
بازسازي با رعایت قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی) سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به این سن، براي اتوبوس هاي دیزلی و پایه گازسوز 4 مرتبه (3 ماه یکبار) در سال و براي اتوبوس هاي برقی 3 مرتبه (4 ماه

 
یکبار) در سال تعیین شد. 

سن مرز فرسودگی براي مینی بوس و میدل باس درون و برون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به بازسازي با رعایت قانون
رسیدگی به تخلفات رانندگی) به ترتیب 8، 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن فرسودگی براي هریک از
آن ها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس برون شهري و کشنده، کامیون و کامیونت، سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 16

 
سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به این سن، به ترتیب براي هریک از آن ها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال خواهد بود. 

همچنین براي موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري، بنزینی انژکتوري و برقی، سن مرز فرسودگی به ترتیب 5، 6 و 12 سال و تعداد

 
معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آن ها 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي سواري دولتی نیز سن مرز فرسودگی 13 سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 3 مرتبه (4 ماه یکبار)

 
در سال تعیین شده است. 



تعداد دفعات معاینه فنی خودرو هاي شخصی مندرج در آیین نامه، 5 سال پس از گذشتن از سن مرز فرسودگی به 3 مرتبه در سال

 
(هر 4 ماه یکبار) افزایش می یابد. 

همچنین تردد وسایل نقلیه شامل تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري با سامانه سوخت رسانی
کاربراتوري، در شهر هاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع می باشد و مشمول کلیه محدو یت¬هاي خودرو

 
فرسوده مندرج در ماده (8) قانون هواي پاك می شوند. 

تغییر پلاك انواع وسایل نقلیه عمومی به شخصی به علت کارکرد بالاتر وسایل نقلیه عمومی و افت عملکردي، ایمنی و محیط زیستی

 
آنها، ممنوع است. 

در صورت بازسازي اساسی اتوبوس هاي حمل و نقل عمومی درون شهري طبق دستورالعمل مشترك وزارتخانه هاي کشور و صنعت،

 
معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست، 5 سال به سن مرز فرسودگی آن ها اضافه می شود. 

تردد خودرو هاي کاربراتوري در محدوده هاي LEZ (ناحیه کم انتشار) و ممنوعه وفق ماده (18) قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی،
در شهر هاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع است و در صورت تردد این خودرو ها در مناطق ممنوع اعلام شده

 
در محدوده کلانشهرها، 2 میلیون ریال جریمه خواهند شد. 

براي خودرو هاي سنگین و نیمه سنگین، سبک و موتورسیکلت با قواي محرکه ترکیبی (هیبریدي) سن مرز فرسودگی براساس قوه
محرکه احتراقی بوده و نسبت به وسایل نقلیه داراي قواي محرکه صرفاً احتراقی، دو سال به " سن مرز فرسودگی" آن ها اضافه می

 
شود. 

در موارد زیر، دو سال به سن مرز فرسودگی اضافه می شود: الف ـ کلیه خودرو هاي دیزلی در صورت نصب پالایش گر (فیلتر) دوده

 
استاندارد حداقل یک سال قبل از رسیدن به سن مرز فرسودگی 

ب ـ تعویض واکنش ساز (کاتالیست) استاندارد و سامانه (سیستم) آلایندگی اگزوز براي تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و پایه

 
گازسوز 

همچنین با توجه به پیش بینی هاي انجام شده در آیین نامه مذکور، انتظار می رود با افزایش تعداد دفعات معاینه فنی خودرو هایی
که به سن مرز فرسودگی می رسند، به مرور خودرو هاي داراي فناوري هاي قدیمی مانند وسایل نقلیه کاربراتوري، از چرخه مصرف
خارج و اسقاط شوند؛ هر چند نتایج مورد انتظار، به صورت تدریجی محقق خواهند شد. از طرفی با افزایش نظارت بر سلامت فنی،

 
ایمنی و آلایندگی خودرو، انتظار می رود تلفات انسانی و خسارات مالی ناشی از حوادث رانندگی نیز کاهش یابد. 

موافقت دولت با تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی هیات وزیران در راستاي تکالیف مقرر در قانون تدوین و تنقیح
قوانین و مقررات کشور، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور مبنی بر تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی موافقت

 
کرد. 

در تصویب نامه تنقیحی در موضوع سرمایه گذاري خارجی، تمامی مصوبات هیات وزیران، کمیسیون هاي موضوع اصل 138 قانون
اساسی، نمایندگان ویژه رییس جمهور و مقررات مصوب شوراي انقلاب در موضوع «سرمایه گذاري خارجی» از ابتداي دوران مقرره
گذاري در کشور تاکنون، شناسایی و در چهار فهرست «معتبر»، «منسوخ ضمنی و با اجرا منتفی»، «منسوخ صریح و ابطال شده» و



 
«غیرمعتبر با انقضاي زمان» دسته بندي و تدوین شده است. 

هیات وزیران نظر به گستره وسیع اراضی تحت مدیریت وزارت نیرو مشتمل بر اراضی بستر رودخانه ها، مسیل ها، انهار طبیعی، کانال
هاي عمومی، مرداب ها و برکه هاي طبیعی، لایحه الحاق این وزارت به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام

 
دائمی برنامه هاي توسعه کشور را به تصویب رساند. 

بر اساس این لایحه، وزارت نیرو، شرکت هاي آب منطقه اي و سازمان آب و برق خوزستان به فهرست دستگاه هاي اجرایی مندرج در
ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور در خصوص رفع تصرفات غیرقانونی از اراضی بستر و حریم رودخانه ها، مسیل

 
ها، انهار طبیعی و کانال هاي عمومی اضافه می شود. 

صیانت و حراست از اراضی مذکور، تسریع در برخورد با تجاوزات نسبت به این اراضی و رفع تصرفات غیرقانونی، جلوگیري از تبعات و
خسارات جانی و مالی ناشی از وقوع سیلاب هاي احتمالی و تصرفات غیرقانونی، کاهش هزینه هاي جانبی براي تثبیت مالکیت دولت و
دفاع از حقوق دولتی و نیز شفاف سازي اقدامات و جلوگیري از پدیده فساد در این حوزه، از مهترین دلایل تصویب این لایحه به شمار

 
می رود. 

هیات وزیران باتوجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابر ها و تعدیل وضع آب و هوا، با پیشنهاد وزارت راه و شهرسازي درخصوص

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابر ها موافقت کرد. 

بر این اساس، کلیه پروژه هاي عملیاتی- اجرایی اشخاص حقیقی و حقوقی درخصوص تعدیل وضع هوا، افزایش بارش و کاهش
مخاطرات جوي ناشی از هرگونه مداخلات انسانی می بایست قبل از هرگونه عملیات اجرایی از حیث مبانی تئوري و امکان سنجی

 
عملی توسط سازمان هواشناسی کشور مورد ارزیابی قرار گیرد. 

طرح هاي مذکور پس از تأیید سازمان هواشناسی در کارگروهی متشکل از معاونت علمی و فناوري رئیس جمهور، مرکز همکاري هاي
تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، وزارت نیرو، وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان

 
هواشناسی کشور تأییدیه نهایی را خواهند گرفت. 

سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان دبیر این کارگروه تعیین می گردد. دستورالعمل ارزیابی طرح هاي ارایه شده، ظرف مهلت سه

 
ماه پس از ابلاغ این تصویبنامه توسط سازمان هواشناسی کشور تدوین و به تایید کارگروه موضوع این مصوبه می رسد. 

همچنین تولید، واردات، خرید و به کارگیري دستگاه هاي یونیزاسیون براي باران زایی و کاهش گرد و غبار به جز در امور تحقیقاتی،

 
بدون مجوز کمیسیون علمی، تحقیقاتی و فناوري هیات دولت ممنوع است. 

ایجاد کارگروه تخصصی با مرجعیت سازمان هواشناسی با توجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابر ها و تعدیل وضع آب و هوا و
ضرورت بررسی هاي بین رشته اي و فرارشته اي در کنار تنوع و تعدد طرح هاي تحقیقاتی و پژوهشی در کشور با عنایت به گستره و
ماهیت موضوع تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابر ها و لزوم ارزیابی و سنجش علمی بودن آنها، از مهترین اهداف اخذ این تصمیم

 
به شمار می رود. 

با موافقت هیات وزیران، مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء اصلاح شد.



به موجب اصلاح مصوبه فوق، در ردیف (14) جدول پیوست تصویب نامه، مبلغ برآورد براي طرح تولید آلومینا از نقلین سینیت سراب،
از رقم 4800 میلیارد ریال به معادل ریالی مبلغ 137 میلیون و 25 هزار و 896 یورو و ظرفیت از 200 هزار تن به 70 هزار تن تغییر

 
می یابد. 

دولت این تصمیم را با توجه به استراتژیک بودن تأمین پودر آلومینا براي صنایع آلومینیوم کشور و کاهش وابستگی به واردات آن،
اتخاذ کرد.



رئیسی: اینترنت براي دهک هاي پایین جامعه باید رایگان شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هاي خود در خصوص فضاي مجازي صحبت کرد.

به گزارش خبرنگار احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی
باشگاه خبرنگاران جوان، حجت الاسلام سید ابراهیم
رئیسی، نامزد انتخابات ریاست جمهوري در جمع
خبرنگاران پس از ضبط برنامه در صداوسیما گفت: فضاي
مجازي و اینترنت امروز به صورت یک امري در آمده که

 
تمام لایه هاي زندگی ما را تحت تاثیر قرار داده است. 

وي افزود: امروزه فضاي مجازي و اینترنت تبدیل به حق

 
مردم شده است؛ حداقل استفاده از اینترنت براي دهک هاي پایین جامعه باید رایگان شود. 

رئیسی اظهار کرد: واقعا یک سوال وجود دارد که چرا با گسترش استفاده از فضاي مجازي، زیر ساخت هاي مورد نیاز براي آن تهیه

 
نشده است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: چرا نگذاریم مردم در این فضاي مجازي اشتغال داشته باشند مثلاً یک خانم خانه دار

 
آشپزي کند و یک معلم که تولید محتوا انجام می دهد، چرا نسبت به این کاري که انجام می دهد سهم خود را نبرد. 

وي گفت: هند امروز اندازه درآمد نفتی ما از اینترنت سود اقتصادي می برد و دولت مردمی براي درآمدزایی مردم از اینترنت برنامه
هاي روشنی دارد.



تصویب آیین نامه سن فرسودگی خودروها در دولت/ دوبار معاینه فنی در سال

براي خودروهاي فرسوده

منبع: بیتوتهشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/03/09

آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع

 
خودروها در دولت تصویب شد. 

به گزارش فارس، هیات وزیران در جلسه بعدازظهر روز
یکشنبه به ریاست حجت الاسلام حسن روحانی رئیس
جمهوري، به منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از

 
خاموشی ها، تصمیماتی را در این زمینه اتخاذ کرد. 

براساس مصوبه هیات وزیران، کلیه استانداران موظف شدند
نظارت و هماهنگی لازم را براي رعایت سقف برق قابل

تأمین ابلاغی وزارت نیرو از طریق کاهش مصرف دستگاه هاي اجرایی، ادارات، بانک ها و نهادهاي عمومی غیردولتی به میزان 50
درصد مصرف سال گذشته، تعدیل روشنایی معابر و جاده ها، کنترل مصرف بخش هاي صنعتی، کشاورزي و تجاري و پشتیبانی از

 
سایر برنامه هاي مدیریت مصرف برق، به عمل آورند. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد با همکاري وزارتخانه هاي اطلاعات، ارتباطات و فناوري اطلاعات، کشور و نیروي انتظامی نسبت به

 
شناسایی، جمع آوري و متوقف کردن فعالیت مراکز و دستگاه هاي غیرمجاز استخراج رمز ارز اقدام نماید. 

دولت همچنین صنایع بزرگ را موظف کرد از 15 خرداد تا پایان مرداد ماه با اتخاذ تدابیر لازم از جمله تغییر ساعات کار و یا طرح

 
تعطیلات و تعمیرات، نسبت به کاهش مصرف حداقل 3000 مگاوات شبکه سراسري از ساعت 12 لغایت 21 اقدام نمایند. 

 
تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آنها براي پرداخت تسهیلات طرح نوسازي و بهسازي مسکن 

با تصویب هیات وزیران، بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مکلف شد نسبت به تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آنها براي پرداخت
تسهیلات طرح ویژه نوسازي و بهسازي 200 هزار واحد مسکونی در روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار نفر جمعیت و حاشیه شهرها، با

 
ضمانت سفته زنجیره اي در سال 1400 اقدام کند. 

سقف فردي تسهیلات با رعایت مقررات ملی ساختمان براي 200 هزار واحد، مبلغ یک میلیارد ریال براي دوره مشارکت مدنی و

 
فروش اقساطی (مجموعاً به مدت 20 سال) در سال 1400 بوده و سود سهم متقاضی براي این تسهیلات 5 درصد است. 

همچنین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مکلف است براساس طرح جامع مسکن روستایی با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور،
سهم استانی تسهیلات را تعیین نموده و براساس سهمیه ابلاغ شده توسط بانک مرکزي، نسبت به توزیع سهمیه بانک هاي عامل به



تفکیک استان، شناسایی متقاضیان واجد شرایط، معرفی آنان جهت دریافت تسهیلات و نظارت بر ساخت و ساز در چارچوب قانون

 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان (نظام فنی روستایی) اقدام کند. 

 
آیین نامه اجرایی مولدسازي دارایی هاي دولت به تصویب رسید 

هیات وزیران به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد تکلیف مقرر در جزء (2) بند (و) تبصره (2) و بند (د) تبصره (12)

 
قانون بودجه سال 1400 کل کشور، آیین نامه اجرایی موضوع مولدسازي دارایی هاي دولت را تصویب کرد. 

به موجب آیین نامه مذکور، دستگاه هاي اجرایی مکلفند نسبت به شناسایی اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول و حقوق مالی
مازاد دولت جمهوري اسلامی ایران براي مولدسازي و فروش، اقدام نمایند و بالاترین مقام دستگاه اجرایی، رؤسا و مدیران کل دستگاه
هاي استانی و استانداران مکلف به شناسایی و اعلام آن به وزارت امور اقتصادي و دارایی هستند. انفال و اموال موضوع اصل (83)

 
قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران از شمول این آیین نامه مستثنی می باشند. 

در اجراي ماده فوق و به منظور بررسی مستندات مولدسازي و فروش در سطح ملی (دستگاه هاي متمرکز) کارگروهی با مسؤلیت وزیر
امور اقتصادي و دارایی و عضویت معاون حقوقی رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس سازمان اداري و استخدامی

 
کشور و رئیس دستگاه اجرایی ذیربط تشکیل می گردد و دبیرخانه این کارگروه در وزارت امور اقتصادي و دارایی مستقر است. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی می تواند رأساً یا از طریق واحدهاي استانی خود نسبت به شناسایی اموال و اراضی دولتی که مازاد بر
نیاز دستگاه بوده یا بدلیل عدم ثبت در مهلت مقرر در «سادا» منجر به مستندسازي یا اصلاح اسناد مالکیت آنها بنام دولت جمهوري
اسلامی ایران گردیده، براي مولدسازي یا فروش آنها با رعایت ماده (3) این آیین نامه اقدام نماید. منابع حاصل بعنوان درآمد عمومی
دولت محسوب می گردد. پس از اعلام دستگاه اجرایی یا تشخیص وزارت امور اقتصادي و دارایی و تشکیل پرونده و طرح موضوع در

 
کارگروه ملی و استانی، مجوز مولدسازي یا فروش براي هریک از اموال توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی صادر می شود. 

انتشار انواع اوراق مالی اسلامی خارج از سقف اوراق مالی اسلامی قابل انتشار تا سقف حداکثر 20 هزار میلیارد ریال با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی توسط وزارت انجام می گیرد و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است اعتبار لازم براي
بازپرداخت اصل و سود اوراق مذکور را در سررسیدهاي مقرر از محل درآمدهاي حاصل از مولدسازي دستگاه و منابع عمومی دولت در

 
لوایح بودجه سنواتی منظور نماید. 

دستگاه هاي اجرایی مجازند نسبت به اجاره بلند مدت اموال غیرمنقول اعم از واحدهاي خدماتی و رفاهی و مجتمع هاي فرهنگی،
هنري و ورزشـی و سایرحقوق مالی مرتبط با اموال غیرمنقول از طریـق برگـزاري مزایـده بـه اشخاص صاحب صلاحیت بخش هاي
خصوصی، تعاونی، شهرداري ها تا حداکثر مدت (10) سال با مجوز وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایند و اجاره اموال منقول (به
استثناء خودروهاي دولتی که از شمول این آیین نامه خارج می باشند) به شرط عدم استهلاك کلی در سنوات اجاره امکان پذیر می

 
باشد. 

دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال غیرمنقول مازاد و یا حقوق مالی را که مطابق این آیین نامه، مجوز فروش آنها توسط وزیر امور
اقتصادي و دارایی صادر می گردد، حداکثر ظرف مدت دو ماه از تاریخ ابلاغ مجوز با رعایت قوانین و مقررات از طریق حراج عمومی در
بورس و یا مزایده عمومی در سامانه تدارکات الکترونیک دولت با رعایت قانون تجارت الکترونیکی و نیز مقررات تعیین شده در قانون
برگزاري مناقصات، به نحوي که با مزایده منطبق باشد، به فروش برسانند. در خصوص فروش اراضی و اموال واقع در شهرهاي کم



 
برخوردار و مناطق روستایی علاوه بر سامانه تدارکات الکترونیک دولت، اطلاع رسانی به طرق مقتضی بعمل خواهد آمد. 

مولدسازي در شرکت هاي دولتی به پشتوانه اموالی که از محل منابع داخلی شرکت خریداري شده یا در اجراي ماده (117) قانون
محاسبات عمومی مالکیت اموال غیرمنقول به شرکت منتقل شده است، با تصویب مجمع عمومی شرکت و با تضمین بازپرداخت اصل
و سود مربوط به اوراق اسلامی منتشر شده یا توثیق اموال توسط خود شرکت، از محل منابع داخلی بلامانع است. در مورد سایر اموال
دولتی در اختیار شرکت هاي مذکور مطابق مقررات اموال دولتی اقدام گردیده و باید توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی مجوز لازم

 
صادر گردد. 

مجوز فروش اموال غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی که در اجراي بند (هـ) تبصره (12) قانون بودجه سال 1398 و جزء (3) بند
(د) تبصره (12) قانون بودجه سال 1399 کل کشور توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی ابلاغ شده و تا پایان سال 1399 اجرا نشده
است، در سال 1400 داراي اعتبار و قابل اجرا می باشد و دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال مذکور را حداکثر تا پایان شهریور ماه با

 
رعایت مفاد این آیین نامه به فروش و نسبت به دریافت اعتبار اقدام کنند. 

وزارت مجاز است براي اجاره اموال غیرمنقول مازاد مولد و فروش اموال مازاد با همکاري بانک هاي دولتی و خصوصی به ویژه بانک
مسکن صندوق سرمایه گذاري املاك و مستغلات (با یا بدون بازار گردان) راه اندازي و به انجام معاملات واحدهاي این صندوق ها از
طریق بورس و فرابورس اقدام نماید؛ املاك دولتی به صندوق منتقل می شود و دولت در ازاي آن واحدهاي سرمایه گذاري صندوق را

 
دریافت می کند. 

املاك با کاربري مسکونی داراي قرارداد قبل ازتاریخ 24/1/1388 که براي استفاده در اختیار کارکنان واجد شرایط قرار گرفته و به

 
عنوان خانه سازمانی استفاده شده مشمول این آیین نامه نمی باشد. 

به استناد جزء (2) بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور و ماده (21) ضوابط اجرایی قانون، دستگاه هاي اجرایی

 
موظفند از محل فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد، تمام یا بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان خود را تامین نمایند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی از جمله وزارت آموزش و پرورش، بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان دامپزشکی دانشگاه هاي وابسته
به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مکلف به واگذاري و فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد در جهت اجراي اقدامات پیش

 
بینی شده در بند قانونی فوق هستند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی و وزارت امور اقتصادي و دارایی موظفند منابع حاصل از واگذاري اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد
موضوع ماده یاد شده را به ردیف درآمدي مربوط واریز نموده و سازمان برنامه و بودجه کشور موظف است منابع حاصله را براي تأمین
بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه هاي اجرایی، رتبه بندي معلمان و اعمال مدرك تحصیلی معلمان، پرداخت مطالبات
معلمان مأمور به مدارس خارج از کشور، تأمین بخشی از مطالبات ایثارگران مندرج در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، تأمین
پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شهدا و ایثارگران بازنشسته مشمولان قانون حالت اشتغال و تبصره ماده (38) قانون جامع
خدمات رسانی به ایثارگران، اجراي قانون تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان هاي پزشکی قانونی کشور و انتقال خون ایران به
کارمندان سازمان دامپزشکی و سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور ، متناسب سازي حقوق شهداي بازنشسته و حقوق
والدین شهدا با جانبازان 50 درصد، همسان سازي حقوق اعضاي هیأت علمی دانشگاه هاي وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري
با حقوق اعضاي هیأت علمی غیربالینی دانشگاه هاي وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تأمین مطالبات سهم قانونی

 
حق عضویت اعضاي صندوق ذخیره بسیجیان و اجراي موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اختصاص دهد. 



 
تصویب آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع خودروها 

هیات وزیران به پیشنهاد سازمان حفاظت محیط زیست، آیین نامه اجرایی ماده (8) قانون هواي پاك درخصوص «تعیین سن
فرسودگی انواع خودروها» را با رویکرد حفظ حق مالکیت افراد درخصوص وسیله نقلیه و افزایش نظارت بر انجام معاینه فنی به جاي

 
تعیین مطلق سن به عنوان معیار فرسودگی خودرو، به تصویب رساند. 

براساس آیین نامه فوق، با توجه به کاهش ایمنی و آلایندگی انواع وسایل نقلیه با گذشت زمان در اثر استهلاك و پوسیدگی اجزا و
بدنه، شاخص سن مرز فرسودگی بجاي سن فرسودگی تعیین شده و خودروهاي مشمول ملزم به افزایش دفعات سالانه معاینه فنی و

 
افزایش هزینه هاي تردد هستند. 

این امر به نحوي است که مالک وسیله نقلیه جهت اطمینان از صحت عملکرد آن، بایستی در بازه هاي زمانی کوتاه تري اقدام به
معاینه فنی و بازرسی خودرو نماید. این خودروها به علت کارکرد بیشتر و طول عمرشان، عمدتاً دچار پوسیدگی بدنه و ساختار

 
می¬شوند و ریسک بروز تصادفات در سطح جاده ها و شهرها را به شدت افزایش می دهند. 

به موجب آیین نامه اجرایی یاد شده، سن مرز فرسودگی براي خودروهاي شخصی شامل سواري، استیشن (ون) و سواري کار 15 سال

 
و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي خودروهاي عمومی شامل تاکسی سواري، استیشن (ون) و سواري کار بنزینی و دوگانه سوز، پایه گازسوز و برقی، سن مرز
فرسودگی به ترتیب 8، 10 و 14 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آنها به ترتیب، 4

 
مرتبه (سه ماه یکبار) در سال و 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال تعیین گردید. 

سن مرز فرسودگی براي وانت پایه گازسوز و بنزینی، دوگانه سوز و دیزلی به ترتیب 14 و 13 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به سن مرز فرسودگی 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس درون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به
بازسازي با رعایت قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی) سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به این سن، براي اتوبوس هاي دیزلی و پایه گازسوز 4 مرتبه (3 ماه یکبار) در سال و براي اتوبوس هاي برقی 3 مرتبه (4 ماه

 
یکبار) در سال تعیین شد. 

سن مرز فرسودگی براي مینی بوس و میدل باس درون و برون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به بازسازي با رعایت قانون
رسیدگی به تخلفات رانندگی) به ترتیب 8، 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن فرسودگی براي هریک از
آنها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس برون شهري و کشنده، کامیون و کامیونت، سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 16

 
سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به این سن، به ترتیب براي هریک از آنها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال خواهد بود. 

همچنین براي موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري، بنزینی انژکتوري و برقی، سن مرز فرسودگی به ترتیب 5، 6 و 12 سال و تعداد

 
معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آنها 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي سواري دولتی نیز سن مرز فرسودگی 13 سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 3 مرتبه (4 ماه یکبار)

 
در سال تعیین شده است. 



تعداد دفعات معاینه فنی خودروهاي شخصی مندرج در آیین نامه، 5 سال پس از گذشتن از سن مرز فرسودگی به 3 مرتبه در سال

 
(هر 4 ماه یکبار) افزایش می یابد. 

همچنین تردد وسایل نقلیه شامل تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري با سامانه سوخت رسانی
کاربراتوري، در شهرهاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع می باشد و مشمول کلیه محدو یت¬هاي خودرو

 
فرسوده مندرج در ماده (8) قانون هواي پاك می شوند. 

تغییر پلاك انواع وسایل نقلیه عمومی به شخصی به علت کارکرد بالاتر وسایل نقلیه عمومی و افت عملکردي، ایمنی و محیط زیستی

 
آنها، ممنوع است. 

در صورت بازسازي اساسی اتوبوس هاي حمل و نقل عمومی درون شهري طبق دستورالعمل مشترك وزارتخانه هاي کشور و صنعت،

 
معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست، 5 سال به سن مرز فرسودگی آنها اضافه می شود. 

تردد خودروهاي کاربراتوري در محدوده هاي LEZ (ناحیه کم انتشار) و ممنوعه وفق ماده (18) قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی،
در شهرهاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع است و در صورت تردد این خودروها در مناطق ممنوع اعلام شده در

 
محدوده کلانشهرها، 2 میلیون ریال جریمه خواهند شد. 

براي خودروهاي سنگین و نیمه سنگین، سبک و موتورسیکلت با قواي محرکه ترکیبی (هیبریدي) سن مرز فرسودگی براساس قوه
محرکه احتراقی بوده و نسبت به وسایل نقلیه داراي قواي محرکه صرفاً احتراقی، دو سال به " سن مرز فرسودگی" آنها اضافه می شود.

 
در موارد زیر، دو سال به سن مرز فرسودگی اضافه می شود: 

الف ـ کلیه خودروهاي دیزلی در صورت نصب پالایش گر (فیلتر) دوده استاندارد حداقل یک سال قبل از رسیدن به سن مرز فرسودگی

ب ـ تعویض واکنش ساز (کاتالیست) استاندارد و سامانه (سیستم) آلایندگی اگزوز براي تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و پایه

 
گازسوز 

همچنین با توجه به پیش بینی هاي انجام شده در آیین نامه مذکور، انتظار می رود با افزایش تعداد دفعات معاینه فنی خودروهایی که
به سن مرز فرسودگی می رسند، به مرور خودروهاي داراي فناوري هاي قدیمی مانند وسایل نقلیه کاربراتوري، از چرخه مصرف خارج
و اسقاط شوند؛ هر چند نتایج مورد انتظار، به صورت تدریجی محقق خواهند شد. از طرفی با افزایش نظارت بر سلامت فنی، ایمنی و

 
آلایندگی خودرو، انتظار می رود تلفات انسانی و خسارات مالی ناشی از حوادث رانندگی نیز کاهش یابد. 

 
موافقت دولت با تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی 

هیات وزیران در راستاي تکالیف مقرر در قانون تدوین و تنقیح قوانین و مقررات کشور، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور مبنی

 
بر تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی موافقت کرد. 



در تصویب نامه تنقیحی در موضوع سرمایه گذاري خارجی، تمامی مصوبات هیات وزیران، کمیسیون هاي موضوع اصل 138 قانون
اساسی، نمایندگان ویژه رییس جمهور و مقررات مصوب شوراي انقلاب در موضوع «سرمایه گذاري خارجی» از ابتداي دوران مقرره
گذاري در کشور تاکنون، شناسایی و در چهار فهرست «معتبر»، «منسوخ ضمنی و با اجرا منتفی»، «منسوخ صریح و ابطال شده» و

 
«غیرمعتبر با انقضاي زمان» دسته بندي و تدوین شده است. 

هیات وزیران نظر به گستره وسیع اراضی تحت مدیریت وزارت نیرو مشتمل بر اراضی بستر رودخانه ها، مسیل ها، انهار طبیعی، کانال هاي
عمومی، مرداب ها و برکه هاي طبیعی، لایحه الحاق این وزارت به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام دائمی

 
برنامه هاي توسعه کشور را به تصویب رساند. 

بر اساس این لایحه، وزارت نیرو، شرکت هاي آب منطقه اي و سازمان آب و برق خوزستان به فهرست دستگاه هاي اجرایی مندرج در
ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور در خصوص رفع تصرفات غیرقانونی از اراضی بستر و حریم رودخانه ها، مسیل

 
ها، انهار طبیعی و کانال هاي عمومی اضافه می شود. 

صیانت و حراست از اراضی مذکور، تسریع در برخورد با تجاوزات نسبت به این اراضی و رفع تصرفات غیرقانونی، جلوگیري از تبعات و
خسارات جانی و مالی ناشی از وقوع سیلاب هاي احتمالی و تصرفات غیرقانونی، کاهش هزینه هاي جانبی براي تثبیت مالکیت دولت و
دفاع از حقوق دولتی و نیز شفاف سازي اقدامات و جلوگیري از پدیده فساد در این حوزه، از مهترین دلایل تصویب این لایحه به شمار

 
می رود. 

هیات وزیران باتوجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابرها و تعدیل وضع آب و هوا، با پیشنهاد وزارت راه و شهرسازي درخصوص

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابرها موافقت کرد. 

بر این اساس، کلیه پروژه هاي عملیاتی- اجرایی اشخاص حقیقی و حقوقی درخصوص تعدیل وضع هوا، افزایش بارش و کاهش
مخاطرات جوي ناشی از هرگونه مداخلات انسانی می بایست قبل از هرگونه عملیات اجرایی از حیث مبانی تئوري و امکان سنجی

 
عملی توسط سازمان هواشناسی کشور مورد ارزیابی قرار گیرد. 

طرح هاي مذکور پس از تأیید سازمان هواشناسی در کارگروهی متشکل از معاونت علمی و فناوري رئیس جمهور، مرکز همکاري هاي
تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، وزارت نیرو، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان

 
هواشناسی کشور تأییدیه نهایی را خواهند گرفت. 

سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان دبیر این کارگروه تعیین می گردد. دستورالعمل ارزیابی طرح هاي ارایه شده، ظرف مهلت سه

 
ماه پس از ابلاغ این تصویبنامه توسط سازمان هواشناسی کشور تدوین و به تایید کارگروه موضوع این مصوبه می رسد. 

همچنین تولید، واردات، خرید و به کارگیري دستگاه هاي یونیزاسیون براي باران زایی و کاهش گرد و غبار به جز در امور تحقیقاتی،

 
بدون مجوز کمیسیون علمی، تحقیقاتی و فناوري هیات دولت ممنوع است. 

ایجاد کارگروه تخصصی با مرجعیت سازمان هواشناسی با توجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابرها و تعدیل وضع آب و هوا و
ضرورت بررسی هاي بین رشته اي و فرارشته اي در کنار تنوع و تعدد طرح هاي تحقیقاتی و پژوهشی در کشور با عنایت به گستره و
ماهیت موضوع تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابرها و لزوم ارزیابی و سنجش علمی بودن آنها، از مهترین اهداف اخذ این تصمیم



 
به شمار می رود. 

با موافقت هیات وزیران، مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء اصلاح شد.

به موجب اصلاح مصوبه فوق، در ردیف (14) جدول پیوست تصویب نامه، مبلغ برآورد براي طرح تولید آلومینا از نقلین سینیت سراب،
از رقم 4800 میلیارد ریال به معادل ریالی مبلغ 137 میلیون و 25 هزار و 896 یورو و ظرفیت از 200 هزار تن به 70 هزار تن تغییر

 
می یابد. 

دولت این تصمیم را با توجه به استراتژیک بودن تأمین پودر آلومینا براي صنایع آلومینیوم کشور و کاهش وابستگی به واردات آن،
اتخاذ کرد.



قاضی زاده هاشمی:به هر ایرانی بسته غذایی 300 هزار تومانی می دهم /

مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنم

منبع: تیکشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/03/09

ایرنا نوشت: نامزد انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: به ازاي هر ایرانی بسته
ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم و برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنیم.

ایرنا نوشت: نامزد انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: به ازاي هر ایرانی بسته

 
ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم و برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنیم. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی عصر یکشنبه، در گفت و گویی با
اشاره به سوابق اجرایی، علمی و نمایندگی مجلس اظهار کرد:
تقریبا همه زوایاي کشور را شناخته ام و اشراف قابل قبولی از
همه موضوعات کشور پیدا کرده ام. علاوه بر این در اندیشکده گام
دوم هم برنامه تحولی را تدوین کردیم تا براي مشکلات جدي

 
مردم راه حلی بیندیشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره سه اولویت اصلی برنامه
اصلی اقتصادي خود افزود: شعار محوري دولت ما "ثبات و آرامش با دولت سلام" است. چون دولت سلام می خواهد براي مردم

 
آرامش بیاورد. 

وي با بیان اینکه اولین اولویت ما ایجاد ثبات اقتصادي است، گفت: شیب تورم در 10 سال گذشته تندتر شده و در سال 99 این تورم

 
تقریبا به 50 درصد رسیده است. کسري بودجه و خلق نقدینگی توسط بانک مرکزي منجر به تورم می شود. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه میانگین رشد اقتصادي ما نیم درصد بوده است، گفت: عدم توازن سبب تورم 22 و نیم درصدي رشد

 
نقدینگی شده است و ایران جزو 10 کشور اول دنیا با بیشترین رشد نقدینگی است. 

نایب رییس پیشین مجلس با تشریح برنامه هاي خود در بخش مسکن گفت: 4 و نیم میلیون واحد کمبود مسکن داریم و در مسکن
مساله بی مسکن ها را حل می کنیم و در کنار آن نوسانات قیمت غذا را ارزیابی کردیم و مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنیم.

وي اشتغال و تولید را دو روي یک سکه عنوان کرد و گفت: در حوزه اشتغال برنامه ضربتی دو ساله داریم و براي تمام افراد فاقد شغل
علاقمند به کار، بسته اي تهیه کردیم تا آنها را به شغل قابل قبولی برسانیم. نیازمند تحولی بنیادین در بخش کشاورزي هستیم. در

 
این زمینه یک حمایت موقت داریم و براي ارزان نگه داشتن و در دسترس بودن بسته غذایی مطلوب برنامه ریزي کردیم. 

وي با اشاره به چالشهاي بخش کشاورزي گفت: در این بخش با دهقان هایی روبرو هستیم که به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره

 
کشاورزي کامل نیست. 



قاضی زاده هاشمی مشکل کمبود آب و مساله قاچاق محصولات کشاورزي به کشورهاي همسایه را از دیگر چالشهاي بخش کشاورزي
عنوان کرد و افزود: مساله اصلی در کشاورزي، مدیریت است. باید مدیریت بخش کشاورزي را به مدیران زنجیره بسپاریم. وي در
خصوص برنامه خود در این بخش گفت: کشور را به 50 قسمت تقسیم می کنیم و 50 مدیر زنجیره اي خواهیم داشت. علاوه بر این در
پشتیبانی از محصولات کشاورزي، دولت باید سه جا دخالت کند و پیش بینی می کنیم که مجموعه محصولات ما در بورس ارائه شود.

 
بنابراین دولت مستقیم وارد این موضوع نمی شود بلکه با خرید تضمینی از تولید کننده و با یارانه از مصرف کننده حمایت می کند. 

وي با بیان اینکه همه یارانه را به نفر آخر می دهیم تا کالاي ارزان به دست مردم برسد، گفت: دولت در تعرفه هم باید دخالت کند و
نباید تعرفه طوري باشد که تولید کننده در آن دخالت داشته باشد. همچنین در بخش آب کشاورزي هم برنامه جدي داریم و طرح

 
هاي قنات ملی، لوپ آبی ایران، آبخیززداري گسترده و بازپروري بنیاد آب را در مسیر سبز شدن ایران اجرا می کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري نوع مدیریت و حکمرانی را مانع اصلی تولید دانست و گفت: باید پیشران ها و موتورهاي مدیریتی
داشته باشیم تا مجموعه مولفه هاي پشت سر خود را زنجیر کند و دولت هم در آن نباشد ودولت صرفا مراقب باشد افراد مختلف به

 
منافع هم ضربه نزنند. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در بحث تعاونی ها مدیریت زنجیره اي مدل ما ایجاد موسسات سهامی کشاورزي است که توسعه شرکت
هاي سهامی در سطح کشور، مدیر زنجیره تولید و توزیع مواد کشاورزي می شوند. حلقه میانی مدیران نخبه هستند و دولت حرفه اي

 
در کنار آنها قرار می گیرد. 

وي همچنین در خصوص برنامه خود در بخش بیمه گفت: بیمه یک صنعت است که باید در کنار کشاورز قرار بگیرد و 90 درصد آن را

 
باید دولت بدهد و عدم ضرر و زیان آن را با آموزش دادن به کشاورز فراهم کند نه با رها کردن در محیط خشک یا کشت. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: یک مدل کشت براي محصولات کشاورزي که الگوي کشت براساس
شرایط عادي است در نظر گرفتیم. ما مدل دومی هم نیاز داریم تا بیمه از منظر در بحران و خطر بودن و امکان در معرض خسارت
بودن حمایت کند. الگوي کشت باید روي هم قرار بگیرد و مسوول الگوي کشت دوم بیمه است و ما نظام بیمه را موسسه علمی و

 
اقتصادي می کنیم. 

وي با اشاره به اینکه چون پزشکم سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: باید غذاي سالم به مردم برسد. به همین دلیل به ازاي هر
ایرانی بسته ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم تا با 300 هزار تومان غذاي کافی با شرط دارا بودن کالري، ویتامین، سالم بودن
و تنوع بخشی اتفاق بیفتد. در این زمینه برنامه از بذر تا سفره برنامه ریزي کردیم که چگونه صادرات، قیمت و سم موجود در

محصولات غذایی و فرآوري مواد کشاورزي را مدیریت کنیم.



آپلود عکس

پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران ایجاد نشاط انقلابی است

منبع: قم پرسشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش قم پرس امید محترمی ظهر یکشنبه در آغاز رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» در استان
مرکزي اظهار کرد: امید آفرینی و ایجاد شور و نشاط انقلابی یکی از برنامه هاي مهم بسیج و سپاه در طول این سال ها بوده

که بسیج...

به گزارش قم پرس امید محترمی ظهر یکشنبه در آغاز رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» در استان
مرکزي اظهار کرد: امید آفرینی و ایجاد شور و نشاط انقلابی یکی از برنامه هاي مهم بسیج و سپاه در طول این سال ها بوده که بسیج

 
سازندگی با تکیه بر ظرفیت هاي خود در این راستا نقش آفرینی می کنند. 

وي ادامه داد: امروز گروه هاي جهادي براي امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی با همه توان در صحنه حاضر هستند که در این راستا

 
رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» برنامه ریزي و از امروز اجرا می شود. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي تصریح کرد: یکی از مهمترین اهداف برگزاري رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت
حداکثري» ایجاد امید و تقویت ارتباط و اعتماد مردم به نظام اسلامی است که علاوه بر امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی می تواند

 
برکات بسیاري داشته باشد. 

محترمی گفت: اقدامات گسترده اي که در حوزه گروه هاي جهادي، ایجاد اشتغال، اجراي پروژه هاي محرومیت زدایی و سازندگی،
نهضت کمک مومنانه و سایر خدمات جهادگران بسیجی انجام شده موجب شده در طی سالیان اخیر جهادگران بیش از 90 درصد از

 
مناطق روستایی و مناطق محروم خدمات مؤثر ارائه دهند. 

وي ادامه داد: از آغاز رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» شاهد یک اعزام گسترده جهادگران بسیجی به مناطق
محروم و اجراي پروژه ها و نهضت خدمت رسانی خواهیم بود که علاوه بر نقش آفرینی 25 هزار جهادگر سایر اقشار مختلف نیز در آن

 
مشارکت خواهند داشت. 

محترمی در پایان بیان کرد: پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی خواهد بود و منطق
رزمایش جهادگران براي امیدآفرینی کاملاً قرآنی و بر اساس وعده هاي خداوند به مستضعفین و مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی

 
است. 

 
منبع : مهر 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی/در حق سینما جفا شد

منبع: قم پرسشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش قم پرس سیدضیاء هاشمی تهیه کننده سینما در برنامه تلویزیونی «سلام تهران» که نهم خرداد از شبکه پنج سیما
پخش شد، با اشاره به اینکه استقبال کم از سینما در کل دنیا وجود دارد، گفت: سینما در کل جهان دچار رکود...

به گزارش قم پرس سیدضیاء هاشمی تهیه کننده سینما در برنامه تلویزیونی «سلام تهران» که نهم خرداد از شبکه پنج سیما
پخش شد، با اشاره به اینکه استقبال کم از سینما در کل دنیا وجود دارد، گفت: سینما در کل جهان دچار رکود شده است و این
وضعیت مختص به کشور ما نیست. مقایسه سینماي ما با دیگر کشورها درست نیست. بعضی می گویند پس از بازگشایی سینماها در
فرانسه و انگلستان، استقبال چشمگیري توسط مردم شان شد. در کشوري که پنج هزار سالن سینما وجود دارد و این ظرفیت را دارد

 
که همزمان بیش از 200 فیلم متفاوت را اکران کند قطعاً یک استقبال معمولی هم جذاب به نظر می رسد. 

هاشمی با بیان اینکه گرانی و وضعیت بد اقتصادي یکی دیگر از عوامل عدم استقبال از سینماست، اظهار کرد: در این کشورهاي غربی
دولت به مردم از نظر معیشت و بیکاري کمک کرده و روز به روز با گرانی مواجه نشدند. گرانی و تورم در کشور ما به قدري لجام
گسیخته شده است که دیگر فرهنگ اولویت مردم نیست. چرا انتظار داریم مردم در این وضعیت به سینما بروند؟ عده اي می گویند
در سینماها غذا و قلیان ارائه دهیم. این پیشنهادات سازوکارهاي عجیبی است که حیثیت سینما را به عنوان یک مرکز فرهنگی خدشه
دار می کند. ما براي سالن هاي سینما باید فکري بکنیم. وزارت بهداشت باید به روند واکسیناسیون سرعت بیشتري بدهد. در

 
کشورهایی که سالن سینماي خود را باز کردند حدود 60 درصد جمعیت واکسیناسیون شدند. 

این تهیه کننده سینما با اشاره به کسري بودجه وزارت ارشاد تصریح کرد: وزارت ارشاد بودجه لازم دارد تا کمک کند به سینماگران.
دولت نسبت به مجموعه فرهنگ بی رحمی کرده چون دستش خالی بوده است. کسري بودجه وزارت ارشاد به خاطر این است که
مقوله فرهنگ جزء اولویت هاي دولت نیست. اگر معیشت مردم بهتر شود، فرهنگ جایگاه پیدا می کند. براي مجموعه سینما از دولت
بعدي انتظارات فروانی داریم. در طول زمان به ویژه در 8 سال نسبت سینما جفا شده است و دولت بعدي باید جبران کند. زیرساخت

 
ها در این عرصه تقریباً در حال نابودي است. 

وي افزود: سینماي پس از کرونا خیلی متفاوت است و تنها به سالن هاي تک نمی توانیم اکتفا کنیم. در بخش تولید می توانیم
کارهایی بکنیم. در حال حاضر بسیاري از سینماگران بیکار هستند. براي این افراد باید شغل فراهم شود و به وضعیت معیشتی شان
کمک شود تا سر پا بایستند و بتوانند کار کنند. متاسفم بگویم که تعدادي از عوامل سینما الان در تاکسی اینترنتی کار می کنند. این

 
یک ننگ براي کشوري با غناي فرهنگی است. مجموعه سینما حمایت بزرگ لازم دارد. 

هاشمی با اشاره به وضعیت بد اهالی سینما و تئاتر در ایام کرونا، عنوان کرد: اکثر سینماگران ما سن شان بالا رفته و با بیماري هاي
متفاوتی ناشی از این موضوع درگیر هستند اما هنوز بیمه ندارند. تئاتر وضعیتش از سینما بدتر است. هرچند عوامل سینما در تلویزیون

 
و پلتفرم هاي فضاي مجازي کار کردند اما با تعطیل شدن سالن هاي تئاتر بازیگران این عرصه ضربه مهلکی خوردند. 

وي در پایان گفت: دولت بعدي براي بهبود وضعیت سینما باید هم و غمش را روي واکسیناسیون مردم بگذارد و به آن تسریع ببخشد
تا بتوانیم مردم را براي حضور در سینما تشویق کنیم. از طرفی دولت منبع مالی به فیلم هاي خوبی که داریم تخصیص بدهد و به این



آپلود عکس

صورت آن ها را گارانتی کند. در حال حاضر هشت فیلم خوب داریم که اگر به صورت عادي اکران شوند، حدود 40 میلیارد فروش
خواهند داشت. اگر این اتفاق بیافتد احتمال استقبال از فیلم ها و رونق سینما وجود خواهد داشت. به سینمادارها امکاناتی براي
نگهداري و تجهیز سالن هایشان اختصاص داده شود. دولت هزینه آب و برق و مالیات سینماها را ببخشد، چون درآمدي نداشتند. 31

 
تیرماه که می شود عده اي می گویند سینماگران بردند و خوردند در صورتی که تعداد انگشت شماري از سلبریتی ها منتفع شدند. 

 
منبع : مهر 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



وعده قاضی زاده هاشمی: مساله گرسنگی را حل می کنم

منبع: روزنامه هفت صبحشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/03/09

با توجه به وضعیت اقتصادي کشور، بخش مهمی از وعده
هاي انتخاباتی کاندیداهاي ریاست جمهوري به این حوزه
اختصاص یافته است. بعد از محسن رضایی که وعده داده
مبلغ یارانه را از 45 هزار تومان به 450 هزار تومان افزایش
خواهد داد، حالا امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم وعده
جالبی به مردم داده است. بخش هاي مهم صحبت هاي او

 
را بخوانید: 

تقریبا همه زوایاي کشور را شناخته ام و اشراف قابل قبولی از همه موضوعات کشور پیدا کرده ام. علاوه بر این در اندیشکده گام دوم

 
هم برنامه تحولی را تدوین کردیم تا براي مشکلات جدي مردم راه حلی بیندیشیم. 

4 و نیم میلیون واحد کمبود مسکن داریم و در مسکن مساله بی مسکن ها را حل می کنیم و در کنار آن نوسانات قیمت غذا را

 
ارزیابی کردیم و مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنیم. 

در حوزه اشتغال برنامه ضربتی دو ساله داریم و براي تمام افراد فاقد شغل علاقمند به کار، بسته اي تهیه کردیم تا آنها را به شغل قابل
قبولی برسانیم. نیازمند تحولی بنیادین در بخش کشاورزي هستیم. در این زمینه یک حمایت موقت داریم و براي ارزان نگه داشتن و

 
در دسترس بودن بسته غذایی مطلوب برنامه ریزي کردیم. 

باید غذاي سالم به مردم برسد. به همین دلیل به ازاي هر ایرانی بسته ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم تا با 300 هزار تومان
غذاي کافی با شرط دارا بودن کالري، ویتامین، سالم بودن و تنوع بخشی اتفاق بیفتد. در این زمینه برنامه از بذر تا سفره برنامه ریزي

کردیم که چگونه صادرات، قیمت و سم موجود در محصولات غذایی و فرآوري مواد کشاورزي را مدیریت کنیم.



تاکید استاندار قم بر استفاده از ظرفیت هاي جهاددانشگاهی در استان

منبع: ایسناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار قم بر لزوم استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت هاي جهاددانشگاهی در استان تاکید کرد.

دکتر بهرام استاندار قم در دیدار با دکتر محمد حیدري
رئیس جهاددانشگاهی و معاونین این نهاد انقلابی در استان،
هماهنگی تمام دستگاه هاي استان را براي حل مشکلات
مردم ضروري دانست و ادامه داد: اگر روند ارائه خدمت به
مردم جایی نقصی وجود دارد انعکاس مناسب به مدیریت
استان انجام گیرد تا با همکاري و همراهی همه دستگاه ها

 
مشکلات حل شود. 

استاندار قم فعالیت جهاد دانشگاهی را مهم و اثرگذار
توصیف کرد و گفت: انتظار داریم جهاد دانشگاهی همیشه

 
حضوري فعال در همه عرصه ها به خصوص حوزه اجتماعی و اقتصادي در استان داشته باشد. 

وي افزود: جهاد دانشگاهی به دلیل اینکه یک نهاد علمی و فرهنگی است، براي ما نقش محوري دارد و باید در حوزه امور اجتماعی،

 
آسیب هاي اجتماعی، و برنامه هاي اقتصادي فعالانه نقش خود را ایفا نماید. 

استاندار قم همچنین ضمن استقبال از برگزاري جلسه با رئیس جهاد دانشگاهی کشور بر لزوم حل مشکلات و مسائل استان با

 
همکاري جهاد دانشگاهی در کشور تأکید کرد. 

وي در خصوص ارائه تسهیلات کارآفرینی در استان نیز گفت: باتوجه به نقش و مأموریت ارائه شده به جهاددانشگاهی در نقشه جامع
علمی کشور در حوزه ارائه آموزش هاي تخصصی و مهارتی و فعالیت هاي شاخص این نهاد انقلابی، گواهینامه هاي مهارتی جهاد

 
دانشگاهی می تواند جهت احراز صلاحیت براي دریافت وام هاي کارآفرینی در استان مورد استفاده قرار گیرد. 

دکتر محمد حیدري رئیس جهاد دانشگاهی واحد استان قم نیز در این دیدار با اشاره به فعالیت هاي فوق تخصصی این نهاد در بخش
درمان ناباروري در استان قم و ارائه خدمات نابارورري به تمامی اقشار مختلف جامعه، خواستار همکاري بیشتر سازمان ها و دستگاه

 
هاي مرتبط با حوزه سلامت براي تسهیل استفاده عمومی مردم، به خصوص اقشار آسیب پذیر شد. 

در پایان این دیدار مقرر شد جهت تسهیل و سرعت بخشیدن به فعالیت هاي جهاد دانشگاهی جلسات و پیگیري هاي لازم از طریق

 
معاونین مربوطه در بخش هاي مختلف صورت گیرد. 

انتهاي پیام





توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان گفت: 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در منطقه چابکسر شهرستان رودسر در
بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو پارس کشف و 2 قاچاقچی دستگیر شدند. The post توقیف پژو حامل 14 کیلو

موادمخدر در رودسر appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/03/09 - 20:42 

 
- کد خبر:590281 

توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان گفت: 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در
منطقه چابکسر شهرستان رودسر در بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو پارس کشف و 2 قاچاقچی دستگیر شدند. به گزارش

8دي،سرهنگ "علی احمدپور" موادمخدر و بلاي خانمانسوز اعتیاد را تهدیدي جدي براي سلامت فردي و اجتماعی دانست و اظهار

 
داشت: پیشگیري اجتماعی یکی از راه هاي اساسی مبارزه با اعتیاد است. 

وي به دریافت خبري مبنی بر فعالیت یک قاچاقچی در زمینه تهیه و توزیع موادمخدر در سطح استان و بررسی موضوع توسط پلیس

 
اشاره کرد و گفت: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر پس از تحقیقات نامحسوس از صحت موضوع اطمینان حاصل کردند. 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان گیلان افزود: با اقدامات همه جانبه و حین پایش محورهاي مواصلاتی، خودرو پژو پارس متهم

 
در منطقه چابکسر شهرستان رودسر توسط پلیس شناسایی و متوقف شد. 

این مقام انتظامی از کشف 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در بازرسی این خودرو خبر داد و تصریح کرد: قاچاقچی 34 ساله به

 
همراه همدست 37 ساله اش دستگیر شد. 

 
سرهنگ احمد پور تصریح کرد: متهمان پس از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شدند. 

وي با اعلام اینکه موادمخدر و اعتیاد ریشه بسیاري از جرایم و بزهکاري ها در جامعه است و باعث از هم پاشیدن بنیان خانواده می

 
شود اذعان داشت: پلیس با همکاري دستگاه قضائی با جدیت و برابر قانون با این پدیده شوم مقابله می کند. 

 
- حمل مواد مخدر 

 
- رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان 

 
- رودسر 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط جاساز بیش از 10 کیلو موادمخدر در مخفیگاه قاچاقچی در لاهیجان تصاویر| اقامه نماز عید سعید فطر در رودسر 10
میلیارد تومان به تصفیه خانه آب رودسر اختصاص یافت 20 درصد چاي کشور در شهرستان رودسر تولید می شود دارویی گیاهی که



 
ظرفیت بالایی در کارآفرینی دارد/ رودسر؛ رتبه اول تولید گل گاوزبان در کشور 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت!

منبع: ساعت 24شماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/03/09

ساعت24- سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره
کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس

485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود و آن را دنبال می کند.

ساعت24- سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور
شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485 پایتخت

 
خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود و آن را دنبال می کند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته است، باید

 
نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم. 

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري در برنامه شمارش معکوس رادیو ایران که عصر امروز
پخش شد گفت: با توجه به حضورم در عرصه هاي مختلف در چند سال گذشته، اشراف نسبی قابل قبولی به موضوعات کشور پیدا

 
کرده ام و برنامه هاي تحولی را با کمک کارشناسان تهیه کردم تا مشکلات جدي کشور را حل کنیم. 

وي درباره سه اولویت اقتصادي دولت خود، ادامه داد: دولت بنده دولت ثبات و آرامش و دولت سلام خواهد بود، ما می خواهیم به

 
مردم سلام کنیم تا براي آنها سلامتی بیاورد، امروز نگرانی اصلی مردم گرانی و تورم است. 

نماینده مشهد در مجلس با تاکید بر اینکه اولین مسئله امروز ایجاد ثبات اقتصادي و حل مسئله تورم است، اضافه کرد: در 10 سال
گذشته نرخ تورم به طور متوسط 22 درصد بوده است که در سال 99 این نرخ به 50 درصد رسید، نرخ تورم با شیب تندي در حال

 
افزایش پیدا کردن است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان این که دولت هاي گذشته براي جبران هزینه هاي خود از بانک مرکزي استقراض کردند و
رشد پایه پولی را افزایش دادند عنوان کرد: دست دولت و بانک مرکزي در افزایش تورم در سال هاي گذشته بیشتر مشخص شده

 
است. 

قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: میانگین رشد اقتصادي کشور در چند سال گذشته نیم درصد بوده است که بر اساس این نرخ باید پایه
پولی یک درصد افزایش پیدا می کرد اما متاسفانه این نرخ 27 درصد است که از این لحاظ جزء 10 کشور اول دنیا هستیم، این پول
بیشتر در حقوق و دستمزد ها استفاده شده به جاي اینکه به سدسازي و کارهاي عمرانی پرداخت شده باشد.نقدینگی کشور در سال

 
هاي اخیر 3130 همت شده است که 4 برابر شده است که از این مقدار 17 درصد پول است و بقیه شبه پول است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه در دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل به هم نیستند اما در ایران این اتفاق رخ داده



 
است، گفت: با 51 پروژه اي که داریم می خواهیم در 4 سال تورم را به زیر 5 درصد برسانیم. 

قاضی زاده با بیان اینکه در حوزه مسکن نیز برنامه داریم، ادامه داد: در حال حاضر 4 و نیم میلیون مسکن کم داریم که می خواهیم

 
مشکلات بی مسکن ها را حل کنیم و البته در کنار اینها نوسانات غذا را مدیریت خواهیم کرد. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: اشتغال و تولید دو روي سکه هستند که براي اشتغال برنامه ضربتی کوتاه مدت، بلند مدت و
میان مدت داریم و می خواهیم افراد فاقد شغل که علاقمند به کار هستند را دو ساله شغلی برایشان ایجاد کنیم که در این زمینه

 
بسته اي را تهیه کرده ایم تا بتوانند حقوق قابل قبولی را دریافت کنند. 

وي در پاسخ به سوالی درباره اینکه براي تقویت بخش کشاورزي چه برنامه اي دارید، گفت: یک برنامه تحولی بنیادین داریم تا بسته

 
هاي غذایی ارزان قیمت به دست مردم برسد. 

قاضی زاده با بیان اینکه در بخش کشاورزي مسائل و مشکلات داریم، افزود: از جمله این مشکلات مهارت، تامین نقدینگی و اراضی

 
کوچک براي کشاورزي است که براي حل همه آنها برنامه داریم. 

وي خاطر نشان کرد: دهقانان ما به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره کشاورزي کامل نیست از سوي دیگر مشکل جدي آب داریم

 
البته چون قیمت ها در کشور ما ارزانتر است مسائل قاچاق کشاورزي را نیز داریم. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: مسئله اصلی در بخش کشاورزي این است که یک مدیریت واحد در این بخش نداریم باید این
بخش را به مدیران زنجیرهاي بسپاریم که بر این اساس در برنامه هایی که داریم کشور را به 50 قسمت تقسیم کرده ایم که مدیرانی

 
براي آن منصوب می کنیم و مدیران کار را دنبال می کنند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه طبق برنامه اي که داریم باید محصولات کشاورزي در بورس عرضه شود، افزود: براي
حمایت از کشاورزان خرید تضمینی را نیز در نظر گرفته ایم و یارانه نیز پرداخت خواهیم کرد، البته نباید تعرفه ها به گونه اي باشد که

 
تولیدکننده ضرر کند در بخش آب کشاورزي نیز برنامه هاي جدي داریم. 

قاضی زاده با بیان اینکه مانع مشترك در تولید بخش کشاورزي و صنعت مدیریت است، ادامه داد: براي مدیریت بخش بیمه بخش

 
کشاورزي نیز برنامه هایی داریم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ما صندوق پرداخت خسارت به کشاورزان را داریم ،گفت: باید مقدمات عدم ضرر و زیان کشاورزان را

 
فراهم کنیم که در این زمینه به الگوي کشت نیاز داریم که باید در کنار بیمه قرار گیرد. 

نماینده مشهد در مجلس درباره استراتژي خود براي امنیت غذایی نیز اشاره کرد و افزود: برنامه ما این است که غذاي کافی و سالم به

 
مردم برسد، یک بسته غذایی ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کرده ایم که بر اساس آن غذاي کافی به مردم برسد. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه از بذر تا سفره برنامه ریزي کرده ایم،اظهار داشت: بسته غذایی تهیه کرده ایم که هیچ ایرانی گرسنه

 
نماند برنامه داریم که تا سال 1404 به صادر کننده مواد غذایی تبدیل شویم. 



قاضی زاده هاشمی درباره اولویت هاي صنایع تولیدي، گفت: باید زنجیره اي از صنایع تشکیل شود که هم شغل ایجاد کند و هم

 
قابلیت صادرات داشته باشد و براي کشور ارزآوري داشته باشد. 

وي با بیان اینکه نگاه به تولید در کشورمان جهانی و حرفه اي نیست، ادامه داد: ما باید کالا و خدمات بفروشیم نه اینکه نفت خام و
سنگ خام بفروشیم و باید دانش فنی تولید کنیم نباید وارد کننده ماشین آلات باشیم بلکه باید تولید کننده آن باشیم که این کار از
طریق شرکت هاي دانش بنیان قابل تحقق است.در بخش حمل و نقل هوایی و دریایی و همچنین مخابرات الکترونیک نیز برنامه هاي

 
تدوین شده است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار
هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود

 
و آن را دنبال می کند. 

قاضی زاده هاشمی درباره اینکه چقدر به نظرات اندیشمندان اسلامی در حوزه اقتصاد توجه خواهد داشت، گفت: کار دولت خوب گوش
کردن حرف ها و سپردن کار به کارشناسان است دولت نباید یک طرف دعواي کارشناسی باشد، دولت باید مصرف کننده نظرات

 
کارشناسان باشد.دولت باید مسئله را طرح کندو کارشناسان نظر بدهند و نظریه غالب شکل بگیرد و دولت آن را استفاده کند. 

نماینده مشهد در مجلس درباره چالش هاي نظام اقتصادي کشور، گفت: اگر چه محدودیت هاي خارجی زیادي داریم که بر اقتصاد اثر

 
گذاشته است اما باید ناوگان اداري خود را نوسازي کنیم. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و هیئت دولت آینده باید یک شرکت دانش بنیان باشد.



استاندار گیلان: نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا، نقش آفرینی

کنند

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار گیلان با بیان اینکه حفظ سلامت شهروندان اولویتی با اهمیت است، گفت: لازمست نهادها ، دستگاه هاي فرهنگی و
البته رسانه ها براي پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی موثري داشته باشند.

 
 May 30,2021 | 1400/03/09

 
"دانستن حق مردم است" 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

 
اخبار ویژه 

 
تبلیغات 

 
        

 
- اخبار / اخبار مهم / پیشخوان / سیاست 

 
- 09 خرداد 1400 - 21:22 

 
- شناسه خبر : 78222 

در جلسه کارگروه مبارزه با آلودگی هوا استاندار گیلان: نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا، نقش آفرینی کنند



 استاندار گیلان با بیان اینکه حفظ سلامت شهروندان اولویتی با
استاندار گیلان: نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا،

نقش آفرینی کنند

اهمیت است، گفت: لازمست نهادها ، دستگاه هاي فرهنگی و البته رسانه ها براي پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی موثري داشته

 
باشند. 

دکتر ارسلان زارع در جلسه کارگروه مبارزه با آلودگی هواي گیلان؛ بر ضرورت حفظ سلامت شهروندان، حفاظت از اشتغال موجود و
پیشگیري از آسیب هاي ناشی از تغییر شرایط اقلیمی اشاره و بیان کرد: قانون هواي پاك از جمله قوانین مترقی براي توسعه جامعه و

 
کشور محسوب می شود. 

وي فرهنگ سازي و توجه بیشتر مردم به پیشگیري از آلودگی هوا و نقش آفرینی موثر دستگاه هاي فرهنگی، موسسات تحقیقاتی،
آموزش و پرورش و مراکز آموزش و عالی، رسانه ها، صدا و سیما و نیز دستگاه هاي متولی در راستاي افزایش ضریب اطمینان

 
استانداردها را مورد تأکید قرار داد. 

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه دستگاه ها باید با همکاري و هم افزایی مضاعف نسبت به اقدامات کوتاه مدت و بلندمدت
اهتمام ورزند، گفت: نظارت جدي بر کارت معاینه فنی تاکسی ها، کامیون ها و اتوبوس ها از طریق اتحادیه تاکسیرانان و راهداري و
حمل و نقل جاده اي و خودروهاي شخصی با همکاري پلیس راهور و نیز پایش مستمر خودروهاي دستگاه هاي اجرایی، می تواند در

 
کاهش آلایندگی موثر باشد. 

دکتر زارع برخورد با شرکت هاي آلوده کننده هوا و اطلاع رسانی آن از طریق رسانه ها را نیز موجب بازدارندگی و پیشگیري از آسیب

 
هاي آلایندگی توسط دیگر شرکت ها و مراکز پرخطر دانست. 

در این جلسه علاوه بر بررسی اقدامات دستگاه هاي عضو کارگروه در راستاي اجراي قانون هواي پاك، گزارش اداره کل هواشناسی در
خصوص بروز پدیده گرد و غبار در استان نیز ارائه شد.



احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه هاي آینده

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/03/09

سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك
اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

گیرند.

 
 May 30,2021 | 1400/03/09

 
"دانستن حق مردم است" 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

خانه آرشیو پیشخوان اخبار مهم اخبار استانی اخبار شهرستانها اقتصاد اقتصاد ایران اقتصاد جهان انرژي بانک و بیمه و بورس راه و
مسکن بین الملل آسیاي شرقی و اقیانوسیه آسیاي غربی آفریقاي مرکزي و جنوبی اروپا ایران در جهان خاورمیانه و آفریقاي شمالی
دانش و فناوري فناوري اطلاعات و ارتباطات علم و دانش سلامت بهداشت تغذیه درمان سیاست مجلس امنیتی و دفاعی دولت رهبري
و سران قوا سیاست خارجی فرهنگ و هنر فرهنگ عمومی موسیقی و هنرهاي تجسمی میراث فرهنگی و گردشگري ورزش فوتبال

 
ایران فوتبال جهان کشتی و وزنه برداري ورزشهاي رزمی فیلم گالري گزارش نشریه حرف اول 

 
اخبار ویژه 

 
تبلیغات 

 
        

 
- اخبار / اخبار مهم / پیشخوان 

 
- 09 خرداد 1400 - 21:30 

 
- شناسه خبر : 78230 

معاش 46 میلیون نفر در معرض مخاطره اي جدي؛ احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه هاي آینده



 سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي
احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه

هاي آینده

حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و

 
«ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می گیرند. 

سال ها و بلکه دهه ها حمله به حقوق کار و بازنشستگی و پروپاگاندا و رایزنی براي سلب این حقوق، به نظر می رسد به یک نقطه ي
عطف جدي رسیده است؛ بسترسازي براي حمله به این حقوق فراهم شده است و به نظر می رسد قرار است کار با همراهی نمایندگان
مجلس یازدهم، پیش برود؛ نمایندگانی که 34 نفر از آن ها در زمستان سال قبل، امضاي خود را پاي طرحی به نام «توانمندسازي و

 
پایداري سازمان تامین اجتماعی» گذاشتند و با جدیت این طرحِ ابترساز را دنبال می کنند. 

دولتی که در بدترین وضعیت قرار است تفکرات اقتصادي اش از رهنمودهاي اتاق ها از اتاق ایران گرفته تا اتاق بازرگانی، بن مایه
بگیرد و نمایندگان مجلسی که بارها ادعا کرده اند «قانون کار ضدتولید است و مانع اشتغال زایی» قرار است با هم متحد شوند و تتمه

 
ي حقوق حداقلی کارگران را سلب نمایند. 

در اردیبهشت ماه، بسترسازي براي تفکر ضدکارگري احتمالی براي دولت بعدي، در دو محور اساسی پیش برده شده؛ یکی طرحِ
«درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و نبایدها در مطالبات
اقتصادي» که اتاق ایران تهیه کرده است و دیگري طرحی به نام «بناي ایران» که با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده
سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تدوین شده است. این طرح ها، همسو و همراهِ طرحِ «توانمندسازي
سازمان تامین اجتماعی» که نمایندگان مجلس تدوین کرده اند، قرار است، هم اساس و استقلال سازمان تامین اجتماعی را خدشه دار

 
سازند و از میان بردارند و هم قانون کار و قانون تامین اجتماعی را به طور همزمان ابتر سازند و از محتوا تهی کنند. 

دو طرحی که توسط اتاق ها براي پیشنهاد به رئیس جمهور بعدي و در راستاي حل معضلات اقتصادي! تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

 
گیرند: 

 
حذف حداقل دستمزد و جایگزینی مزد توافقی و مزد منطقه اي و استانی: 

اولین محور که می تواند حیات شغلی بیش از 14 میلیون نفر از شاغلان بیمه شده ي کشور را به مخاطره بیاندازد، حذف حداقل
دستمزد است؛ در هر دو طرح، حداقل مزد، مانع اشتغال و کارآفرینی قلمداد شده و پیشنهاداتی ارائه داده اند تا با حذف این الزام
حداقلی، کارآفرینان و بورژوازي سودجو به آرزوي دیرینه ي خود برسد؛ وقتی مزدِ مثلاً 4 میلیون تومانی به شدت ناکافی است و کمتر
از نصف سبد معیشت حداقلی ست، بتوانند به کارگران حداقل بگیر و کم تخصص که قدرت چانه زنی عموديِ آن ها در فضاي اجتماع

 
و در بیرون از کارگاه به شدت محدود است، فقط یک یا حداکثر دو میلیون تومان حقوق بدهند! 

در طرح اتاق ایران، دیدگاه گنج آفرینی وجود دارد که ادعا می کند چون نرخ سودآوري بخش خصوصی پایین است و حداقل مزد
دست و پاي کارفرمایان را بسته، باید طرح استثماري استاد-شاگردي به طریقی احیا شود (یعنی مزد توافقی) یا اینکه مزد را به صورت
منطقه اي و استانی تعیین کنند! در ضمن پیشنهاد می شود براي جوانان و نوجوانان زیر سن قانونی – که بدون تردید می شود زیر

 
15 سالِ قانون کار و معنایی جز کودکان کار ندارد- امکان اشتغال ساده و یدي با 30 درصد حداقل مزد فراهم شود! 



 
حمله به حقوق بازنشستگی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور: 

حمله به حقوق بازنشستگیِ مستمري بگیران کارگري، در چند سطح صورت گرفته است: تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی که
طرح توانمندسازي نمایندگان مجلس پیشنهاد داده اند از دو سال آخر به بیست سال افزایش یابد و طرح اتاق ایران نیز تاکید دارد
براي جلوگیري از تخلفات بیمه اي و حقوق هاي صوري و افزایش یکباره حقوق در دو سال آخر، مبناي محاسبه بازنشستگی از دو
سال بیشتر شود و به بیست سال برسد؛ افزایش سن بازنشستگی با این استدلال که سن امید به زندگی افزایش یافته و نباید کارگران
این چنین زود بازنشست شوند؛ حمله به حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور بدون در نظر گرفتن مختصات زجرآور و سخت مشاغل
سخت مثل کار در معادن یا کنار کوره هاي ذوب و ارائه مکانیسمی که دیگر هرسال سابقه ي کار سخت، یک سال و نیم محسوب
نشود و کارگران مشاغل سخت نتوانند با 20 یا 25 سال سابقه ي کار بازنشست شوند و البته تلاش براي کاستن از سطح مستمري
هاي بازنشستگان با این استدلال که صندوق هاي بیمه اي (با محوریت سازمان تامین اجتماعی) بحرانی یا در آستانه ي بحران هستند

 
و نمی توانند از پس پرداخت مستمري ها بربیایند! 

تلاش براي کاستن از حقوق بازنشستگی، حمله ي آشکار به قانون تامین اجتماعی است؛ و بدون توجه به اینکه این قانون و به طور
مشخص، مواد 96 و 111 آن که به تعیین میزان مستمري ها اختصاص دارد، هرگز به درستی اجرایی نشده، تلاش دارند این سند
قانونی را به نفع دولتی ها و به نفع کارفرمایان مخدوش کنند؛ باید در نظر بگیریم که در سال قبل، معاون حقوقی رئیس جمهور در
نامه اي خطاب به سازمان تامین اجتماعی درخواست کرد که این سازمان نرم افزارهاي حقوقی خود را تغییر دهد و دیگر مراقب
افزایش حق بیمه ي سنواتی کارگران شاغل نباشد؛ این تلاش ها در کنار هم، یعنی کاستن از حقوق شغلی کارگران، هم قبل از

 
بازنشستگی و هم بعد از آن و در سال هایی که یک بازنشسته باید با خیال راحت بنشیند خانه و از زندگی لذت ببرد! 

 
حمله به استقلال و اساس سازمان تامین اجتماعی: 

از بین بردن شورایعالی تامین اجتماعی در دولت احمدي نژاد، اولین حمله ي اساسی به اساس سازمان تامین اجتماعی بود که
مدیریت دولتی را در این نهاد بین النسلی نهادینه کرد و اجازه داد دولتی ها بدون مشارکت و اعمال نظر جامعه ي ذینفعان، هر بلایی

 
که می خواهند به سر این سازمان و دارایی هاي آن بیاورند! 

حالا به نظر می رسد نمایندگان اتاق ها و منادیان تفکرات دست راستی و نئولیبرالی، همین استقلال نیم بند سازمان تامین اجتماعی
را به هیچ وجه برنمی تابند؛ تا جایی که در طرح بناي ایران، پیشنهاد شده سازمان تامین اجتماعی در «سازمان امور مالیاتی» ادغام و

 
تبدیل به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري شود. 

اگر همین استقلالِ نیم بند و عاریه اي سازمان تامین اجتماعی از میان برداشته شود و این سازمان به تمامی زیرمجموعه ي بخش
هاي اقتصادي دولت شود، دیگر کارگران هیچ حقی بر دارایی هاي تاریخی خود نخواهد داشت؛ دارایی هایی که از کد یمین و عرق
جبین نسل هاي متوالی طبقه ي کارگر به سختی فراهم شده و بایستی براي آیندگان صیانت شود؛ یک کارگر معدن سال ها عرق می
ریزد اما سی درصد از حقوق ناچیز خود را در صندوق تامین اجتماعی ذخیره می نماید به امید اینکه بعد از بازنشستگی بتواند روزهاي

 
بهتري را تجربه کند حالا با این دست اندازي ها، همه ي امید این کارگران زحمتکش و کم درآمد به تمامی ناامید خواهد شد! 

 
محورهاي دست راستیِ دیگر از جمله دفاع موکد از خصوصی سازي: 

راهکارهاي این اسناد پیشنهادي براي حل معضلات اقتصادي، همگی دست راستی و برآمده از تفکرات تعدیلی است؛ به همین دلیل



است که در آن ها، خصوصی سازي تنها راه خروج بنگاه ها از رکود و ورشکستگی عنوان شده است؛ کلیدي که می تواند قفل هاي
اقتصاد را بگشاید! اتاق ها و حامیان آن ها بدون در نظر گرفتن معضلات آشکار خصوصی سازي در دهه هاي گذشته، بازهم بر طبلِ
حمایت از این راهکار ورشکسته ساز می کوبند؛ گویا خواب بوده اند و ندیده اند چه بر سر ماشین سازي تبریز و کشت و صنعت مغان
آمده است؛ گویا نمی دانند هپکو و هفت تپه چطور به سراشیب سقوط افتاداند و چگونه شد که کنتورسازي قزوین از واحد ممتاز

 
کشور و خاورمیانه به یک بنگاه ورشکسته بدل شده است! 

همه این محورها، خطرناك است و وقتی در نظر بگیریم که همین اتاق ها قرار است تفکرات اقتصادي دولت بعد را شکل دهند و
فرمالیزه کنند و وقتی بدانیم که نمایندگان به ظاهر انقلابی و حامی محرومانِ مجلس یازدهم نیز با این رویکردها موافقند و به بهانه ي
توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی و پایداري آن، قصد نابودي حقوق مزدي مستمري بگیران را دارند، خطرات بیشتر و بیشتر هم

 
می شود؛ با قاطعیت باید بگوییم، همه حقوق و مقررات حمایتی در معرض خطر هستند آن هم خطري جدي و غیرقابل انکار! 

 
نگرانی هاي کارگران: بعد از قانون اساسی نوبت قانون کار است که ابتر شود! 

عبداالله وطنخواه (فعال کارگري) همه ي این پیشنهادات و اسناد ضد کارگري را در راستاي «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار»
ارزیابی می کند و به ایلنا می گوید: آقایان قصد دارند به هر قیمتی که هست، ارزان سازي را پیش ببرند؛ می خواهند همه بخش هاي
ایجابی حقوق حمایتی را از میان برداشته و همه ي حقوق را سلب کنند تا سیاست هاي تعدیلی پیشنهادي سه تفنگدار لیبرالیسم و

 
سرمایه داري (بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و سازمان تجارت جهانی) اجرایی شود. 

به گفته ي وي، این سیاست ها به روشنی و واضح می گویند نیروي کار هرچه ارزان تر بهتر! آنچه آقایان درصدد اجراي آن هستند،

 
فقط یک تعریف دارد: دفاع سالوسانه و جانانه از ارزان سازي و سیاست هاي تعدیلی! 

وطنخواه، استدلالات این گزارش ها و ادعاي علمی و کارشناسانه بودن آن ها را مردود می داند و می گوید: تنها کاري که کرده اند،
تقلید و گرته برداري یکجانبه از نظام هاي مترقی و کشورهاي اروپایی ست؛ بدون اینکه در نظر بگیرند در همان کشورهاي اروپایی،
چقدر به کارگر حقوق می دهند تا بتواند زندگی شایسته داشته باشد و پول در جامعه جریان داشته و رکود اتفاق نیفتد، بدون اینکه
در نظر بگیرند در همان کشورها چقدر سندیکاهاي کارگري قدرتمند هستند و می توانند سر میز مذاکره با قدرت بسیار چانه بزنند، به
تقلید از بخش هایی پرداخته اند که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ وقتی می گویند هیچ کجا کارگر با 20 سال سابقه بازنشست
نمی شود یا پیش از 65 سال به بازنشستگی نمی رسد، باید به آن ها گفت هیچ کجا یک بازنشسته کمتر از نصف سبد معیشت و کمتر

 
از صد دلار مستمري نمی گیرد؛ چرا اینور بام برایتان تابستان است، آنور بام، زمستان؟! 

از قانونی سازي کار کودکان گرفته تا پرداخت مزد توافقی به کارگران آسیب پذیر و از میان رفتن همه حقوق بازنشستگان، محورها و
راهبردهایی هستند که براي حمله به قوانین حمایتی طراحی شده اند؛ به عبارت ساده تر، نئولیبرال هال براي سودجویان و رانت
خواران سفره ي رنگینی پهن کرده اند؛ این سفره ي زنگین به قیمتِ از دست رفتن حقوق حداقلی کارگران و بازنشستگان و ابتر شدن
همه قوانین بالادستی مهیا می شود؛ به گفته ي وطنخواه، «پیش از این «قانون اساسی» را از میان برداشته اند و ابتر ساخته اند، حالا

رفته اند سراغِ «قانون کار» و حمایت هاي آن! به این ترتیب، دیگر هیچ چیز براي کارگران و طبقات فرودست باقی نمی ماند!»



تصمیم گیري درمورد مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی ها در هیئت

دولت

منبع: میزانشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/03/09

هیات وزیران تصمیماتی را به منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی ها، اتخاذ کرد.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، هیات وزیران در جلسه بعدازظهر روز یکشنبه به ریاست
حجت الاسلام والمسلمین روحانی رئیس جمهوري، به منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی ها، تصمیماتی را در این

 
زمینه اتخاذ کرد. 

براساس مصوبه هیات وزیران، کلیه استانداران موظف شدند نظارت و هماهنگی لازم را براي رعایت سقف برق قابل تأمین ابلاغی
وزارت نیرو از طریق کاهش مصرف دستگاه هاي اجرایی، ادارات، بانک ها و نهاد هاي عمومی غیردولتی به میزان 50 درصد مصرف
سال گذشته، تعدیل روشنایی معابر و جاده ها، کنترل مصرف بخش هاي صنعتی، کشاورزي و تجاري و پشتیبانی از سایر برنامه هاي

 
مدیریت مصرف برق، به عمل آورند. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد با همکاري وزارتخانه هاي اطلاعات، ارتباطات و فناوري اطلاعات، کشور و نیروي انتظامی نسبت به

 
شناسایی، جمع آوري و متوقف کردن فعالیت مراکز و دستگاه هاي غیرمجاز استخراج رمز ارز اقدام نماید. 

دولت همچنین صنایع بزرگ را موظف کرد از 15 خرداد تا پایان مرداد ماه با اتخاذ تدابیر لازم از جمله تغییر ساعات کار و یا طرح

 
تعطیلات و تعمیرات، نسبت به کاهش مصرف حداقل 3000 مگاوات شبکه سراسري از ساعت 12 لغایت 21 اقدام نمایند. 

 
تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آن ها براي پرداخت تسهیلات طرح نوسازي و بهسازي مسکن 

با تصویب هیات وزیران، بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مکلف شد نسبت به تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آن ها براي
پرداخت تسهیلات طرح ویژه نوسازي و بهسازي 200 هزار واحد مسکونی در روستا ها و شهر هاي زیر 25 هزار نفر جمعیت و حاشیه

 
شهرها، با ضمانت سفته زنجیره اي در سال 1400 اقدام کند. 

سقف فردي تسهیلات با رعایت مقررات ملی ساختمان براي 200 هزار واحد، مبلغ یک میلیارد ریال براي دوره مشارکت مدنی و

 
فروش اقساطی (مجموعاً به مدت 20 سال) در سال 1400 بوده و سود سهم متقاضی براي این تسهیلات 5 درصد است. 

همچنین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مکلف است براساس طرح جامع مسکن روستایی با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور،
سهم استانی تسهیلات را تعیین نموده و براساس سهمیه ابلاغ شده توسط بانک مرکزي، نسبت به توزیع سهمیه بانک هاي عامل به
تفکیک استان، شناسایی متقاضیان واجد شرایط، معرفی آنان جهت دریافت تسهیلات و نظارت بر ساخت و ساز در چارچوب قانون

 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان (نظام فنی روستایی) اقدام کند. 



 
آیین نامه اجرایی مولدسازي دارایی هاي دولت به تصویب رسید 

هیات وزیران به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد تکلیف مقرر در جزء (2) بند (و) تبصره (2) و بند (د) تبصره (12)

 
قانون بودجه سال 1400 کل کشور، آیین نامه اجرایی موضوع مولدسازي دارایی هاي دولت را تصویب کرد. 

به موجب آیین نامه مذکور، دستگاه هاي اجرایی مکلفند نسبت به شناسایی اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول و حقوق مالی
مازاد دولت جمهوري اسلامی ایران براي مولدسازي و فروش، اقدام نمایند و بالاترین مقام دستگاه اجرایی، رؤسا و مدیران کل دستگاه
هاي استانی و استانداران مکلف به شناسایی و اعلام آن به وزارت امور اقتصادي و دارایی هستند. انفال و اموال موضوع اصل (83)

 
قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران از شمول این آیین نامه مستثنی می باشند. 

در اجراي ماده فوق و به منظور بررسی مستندات مولدسازي و فروش در سطح ملی (دستگاه هاي متمرکز) کارگروهی با مسؤلیت وزیر
امور اقتصادي و دارایی و عضویت معاون حقوقی رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس سازمان اداري و استخدامی

 
کشور و رئیس دستگاه اجرایی ذیربط تشکیل می گردد و دبیرخانه این کارگروه در وزارت امور اقتصادي و دارایی مستقر است. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی می تواند رأساً یا از طریق واحد هاي استانی خود نسبت به شناسایی اموال و اراضی دولتی که مازاد بر
نیاز دستگاه بوده یا بدلیل عدم ثبت در مهلت مقرر در «سادا» منجر به مستندسازي یا اصلاح اسناد مالکیت آن ها بنام دولت
جمهوري اسلامی ایران گردیده، براي مولدسازي یا فروش آن ها با رعایت ماده (3) این آیین نامه اقدام نماید. منابع حاصل بعنوان
درآمد عمومی دولت محسوب می گردد. پس از اعلام دستگاه اجرایی یا تشخیص وزارت امور اقتصادي و دارایی و تشکیل پرونده و
طرح موضوع در کارگروه ملی و استانی، مجوز مولدسازي یا فروش براي هریک از اموال توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی صادر می

 
شود. 

انتشار انواع اوراق مالی اسلامی خارج از سقف اوراق مالی اسلامی قابل انتشار تا سقف حداکثر 20 هزار میلیارد ریال با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی توسط وزارت انجام می گیرد و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است اعتبار لازم براي
بازپرداخت اصل و سود اوراق مذکور را در سررسید هاي مقرر از محل درآمد هاي حاصل از مولدسازي دستگاه و منابع عمومی دولت

 
در لوایح بودجه سنواتی منظور نماید. 

دستگاه هاي اجرایی مجازند نسبت به اجاره بلند مدت اموال غیرمنقول اعم از واحد هاي خدماتی و رفاهی و مجتمع هاي فرهنگی،
هنري و ورزشـی و سایرحقوق مالی مرتبط با اموال غیرمنقول از طریـق برگـزاري مزایـده بـه اشخاص صاحب صلاحیت بخش هاي
خصوصی، تعاونی، شهرداري ها تا حداکثر مدت (10) سال با مجوز وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایند و اجاره اموال منقول (به
استثناء خودرو هاي دولتی که از شمول این آیین نامه خارج می باشند) به شرط عدم استهلاك کلی در سنوات اجاره امکان پذیر می

 
باشد. 

دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال غیرمنقول مازاد و یا حقوق مالی را که مطابق این آیین نامه، مجوز فروش آن ها توسط وزیر امور
اقتصادي و دارایی صادر می گردد، حداکثر ظرف مدت دو ماه از تاریخ ابلاغ مجوز با رعایت قوانین و مقررات از طریق حراج عمومی در
بورس و یا مزایده عمومی در سامانه تدارکات الکترونیک دولت با رعایت قانون تجارت الکترونیکی و نیز مقررات تعیین شده در قانون
برگزاري مناقصات، به نحوي که با مزایده منطبق باشد، به فروش برسانند. در خصوص فروش اراضی و اموال واقع در شهر هاي کم

 
برخوردار و مناطق روستایی علاوه بر سامانه تدارکات الکترونیک دولت، اطلاع رسانی به طرق مقتضی بعمل خواهد آمد. 



مولدسازي در شرکت هاي دولتی به پشتوانه اموالی که از محل منابع داخلی شرکت خریداري شده یا در اجراي ماده (117) قانون
محاسبات عمومی مالکیت اموال غیرمنقول به شرکت منتقل شده است، با تصویب مجمع عمومی شرکت و با تضمین بازپرداخت اصل
و سود مربوط به اوراق اسلامی منتشر شده یا توثیق اموال توسط خود شرکت، از محل منابع داخلی بلامانع است. در مورد سایر اموال
دولتی در اختیار شرکت هاي مذکور مطابق مقررات اموال دولتی اقدام گردیده و باید توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی مجوز لازم

 
صادر گردد. 

مجوز فروش اموال غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی که در اجراي بند (هـ) تبصره (12) قانون بودجه سال 1398 و جزء (3) بند
(د) تبصره (12) قانون بودجه سال 1399 کل کشور توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی ابلاغ شده و تا پایان سال 1399 اجرا نشده
است، در سال 1400 داراي اعتبار و قابل اجرا می باشد و دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال مذکور را حداکثر تا پایان شهریور ماه با

 
رعایت مفاد این آیین نامه به فروش و نسبت به دریافت اعتبار اقدام کنند. 

وزارت مجاز است براي اجاره اموال غیرمنقول مازاد مولد و فروش اموال مازاد با همکاري بانک هاي دولتی و خصوصی به ویژه بانک
مسکن صندوق سرمایه گذاري املاك و مستغلات (با یا بدون بازار گردان) راه اندازي و به انجام معاملات واحد هاي این صندوق ها از
طریق بورس و فرابورس اقدام نماید؛ املاك دولتی به صندوق منتقل می شود و دولت در ازاي آن واحد هاي سرمایه گذاري صندوق را

 
دریافت می کند. 

املاك با کاربري مسکونی داراي قرارداد قبل ازتاریخ 24/1/1388 که براي استفاده در اختیار کارکنان واجد شرایط قرار گرفته و به

 
عنوان خانه سازمانی استفاده شده مشمول این آیین نامه نمی باشد. 

به استناد جزء (2) بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور و ماده (21) ضوابط اجرایی قانون، دستگاه هاي اجرایی

 
موظفند از محل فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد، تمام یا بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان خود را تامین نمایند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی از جمله وزارت آموزش و پرورش، بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان دامپزشکی دانشگاه هاي وابسته
به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مکلف به واگذاري و فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد در جهت اجراي اقدامات پیش

 
بینی شده در بند قانونی فوق هستند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی و وزارت امور اقتصادي و دارایی موظفند منابع حاصل از واگذاري اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد
موضوع ماده یاد شده را به ردیف درآمدي مربوط واریز نموده و سازمان برنامه و بودجه کشور موظف است منابع حاصله را براي تأمین
بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه هاي اجرایی، رتبه بندي معلمان و اعمال مدرك تحصیلی معلمان، پرداخت مطالبات
معلمان مأمور به مدارس خارج از کشور، تأمین بخشی از مطالبات ایثارگران مندرج در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، تأمین
پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شهدا و ایثارگران بازنشسته مشمولان قانون حالت اشتغال و تبصره ماده (38) قانون جامع
خدمات رسانی به ایثارگران، اجراي قانون تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان هاي پزشکی قانونی کشور و انتقال خون ایران به
کارمندان سازمان دامپزشکی و سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور، متناسب سازي حقوق شهداي بازنشسته و حقوق
والدین شهدا با جانبازان 50 درصد، همسان سازي حقوق اعضاي هیأت علمی دانشگاه هاي وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري
با حقوق اعضاي هیأت علمی غیربالینی دانشگاه هاي وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تأمین مطالبات سهم قانونی

 
حق عضویت اعضاي صندوق ذخیره بسیجیان و اجراي موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اختصاص دهد. 

 
تصویب آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع خودرو ها 



هیات وزیران به پیشنهاد سازمان حفاظت محیط زیست، آیین نامه اجرایی ماده (8) قانون هواي پاك درخصوص «تعیین سن
فرسودگی انواع خودروها» را با رویکرد حفظ حق مالکیت افراد درخصوص وسیله نقلیه و افزایش نظارت بر انجام معاینه فنی به جاي

 
تعیین مطلق سن به عنوان معیار فرسودگی خودرو، به تصویب رساند. 

براساس آیین نامه فوق، با توجه به کاهش ایمنی و آلایندگی انواع وسایل نقلیه با گذشت زمان در اثر استهلاك و پوسیدگی اجزا و
بدنه، شاخص سن مرز فرسودگی بجاي سن فرسودگی تعیین شده و خودرو هاي مشمول ملزم به افزایش دفعات سالانه معاینه فنی و

 
افزایش هزینه هاي تردد هستند. 

این امر به نحوي است که مالک وسیله نقلیه جهت اطمینان از صحت عملکرد آن، بایستی در بازه هاي زمانی کوتاه تري اقدام به
معاینه فنی و بازرسی خودرو نماید. این خودرو ها به علت کارکرد بیشتر و طول عمرشان، عمدتاً دچار پوسیدگی بدنه و ساختار

 
می¬شوند و ریسک بروز تصادفات در سطح جاده ها و شهر ها را به شدت افزایش می دهند. 

به موجب آیین نامه اجرایی یاد شده، سن مرز فرسودگی براي خودرو هاي شخصی شامل سواري، استیشن (ون) و سواري کار 15 سال

 
و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي خودرو هاي عمومی شامل تاکسی سواري، استیشن (ون) و سواري کار بنزینی و دوگانه سوز، پایه گازسوز و برقی، سن مرز
فرسودگی به ترتیب 8، 10 و 14 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آن ها به ترتیب،

 
4 مرتبه (سه ماه یکبار) در سال و 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال تعیین گردید. 

سن مرز فرسودگی براي وانت پایه گازسوز و بنزینی، دوگانه سوز و دیزلی به ترتیب 14 و 13 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به سن مرز فرسودگی 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس درون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به
بازسازي با رعایت قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی) سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به این سن، براي اتوبوس هاي دیزلی و پایه گازسوز 4 مرتبه (3 ماه یکبار) در سال و براي اتوبوس هاي برقی 3 مرتبه (4 ماه

 
یکبار) در سال تعیین شد. 

سن مرز فرسودگی براي مینی بوس و میدل باس درون و برون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به بازسازي با رعایت قانون
رسیدگی به تخلفات رانندگی) به ترتیب 8، 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن فرسودگی براي هریک از
آن ها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس برون شهري و کشنده، کامیون و کامیونت، سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 16

 
سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به این سن، به ترتیب براي هریک از آن ها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال خواهد بود. 

همچنین براي موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري، بنزینی انژکتوري و برقی، سن مرز فرسودگی به ترتیب 5، 6 و 12 سال و تعداد

 
معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آن ها 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي سواري دولتی نیز سن مرز فرسودگی 13 سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 3 مرتبه (4 ماه یکبار)

 
در سال تعیین شده است. 

تعداد دفعات معاینه فنی خودرو هاي شخصی مندرج در آیین نامه، 5 سال پس از گذشتن از سن مرز فرسودگی به 3 مرتبه در سال



 
(هر 4 ماه یکبار) افزایش می یابد. 

همچنین تردد وسایل نقلیه شامل تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري با سامانه سوخت رسانی
کاربراتوري، در شهر هاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع می باشد و مشمول کلیه محدو یت¬هاي خودرو

 
فرسوده مندرج در ماده (8) قانون هواي پاك می شوند. 

تغییر پلاك انواع وسایل نقلیه عمومی به شخصی به علت کارکرد بالاتر وسایل نقلیه عمومی و افت عملکردي، ایمنی و محیط زیستی

 
آنها، ممنوع است. 

در صورت بازسازي اساسی اتوبوس هاي حمل و نقل عمومی درون شهري طبق دستورالعمل مشترك وزارتخانه هاي کشور و صنعت،

 
معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست، 5 سال به سن مرز فرسودگی آن ها اضافه می شود. 

تردد خودرو هاي کاربراتوري در محدوده هاي LEZ (ناحیه کم انتشار) و ممنوعه وفق ماده (18) قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی،
در شهر هاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع است و در صورت تردد این خودرو ها در مناطق ممنوع اعلام شده

 
در محدوده کلانشهرها، 2 میلیون ریال جریمه خواهند شد. 

براي خودرو هاي سنگین و نیمه سنگین، سبک و موتورسیکلت با قواي محرکه ترکیبی (هیبریدي) سن مرز فرسودگی براساس قوه
محرکه احتراقی بوده و نسبت به وسایل نقلیه داراي قواي محرکه صرفاً احتراقی، دو سال به " سن مرز فرسودگی" آن ها اضافه می

 
شود. 

 
در موارد زیر، دو سال به سن مرز فرسودگی اضافه می شود: 

الف ـ کلیه خودرو هاي دیزلی در صورت نصب پالایش¬گر (فیلتر) دوده استاندارد حداقل یک سال قبل از رسیدن به سن مرز

 
فرسودگی 

ب ـ تعویض واکنش ساز (کاتالیست) استاندارد و سامانه (سیستم) آلایندگی اگزوز براي تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و پایه

 
گازسوز 

همچنین با توجه به پیش بینی هاي انجام شده در آیین نامه مذکور، انتظار می رود با افزایش تعداد دفعات معاینه فنی خودرو هایی
که به سن مرز فرسودگی می رسند، به مرور خودرو هاي داراي فناوري هاي قدیمی مانند وسایل نقلیه کاربراتوري، از چرخه مصرف
خارج و اسقاط شوند؛ هر چند نتایج مورد انتظار، به صورت تدریجی محقق خواهند شد. از طرفی با افزایش نظارت بر سلامت فنی،

 
ایمنی و آلایندگی خودرو، انتظار می رود تلفات انسانی و خسارات مالی ناشی از حوادث رانندگی نیز کاهش یابد. 

 
موافقت دولت با تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی 

هیات وزیران در راستاي تکالیف مقرر در قانون تدوین و تنقیح قوانین و مقررات کشور، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور مبنی

 
بر تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی موافقت کرد. 

در تصویب نامه تنقیحی در موضوع سرمایه گذاري خارجی، تمامی مصوبات هیات وزیران، کمیسیون هاي موضوع اصل 138 قانون
اساسی، نمایندگان ویژه رییس جمهور و مقررات مصوب شوراي انقلاب در موضوع «سرمایه گذاري خارجی» از ابتداي دوران مقرره



گذاري در کشور تاکنون، شناسایی و در چهار فهرست «معتبر»، «منسوخ ضمنی و با اجرا منتفی»، «منسوخ صریح و ابطال شده» و

 
«غیرمعتبر با انقضاي زمان» دسته بندي و تدوین شده است. 

 
لایحه الحاق وزارت نیرو به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور 

هیات وزیران نظر به گستره وسیع اراضی تحت مدیریت وزارت نیرو مشتمل بر اراضی بستر رودخانه ها، مسیل ها، انهار طبیعی، کانال
هاي عمومی، مرداب ها و برکه هاي طبیعی، لایحه الحاق این وزارت به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام

 
دائمی برنامه هاي توسعه کشور را به تصویب رساند. 

بر اساس این لایحه، وزارت نیرو، شرکت هاي آب منطقه اي و سازمان آب و برق خوزستان به فهرست دستگاه هاي اجرایی مندرج در
ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور در خصوص رفع تصرفات غیرقانونی از اراضی بستر و حریم رودخانه ها، مسیل

 
ها، انهار طبیعی و کانال هاي عمومی اضافه می شود. 

صیانت و حراست از اراضی مذکور، تسریع در برخورد با تجاوزات نسبت به این اراضی و رفع تصرفات غیرقانونی، جلوگیري از تبعات و
خسارات جانی و مالی ناشی از وقوع سیلاب هاي احتمالی و تصرفات غیرقانونی، کاهش هزینه هاي جانبی براي تثبیت مالکیت دولت و
دفاع از حقوق دولتی و نیز شفاف سازي اقدامات و جلوگیري از پدیده فساد در این حوزه، از مهترین دلایل تصویب این لایحه به شمار

 
می رود. 

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابر ها 

هیات وزیران باتوجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابر ها و تعدیل وضع آب و هوا، با پیشنهاد وزارت راه و شهرسازي درخصوص

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابر ها موافقت کرد. 

بر این اساس، کلیه پروژه هاي عملیاتی- اجرایی اشخاص حقیقی و حقوقی درخصوص تعدیل وضع هوا، افزایش بارش و کاهش
مخاطرات جوي ناشی از هرگونه مداخلات انسانی می بایست قبل از هرگونه عملیات اجرایی از حیث مبانی تئوري و امکان سنجی

 
عملی توسط سازمان هواشناسی کشور مورد ارزیابی قرار گیرد. 

طرح هاي مذکور پس از تأیید سازمان هواشناسی در کارگروهی متشکل از معاونت علمی و فناوري رئیس جمهور، مرکز همکاري هاي
تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، وزارت نیرو، وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو هاي مسلح، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان

 
هواشناسی کشور تأییدیه نهایی را خواهند گرفت. 

سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان دبیر این کارگروه تعیین می گردد. دستورالعمل ارزیابی طرح هاي ارایه شده، ظرف مهلت سه

 
ماه پس از ابلاغ این تصویبنامه توسط سازمان هواشناسی کشور تدوین و به تایید کارگروه موضوع این مصوبه می رسد. 

همچنین تولید، واردات، خرید و به کارگیري دستگاه هاي یونیزاسیون براي باران زایی و کاهش گرد و غبار به جز در امور تحقیقاتی،

 
بدون مجوز کمیسیون علمی، تحقیقاتی و فناوري هیات دولت ممنوع است. 

ایجاد کارگروه تخصصی با مرجعیت سازمان هواشناسی با توجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابر ها و تعدیل وضع آب و هوا و



ضرورت بررسی هاي بین رشته اي و فرارشته اي در کنار تنوع و تعدد طرح هاي تحقیقاتی و پژوهشی در کشور با عنایت به گستره و
ماهیت موضوع تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابر ها و لزوم ارزیابی و سنجش علمی بودن آنها، از مهترین اهداف اخذ این تصمیم

 
به شمار می رود. 

 
اصلاح مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء 

با موافقت هیات وزیران، مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء اصلاح شد.

به موجب اصلاح مصوبه فوق، در ردیف (14) جدول پیوست تصویب نامه، مبلغ برآورد براي طرح تولید آلومینا از نقلین سینیت سراب،
از رقم 4800 میلیارد ریال به معادل ریالی مبلغ 137 میلیون و 25 هزار و 896 یورو و ظرفیت از 200 هزار تن به 70 هزار تن تغییر

 
می یابد. 

دولت این تصمیم را با توجه به استراتژیک بودن تأمین پودر آلومینا براي صنایع آلومینیوم کشور و کاهش وابستگی به واردات آن،

 
اتخاذ کرد. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- تاکید دولت بر استفاده بهینه از منابع ارزي براي تامین کالا هاي اساسی انتهاي پیام/



محسنی بندپی: 90 درصد پروژه ها در 6 ماهه اول سال جاري افتتاح می شود

منبع: میزانشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار تهران با اشاره به 43 پروژه جهش تولید از افتتاح 90 درصد این پروژه ها در شش ماه اول سال جاري خبر داد.

خبرگزاري میزان- طبق اعلام پایگاه اطلاع رسانی استانداري تهران؛ انوشیروان محسنی بندپی در اولین کارگروه اقتصاد، اشتغال
و سرمایه گذاري مشترك با جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: 43 پروژه جهش تولید در استان تهران وجود دارد که 21 پروژه

 
در حوزه جهادکشاورزي است و 90 درصد این پروژه ها در شش ماه اول سال جاري افتتاح می شود. 

وي ادامه داد: 9 پروژه در حوزه صنعت داریم که سه پروژه مربوط به شهرك هاي صنعتی است و بقیه پروژه ها با زمان بندي تا پایین

 
6 ماه اول سال 1400 به بهره برداري می رسد. 

استاندار تهران سپس بیان کرد: سه پروژه در حوزه دانش بنیان وجود دارد که دو پروژه به سرانجام رسیده و یک پروژه دیگر 80 درصد
پیشرفت فیزیکی دارد، ضمن اینکه 10 پروژه جهش تولید در حوزه گردشگري داریم که نه پروژه آن در شش ماه اول به بهره برداري

 
می رسد. 

انوشیروان محسنی بندپی همچنین در اولین کارگروه اقتصاد، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك با جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی اظهار
داشت: با توجه به افزایش تورم و افزایش قیمت لوازم مصرفی پروژه هاي جهش تولید بایستی سقف تسهیلات اضافه شود و یارانه

 
تسهیلات نیز 2 درصد افزایش یابد که این موضوع در سازمان برنامه و بودجه باید تایید شود. 

وي افزود: اهمیت کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري فعالیت بیشتري را می طلبد و هرکدام متولی خاصی دارد و شرح وظایف

 
نیز ابلاغ شده است. 

استاندار تهران خاطرنشان کرد: دو کمیته اقتصاد مقاومتی و سرمایه گذاري نیز مشخص شده تا فعالیت ها روان تر پیش برود، به علاوه

 
جلسات اقتصاد مقاومتی نیز باید به صورت متناوب برگزار شود. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- محسنی بندپی: لزوم بازنگري سهم 27 صدم درصدي مالیات بر ارزش افزوده براي ورزش استان تهران انتهاي پیام/



مولر:بسیار انگیزه دارم و می خواهم در نقش یک یک کاتالیزور عمل کنم

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/03/09
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توماس مولر، ستاره تیم ملی آلمان، می گوید هدف او و هم تیمی

 
هایش موفقیت در یورو است. 

به گزارش فرتاك نیوز، بعد از رقابت هاي جام جهانی 2018
روسیه و حذف مفتضحانه تیم ملی آلمان بود که چند بازیکن با
تجربه از جمله توماس مولر توسط یواخیم لوو کنار گذاشته
شدند. با این حال آلمان در این مدت نتوانست نتایج خوبی کسب

 
کند و همین موضوع باعث شد که در آستانه مسابقات یورو توماس مولر و متس هوملس با تصمیم لوو به تیم ملی بازگردند. 

توماس مولر حالا در یک کنفرانس مطبوعاتی پیرامون بازگشت به تیم ملی آلمان می گوید: ""من دقیقا نمی دانم این دوري چقدر
طولانی بود اما تیم خیلی خوب از من استقبال کرد. من می خواهم آنچه را که در یک و نیم سال گذشته باعث قدرت من شده است را
به تیم بیاورم. من می خواهم شرایط را براي هدایت بقیه تیم فراهم کنم. بسیار انگیزه دارم و می خواهم در نقش یک یک کاتالیزور که

 
می تواند توربو تیم را دوباره راه اندازي کند، عمل کنم. 

در اینجا هیچ چیز جدید به نظر نمی رسد. من همیشه تیم ملی را تماشا کرده ام و مدتی است که بازیکنان جوان را می شناسم. ما به
اینجا آمده ایم تا با هم به چیزهاي بزرگ برسیم. در طول این شش هفته ما یک تیم واحد خواهیم بود و همه این مسئله را خواهند

 
دید."" 

مولر درباره مذاکرات با لوو: ""ما چندین بار تلفنی صحبت کردیم. اولین مکالمه در مورد آنچه از یکدیگر انتظار داریم بود سپس
صحبت هاي دیگري نیز انجام شد که ما به جزئیات پرداختیم. ما این احساس را داشتیم که هر دوي ما کاملا خواهان موفقیت در یورو

 
هستیم."" 

مولر در مورد کنار گذاشته شدن از تیم ملی از سال 2018: ""البته آن زمان یک شکست شخصی براي من بود. اوضاع براي من خوب

 
پیش نمی رفت. من در آن زمان تصمیم لوو را فهمیدم."" 

گل قهرمانی کاي هاورتز در فینال چمپیونزلیگ: ""وقتی در فینال CL با تیم خود بازي می کنید، این به شما اعتماد به نفس می



دهد که می توانید در بالاترین سطح بازي کنید و هنگامی که بتوانید در چنین بازي با کلاس عالی اثر خود را بگذارید، همچنین به

 
شما در بازي هاي آینده اطمینان خاطر می دهد."" 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

 
آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره بیات + فیلم 

 
«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد مردمی ثمر (سمر) شد 

 
نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

فرتاك تیم ملی آلمان توماس مولر



محمدي: اگر کمی آدم استرس هم داشته باشد خوب است
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مدافع چپ تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواري کرد تا با توجه به
شرایط تیم ملی و آمادگی بازیکنان، بتوانند دست پر از منامه به

 
تهران بازگردند. 

به گزارش فرتاك نیوز، میلاد محمدي که امشب در محل اردوي
تیم ملی، میهمان برنامه «شب هاي فوتبالی» بود، درباره شرایط
اردوي تیم ملی در کیش توضیح داد: بازي هاي بسیار مهمی را
در پیش داریم اما واقعا امکانات اردوي کیش هم خوب بود؛ به

 
امید خدا و با دعاي خیر مردم انشاالله بتوانیم نتیجه خوبی در بحرین بگیریم و با دست به کشور برگردیم. 

محمدي درباره حضور بازیکنان پرتعداد در لیگ بلژیک گفت: بله، علی قلی زاده و کاوه رضایی در تیم شالروا هستند و خوب هم بازي

 
می کنند و شرایطمان در لیگ بلژیک خوب است؛ الان هم که لیگ تمام شده و ما به اردوي تیم ملی آمده ایم. 

دفاع چپ تیم ملی درباره شرایط خود و هم پستی هایش گفت: جاي امید نورافکن واقعا خالی است، با همدیگر رفیق هستیم و واقعا
جاي او الان در تیم ملی خالی است؛ البته بازیکنان دیگري مثل آقاي حاج صفی و آقاي امیري هم هستند که می توانند در پست دفاع
چپ به میدان بروند، با این حال تصمیم نهایی با سرمربی تیم ملی است و هر کسی که آماده تر باشد مطمئنا در ترکیب تیم ملی قرار
خواهد گرفت. البته که مهم نیست واقعا چه کسی بازي کند، خدا شاهد است که همیشه می گویم اگر قرار است یکی دیگر به تیم

 
ملی کمک کند، یکی بازیکن دیگر بازي کند چون مهم نتیجه گرفتن است. 

محمدي درباره شرایط حساس تیم ملی براي صعود گفت: به هیچ عنوان براي ما در شرایط فعلی دوم شدن معنایی ندارد، اگر کمی
آدم استرس هم داشته باشد خوب است، چرا که می تواند با جدیت به میدان برود؛ در حال حاضر واقعا ما همه تلاش خودمان را به کار
گرفته ایم و چشممان به دعاي خیر مردم عزیز است تا انشاالله با دعاي خیر این عزیزان بتوانیم نتایج خوبی کسب کنیم، ما بازي به

 
بازي در این مرحله پیش خواهیم رفت. 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 



 
آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره بیات + فیلم 

 
«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد مردمی ثمر (سمر) شد 

 
نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

تیم ملی ایران میلاد محمدي فرتاك



جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک

منبع: پارسینهشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/03/09

یک داوطلب انتخابات ریاست جمهوري گفت: فردي می تواند که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند،
دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد.

سعید جلیلی در گفتگوي خود در رابطه با روایت نظام سلامت در اینستاگرام ضمن اداي احترام به شهداي سلامت بویژه در
دوران کرونا، با بیان اینکه مدیریت این نظام با مدیریت بیماري تفاوت دارد، اظهار کرد: در حوزه نظام سلامت دو نگاه وجود دارد.
نگاهی که به حداقل ها اکتفا می کند و وظیفه خود را منحصر در درمان مردم و تامین دارو میداند و نگاهی که معتقد است باید همه

 
ي مولفه هاي دخیل در نظام سلامت را وارد معادلات کرد و نسبت به همه ي آنها برنامه ریزي نمود. 

وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهمترین آن بحث عدالت اجتماعی است.
توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر از یک ربع
ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید عدالت توزیعی

 
برقرار باشد، چه برسد به موضوعات حیاتی مثل دسترسی به پزشک و غیره. 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و ابراز کرد: برنامه

 
حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفا پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت، همه ي نظام سلامت نیست؛ کشور ما سالانه
حدود 100 هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند؛ از وزارت راه تا

 
وزارت صنعت در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،
مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام بدهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هاي تک و گردشگري سلامت را یکی از
مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدیدهایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات

 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تامین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جز چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین



وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برونداد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

وي در انتقاد هزینه هاي القائی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد؛ براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزیی میشود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و .. میکند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القائی در

 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر

 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

نماینده رهبر انقلاب در شورایعالی امنیت ملی با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي
مشترك میان وزارت بهداشت با سایر نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است.
بسیاري از دستگاه ها از جمله وزارت آموزش و پروش، صداوسیما و .. نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع

 
نظام سلامت دولت سایه، نسبت به این بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی ماموریت تعریف کرده است. 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این
متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتیکه بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این درحالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و خاطرنشان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان
خود مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار



باشد. پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه
ماست.



نهادهاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی کنند

منبع: ایسناشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار گیلان گفت: لازم است نهادها، دستگاه هاي فرهنگی و البته رسانه ها براي پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی
موثري داشته باشند.

ارسلان زارع در جلسه کارگروه مبارزه با آلودگی هواي
گیلان، بر ضرورت حفظ سلامت شهروندان، حفاظت از
اشتغال موجود و پیشگیري از آسیب هاي ناشی از تغییر
شرایط اقلیمی اشاره و بیان کرد: قانون هواي پاك از جمله
قوانین مترقی براي توسعه جامعه و کشور محسوب می

 
شود. 

وي فرهنگ سازي و توجه بیشتر مردم به پیشگیري از
آلودگی هوا و نقش آفرینی موثر دستگاه هاي فرهنگی،
موسسات تحقیقاتی، آموزش و پرورش و مراکز آموزش و

 
عالی، رسانه ها، صدا و سیما و نیز دستگاه هاي متولی در راستاي افزایش ضریب اطمینان استانداردها را مورد تاکید قرار داد. 

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه دستگاه ها باید با همکاري و هم افزایی مضاعف نسبت به اقدامات کوتاه مدت و بلندمدت
اهتمام ورزند، گفت: نظارت جدي بر کارت معاینه فنی تاکسی ها، کامیون ها و اتوبوس ها از طریق اتحادیه تاکسیرانان و راهداري و
حمل و نقل جاده اي و خودروهاي شخصی با همکاري پلیس راهور و نیز پایش مستمر خودروهاي دستگاه هاي اجرایی، می تواند در

 
کاهش آلایندگی موثر باشد. 

زارع برخورد با شرکت هاي آلوده کننده هوا و اطلاع رسانی آن از طریق رسانه ها را نیز موجب بازدارندگی و پیشگیري از آسیب هاي

 
آلایندگی توسط دیگر شرکت ها و مراکز پرخطر دانست. 

وي با بیان اینکه حفظ سلامت شهروندان اولویتی با اهمیت است، گفت: لازم است نهادها، دستگاه هاي فرهنگی و البته رسانه ها براي

 
پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی موثري داشته باشند. 

انتهاي پیام



جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/03/09

سعید جلیلی با بیان اینکه تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه
خواهد بود، گفت: بنابراین فردي می تواند در مسند وزارت…

سعید جلیلی با بیان اینکه تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه
خواهد بود، گفت: بنابراین فردي می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند که صرفا یک پزشک نیست بلکه متخصص

 
نظام سلامت باشد. 

سعید جلیلی ، نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ، در
گفتگویی با عنوان «روایت نظام سلامت» ضمن اداي احترام به شهداي
سلامت بویژه در دوران کرونا ، با بیان اینکه مدیریت نظام سلامت با مدیریت
بیماري تفاوت دارد، گفت: در حوزه نظام سلامت دو نگاه وجود دارد؛ نگاهی
که به حداقل ها اکتفا می کند و وظیفه خود را منحصر در درمان مردم و
تامین دارو میداند و نگاهی که معتقد است باید همه ي مولفه هاي دخیل
در نظام سلامت را وارد معادلات کرد و نسبت به همه ي آنها برنامه ریزي

 
کرد. 

 
وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهمترین آن بحث عدالت اجتماعی است. 

جلیلی گفت: توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر
از یک ربع ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید

 
عدالت توزیعی برقرار باشد، چه برسد به موضوعات حیاتی مثل دسترسی به پزشک و .. 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و ابراز کرد: برنامه

 
حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفا پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت، همه ي نظام سلامت نیست؛ کشور ما سالانه
حدود 100 هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند؛ از وزارت راه تا

 
وزارت صنعت در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

 
وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،



مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام بدهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 

 
پیشرفت هاي ایران در پزشکی ارزآور است 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هایتک و گردشگري سلامت را یکی از
مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدید هایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات

 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تامین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جز چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین
وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

 
انتقاد از طرح تحول سلامت بدون بهداشت 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برونداد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

 
10 برابر دیگران هزینه کردیم یک دهم خدمات دادیم! 

وي در انتقاد هزینه هاي القائی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد؛ براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزیی میشود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و .. میکند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القائی در



 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر

 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

عضو شورایعالی امنیت ملی با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي مشترك میان
وزارت بهداشت با سایر نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است. بسیاري از
دستگاه ها از جمله وزارت آموزش و پروش، صداوسیما و .. نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع نظام سلامت

 
دولت سایه، نسبت به این بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی ماموریت تعریف کرده است. 

 
هزاران متقاضی تحصیل پزشکی فرصت است 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این
متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتیکه بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این درحالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و خاطرنشان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان
خود مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار
باشد. پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه

ماست.



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد مطرح کرد؛ رشد درآمدهاي

غیرشهریه اي در دانشگاه آزاد اسلامی نجف آباد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/03/09

دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد

ایسنا/اصفهان رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد
گفت: رشد درآمد واحد نجف آباد در این حوزه منطقی بوده
و حدود 24درصد رشد درآمد غیرشهریه اي در سال
گذشته در این واحد محقق شد که از میانگین کشوري
10درصدي بالاتر است. دکترامیررضا نقش در نشست
خبري دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد، اظهار کرد:
واحد نجف آباد به عنوان یکی از دو واحد مستقل در استان

 
در رتبه بندي کشوري مطرح است. 

وي افزود: این واحد طی یک سال گذشته و در بحران کرونا موفقیت هاي بسیاري کسب شده و واحد نجف آباد براي تبدیل شدن به

 
دانشگاه مسئله محور، حرکت هاي بزرگی انجام داده است. 

به گزارش ایسنا، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد با اشاره به شعار "هر دانشجو، یک مهارت"، تصریح کرد: در معاونت هاي
مختلف دانشگاه به همراه مراکز سما که به معاونت آموزش مهارت هاي عمومی تبدیل شده، تربیت بهتر دانشجویان مهارتی دنبال می

 
شود. 

 
وي تاکید کرد: دانشگاه اصفهان در راستاي رسالت خود به سمت بالا بردن مهارت دانشجویان خود است. 

دکترنقش، به تمایل پایین دانشجویان براي تحصیل در دانشگاه اشاره کرد و گفت: توسعه بی برنامه در حوزه جذب دانشجو در کشور
باعث شد تعداد دانشجو بیش از نیاز باشد، اما در حال حاضر تب مدرك گرایی کمتر شده و هم اکنون دانشجویان، دانشگاه را خودشان

 
انتخاب می کنند که البته روندي صحیح است. 

وي اظهار کرد: پیش بینی ها حاکی از این است که در 10سال آینده با افزایش تقاضا در زمینه تعداد دانشجو روبرو خواهیم شد و

 
پیش بینی می شود روند جذب دانشجو در دانشگاه ها، افزایشی باشد. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد خاطرنشان کرد: دانشگاه ها باید با تغییر صحیح سرفصل ها، ایجاد رشته هاي جدید و ...

 
جذب مخاطب داشته باشند. 

دکترنقش، به بحران کرونا طی یک سال و چند ماه گذشته اشاره کرد و گفت: دانشگاه ها در این مدت به سمت آموزش مجازي

 
حرکت کرده اند و در سه ترم گذشته بالغ بر 90درصد موفقیت در آموزش مجازي محقق شده است. 



وي با تاکید بر اینکه دانشگاه آزاد هیچ ردیف بودجه دولتی ندارد، به کسب درآمدهاي غیر شهریه اي اشاره کرد و توضیح داد: رشد
درآمد واحد نجف آباد در این حوزه منطقی بوده و حدود 24درصد رشد درآمد غیرشهریه اي در سال گذشته در این واحد محقق شد

 
که از میانگین کشوري 10درصدي بالاتر است. 

همچنین دکترشهلا روزبهانی- معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد در این نشست، یکی از
رسالت هاي دانشگاه آزاد را در زمینه تربیت دانشجوي ماهر و کارافرین اعلام کرد و گفت: این رسالت براساس سیاست هاي کلی
اشتغال است و در این زمینه دانشگاه آزاد با بهره گیري از نطام آموزشی قدرتمند، اقدام به تهیه نظام نامه آموزشی فنی حرفه اي کرد

 
که به دو شیوه آموزش هاي بلند مدت و کوتاه مدت انجام می شود. 

وي، مهم ترین هدف این فعالیت ها را تربیت نیروي متخصص، ماهر و آماده سازي دانشجویان براي ورود به بازار کار معرفی کرد و
گفت: کمبود نیروي متخصص ماهر در کشور مشهود است. بر اساس ارزیابی هاي انجام شده، نیروي متخصص و ماهر فارغ التحصیل
در کشور 18درصد است که میانگین این رقم در کشورهاي توسعه یافته حدود 70درصد است و در این زمینه شکاف عمیقی بین ما و

 
کشورهاي توسعه یافته وجود دارد و نیازمند توجه بیشتر است. 

دکترروزبهانی با اشاره به در دستورکار بودن تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی در دانشگاه آزاد، گفت: دانشگاه نجف آباد در
راستاي تاسیس این دانشکده پیشرو بوده و امیدواریم در راستاي این هدف گام برداشته و پاسخگوي نیاز کشور در تربیت نیروي ماهر

 
باشیم. 

وي به کارگاه هاي کاربنیان در دانشگاه هاي آزاد اشاره و اظهار کرد: کارگاه هاي طراحی و دوخت و ساخت و تولید در واحد نجف آباد

 
فعال است که دانشجو علاوه بر تحصیل در رشته خود کارهاي عملی را در کارگاه هاي دانشگاه طی می کند. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد تصریح کرد: دانشجویان ضمن کار در این کارگاه ها می

 
توانند کسب درآمد داشته باشند و این کاربنیان ها با اهداف ایجاد کسب و کار دایر شده است. 

 
وي به همکاري با سازمان فنی و حرفه اي اشاره کرد و گفت: مراکز مشاوره شغلی در دانشگاه تاسیس شده است. 

دکترروزبهانی یکی از مشکلات دانش آموخته هاي دانشگاهی را نرخ فزاینده بیکاري دانست و افزود: این موضوع مرتبط با نداشتن

 
مهارت هاي مورد نیاز براي ورود به بازار کار است. 

وي از دیگر محورهاي دانشگاه هاي مهارتی را اجراي طرح پویش معرفی کرد و گفت: این طرح با هدف ارایه مهارت هاي حرفه اي و
ایجاد ارتباط دانشگاه، صنعت و جامعه به صورت کلان مطرح شده و واحد نجف آباد نیز در این زمینه فعال است. همچنین به منظور
اجراي طرح سرباز ماهر براي بهره وري بهتر سربازان براي ورود به بازار کار، تفاهم نامه هایی در استان با مراکز ذیربط به امضا رسیده

 
است. 

دکترروزبهانی در پاسخ به ایسنا در خصوص حمایت در مشاغل خانگی، اظهار کرد: طرح آموزش و توسعه کسب و کارهاي خانگی به
طور خاص به واحد نجف آباد اختصاص داده شده و در حال ارائه یک مرکز توسعه کسب و کارهاي خانگی هستیم. این مرکز مدیریت
مهارت آموزي در جهت ایجاد زمینه کسب و کار براي مخاطبین به طور عمده دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی را برعهده دارد.



معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد به مجموعه مدارس سما، اشاره و خاطرنشان کرد: این
مدارس در واحد نجف آباد از پیش دبستانی تا مقطع دانشگاهی فعالند که خوشبختانه در این دوران کرونا در زمینه آموزش مجازي

 
بسیار خوب کار کرده اند و مشکلی بابت آموزش نداشته اند. 

وي در پاسخ به سوال دیگر ایسنا در خصوص فعالیت مراکز سما، گفت: حدود 50درصد از مخاطبان آموزشکده هاي سما افرادي
هستند که در بخش هاي مختلف مشغول به کار هستند که نیاز به افزایش دانش و مهارت هاي کاربردي را در حیطه فعالیت کاري

خود داشته اند. آموزشکده هاي سما با توجه به رسالت خود توانسته به تمام نیازهاي علمی و مهارتی مخاطبان خود پاسخ دهد.



دکترروزبهانی در گفت وگو با آنا تشریح کرد؛ اهداف راه اندازي دانشکده

هاي مهارت و کارآفرینی چیست؟/ مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره

شغلی 3 فرآیند را دنبال می کنند

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/03/09

دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی
واحد نجف آباد گفت: راه اندازي دانشکده هاي مهارت و
کارآفرینی رویدادي ملی براي اجراي منویات رهبر معظم
انقلاب و تحقق شعار تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی
هاست. دکترشهلا روزبهانی، نبود نیروي کار ماهر را یکی از
موانع تولید در کشور برشمرد و به خبرنگار گروه استان
هاي خبرگزاري آنا گفت: بر اساس استانداردهاي تعریف
شده توسط سازمان ملل و گزارش رسمی این سازمان در

مورد ارزیابی میزان مهارت فارغ التحصیلان دانشگاهی، نرخ نیروي ماهر در ایران 18درصد و در کشورهاي توسعه یافته بیش از

 
78درصد است. 

وي افزود: این فاصله به خوبی بیانگر مشکلات موجود بر سر راه تولید، رونق اقتصادي و اشتغال است و بر همین اساس، تدوین نظام
نامه آموزش هاي فنی و حرفه اي و مهارتی منطبق بر رویکرد دانشگاه کارآفرین و تربیت حرفه اي در دستور کار دانشگاه آزاد اسلامی

 
قرار گرفت. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد گفت: مهم ترین اهداف این نظام نامه، تدوین استانداردهاي
آموزشی مبتنی بر شایستگی هاي حرفه اي، برنامه ریزي براي گسترش انواع آموزش هاي فنی وحرفه اي، مهارتی و توسعه رشته ها

 
در قالب خوشه هاي حرفه اي متناسب با آمایش ملی و استانی است. 

 
ارتقاي اثربخش شایستگی هاي منابع انسانی 

عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد بیان کرد: راه اندازي دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی در دانشگاه آزاد اسلامی

 
رویدادي مهم و ملی است که در همین راستا و با هدف تحقق اهداف ترسیم شده، صورت می گیرد. 

معاون دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد، ارائه آموزش هاي لازم براي اشتغال متناظر با مهارت هاي شغلی مورد نیاز منطقه و
ارتقاي اثربخش شایستگی هاي منابع انسانی را ازجمله اهداف راه اندازي دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی برشمرد و گفت: رشته هاي

 
دایر در این دانشکده داراي سرفصل هاي مهارتی هستند. 

دکترروزبهانی اظهار کرد: یکی از ارکان زیرمجموعه دانشکده هاي مهارتی، مدارس عالی مهارتی است که مجري انواع آموزش هاي



مهارتی کوتاه مدت براي مشاغل مختلف است و افراد می توانند پس از گذراندن این دوره هاي تخصصی با مدرکی که دریافت می

 
کنند در همان زمینه مشغول به کار شوند. 

وي اضافه کرد: کارگاه هاي کاربنیان نیز از دیگر ارکان این دانشکده هاست که در آن دانشجو علاوه بر تحصیل به منظور کسب تجربه
براي تولید و آمادگی براي راه اندازي کسب وکار شخصی، بخشی از واحدهاي عملی خود را در کارگاه هاي تولیدي دانشکده می

 
گذراند و دانشجو با مشارکت در تولید می تواند براي خود کسب درآمد هم داشته باشد. 

 
3 فرآیند اصلی مورد توجه مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی نجف آباد به آنا گفت: بالابودن نرخ فزاینده بیکاري دانش آموختگان
دانشگاهی، بیانگر نداشتن مهارت هاي مورد نیاز براي ورود به بازار کار در این قشر است، در همین راستا و به منظور انسجام بخشی به
فعالیت هاي مرتبط با توانمندسازي دانشجویان براي کسب آمادگی هاي لازم براي ورود به بازار اشتغال کشور، مراکز مدیریت مهارت

 
آموزي و مشاوره شغلی راه اندازي می شوند. 

این استاد دانشگاه افزود: نیازسنجی مهارتی، ارائه خدمات مشاوره شغلی و آموزشی و ارائه خدمات مهارت آموزي متناسب با نیاز بازار
کار سه فرآیند اصلی مورد توجه این مراکز است و دانشگاه، مراکز آموزش فنی وحرفه اي، مراکز کاریابی و مرکز مهارت آموزي و

 
مشاوره شغلی از ارکان مرتبط با دانشکده مهارت و کارآفرینی هستند. 

دکترروزبهانی ادامه داد: یکی دیگر از ارکان فعالیت این دانشکده ها «طرح پویش» است که هدف از اجراي آن ارتقاي کار آمادگی و
توام کردن آموزش تخصصی و مهارت حرفه اي و ایجاد ارتباط و پیوند نظام مند میان دانشگاه، صنعت و جامعه است و امکان حضور

 
دانشجو هم زمان با تحصیل در بنگاه هاي تولیدي و نهادهاي اجتماعی فراهم می شود. 

وي گفت: طرح آموزش و توسعه کسب وکارهاي خانگی با هدف توانمندسازي افراد خانواده، حمایت از اقتصاد مقاومتی و رونق

 
اقتصادي خانواده ها در دستور کار قرارگرفته است. 

معاون آموزش هاي عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی نجف آباد انعقاد تفاهم نامه همکاري طرح جامع مهارت آموزي کارکنان
وظیفه میان ستاد کل نیروهاي مسلح و دانشگاه آزاد اسلامی را یادآور شد و افزود: در قالب این تفاهم نامه، تربیت سربازان ماهر و
آماده سازي آنان براي ورود به بازار کار به دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی محول شده است و در همین راستا تفاهم نامه هایی با

مراکز ذي ربط در سطح استان و شهرستان منعقد می شود.



پیشرفت هایی که فقط ادعا می شود/ وجود سرمایه گذاري  هاي نامرئی در یزد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/03/09

 به گزارش خبرنگار فارس از یزد، گرچه برخی مسئولان
اقتصادي استان یزد معتقدند بسترهاي لازم براي سرمایه گذاري فراهم است و وضعیت زیرساخت هاي سرمایه گذاري در این استان را
مطلوب می دانند اما برخی نیز از نبود این زیرساخت ها به ویژه در مناطق محروم می گویند و معتقدند استان یزد از جمله استان هاي

 
سرمایه گریز به شمار می رود. 

این در حالی است که یزد از گذشته به عنوان یک استان با رونق اقتصادي و مشارکت بالاي مردمی در طرح هاي صنعتی به شمار می
رفته و امروز نیز این استان صنعتی و معدنی، در قامت شهر گردشگري و علمی کشور به عنوان مناطق پر ظرفیت براي سرمایه گذاري

 
یاد می شود. 

به گفته کارشناسان و صاحب نظران، تنگ نظري ها، فقدان راهبرد معین در تصمیم گیري، بالا بودن خطرپذیري، رقابت نابرابر بین
دولت و بخش خصوصی، موانع سیاسی، اجتماعی و فرهنگی، نظام بانکی و بهره بالا، بیمه و مالیات، نرخ بالاي زمین و تصمیم گیري
فردي و نبود روابط بین المللی تجاري از جمله موانع سرمایه گذاري در استانی که عنوان دومین استان معدنی کشور را به یدك می

 
کشد به شمار می رود. 

 
رشد آمار سرمایه گذاري و تولید روي کاغذ 

 
 



 
  

البته بسیاري از علاقمندان به تولید و کارآفرینی در این سال ها براي به ثمر رساندن ایده هاي خود تلاش کرده و گام هایی برداشته
اند به طوریکه به اذعان رئیس سازمان صنعت و معدن استان، مجموع آمار پروانه هاي بهره برداري از معادن استان یزد تا پایان

 
فروردین ماه 1400 به 641 مورد رسیده است و رشد 31 درصدي صدور پروانه بهره برداري صنعتی را در یزد شاهد هستیم. 

به گفته محمدرضا علمدار یزدي در سال 99 به رغم همه تحریم هاي ظالمانه دشمنان و محدودیت هاي ناشی از شیوع ویروس کرونا،

 
شاهد افزایش صدور پروانه هاي بهره برداري صنعتی در یزد بوده ایم که این امر نشانگر ثبات اقتصادي در استان است. 

این در حالی است که سخت گیري ها و کاغذ بازي اداري به ویژه در بحث مالیات، فقدان زیرساخت هاي لازم و بی ثباتی در تصمیم
گیري ها به ویژه در شهرداري ها، دستگاه هاي دولتی و نهادهاي دخیل نیز در عدم سرمایه گذاري بزرگ و کلیدي استان نقش

 
پررنگی دارند. 

بنا بر اظهار رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد، تعداد 353 فقره پروانه بهره برداري صنعتی طی سال 99 در استان یزد

 
صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال 98 رشد 31 درصدي را نشان می دهد. 

علمدار یزدي گفته براي صدور این تعداد پروانه بهره برداري 37 هزار و 274 میلیارد ریال سرمایه گذاري در استان صورت گرفته که

 
نسبت به سال 98 حدود 139 درصد رشد داشته است. 

وي افزود: با صدور پروانه بهره برداري براي 353 واحد صنعتی، براي تعداد 4491 نفر در استان اشتغال زایی شد که رشد 28درصدي

 
نسبت به مدت مشابه را نشان می دهد. 

به اذعان کارشناسان و صاحب نظران، این امارها در حالی مطرح می شود که خروجی مناسبی از این سرمایه گذاري ها دیده نشده و
استان یزد بر اساس گزارش مرکز آمار ایران در ردیف استان هاي بیکار کشور قرار دارد و با موانعی روبروست که نتوانسته مشکلات

 
خود را در این زمینه حل کند. 

مهمترین راهکارها براي رفع موانع موجود سرمایه گذاري، شکل گیري کمیته صیانت از سرمایه گذاري، تسهیل فضاي کسب و کار،

 
حمایت بیشتر از سرمایه گذاران، تغییر دیدگاه ها و روش ها و تصمیم گیري جمعی به جاي فردي و اصلاح ساختاري و قوانین است. 

بسیاري از صاحبنظران و فعالان اقتصادي معتقدند در دولت روحانی به دلیل مسائل و مشکلاتی که رخ داده سرمایه گذاري جدیدي

 
صورت نگرفته و حتی سرمایه گریزي را در استان داشته ایم. 

 
بخشنامه هاي مکرر و غیرکارشناسی عامل عقب نشینی سرمایه 



 
 

علی رغم اداعاي مسئولان صنعتی استان مبنی بر سرمایه گذاري چندین میلیاردي در یزد آن هم به طور روزانه، بررسی ها نشان می
دهد در چند سال اخیر با افزایش نارضایتی در فعالان صنعتی، رشد تهدیدات مالی علیه تجار و سرمایه گذار، بروکراسی پیچیده اداري

 
و افزایش مالیات ها، میزان سرمایه گذاري در یزد رشد که نداشته هیچ، به طور چشم گیري کاهش هم یافته است. 

مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی تاثیر و نقش بسزایی در سرمایه گذاري دارند و می توانند سرمایه گذار را فراري داده یا تشویق به
سرمایه گذاري کنند. مهمترین موانع اقتصادي سرمایه گذاري اما بعد از نظام قانونگذاري و قوانین و مقررات، اجراي نادرست است که

 
ارتباط مستقیم با بالا بودن ریسک سرمایه گذاري دارد و در این سال ها به وفور دیده شده و مانع سرمایه گذاري جدید بوده است. 

نظام بانکی و بالا بودن نرخ بهره و تفوق بانک بر تولید و سخت گیري هاي مالیاتی که این سال ها صنعتگران و سرمایه گذاران در یزد

 
از آن سخن گفتند نیز از دلایل بی میلی سرمایه گذاران براي سرمایه گذاري است. 

رئیس هیئت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان یزد معتقد است که جهت گیري هاي نادرست مالیاتی و بی عدالتی در اخذ

 
مالیات از بنگاه هاي تولیدي رکود زده این استان، باعث شده که یزد علاوه بر فرار مغزها دچار فرار سرمایه ها نیز بشود. 

به گفته سیدعلی اکبر کلانتر، علاوه بر فشارهاي ناشی از کمبود نقدینگی که کارفرمایان را در پرداخت دستمزد و پرداخت حق بیمه
کارگران به تامین اجتماعی دچار مشکل کرده بود، تحریم هاي اقتصادي نیز باعث شد تا واحدهاي تولیدي کشور قریب 10 سال در

 
تامین و به روزآوري تکنولوژي هاي خود عقب بیافتند. 

 
رشد 130 برابري وصول مالیات در یزد صنعتی 

این وضعیت در حالی روي داده که بدنه و حجم دولت نیز در دهه 80 به ویژه در نیمه دوم این دهه، بسیار بزرگ تر شد و هزینه هاي

 
دولت نیز به تبع آن افزایش یافت که تامین آن باید از طریق مالیات ها انجام می شد. 

بخش زیادي از مالیات ها از ناحیه صنایع تامین می شود و اخذ مالیات از صنایع در حالی اتفاق افتاده است که صنایع استان و کشور

 
در شرایط رکود و تحت فشارهاي زیادي قرار دارند. 

به گفته کلانتر، مالیات وصولی از بنگاه هاي تولیدي استان یزد در 15 سال گذشته 129 برابر شده در حالی که این میزان در کشور
تنها 41 برابر شده است. این موضوع دلایل اصلی فرار سرمایه گذران از یزد است. اما دلایل دیگري هم که برشمرده شد در این زمینه

 
نقش و تاثیر زیادي دارند. 



به گزارش فارس، به نظر می رسد براي جذب سرمایه گذاري در سالی که از سوي مقام معظم رهبري به عنوان "تولید، پشتیبانی ها،
مانع زدایی ها" نام گذاري شده، بجاي وعده و شعار باید ابتدا در قوانین و مقررات پایش و پالایش صورت گیرد و پس از آن قوانین
حمایتی به نفع تولید کننده و کارآفرین وضع شود تا در سال هاي آتی بجاي ارائه آمارهاي عجیب و غیرواقعی، آمارهایی مستند و قابل

 
لمس توسط مردم را در سرمایه گذاري ارائه کنیم. 

انتهاي پیام/ص/ر



توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان گفت: 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در منطقه چابکسر شهرستان رودسر در
بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو پارس کشف و 2 قاچاقچی دستگیر شدند. The post توقیف پژو حامل 14 کیلو

موادمخدر در رودسر appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/03/09 - 20:42 

 
- کد خبر:590281 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان خبرداد: توقیف پژو حامل 14 کیلو موادمخدر در رودسر رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر
گیلان گفت: 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در منطقه چابکسر شهرستان رودسر در بازرسی از یک دستگاه خودرو پژو پارس

کشف و 2 قاچاقچی دستگیر شدند. به گزارش 8دي،سرهنگ "علی احمدپور" موادمخدر و بلاي خانمانسوز اعتیاد را تهدیدي جدي

 
براي سلامت فردي و اجتماعی دانست و اظهار داشت: پیشگیري اجتماعی یکی از راه هاي اساسی مبارزه با اعتیاد است. 

وي به دریافت خبري مبنی بر فعالیت یک قاچاقچی در زمینه تهیه و توزیع موادمخدر در سطح استان و بررسی موضوع توسط پلیس

 
اشاره کرد و گفت: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر پس از تحقیقات نامحسوس از صحت موضوع اطمینان حاصل کردند. 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان گیلان افزود: با اقدامات همه جانبه و حین پایش محورهاي مواصلاتی، خودرو پژو پارس متهم

 
در منطقه چابکسر شهرستان رودسر توسط پلیس شناسایی و متوقف شد. 

این مقام انتظامی از کشف 14 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاك در بازرسی این خودرو خبر داد و تصریح کرد: قاچاقچی 34 ساله به

 
همراه همدست 37 ساله اش دستگیر شد. 

 
سرهنگ احمد پور تصریح کرد: متهمان پس از تشکیل پرونده براي سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شدند. 

وي با اعلام اینکه موادمخدر و اعتیاد ریشه بسیاري از جرایم و بزهکاري ها در جامعه است و باعث از هم پاشیدن بنیان خانواده می

 
شود اذعان داشت: پلیس با همکاري دستگاه قضائی با جدیت و برابر قانون با این پدیده شوم مقابله می کند. 

 
- حمل مواد مخدر 

 
- رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر گیلان 

 
- رودسر 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط جاساز بیش از 10 کیلو موادمخدر در مخفیگاه قاچاقچی در لاهیجان تصاویر| اقامه نماز عید سعید فطر در رودسر 10
میلیارد تومان به تصفیه خانه آب رودسر اختصاص یافت 20 درصد چاي کشور در شهرستان رودسر تولید می شود دارویی گیاهی که



 
ظرفیت بالایی در کارآفرینی دارد/ رودسر؛ رتبه اول تولید گل گاوزبان در کشور 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك میان معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی

وزارت تعاون و صندوق توسعه صنایع دستی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/03/09

 
 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، این تفاهم نامه فی مابین معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به
نمایندگی عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق توسعه صنایع دستی و فرش
دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی به نمایندگی هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه عصر یکشنبه 9

 
خرداد 1400 در سالن فجر وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی به امضا رسید. 

هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی در مراسم
امضاي این تفاهم نامه گفت: «امیدواریم این تفاهم نامه نتیجه مطلوب و اثربخشی را در کشور در راستاي حمایت از ابنیه تاریخی،

 
فعالان صنایع دستی و فرش دستباف داشته باشد.» 

او افزود: «صندوق توسعه به استناد بند (ز) ماده (ي) 114 قانون برنامه پنج ساله چهارم توسعه کشور به منظور تعیین و اعطاي
کاربري و بهره برداري مناسب و خردمندانه از بناهاي تاریخی و فرهنگی با استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران داخلی و خارجی در سال

 
84 ایجاد شد.» 

میرزایی تصریح کرد: «امیدواریم با امضاي این تفاهم نامه که مهم ترین ماموریت آن واگذاري بناهاي تاریخی با هدف اشتغال و توسعه

 
پایدار است، موفق شویم. اما آنچه مهم است همکاري فی مابین میان دو مجموعه خواهد بود.» 

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی بیان کرد: «با اقدامی که
امروز انجام دادیم، توانستیم زمینه همکاري هاي بین بخشی را فراهم کنیم. پیش بینی می کنیم این تفاهم نامه بتواند سرآغاز فعالیت

 
هاي نوید بخش براي فعالان و علاقه مندان به حوزه مواریث تاریخی، صنایع دستی و فرش دستباف باشد.» 

او در خصوص فستیوال خانه هاي خلاق گفت: «یکی از موضوعاتی که در ذیل این تفاهم نامه مورد توافق طرفین قرار گرفته است



 
برگزاري فستیوال خانه هاي خلاق با رویکرد و با تأکید بر صنایع دستی و بافندگی هاي کشور است.» 

 
ارائه تسهیلات حداقل 500 میلیان تومان تا سقف 50 میلیارد به فعالان حوزه صنایع دستی و فرش دستباف 

میرزایی تصریح کرد: «از اقداماتی که می تواند در حین این فستیوال تحقق پیدا کند، ارائه تسهیلات حداقل به میزان 500 میلیان
تومان و تا سقف 50 میلیارد تومان است، این تسهیلات از مجموعه حمایت هایی است که در قالب این تفاهم نامه، توسط وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأمین می شود. همچنین براي خریدارانی که در این فستیوال اقدام به خرید محصولات صنایع دستی می

 
کنند تا سقف 20 میلیون تومان تسهیلات ارائه می شود و در مجموع 20 میلیارد تومان براي این موضوع اختصاص پیدا کرده است.» 

مدیرعامل صندوق توسعه عنوان کرد: «امیدواریم با این ظرفیت هاي حمایتی که براي فعالان حوزه تولید صنایع دستی و بافندگی

 
ایجاد شده، زمینه براي احیا و آوردن محصولات صنایع دستی به بازارها و سفره مردم فراهم شود.» 

 ظرفیت خوبی براي کارآفرینی و اشتغال زایی در بخش صنایع

 
دستی و گردشگري وجود دارد 

عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه گفت: «به این دلیل به وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی توجه ویژه داشتیم چراکه در حوزه صنایع دستی و گردشگري ظرفیت خوبی براي کارآفرینی و

 
اشتغال زایی به خصوص در دوره کنونی دارد.» 

او افزود: «علاوه بر بحث هایی که در حوزه بهسازي فضاي کسب و کار در بخش هاي گردشگري و صنایع دستی داشتیم، برنامه هایی
را در نظر گرفتیم تا به شکل الگویی بر روي چند کریدور گردشگري کار کنیم و در حوزه صنایع دستی نیز تمرکزمان بر ایجاد

 
نهادهایی با عنوان خانه هاي صنایع خلاق است.» 

منصوري تصریح کرد: «خانه هاي صنایع خلاق تجربه اول کشور در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی بود، خوشبختانه با همکاري

 
و هماهنگی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در چند استان، تجربه موفقی در این زمینه به دست آوردیم.» 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: «با این همکاري، در جدیدي را در حوزه توسعه کسب و
کار و اشتغال در بخش گردشگري و صنایع دستی ایجاد کردیم. مطمئنم این ظرفیتی که در مجموعه صندوق توسعه ایجاد شده،
پایدار خواهد ماند و رابطه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه پیدا می کند و

نقطه عطفی در حوزه کسب و کار در حوزه گردشگري و صنایع دستی خواهد بود.» 



 
او افزود: «تجربه من در سایر رشته ها نشان می دهد که صندوق ها از ظرفیت خوبی براي انجام این کار برخوردار هستند.» 

منصوري اظهار کرد: «اماکن تاریخی که در اختیار وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است، می تواند با حفظ شرایط
فنی خود در اختیار صنایع دستی و گردشگري قرار بگیرد و موجب رونق و نگهداري بهتر این اماکن شود. یکی از موضوعات این تفاهم

 
نامه در اختیار گذاشتن اماکن تاریخی براي توسعه این دو حوزه است.» 

 
 

 
نخستین فستیوال بین المللی صنایع خلاق تیرماه 1400 افتتاح می شود 

علیرضا کاظمی دولابی دبیر فستیوال و مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق در ادامه گفت: «نخستین فستیوال بین المللی
صنایع خلاق 22 تیرماه افتتاح می شود و تا آخر فروردین 1401 ادامه دارد. ذیل این برنامه فعالیت هاي متنوعی مانند آموزش در
هشت رشته تخصصی، برگزاري نمایشگاه ها، اتصال به بازار در سطح ملی و بیین المللی و اتصال محصولات صنایع دستی و بومی به
پلتفرم هاي بین المللی مانند آمازون و... در نظر گرفته شده است، که به امیدخدا از سه ماه آینده این موضوع تحقق پیدا می کند و

 
براي کشور ظرفیت بزرگ اقتصادي ایجاد می َشود.» 

او از برگزاري مسابقه بین المللی صنایع خلاق خبر داد و افزود: «یکی از ظرفیت هاي بزرگی که در رسته صنایع خلاق در بخش
گردشگري و صنایع دستی شکل گرفته است، وجود سازمان توسعه صنعتی ملل متحد است که تجربه مفیدي در حوزه صنایع خلاق

 
دارد، به خصوص که بنیانگذار بحث خانه هاي خلاق در جهان نیز است، امیدواریم از طریق این فستیوال این تجارب را توسعه دهیم.» 

دبیر فستیوال صنایع خلاق گفت: «شعاري که براي فستیوال انتخاب شده ""از ایده تا ایده آل"" است. امیدواریم بتوانیم از ابتدایی

 
ترین اقدامات و فعالیت هایی که در بحث ارزش زنجیره صنایع خلاق انجام شده است به نقطه کمالی که مد نظرمان است، برسیم.» 

 
او افزود: «از اردیبهشت سال آینده نمایشگاه بین المللی صنایع خلاق را در تقویم نمایشگاه هاي بین المللی تهران خواهیم داشت.» 

مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق بیان کرد: «تا کنون با چهار دانشگاه در ذیل این فستیوال تفاهم نامه امضا کردیم تا بتوانیم

 
از ظرفیت مراکز علمی نهایت استفاده را ببریم.» 

تفاهم نامه همکاري مشترك فی مابین معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق توسعه به



موضوع توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی، همکاري در راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی ( با تمرکز بر حوزه
روستایی و مناطق محروم) با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري و همکاري در راستاي پشتیبانی از برگزاري رویدادهاي

 
محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی اختصاص دارد. 

از جمله زمینه هاي همکاري این تفاهم نامه می توان توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی بر اساس مطالعات دینامیک اشتغال
و مزیت هاي منحصر به فرد منطقه اي احصا شده با استفاده از ظرفیت اماکن تاریخی، توسعه بازار محصولات صنایع دستی، محصولات
خلاق، محصولات بومی و هنري با استفاده از ظرفیت هاي طرفین در بستر فناوري اطلاعات و توسعه تجارت ملی و بین المللی،
پشتیبانی از برگزاري رویدادهاي محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی و همکاري در

راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی در حوزه روستایی با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري اشاره کرد.



جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک

منبع: آفتابشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/03/09

یک داوطلب انتخابات ریاست جمهوري گفت: فردي می تواند که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند،
دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد.

یک داوطلب انتخابات ریاست جمهوري گفت: فردي می تواند که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر

 
صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 

آفتاب نیوز : سعید جلیلی در گفتگوي خود در رابطه با روایت
نظام سلامت در اینستاگرام ضمن اداي احترام به شهداي سلامت
بویژه در دوران کرونا، با بیان اینکه مدیریت این نظام با مدیریت
بیماري تفاوت دارد، اظهار کرد: در حوزه نظام سلامت دو نگاه
وجود دارد. نگاهی که به حداقل ها اکتفا می کند و وظیفه خود
را منحصر در درمان مردم و تامین دارو میداند و نگاهی که معتقد
است باید همه ي مولفه هاي دخیل در نظام سلامت را وارد

 
معادلات کرد و نسبت به همه ي آنها برنامه ریزي نمود. 

وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهمترین آن بحث عدالت اجتماعی است.
توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر از یک ربع
ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید عدالت توزیعی

 
برقرار باشد، چه برسد به موضوعات حیاتی مثل دسترسی به پزشک و غیره. 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و ابراز کرد: برنامه

 
حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفا پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت، همه ي نظام سلامت نیست؛ کشور ما سالانه
حدود 100 هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند؛ از وزارت راه تا

 
وزارت صنعت در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،
مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام بدهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هاي تک و گردشگري سلامت را یکی از



مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدیدهایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات

 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تامین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جز چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین
وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برونداد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

وي در انتقاد هزینه هاي القائی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد؛ براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزیی میشود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و .. میکند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القائی در

 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر

 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

نماینده رهبرانقلاب در شورایعالی امنیت ملی با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي
مشترك میان وزارت بهداشت با سایر نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است.
بسیاري از دستگاه ها از جمله وزارت آموزش و پروش، صداوسیما و .. نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع

 
نظام سلامت دولت سایه، نسبت به این بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی ماموریت تعریف کرده است. 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این



متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتیکه بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این درحالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و خاطرنشان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان
خود مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار
باشد. پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه

ماست.



رمزارزها بر پایه یک استراتژي کلان تولید شوند

منبع: روزنامه فناوران اطلاعاتشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/03/09

نایب رییس کمیسیون انرژي اتاق ایران معتقد است: پیش از هر چیز در حوزه ارزهاي دیجیتال به یک استراتژي مشخص و
جامع نیاز است تا بتوان در این بخش متناسب با پیشرفت هاي جهانی حرکت کرد.

 
رمزارزها بر پایه یک استراتژي کلان تولید شوند 

آي تی من- نایب رییس کمیسیون انرژي اتاق ایران درباره
وضعیت تولید انواع رمزارزها در کشور طی یک ماه گذشته
که به دلیل روبه رویی با پیک مصرف برق در ایران دچار
اختلالات جدي و تصمیمات ناگهانی مبنی بر توقف فعایت
شده اند، گفت: میزان تولید برق کشور رقمی مشخصی

است و شاید با توجه به ظرفیت هایی که در اختیار داریم بتوانیم بیش از این برق تولید کنیم اما در حال حاضر توانایی نیروگاه ها در

 
تولید مشخص است. 

آرش نجفی ادامه داد: از سویی لزوم استفاده از انواع رمزارزها در کشور متناسب با تغییر و تحولاتی که در سطح دنیا رخ داده یک
موضوع غیرقابل انکار است و نمی توانیم اجازه دهیم که دراین بخش نسبت به دنیا فاصله بگیریم. رمزارزها ابزاري مفید هستند و باید
در کشور زیرساخت هاي استفاده از انواع آنها را که حدود 400 نوع است تا مهیا کرد. این سطح از تنوع نشان می دهد که در آینده

 
ایران ابزار بسیار توسعه خواهد یافت. 

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران گفت: شیوه تولید رمزارزها یا معطوف به فعالیت ماینرهاست و یا از طریق کارت هاي گرافیکی است

 
که این بخش انرژي کمتري نیاز دارند و نسل جدیدتري به شمار می آیند. 

او در این بخش ایده و پیشنهاد عملیاتی بر اساس تدوین یک استراتژي دقیق، مطرح کرد. به باور این فعال اقتصادي در ایران مزیت
انرژي وجود دارد. در حال حاضر نفت خام، گاز، انواع میعانات به شیوه هاي مختلف از ایران صادر می شود که هر کدام از این حوزه ها

 
متناسب با مسائلی چون تحریم، طی فرآیند صادرات ممکن است دچار چالش ها و تنگناهایی شوند. 

نجفی تصریح کرد: اگر بتوان دو اقدام مهم را با هم گره زده و عملیاتی کنیم، تبعات تحریم هاي مالی و بانکی بر کشور کمتر می شود.
قدم اول اینکه قبل از هر چیز باید زمینه اي را فراهم کنیم تا تولیدکنندگان انواع رمزارزها در حوزه بهینه مصرف کردن انرژي و صرفه

 
جویی در این بخش سرمایه گذاري کرده و سپس به صورت قانونی اجازه پیدا کنند از برق تولیدي و صرفه جویی شده، بهره ببرند. 

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران ادامه داد: تولید رمزارز سود کافی را در پی دارد و سرمایه گذاري در راستاي صرف جویی در مصرف،
توجیه اقتصادي دارد. این اقدام باید در قالب همان نقشه راهی صورت گیرد که تدوین می شود. بدین ترتیب ارزش افزوده لازم نیز

ایجاد خواهد شد. 



نایب رییس کمیسیون انرژي اتاق ایران ادامه داد: به دنبال این اقدام باید مطالعاتی صورت گیرد و مشخص شود که آیا بهتر نیست به
جاي تمرکز بر صادرات انواع انرژي از ظرفیت هاي موجود براي تولید رمزارز استفاده کرده و از سود به دست آمده بهره برد؟ اگر این
مکانیسم به صورت دقیق طراحی و تعریف شود بر اساس آن دیگر لازم نیست درگیر این حجم از صادرات نفت، گاز و غیره و تنش

 
هاي ناشی از آن در سطح بین المللی بود. 

او تاکید کرد: احداث نیروگاه و تولید برق از یک طرف و سرمایه گذاري براي صرفه جویی در مصرف برق و بالا بردن سطح تولید انواع
رمزارزها باید بر اساس ساختاري مطالعه شده و کارشناسی، طراحی شود و اگر این اتفاق روي دهد علاوه بر بالا رفتن سطح راندمان و

 
ایجاد اشتغال، سطح درآمد نیز افزایش می یابد بنابراین باید براي این بخش نظام مالیاتی خوبی نیز تعریف کرد. 

آنچه بر اساس اظهارات این فعال اقتصادي بسیار اهمیت دارد، استفاده از نقطه نظرات کلیه عوامل و بخش هایی که با حوزه ارزهاي

 
دیجیتال در ارتباط هستند. اگر در این مسیر کلیه عوامل را ببینیم، استراتژي و نقشه راه دقیقی طراحی می شود. 

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران خاطرنشان کرد: اینکه امروز فعالیت تولیدکنندگان رمزارز به دلیل کمبود برق و فشار به خانوار و سایر
بخش هاي اقتصادي، متوقف شده در واقع اقدامی از روي ناچاري است هرچند اجحاف در حق تولیدکنندگان این بخش است، اما در
راستاي حقوق مردم و دگیر کسب وکارهاست. چون از ابتدا موضوع تامین برق لازم براي تولیدکنندگان رمزارز مورد توجه نبوده امروز

 
در پیک مصرفل با این چالش جدي مواجه شده ایم. 

نجفی تصریح کرد: طبق آمار اعلام شده از سوي وزارت نیرو در حال حاضر میزان کمبود برق در کشور بالغ بر 10 هزار و 500 مگاوات
بوده که برابر با 20 درصد کل نیاز کشور است. یعنی براي جبران آن باید در روز 5 ساعت برق قطع شود. این موضوع کل اقتصاد و

 
کسب وکارهاي موجود را تحت تاثیر قرار می دهد. 

این فعال اقتصادي تاکید کرد: ابندا ظرفیت لازم را فراهم کنیم و سپس مجوز توسعه تولید رمزارزها در کشور را بدهیم که این مهم از
طریق تدوین استراتژي امکان پذیر است.



وعده جدید یک نامزد انتخابات: برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنم

منبع: همشهريشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: به ازاي هر ایرانی بسته ماهانه 300
هزار تومانی را طراحی کردیم و برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنیم.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، امیرحسین
قاضی زاده هاشمی عصر یکشنبهخ در گفت و گویی با اشاره
به سوابق اجرایی، علمی و نمایندگی مجلس اظهار کرد:
تقریبا همه زوایاي کشور را شناخته ام و اشراف قابل قبولی
از همه موضوعات کشور پیدا کرده ام. علاوه بر این در
اندیشکده گام دوم هم برنامه تحولی را تدوین کردیم تا

 
براي مشکلات جدي مردم راه حلی بیندیشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره سه اولویت اصلی
برنامه اصلی اقتصادي خود افزود: شعار محوري دولت ما

 
"ثبات و آرامش با دولت سلام" است. چون دولت سلام می خواهد براي مردم آرامش بیاورد. 

وي با بیان اینکه اولین اولویت ما ایجاد ثبات اقتصادي است، گفت: شیب تورم در 10 سال گذشته تندتر شده و در سال 99 این تورم

 
تقریبا به 50 درصد رسیده است. کسري بودجه و خلق نقدینگی توسط بانک مرکزي منجر به تورم می شود. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه میانگین رشد اقتصادي ما نیم درصد بوده است، گفت: عدم توازن سبب تورم 22 و نیم درصدي رشد

 
نقدینگی شده است و ایران جزو 10 کشور اول دنیا با بیشترین رشد نقدینگی است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: یکهزار میلیارد تومان پول جدید خلق شده است. با ساختار نظام گسیخته

 
کشور کل نقدینگی کشور افزایش یافته است. 

وي ادامه داد: شبه پول در کشور ما قابلیت تبدیل شدن به پول را دارد و وارد طلا و ارز می شود و امروز وارد رمزارز شده است. نظام

 
بانکی ما چنین کاري کرده است. در حالی که در بقیه نقاط دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل شدن نیستند. 

قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: برنامه ریزي جدي کردیم تا با 51 پروژه تورم را به زیر 5 درصد برسانیم و در کتاب اعتماد هم این

 
موضوع را ذکر کردیم. 

وي با بیان اینکه ترکیه توانست تورم را در دو سال و نیم به دو یا سه درصد برساند، افزود: کافی است برخی از قوانین و سیاست هاي

 
بانک مرکزي اصلاح شود هرچند اصلاح ساختاري بودجه دست دولت است. 



نایب رییس پیشین مجلس با تشریح برنامه هاي خود در بخش مسکن گفت: 4 و نیم میلیون واحد کمبود مسکن داریم و در مسکن
مساله بی مسکن ها را حل می کنیم و در کنار آن نوسانات قیمت غذا را ارزیابی کردیم و مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنیم.

وي اشتغال و تولید را دو روي یک سکه عنوان کرد و گفت: در حوزه اشتغال برنامه ضربتی دو ساله داریم و براي تمام افراد فاقد شغل

 
علاقمند به کار، بسته اي تهیه کردیم تا آنها را به شغل قابل قبولی برسانیم. 

قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: نیازمند تحولی بنیادین در بخش کشاورزي هستیم. در این زمینه یک حمایت موقت داریم و براي ارزان

 
نگه داشتن و در دسترس بودن بسته غذایی مطلوب برنامه ریزي کردیم. 

وي با اشاره به چالشهاي بخش کشاورزي گفت: در این بخش با دهقان هایی روبرو هستیم که به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره

 
کشاورزي کامل نیست. 

قاضی زاده هاشمی مشکل کمبود آب و مساله قاچاق محصولات کشاورزي به کشورهاي همسایه را از دیگر چالشهاي بخش کشاورزي
عنوان کرد و افزود: مساله اصلی در کشاورزي، مدیریت است. باید مدیریت بخش کشاورزي را به مدیران زنجیره بسپاریم. وي در
خصوص برنامه خود در این بخش گفت: کشور را به 50 قسمت تقسیم می کنیم و 50 مدیر زنجیره اي خواهیم داشت. علاوهب ر این
در پشتیبانی از محصولات کشاورزي، دولت باید سه جا دخالت کند و پیش بینی می کنیم که مجموعه محصولات ما در بورس ارائه
شود. بنابراین دولت مستقیم وارد این موضوع نمی شود بلکه با خرید تضمینی از تولید کننده و با یارانه از مصرف کننده حمایت می

 
کند. 

وي با بیان اینکه همه یارانه را به نفر آخر می دهیم تا کالاي ارزان به دست مردم برسد، گفت: دولت در تعرفه هم باید دخالت کند و
نباید تعرفه طوري باشد که تولید کننده در آن دخالت داشته باشد. همچنین در بخش آب کشاورزي هم برنامه جدي داریم و طرح

 
هاي قنات ملی، لوپ آبی ایران، آبخیززداري گسترده و بازپروري بنیاد آب را در مسیر سبز شدن ایران اجرا می کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري نوع مدیریت و حکمرانی را مانع اصلی تولید دانست و گفت: باید پیشران ها و موتورهاي مدیریتی
داشته باشیم تا مجموعه مولفه هاي پشت سر خود را زنجیر کند و دولت هم در آن نباشد ودولت صرفا مراقب باشد افراد مختلف به

 
منافع هم ضربه نزنند. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در بحث تعاونی ها مدیریت زنجیره اي مدل ما ایجاد موسسات سهامی کشاورزي است که توسعه شرکت
هاي سهامی در سطح کشور، مدیر زنجیره تولید و توزیع مواد کشاورزي می شوند. حلقه میانی مدیران نخبه هستند و دولت حرفه اي

 
در کنار آنها قرار می گیرد. 

وي همچنین در خصوص برنامه خود در بخش بیمه گفت: بیمه یک صنعت است که باید در کنار کشاورز قرار بگیرد و 90 درصد آن را

 
باید دولت بدهد و عدم ضرر و زیان آن را با آموزش دادن به کشاورز فراهم کند نه با رها کردن در محیط خشک یا کشت. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: یک مدل کشت براي محصولات کشاورزي که الگوي کشت براساس
شرایط عادي است در نظر گرفتیم. ما مدل دومی هم نیاز داریم تا بیمه از منظر در بحران و خطر بودن و امکان در معرض خسارت
بودن حمایت کند. الگوي کشت باید روي هم قرار بگیرد و مسوول الگوي کشت دوم بیمه است و ما نظام بیمه را موسسه علمی و

 
اقتصادي می کنیم. 



وي با اشاره به اینکه چون پزشکم سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: باید غذاي سالم به مردم برسد. به همین دلیل به ازاي هر
ایرانی بسته ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم تا با 300 هزار تومان غذاي کافی با شرط دارا بودن کالري، ویتامین، سالم بودن
و تنوع بخشی اتفاق بیفتد. در این زمینه برنامه از بذر تا سفره برنامه ریزي کردیم که چگونه صادرات، قیمت و سم موجود در

 
محصولات غذایی و فرآوري مواد کشاورزي را مدیریت کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار کرد: موضوع بعدي استارت آپ هاست. ایران ظرفیت آن را دارد و ما یک بسته مفصل کشاورزي
و غذا را تهیه کردیم تا هیچ ایرانی گرسنه نماند. علاوه بر این در نظر داریم 30 میلیارد دلار تراز تجاري را مثبت کنیم و صادر کننده

 
محصولات کشاورزي خواهیم شد. 

وي با بیان اینکه ظرفیت تولید مرغ ایران 5 برابر نیاز است، گفت: اگر به سمت مردمی کردن موضوعات برویم و کارها را به خود مردم

 
بسپاریم کارها بهترپیش می رود. 

قاضی زاده هاشمی خاطرنشان کرد: ما به صنایعی به عنوان صنایع پیشران نگاه می کنیم که زنجیره اي از مشاغل را ایجاد می کند و
ارزش صادراتی دارد و براي کشور از طریق ارزآوري درآمد مکفی ایجاد خواهد کرد.در حال حاضر نگاه ما به تولید؛ غیرحرفه اي و

 
غیرعلمی است و جهانی نیست و با وجود این تعداد از کشورهاي همسایه درجه یک نباید فقط نفت بفروشیم و باید خدمات بفروشیم. 

وي تصریح کرد: ما نباید یک قطره نفت خام بفروشیم بلکه باید تمام ارزش افزوده در کشور باشد. جوانان خوبی داریم که می توانند

 
تولید کنند. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: براي واردات ماشین آلات بجاي پایین آوردن تعرفه، از شرکت هاي دانش بنیان کمک می گیریم و به

 
نوسازي نیاز داریم. 

وي در ادامه از برنامه هاي خود در بخش حمل و نقل گفت و افزود: ما در این زمینه سه نقطه داریم که براي شرکت هاي جهان

 
آرزوست. صنایع دریایی و مساله مخابرات الکترونیک که امروز دانش روز جهان محسوب می شود. 

وي با بیان اینکه بهترین ساز و کار استخراج طرح آمایش صنعت بر دو مبناي مزیت هاي جغرافیایی و عدم توسعه یافتگی است، گفت:
مدل طراحی ما مدل شهر-کشوري است. یعنی هر منطقه اي اختیارات دولت را دارد و هر شهري پایتخت است و به جاي یک پایتخت

 
حدود 400 پایتخت داریم. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در این برنامه هر شهري یک ماموریت ملی به عنوان پایتخت دارد و یک ماموریت اداره خود دارد و

 
سرمایه گذاري ما براساس تعریف آن شهر صورت می گیرد. مثل شهرسینمایی یا زیارتی. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: کار یک دولت خوب گوش کردن و سپردن خود به عرف عقلاي متخصص آن حوزه
است و دولت باید مصرف کننده و کسی باشد که خروجی را دریافت می کند و به نظریه غالب رجوع کند. کار دولت این است بحث را

 
طرح کند و بعد نظریه ها را بشنود و نطریه غالب را اجرا کند. 

وي مهم ترین چالش پیش روي نظام اقتصادي را محدودیت هاي خارجی فراوان دانست و گفت: این محدودیت ها در تحریم و تجارت



بین الملل و رقابت هاي امنیتی بر روي اقتصاد ما اثر گذاشته است اما باید زمانی به اینها فکر کنیم که مسائل ابتدایی داخلی را حل

 
کرده باشیم. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: ما ناوگان 100 ساله داریم و باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و نیاز به شرکت دانش بنیانی

 
داریم که بناست که براساس علم جدید جهان ناوگان سازوکاري کشور را بروز کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات خاطرنشان کرد: دولت هاي هوشمند، دولت هاي آینده هستند و پدیده ها را می بینند و بعد آن را
برنامه ریزي می کنند. دولت هوشمند و جوان و دولت سلام به آینده براي ایران جدید خواهیم داشت که هدف آن ساخت ایران است.



برنامه اقتصادي کاندیداها

منبع: روزنامه مستقلشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/03/09

 
برنامه اقتصادي کاندیداها 

 
سهراب بختیار-کارشناس مالی 

با توجّه به مهمترین انتخابات پیشِ روي کشور طی هفته هاي آینده ریاست جمهوري نگاهی بر شاخص هاي توسعه و آمار و ارقامی
که هم اکنون در آن به سر می بریم قابل تامل است. طی انتشار آخرین شاخصه هاي توسعه جهانی، کشور ایران در وضعیتی کاملاً
ناامیدکننده به سر می برد. این در حالی است که شاخص جهانی حکمرانی به عنوان عامل بسیار سرنوشت ساز در این معیار نقش ویژه
اي را ایفا نموده و طبق آخرین آمار جهانی سال گذشته میلادي در شاخص جهانی حکمرانی بین 202 کشور در جایگاه 181 دنیا قرار
داریم که جاي بسی تاسف دارد و اهمیت استراتژیک این شاخص را در توسعه کشور و انتخابات پیشِ رو نمایان تر می سازد. در این
بین پارامترهاي تاثیرگذار در شاخص حکمرانی دولت ها از جمله: کنترل فساد، اثربخشی دولت، حق اظهار نظر و پاسخگویی، ثبات
سیاسی و نبود خشونت و تروریسم، حاکمیت قانون و کیفیت مقررات را می توان اشاره کرد که با نگاهی اجمالی بر تک تک این مولفه
ها و احراز نمره ي ناامیدکننده دولتی، پی به عملکرد مثبت یا منفی دولتمردان خواهیم برد. از موارد مرتبط با معیشت مردم نیز
شاخص کسب و کار کشور در رتبه بندي سال گذشته میلادي، عملکرد نامناسب حکمرانی دولت را بر اقتصاد کشور متذکر می شود و
لزوم اهتمام دولت جدید در اقتصاد و سفره معیشتی مردم را صد چندان می سازد. از این رو ارائه برنامه هاي مدوّن در بخش هاي
مختلف از جمله اقتصاد، لازم و از اهمیتی ویژه برخوردار است و اصلاح در شاخص هاي توسعه جهانی WDI را موجب می شود. ارتقاء
در وضعیت محیط زیستی، جمعیتی، اقتصادي، بهداشتی و آموزشی، ارتباطات جهانی و . .. که بر اساس برآوردهاي ملّی و منطقه اي
کشور می تواند جایگاه مناسب تري را در آینده ایران اسلامی متصوّر سازد. دولت آینده با محوریت توسعه اقتصادي و بهره گیري از
ظرفیت هاي انسانی و اجتماعی و پتانسیل هاي موجود در فراگیر کردن جامعه در توسعه، قدم هاي رو به رشد شاخص هاي توسعه
اقتصادي در درآمد پایدار، برابري قدرت خرید، درآمد سرانه و غیره را متحول سازد و مسیرهاي ضد توسعه کشور از جمله فقر،
بیماري، بیسوادي، توزیع ناعادلانه درآمد ملّی و .. را اصلاح سازد. نگاه ویژه دولت آینده در برخی معیارهاي توسعه نیافتگی و ترمیم
بخشی از این معیارها و اصلاح و بازنگري بخش دیگري از آن ها قطعا می تواند زمینه ساز تحولات عظیم اقتصادي در کشور باشد.
برخی از معیارهاي توسعه نیافتگی از جمله شاخص نیروي کار فعال در صنعت به کل جمعیت کشور، شاخص نسبت جمعیت به زمین
و بهره وري مناسب از منابع آب و خاك و.. . کم بودن فراوانی سرمایه به نسبت جمعیت، فقر عمومی و زیاد شدن فاصله طبقاتی
جامعه، کم بودن درآمد سرانه حقیقی خالص در مقایسه با کشورهاي توسعه یافته می توان اشاره کرد. دولت آینده در برنامه هاي
اقتصادي خویش می بایست با تکیّه بر اصلاح ساختار بودجه و کنترل نقدینگی و تورّم و کسري بودجه، اشتغال و حمایت از تولید
کننده را در کنار تصحیح نظام بانکی، مالیاتی، تامین اجتماعی و ... مبارزه با فساد و رانت اقتصادي در اولویّت قرار دهد و با حذف
تدریجی تصدي دولت بر اقتصاد کشور موجبات تحولی شگرف را در این حوزه فراهم سازد. امري که نیازمند به کارگیري برنامه هاي
توام کوتاه مدت و بلند مدت و زمانبر خواهد بود و اصولاً با وعده هاي به اصطلاح 100 روزه محقق نمی شود . دولت آینده می تواند با
استفاده صحیح از نیروهاي انسانی متعهد و انقلابی و اجراي صحیح الگوهاي اقتصاد اجتماعی قابل اجرا در کشور اهداف مدّنظر و چشم
انداز برنامه اقتصاد کلان کشور را به تحقق برساند و بارقه هاي امیدي را در بین مردم شریف کشور در حل معضلات اقتصادي و



معیشتی روشن نماید طرحی که به صورت تلویحی در دستور برنامه ي یکی دو نفر از کاندیداهاي ریاست جمهوري نیز به چشم می
خورد و امید است به صورت عملیاتی نیز شاهد این شکوفایی در کشور عزیزمان باشیم.



جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفاً یک پزشک

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/03/09

جلیلی: وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفاً یک پزشک نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: فردي می

 
تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند که صرفا یک پزشک نیست بلکه متخصص نظام سلامت باشد. 

به گزارش حلقه وصل، سعید جلیلی، نامزد سیزدهمین دوره
انتخابات ریاست جمهوري، در گفتگویی با عنوان «روایت نظام
سلامت» ضمن اداي احترام به شهداي سلامت بویژه در دوران
کرونا، با بیان اینکه مدیریت نظام سلامت با مدیریت بیماري
تفاوت دارد، گفت: در حوزه نظام سلامت دو نگاه وجود دارد؛
نگاهی که به حداقل ها اکتفا می کند و وظیفه خود را منحصر در
درمان مردم و تامین دارو میداند و نگاهی که معتقد است باید
همه ي مولفه هاي دخیل در نظام سلامت را وارد معادلات کرد و

 
نسبت به همه ي آنها برنامه ریزي کرد. 

 
وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهمترین آن بحث عدالت اجتماعی است. 

جلیلی گفت: توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر
از یک ربع ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید

 
عدالت توزیعی برقرار باشد، چه برسد به موضوعات حیاتی مثل دسترسی به پزشک و ... 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و ابراز کرد: برنامه

 
حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفا پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت، همه ي نظام سلامت نیست؛ کشور ما سالانه
حدود 100 هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند؛ از وزارت راه تا

 
وزارت صنعت در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

 
وزیر بهداشت باید متخصص نظام سلامت باشد نه صرفا یک پزشک 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،
مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام بدهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 



 
پیشرفت هاي ایران در پزشکی ارزآور است 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هایتک و گردشگري سلامت را یکی از
مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدیدهایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات

 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تامین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جز چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین
وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

 
انتقاد از طرح تحول سلامت بدون بهداشت 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برونداد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

 
10 برابر دیگران هزینه کردیم یک دهم خدمات دادیم! 

وي در انتقاد هزینه هاي القائی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد؛ براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزیی میشود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و ... میکند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القائی در

 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر



 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

عضو شورایعالی امنیت ملی با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي مشترك میان
وزارت بهداشت با سایر نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است. بسیاري از
دستگاه ها از جمله وزارت آموزش و پروش، صداوسیما و ... نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع نظام

 
سلامت دولت سایه، نسبت به این بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی ماموریت تعریف کرده است. 

 
هزاران متقاضی تحصیل پزشکی فرصت است 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این
متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتیکه بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این درحالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و خاطرنشان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان
خود مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار
باشد. پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه

 
ماست. 

منبع: فارس



طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب آذربایجان غربی افتتاح شد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/03/09

با حضور رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب با تسهیلات 185 میلیارد
ریالی بانک صنعت و معدن در استان آذربایجان غربی افتتاح شد.

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، وزیر
صنعت، معدن و تجارت در بازدید از شرکت تولیدي فرش
صنعتی افشار زرینه و ستاره افشار میاندوآب اظهار داشت:
ظرفیت تولید فرش صنعتی در کشور طی 10 سال گذشته
2.5 برابر شده و از 52 میلیون مترمربع به 142 میلیون

 
مترمربع رسیده است. 

رزم حسینی با بیان اینکه فرش ماشینی یک کالاي کاملا
صادرات محور و بومی است، بیان داشت: حدود هزار واحد
صنعتی در این زمینه در کشور وجود دارد که در سه
شیفت کاري هم اکنون فعالیت کرده و زمینه اشتغال خوبی

 
را در کشور فراهم کرده اند. 

وي با بیان اینکه همه این واحدها تولیدات خود را صادر هم می کنند، افزود: صادرات فرش در سال گذشته نسبت به سال ماقبل آن
26 درصد افزایش داشته است. وي با اشاره به اینکه آذربایجان غربی در حوزه صنایع و معادن پیشرفت قابل توجهی دارد، اظهار داشت:

 
میاندوآب در عرصه تولید صنعت فرش فعال و حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

وي با اشاره به دغدغه هاي کارآفرینان و فعالان فرش صنعتی در رابطه با رفع تعهدات ارزي نیز گفت: پس از آبان ماه سال گذشته در
راستاي مصوبات وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ستاد اقتصادي، تمامی صادر کنندگان که تعهد ارزي و یا پرونده قضایی تا

سال 1397 داشتند، ملزم شدند از محل واردات و صادرات خود، واردات انجام دهند و یا آن را به دیگران واگذار کنند.



بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران ضرورتی ندارد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد و طرح
تحول سلامت در دولت یازدهم یک طرح ناقص و غیرجامع بود.

\سعید جلیلی در گفتگوي خود در رابطه با روایت نظام
سلامت ضمن اداي احترام به شهداي سلامت به ویژه در
دوران کرونا، با بیان اینکه مدیریت این نظام با مدیریت
بیماري تفاوت دارد، گفت: در حوزه نظام سلامت دو نگاه
وجود دارد؛ نگاهی که به حداقل ها اکتفا می کند و وظیفه
خود را منحصر در درمان مردم و تامین دارو می داند و
نگاهی که معتقد است باید همه مولفه هاي دخیل در نظام
سلامت را وارد معادلات کرد و نسبت به همه آن ها برنامه

 
ریزي کرد. 

وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهم ترین آن بحث عدالت اجتماعی است.

جلیلی گفت: توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر
از یک ربع ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید

 
عدالت توزیعی برقرار باشد. 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را از جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و بیان کرد:

 
برنامه حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفا پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: وزارت بهداشت، همه نظام سلامت نیست. کشور ما سالانه حدود 100
هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند. از وزارت راه تا وزارت صنعت

 
در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،
مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام دهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفا یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هایتک و گردشگري سلامت را یکی از
مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدیدهایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات



 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تامین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جزو چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین
وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برون داد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

وي در انتقاد هزینه هاي القائی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد. براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزیی می شود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و .. می کند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القائی در

 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر

 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

وي با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي مشترك میان وزارت بهداشت با سایر
نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است. بسیاري از دستگاه ها از جمله وزارت
آموزش و پروش، صداوسیما و .. نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع نظام سلامت دولت سایه، نسبت به این

 
بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی ماموریت تعریف کرده است. 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این



متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتی که بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این در حالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و بیان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان خود
مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار باشد.
پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه

ماست.



ایجاد 485 پایتخت در ایران / یک بسته 300 هزار تومانی هم می دهیم که

غذاي کافی به مردم برسد

منبع: گیل خبرشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/03/09

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیدا هاي
انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره
کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه
اختیار هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر
این اساس 485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري

 
پایتخت یک موضوع می شود و آن را دنبال می کند. 

گیل خبر/ به نقل از تسنیم: کاندیداي انتخابات ریاست
جمهوري گفت: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام
بانکی کشور براي 100 سال گذشته است، باید نظام

 
مدیریت کشور را نوسازي کنیم. 

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري در برنامه شمارش معکوس رادیو ایران که عصر امروز
پخش شد گفت: با توجه به حضورم در عرصه هاي مختلف در چند سال گذشته، اشراف نسبی قابل قبولی به موضوعات کشور پیدا

 
کرده ام و برنامه هاي تحولی را با کمک کارشناسان تهیه کردم تا مشکلات جدي کشور را حل کنیم. 

وي درباره سه اولویت اقتصادي دولت خود، ادامه داد: دولت بنده دولت ثبات و آرامش و دولت سلام خواهد بود، ما می خواهیم به

 
مردم سلام کنیم تا براي آنها سلامتی بیاورد، امروز نگرانی اصلی مردم گرانی و تورم است. 

نماینده مشهد در مجلس با تاکید بر اینکه اولین مسئله امروز ایجاد ثبات اقتصادي و حل مسئله تورم است، اضافه کرد: در 10 سال
گذشته نرخ تورم به طور متوسط 22 درصد بوده است که در سال 99 این نرخ به 50 درصد رسید، نرخ تورم با شیب تندي در حال

 
افزایش پیدا کردن است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان این که دولت هاي گذشته براي جبران هزینه هاي خود از بانک مرکزي استقراض کردند و
رشد پایه پولی را افزایش دادند عنوان کرد: دست دولت و بانک مرکزي در افزایش تورم در سال هاي گذشته بیشتر مشخص شده

 
است. 

قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: میانگین رشد اقتصادي کشور در چند سال گذشته نیم درصد بوده است که بر اساس این نرخ باید پایه
پولی یک درصد افزایش پیدا می کرد اما متاسفانه این نرخ 27 درصد است که از این لحاظ جزء 10 کشور اول دنیا هستیم، این پول
بیشتر در حقوق و دستمزد ها استفاده شده به جاي اینکه به سدسازي و کارهاي عمرانی پرداخت شده باشد.نقدینگی کشور در سال

 
هاي اخیر 3130 همت شده است که 4 برابر شده است که از این مقدار 17 درصد پول است و بقیه شبه پول است. 



کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه در دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل به هم نیستند اما در ایران این اتفاق رخ داده

 
است، گفت: با 51 پروژه اي که داریم می خواهیم در 4 سال تورم را به زیر 5 درصد برسانیم. 

قاضی زاده با بیان اینکه در حوزه مسکن نیز برنامه داریم، ادامه داد: در حال حاضر 4 و نیم میلیون مسکن کم داریم که می خواهیم

 
مشکلات بی مسکن ها را حل کنیم و البته در کنار اینها نوسانات غذا را مدیریت خواهیم کرد. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: اشتغال و تولید دو روي سکه هستند که براي اشتغال برنامه ضربتی کوتاه مدت، بلند مدت و
میان مدت داریم و می خواهیم افراد فاقد شغل که علاقمند به کار هستند را دو ساله شغلی برایشان ایجاد کنیم که در این زمینه

 
بسته اي را تهیه کرده ایم تا بتوانند حقوق قابل قبولی را دریافت کنند. 

وي در پاسخ به سوالی درباره اینکه براي تقویت بخش کشاورزي چه برنامه اي دارید، گفت: یک برنامه تحولی بنیادین داریم تا بسته

 
هاي غذایی ارزان قیمت به دست مردم برسد. 

قاضی زاده با بیان اینکه در بخش کشاورزي مسائل و مشکلات داریم، افزود: از جمله این مشکلات مهارت، تامین نقدینگی و اراضی

 
کوچک براي کشاورزي است که براي حل همه آنها برنامه داریم. 

وي خاطر نشان کرد: دهقانان ما به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره کشاورزي کامل نیست از سوي دیگر مشکل جدي آب داریم

 
البته چون قیمت ها در کشور ما ارزانتر است مسائل قاچاق کشاورزي را نیز داریم. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: مسئله اصلی در بخش کشاورزي این است که یک مدیریت واحد در این بخش نداریم باید این
بخش را به مدیران زنجیرهاي بسپاریم که بر این اساس در برنامه هایی که داریم کشور را به 50 قسمت تقسیم کرده ایم که مدیرانی

 
براي آن منصوب می کنیم و مدیران کار را دنبال می کنند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه طبق برنامه اي که داریم باید محصولات کشاورزي در بورس عرضه شود، افزود: براي
حمایت از کشاورزان خرید تضمینی را نیز در نظر گرفته ایم و یارانه نیز پرداخت خواهیم کرد، البته نباید تعرفه ها به گونه اي باشد که

 
تولیدکننده ضرر کند در بخش آب کشاورزي نیز برنامه هاي جدي داریم. 

قاضی زاده با بیان اینکه مانع مشترك در تولید بخش کشاورزي و صنعت مدیریت است، ادامه داد: براي مدیریت بخش بیمه بخش

 
کشاورزي نیز برنامه هایی داریم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ما صندوق پرداخت خسارت به کشاورزان را داریم ،گفت: باید مقدمات عدم ضرر و زیان کشاورزان را

 
فراهم کنیم که در این زمینه به الگوي کشت نیاز داریم که باید در کنار بیمه قرار گیرد. 

نماینده مشهد در مجلس درباره استراتژي خود براي امنیت غذایی نیز اشاره کرد و افزود: برنامه ما این است که غذاي کافی و سالم به

 
مردم برسد، یک بسته غذایی ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کرده ایم که بر اساس آن غذاي کافی به مردم برسد. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه از بذر تا سفره برنامه ریزي کرده ایم،اظهار داشت: بسته غذایی تهیه کرده ایم که هیچ ایرانی گرسنه



 
نماند برنامه داریم که تا سال 1404 به صادر کننده مواد غذایی تبدیل شویم. 

قاضی زاده هاشمی درباره اولویت هاي صنایع تولیدي، گفت: باید زنجیره اي از صنایع تشکیل شود که هم شغل ایجاد کند و هم

 
قابلیت صادرات داشته باشد و براي کشور ارزآوري داشته باشد. 

وي با بیان اینکه نگاه به تولید در کشورمان جهانی و حرفه اي نیست، ادامه داد: ما باید کالا و خدمات بفروشیم نه اینکه نفت خام و
سنگ خام بفروشیم و باید دانش فنی تولید کنیم نباید وارد کننده ماشین آلات باشیم بلکه باید تولید کننده آن باشیم که این کار از
طریق شرکت هاي دانش بنیان قابل تحقق است.در بخش حمل و نقل هوایی و دریایی و همچنین مخابرات الکترونیک نیز برنامه هاي

 
تدوین شده است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار
هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود

 
و آن را دنبال می کند. 

قاضی زاده هاشمی درباره اینکه چقدر به نظرات اندیشمندان اسلامی در حوزه اقتصاد توجه خواهد داشت، گفت: کار دولت خوب گوش
کردن حرف ها و سپردن کار به کارشناسان است دولت نباید یک طرف دعواي کارشناسی باشد، دولت باید مصرف کننده نظرات

 
کارشناسان باشد.دولت باید مسئله را طرح کندو کارشناسان نظر بدهند و نظریه غالب شکل بگیرد و دولت آن را استفاده کند. 

نماینده مشهد در مجلس درباره چالش هاي نظام اقتصادي کشور، گفت: اگر چه محدودیت هاي خارجی زیادي داریم که بر اقتصاد اثر

 
گذاشته است اما باید ناوگان اداري خود را نوسازي کنیم. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و هیئت دولت آینده باید یک شرکت دانش بنیان باشد.



سم پاشی روزافزون BBC علیه رئیسی/ صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه

انتخابات

منبع: رساشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/03/09

در این بسته انتخاباتی، اخباري شامل صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه انتخابات و سم پاشی روزافزون BBC علیه
رئیسی را تقدیم مخاطبان خواهیم کرد.

 در این بسته انتخاباتی، اخباري شامل صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه

 
انتخابات و سم پاشی روزافزون BBC علیه رئیسی را تقدیم مخاطبان خواهیم کرد. 

به گزارش خبرنگار سرویس سیاسی خبرگزاري رسا، با آغاز ایام تبلیغات انتخاباتی نامزدهاي سیزدهمین دوره ریاست جمهوري، شاهد

 
شکل گیري موجی از تخریب از سوي برخی جریانات داخلی و رسانه هاي معاند نسبت به کاندیداهاي جبهه انقلاب هستیم. 

اگر به دقت به این تخریب ها بنگریم درخواهیم یافت که در نهایت به مسائلی همچون قهر با انتخابات و رأي بی رأي منتج می شود؛
حالا جاي سؤال است که چرا رسانه هاي معاند که همواره در پی براندازي نظام جمهوري اسلامی هستند در لباس خیرخواهی مردم را
به عدم مشارکت در انتخابات دعوت می کنند؛ پر واضح است که آنها به خوبی می دانند عدم حضور حداکثري مردم پاي صندوق هاي

 
رأي، آنها را به نتیجه مطلوب(بخوانید خیال خام)شان نزدیک می کند. 

در این بسته انتخاباتی، اخباري شامل نتیجه نظرسنجی خبرگزاري رسا درباره مهم ترین مطالبه مردم از رییس جمهور آینده، بازدید
سرزده رئیسی از شهرك صنعتی عباس آباد، ترساندن؛ اصلی ترین راهکار اصلاح طلبان، صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه

 
انتخابات و سم پاشی روزافزون BBC علیه رئیسی را تقدیم مخاطبان محترم خواهیم کرد. 



 
 

 
«اصلاح وضع معیشت»؛ مهمترین مطالبه مردم از رییس جمهور آینده 

نظرسنجی هاي انتخاباتی فراوانی این روزها از سوي رسانه ها صورت می گیرد و خبرگزاري حوزوي رسا نیز این بار «انتظار شما از

 
رییس جمهور آینده چیست» را به نظرسنجی گذاشت. 

مخاطبان خبرگزاري رسا در این نظرسنجی با گزینه هاي الف:«بهبود حکمرانی در فرهنگ و فضاي مجازي»، ب:«اصلاح وضع

 
معیشت»، ج:«ارتقاي کارآمدي»، د:«تقویت دیپلماسی»، ه:«فساد ستیزي» مواجه بودند. 

در این نظرسنجی گزینه «ب» با 45% حایز بیشترین رضایتمندي مخاطبان شد و گزینه هاي «الف» و «د» با 5% کمترین میزان

 
رضایت را داشتند، همچنین گزینه «ج» نیز 15% آراء مخاطبان را به خود اختصاص داد. 

نظرسنجی ها برخاسته از واقعیات جامعه بوده و انتظارات و خواسته هاي مردم، همگان را متوجه این موضوع کرده که مشکل اصلی
مردم توجه مسؤولان به وضعیت معیشتی و ایجاد کسب و کار بوده و قطعا فضاي مجازي، دیپلماسی و مذاکره دردي از آنها دوا نخواهد

 
کرد. 



 
 

 
نوك پیکان هجمه ها همواره در ادوار انقلاب اسلامی به سوي شوراي نگهبان قرار داشته است 

حجت الاسلام پژمانفر رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی در ادامه با اشاره به پشت پرده هجمه هاي سنگین برخی
جریانات به شوراي نگهبان تصریح کرد: در موضوع تایید و رد صلاحیت افراد یا به نوعی احراز صلاحیت ها همواره نوك پیکان برخی

 
هجمه ها به سوي شوراي نگهبان بوده و هست و آنچه امروز اتفاق افتاده چیز جدیدي نیست. 

وي اضافه کرد: برخی جریانات در طول انقلاب اسلامی نشان داده اند که اگر کاندیداي مورد نظرشان از سوي شوراي نگهبان تایید
شود نسبت به عملکرد این شورا انتقادي ندارند اما اگر کاندیداي مورد نظرشان از سوي این شورا رد صلاحیت شود نسبت به عملکرد

 
آن معترض شده و به آن هجمه می کنند و در مقام حق خواهی برآمده و می گویند در حق ما ظلم شده است. 

 
 

 
آیت االله رئیسی کاندیداي جبهه انقلاب است 

حجت الاسلام والمسلمین حاج ابوالقاسم نماینده مجلس خبرگان رهبري با بیان اینکه آیت االله رئیسی کاندیداي جبهه انقلاب است،

 
گفت: پیروزي حقیقی در گرو مشارکت حداکثري مردم در انتخابات و تحقق دولت انقلابی است. 

با بیان اینکه آیت االله رئیسی عملکرد و مدیریت مناسبی بر قوه قضاییه داشته، گفت: بیشتر مشکلات کشور به ساختارهاي نامناسب،

 
مدیریت فرسوده، عدم اطمینان به جوانان، ناپاکی و اشرافی گري مسؤولان باز می گردد. 



نماینده مجلس خبرگان اظهار کرد: سابقه مدیریتی آیت االله رئیسی نشان داده که تا حد ممکن جلوي ریخت و پاش هاي نامناسب را

 
می گیرد و همچنین وي به مدیریت جوانان و نخگبان اعتقاد دارد، زیرا که سند تحول دستگاه قضا را چندین جوان نگاشته اند. 

حجت الاسلام والمسلمین حاج ابوالقاسم ابراز داشت: آیت االله رئیسی چندین ماه پیش تیم هایی از جوانان نخبه تشکیل داده که به

 
نگارش و تدوین برنامه هاي دولت ایشان می پردازند. 

 
 

 
بازدید سرزده رئیسی از شهرك صنعتی عباس آباد/ گفت وگوي صمیمی با کارگران 

آیت االله رئیسی در این بازدید که به صورت سرزده انجام شد ابتدا در یک کارخانه تولید هواکش حاضر شد و با مدیران و کارگران این

 
شرکت تولیدي دیدار کرد. 

رئیس قوه قضائیه سپس بازدیدي هم از یک شرکت بزرگ تولید لوازم خانگی در شهرك صنعتی عباس آباد داشت و با مدیر عامل و

 
تعدادي از کارگران این کارخانه گفت و گو کرد. 

 
در این بازدید کوتاه صابر پرنیان، رئیس شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران سید ابراهیم رئیسی را همراهی می کرد. 

 
حمایت دو حزب سیاسی از آیت االله رئیسی 

 
جبهه پایداري و جمعی از اصلاح طلبان کشور حمایت خود را از آیت االله رئیسی در انتخابات ریاست جمهوري اعلام کردند. 

 
مشارکت حداکثري در انتخابات تضمین کننده امنیت ملی کشور و آینده مردم است 

امیر حاتمی با تأکید بر اینکه هدف بلند مدت دشمنان عقب راندن کشور از جایگاه اقتدارِ خود است، گفت: مشارکت حداکثري در

 
انتخابات تضمین کننده منافع و امنیت ملی کشور و آینده مردم است. 

 
کسی باید رئیس جمهور شود که بتواند بحث تحول بنیادین را پیش ببرد 



مهدي فضائلی معاون موسسه حفظ و نشر آثار مقام معظم رهبري گفت: نباید به بحث ریاست جمهوري سطحی نگاه کنیم و یک سري
نیازهاي دم دستی را ببینیم؛ کسی باید امروز در راس دستگاه اجرایی ما قرار بگیرد که بتواند یک کابینه اي را تشکیل دهد که این

 
کابینه بحث تحول بنیادین را پیش ببرد. 

 
نامزدهاي ریاست جمهوري از وعده هاي غیرعملی پرهیز کنند 

حجت الاسلام میرتاج الدینی نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس، با بیان اینکه نامزدهاي ریاست جمهوري از وعده هاي

 
غیرعملی و پوپولیستی پرهیز کنند، گفـت: افزایش یارانه ها تنها با وحدت دولت و مجلس امکان پذیر است. 

 
می دانم ارز 4200 تومانی به جیب چه کسانی رفته است 

سید ابراهیم رئیسی در اولین برنامه تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد گفته: آقایان براي ارز 4200 تومانی توجیهاتی دارند اما باید دید چه
اندازه از آن به سفره مردم رفته است؟ این ارز به دست افراد خاصی رفته که به تعداد انگشت هاي یک دست یا دو دست و سه دست
هستند. البته تعداد آنها براي من مشخص است. مثلا کسانی که واردکننده نهاده دامی هستند مشخص است. در این رابطه باید اقدام

 
متفاوتی صورت گیرد. 

او تأکید کرده: به عقیده من دولت دارد پر هزینه اداره می شود که باید از هزینه هایش کاسته شود و به عبارت دیگر نرخ تورم باید
کاهش یابد. اینکه باید تورم یک رقمی شود بله، خیلی بایدهاي دیگر وجود دارد. اما برنامه هایی داریم که اینها امکان پذیر خواهد بود.

رئیسی در بخش دیگري از صحبت هایش تصریح کرده: ما باید تولید را رونق دهیم تا مشکل گرانی، اشتغال، تورم و بسیاري از

 
مشکلات حل شود و مسأله اقتصاد مقاومتی پا بگیرد و مردم امید پیدا کنند. تولید یک بحث راهبردي است. 

 
تلاش اعضاي ارشد حزب کارگزاران براي جلب نظر اصلاح طلبان به سمت «همتی» 

اعضاي شاخص حزب کارگزاران سازندگی در جلب نظر بزرگان اصلاحات به سمت همتی فعال شده اند اما به نظر می رسد راس

 
تصمیم گیر جریان اصلاحات تا پنج روز مانده به انتخابات استراتژي خود را تغییر نخواهد داد. 

 
بخور در رو تمام! 

علیرضا زاکانی در نشست خبري گفته: دولت من، دولت ژنرال هاي خسته و یا غلامان حلقه به گوش نیست و دولت جوانان فرهیخته

 
است. وي تصریح کرده: تخریب کنندگانم مرد باشند و بیایند رودررو صحبت کنیم. 

او در بخش دیگري از صحبت هایش تأکید کرده که هرکسی شعار بدهد دولت هیچ کاره است، نشانه بی کفایتی اوست. زاکانی

 
همچنین گفته: دوران بخور در رو هم براي رانت خواران را خاتمه می دهیم. 

زاکانی اون را هم گفته که هیچ منبع درآمدي براي تبلیغات ندارم و از فضاي مجازي و رسانه ها براي تبلیغ استفاده می کنم و تمام

 
هزینه اي که بتوانم براي تبلیغ صرف کنم صد میلیون تومان است. 



 
وقت جراحی هاي بزرگ رسیده! 

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی نیز در گفت وگوي تلویزیونی خود با مردم گفته: تومورهاي بزرگ کشور با مُسکّن حل نمی شود و
امروز وقت جراحی هاي بزرگ رسیده است. ارز 4200 تومانی یک نمونه از غارت اموال مردم است، برخی توانستند خود را به این شاه

 
لوله برسانند و از این رانت استفاده کنند. 

 
او در گفت وگویی دیگر تصریح کرده که این دولت نسبت به ضربه خوردن مردم بی رگ بود و آنها را بدون حفاظت رها کرد. 

 
 

 
مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟! 

سعید جلیلی در گفت وگویی تصویري تحت عنوان «روایت مسکن» گفته: مهمترین حقوق شهروندي و وظایف قانونی دولت، تامین
مسکن مورد نیاز مردم است. با ساخت مسکن نه تنها نیاز مردم برطرف می شود بلکه این صنعت به علت در ارتباط بودن با بیش از

 
صد صنعت دیگر، رابطه مستقیم با بحث اشتغال دارد. 

او در بخش دیگري از سخنان خود تأکید کرده که وقتی گفته می شد که چرا وضعیت بازار مسکن اینگونه است، می گفتند اثر تحریم
است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروي انسانی دخیل در صنعت مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟! هر یک واحد مسکنی که متناسب

 
با نیاز جامعه ساخته نمی شود، یعنی یک خانواده امید صاحب خانه شدنش کمتر می شود. 

 



 
به بانوان خانه دار، حقوق می دهم 

محسن رضایی هم تأکید کرده که دولت من «دولت اقدام و تحول» است و خانه داري را شغل می دانیم و به بانوان خانه دار، حقوق

 
خواهیم داد. 

او تصریح کرده که در دولت ما هیچ تصمیمی بدون پژوهش و مطالعه انجام نخواهد شد و اینگونه نیست که مردم را به بورس بیاوریم و

 
بورس راه بیفتد و از جیب مردم مشکلات خود را برطرف کرده و مردم را به حال خود رها کنیم. 

رضایی معتقده که یکی از مشکلات اساسی ما در توسعه روابط اقتصادي این است که بسیاري از سفارتخانه هاي ما فاقد رایزن

 
اقتصادي هستند. او قول اصلاح این مسئله را هم داده است. 

 
کلید مهرعلیزاده براي حل مشکلات اقتصادي 

محسن مهرعلیزاده در اولین برنامه تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد گفته: من اعتقاد دارم که امروز فقر، تنگدستی، رکود، شکاف

 
اجتماعی و فاصله طبقاتی، رنجی بیش از حد بر مردم وارد کرده است. 

او معتقده که یکی از عمده مشکلات کشور این است که تمام برنامه هاي اقتصادي که تولید شده بر محور الگوي مشخص توسعه اي

 
طراحی نشده است. 

مهرعلیزاده در بخش دیگري از صحبت هایش تأکید کرده: کلید رفع مشکلات اقتصادي کشور مسئله توجه جدي به امر تولید است. ما

 
باید تمام توجه مان را روي مسئله تولید و رفع موانع آن بگذاریم. آنچه تولید را قفل کرده، موانع بروکراتیک است. 

 
کاندیدا توئیت | از طرح هر ایرانی یک خانه جلیلی تا توئیت غیرمحترمانه مهرعلیزاده 

 
 



 
 

 
 

 
یک تقابل تند توئیتري! 



 
 

 
رستم قاسمی در توئیتی اطلاع داده که: 

 
 

 
پزشکیان هم توئیت کرده: 



 
 

 
واکنش کدخدایی به دروغ پردازي جدید بی بی سی فارسی 

در پی شیطنت جدید انتخاباتی رسانه سلطنتی بی بی سی فارسی، سخنگوي شوراي نگهبان در صفحه شخصی خود در توئیتر به این

 
دروغ پردازي واکنش نشان داد. 

 
 

گفتنی است، این رسانه ضدانقلاب با تحریف سخنان کدخدایی گفته است که سخنگوي شوراي نگهبان می گوید به صادق لاریجانی

 
درباره اعتراضی که به رد صلاحیت ها داشته تذکر داده است. 

 
ترساندن؛ اصلی ترین راهکار اصلاح طلبان! 



حسین شریعتمداري گفته: اصلی ترین راهکار اصلاح طلبان در انتخابات ترساندن مردم است. مدیرمسئول روزنامه کیهان معتقده:

 
اصلاحات در این 8 سال از آقاي روحانی حمایت کرد و همه این عملکردها پاي اصلاحات هم نوشته می شود 

 
اصلاح طلبان صداي مردم شوند! 

روزنامه شرق معتقده دولت بعد کار مهمی از پیش نخواهد برد، احمد غلامی در سرمقاله این روزنامه امروز شرایط اصلاح طلبان را
بهترین زمان براي تبدیل شدن به صداي مردم عنوان کرده و نوشته: البته نه صداي اپوزیسیون. بین این صدا یعنی صداي مردم بودن
و صداي اپوزیسیون راه پرخطري وجود دارد. اگر اصلاح طلبان به آن سمت نلغزند، می توانند موج سوم اصلاح طلبی را به راه انداخته

 
و خارج از قدرت، قدرت بی قدرتان را تجربه کنند. 

الیاس حضرتی نیز در واکنش به مطرح شدن ادعایی در فضاي مجازي مبنی بر حمایت حزب اعتماد ملی از محسن مهرعلیزاده که از

 
طرف برخی مخاطبان از او پرسیده شده بود، در توییتر نوشت: «حزب اعتماد ملی پشت سر هیچ کس نرفته و نامزدي ندارد» 

 
از گوشه و کنار انتخابات 

- معاون سیاسی سپاه با اشاره به اینکه سپاه در انتخابات ورود مصداقی ندارد گفته: این نهاد نه تنها نامزدي در انتخابات ندارد بلکه از

 
هیچ فرد و یا لیست خاصی حمایت نمی کند. 

- سیداحسان قاضی زاده هاشمی عضو کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات تأکید کرده که اظهارات ساختار شکنانه در مناظره به

 
مراجع ذیربط گزارش می شود. 

- دبیر ستاد انتخابات صداوسیما درباره زمان پخش مناظره ها و رقابت هاي فوتبال جام جهانی بیان کرد که تلاش می شود ساعت

 
پخش این دو با هم تلاقی نداشته باشد. 

- محمود زمانی قمی عضو ارشد بنیاد باران و استاندار استان مرکزي در دولت حسن روحانی نیز به عنوان رئیس ستاد محسن
مهرعلیزاده منصوب شد. همچنین مهرعلیزاده در حکمی حسین معینی را به عنوان مشاور عالی و معاون ستاد مرکزي خود منصوب

 
کرد. 

 
انتشار تصویر مشترك سعید محمد و آیت االله رئیسی 

- فعالان مجازي نزدیک به سعید محمد با انتشار توییت هایی خبر از اتفاقی دادند که جزئیاتی درباره آن ذکر نشده، اما باعث جنب و
جوش در بدنه حامیان وي شده است. با اینکه هنوز زمان و جزئیات اتفاق مذکور روشن نشده اما تعدادي از این افراد، تصویر مشترك

 
سعید محمد را در کنار آیت االله رئیسی منتشر کرده و خبر از فصل جدید فعالیت هاي انتخاباتی داده اند. 

 
تاثیر زیاد مناظره هاي انتخاباتی بر پیروزي کاندیداها 

- نتایج یک افکارسنجی آنلاین در ایرنا نشان می دهد: 64.2 درصد پاسخگویان تاثیر مناظره هاي انتخاباتی را در پیروزي داوطلبان



«زیاد» می دانند. همچنین 48.5 درصد اعلام کردند «شبکه هاي اجتماعی» موثرترین راه براي انجام تبلیغات انتخابات ریاست

 
جمهوري است. 

 
تنها نامزد اصلاح طلب منم / اولین ضربه مهرعلیزاده به همتی 

ستاد انتخاباتی محسن مهرعلیزاده معاون رئیس دولت اصلاحات و نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اخیرا در یک

 
اطلاعیه از این گفت که مهرعلیزاده تنها نامزد اصلاح طلب حاضر در انتخابات است! 

در این بخش از اطلاعیه ستاد مهرعلیزاده می خوانیم: ستاد انتخاباتی دکتر محسن مهرعلیزاده، به عنوان تنها نامزد انتخاباتی اصلاح
طلب تایید صلاحیت شده، با اعتقاد به قانون اساسی و اصول و مشی و منش اصلاح طلبی، معتقد است علیرغم همه محدودیت ها و
گلایه ها می توان حماسه اي دیگر از جنس دوم خرداد آفرید و دولت سوم خاتمی را تشکیل داد. آنچه اهمیت دارد خواست و اراده

 
ملت و حیات و تاثیر تفکرو جریان اصلاح طلبی است و افراد جز نقشی براي نمایندگی این جریان و اراده مردم را ندارند." 

 
این جملات خالی از خردمندي در حالی است که علاوه بر آقاي مهرعلیزاده، آقاي همتی هم یک نامزد اصلاح طلب است. 

همتی که از اعضاي حزب کارگزاران است همچنین در نزد اصلاح طلبان نیز گویا از پذیرش بیشتري نسبت به مهرعلیزاده برخوردار

 
است. 

اگرچه این گمانه زنی ها در حالی است که اصلاح طلبان تا این لحظه رسما اعلام کرده اند که دست به تحریم انتخابات می زنند و

 
بعید است به سمت حمایت رسمی از چهره هایی مثل مهرعلیزاده یا همتی حرکت کنند. 

 
ما همچنین قضاوت درباره لزوم تشکیل "دولت سوم خاتمی" را بر عهده مخاطبان محترم می گذاریم. 

 
 

 
صداي مشترك خاتمی و منافقین علیه انتخابات 

در روزهاي گذشته و پس از احراز صلاحیت داوطلبان انتخابات ریاست جمهوري، «محمد خاتمی» رئیس دولت اصلاحات در بیانیه اي
اعلام کرد: «آنچه این روزها در جریان معرفی نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري رخ داده است، ناشی از رویکرد، برداشت و اقدامی
است که پیش از این هم عرصه را بر انتخاب مردم تنگ کرده و این بار بی پرده تر و بی پرواتر ظهور و بروز داشته است...در واقع



 
جمهوریت نظام که مبتنی بر رأي آزاد ملت است، روز به روز کم رنگ تر شده است». 

به فاصله کوتاهی پس از انتشار بیانیه خاتمی، سایت گروهک ورشکسته و جنایتکار منافقین به بازنشر پیام خاتمی پرداخت و این
بخش از پیام رئیس دولت اصلاحات را بولت کرد: «جمهوریت نظام مورد تهدید جدي قرار گرفته است و هیچ جریانی با هر وابستگی و

 
رویکردي که دارد نمی تواند و نباید نسبت به این خطر بزرگ بی تفاوت باشد!». 

سایت گروهک تروریستی و جنایتکار منافقین همچنین در روزهاي گذشته در چندین مطلب به سید ابراهیم رئیسی حمله کرده و

 
نسبت به احتمال پیروزي وي در انتخابات ریاست جمهوري ابراز نگرانی کرده است. 

اما این اولین بار نیست که ارگان رسانه اي گروهک ورشکسته منافقین با لیدر اصلاح طلبان همصدا شده است. در سال 88 نیز این

 
گروهک تروریستی با سران و لیدرهاي فتنه همصدا شده و به اتفاق علیه جمهوریت و اسلامیت نظام شورش کردند. 

در آن سال آحاد مختلف مردم- از جمله کسانی که در انتخابات ریاست جمهوري به موسوي و کروبی رأي داده بودند- در روز 9 دي

 
در گردهمایی باشکوه علیه فتنه گران شرکت کرده و «شورش فتنه گران علیه جمهوریت و اسلامیت» را محکوم کردند. 

 
سم پاشی BBC علیه رئیسی، هر روز بیشتر از دیروز 

سایت بی بی سی فارسی- رسانه ملکه انگلیس- در گزارشی با عنوان «اولین نشست انتخاباتی رئیسی: دفاع از خصوصی سازي در اتاق
بازرگانی» نوشت: «ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضاییه و نامزد انتخابات ریاست جمهوري ایران، اولین نشست انتخاباتی خود را در اتاق

 
بازرگانی تهران برگزار کرد، نهادي که قلب تشکیلات سرمایه داران، تاجران و صاحبان صنایع در چانه زنی با حکومت است». 



 
 

این رسانه انگلیسی در ادامه نوشت: «ابراهیم رئیسی کارش را در قوه قضاییه ایران با تبلیغات گسترده درباره مبارزه با فساد مالی شروع
کرد... دستگاه قضایی که ابراهیم رئیسی دهه ها از مقام هاي عالی و سرانجام رئیس آن بوده، سابقه اي طولانی در سرکوب کارگران

 
معترض دارد، تا جایی که بارها فعالان کارگري را با شلاق مجازات کرده است». 

سم پاشی رسانه هاي معاند علیه رئیسی در حالی است که در سالهاي اخیر و با آغاز دوره تحول در دستگاه قضایی، اقدامات بسیار
ارزنده اي براي احیاي واحدهاي تولیدي توسط قوه قضاییه در استان هاي مختلف کشور صورت گرفته است و هزاران کارگر به سر کار

 
بازگشته اند. براساس مستندات موجود، قوه قضاییه در 2 سال گذشته 2000 واحد تولیدي را احیاء کرده است. 

 
تنها در یک نمونه در اواخر سال گذشته پلمب کارخانه قند یاسوج شکست و حدود هزار کارگر به سر کار بازگشتند. 

از دیگر اقدامات ویژه آقاي رئیسی در سالهاي اخیر، رسیدگی به پرونده اقتصادي دانه درشت ها و مفسدان کلان اقتصادي- آن هم
بدون هیچ خط قرمزي- بوده است، به گونه اي که در این مسیر، تخلفات مسئولان قوه قضاییه نیز به صورت ویژه و بدون اغماض

 
رسیدگی شد. 



 
حجم بالاي عفو و تخفیف مجازات زندانیان نیز از جمله اقدامات بسیار مهم قوه قضاییه در سالیان اخیر بوده است. 

سفرهاي استانی و بازدیدهاي میدانی و گفت و گوي رودر رو با مردم نیز از جمله اقدامات مهم حجت الاسلام رئیسی در سالهاي اخیر

 
بوده است. 

 
 

 
شایعه سازي علیه زاکانی توسط زخم خورده هاي مبارزه با فساد 

«علیرضا زاکانی» نماینده مجلس و کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در نشست خبري با اهالی رسانه گفت: «قبلا کابینه اي از

 
مفسدان را در مبارزه با فساد راهی زندان کرده ام». 

همین جمله، پشت پرده شایعه سازي هاي گسترده در روزهاي اخیر علیه زاکانی را نمایان می کند. اینکه رسانه هاي وابسته به

 
مفسدان اقتصادي براي تسویه حساب با زاکانی و انتقام از وي، شایعات را در حجمی وسیع منتشر کرده اند. 

زاکانی در این نشست خبري تاکید کرد: «دو روز قبل گفتم که دو آپارتمان 95 متري دارم و همسرم هم یک آپارتمان 75 متري در
پردیسان دارد که بعدا دختر و دامادم آنجا ساکن خواهند شد. بعد حاشیه درست کردند که دو همسر یکی در تهران و یکی در قم
دارم؟ شرم نمی کنند؟ من چه خاري در گلوي آنها هستم؟ وقتی روي کار بیایم آنها را راحت نمی گذارم هر چه خوردند بردند از

 
گلویشان بیرون می کشم». 



 
 

 
همتی: من نقشی در تصمیم گیري دولت روحانی ندارم 

«عبدالناصر همتی» رئیس بانک مرکزي دولت روحانی و نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در برنامه گفت وگوي
مستقیم با دوربین شبکه یک سیما گفت: «بانک مرکزي در دولت راي ندارد بنابراین من نقشی در تصمیم گیري دولت ندارم...عوامل
سیاسی و نظرات سیاسی بر نظرات فنی حاکم شده است. یکی از دلایلی که من به این نتیجه رسیدم که در رقابت انتخاباتی وارد شود

 
همین است که فن سالاري را در تنظیم و اجراي بودجه حاکم بکنیم. مادر همه مشکلات ما، بودجه سالانه است». 

همتی افزود: «ما تورم را با هدف 8 تا 12 درصد پیش بینی می کنیم که ان شاء االله بتوانیم تحقق ببخشیم و رشد اقتصادي حداقل 5
درصد. من فکر می کنم بر اساس برنامه بلند مدت باید بشود 8 درصد. با توجه به مشکلاتی که تحریم ایجاد شده و کمبودهایی که در

 
سرمایه گذاري ها داشتیم، من با احتیاط می گویم حداقل 5 درصد میانگین رشد 4 سال آینده را باید در اقتصاد شاهد باشیم». 



براي دریافت بسته انتخاباتی رسا (اینجا) کلیک کنید. 



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است.

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، دکتر
حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود،
روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه بررسی مسائل و
مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور
تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و
فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این
شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با
تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره
برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95

 
درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور
داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از
صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و



 
بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل
آورد. نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت
و معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 



شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران

منبع: موجشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت:
بهره مندي مطلوب از ظرفیت توسعه سواحل مکران به
منظور ایجاد اشتغال ایثارگران با تعامل و همکاري

 
مسئولان امکان پذیر است. 

به گزارش خبرگزاري موج هرمزگان، عطا ناوکی مدیرکل
بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان، در سفر به
شهرستان جاسک ضمن دیدار با حجت الاسلام عباس
ذاکري امام جمعه، در نشست با محمد رادمهر فرماندار این

شهرستان، گزارش مختصري از فعالیت هاي بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان ارائه کرد و گفت: سال گذشته با تلاش و عزم راسخ
پرسنل بنیاد هرمزگان، شاخصه هاي خدمات دهی به ایثارگران ارتقاي قابل توجهی داشت و در سطح کشور جزو رتبه هاي برتر مطرح

 
شد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان با اشاره به توسعه سواحل مکران در راستاي انتقال نفت از مسیر جاسک و
صادرات آن به حوزه خلیج فارس، افزود: بی شک با اجراي طرح فوق الذکر، در آینده ظرفیت اشتغال زایی این شهرستان افزایش پیدا
می کند، لیکن انتظار داریم همه مسئولان شهرستانی به ویژه مجموعه فرمانداري در خصوص جذب فرزندان شاهد و ایثارگران اهتمام

 
جدي بورزند. 

وي با بیان اینکه حوزه تعاون بنیاد هرمزگان در سال 99، با برنامه ریزي دقیق، تخصصی و سنجیده و همچنین با حمایت از طرح هاي
اشتغال زایی و کارآفرینی، فرصت هاي مناسبی براي اشتغال و رسیدن به معیشت پایدار ایجاد کرد، یادآور شد: بهره مندي مطلوب از

 
ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران نیز با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. 

ناوکی ضمن اعلام آمادگی این نهاد در خصوص معرفی متقاضیان اشتغال در رشته هاي مرتبط به فرمانداري جاسک، افزود: ایثارگران
جویاي شغل، با شرکت در کلاس هاي آموزشی و فنی و حرفه اي که به طور مستمر در سال گذشته توسط اساتید و مشاوران برجسته

 
برگزار شد، از تخصص کافی برخوردار هستند. 

در ادامه فرماندار شهرستان جاسک ضمن قدردانی از خدمات ارائه شده بنیاد هرمزگان، ضمن اشاره به تنظیم سند توسعه این
شهرستان، در راستاي جذب و به کارگیري فرزندان شاهد و ایثارگر اعلام همکاري کرد.



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي توسط

بانک صنعت و معدن

منبع: برداشت روزشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش برداشت روز، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه
بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این

بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان (...)

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید

 
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است. 

به گزارش برداشت روز، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه بررسی
مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار
و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست

 
احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

 
وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. 

دکتر مهري خطاب به صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي
اقتصادي ناشی از تحریم هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما

 
عزیزان قدردانی می کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و

 
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. 

دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال
بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می

 
خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و بانکی خود استفاده کنند. 



وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ

 
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. 

فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب
مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي

 
در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.

نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل

 
آورد. 

نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت و
معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1٫45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1٫8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 



گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

 
324 نفر می باشد. 

منبع: پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن



یک استقلالی، رئیس ستاد ابراهیم رئیسی شد

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/03/09

امروز ستاد مردمی آیت االله رئیسی شاخه فناوري اطلاعات، ورزش و کارآفرینی خود را معرفی کرد که بر طبق اعلام رسمی،
سهیل یحیی زاده مشاور اقتصادي فعلی باشگاه استقلال و عضو کمیسیون تخصصی و تنظیم مقررات ارتباط رادیویی، به عنوان مسئول

 
این ستاد انتخاب شده است. 

اما به جز آیت االله رئیسی، محسن مهرعلیزاده رئیس پیشین
سازمان تربیت بدنی و فوتبال ایران نیز از مهدي رسول پناه
مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس را به عنوان مشاور در کنار

 
خود قرار داده تا از او براي جلب رأي استفاده کند. 

البته در ابلاغیه رسول پناه، اشاره اي به موضوع ستاد ورزشی
مهرعلیزاده نشده اما با توجه به سابقه رسول پناه، قاعدتا او براي

 
فعالیت در این حوزه انتخاب شده است. 

انتخابات ریاست جمهوري ایران با حضور 7 نامزد، فعلا در سطح کارزارهاي انتخاباتی است و در آینده نزدیک و با جدي تر شدن

 
مناظرات، نام هاي تازه اي از ورزشکاران نیز به گوش خواهد رسید. 

با توجه به اینکه دولت فعلی وزارت ورزش پر حرف و حدیث و پر حاشیه اي داشته، بسیاري از شهروندان دوست دارند از سیاست هر
یک از نامزدهاي ریاست جمهوري در حوزه ورزش با خبر شوند و نام وزیر ورزش احتمالی را نیز بدانند که فعلا چیزي در این خصوص

درباره هیچ یک از افراد به صورت رسمی منتشر نشده است.



155 دستگاه دولتی و خدماتی استان کرمانشاه مجهز به مولد برق اضطراري

است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/03/09

فصل اقتصاد - کرمانشاه – مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه گفت: با پیگیري هاي کارگروه انرژي و برق پدافند
غیرعامل استان و شرکت توزیع برق ، تاکنون 155 دستگاه مولد برق اضطراري در مراکز دولتی و خدمات رسان راه اندازي

شده است.

فصل اقتصاد - کرمانشاه – مدیرکل پدافند غیرعامل استان
کرمانشاه گفت: با پیگیري هاي کارگروه انرژي و برق
پدافند غیرعامل استان و شرکت توزیع برق ، تاکنون 155
دستگاه مولد برق اضطراري در مراکز دولتی و خدمات

 
رسان راه اندازي شده است. 

به گزارش فصل اقتصاد؛ کرمعلی زارعی روز یکشنبه در
نشست شوراي پدافند غیرعامل شهرستان روانسر افزود: با

 
توجه به افزایش دما، با آتش سوزي و قطعی برق مواجه هستیم و نقش کارگروه انرژي و برق بسیار مهم و حساس است. 

وي تصریح کرد: در مقوله پدافند غیرعامل و در حوزه مقابله با کرونا ، تاکنون 72 جلسه استانی با 622 مصوبه برگزار شده و باتدبیر و

 
تلاش استاندار ، همه مدیران و به ویژه کادر بهداشت و درمان اقدامات بسیار خوبی در این حوزه صورت گرفته است. 

مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه با بیان اینکه طرح جامع مطالعات پدافند غیرعامل استان کرمانشاه با 60 درصد پیشرفت
مطالعاتی توسط دانشگاه صنعتی شریف در دست اجرا است اظهار داشت: طرح جامع مطالعاتی پدافند غیرعامل شهر کرمانشاه نیز با

 
95 درصد پیشرفت در مراحل پایانی قرار دارد و امیدواریم تا سه ماه آینده رونمایی شود. 

زارعی ادامه داد: اتکا به توانمندي داخلی و حمایت از تولید و کارآفرینی از اولویت هاي پدافند غیرعامل براي تحقق شعار سال جاري

 
است. 

وي اضافه کرد: بازدارندگی و تهدید شناسی، کاهش آسیب پذیري ، تداوم فعالیت هاي ضروري، ارتقاي پایداري ملی، تسهیل در

 
مدیریت بحران و مقابله با تهدیدات نظامی فلسفه اصلی پدافند غیرعامل است. 

مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه افزود: فعالیت بیش از پیش کارگروه هاي 12گانه پدافند غیرعامل ، رصد و پایش مستمر
تهدیدات ،تامین تجهیزات و آموزش و تمرین باید در شهرستان ها با جدیت انجام شود و میزان آمادگی را در شهرستان ها نیز ارتقا

 
دهیم. 

فرماندار شهرستان روانسر نیز گفت: با توجه به موقعیت جغرافیایی شهرستان روانسر، اجراي اصول پدافند غیرعامل در این شهرستان

 
در تمام ابعاد یک ضرورت است. 

 
سعدي مصطفی زاده افزود: شناخت و آسیب شناسی، برنامه ریزي و هدف گذاري سه مولفه اصلی در پدافند غیرعامل است. 

وي با بیان اینکه در پدافند غیرعامل باید فرهنگ سازي و مردم مشارکت داده شوند اظهار داشت: نقش رسانه ها و سازمان هاي مردم

 
نهاد براي اجراي بهتر پدافند غیرعامل بسیار اثرگذار است. 

وي تصریح کرد: پدافند غیر عامل معطوف به یک حوزه خاص نمی شود بلکه در همه حوزه هاي امنیتی ، عمرانی ، اقتصادي، فرهنگی،



 
بهداشت، کشاورزي و سایر بخش ها گسترده شده است و باید در برابر تهدیدات و کاهش خطرات آمادگی لازم را داشته باشیم. 

شهرستان روانسر با 47 هزار نفر جمعیت در 60 کیلومتري شمال غربی کرمانشاه قرار دارد.



رشد 27 قلم کالاي صنعتی در فروردین/ با انسجام رویه ها بخشنامه مانع تولید

نداشتیم/ رشد بیش از 50 درصدي تولید خودرو

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی و نشست با فعالان اقتصادي آذربایجان غربی از
رشد 27 قلم کالاي صنعتی از 40 تا 150 درصد در فروردین ماه 1400 خبر داد. نوشته رشد 27 قلم کالاي صنعتی در

فروردین/ با انسجام رویه ها بخشنامه مانع تولید نداشتیم/ رشد بیش از 50 درصدي تولید خودرو ...

وزیر صنعت، معدن و تجارت در شوراي گفت وگوي دولت
و بخش خصوصی و نشست با فعالان اقتصادي آذربایجان
غربی از رشد 27 قلم کالاي صنعتی از 40 تا 150 درصد

 
در فروردین ماه 1400 خبر داد. 

 به گزارش تجارت گردان به نقل از شاتا، علیرضا رزم
حسینی با بیان این مطلب، افزود: این رشد تولید با وجود
همه تحریم هاي ظالمانه و مشکلات ناشی از شیوع ویروس
کرونا بوده است که به همت جهادي تولیدکنندگان،

 
صنعتگران و فعالان اقتصادي محقق شد. 

وي با بیان اینکه به رشد صنعتی 8 درصد در سال گذشته رسیده ایم، ادامه داد: صادرات قابل قبولی داشتیم و تامین مواد اولیه،

 
قطعات، اجزا و ملزومات 71 هزار واحد صنعتی توسط صادرکنندگان انجام گرفت تا چرخ تولید بچرخد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعلام اینکه بیش از 140 هزار شغل علاوه بر اشتغال موجود سال گذشته توسط وزارت صمت به وجود
آمده است، تصریح کرد: این میزان از ایجاد اشتغال علی رغم همه محدودیت ها و همچنین آثار منفی کرونا بوده است که در حوزه

 
اشتغال صنعتی کاهشی نداشتیم. 

رزم حسینی با بیان برخی دستاوردهاي صنعتی نیز گفت: در حوزه نساجی و پوشاك به روند خوبی رسیده ایم، صادرکننده پوشاك

 
شدیم و واحدهاي نسازي سه شیفته کار می کند و در حال توسعه هستند. 

وزیر صمت همچنین تصریح کرد: هرچند در ماه هاي اول شیوع ویروس کرونا از لحاظ اقلام مرتبط با کرونا از جمله دستگاه ونتیلاتور

 
در تنگنا بودیم اما اکنون صادرکننده هستیم و به همین کشور ترکیه (همسایه آذربایجان غربی) صادر می کنیم. 

رزم حسینی با بیان اینکه در حوزه خودرو و قطعات وابسته تحریم بودیم، یادآور شد: اما در سال گذشته به رشد 28 درصدي تولید

 
رسیدیم و فروردین ماه امسال نسبت به سال گذشته بیش از 50 درصد رشد تولید داشته ایم. 



وي همچنین با اعلام اینکه در حوزه لوازم خانگی به جشن خودکفایی تولید محصولات با قیمت و کیفیت مناسب را برگزار می کنیم،
گفت: سال گذشته 15 میلیون و 500 هزار عدد لوازم خانگی تولید شد و 70 درصد ساخت داخل در این حوزه محقق گردید و در

 
قیمت و کیفیت از کشور هاي خوب منطقه در حوزه لوازم خانگی هستیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: واردات کالاهاي غیرضروري را ممنوع اعلام کردیم، 3.5 میلیارد یورو ساخت داخل انجام شد،
10 درصد واردات توسط شرکت هاي داخلی تامین گردید و 5.5 میلیارد یورو از محل ممنوعیت واردات کالاهاي غیر ضروري صرفه

 
جویی ارزي شد. 

رزم حسینی همچنین بیان کرد: 74 هزار میلیارد دلار تجارت کشور در سال گذشته بوده است که 146 میلیون تن کالا صادرات و

 
واردات شد و اگر تحریم نبود اقتصاد شکوفاتر می می شد. 

وزیر صمت همچنین با اشاره به برنامه آزادسازي 6000 معدن راکد و حبس شده، گفت: 500 معدن مربوط به این استان است که

 
معادن آزادشده طبق قانون براي فعال سازي به افراد داراي صلاحیت و اهلیت از طریق مزایده واگذار می شوند. 

رزم حسینی همچنین اقتصاد مقاومتی با شرکت هاي برتر را دیگر برنامه هاي وزارت صمت دانست و گفت: طی دو مرحله 450 هزار
میلیارد تومان فرصت هاي سرمایه گذاري با شرکت هاي برتر تفاهمنامه امضا شد که این رقم را تا یک میلیون میلیارد تومان می

 
توانیم اضافه نماییم . 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت در سفر سه روزه به استان آذربایجان غربی از معدن طلاي زرشوران، شرکت سازه کشت کاوه ، کارخانه
قند میلاد مهاباد ، پایانه مرزي تمر چین ، منطقه آزاد ماکو و پایانه مرزي بازرگان ، کارخانجات نساجی خوي و گروه صنعتی مارال
صنعت بازدید و طرح توسعه شرکت فرش ، کارخانه داروگستر ساوا شفاژن نقده ، واحد تولیدي شمش طلا و نقره خوي و طرح توسعه

 
صنایع سلماس را افتتاح کرد . 

امضاي تفاهم نامه احیاء مسئولیت هاي اجتماعی با شرکت مارال صنعت ارومیه و تفاهم نامه همکاري بین سازمان منطقه آزاد تجاري
صنعتی ماکو و صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران از دیگر دستاورد هاي سفر وزیر صمت به استان آذربایجان غربی بود.



دولت به منظور مدیریت مصرف برق و جلوگیري از خاموشی تصمیماتی اتخاذ

کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران - ایرنا - هیات وزیران در جلسه امروز - یکشنبه - به ریاست رییس جمهوري به منظور مدیریت مصرف برق و
جلوگیري از خاموشی ها تصمیماتی را در این زمینه اتخاذ کرد.

تهران - ایرنا - هیات وزیران در جلسه امروز - یکشنبه - به
ریاست رییس جمهوري به منظور مدیریت مصرف برق و
جلوگیري از خاموشی ها تصمیماتی را در این زمینه اتخاذ

 
کرد. 

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت،
براساس مصوبه هیات وزیران، کلیه استانداران موظف شدند
نظارت و هماهنگی لازم را براي رعایت سقف برق قابل

تأمین ابلاغی وزارت نیرو از طریق کاهش مصرف دستگاه هاي اجرایی، ادارات، بانک ها و نهادهاي عمومی غیردولتی به میزان 50
درصد مصرف سال گذشته، تعدیل روشنایی معابر و جاده ها، کنترل مصرف بخش هاي صنعتی، کشاورزي و تجاري و پشتیبانی از

 
سایر برنامه هاي مدیریت مصرف برق، به عمل آورند. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد با همکاري وزارتخانه هاي اطلاعات، ارتباطات و فناوري اطلاعات، کشور و نیروي انتظامی نسبت به

 
شناسایی، جمع آوري و متوقف کردن فعالیت مراکز و دستگاه هاي غیرمجاز استخراج رمز ارز اقدام نماید. 

دولت همچنین صنایع بزرگ را موظف کرد از 15 خرداد تا پایان مرداد ماه با اتخاذ تدابیر لازم از جمله تغییر ساعات کار و یا طرح

 
تعطیلات و تعمیرات، نسبت به کاهش مصرف حداقل 3000 مگاوات شبکه سراسري از ساعت 12 تا 21 اقدام نمایند. 

 
تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آنها براي پرداخت تسهیلات طرح نوسازي و بهسازي مسکن 

با تصویب هیات وزیران، بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مکلف شد نسبت به تعیین بانک هاي عامل و سهمیه آنها براي پرداخت
تسهیلات طرح ویژه نوسازي و بهسازي 200 هزار واحد مسکونی در روستاها و شهرهاي زیر 25 هزار نفر جمعیت و حاشیه شهرها، با

 
ضمانت سفته زنجیره اي در سال 1400 اقدام کند. 

سقف فردي تسهیلات با رعایت مقررات ملی ساختمان براي 200 هزار واحد، مبلغ یک میلیارد ریال براي دوره مشارکت مدنی و

 
فروش اقساطی (مجموعاً به مدت 20 سال) در سال 1400 بوده و سود سهم متقاضی براي این تسهیلات 5 درصد است. 

همچنین بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مکلف است براساس طرح جامع مسکن روستایی با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه کشور،
سهم استانی تسهیلات را تعیین نموده و براساس سهمیه ابلاغ شده توسط بانک مرکزي، نسبت به توزیع سهمیه بانک هاي عامل به



تفکیک استان، شناسایی متقاضیان واجد شرایط، معرفی آنان جهت دریافت تسهیلات و نظارت بر ساخت و ساز در چارچوب قانون

 
نظام مهندسی و کنترل ساختمان (نظام فنی روستایی) اقدام کند. 

 
آیین نامه اجرایی مولدسازي دارایی هاي دولت به تصویب رسید 

هیات وزیران به پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و به استناد تکلیف مقرر در جزء (2) بند (و) تبصره (2) و بند (د) تبصره (12)

 
قانون بودجه سال 1400 کل کشور، آیین نامه اجرایی موضوع مولدسازي دارایی هاي دولت را تصویب کرد. 

به موجب آیین نامه مذکور، دستگاه هاي اجرایی مکلفند نسبت به شناسایی اموال و دارایی هاي منقول و غیرمنقول و حقوق مالی
مازاد دولت جمهوري اسلامی ایران براي مولدسازي و فروش، اقدام نمایند و بالاترین مقام دستگاه اجرایی، رؤسا و مدیران کل دستگاه
هاي استانی و استانداران مکلف به شناسایی و اعلام آن به وزارت امور اقتصادي و دارایی هستند. انفال و اموال موضوع اصل (83)

 
قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران از شمول این آیین نامه مستثنی می باشند. 

در اجراي ماده فوق و به منظور بررسی مستندات مولدسازي و فروش در سطح ملی (دستگاه هاي متمرکز) کارگروهی با مسؤلیت وزیر
امور اقتصادي و دارایی و عضویت معاون حقوقی رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رئیس سازمان اداري و استخدامی

 
کشور و رئیس دستگاه اجرایی ذیربط تشکیل می گردد و دبیرخانه این کارگروه در وزارت امور اقتصادي و دارایی مستقر است. 

وزارت امور اقتصادي و دارایی می تواند رأساً یا از طریق واحدهاي استانی خود نسبت به شناسایی اموال و اراضی دولتی که مازاد بر
نیاز دستگاه بوده یا بدلیل عدم ثبت در مهلت مقرر در «سادا» منجر به مستندسازي یا اصلاح اسناد مالکیت آنها بنام دولت جمهوري
اسلامی ایران گردیده، براي مولدسازي یا فروش آنها با رعایت ماده (3) این آیین نامه اقدام نماید. منابع حاصل بعنوان درآمد عمومی
دولت محسوب می گردد. پس از اعلام دستگاه اجرایی یا تشخیص وزارت امور اقتصادي و دارایی و تشکیل پرونده و طرح موضوع در

 
کارگروه ملی و استانی، مجوز مولدسازي یا فروش براي هریک از اموال توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی صادر می شود. 

انتشار انواع اوراق مالی اسلامی خارج از سقف اوراق مالی اسلامی قابل انتشار تا سقف حداکثر 20 هزار میلیارد ریال با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی توسط وزارت انجام می گیرد و سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است اعتبار لازم براي
بازپرداخت اصل و سود اوراق مذکور را در سررسیدهاي مقرر از محل درآمدهاي حاصل از مولدسازي دستگاه و منابع عمومی دولت در

 
لوایح بودجه سنواتی منظور نماید. 

دستگاه هاي اجرایی مجازند نسبت به اجاره بلند مدت اموال غیرمنقول اعم از واحدهاي خدماتی و رفاهی و مجتمع هاي فرهنگی،
هنري و ورزشـی و سایرحقوق مالی مرتبط با اموال غیرمنقول از طریـق برگـزاري مزایـده بـه اشـخاص صـاحب صـلاحیت بخش هاي
خصوصی، تعاونی، شهرداري ها تا حداکثر مدت (10) سال با مجوز وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام نمایند و اجاره اموال منقول (به
استثناء خودروهاي دولتی که از شمول این آیین نامه خارج می باشند) به شرط عدم استهلاك کلی در سنوات اجاره امکان پذیر می

 
باشد. 

دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال غیرمنقول مازاد و یا حقوق مالی را که مطابق این آیین نامه، مجوز فروش آنها توسط وزیر امور
اقتصادي و دارایی صادر می گردد، حداکثر ظرف مدت دو ماه از تاریخ ابلاغ مجوز با رعایت قوانین و مقررات از طریق حراج عمومی در
بورس و یا مزایده عمومی در سامانه تدارکات الکترونیک دولت با رعایت قانون تجارت الکترونیکی و نیز مقررات تعیین شده در قانون
برگزاري مناقصات، به نحوي که با مزایده منطبق باشد، به فروش برسانند. در خصوص فروش اراضی و اموال واقع در شهرهاي کم



 
برخوردار و مناطق روستایی علاوه بر سامانه تدارکات الکترونیک دولت، اطلاع رسانی به طرق مقتضی بعمل خواهد آمد. 

مولدسازي در شرکت هاي دولتی به پشتوانه اموالی که از محل منابع داخلی شرکت خریداري شده یا در اجراي ماده (117) قانون
محاسبات عمومی مالکیت اموال غیرمنقول به شرکت منتقل شده است، با تصویب مجمع عمومی شرکت و با تضمین بازپرداخت اصل
و سود مربوط به اوراق اسلامی منتشر شده یا توثیق اموال توسط خود شرکت، از محل منابع داخلی بلامانع است. در مورد سایر اموال
دولتی در اختیار شرکت هاي مذکور مطابق مقررات اموال دولتی اقدام گردیده و باید توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی مجوز لازم

 
صادر گردد. 

مجوز فروش اموال غیرمنقول مازاد دستگاه هاي اجرایی که در اجراي بند (هـ) تبصره (12) قانون بودجه سال 1398 و جزء (3) بند
(د) تبصره (12) قانون بودجه سال 1399 کل کشور توسط وزیر امور اقتصادي و دارایی ابلاغ شده و تا پایان سال 1399 اجرا نشده
است، در سال 1400 داراي اعتبار و قابل اجرا می باشد و دستگاه هاي اجرایی مکلفند اموال مذکور را حداکثر تا پایان شهریور ماه با

 
رعایت مفاد این آیین نامه به فروش و نسبت به دریافت اعتبار اقدام کنند. 

وزارت مجاز است براي اجاره اموال غیرمنقول مازاد مولد و فروش اموال مازاد با همکاري بانک هاي دولتی و خصوصی به ویژه بانک
مسکن صندوق سرمایه گذاري املاك و مستغلات (با یا بدون بازار گردان) راه اندازي و به انجام معاملات واحدهاي این صندوق ها از
طریق بورس و فرابورس اقدام نماید؛ املاك دولتی به صندوق منتقل می شود و دولت در ازاي آن واحدهاي سرمایه گذاري صندوق را

 
دریافت می کند. 

املاك با کاربري مسکونی داراي قرارداد قبل ازتاریخ 24/1/1388 که براي استفاده در اختیار کارکنان واجد شرایط قرار گرفته و به

 
عنوان خانه سازمانی استفاده شده مشمول این آیین نامه نمی باشد. 

به استناد جزء (2) بند (و) تبصره (2) قانون بودجه سال 1400 کل کشور و ماده (21) ضوابط اجرایی قانون، دستگاه هاي اجرایی

 
موظفند از محل فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد، تمام یا بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان خود را تامین نمایند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی از جمله وزارت آموزش و پرورش، بنیاد شهید و امور ایثارگران، سازمان دامپزشکی دانشگاه هاي وابسته
به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري مکلف به واگذاري و فروش اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد در جهت اجراي اقدامات پیش

 
بینی شده در بند قانونی فوق هستند. 

همچنین دستگاه هاي اجرایی و وزارت امور اقتصادي و دارایی موظفند منابع حاصل از واگذاري اموال و دارایی هاي غیر منقول مازاد
موضوع ماده یاد شده را به ردیف درآمدي مربوط واریز نموده و سازمان برنامه و بودجه کشور موظف است منابع حاصله را براي تأمین
بخشی از پاداش پایان خدمت کارکنان دستگاه هاي اجرایی، رتبه بندي معلمان و اعمال مدرك تحصیلی معلمان، پرداخت مطالبات
معلمان مأمور به مدارس خارج از کشور، تأمین بخشی از مطالبات ایثارگران مندرج در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، تأمین
پاداش پایان خدمت و ذخیره مرخصی شهدا و ایثارگران بازنشسته مشمولان قانون حالت اشتغال و تبصره ماده (38) قانون جامع
خدمات رسانی به ایثارگران، اجراي قانون تسري فوق العاده خاص کارمندان سازمان هاي پزشکی قانونی کشور و انتقال خون ایران به
کارمندان سازمان دامپزشکی و سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور، متناسب سازي حقوق شهداي بازنشسته و حقوق
والدین شهدا با جانبازان 50 درصد، همسان سازي حقوق اعضاي هیأت علمی دانشگاه هاي وابسته به وزارت علوم، تحقیقات و فناوري
با حقوق اعضاي هیأت علمی غیربالینی دانشگاه هاي وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، تأمین مطالبات سهم قانونی

 
حق عضویت اعضاي صندوق ذخیره بسیجیان و اجراي موضوع جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اختصاص دهد. 



 
تصویب آیین نامه اجرایی مربوط به تعیین سن فرسودگی انواع خودروها 

هیات وزیران به پیشنهاد سازمان حفاظت محیط زیست، آیین نامه اجرایی ماده (8) قانون هواي پاك درخصوص «تعیین سن
فرسودگی انواع خودروها» را با رویکرد حفظ حق مالکیت افراد درخصوص وسیله نقلیه و افزایش نظارت بر انجام معاینه فنی به جاي

 
تعیین مطلق سن به عنوان معیار فرسودگی خودرو، به تصویب رساند. 

براساس آیین نامه فوق، با توجه به کاهش ایمنی و آلایندگی انواع وسایل نقلیه با گذشت زمان در اثر استهلاك و پوسیدگی اجزا و
بدنه، شاخص سن مرز فرسودگی بجاي سن فرسودگی تعیین شده و خودروهاي مشمول ملزم به افزایش دفعات سالانه معاینه فنی و

 
افزایش هزینه هاي تردد هستند. 

این امر به نحوي است که مالک وسیله نقلیه جهت اطمینان از صحت عملکرد آن، باید در بازه هاي زمانی کوتاه تري اقدام به معاینه
فنی و بازرسی خودرو نماید. این خودروها به علت کارکرد بیشتر و طول عمرشان، عمدتاً دچار پوسیدگی بدنه و ساختار می شوند و

 
ریسک بروز تصادفات در سطح جاده ها و شهرها را به شدت افزایش می دهند. 

به موجب آیین نامه اجرایی یاد شده، سن مرز فرسودگی براي خودروهاي شخصی شامل سواري، استیشن (ون) و سواري کار 15 سال

 
و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي خودروهاي عمومی شامل تاکسی سواري، استیشن (ون) و سواري کار بنزینی و دوگانه سوز، پایه گازسوز و برقی، سن مرز
فرسودگی به ترتیب 8، 10 و 14 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آنها به ترتیب، 4

 
مرتبه (سه ماه یکبار) در سال و 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال تعیین گردید. 

سن مرز فرسودگی براي وانت پایه گازسوز و بنزینی، دوگانه سوز و دیزلی به ترتیب 14 و 13 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به سن مرز فرسودگی 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس درون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به
بازسازي با رعایت قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی) سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از
رسیدن به این سن، براي اتوبوس هاي دیزلی و پایه گازسوز 4 مرتبه (3 ماه یکبار) در سال و براي اتوبوس هاي برقی 3 مرتبه (4 ماه

 
یکبار) در سال تعیین شد. 

سن مرز فرسودگی براي مینی بوس و میدل باس درون و برون شهري دیزلی، پایه گازسوز و برقی (منوط به بازسازي با رعایت قانون
رسیدگی به تخلفات رانندگی) به ترتیب 8، 10 و 20 سال و تعداد دفعات معاینه فنی پس از رسیدن به سن فرسودگی براي هریک از
آنها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال، براي اتوبوس برون شهري و کشنده، کامیون و کامیونت، سن مرز فرسودگی به ترتیب 10 و 16

 
سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به این سن، به ترتیب براي هریک از آنها 3 مرتبه (4 ماه یکبار) در سال خواهد بود. 

همچنین براي موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري، بنزینی انژکتوري و برقی، سن مرز فرسودگی به ترتیب 5، 6 و 12 سال و تعداد

 
معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی براي هریک از آنها 2 مرتبه (6 ماه یکبار) در سال تعیین شد. 

براي سواري دولتی نیز سن مرز فرسودگی 13 سال و تعداد معاینه فنی پس از رسیدن به سن مرز فرسودگی، 3 مرتبه (4 ماه یکبار)

 
در سال تعیین شده است. 



تعداد دفعات معاینه فنی خودروهاي شخصی مندرج در آیین نامه، 5 سال پس از گذشتن از سن مرز فرسودگی به 3 مرتبه در سال

 
(هر 4 ماه یکبار) افزایش می یابد. 

همچنین تردد وسایل نقلیه شامل تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و موتورسیکلت هاي بنزینی کاربراتوري با سامانه سوخت رسانی
کاربراتوري، در شهرهاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع می باشد و مشمول کلیه محدو یت هاي خودرو فرسوده

 
مندرج در ماده (8) قانون هواي پاك می شوند. 

تغییر پلاك انواع وسایل نقلیه عمومی به شخصی به علت کارکرد بالاتر وسایل نقلیه عمومی و افت عملکردي، ایمنی و محیط زیستی

 
آنها، ممنوع است. 

در صورت بازسازي اساسی اتوبوس هاي حمل و نقل عمومی درون شهري طبق دستورالعمل مشترك وزارتخانه هاي کشور و صنعت،

 
معدن و تجارت و سازمان حفاظت محیط زیست، 5 سال به سن مرز فرسودگی آنها اضافه می شود. 

تردد خودروهاي کاربراتوري در محدوده هاي LEZ (ناحیه کم انتشار) و ممنوعه وفق ماده (18) قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی،
در شهرهاي داراي اولویت آلایندگی، از ابتداي سال 1401 ممنوع است و در صورت تردد این خودروها در مناطق ممنوع اعلام شده در

 
محدوده کلانشهرها، 2 میلیون ریال جریمه خواهند شد. 

براي خودروهاي سنگین و نیمه سنگین، سبک و موتورسیکلت با قواي محرکه ترکیبی (هیبریدي) سن مرز فرسودگی براساس قوه
محرکه احتراقی بوده و نسبت به وسایل نقلیه داراي قواي محرکه صرفاً احتراقی، دو سال به " سن مرز فرسودگی" آنها اضافه می شود.

 
در موارد زیر، دو سال به سن مرز فرسودگی اضافه می شود: 

 
الف ـ کلیه خودروهاي دیزلی در صورت نصب پالایش گر (فیلتر) دوده استاندارد حداقل یک سال قبل از رسیدن به سن مرز فرسودگی 

ب ـ تعویض واکنش ساز (کاتالیست) استاندارد و سامانه (سیستم) آلایندگی اگزوز براي تاکسی هاي بنزینی و دوگانه سوز و پایه

 
گازسوز 

همچنین با توجه به پیش بینی هاي انجام شده در آیین نامه مذکور، انتظار می رود با افزایش تعداد دفعات معاینه فنی خودروهایی که
به سن مرز فرسودگی می رسند، به مرور خودروهاي داراي فناوري هاي قدیمی مانند وسایل نقلیه کاربراتوري، از چرخه مصرف خارج
و اسقاط شوند؛ هر چند نتایج مورد انتظار، به صورت تدریجی محقق خواهند شد. از طرفی با افزایش نظارت بر سلامت فنی، ایمنی و

 
آلایندگی خودرو، انتظار می رود تلفات انسانی و خسارات مالی ناشی از حوادث رانندگی نیز کاهش یابد. 

 
موافقت دولت با تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی 

هیات وزیران در راستاي تکالیف مقرر در قانون تدوین و تنقیح قوانین و مقررات کشور، با پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور مبنی

 
بر تنقیح مصوبات مربوط به سرمایه گذاري خارجی موافقت کرد. 



در تصویب نامه تنقیحی در موضوع سرمایه گذاري خارجی، تمامی مصوبات هیئت وزیران، کمیسیون هاي موضوع اصل 138 قانون
اساسی، نمایندگان ویژه رییس جمهوري و مقررات مصوب شوراي انقلاب در موضوع «سرمایه گذاري خارجی» از ابتداي دوران مقرره
گذاري در کشور تاکنون، شناسایی و در چهار فهرست «معتبر»، «منسوخ ضمنی و با اجرا منتفی»، «منسوخ صریح و ابطال شده» و

 
«غیرمعتبر با انقضاي زمان» دسته بندي و تدوین شده است. 

 
لایحه الحاق وزارت نیرو به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور 

هیات وزیران نظر به گستره وسیع اراضی تحت مدیریت وزارت نیرو مشتمل بر اراضی بستر رودخانه ها، مسیل ها، انهار طبیعی، کانال
هاي عمومی، مرداب ها و برکه هاي طبیعی، لایحه الحاق این وزارت به فهرست دستگاه هاي اجرایی موضوع ماده (28) قانون احکام

 
دائمی برنامه هاي توسعه کشور را به تصویب رساند. 

بر اساس این لایحه، وزارت نیرو، شرکت هاي آب منطقه اي و سازمان آب و برق خوزستان به فهرست دستگاه هاي اجرایی مندرج در
ماده (28) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور در خصوص رفع تصرفات غیرقانونی از اراضی بستر و حریم رودخانه ها، مسیل

 
ها، انهار طبیعی و کانال هاي عمومی اضافه می شود. 

صیانت و حراست از اراضی مذکور، تسریع در برخورد با تجاوزات نسبت به این اراضی و رفع تصرفات غیرقانونی، جلوگیري از تبعات و
خسارات جانی و مالی ناشی از وقوع سیلاب هاي احتمالی و تصرفات غیرقانونی، کاهش هزینه هاي جانبی براي تثبیت مالکیت دولت و
دفاع از حقوق دولتی و نیز شفاف سازي اقدامات و جلوگیري از پدیده فساد در این حوزه، از مهترین دلایل تصویب این لایحه به شمار

 
می رود. 

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابرها 

هیات وزیران باتوجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابرها و تعدیل وضع آب و هوا، با پیشنهاد وزارت راه و شهرسازي درخصوص

 
تعیین سازمان هواشناسی کشور به عنوان مرجع بررسی طرح هاي تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابرها موافقت کرد. 

بر این اساس، کلیه پروژه هاي عملیاتی- اجرایی اشخاص حقیقی و حقوقی درخصوص تعدیل وضع هوا، افزایش بارش و کاهش
مخاطرات جوي ناشی از هرگونه مداخلات انسانی می بایست قبل از هرگونه عملیات اجرایی از حیث مبانی تئوري و امکان سنجی

 
عملی توسط سازمان هواشناسی کشور مورد ارزیابی قرار گیرد. 

طرح هاي مذکور پس از تأیید سازمان هواشناسی در کارگروهی متشکل از معاونت علمی و فناوري رئیس جمهور، مرکز همکاري هاي
تحول و پیشرفت ریاست جمهوري، وزارت نیرو، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان

 
هواشناسی کشور تأییدیه نهایی را خواهند گرفت. 

سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان دبیر این کارگروه تعیین می گردد. دستورالعمل ارزیابی طرح-هاي ارایه شده، ظرف مهلت سه

 
ماه پس از ابلاغ این تصویبنامه توسط سازمان هواشناسی کشور تدوین و به تایید کارگروه موضوع این مصوبه می رسد. 

همچنین تولید، واردات، خرید و به کارگیري دستگاه هاي یونیزاسیون براي باران زایی و کاهش گرد و غبار به جز در امور تحقیقاتی،

 
بدون مجوز کمیسیون علمی، تحقیقاتی و فناوري هیئت دولت ممنوع است. 



ایجاد کارگروه تخصصی با مرجعیت سازمان هواشناسی با توجه به فرابخشی بودن موضوع بارورسازي ابرها و تعدیل وضع آب و هوا و
ضرورت بررسی هاي بین رشته اي و فرارشته اي در کنار تنوع و تعدد طرح هاي تحقیقاتی و پژوهشی در کشور با عنایت به گستره و
ماهیت موضوع تعدیل وضع آب و هوا و بارورسازي ابرها و لزوم ارزیابی و سنجش علمی بودن آنها، از مهترین اهداف اخذ این تصمیم

 
به شمار می رود. 

 
اصلاح مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء 

با موافقت هیات وزیران، مصوبه مربوط به واگذاري تعدادي از طرح هاي صنعتی و عمرانی به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء اصلاح شد.

به موجب اصلاح مصوبه فوق، در ردیف (14) جدول پیوست تصویب نامه، مبلغ برآورد براي طرح تولید آلومینا از نقلین سینیت سراب،
از رقم 4800 میلیارد ریال به معادل ریالی مبلغ 137 میلیون و 25 هزار و 896 یورو و ظرفیت از 200 هزار تن به 70 هزار تن تغییر

 
می یابد. 

دولت این تصمیم را با توجه به استراتژیک بودن تأمین پودر آلومینا براي صنایع آلومینیوم کشور و کاهش وابستگی به واردات آن،

 
اتخاذ کرد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت علوم تحقیقات و فناوري 

 
- سازمان حفاظت محیط زیست 

 
- بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

 
- سازمان زندان ها 

 
- حسن روحانی 

 
- سازمان هواشناسی کشور 

 
- وزارت آموزش و پرورش 

 
- وزارت نیرو 

 
- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 

 
- بانک مرکزي 

- وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح



قاضی زاده هاشمی: به هر ایرانی بسته غذایی 300 هزار تومانی می دهم

منبع: ایرناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- ایرنا- نامزد انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر اینکه سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: به ازاي هر ایرانی بسته
ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم و برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنیم.

تهران- ایرنا- نامزد انتخابات ریاست جمهوري با تاکید بر
اینکه سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: به ازاي هر
ایرانی بسته ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم و

 
برنامه از بذر تا سفره را اجرا می کنیم. 

به گزارش روز یکشنبه خبرنگار سیاسی ایرنا، امیرحسین
قاضی زاده هاشمی عصر یکشنبهخ در گفت و گویی با اشاره
به سوابق اجرایی، علمی و نمایندگی مجلس اظهار کرد:

تقریبا همه زوایاي کشور را شناخته ام و اشراف قابل قبولی از همه موضوعات کشور پیدا کرده ام. علاوه بر این در اندیشکده گام دوم

 
هم برنامه تحولی را تدوین کردیم تا براي مشکلات جدي مردم راه حلی بیندیشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره سه اولویت اصلی برنامه اصلی اقتصادي خود افزود: شعار محوري دولت ما "ثبات و آرامش با

 
دولت سلام" است. چون دولت سلام می خواهد براي مردم آرامش بیاورد. 

وي با بیان اینکه اولین اولویت ما ایجاد ثبات اقتصادي است، گفت: شیب تورم در 10 سال گذشته تندتر شده و در سال 99 این تورم

 
تقریبا به 50 درصد رسیده است. کسري بودجه و خلق نقدینگی توسط بانک مرکزي منجر به تورم می شود. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه میانگین رشد اقتصادي ما نیم درصد بوده است، گفت: عدم توازن سبب تورم 22 و نیم درصدي رشد

 
نقدینگی شده است و ایران جزو 10 کشور اول دنیا با بیشترین رشد نقدینگی است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: یکهزار میلیارد تومان پول جدید خلق شده است. با ساختار نظام گسیخته

 
کشور کل نقدینگی کشور افزایش یافته است. 

وي ادامه داد: شبه پول در کشور ما قابلیت تبدیل شدن به پول را دارد و وارد طلا و ارز می شود و امروز وارد رمزارز شده است. نظام

 
بانکی ما چنین کاري کرده است. در حالی که در بقیه نقاط دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل شدن نیستند. 

قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: برنامه ریزي جدي کردیم تا با 51 پروژه تورم را به زیر 5 درصد برسانیم و در کتاب اعتماد هم این

 
موضوع را ذکر کردیم. 



وي با بیان اینکه ترکیه توانست تورم را در دو سال و نیم به دو یا سه درصد برساند، افزود: کافی است برخی از قوانین و سیاست هاي

 
بانک مرکزي اصلاح شود هرچند اصلاح ساختاري بودجه دست دولت است. 

نایب رییس پیشین مجلس با تشریح برنامه هاي خود در بخش مسکن گفت: 4 و نیم میلیون واحد کمبود مسکن داریم و در مسکن
مساله بی مسکن ها را حل می کنیم و در کنار آن نوسانات قیمت غذا را ارزیابی کردیم و مساله گرسنگی را هم حل و فصل می کنیم.

وي اشتغال و تولید را دو روي یک سکه عنوان کرد و گفت: در حوزه اشتغال برنامه ضربتی دو ساله داریم و براي تمام افراد فاقد شغل

 
علاقمند به کار، بسته اي تهیه کردیم تا آنها را به شغل قابل قبولی برسانیم. 

قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: نیازمند تحولی بنیادین در بخش کشاورزي هستیم. در این زمینه یک حمایت موقت داریم و براي ارزان

 
نگه داشتن و در دسترس بودن بسته غذایی مطلوب برنامه ریزي کردیم. 

وي با اشاره به چالشهاي بخش کشاورزي گفت: در این بخش با دهقان هایی روبرو هستیم که به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره

 
کشاورزي کامل نیست. 

قاضی زاده هاشمی مشکل کمبود آب و مساله قاچاق محصولات کشاورزي به کشورهاي همسایه را از دیگر چالشهاي بخش کشاورزي
عنوان کرد و افزود: مساله اصلی در کشاورزي، مدیریت است. باید مدیریت بخش کشاورزي را به مدیران زنجیره بسپاریم. وي در
خصوص برنامه خود در این بخش گفت: کشور را به 50 قسمت تقسیم می کنیم و 50 مدیر زنجیره اي خواهیم داشت. علاوهب ر این
در پشتیبانی از محصولات کشاورزي، دولت باید سه جا دخالت کند و پیش بینی می کنیم که مجموعه محصولات ما در بورس ارائه
شود. بنابراین دولت مستقیم وارد این موضوع نمی شود بلکه با خرید تضمینی از تولید کننده و با یارانه از مصرف کننده حمایت می

 
کند. 

وي با بیان اینکه همه یارانه را به نفر آخر می دهیم تا کالاي ارزان به دست مردم برسد، گفت: دولت در تعرفه هم باید دخالت کند و
نباید تعرفه طوري باشد که تولید کننده در آن دخالت داشته باشد. همچنین در بخش آب کشاورزي هم برنامه جدي داریم و طرح

 
هاي قنات ملی، لوپ آبی ایران، آبخیززداري گسترده و بازپروري بنیاد آب را در مسیر سبز شدن ایران اجرا می کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري نوع مدیریت و حکمرانی را مانع اصلی تولید دانست و گفت: باید پیشران ها و موتورهاي مدیریتی
داشته باشیم تا مجموعه مولفه هاي پشت سر خود را زنجیر کند و دولت هم در آن نباشد ودولت صرفا مراقب باشد افراد مختلف به

 
منافع هم ضربه نزنند. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در بحث تعاونی ها مدیریت زنجیره اي مدل ما ایجاد موسسات سهامی کشاورزي است که توسعه شرکت
هاي سهامی در سطح کشور، مدیر زنجیره تولید و توزیع مواد کشاورزي می شوند. حلقه میانی مدیران نخبه هستند و دولت حرفه اي

 
در کنار آنها قرار می گیرد. 

وي همچنین در خصوص برنامه خود در بخش بیمه گفت: بیمه یک صنعت است که باید در کنار کشاورز قرار بگیرد و 90 درصد آن را

 
باید دولت بدهد و عدم ضرر و زیان آن را با آموزش دادن به کشاورز فراهم کند نه با رها کردن در محیط خشک یا کشت. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: یک مدل کشت براي محصولات کشاورزي که الگوي کشت براساس



شرایط عادي است در نظر گرفتیم. ما مدل دومی هم نیاز داریم تا بیمه از منظر در بحران و خطر بودن و امکان در معرض خسارت
بودن حمایت کند. الگوي کشت باید روي هم قرار بگیرد و مسوول الگوي کشت دوم بیمه است و ما نظام بیمه را موسسه علمی و

 
اقتصادي می کنیم. 

وي با اشاره به اینکه چون پزشکم سلامت مردم برایم اهمیت دارد، گفت: باید غذاي سالم به مردم برسد. به همین دلیل به ازاي هر
ایرانی بسته ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کردیم تا با 300 هزار تومان غذاي کافی با شرط دارا بودن کالري، ویتامین، سالم بودن
و تنوع بخشی اتفاق بیفتد. در این زمینه برنامه از بذر تا سفره برنامه ریزي کردیم که چگونه صادرات، قیمت و سم موجود در

 
محصولات غذایی و فرآوري مواد کشاورزي را مدیریت کنیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار کرد: موضوع بعدي استارت آپ هاست. ایران ظرفیت آن را دارد و ما یک بسته مفصل کشاورزي
و غذا را تهیه کردیم تا هیچ ایرانی گرسنه نماند. علاوه بر این در نظر داریم 30 میلیارد دلار تراز تجاري را مثبت کنیم و صادر کننده

 
محصولات کشاورزي خواهیم شد. 

وي با بیان اینکه ظرفیت تولید مرغ ایران 5 برابر نیاز است، گفت: اگر به سمت مردمی کردن موضوعات برویم و کارها را به خود مردم

 
بسپاریم کارها بهترپیش می رود. 

قاضی زاده هاشمی خاطرنشان کرد: ما به صنایعی به عنوان صنایع پیشران نگاه می کنیم که زنجیره اي از مشاغل را ایجاد می کند و
ارزش صادراتی دارد و براي کشور از طریق ارزآوري درآمد مکفی ایجاد خواهد کرد.در حال حاضر نگاه ما به تولید؛ غیرحرفه اي و

 
غیرعلمی است و جهانی نیست و با وجود این تعداد از کشورهاي همسایه درجه یک نباید فقط نفت بفروشیم و باید خدمات بفروشیم. 

وي تصریح کرد: ما نباید یک قطره نفت خام بفروشیم بلکه باید تمام ارزش افزوده در کشور باشد. جوانان خوبی داریم که می توانند

 
تولید کنند. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: براي واردات ماشین آلات بجاي پایین آوردن تعرفه، از شرکت هاي دانش بنیان کمک می گیریم و به

 
نوسازي نیاز داریم. 

وي در ادامه از برنامه هاي خود در بخش حمل و نقل گفت و افزود: ما در این زمینه سه نقطه داریم که براي شرکت هاي جهان

 
آرزوست. صنایع دریایی و مساله مخابرات الکترونیک که امروز دانش روز جهان محسوب می شود. 

وي با بیان اینکه بهترین ساز و کار استخراج طرح آمایش صنعت بر دو مبناي مزیت هاي جغرافیایی و عدم توسعه یافتگی است، گفت:
مدل طراحی ما مدل شهر-کشوري است. یعنی هر منطقه اي اختیارات دولت را دارد و هر شهري پایتخت است و به جاي یک پایتخت

 
حدود 400 پایتخت داریم. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در این برنامه هر شهري یک ماموریت ملی به عنوان پایتخت دارد و یک ماموریت اداره خود دارد و

 
سرمایه گذاري ما براساس تعریف آن شهر صورت می گیرد. مثل شهرسینمایی یا زیارتی. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: کار یک دولت خوب گوش کردن و سپردن خود به عرف عقلاي متخصص آن حوزه
است و دولت باید مصرف کننده و کسی باشد که خروجی را دریافت می کند و به نظریه غالب رجوع کند. کار دولت این است بحث را



 
طرح کند و بعد نظریه ها را بشنود و نطریه غالب را اجرا کند. 

وي مهم ترین چالش پیش روي نظام اقتصادي را محدودیت هاي خارجی فراوان دانست و گفت: این محدودیت ها در تحریم و تجارت
بین الملل و رقابت هاي امنیتی بر روي اقتصاد ما اثر گذاشته است اما باید زمانی به اینها فکر کنیم که مسائل ابتدایی داخلی را حل

 
کرده باشیم. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: ما ناوگان 100 ساله داریم و باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و نیاز به شرکت دانش بنیانی

 
داریم که بناست که براساس علم جدید جهان ناوگان سازوکاري کشور را بروز کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات خاطرنشان کرد: دولت هاي هوشمند، دولت هاي آینده هستند و پدیده ها را می بینند و بعد آن را

 
برنامه ریزي می کنند. دولت هوشمند و جوان و دولت سلام به آینده براي ایران جدید خواهیم داشت که هدف آن ساخت ایران است. 

 
برچسب ها 

 
- انتخابات 1400 

 
- سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی 

 
- دولت 

 
پروندهٔ خبري 

 
- تبلیغات نامزدهاي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري 

- انتخابات 1400



طرح قاضی زاده هاشمی: ایجاد 485 پایتخت در ایران / یک بسته 300 هزار

تومانی هم می دهیم که غذاي کافی به مردم برسد

منبع: انتخابشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/03/09

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیدا هاي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور شهر
-کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485

پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود و آن را دنبال می کند.

تسنیم: کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: قانون
تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي
100 سال گذشته است، باید نظام مدیریت کشور را

 
نوسازي کنیم. 

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از کاندیداهاي انتخابات
ریاست جمهوري در برنامه شمارش معکوس رادیو ایران که
عصر امروز پخش شد گفت: با توجه به حضورم در عرصه

هاي مختلف در چند سال گذشته، اشراف نسبی قابل قبولی به موضوعات کشور پیدا کرده ام و برنامه هاي تحولی را با کمک

 
کارشناسان تهیه کردم تا مشکلات جدي کشور را حل کنیم. 

وي درباره سه اولویت اقتصادي دولت خود، ادامه داد: دولت بنده دولت ثبات و آرامش و دولت سلام خواهد بود، ما می خواهیم به

 
مردم سلام کنیم تا براي آنها سلامتی بیاورد، امروز نگرانی اصلی مردم گرانی و تورم است. 

نماینده مشهد در مجلس با تاکید بر اینکه اولین مسئله امروز ایجاد ثبات اقتصادي و حل مسئله تورم است، اضافه کرد: در 10 سال
گذشته نرخ تورم به طور متوسط 22 درصد بوده است که در سال 99 این نرخ به 50 درصد رسید، نرخ تورم با شیب تندي در حال

 
افزایش پیدا کردن است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان این که دولت هاي گذشته براي جبران هزینه هاي خود از بانک مرکزي استقراض کردند و
رشد پایه پولی را افزایش دادند عنوان کرد: دست دولت و بانک مرکزي در افزایش تورم در سال هاي گذشته بیشتر مشخص شده

 
است. 

قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: میانگین رشد اقتصادي کشور در چند سال گذشته نیم درصد بوده است که بر اساس این نرخ باید پایه
پولی یک درصد افزایش پیدا می کرد اما متاسفانه این نرخ 27 درصد است که از این لحاظ جزء 10 کشور اول دنیا هستیم، این پول
بیشتر در حقوق و دستمزد ها استفاده شده به جاي اینکه به سدسازي و کارهاي عمرانی پرداخت شده باشد.نقدینگی کشور در سال

 
هاي اخیر 3130 همت شده است که 4 برابر شده است که از این مقدار 17 درصد پول است و بقیه شبه پول است. 



کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه در دنیا پول و شبه پول قابل تبدیل به هم نیستند اما در ایران این اتفاق رخ داده

 
است، گفت: با 51 پروژه اي که داریم می خواهیم در 4 سال تورم را به زیر 5 درصد برسانیم. 

قاضی زاده با بیان اینکه در حوزه مسکن نیز برنامه داریم، ادامه داد: در حال حاضر 4 و نیم میلیون مسکن کم داریم که می خواهیم

 
مشکلات بی مسکن ها را حل کنیم و البته در کنار اینها نوسانات غذا را مدیریت خواهیم کرد. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: اشتغال و تولید دو روي سکه هستند که براي اشتغال برنامه ضربتی کوتاه مدت، بلند مدت و
میان مدت داریم و می خواهیم افراد فاقد شغل که علاقمند به کار هستند را دو ساله شغلی برایشان ایجاد کنیم که در این زمینه

 
بسته اي را تهیه کرده ایم تا بتوانند حقوق قابل قبولی را دریافت کنند. 

وي در پاسخ به سوالی درباره اینکه براي تقویت بخش کشاورزي چه برنامه اي دارید، گفت: یک برنامه تحولی بنیادین داریم تا بسته

 
هاي غذایی ارزان قیمت به دست مردم برسد. 

قاضی زاده با بیان اینکه در بخش کشاورزي مسائل و مشکلات داریم، افزود: از جمله این مشکلات مهارت، تامین نقدینگی و اراضی

 
کوچک براي کشاورزي است که براي حل همه آنها برنامه داریم. 

وي خاطر نشان کرد: دهقانان ما به صورت سنتی کار می کنند و زنجیره کشاورزي کامل نیست از سوي دیگر مشکل جدي آب داریم

 
البته چون قیمت ها در کشور ما ارزانتر است مسائل قاچاق کشاورزي را نیز داریم. 

نماینده مشهد در مجلس اضافه کرد: مسئله اصلی در بخش کشاورزي این است که یک مدیریت واحد در این بخش نداریم باید این
بخش را به مدیران زنجیرهاي بسپاریم که بر این اساس در برنامه هایی که داریم کشور را به 50 قسمت تقسیم کرده ایم که مدیرانی

 
براي آن منصوب می کنیم و مدیران کار را دنبال می کنند. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه طبق برنامه اي که داریم باید محصولات کشاورزي در بورس عرضه شود، افزود: براي
حمایت از کشاورزان خرید تضمینی را نیز در نظر گرفته ایم و یارانه نیز پرداخت خواهیم کرد، البته نباید تعرفه ها به گونه اي باشد که

 
تولیدکننده ضرر کند در بخش آب کشاورزي نیز برنامه هاي جدي داریم. 

قاضی زاده با بیان اینکه مانع مشترك در تولید بخش کشاورزي و صنعت مدیریت است، ادامه داد: براي مدیریت بخش بیمه بخش

 
کشاورزي نیز برنامه هایی داریم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ما صندوق پرداخت خسارت به کشاورزان را داریم ،گفت: باید مقدمات عدم ضرر و زیان کشاورزان را

 
فراهم کنیم که در این زمینه به الگوي کشت نیاز داریم که باید در کنار بیمه قرار گیرد. 

نماینده مشهد در مجلس درباره استراتژي خود براي امنیت غذایی نیز اشاره کرد و افزود: برنامه ما این است که غذاي کافی و سالم به

 
مردم برسد، یک بسته غذایی ماهانه 300 هزار تومانی را طراحی کرده ایم که بر اساس آن غذاي کافی به مردم برسد. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه از بذر تا سفره برنامه ریزي کرده ایم،اظهار داشت: بسته غذایی تهیه کرده ایم که هیچ ایرانی گرسنه



 
نماند برنامه داریم که تا سال 1404 به صادر کننده مواد غذایی تبدیل شویم. 

قاضی زاده هاشمی درباره اولویت هاي صنایع تولیدي، گفت: باید زنجیره اي از صنایع تشکیل شود که هم شغل ایجاد کند و هم

 
قابلیت صادرات داشته باشد و براي کشور ارزآوري داشته باشد. 

وي با بیان اینکه نگاه به تولید در کشورمان جهانی و حرفه اي نیست، ادامه داد: ما باید کالا و خدمات بفروشیم نه اینکه نفت خام و
سنگ خام بفروشیم و باید دانش فنی تولید کنیم نباید وارد کننده ماشین آلات باشیم بلکه باید تولید کننده آن باشیم که این کار از
طریق شرکت هاي دانش بنیان قابل تحقق است.در بخش حمل و نقل هوایی و دریایی و همچنین مخابرات الکترونیک نیز برنامه هاي

 
تدوین شده است. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مدل ما براي اداره کشور شهر -کشور است گفت: در این طرح هر منطقه اختیار
هیئت وزیران را دارد و هر شهر پایتخت است که بر این اساس 485 پایتخت خواهیم داشت و هر شهري پایتخت یک موضوع می شود

 
و آن را دنبال می کند. 

قاضی زاده هاشمی درباره اینکه چقدر به نظرات اندیشمندان اسلامی در حوزه اقتصاد توجه خواهد داشت، گفت: کار دولت خوب گوش
کردن حرف ها و سپردن کار به کارشناسان است دولت نباید یک طرف دعواي کارشناسی باشد، دولت باید مصرف کننده نظرات

 
کارشناسان باشد.دولت باید مسئله را طرح کندو کارشناسان نظر بدهند و نظریه غالب شکل بگیرد و دولت آن را استفاده کند. 

نماینده مشهد در مجلس درباره چالش هاي نظام اقتصادي کشور، گفت: اگر چه محدودیت هاي خارجی زیادي داریم که بر اقتصاد اثر

 
گذاشته است اما باید ناوگان اداري خود را نوسازي کنیم. 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: قانون تجارت قانون، تامین اجتماعی و نظام بانکی کشور براي 100 سال گذشته
است، باید نظام مدیریت کشور را نوسازي کنیم و هیئت دولت آینده باید یک شرکت دانش بنیان باشد.



پیشرفت هایی که فقط ادعا می شود/ وجود سرمایه گذاری هاي نامرئی و

حبابی در یزد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/03/09

 به گزارش خبرنگار فارس از یزد، گرچه برخی مسئولان
اقتصادي استان یزد معتقدند بسترهاي لازم براي سرمایه گذاري فراهم است و وضعیت زیرساخت هاي سرمایه گذاري در این استان را
مطلوب می دانند اما برخی نیز از نبود این زیرساخت ها به ویژه در مناطق محروم می گویند و معتقدند استان یزد از جمله استان هاي

 
سرمایه گریز به شمار می رود. 

این در حالی است که یزد از گذشته به عنوان یک استان با رونق اقتصادي و مشارکت بالاي مردمی در طرح هاي صنعتی به شمار می
رفته و امروز نیز این استان صنعتی و معدنی، در قامت شهر گردشگري و علمی کشور به عنوان مناطق پر ظرفیت براي سرمایه گذاري

 
یاد می شود. 

به گفته کارشناسان و صاحب نظران، تنگ نظري ها، فقدان راهبرد معین در تصمیم گیري، بالا بودن خطرپذیري، رقابت نابرابر بین
دولت و بخش خصوصی، موانع سیاسی، اجتماعی و فرهنگی، نظام بانکی و بهره بالا، بیمه و مالیات، نرخ بالاي زمین و تصمیم گیري
فردي و نبود روابط بین المللی تجاري از جمله موانع سرمایه گذاري در استانی که عنوان دومین استان معدنی کشور را به یدك می

 
کشد به شمار می رود. 

 
رشد آمار سرمایه گذاري و تولید روي کاغذ 

 
 



 
  

البته بسیاري از علاقمندان به تولید و کارآفرینی در این سال ها براي به ثمر رساندن ایده هاي خود تلاش کرده و گام هایی برداشته
اند به طوریکه به اذعان رئیس سازمان صنعت و معدن استان، مجموع آمار پروانه هاي بهره برداري از معادن استان یزد تا پایان

 
فروردین ماه 1400 به 641 مورد رسیده است و رشد 31 درصدي صدور پروانه بهره برداري صنعتی را در یزد شاهد هستیم. 

به گفته محمدرضا علمدار یزدي در سال 99 به رغم همه تحریم هاي ظالمانه دشمنان و محدودیت هاي ناشی از شیوع ویروس کرونا،

 
شاهد افزایش صدور پروانه هاي بهره برداري صنعتی در یزد بوده ایم که این امر نشانگر ثبات اقتصادي در استان است. 

این در حالی است که سخت گیري ها و کاغذ بازي اداري به ویژه در بحث مالیات، فقدان زیرساخت هاي لازم و بی ثباتی در تصمیم
گیري ها به ویژه در شهرداري ها، دستگاه هاي دولتی و نهادهاي دخیل نیز در عدم سرمایه گذاري بزرگ و کلیدي استان نقش

 
پررنگی دارند. 

بنا بر اظهار رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد، تعداد 353 فقره پروانه بهره برداري صنعتی طی سال 99 در استان یزد

 
صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال 98 رشد 31 درصدي را نشان می دهد. 

علمدار یزدي گفته براي صدور این تعداد پروانه بهره برداري 37 هزار و 274 میلیارد ریال سرمایه گذاري در استان صورت گرفته که

 
نسبت به سال 98 حدود 139 درصد رشد داشته است. 

وي افزود: با صدور پروانه بهره برداري براي 353 واحد صنعتی، براي تعداد 4491 نفر در استان اشتغال زایی شد که رشد 28درصدي

 
نسبت به مدت مشابه را نشان می دهد. 

به اذعان کارشناسان و صاحب نظران، این امارها در حالی مطرح می شود که خروجی مناسبی از این سرمایه گذاري ها دیده نشده و
استان یزد بر اساس گزارش مرکز آمار ایران در ردیف استان هاي بیکار کشور قرار دارد و با موانعی روبروست که نتوانسته مشکلات

 
خود را در این زمینه حل کند. 

مهمترین راهکارها براي رفع موانع موجود سرمایه گذاري، شکل گیري کمیته صیانت از سرمایه گذاري، تسهیل فضاي کسب و کار،

 
حمایت بیشتر از سرمایه گذاران، تغییر دیدگاه ها و روش ها و تصمیم گیري جمعی به جاي فردي و اصلاح ساختاري و قوانین است. 

بسیاري از صاحبنظران و فعالان اقتصادي معتقدند در دولت روحانی به دلیل مسائل و مشکلاتی که رخ داده سرمایه گذاري جدیدي

 
صورت نگرفته و حتی سرمایه گریزي را در استان داشته ایم. 

 
بخشنامه هاي مکرر و غیرکارشناسی عامل عقب نشینی سرمایه 



 
 

علی رغم اداعاي مسئولان صنعتی استان مبنی بر سرمایه گذاري چندین میلیاردي در یزد آن هم به طور روزانه، بررسی ها نشان می
دهد در چند سال اخیر با افزایش نارضایتی در فعالان صنعتی، رشد تهدیدات مالی علیه تجار و سرمایه گذار، بروکراسی پیچیده اداري

 
و افزایش مالیات ها، میزان سرمایه گذاري در یزد رشد که نداشته هیچ، به طور چشم گیري کاهش هم یافته است. 

مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی تاثیر و نقش بسزایی در سرمایه گذاري دارند و می توانند سرمایه گذار را فراري داده یا تشویق به
سرمایه گذاري کنند. مهمترین موانع اقتصادي سرمایه گذاري اما بعد از نظام قانونگذاري و قوانین و مقررات، اجراي نادرست است که

 
ارتباط مستقیم با بالا بودن ریسک سرمایه گذاري دارد و در این سال ها به وفور دیده شده و مانع سرمایه گذاري جدید بوده است. 

نظام بانکی و بالا بودن نرخ بهره و تفوق بانک بر تولید و سخت گیري هاي مالیاتی که این سال ها صنعتگران و سرمایه گذاران در یزد

 
از آن سخن گفتند نیز از دلایل بی میلی سرمایه گذاران براي سرمایه گذاري است. 

رئیس هیئت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان یزد معتقد است که جهت گیري هاي نادرست مالیاتی و بی عدالتی در اخذ

 
مالیات از بنگاه هاي تولیدي رکود زده این استان، باعث شده که یزد علاوه بر فرار مغزها دچار فرار سرمایه ها نیز بشود. 

به گفته سیدعلی اکبر کلانتر، علاوه بر فشارهاي ناشی از کمبود نقدینگی که کارفرمایان را در پرداخت دستمزد و پرداخت حق بیمه
کارگران به تامین اجتماعی دچار مشکل کرده بود، تحریم هاي اقتصادي نیز باعث شد تا واحدهاي تولیدي کشور قریب 10 سال در

 
تامین و به روزآوري تکنولوژي هاي خود عقب بیافتند. 

 
رشد 130 برابري وصول مالیات در یزد صنعتی 

این وضعیت در حالی روي داده که بدنه و حجم دولت نیز در دهه 80 به ویژه در نیمه دوم این دهه، بسیار بزرگ تر شد و هزینه هاي

 
دولت نیز به تبع آن افزایش یافت که تامین آن باید از طریق مالیات ها انجام می شد. 

بخش زیادي از مالیات ها از ناحیه صنایع تامین می شود و اخذ مالیات از صنایع در حالی اتفاق افتاده است که صنایع استان و کشور

 
در شرایط رکود و تحت فشارهاي زیادي قرار دارند. 

به گفته کلانتر، مالیات وصولی از بنگاه هاي تولیدي استان یزد در 15 سال گذشته 129 برابر شده در حالی که این میزان در کشور
تنها 41 برابر شده است. این موضوع دلایل اصلی فرار سرمایه گذران از یزد است. اما دلایل دیگري هم که برشمرده شد در این زمینه

 
نقش و تاثیر زیادي دارند. 



به گزارش فارس، به نظر می رسد براي جذب سرمایه گذاري در سالی که از سوي مقام معظم رهبري به عنوان "تولید، پشتیبانی ها،
مانع زدایی ها" نام گذاري شده، بجاي وعده و شعار باید ابتدا در قوانین و مقررات پایش و پالایش صورت گیرد و پس از آن قوانین
حمایتی به نفع تولید کننده و کارآفرین وضع شود تا در سال هاي آتی بجاي ارائه آمارهاي عجیب و غیرواقعی، آمارهایی مستند و قابل

 
لمس توسط مردم را در سرمایه گذاري ارائه کنیم. 

انتهاي پیام/ص



شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد

منبع: خوزناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/03/09

 
وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، «محمد شریعتمداري» در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز

 
اظهار داشت: در 40 روز آینده باید براي تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها، ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات

 
و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

 
تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

در قانون کار کشور بر لزوم ایجاد مؤسسات کاریابی اشاره شده و وزارت تعاون به استناد ماده 119 قانون کار مکلف به ایجاد مراکز

 
خدمات اشتغال با هدف ثبت نام از جویندگان کار، کسب فرصت هاي شغلی و به کارگماري آنان شده است. 

هم اکنون 820 موسسه کاریابی در کشور فعال است.



نشست آموزشی اجراي پاتوق هاي مهارتی و فرهنگی برگزار شد

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/03/09

نشست اموزشی اجراي طرح پاتوق هاي مهارتی وفرهنگی
با حضورنمایندگان سمن هاي ورزش وجوانان استان ایلام

 
برگزارشد 

به گزارش فرتاك نیوز ؛جلسه توجیهی آموزشی اجراي
طرح پاتوق هاي مهارتی وفرهنگی با حضورمعاونت جوانان
اداره ورزش وجوانان ونمایندگان سمن هاي جوانان وبا
مدیریت سمن مردم نهاد پیام آوران، امید زاگرس

 
برگزارگردید. 

محمد رضا تردست دراین جلسه گفت: مهمترین هدف این
طرح آموزش مهارت به کسانی است که بیشترین نیاز را به
آموزش داشته و این مهارت ها در تمامی جنبه ها از جمله

 
اشتغال زایی، مهارت هاي زندگی، هنري، ورزشی، سیاحتی و غیره به شرکت کنندگان داده می شود 

او افزود:سمن هاي جوانان استان باید با تقسیم بندي مسولیت هاي تعین شده درسطح استان به تناسب نیازهاي فرهنگی واجتماعی
درمناطق درمعرض آسیب هاي اجتماعی و روستاهاي محروم تلاش خود رادرجهت اجراي پاتوق هاي مهارتی وفرهنگی درزمینه هاي

 
مختلف فعال کنند 

تردست اضافه کرد: معاونت جوانان اداره ورزش وجوانان آماده هرگونه همکاري وحمایت هاي لازم از سمن ها به منظور اجراي این
طرح می باشند.



حاج صفی: انتظار از تیم ملی خیلی بالاست/ باید هر چهار دیدار آینده را

پیروز شویم

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/03/09
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 A

کاپیتان تیم ملی می گوید این تیم باید هر چهار دیدار آینده

 
خود را پیروز شود. 

به گزارش فرتاك نیوز، احسان حاج صفی درباره آخرین تمرین
تیم ملی پیش از اعزام به بحرین گفت: شرایط اردو خیلی خوب
بود. از مسئولان جزیره کیش تشکر می کنم که امکانات را در
اختیار ما گذاشتند. به خصوص که وضعیت چمن بسیار خوب
بود. تمرینات به خوبی برگزار می شود و روز به روز بهتر می
شویم و چند روز دیگر اولین بازي مهم خودمان برگزار می شود و

 
امیدواریم مردم و مسئولان را خوشحال کنیم. 

وي درباره آنالیز رقباي تیم ملی و اینکه این تیم جاي هیچ اشتباهی ندارد گفت: ما فرصت امتیازي سوزي نداریم. در بازي هاي رفت
امتیازهایی را از دست دادیم که شرایط را سخت تر کرده است. بازیکنان این وضعیت را درك می کنند. همه با تمرکز بالا تمرین می
کنیم. فعلا تمرکز همه ما روي هنگ کنگ است چرا که در بازي رفت به سختی این تیم را شکست دادیم. هنگ کنگ تیم سرسختی

 
است و ما به سختی دو گل به این تیم زدیم. 

کاپیتان تیم ملی افزود: ان شاءاالله بتوانیم این تیم را شکست دهیم. ما دو جلسه تمرین در بحرین خواهیم داشت و می توانیم به

 
شرایط ایده آل برسیم. 

حاج صفی در واکنش به اینکه در حال حاضر تیم ملی پرستاره ترین تیم یک دهه اخیر را در اختیار دارد گفت: الان انتظار از تیم ملی
خیلی بالاست. ما بازیکنان خوبی داریم و تیم جوان است. در این مدت لژیونرهاي خوبی داشتیم و همه سرحال هستند. فکر می کنم
الان دست مربی خیلی باز است و الان نمی داند کدام بازیکنان را در ترکیب بگذارد. امیدواریم در اولین بازي امتیاز خوبی کسب کنیم.

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 



 
آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره بیات + فیلم 

 
«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد مردمی ثمر (سمر) شد 

 
نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

احسان حاج صفی



دولت فرصت هاي ویژه خود را تبدیل به تهدید و بحران کرد/ دولت انقلابی

می تواند بیکاري را مهار کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/03/09

 به گزارش خبرگزاري فارس از قزوین، محمدباقر
آقاعلیخانی، از چهره هاي شناخته شدهٔ حوزهٔ صنعت و اقتصاد در کشور است. او سال ها در مسؤولیت هاي اقتصادي و صنعتی مانند
مدیرکلی صمت استان قزوین و معاونت وزیر صمت در دولت دهم فعالیت داشته و تجربهٔ موفقی در مرکز ملی فرش ایران از خود بر
جاي گذاشته و اکنون نیز در منطقهٔ ویژهٔ تجاري فرودگاه پیام فعالیت دارد. پیرامون مسائل صنعت و اقتصاد کشور و انتخابات

 
سیزدهمین دورهٔ ریاست جمهوري با او به گفت وگو نشستیم. 

 
در این 8 سال چه خسارت هاي به حوزهٔ صنعتی ما وارد شد؟ اگر بخواهید اسن خسارت ها را دسته بندي کنید چه می گویید؟ 

بزرگ ترین اتفاقی که طی این سال ها در حوزه صنعت رخ داد و موجب رخ دادن رکود صنعتی شد، استفاده نکردن دولت از فرصت
هاي موجود بود. مسائلی وجود داشت که دولت باید از آن به عنوان فرصت استفاده می کرد اما در نهایت از آن یک تهدید ساخت. یک
موقع مدیران تهدید را به فرصت تبدیل می کنند، اما در حوزهٔ صنعت دولت فرصت ها را تبدیل به تهدید کرد. یکی از مهم ترین
مصداق هاي آن، این بود که صنعتگران ما سال ها دعاي شان این بود که نرخ ارز در کشور افزایش پیدا کند تا قدرت صادراتی کشور
بالا برود. خواسته یا ناخواسته در 4 سال اخیر نرخ ارز بالا رفت، یعنی یک فرصت استثنایی براي صنعت کشور به وجود آمد که در دنیا
مانور بدهد. همواره یک مشکلی در قیمت تمام شده در ایران وجود داشت و هزینه هاي تولید در کشور بالا بود و ما نسبت به بازارهاي
بین المللی قدرت رقابت نداشتیم؛ اما با افزایش نرخ ارز به شدت قدرت رقابت ما در دنیا افزایش یافت و در این شرایط ما می توانستیم

 
وارد بازارهاي جهانی شویم. 

 
آیا از این فرصت استفاده نشد؟ 

خیر. سیاست دولت آقاي روحانی در چنین حالتی باید این بود که نگاه توسعهٔ صادرات محور داشته باشد. پیش از سال 92، هشتاد
درصد واردات کشور در حوزهٔ تکنولوژي یا مواد اولیه بود. این اعداد نشانگر این بود که ما صنعت پویا و در حال توسعه داریم زیرا مواد
اولیه و تکنولوژي وارد می کنیم. اما با وجود این که فرصت صادراتی ویژه براي ما به وجود آمد، حدود 20 درصد از سهم صادراتی
کشور تکنولوژي و مواد اولیه است و 80 درصد کالاهاي مصرفی وارد می شود. اگر ادعاي دولت این است که به ما تکنولوژي و مواد
اولیه نمی دهند، خب چرا ما بازارمان را باز کردیم که 80 درصد کالاي مصرفی در کشور بریزیم؟ این چه توجیهی دارد؟ آن هم در



زمانی که واردات توجیه اقتصادي ندارد و صادرات براي کشور توجیه دارد. دولت دوازدهم کشور را واردات محور کرد. یک زمانی شما
یک فرصت ویژه برایت پیش می آید که یک قدم مؤثر براي تولید برداري، اما آن را در کمال تحیر تبدیل به تهدید می کنی. یعنی
دولت حتی نتوانست از همین اتفاق افزایش نرخ ارز هم که می توانست در صنعت یک فرصت خوب باشد استفاده کند و عکس آن

 
عمل کرد. 

 
 

 
  

 
در حوزهٔ تولید داخلی چه رخ داد؟ 

باید بدانیم که دومین خلل مهمی که این سال ها داشتیم شبکه سازي حوزهٔ تولید و توزیع کشورمان بود. ما می توانستیم با یک
شبکه سازي صحیح در کشور، متناسب با شرایط روز هزینه هاي زائد مانند بنگاه داري، بنکداري و افزایش رانت براي واسطه ها و دلال
ها را حذف کنیم. یعنی فکر کنید فرصتی پیش آمده که تولید در کشور توجیه پیدا کرده است، واردات را باید محدود می کردیم و
مردم را به سمت مصرف جنس داخلی سوق می دادیم. اما متأسفانه از همین فرصت هم نتوانستیم استفاده کنیم و برخی افراد از رانت
استفاده کردند. کار حتی به جایی رسید که دولت در تأمین کالاهاي اساسی مانند مرغ و روغن به مشکل خورد. براي کالاي اساسی
دولت پول داد، ارز 4 هزار و 200 تومانی داد، کالاي اساسی با نرخ ارز 4 هزار و 200 تومانی می آمد، نرخ واقعی ارز  12 هزار تومان
بود و بعد کالاي اساسی با نرخ 20 هزار تومان بین مردم توزیع می شد و این ها رانت بود. دولتی که محورش رانت براي افراد خاص
باشد، بهتر از این نمی شود که حتی فرصت ویژهٔ اقتصادي ایران را هم به تهدید جدي در امنیت جان مردم و امنیت ملی تبدیل کرد

 
و از این حوزه ها هزینه شد. 

 
به نظر فقط نرخ ارز نبود، دولت در شرایط تحریمی از فضاي دیپلماسی اقتصادي کشورهاي همسایه نیز نتوانست بهره ببرد 

افزایش نرخ ارز فضاي اقتصادي را می تواند شکل دهد، اما ادعاي دولت در این شرایط این بود که ما ژنرال اقتصادي هستیم و می
توانیم فضاي دنیا را هموار کنیم. به عقیدهٔ بنده هیچ جاي دنیا کشوري مانند ایران وجود ندارد که یک بازار نزدیک به 200 میلیارد
دلاري در اطرافش باشد. پاکستان، عراق، عربستان، افغانستان و جاهاي دیگر. این فرصت استثنایی بود که بازار این چنینی اطراف ما
است و ما حتی نتوانستیم از فضاي همسایگان خویش استفاده کنیم. در شدیدترین فضاي تحریم ها این امکان را داشتیم اما نتوانستیم

 
استفاده کنیم و فرصت این بازار را از دست دادیم. 



 
 

 
  

 
حتی نتوانست از فرصت ویژهٔ بازار سوریه در عصر سازندگی آن نیز استفاده کند 

بله. ما هزینه هاي زیادي را در سوریه دادیم. اما چه کسی بعد از جنگ باید حضور و برداشت ما از بازار سوریه را تسهیل می کرد؟ آن
جا را هم که نمی توانیم بگوییم سپاه برود بازار اقتصادي هم براي ما ایجاد کند. سپاه رفته، مقاومت کرده، ایستادگی کرده، در محور
مقاومت جلوي مستکبران ایستاده و از مظلوم دفاع کرده؛ حال که سوریه امن شده و فصل سازندگی و برداشت و کار تجاري و
اقتصادي است، دولت باید برود برداشت کند. یکی از عواملی که باعث شد ما نتوانیم به نحو احسن از فضاي سازندگی سوریه برداشت
کنیم این بود که دولت نخواست دستاوردهاي مقاومت براي مردم مشهود باشد. اگر دولت می خواست دستاورد مقاومت در سوریه
براي مردم مشهود و ملموس باشد باید حضور اقتصادي و تجاري ما را در بازار بزرگ سازندگی سوریه تسهیل می کرد. یکی از ایرادات
اساسی وارده به دولت فعلی این است که ما نتوانستیم از سوریه برداشت کنیم و حالا به غلط آن را به نظام نسبت می دهند. این سؤال

 
مطرح می شود که چه کسی باید می رفت و این فضا را ایجاد می کرد؟ چه کسی جز دولت؟ خب بیایند این را پاسخ بدهند. 

 
ما اگر یک دولت انقلابی باورمند به تولید داخلی و اقتصاد مقاومتی داشته باشیم مشکلات در چه بازه اي قابل حل هستند؟ 

اگر بخواهیم واقع بینانه به قضیه نگاه کنیم، حتی در صورتی که یک دولت جهادي، انقلابی و متخصص شکل بگیرد باز هم این کار
سخت و زمان بر است. ما اکنون رشد اقتصادي منفی 4 درصد داریم. دولت جدید تا مدت 2 سال ممکن است بتواند این جهش منفی
را که یک پروسه و کار زمان بر است به صفر برساند. وقتی صفر شد، تازه در این جا باید ابزارهاي جهش اقتصادي در کشور را راه
اندازي کند. به این معنا که براي مثال ما در کشور 80 هزار واحد تولیدي داریم. اگر بخواهیم این 80 هزار واحد تولیدي در کشور را به
ظرفیت فعالِ 80 درصد به بالا برسانیم، در ایران یک نفر بیکار نخواهد ماند. در اقتصاد ارزش افزوده و حوزهٔ تولید ناخالص ملی زمانی
می تواند خود را نشان دهد که نقدینگی ما در کشور به سرعت تغییر کند. اگر 80 هزار واحد تولیدي در کشور فعال شوند، مردم
سرکار بروند، اشتغال تأمین شود، این گردش مالی کشور را در یک پروسهٔ زمانی کوتاه مدت به سرعت به رشد اقتصادي خوب و 7 الی

 
8 درصد که به دنبال آن هستیم می رساند. 

 
چقدر خوب. پس تغییرات می تواند در یک دهه نتیجه بدهد 

در سال 99 قدرت خرید مردم ما نسبت به سال 92 حدوداً 30 درصد شده است. اگر ما رشد اقتصادي 8 درصد داشته باشیم، 7 سال
دیگر مردم ما به قدرت خریدي که در سال 92 داشتند می رسند. این ها خساراتی است که دولت فعلی ایجاد کرده است. در این
دولت فضایی ایجاد شده که اگر پس از آن دولتی قوي، با انرژي، انقلابی، جهادي، با نیروهاي متخصص و فنی هم بیاید، باز هم نجات
کشور زمان بر است. البته باید بدانیم که نجات کشور وابسته به تولید داخلی و قدرت آن است. این که مقام معظم رهبري روي این



 
موضوع این قدر تأکید داشته و دارند، یکی از دلایلش همین است. 

پس باید به فکر تولید داخلی باشیم. یعنی مردم به برنامه اي در انتخابات رأي بدهند که به جاي حل مشکل در خارج، دنبال احیاي

 
تولید داخلی باشد 

مقام معظم رهبري امسال را سال مانع زدایی نام گذاري کرده اند. چرا این نام را نهاده اند؟ براي این که موانع را سریع تر از سر راه
تولید برداریم. بنده امیدوارم امسال مردم یکی از بزرگ ترین موانع را از پیش روي تولید بردارند. دولت فعلی مانع اصلی توسعهٔ
صنعتی کشور در این 8 سال بوده و مردم ما بزرگ ترین کاري که می توانند انجام دهند این است که مانع زدایی اصلی از تولید را در
انتخابات انجام دهند و این تفکر و روش غلط را از مدیریت دولت تغییر دهند. مانع زدایی اصلی را مردم در انتخابات انجام خواهند داد.

 
بنده واقعاً به این امر امیدوارم. 

 
 

 
  

 
مردم در میان برنامه هاي کاندیداها، چگونه باید اهداف و برنامه هاي صحیح صنعتی و اقتصادي را تشخیص دهند؟ 

ما دولتی می خواهیم که نگاهش تکیه به خارج نباشد. اي کاش نگاه این دولت حتی نگاه صادراتی خارجی محور بود. ما کشور 80
میلیونی مان را در اختیار بازار کشورهاي مختلف قرار دادیم. آن ها به ما تکنولوژي و مواد اولیه نمی دهند، پس چرا کالاهاي مصرفی
آن ها در بازار ما فراوان است؟ زمانی که آن ها به ما تکنولوژي و مواد اولیه ندادند چرا ما بازارمان را به روي کالاهاي مصرفی آن ها

 
نبستیم؟ این باید سیاستِ اولیهٔ دولت باشد. لذا مردم هم باید در مواجهه با برنامه ها، انتخاب آگاهانه داشته باشند. 

صریح تر بگویید، چطور باید آگاهانه انتخاب کنند؟ از میان برنامه ها و شعارها چطور بدانند چه چیزي درست و نجات بخش وضعیت

 
کشور است؟ 



برخی اوقات شعارهایی داده می شود و افرادي هستند که تنها سوار بر موج هاي روانی با مردم برخورد می کنند، جنگ دوقطبی راه
می اندازند و می خواهند مردم را با موج روانی جلب کنند، این ها بعدش نمی توانند کاري انجام دهند. امروز روزي است که کسی
نمی تواند روي هوا حرف بزند و برنامه هاي فضایی بدهد. مردم باید توجه کنند که برنامهٔ کاندیداها با شاخص، اعداد و نقشهٔ مشخص
باشد. پایهٔ اقتصاد و صنعت کشور امروز باید تغییر کند. در دنیا فضاي اقتصادي، فرهنگی و سیاسی را دارند سوار بر موج فناوري
اطلاعات می کنند. دولتی که اعتقاد دارد باید در کشور تحول ایجاد شود باید حتماً به انقلاب چهارم صنعتی و فناوري اطلاعات باور
داشته باشد. در زمان هاي گذشته ما اگر قرار بود از کشورهاي اروپایی سبقت بگیریم باید مسیر آن ها را می رفتیم و با شتاب بیشتر
تعقیب شان می کردیم تا بتوانیم آن ها را بگیریم. اما امروز کشورهاي حتی یک مقدار عقب تر هم می توانند برپایهٔ  سوار شدن به
فناوري اطلاعات به صورت جهشی مسیر پیشرفت را طی کنند و برخی از آن ها از کشورهاي قدرتمند هم سبقت گرفتند و رفتند. این

 
کشورهاي آسیایی مانند سنگاپور و امثالهم که سبقت گرفتند سوار بر همین پایه ها بودند. 

اگر می خواهید کشور را نجات دهید، باید کشور را در بحث هاي هوش مصنوعی، شبیه سازي، فناوري اطلاعات و مسائلی از این قبیل
پیشتاز کنید و اقتصاد را بر پایهٔ این موارد دانش بنیان کرده و جلو ببرید. این لیست هایی که برخی از ستادها از وزراي پیشنهادي می
دهند یا چهره هایی که خود را مطرح می کنند بنده را یاد اعصار گذشتهٔ مدیریت اقتصادي و دههٔ شصت می اندازد. کشور را دیگر
نمی شود با مدل هاي صنعتی و اقتصادي گذشته پیش برد. برخی از این مدیران و دوستان باید کنار بروند و اجازه دهند نخبگان
علمی، صنعتی و جوانی که در کشور هستند بیایند و کادرسازي شوند تا بتوانند مدیریت کنند. در واقع نوبت مدیریت نسل بعدي
انقلاب فرا رسیده است و باید دست به دامن نخبگان جوان انقلاب شویم. امروز فناوري اطلاعات در دسترس است، همه چیز در عصر
انفجار اطلاعات در دسترس است. نخبگان کشور و متخصصان جوان راه و مسیر کارها را بهتر پیدا می کنند و بهتر و اثرگذارتر عمل

 
می کنند. ما باید دست به دامان این ها بشویم و به این ها اعتماد کنیم. 

 
گره زدن زلف مذاکره و چراغ سبز غرب و خارج به بهبود اوضاع اقتصادي و صنعتی را می پذیرید؟ 

ما نمی توانیم بگوییم تحریم در صنعت و اقتصاد ما اثر ندارد. اثر دارد. اما در نقطهٔ مقابل آن، فرصتی که این تحریم براي رشد صنعت
و فضاي اقتصادي ایجاد می کند، هیچ چیز ایجاد نمی کند. براي مثال موضوع قیمت ارز و تهدیدي که در نتیجهٔ تحریم ها در کشور
ایجاد شد، یک بعد آن فرصت بود. یعنی فرصتی ایجاد شد که ما بتوانیم از این موقعیت براي توسعهٔ صادرات خویش بهره ببریم و
صادرات در کشور توجیه پیدا کرد. اما حیف که دولت نتوانست از این فرصت استفاده کند. اگر همین حالا همهٔ تحریم ها را بردارند،
روزي 3 میلیون بشکه نفت بفروشند، تمام بازارها مهیا شود، اما ساختار ما در داخل آماده نباشد می خواهیم چکار کنیم؟ زمانی در
دولت هاي نهم و دهم نفت می فروختند 138 دلار، 8 دلار هزینهٔ تمام شدهٔ آن بود. 130 دلار سود بود. امروز نفت 40 دلاري، 20
دلار هزینه است. آیا اصلاً می تواند به کشور کمک کند؟ طبیعی است که نمی تواند. عمده صادرات ما که اکنون جلوي آن را گرفته اند
نفت است. باز شدن بازارهاي جهانی براي همه خوب است. در این دهکدهٔ جهانی ما نمی توانیم بگوییم تحریم ها اصلاً اثر نگذاشته
است. اما این که ما این اقتصاد را کامل نابود کردیم سهم تحریم در آن 30 درصد بوده است، اما به همان میزان هم باید بگوییم 30
درصد اقتصاد را هم خود مدیران نابود کردند. در نتیجه نمی توانیم بی کفایتی مدیریتی خود را گردن تحریم بیاندازیم. اشتباه آقاي
روحانی این بود که آمد گفت تیمی که دورهٔ قبل بودند سربازند، من ژنرال مدیریتی می آورم. ژنرال هاي امروز همین نخبگان جامعه
هستند که هوش مصنوعی، شبیه سازي و پایه هاي فناوري بلدند. آقاي روحانی افرادي را انتخاب کرد که این ها را بلد نبودند. وزیري
در حوزهٔ تکنولوژي در وزارت صنایع و معادن مثل آقاي نعمت زاده کار کردن با کامپیوتر را بلد نبود و وزیر بود، این سرباز هم نیست.
آقاي روحانی یا زمانه اش را نمی شناسد و نمی داند که اکنون چه زمانی است که ژنرال معرفی می کند، یا مفهوم ژنرال را متوجه نمی
شود. اگر مفهوم ژنرال را می دانست این افراد را نمی آورد. عاقبت کسی که سرباز و ژنرال را از هم نمی شناسد بهتر از این نمی

 
توانست باشد. 



 
توصیهء شما به مردم در انتخابات چیست؟ 

همهٔ ما از مشکلات خبر داریم. مردم مشکلات فراوانی دارند. ولی بدانند اگر قرار است ما از این فضا عبور کنیم و مشکلات را حل
کنیم، باید دولتی تشکیل دهیم که پشتوانهٔ مردمی اش قوي باشد. این جا جایی است که دولت باید به یک نحوي به میدان بزند و در
سیاست خارجی و مباحث داخلی کارهاي بزرگی انجام دهد. کارهاي بزرگ پشتوانه هاي بزرگ می خواهد. اگر دولتی با رأي بالا
انتخاب شود، اگر دولتی با پشتوانهٔ قوي مردمی باشد مطمئن باشید در چانه زنی هاي خارجی محکم ظاهر خواهد شد و در مسائل
داخلی نیز محکم همین طور خواهد شد. اگر دولتی قوي با پشتوانهٔ محکم مردم روي کار بیاید موفق خواهد بود. به فکر فرزندانمان

 
باشیم و بیاییم پاي صندوق ها تا با رأي قاطع رئیس جمهور آیندهٔ خود را انتخاب کنیم. 

انتهاي پیام/ر



تفاهم نامه همکاري میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی امضا

شد

منبع: آناشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/03/09

آیین امضاي تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی با حضور دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات،
فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی برگزار شد.

آیین امضاي تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی با حضور دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات،

 
فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار حوزه پایان نامه و پژوهش گروه دانشگاه
خبرگزاري آنا، آیین امضاي تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی
و بنیاد نیکوکاري جمیلی با حضور روح االله دهقانی فیروزآبادي
معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم
جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی، علی رئیس
پور مدیرکل اداره ایجاد توسعه آموزش هاي فناوري و خلاقیت،
قباد بهزادي پور مدیرکل اداره کارآفرینی و مراکز رشد، عسکري
غلام زاده مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی، عبداالله
محمدي مدیرکل آزمایشگاه ها و مراکز تحقیقاتی دانشگاه آزاد

اسلامی، لاله ملک نیا مدیرکل کانون هاي دانشگاه، صنعت و جامعه و محمد نریمانی راد مدیرکل پشتیبانی و تأمین منابع در
پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه عصر امروز 9 خردادماه در سالن کنفرانس معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد

 
اسلامی برگزار شد. 

 
دهقانی فیروزآبادي: بیش از 40 هزار مترمربع فضاي دانشگاه را به زیرساخت شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم 

دهقانی فیروزآبادي، معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در این جلسه ارزش کار اقتصادي و رزق حلال را در دین
مبین اسلام یادآور شد و خاطرنشان کرد: در دین اسلام در خصوص ارزش کار اقتصادي و کسب حلال مطالب بسیاري وجود دارد و

 
تأکید شده عبادت 10 جز دارد که 9 جز آن کسب حلال است. 

وي افزود: با این حال از گذشته امورات خیریه صرفاً به مناسک پرداخته و شکل صدقه داشته، مثل ساخت بیمارستان و مسجد و...
البته این کار ارزشمند است، اما در دنیا مفهوم خیریه بسیار گسترده است. به طور مثال دانشگاه معتبري همچون استنفورد کاملاً بر
مبناي خیریه و موقوفات مردم ایجاد و اداره می شود و همین چند ماه قبل بود که اعلام شد این دانشگاه دیگر برنامه اي براي پذیرش

 
اعانه ندارد. 

دهقانی فیروزآبادي با بیان اینکه زنجیره کار عام المنفعه باید با ورود جریان حامی حوزه فناوري و اقتصاد دانش بنیان تکمیل شود به



تجربه مهندس جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی در حوزه صنعت اشاره کرد و گفت: تجربه ایشان در زمینه پیشبرد

 
اهداف تفاهم نامه کمک شایان توجهی خواهد کرد. 

وي افزود: 90 درصد از هزینه ها و مدیریت جنگ بر دوش آحاد مردم بود و امروز نیز در جنگ اقتصادي و ایجاد اشتغال این مردم

 
هستند که باید وارد میدان شوند. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به هم زمانی حضور در دانشگاه آزاد اسلامی با آغاز به کار فعالیت
معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در دو سال و یک ماه گذشته گفت: با وجود اینکه پروفسور دانشگاه شریف
هستم و سال هاي سال در این دانشگاه تدریس می کنم، اما طی این مدت کوتاه حضور در دانشگاه آزاد اسلامی، اساتید و چهره هاي
بسیار فرهیخته اي در سطح دانشگاه مشاهده کرده ام که با ذهنیت پیشین من بسیار متفاوت بود. تفاوت اساتید دانشگاه هاي دولتی با
آزاد در این است که اساتید دانشگاه هاي دولتی تدریس را مسلطند و در اندیشه ایجاد و راه اندازي کسب وکار هستند، اما اساتید
دانشگاه آزاد ایجاد شغل را بلد هستند و می خواهند استاد دانشگاه شوند. اساساً در دانشگاه آزاد جو کسب وکار و اشتغال بسیار

 
گسترده است و این دانشگاه از این حیث ظرفیت فوق العاده اي دارد. 

دهقانی فیروزآبادي با اشاره به تجهیزات و 20 میلیون مترمربع زیربناي دانشگاه آزاد اسلامی و همچنین 170 هزار تجهیز آزمایشگاهی
"هاي تک" این دانشگاه یادآوري کرد: ما توسعه و اشتغال را عین عبادت می دانیم و امیدواریم با هماوري ظرفیت هاي سخت افزاري
دانشگاه و پتانسیل فراوان دانشجویان و کمک افرادي که به تأمین سرمایه و مشارکت در ریسک کمک کنند، اکوسیستم را راه

 
بیندازیم تا خروجی آن عملیات شود. 

وي به چابکی معاونت، تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی اشاره کرد و گفت: این معاونت مجموعاً 20 تا 25 نفر نیرو
دارد و امروز کاملاً چابک، عملیاتی و خروجی محور پیش رفته است. ما فقط در تهران بیش از 40 هزار مترمربع دانشگاه را به
زیرساخت و فضاي شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد

 
نیز از حیث عزت منتفع شود. 

دهقانی فیروزآبادي در پایان تصریح کرد: ما طرح پایش را پایلوت آغاز کردیم و امسال نیز این طرح ادامه دارد. فقط در سال گذشته

 
300 دانشجوي ما بورس صنایع مختلف استان اصفهان شدند. قطعاً مجموعه صنایع می تواند یکی از گزینه هاي همکاري باشد. 

 
جمیلی: بورسیه و استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد/ تأسیس مدرسه هوش مصنوعی 

جمیلی، رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی نیز در این جلسه گفت: حرکت جدیدي در کشور آغاز شده که نیکوکاري در

 
عرصه علم و دانش است. این مهم مرهون اساتیدي چون دکتر دهقانی فیروزآبادي است که حامی علم و دانشجو است. 

وي با تأکید بر اینکه بنیاد نیکوکاري جمیلی با هدف اثرگذاري گام در مسیر همکاري با دانشگاه آزاد اسلامی برداشته است خاطرنشان
کرد: ما آماده ایم به دانشجویانی که بر اساس نیازهاي روز کشور اقدام به نگارش پایان نامه و یا راه اندازي کسب وکار کنند کمک هاي

 
لازم را به عمل آوریم. 

وي به برگزاري جشنواره بنیاد جمیلی نیز اشاره کرد و ادامه داد: این جشنواره مورد تأیید دانشگاه شریف و دانشگاه شهید بهشتی
است. ما قصد داریم در این جشنواره از دانش دانشگاه آزاد اسلامی نیز بهره بگیریم تا کار مشترك و تیمی را به دانشجویان آموزش



 
دهیم. 

 
جمیلی افزود: ما به دنبال همکاري مستمر با دانشگاه آزاد اسلامی هستیم و اجراي بند به بند تفاهم نامه هستیم. 

رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی از بورسیه و سپس استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد اسلامی سخن گفت و تصریح
کرد: ما جز معدود بنیادهاي نیکوکاري هستیم که ریالی از شخص یا ارگانی هدیه قبول نمی کنیم. قطع به یقین ورود دانشجویان

 
موفقیت ما و خود ایشان را در پی خواهد داشت و در نهایت خروجی آن معرفی محصول به این سرزمین است. 

جمیلی در پایان از همکاري دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی در راستاي راه اندازي مدرسه هوش مصنوعی خبر داد و
گفت: این مدرسه در قالب انستیتو تکنولوژي خواهد بود و بر اساس نیاز کشور ایجاد خواهد شد و در این مسیر نیازمند کمک تمامی

 
واحدهاي دانشگاه آزاد هستیم. 

انتهاي پیام/4040/



معاش 46 میلیون نفر در معرض مخاطره اي جدي
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معاش 46 میلیون نفر در معرض مخاطره اي جدي

 
استقلال تامین اجتماعی و حقوق بازنشستگان سخت و زیا ن آور در خطر است 

 
معاش 46 میلیون نفر در معرض مخاطره اي جدي 

 
نسرین هزاره مقدم 

سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك اساسی دارند؛

 
محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می گیرند. 

سال ها و بلکه دهه ها حمله به حقوق کار و بازنشستگی و پروپاگاندا و رایزنی براي سلب این حقوق، به نظر می رسد به یک نقطه ي
عطف جدي رسیده است؛ بسترسازي براي حمله به این حقوق فراهم شده است و به نظر می رسد قرار است کار با همراهی نمایندگان
مجلس یازدهم، پیش برود؛ نمایندگانی که 34 نفر از آن ها در زمستان سال قبل، امضاي خود را پاي طرحی به نام «توانمندسازي و

 
پایداري سازمان تامین اجتماعی» گذاشتند و با جدیت این طرحِ ابترساز را دنبال می کنند. 

در اردیبهشت ماه، بسترسازي براي تفکر ضدکارگري احتمالی براي دولت بعدي، در دو محور اساسی پیش برده شده؛ یکی طرحِ
«درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و نبایدها در مطالبات
اقتصادي» که اتاق ایران تهیه کرده است و دیگري طرحی به نام «بناي ایران» که با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده
سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تدوین شده است. این طرح ها، همسو و همراهِ طرحِ «توانمندسازي
سازمان تامین اجتماعی» که نمایندگان مجلس تدوین کرده اند، قرار است، هم اساس و استقلال سازمان تامین اجتماعی را خدشه دار

 
سازند و از میان بردارند و هم قانون کار و قانون تامین اجتماعی را به طور همزمان ابتر سازند و از محتوا تهی کنند. 

دو طرحی که توسط اتاق ها براي پیشنهاد به رئیس جمهور بعدي و در راستاي حل معضلات اقتصادي! تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

 
گیرند: 

 
حذف حداقل دستمزد و جایگزینی مزد توافقی و مزد منطقه اي و استانی 

اولین محور که می تواند حیات شغلی بیش از 14 میلیون نفر از شاغلان بیمه شده ي کشور را به مخاطره بیاندازد، حذف حداقل
دستمزد است؛ در هر دو طرح، حداقل مزد، مانع اشتغال و کارآفرینی قلمداد شده و پیشنهاداتی ارائه داده اند تا با حذف این الزام
حداقلی، کارآفرینان و بورژوازي سودجو به آرزوي دیرینه ي خود برسد؛ وقتی مزدِ مثلاً 4 میلیون تومانی به شدت ناکافی است و کمتر
از نصف سبد معیشت حداقلی ست، بتوانند به کارگران حداقل بگیر و کم تخصص که قدرت چانه زنی عموديِ آن ها در فضاي اجتماع

 
و در بیرون از کارگاه به شدت محدود است، فقط یک یا حداکثر دو میلیون تومان حقوق بدهند! 

در طرح اتاق ایران، دیدگاه گنج آفرینی وجود دارد که ادعا می کند چون نرخ سودآوري بخش خصوصی پایین است و حداقل مزد
دست و پاي کارفرمایان را بسته، باید طرح استثماري استاد-شاگردي به طریقی احیا شود (یعنی مزد توافقی) یا اینکه مزد را به صورت
منطقه اي و استانی تعیین کنند! در ضمن پیشنهاد می شود براي جوانان و نوجوانان زیر سن قانونی - که بدون تردید می شود زیر

 
15 سالِ قانون کار و معنایی جز کودکان کار ندارد- امکان اشتغال ساده و یدي با 30 درصد حداقل مزد فراهم شود! 

 
حمله به حقوق بازنشستگی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور 



حمله به حقوق بازنشستگیِ مستمري بگیران کارگري، در چند سطح صورت گرفته است: تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی که
طرح توانمندسازي نمایندگان مجلس پیشنهاد داده اند از دو سال آخر به بیست سال افزایش یابد و طرح اتاق ایران نیز تاکید دارد
براي جلوگیري از تخلفات بیمه اي و حقوق هاي صوري و افزایش یکباره حقوق در دو سال آخر، مبناي محاسبه بازنشستگی از دو
سال بیشتر شود و به بیست سال برسد؛ افزایش سن بازنشستگی با این استدلال که سن امید به زندگی افزایش یافته و نباید کارگران
این چنین زود بازنشست شوند؛ حمله به حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور بدون در نظر گرفتن مختصات زجرآور و سخت مشاغل
سخت مثل کار در معادن یا کنار کوره هاي ذوب و ارائه مکانیسمی که دیگر هرسال سابقه ي کار سخت، یک سال و نیم محسوب
نشود و کارگران مشاغل سخت نتوانند با 20 یا 25 سال سابقه ي کار بازنشست شوند و البته تلاش براي کاستن از سطح مستمري
هاي بازنشستگان با این استدلال که صندوق هاي بیمه اي (با محوریت سازمان تامین اجتماعی) بحرانی یا در آستانه ي بحران هستند

 
و نمی توانند از پس پرداخت مستمري ها بربیایند! 

تلاش براي کاستن از حقوق بازنشستگی، حمله ي آشکار به قانون تامین اجتماعی است؛ و بدون توجه به اینکه این قانون و به طور
مشخص، مواد 96 و 111 آن که به تعیین میزان مستمري ها اختصاص دارد، هرگز به درستی اجرایی نشده، تلاش دارند این سند
قانونی را به نفع دولتی ها و به نفع کارفرمایان مخدوش کنند؛ باید در نظر بگیریم که در سال قبل، معاون حقوقی رئیس جمهور در
نامه اي خطاب به سازمان تامین اجتماعی درخواست کرد که این سازمان نرم افزارهاي حقوقی خود را تغییر دهد و دیگر مراقب
افزایش حق بیمه ي سنواتی کارگران شاغل نباشد؛ این تلاش ها در کنار هم، یعنی کاستن از حقوق شغلی کارگران، هم قبل از

 
بازنشستگی و هم بعد از آن و در سال هایی که یک بازنشسته باید با خیال راحت بنشیند خانه و از زندگی لذت ببرد! 

 
حمله به استقلال و اساس سازمان تامین اجتماعی 

از بین بردن شورایعالی تامین اجتماعی در دولت احمدي نژاد، اولین حمله ي اساسی به اساس سازمان تامین اجتماعی بود که
مدیریت دولتی را در این نهاد بین النسلی نهادینه کرد و اجازه داد دولتی ها بدون مشارکت و اعمال نظر جامعه ي ذینفعان، هر بلایی

 
که می خواهند به سر این سازمان و دارایی هاي آن بیاورند! 

حالا به نظر می رسد نمایندگان اتاق ها و منادیان تفکرات دست راستی و نئولیبرالی، همین استقلال نیم بند سازمان تامین اجتماعی
را به هیچ وجه برنمی تابند؛ تا جایی که در طرح بناي ایران، پیشنهاد شده سازمان تامین اجتماعی در «سازمان امور مالیاتی» ادغام و

 
تبدیل به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري شود. 

اگر همین استقلالِ نیم بند و عاریه اي سازمان تامین اجتماعی از میان برداشته شود و این سازمان به تمامی زیرمجموعه ي بخش
هاي اقتصادي دولت شود، دیگر کارگران هیچ حقی بر دارایی هاي تاریخی خود نخواهد داشت؛ دارایی هایی که از کد یمین و عرق
جبین نسل هاي متوالی طبقه ي کارگر به سختی فراهم شده و بایستی براي آیندگان صیانت شود؛ یک کارگر معدن سال ها عرق می
ریزد اما سی درصد از حقوق ناچیز خود را در صندوق تامین اجتماعی ذخیره می نماید به امید اینکه بعد از بازنشستگی بتواند روزهاي

 
بهتري را تجربه کند حالا با این دست اندازي ها، همه ي امید این کارگران زحمتکش و کم درآمد به تمامی ناامید خواهد شد! 

 
محورهاي دست راستیِ دیگر از جمله دفاع موکد از خصوصی سازي 

راهکارهاي این اسناد پیشنهادي براي حل معضلات اقتصادي، همگی دست راستی و برآمده از تفکرات تعدیلی است؛ به همین دلیل
است که در آن ها، خصوصی سازي تنها راه خروج بنگاه ها از رکود و ورشکستگی عنوان شده است؛ کلیدي که می تواند قفل هاي
اقتصاد را بگشاید! اتاق ها و حامیان آن ها بدون در نظر گرفتن معضلات آشکار خصوصی سازي در دهه هاي گذشته، بازهم بر طبلِ
حمایت از این راهکار ورشکسته ساز می کوبند؛ گویا خواب بوده اند و ندیده اند چه بر سر ماشین سازي تبریز و کشت و صنعت مغان
آمده است؛ گویا نمی دانند هپکو و هفت تپه چطور به سراشیب سقوط افتاد اند و چگونه شد که کنتورسازي قزوین از واحد ممتاز

 
کشور و خاورمیانه به یک بنگاه ورشکسته بدل شده است! 

همه این محورها، خطرناك است و وقتی در نظر بگیریم که همین اتاق ها قرار است تفکرات اقتصادي دولت بعد را شکل دهند و
فرمالیزه کنند و وقتی بدانیم که نمایندگان به ظاهر انقلابی و حامی محرومانِ مجلس یازدهم نیز با این رویکردها موافقند و به بهانه ي
توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی و پایداري آن، قصد نابودي حقوق مزدي مستمري بگیران را دارند، خطرات بیشتر و بیشتر هم

 
می شود؛ با قاطعیت باید بگوییم، همه حقوق و مقررات حمایتی در معرض خطر هستند آن هم خطري جدي و غیرقابل انکار! 



 
نگرانی هاي کارگران: بعد از قانون اساسی نوبت قانون کار است که ابتر شود! 

عبداالله وطنخواه (فعال کارگري) همه ي این پیشنهادات و اسناد ضد کارگري را در راستاي «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار»
ارزیابی می کند و به ایلنا می گوید: آقایان قصد دارند به هر قیمتی که هست، ارزان سازي را پیش ببرند؛ می خواهند همه بخش هاي
ایجابی حقوق حمایتی را از میان برداشته و همه ي حقوق را سلب کنند تا سیاست هاي تعدیلی پیشنهادي سه تفنگدار لیبرالیسم و

 
سرمایه داري (بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و سازمان تجارت جهانی) اجرایی شود. 

وطنخواه، استدلالات این گزارش ها و ادعاي علمی و کارشناسانه بودن آن ها را مردود می داند و می گوید: تنها کاري که کرده اند،
تقلید و گرته برداري یکجانبه از نظام هاي مترقی و کشورهاي اروپایی ست؛ بدون اینکه در نظر بگیرند در همان کشورهاي اروپایی،
چقدر به کارگر حقوق می دهند تا بتواند زندگی شایسته داشته باشد و پول در جامعه جریان داشته و رکود اتفاق نیفتد، بدون اینکه
در نظر بگیرند در همان کشورها چقدر سندیکاهاي کارگري قدرتمند هستند و می توانند سر میز مذاکره با قدرت بسیار چانه بزنند، به
تقلید از بخش هایی پرداخته اند که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ وقتی می گویند هیچ کجا کارگر با 20 سال سابقه بازنشست
نمی شود یا پیش از 65 سال به بازنشستگی نمی رسد، باید به آن ها گفت هیچ کجا یک بازنشسته کمتر از نصف سبد معیشت و کمتر

 
از صد دلار مستمري نمی گیرد؛ چرا اینور بام برایتان تابستان است، آنور بام، زمستان؟! 

از قانونی سازي کار کودکان گرفته تا پرداخت مزد توافقی به کارگران آسیب پذیر و از میان رفتن همه حقوق بازنشستگان، محورها و
راهبردهایی هستند که براي حمله به قوانین حمایتی طراحی شده اند؛ به عبارت ساده تر، نئولیبرال هال براي سودجویان و رانت
خواران سفره ي رنگینی پهن کرده اند؛ این سفره ي زنگین به قیمتِ از دست رفتن حقوق حداقلی کارگران و بازنشستگان و ابتر شدن
همه قوانین بالادستی مهیا می شود؛ به گفته ي وطنخواه، «پیش از این «قانون اساسی» را از میان برداشته اند و ابتر ساخته اند، حالا

رفته اند سراغِ «قانون کار» و حمایت هاي آن! به این ترتیب، دیگر هیچ چیز براي کارگران و طبقات فرودست باقی نمی ماند!»



امضاء تفاهمنامه بین دانشگاه و بنیان هاي سلامت

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/03/09

دانشگاه صنعتی امیرکبیر و انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران، با هدف فعالیت هاي آموزشی، فناورانه و
کارآفرینانه تفاهم نامه همکاري امضاء کردند.

دانشگاه صنعتی امیرکبیر و انجمن شرکت هاي دانش بنیان
حوزه سلامت تهران، با هدف فعالیت هاي آموزشی، فناورانه
و کارآفرینانه تفاهم نامه همکاري امضاء کردند. به گزارش
روز یکشنبه ایرنا از دانشگاه صنعتی امیرکبیر، تفاهم نامه
همکاري میان دانشگاه صنعتی امیرکبیر و انجمن شرکت
هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران بین حسین حسینی

تودشکی معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی امیرکبیر و حسین وطن پور رئیس هیات مدیره انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه

 
سلامت تهران منعقد شد. 

 
هدف از انعقاد این تفاهم نامه همکاري آموزشی، پژوهشی و کارآفرینی در حوزه سلامت است. 

براساس این تفاهم نامه مرکز نوآوري دانشکده مهندسی پزشکی دانشگاه صنعتی امیرکبیر به انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه

 
سلامت تهران اختصاص می یابد تا فعالیت هاي مشترك دانشگاه و این انجمن صورت گیرد. 

براساس این تفاهم نامه انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود تا از طریق متخصصان و مشاوران خود،
نسبت به ارایه مشاوره هاي رایگان لازم به فناوران و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه صنعتی امیرکبیر مرتبط در حوزه سلامت

 
اقدام کند. 

انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود تا طرح هاي ارایه شده فناوران دانشگاه صنعتی امیرکبیر را که
آمادگی لازم براي ورود به عرصه تجاري دارند، به طور رایگان بررسی و در رویدادهاي کمیته تجاري سازي انجمن در معرض بررسی

 
سرمایه گذاران بزرگ حوزه سلامت قراردهد. 

انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود رایزنی لازم با چهار صندوق از صندوق هاي فناوري سلامت و

 
حداقل دو بانک از بانک هاي همکار براي اخذ تسهیلات لازم به طرح ها و شرکت هاي مستقر در دانشگاه را انجام دهد. 

همچنین انجمن متعهد می شود تا در مورد همکاري فناوران دانشگاه در شرکت هاي صنعتی حوزه سلامت، رایزنی هاي لازم را انجام
دهد.



نقش شهر ها و مدیریت شهري در بحران کرونا

منبع: تابناكشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/03/09

 
نقش شهر ها و مدیریت شهري در بحران کرونا 

 
سیدمجتبی حسینی 

شــیوع کرونــا( ویــروس کوویــد-19) از دســامبر 2019 در
ووهـان چیـن چالـش هـاي زیـادي در همـه ابعـاد مختلـف
بـراي کشـور هاي سراسـر جهـان بـه همـراه داشـته اسـت. بـه
طـوري کـه حتـی کشـور هاي توسـعه یافتـه کـه مدعـی دارا
بـودن نظـام هـاي سلامت و مـددکاري اجتماعـی پیشـرفته

 
بودنـد هم طـی این مـدت بـا مشـکلاتی مواجـه شـده انـد. 

به گزارش تابناك همدان، در ایـران نیز، شـیوع کرونـا از انتهـاي
سـال 1398 و تـداوم آن تا کنون مشکلاتی را به وجود آورده، به

 
شکلی که اقتصـاد کشـور را در یـک وضعیـت رکـود همـراه بـا عدم اطمینان قـرار داده اسـت. 

از طــرف دیگــر، بــالا بــودن نــرخ تــورم در سال هاي 1397 و 1398 و همچنیــن تــورم بــالاي 25 درصــد در ســال 1399
نیــز علاوه بر تأثیرات اقتصادي کرونا، موجــب شـده اسـت تـا بنـگاه هـاي بسـیاري توانایـی ادامـه فعالیـت خـود را از دســت

 
بدهنــد. 

اشـتغال و بیـکاري از جملـه موضوعات اساسـی اقتصـاد هـر کشــوري اســت، بــه گونــه اي کــه افزایــش اشــتغال و کاهــش

 
بیــکاري بــه عنــوان یکــی از شــاخص هــاي توســعه یافتگــی جوامـع تلقـی مـی شـود. 

نـرخ بیـکاري یکـی از شـاخص هایـی اسـت کـه بـراي ارزیابـی شـرایط اقتصـادي کشـور مـورد اسـتفاده قـرار مـی گیـرد. از
آنجایـی کـه از زمسـتان 1398 ایـران درگیـر کرونـا شـد، لازم اسـت وضعیـت اشـتغال و سـایر مؤلفـه هـاي مرتبـط بـا آن در
طـول ایـن مـدت مـورد بررسـی قـرار گیـرد تـا بتـوان دریافـت که اثـرات ایـن ویروس همـه گیـر بـر اشـتغال بـه چـه صـورت

 
بـوده اسـت. 

 
اما در ایـن بیـن یکـی از پرسـش هـاي اصلـی ایـن اسـت کـه، نقش شهر ها و مدیریت شهري در این میان چیست؟ 

اثر کرونا بر اقتصاد شهري با توجه به قرنطینه ي خانگی، تعطیلی بسیاري از خدمات شهري از جمله؛ تعطیلی خرده فروشی ها و
اختلال هاي ایجاد شده در حمل ونقل درون شهري و برون شهري، بار و مسافر و هم چنین مشکلات عدیده ي بخش هاي خصوصی و

 
عمومی، بسیار شدیدتر از سایر حوزه هاي اقتصادي بوده و هست. 



توجه داشته باشیم که بخش خدمات تا 70% اقتصاد کلان شهر ها را شامل می گردد و توقف این بخش در شهر ها به مفهوم بیکاري
گسترده و کاهش درآمد هاي عمومی چه در سطح ملی و چه در سطح محلی است. از این رو، اقتصاد شهر ها چه از منظر حکمرانی
شهري در جهت توسعه و تأمین مالی ارائه ي خدمات شهري؛ بخش درآمدي بودجه ي شهرداري ها و چه از منظر اقتصاد خانوار با

 
توجه به گسترش بیکاري بیشترین آسیب را در جریان شیوع بیماري کرونا متحمل شده و می شود. 

برنامه ریزي و مدیریت بحران ناشی از پدیده هاي مشابه نیارمند شناخت مدل هاي رفتاري فعالیت هاي اقتصادي مبتنی بر پایه هاي
آماري و استخراج پارامتر هاي رفتاري و شبیه سازي رفتار متغیرهاست؛ بنابراین انجام پژوهش هاي علمی به منظور برآورد آثار

 
اقتصادي شیوع و مدلسازي رفتار اقتصاد از اهمیت بالایی برخوردار است. 

شهر ها در هر اندازه اي، می توانند موتور هاي اقتصادي اساسی براي شروع بهبودي اقتصاد ملی باشند، بنابراین دولت ها مجبورند افق
هاي سرمایه گذاري جدیدي با هدف «بهبودي اقتصاد شهري» ایجاد کنند. به عنوان مثال شهر ها می توانند اقداماتی را براي گسترش

 
فضا هاي عمومی براي فعالیت هاي بیشتر در فضاي باز که منجر به کاهش ترافیک و آلودگی هوا شوند انجام دهند. 

شهر ها در میانه مبارزه با بیماري همه گیر کرونا هستند، اما این موضوع نباید به مانعی تبدیل شود که خود را تقویت نکنیم و حتی
باید با روحیه و عزم راسخ براي بازگشت به بزرگترین اهداف، خود را به آینده برسانیم.



رشد صدور مجوز واحدهاي صنعتی

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/03/09

بررسی آمارهاي منتشره رسمی وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است در فروردین ماه امسال دو هزار و 94 فقره جواز
تاسیس صنعتی صادر شد که در مقایسه با فروردین ماه 99 رشد 162.1 درصدي نشان می دهد.

بررسی آمارهاي منتشره رسمی وزارت صنعت، معدن و
تجارت حاکی است در فروردین ماه امسال دو هزار و 94
فقره جواز تاسیس صنعتی صادر شد که در مقایسه با
فروردین ماه 99 رشد 162.1 درصدي نشان می دهد. به
گزارش روز یکشنبه خبرنگار اقتصادي ایرنا، براي صدور این
مجوزهاي صنعتی مبلغی 278 هزار و 906 میلیارد ریال

 
سرمایه گذاري شد که حاکی از رشد 329.5 درصدي در هم سنجی با پارسال است. 

این میزان سرمایه گذاري و صدور جواز تاسیس صنعتی منجر به ایجاد اشتغال 43 هزار و 46 نفري شد که از نظر اشتغال نیز در

 
مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 158.5 درصدي نشان می دهد. 

رشد بالاي حجم سرمایه گذاري جوازهاي تاسیس صادره در فروردین ماه 1400 نسبت به مدت مشابه سال 99 به علت رشد 156
درصدي در تعداد صدور این جوازها و صدور جوازهاي تاسیس «آذرنان نظري» در استان آذربایجان شرقی با پیش بینی سرمایه گذاري

 
13.4 هزار میلیارد ریالی و «توسعه صنعت و معدن تدبیر» در استان قم با پیش بینی سرمایه گذاري 11.2 میلیارد ریالی است. 

برپایه این گزارش در فروردین ماه امسال تعداد 347 فقره پروانه بهره برداري ایجادي و توسعه اي نیز صادر شد. براي این پروانه هاي

 
بهره برداري 42 هزار و 910 میلیارد ریال سرمایه گذاري پیش بینی شد که منجر به اشتغال 6 هزار و 79 نفري شده است. 

 
صدور مجوزهاي معدنی 

برپایه آمارهاي مذکور، در فروردین ماه 1400 تعداد 70 فقره پروانه اکتشاف معدنی، 21 فقره گواهی کشف و 23 فقره پروانه بهره
برداري معدنی صادر شد. این آمارها در مقایسه با فروردین ماه 99 به ترتیب رشد 112.1 درصدي، افزایش 61.5 درصدي و افت 4.2

 
درصدي نشان می دهد. 

هزینه عملیات اکتشاف براي گواهی کشف هاي یاد شده 53 میلیارد ریال بود که حاکی از رشد 108.6 درصدي است. همچنین پروانه

 
بهره برداري معادن ذکر شده 306 نفر اشتغال زایی در این ماه به دنبال داشت که از این نظر نیز رشد 31.9 درصدي نشان می دهد. 

به گزارش ایرنا، فروردین سال 99 به دلیل شیوع گسترده بیماري کرونا، وضعیت تولید، صادرات و غیره روند کاهشی داشت که این

 
روند متوقف شد. 

سال گذشته تعداد 362 شرکت و واحد تولیدي از بین یک هزار و 110 واحد اصلی بخش صنعت و معدن موفق شدند رشد 20 تا
بیش از 100 درصدي در تولید محصولات خود در مقایسه با سال 98 را به ثبت برسانند.



بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران ضرورتی ندارد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد و طرح
تحول سلامت در دولت یازدهم یک طرح ناقص و غیرجامع بود.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد و
طرح تحول سلامت در دولت یازدهم یک طرح ناقص و

 
غیرجامع بود. 

به گزارش خبرگزاري مهر، سعید جلیلی در گفتگوي خود
در رابطه با روایت نظام سلامت ضمن اداي احترام به
شهداي سلامت به ویژه در دوران کرونا، با بیان اینکه
مدیریت این نظام با مدیریت بیماري تفاوت دارد، گفت: در
حوزه نظام سلامت دو نگاه وجود دارد؛ نگاهی که به حداقل

ها اکتفا می کند و وظیفه خود را منحصر در درمان مردم و تأمین دارو می داند و نگاهی که معتقد است باید همه مؤلفه هاي دخیل

 
در نظام سلامت را وارد معادلات کرد و نسبت به همه آن ها برنامه ریزي کرد. 

وي ادامه داد: حداقل 10 عامل اجتماعی مهم و اثرگذار در سلامت شهروندان وجود دارد که مهم ترین آن بحث عدالت اجتماعی است.

جلیلی گفت: توزیع عادلانه خدمات پزشکی استاندارد و معیار دارد؛ اگر دسترسی به مراکز بهداشت براي یک شهروند تهرانی، در کمتر
از یک ربع ساعت مهیاست، همین دسترسی باید براي شهروند سیستان و بلوچستانی نیز مهیا باشد. در موضوعات عادي اداري باید

 
عدالت توزیعی برقرار باشد. 

جلیلی ناآگاهی، تبعیض در ارائه خدمات، فقر، بیکاري را از جمله عوامل اجتماعی دخیل در سلامت شهروندان برشمرد و بیان کرد:

 
برنامه حوزه سلامت نمی تواند تک بعدي باشد و مسائل مختلف صرفاً پیرامون موضوع «بیماري» بررسی نماید. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: وزارت بهداشت، همه نظام سلامت نیست. کشور ما سالانه حدود 100
هزار مجروح تصادفات جاده اي دارد که بخش هاي مختلف دولت نسبت به سلامت آنها مسئول هستند. از وزارت راه تا وزارت صنعت

 
در موضوعی مثل تصادفات جاده اي مسئولیت دارند. 

وي افزود: وزارت بهداشت زمانی می تواند به مسئولیت هاي خود به خوبی رسیدگی کند که رئیس جمهور به عنوان پشتیبان آن،
مسئولیت هماهنگی سایر دستگاه ها در امر سلامت را به خوبی انجام دهد و این امر مستلزم شناخت کافی وي از حوزه سلامت است.
تولیت نظام سلامت با رئیس جمهور است و وزیر بهداشت محور پیگیري سیاست هاي این حوزه خواهد بود. بنابراین فردي می تواند

 
که می تواند در مسند وزارت بهداشت به خوبی فعالیت کند، دیگر صرفاً یک پزشک نیست بلکه باید متخصص نظام سلامت باشد. 



نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، صادرات تجهیزات پزشکی، داروهاي هایتک و گردشگري سلامت را یکی از
مهمترین فرصت هاي کشور برشمرد و گفت: با توجه به بازدیدهایی که در این چند سال داشتیم، کشور ما امروز در زمینه صادرات

 
تجهیزات پزشکی و داروهاي حوزه بایوتکنولوژي در حال رقابت با کشورهاي پیشرفته است. 

جلیلی گفت: در حال حاضر برخی کشورهاي اروپایی از ایران واردات دارو دارند. ما در زمینه تولید واکسن اگر بتوانیم به حد مطلوب
تأمین نیاز داخلی برسیم، به دلیل آنکه جزو چند کشور تولیدکننده هستیم، می توانیم فرصت بسیار مناسبی براي صادرات واکسن

 
کرونا داشته باشیم. 

وي افزود: قوت حوزه سلامت در ایران امروز به گونه اي است که در برخی زمینه ها به عنوان قطب درمانی مطرح است. همچنین
وضعیت گردشگري سلامت با توجه به نیاز همسایگان، فرصت بسیار خوبی براي ارزآوري و اشتغال فراهم کرده است که یکی از برنامه

 
هاي جدي ما در این زمینه خواهد بود. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در همین راستا طرح تحول سلامت در دولت یازدهم را یک طرح ناقص و غیرجامع دانست و اظهار
داشت: یکی از ایرادات جدي به طرح اخیر تحول سلامت، غیر جامع بودن آن و مغایرت با برخی بندهاي سیاست هاي کلی نظام بوده

 
است. 

وي در ادامه با بیان اینکه بحث «مراقبت هاي اولیه بهداشتی و پیشگیري» در کشورهاي پیشرفته دنیا در زمینه نظام سلامت عناصر
مهم و اساسی هستند، تصریح کرد: طبق آمار، کشورهایی در برون داد نظام سلامت موفق بودند که مراقبت هاي اولیه بهداشتی به

 
عنوان یک رکن در نظام آنها مطرح و اجرا شده است. 

جلیلی در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به موفقیت طرح شبکه بهداشت در نظام سلامت ایران، آن را یکی از الگوهاي مشارکت
دادن مردم در حوزه سلامت برشمرد و بیان کرد: کاهش چشمگیر میزان مرگ و میر نوزادان و واکسیناسیون عمومی در اوایل انقلاب
به برکت مشارکت دادن مردم در طرح شبکه بهداشت عمومی بود. بنابراین یک محور برنامه جامع در نظام سلامت، مشارکت دادن

 
مردم خواهد بود. 

وي در انتقاد هزینه هاي القایی به بیماران در حوزه سلامت و همچنین عدم استفاده بهینه بودجه مطابق اولویت ها در این نظام، گفت:
بسیاري از هزینه هاي تحمیلی به بیماران، ضرورتی ندارد. براي مثال فردي که دچار آسیب دیدگی جزئی می شود، بیمارستان او را
ملزم به انجام یک مراحل درمانی از جمله عکسبرداري و.. می کند که با یک معاینه بالینی قابل رسیدگی است. هزینه هاي القایی در

 
بخش سلامت قابل لحاظ و زیاد است. 

جلیلی گفت: در گزارشی از وزارت بهداشت که مربوط به دهه هشتاد بود، مقایسه اي صورت گرفته بود بین میزان هزینه کرد حوزه
درمان و دارو در ایران با یک کشور اروپایی؛ ما 10 برابر هزینه کرده بودیم و یک دهم خدمات کشور دیگر را ارائه داده بودیم. اگر بنا بر

 
مدیریت سلامت به جاي مدیریت بیماري قرار بگیرد، هم هزینه ها کمتر شده و هم خدمات بهتر خواهد شد. 

وي با بیان اینکه آموزش پزشکی و ارتقا عمومی سواد بهداشتی یکی دیگر از مسئولیت هاي مشترك میان وزارت بهداشت با سایر
نهادهاست، اظهار داشت: بحث سواد سلامت در کشور ما به خوبی بررسی و پرداخته نشده است. بسیاري از دستگاه ها از جمله وزارت
آموزش و پروش، صداوسیما و.. نسبت به این امر، مسئولیت مهمی به عهده دارند. برنامه جامع نظام سلامت دولت سایه، نسبت به این



 
بخش و سایر زمینه هایی که عنوان شد، به خوبی مأموریت تعریف کرده است. 

جلیلی در ادامه با اشاره به آمار چند صد هزار نفره متقاضیان کنکور تجربی گفت: گفته می شود تنها بیش از 20 هزار نفر از این
متقاضیان، دارندگان معدل 19 به بالا هستند؛ در صورتی که بخشی کوچکی از متقاضیان می توانند به رشته هاي پزشکی ورود کنند.
این در حالی است که هم کشور نیاز بیشتري پیدا کرده است و هم امکانات بیشتري نسبت به گذشته فراهم شده است. وقتی کشور

 
شرایطش را دارد، چرا نباید از این فرصت و استعداد مهم استفاده نمود؟ 

وي یکی از گلایه هاي شهروندان را عدم پاسخگویی مناسب نظام سلامت برشمرد و بیان کرد: بیماران باید از کلیه روند درمان خود
مطلع باشند؛ اگر قرار است جراحی یا از طریق دارو درمان بشوند، باید نظام سلامت ملزم به تفهیم کامل روند درمانی به بیمار باشد.
پاسخگویی نظام سلامت، شاخصه هاي زیادي دارد که ارائه سازوکار قانونی براي تحقق رعایت این شاخصه ها یکی از ابعاد برنامه

ماست.



شهر را «دانش بنیان» اداره کنید

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/03/09

یکی از سؤالاتی که براي رونق یک کسب و کار در گام نخست مطرح می شود این است که چه نیازي از جامعه هدف را
پوشش می دهد یا چه مشکلی را مرتفع می نماید؟ در واقع رمز ماندگاري و توجیه پذیري اقتصادي یک ایده پاسخ سنجیده

براي این سؤال یافتن است. از طرف دیگر ضریب نفوذ تکنولوژي در زندگی روزمره آنقدر شده است که ...

یکی از سؤالاتی که براي رونق یک کسب و کار در گام نخست مطرح می شود این است که چه نیازي از جامعه هدف را پوشش
می دهد یا چه مشکلی را مرتفع می نماید؟ در واقع رمز ماندگاري و توجیه پذیري اقتصادي یک ایده پاسخ سنجیده براي این سؤال
یافتن است. از طرف دیگر ضریب نفوذ تکنولوژي در زندگی روزمره آنقدر شده است که از خرید مایحتاج اولیه زندگی گرفته تا گذران

 
اوقات فراغت و خدمات مهندسی، مالی و حقوقی در بستر فضاي مجازي امکان پذیر شده است. 

با توجه به کثرت و تنوع نیازهاي یک شهر، می توان ایده ها و طرح هاي خلاقانه، نوآورانه و حتی دانش بنیان را مدیریت کرد تا علاوه
بر پوشش دادن نیازهاي شهر و شهروندان، زمینه اشتغال اشخاص خوش فکري که می توانند به شهر خودشان خدمتی نمایند، بدون

 
نیاز به مهاجرت در همان شهر فراهم شود. 

ارتقاي کیفیت زندگی شهري ارتباط مستقیمی با سطح بهره مندي از تکنولوژي روز دنیا دارد و طبیعی است که نمی توان انتظار
داشت جوانان هر شهري به صورت خود جوش به شناخت نیازهاي دانش بنیان، فناور و حتی نیازهاي شهر در فضاي مجازي در قالب
کسب و کارهاي الکترونیکی توجه کرده و ساعات و روزهاي عمرشان را جهت ایجاد یک طرح دانش بنیان، فناور، نوآور و ارائه محصول
یا خدمتی در فضاي مجازي (کسب و کار الکترونیکی) یا غیر مجازي بگذارند و سپس از این مسئول و آن مسئول خواهش و تمنا

 
نمایند که از طرح ایشان استفاده شود. 

با توجه به وظیفه هدایت کلان شهرداري توسط شوراي شهر، شوراي شهر وظیفه دارد به بررسی نیازها و مشکلات شهري بپردازد و
شهرداري را در قالب چارچوب و دستورالعمل مدونی موظف به ارائه نیازهاي خود نماید تا پس از آن ضمن بررسی توجیه اقتصادي
طرح هاي گوناگون جوانان خلاق، ضمن حمایت از ایشان، زمینه فعالیت ایشان را در قالب حقوقی مشارکت بخش خصوصی با
شهرداري هموار سازد تا بدین ترتیب علاوه بر کاهش هزینه هاي شهري و افزایش سطح رفاه شهروندان، موجب ایجاد انگیزه و امید
براي خلاقان و نخبگان شهر و اشتغال در بخش خصوصی را فراهم کند. در سال «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» و در راستاي
فرمایشات رهبر معظم انقلاب وظیفه شوراي شهر در این حوزه پررنگ تر هم می شود تا علاوه بر مدیریت مشکلات فعلی شهر، به افق
بلند مدت نحوه فعالیت شهرداري در اشتغالزایی دانش بنیان توجه نماید. در این زمینه می تواند ضمن انعقاد تفاهمنامه هاي تخصصی
همکاري با معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، ستاد ویژه توسعه فناوري نانو، بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباري و حتی شتاب
دهنده هاي فعال در این حوزه ها از خدمات تخصصی ایشان در مدیریت یکپارچه امور شهري بهره مند شود و از سویی دیگر نیز با
انعقاد تفاهمنامه با سایر دستگاه هاي اجرایی از قبیل گمرك و سازمان امور مالیاتی زمینه فعالیت این دسته از نخبگان و شهروندان را
تسهیل نماید، زیرا که این قبیل فعالیت ها می توانند از معافیت هاي مالیاتی و گمرکی مخصوص به خود نیز برخوردار شوند. بدین
ترتیب استارت آپ ها، متخصصین نانو تکنولوژي، کارآفرین ها و. . . با حمایت مالی هوشمند و هدفمند شهرداري ها، پا به عرصه رفع
نیازهاي تکنولوژیکی شهر گذاشته و خط تولید هاي مرتبط با این حوزه ها و منطبق با دانش بومی ایجاد شده، در این زنجیره تأسیس

 
شوند. 

در تأکید بر وظیفه شوراي اسلامی شهر در این مقوله می توان به مفاد بندهاي 2 و 5 ماده 80 قانون تشکیلات انتخابات و وظایف
شوراي اسلامی شهر مصوب 1375 اشاره کرد که بیان می کند اولاً بررسی و شناخت کمبودها، نیازها و نارسایی هاي اجتماعی،
فرهنگی، آموزشی، بهداشتی، اقتصادي و رفاهی حوزه انتخابیه و تهیه طرح ها و پیشنهادهاي اصلاحی و راه حل هاي کاربردي در این



زمینه ها جهت برنامه ریزي و ارائه آن به مقامات مسئول ذي ربط و ثانیاً برنامه ریزي در خصوص مشارکت مردم در انجام خدمات
اجتماعی، اقتصادي، عمرانی، فرهنگی، آموزشی و سایر امور رفاهی با موافقت دستگاه هاي ذي ربط از وظایف شوراي اسلامی شهر
است. همچنین با توجه به ماده 6 قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاري سازي نوآوري ها و اختراعات مصوب
1389 کلیه دستگاه ها و شرکت هاي دولتی مجازند بخشی از مبلغ قراردادهاي خرید کالا یا خدمات با مبدأ خارجی را جهت نیل به
خودکفایی در همان زمینه از طریق انجام فعالیت هاي تحقیق و توسعه فناوري ضمن عقد قرارداد با شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان
به انجام رسانند و از طرفی دیگر صندوق نوآوري و شکوفایی وابسته به شوراي عالی علوم، تحقیقات و فناوري نیز مستند به همین
قانون جهت حمایت از فعالیت هاي دانش بنیان تشکیل گردیده و اعتبارات خوبی در زمینه حمایت از حوزه هاي تخصصی مربوطه

 
دارد. 

کارشناس ارشد برنامه ریزي شهري



70 هزار قطعه زمین براي تأمین مسکن جانبازان و ایثارگران

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/03/09

یکی از سؤالاتی که براي رونق یک کسب و کار در گام نخست مطرح می شود این است که چه نیازي از جامعه هدف را
پوشش می دهد یا چه مشکلی را مرتفع می نماید؟ در واقع رمز ماندگاري و توجیه پذیري اقتصادي یک ایده پاسخ سنجیده

براي این سؤال یافتن است. از طرف دیگر ضریب نفوذ تکنولوژي در زندگی روزمره آنقدر شده است که ...

70 هزار قطعه زمین براي تأمین مسکن در تملک بنیاد شهید قرار گرفته که 21 هزار قطعه از آنها هم به ایثارگران واگذار شده

 
است. 

به گزارش جوان، سعید اوحدي، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در نشست خبري روز گذشته گفت: طی
سال گذشته به رغم برخی مشکلات، با حمایت دولت و سازمان برنامه و بودجه 8 هزار میلیارد تومان از بدهی ها و معوقات هم به
جامعه ایثارگري و هم به دستگاه هاي طلبکار پرداخت شد. از سال 91 بخشی از مطالبات پرداخت نشده بود که جامعه ایثارگري تا

 
الان نجابت و صبر کردند. 

اوحدي افزود: به مناسبت روز شهید در روزهاي پایانی سال گذشته، 52 طرحی در بنیاد در حوزه هاي اقتصادي، درمانی و آموزشی
افتتاح کردیم و زمینه براي اشتغال 3 هزار ایثارگر فراهم شد. در حوزه درمان نیز 905 تخت به تخت هاي بیمارستانی بنیاد اضافه شد
که 150 تخت در مراقبت هاي ویژه بود. به زودي بیمارستان خاتم الانبیا به عنوان یک بیمارستان هزار تختخوابی با پیشرفته ترین

 
امکانات پزشکی، براي جامعه ایثارگري شروع به کار خواهد کرد. 

رئیس بنیاد شهید ادامه داد: سال گذشته به رغم کرونا در حوزه کمیسیون پزشکی موفق به تشکیل 61 هزار و 500 پرونده شدیم و
پزشکان ما در کمیته هاي استان ها حضور پیدا کنند. برنامه ما براي سال 1400 این است که 70 هزار پرونده تشکیل دهیم. همچنین

 
براي اولین بار کمیسیون پزشکی در سوریه، دمشق و حلب تشکیل شد. 

معاون رئیس جمهور بیان کرد: سال گذشته 100 هزار پایش سلامت انجام شد و پزشکان در محل خانواده شهدا و جانبازان و آزادگان

 
حضور پیدا کردند که این آمار براي سال جاري صد در صد افزایش خواهد داشت. 

او افزود: پرونده بیمه الکترونیک سلامت براي هر عزیز جانباز، آزاده و خانواده شهدا داریم که زمینه مناسبی براي پیگیري مراحل

 
درمانی است. در گذشته تنها 2 هزار مرکز درمانی داشتیم، اما در حال حاضر بیش از 9 هزار مرکز طرف قرارداد داریم. 

رئیس بنیاد شهید گفت: رئیس جمهور دستور دادند رسیدگی به جانبازان شیمیایی در اولویت باشد و محکوم کردن کشورهایی که

 
دشمنان ما را تجهیز به سلاح شیمیایی کردند پیگیري شود و این دستور به سه وزارتخانه ابلاغ شده است. 

اوحدي بیان کرد: شوراي عالی انقلاب فرهنگی مسئولیت تدوین سند ملی جهاد مقاومت را به بنیاد شهید واگذار کرد. همچنین حدود
8 تبصره در بودجه سال 1400 به ما تعلق پیدا کرد و جزو دستگاه هاي اول کشور هستیم که تخصیص هاي خود را به موقع دریافت

 
کردیم. 

معان رئیس جمهور در بخش دیگر سخنانش گفت: در 30 سفر استانی 70 هزار قطعه زمین براي تأمین مسکن در تملک بنیاد شهید
قرار گرفت که 21 هزار قطعه آنها را به ایثارگران واگذار کردیم. هفته گذشته مصوبه خوبی از هیئت دولت گرفته شد تا براساس آن به

 
صورت متوسط براي تسهیلات وام مسکن 200 درصد افزایش وام در نظر گرفته شود. 

اوحدي بیان کرد: امسال 5هزار وام مسکن به کسانی دادیم که قبلاً وام مسکن گرفته و تسویه کرده اند، اما به هر دلیلی نتوانستند
مسکن تهیه کنند. در سال 1400 نیز 2هزارو500 میلیارد تومان براي اشتغال پایدار تخصیص داده شده است؛ همچنین با دستور

 
رئیس جمهور، دولت مکلف شد طبق قانون همه فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد را به استخدام دولت درآورد. 



او ادامه داد: طی یکسال گذشته حدود 80 هزار نفر از ایثاگران مبتلا به کرونا شدند، اما میزان فوتی ها بسیار پایین تر از میزان داخل
کشور است به گونه اي که از ابتداي همه گیري کرونا، 2 هزار و 200 نفر از جامعه ایثارگري فوت کردند.



چرا جوانان ما زود پیر می شوند!

منبع: روزنامه آفرینششماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/03/09

کشورما، روي به سوي پیري دارد و با کم شدن زاد و ولد مواجه است، و در این مورد بسیاري از مسئولان ابراز نگرانی می کنند و
هشدار می دهند، در چنین وضعیت، اینک با یک خبر دردناك دیگر مواجه شده ایم و آن، زود پیرشدن یا زودتر دیده شدن نشانه هاي
پیري در جوانان است؛ جوانانی که اساسا باید سرمایه هاي پویا و فعال اجتماعی باشند براي ساختن و سرپا نگه داشتن یک کشور،اما
در سرزمین ما، ناگهان دچار پیري زودرس شده اند، اگرچه معاون مرکز مدیریت بیماري هاي غیرواگیر وزارت بهداشت، دلیل چنین
امري را مانند برخی از مسئولان به خود جوانان احاله می دهد و دلیل پیري زودرس آنان راکم تحرکی خودشان می داند؛ اما اگر تنها

 
به این دلیل بسنده کنیم، درحق این نسل، بی انصافی کرده ایم. 

کشورما، روي به سوي پیري دارد و با کم شدن زاد و ولد مواجه است، و در این مورد
بسیاري از مسئولان ابراز نگرانی می کنند و هشدار می دهند، در چنین وضعیت، اینک با
یک خبر دردناك دیگر مواجه شده ایم و آن، زود پیرشدن یا زودتر دیده شدن نشانه هاي
پیري در جوانان است؛ جوانانی که اساسا باید سرمایه هاي پویا و فعال اجتماعی باشند
براي ساختن و سرپا نگه داشتن یک کشور،اما در سرزمین ما، ناگهان دچار پیري زودرس

شده اند، اگرچه معاون مرکز مدیریت بیماري هاي غیرواگیر وزارت بهداشت، دلیل چنین امري را مانند برخی از مسئولان به خود
جوانان احاله می دهد و دلیل پیري زودرس آنان راکم تحرکی خودشان می داند؛ اما اگر تنها به این دلیل بسنده کنیم، درحق این

 
نسل، بی انصافی کرده ایم. 

پیش از آن که مانند همیشه، انگشت اتهام را به سوي جوانان زود به پیري رسیده سرزمین مان اشاره برویم، باید چند پرسش از
خودمان بپرسیم؛ پرسش هایی مانند چگونگی و میزان ایجاد اشتغال، چگونگی ممکن کردن ازدواج، تأمین خانه و سرپناه ، تأمین
اجتماعی و ارائه چشم انداز روشن... جوان ایرانی، در حال گذراندن روزهاي پرشور جوانی خویش است، بی آن که شور و تحرکی
اجتماعی و اقتصادي در این روزها پیدا کند و از این امکانات-که تقریبا ناموجود هستند- براي آینده خویش و خانواده اش-در صورت
تشکیل- برنامه بریزد.بله کاملا درست است؛ جوانان امروز تحرك ندارند، اما باید روشن کنیم که منظور از این «تحرك» چگونه تحرکی
است؟ بسیاري از جوانان سرزمین مان، با در دست داشتن یک مدرك از این دانشگاه خارج می شوند و چون شغلی نمی یابند، وارد
دانشگاه دیگر می شوند تا مگر در فاصله این دو دانشگاه، و با داشتن مدرکی بالاتر، فرجی حاصل شود که نمی شود و در نهایت جوان
می ماند و چندین مدرك و شغلی که ندارد و خانواده اي که نتوانسته تشکیل دهد؛ در این صورت بله، جوان ایرانی دچار کم تحرکی
است که معضلات اقتصادي و اجتماعی به او تحمیل کرده و در دست او کاسه چه کنم قرار داده اند. برخی جامعه شناسان این روزها
صحبت از «شرمندگی معکوس» می کنند؛ روزگاري والدین به خاطر فقر و نداري شرمنده فرزندان خود می شدند، اما مدتی است

جوانان به دلیل تداوم و طولانی شدن ماندگاري در خانه والدین، شرمنده آنان شده اند.



اخبار مهم امروز گروه اجتماعی برنا

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/03/09

مهم ترین اخبار اجتماعی خبرگزاري برنا طی 24 ساعت گذشته به شرح ذیل است.

اخبار مهم امروز گروه اجتماعی برنا مهم ترین اخبار
اجتماعی خبرگزاري برنا طی 24 ساعت گذشته به شرح

 
ذیل است. 

به گزارش برنا؛ مهم ترین اخبار اجتماعی طی 24 ساعته

 
گذشته به شرح ذیل است: 

 
گزارش برنا از زمان واکسیناسیون دیابتی ها؛ 

رییس انجمن دیابت ایران: دیابتی ها جزو گروه هاي در معرض ابتلا به کرونا هستند/ سخنگوي ستاد مقابله با کرونا: واکسیناسیون

 
دیابتی ها از تیرماه آغاز می شود 

بسیاري از مبتلایان به دیابت در معرض ابتلا به کرونا هستند اما این بیماران به دلیل اینکه در دسته بندي بیماري هاي خاص نیستند

 
فعلا در اولویت واکسیناسیون قرار ندارند اما زمان واکسیناسیون این افراد چه موقع است؟ 

 
سخنگوي سازمان هواپیمایی کشوري مطرح کرد: 

عدم استقبال ایرانی هاي مقیم در خارج براي بازگشت به کشور/ پروازها به افغانستان ادامه دارد/ ورود 105 نفر به کشور از پاکستان و

 
هندوستان طی 24 ساعت گذشته 

مقصود اسعدي سامانی با اشاره به ورود برخی از هموطنان به کشور گفت: هتل فرودگاه امام خمینی (ره) محل قرنطینه هموطنانی
است که از پاکستان و هندوستان به کشور وارد شده اند. بر اساس بررسی هاي انجام شده تاکنون حدود 105 نفر طی 24 ساعت

 
گذشته از این دو کشور به ایران آمده اند. 

 
نماینده مجلس دهم : 

کاندیداهاي ریاست جمهوري برخلاف انتظار برنامه اي براي معضلات اجتماعی و کرونا ارائه نداده اند/ وام ازدواج 500 میلیون تومانی

 
فقط شعار بیراهه است 



مسعود رضایی گفت: این روزها کرونا مهم ترین دغدغه مردم ماست اما متاسفانه درباره این موضوع هم تا الان کسی صحبت نکرده و

 
معلوم نیست رئیس جمهور آینده چه برنامه اي براي واکیسناسیون عمومی و کنترل کرونا دارد. 

 
مرگ 198 بیمار کووید19 دیگر/ تزریق بیش از 4 میلیون واکسن کرونا 

 
طی شبانه روز گذشته بر اساس معیارهاي قطعی تشخیصی، 8 هزار و 876 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شدند. 

 
رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران: 

جانبازان بالاي 70 و 50 درصدي که واکسینه نشدند به بنیاد شهید شهر خود مراجعه کنند/ ارزش هاي جامعه ایثارگري نباید ابزار

 
اهداف سیاسی کاندیداها شود/ تشکیل کمیسیون پزشکی در سوریه، دمشق و حلب براي اولین بار 

سعید اوحدي گفت: واکسیناسیون جانبازان بالاي 70 و 50 درصد انجام شده اما اگر کسی جا مانده حتما به بنیاد شهید شهر خود

 
مراجعه کند و وظیفه بنیاد شهید است افراد را واکسینه کنند. 

 
در نشست خبر واکسن کوو ایران برکت مطرح شد: 

تولید بیش از 18 میلیون دوز واکسن کوو ایران برکت در شهریور ماه/ اگر در برابر کرونا غفلت کنیم هر دوماه دچار یک موج جدید می

 
شویم 

پیام طبرسی در نشست خبري واکسن کوو ایران برکت گفت: موج کرونا تا حدي فروکش کرده اما اگر واکسن نزنیم موج هاي دیگر از

 
این همگیري را شاهد خواهیم بود. با هر کم کاري و غفلتی در برابر این ویروس هر دوماه دچار یک موج جدید کرونا را می شویم. 

 
رئیس شوراي شهر تهران: 

حکومتی که از حمایت اکثریت مطلق جامعه برخوردار نیست، حکومتی اسلامی تلقی نمی شود/ جریانی که خود را پیروز انتخابات می

 
داند، به جاي تخریب وتحقیر دیگران، از شیوه گفتگو واقناع استفاده کند 

محسن هاشمی با بیان اینکه حکومتی که از حمایت ونقش آفرینی اکثریت مطلق جامعه برخوردار نیست، حکومتی اسلامی تلقی نمی
شود، گفت: مناسب است جریانی که خود را پیروز انتخابات می داند، بجاي تخریب وتحقیر دیگران، از شیوه گفتگو واقناع استفاده کند

 
افشین حبیب زاده در نطق پیش از دستور: 

نامزدهایی که وعده توزیع پول می دهند انگار براي پیش خرید راي مردم آمده اند/ مردم ایران صدقه و هبه نمی خواهند، حقشان را

 
می خواهند 

رییس فراکسیون کارگري شوراي اسلامی شهر تهران با بیان اینکه مردم ایران در انتخابات ریاست جمهوري صدقه و هبه نمی خواهند،
حقشان را می خواهند گفت: تا اینجا صداها و وعده هایی که می شنویم همه تکرار شعارهاي بی پایه و پرفریب سابق است که خلاصه



می شود در پخش و توزیع منابع و پول. یکی می خواهد وام 500 میلیون تومانی به زوج هاي جوان بدهد، آن یکی یارانه 450 هزار

 
تومانی، انگار آمده اند رأي مردم را به نرخ روز پیش خرید کنند. 

 
دبیرکل مجمع ملی جوانان کشور خبر داد: 

 
افتتاح خانه اقوام و عشایر در استان زنجان/معرفی مناطق گردشگري مغفول مانده و ایجاد اشتغال در اولویت مجمع ملی جوانان است 

راشد پرستار با اشاره به توسعه و افزایش ظرفیت گردشگري در کشور گفت: طی این اقدامات اشتغال قابل توجهی در مناطق
گردشگري ایجاد می شود به همین دلیل یکی از اولویت هاي امسال ما در مجمع ملی جوانان توسعه ظرفیت گردشگري و ایجاد

 
اشتغال در این حوزه است. 

 
مدیریت هوشمند شهري راهی براي مبارزه با فساد/ بسته شدن لیست شوراي ائتلاف در نیمه خرداد 

مهندس مهدي چمران مدیریت هوشمند شهري راهی براي مبارزه با فساد دانست و گفت: با هوشمندسازي شهر پدیده هاي فساد

 
آمیز در مدیریت شهر از بین خواهد رفت. 

 
در سال گذشته محقق شد؛ 

 
ارائه آموزش هاي همگانی به 100 هزار نفر در خانه هاي هلال 

مسئول هماهنگی خانه هاي هلال جمعیت هلال احمر گفت: به موجب قانون، وظیفه آموزش همگانی با هدف افزایش آمادگی جامعه
به هلال احمر سپرده شده که خانه هاي هلال، بستر مناسبی براي اجراي این تکلیف قانونی هستند و در همین راستا در سال گذشته

 
حدود 100 هزارنفر در خانه هاي هلال از آموزش هاي همگانی برخوردار شده اند. 

 
کاهش دما در نواحی شمالی کشور 

سازمان هواشناسی از کاهش 6 تا 10 درجه اي دما طی امروز و فردا در 5 استان خبر داد و به کشاورزان 3 استان جنوبی کشور توصیه

 
کرد نسبت به کشت برنج اقدام کنند. 

 
مسئول نظارت بر مطالعات بالینی واکسن کوو ایران برکت مطرح کرد: 

لزوم شروع آموزش هاي حضوري از مهرماه در کشور/ اگر جاي وزیر بهداشت بودم به واکسن کوو ایران برکت مجوز تزریق اورژانسی

 
می دادم 

مینو محرز گفت: یکی از مشکلاتی که دنیا در زمینه کرونا با آن مواجه شد مشکل آموزش به کودکان بود اما هم اکنون در دنیا آموزش
ها به صورت حضوري انجام می شود و لازم است ما نیز اقدامات مناسب را انجام دهیم تا بتوانیم در مهر ماه آموزش ها را به صورت

 
حضوري دنبال کنیم. 



 
شلیک مرگبار در خیابان شریعتی تهران/ معاون عمرانی حرم امامزاده صالح به قتل رسید 

 
پلیس از وقوع حادثه تیراندازي در خیابان شریعتی خبر داد در این حادثه معاون عمرانی حرم امامزاده صالح به قتل رسید. 

 
هواي شهرهاي کشور پاك و قابل قبول است 

 
هواي شهرهاي بزرگ، صنعتی، پرجمعیت و کلانشهرهاي کشور امروز (یکشنبه) در شرایط پاك و قابل قبول قرار دارد. 

 
مدیرکل فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی کشوري: 

 
نتایج دومین مرحله وام ضروري 10 میلیون تومانی مشخص شد/ 129 هزار نفر مشمول دریافت وام ضروري شدند 

مدیرکل فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی کشوري از مشخص شدن واجدین شرایط دریافت دومین مرحله وام ضروري

 
10میلیون تومانی این صندوق خبر داد. 

 
طراحی و تولید دستگاه ونتیلاتور 100درصد بومی 

فناوران شرکت تجهیزسازان امید سبز، مستقر در پارك علم و فناوري دانشگاه تهران، موفق به طراحی و تولید دستگاه ونتیلاتور 100
درصد بومی شدند.



استان تهران در شاخص بهبود فضاي کسب و کار وضعیت مناسبی ندارد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران گفت: استان تهران در شاخص بهبود فضاي کسب و کار وضعیت
مناسبی ندارد.

تهران- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران
گفت: استان تهران در شاخص بهبود فضاي کسب و کار

 
وضعیت مناسبی ندارد. 

به گزارش خبرنگار مهر، حشمت االله عسگري عصر یکشنبه
در اولین کارگروه اقتصاد، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك
با جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی با اشاره به لزوم فعال شدن
این کارگروه اظهار داشت: انتظار این است که این کارگروه
در حوزه هاي کلان اقتصادي استان رصد، پایش و چاره
اندیشی کند در این زمینه بهبود فضاي کسب و کار اهمیت

 
زیادي دارد. 

وي افزود: در شاخص بهبود فضاي کسب و کار که چندین مؤلفه دارد، استان تهران در بین استان هاي دیگر وضعیت مناسبی ندارد

 
که باید توجه به این مسئله در دستور کار قرار گیرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران بیان داشت: کارگروه زیربنایی به سبب زمان بر بودن و طولانی بودن روند استعلامات
باید شرایط را تسهیل کند؛ همچنین در مورد ترکیب منابع رشد اقتصادي استان تهران در بخش منابع بانکی و مالیاتی، بخش زیادي

 
از مالیات از تولیدکنندگان رسمی اخذ می شود که نیاز به تجدید نظر دارد. 

عسگري گفت: در زمینه کشاورزي به ویژه موضوع گلخانه ها برنامه مدونی داشته باشیم و در مورد سرمایه گذاري خارجی نیز باید
وقت گذاشته شود و مباحث در کارگروه مطرح شود.



سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس: طرح جمعیت مشوق

هاي بسیار خوبی براي افزایش جمعیت در نظر گرفته است/ وجود 3 میلیون

زوج نابارور در کشور

منبع: شفقناشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/03/09

شفقنا- سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس گفت: طرح جمعیت مشوق هاي بسیار خوبی براي رشد
جمعیت در نظر گرفته است. به گزارش شفقنا، دکتر جواد ابراهیمی در سخنانی با اشاره به پیشینه طرح جمعیت اظهار

داشت: طرح جامع جمعیت و حمایت از خانواده در 55 ماده از حدود یک دهه قبل در دستور کار قرار گرفت، ...

شفقنا- سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس گفت: طرح جمعیت مشوق هاي بسیار خوبی براي رشد

 
جمعیت در نظر گرفته است. 

به گزارش شفقنا، دکتر جواد ابراهیمی در سخنانی با اشاره به پیشینه طرح جمعیت اظهار داشت: طرح جامع جمعیت و حمایت از
خانواده در 55 ماده از حدود یک دهه قبل در دستور کار قرار گرفت، اما به دلایل مختلف از جمله عدم بحران انگاري موضوع جمعیت

 
باعث شد قانونگذاران و مجریان قانون نسبت به این مساله اهتمام لازم را نداشته باشند. 

او با اشاره به اینکه طرح جمعیت باید در سال 1391 به تصویب می رسید، گفت: با وجود مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی در سال

 
91 و سیاست هاي ابلاغی مقام معظم رهبري در سال 1393 متاسفانه به هر دلیل این موضوع به تاخیر افتاد. 

سرپرست معاونت پژوهش مرکز تحقیقات اسلامی مجلس با اشاره به اهتمام مجلس جدید به مساله جمعیت خاطرنشان کرد: در این
دوره مجلس نمایندگان کمیسیون فرهنگی در همان ابتداي کاري مجلس این موضوع را دستور کار قرار داد و در جلسات متعدد طرح
مربوطه را مورد بحث و بررسی قرار داد و ضمن ارتقا کیفی بندهاي قانونی تعامل همه جانبه را با دستگاههاي مرتبط برقرار نمود. بعد
از اتمام کار در کمیسیون فرهنگی گزارش تهیه شده در صحن علنی جهت استفاده از ظرفیت کمیسیون هاي خاص جهت تسریع در
فرایند قانونگذاري با استناد به اصل 85 قانون اساسی به کمیسیون مشترك واگذار شد؛ براساس اصل هشتاد و پنجم قانون اساسی در
موارد ضروري مجلس می تواند اختیار وضع بعضی از قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم به کمیسیون هاي داخلی خود تفویض کند,
در این صورت این قوانین در مدتی که مجلس تعیین می نماید به صورت آزمایشی اجراء می شود و تصویب نهائی آنها با مجلس

 
خواهد بود. 

او در ادامه خاطرنشان کرد: کمیسیون مشترك طرح جوانی جمعیت با حضور بیست و سه نفر از نمایندگان از نه کمیسیون تخصصی و
مرتبط با طرح  از آبان ماه کار خود را شروع کرد و ظرف مدت 4 ماه به صورت متراکم با حضور دستگاههاي مربوطه در 72 جلسه
بررسی هاي کارشناسی خود را به اتمام رساند. بعد از ماهها کار شبانه روزي، گزارش طرح مربوطه تهیه و به صحن علنی رفت و در
صحن زمان اجراي قانون به صورت 7 ساله پیشنهاد شد که مورد تصویب صحن علنی قرار گرفت و جهت اظهار نظر شوراي نگهبان
ارسال شد.  شوراي نگهبان نیز اشکالات و ابهاماتی مطرح کرد که کمیسیون بلافاصله تشکیل جلسه داده و در حال بررسی و پاسخ به

 
ابهامات و اشکالات است  تا ان شاءاالله بتوانیم قانون متقنی از جهت قانونگذاري و اجرا تحویل مجریان قانون بدهیم. 

دبیر کمیسیون جمعیت در پاسخ به سوالی پیرامون موانع رشد جمعیت در کشور، آن را داراي دیرینه اي چند دهه دانسته و گفت:



موضوع مانع براي رشد و ثبات جمعیت نسبت به جمهوري اسلامی شاید یک بعد سیاسی هم پیدا کرده است، از قبل انقلاب تلاش
هایی به نام تنظیم جمعیت و ایجاد رفاه براي کشور و مقوله تنظیم را رقم زدند و حتی در دولت هاي وقت از کارشناسان انگلیسی هم

 
کمک گرفته بودند. 

او اظهار داشت: بعد از انقلاب اسلامی نیز بعد از تغییر سیاستهاي نظام در خصوص جمعیت از اوایل دهه هشتاد که خطر کاهش

 
جمعیت بروز کرده بود متاسفانه دولت ها نسبت به تأمین منابع مالی و یا تقدیم لایحه در این خصوص اهتمام نداشتند. 

دبیر کمیسیون ویژه جمعیت و تعالی خانواده با بیان اینکه براي افزایش جمعیت جوان و پویا تنها قانون و مقرره حاصل نمی شود بلکه

 
نوعی این فرهنگ سازي و تغییر نگرش از سوي عموم مردم و مسئولین است که می تواند اقدام راهبردي تلقی گردد.  

او گفت: قانونگذار در طرح جوانی جمعیت تلاش کرده تا زمینه هاي این مشوق ها را اعم از تسهیلات اشتغال، مسکن و تأمین فضاي
مناسب براي مادر و کودك، آموزش مادران، حمایت از مادران باردار، مقابله با پدیده سقط جنین، سیاستگذاري عمومی جمعیت و در

 
نهایت درمان ناباروري در نظر بگیرد. 

او خاطرنشان کرد: هم اکنون نزدیک 3 میلیون زوج نابارور داریم که اگر مشکلات مالی از سر راه ایشان برداشته شود و مراکز فعال در

 
این زمینه از حیث تجهیزات و امکانات ارتقا یابد در یک بازه زمانی کوتاه نتایج خوبی حاصل خواهد شد. 

ابراهیمی از تلاش شبانه روزي برخی مراکز مانند مرکز تحقیقات اسلامی مجلس، مرکز پژوهش ها، شوراي عالی انقلاب فرهنگی در
این طرح تقدیر کرد و گفت: این مراکز به صورت با تمام ظرفیت وقت گذاشتند تا قوانین خوب نوشته شود و امید است دولت آینده

 
نسبت به مقوله جمعیت دغدغه اجرایی نمودن احکام مندرج در این مصوبه را داشته باشد. 

مرکز تحقیقات اسلامی مجلس علاوه بر مشارکت در تهیه پیش نویس طرح جامع جمعیت و تعالی خانواده در ابتداي دهه نود، با
برگزاري نشستهاي علمی متعدد و دریافت نظرات کارشناسی از اساتید حوزه و دانشگاه در این زمینه، پیشنهادات متقنی را به مجلس

 
شوراي اسلامی و کمیسیون مربوطه ارائه داده است. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



استاندار تهران تاکید کرد؛ ضرورت افزایش سقف تسهیلات جهت اتمام پروژه ها

منبع: شفقناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/03/09

شفقنا- استاندار تهران بر افزایش سقف تسهیلات و افزایش 2 درصدي یارانه تسهیلات توسط سازمان برنامه و بودجه براي
پروژه هاي جهش تولید تاکید کرد. انوشیروان محسنی بندپی در اولین کارگروه اقتصاد، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك با

جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی گفت: با توجه به افزایش تورم و افزایش قیمت لوازم مصرفی ...

شفقنا- استاندار تهران بر افزایش سقف تسهیلات و افزایش 2 درصدي یارانه تسهیلات توسط سازمان برنامه و بودجه براي پروژه هاي

 
جهش تولید تاکید کرد. 

انوشیروان محسنی بندپی در اولین کارگروه اقتصاد، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك با جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی گفت: با توجه به
افزایش تورم و افزایش قیمت لوازم مصرفی پروژه هاي جهش تولید بایستی سقف تسهیلات اضافه شود و یارانه تسهیلات نیز 2 درصد

 
افزایش یابد که این موضوع در سازمان برنامه و بودجه باید تایید شود. 

وي افزود: اهمیت کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري فعالیت بیشتري را می طلبد و هرکدام متولی خاصی دارد و شرح وظایف
نیز ابلاغ شده است. دو کمیته اقتصاد مقاومتی و سرمایه گذاري نیز مشخص شده تا فعالیت ها روان تر پیش برود، به علاوه جلسات

 
اقتصاد مقاومتی نیز باید به صورت متناوب برگزار شود. 

وي ادامه داد: 43 پروژه جهش تولید در استان تهران وجود دارد که 21 پروژه در حوزه جهادکشاورزي است و 90 درصد این پروژه ها
در شش ماه اول سال جاري افتتاح می شود. 9 پروژه در حوزه صنعت داریم که سه پروژه مربوط به شهرك هاي صنعتی است و بقیه

 
پروژه ها با زمان بندي تا پایان 6 ماه اول سال 1400 به بهره برداري می رسد. 

استاندار تهران تاکید کرد: سه پروژه در حوزه دانش بنیان وجود دارد که دو پروژه به سرانجام رسیده و یک پروژه دیگر 80 درصد
پیشرفت فیزیکی دارد، ضمن اینکه 10 پروژه جهش تولید در حوزه گردشگري داریم که 9 پروژه آن در شش ماه اول به بهره برداري

 
می رسد. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



دستور معاون بانک مرکزي براي حل مشکلات ارزي واحدهاي صنعتی فارس

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس سازمان صنعت و معدن و تجارت فارس از برگزاري نشست مشترك با مسئولان بانک مرکزي خبر داد و گفت: به دستور
معاون ارزي بانک مرکزي و در راستاي حمایت از تولید، مشکلات ارزي واحدهاي صنعتی استان فارس حل می شود. به گفته
حمیدرضا ایزدي، در این جلسه مباحثی نظیر مشکلات عدم رفع تعهد ارزي، تعیین تکلیف بدهی ارزي حاصل از خرید مواد اولیه با
استفاده از یوزانس، عدم وصول به موقع اسناد کالا، طولانی شدن دوره ساخت و مابه التفاوت نرخ ارز واحدهاي صنعتی استان فارس

 
مطرح و مورد بحث بررسی قرار گرفت. 

 
فارس، در مسیر ایجاد و توسعه صنایع بزرگ قرار گرفته است 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس همچنین از انتقال آب خلیج فارس از سایت «انرژي بر پارسیان» به استان فارس براي

 
تامین آب مورد نیاز صنایع تولیدي و تسریع دراجراي این پروژه به استان خبر داد. 

ایزدي با اشاره به این که اجراي این طرح علاوه بر تامین نیاز صنایع، نقش مهمی را در مسیر توسعه اقتصادي ایفا می کند گفت: با
توجه به ظرفیت مناسب و جهش صنعتی استان فارس، به منابع آبی جدید و دستگاه هاي آب شیرین کن بیشتري نیاز است؛ چرا که
تأمین زیر ساخت هاي لازم براي صنایع و معادن علاوه بر اشتغال زایی، سبب افزایش تولیدات، رفاه عمومی و در نهایت رشد و توسعه

 
پایدار در سطح استان می شود. 

وي تصریح کرد: استان فارس از جمله استان هایی است که در مسیر ایجاد و توسعه صنایع بزرگ و مادر قرار گرفته که در همین
راستا بایستی با آینده نگري و برنامه ریزي صحیح تمهیدات لازم براي تامین آب مورد نیاز آنها را پیش بینی و تامین نمود. وي
اظهارداشت: تحول اقتصادي، محرومیت زدایی،حفظ محیط زیست و تامین آب پایدار و کارآفرینی از اهداف اجراي این طرح اعلام شده

 
است. 

گفتنی است براي آغاز عملیات اجرایی این طرح، 51 درصد اعتبار توسط یک شرکت خصوصی تامین شده، 30 درصد را شرکت
«ایمیدرو» وابسته به وزارت صمت تامین کرده و 19 درصد را هم صنایع ملی پتروشیمی و سایر واحد هاي صنعتی مهم و آب بر
استان سرمایه گذاري انجام می دهند. یادآور می شود دالان خط انتقال از ارتفاعات صعب العبور منطقه مرزي استان هاي فارس،
بوشهر و هرمز گان می گذرد و با ایجاد 5 ایستگاهِ پمپاژ در مسیر خط لوله، آب دریا تا ارتفاع بالاي 1300 متر وارد شهرستان لامرد

 
می شود. 

/انتهاي متن/



یک استقلالی، رئیس ستاد ابراهیم رئیسی شد

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/03/09

امروز ستاد مردمی آیت االله رئیسی شاخه فناوري اطلاعات، ورزش و کارآفرینی خود را معرفی کرد که بر طبق اعلام رسمی،
سهیل یحیی زاده مشاور اقتصادي فعلی باشگاه استقلال و عضو کمیسیون تخصصی و تنظیم مقررات ارتباط رادیویی، به عنوان مسئول

 
این ستاد انتخاب شده است. 

اما به جز آیت االله رئیسی، محسن مهرعلیزاده رئیس پیشین
سازمان تربیت بدنی و فوتبال ایران نیز از مهدي رسول پناه
مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس را به عنوان مشاور در کنار

 
خود قرار داده تا از او براي جلب رأي استفاده کند. 

البته در ابلاغیه رسول پناه، اشاره اي به موضوع ستاد ورزشی
مهرعلیزاده نشده اما با توجه به سابقه رسول پناه، قاعدتا او براي

 
فعالیت در این حوزه انتخاب شده است. 

انتخابات ریاست جمهوري ایران با حضور 7 نامزد، فعلا در سطح کارزارهاي انتخاباتی است و در آینده نزدیک و با جدي تر شدن

 
مناظرات، نام هاي تازه اي از ورزشکاران نیز به گوش خواهد رسید. 

با توجه به اینکه دولت فعلی وزارت ورزش پر حرف و حدیث و پر حاشیه اي داشته، بسیاري از شهروندان دوست دارند از سیاست هر
یک از نامزدهاي ریاست جمهوري در حوزه ورزش با خبر شوند و نام وزیر ورزش احتمالی را نیز بدانند که فعلا چیزي در این خصوص

درباره هیچ یک از افراد به صورت رسمی منتشر نشده است.



155 دستگاه دولتی و خدماتی استان کرمانشاه مجهز به مولد برق اضطراري

است

منبع: ایرناشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمانشاه – ایرنا- مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه گفت: با پیگیري هاي کارگروه انرژي و برق پدافند غیرعامل استان
و شرکت توزیع برق ، تاکنون 155 دستگاه مولد برق اضطراري در مراکز دولتی و خدمات رسان راه اندازي شده است.

عکس آرشیوي است کرمانشاه – ایرنا- مدیرکل پدافند
غیرعامل استان کرمانشاه گفت: با پیگیري هاي کارگروه
انرژي و برق پدافند غیرعامل استان و شرکت توزیع برق ،
تاکنون 155 دستگاه مولد برق اضطراري در مراکز دولتی و

 
خدمات رسان راه اندازي شده است. 

به گزارش ایرنا؛ کرمعلی زارعی روز یکشنبه در نشست
شوراي پدافند غیرعامل شهرستان روانسر افزود: با توجه به
افزایش دما، با آتش سوزي و قطعی برق مواجه هستیم و

 
نقش کارگروه انرژي و برق بسیار مهم و حساس است. 

وي تصریح کرد: در مقوله پدافند غیرعامل و در حوزه مقابله با کرونا ، تاکنون 72 جلسه استانی با 622 مصوبه برگزار شده و باتدبیر و

 
تلاش استاندار ، همه مدیران و به ویژه کادر بهداشت و درمان اقدامات بسیار خوبی در این حوزه صورت گرفته است. 

مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه با بیان اینکه طرح جامع مطالعات پدافند غیرعامل استان کرمانشاه با 60 درصد پیشرفت
مطالعاتی توسط دانشگاه صنعتی شریف در دست اجرا است اظهار داشت: طرح جامع مطالعاتی پدافند غیرعامل شهر کرمانشاه نیز با

 
95 درصد پیشرفت در مراحل پایانی قرار دارد و امیدواریم تا سه ماه آینده رونمایی شود. 

زارعی ادامه داد: اتکا به توانمندي داخلی و حمایت از تولید و کارآفرینی از اولویت هاي پدافند غیرعامل براي تحقق شعار سال جاري

 
است. 

وي اضافه کرد: بازدارندگی و تهدید شناسی، کاهش آسیب پذیري ، تداوم فعالیت هاي ضروري، ارتقاي پایداري ملی، تسهیل در

 
مدیریت بحران و مقابله با تهدیدات نظامی فلسفه اصلی پدافند غیرعامل است. 

مدیرکل پدافند غیرعامل استان کرمانشاه افزود: فعالیت بیش از پیش کارگروه هاي 12گانه پدافند غیرعامل ، رصد و پایش مستمر
تهدیدات ،تامین تجهیزات و آموزش و تمرین باید در شهرستان ها با جدیت انجام شود و میزان آمادگی را در شهرستان ها نیز ارتقا

 
دهیم. 

فرماندار شهرستان روانسر نیز گفت: با توجه به موقعیت جغرافیایی شهرستان روانسر، اجراي اصول پدافند غیرعامل در این شهرستان



 
در تمام ابعاد یک ضرورت است. 

 
سعدي مصطفی زاده افزود: شناخت و آسیب شناسی، برنامه ریزي و هدف گذاري سه مولفه اصلی در پدافند غیرعامل است. 

وي با بیان اینکه در پدافند غیرعامل باید فرهنگ سازي و مردم مشارکت داده شوند اظهار داشت: نقش رسانه ها و سازمان هاي مردم

 
نهاد براي اجراي بهتر پدافند غیرعامل بسیار اثرگذار است. 

وي تصریح کرد: پدافند غیر عامل معطوف به یک حوزه خاص نمی شود بلکه در همه حوزه هاي امنیتی ، عمرانی ، اقتصادي، فرهنگی،

 
بهداشت، کشاورزي و سایر بخش ها گسترده شده است و باید در برابر تهدیدات و کاهش خطرات آمادگی لازم را داشته باشیم. 

 
شهرستان روانسر با 47 هزار نفر جمعیت در 60 کیلومتري شمال غربی کرمانشاه قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- پدافند غیر عامل 

 
- روانسر 

 
- انرژي برق 

 
- مصرف بهینه برق 

- کرمانشاه



تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: ایلناشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي
حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان
انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته

 
اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش ایلنا به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، «محمد
شریعتمداري» اظهار داشت: در 40 روز آینده باید براي

تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم و از این رو باید کمیته اي با حضور
نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و نماینده کاریابی

 
ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وي در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار گرفتن

 
دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستورکار در

 
شوراي عالی کار اعمال نظر و نهایی شود. 

شریعتمداري افزود: ما می خواهیم استفاده کنندگان نهایی، خدمات مطلوب توأم با رضایتمندي از ما بگیرند و مردم به وزارت تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی به گونه اي نگاه کنند که جایی براي حل مشکلات آن هاست. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي
کاري، شفاف سازي عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي

 
نظارتی را ارائه کنید تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

در این نشست «عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال، «حاتم شاکرمی» معاون روابط کار، «سید جواد رضوي» رئیس
مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و «حسین محمودي سفید کوهی» مدیر کل دفتر هدایت نیروهاي کار و کاریابی ها

حضور داشتند.



شکل گیري کسب وکارهاي فرهنگی و هنري از تدبیر تا امید

منبع: ایرناشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- ایرنا- شکل گیري کسب وکارهاي جدید فرهنگی و هنري در فضاي مجازي فرصتی است که به عنوان ارمغان فناوري
اطلاعات و ارتباطات در حوزه فرهنگ، هنر و رسانه با تدبیر شکل گرفت و با عملی شدن در این دولت، به امید تبدیل شد.

تهران- ایرنا- شکل گیري کسب وکارهاي جدید فرهنگی و
هنري در فضاي مجازي فرصتی است که به عنوان ارمغان
فناوري اطلاعات و ارتباطات در حوزه فرهنگ، هنر و رسانه
با تدبیر شکل گرفت و با عملی شدن در این دولت، به امید

 
تبدیل شد. 

به گزارش روز یکشنبه خبرنگار فرهنگی ایرنا، بخش زیادي
از کسب و کارها امروز جایگاه خود را در فضاي مجازي
تعریف کرده و از این فضا و ظرفیت هاي آن استفاده می
کنند. مهمترین خروجی شکل گیري این نوع کسب و

 
کارها به طور یقین در کارآفرینی و ثروت آفرینی از طریق فضاي مجازي و فناوري نوین اطلاعات و ارتباطات است و خواهد بود. 

امروز گسترش کسب و کار فرهنگی توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت تدبیر و امید در جامعه به امر ضروري تبدیل شده
از این رو با استفاده از ظرفیت هاي داخلی کشور و برنامه ریزي در این زمینه از طریق کسب کارهاي فرهنگی و هنري ضمن
کارآفرینی و اشتغال زایی، گامی جهت رونق اقتصاد فرهنگ کشور برداشته شد، در این راستا رویکرد مدنظر این وزارتخانه که از سال

 
هاي گذشته آغاز شده خروجی هاي چشمگیري را داشته است. 

با استقبال اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه از ایجاد کسب وکارهاي فرهنگی، دولت و خاصه وزارت فرهنگ و ارشاد با تلاش مضاعف و
بکارگیري همه ظرفیت ها در مسیر بهبود فضاي کسب و کارهاي فرهنگی، برنامه اي کلان را براي بهبود ضعف توان مالی، فناوري
نوین و زیرساختی تولید و مصرف فرهنگی و هنري و رفتارهاي سلیقه اي و ناکارآمدي در نظام حقوقی - تقنینی و حمایتها از عرصه

 
تولید و مصرف فرهنگی و هنري تدوین کرد. 

در دولت دوازدهم توجه و اهتمام به کسب و کارهاي فرهنگی و هنري و دیجیتال براي رشد و رونق اقتصاد فرهنگ و هنر در سطوح

 
ملی و بین المللی، در اولویت قرار گرفت تاجایی که گام هاي خوبی براي کسب و کارهاي نوپا برداشته شد. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه این مسیر و بهبود موارد فوق الذکر، برنامه ها و رویکردهاي تحقق این کلان برنامه ها از جمله
زمینه سازي و حمایت از ایجاد و تقویت بنگاه هاي مالی و پولی مورد نیاز بخش فرهنگ، استقرار حرفه اي نظام مالکیت فکري -
معنوي، افزایش سهم فرهنگ از تسهیلات مالی- اعتباري و معافیت هاي مالیاتی، گمرکی، بیمه ها، انرژي و ...، ارزیابی و نظارت بر
اثربخشی حمایت هاي دولتی از بخش فرهنگ و هنر، بهره مندي مناسب اصحاب فرهنگ و هنر از خدمات مالی، بیمه اي، حقوقی،ِ
تسهیل فرآیندي و ساختاري تولید و عرضه خلاقیت ها و آفرینش هاي فرهنگی - هنري را بصورت کاملا شفاف تبیین و امروز
خوشبختانه در پایان دولت دوازدهم شاهد به بار نشستن بسیاري از این کسب و کارها هستیم که به دنبال آن رشد و رونق اقتصاد

 
فرهنگ و هنر رقم خورده و عملیاتی و اجرایی شده اند. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاونت هاي زیرمجموعه در این مسیر اقداماتی همچون افزایش اعتبار مشاغل خانگی در سطح



استانی، تشویق به اشتغالزایی به صورت پشتیبان حقیقی و حقوقی در سطح استان و مکاتبات و پیگیري امورات مؤسسات و آموزشگاه
هاي آزاد، پرداخت دیون معوقه سینماگران به بانکهاي عامل ، تخصیص اعتبار در قالب تسهیلات ارزان قیمت براي راه اندازي کسب و

 
کارهاي فرهنگی و هنري را در پرونده کاري خود طی سال هاي گذشته ثبت کرد. 

کتاب فروشی، گالري، سالن هاي کوچک نمایش فیلم، تماشاخانه هاي خصوصی، پلاتوهاي تئاتر، کارگاه هاي فرهنگی و هنري،
فروشگاه هاي لوازم هنري، آموزشگاه هاي فرهنگی و هنري، کارگاه و فروشگاه طراحی مدو لباس ایرانی، موزه هاي خصوصی مربوط به
فرهنگ و هنر، کافه موزه هاي فرهنگی و هنري، فعالیت هاي نوپاي فرهنگی و هنري و .... از جمله کسب و کارهاي مورد حمایت

 
است. 

کمک به استقلال مالی و خودکفایی زنان سرپرست خانوار به برگزاري 51 نمایشگاه و فروش آثار هنري تولید شده توسط این قشر
مبادرت کرد، ارائِه خدمات الکترونیکی به منظور بهبود فضاي کسب و کار سینمایی، مقررات زدایی و کاهش و بهینه سازي گردش
کارهاي صدور مجوز با ایجاد سامانه صدور مجوز، صدور مجوز الکترونیکی چاپ 84 هزار و یکصد عنوان کتاب نیز از جمله شاخص

 
ترین اقدامات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این برنامه و چشم انداز تعریف شده بوده است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- کسب و کار آنلاین 

- بهبود فضاي کسب و کار



کمربندي خمام به گروگان گرفته شده است!

کمربندي خمام به گروگان گرفته شده است!

منبع: اسرار امروزشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/03/09

چرا مسئولان دست از سر ما بر نمی دارند؟! کمربندي خمام به گروگان گرفته
شده است! اختصاصی/ اسرار امروز/ حسن سامري. مردم حق دارند یقه

مسئولان را بگیرند!/ قصه پر غصه کمربندي خمام پس ازسالها هنوز ادامه دارد؟!/ رمقی براي شهردار و شوراي شهر باقی نمانده و حرف
و انتقادات آنان خریداري ندارد؟!/ چرا نمایندگان مجلس انقلابی فقط در زمان انتخابات سراغ مردم می آیند؟!/ آقایان مسئول این صدا،

 
صداي بغض آلود مردمی است که صلابت و مظلومیتشان هیچ تریبونی ندارد   

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اسرار امروز، بر اساس گزارش پلیس راه شهر خمام بعنوان راه ارتباطی دو شهر بزرگ و توریستی  رشت
و انزلی، رتبه دوم تردد جاده اي را دارد. حواشی این مسیر پر تردد جاده اي از زمان اجرا و بهره برداري آن تاکنون عمري به درازي

 
20 سال را تجربه می کند. 

 
بارها مشکات و معضلات کمربندي خمام تیتر رسانه هاي مجازي و نوشتاري شد. اما ظاهرا گوش مسئولان بدهکار نیست! 

مشکلاتی عدیده اي که مشخص نیست چرا باید در حوزه شهري،  مسیري پرتردد از سوي مسئولان راهداري و حمل و نقل جاده اي

 
بین شهري تلقی شود بدون آنکه  مسئولان متولی به تعهدات خود در این کمربندي عمل کنند؟! 

 
تردد خودرو در این مسیر با سرعت بالا، خطرات شدیدي براي شهروندان خمام ایجاد نموده و امنیت ساکنین را به خطر  می اندازد. 

تقریباً با یک حساب سرانگشتی می توان ادعا کرد مسئولی در  گیلان وجود ندارد که یکی دوبار از کمربندي خمام بازدید نکرده و
وعده رسیدگی به مشکلات آن را نداده باشد. از استاندار و معاونان وي گرفته تا نمایندگان  مجلس. هر کدام از این مسئولان هم

 
حداقل چند عکس یادگاري با این پروژه در آلبوم خاطرات خود دارند. 

البته باید یادآور شد که در طول  20 سال گذشته ، بنا به اذعان مردم خمام ،این همه بازدیدها، خبرسازي ها جز عکس یادگاري و

 
وعده  نتیجه دیگري نداشت و اتمام آن آرزویی است که براي مردم خمام تبدیل به رویا شده است. 

گوش مردم خمام از صحبت ها و گفته ها هم پر است؛ صحبت هایی که فقط بر زبان جاري می شود و تاریخ مصرف شان به ساعتی

 
بیش نیست! 

محمد جواد ترتیبی نماینده جمعی از ساکنین حاشیه کمربندي خمام در یک گفتگوي اختصاصی گفت: عده اي از مسئولان ، ما را در

 
وادي فریبکاري سرگرم کردند و بعد زیر حرف خود زدند و نسخه اي براي ما پیچیدند که در هیچ داروخانه اي پیدا نمی شود. 

ترتیبی با بیان اینکه انتخاب این مسیر آغاز چالشی جدي براي مردم خمام و ساکنین محدوده کمربندي خمام بود، افزود: بی توجهی

 
مسئولان پس از گذشت 20 سال باعث شد تا کمربندي خمام همچنان نیمه کاره و بلاتکلیف رها شود؟! 



وي که سالهاست در ادارات و سازمانهاي متولی پیگیر حقوق از دست رفته مردم خمام است با بیان اینکه متاسفانه شاهد هستیم
برخی مسئولان براي رسیدن به اهداف خود، با وعده هاي دروغین به دنبال فریب افکار عمومی هستند و تلاش می کنند مردم را
تسلیم خواسته هاي خود کنند، اضافه کرد: از ابتدا مردم خمام نسبت به احداث این مسیر نگرانی داشتند و معتقد بودند که احداث
این کمربندي می تواند عواقب و تبعات اجتماعی سنگینی در حوزه هاي مختلف برایشان داشته باشد. اما مسئولان وقت  گفتند افتتاح
این کمربندي براي تسهیل در تردد خودروها بسیار ارزشمند و آبروي استان محسوب می شود و با توسل و پا درمیانی نماینده وقت
مجلس و با وعده اعطاي مجوز ساخت و ساز تجاري – مسکونی مردم را متقاعد کردند که زمینهاي خود را براي اجراي این خیابان به

 
ثمن بخس واگذار کنند. 

 وي با عنوان این موضوع که پس از احداث، کاربري خیابان را به کمربندي تغییر دادند و خلف وعده کردند، گفت: مشخص نیست
مسئولان اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي چه مشکلی با ساکنین حریم کمربندي خمام دارند ؟ زیرا حریم کمربندي خمام
بطول 5 کیلومتر از خواچکین تا زیرده در ضلع خارجی 122 و نیم متر  و در ضلع داخلی 38 متر می باشد، در صورتیکه در بقیه مسیر

 
رشت به انزلی همان 38 متر بعنوان حریم در نظر گرفته شده است؟! 

ترتیبی با بیان اینکه عده اي از ساکنین و مالکین حرایم این کمربندي جانباز و ایثارگر هستند و امیدشان به وعده مسئولان بود،
گفت: این کمربندي نه تنها انتفاعی براي مردم خمام نداشت، بلکه خانواده هاي بسیاري  را داغدار کرد. اینکه چرا مسئولان متولی به
صدمات جانی و مالی مردم در این مسیر پر تردد بی توجهی می کنند و توپ را در زمین یکدیگر پاسکاري می نمایند، در جاي خود

 
عجیب و قابل تامل است! 

 وي تاکید کرد: متاسفانه درحوزه ساختار و عملکرد مسئولان انتقادات بسیاري از جنس تناقض در ارزش ها، شعارها و کارکردها وجود

 
دارد و سال هاست که عمل از این کشور رخت بربسته و  متاسفانه هیچ گوش شنوایی هم تاکنون وجود نداشت . 

این جانباز و ایثارگر خمامی که از خانواده معظم شهدا نیز هست، در ادامه با اشاره به اینکه مسئولان متولی متأسفانه پشت  مردم را
خالی کردند و مسئولیت عملکرد خود را نمی پذیرند، اذعان کرد: اگر اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي نمی تواند این مسیر را

 
از کمربندي خارج کند، یا زمینهایمان را خریداري کند و یا زمین معوض در اختیار مالکین قرار دهد. 

ترتیبی با تاکید بر اینکه حتی حاضر شدیم داخل چادر در زمینهاي تحت مالکیت خود براي امرار  معاش فعالیت کنیم و تعهد
محضري هم بدهیم اما باز هم موافقت نمی کنند، گفت: حتی به مکاتبه مورخ پنجم اسفند ماه 1396 مدیرکل وقت راهداري و حمل و
نقل جاده اي استان گیلان به مدیر کل توسعه و حریم راههاي سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي کشور مبنی بر اینکه ضلع
خارجی کمربندي خمام بر اساس نقشه مصوب طرح جامع تفصیلی شوراي عالی شهرسازي و معماري کشور در حریم شهري واقع

 
شده و از کمربندي خارج شده است، هم پاسخی دریافت نشد. 

وي با اشاره به اینکه ضلع خارجی کمربندي شهر خمام مطابق طرح هادي مصوب ابلاغی در محدوده قانونی شهر قرار گرفته، ادامه
داد: در صورتیکه در این بازنگري کمربندي خمام در داخل شهر قرار گرفته و باید از حالت کمربندي خارج شود، اما گوش مسئولان

 
راهداري و حمل و نقل جاده اي بدهکار نیست؟! 

وي با بیان اینکه پیگیریهاي مداوم و 20 ساله ما براي صدور مجوز اماکن تجاري در حریم این کمربندي بی نتیجه بوده است، گفت: به
نظر می رسد مسئولان راهداري و حمل و نقل جاده اي هنوز از خواب زمستانی بیدار نشده اند و نه تنها در خصوص حریم راه دست از



سر ما بر نمی دارند، حالا در حریم شهر هم دخالت می کنند و اجازه نمی دهند در زمین خود براي فرزندانمان خانه بسازیم و

 
زمینهاي ما بلاتکلیف مانده است؟! 

وي با اشاره به اینکه اکنون مردم به سطحی از آگاهی رسیده اند و دیگر نمی توان آنان را فریب داد، گفت: با وجود مراجعات و
مکاتبات مکرر و متعدد ، متاسفانه پاسخ مناسبی دریافت نکردیم که به چه استنادي در حریم شهري و با رعایت حریم راه، حق ساخت

 
و ساز مسکونی از ما سلب شده است؟! 

ترتیبی با بیان اینکه کمربندي خمام بهترین مکان براي ایجاد اشتغال جوانان بیکار منطقه است، خاطر نشان کرد: این کمربندي براي

 
سرمایه گذاري در زمینه احداث هتل، رستوران، مجتمع گردشگري، شهر بازي و ... استعداد زیادي دارد. 

وي یادآور شد: متاسفانه بازدید مکرر مسئولان متولی اعم از استاندار، فرماندار ، معاون استاندار، مدیر کل راهداري و حمل و نقل جاده
اي و ... از این مسیر اگر چه مطالبات به حق ساکنین این محدوده را تایید کرد، اما در عمل وقتی منطقه را ترك کردند ، همه چیز را

 
فراموش کردند و حرفهایشان در حد وعده ها باقی ماند. 

وي با انتقاد از نمایندگان مجلس انقلابی گفت: چرا نمایندگان مجلسی که ادعاي انقلابی بودن دارند فقط در زمان انتخابات سراغ
مردم می آیند؟! کاش حضور نمایندگان مجلس و وعده هاي آنها براي حل مشکلات فقط اختصاص به زمان انتخابات نداشت و ذره اي
به فکر حل مشکلات مردم خمام بودند. امیدوار بودیم مسئولانی که ادعاي انقلابی بودن می کنند، ادعاي علوي بودن می کنند، به

 
بیانات مقام معظم رهبري استناد می کنند، دستاوردي عملی و عینی قابل قبول و مورد انتظار براي  مردم داشته باشند. 

وي افزود: رمقی هم براي شهردار خمام و شوراي شهر در خصوص مطالبات مردم در کمربندي خمام باقی نمانده، چرا که پیگیریها و
تلاشهاي بی وقفه آنان براي حل مشکلات ما در طول سالهاي گذشته نتیجه اي نداشت و ظاهرا حرف و انتقادات آنان نیز خریداري

 
ندارد؟! 

ترتیبی با تاکید بر اینکه رفع مشکلات و معضلات کمربندي خمام به گروگان بی مسئولیتی برخی از مسئولان متولی درآمده است،

 
تصریح کرد: امروز تک تک مسئولان متولی باید سرشان را پایین بیندازند و اگر نمی توانند، باید مسئولیت را به اهلش واگذارند . 

این شهروند خمامی یادآور شد: آنانی که آمدند و از استخوان شهیدانمان صندلی مدیریت و قدرت ساختند، بی توجهی کردند و رفتند،
امروز باید نه تنها بازگردند بلکه باید پاسخگو باشند که چگونه می خواهند تاوان صدمات جانی و مالی مردم خمام را در این کمربندي

 
بدهند؟! 

ترتیبی در ادامه با اشاره به اینکه  مسئولان متولی به جاي این که پاسخگو باشند، برخی منتقدان را به انحاء مختلف طرد می کنند،
تاکید کرد: ممکن است بگویید این حرف ها شور و هیجان و بی سند و مدرك است، اما بنده مستندات زیادي از پیگیریهاي خود
بعنوان نماینده عده اي زیادي از مالکین دارم. مردم حق دارند به دلیل بی توجهی به ارزش ها در عمل واستفاده ابزاري از این ارزش

 
ها براي توجیه بی عملی خود، یقه مسئولان را بگیرند. 

وي خطاب به دکتر ارسلان زارع استاندار گیلان گفت: آقایان مسئول این صدا، صداي بغض آلود مردمی است که صلابت و

 
مظلومیتشان هیچ تریبونی ندارد و  20 سال است که مطالبتشان بدون پاسخ مانده است. 



ترتیبی با بیان اینکه آقایان مسئول عمل را سرلوحه کار قرار دهید، فقط حرف نزنید و شعار ندهید، افزود:  اگر می گویید انقلابی

 
هستیم ، بیایید و انقلابی عمل کنید. 

این شهروند خمامی در پایان از دادستان استان گیلان درخواست کرد تا به داد مردم خمام برسد و گفت: رسالت سنگینی بر دوش
رسانه ها می باشد تا به مسئولان یادآور شوند دیگر نمی شود مردم را با وعده هاي رنگارنگ فریب داد، مردم می بینند و حس می

کنند و منتظر پاسخ هستند.



چرا قوانین و سیاست هاي افزایش جمعیت اجرا نمی شود؟

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل ثبت احوال استان یزد با بیان اینکه نرخ جمعیت سال ها است که رو به کاهش است گفت: تاکنون سیاست هاي
تشویقی افزایش جمعیت در کشور کافی نبوده و اراده قوي براي اجراي قوانین و سیاست هاي افزایش جمعیت لازم است.

چرا قوانین و سیاست هاي افزایش جمعیت اجرا نمی شود؟
مدیرکل ثبت احوال استان یزد با بیان اینکه نرخ جمعیت
سال ها است که رو به کاهش است گفت: تاکنون سیاست
هاي تشویقی افزایش جمعیت در کشور کافی نبوده و اراده
قوي براي اجراي قوانین و سیاست هاي افزایش جمعیت

 
لازم است. 

به گزارش یزدي نیوز، روند جمعیتی در ایران متأسفانه در
طول چند دهه گذشته به سمت پیر شدن در حال حرکت
است و کنار آن کاهش جمعیت هم به واسطه فرزندآوري

 
کمتر، به حالت بحرانی تبدیل شده است. 

شاید الآن و در نگاه نخست به جمعیت 85میلیونی ایران وضعیت جمعیت در نظر برخی افراد بحرانی به نظر نرسد اما به گفته
کارشناسان و متخصصان حوزه جمعیت و جامعه شناسی، تا سال 1430 نزدیک به یک سوم جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می

 
دهند. 

این موضوع به نوعی بحرانی براي کشور به حساب می آید که در حوزه هاي مختلف از جمله اشتغال، هزینه هاي نگهداري و درمان

 
براي سالمندان و موارد مختلف دیگر می تواند آسیب جدي براي کشور به حساب آید. 

محمدعلی مکرمی مدیرکل ثبت احوال استان یزد در این زمینه در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در یزد اظهار داشت: در سال 98 نرخ
فرزندآوري در استان یزد 17 مورد و در سال 99 به 16 فرزند رسیده است، البته در این سال ها از میانگین کشوري بالاتر بودیم، ما در
سن ازدواج خانم ها و فرزندآوري از میانگین کشوري بالاتر هستیم اما در تعداد ازدواج هاي ثبت شده از میانگین کشوري پایین تر

 
هستیم. 

وي گفت: اکنون بسیاري از کشورها به سمت افزایش جمعیت رو آوردند، کشورهاي مثل روسیه، اروپا و آمریکا سیاست هاي افزایش

 
جمعیت و به خصوص حل موانع جمعیت خود را پیش گرفتند. 

مدیرکل ثبت احوال استان یزد با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري در اکثر فرمایشات خود به موضوع ازدواج آسان، جوانان و
فرزندآوري اشاره می کنند افزود: این ها همواره از دغدغه هاي رهبري و مسئولین بوده است، کارهاي خوبی در سطح استان انجام

 
شده است اما کافی نبوده است. 



مکرمی بیان کرد: ترویج موضوع ازدواج آسان در استان یزد، ارائه وام ازدواج، وام هایی که هرساله توسط بانک مرکزي ارائه می شود و
هرساله مبلغ آن افزایش می یابد و موضوع تهیه جهیزیه ساده توسط خیّرین و سمن هاي مردمی انجام شده است تا بتوانیم شاهد

 
ترویج ازدواج، پایین آوردن سن ازدواج در خانم ها و افزایش فرزندآوري باشیم. 

وي در پاسخ به این سؤال که آیا این تدابیر کارساز بوده است یا خیر تصریح کرد: زمینه کار و فعالیت در این حوزه خیلی زیاد است،

 
مشوق ها و دغدغه هاي این امر باید افزایش پیدا کند، اقدامات بیشتري هم در زمینه شغل و مسکن باید انجام شود. 

دبیر شوراي راهبردي استان یزد ادامه داد: تبلیغات بسیار گسترده اي در سال 76 به جهت کنترل نرخ جمعیت انجام شد و کارهاي
زیادي صورت گرفت که در آن زمان به سرعت جواب داد؛ متأسفانه اکنون به شدت و وسعت آن زمان تبلیغات و کار براي افزایش

 
جمعیت تاکنون انجام نشده است. 

مکرمی گفت: می طلبد مسئولان و مدیران اجرایی استانی و کشوري قوانینی لحاظ کنند تا جمعیت جوان کشور در اندازه و سطح
خوبی نگه داشته شود، موضوع جمعیت دغدغه و چالش اصلی براي 20 سال آینده است که الآن گفته شده است که در سال هاي

 
نزدیک بیش از نیمی از جمعیت کشور را افراد سالمند تشکیل خواهند داد. 

وي عنوان کرد: 45 درصد افراد در استان یزد میانسال هستند یعنی بین 30 تا 64 سال سن دارند، که این درصد به مرور کاهش پیدا

 
می کند و افراد بالاي 65 سال که در زمان حاضر 6 درصد جمعیت استان را شامل می شوند افزایش می یابد. 

مدیرکل ثبت احوال استان یزد با اشاره به شعار روز ملی جمعیت پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت خاطرنشان کرد: براي اینکه رشد
منفی جمعیت نداشته باشیم باید بیش از سطح جایگزین جمعیت داشته باشیم، فرزندآوري بیش از سطح جانشینی به این نحو است
که اگر به ازاي والدین دو فرزند متولد شوند سطح جانشینی رخ می دهد، ما باید به سمت بیش از دو فرزند حرکت کنیم تا بیش از

 
سطح جانشین باشد و بتوانیم جمعیت جوان را حفظ کنیم. 

مکرمی گفت: براساس اطلاعات مرکز آمار جمعیت استان یزد بیش از یک میلیون و 236 هزار نفر است، که حدود 635 هزار نفر

 
جمعیت مرد و 600 هزار جمعیت زن داریم. 

وي ادامه داد: ما باید بیش از دو فرزند داشته باشیم تا از سطح جانشینی و جمعیت فعلی کمتر نشویم، در زمان حاضر میانگین نرخ
فرزندآوري در کشور به زیر دو فرزند رسیده است که کمتر از سطح جانشینی است و خانواده هاي یزدي در حدود 2.1 فرزند دارند که

 
باید این مقدار افزایش یابد، متأسفانه این مقدار کلاً رو به کاهش است. 

مدیرکل ثبت احوال استان یزد با اشاره به اینکه سیاست هاي تشویقی اجرا شده تاکنون کافی نبوده است بیان کرد: بر اساس نمودارها
همواره جمعیت رو به کاهش است که باید سیاست هاي فرزندآوري از ازدواج که ثمره آن فرزند است شروع شود و سن ازدواج کاهش

 
پیدا کند تا در ادامه فرزندآوري هم بیشتر شود. 

وضعیت آمارهاي جمعیتی استان یزد گرچه به نسبت برخی دیگر از استان هاي کشور در جایگاه خوبی قرار دارد اما به نسبت آنچه

 
مدنظر متخصصان حوزه جمعیتی است نه تنها خوب نیست بلکه در برخی موارد به فاجعه هم شباهت دارد. 



روند کاهشی جمعیت در استان یزد از یک سو و افزایش سن ازدواج جوانان از سوي دیگر بحرانی است که این روزها گریبان گیر

 
استان و کشور شده و روز به روز به وخیم تر شدن آن اضافه می شود. 

حمید عزیزیان، مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداري یزد هم در ارتباط با افزایش جمعیت در استان یزد در گفت وگو با خبرنگار
تسنیم در یزد اظهار داشت: اقداماتی که طبق روال کاري در دستگاه هاي اجرایی صورت می گرفت انجام می شود اما متأسفانه نتیجه

 
لازم را در استان و کشور نداشته است و ما شاهد روند کاهشی جمعیت هستیم. 

وي خاطرنشان کرد: ما با همراه برخی از دوستان که دغدغه این امر را دارند و با همکاري سمن ها و نهادهاي مختلف طرح سامان
خانواده را تعریف کردیم، که در آن از ازدواج جوانان حمایت صورت می گیرد و فرهنگ سازي براي ازدواج و فرزندآوري انجام شود،

 
طرح فوق العاده اي که با همکاري و تعامل دستگاه ها قابل اجرا است. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداري یزد اضافه کرد: مشکلاتی که در مسیر جمعیت و خانواده به وجود آمده در بلندمدت رخ داده
است و مبتنی بر سبک زندگی و نوع مصرفی جامعه امروز است، نمی توان انتظار داشت که فرهنگ و سبک زندگی را به سرعت تغییر

 
داد. 

عزیزیان گفت: از دهه 60 اقداماتی براي جلوگیري از افزایش جمعیت انجام شد و پس از 10 سال جواب داد، هنوز هم تبعات و

 
سیاست هاي آن با وجود اینکه اعلام می شود باید جمعیت افزایش پیدا کند آن سیاست ها همچنان در حال اجرا است. 

وي افزود: کار و اراده فوق العاده می خواهد تا این سیاست هاي در تعارض با یکدیگر با همکاري دستگاه هاي مربوطه برطرف شود و
بتوانیم به نتیجه برسیم، وقتی فرهنگ، فرهنگ مصرفی شود و سبک زندگی، سبک زندگی غرب شود تبعاتی که در کشورهاي غربی

 
رخ داده است ما را هم دچار خواهد کرد. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداري یزد خاطرنشان کرد: ما در سطح استان خودمان مطالبه گر مسئله جمعیتی بوده ایم، ما آن قدر
منتظر بودجه هاي اجتماعی، تصویب قوانین در مجلس، ابلاغ به دولت و روند سیاست هاي کلان کشور بودیم که الآن مجبور شدیم به

 
ان جی اوها، سمن ها و نهادهاي خیریه اي رو آوریم تا بتوانیم فعالیت فوق العاده اي در این حوزه انجام بدهیم. 

عزیزیان گفت: در راستاي سیاست هاي تشویقی هرچند قوانینی گذاشته شده است اما هیچ بودجه اي دریافت نکردیم، در سال 99
بودجه صفر براي فعالیت در این حوزه به ما ابلاغ شد به این دلیل ما به سازمان هاي مردم نهاد رو آوردیم، متأسفانه تأکیدات مقام

 
معظم رهبري توسط مسئولان به مرحله اجرا نمی رسد. 

قطعاً روند بحرانی جمعیت نه تنها در استان یزد بلکه در تمام کشور به مشکلی بسیار جدي تبدیل شده است اما باید نسبت به این

 
موضوع حساسیت هاي لازم را داشته باشیم تا بتوانیم جلوي بحرانی تر شدن این اوضاع را گرفت. 

یکی از اصلی ترین نهادهایی که باید برنامه ریزي لازم براي جلوگیري از وضعیت بحرانی جمعیت را داشته باشد، مجلس شوراي

 
اسلامی است که لازم است در حوزه افزایش جمعیت برنامه هایی به ویژه تشویقی ارائه کند. 

سید جلیل میرمحمدي نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شوراي اسلامی در این زمینه در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در یزد
اظهار داشت: مجلس در ابتداي شروع به کار خود بنا را بر اجرایی کردن این موضوع داشت که شاهد افزایش جمعیت باشیم، طرح



 
خانواده و جمعیت را به صورت کمیسیون ویژه پیگیري کردیم، روزها براي عملیاتی کردن این طرح در مجلس صرف شده است. 

وي عنوان کرد: قوانین و مشوق هاي بسیارخوبی را در حوزه درمان، بیمه، مسکن، تسهیلات، استخدام و دیگر حوزه ها دیدیم که
امسال در بودجه 1400 اعتبار بسیار خوبی براي اجرائی شدن این امر گذاشتیم، طرح به اتمام رسید و در اختیار شوراي نگهبان قرار

 
گرفت. 

نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شوراي اسلامی افزود: شوراي نگهبان یک سري ایرادات و ابهاماتی داشت که کمیسون خانواده و
جمعیت اکنون فعال است و براي رفع ابهامات در حال کار است، امیدواریم با همت مجلس و شوراي نگهبان شاهد تأیید طرح و قوانین

 
و در کمتر از چند ماه آینده شاهد ابلاغ و اجرائی شدن آن باشیم. 

میرمحمدي در خصوص هزینه هاي درمان ناباروري و پوشش بیمه ها اظهار داشت: طبق این طرح بیش از 90 درصد هزینه هاي
درمان ناباروري را دولت از منابع عمومی خودش باید اختصاص دهد و مشوق هاي مسکن و تسهیلات هم در امر معیشتی در طرح

 
دیده شده است. 

وي افزود: امیدواریم این طرح بخشی از مشکلات را که مؤثر بر جمعیت است حل کند، توجه به موضوع معیشتی صد در صد مؤثر
نیست و باید فرهنگ سازي هم انجام شود، رسانه ها، وزارت ارشاد و سازمان تبلیغات، حوزه هاي علمیه، مدارس، دانشگاه ها و همه

 
مجموعه ها باید در بخش فرهنگ سازي این امر تلاش کنند. 

میرمحمدي تصریح کرد: ادعاي بنده این است که در سال هاي گذشته سیاست هاي تشویقی را براي افزایش جمعیت اجرا نکردیم
بلکه سیاست تهدیدي را اجرا کردیم، در سطح ملی در چند ماه گذشته مسئولین مرتبط را به کمیسیون اصل 90 دعوت و احضار

 
کردیم که چرا همچنان آن سیاست هاي تهدیدي قبل در پیش است و جوابی نداشتند. 

وي بیان کرد: 14 سال است مصوبه قانون در سطح ملی و استانی براي افزایش جمعیت اجرا نشده است، این که ما امروز زمین
مسکونی را در اختیار جوانان قرار می دهیم اما مبلغ هنگفتی را از او دریافت می کنیم سیاست تشویقی نیست، کوچکترین همراهی

 
معیشتی را هم براي فردي که قصد ازدواج دارد نداریم. 

رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی یزد ادامه داد: جمعیت موضوع و مطلب حیاتی و امنیتی مهم براي کشور است که
مسئولان ارشد در سطح استان باید به آن پاسخ دهند، مقام معظم رهبري گفتند که در طول این چهل سال اجراي سیاست هاي
کاهش جمعیتی اقدام غلط و اشتباهی بوده است. اگر اراده اي براي حل موضوع و اجراي سیاست هاي افزایش جمعیتی وجود داشت

 
این مسئله تاکنون حل شده بود. 

میرمحمدي اضافه کرد: گفته می شود که سیاست هاي کاهش جمعیت در مدت 10 سال جواب داده است، اما چرا از سال 82 تاکنون
که در خصوص افزایش جمعیت قوانین ایجاد شده است و حضرت آقا همه را مکلف کردند که به سمت سیاست هاي افزایش جمعیت

 
حرکت کنند و قانون مجلس هم شده است سال ها می گذرد اما نتیجه اي نداشته است. 

همه ادعا داریم که سیاست تنظیم خانواده در کشور تغییر کرده است اما نزدیک به 20 سال گذشته است و همچنان شاهد کاهش نرخ

 
جمعیتی هستیم که نشان می دهد اراده اي براي انجام آن وجود ندارد. 



وي گفت: برخی می گویند "براي این کار بودجه نداریم"، در صورتی که ما اراده نداریم، امروز توزیع درآمدهاي یک درصد معادن در
اختیار کیست؟ اگر اراده جدي براي اجرایی کردن فرمایش مقام معظم رهبري وجود داشت خیلی سخت نبود که از آن بودجه 50

 
میلیارد براي این حوزه اختصاص دهیم. 

نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: اعتبارات قابل توجهی در دستگاه ها تعریف شده است که به راحتی می
توانند براي اجرایی نمودن این فرمان به کار ببرند، مطالبه اي از بنده در مدت یک سال گذشته در خصوص اعتبار براي این حوزه

 
توسط مسئولان استان نشده است. 

قطعاً موضوع افزایش جمعیت در کشور از اهمیت بسیاري برخوردار است و همه باید نسبت به این موضوع حساسیت هاي لازم را
داشته باشیم اما مهمترین موضوع در این زمینه، رفع موانعی است که متأسفانه از سال هاي بسیار دور و دهه هفتاد و اوایل دهه 80

 
براي کاهش جمعیت به وجود آمدند. 

منبع:خبرگزاري تسنیم



نرخ بیکاري دانشگاهیان چقدر است؟

منبع: ناطقانشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/03/09

مطابق آخرین آمار ارائه شده درسال99, نرخ بیکاري جوانان 9.6 درصد اما نرخ بیکاري فارغ التحصیلان 38.9 درصد بوده
است.

ناطقان: مطابق آخرین آمار ارائه شده درسال99, نرخ بیکاري جوانان 9.6 درصد اما نرخ بیکاري فارغ التحصیلان 38.9 درصد

 
بوده است. 

بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه تنها با طرح هاي جورواجور دولت حل نشد،بلکه این روزها شاهد هستیم که مسافرکشی با
خودرو شخصی، موتور و رانندگی در آژانس هاي تاکسی تلفنی، مشاغل آزاد و دلالی، راه اندازي بقالی و سوپرمارکت ،وردست پدر و

 
ادامه شغل پدري و مواردي از این دست گزینه هاي موجود براي فارغ التحصیلان بیکار دانشگاه است. 

این افراد از یک سو ناراحت گذران عمر جوانی هستند و از شرایط موجود ناراضی هستند، و از سوي دیگر باید تلاش کنند تا با کسب

 
درآمدي بتوانند گذران عمر کنند. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار در سال 99 بیانگر این است که بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 9.6
درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به

 
سال قبل (98) ، 1.1 درصد کاهش یافته است. 

در سال99 به میزان 41.3 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به سال قبل (98) 2.8درصد کاهش یافته

 
است. 

 
نرخ بیکاري دانشگاهیان چند برابر بی سوادهاست 

در همین بازه آمارها در سال 99سهم جمعیت بیکار فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل بیکاران 38.9 درصد بوده است. این سهم در

 
بین زنان نسبت به مردان ودر نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. 

آخرین وضعیت نتایج طرح آمارگیري نیروي کار در سال 1399حاکی از این است که بررسی نرخ بیکاري فارغ التحصیل آموزش عالی،
نشان می دهد 14.2 درصد جمعیت فعال فارغ التحصیلان آموزش عالی بیکار بوده اند. این نرخ در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط
روستایی نسبت به نقاط شهري بیشتر بوده است. بررسی روند تغییرات این نرخ حاکی از آن است که نسبت به سال قبل 2.5درصد

 
کاهش داشته است. 

سهم جمعیت داراي اشتغال ناقص نشان می دهد که 9.5 درصد جمعیت شاغل، داراي اشتغال ناقص بوده اند. این شاخص در بین



مدران بیش تر از زنان و در نقاط روستایی بیش تر از نقاط شهري بوده است. سهم اشتغال ناقص در سال 99 نسبت به سال قبل 0.4

 
درصد کاهش داشته است. 

در سال 99 سهم جمعیت بیکار فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل بیکاران 38.9 درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به
مردان ودر نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد که نسبت به سال قبل 2.7

 
درصد کاهش داشته است. 

همچنین نتایج گویاي آن است که در سال 99 سهم جمعیت شاغل فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل شاغلان، 25.0 درصد بوده

 
است. 

این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. با بررسی تغییرات مشاهده می شود این

 
شاخص نسبت به سال قبل 0.3 درصد افزایش داشته است. 

بررسی سهم شاغلین 15ساله و بیشتر با ساعت کار معمول 49 ساعت و بیشتر نشان می دهد. 34.4 درصد شاغلین به طور معمول
49ساعت و بیشتر در هفته کار می کنند. این شاخص که یکی از نماگرهاي کار شایسته است نشان می دهد که در کشور سهم زیادي

از شاغلین بیشتر از استاندار کار می کنند. این شاخص نسبت به سال قبل3.6 درصد کاهش داشته است.



افتتاح مرکز نیکوکاري در استان یزد

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/03/09

قائم مقام کمیته امداد استان یزد: مرکز نیکوکاري خیران کارآفرین معین استان یزد با هدف تأمین منافع فراگیر در حوزه
کسب و کار هاي خرد و خانگی نیازمندان افتتاح شد.

 
افتتاح مرکز نیکوکاري در استان یزد 

قائم مقام کمیته امداد استان یزد: مرکز نیکوکاري خیران کارآفرین معین استان یزد با

 
هدف تأمین منافع فراگیر در حوزه کسب و کار هاي خرد و خانگی نیازمندان افتتاح شد. 

به گزارش یزدي نیوز، محمدحسین باقریان، در مراسم افتتاحیه مرکز نیکوکاري خیران
کارآفرین معین استان یزد با بیان اینکه 16 مرکز نیکوکاري تخصصی کارآفرینی در

استان یزد ایجاد شده است، گفت: این مراکز براي دستیابی اهداف موردنظر با اصناف منطقه، مراکز نیکوکاري محله مبنا، مجامع،
خیریه ها و تشکل هاي کارآفرینی، بنگاه ها، شرکت ها و مؤسسات اقتصادي، آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي و همچنین دفاتر کاریابی

 
و مشاوره شغلی در تعامل و ارتباط هستند. 

قائم مقام کمیته امداد استان یزد با اشاره به اینکه هر مرکز نیکوکاري کارآفرینی حداقل پنج مرکز نیکوکاري محله مبنا را تحت
پشتیبانی خدمات خود قرار می دهد، افزود: این مراکز مجموعه عوامل اشتغال از جمله کارآفرینان نیکوکار را در سطحی فراتر از
محلات شناسایی، جذب و به سمت مراکز نیکوکاري محله مبنا هدایت می کنند، در کنار آن نهادینه سازي فرهنگ کارآفرینی و

 
اشتغال زائی به شکل تخصصی در محدوده جغرافیایی و جمعیتی مورد عمل از وظایف اصلی این مراکز است. 

وي گفت: تقویت و گسترش حضور آگاهانه و مؤثر آحاد جامعه، ارتقاي سرمایه هاي اجتماعی، توسعه شبکه هاي مردمی و تعامل با
مؤسسات عام المنفعه از سازوکار هاي جدي و مؤثر کمیته امداد براي دستیابی به آرمان بلند فقرزدائی و عدالت گستري به شمار می
رود، استقرار شبکه هاي نیکوکاري مردمی و استفاده از منابع و ظرفیت خیران و تشکل هاي موجود به عنوان ضرورتی بنیادین در

 
مسیر توسعه مشارکت ها و هم یاري هاي مردمی مطرح و مورد توجه است. 

منبع: خبرگزاري صداوسیما



سفر وزیر نیرو فردا به آذربایجان شرقی

منبع: انرژي امروزشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/03/09

رضا اردکانیان در این سفر دستور بهره برداري از 3360 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را
صادر خواهد کرد. نوشته سفر وزیر نیرو فردا به آذربایجان شرقی اولین بار در انرژي امروز. پدیدار شد.

وزیر نیرو فردا دو شنبه در نهمین هفته از پویش
#هرهفته_الف_ب_ایران به منظور افتتاح سه پروژه آبی و
شرکت در جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از

 
سد ارس راهی استان آذربایجان شرقی خواهد شد. 

به گزارش «انرژي امروز» از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو
(پاون)، رضا اردکانیان در این سفر، دستور آبگیري دو سد

قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3360 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت همزمان

 
صادر خواهد کرد. 

بر این اساس، سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب
کشور با مخزنی به حجم 62 میلیون متر مکعب روي رودخانه مرزي ارس احداث شده است. این سد از نوع خاکی با هسته ناتراواي

 
رسی به منظور انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد مترمکعب آب را تنظیم می کند. 

همچنین، دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور روي این سد احداث شده و بهره برداري از شبکه پایاب سد
قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار

 
نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان می شود. 

طبق برنامه، آبگیري سد گردیان دومین پروژه است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2200 هکتار از اراضی

 
دیمی در شهرستان جلفا احداث شده است. 

این گزارش می افزاید، آخرین پروژه آماده افتتاح در آذربایجان شرقی، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3360 هکتار است که توسط

 
ایستگاه هاي پمپاژ از طریق رودخانه ارس، در شهرستان مرند سیراب خواهد شد. 

برگزاري جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس این گزارش حاکی است، فردا با حضور وزراي نیرو و انرژي جمهوري

 
اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان، پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس جشن گرفته شود. 

بر این اساس، در این آئین، رضا اردکانیان وزیر نیروي ایران، پرویز شهبازاف وزیر انرژي جمهوري آذربایجان، قاسم تقی زاده خامسی،



معاون امور آب و آبفا وزارت نیرو ایران و زاعور میکائیلوف رییس شرکت سهامی عام و بهبود مدیریت منابع آب آذربایجان (OJSC) و

 
سایر مسئولان منطقه اي حضور خواهند داشت. 

خاطرنشان می سازد، رودخانه ارس شاخه اصلی رود کورا و از مهم ترین رودخانه هاي منطقه شمال غرب به شمار می رود. طول
رودخانه ارس بالغ بر 1072 کیلومتر است که 410 کیلومتر آن مرز مشترك جمهوري اسلامی ایران با همسایگان شمالی (ارمنستان و

جمهوري آذربایجان) را تشکیل می دهد.



ضرورت افزایش سقف تسهیلات جهت اتمام پروژه ها

منبع: ایسناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار تهران بر افزایش سقف تسهیلات و افزایش 2 درصدي یارانه تسهیلات توسط سازمان برنامه و بودجه براي پروژه هاي
جهش تولید تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، انوشیروان محسنی بندپی در اولین
کارگروه اقتصاد، اشتغال و سرمایه گذاري مشترك با جلسه
ستاد اقتصاد مقاومتی گفت: با توجه به افزایش تورم و
افزایش قیمت لوازم مصرفی پروژه هاي جهش تولید
بایستی سقف تسهیلات اضافه شود و یارانه تسهیلات نیز 2
درصد افزایش یابد که این موضوع در سازمان برنامه و

 
بودجه باید تایید شود. 

وي افزود: اهمیت کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه
گذاري فعالیت بیشتري را می طلبد و هرکدام متولی

خاصی دارد و شرح وظایف نیز ابلاغ شده است. دو کمیته اقتصاد مقاومتی و سرمایه گذاري نیز مشخص شده تا فعالیت ها روان تر

 
پیش برود، به علاوه جلسات اقتصاد مقاومتی نیز باید به صورت متناوب برگزار شود. 

وي ادامه داد: 43 پروژه جهش تولید در استان تهران وجود دارد که 21 پروژه در حوزه جهادکشاورزي است و 90 درصد این پروژه ها
در شش ماه اول سال جاري افتتاح می شود. 9 پروژه در حوزه صنعت داریم که سه پروژه مربوط به شهرك هاي صنعتی است و بقیه

 
پروژه ها با زمان بندي تا پایان 6 ماه اول سال 1400 به بهره برداري می رسد. 

استاندار تهران تاکید کرد: سه پروژه در حوزه دانش بنیان وجود دارد که دو پروژه به سرانجام رسیده و یک پروژه دیگر 80 درصد
پیشرفت فیزیکی دارد، ضمن اینکه 10 پروژه جهش تولید در حوزه گردشگري داریم که 9 پروژه آن در شش ماه اول به بهره برداري

 
می رسد. 

انتهاي پیام



اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی

منبع: جمارانشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/03/09

سیدضیا هاشمی تهیه کننده سینما درباره انتظارات سینماگران از دولت آینده نکاتی را مطرح کرد.

 
سیدضیا هاشمی تهیه کننده سینما درباره انتظارات سینماگران از دولت آینده نکاتی را مطرح کرد. 

جی پلاس، سیدضیاء هاشمی تهیه کننده سینما در برنامه
تلویزیونی که نهم خرداد از شبکه پنج سیما پخش شد، با اشاره
به اینکه استقبال کم از سینما در کل دنیا وجود دارد، گفت:
سینما در کل جهان دچار رکود شده است و این وضعیت مختص
به کشور ما نیست. مقایسه سینماي ما با دیگر کشورها درست
نیست. بعضی می گویند پس از بازگشایی سینماها در فرانسه و
انگلستان، استقبال چشمگیري توسط مردم شان شد. در کشوري
که پنج هزار سالن سینما وجود دارد و این ظرفیت را دارد که

 
همزمان بیش از 200 فیلم متفاوت را اکران کند قطعاً یک استقبال معمولی هم جذاب به نظر می رسد. 

هاشمی با بیان اینکه گرانی و وضعیت بد اقتصادي یکی دیگر از عوامل عدم استقبال از سینماست، اظهار کرد: در این کشورهاي غربی
دولت به مردم از نظر معیشت و بیکاري کمک کرده و روز به روز با گرانی مواجه نشدند. گرانی و تورم در کشور ما به قدري لجام
گسیخته شده است که دیگر فرهنگ اولویت مردم نیست. چرا انتظار داریم مردم در این وضعیت به سینما بروند؟ عده اي می گویند
در سینماها غذا و قلیان ارائه دهیم. این پیشنهادات سازوکارهاي عجیبی است که حیثیت سینما را به عنوان یک مرکز فرهنگی خدشه
دار می کند. ما براي سالن هاي سینما باید فکري بکنیم. وزارت بهداشت باید به روند واکسیناسیون سرعت بیشتري بدهد. در

 
کشورهایی که سالن سینماي خود را باز کردند حدود 60 درصد جمعیت واکسیناسیون شدند. 

این تهیه کننده سینما با اشاره به کسري بودجه وزارت ارشاد تصریح کرد: وزارت ارشاد بودجه لازم دارد تا کمک کند به سینماگران.
دولت نسبت به مجموعه فرهنگ بی رحمی کرده چون دستش خالی بوده است. کسري بودجه وزارت ارشاد به خاطر این است که
مقوله فرهنگ جزء اولویت هاي دولت نیست. اگر معیشت مردم بهتر شود، فرهنگ جایگاه پیدا می کند. براي مجموعه سینما از دولت
بعدي انتظارات فروانی داریم. در طول زمان به ویژه در 8 سال نسبت سینما جفا شده است و دولت بعدي باید جبران کند. زیرساخت

 
ها در این عرصه تقریباً در حال نابودي است. 

وي افزود: سینماي پس از کرونا خیلی متفاوت است و تنها به سالن هاي تک نمی توانیم اکتفا کنیم. در بخش تولید می توانیم
کارهایی بکنیم. در حال حاضر بسیاري از سینماگران بیکار هستند. براي این افراد باید شغل فراهم شود و به وضعیت معیشتی شان
کمک شود تا سر پا بایستند و بتوانند کار کنند. متاسفم بگویم که تعدادي از عوامل سینما الان در تاکسی اینترنتی کار می کنند. این

یک ننگ براي کشوري با غناي فرهنگی است. مجموعه سینما حمایت بزرگ لازم دارد. 



هاشمی با اشاره به وضعیت بد اهالی سینما و تئاتر در ایام کرونا، عنوان کرد: اکثر سینماگران ما سن شان بالا رفته و با بیماري هاي
متفاوتی ناشی از این موضوع درگیر هستند اما هنوز بیمه ندارند. تئاتر وضعیتش از سینما بدتر است. هرچند عوامل سینما در تلویزیون

 
و پلتفرم هاي فضاي مجازي کار کردند اما با تعطیل شدن سالن هاي تئاتر بازیگران این عرصه ضربه مهلکی خوردند. 

وي در پایان گفت: دولت بعدي براي بهبود وضعیت سینما باید هم و غمش را روي واکسیناسیون مردم بگذارد و به آن تسریع ببخشد
تا بتوانیم مردم را براي حضور در سینما تشویق کنیم. از طرفی دولت منبع مالی به فیلم هاي خوبی که داریم تخصیص بدهد و به این
صورت آن ها را گارانتی کند. در حال حاضر هشت فیلم خوب داریم که اگر به صورت عادي اکران شوند، حدود 40 میلیارد فروش
خواهند داشت. اگر این اتفاق بیافتد احتمال استقبال از فیلم ها و رونق سینما وجود خواهد داشت. به سینمادارها امکاناتی براي
نگهداري و تجهیز سالن هایشان اختصاص داده شود. دولت هزینه آب و برق و مالیات سینماها را ببخشد، چون درآمدي نداشتند. 31

تیرماه که می شود عده اي می گویند سینماگران بردند و خوردند در صورتی که تعداد انگشت شماري از سلبریتی ها منتفع شدند.



سه هزار و 400 مددجوي بهزیستی در آذربایجان شرقی توانمند شدند

منبع: آدینه پرسشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش آدینه پرس :فرگل صحاف روزیکشنبه در بازدید از چند طرح خوداشتغالی مددجویی و مراکز بهزیستی شهرستان
میانه اعلام کرد: امسال توانمندسازي سه هزار و 900 نفر در برنامه است. وي خاطرنشان کرد: مددجویان و معلولان بهزیستی

با بهره گیري از این تسهیلات قرض الحسنه، به خوداتکایی رسیده و ارتباط شان از لحاظ

مدیر کل بهزیستی استان آذربایجان شرقی از خوداشتغالی
و توانمندي کامل سه هزار و 400 نفر از مددجویان استان

 
در سال گذشته خبر داد. 

به گزارش آدینه پرس :فرگل صحاف روزیکشنبه در بازدید
از چند طرح خوداشتغالی مددجویی و مراکز بهزیستی
شهرستان میانه اعلام کرد: امسال توانمندسازي سه هزار و

 
900 نفر در برنامه است. 

وي خاطرنشان کرد: مددجویان و معلولان بهزیستی با بهره گیري از این تسهیلات قرض الحسنه، به خوداتکایی رسیده و ارتباط شان

 
از لحاظ دریافت مستمري با سازمان قطع می شود. 

مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی با اعلام اینکه بهزیستی استان از محل تسهیلات قرض الحسنه قانون بودجه در سال 99 مبلغ 115
میلیارد تومان اعتبار جذب کرده است، گفت: در این خصوص در سال 99 نسبت به سال 98 به میزان 76 درصد افزایش اعتبار

 
داشتیم،. 

 
وي افزود: در سال جاري این اعتبار با 42 درصد افزایش به 180 میلیارد تومان افزایش خواهد یافت. 

مدیرکل بهزیستی استان ادامه داد: علاوه بر تسهیلات قرض الحسنه بند "ب" تبصره ماده 16 قانون بودجه، تسهیلاتی هم در زمینه

 
طرح هاي اشتغال پایدار روستایی به میزان 70 میلیارد ریال و مشاغل آسیب دیده از کرونا به مددجویان بهزیستی ارائه شده است. 

صحاف موضوع مناسب سازي شهر به ویژه ادارات براي رفت و آمد معلولین را از اهداف بهزیستی خواند و گفـت: تا حد امکان این امر
محقق شده است ولی 70 درصد ساختمان ادارات بهزیستی در سطح شهرستان هاي استان قدیمی بوده و عمر بالاي چهل سال دارند

 
که تغییر یا تبدیل وضعیت آنها نیازمند اعتبارات بالاي عمرانی است. 

م/59



رشد 162 درصدي صدور مجوز تاسیس واحدهاي صنعتی

منبع: خوزناشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/03/09

بررسی آمارهاي منتشره رسمی وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است در فروردین ماه امسال دو هزار و 94 فقره جواز

 
تاسیس صنعتی صادر شد که در مقایسه با فروردین ماه 99 رشد 162.1 درصدي نشان می دهد. 

ایرنا:براي صدور این مجوزهاي صنعتی مبلغی 278 هزار و 906 میلیارد ریال سرمایه گذاري شد که حاکی از رشد 329.5 درصدي در

 
هم سنجی با پارسال است. 

این میزان سرمایه گذاري و صدور جواز تاسیس صنعتی منجر به ایجاد اشتغال 43 هزار و 46 نفري شد که از نظر اشتغال نیز در

 
مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 158.5 درصدي نشان می دهد. 

رشد بالاي حجم سرمایه گذاري جوازهاي تاسیس صادره در فروردین ماه 1400 نسبت به مدت مشابه سال 99 به علت رشد 156
درصدي در تعداد صدور این جوازها و صدور جوازهاي تاسیس «آذرنان نظري» در استان آذربایجان شرقی با پیش بینی سرمایه گذاري

 
13.4 هزار میلیارد ریالی و «توسعه صنعت و معدن تدبیر» در استان قم با پیش بینی سرمایه گذاري 11.2 میلیارد ریالی است. 

برپایه این گزارش در فروردین ماه امسال تعداد 347 فقره پروانه بهره برداري ایجادي و توسعه اي نیز صادر شد. براي این پروانه هاي

 
بهره برداري 42 هزار و 910 میلیارد ریال سرمایه گذاري پیش بینی شد که منجر به اشتغال 6 هزار و 79 نفري شده است. 

 
صدور مجوزهاي معدنی 

برپایه آمارهاي مذکور، در فروردین ماه 1400 تعداد 70 فقره پروانه اکتشاف معدنی، 21 فقره گواهی کشف و 23 فقره پروانه بهره
برداري معدنی صادر شد. این آمارها در مقایسه با فروردین ماه 99 به ترتیب رشد 112.1 درصدي، افزایش 61.5 درصدي و افت 4.2

 
درصدي نشان می دهد. 

هزینه عملیات اکتشاف براي گواهی کشف هاي یاد شده 53 میلیارد ریال بود که حاکی از رشد 108.6 درصدي است. همچنین پروانه

 
بهره برداري معادن ذکر شده 306 نفر اشتغال زایی در این ماه به دنبال داشت که از این نظر نیز رشد 31.9 درصدي نشان می دهد. 

 
فروردین سال 99 به دلیل شیوع گسترده بیماري کرونا، وضعیت تولید، صادرات و غیره روند کاهشی داشت که این روند متوقف شد. 

سال گذشته تعداد 362 شرکت و واحد تولیدي از بین یک هزار و 110 واحد اصلی بخش صنعت و معدن موفق شدند رشد 20 تا
بیش از 100 درصدي در تولید محصولات خود در مقایسه با سال 98 را به ثبت برسانند.



فعالیت 1200 شرکت در زیست بوم صنایع خلاق کشور

منبع: ایرناشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- ایرنا- دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري از فعالیت 1200 شرکت در زیست بوم صنایع خلاق و فرهنگی کشور خبر داد.

تهران- ایرنا- دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان
و توسعه صنایع نرم و خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري از فعالیت 1200 شرکت در زیست بوم صنایع

 
خلاق و فرهنگی کشور خبر داد. 

پرویز کرمی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار دانشگاه و
آموزش ایرنا با تاکید بر اهمیت شرکت هاي خلاق در
زیست بوم نوآوري کشور افزود: نیروي انسانی خوب در
ایران داریم که پرورش یافته دانشگاه هاي مادر در جاي
جاي کشور از تهران تا سایر نقاط پهنه جغرافیایی کشور

هستند و در درون این نیروي انسانی حدود 6 هزار استارتاپ و 400 شتاب دهنده، مرکز نوآوري و خانه خلاق و نوآوري ایجاد شده

 
است. 

وي بیان کرد: شرکت هاي دانش بنیان و خلاق حدود 5800 شرکت دانش بنیان، هزار و 200 شرکت خلاق و بالغ بر 120 هزار

 
میلیارد تومان گردش مالی و 350 هزار شغل مستقیم را در جامعه ایجاد کردند. 

کرمی ادامه داد: در راستاي تحقق اقتصاد خلاق که چیزي بالغ بر دو هزار و 700 میلیارد دلار گردش مالی آن در دو سال گذشته در
دنیا بوده است، یک کار مهم در معاونت علمی مورد توجه قرار گرفته است. خانه هاي خلاق و نوآوري اخیرا در تهران و استان ها مورد

 
توجه قرار گرفت و ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق به دنبال ایجاد و احیاي این خانه ها است. 

دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري تاکید کرد: صنایع
فرهنگی و خلاق فناوري هایی هستند که موتور محرکه و ابتکار آن ها خلاقیت ذهنی، مهارت علمی و استعداد فردي است و به طور
کلی تمام فعالیت هایی را که به طور بالقوه می توانند منشا خلاق ثروت و فرصت شغلی با استفاده از دارایی فکري باشند، تحت پوشش

 
قرار می دهند. 

وي گفت: اقتصاد خلاق، اقتصادي است که اساس آن ارزش افزوده برآمده از تبادل ایده ها، ابتکارات انسانی در مجموعه اي از فعالیت
هاي فکري و مادي است. بر خلاف اقتصادهاي معمولی، کالایی و تولیدي و صنعتی که بر منابع محدود جهان و طبیعت مادي اتکا

 
دارد، اقتصاد خلاق بر منابع نامحدود ایده ها و اندیشه هاي خلاق بشر و نیروي انسانی تکیه دارد که پایانی براي آن متصور نیست. 



کرمی اظهار داشت: هر فناوري عمري دارد، اما نوآوري و خلاقیت عمر ندارد. اقتصاد خلاق به وسیله مجموعه اي از علوم، صنایع، دانش
ها و مهارت ها که تولید کننده و ارایه دهنده دارایی هاي فکري است بر طیف متنوعی از فناوري ها مثل طراحی و معماري، موسیقی،
سینما، انیمیشن، گردشگري، نشر، مد و لباس، گیاهان دارویی، چاپ، یادگیري، آموزش، سرگرمی، اسباب بازي، میراث فرهنگی و

 
گردشگري و صنایع دستی و هنرهاي تجسمی و نمایشی استوار است. 

وي درخصوص اهمیت کلیدي صنایع خلاق گفت: مواد خام مود نیاز این صنعت نه از طبیعت و مواد طبیعی بلکه از انواع خلاقیت هاي
انسانی بدست می آید. کشور ما می تواند با توجه به پیشینه تاریخی، فرهنگی و تمدنی که دارد این خلاقیت را به وفور در جاي جاي
خود داشته باشد. علوم انسانی و هنر می تواند در تلفیق با علوم مهندسی، علوم پایه و دانش ها و فناوري هاي نوظهور در صنایع
فرهنگی و تولیدات فرهنگی که می تواند حاملان محتوي ذهنی و فرهنگی باشد، نقش بسیاري داشته باشد. صنایع خلاق در کشور ما
به پشتوانه میراث فرهنگی و تمدن ایران اسلامی که از موقعیت خاصی در این زمینه و مزیت هاي رقابتی مهمی برخوردار است، می

 
تواند به اشتغالزایی و ثروت افزایی کمک کند. 

کرمی ادامه داد: این اشتغالزایی می تواند از سوي شرکت هاي خلاق که ماهیت رشد آنها، خلاقیت و نوآوري براي ارایه محصول و
خدمات جدید با استفاده از مدل هاي نوین کسب وکار در سطح بازار هدف و توسعه محصولات و خدمات آنها است، صورت گیرد،

 
هرچند ممکن است آنها دانش بنیان هم نباشند. 

مشاور معاون علمی و فنوري رییس جمهوري گفت: اهدافی که در برنامه توسعه زیست بوم اقتصاد و شرکت هاي خلاق داریم این است
که کارآفرینی در کشور ارتقا پیدا کند و سهم شرکت هاي خلاق در اقتصاد بیشتر شود؛ رویکرد نوینی براي ایجاد رونق اقتصادي و
اشتغال کشور داشته باشیم که صنایع فرهنگی و ذخایر فرهنگی و میراث معنویمان را در حوزه تمدن ایران اسلامی به جهان معرفی

 
کنیم. 

وي ادامه داد: در این زیست بوم سعی شده مشاغلی که از طریق شرکت هاي خلاق اشتغالزایی می کنند، براي طیف هاي جوان

 
تحصیل کرده که عمدتا فارغ التحصیلان علوم انسانی، هنر و اقتصاد هستند، تقویت شود. 

کرمی یادآور شد: سعی شده شرکت هاي خلاق در صنایع فرهنگی و محصولات فرهنگی با بهره گیري از فناوري هاي جدید و نوآوري
هاي روزآمد،با رویکرد خلاقانه در معضلات اجتماعی و مشکلات اساسی کشور نظیر رفع مشکل کم آبی، خشکسالی، پسماند، کنترل
آلاینده هاي زیستی، بهینه سازي مصرف آب و انرژي و اصلاح الگوي مصرف حضور داشته باشند؛ چرا که صنایع فرهنگی و فناوري

 
هاي نرم جزو صنایع دوستدار محیط و سبز محسوب می شوند. 

وي گفت: در سال جاري سعی شده صادرات و همکاري هاي بین المللی در صنایع فرهنگی و کسب وکارهاي نو تقویت شوند. این

 
شرکت ها را می توان در حوزه کسب و کار خودشان از طریق حمایت ها و تسهیلاتی که در اختیار آنها قرار می دهیم، توانمند کرد. 

دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري افزود: ایجاد خانه
هاي خلاق و نوآوري که کار جدید معاونت علمی در این حوزه است با هدف ارایه زیر ساخت و تجاري سازي، استقرار تیم ها، هسته ها
و شرکت هاي نوآور در درون این خانه هاي خلاق، توسعه بازار و بازار سازي، آموزش، حل مسئله و کمک به شکل گیري ایده هاي
خلاق و نوآور و ایجاد کسب و کارهاي نوآور از طریق همکاري با نهادهاي تحقیقاتی، دانشگاه ها و شرکت هاي بزرگ انجام می شود تا

 
بتوانیم خدمات جدیدي به آنها دهیم. 



وي اظهار داشت : هر نهاد و سازمانی که بر اساس فعالیت هاي خود در جهت حمایت از تیم هاي خلاق، خانه هاي خلاق و حوزه هاي

 
10 گانه صنایع فرهنگی این همکاري را داشته باشد، در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در خدمت آنها هستیم. 

کرمی گفت: شناسایی طرح هاي خلاق و نوآورانه در حوزه هاي مختلف صنایع فرهنگی، شناسایی و جذب حمایت از ایده هاي خلاق
با هدف حمایت از توسعه محصولات فرهنگی، اشتغالزایی به همراه توسعه پایدار، ایجاد شبکه ها و سامانه هاي منتورینگ، مشاوره،
آموزش، ساخت و تولید و ارایه مشاوره هاي تخصصی و فنی و در اختیار قراردادن آزمایشگاه ها و تجهیزات مورد نیاز، اهداف توسعه

 
خانه هاي خلاق در استان هاي کشور است. 

 
برچسب ها 

 
- صنایع خلاق 

 
- معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 

- دانش بنیان ها



امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك میان معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی

وزارت تعاون و و صندوق توسعه صنایع دستی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/03/09

 
 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، این تفاهم نامه فی مابین معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به
نمایندگی عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق توسعه صنایع دستی و فرش
دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی به نمایندگی هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه عصر یکشنبه 9

 
خرداد 1400 در سالن فجر وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی به امضا رسید. 

هادي میرزایی مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی در مراسم
امضاي این تفاهم نامه گفت: «امیدواریم این تفاهم نامه نتیجه مطلوب و اثربخشی را در کشور در راستاي حمایت از ابنیه تاریخی،

 
فعالان صنایع دستی و فرش دستباف داشته باشد.» 

او افزود: «صندوق توسعه به استناد بند (ز) ماده (ي) 114 قانون برنامه پنج ساله چهارم توسعه کشور به منظور تعیین و اعطاي
کاربري و بهره برداري مناسب و خردمندانه از بناهاي تاریخی و فرهنگی با استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران داخلی و خارجی در سال

 
84 ایجاد شد.» 

میرزایی تصریح کرد: «امیدواریم با امضاي این تفاهم نامه که مهم ترین ماموریت آن واگذاري بناهاي تاریخی با هدف اشتغال و توسعه

 
پایدار است، موفق شویم. اما آنچه مهم است همکاري فی مابین میان دو مجموعه خواهد بود.» 

مدیرعامل صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی بیان کرد: «با اقدامی که
امروز انجام دادیم، توانستیم زمینه همکاري هاي بین بخشی را فراهم کنیم. پیش بینی می کنیم این تفاهم نامه بتواند سرآغاز فعالیت

 
هاي نوید بخش براي فعالان و علاقه مندان به حوزه مواریث تاریخی، صنایع دستی و فرش دستباف باشد.» 

او در خصوص فستیوال خانه هاي خلاق گفت: «یکی از موضوعاتی که در ذیل این تفاهم نامه مورد توافق طرفین قرار گرفته است



 
برگزاري فستیوال خانه هاي خلاق با رویکرد و با تأکید بر صنایع دستی و بافندگی هاي کشور است.» 

 
ارائه تسهیلات حداقل 500 میلیان تومان تا سقف 50 میلیارد به فعالان حوزه صنایع دستی و فرش دستباف 

میرزایی تصریح کرد: «از اقداماتی که می تواند در حین این فستیوال تحقق پیدا کند، ارائه تسهیلات حداقل به میزان 500 میلیان
تومان و تا سقف 50 میلیارد تومان است، این تسهیلات از مجموعه حمایت هایی است که در قالب این تفاهم نامه، توسط وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأمین می شود. همچنین براي خریدارانی که در این فستیوال اقدام به خرید محصولات صنایع دستی می

 
کنند تا سقف 20 میلیون تومان تسهیلات ارائه می شود و در مجموع 20 میلیارد تومان براي این موضوع اختصاص پیدا کرده است.» 

مدیرعامل صندوق توسعه عنوان کرد: «امیدواریم با این ظرفیت هاي حمایتی که براي فعالان حوزه تولید صنایع دستی و بافندگی

 
ایجاد شده، زمینه براي احیا و آوردن محصولات صنایع دستی به بازارها و سفره مردم فراهم شود.» 

 ظرفیت خوبی براي کارآفرینی و اشتغال زایی در بخش صنایع

 
دستی و گردشگري وجود دارد 

عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه گفت: «به این دلیل به وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی توجه ویژه داشتیم چراکه در حوزه صنایع دستی و گردشگري ظرفیت خوبی براي کارآفرینی و

 
اشتغال زایی به خصوص در دوره کنونی دارد.» 

او افزود: «علاوه بر بحث هایی که در حوزه بهسازي فضاي کسب و کار در بخش هاي گردشگري و صنایع دستی داشتیم، برنامه هایی
را در نظر گرفتیم تا به شکل الگویی بر روي چند کریدور گردشگري کار کنیم و در حوزه صنایع دستی نیز تمرکزمان بر ایجاد

 
نهادهایی با عنوان خانه هاي صنایع خلاق است.» 

منصوري تصریح کرد: «خانه هاي صنایع خلاق تجربه اول کشور در حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی بود، خوشبختانه با همکاري

 
و هماهنگی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در چند استان، تجربه موفقی در این زمینه به دست آوردیم.» 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: «با این همکاري، در جدیدي را در حوزه توسعه کسب و
کار و اشتغال در بخش گردشگري و صنایع دستی ایجاد کردیم. مطمئنم این ظرفیتی که در مجموعه صندوق توسعه ایجاد شده،
پایدار خواهد ماند و رابطه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه پیدا می کند و

نقطه عطفی در حوزه کسب و کار در حوزه گردشگري و صنایع دستی خواهد بود.» 



 
او افزود: «تجربه من در سایر رشته ها نشان می دهد که صندوق ها از ظرفیت خوبی براي انجام این کار برخوردار هستند.» 

منصوري اظهار کرد: «اماکن تاریخی که در اختیار وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است، می تواند با حفظ شرایط
فنی خود در اختیار صنایع دستی و گردشگري قرار بگیرد و موجب رونق و نگهداري بهتر این اماکن شود. یکی از موضوعات این تفاهم

 
نامه در اختیار گذاشتن اماکن تاریخی براي توسعه این دو حوزه است.» 

 
 

 
نخستین فستیوال بین المللی صنایع خلاق تیرماه 1400 افتتاح می شود 

علیرضا کاظمی دولابی دبیر فستیوال و مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق در ادامه گفت: «نخستین فستیوال بین المللی
صنایع خلاق 22 تیرماه افتتاح می شود و تا آخر فروردین 1401 ادامه دارد. ذیل این برنامه فعالیت هاي متنوعی مانند آموزش در
هشت رشته تخصصی، برگزاري نمایشگاه ها، اتصال به بازار در سطح ملی و بیین المللی و اتصال محصولات صنایع دستی و بومی به
پلتفرم هاي بین المللی مانند آمازون و... در نظر گرفته شده است، که به امیدخدا از سه ماه آینده این موضوع تحقق پیدا می کند و

 
براي کشور ظرفیت بزرگ اقتصادي ایجاد می َشود.» 

او از برگزاري مسابقه بین المللی صنایع خلاق خبر داد و افزود: «یکی از ظرفیت هاي بزرگی که در رسته صنایع خلاق در بخش
گردشگري و صنایع دستی شکل گرفته است، وجود سازمان توسعه صنعتی ملل متحد است که تجربه مفیدي در حوزه صنایع خلاق

 
دارد، به خصوص که بنیانگذار بحث خانه هاي خلاق در جهان نیز است، امیدواریم از طریق این فستیوال این تجارب را توسعه دهیم.» 

دبیر فستیوال صنایع خلاق گفت: «شعاري که براي فستیوال انتخاب شده ""از ایده تا ایده آل"" است. امیدواریم بتوانیم از ابتدایی

 
ترین اقدامات و فعالیت هایی که در بحث ارزش زنجیره صنایع خلاق انجام شده است به نقطه کمالی که مد نظرمان است، برسیم.» 

 
او افزود: «از اردیبهشت سال آینده نمایشگاه بین المللی صنایع خلاق را در تقویم نمایشگاه هاي بین المللی تهران خواهیم داشت.» 

مدیر ملی رسته گردشگري و صنایع خلاق بیان کرد: «تا کنون با چهار دانشگاه در ذیل این فستیوال تفاهم نامه امضا کردیم تا بتوانیم

 
از ظرفیت مراکز علمی نهایت استفاده را ببریم.» 

تفاهم نامه همکاري مشترك فی مابین معاونت توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق توسعه به



موضوع توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی، همکاري در راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی ( با تمرکز بر حوزه
روستایی و مناطق محروم) با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري و همکاري در راستاي پشتیبانی از برگزاري رویدادهاي

 
محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی اختصاص دارد. 

از جمله زمینه هاي همکاري این تفاهم نامه می توان توسعه خانه هاي صنایع خلاق در سطح ملی بر اساس مطالعات دینامیک اشتغال
و مزیت هاي منحصر به فرد منطقه اي احصا شده با استفاده از ظرفیت اماکن تاریخی، توسعه بازار محصولات صنایع دستی، محصولات
خلاق، محصولات بومی و هنري با استفاده از ظرفیت هاي طرفین در بستر فناوري اطلاعات و توسعه تجارت ملی و بین المللی،
پشتیبانی از برگزاري رویدادهاي محلی، ملی و بین المللی در حوزه صنایع خلاق، صنایع دستی و محصولات بومی و همکاري در

راستاي پشتیبانی و بهره برداري از اماکن تاریخی در حوزه روستایی با رویکرد توسعه صنایع خلاق و صنعت گردشگري اشاره کرد.



برگزاري جشن 50 سالگی سد ارس همزمان با آب گیري 2 سد جدید

منبع: عصر پرسشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/03/09

جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس همزمان با نهمین هفته پویش «#هرهفته الف_ب_ایران» فردا با
حضور وزیر نیروي ایران و وزیر انرژي جمهوري آذربایجان برگزار می شود.

به گزارش عصرپرس از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو،
وزیر نیروي جمهوري اسلامی ایران فردا (دوشنبه) همزمان
با نهمین هفته پویش #هرهفته الف_ب_ایران به
آذربایجان شرقی سفر می کندتا ضمن آبگیري سدهاي
قیزقلعه سی و گردیان در جشن پنجاهمین سال بهره
برداري مشترك از سد ارس به همراه وزیر انرژي جمهوري

 
آذربایجان شرکت کند. 

"رضا اردکانیان" در این سفر، دستور آبگیري دو سد
قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3 هزار و 360 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت

 
همزمان صادر خواهد کرد. 

سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب کشور با مخزنی به
حجم 62 میلیون متر مکعب روي رودخانه مرزي ارس احداث شده است. این سد از نوع خاکی با هسته «ناتراواي رسی» به منظور

 
انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد مترمکعب آب را تنظیم می کند. 

همچنین، دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور روي این سد احداث شده و بهره برداري از شبکه پایاب سد
قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار

 
نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان می شود. 

آبگیري سد گردیان دومین پروژه است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2هزار و 200 هکتار از اراضی دیمی

 
در شهرستان جلفا احداث شده است. 

آخرین پروژه آماده افتتاح در آذربایجان شرقی، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3 هزار و 360 هکتار است که توسط ایستگاه هاي

 
پمپاژ از طریق رودخانه ارس، در شهرستان مرند سیراب خواهد شد. 

 
برگزاري جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس 

فردا با حضور وزراي نیرو و انرژي جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان، پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس



 
جشن گرفته شود. 

در این آئین، "رضا اردکانیان" وزیر نیروي ایران، "پرویز شهبازاف" وزیر انرژي جمهوري آذربایجان، "قاسم تقی زاده خامسی، معاون
امور آب و آبفا وزارت نیرو ایران و "زاعور میکائیلوف" رییس شرکت سهامی عام و بهبود مدیریت منابع آب آذربایجان (OJSC) و سایر

 
مسئولان منطقه اي حضور خواهند داشت. 

رودخانه ارس شاخه اصلی رود کورا و از مهم ترین رودخانه هاي منطقه شمال غرب به شمار می رود. طول رودخانه ارس بالغ بر یک
هزار و 72 کیلومتر است که 410 کیلومتر آن مرز مشترك جمهوري اسلامی ایران با همسایگان شمالی (ارمنستان و جمهوري

آذربایجان) را تشکیل می دهد.



32 تن گل محمّدي از گلستان هاي میاندوآب برداشت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/03/09

مهاباد- ایرنا- مدیر جهاد کشاورزي میاندوآب گفت: امسال 32 تن گلبرگ گل محمدي از گلستان هاي زیر کشت این
محصول برداشت و به بازار عرضه شده است.

مهاباد- ایرنا- مدیر جهاد کشاورزي میاندوآب گفت: امسال
32 تن گلبرگ گل محمدي از گلستان هاي زیر کشت این

 
محصول برداشت و به بازار عرضه شده است. 

علی دیانتی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: این میزان گل محمدي از سطح 11.5 هکتار
از زمین هاي کشاورزي زیر کشت این محصول برداشت و

 
روانه بازار مصرف شده است. 

وي افزود: کاشت گل محمدي در میاندوآب از دیرباز به
صورت یک یا چند بوته در کنار سایر محصولات کشاورزي مرسوم بوده ولی به دلیل کاهش نزولات جوي در سال هاي گذشته و در
راستاي اجراي برنامه هاي ستاد احیاي دریاچه ارومیه، توسعه کشت گیاهان کم آب نظیر گل محمدي به یکی از اولویت هاي جهاد

 
کشاورزي تبدیل شد. 

وي با بیان اینکه گل محمدي در خاك هایی با حاصلخیزي کم هم قابل کشت و توسعه است، افزود: در این راستا و در چهار سال اخیر

 
کشاورزان با تغییر الگوي کشت و به دلیل نیاز آبی کم گل محمدي به کشت این گیاه روي آورده اند. 

مدیر جهاد کشاورزي میاندوآب گفت: بیشترین قسمت قابل مصرف گل محمدي، گلبرگ یا غنچه خشک شده، گلاب و اسانس است

 
که در واقع بصورت فرآوري شده به مصرف می رسد. 

دیانتی با اشاره به اینکه فرآوري این محصول با کمترین امکانات مقدور است، اظهار داشت: توسعه کشت این محصول و تلاش براي

 
ایجاد خزانه تولید قلمه گل محمدي در نهالستان هاي این شهرستان از سایر برنامه هاي جهاد کشاورزي در همین راستا است. 

گل محمدي گیاهی مناسب براي رشد در مناطق کوهپایه اي و اقلیم خشک و نیمه خشک، با تابستان هاي معتدل و خشک و زمستان

 
هاي سرد است که براي رشد نیاز چندانی به منابع آبی ندارند و توانایی رشد در بسیاري از خاك ها را دارند. 

میاندوآب داراي 82 هزار هکتار اراضی کشاورزي شامل 52 هزار هکتار اراضی آبی و 30 هزار هکتار اراضی دیم است که سالانه بیش از

 
50 نوع محصول زراعی و باغی به میزان 950 هزار تُن از این اراضی تولید می شود. 



 
برچسب ها 

 
- گیاهان دارویی 

 
- کم آبی 

 
- فصلنامه گیاهان دارویی 

 
- کشاورزي 

 
- اشتغال پایدار 

 
- میاندوآب 

- ستاد احیاي دریاچه ارومیه



آغاز نشاء برنج صدري بلند در شهرستان کلات

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/03/09

شهرستان کلات با دارا بودن پنج رودخانه جاري، یکی از بزرگترین و مهمترین تولید کنندگان برنج صدري بلند در استان
خراسان رضوي و کشور است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان رضوي، مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کلات گفت: کاشت و برداشت محصول

 
برنج براي بیش از هزار خانواده در شهرستان کلات اشتغال دائم ایجاد کرده است. 

وحید عطار افزود: بیش از هزار و 400 هکتار رقم دم سیاه صدري
برنج بلند همه ساله در کلات کشت می شود که امسال به علت

 
خشکسالی فقط حدود 600 هکتار از آن کاشته شده است. 

وي ادامه داد: برنج شهرستان کلات به لحاظ کمترین استفاده از
کود شیمیایی و سموم یکی از بهترین برنج هاي اورگانیک کشور

 
و جهان محسوب می شود. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کلات گفت: پیش بینی می شود
در پایان مهر امسال و در فصل برداشت حدود 2 هزار تن برنج از زمین هاي کلات برداشت می شود.



ثروتمندترین کشور دنیا کجاست؟

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/03/09

براساس بررسی ها و آمار منتشر شده از میانگین درآمد افراد در کشورهاي مختلف 10 کشوري هستند که در آن افراد درآمد
بالایی دارند و به عنوان پردرآمدترین و ثروتمندترین کشورهاي دنیا شناخته شده اند.

ثروتمندترین کشور دنیا کجاست؟ براساس بررسی ها و آمار
منتشر شده از میانگین درآمد افراد در کشورهاي مختلف
10 کشوري هستند که در آن افراد درآمد بالایی دارند و به
عنوان پردرآمدترین و ثروتمندترین کشورهاي دنیا شناخته

 
شده اند. 

به گزارش برنا؛ یکی از راه هاي که میتوان ثروت یک ملت
را تخمین زد ، درآمد میانگین هر شخص است.درآمد بالاتر
از حد متوسط،بهتر از زندگی استاندارد شهروندان متوسط

است ، سایر مشخصه هاي رفاه و کیفیت شهروندان ، میزان امید به زندگی ،سطح سواد ، میزان مرگ و میر ،فرصت هاي شغلی و

 
آسانی براي در دسترس بودن امکانات مربوط به سلامتی مانند آب سالم و غیره. 

در ادامه این بخش درآمد متوسط کشور هاي مختلف را بررسی کرده ایم تا براساس تازه ترین آمار منتشر شده 10 ثروتمندترین کشور

 
دنیا را معرفی کنیم. 

 
1.سوئیس: 

در سوئیس بالاترین درآمد متوسط هر شخص 80،560 دلار است.این کشور اروپایی 15940 مایل مربع مساحت دارد و جمعیت آن
8508000 نفر تخمین زده شده است.این کشور طی ده هاي گذشته از نظر اقتصادي و تکنولوژي بسیار پیشرفت کرده است و داراي
ثبات اقتصادي بوده است و از نظر ثروت چه مالی ، چه غیر مالی، بالاتر از هر کشور دیگري در جهان است.سوئیس در قرن بیستم
بزرگترین صادر کننده مواد شیمیایی ، ابزارات علمی ، ساعت ، دارو، و آلات موسیقی بوده است.حمایت دولت از بخش هاي خصوصی و

 
مالیات کم، منجر به راحتی انجام کسب و کار در این کشور شده است. 

 
2. نروژ: 

نروژ یک کشور در شمال اروپا است که حدود 148747 مایل مربع است و 5312300 نفز جمعیت دارد.این کشور در رتبه دوم است و
درآمد متوسط به ازاي هر نفر 75،990 دلار است.نروژ یک ملت بسیار موفق است و این کشور اقتصاد ترکیبی را از بازار هاي آزاد و
ملکیت هاي دولتی دارا می باشد و درآمد قابل توجهی را از منابع طبیعی ، مانند سوخت فسیلی ، مواد معدنی، ماهی و جنگل ها
دارد.شهروندان از حقوق بالا ، کیفیت عالی زندگی ، مراقبت هاي رایگان سلامتی و فرصت هاي شغلی لذت می برند.نروژدر 6 سال



 
گذشته در شاخص توسعه انسانی و احترام به حقوق بشر اول بوده است. 

 
3.لوکزامبورگ: 

لوکزامبورگ یکی از کوچکترین کشور هاي جهان است که مساحت آن فقط 998 مایل مربع است و جمعیت آن کمی بالاتر از
500000 نفر است.لوکزامبورگ داراي یک اقتصاد پیشرفته می باشد و درآمد متوسط هر شخص 70،260 دلار بین المللی است.
خوشبختی و شروع پیشرفت آنها با آهن و استیل در سال 1960 قبل از تحولات خدمات بانکی و مالی آغاز شد.این کشور یکی از اولین
کشور هاي بود که اطلاعات و تکنولوژي هاي الکترونیکی را در بر گرفت و اقتصاد در طول سالها از رشد متوسط سطح نوآوري و

 
ابتکارات بالا و نرخ تورم پایین برخوردار بوده است. 

 
4. قطر: 

قطر یک کشور در آسیاي غربی است که رتبه چهارم را به خود اختصاص داده است که درآمد هر شخص به طور متوسط 61،070 دلار
می باشد.رشد اقتصادي این کشور توسط و به کمک مهاجران میلیاردر که در بخش هاي مختلف آن کار میکنند،بوده است. کشف
سوخت هاي فسیلی در این کشور به یک غول اقتصادي تبدیل شد.شهروندان آن از نرخ پایین مالیات،سطح اشتغال بالا و استاندارد

 
هاي بالاي یک زندگی بهرمند هستند. 

 
5.ایسلند: 

این جزیره در اروپا واقع شده است و 39،682 مایل مربع مساحت دارد و جمعیت آن حدودا 355،620 نفر است.ایسلند داراي یک
اقتصاد بازار است که با نرخ پایین مالیات ،مراقبت هاي بهداشتی در جهانی ، سطح سواد بالا و استفاده از انرژي هاي تجدید پذیر
شناخته می شود.ثبات سیاسی و اجتماعی که در کشور وجود دارد ، باعث شده است که در شاخص توسعه انسانی امتیاز بالاي

 
یگیرد.درآمد متوسط هر فرد 60،830 دلار است و گردشگري بزرگترین درآمد این کشور را در بر میگیرد. 

 
6. ایالات متحده: 

 
درآمد متوسط هر فرد 58،270 دلار می باشد و در این لیست بعد از سقوط قابل توجه رتبه ششم را از آن خود کرده است . 

 
7. ایرلند: 

 
در آمد متوسط هر فرد 55،290 دلار است. 

 
8.دانمارك: 

 
درآمد متوسط هر فرد 55،220 دلار است. 

 
9.سنگاپور: 



 
درآمد متوسط هر فرد 54،530 دلار است. 

 
10.سوئد: 

 
درآمد متوسط هر فرد 52،590 دلار است. 

 
وبگردي 

 
ثروتمند ترین کشور 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
ویژه برنا 1400/03/09 13:52 استعفاي اعضاي هیئت مدیره استقلال رد شد/ نشست فوري براي حل اختلافات 

1 1400/03/09 12:58 رئیس جمهور آینده کشور رئیسی است/ انصراف رئیسی از عرصه رقابت برایش خوب نیست/ قوه مجریه از

 
کنترل رئیس جمهور خارج است 

2 1400/03/09 12:40 زاکانی حتی اگر دو تا زن هم می داشت که ندارد، زنش را نمی کشت/ دریافت کنندگان ارز دولتی با دور زدن

 
سیستم توزیع، می توانند 500 درصد سود کنند 

3 1400/03/09 12:08 جانبازان بالاي 70 و 50 درصدي که واکسینه نشدند به بنیاد شهید شهر خود مراجعه کنند/ ارزش هاي

 
جامعه ایثارگري نباید ابزار اهداف سیاسی کاندیداها شود/ تشکیل کمیسیون پزشکی در سوریه، دمشق و حلب براي اولین بار 

4 1400/03/09 11:54 تولید بیش از 18 میلیون دوز واکسن کوو ایران برکت در شهریور ماه/ اگر در برابر کرونا غفلت کنیم هر دوماه

 
دچار یک موج جدید می شویم 

5 1400/03/09 11:03 لزوم شروع آموزش هاي حضوري از مهرماه در کشور/ اگر جاي وزیر بهداشت بودم به واکسن کوو ایران برکت

 
مجوز تزریق اورژانسی می دادم 

6 1400/03/09 10:49 نامزدهایی که وعده توزیع پول می دهند انگار براي پیش خرید راي مردم آمده اند/ مردم ایران صدقه و هبه

 
نمی خواهند، حقشان را می خواهند 

7 1400/03/09 10:18 کسانی که وعده دروغ بدهند حتما مردم دست رد به سینه آنها می زنند/ برخی فرق ریال و تومان را نمی

 
دانند 

8 1400/03/09 09:27 حکومتی که از حمایت اکثریت مطلق جامعه برخوردار نیست، حکومتی اسلامی تلقی نمی شود/ جریانی که

 
خود را پیروز انتخابات می داند، به جاي تخریب وتحقیر دیگران، از شیوه گفتگو واقناع استفاده کند 

9 1400/03/09 06:54 عدم استقبال ایرانی هاي مقیم در خارج براي بازگشت به کشور/ پروازها به افغانستان ادامه دارد/ ورود 105

 
نفر به کشور از پاکستان و هندوستان طی 24 ساعت گذشته 

10 1400/03/09 06:12 اگر کاندیداهاي منتسب به جریان اصولگرایی، دولت ائتلافی تشکیل ندهند انتخابات به دور دوم کشیده می

 
شود/ در صورت شکسته شدن آرا رئیسی هم راي نمی آورد/ شور بدون شعور قطعا مخرب است 

11 1400/03/09 06:08 کاندیداهاي ریاست جمهوري برخلاف انتظار برنامه اي براي معضلات اجتماعی و کرونا ارائه نداده اند/ وام



 
ازدواج 500 میلیون تومانی فقط شعار بیراهه است 

12



حمایت همه جانبه قوه قضاییه از کارخانجات هلدینگ عظام

منبع: روزنامه اقتصاد برترشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/03/09

آیت االله رییسی: «امروز حمایت از تولید، تولید عزت و تولید اقتدار و تولید قدرت براي کشور است». تهران &– اقتصادبرتر
&– 9 خرداد 1400   به گزارش #اقتصادبرتر، ابراهیم رییسی رییس قوه قضائیه: «هیچ کارخانه و هیچ کارگاه تولیدي نباید

تعطیل بشود و هیچ بانکی حق تعطیل کردن یک کارخانه را ندارد»   حجت الاسلام ...

  به گزارش #اقتصادبرتر، ابراهیم رییسی رییس قوه قضائیه: «هیچ کارخانه و هیچ کارگاه تولیدي نباید تعطیل بشود و هیچ

 
بانکی حق تعطیل کردن یک کارخانه را ندارد» 

  حجت الاسلام خلیلی رییس کل دادگستري گیلان و دادستان عمومی و انقلاب رشت به همراه جمعی از مقامات قضایی با هدف رفع

 
موانع تولید کارخانجات قطعه سازي گروه عظام از شرکت فراوري و ساخت و پایا کلاچ دیدن کردند. 

  فلاح میري دادستان عمومی و انقلاب رشت با اشاره به اشتغال بیش از 1000 کارگر در این دو کارخانه گفت: رفع مشکل تامین

 
قطعات فولادي و مشکلات بانکی از جمله دستور کارهاي ماست. 

  این مقام قضایی تاکید کرد: موضوعات در سطح ملی را هم بنده و رییس محترم کل دادگستري استان پیگیري می کنیم. این

 
اطمینان را می دهم تا آخر ایستاده ایم و حمایت می کنیم و حمایت ما وظیفه قانونی ماست. 

وي هدف از بازدید رئیس کل دادگستري گیلان از این دو واحد تولیدي را دیدار با مدیران و کارگران و بررسی مشکلات و نیازهاي آنها
در عرصه تولید ذکر کرد و اظهار داشت: عدم تخصیص و کمبود مواد اولیه و گشایش اعتبارات اسنادي داخلی از مشکلات این دو

 
کارخانه است. 

دادستان مرکز استان گیلان با تحسین انگیزه و دانش مهندسان و کارگران این دو شرکت، تصریح نمود: قطعات فولادي تخصیص داده

 
شده به این دو کارخانه یک چهارم نیاز آنان است و دستگاه قضایی رفع این مشکل را از طریق مراجع ذیربط در دستور کار خود دارد. 
وي همچنین در پایان از عزم مدیران بانک هاي استان براي رفع مشکلات واحدهاي تولیدي خبر داد و افزود: دستگاه قضایی در

 
چارچوب قانون از تولیدکنندگان حمایت خواهد کرد تا شاهد تعطیلی کارخانه هاي فعال استان نباشیم. 

  شرکت «فراوري و ساخت» و «شرکت پایاکلاچ» بزرگترین تولیدکنندگان کمک فنر و کلاچ در خاورمیانه و از مجموعه کارخانجات

 
12گانه گروه قطعات خودرو عظام می باشد. 

مجموعه عظام با نزدیک به سه دهه سابقه داراي 12 کارخانه تولید قطعات اصلی خودرو در نقاط مختلف کشور از جمله در تهران و
دیگر استان هاي آذربایجان شرقی، گیلان، البرز و اصفهان است که حدود 4 هزار نفر نیروي انسانی در این کارخانه ها مشغول تولید
قطعات خودرو با نزدیک به یک میلیارد شماره فنی درسال هستند، که علاوه بر تأمین داخل خطوط تولید خودرو و نیز بازار مصرف
قطعات یدکی، توانمندي صادرات این قطعات را نیز داراست. در این مجموعه بزرگ صنعتی، انواع سیستم هاي برق و الکترونیک،
ایمنی و امنیتی و مکاترونیک، قطعات تزئینی و پلاستیکی، انواع کیت کلاچ و کمک فنر،  فرمان هیدرولیک، انواع دینام و استارت،
موتور فن، قفل هاي سوئیچی و مکانیکی، انواع پوسته هاي آلومینیومی، ریخته گري قطعات چدنی نظیر میل لنگ، دیسک و کاسه

 
چرخ، بوش سیلندر، انواع پیستون هاي بنزینی، دیزلی و دیگر قطعات را براي خودروهاي داخلی تولید و تامین می کنیم. 



اشتغالزایی جهت 26 هزار نفر مستقیم و غیر مستقیم در هلدینگ عظام و پیمانکاران وابسته و نیز انبوه ماشین آلات مدرن، تجهیزات
تولیدي پیشرفته و منحصر بفرد و آزمایشگاه هاي مجهز در بیش از 100 هزار مربع فضاي تولیدي حاصل سرمایه گذاري بالغ بر 10

 
هزار میلیارد تومان در این صنعت توسط گروه عظام می باشد 

لازم به ذکر است حداقل 540 شرکت تامین کننده مواد اولیه و قطعات داخلی با بیش از 22هزار نفر نیروي انسانی با گروه عظام
همکاري دارند، که این نشان از همت و حمیّت این گروه عظیم در بومی سازي فن آوري تولید به مساعدت سایر تولیدکنندگان و

 
بکارگیري پتانسیل سایر بنگاه هاي صنعتی متوسط وکوچک در جهت خودکفایی است. است. 

 
 



ارائه 396 فقره تسهیلات به مددجویان و واجدین شرایط استان فارس در 2

ماهه گذشته

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/03/09

به گفته مدیر کل کمیته امداد فارس، در 2 ماهه امسال 396 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان و اقشار آسیب پذیر
استان ارائه شد.

به گزارش خبرگزاري بسیج از فارس، محمد بذرافشان،
مدیر کل کمیته امداد فارس از ارائه 396 فقره تسهیلات به
مددجویان و اقشار آسیب پذیر استان در سرفصل هاي
مسکن، اشتغال و حمایتی با اعتبار 30 میلیارد و 490

 
میلیون ریال خبر داد. 

بذرافشان با اعلام اینکه بیشترین میزان تسهیلات در استان
فارس در سرفصل حمایتی پرداخت شده است، گفت: در
این سرفصل تعداد 240 فقره تسهیلات با اعتبار 14
میلیارد و 740 میلیون ریال تسهیلات به نیازمندان استان

 
پرداخت شده است. 

او در پایان یادآور شد: 18 فقره وام اشتغال زایی به مبلغ 3 میلیارد و 410 میلیون ریال و 55 فقره تسهیلات مسکن به ارزش 8

 
میلیارد و 30 میلیون ریال به خانوارهاي تحت حمایت این نهاد در استان و متقاضیان واجد شرایط پرداخت شده است. 

انتهاي پیام/



صدور مجوزهاي اکتشافی رکورد زد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/03/09

در نخستین ماه سال جاري مجوزهاي معدنی صادر شده در قالب پروانه اکتشاف و گواهی کشف، نسبت به مدت مشابه سال
گذشته به میزان قابل توجهی رشد کرده و تنها پروانه بهره برداري بوده که 11 فقره کمتر شده است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، میزان صدور مجوزهاي معدنی (به جز پروانه بهره برداري)، میزان اشتغال در

 
معادن و هزینه صرف شده به جهت عملیات اکتشاف افزایشی بوده است. 

در فروردین ماه 1400 معادل 70 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 33 فقره صدور پروانه اکتشاف صادر شده در مدت

 
مشابه سال گذشته افزایش یافته و بیشترین میزان افزایش صدور مجوزهاي معدنی را به خود اختصاص داده است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري با افزایش 61.5 درصدي در صدور گواهی کشف معادن، 21 فقره از این مجوز معدنی صادر شده

 
و این در حالی است در فروردین ماه سال 1399 تنها 13 فقره گواهی کشف صادر شده بود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري در نخستین ماه از سال جاري نسبت به مدت مشابه سال تنها صدور مربوط به

 
پروانه بهره برداري منفی شده و با افت 4.2 درصدي از 24 فقره به 23 فقره رسیده است. 

 
رشد بالغ بر 1087 درصدي در صرف عملیات اکتشاف 

شایان ذکر است که سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف نیز در فروردین ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 108.6
درصد افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده
است، در نخستین ماه امسال 53 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 26 میلیارد ریال صرف شده

 
بود. 

بر اساس گزارشی از ایسنا، همچنین میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته
رشد 31.9 درصدي داشته است. در فروردین ماه سال گذشته 232 نفر مشغول شدند اما در مدت مشابه سال جاري، میزان اشتغال در

 
این حوزه به 306 نفر رسیده است. 

انتهاي پیام//



تفاهم نامه سه جانبه مطالعات ژئوفیزیک هوابرد امضا شد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/03/09

تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان بین سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور،
صنعت، معدن و تجارت و شرکت فولاد مبارکه اصفهان منعقد شد.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، این تفاهم نامه با هدف همکاري سه جانبه در پیشبرد موثر اکتشاف ذخایر
معدنی به ویژه سنگ آهن، ایجاد زمینه مشارکت در ارتقاي فعالیت هاي اکتشافی و معدنکاري، استفاده از دانش، نتایج مطالعات،
تجربه ها و خدمات تخصصی در بخش زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی و توسعه سرمایه گذاري و اشتغال در بخش معدن استان

 
اصفهان به امضاي طرفین رسید. 

ژئوفیزیک هوایی یکی از روش هاي مورد استفاده در نقشه برداري از دگرسانی ها و تغییرات فیزیکی زمین است که توسط هواپیما یا
بالگرد انجام می شود و داراي صحت و دقت بالایی است؛ از نتایج مطالعات ژئوفیزیک هوایی براي مسائلی از جمله اکتشافات ذخایر

 
معدنی استفاده می شود. 

مدیرکل زمین شناسی مرکز اصفهان اظهار داشت: بر اساس این تفاهمنامه مطالعات ژئوفیزیک هوایی در پهنه 14 هزار کیلومتر مربع

 
در استان اصفهان انجام می شود. 

رضا اسلامی با بیان اینکه مراسم امضاي این تفاهم نامه با حضور علیرضا شهیدي معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، برگزار شد، افزود: شرکت فولاد مبارکه اصفهان در این تفاهم نامه، هزینه مطالعات ژئوفیزیک

 
هوایی را متقبل شد. 

وي با اشاره به اینکه مطالعات ژئوفیزیک هوایی هزینه هاي سنگینی دارد، عنوان کرد: این کار می تواند با مشارکت بخش خصوصی و

 
با هدف توسعه فعالیت هاي معدنی انجام شود. 

اسلامی با بیان اینکه در مطالعات ژئوفیزیک هوایی، عمق ذخایر معدنی با دقت بالا مشخص می شود، اضافه کرد: ایران پس از فرانسه

 
دومین کشور است که به تهیه نقشه هاي نسل دوم زمین شناسی با استفاده از مطالعات ژئوفیزیک هوایی پرداخت. 

وي با بیان اینکه مقرر است چنین کار مشترکی با شرکت ذوب آهن اصفهان نیز انجام شود، تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه طرح

 
ایجاد بزرگ ترین پایگاه داده هاي معدنی ایران را نیز در دست اجرا دارد. 

مدیرکل زمین شناسی مرکز اصفهان با تاکید بر اینکه این استان از نظر معدنی در رتبه سوم کشور است، بیان کرد: این استان از نظر
اکتشاف ژئوفیزیک هوایی در کشور قوي است و در سال 94 نیز چهار کیلومتر خطی اکتشاف در شمال انارك در شرق استان انجام

 
شد. 

وي با بیان اینکه اکتشاف ذخایر سنگ آهن براي توسعه پایدار صنعت فولاد و تداوم تولید ضروري است، خاطرنشان کرد: ژئوفیزیک



هوایی از روش هاي مناسب و اساسی براي اکتشاف ذخایر معدنی به ویژه سنگ آهن است بنابراین امضاي این تفاهمنامه و مشارکت

 
فولاد مبارکه در کشف ذخایر جدید آهن و منگنز و توسعه فعالیت هاي اکتشافی از اهمیت زیادي برخوردار است. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، استان اصفهان حدود 10 میلیون هکتار مساحت دارد که حدود 6 میلیون هکتار آن مرتع، سه میلیون و

 
200 هزار هکتار بیابان و حدود 100 هزار هکتار جنگل است. 

این خطه داراي 860 معدن فعال و یک هزار و 300 مجوز معدنی صادر شده است و به لحاظ شمار معدن هاي فعال داراي رتبه

 
نخست و از نظر حجم موارد استخراجی رتبه سوم کشور را دارد. 

انتهاي پیام//



ظرفیت تولید کارخانه فولاد شادگان با طرح توسعه به چهار میلیون تن می رسد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل شرکت فولاد شادگان گفت: با اجراي طرح توسعه کارخانه فولاد شادگان ظرفیت تولید این شرکت از 800 هزار تن
فعلی به چهار میلیون تن خواهد رسید.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، حسین تقی کهزاد اظهار داشت: طرح فولاد شادگان یکی از هشت طرح
فولادي مهم کشور است که مطالعات جامع آن در سال 1382 به عنوان پیش نیاز برنامه هاي سوم، چهارم و پنجم توسعه اقتصادي

 
کشور مطرح شد. 

وي با بیان اینکه فاز نخست بزرگ ترین طرح توسعه شرکت فولاد خوزستان در شادگان با فناوري ایرانی و روش احیاي مستقیم
اردیبهشت ماه سال 1396 وارد مدار تولید شد افزود: بخش فولادسازي این شرکت در حال اجرا است و با عقد قرارداد فاز دوم آن با

 
ظرفیت 800 هزار تن ظرفیت تولید این کارخانه به یک میلیون و 600 هزار تن در سال افزایش خواهد یافت. 

کهزاد خاطرنشان کرد: در صورت تحقق اهداف پیش بینی شده در آینده با اجرا و وارد شدن فاز دوم به مدار تولید و اجرایی شدن

 
طرح هاي توسعه ظرفیت تولید کارخانه فولاد شادگان به چهار میلیون تن در سال خواهد رسید. 

سرپرست فرمانداري شادگان نیز در این خصوص اظهار داشت: شرکت فولاد شادگان سهم عمده اي در پویایی و رونق اقتصادي منطقه

 
دارد ضمن اینکه نقش عمده اي در ایجاد اشتغال در شهرستان دارد. 

امید صبري پور بیان کرد: با توجه به تغییرات گسترده در مدیریت این شرکت انتظار می رود به اشتغال زایی نیروهاي بومی بیشتر بها

 
داده شود تا اشتغال زایی منطقه به پویایی برسد. 

وي با اشاره به شعار سال عنوان کرد: بر این اساس توسعه شرکت فولاد شادگان در دستور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار دارد

 
و موانع توسعه شرکت شناسایی و در رفع آن ها تلاش خواهد شد. 

صبري پور با اشاره به مسئولیت هاي اجتماعی شرکت فولاد شادگان بیان کرد: همانگونه که آلایندگی فولاد براي مردم شهرستان

 
شادگان است فرصت هاي شغلی نیز باید همزمان با توسعه این صنعت براي شهروندان شادگانی باشد. 

وي با تاکید بر جذب نیروي بومی در شرکت فولاد این شهرستان تصریح کرد: جذب نیروي بومی در واحدهاي تولیدي، فولاد و

 
سازمان هاي شادگان به عنوان مطالبه مردم از سوي کارفرمایان، صاحبان صنایع و ادارات در اولویت قرار گیرد. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، مجتمع فولاد شادگان یکی از هشت طرح مطالعات جامع فولاد کشور در راستاي توسعه اشتغال در منطقه
محروم شادگان در زمینی به مساحت 256 هکتار و در 35 کیلومتري جنوب شرقی شهرستان شادگان در سال 1382 مورد مطالعه و

 
بررسی قرار گرفت. 



مجتمع فولاد شادگان از نظر موقعیت جغرافیایی و استراتژیک و به واسطه نزدیکی به اسکله اختصاصی شرکت فولاد خوزستان در بندر

 
امام خمینی (ره) و حمل و نقل آسان مزیت هاي ویژه اي دارد. 

این مجتمع شامل دو بخش اصلی احیا و فولادسازي است که در بخش احیاي مستقیم 800 هزار تن آهن اسفنجی در سال تولید و در
بخش فولاد سازي نیز یک میلیون تن شمش فولادي در سال به روش ریخته گري مداوم تولید می کند. عملیات اجرایی فاز دوم

 
کارخانه فولاد شادگان نیز مهرماه 1398 آغاز شد. 

انتهاي پیام//



نخستین نمایشگاه توانمندسازي شرکت هاي منطقه ماهشهر برگزار می شود

منبع: روزنامه آفرینششماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/03/09

 
با هدف تأمین نیازهاي شرکت هاي پتروشیمی ماهشهر و بندرامام (ره)؛ 

 
نخستین نمایشگاه توانمندسازي شرکت هاي منطقه ماهشهر برگزار می شود 

مدیر برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس از گشایش نخستین نمایشگاه توانمندسازي و

 
حمایت از شرکت هاي منطقه در تأمین نیازهاي شرکت هاي پتروشیمی ماهشهر خبر داد. 

به گزارش شانا به نقل از ستاد خبري نخستین نمایشگاه توانمندسازي و حمایت از شرکت هاي منطقه در تأمین نیازهاي شرکت هاي
پتروشیمی ماهشهر، جواد گلی درباره این نمایشگاه اظهار کرد: آیین افتتاح رسمی این نمایشگاه روز دوشنبه با حضور مدیران صنعت

 
پتروشیمی و مسئولان استانی و محلی برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه برگزاري این نمایشگاه تا روز سه شنبه در سالن تلاش ماهشهر ادامه خواهد یافت، افزود: در این نمایشگاه، نهادهاي
حاکمیتی، سازمان ها و ادارات مرتبط با موضوع اشتغال و اشتغال زایی نظیر سازمان صمت، شرکت شهرك هاي صنعتی، کمیته امداد
امام خمینی (ره) و همچنین سازمان میراث فرهنگی و گردشگري و انجمن حمایت از زندانیان با راهبري فرمانداري شهرستان حضور

 
فعال دارند. 

مدیر برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس تصریح کرد: در این نمایشگاه که در مساحتی

 
حدود 

5 هزار مترمربع برگزار می شود، شاهد حضور بیش از 120 شرکت تولیدي، خدماتی و همچنین حوزه میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی هستیم و گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس هم با همه شرکت هاي تابع خود که در ماهشهر فعال هستند، در این

 
نمایشگاه حضور دارد. 

گلی با اشاره به استقبال بسیار خوب اصناف، تولیدکنندگان و مشاغل مختلف شهرستان ماهشهر، اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزي ها
و مذاکرات اولیه انجام شده بین شرکت هاي پتروشیمی و تولیدکنندگان، انتظار می رود حداقل 50 تفاهم نامه همکاري بین مجتمع
هاي پتروشیمی و شرکت کنندگان در طول این نمایشگاه به امضا برسد و امید می رود با توجه به آمادگی طرف ها، بسیاري از این

 
تفاهم نامه ها به امضاي قرارداد همکاري منجر شود. 

وي تصریح کرد: همانند آنچه در نمایشگاه «حمایت از ساخت داخل در صنعت پتروشیمی» شاهد آن بودیم، مشارکت، حضور و

 
همکاري 

چهار بانک بزرگ و مهم کشور که از طریق سرپرستی هاي آنها در استان خوزستان در حال اقدام است، فرصتی کم نظیر براي تأمین
منابع مالی و تسهیلات مورد نیاز براي طرح هاي راه اندازي و توسعه واحدهاي صنعتی و خدماتی شهرستان ماهشهر و بندر امام

خواهد بود.



تاکید شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/03/09

 
تهران (پانا) - وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز

 
اظهار کرد: در 40 روز آینده باید براي تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها، ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات

 
و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود.



شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد

منبع: شبستانشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي

 
حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، «محمد شریعتمداري» در
نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و
البرز اظهار داشت: در 40 روز آینده باید براي تسهیل و

 
تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها، ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات

 
و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود.



بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران

منبع: هشدار نیوزشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت: بهره مندي مطلوب از ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور
ایجاد اشتغال ایثارگران با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. ...

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت: بهره مندي مطلوب از ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور ایجاد

 
اشتغال ایثارگران با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. 

، عطا ناوکی در نشست با محمد رادمهر فرماندار شهرستان مکران، گزارش مختصري از فعالیت هاي بنیاد شهید و امور
ایثارگران هرمزگان ارائه کرد و گفت: سال گذشته با تلاش و عزم راسخ پرسنل بنیاد هرمزگان، شاخصه هاي خدمات دهی به ایثارگران

 
ارتقاي قابل توجهی داشت و در سطح کشور جزو رتبه هاي برتر مطرح شد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان با اشاره به توسعه سواحل مکران در راستاي انتقال نفت از مسیر جاسک و
صادرات آن به حوزه خلیج فارس، افزود: بی شک با اجراي طرح فوق الذکر، در آینده ظرفیت اشتغال زایی این شهرستان افزایش پیدا
می کند، لیکن انتظار داریم همه مسئولان شهرستانی به ویژه مجموعه فرمانداري در خصوص جذب فرزندان شاهد و ایثارگران اهتمام

 
جدي بورزند. 

وي با بیان اینکه حوزه تعاون بنیاد هرمزگان در سال 99، با برنامه ریزي دقیق، تخصصی و سنجیده و همچنین با حمایت از طرح هاي
اشتغال زایی و کارآفرینی، فرصت هاي مناسبی براي اشتغال و رسیدن به معیشت پایدار ایجاد کرد، یادآور شد: بهره مندي مطلوب از

 
ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران نیز با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. 

ناوکی ضمن اعلام آمادگی این نهاد در خصوص معرفی متقاضیان اشتغال در رشته هاي مرتبط به فرمانداري جاسک، افزود: ایثارگران
جویاي شغل، با شرکت در کلاس هاي آموزشی و فنی و حرفه اي که به طور مستمر در سال گذشته توسط اساتید و مشاوران برجسته

 
برگزار شد، از تخصص کافی برخوردار هستند. 

 
انتهاي پیام 

 
 -----------------------------------------------------------------------------

تذکر: کاربر محترم؛ انتشار مطالب دیگر رسانه ها از سوي هشدار نیوز لزوما به معناي صحت و تایید محتواي آنها نیست و صرفا جهت
اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي بازنشر می شود. در ضمن شما می توانید اخبار و مطالب وزین خود را که تا کنون در هیچ رسانه اي
منتشر نشده است از طریق بخش "تماس با ما" براي ما ارسال نمایید تا در صورت دارا بودن مولفه هاي لازم، در بخش ویژه منتشر

گردد.



پیام تسلیت سرپرست دانشگاه بین المللی چابهار در پی درگذشت دکتر امیر

جعفر پور

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/03/09

دانشگاه بین المللی چابهار

پیام تسلیت سرپرست دانشگاه بین المللی چابهار در پی درگذشت پدر بزرگوار حجت
الاسلام والمسلمین محامی وبینار آنلاین گفتگوي علمی، تخصصی کارآفرینی در
زمینه تکنولوژي آموزشی تفاهم نامه همکاري دانشگاه بین المللی چابهار و دانشگاه
علم و صنعت ایران کارگاه آموزشی آشنایی و کار با سامانه ها و پایگاه هاي اطلاعات
ایرانداك تفاهم نامه همکاري بین دانشگاه بین المللی چابهار و پژوهشگاه صنعت نفت
امضاء شد تقویم پژوهشی سال 1400 دانشگاه بین المللی چابهار فراخوان شرکت در
دوره ششم طرح شهید دکتر احمدي روشن دسترسی به پایان نامه ها در پایگاه

اطلاعات علمی ایران به گزارش روابط عمومی و اموربین الملل دانشگاه بین المللی چابهار؛ ناصر آبروش سرپرست دانشگاه بین المللی

 
چابهار در گذشت استاد دانشگاه دکتر امیر جعفر پور را با صدور پیامی تسلیت گفت. 

 
متن پیام: 

 
انا الله و انا الیه راجعون 

خبر تاسف بار درگذشت استاد علم و اخلاق، جناب آقاي دکتر امیر جعفر پور موجب تالم و تاثر فراوان اینجانب و همکاران دانشگاه

 
بین المللی چابهار گردید. 

با نهایت تاثر و تاسف، درگذشت آن مرحوم را به خانواده داغدارشان و جامعه دانشگاهی به ویژه دانشجویان، استادان و کارکنان
دانشگاه علم و صنعت تسلیت عرض نموده، ضمن آرزوي غفران و رحمت واسعه الهی و علو درجات براي آن عزیز از دست رفته، از

 
درگاه ایزد منان براي خانواده و بازماندگان آن مرحوم صبر و شکیبایی و اجر جزیل مسالت می نمایم. 

 
ناصر آبروش 

سرپرست دانشگاه بین المللی چابهار



تاکید شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: پاناشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران (پانا) - وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

تهران (پانا) - وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل
کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید

 
کرد. 

به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد
شریعتمداري در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی
هاي تهران و البرز اظهار کرد: در 40 روز آینده باید براي

 
تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها، ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات

 
و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

 
تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

کاریابی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی محمد شریعتمداري



تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: بازار کارشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي
حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي حل

 
مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش بازارکار به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، ""محمد شریعتمداري"" اظهار
داشت: در 40 روز آینده باید براي تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم و از این
رو باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول

 
اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وي در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار گرفتن

 
دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستورکار در

 
شوراي عالی کار اعمال نظر و نهایی شود. 

شریعتمداري افزود: ما می خواهیم استفاده کنندگان نهایی، خدمات مطلوب توأم با رضایتمندي از ما بگیرند و مردم به وزارت تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی به گونه اي نگاه کنند که جایی براي حل مشکلات آنهاست. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي
کاري، شفاف سازي عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي

 
نظارتی را ارائه کنید تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

در این نشست ""عیسی منصوري"" معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال، ""حاتم شاکرمی"" معاون روابط کار، ""سید جواد رضوي""
رئیس مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و ""حسین محمودي سفید کوهی"" مدیر کل دفتر هدایت نیروهاي کار و

کاریابی ها حضور داشتند.



معادن سنگ مرمریت و کرومیت استان فارس زیر چتر بیمه پاسارگاد

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/03/09

این معدن با سابقه شروع فعالیت از سال 1391، به تعداد 433 نفر نیروي انسانی فعال در حال استخراج سنگ معدن از
مرغوب ترین نوع مرمریت خاکستري دنیا موسوم به سیلک امپرادور یا پرشین سیلک است که به دلیل کیفیت بالا مورد

استقبال گسترده مشتریان داخلی و خارجی قرار گرفته است.

معادن سنگ مرمریت و کرومیت استان فارس زیر چتر بیمه پاسارگاد این معدن با سابقه شروع فعالیت از سال 1391، به تعداد
433 نفر نیروي انسانی فعال در حال استخراج سنگ معدن از مرغوب ترین نوع مرمریت خاکستري دنیا موسوم به سیلک امپرادور یا

 
پرشین سیلک است که به دلیل کیفیت بالا مورد استقبال گسترده مشتریان داخلی و خارجی قرار گرفته است. 

شرکت بیمه پاسارگاد براي رفع نگرانی معدن داران و حفاظت منطقی از
سرمایه گذاري هاي انجام شده با رعایت استانداردهاي متداول در بازارهاي
جهانی بیمه، در اقدامی بی سابقه معادن سنگ مرمریت و کرومیت
شهرستان نی ریز استان فارس را طی شش سال متمادي تحت پوشش قرار

 
داده است. 

ساسان منتظمی مدیر منطقه 5 استان فارس بیمه پاسارگاد در خصوص پوشش بیمه هاي معادن استان بیان کرد: براي اولین بار در
صنعت بیمه کشور معادن سنگ مرمریت و کرومیت استان فارس با ابراز رضایت از خدمات بیمه پاسارگاد طی سال هاي متمادي تحت

 
پوشش این شرکت قرار گرفته است. 

مدیر منطقه استان فارس افزود: در این همکاري که با تلاش هاي رئیس و کارشناسان شعبه شیراز صورت گرفته است، تعداد 50
دستگاه از انواع بیل مکانیکی ، لودر ، دامپتراك و … در دو معدن مذکور در حال فعالیت است که از سال 1394 تا کنون نزد شرکت

 
بیمه پاسارگاد تحت پوشش قرار گرفته است. 

این معدن با سابقه شروع فعالیت از سال 1391، به تعداد 433 نفر نیروي انسانی فعال در حال استخراج سنگ معدن از مرغوب ترین
نوع مرمریت خاکستري دنیا موسوم به سیلک امپرادور یا پرشین سیلک است که به دلیل کیفیت بالا مورد استقبال گسترده مشتریان

 
داخلی و خارجی قرار گرفته است. 

گفتنی است استان فارس از نظر تعداد معادن و میزان استخراج در رتبه چهارم و از نظر ذخایر معدنی جایگاه هشتم کشور را در اختیار
دارد و از جمله استان هایی است که در حوزه اشتغال معدنی هم جزء استان هاي برتر کشور محسوب می شود ، همچنین این استان

از نظر میزان سنگ هاي تزئینی ایران در رتبه دوم و داراي 350 واحد سنگبري فعال است.



466 روز ریزش اشتغال/ کرونا چگونه به بازار کار ایران حمله کرد؟

منبع: تیکشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1400/03/09

برآوردها نشان می دهد که کرونا باعث شد 2 میلیون نفر در کشور بیکار شوند؛ اگرچه از این آمار، بنا به گفته مقامات دولتی،
یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار کار بازگشتند.

برآوردها نشان می دهد که کرونا باعث شد 2 میلیون نفر در کشور بیکار شوند؛ اگرچه از این آمار، بنا به گفته مقامات دولتی،

 
یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار کار بازگشتند. 

در حالی اقتصاد ایران همه 466 روز گذشته را در همزیستی با
ویروس کرونا بود که تعطیلی، مرخصی هاي اجباري و تعدیل
نیرو به دلیل از رونق افتادن کسب وکارها، یکی از پیامدهاي
کرونا در بازار کار بود؛ تا آن جایی که وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی در گزارش اخیر خود نیز از بیکاري حدود 2 میلیون نفر

 
خبر داد. 

معاون اشتغال وزیر کار اعلام کرد: کرونا در ایران حدود 2 میلیون
نفر را بیکار کرد که تا الان یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار

 
کار برگشتند. 

 
روایت آمارهاي رسمی از بازار کار 

آخرین گزارش مرکز آمار از وضعیت بازار کار نشان می دهد که در سال 99 نرخ مشارکت اقتصادي 2.8 درصد نسبت به سال 98
کاهش داشته است؛ به طوري که بررسی نسبت اشتغال جمعیت 15 ساله و بیشتر بیانگر آن است که 37.3 درصد از جمعیت در سن

 
کار شاغل بودند. این در حالی است که این آمار در سال قبل از آن (سال 98) 39.4 درصد بود. 

همچنین بنا به آمارها، تحلیل نرخ بیکاري جمعیت 15 ساله و بیشتر نشان می دهد که 9.6 درصد از جمعیت فعال بیکار بوده اند. این
آمار در سال 98 حدود 10.7 درصد گزارش شده بود. بر همین اساس، تعداد بیکاران در جمعیت 15 ساله و بیشتر در سال 98 حدود

 
2 میلیون و 893 هزار و 588 نفر گزارش شده بود که این عدد در سال 99 به 2 میلیون و 474 هزار و 63 نفر کاهش یافت. 

با توجه به اعداد و ارقامی که از نرخ مشارکت اقتصادي دیده شد، دلیل کاهش نرخ بیکاري را می توان پاسخ داد. به عبارتی، تک رقمی
شدن نرخ بیکاري نه به دلیل ایجاد اشتغال بلکه به دلیل کاهش نرخ مشارکت بوده است. براساس آمارها در زمستان سال 1399

 
نسبت به زمستان سال قبل از آن در مجموع 300 هزار اشتغال کاهش یافته است. 

همه این ها اثر کرونا روي اقتصاد کشور را روایت می کند؛ چراکه از اسفندماه 98 که شیوع کرونا آغاز شد، ریزش اشتغال نیز اتفاق

 
افتاد. 



در کنار این ها، بررسی آمارهاي رسمی گواه بر آن است که جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر در سال 99 بیش از یک میلیون نفر
ریزش داشته اشت؛ به طوري که جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر در سال 98 حدود 24 میلیون و 273 هزار و 517 نفر بود که این
عدد در سال 99 به 23 میلیون و 262 هزار و 47 نفر کاهش یافت. این یعنی از تعداد جمعیت شاغلان یک میلیون و 10 هزار و 470

 
نفر ریخته است. 

همچنین در زمستان 99 نسبت به زمستان 98 حدود 611 هزار نفر از جعیت فعال کشور (شاغل یا بیکار در جست وجوي شغل) از
بازار کار خارج شدند و به درآمدهاي غیرکاري یا حتی وابستگی مالی به خانواده روي آوردند که حاصل آن کاهش نرخ مشارکت از

 
42.4 درصد در زمستان 98 به 40.9 درصد در زمستان 99 است. 

 
در این میان، نتایح طرح آمارگیري نیروي کار بیانگر آن است که بیشترین کاهش اشتغال در بخش خدمات بوده است. 

 
اشتغال سالانه 551 هزار نفر 

در خصوص وضعیت اشتغال در دوران کرونا، عیسی منصوري، معاون اشتغال وزارت کار گفته است؛ متاسفانه یک رقم قابل توجهی از
بازار کار کلا خارج شدند و از جمعیت فعال ما کاسته شد و به جمعیت غیرفعال اضافه شدند و کسانی که شاغل یا بیکار بودند، الان نه

 
بیکار محسوب می شوند و نه شاغل و از بازار کار خارج شدند. 

بنا به اظهارات او، نرخ بیکاري در شرایط فعلی نماینده وضعیت دقیق شرایط اشتغال کشور نیست و وقتی جمعیت فعال کاهش پیدا
می کند، خود به خود نرخ بیکاري عدد آن پایین می آید. بنابر این نظر ما این است که در این شرایط ما هم نسبت اشتغال را بینیم
هم نرخ بیکاري را همزمان و جمعیت شاغلان را هم ببینیم که خوشبختانه در سال هاي گذشته با وجود همه فشارها ما سالیانه به

 
صورت میانگین حدود 551هزار نفر ایجاد اشتغال در کشور داشته ایم. 

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرده است؛ ما در یک زمان مواجه شدیم با رکود حاصل از کرونا که اضافه شد به
موضوع تحریم و این موجب شد که به جمعیت غیرفعال کشور اضافه شود و در این شرایط که بگوییم نرخ بیکاري چند است، باید

 
بگوییم تک رقمی است و واقعا هم همین طور بوده و این نماینده شرایط کل کشور نیست. 

 
بیشترین خسارت ها در کدام بخش ها؟ 

با وجودي که کرونا روي سه بخش اصلی اقتصادي یعنی صنعت، کشاورزي و خدمات تأثیرمنفی داشته است، ولی بخش خدمات که

 
بیش از نیمی از تولید ناخالص داخلی کشور را در اختیار دارد، بیشترین خسارات را متحمل شده است. 

آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می دهد بخش هاي تولید منسوجات با 108 هزار و 534 نفر کاهش و پوشاك با 55
هزار و 707 نفر کاهش تعداد شاغلین تحت تأثیر کرونا حاصل از شیوع بیماري کرونا است. تعداد شاغلین بخش تولید مبلمان در بهار
99 نسبت به بهار سال قبل 37 هزار و 756 نفر کاهش یافته است. ولی در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل 5 هزار و 853 نفر

 
افزایش یافته است. 

همچنین بر اساس آمار منتشره از سوي گمرك ایران، در سال گذشته 16.4 میلیون نفر از سفر به ایران به دلیل شیوع کرونا منصرف



 
شدند. 

 
وضعیت پرداخت تسهیلات 

براساس گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده در 14رسته اصلی و حدود 858 زیر

 
رسته حدود 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده اند که در مرحله نخست این رقم 14هزار میلیارد تومان بود. 

در این میان، با توجه به تمرکز آسیب دیدگی روي بخش خدمات، به صورت مستقل حدود 2 هزار میلیارد تومان در اختیار بخش
گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان در بخش حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از

طریق دستگاه هاي تخصصی در اختیار واحدهاي کسب و کار قرار گرفت.



گفتگو با نامزدهاي انتخابات روي موج رادیو جوان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري آریا-ویژه برنامه انتخابات شبکه رادیویی جوان با
حضور نامزدهاي انتخابات سیزدهم ریاست جمهوري در
سال 1400، در تاریخ هاي مقرر راس ساعت 19 روي آنتن

 
می رود. 

به گزارش آریا، رادیو جوان از جمله شبکه هاي رادیویی
است که به صورت متمرکز با نامزدهاي سیزدهمین
انتخابات ریاست جمهوري گفتگو می کند و مبناي

 
گفتگویش را روي جوانان گذاشته است. 

علیرضا مقصودي مدیر شبکه رادیویی جوان درباره برنامه هاي انتخاباتی این ایستگاه رادیویی به مهر گفت: در این برنامه نامزدها با
حضور در استودیوي شبکه رادیویی جوان، به صورت صریح و شفاف پیرامون برنامه هاي خود با موضوع جوانان و مسائل مهمی چون

 
اشتغال و ازدواج این قشر را تبیین و تشریح می کنند. 

وي درباره زمان این گفتگوها بیان کرد: این گفتگوها در تاریخ هاي مشخص عصرها ساعت 19 و روز بعد ساعت 10 از آنتن شبکه

 
رادیویی جوان پخش می شود. 

مقصودي درباره محور این گفتگوها بیان کرد: هدف اصلی رادیو جوان این است که در کنار اطلاع رسانی بهنگام و صحیح، فضاي
جامعه جوان کشور را براي انتخابات ریاست جمهوري که انتخاباتی مهم و تاریخ ساز است آماده کند. از این رو جدول پخش برنامه
هاي رادیو جوان را از ابتداي سال به گونه اي طراحی کرده ایم که جوان ایرانی بتواند با شنیدن این برنامه ها، براي شرکت در

 
انتخابات ترغیب شود و انتخابی آگاهانه داشته باشد. 

برنامه هاي شبکه رادیویی جوان به صورت 24 ساعته روي موج FM 88MHz پخش می شود.



ثبت 126 فامنینی در سامانه رصد اشتغال

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/03/09

فرماندار فامنین گفت: سهم این شهرستان در زمینه اشتغال سامانه رصد در سال جاري 665 نفر بوده که تعداد 126 نفر ثبت
سامانه رصد شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از همدان، شماعی، فرماندار فامنین اظهار داشت: در
سال گذشته تعداد تعهد اشتغال شهرستان فامنین 657 نفر

 
بوده که تعداد 1055 نفر در سامانه ثبت شد. 

او افزود: این به دان معناست که 160 درصد نسبت به

 
تعهدات سال گذشته اشتغال ایجاد شده است. 

 
شماعی ادامه داد: از محل اشتغال روستایی مبلغ 248 میلیارد ریال جذب و زمینه اشتغال 566 نفر نیز از این محل ایجاد شده است. 

فرماندار فامنین یادآور شد: واحد هاي کارگري و فارغ التحصیلان نیز می توانند با مراجعه به سامانه از مزایاي طرح کارورزي و مشوق
بیمه کارفرمائی استفاده کنند



امضاء تفاهم نامه احیا مسئولیتهاي اجتماعی شرکتها

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر صمت در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان هاي منطقه آزاد تجاري صنعتی ماکو و صنایع کوچک و
شهرك هاي صنعتی ایران عنوان کرد: فرصت هاي بسیاري براي سرمایه گذاري در منطقه آزاد ماکو فراهم است/ تغییرات

مثبت در ریل صادراتی کشور طی 6 ماهه گذشته بوجود آمد

با حضور وزیر صمت در ارومیه صورت گرفت؛ امضاء تفاهم
نامه احیا مسئولیتهاي اجتماعی شرکتها اقتصاد ایران: وزیر
صمت در نشست امضاي تفاهم نامه همکاري بین سازمان
هاي منطقه آزاد تجاري صنعتی ماکو و صنایع کوچک و
شهرك هاي صنعتی ایران عنوان کرد: فرصت هاي بسیاري
براي سرمایه گذاري در منطقه آزاد ماکو فراهم است/
تغییرات مثبت در ریل صادراتی کشور طی 6 ماهه گذشته

 
بوجود آمد 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران ، در جریان سفر به استان آذربایجان غربی انجام شد؛ بازدید وزیر صمت از گروه صنعتی مارال

 
صنعت ارومیه/ ظرفیت قابل توجه این گروه براي جهش تولید با رفع موانع و هم افزایی دستگاههاي مرتبط 

 
در سومین روز از سفر به آذربایجان غربی انجام شد؛ افتتاح طرح توسعه صنایع سلماس نسج توسط وزیر صمت 

وزیر صمت در جمع خبرنگاران در خوي اعلام کرد: داخلی سازي 3.5 میلیارد یورویی در سال گذشته/ جلوگیري از واردات حدود 5.5

 
میلیارد یورو کالاهاي غیر ضروري به کشور 

 وزیر صمت در بازدید از کارخانجات نساجی خوي اعلام کرد: راه اندازي شهرك سنگهاي تزیینی در خوي با مشارکت ایدرو و بخش

 
خصوصی/هدفگذاري افزایش 20 استخراج معدن طلاي زرشوران/ اشتغال یکهزار نفري در کارخانجات نساجی خوي 

 در سومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی انجام شد؛ بازدید وزیر صمت از کارخانجات نساجی خوي/ واحد تولیدي با سرمایه

 
گذاري بانک صنعت و معدن و هدفگذاري اشتغال یک هزار نفري 

 در سومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی انجام شد؛ افتتاح واحد تولیدي شمش طلا و نقره در شهرستان خوي توسط وزیر

 
صمت/ طرحی براي تبدیل کنسانتره معدن طلاي ورزقان به شمش طلا در ناحیه صنعتی ایواوغلی 

 در سومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی انجام شد؛ بازدید وزیر صمت از منطقه آزاد و پایانه مرزي بازرگان/ گامهاي اساسی

 
براي روان سازي و تسهیل در تردد و ترانزیت بزرگترین پایانه مرزي کشور 

 
 حضور وزیر صمت در گلزار شهداي ارومیه و یادمان شهید باکري/ تجدید میثاق رزم حسینی با آرمان هاي والاي شهدا 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت: سال 1400 با رشد تولید آغاز شد/ تولید همه محصولات اصلی صنعتی و معدنی در فرودین ماه

 
مثبت بودند 

 رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان غربی در مجلس در شوراي گفتگوي دولت و بخش خصوصی استان آذربایجان غربی: وزارت صمت

 
مجاهدانه پاي کار تولید آمده است/ دستورات لازم براي عملیاتی شدن 2 تفاهم نامه اقتصاد مقاومتی در آذربایجان غربی داده شود 

سرمایه گذاري 14هزار میلیاردي بزرگترین واحد تولید«کریستال ملامین» کشور



همه ایتام شهرستان دره شهر صاحب مسکن شده اند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/03/09

موسی نژاد  گفت:همه ایتام شهرستان دره شهر صاحب مسکن شده اند و نیاز مسکن سایر مددجویان واجد شرایط شهرستان
نیز در صورت تهیه زمین امسال برطرف می شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از ایلام ،قنبر موسی نژاد  مدیرکل کمیته امداد ایلام
در نشست مشترك با امام جمعه و فرماندار دره شهر
گفت:دره شهر از شهرستان هاي خوب و موفق در خدمت
رسانی بهینه و مطلوب به نیازمندان است و این شهرستان
امسال در طرح ایران مهربان از شهرستان هاي موفق استان

 
بود. 

 
او اظهار کرد:امام جمعه و فرماندار شهرستان از همراهان خوب کمیته امداد در راستاي خدمت گذاري به محرومان هستند. 

موسی نژاد ادامه داد:در ماه مبارك رمضان امسال بیش از 2700 سبد کالا با همکاري دفتر امام جمعه، خیرین و تلاش همکاران در

 
بین نیازمندان دره شهر توزیع شده است. 

او عنوان کرد:خدمات متنوع کمیته امداد توانسته است بخش مهمی از نیاز هاي مددجویان را برطرف کند که در این زمینه میزان

 
مستمري امسال نسبت به سال گذشته حدود 60 درصد افزایش یافته است. 

موسی نژاد بیان کرد:در زمینه اشتغال امسال منابع مالی خوبی براي اشتغال در بین مددجویان و نیازمندان اختصاص داده شده که

 
حدود دوبرابر سال گذشته خواهد بود. 

او اعلام کرد:سال گذشته صد درصد منابع اشتغال کمیته امداد جذب شد و امسال هم آمادگی داریم حداکثر تا پایان آذرماه برنامه

 
هاي اشتغال زایی امداد را محقق کنیم. 

مدیرکل کمیته امداد ایلام یادآور شد:سال گذشته 2 هزار خانواده مددجو در استان به توانمندي رسیده و امسال نیز برنامه توانمندي و

 
خودکفایی 3 هزار خانوار دیگر در دستور کار قرار دارد. 

او افزود:ارتقاي فرهنگ توانمندسازي باید علاوه بر خانواده هاي مددجو، در بین مسئولان نیز توسعه یاید و نگاه مسئولان به مقوله
توانمندسازي نیازمندان نیز باید تغییر کند.



نامزدهاي ریاست جمهوري بخوانند/ پیشنهادهاي راهگشایی که رهبري مطرح

کردند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/03/09

گزیده هایی از سخنان رهبر انقلاب درباره مسائل اقتصادي کشور در سال هاي گذشته را می خوانید.

به گزارش حوزه احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی باشگاه
خبرنگاران جوان، یکی از دغدغه هاي اصلی رهبر معظم
انقلاب اسلامی در سخنرانی هاي مختلف سال هاي
گذشته، بهبود وضعیت اقتصادي کشور بوده است. ایشان
بارها راه هاي مختلف برون رفت از مشکلات اقتصادي
کشور را اعلام کرده اند و براي نجات از بحران اقتصادي بر

 
به کارگیري ظرفیت هاي داخلی خصوصا نخبگان تاکید کرده اند. 

رهبري بهره گیري از شرکت هاي دانش بنیان را رمز موفقیت در رشد اقتصادي و ثروت آفرین براي کشور می دانند. ایشان معتقد
هستند که افزایش قدرت پول ملی یکی از ارکان اقتدار کشور در زمینه اقتصاد بوده که به دلیل تصمیم هاي نادرست در سال هاي
گذشته از آن کاسته شده است. در ادامه گزیده اي از سخنان و تأکیدات ایشان در زمینه نوع مواجهه با مشکلات اقتصادي را مشاهده

 
می کنید. 

حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب در سخنرانی اسفند 99 اقتصاد را موضوع اصلی کشور خواندند و فرمودند: در سال هاي
اخیر شعار هر سال، موضوعی اقتصادي انتخاب شده، زیرا معیشت مردم حقاً دچار تنگی شده و در ماه هاي اخیر نیز کرونا، مشکلات را
بیشتر کرده است. سود حاصل از گرانی ها به جیب دلالان می رود، مسئولان باید مشکل معیشتی و گرانی را حل کنند. گرانی راه حل

 
دارد و بار ها در جلسات متعدد این نکات را تذکر داده و راه حل هاي مورد نظر کارشناسان را به مسئولان گفته ام. 

ایشان مدتی قبل از این سخنرانی نیز تاکید کردند که اگر با تلاش و ابتکار و با سینه سپر کردن در مقابل مشکلات بتوانیم بر تحریم
ها غلبه کنیم و طرف مقابل بی اثر شدن تحریم ها را ببیند، به تدریج دست از تحریم بر خواهد داشت. کارشناسان براي مشکلات
اقتصادي کشور راهکار هاي مشترکی دارند بنابراین مشکل، نداشتن یا ندانستن راهکار نیست، بلکه نیازمند همت، شجاعت و اهتمام
جدي و پیگیري هستیم، ما ظرفیت ها و توانایی هاي فراوانی براي بی اثر کردن تحریم ها داریم، به شرط آنکه بخواهیم و همت کنیم

 
و به دل مشکلات برویم. 

باید بنا را بر این بگذاریم که گشایشی از خارج انجام نخواهد شد؛ کسانی که برخی چشم امید به آن ها دارند با ما دشمنی می کنند،
ضمن آنکه شرایط داخلی آن ها به هیچ وجه روشن نیست و گرفتاري هاي اخیر، امکان صحبت و موضع گیري در مسائل بین المللی

 
را به آن ها نمی دهد و نمی توان روي حرف آن ها حساب و برنامه ریزي کرد. به بیگانگان نمی توان اطمینان کرد. 



سفره مردم در حال کوچک شدن است و مسئولان همچنان تماشاچی هستند در حالی که حل مشکلات نیازي به خارج ندارد و با
همانگی واحدي در دولت می تواند بخش عمده اي از مشکلات را مرتفع کرد؛ امروز در حالی گرانی ها جیب مردم را خالی می کنند

 
که مسولان وزات صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزي هم یک دیگر را مقصر عنوان می کنند. 

راهکار هاي رهبري براي نجات اقتصاد کشور از اقدامات آیت االله خامنه اي براي حل مشکلات اقتصادي و معیشتی، ارائه ي راهکار
هاي عملیاتی و اجرایی به مسئولین بوده است. ایشان براي تحقق الگوي اقتصاد مقاومتی، حل مشکلات مردم و ناکام گذاشتن دشمن
در اجراي توطئه هایش علیه کشور به کلیات اکتفا نکردند و موارد مشخصی را پیش روي مسئولین گذاشتند. مشخصا در سخنرانی 1
فروردین 95 بحث «اقدامات اساسی براي نجات اقتصاد کشور» از سوي ایشان مطرح شد که شامل «تمرکز بر فعالیت ها و زنجیره هاي
اقتصادي مزیت دار کشور»، « زنده کردن تولید داخلی»، «پرهیز از واردات تضعیف کننده ي تولید داخلی»، «پرهیز از هدردادن منابع
مالی پس از برجام»، «دانش بنیان شدن بخش هاي مهم و حساس اقتصادي»، «احیاي بخش هاي اقتصادي که قبلاً در آن ها سرمایه
گذاري شده»، «شرط انتقال فناوري در معاملات خارجی»، «شرط انتقال فناوري در معاملات خارجی»، «ارتقاي بهره وري انرژي» و

 
«نگاه ویژه به صنایع متوسط و کوچک» بود. 

ضرورت عمل به اصول اقتصاد مقاومتی/ حرف کافی نیست، حرکت لازم است از سوي دیگر طی این سال ها مطالبه رفع مشکلات
اقتصادي از مسئولین کشور و تذکر به آن ها در موارد گوناگون از جمله اقدامات رهبر انقلاب بوده است. مشخصا پس از ابلاغ سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی و پس از آنکه فعالیت ها و برنامه هاي لازم و منطبق بر این الگو آنچنان که باید و شاید از سوي مسئولین دنبال
نشد حضرت آیت االله خامنه اي صراحتا نارضایتی خود را اعلام نموده، به مسئولین امر تذکر دادند و از آن ها حرکت موثر را خواستند:
«از روزى که این سیاستهاى اقتصاد مقاومتى اعلام شده است و ذکر آن مکرّر گفته شده است، مسئولین مختلف -دولتى ها، مجلس
محترم، دستگاه هاى مختلف، مسئولان گوناگون- در مقام حمایت و ستایش از این سیاستهاى اقتصاد مقاومتى برآمده اند و مکرّر گفته
شده، لکن تجربه ى بنده به من میگوید که ستایش کافى نیست؛ تعریف کردن کافى نیست؛ حرکت لازم است. بله، افرادى مى آیند،
مى نشینند، در منبرهاى عمومى یا در جلسات خصوصى از مزایاى این اقتصاد مقاومتى مطالبى را بیان میکنند و غالباً هم درست

 
است، امّا خب باید اقدام کرد، عمل کرد.» (04/03/1393) 

 
بهترین روش برخورد با قاچاقچیان 

علاوه بر این، در موارد زیادي شاهد تذکرات مصداقی و بعضا عتاب آمیز ایشان در زمینه ي مسائل اقتصادي بوده ایم. به عنوان نمونه
در موضوعی، چون «قاچاق» که یکی از مسائل تخریب کننده ي اقتصاد ملی، تولید و اشتغال و معیشتِ خانواده هاي ایرانی است در
مقاطع مختلف به صراحت تذکر داده اند: «جلوي قاچاق باید گرفته بشود. البتّه آن کسانی که مسئول مبارزه با قاچاقند، سوراخ دعا را
گم نکنند! ما میگوییم بروید با باند هاي قاچاق مبارزه کنید.به بنده گزارش دادند که از فلان بندر -یک بندر مشخّصی- در روز مثلاً
سه هزار تا پنج هزار کانتینر وارد کشور میشود. از مجموع این سه هزار یا پنج هزار، فقط 150 کانتینر بازدید میشود! خب چرا؟ بقیّه
بازدید نمیشود و می آید؛ وقتی داخل انبار رفت، معلوم میشود که جنس قاچاق است که وارد شده است؛ (آن هم)از مبادي رسمی
کشور! حالا آنچه از مرز هاي غیررسمی وارد میشود که بحث دیگري است؛ یا از مناطق آزاد همین جور؛ باید جلوي این ها گرفته
بشود.» (1396/01/01) «(در موضوع)قاچاق، بنده به مسئولین گفته ام که آقاجان! وقتی شما آن باند قاچاقچی را پیدا میکنید و آن
جنس کلان قاچاق را که چند هزار تُن وزن آن است، وارد کشور میکنید، این جنس را جلوي چشم همه آتش بزنید؛ ضربه بزنید به

 
قاچاقچی، به جنس داراي مشابه داخلی.» (1395/05/11) 

 
بن بستی در کار نیست راه حل مشکلات اقتصادي مشخص است 



مقام معظم رهبري در مرداد سال 97 نیز گفتند: مشکلات اقتصادي و راه حل هاي آن معلوم است، هیچ بن بستی در کشور وجود
ندارد و مسئولان در هر سه قوه باید با تلاش، کار مشترك و استفاده از نظرات کارشناسان، مشکلات و فشار ها را از دوش مردم

 
بردارند. 

رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: وقتی ارز یا سکه به صورت غلط عرضه و تقسیم می شود، مشکلات فعلی به وجود می آید، زیرا
این قضیه دو طرف دارد، یک طرف آن فردي است که دریافت می کند و طرف دیگر آن کسی است که عرضه می کند. همه بیشتر به
دنبال آن فردي هستند که ارز یا سکه را گرفته است در حالی که تقصیر عمده متوجه آن فردي است که ارز یا سکه را با بی تدبیري
عرضه کرده است که از اقدامات اخیر قوه قضاییه نیز در واقع برخورد با کسانی است که با یک تخلف و خطاي بزرگ، زمینه ساز این

 
مسائل و کاهش ارزش پول ملی شده اند. 

در کشور هیچ بن بستی وجود ندارد، زیرا مشکلات کشور شناخته شده است و براي همه آن ها نیز راه حل هاي شناخته شده اي

 
وجود دارد و فقط باید مسئولان کمر همت ببندند. 

 
لزوم مقابله جدي با اژدهاي هفت سر فساد/ نقدینگی تهدیدي که می توان آن را به فرصت تبدیل کرد 

رهبر انقلاب طی یک سخنرانی نقدینگی عظیم را یکی از مشکلات اقتصادي کشور و ناشی از سیاست هاي اشتباه دانستند و گفتند:
همانگونه که خطاب به مسئولان گفتم، باید این نقدینگی به سمت تولید و بخش هاي صنعت، کشاورزي و مسکن هدایت شود و اگر

 
چنین کاري انجام شود، نقدینگی که امروز یک تهدید است، به فرصت تبدیل خواهد شد. 

ایشان با اشاره به نامه سال هاي پیش خود به سران سه قوه براي مقابله با فساد افزودند: فساد یک اژد هاي هفت سر است که باید با
آن به طور کامل و جدي مقابله شود، ضمن اینکه وقتی با فساد و مفسد مقابله می شود، قطعاً جیغ و داد هایی از گوشه و کنار بلند

 
می شود. 

رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بیانِ علنی این موضوع براي این است که همه بدانند، بناي نظام، برخورد قاطع و بدون ملاحظه با

 
مفسد است. 

 
 1397/05/22

رهایی از وابستگی اقتصاد به نفت؛ کلید حل مشکلات مادي کشور رهبر انقلاب در اولین روز سال 92: من هفده، هجده سال قبل به
دولتی که در آن زمان سر کار بود و به مسئولان گفتم، کاري کنید که ما هر وقت اراده کردیم، بتوانیم در چاه هاي نفت را ببندیم.

 
آقایان به قول خودشان "تکنوکرات" لبخند انکار زدند که مگر می شود؟! 

بهمن ماه 1398 رهبر انقلاب در دیدار با فرماندهان و کارکنان نیروي هوایی و نیروي پدافند هوایی ارتش جمهوري اسلامی ایران،
دوباره بر موضوع رهایی اقتصاد از نفت تاکید کردند و فرمودند: اگر مسئولان هشیارانه عمل کنند، می توان با استفاده از شرایط تحریم،

 
اقتصاد کشور را از وابستگی به نفت که عامل مهم بسیاري از مشکلات است، نجات داد. 

ایشان افزودند: البته برخی افراد باهوش در داخل هیأت حاکمه آمریکا، متوجه این موضوع هستند و گفته اند: نباید بگذاریم ایران
اقتصاد بدون نفت را تجربه کند و به همین دلیل، باید مسیري را باز بگذاریم تا اقتصاد ایران به کلی از پول نفت جدا نشود؛ بنابراین،



 
مسئولان به خصوص مسئولان اقتصادي باید در این خصوص هشیار باشند. 

 
راه ترغیب مردم به حضور در صحنه اقتصاد و روش ایجاد امنیت در این میدان 

ما اگر میخواهیم مردم در صحنه اقتصاد باشند، باید صحنه اقتصادي امنیت داشته باشد؛ اگر امنیت را میخواهیم، بایستی دست مفسد

 
و سوءاستفاده چی و دورزننده قانون و بسته بشود؛ مبارزهی با فساد این است؛ این باید جدي گرفته بشود.1394/10/20 

 
نسخه درمان اقتصاد شرطی که به دست رهبري نوشته شد 

نشریه خط حزب االله در شماره دویست و چهل و پنجم خود در مطلبی با تیتر «نسخه درمان اقتصاد» به بیانات رهبري و پاسخ ایشان

 
به پرسشی درباره "راه حل اصلی عبور از مشکلات فعلی اقصاد" پرداخته بود که جزئیات آن به شرح ذیل است: 

رهبر انقلاب: اگـر چنانچـه ایـن تفکر و روحیه خوداتکایی و اعتماد به نفس ملی کـه امـروز خوشـبختانه عمومیت پیـدا کـرده و
بخصـوص در بیـن قشـر جـوان تحصیلکـرده بـا عـزم و اراده رشـد پیـدا کـرده_ و این اعتماد به نیروي داخلـی در اقتصاد به همیـن
شـکل پیـش بـرود و امیدهـاي واهـی که گاهی انسـان مشـاهده می کنـد بـه بیـرون از مرز ها وجـود دارد و اقتصـاد کشـور را
شـرطی می کنـد نسـبت بـه تصمیم گیـري بیگانـگان، اگـر چنانچـه وجـود نداشـته باشـد یـا ضعیـف بشـود و اعتمـاد ملی افزایـش

 
پیـدا کنـد، بـه نظـر بنـده همـه ایـن مشـکلاتی کـه امـروز در اقتصـاد وجـود دارد قابـل رفـع و برطـرف کـردن اسـت. 

 
 99/4/22

 
تاکید بر ضرورت برخورد با کسانی که افسار ارز را گسیخته اند 

رهبر معظم انقلاب در سخنانی به مناسبت عید قربان 99 یادآورشدند: اینکه ارز افسار پاره کند و روزبه روز بالاتر رود اصلأ قابل قبول

 
نیست و این ماجرا بیش از اینکه دلایل اقتصادي داشته باشد دلایل امنیتی و سیاسی دارد. 

این حالتِ هر روز یک قیمت براي اجناس و افسار پاره کردن قیمت ارز براي کشور مضرّ است و افراد آشنا به مدیریت هاي اجرایی

 
معتقدند که این مسئله با برخورد دستگاه هاي اجرایی و در مواردي دستگاه قضایی قابل مهار است. 

در قضیه ارز، بانک مرکزي تلاش هاي زیادي انجام می دهد که ان شاءاالله موفق خواهد شد البته گزارش هاي مطمئنی وجود دارد که
دلایل سیاسی، امنیتی در افزایش قیمت ارز بیش از دلایل اقتصادي مؤثر است که در این صورت باید با کسانی که به این آتش دامن

 
می زنند، جداً مقابله شود. 

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و اعضاي مجلس خبرگان رهبري مورخ 1396/06/3، درباره پول ملی فرمودند: یکی از ارکان اقتدار
کشور اقتدار اقتصادي است. در اقتدار اقتصادي یکی از عناصر تشکیل دهنده ي عمده عبارت است از قدرت پول ملی. اگر بر اساس

 
تصمیم گیري هاي نادرست پول ملی تنزل پیدا کرد، این عقب رفت است. 

 
رمز شکوفایی رشد اقتصادي 

رهبر انقلاب اسلامی رشد اقتصادي حقیقی را در گرو تولید ثروت از طریق دانش و علم دانستند و خاطرنشان کردند: اگر شرکت هاي



دانش بنیان جدي گرفته شوند و از توسعه کمی و کیفی آن ها حمایت شود، بواسطه ثروت آفرینی از طریق علم، اقتصاد کشور به

 
شکوفایی حقیقی خواهد رسید. 1391/05/08 

دستور رهبر انقلاب به قانونگذاران در حوزه اقتصاد حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامی: نمایندگان در قانونگذاري و
عمل به وظایف اساسی خود مسائل مهمی همچون «اولویت هاي کشور، رفع مشکلات مردم بویژه طبقات ضعیف و متوسط،

 
تأثیرناپذیري از دیدگاه هاي غربی، انقلابی گري و پرهیز از اشرافی گري» را مورد توجه کامل قرار دهند. 

 
30 خرداد 1397 

 
هر دولت از خود یک نام نیک به یادگار بگذارد 

صفحه توییتر منتسب به دفتر رهبر معظم انقلاب نوشت: بعضی کار هاي اساسی را که در این دولت ممکن است جواب ندهد، براي
دولت بعد به یادگار بگذارید؛ بگذارید بعدا با نام نیک از شما یاد بشود. مثلا اصلاح ساختار بودجه یا اصلاح نظام بانکی و مالیاتی یا

 
اصلاح قانون اجراي سیاست هاي اصل 44؛ این ها کار هاي ماندگاري است که بعد از شما میماند. شهریور 99 

 
و در پایان... 

این روزها فضاي سیاسی کشور درگیر انتخابات ریاست جمهوري 1400 است و تا چند هفته دیگر دولت سیزدهم با راي مستقیم مردم
مشخص می شود. نگاهی گذرا به تبلیغات و شعارهاي کنونی 7 نامزد انتخابات ریاست جمهوري نشان از وجود مشکلات اقتصادي و
بهبود معیشت مردم در کانون اصلی شعارها و فعالیتهاي انتخاباتی شان دارد. رهبر انقلاب تاکنون بارها به مسئولان تاکید کرده اند که
باید رفع مشکل اقتصادي مردم در اولویت باشد زیرا آنها همه چیزند و باید حالشان خوب باشد. بنابراین در ارائه راهکارها براي برون
رفت از مشکلات کنونی اقتصادي کشور توجه و تأکید بر بیانات رهبري در این حوزه براي دولت سیزدهم از اهمیت بالایی برخوردار

است.



طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب در آذربایجان غربی افتتاح

شد

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/03/09

با تسهیلات 185 میلیارد ریالی بانک صنعت و معدن و با حضور وزیر صمت؛ طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب در

 
آذربایجان غربی افتتاح شد  

با حضور رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب با تسهیلات 185 میلیارد ریالی

 
بانک صنعت و معدن در استان آذربایجان غربی افتتاح شد. 

به گزارش شما و اقتصاد به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، وزیر صنعت، معدن و تجارت در بازدید از شرکت تولیدي
فرش صنعتی افشار زرینه و ستاره افشار میاندوآب اظهار داشت: ظرفیت تولید فرش صنعتی در کشور طی 10 سال گذشته 2.5 برابر

 
شده و از 52 میلیون مترمربع به 142 میلیون مترمربع رسیده است. 

 
  



 
 

رزم حسینی با بیان اینکه فرش ماشینی یک کالاي کاملا صادرات محور و بومی است، بیان داشت: حدود هزار واحد صنعتی در این

 
زمینه در کشور وجود دارد که در سه شیفت کاري هم اکنون فعالیت کرده و زمینه اشتغال خوبی را در کشور فراهم کرده اند. 

وي با بیان اینکه همه این واحدها تولیدات خود را صادر هم می کنند، افزود: صادرات فرش در سال گذشته نسبت به سال ماقبل آن

 
26 درصد افزایش داشته است. 

وي با اشاره به اینکه آذربایجان غربی در حوزه صنایع و معادن پیشرفت قابل توجهی دارد، اظهار داشت: میاندوآب در عرصه تولید

 
صنعت فرش فعال و حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

وي با اشاره به دغدغه هاي کارآفرینان و فعالان فرش صنعتی در رابطه با رفع تعهدات ارزي نیز گفت: پس از آبان ماه سال گذشته در
راستاي مصوبات وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ستاد اقتصادي، تمامی صادر کنندگان که تعهد ارزي و یا پرونده قضایی تا

سال 1397 داشتند، ملزم شدند از محل واردات و صادرات خود، واردات انجام دهند و یا آن را به دیگران واگذار کنند.



امضاي تفاهم نامه سه جانبه میان کمیته امداد، سازمان آموزش فنی و حرفه اي

و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/03/09

با حضور معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد انجام شد؛ امضاي تفاهم نامه سه جانبه میان کمیته امداد، سازمان آموزش فنی

 
و حرفه اي و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 

 تفاهم نامه سه جانبه میان کمیته امداد، سازمان آموزش فنی و
حرفه اي و شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با هدف آموزش،

 
توانمندسازي و اشتغال مددجویان به امضا رسید. 

 
آنچه دیگران میخوانند : 

 
- فیلم نامتعارف جوانه دلشاد لب ساحل جنجالی شد + ویدئو 

 
- برگزاري برنامه نامزدهاي انتخاباتی آغاز شد 

 
- اولین اخبار در رابطه با واکسیناسیون دوم هنرمندان 

 
- بهنوش بختیاري از شوهرش طلاق گرفت؟ 

به گزارش شما و اقتصاد به نقل از پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، تفاهم نامه سه جانبه با هدف آموزش، توانمندسازي و توسعه
اشتغال مددجویان با حضور حجت االله عبدالملکی، معاون اشتغال کمیته امداد، احمد محمدي، مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفت

 
خیز جنوب و علی اوسط هاشمی، رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور به امضا رسید. 

 
  

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در این مراسم با بیان اینکه توسعه زمینه هاي همکاري مشترك در حوزه هاي اجتماعی،
آموزشی، پژوهشی و فناوري میان سازمان آموزش فنی و حرفه اي، کمیته امداد و شرکت ملی مناطق نفت خیز از اهداف این تفاهم
نامه است، گفت: آموزش و به کارگیري مددجویان در 6 استان هدف شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در این تفاهم نامه پیگیري

 
می شود. 

 
  

وي با اشاره به اینکه کمیته امداد مددجویان واجد شرایط را براي دوره مهارت آموزي به سازمان آموزش فنی و حرفه اي معرفی
خواهد کرد، افزود: شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب متعهد شده است مطابق استاندارها و  پس از کسب گواهی صلاحیت حرفه اي

 
این مددجویان را در شرکت هاي زیر مجموعه بکارگیري کند. 

 
  



عبدالملکی با تاکید بر اینکه این تفاهم نامه به صورت همزمان به رونق تولید افزایش اشتغال و رفع فقر در کشور کمک خواهد کرد،
ادامه داد: کمیته امداد به عنوان یکی از تامین کنندگان نیروي انسانی متخصص در کشور در سال هاي اخیر یک سوم اشتغال کشور را

 
ایجاد کرده است. 

 
  

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد ایجاد اشتغال پایدار را مهمترین ماموریت این نهاد دانست و اظهار کرد: سیاست هاي کلان
کشور و چهارچوب هاي مسئولیت هاي اجتماعی باید به سمت توانمندسازي هدایت شود که این تفاهم نامه سه جانبه یک الگوي

 
مناسب در این زمینه است. 

 
  

وي با بیان اینکه بخش زیادي از اشتغال زایی در کمیته امداد از طریق آموزش هاي فنی و حرفه اي محقق می شود، افزود: حدود 60

 
درصد آموزش هاي مددجویان با همکاري این سازمان انجام شده است. 

 
  

عبدالملکی با اشاره به اینکه کمیته امداد در 6 استان هدف این تفاهم نامه، جمعیت تحت حمایت زیادي دارد، گفت: پیش بینی ما این
است که حدود سه هزار نفر از مددجویان در قالب این تفاهم نامه پس از آموزش و کسب صلاحیت حرفه اي در شرکت هاي مختلف

مناطق نفت خیز جنوب مشغول به کار شوند.



پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط

انقلابی خواهد بود

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/03/09

محترمی گفت:  پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی خواهد بود و منطق
رزمایش جهادگران براي امیدآفرینی کاملا قرآنی و بر اساس وعده هاي خداوند به مستضعفین و مکتب شهید حاج قاسم

سلیمانی است.

به گزارش دیار آفتاب؛ امید محترمی مسئول بسیج سازندگی استان
مرکزي در آغاز رزمایش بزرگ " جهاد امیدآفرینی، مشارکت
حداکثري" در استان مرکزي با حضور سردار نصرت االله سیف نماینده
سازمان بسیج مستضعفین، سردار محسن کریمی فرمانده سپاه روح
االله، سردار رضا کریمی فرمانده تیپ 71 مردم پایه سپاه روح االله و
حضور ویدئو کنفرانسی رده ها، یگان ها ، نواحی شهرستانی سپاه و
شوراهاي جهادي استان مرکزي برگزار شد گفت: امید آفرینی و ایجاد

شور و نشاط انقلابی یکی از برنامه هاي مهم بسیج و سپاه در طول این سالها بوده که بسیج سازندگی با تکیه بر ظرفیت هاي خود در

 
این راستا نقش آفرینی می کنند. 

محترمی اظهار کرد: گروه هاي جهادي مهمترین ظرفیت بسیج سازندگی هستند که همچون سرمایه اي ارزشمند علاوه بر اینکه منشا

 
خدمات و برکات موثر بوده اند تهدیدات و توطئه ها را خنثی سازي کرده اند. 

وي ادامه داد: امروز گروه هاي جهادي براي امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی با همه توان در صحنه حاضر هستند که در این راستا

 
رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان "جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري" برنامه ریزي و از امروز اجرا می شود. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي بیان کرد: یکی از مهمترین اهداف برگزاري رزمایش بزرگ "جهاد امیدآفرینی، مشارکت
حداکثري" ایجاد امید و تقویت ارتباط و اعتماد مردم به نظام اسلامی است که علاوه بر امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی میتواند

 
برکات بسیاري داشته باشد. 

وي ادامه داد: امروز به برکت خدمات صادقانه و بی منتی که گروه هاي جهادي به مردم در سایر مناطق استان ارائه داده اند یک نفوذ

 
کلام و اعتبار ارزشمند بین مردم و ولی نعمتان کسب کرده اند که آن را براي امیدآفرینی پاي کار خواهند آورد. 

محترمی اضافه کرد : اخلاص، نیت هاي خالصانه ،سادگی و ساده زیستی که مردم از گروه هاي جهادي دیده اند موجب شده
جهادگران بسیجی یک جایگاه ارزشمند بین مردم کسب کنند که امروز این ظرفیت عظیم براي انقلاب و رفع توطئه هاي دشمنان به

 
میدان می آید. 



وي افزود: اقدامات گسترده اي که در حوزه گروه هاي جهادي، ایجاد اشتغال، اجراي پروژه هاي محرومیت زدایی و سازندگی، نهضت
کمک مومنانه و سایر خدمات جهادگران بسیجی انجام شده موجب شده در طی سالیان اخیر جهادگران بیش از 90 درصد از مناطق

 
روستایی و مناطق محروم خدمات موثر ارائه دهند. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي بیان کرد: امروز به واسطه خدمات گوناگونی که در سایر مناطق استان ارائه شده یک حلقه

 
اتصال مطلوبی بین مردم و گروه هاي جهادي ایجاد شده که باید در راستاي امیدآفرینی و نشاط انقلابی پاي کار بیاید. 

وي ادامه داد: از آغاز رزمایش بزرگ" جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري" شاهد یک اعزام گسترده جهادگران بسیجی به مناطق
محروم و اجراي پروژه ها و نهضت خدمت رسانی خواهیم بود که علاوه بر نقش آفرینی 25 هزار جهادگر سایر اقشار مختلف نیز در آن

 
مشارکت خواهند داشت. 

محترمی گفت:  پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی خواهد بود و منطق رزمایش

 
جهادگران براي امیدآفرینی کاملا قرآنی و بر اساس وعده هاي خداوند به مستضعفین و مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی است. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي بیان کرد: امیدآفرینی علاوه بر اینکه یکی از جهادهاي مقدس در شرایط فعلی است از مهمترین
مطالبات مقام معظم رهبري می باشد و لذا این رزمایش یک فرصت بسیار ارزشمند براي ما فراهم آورده که از آن باید به نحو احسن

 
استفاده کنیم. 

وي بیان کرد: گروه هاي جهادي در سخت ترین شرایط به طور عملی ثابت کردند پاي کار مردم هستند و امروز گروه هاي جهادي

 
تمام آبرو و توان خود را براي امیدآفرینی و نشاط انقلابی به میدان خواهد آورد. 

وي خاطرنشان کرد: امیدآفرینی گام برداشتن در مسیر تمدن اسلامی و موجب رشد روز افزون انقلاب اسلامی در همه ابعاد خواهد شد

 
و گروه هاي جهادي افتخار می کنند که در این مسیر گام بر می دارند و به فضل الهی پیروزي کامل مستضعفین نزدیک خواهد بود. 

انتهاي پیام



اعطاي تسهیلات به مجتمع فر آوري خرما بم (دهکده خرما )

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون صندوق کارافرینی کشور:تا کنون با پرداخت 130 میلیارد تومان تسهیلات هزار طرح در استان کرمان به بهره برداري
رسیده است

به گزارش خبر گزاري صداوسیما مرکز کرمان؛ معاون صندوق کارافرینی کشوردر سفر به بم گفت: تا کنون با پرداخت 130

 
میلیاد تو مان تسهیلات 1000 طرح در استان کرمان به بهره برداري رسیده است. 

 
سیدي در سفر به بم همچنین از پرداخت تسهیلات به مجتمع فر آوري خرما(دهکده خرما )خبر داد. 

 
دانلود 

 
 {sepehr_media_6510199_400_300$}

 
در این سفر کارگاه تولید ظروف سفال با هزینه 500 میلیون تومان در بم به بهره برداري رسید . 

همچنین با حضور مشاورصندوق کار آفرینی امیدکشور، در رابریک اقامتگاه بومگردي با هزینه 350میلیون تومان ازاعتبارات روستایی

 
این صندوق افتتاح شد. 

 
با مشارکت صندوق کارآفرینی امید یک مجتمع گردشگري و تالار رستوران در نرَماشیر افتتاح وزمینه اشتغال 10نفر فراهم شد. 

به گفته آقاي مشکی فرماندار نرماشیر براي ایجاد اشتغال پایدار در مناطق محروم این مجتمع با زیربناي 2هزار مترمربع و اعتبار
20میلیارد ریال با همکاري صندوق کارآفرینی امید در مرکز شهر نرماشیر ساخته شده و به دو سالن بزرگ مجهز است.



تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

 
وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

ایرنا: از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، «محمد
شریعتمداري» در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی
هاي تهران و البرز اظهار داشت: در 40 روز آینده باید براي
تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها، ریل

 
گذاري تثبیت شده اي بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي
توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات،

 
ارتباطات و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

 
تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

به گزارش ایرنا، در قانون کار کشور بر لزوم ایجاد مؤسسات کاریابی اشاره شده و وزارت تعاون به استناد ماده 119 قانون کار مکلف به

 
ایجاد مراکز خدمات اشتغال با هدف ثبت نام از جویندگان کار، کسب فرصت هاي شغلی و به کارگماري آنان شده است. 

هم اکنون 820 موسسه کاریابی در کشور فعال است.



آغاز رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان «جهاد امیدآفرینی،

مشارکت حداکثري»

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/03/09

 به گزارش خبرگزاري فارس از اراك سردار محسن کریمی
بعداز ظهر امروز در آغاز رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» در استان مرکزي با حضور سردار نصرت االله سیف
نماینده سازمان بسیج مستضعفین و حضور ویدئوکنفرانسی رده ها، یگان ها و نواحی سپاه و شوراهاي جهادي استان مرکزي اظهار
کرد: یکی از مهمترین شاخصه هایی که براي نقش آفرینی مردم در مدیریت صحنه هاي مختلف باید مورد توجه باشد امیدآفرینی و

 
ایجاد نشاط انقلابی است چراکه اگر مردم امید به آینده اي روشن و درخشان داشته باشند حماسه هاي ماندگاري خلق خواهند کرد. 

وي افزود: انقلاب اسلامی احیاگر امید در بین مستضعفین بود و به وضوح می بینیم ملت قهرمان ایران به واسطه امیدي که انقلاب
اسلامی ایجاد کرد توانستند در صحنه هاي بزرگی همچون دفاع مقدس، جنگ هاي روانی و فرهنگی دشمنان، تحریم هاي ظالمانه،

 
جنگ اقتصادي و بیماري کرونا پیروز و موفق بیرون بیایند. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي بیان کرد: گروه هاي جهادي در طی این سال ها همواره احیاگر امید در بین مردم و خصوصاً

 
مناطق محروم بوده اند و با اقدامات اثرگذار خود نقش تعیین کننده اي در تحقق اهداف و آرمان هاي نظام اسلامی ایفا کرده اند. 

کریمی ادامه داد: در شرایط فعلی کشور امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی در بین مردم و خصوصاً مناطق محروم یک اولویت مهم و

 
همچون جهاد مقدس است که همه ظرفیت ها باید در این راستا به کارگیري شود. 

وي اضافه کرد: نیازمند این هستیم مردم بیش از هر زمانی به آینده نظام اسلامی و جبهه حق امیدوار شوند چراکه این امید بر اساس

 
وعده هاي خداوند به مستضعفین است و نمودهاي آن امروز به وضوح در مناطق اسلامی قابل نمایش است. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي تأکید کرد: اتفاقاتی که امروز در منطقه و جهان اسلام شاهد هستیم نویدبخش پیروزي هاي
بزرگ است و از یک طرف پیروزي ملت مقاوم فلسطین در جنگ 12 روزه و از طرف دیگر خلق حماسه ملت سوریه در انتخابات براي

 
جبهه مقاومت بسیار امیدبخش و دلگرم کننده بود. 

کریمی گفت: پیروزي هاي جبهه اسلام در منطقه امید و نشاط را در جبهه مقاومت احیاء کرد و البته درس هاي بسیار زیادي به ملت



 
هاي مسلمان آموخت که یکی از آنها پیروزي همیشگی جبهه حق در برابر جبهه باطل است. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از تجربه هاي موفقی که به برکت کنگره شهداي استان براي انجام اقدامات بزرگ کسب شده برگزاري
رزمایش هاي خدمت رسانی با محوریت گروه هاي جهادي و مشارکت اقشار مردم بود که در طی این سال ها در مقاطع و مناسبت

 
هاي مختلف در استان تکرار شد. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي اظهار داشت: رزمایش جهادگران عاشورایی یکی از بزرگترین اقدامات در ذیل کنگره شهدا بود که
این تجربه موفق در طول این سال ها استفاده شد و امروز براي ایجاد امیدآفرینی و نشاط انقلابی براي خلق حماسه هاي مهم در آینده

 
پاي کار می آید. 

کریمی یادآور شد: رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» با هدف ایجاد شور و
نشاط انقلابی در سطح استان مرکزي به همت 1 هزار و 200 گروه جهادي در عرصه هاي مختلف و مشارکت اقشار مردم استان

 
مرکزي از امروز برگزار می شود. 

وي افزود: انتظاري که از برگزاري رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» داریم این است که گروه هاي جهادي در
سایر مناطق استان مرکزي علاوه بر اینکه رویکرد خدمت رسانی بی منت به مردم و ولی نعمتان انقلاب را داشته باشند در راستاي

 
امیدآفرینی مردم و ایجاد نشاط انقلابی تلاش کنند و براي این امر مهم پیوست هاي فرهنگی و اجتماعی ارائه دهند. 

به گزارش فارس امید محترمی مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي نیز گفت: امیدآفرینی و ایجاد شور و نشاط انقلابی یکی از برنامه
هاي مهم بسیج و سپاه در طول این سال ها بوده که بسیج سازندگی با تکیه بر ظرفیت هاي خود در این راستا نقش آفرینی می کنند.

 
 

 
  

وي افزود: گروه هاي جهادي مهمترین ظرفیت بسیج سازندگی هستند که همچون سرمایه اي ارزشمند علاوه بر اینکه منشأ خدمات و

 
برکات مؤثر بوده اند تهدیدات و توطئه ها را خنثی سازي کرده اند. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي بیان کرد: امروز گروه هاي جهادي براي امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی با همه توان در صحنه



حاضر هستند که در این راستا رزمایش بزرگ جهادگران استان مرکزي با عنوان «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» برنامه ریزي

 
و از امروز اجرا می شود. 

محترمی ادامه داد: یکی از مهمترین اهداف برگزاري این رزمایش بزرگ ایجاد امید و تقویت ارتباط و اعتماد مردم به نظام اسلامی

 
است که علاوه بر امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی می تواند برکات بسیاري داشته باشد. 

وي اضافه کرد: امروز به برکت خدمات صادقانه و بی منتی که گروه هاي جهادي به مردم در سایر مناطق استان ارائه داده اند یک نفوذ

 
کلام و اعتبار ارزشمند بین مردم و ولی نعمتان کسب کرده اند که آن را براي امیدآفرینی پاي کار خواهند آورد. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي تصریح کرد: اخلاص، نیت هاي خالصانه، سادگی و ساده زیستی که مردم از گروه هاي جهادي
دیده اند موجب شده جهادگران بسیجی یک جایگاه ارزشمند بین مردم کسب کنند که امروز این ظرفیت عظیم براي انقلاب و رفع

 
توطئه هاي دشمنان به میدان می آید. 

محترمی ادامه داد: اقدامات گسترده اي که در حوزه گروه هاي جهادي، ایجاد اشتغال، اجراي پروژه هاي محرومیت زدایی و سازندگی،
نهضت کمک مومنانه و سایر خدمات جهادگران بسیجی انجام شده موجب شده در طی سالیان اخیر جهادگران بیش از 90 درصد از

 
مناطق روستایی و مناطق محروم خدمات مؤثر ارائه دهند. 

وي اضافه کرد: امروز به واسطه خدمات گوناگونی که در سایر مناطق استان ارائه شده یک حلقه اتصال مطلوبی بین مردم و گروه هاي

 
جهادي ایجاد شده که باید در راستاي امیدآفرینی و نشاط انقلابی پاي کار بیاید. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي گفت: از آغاز رزمایش بزرگ «جهاد امیدآفرینی، مشارکت حداکثري» شاهد اعزام گسترده
جهادگران بسیجی به مناطق محروم و اجراي پروژه ها و نهضت خدمت رسانی خواهیم بود که علاوه بر نقش آفرینی 25 هزار جهادگر

 
سایر اقشار مختلف نیز در آن مشارکت خواهند داشت. 

محترمی اظهار کرد: پیوست فرهنگی فعالیت هاي خدماتی جهادگران امیدآفرینی و ایجاد نشاط انقلابی خواهد بود و منطق رزمایش

 
جهادگران براي امیدآفرینی کاملاً قرآنی و بر اساس وعده هاي خداوند به مستضعفین و مکتب شهید حاج قاسم سلیمانی است. 

وي تأکید کرد: امیدآفرینی علاوه بر اینکه یکی از جهادهاي مقدس در شرایط فعلی است از مهمترین مطالبات مقام معظم رهبري می

 
باشد و لذا این رزمایش یک فرصت بسیار ارزشمند براي ما فراهم آورده که از آن باید به نحو احسن استفاده کنیم. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي خاطرنشان کرد: گروه هاي جهادي در سخت ترین شرایط به طور عملی ثابت کردند پاي کار

 
مردم هستند و امروز گروه هاي جهادي تمام آبرو و توان خود را براي امیدآفرینی و نشاط انقلابی به میدان خواهد آورد. 

محترمی بیان داشت: امیدآفرینی گام برداشتن در مسیر تمدن اسلامی و موجب رشد روزافزون انقلاب اسلامی در همه ابعاد خواهد
شد و گروه هاي جهادي افتخار می کنند که در این مسیر گام برمی دارند و به فضل الهی پیروزي کامل مستضعفین نزدیک خواهد

 
بود. 

انتهاي پیام/





تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی

منبع: صداي پولشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک گفت: "همکاري شرکت ملی پست و بانک ها در ارائه
خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق می بخشد." به گزارش صداي پول از روابط عمومی شرکت

ملی پست؛ رمضانعلی سبحانی فر در آیین انعقاد تفاهم نامه پست و پست بانک که صبح امروز نهم ...

 
تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی  

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک گفت:
"همکاري شرکت ملی پست و بانک ها در ارائه خدمت به مشتریان، جایگاه

 
واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق می بخشد." 

به گزارش صداي پول از روابط عمومی شرکت ملی پست؛ رمضانعلی
سبحانی فر در آیین انعقاد تفاهم نامه پست و پست بانک که صبح امروز نهم
خرداد 1400 با حضور بهزاد شیري مدیرعامل شرکت پست بانک انجام شد،

 
شبکه پستی کشور را داراي ظرفیت هایی بی شمار براي ارائه خدمات اجرایی به نیابت از بانک ها در سراسر کشور دانست. 

رئیس هیئت مدیره شرکت ملی پست با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه کشور با موضوع واگذاري خدمات نیابتی در راستاي تحقق
دولت الکترونیک و همچنین دستاوردهاي مثبت همکاري پست با سایر بانک ها، عنوان کرد: "برون سپاري خدمات فیزیکی بانک ها به

 
پست از زمینه هاي مهم همکاري دو مجموعه است." 

معاون وزیر ارتباطات، خدمات گسترده پست در سراسر کشور به ویژه مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته را یادآور شد و گفت: "
ارائه خدمات بانکی به کمک پست در محل سکونت مشتریان گامی مهم در راستاي ارایه خدمات مطلوب تر  و رضایت بخش است که

 
تاثیر بسزایی در کاهش هزینه ها دارد.” 

سبحانی فر خدماتی از قبیل احراز هویت مکانی، افتتاح حساب، توزیع کارتهاي مشتریان، ارسال دسته چک و توزیع اخطاریه ها و
ابلاغیه ها، استفاده از زیرساخت شبکه پرداخت بانکداري الکترونیک توسط موزعین شرکت ملی پست و بهره برداري از ظرفیت

 
شرکتهاي پرداخت الکترونیک psp طرف قرارداد با پست بانک را از جمله مفاد این تفاهم نامه برشمرد. 

مدیرعامل شرکت پست بانک نیز ضمن ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه، با اشاره به جایگاه مهم پست به عنوان سازمانی
امانتدار که مورد اعتماد جامعه است، گفت: "باوجود تحولات عصر حاضر و ظهور فضاي دیجیتال، پست نه تنها جایگاه خود را از دست
نداد، بلکه با انجام مأموریت هاي جدید همراه با ارزش افزوده هاي بیش تر، دستاوردهاي ارزنده اي را براي کشور رقم زد که به عنوان

 
بازوي اصلی حاکمیت و در کنار مردم، اطمینان خاطر بیش تري را در جامعه، نهادینه ساخت." 



بهزاد شیري حضور شرکت ملی پست را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته یادآور شد و گفت: "پست به عنوان بزرگترین متولی
لجستیک کشور می تواند در رفاه حال روستاییان و گسترش اشتغال و کسب و کارهاي خانگی با کمک پست بانک نقشی مهم ایفا

 
نماید." 

وي افزود: "همکاري شرکت ملی پست و پست بانک در ارائه خدمت به مشتریان، تجربه اي است که رضایتمندي مخاطبان را در پی

 
دارد و خواستار سرعت بخشی به اجراي این تفاهم نامه شد." 

عضو هیئت مدیره شرکت ملی پست نیز در مراسم امضاي تفاهمنامه با پست بانک گفت: " طبق گزارش ها در حال حاضر حدود 25

 
میلیون جمعیت روستایی در کشور وجود دارد و سرپرستان خانوارهاي روستایی عمدتا داراي  حساب پست بانک هستند." 

زرگوش ادامه داد : "از اینرو در حال حاضر برنامه راه اندازي روستا بازار را در دستور کار قرار داده ایم که هم می تواند کسب و کار

 
روستائیان را رونق ببخشد و هم اقدامی در مسیر افزایش فعل و انفعالات مالی در روستاهاست." 

وي با اشاره به اتمام مدت زمان آزمایشی اساسنامه پست بانک به عنوان بانک تخصصی وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، خواستار

 
 تجمیع حسابهاي تمامی شرکتهاي تابعه وزارت  ارتباطات در اصلاح جدید اساسنامه پست بانک شد. 

عضو هیئت مدیره شرکت ملی پست خاطر نشان کرد:  "اگر مجوز جابه جایی حساب در قالب یک مصوبه از بانک مرکزي اخذ شود
نقش پست در حوزه رونق کسب و کارها افزایش خواهد یافت.



اگر روحانی نبود| راه آهن استراتژیک غرب کشور براي خوشایند اروپا تعطیل

شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/03/09

 به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، ماجراي راه آهن
غرب کشور، داستان دنباله داري است. پروژه اي که روزگاري قرار بود نقطه نهایی اتصال شرق و غرب کشور باشد تا از این راه زائران و

 
مسافران حرم رضوي پابوس تربت حسینی شوند.  

اما سال هاي زیادي از این طرح می گذرد و هنوز میخ هاي اجراي این راه آهنی به زمین خوب کوبیده نشده است. پروژه راه آهن
استراتژیک «تهران-بغداد» که بیش از 605 کیلومتر است و قرار است از اراك به کرمانشاه رسیده و با عبور از شهرهاي کنگاور، صحنه،

 
کرمانشاه، سرپل ذهاب و قصرشیرین و در انتها در مرز خسروي آرام بگیرد، هنوز اجرایی نشده و داستان آن ادامه پیدا می کند. 

صرفنظر از ابعاد اقتصادي، صنعتی و مالی آن، ضرورت این پروژه در ایام محرم و روزهاي نزدیک به اربعین حسینی بیش از پیش حس
می شود. وقتی که زائران لنگ چند اتوبوس می شوند و جاده هاي آسفالته ناي بله گفتن به چرخ هاي خشن ماشین ها را ندارد، آن
موقع است که نبود جاده آهنی و واگن هاي طول و درازش که آرام آرام مسیرش را به سمت کرمانشاه و پس از آن مرز خسروي (که

 
نزدیک ترین مرز ایران به عراق است) می پیماد حس می شود. 

 
 

راه آهن راهبردي غرب کشور که قرار است ایران را به عراق متصل کند. این راه آهن تا مرز خسروي در استان کرمانشاه امتداد خواهد



 
داشت. خسروي، نزدیک ترین مرز ایران با عراق است. کربلا از مرز خسروي فقط 293 کیلومتر فاصله دارد. 

 
کرمانشاه دروازه کربلا 

به گفته فرمانده پلیس راه کشور، در سال 97 حدود 2 میلیون زائر از ایران در پیاده روي اربعین شرکت کردند که 61 درصد آنان از

 
مرز مهران، 22 درصد از شلمچه، 13 درصد از چذابه و 4 درصد هم به صورت هوایی وارد عراق شدند. 

سردار سید تیمور حسینی همچنین گفته «از این تعداد بیش از 700 هزار زائر از مسیر کرمانشاه راهی مرز مهران سپس عراق شدند و

 
حدود 800 هزار زائر هم در مسیر بازگشت از کرمانشاه تردد کردند.» 

فرمانده پلیس راه کشور همچنین پیشنهاد کرده که مرز خسروي در کرمانشاه گزینه نخست زائران باشد چرا که «زائران اربعین
حسینی براي رسیدن به مرز خسروي مسیر کمتري را طی می کنند و زیرساخت هاي ارتباطی این مسیر هم حدود 90 درصد بهتر از

 
مرز مهران است.» 

از طرفی رئیس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي آمار ها نشان می دهد که بیشترین تردد زائران از مرز مهران و خسروي است،
به طوري که در مرز مهران یک میلیون تردد و در مرز خسروي 300 تا 400 هزار تردد ثبت شده است. مجموعاً یک میلیون و صدهزار

 
نفر؛ این تعداد نفراتی است که پیش بینی می شود از کرمانشاه راهی کربلا شوند.  

 
  

 
 

 
فیلم| در 29 اسفند ماه 96 راه آهن کرمانشاه به شبکه سراسري وصل شد، اما ادامه پروژه با کندي بسیاري همراه است 

 
چرخ هاي ناآرام، جاده هاي بی قرار و تصادفات مرگ بار 

در سال (97) بیش از 2 میلیون نفر براي زیارت عتبات عالیات به عراق سفر کرده اند و بر اساس اعلام جانشین یگان ویژه ناجا سال
هاي آتی نیز شاهد افزایش زائران در مرزها رسمی کشور خواهیم بود.این حجم از بار در جاده هاي پر پیچ و خم غرب کشور، باعث

 
افزایش تصادفات جاده اي هم شده است. 

هرچند رئیس پلیس راه راهور ناجا از کاهش تلفات جاده اي در مرزها خبر داده است، اما متاسفانه افزایش حجم مسافران، نبود
زیرساخت مناسب و چند عامل دیگر موجب شده که در چندسال گذشته شاهد مرگ و میر زائران عتبات عالیات در محورهاي غربی

 
کشور باشیم و این مسئله یکی دیگر از ضروریات ایجاد هرچه سریعتر راه آهن راهبري تهران-بغداد است. 

0:00



 
زائران سفر راحت را از دست داده اند و تجار ایرانی بازار مصرفی عراق را/ رمز عبور: راه آهن! 

مسئله راه آهن راهبردي تهران-بغداد تنها منحصر به زائران عتبات نمی شود، عدم توجه به نقش حمل و نقل ریلی در افزایش بهره
وري و کاهش هزینه هاي تولید و صادرات در حالی صورت می گیرد که ظرفیت صادراتی سالانه استان کرمانشاه بیش از 3 میلیارد

 
دلار عنوان شده است. 

 بیشترین تردد زائران از مرز مهران و خسروي است به طوري که در مرز مهران یک میلیون و تردد و در مرز خسروي 300 تا 400
هزار تردد ثبت شده است. مجموعاً یک میلیون و صدهزار نفر. این تعداد نفراتی است که پیش بینی می شود از کرمانشاه راهی کربلا

 
شوند.  

رئیس اتاق بازرگانی کرمانشاه، ظرفیت صادراتی این استان را سه میلیارد دلار عنوان کرده و در سخنان خود در روز ملی صادرات (29
مهرماه سال 97) گفته بود: اگرچه طی چند سال اخیر روند صادرات استان کرمانشاه به دلیل مشکلاتی که در کشور عراق وجود داشت
کاهش پیدا کرد، اما امسال شاهد افزایش مجدد صادرات این استان هستیم اما با مجموع این شرایط، صادرات امسال استان می تواند

 
دوباره به رکورد سه میلیارد دلار سال هاي قبل برسد. 

هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه نیز در دیدار خود با بازرگانان عراقی (2 بهمن 97) به اهمیت این خط ریلی اشاره کرد. او در این
دیدار که به میزبانی استانداري کرمانشاه برگزار شد، گفته بود «این راه آهن یکی از زیر ساخت هاي بسیار مهم در راه توسعه دو کشور

 
خواهد بود. خط راه آهن بسیار مهم کرمانشاه به خسروي به طور جدي در حال انجام است.» 

تسهیل در جابه جایی بیش از یک میلیون 100 هزار نفر، زمینه ارتقاي صادرات استان کرمانشاه به 3 میلیارد دلار و ایجاد اشتغال چند
هزار نفري از دلایل مهم تسریع در روند ساخت راه آهن تهران-بغداد است اما در بودجه هاي دولت چیزي جز این موارد را بیان می

 
کند. 

یکی از بی توجهی هاي آشکار دولت در توزیع درست بودجه را می توان عدم توجه به تسریع راه اندازي مسیر استراتژیک راه آهن

 
غرب کشور و امتداد آن به کشور عراق عنوان کرد. 

سازمان مدیریت و برنامه ریزي در بودجه 98 براي خطوط راه آهن سراسري و استراتژیک «تهران - بغداد » 53 میلیارد و براي خط

 
راه آهن «قزوین - رشت» 160 میلیارد تومان بودجه اختصاص داده است! 

با بودجه پیشنهادي دولت فقط می توان 7 کیلومتر ریل کشید. بنا به صحبت هاي محمد ساطعی کارشناس ارشد و مشاور عالی
توسعه صنعت حمل و نقل  هزینه ساخت هر کیلومتر راه آهن 7 میلیارد تومان است، یعنی براي توسعه سیستم ریلی از 11هزار

 
کیلومتر کنونی به 25 هزار کیلومتر اهداف برنامه توسعه، نیاز به 28 تا 30 میلیارد دلار سرمایه گذاري است. 



 
 

 
دولت آقاي روحانی در سال 98 فقط 7 کیلومتر در کرمانشاه ریل گذاري کرد و تکمیل آن به آینده موکول شد! 

 
بودجه تکمیل راه آهن غرب کشور صرف پرداخت بدهی دولت شد 

یکی از بی توجهی هاي آشکار دولت در توزیع درست بودجه را می توان عدم تسریع در راه اندازي مسیر استراتژیک راه آهن کرمانشاه

 
و امتداد آن به کشور عراق عنوان کرد. 

یک نکته: بنابر آمار موجود متاسفانه از محل بودجه اختصاص یافته سفر مقام معظم رهبري به استان کرمانشاه تاکنون فقط 20 درصد

 
آن محقق شده است. 

سال 98 نامه اي از وزیر راه و شهرسازي خطاب به جهانگیري منتشر شده که نشان می دهد که اعتبارات این طرح ملی و راهبردي،

 
براي تسویه بدهی و دیون مالی سازمان تامین اجتماعی صرف شده و وزیر راه هم نسبت به این مسئله معترض است! 



 
 

در این نامه وزیر راه نوشته که « همانطور که استحضار دارید، به استناد مصوبه شماره «252573/ت47951ن» مورخ 1391/12/11
هیات محترم وزیران مقرر شد، مبلغ 4500 میلیارد ریال اعتبار از محل فروش سهام شرکت هاي دولتی به طرح راه آهن غرب کشور
اختصاص یابد که تا کنون با توجه به پیشرفت عملیات اجرایی طرح مبلغ 2900 میلیارد ریال هزینه گردید. متاسفانه با صدور مصوبه
شماره 965876/ت53513 ه مورخ 1395/8/8 هیات محترم وزیران مبلغ 1600 میلیارد ریال از مانده سهام مذکور به سازمان تامین

 
اجتماعی بابت بدهی هاي آن سازمان اختصاص یافته است.» 

 
نگاه به غرب آفت بزرگ دولت حسن روحانی! 

«علی ضیائی» یکی از کارشناسان و محققان حوزه ترانزیت بین المللی او در خصوص چگونگی حذف ایران از راه ابریشم و عدم توجه
دولت روحانی به توسعه ریلی کشور به خبرنگار فارس گفته است: از سال هاي 92 و 93 با تغییر رویکرد کشور، به تدریج با نگاه به
غرب، دولت تعاملات اقتصادي با چین را ضعیف تر کرد، به عنوان مثال در راه آهن رشت - آستارا مقرر بود این پروژه با سرمایه گذاري
چین جلو برود اما پس از برجام این پروژه را از چین گرفتیم و تلاش کردیم آن را با ایتالیایی ها تعریف کنیم اما کشور ایتالیا هم به
تعهدات خود عمل نکرد. بنابراین رفتیم به سراغ کشور آذربایجان، پس از آن برجام به هم خورد، آذربایجان هم در این خط سرمایه
گذاري نکرد، قرار بود کشور آذربایجان 500 میلیون دلار از یک میلیارد دلار سرمایه گذاري لازم را فاینانس کنند که آنها هم نیامدند

 
و امروز ما زیان دیده ایم.  

 
بیشتر بخوانید: 

 
 مسئولان غرب گرا سرمایه گذاري کلان چین را نپذیرفتند 



خوب اگر می خواستیم فاینانس خارجی بیاوریم بهتر نبود به سراغ همین چین می رفتیم یا حتی کشور روسیه؟ قاعدتاً وضعیت بسیار

 
بهتر از وضع کنونی بود.  

یا زمانی در خط آهن کرمانشاه - خسروي - خانقینِ عراق که اتصال به کشور عراق را برقرار می کند، قرارداد با چینی ها منعقد شده
بود و قرار بود کشور چین این کار را در دست بگیرد اما با اختلالی که ما در کار وارد کردیم موفق نشدند که البته این موضوع مربوط

 
به پیش از دولت روحانی است. 

 
خودزنی؛ دولت به فکر خودش هم نبود! 

علی اکبر محسنی،کارشناس راهداري است؛ او در خصوص هزینه نگهداري راه آهن و تفاوت هاي آن به فارس گفته است «هزینه
احداث خطوط راه آهن به عراق براي ترانزیت کالا و مسافر دوام و بقاي بیشتر و ماندگار بسیار بالایی دارد. آسفالت در بیشتر راههاي
بین شهري در عراق بواسط ي گرما، فشار و تناژ بالاي خودروها بی کیفیت شده و تردد زائران را با خطرات بیشتري همراه خواهد

 
کرد». 

از سوي دیگر و بر اساس آمار موجود، ساخت هرکیلومتر آزادراه در دشت به طور متوسط حدود 8میلیارد تومان، درمناطق نیمه

 
کوهستانی متوسط 15میلیارد تومان و درکوهستان هاي سخت این رقم به 30میلیارد تومان هم می رسد.  

این در حالی است که سالانه باید 6هزار میلیارد تومان براي استانداردسازي راه ها هزینه شود البته معاون سازمان راهداري در
اظهارنظر تازه یی بر مبلغ 8 هزارمیلیارد تومان تاکید کرده است. این ارقام به خاطر آن است که عمر جاده ها در ایران به طور میانگین

 
بین 7 تا 10 است و عدد در کشورهاي صنعتی 20 سال عنوان شده است. 

ارقام نجومی بالا که مربوط به احداث آزاد راه است به مراتب از احداث و نگهداري یک واحد راه آهن بیشتر هست. اما متاسفانه به
دلیل مسائل سیاسی، اولویت توسعه اقتصادي و صادراتی کشور بیش از آن که در مرز کرمانشاه و خسروي باشد در لابه لاي نگاه هاي

 
حسن روحانی و تیم او از بین رفت. 

انتهاي پیام/ح/خ



برنامه ریزي براي خودکفایی 3000 خانوار مددجو در ایلام

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/03/09

ایلام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام از برنامه ریزي براي خودکفایی سه هزار خانوار مددجوي کمیته امداد در ایلام طی
سال جاري خبر داد.

ایلام-مدیرکل کمیته امداد استان ایلام از برنامه ریزي براي
خودکفایی سه هزار خانوار مددجوي کمیته امداد در ایلام

 
طی سال جاري خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، قنبر موسی نژاد عصر یکشنبه در
نشست مشترك با امام جمعه و فرماندار دره شهر اظهار
کرد: همه ایتام شهرستان دره شهر صاحب مسکن شده اند
و نیاز مسکن سایر مددجویان واجد شرایط شهرستان نیز

 
در صورت تهیه زمین امسال برطرف می شود. 

وي گفت: دره شهر از شهرستان هاي خوب و موفق در خدمت رسانی بهینه و مطلوب به نیازمندان است و این شهرستان امسال در

 
طرح ایران مهربان از شهرستان هاي موفق استان بود. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام افزود: خدمات متنوع کمیته امداد توانسته است بخش مهمی از نیازهاي مددجویان را برطرف کند

 
که در این زمینه میزان مستمري امسال نسبت به سال گذشته حدود 60 درصد افزایش یافته است. 

موسی نژاد بیان کرد: در زمینه اشتغال امسال منابع مالی خوبی براي اشتغال در بین مددجویان و نیازمندان اختصاص داده شده که

 
حدود دوبرابر سال گذشته خواهد بود. 

وي گفت: سال گذشته 100 درصد منابع اشتغال کمیته امداد جذب شد و امسال هم آمادگی داریم حداکثر تا پایان آذرماه برنامه هاي

 
اشتغالزایی امداد را محقق کنیم. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام اضافه کرد: سال گذشته 2 هزار خانواده مددجو در استان به توانمندي رسیده و امسال نیز برنامه
توانمندي و خودکفایی سه هزار خانوار دیگر در دستور کار قرار دارد.



نرخ بیکاري دانشگاهیان چند برابر بی سوادهاست

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/03/09

تسنیم نوشت: مطابق آخرین آمار ارائه شده درسال99, نرخ بیکاري جوانان 9.6 درصد اما نرخ بیکاري فارغ التحصیلان 38.9
درصد بوده است.

 تسنیم نوشت: مطابق آخرین آمار ارائه شده درسال99,

 
نرخ بیکاري جوانان 9.6 درصد اما نرخ بیکاري فارغ التحصیلان 38.9 درصد بوده است. 

بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نه تنها با طرح هاي جورواجور دولت حل نشد،بلکه این روزها شاهد هستیم که مسافرکشی با
خودرو شخصی، موتور و رانندگی در آژانس هاي تاکسی تلفنی، مشاغل آزاد و دلالی، راه اندازي بقالی و سوپرمارکت ،وردست پدر و

 
ادامه شغل پدري و مواردي از این دست گزینه هاي موجود براي فارغ التحصیلان بیکار دانشگاه است. 

این افراد از یک سو ناراحت گذران عمر جوانی هستند و از شرایط موجود ناراضی هستند، و از سوي دیگر باید تلاش کنند تا با کسب

 
درآمدي بتوانند گذران عمر کنند. 

نتایج طرح آمارگیري نیروي کار در سال 99 بیانگر این است که بررسی نرخ بیکاري افراد 15 ساله و بیش تر نشان می دهد که 9.6
درصد از جمعیت فعال (شاغل و بیکار)، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاري حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به

 
سال قبل (98) ، 1.1 درصد کاهش یافته است. 

در سال99 به میزان 41.3 درصد جمعیت 15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادي فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار
گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادي حاکی از آن است که این نرخ نسبت به سال قبل (98) 2.8درصد کاهش یافته

 
است. 



 
 

در همین بازه آمارها در سال 99سهم جمعیت بیکار فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل بیکاران 38.9 درصد بوده است. این سهم در

 
بین زنان نسبت به مردان ودر نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. 

آخرین وضعیت نتایج طرح آمارگیري نیروي کار در سال 1399حاکی از این است که بررسی نرخ بیکاري فارغ التحصیل آموزش عالی،
نشان می دهد 14.2 درصد جمعیت فعال فارغ التحصیلان آموزش عالی بیکار بوده اند. این نرخ در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط
روستایی نسبت به نقاط شهري بیشتر بوده است. بررسی روند تغییرات این نرخ حاکی از آن است که نسبت به سال قبل 2.5درصد

 
کاهش داشته است. 

سهم جمعیت داراي اشتغال ناقص نشان می دهد که 9.5 درصد جمعیت شاغل، داراي اشتغال ناقص بوده اند. این شاخص در بین
مدران بیش تر از زنان و در نقاط روستایی بیش تر از نقاط شهري بوده است. سهم اشتغال ناقص در سال 99 نسبت به سال قبل 0.4

 
درصد کاهش داشته است. 

در سال 99 سهم جمعیت بیکار فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل بیکاران 38.9 درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به
مردان ودر نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد که نسبت به سال قبل 2.7

 
درصد کاهش داشته است. 

همچنین نتایج گویاي آن است که در سال 99 سهم جمعیت شاغل فارغ التصحیلان آموزش عالی از کل شاغلان، 25.0 درصد بوده

 
است. 

این سهم در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. با بررسی تغییرات مشاهده می شود این

 
شاخص نسبت به سال قبل 0.3 درصد افزایش داشته است. 

بررسی سهم شاغلین 15ساله و بیشتر با ساعت کار معمول 49 ساعت و بیشتر نشان می دهد. 34.4 درصد شاغلین به طور معمول
49ساعت و بیشتر در هفته کار می کنند. این شاخص که یکی از نماگرهاي کار شایسته است نشان می دهد که در کشور سهم زیادي

 
از شاغلین بیشتر از استاندار کار می کنند. این شاخص نسبت به سال قبل3.6 درصد کاهش داشته است. 

223227





امضاي تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان

منبع: بیرونیتشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/03/09

تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان به امضاي سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی
کشور، سازما...

 
با حضور معاون وزیر صمت انجام شد: 

 
امضاي تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان 

تفاهم نامه سه جانبه انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد در استان اصفهان به امضاي سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور،

 
سازمان صنعت،معدن و تجارت استان اصفهان و شرکت فولاد مبارکه اصفهان رسید. 

به گزارش بیرونیت، این تفاهم نامه که به امضاي آقایان علیرضا شهیدي
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان زمین شناسی و
اکتشافات معدنی کشور، آقاي ایرج موفق رئیس سازمان صنعت، معدن و
تجارت استان اصفهان و حمیدرضا عظیمیان مدیر عامل شرکت شرکت
فولاد مبارکه رسیده است؛ همکاري سه جانبه متقابل در پیشبرد موثر
اکتشاف ذخایر معدنی، به خصوص ذخایر سنگ آهن و ایجاد زمینه
مشــارکت در ارتقاي فعالیت هاي اکتشافی و معدنکاري و استفــاده از
دانش، نتایج مطالعات، تجارب و خــدمات تخصصی در حوزه زمین

 
شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی و در راستاي توسعه سرمایه گذاري و اشتغال در بخش معدن استان اصفهان را در دستور کار دارد. 

شایان ذکر است؛ به منظور توسعه پایدار صنعت فولاد و دستیابی به ذخایر سنگ آهن مورد نیاز براي تداوم تولید فولاد لازم است در
اکتشاف ذخایر معدنی تحول ایجاد شده و فعالیت هاي اکتشافی در کشور به طور قابل ملاحظه اي توسعه یابد. در این راستا شرکت
فولاد مبارکه آمادگی سرمایه گذاري در اکتشاف ذخایر معدنی مورد نیاز در زنجیره فولاد به طور گسترده و در سطح ملی را دارد.
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور نیز به عنوان یک سازمان حاکمیتی صلاحیت و آمادگی براي اجراي اکتشافات در
سطوح مختلف را دارا است. از روش هاي پایه و مناسب براي اکتشاف ذخایر معدنی به خصوص سنگ آهن ژئوفیزیک هوایی است. لذا
مشارکت فولاد مبارکه و سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در اجراي ژئوفیزیک هوایی در کشف ذخایر جدید و توسعه

 
فعالیت هاي اکتشافی تاثیر قابل ملاحظه ایی داشته و می تواند منجربه حفظ تداوم تولید و توسعه صنعت فولاد شود. 

هدف از این تفاهم نامه، شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز در مناطق مستعدکه قبلا اکتشاف سیستماتیک و مطالعات
ژئوفیزیک هوابرد در آن انجام نشده، عنوان شده است که این امر منجر به توسعه فعالیت هاي بخش معدن و ایجاد بستر مناسب براي

اشتغال و سرمایه گذاري در حوزه معدن می شود.



اشتغال تعدادي از سینمایی ها در تاکسی اینترنتی/در حق سینما جفا شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/03/09

سیدضیا هاشمی تهیه کننده سینما درباره انتظارات سینماگران از دولت آینده نکاتی را مطرح کرد.

سیدضیا هاشمی تهیه کننده سینما درباره انتظارات

 
سینماگران از دولت آینده نکاتی را مطرح کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، سیدضیاء هاشمی تهیه کننده
سینما در برنامه تلویزیونی «سلام تهران» که نهم خرداد از
شبکه پنج سیما پخش شد، با اشاره به اینکه استقبال کم از
سینما در کل دنیا وجود دارد، گفت: سینما در کل جهان
دچار رکود شده است و این وضعیت مختص به کشور ما
نیست. مقایسه سینماي ما با دیگر کشورها درست نیست.
بعضی می گویند پس از بازگشایی سینماها در فرانسه و

انگلستان، استقبال چشمگیري توسط مردم شان شد. در کشوري که پنج هزار سالن سینما وجود دارد و این ظرفیت را دارد که

 
همزمان بیش از 200 فیلم متفاوت را اکران کند قطعاً یک استقبال معمولی هم جذاب به نظر می رسد. 

هاشمی با بیان اینکه گرانی و وضعیت بد اقتصادي یکی دیگر از عوامل عدم استقبال از سینماست، اظهار کرد: در این کشورهاي غربی
دولت به مردم از نظر معیشت و بیکاري کمک کرده و روز به روز با گرانی مواجه نشدند. گرانی و تورم در کشور ما به قدري لجام
گسیخته شده است که دیگر فرهنگ اولویت مردم نیست. چرا انتظار داریم مردم در این وضعیت به سینما بروند؟ عده اي می گویند
در سینماها غذا و قلیان ارائه دهیم. این پیشنهادات سازوکارهاي عجیبی است که حیثیت سینما را به عنوان یک مرکز فرهنگی خدشه
دار می کند. ما براي سالن هاي سینما باید فکري بکنیم. وزارت بهداشت باید به روند واکسیناسیون سرعت بیشتري بدهد. در

 
کشورهایی که سالن سینماي خود را باز کردند حدود 60 درصد جمعیت واکسیناسیون شدند. 

این تهیه کننده سینما با اشاره به کسري بودجه وزارت ارشاد تصریح کرد: وزارت ارشاد بودجه لازم دارد تا کمک کند به سینماگران.
دولت نسبت به مجموعه فرهنگ بی رحمی کرده چون دستش خالی بوده است. کسري بودجه وزارت ارشاد به خاطر این است که
مقوله فرهنگ جزء اولویت هاي دولت نیست. اگر معیشت مردم بهتر شود، فرهنگ جایگاه پیدا می کند. براي مجموعه سینما از دولت
بعدي انتظارات فروانی داریم. در طول زمان به ویژه در 8 سال نسبت سینما جفا شده است و دولت بعدي باید جبران کند. زیرساخت

 
ها در این عرصه تقریباً در حال نابودي است. 

وي افزود: سینماي پس از کرونا خیلی متفاوت است و تنها به سالن هاي تک نمی توانیم اکتفا کنیم. در بخش تولید می توانیم
کارهایی بکنیم. در حال حاضر بسیاري از سینماگران بیکار هستند. براي این افراد باید شغل فراهم شود و به وضعیت معیشتی شان
کمک شود تا سر پا بایستند و بتوانند کار کنند. متاسفم بگویم که تعدادي از عوامل سینما الان در تاکسی اینترنتی کار می کنند. این

 
یک ننگ براي کشوري با غناي فرهنگی است. مجموعه سینما حمایت بزرگ لازم دارد. 



هاشمی با اشاره به وضعیت بد اهالی سینما و تئاتر در ایام کرونا، عنوان کرد: اکثر سینماگران ما سن شان بالا رفته و با بیماري هاي
متفاوتی ناشی از این موضوع درگیر هستند اما هنوز بیمه ندارند. تئاتر وضعیتش از سینما بدتر است. هرچند عوامل سینما در تلویزیون

 
و پلتفرم هاي فضاي مجازي کار کردند اما با تعطیل شدن سالن هاي تئاتر بازیگران این عرصه ضربه مهلکی خوردند. 

وي در پایان گفت: دولت بعدي براي بهبود وضعیت سینما باید هم و غمش را روي واکسیناسیون مردم بگذارد و به آن تسریع ببخشد
تا بتوانیم مردم را براي حضور در سینما تشویق کنیم. از طرفی دولت منبع مالی به فیلم هاي خوبی که داریم تخصیص بدهد و به این
صورت آن ها را گارانتی کند. در حال حاضر هشت فیلم خوب داریم که اگر به صورت عادي اکران شوند، حدود 40 میلیارد فروش
خواهند داشت. اگر این اتفاق بیافتد احتمال استقبال از فیلم ها و رونق سینما وجود خواهد داشت. به سینمادارها امکاناتی براي
نگهداري و تجهیز سالن هایشان اختصاص داده شود. دولت هزینه آب و برق و مالیات سینماها را ببخشد، چون درآمدي نداشتند. 31

تیرماه که می شود عده اي می گویند سینماگران بردند و خوردند در صورتی که تعداد انگشت شماري از سلبریتی ها منتفع شدند.



مهلت ثبت نام مقاطع پیش دبستانی و اول ابتدایی تا 25 خرداد ادامه دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان سمنان گفت: مهلت ثبت نام دانش آموزان پیش دبستانی و پایه اول
ابتدایی در استان سمنان از 8 خرداد آغاز و تا 25 خرداد ادامه دارد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، مریم حدادي معاون آموزش ابتدایی اداره کل
آموزش و پرورش استان سمنان در گفتگو با خبرنگار ما
گفت: باتوجه به شیوع کرونا و بمنظور جلوگیري از تجمع
ها شرایط ثبت نام و نوبت دهی مدارس بر سر در نصب
شده و اولیا باید بعد از دریافت نوبت براي مراجعه حضوري

 
در مهلت مقرر اقدام نمایند. 

او افزود: بمنظور توسعه عدالت آموزشی، اولیا باید به مدارس محدوده محل سکونت دانش آموزان مراجعه و با مدارك سکونت و گواهی

 
اشتغال به کار در آن محدوده ثبت نام کنند. 

به گفته حدادي همه متولدین 1 مهر 94 و قبل از آن به شرط آنکه شرایط سنی لازم التامینی را داشته باشند می توانند در پایه اول و

 
متولدین یکم مهر 95 و کوچک تر در پیش دبستانی ثبت نام کنند. 

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان سمنان ضمن بیان اینکه ثبت نام در پایه اول و پیش دبستانی به صورت
حضوري و سامانه پادا براي میان پایه ها و متوسطه در نظر گرفته شده است ابراز داشت: پایه هاي متوسطه براي انتقال مدارس باید با

 
هماهنگی با مدرسه مبدا و مقصد درخواستشان را در سامانه ثبت نمایند. 

او افزود: همه مدارس دولتی ملزم هستند بدون تعهد مالی ثبت نام نمایند و تنها مدارس غیر دولتی می توانند با تنظیم قرار داد

 
شهریه ثبت نام کنند. 

حدادي بیان کرد: پیش بینی می شود 12 هزار و 500 دانش آموز در سال تحصیلی 1401-1400 وارد پایه تحصیلی اول ابتدایی

 
شوند. 

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش و پرورش استان سمنان ابراز داشت: سامانه اطلاع رسانی ثبت نام در سال 1401-1400 در
استان سمنان راه اندازي شده که اولیا می توانند با ورود به لینک 10.88.9.207 مراجعه کنند و سوالات در خصوص شرایط مدارس و

روش هاي ثبت نام آشنا شوند.



بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران

منبع: ایسناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت: بهره مندي مطلوب از ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور
ایجاد اشتغال ایثارگران با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است.

به گزارش ایسنا، عطا ناوکی در نشست با محمد رادمهر فرماندار شهرستان مکران، گزارش مختصري از فعالیت هاي بنیاد شهید
و امور ایثارگران هرمزگان ارائه کرد و گفت: سال گذشته با تلاش و عزم راسخ پرسنل بنیاد هرمزگان، شاخصه هاي خدمات دهی به

 
ایثارگران ارتقاي قابل توجهی داشت و در سطح کشور جزو رتبه هاي برتر مطرح شد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان با اشاره به توسعه سواحل مکران در راستاي انتقال نفت از مسیر جاسک و
صادرات آن به حوزه خلیج فارس، افزود: بی شک با اجراي طرح فوق الذکر، در آینده ظرفیت اشتغال زایی این شهرستان افزایش پیدا
می کند، لیکن انتظار داریم همه مسئولان شهرستانی به ویژه مجموعه فرمانداري در خصوص جذب فرزندان شاهد و ایثارگران اهتمام

 
جدي بورزند. 

وي با بیان اینکه حوزه تعاون بنیاد هرمزگان در سال 99، با برنامه ریزي دقیق، تخصصی و سنجیده و همچنین با حمایت از طرح هاي
اشتغال زایی و کارآفرینی، فرصت هاي مناسبی براي اشتغال و رسیدن به معیشت پایدار ایجاد کرد، یادآور شد: بهره مندي مطلوب از

 
ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران نیز با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. 

ناوکی ضمن اعلام آمادگی این نهاد در خصوص معرفی متقاضیان اشتغال در رشته هاي مرتبط به فرمانداري جاسک، افزود: ایثارگران
جویاي شغل، با شرکت در کلاس هاي آموزشی و فنی و حرفه اي که به طور مستمر در سال گذشته توسط اساتید و مشاوران برجسته

 
برگزار شد، از تخصص کافی برخوردار هستند. 

انتهاي پیام



غرق شدگان دریا خارج از طرح هاي سالم سازي بودند

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1400/03/09

فرماندار لنگرود با بیان اینکه کلیه غرق شدگان در دریا خارج از طرح هاي سالم سازي بودند، عنوان کرد: طرح هاي سالم سازي
سواحل به دنبال ایجاد نقاط حفاظت شده براي شناي بهداشتی و ایمن هستند. The post غرق شدگان دریا خارج از طرح 

هاي سالم سازي بودند appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/03/09 - 17:56 

 
- کد خبر:590233 

فرماندار لنگرود: غرق شدگان دریا خارج از طرح هاي سالم سازي بودند فرماندار لنگرود با بیان اینکه کلیه غرق شدگان در دریا خارج از
طرح هاي سالم سازي بودند، عنوان کرد: طرح هاي سالم سازي سواحل به دنبال ایجاد نقاط حفاظت شده براي شناي بهداشتی و ایمن

هستند. به گزارش 8دي،رحیم حیدري در ستاد ساماندهی سواحل شهرستان لنگرود با بیان اینکه گردشگري در کنار صنعت و
کشاورزي یکی از ظرفیت هاي خدادادي استان گیلان است، اظهار کرد: گیلان از کوه و جنگل و دریا برخوردار است و علاوه بر مردم

 
بومی، مردم سایر استان ها نیز می توانند از این نعمت بهره ببرند. 

وي با اشاره به اقلیم و فرهنگ متفاوت مناطق، افزود: هر منطقه هنجارها و باورها و ارزش هاي ویژه خود را دارد و لذا همه افراد بومی

 
و غیر بومی باید به این هنجارها احترام بگذارند و هنجارشکنی نکنند. 

فرماندار لنگرود، از فعال شدن کارگروه هاي 9گانه ستاد ساماندهی سواحل این شهرستان خبر داد و عنوان کرد: با توجه به تجربیات

 
سال هاي گذشته، نیازمند برنامه ریزي جهت ساماندهی سواحل و تعیین شناگاه ها و ناجیان غریق هستیم. 

حیدري، با بیان اینکه کلیه غرق شدگان در دریا خارج از طرح هاي سالم سازي بودند، عنوان کرد: طرح هاي سالم سازي سواحل به
دنبال ایجاد نقاط حفاظت شده براي شناي بهداشتی و ایمن هستند، اما متاسفانه شاهد قانون گریزي برخی از افراد و ایجاد حادثه

 
هستیم. 

وي با اشاره به حضور نیروي انتظامی، هلال احمر، اورژانس و ناجیان غریق در طرح هاي سالم سازي، اضافه کرد: استان گیلان 270

 
کیلومتر ساحل دارد و عملا امکان سالم سازي کامل ساحل و حضور ناجی وجود ندارد لذا شناگاه ها را مشخص کردیم. 

فرماندار لنگرود، با بیان اینکه طرح سالم سازي در ساحل چاف انجام شده است، گفت: از دستگاه هاي فرهنگی می خواهیم با ساخت
کلیپ و نماهنگ و متن به آموزش خانواده ها جهت استفاده از طرح هاي سالم سازي بپردازند تا با شناي ایمن، سلامت آنان حفظ شود.

وي با اشاره به لزوم تامین اعتبار لازم جهت پرداخت به ناجیان غریق، یادآور شد: سرمایه گذاران جهت احداث طرح هاي سالم سازي

 
مجوزهاي لازم را دریافت کنند تا علاوه بر فصل گرم، در دیگر ایام سال نیز پذیراي مسافران باشند و درآمد پایدار ایجاد کنند. 



حیدري، با بیان اینکه در آستانه تعطیلات نیمه خرداد خستیم، خاطرنشان کرد: براساس تصمیم ستاد استانی مقابله با کرونا شاهد

 
محدودیت ورود به گیلان هستیم و اماکن گردشگري مسدود خواهد شد. 

 
منبع: ایسنا 

 
- طرح سالم سازي دریا 

 
- غرق شدگان دریا 

 
- فرماندار لنگرود 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط تسهیل شرایط سرمایه گذاري از طریق حمایت هاي همه جانبه مدیران گیلان پیروزي مقاومت فلسطین از جنس
حماسه سوم خرداد است احیاء باغات چاي موجب رونق اشتغال و رفع مشکلات اقتصادي خانوارها می شود فرماندار لنگرود: عدم

 
برداشت شن از برخی نقاط جرم است واکسینه شدن 4600 نفر در شهرستان لنگرود 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



امضاء تفاهمنامه بین دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجمن دانش بنیان هاي سلامت

منبع: ایرناشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- ایرنا - دانشگاه صنعتی امیرکبیر و انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران، با هدف فعالیت هاي آموزشی،
فناورانه و کارآفرینانه تفاهم نامه همکاري امضاء کردند.

تهران- ایرنا - دانشگاه صنعتی امیرکبیر و انجمن شرکت
هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران، با هدف فعالیت هاي
آموزشی، فناورانه و کارآفرینانه تفاهم نامه همکاري امضاء

 
کردند. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از دانشگاه صنعتی امیرکبیر،
تفاهم نامه همکاري میان دانشگاه صنعتی امیرکبیر و
انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران بین
حسین حسینی تودشکی معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی
امیرکبیر و حسین وطن پور رئیس هیات مدیره انجمن

 
شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران منعقد شد. 

 
هدف از انعقاد این تفاهم نامه همکاري آموزشی، پژوهشی و کارآفرینی در حوزه سلامت است. 

براساس این تفاهم نامه مرکز نوآوري دانشکده مهندسی پزشکی دانشگاه صنعتی امیرکبیر به انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه

 
سلامت تهران اختصاص می یابد تا فعالیت هاي مشترك دانشگاه و این انجمن صورت گیرد. 

براساس این تفاهم نامه انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود تا از طریق متخصصان و مشاوران خود،
نسبت به ارایه مشاوره هاي رایگان لازم به فناوران و دانشجویان تحصیلات تکمیلی دانشگاه صنعتی امیرکبیر مرتبط در حوزه سلامت

 
اقدام کند. 

انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود تا طرح هاي ارایه شده فناوران دانشگاه صنعتی امیرکبیر را که
آمادگی لازم براي ورود به عرصه تجاري دارند، به طور رایگان بررسی و در رویدادهاي کمیته تجاري سازي انجمن در معرض بررسی

 
سرمایه گذاران بزرگ حوزه سلامت قراردهد. 

انجمن شرکت هاي دانش بنیان حوزه سلامت تهران متعهد می شود رایزنی لازم با چهار صندوق از صندوق هاي فناوري سلامت و

 
حداقل دو بانک از بانک هاي همکار براي اخذ تسهیلات لازم به طرح ها و شرکت هاي مستقر در دانشگاه را انجام دهد. 

همچنین انجمن متعهد می شود تا در مورد همکاري فناوران دانشگاه در شرکت هاي صنعتی حوزه سلامت، رایزنی هاي لازم را انجام



 
دهد. 

 
برچسب ها 

 
- امضا تفاهمنامه 

 
- دانش بنیان ها 

- بهداشت و سلامت



آغاز به کار خانه خلاق "ب" در حوزه صنایع دستی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1400/03/09

تالار ملی فروش توکن مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی (NFT) در مراسم گشایش فعالیت هاي
خانه خلاق صنایع دستی "ب" افتتاح شد با این اقدام می توان اعلام کرد که براي اولین بار صنایع دستی ایران به حوزه

NFT وارد خواهد شد.

تالار ملی فروش توکن مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع
دستی و هنرهاي سنتی (NFT) در مراسم گشایش فعالیت
هاي خانه خلاق صنایع دستی "ب" افتتاح شد با این اقدام
می توان اعلام کرد که براي اولین بار صنایع دستی ایران به

 
حوزه NFT وارد خواهد شد. 

به گزارش ایران آنلاین، خانه خلاق «ب» با هدف فعالیت
در حوزه صنایع دستی خلاقانه و کاربردي به صورت رسمی
با حضور جمعی از مسئولان کشوري از جمله سورنا ستاري
معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري و پویا محمودیان
معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی و خانواده

 
مرحوم محمد ابوالحسنی به عنوان موسس این خانه امروز نهم خردادماه آغاز به کار کرد. 

در این برنامه، پویا محمودیان معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی گفت: ما در خانه استاد برجسته نگارگري کشور به مقوله
صنایع دستی پرداخته ایم؛ با اعتقاد و باور این موضوع که خانه هاي خلاق صنایع دستی، کریدورهاي تجاري سازي صنایع دستی
کشور هستند . قرار است خانه هاي خلاق مکانی براي تعامل، گفتگو، بحث و انتقال تجربیات درخشان باشند. خانه هاي خلاق مکانی

 
براي ترویج و اطلاع رسانی در رابطه با ظرفیت هاي صنایع دستی و ارتقا جایگاه اقتصادي و تجاري این حوزه ها هستند. 

در این مراسم سورنا ستاري معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري بیان کرد: نوآوري کار بخش دولتی نیست. ما باید قبول کنیم که
کارمند دولت نمی تواند در این حوزه فعالیت داشته باشد و از چنین فردي هیچ وقت نوآوري بیرون نمی آید، نوآوري زمانی اتفاق می
افتد که فردي تحت فشار باشد به همین دلیل مراکز نوآوري را ایجاد می کنیم. قرار نیست تیمی که کار استارت آپی می کند حقوق
بگیرد. این یک مکانیزم برد برد است. شتاب دهنده روي کار سرمایه گذاري می کند نه حقوق افراد. تا جایی که به خلق نورآوري
برسند. این رمز حرکت و نوآوري است. باید قبول کنیم فرقی هست بین پولی که کارآفرین از جیب خودش براي سرمایه گذاري می

 
گذارد با دولتی که با پول مالیات و نفت سرمایه گذاري می کند. 

وي گفت: توسعه نوآوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی اتفاق می افتد نه دولت. دولت می تواند در زیرساخت ها کمک کند
مانند همین ساختمان خانه استاد بهزاد. ما باید هزینه هاي بخش خصوصی را کم کرده و ریسک هاي آن را پایین بیاوریم. در معاونت
علمی کاملاً در خدمت هستیم تا خانه هاي خلاقی که طی یکی دو سال شروع شده، فعالیتشان را ادامه دهند. افرادي که به دنبال
خلاقیت و نوآوري هستند همان استاد بهزادهاي آینده هستند ولی ما خودمان آنها را با پول نفت خراب کردیم. چرا هیچ وقت فکر



نمی کنیم که آدم ها خلاقیت دارند. این نقطه اي است که می گوییم جوانان را نابود کرده ایم. نفت به زیرساختهاي فکري و فرهنگی
ضربه زده است. این کشوري که تاریخ دانش و تجارت و کارآفرینی دارد با پول هاي مفت زیر زمین و اقتصاد دولتی نابود شد و فکر
کردیم داریم به مردم لطف می کنیم. امیدواریم با این استارت آپ ها اتفاق هاي خوبی در حوزه صنایع دستی بیفتد. این خانه که
کوچک ترین خانه خلاقی است که در این سال ها ایجاد شده امیدوارم تا 15 خانه خلاق دیگر تا سال آینده به 8 خانه خلاق دیگرمان

 
اضافه شود و تولید ثروت کنند. 

خانه هاي خلاق در حوزه میراث فرهنگی و گردشگري پرویز کرمی رئیس ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز نیز دراین برنامه
گفت: 50 درصد خروجی دانشگاه هاي ما همان افرادي هستند که در حوزه صنایع نرم آموزش می بینند. آیا این افراد باید کارهاي
دیگري غیر از تخصصشان انجام دهند یا فروشنده دوره گرد شوند؟ خیر آنها می توانند در حوزه صنایع خلاق مطرح شوند، کارآفرینی
کرده و اشتغال زایی و درآمدزایی کنند. 2700 میلیارد دلار گردش مالی صنایع نرم در دنیاست. ایران می تواند یک درصد آن را به
خود اختصاص دهد؛ آن هم از طریق خانه هاي خلاق و نوآور سراسر کشور. این خانه ها بستري هستند که از ایده تا محصول و

 
محصول تا بازار را در حوزه صنایع فرهنگی و نرم تمشیت می کنند. 

کرمی ادامه داد: اکنون 9 خانه در کشور راه افتاده که 2 خانه در حوزه میراث فرهنگی و گردشگري بوده و اکنون خانه خلاق بهزاد،

 
کاربري صنایع دستی را گرفته است. ما در حوزه صنایع فرهنگی 10 رشته داریم که یکی از رشته هاي آنها صنایع دستی است. 

کرمی افزود: استاد بهزادها خالق هستند و محمد ابوالحسنی ها نشردهنده آنها هستند. باید خانواده آقاي ابوالحسنی خوشحال باشند

 
که فرزندشان در این حوزه یک کارآفرین و عاشق بوده است. 

با مراسم آغاز فعالیت هاي «خانه خلاق ب» از این به بعد، خانه استاد حسین بهزاد فعالیت خود را در حوزه صنایع دستی با چهار
استارت آپ جدید آغاز خواهد کرد. یکی از این استارت آپ ها با نام «قدك» سامانه پیوند میان ادبیات، صنایع دستی و هنرهاي سنتی
در بستر واقعیت افزوده است. استارت آپ دیگربا نام «من اول» یک پرتال ملی پیش فروش صنایع دستی و هنرهاي سنتی است.
شبکه ملی اطلاعات هنرمندان صنایع دستی و هنرهاي سنتی استارت آپ دیگر است. اما در این مراسم استارت آپی در قالب تالار ملی

 
فروش توکن مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی (NFT) نیز افتتاح شد. 

ورود صنایع دستی به حوزه NFT براي اولین بار درایران حسین شیخ الاسلامی مدیر این تالار در مراسم گشایش فعالیت هاي خانه
خلاق صنایع دستی «ب» درباره فعالیت هاي مربوط به ورود صنایع دستی به حوزه NFT گفت: در حال حاضر متوسط قیمت یک اثر
هنري حدود 2500 تا سه هزار دلار است که عموما مربوط به کاراکترهاي دیجیتال و الگوهاي موجود است از آنجا که ایران نماینده
اي در این بازار ندارد؛ این تالار براي اولین بار است که به نمایندگی از هنرهاي ایرانی در فضاي بین الملل افتتاح شده و حضور خواهد
داشت. امیدواریم بتوانیم با سهم یک درصدي که حق مسلم مان است؛ در اقتصاد دیجیتال و هنر دیجیتال دست پیدا کنیم. در این راه
نیازمند همکاري وزارت میراث فرهنگی و معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري هستیم. آنچه که الان آماده شده پلتفرم پخش،

 
فروش و زیرساخت تبدیل آثار هنري به فایل هاي بلاکچین شده است. 

وي گفت: NFT عبارتست از یک تکنولوژي که با استفاده از فناوري بلاکچین امکان جعل فایل هاي دیجیتال را غیرممکن می کند .
یعنی اگر تا دیروز تنها حالتی که می شد اصالت و تعلق یک کار را اثبات کرد، وجود یک اثر فیزیکی در دست بود، الان دیگر ضرورتی
براي این کار وجود ندارد. بلکه نه تنها می توان با ایجاد یک نسخه دیجیتال از آن اثر، اصالت آن به هنرمند را ثابت کرد، بلکه می توان
امتیاز آن نسخه دیجیتال را به ارزهاي خارجی و در فضاي بین المللی به فروش برسانند. این تکنولوژي توکن هاي تعویض ناپذیر یا
NFT نام دارد. شکل کار این طور هست که فایل ایجاد شده و قرار گرفته روي یک پلتفرم به هزاران قطعه روي هزاران کامپیوتر
مختلف تقسیم می شود و هشتگ اختصاصی به آن تعلق می گیرد که تنها در اختیار هنرمند است. آنچه که در دست هنرمند است با
آن فایل اصلی قابل انطباق است. کسی که هشتگ را در اختیار دارد مالک اصلی آن فایل تلقی می شود. از طریق فروش این هشتگ،
این مالکیت را می توان به کسی دیگر منتقل کرد. پس براي صادرات و فروش اثر، احتیاجی به حمل و نقل و گمرك و طی تشریفات
اداري نیست. بلکه می توان، اثر هنرمند در سامانه ثبت و ارزیابی قیمت گذاري شود. در حال حاضر پلتفرم هاي مختلفی NFT را



پشتیبانی می کنند روي پلتفرم هایی مثل اینستاگرام و فیسبوك می توان NFT اثر را به فروش رساند اما تالار هاي اختصاصی آن نیز

 
وجود دارد. 

وي گفت: آنچه که براي اولین بار امروز در ایران افتتاح شد دو بخش دارد که یکی از آن ها مکانیزم تبدیل فایل هاي هنرمندان به
توکن هاي ان اف تی است که به زودي در کمتر از سی روز اجرایی می شود و بخش دیگر پلتفرم فروش اختصاصی است. از همین
امروز نیز می توان با مراجعه به سایت خانه خلاق «ب» اثر را ثبت کرده و بعد از احراز هویت، آثار در صف تبدیل به ان اف تی قرار
بگیرند. ما این فایل را در هنرمند می گذاریم. آنها مخیر هستند که آثار را روي پلتفرم ما یا به صورت عمومی در معرض فروش جهانی

 
برسانند. 

وي گفت: مبادلات NFT براساس ریال انجام نمی شود بلکه یا براساس دلار و یورو یا براساس ارزهاي دیجیتال انجام می گیرد که با
توجه به ممنوعیت مبادله با ارزهاي دیجیتال در کشورمان، راه درست این است که با استفاده از مکانیزم هایی که وجود دارد، آثار به
صورت دلاري فروخته شود. اما با پلتفرم ما مرحله تبدیل دلار به ریال و برعکس به راحتی انجام می شود. از این به بعد همه آثاري که
خلق می شوند، قابلیت فروش در عرصه جهانی را خواهند داشت. گردش مالی صنایع دستی و هنر در قالب NFT بیش از 92 میلیارد

 
دلار است و این گردش فوق العاده رشد خوبی دارد. 

پیش فروش صنایع دستی در قالب استارت آپ ضحی نبوي نماینده استارت آپ «من اول» بود که در این مراسم توضیح داد: دغدغه
اصلی تیم استارت آپ «من اول» این است که هنرمند نباید دغدغه اي جز خلق اثر داشته باشد. هنرمندان آرامشی که باید داشته
باشند را ندارند . استارت آپ «من اول» پلتفرم هوشمند در قالب اپلیکیشن است که ارتباط بین هنرمند و خریدار را ایجاد و دلالان را

 
حذف می کند و فروش محصولات صنایع دستی را از انتهاي تولید محصول به ابتداي خلق اثر می آورد. 

وي گفت: در این استارت آپ هنرمندان ثبت نام می کنند و آثارشان براي انتخاب در حراجی ها قیمت گذاري می شود. تفاوت «من
اول» اینجاست که با شروع خلق اثر ، حراجی ما هم شروع می شود. خریداران در همان ابتداي خلق اثر می توانند شاهد روند تکمیل
آن اثر باشند. وقتی هنرمند تضمینی براي فروش اثرش داشته باشد؛ آرامش بیشتري نیز براي خلق اثرش خواهد داشت. برنامه ما این
است که سی اثر در ابتدا ثبت شود و گردش مالی 9 میلیارد تومانی را نه براي ما بلکه براي هنرمندان به دنبال داشته باشد . این تعداد

 
در طول یک سال به صد اثر می رسد . امیدواریم در طول یک سال آینده به بازارهاي بین المللی راه پیدا کنیم. 

صنایع دستی با قصه ها و شعرها آمیخته می شوند سعیده دلیلیان یکی دیگر از سخنرانان بود که به نمایندگی ازتیم استارت آپ
«قدك» گفت: در این استارت آپ میخواهیم ثابت کنیم که هر صنایع دستی تنها یک صنایع دستی نیست. می توان فنجانی در دست
داشت که تکنولوژي AR روي آن اتچ شده و از این راه یک داستان جدید و بلند از یک نویسنده را خواند. با این اقدام چند اتفاق می
افتد یکی اینکه همزمان می توانیم یک صنایع دستی داشته باشیم و هم یک کتاب یا شعري از شاعري هنرمند. این اقدام با محیط
زیست سازگار خواهد بود چون دیگر کاغذي براي کتاب مصرف نمی شود. بلکه هر وسیله و صنایع دستی می تواند یک کتابخانه باشد.

 
با این کار تحولی در کتابخوانی و ارائه صنایع دستی خواهیم داشت. 

ایجاد کسب و کارهاي مستقل براي هنرمندان در ادامه، پوپک کفیلی نماینده استارت آپ شبکه ملی صنایع دستی و هنر در این
مراسم گفت: از مهمترین وظایف این شبکه، ساخت دیتا بیسی از هنرمندان مستعد در اهل ریسک در این حوزه است.. پس از انجام

 
روند منتوریتگ ، ممکن است تولیدات براي صادرات آماده شوند. 

او گفت: در قدم اول هنرمندان از دو طریق در پلتفرم ثبت نام می شوند آن ها می توانند هم خودشان و هم از طریق همکاران ما به
سیستم معرفی شوند، در قدم بعدي پس از سنجش توسط گروهی از متخصصان پروسه منتوریتگ آغاز شده و طراحی براي تولید

 
محصولی جدید و کاربردي با تلفیق هنر هاي ایرانی انجام می شود. 

 
او افزود: اصلی ترین هدف ما در این زنجیره ایجاد کسب و کارهاي مستقل و پایدار براي هنرمندان است. 

او همچنین با اشاره به پیش بینی هایی که براي صادرات شده است گفت: از نکات جالب شبکه ملی صنایع دستی و هنر این است که



هنرمندان بدون هیچ محدودیتی چه از نظر رشته فعالیت و چه از نظر محدوده جغرافیایی می توانند وارد سیستم شوند و از ابتداي
تولید یعنی تهیه اقلام مورد نیاز کارگاه تا آموزش هاي بازاریابی و دیجیتال مارکتینگ و پس از آن برنامه ریزي براي شرکت در ایونت

 
هاي بین المللی در برنامه ما قرار داشته باشند. 

هنر قطاعی احیا شد در خانه خلاق صنایع دستی هنر قطاعی که توسط یداالله احمر رضایی احیا شده بود، در قالب تابلوهایی به نمایش
گذاشته شد. در بخشی از این خانه؛ رضایی این هنر را به مراجعه کنندگان و مسئولانی که در مراسم افتتاحیه حاضر شده بودند،

 
توضیح داد. از این پس قرار است رضایی براي اولین بار این هنر را به متقاضیان در خانه استاد بهزاد آموزش دهد. 

رونمایی از نشان خلاقیت در صنایع دستی تابلوي نشان خلاقیت در صنایع دستی که تصویري از محمد ابوالحسنی موسس این خانه
بود نیز توسط معاون صنایع دستی کشور و معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري رونمایی شد. این تابلوي قلمزنی روي مس، توسط

 
استاد علی مطیع از هنرمندان اصفهانی تهیه شده است. 

قرار است تابلوي نشان خلاقیت هر سال چهارم خرداد ماه به مناسب سالروز تولد محمد ابوالحسنی به عنوان کارآفرین و موسس خانه

 
به هنرمندانی که در حوزه صنایع دستی و صنایع فرهنگی، اقدامات خلاقانه اي داشته اند، پس از داوري اهدا شود. 

در کنار رونمایی از این نشان، تابلوي پازل کاشی یادمان بازگشایی خانه «ب» نیز توسط خانواده ابوالحسنی و مسئولان حاضر در
مراسم تکمیل شد.



معاش 46 میلیون نفر در خطر
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سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك
اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

گیرند. سال ها و بلکه دهه ها حمله

سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك اساسی

 
دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می گیرند. 

سال ها و بلکه دهه ها حمله به حقوق کار و بازنشستگی و پروپاگاندا و رایزنی براي سلب این حقوق، به نظر می رسد به یک نقطه ي
عطف جدي رسیده است؛  بسترسازي براي حمله به این حقوق فراهم شده است و به نظر می رسد قرار است کار با همراهی نمایندگان
مجلس یازدهم، پیش برود؛ نمایندگانی که 34 نفر از آن ها در زمستان سال قبل، امضاي خود را پاي طرحی به نام «توانمندسازي و

 
پایداري سازمان تامین اجتماعی» گذاشتند و با جدیت این طرحِ ابترساز را دنبال می کنند. 

دولتی که در بدترین وضعیت قرار است تفکرات اقتصادي اش از رهنمودهاي اتاق ها از اتاق ایران گرفته تا اتاق بازرگانی، بن مایه
بگیرد و نمایندگان مجلسی که بارها ادعا کرده اند «قانون کار ضدتولید است و مانع اشتغال زایی» قرار است با هم متحد شوند و تتمه

 
ي حقوق حداقلی کارگران را سلب نمایند. 

در اردیبهشت ماه، بسترسازي براي تفکر ضدکارگري احتمالی براي دولت بعدي، در دو محور اساسی پیش برده شده؛ یکی طرحِ
«درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و نبایدها در مطالبات
اقتصادي» که اتاق ایران تهیه کرده است و دیگري طرحی به نام «بناي ایران» که با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده
سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تدوین شده است. این طرح ها، همسو و همراهِ طرحِ «توانمندسازي
سازمان تامین اجتماعی» که نمایندگان مجلس تدوین کرده اند، قرار است، هم اساس و استقلال سازمان تامین اجتماعی را خدشه دار

 
سازند و از میان بردارند و هم قانون کار و قانون تامین اجتماعی را به طور همزمان ابتر سازند و از محتوا تهی کنند. 

دو طرحی که توسط اتاق ها براي پیشنهاد به رئیس جمهور بعدي و در راستاي حل معضلات اقتصادي! تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

 
گیرند: 

 
حذف حداقل دستمزد و جایگزینی مزد توافقی و مزد منطقه اي و استانی: 

اولین محور که می تواند حیات شغلی بیش از 14 میلیون نفر از شاغلان بیمه شده ي کشور را به مخاطره بیاندازد، حذف حداقل
دستمزد است؛ در هر دو طرح، حداقل مزد، مانع اشتغال و کارآفرینی قلمداد شده و پیشنهاداتی ارائه داده اند تا با حذف این الزام
حداقلی، کارآفرینان و بورژوازي سودجو به آرزوي دیرینه ي خود برسد؛ وقتی مزدِ مثلاً 4 میلیون تومانی به شدت ناکافی است و کمتر
از نصف سبد معیشت حداقلی ست، بتوانند به کارگران حداقل بگیر و کم تخصص که قدرت چانه زنی عموديِ آن ها در فضاي اجتماع



 
و در بیرون از کارگاه به شدت محدود است، فقط یک یا حداکثر دو میلیون تومان حقوق بدهند! 

در طرح اتاق ایران، دیدگاه گنج آفرینی وجود دارد که ادعا می کند چون نرخ سودآوري بخش خصوصی پایین است و حداقل مزد
دست و پاي کارفرمایان را بسته، باید طرح استثماري استاد-شاگردي به طریقی احیا شود (یعنی مزد توافقی) یا اینکه مزد را به صورت
منطقه اي و استانی تعیین کنند! در ضمن پیشنهاد می شود براي جوانان و نوجوانان زیر سن قانونی – که بدون تردید می شود زیر

 
15 سالِ قانون کار و معنایی جز کودکان کار ندارد- امکان اشتغال ساده و یدي با 30 درصد حداقل مزد فراهم شود! 

 
حمله به حقوق بازنشستگی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور: 

حمله به حقوق بازنشستگیِ مستمري بگیران کارگري، در چند سطح صورت گرفته است: تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی که
طرح توانمندسازي نمایندگان مجلس پیشنهاد داده اند از دو سال آخر به بیست سال افزایش یابد و طرح اتاق ایران نیز تاکید دارد
براي جلوگیري از تخلفات بیمه اي و حقوق هاي صوري و افزایش یکباره حقوق در دو سال آخر، مبناي محاسبه بازنشستگی از دو
سال بیشتر شود و به بیست سال برسد؛ افزایش سن بازنشستگی با این استدلال که سن امید به زندگی افزایش یافته و نباید کارگران
این چنین زود بازنشست شوند؛ حمله به حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور بدون در نظر گرفتن مختصات زجرآور و سخت مشاغل
سخت مثل کار در معادن یا کنار کوره هاي ذوب و ارائه مکانیسمی که دیگر هرسال سابقه ي کار سخت، یک سال و نیم محسوب
نشود و کارگران مشاغل سخت نتوانند با 20 یا 25 سال سابقه ي کار بازنشست شوند و البته تلاش براي کاستن از سطح مستمري
هاي بازنشستگان با این استدلال که صندوق هاي بیمه اي (با محوریت سازمان تامین اجتماعی) بحرانی یا در آستانه ي بحران هستند

 
و نمی توانند از پس پرداخت مستمري ها بربیایند! 

تلاش براي کاستن از حقوق بازنشستگی، حمله ي آشکار به قانون تامین اجتماعی است؛ و بدون توجه به اینکه این قانون و به طور
مشخص، مواد 96 و 111 آن که به تعیین میزان مستمري ها اختصاص دارد، هرگز به درستی اجرایی نشده، تلاش دارند این سند
قانونی را به نفع دولتی ها و به نفع کارفرمایان مخدوش کنند؛ باید در نظر بگیریم که در سال قبل، معاون حقوقی رئیس جمهور در
نامه اي خطاب به سازمان تامین اجتماعی درخواست کرد که این سازمان نرم افزارهاي حقوقی خود را تغییر دهد و دیگر مراقب
افزایش حق بیمه ي سنواتی کارگران شاغل نباشد؛ این تلاش ها در کنار هم، یعنی کاستن از حقوق شغلی کارگران، هم قبل از

 
بازنشستگی و هم بعد از آن و در سال هایی که یک بازنشسته باید با خیال راحت بنشیند خانه و از زندگی لذت ببرد! 

 
حمله به استقلال و اساس سازمان تامین اجتماعی: 

از بین بردن شورایعالی تامین اجتماعی در دولت احمدي نژاد، اولین حمله ي اساسی به اساس سازمان تامین اجتماعی بود که
مدیریت دولتی را در این نهاد بین النسلی نهادینه کرد و اجازه داد دولتی ها بدون مشارکت و اعمال نظر جامعه ي ذینفعان، هر بلایی

 
که می خواهند به سر این سازمان و دارایی هاي آن بیاورند! 

حالا به نظر می رسد نمایندگان اتاق ها و منادیان تفکرات دست راستی و نئولیبرالی، همین استقلال نیم بند سازمان تامین اجتماعی
را به هیچ وجه برنمی تابند؛ تا جایی که در طرح بناي ایران، پیشنهاد شده سازمان تامین اجتماعی در «سازمان امور مالیاتی» ادغام و

 
تبدیل به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري شود. 

اگر همین استقلالِ نیم بند و عاریه اي سازمان تامین اجتماعی از میان برداشته شود و این سازمان به تمامی زیرمجموعه ي بخش
هاي اقتصادي دولت شود، دیگر کارگران هیچ حقی بر دارایی هاي تاریخی خود نخواهد داشت؛ دارایی هایی که از کد یمین و عرق



جبین نسل هاي متوالی طبقه ي کارگر به سختی فراهم شده و بایستی براي آیندگان صیانت شود؛ یک کارگر معدن سال ها عرق می
ریزد اما سی درصد از حقوق ناچیز خود را در صندوق تامین اجتماعی ذخیره می نماید به امید اینکه بعد از بازنشستگی بتواند روزهاي

 
بهتري را تجربه کند حالا با این دست اندازي ها، همه ي امید این کارگران زحمتکش و کم درآمد به تمامی ناامید خواهد شد! 

 
محورهاي دست راستیِ دیگر از جمله دفاع موکد از خصوصی سازي: 

راهکارهاي این اسناد پیشنهادي براي حل معضلات اقتصادي، همگی دست راستی و برآمده از تفکرات تعدیلی است؛ به همین دلیل
است که در آن ها، خصوصی سازي تنها راه خروج بنگاه ها از رکود و ورشکستگی عنوان شده است؛ کلیدي که می تواند قفل هاي
اقتصاد را بگشاید! اتاق ها و حامیان آن ها بدون در نظر گرفتن معضلات آشکار خصوصی سازي در دهه هاي گذشته، بازهم بر طبلِ
حمایت از این راهکار ورشکسته ساز می کوبند؛ گویا خواب بوده اند و ندیده اند چه بر سر ماشین سازي تبریز و کشت و صنعت مغان
آمده است؛ گویا نمی دانند هپکو و هفت تپه چطور به سراشیب سقوط افتاد اند و چگونه شد که کنتورسازي قزوین از واحد ممتاز

 
کشور و خاورمیانه به یک بنگاه ورشکسته بدل شده است! 

همه این محورها، خطرناك است و وقتی در نظر بگیریم که همین اتاق ها قرار است تفکرات اقتصادي دولت بعد را شکل دهند و
فرمالیزه کنند و وقتی بدانیم که نمایندگان به ظاهر انقلابی و حامی محرومانِ مجلس یازدهم نیز با این رویکردها موافقند و به بهانه ي
توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی و پایداري آن، قصد نابودي حقوق مزدي مستمري بگیران را دارند، خطرات بیشتر و بیشتر هم

 
می شود؛ با قاطعیت باید بگوییم، همه حقوق و مقررات حمایتی در معرض خطر هستند آن هم خطري جدي و غیرقابل انکار! 

 
نگرانی هاي کارگران: 

 
بعد از قانون اساسی نوبت قانون کار است که ابتر شود! 

عبداالله وطنخواه (فعال کارگري) همه ي این پیشنهادات و اسناد ضد کارگري را در راستاي «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار»
ارزیابی می کند و به ایلنا می گوید: آقایان قصد دارند به هر قیمتی که هست، ارزان سازي را پیش ببرند؛ می خواهند همه بخش هاي
ایجابی حقوق حمایتی را از میان برداشته و همه ي حقوق را سلب کنند تا سیاست هاي تعدیلی پیشنهادي سه تفنگدار لیبرالیسم و

 
سرمایه داري (بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و سازمان تجارت جهانی) اجرایی شود. 

به گفته ي وي، این سیاست ها به روشنی و واضح می گویند نیروي کار هرچه ارزان تر بهتر! آنچه آقایان درصدد اجراي آن هستند،

 
فقط یک تعریف دارد: دفاع سالوسانه و جانانه از ارزان سازي و سیاست هاي تعدیلی! 

وطنخواه، استدلالات این گزارش ها و ادعاي علمی و کارشناسانه بودن آن ها را مردود می داند و می گوید: تنها کاري که کرده اند،
تقلید و گرته برداري یکجانبه از نظام هاي مترقی و کشورهاي اروپایی ست؛ بدون اینکه در نظر بگیرند در همان کشورهاي اروپایی،
چقدر به کارگر حقوق می دهند تا بتواند زندگی شایسته داشته باشد و پول در جامعه جریان داشته و رکود اتفاق نیفتد، بدون اینکه
در نظر بگیرند در همان کشورها چقدر سندیکاهاي کارگري قدرتمند هستند و می توانند سر میز مذاکره با قدرت بسیار چانه بزنند، به
تقلید از بخش هایی پرداخته اند که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ وقتی می گویند هیچ کجا کارگر با 20 سال سابقه بازنشست
نمی شود یا پیش از 65 سال به بازنشستگی نمی رسد، باید به آن ها گفت هیچ کجا یک بازنشسته کمتر از نصف سبد معیشت و کمتر

 
از صد دلار مستمري نمی گیرد؛ چرا اینور بام برایتان تابستان است، آنور بام، زمستان؟! 



از قانونی سازي کار کودکان گرفته تا پرداخت مزد توافقی به کارگران آسیب پذیر و از میان رفتن همه حقوق بازنشستگان، محورها و
راهبردهایی هستند که براي حمله به قوانین حمایتی طراحی شده اند؛ به عبارت ساده تر، نئولیبرال هال براي سودجویان و رانت
خواران سفره ي رنگینی پهن کرده اند؛ این سفره ي زنگین به قیمتِ از دست رفتن حقوق حداقلی کارگران و بازنشستگان و ابتر شدن
همه قوانین بالادستی مهیا می شود؛ به گفته ي وطنخواه، "پیش از این «قانون اساسی» را از میان برداشته اند و ابتر ساخته اند، حالا

رفته اند سراغِ «قانون کار» و حمایت هاي آن! به این ترتیب، دیگر هیچ چیز براي کارگران و طبقات فرودست باقی نمی ماند!"



ساختمان دانشگاه آزاد اسلامی مرکز مهربان به بهره برداري رسید

منبع: آناشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1400/03/09

ساختمان دانشگاه آزاد اسلامی مرکز مهربان وابسته به واحد سراب با حضور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی و
مسئولان عالی شهرستان سراب به بهره برداري رسید.

ساختمان دانشگاه آزاد اسلامی مرکز مهربان وابسته به واحد سراب با حضور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی و

 
مسئولان عالی شهرستان سراب به بهره برداري رسید. 

 
 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا از سراب، عزیز جوانپور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی و تبریز در
مراسم بهره برداري از ساختمان آموزشی، اداري مرکز مهربان دانشگاه آزاد اسلامی واحد سراب که با حضور مسئولان این شهر همراه

 
بود، گفت: امروزه دانشگاه آزاد اسلامی توفیق بسزایی در توسعه آموزش عالی و عدالت آموزشی در اقصی نقاط کشور دارد. 

وي حرکت به سمت مهارت آموزي و توانمندسازي جوانان در کارآفرینی و ورود به بازار کار براي جوانان منطقه را از اولویت هاي

 
دانشگاه آزاد اسلامی مرکز مهربان برشمرد و از آن به راه ایجاد توسعه پایدار در منطقه یاد کرد. 

 
 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی آذربایجان شرقی از تلاش ها و پیگیري هاي مجدانه نماینده مردم شهرستان و مسئولان منطقه در تسریع
و تسهیل خرید و بازسازي این ساختمان قدردانی و ابراز امیدواري کرد تا این مرکز دانشگاهی با همراهی مسئولان و جلب مشارکت

 
اعضاي هیئت علمی توانمند منطقه براي گسترش و توسعه علمی جوانان شهر مهربان گام بردارد. 

 
نقش چشمگیر دانشگاه در توسعه شهرها 

امام جمعه شهر مهربان هم در این مراسم شأن و جایگاه هر شهري را متناسب با مراکز علمی و افراد و چهره هاي علمی آن شهر

 
دانست و گفت: یقیناً ایجاد دانشگاه در هر شهري در توسعه فرهنگی، اجتماعی، اقتصادي و سیاسی شهروندان تأثیر چشمگیري دارد. 

 
 

حجت الاسلام مشهود عینلو با بیان اینکه از مهم ترین وظایف دانشگاه ها تعالی فرهنگ اصیل و ناب اسلامی و دینی مردم است، افزود:
توجه به مراکز علمی و آموزشی به عنوان مراکز تربیت آینده سازان ایران اسلامی ضروري بوده و از حمایت هاي رئیس دانشگاه آزاد

 
اسلامی استان و نماینده مردم سراب و مهربان در مجلس شوراي اسلامی براي رونق این دانشگاهی قدردانی می کنم. 

وي ابراز امیدواري کرد با حضور دانشجویان و استادان و افزایش سطح علمی و ایجاد رشته هاي مرتبط با نیاز شهرستان در دانشگاه

 
آزاد اسلامی مرکز مهربان شاهد رشد و توسعه منطقه باشیم. 

انتهاي پیام/4117/4062/



دستگاه ها نگاه ویژه اي به اشتغال فرزندان ایثارگران داشته باشند

منبع: ایسناشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مازندران پس از بازدید از آکادمی تخصصی مدیریت و کارآفرینی ایران مدیر گفت:
نگاه دستگاه ها به اشتغال فرزندان ایثارگران باید ویژه باشد.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام جواد یوسف پور در بازدید
از آکادمی تخصصی مدیریت و کارآفرینی ایران مدیر گفت:
امید است با تعامل دو طرفه و متقابل بتوانیم جامعه
ایثارگري و فرزندان معزز شاهد و ایثارگر را به این سمت
خوداشتغالی سوق دهیم و گامی موثر در جهت رفع معضل

 
بیکاري آنان برداریم. 

وي افزود: با این نگاه در صدد هستیم وضعیت اشتغال
فرزندان شاهد و ابثارگر را بهبود ببخشیده و تلاش می
کنیم به نقطه اي برسیم که موانع اشتغال این قشر معزز را

 
کاهش داده تا آرامش نسبی به ایثارگران برگردد. 

مدیرکل بنیاد مازندران تصریح کرد: براي رفع مشکل اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر بدنبال راهکار هستیم تا بهترین راه را براي آینده

 
شغلی آنان اتخاذ کنیم. 

وي با تأکید بر ورود جدي دستگاه ها در جهت حل مشکل ایثارگران عنوان کرد: فرزندان شاهد و ایثارگر باید ویژه دیده شوند چرا که

 
این عزیزان میراث دارانی دلسوز براي نظام و کشور هستند. 

حجت الاسلام یوسف پور گفت: آموزش افراد براي کارآفرینی، خود اشتغالی، استعدادیابی و مهارت آموزي، مشاوره و آموزش اشتعال

 
زایی پایدار از جمله مسائلی بود که در این بازدید مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت. 

گفتنی است مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران پیش از این بازدید، در محل کار خود با 26 ایثارگر دیدار و به بررسی

 
مشکلات آنان پرداخت. 

انتهاي پیام



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي توسط

بانک صنعت ومعدن

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است.

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال
گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید

 
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است. 

اختصاص 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي

 
توسط بانک صنعت ومعدن مدیرعامل بانک صنعت و معدن خبرداد؛ 
به گزارشایران نو ، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي

سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی
چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد،
اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت

 
فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

 
وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. 

دکتر مهري خطاب به صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي
اقتصادي ناشی از تحریم هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما

 
عزیزان قدردانی می کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 



در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و

 
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. 

دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال
بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می

 
خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ

 
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. 

فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب
مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي

 
در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.

نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل

 
آورد. 

نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت و
معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می



 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1٫45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1٫8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



تولید یخچال و فریزر در سال جاري 115 درصد رشدکرد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1400/03/09

بر اساس آمارهاي یاد شده در فروردین ماه امسال 102 هزار و 400 دستگاه انواع یخچال و فریزر در کشور تولید شد. این آمار
در هم سنجی با پارسال رشد 115.2 درصدي نشان می دهد.

بر اساس آمارهاي یاد شده در فروردین ماه امسال 102
هزار و 400 دستگاه انواع یخچال و فریزر در کشور تولید
شد. این آمار در هم سنجی با پارسال رشد 115.2 درصدي

 
نشان می دهد. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از ایرنا، بر اساس آمارهاي
یاد شده در فروردین ماه امسال 102 هزار و 400 دستگاه
انواع یخچال و فریزر در کشور تولید شد. این آمار در هم

 
سنجی با پارسال رشد 115.2 درصدي نشان می دهد. 

برپایه این آمارها، در نخستین ماه از سال 1400 شرکت هاي داخلی 68 هزار و 700 دستگاه ماشین لباس شویی تولید کردند. این

 
میزان تولید در مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 68.9 درصدي داشته است. 

همچنین در تولید کولرآبی نیز رشد 64.7 درصدي به ثبت رسید و شرکت هاي داخلی موفق به تولید 111 هزار و 800 دستگاه از این

 
کالا شدند. 

هرچند در این آمارها به میزان تولید تلویزیون اشاره نشده، اما به گفته «محمدرضا شهیدي» دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و

 
تصویري کشور، در فروردین و اردیبهشت ماه در مجموع حدود 190 هزار دستگاه تلویزیون در کشور تولید شد. 

 
به گفته وي، این آمار در مقایسه با دو ماهه سال 99 رشد 15 درصدي نشان می دهد. 

شهیدي خاطرنشان کرد: به طور معمول آمار فروردین ماه به دلیل تعطیلی هاي نوروز، همچنین تعطیلی هاي اعلامی ستاد ملی مقابله

 
با کرونا قابل توجه نبوده است. 

 
فروردین سال 99 به دلیل شیوع گسترده بیماري کرونا، وضعیت تولید، صادرات و غیره روند کاهشی داشت که این روند متوقف شد. 

پارسال بیش از 15 میلیون دستگاه لوازم خانگی در کشور تولید شد که این میزان تولید در مقایسه با سال 98 رشد 78 درصدي
داشته است، این درحالی است که برندهاي خارجی از ایران رفته وتولید کنندگان با تکیه بر ظرفیت هاي داخلی توانستند این جهش

 
را محقق کنند. 



 
براي سال 1400 نیز افزایش تولید در مقایسه با سال 99 و همچنین صادرات محصولات لوازم خانگی برنامه ریزي شده است. 

پیش از این «کیوان گردان» مدیرکل صنایع برق، فلزي و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهارداشت: امسال با افزایش

 
تیراژ تولید به دنبال حضور در بازارهاي صادراتی هستیم. 

وي خاطرنشان کرد: صنعت لوازم خانگی گردش مالی 6 میلیارد دلاري دارد، اکنون 300 هزار اشتغال مستقیم و یک میلیون نفر
اشتغال غیرمستقیم در این صنعت تحقق یافته و 500 بنگاه تولیدي نیز مشغول فعالیت هستند.



جشن 50 سالگی سد ارس برگزار شد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1400/03/09

"رضا اردکانیان" در این سفر، دستور آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3 هزار و 360 هکتار از اراضی
شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت همزمان صادر خواهد کرد.

"رضا اردکانیان" در این سفر، دستور آبگیري دو سد
قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3 هزار و 360
هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد

 
تومان را به صورت همزمان صادر خواهد کرد. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از ایرنا، وزیر نیروي
جمهوري اسلامی ایران فردا (دوشنبه) همزمان با نهمین
هفته پویش #هرهفته الف_ب_ایران به آذربایجان شرقی
سفر می کندتا ضمن آبگیري سدهاي قیزقلعه سی و
گردیان در جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از
سد ارس به همراه وزیر انرژي جمهوري آذربایجان شرکت

 
کند. 

"رضا اردکانیان" در این سفر، دستور آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3 هزار و 360 هکتار از اراضی شبکه

 
پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت همزمان صادر خواهد کرد. 

 سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب کشور با مخزنی به
حجم 62 میلیون متر مکعب روي رودخانه مرزي ارس احداث شده است. این سد از نوع خاکی با هسته «ناتراواي رسی» به منظور

 
انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد مترمکعب آب را تنظیم می کند.   

همچنین، دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور روي این سد احداث شده و بهره برداري از شبکه پایاب سد
قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار

 
نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان می شود. 

 آبگیري سد گردیان دومین پروژه است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2هزار و 200 هکتار از اراضی دیمی

 
در شهرستان جلفا احداث شده است. 

آخرین پروژه آماده افتتاح در آذربایجان شرقی، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3 هزار و 360 هکتار است که توسط ایستگاه هاي

 
پمپاژ از طریق رودخانه ارس، در شهرستان مرند سیراب خواهد شد. 

 
برگزاري جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس 

 فردا با حضور وزراي نیرو و انرژي جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان، پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس

 
جشن گرفته شود. 



 در این آئین، "رضا اردکانیان" وزیر نیروي ایران، "پرویز شهبازاف" وزیر انرژي جمهوري آذربایجان، "قاسم تقی زاده خامسی، معاون
امور آب و آبفا وزارت نیرو ایران و "زاعور میکائیلوف" رییس شرکت سهامی عام و بهبود مدیریت منابع آب آذربایجان (OJSC) و سایر

 
مسئولان منطقه اي حضور خواهند داشت. 

رودخانه ارس شاخه اصلی رود کورا و از مهم ترین رودخانه هاي منطقه شمال غرب به شمار می رود. طول رودخانه ارس بالغ بر یک
هزار و 72 کیلومتر است که 410 کیلومتر آن مرز مشترك جمهوري اسلامی ایران با همسایگان شمالی (ارمنستان و جمهوري

 
آذربایجان) را تشکیل می دهد. 

سومین مرحله پویش هر هفته #الف ب-ایران که از نیمه دوم سال 98 مرحله نخست آن آغاز شده بود امسال و در آخرین سال کاري

 
دولت تدبیر و امید پیگیري شد. 

این مرحله از ابتداي امسال تاکنون هر هفته شاهد افتتاح طرح هاي متعدد در صنعت آب و برق بوده و این هفته و فردا وارد هفتمین

 
هفته خود می شود. 

در نیمه دوم سال 98، تعداد 227 پروژه با سرمایه گذاري 33 هزار میلیارد تومانی به ثمر رسید که آخرین پروژه ها در 20 اسفند

 
همان سال افتتاح شد. 

سال 99 نیز این پویش با ابعاد بزرگتري شروع و در ابتداي سال اعلام شد 250 طرح با سرمایه گذاري 50 هزار میلیارد تومان افتتاح
می شود، اما با استقبالی که به وجود آمد و ظرفیتی که تا پایان سال وجود داشت، تعداد 307 طرح با سرمایه گذاري 81 هزار میلیارد

 
تومان به ثمر رسید. 

از جمله این طرح ها 14 سد بزرگ مخزنی، 14 نیروگاه، 30 نیروگاه مقیاس کوچک، 25 نیروگاه تجدیدپذیر، 9 تصفیه خانه آب، 13

 
تصفیه خانه فاضلاب و آب رسانی پایدار به یک هزار و 650 روستاي کشور قابل اشاره است. 

 
 -

 
 -
-



قرارداد پروژه لرزه نگاري دوبعدي دشت کوه امضا شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري آریا - قرارداد پروژه لرزه نگاري دوبعدي دشت کوه بین مدیریت اکتشاف شرکت ملی نفت ایران و شرکت خدمات مهندسی

 
نفت کیش امضا شد. 

به گزارش خبرنگار شانا، امروز (یکشنبه، نهم خردادماه) قرارداد پروژه لرزه نگاري دوبعدي دشت کوه بین سیدصالح هندي، مدیر
اکتشاف شرکت ملی نفت ایران و علیرضا بهبهانی نیا، رئیس هیئت مدیره شرکت خدمات مهندسی نفت کیش (زیرمجموعه اویک)

 
امضا شد. 

پروژه لرزه نگاري دشت کوه با 2 هزار و 200 کیلومتر داده برداري لرزه اي در استان هاي لرستان، ایلام، کهگیلویه و بویراحمد،
خوزستان، بوشهر، فارس و هرمزگان و با 700 میلیارد تومان اعتباري اجرا می شود و مدت زمان اجراي آن 24 ماه در نظر گرفته شده

 
است. 

در مرحله داده برداري این پروژه، بخش قابل توجه اي از ناحیه لرستان، پایدار جنوبی، ناحیه ارجان و ماماتین، ناحیه شور- شاپور-

 
ماهور و هله و نیز ناحیه سرچان پوشش اکتشافی داده می شود. 

این پروژه لرزه نگاري با ایجاد اشتغال براي هزار نفر به طور مستقیم، نقش مهمی در اشتغالزایی براي مردم بومی خواهد داشت.



صدور مجوزهاي اکتشافی رکورد زد

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1400/03/09

در نخستین ماه سال جاري مجوزهاي معدنی صادر شده در قالب پروانه اکتشاف و گواهی کشف، نسبت به مدت مشابه سال
گذشته به میزان قابل توجهی رشد کرده و تنها پروانه بهره برداري بوده که 11 فقره کمتر شده است.

در نخستین ماه سال جاري مجوزهاي معدنی صادر شده در قالب پروانه اکتشاف و گواهی کشف، نسبت به مدت مشابه سال

 
گذشته به میزان قابل توجهی رشد کرده و تنها پروانه بهره برداري بوده که 11 فقره کمتر شده است. 

به گزارش ماین نیوز، بر اساس گزارش وزارت صنعت و معدن و تجارت (صمت)، میزان صدور مجوزهاي معدنی (به جز پروانه بهره

 
برداري)، میزان اشتغال در معادن و هزینه صرف شده به جهت عملیات اکتشاف افزایشی بوده است. 

در فروردین ماه 1400 معادل 70 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 33 فقره صدور پروانه اکتشاف صادر شده در مدت

 
مشابه سال گذشته افزایش یافته و بیشترین میزان افزایش صدور مجوزهاي معدنی را به خود اختصاص داده است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري با افزایش 61.5 درصدي در صدور گواهی کشف معادن، 21 فقره از این مجوز معدنی صادر شده

 
و این در حالی است در فروردین ماه سال 1399 تنها 13 فقره گواهی کشف صادر شده بود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري در نخستین ماه از سال جاري نسبت به مدت مشابه سال تنها صدور مربوط به

 
پروانه بهره برداري منفی شده و با افت 4.2 درصدي از 24 فقره به 23 فقره رسیده است. 

 
رشد بالغ بر 1087 درصدي در صرف عملیات اکتشاف 

شایان ذکر است که سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف نیز در فروردین ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 108.6
درصد افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده
است، در نخستین ماه امسال 53 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 26 میلیارد ریال صرف شده

 
بود. 

همچنین میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 31.9 درصدي داشته
است. در فروردین ماه سال گذشته 232 نفر مشغول شدند اما در مدت مشابه سال جاري، میزان اشتغال در این حوزه به 306 نفر

رسیده است.



همکاري سه جانبه براي مطالعات ژئوفیزیک هوابرد معادن آهن و منگنز

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1400/03/09

تفاهم نامه سه جانبه به منظور انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد و در راستاي شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز در
استان اصفهان به امضا رسید.

تفاهم نامه سه جانبه به منظور انجام مطالعات ژئوفیزیک هوابرد و در راستاي شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز در

 
استان اصفهان به امضا رسید. 

به گزارش ماین نیوز، تفاهم نامه سه جانبه با حضور علیرضا شهیدي معاون رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور،
ایرج موفق رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان و حمیدرضا عظیمیان مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه در راستاي
پیشبرد موثر اکتشاف ذخایر معدنی، به خصوص ذخایر سنگ آهن و ایجاد زمینه مشــارکت در ارتقاي فعالیت هاي اکتشافی و معدن

 
کاري و استفاده از دانش، نتایج مطالعات، تجارب و خدمات تخصصی در حوزه زمین شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی به امضا رسید. 

هدف از این تفاهم نامه، شناسایی ذخایر معدنی به ویژه آهن و منگنز در مناطق مستعدکه قبلا اکتشاف سیستماتیک و مطالعات
ژئوفیزیک هوابرد در آن انجام نشده، عنوان شده است که این امر منجر به توسعه فعالیت هاي بخش معدن و ایجاد بستر مناسب براي

 
اشتغال و سرمایه گذاري در حوزه معدن می شود. 

بر این اساس شرکت فولاد مبارکه آمادگی سرمایه گذاري در اکتشاف ذخایر معدنی مورد نیاز در زنجیره فولاد به طور گسترده و در
سطح ملی را دارد. سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور نیز به عنوان یک سازمان حاکمیتی صلاحیت و آمادگی براي

 
اجراي اکتشافات در سطوح مختلف را دارد. 

به نقل از روابط عمومی سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، از جمله روش هاي پایه و مناسب براي اکتشاف ذخایر معدنی
به خصوص سنگ آهن، ژئوفیزیک هوایی است. لذا مشارکت فولاد مبارکه و سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در اجراي
ژئوفیزیک هوایی در کشف ذخایر جدید و توسعه فعالیت هاي اکتشافی تاثیر قابل ملاحظه اي داشته و می تواند منجربه حفظ تداوم

تولید و توسعه صنعت فولاد شود.



قیام اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی نیاز امروز کشور است.

منبع: رادیو فرهنگشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1400/03/09

محسن رضایی میر قائد در برنامه "انتخابات و فرهنگ" از رادیو فرهنگ با بیان این مطلب، ضمن ابراز ناراحتی از وضعیت
اقتصادي و فرهنگی کشور گفت: متاسفانه مدتی است که در اقتصاد و فرهنگ متوقف شده ایم و یا رو به عقب حرکت می

کنیم .

 
قیام اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی نیاز امروز کشور است. 

محسن رضایی میر قائد در برنامه ""انتخابات و فرهنگ"" از
رادیو فرهنگ با بیان این مطلب، ضمن ابراز ناراحتی از وضعیت
اقتصادي و فرهنگی کشور گفت: متاسفانه مدتی است که در
اقتصاد و فرهنگ متوقف شده ایم و یا رو به عقب حرکت می

 
کنیم . 

محسن رضایی میر قائد ،نامزد سیزدهمین انتخابات ریاست
جمهوري، در برنامه ""انتخابات و فرهنگ"" از رادیو فرهنگ با

بیان این مطلب، ضمن ابراز ناراحتی از وضعیت اقتصادي و فرهنگی کشور گفت: متاسفانه مدتی است که در اقتصاد و فرهنگ متوقف

 
شده ایم و یا رو به عقب حرکت می کنیم که این وضعیت نه تنها نامطلوب بلکه مایه شگفتی است. 

وي همچنین کم کاري ها و انحرافات و ورود نااهلان به اداري کشور را، عامل این عقب ماندگی ها دانست و گفت: وقتی باطن
مسئولان تغییر می کند و در صداقت با مردم کوتاهی می کنند، چگونه انتظار داریم که وضعیت اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی کشور

 
رو به بهبود برود. 

وي هم چنین ""تحولی اساسی که از خود مسئولان آغاز شود"" را نیاز امروز کشور دانست و گفت: نظام ارزشی آغاز انقلاب، رو به
انحرافاتی رفته و موجب آسیبهاي اجتماعی و ناکارآمدي هایی در کشور شده است و ما امروز دنبال یک قیام فرهنگی اقتصادي هستیم
و بدون یک قیام فرهنگی اقتصادي قادر نیستیم که پیشرفت کشور و زندگی مردم را سامان دهیم از این رو دولت من ""تحول

 
فرهنگی"" را از خودش آغاز می کند. 

وي همچنین فرهنگ را زیربناي همه امور دانست و گفت: دولت من به فرهنگ توجه جدي خواهد داشت و به مرور برنامه هایی را که

 
در زمینه خانواده مدرسه پژوهش جمعیت و آسیبهاي اجتماعی تهیه کرده ایم را عملی خواهیم کرد. 

رضایی همچنین در تشریح برنامه هاي خود براي مقابله با ""سالمند شدن جمعیت کشور"" گفت: ما از 5 سال قبل از طریق مجمع
تشخیص مصلحت نظام سیاست هاي کلی جمعیّت را خدمت مقام معظم رهبري پیشنهاد کردیم و ایشان تصویب و به سران سه قوه

 
ابلاغ کردند اما دولت و مجلس در این مدت حتی 10 درصد این سیاستها را پیش نبردند. 

وي همچنین قانون اجرایی شدن سیاستهاي کلی جمعیت که مربوط به نرخ باروري و جلوگیري از سالخوردگی است، را اولین اقدام
دولت اش بعد از شکل گیري عنوان کرد و گفت: در اولین قدم از قوانین و تصمیم گیري هاي اشتباه گذشته که در بدنه بهداشت و



 
درمان جاري است، جلوگیري می کنیم و مقررات جدیدي بر اساس قانون جدید ابلاغ می کنیم. 

وي از برنامه هاي کوتاه و بلند مدت براي ساماندهی سالخوردگان خبر داد و گفت: ما سن بازنشستگی را بین 50 تا 70 سال تنظیم

 
می کنیم و براي این کار، زیرساخت هاي بهداشتی، درمانی و سلامت را فراهم می کنیم. 

رضایی همچنین نبود اشتغال و مهارت آموزي را از موانع ازدواج جوانان دانست و گفت: ما با ایجاد یک تحول در نظام آموزشی کشور
می کوشید تا روحیه کار و خلاقیت را در سطوح پایین مهد و کودکستان در نوجوانان ایجاد کرده و آنها را با روحیه حرفه اي گري و

 
تخصص گرایی آشتی دهیم. 

وي همچنین ایجاد معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، شرکت هاي دانش بنیان، پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد را
بخشهایی از تلاش دولت براي ارتباط حوزه علم و صنعت دانست و گفت: ما یک سازمان ""نوآوري و خلاقیت و فناوري"" را به وجود
می آوریم که بتواند به اینها خدمات بدهد و از تکرار غیرضروري فعالیت ها بکاهد و در واقع پل ارتباطی بین عرضه و تقاضا در صنعت

 
و علم باشد. 

وي همچنین در زمینه هنر انقلاب اسلامی گفت متاسفانه انقلاب اسلامی و هنر نتوانستند تعامل و اثرگذاري خوبی داشته باشند و

 
میکوشیم در دولت توجه جدي به کرامت انسانی داشته باشیم. 

وي با تاکید بر حمایت از همه هنرمندان گفت: دولت من جناحی نیست و دولت همه مردم ایران است، اما در عین حال معتقدم که

 
هنرمندان انقلابی و ارزشی میتوانند پیشرو باشند و کمک کنند که هنر ایرانی و اسلامی را توسعه و گسترش دهیم. 

وي در تشریح برنامه هاي ترویج و تقویت فرهنگ کار در دولتش گفت: نظام آموزشی ما از فعالیت و کار فاصله گرفته و دانشکده هاي

 
ما باید تبدیل به ""مهارتکده"" شوند. 

وي همچنین در خصوص اهمیت مصوبات شوراي عالی فرهنگی عمومی گفت: با مشورت رهبري اختیار اتی را براي این شورا می

 
گیریم و سعی می کنیم نوعی سیاست یکپارچه فرهنگی را از مسجد مدرسه و مسجد تا نهادهاي رهبري و اداره ارشاد به وجود آوریم. 
رضایی با ابراز نگرانی از وضعیت نامطلوب گرایش به مطالعه در کشور، از تخصیص یارانه فرهنگی خرید کتاب و تشویق به کتابخانه

 
خبر داد. 

وي در پایان سرمایه گذاري در حوزه گردشگري را امن و برگشت پذیر عنوان کرد و گفت: در ایران زمینه هاي گردشگري بسیاري
داریم که سرمایه گذاري در آنها منجر به درآمدزایی هاي بسیاري می شود.



تمدید مهلت ارسال آثار به سومین نمایشگاه ملی مد و لباس دانشگاهی

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1400/03/09

مهلت ارسال آثار سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع
دستی ویژه توانمندي هاي دانشجویان دختر تا پایان

 
خردادماه تمدید شد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرگزاري مهر،
فراخوان سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی با
هدف الگو سازي در زمینه مد و لباس در حوزه هاي زندگی

اجتماعی دانشجویان با هدف افزایش غرور ملی، ایجاد زمینه هاي ورود دانشجویان دختر به فضاي کسب و کار در حوزه مد و لباس و
صنایع دستی و حمایت از طراحان نوپا و دانشجو در راستاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال و تقویت امید به آینده تا پایان خردادماه جاري

 
تمدید شد. 

بخش هاي رقابتی این دوره از نمایشگاه شامل سه بخش: طراحی، الگوسازي و دوخت لباس بانوان با استفاده از بروز رسانی یا استفاده
مدرن از دست بافته ها و رودوزي هاي سنتی کشور؛ طراحی، الگوسازي و دوخت لباس هاي بانوان با تمرکز بر لباس هاي قومی (بروز
رسانی یا استفاده مدرن از لباس هاي اقوام با توجه به کاربرد الگوي آنها با ذکر شناسنامه کار)؛ و هنرهاي پوشیدنی شامل تولیدات

 
صنایع دستی مرتبط با مد و لباس (زیورآلات، کیف، کفش، کمربند و …) است. 

همچنین رویکردهاي این نمایشگاه ملی، الگوها و سبک هاي اصیل و نوین ایرانی-اسلامی در پوشش مبتنی بر نمادهاي فرهنگ، هنر و
تمدن ایرانی، معرفی وجهه مدرن هنر ایرانی در هنرهاي پوشیدنی، مدرن سازي پوشش هاي سنتی و قومی، ترویج فرهنگ محیط

 
زیستی در استفاده از متریال سازگار با محیط زیست و یا قابل بازیافت اعلام شده است. 

ثبت نام دانشجویان در این رویداد از طریق سامانه به آدرس www.fhne.ir امکان پذیر است و مهلت ثبت نام علاقه مندان براي

 
شرکت در این رویداد تا 31 خردادماه تمدید شده است. پیش از این مهلت ارسال آثار این نمایشگاه تا 15 خردادماه اعلام شده بود. 

علاقه مندان می توانند براي دنبال کردن نشست هاي آموزشی، اخبار و اطلاعیه هاي این نمایشگاه به آدرس

 
www.instagram.com/fhne.ir مراجعه کنند. 

سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی به همت معاونت فرهنگی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و معاونت ریاست جمهوري

 
در امور زنان و خانواده و به میزبانی دانشگاه شهید چمران اهواز در تابستان 1400 برگزار خواهد شد. 

 
منبع 



 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



سرمایه گذاري 15 هزار میلیارد ریالی در زیرساخت هاي بندري گیلان

منبع: رشتکدهشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1400/03/09

رشتکده،   توسعه زیرساخت هاي بندري و جذب سرمایه گذاري بخش خصوصی براي این کریدورهاي اقتصادي یکی از
اولویت هاي دولت تدبیر و امدي بود، بنادر گیلان با هموارسازي و رفع موانع موفق به جذب و بهره برداري از سرمایه گذاري

بخش خصوصی و دولتی به میزان 15 هزار میلیارد ریال شدند. به گزارش ایرنا ، طی سالهاي اخیر ...

رشتکده،   توسعه زیرساخت هاي بندري و جذب سرمایه
گذاري بخش خصوصی براي این کریدورهاي اقتصادي یکی
از اولویت هاي دولت تدبیر و امدي بود، بنادر گیلان با
هموارسازي و رفع موانع موفق به جذب و بهره برداري از
سرمایه گذاري بخش خصوصی و دولتی به میزان 15 هزار

 
میلیارد ریال شدند. به گزارش ایرنا ، طی سالهاي اخیر (...) 

رشتکده،   توسعه زیرساخت هاي بندري و جذب سرمایه
گذاري بخش خصوصی براي این کریدورهاي اقتصادي یکی

از اولویت هاي دولت تدبیر و امدي بود، بنادر گیلان با هموارسازي و رفع موانع موفق به جذب و بهره برداري از سرمایه گذاري بخش

 
خصوصی و دولتی به میزان 15 هزار میلیارد ریال شدند. 

به گزارش ایرنا ، طی سالهاي اخیر با روي کار آمدن دولت تدبیر و امید و اولویت قرارگیري سیاست خصوصی سازي از سوي دولت
شاهد جذب سرمایه گذاري هایگسترده بخش خصوصی و استقبال این بخش از ورود به عرصه هاي اقتصادي کشور بودیم که بنادر

 
یکی از این عرصه ها محسوب می شود. 

سازمان بنادر و دریانوردي بعنوان یکی از سازمانهاي اقتصادي در سالهاي اخیر برنامه هاي مختلفی براي جذب سرمایه گذار در بخش
هاي مختلف اجرا کرد و در این راستاي به خصوص در استان گیلان توانست در توسعه زیرساخت هاي مورد نیاز براي گسترش
صادرات و همچنین احداث مجموعه هایی همچون سیلوهاي غلات ، انبارهاي سرپوشیده و همچنین در بخش گردشگري نظر فعالان

 
اقتصادي را براي سرمایه گذاري در زیرساختهاي بندري جلب کند. 

استان گیلان با دارا بودن یکی از قدیمی ترین بنادر کشور به عنوان اصلی ترین کریدور اقتصادي کشور به سمت آسیاي میانه ، قفقاز و
در نهایت اروپا و روسیه محسوب می شود که توسعه این بخش با حمایت دولت و بخش خصوصی می تواند در اقتصاد کلان کشور

 
اثرگذار باشد. 

 
احداث سیلوهاي غلات با استفاده از توان بخش خصوصی 



طی سالهاي اخیر با توجه به نیاز کشور و تغییر رویکرد بنادر گیلان بویژه مجتمع بندري انزلی از آهن آلات به غلات ، ضرورت ایجاد

 
زیرساختهاي متناسب در دستور کار قرار گرفت و بنادر گیلان اقدام به احداث سیلوهاي غلات کرد . 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان اظهار داشت: طی سالهاي اخیر با هموار شدن مسیر سرمایه گذاري به خصوص در بخش

 
بنادر ، گیلان میزبان سرمایه گذاري بزرگی در بخش هاي توسعه زیرساخت هاي بندي بوده است. 

حمیدرضا آبایی تسهیل در فرآیند سرمایه گذاري و مجوز دهی ، استقبال دولت از بخش خصوصی به جاي سرمایه گذاري دولتی و
همچنین جلوگیري از ایجاد فضاي رقابتی بین سرمایه گذار دولتی و خصوصی همگی منجر به استقبال گسترده سرمایه گذاراي بخش

 
خصوصی در بخش هاي اقتصادي همچون بنادر شده که گیلان و به خصوص بندر انزلی نیز از این فرصت بهره مند شد. 

وي سرمایه گذاري در ایجاد مخازن و سیلوهاي غلات را یکی از چندین حوزه ورود سرمایه گذار بخش خصوصی در بندر انزلی عنوان
کرد و گفت: فقط سال گذشته سیلوي غلات 50 هزار تنی توسط شرکت خصوصی آگروتامین با سرمایه گذاري 237 میلیارد ریال به

 
بهره برداري رسید. 

آبایی تادامه داد: در سال 99 شرکت "غلات بان " نیز سیلوي 30 هزار تنی خود را به ارزش 230 میلیارد ریال افتتاح کرد و بندر

 
انزلی توانست با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در این بخش براي 10 نفر اشتغال دائم ایجاد کند . 

 
ایجاد انبار سرپوشیده و مخازن روغن در بنادر گیلان  

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان با اشاره به ظرفیت 38 هزار متر مربعی انبارهاي سرپوشیده مجتمع بندري انزلی، تصریح کرد:

 
سرمایه گذاري در این بخش کاملا توسط دولت و با منابع ملی انجام شد. 

آبادي اظهار داشت: اما در سالهاي 92 تا 99 با حمیات هاي دولت از بخش خصوصی، فعالان اقتصادي جاي سرمایه گذاران دولتی را

 
گرفتند و 33هزار و 500 متر مربع انبار سرپوشیده در مجموعه بندري انزلی ایجاد کردند. 

وي در ادامه افزود : با بهره برداري از انبار چهار هزار و 500 متر مربعی احداثی توسط شرکت سریر تجارت با سرمایه گذاري 28

 
میلیارد و 860 میلیون ریال ، ظرفیت انبارهاي سرپوشیده در اماکن مجتمع بندري انزلی به حدود 72 هزار متر مربع رسید. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان گفت: در سال گذشته همچنین از مخزن 20 هزار تنی روغن خوراکی با 340 میلیارد ریال

 
سرمایه گذاري بخش خصوصی بهره برداري شد. 

وي تصریح کرد: بنادر گیلان از ابتداي دولت تدبیر و امید اقدام به احداث مخازن روغن کرد و اکنون با بهره برداري از این مخازن

 
ظرفیت نگهداري روغن به 16 هزار تن رسیده است. 

 
افزایش سهم بازار با استفاده از توان بخش خصوصی   

از اقدامات سازنده اي که طی سالهاي اخیر در بنادر و دریانوردي استان گیلان انجام شد می توان به مجموعه فعالیتهایی اشاره کرد که

 
بوسیله سازمان بنادر و دریانوردي به منظور افزایش سهم بازار انجام شده است. 



در این راستا آبایی با اشاره به اقدامات انجام شده در ساخت اسکله و خطوط انتقال در مجتمع بندري انزلی، گفت: مجتمع بندري
انزلی داراي 9 پست اسکله کالاهاي عمومی و کانتینري به طول یکهزار و 398متر بود که در هشت سال گذشته با احداث سه پست

 
اسکله به طول 539 متر توانست تعداد این اسکله ها را به 12 پست ( به طول هزار و 991 متر) افزایش دهد . 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان تاکید کرد : در هفت سال گذشته یک پست اسکله غلات به طول 190 متر و دو خط لوله

 
روغن در مجتمع بندري انزلی احداث شده است . 

وي خاطر نشان کرد : مجتمع بندري انزلی یک پست اسکله سوخت به طول 183 متر داشت که در هفت سال گذشته با ساخت 2

 
پست اسکله دلفین به طول 400 متر تعداد اسکله هاي سوختی مجتمع بندري انزلی به سه پست به طول 538 متر افزایش یافت . 

به گفته آبایی مجتمع بندري انزلی در گذشته یک خط لوله نفتی داشت که در هشت سال گذشته مراحل احداث 2 خط لوله جدید

 
نیز در این بندر کلید خورد . 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان مشارکت سرمایه گذاران بخش خصوصی در این حوزه طی سالهاي هفت سال اخیر را یک
میلیارد و 611 میلیون ریال اعلام کرد و گفت: پیش از آن بخش خصوصی 339 میلیون و 500 هزار ریال در بنادر گیلان سرمایه

 
گذاري کرده بود . 

وي میزان سرمایه گذاري بخش خصوصی (سرمایه گذاران و ترمینال اپراتورها) در اداره کل بنادر و دریانوردي استان گیلان را از سال
92 تاکنون 25 میلیارد ریال اعلام کرد و گفت : این درحالیست که پیش از آن فقط 674 میلیون ریال سرمایه گذاري در بخش

 
خصوصی انجام شده بود . 

 
ایجاد ماریناي دریایی 

ساخت کشتی هاي تفریحی در بندر انزلی و حضور این کشتی ها در محدوده استان گیلان کمک شایانی به رونق صنعت گردشگري
دریایی خواهد کرد لذا می توان با استفاده از سرمایه گذاران بخش خصوصی گردشگري دریایی و سفرهاي بین المللی دریایی را در

 
استان گیلان راه اندازي کرد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان اظهار داشت : اداره کل بنادر و دریانوردي استان گیلان با استفاده از ماریناي دریایی می تواند
نقش بسزایی در گردشگري و تفریحات سالم دریایی داشته باشد . می بایست باید در این مجتمع بندري شرایطی فراهم شود که
قابلیت تردد براي هر نوع کشتی فراهم باشد و خوشبختانه کلیه اسکله هاي بندرانزلی به فندرهاي مجهز شدند که قابلیت پذیرش انواع

 
کشتی را دارند. 

 
سرمایه گذاري هزار میلیارد ریالی دولت براي زیر ساخت هاي بندي گیلان 

محدودیت اراضی در شهرستان بندر انزلی توسعه امکانات بندري را با مشکلاتی مواجه می کرد لذا با بازنگري در طرح هاي جامع

 
توسعه مجتمع بندري انزلی ، احداث موج شکن و استحصال اراضی از دریا در دولت تدبیر و امید با قدرت و قوت بیشتري ادامه یافت . 



مدیرکل بنادر و دریانوردي استان گیلان درباره استحصال اراضی از دریا گفت: تاکنون حدود 45 هکتار اراضی از دریا استحصال شده

 
که بیش از 25 هکتار از این اراضی به بخش خصوصی واگذار شده و حدود 20 هکتار نیز در حال آماده سازي براي واگذاري است. 

وي با بیان اینکه دولت تدبیر و امید براي توسعه زیر ساختها نیز یکهزار میلیارد ریال هزینه کرد گفت: این سرمایه
گذاري شامل تجهیز بندر به کانال هاي جمع آوري آب هاي سطحی، انتقال خطوط برق، آب، فیبر نوري ، سیستم اطفاء حریق ،ایجاد

 
پست هاي برق، ساماندهی ترمینال کانتینري می شود. 

آبایی حضور بخش خصوصی در اراضی پشتیبانی را براي بنادر بسیار مهم و حیاتی دانست و خاطر نشان کرد : باید این اراضی در
اختیار بخش خصوصی قرار می گرفت و بازاریابی مناسب براي شناخت سرمایه گذار انجام می شد. در هشت سال گذشته سعی شد از

 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی براي توسعه زیرساخت ها استفاده شود. 

 
احداث سه پست اسکله در مجتمع بندري کاسپین 

مدیر مجتمع بندري کاسپین منطقه آزاد انزلی نیز گفت : فرآیند احداث سه پست اسکله در بندر کاسپین منطقه آزاد انزلی در حال
انجام است و تا نیمه اول سال آینده این سه پست اسکله2 مورد آن توسط بخش خصوصی و یک پست اسکله هم توسط قرارگاه خاتم

 
الانبیا اجرا می شود. 

"افشین عزیزي" بیان کرد: در مجموع 22 پست اسکله در منطقه آزاد انزلی طراحی و برنامه ریزي شده است که از این تعداد تاکنون
سه پست اسکله مورد بهره برداري قرار گرفته که 2 پست آن با سرمایه گذاري بخش خصوصی داخلی به انجام رسیده است و هم

 
اینک مقدمات احداث سه مورد دیگر در دست انجام است. 

 
وي سازمان منطقه آزاد انزلی را یکی از معدود نهادهاي دولتی کشور دانست که در زیرساختها موفق به جذب سرمایه گذار شده است. 

 
سرمایه گذاري 14هزار میلیارد ریالی در مجموعه کشتی سازي بندري انزلی 

سال گذشته تفاهمنامه اي براي ایجاد مرکز ساخت و تعمیرات کشتی ها به امضاي سازمان بنادر و دریانوردي و شرکت تاید واتر رسید
که براساس آن ایجاد یک مجتمع کشتی سازي در بندر انزلی براي ساخت و تعمیرات کشتی هایی چون شناورهاي باري، خدماتی و
مسافري متناسب با دریاي خزر و دریاي سیاه در دستور کار قرار گرفت تا با راه اندازي این صنعت اقدامات لازم براي نوسازي ناوگان

 
کشتیرانی دریاي خزر انجام شود . 

بر اساس گزارش اداره کل بنادر و دریانوردي گیلان حدود 14 هزار میلیارد ریال توسط بخش خصوصی براي این مرکز هزینه شد که

 
هدف آن تعمیر و نگهداري شناورهاي ایرانی و خارجی خواهد بود و می تواند براي کشور ارزآوري داشته باشد . 

مجتمع بندري انزلی ، بندر کاسپین در منطقه آزاد ، بندر آستارا از ظرفیت بخش خصوصی براي توسعه زیرساختهاي بندري بهره

 
گرفتند درحالیکه بنادر ظرفیت هاي بسیار بالایی براي سرمایه گذاري دارند. 

در سایه تعامل فی مابین بخش خصوصی و بنادر می توان علاوه بر رونق اقتصادي و ارزآوري زمینه اشتغالزایی جوانان فراهم کرد دولت
نیز در این راستا می تواند با تصویب قوانین و سیاست هاي حمایتی زمینه مشارکت بیشتر فعالان اقتصادي را در بخش هاي مختلف



 
اقتصادي کشور فراهم کند . 

مجتمع بندري انزلی با سابقه 100 ساله در عرصه حمل و نقل دریایی همواره منطقه مورد توجه بازرگانان و تجار کشور بوده است و
امروز با 15 پست اسکله و امکان تخلیه و بارگیري 10 میلیون تن کالا در سال بزرگترین و مجهزترین بندرگاه ایرانی حاشیه دریاي

 
خزر محسوب می شود. 

این مجتمع بندري یکی از پرسابقه ترین بنادر ایران و از مهمترین و بزرگترین بنادر شمال کشور محسوب می شود که با قرار گرفتن
در کریدورهاي بین المللی از قبیل نوستراك و تراسیکا و غیره از دیرباز عهده دار نقش برجسته در صنعت حمل و نقل دریایی با

کشورهاي حاشیه دریاي خزر و اروپایی بوده است.



نهاد هاي فرهنگی براي پیشگیري از آلودگی هوا، نقش آفرینی کنند

منبع: گیلان پیشروشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار گیلان در جلسه کارگروه مبارزه با آلودگی هوا
گفت: لازمست نهاد هاي فرهنگی در کنار رسانه ها براي
پیشگیري از آلودگی هوا نقش آفرینی موثري داشته باشند.

به گزارش پایگاه خبري گیلان پیش رو ، ارسلان زارع امروز
در جلسه کارگروه مبارزه با آلودگی هواي گیلان؛ بر
ضرورت حفظ سلامت شهروندان، حفاظت از اشتغال موجود
و پیشگیري از آسیب هاي ناشی از تغییر شرایط اقلیمی
تاکید کرد و گفت: قانون هواي پاك از جمله قوانین مترقی

 
براي توسعه جامعه و کشور محسوب می شود. 

وي بر فرهنگ سازي و توجه بیشتر مردم به پیشگیري از آلودگی هوا و نقش آفرینی موثر دستگاه هاي فرهنگی، موسسات تحقیقاتی،
آموزش و پرورش و مراکز آموزش عالی، رسانه ها، صدا و سیما و نیز دستگاه هاي متولی در راستاي افزایش ضریب اطمینان استاندارد

 
ها تاکید کرد. 

استاندار با بیان اینکه دستگاه ها باید با همکاري و هم افزایی مضاعف نسبت به اقدامات کوتاه مدت و بلندمدت اهتمام ورزند،
گفت: نظارت جدي بر کارت معاینه فنی تاکسی ها، کامیون ها و اتوبوس ها از طریق اتحادیه تاکسیرانان و راهداري و حمل و نقل
جاده اي و خودرو هاي شخصی با همکاري پلیس راهور و نیز پایش مستمر خودرو هاي دستگاه هاي اجرایی، می تواند در کاهش

 
آلایندگی موثر باشد. 

ارسلان زارع برخورد با شرکت هاي آلوده کننده هوا و اطلاع رسانی آن از طریق رسانه ها را نیز موجب بازدارندگی و پیشگیري از
آسیب هاي آلایندگی توسط دیگر شرکت ها و مراکز پرخطر دانست.



اولین رویداد (استارتاپی) شتاب زنبور عسل بصورت مجازي در دانشگاه جامع

علمی کاربردي خراسان شمالی برگزار شد

شماره خبر:  218  |  تاریخ: 1400/03/09
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان خراسان شمالی -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علمی کاربردي خراسان شمالی اولین رویداد شتاب(بصورت مجازي) زنبور عسل با محوریت
زهر، ملکه و روشهاي مکانیزه کردن تولیدات زنبور عسل توسط مرکز نوآوري توسط مرکز علمی کاربردي شیروان با حضور مدیرکل
محترم دفتر نوآوري، فناوري و تجاري سازي دانشگاه و نیز ایده پردازان و زنبورداران خراسان شمالی و همچنین مراکز علمی کاربردي

 
خراسان شمالی بصورت مجازي برگزار گردید. 

در ابتداي این رویداد آقاي دکتر موسی زاده مدیرکل دفتر نوآوري فناوري و تجاري سازي دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن ابراز
خرسندي از روند برگزاري این رویداد در سخنانی گفت هدف عمده از برگزاري این رویدادها شناسایی ایده هاي ایده پردازان و
همچنین شناخت پتانسیل استان و تعیین و ترسیم خوشه هاي زنبورعسل و فرآورده هاي آن می باشد که با برگزاري این رویدادها می

 
توان کمک شایانی به بهبود تولید کمی و کیفی و تبدیل این محصول به فرآورده هاي مختلف و ایجاد اشتغال و کارآفرینی کرد. 

در ادامه دکتر بادامی ریاست دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی ضمن تشکر از برگزارکنندگان این رویداد و همچنین
مشارکت ایده پردازان و بویژه از مرکز نوآوري شیروان در سخنانی گفت: برگزاري این چنین رویدادها می تواند زمینه ساز توسعه

 
کارآفرینی، اختراع و پیدایش راهکارهاي خلاقانه در حل معضلات جامعه واقع شود. 

لازم بذکر است رئیس مرکز نوآوري شیروان در گزارشی از روند این رویداد گفت: تعداد 12 ایده به دبیرخانه رویداد ارسال شد که پس
از ارزیابی و داوري4 ایده انتخاب شدند که به دو ایده اول علاوه بر لوح تقدیر از سوي واحد استانی جوایزي از سوي مرکز نوآوري به

 
آنها تقدیم شد.       





تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: خبر داغشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي
حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

به گزارش خبرداغ به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، "محمد شریعتمداري" اظهار
داشت: در 40 روز آینده باید براي تسهیل و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها ریل گذاري تثبیت شده اي بگذاریم و از این
رو باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول

 
اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وي در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار گرفتن

 
دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستورکار در

 
شوراي عالی کار اعمال نظر و نهایی شود. 

شریعتمداري افزود: ما می خواهیم استفاده کنندگان نهایی، خدمات مطلوب توأم با رضایتمندي از ما بگیرند و مردم به وزارت تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی به گونه اي نگاه کنند که جایی براي حل مشکلات آنهاست. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي
کاري، شفاف سازي عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي

 
نظارتی را ارائه کنید تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

در این نشست "عیسی منصوري" معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال، "حاتم شاکرمی" معاون روابط کار، "سید جواد رضوي" رئیس
مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و "حسین محمودي سفید کوهی" مدیر کل دفتر هدایت نیروهاي کار و کاریابی ها

حضور داشتند.



فعالیت جهادي دانشجویان مراکز علمی کاربردي در مناطق کم برخودار استان

قم + گزارش تصویري

شماره خبر:  220  |  تاریخ: 1400/03/09
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان قم -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان قم، فعالیت گروه جهادي حوزه بسیج دانشجویی دانشگاه جامع
علمی کاربردي استان قم با نام گروه جهادي شهید احمدي روشن در راستاي خدمت رسانی به نیازمندان در روستاهاي اطراف قم آغاز

 
شد. 

با توجه به آغاز فصل گرما دانشجویان جهادي مراکز علمی کاربردي استان قم با حضور در روستاي باغ نو به تعمیر و سرویس 30 کولر

 
آبی و ارائه صلواتی خدمات فنی و اقلام مورد نیاز سرویس کولر به خانواده هاي نیازمند پرداختند. 

قابل ذکر است که گروه هاي جهادي دانشجویان مراکز علمی کاربردي استان قم تا کنون در پروژه ها و فعالیت هاي مختلفی در حوزه
هاي فرهنگی، عمرانی، خدماتی و ارائه مشاره هاي شغلی و کارآفرینی در مناطق کم برخوردار استان قم به فعالیت هاي جهادي اقدام

 
نموده اند. 

 
  

 گروه جهاي شهید احمدي روشن دانشگاه جامع علمی کاربردي

 
استان قم 

0:00 / 1:48





شریعتمداري بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها تاکید کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران- ایرنا- وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

تهران- ایرنا- وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی بر تشکیل
کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید

 
کرد. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی ، «محمد شریعتمداري» در نشست با نمایندگان
انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز اظهار داشت: در
40 روز آینده باید براي تسهیل و تسریع در فرایندها و
فعالیت هاي کاریابی ها، ریل گذاري تثبیت شده اي

 
بگذاریم. 

وي افزود: باید کمیته اي با حضور نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات

 
و تحول اداري و نماینده کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وزیر تعاون در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار

 
گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستور کار در

 
شوراي عالی کار بررسی شود. 

شریعتمداري خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي کاري، شفاف سازي
عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي نظارتی را ارائه کنید

 
تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

به گزارش ایرنا، در قانون کار کشور بر لزوم ایجاد مؤسسات کاریابی اشاره شده و وزارت تعاون به استناد ماده 119 قانون کار مکلف به

 
ایجاد مراکز خدمات اشتغال با هدف ثبت نام از جویندگان کار، کسب فرصت هاي شغلی و به کارگماري آنان شده است. 

 
هم اکنون 820 موسسه کاریابی در کشور فعال است. 



 
برچسب ها 

 
- البرز 

 
- روزنامه کاریابی 

 
- محمد شریعتمداري 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- تهران



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري آریا - مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع

 
موانع تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه
بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و
فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در

 
دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور
داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از
صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و

 
بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ



صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل
آورد. نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت
و معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

 
324 نفر می باشد. 

<--



تشکیل کمیته اي براي حل مشکلات کاریابی ها

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي
حل مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد.

وزیر تعاون، کار ور فاه اجتماعی در نشست با نمایندگان انجمن صنفی کاریابی هاي تهران و البرز بر تشکیل کمیته اي براي حل

 
مشکلات کاریابی هاي داخلی تاکید کرد. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، ""محمد
شریعتمداري"" اظهار داشت: در 40 روز آینده باید براي تسهیل
و تسریع در فرایندها و فعالیت هاي کاریابی ها ریل گذاري
تثبیت شده اي بگذاریم و از این رو باید کمیته اي با حضور
نمایندگانی از معاونت هاي توسعه کارآفرینی و اشتغال، روابط
کار، مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و نماینده

 
کاریابی ها تشکیل و نشست هاي هفتگی برگزار شود. 

وي در خصوص امکان ارائه فرایند احراز هویت حضوري براي
ثبت دادخواست توسط دفاتر کاریابی گفت: پیشنهاد اولویت قرار گرفتن دفاتر کاریابی در کنار سایر موسسات براي احراز هویت

 
حضوري و ثبت دادخواست را در شوراي عالی کار مطرح می کنیم. 

وي از معاون روابط کار خواست با مشارکت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این پیشنهاد را آماده کنند تا به عنوان دستورکار در

 
شوراي عالی کار اعمال نظر و نهایی شود. 

شریعتمداري افزود: ما می خواهیم استفاده کنندگان نهایی، خدمات مطلوب توأم با رضایتمندي از ما بگیرند و مردم به وزارت تعاون،

 
کار و رفاه اجتماعی به گونه اي نگاه کنند که جایی براي حل مشکلات آنهاست. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خطاب به نمایندگان انجمن هاي صنفی کاریابی هاي تهران و البرز نیز گفت: در همه فرایندهاي
کاري، شفاف سازي عمق پیدا کند که امکان هیچ سوء استفاده اي از سوي دفاتر کاریابی به وجود نیاید و براي این مسیر سازوکارهاي

 
نظارتی را ارائه کنید تا بدون هیچ فسادي کار پیش رود. 

در این نشست ""عیسی منصوري"" معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال، ""حاتم شاکرمی"" معاون روابط کار، ""سید جواد رضوي""
رئیس مرکز فناوري اطلاعات، ارتباطات و تحول اداري و ""حسین محمودي سفید کوهی"" مدیر کل دفتر هدایت نیروهاي کار و

کاریابی ها حضور داشتند.



بازدید معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري از خانه خلاق "ب"/ ستاري: تا

پایان سال 15 خانه خلاق در استان هاي مختلف راه اندازي می شود

شماره خبر:  224  |  تاریخ: 1400/03/09
منبع: وزارت میراث

فرهنگی،گردشگري و صنایع
دستی

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی صبح امروز نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق صنایع دستی در محل خانه استاد

حسین بهزاد بازدید کرد.

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به
همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي
سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
صبح امروز نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق صنایع

 
دستی در محل خانه استاد حسین بهزاد بازدید کرد. 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، محمودیان ضمن خیرمقدم
به سورنا ستاري و خانواده مرحوم محمد ابوالحسنی
بنیانگذار خانه خلاق «ب»، گفت: «جاي خالی آقاي

ابولحسنی آنقدر نمایان است که سخن گفتن را براي همه ما دشوار می کند. خدمات ارزنده این بزرگوار در حوزه صنایع دستی به

 
همراه صداقت، تلاش و پیگیري هایشان در خانواده بزرگ صنایع دستی همواره پایدار خواهد بود.» 

او با اشاره به اینکه خرداد ماه با صنایع دستی عجین است، گفت: «20 خردادماه و 10 ژوئن مصادف با روز جهانی صنایع دستی و آغاز
گرامیداشت صنایع دستی در کشور است. در این ایام سلسله برنامه ها و رویدادهایی را در راستاي پاسداشت صنایع دستی که مثال

 
بارز و عینی اقتصاد مقاومتی و گنجینه ارزشمند این مرز و بوم است، خواهیم داشت.» 

 
خانه هاي خلاق صنایع دستی محلی براي تجاري سازي صنایع دستی کشور 

معاون صنایع دستی کشور افزود: «خدا را شاکریم که این توفیق را به ما داد تا در خردادماه و در خانه استاد برجسته نگارگري کشور
استاد بهزاد به مقوله خانه خلاق صنایع دستی بپردازیم. بر این باوریم که خانه هاي خلاق صنایع دستی کریدري براي تجاري سازي و

 
ارتقاي جایگاه اقتصادي صنایع دستی کشور و مکانی براي تبادل دانش، تجربیات و انتقال آن هاست.» 

او شبکه سازي بین افرادي را که از تولید تا فروش کار می کنند، از دیگر کارکردهاي خانه هاي خلاق عنوان کرد و گفت:
«توانمندسازي و حمایت از کارآفرینان، جذب سرمایه گذاران، توسعه و شکل دادن به ایده ها، رشد و نوآوري، کشف و پرورش

 
استعدادهاي صنایع دستی و متعاقب آن آموزش و پرورش این استعدادهاي نیز در خانه هاي خلاق سراسر کشور محقق خواهند شد.» 



محمودیان تصریح کرد: «قرار است این خانه ها مکانی براي تعامل، گفت وگو، بحث همچنین انتقال تجربیات درخشان باشد. خانه
خلاق صنایع دستی به عنوان اتاق فکر می تواند در راستاي ارائه راهکارهایی براي حل معضلات موجود و برطرف کردن مشکلاتی که
در آینده سر راه خانواده صنایع دستی قرار می گیرد، راهگشا باشد. هم افزایی بین صنایع دستی و فناوري هاي علمی در خانه هاي

 
خلاق صنایع دستی اتفاق خوبی بود که شکل گرفت.» 

معاون صنایع دستی کشور در پایان ابراز امیدواري کرد که جوانان در چنین مراکزي بتوانند راجع به ایده ها و مشکلاتشان صحبت

 
کنند و مشورت بگیرند و از طریق شکل گیري این شبکه تعاملی به کارآفرینی بپردازند. 

 
خلق ایده به عهده بخش خصوصی و کاهش ریسک، وظیفه دولت است 

در ادامه سورنا ستاري بزرگ ترین موهبت خداوند به انسان را نوآوري عنوان کرد و گفت: «این نوآوري است که باعث پیشرفت انسان
می شود. فکر می کنم بزرگ ترین نوآوري خداوند نیز مرگ است. عده اي می روند و عده اي می آیند که باعث نوآوري و تغییرات در

 
زندگی می شوند. بر این اعتقادم که ابوالحسنی می توانست اتفاقات بزرگی را رقم بزند.» 

او با بیان اینکه نوآوري کار بخش دولتی نیست، گفت: «نوآوري زمانی اتفاق می افتد که فردي تحت فشار باشد و چاره دیگري نداشته
باشد. باید قبول کنیم فرق زیادي است بین بخش دولتی و کسی که از جیب خود سرمایه گذاري می کند و باعث خلق ایده می

 
شود.» 

او ادامه داد: «توسعه فناوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی می تواند اتفاق بیفتد و دولت می تواند در بخش زیرساخت ها
ورود کند. خلق ایده به عهده بخش خصوصی است و این اکوسیستمی است که باید شکل بگیرد. ما به عنوان دولت باید هزینه و

 
ریسک بخش خصوصی را پایین بیاوریم.» 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور با اشاره به راه اندازي خانه هاي خلاق بیان کرد: «ما در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري

 
راه اندازي خانه هاي خلاق را دو سالی است که با هدف انگیزه سازي در جوان ها براي خلق ایده و ایجاد تعامل آغاز کرده ایم.» 

او تصریح کرد: «تا پایان سال حدود 15 خانه خلاق را در استان هاي مختلف راه اندازي می کنیم و امیدواریم جوان ها بتوانند در این

 
مکان ها کارافرینی و خلق ایده کنند.» 

ستاري با اشاره به تاریخ 6 هزار ساله تاریخ و صنایع دستی ایران افزود: «این تاریخ و صنایع دستی هرگز با پول حکومت ها ایجاد نشده
است. آنچه که ما در شهر سوخته با قدمت 9 هزار ساله شاهدیم به همراه تکنولوژي و فناوري خلق شده در آن نشان از تمدن ما

 
دارد.» 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در پایان ابراز امیدواري کرد که با راه اندازي خانه هاي خلاق، ایجاد استارتاپ ها و فعالیت جوانان

 
شاهد اتفاق هاي خوبی در آینده باشیم. 

 
معرفی 4 استارتاپ در حوزه صنایع دستی 



در ادامه چندین استارت آپ در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی توسط کارآفرینانشان معرفی شدند. تالار مالی فروش توکن
مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی NFT، شبکه ملی اطلاعات هنرمندان سنتی، پلتفرم پیش فروش آثار سنتی و پلتفرمی در

حوزه ادبیات و صنایع دستی چهار استارتاپ معرفی شده در این مراسم بودند.



ایده بازار نانوفناوري در بحران سلامت برگزار می شود

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1400/03/09

ایده بازار فناوري در بحران سلامت شهریورماه توسط دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه صنعتی امیرکبیر، ایده
بازار نانو فناوري در بحران سلامت شهریورماه برگزار می
شود که آخرین مهلت براي ثبت نام و ارسال طرح ها به

 
این رویداد 30 تیرماه است. 

این رویداد با هدف شناسایی، حمایت و هدایت فناوري
هاي نانو در بحران سلامت به سمت تجاري سازي برگزار

 
می شود. 

این رویداد با محوریت کاربرد فناوري نانو در واکسن ها،
مکمل هاي دارویی، پوشش هاي محافظتی، سنسورها،
سامانه هاي ضدعفونی کننده و همچنین محصولات
بهداشتی مقابله با کووید 19 و نانودارو ها براي درمان

 
عوارض ناشی از بیماري کووید-19 برگزار خواهد شد. 

حضور در رویداد ایده بازار نانو فناوري در بحران سلامت
بستر هدایت فناوران منتخب را به سمت جامعه سرمایه
گذاران کشور و انعقاد قرارداد تجاري سازي، حمایت مادي
و معنوي از طرح ها و همچنین امکان استقرار در دانشگاه
صنعتی امیرکبیر و دانشگاه علوم پزشکی ایران را ایجاد می

 
کند. 

ایده پردازان و فناوران می توانند براي کسب اطلاعات
بیشتر در مورد این رویداد کارآفرینی، به نشانی

https://ideasbazaar.ir/nanohealth-event مراجعه و تا سی ام تیرماه نسبت به ارسال طرح هاي خود اقدام کنند.



حمایت صندوق کارآفرینی اشکذر از نانوایان قوام آبادي
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صندوق کارآفرینی امید اشکذر براي ایجاد مجتمع نانوایی در قوام آباد تسهیلات اعطا می کند.
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صندوق کارآفرینی امید اشکذر براي ایجاد مجتمع نانوایی در قوام آباد تسهیلات اعطا می

 
کند. 

به گزارش یزدي نیوز، مدیر صندوق کارآفرین امید اشکذر در حاشیه مراسم برپایی
میزخدمت در روستاي قوام آباد گفت: با توجه به اینکه جمعی از اهالی روستاي قوام آباد براي تولید نان خشکه پزي فعالیت دارند

 
تصمیم گرفتیم مجتمع بیست واحدي نان خشکه پزي در این روستا راه اندازي کنیم. 

فیاضی افزود: تا یکی الی دو ماه آینده به فعالان نان خشکه پزي در این روستا مبلغ یک میلیارد و دویست میلیون ریال تسهیلات کم

 
بهره پرداخت می شود. 

منبع:خبرگزاري صداوسیما



پرداخت 550 میلیون تومان تسهیلات به صندوق هاي خرد
محلی عشایر چهارمحال و بختیاري
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شش صندوق خرد محلی در سال گذشته با صرف اعتباري
بالغ بر 550 میلیون تومان دراستان چهارمحال و بختیاري راه اندازي شد. دو عدد در شهرستان اردل، و در شهرستان هاي بروجن و

 
فارسان وکوهرنگ و کیار یک صندوق خرد محلی احداث شده است. 

محمد دهقانی با اشاره به فعالیت 6 صندوق خُرد زنان عشایري در استان و عضویت 30 تا 50 نفراز زنان عشایر در هریک این صندوق
ها افزود: زنان عشایر زنان عشایر 35 درصد صنایع دستی چهارمحال و بختیاري را تولید می کنند. این صندوق ها در زمینه پرورش
مرغ بومی، سرمه دوزي، دوخت لباس محلی، بافت تابلو فرش، قالی، گلیم، جاجیم، تولید فرآورده هاي لبنی و چوغابافی، نمد فعالیت

 
دارند. 

رییس اداره امور تعاونی ها و نظام بهره برداري اداره کل امور عشایر چهارمحال و بختیاري با تاکید بر اینکه بیشترین میزان محصولات
تولیدي توسط اعضاي این صندوق ها انجام می شود و همچنین صنایع دستی تولیدي در مناطق عشایري به دلیل محلی بودن در
محل زندگی آنها به فروش می رسد، افزود: بازاریابی محصول از طریق اینترنت براي این قشر پیش بینی شده است تا عشایر بتوانند

 
محصولات تولیدي خودشان را در این کانال ها به فروش برسانند. 

دهقانی اظهار داشت: پارسال به منظور حمایت از صندوق هاي اعتباري خُرد زنان عشایري در استان پنج میلیارد و 400 میلیون ریال

 
تسهیلات از محل اعتبارات و تسهیلات سازمان، اتحادیه مرکزي و صندوق کارآفرینی امید پرداخت شده است. 

به گفته وي، براي استفاده از این تسهیلات تاکنون پیشنهاد زنجیره تولید گیاهان دارویی، تولید عسل و پرورش زنبورعسل و توسعه

 
صنایع دستی به اعضاي این صندوق پیشنهاد شده است. 

چهارمحال و بختیاري داراي بیش از 115 هزار و 58 نفر جمعیت عشایري است.



دولت 18 هزار میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در
نظر گرفته است
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معاون صندوق کارآفرینی امید کشور گفت: دولت 18 هزار

 
میلیارد تومان اعتبار براي اشتغال روستایی در نظر گرفته است. 

به گزارش ایرنا، علی اصحابی روز پنجشنبه در جلسه بررسی وضعیت اعطا اعتبارات اشتغالزایی در مناطق روستایی قرچک گفت:
بخشی از اعتباراتی که در قانون اشتغال و توسعه روستایی به استان تهران اختصاص یافته به 4 بانک کشاورزي، توسعه تعاون، پست

 
بانک و صندوق کارآفرینی امید سپرده شده تا در قالب طرح هاي اشتغالزا به روستائیان اعطا شود. 

وي افزود: این اعتبارات براي تقویت روستاها و توسعه پایدار و اشتغال پایدار روستایی در تظر گرفته شده که در قالب قانون توسعه

 
اشتغال پایدار روستایی مصوب و به عرصه اجرا رسیده است. 

اصحابی ادامه داد: در بررسی صورت گرفته از عملکرد بانک هاي عامل، در استان تهران عملکرد سه بانک تا حدودي مثبت نبود که

 
یکی از علل آن عدم ارسال طرح هاي توجیه دار توسط شهرستانها بوده است. 

وي تصریح کرد: نقش اول در بررسی و شناسایی طرحها را بخشداران، دهیاران و معتمدین روستاها ایفا می کنند چرا که اعتبارات

 
تحت عنوان اعتبارات کسب و کارها روستایی و عشایري اختصاص پیدا می کند. 

اصحابی گفت: از 22 میلیون نفر ساکن مناطق روستایی کشور، حدود یک میلیون بیکار داریم و این در حالی است که جامعه روستایی

 
بعد از چهار دهه انقلاب اسلامی براي اولین بار است که از منابع نظام بانکی بهره مند می شوند. 

معاون صندوق کارآفرینی امید افزود: در روستاها دستورالعملی تحت عنوان شوراي سیاستگذاري توسعه روستایی نوشته شده که در

 
رأس آن فرماندار و با حضور بخشدار، دهیاران، معتمدین و کارآفرینان روستایی تشکیل می شود. 

وي با اشاره به اینکه سه و نیم میلیون نفر در کشور فارغ التحصیل دانشگاه هستند گفت: اغلب این افراد دانش دارند ولی از مهارت بی

 
بهره اند. 

اصحابی رتبه کشور در حوزه موانع کسب و کار را 123 جهان اعلام کرد و افزود: مشکلات زیادي در صدور مجوز، مساعدت دستگاهها

 
و … وجود دارد که این انر باعث سرگردانی کارآفرینان شده است. 

 
اصحابی تاکید کرد: همه باید پاي کار باشیم تا کارآفرین پشت در اتاق مسئولان معطل نماند. 

وي اظهار داشت: صندوق کارآفرینی امید از لحاظ قوانین نظام بانکی انعطاف پذیر است و در چارچوب آیین نامه ها منعطف حرکت

 
می کند. 

اصحابی افزود: صندوق کارآفرینی امید از سال 70 راه اندازي شده و با تسهیلات قرض الحسنه چهار درصد در کل کشور فعالیت کرده

 
و سالانه یک هزار و 800 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می کنیم و یکصدهزار نفر از این تسهیلات بهره مند میشوند. 

معاون صندوق کارآفرینی امید گفت: پیش بینی می کنیم که با تسهبلات ارائه شده نزدیک 120 هزار فرصت شغلی در سطح کشور

 
ایجاد شود. 

وي افزود: معمولاً کسب و کارهاي خرد و کوچک را موسسات عامل، کمتر حمایت می کنند چون عمر مفید آنها را کم می کند و تنها

 
نهاد مالی که این ریسک را پذیرفته صندوق کارآفرینی امید است. 

اصحابی تصریح کرد: در حال حاضر در 15 استان به مردم وام هاي مشارکتی با تشکیل شرکت تعاونی پرداخت شده و 108 طرح اجرا



 
شده است. 

وي تاکید کرد: با ایجاد اشتغال پایدار در روستاها باید مهاجرت معکوس اتفاق بیفتد و شعار "روستاي بدون بیکار" و "هر روستا یک

 
محصول" محقق شود. 

اصحابی گفت: در مجموع دولت 18 هزار میلیارد تومان براي جامعه روستایی و عشایري تخصیص داده که از این میزان 7 هزار میلیارد

 
تومان جذب و 4 هزار میلیارد تومان طرح پذیرفته شده است. 

 
وي گفت: استان تهران کمترین جذب اعتبار را در کشور داشته است. 

اصحابی اظهار داشت: در حوزه طرح هاي گلخانه اي، گردشگري، بوم گردي، تولید نرم افزارهاي مجازي، صنایع تبدیلی و لبنی و از
100 میلیون تا 4 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می شد که در جامعه روستایی با کارمزد 6 درصد و در روستاهاي مرزي 4 درصد با

 
دوره تنفس از یک تا دو سال بازپرداخت می شود. 

 
قرچک در 30 کیلومتري جنوب شرق تهران واقع شده است. 

/www.irna.ir/news/83362356



پرداخت 245.5 میلیارد تومان تسهیلات در استان زنجان
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مدیرصندوق کارآفرینی امید استان زنجان با تشریح اقدامات این صندوق در هشت سال منتهی به سال 1400 گفت: تعداد 14027
فقره تسهیلات به مبلغ 245 میلیارد و پانصد میلیون تومان در این استان پرداخت شده است.که از این میزان تعداد6656 فقره

 
تسهیلات اشتغال با مبلغ 204 میلیارد و پانصد میلیون تومان با ایجاد و تثبیت اشتغال براي 8440 نفر را فراهم اورده است. 

وي خاطرنشان کرد: از مجموع تسهیلات اشتغال یادشده به 816 فقره طرح با اعتباري بمبلغ 72 میلیارد و پانصد میلیون تومان از
محل منابع مشترك با صندوق توسعه ملی در قالب طرح توسعه و تثبیت اشتغال پایدار روستایی در طول سالهاي 97 تا 1400
پرداخت شده است و تعداد5840 طرح دیگر با اعتباري بمبلغ 132 میلیارد تومان در قالب تفاهم نامه ها و ...از محل منابع داخلی

 
صندوق براي ایجاد و تثبیت اشتغال در سطح استان پرداخت گردیده است. 

عبدالهی افزود: در طی مدت هشت سال 7371 نفر با اعتباري بمبلغ 41 میلیارد تومان تسهیلات حمایتی به معرفی شدگان از طرق
مختلف از جمله: سامانه ازدواج، سامانه سامد و ... پرداخت شده است که ازاین تعداد تعداد 2150 فقره تسهیلات به مبلغ 10.7 میلیارد
تومان آن تسهیلات ازدواج بوده است و مابقی جهت پرداخت تسهیلات ضروري درمان و کمک هزینه خرید تبلت براي دانش آموزان،

 
تسهیلات ضروري خبرنگاران استان(100 نفر) و... را شامل می گردد. 

در ادامه ایشان عملکرد استان در حوزه وصول مطالبات اقساط در طول هشت سال را مطلوب عنوان کرد و از تحقق بیش از 100
درصدي آن خبر داد. اما سال 99 با چالش شیوع کرونا و تعطیلی مقطعی برخی مشاغل توان باز پرداخت اقساط را با چالش مواجه

 
ساخته است. 

وي اولویت حال حاضر صندوق کارآفرینی امید را پرداخت تسهیلات در حوزه طرح هاي استراتژیک محور از جمله طرح هرروستا یک
محصول، روستاي بدون بیکار و صندوق هاي خرد محلی عنوان کرد. ایشان از همراهی صندوق با کارآفرینان در ساماندهی، تامین
مالی، آموزش در توسعه بازار فروش و شناسایی بازارهاي جدید، آموزش برندینگ و ایجاد نشان تجاري براي محصولات تولیدي و ...

 
براي ایجاد، تثبیت و ماندگاري مشاغل شناسایی شده داراي مزیت نسبی در این روستاها خبر داد. 

وي چالش اصلی پیش روي کارآفرینان را نوسانات قیمت مصالح، تجهیزات و مواد اولیه تولید کنندگان در تکمیل طرح ها دانست و
تعطیلی مقطعی برخی کسب و کار ها از جمله گردشگري و بومگردي، باشگاههاي ورزشی و ... بدلیل شیوع ویروس کرونا از دیگر
چالش پیشروي کارآفرینان است. و صندوق نیز تلاش نموده با امهال تسهیلات پرداخت شده در موجهاي شیوع کرونا کمک حال

کارآفرینان در باز پرداخت اقساط آنان باشد.
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در سفر سعیدي مشاور مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید و مدیر معین استان کرمان و یوسف پورواجد مدیر صندوق کارآفرینی امید

 
استان کرمان به شهرستان هاي رابر و بافت انجام شد. 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کرمان، واحد بومگردي عمارت اصغربیگ در شهرستان رابر با دریافت تسهیلات
350 میلیون تومان از محل اعتبارات صندوق کارآفرینی امید و با ایجاد اشتغال براي بیش از پنج نفر با حضور سعیدي مشاور مدیر

عامل صندوق کارآفرینی امید و یوسف پور واجد مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان افتتاح شد.



پرداخت 1236 فقره تسهیلات به مبلغ 178 میلیارد و 174میلیون ریال در
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پرداخت 1236 فقره تسهیلات به مبلغ 178 میلیارد و
174میلیون ریال در شهرستان جهرم

 
بهرام لطیفی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان فارس در جلسات شوراي اداري شهرستان هاي جهرم و خفر شرکت نمود. 

این جلسات به صورت جداگانه در محل فرمانداري شهرستان ها ، با حضور شفیعیان معاون استاندار و فرماندار ویژه شهرستان جهرم ،
جهانخواه فرماندار شهرستان خفر ، کوشکی مدیر فنی و حرفه اي استان فارس ، حجه الاسلام و المسلمین آزاد امام جمعه خفر و

 
تعدادي از مسئولین شهرستان ها برگزار گردید. 

بهرام لطیفی مدیر صندوق استان فارس ضمن تشریح اقدامات صندوق بیان نمود: صندوق کارآفرینی امید به عنوان یک نهاد تخصصی
مالی در زمینه حمایت از کسب و کارهاي خرد و کوچک می باشد و از طریق انعقاد تفاهم نامه با تعدادي از ارگان ها و دستگاه هاي

 
اجرایی ، تسهیلات به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می کند. 

وي بیان نمود: صندوق کارآفرینی امید در دولت تدبیر و امید در شهرستان جهرم از سال 92 تاکنون ، تعداد 1236 فقره تسهیلات به
مبلغ 178 میلیارد و 174میلیون ریال پرداخت نموده است. همچنین تعداد 44 فقره تسهیلات اشتغال روستایی به مبلغ 38 میلیارد و

 
600میلیون ریال از محل منابع مشترك با صندوق توسعه ملی با تعداد اشتغال ایجاد شده براي 68 نفر پرداخت گردیده است. 

جهانخواه فرماندار شهرستان خفر پیرامون ظرفیت هاي شهرستان خفر در زمینه هاي گردشگري ، صنایع دستی ، کشاورزي و صنایع
وابسته مطالبی عنوان نمود و خواستار استقرار دفتر صندوق صندوق کارآفرینی امید در شهرستان خفر جهت حمایت از اقشار آسیب

 
پذیر شد؛ همچنین مقرر گردید روستاي کراده را به عنوان روستاي بدون بیکار به صندوق معرفی شود. 

 
در پایان از چندین طرح خیاطی ، دامداري ، کشاورزي در روستاي کراده شهرستان خفر بازدید به عمل آمد. 



 
 



صندوق استان ایلام در سال 1399، مبلغ
787,324,650,000ریال تسعهیلات قرض الحسنه پرداخت کرده

است.

صندوق استان ایلام در سال 1399، مبلغ 787,324,650,000ریال تسعهیلات

قرض الحسنه پرداخت کرده است.
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به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
ایلام؛ فرزان عزت پور مدیر صندوق کارآفرینی امید استان

ایلام ، در گزارشی عملکرد صندوق کارآفرینی امید استان ایلام در سال 1399 و همچنین رویکرد هاي جاري صندوق کارآفرینی امید
را درحمایت از ایجاد و توسعه کسب وکارهاي خرد و کوچک، حمایت از کارآفرینان روستایی با استفاده از منابع مشترك صندوق
توسعه ملی ،حمایت از موسسات خیریه اشتغالزا، حمایت از صندوق هاي خرد محلی زنان روستایی و عشایر، حمایت از اجزاي طرح
اشتغالزایی در قالب هر روستا یک محصول ،حمایت از طرح روستاي بدون بیکار در استان، حمایت از طرح هاي مشارکتی و
غیرمشارکتی در مناطق محروم ، حمایت از برندهاي داخلی در توسعه شبکه فروش وخدمات پس از فروش، حمایت از حلقه هاي
مفقوده خوشه هاي کسب وکار، حمایت از پشتیبانان مشاغل خانگی در توسعه شبکه تامین،تولید وعرضه محصولات و حمایت از

 
اصناف وبازاریان در قالب طرح هاي متنوع سپرده گذاري صندوق ذکرکرد. 

وي اضافه کرد: صندوق کارآفرینی امید پس از روي کارآمدن دولت تدبیر وامید با تغییر روش پرداخت تسهیلات از خود اشتغالی
انفرادي به کسب وکارهاي مبتنی بر مدل هاي خطی، مرکب، منظومه اي و مانند آن و همکاري با نهادهاي تخصصی در شناسایی
خوشه ها، زنجیره هاي ارزش و برندها و همچنین اعزام تولیدکنندگان به دوره هاي آموزشی بین المللی ،حضور درنمایشگاههاي
تخصصی داخلی و خارجی، شبکه سازي و برندسازي و بکارگیري آخرین دستاوردهاي نهادهاي مرجع و کشورهاي همگن سعی نموده
است منابع اعتباري خود را بصورت قرض الحسنه اي ومنسجم و باهدف ایجاد اشتغال پایدار در اختیار کارآفرینان برتر و متقاضیان

 
کسب وکارهاي خردوکوچک قراردهد. 

مدیر صندوق استان ایلام با تشریح مسئولیت هاي صندوق کارآفرینی امید در حوزه اجتماعی کشور بعنوان یک نهاد مالی عمومی
غیردولتی، یکی از فعالیتهایی که در زمینه حمایت از کارآفرینان وجامعه هدف این حوزه توسط صندوق صورت گرفته است عقد
قرارداد و تفاهم نامه با سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی نظیر کمیته امداد امام(ره)، بنیاد شهید وامورایثارگران، بنیاد برکت ،سازمان

 
زندانها، میراث فرهنگی،صنایع دستی و گردشگري، مبارزه با مواد مخدر ، سازمان فنی و حرفه اي و... عنوان کرد. 

عزت پور مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام با بیان استراتژي هاي جاري صندوق کارآفرینی امید در حمایت از کسب وکارهاي خرد
گفتند: صندوق استان ایلام در سال 1399 بیش از 1822 فقره تسهیلات قرض الحسنه با اعتبار بیش از 787,324,650,000 ریال

 
پرداخت نموده و براي 3640 نفر اشتغال ایجادکرده است. 

مدیر صندوق استان ایلام اعلام کرد بزرگترین طرح مشارکتی کشور با عنوان کشت و فرآوري گیاهان دارویی یا حمایت مالی صندوق
کارآفرینی امیداستان با سرمایه گذاري 100 میلیارد ریال و با ایجاد اشتغال براي 50 نفربصورت مستقیم و نیز براي 500 نفر بصورت

 
غیر مستقیم در روستاي گل زرد شهرستان دره شهر راه اندازي شده است. 

وي افزود: صندوق استان ایلام در قالب طرح هاي اشتغال روستایی در سال 1399 ، 175 فقره تسهیلات اشتغال روستایی با اعتبار

 
بیش از 265,990,000,000 ریال پرداخت کرده است که براي 2291 نفر شغل ایجادکرده است. 

فرزان عزت پور، مدیرصندوق کارآفرینی امید استان ایلام اظهار داشت: همچنین در قالب طرح صندوق هاي خرد محلی تعداد 86 فقره

 
تسهیلات اشتغال روستایی با اعتبار 44,150,000,000 ریال پرداخت نموده است که براي 2150 نفراشتغال ایجادشده است. 



 
وي افزود: در قالب طرح هر روستا یک محصول تعداد 22 فقره تسهیلات با اعتبار 10,500,000,000ریال پرداخت شده است. 

عزت پور اضافه کرد: صندوق کارآفرینی امید استان بعنوان یکی از عاملان پرداخت تسهیلات و حمایت از کارآفرینان قانون اشتغال
پایدار روستایی وعشایري با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی کل اعتبارات تخصیص یافته به استان را جذب وازکارآفرینان

 
روستایی مناطق مختلف با ارائه تسهیلات اشتغالزایی قرض الحسنه حمایت می کند. 

به گفته وي صندوق کارآفرینی امید با حمایت از پروژه هاي گل نرگس، پرورش میش داشتی، حوزه بوم گردي، اپلیکیشن هاي حوزه

 
فناوري و حمایت از کارآفرینان در بخش هاي خدمات، صنعت و کشاورزي توانسته خدمات ارزنده اي به کارآفرینان ارائه دهد. 

لازم به ذکر است صندوق کارآفرینی امید استان ایلام در کنار اقشار مختلف مردم وخیرین و نیز سایر مسئولین استانی و دستگاههاي
اجرایی با اهدا کمک هاي مالی و حمایتی نظیر دراختیار گذاشتن چندین فقره چادر به مردم سیل زده استان به ارزش بیش از 500
میلیون ریال و همچنین اهدا تجهیزات پزشکی مانند ماسک سه لایه پزشکی ،لباس گان پزشکی،دستکش یکبارمصرف،تب
سنج،شیلدمحافظ صورت و... با ارزش بیش از 900 میلیون ریال به بیمارستان شهید مصطفی خمینی ایلام و سایر موسسات خیریه

،گام مهمی در زمینه مسئولیت پذیري وکمک به مردم استان درشرایط خاص برداشته است.



اهداي لوح تقدیر استاندار ایلام به عزت پور مدیر صندوق استان

اهداي لوح تقدیر استاندار ایلام به عزت پور مدیر صندوق استان
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به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان ایلام ، محمد نوذري استاندار ایلام به پاس زحمات و تلاش هاي مدیریت و
مجموعه همکاران صندوق استان در راستاي جذب و پرداخت تسهیلات تکلیفی بند "یک" تبصره 18 در جهت ایجاد اشتغال

مددجویان تحت حمایت کیته امداد امام خمینی(ره) لوح تقدیري به عزت پور مدیر صندوق استان اهدا نمودند.



اکبر بهنام جو استاندار اردبیل: حمایتهاي مالی صندوق
کارآفرینی امید در راه اندازي طرحهاي تولید و اشتغالزا در استان

اردبیل قابل تقدیر است.

اکبر بهنام جو استاندار اردبیل: حمایتهاي مالی صندوق کارآفرینی امید در راه

اندازي طرحهاي تولید و اشتغالزا در استان اردبیل قابل تقدیر است.
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به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
اردبیل کارخانه تولید قند کبیري پور از طرحهاي مورد

حمایت صندوق کارآفرینی امید استان اردبیل با حضور استاندار اردبیل، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار، مدیر صندوق
کارآفرینی امید استان اردبیل و برخی از مدیران دستگاههاي اجرایی استان در شهرك صنعتی شماره 2 اردبیل افتتاح و به بهره

 
برداري رسید. 

هادي بابائی مهر مدیر صندوق استان اردبیل در حاشیه افتتاح طرح تولیدي گفت: طرح تولیدي صنعتی قندریزي کبیر از محل تفاهم
نامه فیمابین صندوق کارآفرینی امید و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی شناسایی و با تسهیلات حمایتی 2 و نیم میلیارد تومانی
صندوق کارآفرینی امید استان اردبیل راه اندازي شده و براي 17 نفر در این مجموعه تولیدي اشتغال ثابت و مستقیم فراهم گردیده

 
است. 

وي افزود: این طرح تولیدي در حال حاضر روزانه 15 تن قند به بازار استان و استان هاي همجوار عرضه می کند که این میزان تا 30

 
تن قابل افزایش است و تا سه ماه آینده نیز تعداد افراد شاغل در این مجموعه به 35 نفر افزایش پیدا می کند. 

اکبر بهنام جو استاندار اردبیل در جریان بازدید و بهره برداري طرح قندریزي کبیر اظهار کرد: خدمات صندوق کارآفرینی امید در
حمایت از کارگاهها و کارخانه هاي تولیدي متمایز از سایر بانکها و موسسات مالی است و حمایتهاي مالی این مجموعه در راه اندازي

 
طرحهاي تولیدي و اشتغالزا در سطح استان اردبیل قابل تقدیر است. 

وي خاطر نشان کرد: استان اردبیل در سال گذشته در بخش صنعت جهش خوبی داشته و حدود 3درصد در این بخش رشد داشتیم و
طرح هاي زیادي نیز در دست اجرا است که در صورت تکمیل، اشتغال زایی خوبی براي استان متصور هستیم .



استاندار اردبیل در بازدید از طرح هاي اشتغال روستایی از
حمایت کامل براي توسعه طرح هاي موفق اقتصادي و تولیدي خبر

داد.

استاندار اردبیل در بازدید از طرح هاي اشتغال روستایی از حمایت کامل براي

توسعه طرح هاي موفق اقتصادي و تولیدي خبر داد.
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به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
اردبیل با حضور استاندار اردبیل، معاون هماهنگی امور

اقتصادي، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان اردبیل و برخی از مدیران دستگاههاي اجرایی استان 3 طرح تولیدي و اشتغالزا در
شهرك صنعتی شماره 2 اردبیل تحت عنوان کارخانه قندریزي کبیري پور، شرکت تعاونی آریا چوب سبلان و گلخانه تولید توت فرنگی

 
به بهره برداري رسید. 

وي از راه اندازي کارخانه قند پارلا کبیر در شهرك صنعتی شماره 2 خبر داد و گفت: در این واحد 17 نفر جذب شده و سه ماه آینده
نیز 35 نفر دیگر جذب می شوند و دو و نیم میلیارد تومان تسهیلات از طریق صندوق کار آفرینی امید تزریق شده و روزانه 15 تن قند

 
به بازار استان و استان هاي همجوار عرضه می شود که این میزان تا 30 تن قابل افزایش است. 

بهنام جو در راه اندازي خط دوم تولید روکش و چسب آریا چوب ساوالان خبر داد و گفت: واحد آریا چوب ساوالان از دو سال پیش
تعطیل بوده که با همت سرمایه گذار و صاحب کارخانه مجددا به چرخه تولیل بازگشته است و روکش تولیدي نئوپان که 70 نفر در

 
این مجموعه مشغول شده و خط تولید جدید نیز امروز راه اندازي شد. 

استاندار اردبیل ادامه داد: با افزایش اشتغال 100 نفر دیگر در این واحد، 200 میلیارد تومان تسهیلات تصویب و در آینده در اختیار

 
این مجموعه قرار می گیرد که توانایی صادرات محصولات خود را خواهند داشت. 

وي افزود: خوشبختانه تولید این واحد روتین شده و خط هاي تولید راه اندازه شده و دستگاهاي جدید و ماشین آلات خریداري شده

 
نصب شده اند که تولید ملامینه، ام دي اف، نئوپان و غیر در این مجموعه تولید می شود. 

این مسوول همچنین از تولید بیش از 200تن توت فرنگی در استان خبر داد و افزود: شهرهاي اردبیل و خلخال داراي آب و هواي

 
مناسب براي تولید توت فرنگی گلخانه اي هستند و تولید توت فرنگی در این شهرستان ها رشد خوبی داشته است. 

بهنام جو اضافه کرد: در مجموعه تولید محصول توت فرنگی در گلخانه ي شهرستان نمین از سه هزار متر مربع سوله سالانه 45تن
محصول برداشت می شود که در این واحد نیز 15 نفر شاغل هستند که با تصویب تسهیلات مورد نیاز، به 30 نفر افزایش می یابد و

حدود 75درصد محصول در داخل استان و بقیه به استان هاي همجوار صادر می شود.



امام جمعه بندرعباس در دیداربا کمیسیون انرژي مجلس : مشکل برق صنایع

باید رفع شود
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دریانیوز: یکی از مشکلات اصلی صنایع هرمزگان تامین برق آنها است.

 
امام جمعه بندرعباس در دیداربا کمیسیون انرژي مجلس : مشکل برق صنایع باید رفع شود 

دریانیوز: حجت الاسلام عبادي زاده در دیدار با اعضاي کمیسیون انرژي مجلس گفت: مشکل برق صنایع استان باید رفع شود. محمد
عبادي زاده در دیدار با اعضاي کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی که براي بررسی وضعیت فعالیت هاي استان در حوزه
پالایشگاهی و برق به هرمزگان سفر کرده اند بیان داشت: استان هرمزگان از جایگاه ویژه اي در بخش اقتصاد کشور برخوردار است اما
متناسب با این جایگاه توسعه نیافته است.وي افزود: در عمده کشورهاي جهان، شهرهاي ساحلی آبادترین شهرها هستند اما این معادله
در کشور ما حالت معکوس دارد. نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس در این خصوص ادامه داد: بخشی از این
مساله به نوع نگاه تصمیم سازان و تصمیم گیران کشور به مناطق ساحلی خصوصا در جنوب کشور بر می گردد که امیدواریم این

 
رویکرد تغییر کند. 

حجت الاسلام عبادي زاده با بیان اینکه همیشه نوعی گریز از مناطق ساحلی در سیاست گذاران کشور وجود دارد، گفت: در گذشته و
تاریخ قبل از اسلام بسیاري از مناطق هرمزگان داراي گمرك و منشا تحول اقتصادي براي کشور بوده است که اکنون می توان نام این
مناطق را به زور پیدا کرد.وي در بخش دیگري از سخنان خود بیان داشت: طبق گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی در
سال 96، استان هرمزگان به لحاظ فقر رتبه 4 کشور و به لحاظ بیکاري نیز تنها 3 تا 4 استان از هرمزگان در جایگاه پایین تري قرار

 
دارند که همانطور می دانید رابطه معنا داري بین فقر و بیکاري است. 

 
مردم هرمزگان وضعیت خوبی ندارند اما 65 درصد واردات و صادرات کشور از بندر شهید رجایی است 

حجت الاسلام عبادي زاده تاکید کرد: استان هرمزگان از وضعیت خوبی برخوردار نیست و مردم مناطق مختلف آن با فقر و بیکاري
دست و پنجه نرم می کنند و این در حالی است که 65 درصد واردات و صادرات کشور از بندرشهید رجایی استان هرمزگان انجام می
شود.نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان ادامه داد: متاسفانه مناطق مختلف استان هرمزگان به لحاظ توسعه تحت الشعاع شهر
بندرعباس قرار گرفته اند و این در حالی است که فقر از چهره آنها پیداست و در برنامه ها و طرح هاي توسعه اي دیده نمی
شوند.حجت الاسلام عبادي زاده گفت : اگر صنعت توسعه یابد و در کنار آن مسائل اجتماعی و فرهنگی دیده نشوند مشکلات زیادي
براي جوامع محلی به وجود خواهد آمد.وي بیان داشت: سهم مردم هرمزگان در برخورداري از ظرفیت هاي بخش هاي مختلف

 
خصوصا در بخش اشتغال نادیده گرفته شده است که نیاز به کمک شما و سایر نمایندگان در مجلس براي احقاق این حق داریم. 

 
دیدن مردمی گرسنه در کنار صنایع پیشرفته پسندیده نیست 

امام جمعه بندرعباس افزود: باید سهم استان هرمزگان از صنایع و نفت مشخص شود همچنین باید دید توسعه سواحل مکران تا چه
میزان در عمران آبادانی، کاهش فقر و بیکاري مردم منطقه نقش خواهد داشت؟ بودن مردمی گرسنه، فقیر و بیکار در کنار صنایع
پیشرفته پسندیده نیست.حجت الاسلام عبادي زاده تاکید کرد: امیدوارم توسعه نیروگاههاي کوچک در کنار نیروگاههاي بزرگ در
دستور کار شما قرار گیرد و تنها تمرکز بر نیروگاههاي بزرگ نداشته باشید.وي ادامه داد: توسعه نیرو گاههاي کوچک نقش مهمی در
حوزه امنیت و پدافند غیر عامل دارند و از طرفی نیز بخشی از بار سنگین تامین انرژي از دوش نیروگاه ها ي بزرگ برداشته خواهد



شد.وي در ادامه با اشاره به وضعیت آب شرب برخی از مناطق استان گفت: شهرستان بشاگرد یکی از شهرهاي نادر در زمینه بارندگی

 
خصوصا در تابستان و 4 فصل و داراي رودخانه هاي فصلی است که بدون مهار به دریا می ریزند و مردم آن تشنه باقی می مانند. 

حجت الاسلام عبادي زاده از شهرستان سیریک و بیابان نیز به عنوان دو منطقه که با بی آبی جدي مواجه هستند یاد کرد و افزود:
مردم این مناطق حتی به لحاظ تامین آب شرب مشکل دارند که با احداث سدهاي آبخیز داري و ذخیره آب رود خانه هاي فصلی،
مشکل بسیاري از این مناطق برطرف خواهد شد.به گزارش فارس ، نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان در بخش دیگري از سخنان
خود به مشکل تامین برق صنایع اشاره کرد و گفت : یکی از مشکلات اصلی صنایع استان تامین برق آنهاست که امیدواریم در سال

 
رفع موانع تولید بتوان با دادن 

مشوق هایی به این صنایع ، خودشان برق خود را جدا از شبکه برق سراسري تامین نمایند.



بررسی راه هاي توسعه همکاري هاي مشترك دانشگاه تبریز و صندوق

کارآفرینی امید

منبع: دانشجوشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، نشست راه هاي توسعه همکاري هاي مشترك دانشگاه تبریز و صندوق
کارآفرینی امید با حضور رئیس، معاون پژوهش و فناوري و تعدادي از مدیران دانشگاه تبریز و شهامت مشاور عالی مدیر عامل

صندوق کارآفرینی امید و محمد کریم زاده مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان شرقی ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، نشست راه
هاي توسعه همکاري هاي مشترك دانشگاه تبریز و صندوق
کارآفرینی امید با حضور رئیس، معاون پژوهش و فناوري و
تعدادي از مدیران دانشگاه تبریز و شهامت مشاور عالی
مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید و محمد کریم زاده

 
مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان شرقی برگزار شد. 

میررضا مجیدي، رئیس دانشگاه تبریز، در این جلسه ضمن معرفی اجمالی برخی دستاورد هاي دانشگاه تبریز در حوزه هاي مختلف
گفت: این دانشگاه بعد از دانشگاه تهران به عنوان یکی از قدیمی ترین دانشگاه هاي کشور، از بدو تاسیس جزو دانشگاه هاي تاثیرگذار

 
بوده است. 

مجیدي در ادامه با تاکید بر اینکه دانشگاه تبریز در حال حاضر با داشتن بیش از 800 نفر هیئت علمی، 20 هزار دانشجو و ... به عنوان
یکی از دانشگاه هاي جامع و برتر کشور ایران مطرح است، اضافه کرد: این دانشگاه هم اکنون به خاطر توانمندي ها و ظرفیت هاي که

 
در عرصه هاي مختلف دارد، به سوي دانشگاه نسل چهارم و کارآفرین در حرکت است. 

رئیس دانشگاه تبریز، در ادامه با بیان اینکه این دانشگاه در رشته هاي مختلف ظرفیت هاي فراوانی دارد و از این رو آماده هرگونه
همکاري مشترك با دیگر دستگاه ها، سازمان ها و صنایع مختلف است، بیان کرد: ما باید از پتانسیل هاي دانشگاه هاي کشورمان براي

 
پیشبرد اهداف کلان نظام و رفع نیاز روز جامعه بهره مند شویم. 



 
 

اصغر عسگري، معاون پژوهش و فناوري دانشگاه تبریز نیز در این نشست بر ضرورت توسعه همکاري هاي مشترك با صندوق
کارآفرینی امید در زمینه هاي مختلف تاکید کرد و گفت: دانشگاه تبریز در سال هاي اخیر گام هاي موثري براي توسعه همکاري هاي
مشترك با سایر نهاد ها و به خصوص صنایع برداشته است و از این رو با توجه به ظرفیت هاي که دارد، آماده همکاري مشترك نیز با

 
صندوق کارآفرینی امید است. 

عسگري در ادامه توسعه مراکز رشد و نوآوري دانشگاه و بسترسازي براي فعالیت واحد هاي فناور نوپا در راستاي تولید و تجاري سازي
محصول را از جمله اهداف کلان این دانشگاه بیان کرد و افزود: به خاطر توسعه، رشد و افزایش تعداد متعدد مراکز رشد و نوآوري در
این دانشگاه، برخی مراکز رشد این دانشگاه به دلیل کمبود مکان در آینده نزدیک در دیگرساختمان هاي بیرون دانشگاه مستقر

 
خواهند شد. 

معاون پژوهش و فناوري دانشگاه تبریز در بخش دیگر سخنان خود گفت: دانشگاه تبریز با اتکا به پتانسیل و توانمندي هاي علمی و
پژوهشی و مراکز رشد، آماده ارائه خدمات حمایتی از ایده هاي نوآورانه و توسعه کسب و کار هاي نوین توسط کارآفرینان است و در
این راستا نیز با تقویت سیاست ارتباط با صنایع مختلف، موظف به ایجاد توسعه کارآفرینی با صنایع نموده است که در این خصوص

 
نقش مراکز رشد و نوآوري دانشگاه تعیین کننده بوده است. 

لازم به ذکر است، در این جلسه مقرر شد، با تنظیم تفاهم نامه همکاري مشترك بین دانشگاه و صندوق کارآفرینی امید، و با امضاي
این سند توسعه همکاري هاي مشترك در پیش گرفته شود.



مافیاي ارز 4200 تومانی زیر ذره بین نامزد ها

منبع: الفشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1400/03/09

روز گذشته بیشتر نامزد ها روي ارز 4200 تومانی متمرکز شدند. البته این به معناي آن نیست که نامزد ها از روي دست هم
نگاه می کنند، ولی می تواند به این معنا باشد که از یکدیگر غافل نیستند، به ویژه آنکه دیروز بیشتر این هفت نفر به هواداران خود

 
تأکید کردند که پوششی و کمکی نیستند و قصد کناره گیري هم ندارند و خود را اصلح می دانند 

به گزارش الف به نقل از روزنامه جوان، روز گذشته بیشتر نامزدها
روي ارز 4200 تومانی متمرکز شدند. البته این به معناي آن
نیست که نامزدها از روي دست هم نگاه می کنند، ولی می تواند
به این معنا باشد که از یکدیگر غافل نیستند، به ویژه آنکه دیروز
بیشتر این هفت نفر به هواداران خود تأکید کردند که پوششی و
کمکی نیستند و قصد کناره گیري هم ندارند و خود را اصلح می

 
دانند. 

«نامزد پوششی»-و در واقع بدلی و قلابی- عنوانی بود که اسحاق
جهانگیري در دوره قبل خود را با افتخار به این عنوان نامید و اتفاقاً ارز 4200 تومانی که نامزدها دیروز از آن سخن ها گفتند نیز با نام
جهانگیري گره خورده است. هرچند معاون اول با شمایل سوپرمن روي صفحه اول روزنامه ارگان حزب سازندگی آمد و ناجی ملت با
ارز 4200 تومانی لقب گرفت اما گفته شد که او فقط «اعلام کننده» تصمیم دولت بود. هر چه بود، آن ارز به مبلغ دست کم 18
میلیارد دلار به باد فنا رفت و در واقع به حلقوم مافیا فرو رفت. اتفاقاً این لفظ مافیا نیز از الفاظ مورد پسند جهانگیري است، چنانکه در
تبلیغات انتخاباتی قبل از رد صلاحیت گفته بود می خواهد بیاید جلوي مافیا را بگیرد! حالا نامزدها از آن واقعه دردناك به عنوان
«مافیاخورکردن» بیت المال یاد می کنند و قول می دهند که اگر رئیس جمهور شدند، اول از همه تکلیف این بخوربخور اموال مردم را
معلوم کنند و بیت المال را از کابین مردان کابینه بیرون بکشند. از جمله قاضی زاده در این باره گفت:«ارز 4200 تومانی نمونه اي از
غارت اموال مردم است. برخی توانستند خود را به این شاه لوله برسانند و از این رانت استفاده کنند.» و رئیسی که خود به عنوان
سکاندار مسند قضا خبر تازه اي از این حیف و میل بزرگ داد و گفت:«ارز 4200 تومانی چقدر وارد سفره مردم شد؟ این ارز به دست

 
افراد خاصی به تعداد انگشتان دست، رفته است. البته من تعداد آن هایی را که ارز 4200 تومانی به جیبشان رفته است، دارم.» 

مهرعلیزاده نیز که نامزد جناح دیگري است، گرانی ها را معلول همین ریخت وپاش بی حساب ارز ارزان دانست و گفت:«علت نوسان
قیمت ها ارز 4200 تومانی بود. نزدیک به 18 میلیارد دلار در این زمینه به بازار تزریق شد در حالی که مبنا این بود کالاهاي اساسی

 
ارزان به دست مردم برسد اما این اتفاق کمک موثري نکرد.» 

 
رانتی به نام ارز 4200 تومانی! 

محسن مهرعلیزاده گفت: حذف اقلام بسیار زیادي از سفره مردم به دلیل ضعف عملکرد و نداشتن استراتژي است. وي به نقد سیاست
داخلی در کشور پرداخت و تأکید کرد: صحنه داخلی ایران امروز شاهد کشمکش هاي بیهوده و خط و نشان کشیدن هایی است که
هم منافع مردم و هم منافع جمهوري اسلامی را نشانه گرفته است. وي با بیان اینکه کلید رفع مشکلات اقتصادي کشور مسئله توجه



جدي به امر تولید است، افزود: ما باید تمام توجه مان را روي مسئله تولید و رفع موانع آن بگذاریم. آنچه تولید را قفل کرده، موانع
بروکراتیک است. سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی در سال 92 ابلاغ شد، اما به دلیل سلایق مختلف عملی نشده است. مهرعلیزاده
اظهار کرد: عدم ثبات اقتصادي در کشور ناشی از نرخ تورم بالا است و نرخ تورم نیز ناشی از عوامل متعدد از جمله عدم انضباط در
بودجه است. چند سال است که در بودجه یک کسري مشخصی داریم و آن طور که کارشناسان بررسی می کنند، نصف بودجه با

 
کسري مواجه است که براي جبران آن اقداماتی انجام می گیرد که نتیجه آنها منجر به افزایش تورم می شود. 

وي در سخنانی دیگر گفت: ما رانتی به نام ارز 4200 تومانی داشتیم و داریم که در سال گذشته نزدیک به 18 میلیارد دلار به بازار
تزریق شد. در حالی که این با قصد این بود که کالاهاي اساسی ارزان به دست مردم برسد. ولی در این جهت کمک موثري نکرد و بلکه
به عکسش تبدیل شد. مردم با قیمت هاي بالا و حتی بعضاً با قیمت هاي برمبناي قیمت آزاد دلار و یورو در داخل اقلام را تهیه

 
کردند. 

 
ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاص رفته که اسامی آنها را می دانم 

سید ابراهیم رئیسی اظهار داشت: آنچه من را وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد، مشکلات اقتصادي، ناامیدي ها و شرایط بازار
براي تولید کننده و مصرف کننده بود. من شاهد برخی نارسایی ها مثل پرونده هاي فساد اقتصادي بودم. وي با بیان اینکه من نمی
خواهم زحماتی را که در ادوار مختلف انجام شده، نادیده بگیرم، گفت: ما ناگزیر به یک تحول هستیم. در ظرف دهه 90 وضعیت
اقتصاد آسیب جدي دیده است. در هشت سال گذشته قیمت خودرو هفت برابر، قیمت گوشت 5 برابر، قیمت مسکن هفت برابر
افزایش پیدا کرده و ارزش پول ملی نیز افت کرده است. ما سه برنامه را براي کاهش هزینه ها در نظر گرفتیم، برنامه اول کنترل تورم،

 
دوم تأمین مسکن و سوم نظام سلامت. 

رئیسی افزود: با ارز 4200 تومانی چقدر وارد سفره مردم شد؟ این میزان ارز به جیب چه کسانی رفته است؟ ارز 4200 تومانی به

 
دست افراد خاصی به تعداد انگشتان دست، رفته است. البته من تعداد آنهایی را که ارز 4200 تومانی به جیبشان رفته است دارم. 

 
ارز 4200 تومانی نمونه اي از غارت اموال مردم است 

امیرحسین قاضی زاده گفت: در دوره هایی حلقه هاي مختلف مثل حلقه علم و صنعت، جماران و... آمده اند و رانت هایی ایجاد شده و
دولت هاي رانتی غارتی درست شده که ارز 4200 تومانی نمونه واضح آن است. عده اي خود را به شاه لوله منابع ارزي وصل کرده و
براي خود ثروت چشمگیر به هم زده اند یا در خصوصی سازي اموالی به قیمت ارزان فروخته شد و حالا باید با 1000 بدبختی پس
گرفته شود. اینها مردمی سازي را نابود کردند و اعتماد به بخش خصوصی را نیز از بین بردند. یا فقره بورس که غصه بزرگ ماست اما

 
دولت مردم دولت قانون گرا است که در آن قانون بر اشخاص مسلط است و قوانین باید مهم تر از آدم ها باشند. 

 
برخی وزیران روحانی در ونزوئلا پروژه ساخت مسکن داشتند 

سعید جلیلی با بیان خاطره اي از دوران مسئولیت در وزارت امور خارجه، تصریح کرد: در دیداري که در ابتداي دولت نهم با آقاي
چاوز داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی براي حضور ایران جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت؛ سفارشی که به ما داده شد
ساخت حدود 10 هزار واحد مسکونی به ارزش 3 میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن پروژه را به اتمام رساندند.
وي افزود: همان زمان در برخی رسانه ها علیه دولت هجمه شد که ونزوئلا چه از جان ما می خواهد! جالب اینجاست برخی وزیران
دولت فعلی در دو دوره اخیر، به واسطه شرکت هاي خصوصی شان در آن پروژه ها حضور داشتند! وقتی به این آقایان گفته می شد
که چرا وضعیت بازار مسکن اینگونه است، می گفتند اثر تحریم است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروي انسانی دخیل در صنعت

 
مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟ 

 
زاکانی: دولت من، دولت ژنرال هاي خسته نیست 

علیرضا زاکانی با بیان اینکه هیچ وقت ضرورت تغییر در کشور به اندازه امروز احساس نمی شد، گفت: نقش دولت کافی نیست و نیاز



به همراهی همه اجزاي نظام است اما محور تلاش و لکوموتیو تغییر در کشور دولت ها هستند چرا که 85 درصد امکانات کشور در
دست دولت ها است. وي در ادامه به چهار محور تحولی در برنامه هاي خود شامل «اقتصاد مدیریت، فرهنگ و اجتماع، سیاست و
امنیت و سیاست خارجی » اشاره کرد. زاکانی در خصوص محور اول یعنی اقتصاد و مدیریت به عنوان یک فوریت گفت: اقتصاد ما یک
اقتصاد دولتی است و برنامه دولت ها این است که تولیدکننده را زمین بزنند و هزینه اداره خود را از تورم به دست بیاورند؛ براي تحول
در تولید نتیجه یک پژوهش 15 ساله در مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق بازرگانی را در پیش رو داریم و با همه وجود به تعارض
منافع، مفاسد اقتصادي و بروکراسی افراطی حمله خواهیم کرد و براي آنها جایگزینی ارائه خواهیم داد، نتیجه این برنامه ها رشد

اقتصادي پایه دار و اشتغال زا باید باشد.



قیمت گوشت در گرو توافق با روسیه

منبع: نسیمشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر جهاد کشاورزي گفت: اگر پیشنهاد به وزیر کشاورزي روسیه براي تأمین جوي ایران عملیاتی شود، قیمت گوشت در
ایران بسیار پایین می آید.

وزیر جهاد کشاورزي گفت: اگر پیشنهاد به وزیر کشاورزي روسیه براي تأمین جوي ایران عملیاتی شود، قیمت گوشت در ایران

 
بسیار پایین می آید. 

کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي جمهوري اسلامی ایران در
گفت و گوي با خبرگزاري اسپوتنیک به طیف وسیعی از موارد
همکاري دوجانبه که در دیدار با دیمیتري پاتروشف، وزیر

 
کشاورزي فدراسیون روسیه مطرح شده است، اشاره کرد. 

وزیر جهاد کشاورزي ایران در این گفت و گو همچنین به تشریح
موضوعات مختلف از قبیل ادعاهاي مطرح شده توسط رسانه هاي
غربی در خصوص رشد برنج اصلاح شده ژنتیکی در ایران، گرانی
برخی محصولات کشاورزي، توافق نامه 25ساله با چین، حمله

 
ملخ ها به ایران، حضور ضعیف ایران در بازار میوه روسیه و... پرداخت. 

 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزي، مشروح این مصاحبه در ذیل تقدیمتان می شود: 

 
1. مهمترین بحث و گفتگوهاي وزراي کشاورزي ایران و روسیه 

نشست بسیار خوبی برگزار شد و در خصوص مسائل مختلفی بحث شد. یکی از مهم ترین بحث ها، سهم تجاري طرفین در حجم
کالاهایی که مبادله می شود. همانطور که مستحضر هستید، سهم ما از تجارت و از این حجم تجارت به لحاظ ارزشی کمتر است، ولی
پتانسیل هاي تجاري برد - برد بسیار خوبی وجود دارد. به این دلیل که روسیه یکی از کشورهایی است که غلات بسیار زیادي دارد و

 
می شود آنرا در یک چرخه برد - برد طراحی کرد و ما این موضوع را پیشنهاد دادیم. 

ایران می تواند یک هاب منطقه اي خوب براي غلات روسیه باشد، چون ظرفیت هاي بسیار خوبی در بحث آرد، فرآورده هاي جانبی از
گندم دارد. در بحث ظرفیت هاي خوراك دام دارد و ما در حدود 27 میلیون تن ظرفیت کارنجات خوراك دام ما است که بخش زیادي
از آن خالی می باشد به نظر می آید اگر این همکاري در بخش خصوصی روسیه و ایران شکل بگیرد و دولت ها نقش حاکمیتی خود را
خوب بازي کنند، اتفاق هاي بسیار خوبی هم براي روسیه و هم براي بخش کشاورزي ایران رخ خواهد داد و حجم مراودات ما به لحاظ

 
ریالی به شدت افزایش پیدا خواهد کرد. 



یک موضوع که بحث شد، موضوع غلات بود توقع بر این است که قیمت ها، قیمت هاي مناسبی و قابل رقابت با سایر کشورها باشد،
همچنین خط اعتباري که پیش از این قول آن داده شده بود در اختیار تجار ما قرار بگیرد، به نظر من اگر وزیر کشاورزي روسیه با

 
دعوتی که از ایشان صورت گرفته به ایران سفر کنند، این ظرفیت ها را خواهند دید و زمینه براي اینکار فراهم خواهد شد. 

بخش دیگري که در خصوص آن گفتگو شد، استحضار دارید که لازمه واردات و صادرات یک کالا، پروتکل هاي بهداشتی است که بین
دو کشور رد و بدل می شود و کشورها بایستی این پروتکل را قبول داشته باشند و امروز بحث هاي بسیاري شد. همانطور که مطلع
هستید براي سه کارخانه بزرگ ما مشکلاتی بوجود آمده است، به عنوان کیس به آنها ورود کردیم، توضیحاتی و ادله هایی را رئیس
محترم سازمان دامپزشکی ارائه دادند و طرف روسی نیز ادله هاي خود را بیان کردند و قرار بر این شد که این بحث ادامه پیدا کند و
در خصوص جزئیات آن بیشتر بحث شود، به این دلیل که ما معتقد هستیم هم در این استانداردي که مطرح شده، جاي مباحث علمی
بسیار زیاد است و کشورهاي شاهد، همانند اتحادیه اروپا، کانادا و خیلی از کشورهایی که در این بخش صاحب نظر هستند و ما با آنها
مراودات داریم، پروتکل هاي ما را در این زمینه با این کشورها و استاندارهاي جهانی را به عنوان ملاك قرار بدهیم و بخشی از آنها را
ما معتقد هستیم که اصلا مربوط به کارخانه تولید کننده نبوده و در حمل اتفاق افتاده است و اشکالی بوده که در تفاهم نامه بین دو

 
بخش خصوصی وجود دارد. 

در این خصوص نیز بحث هاي بسیاري صورت گرفت. متقاضی یک نمایشگاه بزرگ محصولات کشاورزي در روسیه، بخصوص در شهر
مسکو بودیم که با استقبال وزیر محترم روبرو شد و تمام مباحثی که ما در خصوص سرمایه گذاري مطرح کردیم، قرار بر این شد که
در یک پکیج سرمایه گذاري مشترك دیده شود و گروهی را پیشنهاد دادند که بر روي بخش روسی کار کنند و این پکیج بخته تر
شود و قرار بر این شد که ما نیز فهرستی از سرمایه گذاران خود را در خصوص پیشنهادهایی که عرض کردم، انها را به وزیر محترم

 
کشاورزي روسیه ارائه بدهیم. 

 
2. پروژه هاي مورد بحث ایران و روسیه (دامداري یا کشاورزي) و موضوع صادرات و واردات 

البته ما تمام این موارد را کشاورزي می دانیم، دامپروي، شیلات و همه این ترم ها را تحت یک ترم عمومی کشاورزي می دانیم.
قسمتی از اینها بخش هایی هست که ما ذاتا مجبور به واردات هستیم، به این دلیل که در یک کشور خشک و نیمه خشک واقع شدیم
و مجبور هستیم یک دانه همچون دانه ذرت که یک گیاه کشت تابستانی و آب بر هست را براي گردش صنایع تولید پروتئین وارد
کنیم. در اینجا ما مجبور به واردات هستیم، خوب می توانیم واردات خود را جهت دار با روسیه ببندیم و در مقابل آن بحث هاي
مربوط به خودمان را داشته باشیم، به این دلیل که ما ظرفیت هاي خیلی خوبی در تولید سبزي و صیفی و گیاهان دارویی، ظرفیت
عظیمی در خصوص پرورش آبزیان داریم و می توانیم آنها را با یکدیگر در قالب یک پکیج سرمایه گذاري مشترك روي آنها بحث کنیم
و این بالانس را تعدیل کنیم، ولی چون عملا ذات حجم واردات دانه ها بسیار بالاست، قطعا این حجم از نظر ارزشی به سمت روسیه
است ولی من معتقد هستم که با وجود اینکه روسیه مقدار بسیار زیادي سبزي و صیفی و محصولات کشاورزي مصرف می کند، اگر
نقاطی که ما امروز به آن اشاره کردیم، همچون حمل و نقل و مباحث مرتبط بتوانیم وضعیت آنها را بهتر بکنیم و همچنین پروتکل

 
هاي بهداشتی، این به شدت افزایش پیدا می کند، چون این ظرفیت در ایران بسیار بسیار زیاد است. 

 
3. پروژه کشت فراسرزمینی و پرورش زنبور عسل 

در خصوص کشت فراسرزمینی بحث ویژه اي با وزیر محترم روسیه نداشتیم ولی یکی از اولویت هاي ما در پکیج غلات هست. الان نیز
در دستورالعمل هایی که براي واردات انواع دانه ها داریم، اولین اولویت ما، کشت فراسرزمینی است. یعنی اگر وارد کننده اي باشد،
ایرانی و یا مستقلا با یک سرمایه گذار خارجی در خصوص کشت فراسرزمینی قراردادي داشته باشد، مستندات مربوط به اجاره و



کشت و کار را نشان می دهد، از نظر ما براي واردات دانه و ارزي که باید به آن تخصیص داده شود در اولویت هست و بعد از آن

 
تجاري هستند که به صورت اعتباري وارد می کنند. 

در خصوص زنبور عسل صحبتی نشد، به این دلیل که یکی از به اصطلاح موانعی که امروزه در خصوص بحث زنبور عسل وجود دارد،
موضوع پروتکل هاي بهداشتی آن است که ما در این خصوص با روس ها گفتگوهاي خود را آغاز نکردیم ولی با اتحادیه اروپا تقریبا
روبه اتمام است و فکر می کنم که یک بستري بشود براي ایران و ما تقریبا 115 هزار تن عسل در داخل ایران تولید می کنیم و عسلی
که در داخل ایران تولید می شود، عسلی است که به دلیل تنوع آب و هوایی که داریم از ارزش بسیار زیادي برخوردار است و بسیار

 
متوع است. 

به طور مثال عسلی که در کهکیلویه و بویر احمد تولید می شود، ویژگی هاي خاص خودش را دارد و عسلی که در دل کویر تولید می

 
کنیم، ویژگی هاي خاص دیگري دارد. 

من فکر می کنم آن پروتکل ما که زودتر شروع شده و کارهاي نهایی آن در حال انجام است، زمینه بسیار مناسبی خواهد بود که ما

 
پروتکل هاي بهداشتی را نیز با طرف هاي روس ببندیم. 

 
4. واردات گوشت حلال از روسیه 

نکته اي که دوستان سازمان دامپزشکی روسیه مطرح کردند در خصوص واردات گوشت به ایران بود که بیشتر بحث هاي حاکمیتی و
بحث هاي پروتکلی حاکم بر سازمان دامپزشکی را مطرح کردند، ولی با اطلاعاتی که من دارم، این موضوع مرتبط با سازمان دامپزشکی
نیست. چون سازمان دامپزشکی، پروتکل ها را خیلی خوب دیده که این اتفاق بیقته. ولی عملا با توجه به اینکه با ارز نیمایی وارد می
شود، اون کشش قیمتی براي مصرف وجود ندارد و ایرانی ها بیشتر ترجیح می دهند گوشت یخ زده گوساله را مصرف کنند تا گوشت

 
گوسفند و علاقه دارند که گوشت گوسفند را تازه مصرف کنند. این اتفاقات مربوط به بازار است و مربوط به سازمان دامپزشکی نیست. 

 
5. خشکسالی و کمک هایی که روسیه می تواند داشته باشد 

امسال اتفاقات تلخی رخ داد و بارندگی به شدت کاهش یافت و تقریبا حدود 50 درصد به طور متوسط بارندگی در سطح مزارع ما
کمتر بود و میزان تولید علوفه در سطح مراتع خیلی کاهش پیدا کرد، جو نیز کاهش پیدا می کند و کمکی که روس ها می توانند
داشته باشند، این مراوداتی که ما در خصوص واردات جو داریم و اگر اینها وارد بشوند، من امروز نیز پیشنهادي را به وزیر کشاورزي

 
روسیه ارائه دادم که کشاورزي قراردادي بود. 

آنها منابع عظیمی از جو و غلات دارند که جو براي ما بسیار مهم است و ما ظرفیت عظیمی از دامدارهاي خیلی خوب داریم که می
توانند دامداري کرده و پرورش دام داشته باشند و سپس محصول آنرا می توانند سرمایه گذاري مشترك داشته باشند و هم روسیه می
تواند به کشورهاي عربی صادر کند و هم ایران می تواند به کشورهاي عربی و سایر کشورها صادر کند. فکر می کنم این نکته مهمی
باشد، در سطح خیلی پائین تر و ضعیف تر. یکی دیگر از بحث هایی که داشتیم، ورود فناوري و تکنولوژي در حوزه بخش کشاورزي
بود. روسیه تکنولوژي هاي بسیار خوبی دارد که در این زمینه بحث خشکسالی می تواند به ما کمک کند. در این راستا نیز رئیس مرکز
همکاري هاي علمی ریاست جمهوري و هم معاون تحقیقاتی ما حضور دارند که طی دو روز آینده با همتا هاي خود در روسیه دیدار و

 
گفتگو خواهند داشت. 

 
6. موضوع حمله ملخ ها 



امسال خداراشکر تمامی این بلایا با هم نیامد، چون وقتی بارندگی زیاد می شود، علف هاي هرز نیز زیاد می شود و کشورهایی مثل
عربستان و یا کشورهایی در آفریقا که مبارزه نمی کنند، ما مجبور می شویم که میزبان هجوم سیل عظیم ملخ ها باشیم که الحمدالله
مقداري نبود که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم، به این دلیل که خشکسالی بود. البته سال گذشته فشار زیادي به بخش کشاورزي
وارد شد ولی اجازه ندادیم به مزارع برسد و تنها با ذات خود ملخ مبارزه می کردیم که مبارزه بسیار گسترده اي بود و بیش از یک
میلیون هکتار با ملخ ها مبارزه کردیم، هرچند پیش بینی ها می گفتند که دچار صدماتی می شویم، خوشبختانه در لکه هاي بسیاري

 
کوچکی بود که به خوبی کنترل شد. 

 
7. برنج تراریخت 

در اینجا ما باید دو بحث را از یکدیگر جدا کنیم، یکی موضوع بذر است. ما اجازه ندادیم که هیچ بذر تراریختی وارد عرصه کشاورزي
بشود، ولی این به این معنا نیست که ما بذر تراریخت در سیستم هاي پژوهشی نداشته باشیم. ولی اجازه رلیزه آنرا به داخل مزارع

 
کشاورزي ندادیم. 

تنها بذري که ما متقاضی داشتیم به کشاورزي ایران ورود کند، بذر پنبه تراریخت بود که شاید سه سال پرونده این بذر در وزارت

 
جهاد کشاورزي بود و بحث هاي علمی زیادي صورت گرفت و در نهایت مورد تایید ما قرار نگرفت و برگشت خورد. 

بنابراین از نظر بذر هیچ اجازه اي به بذرهاي داخلی و خارجی تراریخت براي ورود به کشور ندادیم و کشوري پاك در زمینه بذر
هستیم و براي ما خیلی اهمیت دارد که گیاهانی که به ویژه خوراکی هستند و مستقیما مورد مصرف قرار می گیرند، به هیچ وجه
تراریخت نباشند. اما در خصوص تحقیقات، تقریبا می توان گفت که ما تحقیقات را تقریبا باز گذاشته ایم و تمام پژوهشگرها می توانند
پژوهش کنند و آماد گیاهان تراریخت داشته باشند ولی به جز پنبه به نتیجه اي نرسیده بودند که پنبه نیز در مرکز صدور مجوز هاي

 
تراریخت رد شد. 

 
در خصوص واردات ما تنها کالایی را که وارد می کنیم و در آن تراریخت وجود دارد، ذرت و دانه سویا است. 

دانه سویا به دلیلی که از آن روغن گرفته می شود و حدود 20 درصد آن روغن هست، توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی
از نظر ترا ریخت مورد بررسی قرار می گیرد. در مورد ذرت حدود 230 رخداد در دنیا داریم که ایران 23 مورد آنرا پذیرفته است و یک
اتاقی را ما طراحی کردیم که در این اتاق وزارت علوم، وزارت کشاورزي، وزارت بهداشت، انجمن ایمنی زیستی، سایر انجمن ها و
دانشمندان مربوط به این موضوع حضور دارند و هنگامی که وارد کننده قصد وارد کردن این ذرت را دارد، باید اظهار کند که تراریخت

 
هست یا خیر. 

سپس رخدادهاي آن را اعلام کند. پیش از توقف کشتی، قایق هایی روانه می شوند، نمونه برداري می کنند و در پژوهشگاه
بیوتکنولوژي کشاورزي ایران و پژوهشگاه مهندسی زیستی وزارت علوم مورد آزمایش قرار می گیرند و اگر خارج از 23 رخداد تعیین
شده باشد، به طور کلی رد می شود، ضمن اینکه براساس پروتکل هاي ما بایستی حداقل در 3 کشور توسعه یافته و کشور صادر
کننده، مصرف شده باشد. بنابراین پروتکل بسیار سنگینی است و اینکه مصرف خوراکی ندارد و مستقیم براي مصرف دام وارد شده و

 
داراي برچسب است. 

 
8. گرانی محصولات دامی 



در مجموع محصولات پروتئینی در ایران محصولات ارزان قیمتی هستند. اگر ارز 4200 تومانی را برداریم، قیمت مرغ از 35 هزار
تومان افزایش پیدا نخواهد کرد و قیمت مرغی که در ایران تولید می شود با مرغی که در روسیه، اروپا و یا ترکیه تولید می شود، هم

 
قیمت است و نشان می دهد که ظرفیت هاي تولیدي یکسان است. 

مشکل ما این است که ایران تحریم است. ایران در سال 1399 بیشترین فشارها را تحمل کرده وقتی بانک ها تحریم هستند و
مراودات پولی و ارري به سختی صورت می گیرد و ما از پول هاي خود در بانک هاي جهانی نمی توانیم استفاده کنیم، بنابراین تدارك
یک عدد سنگین 17 میلیون تن کالا براي تولید مرغ و گوشت و تخم مرغ و غیره کار بسیار سختی است. بخشی از این مشکلات
مربوط به این موضوع است و بخش دیگر مربوط به این است که اگر شما از اسفند ماه سال 99 تا به امروز قیمت ها را مقایسه کنید،
برخی کالا ها 20 تا 30 گران شده اند. قیمت دانه سویا را اگر نگاه کنید، 100 الی 110 دلار افزایش قیمت داشته و مربوط به افزایش

 
قیمت غلات در دنیا است، بویژه که الان خشکسالی نیز در برزیل و خیلی از جاهاي دیگر هم نسبت به سال هاي دیگر رخ داده است. 

نکته بعدي که خیلی مهم است این زنجیره است که ایران در شرایط خوبی بوده است. نفت می فروخته، پول در اختیار داشته و کالا
وارد می کرده و بخشی از این گره هاي زنجیره در پوشش این فراوانی دیده نمی شده و پس از تحریم، یکی از اتفاقاتی که براي مرغ
در سال 98 رخ داد، تحریم گله اجداد بود و این تحریم ضربه زد به اصطلاح به مادر گوشتی و بعد از آن جوجه ریزي و بعد از آن تولید
مرغ، اما حالا به لطف خدا این موضوع کنترل شد ولی نکات بسیار ریزي دارد که در حال برنامه ریزي هستیم که بتوانیم نوسانات این
موضوع را بگیریم و من فکر می کنم اگر ارز 4200 تومانی در یک شرایط مناسبی، پس از اینکه دولت ها تغییر و تحول آنها اتفاق

 
افتاد، انجام شود، به نظر من بازار، مصرف کننده و تولید کننده یکدیگر را پیدا می کنند. 

به هر حال دهک هاي مختلف جامعه از نظر در آمدي تحت تاثییر تحریم ها قرار گرفته و ما باید یشتر از پیش کار بکنیم تا این
پروتئین را با قیمت ارزان تر در اختیار مردم قرار دهیم. اگر پیشنهادي که به وزیر کشاورزي روسیه داده ام، عملیاتی شود، قیمت
گوشت در ایران بسیار پایین می آید چون جو فراوان می شود و واحدهاي دامپروري خوب بسیار شکل می گیرد، اشتغال رشد پیدا می

 
کند و در نهایت قیمت گوشت پائین تر می آید. 

 
9. ماهیگیري چینی ها در ایران 

تفاهم نامه 25ساله همکاري ایران و چین بر خلاف تصوري که در جامعه ما وجود دارد و مردم روي آن حساس شدند، در واقع یک
تفاهم نامه بسیار ساده است نه یک قرارداد است. ما با همتایان چینی بر اساس این سند قدم هاي جدي تري را بر داشته باشیم. در
این صورت حتی در بخش کشاورزي یک بازي برد - برد خواهد بود. شخصا من هیچ نگرانی در بخش کشاورزي در این تفاهم نامه بلند

 
مدت با چین نمی بینم. 

 
10. آیا ایران برنامه اي براي مدرن سازي بخش کشاورزي خود دارد؟ 

ما با کشاورزي مدرن فاصله زیادي داریم و سرمایه گذاري هاي انجام شده در بخش کشاورزي (حدود 3-4 درصد) بسیار کم است و
بخش قابل توجهی از این موضوع به عوامل دولتی باز می گردد. مقام معظم رهبري امسال را سال پیشتیبانی از تولید نامیدند و بحث
مانع زدایی ها مطرح شدند که شاید یکی از نمونه هاي بارز آن در بخش کشاورزي باشد. یکی از غصه هاي بنده در بخش کشاورزي
این است که وقتی یک سرمایه گذار می خواهد آغاز کار کند چقدر با بروکراسی اداري مواجه می شود تا کاري را انجام دهد. الگوهاي
بسیار خوبی در بخش کشاورزي داریم که به صورت لکه کوچک کشاورزي پیشرفته دارند و حتی آبیاري با سیستم هاي نوین اتفاق



 
می افتد، اما این موضوع در سطح بزرگتري توسعه نیافته است و باید طرح و نگاه دیگري آماده شود. 

از سوي دیگر زمین هاي کشاورزي ما در اختیار بهره برداران خرد است و این تعداد زیاد بهره برداران و یکپارچه سازي اراضی خرد

 
نیازمند مشوق هاي دولتی و حاکمیتی سنگین است ولی ما از این نگاه خیلی عقب هستیم. 

روسیه وضعیت کشاورزي خوبی دارد که بخشی از آن نعمت هاي خداوندي است که مشابه آن نیز در جاهایی خداوند به ما نعمت هاي
خیلی بیشتري داده است که بهره برداري خوبی از آن نکردیم. روسیه می تواند با دانش، تکنولوژي و ماشین آلاتی که دارد در قالب

 
سرمایه گذاري مشترك به ایران کمک کند اما باید مشکل خرده مالکی در ایران حل شود. 

 
11. مشکل اصلی ایران براي صادرات میوه با روسیه در کدام بخش است؟ 

مارکتینگ یک دانشی است که ما در مراودات با روسیه نمی بینیم؛ گاهی یک نفر تولید کننده خود می خواهد یک بازرگان و توزیع
کننده نیز باشد. خیلی از افراد به اشتباه به این موضوع ورود پیدا می کنند و به تولید و صادرات ضربه می زنند. این موضوع نیاز به یک

 
سري زیر ساخت ها دارد که با وزیر کشاورزي روسیه نیز در مورد آن بحث شد. 

یکی از بحث هاي مهمی که در خصوص صادرات محصولات کشاورزي وجود دارد، بحث حمل و نقل است و در صورتی که ما بتوانیم
حمل و نقل را از طریق دریاي خزر طراحی کنیم و اگر مراوداتی که ما پیش بینی می کنیم با ورود کشتی هاي سنگینی که بتوانند
غلات را از روسیه وارد ایران کنند و هم بتوانند کانتینرهاي بسیار بزرگ را جابجا کنند، انجام شود، در آن صورت محصولات کشاورزي

در یک فاصله کوتاه و بدون واسطه و ماندگاري به سرعت به روسیه می رسند و بازار خود را پیدا می کنند.



همتی یا مهر علیزاده؟! کدامیک براي اصلاح طلبان جذابتر هستند؟!

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  240  |  تاریخ: 1400/03/09

رسانه هاي انقلاب و قلم بدستان متعهد باید این نکته را دائماً در گوش ملت زمزمه کنند که شرایط حال حاضر کشور
محصول عملکرد و تفکرات چه کسانی است. نیاید روزي که دوباره چرخه ناکارآمدي همچنان چرخ زندگی مردم را از حرکت

باز دارد و بر عمق و گستره فقر و فلاکت ملت بیفزاید که در آن صورت ملت باید خود را و ...

به گزارش سرویس سیاسی پایگاه 598-رضا احمدزاده/ بالاخره اسامی هفت نفر از سوي شوراي نگهبان احراز صلاحیت شد و
مراتب نیز براي ابلاغ و اعلام عمومی به وزارت کشور اعلام شد. جداي از اینکه افراد یاد شده چه کسانی هستند این دوره از انتخابات
یک ویژگی متمایز نسبت به دوره هاي قبلی داشته و می توان به خوبی آن را در رفتار شوراي نگهبان احساس کرد و آن این است که
در این دوره مصلحت سنجی کم رنگ تر از دوره هاي قبل است و رنگ و بوي نظارتی و حمایتی صددرصدي از ارکان انقلاب اسلامی
به خوبی دیده می شود اگر در دوره هاي قبلی می دیدم که افرادي علیرغم اینکه داراي نمادهاي استحاله طلبی و بعضاً همراهی و
همکاري و رگه هایی از تمایلات غرب گرایی در ایشان وجود داشت باز هم مورد تائید نهایی قرار می گرفتند و در کورس رقابت ها
وارد می شدند اما در این دوره این امر کمتر گردیده است. آن روزي که محسن پزشکیان گفت: من نسخه ندارم اما می دانم نسخه را
از چه کسی باید گرفت، همگان فهمیدند که این سخنان برجان و شخصیت کسانی نشست که در دهه هاي گذشته پشت سر علی
زمان نماز خواندند ولی در خانه معاویه هاي زمان غذاي چري و چیل را خوردند و گفتند: نماز علی قشنگ است اما پلوي معاویه هم
خوشمزه هست!. امروز اقدام شوراي نگهبان در حالی این بازیگران دوگانه را در بهت فرو برد که هیچ وقت گمان نمی کردند کسی ناظر
و حاضر بر کارهاي ایشان باشد و روزي برسد که نه تنها نمازخواندن در پشت علی زمان که حتی پلوي معاویه هاي زمان هم در

 
کارنامه کارهایشان مورد قضاوت قرار خواهد گرفت. 

رسانه هاي انقلاب و قلم بدستان متعهد باید این نکته را دائماً در گوش ملت زمزمه کنند که شرایط حال حاضر کشور محصول عملکرد
و تفکرات چه کسانی است. نیاید روزي که دوباره چرخه ناکارآمدي همچنان چرخ زندگی مردم را از حرکت باز دارد و بر عمق و
گستره فقر و فلاکت ملت بیفزاید که در آن صورت ملت باید خود را و تنها خود را در این محکمه محاکمه و محکوم کند و تاوان آن را

 
بپردازد. 

 
با روشن شدن وضعیت کاندیداها باید به چند نکته بیشتر توجه کنیم: 

1- ترکیب کاندیداها نشان می دهد که جریان انقلاب جریان قالب و پتانسیل بالایی براي پیروزي در انتخابات داشته و شکست سختی

 
در انتظار اصلاح طلبان و اعتدالیون است. 

2- جریان اصلاح طلبان که در میان آنان استحاله طلبان و افرادي با سوابق براندازي و فتنه گري نیز به وضوح دیده شده و خود را
فعال در عرصه انتخابات نیز نشان می دهند به خوبی می دانند که حتی اگر کاندیداهاي مورد نظرشان هم مورد تائید شوراي نگهبان
قرار می گرفتند باز هم به دلیل 8 سال سوء مدیریت و گسترش پدیده اشرافیت و حقوق هاي نجومی مدیران و اشتغال و تحصیل
حدود 5000 نفر از فرزندان و بستگان مدیران دولتی و جریانات حامی دولت در خارج از کشور شکست ایشان قریب الوقوع و سخت
بود لذا شاید بتوان ادعا کرد که اگر اصلاح طلبان و دولتی ها در ظاهر فریاد وااسفا سر می دهند اما در بطن قضیه خوشحال هم باشند



زیرا هم اینک زمزمه هایی در میان رسانه ها و شبکه هاي مجازي بگوش می رسد که طلبکارانه خود را محروم و قربانی سیاسی کاري
شوراي نگهبان نشان می دهند. تا به نحوي از بار شکست سنگین انتخاباتی خود بکاهند. این رد صلاحیت ها موهبتی بود که بر سر

 
ایشان بارید و بارقه هاي امید نیز در میانشان دیده شد که در بند بعدي به آن اشاره خواهیم کرد. 

3- دو نفر از هفت نفر کاندیداهاي تائید صلاحیت شده از اردوگاه اصلاح طلبان و اعتدالیون هستند و درست است که شخصیت
کاریزما و جذابی در حال حاضر براي جذب آراي اصلاح طلبان و حامیان دولت ندارندلاکن نباید این موضوع را از نظر دور داشت که در
میان این دو نفر سوابق عبدالناصر همتی هم در مدیریت کلان و هم در تخصص اقتصاد قطعاً موردتوجه آقایان اصلاح طلب قرار خواهد
گرفت البته درست است که وي شرایط ساختارشکنی موردنظر جریان برانداز اصلاحات و استحاله طلب غرب گرا ندارد اما در خیر

 
الموجودین فعلی امکان دارد که آراي اصلاح طلبان را به سمت خود جلب کند. 

در نتیجه اگر این روزها و پس از مشخص شدن نفرات احراز صلاحیت شده سمت وسوي نگاه ها به سمت فردي مانند مهر علیزاده
کشیده شده است اما با در نظر گرفتن خواسته مردم براي حل معضلات معیشتی و اقتصادي به نظر راقم داشتن شخصیت و توان
اقتصادي و رزومه کاندیدا{به سوابق همتی مراجعه کنید} و یا همراهانش می تواند از امتیازات مثبتی باشد که بدنه اصلاحاتی ها را
جذب خواهد کرد که این خصوصیت در همتی مشخص تر است. نگاهی به مواضع افرادي مانند: علی صوفی، غلامحسین کرباسچی و

علی محمد نمازي نیز مهر تائیدي است بر این ادعا.



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است. نوشته اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي

خراسان رضوي اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت
سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع
تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص

 
داده است. 

 به گزارش درآمد نیوز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
صنعت و معدن، دکتر حسین مهري که به استان خراسان
رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه
بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و

بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران
این شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده

 
و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 



در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور
داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از
صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و

 
بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل
آورد. نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت
و معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد



فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



مدرسه هوش مصنوعی به کمک دانشگاه آزاد راه اندازي می شود

منبع: دانشجوشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، آیین امضاي تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاي جمیلی با
حضور دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد

نیکوکاري جمیلی، علی رئیس پور مدیرکل اداره ایجاد توسعه آموزش هاي فناوري و ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، آیین امضاي
تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاي
جمیلی با حضور دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات،
فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم جمیلی
رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی، علی رئیس پور
مدیرکل اداره ایجاد توسعه آموزش هاي فناوري و خلاقیت،
قباد بهزادي پور مدیرکل اداره کارآفرینی و مراکز رشد،
عسکري غلامزاده مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوري

غیردولتی، عبداالله محمدي مدیر کل آزمایشگاه ها و مراکز تحقیقاتی دانشگاه آزاد اسلامی، لاله ملک نیا مدیرکل کانون هاي دانشگاه،
صنعت و جامعه و محمد نریمانی راد مدیر کل پشتیبانی و تامین منابع در پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه عصر امروز 9 خرداد

 
ماه در سالن کنفرانس معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در این مراسم گفت: بیش از 40 هزار مترمربع فضاي

 
دانشگاه را به زیرساخت شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم. 

وي ارزش کار اقتصادي و رزق حلال را در دین مبین اسلام دانست و اظهار کرد: در دین اسلام در خصوص ارزش کار اقتصادي و

 
کسب حلال مطالب بسیاري وجود دارد و تاکید شده عبادت ده جز دارد که 9 جز آن کسب حلال است. 

وي افزود: با این حال از گذشته امورات خیریه صرفا به مناسک پرداخته و شکل صدقه داشته، مثل ساخت بیمارستان و مسجد و...
البته این کار ارزشمند است، اما در دنیا مفهوم خیریه بسیار گسترده است. به طور مثال دانشگاه معتبري همچون استنفورد کاملا بر
مبناي خیریه و موقوفات مردم ایجاد و اداره می شود و همین چند ماه قبل بود که اعلام شد این دانشگاه دیگر برنامه اي براي پذیرش

 
اعانه ندارد. 

دهقانی فیروزآبادي با بیان اینکه زنجیره کار عام المنفعه باید با ورود جریان حامی حوزه فناوري و اقتصاد دانش بنیان تکمیل شود به
تجربه جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی در حوزه صنعت اشاره کرد و گفت: تجربه ایشان در زمینه پیشبرد اهداف

 
تفاهم نامه کمک شایان توجهی خواهد کرد. 



وي افزود: 90 درصد از هزینه ها و مدیریت جنگ بر دوش آحاد مردم بود و امروز نیز در جنگ اقتصادي و ایجاد اشتغال این مردم

 
هستند که باید وارد میدان شوند. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به همزمانی حضور در دانشگاه آزاد با آغاز به کار فعالیت معاونت
تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد در دوسال و یک ماه گذشته؛ گفت: با وجود اینکه پروفسور دانشگاه شریف هستم و سال هاي
سال در این دانشگاه تدریس میکنم، اما طی این مدت کوتاه حضور در دانشگاه آزاد اساتید و چهره هاي بسیار فرهیخته اي در سطح

 
دانشگاه مشاهده کرده ام که با ذهنیت پیشین من بسیار متفاوت بود. 

دهقانی فیروز آبادي ادامه داد: تفاوت اساتید دانشگاه هاي دولتی با آزاد در این است که اساتید دانشگاه هاي دولتی تدریس را
مسلطند، اما در اندیشه ایجاد و راه اندازي کسب و کار هستند، اما اساتید دانشگاه آزاد ایجاد شغل را بلد هستند، اما می خواهند استاد
دانشگاه شوند. اساسا در دانشگاه آزاد جو کسب و کار و اشتغال بسیار گسترده است و این دانشگاه از این حیث ظرفیت فوق العاده اي

 
دارد. 

وي با اشاره به تجهیزات و 20 میلیون مترمربع زیربناي دانشگاه آزاد و همچنین 170 هزار تجهیز آزمایشگاهی "هاي تک" این
دانشگاه تصریح کرد: ما توسعه و اشتغال را عین عبادت می دانیم و امیدواریم با هماوري ظرفیت هاي سخت افزاري دانشگاه و پتانسیل
فراوان دانشجویان و کمک افرادي که به تامین سرمایه و مشارکت در ریسک کمک کنند، اکوسیستم را راه بیاندازیم تا خروجی آن

 
عملیات شود. 

وي به چابکی معاونت، تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی اشاره کرد و گفت: این معاونت مجموعا 20 تا 25 نفر نیرو
دارد و امروز کاملا چابک، عملیاتی و خروجی محور پیش رفته است. ما فقط در تهران بیش از 40 هزار مترمربع دانشگاه را به
زیرساخت و فضاي شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد

 
نیز از حیث عزت منتفع شود. 

دهقانی فیروزآبادي در پایان تصریح کرد: ما طرح پایش را پایلوت آغاز کردیم و امسال نیز این طرح ادامه دارد. فقط در سال گذشته

 
300 دانشجوي ما بورس صنایع مختلف استان اصفهان شدند. قطعا مجموعه صنایع می تواند یکی از گزینه هاي همکاري باشد. 

 
بورسیه و استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد/ تاسیس مدرسه هوش مصنوعی 

جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی نیز در این جلسه گفت: حرکت جدیدي در کشور آغاز شده که نیکوکاري در عرصه

 
علم و دانش است. این مهم مرهون اساتیدي، چون دهقانی فیروزآبادي است که حامی علم و دانشجو است. 

وي با تاکید براینکه بنیاد نیکوکاري جمیلی با هدف اثرگذاري گام در مسیر همکاري با دانشگاه آزاد برداشته است؛ افزود: ما آماده ایم
به دانشجویانی که براساس نیاز هاي روز کشور اقدام به نگارش پایان نامه و یا راه اندازي کسب و کار کنند کمک هاي لازم را به عمل

 
آوریم. 

وي به برگزاري جشنواره بنیاد جمیلی نیز اشاره کرد و ادامه داد: این جشنواره مورد تایید دانشگاه شریف و دانشگاه شهید بهشتی
است. ما قصد داریم در این جشنواره از دانش دانشگاه آزاد نیز بهره بگیریم تا کار مشترك و تیمی را به دانشجویان آموزش دهیم.

 
همچنین ما به دنبال همکاري مستمر با دانشگاه آزاد اسلامی هستیم و اجراي بند به بند تفاهمنامه هستیم. 



رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی از بورسیه و سپس استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد اسلامی سخن گفت و تصریح
کرد: ما جزو معدود بنیاد هاي نیکوکاري هستیم که ریالی از شخص یا ارگانی هدیه قبول نمی کنیم. قطع به یقین ورود دانشجویان

 
موفقیت ما و خود ایشان را در پی خواهد داشت و در نهایت خروجی آن معرفی محصول به این سرزمین است. 

جمیلی در پایان از همکاري دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی در راستاي راه اندازي مدرسه هوش مصنوعی خبر داد و
خاطرنشان کرد: این مدرسه در قالب انستیتو تکنولوژي خواهد بود و بر اساس نیاز کشور ایجاد خواهد شد و در این مسیر نیازمند

کمک تمامی واحد هاي دانشگاه آزاد هستیم.



آغاز واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد از هفته جاري/ جزییات

منبع: تیکشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1400/03/09

باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: اوحدي درباره جزئیات واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد به بالا و آخرین وضعیت
استخدامی فرزندان شهدا و جانبازان توضیحاتی داد.

باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: اوحدي درباره جزئیات واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد به بالا و آخرین وضعیت

 
استخدامی فرزندان شهدا و جانبازان توضیحاتی داد. 

سعید اوحدي، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور
ایثارگران اظهار کرد: در تفاهم نامه هایی که با 30 استان انجام

 
شده است، شاهد اتفاقات خوبی بوده ایم. 

وي افزود: دولت مکلف است تمام فرزندان شهدا و جانبازان بالاي
70٪ را به استخدام خودش درآورد. در همین خصوص، رئیس
جمهور دستور داده اند تا پایان دولت فعلی، 16000 نفر از افراد

 
واجد شرایط، در دولت استخدام شوند. 

سعید اوحدي تصریح کرد: 12 تیر امسال، آزمون استخدامی
فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد برگزار می شود. شرکت کنندگان، سه انتخاب دارند و در یکی از انتخاب هایشان حتما

 
استخدام خواهند شد؛ بنابراین تمام کسانی که در این آزمون شرکت می کنند. به استخدام دولت در می آیند. 

وي عنوان کرد: این مرحله اول آزمون است و ما پیگیر آزمون بعدي براي کسانی هستیم که امسال از دانشگاه فارغ التحصیل می

 
شوند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: اشتغال، حق این افراد است. وعده جدي می دهیم که پس از برگزاري این آزمون، پیگیر

 
ظرفیت هاي جدید براي آزمون هاي بعدي نیز باشیم. 

 
اوحدي خاطر نشان کرد: بیش از 9 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان، جز نخبگان، سرآمدان و پیشتازان هستند. 

معاون رئیس جمهور در خصوص واکسیناسیون انجام شده اظهار کرد: واکسیناسیون جانبازان قطع نخاعی 70٪ به بالا، 100 درصد
انجام شده است. اگر فردي داراي این شرایط است، اما هنوز واکسن خود را دریافت نکرده است، به بنیاد شهید شهر محل زندگی خود

 
مراجعه کند. 

 
وي افزود: مرحله بعد، واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد به بالا است که از این هفته آغاز خواهد شد. 



رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در خصوص آمارهاي مربوط به کرونا گفت: حدود 8 هزار نفر از افراد جامعه ایثارگري به کرونا مبتلا

 
شدند، که از میان آن ها 14 هزار نفر در بیمارستان ها بستري شدند. 

اوحدي تصریح کرد: 2200 نفر فوتی کرونایی داشته ایم که از میانگین آمار کل کشور، پایین تر است.



زانوي اقتدار «کمیسیون اصل نود» بر گردن مفسدان دانه درشت

منبع: خانه ملتشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1400/03/09

کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس در نخستین اجلاسیه دور یازدهم 2 هزار و 115 شکایت دریافت کرده و به منظور
یافتن راه کارهاي مناسب جهت حل موضوعات و نیز بررسی پرونده هاي مطروحه با 200 فقره دعوت کتبی از مسئولین ذي

ربط به بحث و تبادل و نظر با آنها پرداخته است.

خبرگزاري خانه ملت- سرویس سیاسی- فاطمه رضائی: کمیسیون اصل نود یکی از کمیسیون هاي مجلس شوراي اسلامی است
که به دلیل انجام وظیفه محول شده به مجلس در اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران، این کمیسیون جز کمیسیون هاي
خاص مجلس محسوب می شود. بر اساس اصل نودم قانون اساسی «هرکس شکایتی از طرز کار مجلس یا قوه مجریه یا قوه قضائیه
داشته باشد، می تواند شکایت خود را کتباً به مجلس شوراي اسلامی عرضه کند. مجلس موظف است به این شکایات رسیدگی کند و
پاسخ کافی دهد و در مواردي که شکایت به قوه مجریه یا قضائیه مربوط است، رسیدگی و پاسخ کافی از آنها بخواهد و در مدت

 
متناسب نتیجه را اعلام نماید و در موردي که مربوط به عموم باشد به اطلاع عامه برساند.» 

بر اساس تبصره (1) ماده (44) آیین نامه داخلی مجلس براي انتخاب رئیس کمیسیون اصل 90 حداقل 2 نفر توسط هیأت رئیسه
پیشنهاد داده می شوند. این اعضا از سوي هیات رئیسه و از بین اعضاي ثابت کمیسیون معرفی شده و رئیس کمیسیون در صحن

 
علنی با رأي نمایندگان انتخاب می شود. 

بر همین اساس با انتخاب رئیس این کمیسیون در جلسه علنی 25 تیر ماه سال 1399مجلس شوراي اسلامی و سایر اعضاي هیات

 
رئیسه در جلسه 29 تیرماه کمیسیون، فعالیت رسمی کمیسیون اصل نودم (90) قانون اساسی در یازدهمین دوره مجلس آغاز شد. 

 



 
آمار کلی عملکرد 

کل شکایات وارده در اجلاسیه اول دوره یازدهم، 2115 فقره است. طی مدت مذکور به منظور رسیدگی به شکایاتی که در صلاحیت
کاري کمیسیون تشخیص داده شده و پیگیري نامه هایی که در مهلت مقرر پاسخ آنها واصل نگردیده 3096 فقره مکاتبه با مراجع ذي
ربط صورت گرفته و 2727 فقره جوابیه اعم از واسطه اي یا قطعی به ثبت رسیده و 827 فقره پاسخ دستگاه ها براي شکات پرونده ها
ارسال شده است و جهت راهنمائی شکاتی که شکوائیه آنها فعلاً در صلاحیت کاري کمیسیون تشخیص داده نشده و یا جنبه
درخواست مساعدت و کمک مالی وشغلی داشته 1037 فقره نامه راهنمائی جهت مراجعه صحیح به مراجع ذي ربط، درخواست رفع

 
نقص و یا اعلام عدم صلاحیت کمیسیون در رسیدگی صادر شده است. 

همچنین 14 فقره شکوائیه به دلیل فقد آدرس و تکراري بودن بایگانی شدهاست. 567 فقره شکوائیه نیز در دستور کار کمیته هاي
مختلف کمیسیون قرار دارد. به منظور یافتن راه کارهاي مناسب جهت حل موضوعات و نیز بررسی پرونده هاي مطروحه، ده ها جلسه
در کمیسیون تشکیل و با 200 فقره دعوت کتبی از مسئولین ذي ربط به بحث و تبادل و نظر با آنها پرداخته شده است. در مجموع

 
طی مدت مذکور 10002 فقره نامه به کمیسیون وارد و یا از کمیسیون خارج شده است. (عملکرد آماري کمیسیون پیوست است.) 

 
اهم اقدامات کمیسیون 

کمیسیون اصل نود مجلس در نخستین اجلاسیه دور یازدهم علاوه بر تصویب آیین نامه داخلی کمیسیون و ایجاد کمیته هاي پنجگانه



و تعیین اولویت هاي کاري اقدام به ایجاد 20 کارگروه براي تسریع در تحقق برنامه ها، پیگیري اجرایی شدن قانون چک، پیگیري
اجرایی شدن سامانه ملی املاك و اسکان، پیگیري مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده هاي دامی، پیگیري اجرایی شدن قانون
حدنگار(کاداستر)، بررسی طرز کار دولت در ارائه لایحه بودجه سالانه، پیگیري پرداخت حقوق سربازان وظیفه، بررسی عملکرد وزارت

 
نفت، عملکرد گمرك جمهوري اسلامی ایران و عملکرد دولت در مقابله با بیماري کرونا در کشور کرده است. 

 
قرائت گزارش هاي تهیه شده کمیسیون در صحن علنی مجلس 

بر اساس ماده 101 قانون آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، گزارش نهائى کمیسیون اصل نودم (90) قانون اساسى پس از ارائه
به هیأت رئیسه مجلس، درصورتى که مربوط به عموم باشد، بدون رعایت نوبت در دستور کار قرار مى گیرد و در اولین جلسه علنى
قرائت خواهد شد، در همین راستا کمیسیون در نخستین اجلاسیه دور یازدهم گزارش مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده هاي دامی را
25 آبان ماه، گزارش طرز کار دولت در ارائه لایحه بودجه سال 1400 کل کشور را 10 دي ماه و گزارش واکسن کرونا را 14 بهمن ماه

 
سال 1399 در صحن مجلس قرائت کرده است. 

 
اعزام هیات هاي بازرسی کمیسیون 

به استناد ماده 3 قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی، «چنانچه شکایتی نیاز به تحقیق و بررسی داشته باشد کمیسیون می
تواند بازرس یا بازرسانی را از میان نمایندگان مجلس شوراي اسلامی به انتخاب هیأت رئیسه کمیسیون اعزام نماید. در این صورت
مسئولین ذیربط موظفند همکاري لازم را از هر جهت با آنان معمول دارند.» به همین جهت کمیسیون در طول یکسال گذشته هیات
بازرسی را جهت بازدید از روستاي گرمدره رودبار قصران، هیات بازرسی را جهت بازدید از زندان بزرگ تهران (فشافویه) و هیات

 
بازرسی را براي بازدید از کارخانه نیشکر هفت تپه شوش اعزام کرده است. 

 
پرونده هاي مهم رسیدگی شده و یا در دست اقدام 

مهمترین دستور کار این کمیسیون خاص مجلس رسیدگی به پرونده شکایاتی است که به این کمیسیون ارجاع شده است، از میان
پرونده هاي مهمی که طی مدت مذکور در کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس یازدهم بررسی شده و یا در حال بررسی است
می توان به پرونده هاي بررسی مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده هاي دامی و تهیه گزارش لازم، اجرایی شدن سامانه ملی املاك و
اسکان، خام فروشی مواد معدنی، بررسی مسائل عرضه فولاد از طریق بورس، بررسی عملکرد گمرك جمهوري اسلامی ایران، بررسی
مسائل مربوط به پتروشیمی، بررسی مسائل مربوط به قاچاق کالا و ارز، بررسی شاخص هاي طرز کار سازمان برنامه و بودجه در توزیع
اعتبارات استانی، ایجاد سامانۀ جامع مالیاتی، بررسی وضعیت زیست محیطی رودخانه هاي استانهاي گیلان، مازندران و گلستان،
محصولات تراریخته، بررسی وضعیت بازار سرمایه و افت شاخص بورس، آزادسازي حریم سواحل، بررسی وضعیت خودروسازان کشور،
بررسی مشکلات و معضلات در حوزه اتباع بیگانه، اجرایی شدن قانون حدنگار (کاداستر)، پرونده مربوط به بورسیه ها، بررسی پرونده
وضعیت فضاي مجازي در کشور، پیگیري موضوع حقوق و دستمزد و نحوه اعمال همطرازي حقوق بازنشستگان و بررسی طرز کار

 
دولت در ارائه لایحه بودجه سالانه و تهیه گزارش لازم اشاره کرد. 

بر اساس این گزارش پرونده هاي دیگري چون بررسی موضوع واکسن کرونا و تهیه گزارش لازم، بررسی موضوع عدم اجراي ماده 79
قانون مجازات اسلامی درخصوص مجازات هاي جایگزین حبس، پیگیري هاي کمیسیون از بانک مرکزي درخصوص مسائل ارزي، علت
عدم اجراي قانون چک و استنکاف بانک مرکزي از حسابرسی سازمان حسابرسی، پیگیري موضوع آلودگی هواي تهران، پیگیري
موضوع عدم اجراي کامل مفاد مواد 49 و 50 قانون خدمت وظیفه عمومی در پرداخت حقوق سربازان وظیفه، پیگیري اجراي قانون



ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن (فروش خانه هاي سازمانی)، بررسی سند 2030، روند ساخت و واگذاري پالایشگاه ستاره
خلیج فارس، پیگیري سیاست هاي کلی جمعیت، بررسی نرخ رشد جمعیت و موضوع حمایت از خانواده، نحوه مقابله با ترویج و تبلیغ
سقط جنین عمدي و برخورد با تخلفات مراکز ارائه دهندة خدمات غیرقانونی آن، تخلفات سامانه هاي نمایشی در افزایش تعرفه
دریافتی از کاربران، شکایت واصله در خصوص عدم اجراي طرح 550 هزار هکتاري خوزستان، عدم اجراي قوانین مرتبط با ایثارگران

 
(تبدیل وضعیت فرزندان) و بررسی عملکرد وزارت نفت در کمیسیون بررسی شده یا در دستور بررسی است. 

 
طرح ها و لوایح ارجاعی به کمیسیون 

بررسی و تعیین تکلیف طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران تنها طرح اصلی کمیسیون در
طول مدت اخیر به شمار می رود البته کمیسیون طرح هاي فرعی هم در دستور کار داشته که از بین آنها می توان به طرح اصلاح و
الحاق موادي به قانون نظارت بر رفتار نمایندگان، تقویت و کارآمدسازي کمیسیون اصل نود، انتظام بخشی فرآیند واگذاري بنگاههاي
دولتی، نحوه اعمال نظارت مجلس شوراي اسلامی بر مصوبات شوراهاي عالی کشور، نحوه پیگیري و رسیدگی به ارجاعات نظارتی
مجلس شوراي اسلامی، ممنوعیت اشتغال به کار محکومان ناشی از تحقیق وتفحص در مشاغل حساس مدیریتی دولتی و اصلاح ماده

 
44 آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی اشاره کرد. 

 
جلسات مهم برگزارشده در کمیسیون اصل نود 

کمیسیون طی مدت مذکور ده ها جلسه رسمی و غیررسمی با حضور مسئولین دستگاه هاي اجرایی برگزار کرده است که در این میان
می توان به 5 جلسه با حضور وزرا اشاره کرد. تعدادي از مهمترین آنها عبارت است از: جلسات متعدد کمیسیون با حضور مسئولین
گمرك، بانک مرکزي، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت نفت، صندوق ضمانت صادرات و مرکز پژوهشها
در خصوص مشکلات ارزي نهاده هاي دامی، جلسه با معاونت هاي امور مجلس دستگاههاي اجرایی (73 دستگاه) پیرامون نحوه تعامل
در راستاي اجراي تکالیف نظارتی کمیسیون، جلسه در خصوص نحوه انتخاب رئیس دیوان محاسبات کشور، جلسات متعدد با حضور
وزیرو مسئولین وزارت علوم درخصوص موضوع بورسیه ها، جلسه با رئیس محترم قوه قضائیه و بحث و تبادل نظر پیرامون نحوه تعامل
با آن قوه در راستاي اجراي تکالیف نظارتی کمیسیون، جلسه با حضور مسئولین مربوطه درخصوص نرخ رشد جمعیت کشور و جلسه

 
با حضور رئیس مجلس و بحث و تبادل نظر پیرامون نحوه اجراي تکالیف نظارتی کمیسیون و مشکلات موجود. 

همچنین جلسات متعدد کمیسیون با حضور وزیر ورزش و جوانان و مسئولین فدراسیون فوتبال و دستگاه هاي نظارتی کشور پیرامون
عملکرد فدراسیون فوتبال در نحوه عقد قرارداد با سرمربی سابق تیم ملی فوتبال(ویلموتس)، جلسه با رئیس سازمان بازرسی و معاونین
آن سازمان پیرامون نحوه تعامل و همکاري براي ایفاي وظایف نظارتی، جلسات متعدد با حضور رئیس سازمان بورس، مسئولین وزارت
اقتصاد، مرکز پژوهشها، اساتید دانشگاه و... درخصوص افت شاخص بورس در کشور، جلسه با حضور رئیس سازمان امور مالیاتی در
خصوص بررسی شکایات واصله از آن سازمان، جلسه با سخنگوي شوراي نگهبان و مسئولین و کارشناسان پژوهشگاه آن شورا با
موضوع تفسیر عبارت ""طرز کار""، جلسات متعدد با رئیس دیوان محاسبات کشور، دادستان و معاونین آن دیوان پیرامون نحوه
تعامل و همکاري براي ایفاي وظایف نظارتی، جلسه با رئیس دیوان عدالت اداري و معاونین آن دیوان پیرامون نحوه تعامل و همکاري

 
براي ایفاي وظایف نظارتی از دیگر موارد مهمی است که در کارنامه کمیسیون اصل نود به ثبت رسیده است. 

بر اساس این گزارش کمیسیون اصل نودم قانون اساسی نشست هاي مهم دیگري هم چون جلسه کمیسیون درخصوص محصولات
تراریخته با حضور مسئولین وزارت جهاد کشاورزي، علوم، تحقیقات و فناوري، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان بازرسی کل
کشور، سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان استاندارد، مرکز پژوهشهاي مجلس، انجمن ایمنی زیستی و نمایندگان کمیسیونهاي



 
 

 
جمع 
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 1
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کمیته

ساماندهی
مجلس و
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کمیته
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کمیته
اقتصادي،

فنی و

 
عمرانی 

 

کمیته
فرهنگی،

رفاهی و

 
اجتماعی 

 

 
اقدام 

 

 
کمیته 

 

بهداشت، کشاورزي و اساتید بیوتکنولوژي، جلسات متعدد با حضور رئیس و مدیران سازمان زندانها و بحث و تبادل نظر پیرامون
مجازات هاي جایگزین حبس و نحوه تعامل کمیسیون جهت انجام وظایف نظارتی، لسه عمومی کمیسیون با حضور رئیس سازمان
حسابرسی پیرامون نحوه تعامل و همکاري براي انجام وظایف نظارتی و بررسی بودجه شرکتهاي دولتی، جلسات متعدد در خصوص
نحوه اجراي قانون کاداستر با حضور رئیس و مسئولین سازمان ثبت اسناد و املاك کشور، مسئولین سازمان بازرسی کل کشور واساتید
دانشگاه تهران، جلسه عمومی در خصوص تمدید برگزاري کنکور نظام قدیم با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوري، رئیس سازمان
سنجش و تعدادي از نمایندگان مجلس، جلسه درخصوص عملکرد سازمان برنامه و بودجه موضوع نحوه توزیع اعتبارات استانی و لایحه
بودجه سال 1400 با حضور مسئولین دیوان محاسبات، خزانه دار کل کشور و سازمان برنامه و بودجه ، جلسات متعدد با حضور رئیس
کل و مسئولین بانک مرکزي در خصوص مسائل ارزي (ارز با منشاء خارجی)، علت عدم اجراي قانون چک و استنکاف بانک مرکزي از
حسابرسی توسط سازمان حسابرسی با حضور سازمان بازرسی، دیوان محاسبات و مرکز پژوهش هاي مجلس، جلسه مشترك با
فراکسیون محیط زیست درخصوص آلودگی هواي تهران با حضور مسئولین وزارت کشور، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت نفت،
وزارت نیرو، سازمان ملی استاندارد، شهرداري تهران، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان بازرسی کل کشور و جلسه عمومی با
حضور وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهاي مسلح و معاونین و نمایندگان ستاد کل نیروهاي مسلح در خصوص عدم اجراي کامل مفاد مواد

 
49 و 50 قانون خدمت وظیفه عمومی در پرداخت حقوق سربازان وظیفه را برگزار کرده است. 

این کمیسیون مجلس شوراي اسلامی در نخستین دور یازدهم جلساتی را با حضور مسئولین دانشگاه آزاد اسلامی درخصوص شکایات
واصله، جلسات متعدد با حضور مسئولین وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دادستانی کل کشور، سازمان غذا و دارو، سازمان
نظام پزشکی ،وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان تبلیغات اسلامی، پلیس فتا و مرکز پژوهش هاي مجلس در خصوص سیاست
هاي کلی جمعیت و نحوه برخورد با تخلفات مراکز ارائه دهندة خدمات غیرقانونی سقط جنین، جلسه با دستگاه هاي نظارتی در
خصوص ارزیابی نحوه فروش نفت در بورس، جلسه عمومی کمیسیون با حضور رئیس سازمان انرژي اتمی و مدیران آن سازمان در
خصوص بررسی توافق سازمان انرژي اتمی با آژانس بین المللی انرژي اتمی، جلسه با حضور نمایندگان استان خوزستان و معاونین
وزارت جهادکشاورزي، سازمان برنامه و بودجه و دیوان محاسبات کشور در خصوص اجراي فاز دوم پروژه 550 هزار هکتاري استان
خوزستان، جلسه با حضور مدیران سازمان ثبت اسناد و املاك کشور، وزارت کشور، وزارت راه وشهرسازي، سازمان بازرسی و مرکز
پژوهشها درخصوص سامانه ملی املاك واسکان، جلسه با حضور مدیران وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، سازمان بازرسی، سازمان
صداوسیما، مرکز پژوهشها و رئیس سازمان تنظیم مقررات در خصوص تخلفات سامانه هاي نمایشی در افزایش تعرفه هاي مشترکان
برخلاف مصوبات سازمان تنظیم مقررات، جلسه با حضور مدیرعامل شرکت ایمیدرو، معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاون
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاون سازمان تامین اجتماعی در خصوص تضییع حقوق کاگران معدن زغال سنگ البرزغربی و
جلسه عمومی کمیسیون را با حضور وزیر امور اقتصاد و دارایی، رئیس کل و مدیران گمرك و نمایندگان دیوان محاسبات کشور در

 
خصوص درآمدهاي مالیاتی کشور در سال گذشته و عملکرد گمرك و سامانه جامع امور گمرکی نیز برگزار کرده است. 

 
جدول پیوست:عملکرد آماري کمیسیون اصل نودم قانون اساسی از تاریخ 7/3/99 لغایت15/2/1400 

 
پایان پیام



2115
  

 222
  

 467
  

 204
  

 649
  

 573
  

ثبت شکایات واصله 
 

3096
  

 659
  

 187
  

 224
  

 1184
  

 842
 

مکاتبات انجام گرفته براي شکایات در

 
صلاحیت کمیسیون 

 

2727
  

 495
  

 185
  

 267
  

 729
  

 1051
 

جوابیه هاي واصله اعم از واسطه اي و

 
قطعی 

 

 
 827

  
 2
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 181

  
 465

  
ارسال پاسخ دستگاهها براي شکات 

 

1037
  

 2
  

 403
  

 100
  

 369
  

 163
 

راهنمایی شکات (شکایاتی که در
صلاحیت کاري کمیسیون تشخیص

 
داده نشده) 
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 6

  
 -

 

بایگانی شکایت باستناد آئین نامه
داخلی کمیسیون (فاقد آدرس،

 
تکراري) 

 

 
 200

  
 62

  
 18

  
 27

  
 45

  
 48

  
دعوت از شاکی ومتشاکی 
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 -

  
 1

  
 -

  
 1

  
 -

 

تعداد بازدیدها و یا ماموریتهاي انجام

 
گرفته 

 

 
 567

  
 259

  
 46

  
 46

  
 124

  
 92

 

شکایات باقیمانده (پرونده هاي در

 
نوبت رسیدگی) 

 



انتظارات از دولت سیزدهم

منبع: اقتصاددانشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1400/03/09

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد کرده و از
دولت آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي هایی جدي انجام دهد. بر اساس این گزارش محورهاي کاري دولت سیزدهم

براي دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی باید براساس 6 اولویت مهم «تک نرخی ...

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد کرده و از دولت
آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي هایی جدي انجام دهد. بر اساس این گزارش محورهاي کاري دولت سیزدهم براي دستیابی

 
به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی باید براساس 6 اولویت مهم «تک نرخی کردن (...) 

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد کرده و از دولت
آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي هایی جدي انجام دهد. بر اساس این گزارش محورهاي کاري دولت سیزدهم براي دستیابی
به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی باید براساس 6 اولویت مهم «تک نرخی کردن تورم، بهبود محیط کسب وکار، افزایش رقابت پذیري،
تجدید ساختاردولت، کاهش بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي، بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی»

 
استوار شود. 

به گزارش اقتصاددان به نقل از  تعادل  ،   این گزارش در عین حال تاکید کرده که مردم کشش اصلاحات ساختاري را دارند، اما دیگر
کشش فریب خوردن بابت وعده هاي موقتی و بی سرانجام دولتمردان را ندارد. برهمین اساس، کسب نام نیک وعملکرد موفق هر

 
دولت در گروه اصلاحات ساختاري است نه پول پاشی و اداره نادرست. 

  اولویت هاي کاري دولت آینده براساس گزارش اتاق بازرگانی تهران، عزم راسخ براي انجام اصلاحات ساختاري سخت، ولی ضروري
براي اصلاح اقتصاد کشور حتی به بهاي اصابت و برخورد جدي با گروه هاي ذي نفع از استمرار وضعیت نابسامان فعلی، توقف توزیع
فقر، و افزایش درآمد همه و نه صرفاً برخی گروه هاي قلیل از طریق تامین رشد پایدار اقتصادي و توزیع برابر فرصت ها، واقع بینانه
کردن تحقق رشد اقتصادي بالا و تورم تک نرخی نه فقط براي یکسال بلکه براي بازهاي بلندمدت، ارتقاء منزلت و جایگاه جامعه از
طریق تسهیل استفاده از فرصت ها براي کارآفرینی و کسب شغل شرافتمندانه و نه با کمک اعانه دهی» باید جزو راهبردهاي اصلی
دولت آینده باشد. برهمین اساس، اتاق بازرگانی تهران تاکید کرده که براي دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی محورهاي

 
کاري دولت آینده باید براساس 6 اولویت مهم زیر استوار باشد. 

1. تورم تک رقمی: تک رقمی کردن تورم نخستین اولویت مطرح شده در این برنامه است. در این تحلیل تورم بالا یکی از اجزاي مهم
نبود ثبات اقتصادي و کاهش قدرت خرید مردم اعلام شده که در نهایت به عدم قطعیت در اقتصاد کشور منجر می شود. انجام
اصلاحات ساختاري با کاهش مستمر کسري عملیاتی بودجه دولت، تقویت استقلال بانک مرکزي، تاکید بر اعمال انضباط پولی و مالی
و حذف زمینه هاي ایجاد نااطمینانی، عدم قطعیت و افزایش ریسک در اقتصاد کشور عواملی هستند که می توانند به کاهش تورم

 
کمک کنند. 



2. بهبود محیط کسب وکار: دومین محور به بهبود محیط کسب و کار با اولویت دهی به حذف موانع ظهور بنگاه هاي جدید اختصاص
دارد. در این حوزه نیز «تسهیل اجراي رویه ورشکستگی براي خروج بنگاه هاي ناکارآمد و ایجاد فضا براي ورود بنگاه هاي جدي،
حذف واقعی دخالت و تصدي گري دولت در اقتصاد از کنار حذف تسلط مالکیت و مدیریت دولتی در فعالیتهاي اقتصادي، یکسان
نگري و عدم تبعیض در اعطاي امتیازات یا تشویق ها به کلیه فعالان اقتصادي، اجراي واقعی مواد 2 و 3 قانون بهبود مستمر کسب و
کار و افزایش تعامل با بخش خصوصی در زمینه تصمیم سازي و تصمیم گیري، حذف موانع اداري، پیچیدگی ها و سختگیري ها در
حوزه اجراي کلیه قوانین و مقررات مربوط به انجام کسب وکار در کشور با تاکید بر حوزه مقررات مالیاتی، تامین اجتماعی و گمرکی،
تقویت حاکمیت قانون، اجراي صحیح و به موقع قوانین و مقررات و حذف برخوردها و اعمال سلایق شخصی یا در حوزه مقررات تامین
اجتماعی، تاکید و اهمیت دهی به شناسایی و آشکارسازي پتانسیل حوزه هاي مولد و سودآور داراي مزیت هاي رقابتی و کمک به
خروج فعالیت هاي اقتصادي ناکارآمد مبتنی بر استفاده از منابع ارزان و دریافت حمایت هاي دولتی، تاکید ویژه بر توسعه بخش
گردشگري و تامین الزامات توسعه این بخش به ویژه در زمینه تامین زیرساخت هاي لازم، تنظیم سیاس تهاي منطقی تحریک تقاضا با
الزام محدویت عدم افزایش مطالبات غیرجاري نظام بانکی، تسویه کامل بدهی هاي دولت به بخش خصوصی، اجراي کامل و دقیق
اصلاح نظام بانکی با هدف واقعی کردن نرخ سود و رقابتی کردن بازار پول و همچنان تسهیل دسترسی فعالان اقتصادي به منابع مالی،
حذف مقررات زائد و دست و پاگیر و ارتقاء شفافیت در بازار سرمایه به منظور استفاده موثر از این بازار براي تامین مالی سرمایه گذاري

 
ها و فعالیت هاي اقتصادي» به عنوان راهبردهاي بهبود فضاي کسب و کار مطرح شده اند. 

3. افزایش رقابت پذیري: افزایش رقابت پذیري اقتصادي دیگر خواسته مهم فعالان اقتصادي از دولت آینده است. «عدم مشارکت فعاه
اقتصاد ایران در زنجیره هاي ارزش جهانی، شکل گیري و توسعه فعالیت هاي اقتصادي انحصاري و شابه انحصاري، استمرار تخصیص

 
یارانه انرژي، نظام دو نرخی ارز و سیاست هاي تعرفه اي غیرمنطقی نامتوازن» مصادیق روشنی از رقابتی نبودن اقتصاد کشور است. 

برهمین اساس «تجدید رویکرد، ساختار و ماهیت مرکز شوراي رقابت از قیمت گذاري کالاها به تدوین سیاست هاي لازم براي حذف
انحصارات در اقتصاد کشور، یکسان سازي و واقعی کردن نرخ ارز و پرهیز از تبدیل فرصت مزیت نرخ ارز افزایش یافته براي توسعه
صادرات به تهدید تحمیل هزینه جدید از ناحیه شوك کاهش آن، حذف الزام قیمت گذاري، حذف یارانه هاي انرژي، تنظیم و اجراي
برنامه متوازن و منطقی سازي نظام تعرفه اي کشور، رفع ممنوعیت هاي غیرشرعی در تجارت کشور و منوط کردن ایجاد هر نو
محدودیت صرفاً از طریق استفاده از ابزارهاي فنی، تقویت تعامل موثر با کشورهاي خارجی با هدف جذب سرمایه گذاري مستقیم

 
خارجی و مشارکت فعاه در زنجیره ارزش جهانی، اصلی ترین خواسته هاي مطرح شده در این بخش هستند. 

4. تجدید ساختاردولت: یکی از چالش هاي مهم عدم اجرایی شدن برخی از سیاست هاي اقتصادي درست در دولت ها از طولانی
بودن فرآیندها، تصمیمات غیرکارشناسی و همچنین بزرگ و صلب بودن بدنه اجرایی فرسوده دولت ناشی می شود. با توجه به دوران
تحریم هاي اقتصادي، جبران عقب ماندگی هاي قبلی و انجام به موقع و سریع اصلاحات اقتصادي به دولتی مدبر، چابک و شجاع نیاز
دارد. چهارمین محور این برنامه با «تجدید ساختار دولت با محوریت عدم ورود نفت به بودجه، کاستن از مالکیت دولتی، استفاده از
نیروهاي کارآمد کارشناسی، تقویت پاسخگویی و الزام دولت به انجام کلیه تعهدات در قبال بخش خصوصی و اعمال تنبیهات و جرایم
براي دستگاه هاي دولتی متخلف، تلاش براي ایجاد ارتباط پویا و همسو بین برنامه هاي کلان توسعه، سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و
برنامه و اقدامات دولت، کاستن از ناکارایی طرح هاي عمرانی از مسیر اجراي واقعی واگذاري آنها به بخش خصوصی از طریق خرید

 
خدمات و مشارکت عمومی-خصوصی» بسته شده است. 

5. کاهش بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي: افزایش نرخ بیکاري به ویره بیکاري جوانان تحصیلکرده و بحران رشد منفی بهره
وري نیروي کار در کشور از چالش هاي مهم اقتصاد ایران است که از عدم رشد اقتصادي مناسب و عدم امکان جذب نیروهاي کارآمد
کیفی در بخش هاي مولد اقتصادي کشور ناشی می شود. بنابراین پنجمین محور کاري دولتمردان آینده به به کاهش بیکاري



اختصاص دارد که باید در چارچوب آن، «توسعه و فرصت دهی به کارآفرینان جوان و استارت آپ ها و فعالیت هاي دانش بنیان از
طریق رفع موانع اداري براي تسهیل حضور وفعالیت آنها ضمن ارایه مشوق هاي مالی اثربخش در بازه زمانی مشخص و کوتاه مدت،
تاکید بیشتر بر توسعه بخش خدمات به ویژه خدمات فناوري اطلاعات و ارتباطات و دیجیتال، تسهیل جذب سرمایه گذاران خارجی در
بخش هاي اقتصادي از جمله صنعت و خدمات، توسعه فعالیت در زمینه صادرات توسط بنگاه هاي کوچک و متوسط در حوزه فعالیت

 
هاي کاربر با تمرکز بر راهیابی به بازارهاي جهانی به خصوص بازارهاي همسایه و کشورهاي آفریقایی» پیگیري شوند. 

6. بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی: محدودیت منابع طبیعی کشور به ویژه منابع آبی با توجه به تحولات
اقلیمی از دیگر چالش هاي مهم کشور ایران است. جزو تفکیک ناپذیر تنظیم هر نوع سیاست اقتصادي مبتنی بر افزایش سرمایه
گذاري، تولید و صادرات، باید مبتنی بر توجه به محدودیت منابع طبیعی و تدوین و تصویب هر نوع سیاستی باید در سازگاري و
همسویی با برنامه هاي کلان بلندمدت حفظ پایدار منابع آب و سایر منابع زیست محیطی کشاور، صورت گیرد. از این رو، ششمین
محورکاري دولت آینده به بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی اختصاص دارد که در چارچوب آن، «استفاده
از ابزارهاي لازم براي کاهش وابستگی به منابع آب، ایجاد محدودیت در تولید کالاهاي فاقد مزیت رقابتی و افزودن الزام برخورداري از

توجیه زیست محیطی» باید پیگیري شوند.



طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب آذربایجان غربی افتتاح شد

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1400/03/09

با حضور رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت طرح توسعه شرکت فرش ستاره افشار میاندوآب با تسهیلات 185 میلیارد

 
ریالی بانک صنعت و معدن در استان آذربایجان غربی افتتاح شد. 

به گزارش آرمان اقتصادي به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، وزیر صنعت، معدن و تجارت در بازدید از شرکت
تولیدي فرش صنعتی افشار زرینه و ستاره افشار میاندوآب اظهار داشت: ظرفیت تولید فرش صنعتی در کشور طی 10 سال گذشته

 
2.5 برابر شده و از 52 میلیون مترمربع به 142 میلیون مترمربع رسیده است. 

رزم حسینی با بیان اینکه فرش ماشینی یک کالاي کاملا صادرات محور و بومی است، بیان داشت: حدود هزار واحد صنعتی در این

 
زمینه در کشور وجود دارد که در سه شیفت کاري هم اکنون فعالیت کرده و زمینه اشتغال خوبی را در کشور فراهم کرده اند. 

وي با بیان اینکه همه این واحدها تولیدات خود را صادر هم می کنند، افزود: صادرات فرش در سال گذشته نسبت به سال ماقبل آن
26 درصد افزایش داشته است. وي با اشاره به اینکه آذربایجان غربی در حوزه صنایع و معادن پیشرفت قابل توجهی دارد، اظهار داشت:

 
میاندوآب در عرصه تولید صنعت فرش فعال و حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

وي با اشاره به دغدغه هاي کارآفرینان و فعالان فرش صنعتی در رابطه با رفع تعهدات ارزي نیز گفت: پس از آبان ماه سال گذشته در
راستاي مصوبات وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ستاد اقتصادي، تمامی صادر کنندگان که تعهد ارزي و یا پرونده قضایی تا

سال 1397 داشتند، ملزم شدند از محل واردات و صادرات خود، واردات انجام دهند و یا آن را به دیگران واگذار کنند.



دشمن براي کاهش مشارکت مردم ایران در انتخابات برنامه دارد

منبع: روزنامه جملهشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1400/03/09

 
 

سخنگوي سپاه پاسداران یکی از بزنگاه هاي جدي رسانه هاي خارجی را موسم انتخابات عنوان کرد و گفت: دشمن براي کاهش
مشارکت مردم در انتخابات برنامه دارد. سردار رمضان شریف در دیدار با فعالان رسانه اي و فضاي مجازي تبریز با بیان اینکه هر رسانه

 
اي به دنبال هدفی است، اظهار کرد: از اول انقلاب موضع رسانه هاي خارجی نسبت (...) 

 
 

سخنگوي سپاه پاسداران یکی از بزنگاه هاي جدي رسانه هاي خارجی را موسم انتخابات عنوان کرد و گفت: دشمن براي کاهش

 
مشارکت مردم در انتخابات برنامه دارد. 

سردار رمضان شریف در دیدار با فعالان رسانه اي و فضاي مجازي تبریز با بیان اینکه هر رسانه اي به دنبال هدفی است، اظهار کرد: از
اول انقلاب موضع رسانه هاي خارجی نسبت به جمهوري اسلامی مشخص است و هر بار با مطالب جدید اقدامات خود علیه ایران را

 
انجام می دهند. 

وي با بیان اینکه فضاي مجازي بسیار گسترده است و ما هیچ تسلطی بر اینترنت نداریم، از خانواده ها خواست که مراقب فرزندان خود

 
در فضاي مجازي به خصوص در ایام آموزش از طریق این فضا باشند. 

سردار شریف با بیان اینکه دشمن همواره با موضوعاتی از قبیل پشیمانی مردم از انقلاب، نداشتن آینده روشن و بحرانی بودن شرایط



 
به دنبال مأیوس کردن مردم از نظام است، گفت: نباید داشته هاي 40 ساله مان را با خبرسازي هاي دروغین به ثمن بخس بفروشیم. 

سخنگوي سپاه با تاکید بر اینکه نباید در دام برخی رسانه ها بیافتیم، خاطرنشان کرد: رسانه هاي ما باید در عین تسلط بر موضوع

 
کاري و انتشار اخبار، حرمت و آبروي افراد را نیز در نظر بگیرند و نباید در رسانه به اشخاص تهمت بزنیم. 

وي با اشاره به نقش مؤثر رسانه و اثرگذاري و هدایت افکار عمومی اظهار کرد: کشور ما انسان هاي بزرگ زیادي دارد و اگر رسانه

 
بتواند چهره واقعی آنها از جمله افرادي چون شهید باکري را براي نسل جوان بازگو کند، بهترین خدمت را به نسل جوان کرده است. 

 
 

 
استاندار ایلام: 

 
عملکرد کارآفرینی و اشتغالزایی کمیته امداد  

 
قابل ستایش است 

استاندار ایلام با اشاره به اینکه عملکرد کارآفرینی و اشتغالزایی کمیته امداد قابل ستایش است، گفت: تولید مهمترین رکن توسعه هر

 
کشور است. 

 محمد نوذري در نشست کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري استان ایلام اظهار کرد: عملکرد حوزه کارآفرینی کمیته امداد و ایجاد بیش
از 5 هزار و 700 شغل براي نیازمندان استان در سال گذشته توسط این نهاد و جذب 99 درصدي اعتبارات این نهاد قابل تقدیر و

 
ستایش است. 

وي گفت: از کمیته امداد که بیشترین طرح هاي اشتغالزایی را ایجاد کرده است انتظار داریم که این نظارت ها همانند سال هاي

 
گذشته استمرار داشته باشند و بیشترین تاثیرگذاري را در کارآفرینی داشته باشند. 

نوذري بیان کرد: از آنجایی که بانک هاي عامل استان نقش مهمی در تحقق برنامه هاي اشتغالزایی کمیته امداد دارند انتظار داریم این

 
بانک ها امسال همچنان همکاري لازم را داشته باشند. 

 
استاندار ایلام نظارت بر اجراي طرح هاي اشتغالزایی را یکی از ابزارهاي لازم براي موفقیت این طرح ها عنوان کرد. 

وي با اشاره به اینکه هدف ما این است که در استان ایلام با مانع زدایی فرایند تولید، گام هاي مهمی در زمینه رونق تولید و اشتغال

 
در این استان برداشته شود، افزود: ولید مهم ترین رکن توسعه در هر کشور به حساب می آید. 

وي با بیان اینکه در زمینه تولید، توسعه مشاغل خانگی نقش بسیار مهمی دارند تصریح کرد: امروزه در بیشتر کشورهاي جهان بر روي

 
مقوله مشاغل خانگی تمرکز بیشتري صورت می گیرد و با سرمایه گذاري در این زمینه اقتصاد این کشورها به شکوفایی رسیده است. 

نوذري گردشگري را یکی از مهم ترین پتانسیل هاي استان ایلام در زمینه توسعه عنوان کرد و گفت: در این زمینه در استان ایلام
ظرفیت هاي بسیار مهمی وجود دارد و با اینکه در دو سال اخیر کرونا ضررهاي بسیاري به صنعت گردشگري در کشور و استان ایلام

 
وارد کرده است با این حال انتظار می رود گام هاي بلندتري در زمینه توسعه گردشگري در استان ایلام برداشته شود. 



 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب اردبیل: 

 
آبرسانی سیار به 122روستاي اردبیل 

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اردبیل گفت: در حال حاضر آبرسانی سیار به 122 روستا در سطح استان اردبیل انجام می

 
شود. 

علیرضا نعمت سلطانی، اظهار کرد: از 992 روستاي تحت پوشش آب و فاضلاب استان، 650 روستا از آب چشمه و چاه استفاده کرده و

 
تأمین منابع آنها از این طریق انجام می شود. 

وي به کاهش بارندگی ها در ماه هاي اخیر اشاره کرد و گفت: هم در مناطق شمالی و هم جنوبی استان روستاهایی که آب آنها از
طریق چشمه و چاه تأمین می شود، قطعاً با کاهش آبدهی رو به رو شدند که انتظار می رود با تدبیري مناسب و کمک فرمانداري ها از

 
تنش آبی پیش رو عبور کنیم. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اردبیل تصریح کرد: از محل اعتبارات تنش آبی و منابع ویژه سال 1400 که در بودجه امسال

 
پیش بینی شده، تلاشمان بر این است تا طرح هاي بزرگ آبرسانی را در قالب مجتمع ها تکمیل کرده و آماده بهره برداري کنیم. 

سلطانی افزود: با برنامه ریزي مناسب سعی خواهیم کرد تا تابستان پیش رو را با کمترین تنش، دغدغه و نگرانی سپري کنیم که البته
در همه شهرستان ها کارگروه هایی با محوریت فرمانداران فعال شدند تا اولویت تأمین منابع آب را به عنوان یک کار ویژه هدف

 
گذاري کنند. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود خاطر نشان کرد: با استفاده از ظرفیت 11 تانکر آبرسانی اهالی 122 روستا از آب مورد نیاز بهره
مند خواهند شد که با توجه به حجم بالاي خشکسالی از ظرفیت تانکرهاي بخش خصوصی نیز استفاده می کنیم تا به صورت روزانه

 
آبرسانی به روستاهاي فاقد منابع آب انجام شود. 

سلطانی اضافه کرد: چنانچه روستاییان اصل صرفه جویی را در مصرف رعایت کنند و ما بتوانیم با همکاري خود روستاییان از انشعابات
غیرمجاز جلوگیري کنیم، تابستان کم تنشی را سپري خواهیم کرد که اهالی روستاها از طریق سامانه 122 می توانند مشکلات و

 
گزارش هاي خود را از انشعابات غیرمجاز ارائه کنند. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اردبیل بیان کرد: با توجه به اینکه در برخی از روستاها آب تأمین شده صرف کشت و زرع و یا
باغات و احشام می شود، انتظار می رود با استفاده بهینه و کمترین تلفات در تابستان امسال بتوانیم در روستاهاي با انشعاب آب

حداقل هشت تا 10 ساعت منابع آب پایدار را براي روستاییان تأمین کنیم.



توسط بانک صنعت و معدن انجام شد: اختصاص 160 هزار میلیارد ریال

تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع تولید
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است.

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت
سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع
تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده

 
است. 

به گزارش دیوان اقتصاد، حسین مهري که به استان خراسان
رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه
بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان

که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این
شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8

 
طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و حمایت این
بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور داشت، مطالبی
را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از صنعتگران و معدن
کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و بانکی خود استفاده



 
کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل آورد.
نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت و
معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تاسیس بانک

منبع: نشریه اقتصاد بومیشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1400/03/09

متن پیام دکتر سیدضیاء ایمانی بدین شرح است: «هشتم خرداد ماه مصادف با سی و ششمین سالروز تاسیس بانک سینا
است. پایه گذاري این بانک به عنوان اولین موسسه مالی و اعتباري کشور در 8 خرداد 64 را می توان گامی موثر در شروع

خصوصی سازي نظام بانکی کشور و آغاز شیوه اي نوین در (...)

مدیرعامل بانک سینا در پیامی سی و ششمین سالروز
تاسیس این بانک را به سهامداران، مشتریان و کارکنان

 
تبریک گفت. 

 
متن پیام دکتر سیدضیاء ایمانی بدین شرح است: 

«هشتم خرداد ماه مصادف با سی و ششمین سالروز
تاسیس بانک سینا است. پایه گذاري این بانک به عنوان
اولین موسسه مالی و اعتباري کشور در 8 خرداد 64 را می

توان گامی موثر در شروع خصوصی سازي نظام بانکی کشور و آغاز شیوه اي نوین در بانکداري تلقی کرد به گونه اي که در سال هاي

 
بعد و با ظهور سایر بانک ها و موسسات مالی و اعتباري خصوصی، اقبال و توجه مردم به این نوع بانکداري در کشور را شاهد بودیم. 

بانک سینا اکنون در حالی وارد سی و ششمین سال فعالیت خود می شود که طی این سال ها با حرکت در مسیر قانونی و رعایت
مقررات بانک مرکزي و پایبندي به اخلاق حرفه اي، با تکیه بر نیروي انسانی کارآمد، متعهد و متخصص و بهره گیري ازآخرین
تکنولوژي روز دنیا، از طریق خلق ایده ها و محصولات متنوع و نوین در جهت تامین رضایت مشتریان و سهامداران گرامی گام برداشته

 
است. 

این بانک مفتخر است به عنوان بانکی شفاف، خوشنام و تاثیرگذار با تدوین سیاست ها و برنامه هاي توسعه اي در کنار توجه کامل به
حفظ و بهبود سودآوري به عنوان اولین و پایه اي ترین اصل بانکداري، گام هاي جدي و مهمی را در زمینه ایفاي مسئولیت هاي

 
اجتماعی به ویژه با توجه به شیوع کرونا و حمایت از آسیب دیدگان بردارد. 

بانک سینا در سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها آماده است همانند گذشته، با ارائه خدمات کمی و کیفی مناسب و تامین مالی
واحد هاي مختلف تولیدي، تجاري و خدماتی با تمرکز بر اشتغالزایی و کارآفرینی، نقش فعال تر و موثرتري در اقتصاد کشور ایفا نماید.
سی و ششمین سالروز تاسیس بانک سینا را به تمامی سهامداران، مشتریان و همکاران گرامی بانک تبریک عرض نموده، امیدوارم با

همفکري، تلاش جمعی و تشریک مساعی شاهد اعتلا و پیشرفت روز افزون بانک سینا باشیم».



وضعیت سرمایه گذاري خطرپذیر در ایران و جهان چگونه است؟

منبع: آي تی ایرانشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1400/03/09

بحران کرونا به عنوان مهم ترین چالش جهانی در قرن حاضر محسوب می شود که اثرات عمیقی روي بازیگران اکوسیستم
کارآفرینی کشورها گذاشت. از سوي دیگر ویروس کرونا باعث تغییر نگرش و اهمیت تکنولوژي و نقش شرکت هاي دانش

بنیان و استارتاپ ها در ارائه راه حل هاي موثر در حل این مشکلات شد. همچنین بسیاري از کسب ...

بحران کرونا به عنوان مهم ترین چالش جهانی در قرن
حاضر محسوب می شود که اثرات عمیقی روي بازیگران
اکوسیستم کارآفرینی کشورها گذاشت. از سوي دیگر
ویروس کرونا باعث تغییر نگرش و اهمیت تکنولوژي و نقش
شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها در ارائه راه حل
هاي موثر در حل این مشکلات شد. همچنین بسیاري از

 
کسب وکارها و سرمایه گذاران تحت تاثیر شرایط ویژه اي که این پاندمی به وجود آورد، قرار گرفتند. 

سرعت تغییر سبک زندگی انسان ها و روي آوردن صنایع بزرگ به استفاده از دانش هاي ایجاد شده در کشور منجر به رونق استارتاپ

 
ها و سرازیر شدن سرمایه ها از طرف فرشتگان سرمایه گذاري، سرمایه گذاران خطرپذیر و… به سمت آن ها شد. 

 
جذب سرمایه300میلیارد تومانی استارتاپ پادرو از هلدینگ فناپ 

طبق گزارشی که انجمن سرمایه گذاري خطرپذیر منتشر کرده است، در اواخر سال گذشته همزمان با شیوع بیماري به شرکت هاي
تولیدکننده محصولات بهداشتی و پیشگیري مرتبط با بیماري کرونا بیش از 1700 میلیارد ریال تسهیلات توسط صندوق هاي

 
تخصصی و پژوهش و فناوري اختصاص پیدا کرد. 

 
مقالات مرتبط: 

 
بزرگ ترین موانع رشد سرمایه گذاري خطرپذیر 

 
تحلیل وضعیت سرمایه گذاري استارتاپی در ایران 

 
گزارش وضعیت سرمایه گذاري استارتاپی شرکت توسعه کارآفرینی بهمن 

 
پادکست استارتاپ 360؛ ازسرمایه گذاري 200 میلیارد... 

همچنین در این دوران سرمایه گذاري هاي در حوزه سلامت، بیوتکنولوژي، تجهیزات پزشکی به ویژه در بخش تحقیق توسعه براي

 
یافتن واکسن بیماري کرونا به شدت افزایش یافت. 

سرمایه گذاري خطرپذیر همانند تمامی شاخص هاي اقتصادي تابعی از نرخ رشد اقتصادي است، در این گزارش آمده است که با توجه
به پیش بینی هاي صندوق بین المللی پول اقتصاد ایران در سال 2021 علیرغم همه مشکلات ساختاري رشد 2.3 درصدي را تجربه



 
خواهد کرد. 

اکوسیستم کارآفرینی کشور از سال گذشته همانند سایر بخش ها با بحران کرونا روبه رو بوده است. رونق اقتصاد دورکاري و روي
آوردن به پلتفرم هاي آنلاین در حوزه هاي آموزش، خرید، حمل و نقل، خدمات و… فرصت هاي جدیدي براي توسعه کسب وکارها

 
فراهم کرد. در شرایط عادي ایجاد چنین فضایی نیازمند گذر زمان بیشتري بود. 

در این میان دخالت دولت براي سرمایه گذاري و مشارکت در تاسیس و ایجاد نهادهاي شبه دولتی در اکوسیستم سرمایه گذاري کشور

 
باعث کاهش توسعه صنعت سرمایه گذاري خطرپذیر و تمایل کسب وکارها به سرمایه گذاري شده است. 

رشد 130 درصدي سرمایه گذاري خطرپذیري در سال 1398 پیش از ورود کرونا به کشور، اکوسیستم کارآفرینی و استارتاپی کشور
در سال 98، شرایط سختی داشت. مدام در معرض خبرها و حاشیه ها و شوك هاي مختلف قرار می گرفت. با این حال طبق این
گزارش خدمات سرمایه گذاري در سال 98 نسبت به سال 97، رشد 130 درصدي را تجربه کرده است که به صورت متوسط حجم
سرمایه گذاري در هر استارتاپ از 11 میلیارد ریال به 19 میلیارد ریال افزایش یافته است. بر اساس این گزارش اعضاي انجمن سرمایه
گذاري خطر پذیر کشور، در سال 1398 بیش از 23 هزار میلیارد ریال انواع خدمات سرمایه گذاري، ضمانت نامه و تسهیلات به ارزش

 
52 هزار میلیارد ارائه کرده است. 

همچنین در این گزارش آمده است که خدمات ضمانت نامه اي اعضاي انجمن نسبت به سال 1397 با رشد 84 درصدي به 9900
میلیارد ریال رسیده است که متوسط مبلغ هر فقره ضمانت نامه 47 درصد رشد را نشان می دهد. گزارشی که انجمن سرمایه گذاري
خطرپذیر منتشر کرده، رشد 220 درصدي تسهیلات پرداختی را نشان می دهد و متوسط هر فقره تسهیلات با رشد 280 درصدي به

 
مبلغ 3750 میلیون ریال در هر قرارداد رسیده است. 

ورود بازیگران جدید به اکوسیستم تامین مالی نوآوري کشور در سال 98 یکی از مهم ترین دلایل رشد بوده است. با در نظر گرفتن
نرخ ارز در سال 97 نسبت به سال 98، حجم کل اعضاي این انجمن از 192 میلیون دلار به 163 میلیون دلار رسیده است که کاهش

 
15 درصدي را نشان می دهد. 

طبق این گزارش با اینکه تعداد شرکت هاي دسته نرم افزار و فناوري اطلاعات 26درصد از شرکت هاي سایر دسته هاي فناوري بیشتر
است، اما درصد وام دریافتی توسط این دسته فناوري کمتر از 10 درصد است. همچنین یک سوم از تسهیلات پرداختی توسط صندوق
هاي پژوهش و فناوري به دسته فناوري ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته بوده و دسته کشاورزي و صنایع غذایی کمترین میزان

 
استفاده از تسهیلات را داشته اند. 

در بخش دیگري از این گزارش آمده است که صندوق نوآوري و شکوفایی در حوزه خدمات ضمانت نامه اي با همکاري بانک هاي
کشور بیش از 12000میلیارد ریال و در بخش تسهیلات پرداختی به شرکت هاي دانش بنیان بیش از 28000میلیارد ریال خدمات
ارائه داده است. همچنین این صندوق از طریق مدل هم سرمایه گذاري با مشارکت صندوق هاي تخصصی و پژوهش و فناوري مبلغ

 
600 میلیارد ریال روي استارتاپ ها  و شرکت هاي دانش بنیان سرمایه گذاري خطرپذیر انجام داده است. 

 
جذب سرمایه 200میلیارد تومانی فلایتیو از هلدینگ ارنیکا 

رتبه 50 ایران در شاخص نوآوري جهان در این گزارش آمده است، در سال 2020 ایران رتبه 50 شاخص نوآوري را به خود اختصاص



داده است که در مقایسه با سال 2019، سه رتبه کاهش داشته است. بر اساس این گزارش در سال هاي 2018 و 2019 در مجموع
ابعاد خروجی نوآوري ایران به ترتیب در جایگاه هاي 46 و 47 قرار گرفته بود. همچنین در طول چهار سال گذشته، ورودي هاي
نوآوري در ایران نوسان داشته است و در سال 2020 رتبه 90 را به خود اختصاص داده که 4 رتبه کاهش نسبت به سال 2019 را

 
نشان می دهد. 

یکی از نشانه هاي علاقه سرمایه گذارهاي خطرپذیر به نوآوري را، می توان تخصیص و واریز میلیاردها دلار سرمایه به شرکت ها و

 
سازمان هاي کشورهایی همانند کانادا، فرانسه، آلمان، انگلستان و بسیاري دیگر از زمان شیوع کرونا دانست. 

افت سرمایه گذاري خطرپذیر در جهان بخاطر بیماري کرونا بر اساس این گزارش حوزه هاي جذاب براي سرمایه گذاران در سال
2020، پس از شیوع بیماري کرونا فین تک، تکنولوژي هاي خودرویی، بیوتکنولوژي، لجستیک و تحویل غذا بوده است. با اینکه در این
دوران حوزه هایی مانند آموزش، سلامت و… بسیار طرفدار پیدا کرده اند، اما میزان سرمایه گذاري در این حوزه ها در اروپا و آمریکا
نسبت به آسیا کمتر بوده است. در این گزارش آمده است که در سه ماهه اول سال2020تعداد7600 قرارداد سرمایه گذاري صورت

 
گرفته است که 5 درصد نسبت به سه ماهه آخر سال 2019 و 4 درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشته است. 

براساس داده هاي این گزارش، آمار تعداد خروج سرمایه گذاران خطرپذیر از سرمایه گذاري هاي صورت گرفته و همچنین حجم مالی
آن در سه ماه اول سال 2020 کاهش یافته است. در این مدت، سرمایه گذاران خطرپذیر از 325 شرکت سرمایه گذاري شده در سطح
جهان خارج شده اند که حداقل 4.30 میلیارد دلار درآمد ایجاد شده است. این عدد نسبت به سه ماهه پایانی سال 2019 کاهش

 
شدیدي داشته است که در آن بازه زمانی 353 گزارش خروج و با ارزشی معادل4.59 میلیارد دلار ثبت شده است. 

با طولانی شدن کرونا، شش ماهه اول سال 2020 بازار بسیار کم سودتر و غیرفعالتر از اعداد ثبت شده در سال 2018 و 2019 براي
این سرمایه گذاران بوده است. در این میان چند معامله بزرگ توانست به افزایش این آمار در سه ماهه اول سال 2020 کمک کند. در
حوزه مهندسی مالی، فین تک، 1.7 میلیارد دلار توسط شرکت کارما کردیت و براي خرید سامانه اعتبار مشتري پرداخت شد که به
عنوان با ارزش ترین خروج ثبت شد. همچنین 3.5 میلیارد دلار توسط شرکت ویسا جهت خرید تکنولوژي پرداخت ثبت شده است.
سایر معاملات بزرگ شامل خرید و فروش نرم افزار تلفن همراه ولاسیتی با 32.1 میلیارد دلار فروش، و خرید 15.1 میلیارد دلاري
شرکت هلمن فریدمن از ارائه دهندهٔ امنیت نرم افزار چکمارکس است. نکته قابل توجه اینکه در لیست معاملات بزرگ خروج بیان

 
شده، استارتاپی از آسیا ثبت نشده است. 

بر اساس این گزارش 15 صندوق برتر آمریکا افزایش در نیمه اول سال 2020 مجموعا سرمایه هاي معادل 7.22 میلیارد دلار داشته
اند که این میزان بیشتر از نصف افزایش سرمایه ها در سال 2020 است. صندوق هاي بزرگ سرمایه گذاري خطرپذیر تا این لحظه 24
معامله را انجام دادند که برابر با تعداد معاملات انجام شده در طول سال 2019 است. در حالی که بعضی از این صندوق ها افزایش
سرمایه خود را قبل از تاثیرگذاري و نااطمینانی کرونا بر بازار انجام داده اند، ولی مدیریت آن تا شش ماه پس از آن بسیار درست بوده

 
است 

همچنین ارزش معاملات سرمایه گذاري خطرپذیر در اروپا در فصل دوم سال 2020 جایگاه سوم را در بین قاره ها از آن خود کرده

 
است. مهم ترین حوزه هاي مورد توجه سرمایه گذاران در اروپا شامل نرم افزار، تحویل غذا و بخش هاي حمل و نقل است. 

با توجه به فراگیري کووید 19 در آسیا، کاهش سرمایه گذاري خطرپذیر در این منطقه چندان دور از انتظار نیست. با این حال بر
اساس گزارش حتی در شرایط کنونی هم، چهار قرارداد بیش از 500 میلیون دلاري در آسیا منعقد شده است. قرارداد 3 میلیارد



دلاري شرکت اندونزیایی گوجک و قرارداد 886 میلیون دلاري رقیب سنگاپوري آن یعنی شرکت گرب دو قرارداد مهم منطقه آسیا

 
هستند. اما به صورت کلی روند کلی سرمایه گذاري خطرپذیر در آسیا کاهشی است. 

مشکلی که اکنون سرمایه گذاران با آن روبرو هستند، همانند مشکل مرغ و تخم مرغ است. زیرا ارزشگذاري ها بیانگر معاملات انجام
شده هستند و از طرفی نیز انتظار براي کاهش در داده هاي ارزش گذاري سبب از دست دادن فرصت هاي خوب و مهم براي این
سرمایه گذاران خواهدبود. از طرفی سرمایه گذاران موفق و باهوش این حوزه، بیشتر به سمت بخش هایی متمایل شده اند که در حال
حاضر جذاب و نویددهنده بنظر می رسند و به همین جهت، به کسب وکارهایی که به مشکل برخورده اند و رشد چندانی ندارند، اعتنا

و توجهی نمی کنند.



معافیت کارفرمایان هرمزگان از پرداخت حق بیمه

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان گفت: در راستاي اجراي طرح مشوق ها و معافیت بیمه کارفرمایی و همچنین
حمایت از ایجاد اشتغال، کارفرمایانی که از بین فارغ التحصیلان دانشگاهی نیروي کار جدید جذب کنند، از پرداخت حق بیمه

سهم کارفرما معاف می شوند.

 در راستاي حمایت از ایجاد اشتغال انجام شد معافیت
کارفرمایان هرمزگان از پرداخت حق بیمه مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان گفت: در راستاي اجراي طرح مشوق ها و
معافیت بیمه کارفرمایی و همچنین حمایت از ایجاد اشتغال، کارفرمایانی که از بین فارغ التحصیلان دانشگاهی نیروي کار جدید جذب
کنند، از پرداخت حق بیمه سهم کارفرما معاف می شوند. به گزارش خبرگزاري علم وفناوري از هرمزگان؛ هادي ابراهیمی مدیرکل
تعاون،کار و رفاه اجتماعی هرمزگان صبح امروز در بندرعباس طی ویدئوکنفرانسی گفت: طرح مشوق و معافیت بیمه کارفرمایی یکی
دیگر از طرحهاي اشتغالزا ذیل سیاست هاي فعال بازار کار است که با هدف تحرك بخشی به بازار کار کشور، حمایت از کارفرمایان و
صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا و ایجاد اشتغال با ترغیب و تشویق کار فرمایان کارگاه هاي تولیدي و
خدماتی به استفاده از نیروي کار جدید تهیه و ابلاغ شده که در راستاي اجراي این طرح، کارفرمایان استان در صورت جذب فارغ

 
التحصیلان دانشگاهی، از پرداخت 23 درصد حق بیمه سهم کارفرما معاف می شوند. 

وي، مدرك تحصیلی لیسانس یا بالاتر، داشتن حداکثر 38 سال سن که مدت زمان خدمت وظیفه به حداکثر سن افراد ذکور اضافه می
شود، ثبت نام در سامانه ( کارورزي) و داشتن سابقه بیمه تامین اجتماعی که حداکثر از 36 ماه تمام کمتر باشد را از شرایط احراز
نیروي کار جدید و داشتن مجوز فعالیت از مراجع رسمی کشور و داشتن کد بیمه کارگاهی و ثبت نام در سامانه کارورزي را نیز از

 
جمله شرایط کارفرما براي این طرح ذکر کرد. 

ابراهیمی، سهمیه استان هرمزگان در این طرح را در سال جاري 440 نفر عنوان و اضافه کرد: بنگاههاي اقتصادي استان می توانند از

 
این فرصت استفاده کنند. 

 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان رتبه پنجم ارزیابی عملکرد را کسب کرد 



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان همچنین گفت: بر اساس ارزیابی صورت گرفته وزارت تعاون، کار ورفاه اجتماعی از
عملکرد ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی استانها، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان با رشد هفت رتبه اي نسبت به سال

 
گذشته 98 رتبه پنجم ارزیابی عملکرد سال 99 را کسب کرد. 

وي افزود: بر اساس شاخص هاي تخصصی هر معاونت در حوزه هاي اقتصادي، روابط کار، اشتغال و کارآفرینی، تعاون، توسعه مدیریت
و منابع انسانی و فرهنگی اجتماعی، این اداره کل با مجموع 85/93 در بین ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کشور، با تلاش

 
همکاران موفق به کسب این رتبه شد. 

 
 

مدیرکل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان، تحقق ماموریت هاي وزارت متبوع، ایجاد هماهنگی بین دستگاههاي اجرایی، شفافیت و
مشارکت در امور، ارتقاء سطح پاسخگویی، تسهیل مسیر ارائه خدمت به مردم، بهبود خدمات رسانی، رشد بهره وري و شاخص هاي
عملکردي اختصاصی و عمومی واجراي مقررات و دستورالعمل ها و سایر موارد تخصصی از جمله معیارهایی دانست که از سوي وزارت

 
متبوع جهت ارزیابی و اعلام رتبه در نظر گرفته شده است. 

ابراهیمی با اشاره به اینکه ارزیابی و سنجش عملکرد در ایجاد انگیزه و روحیه رقابتی اهمیت دارد، اظهارداشت: در راستاي تحقق و
پیشبرد برنامه ها و اهداف وزارت به منظور افزایش رضایتمندي و خدمات رسانی مطلوب به جامعه، بر اساس شاخص ارزیابی پیش
بینی شده هر یک از معاونت هاي تخصصی این اداره کل، معاونت روابط کار و اجتماعی رتبه یک، معاونت اقتصادي رتبه چهار ،
معاونت اشتغال و کارآفرینی رتبه پنجم،معاونت توسعه مدیریت و منابع رتبه 7 و تعاون نیز رتبه 16 را در بین ادارات تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی سایر استان ها به دست آوردند. 

وي در پایان اظهارامیدواري کرد: با تلاش و همکاري کارکنان این مجموعه، نقاط قوت فعالیت ها و عملکردها استمرار و در جهت

 
مرتفع نمودن کمبودها و نارسایی نیز تلاش بیشتري انجام می شود. 

انتهاي پیام/م



فرماندار: از ظرفیت نهادها براي رونق تولید در جهرم استفاده شود

منبع: ایرناشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1400/03/09

شیراز-ایرنا-معاون استانداري فارس و فرمانداري ویژه جهرم گفت:از ظرفیت صندوق کارآفرینی امید، تسهیلات بانک ملی و
آموزش و مهارت افزایی سازمان فنی و حرفه اي به منظور تحقق شعار سال و براي رونق تولید در شهرستان جهرم استفاده

شود.

شیراز-ایرنا-معاون استانداري فارس و فرمانداري ویژه جهرم
گفت:از ظرفیت صندوق کارآفرینی امید، تسهیلات بانک
ملی و آموزش و مهارت افزایی سازمان فنی و حرفه اي به
منظور تحقق شعار سال و براي رونق تولید در شهرستان

 
جهرم استفاده شود. 

مهدي شفیعیان یکشنبه در جلسه بحث و تبادل نظر
پیرامون استفاده از ظرفیت صندوق کارآفرینی امید، بانک
ملی و اداره کل فنی و حرفه اي افزود: با در نظر گرفتن
ظرفیت هاي بی نظیر صندوق کارآفرینی امید به ویژه از

محل تفاهم نامه هاي منعقد شده بین آن صندوق و بسیج سازندگی، بنیاد برکت، فرهنگ و ارشاد اسلامی، جهاد کشاورزي جهت
ترویج کاشت گیاهان دارویی، وزارت ارتباطات، معاونت امور زنان ریاست جمهوري، کمیته امداد امام خمینی (ره)، ورزش و جوانان،
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، بنیاد علوي و مرحله 5 تسهیلات اشتغال روستایی، حداکثر همکاري توسط مجموعه صندوق
کارآفرینی امید در استان و شهرستان براي بهره مندي گروه هاي هدف به ویژه در حوزه تولید و اشتغال از طریق پرداخت تسهیلات

 
کم بهره عمل آید. 

وي بیان کرد:براي تحقق شعار سال: تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها بانک ملی در خصوص اعطاي تسهیلات به واحدهاي صنفی و
صنعتی آسیب دیده ناشی از شیوع کرونا و... بدون نیاز به معدل حساب در 6 ماه اول و همچنین بدون در نظر گرفتن سقف پرداخت
متناسب با طرح ارائه شونده توسط متقاضی، نقش حمایتی خود را معمول و در کوتاه ترین زمان ممکن نسبت به پرداخت وام اقدام

 
کند. 

شفیعیان گفت: مرکز فنی و حرفه اي با عنایت به اهمیت امر آموزش به ویژه در حوزه مهارت افزایی گروه هاي سنی جوان جویاي کار،

 
تجهیزات آموزشی متناسب با نیازمندي ها و سلایق روز جامعه هدف را به روزرسانی کند. 

فرماندار جهرم گفت: از 50 مرکز فنی و حرفه اي استان فارس دو مرکز و از مجموع 720 آموزشگاه آزاد، 48 آموزشگاه فعال و 5
آموزشگاه در شرف راه اندازي در جهرم وجود دارد که با دارا بودن 3 خصیصه رایگان بودن آموزش ها،بین المللی بودن گواهینامه ها و

 
عملیاتی بودن 75 درصد از آموزش ها از سطح کیفی و کمی قابل توجهی برخوردارند. 



 
شهرستان جهرم در فاصله 193 کیلومتري از جنوب شرق شیراز قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- رونق تولید 

 
- مقام معظم رهبري 

 
- کارآفرینی 

- جهرم



بخشایش اردستانی: وعده هاي معیشتی نامزدها توقع مردم را بالا می برد

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1400/03/09

این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: نامزدي که برنامه دارد در آینده شرمنده نمی شود اما کسی که شعار می دهد شاید
در ابتدا شعارهایش مورد توجه قرار گیرد اما در آینده دنبال مقصر می گردد که چه طور به این شعارها جامه عمل پوشیده

نشد.

این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: نامزدي که برنامه دارد در آینده شرمنده نمی شود اما کسی که شعار می دهد شاید در

 
ابتدا شعارهایش مورد توجه قرار گیرد اما در آینده دنبال مقصر می گردد که چه طور به این شعارها جامه عمل پوشیده نشد. 

گروه سیاست فردا؛ وقتی به شعار نامزدهاي انتخابات ریاست
جمهوري نگاه می کنیم، شعارها و وعده هاي معیشتی کم کم در

 
حال پررنگ تر شدن هستند. 

احمد بخشایش اردستانی در گفتگو با خبرنگار فردا درباره وعده
هاي معیشتی نامزدها گفت: معمولا وقتی وضعیت اقتصادي

کشور در موضوعات معیشت، اشتغال، تورم و گرانی حاد و بحرانی می شود، در زمان انتخابات ریاست جمهوري کاندیداها بیشتر به این

 
حوزه توجه می کنند. 

وي افزود: وقتی به صحبت هاي کاندیداها نگاه می کنم، 4 نفر از آنها از نگاه سیاست به اقتصاد نگاه می کنند یعنی برنامه ندارند، فقط
شعار می دهند که «باید گرانی ها کنترل شود، تورم پایین بیاید و غیره». نامزدي که از لحاظ اقتصادي برنامه دارد حساب و کتاب می

 
کند و آن را در قالب برنامه به مردم عرضه می کند. 

این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: نامزدي که برنامه دارد در آینده شرمنده نمی شود اما کسی که شعار می دهد شاید در ابتدا

 
شعارهایش مورد توجه قرار گیرد اما در آینده دنبال مقصر می گردد که چه طور به این شعارها جامه عمل پوشیده نشد. 

وي با بیان اینکه وعده هاي معیشتی توقع مردم را بالا می برد، افزود: یک تئوري در علوم سیاسی مطرح است که می گوید «ناامیدي
خشونت را به دنبال دارد» یعنی اگر در یک وضعیتی مطالبات را زیاد کنند اما عملی پشت آن نباشد، آدم ها کم کم به ناامیدي می

 
رسند. 

نماینده ادوار مجلس یادآور شد: البته انتخابات قرین با شعارهاي معیشتی است در آمریکا نیز مردم دست در جیب شان می کنند اگر

 
وضع شان خوب باشد به تفکر رئیس جمهور مستقر رأي می دهند اما اگر وضع شان خوب نباشد به سمت رقیب او می روند. 

وي افزود: مردم انتظار دارند وقتی رئیس جمهور آینده سرکار می آید ظرف 6 ماه وضع اقتصادي کشور بهتر شود، حالا اگر وضع بهتر



نشود، یک ناامیدي از دولت جدید به وجود می آید. در چنین شرایطی کم کم آقاي حسن روحانی از منفور بودن خارج می شود و با
یک موج گرانی حتی شاید مردم بگویند «خوشا به دوران گذشته».



پیگیري اجراي طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در لامرد و مهر

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1400/03/09

لامرد- نماینده مردم شهرستان هاي لامرد و مهر در مجلس شوراي اسلامی از پیگیري جدي براي اجرایی شدن طرح هاي
اشتغالزایی بنیاد برکت در لامرد و مهر خبرداد.

لامرد- نماینده مردم شهرستان هاي لامرد و مهر در
مجلس شوراي اسلامی از پیگیري جدي براي اجرایی شدن

 
طرح هاي اشتغالزایی بنیاد برکت در لامرد و مهر خبرداد. 

سیدموسی موسوي در حاشیه جلسه کمیته اشتغال با
کمیته سحاب (سرمایه گذاري حمایتی اشتغال برکت) در
گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه ایجاد تسهیلات و
اشتغال در شهرستان هاي لامرد و مهر توسط بنیاد برکت
ستودنی است اظهار کرد: به جد پیگیر طرح هاي
اشتغالزایی سحاب از بنیاد برکت در شهرستان هاي لامرد و

 
مهر هستیم. 

او گفت: جلسه امروز با حضور کارگروه هاي اشتغال دو شهرستان لامرد و مهر با حضور کارشناس ستاد اجرایی فرمان امام از بنیاد
برکت در رابطه با طرح هاي اشتغالزاییِ تحت عنوان طرح سحاب که در گام اول و در شروع حدود 300 شغل با طرح هاي مختلف

 
ایجاد می شود، برگزار شد. 

 
وي افزود: عمده این طرح ها در روستاهاي بالاي 100 نفر است که این امر آغاز کار محسوب می شود. 

 
موسوي ادامه داد: در فازهاي بعدي به تعداد این طرح ها و پروژه ها اضافه خواهد شد. 

وي گفت: بنیاد برکت تسهیلات را در اختیار سرمایه گذار می گذارد و سیر اجرایی را کمک می دهد که نهایتاً با تصویب طرح ها

 
اعتباري را در قالب تسهیلات قرض الحسنه در اختیار آنان قرار می دهد. 

وي گفت: با در اختیار گذاشتن این تسهیلات و ایجاد کارگاه هاي کوچک خانگی باعث ایجاد اشتغال در دو شهرستان لامرد و مهر

 
خواهد شد. 

 
موسوي تصریح کرد: مصمم هستیم از پیمانکاران بومی در حوزه هاي مختلف استفاده کنیم. 

حسین شبانی نژاد فرماندار لامرد نیز گفت: درست است که نرخ بیکاري در شهرستان لامرد زیر 9 درصد است اما این به این به این

 
بدین معنا نیست که جوان بیکار نداریم. 



او گفت: در فرمانداري لامرد بسته هاي سرمایه گذاري را آماده داریم و خرسندیم که بنیاد برکت شهرستان لامرد را به عنوان نقطه

 
هدف مشخص کرده است. 

در جلسه شوراي اشتغال دو شهرستان، دکتر موسوي نماینده مردم شهرستان هاي لامرد و مهر در مجلس شوراي اسلامی، فرمانداران،
ائمه جمعه، مدیران تعدادي از ادارات و نهادهاي مرتبط دو شهرستان لامرد و مهر حضور داشتند، که مقرر شد جلسه بعدي در

شهرستان مهر صورت گیرد.



اجراي صحیح قانون کار در دولت آینده

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري آریا - یک فعال حوزه کار از رئیس جمهور منتخب مردم خواست تا با تشکیل کارگروهی در تیم اقتصادي خود، به معضل
بیکاري فارغ التحصیلان خاتمه دهد و در حوزه کارگري اجراي صحیح قانون کار و اصلاح برخی مواد و تبصره ها را در راستاي حفظ

 
امنیت شغلی و بهبود وضع معیشت کارگران در اولویت قرار دهد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، رحمت اله پورموسی ـ در گفت وگو با ایسنا، در خصوص اولویتهاي رئیس جمهور آینده در حوزه ساماندهی
بازار کار و کارگران، اظهار کرد: مباحث ما در حوزه کارگري، صنفی و عمده مطالبات معیشتی، درمانی و قانونی است و انتظار داریم

 
رئیس جمهوري سرکار بیاید که درد جامعه کارگري را به خوبی لمس کند. 

وي افزود: آنچه که از رئیس جمهور آینده می خواهیم این است که در بحث اجرا جدي عمل کند. در حال حاضر قوانینی داریم که
ابتر باقی مانده است مثلا قانون کار به درستی اجرا نشده است در حالی که اگر درست اجرا می شد، به جاي آنکه در تعیین دستمزد

 
کارگران مصلحت درنظر گرفته شود، قانون مدنظر قرار می گرفت. 

این فعال حوزه کار، اصلاح تبصره دو ماده 7 قانون کار را از اولویتهاي دولت آینده برشمرد و افزود: بر اساس تبصره دو ماده 7 قانون
کار، در کارهایی که ماهیت آنها دائم و مستمر است باید با نیروي کار قرارداد دائم بسته شود ولی متاسفانه می بینیم که کارگر 30
سال است کار می کند و هنوز با او قرارداد موقت بسته می شود لذا انتظار داریم که دولت آینده در جهت اصلاح این ماده قانونی گام

 
بردارد. 

پورموسی امنیت شغلی را در ارتقاي کیفی و کمی تولید و تقویت معیشت کارگران موثر خواند و افزود: با حفظ امنیت شغلی انگیزه کار

 
و تولید در کارگران افزایش می یابد و بهره وري در مجموعه هاي تولیدي و صنعتی بالامی رود. 

این فعال حوزه کار درعین حال ساماندهی بازار کار و موضوع اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی را از دیگر اولویتهاي دولت آینده
برشمرد و تصریح کرد: رئیس جمهور منتخب مردم باید در تیم اقتصادي خود کارگروهی به این منظور تشکیل دهد و با برنامه ریزي

 
هاي اصولی سیاست جذب فارغ التحصیلان به بازار را دنبال کند و به معضل بیکاري جوانان و فارغ التحصیلان خاتمه دهد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر فارغ التحصیلان بسیاري داریم که اگر از ظرفیتها و پتانسیل هاي آنها استفاده شود موجب رشد و توسعه
اقتصاد و رونق بازار اشتغال می شود. در این زمینه دانشگاهها به واسطه ارتباط با صنایع نقش موثري دارند و باید دانشجویان همزمان
با تحصیل، آموزشهاي فنی و حرفه اي را فراگیرند تا زمانی که وارد بازار کار می شوند، مهارت لازم براي شروع یک کسب و کار را

 
داشته باشند. 

به گفته پورموسی، خانواده ها براي آنکه فرزندانشان به جایی برسند هزینه بسیاري را متحمل می شوند تا پس از فراغت از تحصیل
بهترین موقعیت شغلی را به دست آورند ولی متاسفانه به دلیل نداشتن مهارت یا عدم تناسب عرضه و تقاضا در بازار کار ناچار در
مجموعه هایی مشغول کار می شوند که شاید ارتباطی با رشته تحصیلی آنها نداشته باشد درحالی که اگر حین تحصیل دوره هاي

 
مهارتی را گذرانده و به صورت عملی با محیط کار آشنا شده باشند، بهتر و سریعتر جذب بازار کار می شوند. 

<--



تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی با همکاري بانک ها

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري آریا - معاون وزیر ارتباطات و مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک، گفت: همکاري شرکت

 
ملی پست و بانک ها در ارائه خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق می بخشد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، «رمضانعلی سبحانی فر» در آیین انعقاد تفاهم نامه پست و پست بانک، شبکه پستی کشور را داراي ظرفیت

 
هایی بی شمار براي ارائه خدمات اجرایی به نیابت از بانک ها در سراسر کشور برشمرد. 

رییس هیات مدیره شرکت ملی پست با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه کشور با موضوع واگذاري خدمات نیابتی در راستاي تحقق
دولت الکترونیک و همچنین دستاوردهاي مثبت همکاري پست با سایر بانک ها، بیان داشت: برون سپاري خدمات فیزیکی بانک ها به

 
پست از زمینه هاي مهم همکاري دو مجموعه است.  

معاون وزیر ارتباطات، خدمات گسترده پست در سراسر کشور به ویژه مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته را یادآور شد و گفت: ارائه
خدمات بانکی به کمک پست در محل سکونت مشتریان گامی مهم در راستاي ارائه خدمات مطلوب تر و رضایت بخش است که تاثیر

 
بسزایی در کاهش هزینه ها دارد.  

سبحانی فر، خدماتی از قبیل احراز هویت مکانی، افتتاح حساب، توزیع کارت هاي مشتریان، ارسال دسته چک و توزیع اخطاریه ها و
ابلاغیه ها، استفاده از زیرساخت شبکه پرداخت بانکداري الکترونیک توسط موزعین شرکت ملی پست و بهره برداري از ظرفیت

 
شرکتهاي پرداخت الکترونیک psp طرف قرارداد با پست بانک را از جمله مفاد این تفاهم نامه برشمرد. 

 
جایگاه پست در رفاه روستاییان و گسترش کسب و کارهاي خانگی 

در این مراسم، مدیرعامل شرکت پست بانک نیز با ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه، با اشاره به جایگاه مهم پست به عنوان
سازمانی امانتدار که مورد اعتماد جامعه است، گفت: باوجود تحولات عصر حاضر و ظهور فضاي دیجیتال، پست نه تنها جایگاه خود را
از دست نداد، بلکه با انجام ماموریت هاي جدید همراه با ارزش افزوده هاي بیش تر، دستاوردهاي ارزنده اي را براي کشور رقم زد که

 
به عنوان بازوي اصلی حاکمیت و در کنار مردم، اطمینان خاطر بیش تري را در جامعه، نهادینه کرد. 

«بهزاد شیري» حضور شرکت ملی پست را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته یادآور شد و افزود: پست به عنوان بزرگترین متولی
لجستیک کشور می تواند در رفاه حال روستاییان و گسترش اشتغال و کسب و کارهاي خانگی با کمک پست بانک نقشی مهم ایفا

 
کند. 

وي ادامه داد: همکاري شرکت ملی پست و پست بانک در ارائه خدمت به مشتریان، تجربه اي است که رضایتمندي مخاطبان را در پی

 
دارد و خواستار سرعت بخشی به اجراي این تفاهم نامه شد.  

عضو هیات مدیره شرکت ملی پست نیز در مراسم امضاي تفاهم نامه با پست بانک با اشاره به اینکه طبق گزارش ها در حال حاضر
حدود 25 میلیون جمعیت روستایی در کشور وجود دارد و دارا بودن حساب پست بانک سرپرستان خانوارهاي روستایی، گفت:
اکنون برنامه راه اندازي «روستا بازار» را در دستور کار قرار داده ایم که می تواند کسب و کار روستائیان را رونق ببخشد و هم اقدامی

 
در مسیر افزایش فعل و انفعالات مالی در روستاهاست.  

«علیرضا زرگوش» با اشاره به اتمام مدت زمان آزمایشی اساس نامه پست بانک به عنوان بانک تخصصی وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، خواستار تجمیع حساب هاي همه شرکت هاي تابعه وزارت ارتباطات در اصلاح جدید اساس نامه پست بانک شد. 

وي خاطرنشان کرد: اگر مجوز جابه جایی حساب در قالب یک مصوبه از بانک مرکزي اخذ شود، نقش پست در حوزه رونق کسب



 
وکارها افزایش خواهد یافت. 

<--



اختصاص 160 هزار میلیارد ریال تسهیلات به طرح هاي خراسان رضوي

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه خبري اقتصاد و بانک ایران  به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
صنعت و معدن، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه بررسی

مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان ...

مدیر عامل بانک صنعت و معدن گفت: این بانک طی هفت
سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل و رفع موانع
تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص

 
داده است. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از شبکه

 
خبري اقتصاد و بانک ایران 

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، دکتر
حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم خردادماه در جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي
تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و
صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح

 
به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. دکتر مهري خطاب به
صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي اقتصادي ناشی از تحریم
هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما عزیزان قدردانی می

 
کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و



نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور
داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از
صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و

 
بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی
این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز

 
یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل
آورد. نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت
و معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1.45



 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1.8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک گفت: "همکاري شرکت ملی پست و بانک ها در ارائه
خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق می بخشد."  رمضانعلی سبحانی فر در آیین انعقاد تفاهم

نامه پست و پست بانک که صبح امروز  نهم خرداد 1400با حضور بهزاد شیري

 
تحقق جایگاه واقعی پست در اقتصاد ملی 

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک گفت: "همکاري شرکت
ملی پست و بانک ها در ارائه خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق

 
می بخشد." 

 رمضانعلی سبحانی فر در آیین انعقاد تفاهم نامه پست و پست بانک که صبح امروز  نهم خرداد 1400با حضور بهزاد شیري مدیرعامل
شرکت پست بانک انجام شد، شبکه پستی کشور را داراي ظرفیت هایی بی شمار براي ارائه خدمات اجرایی به نیابت از بانک ها در

 
سراسر کشور دانست. 

رئیس هیئت مدیره شرکت ملی پست با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه کشور با موضوع واگذاري خدمات نیابتی در راستاي تحقق
دولت الکترونیک و همچنین دستاوردهاي مثبت همکاري پست با سایر بانک ها، عنوان کرد: "برون سپاري خدمات فیزیکی بانک ها به

 
پست از زمینه هاي مهم همکاري دو مجموعه است." 

معاون وزیر ارتباطات، خدمات گسترده پست در سراسر کشور به ویژه مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته را یادآور شد و گفت: "
ارائه خدمات بانکی به کمک پست در محل سکونت مشتریان گامی مهم در راستاي ارایه خدمات مطلوب تر  و رضایت بخش است که

 
تاثیر بسزایی در کاهش هزینه ها دارد.” 

سبحانی فر خدماتی از قبیل احراز هویت مکانی، افتتاح حساب، توزیع کارتهاي مشتریان، ارسال دسته چک و توزیع اخطاریه ها و
ابلاغیه ها، استفاده از زیرساخت شبکه پرداخت بانکداري الکترونیک توسط موزعین شرکت ملی پست و بهره برداري از ظرفیت

 
شرکتهاي پرداخت الکترونیک psp طرف قرارداد با پست بانک را از جمله مفاد این تفاهم نامه برشمرد. 

مدیرعامل  پست بانک نیز ضمن ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه، با اشاره به جایگاه مهم پست به عنوان سازمانی امانتدار که
مورد اعتماد جامعه است، گفت: "باوجود تحولات عصر حاضر و ظهور فضاي دیجیتال، پست نه تنها جایگاه خود را از دست نداد، بلکه
با انجام مأموریت هاي جدید همراه با ارزش افزوده هاي بیش تر، دستاوردهاي ارزنده اي را براي کشور رقم زد که به عنوان بازوي

 
اصلی حاکمیت و در کنار مردم، اطمینان خاطر بیش تري را در جامعه، نهادینه ساخت." 

بهزاد شیري حضور شرکت ملی پست را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته یادآور شد و گفت: "پست به عنوان بزرگترین متولی



لجستیک کشور می تواند در رفاه حال روستاییان و گسترش اشتغال و کسب و کارهاي خانگی با کمک پست بانک نقشی مهم ایفا

 
نماید." 

وي افزود:"همکاري شرکت ملی پست و پست بانک در ارائه خدمت به مشتریان، تجربه اي است که رضایتمندي مخاطبان را در پی

 
دارد و خواستار سرعت بخشی به اجراي این تفاهم نامه شد." 

عضو هیئت مدیره شرکت ملی پست نیز در مراسم امضاي تفاهمنامه با پست بانک با اشاره به اینکه طبق گزارش ها در حال حاضر
حدود 25 میلیون جمعیت روستایی در کشور وجود دارد و دارا بودن حساب پست بانک سرپرستان خانوارهاي روستایی، گفت: "در
حال حاضر برنامه راه اندازي روستا بازار را در دستور کار قرار داده ایم که هم می تواند کسب و کار روستائیان را رونق ببخشد و هم

 
اقدامی در مسیر افزایش فعل و انفعالات مالی در روستاهاست." 

علیرضا زرگوش با اشاره به اتمام مدت زمان آزمایشی اساسنامه پست بانک به عنوان بانک تخصصی وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، خواستار  تجمیع حسابهاي تمامی شرکتهاي تابعه وزارت  ارتباطات در اصلاح جدید اساسنامه پست بانک شد. 

وي خاطر نشان کرد: اگر مجوز جابه جایی حساب در قالب یک مصوبه از بانک مرکزي اخذ شود نقش پست در حوزه رونق کسب و
کارها افزایش خواهد یافت.



رشد بیش از 50 درصدي تولید خودرو

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی و نشست با فعالان اقتصادي آذربایجان غربی از
رشد 27 قلم کالاي صنعتی از 40 تا 150 درصد در فروردین ماه 1400 خبر داد.  علیرضا رزم حسینی با بیان این مطلب،

افزود: این رشد تولید با وجود همه تحریمهاي ظالمانه و مشکلات ناشی از

رشد 27 قلم کالاي صنعتی در فروردین/با انسجام رویه ها بخشنامه مانع تولید نداشتیم/جشن

 
خودکفایی تولید لوازم خانگی با کیفیت را برگزار می کنیم/رسانه ها امیدآفرینی کنند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی و نشست با فعالان

 
اقتصادي آذربایجان غربی از رشد 27 قلم کالاي صنعتی از 40 تا 150 درصد در فروردین ماه 1400 خبر داد. 

 علیرضا رزم حسینی با بیان این مطلب، افزود: این رشد تولید با وجود همه تحریمهاي ظالمانه و مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا

 
بوده است که به همت جهادي تولیدکنندگان، صنعتگران و فعالان اقتصادي محقق شد. 

 
به رشد صنعتی 8 درصد در سال گذشته رسیده ایم 

وي با بیان اینکه به رشد صنعتی 8 درصد در سال گذشته رسیده ایم، ادامه داد: صادرات قابل قبولی داشتیم و تامین مواد اولیه،

 
قطعات، اجزا و ملزومات 71 هزار واحد صنعتی توسط صادرکنندگان انجام گرفت تا چرخ تولید بچرخد. 

 
ایجاد 140 هزار شغل علاوه بر اشتغال موجود سال گذشته توسط وزارت صمت 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعلام اینکه بیش از 140 هزار شغل علاوه بر اشتغال موجود سال گذشته توسط وزارت صمت به وجود
آمده است، تصریح کرد: این میزان از ایجاد اشتغال علی رغم همه محدودیت ها و همچنین آثار منفی کرونا بوده است که در حوزه

 
اشتغال صنعتی کاهشی نداشتیم. 

رزم حسینی با اشاره به بازدیدهاي که از واحدهاي تولیدي داشته است، بیان کرد: بیشتر واحدها در این شرایط دو یا سه شیفت کار

 
می کنند و به فکر توسعه خود می باشند. 

 
رسانه ها با انعکاس اخبار مثبت به امید آفرینی در جامعه کمک کنند 

وي از رسانه ها خواست تا با انعکاس اخبار مثبت به امید آفرینی در جامعه کمک کنند و نگذارند اعتماد عمومی مردم تضعیف و

 
خدشه دار گردد. 



 
صادرات 3 میلیارد دلاري استان آذربایجان غربی در سال گذشته 

وزیر صمت با اشاره به عملکرد استان آذربایجان غربی نیز یادآور شد: صادرات این استان از 700 میلیون دلار به 3 میلیارد دلار رسیده

 
است و 10 درصد از کل صادرات کشور را این استان تامین می کند که نمونه اي از افتخارات این استان است. 

 
در حوزه نساجی و پوشاك به روند خوبی رسیده ایم 

رزم حسینی با بیان برخی دستاوردهاي صنعتی نیز گفت: در حوزه نساجی و پوشاك به روند خوبی رسیده ایم، صادرکننده پوشاك

 
شدیم و واحدهاي نسازي سه شیفته کار می کند و در حال توسعه هستند. 

وي همچنین اضافه کرد: واحدها در حوزه بهداشتی و شوینده ها دو یا سه شیفته کار می کنند و تامین اقلام مرتبط با کرونا را

 
مجاهدانه انجام میدهند. 

 
صادرکننده اقلام مرتبط با کرونا از جمله ونتیلاتور هستیم 

وزیر صمت همچنین تصریح کرد: هرچند در ماه هاي اول شیوع ویروس کرونا از لحاظ اقلام مرتبط با کرونا از جمله دستگاه ونتیلاتور

 
در تنگنا بودیم اما اکنون صادرکننده هستیم و به همین کشور ترکیه (همسایه آذربایجان غربی) صادر می کنیم. 

 
رشد بیش از 50 درصدي تولید خودرو در فروردین ماه امسال 

رزم حسینی با بیان اینکه در حوزه خودرو و قطعات وابسته تحریم بودیم، یادآور شد: اما در سال گذشته به رشد 28 درصدي تولید

 
رسیدیم و فروردین ماه امسال نسبت به سال گذشته بیش از 50 درصد رشد تولید داشته ایم. 

 
جشن خودکفایی تولید لوازم خانگی با کیفیت را برگزار می کنیم 

وي همچنین با اعلام اینکه در حوزه لوازم خانگی به جشن خودکفایی تولید محصولات با قیمت و کیفیت مناسب را برگزار می کنیم،
گفت: سال گذشته 15 میلیون و 500 هزار عدد لوازم خانگی تولید شد و 70 درصد ساخت داخل در این حوزه محقق گردید و در

 
قیمت و کیفیت از کشور هاي خوب منطقه در حوزه لوازم خانگی هستیم. 

 
با انسجام رویه ها بخشنامه مانع تولید نداشتیم 

وزیر صمت با اشاره به برخی برنامه هاي این وزارتخانه بیان کرد: سعی کردیم در این مدت انسجام به وزارت خانه برگردد، سیاست
هاي صادراتی در این وزارتخانه تجمیع شود و در طی شش ماه گذشته بخشنامه مانع تولید نداشتیم و بخشنامه هاي صادره تسهیلگر

 
و روان ساز تولید بوده است. 

رزم حسینی همچنین ادامه داد: با صدور بخشنامه هاي ستاد اقتصادي دولت تعهدات ارزي صادرکنندگان رفع شد و صادرکنندگان

 
می تواند تعهدات ارزي را از طریق ارز متقاضی، ارز اشخاص یا واردات اقلام مورد تایید وزارت صمت انجام دهند. 



 
تفکیک اختیارات و وظایف وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزي 

وي با اشاره به تفکیک اختیارات و وظایف میان وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزي، بیان کرد: از 20 اسفند ماه گذشته تمامی
سیاست گذاري ها در خصوص تامین نهاده ها، تخصیص و تامین کالاهاي کشاورزي، تامین ارز و قیمت گذاري نهادها و محصولات

 
کشاورزي در اختیار وزارت جهاد کشاورزي گذاشته شد و ما فقط تأمین روغن و گندم را بر عهده داریم. 

 
صرفه جویی 5.5 میلیارد یورویی از محل ممنوعیت واردات کالاهاي غیر ضروري 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: واردات کالاهاي غیرضروري را ممنوع اعلام کردیم، 3.5 میلیارد یورو ساخت داخل انجام شد،
10 درصد واردات توسط شرکت هاي داخلی تامین گردید و 5.5 میلیارد یورو از محل ممنوعیت واردات کالاهاي غیر ضروري صرفه

 
جویی ارزي شد. 

 
74 هزار میلیارد دلار حجم تجارت کشور در سال گذشته بوده است 

رزم حسینی همچنین بیان کرد: 74 هزار میلیارد دلار تجارت کشور در سال گذشته بوده است که 146 میلیون تن کالا صادرات و

 
واردات شد و اگر تحریم نبود اقتصاد شکوفاتر می می شد. 

 
دنبال ایجاد مگا شهرکهاي صنعتی هستیم 

وي همچنین اضافه کرد: به دنبال ایجاد مگا شهرکهاي صنعتی هستیم و در این خصوص در برخی استانها 11 و در برخی دیگر 5 هزار

 
هکتار به این موضوع اختصاص داده شده است که با تامین زمین ما زیرساخت هاي لازم را تأمین خواهیم کرد. 

 
واگذاري 500 معدن راکد از طریق مزایده براي فعالسازي در آذربایجان غربی 

وزیر صمت همچنین با اشاره به برنامه آزادسازي 6000 معدن راکد و حبس شده، گفت: 500 معدن مربوط به این استان است که

 
معادن آزادشده طبق قانون براي فعال سازي به افراد داراي صلاحیت و اهلیت از طریق مزایده واگذار می شوند. 

 
انعقاد 450 هزار میلیارد تومان فرصت هاي سرمایه گذاري با شرکتهاي برتر 

رزم حسینی همچنین اقتصاد مقاومتی با شرکت هاي برتر را دیگر برنامه هاي وزارت صمت دانست و گفت: طی دو مرحله 450 هزار
میلیارد تومان فرصت هاي سرمایه گذاري با شرکت هاي برتر تفاهمنامه امضا شد که این رقم را تا یک میلیون میلیارد تومان می

 
توانیم اضافه نماییم . 

وي همچنین موفقیت این طرح را بسته به هم افزایی و هماهنگی و همکاري ارکان حکومتی دانست و تاکید کرد: کشور را با شرکت

 
هایش باید بسازیم که در این راه هم افزایی ارکان حکومت مثمر ثمر است. 

 
بازار خودرو براي افزایش کیفیت و کاهش قیمت باید رقابتی شود 



وزیر صمت همچنین با بیان اینکه بازار خودرو باید رقابتی شود گفت: بازار خودرو از انحصار باید خارج شود، کیفیت با رقابت ایجاد می

 
شود و قیمت با رقابت پایین می آید. 

 
به دنبال ایجاد شهرك هاي تخصصی صنعتی هستیم 

رزم حسینی همچنین بیان کرد: به دنبال ایجاد شهرك هاي تخصصی صنعتی هستیم، آذربایجان غربی می تواند شهرك هاي

 
تخصصی در حوزه سنگ هاي تزئینی راه بیندازد. 

وي همچنین در پایان سخنان خود تصریح کرد: نهاد تصمیم گیري و تصمیم سازي در وزارت صمت بر سه محور مجلس، دولت و

 
بخش خصوصی استوار است. 

اقتصاد مقاومتی با شرکت هاي برتر را از دیگر برنامه هاي وزارت صمت دانست و گفت: طی دو مرحله 450 هزار میلیارد تومان فرصت

 
هاي سرمایه گذاري با شرکت هاي برتر تفاهمنامه امضا شد که این رقم را تا یک میلیون میلیارد تومان می توانیم اضافه نماییم . 

وي همچنین موفقیت این طرح را بسته به هم افزایی و هماهنگی و همکاري ارکان حکومتی دانست و تاکید کرد: کشور را با شرکت

 
هایش باید بسازیم که در این راه هم افزایی ارکان حکومت مثمر ثمر است. 

 
بازار خودرو براي افزایش کیفیت و کاهش قیمت باید رقابتی شود 

وزیر صمت همچنین با بیان اینکه بازار خودرو باید رقابتی شود گفت: بازار خودرو از انحصار باید خارج شود، کیفیت با رقابت ایجاد می

 
شود و قیمت با رقابت پایین می آید. 

 
به دنبال ایجاد شهرك هاي تخصصی صنعتی هستیم 

رزم حسینی همچنین بیان کرد: به دنبال ایجاد شهرك هاي تخصصی صنعتی هستیم، آذربایجان غربی می تواند شهرك هاي

 
تخصصی در حوزه سنگ هاي تزئینی راه بیندازد. 

وي همچنین در پایان سختان خود تصریح کرد: نهاد تصمیم گیري و تصمیم سازي در وزارت صمت بر سه محور مجلس، دولت و
بخش خصوصی استوار است.



وزیر نیرو فردا به آذربایجان شرقی سفر می کند/ آبگیري سدهاي قیزقلعه سی

و گردیان/ برگزاري جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس
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وزیر نیرو فردا دو شنبه در نهمین هفته از پویش #هرهفته_الف_ب_ایران به منظور افتتاح سه پروژه آبی و شرکت در جشن
پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس راهی استان آذربایجان شرقی خواهد شد.

وزیر نیرو فردا دو شنبه در نهمین هفته از پویش #هرهفته_الف_ب_ایران به منظور افتتاح سه پروژه آبی و شرکت در جشن

 
پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس راهی استان آذربایجان شرقی خواهد شد. 

 
 

به گزارش شبکه خبري آب ایران ،"رضا اردکانیان" در این سفر، دستور آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3360

 
هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، به ارزش 940 میلیارد تومان را به صورت همزمان صادر خواهد کرد. 

بر این اساس، سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب
کشور با مخزنی به حجم 62 میلیون متر مکعب روي رودخانه مرزي ارس احداث شده است. این سد از نوع خاکی با هسته ناتراواي

 
رسی به منظور انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد مترمکعب آب را تنظیم می کند.  

همچنین، دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور روي این سد احداث شده و بهره برداري از شبکه پایاب سد
قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار

 
نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان می شود. 

طبق برنامه، آبگیري سد گردیان دومین پروژه است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2200 هکتار از اراضی

 
دیمی در شهرستان جلفا احداث شده است. 

این گزارش می افزاید، آخرین پروژه آماده افتتاح در آذربایجان شرقی، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3360 هکتار است که توسط

 
ایستگاه هاي پمپاژ از طریق رودخانه ارس، در شهرستان مرند سیراب خواهد شد. 

 
برگزاري جشن پنجاهمین سال بهره برداري مشترك از سد ارس 

این گزارش حاکی است، فردا با حضور وزراي نیرو و انرژي جمهوري اسلامی ایران و جمهوري آذربایجان، پنجاهمین سال بهره برداري

 
مشترك از سد ارس جشن گرفته شود. 

بر این اساس، در این آئین، "رضا اردکانیان" وزیر نیروي ایران، "پرویز شهبازاف" وزیر انرژي جمهوري آذربایجان، "قاسم تقی زاده
خامسی، معاون امور آب و آبفا وزارت نیرو ایران و "زاعور میکائیلوف" رییس شرکت سهامی عام و بهبود مدیریت منابع آب آذربایجان

 
(OJSC) و سایر مسئولان منطقه اي حضور خواهند داشت. 

خاطرنشان می سازد، رودخانه ارس شاخه اصلی رود کورا و از مهم ترین رودخانه هاي منطقه شمال غرب به شمار می رود. طول
رودخانه ارس بالغ بر 1072 کیلومتر است که 410 کیلومتر آن مرز مشترك جمهوري اسلامی ایران با همسایگان شمالی (ارمنستان و

 
جمهوري آذربایجان) را تشکیل می دهد. 





بازدید مدیرعامل شرکت آب منطقه اي تهران از طرح سد نم رود
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مدیر عامل شرکت آب منطقه اي تهران به همراه ذي حسابان شرکت با بازدید از سد نم رود آخرین وضعیت پیشرفت این
طرح مهم را مورد بررسی و ارزیابی قرار دادند.

مدیر عامل شرکت آب منطقه اي تهران به همراه ذي حسابان شرکت با بازدید از سد نم رود آخرین وضعیت پیشرفت این طرح

 
مهم را مورد بررسی و ارزیابی قرار دادند. 

به گزارش شبکه خبري آب ایران، "یوسف رضاپور" در این بازدید اظهار کرد: استملاك اراضی و املاك باقی مانده واقع در مخزن سد
نم رود و جاده هاي جایگزین باید هرچه سریع تر انجام شود و براي این منظور ضرورت دارد کل اعتبار مورد نیاز استملاك به صورت

 
کامل تامین تا استملاك اراضی باقی مانده به صورت یکپارچه و جامع انجام گردد. 

 وي ادامه داد: تنها مانع موجود در مسیر آبگیري کامل و بهره برداري سد مخزنی نم رود، تملک اراضی واقع در حریم سد است که

 
نیازمند تامین اعتبار کافی و مورد نیاز می باشد. 

در ادامه "عادل ساعدي" مجري طرح سد مخزنی نم رود با ارائه گزارش آخرین وضعیت پیشرفت طرح، تصریح کرد: عملیات اجرایی

 
بدنه سد نم رود و عملیات تکمیلی تاج سد از جمله نصب هندریل ها و روشنایی تاج سد نیز به اتمام رسیده است. 

ساعدي با بیان اینکه خوشبختانه با تمهیدات صورت گرفته، تجهیزات هیدرومکانیکال سد نیز تکمیل و بازرسی هاي فنی، حمل، نصب
و تست هاي مربوطه انجام و آماده مانور می باشند، تصریح کرد: مساعدت ها و همکاري هاي خوبی که ذي حسابان شرکت در بخش

 
جاري و طرح انجام دادند،  منتج به اتمام بدنه سد نم رود شد و این طرح جزو طرح هایی است که داراي بیشترین انضباط مالی است. 

 مجري طرح سد نم رود همچنین اضافه کرد: بخش عمده بتن سرریز انجام شده و  بنا به محدودیت هاي منابع مالی ناگزیر شدیم در
زمستان سال گذشته تمام جبهه هاي کاري را به سمت بدنه سد گسیل نماییم که با این اقدامات از حداکثر ظرفیت اجرایی کارگاه

 
جهت اتمام بدنه سد استفاده کردیم. 

وي با اشاره به اینکه با اتمام بدنه سد، پیمانکار در بقیه جبهه ها از جمله تکمیل سرریز، جاده هاي ارتباطی، محوطه سازي و
ساختمان کنترل در حال فعالیت می باشد، عنوان کرد: تلاش بر این است تا زمان اتمام کل طرح در سال آینده پیشرفت هاي فیزیکی

 
و ریالی هماهنگ در کنار هم انجام شوند. 

ساعدي افزود: براي اجراي بدنه این سد خاکی با ارتفاع 83.5 متر از پی، عرض 545 متر، تاج سد به طول 680 متر و عرض 12 متر،

 
در مجموع 4 میلیون و 991 هزار متر مکعب خاکبرداري و 7 میلیون و 700 هزار متر مکعب خاکریزي انجام شده است. 

 مجري طرح سد نم رود با اشاره به اینکه در این سد دو تونل انحراف و آبیاري در مجموع به طول 1465 متر و قطرهاي تمام شده
3.5 و 2.5 متر احداث شده است، اظهار کرد: عملیات نصب تمامی تجهیزات و دریچه هاي هیدرومکانیکال تنظیم کننده جریان آب



 
خروجی سد در این تونل ها به اتمام رسیده است. 

ساعدي همچنین خاطرنشان کرد: سد نم رود در 118 کیلومتري شرق تهران و در شهرستان فیروزکوه با هدف ذخیره و تنظیم سالیانه
120 میلیون متر مکعب آب شرب، کشاورزي و صنعتی اراضی پایین دست سد، بهبود و توسعه الگوي کشت اراضی کشاورزي به
مساحت بیش از 35 هزار هکتار، روي رودخانه نم رود احداث شده و در صورت آبگیري کامل این سد، 138 میلیون متر مکعب قابلیت
ذخیره آب داشته که پس از بهره برداري نقش مهمی در احیاي آبخوان منطقه، جلوگیري از افت تراز سفره هاي زیرزمینی، توسعه

 
گردشگري، اقتصادي، اشتغال، تولید منطقه فیروزکوه و استان سمنان خواهد داشت. 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 





برگزاري جشنواره کتاب سال اقدامی ارزشمند و قابل تقدیر است

منبع: شهریارشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1400/03/09

کتاب میراث میرك، اثر تقدیري پنجمین جایزه ملی کتاب سال در بخش هنر و معماري بود که در این رخداد فرهنگی مورد
تجلیل قرار گرفت.

 
برگزاري جشنواره کتاب سال اقدامی ارزشمند و قابل تقدیر است 

 کتاب میراث میرك، اثر تقدیري پنجمین جایزه ملی کتاب سال

 
در بخش هنر و معماري بود که در این رخداد فرهنگی مورد تجلیل قرار گرفت. 

1- لطفا بفرمائید برگزاري پنجمین جایزه کتاب سال تبریز را از لحاظ کیفی و کمی و در شرایط ویژه بهداشتی چگونه ارزیابی می

 
فرمایید؟ 

ج: با سلام و تشکر از عوامل برگزاري پنجمین جایزه ملی کتاب سال تبریز به استحضار می رساند با توجه به شرایط ویژه کشور،
برگزاري چنین برنامه ایی با رعایت همه جوانب بهداشتی و پروتکل هاي آن کاري بسیار ارزشمند و قابل تقدیر می باشد. مخصوصا

 
فضاي ایده آل و فوق العاده مراسم اختتامیه و چیده مان محوطه نشان از درایت و کاربلد بودن عوامل اجرائی آن دارد. 

 
2-به عنوان یک مولف نظر شما در خصوص جایگاه جشنواره هایی مانندکتاب سال تبریز چیست؟ 

ج: اصولا مقوله کتاب و برگزاري جشنواره هایی در قالب کتاب سال در این مقطع زمانی کار بسیار ارزشمند و قابل ستایش می باشد،
چرا که با توجه به عصر ارتباطات و تکنولوژي هاي پیشرفته در این حوزه، مطالعه کتاب و استفاده از منابع و محتویات آن در بین افراد
بویژه قشر تحصیل کرده جامعه کم رنگ تر شده است و برگزاري چنین جشنواره هایی در قالب انتخاب کتاب سال و مولف برتر و نیز
حمایت از موضوعات مختلف کتاب، می تواند انگیزه مطالعه و آمار آن را نیز ارتقاء بخشد. چرا که جایگاه کتاب همانند هنر سینما
بسیار ارزشمند بوده و هیچ وقت کم رنگ نخواهد شد و در این بین ایجاب می کند با همکاري سازمان هاي هنري و فرهنگی تدابیر

 
خاصی لحاظ شود. 

 
3-آیا اقدام شهرداري تبریز به عنوان برگزارکننده این جشنواره را مثبت ارزیابی می کنید و چه پیشنهاداتی در این راستا دارید؟ 

ج:اصولا شهرداري ها به عنوان مجري برنامه هاي هنري و فرهنگی در تمام دنیا شناخته شده اند و جزوه وظایف ذاتی آنهاست که
نقش فرهنگ سازي نیز در بین بیشتر احساس می شود. لذا امید می رود با تعامل بین سایر نهادهاي فرهنگی و هنري مثل فرهنگ و



ارشاد که متولی هنر و فرهنگ درکشور است و نیز حوزه هنري سازمان تبلیغات و همچنین میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگري

 
گام هاي موثر تر و ماندگار تري برداشته شود. 

4- هویت فرهنگی تبریز و کشور در این جشنواره چگونه منعکس گشته و اصول راهبردي چنین جشنواره هایی را در چه شاخص

 
هایی تعریف می کنید؟ 

ج: به نظر من در برگزاري هر جشنواره ایی باید تمام جوانب هنري و فرهنگی و نیز هویت تاریخی هر نقطه از کشور مورد بررسی قرار
گیرد. حال این جشنواره می تواند ملی بوده و یا بصورت بین المللی برگزار شود. شاخص هایی که می توان به آن اشاره نمود شامل :
آشنایی با هویت ملی و منطقه ایی – آشنایی با هویت تاریخی و فرهنگی – بسط، گسترش و اشاعه هنر و فرهنگ (در تعریف خاص)
بین جوامع مختلف – ایجاد اشتغال و رونق صنعت گردشگري - ایجاد انگیزه در مخاطبان و اهل کتاب –تاکید بر محتوي در جهت

 
تاثیر گذاري – فرهنگ سازي زیر بنایی از آموزش و پرورش با تکیه بر موضوعات مختلف و مورد هدف جامعه و ... 

 
5- در صورت امکان، توضیحی در خصوص کتاب "میراث میرك" که در این جایزه فرهنگی درخشیده است، بفرمایید: 

ج: خصوص کتاب «میراث میرك» نیز باید به عرض برسانم، محتوي این کتاب مروري است بر یکصد سال آموزش هنر در تبریز و
جایگاه هنرستان هاي هنرهاي زیباي تبریز که اولین بار به نام مدرسه صنایع مستظرفه در سال 1297 در تبریز آغاز به کار نمود و

 
امروزه در قالب هنرستان هاي هنرهاي زیباي میرك، کوثر و اقبال آذر به فعالیت خود ادامه می دهند. 

در متن این کتاب تاریخچه ایی از آموزش هنر و جایگاه آن در تبریز، اسامی هنر آموزان و هنرجویان و مدیران هنرستان از بدو
تأسیس، تصاویري از آثار هنرمندان در دوره هاي مختلف، نمونه هایی از گواهی هاي دیپلم، اسناد و مدارك قدیمی، تصاویري از
هنرمندان بنام و فارغ التحصیل هنرستان ها که شهرت ملی و بین المللی دارند، بخشی به عنوان میرك به روایت اسناد و تصاویر و... و.

 
آورده شده است. 



 
 

 
شناختانامه: 

غلامرضا برادران حسن زاده، متولد: 1350 تبریز است. وي تحصیلات کارشناسی ارشد خود در رشته تاریخ هنر ایران باستان است. وي
معاون هنرستان هنرهاي زیباي میرك، مسئول امور اداري نهاد کتابخانه هاي عمومی استان، مدیر خانه هنر تبریز، مسئول طرح
توسعه مقبره الشعرا، رئیس اداره امور هنري استان، کارشناس امور هنري و تئاتر، مسئول فضاهاي فرهنگی و هنري اداره کل، مدیر

 
هنرستان هنر هاي زیباي میرك و کارشناس امور هنري و موزه مقبره الشعراء بوده است. 

 
از دیگر سوابق وي می توان به موارد ذیل اشاره کرد: 

1 - ناظر و نماینده تام الاختیار اداره کل در انجمن هنر هاي نمایشی 5 سال و ناظر اداره کل در انجمن هنر هاي تجسمی و انجمن

 
کاریکاتور 3 سال 

 
2- مدیر اجرائی ومسئول پشتیبانی جشنواره هاي تئاتر استان 5 سال 

 
3- مسئول اجرائی، هماهنگی و پشتیبانی جشنواره بین المللی کاریکاتور تبریز 6 سال 

4- مسئول ستاد اسکان و پذیرائی جشنواره منطقه اي تئاتر، آئین هاي عاشورائی- پانتومیم هنرستان هاي وزارت فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی 

 
5- مدیر اجرائی، تدارکات و هماهنگی دومین جشنواره هنرستان هاي هنرهاي زیباي کشور در سال 84 

 
6- مدیر اجرائی وهماهنگی و پشتیبانی سه دوره ورك شاپ نقاشی دفاع مقدس استانی 

 
7- عضو، معاون و مسئول کمیته پشتیبانی نمایشگاه بین المللی کتاب تبریز در 5 دوره 

8- مدیر اجرائی و هماهنگی جشنواره هاي (تصویرگري قصص قرآنی، دوسالانه هاي بین المللی خوشنویسی غدیر، جشنواره جشنواره



 
هاي موسیقی، تئاتر امام حسین (ع)، سوگواره چله عاشقان، نمایشنامه نویسی غدیر و ... ) 

 
9- مدیر اجرائی و هماهنگی در برگزاري دو دوره مسابقه نمایشنامه نویسی بدر و چاپ آثار منتخب در 2 کتاب 

 
10- دبیر و ناظر شوراي فنی استان در رسیدگی و نظارت بر فعالیت آموزشگاه هاي هنري 3 سال 

 
11- مدیر اجرائی، تدارکات و پشتیبانی جشنواره هنرهاي تجسمی استان 2 سال 

 
12- مدیر اجرائی و هماهنگی جشنواره عدالت و امید شمال غرب کشور (تبریز) 

 
13- ناظر امور آموزشی، رفاهی و مسئول تدارکات و پشتیبانی دوره آموزشی کتابداران شمال غرب کشور(تبریز) 

 
14- مسئول اجراهاي سالنی جشنواره هاي تئاتر مقاومت، تبریزیم شهرداري تبریز وجشنواره تئاتر ماه حوزه هنري استان 

 
15- طراح و مدیر اجرائی، اولین جشنواره تئاتر «یک متن چند نگاه» 

 
16- مسئول کمیته فعالیتهاي فرهنگی و هنري دوازدهمین نمایشگاه بین المللی کتاب تبریز 

 
17– مشاور هنري 2 دوره جشنواره تابستانی شهرداري 

 
18– مشاور نمایشگاه هنرهاي تجسمی هفته فرهنگی تبریز در تهران 

 
19– تدریس درهنرستان هنرهاي زیبا 

 
20– دبیرهنري و اجرائی اولین سمپوزیوم مجسمه هاي سنگی میرك 

 
21- تدریس در دانشگاه علمی کاربردي فرهنگ و هنر و مدیرگروه رشته هاي بازیگري، فیلم سازي و عکاسی 

 
22- تدریس در دانشگاه نبی اکرم (ص) 

 
23- تدریس در دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز 

 
24- مسئول کمیته فنی و تخصصی بیست و پنجمین جشنواره سراسري هنرهاي تجسمی جوانان 

 
25- دبیر اجرائی آئین نکو داشت یکصد سال آموزش هنر در تبریز (میراث میرك) 

 
تالیفات: 

 
1) سجده برخاك (مجموعه نمایشنامه هاي دفاع مقدس) / 280 صفحه/ سال نشر: 91 

 
2)به رنگ آب (مجموعه نمایشنامه هاي دفاع مقدس) / 172 صفحه/ سال نشر: 91 

 
3)جستار در فرهنگ نمادین نشانه ها/ 252 صفحه/ سال نشر: 92 

 
4)هنر در ایران پیش از تاریخ/ 248 صفحه/ سال نشر: 93 

 
5)هنر و تمدن در ایران باستان/ 175صفحه/ سال نشر: 98 

 
6)میراث میرك (مروري بر یکصد سال آموزش هنر در تبریز) / 312 صفحه/ سال نشر: 98 

 
7)جاودانگی هنر / 487 صفحه/سال نشر: 1400 

 
8)بزنگاه هنر و مدیریت هنري در ایران/ 275 صفحه/ در آستانه نشر 

 
مقالات: 

 
1- بررسی انواع نقوش و نمادهاي ایران باستان و جایگاه آن در هنر معاصر 

 
2- بررسی نقوش و نمادهاي حیوانی پیش از تاریخ و تداوم آن در سفالینه هاي دوران باستان 

 
3- تاریخچه هنرستان هنرهاي زیباي میرك 

4- تاریخچه ساختمان خانه هنر تبریز (کتابخانه ملی تبریز)



پرداخت 1500 فقره تسهیلات حمایت از اشتغال در استان یزد

منبع: داناشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1400/03/09

صادقی گفت: سال گذشته در راستاي حمایت و تثبیت اشتغال در استان یزد، 1500 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مبلغ 9
میلیارد و 500 میلیون تومان پرداخت شد.

صادقی گفت: سال گذشته در راستاي حمایت و تثبیت
اشتغال در استان یزد، 1500 فقره تسهیلات قرض الحسنه

 
به مبلغ 9 میلیارد و 500 میلیون تومان پرداخت شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ مجید صادقی در
گفتگو با خبرنگار یزدرسا، با اشاره به اقدامات بسیج
سازندگی در زمینه اشتغالزایی در استان یزد گفت: سال
گذشته در راستاي حمایت و تثبیت اشتغال در استان،
1500 فقره تسهیلات قرض الحسنه به مبلغ 9 میلیارد و
500 میلیون تومان پرداخت شد که کمکی در زمینه

 
اشتغال هاي موجود به خصوص در مناطق محروم بود. 

وي با اشاره به حمایت و پشتیبانی و کمک به اخذ مجوز در ایجاد قطب هاي مصوب صنایع تبدیلی و تکمیلی در شهرستان هاي
استان یزد ادامه داد: هر شهرستان استان یزد با توجه به ظرفیتی که دارد در حوزه اي به عنوان قطب تعیین شده براي نمونه بهاباد
قطب زعفران و محصولات جانبی آن و اردکان قطب محصولات کنجدي است و بر همین اساس آموزش ها و تسهیلات ارائه شده در

 
هر شهرستان از سوي بسیج سازندگی در همین زمینه متمرکز شده است. 

مسئول بسیج سازندگی استان یزد عنوان کرد: همچنین در سال گذشته 15 کارگاه اشتغالزایی در سطح استان با کاربري هاي
قالیبافی، خیاطی، خشک کردن و بسته بندي گیاهان دارویی، مشاغل خانگی و .. راه اندازي شده است که در مجموع با میانگین

 
اشتغالزایی 12 نفر براي هر کارگاه، زمینه اشتغال مستقیم نزدیک به 200 نفر در این کارگاه ها فراهم شده است. 

صادقی افزود: راه اندازي 500 صندوق قرض الحسنه با محوریت توانمندسازي مناطق محروم که ماهیت آن ها اشتغالزایی و مردمیاري
است از دیگر اقدامات بسیج سازندگی در سال گذشته بوده که در بدنه این صندوق ها 20 شرکت تعاونی تولیدي و توزیعی در استان

 
شکل گرفته است. 

وي ادامه داد: هر کدام از تعاونی ها ایجاد شده با توجه به تفاهمنامه با بانک هاي عامل و به خصوص صندوق کارآفرینی امید می
توانند از 50 تا 250 میلیون تومان تسهیلات اشتغالزایی را از این صندوق دریافت کنند و ایجاد اشتغال بپردازند که در این زمینه 20

 
تعاونی ایجاد شده تقریبا زمینه ایجاد اشتغال 160 نفر را در استان فراهم کرده است. 

انتهاي پیام/



اختصاص 40 هزار مترمربع فضاي دانشگاهی به شرکت هاي دانش بنیان/

مدرسه هوش مصنوعی راه اندازي می شود

منبع: ایسکاشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در مراسم امضاي تفاهم نامه با بنیاد نیکوکاري جمیلی گفت: بیش از
40 هزار مترمربع فضاي دانشگاه آزاد اسلامی در استان تهران را به زیرساخت و فضاي شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده

ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد نیز ...

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در
مراسم امضاي تفاهم نامه با بنیاد نیکوکاري جمیلی گفت:
بیش از 40 هزار مترمربع فضاي دانشگاه آزاد اسلامی در
استان تهران را به زیرساخت و فضاي شرکت هاي دانش
بنیان تبدیل کرده ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري
جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد نیز از حیث عزت

 
منتفع شود. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران دانشجویی(ایسکانیوز)، آیین
امضاي تفاهم نامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد

نیکوکاري جمیلی با حضور روح االله دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، ابراهیم جمیلی رئیس
هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی، علی رئیس پور مدیرکل اداره ایجاد توسعه آموزش هاي فناوري و خلاقیت، قباد بهزادي پور
مدیرکل اداره کارآفرینی و مراکز رشد، عسکري غلام زاده مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی، عبداالله محمدي مدیرکل
آزمایشگاه ها و مراکز تحقیقاتی دانشگاه آزاد اسلامی، لاله ملک نیا مدیرکل کانون هاي دانشگاه، صنعت و جامعه و محمد نریمانی راد
مدیرکل پشتیبانی و تأمین منابع در پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه عصر امروز 9 خردادماه در سالن کنفرانس معاونت

 
تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

دهقانی فیروزآبادي، معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در این جلسه ارزش کار اقتصادي و رزق حلال را در دین
مبین اسلام یادآور شد و خاطرنشان کرد: در دین اسلام در خصوص ارزش کار اقتصادي و کسب حلال مطالب بسیاري وجود دارد و

 
تأکید شده عبادت 10 جز دارد که 9 جز آن کسب حلال است. 

وي افزود: با این حال از گذشته امورات خیریه صرفاً به مناسک پرداخته و شکل صدقه داشته، مثل ساخت بیمارستان و مسجد و...
البته این کار ارزشمند است، اما در دنیا مفهوم خیریه بسیار گسترده است. به طور مثال دانشگاه معتبري همچون استنفورد کاملاً بر
مبناي خیریه و موقوفات مردم ایجاد و اداره می شود و همین چند ماه قبل بود که اعلام شد این دانشگاه دیگر برنامه اي براي پذیرش

 
اعانه ندارد. 

دهقانی فیروزآبادي با بیان اینکه زنجیره کار عام المنفعه باید با ورود جریان حامی حوزه فناوري و اقتصاد دانش بنیان تکمیل شود به
تجربه مهندس جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی در حوزه صنعت اشاره کرد و گفت: تجربه ایشان در زمینه پیشبرد



 
اهداف تفاهم نامه کمک شایان توجهی خواهد کرد. 

وي افزود: 90 درصد از هزینه ها و مدیریت جنگ بر دوش آحاد مردم بود و امروز نیز در جنگ اقتصادي و ایجاد اشتغال این مردم

 
هستند که باید وارد میدان شوند. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به هم زمانی حضور در دانشگاه آزاد اسلامی با آغاز به کار فعالیت
معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در دو سال و یک ماه گذشته گفت: با وجود اینکه پروفسور دانشگاه شریف
هستم و سال هاي سال در این دانشگاه تدریس می کنم، اما طی این مدت کوتاه حضور در دانشگاه آزاد اسلامی، اساتید و چهره هاي
بسیار فرهیخته اي در سطح دانشگاه مشاهده کرده ام که با ذهنیت پیشین من بسیار متفاوت بود. تفاوت اساتید دانشگاه هاي دولتی با
آزاد در این است که اساتید دانشگاه هاي دولتی تدریس را مسلطند و در اندیشه ایجاد و راه اندازي کسب وکار هستند، اما اساتید
دانشگاه آزاد ایجاد شغل را بلد هستند و می خواهند استاد دانشگاه شوند. اساساً در دانشگاه آزاد جو کسب وکار و اشتغال بسیار

 
گسترده است و این دانشگاه از این حیث ظرفیت فوق العاده اي دارد. 

دهقانی فیروزآبادي با اشاره به تجهیزات و 20 میلیون مترمربع زیربناي دانشگاه آزاد اسلامی و همچنین 170 هزار تجهیز آزمایشگاهی
"هاي تک" این دانشگاه یادآوري کرد: ما توسعه و اشتغال را عین عبادت می دانیم و امیدواریم با هماوري ظرفیت هاي سخت افزاري
دانشگاه و پتانسیل فراوان دانشجویان و کمک افرادي که به تأمین سرمایه و مشارکت در ریسک کمک کنند، اکوسیستم را راه

 
بیندازیم تا خروجی آن عملیات شود. 

وي به چابکی معاونت، تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی اشاره کرد و گفت: این معاونت مجموعاً 20 تا 25 نفر نیرو
دارد و امروز کاملاً چابک، عملیاتی و خروجی محور پیش رفته است. ما فقط در تهران بیش از 40 هزار مترمربع دانشگاه را به
زیرساخت و فضاي شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد

 
نیز از حیث عزت منتفع شود. 

دهقانی فیروزآبادي در پایان تصریح کرد: ما طرح پایش را پایلوت آغاز کردیم و امسال نیز این طرح ادامه دارد. فقط در سال گذشته

 
300 دانشجوي ما بورس صنایع مختلف استان اصفهان شدند. قطعاً مجموعه صنایع می تواند یکی از گزینه هاي همکاري باشد. 

 
جمیلی: بورسیه و استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد/ تأسیس مدرسه هوش مصنوعی 

جمیلی، رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی نیز در این جلسه گفت: حرکت جدیدي در کشور آغاز شده که نیکوکاري در

 
عرصه علم و دانش است. این مهم مرهون اساتیدي چون دکتر دهقانی فیروزآبادي است که حامی علم و دانشجو است. 

وي با تأکید بر اینکه بنیاد نیکوکاري جمیلی با هدف اثرگذاري گام در مسیر همکاري با دانشگاه آزاد اسلامی برداشته است خاطرنشان
کرد: ما آماده ایم به دانشجویانی که بر اساس نیازهاي روز کشور اقدام به نگارش پایان نامه و یا راه اندازي کسب وکار کنند کمک هاي

 
لازم را به عمل آوریم. 

وي به برگزاري جشنواره بنیاد جمیلی نیز اشاره کرد و ادامه داد: این جشنواره مورد تأیید دانشگاه شریف و دانشگاه شهید بهشتی
است. ما قصد داریم در این جشنواره از دانش دانشگاه آزاد اسلامی نیز بهره بگیریم تا کار مشترك و تیمی را به دانشجویان آموزش

 
دهیم. 



 
جمیلی افزود: ما به دنبال همکاري مستمر با دانشگاه آزاد اسلامی هستیم و اجراي بند به بند تفاهم نامه هستیم. 

رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی از بورسیه و سپس استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد اسلامی سخن گفت و تصریح
کرد: ما جز معدود بنیادهاي نیکوکاري هستیم که ریالی از شخص یا ارگانی هدیه قبول نمی کنیم. قطع به یقین ورود دانشجویان

 
موفقیت ما و خود ایشان را در پی خواهد داشت و در نهایت خروجی آن معرفی محصول به این سرزمین است. 

جمیلی در پایان از همکاري دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی در راستاي راه اندازي مدرسه هوش مصنوعی خبر داد و
گفت: این مدرسه در قالب انستیتو تکنولوژي خواهد بود و بر اساس نیاز کشور ایجاد خواهد شد و در این مسیر نیازمند کمک تمامی

 
واحدهاي دانشگاه آزاد هستیم. 

انتهاي پیام/



آزمون المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی 13 خرداد برگزار می شود

منبع: دانا خبرشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1400/03/09

آزمون مرحله اول (غربالگري) سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور 13 خردادماه 1400 به صورت
الکترونیک در دانشگاه هاي علوم پزشکی برگزار می شود.

به گزارش خبرگزاري دانا، آزمون مرحله اول (غربالگري) سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور 13 خردادماه
1400 به صورت الکترونیک در دانشگاه هاي علوم پزشکی برگزار می شود. شیوه برگزاري آزمون به صورت الکترونیک و در محل مرکز

 
آزمون الکترونیک دانشگاه هاي علوم پزشکی خواهد بود. 

زمان شروع آزمون تمامی حیطه ها ساعت 9 صبح است و لازم است داوطلبان یک ساعت قبل از شروع آزمون در محل حوزه برگزاري

 
آزمون حضور داشته باشند. 

لازم است داوطلبان، از قبل، از نشانی محل دقیق حوزه الکترونیک دانشگاه علوم پزشکی که به عنوان محل آزمون خود انتخاب کرده

 
اند، اطلاع یابند. 

sanjeshp.ir داوطلبان باید از روز دوشنبه 10 تیر تا روز چهارشنبه 12 تیر با مراجعه به سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی

 
نسبت به دریافت کارت ورود به جلسه اقدام کنند. 

 
ورود داوطلبان به جلسه آزمون، بدون کارت ورود به جلسه و کارت شناسایی معتبر ممنوع خواهد بود. 

سیزدهمین المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی کشور در حیطه هاي استدلال بالینی، تفکر علمی در علوم پایه، مدیریت نظام
سلامت، کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم، آموزش پزشکی و مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت برگزار می شود.

در حیطه استدلال بالینی «دروس اصلی پزشکی (داخلی، کودکان، زنان و جراحی)»، در حیطه تفکر علمی در علوم پایه «مدیریت
وزن/ چاقی (Weight Management/ Obesity)»، در حیطه مدیریت نظام سلامت «تقویت نظام PHC براي ارتقا پاسخگویی
اجتماعی در شرایط اضطرار»، در حیطه کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم «تاب آوري کسب و کارهاي دانش بنیان»، در
حیطه آموزش پزشکی «آموزش مجازي» و در حیطه مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت «هوش مصنوعی» مطرح شده

است.



نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1400/03/09

اولین نشست صمیمی مدیران روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان با حضور 40 مدیر منتخب برگزار شد و
در این نشست مدیر روبط عمومی و امور بین الملل فولاد مبارکه فولاد مبارکه بر هم افزایی موثر فولاد مبارکه با سازمانهاي

دولتی و خصوصی و همچنین تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر ...

به گزارش خبرنگار جوان انلاین از اصفهان،به نقل از ایراسین؛ 40 مدیر منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی
استان اصفهان در نشست صمیمی گردهم آمدند تا در هفته روابط عمومی و ارتباطات با گفتگو و تعامل سازنده اهمیت جایگاه روابط
عمومی ها را در رسیدن به اهداف سازمانی بررسی کنند. در نخستین جلسه هم اندیشی مدیران منتخب اتاق بازرگانی اصفهان، مسعود
گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان به صورت برخط، هادي نباتی نژاد مدیر روابط عمومی و امور بین
الملل شرکت فولادمبارکه، علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، بهنام ابراهیمی جانشین دبیرکل اتاق بازرگانی

 
اصفهان و احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان حضور داشتند. 

 
آشنایی و تعامل بیشتر؛ شاه کلید برگزاري نشست مدیران روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان 

مهدي شایسته فرد، مدیر حوزه ریاست و ارتباطات اتاق بازرگانی اصفهان هدف از تشکیل این نشست را آشنایی شرکت هاي مهم

 
صنعتی استان اصفهان در ارتباطی چهره به چهره دانست. 

وي افزود: برگزاري نشست هاي مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی اصفهان علاوه بر معرفی شرکت ها و آشنایی بیشتر با ظرفیت
هاي بخش خصوصی، می تواند به هم افزایی و تعامل بخش خصوصی در رسیدن به اهداف نسل سوم اتاق بازرگانی استان اصفهان

 
منتج شود. 

 
این نشست تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان که به صورت برخط در این نشست حضور داشت ضمن
تبریک هفته روابط عمومی و ارتباطات اظهار کرد: امیدوارم در ایجاد یک جامعه عالم و آگاه پیروز و موفق باشید؛ چراکه نقش
ارتباطات و روابط عمومی درون سازمانی و برون سازمانی در آگاهی رسانی به آحاد جامعه مهم است و این رسالت اثربخش و قابل

 
تاملی است. 

وي اضافه کرد: نقش روابط عمومی شرکت ها در راستاي نیل به آگاهی و دانش بشري است و در ارتباط و تعاملی دوجانبه با اتاق

 
بازرگانی استان اصفهان می توان به اهداف دوره نهم دست یافت و در رسیدن به اهداف اتاق نسل سوم کوشید. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي اصفهان گفت: نقش مدیران روابط عمومی عضو اتاق بازرگانی در توسعه جامعه
اقتصادي استان اصفهان و کشور موثر است و برگزاري این نشست ها منجر به ایجاد سازوکارهاي مطلوب در رسیدن به این مهم می

شود. 



وي افزود: نشست 40 مدیر روابط عمومی منتخب اتاق بازرگانی تاثیر بسزایی در اقتصاد استان و کشور خواهد داشت و در راستاي
تعامل بین بنگاهی و تاثیرگذاري بر ایجاد جریان هاي اقتصادي در کشور موثر است و ماحصل این نشست ها اتفاقات خوبی را براي

 
اقتصاد استان اصفهان رقم خواهد زد. 

 
فولاد مبارکه» همواره به دنبال تعامل و هم افزایی موثر با سازمانهاي دولتی و خصوصی است 

در ادامه، هادي نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه، در نشست صمیمانه مدیران منتخب روابط
عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد: در ابتدا تشکر ویژه اي از رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي
اصفهان دارم که در طول این سال ها همواره حامی رسانه و ارتباطات بودند و امیدوارم این نگاه ویژه و توجه خاص رئیس اتاق بازرگانی

 
اصفهان سرلوحه مدیران سازمانها قرار بگیرد؛ چرا که رسانه ها همواره در این زمینه با خلا حمایتی مواجه بوده اند. 

نباتی نژاد به انتقال تجربیات مدیریتی خود در روابط عمومی سازمانهاي مختلف پرداخت و گفت: کمبود نیروي انسانی متخصص در
روابط عمومی سازمان هاي دولتی و همچنین مباحث مالی همواره یکی از مسائل اساسی روابط عمومی هاي سازمانها است اما تجربه

 
بنده نشان می دهد که این موانع حل شدنی است. 

وي بیان کرد: اگرچه مسائل رایج نظیر کمبود نیروي انسانی و مباحث مالی در شرکت فولاد مبارکه پررنگ نیست اما متاسفانه در چند
ماه اخیر حواشی و سیاه نمایی درباره این شرکت ایجاد شده بود که در سه ماه گذشته سعی شد با اطلاع رسانی صحیح و حرفه اي

 
این موضوع مرتفع شود. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه به حضورش در روابط عمومی این شرکت اشاره کرد و افزود: شرکت فولاد
مبارکه با بیش از 20 هزار پرسنل یکی از شاخص ترین مجموعه هاي تولیدي کشور است و در سه ماه گذشته با بهره گیري از
ابزارهاي متنوع و نوین سعی کردیم ارتباط موثري با سایر بخش ها و حلقه هاي این زنجیره صنعتی و انتقال آن به جامعه داشته

 
باشیم. 

 
نگاه سنتی به روابط عمومی ها باید تغییر پیدا کند 

وي به دیدار اخیر با روابط عمومی شرکت ذوب آهن هم گریزي زد و گفت: ما در فولاد مبارکه همواره به دنبال تعامل سازنده و هم
افزایی موثر با سایر نهادها، سازمان ها و شرکت هاي صنعتی هستیم و از همین فرصت اعلام آمادگی می کنیم که نشست آتی در

 
شرکت فولاد مبارکه و طی بازدید از این واحد صنعتی باشد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه نگاه سنتی حاکم بر روابط عمومی را مورد نقد قرار داد و گفت: باید از مسائل
سنتی و رایج در روابط عمومی سازمان ها فاصله بگیریم و حتی در گذشته به دنبال تغییر عنوان روابط عمومی به ارتباطات بودم

 
چراکه شاید تغییرنام بتواند بر اهمیت کارکرد نوین روابط عمومی تاکید کند. 

 
باید شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی با تمرکز بر تولید تشکیل شود 

وي با اشاره به اینکه امروزه استفاده از روشهاي قدیمی دیگر پاسخگوي نیاز مخاطب هوشمند امروز نیست، افزود: تعامل سازنده با



رسانه ها، آموزش و تربیت خبرنگاران تخصصی صنعت در رسیدن به اهداف روابط عمومی سازمانهاي صنعتی موثر است. در سه ماه
گذشته رویکرد روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه تغییرات بنیادین به خود گرفته است که در جلسه آتی و پس از بازدید از این

 
مجموعه عظیم صنعتی خاطرنشان خواهم کرد. 

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شرکت فولادمبارکه در پایان با اشاره بر منویات مقام معظم رهبري بر موضوع «تولید» که در
شعار سال تاکید کردند، پیشنهاد داد: تشکیل شورایی از مدیران منتخب روابط عمومی شرکت هاي عضو اتاق بازرگانی با تمرکز بر

 
«تولید» می تواند اتفاقات مهمی در حوزه اطلاع رسانی و تقویت تولید واحدهاي صنعتی دراستان اصفهان را فراهم کند. 

 
بهبود کیفیت زندگی سرلوحه واحد توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان 

احسان شهیر، مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی، هم در این نشست به معرفی مجموعه واحد توسعه کسب و کار که به تازگی در
اتاقبازرگانی استان اصفهان راه اندازي شده است، پرداخت وگفت: چرایی انتخاب این واحد در این است که می تواند سیستم کسب و

 
کار را متحول کند. 

وي افزود: شعار واحد توسعه کسب و کار «مدیریت چرخه کسب و کار به جاي چرخ اقتصاد» است. چرا که خلق ارزش هاي جدید و
راهبردي بر اساس نیازها و توانمندي هاي ارائه شده نظیر ارزش آفرینی، ثروت آفرینی و کارآفرینی می تواند موتور محرکه بهبود

 
کیفیت زندگی شهروندان شود. 

مدیر توسعه کسب و کار اتاق بازرگانی تصریح کرد: خلق ارزش راهبرد بلندمدت، همه جانبه، متمرکز و متناسب با زمان و مکان براي

 
ذینفعان و نقش آفرینان زیست بوم اقتصادي از اهداف واحد مدیریت توسعه کسب و کار در اتاق بازرگانی استان اصفهان خواهد بود. 

وي اضافه کرد: مخاطب کلیدي این واحد، بنگاه هاي کوچک و متوسط است چراکه از چابکی، توانمندي، علاقه مندي و آمادگی

 
برخوردار هستند و می توانند در مسیر برندسازي سازمانی و توسعه ارتباطات سازمانی گام بردارند. 

شهیر مدیریت توسعه کسب و کار را با عبارت 1+9 معرفی کرد و گفت: مرکز توسعه تخصصی کسب و کار، مرکز جوانان کارآفرینی و
کسب و کارهاي نوپا، مرکز شتاب دهنده هاي صادرات، تجارت الکترونیک، تخصصی بازاریابی، مرکز آموز و توسعه سرمایه انسانی،
مرکز کارآفرینی و کسب و کار بانوان و خانواده، شوراي تعالی سازمانی، کانون مشاورین زیست بوم و خبرگزاري اقتصادي بخش هاي

 
مهم این واحد جدید در اتاق بازرگانی است. 

وي افزود: اتاق هاي بازرگانی دو نسل «لابی گري با حاکمیت» و «رونق اقتصادي کسب و کار» را پشت سر گذاشته است و امروز بر
نسل سوم که همانا «بهبود کیفیت زندگی» است؛ رسیده است و اتاق بازرگانی اصفهان هم با ایجاد مرکز توسعه تخصصی کسب و کار

 
در همین مسیر قرار گرفته است. 

 
ضرورت توسعه صنعت گردشگري دراصفهان 

علی کرباسی زاده، مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان هم در این نشست به ضرورت توسعه صنعت گردشگري در اصفهان
پرداخت و گفت: اگرچه صنعت گردشگري در سرفصل هاي اتاق هاي بازرگانی، تعریف نشده است؛ اما با توجه به اهمیت و جایگاه

 
استان اصفهان در صنعت گردشگري و صنایع دستی این موضوع در اتاق بازرگانی استان اصفهان مورد اهمیت قرار گرفته است. 



«esfahanuntold.com» وي افزود: اتاق بازرگانی در قالب نسل دوم و سوم به موضوع گردشگري وارد شده است و با ایجاد سایت
داستان هاي ناگفته از اصفهان را روایت می کند چراکه اصفهان با القابی نظیر «پایتخت صنایع دستی دنیا» می تواند رتبه جذب

 
گردشگر خارجی را ارتقاء بخشد. 

کرباسی زاده گفت: این مجموعه قصه هاي ناگفته اصفهان در 60 ثانیه روایت می شود که از 4 سال گذشته تاکنون گردآوري شده و از

 
زبان نخبگان، هنرمندان و فرهیختگان شهر بیان می شود و در اختیار عموم مردم و گردشگران قرار می گیرد. 

 
روابط عمومی؛ مدیریت چرخه اطلاعات 

وي به نقش و جایگاه ارتباطات و روابط عمومی هم اشاره اي کرد و گفت: شاید تعریف جامع ومانع از روابط عمومی «مدیریت چرخه
اطلاعات» باشد؛ چراکه نباید در دوران پساکرونا و پساتحریم فرصت سوزي کرد و نیاز است که متناسب با شرایط روز و با تکیه بر این

 
تعریف وضعیت اقتصادي جامعه را رونق بخشید. 

مشاور عالی رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تاکید کرد: با «مدیریت چرخه اطلاعات» و اطلاع رسانی توام با امیدآفرینی می توان زمینه

 
رونق اقتصادي کلانشهر اصفهان را فراهم کرد که براي نیل به این هدف، جایگاه روابط عمومی حائز اهمیت می شود. 

گفتنی است در نشست صمیمانه مدیران روابط عمومی منتخب شرکت عضو اتاق بازرگانی، 40 مدیر روابط عمومی منتخب صنایع
اصفهان عضو اتاق بازرگانی استان اصفهان، ضمن معرفی سازمان مربوطه، نقطه نظرات خود را با محوریت جایگاه و اهمیت ارتباطات و
روابط عمومی و ضرورت تعامل بیشتر مدیران روابط عمومی را یادآور شدند و میزبانی شرکت فولاد مبارکه را براي برگزاري نشست

دوم مدیران روابط عمومی به فال نیک گرفتند.



مهارت آموزي نیاز اساسی کشور است

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1400/03/09

خادمی، با اشاره به اهمیت مهارت آموزي، اظهار داشت: تربیت نیروي انسانی متخصص با فراهم آوردن تجهیزات و منابع میسر
می شود.

به گزارش جوان از لرستان، سید موسی خادمی، امروز(9 خرداد) در دیدار با رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور و
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با دکتر خادمی استاندار لرستان دیدار، اظهار داشت: مهارت آموزي نقش مهمی در رفع دغدغه

 
هاي حوزه اشتغال دارد. 

استاندار لرستان اظهار داشت: جذب منابع براي تجهیز فنی و حرفه اي استان از اقدامات خوبی بود که با پیگیري رئیس سازمان فنی و

 
حرفه اي کشور محقق شد . 

وي با اشاره به اینکه تجهیز آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي از ضروریات مهارت آموزي دانش آموزان مقاطع هنرستان است، بیان کرد:
امروزه مهارت آموزي به ویژه براي دانش آموزان و دانشجویان از نیازهاي اساسی کشور است که باید با تأمین منابع و تجهیز کارگاه ها

 
در مراکز آموزشی به خوبی به آن پرداخته شود . 

خادمی تصریح کرد: در تمامی سطوح اداري باید به تناسب مدارك تحصیلی، آموزش نیروهاي کار نیز ارتقاء یابد تا در زمینه پیشبرد

 
اهداف سازمانی موثرتر واقع شود. 

استاندار لرستان افزود: با یک نگاه فرا سازمانی می توان پایه هاي آموزش نیروي کار را به گونه اي بنا نهاد که تا سالها در زمینه تربیت

 
افراد متخصص مشکلی وجود نداشته باشد. 

خادمی تاکید کرد: در لرستان با توجه به شرایط خاص بیکاري نیازمند یک نگاه ویژه در بحث مهارت آموزي و کارآفرینی هستیم زیرا

 
یکی از ریشه هاي اصلی بیکاري در استان نبود مهارت کافی است . 

وي ادامه داد: امیدواریم اقدامات سازمان فنی و حرفه اي کشور در استان به زودي اثرات خود را نمایان کند و در بحث تولید شغل به

 
عنوان یک اهرم کمکی شاهد اثرات آن در جامعه باشیم. 

استاندار لرستان با بیان اینکه هر جا که از یک بانو به عنوان مسئول استفاده شده به نحو احسن عملکرد خود را به اجرا گذاشته است،
گفت: عملکرد خوب زنان در مسندهاي دولتی موجب خواهد شد اعتماد به بانوان براي قبول مسئولیت هاي مهم در جامعه افزایش

 
یابد و این قشر علاوه بر مسئولیت اجتماعی خود در دیگر صحنه هاي کشور نیز انجام وظیفه کنند. 

گفتنی است، استاندار لرستان در این دیدار با تقدیر از زحمات «محمدرضا آذرخش» مدیر کل اسبق فنی و حرفه اي استان، براي«
میترا ابراهیمی» مدیر کل فنی و حرفه اي استان لرستان آرزوي توفیق و سربلندي کرد.



از بازي در سپید رود رشت تا رتبه برتر کنکور/ از مدیر عاملی هلدینگ صنعت

برق و انرژي تا کارآفرینی براي 130 جوان رشتی

منبع: نداي گیلانشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش نداي گیلان رشت، مهندس محمد آرتامهر در گفتگو با خبرنگار ما بیان داشت: متولد سال 1360 در محله پل عراق
رشت هستم که دوران دانش آموزي خودم را در مدارس شهید نجفی و شهید بهشتی رشت گذراندم و  در سال 79 با یکی از

رتبه هاي برتر کنکور در رشته عمران وارد دانشگاه شدم (...) نوشته از بازي در سپید رود ...

با وجود این که پیشنهادات خوبی از دیگر استان ها داشتم
به دلیل علاقه به زادگاه خودم سعی کردم در این شهر به
کارآفرینی خود ادامه دهم و براي همین سعی کردم
مجموعه خصوصی خودم شرکت تجارت پارس الکترونیک

 
را گسترش دهم. 

به گزارش نداي گیلان رشت، مهندس محمد آرتامهر در
گفتگو با خبرنگار ما بیان داشت: متولد سال 1360 در
محله پل عراق رشت هستم که دوران دانش آموزي خودم
را در مدارس شهید نجفی و شهید بهشتی رشت گذراندم

و  در سال 79 با یکی از رتبه هاي برتر کنکور در رشته عمران وارد دانشگاه شدم . همچنین  سابقه بازي فوتبال در تیم هاي نوجوانان
و جوانان سپیدرود را دارم. پس از فارغ التحصیلی با توجه به بورسی که از وزارت نیرو دریافت کردم، سه سال در واحد بحران هاي
طبیعی در صنعت وزارت نیرو مشغول بودم. سال 88 مجموعه خصوصی خودم را با 5 پرسنل در خیابان لاکانی رشت تاسیس کردم که
این شرکت در حوزه خدمات بانکی فعال بوده و در حال حاضر با بیش از صد و بیست پرسنل با 22 بانک مشغول خدمات رسانی است.
در سال 92 به عنوان مشاور شرکت سرمایه گذاري غدیر در حوزه برق و انرژي مشغول فعالیت شدم و در سال 93 نیز به عنوان
مدیرعامل هولدینگ برق و انرژي سازمان تامین اجتماعی نیروهاي مسلح در حوزه انرژي ادامه فعالیت دادم. در سال 95 به شرکت
سرمایه گذاري تامین اجتماعی پیوستم و به عنوان معاون بازرگانی شرکت صنعتی لطیف منصوب شدم. در تجربه اي که در شرکت
سرمایه گذاري تامین اجتماعی داشتم شرکت چوب و کاغذ ایران (چوکا) به دلیل قرابتش به محل زندگی ام من را جذب کرد و در آن

 
جا به عنوان معاون بازرگانی مشغول به کار شدم. 

من همیشه علاقه مند بودم که در این استان فعالیت هایی را داشته باشم که جمعی از جوانان استان مان بتوانند مشغول به کار شوند.
با وجود این که پیشنهادات خوبی از دیگر استان ها داشتم به دلیل علاقه به زادگاه خودم سعی کردم در این شهر به کارآفرینی خود
ادامه دهم و براي همین سعی کردم مجموعه خصوصی خودم شرکت تجارت پارس الکترونیک را گسترش دهم و خوشحالم

که کارکنان نسبتا زیادي در این مجموعه فعالیت می کنند.



هدف گذاري ایجاد 200 هکتار گلخان هدر خراسان شمالی طی برنامه ششم و

افق 1404

منبع: ایاناشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1400/03/09

رییس سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: ایجاد 200 هکتار گلخانه طی برنامه ششم وافق 1404 در استان هدف

 
گذاري شده است. 

به گزارش خبرنگار ایانا در خراسان شمالی، عبداله یوسفی رییس
سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی افزود: با فعال سازي
ستاد توسعه گلخانه در استان و شهرستان ها ،اجراي برنامه هاي
آموزشی ترویجی و حذف استعلامات غیر ضروري، تسهیل فرآیند
صدور مجوزها ، تامین تسهیلات و ... در سال 1399 تعداد 135
مجوز تاسیس در سطح 98.3 هکتار صادر و تعداد 151 طرح
احداث گلخانه با سطح 49 هکتار جهت اخذ تسهیلات به بانک
هاي کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید معرفی شده است که

 
38 طرح با سطح 10 هکتار انعقاد قرارداد شده است . 

 
وي خاطر نشان کرد: همچنین تعداد 47 واحد گلخانه اي با سطح 10.5 هکتار به بهره برداري رسیده است . 

یوسفی گفت: طی چند سال اخیر توسعه کشت هاي گلخانه اي مورد اقبال بهره برداران قرار گرفته و روند افزایشی داشته به طوري که

 
سطح گلخانه هاي در حال بهره برداري و ساخت استان از 10 هکتار در سال 1392 به 76.8 هکتار رسیده است . 

وي افزود: استان خراسان شمالی از نظر سطح کشت در سال 1392 جایگاه 29 کشور را داشته که در سال گذشته به رتبه 21 در

 
سطح و 17 در تولید ارتقاء یافته است. 

یوسفی با اشاره به اینکه در حال حاضر از محل منابع داخلی بانک با سود ترجیحی امکان پرداخت تسهیلات میسر است، بیان کرد: در
گلخانه هاي استان محصولات متنوعی نظیر گوجه فرنگی، خیار،سبزي ریحان،گیاهان گلدانی و گل هاي شاخه بریده (نظیر لسیانتوس

 
،شب بو)، آلوورا، کاکتوس، نشاء گیاهان دارویی و زراعی ، قلمه گل محمدي ،نهال پسته و ... تولید می شود. 

رییس سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: درحال حاضر مجتمع گلخانه اي امام رضا(ع) در شهرستان مانه و سملقان در سه
فاز با مساحت 115 هکتار و 60 قطعه احداث شده است که از 40 قطعه فاز اول و دوم آن 30 قطعه واگذارشده و فاز سوم زیرساخت
ها تکمیل و در حال واگذاري است و در حال حاضر 25 قطعه با سطح 15 هکتار در حال ساخت و اجرا است که 2 واحد با مساحت

 
1.3 هکتار به بهره برداري رسیده است. 



وي افزود: همچنین مجتمع گلخانه اي 100 هکتاري دوین شیروان با سرمایه گذاري موسسه ملل در کارگروه استانی و ملی تصویب و

 
فاز اول آن با سطح 20 هکتار براي دریافت تسهیلات به بانک کشاورزي معرفی و در مراحل تکمیل پرونده است. 

یوسفی اضافه کرد: شهرك گلخانه اي ساري گل شهرستان اسفراین با مساحت 50 هکتار نیز در مرحله تامین زیر ساخت می باشد .



مدرسه هوش مصنوعی تاسیس می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1400/03/09

مدرسه هوش مصنوعی با همکاري دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی در قالب انستیتو تکنولوژي و بر اساس نیاز
کشور ایجاد خواهد شد.

عکس دریافتی است به گزارش ایسنا، آیین امضاي
تفاهمنامه میان دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاي
جمیلی با حضور دکتر دهقانی فیروزآبادي معاون تحقیقات،
فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی، مهندس ابراهیم
جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی، دکتر
علی رئیس پور مدیرکل اداره ایجاد توسعه آموزش هاي
فناوري و خلاقیت، دکتر قباد بهزادي پور مدیرکل اداره
کارآفرینی و مراکز رشد، مهندس عسکري غلامزاده
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوري غیردولتی، دکتر
عبداالله محمدي مدیر کل آزمایشگاه ها و مراکز تحقیقاتی

دانشگاه آزاد اسلامی، دکتر لاله ملک نیا مدیرکل کانون هاي دانشگاه، صنعت و جامعه و دکتر محمد نریمانی راد مدیر کل پشتیبانی و
تامین منابع در پژوهشگاه و شبکه آزمایشگاهی دانشگاه آزاد عصر امروز 9 خردادماه در سالن کنفرانس معاونت تحقیقات، فناوري و

 
نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

 
بیش از 40 هزار مترمربع فضاي دانشگاه را به زیرساخت شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم 

دکتر دهقانی فیروزآبادي، معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در این جلسه ارزش کار اقتصادي و رزق حلال را در
دین مبین اسلام یادآور شد و خاطرنشان کرد: در دین اسلام در خصوص ارزش کار اقتصادي و کسب حلال مطالب بسیاري وجود دارد

 
و تاکید شده عبادت 10 جزء دارد که 9 جزء آن کسب حلال است. 

وي افزود: با این حال از گذشته امورات خیریه صرفا به مناسک پرداخته و شکل صدقه داشته، مثل ساخت بیمارستان و مسجد و...
البته این کار ارزشمند است، اما در دنیا مفهوم خیریه بسیار گسترده است. به طور مثال دانشگاه معتبري همچون استنفورد کاملا بر
مبناي خیریه و موقوفات مردم ایجاد و اداره می شود و همین چندماه قبل بود که اعلام شد این دانشگاه دیگر برنامه اي براي پذیرش

 
اعانه ندارد. 

دکتر دهقانی فیروزآبادي با بیان اینکه زنجیره کار عام المنفعه باید با ورود جریان حامی حوزه فناوري و اقتصاد دانش بنیان تکمیل
شود، به تجربه مهندس جمیلی رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی در حوزه صنعت اشاره کرد و گفت: تجربه ایشان در زمینه

 
پیشبرد اهداف تفاهمنامه کمک شایان توجهی خواهد کرد. 



وي افزود: 90 درصد از هزینه ها و مدیریت جنگ بر دوش آحاد مردم بود و امروز نیز در جنگ اقتصادي و ایجاد اشتغال این مردم

 
هستند که باید وارد میدان شوند. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به همزمانی حضور در دانشگاه آزاد با آغاز به کار فعالیت معاونت
تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد در دوسال و یکماه گذشته، گفت: با وجود اینکه استاد دانشگاه شریف هستم و سال هاي سال
در این دانشگاه تدریس می کنم، اما طی این مدت کوتاه حضور در دانشگاه آزاد اساتید و چهره هاي بسیار فرهیخته اي در سطح
دانشگاه مشاهده کرده ام که با ذهنیت پیشین من بسیار متفاوت بود. تفاوت اساتید دانشگاه هاي دولتی با آزاد در این است که اساتید
دانشگاه هاي دولتی تدریس را مسلطند، اما در اندیشه ایجاد و راه اندازي کسب و کار هستند، اما اساتید دانشگاه آزاد ایجاد شغل را بلد
هستند، اما می خواهند استاد دانشگاه شوند. اساسا در دانشگاه آزاد جو کسب و کار و اشتغال بسیار گسترده است و این دانشگاه ازین

 
حیث ظرفیت فوق العاده اي دارد. 

دکتر دهقانی فیروزآبادي با اشاره به تجهیزات و 20 میلیون مترمربع زیربناي دانشگاه آزاد و همچنین 170 هزار تجهیز آزمایشگاهی
"هاي تک" این دانشگاه یادآور شد: ما توسعه و اشتغال را عین عبادت می دانیم و امیدواریم با هماوري ظرفیت هاي سخت افزاري
دانشگاه و پتانسیل فراوان دانشجویان و کمک افرادي که به تامین سرمایه و مشارکت در ریسک کمک کنند، اکوسیستم را راه بیندازیم

 
تا خروجی آن عملیات شود. 

وي به چابکی معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی اشاره کرد و گفت: این معاونت مجموعا 20 تا 25 نفر نیرو دارد
و امروز کاملا چابک، عملیاتی و خروجی محور پیش رفته است. ما فقط در تهران بیش از 40 هزار مترمربع دانشگاه را به زیرساخت و
فضاي شرکت هاي دانش بنیان تبدیل کرده ایم. امیدواریم با حضور بنیاد نیکوکاري جمیلی این مهم شتاب گیرد و بنیاد نیز از حیث

 
عزت منتفع شود. 

دکتر دهقانی فیروزآبادي در پایان تصریح کرد: ما طرح "پایش" را پایلوت آغاز کردیم و امسال نیز این طرح ادامه دارد. فقط در سال
گذشته 300 دانشجوي ما بورس صنایع مختلف استان اصفهان شدند. قطعا مجموعه صنایع می تواند یکی از گزینه هاي همکاري

 
باشد. 

 
بورسیه و استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد/ تاسیس مدرسه هوش مصنوعی 

مهندس جمیلی نیز در این جلسه گفت: حرکت جدیدي در کشور آغاز شده که نیکوکاري در عرصه علم و دانش است. این مهم

 
مرهون اساتیدي چون دکتر دهقانی فیروزآبادي است که حامی علم و دانشجو است. 

وي با تاکید براینکه بنیاد نیکوکاري جمیلی با هدف اثرگذاري گام در مسیر همکاري با دانشگاه آزاد برداشته است، خاطرنشان کرد: ما
آماده ایم به دانشجویانی که براساس نیازهاي روز کشور اقدام به نگارش پایان نامه و یا راه اندازي کسب و کار کنند، کمک هاي لازم را

 
به عمل آوریم. 

وي به برگزاري جشنواره بنیاد جمیلی نیز اشاره کرد و ادامه داد: این جشنواره مورد تایید دانشگاه شریف و دانشگاه شهید بهشتی

 
است. ما قصد داریم در این جشنواره از دانش دانشگاه آزاد نیز بهره بگیریم تا کار مشترك و تیمی را به دانشجویان آموزش دهیم. 

 
مهندس جمیلی افزود: ما به دنبال همکاري مستمر با دانشگاه آزاد اسلامی و اجراي بند به بند تفاهمنامه هستیم. 



رئیس هیئت امناي بنیاد نیکوکاري جمیلی از بورسیه و سپس استخدام دانشجویان مستعد دانشگاه آزاد اسلامی سخن گفت و تصریح
کرد: ما جزو معدود بنیادهاي نیکوکاري هستیم که ریالی از شخص یا ارگانی هدیه قبول نمی کنیم. قطع به یقین ورود دانشجویان

 
موفقیت ما و خود ایشان را در پی خواهد داشت و در نهایت خروجی آن معرفی محصول به این سرزمین است. 

مهندس جمیلی در پایان از همکاري دانشگاه آزاد اسلامی و بنیاد نیکوکاري جمیلی در راستاي راه اندازي مدرسه هوش مصنوعی خبر
داد و گفت: این مدرسه در قالب انستیتو تکنولوژي خواهد بود و بر اساس نیاز کشور ایجاد خواهد شد و در این مسیر نیازمند کمک

 
تمامی واحدهاي دانشگاه آزاد هستیم. 

انتهاي پیام



دستگاه ها نگاه ویژه اي به اشتغال فرزندان ایثارگران داشته باشند

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مازندران پس از بازدید از آکادمی تخصصی مدیریت و کارآفرینی ایران مدیر گفت:
...

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مازندران پس از بازدید از آکادمی تخصصی مدیریت و کارآفرینی ایران مدیر گفت:

 
نگاه دستگاه ها به اشتغال فرزندان ایثارگران باید ویژه باشد. 

به گزارش شهید نیوز به نقل از «ایثار»، حجت الاسلام جواد
یوسف پور در بازدید از آکادمی تخصصی مدیریت و کارآفرینی
ایران مدیر گفت: امید است با تعامل دو طرفه و متقابل بتوانیم
جامعه ایثارگري و فرزندان معزز شاهد و ایثارگر را به این سمت
خوداشتغالی سوق دهیم و گامی موثر در جهت رفع معضل

 
بیکاري آنان برداریم. 

وي افزود: با این نگاه در صدد هستیم وضعیت اشتغال فرزندان
شاهد و ابثارگر را بهبود ببخشیده و تلاش می کنیم به نقطه اي
برسیم که موانع اشتغال این قشر معزز را کاهش داده تا آرامش

 
نسبی به ایثارگران برگردد. 

مدیرکل بنیاد مازندران تصریح کرد: براي رفع مشکل اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر بدنبال راهکار هستیم تا بهترین راه را براي آینده

 
شغلی آنان اتخاذ کنیم. 

وي با تأکید بر ورود جدي دستگاه ها در جهت حل مشکل ایثارگران عنوان کرد: فرزندان شاهد و ایثارگر باید ویژه دیده شوند چرا که

 
این عزیزان میراث دارانی دلسوز براي نظام و کشور هستند. 

حجت الاسلام یوسف پور گفت: آموزش افراد براي کارآفرینی، خود اشتغالی، استعدادیابی و مهارت آموزي، مشاوره و آموزش اشتعال

 
زایی پایدار از جمله مسائلی بود که در این بازدید مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت. 

گفتنی است مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران پیش از این بازدید، در محل کار خود با 26 ایثارگر دیدار و به بررسی
مشکلات آنان پرداخت.



کیفی سازي سمن ها در دستور کار قراردارد

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1400/03/09

 
 

جمال لطیفی در حمع سازمان هاي مردم نهاد جوانان بهار گفت: سازمان هاي مردم نهاد به سمت کیفی سازي اهداف و برنامه ها

 
پیش بروند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان و به نقل از بهار، نشست هم اندیشی سازمان هاي مردم نهاد جوانان

 
شهرستان بهار با لطیفی سرپرست معاونت امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان برگزار شد. 

در ابتداي این نشست ریئیس اداره ورزش و جوانان شهرستان بهار به بیان گزارشی از عملکرد حوزه سمن ها بهار پرداخت و افزود: در

 
حال حاضر 4 سازمان مردم نهاد در شهرستان بهار فعالیت می کنند و چندین فرد دیگر نیز درخواست تاسیس داده اند. 

وي گفت: سازمانهاي مردم نهاد حسب وظیفه ذاتی به نحو مطلوب خدمات بهینه اي ارائه می دهند اما باتوجه به ظرفیت و پتانسیل

 
هاي شناخته شده نیازمند توجه و حمایت جدي دستگاههاي اجرایی هستند . 

 
صفی زاده تصریح کرد: ایجاد و راه اندازي خانه سازمانهاي مردم نهاد به عنوان مرکز ثقل و هماهنگ کننده فعالیتها ضروري است . 

در ادامه سرپرست معاونت امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان با تأکید بر اینکه باید درك درستی از فعالیت سازمان هاي مردم نهاد
در جامعه داشته باشیم، افزود: رسیدن به این درك درست و عمق بخشیدن به فعالیت هایی که توسط سمن ها انجام می شود، در

 
کاهش آسیب هاي اجتماعی خود را نشان خواهد داد. 

وي با بیان اینکه توجه به کیفیت سمن هاي مردم نهاد در دستور کار قرار دارد، افزود: اگر کمی به گذشته نگاه کنیم، خواهیم دید که

 
رشد کمی سمن ها قابل قبول بوده و اینک زمان رشد کیفی این تشکل ها فرارسیده است. 

جمال لطیفی با بیان اینکه اشتغال جوانان همواره دغدغه ماست، گفت: تسهیلات فراگیر و اشتغالزایی برمبناي مدل محرك توسعه که

 
در استان طراحی شده با همکاري صندوق کارآفرینی امید به جوانان جهت اشتغالزایی اعطا می شود. 

وي با تاکید بر برون سپاري برنامه ها به سازمان هاي مردم نهاد گفت: مسئولان به واگذاري برنامه ها و طرح ها به سمن ها توجه

 
جدي داشته باشند و از ظرفیت بالقوه سمن ها استفاده کنند. 

وي فعالیت تشکل ها را در رشد و پیشرفت کشور در عرصه هاي اجتماعی بسیار تاثیرگذار دانست و افزود: نباید سازمان هاي مردم

 
نهاد متکی به دولت و نهاد خاصی باشند و باید به دنبال نقش آفرینی خود در جامعه باشند. 

گفتنی است در این نشست دبیران سازمان هاي مردم نهاد بهار و کارشناسان حوزه جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان به بیان

 
نظرات و دیدگاههاي خود پرداختند. 



https://news.msy.gov.ir/news/2118193.htm  :لینک کوتاه



فرودگاه امام خمینی (ره) اولین فرودگاه بین المللی ایران با قابلیت ترانزیت

خواهد بود

منبع: وزارت راه و شهرسازيشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر راه و شهرسازي گفت: با احداث ترمینال 2 فرودگاه امام خمینی (ره)، این مجموعه به اولین فرودگاه بین المللی ایران با
قابلیت ترانزیت تبدیل خواهد شد.

 
 

فرودگاه امام خمینی (ره) اولین فرودگاه بین المللی ایران با قابلیت ترانزیت خواهد بود وزیر راه و شهرسازي گفت: با احداث ترمینال 2

 
فرودگاه امام خمینی (ره)، این مجموعه به اولین فرودگاه بین المللی ایران با قابلیت ترانزیت تبدیل خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازي در مراسم امضاي تفاهم نامه پروژه تأمین
مالی، طراحی، ساخت، راه اندازي، بهره برداري و انتقال فاز اول پایانه مسافري شماره 2 فرودگاه امام خمینی (ره) با بیان اینکه توسعه
یک فرودگاه بین المللی مناسب در ایران باید 20 سال پیش آغاز می شد، گفت: با احداث ترمینال جدید، فرودگاه امام خمینی (ره)

 
اولین فرودگاه بین المللی ایران با قابلیت ترانزیت خواهد شد. 

وي با اشاره به ظرفیت 500 میلیون مسافري غرب آسیا در حوزه هوانوردي، ادامه داد: ظرفیت 100 میلیون مسافر در سال که براي
فرودگاه امام خمینی (ره) پیش بینی شده است، یک ظرفیت حداقلی و معقول است که بتوانیم در این نقطه اي که در دنیا واقع
شدیم، تقاضاهایی که فعال و بالقوه یا بالفعل است را با ایجاد جذابیت به سمت خود جذب کنیم و با جذب این تقاضاها رونق هوانوردي

 
را در کشور به وجود بیاوریم. 

اسلامی افزود: کشورهاي همسایه ما با وجود اینکه مزیت نداشتند، در افزایش ظرفیت فرودگاهی سرمایه گذاري کردند و امروز سهم

 
قابل ملاحظه اي را به خود تخصیص دادند. ما نیز باید به این غفلت خاتمه دهیم. 

این عضو کابینه تدبیر و امید با بیان اینکه پیوسته در طول یک سال و نیم گذشته براي جذب سرمایه در فرودگاه امام خمینی (ره)
تلاش کردیم،گفت: وقت ما را کسانی که تامین مالی خارجی را پیگیري می کردند، گرفتند. وعده هاي زیادي داده شد که در نهایت
محقق نشد. در نهایت باور قلبی خود را دنبال کردیم که به ظرفیت داخلی توجه کنیم. امروز ما تفاهم نامه را امضا کردیم تا سایر موارد



 
نیز به سرعت انجام شود و ما شاهد شکل گیري این پروژه در یک بازه زمانی 48 ماهه باشیم. 

وي ادامه داد: مدت زمانی نیز طی شد براي اینکه طرح پختگی داشته باشد و استانداردهاي روز دنیا در آن دیده شود. از طریق مسابقه

 
بین المللی نیز طرح هاي معماري برتر توسط هیات داوران انتخاب شده که امروز آن ها را ملاك عمل قرار می دهیم. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: هوانوردي تاثیرات گسترده اي را براي پیشرفت هر کشور و ملتی ایجاد کند. هوانوردي و به صورت کلی
هوافضا امروز یکی از کشنده هاي علم و فناوري و نماد پیشرفت ملت ها است. ما در جمهوري اسلامی ایران در ابعاد گوناگون ظرفیت

 
هاي انسانی، دانشی، فناوري و صنعتی متنوع و قابل ملاحظه اي داریم. 

وي افزود: ما باید بتوانیم ظرفیت ها را فعال کنیم و ایجاد تقاضا کنیم که چرخه تولید علم و فناوري و تولیدات دانش بنیان و صنعتی
در این حوزه پایداري داشته باشد و مستقل بتواند ارزش آفرینی کند. این بخش باید به قدري جذابیت و فرصت ایجاد کند و که ما
نیروهاي دانشی و ارزشی خود را در درون کشور نگاه داریم و با کاري که آن ها انجام می دهند، سهم خود از بازارهاي جهانی بگیریم.
نه اینکه غلفت کنیم، ظرفیت سازي نکنیم و شغل دانش بنیان و هاي تک براي فرزندان این مرز و بوم بوجود نیاوریم و آن ها مجبور

 
شوند به خاطر ظرفیت دانشی که دارند در سایر کشورها اشتغال داشته باشند. 

اسلامی با اشاره به وجود مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در جوار فرودگاه امام خمینی (ره) گفت: روز چهارشنبه هیات دولت وضعیت
سهمیه تجاري منطقه آزاد را تصویب کرد و از امروز این منطقه می تواند به عنوان منطقه آزاد فعالیت کند. به این ترتیب امیدواریم

 
یک هاب قدرتمند اقتصادي حول محور فعالیت هوانوردي در شهر فرودگاهی امام خمینی (ره) شکل بگیرد. 

 
تصاویر 



آغاز واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد از هفته جاري+ جزییات

منبع: پارسینهشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1400/03/09

اوحدي درباره جزئیات واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد به بالا و آخرین وضعیت استخدامی فرزندان شهدا و
جانبازان توضیحاتی داد.

سعید اوحدي، معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اظهار کرد: در تفاهم نامه هایی که با 30 استان انجام

 
شده است، شاهد اتفاقات خوبی بوده ایم. 

وي افزود: دولت مکلف است تمام فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70٪ را به استخدام خودش درآورد. در همین خصوص، رئیس

 
جمهور دستور داده اند تا پایان دولت فعلی، 16000 نفر از افراد واجد شرایط، در دولت استخدام شوند. 

سعید اوحدي تصریح کرد: 12 تیر امسال، آزمون استخدامی فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد برگزار می شود. شرکت
کنندگان، سه انتخاب دارند و در یکی از انتخاب هایشان حتما استخدام خواهند شد؛ بنابراین تمام کسانی که در این آزمون شرکت

 
می کنند. به استخدام دولت در می آیند. 

وي عنوان کرد: این مرحله اول آزمون است و ما پیگیر آزمون بعدي براي کسانی هستیم که امسال از دانشگاه فارغ التحصیل می

 
شوند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: اشتغال، حق این افراد است. وعده جدي می دهیم که پس از برگزاري این آزمون، پیگیر

 
ظرفیت هاي جدید براي آزمون هاي بعدي نیز باشیم. 

 
اوحدي خاطر نشان کرد: بیش از 9 هزار نفر از فرزندان شهدا و جانبازان، جز نخبگان، سرآمدان و پیشتازان هستند. 

معاون رئیس جمهور در خصوص واکسیناسیون انجام شده اظهار کرد: واکسیناسیون جانبازان قطع نخاعی 70٪ به بالا، 100 درصد
انجام شده است. اگر فردي داراي این شرایط است، اما هنوز واکسن خود را دریافت نکرده است، به بنیاد شهید شهر محل زندگی خود

 
مراجعه کند. 

 
وي افزود: مرحله بعد، واکسیناسیون جانبازان شیمیایی 25 درصد به بالا است که از این هفته آغاز خواهد شد. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در خصوص آمار هاي مربوط به کرونا گفت: حدود 8 هزار نفر از افراد جامعه ایثارگري به کرونا

 
مبتلا شدند، که از میان آن ها 14 هزار نفر در بیمارستان ها بستري شدند. 

اوحدي تصریح کرد: 2200 نفر فوتی کرونایی داشته ایم که از میانگین آمار کل کشور، پایین تر است.



نیروگاه نوشهر ؛ حکایت احیاي یک طرح فراموش شده

منبع: ایرناشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1400/03/09

نوشهر- ایرنا - نیروگاه سیکل ترکیبی 460 مگاواتی کاسپین نوشهر از جمله طرح هاي ملی نیمه تمام در مازندران است که
پس از 14 سال رهایی و فراموشی با تدبیر تنش زدایی بین المللی احیاء شد تا این روزها در اوج بار سنگین مصرف انرژي در

تامین برق مطمئن و پایدار براي بخشی از کشور نقش آفرینی کند.

 نوشهر- ایرنا - نیروگاه سیکل ترکیبی 460 مگاواتی
کاسپین نوشهر از جمله طرح هاي ملی نیمه تمام در مازندران است که پس از 14 سال رهایی و فراموشی با تدبیر تنش زدایی بین

 
المللی احیاء شد تا این روزها در اوج بار سنگین مصرف انرژي در تامین برق مطمئن و پایدار براي بخشی از کشور نقش آفرینی کند. 

به گزارش ایرنا ، کار ساخت این نیروگاه سال 1386 با پیش بینی اعتباري کاغذي بالغ بر 220 میلیون یورو از محل صندوق توسعه

 
ملی با مشارکت بخش خصوصی در زمینی به گستره حدود هشت هکتار در ضلع جنوبی کمربندي نوشهر آغاز شد. 

هدف از ساخت این طرح ملی افزایش ظرفیت تولید انرژي ، ایجاد بستر اشتغال ، تامین بخشی از تقاضاي شبکه سراسري برق ، کمک
به افزایش پایداري شبکه ، بهبود ولتاژ ، تشویق ، حمایت و جذب سرمایه گذاري غیردولتی در بخش نیروگاهی و پاسخ به نیاز
روزافزون مصرف برق ناشی از گسترش صنایع ، توسعه کشاورزي و مصارف عمومی و خانگی اعلام و براي اتمام آن زمانبندي سه ساله

 
تعیین شده شده بود. 

اگر چه ساخت ابنیه نیروگاه پس از کلنگ زنی قرار بود با سرعت پیش بینی شده در برنامه زمان بندي به جلو برود ، ولی اندك زمانی
پس از شروع کار همه تلاش ها براي تامین تجهیزات به دیوار سخت تحریم هاي ظالمانه ناشی از ممنوعیت ورود تجهیزات نیروگاهی
برخورد تا کلنگ این طرح ملی از داخل خاك بیرون نیاید و به مرور زمان در میان صدها طرح نیمه تمام دیگري که در مازندران از

 
گذشته به یادگار مانده بود ، گم شود. 

فراموشی این طرح تا سال 95 ادامه یافت تا این که برنامه جامع اقدام مشترك با نام اختصاري « برجام » میان جمهوري اسلامی و
طرف هاي خارجی به امضاء رسید و فروپاشی دیوار تحریم ها شروع شد. از آن پس بود که احیاي این نیروگاه در دستور کار قرار



گرفت و تامین تجهیزات فنی و مهندسی از خارج و واردات آن به یک اولویت مهم تبدیل شد. در همان سال وزیر وقت نیرو و استاندار
مازندران از محل اجراي طرح بازدید کردند و دستور شروع دوباره کار با نگاه اولویتی دولت براي خرید و تامین تجهیزات استارت

 
دوباره خورد. 

یکی از اقدامات صورت گرفته پس از بازدید وزیر وقت از محل نیروگاه نوشهر در آن زمان ، تزریق 175 میلیون یورو با حمایت دولت از

 
محل صندوق توسعه ملی بود که باعث شروع مجدد عملیات اجرایی این طرح و باز شدن راه خرید و ورود تجهیزات شد. 

با تزریق این اعتبارات و همچنین خرید و انتقال تجهیزات نیروگاهی از کشور ایتالیا که تا قبل از سال 1395 به خاطر تحریم هاي
ظالمانه میسر نبود ، کار سرعت گرفت . یکی از تدابیر به کار رفته در احیاي طرح هایی مانند نیروگاه نوشهر در کشور پس از امضاي
برجام ، اولویت بندي درست و اصولی مسئولان و دستگاه هاي ذیربط بود تا بتوانند از فرصت طلایی امضاي برجام و فروریختن دیوار
بلند تحریم هاي ظالمانه بیشترین و موثرترین بهره گیري در کوتاه ترین زمان گرفته شود. خرید تجهیزات نیروگاه نوشهر از کشور
ایتالیا در کوتاه ترین زمان با تامین ارز مورد نیاز از یک سو و بارگیري آن در کشتی و وارد کردن آن به داخل کشور از طریق دریاي
سیاه و دریاي خزر و تخلیه در بندر نوشهر ، برنامه حساب شده اي بود که توانست طرح در حال احتضار ملی را در کوتاه ترین زمان از

 
دروازه مرگ بازگرداند. 

با انتقال تجهیزات مورد نیاز به داخل استان ، کار نصب آنها نیز با شتاب هر چه تمام تر با حضور متخصصان خارجی و ایرانی آغاز شد
تا اینکه واحد توربین گازي نیروگاه با قابلیت تولید 310 مگاوات در مرداد ماه سال 1397 با حضور وزیر نیرو به بهره برداري رسید و

 
انرژي تولیدي آن شبکه سراسري شد. 

 
 

تولید انرژي در توربین گازي ادامه یافت و همزمان رفته و رفته کارها به سرعت پیش رفت به طوري که واحد بخار آن نیز با قابلیت
حدود 150 مگاوات در اسفند ماه سال 99 در حالی که کشور یک سال تمام را در شرایط سخت کرونایی و دست و پنجه نرم کردن
همزمان با تحریم هاي ظالمانه دوباره به سر می برد ، آماده افتتاح شود و با دستور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهوري به بهره برداري

 
برسد. 

 
تاکید ، تعجیل و تکمیل 

مدیر عامل شرکت برق منطقه اي استان هاي مازندران و گلستان که شرکتش متولی ساخت این نیروگاه بود در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا سرنوشت آن را اینگونه نقل کرد : اگرچه از زمان کلنگ زنی این طرح کارمطالعاتی ، کارشناسی ، دریافت مجوزها و نیز پیش بینی



هاي لازم اعتباري مورد نیاز از سوي مسئولان وقت انجام گرفته بود و حتی سرمایه گذار و مجریان این طرح ملی هم مشخص شده
بودند ، ولی به دلیل برخی مشکلات از جمله تحریم ها و انجام نشدن مراحل اداري براي دریافت اعتبارات ارزي از محل صندوق

 
توسعه ملی و معاهدات بانکی بین المللی ، عملا هیچ برداشتی براي شروع طرح انجام نشد. 

حسین افضلی افزود : راه اندازي عملیات اجرایی طرح همواره مورد توجه بود تا جایی که بازدیدهاي مختلفی از سوي مسئولان کشور
از جمله معاون اول رئیس جمهوري و وزیر وقت نیرو از این پروژه انجام و بر ضرورت تداوم کارها و اجراي طرح تاکید شده بود ولی
متاسفانه تحریم هاي ظالمانه و در پی آن منع واردات و گرانی چند برابري تجهیزات باعث شد تا عملیات اجرایی پیشرفت چندانی

 
نیابد. 

وي گفت : به دنبال امضاي برجام از اواسط سال 1395 ، تکمیل این نیروگاه به عنوان یکی از اولویت هاي مهم دولت در تامین ارز و
خرید و واردات تجهیزات در دستور کار قرار گرفت. در زمان آغاز اجراي طرح میزان اعتبار مورد نیاز حدود 220 میلیون یورو برآورد و
پیش بینی شده بوده ، ولی تحریم هاي ظالمانه و تورم سال هاي بعد سبب شد تا پس از امضاي برجام با ارزیابی جدید میزان اعتبار

 
مورد نیاز به 260 میلیون یورو افزایش یابد. 

او افزود : کاري که دولت گذشته از اولویت براي ادامه اجراي طرح و واردات تجهیزات انجام داد ، جبران تامین ارز مورد نیاز و حمایت
از سرمایه گذار بخش خصوصی بود و به همین منظور هم مبلغ تامین ارز از محل صندوق توسعه ملی افزایش داده شد تا بتواند جبران
کننده تبعات ناشی از تحریم هاي ظالمانه و گرانی تجهیزات باشد و یک بار دیگر طرح به صورت نیمه تمام به خاطر کمبود سرمایه

 
متوقف نگردد. 

بر اساس اطلاعات منتشر شده براي ساخت این نیروگاه با سرمایه گذاري 313 میلیون یورو ساخته شده است که از این میزان 215

 
میلیو یورو آن از محل صندوق توسعه ملی و بقیه نیز از محل آورده بخش خصوصی تامین و پرداخت شد. 

با بهره برداري از این نیروگاه دستکم براي 150 نیرو اعم از کادر متخصص ، نگهبان و خدماتی شغل مطمئن و پایدار تامین شده است.

 
رفع یک ابهام بی اساس 

یکی از مسایلی که در برخی رسانه ها و فضاي مجازي در باره علت توقف ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی نوشهر نوشته و یا گفته شده
بود ، وجود مشکلات زیست محیطی در مسیر اجراي طرح بود.منشاء طرح این ادعا مشخص نیست ولی مدیرعامل شرکت برق منطقه

 
اي مازندران و گلستان معتقد است که این طرح اصلا مشکل زیست محیطی نداشت و احتمالا خلط مبحث شده است. 



 
 

افضلی در پاسخ به پرسش خبرنگار ایرنا در این باره ، توضیح داد : این پروژه هیچ گونه مشکل زیست محیطی نداشت ، چرا که تمامی
مجوزهاي لازم از جمله زیست محیطی را قبل از آغاز عملیات اجرایی اخذ شده بود. احتمالا طرح این موضوع به دلیل اجراي خط
انتقال از محل زمین هاي اشخاص بود که اعتراض آنان را در پی داشت و خوشبختانه این مشکل با رایزنی هاي انجام شده و اداي حق

 
ذینفعان ظرف همان چند ماه اولیه برطرف شد. 

البته ممکن است برخی از افراد در زمان تحریم ها به خاطر کتمان اثرگذاري این اقدام ظالمانه بین المللی بر طرح هاي توسعه اي
کشور ، موضوع مشکل زیست محیطی را مطرح کرده باشند ، مستمسکی که در مازندران به خاطر شرایط خاص استان براحتی قابل

 
توجیه و پذیرش است. 

 
فهرست بلندبالاي مزیت ها 

مدیرعامل شرکت برق منطقه اي مازندران در مورد مزیت هاي ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی نوشهر و نیروگاه هاي مشابه در مازندران
نیز به خبرنگار ما گفت : اگرچه تولیدات انرژي این نیروگاه در جمع تولیدات برق سراسري به حساب می آید اما در مجموع مزیت هاي

 
فراوانی هم براي مازندران بویژه غرب این استان به همراه دارد. 

وي اظهار کرد : یکی از مزیت هاي این نیروگاه آن است که از لحاظ جغرافیایی در مکانی خوبی به عبارتی در نقطه میانی غرب این
استان ساخته شده چرا که افت ولتاژ و فرکانس برق را در این خطه گردشگري تثبیت می کند به عبارتی روي فرکانس 50 مگاوات

 
نگه می دارد . 



 
 

افضلی ادامه داد : مورد دیگر آن که ساخت این نیروگاه در نزدیکی ایستگاه پست 230 کیلوولت است که این مقدار انرژي را به 63
کیلوولت تبدیل می کند به طوري که بخش اطراف مناطق چالوس ، نوشهر ، رویان ، حوزه هاي روستایی حومه از این برق تغذیه می
کنند بخشی هم روي شبکه 230 کیلوولت تغذیه می شود و مقادیري هم در منطقه دانیال سلمانشهر که آن جا هم پست 230

 
کیلوولت مستقر است ، شهرستان هاي اطراف مانند تنکابن ، عباس آباد و .. نیز از انرژي تولیدي این نیروگاه تغذیه می کنند. 

این مسئول گفت : پیش از ساخت این نیروگاه هر گونه اتصالی شبکه به خاطر پارگی سیم یا عوامل دیگر باعث خاموشی بخش
گسترده اي از منطقه می شد به طوري که میزان ولتاژ انرژي را تا حدودي زیادي کاهش می داد و این امر باعث می شد تا ریل هاي

 
خطوط گسترش پیدا نکند و سطح خطاها با افزایش پیک بار در منطقه وسیع افزایش یابد . 

افضلی افزود : طبیعتا در زمان ناپایداري شبکه با ساخت این نیروگاه و تولید انرژي آن باعث خاموشی هاي گسترده در این منطقه نمی

 
شود ضمن آنکه انرژي در محل مصرف تولید می شود. 

به گفته کارشناسان و متخصصان توانیر ، این نیروگاه به عنوان نخستین نیروگاه تک محوره با راندمان بالاي 59 درصد در سطح کشور

 
است و تفاوتی که با دیگر نیروگاه در سطح کشور دارد این است که از ترکیب واحد توربین گازي و واحد توربین بخار بهره مند است. 

به گفته آنان ، تبدیل حدود 59 درصد نیروگاه تبدیل به برق ، صرفه جویی حدود 20 درصدي در مصرف سوخت ، پائین بودن میزان

 
آلایندگی ، استقرار آن با توجه به گرانی زمین در عرصه حدود هشت هکتاري از دیگر مزیت هاي این نیروگاه است. 

 
برچسب ها 

 
- نوشهر 

 
- رویان 

 
- تنکابن 

 
- چالوس 

 
- ایتالیا 

 
- استانداري مازندران 

 
- مازندران 

 
- عباس آباد 

 
- برجام 



 
- صندوق توسعه ملی 

 
- انرژي برق 

 
- دریاي خزر 

 
- شرکت مدیریت پروژه هاي نیروگاهی ایران 

 
- گلستان 

- شرکت برق منطقه اي مازندران



هزار هکتار کشت قراردادي در همدان اجرا شد

منبع: ایرناشماره خبر:  276  |  تاریخ: 1400/03/09

همدان- ایرنا- مدیر سازمان تعاون روستایی همدان گفت: هزار هکتار کشت قراردادي در راستاي حمایت از تولید محصولات
کشاورزان این استان اجرا شده است.

همدان- ایرنا- مدیر سازمان تعاون روستایی همدان گفت:
هزار هکتار کشت قراردادي در راستاي حمایت از تولید

 
محصولات کشاورزان این استان اجرا شده است. 

مجید مسلمی راد روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
محصولاتی که امسال براي کشت عقد قرار داد شدند شامل
گوجه فرنگی 300 هکتار و کلزا 700 هکتار و در مجموع

 
در سطح هزار هکتار بوده است. 

وي اظهار داشت: کشت قراردادي محصول راهبردي کلزا در
تمام سطح استان اجرا شده اما کشت گوجه مختص

 
شهرستان اسدآباد بوده است. 

مدیر تعاون روستایی استان همدان با اشاره به مزایاي کشت قراردادي کاهش دغدغه فروش محصول و بازاریابی براي کشاورزان و

 
تامین مواد اولیه و نهاده ها را از جمله دلایل ضرورت ترویج کشت قراردادي عنوان کرد. 

وي خاطر نشان کرد: کشاورزي قراردادي راهکار رفع مشکلات تولید و بازار محصولات کشاورزي است بر این اساس اتحادیه تعاون
روستایی در راستاي توسعه کشت قراردادي افزایش میزان سطح زیر کشت انواع محصولات کشاورزي را در قالب کشت قراردادي در

 
برنامه خود دارد. 

مسلمی راد تاکید کرد: سایر تشکل هاي بخش کشاورزي نیز باید در این زمینه ورود کنند چرا که کشاورزي قراردادي می تواند حلقه

 
هاي واسطه از تولیدکننده تا مصرف کننده را کاهش دهد و به نفع کشاورز و مصرف کننده نهایی باشد. 

وي با بیان اینکه همدان یکی از قطب هاي مهم کشاورزي کشور محسوب می شود افزود: این استان با وجود داشتن 2.1 درصد از

 
وسعت کشور، 4.4 درصد از تولیدات بخش کشاورزي کشور را به خود اختصاص داده است. 

مسلمی راد اضافه کرد: بخش کشاورزي 29 درصد اشتغال و 25 درصد ارزش افزوده فعالیت هاي اقتصادي این استان را به خود

 
اختصاص داده است. 



مدیر تعاون روستایی استان همدان افزود: همچنین 5.4 درصد از تولیدات و 4.3 درصد از ارزش افزوده بخش کشاورزي کشور مربوط

 
به بخش کشاورزي استان همدان است. 

وي با اشاره به اینکه بخش کشاورزي این استان داراي 117 هزار بهره بردار است، یادآور شد: 692 هزار هکتار از اراضی کشاورزي این

 
استان زیرکشت محصولات زراعی و باغی است. 

گفتنی است 293 هزار هکتار از اراضی استان آیش است و سالانه نزدیک به 9.4 میلیون تن انواع محصولات کشاورزي در این استان

 
تولید می شود. 

 
برچسب ها 

 
- تعاون روستایی 

 
- همدان 

 
- کشاورزي 

- اراضی کشاورزي



طرح ازدواج دانشجویی همسفر بهشت در استان مرکزي کلید خورد

منبع: ایرناشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1400/03/09

اراك - ایرنا - رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي استان مرکزي گفت: ثبت نام زوج هاي جوان
دانشجوي استان براي شرکت در طرح «همسفر بهشت» کلید خورد.

اراك - ایرنا - رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم
رهبري در دانشگاه هاي استان مرکزي گفت: ثبت نام زوج
هاي جوان دانشجوي استان براي شرکت در طرح «همسفر

 
بهشت» کلید خورد. 

حجت الاسلام «مهدي ایمانی مقدم» روز یکشنبه در
نشست خبري با اصحاب رسانه افزود: زوج هاي دانشجو
براي شرکت در این طرح باید در سامانه

 
ezdevaj.nahad.ir ثبت نام کنند. 

وي اظهار داشت: کاهش نرخ جمعیت، کاهش نرخ ازدواج، بالارفتن سن ازدواج و افزایش نرخ طلاق از مهمترین آسیب هاي اجتماعی
است که جامعه نخبگان دانشگاهی به این مهم بی تفاوت نبوده و امسال براي بیست و چهارمین سال، طرح ازدواج دانشجویی اجرایی

 
می شود. 

رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي استان مرکزي گفت: استان فاقد خوابگاه دانشجویی متاهلی است و از

 
مدیران استان انتظار است براي ایجاد این فضا با هدف کمک به ازدواج آسان و ازدواج دانشجویی اقدام کنند. 

 
حجت الاسلام ایمانی مقدم افزود: استان مرکزي از معدود استان هایی است که از خوابگاه دانشجویی متاهلی محروم است. 

مدیر هماهنگی و ارتباطات و روابط عمومی طرح همسفر بهشت نیز گفت: زوج هاي دانشجویی که تاریخ ثبت عقد آنان از اول فروردین

 
سال 96 تا شهریور سال 1400 باشد، می توانند در این طرح شرکت کنند. 

«محسن سعیدي» افزود: زوج ها دو هفته فرصت دارند اطلاعات هویتی خود را در سامانه ثبت کنند و تلاش براي رایگان بودن هزینه

 
سفر زوج ها در سه روز اقامت در مشهد مقدس درحال انجام است. 

وي اظهار داشت: 84 کاروان دانشجویی تا پایان سال 1400 در سراسر کشور در این طرح شرکت می کنند و محدودیت در تعداد و

 
نوع دانشگاه وجود ندارد. 

67 هزار و 149 دانشجو استان مرکز در 75 مرکز آموزش عالی اشتغال به تحصیل هستند. 



 
برچسب ها 

 
- ازدواج دانشجویی 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

- ازدواج ساده



دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس (ع) خیریه اي به وسعت ایران

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  278  |  تاریخ: 1400/03/09

''مؤسسه خیریه وعام المنفعه دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس (ع)'' به منظور حمایت از کودکان و نوجوانانی که تحصیل
آنان دچار مشکل شده است در سال 1380 در تهران شکل گرفت.،این مؤسسه از طریق تأمین و اعطاي بورسیه تحصیلی،

اصول و ارزش هایی همچون کرامت انسانی، فعالیت مردم نهاد و غیرانتفاعی، غیرسیاسی و ...

 
 

دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس (ع) خیریه اي به وسعت ایران ""مؤسسه خیریه وعام المنفعه دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس
(ع)"" به منظور حمایت از کودکان و نوجوانانی که تحصیل آنان دچار مشکل شده است در سال 1380 در تهران شکل گرفت.،این
مؤسسه از طریق تأمین و اعطاي بورسیه تحصیلی، اصول و ارزش هایی همچون کرامت انسانی، فعالیت مردم نهاد و غیرانتفاعی،
غیرسیاسی و فراتر از گرایش هاي قومی، نژادي و دینی، شفافیت مالی، عدم ورود به فعالیت هاي اقتصادي و ... را سرلوحه فعالیت هاي

 
خود قرار داده است. 

به گزارش خبرنگار برنا از فارس، در معرفی ""مؤسسه خیریه وعام المنفعه دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس (ع)"" که داراي 21
شعبه در سراسر کشور است، بیان شده : ما یک موسسه خیریه و مردم نهاد هستیم، که با حفظ کرامت و فارغ از مذهب، نژاد، ملیت و
قومیت، براي حمایت از تحصیل کودکان و نوجوانانی که به دلیل شرایط نامناسب اقتصادي از ادامه تحصیل باز می مانند و فاقد
سرپرست موثر هم هستند دور هم جمع شده ایم البته حمایت از تحصیل صرفاً بهانه ایست براي شناسایی عمیق تر آسیب هاي

 
زندگی این دانش آموزان و خانواده هایشان و تلاش در جهت رفع حداکثري این آسیب ها است. 

""مجید بازوبندي""مسئول روابط عمومی شعبه این موسسه در شهر شیراز(گل نرگس) در زمینه فعالیت هاي این موسسه به خبرنگار

 
برنا گفت: در شرایط کنونی 411 دانش آموز و دانشجو زیر پوشش خدمات مؤسسه دارالاکرام در شیراز هستند. 

وي افزود: هدف مؤسسه حمایت تحصیلی از دانش آموزان فاقد سرپرست مؤثر است و باورمان این است که اگر توانستیم چرخه معیوب

 
فقر را از بین ببریم موفق بوده ایم. 

مسئول روابط عمومی خیریه دارالاکرام حضرت ابوالفضل در شهر شیراز سپس عنوان کرد: خدمات پنجگانه مؤسسه فرهنگی دارالاکرام
در حوزه هاي آموزش، مددکاري و روانشناسی، بهداشت و درمان، کارآمد شدن و اشتغال زایی و همچنین معیشت است اما به واقع

 
معیشت براي ما شرط است ولی اولویت نیست چرا که چرخه فقر را از بین نخواهد برد. 



 
 

بازوبندي تصریح کرد: ما اصراري نداریم که دانش آموزان زیر پوشش دارالاکرام همه مدرك دانشگاهی بگیرند بلکه هدف ما کارآمد
کردن بچه هاست و به همین منظور، هماهنگی هایی در سطح ملی با سازمان فنی و حرفه اي انجام شده که تمام دانش آموزان ما از

 
مقطع دوم دبیرستان، بر اساس سلیقه و علاقه شخصی شان، با مدرك یک کار و حرفه اي را یاد بگیرند. 

وي درخصوص چگونگی شناسایی دانش آموزان زیر پوشش مؤسسه دارالاکرام گفت: دانش آموزان ابتدا به مؤسسه معرفی می شوند و
بعد از بررسی و پذیرش نهایی، مؤسسه با دانش آموزان وارد قرارداد یکساله می شود و ما تعهد می کنیم که آنها را بورسیه و حمایت

 
کنیم. 

این فعال اجتماعی اضافه کرد: با عقد قرارداد با دانش آموزان به آنها بها می دهیم وآنها را متعهد میکنیم که نسبت به آینده خود
احساس مسولیت کنند این قرارداد ما دائم العمر نیست و بر اساس ضوابطی، یکساله و گاه تا فارغ التحصیلی از دانشگاه تمدید می

 
شود. 

بازوبندي خاطر نشان کرد: مددکاري یکی از فعالیتهاي مهم موسسه است که توسط مددکاران با تجربه حداقل ماهی یکبار به خانواده

 
دانش آموزمراجعه می کنند ووضعیت تحصیلی،فرهنگی ومعیشتی آنها را مورد بررسی قرار می دهند. 

روابط عمومی این خیریه توانمند درشعبه شیراز(گل نرگس )با تأکید بر اینکه شفافیت مالی از اصول دارالاکرام است، تصریح کرد:

 
شفافیت مالی مؤسسه حق تمامی عزیزانی است که به طریقی با موسسه همراهی می کنند تا بدانند سرانجام پولشان چه شده است. 

وي یادآور شد: در مؤسسه، کاري که انجام می شود بر اساس نظر خیر و بانی کار نیک است و مبلغی که پرداخت می شود بر اساس

 
نیت واریز کننده هزینه می شود . 

 
 

این فعال اجتماعی سپس عنوان کرد: راههاي کمک به موسسه درغالب هاي :1- حامی(حمایت از دانش آموز) : که با حداقا 10%یک
دانش آموز تا چندین دانش آموز ،هزینه دانش آموز را می پذیرند که منحصرا به صورت نقدي جهت دانش آموزان واریز می شود(این

 
براي ما داراي اهمیت است چرا که ما نمی توانیم درهاي کمک را ببندیم). 

2-بانی و پشتیبانی:که با پرداخت مبالغ دلخواه در جهت رسیدن به اهداف موسسه وکمک به نیازهاي دانش آموزان ما را همراهید می



 
کنند. 

 
3-بانی خاص:فرد مبلغی بنا به نیت خاص واریز میکند وبعنوان مثال جهت لوازم التحریر،وسایل کمک آموزشی یا معیشتی 

 
4-همیار:فردي که با توجه به تخصص خود با ما همکاري میکنند. 

وي با تاکید براینکه ما مؤسسه اي غیردولتی و غیرانتفاعی هستیم که پشتیبان اصلی جهت فعالیت هایمان مردمی هستند که می
خواهند کار خیر انجام دهند و خیرشان مؤثر باشد،ابرازداشت:شهروندان نیکوکار جهت همکاري و پذیرش دانش آموزان و دانشجویان
به عنوان حامی تحصیلی می توانند به سامانه www.bmehrbani.com مراجعه کنندو از طریق این سامانه علاوه بر پذیرش

 
دانش آموزان به عنوان همیار،بانی نیز ثبت نام وبا موسسه همکاري داشته باشند. 

آدرس مؤسسه فرهنگی دارالاکرام شعبه شیراز (گل نرگس): شیراز، بلوار مدرس، جنب کلانتري 14 کوچه 14(شهید نجفی) سمت
@bemehrbani.shirazz راست در دوم است و شماره هاي تلفن :07137269011 ، واتساپ: 09379364951 ، اینستاگرام

براي ارتباط بیشتر خیران با این موسسه درنظر گرفته شده است.



طرح هاي درمانی بخش خصوصی هرمزگان با ساخت چهار بیمارستان تخصصی

منبع: ایرناشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1400/03/09

بندرعباس- ایرنا- بخش خصوصی در سال هاي اخیر ضمن شناخت نیازهاي بهداشتی و درمانی هرمزگان با ساخت چهار
بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی در زمینه درمان هاي بیماران سرطانی،چشم پزشکی، قلب و عروق و داندانپزشکی به

کمک دولت آمده است.

بندرعباس- ایرنا- بخش خصوصی در سال هاي اخیر ضمن
شناخت نیازهاي بهداشتی و درمانی هرمزگان با ساخت
چهار بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی در زمینه درمان
هاي بیماران سرطانی،چشم پزشکی، قلب و عروق و

 
داندانپزشکی به کمک دولت آمده است. 

دولت از همان ابتداي فعالیت، حمایت از بخش خصوصی
در حوزه هاي مختلف از جمله حوزه سلامت را در دستور
کار خود داشته و در هرمزگان با وجود تنگناهاي اقتصادي،
به بهترین شکل ممکن انجام شده و امروز شاهد فعالیت

 
گسترده بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان این استان هستیم. 

با توجه به اینکه دولت تدبیر و امید هیچگاه خود را رقیب بخش خصوصی ندانسته، از حضور این بخش در حوزه فعالیت هاي بهداشتی
و درمانی همواره استقبال کرده و این مهم موجب شده در کنار توسعه اقتصادي و زیر بنایی هرمزگان، اجراي طرحهاي درمان محور
توسط بخش خصوصی در این استان در سالهاي اخیر شتاب روزافزونی به خود بگیرد و شاخص هاي این حوزه رشد قابل ملاحظه اي

 
داشته باشد. 

بر هیچکس پوشیده نیست که بودجه دولتی به تنهایی پاسخگوي اجراي طرح هاي توسعه اي نیست، بطور حتم از توانمندي بخش
خصوصی استفاده شود؛ اما بخش خصوصی نیز تنها در شرایطی که شاهد حمایت هاي ویژه دولت باشد و با کمترین سنگ اندازي از
سوي دستگاه هاي اجرایی مواجه باشد، وارد عمل خواهد شد و فعالیتش تداوم خواهد داشت که خوشبختانه این حمایت ها در
هرمزگان به ویژه در حوزه بهداشت و درمان این استان با توجه به کمبودهاي این بخش تا حدودي مهیا بوده و اقدامات و طرحهاي

 
بسیار خوب و تاثیرگذاري در این منطقه انجام شده و یا در دست اجرا است. 

این طرحها در قالب مجتمع هاي بزرگ در بخش هاي دانپزشکی، روان پزشکی، چشم پزشکی، قلب و عروق و سایر درمان هاي بالینی
که سالها مردم هرمزگان چشم انتظار آنها بودند، اجرا شده که با تکمیل و بهره برداري از آنها رفت و آمد مردم به استانهاي همجوار

 
براي دریافت اینگونه خدمات کاهش قابل ملاحظه اي خواهد داشت. 

نگاهی به طرح هاي درمان محور بخش خصوصی در هرمزگان 



دولت با توجه به اینکه سرمایه گذاري در بخش بهداشت و درمان را به عنوان یکی از ضرورت هاي مهم کشور می داند، اهتمام ویژه اي
در حوزه ارتقاي سلامت به کار گرفته و در این مسیر از توانمندي بخش خصوصی در مناطق مختلف کشور از جمله هرمزگان به

 
بهترین شکل ممکن استفاده کرده است. 

امروز طرح هایی که در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان توسط بخش خصوصی در حال اجرا است، با هدف توسعه پوشش درمانی در
این استان و استان هاي همجوار و حتی کشورهاي حوزه خلیج فارس بوده که بواسطه سطح کیفیت خدمات می تواند اقبال خوبی در

 
پیش داشته باشد. 

درحال حاضر حجم زیادي از مسافرت هاي مردم هرمزگان و حتی استانهاي جنوبی به استان هاي بزرگی همچون فارس، تهران،
اصفهان، یزد و خراسان براي استفاده از خدمات درمانی در این مناطق است که البته ناگفته نماند این روند در سالهاي اخیر با اجراي
طرح هاي بهداشتی و درمانی توسط بخش خصوصی بسیار کاهش یافته، اما هنوز ادامه دارد که نشان دهنده آن است که روند سرمایه

 
گذاري بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان همچنان باید تداوم داشته باشد. 

یکی از مهم ترین طرح هایی که با حمایت دولت دوازدهم و با سرمایه گذاري بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان در

 
حال اجرا است، بیمارستان 226 تختخوابی رازي بندرعباس می باشد. 

بیمارستان فوق تخصصی رازي بندرعباس با زیربناي 36 هزار مترمربع و 226 تخت بستري و ویژه در مدت زمان حدود 48 ماه با

 
اعتباري افزون بر 6 هزارمیلیارد ریال ساخت و به بهره برداري خواهد رسید. 

این بیمارستان تمام خدمات را براي بیماران به همراه دارد؛ بخش هاي IVF براي درمان ناباروري، رادیوتراپی، شیمی درمانی، طب

 
هسته اي و حدود 19 اتاق عمل در قسمت هاي مختلف این بیمارستان پیش بینی شده است. 

طرحی که در این بیمارستان استفاده شده جایزه الگوي طراحی بیمارستان هاي فیوچر دیزاین WAF 2019 آمستردام هلند را کسب
نموده و این پروژه به عنوان نسل پنجم بیمارستانهاي آینده به شمار می رود و به لحاظ استفاده از مزیت توریسم سلامت منحصر به

 
فرد است. 

این مرکز درمانی مدرن و مجهز به صنایع غرب شهر بندرعباس نزدیک است و به لحاظ موقعیت 10 کیلومتر اطراف خود را تحت

 
پوشش قرار می دهد و حدود 750 نیروي انسانی در این بیمارستان مشغول بکار خواهند شد. 

بیمارستان در 9 طبقه که زیربناي هر طبقه از 6 هزار متر آغاز و تا طبقات بالا به سه هزار متر تغییر پیدا می کند ، احداث می شود و
طراحی این بیمارستان بسیار خاص است و از استوانه هاي غیر هم مرکز تشکیل شده که بهترین نورگیري و استفاده بهینه از انرژي و

 
همچنین تهویه بسیار مناسبی در آب و هواي شرجی بندرعباس خواهد داشت. 

یکی دیگر از پروژه هاي مهم درمانی در حال اجرا ، بیمارستان تخصصی جنرال پاتریس بندرعباس با گرایش چشم پزشکی است که با

 
حمایت دولت و مشارکت ویژه بخش خصوصی در دست انجام است. 

 
این بیمارستان داراي 6 طبقه است و ظرفیت راه اندازي 64 تا 100 تخت بیمارستانی را دارد. 



6 اتاق عمل و جراحی بخشی از ظرفیت این بیمارستان است که می تواند مراجعه بیماران به سایر مراکز درمانی استان و استان هاي

 
همجوار را پشتیبانی کند و هزینه هاي درمان بیماران را کاهش دهد. 

راه اندازي کامل این مرکز نیازمند 500 میلیارد ریال اعتبار است که بیش از نیمی از این بودجه از طریق تسهیلات حمایتی دانشگاه

 
علوم پزشکی و با پیگیري معاونت عمرانی استانداري تامین خواهد شد. 

 
نخستین بیمارستان دندانپزشکی جنوب کشور تا 6 ماه آینده تکمیل می شود 

یکی از مهم ترین پروژه هاي درمانی در دست اجرا در هرمزگان بیمارستان دندانپزشکی دکتر مهربانیان بندرعباس است که به عنوان
نخستین بیمارستان داندانپزشکی جنوب کشور و با حمایت دولت و مشارکت بخش خصوصی در دست انجام بوده و تا 6 ماه آینده

 
تکمیل و به بهره برداري خواهد رسید. 

استاندار هرمزگان در این خصوص گفت: طبق قرارداد صورت گرفته احداث نخستین بیمارستان تخصصی دندانپزشکی جنوب کشور در

 
بندرعباس با به کارگیري چند پیمانکار و پرداخت تسهیلات، تا 6 ماه آینده به بهره برداري می رسد. 

فریدون همتی در بازدید میدانی از بیمارستان دندانپزشکی دکتر مهربانیان در بندرعباس افزود: 80 درصد موانع احداث این بیمارستان

 
مربوط با همراهی استاندار هرمزگان و مجموعه استانداري برطرف شده است. 

وي با اشاره به اینکه این بیمارستان دندانپزشکی توسط بخش خصوصی و اعتبارات بانکی درحال اجراست، دستور لازم را به منظور

 
سرعت بخشی در پرداخت تسهیلات براي تکمیل این پروژه صادر کرد. 

همتی ادامه داد: زیربناي اولیه این بیمارستان 9 هزار و 500 مترمربع بوده که با توسعه ضلع جنوبی این بیمارستان و احداث ساختمان

 
2 طبقه در جوار ساختمان اصلی، هم اکنون بیش از 10 هزار و 500 متر زیربنا دارد. 

وي گفت: 2 اتاق عمل و 30 تخت (VIP) که امکان استقرار همراهان بیماران را نیز فراهم می کند، از جمله امکانات این بیمارستان

 
تخصصی است. 

نماینده عالی دولت در استان هرمزگان یادآور شد: با راه اندازي این بیمارستان تخصصی، مردم استان از عزیمت به استان هاي دیگر

 
براي دریافت خدمات دندانپزشکی بی نیاز می شوند. 

 
عزم جدي بخش دولتی و خصوصی براي ارتقاي شاخص هاي بهداشت و درمان هرمزگان 

بر هیچ کس پوشیده نیست که در همه بخش ها چه در زمینه احداث ساختمان مراکز درمانی و بیمارستانی و چه در بخش تجهیز
بیمارستانی در بخش دولتی و خصوصی در هرمزگان کاري بی نظیر انجام شده که بخشی از آن تا پایان دولت و بقیه پروژه ها تا پایان
سال و سال هاي آتی به بهره برداري می رسد که با راه اندازي این مراکز جدید درمانی، نه تنها خلأ این حوزه رفع خواهد شد، بلکه

 
روند فعلی با مراجعه مردم سایر استان ها به هرمزگان براي دریافت خدمات بیمارستانی معکوس خواهد شد 



رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با اشاره به حضور فعال بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان این استان گفت: فضاي
درمانی و بیمارستانی استان که طی چهار سال اخیر توسط بخش دولتی و خصوصی به ویژه در شهر بندرعباس در دست ساخت

 
داریم، شاید از مجموع عملکرد و اقدامات قبل و بعد از انقلاب در حوزه بیمارستانی هرمزگان فراتر باشد. 

دکتر حسین فرشیدي با بیان اینکه توسعه فضاي بیمارستانی یکی از دغدغه هاي اصلی مردم هرمزگان است، گفت: امروز در مسیري
هستیم که سرمایه گذاري هاي بزرگی در این حوزه صورت گرفته شده و از همه مسوولانی که براي عملیاتی شدن این پروژه ها، بخش

 
خصوصی را همراهی کردند قدردانی می کنم. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان از بیمارستان تخصصی 64 تختخوابی جنرال پاتریس که با محوریت چشم پزشکی و توسط
بخش خصوصی در حال احداث است، گفت: این بیمارستان با 12هزار متر زیربنا پیشرفت خوبی دارد اما این پروژه در ابتدا به دلیل
برخی بروکراسی هاي زائد اداري که دستگاه هاي مختلف اجرایی در آن دخیل بوده اند، روند اجرایی مطلوبی نداشته است که براي

 
سرعت گرفتن ساخت آن 280 میلیارد ریال تسهیلات براي تکمیل این بیمارستان تخصیص پیدا می کند. 

فرشیدي، با اشاره به بازدید از بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی جراحی رازي نیز، گفت: این مرکز با ظرفیت 50 تخت بستري و

 
سرپایی و اتاق عمل در بخش هاي «ارتوپدي»، «گوش و حلق و بینی» و «چشم» به بیماران خدمات ارائه می کند. 

وي با اشاره به طراحی زیبا و معماري داخلی مطلوب این مرکز بیمارستانی، افزود: راه اندازي بیمارستان رازي با امکانات مناسب و
رضایت بیماران از خدمات این مرکز، نشان دهنده توان بخش خصوصی است که بخش دولتی باید زمینه فعالیت را براي سرمایه

 
گذاران فراهم . 

رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان ضمن قدردانی از بخش خصوصی براي ورود به سرمایه گذاري در بخش درمان استان، بیان
داشت: روند توسعه کشور زمانی شتاب می گیرد که بخش دولتی و نهادهاي نظارتی در کنار بخش خصوصی باشند و راه را براي
سرمایه گذاري در این بخش هموار کنند و اجازه دهند سرمایه گذاري، اشتغال، مراکز خدمات و تولید افزایش پیدا کند و به موازات آن

 
شاهد رشد در همه شاخص ها باشیم. 

 
بخش خصوصی راغب به سرمایه گذاري در بخش درمان هرمزگان است 

همانگونه که در ابتداي این گزارش عنوان شد، تاکنون با حمایت هاي دولت و با سرمایه گذاري بخش خصوصی و کمک خیران تحول

 
عظیمی در بخش بهداشت و درمان استان هرمزگان صورت گرفته است. 

معاون عمرانی استانداري هرمزگان در این خصوص گفت: بخش خصوصی راغب به سرمایه گذاري در بخش درمان استان است و

 
حمایت هاي خوبی نیز در این حوزه با دستور استاندار انجام شده و می شود. 

رضا مدرس بیان داشت: جذب سرمایه گذار در بخش هاي درمانی باتوجه به منابع محدود دولتی از جمله اولویت هاي ترسیم شده

 
توسط استاندار هرمزگان در چند سال اخیر بوده است. 

وي در بازدید از بخش هاي مختلف بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی جراحی رازي و روند اجرایی بیمارستان تخصصی جنرال
پاتریس بندرعباس افزود: در سال گذشته با وجود شرایط کرونایی، کار و تلاش در خصوص مقابله با ویروس کرونا و بخش عمرانی



 
حوزه بهداشت و درمان هرمزگان با قوت ادامه داشته و متوقف نشده است. 

مدرس خاطرنشان کرد: در خصوص تخصیص زمین جهت توسعه بخش جراحی بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی رازي دستورهاي

 
لازم از سوي استاندار هرمزگان به دستگاه هاي مربوطه صادر شده است. 

 
احداث مرکز تخصصی بیماران سرطانی در هرمزگان 

یکی از خلأهاي حوزه درمان استان هرمزگان ، مرکز درمان بیماران سرطانی است که خبرهاي اعلام شده از سوي مسوولان عالی رتبه
این استان حکایت از آن دارد که با مشارکت بخش خصوصی و حمایت دانشگاه علوم پزشکی، سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و

 
همچنین مذاکراتی که با شرکت مپنا صورت گرفته، در آینده نزدیک، عملیات اجرایی این بیمارستان نیز آغاز می شود 

استاندار هرمزگان با اشاره به حمایت ویژه دولت از حضور بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان استان گفت: آمار و ارقام نشان
دهنده فعالیت ویژه دولت دوازدهم در بخش درمان و بیمارستان سازي در استان هرمزگان است و از ابتداي این دولت تاکنون در
بسیاري از بخش ها با تکمیل بیمارستان هاي موجود در شهرستان ها، ایجاد بخش هاي دیالیز، توسعه اورژانس ها، افزایش تخت در

 
مجموعه بیمارستان هاي استان، گام هاي بزرگی در راستاي توسعه و افزایش امکانات بیمارستانی این استان برداشته شده است 

همتی تصریح کرد: تا پیش از فعالیت دولت تدبیر و امید ، استان هرمزگان از نظر ایجاد زیرساخت هاي بهداشت و درمان که از
مهمترین و پایدارترین سرمایه گذاري ها در هر منطقه اي می باشد، جزو فقیرترین استان ها بود که با تلاش هاي صورت گرفته و بهره
مندي از توانایی بخش خصوصی ، شمار تخت هاي بیمارستانی و همچنین تجهیزات پزشکی و درمانی در این منطقه افزایش یافته

 
است. 

 
نزدیک شدن میانگین تخت به جمعیت هرمزگان به میانگین کشوري 

همانطور که در ابتداي مطلب عنوان شد،هرمزگان از جمله استان هایی است که روند توسعه حوزه بهداشت و درمان آن در طول
فعالیت دولت تدبیر و امید بسیار شتابان و پرسرعت بوده و اگرچه هنوز با رسیدن به استانداردها فاصله دارد، اما مسیر حرکتی، مسیر
درستی بوده و به طور یقین در صورت حمایت و برنامه ریزي هاي صحیح و ادامه این روند در دولتهاي بعدي به نقطه مطلوب خواهد

 
رسید. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با اشاره به اقدامات چشمگیر دولت دکتر روحانی در حوزه بهداشت و درمان استان
گفت: پیش از این هرمزگان در شاخص تخت به جمعیت فاصله بسیاري با میانگین کشوري داشت که خوشبختانه این فاصله در دولت

 
دوازدهم تا حد زیادي برطرف شده است. 

دکتر محمود حسین پور در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: در حال حاضر نسبت تخت به جمعیت در استان هرمزگان 1.36 است و

 
استاندارد کشوري این شاخص 1.77 می باشد. 

وي مجموع تخت هاي بیمارستانی دانشگاهی و غیردانشگاهی هرمزگان را 2هزار و 573 تخت فعال اعلام کرد و افزود: براي رسیدن به
میانگین کشوري تخت به جمعیت باید 775 تخت دیگر به مجموع تخت هاي هرمزگان اضافه شود که بخش قابل توجهی از این مهم

 
تا پیش از پایان دولت و با بهره برداري از بیمارستان بزرگ 531 تختخوابی بندرعباس محقق خواهد شد. 



این مقام مسوول خاطرنشان کرد: در یکسال اخیر گام هاي بسیاري خوبی در جهت نوسازي و بهره برداري از پروژه هاي جدید
بیمارستانی در هرمزگان برداشته شده که از جمله آنها می توان به بهره برداري از بیمارستان شریعتی و توسعه و نوسازي بیمارستان

 
کودکان اشاره کرد. 

حسین پور تصریح کرد: در روزهایی که این استان در وضعیت قرمز ابتلا به کرونا قرار داشت نیز وزارت بهداشت به صورت ویژه
تجهیزات و منابع مالی مورد نیاز جهت مقابله با ویروس کرونا و درمان مبتلایان در هرمزگان را تامین و چتر حمایتی خود را گسترده

 
تر کرد. 

وي ابراز داشت: با حمایت هاي ویژه دولت ، علاوه بر تجهیز بیمارستان ها به واسطه نیاز شدید بخش هاي درمانی در دوران کرونا، یک

 
هزار و 167 طرح جامع سلامت نیز در مراکز شبانه روزي در این دولت در سطح استان هرمزگان اجرا شده است. 

 
توجه به بخش خصوصی بهترین راه براي رسیدن به استانداردهاي بهداشتی و درمانی درهرمزگان 

همانگونه که عنوان شد در سالهاي اخیر گام هاي بسیار خوبی در جهت رشد و ارتقاي شاخص هاي بهداشت و درمان در هرمزگان

 
برداشته شده اما هنوز تا رسیدن به استانداردها فاصله است وبطور حتم ثمر این تلاش ها در سالهاي آینده به بار خواهد نشست. 

با توجه به شرایط امروز جامعه و کمبودهاي بودجه اي باید بستر را براي حفظ منافع بخش خصوصی فراهم کرد زیرا بخش خصوصی
می تواند سبب توسعه پایدار استان هرمزگان شود و در برنامه ششم توسعه نیز بر همراهی بخش خصوصی براي رسیدن به سرانه

 
موردنظر در بخش تخت بیمارستانی به صراحت تأکید شده است. 

استان هرمزگان در حال حاضر با جمعیت حدود یک میلیون و 800 هزار نفر داراي 22 بیمارستان اعم از دولتی، نظامی و بخش
خصوصی با بیش از 2 هزار و 573 تخت فعال است که نیمی از این تخت ها در طول فعالیت دولت یازدهم و دوازدهم وارد چرخه

 
درمان این استان شده است. 

از مجموع بیمارستانها در استان هرمزگان، 15 بیمارستان با یک هزار و 815 تخت دانشگاهی (دولتی) و هفت بیمارستان با 758 تخت
غیردانشگاهی و متعلق به دیگر بخش ها است که با توجه گسیل جمعیت به سمت شهرهاي ساحلی ، این سرمایه گذاري ها جواب می

 
دهد. 

در حال حاضر 16 مرکز تخصصی شامل کلینیک هاي تخصصی از جمله کلینیک هاي پوست، چشم و دندانپزشکی و پنج بیمارستان
خصوصی و نیمه خصوصی نیز در سطح استان هرمزگان فعالیت دارند بنابراین هرچه سرمایه گذاري ها بهتر شود و کیفیت خدمات بالا

 
برود، استقبال مردم استان و استانهاي هجموار وکشورهاي همسایه بیشتر می شود. 

اگرچه که مردم هرمزگان در سالهاي اخیر براي استفاده از خدمات بهداشت و درمان دیگر کمتر به استان هاي همجوار مراجعه می
کنند، اما هنوز دسترسی مردم روستاها و مناطق محروم به امکانات و متخصصان به طور کامل فراهم نیست و راه زیادي براي رسیدن

 
به نقطه مطلوب باقی مانده است. 

 
برچسب ها 



 
- هرمزگان 

 
- حسن روحانی 

 
- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



شعب بانک توسعه تعاون مظهر خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان هستند

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  280  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون در جلسه گفتگوي هفتگی تلفنی با روساي
شعب بانک اظهار داشت: کلیه برنامه هاي بانک در حوزه اشتغال زایی، حمایت از تعاونی ها، رونق تولید، مشاغل خانگی، پروژه

هاي عمرانی و نهادهاي حمایتی توسط ارکان بانک در شعب اجرایی می شود. مهدیان ...

امتداد - مدیرعامل بانک توسعه تعاون شعب بانک را مظهر

 
خدمت رسانی به تعاونگران و کارآفرینان دانست. 

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان
مدیرعامل بانک توسعه تعاون در جلسه گفتگوي هفتگی
تلفنی با روساي شعب بانک اظهار داشت: کلیه برنامه هاي
بانک در حوزه اشتغال زایی، حمایت از تعاونی ها، رونق
تولید، مشاغل خانگی، پروژه هاي عمرانی و نهادهاي

 
حمایتی توسط ارکان بانک در شعب اجرایی می شود. 

مهدیان در تماس تلفنی با اسماعیل حسن زاده رئیس باجه جاجرم خراسان شمالی، حسن حیدري رئیس شعبه آزادگان یزد، مرتضی
شادمهر رئیس شعبه بهار همدان و سعید صفایی شریف رئیس شعبه مرکزي اراك پس از استماع سخنان همکاران گفت: توقعات از
بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک دولتی که در گستره جغرافیایی کشوري و در چارچوب هاي ایجاد اشتغال و محرومیت زدایی
فعالیت می کند بالاست و جامعه هدف بانک به دنبال دریافت خدمات بهینه از همکاران شعب در استان ها است و همکاران نیز با
تلاش و تدبیر فراوان، بسیاري از نیازهاي بانکی و مالی تعاونگران و کارآفرینان را پوشش داده و این فرآیند به طور مستمر بهبود می

 
یابد. 

مهدیان گفت: دانش بومی همکاران در زمینه اعتباري، خدمات بانکی و برنامه ریزي توسعه و همکاري با دستگاه هاي اجرایی باعث
شده شعب بانک به عنوان مزیت جدي در استان ها براي پیشبرد بسیاري از برنامه هاي اقتصادي در نظر گرفته شوند و اجراي بند الف
تبصره 18 قانون بودجه سنواتی، ماده 52 قانون بودجه، ماده 56 قانون الحاق موادي به قانون تنظیم مقررات مالی دولت بخشی از

 
عملکرد بانک در پذیرش عاملیت دستگاه هاي اجرایی و اعطاي تسهیلات مناسب به بخش هاي گوناگون اقتصادي است. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون گفت: ارتباط دائم و پیوسته با شعب و اطلاع از کمبودها و حمایت از ارائه خدمات مطلوب به متقاضیان،

 
ذینفعان و مشتریان موضوعی است که همواره مدنظر مدیران ارشد بانک بوده است. 

گفتنی است در این گفتگوها مدیرعامل بانک نیز از آخرین وضعیت شعب و احوال همکاران مطلع و پیشنهادها، کمبودها و راهکارهاي
متنوعی براي خدمت رسانی بهتر به مشتریان و بهبود وضعیت همکاران از سوي طرفین ارائه شد.



پرداخت یک میلیارد و490 میلیون ریال تسهیلات قالی بافی در استان مرکزي/

هدفگذاري اشتغال 30 هزار نفر در صنعت فرش

منبع: تابناكشماره خبر:  281  |  تاریخ: 1400/03/09

 
پرداخت یک میلیارد و490 میلیون ریال تسهیلات قالی بافی در استان مرکزي/ هدفگذاري اشتغال 30 هزار نفر در صنعت فرش 

معاون اموربازرگانی و توسعه تجارت خارجی سازمان صمت استان مرکزي گفت: 124 نفر در سال گذشته در استان مرکزي یک

 
میلیارد و490 میلیون ریال تسهیلات قالی بافی دریافت کردند . 

به گزارش تابناك مرکزي، جعفر اصغري از تشکیل اولین جلسه کارگروه فرش استان مرکزي خبردادوافزود: در این جلسه هدف گذاري

 
برنامه 1400در حوزه فرش دستباف استان تبیین شد. 

وي با اشاره به برنامه سال 1400وزارت صمت در حوزه فرش یادآورشد: وزارت صمت در سالجاري نگاه ویژه تري به صنعت فرش
دستباف داشته و در همین راستا تولید 2 میلیون 400هزار مترمربع در کشور ، توسعه بازار و ارتقاء جایگاه فرش دستباف ، افزایش 20

 
درصدي تولید ، افزایش 30درصدي صادرات و اشتغال 30 هزار نفر در این صنعت را در سیاست هاي خود قرار داده است . 

معاون اموربازرگانی و توسعه تجارت خارجی سازمان صمت استان مرکزي افزود: دراین جلسه برنامه هاي آموزشی مرکز ملی فرش در
سال 1400مطرح و مقررشد اعضاي کمیته فرش استان نظرات خود را مطرح و پس از جمع بندي سرفصل هاي آموزشی استان به

 
مرکز فرش کشور ارسال شود. 

اصغري ادامه داد: در سال گذشته 155مجوز مشاغل خانگی صادر و669 نفر در زمینه صنعت فرش دستباف در استان مرکزي فعال
بوده اند .



استاندار: رویکرد مباحث شوراي فرهنگ عمومی استان یزد پژوهش محورانه

است

منبع: ایرناشماره خبر:  282  |  تاریخ: 1400/03/09

یزد - ایرنا - استاندار یزد گفت: رویکرد شوراي فرهنگی عمومی استان در بررسی مباحث مختلف حوزه هاي اجتماعی و
فرهنگی مبتنی بر استفاده از پژوهش هاي انجام شده در این زمینه ها است.

یزد - ایرنا - استاندار یزد گفت: رویکرد شوراي فرهنگی
عمومی استان در بررسی مباحث مختلف حوزه هاي
اجتماعی و فرهنگی مبتنی بر استفاده از پژوهش هاي

 
انجام شده در این زمینه ها است. 

به گزارش ایرنا، محمدعلی طالبی روز یکشنبه در نشست
شوراي فرهنگی عمومی استان یزد، اظهار داشت: شوراي
فرهنگ عمومی یزد از موفق ترین شوراهاي کشور ارزیابی
شده و تمامی موضوعاتی که در دستور کار این شورا قرار

 
گرفته با پیش زمینه و رویکرد مطالعاتی بوده است. 

وي با تاکید بر توجه به مطالعات آینده پژوهشی در حوزه هاي مختلف ادامه داد: این رویکرد در کشورهاي توسعه یافته به شدت مورد
توجه قرار دارد اما در کشور ما هنوز جایگاهی متناسب با اهمیتش پیدا نکرده و این در حالی است که اینگونه مطالعات افق برنامه هاي

 
آتی را براي تصمیم سازان روشن می سازد. 

طالبی یکی از موانع رویکردهاي آینده نگرانه را فقدان یا ضعف اطلاعات در حوزه هاي فرهنگی و اجتماعی عنوان کرد و گفت: برخی از
آمارها مانند نرخ رشد جمعیت، شاخص هاي مناسبی را براي نیازهاي آینده استان مانند میزان توسعه کلاس درس، اشتغال، مسکن ،
امکانات بهداشتی و درمانی و سایر نیازها در اختیار مسئولان و برنامه ریزان قرار می دهد، بنابراین انجام مطالعات پژوهشی با رویکرد

 
آینده پژوهشی در این زمینه از ضرورت هایی است که باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد. 

رئیس شوراي فرهنگی عمومی استان و امام جمعه یزد نیز در این نشست گفت: افق تمامی برنامه هاي آینده نگرانه در حوزه فرهنگ

 
باید رساندن انسان به کمال در زندگی دنیوي باشد نه اینکه صرفا بر روي مسائل مادي متمرکز شود. 

آیت االله محمدرضا ناصري افزود: هم اکنون آسیب هاي متعددي جامعه به خصوص نسل جوان را تهدید می کند و انتظار از دستگاه
هاي مختلف این است که در انجام نقش خود تعالی و کمال افراد جامعه را هدف قرار دهند و تمامی برنامه ها را متناسب با این هدف

 
اصلی تدوین کنند. 

وي یادآور شد: تحت تاثیر برخی رویکردهاي غربی، ما از بسیاري از امور که باعث کمال انسان می شود، غافل شده ایم و به برخی از
مسائل می پردازیم که نتیجه اي براي تعالی افراد جامعه ندارد، لذا ضروري است که سبک زندگی و برنامه هایی که براي ساماندهی



 
امور فرهنگی تدوین می شود، متناسب با ارتقاء معنوي شهروندان باشد. 

در این نشست یک عضو موسسه مطالعات و مدیریت جامع و تخصصی جمعیت کشور که طرح آینده پژوهی فرهنگی و اجتماعی
استان یزد توسط این موسسه انجام شده، با ارائه گزارشی از این طرح گفت: یزد در مقایسه با سایر استان هاي کشور اگرچه در زمینه

 
فرهنگی در دهه هاي اخیر دچار تغییراتی شده اما هنوز هم داراي فرهنگی منسجم و یکپارچه است. 

سیده زهرا کلانتري افزود: تدوین استراتژي هاي فرهنگی اثرگذار در سایه انجام مطالعات آینده نگرانه که در آن برنامه ریزي هاي بلند
و کوتاه مدت براي فرهنگ پیش بینی شده باشد، حاصل می شود که به همین منظور در این طرح مطالعاتی 30 چالش مهم استان
یزد از طریق بررسی 80 مقاله، 30 گزارش تحقیقی و بیش از یکسال مطالعه میدانی و کتابخانه اي دسته بندي و چهار استراتژي نیز

 
براي توسعه آینده استان پیش بینی شد. 

وي با بیان اینکه استان یزد جزو پنج استان برتر مهاجرپذیر کشور است، یادآور شد: بر اساس روندهاي مورد مطالعه استان یزد تا سال
1430 مهاجرپذیر و پس از آن به استانی مهاجرفرست تبدیل می شود و همچنین نرخ بیکاري استان یزد تا سال 1405 کماکان

 
فزاینده خواهد بود. 

کلانتري با اعلام برخی شاخص هاي استان یزد بر اساس مطالعاتی که توسط دستگاه هاي مختلف انجام شده ادامه داد: استان یزد از
نظر فعالیت هاي مذهبی، اشتغال غیررسمی و پس انداز از متوسط کشور بالاتر است که این شاخص هاي مبین تدین و کارآفرینی
مردم استان است اما از سوي دیگر در شاخص هایی مانند مردسالاري، تفریح، مشارکت سیاسی و اجتماعی جوانان و استفاده از رسانه

 
ها از متوسط کشور پایین است . 

وي مهمترین چالش هاي استان یزد را بر اساس اولویت هاي بررسی شده به ترتیب، بیکاري(ایجاد اشتغال) ، ناکارآمدي عملکرد، رانت
خواري و بی توجهی با قانون، کاهش سرمایه اجتماعی و اعتمادعمومی ، مسائل مربوط به سلامت روان، کم آبی و جنگ هاي اقلیمی،

 
آمایش منابع براي توسعه، (احساس) بی عدالتی، کژکاردکردهاي فضاي مجازي و نارضایتی اجتماعی عنوان کرد. 

کلانتري مطلوب ترین استراتژي براي رفع مشکلات استان یزد در آینده را تحت عنوان استراتژي "نگین ایران" با مشخصه هایی مانند
عمل به برنامه هاي توسعه بر اساس سند آمایش، رشد کارآمدي عملکرد دستگاه ها، رشد صنعت گردشگري و مدیریت بهینه آب و

 
محیط زیست عنوان کرد. 

امام جمعه بخش مرکزي یزد نیز در این نشست گفت: تا کنون مسائل فرهنگی استان در قالب مطالعات مختلف مورد بررسی قرار
گرفته و 270 مولفه براي آن استخراج شده است ، اما مشکل در این است که ظرفیت ها و توفیقات فرهنگی استان به شکل شایسته

 
اي به کار گرفته نشده است. 

حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدکاظم مدرسی افزود: استان یزد همانگونه که در مطالعات مختلف نیز بیان شده در شاخص هاي
مربوط به دینداري در رده برترین استان هاي کشور قرار دارد و انتظار جامعه این است که فرهنگی دینی در عمکلرد بخش ها و

 
دستگاه هاي مختلف به صورتی اثرگذار در جامعه احساس شود. 

سیدمجتبی حسینی پور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان یزد نیز با تبیین برخی از اقدامات صورت گرفته براي تدوین
سند آمایش استان گفت: در این سند به مباحث فرهنگی و اجتماعی توجه ویژه شده و در مدیریت بخش هاي مختلف اگر به



 
محورهاي این سند توجه نشود، شاهد تداوم مشکلات فرهنگی و اجتماعی در استان خواهیم بود. 

قاسم بریدلقمانی رییس دانشگاه یزد نیز در خصوص طرح آینده پژوهشی فرهنگی و اجتماعی استان گفت: رویکرد غالب در این طرح
بر اساس داده هاي جمعیت شناختی است و انتظار این بود که در تیم تحقق افرادي از حوزه فرهنگ نیز حضور داشته باشند تا

 
جامعیت بیشتري این طرح داشته باشد که در دانشگاه یزد چندین طرح در زمینه مسائل اجتماعی و فرهنگی استان کار شده است. 

رقیه دوست فاطمی ها مدیرکل کتابخانه هاي عمومی استان یزد نیز پیشنهاد کرد که نشست آتی شوراي فرهنگ عمومی استان در

 
کتابخانه مرکزي یزد به عنوان یکی از کانون هاي مهم فرهنگی استان برگزار شود. 

 
برچسب ها 

 
- شوراي فرهنگ عمومی 

 
- وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

 
- یزد 

- محمدعلی طالبی



مهارت آموزي از نیاز هاي اساسی کشور و لرستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار: تربیت نیروي انسانی متخصص در گرو تجهیزات و منابع است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز لرستان، سید موسی خادمی
استاندار لرستان در دیدار رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه اي
کشور در خرم آباد گفت: جذب منابع براي تجهیز مراکز فنی و حرفه
اي استان از اقدامات خوبی بود که با پیگیري رئیس سازمان فنی و

 
حرفه اي کشور محقق شد. 

استاندار لرستان افزود: امروزه مهارت آموزي به ویژه براي دانش آموزان و دانشجویان از نیاز هاي اساسی کشور است و باید با تأمین

 
منابع و تجهیز کارگاه ها در مراکز آموزشی این مهم تحقق یابد. 

سید موسی خادمی اضافه کرد: با توجه به شرایط خاص بیکاري در لرستان نیازمند یک نگاه ویژه در بحث مهارت آموزي و کارآفرینی

 
هستیم. 

استاندار در پایان این دیدار با قدردانی از زحمات محمدرضا آذرخش مدیر کل قبلی خانم میترا ابراهیمی به عنوان مدیرکل آموزش
فنی و حرفه اي لرستان معرفی شد



خانواده هایی با سرانه درآمد کمتر داراي فرزندان بیشتر!

منبع: تسنیمشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1400/03/09

پژوهشگر مسائل اجتماعی در مورد بحران سالخوردگی جمعیت گفت: استان هاي گیلان و مازندران به عنوان پردرآمدترین
استان هاي کشور شناخته می شوند اما کمترین میزان نرخ فرزندآوري را دارند، در نقطه مقابل استان هایی با درآمد کم تر،

بالاترین نرخ فرزندآوري را دارند.

پژوهشگر مسائل اجتماعی در مورد بحران سالخوردگی
جمعیت گفت: استان هاي گیلان و مازندران به عنوان
پردرآمدترین استان هاي کشور شناخته می شوند اما
کمترین میزان نرخ فرزندآوري را دارند، در نقطه مقابل
استان هایی با درآمد کم تر، بالاترین نرخ فرزندآوري را

 
دارند. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ جبهه
انقلاب اسلامی در فضاي مجازي براي تبیین مسئله
«جمعیت» با همکاري رسانه هاي رسمی کشور و با

مشارکت مرکز مدیریت حوزه هاي علمیه، بنیاد ملی خانواده، مرکز خدمات حوزه هاي علمیه، مؤسسه اندیشه مسطور، مرکز مدیریت
حوزه هاي علمیه خواهران، قرارگاه جمعیت، سازمان بسیج جامعه زنان موضوع نشست هاي تخصصی خود را به مسئله جمعیت

 
اختصاص داد. 

برهمین اساس «حسین مروتی»، پژوهشگر و کارشناس مسائل اجتماعی، عضو مؤسسه اندیشه مسطور و استاد حوزه جمعیت درباره
«زندگی سالمندي» اظهار کرد: برخی با شنیدن هشدارهاي کارشناسان درباره خطرات سالخوردگی جمعیت، خطر را می پذیرند اما
وضع اقتصادي نامطلوب جامعه را علت بی رغبتی خود به فرزندآوري می دانند اما شرایط اقتصادي مطلوب براي فرزندآوري بیشتر
کافی نیست مثال بارز آن وضعیت رشد جمعیت در شمال و جنوب شهر تهران است، فرزندآوري در جنوب شهر تهران علیرغم
مشکلات اقتصادي، جایگاه بهتري میان مردم دارد یا استان هاي گیلان و مازندران به عنوان پردرآمدترین استان هاي کشور در طول
سال شناخته می شوند اما کمترین میزان نرخ فرزندآوري را دارند، در نقطه مقابل استان هایی که درآمد کم تري به دست می آورند،

 
بالاترین نرخ فرزندآوري در ایران را دارند بنابراین وضع اقتصادي مطلوب به تنهایی قادر به رشد شاخص هاي جمعیت نیست. 

 
حاکمیت باید از خانواده هاي پرجمعیت حمایت کند 

وي ادامه داد: در سال هاي گذشته گذاره نادرستی میان مردم رواج پیدا کرد که داشتن بیش از دو فرزند ضد ارزش هاي فرهنگی
است بنابراین تک فرزندي در کشور ما رواج پیدا کرد و آسایشگاه هاي سالمندان به زودي پذیراي والدینی خواهد شد که براي حفظ
جایگاه اجتماعی خود به داشتن یک فرزند اکتفاء کردند البته نمی توان منکر وجود برخی از واقعیت هاي عینی در حوزه اقتصاد و
معضلات معیشتی مردم شد، بنابراین اگر حکومت از مردم انتظار دارد که فرزندآوري داشته باشند، باید تسهیلات رفاهی مناسبی در



 
اختیار آن ها قرار دهد تا فریب وعده فقر شیطان، خانواده ایرانی را مستأصل نکند. 

 
خداوند اگر فرزندي به والدین می بخشد، روزي وي را نیز در سفره آن ها قرار می دهد 

این کارشناس افزود: گاهی برخی افراد تصور می کنند که اگر فرزندي داشته باشند، دچار فقر مطلق می شوند و در نگهداري او دچار
مشکل می شوند اما آموزه هاي اسلامی حاکی از این نکته است که اگر کودکی متولد شود، خداوند روزي او را نیز در سفره والدین قرار
می دهد بنابراین پدر و مادري که خداوند یکتا را پذیرفته باشند از چالش هاي اقتصادي نمی هراسند؛ حضرت علی ( ع) درباره روزي

 
فرزندان می فرمایند: "هرچقدر نان خور شما بیشتر باشد رزق و روزي شما بیشتر خواهد شد." 

 
ابلیس با وعده فقر هراس به دل مردم می اندازد 

مروتی گفت: مثال ملموس گشایش روزي پس از ازدواج را می توانیم در زندگی والدین خود جستجو کنیم، آیا اغب پدر و مادرهاي
ایرانی پس از ازدواج در زمینه معیشت وضعیت بهتري پیدا نکردند؟ اغلب جوانان بعد از ازدواج، خانه، اتومبیل و ... خریداري می کنند
بنابراین همه انسان ها رزاقیت الهی را تجربه کرده اند اما به واسطه وعده فقر شیطان نگران عمل به دستورات الهی و فرزندآوري
هستند ضمن این که مشکلات اقتصادي کشور مقطعی است و تحولات آینده امکان دارد، شرایط متفاوتی در ایران اسلامی ایجاد کند
اما فرصت بارداري یک زوج محدودیت دارد به همین جهت بهتر است که فرصت محدود خود را براي چالشی که هر لحظه امکان دارد

 
که کشور از آن عبور کند، نادیده نگیریم. 

 
کودکان نیازمند تعامل با گروه همسالان هستند 

وي ادامه داد: تأکید اسلام در مسائل اقتصادي، کارآفرینی است و توصیه می شود که انسان تا حد امکان از محدود کردن خود به
دریافت مزد اجتناب کند و فعالیت مولد اقتصادي داشته باشد اما سبک زندگی خانواده هاي ایرانی تغییر کرده و اغلب تلاش می کند
تا میز و منصب اداري داشته باشند، در حالی که اگر زندگی خود را بر اساس تعالیم اسلامی سامان دهیم و پشتوانه مناسب براي
زندگی فرزند خود در نظر بگیریم همینطور نگران احتیاج او به تعامل با گروه همساالان خود باشیم، تصمیم بهتري اتخاذ خواهیم کرد.

 
سالخوردگی جمعیت به زیان مردم و حاکمیت است 

این کارشناس ادامه داد: مسئله سالخوردگی جمعیت فقط معضل حکومتی نیست، این یک چالش ملی است که باید چاره اي براي
مواجهه با آن اندیشید، تفاوتی ندارد که جمهوري اسلامی در ایران حاکم باشد یا هر حکومت دیگري، در هر صورت سالخوردگی
جمعیت به زیان مردم و حاکمیت است بنابراین هر ایرانی بدون توجه به این که در کدام نقطه از جهان زندگی می کند، باید نگران
عواقب سالخوردگی جمعیت در کشور باشد اگر این مسئله را براي عموم مردم تبیین کنیم، در آینده شاهد تعامل بیشتري از سوي آن

 
ها با حاکمیت خواهیم بود. 

 
«سالخوردگی جمعیت» نشاط جامعه را تضعیف می کند 

وي خاطرنشان کرد: تصاویر، هزاران مفهوم در پشت خود دارند؛ شما شرایط پیش از کرونا را در نظر بگیرید که چگونه تماشاگران
شهرآورد استقلال و پرسپولیس با هیجان از جاي خود بر می خاستند و موج مکزیکی ایجاد می کردند؛ تصویري زیبا و جذاب که علت
بخش مهمی از آن، شور، حال و طراوت جوانان تماشاچی است؛ حال تصور کنیم که اگر امروز در ورزشگاه آزادي به ازاي هر ده نفر



یک نفر سالخورده وجود دارد اما زمانی فرا می رسد که 30 درصد این ها سالخورده خواهند شد و شور جوانی دیگر در میان آن ها
وجود ندارد حتی تصور چنین روزي نیز آسان نیست اگر جامعه سالمند آینده خود را تصور کنیم یک تصویر افسرده کننده است. فکر

 
می کنم که تبیین این مسئله خود یک تکاپویی را ایجاد می کند که نگران کشور خودمان باشیم. 

معاون وزیر بهداشت در اردبیل: تدوین برنامه هاي اساسی براي سالخوردگی بانوان حیاتی است



پرداخت تسهیلات کم بهره به فعالان حوزه فرش+گزارش

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1400/03/09

رییس مرکز ملی فرش ایران از ارائه تسهیلات کم بهره براي فعالان حوزه فرش بافی در روستا ها خبر داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، جلسه اي
که با حضور رئیس مرکز فرش ایران و معاونت سازمان
صمت کردستان و تولیدکنندگان فرش بیجار برگزار شد، به
غفلت از صنعت فرش اشاره کرد و گفت: چندین سال است
که این هنر و صنعت از طرف دولت و مردم مورد توجه قرار

 
نمی گیرد. 

فرحناز رافع به تشریح اقدامات اخیر مرکز ملی فرش ایران پرداخت و افزود: ستاد راهبري فرش دستبافت را با هدف اقرار گرفتن بخش
دولتی و خصوصی کنار هم راه اندازي کردیم و در کنار این ستاد کمیسیون هاي تخصصی را تشکیل دادیم تا بتوانیم در عرصه بین

 
المللی خودمان را براي انقلاب صنعتی چهارم آماده کنیم. 

 
رافع افزود: این ستاد راهی است که مشکلات بخش خصوصی به گوش مسئولان دولتی برسد. 

رئیس مرکز ملی فرش ایران به طراحی شناسنامه فرش دست بافت اشاره و بیان کرد: پیش از طراحی شناسنامه، آیین نامه 14 در
هیئت دولت مصوب شد تا از تخلفات حوزه فرش دست بافت جلوگیري شود و شیوه برخورد با متخلفان مشخص شد؛ در این آیین
نامه گواهی اصالتی براي فرش ها طراحی و علامت تاییدیه بین المللی از سازمان مالکیت معنوي جهانی با هدف حمایت از هنرمندان

 
اخذ شد. 

وي افزود: تمامی تولیدکنندگان را تشویق می کنیم که نشان تجاري را بگیرند تا بتوانند برندسازي کنند و دفاتر کارگزاري فرش دست

 
بافت با نظارت مرکز ملی فرش ایران راه اندازي خواهدشد. 

رافع به حذف تمدید مهارت کارت قالی بافان کار اشاره کرد و گفت: این موضوع با طی مسیر طولانی به سرانجام رسید، قالیبافی که

 
یکبار امتحان می دهد و کارت مهارت را اخذ می کند نیازي به امتحان مجدد سالانه ندارد. 

وي اظهار کرد: در حوزه فرش دست بافت بیش از شش سال بود که تسهیلاتی نداشتیم و اکنون دو ردیف بودجه داریم که حوزه مهم

 
آن مربوط به تسهیلات اشتغال پایدار روستایی است. 

رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: در زمینه زنجیره ارزش فرش دست بافت آماده دریافت هرگونه طرحی از قبیل پرورش و اصلاح نژاد

 
دام، شست وشو، چینش دام و ریسندگی هستیم تا تسهیلات چهار، شش و هشت درصد در حوزه صنعتی روستایی پرداخت شود. 



وي با تاکید بر اینکه در بیجار هنر فرشبافی وجود دارد بیان کرد: بیجار در اقتصاد فرش درست عمل نکرده و این موضوع نیاز به
زنجیره تامین مواد اولیه و کارگاه هاي متمرکز دارد؛ در ایجاد کارگاه هاي متمرکز و مجتمع هاي قالیبافی به منظور تشویق و ترغیب

 
جوانان آماده کمک رسانی هستیم ضمناً تسهیلات 18 درصدي براي مشاغل خانگی و کارگاه هاي غیرمتمرکز در نظر گرفتیم. 

رافع به اهداي کارت هنرمندي به قالیبافان در سامانه جامع فرش دست بافت اشاره کرد و گفت: قالیبافی هنر است و اثري خلق می

 
کند که شخص دیگري قادر به خلق آن نیست و بنا داریم به قالیبافان کارت هنرمندي اهدا کنیم. 

رافع در پایان به قدمت دیرین فرش بافی در ایران اشاره کرد و گفت: امیدواریم در این جلسه با خرد جمعی بتوانیم هنرصنعت فرش به

 
شکوفاشدن این حوزه کمک کنیم. 

رافع تاکید کرد: به تمام کارگاه ها و تعاونی هایی که در محدوده روستا ها فعالیت کنند بصورت نامحدود تسهیلات ارزان قیمت از

 
طریق صندوق کارآفرینی و امید در اختیارشان قرار می گیرد و براي نقاط شهر ها هم تسهیلات 12 و 18 درصد پرداخت می شود. 

وي درخصوص تسهیلات کارخانه پشم شویی هم قول مساعد داد سرمایه گذار به تهران مراجعه کند تا مشکلش در پست بانک حل

 
شود. 

بازدید از فرش نفیس و تاریخی حسینیه بیجار و همچنین بازدید از واحد ها و کارگاه هاي تولید فرش جزو دیگر برنامه هاي رافع در

 
بعد از ظهر امروز است. 
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تاکید بر نقش مهارت آموزي در توسعه خوزستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1400/03/09

در نشستی میان مدیران سازمان برنامه و بودجه و آموزش فنی و حرفه اي، مهارت آموزي و ارتقاي آموزش فنی و حرفه اي،
بهترین راهکارتوسعه استان خوزستان، خوانده شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان ، رئیس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي استان، در دیدار با مدیرکل آموزش
فنی وحرفه اي استان، گفت: مهارت آموزي وتوسعه آموزش فنی وحرفه اي بهترین راهکار توسعه استان است که می تواند در حوزه

 
هاي مختلف اقتصادي اجتماعی فرهنگی کارساز باشد. 

مهردادنیکو با تقدیر از مهارت آموزي هاي صورت گرفته، توسعه
مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب شهر اهواز و دیگر شهر
هاي بزرگ استان را از مهم ترین برنامه هاي سازمان مدیریت و

 
برنامه ریزي عنوان کرد. 

وي، توسعه منابع انسانی و اجراي طرح هاي مهارت آموزي و
اشتغال در مناطق هدف را مهم برشمرد و طراحی و اجراي طرح
هاي شاخص در حوزه ایجاد هم افزایی و خلاقیت در اجراي مدل

 
هاي جدید مهارت آموزي را گامی ارزشمند خواند. 

مدیرکل آموزش فنی وحرفه اي استان خوزستان هم در این دیدار با تشریح طرح هاي نوآور و خلاقانه در حوزه مهارت آموزي معطوف
به اشتغال گفت: طرح هاي شاخص مانند طرح جامع کارآفرینی و اشتغال پذیري دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی، طرح
مهارت آموزي تعاملی مبتنی بر محتوا ها با متدولوژي جدید؛ طرح مهارت آموزي محصول محور براي معرفی ساختار نوین در عرصه
مهارت آموزي و اشتغال و تولید، همچنین معرفی طرح توانمندسازي ساکنان مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب هاي اجتماعی،
براي کاهش این آسیب ها و برقراري عدالت اجتماعی، که نمونه آن در مناطق کم برخوردار شهر اهواز اجرا شد، ازبرنامه هاي اولویت

 
دار و رویکرد توسعه مهارت آموزي هستند. 

عبدالنبی سواعدي افزود: سند مهارتی متناسب با شغل و بر اساس نیاز بازار کار براي گروه هاي کارآموزان، از جمله نقاط قوت و

 
اثربخش این طرح است که سبب اشتغال درصد بسیار بالایی از مهارت آموزان شده است. 

وي در ادامه به پروژه هاي عمرانی ضروري استان مانند مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان حمیدیه، پروژه کارگاه هاي آموزشی
غواصی ماهشهر، طرح توسعه مرکز مسجدسلیمان و طرح توسعه مرکز امام هادي (ع) اهواز اشاره کرد که احداث شده و یا در حال

 
تکمیل هستند.بیشتر بخوانید : آموزش رایگان 60 حرفه به بانوان خوزستانی 

پس از گفته هاي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي ، رئیس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي استان خوزستان، براي تامین اعتبار طرح



هاي جدید و ناتمام اولویت دار آموزش فنی و حرفه اي قول مساعد داد و ابراز امیدواري کرد: با تکمیل و بهره برداري از آن ها ظرفیت
تربیت نیرو هاي ماهر مورد نیاز استان افزایش یابد.



پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تاسیس بانک

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  287  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرایران : مدیرعامل بانک سینا در پیامی سی و ششمین سالروز تاسیس این بانک را به سهامداران، مشتریان و کارکنان
تبریک گفت.

خبرایران : مدیرعامل بانک سینا در پیامی سی و ششمین سالروز تاسیس این بانک را به سهامداران، مشتریان و کارکنان تبریک

 
گفت. 

 
متن پیام دکتر سیدضیاء ایمانی بدین شرح است: 

«هشتم خرداد ماه مصادف با سی و ششمین سالروز تاسیس بانک
سینا است. پایه گذاري این بانک به عنوان اولین موسسه مالی و
اعتباري کشور در 8 خرداد 64 را می توان گامی موثر در شروع
خصوصی سازي نظام بانکی کشور و آغاز شیوه اي نوین در
بانکداري تلقی کرد به گونه اي که در سال هاي بعد و با ظهور
سایر بانک ها و موسسات مالی و اعتباري خصوصی، اقبال و توجه

 
مردم به این نوع بانکداري در کشور را شاهد بودیم. 

بانک سینا اکنون در حالی وارد سی و ششمین سال فعالیت خود می شود که طی این سال ها با حرکت در مسیر قانونی و رعایت
مقررات بانک مرکزي و پایبندي به اخلاق حرفه اي، با تکیه بر نیروي انسانی کارآمد، متعهد و متخصص و بهره گیري ازآخرین
تکنولوژي روز دنیا، از طریق خلق ایده ها و محصولات متنوع و نوین در جهت تامین رضایت مشتریان و سهامداران گرامی گام برداشته

 
است. 

این بانک مفتخر است به عنوان بانکی شفاف، خوشنام و تاثیرگذار با تدوین سیاست ها و برنامه هاي توسعه اي در کنار توجه کامل به
حفظ و بهبود سودآوري به عنوان اولین و پایه اي ترین اصل بانکداري، گام هاي جدي و مهمی را در زمینه ایفاي مسئولیت هاي

 
اجتماعی به ویژه با توجه به شیوع کرونا و حمایت از آسیب دیدگان بردارد. 

بانک سینا در سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها آماده است همانند گذشته، با ارائه خدمات کمی و کیفی مناسب و تامین مالی
واحد هاي مختلف تولیدي، تجاري و خدماتی با تمرکز بر اشتغالزایی و کارآفرینی، نقش فعال تر و موثرتري در اقتصاد کشور ایفا نماید.
سی و ششمین سالروز تاسیس بانک سینا را به تمامی سهامداران، مشتریان و همکاران گرامی بانک تبریک عرض نموده، امیدوارم با

همفکري، تلاش جمعی و تشریک مساعی شاهد اعتلا و پیشرفت روز افزون بانک سینا باشیم».



ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1400/03/09

بابک رضی منش در مراسم تکریم و معارفه شهردار اسکو اظهار داشت: تغییرات مدیریتی باید موجب پویایی مجموعه ها شود.
هر تغییري، فکر و اندیشه اي جدید به مجموعه تزریق می کند و چنانچه این تغییر با تعهد و احساس مسئولیت توأم با

شایسته سالاري و کارآمدي همراه شود، قطعاً به بهبود امور منجر خواهد شد. وي استفاده ...

بابک رضی منش در مراسم تکریم و معارفه شهردار اسکو اظهار داشت: تغییرات مدیریتی باید موجب پویایی مجموعه ها شود.
هر تغییري، فکر و اندیشه اي جدید به مجموعه تزریق می کند و چنانچه این تغییر با تعهد و احساس مسئولیت توأم با شایسته

 
سالاري و کارآمدي همراه شود، قطعاً به بهبود امور منجر خواهد شد. 

وي استفاده از نیروهاي جوان، متخصص، کارآمد و پرانگیزه را راه حل بسیاري از مشکلات کشور برشمرد و افزود: اعتماد به جوانان
کلید واژه اصلی بیانیه گام دوم انقلاب رهبر معظم انقلاب هست و جهاد بزرگ براي ساختن ایران اسلامی و مسیر توسعه کشور در

 
تمام ابعاد به عمل و اندیشه جوانان گره خورده است. 

فرماندار شهرستان اسکو برنامه ریزي را اولین گام براي رسیدن به توسعه برشمرد و از نبود برنامه مدون در شهرداري ها انتقاد کرد و
ادامه داد: باید با تدوین برنامه پنج ساله شهرداري با تمرکز بر ظرفیت ها و استعدادهاي شهري و با رویکرد اقتصاد گردشگري براي

 
ساختن شهري با رونق اقتصادي و پویا در دستور کار شهرداري و مبناي تدوین بودجه آن ها باشد. 

رضی منش وجود برنامه مدون براي توسعه را مانع بخشی نگري، اعمال سلایق شخصی مدیران و مدیریت شهر بر اساس مطالعه و
کارکارشناسی برشمرد و اظهارکرد: تدوین برنامه با تمرکز و توجه بر ظرفیت هاي اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی و هم چنین تعریف

 
چشم انداز و تدوین راهبرد براي بارورکردن ظرفیت ها، لازمه دستیابی به اهداف مدیریت شهري است. 

وي قرار گرفتن در رتبه اول باسوادي کشور و غناي فرهنگی این شهر را بهترین بستر و زمینه ساز توسعه دانست و افزود: در صورت

 
عدم برنامه ریزي دقیق و عدم توجه به این ظرفیت عظیم فرهنگی، شاهد عقب گرد در این حوزه خواهیم شد. 

رضی منش مهمترین اولویت مدیریت شهري در سال 1400 را تحقق شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی دانست و گفت: رونق
تولید و رونق اقتصادي در اسکو با برنامه ریزي و حمایت از صنعت گردشگري می تواند تحقق یابد و مدیریت شهري باید با حمایت از
تولید، کسب و کار و کارآفرینی شهري و رفع موانع در مسیر فعالیت آن ها، چالش ها و مسائل جوامع شهري را به فرصت هایی چون
افزایش نرخ اشتغال، درآمد شهروندان، کاهش آسیب هاي اجتماعی و جرایم ناشی از بیکاري و فقر، رونق اقتصاد شهري، منطقه اي،

 
ملی و حتی صادرات و افزایش خودکفایی تبدیل کند. 

فرماندار شهرستان اسکو سرمایه گذاري را موتور محرکه و عامل اصلی تداوم فرآیند توسعه اقتصادي شهر برشمرد و گفت: مطالعه و
تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري و آماده کردن بسته هاي مناسب براي سرمایه گذاران در اسکو یک ضرورت است و می تواند ضمن
تسهیل روند سرمایه گذاري، تشویق و ترغیب آن ها براي سرمایه گذاري، کمک شایانی بر تحقق شعار سال و جذب سرمایه داشته

باشد. 



وي بیان کرد: یکی از برنامه هاي محوري دولت تدبیر و امید در سیستم اداري، تمرکز بر حفظ حقوق مردم و رعایت حرمت آن ها
توسط مدیران و کارکنان دستگاه هاي اجرایی است و تحت عنوان طرح تکریم ارباب رجوع و منشور حقوق شهروندي به تمامی
وزارتخانه ها ابلاغ شده و همه مدیران به عنوان کارگزار نظام مکلف به رعایت حقوق مردم و پیگیري مسائل و مشکلات آن ها با

 
خوشرویی و کمال تواضع هستند. 

فرماندار شهرستان اسکو، اجراي قانون و حاکمیت قانون در جامعه، شفافیت در مدیریت و عرضه اطلاعات را از اصول حکمرانی شایسته
برشمرد و افزود: حاکمیت قانون موجب افزایش اعتماد مردم به نظام خواهد شد و آرامش و امنیت اجتماعی و جامعه عاري از هرگونه

 
تنش دستاورد آن خواهد بود. 

گفتنی است در پایان این مراسم فرماندار شهرستان اسکو از تلاش ها و اقدامات قنبري، شهردار سابق اسکو در طول تصدي سمت

 
شهردار اسکو تشکر و قدردانی کرد و مجید فرشی به عنوان شهردار جدید این شهر معرفی شد. 

 
 -
-



بهره مندي از ظرفیت سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران

شماره خبر:  289  |  تاریخ: 1400/03/09
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان گفت: بهره مندي مطلوب از ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور
ایجاد اشتغال ایثارگران با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است.

به گزارش «ایثار»، عطا ناوکی در نشست با محمد رادمهر
فرماندار شهرستان مکران، گزارش مختصري از فعالیت هاي
بنیاد شهید و امور ایثارگران هرمزگان ارائه کرد و گفت:
سال گذشته با تلاش و عزم راسخ پرسنل بنیاد هرمزگان،
شاخصه هاي خدمات دهی به ایثارگران ارتقاي قابل
توجهی داشت و در سطح کشور جزو رتبه هاي برتر مطرح

 
شد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان با اشاره به توسعه سواحل مکران در راستاي انتقال نفت از مسیر جاسک و
صادرات آن به حوزه خلیج فارس، افزود: بی شک با اجراي طرح فوق الذکر، در آینده ظرفیت اشتغال زایی این شهرستان افزایش پیدا
می کند، لیکن انتظار داریم همه مسئولان شهرستانی به ویژه مجموعه فرمانداري در خصوص جذب فرزندان شاهد و ایثارگران اهتمام

 
جدي بورزند. 

وي با بیان اینکه حوزه تعاون بنیاد هرمزگان در سال 99، با برنامه ریزي دقیق، تخصصی و سنجیده و همچنین با حمایت از طرح هاي
اشتغال زایی و کارآفرینی، فرصت هاي مناسبی براي اشتغال و رسیدن به معیشت پایدار ایجاد کرد، یادآور شد: بهره مندي مطلوب از

 
ظرفیت توسعه سواحل مکران به منظور ایجاد اشتغال ایثارگران نیز با تعامل و همکاري مسئولان امکان پذیر است. 

ناوکی ضمن اعلام آمادگی این نهاد در خصوص معرفی متقاضیان اشتغال در رشته هاي مرتبط به فرمانداري جاسک، افزود: ایثارگران
جویاي شغل، با شرکت در کلاس هاي آموزشی و فنی و حرفه اي که به طور مستمر در سال گذشته توسط اساتید و مشاوران برجسته

 
برگزار شد، از تخصص کافی برخوردار هستند. 

انتهاي پیام/



توسعه آموزش هاي فنی و حرفه اي در خوزستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  290  |  تاریخ: 1400/03/09

رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي خوزستان گفت: مهارت آموزي و توسعه آموزش هاي فنی وحرفه اي بهترین راهکار
توسعه استان است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، مهرداد نیکو رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي
خوزستان گفت: مهارت آموزي و توسعه آموزش هاي فنی و
حرفه اي بهترین راهکار توسعه استان است که می تواند در

 
حوزه هاي مختلف اقتصادي اجتماعی فرهنگی کمک کند. 

او افزود: مهارت آموزي و توسعه آموزش فنی و حرفه اي بهترین اقدامات است که می تواند به توسعه استان در حوزه هاي مختلف

 
اقتصادي اجتماعی فرهنگی کمک کند. 

نیکو بیان داشت: توسعه مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب شهر اهواز و دیگر شهر هاي بزرگ استان را از مهم ترین برنامه هاي
سازمان مدیریت و برنامه ریزي است و توسعه منابع انسانی و اجراي طرح هاي مهارت آموزي و اشتغال در مناطق هدف از اولویت هاي

 
زیادي برخوردار است. 

عبدالنبی سواعدي مدیرکل آموزش فنی وحرفه اي خوزستان گفت: طرح جامع کارآفرینی و اشتغال پذیري دانشجویان و فارغ
التحصیلان دانشگاهی، طرح مهارت آموزي تعاملی مبتنی بر محتوا ها با متدولوژي جدید؛ طرح مهارت آموزي محصول محور براي

 
معرفی ساختار نوین در عرصه مهارت آموزي و اشتغال و تولید در دستور کار است. 

او بیان داشت: معرفی طرح توانمندسازي ساکنین مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب هاي اجتماعی براي کاهش آسیب هاي
اجتماعی و برقراري عدالت اجتماعی در دسترس عموم به خدمات آموزش فنی و حرفه اي که نمونه آن در مناطق کم برخوردار شهر

 
اهواز اجرا شد از برنامه اولویت دار و رویکرد توسعه مهارت آموزي است. 

سواعدي افزود: سند مهارتی متناسب با شغل و بر اساس نیاز بازار کار و اجراي آن براي گروه هاي کارآموزان از جمله نقاط قوت و
اثربخش طرح می باشد که منجر به اشتغال درصد بسیار بالایی از آموختگان شده است.



بهره برداري از 1000 طرح اشتغال زا در کرمان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  291  |  تاریخ: 1400/03/09

رشیدي گفت:به همت صندوق کارآفرینی امید تاکنون هزار طرح در کرمان به بهره برداري رسیده است که این طرح ها براي
2 هزار و 200 نفر شغل ایجاد کرده اند.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمان، رشیدي، معاون صندوق کارآفرینی امید
کشور در سفر به بم با بیان اینکه صنایع دستی یکی از
رشته هایی است که می تواند ایجاد اشتغال پایدار در کل
کشور داشته باشد، گفت: پتانسیل و استعداد رشته هاي
صنایع دستی در استان کرمان و شهرستان بم وجود دارد و

 
می تواند باعث ایجاد اشتعال پایدار شود. 

او با اشاره به اینکه از کسانی که استعداد و پتانسیل و انگیزه براي صنایع دستی دارند، پشتیبانی می کنیم، افزود: ما از رشته هاي
صنایع دستی حمایت مالی می کنیم تا افراد در این رشته ها موفق شوند؛ بنابراین براساس اولویت و مزیت طرح به صنایع دستی

 
تسهیلات پرداخت می کنیم. 

 
رشیدي بیان کرد: ما در ادامه مسیر تولید در توسعه و گسترش کار نیز در کنار تو لید کنندگان هستیم تا طرح به مراحل بالاتر برسد. 

او از پرداخت و حمایت تسهیلات این صندوق به دهکده خرما در بم خبر داد و گفت: با راه اندازي دهکده خرما براي فرآوري محصول
خرما ساماندهی صورت می گیرد و امیدواربم بتوانیم با راه اندازي دهکده خرما و حمایت مالی از این طرح بتوانیم کمک بزرگی به

 
محصول خرما منطقه و اشتعال زایی آن کنیم. 

معاون صندوق کارآفرینی امید کشور بیان کرد: تاکنون در استان کرمان 130 میلیاد تومان تسهیلات با کار مزد 4 درصد پرداخت شده
و هزار طرح به بهره برداري رسیده است که با افتتاح این طرح ها براي 2 هزار و 200 نفر شغل ایجاد شده و مزیت این تسهیلات تولید

 
به هنگام است و در سال اول، طرح ها در چرخه تولید قرار می گیرند. 

او ادامه داد: ما به تولیدکنندگان براي باز پرداخت تسهیلات، تنفس یک ساله می دهیم تا زمان کافی داشته باشند و اقساط را از محل

 
فروش محصول خود پرداخت کنند. 

در سفر رشیدي به بم ، کارگاه تولید ظروف سفال با اعتبار بالغ بر 500 میلون تومان افتتاح و به بهره برداري رسید.



انتخابات 1400| اصلاح طلبان بر حضور پرشور تاکید دارند / دولت جوان

ظرفیت هاي خاموش را بیدار می کند

منبع: تسنیمشماره خبر:  292  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه استان ها ـ مسئول حزب وحدت و همکاري ملی در لرستان گفت: مردم به دنبال فرد اصلح با سابقه مثبت هستند چرا
که سابقه افراد شناسنامه و بنر تبلیغاتی آنهاست و علی رغم رد صلاحیت تعدادي از کاندیداها ولی خوشبختانه افراد توانمندي

در صحنه هستند.

گروه استان ها ـ مسئول حزب وحدت و همکاري ملی در
لرستان گفت: مردم به دنبال فرد اصلح با سابقه مثبت
هستند چرا که سابقه افراد شناسنامه و بنر تبلیغاتی
آنهاست و علی رغم رد صلاحیت تعدادي از کاندیداها ولی
خوشبختانه افراد توانمندي در صحنه هستند. - اخبار

 
استانها - 

محمد اوستا در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در خرم آباد،
در رابطه با انتخابات ریاست جمهوري اسلامی 1400
اظهارداشت: جذب حداکثري مردم با وعده هاي توخالی

ممکن نیست. در همین راستا به دور از هر گونه نگاه سیاسی اصلاح طلبی و اصولگرایی باید به دنبال گزینه اي براي ریاست جمهوري

 
باشیم که علاوه بر اینکه مردم قبولش داشته باشند به معناي واقعی به دنبال خدمت به کشور و استان لرستان باشد. 

وي افزود: مردم به دنبال فرد اصلح با سابقه مثبت هستند چرا که سابقه افراد شناسنامه و بنر تبلیغاتی آنها است، هم اکنون علی رغم
رد صلاحیت تعدادي از کاندیدا، ولی خوشبختانه افراد توانمندي در صحنه هستند که خدمات بسیار خوبی در گذشته به مردم ارائه

 
داده اند و اصلاح طلبان نیز باید تا آخر در صحنه حضور داشته باشند چرا که قهر کردن با صندوق هاي راي به نفع مردم نیست. 

مسئول حزب وحدت و همکاري ملی در لرستان عنوان کرد: فرصت باقی مانده تا انتخابات زیاد نیست ولی باز هم مردم به دلیل

 
توانمندي افرادي که کاندیدا هستند به راحتی می توانند تصمیم بگیرند و فرد اصلح را انتخاب کنند. 

وي با بیان اینکه همه ما موظف هستیم به دور از تفکرات سیاسی براي جذب حداکثري مردم در انتخابات در فرصت باقی مانده تلاش
کنیم، بیان کرد: همانگونه که مقام معظم رهبري می فرمایند به خاطر وطن باید پاي صندوق هاي راي برویم. هر ایرانی وطن پرستی

 
باید علی رغم تفاوت نگاههاي سیاسی و سلیقه اي براي تعیین سرنوشت خودشان در انتخابات شرکت کنند. 

 
انتخابات 1400| رئیس جمهور منتخب باید کشور را رو به جلو حرکت دهد / 8 سال در بند مذاکره متوقف بودیم 

انتخابات 1400| قائم مقام جامعه جوانان متحد بوشهر: عزت ایران را در 8 سال گذشته زیر سئوال بردند/معیشت و اقتصاد مردم در

 
اولویت قرار دارد 

 
انتخابات 1400|رئیس شوراي ائتلاف کردستان: آیت االله رئیسی شاخصه هاي «کاندیداي اصلح» را دارد / مردم آگاهانه انتخاب کنند 



اوستا توجه به پیشینه و برنامه هاي استانی به معناي واقعی کاندیدا را بسیار مهم دانست و گفت: در انتخابات ایران و از طرف طیف
اصلاح طلب هیچ وقت به مردم اجبار نشده که به فلان گزینه راي بدهید بلکه همیشه حق انتخاب با مردم است و بنده به عنوان
نماینده حزب وحدت و همکاري ملی در لرستان شخصا دست فردي که بتواند به مردم خدمت کند می بوسم نه اینکه شعارها و وعده

 
هاي توخالی بدهد. 

وي تصریح کرد: با توجه به اینکه مشکل اصلی استان لرستان بیکاري است باید دقت کنیم کاندیداي ریاست جمهوري چه برنامه هایی
براي رفع مشکلات اشتغال استان لرستان دارند، تاکنون علی رغم اینکه کاندیدا برنامه اي براي استان ارائه نداده اند ولی به عنوان یک

 
وطن پرست موظف هستیم پاي صندوق هاي راي بیاییم. 

مسئول حزب وحدت و همکاري ملی در لرستان خاطر نشان کرد: با توجه به تاکید مقام معظم رهبري مبنی بر دقت در انتخاب
کاندیدا، همه ما در برابر انتخابی که داریم مسئول هستیم و باید پاسخگو باشیم البته ناگفته نماند متاسفانه برخی افراد قبل از
انتخابات به معناي واقعی وطن پرست و دلسوز مردم هستند ولی پس از پیروزي در انتخابات دچار حاشیه می شوند در همین راستا در

 
انتخاب شخص اصلح باید بسیار دقت کنیم. 

وي اظهار داشت: وطن پرستی، دلسوز مردم و کشور بودن، پاکدستی و داشتن تقوا از جمله مهم ترین شاخصه هاي یک رئیس جمهور
است و هیچ رئیس جمهوري پس از انتخابات حق ندارد با نگاه سیاسی بین مردم تبعیض قائل شود بلکه رئیس جمهور تمام کشور

 
است. 

اوستا افزود: انتخاب فرد اصلح بسیار اهمیت دارد و رئیس جمهور آینده باید فاصله بین خود و مردم را کم کنند و براي به نتیجه

 
رسیدن و مرتفع کردن مشکلات کشور از ظرفیت کلیه جناح هاي سیاسی از جمله اصلاح طلب و اصولگرا استفاده کند. 

مسئول حزب وحدت و همکاري ملی در لرستان عنوان کرد: با روي کار آمدن دولت انقلابی و جوان به طور یقین چون مجلس یک
مجلس انقلابی است دولت و مجلس همسو می شوند و چنانچه از ظرفیت دیگر طیف ها، نخبگان و فرهیختگان نیز استفاده شود به

 
طور یقین بسیاري از مشکلات و مسائل کشور حل می شود. 

وي با بیان اینکه اقتصاد به سیاست ربط ندارد جز در سیاست هاي کلی، بیان کرد: هماهنگ بودن دولت و اصناف به عنوان مهمترین

 
بازوي اقتصاد کشور به طور یقین بخش عمده اي از مشکلات اقتصادي کشور حل می شود ولی متاسفانه دولت ها از بازار فاصله دارند. 

اوستا گفت: با توجه به اینکه شوراي اصلاح طلبان کشور تاکنون از میان کاندیدا ریاست جمهوري گزینه اي ندارند ولی چنانچه به

 
نتیجه هم نرسند از مردم براي حضور پرشور و حداکثري مردم تلاش می کنند. 

وي احزاب را یکی ضروریات زندگی جوامع بشري در دوره مدرن دانست و تصریح کرد: به طور یقین با رفع موانع تشکیل و نهادینه
شدن احزاب در ایران زمینه هاي مشارکت سیاسی محقق می شود، احزاب باید پل ارتباطی بین مردم و دولت ها باشند که متاسفانه

 
احزاب فقط زمان انتخابات به رسمیت شناخته می شوند که کار اشتباهی هست. 

مسئول حزب وحدت و همکاري ملی با بیان اینکه در شرایط کنونی دعوت کردن مردم به انتخاب بسیار سخت است، خاطر نشان کرد:
ما انتظار داشتیم با تایید صلاحیت هاي بیشتري فضاي رقابتی به وجود بیاید ولی امیدواریم نتیجه انتخابات حل مشکلات کشور و به

نفع مردم رقم بخورد.





کنکور در استان کهگیلویه و بویراحمد با رعایت دستورالعمل ها بهداشتی

برگزار می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  293  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه استان ها- یکی از مهم ترین دغدغه ها براي برگزاري کنکور رعایت دستورالعمل ها در برگزاري است و باید فضاي
مناسب براي حفظ سلامت و رعایت فاصله گذاري پیش بینی شود.

گروه استان ها- یکی از مهم ترین دغدغه ها براي برگزاري
کنکور رعایت دستورالعمل ها در برگزاري است و باید
فضاي مناسب براي حفظ سلامت و رعایت فاصله گذاري

 
پیش بینی شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از یاسوج, شیوع ویروس کرونا
در استان کهگیلویه و بویراحمد باعث شد تا بسیاري از امور
زندگی مثل سایر مناطق درگیر با این ویروس در دنیا تغییر

 
کند. 

از همان ابتداي شیوع ویروس کرونا مردم استان کهگیلویه و بویراحمد دغدغه چگونگی تحصیل فرزندان خود را در وضعیت نامناسب

 
زیرساخت هاي اینترنتی داشتند، مشکلی که در روستاها به مراتب بیشتر از مناطق شهري مردم را با نگرانی مواجه کرده است. 

توجه به تحصیل و ورود به دانشگاه در استان کهگیلویه و بویراحمد با توجه به نداشتن زیرساخت هاي لازم در عرصه صنعت و اشتغال،
نسبت به سایر مناطق کشور از اهمیت خاصی براي خانواده ها برخوردار است، خانواده هایی که با اهمیت دادن به تحصیل در اندیشه

 
رقم زدن آینده اي مطلوب براي فرزندان خود هستند. 

حال با نزدیک شدن به برگزاري کنکور سراسري در تیرماه امسال چگونگی برگزاري این رویداد مهم در سایه ویروس کرونا به نگرانی

 
خانواده ها اضافه شده است. 

هادي زارع پور مدیرکل آموزش و پرورش استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه 20 هزار داوطلب هم استانی در کنکور امسال

 
شرکت می کنند اظهار داشت: متولی برگزاري کنکور سراسري در استان دانشگاه یاسوج است. 

وي افزود: یکی از مهم ترین دغدغه ها براي برگزاري کنکور رعایت دستورالعمل ها در برگزاري است و باید فضاي مناسب براي حفظ

 
سلامت و رعایت فاصله گذاري پیش بینی شود. 

زارع پور خاطرنشان کرد: در روز یازدهم فراهم کردن فضاي برگزاري کنکور سراسري براي چهار هزار و 575 داوطلب بر عهده آموزش
و پرورش گذاشته شده که با توجه به ضرورت رعایت فاصله گذاري، اماکن و سالن هاي آموزش و پرورش استان فقط جوابگوي دو هزار

 
داوطلب در روز یازدهم تیرماه 1400 است. 



مدیرکل آموزش و پرورش استان کهگیلویه و بویراحمد خواستار همکاري سایر دانشگاه ها از جمله دانشگاه آزاد، پیام نور، فنی و حرفه

 
اي و حتی دانشگاه یاسوج براي برگزاري کنکور سراسري شد. 

حسین کلانتري استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز به ضرورت رعایت دستورالعمل ها در برگزاري کنکور سراسري اشاره کرد و ادامه
داد: موضوع برگزاري کنکور در کمیته خاص در دستور کار قرار می گیرد و تصمیم مقتضی براي همکاري سایر دانشگاه ها بررسی می

 
شود. 

 
قاضی زاده هاشمی: "دولت سلام" تحریم ها را خنثی می کند/ مافیاي کنکور را از بین خواهیم برد 

 
پذیرش بدون کنکور دوره هاي مدیریت کسب و کار داخلی و بین المللی دانشگاه تهران 

 
شمار قربانیان کرونا در کهگیلویه و بویراحمد از مرز 670 نفر گذشت 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی کهگیلویه و بویراحمد از افزایش شمار قربانیان کووید 19 استان به 671 نفر خبر داد و گفت: متاسفانه در

 
24 ساعت گذشته یک بیمار کرونایی دیگر جان خود را از دست داد. 

پرویز یزدان پناه افزود: هم اکنون 193 بیمار مشکوك و قطعی کرونایی در بیمارستان هاي استان بستري هستند که از این تعداد 92

 
بیمار کرونایی قطعی بوده و 23 بیمار در بخش هاي ویژه تحت درمان هستند. 

 
وي ادامه داد: از مجموع مبتلایان به کووید 19 در کهگیلویه و بویراحمد 47 هزار و 352 نفر بهبود یافته گزارش شده است. 

یزدان پناه ادامه داد: امروز 225 نمونه پی سی آر از آزمایشگاه سلولی و مولکولی یاسوج دریافت شد که 25 درصد موارد مثبت بودند و
عمده موارد مثبت در شهرستان هاي بویراحمد، کهگیلویه و لنده هستند و همچنین از 121 نمونه رپید تست 10 درصد موارد مثبت و

 
در شهرستان هاي بویراحمد، گچساران، کهگیلویه و بهمئی بودند. 

وي با بیان اینکه همراهی مردم عامل مهم کاهش آمار و مرگ و میر ناشی از کووید 19است، گفت: از همه مردم شریف استان می
خواهم که نکات و توصیه هاي بهداشتی را با جدیت هر چه بیشتر رعایت کنند تا شاهد جلوگیري از شیوع بیشتر این بیماري و کنترل

 
آن باشیم. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی یاسوج افزود: هر چند با شیب ملایم و نزولی آمار مبتلایان به کووید19 در استان رو به رو بودیم اما پس

 
از رفع محدودیت ها بیشتر باید مراقب بود و صنوف باید با احتیاط بیشتري به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي خاطر نشان کرد: چنانچه بی توجهی به دستورالعمل ها و تردد بی مورد در بازار اتفاق افتد، آمار مجدد افزایش یافته و مجبور به
اعمال محدودیت هاي بیشتري خواهیم بود.



روستا بازار در دستور کار شرکت ملی پست

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  294  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه پست بانک گفت: همکاري شرکت ملی پست و بانک ها در ارائه
خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد ملی تحقق می بخشد.

مدیرعامل شرکت ملی پست در مراسم انعقاد تفاهم نامه
پست بانک گفت: همکاري شرکت ملی پست و بانک ها در
ارائه خدمت به مشتریان، جایگاه واقعی پست را در اقتصاد

 
ملی تحقق می بخشد. 

رمضانعلی سبحانی فر در آیین انعقاد تفاهم نامه پست و
پست بانک که صبح امروز نهم خرداد 1400 با حضور بهزاد
شیري مدیرعامل شرکت پست بانک انجام شد، شبکه
پستی کشور را داراي ظرفیت هایی بی شمار براي ارائه
خدمات اجرایی به نیابت از بانک ها در سراسر کشور

 
دانست. 

وي با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه کشور با موضوع واگذاري خدمات نیابتی در راستاي تحقق دولت الکترونیک و همچنین
دستاوردهاي مثبت همکاري پست با سایر بانک ها، عنوان کرد: برون سپاري خدمات فیزیکی بانک ها به پست از زمینه هاي مهم

 
همکاري دو مجموعه است. 

معاون وزیر ارتباطات، خدمات گسترده پست در سراسر کشور به ویژه مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته را یادآور شد و گفت: ارائه
خدمات بانکی به کمک پست در محل سکونت مشتریان گامی مهم در راستاي ارایه خدمات مطلوب تر و رضایت بخش است که تاثیر

 
بسزایی در کاهش هزینه ها دارد. 

سبحانی فر خدماتی از قبیل احراز هویت مکانی، افتتاح حساب، توزیع کارت هاي مشتریان، ارسال دسته چک و توزیع اخطاریه ها و
ابلاغیه ها، استفاده از زیرساخت شبکه پرداخت بانکداري الکترونیک توسط موزعین شرکت ملی پست و بهره برداري از ظرفیت شرکت

 
هاي پرداخت الکترونیک psp طرف قرارداد با پست بانک را از جمله مفاد این تفاهم نامه برشمرد. 

مدیرعامل شرکت پست بانک نیز ضمن ابراز خرسندي از امضاي این تفاهم نامه، با اشاره به جایگاه مهم پست به عنوان سازمانی
امانتدار که مورد اعتماد جامعه است، گفت: باوجود تحولات عصر حاضر و ظهور فضاي دیجیتال، پست نه تنها جایگاه خود را از دست
نداد، بلکه با انجام مأموریت هاي جدید همراه با ارزش افزوده هاي بیش تر، دستاوردهاي ارزنده اي را براي کشور رقم زد که به عنوان

 
بازوي اصلی حاکمیت و در کنار مردم، اطمینان خاطر بیش تري را در جامعه، نهادینه ساخت. 

راه اندازي روستا بازار در دستور کار قرار دارد 



علیرضا زرگوش -عضو هیئت مدیره شرکت ملی پست- نیز در مراسم امضاي تفاهمنامه با پست بانک با اشاره به اینکه طبق گزارش ها
در حال حاضر حدود 25 میلیون جمعیت روستایی در کشور وجود دارد و دارا بودن حساب پست بانک سرپرستان خانوارهاي
روستایی، گفت: در حال حاضر برنامه راه اندازي روستا بازار را در دستور کار قرار داده ایم که هم می تواند کسب وکار روستائیان را

 
رونق ببخشد و هم اقدامی در مسیر افزایش فعل و انفعالات مالی در روستاهاست. 

وي با اشاره به اتمام مدت زمان آزمایشی اساسنامه پست بانک به عنوان بانک تخصصی وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، خواستار
تجمیع حساب هاي تمامی شرکتهاي تابعه وزارت ارتباطات در اصلاح جدید اساسنامه پست بانک شد و خاطرنشان کرد: اگر مجوز

 
جابه جایی حساب در قالب یک مصوبه از بانک مرکزي اخذ شود نقش پست در حوزه رونق کسب وکارها افزایش خواهد یافت. 

بهزاد شیري-مدیرعامل شرکت پست بانک- نیز حضور شرکت ملی پست را در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته یادآور شد و گفت:
پست به عنوان بزرگترین متولی لجستیک کشور می تواند در رفاه حال روستاییان و گسترش اشتغال و کسب وکارهاي خانگی با کمک

 
پست بانک نقشی مهم ایفا کند. 

وي خواستار سرعت بخشی به اجراي این تفاهم نامه شد و افزود: همکاري شرکت ملی پست و پست بانک در ارائه خدمت به مشتریان،
تجربه اي است که رضایتمندي مخاطبان را در پی دارد./ایسنا



طرح وزارت ارتباطات براي تولید 14 میلیون تلفن همراه در داخل کشور

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  295  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: پایان دوره پنج ساله اجراي طرح حمایت از تولید گوشی
داخلی با تولید 14 میلیون دستگاه تلفن همراه، 43 هزار شغل پایدار مستقیم و غیرمستقیم و بیش از یک میلیارد دلار صرفه

جویی ارزي همراه خواهد شد.

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات
گفت: پایان دوره پنج ساله اجراي طرح حمایت از تولید
گوشی داخلی با تولید 14 میلیون دستگاه تلفن همراه، 43
هزار شغل پایدار مستقیم و غیرمستقیم و بیش از یک

 
میلیارد دلار صرفه جویی ارزي همراه خواهد شد. 

«ستار هاشمی» امروز (یکشنبه) آخرین وضعیت فراخوانی
که براي حمایت از تولید گوشی هوشمند انجام شده است

 
را تشریح کرد. 

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات
گفت: پیرو مصوبه بهمن ماه سال 98 شوراي عالی فضاي مجازي مبنی بر دستیابی به 20 درصد از سهم بازار گوشی هوشمند با
استفاده از محصولات بومی، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات با همکاري نهادهاي ذي ربط مانند سازمان برنامه و بودجه کشور،
وزارت صنعت، مرکز ملی فضاي مجازي و بخش خصوصی فعال در حوزه تولید و واردات گوشی همراه هوشمند، «طرح جامع حمایت از

 
توسعه زیست بوم همراه، توسعه بازار و فناوري تولید گوشی هاي هوشمند داخلی» را تدوین کرد. 

وي افزود: انتشار فراخوان حمایت از تولید گوشی همراه هوشمند و تبلت ایرانی با راهبري معاونت فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات
آغاز شد. آخرین مهلت ارسال مستندات و طرح تجاري براي شرکت هاي متقاضی پایان اردیبهشت ماه بود و در این فاصله، تعداد

 
هشت شرکت باسابقه تولید تجهیزات ارتباطی هوشمند و تجهیزات الکترونیکی، براي مشارکت در طرح اعلام آمادگی کردند. 

معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات خاطرنشان کرد: اکنون بررسی محتوایی مدارك در کارگروه تخصصی آغاز
و برنامه ریزي براي بازدید از خطوط تولید شرکت ها انجام شده است. در نهایت با تعیین شاخص هایی که منتشر می شود،

 
تولیدکنندگان برتر شناسایی شده و مورد حمایت قرار خواهند گرفت. 

هاشمی درباره حداقل شرایط در نظر گرفته شده براي تولیدکنندگان افزود: دارا بودن پروانه تولید و بهره برداري از وزارت صنعت،
معدن و تجارت در زمینه تولید تجهیزات ارتباطی هوشمند، تجهیزات الکترونیکی، تجهیزات و قطعات تولید گوشی هوشمند و تبلت،
تجهیزات و قطعات خطوط تولیدي، برخورداري از سوابق اجرایی در زمینه تولید تجهیزات ارتباطی و قطعات همراه هوشمند، تجهیزات
و قطعات الکترونیک و سایت تولیدي و خطوط تولید مرتبط، از جمله شرایطی است که تولیدکنندگان براي شرکت در این فراخوان به

آن نیاز دارند. 



وي تصریح کرد: با توجه به لزوم مصرف هدفمند منابع، انجام حمایت ها در قالب قراردادها و تعهدات رسمی بین تولیدکنندگان و

 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات خواهد بود. 

این مسوول در توضیح ویژگی هاي این طرح که نگاهی به سیاست توسعه صنعتی نیز دارد، اظهار داشت: جلب مشارکت تولیدکنندگان
با مشخصه هاي تولیدي باکیفیت و تسهیل در دستیابی آن ها به بازارهاي جهانی و صادرات بخشی از محصولات خود، ایجاد ظرفیت
تولید با فناوري SKD (قطعات نیمه سوار شده) با مشارکت و حمایت تولیدکنندگان برتر در سال اول طرح و ارتقاي فناوري تولید
حداقل به صورت CKD (حدود 60 درصد از کل تولیدات) در سال دوم و افزایش عمق ساخت و توانمندي هاي داخلی و ایجاد مزیت

 
رقابتی گوشی تلفن همراه ایرانی در بازار داخلی و بازار منطقه در سال هاي سوم تا پنجم طرح، از جمله ویژگی هاي آن است. 

وي ادامه داد: پیش بینی می شود تا پایان دوره پنج ساله اجراي طرح، ایجاد اشتغال پایدار براي 43 هزار نفر به صورت مستقیم و
غیرمستقیم و صرفه جویی ارزي بیش از یک میلیارد دلاري با تولید 14 میلیون دستگاه گوشی همراه هوشمند و تبلت را شاهد باشیم.

هاشمی تصریح کرد: طرح تدوین شده جامعیت کافی دارد و دستیابی به اهداف در نظر گرفته شده، در گرو اجراي همه اقدام ها و
سیاست هاي تدوین شده در طرح است. به همین دلیل علاوه بر اقدامات وزارت ارتباطات براي حمایت مستقیم از تولیدکنندگان،
سیاست ها، برنامه ها و اقداماتی در سطح کلان کشور و براي همه دستگاه هاي ذي ربط شامل بخش قانونگذاري و اجرایی، از جمله
برنامه هاي بلندمدت، سیاست هاي حمایتی و اصلاح زیرساخت هاي قانونی در نظر گرفته است؛ به گونه اي که تولید این کالاي
استراتژیک در مقایسه با واردات آن کاملا به صرفه شود تا سرمایه گذاران بخش خصوصی نسبت به ورود به فضاي رقابتی تولید گوشی

 
هوشمند و تبلت ترغیب شوند. 

وي گفت: همچنین در این طرح پیش بینی شده که بانک ها و موسسه هاي مالی عامل براي پرداخت تسهیلات از منابع داخلی خود
اقدام کرده و وزارت ارتباطات با رعایت دستورالعمل هاي قانونی، یارانه سود تسهیلات مذکور را پرداخت کنند که این امر علاوه بر
امکان پرداخت تسهیلات مستقیم از منابع وجوه اداره شده، مبالغ قابل توجهی از محل منابع داخلی بانک ها را نیز در طرح حمایتی به

خدمت خواهد گرفت و سقف تسهیلات قابل پرداخت به شرکت ها را افزایش خواهد داد./ایرنا



استاندارهرمزگان: مشکلات بار ملوانی بندر چارك تا یکماه آینده برطرف شود

منبع: روزنامه اقتصاد کیششماره خبر:  296  |  تاریخ: 1400/03/09

استاندار هرمزگان در بازدید از پروژه هاي شهري، اداره بندر، سالن و ترمینال مسافربري بندر چارك شهرستان بندرلنگه گفت:
باید تا یکماه آینده مشکلات بار ملوانی و گمرك این بندر رفع شود.

فریدون همتی جمعه شب در این بازدید افزود: : گمرك
بندرچارك موظف است جهت ایجاد اشتغال و تسهیل امور
صادرات از این بندر تا یکماه آینده اقدام لازم انجام و

 
گزارش اقدام ها را ارایه کند. 

وي همچنین بر سرعت بخشی در انجام رویه هاي ملوانی
بندرچارك تاکید کرد و بیان داشت: مشکلات بازارچه

 
ملوانی رفع و ترخیص کالاها باید به سرعت انجام شود. 

استاندار هرمزگان همچنین در بازدید از پروژه در دست احداث بازارچه ملوانی بندرچارك پس از بررسی موانع و مشکلات این بازارچه

 
دستور داد هر چه سریع تر مشکل برق آن مرتفع و نسبت به تامین برق مورد نیاز اقدام عاجل صورت پذیرد. 

همتی با بیان اینکه بازارچه هاي ملوانی علاوه بر کمک به ملوانان نقش مهمی در ایجاد اشتغال خواهد داشت یادآورشد: با راه اندازي

 
این بازارچه براي حدود 450 نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. 

وي بیان داشت: این بازارچه در مساحتی حدود هزار و 200 مترمربع با اعتباري افزون بر 22 میلیارد ریال تا یکماه دیگر به بهره

 
برداري خواهد رسید. 

شهردار چارك نیز با قدردانی از توجه استاندار هرمزگان به بنادر غرب استان یادآورشد: پس از سفر سال گذشته استاندار به بندر

 
چارك و دستور مبنی بر انجام صادرات در این بندر، رونق و رشد صادرات 600 برابر افزایش پیدا کرده است. 

محمد خدنگ افزود: پس از سفر سال گذشته استاندار و دستور مبنی بر انجام صادرات، 50 فرصت شغلی ایجاد شد که جاي قدردانی
دارد.



تولید سالانه بیش از 500 کیلو طلا

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  297  |  تاریخ: 1400/03/09

غلامرضا سلیمانی مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین (تاصیکو) از اخذ مجوز توسط شرکت طلاي کردستان براي
احداث کارخانه استحصال طلا در شهرستان سقز از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور خبر داد. با بهره برداري از این

طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا تولید و تعداد 350 نفر به طور مستقیم مشغول به کار خواهند شد.

غلامرضا سلیمانی مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر
تامین (تاصیکو) از اخذ مجوز توسط شرکت طلاي
کردستان براي احداث کارخانه استحصال طلا در شهرستان
سقز از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور خبر داد. با
بهره برداري از این طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا
تولید و تعداد 350 نفر به طور مستقیم مشغول به کار

 
خواهند شد. 

به گزارش روابط عمومی تاصیکو؛ غلام رضا سلیمانی،
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین گفت: اجازه

 
احداث کارخانه استحصال طلا در شهرستان سقز از سوي سازمان حفاظت محیط زیست کشور صادر شد. 

وي افزود: جهت دریافت مجوز در ابتدا مکانیابی و مطالعات ارزیابی زیست محیطی و موافقت کلیه دستگا هاي مرتبط در سطح استان

 
اخذ و نهایتا در کمیته ارزیابی کشور به تاریخ 22/2/1400 با احداث کارخانه طلا موافقت شد. 

سلیمانی بیان داشت: صدور این مجوز حاصل تلاش بیش از چهار سال پیگیري و مطالعات زیست محیطی دقیق و تأمین نظر کمیته

 
هاي فنی و پذیرش تمهیدات و پیشنهادات فنی کارشناسان سازمان حفاظت محیط زیست و سایر دستگاه هاي ذي ربط است. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدرتامین بیان داشت: با بهره برداري از این طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا تولید و تعداد 350

 
نفر به طور مستقیم مشغول به کار خواهند شد. 

وي شروع به کار این کارخانه را منوط به تعیین مشاور مادر جهت طراحی هاي لازم و نظارت بر احداث کارخانه دانست و گفت:
اقدامات لازم در دستور همکاران ما در ستاد و شرکت طلاي کردستان قرار گرفته است و عملیات اجرایی آن به زودي آغاز خواهد شد.

سلیمانی ضمن قدردانی و تشکر از همکاري استانداري، اداره کل محیط زیست، امور آب، سازمان صمت، منابع طبیعی و سایر دستگاه
هاي اجرایی و نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی ابراز امیدواري کرد: با بهره گیري از این طرح استراتژیک گام موثري در

 
زمینه توسعه منطقه و ایجاد اشتغال براي مردم استان کردستان برداشته شود. 

گفتنی است معدن طلاي قلقله در سال 96 کلنگ زنی شد اما بدلیل برخی نگرانی ها، بهره برداري از این طرح به تعویق افتاد که



نهایتا طی 2 سال گذشته با مکانیابی مجدد خارج از حوزه سد چراغ ویس و همخوان سازي با شرایط و استانداردهاي محیط زیستی
موجود نهایتا مکان جدید مورد تایید وزارت نیرو و سازمان محیط زیست و سایر دستگاه هاي اجرایی استان قرار گرفت.



دولت در چاله بی تدبیري؛ چرخش از پاسخگویی به طلبکاري!/ «توزیع»

کلیدواژه جدید دولتیان براي توجیه

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  298  |  تاریخ: 1400/03/09

 خبرگزاري فارس- مریم عباسی: در حالی که مدت هاست
مسکن به پدیده اي لوکس و دست نیافتنی بدل شده، ملزومات آن نیز در حال نایاب شدن هستند، مصالح ساختمانی نظیر سیمان ( با

 
قیمت دولتی) که این روزها نمی توانید سراغش را از هیچ فروشنده مصالحی بگیرید با قیمت دولتی چون موجود نیست. 

حوزه ساخت و ساز و مسکن این روزها دوره اي خاص و منحصر بفرد را تجربه می کند، از گرانی عجیب و سرسام آور قیمت خرید

 
خانه تا سر به فلک کشیدن هزینه رهن و اجاره بها در نبود نظارت ها. 

استان آذربایجان شرقی ماه ها است که با کمبود سیمان روبرو است و مسئولان وعده می دهند که به زودي مشکلات حل می شود

 
ولی هنوز هم این مسائل و مشکلات در استان باقی است. 

سیمان به عنوان یکی از مواد اصلی در حوزه عمرانی محسوب شده و نبود آن باعث تعطیلی بسیاري از مشاغل مربوط به فعالیت هاي

 
عمرانی می شود و مشکلات و مابه ازاهاي بسیاري را در پی دارد. 

با کمبود سیمان در استان آذربایجان شرقی شاهد تشکیل بازارهاي سیاه براي سیمان هستیم و برخی افراد که ناچار به تامین فوري

 
این ماده ساختمانی هستند، در برخی روزها سیمان را دو برابر قیمت واقعی آن می خرند. 

کارخانه سیمان صوفیان بااینکه بزرگ ترین کارخانه سیمان شمال غرب است ولی تنها کارخانه سیمان در استان آذربایجان شرقی

 
بوده که تولید روزانه بیش از هفت هزار تن در تیپ هاي مختلف کفاف نیازها را نمی کند. 

کمبود سیمان در آذربایجان شرقی این روزها به موضوعی پر چالش تبدیل شده که نه تنها پروژه هاي عمرانی، بلکه ساخت وسازهاي

 
شخصی را نیز تحت تأثیر قرار داده است. 



 
 

 
  

 
دولت خود عامل گرانی و بازار سیاه سیمان است 

نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو دلیل اصلی مشکلات توزیع سیمان و بازار سیاه ایجاد شده را سوء مدیریت دولت عنوان کرد و گفت:

 
گویی براي حل مشکل سیمان هم چاره اي نداریم جز اینکه چشم به دولت آینده بدوزیم! 

محمدحسین فرهنگی در گفت وگو با خبرنگار فارس در تبریز، اظهار کرد: عمده مشکل سیمان مربوط به سیاستگذاري هاي دولت،

 
برنامه ها و ایجاد اخلال در کارها به دلیل سوء مدیریت و باز نکردن برخی از مسیرها است! 

وي افزود: سال ها است که فریاد می زنیم عملیات اجرایی نفلین سینیت سراب را هر چه زودتر شروع کنید؛ چرا که اگر این اتفاق

 
بیافتد به قدري سیمان تولید خواهد شد که علاوه بر رفع نیاز داخل بخش قابل توجهی از محصول قابل صادرات خواهد بود. 

 عمده مشکل سیمان مربوط به سیاستگذاري هاي دولت، برنامه ها و ایجاد اخلال در کارها به دلیل سوء مدیریت و باز نکردن برخی از

 
مسیرها است! 

 
  

فرهنگی در عین حال خاطرنشان کرد: اگر نفلین سینیت سراب اجرایی شود می توان مصرف هاي جدیدي براي سیمان مثل احداث

 
جاده هاي سیمانی و نظایر آن که در کشورهاي پیشرفته دنیا مرسوم است، تعریف کرد. 

نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو  در مجلس ادامه داد: این مسئله چندبار در کمیسیون صنایع مجلس مطرح و مورد بحث و بررسی قرار
گرفته است؛ مهندس نیکزاد به عنوان نائب رئیس مجلس هم جلساتی براي حل این مشکل ترتیب داده اند؛ اما با توجه به سستی و

 
کندي عملکردي که در دولت وجود دارد اتفاق عملی خاصی در این ارتباط نمی افتد. 

وي متذکر شد: گویی باید در این مورد هم چشم به دولت آینده بدوزیم تا اداره امور را به دست گیرد و سروسامانی هم به اوضاع

 
آشفته سیمان بدهد. 



 
 

 
  

 
افزایش قیمت مسکن 

در همین راستا یکی از سازندگان مسکن به خبرنگار ما می گوید: یکی از دلایلی که می تواند عاملی براي کاهش میزان معاملات
مسکن با توجه به بازار حال حاضر باشد رکود در ساخت و ساز است و این عامل نیز خود نشأت گرفته از مشکلات دیگري است که از
جمله عوامل ایجاد تلاطم در بازار مسکن باشد کمبود مصالح ساختمانی یا افزایش قیمت مصالح ساختمانی است که این دو عامل نقش

 
به سزایی در کنترل یا محدودیت بازار دارند. 

محسن اسلامی می گوید: نبود و کمبود مصالح ساختمانی به عنوان یکی از اصلی ترین پیش نیازها در ساخت و تولید مسکن نقش

 
اساسی نیز در تعیین قیمت تمام شده ساختمان دارد. 

وي می افزاید: اگر سیمان به عنوان یکی از مصالح ساختمانی در جامعه کمیاب شود و قیمت آن نیز افزایش یابد نباید انتظار داشت

 
مسکن ارزان شود بلکه شاهد افزایش قیمت تمام شده مسکن حتی تا دو برابر نیز خواهد شد. 

این سازنده واحد هاي مسکونی می گوید: مصالح ساختمانی نقش بسیار زیادي در قیمت تمام شده دارد و لذا وقتی سیمان سه برابر

 
می شود نباید انتظار داشت قیمت تمام شده ساخت و ساز کاهش یابد. 

 
 

 
  

 
صادرات سیمان با وجود التهاب در بازار توجیه ندارد 



رئیس سازمان صنعت معدن تجارت استان آذربایجان شرقی، گفت: نزدیک شدن حلقه هاي تولیدکننده، تامین کننده، توزیع کننده و

 
مصرف کننده راهگشاي چالش هاي اقتصادي در کالاهاي پرمصرف نظیر سیمان است. 

حبیب امین زاده، براي ساماندهی بازار سیمان از تولید تا مصرف در محل این واحد تولیدي اظهار داشت: تولید، تامین، توزیع، نظارت

 
و مصرف از عمده مولفه هایی است که باید در همه کالاهاي پرمصرف مورد رصد دائمی و سیستمی قرار گیرد. 

وي ادامه داد: رعایت قیمت مصوب سیمان از درب کارخانه تا مصرف کننده نهایی، نیاز به حذف واسطه گري و جلوگیري از دست به

 
دست شدن این کالا دارد. 

امین زاده با اشاره به نحوه تامین سیمان مورد نیاز استان گفت: بخشی از نیاز استان از طریق کارخانه سیمان صوفیان و بخشی دیگر از
طریق واحدهاي تولیدي واقع در استان هاي همجوار با مسوولیت شرکت سیمان صوفیان ، تامین می شود که لازم است در هر دو
مسیر نظارت هاي سیستمی نظیر ثبت اطلاعات واحدهاي تولیدي و توزیعی در سامانه هاي جامع تجارت و همچنین انبار و مراکز

 
نگهداري کالا به صورت جدي پیگیري شود. 

وي با بیان اینکه عدم ثبت اطلاعات در این سامانه ها به منزله تخلف عرضه خارج از شبکه و احتکار است، اضافه کرد: رعایت درصد
منطقی هزینه حمل و نقل در تفاوت قیمت سیمان تولید داخل استان با تامین شده از واحدهاي تولیدي استان هاي همجوار، از سوي

 
مراکز توزیعی ضروري است. 

رئیس سازمان صمت استان در ارتباط با نحوه نظارت بر توزیع سیمان نیز متذکر شد: نظارت روزانه بر توزیع سیمان براساس لیست
هاي اعلامی از سوي اتحادیه مصالح ساختمانی تبریز براي عاملان توزیع مصارف مردمی، شرکت هاي بتن ساز و تولیدکنندگان قطعات
بتنی و طرح هاي صنعتی همچنین معاونت امور عمرانی استانداري براي پروژه هاي عمرانی مهم و زیربنایی به معاونت نظارت و

 
بازرسی سازمان صنعت معدن و تجارت در حال انجام است. 

وي گفت: بر این اساس کشف هرگونه تخلف در واحد هاي خرده و عمده فروشی سیمان به ویژه گرانفروشی و احتکار، باعث تعلیق

 
سهمیه واحد یادشده به مدت یک ماه می شود. 

دبیر کارگروه تنظیم بازار آذربایجان شرقی در واکنش به درخواست مدیران مجتمع سیمان صوفیان مبنی بر صادرات مقطعی سیمان

 
به یکی از کشورهاي همسایه، تاکید کرد: با وجود شرایط فعلی، صادرات آن با وجود التهاب در بازار توجیه ندارد. 

امین زاده تصریح کرد: هر چند واحدهاي تولیدي براي نوسازي ماشین آلات و بهسازي خطوط تولید نیاز به ارز حاصل از صادرات

 
دارند؛ اما می توان از مسیرهاي دیگر براي تامین ارز گام برداشت. 



 
 

 
  

 
سوءمدیریت در بهره برداري از منابع خدادادي به نفع اشتغال و معیشت مردم مشهود است 

عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی در گفتگو با خبرنگار فارس با بیان اینکه آماده حمایت از تولیدکنندگان سیمان در

 
مجلس هستیم، گفت: کمبود سیمان در بازار، پروژه هاي عمرانی را دچار چالش می کند. 

احمد محرم زاده بر لزوم مدیریت بازار سیمان و کنترل قیمت تأکید کرد و گفت: سوءمدیریت در بهره برداري از منابع خدادادي به

 
نفع اشتغال و معیشت مردم مشهود است. 

نماینده مردم اهر و هریس در مجلس با اشاره به این که سیمان در صنعت ساخت وساز حیاتی ترین مصالح است، اظهار داشت: دومین

 
نیاز مردم بعد از خوراك و پوشاك به مسکن است که اگر سیمان نباشد قطعاً این نیاز حیاتی مردم تأمین نمی شود. 

محرم زاده بر لزوم حمایت از تولیدکنندگان داخلی در راستاي پشتیبانی و مانع زدایی از حوزه تولید تأکید کرد و افزود: بنده به عنوان

 
نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی به منظور خودکفایی و قطع وابستگی ها از تولیدکنندگان حمایت می کنم. 

 
دولت در چاله بی تدبیري 

مشکلات و نابسامانی هاي اقتصادي کشور به واسطه مدیریت روحانی و وزرایش، معیشت مردم را در وضعیت سختی قرار داده و چه در

 
بازار و چه در تمام خانه ها سخن از وضعیت حاد اقتصادي و عملکرد ضعیف دولت است. 

امروز نه تنها منتقدان دولت بلکه حامیان و اصلاح طلبانی که روزي روحانی را مطرح و او را راهی پاستور کردند، هم دل خوشی از

 
شرایط ندارند و مقصر وضع موجود را سیاست هاي دولت تدبیر و امید می دانند. 

اما نتیجه سیاست هاي دولتمردان که به گرانی، التهابات بازار ارز، رشد قیمت مسکن، افزایش قیمت خودرو، کاهش قدرت خرید مردم
و... ختم شده به کنار؛ سوال اصلی این است که چرا مسئولان پاسخگوي وضعیت موجود نیستند؟ چرا دولتمردان به جاي آنکه
عذرخواهی کنند طلبکار هستند و قواي دیگر را مسئول عدم کارایی خودشان می دانند. به راستی سرنوشت شعارها و وعده هاي سال
1392 آقایان که می گفتند در کوتاه مدت زندگی مردم متحول می شود چه شد؟! آیا نباید براي آن وعده هایی که نه تنها عملیاتی

 
نشد بلکه معیشت و اقتصاد کشور به نابودي رسیده است، این اشخاص را بازخواست کرد؟ 



انتهاي پیام/ر



حمایت همه جانبه دستگاه قضایی از سرمایه گذاري قانونی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  299  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، حجت الاسلام وحید
مهدوي راد ظهر امروز در حاشیه بازدید از حوزه قضایی
شهرستان نمین اظهار کرد: در راستاي رونق تولید و ایجاد
اشتغال، به حمایت از سرمایه گذاري قانونی خواهیم
پرداخت که سایر دستگاه هاي اجرایی استان نیز باید
همکاري خوبی در این زمینه داشته باشند تا بتوانیم گامی

 
در راستاي حل مشکلات واحدهاي تولیدي برداریم. 

وي با اشاره به بازدیدهاي خود در شهرستان نمین افزود: در این بازدیدها به سد عنبران و معارضین منطقه اي آن و نیز تصفیه خانه
شهرك صنعتی 2 رفتیم و از نزدیک با مشکلات و موانع آن ها آشنا شده و راهکار و تصمیمات مقتضی براي حل و فصل مشکلات

 
مذکور ارائه شد. 

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري کل استان اردبیل ادامه داد: معاونت اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم
دادگستري از سال 1389 با دستور ریاست قوه قضاییه تشکیل و در ساختار دادگستري استان ها راه اندازي شد که در قالب مدیریت

 
پیشگیري از وقوع جرم و آسیب هاي اجتماعی، مشارکت هاي مدنی انجام وظیفه می نماید.  

مهدوي راد بیان کرد: عمده وظایف معاونت در زمینه هاي شناسایی علل و زمینه هاي وقوع جرم، تخلف، آسیب هاي اجتماعی، ارائه

 
راهکارهاي مناسب براي رفع آن ها، تدوین برنامه هاي کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت استانی است. 

وي تصریح کرد: تعامل با سازمان هاي مرتبط براي پیشگیري از جرم و آسیب هاي اجتماعی در حوزه هاي مختلف و استفاده از
ظرفیت ها و همکاري هاي دستگاه هاي دولتی و مردمی و ارائه راهکارهاي مناسب براي تاثیرگذاري، یکی از برنامه هاي این معاونت
است که باید در قالب یک قرارگاه مرکزي اقدام شود و از کارشناسان این مرکز می خواهیم در زمینه هاي مختلف پیشگیري از آسیب

 
هاي اجتماعی اولویت دار استانی پیشنهادها را جمع بندي، و راهکارهاي مناسبی را ارائه دهند. 

معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم دادگستري کل استان اردبیل در بخش دیگر به قانون پیشگیري پرداخت و بیان کرد: در این
زمینه ضمانت اجرایی محکم و قاطعی وجود ندارد امیدواریم در آینده این مشکل حل شود تا معاونت بتواند از پشتوانه حقوقی پایداري

 
در جهت کاهش آسیب هاي اجتماعی داشته باشند. 

 
مهدوي راد گفت: بحث جایگزین حبس نیز از مواردي است که بیشتر باید به آن توجه کرد. 



انتهاي پیام/3463/



مطالبات نماینده مجلس از وزیر راه/مشکلات آبریز طالقان و بیمارستان

هشتگرد را برطرف کنید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  300  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش خبرگزاري فارس از کرج،علی حدادي، نماینده
مردم طالقان، ساوجبلاغ، نظرآباد و چهارباغ در مجلس
شوراي اسلامی، صبح امروز در آیین بهره برداري از جاده
هشتگرد-طالقان که با حضور وزیر راه و شهرسازي برگزار
شد، گفت: شهرستان طالقان در حوزه آبریز با مشکلاتی
مواجه است که رفع و رجوع این مسائل نیازمند توجه و

 
پیگیري وزارت راه و شهرسازي است. 

نماینده مردم طالقان در مجلس در ادامه راه هاي روستایی شهرستان طالقان را یکی از مشکلات منطقه برشمرد و افزود: باید براي رفع

 
مشکل حوزه تردد شهروندان نیز راه حلی توسط وزارت راه تعبیه و برنامه ریزي شود. 

این نماینده مجلس تصریح کرد: گازرسانی به بالاطالقان و پایین طالقان هم در اولویت قرار دارد و پیگیري هاي زیادي در این خصوص
انجام شده است؛ البته که مسائل حوزه بهداشت و درمان شهرستان طالقان نیز مدنظر است که ضرورت دارد به سرعت در این

 
شهرستان بیمارستان دولتی احداث شود. 

حدادي از ایجاد شهرك صنعتی براي ایجاد اشتغال در طالقان هم به عنوان یکی از اولویت هاي مهم نام برد و ادامه داد: پروژه

 
هشتگرد-طالقان نیز یکی دیگر از اولویت هاي این منطقه بود که خرسندیم به مرحله بهره برداري رسید. 

وي یادآور شد: ایمن سازي این جاده یکی از نکات بسیار مهم است که در دستور کار قرار دارد تا با توجه به ریزش ها و رانش هایی که

 
قبلاً رخ داده از حوادث مشابه پیشگیري شود. 

به گفته نماینده مردم طالقان و ساوجبلاغ در مجلس شوراي اسلامی، در حال حاضر به جاي تونل این پروژه یک کنارگذر ایجاد شده

 
تا تونل بعداً تکمیل شود. 

حدادي در بخش دیگري از صحبت هاي خود به مشکل بیمارستان شهرجدید هشتگرد هم اشاره و تصریح کرد: شهر جدید هشتگرد با

 
جمعیتی بالغ بر 90 هزار نفر هنوز تکمیل نشده است. این بیمارستان مربوط به وزارت راه می شود و نیازمند توجه جدي است. 

انتهاي پیام/ج



سرازیر کردن سرمایه هاي بین نسلی کارگران به جیب گشاد دولت

منبع: شعار سالشماره خبر:  301  |  تاریخ: 1400/03/09

شعار سال: به تازگی گروهی از پژوهشگران دانشگاهی و اقتصاددان ها طرحی تهیه و به دولت داده اند که بر اساس آن سازمان
تامین اجتماعی با سازمان امور مالیاتی ادغام شود. این طرح با نام «بناي ایران» با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»،

«پژوهشکده سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تهیه شده ...

شعار سال: به تازگی گروهی از پژوهشگران دانشگاهی و اقتصاددان ها طرحی تهیه و به دولت داده اند که بر اساس آن سازمان

 
تامین اجتماعی با سازمان امور مالیاتی ادغام شود. 

این طرح با نام «بناي ایران» با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و
کار شریف» تهیه شده تا آن را براي اجرا به دولت آینده پیشنهاد دهند؛ حتی جلسه اي براي رونمایی از این طرح در اتاق بازرگانی

 
تهران برگزار شده است. 

هدف تهیه کنندگان بناي ایران این است که رئیس جمهور بعدي در یک بسته ي سیاستی رشد اشتغال زایی 6 درصدي، ایجاد 3 تا 5
میلیون شغل در 4 سال، مهار پایدار تورم، فقرزدایی غیرتورمی، مقابله با فساد را رقم زده و رشد 100 درصدي نسبت صادرات غیرنفتی

 
به تولید ناخالص داخلی را در 4 سال عملی کند. 

پیشنهاداتی در طرح وجود دارد که بسیار قابل بحث و نقد هستند؛ از جمله ادغام «سازمان تامین اجتماعی» در «سازمان امور

 
مالیاتی» و تبدیل آن به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري. 

 
نادیده حقوق بیش از 40 میلیون بیمه شده 

پیشنهاد دهندگان بدون توجه به فلسفه اجتماعی، حق بین نسلی و استقلال مالی و اداري سازمان تامین اجتماعی، بدون کم ترین
ملاحظه کارشناسی پیشنهاد ادغام این سازمان را با سازمان اونور مالیاتی داده اند که وصول درآمدش به جیب دولت می رود درحالیکه

 
وصول حق بیمه سازمان تامین اجتماعی قرار است صرف تعهدات کوتاه مدت و بلند مدت بیمه شدگان شود. 

پیشنهاد بردن سازمان تامین اجتماعی به زیر مجموعه معاونت ریاست جمهوري نشان می دهد نه تنها حقوق بیش از 40 میلیون بیمه
شده نادیده گرفته شده بلکه تردیدي ایجاد می کند که اراده اي پشت صحنه به دنبال سرازیر کردن سرمایه هاي بین نسلی کارگران

 
به جیب گشاد دولت است. 

meidaan.com ،78263 :شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از میدان، تاریخ انتشار: 8 خرداد 1400، کد خبر



بازگشت روند مهاجرت هاي بین المللی دانشجویی

منبع: شعار سالشماره خبر:  302  |  تاریخ: 1400/03/09

شعار سال : در گزارشی از موسسه بروکینگز آمده است ایالات متحده در معرض خطر جدي آسیب دیدگی رقابتی در مقایسه
با سایر کشور هاي پیشرفته قرار دارد که از سیستم مهاجرت با استقبال بیشتري برخوردار هستند. به طور خاص، دانشگاه ها

از مهم ترین بستر هاي کارآفرینی هستند و این زمینه را فراهم می کنند تا کار هاي ...

شعار سال : در گزارشی از موسسه بروکینگز آمده است ایالات متحده در معرض خطر جدي آسیب دیدگی رقابتی در مقایسه با

 
سایر کشور هاي پیشرفته قرار دارد که از سیستم مهاجرت با استقبال بیشتري برخوردار هستند. 

به طور خاص، دانشگاه ها از مهم ترین بستر هاي کارآفرینی هستند و این زمینه را فراهم می کنند تا کار هاي پژوهشی و تجاري با
یکدیگر پیوند ایجاد کنند. تشویق دانشگاه ها به نوآوري و کارآفرینی در دانشگاه هاي ایالات متحده بستري است که به اقتصاد ایالات

 
متحده کمک می کند و براي تحقق این موضوع، باید زمینه لازم فراهم شود. 

حمایت از پذیرش دانشجویان بین المللی، ایجاد امکان اشتغال و تحصیل و افزایش پذیرش دانشجویان بین المللی واجد شرایط از

 
ضرورت هایی است که زمینه را براي رونق تحصیل دانشجویان فراهم می کند. 

تقویت همکاري بین اداره مهاجرت و بخش دانشگاهی براي اطمینان از ایجاد فرصت هاي برابر آموزشی یک ضرورت است که می
بایست با پیاده سازي برنامه کارآفرینی بین المللی مورد توجه قرار بگیرد نیز از موارد برجسته بود. سیستم مهاجرت ایالات متحده یک
مجموعه از فرآیند هاي زمان بر و پیچیده است و این چالش ها را براي دانشجویان و نیروي انسانی شاغل در بازار کار ایالات متحده به

 
وجود آورده است. 

این مقاله همچنین تغییرات نظارتی را براي افزودن دسته بندي سند اجازه اشتغال که داراي 180 روز تمدید خودکار و یک برنامه به
موقع براي تمدید مجوز است، پیشنهاد می کند. دانشجویان بین المللی در سال هاي 2020 تا 2021 با تأخیر در برنامه پذیرش روبرو
شدند و پیش از اینکه اقدامات انعطاف پذیر USCIS انجام شود، دانشجویان پرونده قضایی تشکیل دادند. باید به مشاوران بین المللی

 
اجازه داده شود که براي این جمعیت از کارآفرینان برنامه هاي افزودنی را توصیه کنند. 

بیشتر دانشگاه ها، سرفصل هاي کارآفرینی و تجارت را ارائه نمی دهند. اگرچه این حوزه، بخشی جدایی ناپذیر از برنامه هاي درسی

 
است و باید مورد توجه قرار بگیرد. 

هدف اصلی از محدودیت هاي استخدام براي دانشجویان بین المللی اطمینان از این بود که هدف اصلی یعنی تحصیل دانشجویان به
خوبی محقق می شود. دانشجویان بین المللی در کار هایی غیر از حوزه فعالیت خود مشغول هستند. با این حال، مشاوران دانشگاهی و

 
بین المللی در حال بررسی براي ایجاد وضعیت بهتري براي دانشجویان به لحاظ اشتغال و کارآفرینی هستند. 
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حمله به حقوق بازنشستگی و مشاغل سخت و زیان آور در ماه هاي آینده

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  303  |  تاریخ: 1400/03/09

استقلال تامین اجتماعی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور در خطر است؛ سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان
مجلس تهیه شده اند، چند محور خطرناك اساسی دارند؛ محور هایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان

سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می گیرند.

به گزارش شهرآرانیوز، سال ها و بلکه دهه ها حمله به حقوق کار و بازنشستگی و پروپاگاندا و رایزنی براي سلب این حقوق، به
نظر می رسد به یک نقطه ي عطف جدي رسیده است؛ بسترسازي براي حمله به این حقوق فراهم شده است و به نظر می رسد قرار
است کار با همراهی نمایندگان مجلس یازدهم، پیش برود؛ نمایندگانی که 34 نفر از آن ها در زمستان سال قبل، امضاي خود را پاي

 
طرحی به نام «توانمندسازي و پایداري سازمان تامین اجتماعی» گذاشتند و با جدیت این طرحِ ابترساز را دنبال می کنند. 

دولتی که در بدترین وضعیت قرار است تفکرات اقتصادي اش از رهنمودهاي اتاق ها از اتاق ایران گرفته تا اتاق بازرگانی، بن مایه
بگیرد و نمایندگان مجلسی که بارها ادعا کرده اند «قانون کار ضدتولید است و مانع اشتغال زایی» قرار است با هم متحد شوند و تتمه

 
ي حقوق حداقلی کارگران را سلب نمایند. 

در اردیبهشت ماه، بسترسازي براي تفکر ضدکارگري احتمالی براي دولت بعدي، در دو محور اساسی پیش برده شده؛ یکی طرحِ
«درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و نبایدها در مطالبات
اقتصادي» که اتاق ایران تهیه کرده است و دیگري طرحی به نام «بناي ایران» که با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده
سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تدوین شده است. این طرح ها، همسو و همراهِ طرحِ «توانمندسازي
سازمان تامین اجتماعی» که نمایندگان مجلس تدوین کرده اند، قرار است، هم اساس و استقلال سازمان تامین اجتماعی را خدشه دار

 
سازند و از میان بردارند و هم قانون کار و قانون تامین اجتماعی را به طور همزمان ابتر سازند و از محتوا تهی کنند. 

دو طرحی که توسط اتاق ها براي پیشنهاد به رئیس جمهور بعدي و در راستاي حل معضلات اقتصادي! تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

 
گیرند: 

 
حذف حداقل دستمزد و جایگزینی مزد توافقی و مزد منطقه اي و استانی 

اولین محور که می تواند حیات شغلی بیش از 14 میلیون نفر از شاغلان بیمه شده ي کشور را به مخاطره بیاندازد، حذف حداقل
دستمزد است؛ در هر دو طرح، حداقل مزد، مانع اشتغال و کارآفرینی قلمداد شده و پیشنهاداتی ارائه داده اند تا با حذف این الزام
حداقلی، کارآفرینان و بورژوازي سودجو به آرزوي دیرینه ي خود برسد؛ وقتی مزدِ مثلاً 4 میلیون تومانی به شدت ناکافی است و کمتر
از نصف سبد معیشت حداقلی ست، بتوانند به کارگران حداقل بگیر و کم تخصص که قدرت چانه زنی عموديِ آن ها در فضاي اجتماع

 
و در بیرون از کارگاه به شدت محدود است، فقط یک یا حداکثر دو میلیون تومان حقوق بدهند! 

در طرح اتاق ایران، دیدگاه گنج آفرینی وجود دارد که ادعا می کند چون نرخ سودآوري بخش خصوصی پایین است و حداقل مزد



دست و پاي کارفرمایان را بسته، باید طرح استثماري استاد-شاگردي به طریقی احیا شود (یعنی مزد توافقی) یا اینکه مزد را به صورت
منطقه اي و استانی تعیین کنند! در ضمن پیشنهاد می شود براي جوانان و نوجوانان زیر سن قانونی - که بدون تردید می شود زیر

 
15 سالِ قانون کار و معنایی جز کودکان کار ندارد- امکان اشتغال ساده و یدي با 30 درصد حداقل مزد فراهم شود! 

 
حمله به حقوق بازنشستگی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور 

حمله به حقوق بازنشستگیِ مستمري بگیران کارگري، در چند سطح صورت گرفته است: تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی که
طرح توانمندسازي نمایندگان مجلس پیشنهاد داده اند از دو سال آخر به بیست سال افزایش یابد و طرح اتاق ایران نیز تاکید دارد
براي جلوگیري از تخلفات بیمه اي و حقوق هاي صوري و افزایش یکباره حقوق در دو سال آخر، مبناي محاسبه بازنشستگی از دو
سال بیشتر شود و به بیست سال برسد؛ افزایش سن بازنشستگی با این استدلال که سن امید به زندگی افزایش یافته و نباید کارگران
این چنین زود بازنشست شوند؛ حمله به حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور بدون در نظر گرفتن مختصات زجرآور و سخت مشاغل
سخت مثل کار در معادن یا کنار کوره هاي ذوب و ارائه مکانیسمی که دیگر هرسال سابقه ي کار سخت، یک سال و نیم محسوب
نشود و کارگران مشاغل سخت نتوانند با 20 یا 25 سال سابقه ي کار بازنشست شوند و البته تلاش براي کاستن از سطح مستمري
هاي بازنشستگان با این استدلال که صندوق هاي بیمه اي (با محوریت سازمان تامین اجتماعی) بحرانی یا در آستانه ي بحران هستند

 
و نمی توانند از پس پرداخت مستمري ها بربیایند! 

تلاش براي کاستن از حقوق بازنشستگی، حمله ي آشکار به قانون تامین اجتماعی است؛ و بدون توجه به اینکه این قانون و به طور
مشخص، مواد 96 و 111 آن که به تعیین میزان مستمري ها اختصاص دارد، هرگز به درستی اجرایی نشده، تلاش دارند این سند
قانونی را به نفع دولتی ها و به نفع کارفرمایان مخدوش کنند؛ باید در نظر بگیریم که در سال قبل، معاون حقوقی رئیس جمهور در
نامه اي خطاب به سازمان تامین اجتماعی درخواست کرد که این سازمان نرم افزارهاي حقوقی خود را تغییر دهد و دیگر مراقب
افزایش حق بیمه ي سنواتی کارگران شاغل نباشد؛ این تلاش ها در کنار هم، یعنی کاستن از حقوق شغلی کارگران، هم قبل از

 
بازنشستگی و هم بعد از آن و در سال هایی که یک بازنشسته باید با خیال راحت بنشیند خانه و از زندگی لذت ببرد! 

 
حمله به استقلال و اساس سازمان تامین اجتماعی: 

از بین بردن شورایعالی تامین اجتماعی در دولت احمدي نژاد، اولین حمله ي اساسی به اساس سازمان تامین اجتماعی بود که
مدیریت دولتی را در این نهاد بین النسلی نهادینه کرد و اجازه داد دولتی ها بدون مشارکت و اعمال نظر جامعه ي ذینفعان، هر بلایی

 
که می خواهند به سر این سازمان و دارایی هاي آن بیاورند! 

حالا به نظر می رسد نمایندگان اتاق ها و منادیان تفکرات دست راستی و نئولیبرالی، همین استقلال نیم بند سازمان تامین اجتماعی
را به هیچ وجه برنمی تابند؛ تا جایی که در طرح بناي ایران، پیشنهاد شده سازمان تامین اجتماعی در «سازمان امور مالیاتی» ادغام و

 
تبدیل به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري شود. 

اگر همین استقلالِ نیم بند و عاریه اي سازمان تامین اجتماعی از میان برداشته شود و این سازمان به تمامی زیرمجموعه ي بخش
هاي اقتصادي دولت شود، دیگر کارگران هیچ حقی بر دارایی هاي تاریخی خود نخواهد داشت؛ دارایی هایی که از کد یمین و عرق
جبین نسل هاي متوالی طبقه ي کارگر به سختی فراهم شده و بایستی براي آیندگان صیانت شود؛ یک کارگر معدن سال ها عرق می
ریزد اما سی درصد از حقوق ناچیز خود را در صندوق تامین اجتماعی ذخیره می نماید به امید اینکه بعد از بازنشستگی بتواند روزهاي

 
بهتري را تجربه کند حالا با این دست اندازي ها، همه ي امید این کارگران زحمتکش و کم درآمد به تمامی ناامید خواهد شد! 



 
محورهاي دست راستیِ دیگر از جمله دفاع موکد از خصوصی سازي 

راهکارهاي این اسناد پیشنهادي براي حل معضلات اقتصادي، همگی دست راستی و برآمده از تفکرات تعدیلی است؛ به همین دلیل
است که در آن ها، خصوصی سازي تنها راه خروج بنگاه ها از رکود و ورشکستگی عنوان شده است؛ کلیدي که می تواند قفل هاي
اقتصاد را بگشاید! اتاق ها و حامیان آن ها بدون در نظر گرفتن معضلات آشکار خصوصی سازي در دهه هاي گذشته، بازهم بر طبلِ
حمایت از این راهکار ورشکسته ساز می کوبند؛ گویا خواب بوده اند و ندیده اند چه بر سر ماشین سازي تبریز و کشت و صنعت مغان
آمده است؛ گویا نمی دانند هپکو و هفت تپه چطور به سراشیب سقوط افتاد اند و چگونه شد که کنتورسازي قزوین از واحد ممتاز

 
کشور و خاورمیانه به یک بنگاه ورشکسته بدل شده است! 

همه این محورها، خطرناك است و وقتی در نظر بگیریم که همین اتاق ها قرار است تفکرات اقتصادي دولت بعد را شکل دهند و
فرمالیزه کنند و وقتی بدانیم که نمایندگان به ظاهر انقلابی و حامی محرومانِ مجلس یازدهم نیز با این رویکردها موافقند و به بهانه ي
توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی و پایداري آن، قصد نابودي حقوق مزدي مستمري بگیران را دارند، خطرات بیشتر و بیشتر هم

 
می شود؛ با قاطعیت باید بگوییم، همه حقوق و مقررات حمایتی در معرض خطر هستند آن هم خطري جدي و غیرقابل انکار! 

 
نگرانی هاي کارگران: 

 
بعد از قانون اساسی نوبت قانون کار است که ابتر شود! 

عبداالله وطنخواه (فعال کارگري) همه ي این پیشنهادات و اسناد ضد کارگري را در راستاي «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار»
ارزیابی می کند و به ایلنا می گوید: آقایان قصد دارند به هر قیمتی که هست، ارزان سازي را پیش ببرند؛ می خواهند همه بخش هاي
ایجابی حقوق حمایتی را از میان برداشته و همه ي حقوق را سلب کنند تا سیاست هاي تعدیلی پیشنهادي سه تفنگدار لیبرالیسم و

 
سرمایه داري (بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و سازمان تجارت جهانی) اجرایی شود. 

به گفته ي وي، این سیاست ها به روشنی و واضح می گویند نیروي کار هرچه ارزان تر بهتر! آنچه آقایان درصدد اجراي آن هستند،

 
فقط یک تعریف دارد: دفاع سالوسانه و جانانه از ارزان سازي و سیاست هاي تعدیلی! 

وطنخواه، استدلالات این گزارش ها و ادعاي علمی و کارشناسانه بودن آن ها را مردود می داند و می گوید: تنها کاري که کرده اند،
تقلید و گرته برداري یکجانبه از نظام هاي مترقی و کشورهاي اروپایی ست؛ بدون اینکه در نظر بگیرند در همان کشورهاي اروپایی،
چقدر به کارگر حقوق می دهند تا بتواند زندگی شایسته داشته باشد و پول در جامعه جریان داشته و رکود اتفاق نیفتد، بدون اینکه
در نظر بگیرند در همان کشورها چقدر سندیکاهاي کارگري قدرتمند هستند و می توانند سر میز مذاکره با قدرت بسیار چانه بزنند، به
تقلید از بخش هایی پرداخته اند که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ وقتی می گویند هیچ کجا کارگر با 20 سال سابقه بازنشست
نمی شود یا پیش از 65 سال به بازنشستگی نمی رسد، باید به آن ها گفت هیچ کجا یک بازنشسته کمتر از نصف سبد معیشت و کمتر

 
از صد دلار مستمري نمی گیرد؛ چرا اینور بام برایتان تابستان است، آنور بام، زمستان؟! 

از قانونی سازي کار کودکان گرفته تا پرداخت مزد توافقی به کارگران آسیب پذیر و از میان رفتن همه حقوق بازنشستگان، محورها و
راهبردهایی هستند که براي حمله به قوانین حمایتی طراحی شده اند؛ به عبارت ساده تر، نئولیبرال هال براي سودجویان و رانت
خواران سفره ي رنگینی پهن کرده اند؛ این سفره ي زنگین به قیمتِ از دست رفتن حقوق حداقلی کارگران و بازنشستگان و ابتر شدن



همه قوانین بالادستی مهیا می شود؛ به گفته ي وطنخواه، "پیش از این «قانون اساسی» را از میان برداشته اند و ابتر ساخته اند، حالا

 
رفته اند سراغِ «قانون کار» و حمایت هاي آن! به این ترتیب، دیگر هیچ چیز براي کارگران و طبقات فرودست باقی نمی ماند!" 

منبع: ایلنا



ستاري: 80 خانه خلاق تا پایان سال جاري میزبان صنایع فرهنگی، هنر و

نوآوري می شود

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  304  |  تاریخ: 1400/03/09

با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، دبیر ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز و معاون صنایع دستی و
هنرهاي سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنا...

با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، دبیر ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز و معاون صنایع دستی و هنرهاي

 
سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی، خانه خلاق «ب» میزبان فعالان صنایع خلاق و فرهنگی شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوري، خانه استاد حسین بهزاد استاد پرآوازه نقاشی مینیاتور
ایران امروز میزبان نوآوري فعالان صنایع خلاق شد تا با حمایت ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در این خانه تاریخی، زمینه و بستر رونق استارتاپ هاي حوزه فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی

 
فراهم شود. 

این خانه خلاق و نوآوري با تلاش هاي مرحوم محمد ابوالحسنی، کارآفرین حوزه خلاق و فرهنگی و خالق آثاري چون انیمیشن دیرین

 
دیرین و حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به ثمر نشست و با یاد این فعال حوزه فرهنگی افتتاح شد. 

 
پیشینه تاریخ و هنر ایران زمینه ساز توسعه صنایع خلاق 

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در این مراسم با بیان این که هنر و صنایع نرم و فرهنگی یکی از ظرفیت هاي
ذاتی ایران است، ادامه داد: این ظرفیت منحصر به فرد که پیشینه اي هزاران ساله در جهان دارد، با به میدان آمدن نوآوري جوانان
دانش آموخته و خلاقی که در خانه هاي خلاق و نوآوري، شرکت هاي خلاق و شتابدهنده هاي این حوزه وجود دارد، به اشتغال، ارزش

 
افزوده و اقتدار بدل می شود. 

رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: با استفاده از توانمندي و ظرفیت نیروي انسانی خلاق و کارآفرین، تاریخ، هنر و تمدن ایران با

 
قدمتی بیش از 9هزارسال به ظرفیتی براي اقتدار و توانمندي در جهان بدل خواهد شد. 

ستاري، مهم ترین ویژگی این صنایع نرم و وجه تمایز آن را نوآوري دانست و گفت: بزرگترین موهبت اعطا شده از سوي خدا به انسان

 
نوآوري است و این ذهن بی پروا و خلاق است که پیشرفت را را رقم می زند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با تاکید بر نقش آفرینی دولت ها در مقام تسهیل گري و ایجاد زمینه براي انجام کار توسط
بخش خصوصی در حوزه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی گفت: توسعه نوآوري در شرایط فعلی توسط بخش خصوصی اتفاق می افتد و
دولت ها می توانند در زیرساخت ها هزینه کنند و ضمن کاهش ریسک ها براي حضور بخش خصوصی، زمینه را براي سرمایه گذاري

 
این بخش روي نوآوري هاي حوزه خلاق فراهم کنند. 



رییس ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق با تاکید بر ترویج فرهنگ نوآوري و کارآفرینی، ادامه داد:
باید به فرزندانمان بیاموزیم مهم ترین سرمایه و داشته هایشان یعنی نوآوري، خلاقیت است که ارزش آفرینی می کند و می بایست

 
این سرمیاه ارزشمند را به خود و آنان یادآوري کنیم. 

به گفته ستاري؛ نفت و وابستگی به خام فروشی، غباري بر فرهنگ و تاریخ کشوري که هزاران سال پیشینه کارآفرینی دارد می نشاند

 
اما با کمک این جوانان و خلاقیت هایشان این ظرفیت نهفته دوباره شکوفا می شود. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به حمایت از توسعه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی با حمایت زیرساختی و توسعه بخشیدن خانه

 
هاي خلاق و نوآوري اشاره کرد و گفت: تا پایان سال جاري بیش از 80 خانه خلاق در استان هاي کشور راه اندازي خواهد شد. 

ستاري، مرحوم محمد ابوالحسنی را نمونه اي برجسته و مثالی از نیروي انسانی خلاق و کارآفرین دانست و گفت: با رفتن مرحوم
ابوالحسنی، فرد ارزشمندي را از دست دادیم. ایشان را انسانی ارزشمند و نوآور می شناسم و اطمینان دارم راه ایشان و نوآوري هایشان

 
زمینه ساز تحول و نوآوري خواهد شد. 

 
گامی ماندگار در مسیر خلاقیت و نوآوري 

پرویز کرمی دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق نیز در این مراسم با بیان این که توسعه خانه
هاي خلاق و نوآوري می تواند بستر احیا و شکوفایی فرهنگ و هنر ایرانی و حمایت از هنرمندان خلاق و نوآور کشور باشد، ادامه داد:
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، دو راهبرد اساسی را در حمایت از زیست بوم فناوري و نوآوري انجام می دهد که یکی از این
اقدامات، در قالب حمایت از فناوري هایی پیشرفته محصولات دانش بنیان و فناور تجلی یافته است؛ به طوري که ثمره آن را در

 
کارخانه هاي نوآوري و مراکز و پهنه هاي نوآوري شاهد هستیم. 

کرمی ادامه داد: در راستاي حمایت از نوآوري هایی که بخشی مهم و سرنوشت ساز در زیست بوم نوآوري به شمار می روند همچون
صنایع خلاق، دیجیتال، و فناوري هاي نرم و فرهنگی که امکان برخورداري از حمایت هاي دانش بنیانی را نداشتند، معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري ابتکاري به خرج داد و با ایجاد زیست بوم صنایع فرهنگی و خلاق، حمایت از شرکت هاي خلاق، در این

 
راستا آغاز شد. 

مشاور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان این که حمایت از شرکت هاي خلاق، صنایع نرم و فرهنگی بستري تازه براي
کارآفرینی، اشتغال و خلق ارزش افزوده ایجاد کرده است ادامه داد: بسیاري از افراد جوان و دانش آموخته در حوزه هاي علوم انسانی،
هنر و فرهنگی که بیش از نیمی از فارغ التحصیلان دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی ما هستند، اکنون می توانند در حوزه فناوري هاي

 
نرم و صنایع خلاق توانمندي ها و نوآوري هایشان را به اشتغال و ارزش افزوده بدل کنند. 

وي با اشاره به ظرفیت صنایع خلاق و فرهنگی در ارتقاي تولید ناخالص داخلی گفت: بیش از 2700 میلیارد دلار گردش مالی صنایع
خلاق، نرم و فرهنگی در دنیاست که به کمک خانه هاي خلاق، می توانیم سهمی از این گردش مالی عظیم را به کشوررمان اختصاص
دهیم؛ چراکه خانه هاي خلاق و نوآوري در کنار هنرمندان کشور بسترهایی هستند که نوآوري هاي این حوزه را رونق میبخشند و به

 
اشتغال پایدار می انجامند. یادمان باشد فرهنگ و هنر، هزینه نیست بلکه اشتغال آفرین و ثروت زا است. 



کرمی با بیان این که تا کنون 9 خانه خلاق در کشور تاسیس شده است افزود: ما در حوزه فناوري هاي نرم و صنایع خلاق از دیگر
فناوري هاي نوین نیز براي رونق محصولات و خدمات بهره می گیریم به طوري که بیش از 10 حوزه فناورانه مانند بازي، انیمیشن، مد
و لباس، کیاهان دارویی، سلامت، گردشگري و حتی اسباب بازي با بهره گیري از هوش مصنوعی، مکاترونیک، میکروالکترونیک تا علوم
و فناوري هاي شناختی و ... به یاري این حوزه می آیند و خانه هاي خلاق، فناوري هاي نوین را به صنایع فرهنگی و هنر وارد می

 
کنند. 

دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق ادامه داد: امروز خانه استاد حسین بهزاد، نقاش خلاق و توانمند

 
مینیاتور به بستري براي بروز خلاقیت هاي تازه تبدیل شد و امثال مرحوم ابوالحسنی نیز نشردهنده این نوآوري ها هستند. 

 
خانه هاي خلاق بستري براي شکوفایی نوآوري و حمایت از هنرمندان 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز در این مراسم با قدردانی
از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري گفت: حمایت و صداقت، تلاش و پیگیري معاون علمی و فناوري رییس
جمهوري و دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، راه تازه اي را پیش روي هنرهاي سنتی و صنایع دستی قرار داد تا با رونق

 
خانه هاي خلاق، بتوانند ظرفیت هاي نهفته شان را شکوفا کنند. 

وي با بیان این که خانه هاي خلاق و صنایع فرهنگی، کریدورهاي تجاري صنایع نرم هستند، ادامه داد: خردادماه عجین با صنایع
دستی است و 20 خرداد روز جهانی صنایع دستی است و برنامه هاي متنوعی در حوزه نوآوري هاي این حوزه در دست انجام است که

 
افتتاح این خانه خلاق گامی ارزشمند در این مسیر به حساب می آید. 

وي افزود: توانمندسازي و توان افزایی، حمایت از کارآفرینان و جذب سرمایه گذاران و رشد نوآوري، کشف و پرورش استعدادها و

 
آموزش و پرورش استعدادهاي نهفته این حوزه از اقدامات و برنامه ي خانه هاي خلاق و نوآوري است. 

محمودیان خانه هاي خلاق و نوآوري را مکانی براي گفت و گو تعامل بحث و حل چالش هاي موجود دانست و گفت: این خانه ها می
توانند ضمن هم افزایی میان فعالان صنایع دستی و مکانی براي ترویج و اطلاع رسانی، ایجاد فرصتی براي رونق محصولات و خدمات

 
هنري و بومی، مجالی براي حل مشکلاتی باشند که ممکن است فراروي خانواده صنایع دستی قرار بگیرد. 

 
معرفی استارتاپ هاي حوزه خلاق 

در بخش دیگري از این مراسم، توکن ملی فروش و مبادله ناپذیر در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی، بستري براي خلق آثار
دیجیتال بر بستر فناوري زنجیره بلوکی رونمایی شد. این توکن با استفاده از فناوري تولید و تبدیل داده هاي دیجیتال (ان.اف.تی) که

 
اصالت و هویتشان جعل ناپذیر است، فرصتی را براي هنرمندان ایرانی فراهم می کند تا از بازار جهانی این حوزه سهمی داشته باشند. 

پذیره نویسی براي هنرهاي سنتی و صنایع دستی آغاز شد و براي حضور در تالار تبادل آثار هنري دیجیتال آغاز می شود. ساختار

 
بلاکچین کاملا بومی است و قادر است کارهاي دیجیتال جوانان در حوزه پیشکسوتان را ثبت کند و در بازار جهانی به فروش برساند. 

2500 تا 3000دلار میانگین فروش آثار دیجیتال و پتنت هاي موجود است و چون ایران نماینده اي در تالار تبادل آثار هنري

 
دیجیتال نداشته، با ایجاد این فضا، می تواند به سهم یک درصدي از این بازار دست پیدا کند. 



در ادامه این مراسم، شبکه ملی صنایع دستی و هنر با هدف براي رشد صنایع دستی روستایی رونمایی شد. این شبکه از طریق

 
منتورینگ کارگاه ها در جهت بهینه سازي انطباق آن با بازار و ترکیب با نوآوري هاي حوزه فناوري هاي پیشرفته است. 

تمامی هنرمندان از تمامی رشته ها و حوزه هاي صنایع دستی و فعالیت هاي هنري تحت پوشش این شبکه قرار می گیرند و تمامی

 
بخش هاي این زنجیره گرد هم می آید. 

همچنین پلتفرم ملی فروش و حراج آثار هنري صنایع دستی و آثار هنري سنتی با عنوان «من اول»، با هدف پیش فروش، معرفی و
مستندسازي هنرهاي در حال فراموشی حراجی آثار از لحظه تولید و خلق اثر معرفی شد. در این استارتاپ، با شروع خلق اثر، فرآیند

 
حراج شروع می شود و مخاطبان شاهد این فرآیند هستند و هنرمند تضمینی براي خلق اثرش خواهد داشت. 

در ادامه نیز، استارتاپ قدك در حوزه صنایع دستی نیز توانمندي هایشان را به حاضران معرفی کرد. این شرکت حوزه خلاق که در

 
صنایع دستی فعال است می تواند بستري را براي چاپ کتاب روي اشیا ایجاد کند. 

 
رونمایی از نشان خلاق «ب» 

با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، معاون وزارت گردشگري و دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و صنایع نرم و
خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و پدر مرحوم ابوالحسنی، در این مراسم گواهی خانه خلاق و نوآوري «ب» که توسط
ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، صنایع نرم و خلاق صادر شده بود توسط دکتر ستاري به پدر مرحوم ابوالحسنی تقدیم شد.

همچنین از نشان خلاق «ب»، با یاد و تصویري از زنده یاد محمد ابوالحسنی رونمایی شد.



ستاري: بیش از 80 خانه خلاق تا پایان امسال راه اندازي می شود

منبع: سیتناشماره خبر:  305  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش سیتنا، با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، دبیر ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز و معاون صنایع
دستی و هنرهاي سنتی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی، خانه خلاق «ب» میزبان فعالان صنایع خلاق و فرهنگی

 
شد. 

خانه استاد حسین بهزاد استاد پرآوازه نقاشی مینیاتور ایران امروز میزبان نوآوري فعالان صنایع خلاق شد تا با حمایت ستاد
فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در این خانه تاریخی، زمینه و بستر

 
رونق استارتاپ هاي حوزه فناوري هاي نرم و صنایع فرهنگی فراهم شود. 

این خانه خلاق و نوآوري با تلاش هاي مرحوم محمد ابوالحسنی، کارآفرین حوزه خلاق و فرهنگی و خالق آثاري چون انیمیشن دیرین

 
دیرین و حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به ثمر نشست و با یاد این فعال حوزه فرهنگی افتتاح شد. 

پیشینه تاریخ و هنر ایران زمینه ساز توسعه صنایع خلاقسورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در این مراسم با بیان این
که هنر و صنایع نرم و فرهنگی یکی از ظرفیت هاي ذاتی ایران است، ادامه داد: این ظرفیت منحصر به فرد که پیشینه اي هزاران ساله
در جهان دارد، با به میدان آمدن نوآوري جوانان دانش آموخته و خلاقی که در خانه هاي خلاق و نوآوري، شرکت هاي خلاق و

 
شتابدهنده هاي این حوزه وجود دارد، به اشتغال، ارزش افزوده و اقتدار بدل می شود. 

رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: با استفاده از توانمندي و ظرفیت نیروي انسانی خلاق و کارآفرین، تاریخ، هنر و تمدن ایران با

 
قدمتی بیش از  9هزارسال به ظرفیتی براي اقتدار و توانمندي در جهان بدل خواهد شد. 

ستاري، مهم ترین ویژگی این صنایع نرم و وجه تمایز آن را نوآوري دانست و گفت: بزرگترین موهبت اعطا شده از سوي خدا به انسان

 
نوآوري است و این ذهن بی پروا و خلاق است که پیشرفت را را رقم می زند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با تاکید بر نقش آفرینی دولت ها در مقام تسهیل گري و ایجاد زمینه براي انجام کار توسط
بخش خصوصی در حوزه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی گفت: توسعه نوآوري در شرایط فعلی توسط بخش خصوصی اتفاق می افتد و
دولت ها می توانند در زیرساخت ها هزینه کنند و ضمن کاهش ریسک ها براي حضور بخش خصوصی، زمینه را براي سرمایه گذاري

 
این بخش روي نوآوري هاي حوزه خلاق فراهم کنند. 

رییس ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق با تاکید بر ترویج فرهنگ نوآوري و کارآفرینی، ادامه داد:
باید به فرزندانمان بیاموزیم مهم ترین سرمایه و داشته هایشان یعنی نوآوري، خلاقیت است که ارزش آفرینی می کند و می بایست

 
این سرمیاه ارزشمند را به خود و آنان یادآوري کنیم. 



به گفته ستاري؛ نفت و وابستگی به خام فروشی، غباري بر فرهنگ و تاریخ کشوري که هزاران سال پیشینه کارآفرینی دارد می نشاند

 
اما با کمک این جوانان و خلاقیت هایشان این ظرفیت نهفته دوباره شکوفا می شود. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به حمایت از توسعه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی با حمایت زیرساختی و توسعه بخشیدن خانه

 
هاي خلاق و نوآوري اشاره کرد و گفت: تا پایان سال جاري بیش از 80 خانه خلاق در استان هاي کشور راه اندازي خواهد شد. 

ستاري، مرحوم محمد ابوالحسنی را نمونه اي برجسته و مثالی از نیروي انسانی خلاق و کارآفرین دانست و گفت: با رفتن مرحوم
ابوالحسنی، فرد ارزشمندي را از دست دادیم. ایشان را انسانی ارزشمند و نوآور می شناسم و اطمینان دارم راه ایشان و نوآوري هایشان

 
زمینه ساز تحول و نوآوري خواهد شد. 

گامی ماندگار در مسیر خلاقیت و نوآوریپرویز کرمی دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق نیز در
این مراسم با بیان این که توسعه خانه هاي خلاق و نوآوري می تواند بستر احیا و شکوفایی فرهنگ و هنر ایرانی و حمایت از هنرمندان
خلاق و نوآور کشور باشد، ادامه داد: معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، دو راهبرد اساسی را در حمایت از زیست بوم فناوري و
نوآوري انجام می دهد که یکی از این اقدامات، در قالب حمایت از فناوري هایی پیشرفته محصولات دانش بنیان و فناور تجلی یافته

 
است؛ به طوري که ثمره آن را در کارخانه هاي نوآوري و  مراکز و پهنه هاي نوآوري شاهد هستیم. 

کرمی ادامه داد: در راستاي حمایت از نوآوري هایی که بخشی مهم و سرنوشت ساز در زیست بوم نوآوري به شمار می روند همچون
صنایع خلاق، دیجیتال، و فناوري هاي نرم و فرهنگی که امکان برخورداري از حمایت هاي دانش بنیانی را نداشتند، معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري ابتکاري به خرج داد و با ایجاد زیست بوم صنایع فرهنگی و خلاق، حمایت از شرکت هاي خلاق، در این

 
راستا آغاز شد. 

مشاور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان این که حمایت از شرکت هاي خلاق، صنایع نرم و فرهنگی بستري تازه براي
کارآفرینی، اشتغال و خلق ارزش افزوده ایجاد کرده است ادامه داد: بسیاري از افراد جوان و دانش آموخته در حوزه هاي علوم انسانی،
هنر و فرهنگی که بیش از نیمی از فارغ التحصیلان دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی ما هستند، اکنون می توانند در حوزه فناوري هاي

 
نرم و صنایع خلاق توانمندي ها و نوآوري هایشان را به اشتغال و ارزش افزوده بدل کنند. 

وي با اشاره به ظرفیت صنایع خلاق و فرهنگی در ارتقاي تولید ناخالص داخلی گفت: بیش از  2700 میلیارد دلار گردش مالی صنایع
خلاق، نرم و فرهنگی در دنیاست که به کمک خانه هاي خلاق، می توانیم سهمی از این گردش مالی عظیم را به کشوررمان اختصاص
دهیم؛ چراکه خانه هاي خلاق و نوآوري در کنار هنرمندان کشور بسترهایی هستند که نوآوري هاي این حوزه را رونق میبخشند و به

 
اشتغال پایدار می انجامند. یادمان باشد فرهنگ و هنر، هزینه نیست بلکه اشتغال آفرین و ثروت زا است. 

کرمی با بیان این که تا کنون 9 خانه خلاق در کشور تاسیس شده است افزود: ما در حوزه فناوري هاي نرم و صنایع خلاق از دیگر
فناوري هاي نوین نیز براي رونق محصولات و خدمات بهره می گیریم به طوري که بیش از 10 حوزه فناورانه مانند بازي، انیمیشن، مد
و لباس، کیاهان دارویی، سلامت، گردشگري و حتی اسباب بازي با بهره گیري از هوش مصنوعی، مکاترونیک، میکروالکترونیک تا علوم
و فناوري هاي شناختی و ... به یاري این حوزه می آیند و خانه هاي خلاق، فناوري هاي نوین را به صنایع فرهنگی و هنر وارد می

 
کنند. 



دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق ادامه داد: امروز خانه استاد حسین بهزاد، نقاش خلاق و توانمند

 
مینیاتور به بستري براي بروز خلاقیت هاي تازه تبدیل شد و امثال مرحوم ابوالحسنی نیز نشردهنده این نوآوري ها هستند. 

خانه هاي خلاق بستري براي شکوفایی نوآوري و حمایت از هنرمندانپویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي دستی وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز در این مراسم با قدردانی از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري
گفت: حمایت و صداقت، تلاش و پیگیري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري و دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، راه تازه

 
اي را پیش روي هنرهاي سنتی و صنایع دستی قرار داد تا با رونق خانه هاي خلاق، بتوانند ظرفیت هاي نهفته شان را شکوفا کنند. 

وي با بیان این که خانه هاي خلاق و صنایع فرهنگی، کریدورهاي تجاري صنایع نرم هستند، ادامه داد: خردادماه عجین با صنایع
دستی است و 20 خرداد روز جهانی صنایع دستی است و برنامه هاي متنوعی در حوزه نوآوري هاي این حوزه در دست انجام است که

 
افتتاح این خانه خلاق گامی ارزشمند در این مسیر به حساب می آید. 

وي افزود: توانمندسازي و توان افزایی، حمایت از کارآفرینان و جذب سرمایه گذاران و رشد نوآوري، کشف و پرورش استعدادها و

 
آموزش و پرورش استعدادهاي نهفته این حوزه از اقدامات و برنامه ي خانه هاي خلاق و نوآوري است. 

محمودیان خانه هاي خلاق و نوآوري را مکانی براي گفت و گو تعامل بحث و حل چالش هاي موجود دانست و گفت: این خانه ها می
توانند ضمن هم افزایی میان فعالان صنایع دستی و مکانی براي ترویج و اطلاع رسانی، ایجاد فرصتی براي رونق محصولات و خدمات

 
هنري و بومی، مجالی براي حل مشکلاتی باشند که ممکن است فراروي خانواده صنایع دستی قرار بگیرد. 

معرفی استارتاپ هاي حوزه خلاقدر بخش دیگري از این مراسم، توکن ملی فروش و مبادله ناپذیر در حوزه صنایع دستی و هنرهاي
سنتی، بستري براي خلق آثار دیجیتال بر بستر فناوري زنجیره بلوکی رونمایی شد. این توکن با استفاده از فناوري تولید و تبدیل داده
هاي دیجیتال (ان.اف.تی) که اصالت و هویتشان جعل ناپذیر است، فرصتی را براي هنرمندان ایرانی فراهم می کند تا از بازار جهانی

 
این حوزه سهمی داشته باشند. 

پذیره نویسی براي هنرهاي سنتی و صنایع دستی آغاز شد و براي حضور در تالار تبادل آثار هنري دیجیتال آغاز می شود. ساختار

 
بلاکچین کاملا بومی است و قادر است کارهاي دیجیتال جوانان در حوزه پیشکسوتان را ثبت کند و در بازار جهانی به فروش برساند. 

2500 تا 3000دلار میانگین فروش آثار دیجیتال و پتنت هاي موجود است و چون ایران نماینده اي در تالار تبادل آثار هنري

 
دیجیتال نداشته، با ایجاد این فضا، می تواند به سهم یک درصدي از این بازار دست پیدا کند. 

در ادامه این مراسم، شبکه ملی صنایع دستی و هنر با هدف براي رشد صنایع دستی روستایی رونمایی شد. این شبکه از طریق

 
منتورینگ کارگاه ها در جهت بهینه سازي انطباق آن با بازار و ترکیب با نوآوري هاي حوزه فناوري هاي پیشرفته است. 

تمامی هنرمندان از تمامی رشته ها و حوزه هاي صنایع دستی و فعالیت هاي هنري تحت پوشش این شبکه قرار می گیرند و تمامی

 
بخش هاي این زنجیره گرد هم می آید. 

همچنین پلتفرم ملی فروش و حراج آثار هنري صنایع دستی و  آثار هنري سنتی با عنوان «من اول»، با هدف پیش فروش، معرفی و
مستندسازي هنرهاي در حال فراموشی حراجی آثار از لحظه تولید و خلق اثر معرفی شد. در این استارتاپ، با شروع خلق اثر، فرآیند



 
حراج شروع می شود و مخاطبان شاهد این فرآیند هستند و هنرمند تضمینی براي خلق اثرش خواهد داشت. 

در ادامه نیز، استارتاپ قدك در حوزه صنایع دستی نیز توانمندي هایشان را به حاضران معرفی کرد. این شرکت حوزه خلاق که در

 
صنایع دستی فعال است می تواند بستري را براي چاپ کتاب روي اشیا ایجاد کند. 

رونمایی از نشان خلاق «ب»با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، معاون وزارت گردشگري و دبیر ستاد فرهنگسازي
اقتصاد دانش بنیان و صنایع نرم و خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و پدر مرحوم ابوالحسنی، در این مراسم گواهی خانه
خلاق و نوآوري «ب» که توسط ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، صنایع نرم و خلاق صادر شده بود توسط دکتر ستاري به پدر

مرحوم ابوالحسنی تقدیم شد. همچنین از نشان خلاق «ب»، با یاد و تصویري از زنده یاد محمد ابوالحسنی رونمایی شد.



ممنوعیت واردات لوزام خانگی، گرفتن حق انتخاب از مصرف کننده است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  306  |  تاریخ: 1400/03/09

منصفی در رادیو گفت وگو عنوان کرد: ممنوع کردن واردات کالا به نوعی گرفتن حق از مصرف کننده در انتخاب کالاي مورد
نظر است و این موجب می شود انگیزه مصرف کننده به سمت کالاهاي خارجی بدون ضمانت برود.

منصفی در رادیو گفت وگو عنوان کرد: ممنوع کردن
واردات کالا به نوعی گرفتن حق از مصرف کننده در
انتخاب کالاي مورد نظر است و این موجب می شود انگیزه
مصرف کننده به سمت کالاهاي خارجی بدون ضمانت برود.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت و گو، مهندس
حمیدرضا منصفی، عضو انجمن واردکنندگان لوازم خانگی
و کارشناس مسائل مبارزه با قاچاق کالا با حضور در برنامه

 
« گفتگوي اقتصادي » در مورد افزایش قاچاق در بازار لوازم خانگی و تلفن همراه مصاحبه کرد. 

وي ضمن اشاره به ممنوعیت واردات لوازم خانگی در راستاي حمایت از تولیدات داخلی گفت: بازار داخلی تا حدودي توانسته نیاز
مصرف کننده داخلی را برآورده کند و این در حالی است که قاچاقچی به جاي واردکننده خلأ این میدان را در مناطق مرزي پوشش

 
می دهد. 

 
واردکنندگان رسمی به دنبال قاچاق کالا نیستند 

منصفی با بیان اینکه واردات کنترل شده و زیر نظر منابع رسمی و دولت موجب ایجاد انگیزه در تولید کالا و مصرف کننده شده و
باعث نابودي انگیزه قاچاقچیان می شود، بیان کرد: با واردات هوشمند و سهمیه بندي شده، مبازره با قاچاقچی و انگیزه تولید کننده

 
نیز بیشتر می شود. 

عضو انجمن واردکنندگان لوازم خانگی در رادیو گفت و گو بیان کرد: وارد کنندگان رسمی به دلیل قراردادهاي بین المللی که نوشته
می شود، منابع مالی و ثبت سفارش آنها رصد می شود و به دنبال قاچاق کالا نمی روند و اگر بخواهند قاچاق کالا را سازمان یافته
انجام دهند باید از کشورهاي حاشیه خریداري کنند که اعتبار خود را زیر سؤال می برند به همین دلیل انگیزه اي براي این کار ندارند.

 
سود کلان به جیب قاچاقچی می رود 

وي ضمن اشاره به جریمه ي دپوي کالا در انبار که موجب از بین رفتن اعتبار واردکنندگان رسمی می شود اذعان کرد: سود و انگیزه
اي که به مناطق مرزي داده شده، وارد جیب کوله بر و ملوان نمی رود، بلکه او کارت خود را اجاره داده یا در ازاي خالی کردن بار



 
دستمزد دریافت می کند و سود اصلی به جیب قاچاقی می رود. 

این کارشناس مسائل مبارزه با قاچاق کالا ضمن اشاره به برخورد و جریمه ها در سطح توزیع گفت: بسیاري از فروشگاه هایی که اکثراً
هم مجوز کسب ندارند، در انبار خود کالاها را به صورت تجمیع نمی گذارند بلکه به صورت خُرد نگهداري می کنند تا هم جرایم آن

 
کمتر باشد و توزیع آن با سرعت بیشتري انجام شود. 

 
سهمیه بندي واردات گامی در کاهش قاچاق کالا 

منصفی با بیان اینکه قسمتی از نیاز مصرف کننده در بازار توسط کالاهاي خارجی پوشش داده می شود گفت: باید به این موضوع به
صورت باز نگاه کرد و ممنوع کردن واردات کالا به نوعی گرفتن حق از مصرف کننده در انتخاب کالاي مورد نظر است و این موجب

 
می شود انگیزه مصرف کننده به سمت کالاهاي خارجی بدون ضمانت رود تا کالاهاي داخلی. 

وي در پایان متذکر شد: با سهمیه بندي و کنترل کردن واردات براي وارد کنندگان شناسنامه دار می توان به ایجاد رقابت و کم شدن

 
کالاي قاچاق کمک کرد. 

 
توزیع کننده ها؛ آینه تمام نماي تصمیمات اقتصادي کشور 

حسین شهرستانی، عضو هیئت مدیره و خزانه دار اتحادیه لوازم خانگی با بیان اینکه لوازم خانگی جزو بیشترین کالاهاي قاچاقی است

 
که کشف می شود، گفت: کالاهاي دیگري نیز به صورت قاچاق وارد می شوند اما حساسیت به این بازار بیشتر است. 

شهرستانی ضمن تأکید بر غیر قابل کتمان بودن کالاي قاچاق خاطرنشان کرد: در جذب مصرف کنندگان به کالاهاي ایرانی موفق
نبودیم و به همین دلیل آنها به سمت کالاهاي خارجی می روند و ترغیب مشتریان به بازار داخلی وظیفه دولت و خود تولید کننده

 
است. 

خزانه دار اتحادیه لوازم خانگی گفت: توزیع کننده ها آینه تمام نماي تصمیمات اقتصادي کشور هستند و در کالاهاي قاچاقِ کف بازار

 
خود را نشان می دهد. 

وي از تصمیمات جزیره اي سخن گفت و تصریح کرد: در مناطق مختلف براي کارآفرینی، مجوزهاي منطقه اي مانند کوله بري و ته
لنجی داده می شود که موجب بر هم ریختن نظم بازار شده اما قسمت کمی از کالاي قاچاق را در برمی گیرد و اصل آن کالاي قاچاق

 
سازماندهی شده است. 

شهرستانی گفت: شرکت هاي واردکننده کالا به ایران صاحب برند نیستند و هرگز قاچاق نمی کنند و شرکت هاي معتبري هستند اما
صاحبان برند که سالها براي جا انداختن کالاهاي خود در ایران هزینه و تبلیغات کردند و براي خود ایجاد بازار نمودند هرگز بازار را

 
ترك نخواهند کرد. 

وي تصریح کرد: صاحبان برند در ایران که قبلاً پول تبلیغات، خدمات پس از فروش و سود شرکت هاي وارد کننده را می دادند در
حال حاضر تمام آن امتیازات را به قاچاقچی داده و کالا را خارج از ایران دپو کرده اند و توسط قاچاقچی وارد می شود.



توزیع 50 بسته معیشتی بین نیازمندان در دهه کرامت

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  307  |  تاریخ: 1400/03/09

مسئول قرارگاه جهادي علمدارکربلا (قم) از توزیع 50 بسته معیشتی به ارزش 30 میلیون تومان بین نیازمندان خبر داد و
گفت: از ابتداي شیوع کرونا 3600 بسته معیشتی بین خانواده هاي نیازمند توزیع شده است.

به گزارش خبرگزاري بسیج از قم، علی وکیلی با اشاره به
توزیع بسته هاي معیشتی بین نیازمندان، اظهار داشت: از
ابتداي شیوع کرونا در استان و با دستور رهبرمعظم انقلاب
تاکنون 17 مرحله رزمایش توسط گروه جهادي برگزار شده
است که در این رزمایش ها بیش از 3600 بسته معیشتی
بین خانواده هاي نیازمند در مناطق هدف توزیع شده است.

مسئول قرارگاه جهادي عَلَمدارِکَربلاَ (قم) با اشاره به اولین
رزمایش کمک مومنانه سال 1400، عنوان داشت: اولین

مرحله رزمایش کمک مومنانه همزمان بامیلادامام حسن مجتبی (ع) با توزیع 150 بسته موادغذاي به ارزش 90 میلیون تومان انجام

 
شد. 

وکیلی اضافه کرد: همچنین مرحله دوم کمک مومنانه در سال جاري در دهه کرامت با توزیع 50 بسته معیشتی به ارزش سی میلیون

 
تومان بین نیازمندان و جامعه هدف انجام خواهد شد. 

وي ادامه داد: البته براي مراحل بعدي رزمایش مواسات و کمک مومنانه هم برنامه ریزي هایی صورت گرفته است که به صورت

 
مناسبتی بین نیازمندان توزیع خواهد شد. 

وکیلی با اشاره به اینکه قیمت هر بسته 600 هزار تومان است، گفت: در این بسته ها برنج، لوبیا، لپه، عدس، چاي، نخود، ماکارونی،

 
سویا، قوطی رب، روغن، نمک، خرما، رشته سوپی و بسته فرهنگی قرار دارد. 

وي اضافه کرد: در مراحل قبل توزیع بسته هاي معیشتی بین خانواده هاي نیازمند تجربیات خوبی کسب شد که سعی شده است از

 
این تجربیات در آینده استفاده کنیم و نقاط ضعف خود را برطرف کنیم. 

مسئول قرارگاه جهادي عَلَمدارِکَربلاَ (قم) با اشاره به اینکه سعی شده است تمام نیازمندان منطقه هدف شناسایی و پوشش داده شود،

 
گفت: باید کمک رسانی و توزیع بسته هاي معیشتی به گونه اي باشد که تمام نیازمندان بسته را دریافت کنند. 

وي بیان داشت: در همین راستا جلسات بسیاري با حضور خادمان هیئت، خیرین و بزرگان محل برگزار شد تا خانواده هاي نیازمند



 
واقعی شناسایی و از موازي کاري جلوگیري شود تا حقی از کسی ضایع نشود. 

وکیلی خاطرنشان کرد: به کمک اعضاي خادمین و خیرین تاکنون بیش از 1500 خانواده نیازمند شناسایی شده است که به صورت

 
هدفمند تحت پوشش قرار دارند. 

وي در ادامه با اشاره به هدف قرارگاه جهادي عَلَمدارِکَربلاَ (قم) گفت: خدمت رسانی در 17 عرصه درمانی، اطعام، پوشاك، عمرانی،
تحصیلی، آموزشی، مشاوره، مالی، کارآفرینی، اشتغال زایی، کاریابی، جهیزیه، وام، اعتیاد، اردویی، بازارچه ازدواج، خدمت رسانی از

 
اهداف مهم این قرارگاه جهادي می باشد. 

انتهاي پیام/



مفسدان اقتصادي چگونه کارآفرین می شوند؟!

منبع: بازار کارشماره خبر:  308  |  تاریخ: 1400/03/09

تعجب ندارد که مفسدان اصلی اقتصادي در چند دهه اخیر اغلب از مدعیان بنام کارآفرینی بوده اند. وجه مشترك ماجراي
مفاسد اقتصادي و کارآفرینی مفسدان نیز اعتبارات کلان بانکی و نیز خرید و فروش املاك بوده است . فرمول ساده اي این ها

را بهم مرتبط می کند. افرادي در نقش کارآفرین با مدیران بانکی ارتباط نزدیک ...

تعجب ندارد که مفسدان اصلی اقتصادي در چند دهه اخیر اغلب از مدعیان بنام کارآفرینی بوده اند. وجه مشترك ماجراي
مفاسد اقتصادي و کارآفرینی مفسدان نیز اعتبارات کلان بانکی و نیز خرید و فروش املاك بوده است . فرمول ساده اي این ها را بهم
مرتبط می کند. افرادي در نقش کارآفرین با مدیران بانکی ارتباط نزدیک برقرار می کنند؛ وام هاي کلان بانکی را در قالبی موجه با
دادن سهمی از آن به مسئولان بانکی دریافت می کنند. این وام ها را به کار خرید املاك خوش موقعیت می زنند؛ از پاداش تورمی

 
استفاده کرده و بار خود را می بندند. 

مساله اصلی دراین حلقه دو عنصر اصلی است . وام بانکی در مقادیر کلان که با واحد "میلیارد" شمارش می شود دریافت می شود،
وام ها به جاي هزینه شدن براي پروژه هاي مورد ادعا، صرف ساخت و ساز و یا خرید و فروش املاکی که در معرض افزایش قیمت
هاي زیاد هستند می شوند. دراین حلقه مدیران بانکی از یک طرف گزارش فعالیت چشمگیري براي خود فراهم کرده اند و از طرف
دیگر حق حسابی هم به جیب زده اند. البته کارآفرین اصلی هم بار خود را بسته و براي پوشش زدوبندهاي خود هم که شده

 
واحدهایی تولیدي را هم راه اندازي می کند. 

اگراین واحدها بتواند سود ویژه دیگري از طریق گرفتن مجوزهاي تجاري مثلاً درکارواردات یا صادرات براي کارآفرین ایجاد کند
وضعیت بهتر هم می شود. دراین صورت حلقه وام – سود ویژه براي کارآفرین کامل شده است . خلق همه این سودهاي ویژه هم از
نظر کارآفرین "تولید ثروت" است . کارآفرین اگر بتواند آمار اشتغال ایجاد شده در واحدهاي تحت پوشش خود را هم به تولید ثروت
اضافه کند دراین صورت انتظار دریافت نشان ملی را نیز از مسئولان مربوطه دارد و بوده اند ازاین قبیل کارآفرینانی که نشان ملی را
هم گرفته اند. امااین حلقه تا کجا کار می کند؟ تا جایی که یکی از دو اتفاق بیفتد. یااین که زیاده خواهی کارآفرین منجر به معوقات
بانکی زیاد و خارج از توان لاپوشانی مدیران بانکی شود و یا این که نهادهاي نظارتی در جایی به این حلقه زیباي "تولید ثروت"
مشکوك شوند و پته کارآفرین را روي آب اندازند. اما زیان اجتماعی چنین حلقه فساد آلودي یکی این است که وام هاي بانکی هرز
رفته و تولید واقعی که با فقر منابع مواجه شده ، تضعیف می شود، دوم این است که سودهاي ویژه که خود منشأ فساد آلود دارند ، به

 
دامن زدن به فساد هم کمک می کنند و فضاي کلی فعالیت اقتصادي را مسموم می سازند. 

در چنین فضاي مسمومی همه تلاش هاي درست با خطر شکست مواجه هستند و امکان رقابت با فعالیت هاي برخوردار از فرصت

 
هاي ویژه را ندارند. 

زمینه دیگري که حلقه رانت را می شود در آن کامل مشاهده کرد؛ واردات است . با وجود رانت هایی که دراین زمینه وجود دارد ،
تعجب نباید کرد که روز به روز واردات در کشور رونق می گیرد و تولید به محاق می رود. کالبدشکافی واردات به آسانی نشان خواهد
داد که ورود هر کالایی را یک "سلطان" در دست دارد، سلطان شکر، سلطان روغن خوراکی، سلطان سیگار، سلطان خودرو، سلطان

 
گوشت و ازاین قبیل . 



در صادرات کمتراین گونه است مگر در آنجایی که رانتی وجود دارد (مانند سلطان قیر). لذا، این سلاطین را رانت تولید کرده واینها نیز

 
رانت را بازتولید می کنند. این هم براي خود چرخه اي است که تداوم پیدا می کند. 

در زیر داستان یک کارآفرین (از جنس آنهایی که در یادداشت بالا توصیف شد) را از روزنامه آفتاب یزد 9 اسفند 97 می آوریم .
مروراین داستان که چرخه رانت را به خوبی به تصویر می کشد درس آموز است: چه کسی فکرش را می کرد آن بچه 7 ساله دروازه
دولاب که مانند کودکان کار در کنار پدرش سماور سازي می کرد، روزي تبدیل شود به سلطان میلیاردرایرانی با 14کارخانه و 9 هزار

 
پرسنل. 

حسین هدایتی همان کودك کار سماور ساز پایین شهر تهران است که شهره شده به مالک و مدیرعامل هلدینگ استیل آذین ایرانیان.

 
می گویند صاحب 40 شرکت واقعی و شاید هم صوري دیگر نیز هست. 

بااین حال بیش از آنکه فعالیت هایش در زمینه تولید و صنعت او را معروف کرده باشد، اقدامات ورزشی و باشگاهداري او چنین کرده.

 
نام هدایتی به نام تیم هاي فوتبالی مثل پرسپولیس گره خورده است و البته تاسیس باشگاهی با نام استیل آذین. 

اگرچه آقاي عابر بانک فوتبال ایران را خیلی ها با عناوینی مانند سرمایه دار و کار آفرین موفقی بر می شمرند که صاحب بکی از
هلدینگ هاي بزرگ صنعتی کشور است و در 14 استان کشور در زمینه فولاد، نیروگاه، پالایشگاه، مواد غذایی، کشاورزي، آبزیان و
میگو فعالیت می کند. صنایع استیل آذین، شرکت خاورآذین، شرکت فجر گالوانیزه سپاهان کاشان، چندین کارخانه فولادسازي و ورق،
شرکت نایبند بزرگترین شرکت پرورش میگوي ایران و نیز برج سازي در دبی، سهام داري یک بانک خصوصی، ریاست چندین شرکت
تجاري درایران و کشورهاي دیگر خاورمیانه و داشتن املاك کشاورزي و مسکونی متعدد درایران و کشورهاي حاشیه خلیج فارس

 
بخشی از داشته هاي سابق و فعلی اوست. 

 
هدایتی می گفت همه ذوق و شوقش در دو چیز خلاصه می شود؛ کارآفرینی و نان رساندن به مردم و دوم پرسپولیس! 

 
داستان زندگی 

عابر بانک پرسپولیسی اما داستان زندگی اش چطور از سماور سازي پدر به چنین جایی ختم شد؟ به جایی که هیچ بنی بشري به

 
فکرش نیز خطور نمی کرد. 

14 ساله بود که همزمان با رفتن به دبیرستان در کارگاهی که بابا درست کرده بود در وسایل و تجهیزات یراق آلات چمدان و قطعه
سازي شرکت کرد و طرحی نو درانداخت دیگر براي خود اوستایی شده بود. دیري نگذشت که بزرگترین تولید کننده تزئینات

 
ساختمان را راه اندازي کرد. 

وضع هدایتی آنقدرها خوب شده بود که در 19سالگی بنز و بی ام و سوار می شد، یعنی درست همان سنی که خیلی ها گرفتن
گواهینامه رانندگی بزرگترین آرزویشان است. در میانه هاي دهه شصت و بعد از فوت پدر و البته رسیدن دارایی هاي بابا ؛ هم که دیگر

 
نگو و نپرس… 

 
هدایتی اما یک لقب دیگري نیز دارد. 

خود او یک بار در گفتگویی با مجله کارخانه دار درباره بنز سواري و حضورش در یک نهاد می گوید: "نمی توانستم ماشین بی کیفیت

 
ساخت داخل را سوار شوم. در سال 1360 که وارد آنجا شدم با بنز 280 مدل 1976 وارد شدم." 

هدایتی در مورد ثروتی که از آن روزها به دست آورده، گفته است: "گاهی زمین هایی را خریدم که بعدها میلیاردها تومان قیمتش
شد؛ مثلا یک بار زمینی را خریدم دومیلیارد، اخیرا خریداري از من خرید 300 میلیارد. من هر چی گیرم می آمد، ملک می خریدم و
هرچه دارم از ملک دارم؛ مثلا سال 1375 یک قطعه زمین خریدم 21میلیارد تومان، الان می خرند 160میلیارد تومان. خب من چکار

 
کنم زمین گران شده؟ مدیران حوزه اقتصاد باید پاسخ دهند که چرا." 



 
او به خبرگزاري مهر گفته بود تولید ثروت، یک نوع عبادت براي بچه مسلمان است که باید مورد احترام قرار بگیرد. 

هدایتی بنا به اذعان خودش در دوران جنگ 5باغ ویلا داشته است که وقتی از جنگ و جبهه برمی گشت پاتوقش با رفقا در یکی از آن

 
ها باغ ویلاها یعنی در باغ لواسان بود؛ همان ویلایی که امروز خودش می گوید 100 میلیارد تومان می ارزد. 

نام حسین هدایتی اما از سال 1383 بود که در رسانه ها شنیده شد؛ زمانی که درگیري میان "علی پروین" با "اکبر غمخوار"، مدیر
وقت باشگاه "پرسپولیس" بالا گرفت و هدایتی گمنام (براي مردم ولی آشنا براي مسئولان)، باشگاه "استیل آذین" را بنا کرد. علی
پروین هم شد نماینده تام الاختیاراین تیم. استیل آذین اگرچه به مرور از رمق افتاد اما بذل و بخشش هاي حسین هدایتی براي

 
پرسپولیس، همچنان او را در صدر رسانه ها قرار می داد و البته محبوب هم می کرد. 

ثروت نهفته پدر و خوي بازار مسلکی هدایتی رفته رفته او را به مرور تبدیل به "رومن آبراموویچ" ایران کرد کسی که می تواند باشگاه
فوتبال تاسیس کند و پرسپولیس را روي انگشتش بچرخاند. به هر صورت او را در سرتاسرایران اگر اولین و پولدارترین فرد ندانند جزو

 
هشت ثروتمند برتر قطعا قلمداد خواهد شد. 

 
پایان روزهاي خوش 

اما هدایتی هر بار با حاشیه هاي بیشتري در زندگی اش روبه رو می شد. چه زمانی که محمود صادقی لیست بدهکاران بانکی را در
صفحات اجتماعی خود مشخص کرد و نام او به چشم خورد و چه در زمانی که عباس جعفري دولت آبادي از او گفت. اما این حاشیه
ها حتی به سال ها قبل از افشاي لیست بدهکاران بانکی برمی گردد… یعنی سال91. تیرماه سال 91 "غلامحسین محسنی اژه اي" به
عنوان سخنگوي قوه قضاییه در مورد شایعه بازداشت حسین هدایتی در جمع خبرنگاران گفت: "اینکه هدایتی تحت تعقیب قرار گرفته

 
را می دانم امااینکه منجر به بازداشت وي شده یا خیر، اطلاعی ندارم. می دانم که پرونده اي تشکیل شده است". 

همان روز برخی سایت ها نوشتند که "عدالت بالاخره یقه یکی از بزرگترین بدهکاران بانکی کشور را گرفت و حسین هدایتی که با

 
تبلیغات رسانه اي در ورزش تحت عنوان دسته چک شناخته می شد، بازداشت شد." 

از آن ماجرا سال ها گذشت و کسی هم خیلی پیگیر داستان نبود تا اینکه هجدهم دي 95 بود عباس جعفري دولت آبادي به طور
رسمی خبر داد "ح ه" که در حوزه ورزشی فعالیت دارد به عنوان بدهکار کلان بازداشت شده است. بعد از مدتی هدایتی از بازداشت

 
رها شد و باز هم داستان هاي فوتبالی و حاشیه اي مانند پرداخت پول هاي کلان به (م.ط) را خلق کرد. 

اما افشاگري محمود صادقی نماینده مردم تهران درباره لیست بدهکاران بانکی از یک سو و اظهارات کسانی مانند محمد حسن نژاد
عضو کمیته اقتصادي مجلس که اظهار داشت هدایتی هزار میلیارد به بانک سرمایه بدهکار است و براي این به پرسپولیس پول می

 
دهد تا زندان نرود! 

 
بیانگر آن بود که اوضاع او به مرور خیلی بدتر از قبل خواهد شد تا اینکه در خردادماه امسال خبر بازداشت دوباره او مطرح شد. 

گفته می شود پرونده حسین هدایتی طبق کیفرخواست صادره شامل این بوده که او با پرداخت رشوه موفق به اخذ صدها میلیارد

 
تومان وام از بانک سرمایه شده است و اکنون از اداي دیون معوق خود استنکاف می کند. 

گفته شده هدایتی در بانک سپرده گذاري می کرده و اقدام به گرفتن وام می نموده است و سپس با یک چک، سپرده را آزاد می کرده
است حتی خبر از بدهی هاي 5 هزارمیلیاردي او به این بانک بود بااین حال روز گذشته معوقه بانکی او در جلسه دادگاهش 1500

 
میلیارد تومان اعلام شد. 

و امروز آن کودك هفت ساله سماورساز و آن آبراموویچ ایرانی رخت زندانیان بر تن کرده و شده سوژه خبرگزاري ها و پشت میله ها در
انتظار حکمی است که بابت اتهاماتش به او داده می شود. اکنون پرسش اینجاست که آیا بدهی هاي او آنقدر هست که وي را از همه

 
داشته هاي یک عمر کارخانه داري و کارآفرینی محروم کند؟ 

"گزارش؛ قدس آنلاین



دیدار صمیمی وزیر محترم تعاون کار و رفاه اجتماعی با هیات مدیره انجمن

مراکز مشاوره شغلی استان تهران

منبع: بازار کارشماره خبر:  309  |  تاریخ: 1400/03/09

امروز هیات مدیره مراکز مشاوره شغلی استان تهران و رییس هیات مدیره انجمن استان البرز دیداري صمیمی با وزیر محترم
تعاون کار و رفاه اجتماعی، و معاونان محترم روابط کار، و اشتغال و کارآفرینی وزارت کار، و همچنین مدیر کل محترم مرکز

فناوري اطلاعات و مدیر کل محترم مراکز کاریابی وزارت کار داشتند .

امروز هیات مدیره مراکز مشاوره شغلی استان تهران و رییس هیات مدیره انجمن استان البرز دیداري صمیمی با وزیر محترم
تعاون کار و رفاه اجتماعی، و معاونان محترم روابط کار، و اشتغال و کارآفرینی وزارت کار، و همچنین مدیر کل محترم مرکز فناوري

 
اطلاعات و مدیر کل محترم مراکز کاریابی وزارت کار داشتند . 

به گزارش بازارکار، در این جلسه که با موضوعیت بررسی موانع خدمت رسانی هر چه بیشتر به جامعه کارگري و کارفرمایی در سراسر
کشور برگزار شد وزیر محترم تعاون کار و رفاه اجتماعی مراکز مشاوره شغلی و کاریابی را پیشانی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی

 
خواندند و عنوان نمودند که این مراکز می بایستی خدماتی درخور به کارگران و کارفرمایان ارائه نمایند. 

در این جلسه که تا ساعت 8 شب به طول انجامید، ایشان همچنین مقرر نمودند ظرف 6 هفته آینده، کارگروهی با عضویت جناب
آقاي مهندس رضوي( مدیرکل مرکز فناوري اطلاعات) ، جناب آقاي دکتر یزدان ( مدیرکل محترم روابط کار ) ، جناب آقاي دکتر
محمودي ( مدیرکل محترم مراکز کاریابی )، سرکار خانم دانشمند و جناب آقاي مهندس آرمین خوشوقتی ( رئیس و عضو هیات
مدیره انجمن مراکز مشاوره شغلی استان تهران ) تشکیل شده و با قید فوریت نسبت به اتخاذ تصمیم جهت برطرف نمودن موانع و

همچنین اجرایی نمودن تصمیمات جهت خدمات رسانی هرچه بیشتر به جامعه کارگري و کارفرمایی و کارجویان اقدام نمایند.



حضور سرخابی ها در ستاد انتخابات ریاست جمهوري

منبع: ورزش 3شماره خبر:  310  |  تاریخ: 1400/03/09

در بین نامزدهاي ریاست جمهوري، فعلا فقط 2 نفر در حوزه ورزش اقدام به سازماندهی براي جلب رأي کرده اند.

به گزارش "ورزش سه"، امروز ستاد مردمی آیت االله رئیسی شاخه فناوري اطلاعات، ورزش و کارآفرینی خود را معرفی کرد که
بر طبق اعلام رسمی، سهیل یحیی زاده مشاور اقتصادي فعلی باشگاه استقلال و عضو کمیسیون تخصصی و تنظیم مقررات ارتباط

 
رادیویی، به عنوان مسئول این ستاد انتخاب شده است. 

اما به جز آیت االله رئیسی، محسن مهرعلیزاده رئیس پیشین سازمان تربیت بدنی و فوتبال ایران نیز از مهدي رسول پناه مدیرعامل

 
پیشین باشگاه پرسپولیس را به عنوان مشاور در کنار خود قرار داده تا از او براي جلب رأي استفاده کند. 

البته در ابلاغیه رسول پناه، اشاره اي به موضوع ستاد ورزشی مهرعلیزاده نشده اما با توجه به سابقه رسول پناه، قاعدتا او براي فعالیت

 
در این حوزه انتخاب شده است. 

انتخابات ریاست جمهوري ایران با حضور 7 نامزد، فعلا در سطح کارزارهاي انتخاباتی است و در آینده نزدیک و با جدي تر شدن

 
مناظرات، نام هاي تازه اي از ورزشکاران نیز به گوش خواهد رسید. 

با توجه به اینکه دولت فعلی وزارت ورزش پر حرف و حدیث و پر حاشیه اي داشته، بسیاري از شهروندان دوست دارند از سیاست هر
یک از نامزدهاي ریاست جمهوري در حوزه ورزش با خبر شوند و نام وزیر ورزش احتمالی را نیز بدانند که فعلا چیزي در این خصوص

درباره هیچ یک از افراد به صورت رسمی منتشر نشده است.



ستاري: 80 خانه خلاق تا پایان سال جاري میزبان صنایع فرهنگی، هنري و

نوآور می شود

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  311  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش گروه علم و پیشرفت خبرگزاري فارس به نقل از
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، خانه استاد
حسین بهزاد استاد پرآوازه نقاشی مینیاتور ایران امروز
میزبان نوآوري فعالان صنایع خلاق شد تا با حمایت ستاد
فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در این خانه
تاریخی، زمینه و بستر رونق استارتاپ هاي حوزه فناوري

 
هاي نرم و صنایع فرهنگی فراهم شود. 

این خانه خلاق و نوآوري با تلاش هاي مرحوم محمد ابوالحسنی، کارآفرین حوزه خلاق و فرهنگی و خالق آثاري چون انیمیشن دیرین

 
دیرین و حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري به ثمر نشست و با یاد این فعال حوزه فرهنگی افتتاح شد. 

 
  

 
پیشینه تاریخ و هنر ایران زمینه ساز توسعه صنایع خلاق 

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در این مراسم با بیان این که هنر و صنایع نرم و فرهنگی یکی از ظرفیت هاي
ذاتی ایران است، ادامه داد: این ظرفیت منحصر به فرد که پیشینه اي هزاران ساله در جهان دارد، با به میدان آمدن نوآوري جوانان
دانش آموخته و خلاقی که در خانه هاي خلاق و نوآوري، شرکت هاي خلاق و شتابدهنده هاي این حوزه وجود دارد، به اشتغال، ارزش

 
افزوده و اقتدار بدل می شود. 

رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: با استفاده از توانمندي و ظرفیت نیروي انسانی خلاق و کارآفرین، تاریخ، هنر و تمدن ایران با

 
قدمتی بیش از  9هزارسال به ظرفیتی براي اقتدار و توانمندي در جهان بدل خواهد شد. 

 
  

ستاري، مهم ترین ویژگی این صنایع نرم و وجه تمایز آن را نوآوري دانست و گفت: بزرگترین موهبت اعطا شده از سوي خدا به انسان

 
نوآوري است و این ذهن بی پروا و خلاق است که پیشرفت را را رقم می زند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با تاکید بر نقش آفرینی دولت ها در مقام تسهیل گري و ایجاد زمینه براي انجام کار توسط



بخش خصوصی در حوزه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی گفت: توسعه نوآوري در شرایط فعلی توسط بخش خصوصی اتفاق می افتد و
دولت ها می توانند در زیرساخت ها هزینه کنند و ضمن کاهش ریسک ها براي حضور بخش خصوصی، زمینه را براي سرمایه گذاري

 
این بخش روي نوآوري هاي حوزه خلاق فراهم کنند. 

رییس ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق با تاکید بر ترویج فرهنگ نوآوري و کارآفرینی، ادامه داد:
باید به فرزندانمان بیاموزیم مهم ترین سرمایه و داشته هایشان یعنی نوآوري، خلاقیت است که ارزش آفرینی می کند و می بایست

 
این سرمیاه ارزشمند را به خود و آنان یادآوري کنیم. 

به گفته ستاري؛ نفت و وابستگی به خام فروشی، غباري بر فرهنگ و تاریخ کشوري که هزاران سال پیشینه کارآفرینی دارد می نشاند

 
اما با کمک این جوانان و خلاقیت هایشان این ظرفیت نهفته دوباره شکوفا می شود. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري به حمایت از توسعه صنایع خلاق، نرم و فرهنگی با حمایت زیرساختی و توسعه بخشیدن خانه

 
هاي خلاق و نوآوري اشاره کرد و گفت: تا پایان سال جاري بیش از 80 خانه خلاق در استان هاي کشور راه اندازي خواهد شد. 

ستاري، مرحوم محمد ابوالحسنی را نمونه اي برجسته و مثالی از نیروي انسانی خلاق و کارآفرین دانست و گفت: با رفتن مرحوم
ابوالحسنی، فرد ارزشمندي را از دست دادیم. ایشان را انسانی ارزشمند و نوآور می شناسم و اطمینان دارم راه ایشان و نوآوري هایشان

 
زمینه ساز تحول و نوآوري خواهد شد. 

 
  

 
گامی ماندگار در مسیر خلاقیت و نوآوري 

پرویز کرمی دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق نیز در این مراسم با بیان این که توسعه خانه
هاي خلاق و نوآوري می تواند بستر احیا و شکوفایی فرهنگ و هنر ایرانی و حمایت از هنرمندان خلاق و نوآور کشور باشد، ادامه داد:
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، دو راهبرد اساسی را در حمایت از زیست بوم فناوري و نوآوري انجام می دهد که یکی از این
اقدامات، در قالب حمایت از فناوري هایی پیشرفته محصولات دانش بنیان و فناور تجلی یافته است؛ به طوري که ثمره آن را در

 
کارخانه هاي نوآوري و  مراکز و پهنه هاي نوآوري شاهد هستیم. 

کرمی ادامه داد: در راستاي حمایت از نوآوري هایی که بخشی مهم و سرنوشت ساز در زیست بوم نوآوري به شمار می روند همچون
صنایع خلاق، دیجیتال، و فناوري هاي نرم و فرهنگی که امکان برخورداري از حمایت هاي دانش بنیانی را نداشتند، معاونت علمی و
فناوري ریاست جمهوري ابتکاري به خرج داد و با ایجاد زیست بوم صنایع فرهنگی و خلاق، حمایت از شرکت هاي خلاق، در این

 
راستا آغاز شد. 

 
  

مشاور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان این که حمایت از شرکت هاي خلاق، صنایع نرم و فرهنگی بستري تازه براي
کارآفرینی، اشتغال و خلق ارزش افزوده ایجاد کرده است ادامه داد: بسیاري از افراد جوان و دانش آموخته در حوزه هاي علوم انسانی،
هنر و فرهنگی که بیش از نیمی از فارغ التحصیلان دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی ما هستند، اکنون می توانند در حوزه فناوري هاي



 
نرم و صنایع خلاق توانمندي ها و نوآوري هایشان را به اشتغال و ارزش افزوده بدل کنند. 

 
  

وي با اشاره به ظرفیت صنایع خلاق و فرهنگی در ارتقاي تولید ناخالص داخلی گفت: بیش از  2700 میلیارد دلار گردش مالی صنایع
خلاق، نرم و فرهنگی در دنیاست که به کمک خانه هاي خلاق، می توانیم سهمی از این گردش مالی عظیم را به کشوررمان اختصاص
دهیم؛ چراکه خانه هاي خلاق و نوآوري در کنار هنرمندان کشور بسترهایی هستند که نوآوري هاي این حوزه را رونق میبخشند و به

 
اشتغال پایدار می انجامند. یادمان باشد فرهنگ و هنر، هزینه نیست بلکه اشتغال آفرین و ثروت زا است. 

 
  

کرمی با بیان این که تا کنون 9 خانه خلاق در کشور تاسیس شده است افزود: ما در حوزه فناوري هاي نرم و صنایع خلاق از دیگر
فناوري هاي نوین نیز براي رونق محصولات و خدمات بهره می گیریم به طوري که بیش از 10 حوزه فناورانه مانند بازي، انیمیشن، مد
و لباس، کیاهان دارویی، سلامت، گردشگري و حتی اسباب بازي با بهره گیري از هوش مصنوعی، مکاترونیک، میکروالکترونیک تا علوم
و فناوري هاي شناختی و ... به یاري این حوزه می آیند و خانه هاي خلاق، فناوري هاي نوین را به صنایع فرهنگی و هنر وارد می

 
کنند. 

دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق ادامه داد: امروز خانه استاد حسین بهزاد، نقاش خلاق و توانمند

 
مینیاتور به بستري براي بروز خلاقیت هاي تازه تبدیل شد و امثال مرحوم ابوالحسنی نیز نشردهنده این نوآوري ها هستند. 

 
  

 
خانه هاي خلاق بستري براي شکوفایی نوآوري و حمایت از هنرمندان 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز در این مراسم با قدردانی
از حمایت هاي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري گفت: حمایت و صداقت، تلاش و پیگیري معاون علمی و فناوري رییس
جمهوري و دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، راه تازه اي را پیش روي هنرهاي سنتی و صنایع دستی قرار داد تا با رونق

 
خانه هاي خلاق، بتوانند ظرفیت هاي نهفته شان را شکوفا کنند. 

 
  

وي با بیان این که خانه هاي خلاق و صنایع فرهنگی، کریدورهاي تجاري صنایع نرم هستند، ادامه داد: خردادماه عجین با صنایع
دستی است و 20 خرداد روز جهانی صنایع دستی است و برنامه هاي متنوعی در حوزه نوآوري هاي این حوزه در دست انجام است که

 
افتتاح این خانه خلاق گامی ارزشمند در این مسیر به حساب می آید. 

وي افزود: توانمندسازي و توان افزایی، حمایت از کارآفرینان و جذب سرمایه گذاران و رشد نوآوري، کشف و پرورش استعدادها و

 
آموزش و پرورش استعدادهاي نهفته این حوزه از اقدامات و برنامه ي خانه هاي خلاق و نوآوري است. 



محمودیان خانه هاي خلاق و نوآوري را مکانی براي گفت و گو تعامل بحث و حل چالش هاي موجود دانست و گفت: این خانه ها می
توانند ضمن هم افزایی میان فعالان صنایع دستی و مکانی براي ترویج و اطلاع رسانی، ایجاد فرصتی براي رونق محصولات و خدمات

 
هنري و بومی، مجالی براي حل مشکلاتی باشند که ممکن است فراروي خانواده صنایع دستی قرار بگیرد. 

 
  

 
معرفی استارتاپ هاي حوزه خلاق 

در بخش دیگري از این مراسم، توکن ملی فروش و مبادله ناپذیر در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی، بستري براي خلق آثار
دیجیتال بر بستر فناوري زنجیره بلوکی رونمایی شد. این توکن با استفاده از فناوري تولید و تبدیل داده هاي دیجیتال (ان.اف.تی) که

 
اصالت و هویتشان جعل ناپذیر است، فرصتی را براي هنرمندان ایرانی فراهم می کند تا از بازار جهانی این حوزه سهمی داشته باشند. 

پذیره نویسی براي هنرهاي سنتی و صنایع دستی آغاز شد و براي حضور در تالار تبادل آثار هنري دیجیتال آغاز می شود.
ساختار بلاکچین کاملا بومی است و قادر است کارهاي دیجیتال جوانان در حوزه پیشکسوتان را ثبت کند و در بازار جهانی به فروش

 
برساند. 

2500 تا 3000دلار میانگین فروش آثار دیجیتال و پتنت هاي موجود است و چون ایران نماینده اي در تالار تبادل آثار هنري

 
دیجیتال نداشته، با ایجاد این فضا، می تواند به سهم یک درصدي از این بازار دست پیدا کند. 

در ادامه این مراسم، شبکه ملی صنایع دستی و هنر با هدف براي رشد صنایع دستی روستایی رونمایی شد. این شبکه از طریق

 
منتورینگ کارگاه ها در جهت بهینه سازي انطباق آن با بازار و ترکیب با نوآوري هاي حوزه فناوري هاي پیشرفته است. 

تمامی هنرمندان از تمامی رشته ها و حوزه هاي صنایع دستی و فعالیت هاي هنري تحت پوشش این شبکه قرار می گیرند و تمامی

 
بخش هاي این زنجیره گرد هم می آید. 

همچنین پلتفرم ملی فروش و حراج آثار هنري صنایع دستی و  آثار هنري سنتی با عنوان «من اول»، با هدف پیش فروش، معرفی و
مستندسازي هنرهاي در حال فراموشی حراجی آثار از لحظه تولید و خلق اثر معرفی شد. در این استارتاپ، با شروع خلق اثر، فرآیند

 
حراج شروع می شود و مخاطبان شاهد این فرآیند هستند و هنرمند تضمینی براي خلق اثرش خواهد داشت. 

در ادامه نیز، استارتاپ قدك در حوزه صنایع دستی نیز توانمندي هایشان را به حاضران معرفی کرد. این شرکت حوزه خلاق که در

 
صنایع دستی فعال است می تواند بستري را براي چاپ کتاب روي اشیا ایجاد کند. 

 
  

 
رونمایی از نشان خلاق «ب» 

با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري، معاون وزارت گردشگري و دبیر ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و صنایع نرم و
خلاق معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و پدر مرحوم ابوالحسنی، در این مراسم گواهی خانه خلاق و نوآوري «ب» که توسط



ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان، صنایع نرم و خلاق صادر شده بود توسط دکتر ستاري به پدر مرحوم ابوالحسنی تقدیم شد.

 
همچنین از نشان خلاق «ب»، با یاد و تصویري از زنده یاد محمد ابوالحسنی رونمایی شد. 

 
  

انتهاي پیام /



شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و
وام

شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  312  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش خبرگزاري ریسک نیوز، یکی می خواهد تورم را
تک رقمی کند و دیگري از حل کردن مشکلات بورس در

3 روز سخن می گوید. یکی قرار است به دنبال نقد کردن برجام باشد و دیگري از خنثی کردن همه تحریم ها صحبت می کند. بهار
تبلیغات انتخابات 1400 از راه رسیده است و بازهم بازار وعده و وعیدهاي کاندیداهاي انتخابات براي ربودن میدان رقابت، شلوغ شده

 
است. 

رقابت هفت گانه در فضاي مجازي 19 روز دیگر تا مهم ترین ماراتن سیاسی 1400 باقی مانده است و «سعید جلیلی، ابراهیم رئیسی،
محسن رضایی، علیرضا زاکانی، محسن مهرعلیزاده و عبدالناصر همتی»؛ هفت کاندیدایی هستند که براي به دست آوردن کرسی قوه

 
مجریه باهم رقابت خواهند کرد. 

شیوع کرونا و رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی هرچه کار را براي مدعیان ریاست جمهوري سخت کرده اما آن ها با پناه بردن به
فضاي مجازي و استفاده از توئیتر و اینستاگرام، برنامه هاي صدا و سیما، برگزاري نشست هاي خبري و ... شعارهاي خود را به گوش

 
مردم می رسانند. 

از حل مشکلات بورس در 3 روز تا پرداخت یارانه 450 هزار تومانی دادن شعارهاي اقتصادي از سوي کاندیداهاي انتخابات ریاست
جمهوري بخش جدایی ناپذیري از رقابت هاي انتخاباتی خاصه در ادوار اخیر شده است و در روزهایی که مردم درگیر مشکلات
اقتصادي فراوانی هستند، نامزدهاي انتخابات تلاش دارند خود را شوالیه اي معرفی کنند که براي نجات کشور از بحران هاي اقتصادي
و وضع موجود پا به عرصه رقابت گذاشته اند. در این میان اما گاها وعده هاي عجیبی مطرح می شود که چندان با دو دوتا چهارتاي

 
اقتصاد ایران همخوانی ندارد. 

یکی از عجیب ترین وعده هاي انتخابات را محسن رضایی مطرح کرده است. او که براي چهارمین بار رداي کاندیداتوري به تن کرده

 
است، مدعی است که قرار است با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، اقتصاد و معیشت مردم را نجات دهد. 

رضایی با انتشار پستی در اینستاگرام خود نوشته بود:« به ملت عزیز ایران می گویم که با راي قاطع شما ملت ایران و تشکیل دولت
اقدام و تحول، سریعاً با تعیین نرخ و قیمت ترجیحی، معادل چهار میلیارد دلار از محل فروش محصولات نفتی به ثروتمندان و معادل
همین مقدار از خرید نهاده هاي دامی، صرفه جویی خواهیم کرد و با جلوگیري از اتلاف ثروت عمومی و قطع دست ویژه خواران، یارانه
را به مبلغ چهارصد و پنجاه هزار تومان ماهانه براي هر فرد، به چهل میلیون نفر از ملت ایران (که درآمد کمتري دارند) واریز خواهیم
کرد.» او در توضیح این شعار خود می گوید؛ « منظور من این است که کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید

 
است، به 450 هزار تومان افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به دولت اضافه نمی شود.» 



در سوي دیگر اردوگاه انتخابات جوانترین کاندیداي حاضر در صحنه هم در دادن وعده هاي اقتصادي عجیب تنه به تنه محسن رضایی
زده اشت. امیرحسین قاضی زاده هاشمی در نشست خبري که برگزار کرد مدعی شد که می تواند مشکلات بورس را در 3 روز حل
کند. او همچنین در توئیتی نوشته بود:« وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا قبل از
اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج جوان 500 میلیون تومان براي اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند

 
کرد.» 

در این میان، عبدالناصر همتی، کاندیداي اقتصاددان انتخابات ریاست جمهوري با بیان آنکه می خواهد براي 4 سال رئیس جمهور
شود، درباره برنامه هاي اقتصادي اش گفته:« معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم براي
تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال سیاست هاي اجرایی و تنش زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست

 
هاي اقتصادي دانش محور و غیر پوپولیستی است.» 

او شب گذشته در کلاب هاوسی که داشت شعارهاي اقتصادي کاندیداها را به چالش کشید و سوال کرد با کدام منابع قرار است یارانه
450 هزار تومانی یا وام 500 میلیونی پرداخت شود یا اساسا مگر بورس مایکروفر است که مشکلاتش در 3 روز حل شود. همتی وعده

 
داده که مشکل FATF و تحریم ها را حل کند. 

برنامه هاي انتخاباتی ابراهیم رییسی نیز بیشتر معطوف به ایجاد سازوکارهایی براي افزایش تولید بوده است. او نیز بر این باور است که
نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود به خوبی می توان شاهد رشد اقتصادي و اشتغال

 
سالانه یک میلیون نفري در کشور بود. 

محسن مهرعلیزاده هم همچنان بر افزایش یارانه هاي نقدي تاکید دارد و سعید جلیلی هم به دنبال مدیریت انرژي در کشور است هم

 
از برنامه هایش براي ساخت مسکن رونمایی کرده است. 

پاي برجام و تحریم ها به وعده هاي انتخاباتی باز شد در کنار برگزاري انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم، در آن سوي مرزها، تیم
مذاکره کننده ي دولت روحانی تمام تلاش خود را براي رفع تحریم و احیاي برجام به کار بسته و خبرهاي خوشی از وین به گوش می
رسد. اما در این سوي مرز و در داخل کشور نیز کاندیداي انتخابات در میان وعده هاي خود گوش چشمی هم به مسئله تحریم ها و

 
برجام دارند و شعارهاي دپیلماتیک از میان اظهارات انتخاباتی شان شنیده می شود. 

علیرضا زاکانی که مدعی شده است اگر رئیس جمهور شود، آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم ها را بردارند، می
گوید؛ « دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر
انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود و سپس
اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم

 
برتري دارم. می توانم منافع خودمان را در برجام نقد کنیم.» 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی که دولت خود را «دولت سلام» نامیده است، ادعا می کند که می تواند همه تحریم ها را خنثی کند. او
همچنین با کنایه به دولت روحانی و محمدجواد ظریف قول می دهد که قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهد

 
رساند. 

 
در جدول زیر می توانید، برنامه ها، شعارهاي کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم را بخوانید؛ 



 
ردیف 

  
نام کاندیدا 

  
وعده هاي کاندیداها 

 

 
 1

  
سعید جلیلی 

 

دولت الکترونیک به معناي دیجیتالی شدن داده ها نیست، دیجیتالی کردن داده ها
و تقاطع اطلاعات مراحل اولیه دولت الکترونیک است؛ دولت می تواند با زیرساخت

 
هاي موجود وارد مراحل هوشمندسازي و فوق هوشمندسازي خدمات بشود. 

 

 
«جهاد بزرگ براي جهش ایران» شعار انتخاباتی است. 

 
یکی طرح وان است، تحت عنوان واحد انرژي، که بر اساس آن مردم می توانند
سهم خودشان از انرژي نفت، بنزین و گاز خودشان مدیریت کنند. طرح دیگر ما
تامین سبد غذایی براي همه شهروندان و طرح کوتاه مدت دیگر ما طرح سفر است

 
که هر خانواده ایرانی به فراخور می تواند از آن استفاده کند. 

 
من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به صادرکننده تبدیل شوند که

 
اقتصاد کشور را فعال کنند. 

 
ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف

 
می تواند حرکت خوبی باشد. 

 

 
 2

  
ابراهیم رئیسی 

 

نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود
به خوبی می توانیم شاهد رشد اقتصادي و اشتغال سالانه یک میلیون نفري در

 
کشور باشیم. 

 

 
باید ارتباط بین علم و دانشگاه تولید و بازار و اقتصاد و دیپلماسی باید ایجاد شود. 

 
شفافیت از نکاتی است که یک عده شعارش را می دهند ولی ما بنا داریم که هم در
حوزه اجرا و هم در حوزه تصمیم گیري، شفافیت وجود داشته باشد تا مردم

 
احساس آرامش کنند. 

 
کاهش تورم را می توان با اقدامات جدي کاهش داد به نحوي که به تورم یک

 
رقمی نزدیک شد و این نیاز به کار جدي دارد. 

 

 
براي دولت امکان پذیر است 50 درصد هزینه درمان را از سبد خانوار کاهش دهد. 

 

 
 3

  
محسن رضایی 

  
به زنان خانه دار حقوق می دهیم. 

 
{ در خصوص یارانه 450 هزار تومانی که وعده داده بود}: منظور من این است که



کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید است، به 450 هزار تومان
افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به

 
دولت اضافه نمی شود. 

 
اولین مسئله اي که در دولت من به آن توجه خواهد شد سامان دهی به یارانه هاي
پنهان در کشور است. به این صورت که بنزین و گازوئیل به قیمت واقعی به دهک

 
هاي ثروتمند فروخته می شود. 

 
آمده ام تا با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، با اراده یکایک شما ملت ایران، اقتصاد و

 
معیشت مردم را نجات دهیم. 

 
برنامه هایی در نظر گرفتیم تا ثبات اقتصادي را به جامعه بازگردانیم، گرانی ها را
کنترل کنیم و نرخ ارز و سود بانکی را تثبیت بکنیم؛ در حدي که تولید ملی و
اشتغال را افزایش می دهد و موجب تامین معیشت مردم و پیشرفت کشور خواهد

 
شد. 

 
{در خصوص موضوع «جمعیت و ازدواج جوانان»}: ده سال است که با این پدیده
آشنا هستم و از پنج شش سال پیش سیاست هاي کلی جمعیت را تقدیم رهبر
انقلاب کرده ایم، ولی دولت ها و مجالس توجهی به این نداشته اند. ما به سرعت
قانون این سیاست ها را تنظیم می کنیم. از تصمیم گیري هاي اشتباه در وزارتخانه
هاي بهداشت و ... جلوگیري می کنیم و مقررات جدیدي را براي ساماندهی
سالخوردگان تنظیم می کنیم. استفاده از پنجره جمعیتی را بیشتر خواهیم کرد و
سن بازنشستگی را از 50 تا 70 سال خواهیم داشت. برنامه هاي ترویجی و تشویقی

 
براي ازدواج جوانان را دنبال خواهیم کرد. 
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علیرضا زاکانی 

 
فوریت کار دولت من تحول در اقتصاد و مدیریت است. در این عرصه توجه به
تولید، محور تحول است. هر آنچه مخالف تولید باشد با همه وجود به جنگ آن
خواهیم رفت و هر آنچه که عامل و کمک کننده تولید باشد مورد توجه قرار می

 
دهیم. 

 
دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد
امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا
می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود
و سپس اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام
دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم برتري دارم. می توانم

 
منافع خودمان را در برجام نقد کنیم. 

 
بنده رئیس جمهور شوم آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم



ها را بردارند، آمریکا نیازمند بازگشت به برجام است زیرا تمام سیاست هاي آمریکا

 
در برخورد با ایران در تمام سطوحش شکست خورده است. 

 
نمی گذاریم تیغ بانک بر گردن تولید باشد، با نظارت قوي اجازه این کار را نخواهیم
داد، کاري که آقاي همتی انجام نداد. الان هم می گوید صداي خاموش مردم

 
هستم! 
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امیرحسین قاضی زاده هاشمی 

 

وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا
قبل از اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج جوان 500 میلیون تومان براي

 
اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند کرد. 

 
دولت سلام همه تحریم ها را خنثی خواهد کرد. ما ملت بزرگ و قدرتمند هستیم و

 
دوستان بسیار خوبی در دنیا داریم. 

 
در حوزه کنکور قصد به هم زدن ساختارهاي فعلی را داریم و مافیاي کنونی را از

 
بین خواهیم برد. 

 
قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهیم رساند. من گفته ام که با
بیانیه خوانی و انشاءخوانی در مذاکره مخالفم همینطور با لبخند و خوش بینی هم
مخالفم. ما قرارداد روي کاغذ می نویسیم چون بی اعتماد هستیم اما این چه
قراردادي بود که رییس جمهور یکی از دولت هاي عضو برجام خارج شد و دیگران
نتوانستند کاري صورت دهند. ما حتماً مذاکره خواهیم کرد اما مذاکره نتیجه محور
و با چارچوب مشخص براساس زمان بندي تعیین شده و نتایج ملموس. اینکه گفتم
تحریم ها را بی اثر خواهیم کرد به معنی دورزدن تحریم ها نیست؛ دورزدن تحریم

 
مشکلات خاص خود را دارد و البته فسادزا هم است. 

 
دولت سلام پنج کار خواهد کرد که دولت مردم حاکم شود. اولینش شفافیت است،
ما نظام جامع شفافیت را برقرار می کنیم. دوم این که باید گفت وگوي دولت، مردم
و نخبگان براي رسیدن به تصمیمات اجماعی شکل بگیرد و پایه تفکر دولت افکار
عمومی باشد. سوم وجود رقابت و عدم انحصار و رانت است و چهارم عدالت در رشد

 
و نهایتا پاسخگویی دولت به تصمیماتش است. 

 
معضل بورس قابل حل است. سه روزه می شود مشکل حاد بازار سرمایه را حل

 
کرد، به یک دستور حکومتی از رئیس جمهور نیاز دارد. 
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محسن مهرعلیزاده 

 
یک دیدگاهی به نام اقتصاد اجتماعی هست که در آن توسعه اقتصادي و اجتماعی
وجود دارد اما بار آن به دوش مردم گذاشته نمی شود. یعنی مردم زیر چرخ توسعه
له نمی شوند. هرچند در سیستم اقتصاد اجتماعی در کنار توسعه اقتصادي به



مسائل اجتماعی مثل بیمه و حد اقل حقوق و یارانه هاي نقدي به مردم دادن نیز

 
توجه می شود. 

 
باید بگویم که ما به کاهش تورم به رقم هاي پایین تر مانند زیر 10 درصد یا یک
رقمی شدن آن فکر می کنیم که حداقل 3 تا چهار سال طول می کشد. امیدوارم با
برنامه اي که ریخته شده و اگر بی مشکل پیش برویم تا انتهاي چهار سال تورم را

 
تک رقمی کنیم و حتی شاید بتوان به رقم هاي پایین تر هم رساند. 

 
دوست دارم جوانان هفته اي چهار تا پنج ساعت با حضور رسانه ها از بنده انتقاد
کنند تا ضعف هاي خود را بدانم و معتقدم رمز موفقیت دولت من در انتقاد جوانان

 
است. 
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عبدالناصر همتی 

 
معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم
براي تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال سیاست هاي اجرایی و تنش
زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست هاي اقتصادي دانش محور

 
و غیر پوپولیستی است. 

 
«تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. بدون توافق براي رفع تحریم و
بهبود رابطه با جهان و منطقه و بدون توافق هاي مساله محور در داخل میان
نیروهاي سیاسی و اجتماعی و میان حاکمیت و شهروندان، نه می توان وضعیت

 
معیشت مردم را بهتر کرد، نه حکمرانی را باکیفیت تر و نه ایران را قدرتمندتر. 

 
معتقدم که چهار سال بیشتر رئیس جمهور نیستم و باید در این مدت برنامه ها را

 
انجام دهم. 

 
هدفم این است که دولت فنی باشد و نه سیاسی یعنی اموراتی مانند بودجه نباید
سیاسی باشد. اگر تشخیص مردم این باشد که من می توانم این برنامه ها را انجام

 
دهم قطعا به من راي خواهند داد. 

 
باید به رفاه مردم به طور جدي رسیدگی کنیم و مردم از ما و از دولت انتظار دارند.
پرداخت نقدي یارانه را باید افزایش دهیم و همچنین قدرت خرید به مردم بدهیم.

 
دولت من با دولت فعلی در سیاست و اعضا با دولت فعلی متفاوت خواهد بود. 

 
در فعالیت هایی که جنبه بخش خصوصی دارد کار باید دست خصوصی ها باشد. ما

 
نباید در این میان موجب رانت براي عده اي شویم. 

 
قدرت خرید مردم را اصلاح می کنم، اصلاح این موضوع با کارت هاي اعتباري و
افزایش قدرت خرید است و در دولت بعدي وضعیت آنان را به حالت عالی بر می



 
گردانیم. 

 

 
این جدول به ترتیب حروف الفبا است. 

منبع: خبرآنلاین



خسارت 264 میلیاردي به کشاورزان

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  313  |  تاریخ: 1400/03/09

کشاورزي نقش مهمی در رونق اقتصادي دارد و درصد قابل توجهی از رشد و توسعه کشور و اشتغال به آن وابسته است. مهمتر
از آن با ایجاد امنیت غذایی در امنیت ملی نیز اثرگذار است با این وجود وابستگی بخش کشاورزي به اقلیم همچنین محدودیت آب و

 
خاك این بخش را آسیب پذیر کرده است. 

یکی از تهدیدات بخش کشاورزي پدیده خشکسالی است، خشکسالی به عنوان یکی از پدیده هاي هواشناختی و جدایی ناپذیر از

 
شرایط اقلیمی کشورهایی مانند ایران شناخته می شود. 

مدیرکل هواشناسی استان همدان در این ارتباط به خبرنگار ما گفت: میزان بارش استان همدان در سال زراعی جاري نسبت به بلند

 
مدت کاهش قابل ملاحظه اي داشته است. 

حسین عابد در خصوص بارندگی استان همدان در سال آبی جاري گفت : میزان بارش در استان همدان از شروع سال آبی 1399 تا
ابتداي اسفند 1399، به نسبت سایر استان هاي کشور از شرایط بهتري برخوردار بود ولی طی دو ماه اخیر ریزش هاي جوي شدیدا

 
کاهش پیدا کرد. 

عابد افزود: تا تاریخ 03/03/1400 بارش استان همدان به 230 میلیمتر رسیده که نسبت به بلند مدت 30% کاهش براي استان ثبت

 
شده است. 

وي گفت: بین شهرستان هاي استان همدان نهاوند با کاهش 172 میلی متري نسبت به بلند مدت کمترین ریزش جوي را دریافت

 
کرده و درگزین با 56 میلی متر کاهش شرایط به نسبت بهتري را بین شهرستان هاي استان داشته است. 

مدیر کل هواشناسی همدان یادآور شد: بر اساس پیش بینی هاي فصلی براي خرداد 1400 احتمال بروز ریزش هاي جوي در حد

 
نرمال و کمتر از نرمال مورد نظر است. 

وي افزود: بارش کشور در سال آبی 1400-1399 حدود 41% کمتر از نرمال ثبت شده است که استان هاي هرمزگان و سیستان و
بلوچستان با بیش از 85 % کاهش ریزش هاي جوي نسبت به بلند مدت، بیشترین کمبود بارش را تجربه کردند. استان هاي تهران و

 
مازندران با کمتر از 20% بارش کمترین اختلاف بارش را نسبت به بلند مدت داشته اند. 

با این توصیف امسال همدان به دلیل کاهش بارندگی و خشکسالی شاهد خسارت قابل توجهی در بخش کشاورزي خواهد بود که این

 
خسارات در تولید محصولات زراعی بویژه محصولات دیم به دلیل وابستگی مستقیم به نزولات جوي بیشتر است. 

 
خشکسالی 264 میلیارد تومان به کشاورزي خسارت زد 

رئیس اداره مدیریت بحران و مخاطرات جهاد کشاورزي استان همدان به همدان پیام گفت: برآوردهاي کارشناسی نشان می دهد
بدنبال کاهش میزان بارندگی ها در سال زراعی جاري تا کنون بیش از 264 میلیارد و 300 میلیون تومان به بخش کشاورزي استان

 
همدان خسارت وارد شده است. 

احد ظفري افزود: در حدود 289 هزار هکتار از اراضی کشاورزي و مراتع استان همدان خسارت دیده اند که در این میان اراضی

 
کشاورزي گندم و جو دیم، حبوبات، دانه هاي روغنی مانند گلرنگ و کلزا بیش از دیگر محصولات دچار خسارت شده اند. 

وي اضافه کرد: پیش بینی می شود بدنبال کاهش بارندگی هاي بهاره میزان تولید محصول گندم نیز بیش از 300 هزار تن کاهش

 
داشته باشد چرا که گندم دیم مزارع بین ده تا 55 درصد دچار خسارت شده اند. 

ظفري تاکید کرد: خشکسالی به همه شهرستان هاي استان همدان خسارت وارد کرده اما کشاورزان شهرستان هاي غله اي بخصوص



 
شهرستان کبودراهنگ و رزن خسارت بیشتري دیده اند. 

وي پیرامون میزان اراضی کشاورزي که داراي بیمه محصولات کشاورزي هستند گفت: با اقدام ستاد فرمان امام خمینی(ره) ویژه سال

 
جهش تولید 154 هزار هکتار از اراضی کشاورزي استان بیمه هستند. 

 
جلوگیري از خسارت خشکسالی با تخصیص اعتبار 

 
یکی دیگر از تبعات خشکسالی سبب طغیان سن در مزارع گندم است که مقابله با آن نیازمند اعتبار است. 

به گزارش همدان پیام رئیس سازمان جهادکشاورزي استان همدان در شوراي برنامه ریزي و توسعه استان همدان، اظهار داشت:
کاهش نزولات جوي در سال جاري و بروز خشکسالی موجب شده تا شیوع سن گندم در مزارع استان به هفت برابر نرُم طبیعی برسد.
منصور رضوانی جلال با بیان اینکه بخش اعظمی از گندم زارهاي استان به این آفت آلوده شده و آسیب دیده است، افزود: این مهم

 
نیازمند مبارزه جدي و تامین اعتبار است. 

 
وي خاطرنشان کرد: طرح مبارزه با سن طبق براوردهاي انجام شده به 5 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد. 

رضوانی جلال گفت: اجراي به موقع طرح مبارزه در مزارع سن زده می تواند کشت هاي سالم را حفظ کرده و از آسیب دیدن آنها

 
جلوگیري کند. 

 
خسارت 85 میلیاردي خشکسالی به مراتع استان همدان 

کاهش بارندگی ها همچنین به مراتع استان خسارت وارد کرده که این موضوع براي عشایر گران تمام می شود همچنین در تابستان

 
خطر آتش سوزي را در مراتع افزایش خواهد داد. 

رئیس اداره امور مراتع و بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان همدان گفت: بروز خشکسالی ناشی از کاهش بارندگی در

 
بلند مدت منجر به خسارت 85 میلیارد تومانی مراتع این استان شده است. 

سعید الیاسی افزود: میانگین بارش هاي استان همدان نسبت به دوره بلند مدت کاهش چشمگیري داشته و بررسی 13 ایستگاه
هواشناسی استان نشان می دهد که میانگین 332 میلی متر بارش دوره بلند مدت با 73 میلی متر کاهش به 259 میلی متر در سال

 
جاري رسیده است. 

وي اظهار داشت: هر میلی متر کاهش بارندگی موجب افت تولید علوفه به میزان 7 دهم کیلوگرم در هکتار می شود که با توجه به
وسعت 822 هزار هکتاري مراتع استان همدان می توان پیش بینی کاهش 42 هزار تنی میزان تولید علوفه را در سال زراعی جاري

 
کرد. 

رئیس اداره امور مراتع و بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداري استان همدان گفت: میزان تولید علوفه با میانگین بارش 332

 
میلی متر به 111 هزار تن می رسد که امسال با کاهش بارندگی این رقم به حدود 69 تن کاهش یافته است. 

الیاسی اضافه کرد: همچنین هر کیلوگرم علوفه مرتعی 2 هزار و 30 تومان قیمت گذاري شده که با در نظر گرفتن این رقم می توان

 
عنوان کرد کاهش بارندگی و خشکسالی دست کم حدود 85 میلیارد تومان به سطح تولید مراتع استان همدان خسارت زده است. 

وي، یکی از آسیب هاي جدي کاهش تولید علوفه را بروز تنش و درگیري بین دامدار و عشایر براي تأمین علوفه مورد نیاز دام عنوان
کرد و گفت: درهمین ارتباط به تازگی شاهد بروز درگیري میان عشایر با کشاورزان در اراضی شهرستان اسدآباد بودیم.



تبلیغات اقتصاد محور مبناي عمل کاندیداهاي ریاست جمهوري

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  314  |  تاریخ: 1400/03/09

تبلیغات انتخاباتی کاندیداهاي ریاست جمهوري سیزدهم در حالی رنگ و بوي رسمی به خود گرفته و در فضاي حقیقی و

 
مجازي با جدیت دنبال می شود که عمده مباحث مطرح در فضاي شکل گرفته براي تبلیغات به حوزه اقتصاد مربوط می شود. 

نخستین اظهارات و مصاحبه هاي نامزدهاي نهایی انتخابات پس از اعلام اسامی توسط شوراي نگهبان نیز با محوریت همین موضوع

 
بود و آنها عمدتا شعار اصلی خود را اقتصاد قرار داده اند. 

مسائل مربوط به معیشت، بیکاري، تولید و مانند آنها از مهم ترین مباحث مطرح شده توسط کاندیداهاي انتخابات است که قطعا در

 
روزهاي آتی در مورد آنها بیشتر خواهیم شنید. 

این موضوع با پررنگ شدن تبلیغات در روزهاي آتی و برگزاري مناظره هاي تلویزیونی ابعاد تازه اي به خود خواهد گرفت و چه بسا

 
محور اصلی این مناظره ها باشد. 

در چرایی شکل گیري چنین فضایی و توجه خاص داوطلبان ریاست جمهوري به اقتصاد مهم ترین مساله اي که هیچگاه از نظر
کارشناسان دور نمانده و براي مردم نیز روشن است، فراز و نشیب هاي اقتصاد ایران پس از خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم
هاي ظالمانه است که نه تنها تولید، صادرات، سرمایه گذاري ها و مبادلات تجاري را تحت الشعاع قرار داد، بلکه معیشت مردم نیز

 
متاثر از آن دچار مشکلاتی شد. 

حال در شرایط امروز که هم تلاش هاي دیپلماتیک براي احیاي برجام ادامه دارد و هم کشورمان در آستانه انتخاباتی مهم و سرنوشت

 
ساز قرار گرفته است، پرداختن به اقتصاد در تبلیغات انتخاباتی و نگاه ویژه کاندیداهاي ریاست جمهوري به آن امري طبیعی است. 

بر این اساس اقتصاد، کلید واژه اصلی رقابت هاي انتخاباتی این دوره از انتخابات ریاست جمهوري است و به تبع آن انتظار افکار
عمومی از نامزدهاي انتخاباتی تحلیل دقیق، علمی، واقع بینانه و منصفانه از وضع موجود و داشتن برنامه اي منسجم و قابل اجرا همراه

 
با راهکارهاي عملیاتی براي رفع مشکلات و سرعت بخشیدن به رشد اقتصادي توسط کاندیداهاي ریاست جمهوري است. 

به هرحال تبلیغات اقتصاد محور رویکرد اصلی کاندیداهاي ریاست جمهوري سیزدهم است که با پررنگ تر شدن تلاش هاي نامزدهاي

 
انتخابات و هوادارانشان در روزها و هفته هاي آتی ابعاد آن روشن تر خواهد شد. 

نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري در روزهاي گذشته با حضور در نشست هاي خبري و مکان هاي گوناگون به بیان دیدگاه هاي

 
خود پرداختند. در این گزارش برنامه ها و راهکارهاي نامزدهاي ریاست جمهوري را مرور می کنیم. 

 
جلیلی: نتایج ملموس باید در مقاطع 6 ماهه یا یکساله اعلام شود 

سعید جلیلی یکی از کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در گفت و گویی گفت: امروز در حالی که 90 هزار میلیارد تومان از
تسهیلات معوقه بانکی در اختیار 11 نفر است، نیمی از مردم هیچ تسهیلاتی تاکنون دریافت نکرده اند و لذا ساماندهی این وضعیت
نیازمند برنامه ریزي دقیق با زمان بندي مشخص است.وي راه حل اصلی مشکلات اقتصادي را اهمیت توجه جدي به تولید دانست و
گفت: داشتن برنامه اي دقیق براي حل مشکلات فقط به این معنا نیست که بگوییم چه کار هایی انجام خواهیم داد بلکه باید نتیجه

 
کار در زمان مشخص نیز اعلام شود و نتایج ملموس در مقاطع مشخص شش ماهه یا یکساله اعلام شود. 

 
رضایی: یارانه 450 هزار تومانی 

یکی دیگر از کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري در مصاحبه اي اعلام کرد: در سال 1399 ارزش یارانه هاي پیدا و پنهان کشور،



معادل 138 میلیارد دلار بوده است ولی عملاً کمکی به بهبود معیشت مردم نکرده است. چرا؟ چون به درستی توزیع نشده و اکثراً به
نفع ثروتمندان توزیع شده است و نتیجه اي جز مصرف بی رویه و کمک به ثروتمندان بالاي جامعه نکرده است.محسن رضایی اظهار
کرد: به ملت عزیز ایران می گویم که با راي قاطع شما ملت ایران و تشکیل دولت اقدام و تحول، سریعاً با تعیین نرخ و قیمت
ترجیحی، معادل چهار میلیارد دلار از محل فروش محصولات نفتی به ثروتمندان و معادل همین مقدار از خرید نهاده هاي دامی،
صرفه جویی خواهیم کرد و با جلوگیري از اتلاف ثروت عمومی و قطع دست ویژه خواران، یارانه را به مبلغ چهارصد و پنجاه هزار

 
تومان ماهانه براي هر فرد، به چهل میلیون نفر از ملت ایران (که درآمد کمتري دارند) واریز خواهیم کرد. 

 
رئیسی: می توانیم سالی یک میلیون شغل ایجاد کنیم 

دیگر کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: هم اکنون 70 درصد ظرفیت هاي اقتصادي کشور غیر فعال است. با فعال شدن این
ظرفیت ها می توانیم سالی یک میلیون شغل ایجاد کنیم.آیت ا... سید ابراهیم رئیسی افزود: عدالت اقتصادي محور تحول ما در حوزه

 
اقتصاد خواهد بود. 

وي تاکید کرد: برنامه ریزي ما این است که نقدینگی به طرف تولید بیاید، در این صورت افزایش نقدینگی نگران کننده نیست لذا یکی

 
از کارهاي مهم آوردن نقدینگی به سمت تولید هست. فعال شدن تولید می تواند به افزایش اشتغال کمک کند. 

 
زاکانی: ماهیانه5/4 میلیون هزینه زندگی ما است 

یکی دیگر از کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري گفت: درآمد هیأت علمی به عنوان پزشک متخصص می گیرم؛ هیأت علمی ها بالغ
بر 20 میلیون تومان می گیرند اما من میزان هزینه کرد براي زندگی ام یعنی 4.5 میلیون تومان براي هزینه هاي منزل به خانمم می
دهم البته هزینه آب، برق، گاز و تلفن بر عهده من است. مابقی حقوق را صرف کار خیر و امور انقلابی می کنم. علیرضا زاکانی اظهار
کرد: اساس برنامه اقتصادي من، برداشتن موانع تولید و جهش آن است و نمی گذاریم تیغ بانک ها گردن تولید را ببرد و بانک ها به
سمت کارفرمایی حرکت کنند. جهش تولید دو مانع مفاسد اقتصادي و بروکراسی اداري را پیش رو خود دارد. ما از تولیدکننده مالیات

 
می گیریم اما دلال ها از مالیات معاف هستند. 

 
قاضی زاده هاشمی: نفت باید به مردم برسد و سهم دولت مالیات است 

دیگر کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري با مطرح کردن سوالی مبنی بر این که فرآیند اصلاحات چیست؟ گفت: اولا دولت هاي ما
دولت هاي سکولارند. یعنی با اینکه انقلاب اسلامی سال 57 به پیروزي رسیده و امام مکتب سیاسی ولایت فقیه را آورده و مردم
سالاري دینی را آورده است، اما نظام اداري ما عمدتا و غالبا و حیقتا نظام باقی مانده از دوران قبل است. نهاد هاي اداري، این بانک،

 
این کنکور، این تامین اجتماعی، همین هایی که یقه مردم را گرفته اند و گلوي مردم را دارند می فشارند. 

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی گفت: نوزده برنامه اجرایی براي اقتصاد کشور داریم و جزئیات آن به گونه اي است که براي هر

 
کدام آغاز و پایان مشخصی در نظر گرفته ایم. 

وي افزود: بارها گفتیم بودجه را از نفت خارج کنیم دولت هاي نفتی کارآفرین نیستند اما دولت مردم کارآفرین است نفت باید به مردم

 
برسد و دولت با مالیات کشور را اداره کند. 

 
مهرعلیزاده: براي کسري بودجه راه حل هاي خوبی دارم 

دیگر کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري نیز در همین رابطه در مصاحبه اي گفت: در خصوص اصلاح نظام بانکی، حتی اگر از روز
اول عملیاتی شود، باز هم کار خواهد برد. در خصوص کسري بودجه خوشبختانه راه حل هاي خوبی دارم و براي مثال راه حل هاي
سابق مانند آینده فروشی، اوراق مشارکت یا چاپ کردن پول و موارد دیگر را نخواهیم داشت، بلکه با روش هایی مانند حذف یارانه
هاي پنهان بدون اثرگذاري در زندگی مردم و اثرگذاري فزاینده در کالاهاي مصرفی، پول مردم را به شکل تزریق در تولید و تزریق در

 
تسهیلات تولید در اختیارشان قرار می دهیم و موانع را برخواهیم داشت. 



محسن مهرعلیزاده با بیان اینکه «می توانیم راه را براي فعالیت هاي اقتصادي رقابتی باز کنیم»، اظهار کرد: باید بتوانیم این سهم بیش
از 60 درصدي اقتصاد که در دست دولت است را با طی یک روند طبیعی به رقم هاي پائین تر و حداکثر 20 الی 25 درصد در طی 4
سال برسانیم. اگر این روش را پیش ببریم می توانیم اقتصاد رقابتی را حاکم کنیم و با اقتصاد رقابتی، تولید رشد کرده و با رشد تولید

 
نیز تورم کنترل می شود و با کنترل تورم، نوسانات قیمتی در بازار کنترل خواهد شد. 

 
همتی: دولت فنی تشکیل می دهم نه سیاسی 

یکی دیگر از کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري اعلام کرد بیشتر از 4سال در ریاست جمهوري نمی مانم. تأکید می کنم که این

 
دولت اگر تشکیل شود اولین دولتی است که رئیس آن اقتصاددان است. 

عبدالناصر همتی گفت: هدفم این است که دولت فنی باشد و نه سیاسی یعنی اموراتی مانند بودجه نباید سیاسی باشد. اگر تشخیص

 
مردم این باشد که من می توانم این برنامه ها را انجام دهم قطعا به من راي خواهند داد. 

 
وي گفت: تعامل از خانه تا دنیا امري مهم است ضمن اینکه می توانیم با کشورهاي مختلف تعامل داشته باشیم. 

رئیس فعلی بانک مرکزي تاکید کرد: آمده ام با صداي بلند از مخالفان بپرسم چه زمانی بهتر از امروز براي حل همزمان دو پرونده

 
تحریم و FATF است. 

وي افزود: برخلاف کاسبان سیاسی - اقتصادي تحریم، من آبرویم را گذاشتم تا در بدترین شرایط، روند حرکتی بانک مرکزي را اصلاح
و از فروپاشی اقتصاد جلوگیري کنم.



مهارت آموزي وتوسعه آموزش فنی وحرفه اي بهترین راهکار توسعه استان

است

منبع: خوزناشماره خبر:  315  |  تاریخ: 1400/03/09

رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي خوزستان گفت:مهارت آموزي وتوسعه آموزش فنی وحرفه اي بهترین راهکار
توسعه استان است که می تواند در حوزه هاي مختلف اقتصادي اجتماعی فرهنگی کمک کند. به گزارش روابط عمومی اداره کل
آموزش فنی وحرفه اي خوزستان؛ مهردادنیکو رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي خوزستان در دیدار عبدالنبی سواعدي مدیرکل
آموزش فنی وحرفه اي مهارت آموزي وتوسعه آموزش فنی وحرفه اي بهترین راهکار توسعه استان است که می تواند در حوزه هاي
مختلف اقتصادي اجتماعی فرهنگی کمک کند. ضمن تقدیر و تشکر از خدمات شایسته و هدفمند آموزش فنی و حرفه اي استان
مهارت آموزي و توسعه آموزش فنی و حرفه اي را بهترین اقدامات دانست که می تواند به توسعه استان در حوزه هاي مختلف
اقتصادي اجتماعی فرهنگی کمک کند . نیکوتوسعه مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب شهر اهواز و دیگر شهرهاي بزرگ استان را
از مهم ترین برنامه هاي سازمان مدیریت و برنامه ریزي عنوان کرد. وي تاکید کرد :توسعه منابع انسانی و اجراي طرح هاي مهارت
آموزي و اشتغال در مناطق هدف از اولویت هاي زیادي برخوردار است . نیکوطراحی و اجراي طرح هاي شاخص در حوزه ایجاد هم
افزایی و خلاقیت در اجراي مدل هاي جدید مهارت آموزي را گامی ارزشمند خواند. عبدالنبی سواعدي مدیرکل آموزش فنی وحرفه
اي خوزستان در این دیداربه تشریح طرح هاي نوآور و خلاقانه در حوزه مهارت آموزي معطوف به اشتغال مبتنی بر حل مسائل و
مشکلات موجود در توسعه فرهنگ مهارت آموزي و عدم تناسب جوانان جویاي کار و فارغ التحصیلان بیکار با نیاز بازار کار پرداخت.
سواعدي طرح هاي شاخص مانند طرح جامع کارآفرینی و اشتغال پذیري دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی، طرح مهارت
آموزي تعاملی مبتنی بر محتوا ها با متدولوژي جدید ؛طرح مهارت آموزي محصول محور براي معرفی ساختار نوین در عرصه مهارت
آموزي و اشتغال و تولید همچنین معرفی طرح توانمندسازي ساکنین مناطق کم برخوردار و در معرض آسیب هاي اجتماعی براي
کاهش آسیب هاي اجتماعی و برقراري عدالت اجتماعی در دسترس عموم به خدمات آموزش فنی و حرفه اي که نمونه آن در مناطق
کم برخوردار شهر اهواز اجرا شد ازبرنامه اولویت دار ورویکرد توسعه مهارت آموزي عنوان کرد. وي افزود: سند مهارتی متناسب با شغل
و بر اساس نیاز بازار کار و اجراي آن براي گروه هاي کارآموزان از جمله نقاط قوت و اثربخش طرح می باشد که منجر به اشتغال درصد
بسیار بالایی از آموختگان شده است. سواعدي در این دیدار موضوعات احداث و تکمیل پروژه هاي عمرانی ضروري استان مانند احداث
مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان حمیدیه، تکمیل پروژه کارگاه هاي آموزشی غواصی ماهشهر، تکمیل طرح توسعه مرکز
مسجدسلیمان و طرح توسعه مرکز امام هادي(ع) اهواز مطرح کرد. درپایان این دیدار رییس سازمان مدیریت وبرنامه ریزي براي تامین
اعتبار طرح هاي جدید و ناتمام اولویت دار آموزش فنی و حرفه اي قول مساعد داد و ابراز امیدواري کرد با تکمیل و بهره برداري آنها

ظرفیت تربیت نیروهاي ماهواره مورد نیاز انسان افزایش یابد.



پرداخت پاداش بازنشستگی جانبازان و خانواده شهدا براي اولین بار

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  316  |  تاریخ: 1400/03/09

سعید اوحدي گفت: 20 هزار نفر، مشمول پاداش بازنشستگی هستند که امسال براي اولین بار، پرداخت خواهد شد.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، سعید اوحدي، معاون رئیس
جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اظهار کرد: از
سال 1391، بخشی از مطالبات پرداخت نشده بود که با
حمایت دولت و سازمان برنامه و بودجه، توانستیم در سال
1399، 8 هزار میلیار از معوقات بنیاد شهید به جامعه

 
ایثارگري و به دستگاه هایی که مطالبات داشتند را پرداخت کنیم. 

وي افزود: هم چنین در 22 اسفند 99، 52 طرح در حوزه هاي اقتصادي، درمانی و آموزشی افتتاح شدند که زمینه اشتغال را براي

 
3000 نفر از جامعه ایثارگري ایجاد کردند. 

اوحدي عنوان کرد: در سال گذشته، در حوزه درمانی، 905 تخت به تخت هاي بیمارستان هاي بنیاد شهید اضافه شده است که 150

 
عدد از آن ها، تخت هاي مراقبت ویژه اند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: علی رغم کرونا، 61 هزار و 500 پرونده در کمیسیون پزشکی مطرح شدند که نسبت به سال

 
قبل، 10 درصد افزایش داشته ایم. برنامه براي سال 1400 نیز، تشکیل بیش از 70 هزار پرونده است. 

وي تصریح کرد: در سال گذشته، 100 هزار برنامه پایش سلامت با حضور پزشکان در منازل خانواده شهدا، جانبازان و آزادگان انجام

 
شد و براي سال 1400 نیز، 200 هزار برنامه هدف گذاري کرده ایم. 

اوحدي افزود: با همکاري بیمه دي، پرونده الکترونیکی سلامت براي همه در نظر گرفته ایم که بتوانیم پیگیر سلامت آن ها باشیم.

 
سال گذشته، فقط 2 هزار مرکز درمانی طرف قرارداد داشتیم؛ در صورتی که امروز، تعداد این مراکز به 8000 مورد رسیده است. 

وي تصریح کرد: هزینه کسانی که به مراکزي خارج از طرف قرارداد مراجعه کرده اند، درب منزل آن ها پرداخت خواهد شد. هم چنین

 
شماره تلفن 2671، به صورت شبانه روزي پاسخ گوي جامعه ایثارگري است. 

معاون رئیس جمهور اظهار کرد: 100 درصد مطالبات بیمه دي هم با درمانگاه ها و هم با داروخانه ها پرداخت شده است. بیمه دي،

 
900 نمایندگی، 48 شعبه و 750 میز خدمت در ساختمان هاي بنیاد شهید دارد. 



سعید اوحدي گفت: با همکاري بیمه دي، قرار است خدمات بیمه هاي مختلف از جمله، حادثه، شخص ثالث، تکمیلی، بدنه خودرو و

 
منازل، به صورت قسطی و با تخفیف ویژه و کم کردن اقساط از حقوق ها ارائه شود. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران عنوان کرد: در سال گذشته، به مناسبت چهلمین سالگرد هفته دفاع مقدس، 40 عنوان برنامه با
140 هزار اجرا در کشور داشتیم. زمینه حضور 11 هزار نفر از افراد جامعه ایثارگري را در اردو هاي فرهنگی، آموزشی و تفریحی علی

 
رغم کرونا و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی، فراهم کردیم. امسال هم برنامه داریم این عدد را تا سقف 40 هزار نفر افزایش دهیم. 

وي افزود: در سال گذشته، مسئولیت تدوین سند ملی جهاد، مقاومت، ایثار و شهادت، به بنیاد شهید واگذار شد. این سند در 5 فصل
تدوین و تحویل شوراي عالی انقلاب اسلامی داده شده است و منتظر تقویب آن ها هستیم. قالب این سند را توسعه ارزش هاي

 
مقاومت قرار داده ایم. 

سعید اوحدي تصریح کرد: در سال جاري، تخصیص هاي بودجه مان را به موقع دریافت کرده ایم و امسال به هیچ عنوان شاهد انباشته

 
شدن بدهی هاي بنیاد شهید نخواهیم بود. 

وي افزود: تفاهم نامه جدیدي با وزارت صمت بسته ایم که طبق آن، شرایط واگذاري خودرو مخصوص به جانبازان نخاعی مشخص

 
شده است. 

معاون رئیس جمهور عنوان کرد: در سال گذشته، طی 30 سفر استانی، 70 هزار زمین براي تامین مسکن، در تملک بنیاد شهید قرار
گرفت. به طور متوسط، 200 درصد افزایش وام مسکن در نظر گرفته ایم و 70 هزار فقره وام مسکن مصوب شده است. هم چنین، 2

 
هزار و 500 میلیارد تومان براي پشتیبانی از اشتغال پایدار در نظر گرفته شده است. 

سعید اوحدي گفت: جانبازان قطع نخاعی، شرایط خاص و پیچیده اي دارند. در سال هاي گذشته، از آن ها می خواستیم به بنیاد

 
شهید مراجعه کنند؛ اما الآن سامانه اي ایجاد شده که تجهیزات پزشکی درب منزل آن ها، تحویل داده می شود. 

وي تصریح کرد: رویکرد ما در سال 1400، تجلیل از جانبازان با مشارکت خود آنهاست. ما 117 تشکل جامعه ایثارگري داریم. براي
نخستین بار، مجموعه موسسه توان بخشی ایثار (مخصوص جانبازان)، داراي هیئت مدیره با اعضاي جانبازان قطع نخاعی 70٪ به بالا

است.



ارائه 5 هزار نیاز صنعت به دانشگاه ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  317  |  تاریخ: 1400/03/09

قبادیان گفت: 5 هزار نیاز فناورانه بخش صنعت از طریق سامانه تاپ به دانشگاه ها معرفی شده است.

برات قبادیان معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت
صمت در گفت وگو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزي
گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد: طرح
تاپ مراحل مختلفی را پشت سر گذاشته است و امروز در
حال اجراست. تاپ طرحی نیست که یک سال انجام شود و
کنار برود بلکه با توجه به اهمیت به روز آوري فناوري، تا

زمانی که صنعت و دانشگاه وجود دارد این طرح ادامه خواهد داشت. فناوري تنها از طریق دانشگاهیان و شرکت هاي دانش بنیان

 
ایجاد می شود. 

قبادیان با اشاره به مزایا و گستردگی این طرح تشریح کرد: سامانه توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار یا به اختصار تاپ، بار
رسیدن به همین هدف ارتباط بین صنعت و دانشگاه ایجاد شد. این سامانه امروز از فعال ترین، به روز ترین و پیشرفته ترین بنگاه هاي

 
کشور است که محلی براي اعلام نیاز بنگاه هاي اقتصادي و رفع آن توسط بخش هاي علمی است. 

او درباره عملکرد این سامانه بیان کرد: تا امروز حدود 14 هزار بنگاه اقتصادي در این سامانه ثبت نام کرده اند و تا امروز 5 هزار نیاز
فناورانه را اعلام کرده اند یعنی امروز 5 هزار پروژه به مساعدت دانشگاهیان احتیاج دارد. دانشگاه صنایع و معادن ایران هم که از
زیرمجموعه هاي وزارت صمت است در تدوین آن ها پشتیبانی می کند. صنعت گر به زبانی ساده نیاز خود را اعلام می کند و دانشگاه
به شکل پروپزال علمی در خواهد آمد. این طرح ها می توانند در قالب رساله و پایان نامه دانشجویان اجرا شود یا مجموعه اي از اساتید
یک پروژه بزرگ را در دست بگیرند. سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران با همین رویکرد ایجاد شده که همراه اجراي طرح خواهد

 
بود. 

 
بیشتر بخوانید: 

- تولید انبوه موتور کم مصرف سه استوانه در دستور کار ایران خودرو قبادیان ادامه داد: ما مجموعه اي از نیاز هاي وارداتی کشور را
که در حدود 10 میلیارد در سال ارزش دارد در قالب پروژه دیگري به نام پروژه بومی سازي فناوري مطالعه شده و هزار و 406
محصول شناسایی شده اند. این نیاز ها به شرکت ها و دانشگاه ها معرفی شده و سازمان گسترش و نوسازي با همین محوریت در حال

 
فعالیت است. 



معاون آموزشی وزارت صمت گفت: تا امروز به ثبت نام و اعلام نیاز تشویق می کردیم و در مسیر حدود 40 هزار نفر ساعت کار شده
است. در گذشته بیشتر ثبت نام و اعلام نیاز به صورت کمی معیار سنجش ما بود، اما امروز قرارداد ها و اثر بخشی آن را معیار سنجش

قرار می دهیم. امیدوار هستیم تا دو ماه آینده گزارش کاملی از تعداد قرارداد هاي بسته شده در این حوزه ارائه کنیم.



همراهی مردم با نظام به خاطر عشق به رهبر انقلاب است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  318  |  تاریخ: 1400/03/09

زاهدان- محمد رضا شاهوزهی گفت:علیرغم تمام تلاش دشمنان و معاندین، مردم وفاداري خود را به نظام جمهوري اسلامی
ایران با حضور پرشور پاي صندوق هاي راي نشان دادند.

حاج محمدرضا شاهوزهی، در گفتگو با خبرنگار بسیج در زاهدان با بیان اینکه انتخاب هاي سفارشی ما باعث شد تا کشور در
برخی گذرگاه هاي دچار چالش شود، گفت: 42 سال است دشمن در هر انتخاباتی برنامه هایی پیاده و طرح ریزي می کند تا از حضور
مردم در پاي صندوق هاي راي بکاهد و در هر دوره تبلیغات دشمن بیشتر بوده، اما علیرغم تمام تلاش دشمنان و معاندین، مردم
وفاداري خود را به نظام جمهوري اسلامی ایران با حضور پرشور پاي صندوق هاي راي نشان دادند چرا که به خاطر این نظام هزاران

 
نفر جان خود را از دست دادند و ما امروز هر آنچه داریم به برکت خون شهیدان است. 

محمدرضا شاهوزهی با اشاره به این مطلب که مردم به خاطر ریاست جمهوري و کم کاري هاي آن به این نظام "آري" نگفتند، بلکه
جواب خون شهدا را با حضور در پاي صندوق هاي راي دادند، بیان کرد: حضور حداکثري ما براي حفاظت و حراست از ناموس و کیان
این مرز و بوم است؛ در کشور هاي دیگر ناموس مسلمانان توسط یک کفر واجنبی تفتیش می شود، امروز مردم ایران این ها را دیده و
کشور هاي همسایه را می بینند و براي اینکه دچار چنین معضلاتی نشود حتماً پاي صندوق هاي راي مشارکت گسترده اي خواهند

 
داشت. 

این سر طایفه ادامه داد: از زمان پیروزي انقلاب تاکنون مردم همواره پاي صندوق هاي راي آمدند، در سیستان و بلوچستان با توجه به
وجود قومیت هاي مختلف که در کنار هم زندگی می کنند و با وجود دو کشور پاکستان و افغانستان، اما همیشه در هر انتخاباتی
بیشترین آرا و شرکت کننده از این استان بود و این نشان می دهد فرامین رهبر انقلاب فصل الخطاب بوده و در هر عرصه اعلام

 
موجودیت کرده اند. 

وي افزود: آن چیزي که دشمنان مبنی بر مشارکت پایین مردم در انتخابات پیش بینی کرده اند را مردم ولایتمدار سیستان و

 
بلوچستان با مشارکت خود خنثی کرده و نقش پرشور ایفا خواهند کرد. 

سرطایفه شاهوزهی ادامه داد: همگان باید در انتخاب فرد اصلح تحقیق کرده و فردي را براي ریاست جمهوري انتخاب کنیم که امین،
راستگو و در بین مردم باشد، چشم بسته انتخاب نکنیم، زیرا این انتخاب نادرست ما کشور را دچار مشکل می کند بر این اساس باید

 
فردي لایق و خدمتگذار انتخاب کنیم که اگر شعار می دهد عملی کند نه اینکه فریبکارانه اقدام به اخذ راي کند. 

وي اذعان کرد: افرادي که کاندیدا ها را تایید صلاحیت می کنند باید نظارت ها را تشدید کرده تا فردي وارد میدان شود که لایق
باشد، از سوي دیگر مردم هم مطالبه گري داشته باشند و گذشته کاندیدا ها را مورد بررسی قرار دهند به فردي امانت دار و امین راي

 
دهند، به کسی که حق مردم مظلوم ایران را از بیگانگان بگیرد و نه اینکه حق ملت ایران را به آن ها بفروشد. 

وي با تاکید بر این مطلب که انتخاب هاي سفارشی ما باعث شد تا کشور در برخی گذرگاه هاي دچار چالش شود، اظهار کرد: سفارشی
بودن کاندیدي که واقعاً مدیر و توانمند نباشد را نباید قبول کرد این ها زمینه به چالش کشیدن کشور را فراهم می کند، چرا که آن



 
فرد توانایی لازم را ندارد، باید کسی انتخاب شود که توانایی مدیریت داشته و در بین مردم باشد و درد آن ها را لمس کند. 

شاهوزهی گفت: کشور ایران داراي پتانسیل و ظرفیت هاي فراوانی است، اما در این باره مدیریت صحیحی وجود نداشته و از سوي
دیگر رئیس جمهور نیز بر مدیران خود آگاهی و نظارت ندارد که این ها به سفارشی بودن انتخاب ما برمی گردد که در این دوره باید

 
مردم هوشیار باشند و کسی را انتخاب کنیم که ملاك هایش مشخص و خدمتی انجام دهند. 

یکی از عشایر سیستان و بلوچستان تاکید کرد: هر جا سفارشی کاندیدي را انتخاب کردیم مشکلات زیادي به وجود آمد، اما اگر کسی
که همیشه در میدان و در بین مردم بود و درد مردم را دید و لمس کرد انتخاب شود به پیشرفت و تعالی خواهیم رسید، نه فردي که

 
در اینجا باشد، اما فکر و اندیشه و ایده اش از جاي دیگر، که چنین شخصیتی اصلا به درد جمهوري اسلامی ایران نخواهد خورد. 

وي تاکید کرد: مردم سیستان و بلوچستان باید در این دوره دقیق فکر کرده و با حضور حداکثري خود به کسی راي دهند که بتواند
کاري انجام دهد، فریب شعار هاي دروغین افراد را نخوریم و آن کاندید سفارشی را قبول نکنیم چرا که تمام مشکلات در انتخاب هاي

 
نادرست است. 

شاهوزهی خاطر نشان کرد: به یاد بیاوریم آن هنگام که رئیس جمهور وقت از ایجاد اشتغال سخن می گفت و ما اکنون نه اشتغالی
دیدیم نه احداث کارخانه و کارگاهی؛ از بزرگان، مردم، جوانان تحصیل کرده و نخبگان می خواهیم به فردي اصلح راي دهند که

 
توانمند باشد و با وحدت اتحاد همدلی در کنار ما باشد. 

وي گفت: امروز شاهد این هستیم که کشور هاي همسایه ما با چه بلا ها و مشکلاتی مواجه هستند، اما ما در ایران اسلامی با مدیریت
صحیح مقام معظم رهبري توانستیم حرف اول را بزنیم و در آرامش و آسایش به سر ببریم، این ها هم مرهون وجود رهبري و مدیریت

 
آگاه است و مردم هم پشتیبان این مدیر هستند و به خاطر او در هر صحنه حضور دارند. 

شاهوزهی خاطر نشان کرد: خیلی ها تلاش کردند انتخابات را به عقب بیندازند یا صورت نگیرد، اما آنچه که مدیر و رهبر ما خواسته
برگزاري انتخابات با حضور حداکثري است که ان شاءاالله تمام توطئه شوم دشمنان داخلی و خارجی را خنثی می کند، مردم ولایتمدار
ایران از هر شقر و مذهبی پرشورتر از همیشه پاي صندوق هاي راي می آیند و به دروغ هاي دیگران کاري ندارند بلکه گوش به فرمان

 
ولایت فقیه هستند. 

سرطایفه شاهوزهی گفت: امروز اگر چه در تحریم هاي ناجوانمردانه و ظالمانه به علت مدیریت بی مدیریت افراد نالایق به سر می بریم،
اما با توکل بر خدا از این مرحله عبور خواهیم کرد و به فردي راي می دهیم که بتواند دست مردم را بگیرد؛ امید که مردم این دفعه

انتخاب خوب و اصلح بدون در نظر گرفتن کاندید سفارشی داشته باشند.



ثبت نام طرح نیروگاه هاي خورشیدي 5 کیلو واتی در بسیج نیشابور

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  319  |  تاریخ: 1400/03/09

مسئول بسیج سازندگی نیشابور از ثبت نام طرح نیروگاه هاي خورشیدي 5 کیلو واتی در بسیج نیشابور از امروز به مدت یک
هفته خبرداد.

مسئول بسیج سازندگی نیشابوراظهارکرد: طرح ایجاد درآمد پایدار براي خانواده ها ي بسیجیان در ناحیه مقاومت بسیج نیشابور

 
در حال انجام می باشد. 

غفور خلقی تولایی گفت: ایجاد اشتغال پایدار یکی از مامورت هاي این ناحیه می باشد عنوان داشت: ثبت نام براي طرح جهاد

 
روشنایی به مدت یک هفته از امروز آغاز میشود. 

 
وي خاطر نشان ساخت: جهت کسب اطلاعات بیشتر وثبت نام به بسیج سازندگی ناحیه نیشابور مراجعه شود. 

مسئول بسیج سازندگی ناحیه مقاومت بسیج سپاه نیشابور تصریح کرذ:شرایط ثبت نام در طرح جهاد روشنایی با رویکرد احداث
نیروگاه هاي خورشیدي 5 کیلووات با تضمین خرید برق 20 ساله شامل تثبیت مالکیت ملک (داشتن سند یا قولنامه) داشتن انشعاب
برق و قبض برق به نام متقاضی، آورده اولیه به مبلغ 32 میلیون تومان، بهره مندي از 50 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه 60

ماهه با 4 ماه تنفس، نداشتن بدهی بانکی اقساط معوق چک برگشتی توسط متقاضی و ضامن جهت ثبت نام



اجراي پویش "یاور یکدیگر باشیم" از سوي کمیته امداد استان سمنان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  320  |  تاریخ: 1400/03/09

پویش "یاور یکدیگر باشیم" از سوي کمیته امداد استان سمنان جهت فراخوان مردم عزیز و همشهریان استان سمنان است تا
کمک هاي خود را به صورت غیر نقدي ارائه دهند.

به گزارش خبرنگار بسیج، پویش "یاور یکدیگر باشیم" از
سوي کمیته امداد استان سمنان جهت فراخوان مردم عزیز
و همشهریان استان سمنان است تا کمک هاي خود را به

 
صورت غیر نقدي ارائه دهند. 

گرچه کمک هاي نقدي نقش موثري در روند کمک به
نیازمندان دارد، اما مردم باید بدانند کمک هاي غیر نقدي

 
نیز براي یاري نیازمندان تاثیر بسزایی دارد. 

پزشک هستید؟ می توانید در ماه یک بیمار نیازمند را به

 
صورت رایگان معاینه کنید. 

آزمایشگاه تشخیص طبی دارید؟ هر ماه هزینه آزمایشات

 
یک بیمار را بر عهده گیرید. 

دانشجو یا یک استاد دانشگاه و یا یک معلم هستید؟ می توانید کلاس خصوصی یک یا چند درس یک دانش آموز تحت پوشش را به

 
عهده بگیرید. 

در شغل و مهارتی تخصص دارید؟ می توانید به عنوان راهبر شغلی، راهنماي شغلی مددجویان از ایجاد اشتغال تا فروش محصولات

 
باشید. 

 
تعمیرکار خودرو هستند؟ می توانید ماهانه تعمیر یک یا چند خودرو افراد نیازمند را بر عهده گیرید. 

یک باغ یا سالن پذیرایی دارید؟ می توانید با هماهنگی قبلی یک روز را براي تجمع و تفریح خانواده هاي تحت پوشش و یا یک مراسم

 
در اختیار آنان قرار دهید. 

راننده هستید یا اتومبیل شخصی دارید؟ می توانید هر ماه یک روز تعطیل یا غیر تعطیل به کمک مددکاران خیّر بیایید تا در سرکشی

 
و بررسی وضعیت مددجویان یاور ما باشید؛ بنابراین هر شخص با هر توانایی می تواند به نیازمندان کمک کند. 

 
معطل نکن همین الان به خانواده بزرگ خیّرین کمیته امداد بپیوند. 

هماهنگی با شماره هاي 02333432525- 02333444140



تحقق شعار سال باید جهادگونه و با برنامه باشد/طرح ساماندهی داده هاي

کشور گامی مهم در شفافیت است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  321  |  تاریخ: 1400/03/09

زنجان- نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی گفت : در راستاي حقق شعار سال میبایست جهاد گونه و با
برنامه وارد عرصه شویم.

به گزارش خبرگزاري بسیج زنجان؛ مصطفی طاهري در نشست خبري با خبرنگاران با بیان اینکه یک سال از عملکرد مجلس
شوراي اسلامی می گذرد اظهار داشت: در همه ي ادوار گذشته سال نخست سالی پربار براي مجلس نیست و رویکرد و عملکرد سال

 
دوم بیشتر از سال اول می باشد. 

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به
اینکه معیشت و اقتصاد از اولویت هاي اول مجلس است، گفت:
بیشترین مصوبات و نظارت مجلس معطوف بر مسائل اقتصادي و

 
اصلاح ساختار مالیاتی، بودجه و بانکی است. 

وي با بیان اینکه اصلاح ساختار بودجه از خواسته هاي مهم و
جدي رهبر معظم انقلاب (مدظله العالی) می باشد، متذکر شد:
طرح مالیات بر عایدي سرمایه جز طرح هاي اصلاح ساختاري

بودجه است و همچنین در زمینه ساختار مالی شرکت نفت با دولت که سهم آن 14 و نیم درصد از فروش نفت است بدنبال شفاف

 
سازي شرکت نفت با دولت هستیم. 

طاهري در ادامه با بیان اینکه امنیت غذایی از مسائل مهم کشور است، عنوان کرد: امروزه با تخصیص ارز 4200 تومانی متاسفانه شاهد

 
گرانی هاي بی حساب و کتاب دولت فعلی هستیم. 

این مسئول با اشاره به اینکه امروزه دانش بنیان ها وضعیت مناسبی دارند، بیان کرد: کمیسیون صنایع و کمیسیون آموزشی درصدد

 
افزایش تولید دانش بنیان ها هستند و در آینده شاهد رشد، ترقی و درآمد بالاي آن ها خواهیم بود. 

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه میان سامانه هاي دولتی یکپارچگی وجود ندارد، اظهار داشت: با

 
اجراي طرح مدیریت و ساماندهی داده هاي کشور می توان گام هاي مهمی در راستاي شفافیت سازي جامعه بر حاکمیت برداشت. 

وي در ادامه با بیان اینکه در حوزه کشاورزي خرید محصولات از کشاورزان با مبالغ کم، ولی واردات با قیمت بالا صورت می گیرد،
یادآور شد: در بحث قیمت گذاري بخش خصوصی و کشاورزان وارد شده اند و همچنین در بودجه سال جاري رقم خوبی براي بیمه و

 
یارانه کشاورزان در نظر گرفته شده است. 



وي با اشاره به اینکه از مشکلات و چالش هاي آینده استان زنجان کمبود آب است، تصریح کرد: آب زنجان با وجود کم آبی منطقه
خودمان به استان گیلان که استانی پر آب است سرریز می شود با توجه به اهمیت این موضوع امسال بودجه 191 میلیارد تومان بر
این مسئله تخصیص داده شده است و همچنین براي ساخت سد هاي استان دو برابر اعتبار در نظر گرفته و انتظار داریم سد

 
میرزاخانلو به زودي به بهره برداري برسد. 

این مسئول با بیان اینکه در حوزه هاي سیاسی، مسکن، کشاورزي و خانواده و جمعیت مجلس اقدامات خوبی انجام داده است، اذعان
داشت: در بحث سیاسی براي خنثی سازي و کم اثر کردن تحریم ها طرحی در قالب پتروپالایشگاه ها در دست بررسی است و می

 
توانیم امتیازات زیادي را در این زمینه بگیریم. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه طرح اقدام ملی مسکن براي کاهش قیمت مسکن و اشتغال
جوانان موثر است، تصریح کرد: با اجراي این طرح یک میلیون مسکن در سال ساخته و بهره برداري می شود که استان زنجان در این

 
زمینه جز استان هاي برتر می باشد. 

طاهري در پایان خاطرنشان کرد: اولین و اصلی ترین فرآورده نفتی بنزین است که کاربرد بسیار وسیعی در اقتصاد دنیا دارد خام
فروشی نفت، یکی از دلایل آسیب پذیر بودن اقتصاد کشور است امیدواریم با فرآوري نفت جلوي صادرات نفت گرفته و وارد کننده

نفت از حوزه خلیج فارس شویم.



مفسدان اقتصادي چگونه کارآفرین می شوند؟!

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  322  |  تاریخ: 1400/03/09

قدس آنلاین: تعجب ندارد که مفسدان اصلی اقتصادي در
چند دهه اخیر اغلب از مدعیان بنام کارآفرینی بوده اند.
وجه مشترك ماجراي مفاسد اقتصادي و کارآفرینی
مفسدان نیز اعتبارات کلان بانکی و نیز خرید و فروش
املاك بوده است . فرمول ساده اي این ها را بهم مرتبط
می کند. افرادي در نقش کارآفرین با مدیران بانکی ارتباط
نزدیک برقرار می کنند؛ وام هاي کلان بانکی را در قالبی
موجه با دادن سهمی از آن به مسئولان بانکی دریافت می
کنند. این وام ها را به کار خرید املاك خوش موقعیت می
زنند؛ از پاداش تورمی استفاده کرده و بار خود را می بندند.

مساله اصلی دراین حلقه دو عنصر اصلی است . وام بانکی در مقادیر کلان که با واحد «میلیارد» شمارش می شود دریافت می شود،
وام ها به جاي هزینه شدن براي پروژه هاي مورد ادعا، صرف ساخت و ساز و یا خرید و فروش املاکی که در معرض افزایش قیمت
هاي زیاد هستند می شوند. دراین حلقه مدیران بانکی از یک طرف گزارش فعالیت چشمگیري براي خود فراهم کرده اند و از طرف
دیگر حق حسابی هم به جیب زده اند. البته کارآفرین اصلی هم بار خود را بسته و براي پوشش زدوبندهاي خود هم که شده

 
واحدهایی تولیدي را هم راه اندازي می کند. 

اگراین واحدها بتواند سود ویژه دیگري از طریق گرفتن مجوزهاي تجاري مثلاً درکارواردات یا صادرات براي کارآفرین ایجاد کند
وضعیت بهتر هم می شود. دراین صورت حلقه وام – سود ویژه براي کارآفرین کامل شده است . خلق همه این سودهاي ویژه هم از
نظر کارآفرین «تولید ثروت» است . کارآفرین اگر بتواند آمار اشتغال ایجاد شده در واحدهاي تحت پوشش خود را هم به تولید ثروت
اضافه کند دراین صورت انتظار دریافت نشان ملی را نیز از مسئولان مربوطه دارد و بوده اند ازاین قبیل کارآفرینانی که نشان ملی را
هم گرفته اند. امااین حلقه تا کجا کار می کند؟ تا جایی که یکی از دو اتفاق بیفتد. یااین که زیاده خواهی کارآفرین منجر به معوقات
بانکی زیاد و خارج از توان لاپوشانی مدیران بانکی شود و یا این که نهادهاي نظارتی در جایی به این حلقه زیباي «تولید ثروت»
مشکوك شوند و پته کارآفرین را روي آب اندازند. اما زیان اجتماعی چنین حلقه فساد آلودي یکی این است که وام هاي بانکی هرز
رفته و تولید واقعی که با فقر منابع مواجه شده ، تضعیف می شود، دوم این است که سودهاي ویژه که خود منشأ فساد آلود دارند ، به

 
دامن زدن به فساد هم کمک می کنند و فضاي کلی فعالیت اقتصادي را مسموم می سازند. 

در چنین فضاي مسمومی همه تلاش هاي درست با خطر شکست مواجه هستند و امکان رقابت با فعالیت هاي برخوردار از فرصت

 
هاي ویژه را ندارند. 

زمینه دیگري که حلقه رانت را می شود در آن کامل مشاهده کرد؛ واردات است . با وجود رانت هایی که دراین زمینه وجود دارد ،



تعجب نباید کرد که روز به روز واردات در کشور رونق می گیرد و تولید به محاق می رود. کالبدشکافی واردات به آسانی نشان خواهد
داد که ورود هر کالایی را یک «سلطان» در دست دارد، سلطان شکر، سلطان روغن خوراکی، سلطان سیگار، سلطان خودرو، سلطان

 
گوشت و ازاین قبیل . 

در صادرات کمتراین گونه است مگر در آنجایی که رانتی وجود دارد (مانند سلطان قیر). لذا، این سلاطین را رانت تولید کرده واینها نیز

 
رانت را بازتولید می کنند. این هم براي خود چرخه اي است که تداوم پیدا می کند. 

در زیر داستان یک کارآفرین (از جنس آنهایی که در یادداشت بالا توصیف شد) را از روزنامه آفتاب یزد 9 اسفند 97 می آوریم .
مروراین داستان که چرخه رانت را به خوبی به تصویر می کشد درس آموز است: چه کسی فکرش را می کرد آن بچه 7 ساله دروازه
دولاب که مانند کودکان کار در کنار پدرش سماور سازي می کرد، روزي تبدیل شود به سلطان میلیاردرایرانی با 14کارخانه و 9 هزار

 
پرسنل. 

حسین هدایتی همان کودك کار سماور ساز پایین شهر تهران است که شهره شده به مالک و مدیرعامل هلدینگ استیل آذین ایرانیان.

 
می گویند صاحب 40 شرکت واقعی و شاید هم صوري دیگر نیز هست. 

بااین حال بیش از آنکه فعالیت هایش در زمینه تولید و صنعت او را معروف کرده باشد، اقدامات ورزشی و باشگاهداري او چنین کرده.

 
نام هدایتی به نام تیم هاي فوتبالی مثل پرسپولیس گره خورده است و البته تاسیس باشگاهی با نام استیل آذین. 

اگرچه آقاي عابر بانک فوتبال ایران را خیلی ها با عناوینی مانند سرمایه دار و کار آفرین موفقی بر می شمرند که صاحب بکی از
هلدینگ هاي بزرگ صنعتی کشور است و در 14 استان کشور در زمینه فولاد، نیروگاه، پالایشگاه، مواد غذایی، کشاورزي، آبزیان و
میگو فعالیت می کند. صنایع استیل آذین، شرکت خاورآذین، شرکت فجر گالوانیزه سپاهان کاشان، چندین کارخانه فولادسازي و ورق،
شرکت نایبند بزرگترین شرکت پرورش میگوي ایران و نیز برج سازي در دبی، سهام داري یک بانک خصوصی، ریاست چندین شرکت
تجاري درایران و کشورهاي دیگر خاورمیانه و داشتن املاك کشاورزي و مسکونی متعدد درایران و کشورهاي حاشیه خلیج فارس

 
بخشی از داشته هاي سابق و فعلی اوست. 

 
هدایتی می گفت همه ذوق و شوقش در دو چیز خلاصه می شود؛ کارآفرینی و نان رساندن به مردم و دوم پرسپولیس! 

 
داستان زندگی 

عابر بانک پرسپولیسی اما داستان زندگی اش چطور از سماور سازي پدر به چنین جایی ختم شد؟ به جایی که هیچ بنی بشري به

 
فکرش نیز خطور نمی کرد. 

14 ساله بود که همزمان با رفتن به دبیرستان در کارگاهی که بابا درست کرده بود در وسایل و تجهیزات یراق آلات چمدان و قطعه
سازي شرکت کرد و طرحی نو درانداخت دیگر براي خود اوستایی شده بود. دیري نگذشت که بزرگترین تولید کننده تزئینات

 
ساختمان را راه اندازي کرد. 

وضع هدایتی آنقدرها خوب شده بود که در 19سالگی بنز و بی ام و سوار می شد، یعنی درست همان سنی که خیلی ها گرفتن
گواهینامه رانندگی بزرگترین آرزویشان است. در میانه هاي دهه شصت و بعد از فوت پدر و البته رسیدن دارایی هاي بابا ؛ هم که دیگر

 
نگو و نپرس… 

 
هدایتی اما یک لقب دیگري نیز دارد. 

خود او یک بار در گفتگویی با مجله کارخانه دار درباره بنز سواري و حضورش در یک نهاد می گوید: «نمی توانستم ماشین بی کیفیت

 
ساخت داخل را سوار شوم. در سال 1360 که وارد آنجا شدم با بنز 280 مدل 1976 وارد شدم.» 

هدایتی در مورد ثروتی که از آن روزها به دست آورده، گفته است: «گاهی زمین هایی را خریدم که بعدها میلیاردها تومان قیمتش



شد؛ مثلا یک بار زمینی را خریدم دومیلیارد، اخیرا خریداري از من خرید 300 میلیارد. من هر چی گیرم می آمد، ملک می خریدم و
هرچه دارم از ملک دارم؛ مثلا سال 1375 یک قطعه زمین خریدم 21میلیارد تومان، الان می خرند 160میلیارد تومان. خب من چکار

 
کنم زمین گران شده؟ مدیران حوزه اقتصاد باید پاسخ دهند که چرا.» 

 
او به خبرگزاري مهر گفته بود تولید ثروت، یک نوع عبادت براي بچه مسلمان است که باید مورد احترام قرار بگیرد. 

هدایتی بنا به اذعان خودش در دوران جنگ 5باغ ویلا داشته است که وقتی از جنگ و جبهه برمی گشت پاتوقش با رفقا در یکی از آن

 
ها باغ ویلاها یعنی در باغ لواسان بود؛ همان ویلایی که امروز خودش می گوید 100 میلیارد تومان می ارزد. 

نام حسین هدایتی اما از سال 1383 بود که در رسانه ها شنیده شد؛ زمانی که درگیري میان «علی پروین» با «اکبر غمخوار»، مدیر
وقت باشگاه «پرسپولیس» بالا گرفت و هدایتی گمنام (براي مردم ولی آشنا براي مسئولان)، باشگاه «استیل آذین» را بنا کرد. علی
پروین هم شد نماینده تام الاختیاراین تیم. استیل آذین اگرچه به مرور از رمق افتاد اما بذل و بخشش هاي حسین هدایتی براي

 
پرسپولیس، همچنان او را در صدر رسانه ها قرار می داد و البته محبوب هم می کرد. 

ثروت نهفته پدر و خوي بازار مسلکی هدایتی رفته رفته او را به مرور تبدیل به «رومن آبراموویچ» ایران کرد کسی که می تواند باشگاه
فوتبال تاسیس کند و پرسپولیس را روي انگشتش بچرخاند. به هر صورت او را در سرتاسرایران اگر اولین و پولدارترین فرد ندانند جزو

 
هشت ثروتمند برتر قطعا قلمداد خواهد شد. 

 
پایان روزهاي خوش 

اما هدایتی هر بار با حاشیه هاي بیشتري در زندگی اش روبه رو می شد. چه زمانی که محمود صادقی لیست بدهکاران بانکی را در
صفحات اجتماعی خود مشخص کرد و نام او به چشم خورد و چه در زمانی که عباس جعفري دولت آبادي از او گفت. اما این حاشیه
ها حتی به سال ها قبل از افشاي لیست بدهکاران بانکی برمی گردد… یعنی سال91. تیرماه سال 91 «غلامحسین محسنی اژه اي»
به عنوان سخنگوي قوه قضاییه در مورد شایعه بازداشت حسین هدایتی در جمع خبرنگاران گفت: «اینکه هدایتی تحت تعقیب قرار

 
گرفته را می دانم امااینکه منجر به بازداشت وي شده یا خیر، اطلاعی ندارم. می دانم که پرونده اي تشکیل شده است». 

همان روز برخی سایت ها نوشتند که «عدالت بالاخره یقه یکی از بزرگترین بدهکاران بانکی کشور را گرفت و حسین هدایتی که با

 
تبلیغات رسانه اي در ورزش تحت عنوان دسته چک شناخته می شد، بازداشت شد.» 

از آن ماجرا سال ها گذشت و کسی هم خیلی پیگیر داستان نبود تا اینکه هجدهم دي 95 بود عباس جعفري دولت آبادي به طور
رسمی خبر داد «ح ه» که در حوزه ورزشی فعالیت دارد به عنوان بدهکار کلان بازداشت شده است. بعد از مدتی هدایتی از بازداشت

 
رها شد و باز هم داستان هاي فوتبالی و حاشیه اي مانند پرداخت پول هاي کلان به (م.ط) را خلق کرد. 

اما افشاگري محمود صادقی نماینده مردم تهران درباره لیست بدهکاران بانکی از یک سو و اظهارات کسانی مانند محمد حسن نژاد
عضو کمیته اقتصادي مجلس که اظهار داشت هدایتی هزار میلیارد به بانک سرمایه بدهکار است و براي این به پرسپولیس پول می

 
دهد تا زندان نرود! 

 
بیانگر آن بود که اوضاع او به مرور خیلی بدتر از قبل خواهد شد تا اینکه در خردادماه امسال خبر بازداشت دوباره او مطرح شد. 

گفته می شود پرونده حسین هدایتی طبق کیفرخواست صادره شامل این بوده که او با پرداخت رشوه موفق به اخذ صدها میلیارد

 
تومان وام از بانک سرمایه شده است و اکنون از اداي دیون معوق خود استنکاف می کند. 

گفته شده هدایتی در بانک سپرده گذاري می کرده و اقدام به گرفتن وام می نموده است و سپس با یک چک، سپرده را آزاد می کرده
است حتی خبر از بدهی هاي 5 هزارمیلیاردي او به این بانک بود بااین حال روز گذشته معوقه بانکی او در جلسه دادگاهش 1500

 
میلیارد تومان اعلام شد. 

و امروز آن کودك هفت ساله سماورساز و آن آبراموویچ ایرانی رخت زندانیان بر تن کرده و شده سوژه خبرگزاري ها و پشت میله ها در
انتظار حکمی است که بابت اتهاماتش به او داده می شود. اکنون پرسش اینجاست که آیا بدهی هاي او آنقدر هست که وي را از همه

 
داشته هاي یک عمر کارخانه داري و کارآفرینی محروم کند؟ 



انتهاي پیام/



آغاز فعالیت هاي خانه خلاق صنایع دستی در منزل استاد حسین بهزاد

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  323  |  تاریخ: 1400/03/09

خانه خلاق و نوآور صنایع دستی در حالی در بناي تاریخی استاد حسین بهزاد شروع به کار کرد و معاون علمی و فناوري
ریاست جمهوي گفت: 15 خانه خلاق دیگر تا سال آینده افتتاح می شود. نوشته آغاز فعالیت هاي خانه خلاق صنایع دستی

در منزل استاد حسین بهزاد اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

 
 

خانه خلاق و نوآور صنایع دستی در حالی در بناي تاریخی استاد حسین بهزاد شروع به کار کرد و معاون علمی و فناوري ریاست

 
جمهوي گفت: 15 خانه خلاق دیگر تا سال آینده افتتاح می شود. 

به گزارش درآمد نیوز و به نقل از مهر، مراسم گشایش فعالیت هاي صنایع دستی «خانه خلاق ب» در قالب چهار استارت آپ مرتبط با
صنایع دستی با حضور جمعی از مسئولان کشوري از جمله سورنا ستاري معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري و پویا محمودیان

 
معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی پیش از ظهر امروز نهم خرداد ماه در خانه تاریخی استاد حسین بهزاد مینیاتور برگزار شد. 

در این مراسم سامانه پیوند میان ادبیات، صنایع دستی و هنرهاي سنتی در بستر واقعیت افزوده، پرتال ملی پیش فروش صنایع دستی
و هنرهاي سنتی، تالار ملی فروش توکن مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی (NFT) و شبکه ملی اطلاعات

 
هنرمندان صنایع دستی و هنرهاي سنتی به عنوان فعالیت هاي خانه خلاق و نوآور صنایع دستی «ب» معرفی شد. 

 
 



در این برنامه، زهرا ابوالحسنی رئیس هیأت مدیره خانه خلاق صنایع دستی گفت: این خانه بی شک شتاب دهنده متمرکز و قلب
تپنده تحولات صنایع دستی و هنرهاي سنتی ایرانی است. آن چه صنایع دستی ایرانی را متحول می کند همگام با تکنولوژي روز دنیا
متناسب با محیط زیست پایدار و هویت ایرانی_ اسلامی انسان امروز در همین خانه رقم خواهد خورد. ایجاد فضاي استفاده روزمره از
صنایع دستی پشتیبانی خدماتی و هویتی از اهالی این حوزه، ارائه خدمات کوورك به استارت آپ ها و اصلاح گردش مالی در
اکوسیستم آن تنها شمه اي از آن چیزي است که از این خانه شروع و در زنجیره خانه هاي خلاق ما در کشور، در استان ها و شهرها و

 
روستاها انجام خواهد شد. 

 
خانه هاي خلاق، کریدورهاي تجاري سازي صنایع دستی هستند 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی نیز گفت: ما در خانه استاد برجسته نگارگري کشور به مقوله صنایع دستی

 
پرداخته ایم؛ با اعتقاد و باور این موضوع که خانه هاي خلاق، کریدورهاي تجاري سازي صنایع دستی کشور هستند. 

وي گفت: قرار است خانه هاي خلاق مکانی براي تعامل، گفتگو، بحث و انتقال تجربیات درخشان باشند. خانه هاي خلاق به عنوان
اتاق فکر، راهکارهایی براي حل معضلات موجود و حل مشکلاتی آینده هستند. خانه هاي خلاق مکانی براي ترویج و اطلاع رسانی در

 
رابطه با ظرفیت هاي صنایع دستی و ارتقا جایگاه اقتصادي و تجاري این حوزه ها خواهند بود. 

 
 

در این مراسم سورنا ستاري معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري بیان کرد: بزرگترین نوآوري که خداوند دارد مرگ است. عده اي
می روند و عده اي جوان می آیند که پایه تغییرات در زندگی می شوند. آقاي محمد ابوالحسنی می توانست اتفاقات بزرگی را براي

 
کشورش رقم بزند اما متأسفانه جمع ما را خالی گذاشت. 

وي گفت: نوآوري کار بخش دولتی نیست. ما باید قبول کنیم که کارمند دولت نمی تواند در این حوزه فعالیت داشته باشد و از چنین
فردي هیچ وقت نوآوري بیرون نمی آید، نوآوري زمانی اتفاق می افتد که فردي تحت فشار باشد به همین دلیل مراکز نوآوري را ایجاد
می کنیم. قرار نیست تیمی که کار استارت آپی می کند حقوق بگیرد. این یک مکانیزم برد برد است. شتاب دهنده روي کار سرمایه
گذاري می کند نه حقوق افراد. تا جایی که به خلق نورآوري برسند. این رمز حرکت و نوآوري است. باید قبول کنیم فرقی هست بین

 
پولی که کارآفرین از جیب خودش براي سرمایه گذاري می گذارد با دولتی که با پول مالیات و نفت سرمایه گذاري می کند. 

وي گفت: ما در بخش دولتی سرمایه گذاري هاي زیادي کرده ایم. گاهی می بینم چقدر آزمایشگاه تجهیز شده است و ساختمان
ساخته ایم اما از آن استفاده نمی کنیم. این یک مکانیسم برد برد است، شتاب دهنده براي کار و حقوق افراد سرمایه گذاري می کند و



 
فرد هم هزینه می کند تا برسند به جایی که بتوانند خلق محتوا و ایده داشته باشند. 

 
15 خانه خلاق تا سال آینده افتتاح می شود 

معاون علمی و فناوري ریاست جمهوري افزود: در صنایع دستی وارث 6 هزار سال تاریخ هستیم؛ این کم نیست. ما هر وقت به صنایع
دستی نگاه می کنیم یا زمانی که یک گردشگر خارجی به کشورمان می آید و خاتم و فرش می خرد، در واقع براي اینکه عشقمان را
به او نشان دهیم می گوئیم که هزاران سال اقوام مان در این مملکت کار کرده اند و این آثار را خلق کرده اند. هیچ کدام از اینها با پول

 
حاکمیت خلق نشده است. 

 
 

ستاري ادامه داد: توسعه نوآوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی اتفاق می افتد نه دولت. دولت می تواند در زیرساخت ها کمک
کند مانند همین ساختمان خانه استاد بهزاد. ما باید هزینه هاي بخش خصوصی را کم کرده و ریسک هاي آن را پایین بیاوریم. ولی
یک ریسک باید همچنان وجود داشته باشد تا نوآوري خلق شود. ما در معاونت علمی کاملاً در خدمت هستیم تا خانه هاي خلاقی که
طی یکی دو سال شروع شده، فعالیتشان را ادامه دهند. افرادي که به دنبال خلاقیت و نوآوري هستند همان استاد بهزادهاي آینده
هستند ولی ما خودمان آنها را با پول نفت خراب کردیم. چرا هیچ وقت فکر نمی کنیم که آدم ها خلاقیت دارند. این نقطه اي است که
می گوئیم جوانان را نابود کرده ایم. نفت به زیرساختهاي فکري و فرهنگی ضربه زده است. این کشوري که تاریخ دانش و تجارت و
کارآفرینی دارد با پول هاي مفت زیر زمین و اقتصاد دولتی نابود شد. اما امیدواریم با این استارت آپ ها اتفاق هاي خوبی در حوزه

 
صنایع دستی بیفتد. 

وي افزود: این خانه کوچک ترین خانه خلاقی است که در این سال ها ایجاد شد. امیدوارم 15 خانه خلاق دیگر تا سال آینده به 8

 
خانه خلاق دیگرمان اضافه شود و تولید ثروت کنند. 

پرویز کرمی رئیس ستاد توسعه فناوري هاي نرم و هویت ساز نیز از دیگر سخنرانان بود که گفت: کار نوآورانه دکتر ستاري این بود که
بعد از آنکه مشاهده کرد بسیاري از افراد نوآور طبق قانون، نمی توانند دانش بنیان باشند اما نوآوري و خلاقیت در آنها موج می زند،
موضوع تأسیس و حمایت از شرکت هاي خلاق را مطرح کرد. این شرکت ها در کنار شرکت هاي دانش بنیان در حوزه صنایع نرم
فعالیت می کنند. 50 درصد خروجی دانشگاه هاي ما همان افرادي هستند که در حوزه صنایع نرم آموزش می بینند. آیا این افراد باید
کارهاي دیگري غیر از تخصصشان انجام دهند یا فروشنده دوره گرد شوند؟ خیر. آنها می توانند در حوزه صنایع خلاق مطرح شوند،
کارآفرینی کرده و اشتغال زایی و درآمدزایی کنند. 2700 میلیارد دلار گردش مالی صنایع نرم در دنیاست. ایران می تواند یک درصد
آن را به خود اختصاص دهد؛ آن هم از طریق خانه هاي خلاق و نوآور سراسر کشور. این خانه ها بستري هستند که از ایده تا محصول



 
و محصول تا بازار را در حوزه صنایع فرهنگی و نرم تمشیت می کنند. 

 
 

کرمی ادامه داد: اکنون 9 خانه در کشور راه افتاده که دو خانه در حوزه میراث فرهنگی و گردشگري بوده و امروز خانه خلاق بهزاد،
کاربري صنایع دستی را گرفته است. ما در حوزه صنایع فرهنگی 10 رشته داریم که یکی از رشته هاي آنها صنایع دستی است. وقتی

 
از فناوري هاي همگرا صحبت می کنیم، AR و VR و هوش مصنوعی به کمک صنایع دستی می آیند. 

به گزارش مهر، در مراسم گشایش خانه خلاق صنایع دستی، تابلوهایی از هنر قطاعی به عنوان هنري فراموش شده که توسط یکی از
هنرمندان بازنشسته احیا شده بود، با حضور این هنرمند در معرض دید عموم قرار گرفت و از نشان خلاقیتی که قرار است سالهاي

 
آینده به هنرمندان برتر و خلاق صنایع دستی تعلق بگیرد نیز رونمایی شد. 

با برگزاري مراسم گشایش «خانه خلاق ب» از این به بعد خانه استاد حسین بهزاد محلی براي فعالیت هاي خلاقانه صنایع دستی
خواهد شد. این بنا اکنون در مالکیت وزارت میراث فرهنگی قرار دارد اما فعالیت هاي آن با همکاري معاونت علمی و فناوري ریاست

جمهوري انجام می شود.



ثبات در اقتصاد ایران چگونه محقق می شود؟

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  324  |  تاریخ: 1400/03/09

دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی با چه اولویت هایی محقق می شود؟ اتاق تهران در گزارشی به کاندیداهاي
انتخابات ریاست جمهوري پیشنهاد کرد به جاي تمرکز بر «پول پاشی» که نماد اداره نادرست اقتصادي است، راه اصلاحات

ساختاري اقتصاد را که براي افراد و دولت ها نیک نامی به همراه می آورد، در پیش گیرند.

دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی با چه اولویت
هایی محقق می شود؟ اتاق تهران در گزارشی به
کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري پیشنهاد کرد به
جاي تمرکز بر «پول پاشی» که نماد اداره نادرست
اقتصادي است، راه اصلاحات ساختاري اقتصاد را که براي
افراد و دولت ها نیک نامی به همراه می آورد، در پیش

 
گیرند. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد، در این گزارش تاکید شده که مردم کشش اصلاحات ساختاري را دارند ولی دیگر
کشش فریب خوردن بابت وعده هاي موقتی و بی سرانجام دولتمردان را ندارند. در عین حال از منظر بخش خصوصی، براي دستیابی
به ثبات در اقتصاد ایران 6 موضوع باید در اولویت باشد که شامل «تک رقمی کردن تورم»، «بهبود محیط کسب وکار با اولویت دهی
به رفع موانع براي ظهور بنگاه هاي جدید»، «افزایش رقابت پذیري و تقویت برون گرایی ضمن رفع تبعیض ها»، «تجدید ساختار
دولت»، «کاهش نرخ بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي» و «بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی»

 
است. 

معاونت بررسی اقتصادي اتاق بازرگانی تهران معتقد است 38 اقدام براي تحقق محورهاي بالا از دولت بعدي انتظار می رود. اتاق تهران
تصریح می کند دولت آینده باید عزمی راسخ براي انجام اصلاحات ساختاري سخت، ولی ضروري از خود نشان دهد. این گزارش
پیشنهاد کرده از آنجا که استمرار وضعیت نابسامان فعلی به صلاح نیست، دولت سیزدهم حتی به بهاي برخورد جدي با گروه هاي ذي
نفع به سمت اصلاح اقتصاد گام بردارد. در این مسیر «توقف توزیع فقر» و «افزایش درآمد همه» که از طریق تامین رشد پایدار
اقتصادي و توزیع برابر فرصت ها حاصل می شود، یک ضرورت است. بخش خصوصی تاکید دارد رسیدن به رشد اقتصادي بالا و تورم
تک نرخی در یک بازه بلندمدت موضوعی حیاتی است که اجراي آن با تسهیل شرایط فعالیت براي استفاده عموم از فرصت هاي
کارآفرینی امکان پذیر است.این گزارش که می توان آن را یک «خلاصه سیاستی» نامید، تلاش دارد در بسته اي مختصر و مفید اهم
نیازهاي کشور در حوزه سیاستگذاري اقتصادي را مطرح کند. در ادامه به صورت خلاصه، مهم ترین نکات سند اتاق تهران با نام

 
«انتظارات از دولت سیزدهم» را می توانید بخوانید. 

تک رقمی کردن تورم سند پیشنهادي اتاق تهران به شکلی خلاصه معضل تورم را مطرح و به عنوان مهم ترین و اولین اولویت اجرایی
به دولت سیزدهم پیشنهاد کرده است. در این سند تاکید شده تورم بالا یکی از اجزاي مهم نبود ثبات اقتصادي و همچنین کاهش



قدرت خرید جامعه است. تورم دورقمی و از دست دادن ثبات اقتصادي، فضاي نااطمینانی و عدم قطعیت را در اقتصاد تشدید می کند.

ضرورت دارد ضمن اقدام براي کاهش نرخ تورم، به طور جدي از اعمال هر نوع سیاست اقتصادي ناسازگار با این هدف، جلوگیري شود.

 
اتاق تهران اعلام کرده اقدامات مورد انتظار در راستاي کنترل تورم به این شرح است: 

انجام اصلاحات ساختاري با تاکید بر کاهش مستمر کسري عملیاتی بودجه دولت. این کاهش باید از طریق کاهش هزینه ها و تقویت
پایه هاي مالیاتی در اقتصاد صورت گیرد. دومین مورد در تحقق کنترل تورم، تقویت استقلال بانک مرکزي است. سومین موردي که
مطرح شده، تاکید بر اعمال انضباط پولی و مالی، ایجاد تعادل در عرضه و تقاضاي نقدینگی در کشور و کنترل دقیق رشد پایه پولی

 
است. در عین حال، چهارمین مورد، حذف زمینه هاي ایجاد نااطمینانی، عدم قطعیت و افزایش ریسک در اقتصاد کشور است. 

اقدام براي بهبود فضاي کسب وکار بهبود محیط کسب وکار با اولویت دهی به رفع موانع براي ظهور بنگاه هاي جدید به عنوان دومین
محور مختصات جالبی دارد. شواهد بین المللی وضعیت محیط کسب وکار ایران را نامساعد می داند. در این راستا اتاق تهران اقداماتی

 
را براي رفع موانع اداري و بهبود محیط کسب وکار پیشنهاد کرده که به این شرح هستند: 

اولا تسهیل اجراي رویه ورشکستگی براي خروج بنگاه هاي ناکارآمد و ایجاد فضا براي ورود بنگاه هاي جدید در دستور کار دولت قرار
گیرد. حذف واقعی دخالت و تصدي گري دولت در اقتصاد از کانال حذف تسلط مالکیت و مدیریت دولتی در فعالیت هاي اقتصادي نیز
دیگر اقدامی است که باید مورد توجه دولت سیزدهم باشد. یکسان نگري و عدم تبعیض در اعطاي امتیازات یا تشویق ها به کلیه
فعالان اقتصادي هم مساله دیگري است که نیازمند توجه دولت است. اجراي واقعی مواد 2 و 3 قانون بهبود مستمر کسب وکار و
افزایش تعامل با بخش خصوصی در زمینه تصمیم سازي و تصمیم گیري توصیه دیگر اتاق تهران است. حذف موانع اداري، پیچیدگی
ها و سخت گیري ها در حوزه اجراي قوانین و مقررات مربوط به انجام کسب وکار در کشور با تاکید بر حوزه مقررات مالیاتی، تامین
اجتماعی و گمرکی هم موضوعی است که نباید دولت بعدي از آنها غافل شود. تقویت حاکمیت قانون، اجراي صحیح و به موقع قوانین
و مقررات و حذف برخوردها و اعمال سلایق شخصی به ویژه در حوزه مقررات تامین اجتماعی هم باید به تعجیل در دستور کار
سیاستگذاران کشور قرار گیرد.اتاق تهران انتظار دارد دولت بعدي به شناسایی و آشکارسازي پتانسیل حوزه هاي مولد و سودآور داراي
مزیت هاي رقابتی توجه کند. در عین حال، دولت سیزدهم لازم است به خروج فعالیت هاي اقتصادي ناکارآمد مبتنی بر استفاده از
منابع ارزان و دریافت حمایت هاي دولتی توجه کند. توصیه اتاق تهران به دولت آینده این است که بر توسعه بخش گردشگري و
تامین الزامات توسعه این بخش به ویژه در زمینه تامین زیرساخت هاي لازم متمرکز شود. تنظیم سیاست هاي منطقی تحریک تقاضا
با الزام محدودیت عدم افزایش مطالبات غیرجاري نظام بانکی هم از دیگر توصیه هاي این سند است. تسویه کامل بدهی هاي دولت به
بخش خصوصی، اجراي کامل و دقیق اصلاح نظام بانکی با هدف واقعی کردن نرخ سود و رقابتی کردن بازار پول و همچنین تسهیل
دسترسی فعالان اقتصادي به منابع مالی موضوع دیگري است که در گزارش اتاق تهران به آن اشاره شده است. حذف مقررات زائد و
دست و پاگیر و ارتقاي شفافیت در بازار سرمایه به منظور استفاده موثر از این بازار براي تامین مالی سرمایه گذاري ها و فعالیت هاي

 
اقتصادي هم آخرین موردي است که در بخش بهبود فضاي کسب وکار به شکل چشم گیري به آن توجه شده است. 

رشد رقابت پذیري افزایش رقابت پذیري و تقویت برون گرایی ضمن رفع تبعیض ها سومین توصیه اتاق تهران به دولت سیزدهم است.
عدم مشارکت فعال اقتصاد ایران در زنجیره هاي ارزش جهانی، شکل گیري و توسعه فعالیت هاي اقتصادي انحصاري و شبه انحصاري،
استمرار تخصیص یارانه انرژي، نظام دونرخی ارز و سیاست هاي تعرفه اي غیرمنطقی نامتوازن، مصادیق روشنی از رقابتی نبودن

 
اقتصاد کشور است. 

اتاق تهران انتظار دارد دولت با تجدید رویکرد، ساختار و ماهیت مرکز شوراي رقابت از قیمت گذاري کالاها به تدوین سیاست هاي



لازم براي حذف انحصارات در اقتصاد کشور در این زمینه راهگشا باشد. یکسان سازي و واقعی کردن نرخ ارز و پرهیز از تبدیل فرصت
مزیت نرخ ارز افزایش یافته براي توسعه صادرات به تهدید، دیگر موضوعی است که باید مورد توجه مقامات دولت بعدي باشد؛ چرا که
تحمیل هزینه جدید از ناحیه شوك کاهش آن بر بخش خصوصی اثر بالایی دارد. حذف الزام قیمت گذاري، حذف یارانه هاي انرژي،
تنظیم و اجراي برنامه متوازن و منطقی سازي نظام تعرفه اي کشور در کنار رفع ممنوعیت هاي غیرشرعی در تجارت کشور و منوط
کردن ایجاد هر نوع محدودیت صرفا از طریق استفاده از ابزارهاي فنی از دیگر توصیه هایی است که به دولت آینده شده است. در عین
حال، تقویت تعامل موثر با کشورهاي خارجی با هدف جذب سرمایه گذاري مستقیم خارجی و مشارکت فعال در زنجیره ارزش جهانی

 
موضوع دیگري است که نباید در آینده از آن غافل شد. 

تجدید ساختار دولت یکی از چالش هاي مهم کشور، عدم اجرایی شدن برخی از سیاست هاي اقتصادي درست در دولت هاست.
گزارش هاي متعددي از طولانی بودن فرآیندها، تصمیمات غیرکارشناسی، همچنین بسته بودن بدنه اجرایی فرسوده دولت وجود دارد
که نیازمند اصلاح است. با توجه به تضعیف اقتصاد در دوران تحریم ها، وجود عقب ماندگی هاي قبلی و انجام به موقع و سریع
اصلاحات اقتصادي، به دولتی مدبر، چابک و شجاع نیاز دارد.بر این مبنا، اقدامات مدنظر بخش خصوصی که انتظار می رود در دولت
بعدي مورد توجه قرار گیرد به این شرح اند:عدم اجازه ورود نفت به بودجه و افزایش سهم درآمدهاي مالیاتی در بودجه از طریق
معرفی و توسعه پایه هاي مالیاتی،کاستن از مالکیت و مدیریت دولتی بر بنگاه هاي اقتصادي، «استفاده از نیروهاي کارآمد متخصص
کارشناسی در بدنه سیاست گذاري دولت»، «تقویت پاسخگویی و ارائه آمار و اطلاعات شفاف و به موقع به جامعه»، «الزام دولت به
انجام کلیه تعهدات آن در قبال بخش خصوصی و اعمال تنبیهات و جرائم براي دستگاه هاي دولتی متخلف»، «تلاش براي ایجاد
ارتباط پویا و همسو بین برنامه هاي کلان توسعه، سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و برنامه و اقدامات دولت» و نیز «کاستن از ناکارآیی
طرح هاي عمرانی از مسیر اجراي واقعی واگذاري آنها به بخش خصوصی از طریق خرید خدمات و مشارکت عمومی- خصوصی» اهم

 
مواردي است که از سوي اتاق تهران به دولت سیزدهم در این بخش توصیه شده است. 

کاهش بیکاري، افزایش نرخ مشارکت اقتصادي افزایش نرخ بیکاري به ویژه بیکاري جوانان تحصیلکرده و بحران رشد منفی بهره وري
نیروي کار در کشور از جمله چالش هاي مهم اقتصاد ایران است که از عدم رشد اقتصادي مناسب و عدم امکان جذب نیروهاي کارآمد

 
کیفی در بخش هاي مولد اقتصادي کشور ناشی می شود. در این راستا اتاق تهران انتظار دارد این اقدامات مدنظر دولت قرار گیرد: 

نخست اینکه توسعه و فرصت دهی به کارآفرینان جوان و استارت آپ ها و فعالیت هاي دانش بنیان از طریق رفع موانع اداري براي
تسهیل حضور و فعالیت آنها ضمن ارائه مشوق هاي مالی اثر بخش در بازه زمانی مشخص و کوتاه مدت مورد توجه قرار گیرد. در عین
حال، دولت آینده بر توسعه بخش خدمات به ویژه خدمات فناوري اطلاعات و ارتباطات و دیجیتال تاکید بیشتري داشته باشد.
«تسهیل جذب سرمایه گذاران خارجی در بخش هاي اقتصادي از جمله صنعت و خدمات» و «توسعه فعالیت در زمینه صادرات توسط
بنگاه هاي کوچک و متوسط در حوزه فعالیت هاي کاربر با تمرکز بر راه یابی به بازارهاي جهانی به خصوص بازارهاي همسایه و

 
کشورهاي آفریقایی» از جمله مواردي است که باید در دولت آتی مورد توجه قرار گرفته و رنگ اجرا به خود گیرد. 

بهره برداري بهینه از منابع طبیعی بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی ششمین اولویتی است که براي
اصلاح ساختار اقتصاد ایران ضرورت دارد. اتاق تهران تاکید دارد محدودیت منابع طبیعی کشور به ویژه منابع آبی با توجه به تحولات

 
اقلیمی از چالش هاي مهم ایران است. 

جزء تفکیک ناپذیر تنظیم هر نوع سیاست اقتصادي مبتنی بر افزایش سرمایه گذاري، تولید و صادرات، باید توجه به محدودیت منابع
طبیعی باشد.تدوین و تصویب هر نوع سیاستی باید در سازگاري و همسویی با برنامه هاي کلان بلندمدت حفظ پایدار منابع آب و سایر
منابع زیست محیطی کشور صورت گیرد. اتاق تهران در همین راستا انتظار دارد دولت بعدي به استفاده از ابزارهاي سیاستی در رابطه



با تعیین هزینه- فایده انتخاب گزینه هاي نیل به خودکفایی در مقابل رشد تولیدات رقابتی با وابستگی کم به منابع محدود طبیعی به
خصوص منابع محدود آب بپردازد. در عین حال، دولت باید به ایجاد محدودیت در تولید کالاها و خدمات فاقد مزیت رقابتی و با

 
وابستگی بالا به منابع محدود و حذف کلیه مشوق هاي مربوط اقدام کند. 

ضمنا لازم است با افزودن الزام برخورداري از توجیه زیست محیطی در کلیه طرح هاي تولیدي و سرمایه گذاري در کشور، در این
زمینه روند تازه اي باب شود. همچنین ارائه، اجراي دقیق و پایش منظم برنامه کلان مدیریت بهینه منابع طبیعی و زیست محیطی

 
کشور با توجه به تغییرات اقلیمی دیگر موردي است که در دولت سیزدهم باید به آن توجه کافی صورت گیرد. 

پربیننده ترین تصمیم روحانی براي عزل همتی / مقاومت رییس کل در برابر کاهش تصنعی نرخ ارز بورس تنها بازار منفی هفته اول
خرداد / بیشترین بازدهی براي خریداران سکه 5 خبر مهم اقتصادي 1400/3/7 نقد و بررسی روزانه دیدگاه هاي اقتصادي کاندیداهاي

ریاست جمهوري چه زمانی بهتر از امروز براي حل همزمان دو پرونده تحریم و FATF است



سورنا ستاري: مدیران دولتی اعتماد به نفس پایینی دارند و وابسته به پول نفت

هستند

منبع: شفافشماره خبر:  325  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به اینکه پول نفت اعتماد به نفس عمومی را پایی آورده، گفت: پایین بودن اعتماد به نفس
باعث شده است تا اگر حقوق مدیران دولتی قطع شود نتوانند براي خود کارآفرینی کنند و درآمد داشته باشند.

به گزارش شفاف، سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در مراسم افتتاح خانه خلاق و نوآور «ب» گفت: بزرگترین
موهبت انسان ها، نوآوري است و در واقع تفاوت انسان ها با حیوانات هم همین نوآوري است. همین نوآوري در ذهن بشر باعث
پیشرفت او شده است. شاید بزرگترین نوآوري خداوند هم مرگ باشد که به این واسطه برخی از بین ما می روند و جوانان تازه اي به

 
میدان می آیند تا شرایط تازه اي به وجود بیاورند. اما محمد ابوالحسنی عزیز زود از بین ما رفت. 

وي افزود: نوآوري، کار دولت و کارمندان دولت نیست. یک کارمند دولت به حقوق دولتی وابسته است و نمی تواند نوآوري کند. اصلا
تا یک فرد تحت فشار نباشد اقدام به نوآوري نمی کند. مراکز شتابدهی هم اگر پولی پرداخت می کنند بابت کار شرکتهاست نه براي

 
حقوق کارمندان. رمز حرکت نوآورانه هم همین است، اینکه تمام پاداش ها منوط به کار شرکت می شود نه براي دریافت حقوق. 

ستاري گفت: کارآفرین با نوآوري و خلاقیت خود کسب درآمد می کند و جلو می رود اما کارمندان دولت تنها پول درآمد نفتی و

 
مالیاتی را به عنوان حقوق دریافت می کنند. 

معاون علمی رئیس جمهور با اشاره به اکوسیستم فناوري و نوآوري در کشور توضیح داد: کمتر کشوري پتانسیل هاي ما در حوزه
صنایع دستی و هنرهاي سنتی را دارد و تمام این صنایع با عشق و علاقه افراد ساخته می شدند و هنوز هم این علایق در افراد وجود
دارد. از زمان هاي قدیم تاکنون هم هیچگونه دخالت و بودجه دولتی براي ایجاد و ساخت این صنایع هزینه نشده است و کاملا مربوط
به بخش خصوصی است. دولت ها فقط هزینه هاي بخش خصوصی براي فعالیت در این زمینه را کاهش می دهند و ریسک را براي

 
فعالیت تا حدودي پایین می آورند. 

ستاري خاطرنشان کرد: امیدواریم بازسازي بناهاي تاریخی مانند خانه استاد بهزاد ادامه داشته باشد و شاهد رشد و توسعه فزاینده
خانه هاي خلاق باشیم؛ چرا که روح حاکم بر این بناها اهمیت زیادي دارد و خود انگیزه بخش و ترویج دهنده فعالیت جوانان در این

 
حوزه هاست. جوانانی که در این حوزه ها فعالیت می کنند همان بهزاد ها و ابوالحسنی هاي آینده خواهند بود. 

وي ادامه داد: متاسفانه در این سالها با پول نفت اعتماد به نفس عمومی را پایین آورده ایم و همین الان پست دولتی را از من بگیرند
نمی تواند براي خودم کارآفرینی کنم. مدیران دولتی هم اغلب همین طور هستند و به پول نفت وابسته اند و اعتماد به نفس پایینی

 
دارند. 

معاون علمی رئیس جمهور گفت: متأسفانه اعتماد به نفس عمومی هم به واسطه همین پول نفت پایین آمده است و خانواده ها اغلب
براي رستگاري فرزندانشان به آنها پیشنهاد می کنند که کارمند دولت شوند. درواقع تفکر عمومی و زیرساختهاي فکري و فرهنگی

 
جامعه در راستاي کارآفرینی نابود شده است. 



انتهاي پیام/



تا پایان سال 15 خانه خلاق در استان هاي مختلف راه اندازي می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  326  |  تاریخ: 1400/03/09

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی صبح امروز نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق صنایع دستی در محل خانه استاد

حسین بهزاد بازدید کرد.

سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري به همراه پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهاي سنتی وزارت
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی صبح امروز نهم خرداد ماه 1400 از خانه خلاق صنایع دستی در محل خانه استاد حسین

 
بهزاد بازدید کرد. 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، محمودیان ضمن خیرمقدم به سورنا ستاري و خانواده مرحوم محمد ابوالحسنی بنیانگذار خانه خلاق
"ب"، گفت: "جاي خالی آقاي ابولحسنی آنقدر نمایان است که سخن گفتن را براي همه ما دشوار می کند. خدمات ارزنده این بزرگوار

 
در حوزه صنایع دستی به همراه صداقت، تلاش و پیگیري هایشان در خانواده بزرگ صنایع دستی همواره پایدار خواهد بود." 

او با اشاره به اینکه خرداد ماه با صنایع دستی عجین است، گفت: "20 خردادماه و 10 ژوئن مصادف با روز جهانی صنایع دستی و آغاز
گرامیداشت صنایع دستی در کشور است. در این ایام سلسله برنامه ها و رویدادهایی را در راستاي پاسداشت صنایع دستی که مثال

 
بارز و عینی اقتصاد مقاومتی و گنجینه ارزشمند این مرز و بوم است، خواهیم داشت." 

 
خانه هاي خلاق صنایع دستی محلی براي تجاري سازي صنایع دستی کشور 

معاون صنایع دستی کشور افزود: "خدا را شاکریم که این توفیق را به ما داد تا در خردادماه و در خانه استاد برجسته نگارگري کشور
استاد بهزاد به مقوله خانه خلاق صنایع دستی بپردازیم. بر این باوریم که خانه هاي خلاق صنایع دستی کریدري براي تجاري سازي و

 
ارتقاي جایگاه اقتصادي صنایع دستی کشور و مکانی براي تبادل دانش، تجربیات و انتقال آن هاست." 

او شبکه سازي بین افرادي را که از تولید تا فروش کار می کنند، از دیگر کارکردهاي خانه هاي خلاق عنوان کرد و گفت:
"توانمندسازي و حمایت از کارآفرینان، جذب سرمایه گذاران، توسعه و شکل دادن به ایده ها، رشد و نوآوري، کشف و پرورش

 
استعدادهاي صنایع دستی و متعاقب آن آموزش و پرورش این استعدادهاي نیز در خانه هاي خلاق سراسر کشور محقق خواهند شد." 

محمودیان تصریح کرد: "قرار است این خانه ها مکانی براي تعامل، گفت وگو، بحث همچنین انتقال تجربیات درخشان باشد. خانه
خلاق صنایع دستی به عنوان اتاق فکر می تواند در راستاي ارائه راهکارهایی براي حل معضلات موجود و برطرف کردن مشکلاتی که
در آینده سر راه خانواده صنایع دستی قرار می گیرد، راهگشا باشد. هم افزایی بین صنایع دستی و فناوري هاي علمی در خانه هاي

 
خلاق صنایع دستی اتفاق خوبی بود که شکل گرفت." 

معاون صنایع دستی کشور در پایان ابراز امیدواري کرد که جوانان در چنین مراکزي بتوانند راجع به ایده ها و مشکلاتشان صحبت

 
کنند و مشورت بگیرند و از طریق شکل گیري این شبکه تعاملی به کارآفرینی بپردازند. 

 
خلق ایده به عهده بخش خصوصی و کاهش ریسک، وظیفه دولت است 



در ادامه سورنا ستاري بزرگ ترین موهبت خداوند به انسان را نوآوري عنوان کرد و گفت: "این نوآوري است که باعث پیشرفت انسان
می شود. فکر می کنم بزرگ ترین نوآوري خداوند نیز مرگ است. عده اي می روند و عده اي می آیند که باعث نوآوري و تغییرات در

 
زندگی می شوند. بر این اعتقادم که ابوالحسنی می توانست اتفاقات بزرگی را رقم بزند." 

او با بیان اینکه نوآوري کار بخش دولتی نیست، گفت: "نوآوري زمانی اتفاق می افتد که فردي تحت فشار باشد و چاره دیگري نداشته
باشد. باید قبول کنیم فرق زیادي است بین بخش دولتی و کسی که از جیب خود سرمایه گذاري می کند و باعث خلق ایده می شود."

او ادامه داد: "توسعه فناوري در شرایط فعلی با پول بخش خصوصی می تواند اتفاق بیفتد و دولت می تواند در بخش زیرساخت ها
ورود کند. خلق ایده به عهده بخش خصوصی است و این اکوسیستمی است که باید شکل بگیرد. ما به عنوان دولت باید هزینه و

 
ریسک بخش خصوصی را پایین بیاوریم." 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور با اشاره به راه اندازي خانه هاي خلاق بیان کرد: "ما در معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري

 
راه اندازي خانه هاي خلاق را دو سالی است که با هدف انگیزه سازي در جوان ها براي خلق ایده و ایجاد تعامل آغاز کرده ایم." 

او تصریح کرد: "تا پایان سال حدود 15 خانه خلاق را در استان هاي مختلف راه اندازي می کنیم و امیدواریم جوان ها بتوانند در این

 
مکان ها کارافرینی و خلق ایده کنند." 

ستاري با اشاره به تاریخ 6 هزار ساله تاریخ و صنایع دستی ایران افزود: "این تاریخ و صنایع دستی هرگز با پول حکومت ها ایجاد نشده
است. آنچه که ما در شهر سوخته با قدمت 9 هزار ساله شاهدیم به همراه تکنولوژي و فناوري خلق شده در آن نشان از تمدن ما

 
دارد." 

معاون علمی و فناوري رئیس جمهور در پایان ابراز امیدواري کرد که با راه اندازي خانه هاي خلاق، ایجاد استارتاپ ها و فعالیت جوانان

 
شاهد اتفاق هاي خوبی در آینده باشیم. 

 
معرفی 4 استارتاپ در حوزه صنایع دستی 

در ادامه چندین استارت آپ در حوزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی توسط کارآفرینانشان معرفی شدند. تالار مالی فروش توکن
مبادله ناپذیر ایران در حوزه صنایع دستی NFT، شبکه ملی اطلاعات هنرمندان سنتی، پلتفرم پیش فروش آثار سنتی و پلتفرمی در

حوزه ادبیات و صنایع دستی چهار استارتاپ معرفی شده در این مراسم بودند.



تمدید مهلت ارسال اثر به نمایشگاه ملی مد و لباس

منبع: بازار کارشماره خبر:  327  |  تاریخ: 1400/03/09

مهلت ارسال آثار به سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی ویژه توانمندي هاي دانشجویان دختر تا پایان خرداد ماه
تمدید شد.

مهلت ارسال آثار به سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی ویژه توانمندي هاي دانشجویان دختر تا پایان خرداد ماه

 
تمدید شد. 

به گزارش بازارکار و به نقل از روابط عمومی این رویداد، فراخوان سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی با هدف الگوسازي
در زمینه مد و لباس در حوزه هاي زندگی اجتماعی دانشجویان با هدف افزایش غرور ملی، ایجاد زمینه هاي ورود دانشجویان دختر به
فضاي کسب و کار در حوزه مد و لباس و صنایع دستی و حمایت از طراحان نوپا و دانشجو در راستاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال و

 
تقویت امید به آینده تا پایان خردادماه جاري تمدید شد. 

بخش هاي رقابتی این دوره از نمایشگاه شامل سه بخش طراحی، الگوسازي و دوخت لباس بانوان با استفاده از به روزرسانی یا استفاده
مدرن از دست بافته ها و رودوزي هاي سنتی کشور، طراحی، الگوسازي و دوخت لباس هاي بانوان با تمرکز بر لباس هاي قومی (بروز
رسانی یا استفاده مدرن از لباس هاي اقوام با توجه به کاربرد الگوي آنها با ذکر شناسنامه کار)؛ و هنرهاي پوشیدنی شامل تولیدات

 
صنایع دستی مرتبط با مد و لباس (زیورآلات، کیف، کفش، کمربند و......) است. 

همچنین رویکردهاي این نمایشگاه ملی، الگوها و سبک هاي اصیل و نوین ایرانی ـ اسلامی در پوشش مبتنی بر نمادهاي فرهنگ، هنر
و تمدن ایرانی، معرفی وجهه مدرن هنر ایرانی در هنرهاي پوشیدنی، مدرن سازي پوشش هاي سنتی و قومی، ترویج فرهنگ محیط

 
زیستی در استفاده از متریال سازگار با محیط زیست و یا قابل بازیافت اعلام شده است. 

ثبت نام دانشجویان در این رویداد از طریق سامانه به آدرس www.fhne.ir امکان پذیر است و مهلت ثبت نام علاقه مندان براي

 
شرکت در این رویداد تا 31 خردادماه تمدید شده است. پیش از این مهلت ارسال آثار این نمایشگاه تا 15 خردادماه اعلام شده بود. 

شایان ذکر است علاقه مندان می توانند براي دنبال کردن نشست هاي آموزشی، اخبار و اطلاعیه هاي این نمایشگاه آدرس

 
www.instagram.com/fhne.ir را دنبال نمایند. 

سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی به همت معاونت فرهنگی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و معاونت ریاست جمهوري
در امور زنان و خانواده و به میزبانی دانشگاه شهید چمران اهواز در تابستان 1400 برگزار خواهد شد.



انتظارات از دولت سیزدهم

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  328  |  تاریخ: 1400/03/09

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد کرده و از
دولت آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي هایی جدي انجام دهد.

اقتصادگردان- بر اساس این گزارش محورهاي کاري دولت سیزدهم براي دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی باید
براساس 6 اولویت مهم «تک نرخی کردن تورم، بهبود محیط کسب وکار، افزایش رقابت پذیري، تجدید ساختاردولت، کاهش بیکاري و
افزایش نرخ مشارکت اقتصادي، بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی» استوار شود. این گزارش در عین حال
تاکید کرده که مردم کشش اصلاحات ساختاري را دارند، اما دیگر کشش فریب خوردن بابت وعده هاي موقتی و بی سرانجام
دولتمردان را ندارد. برهمین اساس، کسب نام نیک وعملکرد موفق هر دولت در گروه اصلاحات ساختاري است نه پول پاشی و اداره

 
نادرست. 

 
اولویت هاي کاري دولت آینده 

براساس گزارش اتاق بازرگانی تهران، عزم راسخ براي انجام اصلاحات ساختاري سخت، ولی ضروري براي اصلاح اقتصاد کشور حتی به
بهاي اصابت و برخورد جدي با گروه هاي ذي نفع از استمرار وضعیت نابسامان فعلی، توقف توزیع فقر، و افزایش درآمد همه و نه صرفاً
برخی گروه هاي قلیل از طریق تامین رشد پایدار اقتصادي و توزیع برابر فرصت ها، واقع بینانه کردن تحقق رشد اقتصادي بالا و تورم
تک نرخی نه فقط براي یکسال بلکه براي بازهاي بلندمدت، ارتقاء منزلت و جایگاه جامعه از طریق تسهیل استفاده از فرصت ها براي
کارآفرینی و کسب شغل شرافتمندانه و نه با کمک اعانه دهی» باید جزو راهبردهاي اصلی دولت آینده باشد. برهمین اساس، اتاق
بازرگانی تهران تاکید کرده که براي دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی محورهاي کاري دولت آینده باید براساس 6 اولویت

 
مهم زیر استوار باشد. 

1. تورم تک رقمی: تک رقمی کردن تورم نخستین اولویت مطرح شده در این برنامه است. در این تحلیل تورم بالا یکی از اجزاي مهم
نبود ثبات اقتصادي و کاهش قدرت خرید مردم اعلام شده که در نهایت به عدم قطعیت در اقتصاد کشور منجر می شود. انجام
اصلاحات ساختاري با کاهش مستمر کسري عملیاتی بودجه دولت، تقویت استقلال بانک مرکزي، تاکید بر اعمال انضباط پولی و مالی
و حذف زمینه هاي ایجاد نااطمینانی، عدم قطعیت و افزایش ریسک در اقتصاد کشور عواملی هستند که می توانند به کاهش تورم

 
کمک کنند. 

2. بهبود محیط کسب وکار: دومین محور به بهبود محیط کسب و کار با اولویت دهی به حذف موانع ظهور بنگاه هاي جدید اختصاص
دارد. در این حوزه نیز «تسهیل اجراي رویه ورشکستگی براي خروج بنگاه هاي ناکارآمد و ایجاد فضا براي ورود بنگاه هاي جدي،
حذف واقعی دخالت و تصدي گري دولت در اقتصاد از کنار حذف تسلط مالکیت و مدیریت دولتی در فعالیتهاي اقتصادي، یکسان
نگري و عدم تبعیض در اعطاي امتیازات یا تشویق ها به کلیه فعالان اقتصادي، اجراي واقعی مواد 2 و 3 قانون بهبود مستمر کسب و
کار و افزایش تعامل با بخش خصوصی در زمینه تصمیم سازي و تصمیم گیري، حذف موانع اداري، پیچیدگی ها و سختگیري ها در
حوزه اجراي کلیه قوانین و مقررات مربوط به انجام کسب وکار در کشور با تاکید بر حوزه مقررات مالیاتی، تامین اجتماعی و گمرکی،
تقویت حاکمیت قانون، اجراي صحیح و به موقع قوانین و مقررات و حذف برخوردها و اعمال سلایق شخصی یا در حوزه مقررات تامین



اجتماعی، تاکید و اهمیت دهی به شناسایی و آشکارسازي پتانسیل حوزه هاي مولد و سودآور داراي مزیت هاي رقابتی و کمک به
خروج فعالیت هاي اقتصادي ناکارآمد مبتنی بر استفاده از منابع ارزان و دریافت حمایت هاي دولتی، تاکید ویژه بر توسعه بخش
گردشگري و تامین الزامات توسعه این بخش به ویژه در زمینه تامین زیرساخت هاي لازم، تنظیم سیاس تهاي منطقی تحریک تقاضا با
الزام محدویت عدم افزایش مطالبات غیرجاري نظام بانکی، تسویه کامل بدهی هاي دولت به بخش خصوصی، اجراي کامل و دقیق
اصلاح نظام بانکی با هدف واقعی کردن نرخ سود و رقابتی کردن بازار پول و همچنان تسهیل دسترسی فعالان اقتصادي به منابع مالی،
حذف مقررات زائد و دست و پاگیر و ارتقاء شفافیت در بازار سرمایه به منظور استفاده موثر از این بازار براي تامین مالی سرمایه گذاري

 
ها و فعالیت هاي اقتصادي» به عنوان راهبردهاي بهبود فضاي کسب و کار مطرح شده اند. 

3. افزایش رقابت پذیري: افزایش رقابت پذیري اقتصادي دیگر خواسته مهم فعالان اقتصادي از دولت آینده است. «عدم مشارکت فعاه
اقتصاد ایران در زنجیره هاي ارزش جهانی، شکل گیري و توسعه فعالیت هاي اقتصادي انحصاري و شابه انحصاري، استمرار تخصیص

 
یارانه انرژي، نظام دو نرخی ارز و سیاست هاي تعرفه اي غیرمنطقی نامتوازن» مصادیق روشنی از رقابتی نبودن اقتصاد کشور است. 

برهمین اساس «تجدید رویکرد، ساختار و ماهیت مرکز شوراي رقابت از قیمت گذاري کالاها به تدوین سیاست هاي لازم براي حذف
انحصارات در اقتصاد کشور، یکسان سازي و واقعی کردن نرخ ارز و پرهیز از تبدیل فرصت مزیت نرخ ارز افزایش یافته براي توسعه
صادرات به تهدید تحمیل هزینه جدید از ناحیه شوك کاهش آن، حذف الزام قیمت گذاري، حذف یارانه هاي انرژي، تنظیم و اجراي
برنامه متوازن و منطقی سازي نظام تعرفه اي کشور، رفع ممنوعیت هاي غیرشرعی در تجارت کشور و منوط کردن ایجاد هر نو
محدودیت صرفاً از طریق استفاده از ابزارهاي فنی، تقویت تعامل موثر با کشورهاي خارجی با هدف جذب سرمایه گذاري مستقیم

 
خارجی و مشارکت فعاه در زنجیره ارزش جهانی، اصلی ترین خواسته هاي مطرح شده در این بخش هستند. 

4. تجدید ساختاردولت: یکی از چالش هاي مهم عدم اجرایی شدن برخی از سیاست هاي اقتصادي درست در دولت ها از طولانی
بودن فرآیندها، تصمیمات غیرکارشناسی و همچنین بزرگ و صلب بودن بدنه اجرایی فرسوده دولت ناشی می شود. با توجه به دوران
تحریم هاي اقتصادي، جبران عقب ماندگی هاي قبلی و انجام به موقع و سریع اصلاحات اقتصادي به دولتی مدبر، چابک و شجاع نیاز
دارد. چهارمین محور این برنامه با «تجدید ساختار دولت با محوریت عدم ورود نفت به بودجه، کاستن از مالکیت دولتی، استفاده از
نیروهاي کارآمد کارشناسی، تقویت پاسخگویی و الزام دولت به انجام کلیه تعهدات در قبال بخش خصوصی و اعمال تنبیهات و جرایم
براي دستگاه هاي دولتی متخلف، تلاش براي ایجاد ارتباط پویا و همسو بین برنامه هاي کلان توسعه، سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و
برنامه و اقدامات دولت، کاستن از ناکارایی طرح هاي عمرانی از مسیر اجراي واقعی واگذاري آنها به بخش خصوصی از طریق خرید

 
خدمات و مشارکت عمومی-خصوصی» بسته شده است. 

5. کاهش بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي: افزایش نرخ بیکاري به ویره بیکاري جوانان تحصیلکرده و بحران رشد منفی بهره
وري نیروي کار در کشور از چالش هاي مهم اقتصاد ایران است که از عدم رشد اقتصادي مناسب و عدم امکان جذب نیروهاي کارآمد
کیفی در بخش هاي مولد اقتصادي کشور ناشی می شود. بنابراین پنجمین محور کاري دولتمردان آینده به به کاهش بیکاري
اختصاص دارد که باید در چارچوب آن، «توسعه و فرصت دهی به کارآفرینان جوان و استارت آپ ها و فعالیت هاي دانش بنیان از
طریق رفع موانع اداري براي تسهیل حضور وفعالیت آنها ضمن ارایه مشوق هاي مالی اثربخش در بازه زمانی مشخص و کوتاه مدت،
تاکید بیشتر بر توسعه بخش خدمات به ویژه خدمات فناوري اطلاعات و ارتباطات و دیجیتال، تسهیل جذب سرمایه گذاران خارجی در
بخش هاي اقتصادي از جمله صنعت و خدمات، توسعه فعالیت در زمینه صادرات توسط بنگاه هاي کوچک و متوسط در حوزه فعالیت

 
هاي کاربر با تمرکز بر راهیابی به بازارهاي جهانی به خصوص بازارهاي همسایه و کشورهاي آفریقایی» پیگیري شوند. 

6. بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی: محدودیت منابع طبیعی کشور به ویژه منابع آبی با توجه به تحولات



اقلیمی از دیگر چالش هاي مهم کشور ایران است. جزو تفکیک ناپذیر تنظیم هر نوع سیاست اقتصادي مبتنی بر افزایش سرمایه
گذاري، تولید و صادرات، باید مبتنی بر توجه به محدودیت منابع طبیعی و تدوین و تصویب هر نوع سیاستی باید در سازگاري و
همسویی با برنامه هاي کلان بلندمدت حفظ پایدار منابع آب و سایر منابع زیست محیطی کشاور، صورت گیرد. از این رو، ششمین
محورکاري دولت آینده به بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی اختصاص دارد که در چارچوب آن، «استفاده
از ابزارهاي لازم براي کاهش وابستگی به منابع آب، ایجاد محدودیت در تولید کالاهاي فاقد مزیت رقابتی و افزودن الزام برخورداري از

توجیه زیست محیطی» باید پیگیري شوند.



نهمین جشنواره ملی رویش برگزار می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  329  |  تاریخ: 1400/03/09

نهمین جشنواره ملی رویش ویژه دستاوردها و توانمندي هاي کانون هاي فرهنگی، هنري، دینی و اجتماعی دانشجویان
سراسر کشور برگزار می شود.

 
 

نهمین جشنواره ملی رویش ویژه دستاوردها و توانمندي هاي کانون هاي فرهنگی، هنري، دینی و اجتماعی دانشجویان سراسر کشور

 
برگزار می شود. 

به گزارش باشگاه دانشجویان ایسنا، این جشنواره در قالب موضوعات زیست هاي رویش ـ انتقال تجربه فعالان فرهنگ کشور، واژه هاي
رویش ـ انتقال تجربه ادوار فعالان دانشجویی، گپ هاي رویش ـ گپ و گفتگوي خانواده فعالان دانشجویی، نوآوري هاي رویش ـ

 
فرهنگ، کارآفرینی و خلاقیت و گفتارهاي رویش ـ انتقال تجربه کارشناسان و مدیران فرهنگی برگزار می شود. 

 
این جشنواره به میزبانی دانشگاه علامه طباطبایی از 8 تا 20 خرداد ماه به صورت مجازي برگزار می شود. 

 
علاقه مندان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شناسه kanoon_atu @ در ارتباط باشند. 



 
 

انتهاي پیام



کارآفرینی در قزوین همراه با خانواده همسر

منبع: بازار کارشماره خبر:  330  |  تاریخ: 1400/03/09

یک کارآفرین گفت: از 17 سال پیش پخت شیرینی را از مادر همسرم آموختم و به همراه مادر شوهر، 2 جاري و
خواهرشوهرهایم شیرینی سنتی پخت می کنم و در حال حاضر تصمیم دارم فعالیتم را گسترش بدهم.

یک کارآفرین گفت: از 17 سال پیش پخت شیرینی را از مادر همسرم آموختم و به همراه مادر شوهر، 2 جاري و

 
خواهرشوهرهایم شیرینی سنتی پخت می کنم و در حال حاضر تصمیم دارم فعالیتم را گسترش بدهم. 

فرشته فرزام چافی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: از 17 سال پیش پخت شیرینی را از مادر همسرم آموختم و به همراه مادر شوهر،

 
2 جاري و خواهرشوهرهایم شیرینی سنتی پخت می کنم. 

وي ادامه داد: با مشاهده تبلیغات طرح ملی توسعه مشاغل خانگی تصمیم گرفتم کسب و کار خود را گسترش دهم و افراد بیشتري را
مشغول به کار کنم؛ در حال حاضر 2 نفر تحت پوشش ما قرار دارند و در صورت اعطاي تسهیلات با خرید تجهیزات می توانیم سه فرد

 
دیگر را نیز در کارگاه مشغول به کار کنیم. 

این کارآفرین تصریح کرد: از مزایاي مشاغل خانگی می توانیم به حضور در منزل و تربیت فرزندان اشاره کنیم شغل خانگی امنیت و

 
کسب درآمد را نیز با خود به همراه دارد به خصوص در روستاها به دلیل بعُد مسافت تا شهرها این امر حائز اهمیت است. 

وي اشاره کرد: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی طرح خوبی است و بسیاري از مشاغل در روستاهاي اطراف ما تحت پوشش این طرح

 
قرار گرفتند و یک پشتیبان چند نفر را مشغول به کار کرده است. 

فرزام بیان کرد: به افرادي که قصد ورود به عرصه مشاغل خانگی را دارند می گویم در ابتدا باید آموزش ببینند و سپس وارد عرصه
تولید شوند. فروش مهم ترین مشکل فعالان عرصه مشاغل خانگی اگر در تمام طول سال مشتري داشته باشند شیرینی پخت خواهند

 
کرد اما به دلیل عدم بازار و فروش تنها در ایام عید و گاهی در برخی مراسمات سفارش شیرینی می دهند. 

وي خاطرنشان کرد: اگر در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی مشکل فروش محصولات خانگی برطرف شود تولیدات فعالان این عرصه
افزایش پیدا خواهد کرد؛ البته تا به امروز از فضاي مجازي براي فروش محصولات استفاده نکرده ایم و تنها به صورت چهره به چهره
موفق به فروش محصولات خود شده اگر جهاد دانشگاهی بتواند نمایشگاهی برگزار کند تا محصولات مشاغل خانگی به فروش برسد

 
کمک شایانی به فعالان در این عرصه کرده است. 

این کارآفرین متذکر شد: قیمت مواد اولیه روز به روز افزایش پیدا می کند بسیاري از قنادان در شهرها براي تأمین مواد اولیه با کمبود
مواد در بازار مواجه شدند براي مثال در صنعت شیرینی پزي روغن جامد حرف نخست را می زند و بسیاري از قنادان را با مشکل
مواجه کرده است ما نیز در عرصه مشاغل خانگی که پخت کمتري نسبت به قنادان داریم نیز با این مشکل مواجه شدیم اما به ناچار

 
روغن جامد را با قیمت هاي بالاتر از بازار تهیه می کنیم. 

وي اضافه کرد: پس از فروش محصولات با کنار گذاشتن هزینه مواد اولیه سود حاصل را بر تعداد افراد فعال در کارگاه تقسیم می

 
کنیم؛ هرچند سود چشم گیري نیست ولی همیشه خدا را بابت آن شکر می کنیم. 



فرزام در پایان سخنانش مطرح کرد: براي تهیه وام و مجوز بانک ها و نهادهاي دولتی مراجعه نکردم چون بسیاري از افراد بودند که
براي دریافت تسهیلات به بانک مراجعه کردند و با مشاهده سنگ اندازي بانک ها کار را در میانه راه رها کردند.



شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام

منبع: تیکشماره خبر:  331  |  تاریخ: 1400/03/09

تا 28 خرداد 1400، 19 روز بیشتر باقی نمانده است و هر کدام از کاندیداهاي انتخابات سعی می کنند تا با تبلیغات، ارائه
برنامه، دادن شعارها و وعده هاي خوش رنگ و لعاب برنده انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم باشند.

تا 28 خرداد 1400، 19 روز بیشتر باقی نمانده است و هر کدام از کاندیداهاي انتخابات سعی می کنند تا با تبلیغات، ارائه

 
برنامه، دادن شعارها و وعده هاي خوش رنگ و لعاب برنده انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم باشند. 

نیلوفر مولایی: یکی می خواهد تورم را تک رقمی کند و دیگري
از حل کردن مشکلات بورس در 3 روز سخن می گوید. یکی قرار
است به دنبال نقد کردن برجام باشد و دیگري از خنثی کردن
همه تحریم ها صحبت می کند. بهار تبلیغات انتخابات 1400 از
راه رسیده است و بازهم بازار وعده و وعیدهاي کاندیداهاي

 
انتخابات براي ربودن میدان رقابت، شلوغ شده است. 

رقابت هفت گانه در فضاي مجازي19 روز دیگر تا مهم ترین
ماراتن سیاسی 1400 باقی مانده است و «سعید جلیلی، ابراهیم
رئیسی، محسن رضایی، علیرضا زاکانی، محسن مهرعلیزاده و

 
عبدالناصر همتی»؛ هفت کاندیدایی هستند که براي به دست آوردن کرسی قوه مجریه باهم رقابت خواهند کرد. 

شیوع کرونا و رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی هرچه کار را براي مدعیان ریاست جمهوري سخت کرده اما آن ها با پناه بردن به
فضاي مجازي و استفاده از توئیتر و اینستاگرام، برنامه هاي صدا و سیما، برگزاري نشست هاي خبري و ... شعارهاي خود را به گوش

 
مردم می رسانند. 

از حل مشکلات بورس در 3 روز تا پرداخت یارانه 450 هزار تومانی دادن شعارهاي اقتصادي از سوي کاندیداهاي انتخابات ریاست
جمهوري بخش جدایی ناپذیري از رقابت هاي انتخاباتی خاصه در ادوار اخیر شده است و در روزهایی که مردم درگیر مشکلات
اقتصادي فراوانی هستند، نامزدهاي انتخابات تلاش دارند خود را شوالیه اي معرفی کنند که براي نجات کشور از بحران هاي اقتصادي
و وضع موجود پا به عرصه رقابت گذاشته اند. در این میان اما گاها وعده هاي عجیبی مطرح می شود که چندان با دو دوتا چهارتاي

 
اقتصاد ایران همخوانی ندارد. 

یکی از عجیب ترین وعده هاي انتخابات را محسن رضایی مطرح کرده است. او که براي چهارمین بار رداي کاندیداتوري به تن کرده

 
است، مدعی است که قرار است با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، اقتصاد و معیشت مردم را نجات دهد. 

رضایی با انتشار پستی در اینستاگرام خود نوشته بود:« به ملت عزیز ایران می گویم که با راي قاطع شما ملت ایران و تشکیل دولت
اقدام و تحول، سریعاً با تعیین نرخ و قیمت ترجیحی، معادل چهار میلیارد دلار از محل فروش محصولات نفتی به ثروتمندان و معادل



همین مقدار از خرید نهاده هاي دامی، صرفه جویی خواهیم کرد و با جلوگیري از اتلاف ثروت عمومی و قطع دست ویژه خواران، یارانه
را به مبلغ چهارصد و پنجاه هزار تومان ماهانه براي هر فرد، به چهل میلیون نفر از ملت ایران (که درآمد کمتري دارند) واریز خواهیم
کرد.» او در توضیح این شعار خود می گوید؛ « منظور من این است که کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید

 
است، به 450 هزار تومان افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به دولت اضافه نمی شود.» 

در سوي دیگر اردوگاه انتخابات جوانترین کاندیداي حاضر در صحنه هم در دادن وعده هاي اقتصادي عجیب تنه به تنه محسن رضایی
زده اشت. امیرحسین قاضی زاده هاشمی در نشست خبري که برگزار کرد مدعی شد که می تواند مشکلات بورس را در 3 روز حل
کند. او همچنین در توئیتی نوشته بود:« وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا قبل از
اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج جوان 500 میلیون تومان براي اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند

 
کرد.» 

در این میان، عبدالناصر همتی، کاندیداي اقتصاددان انتخابات ریاست جمهوري با بیان آنکه می خواهد براي 4 سال رئیس جمهور
شود، درباره برنامه هاي اقتصادي اش گفته:« معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم براي
تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال سیاست هاي اجرایی وتنش زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست

 
هاي اقتصادي دانش محور و غیر پوپولیستی است.» 

او شب گذشته در کلاب هاوسی که داشت شعارهاي اقتصادي کاندیداها را به چالش کشید و سوال کرد با کدام منابع قرار است یارانه
450 هزار تومانی یا وام 500 میلیونی پرداخت شود یا اساسا مگر بورس مایکروفر است که مشکلاتش در 3 روز حل شود. همتی وعده

 
داده که مشکل FATF و تحریم ها راحل کند. 

برنامه هاي انتخاباتی ابراهیم رییسی نیز بیشتر معطوف به ایجاد سازوکارهایی براي افزایش تولید بوده است. او نیز بر این باور است که
نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود به خوبی می توان شاهد رشد اقتصادي و اشتغال

 
سالانه یک میلیون نفري در کشور بود. 

محسن مهرعلیزاده هم همچنان بر افزایش یارانه هاي نقدي تاکید دارد و سعید جلیلی هم به دنبال مدیریت انرژي در کشور است هم

 
از برنامه هایش براي ساخت مسکن رونمایی کرده است. 

پاي برجام و تحریم ها به وعده هاي انتخاباتی باز شددر کنار برگزاري انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم، در آن سوي مرزها، تیم
مذاکره کننده ي دولت روحانی تمام تلاش خود را براي رفع تحریم و احیاي برجام به کار بسته و خبرهاي خوشی از وین به گوش می
رسد. اما در این سوي مرز و در داخل کشور نیز کاندیداي انتخابات در میان وعده هاي خود گوش چشمی هم به مسئله تحریم ها و

 
برجام دارند و شعارهاي دپیلماتیک از میان اظهارات انتخاباتی شان شنیده می شود. 

علیرضا زاکانی که مدعی شده است اگر رئیس جمهور شود، آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم ها را بردارند، می
گوید؛ « دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر
انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود و سپس
اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم

 
برتري دارم. می توانم منافع خودمان را در برجام نقد کنیم.» 



امیرحسین قاضی زاده هاشمی که دولت خود را «دولت سلام» نامیده است، ادعا می کند که می تواند همه تحریم ها را خنثی کند. او
همچنین با کنایه به دولت روحانی و محمدجواد ظریف قول می دهد که قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهد

 
رساند. 

 
در جدول زیر می توانید، برنامه ها، شعارهاي کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم را بخوانید؛ 

 
ردیف 

 
نام کاندیدا 

 
وعده هاي کاندیداها 

 
 1

 
سعید جلیلی 

دولت الکترونیک به معناي دیجیتالی شدن داده ها نیست، دیجیتالی کردن داده ها و تقاطع اطلاعات مراحل اولیه دولت الکترونیک

 
است؛ دولت می تواند با زیرساخت هاي موجود وارد مراحل هوشمندسازي و فوق هوشمندسازي خدمات بشود. 

 
«جهاد بزرگ براي جهش ایران» شعار انتخاباتی است. 

یکی طرح وان است، تحت عنوان واحد انرژي، که بر اساس آن مردم می توانند سهم خودشان از انرژي نفت، بنزین و گاز خودشان
مدیریت کنند. طرح دیگر ما تامین سبد غذایی براي همه شهروندان و طرح کوتاه مدت دیگر ما طرح سفر است که هر خانواده ایرانی

 
به فراخور می تواند از آن استفاده کند. 

 
من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به صادرکننده تبدیل شوند که اقتصاد کشور را فعال کنند. 

 
ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف می تواند حرکت خوبی باشد. 
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ابراهیم رئیسی 

نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود به خوبی می توانیم شاهد رشد اقتصادي و اشتغال

 
سالانه یک میلیون نفري در کشور باشیم. 

 
باید ارتباط بین علم و دانشگاه تولید و بازار و اقتصاد و دیپلماسی باید ایجاد شود. 



شفافیت از نکاتی است که یک عده شعارش را می دهند ولی ما بنا داریم که هم در حوزه اجرا و هم در حوزه تصمیم گیري، شفافیت

 
وجود داشته باشد تا مردم احساس آرامش کنند. 

 
کاهش تورم را می توان با اقدامات جدي کاهش داد به نحوي که به تورم یک رقمی نزدیک شد و این نیاز به کار جدي دارد. 

 
براي دولت امکان پذیر است 50 درصد هزینه درمان را از سبد خانوار کاهش دهد. 
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محسن رضایی 

 
به زنان خانه دار حقوق می دهیم. 

{ در خصوص یارانه 450 هزار تومانی که وعده داده بود}: منظور من این است که کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و
جدید است، به 450 هزار تومان افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به دولت اضافه نمی

 
شود. 

اولین مسئله اي که در دولت من به آن توجه خواهد شد سامان دهی به یارانه هاي پنهان در کشور است. به این صورت که بنزین و

 
گازوئیل به قیمت واقعی به دهک هاي ثروتمند فروخته می شود. 

 
آمده ام تا با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، با اراده یکایک شما ملت ایران، اقتصاد و معیشت مردم را نجات دهیم. 

برنامه هایی در نظر گرفتیم تا ثبات اقتصادي را به جامعه بازگردانیم، گرانی ها را کنترل کنیم و نرخ ارز و سود بانکی را تثبیت بکنیم؛

 
در حدي که تولید ملی و اشتغال را افزایش می دهد و موجب تامین معیشت مردم و پیشرفت کشور خواهد شد. 

{در خصوص موضوع «جمعیت و ازدواج جوانان»}: ده سال است که با این پدیده آشنا هستم و از پنج شش سال پیش سیاست هاي
کلی جمعیت را تقدیم رهبر انقلاب کرده ایم، ولی دولت ها و مجالس توجهی به این نداشته اند. ما به سرعت قانون این سیاست ها را
تنظیم می کنیم. از تصمیم گیري هاي اشتباه در وزارتخانه هاي بهداشت و ... جلوگیري می کنیم و مقررات جدیدي را براي
ساماندهی سالخوردگان تنظیم می کنیم. استفاده از پنجره جمعیتی را بیشتر خواهیم کرد و سن بازنشستگی را از 50 تا 70 سال

 
خواهیم داشت. برنامه هاي ترویجی و تشویقی براي ازدواج جوانان را دنبال خواهیم کرد. 
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علیرضا زاکانی 

فوریت کار دولت من تحول در اقتصاد و مدیریت است. در این عرصه توجه به تولید، محور تحول است. هر آنچه مخالف تولید باشد با

 
همه وجود به جنگ آن خواهیم رفت و هر آنچه که عامل و کمک کننده تولید باشد مورد توجه قرار می دهیم. 



دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر انجام دادیم
الان نوبت آنهاست. آمریکا می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود و سپس اعلام نظر کنیم.
اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم برتري دارم. می

 
توانم منافع خودمان را در برجام نقد کنیم. 

بنده رئیس جمهور شوم آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم ها را بردارند، آمریکا نیازمند بازگشت به برجام است

 
زیرا تمام سیاست هاي آمریکا در برخورد با ایران در تمام سطوحش شکست خورده است. 

نمی گذاریم تیغ بانک بر گردن تولید باشد، با نظارت قوي اجازه این کار را نخواهیم داد، کاري که آقاي همتی انجام نداد. الان هم می

 
گوید صداي خاموش مردم هستم! 
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امیرحسین قاضی زاده هاشمی 

وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا قبل از اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج

 
جوان 500 میلیون تومان براي اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند کرد. 

 
دولت سلام همه تحریم ها را خنثی خواهد کرد. ما ملت بزرگ و قدرتمند هستیم و دوستان بسیار خوبی در دنیا داریم. 

 
در حوزه کنکور قصد به هم زدن ساختارهاي فعلی را داریم و مافیاي کنونی را از بین خواهیم برد. 

قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهیم رساند. من گفته ام که با بیانیه خوانی و انشاءخوانی در مذاکره مخالفم
همینطور با لبخند و خوش بینی هم مخالفم. ما قرارداد روي کاغذ می نویسیم چون بی اعتماد هستیم اما این چه قراردادي بود که
رییس جمهور یکی از دولت هاي عضو برجام خارج شد و دیگران نتوانستند کاري صورت دهند. ما حتماً مذاکره خواهیم کرد اما
مذاکره نتیجه محور و با چارچوب مشخص براساس زمان بندي تعیین شده و نتایج ملموس. اینکه گفتم تحریم ها را بی اثر خواهیم

 
کرد به معنی دورزدن تحریم ها نیست؛ دورزدن تحریم مشکلات خاص خود را دارد و البته فسادزا هم است. 

دولت سلام پنج کار خواهد کرد که دولت مردم حاکم شود. اولینش شفافیت است، ما نظام جامع شفافیت را برقرار می کنیم. دوم این
که باید گفت وگوي دولت، مردم و نخبگان براي رسیدن به تصمیمات اجماعی شکل بگیرد و پایه تفکر دولت افکار عمومی باشد. سوم

 
وجود رقابت و عدم انحصار و رانت است و چهارم عدالت در رشد و نهایتا پاسخگویی دولت به تصمیماتش است. 

معضل بورس قابل حل است. سه روزه می شود مشکل حاد بازار سرمایه را حل کرد، به یک دستور حکومتی از رئیس جمهور نیاز دارد.
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محسن مهرعلیزاده 



یک دیدگاهی به نام اقتصاد اجتماعی هست که در آن توسعه اقتصادي و اجتماعی وجود دارد اما بار آن به دوش مردم گذاشته نمی
شود. یعنی مردم زیر چرخ توسعه له نمی شوند. هرچند در سیستم اقتصاد اجتماعی در کنار توسعه اقتصادي به مسائل اجتماعی مثل

 
بیمه و حد اقل حقوق و یارانه هاي نقدي به مردم دادن نیز توجه می شود. 

باید بگویم که ما به کاهش تورم به رقم هاي پایین تر مانند زیر 10 درصد یا یک رقمی شدن آن فکر می کنیم که حداقل 3 تا چهار
سال طول می کشد. امیدوارم با برنامه اي که ریخته شده و اگر بی مشکل پیش برویم تا انتهاي چهار سال تورم را تک رقمی کنیم و

 
حتی شاید بتوان به رقم هاي پایین تر هم رساند. 

دوست دارم جوانان هفته اي چهار تا پنج ساعت با حضور رسانه ها از بنده انتقاد کنند تا ضعف هاي خود را بدانم و معتقدم رمز

 
موفقیت دولت من در انتقاد جوانان است. 
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عبدالناصر همتی 

معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم براي تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال
سیاست هاي اجرایی و تنش زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست هاي اقتصادي دانش محور و غیر پوپولیستی

 
است. 

 «تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. بدون توافق براي رفع تحریم و بهبود رابطه با جهان و منطقه و بدون توافق هاي
مساله محور در داخل میان نیروهاي سیاسی و اجتماعی و میان حاکمیت و شهروندان، نه می توان وضعیت معیشت مردم را بهتر کرد،

 
نه حکمرانی را باکیفیت تر و نه ایران را قدرتمندتر. 

 
معتقدم که چهار سال بیشتر رئیس جمهور نیستم و باید در این مدت برنامه ها را انجام دهم. 

هدفم این است که دولت فنی باشد و نه سیاسی یعنی اموراتی مانند بودجه نباید سیاسی باشد. اگر تشخیص مردم این باشد که من

 
می توانم این برنامه ها را انجام دهم قطعا به من راي خواهند داد. 

باید به رفاه مردم به طور جدي رسیدگی کنیم و مردم از ما و از دولت انتظار دارند. پرداخت نقدي یارانه را باید افزایش دهیم و

 
همچنین قدرت خرید به مردم بدهیم. دولت من با دولت فعلی در سیاست و اعضا با دولت فعلی متفاوت خواهد بود. 

در فعالیت هایی که جنبه بخش خصوصی دارد کار باید دست خصوصی ها باشد. ما نباید در این میان موجب رانت براي عده اي شویم.

قدرت خرید مردم را اصلاح می کنم، اصلاح این موضوع با کارت هاي اعتباري و افزایش قدرت خرید است و در دولت بعدي وضعیت

 
آنان را به حالت عالی بر می گردانیم. 

این جدول به ترتیب حروف الفبا است.



روحانی متشکریم،شاید کمی دیر...

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  332  |  تاریخ: 1400/03/09

آن روز که تصمیم گرفتیم همراه با خیل عظیمی از فعالان سیاسی و رسانه اي و تحلیل گران و روشنفکران و هنرمندان و
سلبریتی ها و کاربران شبکه هاي اجتماعی، به خاطر اندکی جلب توجه رایگان یا کسب محبوبیت آسان یا اعتراض کم هزینه،

با ویرانی طلبان خارجی و انحصارطلبان داخلی هم صدا شویم، تا هشتگ «پشیمانم» علیه ...

 
علی نصري 

آن روز که تصمیم گرفتیم همراه با خیل عظیمی از فعالان
سیاسی و رسانه اي و تحلیل گران و روشنفکران و هنرمندان و
سلبریتی ها و کاربران شبکه هاي اجتماعی، به خاطر اندکی جلب
توجه رایگان یا کسب محبوبیت آسان یا اعتراض کم هزینه، با
ویرانی طلبان خارجی و انحصارطلبان داخلی هم صدا شویم، تا
هشتگ «پشیمانم» علیه دولت روحانی را داغ کنیم و همه
معضلات معیشتی کشور را - در حین سهمگین ترین جنگ
اقتصادي خارجی، سنگین ترین تحریم هاي «خردکننده» و «فلج
کننده» و «وحشیانه» تاریخ مدرن روابط بین المللی و سیاست
«فشار حداکثري» ابرقدرت جهان و قدرت هاي منطقه اي - بر

گردن «دلار جهانگیري» و واردات «چوب بستنی» و «خودت بمال» فلان وزیر و «امضاي کردي سند است» دیگري، بیاندازیم، مسیر

 
رد صلاحیت هاي گستره امروز، به بهانه مقابله با «وضع موجود»، را با دست خود ترسیم نمودیم. 

به ما گفته بودند «هر چه فریاد دارید بر سر آمریکا بکشید» اما ما - اصلاح طلب و عدالت خواه و اصولگرا - هر چه فریاد داشتیم بر سر
دولت روحانی کشیدیم؛ آن هم در زمانی که ایران ستیزترین دولت چهار دهه اخیر آمریکا، دست در دست قدرت هاي منطقه اي، کمر
به فروپاشی اقتصاد کشورمان، کشیدن جنگ به داخل شهرهایمان، ترور قهرمانان و دانشمندان ملی مان و تزریق یاس و افسردگی و

 
استیصال در ذهن و روان مردم مان، بسته بود. 

آنقدر فریاد بر سر دولت کشورمان کشیدیم که دیگر صدایمان براي اعتراض به دشمن بیگانه گرفته بود. روزها، پشت دولتی که یک
تنه در برابر قلدران جهان ایستاده بود را خالی کردیم، و شب ها به تماشاي سریال ها و مستندها و برنامه هاي طنز تلویزیونی، از رسانه

 
ملی، در تخریب و تمسخر و تحقیر دولت مان، نشستیم. 

آنقدر خسارات جنگ تمام عیار اقتصادي خارجی، را بر گردن «سوءمدیریت» روحانی انداختیم که آمارهاي رشد اقتصادي و نرخ تورم

 
و بیکاري و اشتغال زایی، یک ماه قبل و بعد از خروج ترامپ از برجام، فراموش مان شد. 

آنقدر چشمانمان را بستیم و گوش هایمان را گرفتیم و واژه «ناکارآمدي» را ورد زبان مان کردیم که ندیدیم چگونه، در شرایطی که
حتی تصورش براي «کارآمد»ترین و ثروتمندترین دولت هاي جهان غیر ممکن بود، دولت روحانی، تحت «فشار حداکثري» و در حین



پاندمی جهانی، با یک دست ساختارهاي اقتصادي و با دست دیگر نظام سلامتی کشور را از فروپاشی حتمی نگه داشت و قدم به قدم

 
کشور را در مسیر بازسازي بازگرداند. 

آنقدر از ترس «بدنامی» یا از روي مصلحت طلبی سیاسی یا براي حفظ خود از هجمه هاي از هر سو، فاصله گرفتن از روحانی و برائت
جستن از او را پیشه خود ساختیم، تا حتی شهامت به زبان آوردن خدمات دولت او - از ایجاد بیمه سلامت همگانی تا گسترش تامین
اجتماعی و خودکفایی در تولید بیشتر داروهاي مورد نیاز کشور و پیشرفت صنایع پتروشیمی و فضایی و ارتباطات و تجارت

 
الکترونیکی و ساخت واکسن کرونا و افزایش خطوط راه آهن و جاده و .. - را در خود نیافتیم. 

آنقدر بر آتش خشم و نفرت بی منطق از دولت روحانی دمیدیم تا شعله اش دامان خودمان - و تمام جریان هایی که در طرفداري یا
نقد یا مخالفت، به حداقلی از اعتدال و انصاف باور دارند - را گرفت و جز کینه ورزترین مخالفان، احدي را بر روي خاکستر صحنه

 
سیاسی کشور باقی نگذاشت. 

 
روحانی متشکریم. هر چند کمی دیر...شاید. 

 
منتشر شده در کانال نویسنده 
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آموزش حسابداري در چه مباحثی ارائه می شود و چه مزایایی دارد؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  333  |  تاریخ: 1400/03/09

اگرچه روش آکادمیک و تئوریک می تواند شرایط لازم براي آموزش فنون، هنر، مهارت و... را فراهم آورد اما در نهایت تمام
این مقدمه چینی ها به آموزش عملی نیاز دارد. آموزش تئوري بدون تجربه عملی نمی تواند شرایط لازم براي پیدا کردن

شغل مناسب، کسب مهارت، افزایش تجربه، کسب درآمد و... را به وجود آورد.

 اگرچه روش آکادمیک و تئوریک می تواند شرایط لازم
براي آموزش فنون، هنر، مهارت و... را فراهم آورد اما در نهایت تمام این مقدمه چینی ها به آموزش عملی نیاز دارد. آموزش تئوري
بدون تجربه عملی نمی تواند شرایط لازم براي پیدا کردن شغل مناسب، کسب مهارت، افزایش تجربه، کسب درآمد و... را به وجود

 
آورد. 

واقعیت امر این است که آموزش عملی و تئوریک تکمیل کننده یکدیگر هستند و باید با هم گذرانده شوند. حسابداري یکی از مهارت
هاي پرطرف دار و پرکاربرد است که نیاز به آموزش عملی دارد. بسیاري از علاقه مندان این رشته، با بهره مندي از آموزش حسابداري
وارد بازار کار می شوند. مباحث مهم و تخصصی در آموزش حسابداري آموزش حسابداري ویژه بازار کار، مباحث مختلف نظیر آموزش
حسابداري صنعتی، مالی، پیمانکاري و پیمانی، مالیاتی، حسابداري انبار و انبارگردانی، بازرگانی، حقوق و دستمزد، نرم افزارهاي

 
حسابداري، تحریر دفاتر، حسابرسی و... را شامل می شود. تمام این آموزش ها شرایط لازم براي ورود به بازار کار را فراهم می کند. 

اهمیت آموزش عملی حسابداري چیست؟ براي دریافت گواهینامه دوره حسابداري می توانید با هر رشته و مدرکی اقدام کنید.
آموزشگاه هاي معتبر بعد از اتمام دوره حسابداري به شما گواهینامه هاي معتبر بین المللی و داخلی اعطا می کنند. فرض کنید شما
دانشجوي رشته حسابداري هستید و این رشته را به شکل آکادمیک سپري کرده اید. طبیعتاً بعد از اتمام دوره تحصیلی حسابداري
نیاز به آموزش نرم افزار حسابداري و سایر مهارت هاي آن دارید. در واقع آموزش هاي عملی حسابداري، دانش آموختگان رشته

 
حسابداري را براي بازار کار آماده می کند. 

دوره حسابداري ویژه کار آموزش حسابداري ویژه بازار کار یکی از مهم ترین و تخصصی ترین آموزش هاي حسابداري است. این

 
آموزش در سرفصل هاي مختلف تدریس می شود. 

دوره حسابداري مقدماتی: در این مرحله، مطالبی نظیر اصول و مبانی حسابداري آموزش داده می شود. این مبانی براي یادگیري

 
حسابداري اجرایی مورد توجه قرار می گیرد. 



آموزش قوانین پایه حسابداري: براي درك و تفهیم دوره حسابداري باید با قوانین بنیادي مالی و انواع مدل هاي اقتصادي آشنایی

 
داشته باشید. این مطالب مطابق با استاندارد و قوانین بین المللی و داخلی به متقاضیان ارائه می شود. 

آموزش تحریر دفاتر: این مرحله از مراحل مهم در مباحث حسابداري ویژه بازار کار است. در این مرحله نحوه نگارش صحیح و اصولی
دفاتر قانونی و اسناد مالی آموزش داده می شود. همچنین فرد متقاضی با آیین نامه و ضوابط تحریر دفاتر قانونی ارائه شده از سوي

 
سازمان امور مالیاتی، کدینگ حسابداري و... آشنا خواهد شد. 

آموزش حقوق و دستمزد ویژه بازار کار: کارفرمایان و مدیران همواره از حسابداران خود توقع دارند به امور دستمزد و حقوق کارکنان
همچون عیدي، سنوات، اضافه کار، بیمه و... تسلط داشته باشند. ضمن اینکه یک حسابدار موفق باید اطلاعات خود را به شکل مستمر
به روزرسانی کند. در واقع از کلیه تغییرات به وجود آمده در سازمان هاي مالی، امور مالیاتی، قانون کار، اداره کار و سازمان تأمین

 
اجتماعی، افزایش حقوق و... اطلاع داشته باشد. 

آموزش نرم افزار حسابداري بخش دیگري از آموزش حسابداري ویژه بازار کار مربوط به آموزش نرم افزار حسابداري است. امروزه تمام
فرآیندها و عملیات محاسباتی در قالب نرم افزار انجام می شود. از این رو فردي که تمایل دارد براي بازار کار آماده شود، باید دوره
هاي آشنایی با این نرم افزارهاي حسابداري را بگذراند. از این نوع آموزش ها به عنوان آموزش حسابداري مکانیزه یاد می شود. در

 
آموزش دوره حسابداري، نرم افزارهاي مهم و کاربردي براي بازار کار مورد توجه قرار می گیرند. 

 
 

آموزش نرم افزار حسابداري آموزش نرم افزار حسابداري سپیدار: نرم افزار حسابداري سپیدار در بازار کار جایگاه ویژه اي دارد. در دوره

 
حسابداري، نحوه کار با این نرم افزار و تمامی جزئیات آن آموزش داده می شود. 

آموزش نرم افزار حسابداري راهکاران: اگر حسابداران به فعالیت و استخدام در شرکت هاي بزرگ علاقه دارند، انتخاب یادگیري نرم
افزار راهکاران همکاران سیستم بهترین گزینه خواهد بود. اصلی ترین سیستم نرم افزار راهکاران جهت یادگیري دفترکل است که در

 
واقع همان نرم افزار حسابداري است. 

مؤسسه پژوهش و آموزش همکاران سیستم دوره آموزشی کاربردي و تخصصی حسابداري را به متقاضیان ارائه می کند. در این
مجموعه تمام مباحث تخصصی و موردنیاز براي بازار کار ویژه به متقاضیان آموزش داده می شود. این آموزش، مباحث صفر تا صد

 
حسابداري را به شکل تئوریک و عملی دربرمی گیرد و متقاضی را براي حضور در بازار کار آماده می کند. 



مزایاي بهره مندي از دوره حسابداري چیست؟ با این آموزش، فرصت هاي شغلی بسیاري براي متقاضیان فراهم می شود. شغل هاي
حسابداري ارائه شده پایدار بوده و قابلیت ارتقاء نیز دارد. مسیرهاي شغلی دوره حسابداري کاملاً شفاف و روشن است. با این آموزش ها
شما به یک حسابداري حرفه اي با قابلیت ارتقاء شغلی تبدیل می شوید. حسابداران از توانایی کارآفرینی برخوردار هستند. درآمد
اکتسابی از حسابداري مناسب است. جمع بندي بیشتر افرادي که در رشته حسابداري تحصیل می کنند، به دنبال کسب درآمد و پیدا
کردن شغل مناسب هستند. مهارت هاي تخصصی در رشته حسابداري بسیار درآمدزا هستند و می توانند موقعیت شغلی ایده آل براي

 
شما ایجاد کنند. 

آموزش حسابداري به عنوان یکی از مهارت هاي مناسب براي کسب درآمد و پیدا کردن شغل اهمیت دارد. مؤسسه پژوهش و آموزش
همکاران سیستم در زمینه آموزش دوره حسابداري تضمینی فعالیت دارد. این آموزش ها بسیار تخصصی بوده و فرد را براي حضور در

 
بازار کار آماده می کند. 
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نشست سالانه بررسی همکاري هاي ایران و آژانس همکاري هاي بین المللی

ژاپن (جایکا)

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  334  |  تاریخ: 1400/03/09

مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی استان تهران

نشست سالانه بررسی همکاري هاي ایران و آژانس

 
 همکاري هاي بین المللی ژاپن (جایکا) 

اولین نشست  مجازي همکاریهاي ایران و جایکا در سال
1400 روز چهارشنبه 29 اردیبهشت ماه ( مطابق با 19 می
2021) با حضور مسئولان و کارشنان جایکا، سازمان
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي و سازمان حفاظت

 
محیط زیست از ساعت 9-11 برگزار گردید. 

در این نشست که آقاي آزوما، نماینده جایکا در ایران، حضور داشت، خانم اوزاوا، کارشناس مشاور جایکا، به نتایج بررسی پروژه هاي
پیشنهادي این سازمان در سال گذشته اشاره کرده و ضمن تاکید بر لزوم تسریع در امضاء تفاهم نامه همکاري ایران و جایکا در سال
جاري، اظهار داشت، درحال حاضر با توجه به شرایط موجود و شیوع پاندمیک کووید 19 در توسعه همکاریها با محدودیتهاي زیادي
مواجه هستیم با این وجود تلاش خواهیم کرد تا نشستها و کارگاههاي آموزشی را براي ورود به مسائل و پروژه هاي پیشنهادي مصوب
به صورت آنلاین برگزار نمائیم. وي در ادامه افزود: براي همکاري در طرح پیشنهادي پژوهشکده حفاظت خاك و آبخیزداري در زمینه
ساماندهی و مدیریت تالاب انزلی، با توجه به سابقه طولانی مدت همکاریهاي جایکا در این زمینه، ضرورت دارد ابتدا هماهنگی هاي

 
لازم بین سازمان تحقیقات و سازمان محیط زیست صورت گرفته و طرح نهایی به جایکا ارائه شود. 

رفع محدودیتهاي موجود در برگزاري دوره آموزشی براي کشور تاجیکستان با همکاري ایران (ثالث) و پیشنهاد همکاري سازمان
تحقیقات با مرکز تحقیقات یکی از دانشگاههاي ژاپن، طرح پروژه هاي پیشنهادي در چارچوب سیاستهاي ملی و سازمانی نیز از دیگر

 
موضوعاتی بود که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

در بخش دیگر این نشست دکتر ولی نسب مدیرکل دفتر ارتباطات علمی و همکاریهاي بین المللی سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج
کشاورزي، ضمن تشکر از همکاریهاي فیمابین، اظهار داشت؛ به زودي با انجام هماهنگیهاي لازم براي برگزاري نشستهاي مربوط به
نحوه اجراي پروژه هاي مصوب جایکا که با همکاري دفتر توسعه فعالیتهاي زنان روستایی و عشایري و صندوق کارآفرینی امید که
طرح مشابهی را به جایکا ارائه نموده،  تلاش خواهیم کرد تا پروژه مزبور هر چه زودتر به مرحله اجرا درآید. همچنین این سازمان
آمادگی برگزاري دوره هاي آموزشی تخصصی آنلاین، در زمینه پروژه هاي مورد تائید جایکا را دارد. وي اشاره کرد، قطعاً شرایط براي
برقراري ارتباطات با محدودیت هاي کمتر پس از اتمام طرح واکسیناسیون کشورها بوجود خواهد آمد و تا آن زمان ما سعی می کنیم،

 
ارتباطات آنلاین را به صورت همه جانبه پشتیبانی نمائیم. 

در پایان این نشست،  دکتر غریب رضا، عضو هیات علمی پژوهشکده حفاظت خاك و آبخیزداري، به ارائه توضیحاتی درخصوص طرح
ساماندهی تالاب انزلی پرداخت و خانم دکتر اشرفی زاده، مدیرکل حفاظت و احیاء تالاب هاي سازمان حفاظت محیط زیست نیز
اجراي این پروژه را با توجه به پیشینه طرحهاي اجرایی سازمان محیط زیست در 15 سال گذشته  منوط به بررسی بیشتر و هماهنگی

 
هاي بعدي نمود. 



روابط عمومی سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزي



بیانیه گام دوم انقلاب چراغ راه در جهت تحقق دولت اسلامی است

منبع: شبستانشماره خبر:  335  |  تاریخ: 1400/03/09

تقوي با اشاره به اهمیت تفکر علمی و جهادي در تحقق دولت اسلامی، گفت: بیانیه گام دوم انقلاب چراغ راه در جهت تحقق
دولت اسلامی است.

تقوي با اشاره به اهمیت تفکر علمی و جهادي در تحقق دولت
اسلامی، گفت: بیانیه گام دوم انقلاب چراغ راه در جهت تحقق

 
دولت اسلامی است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، « علی تقوي»
امروز در مراسم معارفه جانشین فرمانده قرارگاه فرهنگی
جهادي امام زین العابدین علیه السلام، مشاور کل فرمانده
قرارگاه و نیز مسئول واحدکار آفرینی و اشتغال قرارگاه

 
فرهنگی جهادي امام زین العابدین(ع)، اظهار داشت: تفکر علمی و جهادي در تحقق دولت اسلامی نقش مهمی دارد. 

فرمانده قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین(ع) با تشریح شرایط حساس انقلاب، افزود: بیش از دوسال از صدور بیانیه گام دوم
انقلاب مقام معظم رهبري می گذرد و اکنون در این شرایط حساس انقلاب بایستی آنچه را که از این بیانیه استخراج کرده ایم در

 
جهت تحقق دولت اسلامی به کار ببندیم. 

وي ضمن قدردانی از مسئولین دلسوز نسبت به ظرفیت هاي انقلاب، بیان کرد: متاسفانه برخی از مسئولان نسبت به ظرفیت ها و

 
زایش هاي انقلاب بی تفاوت هستند. 

تقوي افزود: این بی تفاوتی نشان دهنده این واقعیت است که برخی افراد به نحوي در مسئله خودشناسی مشکل دارند، چرا که خود
شناسی مقدمه خدا شناسی و اثرگذاري مثبت در راه الهی است.



قدردانی از خون شهیدان با حضور پرشور در پاي صندوق هاي رأي محقق می

شود

منبع: شبستانشماره خبر:  336  |  تاریخ: 1400/03/09

امام جمعه شهرستان دماوند گفت: قدردانی از خون شهیدان با حضور پرشور در پاي صندوق هاي رأي محقق می شود.

امام جمعه شهرستان دماوند گفت: قدردانی از خون شهیدان با حضور پرشور در

 
پاي صندوق هاي رأي محقق می شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از شهرستان هاي تهران، حجت الاسلام
کاظم فتاح دماوندي امام جمعه شهرستان دماوند، در خطبه هاي نماز جمعه

این هفته دماوند با اشاره به اینکه مهمترین رویداد پیش روي ملت ایران در انتخابات ریاست جمهوري و شوراهاي شهر و روستا است
اظهار داشت: امام خمینی فرمودند؛ از جمله اموري که اجانب و دشمنان به آن دامن می زنند همین مسئله انتخابات است هر
انتخاباتی که در ایران می شود اینها می گویند مردم این دفعه نمی آیند مردم سست و خسته شده اند و شما دیدید که در انتخابات
گذشته از انتخابات اصل نظام جمهوري اسلامی گرفته تا مجلس خبرگان براي قانون اساسی مجلس و رؤساي جمهور مردم هر دفعه

 
بهتر از دفعه قبل شرکت کرده اند. 

وي افزود: امروز رهبر و مقتداي ما فرمودند؛ در انتخابات شرکت کنید ما هم انجام وظیفه خواهیم کرد، فرمودند؛ انتخابات در یک روز
انجام می گیرد اما اثر آن در چند سال باقی می ماند، فرمودند؛ انتخابات را متعلق به خودتان بدانید و از خدا کمک و هدایت بخواهید
که شما را هدایت کند به آنچه درست و حق است و به کسی که شایسته است رأي دهید و پاي صندوق رأي حاضر شوید و به حرف
این کسانی که ترویج می کنند که فایده اي ندارد نرویم و نمی رویم پاي صندوق رأي اعتماد نکنید اینها دلسوز مردم نیستند کسی

 
که دلسوز مردم است مردم را از رفتن پاي صندوق رأي منع نمی کند. 

فتاح دماوندي گفت: بعضی افراد یا احزاب که رد صلاحیت شده اند مردم را از شرکت در انتخابات منع می کنند چون خودشان
سوخته اند و شرکت در انتخابات باعث تحکیم نظام اسلامی و ناامیدکننده دشمنان است اگر مردم در انتخابات مشارکت حداقلی
داشته باشند دشمن به ایجاد فتنه و ناامنی امیدوار می شود و تبلیغ شرکت در انتخابات مصداق امر به معروف و داراي ثواب و اجر

 
الهی است و شرکت گسترده مردم در انتخابات باعث امنیت و عزت و استقلال میهن اسلامی است. 

امام جمعه دماوند با بیان اینکه امروز قدردانی از خون شهیدان با حضور پرشور در پاي صندوق هاي رأي محقق می شود عنوان داشت:
رئیس جمهور مسئولیت اول قانون اساسی و تشکیل هیئت وزیران را برعهده دارد رئیس جمهور مسئول تدوین و طراحی و توزیع
برنامه و بودجه کشور است و مسئول امور اداري و استخدامی کشور و مسئول انتخاب 31 استاندار و 450 فرماندار و یک هزار بخشدار
با واسطه وزیر کشور و زیر نظر شوراي عالی اداري زیر نظر رئیس جمهور است و 27 شورا به صورت مستقیم و 13 شورا به صورت غیر
مستقیم توسط رئیس جمهور انجام می شود مثل شوراي عالی فضاي مجازي شوراي عالی اشتغال شوراي عالی انرژي شوراي عالی
توسعه صادرات غیرنفتی شوراي عالی جوانان و بسیاري از شهرهاي دیگر رئیس جمهور و رئیس شوراي عالی امنیت ملی است که



سیاست هاي دفاعی و امنیتی کشور را تعیین می کند او مسئول شوراي عالی انقلاب فرهنگی است که تعیین خط مشی و تصمیم
گیري و هماهنگی و هدایت امور فرهنگی و آموزشی و پژوهشی کشور می باشد و عجیب است که برخی از رؤساي جمهور ما ضعف

 
عملکرد خود را ناشی از اختیارات کم خود می دانند مگر اختیارات از این بیشتر می شود. 

فتاح دماوندي اظهار داشت: مردم توجه کنند که مسئولیت بسیار سنگین ریاست جمهوري را بر دوش چه کسی قرار می دهند، به

 
کسی رأي بدهیم که توانایی و ظرفیت این همه مسئولیت و وظیفه مهم را داشته باشد. 

امام جمعه دماوند در خصوص مسائل منطقه عنوان داشت: پیروزي ملت فلسطین در آزمون جنگ 12 روزه به دشمن صهیونیستی
فهماند که برتري نظامی او را از نابودي نجات نخواهد داد و وحدت گروه هاي مقاومت بازي برد برد را براي فلسطین رقم زده است و
جنایات گرگ صفتان و دیوانه وار صهیونیست ها در غزه افکار عمومی جهان را بر ضد آنها یکپارچه کرد دولت ها و ملت هاي مسلمان

باید عاملان شهادت زنان و کودکان و مردم مظلوم مسلمان فلسطین را در دادگاه هاي بین المللی محاکمه و مجازات کنند.



کانون هاي مساجد با مدارس علوم و معارف اسلامی همکاري می کنند/

هدایت تحصیلی بچه هاي مسجد براي آینده کشور

منبع: شبستانشماره خبر:  337  |  تاریخ: 1400/03/09

جلسه مشترك مسئولین ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور با نمایندگان مدارس علوم و معارف اسلامی به منظور
تعامل و همکاري دوطرفه میان این دومجموعه و بهره گیري از ظرفیت کانون هاي مساجد براي تبلیغ رشته علوم و معارف

اسلامی برگزار شد.

 
 

جلسه مشترك مسئولین ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد کشور با نمایندگان مدارس علوم و معارف اسلامی به منظور تعامل و

 
همکاري دوطرفه میان این دومجموعه و بهره گیري از ظرفیت کانون هاي مساجد براي تبلیغ رشته علوم و معارف اسلامی برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان، جلسه کارگروه مشترك مدارس علوم و معارف و ستاد

 
هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد صبح امروز (9 خرداد ماه) در ساختمان شهید بهشتی ستاد فهما برگزار شد. 

در این نشست، «مرتضی طاهریان»، با اشاره به تاریخچه تاسیس ستاد کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور گفت: کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد با مصوبه شوراي عالی انقلاب فرهنگی در 18 اسفند سال 1371 فعالیت خود را آغاز کرد و اکنون که 29 سال

 
از فعالیت این مجموعه می گذرد، 26 هزار کانون فرهنگی هنري در جوار مساجد فعالیت می کنند و با ستاد فهما در ارتباط هستند. 

معاون ساماندهی و شبکه سازي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور بیان کرد: در سال هاي اخیر ارتباط کانون
هاي مساجد با مجموعه ستاد فهما بر پایه بستر فضاي مجازي بوده است، اما رویکرد ما تا جایی که ممکن است، بر این اساس است که

 
فعالیت ها در فضاي حقیقی برگزار شود و در واقع فضاي مجازي منجر به رونق حضور بچه هاي مسجد در مساجد شود. 

وي با اشاره به اینکه بستر فضاي مجازي براي ثبت فعالیت هاي بچه هاي مسجد در سال 96 فراهم شد، افزود: شرایط بحران کرونا نیز
موجب شد که بهره گیري از فضاي مجازي براي انجام فعالیت هاي بچه هاي مسجد تقویت شود و اکنون 26 هزار کانون فرهنگی
هنري در سامانه بچه هاي مسجد داراي صفحه اختصاصی هستند و این موجب می شود که ارتباطات مجموعه ستاد فهما با کانون

هاي مساجد تسریع یابد. 



معاون ساماندهی و شبکه سازي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور با اشاره به اینکه در این مدت طبق آمار
بیش از 16 هزار اثر از سوي بچه هاي مسجد تولید شده است، تصریح کرد: راه اندازي شبکه رابطین فهما نیز این بستر را فراهم کرد
که در شرایط بحران کرونا مدیران استانی کانون هاي مساجد از طریق این بستر و سامانه با کانون هاي مساجد در ارتباط باشند به
گونه اي که یک هزار و 230 کانون موفق نقش رابط فهما را انجام می دهند و از این میان 500 کانون به صورت فعال در حال فعالیت

 
هستند. 

 
 

وي تصریح کرد: اگر می خواهیم با دقت و سرعت با بچه هاي مسجد در ارتباط باشیم، این شبکه مسیر خوبی براي برقراري ارتباط با

 
آنها است . 

معاون ساماندهی و شبکه سازي ستاد فهما با اشاره به اینکه فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد خوشبختانه در سال 98 با
اجراي طرح پایتخت «فهما» تعریف شد، تصریح کرد: بر اساس این طرح شهر مقدس قم به عنوان پایتخت فرهنگ و هنر مساجد ایران
معرفی شد و در سال 99 نیز در قالب طرح ملی ایران قوي بسیاري از کانون هاي فرهنگی هنري مساجد فعال شناسایی شدند و

 
امسال نیز بنا داریم طرح پایتخت فهما را که دوسالانه است، اجرا کنیم. 

وي با بیان اینکه فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در قالب سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري تعریف می شود، ابراز کرد:
12 رواق شامل کتاب، رسانه، نور، فیلم، نمایش، ترنج، فناوري و کارآفرینی در این شبستان ها فعالیت می کنند و فعالیت هاي قرآن و

 
عترت کانون هاي مساجد نیز در رواق نور انجام می شود. 

معاون ساماندهی و شبکه سازي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور همچنین به فعالیت 10 هزار کتابخانه مسجد و ثبت آن در

 
سامانه بچه هاي مسجد اشاره کرد و گفت: 1800 کانون فرهنگی هنري مسجد نیز در مساجد اهل سنت فعالیت می کنند. 

وي یکی دیگر از اتفاقات مورد توجه در ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد را ثبت بیش از سه میلیون عضو در سامانه
بچه هاي مسجد نام برد و گفت: اجراي طرح «مسجد، مدرسه، منزل» یکی از طرح هاي خوبی است که می تواند بستر تقویت پیوند

 
دانش آموزان با مسجد را مستحکم کند. 



 
 

بنا بر این گزارش، در ادامه این نشست، «جواد عبادي»، با تاکید بر اینکه سامانه بچه هاي مسجد پل ارتباطی بین مجموعه ستاد فهما
با کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور است، گفت: در کشور 80 هزار مسجد فعالیت می کند که در 26 هزار مسجد کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد فعال هستند و ما با آنها در ارتباط هستیم؛ ضمن اینکه 56 درصد از کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور

 
روستایی هستند. 

مدیر کل آموزش، پژوهش و فناوري اطلاعات ستاد فهما با بیان اینکه اخیرا به دلیل شرایط بحران کرونا ارتباط ما با بچه هاي مسجد
از طریق بستر فضاي مجازي فراهم شده است، گفت: اما این به آن معنا نیست که ما فعالیت هایمان را در فضاي حقیقی دنبال نکنیم
بلکه بستر فضاي مجازي فضایی براي ثبت فعالیت هایی است که کانون هاي فرهنگی هنري مساجد و بچه هاي مسجد در فضاي

 
حقیقی انجام می دهند؛ ضمن اینکه برخی از آموزش ها به فعالان مسجد از طریق این فضا دنبال می شود. 

وي تصریح کرد: ما 40 شاخص در طرح ملی «ایران قوي» براي انجام فعالیت بچه هاي مسجد تعریف کرده ایم که فعالیت آنها در این

 
شاخص ها منجر به کسب امتیاز براي آنها خواهد شد. 

بنا بر این گزارش، در ادامه این نشست، حجت الاسلام «خسروي» بر لزوم تقویت ارتباط مدارس علوم و معارف اسلامی با مسجد تاکید
کرد و گفت: 15 هزار دانش آموز در مدارس معارف اسلامی مشغول به تدریس هستند که بسیاري از آنها از بچه هاي مسجد هستند؛

 
بنابراین ضرورت دارد که ما ارتباط مان را براي همکاري با کانون هاي مساجد تقویت کنیم. 

نماینده آموزش و پرورش در رشته علوم و معارف اسلامی افزود: بستر مسجد و کانون هاي فرهنگی هنري مساجد می تواند براي تبلیغ

 
و معرفی رشته علوم و معارف اسلامی بستر مناسبی باشد. 

وي ادامه داد: فضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد می تواند بستر مناسبی براي آموزش مجازي براي کسانی که امکان حضور در
آموزش و پرورش ندارند، باشد. چراکه معنویت و پویایی مسجد می تواند امکان ادامه تحصیل براي این اقشار را فراهم نماید، آینده
کشور در دست مدیران توانمند است و با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبري مبنی بر اسلامی سازي علوم انسانی، لازم است که
سرمایه گذاري در رشته معارف اسلامی مورد اهتمام جدي ما قرار گیرد و ما می توانیم از ظرفیت دانش آموزان عضو کانون هاي

 
فرهنگی هنري مساجد کشور براي حضور در رشته علوم و معارف اسلامی استفاده کنیم. 

بنا بر این گزارش، در ادامه این نشست، «سعیدي نژاد»، مدیر موسسه پیام غدیر با اشاره به فعالیت 700 مدرسه اسلامی که اکثریت
محصلان آنها از بچه هاي مسجد هستند، گفت: فلسفه ایجاد این مدارس ارتقاي سطح معارف اسلامی دانش آموزان است، بنابراین ما



می توانیم با تعامل با مجموعه کانون هاي فرهنگی هنري مساجد هم براي تبلیغ رشته معارف اسلامی تلاش کنیم و هم از ظرفیت

 
کانون هاي مساجد براي شرکت بچه هاي مسجد در این رشته بهره ببریم. 

بنا بر این گزارش، در ادامه نشست، حجت الاسلام «نجفی» با اشاره به اینکه مدارس معارف اسلامی زمینه ساز تکمیل شخصیت افراد
می شود، گفت: همکاري ما با مجموعه کانون هاي فرهنگی هنري مساجد می تواند به صورت هم پوشانی باشد، به این شکل که ما از
ظرفیت بچه هاي مسجد براي حضور در این مدارس استفاده کنیم و بچه هاي مسجد را معارفی کنیم و شبکه معارفی ها را مسجدي

 
نماییم، هم اینکه ارتباط مسجد، مدرسه و منزل با هماهنگی هاي یکدیگر تقویت شود. 

 
 

نماینده مدیر حوزه هاي علمیه در وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه فعالان در این مدارس مبلغان خوبی می توانند براي کانون
هاي فرهنگی هنري مساجد باشند، گفت: با تعامل با کانون هاي مساجد می توانیم، دانش آموزان مستعد را شناسایی کنیم و هدایت

 
تحصیلی آنها را بر عهده بگیریم. 

وي تاسیس مدارس معارف اسلامی در مناطق مرزي و یا کلان شهرهایی که متقاضی ایجاد این مدارس هستند، را یکی از محورهاي
مورد توجه دانست و گفت: ظرفیت 26 هزار کانون فرهنگی هنري ظرفیت خوبی براي تعامل و همکاري با این مجموعه براي پشبرد

 
اهداف و برنامه ها در راستاي گسترش مدارس معارف اسلامی است. 

بنا بر این گزارش، در ادامه نشست، حجت الاسلام «مرتضی عباسیان» نیز بر لزوم تقویت ارتباط مجموعه مدارس معارف اسلامی با
کانون هاي مساجد تاکید کرد و گفت: دانش آموزانی که در رشته معارف اسلامی درس می خوانند می توانند کارگزاران خوبی براي

 
مساجد باشند و نقش مدیر کانون فرهنگی هنري مسجد را ایفا کنند. 

مسئول سایت رشته علوم و معارف اسلامی بر لزوم بهره گیري از ظرفیت خبرگزاري شبستان براي انعکاس فعالیت هاي مدارس علوم و
معارف اسلامی تاکید کرد و گفت: خبرگزاري شبستان می تواند ظرفیت خوبی براي معرفی مدارس علوم و مدارس و فعالیت هاي این

مجموعه باشد.



مهارت آموزي از نیازهاي اساسی کشور است

منبع: شبستانشماره خبر:  338  |  تاریخ: 1400/03/09

خادمی با اشاره به اهمیت مهارت آموزي، اظهار داشت: تربیت نیروي انسانی متخصص با فراهم آوردن تجهیزات و منابع میسر
می شود.

خادمی با اشاره به اهمیت مهارت آموزي، اظهار داشت:
تربیت نیروي انسانی متخصص با فراهم آوردن تجهیزات و

 
منابع میسر می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، « سید موسی
خادمی» امروز(9 خرداد) در دیدار با رئیس سازمان آموزش
فنی وحرفه اي کشور و معاون وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی با دکتر خادمی استاندار لرستان دیدار، اظهار

 
داشت: مهارت آموزي نقش مهمی در رفع دغدغه هاي حوزه اشتغال دارد. 

استاندار لرستان اظهار داشت: جذب منابع براي تجهیز فنی و حرفه اي استان از اقدامات خوبی بود که با پیگیري رئیس سازمان فنی و

 
حرفه اي کشور محقق شد . 

وي با اشاره به اینکه تجهیز آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي از ضروریات مهارت آموزي دانش آموزان مقاطع هنرستان است، بیان کرد:
امروزه مهارت آموزي به ویژه براي دانش آموزان و دانشجویان از نیازهاي اساسی کشور است که باید با تأمین منابع و تجهیز کارگاه ها

 
در مراکز آموزشی به خوبی به آن پرداخته شود . 

خادمی تصریح کرد: در تمامی سطوح اداري باید به تناسب مدارك تحصیلی، آموزش نیروهاي کار نیز ارتقاء یابد تا در زمینه پیشبرد

 
اهداف سازمانی موثرتر واقع شود. 

استاندار لرستان افزود: با یک نگاه فرا سازمانی می توان پایه هاي آموزش نیروي کار را به گونه اي بنا نهاد که تا سالها در زمینه تربیت

 
افراد متخصص مشکلی وجود نداشته باشد. 

خادمی تاکید کرد: در لرستان با توجه به شرایط خاص بیکاري نیازمند یک نگاه ویژه در بحث مهارت آموزي و کارآفرینی هستیم زیرا

 
یکی از ریشه هاي اصلی بیکاري در استان نبود مهارت کافی است . 

وي ادامه داد: امیدواریم اقدامات سازمان فنی و حرفه اي کشور در استان به زودي اثرات خود را نمایان کند و در بحث تولید شغل به
عنوان یک اهرم کمکی شاهد اثرات آن در جامعه باشیم. 



استاندار لرستان با بیان اینکه هر جا که از یک بانو به عنوان مسئول استفاده شده به نحو احسن عملکرد خود را به اجرا گذاشته است،
گفت: عملکرد خوب زنان در مسندهاي دولتی موجب خواهد شد اعتماد به بانوان براي قبول مسئولیت هاي مهم در جامعه افزایش

 
یابد و این قشر علاوه بر مسئولیت اجتماعی خود در دیگر صحنه هاي کشور نیز انجام وظیفه کنند. 

گفتنی است، استاندار لرستان در این دیدار با تقدیر از زحمات «محمدرضا آذرخش» مدیر کل اسبق فنی و حرفه اي استان، براي«
میترا ابراهیمی» مدیر کل فنی و حرفه اي استان لرستان آرزوي توفیق و سربلندي کرد.



انتصاب در قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین(ع)

منبع: شبستانشماره خبر:  339  |  تاریخ: 1400/03/09

جانشین فرمانده،مشاور کل فرمانده و مسئول واحد کار آفرینی و اشتغال قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین معرفی
شد.

جانشین فرمانده،مشاور کل فرمانده و مسئول واحد کار آفرینی
و اشتغال قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین معرفی

 
شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، آیین معارفه
جانشین فرمانده قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین
علیه السلام، مشاور کل فرمانده قرارگاه و نیز مسئول واحدکار
آفرینی و اشتغال قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین(ع)

 
امروز در خرم آباد برگزار شد. 

این آیین با حضور اعضاي شوراي مرکزي قرارگاه فرهنگی جهادي امام زین العابدین علیه السلام و برخی از مسئولین در حسینیه دفتر

 
نماینده ولی فقیه در استان برگزار شد. 

در این مراسم «مسعود کریمی فرد» به عنوان جانشین فرمانده و «سید احمد موسوي» به عنوان مشاور فرمانده و مسئول واحد
کارآفرینی و اشتغال قرارگاه منصوب شدند.



فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی الگوي گروه هاي جهادي است

منبع: شبستانشماره خبر:  340  |  تاریخ: 1400/03/09

مهجوري گفت: فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی الگوي گروه هاي جهادي است.

مهجوري گفت: فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی الگوي گروه هاي

 
جهادي است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از اراك، «محمد مهجوري» با
شرکت در اردو جهادي گروه جهادي شهید صدوقی اراك در
روستاي ساروق و تقدیر از فعالیت هاي جهادگران، گفت: فرهنگ و
تفکر جهادي فرهنگی متعالی است که باید در جامعه نهادینه شود.

فرمانده سپاه ناحیه اراك، فراگیر شدن فرهنگ و تفکر جهادي را یکی از نیازهاي مهم کشور در گام دوم انقلاب دانست و اضافه کرد :

 
اردوهاي جهادي یکی از بسترهاي مهم این حرکت مهم و تحول آفرین است. 

وي با اشاره به اینکه گروه هاي جهادي علاوه بر اینکه بستري بسیار اثرگذار براي تربیت و پرورش نیروها در گام دوم انقلاب هستند،

 
اضافه کرد: این گروه ها در عرصه محرومیت زدایی پیشگام و سربازان جبهه خدمت رسانی هستند. 

مهجوري الگوي گروه هاي جهادي را فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی دانست و اضافه کرد: فضایی که در اردوهاي جهادي حاکم است

 
کاملا شبیه جبهه و شب هاي عملیات است که جهادگران همچون رزمندگان براي خدمت به مردم از یکدیگر سبقت می گیرند. 

این مقام مسئول خدمت رسانی به نیازمندان را مهمترین اولویت گروه هاي جهادي دانست و اضافه کرد: این عزیزان با ایمان و توکل

 
به خدا براي رفع محرومیت و زدودن فقر همه جانبه تلاش می کنند. 

فرمانده سپاه ناحیاه اراك با بیان اینکه بیش از 360 گروه جهادي فعال در راستاي محرومیت زدایی نقش آفرینی می کنند، بیان کرد:
بسیج سازندگی شهر اراك در راستاي محرومیت زدایی، سازندگی، آبادانی، کارآفرینی، ایجاد اشتغال پایدار، خدمات اجتماعی و فعالیت

 
در طرح شهید سلیمانی شتابتده حرکت می کند. 

مهجوري ساخت واحدهاي مسکونی را یکی از مهمترین اقدامات در دستور کار جهادگران دانست و اضافه کرد: در سال گذشته بیش از
74 واحد مسکونی تحویل ولی نعمتان انقلاب شد و در سالجاري بیش از 43 واحد دیگر در دستور کار جهادگران قرار دارد.



چالش ها و سختی هاي شغل دندانپزشکی از نگاه یک دندانپزشک

منبع: پاناشماره خبر:  341  |  تاریخ: 1400/03/09

کرج (پانا)- یک دندانپزشک البرزي در خصوص شغل دندانپزشکی که یکی از رشته گروه هاي پزشکی است که حوزه عمل آن
دهان و دندان و نهایتا درمان یا بازیابی سلامت دهان و دندان است گفت نقش دهان و دندان درسلامت انسان انکارناپذیر

است. دهان و دندان ابتداي دستگاه گوارش است و نقش بسیار موثري در پیشگیري ازبیماري ...

کرج (پانا)- یک دندانپزشک البرزي در خصوص شغل
دندانپزشکی که یکی از رشته گروه هاي پزشکی است که
حوزه عمل آن دهان و دندان و نهایتا درمان یا بازیابی
سلامت دهان و دندان است گفت نقش دهان و دندان
درسلامت انسان انکارناپذیر است. دهان و دندان ابتداي
دستگاه گوارش است و نقش بسیار موثري در پیشگیري

 
ازبیماري گوارشی دارد. 

مسعودنظري در خصوص مشکلات شغل خود عنوان کرد:«علاقمندي تنها کافی نیست. توانایی فیزیکی و استعدادهاي هنري و داشتن
علم و عمل در این رشته لازم است چون دراین رشته کار فیزیکی در کنار کار فکري است و باید از سلامت جسمانی و عقلانی
برخوردار باشیم. در ضمن کار دندانپزشکی یک هنر است تا بتوان به شکل زیبایی، دندان را ترمیم کرد. زمانی که دانشجو بودم استادم
به ما گفت با گل مجسمه اي درست کنیم هر کدام ازدانشجوها که زیباتر مجسمه را با دست فرم داده بودند موفق تر بودند چون علم

 
دندانپزشکی با هنر همراه است.» 

این دندانپزشک در مورد آینده شغلی این حرفه چنین بیان کرد:«آینده این رشته بستگی به عوامل اقتصادي و اجتماعی و فرهنگی و
سیاستگذاري دولت دارد. البته چندسالی است که پذیرش این رشته سیر صعودي دارد بدون توجه به نیاز جامعه که ممکن است در

 
آینده دندانپزشکان بیکار مانند پزشکان بیکار زیاد داشته باشیم.» 

وي در ادامه به افردي که به این شغل علاقه دارند ولی از خون و تیغ می ترسند گفت:«ترسهاي کوچک وقتی در محیط کار قرار
بگیرند برطرف می شوند. مگر اینکه ترس بسیار زیاد و عمیق باشد که طبعا مشکلات زیادي به دنبال دارد. حتی امکان دارد فرد نتواند

 
در این رشته فعالیت کند که اگر ترس زیاد است بهتر است با مشاوري مشورت کنند شاید نیاز به روان درمانی داشته باشند.» 

این پزشک در مورد اشتغال در این حرفه بعد از کسب مدرك عنوان کرد:«با افزایش خواستاران، پذیرش در این رشته کمی دشوارتر
شده ولی بستگی به نوع کار دندانپزشک که تشخیص درست درمان و با وجدان کار کردن است دارد. در نتیجه شرایط اقتصادي و
فرهنگی مردم تاثیر زیادي در رشد این رشته دارد. اگر مردم توانایی اقتصادي مناسب و فرهنگ بهداشتی قابل قبولی داشته باشند، ما
مشکلات کمتري در ارائه خدمات داریم. مسئله مهم این است که در سطح دنیا خدمات دندانپزشکی هزینه زیادي براي خانواده ها

دارد و مشکل دیگر عدم پوشش بیمه اي مناسب براي خانوادها است.» 



وي در پایان در خصوص معایب و محاسن این شغل عنوان کرد:«این رشته چون کار فیزیکی زیادي دارد صدماتی مثل آرتروز گردن و
مشکلات ستون فقرات و مشکلات چشمی از عوارض جدي این شغل است ولی حسن این شغل رضایت بیمار از یک کار خوب
دندانپزشکی و التیام درد بیمار از انگیزه هاي مناسب براي ادامه کار است. همچنین از نظر اجتماعی هم دندانپزشک جایگاه مناسبی

 
در جامعه دارد.» 

 
خبرنگار: ملیکا کلاهی 

بیماري گوارش شرایط اقتصادي و فرهنگی دندانپزشکی



اتمام مصاحبه آزمون استخدامی وزارت کشور

منبع: پاناشماره خبر:  342  |  تاریخ: 1400/03/09

تهران (پانا) - مدیرکل توسعه منابع انسانی وزارت کشور از اتمام مصاحبه هشتمین آزمون استخدامی این دستگاه اجرایی خبر
داد.

تهران (پانا) - مدیرکل توسعه منابع انسانی وزارت کشور از
اتمام مصاحبه هشتمین آزمون استخدامی این دستگاه

 
اجرایی خبر داد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، روشن ضمیر
اعلام کرد : بر اساس برنامه ریزي صورت گرفته مقرر بود
اتمام مصاحبه افراد مجاز شده در هشتمین آزمون

استخدامی، زودتر اعلام شود ولی متاسفانه به دلیل ابتلاي برخی از افراد واجد شرایط مصاحبه به ویروس کرونا، مقرر شد تا ارایه تست

 
پی سی آر منفی نتایج مصاحبه ها با تاخیر به تایید نهایی برسد. 

روشن ضمیر مدیرکل توسعه منابع انسانی وزارت کشور گفت: در تاریخ چهارم خرداد کلیه نتایج مصاحبه مربوط به تمام شغل محل
ها، در سایت سازمان اداري و استخدامی بارگذاري و تایید نهایی توسط 31 استان و در انتها توسط وزارت کشور صورت پذیرفت و در
حال حاضر منتظر اعلام لیست افراد اصلی و ذخیره براي انجام مراحل گزینش و پزشکی و غیره هستیم که انتظار می رود در هفته

 
پیش رو محقق شود. 

مدیرکل توسعه منابع انسانی اضافه کرد: در تلاش هستیم که با توجه به شرایط موجود و انتخابات پیش رو، هرچه سریعتر افراد اصلی

 
یا در برخی شغل محل ها افراد ذخیره براي اشتغال به خانواده وزارت کشور ملحق شوند. 

روشن ضمیر افزود: الزاما افراد پذیرفته شده باید در شغل محل هاي نهایی درج شده در شغل، محل انتخابی مشغول شوند و جابجایی
آنها ممنوع و منوط به قوانین و مقررات و نیاز دستگاه است و هدف از استخدام، تقویت نیروي انسانی در بخشداري ها و فرمانداریها

 
بوده که امیدواریم با مدیریت صحیح نیروي انسانی این مهم محقق شود. 

آزمون استخدامی دولت وزارت کشور



بر اساس عملکرد کاندیداها و از روي استعداد و توانایی هایی که دارند راي

دهیم

منبع: پاناشماره خبر:  343  |  تاریخ: 1400/03/09

یاسوج (پانا) - مادر یک دانش آموز اهل یاسوج معتقد است در انتخابات شوراها بر اساس عملکرد کاندیداها و از روي استعداد
و توانایی هایی که دارند راي دهیم، افرادي که امروز کاندیداي شوراي شهر هستند و پس از انتخابات به عنوان اعضاي شوراي

شهر انتخاب می شوند، پاي وعده هاي خود و عملی کردن انتظارات مردم باشند.

یاسوج (پانا) - مادر یک دانش آموز اهل یاسوج معتقد است
در انتخابات شوراها بر اساس عملکرد کاندیداها و از روي
استعداد و توانایی هایی که دارند راي دهیم، افرادي که
امروز کاندیداي شوراي شهر هستند و پس از انتخابات به
عنوان اعضاي شوراي شهر انتخاب می شوند، پاي وعده

 
هاي خود و عملی کردن انتظارات مردم باشند. 

به تدریج به زمان انتخابات ریاست جمهوري و شوراهاي شهر و روستا نزیک می شویم. انتخاباتی که تاثیر بسیار مهمی در سرنوشت
شهر و کشور دارد، سرنوشتی که نمی توان و نباید به راحتی از کنار آن گذشت. مردم خواستار سرنوشت خوبی براي زندگی خود

 
هستند و همواره در حال ارزیابی کاندیداي مورد نظر خود هستند تا بهترین فرد که انتظارات آنها را عملی می کند را انتخاب کنند. 

انتظاراتی که حق مسلم هر فرد است و کسی که به عنوان نماینده مردم انتخاب می شود، عملی کردن خواسته هاي مردم وظیفه
اوست. براي اینکه انتظارات و توقعات مردم از کاندیداهاي شوراي شهر را بدانیم، مادر یک دانش آموز در مورد انتظاراتش از شوراي

 
شهر می گوید. 

گلناز اموس، در گفت و گو با پانا در خصوص انتخابات گفت:«با توجه به نزدیکی زمان انتخابات شوراها، مردم از کاندیداها انتظاراتی

 
دارند که شنیدن آن براي کاندیداها، چراغ راهی براي ادامه مسیرشان است.» 

وي با تاکید بر اینکه شوراها نباید خواسته هاي مردم را در صف انتظار قرار دهند افزود: «پرهیز از دادن شعار و داشتن برنامه براي

 
شهر و ایجاد اشتغال با استفاده از پتانسیل هاي شهر باید از اولویت هاي کاندیداها باشد.» 

این مادر با بیان اینکه نکته قابل توجه در انتخابات، پرهیز از منفی نگري نسبت به اقدامات گذشته است، بیان کرد:«تا زمانی که راي
دادن قومی و قبیله اي باشد، شهر خوبی نخواهیم داشت، متاسفانه برخی از کاندیداها با دادن پول و رشوه، آراي مردمی خود را بالا می

 
برند و این باعث ننگ و غفلت است، چرا که این مردم در آینده سازي شهر و کشورشان دخیل هستند.» 

وي معتقد است باید بر اساس عملکرد شوراها و از روي استعداد و توانایی هایی که دارند راي داد و تاکید کرد: «چقدر خوب است
افرادي که امروز کاندیداي شوراي شهر هستند و پس از انتخابات به عنوان اعضاي شوراي شهر انتخاب می شوند، پاي وعده هاي خود



 
و عملی کردن انتظارات مردم بایستند.» 

 
خبرنگار: مریم لحاکیان 

انتخابات ریاست جمهوري شورا هاي شهر و روستا انتخابات 1400 ایران مقتدر



این شیرزنان کارآفرین

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  344  |  تاریخ: 1400/03/09

از جالب ترین و نوآورانه ترین بخش هاي دهمین نمایشگاه بین المللی نوآوري و فناوري (اینوتکس2021) که از 28 تا 31
اردیبهشت 1400 در پارك فناوري پردیس برگزار شد، پاویون زنان پیشگام و کارآفرین بود.

این بخش فرصتی ایجاد کرد تا بازدیدکنندگان بتوانند با
زنان فعال در اکوسیستم نوآوري و فناوري ایران بیشتر آشنا
شوند و با آنها به تبادل نظر و تجربه بپردازند. در ادامه با
فعالیت هاي چندنفر از این بانوان پیشرو بیشتر آشنا

 
خواهیم شد. 

یاراحمدي: باورمندي به خودتان و تفکراتتان، برنامه ریزي

 
ها و استراتژي هایتان مهم است 

فریبا یاراحمدي، که خودش و همسرش دانش آموخته
رشته کامپیوتر هستند و پیش تر در حوزه رسانه و نشریات کامپیوتري فعالیت می کردند، پس از مدتی متوجه شدند بحث تولید
محتواي تخصصی و با کیفیت در حوزه فناوري اطلاعات دچار چالش هاي فراوانی است. آنها 15سال پیش تصمیم گرفتند براي رفع
این چالش ها، موسسه مطبوعاتی «دیده بان» را تاسیس کنند. ابتدا عمده فعالیت هاي این موسسه در حوزه امنیت فناوري اطلاعات و
همکاري با برندهاي خارجی سازنده آنتی ویروس بود و در مرحله بعد مجوز راه اندازي نشریات، سایت هاي خبري-تحلیلی و چاپ

 
کتب مختلف را گرفتند. 

یاراحمدي اشاره می کند: «بزرگ ترین چالشی که با آن روبه رو شدیم، تغییر سیاست هاي کلان کشور و در پی آن مشکلات اقتصادي
و تحریم ها بود زیرا پس از اجرایی شدن تحریم ها، بسیاري از برندهاي همکار ما دیگر اجازه فعالیت در کشور را نداشتند و همین
باعث شد به فکر گسترده ترکردن دایره فعالیت هاي موسسه دیده بان بیفتیم و در حوزه هایی مثل پزشکی و سلامتی، گردشگري،
مدیریت و توسعه فردي-سازمانی هم وارد شویم.» وي در ادامه افزود: «ما نیاز داریم در کشور فرهنگ سازي و بستر تولید محتواي
غنی به وجود بیاید و این مهم جز با تخصیص بودجه به این امر ممکن نخواهد بود.» این بانوي کارآفرین در حوزه رسانه باور دارد اگر
هر زنی به خودش و تفکرات، برنامه ریزي ها و استراتژي هایش باور داشته باشد، جنسیت نمی تواند مانع و سدي در مسیر پیشرفتش

 
باشد. 

 
سارا سلیمی نمین: 

 
استوار در برابر بروکراسی اداري 

سارا سلیمی نمین، مدیرعامل مدرسه و مرکز نوآوري «آب وآینه» است و با دکتري مهندسی صنایع از دانشگاه پلی تکنیک میلان فارغ

 
التحصیل شده است. 



این بانوي کارآفرین که در کارنامه خود سمت هاي مختلفی همچون مشاور وزیر آموزش وپرورش و مدیراجرایی و تحلیلگر دانشگاه
صنعتی امیرکبیر را دارد، سال87 به علت ضعفی که در سیستم آموزش کشور می دید تصمیم گرفت مدرسه آب وآینه را تاسیس کند.

او البته می گوید در این مسیر با کم لطفی هاي زیادي از سوي متولیان امور در وزارت آموزش وپرورش روبه رو شده است ولی هرگز
ناامید نشده و پس از 10سال تلاش موفق شده سند مدرسه را به گونه اي تنظیم کند که مورد موافقت وزارت آموزش وپرورش قرار

 
بگیرد و بالاخره سال97 با مجوز رسمی شروع به کار کند. 

سلیمی نمین به جام جم می گوید: «در این مدرسه سعی می کنیم محتواهاي کتاب هاي درسی را به صورت درهم تنیده و با
محوریت پروژه و بازي به کودکان ارائه کنیم تا بتوانند مطالب را به صورت سازنده گرا یاد بگیرند و صفاتی مثل کارآفرینی و مهارت
هاي کسب وکار در آنها تقویت شود. در قدم بعدي این مرکز نوآوري در نظر دارد با فعالان حوزه فناوري اطلاعات و انیمیشن سازي

 
وارد مذاکره شود بتواند محتواهاي خود را در یک اپلیکیشن در دسترسی مردم قرار دهد. 

 
مریم قاسمی: هیچ چالشی نیست که نتوان با خرد براي آن راه حلی پیدا کرد 

مریم قاسمی، از حدود 17سال پیش با دغدغه مستقل کردن کشور در حوزه تجهیزات پزشکی قلب وعروق، اقدام به تاسیس شرکت
دانش بنیان «اوَِسینا» کرده است؛ این شرکت تاکنون توانسته بیش از هزار مرکز نصب در کل کشور داشته باشد و محصولات خود را

 
که منطبق بر آخرین استانداردهاي جهانی است به کشورهاي همسایه و برخی کشورهاي اروپایی نیز صادر کند. 

قاسمی در گفت وگو با خبرنگار جام جم می گوید: «گرچه ما با شرایط تحریم روبه رو هستیم اما اگر بتوانیم به درستی از بستر موجود
در کشور استفاده و اجناسی تولید کنیم که از لحاظ کیفی و ارائه خدمات پس ازفروش قابل قبول باشند و همچنین اصول بازاریابی و
برندسازي را به درستی رعایت کنیم، باز هم در بازار جهانی تجهیزات پزشکی حرفی براي گفتن خواهیم داشت و می توانیم روي

 
توسعه بازار صادراتی آن نیز سرمایه گذاري کنیم.» 

این بانوي کارآفرین باور دارد هیچ چالشی نیست که نتوان با خرد براي آن راه حلی پیدا کرد. قاسمی ادامه می دهد: «خدا را شاکرم
که به واسطه تعدد نقشی که زن بودن برایم ایجاب کرده، توانسته ام مهارت هاي مختلفی را کسب کنم که به خودسازي هرچه

 
بیشترم کمک می کند.» 

او در پایان تأکید می کند: «زن باشید یا مرد، اگر شایسته باشید و مهارت داشته باشید و تلاش روزافزون کنید، مستحق موفقیت و

 
پیشرفت هستید.» 

 
نساء صادقی: امیدوارم جوان بودن یک زن مانع پیشرفتش نباشد 

نساء صادقی از جوان ترین بانوان کارآفرین اینوتکس2021 و مدیرعامل شرکت دانش بنیان «راد ورز تن» بود که به تازگی از

 
«اپلیکیشن شادزي» رونمایی کرده است. 

صادقی به جام جم می گوید: «مدتی است جامعه به اهمیت ورزش و سلامت پی برده است اما بسیاري از افراد نمی دانند در نزدیکی
محل کار یا زندگی شان چه افراد یا باشگاه هایی به ارائه خدمات ورزشی مشغولند. به همین علت تصمیم گرفتیم بستري فراهم کنیم
که در آن به صورت یکپارچه بهترین مربی ها و باشگاه هاي کشور معرفی شود. در نتیجه همه با هر سطح درآمد و سلیقه اي بتوانند



 
هوشمندانه و با توجه به نظرات و امتیاز کاربران، بهترین و نزدیک ترین خدمت را انتخاب کنند و از آن بهره مند شوند.» 

این بانوي جوان کارآفرین از کم لطفی برخی مسوولان نسبت به او، به واسطه جوان بودنش گله مند اما امیدوار است فرهنگ شایسته
سالاري در کشور تقویت شود و در آینده اي نه چندان دور با حمایت فدراسیون هاي ورزشی بتواند محصول خود را به صورت گسترده

 
به مردم بشناساند. 

 
خاتون شهبازي، امیدوار به فعال شدن ظرفیت هاي ایرانی در حوزه مد و لباس 

سهیلا جبري، مادر خاتون شهبازي از بانوان خلاق و کارآفرین کشور در سال هاي پس از پایان جنگ تحمیلی به منظور ایجاد فرصت

 
هاي تازه براي رشد کشور تصمیم گرفت موسسه هنري «چیامُد» را تاسیس کند. 

او که مادري کرد و پدري قشقایی دارد، همیشه دغدغه اش حفظ و توسعه میراث فرهنگی ایرانی براي نسل جوان بوده و دنبال راهی

 
گشته است که بتواند تولید ملی را تقویت و چه بسا کشور را از واردات در حوزه مدولباس بی نیاز کند. 

خاتون شهبازي در جایگاه مدیرمسوول چیامد به ما می گوید: «سال97 تصمیم گرفتیم جشنواره اي به نام «سی پال» را ایجاد کنیم تا

 
فرصتی باشد که افراد فعال در زیست بوم مد و لباس با هم آشنا شوند و به هم افزایی یکدیگر کمک کنند.» 

شهبازي باور دارد بزرگ ترین چالشی که در این مسیر با آن روبه رو بوده اند، نبود زیرساخت هاي قبلی در کشور بوده و همین مسأله
باعث می شود بسیاري از صندوق هاي سرمایه گذاري هنوز تمایلی به تخصیص بودجه روي صنعت مدولباس نداشته باشند اما دست
اندرکاران چیامد و سی پال امیدوارند بتوانند مردم را بیش ازپیش با ظرفیت هاي موجود در این صنعت آشنا و به توسعه پایدار کشور

 
کمک کنند. 

شهبازي در پایان می گوید: «ایران، مادر همه ماست و به جوانان خوش فکر و هم دل نیاز دارد. از نسل آینده می خواهم در کشور

 
بمانند و فرداي بهتري براي وطن بسازند.» 

مریم رجبی فقیهی - دانش / روزنامه جام جم



دستور وزیر کار براي تشکیل کارگروه رفع موانع پیش روي کاریابی ها

منبع: ایلناشماره خبر:  345  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیرتعاون کار و رفاه اجتماعی با اعضاي هیات مدیره انجمن مراکز مشاوره شغلی استان تهران دیدار کرد.

وزیرتعاون کار و رفاه اجتماعی با اعضاي هیات مدیره

 
انجمن مراکز مشاوره شغلی استان تهران دیدار کرد. 

به گزارش ایلنا؛ هیات مدیره مراکز مشاوره شغلی استان
تهران و رییس هیات مدیره انجمن استان البرز دیداري با

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی، و معاونان روابط کار، اشتغال و کارآفرینی وزارت کار، و همچنین مدیر کل مرکز فناوري اطلاعات و

 
مدیرکل محترم مراکز کاریابی وزارت کار داشتند. 

در این جلسه که با موضوعیت بررسی موانع خدمت رسانی هر چه بیشتر به جامعه کارگري و کارفرمایی در سراسر کشور برگزار شد،
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی مراکز مشاوره شغلی و کاریابی را پیشانی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی خواندند و عنوان نمودند که

 
این مراکز می بایستی خدماتی درخور به کارگران و کارفرمایان ارائه نمایند. 

وزیر کار در این جلسه مقرر نمود که ظرف 6 هفته آینده، کارگروهی با عضویت رضوي (مدیرکل مرکز فناوري اطلاعات)، یزدان
(مدیرکل روابط کار)، محمودي (مدیرکل مراکز کاریابی)، دانشمند و آرمین خوشوقتی (رئیس و عضو هیات مدیره انجمن مراکز
مشاوره شغلی استان تهران) تشکیل شده و با قید فوریت نسبت به اتخاذ تصمیم جهت برطرف نمودن موانع و همچنین اجرایی نمودن

تصمیمات جهت خدمات رسانی هرچه بیشتر به جامعه کارگري و کارفرمایی و کارجویان اقدام نمایند.



بانک صنعت و معدن 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي استان خراسان رضوي

اختصاص داده است

منبع: فراسوشماره خبر:  346  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل بانک صنعت و معدن: طی هفت سال گذشته از سوي این بانک 160 هزار میلیارد ریال براي تکمیل و رفع موانع
تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است.

بانک صنعت و معدن 160 هزار میلیارد ریال به طرحهاي
استان خراسان رضوي اختصاص داده استمدیرعامل بانک
صنعت و معدن: طی هفت سال گذشته از سوي این بانک
160 هزار میلیارد ریال براي تکمیل و رفع موانع تولید
طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده

 
است. 

به گزارش فراسو به نقل از بانک صنعت و معدن، دکتر حسین مهري که به استان خراسان رضوي سفر کرده بود، روز شنبه هشتم
خردادماه در جلسه بررسی مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد و بجستان که با حضور تنی چند از اعضاي هیأت مدیره و مدیر
استانی این بانک و فرماندار و مسؤلان استانی و صنعتگران و معدنکاران این شهرستان برگزار شد، اظهار داشت: از طرح هایی که با
تسهیلات این بانک در دست احداث است، 14 طرح به بهره برداري رسیده و 8 طرح با پیشرفت فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال

 
اجراست. 

 
وي افزود: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات، متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. 

دکتر مهري خطاب به صنعتگران و کارآفرینان این استان گفت: بدون شک در جبهه جنگ اقتصادي نابرابر که به دلیل فشارهاي
اقتصادي ناشی از تحریم هاي ظالمانه دشمنان است، شما صنعتگران و معدن کاران نقش بسیار مهمی داشته و دارید و از یکایک شما

 
عزیزان قدردانی می کنیم. 

وي حضور پررنگ در انتخابات پیش رو را موجب نمایش اقتدار بیشتر ملت ایران دانست و یادآور شد: شرکت در انتخابات 1400 بار
دیگر نشان می دهد ملت و دولت ایران هرگز از هم جدا نبوده و نیستند و حمایت مردم همیشه در صحنه از دولت خدمتگزار زمینه را

 
براي آبادانی و توسعه اقتصادي و صنعتی کشور عزیزمان فراهم خواهد کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در جلسات امروز با نمایندگان و مسؤلان شهرستان گناباد، 31 طرح که داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی
هستند، مطرح شدند؛ همچنین تقاضاهاي تسهیلاتی مشتریان در شهرستان بجستان نیز در 30 مورد مطرح و مقرر گردید این طرح ها
در جلسه با نمایندگان و صنعتگران و معدن کاران توسط کارگروهی که به ریاست فرماندار این شهرستان ها تشکیل شده و
نمایندگانی از بانک در آن حضور خواهند یافت بررسی شده و طرح هایی که متقاضی آنها داراي اهلیت و صلاحیت بوده و از توجیه

 
فنی، اقتصادي و مالی لازم برخوردار باشند، تحت حمایت همه جانبه بانک قرار گیرند. 

در ادامه دکتر مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و

 
حمایت این بانک از طرحهاي فناورانه خبر داد. 

دکتر علی خورسندیان عضو هیأت مدیره بانک صنعت و معدن که در جلسه حضور داشت، مطالبی را در رابطه با بانکداري دیجیتال
بیان نموده و خدمات و محصولات جدید این بانک را معرفی کرد و اعلام داشت: از صنعتگران و معدن کاران این شهرستان ها می



 
خواهیم تا از این خدمات نوین براي سهولت در انجام تراکنش ها و فعالیت هاي مالی و بانکی خود استفاده کنند. 

وي اظهار داشت: امروزه اجراي بانکداري دیجیتال یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که خوشبختانه بانک صنعت و معدن در این زمینه

 
اقدامات خوبی را به انجام رسانده که می تواند پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات این بانک نیز که در جلسه فوق حضور داشت، درخصوص تقاضاهاي مطرح شده
عنوان داشت: درخصوص صنایع تبدیلی کشاورزي و درخواستهاي واحدهاي صنعتی امکان بررسی در بانک میسر می باشد تا با حضور
متقاضیان و تشکیل جلسه هاي کارشناسی، ضوابط کلی بانک تشریح و پس از بازدید از محل طرح ها، پرونده هاي مشتریان مورد

 
پذیرش قرار گیرد. 

وي افزود: تسهیلات حوزه معدن به جهت تأمین تجهیزاتی مانند خرید بیل مکانیکی و بولدوزر و کامیون و ... نیز از دو طریق لیزینگ

 
صنعت و معدن و توافق نامه 3 جانبه قابل بررسی می باشد. 

فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب
مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی نزدیک به 100 درصدي

 
در حال اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 

حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.
نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود، اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسیلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار 5 هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و براي

 
تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

در ادامه این سفر مدیرعامل و هیأت همراه وي از شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران و همچنین طرح توسعه این شرکت که در بانک

 
صنعت و معدن براي تسهیلاتی به مبلغ 800 میلیارد ریال مورد پذیرش قرار گرفته و در مرحله تصویب می باشد، بازدید کردند. 

دکتر مهري همچنین ضمن مراجعه به شهرستان تربت حیدریه از طرح نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه بازدید به عمل

 
آورد. 

نیروگاه سیکل ترکیبی برق راشد تربت حیدریه با ظرفیت تولید 546 مگاوات برق با تسهیلات 201 میلیون یورویی بانک صنعت و
معدن از طریق شرکت مپنا (پیمانکار پروژه) در دست اجرا می باشد که داراي پیشرفت فیزیکی 24 درصد می باشد و پیش بینی می

 
شود در اردیبهشت ماه سال 1401 فاز اول شرکت به بهره برداري رسیده و وارد مدار تولید شود. 

مدیرعامل این بانک و هیأت همراه در مسیر برگشت از تربت حیدریه به مشهد نیز از طرح مجتمع فولاد تربت حیدریه که با تسهیلات
ارزي به مبلغ 55 میلیون یورو و تسهیلات ریالی به میزان 500 میلیارد ریال از سوي بانک صنعت و معدن و با ظرفیت تولید 1٫45

 
میلیون تن ذوب (فولاد سازي) و 1٫8 میلیون تن آهن اسفنجی در دست اجرا می باشد. بازدید نمودند. 

گفتنی است، شهرستان گناباد با جمعیت بالغ بر 93 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی و دو ناحیه صنعتی می باشد. بزرگترین واحد
فعال در شهرك صنعتی شهرستان گناباد شرکت چینی تقدیس و پس از آن شرکت فرآورده هاي دیرگداز ایران می باشد. به لحاظ
صنعتی شهرستان داراي 175 واحد صنعتی می باشد. به لحاظ معدن 20 درصد معادن استان در شهرستان گناباد واقع گردیده و
عمده معادن شهرستان کانه هاي غیرفلزي نظیر سیلیس و کائولن و ... می باشد و در بخش کشاورزي و صنایع تبدیلی نیز شهرستان

 
گناباد رتبه دوم استان را دارا می باشد. 

شهرستان بجستان نیز با جمعیت بالغ بر 32 هزار نفر داراي یک شهرك صنعتی می باشد. از مجموع 33 پروانه معدن صادره 42
درصد (16 معدن) فعال و 58 درصد (17 معدن) غیرفعال می باشد. تعداد 30 پروانه بهره برداري صنعتی نیز در این شهرستان صادر
گردیده که 25 واحد صنعتی فعال و 5 واحد صنعتی غیرفعال می باشد. در حال حاضر اشتغال واحدهاي صنعتی این شهرستان بالغ بر

324 نفر می باشد.



بهره برداري از خط تولید گیاهان دارویی یاس کبود در آران و بیدگل

منبع: ایلناشماره خبر:  347  |  تاریخ: 1400/03/09

باحضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم نهاد ریاست جمهوري و مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور ، خط تولید
دارو هاي گیاهی و مکمل ها شرکت تعاونی بانوان '' یاس کبود کاشان'' در روستاي علی آبادکویر شهرستان آران وبیدگل به

بهره برداري رسید.

 
 

باحضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم نهاد ریاست جمهوري و مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور ، خط تولید دارو
هاي گیاهی و مکمل ها شرکت تعاونی بانوان "" یاس کبود کاشان"" در روستاي علی آبادکویر شهرستان آران وبیدگل به بهره برداري

 
رسید. 

به گزارش خبرنگار ایلنا از کاشان، معاون امور سرمایه گذاري معاونت توسعه روستایی مناطق محروم ریاست جمهوري گفت: توجه به
کارکرد و حمایت از مشارکت هاي مردمی با هدف تقویت اقتصاد و فقر زدایی و تولید محصولات دارویی بر پایه ظرفیت مناطق مستعد،

 
از اهداف راه اندازي شرکت هاي دارو سازي گیاهی در مناطق برخوردار مانند کاشان است. 

منوچهر رزم جو با اشاره به حمایت دولت از فرصت هاي شغلی به ویژه در مناطق محروم و روستایی کشور تصریح کرد: طی سال هاي
اخیر کارهاي ارزنده و ماندگار فراوانی در حوزه سرمایه گذاري،تولید و اشتغال، با همکاري و تعامل نهاد هاي مالی کشور از جمله

 
صندوق کارآفرینی امید محقق شده است که از آنها می توان به عنوان قانون و پشتوانه اشتغال پایدار روستایی نام برد. 

معاون امور سرمایه گذاري معاونت توسعه روستایی مناطق محروم نها ریاست جمهوري خاطر نشان کرد: یکی از نمونه هاي موفق
سرمایه گذاري که مدیران مجموعه توانستند با دریافت تسهیلات ارزان قیمت و خرید تجهیزات زمینه اشتغال 52 نفر در یک شیفت
کاري و 73 نفر در دو شیفت کاري، از جوانان تحصیل کرده به خصوص بانوان و زنان سرپرست خانوار را فراهم آورند شرکت تعاونی

 
بانوان ""گل یاس کبود"" کاشان است. 



 
 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور هم در این مراسم، هدف خود از حضور در این آیین را ارج نهادن به کار ارزشمند و والاي
بانوانی دانست که در جایگاه سهامدار و کارآفرین با قرار دادن یارانه هاي شخصی خود به عنوان ضمانت، زمینه دریافت بیش از شصت

 
و هشت میلیارد ریال تسهیلات بانکی را فراهم کردند. 

اصغر نوراله زاده با بیان اینکه حمایت از طرح هاي کوچک و بزرگ تولیدي جز برنامه هاي اصلی و ادامه دار صندوق در تمامی نقاط
کشور است، تصریح کرد: براي تولید و فرآوري گیاهان دارویی هزار و سیصد میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به همراه
بازپرداخت هاي طولانی مدت در سال جاري براي کشور در نظر گرفته اییم و امیدواریم طرح هاي توسعه شرکت دارویی بانوان "" گل

 
یاس کبود"" کاشان در شهرستانی که از آن به عنوان خاستگاه تولید عرقیات و گل محمدي یاد می کنند به نتیجه مطلوب برسد. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان اصفهان هم در این آیین راه اندازي و بهره برداري از شرکت داروسازي بانوان گل یاس کبود، این
شرکت را تبلور شعار ما می توانیم دانست و گفت:بانوان شاغل در این مجموعه توانستند با تکیه بر توان فردي و استفاده اعتبارات

 
مشترك صندوق و معاونت توسعه مناطق محروم رخدادي مبارك وبزرگ را در استان رقم بزنند. 

احسان مهدوي با بیان اینکه براي ایجاد یک شغل ثابت و پایدار می بایست بیش از یک میلیارد تومان سرمایه گذاري کرد تاکید کرد:
با این وجود صندوق کارآفرینی امید استان موفق شد سال گذشته با پرداخت بیست وسه میلیارد تومان براي 574 نفر فرصت شغلی

 
فراهم کند. 

رئیس هیات مدیره شرکت تعاونی بانوان یاس کبود کاشان تاسیس موسسه خیریه به عنوان نهادي اجتماعی با هدف توانمند سازي
اقشار مختلف بانوان را ایده جمعی از فرهنگیان و نیکو کاران کاشانی در سال 79 دانست و اظهار داشت: سنگ بناي نخست ایجاد
کسب و کار با مشارکت 800 سهام دار حول محور مشاغل خانگی نظیر تولید انواع سبزي و صیفی و غذاهاي سنتی،خیاطی وآشپزي و

 
سایر خدمات متنوع در این حوزه شکل گرفت. 

محمد مهدي صفاري نژاد افزود: پس از گذشت بیست سال از آغاز این مسیر پر فراز و نشیب تاسیس کارخانه تولید انواع فراورده هاي

 
دارویی با سر مایه گذاري اولیه 200 میلیارد ریالی در صدد است حضوري فعال و ماندگار در صنعت دارویی کشور ایفا نماید. 

وي با بیان اینکه کارخانه در زمینی به مساحت حدود 11000متر مربع و در شهرك صنعتی مالک اشتر روستاي علی آباد سفید شهر
آران وبیدگل احداث شده است یادآورشد: زیربناي سالن هاي تولید، پشتیبانی و اداري حدود 2000متربع است و براي طرح هاي



توسعه، سالنی به مساحت 2500 متر مربع پیش بینی شده است افزود: در حال حاضر یک هزار و 350 نفر سهامدار و 240 خانوار
اعضاي موسسه خیریه و شرکت تعاونی بانوان گل یاس کبود کاشان هستند .



ریسک هاي تهدیدکننده صعود طلا در هفته جاري

منبع: فراسوشماره خبر:  348  |  تاریخ: 1400/03/09

قیمت اونس طلا با بیش از 220 دلار افزایشی که از اواخر مارس داشته است، در مسیر صعود به بالاترین رکورد امسال قرار
دارد و تحلیلگران پیش بینی می کنند صعود بعدي این فلز ارزشمند در ایستگاه 1950 دلار خواهد بود.

ریسک هاي تهدیدکننده صعود طلا در هفته جاریقیمت
اونس طلا با بیش از 220 دلار افزایشی که از اواخر مارس
داشته است، در مسیر صعود به بالاترین رکورد امسال قرار
دارد و تحلیلگران پیش بینی می کنند صعود بعدي این فلز

 
ارزشمند در ایستگاه 1950 دلار خواهد بود. 

به گزارش فراسو، بهاي هر اونس طلا در معاملات روز
جمعه بازار آمریکا با شش دلار و 80 سنت معادل 0.4 درصد افزایش، در 1905 دلار و 30 سنت بسته شد و براي کل هفته 1.5 درصد

 
رشد و براي ماه مه حدود 7.8 درصد رشد ثبت کرد. 

ادوارد مویا، تحلیلگر ارشد بازار در شرکت OANDA به کیتکونیوز گفت: در دو ماه گذشته پیش بینیهایی از سقوط طلا به 1600 دلار
وجود داشت. بازار طلا اکنون نسبت به معاملات این فلز ارزشمند هیجان زده است. این حقیقت به قوت خود باقی است که براي تغییر

 
موضع سیاست پولی بانک مرکزي آمریکا، بازار کار این کشور باید بهبود قابل ملاحظه اي پیدا کند. 

بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی شرکت تی دي سکیوریتیز اظهار کرد: طلا اکنون روند صعودي پیدا کرده زیرا بازار در حال حاضر

 
آمار اقتصادي ضعیفتر از حد مطلوب و نرخ تورم بالاتر را هضم می کند. 

به نظر می رسد بانک مرکزي آمریکا بازارها را متقاعد کرده که با وجود تورم بالاتر، صبور خواهد ماند و سیاست پولی فعلی را به این
زودي تغییر نمی دهد. مویا در این باره گفت: بانک مرکزي چراغ سبزي به قیمت طلا براي ادامه روند صعودي داده است و 1950 دلار
سطح مهم بعدي است که باید نظاره کرد. همچنین نشانه هایی از بهبود تقاضاي خرید طلا از سوي بانکهاي مرکزي وجود دارد. اکنون
که بانکهاي مرکزي بیشتر خرید می کنند و سرمایه گذاران خُرد بیشتري به صندوقهاي ETF طلا وارد می شوند، پتانسیل شکسته
شدن قیمت بالاتر وجود دارد. بازار ممکن است به این حقیقت متمرکز شود که فاصله چندانی با رکورد بالا ندارد و نیروي صعودي

 
واقعی هم در حال شکل گیري است. 

 
تحلیلگران به کیتکونیوز گفتند: نوسان رمزارزها هم از قیمت طلا پشتیبانی کرده است. 

 
ریسکهاي بزرگ براي افزایش طلا 

مویا نوسان بازارها در چند روز آینده را منتفی ندانست زیرا به دلیل تعطیلات روز یادبود نقدینگی اندك خواهد بود اما مانع بزرگ



براي طلا در هفته جاري انتشار آمار ماهانه اشتغال غیرکشاورزي آمریکا در روز جمعه خواهد بود. وي هشدار داد اگر آمار اشتغال بهتر
از حد مطلوب باشد و آمار ماه پیش بازبینی صعودي شود، بازده اوراق خزانه 10 ساله می تواند به 1.70 درصد صعود کند و طلا در

 
واکنش فوري 30 تا 40 دلار ریزش خواهد کرد. 

فیلیپ استرایبل، استراتژیست ارشد بازار در شرکت بلو لاین فیوچرز اظهار کرد: اگر آمار اشتغال بهتر از حد مطلوب باشد، بازده اوراق
قرضه بالاتر خواهد رفت. طلا بهبود قوي داشته و در معرض اصلاح قیمت قرار ددارد. اگر آمار اشتغال آمریکا مثبت باشد، بازده اوراق

 
قرضه رشد کرده و ارزش دلار آمریکا بهبود پیدا می کند. 

 
آمار اقتصادي هفته جاري 

مهمترین آمار اقتصادي هفته جاري آمار اشتغال ماهانه بخش غیرکشاورزي آمریکا خواهد بود که روز جمعه از سوي وزارت کار این
کشور منتشر می شود. بازار پیش بینی می کند اقتصاد آمریکا در ماه مه 700 هزار شغل ایجاد کرده و نرخ بیکاري به 5.9 درصد

 
کاهش پیدا کرده است. 

ISM بر اساس گزارش کیتکونیوز، آمار قابل توجه دیگري که در آمریکا منتشر می شوند، شاخص مدیران خرید بخش تولید موسسه
در روز سه شنبه و شاخص مدیران خرید بخش غیرتولیدي در روز پنج شنبه و سفارشهاي کارخانه در روز جمعه خواهند بود.



«شکنجه آمارها» کلید دولت راستگویان براي بهبود نمایشی وضعیت اقتصادي

منبع: صداي دیپلماسی ایرانشماره خبر:  349  |  تاریخ: 1400/03/09

دولت روحانی تلاش کرده است که از همه ظرفیت هاي «شکنجه آمارها» براي ارائه تصویر مطلوب از اقتصاد ایران در دوره
مسئولیت خود و ارائه تصویري سیاه از دولت قبل استفاده نماید، اقدامی که هیچ تناسبی با یکی از شعارهاي اصلی این دولت

یعنی «دولت راستگویان» ندارد.  به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ...

 
 

دولت روحانی تلاش کرده است که از همه ظرفیت هاي «شکنجه آمارها» براي ارائه تصویر مطلوب از اقتصاد ایران در دوره مسئولیت
خود و ارائه تصویري سیاه از دولت قبل استفاده نماید، اقدامی که هیچ تناسبی با یکی از شعارهاي اصلی این دولت یعنی «دولت

 
راستگویان» ندارد.  به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به (...) 

دولت روحانی تلاش کرده است که از همه ظرفیت هاي «شکنجه آمارها» براي ارائه تصویر مطلوب از اقتصاد ایران در دوره مسئولیت
خود و ارائه تصویري سیاه از دولت قبل استفاده نماید، اقدامی که هیچ تناسبی با یکی از شعارهاي اصلی این دولت یعنی «دولت

 
راستگویان» ندارد.  

به گزارش پایگاه خبري صداي دیپلماسی ایران(idva) به نقل از خبرگزاري فارس، یکی از روش هاي رایج در دولت هاي مختلف،
بازي کردن مسئولین دولتی با آمارها با هدف استخراج تصویري مثبت از شرایط فعلی و تصویري منفی از شرایط گذشته است. از این

 
روش با عنوان «شکنجه آمارها» یاد می شود. 

هرچند اقدامات دولت هاي نهم و دهم در زمینه شکنجه آماري بخصوص در مناظرات انتخاباتی سال 88، تا حدودي رسانه اي شد به
گونه اي که هنوز استفاده از رئیس جمهور وقت از شاخص تورم نقطه اي به جاي تورم سالیانه در یادهاست ولی عملکرد مسئولین
دولت روحانی در این زمینه تفاوت چندانی با مسئولین دولت احمدي نژاد نداشت به گونه اي که به جرات می توان گفت در بعضی
بخش ها، مسئولین فعلی رکورد مسئولین قبلی را شکستند. در این گزارش به برخی از مصادیق شکنجه آماري توسط مسئولین دولت

 
روحانی اشاره می کنیم: 

 
الف- ایجاد شاخص هاي آماري جدید 

1- صادرات غیرنفتی: حسن روحانی رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت در تاریخ 30 مهرماه 99 گفت: «در هفته گذشته در مقایسه



 
با هفته مشابه سال قبل، صادرات ما افزایش پیدا کرد. این نشانِ این است که ما در صادرات غیرنفتی امروز شرایط بهتري داریم». 

رئیس جمهور در مراسم افتتاح طرح هاي ملی پتروشیمی در استان هاي خوزستان و بوشهر در تاریخ 30 اردیبهشت ماه امسال اظهار
داشت: «براي اینکه ملت بدانند 8 سال دولت یازدهم و دوازدهم در مقایسه با هشت سال قبل، 130 میلیارد دلار به صادرات غیرنفتی
ما اضافه شد. اینکه این دولت چه کار کرده است ، یک قلم آن این است که  130 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی در این هشت سال

 
نسبت به هشت سال قبل تقریبا 59 درصد افزایش داشتیم و این افتخار ماست». 

 
اما واقعیت چه بود؟ 

براساس آمارهاي رسمی، صادرات غیرنفتی که در دولت احمدي نژاد تقریبا 3 برابر شده بود، در دولت روحانی درجا زد یعنی «تقریبا
هیچ» رشدي نکرده است. دولت روحانی براي پنهان کردن این واقعیت، از شاخص هاي خودساخته و غیرکارشناسی مثل «مجموع
صادرات غیرنفتی در دوره هشت ساله» یا مقایسه «هفتگی» صادرات غیرنفتی استفاده کرده است تا عملکرد ضعیف خود در این زمینه

 
را بپوشاند. 

2- عملکرد بودجه: روابط عمومی سازمان برنامه و بودجه کشور در تاریخ 22 اردیبهشت ماه امسال اعلام کرد: «در سال 1399 علی
رغم فشارهاي اقتصادي و سیاسی ناشی از تحریم هاي ظالمانه غرب، علیه جمهوري اسلامی ایران و اثرات آن بر روي میزان تحقق
منابع عمومی دولت بالاخص منابع حاصل از صادرات نفت خام و آثار شیوع ویروس کرونا، 98,6 درصد بودجه محقق شد...به این
منظومه افتخارات این را هم باید افزود که هزینه هاي جاري دولت در سال گذشته تنها 33 درصد رشد یافته اما هزینه هاي عمرانی
رشد 66 درصدي داشته است که حاکی از گسترش بیشتر فعالیت هاي توسعه اي و عملکرد عمرانی دولت تدبیر و امید در سال 1399

 
است». 

محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه در تاریخ 5 فروردین ماه 99 گفت: «بر اساس گزارش خزانه در سال 1398 حدود
441 هزار میلیارد تومان منابع وارد خزانه شد این رقم نسبت به 448 هزار میلیارد تومان مصوب قانون بودجه 98 درصد است و نسبت

 
به رقمی که نسبت به سال 97 وارد شد 113 درصد است». 

همچنین مدیران ارشد سازمان برنامه و بودجه در تاریخ 19 فروردین ماه 98، میزان تحقق بودجه در سال 97 را هم 98 درصد اعلام

 
کرده بودند. 

 
 



 
اما واقعیت چه بود؟ 

سازمان برنامه و بودجه در سال هاي اخیر براي پنهان کردن عملکرد ضعیف خود در تدوین لوایح بودجه با کسري فراوان، به سراغ
بزرگنمایی عملکرد بودجه این سالها با پنهان کردن عملکرد مجوزهاي مختلفی که دولت براي جبران کسري بودجه از شوراي عالی
هماهنگی اقتصادي سران قوا دریافت کرده و یا برخی مجوزهاي مندرج در قوانین بودجه که ارقام آنها در سقف منابع بودجه نمی آید،

 
رفته است. 

به عنوان مثال، بررسی جزئیات گزارش عملکرد منابع و مصارف بودجه سال 98 نشان می دهد سقف منابع عمومی قانون بودجه 99،
بالغ بر 571 هزار میلیارد تومان بوده و این رقم بدون درنظر گرفتن مجوز شوراي عالی هماهنگی اقتصادي سران قوا براي جبران
کسري بودجه از طریق انتشار 125 هزار میلیارد تومان اوراق مالی مازاد بوده است. بنابراین براي بررسی درصد تحقق منابع قانون
بودجه 99، باید این موضوع را از مجموع منابع محقق شده سال گذشته کسر شود. با توجه به اینکه بیش از 123 هزار میلیارد تومان
از منابع محقق شده بودجه 99 از محل مجوز شوراي عالی هماهنگی اقتصادي سران قوا براي جبران کسري بودجه بوده است، مجموع
منابع عمومی محقق شده مصوب قانون بودجه 99، حدود 440 هزار میلیارد تومان بوده و میزان تحقق منابع مذکور نسبت به منابع

 
عمومی، حدود 77 درصد بوده است. 

بررسی جزئیات گزارش عملکرد منابع و مصارف بودجه سال 98 نشان می دهد سقف منابع عمومی قانون بودجه 98، بالغ بر 448 هزار
میلیارد تومان بوده و این رقم بدون درنظر گرفتن بند «ه» تبصره 4 این قانون مبنی بر برداشت 35 هزار میلیارد تومان از منابع
صندوق توسعه ملی براي مصارف خاص و همچنین مجوز شوراي عالی هماهنگی اقتصادي سران قوا براي جبران کسري بودجه بوده
است. با توجه به اینکه بیش از 100 هزار میلیارد تومان از منابع محقق شده بودجه 98 از محل مجوز شوراي عالی هماهنگی اقتصادي
سران قوا براي جبران کسري بودجه بوده است، مجموع منابع عمومی محقق شده مصوب قانون بودجه 98، حدود 340 هزار میلیارد

 
تومان بوده و میزان تحقق منابع مذکور نسبت به منابع عمومی، حدود 75 درصد بوده است. 

همچنین بررسی جزئیات گزارش عملکرد منابع و مصارف بودجه سال 97 نشان می دهد که حدود 33٫5 هزار میلیارد تومان از حدود
383٫5 هزار میلیارد تومان منابع محقق شده در سال مذکور، ناشی از اجراي بند «و» تبصره 5 قانون بودجه 97 (تهاتر زنجیره اي
بدهی شرکت ها، بانک ها، بانک مرکزي و دولت) بوده است و این منابع جزو منابع 368٫8 هزار میلیارد تومانی مصوب این قانون نبوده
اند. به عبارت دیگر، میزان واقعی تحقق منابع و مصارف بودجه عمومی در مقایسه با منابع مصوب قانون بودجه سال 97، حدود 90

 
درصد بوده است. 

درباره میزان افزایش چشمگیر میزان اعتبارات عمرانی پرداخت شده در سال 99 هم وضعیت مشابهی وجود داشته است.
بررسی جزئیات بودجه عمرانی پرداخت شده در سال گذشته نشان می دهد ادعاي سازمان برنامه و بودجه مبنی بر افزایش 66
درصدي رقم بودجه عمرانی محقق شده در مقایسه با سال 98 و همچنین رسیدن این رقم به 92 هزار میلیارد تومان بخاطر این بوده
است که این سازمان، اعتبارات عمرانی پرداخت شده از محل سایر درآمدها از قبیل کرونا و اشتغال (صندوق توسعه ملی)، هدفمندي،
درآمد اختصاصی و ... را با اعتبارات پرداختی از محل منابع عمومی جمع کرده است. در نتیجه، میزان واقعی بودجه عمرانی پرداخت

 
شده در سال گذشته حدود 69٫3 هزار میلیارد تومان بوده و این رقم حدود 25 درصد بیشتر از سال 98 است. 

 
ب- حذف بخش هاي نامطلوب دولت از آمارها 

در سال گذشته، بارها محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي و محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان این وزارتخانه، متوسط



قیمت مسکن در شهر تهران را با حذف برخی مناطق اعلام کرده اند و سعی کردند به افکار عمومی این موضوع را منتقل کنند که نرخ
واقعی مسکن در شهر تهران، این ارقام است. به عنوان مثال، اسلامی در تاریخ 29 مهرماه پارسال در برنامه تلویزیونی
«پایش» گفت: «اگر قیمت معاملات مسکن در مناطق  1 و 3 را درنظر نگیریم، میانگین هر متر مربع در تهران به زیر 15 میلیون

 
تومان می رسد». 

 همچنین محمودزاده در تاریخ 9 مهرماه 99 در گفت وگو با یکی از رسانه ها اظهار داشت: «اگر در تهران عدد منطقه 1 را از متوسط

 
قیمت مسکن خارج کنیم، متوسط قیمت مسکن پایتخت به 10 تا 15 میلیون تومان خواهد رسید». 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازي در تاریخ 22 آذرماه در برنامه تلویزیونی «سلام صبح بخیر» گفت: «متوسط قیمت هر

 
متر مربع مسکن در تهران بدون در نظر گرفتن مناطق 1، 3 و 6 معادل 18 میلیون تومان است». 

چند ساعت بعد، محمودزاده در یک نشست خبري مجددا به این موضوع پرداخت و اعلام کرد: «اگر قیمت معاملات مسکن در مناطق

 
1 تا 3 و منطقه 6 را در نظر نگیریم، متوسط قیمت هر متر مربع مسکن در تهران به 19٫8 میلیون تومان می رسد». 

تلاش براي کاهش نمایشی قیمت مسکن در شهر تهران توسط مسئولان وزارت راه و شهرسازي در حالی بود که براساس آمارهاي
بانک مرکزي، متوسط قیمت هر متر مربع مسکن در تهران در سال گذشته، تقریبا دو برابر شد و از 15٫6 میلیون تومان در اسفند 98

 
به 30٫2 میلیون تومان رسید. 

 
ویدئویی درباره این موضوع در ادامه ببینید: 

 
 

 
ج- استفاده از معیارهاي دوگانه براي مقایسه عملکرد 

با توجه به اینکه زمان تغییر دولت ها و روي کارآمدن دولت هاي جدید، اواسط مردادماه است و روي کارآمدن مدیران ارشد دولت ها
در سطح وزرا و معاونین وزرا، چند ماهی طول می کشد، عملا می توان عملکرد ماه هاي ابتدایی دولت هاي جدید را به پاي دولت
هاي قبلی نوشت. در هر صورت، در این موضوع تردیدي وجود ندارد که براي مقایسه عملکرد دولت ها، باید معیار ثابتی در این زمینه
درنظر گرفت یعنی مثلا عملکرد سال 92 یا به پاي دولت دهم نوشته شود و یا به پاي دولت یازدهم. با این وجود، مسئولین دولت
روحانی در این زمینه از معیارهاي چندگانه اي استفاده می کردند که بر پایه یک محور ثابت بنا شده بود: کدام آمارها وضعیت دولت

 
قبل را سیاه تر و در نتیجه، وضعیت دولت تدبیر و امید را سفیدتر نشان می دهد؟ 
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بر همین اساس، از آنجایی که نرخ تورم سال 92 بخصوص نرخ تورم نقطه اي (مقایسه ماه امسال با ماه سال قبل) در اواسط سال 92،
بالاترین نرخ تورم در آن دوره زمانی بود؛ مسئولین دولت روحانی همواره براي توصیف تورم دولت قبل، به این آمار اشاره می کردند که
حدود 40 تا 45 درصد بود تا وضعیت اقتصادي کشور در آن دولت، وخیم و نابسامان نشان داده شود. با این وجود، از آنجایی که نرخ
رشد اقتصادي سال 91، پایین ترین نرخ رشد اقتصادي در آن دوره زمانی بود، مسئولین دولت تدبیر و امید همواره براي نشان دادن
تصویري سیاهی از وضعیت دولت قبل از این آمار استفاده می کردند. جالب اینجاست که مسئولان دولتی براي توصیف نرخ تورم در

 
دوره مسئولیت شان معمولا به نرخ تورم سالیانه اشاره می کنند که معمولا اعداد کمتري است. 

یکی دیگر از اقدامات شاخص دولت تدبیر و امید بخصوص شخص حسن روحانی رئیس جمهور و اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس
جمهور در این زمینه، بازي با ارقام درآمدهاي نفتی است. مثلا با وجودي که درآمدهاي نفتی سال هاي 91 و 92 به مراتب کمتر از
درآمد نفتی سال 90 است، مسئولین دولتی معمولا براي نشان دادن وضعیت وخیم مدیریت کشور در آن دوره و همچنین ارائه
تصویري درخشان از وضعیت مدیریتی کشور در سال هاي اخیر، به میزان درآمدهاي نفتی در سال 90 اشاره می کنند. از سوي دیگر،
با اینکه صرفا سهم دولت از درآمدهاي نفتی مهم است که حداکثر حدود دوسوم درآمدهاي نفتی کشور است، مسئولین ارشد دولت
روحانی میزان درآمدهاي نفتی کشور در سال 90 (اوج درآمدهاي نفتی) را مثلا با سهم دولت از درآمدهاي نفتی در سال هاي 98 و

 
99 (کف درآمدهاي نفتی) مقایسه می کنند. 

 
 

علاوه بر موارد فوق، بی توجهی عمدي دولت به منبع رسمی آمارها با توجه به منافع، یکی دیگر از مصادیق «شکنجه آمارها» توسط
دولت است. به عنوان مثال، در حالی که طبق مصوبه شوراي عالی آمار، تنها منبع رسمی اعلام آمار رشد اقتصادي کشور، مرکز آمار
ایران است؛ دولت معمولا به نرخ رشد اقتصادي اعلام شده توسط بانک مرکزي اشاره می کند چون این نرخ معمولا بالاتر از نرخ اعلام

 
شده توسط مرکز آمار ایران است و تصویر شرایط فعلی اقتصاد کشور را مثبت تر نشان می دهد. 

در مجموع و همانطور که به برخی مصادیق آن اشاره شد، دولت روحانی تلاش کرده است که از همه ظرفیت هاي «شکنجه آمارها»
براي ارائه تصویر مطلوب از اقتصاد ایران در دوره مسئولیت خود و ارائه تصویري سیاه از دولت قبل استفاده نماید، اقدامی که هیچ

تناسبی با یکی از شعارهاي اصلی این دولت یعنی «دولت راستگویان» ندارد.



گفتگوهاي رادیو جوان با نامزدها را هر روز ساعت 19 بشنوید

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  350  |  تاریخ: 1400/03/09

ویژه برنامه انتخابات شبکه رادیویی جوان با حضور نامزدهاي انتخابات سیزدهم ریاست جمهوري در سال 1400، در تاریخ
هاي مقرر راس ساعت 19 روي آنتن می رود.

ویژه برنامه انتخابات شبکه رادیویی جوان با حضور
نامزدهاي انتخابات سیزدهم ریاست جمهوري در سال
1400، در تاریخ هاي مقرر راس ساعت 19 روي آنتن می

 
رود. 

 
 MB 39 دریافت 

به گزارش خبرنگار مهر، رادیو جوان از جمله شبکه هاي رادیویی است که به صورت متمرکز با نامزدهاي سیزدهمین انتخابات ریاست

 
جمهوري گفتگو می کند و مبناي گفتگویش را روي جوانان گذاشته است. 

علیرضا مقصودي مدیر شبکه رادیویی جوان درباره برنامه هاي انتخاباتی این ایستگاه رادیویی به خبرنگار مهر گفت: در این برنامه
نامزدها با حضور در استودیوي شبکه رادیویی جوان، به صورت صریح و شفاف پیرامون برنامه هاي خود با موضوع جوانان و مسائل

 
مهمی چون اشتغال و ازدواج این قشر را تبیین و تشریح می کنند. 

وي درباره زمان این گفتگوها بیان کرد: این گفتگوها در تاریخ هاي مشخص عصرها ساعت 19 و روز بعد ساعت 10 از آنتن شبکه

 
رادیویی جوان پخش می شود. 

مقصودي درباره محور این گفتگوها بیان کرد: هدف اصلی رادیو جوان این است که در کنار اطلاع رسانی بهنگام و صحیح، فضاي
جامعه جوان کشور را براي انتخابات ریاست جمهوري که انتخاباتی مهم و تاریخ ساز است آماده کند. از این رو جدول پخش برنامه
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هاي رادیو جوان را از ابتداي سال به گونه اي طراحی کرده ایم که جوان ایرانی بتواند با شنیدن این برنامه ها، براي شرکت در

 
انتخابات ترغیب شود و انتخابی آگاهانه داشته باشد. 

برنامه هاي شبکه رادیویی جوان به صورت 24 ساعته روي موج FM 88MHz پخش می شود.



سرمقاله شرق/ رنج سیاسی

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  351  |  تاریخ: 1400/03/09

پیام سپاهان - شرق / « رنج سیاسی » عنوان سرمقاله روزنامه شرق به قلم کیومرث اشتریان است که می توانید آن را در
ادامه بخوانید: این مقاله ...

پیام سپاهان - شرق / « رنج سیاسی » عنوان سرمقاله
روزنامه شرق به قلم کیومرث اشتریان است که می توانید

 
آن را در ادامه بخوانید: 

این مقاله با هدف کاهش آلام انسانی و به ویژه رنج هاي
سیاسی جوانان نوشته شده است. در هنگام شکست ها و
سرخوردگی در فعالیت ها، مبارزه هاي سیاسی یا رقابت
هاي انتخاباتی چه باید کرد؟ این پرسشی مهم براي امروز
ماست و پاسخ به آن می تواند ما را مجهز به مهارت هاي
زندگی فعالانه اجتماعی-سیاسی کند. در تاریخ پر فراز و

نشیب ایران روزها، ماه ها و سال هایی سپري شده است که جوانان و فعالان سیاسی دچار چنین وضعیتی شده اند. در هر مبارزه اي،
به حق یا ناحق، گروهی شکست می خورند. اگر بی عدالتی در این شکست ها تأثیرگذار بوده باشد، رنج بیشتري به شکست خوردگان
وارد می شود. باید از منظري انسانی به این رنج روانی-سیاسی پرداخت. من در اینجا می کوشم از منظري تجربی و نه ضرورتا
آکادمیک به این موضوع بپردازم؛ بنابراین پرسش این است که در چنین زمانه هایی چه باید کرد؟ نخست، تفکر و سخن گفتن بنیانی

 
ترین عامل حیات و پایداري انسان است.  

سعی کنید تفکر، نوشتن و گفت وگو را به فراموشی نسپارید. رنج روانی، انسان را از تفکر بازمی دارد و او را به یأس و ناامیدي می
کشاند. گاه، انسان به ابتذال، بیهودگی و لودگی روي می آورد؛ به ویژه آنکه اگر زمینه هایی از ابتذال در وجود آدمی باشد، این خطر

 
بیشتر است. 

دوم. فرصت را براي نقد گذشته و البته بدون تخریب و تحقیر خود مغتنم بشماریم. ممکن است اشتباه کرده باشیم، ولی این اشتباه از
روي صدق، وجدان و شرافت بوده است. کیست که در زندگی خود اشتباه نکرده باشد و مگر همه ما معصوم هستیم؟ بنابراین نقد
گذشته خود، نباید با تحقیر و وادادگی توأم باشد. اگر به کسی اعتماد کرده ایم و بعد فهمیدیم که اشتباه کرده ایم، بدانیم مقصر در
درجه نخست ما نیستیم؛ آن که به اعتماد ما خیانت کرده، مقصر اصلی است. این اشتباه سبب نشود که به همه بی اعتماد شویم.

 
اعتماد یک عمل مثبت انسانی است؛ نباید آن را تعطیل کرد. 

سوم. ارتباط خود را با دیگران قطع نکنیم. شبکه هاي انسانی و عاطفی مهم ترین عامل حیات اجتماعی است؛ آن را حتما گسترش

 
دهیم. انزوا، بیماري زاست و حسرت و نابسامانی را افزون می کند. 

چهارم. فعالیت سیاسی و از جمله انتخابات تنها یک جزء از حیات سیاسی است؛ هرچند مؤلفه اي مهم است. در شکست هاي سیاسی،
دنیا به آخر نمی رسد. شانه ها را بالا بیندازید و گام ها را با استواري و اصلاح خود و استعانت از بارگاه الهی براي پاك ماندن محکم تر
بردارید. سیاست را می توان در گفت وگوهاي همدلانه، نقادانه و متفکرانه در میان همگنان دنبال کرد. سیاست را می توان در فعالیت
هاي فکري، اجتماعی، اقتصادي، کارآفرینی و انسان دوستانه پی گرفت. مهم این است که روح ما نمیرد، آرمان هاي انسانی بر زمین
نماند و چشمه جوشان نوآوري هاي اجتماعی متوقف نشود. مهم این است که عرصه قدرت عمومی را نبازیم و سرزندگی را با شروع
دوباره زندگی از سر گیریم. این را آویزه گوش کنیم که اگر خداي ناکرده دیگران بر اشتباهات احتمالی ما خطا هاي خود را بنیان



نهاده اند یا فریبکاري پیشه کرده اند، ما مقصر نیستیم. اشتباه با خطا تفاوتی اساسی دارد. داور، براي اشتباه کارت قرمز نمی دهد، بلکه

 
براي خطاي عمدي، بازیکن خاطی را اخراج می کند. میان اشتباهات خود و خطاي دیگران تمایزي معنا دار قائل شویم. 

پنجم. انتظار، صبر و صداقت در سیاست بسیار مهم است. بنیان دین و وطن خویش را به دلیل خطاي دیگران در هم نریزیم. دعا و

 
استعانت از خداي بزرگ، ابزار حیات انسان در هنگامه هاي سخت است که ما را به قدرت لایزال الهی پیوند می دهد. 

 
دل به دلدار شجاعت بسپار 

 
بازگشتی به همه روح اصول 

 
حافظ هیمنه تیر خیام 

هجمه اي کن تو بر این نومیدي



4 اولویت تحولی در دولت از زبان زاکانی

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  352  |  تاریخ: 1400/03/09

علیرضا زاکانی نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رادیو اقتصاد درباره برنامه هاي اقتصادي خود براي دولت صحبت کرد.

 
علیرضا زاکانی نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رادیو اقتصاد درباره برنامه هاي اقتصادي خود براي دولت صحبت کرد. 

باشگاه خبرنگاران: علیرضا زاکانی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات
ریاست جمهوري در گفتگو با رادیو اقتصاد گفت: در نگاه اسلامی
فرهنگ اولویت اصلی یک جامعه است؛ در مدل جامعه غربی
اقتصاد از چنین اولویتی برخوردار است. اما امروز اولویت کشورما

 
اقتضائات اقتصادي را به خود اختصاص می دهد. 

او ادامه داد: اقتصاد بر دوش مردم فشار ایجاد کرده و تورم افسار
گسیخته آسیب هاي جدي به جامعه وارد کرده است از همین رو

ما اولویت خود را براي 4 سال آینده موضوع اقتصاد در نظر گرفته ایم. براي دولت ما 4 اولویت تحولی وجود دارد؛ اقتصاد و مدیریت،

 
قرهنگ و اجتماع، سیاست و امنیت و دیپلماسی و روابط بین المل. اقتصاد نه دستوري است و نه تحکمی و نه آرزوپذیر است 

زاکانی افزود: من به فوریت توجه ویژه به موضوع جهش تولید خواهم داشت، زیرا اگر تولید در جامعه ما حل شود بسیاري از موضوعات

 
نظیر توروم و اشتغال حل خواهد شد. 

این داوطلب ریاست جمهوري گفت: علاوه بر این با موضوع مفاسد اقتصادي و بوروکراسی غلط و تعارض منافعی است که دولت با
تولید و تولیدکننده دارند برخورد سلبی خواهم داشت. الان از صد در صد مجوز ها 20 درصدش شفاف است و بقیه ناشفاف است و

 
زمین به آسمان میرسد تا یک مجوزي ارائه شود. 

وي ادامه داد: یکی از فرصت هایی که ما در اختیار داریم ظرفیت نفت، گاز و پتروشیمی است و فرصت بعدي براي ما فناوري نوین،
کشاوري و 130 هزار هکتار بافت فرسوده و معادن ما است، ما در رتبه 7 معدن در جهان به رتبه 20 سقوط کردیم، فولاد، سواحل

 
دریایی منابع دیگر ماست. 

در حال تکمیل...



بساط براي امرار معاش در خیابان هاي شهر/افزایش دست فروشان در پی

نبود شغل در سیستان

منبع: عصر هامونشماره خبر:  353  |  تاریخ: 1400/03/09

هر چند متر یک نفر بساط کرده و براي امرار معاش خود تلاش می کند، یکی دمپایی می فروشد و دیگري میوه هاي تازه
خود را داد می زند، لباس و اسباب بازي هم که تا دلتان بخواهد در این بساط ها دیده می شود.

به گزارش عصرهامون؛ به نقل از اوشیدا؛ با وجود خشکسالی هاي پیاپی در شمال سیستان و بلوچستان و به تبع آن از بین رفتن
مشاغل روستایی از جمله کشاورزي و دامداري بسیاري از ساکنین روستاها به شهر ها مهاجرت کرده اند که امروز تبدیل به حاشیه

 
نشینی شده است. 

علاوه بر حاشیه نشینی مشاغل کاذبی هم از جمله دست فروشی در شهر پر جمعیتی همچون زابل بوجود آمده است که نه تنها باعث

 
بوجود آمدن مشکلاتی از قبیل انسداد پیاده رو ها شده بلکه هر روز تعداد بیشتري از افراد به این شغل می پیوندند. 

خیابان معروف به چهار راه دکترا زابل یکی از شلوغ ترین خیابان هاي این شهر به شمار می رود که کلیه پیاده رو هاي آن در اختیار

 
دست فروشان قرار گرفته است. 

هر چند متر یک نفر بساط کرده و براي امرار معاش خود تلاش می کند، یکی دمپایی می فروشد و دیگري میوه هاي تازه خود را داد

 
می زند، لباس و اسباب بازي هم که تا دلتان بخواهد در این بساط ها دیده می شود. 

 
دست فروشان خسارت سنگینی به مغازه ها می زنند 

مرضیه فرهمند یکی از مغازه داران خیابان چهارراه دکترا به خبرنگار ما گفت: دست فروشان باعث شده اند تا درآمد مغازه هاي موجود

 
در این خیابان به شدت کاهش یابد. 

وي افزود: بسیاري از آنها حتی درب مغازه ها بساط می کنند و باعث می شوند که مشتري نتواند وارد مغازه شود تا مجبور شود از

 
خود همان دست فروش خرید کند. 

فرهمند بیان کرد: حتی برخی از این مغازه دارها به دلیل اینکه بتوانند از دست فروشان هم کسب درآمد کنند، تکه زمینی که رو به

 
روي مغازه آنها است را به دست فروشان اجاره می دهند. 

وي ادامه داد: هیچ کجاي دنیا پیاده رو را نمی فروشند اما در زابل مغازه دارها این کار را انجام می دهند تا جمعیت دست فروشان روز

 
به روز بیشتر شود. 

فرهمند تصریح کرد: حتی بسیاري از شهروندان هم بارها از اینکه نمی توانند به دلیل بساط دست فروشان از پیاده رو تردد کنند گله

 
کرده اند. 



این شهروند سیستانی بیان کرد: از مسئولان امر می خواهیم تا با ساماندهی دست فروشان در مکان خاص خودشان هم به شهروندان
کمک کنند و هم به درآمد مغازه دارها چرا که با توجه به از بین رفتن مشاغل روستایی در سال هاي آینده این شغل بیشتر نیز می

 
شود. 

 
به زودي همه دست فروشان زابل بازار مختص خودشان را خواهند داشت 

موسی خمري شهردار شهر زابل در همین رابطه به خبرنگار ما گفت: یکی از مهمترین دلایلی که مردم به دست فروشی پناه می برند

 
از بین رفتن مشاغل و نبود اشتغال در منطقه سیستان است. 

وي افزود: براي ساماندهی دست فروشان زابل نیز مکانی براي آنها تهیه شده است که در سال جاري پس از تکمیل شدن در اختیار

 
آنها قرار داده خواهد شد. 

شهردار زابل بیان کرد: پارکینگ قدیمی شهرداري زابل که بلااستفاده هم بود را براي دست فروشان آماده کرده ایم که تعدادي از غرفه

 
هاي آن همچنان در حال احداث می باشد و به زودي در اختیار دست فروشان قرار خواهد گرفت. 

وي تصریح کرد: بنابراین دست فروشان با افتتاح این مکان می توانند بازار خاص خودشان را داشته باشند و مشتري هاي بیشتري به

 
سمت آنها بیاید. 

خمري گفت: به دلیل از بین رفتن مشاغل در سیستان تا کنون هیچ برخورد و جریمه اي با دست فروشان زابل نشده است تا این قشر

 
از جامعه هم بتوانند با این روش روزي حلال کسب کنند. 

انتهاي پیام/



فراخوان تامین اجتماعی براي انتخاب بازنشسته نمونه

منبع: عصر هامونشماره خبر:  354  |  تاریخ: 1400/03/09

حمید ابراهیمی از تمامی بازنشستگان، از کارافتادگان، همسران بازمانده بیمه شدگان متوفی و سایر مستمري بگیران تحت
پوشش این سازمان در سطح استان خواست تا با تکمیل نمودن فرم هاي مربوطه در این فراخوان شرکت کنند.

به گزارش عصرهامون، حمید ابراهیمی مدیرکل تأمین اجتماعی استان بیان کرد: طبق سنوات گذشته همزمان با 25 ذي
الحجه( 14 مرداد 1400) ""روز خانواده و تکریم بازنشستگان"" مراسمی جهت تقدیر از بازنشستگان ، همسران بازمانده و ازکارافتاد

 
گان کلی سازمان برگزار خواهد شد . 

وي گفت: بر همین اساس، سازمان تأمین اجتماعی با توجه به تحت پوشش داشتن جمعیت کثیري از بازنشستگان و مستمري بگیران
کشور، با الهام از توصیه هاي پیشوایان دین مبین اسلام و همسو با راهبردهاي کلان بویژه تعامل حداکثري با شرکاي اجتماعی و با
هدف تکریم و تعظیم مقام و جایگاه بازنشستگان و مستمري بگیران عزیز، همه ساله از افراد نمونه در گروه هاي بازنشسته، ازکارافتاده

 
کلی و همسر بازمانده (در 2 بخش همکار و غیر همکار) تقدیر و تجلیل می کند. 

مدیرکل تأمین اجتماعی استان از بازنشستگان و مستمري بگیران تأمین اجتماعی علاقه مند به ثبت نام در فراخوان انتخاب بازنشسته،
www. همسر بازمانده و ازکارافتاده کلی نمونه خواست تا براي کسب اطلاعات بیشتراز طریق سایت سازمان تأمین اجتماعی به نشانی
Tamin.ir و یا تماس تلفنی با شعب تامین اجتماعی و دفاتر کانونهاي بازنشستگی اقدام و درصورت دارا بودن شرایط تا پایان وقت

 
اداري روز چهارشنبه 2 تیر در این فراخوان عمومی ثبت نام و شرکت کنند. 

وي، داشتن سابقه پرداخت حق بیمه قطعی و واقعی، کارآفرینی و ایجاد اشتغال در جامعه، موفقیت در رقابتهاي فرهنگی و علمی،
فرزندان تحت تکفل و در قید حیات بودن پدر و مادر متوفی، ارائه پیشنهادها و تجربیات موثر به حوزه هاي ذي ربط اجرایی، سابقه
ایثارگري، تدریس در مراکز دانشگاهی، پیشرفتهاي تحصیلی، تربیت فرزندان شایسته و مشارکت در امور عام المنفعه وخیریه را از

 
جمله شاخص هایی برشمرد که در انتخاب بازنشسته، همسر بازمانده و ازکارافتاده کلی نمونه مورد بررسی قرار می گیرد. 

ابراهیمی در پایان تاکید کرد: با توجه به شیوع بیماري کرونا و لزوم رعایت شرایط خاص و توجه به طرح فاصله گذاري اجتماعی که
بسیار مورد تأکید کمیته اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت کرونا می باشد ، ادارات کل استان ها موظفند با رعایت شرایط مزبور،
تمهیدات خاص متناسب با استانداردهاي تعیین شده از سوي وزارت بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی را جهت اخذ مدارك و ثبت

 
نام از متقاضیان فراهم کنند. 

انتهاي پیام/



آغاز آبگیري دو سد و بهره برداري از 3360 هکتار اراضی پایاب در

آذربایجان شرقی

منبع: ایسناشماره خبر:  355  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل آب منطقه اي آذربایجان شرقی گفت: همزمان با نهمین هفته پویش "الف- ب- ایران" با حضور وزیر نیرو، آبگیري
دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3360 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، با اعتباري بالغ بر940میلیارد

تومان آغاز می شود.

یوسف غفارزاده روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران
افزود: سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح
بزرگ ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال
غرب کشور است، که با مخزنی به حجم 62 میلیون متر
مکعب بر روي رودخانه مرزي ارس احداث شده و سالانه
یک میلیارد متر مکعب حقابه ایران از این رودخانه را، که
پیش از احداث سد از کشور خارج می شد، قابل استفاده

 
کرده است. 

وي افزود: این سد از نوع خاکی با هسته ناتراواي رسی به منظور انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد
مترمکعب آب را تنظیم می کند. دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور بر روي این سد احداث شده و بهره
برداري از شبکه پایاب سد قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال

 
مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان خواهد شد. 

مدیرعامل آب منطقه اي استان در خصوص پروژه دومی که با حضور وزیر آبگیري خواهد شد، خاطرنشان کرد: پروژه دوم آبگیري سد
گردیان است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2200 هکتار از اراضی دیمی در شهرستان جلفا احداث شده و

 
با ذخیره آب توسط ایستگاه پمپاژ در فصول غیرزراعی از رود ارس، امکان آبیاري در فصل کشاورزي را فراهم خواهد کرد. 

وي اظهار کرد: پروژه سومی که با حضور وزیر نیرو در استان به بهره برداري می رسد، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3360 هکتار
است که توسط ایستگاه هاي پمپاژ از طریق رود ارس، در شهرستان مرند سیراب و موجب ایجاد سه هزار شغل مستقیم براي مردم

 
منطقه خواهد شد. 

انتهاي پیام



بهره برداري از 1000 طرح تولید محصولات گلخانه اي برکت

منبع: ایسناشماره خبر:  356  |  تاریخ: 1400/03/09

آیین بهره برداري از 1000 طرح تولید محصولات گلخانه اي بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام برگزار و عملیات اجرایی
3000 گلخانه در کشور آغاز شد.

عکس تزیینی است امیرحسین مدنی مدیرعامل بنیاد برکت
در این مراسم که در منطقه خرماکلاي مازندران برگزار
شد، حجم سرمایه گذاري کل براي بهره برداري از یک هزار
طرح تولید محصولات گلخانه اي را یک هزار و 350
میلیارد ریال ذکر کرد و گفت: این طرح ها در 177
شهرستان، 260 پخش و 485 روستاي 30 استان کشور و
در قالب مدل اشتغال زایی اجتماع محور راه اندازي شده و
ایجاد فرصت هاي شغلی براي سه هزار نفر را به دنبال

 
داشته است. 

 
وي افزود: 15 هکتار از اراضی کشور به ایجاد فضاي گلخانه براي عملیاتی کردن این یک هزار طرح اختصاص پیدا کرده است. 

مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به توجه بنیاد برکت بر تنوع بخشی به اقتصاد روستایی اظهار کرد: صاحبان 54 درصد طرح هاي مذکور

 
را مردان تشکیل می دهند و کارآفرینان زن نیز سهم 46 درصدي از این طرح ها دارند. 

مدیرعامل بنیاد برکت یادآور شد: استان هاي مازندران، سیستان و بلوچستان و خوزستان بیشترین سهم را از طرح هاي اشتغال زایی

 
اجتماع محور بنیاد برکت در رسته گلخانه به خود اختصاص داده اند. 

وي توسعه کشت گلخانه اي با هدف ارتقاي بهره وري و اشتغال زایی را مورد تاکید قرار داد و خاطرنشان کرد: براي سال 1400 نیز

 
ایجاد 3 هزار طرح تولید محصولات گلخانه اي با 4 هزار میلیارد ریال اعتبار را در دستور کار داریم. 

مدیرعامل بنیاد برکت ادامه داد: ایجاد این 3 هزار طرح جدید علاوه بر احیاي 50 هکتار از فضاي گلخانه اي کشور، زمینه اشتغال براي

 
9 هزار نفر را نیز فراهم خواهد آورد. 

گفتنی است، در این مراسم و از طریق ارتباط ویدیویی با سه استان اصفهان، ایلام و تهران تعدادي از طرح هاي تولید محصولات

 
گلخانه اي برکت در این استان ها به بهره برداري رسید. 

انتهاي پیام



روحانی متشکریم؛ شاید کمی دیر…

منبع: انصاف نیوزشماره خبر:  357  |  تاریخ: 1400/03/09

علی نصري در یادداشتی تلگرامی با عنوان «روحانی متشکریم. شاید کمی دیر…» نوشت: آن روز که تصمیم گرفتیم همراه با
خیل عظیمی از فعالان سیاسی و رسانه اي و تحلیل گران و روشنفکران و هنرمندان و سلبریتی ها و کاربران شبکه هاي

اجتماعی، به خاطر اندکی جلب توجه رایگان یا کسب محبوبیت آسان یا اعتراض کم هزینه، با ...

علی نصري در یادداشتی تلگرامی با عنوان «روحانی

 
متشکریم. شاید کمی دیر…» نوشت: 

آن روز که تصمیم گرفتیم همراه با خیل عظیمی از فعالان
سیاسی و رسانه اي و تحلیل گران و روشنفکران و
هنرمندان و سلبریتی ها و کاربران شبکه هاي اجتماعی، به
خاطر اندکی جلب توجه رایگان یا کسب محبوبیت آسان یا
اعتراض کم هزینه، با ویرانی طلبان خارجی و انحصارطلبان

داخلی هم صدا شویم، تا هشتگ «پشیمانم» علیه دولت روحانی را داغ کنیم و همه معضلات معیشتی کشور را &– در حین سهمگین
ترین جنگ اقتصادي خارجی، سنگین ترین تحریم هاي «خردکننده» و «فلج کننده» و «وحشیانه» تاریخ مدرن روابط بین المللی و
سیاست «فشار حداکثري» ابرقدرت جهان و قدرت هاي منطقه اي &– بر گردن «دلار جهانگیري» و واردات «چوب بستنی» و
«خودت بمال» فلان وزیر و «امضاي کري سند است» دیگري، بیاندازیم، مسیر رد صلاحیت هاي گستره امروز، به بهانه مقابله با «وضع

 
موجود»، را با دست خود ترسیم نمودیم. 

به ما گفته بودند «هر چه فریاد دارید بر سر آمریکا بکشید» اما ما &– اصلاح طلب و عدالت خواه و اصولگرا &– هر چه فریاد داشتیم
بر سر دولت روحانی کشیدیم؛ آن هم در زمانی که ایران ستیزترین دولت چهار دهه اخیر آمریکا، دست در دست قدرت هاي منطقه
اي، کمر به فروپاشی اقتصاد کشورمان، کشیدن جنگ به داخل شهرهایمان، ترور قهرمانان و دانشمندان ملی مان و تزریق یاس و

 
افسردگی و استیصال در ذهن و روان مردم مان، بسته بود. 

آنقدر فریاد بر سر دولت کشورمان کشیدیم که دیگر صدایمان براي اعتراض به دشمن بیگانه گرفته بود. روزها، پشت دولتی که یک
تنه در برابر قلدران جهان ایستاده بود را خالی کردیم، و شب ها به تماشاي سریال ها و مستندها و برنامه هاي طنز تلویزیونی، از رسانه

 
ملی، در تخریب و تمسخر و تحقیر دولت مان، نشستیم. 

آنقدر خسارات جنگ تمام عیار اقتصادي خارجی، را بر گردن «سوءمدیریت» روحانی انداختیم که آمارهاي رشد اقتصادي و نرخ تورم

 
و بیکاري و اشتغال زایی، یک ماه قبل و بعد از خروج ترامپ از برجام، فراموش مان شد. 



آنقدر چشمانمان را بستیم و گوش هایمان را گرفتیم و واژه «ناکارآمدي» را ورد زبان مان کردیم که ندیدیم چگونه، در شرایطی که
حتی تصورش براي «کارآمد»ترین و ثروتمندترین دولت هاي جهان غیر ممکن بود، دولت روحانی، تحت «فشار حداکثري» و در حین
پاندمی جهانی، با یک دست ساختارهاي اقتصادي و با دست دیگر نظام سلامتی کشور را از فروپاشی حتمی نگه داشت و قدم به قدم

 
کشور را در مسیر بازسازي بازگرداند. 

آنقدر از ترس «بدنامی» یا از روي مصلحت طلبی سیاسی یا براي حفظ خود از هجمه هاي از هر سو، فاصله گرفتن از روحانی و برائت
جستن از او را پیشه خود ساختیم، تا حتی شهامت به زبان آوردن خدمات دولت او &– از ایجاد بیمه سلامت همگانی تا گسترش
تامین اجتماعی و خودکفایی در تولید بیشتر داروهاي مورد نیاز کشور و پیشرفت صنایع پتروشیمی و فضایی و ارتباطات و تجارت

 
الکترونیکی و ساخت واکسن کرونا و افزایش خطوط راه آهن و جاده و .. &– را در خود نیافتیم. 

آنقدر بر آتش خشم و نفرت بی منطق از دولت روحانی دمیدیم تا شعله اش دامان خودمان &– و تمام جریان هایی که در طرفداري
یا نقد یا مخالفت، به حداقلی از اعتدال و انصاف باور دارند &– را گرفت و جز کینه ورزترین مخالفان، احدي را بر روي خاکستر صحنه

 
سیاسی کشور باقی نگذاشت. 

 
روحانی متشکریم. هر چند کمی دیر…شاید. 

انتهاي پیام



ایجاد 6200 طرح با اشتغال زایی 7700 نفر در سیستان وبلوچستان

منبع: ایسناشماره خبر:  358  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان گفت: تفاهم نامه چهارجانبه اي به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در حال تدوین است که در صورت انعقاد در قالب 6200 طرح کوچک مقیاس انجام می شود و به واسطه آن

حدود زمینه اشتغال 7700 نفر در منطقه ایجاد خواهد شد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی استانداري
سیستان و بلوچستان، ماندانا زنگنه در نشست مشترك با
دبیر شورایعالی کارگروه اشتغال کشور که در دفتر معاونت
اقتصادي برگزار شد افزود: منطقه سیستان از ظرفیت هاي
بالقوه خوبی برخوردار است که قسمتی از آن توسط بخش
خصوصی ایجاد شده و با ساماندهی و هدایت این سرمایه
گذاري ها امکان توسعه کسب و کارها در این منطقه وجود

 
دارد. 

وي افزود: تفاهم نامه چهارجانبه اي به پیشنهاد وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حال تدوین است که در
صورت انعقاد در قالب 6200 طرح کوچک مقیاس در
زمینه هاي باغ زیتون، پرورش شترمرغ، بلدرچین، مرغ
محلی و پنل هاي خورشیدي انجام می شود و به واسطه
آن حدود زمینه اشتغال 7700 نفر در منطقه ایجاد خواهد

 
شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان بیان کرد: در صورت نتیجه بخش بودن مطالعات این تفاهم نامه بین
استانداري، معاونت توسعه کسب وکارهاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و دانشگاه زابل منعقد خواهد شد.

انتهاي پیام



مطالبه مسجدي ها از رئیس جمهوري آینده؛ از رفع مشکلات معیشتی تا کمک

به ازدواج جوانان

منبع: شبستانشماره خبر:  359  |  تاریخ: 1400/03/09

تلاش براي رفع مشکلات اقتصادي و کارآفرینی، کمک به تامین عزت ملی و آینده کشور، رونق مساجد و مراکز مذهبی،
انقلابی گري، اهتمام به ارتقاي فرهنگ کشور از جمله مطالبات برخی ائمه جماعات از رئیس جمهوري آینده است.

تلاش براي رفع مشکلات اقتصادي و کارآفرینی، کمک به
تامین عزت ملی و آینده کشور، رونق مساجد و مراکز
مذهبی، انقلابی گري، اهتمام به ارتقاي فرهنگ کشور از
جمله مطالبات برخی ائمه جماعات از رئیس جمهوري

 
آینده است. 

به گزارش خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد
خبرگزاري شبستان، در آستانه سیزدهمین دوره انتخابات

ریاست جمهوري، اهالی مسجد همانند دیگر مردم و اقشار جامعه از دولت آینده مطالبات و خواسته هایی دارند، در همین راستا در
سلسله گفت و گوهایی از ائمه جماعات مساجد مطالبات و خواسته هاي آنها را از رئیس دولت سیزدهم جویا شدیم که در ادامه نظرات

 
تعدادي از امامان جماعت مساجد را در این زمینه می خوانید: 

 
کارآفرینی وجهه همت دولت سیزدهم باشد 

حجت الاسلام « حسین حدیدي» در گفت و گو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان با اشاره به مطالبه
اهالی مسجد از رئیس جمهوري آینده اظهار کرد: یکی از رویکردهاي مهم رئیس جمهوري آینده باید توجه به مشکلات اقتصادي و

 
کارآفرینی براي جوانان باشد. 

امام جماعت مسجد محمد مصطفی(ص) (واقع در محله هفت چنار) بر لزوم فراهم کردن زمینه حضور حداکثري مردم در پاي صندوق
هاي راي تاکید کرد و گفت: این انقلاب به راحتی به دست نیامده است و براي تحقق آرمان هاي آن جوانان بسیاري شهید شدند،
بنابراین براي حفظ آن نیز باید تلاش کنیم و لازم است اهالی مسجد اعم ائمه جماعات و بچه هاي مسجد مردم را در انتخاب رئیس

 
جمهوري اصلح راهنمایی کنند. 

وي با اشاره به اینکه امروز بچه هاي مسجد از رئیس جمهوري آینده توقع دارند، که دغدغه هاي جوانان از جمله مشکلات بیکاري را
حل کند، افزود: رئیس جمهوري آینده باید فردي باتقوا، باایمان، متعهد و دلسوز باشد و براي تحقق مطالبات و خواسته هاي مردم

 
تلاش کند، آن گونه نباشد که به دنبال تحقق خواسته هاي حزبی و گروهی خود باشد. 



امام جماعت مسجد محمد مصطفی(ص) داشتن توانایی کار اجرایی و اداره بار سنگین کشور، با برنامه بودن، باتدبیر و حکیم بودن،

 
تلاش براي عزت ملی و آینده کشور را از جمله مطالباتی دانست که بچه هاي مسجد از رئیس جمهوري آینده توقع دارند. 

 
رئیس جمهوري منتخب با فساد مبارزه کند 

بنابراین گزارش،حجت الاسلام «سیدمجید بنی هاشمی»، نیز در گفت و گو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري
شبستان با اشاره به اینکه مبارزه با فساد باید اولویت کاري رئیس جمهوري آینده باشد، گفت: اشتغال زایی، ارایه خدمات عمومی،

 
اهتمام به فرامین مقام معظم رهبري مطالبه اهالی مسجد از رئیس جمهوري آینده است. 

امام جماعت مسجد صاحب الزمان(عج) (واقع در خیابان شریعتی) رونق مساجد را یکی از موضوعاتی دانست که باید مورد توجه قرار
گیرد و افزود: تقویت حوزه هاي علمیه، مراکز مذهبی، به روز شدن مساجد براي ارایه خدمت به اقشار مختلف جامعه بویژه جوانان باید

 
از سوي رئیس دولت یازدهم مورد توجه باشد. 

حجت الاسلام بنی هاشمی خاطرنشان کرد: امروز عصر ارتباطات است و دشمن از طریق شبکه هاي مجازي تلاش دارد افکار جوانان را
هدایت کند، بنابراین اهتمام و تقویت فضاي مجازي و برنامه ریزي براي بهره گیري جوانان از این فضا براي مباحث علمی و فناوري

 
آوري هاي روز ضرورتی است که باید در اولویت قرار گیرد. 

 
وضعیت معیشت مردم در دولت بعد اصلاح شود 

حجت الاسلام «محسن ویسی» در گفت و گو با خبرنگار گروه مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان انقلابی گري را یکی از
ویژگی هاي مهم و مورد توجه رئیس جمهوري دولت سیزدهم برشمرد و اظهار کرد: لازم است مردم در انتخاب رئیس جمهوري اصلح،
معیارهاي علوي یعنی خداترسی را مورد توجه داشته باشند. در قرآن کریم آمده است: «انّ اکرمکم عندااللهّ اتقیکم»، «همانا بزرگوار و با

 
افتخارترین شما نزد خدا با تقواترین شمایند،»، به نظر این ویژگی باید یکی از ویژگی هاي شاخص رئیس جمهوري آینده قرار گیرد. 

امام جماعت مسجد جامع اهل بیت(ع) بومهن افزود: مبارزه با فساد و اختلاس، توجه به وضعیت معیشت مردم، مدیریت کارآمد و بهره

 
گیري از نیروهاي مومن و انقلابی در کابینه از جمله مطالباتی است که مردم از رئیس دولت آینده توقع دارند. 

وي با اشاره به سخن امام خمینی(ره) که فرمودند: «مساجد، سنگر است، سنگرها را حفظ کنید»، گفت: تقویت مساجد باید در دولت
آینده مورد توجه باشد، زیرا در حال حاضر که تهاجم فرهنگی دشمن نوجوانان و جوانان را تهدید می کند، ضرورت دارد که فعالیت
هاي فرهنگی و مذهبی مساجد تقویت شود،چرا که مساجد مهم ترین پایگاه اجتماعی و تربیت نیرو براي آینده نظام و امام زمان(عج)

 
هستند. 

حجت الاسلام ویسی خاطرنشان کرد: امروز بسیاري از اهالی مسجد درباره بی توجهی به بحث فرهنگی دغدغه هایی دارند، در حالی

 
که فرهنگ زیربناي یک کشور است و لازم است و به عنوان مطالبه اي مهم مورد پیگیري قرار گیرد. 

 
دولت آینده براي ازدواج جوانان برنامه داشته باشد 

بنابراین گزارش، حجت الاسلام «حمید نظري» در گفت وگو با خبرنگار مسجد و کانون هاي مساجد خبرگزاري شبستان گفت:



مطالبات اهالی مسجد و بچه هاي کانون هاي مساجد از رئیس جمهوري آینده در بخش هاي فرهنگی، اقتصادي و سیاسی تقسیم می
شود. با توجه به اینکه در مسجد، اقشار مختلف جامعه حضور دارند، به همین جهت توقع اول اهالی مسجد توجه به معیشت مردم و

 
ارایه تسهیلات لازم براي ازدواج جوانان است. 

مدیر کانون فرهنگی هنري «موعود» مسجد حضرت قائم(عج) شهریار فرهنگ را یکی از موضوعاتی دانست که باید دولت آینده نسبت
به آن اهتمام ویژه اي داشت باشد و تاکید کرد: ضرورت دارد که بودجه هاي فرهنگی افزایش یابد و طرح هاي معنوي قابل توجهی

 
اجرا شود تا روح معنوي در جامعه گسترش یابد. 

وي بر لزوم تقویت و تجهیز مساجد تاکید کرد و گفت: تدابیري اندیشه شود که فعالیت هاي فرهنگی، اجتماعی و اقتصادي در محلات
با محوریت مساجد اجرا شود و دولت نیز در این زمینه از مساجد حمایت داشته باشد. ضمن اینکه در بحث سیاسی انقلاب اسلامی

نقطه قوت در جامعه و دنیا شود و انقلاب و تشیع در جهان در مقابل استکبار بیاستد و منادي وحدت در دنیا باشد.



لزوم توجه به ایجاد اشتغال و کارآفرینی در پردیس

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  360  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس شوراي اسلامی شهر پردیس گفت: بازنگري در طرح هاي جامع و تفصیلی شهر پردیس به ویژه در نواحی کارگاهی که
نقش اصلی کارآفرینی را بر عهده دارند، به شدت احساس می شود.

رئیس شوراي اسلامی شهر پردیس گفت: بازنگري در طرح
هاي جامع و تفصیلی شهر پردیس به ویژه در نواحی
کارگاهی که نقش اصلی کارآفرینی را بر عهده دارند، به

 
شدت احساس می شود. 

حسن لاله، رئیس شوراي اسلامی شهر پردیس در گفت
وگو با خبرنگار شبکه خبري تهران نیوز اظهار کرد: در سال
مزین به نام “تولید؛ پشتیبانی ها و مانع زدایی ها” قرار
داریم و با توجه به این دغدغه مقام معظم رهبري (مدظله
العالی) و البته نیاز شهروندان به بحث اشتغال و کارآفرینی،

 
همه باید در مسیر تسهیل در فعالیت تولیدکنندگان تلاش کنند. 

وي گفت: جمعیت شهر پردیس با رشدي فزاینده در آینده اي نزدیک به افق بیش از 500 هزار نفر می رسد که یکی از نیازمندي هاي

 
این جمعیت کثیر، اشتغال است. 

رئیس شوراي اسلامی شهر پردیس تاکید کرد: از این رو، بازنگري در طرح هاي جامع و تفصیلی شهر پردیس به ویژه در نواحی
کارگاهی که نقش اصلی کارآفرینی را بر عهده دارند، به شدت احساس می شود؛ در صورت آماده سازي و ساماندهی بافت هاي
کارگاهی و ایجاد فرصت هاي لازم براي سرمایه گذاران و صنعتگران که میل به توسعه و حضور و فعالیت در مناطق کارگاهی را دارند،

 
موجبات رونق چرخه اقتصادي و ایجاد اشتغال در شهر و شهرستان پردیس فراهم خواهد شد. 

انتهاي پیام/



افتتاح 7500 میلیارد ریال طرح، رهاورد سفر وزیر صمت به آذربایجان غربی

منبع: ایرناشماره خبر:  361  |  تاریخ: 1400/03/09

ارومیه- ایرنا- علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت که حدود 48 ساعت میهمان مردم، مسوولان، صاحبان
صنایع، تجار و فعالان اقتصادي آذربایجان غربی بود، علاوه بر بازدیدهاي مختلف و بررسی وضعیت استان، هفت هزار و 500

میلیارد پروژه صنعتی که اغلب طرح توسعه اي بودند، به بهره برداري رساند.

ارومیه- ایرنا- علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و
تجارت که حدود 48 ساعت میهمان مردم، مسوولان،
صاحبان صنایع، تجار و فعالان اقتصادي آذربایجان غربی
بود، علاوه بر بازدیدهاي مختلف و بررسی وضعیت استان،
هفت هزار و 500 میلیارد پروژه صنعتی که اغلب طرح

 
توسعه اي بودند، به بهره برداري رساند. 

به گزارش ایرنا، در هفته ها و ماه هاي انتهایی دولت تدبیر
و امید نیز مسوولان این دولت همچنان در حال انجام
وظایف خود در بخش هاي مختلف بوده و از پا ننشسته اند

که از جمله مهمترین نشانه هاي عزم جدي دولتمردان، سفر خردادماهی وزیر صمت به آذربایجان غربی و بازدید از 10 شهرستان

 
شمال و جنوب این استان است. 

در این سفر که از بامداد جمعه(دو روز قبل) آغاز شد و تا شامگاه شنبه ادامه داشت، شهرستان هاي پیرانشهر، نقده، تکاب، بوکان،
میاندوآب و مهاباد، منطقه آزاد ماکو، خوي، سلماس و ارومیه مقصد سفر رزم حسینی بودند و طرح هاي مختلفی مورد بازدید وزیر

 
صنعت، معدن و تجارت قرار گرفت. 

 
تکاب نخستین مقصد سفر رزم حسینی در آذربایجان غربی بود. 

 
تولید طلا در "زرشوران" تکاب 20 درصد افزایش می یابد 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کارخانه طلاي زرشوران با تولید بیش از یک تُن طلا در سال گذشته فعالیت خوبی در این عرصه

 
داشته و پیش بینی می شود تولید طلا در این واحد بزرگ صنعتی و معدنی در سال جاري حداقل 20 درصد افزایش یابد. 

علیرضا رزم حسینی با بیان اینکه این معدن از بزرگترین ظرفیت هاي معدنی کشور و از معادن بزرگ منطقه خاورمیانه به شمار می
رود، افزود: هفته آینده طرح توسعه کارخانه طلاي زرشوران نهایی و مصوب خواهد شد و امیدواریم با اجراي آن تولید طلا در این

 
کارخانه به بیش از 1.5 تُن در سال برسد. 



وي با اشاره به اشتغال حدود هزار نفر در مجتمع معادن و صنایع معدنی طلاي زرشوران بیان کرد: توانمندسازي مناطق پیرامونی

 
معادن از جمله معدن طلاي زرشوران بر اساس مدل اقتصاد مقاومتی با مشارکت مردم و تلاش معادن باید گسترش یابد. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه سفر روز نخست، به میاندوآب رفت و از فرش افشار زرینه این شهرستان بازدید کرد. 

 
ظرفیت تولید فرش صنعتی در کشور بیش از 2.5 برابر شد 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تولید فرش صنعتی در کشور طی 10 سال گذشته با 2.5 برابر افزایش از 52 میلیون مترمربع به

 
142 میلیون مترمربع رسیده است. 

رزم حسینی در بازدید از شرکت تولیدي فرش صنعتی افشار زرینه و ستاره افشار میاندوآب با بیان اینکه فرش ماشینی یک کالاي
کاملا صادرات محور و بومی است، اظهار داشت: حدود هزار واحد صنعتی در این زمینه در کشور وجود دارد که در سه شیفت کاري

 
هم اکنون فعالیت کرده و زمینه اشتغال خوبی را در کشور فراهم کرده اند. 

وي با بیان اینکه همه این واحدها تولیدات خود را صادر هم می کنند، افزود: صادرات فرش در سال گذشته نسبت به سال ماقبل آن

 
26 درصد افزایش داشت. 

وي با اشاره به دغدغه هاي کارآفرینان و فعالان فرش صنعتی در رابطه با رفع تعهدات ارزي نیز گفت: پس از آبان ماه سال گذشته در
راستاي مصوبات وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین ستاد اقتصادي، کلیه صادر کنندگان که تعهد ارزي و یا پرونده قضایی تا

 
سال 1397 داشتند، مقرر شد از محل واردات و صادرات خود، واردات انجام دهند و یا به دیگران واگذار کنند. 

وزیر صمت با اشاره به فعالیت شهرك صنعتی شهید باکري میاندوآب ، گفت: این شهرك به عنوان یکی از شهرك هاي آباد کشور
محسوب می شود که همه واحدها در آن فعال بوده و با توجه به اینکه ظرفیت توسعه اي آن تکمیل شده، مقرر شد توسعه آن به

 
مساحت 50 هکتار آغاز شود. 

وي با اشاره به اینکه آذربایجان غربی در حوزه صنایع و معادن پیشرفت قابل توجهی دارد، اظهار داشت: میاندوآب نیز در عرصه تولید

 
صنعت فرش فعال و حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت پس از آن به شهرستان بوکان، دیگر شهرستان جنوبی آذربایجان غربی رفت و از شرکت سازه کشت کاوه

 
بازدید کرد. 

مهاباد دیگر شهر هدف سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت به آذربایجان غربی بود؛ در این شهرستان هم کارخانه قند مروارید مورد

 
بازدید وزیر قرار گرفت. 

کارخانه قند مروارید مهاباد با ظرفیت سالانه 2 میلیون تن چغندر قند یکی از بزرگترین کارخانه هاي قند آذربایجان غربی به شمار می

 
رود، که با بیش از 100 میلیارد ریال سرمایه گذاري در حال احداث بوده و تا پایان امسال به بهره برداري خواهد رسید. 

پیرانشهر دیگر مقصد سفر روز نخست رزم حسینی به آذربایجان غربی بود؛ در این شهرستان مرزي، وضعیت مرز تمرچین پیرانشهر و



 
وضعیت کاري کولبران مورد بررسی قرار گرفت. 

 
مشکلات سامانه جامع مرزنشینان مرتفع شود 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: براي حل مشکلات مرزنشینان باید راه اندازي و توسعه سامانه جامع مرزنشینی و مشکلات این

 
بخش مرتفع شود. 

رزم حسینی در نشست بررسی وضعیت کولبران در شهرستان مرزي پیرانشهر در آذربایجان غربی اظهار داشت: خدمات مربوط به

 
امنیت ملی مرهون زحمات مرزنشینان است و باید قدردان شهداي تمامیت ارضی کشور باشیم . 

وي ادامه داد: بخشی از مشکلات مرزنشینان در حوزه راه و شهرسازي است و کارگروه مرزي باید بخش مربوط به وزارت صنعت و

 
معدن را تقویت کند زیرا این بخش به حوزه اقتصاد کولبران مرتبط است. 

وي گفت: ما حاضریم در حوزه گسترش شهرك هاي صنعتی با توجه به پتانسیل هاي این شهرستان و شهرهاي مرزي و تبدیل این

 
فرصت ها به ثروت نهایت همکاري را داشته باشیم. 

 
استاندار آذربایجان غربی هم در این نشست، خبرهاي بسیار خوبی از ظرفیت هاي این استان در حوزه تجارت بین المللی داشت. 

 
میزان صادرات از مرزهاي آذربایجان غربی 7 برابر شد 

استاندار آذربایجان غربی گفت: میزان صادرات از مرزهاي استان در سال 1399 نسبت به سال قبل از آن بیش از هفت برابر افزایش

 
یافت. 

محمد مهدي شهریاري با بیان اینکه دشمن با تحریم هاي اقتصادي در صدد توقف روند توسعه اقتصادي بود، اظهار داشت: با وجود
تحریم هاي بی سابقه اقتصادي ولی با تدابیر دولت سبب شد که روند توسعه اقتصادي نه تنها متوقف نشود، بلکه در حتی در این

 
شرایط سخت نیز رو به رشد باشد. 

وي با بیان اینکه 55 هزار نفر کولبر در آذربایجان غربی شناسایی شده اند که ماهیانه مبلغی به آنان اختصاص می یابد، اظهار داشت:

 
اجازه نمی دهیم برخی کارگزاران با ایجاد رانت از کولبران منطقه سواستفاده کنند. 

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه در رابطه با اختصاص کارت کولبري برخی از دستگاه هاي اجرایی از همان ابتدا کارشکنی هایی
صورت گرفت، گفت: اینکه برخی افراد برخلاف سیاست هاي دولت عمل کرده و از رفع موانع جلوگیري می کنند این عمل تنها باعث

 
می شود آبروي دولت برده شود. 

وي در ادامه به فعالیت یک شرکت در پایانه مرزي پیرانشهر اشاره کرد و افزود: این شرکت بدون هزینه کرد و ایجاد هیچ زیر ساختی
در این منطقه درآمد میلیاردي دارد و اقدام به قاچاق نیز می کند، ولی گمرگ آمده و امسال نیز حضور آن را در این منطقه تمدید

 
کرده است. 



شهریاري با بیان اینکه سریعا باید مزایده اي در این زمینه توسط مسوولان دست اندرکار برگزار و شهرداري نیز در این مزایده شرکت

 
داده شود افزود: کارت کولبري ، مرزنشینی و پیله وري نیز در این منطقه براي ارائه خدمات بهتر باید تجمیع شود. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در روز دوم سفر به آذربایجان غربی نیز اولین مقصد خود را منطقه آزاد و شهر ماکو تعیین کرد. 

 
1.7 میلیارد دلار از تعهدات ارزي پیله وران و مرزنشینان پرداخت نشده است 

رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران هم در جلسه بررسی مشکلات مرزي شهرستان سردشت بر رفع مشکلات ارزي و صادراتی پیله
وران و مرزنشینان تاکید کرد و گفت: هنوز یک میلیارد و 700 میلیون دلار تعهدات ارزي پیله وران و مرزنشینان پرداخت نشده و

 
باقیمانده است. 

حمید زادبوم افزود: چند میلیون نفر در سراسر کشور از فعالیت هاي تجاري مرزنشینی و پیله وري امرار معاش می کنند و بر همین
اساس ضروري است تا با همکاري تمام دستگاه هاي مسوول از جمله بانک مرکزي، گمرك و سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت

 
استان هاي مرزي، ضمن حل مشکلات مرتبط با این حوزه، از فرصت هاي تجاري پیش رو در مرزهاي کشور استفاده بهینه کرد. 

وي با بیان اینکه براي حل مسایل و مشکلات این حوزه در 2 سال اخیر تلاش هاي زیادي صورت گرفته است گفت: قبلا پیله وران می

 
توانستند به هر میزانی در سال هاي گذشته صادرات انجام دهند اما اکنون این امر محدود شده است. 

معاون وزیر صنعت ،معدن و تجارت اظهار داشت: این رویه به خاطر اینکه از سال 97 براي صادرات، تعهد مرزي ایجاد شده پیله وران و
مرزنشینان بایستی در یک سقف محدود صادرات انجام دهند زیرا اگر بیشتر از حد تعیین شده باشد بایستی کارت بازرگانی دریافت

 
کنند. 

وي افزود: هم اکنون کشور در یک جنگ و دفاع تمام عیار اقتصادي قرار دارد از اینرو تمام تلاش ها براي رفع موانع و توسعه اقتصادي

 
و اشتغالزایی و خنثی سازي دسیسه هاي شوم دشمنان و نیز کوتاه کردن دست آنان در این جنگ اقتصادي انجام می گیرد. 

زادبوم با بیان اینکه براي پیشرفت و رفع موانع اقتصادي و تولیدات نیازمند راهبردي اساسی، برنامه ریزي دقیق و سیاست کلی و
درازمدت هستیم گفت: فقط امر صادرات مهم نیست بلکه صادرات خوب، پول درآوردن و دریافت خوب از کشورهاي خارجی مهم

 
است. 

وي با اشاره به اینکه ایران در تولید محصولات کشاورزي حرف هاي زیادي براي گفتن دارد اظهار کرد: محصولات کشاورزي کشور
بسیار با کیفیت و زیاد است و با زحمت فراوانی تولید می شود پس بایستی براي صادرات آن با برنامه و راهبردهاي اساسی انجام

 
بگیرد. 

رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به پتانسیل هاي خوب شهرستان مرزي سردشت گفت: آینده شهرستان با توجه به
موقعیت استراتژیکش از نظر کشاورزي، مرزي و گردشگري بسیار روشن است بنابراین تصمیمات و برنامه هایی که براي آینده آن طرح

 
ریزي می شود باید تخصصی باشد. 

 
منطقه آزاد ماکو مهمترین منطقه تجاري، صنعتی و معدنی کشور است 



رزم حسینی در جلسه ویژه اي که براي امضاي تفاهم همکاري بین سازمان منطقه آزاد ماکو و سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي
صنعتی ایران برگزار شد، با بیان اینکه منطقه آزاد ماکو با دارابودن مرز بازرگان به عنوان بزرگترین گذرگاه مرز زمینی کشور نقش

 
مهمی در توسعه تجارت بین المللی دارد، گفت: این منطقه مهمترین منطقه تجاري، ترانزیتی، صنعتی و معدنی کشور است. 

وي اظهار داشت: فرصت هاي بسیاري براي سرمایه گذاري در منطقه آزاد ماکو در حوزه هاي مختلف فراهم شده که درصورت تبیین

 
به بخش خصوصی می تواند مقصد سرمایه گذاري مطمئن باشد. 

 
وي ادامه داد: کمتر منطقه اي در کشور همچون منطقه آزاد ماکو با این حجم از ذخایر معدنی موجود است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در 6 ماه گذشته تغییراتی در ریل صادرات و واردات کشور صورت گرفته و محدودیت هاي

 
صادراتی رفع شده است، اضافه کرد: هیچگونه محدودیتی در صدور مجوز فعالیت هاي صنعتی و معدنی در کشور نداریم. 

 
شمال آذربایجان غربی هم صاحب واحد استحصال و تولید طلا شد 

در سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در سفر به شمال آذربایجان غربی، به خوي نیز رفت و علاوه بر بازدید از کارخانه نساجی این

 
شهرستان پرجمعیت شمال استان، واحد استحصال و تولید طلا را افتتاح کرد. 

این واحد که با ظرفیت تولید سالانه 600 کیلوگرم طلا و نقره در خوي به بهره برداري رسیده در پنج هزار مترمربع زیربنا و با 2

 
میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی در ناحیه صنعتی ایواوغلی خوي احداث شده است. 

 
با بهره برداري از این واحد تولیدي، سالانه 300 کیلوگرم طلا و 300 کیلوگرم نقره تولید می شود. 

 
افتتاح این طرح مهم صنعتی در شمال آذربایجان غربی موجب ایجاد فرصت شغلی براي 80 نفر در منطقه خوي شده است. 

 
وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین در سفر به خوي، از روند اجراي طرح توسعه کارخانجات نساجی خوي بازدید کرد. 

این طرح شامل ایجاد خط رنگرزي پارچه است که روزانه 50 هزار متر پارچه را رنگرزي خواهد کرد؛ با بهره برداري از این بخش نیز

 
براي 200 نفر امکان اشتغال در کارخانجات نساجی خوي فراهم می شود. 

 
طرح توسعه نساجی در سلماس افتتاح شد 

طرح توسعه نساجی سلماس هم با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و سرمایه گذاري100 میلیارد ریال خارجی به بهره برداري

 
رسید. 

این واحد تولیدي در 12 هزار متر مربع مساحت با سه سالن تولید و زیربناي هفت هزار مترمربع از جمله واحدهاي موفق در حوزه

 
نساجی استان است. 

 
تولیدات این بنگاه اقتصادي به استان هاي تهران، البرز، قزوین، اصفهان، یزد، مازندران و گلستان ارسال می شود. 



 
ظرفیت تولید سالانه این واحد تولیدي، سه هزار تن بوده و 60 نفر به صورت مستقیم در آن شاغل هستند. 

آخرین مقصد سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت در آذربایجان غربی، ارومیه و شرکت مارال تریلر این شهر بود؛ در این بازدید رزم

 
حسینی از ظرفیت هاي این بنگاه بزرگ اقتصادي بازدید کرد و در جریان مشکلات آن نیز قرار گرفت. 

سپس جلسه نهایی وزیر صمت در آذربایجان غربی با صنعتگران آذربایجان غربی برگزار شد؛ او در این جلسه اخبار بسیار خوبی در

 
حوزه اقتصاد، صنعت، معدن و تجارت کشور داشت. 

 
تجارت خارجی کشور در سال گذشته به 74 میلیارد دلار رسید 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در این جلسه با اشاره به صادرات و واردات 146 میلیون تنی کالا از کشور طی سال گذشته گفت: حجم

 
تجارت خارجی کشور در سال 1399 به 74 میلیارد دلار رسید. 

رزم حسینی اظهار داشت: جلوگیري از واردات 5.5 میلیارد یورو کالاي غیرضروري طی سال گذشته، افتخاري براي دولت در راستاي

 
حمایت از تولید داخل و ممانعت از واردات بی رویه به کشور بوده است. 

وي افزود: همچنین طی سال گذشته سه میلیارد و 500 میلیون یورو از اقلام ساخت داخل در صنایع مختلف استفاده و از واردات

 
اقلام مشابه خارجی جلوگیري شد. 

وي اضافه کرد: اقلام داخلی نیز طبق گفته افرادي که از آنها استفاده کرده اند، کیفیت بسیار خوبی داشته و در کنار آن از قیمت بسیار

 
مناسبی نیز برخوردار بوده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: همچنین در راستاي طرح هاي اقتصاد مقاومتی 450 هزار میلیارد تومان فرصت سرمایه گذاري

 
جدید در کشور به امضا رسیده است. 

رزم حسینی اظهار داشت: در راستاي حمایت از بخش معادن نیز 6 هزار معدن راکد کشور آزادسازي می شود که سهم آذربایجان

 
غربی 500 معدن است. 

وي با اشاره به بازدیدهاي مفصل صورت گرفته طی 2 روز گذشته از واحدهاي صنعتی آذربایجان غربی، روند تولید را در این استان رو
به جلو و داراي شتاب مناسب ارزیابی کرد و ادامه داد: مردم و فعالان اقتصادي این استان در تولید و تجارت نقش آفرینی می کنند که

 
باید به این همت، تبریک گفت. 

 
در این جلسه مسوولان استانی نیز ظرفیت هاي اقتصادي، صنعتی و تجاري آذربایجان غربی را ارائه دادند. 

 
220 واحد تولیدي در آذربایجان غربی احیا شد 

 
استاندار آذربایجان غربی در این نشست گفت: 220 واحد تولیدي در آذربایجان غربی احیا شده است 



شهریاري با اشاره به این که استان زمین هاي مناسبی براي ایجاد شهرك هاي صنعتی و حوزه صنعت دارد، تصریح کرد: از این تعداد

 
واحد 97 مورد در طول سال 1399 احیا شده است. 

وي با اشاره به افزایش هفت برابري میزان صادرات استان طی یک سال گذشته نسبت به سال هاي پیش از آن، گفت: خوشبختانه در

 
طول سال گذشته بیش از 3 میلیارد دلار صادرات داشتیم. 

استاندار آذربایجان غربی اظهار داشت: با وجود وجود مشکلات مالی، درخواست براي سرمایه گذاري در استان طی سال هاي گذشته

 
به ویژه 2 سال اخیر بسیار افزایش یافته است. 

شهریاري با قدردانی از واحدهایی که براي چندین هزار نفر در سطح استان اشتغال زایی کرده اند، افزود: وجود چنین افرادي در
منطقه هم براي استان و هم براي کشورمان بسیار غنیمت است چرا که به نوبه خود نقش بسزایی در پیشرفت اقتصادي کشور بر عهده

 
دارند. 

وي با بیان این که دورنماي خوبی در انتظار استان است، تاکید کرد: وجود معادن طلا، مس، خاك هاي نادر، تیتانیوم و سایر معادن

 
آینده خوبی را در پیش روي استان قرار داده است. 

 
وي یادآور شد: آذربایجان غربی از لحاظ داشتن واحدهاي صنعتی در رتبه 13 کشوري قرار دارد. 

آذربایجان غربی یکی از استان هاي با ظرفیت هاي بالاي صنعتی، معدنی و تجاري است و علاوه بر داشتن صدها واحد صنعتی و دهها
واحد معدنی فعال به ویژه در حوزه سنگ هاي تزیینی، 967 کیلومتر مرز، 9 گمرك و 6 بازارچه مرزي این استان را به دروازه ایران به

 
اروپا تبدیل کرده است؛ ظرفیت هایی که می تواند این استان را به یک از پیشرفته ترین مناطق کشور تبدیل کند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- آذربایجان غربی 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- علیرضا رزم حسینی 

 
- ارومیه 

 
- اقتصاد مقاومتی 

 
- صمت 

 
- محمدمهدي شهریاري 

 
پروندهٔ خبري 

- رایحه ماندگار تدبیر در آذربایجان غربی



هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  362  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه با اعلام اینکه خرید امسال کلزا توسط 18 مرکز خرید تخصصی این محصول وابسته به
شبکه تعاون روستایی استان انجام می شود، گفت: پیش بینی می شود امسال هفت هزار تن کلزا از کشاورزان استان

خریداري شود.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، ایرج
صفایی مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه گفت: سال
گذشته 18 مرکز خرید تخصصی، چهار هزار و 600 تن دانه

 
روغنی کلزا از کشاورزان استان خریداري کردند. 

وي توضیح داد: از اواسط اردیبهشت ماه کار خرید دانه

 
هاي روغنی کلزا در مناطق گرمسیري استان شامل سه شهرستان سرپل ذهاب، گیلانغرب و قصرشیرین آغاز شده است. 

او گفت: تا کنون نیز بیش از 470 تن به صورت توافقی و بیش از 60 تن به صورت تضمینی مباشرتی با شرکت غله، از کشاورزان

 
مناطق گرمسیري خریداري شده است. 

وي این موضوع را نشان دهنده اقبال کشاورزان به خریدهاي توافقی دانست و افزود: خریدهاي توافقی توسط تشکل ها و شرکت هاي

 
زیر پوشش تعاون روستایی یکی از راه هاي افزایش تولید و بهبود وضعیت اقتصادي بهره برداران بخش کشاورزي است. 

 
صفایی همچنین خریدهاي توافقی را سبب ایجاد تعادل در قیمت براي تولید کننده و مصرف کننده دانست. 

مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه خاطرنشان ساخت: ارزش خریدهاي توافقی دانه کلزا تا به امروز پنج میلیارد و 300 میلیون

 
تومان می شود که به حساب کشاورزان واریز شده است. 

کرمانشاه قطب کشاورزي غرب کشور کشاورزي محور توسعه پایدار کرمانشاه و یکی از بخش هاي مهم این استان مرزي و چهارفصل

 
است که علاوه بر تامین نیازهاي غذایی داخل استان، بخش زیادي از نیازهاي کشور را نیز تامین و تضمین می کند. 

کرمانشاه استانی پهناور در غرب ایران با 25 هزار کیلومتر مربع مساحت، یکی از استان هاي مهم از حیث کشاورزي و منابع طبیعی
محسوب می شود به طوریکه 70 درصد مساحت استان را عرصه هاي منابع طبیعی با بیش از 527 هزار هکتار جنگل و یک میلیون و

 
192 هزار هکتار مرتع تشکیل داده است. 



همچنین بیش از 950 هزار هکتار زمین کشاورزي در استان کرمانشاه وجود دارد که سالانه چهار میلیون و 575 هزار و 814 تن انواع

 
محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات و آبزیان در استان تولید می شود. 

داشتن 11 اقلیم آب و هوایی، بارش هاي 2 برابري نسبت به میانگین کشوري، چهار فصل بودن و تولید بیش از 98 درصد محصولات

 
زراعی و باغی در استان از جمله ظرفیت ها و پتانسیل هاي بخش کشاورزي استان کرمانشاه است که 

 
از این ظرفیت براي رفع بیکاري و ایجاد اشتغال، افزایش درآمد کشاورزان و رونق اقتصادي استان استفاده کرد. 

 
از مجموع جمعیت استان حدود 125 هزار بهره بردار در بخش کشاورزي مشغول به فعالیت هستند. 

استان کرمانشاه 2 میلیون نفر جمعیت ساکن در 14 شهرستان، 31 بخش، 32 شهر، 86 دهستان و 2 هزار و 595 آبادي دارد و 2.4
درصد جمعیت کشور در این استان سکونت می کنند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهري و 25 درصد در نقاط روستایی زندگی

می کنند.



ریسک هاي تهدیدکننده صعود طلا در هفته جاري

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  363  |  تاریخ: 1400/03/09

پایگاه خبري معدن نیوز -قیمت اونس طلا با بیش از 220 دلار افزایشی که از اواخر مارس داشته است، در مسیر صعود به
بالاترین رکورد امسال قرار دارد و تحلیلگران پیش بینی می کنند صعود بعدي این فلز ارزشمند در ایستگاه 1950 دلار خواهد

بود.

نوشته شده توسط: یکشنبه 9 خرداد 1400 - 08:55:34 8 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز -قیمت اونس طلا با بیش از
220 دلار افزایشی که از اواخر مارس داشته است، در مسیر
صعود به بالاترین رکورد امسال قرار دارد و تحلیلگران پیش بینی
می کنند صعود بعدي این فلز ارزشمند در ایستگاه 1950 دلار

 
خواهد بود. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز -قیمت اونس طلا با بیش از 220 دلار
افزایشی که از اواخر مارس داشته است، در مسیر صعود به
بالاترین رکورد امسال قرار دارد و تحلیلگران پیش بینی می کنند

 
صعود بعدي این فلز ارزشمند در ایستگاه 1950 دلار خواهد بود. 

بهاي هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار آمریکا با شش دلار و 80 سنت معادل 0.4 درصد افزایش، در 1905 دلار و 30 سنت

 
بسته شد و براي کل هفته 1.5 درصد رشد و براي ماه مه حدود 7.8 درصد رشد ثبت کرد. 

ادوارد مویا، تحلیلگر ارشد بازار در شرکت OANDA به کیتکونیوز گفت: در دو ماه گذشته پیش بینیهایی از سقوط طلا به 1600 دلار
وجود داشت. بازار طلا اکنون نسبت به معاملات این فلز ارزشمند هیجان زده است. این حقیقت به قوت خود باقی است که براي تغییر

 
موضع سیاست پولی بانک مرکزي آمریکا، بازار کار این کشور باید بهبود قابل ملاحظه اي پیدا کند. 

بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی شرکت تی دي سکیوریتیز اظهار کرد: طلا اکنون روند صعودي پیدا کرده زیرا بازار در حال حاضر

 
آمار اقتصادي ضعیفتر از حد مطلوب و نرخ تورم بالاتر را هضم می کند. 

به نظر می رسد بانک مرکزي آمریکا بازارها را متقاعد کرده که با وجود تورم بالاتر، صبور خواهد ماند و سیاست پولی فعلی را به این
زودي تغییر نمی دهد. مویا در این باره گفت: بانک مرکزي چراغ سبزي به قیمت طلا براي ادامه روند صعودي داده است و 1950 دلار
سطح مهم بعدي است که باید نظاره کرد. همچنین نشانه هایی از بهبود تقاضاي خرید طلا از سوي بانکهاي مرکزي وجود دارد. اکنون
که بانکهاي مرکزي بیشتر خرید می کنند و سرمایه گذاران خُرد بیشتري به صندوقهاي ETF طلا وارد می شوند، پتانسیل شکسته
شدن قیمت بالاتر وجود دارد. بازار ممکن است به این حقیقت متمرکز شود که فاصله چندانی با رکورد بالا ندارد و نیروي صعودي

 
واقعی هم در حال شکل گیري است. 



 
تحلیلگران به کیتکونیوز گفتند: نوسان رمزارزها هم از قیمت طلا پشتیبانی کرده است. 

 
ریسکهاي بزرگ براي افزایش طلا 

مویا نوسان بازارها در چند روز آینده را منتفی ندانست زیرا به دلیل تعطیلات روز یادبود نقدینگی اندك خواهد بود اما مانع بزرگ
براي طلا در هفته جاري انتشار آمار ماهانه اشتغال غیرکشاورزي آمریکا در روز جمعه خواهد بود. وي هشدار داد اگر آمار اشتغال بهتر
از حد مطلوب باشد و آمار ماه پیش بازبینی صعودي شود، بازده اوراق خزانه 10 ساله می تواند به 1.70 درصد صعود کند و طلا در

 
واکنش فوري 30 تا 40 دلار ریزش خواهد کرد. 

فیلیپ استرایبل، استراتژیست ارشد بازار در شرکت بلو لاین فیوچرز اظهار کرد: اگر آمار اشتغال بهتر از حد مطلوب باشد، بازده اوراق
قرضه بالاتر خواهد رفت. طلا بهبود قوي داشته و در معرض اصلاح قیمت قرار ددارد. اگر آمار اشتغال آمریکا مثبت باشد، بازده اوراق

 
قرضه رشد کرده و ارزش دلار آمریکا بهبود پیدا می کند. 

مهمترین آمار اقتصادي هفته جاري آمار اشتغال ماهانه بخش غیرکشاورزي آمریکا خواهد بود که روز جمعه از سوي وزارت کار این
کشور منتشر می شود. بازار پیش بینی می کند اقتصاد آمریکا در ماه مه 700 هزار شغل ایجاد کرده و نرخ بیکاري به 5.9 درصد

 
کاهش پیدا کرده است. 

ISM بر اساس گزارش کیتکونیوز، آمار قابل توجه دیگري که در آمریکا منتشر می شوند، شاخص مدیران خرید بخش تولید موسسه
در روز سه شنبه و شاخص مدیران خرید بخش غیرتولیدي در روز پنج شنبه و سفارشهاي کارخانه در روز جمعه خواهند بود.



ارسال یک نظر در: ''نیمی از معادن خراسان رضوي فعال است''

منبع: معدن 24شماره خبر:  364  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي گفت: تاکنون 900 پروانه بهره برداري معدن در این استان صادر شده که
از این تعداد 472 معدن با استخراج سالانه بیش از 220 میلیون تن فعال هستند.

حبیب االله ترشیزیان با گرامیداشت هفته معدن به تشریح وضعیت معادن استان پرداخت و افزود: ظرفیت اشتغال مستقیم معادن

 
و صنایع معدنی خراسان رضوي 163 هزار نفر است. 

وي ادامه داد: معدن یکی از بخش هاي اقتصادي و پیشران صنایع میان دستی و پایین دستی است که ایران سه درصد از ذخایر
معدنی جهان را در اختیار دارد و جزو 15 کشور برتر معدنی دنیا است، 21 درصد از صادرات غیرنفتی، 26 میلیارد دلار از سرمایه

 
گذاري زیرساختی و توسعه اي، 660 هزار نفر از  اشتغال و 5.3 درصد از تولید ناخالص داخلی کشور متعلق به حوزه معدن است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي گفت: تا پایان سال 1398 ذخایر قطعی شناخته شده معدنی در کشور 57 میلیارد
تن بود که ارزش آن به بیش از 40 هزار میلیارد تومان می رسد و 9 هزار و 541 واحد مربوط به صنایع معدنی کوچک و بزرگ با

 
ظرفیت هاي مختلف تولیدي در کشور فعال هستند. 

وي افزود: معادن خراسان رضوي 2.9 درصد از کل مساحت استان را تشکیل می دهند که شاخص ترین معادن استان، سنگ آهن

 
خواف است که جزو 10 معدن بزرگ سنگ آهن دنیا و بزرگ ترین معدن سنگ آهن ایران است. 

ترشیزیان ذخایر مس در شهرستان هاي بردسکن و سبزوار، خاك هاي صنعتی در شهرستان هاي گناباد و تربت حیدریه، کرومیت در
شهرستان هاي نیشابور، سبزوار و فریمان و سنگ هاي تزئینی به صورت پراکنده در نقاط مختلف استان را از بهترین ذخایر معدنی
خراسان رضوي برشمرد و ادامه داد: مصالح ساختمانی و در راس آن ذخایر عظیم گچ در رباط سفید و سنگ هاي لاشه در اطراف

 
مشهد و چناران از دیگر ذخایر معدنی برجسته استان به شمار می روند. 

 
ضعف اکتشافی و موازي کاري ها در این عرصه 

وي گفت: برنامه کشور در افق 1404 رسیدن به تولید 55 میلیون تن فولاد است که سهم خراسان رضوي از این میزان اکتشاف 7.5
میلیارد تن سنگ آهن است، اما ذخایر اکتشاف شده سنگ آهن در این استان با آنچه باید در افق 1404 کشف شود، فاصله بسیار

 
دارد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي افزود: ذخایر سنگ آهن شناخته شده در کشور فقط تا 14 سال پاسخگوي نیاز
صنعت فولادسازي است و در صورتی که براي اکتشافات جدید سنگ آهن تلاش نشود 18 سال بعد کشور به واردکننده فولاد تبدیل

 
می شود. 

وي ادامه داد: ایران نمی تواند صرفا کشوري با برخورداري از محصولات کشاورزي باشد زیرا آب کافی در اختیار ندارد، هم اینک نیز



نزدیک به 90 درصد از آب کشور صرف کشاورزي می شود، آن هم کشاورزي که سنتی است و هدررفت آب بسیار است لذا لازم است

 
سهم ناچیز صنعت و معدن از آب افزایش یابد. 

ترشیزیان گفت: در کشورهاي پیشرفته در حوزه معدن مانند کانادا، استرالیا، شیلی و روسیه، اطلاعات پایه زمین شناسی و اکتشاف و
نقشه هاي مرتبط با آن توسط دولت تهیه می شود، همچنین دولت مطالعات دورسنجی را انجام و در اختیار بخش خصوصی قرار می

 
دهد، سپس بخش خصوصی در یک بستر شفاف وارد سایت زمین شناسی مربوطه شده و اطلاعات لازم را در اختیار می گیرد. 

وي افزود: در ایران مسئولیت تهیه اطلاعات پایه زمین شناسی و اکتشاف برعهده سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی است که در
دهه 30 با هدف تهیه نقشه هاي زمین شناسی و داده هاي اکتشافی تشکیل شد و طبق قانون متولی اکتشاف در کشور این سازمان

 
است اما موازي کاري هاي متعدد و پراکنده در حوزه اکتشاف معدنی در کشور انجام می گیرد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي ادامه داد: ایمیدرو یا سازمان توسعه معادن و صنایع معدنی ایران چندین برابر
سازمان زمین شناسی بودجه در اختیار دارد اما از نیروي متخصص کافی براي اکتشاف برخوردار نیست، بنابراین هر نهادي که وارد کار

 
اکتشاف معدنی شده صرفا براي خود فعالیت کرده، لذا یکپارچگی لازم در حوزه اکتشاف معدنی در کشور ایجاد نشده است. 

وي گفت: فعالیت هایی نیز که تاکنون سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی در ایران انجام داده آن طور که باید به صورت شفاف

 
در اختیار بخش خصوصی قرار نگرفته است. 

ترشیزیان افزود: در مجموع از آنجا که متولی بخش اکتشاف یعنی سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی چندان قوي نیست،
بودجه مربوط به اکتشاف نیز به بخش هاي دیگر اختصاص یافته است، نهادهایی که فعالیت هاي اکتشافی انجام می دهند باید
اطلاعاتی که به آن دست یافته اند را به صورت شفاف و آنلاین در اختیار بخش خصوصی قرار دهند اما این مهم انجام نمی گیرد و

 
مفسده انگیز شده است. 

وي ادامه داد: از سوي دیگر فناوري و ماشین آلات مربوط به اکتشاف در کشور ضعیف است و در این زمینه 40 سال از فناوري هاي
روز دنیا عقب هستیم، این مهم باعث شده است عمق اکتشافات در سایر کشورهاي جهان بیش از 100 متر در عمق زمین باشد اما در
کشور ما عمق اکتشاف به نیم متر می رسد چه بسا اگر اکتشافات در عمق توسط جوانان کشور انجام شود، ذخایر معدنی کشف شده

 
خیلی بیشتر از ذخایر مکشوفه فعلی باشد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي بوروکراسی اداري و خودتحریمی را از دیگر معضلاتی برشمرد که در زمینه

 
اکتشافات معادن در کشور وجود دارد. 

 
16 نهاد براي گرفتن استعلام معدنی 

وي گفت: اگر یک فعال بخش اکتشاف معدنی بخواهد فعالیت جدید آغاز کند باید از 16 نهاد و سازمان استعلام گرفته شود که هر
کدام به تنهایی یک مانع در مسیر اکتشاف معدنی به شمار می رود زیرا به متقاضی به چشم یک معدن طلا نگاه می کنند و کارها را
بر او سخت می گیرند یا گاهی در مواردي که مربوط به حوزه کاري آن ها نیست، مانع تراشی می کنند، در نهایت شاهد بسیاري از

 
سنگ اندازي ها در مسیر سرمایه گذاري بخش خصوصی در حوزه اکتشاف معدنی به صورت قانونی و غیرقانونی هستیم. 



ترشیزیان یکی از پرچالش ترین نهادهاي متولی پاسخگویی به استعلام ها در حوزه اکتشاف معدن را اداره کل منابع طبیعی دانست و
افزود: پاسخ عمده استعلام ها از سوي این اداره منفی است، این در حالی است که معدنکاري با حفاظت از محیط زیست مغایرتی ندارد
و در همه نقاط دنیا معدنکاران در حفاظت از محیط زیست معدن کوشا هستند و منابع طبیعی و محیط زیست را متعلق به نسل هاي

 
آینده می دانند. 

وي ادامه داد: معدنکار حقوق دولتی خود را به صورت سالانه به دولت پرداخت می کند، حقوق دولتی در واقع درصدي از منابع معدنی
کنار معدن است، طبق قانون باید درصدي از حقوق معدنی پرداخت شده توسط معدنکار صرف اصلاح و احیاي محیط زیست مربوط به

 
معدن که محیط پیرامونی آن تخریب شده است، شود. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي گفت: معدنکار با پرداخت حقوق دولتی در واقع هزینه تخریب محیط زیست را به
دولت پرداخت می کند اما این پول به خزانه رفته و دیگر براي اداره کل منابع طبیعی که مسئولیت بازسازي عرصه هاي معدنی را

 
دارد، بازنمی گردد یا بخش کمی از آن اختصاص می یابد که صرف موارد دیگري که در اولویت آن اداره کل قرار دارد، می شود. 

وي افزود: معدنکار هزینه و تعهد خود در قبال تخریب محیط زیست را به دولت پرداخت می کند لذا عدم بازگشت حقوق دولتی براي

 
اصلاح تخریب محیط زیست یک ضعف قانونی است که باید اصلاح شود. 

ترشیزیان ادامه داد: 472 معدن فعال خراسان رضوي 3 درصد از کل عرصه هاي معدنی این استان را تشکیل می دهند و باقی این

 
عرصه ها آزاد است، پس بزرگ نمایی این موضوع که معادن، محیط زیست را از بین می برند، نباید صحیح باشد. 

وي گفت: به نظر می رسد بدبینی هایی نسبت به توسعه بخش معدن وجود دارد، اگر معادن تعطیل شوند مردم نیاز خود به مواد
معدنی مانند سنگ گرانیت را چطور تامین کنند؟ هم اینک سنگ گرانیت مشهد جزو باکیفیت ترین و ارزان ترین گرانیت هاي دنیا

 
است، اگر معادن گرانیت تعطیل شوند مردم مصالح ساختمانی خود را چگونه تامین کنند؟ 

 
از پنجره واحد تا مزایده هاي معدنی 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي افزود: به منظور کاهش استعلام ها براي انجام فعالیت معدنی، یک پنجره واحد
معدنی زیر نظر خانه معدن در ساختمان ساپکو مشهد راه اندازي شد که نمایندگان همه دستگاه هاي مسئول در حوزه پاسخگویی به
استعلام ها به بخش معدن در یک مکان گردهم آمدند تا در کمترین زمان پاسخ استعلام ها براي آغاز فعالیت معدنی داده شود که این

 
اقدام یکی از موفقیت هاي بزرگ خراسان رضوي در عرصه معدنی است. 

وي ادامه داد: اکتشاف معدن پرمخاطره با ریسک زیاد است که در کشور ما کمتر مورد حمایت قرار می گیرد لذا باید تدبیري اتخاذ

 
شود که حمایت از حوزه اکتشاف بیشتر شود. 

ترشیزیان گفت: ورود بی رویه افراد فاقد صلاحیت در عرصه اکتشاف و معدنکاري باعث حبس برخی معادن در دست افراد شد که نه
خود فعالیتی روي عرصه هاي معدنی داشتند و نه به فرد دیگري اجازه فعالیت روي این عرصه ها می دادند که با تدبیر وزیر صنعت،
معدن و تجارت، داشتن صلاحیت فنی و مالی براي ورود به عرصه اکتشاف و معدنکاري به یک الزام تبدیل شد و هم اینک هر شخص
حقیقی و حقوقی که بخواهد وارد عرصه معدنکاري شود باید صلاحیت مالی و فنی وي طی یک پروسه ابتدا در سازمان نظام مهندسی

 
معدن و سپس در سازمان صنعت، معدن و تجارت تایید شود. 



وي افزود: یکی از بزرگ ترین دستاوردهاي «رزم حسینی»، وزیر کنونی صنعت، معدن و تجارت را می توان آزادسازي محدوده هاي
اکتشافی یا خروج آن ها از حبس افراد دانست، در این راستا امسال برگزاري مزایده و صدور مجوز برداشت و گواهی کشف و پروانه

 
بهره برداري از معدن براي پنج هزار و 866 محدوده اکتشافی در کشور در دستور کار قرار گرفته است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي ادامه داد: هشتم خرداد ماه آگهی مربوط به دریافت اسناد مزایده محدوده هاي
معدنی در کشور و خراسان رضوي منتشر می شود و بخشی از محدوده هاي معدنی به افراد واجد شرایط واگذار خواهد شد که امید

 
است این روند ادامه یافته و همه عرصه هاي محبوس، آزادسازي و به افراد واجد شرایط واگذار شود. 

وي گفت: با این حال در حوزه برگزاري مزایده هاي معدنی یک سري افراد و تشکل هاي بخش خصوصی گلایه هایی دارند از جمله
اینکه ضمانت نامه هاي بانکی افزایش بسیار یافته به نحوي که براي شرکت در مزایده یک محدوده اکتشافی فلزي باید تا 500 میلیون

 
تومان وثیقه بانکی ارائه شود و امتیاز صلاحیت فنی و مالی از 25 به 50 امتیاز افزایش یافته است. 

ترشیزیان افزود: این نحوه برگزاري مزایده براي عرصه هاي معدنی موافقان و مخالفانی دارد که موافقان این سختگیري ها براي ورود به
عرصه معدنی را مناسب می دانند تا هر فرد با توان اندك مالی و فنی نتواند محدوده اکتشافی را تحت اختیار گرفته و دیگران را معطل
بهره برداري از آن بگذارد و دیگر اینکه حوزه معدنکاري از حالت عام که همه اجازه ورود به آن را داشته باشند، خارج می شود اما
مخالفان این نحوه برگزاري مزایده استدلال می کنند که سختگیري هاي بیش از حد در این عرصه باعث بوجود آمدن رانت شده و

 
خلاف شرع و قانون است. 

 
رکود اقتصادي و تعطیلی معادن 

وي ادامه داد: دلیل اینکه از حدود 900 معدن موجود در استان، 472 معدن فعال بوده این است که عمده معادن تعطیل شده،
تولیدکننده مصالح ساختمانی هستند و هم اینک در رکود شدید اقتصادي حاکم بر صنعت ساختمان قرار داریم و این مهم بر بخش

 
معدن تاثیر منفی گذاشته و چون معدنکار قادر به فروش مواد معدنی خود نیست به ناچار آن را تعطیل می کند. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي گفت: دلیل دیگر عدم فعالیت این معادن، فرسودگی ماشین آلات معدنی است، در
حالی که سایر نقاط جهان با بهترین ابزار و ماشین آلات، فعالیت معدنی انجام می دهند در ایران در مقطعی واردات ماشین آلات

 
دست دوم خارجی هم به منظور حمایت از بخش تولید داخل ممنوع شد. 

وي افزود: شرکت تولید تجهیزات سنگین هپکو در ایران توان تولید ماشین آلات مورد نیاز کشور در کوتاه مدت را ندارد پس چاره اي
جز جبران کمبود ماشین آلات از خارج از کشور نیست، در چند سال گذشته با شعار حمایت از تولید داخل واردات ماشین آلات دست
دوم خارجی بخش معدن را ممنوع کردند که منجر به تعطیلی برخی معادن شد، مدتی است که دوباره واردات ماشین آلات دست دوم

 
آزاد شده اما شروطی براي آن گذاشته شده که بوروکراسی اداري و پیچیده اي دارد. 

ترشیزیان ادامه داد: اگر سالی 200 میلیون دلار صرف واردات ماشین آلات و تجهیزات معدنی شود، تحول اساسی در بهره برداري از
معادن کشور انجام می گیرد، هم اینک قیمت یک کامیون ویژه حوزه معدن با ظرفیت 120 تن و مستهلک و کهنه براي

 
معدنکار کشور بیش از 25 میلیارد تومان است. 



وي گفت: میانگین استاندارد جهانی این است که یک درصد از ذخایر شناخته شده معدنی در کشور مورد بهره برداري قرار گیرد، اما

 
این عدد در کشور ما نیم درصد است لذا نمی توان براساس میانگین استاندارد جهانی معادن را مورد بهره برداري قرار داد. 

 
580 نفر در نوبت برگزاري آزمون صدور پروانه اشتغال 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي افزود: این سازمان سه هزار و 500 عضو در رشته هاي مرتبط با معدن از
کارشناسی تا دکتري دارد که از این تعداد هزار نفر از پروانه اشتغال برخوردار هستند و به تجربه کافی براي خدمت رسانی در حوزه

 
معدن دست یافته اند. 

وي ادامه داد: براساس قانون باید افراد واجد شرایط که پروانه اشتغال دارند به عنوان مسئول فنی معادن معرفی شوند، معادن در کشور
از نظر قانون به دو بخش تقسیم می شوند که در بخشی از آن ها مسئول فنی تمام وقت و در بخش دیگر مسئول فنی پاره وقت قرار

 
می گیرند، معادن کم اهمیت جزو معادنی هستند که مسئول فنی پاره وقت دارند. 

ترشیزیان گفت: براي معادن پاره وقت از کارورزان به عنوان مسئول فنی بهره گرفته می شود که افراد جوان فاقد پروانه اشتغال هستند
که در دوره هاي آموزشی سازمان نظام مهندسی معدن شرکت می کنند، کل کارورزان رشته معدن در این سازمان 580 نفر هستند

 
که در نوبت برگزاري آزمون وزارت صنعت، معدن و تجارت براي دریافت پروانه اشتغال قرار دارند. 

وي افزود: یکی از مشکلات حوزه معدن کشور این است که وزارت صنعت، معدن و تجارت آزمون دریافت پروانه اشتغال براي کارورزان
را خیلی دیر برگزار می کند به طوري که طی چهار سال گذشته این آزمون فقط در یک نوبت برگزار شده است در حالی که باید سالی
چهار مرتبه آزمون مورد نظر برگزار شود، این مساله باعث شده که نتوان خواسته معدنکار براي استقرار مسئول فنی داراي پروانه

 
اشتغال را برآورده کرد. 

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خراسان رضوي ادامه داد: مسئول فنی داراي پروانه اشتغال از استان دیگر نیز طبق قانون فقط 6
ماه می تواند در معادن استان هاي دیگر فعالیت داشته باشد، هم اینک نیز 336 مسئول فنی داراي پروانه اشتغال و 513 مسئول فنی
طرف قرارداد سازمان نظام مهندسی خراسان رضوي وجود دارند و با احتساب معادن فعال استان، نباید معدنی بدون مسئول فنی در

 
خراسان رضوي وجود داشته باشد اما نیمی از مسئولان فنی کارورزانی هستند که نیاز به پروانه اشتغال دارند. 

وي در مورد تاثیر قطع برق بر روي صنایع معدنی خراسان رضوي نیز گفت: اکثر معادن، برق خود را از طریق ژنراتور می توانند تامین

 
کنند اما قطع برق آسیب بسیار به تاسیسات صنایع معدنی مانند فولاد وارد می کند. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، ترشیزیان افزود: سهم معدن و صنایع معدنی از اقتصاد کشور در سال 1398 حدود 5.3 درصد بود که در افق
1408 باید به 11 درصد و ارزش صادرات مواد معدنی نیز از 9 میلیارد دلار فعلی باید به 18 میلیارد دلار برسد، در صورتی که حمایت

هاي لازم و قانونی از بخش معدن در کشور انجام شود محصولات معدنی به راحتی می توانند جایگزین نفت و درآمدهاي نفتی شوند.



ارسال یک نظر در: ''جوز احداث کارخانه استحصال طلا در سقز صادر شد''

منبع: معدن 24شماره خبر:  365  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین گفت: شرکت طلاي کردستان مجوز احداث کارخانه استحصال طلا در
شهرستان سقز را از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور دریافت کرد.

غلام رضا سلیمانی اظهار داشت: براي دریافت مجوز در ابتدا مکانیابی و مطالعات ارزیابی زیست محیطی و موافقت همه دستگا

 
هاي مرتبط در سطح استان اخذ و سپس در کمیته ارزیابی کشور با احداث کارخانه طلا موافقت شد. 

وي اضافه کرد: صدور این مجوز حاصل تلاش بیش از چهار سال پیگیري و مطالعات زیست محیطی دقیق و تأمین نظر کمیته هاي

 
فنی و پذیرش تمهیدات و پیشنهادات فنی کارشناسان سازمان حفاظت محیط زیست و سایر دستگاه هاي ذي ربط است. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدرتامین یادآور شد: با بهره برداري از این طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا تولید می شود و

 
تعداد 350 نفر به طور مستقیم مشغول به کار می شوند. 

وي شروع به کار این کارخانه را منوط به تعیین مشاور مادر جهت طراحی هاي لازم و نظارت بر احداث کارخانه دانست و گفت:
اقدامات لازم در دستور همکاران ما در ستاد و شرکت طلاي کردستان قرار گرفته است و عملیات اجرایی آن به زودي آغاز خواهد شد.

سلیمانی ضمن قدردانی و تشکر از همکاري استانداري، اداره کل محیط زیست، امور آب، سازمان صمت، منابع طبیعی و سایر دستگاه
هاي اجرایی و نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: امیدواریم با بهره گیري از این طرح استراتژیک گام موثري در

 
زمینه توسعه منطقه و ایجاد اشتغال براي مردم استان کردستان برداشته شود. 

معدن طلاي قلقله در سال 1396 کلنگ زنی شد اما بدلیل برخی نگرانی ها، بهره برداري از این طرح به تعویق افتاد که طی 2 سال
گذشته با مکانیابی مجدد خارج از حوزه سد چراغ ویس و همخوان سازي با شرایط و استانداردهاي محیط زیستی موجود سپس مکان

جدید مورد تایید وزارت نیرو و سازمان محیط زیست و سایر دستگاه هاي اجرایی استان قرار گرفت.



تذکر رهبر انقلاب به مسئولان درباره گرانی ها/ بهترین واکنش در مقابل

تحریم ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  366  |  تاریخ: 1400/03/09

گزیده هایی از سخنان رهبر انقلاب درباره مسائل اقتصادي کشور در سال هاي گذشته را می خوانید.

به گزارش حوزه احزاب و تشکل هاي گروه سیاسی باشگاه
خبرنگاران جوان، حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم
انقلاب در سخنرانی اسفند 99 اقتصاد را موضوع اصلی
کشور خواندند و فرمودند: در سال هاي اخیر شعار هر سال،
موضوعی اقتصادي انتخاب شده، زیرا معیشت مردم حقاً
دچار تنگی شده و در ماه هاي اخیر نیز کرونا، مشکلات را
بیشتر کرده است. سود حاصل از گرانی ها به جیب دلالان
می رود، مسئولان باید مشکل معیشتی و گرانی را حل

کنند. گرانی راه حل دارد و بار ها در جلسات متعدد این نکات را تذکر داده و راه حل هاي مورد نظر کارشناسان را به مسئولان گفته

 
ام. 

ایشان مدتی قبل از این سخنرانی نیز تاکید کردند که اگر با تلاش و ابتکار و با سینه سپر کردن در مقابل مشکلات بتوانیم بر تحریم
ها غلبه کنیم و طرف مقابل بی اثر شدن تحریم ها را ببیند، به تدریج دست از تحریم بر خواهد داشت. کارشناسان براي مشکلات
اقتصادي کشور راهکار هاي مشترکی دارند بنابراین مشکل، نداشتن یا ندانستن راهکار نیست، بلکه نیازمند همت، شجاعت و اهتمام
جدي و پیگیري هستیم، ما ظرفیت ها و توانایی هاي فراوانی براي بی اثر کردن تحریم ها داریم، به شرط آنکه بخواهیم و همت کنیم

 
و به دل مشکلات برویم. 

باید بنا را بر این بگذاریم که گشایشی از خارج انجام نخواهد شد؛ کسانی که برخی چشم امید به آن ها دارند با ما دشمنی می کنند،
ضمن آنکه شرایط داخلی آن ها به هیچ وجه روشن نیست و گرفتاري هاي اخیر، امکان صحبت و موضع گیري در مسائل بین المللی
را به آن ها نمی دهد و نمی توان روي حرف آن ها حساب و برنامه ریزي کرد. به بیگانگان نمی توان اطمینان کرد و به امید گشایش

 
آن ها بود. 

سفره مردم در حال کوچک شدن است و مسئولان همچنان تماشاچی هستند در حالی که حل مشکلات نیازي به خارج ندارد و با
همانگی واحدي در دولت می تواند بخش عمده اي از مشکلات را مرتفع کرد؛ امروز در حالی گرانی ها جیب مردم را خالی می کنند

 
که مسولان وزات صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزي هم یک دیگر را مقصر عنوان می کنند. 

 
راهکار هاي رهبري براي نجات اقتصاد کشور 



از دیگر اقدامات آیت االله خامنه اي براي حل مشکلات اقتصادي و معیشتی، ارائه ي راهکار هاي عملیاتی و اجرایی به مسئولین بوده
است. ایشان براي تحقق الگوي اقتصاد مقاومتی، حل مشکلات مردم و ناکام گذاشتن دشمن در اجراي توطئه هایش علیه کشور به
کلیات اکتفا نکردند و موارد مشخصی را پیش روي مسئولین گذاشتند. مشخصا در سخنرانی 1 فروردین 95 «اقدام اساسی براي نجات
اقتصاد کشور» از سوي ایشان مطرح شد: «تمرکز بر فعالیت ها و زنجیره هاي اقتصادي مزیت دار کشور»، «10 زنده کردن تولید
داخلی»، «پرهیز از واردات تضعیف کننده ي تولید داخلی»، «پرهیز از هدردادن منابع مالی پس از برجام»، «دانش بنیان شدن بخش
هاي مهم و حساس اقتصادي»، «احیاي بخش هاي اقتصادي که قبلاً در آن ها سرمایه گذاري شده»، «شرط انتقال فناوري در
معاملات خارجی»، «شرط انتقال فناوري در معاملات خارجی»، «»، «ارتقاي بهره وري انرژي» و «نگاه ویژه به صنایع متوسط و

 
کوچک». 

 
تاکید رهبر انقلاب بر ضرورت عمل به اصول اقتصاد مقاومتی/ حرف کافی نیست، حرکت لازم است 

از سوي دیگر طی این سال ها مطالبه ي رفع مشکلات اقتصادي از مسئولین کشور و تذکر به آن ها در موارد گوناگون از جمله
اقدامات رهبر انقلاب بوده است. مشخصا پس از ابلاغ سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و پس از آنکه فعالیت ها و برنامه هاي لازم و
منطبق بر این الگو آنچنان که باید و شاید از سوي مسئولین دنبال نشد حضرت آیت االله خامنه اي صراحتا نارضایتی خود را اعلام
نموده، به مسئولین امر تذکر دادند و از آن ها حرکت موثر را خواستند: «از روزى که این سیاستهاى اقتصاد مقاومتى اعلام شده است و
ذکر آن مکرّر گفته شده است، مسئولین مختلف -دولتى ها، مجلس محترم، دستگاه هاى مختلف، مسئولان گوناگون- در مقام حمایت
و ستایش از این سیاستهاى اقتصاد مقاومتى برآمده اند و مکرّر گفته شده، لکن تجربه ى بنده به من میگوید که ستایش کافى نیست؛
تعریف کردن کافى نیست؛ حرکت لازم است. بله، افرادى مى آیند، مى نشینند، در منبرهاى عمومى یا در جلسات خصوصى از مزایاى

 
این اقتصاد مقاومتى مطالبى را بیان میکنند و غالباً هم درست است، امّا خب باید اقدام کرد، عمل کرد.» (04/03/1393) 

 
بهترین روش برخورد با قاچاقچیان 

علاوه بر این، در موارد زیادي شاهد تذکرات مصداقی و بعضا عتاب آمیز ایشان در زمینه ي مسائل اقتصادي بوده ایم. به عنوان نمونه
در موضوعی، چون «قاچاق» که یکی از مسائل تخریب کننده ي اقتصاد ملی، تولید و اشتغال و معیشتِ خانواده هاي ایرانی است در
مقاطع مختلف به صراحت تذکر داده اند: «جلوي قاچاق باید گرفته بشود. البتّه آن کسانی که مسئول مبارزه ي با قاچاقند، سوراخ دعا
را گم نکنند! ما میگوییم بروید با باند هاي قاچاق مبارزه کنید. من میگویم از مبادي رسمی کشور که جنس قاچاق وارد میشود، آن
کسی که مأمور این کار است، خیانت نمیکند)بلکه)کوتاهی میشود، خیانت نیست. به بنده گزارش دادند که از فلان بندر -یک بندر
مشخّصی- در روز مثلاً سه هزار تا پنج هزار کانتینر وارد کشور میشود. از مجموع این سه هزار یا پنج هزار، فقط 150 کانتینر بازدید
میشود! خب چرا؟ بقیّه بازدید نمیشود و می آید؛ وقتی داخل انبار رفت، معلوم میشود که جنس قاچاق است که وارد شده است؛ (آن
هم)از مبادي رسمی کشور! حالا آنچه از مرز هاي غیررسمی وارد میشود که بحث دیگري است؛ یا از مناطق آزاد همین جور؛ باید
جلوي این ها گرفته بشود.» (1396/01/01) «(در موضوع)قاچاق، بنده به مسئولین گفته ام که آقاجان! وقتی شما آن باند قاچاقچی را
پیدا میکنید و آن جنس کلان قاچاق را که چند هزار تُن وزن آن است، وارد کشور میکنید، این جنس را جلوي چشم همه آتش بزنید؛

 
ضربه بزنید به قاچاقچی، به جنس داراي مشابه داخلی.» (1395/05/11) 

 
بن بستی در کار نیست راه حل مشکلات اقتصادي مشخص است 

مقام معظم رهبري در مرداد سال 97 نیز گفتند: مشکلات اقتصادي و راه حل هاي آن معلوم است، هیچ بن بستی در کشور وجود



ندارد و مسئولان در هر سه قوه باید با تلاش، کار مشترك و استفاده از نظرات کارشناسان، مشکلات و فشار ها را از دوش مردم

 
بردارند. 

رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: وقتی ارز یا سکه به صورت غلط عرضه و تقسیم می شود، مشکلات فعلی به وجود می آید، زیرا
این قضیه دو طرف دارد، یک طرف آن فردي است که دریافت می کند و طرف دیگر آن کسی است که عرضه می کند. همه بیشتر به
دنبال آن فردي هستند که ارز یا سکه را گرفته است در حالی که تقصیر عمده متوجه آن فردي است که ارز یا سکه را با بی تدبیري
عرضه کرده است که اقدامات اخیر قوه قضاییه نیز در واقع برخورد با کسانی است که با یک تخلف و خطاي بزرگ، زمینه ساز این

 
مسائل و کاهش ارزش پول ملی شده اند. 

در کشور هیچ بن بستی وجود ندارد، زیرا مشکلات کشور شناخته شده است و براي همه آن ها نیز راه حل هاي شناخته شده اي

 
وجود دارد و فقط باید مسئولان کمر همت ببندند. 

 
نقدینگی تهدیدي که می توان آن را به فرصت تبدیل کرد 

ایشان، نقدینگی عظیم را یکی از مشکلات اقتصادي کشور و ناشی از سیاست هاي اشتباه دانستند و گفتند: همانگونه که در عید فطر
خطاب به مسئولان گفتم، باید این نقدینگی به سمت تولید و بخش هاي صنعت، کشاورزي و مسکن هدایت شود و اگر چنین کاري

 
انجام شود، نقدینگی که امروز یک تهدید است، به فرصت تبدیل خواهد شد. 

ایشان با اشاره به نامه سال هاي پیش خود به سران سه قوه براي مقابله با فساد افزودند: فساد یک اژد هاي هفت سر است که باید با
آن به طور کامل و جدي مقابله شود، ضمن اینکه وقتی با فساد و مفسد مقابله می شود، قطعاً جیغ و داد هایی از گوشه و کنار بلند

 
می شود. 

رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بیانِ علنی این موضوع براي این است که همه بدانند، بناي نظام، برخورد قاطع و بدون ملاحظه با

 
مفسد است. 

 
 1397/05/22

 
رهایی از وابستگی اقتصاد به نفت؛ کلید حل مشکلات مادي کشور 

رهبر انقلاب در اولین روز سال 92: من هفده، هجده سال قبل به دولتی که در آن زمان سر کار بود و به مسئولان گفتم، کاري کنید
که ما هر وقت اراده کردیم، بتوانیم در چاه هاي نفت را ببندیم. آقایان به قول خودشان "تکنوکرات" لبخند انکار زدند که مگر می

 
شود؟! 

بهمن ماه 1398 رهبر انقلاب در دیدار با فرماندهان و کارکنان نیروي هوایی و نیروي پدافند هوایی ارتش جمهوري اسلامی ایران،
دوباره بر موضوع رهایی اقتصاد از نفت تاکید کردند و فرمودند: اگر مسئولان هشیارانه عمل کنند، می توان با استفاده از شرایط تحریم،

 
اقتصاد کشور را از وابستگی به نفت که عامل مهم بسیاري از مشکلات است، نجات داد. 

ایشان افزودند: البته برخی افراد باهوش در داخل هیأت حاکمه آمریکا، متوجه این موضوع هستند و گفته اند: نباید بگذاریم ایران
اقتصاد بدون نفت را تجربه کند و به همین دلیل، باید مسیري را باز بگذاریم تا اقتصاد ایران به کلی از پول نفت جدا نشود؛ بنابراین،



 
مسئولان به خصوص مسئولان اقتصادي باید در این خصوص هشیار باشند. 

 
راه ترغیب مردم به حضور در صحنه اقتصاد 

ما اگر میخواهیم مردم در صحنه اقتصاد باشند، باید صحنه اقتصادي امنیت داشته باشد؛ اگر امنیت را میخواهیم، بایستی دست مفسد

 
و سوءاستفاده چی و دورزننده قانون و بسته بشود؛ مبارزهی با فساد این است؛ این باید جدي گرفته بشود.1394/10/20 

نشریه خط حزب االله در شماره دویست و چهل و پنجم خود در مطلبی با تیتر «نسخه درمان اقتصاد» به بیانات رهبري و پاسخ ایشان

 
به چهار پرسش اصلی درباره وضعیت اقتصادي کشور پرداخته بود. 

 
نسخه درمان اقتصاد بیمار که به دست رهبري نوشته شد 

اگـر چنانچـه ایـن تفکر و روحیه خوداتکایی و اعتماد به نفس ملی کـه امـروز خوشـبختانه عمومیت پیـدا کـرده و بخصـوص در بیـن
قشـر جـوان تحصیلکـرده بـا عـزم و اراده رشـد پیـدا کـرده_ و این اعتماد به نیروي داخلـی در اقتصاد به همیـن شـکل پیـش بـرود
و امیدهـاي واهـی که گاهی انسـان مشـاهده می کنـد بـه بیـرون از مرز ها وجـود دارد و اقتصـاد کشـور را شـرطی می کنـد نسـبت
بـه تصمیم گیـري بیگانـگان، اگـر چنانچـه وجـود نداشـته باشـد یـا ضعیـف بشـود و اعتمـاد ملی افزایـش پیـدا کنـد، بـه نظـر

 
بنـده همـه ایـن مشـکلاتی کـه امـروز در اقتصـاد وجـود دارد قابـل رفـع و برطـرف کـردن اسـت. 

 
 99/4/22

 
تاکید رهبر انقلاب بر ضرورت برخورد با کسانی که افسار ارز را گسیخته اند 

رهبر معظم انقلاب در سخنانی به مناسبت عید قربان 99 یادآورشدند: اینکه ارز افسار پاره کند و روزبه روز بالاتر رود اصلأ قابل قبول

 
نیست و این ماجرا بیش از اینکه دلایل اقتصادي داشته باشد دلایل امنیتی و سیاسی دارد. 

این حالتِ هر روز یک قیمت براي اجناس و افسار پاره کردن قیمت ارز براي کشور مضرّ است و افراد آشنا به مدیریت هاي اجرایی

 
معتقدند که این مسئله با برخورد دستگاه هاي اجرایی و در مواردي دستگاه قضایی قابل مهار است. 

در قضیه ارز، بانک مرکزي تلاش هاي زیادي انجام می دهد که ان شاءاالله موفق خواهد شد البته گزارش هاي مطمئنی وجود دارد که
دلایل سیاسی، امنیتی در افزایش قیمت ارز بیش از دلایل اقتصادي مؤثر است که در این صورت باید با کسانی که به این آتش دامن

 
می زنند، جداً مقابله شود. 

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و اعضاي مجلس خبرگان رهبري مورخ 1396/06/3، درباره پول ملی فرمودند: یکی از ارکان اقتدار
کشور اقتدار اقتصادي است. در اقتدار اقتصادي یکی از عناصر تشکیل دهنده ي عمده عبارت است از قدرت پول ملی. اگر بر اساس

 
تصمیم گیري هاي نادرست پول ملی تنزل پیدا کرد، این عقب رفت است. 

 
اسم رمز رشد اقتصادي 

رهبر انقلاب اسلامی رشد اقتصادي حقیقی را در گرو تولید ثروت از طریق دانش و علم دانستند و خاطرنشان کردند: اگر شرکت هاي



دانش بنیان جدي گرفته شوند و از توسعه کمی و کیفی آن ها حمایت شود، بواسطه ثروت آفرینی از طریق علم، اقتصاد کشور به

 
شکوفایی حقیقی خواهد رسید. 1391/05/08 

 
دستور رهبر انقلاب به قانونگذاران در حوزه اقتصاد 

حضرت آیت االله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامی: نمایندگان در قانونگذاري و عمل به وظایف اساسی خود مسائل مهمی همچون
«اولویت هاي کشور، رفع مشکلات مردم بویژه طبقات ضعیف و متوسط، تأثیرناپذیري از دیدگاه هاي غربی، انقلابی گري و پرهیز از

 
اشرافی گري» را مورد توجه کامل قرار دهند. 

 
30 خرداد 1397 

 
هر دولت از خود یک نام نیک به یادگار بگذارد 

صفحه توییتر منتسب به دفتر رهبر معظم انقلاب نوشت: بعضی کار هاي اساسی را که در این دولت ممکن است جواب ندهد، براي
دولت بعد به یادگار بگذارید؛ بگذارید بعدا با نام نیک از شما یاد بشود. مثلا اصلاح ساختار بودجه یا اصلاح نظام بانکی و مالیاتی یا

اصلاح قانون اجراي سیاست هاي اصل 44؛ این ها کار هاي ماندگاري است که بعد از شما میماند. شهریور 99



بهره برداري از هزار طرح تولید محصولات گلخانه اي

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  367  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیرعامل بنیاد برکت از به بهره برداري رسیدن هزار طرح تولید محصولات گلخانه اي در 30 استان کشور خبرداد.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، سید امیرحسین مدنی مدیرعامل
بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام اظهار کرد: با سرمایه
گذاري 135 میلیارد تومانی ستاد اجرایی فرمان امام ،
1000 طرح تولید محصولات گلخانه اي در 30 استان

 
کشور احداث و به بهره برداري رسید. 

او با بیان اینکه امسال نیز ایجاد 3 هزار طرح تولید محصولات گلخانه اي با 400 میلیارد تومان اعتبار رادر دستورکار داریم، بیان کرد:

 
ازاین طریق علاوه براحیاي 50 هکتار از فضاي گلخانه اي کشور، زمینه اشتغال 9 هزار نفر نیز فراهم می شود. 

 
بیشتر بخوانید 

- تعداد طرح هاي پشتیبان کسب و کار به 70 عدد می رسد



هوشمندسازي آب رسانی مشهد براي اولین بار/ دانش بنیان ها قادر به حل

مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور هستند

منبع: داناشماره خبر:  368  |  تاریخ: 1400/03/09

تقوایی حسن زاده گفت: دانش بنیان ها قادر به حل مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور هستند و با توجه به کمبود برق
در کشور و خراسان رضوي، موفق به هوشمند سازي شبکه توزیع شدیم که این پروژه در مشهد در حال اجرا است.

 تقوایی حسن زاده گفت: دانش بنیان ها قادر به حل
مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور هستند و با توجه به کمبود برق در کشور و خراسان رضوي، موفق به هوشمند سازي شبکه

 
توزیع شدیم که این پروژه در مشهد در حال اجرا است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ مرتضی تقوایی حسن زاده، عضو شوراي سیاست گذاري پارك علم و فن آوري خراسان رضوي
در گفت وگو با صبح توس اظهار کرد: کار شرکت هاي دانش بنیان چیزي نیست جز مقاوم کردن اقتصاد کشور نسبت به تهدیدهاي
اقتصادي که از سوي کشورهاي دیگر به ما تحمیل می شود از طرف دیگر این شرکت ها به دلیل ایجاد ارزش افزوده بالا در کوتاه مدت

 
نیز تأثیرات مثبت فراوانی بر رشد اقتصادي کشور دارند. 

 
شرکت هاي دانش بنیان باعث تحقق اقتصاد مقاومتی می شوند 

وي افزود: شرکت هاي دانش بنیان به دلیل اینکه تکنولوژي هاي روز جهان را بومی سازي می کنند می توانند قدم بسیار مهم در

 
خودکفایی کشور در قسمت هاي مختلف بردارند که تمام این اقدامات در نهایت باعث تحقق اقتصاد مقاومتی در عمل می شود. 

حسن زاده با اشاره به روند رو به رشد تعداد شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپی در کشور، گفت: در زمانی که اکثر شرکت ها به
دلیل کرونا با مشکلات زیادي مواجه شده بودند شاهد آن بودیم که همه روزه به تعداد شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپی افزوده
می شد که درواقع این یک موضوع طبیعی و یک تجربه جهانی است زیرا حدود سال 2010 که اروپا با رکود مواجه شده بود، استارت

 
آپ ها چیزي حدود 15 هزار شغل ایجاد کردند و اقتصاد اروپا را نجات دادند. 



 
 

 
استارت آپ ها اشتغال پایدار و مشاغل متنوع ایجاد می کنند 

عضو شوراي سیاست گذاري پارك علم و فن آوري خراسان رضوي تصریح کرد: امروزه نیازهاي بازار به شدت در حال تغییر است و
شرکت هاي قدیمی و عریض و طویل به دلیل ساختاري که دارند نمی توانند به سرعت خود را با شرایط جدید وفق دهند از طرف
دیگر شرکت هاي دانش بنیان و استارت آپ ها به دلیل ساختار چابک و منعطفی که دارند می توانند به سرعت نیاز سنجی کنند و

 
محصول مورد نیاز بازار را تولید کنند که این موضوع باعث ایجاد اشتغال پایدار و مشاغل متنوع می شود. 

وي با اشاره به هزینه هاي پایین راه اندازي یک استارت آپ، گفت: استارت آپ ها به دلیل پایین بودن هزینه هاي راه اندازي، ریسک

 
راه اندازي بسیار پایینی دارند و این فرصت را براي مدیریت هرچه بهتر آن ها فراهم می شود. 

حسن زاده خاطر نشان شد: امروزه شاهد آن هستیم که کیفیت محصولات شرکت هاي دانش بنیان داخلی به حدي رسیده است که
می توانند با برندهاي نام آشناي خارجی رقابت کنند و حتی در برخی موارد این محصولات از نمونه هاي مشابه خارجی بهتر هستند از
طرف دیگر این محصولات علاوه بر اینکه از خروج ارز از کشور جلوگیري می کنند باعث ورود ارز و مطرح شدن نام ایران در اقصا نقاط

 
دنیا با محصولات دانش بنیان می شوند. 

مدیر عامل شرکت دانش بنیان بهپویان امین یادآور شد: شرکت ما از حدود 15 سال پیش فعالیت خود را شروع کرده است و از 2
سال گذشته نیروهاي خود را 4 برابر کرده و امروز بیش از 180 نفر در مجموعه ما مشغول به فعالیت هستند. اغلب فعالیت ما در حوزه
هاي نفت، گاز، پتروشیمی، پالایشگاه و آب و برق است همچنین به تازگی در بحث هوش مصنوعی واردشده ایم که خوشبختانه به

 
دستاوردهاي خوبی رسیده ایم. 



 
 

 
هوشمندسازي شبکه آب رسانی مشهد براي اولین بار در کشور 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 45 پروژه در 22 استان کشور و 2 پروژه در خارج از کشور در حال اجرا است یادآور شد: در حال حاضر
موفق به اجراي طرح هوشمند سازي شبکه آب رسانی مشهد شده ایم که این موضوع براي اولین بار در کشور رخ داده است و این

 
پروژه براي 3 کلان شهر دیگر کشور نیز در حال پیاده سازي است. 

حسن زاده خاطر نشان شد: با توجه به کمبود برق در کشور و خراسان رضوي، موفق به هوشمند سازي شبکه توزیع شدیم که این
پروژه در مشهد در حال اجرا است و چنانچه این پروژه به صورت کامل اجرایی و پیاده سازي شود می تواند براي دولت 15 هزار
میلیارد تومان صرفه جویی ارزي داشته باشد و نیاز به یک نیروگاه 600 مگاواتی را کم می کند این در حالی است که کل پیاده سازي

 
این پروژه در کشور چیزي بالغ بر 100 میلیارد تومان است. 

 
 

 
دانش بنیان ها قادر به حل مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور هستند 

مدیر عامل شرکت دانش بنیان بهپویان امین با بیان اینکه دانش بنیان ها قادر به حل مشکل قطعی برق و آب در سراسر کشور
هستند، گفت: در صورتی که شرکت ژاپنی می خواست این پروژه را اجرایی کند مبلغی بالغ بر 15 هزار میلیارد تومان در خواست می

کردند و ما با یک صد و پنجاهم این هزینه در حال اجرایی کردن آن هستیم. 



انتهاي پیام/



سیستان و بلوچستان پیشتاز در معادن آنتیموان و منیزیت کشور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  369  |  تاریخ: 1400/03/09

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان : این استان رتبه نخست معادن آنتیموان و رتبه دوم معادن
منیزیت کشور را به خود اختصاص داده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان؛ ماندانا زنگنه
گفت: برخی از معادن استان به دلیل ظرفیت هاي بالاي ذخایر در رتبه
هاي اول و دوم کشوري قرار گرفتند که این نشان دهنده ظرفیت بالاي

 
معدنی منطقه است. 

وي افزود: سیستان و بلوچستان 394 معدن شناخته شده دارد که میزان
ذخایر قطعی آنها 1.1 میلیارد تن برآورد شده و پیش بینی می شود استخراج اسمی آنها به 28 میلیون تن برسد که می تواند براي

 
7.3 هزار نفر اشتغال ایجاد کند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان بیان کرد: در حوزه معادن استان 3.2 درصد معادن ایران را دارد که
ذخایر قطعی آنها 2.2 درصد کل ذخایر معادن کشور است همچنین استخراج اسمی آنها 3.5 درصد میزان کشور را دارد.



تسهیل صدور مجوز زیر ساخت طرح هاي گردشگري، امور مالیاتی و گمرکی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  370  |  تاریخ: 1400/03/09

تسهیل فرایند هاي صدور مجوز ایجاد زیر ساخت طرح هاي گردشگري، امور مالیاتی و گمرکی در فارس مصوب شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس،مدیرکل
دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاري واشتغال استانداري
فارس گفت: در جلسه هیات مقررات زدایی وبهبود محیط
کسب وکار مورخ 23 فرودین ماه تسهیل فرآیند صدور
مجوز ایجاد زیر ساخت طرح هاي گردشگري، امور مالیات و

 
گمرکی در دستور کار قرار گرفت و مصوب شد. 

هاله فولادفر بیان داشت: براي تسهیل امور مالیاتی سازمان
امور مالیات کشور مکلف شد نسبت به بازنگري و اصلاح
ضوابط استهلاکات مالیاتی و اجازه استهلاك سریع
(شتابان) و یا استهلاك اختیاري به واحد هاي تولیدي با

 
لحاظ مواد (2) و (3) قانون بهبود محیط کسب وکار حداکثر تا پانزدهم اردیبهشت ماه 1400 اقدام نماید. 

وي در ادامه افزود: همچنین سازمان امور مالیاتی کشور مکلف است تا پایان سال 1400 نسبت به تحقق برنامه ابلاغ الکترونیکی در
کلیه فرآیند ها و منابع مالیاتی با ضریب پوشش 70 درصد اقدام کند و فرآیند استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادر کنندگان را

 
حداکثر ظرف مدت دو هفته پس از اعلام بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مطابق با قانون بودجه سال 1400 انجام دهد. 

فولادفر در خصوص تسهیل تجارت خارجی عنوان داشت: گمرك جمهوري اسلامی ایران مکلف گردید نسبت به تسهیل و رفع موانع
واردات نهاده هاي تولید (شامل مواد اولیه، کالا هاي واسطه اي، ماشین آلات، تجهیزات و لوازم یدکی) از طریق پرداخت حقوق ورودي
در انتهاي تشریفات گمرکی و برقراري امکان ترخیص کالا به صورت درصدي (با استفاده از ظرفیت ماده 7 قانون امور گمرکی) براي

 
تامین حقوق ورودي و مالیات بر ارزش افزوده اقدام نماید. 

مدیر کل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري در ادامه اظهار داشت: گمرگ جمهوري اسلامی ایران طبق مصوبه هیات
مقررات زدایی مکلف است، با همکاري دستگاه هاي ذي ربط نسبت به اعتبار بخشی به نمونه برداري ها براي تعیین ماهیت کالا تا

 
شش ماه براي واحد هاي تولیدي در مورد کالا هایی که نیاز به استاندارد اجباري ندارند، اقدام نماید. 

هاله فولاد فر در خصوص تسهیل فرآیند صدور مجوز ایجاد زیر ساخت طرح هاي گردشگري نیز بیان داشت: وزارت میراث فرهنگی،
صنایع دستی و گردشگري مکلف گردید بخشنامه شماره 47025 /972100 مورخ 18/12/1397 را به نحوي اصلاح نماید که بر
اساس آن اختیار صدور مجوز ایجاد زیر ساخت طرح هاي گردشگري براي متقاضیان تا سقف 500 میلیارد ریال با در نظر گرفتن
افزایش سالانه سقف مذکور به میزان حداقل 20 درصد به ادارات کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان ها تفویض

 
شود. 

وي همچنین در خصوص الزام کانون وکلاي دادگستري مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه نسبت به
بارگذاري و تکمیل اطلاعات مربوط به عنوان مجوز هاي صادره در درگاه ملی مجوز هاي کشور اظهار داشت: در اجراي بند (24) ماده



(1) قانون اصلاح مواد (1) و (7) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی واصلاحات بعدي آن مصوب سیزدهم اسفند
ماه 1399، کانون وکلاي دادگستري مرکز و مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضاییه به عنوان مراجع صدور مجوز
شناخته می شوند و مکلف هستند پس از اخذ موافقت ریاست محترم قوه قضاییه توسط دبیرخانه هیات مقررات زدایی و بهبود محیط
کسب وکار، حداکثر ظرف زمانی مقرر در قانون مذکور، عنوان مجوز هاي صادره را در درگاه ملی مجوز هاي کشور بارگذاري ونسبت به

تکمیل اطلاعات شناسنامه اي آن ها اقدام نمایند.



نگاهی نو به محصولات راهبردي خراسان جنوبی در سند آمایش استان
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مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي خراسان جنوبی در امور آمایش سرزمین و برنامه ریزي گفت: توسعه محصولات
راهبردي استان نظیر زرشک، عناب و زعفران در سند آمایش استان جایگاه ویژه اي دارند و یکی از نقش هایی که براي استان

در تقسیم کار ملی حوزه کشاورزي در نظر گرفته شده است، ارتقاي سطح تولید و عملکرد ...

محبوبه فلاح، در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: سند آمایش
سرزمین کشور شامل؛ سند آمایش ملی و اسناد آمایش
استانی از جمله سند آمایش خراسان جنوبی در جلسه
مورخ 11 اسفندماه 99 شوراي عالی آمایش سرزمین مورد
تصویب قرار گرفته و مبناي بسیاري از تصمیمات و

 
سیاستگذاري ها قرار خواهد گرفت. 

وي افزود: آمایش سرزمین، برنامه ریزي و سازمان دادن به
توزیع متوازن و هماهنگ جغرافیایی تمامی فعالیت هاي
اقتصادي - اجتماعی در پهنه سرزمین را نسبت به قابلیت

 
ها و منابع طبیعی و انسانی دربرمی گیرد و هدف از آن توسعه پایدار است. 

رئیس گروه آمایش، برنامه ریزي و بهره وري سازمان مدیریت بودجه و برنامه ریزي خراسان جنوبی ادامه داد: مهم ترین محورهاي
توسعه در خراسان جنوبی توانمندسازي نیروي انسانی و توسعه آموزش ها اعم از آموزش عالی و فنی و حرفه اي، توسعه خطوط
ترانزیت(جاده اي، ریلی، هوایی)، براي تسهیل سرمایه گذاري بازرگانی با استان هاي همجوار و کشور همسایه افغانستان و ایجاد
مناطق اقتصادي آزاد در استان، گسترش شناسایی و بهره برداري از منابع معدنی فلزي و غیرفلزي( با توجه به موقعیت علمی زمین
شناسی و اندیس هاي شناخته شده استان)، گسترش صنایع دستی بومی استان( کارگاه هاي کوچک تعاونی) جهت افزایش نرخ
اشتغال و درآمد ناخالص ملی و کاهش نرخ مهاجرت، تامین امنیت سرمایه گذاري در صنایع تولید انرژي هاي نو و تجدیدپذیر
خورشیدي، بادي و زمین گرمایی با توجه به اقلیم مناسب، ایجاد صنایع فرآوري و تبدیلی مواد خام کشاورزي و معدنی و جلوگیري از
خام فروشی، ایجاد زیرساخت هاي گردشگري خصوصا کویرنوردي، مناطق حفاظت شده محیط زیست و نجوم، تثبیت جمعیت در

 
مناطق مرزي و افزایش ضریب امنیت در این مناطق، افزایش نقش ICT در کارآفرینی و توسعه گردشگري خواهد بود. 

فلاح بیان کرد: همچنین در این سند که سندي راهبردي قلمداد می شود، قلمروهاي مناسب و نامناسب استقرار جمعیت و فعالیت

 
هاي استان مشخص شده و برنامه هاي اجرایی به تفکیک بخش ها تعیین شده است. 

مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي خراسان جنوبی در امور آمایش سرزمین و برنامه ریزي افزود: توسعه محصولات راهبردي
استان نظیر زرشک، عناب و زعفران در سند آمایش استان جایگاه ویژه اي دارند و یکی از نقش هایی که براي استان در تقسیم کار

 
ملی حوزه کشاورزي در نظر گرفته شده است، ارتقاي سطح تولید و عملکرد و فرآوري این محصولات است. 



وي بیان کرد: علاوه بر این پرورش گل نرگس، گیاهان دارویی تولید محصولات گلخانه اي و گیاهان دارویی و نیز پرورش شتر در حوزه
صنعت و معدن، صنایع فلزات اساسی (ساخت فلزات اساسی قیمتی و فلزات غیرآهنی) و صنایع فرآوري معدنی (کائولن، خاك صنعتی،
بنتونیت، گرانیت، خاك نسوز، زغال سنگ، مس، کرومیت، فلورین، آهن، بوکسیت، گوهر سنگ، سنگ هاي ساختمانی و قیمتی) در

 
استان در تقسیم کار ملی به خراسان جنوبی محول شده است. 

مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي خراسان جنوبی در امور آمایش سرزمین و برنامه ریزي ادامه داد: همچنین در حوزه

 
گردشگري، خراسان جنوبی و چند استان کویري، توسعه گردشگري کویري را عهده دار خواهند بود. 

فلاح اظهار کرد: در حوزه حمل و نقل نیز خراسان جنوبی با قرارگیري در کریدور تریسیکا (اروپا، قفقاز، آسیا) نقش محوري در شبکه

 
گذرگاه هاي ترانزیتی منطقه اي و بین المللی ایفا خواهد کرد. 

وي افزود: توسعه انرژي هاي نو و خدمات برتر، شرکت هاي دانش بنیان و آموزش مهارت هاي کاربردي و پشتیبان تولید نیز از دیگر

 
نقش هاي استان در تقسیم کار ملی خواهد بود. 

مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي خراسان جنوبی در امور آمایش سرزمین و برنامه ریزي با بیان اینکه به استناد ماده 5
سند آمایش استان، تمامی دستگاه هاي اجرایی ملی و استانی مکلف به رعایت مفاد این سند هستند، تصریح کرد: بر این اساس
فرمانداران شهرستان ها و مدیران دستگاه هاي اجرایی استان، در تدوین برنامه هاي کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت و همچنین
مطالعات آتی در سطح استان و شهرستان، موظفند ضمن هماهنگی با سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و رعایت مفاد سند

 
مذکور، به نحوي عمل کنند تا در مطالعات موضوعی، پیوند و هماهنگی با سند آمایش ملی و استان برقرار شود. 

انتهاي پیام
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پایگاه بصیرت 

 
روزنامه کیهان 

 
بهارستان علیه اتحاد دلالان/محمد صرفی 

مجلس یازدهم وارد دومین سال کاري خود شده است. چیزي حدود دو سوم نمایندگان فعلی (مقداري کمتر از دو سوم) براي
نخستین بار است که مسئولیت نمایندگی را تجربه می کنند. از این بابت می توان مجلس یازدهم را مجلسی نو و با توجه به میانگین

 
سنی نمایندگان، مجلسی جوان نیز نامید که البته از حضور افراد باتجربه و سن و سال دار نیز برخوردار است. 

مجلس فعلی حتی پیش از تشکیل نیز زیر ضرب هجمه و حمله بود. این تخریب ها و حمله ها گاهی مضحک هم بودند. براي نمونه
یکی از رسانه ها چندین هفته پیش از تشکیل و شروع به کار مجلس یازدهم نوشته بود؛ مجلس یازدهم باید پاسخگوي وضعیت فعلی

 
باشد! این روند تخریبی تاکنون نیز ادامه داشته و بعید است در آینده نیز متوقف شود. 

البته که نمی توان کارنامه و عملکرد مجلس را یکسره و کاملاًً مثبت و بدون اشکال دانست، اما بدون شک تا اینجاي کار و به طور
میانگین، مجلس در طول یک سال گذشته کارنامه اي قابل دفاع و مقبول از خود برجاي گذاشته است و می توان پیش بینی کرد این
عملکرد در سال هاي بعدي بهتر نیز خواهد شد. فراموش نکنیم که اکثر نمایندگان براي نخستین بار این کرسی را تجربه کرده اند و
طبیعی است که آشنایی و مسلط شدن به امور و وظایف خود، مدتی زمان لازم دارد. مسئله اي که در کنار شکل گیري کمیسیون
هاي تخصصی، نیمه اول نخست سال کاري مجلس را تحت الشعاع خود قرار داد و اغلب کار هاي مهم و برجسته مجلس در نیمه دوم

 
این سال کاري انجام شد. 

پرهیز از حاشیه و مسئله سازي براي کشور را می توان یکی از نکات مهم و برجسته در کارنامه یک سال اخیر مجلس دانست.
هرچندمجلس شوراي اسلامی به دلیل ماهیت و ساختار مجلس و تعداد بالاي نمایندگان، همیشه در معرض و خطر حاشیه سازي قرار
دارد - چرا که عملکرد غلط یک یا چند نماینده به پاي همه نمایندگان نوشته شده و به سرعت مجلس را وارد حاشیه می کند-، اما در
طول یک سال گذشته این موارد بسیار اندك و نادر بوده اند. این نکته را هم نباید فراموش کرد که در ادوار پیشین مجلس - به نسبت
ها و درجات مختلف- کسانی بوده اند که اظهارات و نطق هایشان به جاي آنکه گره اي از کار مردم و مملکت باز کند، مورد پسند
دشمن بود و بر صدر رسانه هاي ضدانقلاب می نشست. نماینده اي که قرار بود عصاره فضایل ملت و مایه اقتدار و افتخار کشور باشد،
به سخنگوي دشمن و تکرار کننده ادعا هاي آنان تبدیل می شد. دامن مجلس یازدهم از چنین لکه اي پاك است و نباید از کنار آن

 
تجربه هاي تلخ و وضعیت قابل تقدیر فعلی به سادگی عبور کرد. 

نکته مهم دیگري که در رابطه با مجلس یازدهم وجود دارد، ارتباط با متن مردم و مشکلات آنهاست. مسئله اي که رهبر معظم انقلاب
اسلامی نیز در ارتباط تصویري با نمایندگان به آن اشاره کرده و فرمودند؛ «حضور در میان مردم و دیدن صحنه هاي واقعی زندگی
مردم که این سفر هاي استانی رئیس محترم مجلس و رؤساي کمیسیون ها و بعضی از نمایندگان محترم حقیقتاً حرکت و اقدام بسیار
خوبی است و باید ان شاءاالله ادامه پیدا کند. عزیزان من! حضور در کنار مردم را ترك نکنید. یکی از موفّقیّت هاي بزرگ این است که

 
بتوانید در کنار مردم باشید و در کنار مردم بمانید.» 

فراموش نکرده ایم عده اي درباره این سفر ها چه می گفتند. مثلاً درباره سفر هاي قالیباف می گفتند حرکت تبلیغاتی و انتخاباتی



است و یا می گفتند مشکلاتی مثل شرکت کشت و صنعت هفت تپه، آب غیزانیه، کپرنشینی در سیستان و بلوچستان و حاشیه نشینی
در مشهد چه ربطی به نمایندگان تهران دارد و چرا آن ها پیگیر این مسائل هستند. (به این نکته ساده و روشن توجه نمی کردند که
طبق متن مصرح قانون، اگرچه نماینده با راي مردم یک شهر خاص انتخاب می شود، اما نماینده کل ملت است و نه فقط نماینده
همان شهر) و یا می گفتند این سفر ها هزینه زیادي دارد پس بهتر است تعطیل شود و بودجه بیت المال حیف و میل نشود! شاهد و
مدعایشان هم سفر رئیس جمهور به کرج بود. شوراي شهر کرج در سال 1395، براي سفر یک روزه «حسن روحانی» و هیئت همراه او
به استان البرز، یک میلیارد و 450 میلیون تومان اختصاص داده بود؛ پس با این حساب و با در نظر گرفتن نرخ تورم و دوري مقصد

 
هاي نمایندگان، این هزینه چند برابر شده و توجیه ندارد! و درباره هزینه سفر نمایندگان در مقایسه یادشده توضیحی نمی دادند! 

مجلس در کنار محسنات و نقاط مثبت خود، با چالش ها و آسیب هایی نیز رو به روست. اگر براي این آسیب ها و چالش ها فکر نشود
و برنامه اي وجود نداشته باشد، می تواند ورق را برگردانده و کارنامه بهارستان را زیر سؤال ببرد. رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیانات

 
اخیر خود به چهار مورد از این چالش ها و آسیب ها اشاره کردند؛ 

 
1- سوءاستفاده نمایندگان از توانایی هاي قانونی 

 
2- ورود نمایندگان در مسائل اجرایی 

 
3- بی احتیاطی در استفاده از تریبون ها براي بیان نظرات 

 
4- تلاش براي رسیدن به مسئولیّت هاي اجرایی 

نکته مهم دیگري که در بیانات رهبر معظم انقلاب نیز دیده می شد، لزوم توجه هرچه بیشتر به عقلانیت و آرامش در مجلس بود.
اقدامات و مواضع هیجانی - حتی اگر با نیت خیر و صلاح هم باشد- نتیجه مثبتی در پی نخواهد داشت و به ضد هدف تبدیل می
شود. نمایندگان نباید فراموش کنند که این مجلس به عنوان مجلس انقلابی شناخته می شود و خیلی ها به دلایل مختلف و متنوع
انگیزه بالایی دارند تا آن را زمین بزنند و ناکارآمد نشان دهند تا اساساًً انقلابی گري را زیر سؤال برده و مترادف با مواضع و اقدامات
غیرعقلانی و غیرقابل دفاع جلوه دهند. پادزهر این شیطنت داخلی و توطئه خارجی، عقلانیت و آرامش است. عجله، هیجان و اقدامات

 
احساسی و دفعی زمینه را براي رسیدن مخالفان مجلس به اهداف خود فراهم می کند. 

پس از سال ها کم کاري و بی توجهی به اولویت هاي کشور و مسائل مردم، هیچ انتخابی جز همت و تلاش چندبرابريِ برآمده از کار
کارشناسی و خرد جمعی وجود ندارد. پس از این همه تجربه ریز و درشت، مجالی براي آزمون و خطا نیست. باید دست به جراحی
هاي بزرگ و حیاتی زد و گلوي مردم و کشور را از چنگ دلالان سیاسی و اقتصادي نجات داد. دلالانی که در یک اتحاد نانوشته و
پشت پرده از یک سو در میدان اقتصاد، منابع کشور را به تاراج می برند (یک نمونه اش با بلعیدن رانت افسانه اي ارز 4200 تومانی) و
از سوي دیگر و در میدان سیاست کج کردن گردن و زانو زدن مقابل استکبار را تجویز کرده و تنها راه زنده ماندن معرفی می کنند.
مجلس در همین یک سال، در مقابله با این دلالان تباهی و تغییر این ریلِ خسارت بار، کار هاي مهمی انجام داده اما بدون شک این
اقدامات کافی نیست. هم بهارستان نشینان باید همت خود را مضاعف کنند و هم مدیریت اجرایی کشور باید از چنبره راحت طلبی و

 
اشرافیت زدگی نجات یابد. 

 
روزنامه وطن امروز 

 
مقاومت؛ کلید تعیین سرنوشت فلسطین/سعداالله زارعی 

سیاست تسلیح فلسطینی ها یک سیاست قریب به 35 ساله است، یعنی از زمانی که انتفاضه اول فلسطین در سال 1366 با سنگ
شروع شد، این مساله مطرح شد که چطور می توان این سنگ ها را تبدیل به گلوله و آن گلوله ها را تبدیل به موشک کرد؛ لذا الگو
هاي مختلفی براي تحقق این مساله پیموده شد. یکی از این الگو ها الگوي انتقال سلاح از خارج به داخل فلسطین بویژه به مناطق غزه
و کرانه باختري بود. این الگو متکی بود بر استفاده از تونل ها و کانال ها و منافذ دریایی. این الگو در عین مزایایش، یک سلسله
مخاطراتی را نیز با خود به همراه داشت. الگوي بعدي، الگوي ساخت سلاح در داخل فلسطین بود و اینکه فلسطینی ها چطور می



توانند خودشان تولیدکننده باشند. در اینجا مساله انتقال تکنولوژي سلاح مورد بررسی قرار گرفت. براي تحقق این الگو مجموعه اي از
اقدامات مختلف نیاز بود. از جمله این اقدامات می توان به انتقال تخصص و تکنولوژي ساخت سلاح، احداث کارگاه ها، حفاظت از این
کارگاه ها در برابر نفوذ دشمن، جمع آوري اطلاعات درباره نقاطی که باید مورد اصابت موشک ها قرار گیرند و در آخر به چاره اندیشی
درباره سیستم هاي پدافندي و دفاعی دشمن که براي حفاظت از شهر هاي خودش ایجاد کرده بود، اشاره کرد. آن چیزي که در جنگ
غزه شاهد بودیم نشان دهنده دستیابی مقاومت فلسطین به انواعی از تخصص ها و امکانات در مقابل دشمن بسیار مجهزتر از خود بود.
نتانیاهو وقتی در کابینه امنیتی رژیم صهیونیستی مورد سوال قرار گرفت که چرا آتش بس را دنبال کرده و در پی برقراري آن بوده
است، در پاسخ گفته بود جمع بندي ما این بود مقاومت فلسطین تا 3 ماه دیگر توان استمرار شلیک موشک هاي خودش را به همین

 
میزان دارد و ما نمی توانیم 3 ماه در برابر این حملات مقاومت کنیم. 

فلسطینی ها بعد از مذاکرات اسلو و مادرید در سال هاي 1991 و 1993 و به تبع آن با مشخص شدن پوچ بودن این مذاکرات متوجه
شدند یک راه بیشتر براي دفاع از منافع و امنیت شان پیش رو ندارند و آن راه مقاومت است. به همین دلیل شاهد بودیم حدود 10
سال پس از اینکه آقاي عرفات سرگرم پیگیري توافقات اسلو و مادرید بود و در نهایت نیز هیچ چیزي به دست نیاورد و دست آخر در
دفتر کارش در رام االله در حالی که در محاصره اسرائیلی ها بود از دنیا رفت، مردم فلسطین که متوجه شده بودند مذاکره نمی تواند
کمکی به آن ها کند، در انتخابات 1384 به طور یکپارچه به مقاومت راي دادند. اینکه در جنگ 12 روزه اخیر مردم فلسطین در
سرزمین هاي 1948، کرانه باختري، قدس و اردوگاه ها به پشتیبانی از سیاست هجومی حماس و جهاد اسلامی در غزه برمی آیند،
جایگاه عمیق مقاومت را در بین تمام طیف هاي فلسطینی نشان می دهد. اینکه یک فردي با پلیس و ارتش رژیم صهیونیستی در
سرزمین هاي اشغالی 1948 درگیر می شود و تن به خطر می دهد، نشان دهنده عمق مقاومت در فلسطین است و تایید کننده این

 
موضوع که در آینده هیچ نغمه اي جز مقاومت نمی تواند فلسطینی ها را گرد هم بیاورد. 

 
روزنامه خراسان 

 
نامزد ها و رویکرد هایی مهم تر از برنامه/مصطفی غنی زاده 

با مشخص شدن نامزد ها و آغاز تبلیغات انتخاباتی، موضوع برنامه هاي اجرایی هرکدام از نامزد هاي محترم براي پس از به قدرت
رسیدن مجدد مطرح شده است. به ویژه آن که تجربه سه دهه اخیر نشان داده اظهارات ایام قبل از انتخابات عموما به نتیجه نمی رسد
و شعار هایی مانند «نفت بر سر سفره مردم» یا «برنامه صد روزه» پس از رسیدن به قدرت به مرور فراموش می شود. اما در این متن
می خواهم توضیح دهم که تعیین رویکرد براي کاندیدا ها در حوزه سیاست گذاري بسیار مهم تر از برنامه هاي اعلامی یا توان
مدیریت یک نامزد است. منظور از رویکرد، آن منظر و نگاهی است که یک سیاست گذار در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، سیاسی و
فرهنگی براي خود انتخاب می کند و برنامه هاي خود را از آن منتج می سازد. نگاهی که از تعاریف بنیادین وي درباره انسان، جامعه،
توسعه و پیشرفت، اقتصاد و فرهنگ به دست می آید. بخشی از این تعاریف نیز از بنیان هاي فلسفی به دست می آید. در ادامه براي

 
روشن شدن منظور، بخشی از مسائل سیاست گذاري حوزه اقتصادي را تشریح می کنم. 

در حوزه رشد اقتصادي معمولا یک طیف از نگرش هاي بنیادین وجود دارد که در یک طرف آن بازار و آزادي عمل افراد در بازار اصل
است؛ در چنین نگرشی خصوصی سازي به شکل حداکثري انجام می شود، دولت در هیچ بخشی از اقتصاد دخالت نمی کند (حتی به
محرومان بسته معیشتی نیز نمی دهد)، براي هیچ بخشی از بازار مقرراتی اعمال نمی شود (حتی اگر دلالان و سوداگران بیشتر بهره
برداران بازار باشند)، مالیات چندانی نمی گیرد، حتی زیرساخت چندانی نمی سازد و.... در طرف مقابل این طیف، دولت در امور
اقتصادي مقررات می گذارد، خودش متولی بخش بزرگی از اقتصاد است، برخی فرایند هاي معمول بازار را کنترل می کند و خود
سرمایه گذار بخشی از زیرساخت هاي عمومی است، در حوزه آموزش و سلامت کمک مالی می کند، انواع مالیات ها را وضع می کند
و.... این دو رویکرد حدود وسطی هم دارد، اما با قاعده و اصول؛ این جا، جاي همان نکته ما درباره مهم بودن رویکرد به برنامه است.
براي مثال ممکن است گفته شود ما از هرکدام از این رویکردها، عناصر خوبش را انتخاب می کنیم و عناصر منفی را کنار می گذاریم؛



مثلا دولت قیمت گذاري دستوري نمی کند، اما مالیات می گیرد یا دولت در حوزه آموزش و درمان خرج حداکثري می کند، اما
مقررات چندانی به اقتصاد تحمیل نمی کند. می دانید نتیجه چه می شود؟ یک اقتصاد به هم ریخته که فواید هیچ کدام از رویکرد ها
را ندارد، اما مضرات همه را با هم یک جا دارد. هم تورمی دارد که از خرجکرد در حوزه آموزش و درمان به وجود آمده، هم رکودي
دارد که از مالیات سنگین به وجود آمده، هم دلالی و سوداگري در آن بهترین راه پول درآوردن است، هم فساد دولتی در حداکثر
ممکن قرار دارد. در این زمینه شرکت هاي خصولتی بهترین مثال از این اغتشاش سیاستی و رویکردي است. شرکت هاي زیان دهی
که کمی خصوصی شده، اما نفوذ دولتی در آن وجود دارد، یعنی نه بهره وري دارد و نه از فساد در آن جلوگیري شده. شرکت هایی که
دولت به علت تضاد منافع براي آن ها مقرراتی نمی گذارد، اما نفعی هم نمی برد. این نتیجه بی رویکردي است. نتیجه فریب خوردن از
این که می توان بین عناصر متضاد، پیوند بدون قاعده ایجاد کرد. اما یک مثال از پیوند با قاعده که عناصر هر رویکرد را با هم همخوان
می کند، سیاست هاي سوسیال دموکرات است و از یک تجربه گسترده جهانی و نگرش عمیق اقتصادي به وجود آمده، اما مهم شکل
پیوند دادن عناصر مختلف در آن ذیل یک نگاه فلسفی است. موضوعی که توسط یک مدیر اتفاق نمی افتد بلکه توسط اندیشمندان
مطلع از مبانی و تجربه جهانی انجام می شود. یک مثال تجربی از چنین اغتشاش سیاستی مربوط به سال هاي 85 تا 87 در ایران می
شود که در آن وام هاي زودبازده به جاي رشد تولید، موجب رشد سوداگري در عرصه زمین شد و فساد بانکی سال هاي بعد را افزایش

 
داد. هرگونه برنامه دهی بدون ارائه رویکرد و بدون توجه به اهمیت موضوع رویکردي، نتیجه بهتري نخواهد داشت. 

براي مثال حل موضوع بیکاري و تورم اولویت واضح کشور است، اما راه حل براي رفع مشکل از رویکرد هاي متعدد و متفاوتی به دست

 
می آید. به بیان دیگر حل آن اولا نیازمند یک رویکرد است نه صرف برنامه؛ برنامه هاي متضاد کوتاه مدت مشکلی را حل نمی کند. 

یا در مثالی دیگر پرداخت یارانه که به انحاي مختلف در بیانات تعدادي از نامزد ها مطرح شده است، باید باتوجه به رویکرد انتخابی
آنان مشخص شود، زیرا نمی توان همزمان از پرداخت یارانه و خصوصی سازي یا مقررات زدایی سخن گفت و توجه نکرد که دولت قرار
است به چه شکل و با کدام منطق هزینه یارانه ها را پرداخت کند. حتی اگر گفته شود که با افزایش قیمت حامل هاي انرژي به ویژه

 
براي ثروتمندان، بازهم سوالات متعددي درباره بقیه این پازل باقی می ماند. 

خلاصه این که ارائه برنامه توسط کاندیدا هاي محترم یعنی ارائه قسمت هاي مختلفی از یک پازل بزرگ و پیچیده که به صورت منفرد
عملا بی معنا و بی نتیجه است؛ درحالی که بیان رویکرد به معناي ارائه تصویر کلان از همان پازل ناتمام است و براي ما مشخص می
کند بخش هاي این پازل در آینده به چه شکل کنار هم قرار خواهند گرفت. البته اساسی تر از ارائه رویکرد براي این انتخابات، وجود
آن و معین بودن آن براي نامزد هاي محترم است؛ به بیان دیگر باید از این هفت نفر پرسید که آیا اساسا رویکردي یک تکه، منسجم و
همخوان براي اداره کشور در زمینه هاي مختلف دارید که به صحنه انتخابات پا گذاشته اید؟ اگر نه که ناتوانی شما براي اداره کشور

 
مشخص است و اگر بله، لطفا همان را بگویید. 

 
روزنامه ایران 

 
4 راهکار براي تحقق برنامه هاي اقتصادي/هادي حق شناس 

ضرورت هاي تحقق برنامه مناسب اقتصادي چیست؟ این سؤال، مهم و کلیدي است که در این روز ها که کشور با انتخابات ریاست
جمهوري سیزدهم درگیر است پرسیده می شود؛ براي پاسخ به این سؤال باید عنوان کرد که لازمه اجراي یک برنامه اقتصادي این
است که مسأله را بدرستی تشخیص دهیم و اینکه به یک مفهوم مشترك و فهم مشترك از مسائل اقتصاد ایران برسیم؛ بدین جهت

 
اگر بتوانیم به یک فهم مشترك برسیم این امر نخستین گام است. 

ازاین رو گام دوم این است همه کسانی که دست اندرکار مسائل کشور هستند همراهی کنند یا حداقل این است که مانع ایجاد نکنند؛
دراین میان گام سوم این است مردم به برنامه اعتماد داشته باشند، اگر مردم که هدف غایی برنامه هاي اقتصادي هستند اغنا نشوند و

 
اعتماد نداشته باشند، برنامه ابتر می ماند. 

گام چهارم رسیدن به این باور است که همه حاضر به پرداخت هزینه برنامه باشند و همچنین همه بدانند که اجراي برنامه ها دردناك



است؛ نمی شود کسی مبتلا به یک بیماري باشد و اجماع این باشد که باید او بستري و عمل جراحی شود، اما این باور نباشد که
جراحی دردناك است و دوره نقاهت طولانی می خواهد؛ تازه اگر پزشکی حاذق این بیمار را جراحی کند و فرایند پس از جراحی هم

 
بدرستی انجام شود. 

همه می دانند اقتصاد ایران با ابر چالش ها در حوزه محیط زیست، آب، خاك، اقتصاد در بخش هایی همچون بیکاري، تورم، نرخ پایین
سرمایه گذاري، بدهی هاي انباشته شده و همچنین عدم تعامل مناسب با کشور هاي منطقه و دنیا مواجه است. از سویی اقتصاد کشور
با لیستی از تکالیف انباشته شده گذشته که به هر دلیل انجام نشده است (از این رو) وضعیت حال ما را باید در علل گذشته جست و

 
جو کرد. 

همواره اینگونه نیست که بگویم مسائل امروز ما ارتباط به مسائل داخل یا خارج دارد؛ هر دو و بلکه شاید بخشی از رقابت هاي درون

 
جناحی یا بین جناحی منجر به ناکارآمدي در بخشی از بخش هاي اقتصاد شده است. 

اقتصاد بدون توجه به ساز و کار هاي بیرونی و داخلی منظور در حوزه هاي سیاسی، اجتماعی و فرهنگی قابل حل نیست، براین اساس
باید تأکید کرد که اقتصاد یک پدیده مجرد نیست. اقتصاد به هم تنیدگی فراوان با بقیه بخش ها دارد؛ از این همه که بگذریم به هر
دلیلی مطالبات انباشته شده، ناکارآمدي هاي انباشته شده، انتظارات خلق شده یا انتظاراتی که براي یک دولت در آینده خلق می شود

 
برآیندش این می شود که برنامه اقتصادي را باید جامع تر، دقیق تر، عمیق تر، فراگیرتر و با اطمینان بالاتر طراحی واجرا کرد. 

اقتصاد امروز ایران صرفاً یک سرماخوردگی ساده ندارد، بلکه به ویروس هایی در حد کرونا مبتلا شده است که باید به دقت به مداواي
آن پرداخت؛ منتها شرط این مداوا این است که همه اصل مشکل را بپذیرند، مانند پدیده کرونا که در 15 ماه گذشته همه اصل آن را
پذیرفتند، ممکن است افراد در اجراي پروتکل ها برخی از موارد را رعایت نکنند، اما بیش از 60 درصد از مردم پروتکل هاي ابلاغی را

 
رعایت می کنند. 

مهم ترین راهبردي که دولت آینده باید انتخاب کند اجماع سازي و اغنا سازي در خصوص راهبرد اقتصاد کشور است، اگر دولت آینده
تورم یک رقمی و جذب سرمایه را هدفگذاري کند و همچنین تلاش کند که همه چیز از جمله مسائل مربوط به سیاست خارجی و

 
سیاست داخلی در خدمت تولید باشد، شاید برنامه ها اجرا و نیز برنامه هاي اقتصادي موفق تر انجام شود. 

 
روزنامه شرق 

 
رنج سیاسی/کیومرث اشتریان 

این مقاله با هدف کاهش آلام انسانی و به ویژه رنج هاي سیاسی جوانان نوشته شده است. در هنگام شکست ها و سرخوردگی در
فعالیت ها، مبارزه هاي سیاسی یا رقابت هاي انتخاباتی چه باید کرد؟ این پرسشی مهم براي امروز ماست و پاسخ به آن می تواند ما را
مجهز به مهارت هاي زندگی فعالانه اجتماعی-سیاسی کند. در تاریخ پر فراز و نشیب ایران روزها، ماه ها و سال هایی سپري شده است
که جوانان و فعالان سیاسی دچار چنین وضعیتی شده اند. در هر مبارزه اي، به حق یا ناحق، گروهی شکست می خورند. اگر بی
عدالتی در این شکست ها تأثیرگذار بوده باشد، رنج بیشتري به شکست خوردگان وارد می شود. باید از منظري انسانی به این رنج
روانی-سیاسی پرداخت. من در اینجا می کوشم از منظري تجربی و نه ضرورتا آکادمیک به این موضوع بپردازم؛ بنابراین پرسش این

 
است که در چنین زمانه هایی چه باید کرد؟ نخست، تفکر و سخن گفتن بنیانی ترین عامل حیات و پایداري انسان است. 

سعی کنید تفکر، نوشتن و گفتگو را به فراموشی نسپارید. رنج روانی، انسان را از تفکر بازمی دارد و او را به یأس و ناامیدي می کشاند.
گاه، انسان به ابتذال، بیهودگی و لودگی روي می آورد؛ به ویژه آنکه اگر زمینه هایی از ابتذال در وجود آدمی باشد، این خطر بیشتر

 
است. 

دوم. فرصت را براي نقد گذشته و البته بدون تخریب و تحقیر خود مغتنم بشماریم. ممکن است اشتباه کرده باشیم، ولی این اشتباه از
روي صدق، وجدان و شرافت بوده است. کیست که در زندگی خود اشتباه نکرده باشد و مگر همه ما معصوم هستیم؟ بنابراین نقد



گذشته خود، نباید با تحقیر و وادادگی توأم باشد. اگر به کسی اعتماد کرده ایم و بعد فهمیدیم که اشتباه کرده ایم، بدانیم مقصر در
درجه نخست ما نیستیم؛ آن که به اعتماد ما خیانت کرده، مقصر اصلی است. این اشتباه سبب نشود که به همه بی اعتماد شویم.

 
اعتماد یک عمل مثبت انسانی است؛ نباید آن را تعطیل کرد. 

سوم. ارتباط خود را با دیگران قطع نکنیم. شبکه هاي انسانی و عاطفی مهم ترین عامل حیات اجتماعی است؛ آن را حتما گسترش

 
دهیم. انزوا، بیماري زاست و حسرت و نابسامانی را افزون می کند. 

چهارم. فعالیت سیاسی و از جمله انتخابات تنها یک جزء از حیات سیاسی است؛ هرچند مؤلفه اي مهم است. در شکست هاي سیاسی،
دنیا به آخر نمی رسد. شانه ها را بالا بیندازید و گام ها را با استواري و اصلاح خود و استعانت از بارگاه الهی براي پاك ماندن محکم تر
بردارید. سیاست را می توان در گفتگو هاي همدلانه، نقادانه و متفکرانه در میان همگنان دنبال کرد. سیاست را می توان در فعالیت
هاي فکري، اجتماعی، اقتصادي، کارآفرینی و انسان دوستانه پی گرفت. مهم این است که روح ما نمیرد، آرمان هاي انسانی بر زمین
نماند و چشمه جوشان نوآوري هاي اجتماعی متوقف نشود. مهم این است که عرصه قدرت عمومی را نبازیم و سرزندگی را با شروع
دوباره زندگی از سر گیریم. این را آویزه گوش کنیم که اگر خداي ناکرده دیگران بر اشتباهات احتمالی ما خطا هاي خود را بنیان
نهاده اند یا فریبکاري پیشه کرده اند، ما مقصر نیستیم. اشتباه با خطا تفاوتی اساسی دارد. داور، براي اشتباه کارت قرمز نمی دهد، بلکه

 
براي خطاي عمدي، بازیکن خاطی را اخراج می کند. میان اشتباهات خود و خطاي دیگران تمایزي معنا دار قائل شویم. 

پنجم. انتظار، صبر و صداقت در سیاست بسیار مهم است. بنیان دین و وطن خویش را به دلیل خطاي دیگران در هم نریزیم. دعا و

 
استعانت از خداي بزرگ، ابزار حیات انسان در هنگامه هاي سخت است که ما را به قدرت لایزال الهی پیوند می دهد. 

 
دل به دلدار شجاعت بسپار 

 
بازگشتی به همه روح اصول 

 
حافظ هیمنه تیر خیام 

هجمه اي کن تو بر این نومیدي



پنج پارك تخصصی در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان ایجاد شد

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  373  |  تاریخ: 1400/03/09

پیام سپاهان - اصفهان - رییس پارك علم و فناوري شیخ بهایی شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان از ایجاد پنج پارك
تخصصی در این مرکز با هدف شبکه سازي و هم افزایی شرکت هاي دانش بنیان و توسعه بازار آنها خبر داد.

پیام سپاهان - اصفهان - رییس پارك علم و فناوري شیخ
بهایی شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان از ایجاد پنج پارك
تخصصی در این مرکز با هدف شبکه سازي و هم افزایی

 
شرکت هاي دانش بنیان و توسعه بازار آنها خبر داد. 

حمید مهدوي روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: این پارك ها در زمینه هاي " فناوري اطلاعات و
ارتباطات"، " نفت، گاز و انرژي" ، " فولاد و صنایع فلزي"،
"کشاورزي و محیط زیست" و "سلامت" در طول یک سال

 
گذشته تاکنون ایجاد شده است. 

وي با بیان اینکه پارك هاي تخصصی در زیر مجموعه پارك هاي علم و فناوري شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان قرار می گیرند،
اظهار داشت: براي هر یک از پارك هاي مذکور، شوراي اجرایی متشکل از مدیران شرکت هاي فناور فعال در داخل و خارج شهرك

 
تشکیل شده و مقرر است با شبکه سازي بین آنها، ظرفیت این واحدهاي دانش بنیان در هر حوزه تخصصی تجمیع شود. 

مهدوي با اشاره به ظرفیت هاي اصفهان در زمینه هاي مختلف صنعتی، فناوري و نیروي انسانی، تصریح کرد: با توجه به ظرفیت هاي

 
موجود، شکل گیري پنج پارك تخصصی از سال گذشته در دستور کار شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان قرار گرفت. 

وي با بیان اینکه اصفهان بیشترین تعداد پارك هاي تخصصی را در بین سایر پارك هاي علم و فناوري کشور دارد، اضافه کرد: شرکت
هاي فعال در هر یک از این پارك ها به تدریج در فضایی تجمیعی در پارك هاي علم و فناوري شیخ بهایی و ابوریحان اصفهان مستقر

 
می شوند. 

وي با تاکید بر اینکه هر یک از پارك هاي تخصصی ایجاد شده با طیف گسترده اي از بخش هاي مرتبط مواجه هستند، گفت: در
پارك تخصصی کشاورزي تا کنون کارگروه هاي دام، نهاده هاي کشاورزي و محیط زیست تشکیل شده و در پارك فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات، فناوري هاي جدید مانند تحول دیجیتال، اینترنت اشیا، نسل پنجم ارتباطات سیار و هوشمندسازي پیگیري می شود. 

رییس پارك علم و فناوري شیخ بهایی اصفهان توضیح داد: پارك هاي تخصصی به عنوان خوشه اي صنعتی به شبکه سازي بین
شرکت هاي فناور فعال داخل و خارج شهرك و حمایت از آنها با هدف هم افزایی در اجراي طرح هاي فناورانه و نوآورانه و گسترش

 
فعالیت هاي اقتصادي و تجاري آنها می پردازند. 

مهدوي از جمله حمایت هاي صورت گرفته از شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك هاي تخصصی به مشاوره در بازاریابی و پروژه

 
یابی و کمک به تامین منابع مالی و حضور در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی اشاره کرد. 

وي یکی دیگر از اهداف ایجاد پارك هاي تخصصی را جذب شرکت هاي فناور جدید و رشد آنها اعلام و اضافه کرد: عضویت در این

 
پارك ها به 2 صورت مستقر و غیر مستقر در شهرك علمی و تحقیقاتی است. 

شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان به عنوان نخستین سازمان موسس مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري در کشور و یکی از
زیرمجموعه هاي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با هدف حمایت از ایجاد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و تولید ثروت از علم راه



 
اندازي شده است. 

این شهرك داراي سه پارك علم و فناوري، هشت مرکز رشد فناوري، پنج مرکز نوآوري و شکوفایی و مرکز علم و فناوري کودکان و

 
نوجوانان در 520 هکتار در شمال کلانشهر اصفهان و در جوار دانشگاه صنعتی اصفهان است. 

در این شهرك علمی و تحقیقاتی، 582 شرکت دانش بنیان و فناور مستقر است که توانسته براي بیش از هفت هزار و 500
نیروي انسانی خلاق و نوآور اشتغال ایجاد کند؛ این کسب وکارها گردش مالی بیش از سه هزار و 652 میلیارد تومانی را براي اقتصاد

 
دانش بنیان به ارمغان آورده است. 

استان اصفهان با 24 شهرستان و بیش از پنج میلیون نفر جمعیت از حیث تعداد واحد صنعتی رتبه دوم و از لحاظ اشتغال صنعتی

 
رتبه سوم کشور را به خود اختصاص داده است. 

این استان با تولید حدود 60 درصد از فولاد، قُطب صنایع فولاد کشور محسوب می شود و در تولید برخی از محصولات کشاورزي رتبه

 
نخست را دارد. 

همچنین این خطه با دارا بودن صنایع راهبردي مانند پالایشگاه و پتروشیمی، مراکز درمانی و بیمارستان هاي بزرگ، بیشترین تعداد
شرکت هاي فناوري اطلاعات و ارتباطات پس از تهران و چندین دانشگاه مرجع و برتر از قطب هاي اقتصادي، علمی و پزشکی کشور

 
بشمار می آید. 

 
برچسب ها 

شرکت دانش بنیان اصفهان پارك علم و فناوري



دلایل صعودي شدن دوباره قیمت دلار/ اخلال در بازار خودرو با احتکار

هزاران میلیاردي/ مافیاي ارز 4200 تومانی زیر ذره بین نامزدها/ اخراج

کارگردان گرانی ارز از دولت روحانی

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  374  |  تاریخ: 1400/03/09

دلایل صعودي شدن دوباره قیمت دلار/ اخلال در بازار خودرو با احتکار هزاران میلیاردي/ مافیاي ارز 4200 تومانی زیر ذره بین
نامزدها/ اخراج کارگردان گرانی ارز از دولت روحانی خطر یکسان شدن تورم در تمام استان ها و افزایش 200 تا 400درصدي قیمت

 
27 کالاي ضروري، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي حلقه وصل- هر روز صبح، گزیده مطالب
اقتصادي روزنامه ها را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها،
خبرهاي اختصاصی و مصاحبه هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب،

 
در حلقه وصل بخوانید. 

 
آفتاب یزد 

 
- دلایل صعودي شدن دوباره قیمت دلار 

آفتاب یزد درباره بازار ارز گزارش داده است: دلار بازار آزاد یک
بار دیگر به کانال 24 هزار تومان برگشت. جهش ناگهانی قیمت صبح دیروز، پیش از ساعت 11 که موعد رسمی و معمول شروع کار
بازار است، آغاز شد و تا ظهر دلار بی تابانه حداقل 700 تومان نسبت به روز پنجشنبه هفته گذشته گران شد. این عدد نسبت به کف
قیمت دلار در سال جدید حدود سه هزار و 100 تومان بیشتر و در مقایسه با سقف قیمت یعنی 25 هزار و 900 تومان، حدود هزار و

 
900 تومان کمتر است. 

به گزارش فرارو؛ نشانه هاي افزایش قیمت دلار، پنجشنبه و جمعه در معاملات پشت خطی مشاهده شده بود. جایی که دلال ها قیمت
23 هزار و 300 تومان را تحویل گرفتند و با تکیه بر یکسري شایعه منفی درباره احتمال تعویق مذاکرات هسته اي بر طبل گرانی

 
کوبیدند. 

بهانه آن ها انتشار گزارش روزنامه واشنگتن پست بود که در آن به دولت آمریکا توصیه شده تا زمان مشخص شدن نتیجه انتخابات
ریاست جمهوري در ایران، تکلیف مذاکرات هسته اي را روشن نکند. انتشار این خبر، جوي هیجانی به بازار ارز داد و دلال ها عصر

 
جمعه قیمت دلار را در معاملات عمده بین خودشان تا 23 هزار و 400 تومان افزایش دادند. 

این معاملات تا ساعت 12 شب ادامه پیدا می کند و در آن نرخ هایی مطرح می شود. آخرین قیمت اعلام شده در معاملات فردایی

 
جمعه 23 هزار و 700 تومان بود که نشان می داد، امروز صبح باید منتظر رشد قیمت دلار در بازار آزاد و جهش بورس باشیم. 

این طور که پیداست، بازار آزاد آنقدر بی تاب بوده که تاب و تحول صبر کردن را نداشته؛ بنابراین قیمت دلار تا ظهر مثل آب خوردن



به 24 هزار تومان رسید. تقریبا سه هزار تومان بیشتر از کف قیمت در سال جدید. شاخص بورس هم با تاثیرپذیري از افزایش قیمت

 
دلار در ابتداي معاملات امروز 18 هزار و 600 واحد رشد کرد و در ادامه به رشد 27 هزار واحدي هم رسید. 

دلار بازار آزاد در پایان هفته گذشته روي عدد 23 هزار و 300 تومان ایستاد، یورو 28 هزار و 495 تومان و درهم امارات و لیر ترکیه

 
به ترتیب شش هزار و 345 تومان و دو هزار و 760 تومان قیمت داشتند. آخرین قیمت سکه تمام بهار آزادي طرح جدید 

10 میلیون و 400 هزار تومان، نیم سکه پنج میلیون و 850 تومان و ربع سکه سه میلیون و 820 هزار تومان فروخته شدند و ارزش

 
هر گرم طلاي 18 عیار به حدود یک میلیون و 60 هزار تومان رسید. 

عواملی که به طور معمول براي پیش بینی وضعیت بازار مورد استفاده قرار می گیرند در همین شروع هفته از احتمال بیشتر افزایش
قیمت حکایت دارند. به عنوان مثال روز جمعه در معاملات پشت خطی که بازار خرید و فروش عمده دلار بین دلال هاست، قیمت

 
صعودي بود. 

دلال ها تا غروب روز جمعه هفتم خرداد نرخ هاي پیشنهادي خود را تا 23 هزار و 400 تومان افزایش دادند و روند صعودي را تا پایان
معاملات حفظ کردند. ساعت 12 شب که خیلی از شما خواب بودید یا براي خواب آماده می شدید، معاملات فردایی با قیمت 23 هزار

 
و 700 تومان به کار خود پایان داد. 

حدود 400 تومان بیشتر از آخرین قیمت دلار بازار آزاد در روز پنجشنبه ششم خرداد. این یعنی بازار آزاد دلار در آغاز معاملات امروز
یک سیگنال افزایش دریافت کرده و در حالت خوشبینانه می تواند حداقل تا 23 هزار و 900 تومان پیش روي کند. قطعا اینکه در
باقی ساعات روز چه اتفاقاتی رخ دهد به سایر عوامل تاثیرگذار بستگی دارد، اما با افزایش قیمت دلار، سکه، طلا و بورس هم رشد می

 
کنند. 

صبح دیروز هشتم خرداد بهاي اونس جهانی مانند روزهاي گذشته افزایش پیدا کرد. کاهش ارزش بازار سکه هاي مجازي و ارزهاي
دیجیتال شانس بهانه خوبی به فعالان بازار جهانی داده تا قیمت طلا را بالا ببرند. از این سمت در داخل ایران، نمی توان نقل یک عامل
هیجانی مهم را در مورد افزایش بهاي دلار نادیده گرفت. به شکلی عجیب اخباري منفی از مذاکرات وین به گوش می رسد. بعضی ها
گفته اند دو طرف دست از کار کشیده اند و می خواهند مذاکره را ادامه ندهند. البته همه این ها گمانه زنی و در حد تحلیل هاي

 
ژورنالیستی در این ور و آن ور دنیاست. 

به عنوان مثال واشنگتن پست به تازگی مطلبی نوشته و در آن به دولت آمریکا پیشنهاد داده تا زمان تعیین تکلیف انتخابات ریاست
جمهوري 1400 در ایران، تصمیم گیري درباره مذاکرات وین را متوقف کند. قطعا پیشنهاد یک روزنامه نمی تواند براي جو بایدن و
دولتش تعیین تکلیف کند، اما در کمال شگفتی تجربه نشان داده وقتی این اخبار منتشر می شوند، فعالان بازار آزاد ارز زود تحت تاثیر

 
قرار می گیرند و هیجان زده رفتار می کنند. 

حداقل در 24 ساعت گذشته دلال ها از چنین خبري تاثیرپذیرفته اند و ابتدا قیمت دلار را در معاملات پشت خطی بالا بردند و در
مرحله بعد امروز دست دلار را گرفتند و تا بازگشت به کانال 24 هزار تومان همراهی کردند. بانک مرکزي هم در واکنش به این اتفاق

 
صبح امروز قیمت دلار در صرافی ملی را حدود 800 تومان افزایش داد و به 23 هزار و 383 تومان رساند. 

این اقدام بیشتر از اینکه در کنترل بازار نقش داشته باشد، با هدف جلوگیري از سوءاستفاده هاي احتمالی انجام شده است. چون دلال



ها می توانند با تشکیل صف جلوي صرافی ها، دلار را با قیمت دولتی خریداري کنند و در بازار آزاد با قیمت بالاتر بفروشند. از دیدگاه
کلی هم بانک مرکزي علاقه اي به انجام واکنش هاي سریع ندارد و ترجیح می دهد عرضه ارز را در معاملات نیما تقویت کند. به این

 
ترتیب بازار ارز تنها می ماند تا عامل تقاضا تکلیف بازار را روشن کند. 

 
تاثیر سریع رشد قیمت دلار بر بورس 

اوضاع بورس در سایه افزایش قیمت دلار دیروز شنبه هشتم خرداد بهبود پیدا کرده؛ آن هم در حالی که به محدوده یک میلیون و
100 هزار واحدي رسیده بود. در ابتداي معاملات دیروز شاهد رشد 17 هزار و 500 واحدي شاخص بودیم. کمی بعد میزان رشد
شاخص به 27 هزار واحد و در حال حاضر به بیش از 30 هزار واحد رسید. پیش بینی می شود بدون درنظر گرفتن قیمت دلار، روند

 
مثبت بورس در یکی دو هفته آینده ادامه داشته باشد و باعث شود شاخص به محدوده یک میلیون و 200 هزار واحد برگردد. 

چراکه در ماه هاي اخیر هر مرتبه شاخص به مقاومت جدید برخورد کرده، حداقل 100 هزار واحد رشد کرده. اگر این اتفاق بیفتد به
معناي بازدهی حدود 9 تا 10 درصدي بورس خواهد بود. به خصوص که یکی از بزرگان بازار سیگنال مثبتی به سهامداران خود داده

 
است. 

شستا در اطلاعیه اي گفته براي حمایت از سهامداران خرد از امروز شنبه هشتم خردادماه اوراق فروش تبعی یا همان بیمه سهام
منتشر می کند. این موضوع یک فرصت عالی براي سرمایه گذارانی است که اهل ریسک نیستند. آن ها می توانند با خرید پنج هزار
برگه سهام شستا به ارزش حدود پنج میلیون تومان خیالشان را بابت سود حداقل 20 درصدي تا یک سال بعد راحت کنند. البته به
شرطی که همراه سهام 972 تومانی، اوراق اختیار فروش تبعی شستا را هم به قیمت یک ریال بخرند. یک سال بعد اگر قیمت سهام
بالاتر از هزار و 170 تومان بود می توانید از سود بیش از 20 درصدي استفاده کنید، اما اگر کمتر بود، شرکت سرمایه گذاري صبا
تامین تضمین داده تا در تاریخ مشخص شده، سهام شما را به قیمت هزار و 170 تومان بخرد یا معادل ریالی مابه التفاوت قیمت روز
سهام با عدد تعیین شده را به شما پرداخت کند. این روش پربازده ترین سرمایه گذاري تضمین شده و بدون ریسک به حساب می

 
آید، چراکه سود بانکی براي سپرده هاي یکساله نهایتا 16 درصد است. 

 
جوان 

 
- اخلال در بازار خودرو با احتکار هزاران میلیاردي 

جوان درباره بازار خودرو گزارش داده است: خودروسازان در سال گذشته حدود 723 هزار دستگاه خودرو تولید کرده اند که از این
تعداد، به گفته وزیر صمت 450 هزار خودروي در انبارها احتکار شده که گارانتی شان به اتمام رسیده و به زودي براي فرار از پرداخت

 
مالیات روانه بازار خواهند شد. از این رو پیش بینی می شود این موضوع به یک ریزش قیمتی گسترده در بازار خودرو ختم شود. 

خودروسازان در سال گذشته حدود 723 هزار دستگاه خودرو تولید کرده اند که از این تعداد، به گفته وزیر صمت 450 هزار خودروي
در انبارها احتکار شده که گارانتی شان به اتمام رسیده و به زودي براي فرار از پرداخت مالیات روانه بازار خواهند شد. از این رو پیش

 
بینی می شود این موضوع به یک ریزش قیمتی گسترده در بازار خودرو ختم شود. 

این روزها چهره دیگري از مدیریت آشفته در بازار خودروي کشور، نمایان شده است. هفته گذشته علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت،
معدن و تجارت از انبار شدن 450 هزار دستگاه خودرو در کشور توسط واسطه ها خبر داد، عددي که دست اندرکاران بازار خودرو می



 
دانند چه معنایی دارد. 

ماجرا از این قرار است که در راستاي مقابله با واسطه گري خودرو در بازار، طی سال گذشته تصمیمات متعددي توسط وزارت صمت
اتخاذ شد تا خودروهایی که در قالب طرح هاي پیش فروش یا قرعه کشی محصولات به فروش می رسند، سر از پارکینگ واسطه ها و
دلالان درنیاورند. به عنوان نمونه، فروش خودرو به قیمت کارخانه به متقاضیان، مشروط به عدم در اختیار داشتن پلاك فعال با کد

 
ملی متقاضی و همچنین ممنوعیت فروش خودروي تحویلی تا مدتی مشخص بود. 

یکی دیگر از این شرایط (که بعداً اضافه شد) مراجعه به نمایندگی هاي مجاز خودروسازان براي دریافت گارانتی خودروهاي فروش
رفته بود. بر این اساس، مقرر شده بود شهروندانی که خودروي خود را تحویل می گیرند، حداکثر تا سه ماه بعد از تاریخ تحویل براي
دریافت گارانتی به نمایندگی خودروسازان مراجعه کنند. هدف هم این بود که تحویل گیرنده خودرو، از احتکار خانگی محصول
خریداري شده اجتناب کند، اما شواهد حاکی از آن است که حتی این شرط و شروط ها نیز نتوانست مانع از احتکار خودرو شود و

 
تولیدات خودروسازان در سال 99 به جاي اینکه روانه بازار شود، از پارکینگ ها و انبارهاي سودجویان سر درآورد. 

 
مجموع فروش 2 بنگاه 50 هزار میلیارد تومان 

براساس آمار، گروه خودروسازي سایپا و ایران خودرو در سال گذشته حدود 723 هزار دستگاه خودرو تولید کرده اند و این دو بنگاه
حدود 50هزار میلیارد تومان از فروش خودرو درآمد داشته اند. در حال حاضر 90 درصد بازار خودروي داخلی در اختیار خودروسازان
داخلی است. تولید یکسال ایران خودرو نیز حدود 450 هزار دستگاه خودرو به ارزش تقریبی 45 هزار میلیارد تومان است. همچنین
بررسی گزارش سایپا در حوزه تولید نشان از آن دارد که این خودروساز در سال گذشته کمتر از 300 هزار دستگاه خودرو تولید کرده

 
و از محل فروش داخلی حدود 16هزار میلیارد تومان یا اندکی کمتر درآمد داشته است. 

از این رو وقتی وزیر صمت می گوید 450 هزار خودروي دپو شده در انبارها گارانتی شان به اتمام رسیده، این سؤال مطرح می شود
که دلال ها به چه ثروت و قدرتی در اقتصاد رسیده اند که معادل یکسال تولید ایران خودرو، خودرو دپو می کنند. این عدد بسیار قابل
توجه، زمانی قابل توجه تر می شود که این واقعیت را در نظر بگیریم که خودرو به عنوان یک کالاي مصرفی، خیلی زود باید به دست

 
مصرف کننده نهایی برسد و از این نظر مثلاً با طلا یا ارز تفاوت دارد که نگهداري آن، چندان مشمول آسیب ناشی از زمان نمی شود. 

با توجه به این حجم از احتکار به سادگی می توان متوجه شد که احتکار خودرو یکی از دلایل آشفتگی و جهش نرخ ها در بازار سال
گذشته بوده است، زیرا اگر همزمان با تشدید تقاضا در بازار خودرو، خودروهاي احتکار شده به بازار تزریق می شد خودرو مجالی براي

 
رشد قیمت نمی یافت. 

 
کاهش قیمت خودرو در راه است؟ 

حالا با توجه به فول شدن ظرفیت انبارها و پارکینگ ها براي دپوي خودرو به نظر می رسد بازار خودرو به زودي با ورود حجم زیادي

 
از محصولات خودروسازان داخلی و خارجی روبه رو شود و امکان دارد قیمت ها به شدت با افت مواجه شوند. 

این در حالی است که بهمن صالحی نیا، رئیس هیئت عامل ایدرو، حدود یک ماه پیش با اعلام برنامه وزارت صمت براي تولید خودرو
در سال جاري از هدف گذاري براي تولید یک میلیون و 250هزار دستگاه خودرو در سال 1400 خبر داده بود که حتی اگر توزیع
زمانی یکسانی هم براي تولید این تعداد خودرو در نظر بگیریم، ماهانه حدود 100 هزار دستگاه خودروي جدید داخلی به بازار



 
خودروي ایران اضافه خواهد شد و با توجه به رکود حاکم بر بازار، قیمت ها به شدت کاهش خواهد یافت. 

علاوه بر موارد فوق، تصویب طرح مالیات بر عایدي سرمایه در مجلس نیز مزید بر علت بوده و محتکران به ناچار باید خودروهاي دپو
شده خود را روانه بازار آزاد کنند، زیرا با اجرایی شدن این طرح، سرمایه ها به جاي اینکه از مسیر واقعی تولید خارج شوند در زمینه
تولید مورد استفاده قرار می گیرند. کسی که براي انجام کاري سرمایه گذاري کرده است باید 25درصد مالیات پرداخت کند، اما کسی
که سرمایه خود را از مسیر تولید خارج کرده و هیچگونه سرمایه گذاري نکرده و با خرید ملک و خودرو و... قیمت آن افزایش پیدا
کرده و سود زیادي برده باید مالیات بر عایدي سرمایه خود را پرداخت کند، به این ترتیب سودجویانی که سال گذشته در بازار خودرو
اخلال ایجاد کرده اند، اکنون براي فرار از پرداخت مالیات سنگین به دولت باید خودروهاي احتکار شده شان را با قیمت ارزان به حراج

 
بگذارند. 

 
- دولت روحانی در اقتصاد مقاومتی مردود شد 

جوان عملکرد دولت در اجراي اقتصاد مقاومتی را بررسی کرده است: دولت تدبیر و امید در سال هاي زمامداري خود توجه چندانی به
اجراي سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی إبلاغ شده از سوي مقام معظم رهبري نداشته است. در همین راستا براساس گزارش دیوان

 
محاسبات، 90 درصد قوانین اقتصاد مقاومتی با ترك فعل مسئولان اجرایی روي زمین ماند. 

دولت تدبیر و امید در سال هاي زمامداري خود توجه چندانی به اجراي سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی إبلاغ شده از سوي مقام
معظم رهبري نداشته است. در همین راستا براساس گزارش دیوان محاسبات، 90 درصد قوانین اقتصاد مقاومتی با ترك فعل مسئولان

 
اجرایی روي زمین ماند. 

بعد از گفتمان سازي اقتصاد مقاومتی در سطح کشور، در 29 بهمن 1392، رهبر انقلاب سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی را در
24ماده پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام تهیه و به رؤساي قواي سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ
کردند. ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در 29شهریور 94 تشکیل شد؛ این ستاد پس از مطالبه رهبر انقلاب در جلسه هیئت دولت در

 
تاریخ 4 شهریور همان سال شکل گرفت. 

در ابتدا نام این ستاد ستاد راهبري و مدیریت اقتصاد مقاومتی بود، اما در ادامه به دلیل اینکه رهبر انقلاب وظیفه اصلی آن را
فرماندهی اقتصاد عنوان کردند، به ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی تغییر نام داد و موظف به پیگیري اجراي سیاست هاي کلی اقتصاد
مقاومتی شد. براساس فرموده هاي رهبر انقلاب و مأموریت هاي محوله از سوي ایشان به ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی، فرماندهی

 
اقتصاد از فکر تا عمل، انجام کارهاي فوق العاده اقتصادي و پایشگري و نظارت بر اقدامات دستگاه ها سه مأموریت مهم این ستاد بود. 

مقام معظم رهبري به منظور انجام اقدامات سریع و ریشه اي در کشور براي تحقق اقتصاد مقاومتی و سیاست هاي کلی آن، به طوري
که نتایج آن در عمل دیده شود و مردم آن را حس کنند، سال 1395 را به نام اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل نامگذاري و از دستگاه ها

 
و مسئولان حرکت گسترده را در این زمینه مطالبه کردند. 

 
بی توجهی دولت به ابلاغ سیاست هاي اقتصاد مقاومتی 

دولتی که با تکیه بر درآمدهاي نفتی رشد یافته و بنیان فکري و سیاستگذاري اش مبتنی بر بازار آزاد است هر زمانی که درآمدهاي
نفتی اش به دلیل کاهش نرخ جهانی نفت یا تحریم با کاهش مواجه شد در حوزه تولید و رفاه حرفی براي مردم نداشته است و تنها



 
راهبردش دستیابی به درآمد نفت یا سرمایه خارجی از طریق مذاکره براي بازگرداندن مجدد رفاه براي مردم بوده است. 

در این میان در سال هایی که سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغ شد و دولت نیز قرارگاهی براي آن ایجاد کرد، پیش بینی می
شد که دولت میلی به اجراي این دست سیاست ها نداشته و حالا گزارش دیوان محاسبات نشان می دهد که 90 درصد قوانین اقتصاد

 
مقاومتی با ترك فعل مسئولان اجرایی روي زمین مانده است. 

به گفته صاحبنظران مقاومت، ایستایی و تاب آوري در مقابل فشارهایی که اقتصاد را نشانه رفته است، مفهومی به نام اقتصاد مقاومتی
را پدید می آورد؛ اقتصاد مقاومتی براساس گفتارهاي کارشناسان اقتصادي بناست که راهکارهایی جدي و عمل گرایانه درباره گره
گشایی از فشارهاي اقتصادي ارائه دهد. این مفهوم هر چند سالیان سال در تاریخ اقتصادي کشورهاي مختلف ریشه دارد، اما بعد از

 
تحریم هایی که اقتصاد کشور را نشانه رفت، پررنگ تر شد و توجه کارشناسان اقتصادي را به خود جلب کرد. 

رشد منفی اقتصاد در سال هاي اخیر، تورم دو رقمی و کاهش سرمایه گذاري در حوزه اقتصاد به خوبی بیانگر این مهم است که اقتصاد
ایران نه تنها در مسیر اقتصاد مقاومتی حرکت نمی کند، بلکه رنگ و بویی از آن نبرده است و عقبگردي جدي نسبت به تولید دارد.

 
هرچند تولید شاه کلید اساسی اقتصاد مقاومتی است. 

براساس تعریف آکسفورد میزان توانایی براي خروج از هر مخمصه اي را مقاومت آن می دانیم. در این نگاه مقاومت به معنی استحکام
یا سرسختی توان مواجه شدن با هرگونه مشکل است. با توجه به این تعریف این موضوع فراگیر را باید در تمام امور مورد بررسی قرار
داد؛ موضوع مقاومت بحث تازه اي نیست و محدود به اقتصاد نیز نمی شود. مقاومت در بخش هاي مختلف از جمله بهداشت و جامعه
نیز قابل بررسی است، هرچند موضوع اصلی مورد بررسی در این مباحثه اقتصاد مقاومتی است، اما اعمال تحریم اقتصادي در شرایط
شیوع کرونا یا حتی حوادث غیرمترقبه در سال هاي اخیر به خوبی نشان داد که باید اقتصاد دولتی ایران خود را با سیاست هاي
اقتصاد مقاومتی تطبیق دهد در غیر این صورت اقتصاد بیش از پیش تضعیف می شود و سیاستگذار دولتی نیز به جز ملاحظه ضعف

 
برنامه دیگري ندارد. 

 
قوانینی که در این سال ها به فراموشی سپرده شد 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل دیوان محاسبات کشور، در راستاي تحقق شعار سال مبنی بر تولید، پشتیبانی ها، مانع
زدایی ها، گزارش ارزیابی عملکرد قوانین و مقررات تسهیل تولید از بعد شناسایی موانع اجراي قانون یا خلأ قانونی، اجراي مقررات

 
مرتبط و ترك فعل دستگاه هاي اجرایی منتشر شد. 

روزگذشته دیوان محاسبات در گزارشی از ارزیابی اجراي قوانین مرتبط با تولید و اقتصاد مقاومتی اعلام کرد، حدود 90 درصد قوانین

 
مرتبط با این موضوع دچار ترك فعل مسئولان اجرایی شده است. 

در این گزارش، عملکرد هفت قانون مهم مرتبط با تولید و اقتصاد مقاومتی و افزایش بهره وري اقتصاد که طی سال هاي 1388 تا

 
1399 به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده، مورد بررسی قرار گرفته است. 

یکی از نکات بسیار مهم این گزارش، علل عدم اثربخشی احکام قانونی است که متأسفانه 7/89درصد علت اصلی غیراثربخشی به ضعف
در اجرا و ترك فعل مسئولان اجرایی مربوط می شود و تنها 5/5درصد به تغییر شرایط همچون تحریم و کرونا ارتباط دارد. 7/4درصد

 
نیز به علت ضعف در قانون فاقد اثربخشی بوده اند. 



یافته هاي دیوان محاسبات کشور نشان می دهد از مجموع 87 فقره مقررات مصوب، تنها 37فقره در زمان مقرر و 32 فقره خارج از
زمان مقرر قانونی ابلاغ شده است و 14 فقره تدوین شده ابلاغ نهایی نشده است و نهایتاً درباره تدوین و ابلاغ چهار فقره، هیچ گونه

 
اقدامی به انجام نرسیده است. 

بخش دیگري از بررسی هاي دیوان محاسبات کشور درباره میزان اثربخشی و عملکرد قوانین است که نتایج به دست آمده نشان می
دهد، تنها 34 درصد مفاد قانون، به اهداف مدنظر رسیده اند و در مقابل1/47درصد آنها عملکرد فاقد اثربخشی داشته اند.

 
همچنین8/11درصد نیز کلا فاقد عملکرد هستند و 1/7 درصد عملکرد ناکارا دارند. 

 
- مافیاي ارز 4200 تومانی زیر ذره بین نامزدها 

جوان درباره برنامه هاي اقتصادي کاندیدادهاي ریاست جمهوري گزارش داده است: روز گذشته بیشتر نامزدها روي ارز 4200 تومانی
متمرکز شدند. البته این به معناي آن نیست که نامزدها از روي دست هم نگاه می کنند، ولی می تواند به این معنا باشد که از یکدیگر
غافل نیستند، به ویژه آنکه دیروز بیشتر این هفت نفر به هواداران خود تأکید کردند که پوششی و کمکی نیستند و قصد کناره گیري

 
هم ندارند و خود را اصلح می دانند 

روز گذشته بیشتر نامزدها روي ارز 4200 تومانی متمرکز شدند. البته این به معناي آن نیست که نامزدها از روي دست هم نگاه می
کنند، ولی می تواند به این معنا باشد که از یکدیگر غافل نیستند، به ویژه آنکه دیروز بیشتر این هفت نفر به هواداران خود تأکید
کردند که پوششی و کمکی نیستند و قصد کناره گیري هم ندارند و خود را اصلح می دانند. نامزد پوششی -و در واقع بدلی و قلابی-
عنوانی بود که اسحاق جهانگیري در دوره قبل خود را با افتخار به این عنوان نامید و اتفاقاً ارز 4200 تومانی که نامزدها دیروز از آن
سخن ها گفتند نیز با نام جهانگیري گره خورده است. هرچند معاون اول با شمایل سوپرمن روي صفحه اول روزنامه ارگان حزب
سازندگی آمد و ناجی ملت با ارز 4200 تومانی لقب گرفت اما گفته شد که او فقط اعلام کننده تصمیم دولت بود. هر چه بود، آن ارز
به مبلغ دست کم 18 میلیارد دلار به باد فنا رفت و در واقع به حلقوم مافیا فرو رفت. اتفاقاً این لفظ مافیا نیز از الفاظ مورد پسند
جهانگیري است، چنانکه در تبلیغات انتخاباتی قبل از رد صلاحیت گفته بود می خواهد بیاید جلوي مافیا را بگیرد! حالا نامزدها از آن
واقعه دردناك به عنوان مافیاخورکردن بیت المال یاد می کنند و قول می دهند که اگر رئیس جمهور شدند، اول از همه تکلیف این
بخوربخور اموال مردم را معلوم کنند و بیت المال را از کابین مردان کابینه بیرون بکشند. از جمله قاضی زاده در این باره گفت: ارز
4200 تومانی نمونه اي از غارت اموال مردم است. برخی توانستند خود را به این شاه لوله برسانند و از این رانت استفاده کنند. و
رئیسی که خود به عنوان سکاندار مسند قضا خبر تازه اي از این حیف و میل بزرگ داد و گفت: ارز 4200 تومانی چقدر وارد سفره
مردم شد؟ این ارز به دست افراد خاصی به تعداد انگشتان دست، رفته است. البته من تعداد آن هایی را که ارز 4200 تومانی به

 
جیبشان رفته است، دارم. 

مهرعلیزاده نیز که نامزد جناح دیگري است، گرانی ها را معلول همین ریخت وپاش بی حساب ارز ارزان دانست و گفت: علت نوسان
قیمت ها ارز 4200 تومانی بود. نزدیک به 18 میلیارد دلار در این زمینه به بازار تزریق شد در حالی که مبنا این بود کالاهاي اساسی

 
ارزان به دست مردم برسد اما این اتفاق کمک موثري نکرد. 

 
رانتی به نام ارز 4200 تومانی! 

محسن مهرعلیزاده گفت: حذف اقلام بسیار زیادي از سفره مردم به دلیل ضعف عملکرد و نداشتن استراتژي است. وي به نقد سیاست



داخلی در کشور پرداخت و تأکید کرد: صحنه داخلی ایران امروز شاهد کشمکش هاي بیهوده و خط و نشان کشیدن هایی است که
هم منافع مردم و هم منافع جمهوري اسلامی را نشانه گرفته است. وي با بیان اینکه کلید رفع مشکلات اقتصادي کشور مسئله توجه
جدي به امر تولید است، افزود: ما باید تمام توجه مان را روي مسئله تولید و رفع موانع آن بگذاریم. آنچه تولید را قفل کرده، موانع
بروکراتیک است. سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی در سال 92 ابلاغ شد، اما به دلیل سلایق مختلف عملی نشده است. مهرعلیزاده
اظهار کرد: عدم ثبات اقتصادي در کشور ناشی از نرخ تورم بالا است و نرخ تورم نیز ناشی از عوامل متعدد از جمله عدم انضباط در
بودجه است. چند سال است که در بودجه یک کسري مشخصی داریم و آن طور که کارشناسان بررسی می کنند، نصف بودجه با

 
کسري مواجه است که براي جبران آن اقداماتی انجام می گیرد که نتیجه آنها منجر به افزایش تورم می شود. 

وي در سخنانی دیگر گفت: ما رانتی به نام ارز 4200 تومانی داشتیم و داریم که در سال گذشته نزدیک به 18 میلیارد دلار به بازار
تزریق شد. در حالی که این با قصد این بود که کالاهاي اساسی ارزان به دست مردم برسد. ولی در این جهت کمک موثري نکرد و بلکه
به عکسش تبدیل شد. مردم با قیمت هاي بالا و حتی بعضاً با قیمت هاي برمبناي قیمت آزاد دلار و یورو در داخل اقلام را تهیه

 
کردند. 

 
ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاص رفته که اسامی آنها را می دانم 

سید ابراهیم رئیسی اظهار داشت: آنچه من را وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد، مشکلات اقتصادي، ناامیدي ها و شرایط بازار
براي تولیدکننده و مصرف کننده بود. من شاهد برخی نارسایی ها مثل پرونده هاي فساد اقتصادي بودم. وي با بیان اینکه من نمی
خواهم زحماتی را که در ادوار مختلف انجام شده، نادیده بگیرم، گفت: ما ناگزیر به یک تحول هستیم. در ظرف دهه 90 وضعیت
اقتصاد آسیب جدي دیده است. در هشت سال گذشته قیمت خودرو هفت برابر، قیمت گوشت 5 برابر، قیمت مسکن هفت برابر
افزایش پیدا کرده و ارزش پول ملی نیز افت کرده است. ما سه برنامه را براي کاهش هزینه ها در نظر گرفتیم، برنامه اول کنترل تورم،

 
دوم تأمین مسکن و سوم نظام سلامت. 

رئیسی افزود: با ارز 4200 تومانی چقدر وارد سفره مردم شد؟ این میزان ارز به جیب چه کسانی رفته است؟ ارز 4200 تومانی به

 
دست افراد خاصی به تعداد انگشتان دست، رفته است. البته من تعداد آنهایی را که ارز 4200 تومانی به جیبشان رفته است دارم. 

 
ارز 4200 تومانی نمونه اي از غارت اموال مردم است 

امیرحسین قاضی زاده گفت: در دوره هایی حلقه هاي مختلف مثل حلقه علم و صنعت، جماران و... آمده اند و رانت هایی ایجاد شده و
دولت هاي رانتی غارتی درست شده که ارز 4200 تومانی نمونه واضح آن است. عده اي خود را به شاه لوله منابع ارزي وصل کرده و
براي خود ثروت چشمگیر به هم زده اند یا در خصوصی سازي اموالی به قیمت ارزان فروخته شد و حالا باید با 1000 بدبختی پس
گرفته شود. اینها مردمی سازي را نابود کردند و اعتماد به بخش خصوصی را نیز از بین بردند. یا فقره بورس که غصه بزرگ ماست اما

 
دولت مردم دولت قانون گرا است که در آن قانون بر اشخاص مسلط است و قوانین باید مهم تر از آدم ها باشند. 

 
برخی وزیران روحانی در ونزوئلا پروژه ساخت مسکن داشتند 

سعید جلیلی با بیان خاطره اي از دوران مسئولیت در وزارت امور خارجه، تصریح کرد: در دیداري که در ابتداي دولت نهم با آقاي
چاوز داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی براي حضور ایران جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت؛ سفارشی که به ما داده شد
ساخت حدود 10 هزار واحد مسکونی به ارزش 3 میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن پروژه را به اتمام رساندند.



وي افزود: همان زمان در برخی رسانه ها علیه دولت هجمه شد که ونزوئلا چه از جان ما می خواهد! جالب اینجاست برخی وزیران
دولت فعلی در دو دوره اخیر، به واسطه شرکت هاي خصوصی شان در آن پروژه ها حضور داشتند! وقتی به این آقایان گفته می شد
که چرا وضعیت بازار مسکن اینگونه است، می گفتند اثر تحریم است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروي انسانی دخیل در صنعت

 
مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟ 

 
زاکانی: دولت من، دولت ژنرال هاي خسته نیست 

علیرضا زاکانی با بیان اینکه هیچ وقت ضرورت تغییر در کشور به اندازه امروز احساس نمی شد، گفت: نقش دولت کافی نیست و نیاز
به همراهی همه اجزاي نظام است اما محور تلاش و لکوموتیو تغییر در کشور دولت ها هستند چرا که 85 درصد امکانات کشور در
دست دولت ها است. وي در ادامه به چهار محور تحولی در برنامه هاي خود شامل اقتصاد مدیریت، فرهنگ و اجتماع، سیاست و
امنیت و سیاست خارجی اشاره کرد. زاکانی در خصوص محور اول یعنی اقتصاد و مدیریت به عنوان یک فوریت گفت: اقتصاد ما یک
اقتصاد دولتی است و برنامه دولت ها این است که تولیدکننده را زمین بزنند و هزینه اداره خود را از تورم به دست بیاورند؛ براي تحول
در تولید نتیجه یک پژوهش 15 ساله در مرکز پژوهش هاي مجلس و اتاق بازرگانی را در پیش رو داریم و با همه وجود به تعارض
منافع، مفاسد اقتصادي و بروکراسی افراطی حمله خواهیم کرد و براي آنها جایگزینی ارائه خواهیم داد، نتیجه این برنامه ها رشد

 
اقتصادي پایه دار و اشتغال زا باید باشد. 

 
جهان صنعت 

 
- اخراج کارگردان گرانی ارز از دولت روحانی 

جهان صنعت به بررسی ترکش هاي تنش سیاسی همتی و روحانی بر بازار ارز پرداخته است: رویکرد همتی براي حضور در انتخابات و
برخی مواضع ضد دولتی اش، حسن روحانی را برآن داشته تا او را برکنار وجانشین هاي احتمالی اش را نیز معرفی کند. از بین مردان
دولت یکی محمد نهاوندیان، معاون اقتصادي رییس جمهور و دیگري نیز سیدحمید پورمحمدي معاون سازمان برنامه وبودجه هستند

 
که قرار است در جایگاه رییس بانک مرکزي در مدت زمان کوتاه باقیمانده دولت قرار گیرند. 

اکبر کمیجانی نیز گزینه دیگري است که برخی از وي به عنوان جانشین احتمالی همتی یاد کرده اند. در هر صورت اختلافات و تنش
هایی که در روزهاي پایانی دولت دوازدهم شکل گرفته یکی از عوامل اصلی در رشد قیمت دلار در روز گذشته بوده است. گفته می
شود که کنار گذاشتن همتی و ورود افراد جدید به صحنه سیاستگذاري پولی شوك آنی به بازار ارز وارد کرده و شکست سطوح
مقاومت بازار را ممکن کرده است. این احتمال نیز مطرح شده که با عبور دلار از سدهاي مقاومتی برگشت بازار دشوار شود. بنابراین
باید دید تنش هایی که بین رییس دولت و رییس بانک مرکزي شکل گرفته قرار است بازار ارز را به چه سمت و سویی هدایت کند. در
هر صورت به نظر می رسد معامله گران رفتار معاملاتی خود را تغییر داده اند و دلار نیز با افزایش قیمت به استقبال این مساله رفته

 
است. 

 
افزایش قیمت دلار در نخستین روز از هفته جاري برگ تازه اي از معاملات ارزي بازار رقم خورد. 

اسکناس آمریکایی در شروع معاملات خود سطح مقاومتی بازار را شکست و پا در کانال 24 هزار تومانی گذاشت؛ به باور تحلیلگران
عبور اسکناس آمریکایی از میانه کانال 23 هزار تومان نخستین شکست بازار در برابر رشد قیمت دلار محسوب می شود و از این پس
سمت و سوي انتظارات معامله گران دچار تغییراتی اساسی خواهد شد. به طور کلی چند عامل در افزایش قیمت دلار موثر بوده اند؛



عامل اولی که حداقل دیروز توانست دلار را در وضعیت قیمتی جدیدي قرار دهد انتشار اخباري مبنی بر عزل رییس بانک مرکزي و
معرفی جانشین هاي احتمالی او بود. گفته می شود مقاومت مقام پولی در برابر ارزپاشی و کاهش تصنعی نرخ ارز در آستانه انتخابات،

 
وي را در آستانه کناره گیري از سمت خود قرار داده است. 

رشد 5/3 درصدي قیمت دلار نسبت به نرخ انتهایی هفته گذشته نخستین واکنش بازار به انتشار این خبر بود. عامل دوم نیز به فضاي
پرابهام حاکم بر نشست هاي دیپلماتیک وین و خروجی هاي بی سرانجام مذاکرات ایران و آمریکا برمی گردد. عامل سومی که به نظر
می رسد اهرم قوي تري براي تغییر جهت بازار در مقایسه با مذاکرات باشد اطمینانی است که معامله گران نسبت به دیدگاه هاي نه
چندان مساعد دولت بعدي نسبت به مذاکرات دارند. در مجموع به نظر می رسد شروع افزایشی دلار در ابتداي هفته نشانه مثبتی براي

 
افزایش نوسانات قیمتی در هفته جاري باشد. 

 
روز جدید معامله گران 

دیروز روز تازه اي براي معامله گران بازار ارز بود. دلار پس از چند روز انتظار پشت کانال 23 هزار و 500 تومان سرانجام توانست از
این سطح مقاومتی عبور کند و وارد کانال 24 هزار تومان شود. به این ترتیب نخستین معامله دلار با نرخ 24 هزار تومان پس از ریزش

 
هاي چند هفته اخیر دیروز کلید خورد. 

اما ورود دلار به کانال جدید معاملاتی پس از آن اتفاق می افتد که آخرین نرخ ثبت شده براي اسکناس آمریکایی در انتهاي هفته
گذشته 23 هزار و 230 تومان بود، حال آنکه دیروز دلار 600 تومان افزایش قیمت داشت و با نرخ 23 هزار و 800 تومان به پیشواز

 
بازار رفت. 

ادامه معاملات دیروز نیز با رشد دوباره قیمت دلار همراه شد، به طوري که اسکناس آمریکایی توانست سد مقاومتی 24 هزار تومان را
بشکند و در کانال جدید قیمتی جاگیر شود. هرچند بالاترین نرخی که دیروز براي دلار پیشنهاد دادند 24 هزار و 100 تومان اعلام

 
شد، اما پایان معاملات بازار با نرخ 24 هزار و 60 تومان براي دلار رقم خورد. 

مقایسه تغییرات قیمت دلار در معاملات دیروز با معاملات انتهایی هفته گذشته نشان می دهد که اسکناس آمریکایی بازدهی 5/3
درصدي را تنها در فاصله دو روز از آن خود کرده است. به باور تحلیلگران شکست سد مقاومتی 24 هزار تومان می تواند شروع

 
جدیدي براي معاملات روزانه بازار باشد. 

 
دلار 20 هزاري 

به طور کلی بازار ارز طی هفته هاي اخیر روزهاي پرنوسانی را پشت سر گذاشته است. بیشترین نوسان بازار به زمانی مربوط می شود
که دلار پا در مسیر کاهش قیمت گذاشت و مقاومت خود را در برابر موج هاي ریزشی بازار از دست داد. به این ترتیب اسکناس
آمریکایی نخستین ورود خود به کانال 20 هزار تومانی را بعد از افزایش قیمت هاي عجیب و غریب سال گذشته تجربه کرد. کاهش
قیمت دلار تا سطح 20 هزار تومان و مقاومت چند روزه در این کانال قیمتی دلایل مختلفی داشت. به نظر می رسد واضح ترین دلیل
این کاهش قیمت سیگنال هایی بود که از وین می رسید و معامله گران را به پیامدهاي احیاي برجام و کاهش بیشتر قیمت ها امیدوار
می کرد. همین مساله شروعی بود بر افزایش عرضه دلارهاي خانگی در بازار و افت شدید تقاضا. در عین حال اخبار ناموثقی وجود دارد
از سفارش گیري با پول هاي کلان در نرخ هاي نزدیک به 20 هزار تومان، هرچند هویت افرادي که با منابع هنگفت ریالی دست به
سفارش گیري در صرافی ها می زدند مشخص نیست اما به نظر می رسد یا دست هاي پشت پرده در حال ایجاد مانع براي کاهش



بیشتر قیمت دلار بودند و یا فعالان ریسک پذیري بودند که به جاي سپرده گذاري در بانک ها، به دنبال نوسان گیري از تغییرات
قیمت دلار و تورم بودند. بررسی تکنیکالی قیمت دلار نیز نشان می دهد که در نرخ نزدیک به 20 هزار تومان حمایت هاي زیادي از
اسکناس آمریکایی می شد. با این حال از این به بعد باید منتظر مقاومت هاي جدید قیمتی در بازار باشیم؛ عبور از این سطوح جدید

 
مقاومتی یا می تواند برگشت دوباره بازار و کاهش دلار تا سطح 20 هزار تومان. 

 
عزل مقام پولی 

از میان عوامل مختلفی که در تغییر قیمت دلار نقش دارند دیروز نقش تنش هاي داخلی پررنگ تر بود. شنیده ها حاکی از آن است
که طی روزهاي گذشته اختلافاتی بین رییس جمهور و رییس بانک مرکزي شکل گرفته که محل این اختلافات نیز به مقاومت نهاد
پولی در برابر ارزپاشی برمی گردد. شدت این اختلاف ها تا جایی است که حتی خبرهایی مبنی بر معرفی جانشین هاي احتمالی
رییس بانک مرکزي نیز منتشر شده است. بررسی ها نشان می دهد که اختلاف بین حسن روحانی و عبدالناصر همتی درست از زمانی
آغاز شد که رییس بانک مرکزي کاندیداي حضور در انتخابات ریاست جمهوري شد. هرچند گفته می شود یکی از دلایل این اختلاف
مقاومت بانک مرکزي در برابر تزریق ارز با هدف کنترل تصنعی نرخ دلار است، اما به نظر می رسد ماجراهاي دیگري آتش اختلافات را
شعله ورتر کرده اند. آن طور که از شنیده ها برمی آید مخالفت حسن روحانی با حضور همتی در عرصه انتخابات به این مساله برمی
گردد که وي خواهان حمایت از نامزد دیگري بوده است نه همتی، اما گفته می شود که رییس بانک مرکزي با رویکرد انتقادي نسبت

 
به دولت، وارد انتخابات شده و درواقع خود را نامزد دولت کنونی نمی داند. 

 
آینده دلار 

با این حال هنوز نمی توان نقش سایر عوامل در تغییرات قیمت ارز را ناممکن دید. به نظر می رسد بی سرانجام ماندن مذاکرات وین و
ابهاماتی که در خصوص آینده برجام وجود دارد نیز یکی دیگري از دلایلی است که به رشد قیمت دلار در کنار اختلافات داخلی کمک
کرده است. به نظر می رسد معامله گران دیگر با دید تردید به نتیجه مذاکرات نگاه می کنند و نسبت به آینده برجام چندان خوش

 
بین نیستند. 

بخشی از این نگاه ریشه در روي کار آمدن دولتی دارد که حداقل از هم اکنون می توان پیش بینی کرد که نگاه مثبتی به مذاکرات و
تعامل با آمریکا نداشته باشد. بنابراین این مساله در قالب عامل سومی ظاهر شده که به افزایش قیمت دلار در کنار سایر عوامل کمک
کرده است. به نظر می رسد تاثیر تنش هاي داخلی در به هم زدن روند معاملات بازار بیشتر کوتاه مدت باشد و ماندگاري دو عامل
دیگر در افزایش نرخ بیشتر است. با این حال اگر این سه عامل به کمک هم بیایند و به عبور دلار از میانه کانال 24 هزار تومان به

 
عنوان یکی از سطوح جدید مقاومتی کمک کنند این احتمال که دلار به رشد قیمت خود ادامه دهد دور از انتظار نخواهد بود. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- خودرو در ایران در مقایسه با محصولات خارجی، گران است 

دنیاي اقتصاد به مقایسه قیمت خودرو در ایران و بازارهاي جهانی پرداخته است: بار دیگر بحث مقایسه میان خودروهاي داخلی با
برندهاي خارجی، داغ شده است. به طوري که این روزها بسیاري از متقاضیان خودرو در کشور از خود می پرسند که با پول یک پژو
207، دنا یا هایما چه خودرویی را در بازارهاي جهانی می توان خرید؟ در این زمینه دنیاي اقتصاد به مقایسه قیمت هفت خودروي

 
داخلی با مشابه خارجی پرداخته است. 



 
عیار دلاري 7 خودروي ایرانی 

اگرچه همراه با توقف واردات خودرو، محصولات خارجی دست دوم و یا 2018 در کشورمان، قیمتی همسان یا بالاتر از بسیاري از
خودروهاي 2021 در بازارهاي بین المللی پیدا کردند با این حال این روزها این همسانی با قیمت محصولات داخلی انجام می شود.
افزایش قیمت کارخانه اي که از ابتداي خرداد سال جاري توسط شرکت هاي خودروساز روي محصولات تولیدي اعمال شده هر چند
نتوانسته مانند گذشته روي قیمت هاي بازار تاثیرگذار باشد، اما بار دیگر بحث مقایسه میان محصولات داخلی با خودروهایی که توسط
برندهاي بین المللی تولید و عرضه می شوند را داغ کرده است، به طوري که این روزها بسیاري از متقاضیان خودرو در کشور از خود

 
پرسش می کنند که مثلا با پول یک پژو 207 در ایران، چه خودرویی را در بازارهاي جهانی می توان خرید؟ 

این سوال در شرایطی مطرح شده که با افزایش قیمت خودروهاي داخلی بار دیگر مشتریان به مقایسه کیفیت، آپشن و خدمات فروش
و پس از فروش محصولات داخلی و خارجی می پردازند و اینطور نتیجه می گیرند با هزینه اي که براي خودروي داخلی پرداخت می

 
کنند می توانند محصولی با کیفیت بهتر و امکانات و آپشن هاي بیشتر خریداري کنند. 

هر چند مصرف کنندگان داخلی پیش از این با تعرفه بالا و قیمت گزاف می توانستند خودروي دلخواه وارداتی خود را خریداري کنند
اما با توقف واردات باید تنها به محصولات داخلی بسنده کنند که این روزها با قیمت برخی از وارداتی ها برابري می کند. اینکه چرا
مصرف کنندگان باید براي خرید خودروي داخلی که از کیفیت، آپشن و امکانات مناسبی در مقایسه با بسیاري از برندهاي معتبر بین
المللی برخوردار نیست، هزینه زیادي پرداخت کنند را باید در بازار انحصاري و دولتی صنعت خودروي کشورمان جست وجو کرد؛

 
بازاري که رقابتی در آن شکل نگرفته و با توقف واردات نیز انحصار آن چند برابر شده است. 

از سوي دیگر اما همراه با اعمال تحریم هاي بین المللی که طی سه سال گذشته اقتصاد کشور را تحت تاثیر خود قرار داده، تولید
خودرو براي خودروساز بسیار پرهزینه شده، حال آنکه بخش تقاضا نیز مجبور به خرید همین خودرو با قیمتی گزاف است؛ خودرویی
که براي کاهش هزینه تولید، خودروساز را واداشته که بسیاري از آپشن ها و امکانات رفاهی و ایمنی آن را حذف و بعضا از قطعات بی
اصالت استفاده کند. در این بین اما برخی از کارشناسان معتقدند که مقایسه خودروهاي خارجی با محصولات داخلی، مقایسه اي
نادرست است چرا که نبود رقابت و انحصار عرضه و تقاضا را متاثر از خود کرده و این در شرایطی است که فضاي کسب وکار، تحریم،

 
تورم و نرخ ارز نیز وضعیت تولید در ایران را بسیار متفاوت از دیگر کشورها کرده است. 

بر این اساس برخی کارشناسان پیشنهاد می دهند که براي رفع سرخوردگی خواست مشتریان داخلی و ایجاد رقابت در بازار خودرو
بهتر است که واردات آزاد و تعرفه نیز با توجه به افزایش 700 درصدي نرخ ارز طی سه سال گذشته، حذف یا تا حد امکان تعدیل

 
شود. 

 
قیاس خودروهاي داخلی و خارجی 

پیش از نوسانات نرخ ارز، خریداران خودروهاي وارداتی همواره از قیمت این محصولات در بازار شکایت می کردند و با مقایسه قیمت
خودروهاي وارداتی با مشابه آنها در بازار بین المللی از اینکه باید مبالغ بیشتري را پرداخت کنند به نوعی شاکی بودند. آنها مبالغ
ریالی که بابت خرید خودرو پرداخت می کردند را با توجه به نرخ ارز در بازار آزاد به دلار تبدیل می کردند و این طور نتیجه می
گرفتند که به طور مثال با مبلغی که براي خرید یک خودروي کره اي به حساب شرکت هاي واردکننده واریز می کنند می توانند در

 
بازار بین المللی یک خودروهاي آلمانی خریداري کنند. 



این مقایسه قیمتی قبل از توقف واردات خودرو به کشور بود و آنچه جاده ورود خودروهاي وارداتی را در آن زمان باریک می کرد تعرفه
اي بود که از سوي سیاستگذار کلان براي ورود خودرو در نظر گرفته می شد. البته در حال حاضر به دلیل ممنوعیت واردات خودرو به
کشور شاهد هستیم که خریداران براي محصولات وارداتی 2018 و حتی دست دوم، مبالغی را پرداخت می کنند که گاه می توانند با
تبدیل همان مبلغ به دلار خودروي 2021 در بازار بین المللی بخرند. بدین ترتیب برخی از کارشناسان پیشنهاد می کنند که در حال
حاضر این امکان براي سیاستگذار کلان وجود دارد که با توجه به رشد 7 برابري نرخ ارز دیگر دست از محدودیت هاي تعرفه اي بردارد
و اجازه دهد رشد نرخ ارز کار تعرفه را انجام دهد و خودرو با تعرفه صفر وارد شود. اما با افزایش قیمت محصولات داخلی نیز این روزها

 
بازار مقایسه خودروهاي داخلی و خارجی باز هم داغ شده است. 

بررسی دنیاي اقتصاد نشان می دهد که در شرایط فعلی هر خریداري که در بازار داخلی رقمی حول و حوش 400 تا 500 میلیون
تومان براي خرید خودرو هزینه می کند با توجه به نرخ ارز در بازار آزاد که این روزها در حدود 22تا 23هزار تومان نوسان می کند،
می تواند یکی از محصولات میان رده برندهاي مطرح بین المللی را خریداري کند. به طور مثال در حال حاضر در بازار داخلی
خریداران براي محصولاتی مانند پژو 207 اتوماتیک با سقف شیشه اي باید حدود 400 میلیون تومان هزینه کنند. چنانچه آنها
بخواهند محصولات تولید داخلی مانند دنا پلاس توربو شارژ با گیربکس معمولی؛ دناپلاس توربو شارژ با گیربکس اتوماتیک و شاهین را

 
خریداري کنند باید حول و حوش 410 تا 450 میلیون تومان هزینه کنند. 

اما قصه محصولاتی که در شرکت هاي خصوصی مونتاژ می شود به مراتب بدتر است و متقاضیان این خودروها براي در اختیار گرفتن
این محصولات باید حساب هاي خود را گاه تا 850 میلیون تومان شارژ کنند. همان طور که اشاره شد نرخ ارز این روزها در دامنه 22
تا 23 هزار تومان نوسان می کند. تبدیل مبالغ ریالی بالا به دلار با توجه به دامنه نوسان دلار در بازار آزاد به آن معناست که شما می
توانید با همین مبلغ، محصولاتی که قیمت پایه آنها در حدود 15 تا 18 هزار دلار است را خریداري کنید. خریداران می توانند

 
محصولاتی مانند هیوندایی اکسنت و النترا محصول دیگر این برند کره اي و هیوندایی ولستر مدل 2021 را بخرند. 

همچنین شما انتخاب هاي دیگري از میان محصولات دیگر برند کره اي یعنی کیا نیز دارید. خودروهایی مانند پیکانتو یا ریو مدل
2021. اگر متقاضیان قدري سر کیسه را شل کنند و مبالغ پرداختی خود را به حدود 600 تا 700 میلیون تومان برسانند می توانند از
میان محصولات برندهاي ژاپنی تویوتا، میتسوبیشی و نیسان نیز دست به انتخاب بزنند و محصولاتی را خریداري کنند. این درحالی
است که با پرداخت مبالغ یاد شده در بازار فعلی ایران تنها امکان انتخاب محصولات مونتاژي چینی (چه محصولاتی که در دو

 
خودروساز بزرگ مونتاژ می شود و چه محصولات مونتاژي شرکت هاي خودروساز خصوصی) را دارند. 

با تبدیل مبلغ ریالی ذکر شده با دلار می توانید خودروهایی از برند تویوتا مثل محصولات کراس اوور این خودروساز ژاپنی مانند
RAV4 معمولی و هیبرید، تویوتا CH-R معمولی و هیبرید یا خودروهاي سدانی مانند کرولاي معمولی و کرولاي هیبرید، اپُیروس،
کمري معمولی و هیبرید همگی مدل 2021 که همگی در این دسته قیمتی جاي می گیرند را خریداري کنید. محصولاتی از برند
میتسوبیشی مانند شاسی بلند اوتلندر، کراس اوور اکِلیپس مدل2021 را می توان با پرداخت معادل دلاري 600 تا 700 میلیون تومان
خریداري کرد. همچنین امکان خریداري پیکاپ فرونتیر و سدان التیما مدل 2021 از برند ژاپنی نیسان نیز براي خریداران فراهم
است. اما در شرایطی که خریداران تنها به وجه قیمتی توجه دارند و بر اساس این فاکتور نسبت به مقایسه خودروهاي حاضر بازار
داخل و محصولات عرضه شده توسط برندهاي مطرح خودروساز در بازارهاي بین المللی توجه دارند اما کارشناسان نظرات متفاوتی در

 
این زمینه دارند. 

برخی از کارشناسان با خریداران خودرو هم نظر هستند و تاکید می کنند این مقایسه نمی تواند چندان غلط باشد و طبیعی است که



مصرف کنندگان مبلغ پرداختی توسط خود را با مبلغ پرداختی براي خرید یک خودرو در فضاي بین المللی مقایسه کنند. این بخش
از کارشناسان معتقدند آنچه باعث می شود قیمت محصولات تولیدي قابل رقابت با محصولات حاضر در بازارهاي بین المللی نباشد را
باید در تیراژ تولید شرکت هاي خودروساز داخلی جست وجو کرد. در کنار این کارشناسان دسته دیگري حضور دارند که معتقدند
شرایط حاکم بر اقتصاد کشور مثل نرخ تورم، مولفه هاي موثر بر بازار خودرو (مانند ممنوعیت واردات یا استفاده از دیوار بلند تعرفه اي
براي ایجاد محدودیت در ورود خودرو به کشور)، وضعیت کسب وکار، نحوه اداره شرکت هاي خودروساز نیز در این مساله دخیل است
و نمی توان تنها با تکیه بر یک فاکتور نسبت به تحلیل و مقایسه میان محصولات تولیدي شرکت هاي خودروساز داخلی و خودروهاي

 
حاضر در بازارهاي بین المللی اقدام کرد. 

 
چرایی تولید و عرضه گران خودرو 

همان طور که عنوان شد مقایسه قیمتی میان خودروهاي حاضر در بازار داخلی با محصولات عرضه شده توسط خودروسازان بین
المللی این ذهنیت را در مصرف کنندگان ایجاد می کند که چرا با توجه به مبالغی که براي خرید خودروهاي داخلی پرداخت می
کنند، این محصولات از لحاظ کیفی و نوع آپشن و امکانات فاصله زیادي با خودروهاي تولیدي توسط برندهاي مطرح بین المللی دارند.
خواسته طرف تقاضا از شرکت هاي خودروساز و همچنین سیاستگذار خودرویی به عنوان تنظیم کننده اصلی بازار خودرو مشخص
است؛ یا کیفیت را متناسب با قیمت بالا ببر یا قیمت را متناسب با کیفیت پایین بیاور. علاوه بر شاخص هاي کلان اقتصادي که روي
قیمت خودرو چه در بخش تولید و چه در بخش تقاضا اثر می گذارد اما می توان دلایل دیگري را نیز در ارتباط با قیمت بالاي خودرو
مورد توجه قرار داد. بنابراین باید به نوعی به این سوال طرف تقاضا که چرا تولید و عرضه خودرو در بازار کشور گران تمام می شود،

 
پاسخی مستدل داد. 

کریمی سنجري، کارشناس خودرو به دنیاي اقتصاد می گوید بازار خودروي کشور از مختصات یک بازار رقابتی برخوردار نیست. این
کارشناس خودرو ادامه می دهد نزدیک به سه سال از ممنوعیت واردات خودرو به کشور می گذرد بنابراین بازار در این دوران به
صورت انحصاري در اختیار دو خودروساز بزرگ کشور قرار دارد. به اعتقاد کریمی سنجري رقابتی نبودن بازار به تولید نیز سرایت کرده
است و شرکت هاي خودروساز امکان تولید رقابتی ندارند. این کارشناس خودرو در ارتباط با نشانه هاي نبود رقابت در بخش تولید نیز
می گوید خودروسازان در بحث تامین مواد اولیه و همچنین قطعات مورد نیاز چندان از آزادي عمل برخوردار نیستند. به نظر کریمی
سنجري خودروسازان از مسیر جلب مشارکت هاي بین المللی نیز امکان رقابت پذیري را ندارند. البته او تاکید می کند بخشی از آن به

 
شرایط تحریمی مربوط می شود. 

به نظر این کارشناس خودرو تا زمانی که پلت فرم هاي مورد استفاده شرکت هاي خودروساز به روزرسانی نشود و خودروسازان نتوانند
با فراغ بال استانداردهاي لازم را روي محصولات تولیدي خود پیاده سازي کنند، خبري از مطلوبیت مدنظر متقاضیان نخواهد بود.
همچنین فربد زاوه، کارشناس خودرو به خبرنگار ما گفت: تیراژ تولید خودرو در کشور به هیچ وجه با استانداردهاي جهانی منطبق

 
نیست و همین مساله مسیر هر گونه تولید با قیمت مناسب را در خودروسازي سد می کند. 

 
وطن امروز 

 
- مجلس افسار گرانی مسکن را کشید 

وطن امروز از تأثیر طرح ها و قوانین مجلس یازدهم بر قیمت مسکن گزارش داده است: مجلس یازدهم با طرح هاي سه گانه مسکن
یعنی مالیات بر عایدي سرمایه، مالیات بر خانه هاي خالی و جهش تولید و تامین مسکن در پی جبران عقب ماندگی هاي تولید



مسکن در 8 سال اخیر و مبارزه با سوداگري در این زمینه است که تاکنون با اجرایی شدن یکی از این طرح ها قیمت مسکن از ابتداي
سال جاري روند کاهشی داشته است به طوري که میانگین قیمت هر متر واحد مسکونی در شهر تهران که اسفندماه سال گذشته
30میلیون و 200 هزار تومان بوده، در اردیبهشت ماه سال جاري به حدود 28 میلیون و 800 هزار تومان رسیده است. این اتفاق در

 
حالی رخ داده که میزان تورم عمومی کشور به ترتیب در فروردین ماه و اردیبهشت ماه سال جاري 9/38 و 41 درصد بوده است. 

به گزارش وطن امروز، نمایندگان مجلس یازدهم از همان روزهاي شروع به کار خود در بهارستان با اولویت مشکلات معیشتی مردم
طرح هاي بدیعی به صحن مجلس آوردند. از جمله جدي ترین برنامه هاي نمایندگان براي موضوعات معیشتی بسته طرح هاي
مسکنی آنها بود که ذیل آن 3 طرح مالیات بر عایدي سرمایه، مالیات بر خانه هاي خالی و جهش تولید و تامین مسکن را در دستور

 
کار قرار دادند. این طرح ها با رویکرد و راهبرد کلان مبارزه با سوداگري و ایضا تامین مسکن در حد گسترده طراحی شده است. 

در حال حاضر طرح هاي مالیات بر عایدي سرمایه و جهش تولید و تامین مسکن در مرحله بررسی جزئیات توسط نمایندگان قرار دارد
و کلیات شان به تصویب رسیده است اما از زمستان سال گذشته طرح مالیات بر خانه هاي خالی تبدیل به قانون شد و با الزام درج

 
اطلاعات واحدهاي مسکونی از نیمه فروردین ماه سال جاري در سامانه املاك و اسکان، شکل عملیاتی به خود گرفت. 

در همین بازه زمانی کوتاه با تب وتابی که ثبت اطلاعات واحدهاي مسکونی در دل سوداگران ایجاد کرده است، قیمت مسکن

 
حدود6/4 درصد کاهش یافته است. 

پیش بینی می شود اگر تمام این طرح ها به مرحله اجرا برسند، در آینده نزدیک بتوانیم شاهد اتفاقات مثبتی در رابطه با کاهش

 
قیمت مسکن باشیم. 

پیش تر معاون وزیر راه وشهرسازي در بهمن 99 از افزایش بیش از 30 درصدي عرضه واحدهاي مسکونی به بازار پس از اجراي قانون
مالیات بر خانه هاي خالی خبر داده بود. محمود محمودزاده در ارزیابی تأثیر اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی اظهار کرد: اجراي
برنامه هاي کنترلی در بازار مسکن از جمله اخذ مالیات از خانه هاي خالی، درآمدزایی براي دولت نیست. هدف، ورود این خانه ها به

 
بازار مصرف است. در این راستا نیز پس از اجراي این قانون، بیش از 30 درصد افزایش عرضه مسکن داشته ایم. 

وزیر راه وشهرسازي نیز درباره تاثیر مثبت اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی در اردیبهشت 1400 گفت: از زمان آغاز اجراي طرح
سامانه ثبت املاك، یک میلیون و 300 هزار واحد به سازمان امور مالیاتی معرفی کرده ایم که به موجب قانون باید مالیات اخذ شود.
محمد اسلامی ادامه داد: باید به این امر توجه کرد که مسکن وقتی کالاي سرمایه اي باشد، از آثار تورمی در بازار متاثر شده و موجب
سوداگري می شود و به مردم فشار مضاعف می آورد و قیمت به صورت حباب گونه افزایش می یابد. وزیر راه وشهرسازي اظهار کرد:
اجراي این طرح در راستاي منافع مردم و کشور است و آسیب پذیري مسکن را از تحولات اقتصادي بازار خارج می کند و تنها به

 
عنوان کالاي مصرفی نگریسته می شود و از سوي دیگر آمار مسکن را به صورت دقیق به دست می آوریم. 

 
طرح جهش تولید و تأمین مسکن 

بعد از تشکیل کمیسیون عمران در مجلس، طرح جهش تولید و تامین مسکن در مجلس یازدهم با در نظر گرفتن معضلات اساسی
بازار مسکن و بهم خوردن توازن بین میزان عرضه و تقاضا در این حوزه کلید خورد. نمایندگان مجلس با تصویب این طرح- به منظور
ایجاد سازوکارهایی براي تامین منابع لازم از قبیل منابع مالی، زمین و مصالح و خدمات ساختمانی- سعی کردند بستر کافی براي
ساخت مسکن را فراهم کنند و دولت را مکلف به تولید و عرضه سالانه یک میلیون و 200 هزار واحد مسکونی در شهرها و روستاها



 
کردند. 

 
قانون اصلاح موادي از قانون مالیات هاي مستقیم 

ماده 54 مکرر قانون مالیات هاي مستقیم که در تابستان 94 (مجلس نهم) به تصویب رسید و به موضوع تشکیل سامانه ملی املاك و
اسکان و اخذ مالیات بر خانه هاي خالی اختصاص داشت، شدیدا نیازمند اصلاح بود، زیرا هم ضمانت اجرایی تشکیل این سامانه و اخذ
این مالیات ضعیف بود و هم فرمول محاسبه میزان مالیات مذکور فرمول مناسب و موثري نبود. در همین راستا، یکی از نخستین
اقدامات مجلس یازدهم در حوزه اقتصاد اصلاح این قانون بود؛ اقدامی که به تشکیل سامانه ملی املاك و اسکان و شناسایی دارندگان

 
خانه هاي خالی کمک زیادي کرد. 

 
خلع ید سوداگران 

نمایندگان در جلسه علنی 5 خردادماه مجلس شوراي اسلامی، در جریان بررسی گزارش کمیسیون اقتصادي درباره طرح مالیات بر
عایدي سرمایه، با کلیات این طرح موافقت کردند. این طرح یکی از طرح هاي مهم مجلس در سال تولید؛ پشتیبانی ها، مانع زدایی ها
است. یکی از مهم ترین موانع تولید، رقیب تراشی براي سرمایه گذاري در تولید است. طرح مالیات بر عایدي سرمایه بر موضوع تقویت

 
تولید تمرکز دارد و اجازه ورود واسطه ها به اقتصاد را نمی دهد و مانع سوداگري در اقتصاد کشور خواهد شد. 

مالیات بر عایدي سرمایه، ادبیات دیرینه اي در نظام هاي مالیاتی جهان دارد، تا جایی که در بسیاري از کشورهاي توسعه یافته، اخذ
مالیات از عایدي سرمایه، پیشینه اي 100 ساله دارد. در ایران نیز بسیاري از کارشناسان حوزه اقتصاد معتقدند مالیات بر عایدي
سرمایه یکی از شیوه هاي مؤثر براي جلوگیري از فعالیت هاي سوداگرانه، بازتوزیع درآمد در جامعه و تقویت فعالیت هاي مولد
اقتصادي است. توسعه پایه هاي مالیاتی و تنظیم گر در عرصه اقتصادي، از اقداماتی است که نمایندگان مجلس فعلی بر آن تاکید
دارند و از زمان شروع به کار این دوره از مجلس به ارائه و تصویب طرح هایی با این مضمون پرداخته اند و سعی در اجرایی کردن آنها

 
دارند. 

یکی از این طرح ها که با هدف حمایت از تولید و سرمایه گذاري مولد، کاهش نوسانات بازارهاي دارایی (از جمله خودرو، مسکن، طلا
و ارز) و جلوگیري از افزایش قیمت ناگهانی در این بازارها در مجلس یازدهم مطرح شده و به تصویب رسیده، طرح مالیات بر سوداگري

 
(مالیات بر عایدي سرمایه) است. 

ناگفته نماند هدف از توسعه پایه هاي مالیاتی، اجراي عدالت اجتماعی، افزایش منابع عمومی بودجه، کاهش سوداگري و... است که
اجرایی شدن طرح مالیات بر سوداگري در تحقق این مهم نقش بسزایی خواهد داشت و باعث کاهش دلالی و سوداگري در بازارهاي

 
اقتصادي کشور می شود. 

 
تعادل 

 
- پشت صحنه اختلاف رییس جمهور و رییس کل بانک مرکزي 

تعادل درباره کاندیداهاي جانشینی همتی نوشته است شنیده می شود اختلاف حسن روحانی رییس جمهور با عبدالناصر همتی،

 
رییس کل بانک مرکزي به مرحله جدي رسیده است و دو گزینه نامزد پست ریاست بانک مرکزي شده اند. 



به گزارش اقتصادنیوز از قرار معلوم پرونده بیستمین رییس کل بانک مرکزي در حال بسته شدن است. حسن روحانی پس از نامزدي

 
عبدالناصر همتی به طور جدي به دنبال جایگزین او است. 

 
آغاز یک جدایی 

در آخرین روز ثبت نام براي نامزدي در انتخابات ریاست جمهوري یک مسوول اقتصادي نیز پا به خیابان فاطمی گذاشت. عبدالناصر
همتی، رییس کل بانک مرکزي مدارك به دست وارد وزارت کشور شد تا بخت خود براي تصدي سکان اجرایی را بیازماید. حضور یک
مقام عالی اقتصادي در انتخابات ریاست جمهوري می توانست مهم باشد اما قبل و بعد از حضور او در وزارت کشور سه چهره شاخص
نیز به طور رسمی وارد عرصه انتخابات شدند. ابراهیم رییسی، علی لاریجانی و اسحاق جهانگیري. حضور این چهره ها شانس همتی
براي تایید صلاحیت را بالا نشان نمی داد و برخی بر اساس سوابق قبلی شروع به عدد شماري براي نامزدهاي تایید صلاحیت شده و
شانس چهره هاي رده دوم کردند. به طوري که برخی از نزدیکان همتی اعتقاد داشتند اگر میزان تایید صلاحیت ها محدود به 6 نفر
باشد نام همتی در فهرست نهایی نیست اما اگر شوراي نگهبان 8 نامزد را معرفی کند احتمال تایید صلاحیت همتی بالا می رود.
بالاخره شوراي نگهبان در سوم خرداد اسامی را نهایی و به وزارت کشور ارسال کرد. در فهرست نهایی چهره هاي شاخص غایب بودند
اما نام همتی حاضر. رییس کل بانک مرکزي به همراه شش نفر دیگر تایید صلاحیت شد تا به طور رسمی و جدي وارد عرصه انتخابات
شود. احتمال اندك تبدیل به یک قطعیت محض شد و در غیاب بزرگان این همتی است که می رود شانس خود را براي جانشینی

 
رییسش در دولت دوازدهم آزمون کند. 

 
داستان روحانی و همتی 

پس از ثبت نام همتی، برخی سایت هاي خبري از اعتراض روحانی به او به دلیل ثبت نام در انتخابات خبر دادند. مکالمه اي از این دو
مقام منتشر شد که نشان می داد اصل اعتراض روحانی به این دلیل است که دولت قصد دارد از نامزدي دیگر پشتیبانی کند. پس از
ردصلاحیت ها و حذف گزینه مدنظر دولت انتظار می رفت حضور همتی به عنوان یکی از معدود گزینه هاي نزدیک به دولت مورد
استقبال قرار بگیرد و توان دولت براي پیروزي پشت سر او قرار بگیرد. اما خبرهاي جدید حاکی از آن بود که رییس دولت کماکان
حضور مدیرش را در عرصه بر نمی تابد. شاهد آن خبري بود که دیروز از سوي سایت هاي نزدیک به همتی منتشر شد. این پایگاه
هاي خبري مدعی شدند همتی به دلیل آنکه حاضر به ارزپاشی و کاهش قیمت دلار نشده در آستانه کنار رفتن از ریاست بانک مرکزي
است. از سوي دیگر افراد نزدیک به دولت با تایید اصل اختلاف دلیل دیگري براي این جدایی عنوان می کنند. اخبار درون دولت
حکایت از آن دارد که رییس جمهور اعتقاد دارد حضور همتی در عرصه انتخابات با مسوولیت هاي حرفه اي او تضاد منافع دارد و به
همین دلیل این دو مسوولیت قابل جمع نیست. از قرار اطلاع به دلیل این تعارض منافع روحانی یک دوراهی پیش روي همتی قرار
داده؛ انصراف از نامزدي یا استعفا (برکناري) از رییس کلی. همتی انصراف از نامزدي را قبول نکرده است تا احتمال فعال شدن گزینه

 
دوم بالا برود. 

 
پس پرده یک اختلاف 

آنچه از طرف دولت براي فشار به همتی براي برکناري عرصه از نامزدي اعلام می شود به نظر ظاهر ماجرا است. زیرا بسیاري از

 
نامزدهاي این دوره نیز وضعیتی مشابه همتی داشتند از جمله اسحاق جهانگیري و محمد شریعتمداري. 

بنابراین باید دنبال باطن این اختلاف بود. آنچه به نظر می رسد نحوه ثبت نام و تاکتیک همتی در عرصه انتخابات است. همتی رییس



خود را از نامزدي مطلع نکرده در حالی که سایر گزینه ها چنین کاري را کرده اند. او انفرادي و از نظر دولت با تک روي وارد عرصه
انتخابات شده است. دوم اینکه همتی در عرصه نامزدي به هیچ وجه نقش نامزد دولت را بازي نمی کند و تلاش دارد مستقل از
روحانی به دفاع از عملکرد خود بپردازد؛ تاکتیکی که براي روحانی گران می آید زیرا یکی از اعضاي ارشد تیم اقتصادي او قصد دارد با
دفاع از کارنامه خود به نقد عملکرد دولت بپردازد. از این رو روحانی به دنبال آن است که فاصله گذاري همتی با خود را از طریق
برکناري جبران کند. شنیده می شود براي جانشین همتی دو گزینه مطرح هستند. جدي ترین گزینه محمد نهاوندیان، معاون
اقتصادي رییس جمهور است. او از طرف روحانی براي ریاست بانک مرکزي به شدت تحت فشار است اما روحیه نهاوندیان نشان داده
در این برهه حاضر نیست در صف اول قرار گیرد و ترجیح می دهد پرده نشین باشد. براي همین نام حمید پورمحمدي، معاون
اقتصادي سازمان برنامه نیز مطرح شده است. بروکراتی که قدرت ریسک بالایی دارد و معمولا گریزي از قبول مسوولیت ها ندارد. اما
یک ملاحظه وجود دارد؛ روحانی ترجیح می دهد در این منازعه طوري عمل شود که همتی پیروز آن نباشد بنابراین اگر این ملاحظه

 
رفع شود در این هفته باید شاهد حضور بیست ویکمین رییس کل در راس بانک مرکزي باشیم. 

 
اعتماد 

 
- یورش قیمت دلار به کانال 24 هزار تومانی 

اعتماد درباره بازار ارز گزارش داده است: روز گذشته دلار در بازار غیررسمی بار دیگر به سمت کانال هاي بالاتر قیمتی یورش برد و
سرانجام وارد کانال قیمتی 24 هزار تومان شد. دلار امریکا که معاملات این هفته را با رشد 570 تومانی نسبت به قیمت عصر روز
پنجشنبه آغاز کرد؛ بعدازظهر دیروز به قیمت 24 هزار تومان فروخته شد. هر چند در ساعات پایانی روز، قیمت ها اندکی کاهش پیدا

 
کرد اما عبور قیمت دلار از کانال 23 هزار تومانی، پیام خود را به معامله گران بازار داده است. 

البته بخش بزرگی از افزایش نرخ دلار، تحت تاثیر اخباري است که اصولا مشخص نیست رخ بدهند یا خیر. به طور مثال، واشنگتن
پست به تازگی در گزارشی به دولت امریکا پیشنهاد داده تا زمان تعیین تکلیف انتخابات ریاست جمهوري 1400 در ایران، تصمیم
گیري درباره مذاکرات وین را متوقف کند. قطعا پیشنهاد یک روزنامه نمی تواند براي جوبایدن و دولتش تعیین تکلیف کند، اما در

 
کمال شگفتی فعالان بازار آزاد ارز زود تحت تاثیر قرار گرفته و هیجان زده رفتار کرده اند. 

در عین حال، اخباري در کانال هاي مربوط به معاملات ارز به چشم می خورد مبنی بر اینکه رییس کل بانک مرکزي با افت قیمت
دلار به زیر 20 هزار تومان مخالف است و آن را براي اقتصاد مضر می داند. همزمان شایعاتی نیز درباره برکناري احتمالی رییس کل
بانک مرکزي، منتشر شده است. وبسایت اقتصادنیوز که هیچگاه سیاست هاي پولی بانک مرکزي را نقد نکرده و به نوعی از رسانه هاي
نزدیک به همتی محسوب می شود؛ عنوان کرد که کار بیستمین رییس کل بانک مرکزي ایران، پس از کاندیداتوري عبدالناصر همتی

 
در انتخابات ریاست جمهوري به پایان رسیده و رییس جمهور به دنبال جایگزین اوست. 

به گفته این وبسایت، نحوه ثبت نام و تاکتیک همتی در عرصه انتخابات موجب شده تا روحانی به دنبال فرد جایگزین براي وي باشد.
این وبسایت می نویسد: همتی رییس خود را از نامزدي مطلع نکرده در حالی که سایر گزینه ها چنین کاري را کرده اند. او انفرادي و
از نظر دولت با تک روي وارد عرصه انتخابات شده است. دوم اینکه همتی در عرصه نامزدي به هیچ وجه نقش نامزد دولت را بازي نمی
کند و تلاش دارد مستقل از روحانی به دفاع از عملکرد خود بپردازد؛ تاکتیکی که براي روحانی گران می آید زیرا یکی از اعضاي ارشد
تیم اقتصادي او قصد دارد با دفاع از کارنامه خود به نقد عملکرد دولت بپردازد. از این رو روحانی به دنبال آن است که فاصله گذاري

 
همتی با خود را از طریق برکناري جبران کند. 



بنا به گزارش این وبسایت، علاوه بر محمد نهاوندیان، حمید پورمحمدي معاون اقتصادي سازمان برنامه نیز به عنوان گزینه هاي مورد
نظر براي جایگزینی رییس کل بانک مرکزي مطرح شده اند. مجموعه این اخبار، بر نرخ کنونی دلار اثر خود را گذاشته است. در
صورتی که این اخبار تازه به واقعیت نزدیک شود یا تحولی قطعی مرتبط با آن رخ دهد، احتمال پایداري دلار در سطوح کنونی و رشد
بیشتر قیمت وجود دارد، اما اگر صرفا جوسازي نوسان گیران علت افزایش قیمت دلار باشد احتمالا تغییر قیمت ها برگشت خواهد

 
کرد، اما به نظر می رسد واکنش بازار به اخبار دوباره تقویت شده است. 

در بازار ارز اولین روز هفته، ابتدا قیمت دلار در معاملات پشت خطی بالا رفت و در مرحله بعد دلار تا کانال 24 هزار تومان بالا رفت.
بانک مرکزي هم در واکنش به این اتفاق صبح دیروز قیمت دلار در صرافی ملی را حدود 800 تومان افزایش داد و به 23 هزار و 383
تومان رساند. این اقدام با هدف جلوگیري از سوءاستفاده هاي احتمالی انجام شده است. چون دلال ها می توانند از شکاف بین قیمت
صرافی هاي وابسته به بانک مرکزي و بازار آزاد استفاده کنند و با تشکیل صف جلوي صرافی ها، دلار را با قیمت دولتی خریداري کنند

 
و در بازار آزاد با قیمت بالاتر بفروشند. 

این صف ها معمولا در روزهایی که بازار ارز با هیجانات و نوسانات قیمتی همراه است نیز طولانی تر می شوند. قیمت دلار در حالی روز
گذشته به کانال هاي قیمتی پیشین بازگشت که اخبار امیدوارکننده اي از بازگشت دلارهاي بلوکه شده در کشور عراق به دلیل تحریم
ها، منتشر شد. چنانکه وزارت امور اقتصادي و دارایی گزارش داده که وزیر اقتصاد کشورمان و وزیر مالیه عراق در خصوص نهایی سازي
یک جدول زمانی شامل روش هاي بازپرداخت و پرداخت بدهی هاي طرف عراقی به جمهوري اسلامی ایران مذاکره کرده اند اما

 
جزییاتی از این جدول زمانی منتشر نشده است. 

تخمین زده می شود که 6 میلیارد دلار از پول ایران در این کشور به دلیل تحریم ها و نبود سازوکاري جهت انتقال پول، بلوکه شده
است. در عین حال، وزیر نیرو نیز از بازپرداخت بخشی از این بدهی و تهاتر 120 میلیون دلار با 16 میلیون دوز واکسن کرونا خبر
داده. این موضوع می تواند موضوع تهاتر پول هاي بلوکه شده با کالاهاي مورد نیاز کشور را تقویت کند. در روزي که قیمت دلار با
عوامل هیجانی با نوسان قیمتی همراه شد، قیمت سکه نیز رشد کرد. چنانکه سکه طرح جدید که معاملات روز پنجشنبه را با قیمت
10 میلیون و 325 هزار تومان به پایان رسانده بود، در شروع معاملات روز شنبه 305 هزار تومان افزایش قیمت یافت و روي 10
میلیون 630 هزار تومان قرار گرفت. فعالان بازار می گویند در صورت دستیابی سکه به قیمت 10 میلیون 800 هزار تومان، احتمال

 
رشد قیمت سکه و ورود آن به کانال 11 میلیونی نیز وجود دارد. 

 
- خطر یکسان شدن تورم در تمام استان ها 

اعتماد درباره تورم استان ها گزارش داده است: براساس تازه ترین گزارش مرکز آمار، تورم سالانه 19 استان کشور بالاتر یا برابر
41درصد اعلام شده که این امر بیانگر کاهش فاصله میان تورم کل و تورم استانی همچنین نزدیکی تورم استان ها به یکدیگر است. تا
فروردین سال جاري 15 استان تورمی بالاتر یا برابر تورم کل 38.9درصدي داشتند که براي اردیبهشت تورم 4 استان دیگر نیز از تورم
کل فراتر رفت. با استناد به این گزارش بیشترین نرخ تورم 12 ماهه به استان کردستان 46.2درصد و کمترین آن مربوط به استان قم
37.5درصد اختصاص داشته است. درخصوص تورم نقطه اي نیز 23 استان نرخ تورمی بالاتر از تورم نقطه اي کل کشور دارند. بدین
معنا که ساکنان این استان ها حتی براي خرید کالا و خدمات یکسان در اردیبهشت سال جاري، هزینه اي بیشتر از تورم نقطه اي

 
کشور پرداخت کردند. 

 
برابر در تورم سالانه؛ به زودي 



مرکز آمار در گزارش اخیر خود به بررسی تورم در استان ها پرداخته است. براساس آنچه منتشر شده، تورم استانی بین 37.5 تا 46.2
درصد قرار دارد و فاصله تورم سالانه استان ها در فروردین که بین 35.8 تا 42.9درصد بوده، تغییر داد. براساس آمارهاي رسمی استان
هاي مرزي مانند کردستان، کرمانشاه و ایلام تورم بالاتر از 44درصد را در اردیبهشت سال جاري از آن خود کردند. این در حالی است
که تورم پایتخت که از لحاظ جمعیت نیز بیشتر از سایر استان هاست، از تورم سالانه کل کشور کمتر و 40درصد گزارش شده که این
امر نشان می دهد تورم در استان هاي مرزي که اغلب درگیر بیکاري گسترده نیز هستند تا چه میزان می تواند بر ساختار اقتصادي
کل کشور تاثیر بگذارد. با توجه به روند فعلی قیمت ها در بازار کالاهاي مصرفی و سرمایه اي، به نظر می رسد بازه تورم در کشور
کوچک تر شود. قرار بود در اردیبهشت سال جاري تورم سالانه به تورم هدفگذاري شده بانک مرکزي در 22درصد مثبت و منفی

 
2درصد برسد که در این صورت باید بازه تورمی براي استان ها نیز از حدود 17 تا 25درصد باشد که این مهم محقق نشد. 

 
کاهش تورم ماهانه در کشور 

تورم ماهانه استان هاي کشور در بازه منفی 0.3 تا 3.9درصد قرار داشت؛ همدان بیشترین و هرمزگان کمترین تغییرات قیمتی در
اردیبهشت ماه را به نام خود ثبت کردند. به جز همدان، استان هاي بوشهر، اردبیل و آذربایجان غربی نیز تورم ماهانه منفی داشتند.
گفتنی است که استان بوشهر در فروردین ماه بیشترین تورم ماهانه با 4.4درصد دراختیار داشت که در اردیبهشت جزو استان هاي با
کمترین تورم لقب گرفت. در فروردین ماه تهران، با کمترین تورم ماهانه را از آن خود کرده بود که در ماه گذشته جزو استان هاي
میان رده در تورم ماهانه با 1.1درصد بود. روند تورم ماهانه کاهشی بوده و این مهم در اغلب استان هاي کشور مشاهده شده است.
کارشناسان اقتصادي، کاهش قیمت میوه و گوشت حتی به میزان جزیی را مهم ترین دلیل این کاهش می دانند. از سوي دیگر
آمارهاي اخیر نشان می دهد که 24 استان تورم نقطه اي بالاتر از تورم کشور دارند و کمترین تورم نقطه اي در اردیبهشت مربوط به

 
استان قم با 41.6درصد بود. 

 
حداقل تورم نقطه اي خوراکی استانی 51.5 درصد 

نکته نگران کننده در گزارش مرکز آمار بالا بودن تورم نقطه اي گروه کالایی خوراکی و آشامیدنی براي 15 استان کشور است. تورم
نقطه اي خوراکی ها در اردیبهشت 61.5 درصد گزارش شده که بازه تورمی 15 استان از 61.9 تا 71 درصد برآورد شده بود. بدین معنا
که در این استان ها هر خانواده مجبور است بیشتر از 61.5 درصد هزینه بیشتري بابت خرید یک سبد مشخصی از کالاهاي خوراکی و
آشامیدنی نسبت به اردیبهشت سال 99 بپردازد. کمترین تورم نقطه اي خوراکی ها مربوط به قم و خراسان جنوبی با 51.5درصد
است. اما آنچه می تواند بالا رفتن تورم نقطه اي خوراکی ها را جدي تر کند، گزارش وزارت صمت از افزایش قیمت خوراکی ها در سال
99 است که با نوسان نرخ دلار و نااطمینانی در بازارها، می تواند به سال جاري نیز کشیده شود. براساس گزارش این وزارتخانه قیمت
برخی از انواع خوراك دام و طیور، میوه، حبوبات و برنج، روغن، مرغ زنده طی سال 1399 بیش از صددرصد افزایش داشته و بین 2 تا
4 برابر شده و قیمت 41 کالا نیز 50 تا صددرصد گران شده است. با استناد به آمارهاي وزارت صمت تنها قیمت پیاز 39.1درصد

 
کاهش داشته و از 8900 تومان در اسفند سال 1398 به 5400 تومان در اسفند سال گذشته رسیده است. 

 
تورم نقطه اي کالاهاي غیر خوراکی، بین 13 تا 67.3درصد است. 

در بخش دیگري از گزارش مرکز آمار، جداولی از تورم نقطه اي کالاهاي غیرخوراکی و خدمات نیز منتشر شد که بخش ارتباطات با
13درصد کمترین و بخش مبلمان و لوازم خانه با 67.3درصد بیشترین تورم نقطه اي را از آن خود کردند. بالا بودن تورم لوازم خانگی
در حالی است که زمزمه هایی مبنی بر افزایش مجدد قیمت لوازم خانگی ساخت داخل به گوش می رسد. هر چند همچنان این
صحبت ها جدي نشده و حمیدرضا غزنوي، سخنگوي انجمن صنفی لوازم خانگی نیز بر این باور است که تولیدکنندگان لوازم خانگی



به طور کلی موافق افزایش قیمت نیستند اما نوسانات نرخ ارز، مواد اولیه و حقوق و دستمزد را عاملی تاثیرگذار بر قیمت لوازم خانگی
می داند. نکته دیگري که در اینجا باید به آن اشاره کرد بالا بودن تورم نقطه اي 17 استان در بخش بهداشت و درمان نسبت به تورم
43.5درصدي کل کشور است. بیشترین تورم نقطه اي مربوط به استان ایلام با 64.5درصد گزارش شده که این امر می تواند بر سلامت

 
جسمی و روانی افراد تاثیر بگذارد. 

 
تفریح و فرهنگ، بر مدار گرانی 

گزارش مرکز آمار نشان می دهد که گروه کالایی تفریح و فرهنگ با تورم نقطه اي 57.4درصد سومین گروه کالایی است که تورم
نقطه اي بالایی دارد. بازه تغییرات تورمی در این گروه کالا نیز بسیار زیاد است؛ از 39.2 تا 87.3درصد. استان هاي سمنان و فارس
کمترین و بیشترین تورم نقطه اي این گروه کالا را به خود اختصاص دادند. بدین معنا که یک فرد ساکن استان فارس براي خرید یا
استفاده از کالاها و خدماتی که در این گروه جاي می گیرند، در اردیبهشت 1400 نسبت به سال 99 باید 87.3درصد هزینه بیشتري

 
دهد. این امر می تواند در آینده تقاضا براي بلیت سینما یا استفاده از خدمات فرهنگی مانند کتابخانه ها را تحت تاثیر قرار دهد. 

 
شرق 

 
- افزایش 200 تا 400درصدي قیمت 27 کالاي ضروري 

شرق بازار کالاهاي اساسی را بررسی کرده است: سال 99 براي ایرانیان تا اندازه اي متفاوت از دیگر سال ها بود و در این سال که
ویروس عالم گیر کرونا زندگی مردم دنیا را دستخوش تغییرات فراوان کرد، در ایران علاوه بر این ویروس، تحریم هاي بی سابقه و آنچه
ضعف مدیریت اقتصادي در داخل خوانده می شود، مشکلات مضاعفی براي مردم به بار آورد. در این سال ها اگرچه کمتر شاهد هجوم
مردم ایران به فروشگاه ها و خالی کردن قفسه ها از ترس ادامه داربودن بیماري کرونا بودیم، اما بارها کالاهاي ضروري کمیاب یا با

 
افزایش چندصددرصدي قیمت روبه رو شدند. 

در همین سال و در هفته هایی کمبود روغن خبرساز شد و پس از آن هم نوبت به کالاهاي دیگري مانند مرغ، میوه و برخی مواد دیگر
رسید. حالا و در حالی که این سال دشوار با تمام سختی هایش سپري شد، جدیدترین آمار منتشرشده از سوي وزارت صنعت، معدن و
تجارت (صمت) نشان می دهد قیمت برخی از انواع خوراك دام و طیور، میوه، حبوبات و برنج، روغن، مرغ زنده و همچنین آهن آلات

 
در سال 1399 بیش از صد درصد افزایش داشته و بین دو تا چهار برابر شده و قیمت 41 کالا نیز 50 تا صد درصد گران شده است. 

بر اساس این گزارش وزارت صمت، از بین 97 کالایی که تغییرات قیمت آنها از اسفند سال 1398 تا ماه مشابه 1399 منتشر شده،
قیمت 27 کالا بیش از صد درصد افزایش یافته و بین دو تا نزدیک به چهار برابر شده است. بیشترین افزایش قیمت مربوط به کنجاله
سویاي وارداتی است که قیمت آن در مدت یادشده 27.1 درصد افزایش یافته و 3.7 برابر شده است و در کنار آن باید به جو خارجی و
داخلی با 107.8 و 163 درصد و ذرت خارجی و داخلی با 122.8 و 130.3 درصد افزایش قیمت اشاره کرد؛ چراکه این کالاها نیز به

 
عنوان خوراك دام و طیور بر قیمت مرغ، گوشت، تخم مرغ و لبنیات تأثیرگذارند. 

قیمت مرغ زنده نیز در همین ماه با افزایش 101.1 درصدي نسبت به اسفند سال 1398 به حدود 17 هزارو 300 تومان رسیده است.
علاوه بر این و بر اساس گزارش ایسنا از روند تغییرات قیمت کالاها در سال 99، سال گذشته قیمت مصوب مرغ در ستاد تنظیم بازار
دو بار افزایش یافت و در نهایت قیمت مصوب آن 20 هزارو 400 تومان شد؛ اما در اسفند قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ به بیش از
40 هزار تومان هم رسید. در نهایت با وجود اینکه دبیر ستاد تنظیم بازار اعلام کرده بود قیمت مصوب مرغ تا پایان ماه رمضان تغییر



 
نمی کند، دوازدهم فروردین قرارگاه ساماندهی مرغ در اولین جلسه کاري خود نرخ مصوب مرغ را چهارهزارو 500 تومان افزایش داد. 

بر این اساس، حداکثر قیمت مصوب مرغ گرم براي مصرف کننده کیلویی 24 هزارو 900 تومان تعیین شد. هرچند بعد از اعلام نرخ
جدید، بازار براي مدتی آرام گرفت، اما در روزهاي اخیر مجددا بر طبل گرانی کوبیده می شود و اخباري مبنی بر عرضه مرغ خارج از
شبکه و تغییر قیمت از سوي واسطه ها اعلام شد. نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی با اشاره به اینکه هزینه تولید
مرغ به دلیل افزایش هزینه مؤلفه هاي تولید بالا رفته است، گفته که اگر فکري براي شرایط پیش آمده نشود و کنترل و نظارت بر
بازار نباشد، شاهد کمبود مرغ در ماه هاي آینده خواهیم بود. از جمله کالاهاي دیگري که قیمت آنها در یک سال بیش دو برابر شده،
برخی از انواع میوه، حبوبات، برنج و روغن است؛ به طوري که در اسفند سال قبل قیمت پرتقال 136.4، موز 191.5، حبوبات شامل
نخود، لپه و عدس به ترتیب 115.5، 114.1 و 127.2 درصد، برنج پاکستانی، هندي و تایلندي نیز 113.6، 111.1 و 185.4 درصد و
کره پاستوریزه 100 گرمی، حلب 16 کیلویی روغن نباتی معمولی و روغن نیمه جامد به ترتیب 119.9، 162.9 و 131.1 درصد نسبت

 
به اسفند سال 1398 افزایش یافته است. 

 
افزایش 3برابري قیمت موز 

داستان قیمت انواع میوه و سبزیجات هم در این سال قصه اي مفصل است که یکی از بخش هاي مهم آن فاسدشدن میوه هایی است
که قرار بود براي تنظیم بازار شب عید استفاده شود؛ اما در آن روزها و با نیت فروش گران تر در آینده به بازار فرستاده نشدند و در
نهایت هم بخش وسیعی از آنها فاسد شد. به عبارت دیگر، در اسفند 99 نسبت به اسفند 98، قیمت پرتقال 136.4 و موز 191.5
درصد افزایش داشته است که معناي آن بیش از دوبرابرشدن قیمت پرتقال و سه برابرشدن قیمت موز در یک سال است. علاوه بر این،
در اسفند سال قبل قیمت هر کیلوگرم پرتقال به 15 هزارو 300، موز به 51 هزارو 300 تومان، هر کیلوگرم حبوبات شامل نخود، لپه و
عدس به ترتیب به 21 هزارو 400 تومان، 37 هزارو 300 تومان و 26 هزارو 400 تومان و قیمت برنج پاکستانی، هندي و برنج تایلندي
به 24 هزارو 600 تومان، 23 هزارو 700 تومان و 15 هزارو 700 تومان و کره پاستوریزه 100 گرمی، حلب 16 کیلویی روغن نباتی
معمولی و روغن نیمه جامد به 9هزارو 900، 305 هزار تومان و 81 هزار تومان رسیده است. همچنین قیمت برخی از انواع تیرآهن،

 
ورق سیاه، سیم و لاستیک در یک سال اخیر بین صد تا 150 درصد افزایش یافته است. 

 
41 کالا 50 تا 100 درصد گران شدند 

گزارش وزارت صمت اطلاعاتی درباره دیگر کالاهاي مصرفی و میزان افزایش قیمت ها در یک سال دارد که براساس آن، 41 کالا هم
بین 50 تا صد درصد افزایش قیمت داشتند که از جمله مهم ترین آنها لوبیا چیتی و قرمز با 99.3 و 91.6 درصد، سیب زرد با 87.4،
گوشت مرغ و تخم مرغ و جوجه یک روزه با 87، 83 و 80.9 درصد، شیر خام درِ دامداري، شیر پاستوریزه پرچرب، پنیر روزانه و
ماست پاستوریزه با 75.9، 71.9، 88.8 و 55.9 درصد، شکر بسته بندي و کیلویی با 74.7 و 72.1 درصد، قند شکسته با 86.5 درصد،
انواع چاي خارجی 67 تا 73 درصد، خمیرمایه با 54.7 درصد و تن ماهی با 81.1 درصد، صابون و انواع شوینده شامل مایع ظرف
شویی، دستشویی و پودر با 62 تا 69 درصد، بین 50 تا صد درصد افزایش قیمت داشته اند؛ بنابراین در پایان سال گذشته قیمت هر
کیلوگرم لوبیا چیتی و قرمز به 31 هزارو 600 و 27 هزارو 400 تومان، سیب زرد به 15 هزارو 100، گوشت مرغ و تخم مرغ و جوجه
یک روزه به 23 هزارو 800، 18 هزار و سه هزارو800 تومان، شیر خام درِ دامداري، شیر پاستوریزه پرچرب و پنیر روزانه به
چهارهزارو700، 12 هزارو 700 و 25 هزار تومان، شکر بسته بندي و کیلویی به حدود 10 هزارو 500، قند شکسته به حدود 13 هزار
تومان، انواع چاي خارجی 500 گرمی به حدود 100 تا 116 هزار تومان و تن ماهی به حدود 26 هزار تومان رسیده است. انواع دیگر
تیرآهن، میلگرد، لاستیک، سیمان، گچ سفید، یخچال و فریزر و ماشین لباسشویی تولید داخل، کاغذ روزنامه و دفترچه مشق از جمله
دیگر کالاهایی است که قیمت آنها بیش از 50 درصد افزایش یافته است. از بین مهم ترین کالاهایی که در مدت یادشده کمتر از 50



درصد افزایش قیمت داشتند نیز می توان به برنج طارم اعلا و داخلی هاشمی با 46.2 و 43.5 درصد، ماکارونی 700 گرمی با 48
درصد، گوجه فرنگی با 18.7 درصد، گوشت گوسفندي و گوساله با 40 و 45.2 درصد، گوسفند و گوساله زنده با 35.7 و 45.2 درصد،

 
روغن موتور با حدود 38 تا 42 درصد و آرد صنف و صنعت با 35.5 درصد افزایش قیمت اشاره کرد. 

 
کالاهاي ارزان شده کدام اند؟ 

در این میان در مدت یادشده تنها قیمت پیاز 39.1 درصد کاهش داشته و از هشت هزارو 900 تومان در اسفند سال 1398 به پنج
هزارو 400 تومان در اسفند سال گذشته رسیده است. شاید سال 99 را بتوان با همین معیار و میزان افزایش قیمت ها در نظر گرفت و
بعدها به یاد آورد؛ سالی که فشار تحریم ها و همچنین همه گیري یک ویروس عالم گیر، فشار اقتصادي فراوانی بر خانواده هاي ایرانی
وارد آورد و ده ها کالاي ضروري با رشد چندصددرصدي روبه رو شدند؛ اما پیاز کاهش قیمت داشته است. شاید یادآوري و تکرار مداوم
این روند افزایش قیمت در روزهایی که کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري وعده هاي اقتصادي فراوان مطرح می کنند و از یارانه

هاي کلان سخن می گویند، براي آینده کمی مفید باشد.



هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  375  |  تاریخ: 1400/03/09

فصل اقتصاد - کرمانشاه- مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه با اعلام اینکه خرید امسال کلزا توسط 18 مرکز خرید
تخصصی این محصول وابسته به شبکه تعاون روستایی استان انجام می شود، گفت: پیش بینی می شود امسال هفت هزار تن

کلزا از کشاورزان استان خریداري شود.

فصل اقتصاد - کرمانشاه- مدیر تعاون روستایی استان
کرمانشاه با اعلام اینکه خرید امسال کلزا توسط 18 مرکز
خرید تخصصی این محصول وابسته به شبکه تعاون
روستایی استان انجام می شود، گفت: پیش بینی می شود
امسال هفت هزار تن کلزا از کشاورزان استان خریداري

 
شود. 

ایرج صفایی روز یکشنبه افزود: سال گذشته این 18 مرکز

 
چهار هزار و 600 تن دانه روغنی کلزا از کشاورزان استان خریداري کردند. 

وي توضیح داد: از اواسط اردیبهشت ماه کار خرید دانه هاي روغنی کلزا در مناطق گرمسیري استان شامل سه شهرستان سرپل ذهاب،

 
گیلانغرب و قصرشیرین آغاز شده است. 

او گفت: تا کنون نیز بیش از 470 تن به صورت توافقی و بیش از 60 تن به صورت تضمینی مباشرتی با شرکت غله، از کشاورزان

 
مناطق گرمسیري خریداري شده است. 

وي این موضوع را نشان دهنده اقبال کشاورزان به خریدهاي توافقی دانست و افزود: خریدهاي توافقی توسط تشکل ها و شرکت هاي

 
زیر پوشش تعاون روستایی یکی از راه هاي افزایش تولید و بهبود وضعیت اقتصادي بهره برداران بخش کشاورزي است. 

 
صفایی همچنین خریدهاي توافقی را سبب ایجاد تعادل در قیمت براي تولید کننده و مصرف کننده دانست. 

مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه خاطرنشان ساخت: ارزش خریدهاي توافقی دانه کلزا تا به امروز پنج میلیارد و 300 میلیون

 
تومان می شود که به حساب کشاورزان واریز شده است. 

 
کرمانشاه قطب کشاورزي غرب کشور 

به گزارش فصل اقتصاد؛ کشاورزي محور توسعه پایدار کرمانشاه و یکی از بخش هاي مهم این استان مرزي و چهارفصل است که علاوه

 
بر تامین نیازهاي غذایی داخل استان، بخش زیادي از نیازهاي کشور را نیز تامین و تضمین می کند. 

کرمانشاه استانی پهناور در غرب ایران با 25 هزار کیلومتر مربع مساحت، یکی از استان هاي مهم از حیث کشاورزي و منابع طبیعی
محسوب می شود به طوریکه 70 درصد مساحت استان را عرصه هاي منابع طبیعی با بیش از 527 هزار هکتار جنگل و یک میلیون و

 
192 هزار هکتار مرتع تشکیل داده است. 

همچنین بیش از 950 هزار هکتار زمین کشاورزي در استان کرمانشاه وجود دارد که سالانه چهار میلیون و 575 هزار و 814 تن انواع

 
محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات و آبزیان در استان تولید می شود. 

داشتن 11 اقلیم آب و هوایی، بارش هاي 2 برابري نسبت به میانگین کشوري، چهار فصل بودن و تولید بیش از 98 درصد محصولات

 
زراعی و باغی در استان از جمله ظرفیت ها و پتانسیل هاي بخش کشاورزي استان کرمانشاه است که 



 
از این ظرفیت براي رفع بیکاري و ایجاد اشتغال، افزایش درآمد کشاورزان و رونق اقتصادي استان استفاده کرد. 

 
از مجموع جمعیت استان حدود 125 هزار بهره بردار در بخش کشاورزي مشغول به فعالیت هستند. 

استان کرمانشاه 2 میلیون نفر جمعیت ساکن در 14 شهرستان، 31 بخش، 32 شهر، 86 دهستان و 2 هزار و 595 آبادي دارد و 2.4
درصد جمعیت کشور در این استان سکونت می کنند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهري و 25 درصد در نقاط روستایی زندگی

می کنند.



''گلپر'' گیاهی ناشناخته و پر خواص در مهریز یزد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  376  |  تاریخ: 1400/03/09

فصل اقتصاد - یزد- گلپر از جمله گیاهان دارویی است که علاوه بر ارزش خوراکی، در طب سنتی و صنعت داروسازي از آن
استفاده فراوان می شود، این محصول در روستاهاي بخش مرکزي مهریز برداشت می شود اما به رغم اهمیت و خواص زیاد آن

هنوز ناشناخته مانده است .

 
 

فصل اقتصاد - یزد- گلپر از جمله گیاهان دارویی است که علاوه بر ارزش خوراکی، در طب سنتی و صنعت داروسازي از آن استفاده
فراوان می شود، این محصول در روستاهاي بخش مرکزي مهریز برداشت می شود اما به رغم اهمیت و خواص زیاد آن هنوز ناشناخته

 
مانده است . 

این گیاه گلدار و علفی خواص مختلفی شامل ضدنفخ و رفع سوء هاضمه دارد و به درمان سکسکه کمک می کند و از آن به عنوان

 
طعم دهنده در صنایع غذایی و دارویی، دهان شویه ها، معطر کننده صابون و خمیر دندان و مصارف دارویی مختلف استفاده می شود. 
دانه هاي خشک گلپر معطر است که همراه با اغذیه به عنوان ادویه هم مصرف عمومی دارد و به رغم اهمیت کاشت، داشت و برداشت
این گیاه با خواص مختلف به خصوص در مناطق خوش آب و هوا براي تامین نیازها و درآمدزایی در مناطق روستایی، هنوز اقدام

 
مناسب صورت نگرفته است . 

در این خصوص جمعی از کشاورزان مهریز به خصوص در دهستان میانکوه و روستاي منشاد که محل اصلی برداشت آن در این
شهرستان به شمار می رود در گفت و گو با خبرگزاري جمهوري اسلامی، فرهنگ سازي براي ورود بیشتر به این گیاه و افزایش آن را

 
در منطقه خواستار شدند. 

 
گلپر معرفی شود 

علی دهقان منشادي یکی از کشاورزان منطقه با اشاره به اینکه طی سال هاي اخیر توسط جهاد کشاورزي با همکاري و پیگیري دهیار
و اعضاي شوراي اسلامی روستا براي حمایت و گسترش کشت گلپر کارهاي خوبی صورت گرفته، همکاري و حمایت مادي و معنوي

 
بیشتر را خواستار شد . 

وي اظهار کرد: این گیاه با خواص مختلف هنوز در بین مردم و جوانان ناشناخته است و باید در اولین گام توسط متولیان جهاد
کشاورزي با همکاري رسانه هاي گروهی نسبت به معرفی آن براي افزایش کشت که نتیجه آن به سود مردم منطقه است به نحو

 
مناسب اقدام شود. 

دیگر کشاورز ساکن میانکوه مهریز عقیده دارد که گلپر همانند سایر داروهاي گیاهی از اهمیت زیادي برخوردار است و اگر توسط



جهاد کشاورزي با ارایه تسهیلات و حتی زمین مناسب براي کشت در اختیار علاقه مندان و جوانان قرار گیرد علاوه بر درآمدزایی

 
موجب رفع نیاز مردم است. 

رضا دهقان بنادکی اظهار کرد: آب و هواي منطقه براي کشت گلپر خیلی خوب است ولی هنوز خیلی از مردم از وضعیت و ثمرات آن
آگاهی کافی ندارند که از تمامی اجزاي این گیاه می توان فرآوري و مورد استفاده قرار گیرد و حمایت ها باید از جهاد کشاورزي آغاز

 
شود. 

 
پنج هکتار سطح گلپر در مهریز 

مسوول مرکز جهاد کشاورزي دهستان میانکوه مهریز گفت: این گیاه از خواص متعددي برخوردار است و هم اکنون حدود پنج هکتار
از باغات روستاي منشاد در این دهستان به آن اختصاص دارد و گسترش آن جزو برنامه هاي مهمی است که در منطقه پیگیري می

 
شود. 

شهاب اقبالی افزود: براي گسترش آن به خاطر شرایط خوب آب و هوایی این دهستان و منشاد تاکنون با همکاري شوراهاي اسلامی و

 
دهیاران، کار فرهنگ سازي صورت گرفته ولی کافی نیست و جهاد کشاورزي از هیچ کوششی براي توسعه این نوع گیاه دریغ ندارد . 

 
 

وي اظهار کرد: این گیاه علاوه بر ارزش خوراکی آن در صنعت داروسازي استفاده می شود که به رغم اهمیت هنوز فراموش شده و ضد
باکتري است که با استفاده از دانش بومی به دنبال ترویج آن با فعالیت هاي فرهنگی و اطلاع رسانی هستیم و از ورود جوانان براي

 
کاشت، داشت و برداشت آن استقبال می کنیم. 

این کارشناس جهاد کشاورزي تصریح کرد: دانش بومی آن در میانکو و منشاد وجود دارد و براي ترویج آن امسال با همکاري مروجان
زیرپوشش و همکاري دهیاران و شوراهاي اسلامی بیش از گذشته به خصوص براي تولید و اشتغال بیشتر استفاده و اقدام خواهیم کرد.

 
حمایت از کشت گلپر 

همچنین معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي مهریز گفت: افزایش کشت گیاهان دارویی با خواص فراوان به خصوص گلپر جزو
برنامه هاي این مدیریت است که از طرح هاي پیشنهادي کشاورزان و جوانان علاقه مند براي ورود به آن در دهستان میانکوه و سایر

 
مناطق استقبال می شود. 

احمد باقري پناه به شرایط خوب آب و هوایی و زمین هاي مناسب در بخش مرکزي مهریز به خصوص در دهستان میانکوه براي کشت
محصولات مختلف و گلپر اشاره کرد که طی سال هاي اخیر کارهاي خوبی صورت گرفته ولی کافی نیست و جاي کار بیشتر وجود

 
دارد. 

وي اظهار کرد: مرکز جهاد کشاورزي مهریز در میانکوه آمادگی همکاري دارد و کشاورزان و علاقه مندان می توانند دیدگاه هاي خود

 
را براي رسیدگی به مطالبات و ارتقاي کشت گلپر و سایر داروهاي گیاهی در منطقه طبق مقررات اقدام لازم به عمل می آید . 

 
20 گونه داروي گیاهی در مهریز 

عرصه هاي منابع طبیعی مهریز 600 هزار هکتار وسعت دارد و تاکنون 20 گونه گیاهان دارویی شاخص در این شهرستان شناسایی
شده است. 



سطح اراضی کشاورزي مهریز 17 هزار و 500 هکتار است که حدود 15 هزار بهره بردار در کاشت، داشت و برداشت محصولات باغی و
زارعی در این شهرستان فعالیت دارند که 10 هزار هکتار آن باغی و بقیه زراعی است و میانگین سهم هر کشاورز 11 هزار و 667

 
مترمربع است. 

 
کشت گیاه گلپر از اول سال در فروردین آغاز می شود و برداشت آن از خردادماه به مدت یک ماه ادامه دارد.  

از جمعیت 55 هزار نفري مهریز 30 درصد در 140 روستاي پنج دهستان ارنان، میانکوه، تنگچنار، خورمیزات و بهادران زندگی می

 
کنند. 

مرکز این شهرستان در 30 کیلومتري جنوب شهر یزد واقع است .



شوالیه هاي 1400 به دنبال نجاتِ اقتصاد ایران با دادن یارانه و وام

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  377  |  تاریخ: 1400/03/09

تا 28 خرداد 1400، 19 روز بیشتر باقی نمانده است و هر کدام از کاندیداهاي انتخابات سعی می کنند تا با تبلیغات، ارائه
برنامه، دادن شعارها و وعده هاي خوش رنگ و لعاب برنده انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم باشند.

تا 28 خرداد 1400، 19 روز بیشتر باقی نمانده است و هر
کدام از کاندیداهاي انتخابات سعی می کنند تا با تبلیغات،
ارائه برنامه، دادن شعارها و وعده هاي خوش رنگ و لعاب

 
برنده انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم باشند. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، یکی می خواهد تورم را
تک رقمی کند و دیگري از حل کردن مشکلات بورس در
3 روز سخن می گوید. یکی قرار است به دنبال نقد کردن
برجام باشد و دیگري از خنثی کردن همه تحریم ها
صحبت می کند. بهار تبلیغات انتخابات 1400 از راه رسیده

 
است و بازهم بازار وعده و وعیدهاي کاندیداهاي انتخابات براي ربودن میدان رقابت، شلوغ شده است. 

رقابت هفت گانه در فضاي مجازي 19 روز دیگر تا مهم ترین ماراتن سیاسی 1400 باقی مانده است و «سعید جلیلی، ابراهیم رئیسی،
محسن رضایی، علیرضا زاکانی، محسن مهرعلیزاده و عبدالناصر همتی»؛ هفت کاندیدایی هستند که براي به دست آوردن کرسی قوه

 
مجریه باهم رقابت خواهند کرد. 

شیوع کرونا و رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی هرچه کار را براي مدعیان ریاست جمهوري سخت کرده اما آن ها با پناه بردن به
فضاي مجازي و استفاده از توئیتر و اینستاگرام، برنامه هاي صدا و سیما، برگزاري نشست هاي خبري و ... شعارهاي خود را به گوش

 
مردم می رسانند. 

از حل مشکلات بورس در 3 روز تا پرداخت یارانه 450 هزار تومانی دادن شعارهاي اقتصادي از سوي کاندیداهاي انتخابات ریاست
جمهوري بخش جدایی ناپذیري از رقابت هاي انتخاباتی خاصه در ادوار اخیر شده است و در روزهایی که مردم درگیر مشکلات
اقتصادي فراوانی هستند، نامزدهاي انتخابات تلاش دارند خود را شوالیه اي معرفی کنند که براي نجات کشور از بحران هاي اقتصادي
و وضع موجود پا به عرصه رقابت گذاشته اند. در این میان اما گاها وعده هاي عجیبی مطرح می شود که چندان با دو دوتا چهارتاي

 
اقتصاد ایران همخوانی ندارد. 

یکی از عجیب ترین وعده هاي انتخابات را محسن رضایی مطرح کرده است. او که براي چهارمین بار رداي کاندیداتوري به تن کرده

 
است، مدعی است که قرار است با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، اقتصاد و معیشت مردم را نجات دهد. 

رضایی با انتشار پستی در اینستاگرام خود نوشته بود:« به ملت عزیز ایران می گویم که با راي قاطع شما ملت ایران و تشکیل دولت



اقدام و تحول، سریعاً با تعیین نرخ و قیمت ترجیحی، معادل چهار میلیارد دلار از محل فروش محصولات نفتی به ثروتمندان و معادل
همین مقدار از خرید نهاده هاي دامی، صرفه جویی خواهیم کرد و با جلوگیري از اتلاف ثروت عمومی و قطع دست ویژه خواران، یارانه
را به مبلغ چهارصد و پنجاه هزار تومان ماهانه براي هر فرد، به چهل میلیون نفر از ملت ایران (که درآمد کمتري دارند) واریز خواهیم
کرد.» او در توضیح این شعار خود می گوید؛ « منظور من این است که کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید

 
است، به 450 هزار تومان افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به دولت اضافه نمی شود.» 

در سوي دیگر اردوگاه انتخابات جوانترین کاندیداي حاضر در صحنه هم در دادن وعده هاي اقتصادي عجیب تنه به تنه محسن رضایی
زده اشت. امیرحسین قاضی زاده هاشمی در نشست خبري که برگزار کرد مدعی شد که می تواند مشکلات بورس را در 3 روز حل
کند. او همچنین در توئیتی نوشته بود:« وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا قبل از
اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج جوان 500 میلیون تومان براي اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند

 
کرد.» 

در این میان، عبدالناصر همتی، کاندیداي اقتصاددان انتخابات ریاست جمهوري با بیان آنکه می خواهد براي 4 سال رئیس جمهور
شود، درباره برنامه هاي اقتصادي اش گفته:« معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم براي
تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال سیاست هاي اجرایی و تنش زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست

 
هاي اقتصادي دانش محور و غیر پوپولیستی است.» 

او شب گذشته در کلاب هاوسی که داشت شعارهاي اقتصادي کاندیداها را به چالش کشید و سوال کرد با کدام منابع قرار است یارانه
450 هزار تومانی یا وام 500 میلیونی پرداخت شود یا اساسا مگر بورس مایکروفر است که مشکلاتش در 3 روز حل شود. همتی وعده

 
داده که مشکل FATF و تحریم ها را حل کند. 

برنامه هاي انتخاباتی ابراهیم رییسی نیز بیشتر معطوف به ایجاد سازوکارهایی براي افزایش تولید بوده است. او نیز بر این باور است که
نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود به خوبی می توان شاهد رشد اقتصادي و اشتغال

 
سالانه یک میلیون نفري در کشور بود. 

محسن مهرعلیزاده هم همچنان بر افزایش یارانه هاي نقدي تاکید دارد و سعید جلیلی هم به دنبال مدیریت انرژي در کشور است هم

 
از برنامه هایش براي ساخت مسکن رونمایی کرده است. 

پاي برجام و تحریم ها به وعده هاي انتخاباتی باز شد در کنار برگزاري انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم، در آن سوي مرزها، تیم
مذاکره کننده ي دولت روحانی تمام تلاش خود را براي رفع تحریم و احیاي برجام به کار بسته و خبرهاي خوشی از وین به گوش می
رسد. اما در این سوي مرز و در داخل کشور نیز کاندیداي انتخابات در میان وعده هاي خود گوش چشمی هم به مسئله تحریم ها و

 
برجام دارند و شعارهاي دپیلماتیک از میان اظهارات انتخاباتی شان شنیده می شود. 

علیرضا زاکانی که مدعی شده است اگر رئیس جمهور شود، آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم ها را بردارند، می
گوید؛ « دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر
انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود و سپس
اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم

 
برتري دارم. می توانم منافع خودمان را در برجام نقد کنیم.» 



امیرحسین قاضی زاده هاشمی که دولت خود را «دولت سلام» نامیده است، ادعا می کند که می تواند همه تحریم ها را خنثی کند. او
همچنین با کنایه به دولت روحانی و محمدجواد ظریف قول می دهد که قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهد

 
رساند. 

 
در جدول زیر می توانید، برنامه ها، شعارهاي کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم را بخوانید؛ 

 
ردیف 

  
نام کاندیدا 

  
وعده هاي کاندیداها 

 

 
 1

  
سعید جلیلی 

 
دولت الکترونیک به معناي دیجیتالی شدن داده ها نیست، دیجیتالی کردن داده ها
و تقاطع اطلاعات مراحل اولیه دولت الکترونیک است؛ دولت می تواند با زیرساخت

 
هاي موجود وارد مراحل هوشمندسازي و فوق هوشمندسازي خدمات بشود. 

 

 
«جهاد بزرگ براي جهش ایران» شعار انتخاباتی است. 

 
یکی طرح وان است، تحت عنوان واحد انرژي، که بر اساس آن مردم می توانند
سهم خودشان از انرژي نفت، بنزین و گاز خودشان مدیریت کنند. طرح دیگر ما
تامین سبد غذایی براي همه شهروندان و طرح کوتاه مدت دیگر ما طرح سفر است

 
که هر خانواده ایرانی به فراخور می تواند از آن استفاده کند. 

 
من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به صادرکننده تبدیل شوند که اقتصاد

 
کشور را فعال کنند. 

 
ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف

 
می تواند حرکت خوبی باشد. 
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ابراهیم رئیسی 

 
نزدیک به 70 درصد از ظرفیت هایی که امروز در کشور وجود دارد، اگر فعال بشود
به خوبی می توانیم شاهد رشد اقتصادي و اشتغال سالانه یک میلیون نفري در

 
کشور باشیم. 

 

 
باید ارتباط بین علم و دانشگاه تولید و بازار و اقتصاد و دیپلماسی باید ایجاد شود. 

 
شفافیت از نکاتی است که یک عده شعارش را می دهند ولی ما بنا داریم که هم در
حوزه اجرا و هم در حوزه تصمیم گیري، شفافیت وجود داشته باشد تا مردم

 
احساس آرامش کنند. 

 
کاهش تورم را می توان با اقدامات جدي کاهش داد به نحوي که به تورم یک رقمی

 
نزدیک شد و این نیاز به کار جدي دارد. 



 

 
براي دولت امکان پذیر است 50 درصد هزینه درمان را از سبد خانوار کاهش دهد. 
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محسن رضایی 

  
به زنان خانه دار حقوق می دهیم. 

 
{ در خصوص یارانه 450 هزار تومانی که وعده داده بود}: منظور من این است که
کل یارانه هاي هر فرد که شامل یارانه هاي قدیم و جدید است، به 450 هزار تومان
افزایش یابد. در این صورت قیمت ها تغییري پیدا نمی کند و هزینه جدیدي نیز به

 
دولت اضافه نمی شود. 

 
اولین مسئله اي که در دولت من به آن توجه خواهد شد سامان دهی به یارانه هاي
پنهان در کشور است. به این صورت که بنزین و گازوئیل به قیمت واقعی به دهک

 
هاي ثروتمند فروخته می شود. 

 
آمده ام تا با کنار گذاشتن هر ملاحظه اي، با اراده یکایک شما ملت ایران، اقتصاد و

 
معیشت مردم را نجات دهیم. 

 
برنامه هایی در نظر گرفتیم تا ثبات اقتصادي را به جامعه بازگردانیم، گرانی ها را
کنترل کنیم و نرخ ارز و سود بانکی را تثبیت بکنیم؛ در حدي که تولید ملی و
اشتغال را افزایش می دهد و موجب تامین معیشت مردم و پیشرفت کشور خواهد

 
شد. 

 
{در خصوص موضوع «جمعیت و ازدواج جوانان»}: ده سال است که با این پدیده
آشنا هستم و از پنج شش سال پیش سیاست هاي کلی جمعیت را تقدیم رهبر
انقلاب کرده ایم، ولی دولت ها و مجالس توجهی به این نداشته اند. ما به سرعت
قانون این سیاست ها را تنظیم می کنیم. از تصمیم گیري هاي اشتباه در وزارتخانه
هاي بهداشت و ... جلوگیري می کنیم و مقررات جدیدي را براي ساماندهی
سالخوردگان تنظیم می کنیم. استفاده از پنجره جمعیتی را بیشتر خواهیم کرد و
سن بازنشستگی را از 50 تا 70 سال خواهیم داشت. برنامه هاي ترویجی و تشویقی

 
براي ازدواج جوانان را دنبال خواهیم کرد. 
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علیرضا زاکانی 

 
فوریت کار دولت من تحول در اقتصاد و مدیریت است. در این عرصه توجه به تولید،
محور تحول است. هر آنچه مخالف تولید باشد با همه وجود به جنگ آن خواهیم

 
رفت و هر آنچه که عامل و کمک کننده تولید باشد مورد توجه قرار می دهیم. 

 
دنبال نقد کردن برجام هستیم. برجام معامله ناقص و معیوب بود ولی منعقد شد
امروز تمام وظایف خودمان را حتی بیشتر انجام دادیم الان نوبت آنهاست. آمریکا
می خواهد به برجام بیاید باید اول تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایشی شود



و سپس اعلام نظر کنیم. اتحادیه اروپا، روسیه چین نیز باید مسئولیت خود را انجام
دهند. نسبت به 6 نامزد دیگر براي استیفاي حقوق مردم برتري دارم. می توانم

 
منافع خودمان را در برجام نقد کنیم. 

 
بنده رئیس جمهور شوم آمریکایی ها التماس می کنند و مجبور می شوند تحریم ها
را بردارند، آمریکا نیازمند بازگشت به برجام است زیرا تمام سیاست هاي آمریکا در

 
برخورد با ایران در تمام سطوحش شکست خورده است. 

 
نمی گذاریم تیغ بانک بر گردن تولید باشد، با نظارت قوي اجازه این کار را نخواهیم
داد، کاري که آقاي همتی انجام نداد. الان هم می گوید صداي خاموش مردم

 
هستم! 
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امیرحسین قاضی زاده هاشمی 

 
وقتی رییس جمهور شدم با اولویت دستور تشکیل فوري صندوق رفاه جوانان را تا
قبل از اسفند 1400 صادر خواهم کرد. هر زوج جوان 500 میلیون تومان براي

 
اشتغال، ازدواج و مسکن خود از این صندوق دریافت خواهند کرد. 

 
دولت سلام همه تحریم ها را خنثی خواهد کرد. ما ملت بزرگ و قدرتمند هستیم و

 
دوستان بسیار خوبی در دنیا داریم. 

 
در حوزه کنکور قصد به هم زدن ساختارهاي فعلی را داریم و مافیاي کنونی را از

 
بین خواهیم برد. 

 
قوي تر از دولت کنونی مذاکرات وین را به نتیجه خواهیم رساند. من گفته ام که با
بیانیه خوانی و انشاءخوانی در مذاکره مخالفم همینطور با لبخند و خوش بینی هم
مخالفم. ما قرارداد روي کاغذ می نویسیم چون بی اعتماد هستیم اما این چه
قراردادي بود که رییس جمهور یکی از دولت هاي عضو برجام خارج شد و دیگران
نتوانستند کاري صورت دهند. ما حتماً مذاکره خواهیم کرد اما مذاکره نتیجه محور
و با چارچوب مشخص براساس زمان بندي تعیین شده و نتایج ملموس. اینکه گفتم
تحریم ها را بی اثر خواهیم کرد به معنی دورزدن تحریم ها نیست؛ دورزدن تحریم

 
مشکلات خاص خود را دارد و البته فسادزا هم است. 

 
دولت سلام پنج کار خواهد کرد که دولت مردم حاکم شود. اولینش شفافیت است،
ما نظام جامع شفافیت را برقرار می کنیم. دوم این که باید گفت وگوي دولت، مردم
و نخبگان براي رسیدن به تصمیمات اجماعی شکل بگیرد و پایه تفکر دولت افکار
عمومی باشد. سوم وجود رقابت و عدم انحصار و رانت است و چهارم عدالت در رشد

 
و نهایتا پاسخگویی دولت به تصمیماتش است. 

 
معضل بورس قابل حل است. سه روزه می شود مشکل حاد بازار سرمایه را حل



 
کرد، به یک دستور حکومتی از رئیس جمهور نیاز دارد. 
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محسن مهرعلیزاده 

 
یک دیدگاهی به نام اقتصاد اجتماعی هست که در آن توسعه اقتصادي و اجتماعی
وجود دارد اما بار آن به دوش مردم گذاشته نمی شود. یعنی مردم زیر چرخ توسعه
له نمی شوند. هرچند در سیستم اقتصاد اجتماعی در کنار توسعه اقتصادي به
مسائل اجتماعی مثل بیمه و حد اقل حقوق و یارانه هاي نقدي به مردم دادن نیز

 
توجه می شود. 

 
باید بگویم که ما به کاهش تورم به رقم هاي پایین تر مانند زیر 10 درصد یا یک
رقمی شدن آن فکر می کنیم که حداقل 3 تا چهار سال طول می کشد. امیدوارم با
برنامه اي که ریخته شده و اگر بی مشکل پیش برویم تا انتهاي چهار سال تورم را

 
تک رقمی کنیم و حتی شاید بتوان به رقم هاي پایین تر هم رساند. 

 
دوست دارم جوانان هفته اي چهار تا پنج ساعت با حضور رسانه ها از بنده انتقاد
کنند تا ضعف هاي خود را بدانم و معتقدم رمز موفقیت دولت من در انتقاد جوانان

 
است. 
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عبدالناصر همتی 

 
معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم
براي تحقق این دو، داشتن بینش اقتصادي در اعمال سیاست هاي اجرایی و تنش
زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی، داشتن سیاست هاي اقتصادي دانش محور

 
و غیر پوپولیستی است. 

 
 «تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. بدون توافق براي رفع تحریم و
بهبود رابطه با جهان و منطقه و بدون توافق هاي مساله محور در داخل میان
نیروهاي سیاسی و اجتماعی و میان حاکمیت و شهروندان، نه می توان وضعیت

 
معیشت مردم را بهتر کرد، نه حکمرانی را باکیفیت تر و نه ایران را قدرتمندتر. 

 
معتقدم که چهار سال بیشتر رئیس جمهور نیستم و باید در این مدت برنامه ها را

 
انجام دهم. 

 
هدفم این است که دولت فنی باشد و نه سیاسی یعنی اموراتی مانند بودجه نباید
سیاسی باشد. اگر تشخیص مردم این باشد که من می توانم این برنامه ها را انجام

 
دهم قطعا به من راي خواهند داد. 

 
باید به رفاه مردم به طور جدي رسیدگی کنیم و مردم از ما و از دولت انتظار دارند.
پرداخت نقدي یارانه را باید افزایش دهیم و همچنین قدرت خرید به مردم بدهیم.

 
دولت من با دولت فعلی در سیاست و اعضا با دولت فعلی متفاوت خواهد بود. 

 



در فعالیت هایی که جنبه بخش خصوصی دارد کار باید دست خصوصی ها باشد. ما

 
نباید در این میان موجب رانت براي عده اي شویم. 

 
قدرت خرید مردم را اصلاح می کنم، اصلاح این موضوع با کارت هاي اعتباري و
افزایش قدرت خرید است و در دولت بعدي وضعیت آنان را به حالت عالی بر می

 
گردانیم. 

 

 
این جدول به ترتیب حروف الفبا است. 
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ماندگاري نیروي انسانی در سیستان و بلوچستان نیازمند بسته هاي تشویقی

است

منبع: ایرناشماره خبر:  378  |  تاریخ: 1400/03/09

زاهدان- ایرنا- رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي سیستان و بلوچستان گفت: ماندگاري نیروي انسانی در استان نیازمند
ارائه بسته هاي تشویقی است که در این رابطه پیشنهادهاي ارائه شده پیگیري می شود.

زاهدان- ایرنا- رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي
سیستان و بلوچستان گفت: ماندگاري نیروي انسانی در
استان نیازمند ارائه بسته هاي تشویقی است که در این

 
رابطه پیشنهادهاي ارائه شده پیگیري می شود. 

به گزارش ایرنا مهرداد عرب اول شامگاه شنبه در نشست
شوراي راهبري توسعه و مدیریت سیستان و بلوچستان
اظهارداشت: نخستین جلسه شوراي راهبري توسعه
مدیریت استان در سال 1400 با سه دستور کار برگزار و
گزارش و تجزیه و تحلیل وضعیت منابع انسانی استان در

 
دستگاه هاي اجرایی که در حال فعالیت هستند ارائه شد. 

وي افزود: درباره میزان خروجی نیروها از سال 92 تا 99 و ورودي آن ها، دلایل خروج نیروها از دستگاه هاي اجرایی و رفتن به خارج
از استان و جابه جایی بین شهرستانی گزارش تحلیلی ارائه شد و سپس در انتها هم چند پیشنهاد را در جهت حفظ و ماندگاري نیروي

 
انسانی در منطقه ارائه شد. 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي سیستان و بلوچستان بیان کرد: برخی از این پیشنهادها ماهیت پرسنلی دارد و کمک هست به
دریافتی هایی که کارکنان دستگاه هاي اجرایی می توانند در این استان داشته باشند و بتوان تفاوت قابل ملاحظه اي را درباره یک

 
نیروي انسانی در این دستگاه ها نسبت به سایر استان هاي کشور اعمال کرد تا زمینه جذب و ماندگاري افزایش یابد. 

وي ادامه داد: چند موضوع در این رابطه ارائه شد که مستلزم مکاتبه و پیگیري از مجاري قانونی خودش از جمله مجلس و سازمان
اداري استخدامی است، براي اینکه بتوانیم از همه ظرفیت ها استفاده کنیم پیشنهاد شد که ظرف مدت مشخصی سایر پیشنهاداتی که
علاوه بر این پیشنهادات ارائه شده مدنظر دستگاه اجرایی است به سازمان منتقل و جمع بندي شود تا بتوانیم آن را ارسال و پیگیري

 
کنیم تا مبناي مناسبی براي برنامه هفتم توسعه استان باشد. 

عرب اول با اشاره به مشوق هاي لازم که می توان براي ماندگاري کارکنان ارائه کرد خاطرنشان کرد: در سنوات گذشته یک ماه
مرخصی با عنوان مناطق محروم براي نیروهاي سیستان و بلوچستان داشتیم که جدا محاسبه می شد اما بنا به دلایلی این سنوات

 
گذشته حذف شد یکی از مشوق هایی که می تواند مناسب باشد احیاي این طرح است که می توان براي مناطق محروم پیگیري کرد. 
وي خاطر نشان کرد: پرداخت هاي دیگري در قالب فوق العاده اي مناطق محروم، مرزي و مناطق کمتر توسعه یافته که در جز یک
ماده 68 قانون مدیریت خدمات کشوري به آن اشاره شده و تا 25 درصد است هم پیگیري می شود تا از این محل هم بتوانیم کمک

 
هاي قابل ملاحظه اي به سیستان و بلوچستان داشته باشیم. 

برچسب ها 



 
- سیستان و بلوچستان 

 
- سازمان برنامه و بودجه 

 
- اشتغال زایی 
- نیروي انسانی



178 میلیارد ریال براي تکمیل کنارگذر سامان اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  379  |  تاریخ: 1400/03/09

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل راه و شهرسازي چهارمحال و بختیاري با توجه به برنامه دولت براي توسعه زیرساخت ها گفت: براي
تکمیل عملیات اجرایی طرح کنارگذر سامان 178 میلیارد ریال اختصاص پیدا کرد.

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل راه و شهرسازي چهارمحال و
بختیاري با توجه به برنامه دولت براي توسعه زیرساخت ها
گفت: براي تکمیل عملیات اجرایی طرح کنارگذر سامان

 
178 میلیارد ریال اختصاص پیدا کرد. 

حسین علی مقصودي روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا تاکید کرد: عملیات اجرایی تکمیل و بهره برداري از
این طرح به طول یک هزار متر و عرض 12 متر در حال
اجراست و تا 12 ماه آینده تکمیل و بهره برداري خواهد

 
شد. 

مقصودي تصریح کرد: در روند اجرایی طرح تکمیل کنارگذر سامان یک هزار مترمکعب خاك برداري، 90 هزار مترمکعب خاك ریزي،
چهار هزار و 200 مترمکعب ابنیه فنی، سه هزار مترمکعب اساس و 6 هزار مترمربع قالب بندي احداث و 303 هزار کیلوگرم آرماتور و

 
198 هزار متر مربع آسفالت اجرایی خواهد شد. 

فرماندار سامان نیز گفت: تکمیل و بهره برداري از طرح کنارگذر مرکز این شهرستان از خواسته هاي اصلی مردم منطقه و مسافران و

 
گردشگران ورودي به شهرستان سامان است. 

کمال اکبریان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا تاکید کرد: با تکمیل و بهره برداري از این طرح ضمن کاهش چشمگیر ترافیک، یک نقطه

 
بسیار حادثه خیز در مسیر ارتباطی این مربندي به سه راهی پل زمانخان حذف و حوادث جاده اي کمتر می شود. 

وي یادآور شد: با توجه به اهمیت و اولویت اجراي طرح کنارگذر سامان، از مسوولان مربوطه و پیمانکار پروژه انتظار می رود تا هر چه

 
سریع تر نسبت به تکمیل و بهره برداري از این طرح اقدام کنند. 

 
به گزارش ایرنا، سامان در 16 کیلومتري مرکز چهارمحال و بختیاري واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

- طرح هاي عمرانی 



 
- توسعه اقتصادي 

 
- رونق اقتصادي 

 
- وزارت راه و شهرسازي 

 
- چهارمحال وبختیاري 

 
- اشتغال زایی 

 
- اقتصادي 

 
- توسعه روستایی 

 
- کارآمدي دولت 

- سامان



اعتبار تسهیلات خوداشتغالی بهزیستی استان همدان افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  380  |  تاریخ: 1400/03/09

همدان-ایرنا- معاون اشتغال و مشارکت هاي مردمی اداره کل بهزیستی استان همدان گفت: تسهیلات خوداشتغالی و
کارفرمایی بهزیستی استان همدان از محل اعتبارات قانون بودجه سالانه در سال جاري مبلغ 30 میلیارد و 100 میلیون تومان

افزایش یافت.

همدان-ایرنا- معاون اشتغال و مشارکت هاي مردمی اداره
کل بهزیستی استان همدان گفت: تسهیلات خوداشتغالی و
کارفرمایی بهزیستی استان همدان از محل اعتبارات قانون
بودجه سالانه در سال جاري مبلغ 30 میلیارد و 100

 
میلیون تومان افزایش یافت. 

«حمداالله فارسی» روز یکشنبه در گفت وگوي اختصاصی با
خبرنگار ایرنا، اظهار داشت: در سال جاري مبلغ 100
میلیارد و 800 میلیون تومان اعتبارات تسهیلات
خوداشتغالی و کارفرمایی براي بهزیستی استان همدان

 
ابلاغ شده است. 

وي با بیان اینکه افزایش اعتبارات تسهیلات خوداشتغالی بهزیستی با تعهد اشتغال براي 2 هزار و 22 نفر مقرر شده است عنوان کرد:
پرداخت این اعتبارات با همکاري 18 بانک عامل صورت می گیرد که بانک هاي ملل، گردشگري و پاسارگاد در سالجاري اضافه شدند

 
و بانک هاي کشاورزي و توسعه نیز اعلام آمادگی کردند. 

معاون اشتغال و مشارکت هاي مردمی اداره کل بهزیستی استان همدان با اشاره به افزایش انگیزه اجتماعی کارفرمایان بخش هاي
غیردولتی در بکارگیري و جذب نیروي انسانی از بین جامعه هدف بهزیستی، تصریح کرد: در راستاي حمایت از اشتغال معلولان و
مددجویان بهزیستی، کارفرمایانی که در این زمینه اقدام کرده و معلول یا مددجوي زیر پوشش بهزیستی را طبق قانون کار به کار

 
گیرند، به ازاي اشتغال به کار هر فرد، مبلغ 500 میلیون ریال تسهیلات قرض الحسنه با سود کارمزد چهار درصد دریافت می کنند. 

فارسی با اشاره به چشم انداز و ظرفیت کار آفرینی در سالجاري گفت: بهزیستی با پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی مددجویان و

 
معلولانی که با استفاده از تسهیلات کارفرمایی مشغول به کار شده اند سهم بسزایی در اشتغال پایدار براي گروه هاي هدف دارد. 

وي، اشتغال را جوهره سلامت و اساس توانمندي هاي مددجویان و معلولان دانست و یادآور شد: در همین ارتباط تلاش شده با تامین

 
اعتبار لازم زمینه شغلی براي جامعه هدف فراهم شود. 

تعداد معلولان زیر پوشش سازمان بهزیستی در استان همدان 45 هزار و 530 نفر است که بیشترین تعداد مربوط به شهر همدان با



 
17 هزار و 636 و فامنین با هزار و 332 نفر معلول است و 60 درصد آنها را مرد و 40 درصد را زنان تشکیل می دهند. 

 
برچسب ها 

 
- اداره کل بهزیستی استان همدان 

 
- همدان 

- اشتغال زایی



هفت هزار تن کلزا امسال از کشاورزان کرمانشاه خریداري می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  381  |  تاریخ: 1400/03/09

کرمانشاه- ایرنا- مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه با اعلام اینکه خرید امسال کلزا توسط 18 مرکز خرید تخصصی این
محصول وابسته به شبکه تعاون روستایی استان انجام می شود، گفت: پیش بینی می شود امسال هفت هزار تن کلزا از

کشاورزان استان خریداري شود.

کرمانشاه- ایرنا- مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه با
اعلام اینکه خرید امسال کلزا توسط 18 مرکز خرید
تخصصی این محصول وابسته به شبکه تعاون روستایی
استان انجام می شود، گفت: پیش بینی می شود امسال

 
هفت هزار تن کلزا از کشاورزان استان خریداري شود. 

ایرج صفایی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: سال گذشته این 18 مرکز چهار هزار و 600 تن دانه

 
روغنی کلزا از کشاورزان استان خریداري کردند. 

وي توضیح داد: از اواسط اردیبهشت ماه کار خرید دانه هاي روغنی کلزا در مناطق گرمسیري استان شامل سه شهرستان سرپل ذهاب،

 
گیلانغرب و قصرشیرین آغاز شده است. 

او گفت: تا کنون نیز بیش از 470 تن به صورت توافقی و بیش از 60 تن به صورت تضمینی مباشرتی با شرکت غله، از کشاورزان

 
مناطق گرمسیري خریداري شده است. 

وي این موضوع را نشان دهنده اقبال کشاورزان به خریدهاي توافقی دانست و افزود: خریدهاي توافقی توسط تشکل ها و شرکت هاي

 
زیر پوشش تعاون روستایی یکی از راه هاي افزایش تولید و بهبود وضعیت اقتصادي بهره برداران بخش کشاورزي است. 

 
صفایی همچنین خریدهاي توافقی را سبب ایجاد تعادل در قیمت براي تولید کننده و مصرف کننده دانست. 

مدیر تعاون روستایی استان کرمانشاه خاطرنشان ساخت: ارزش خریدهاي توافقی دانه کلزا تا به امروز پنج میلیارد و 300 میلیون

 
تومان می شود که به حساب کشاورزان واریز شده است. 

 
کرمانشاه قطب کشاورزي غرب کشور 

به گزارش ایرنا؛ کشاورزي محور توسعه پایدار کرمانشاه و یکی از بخش هاي مهم این استان مرزي و چهارفصل است که علاوه بر تامین
نیازهاي غذایی داخل استان، بخش زیادي از نیازهاي کشور را نیز تامین و تضمین می کند. 



کرمانشاه استانی پهناور در غرب ایران با 25 هزار کیلومتر مربع مساحت، یکی از استان هاي مهم از حیث کشاورزي و منابع طبیعی
محسوب می شود به طوریکه 70 درصد مساحت استان را عرصه هاي منابع طبیعی با بیش از 527 هزار هکتار جنگل و یک میلیون و

 
192 هزار هکتار مرتع تشکیل داده است. 

همچنین بیش از 950 هزار هکتار زمین کشاورزي در استان کرمانشاه وجود دارد که سالانه چهار میلیون و 575 هزار و 814 تن انواع

 
محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات و آبزیان در استان تولید می شود. 

داشتن 11 اقلیم آب و هوایی، بارش هاي 2 برابري نسبت به میانگین کشوري، چهار فصل بودن و تولید بیش از 98 درصد محصولات

 
زراعی و باغی در استان از جمله ظرفیت ها و پتانسیل هاي بخش کشاورزي استان کرمانشاه است که 

 
از این ظرفیت براي رفع بیکاري و ایجاد اشتغال، افزایش درآمد کشاورزان و رونق اقتصادي استان استفاده کرد. 

 
از مجموع جمعیت استان حدود 125 هزار بهره بردار در بخش کشاورزي مشغول به فعالیت هستند. 

استان کرمانشاه 2 میلیون نفر جمعیت ساکن در 14 شهرستان، 31 بخش، 32 شهر، 86 دهستان و 2 هزار و 595 آبادي دارد و 2.4
درصد جمعیت کشور در این استان سکونت می کنند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهري و 25 درصد در نقاط روستایی زندگی

 
می کنند. 

 
برچسب ها 

 
- تعاون روستایی 

 
- قصرشیرین 

 
- برداشت محصول 

 
- کشاورزي 

 
- کلزا 

- کرمانشاه



طرحهاي درمان محور بخش خصوصی هرمزگان باساخت 4 بیمارستان تخصصی

منبع: ایرناشماره خبر:  382  |  تاریخ: 1400/03/09

بندرعباس- ایرنا- بخش خصوصی در سالهاي اخیر ضمن شناخت نیازهاي بهداشتی و درمانی هرمزگان با ساخت 4
بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی در زمینه درمان هاي بیماران سرطانی،چشم پزشکی، قلب و عروق و داندانپزشکی به

کمک دولت آمده است.

بندرعباس- ایرنا- بخش خصوصی در سالهاي اخیر ضمن
شناخت نیازهاي بهداشتی و درمانی هرمزگان با ساخت 4
بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی در زمینه درمان هاي
بیماران سرطانی،چشم پزشکی، قلب و عروق و

 
داندانپزشکی به کمک دولت آمده است. 

دولت از همان ابتداي فعالیت، حمایت از بخش خصوصی
در حوزه هاي مختلف از جمله حوزه سلامت را در دستور
کار خود داشته و در هرمزگان با وجود تنگناهاي اقتصادي،
به بهترین شکل ممکن انجام شده و امروز شاهد فعالیت

 
گسترده بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان این استان هستیم. 

با توجه به اینکه دولت تدبیر و امید هیچگاه خود را رقیب بخش خصوصی ندانسته، از حضور این بخش در حوزه فعالیت هاي بهداشتی
و درمانی همواره استقبال کرده و این مهم موجب شده در کنار توسعه اقتصادي و زیر بنایی هرمزگان، اجراي طرحهاي درمان محور
توسط بخش خصوصی در این استان در سالهاي اخیر شتاب روزافزونی به خود بگیرد و شاخص هاي این حوزه رشد قابل ملاحظه اي

 
داشته باشد. 

بر هیچکس پوشیده نیست که بودجه دولتی به تنهایی پاسخگوي اجراي طرح هاي توسعه اي نیست، بطور حتم از توانمندي بخش
خصوصی استفاده شود؛ اما بخش خصوصی نیز تنها در شرایطی که شاهد حمایت هاي ویژه دولت باشد و با کمترین سنگ اندازي از
سوي دستگاه هاي اجرایی مواجه باشد، وارد عمل خواهد شد و فعالیتش تداوم خواهد داشت که خوشبختانه این حمایت ها در
هرمزگان به ویژه در حوزه بهداشت و درمان این استان با توجه به کمبودهاي این بخش تا حدودي مهیا بوده و اقدامات و طرحهاي

 
بسیار خوب و تاثیرگذاري در این منطقه انجام شده و یا در دست اجرا است. 

این طرحها در قالب مجتمع هاي بزرگ در بخش هاي دانپزشکی، روان پزشکی، چشم پزشکی، قلب و عروق و سایر درمان هاي بالینی
که سالها مردم هرمزگان چشم انتظار آنها بودند، اجرا شده که با تکمیل و بهره برداري از آنها رفت و آمد مردم به استانهاي همجوار

 
براي دریافت اینگونه خدمات کاهش قابل ملاحظه اي خواهد داشت. 

نگاهی به طرح هاي درمان محور بخش خصوصی در هرمزگان 



دولت با توجه به اینکه سرمایه گذاري در بخش بهداشت و درمان را به عنوان یکی از ضرورت هاي مهم کشور می داند، اهتمام ویژه اي
در حوزه ارتقاي سلامت به کار گرفته و در این مسیر از توانمندي بخش خصوصی در مناطق مختلف کشور از جمله هرمزگان به

 
بهترین شکل ممکن استفاده کرده است. 

امروز طرح هایی که در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان توسط بخش خصوصی در حال اجرا است، با هدف توسعه پوشش درمانی در
این استان و استان هاي همجوار و حتی کشورهاي حوزه خلیج فارس بوده که بواسطه سطح کیفیت خدمات می تواند اقبال خوبی در

 
پیش داشته باشد. 

درحال حاضر حجم زیادي از مسافرتهاي مردم هرمزگان و حتی استانهاي جنوبی به استان هاي بزرگی همچون فارس، تهران، اصفهان،
یزد و خراسان براي استفاده از خدمات درمانی در این مناطق است که البته ناگفته نماند این روند در سالهاي اخیر با اجراي طرح هاي
بهداشتی و درمانی توسط بخش خصوصی بسیار کاهش یافته، اما هنوز ادامه دارد که نشان دهنده آن است که روند سرمایه گذاري

 
بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان همچنان باید تداوم داشته باشد. 

یکی از مهمترین طرح هایی که با حمایت دولت دوازدهم و با سرمایه گذاري بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان هرمزگان در

 
حال اجرا است، بیمارستان 226 تختخوابی رازي بندرعباس می باشد. 

بیمارستان فوق تخصصی رازي بندرعباس با زیربناي 36 هزار متر مربع و 226 تخت بستري و ویژه در مدت زمان حدود 48 ماه با

 
اعتباري افزون بر 6 هزارمیلیارد ریال ساخت و به بهره برداري خواهد رسید. 

این بیمارستان تمام خدمات را براي بیماران به همراه دارد؛ بخش هاي IVF براي درمان ناباروري، رادیوتراپی، شیمی درمانی، طب

 
هسته اي و حدود 19 اتاق عمل در قسمت هاي مختلف این بیمارستان پیش بینی شده است. 

طرحی که در این بیمارستان استفاده شده جایزه الگوي طراحی بیمارستان هاي فیوچر دیزاین WAF 2019 آمستردام هلند را کسب
نموده و این پروژه به عنوان نسل پنجم بیمارستانهاي آینده به شمار می رود و به لحاظ استفاده از مزیت توریسم سلامت منحصر به

 
فرد است. 

این مرکز درمانی مدرن و مجهز به صنایع غرب شهر بندرعباس نزدیک است و به لحاظ موقعیت 10 کیلومتر اطراف خود را تحت

 
پوشش قرار می دهد و حدود 750 نیروي انسانی در این بیمارستان مشغول بکار خواهند شد. 

بیمارستان در 9 طبقه که زیربناي هر طبقه از 6 هزار متر آغاز و تا طبقات بالا به 3 هزار متر تغییر پیدا می کند ، احداث می شود و
طراحی این بیمارستان بسیار خاص است و از استوانه هاي غیر هم مرکز تشکیل شده که بهترین نورگیري و استفاده بهینه از انرژي و

 
همچنین تهویه بسیار مناسبی در آب و هواي شرجی بندرعباس خواهد داشت. 

یکی دیگر از پروژه هاي مهم درمانی در حال اجرا ، بیمارستان تخصصی جنرال پاتریس بندرعباس با گرایش چشم پزشکی است که با

 
حمایت دولت و مشارکت ویژه بخش خصوصی در دست انجام است. 

 
این بیمارستان داراي 6 طبقه است و ظرفیت راه اندازي 64 تا 100 تخت بیمارستانی را دارد. 



شش اتاق عمل و جراحی بخشی از ظرفیت این بیمارستان است که می تواند مراجعه بیماران به سایر مراکز درمانی استان و استان

 
هاي همجوار را پشتیبانی کند و هزینه هاي درمان بیماران را کاهش دهد. 

راه اندازي کامل این مرکز نیازمند 500 میلیارد ریال اعتبار است که بیش از نیمی از این بودجه از طریق تسهیلات حمایتی دانشگاه

 
علوم پزشکی و با پیگیري معاونت عمرانی استانداري تامین خواهد شد. 

 
نخستین بیمارستان دندانپزشکی جنوب کشور تا 6 ماه آینده تکمیل می شود 

یکی از مهمترین پروژه هاي درمانی در دست اجرا در هرمزگان بیمارستان دندانپزشکی دکتر مهربانیان بندرعباس است که به عنوان
نخستین بیمارستان داندانپزشکی جنوب کشور و با حمایت دولت و مشارکت بخش خصوصی در دست انجام بوده و تا 6 ماه آینده

 
تکمیل و به بهره برداري خواهد رسید. 

استاندار هرمزگان در این خصوص گفت: طبق قرارداد صورت گرفته احداث نخستین بیمارستان تخصصی دندانپزشکی جنوب کشور در

 
بندرعباس با به کارگیري چند پیمانکار و پرداخت تسهیلات، تا 6 ماه آینده به بهره برداري می رسد. 

فریدون همتی در بازدید میدانی از بیمارستان دندانپزشکی دکتر مهربانیان در بندرعباس افزود: 80 درصد موانع احداث این بیمارستان

 
مربوط با همراهی استاندار هرمزگان و مجموعه استانداري برطرف شده است. 

وي با اشاره به اینکه این بیمارستان دندانپزشکی توسط بخش خصوصی و اعتبارات بانکی درحال اجراست، دستور لازم را به منظور

 
سرعت بخشی در پرداخت تسهیلات براي تکمیل این پروژه صادر کرد. 

همتی ادامه داد: زیربناي اولیه این بیمارستان 9هزار و 500 متر مربع بوده که با توسعه ضلع جنوبی این بیمارستان و احداث ساختمان

 
2 طبقه در جوار ساختمان اصلی، هم اکنون بیش از 10 هزار و 500 متر زیربنا دارد. 

وي گفت: 2 اتاق عمل و 30 تخت (VIP) که امکان استقرار همراهان بیماران را نیز فراهم می کند، از جمله امکانات این بیمارستان

 
تخصصی است. 

نماینده عالی دولت در استان هرمزگان یادآور شد: با راه اندازي این بیمارستان تخصصی، مردم استان از عزیمت به استان هاي دیگر

 
براي دریافت خدمات دندانپزشکی بی نیاز می شوند. 

 
عزم جدي بخش دولتی و خصوصی براي ارتقاي شاخص هاي بهداشت و درمان هرمزگان 

بر هیچ کس پوشیده نیست که در همه بخش ها چه در زمینه احداث ساختمان مراکز درمانی و بیمارستانی و چه در بخش تجهیز
بیمارستانی در بخش دولتی و خصوصی در هرمزگان کاري بی نظیر انجام شده که بخشی از آن تا پایان دولت و بقیه پروژه ها تا پایان
سال و سال هاي آتی به بهره برداري می رسد که با راه اندازي این مراکز جدید درمانی، نه تنها خلأ این حوزه رفع خواهد شد، بلکه

 
روند فعلی با مراجعه مردم سایر استان ها به هرمزگان براي دریافت خدمات بیمارستانی معکوس خواهد شد 



رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با اشاره به حضور فعال بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان این استان گفت: فضاي
درمانی و بیمارستانی استان که طی چهار سال اخیر توسط بخش دولتی و خصوصی به ویژه در شهر بندرعباس در دست ساخت

 
داریم، شاید از مجموع عملکرد و اقدامات قبل و بعد از انقلاب در حوزه بیمارستانی هرمزگان فراتر باشد. 

دکتر حسین فرشیدي با بیان اینکه توسعه فضاي بیمارستانی یکی از دغدغه هاي اصلی مردم هرمزگان است، گفت: امروز در مسیري
هستیم که سرمایه گذاري هاي بزرگی در این حوزه صورت گرفته شده و از همه مسوولانی که براي عملیاتی شدن این پروژه ها، بخش

 
خصوصی را همراهی کردند قدردانی می کنم. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان از بیمارستان تخصصی 64 تختخوابی جنرال پاتریس که با محوریت چشم پزشکی و توسط
بخش خصوصی در حال احداث است، گفت: این بیمارستان با 12هزار متر زیربنا پیشرفت خوبی دارد اما این پروژه در ابتدا به دلیل
برخی بروکراسی هاي زائد اداري که دستگاه هاي مختلف اجرایی در آن دخیل بوده اند، روند اجرایی مطلوبی نداشته است که براي

 
سرعت گرفتن ساخت آن 280 میلیارد ریال تسهیلات براي تکمیل این بیمارستان تخصیص پیدا می کند. 

فرشیدي، با اشاره به بازدید از بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی جراحی رازي نیز، گفت: این مرکز با ظرفیت 50 تخت بستري و

 
سرپایی و اتاق عمل در بخش هاي «ارتوپدي»، «گوش و حلق و بینی» و «چشم» به بیماران خدمات ارائه می کند. 

وي با اشاره به طراحی زیبا و معماري داخلی مطلوب این مرکز بیمارستانی، افزود: راه اندازي بیمارستان رازي با امکانات مناسب و
رضایت بیماران از خدمات این مرکز، نشان دهنده توان بخش خصوصی است که بخش دولتی باید زمینه فعالیت را براي سرمایه

 
گذاران فراهم . 

رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان ضمن قدردانی از بخش خصوصی براي ورود به سرمایه گذاري در بخش درمان استان، بیان
داشت: روند توسعه کشور زمانی شتاب می گیرد که بخش دولتی و نهادهاي نظارتی در کنار بخش خصوصی باشند و راه را براي
سرمایه گذاري در این بخش هموار کنند و اجازه دهند سرمایه گذاري، اشتغال، مراکز خدمات و تولید افزایش پیدا کند و به موازات آن

 
شاهد رشد در همه شاخص ها باشیم. 

 
بخش خصوصی راغب به سرمایه گذاري در بخش درمان هرمزگان است 

همانگونه که در ابتداي این گزارش عنوان شد، تاکنون با حمایت هاي دولت و با سرمایه گذاري بخش خصوصی و کمک خیران تحول

 
عظیمی در بخش بهداشت و درمان استان هرمزگان صورت گرفته است. 

معاون عمرانی استانداري هرمزگان در این خصوص گفت: بخش خصوصی راغب به سرمایه گذاري در بخش درمان استان است و

 
حمایت هاي خوبی نیز در این حوزه با دستور استاندار انجام شده و می شود. 

رضا مدرس بیان داشت: جذب سرمایه گذار در بخش هاي درمانی باتوجه به منابع محدود دولتی از جمله اولویت هاي ترسیم شده

 
توسط استاندار هرمزگان در چند سال اخیر بوده است. 

وي در بازدید از بخش هاي مختلف بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی جراحی رازي و روند اجرایی بیمارستان تخصصی جنرال
پاتریس بندرعباس افزود: در سال گذشته با وجود شرایط کرونایی، کار و تلاش در خصوص مقابله با ویروس کرونا و بخش عمرانی



 
حوزه بهداشت و درمان هرمزگان با قوت ادامه داشته و متوقف نشده است. 

مدرس خاطرنشان کرد: در خصوص تخصیص زمین جهت توسعه بخش جراحی بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی رازي دستورهاي

 
لازم از سوي استاندار هرمزگان به دستگاه هاي مربوطه صادر شده است. 

 
احداث مرکز تخصصی بیماران سرطانی در هرمزگان 

یکی از خلأهاي حوزه درمان استان هرمزگان ، مرکز درمان بیماران سرطانی است که خبرهاي اعلام شده از سوي مسوولان عالی رتبه
این استان حکایت از آن دارد که با مشارکت بخش خصوصی و حمایت دانشگاه علوم پزشکی، سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان و

 
همچنین مذاکراتی که با شرکت مپنا صورت گرفته، در آینده نزدیک، عملیات اجرایی این بیمارستان نیز آغاز می شود 

استاندار هرمزگان با اشاره به حمایت ویژه دولت از حضور بخش خصوصی در حوزه بهداشت و درمان استان گفت: آمار و ارقام نشان
دهنده فعالیت ویژه دولت دوازدهم در بخش درمان و بیمارستان سازي در استان هرمزگان است و از ابتداي این دولت تاکنون در
بسیاري از بخش ها با تکمیل بیمارستان هاي موجود در شهرستان ها، ایجاد بخش هاي دیالیز، توسعه اورژانس ها، افزایش تخت در

 
مجموعه بیمارستان هاي استان، گام هاي بزرگی در راستاي توسعه و افزایش امکانات بیمارستانی این استان برداشته شده است 

همتی تصریح کرد: تا پیش از فعالیت دولت تدبیر و امید ، استان هرمزگان از نظر ایجاد زیرساخت هاي بهداشت و درمان که از
مهمترین و پایدارترین سرمایه گذاري ها در هر منطقه اي می باشد، جزو فقیرترین استان ها بود که با تلاش هاي صورت گرفته و بهره
مندي از توانایی بخش خصوصی ، شمار تخت هاي بیمارستانی و همچنین تجهیزات پزشکی و درمانی در این منطقه افزایش یافته

 
است. 

 
نزدیک شدن میانگین تخت به جمعیت هرمزگان به میانگین کشوري 

همانطور که در ابتداي مطلب عنوان شد،هرمزگان از جمله استان هایی است که روند توسعه حوزه بهداشت و درمان آن در طول
فعالیت دولت تدبیر و امید بسیار شتابان و پرسرعت بوده و اگرچه هنوز با رسیدن به استانداردها فاصله دارد، اما مسیر حرکتی، مسیر
درستی بوده و به طور یقین در صورت حمایت و برنامه ریزي هاي صحیح و ادامه این روند در دولتهاي بعدي به نقطه مطلوب خواهد

 
رسید. 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان با اشاره به اقدامات چشمگیر دولت دکتر روحانی در حوزه بهداشت و درمان استان
گفت: پیش از این هرمزگان در شاخص تخت به جمعیت فاصله بسیاري با میانگین کشوري داشت که خوشبختانه این فاصله در دولت

 
دوازدهم تا حد زیادي برطرف شده است. 

دکتر محمود حسین پور در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: در حال حاضر نسبت تخت به جمعیت در استان هرمزگان 1.36 است و

 
استاندارد کشوري این شاخص 1.77 می باشد. 

وي مجموع تخت هاي بیمارستانی دانشگاهی و غیردانشگاهی هرمزگان را 2هزار و 573 تخت فعال اعلام کرد و افزود: براي رسیدن به
میانگین کشوري تخت به جمعیت باید 775 تخت دیگر به مجموع تخت هاي هرمزگان اضافه شود که بخش قابل توجهی از این مهم

 
تا پیش از پایان دولت و با بهره برداري از بیمارستان بزرگ 531 تختخوابی بندرعباس محقق خواهد شد. 



این مقام مسوول خاطرنشان کرد: در یکسال اخیر گام هاي بسیاري خوبی در جهت نوسازي و بهره برداري از پروژه هاي جدید
بیمارستانی در هرمزگان برداشته شده که از جمله آنها می توان به بهره برداري از بیمارستان شریعتی و توسعه و نوسازي بیمارستان

 
کودکان اشاره کرد. 

حسین پور تصریح کرد: در روزهایی که این استان در وضعیت قرمز ابتلا به کرونا قرار داشت نیز وزارت بهداشت به صورت ویژه
تجهیزات و منابع مالی مورد نیاز جهت مقابله با ویروس کرونا و درمان مبتلایان در هرمزگان را تامین و چتر حمایتی خود را گسترده

 
تر کرد. 

وي ابراز داشت: با حمایت هاي ویژه دولت ، علاوه بر تجهیز بیمارستان ها به واسطه نیاز شدید بخش هاي درمانی در دوران کرونا، یک

 
هزار و 167 طرح جامع سلامت نیز در مراکز شبانه روزي در این دولت در سطح استان هرمزگان اجرا شده است. 

 
توجه به بخش خصوصی بهترین راه براي رسیدن به استانداردهاي بهداشتی و درمانی درهرمزگان 

همانگونه که عنوان شد در سالهاي اخیر گام هاي بسیار خوبی در جهت رشد و ارتقاي شاخص هاي بهداشت و درمان در هرمزگان

 
برداشته شده اما هنوز تا رسیدن به استانداردها فاصله است وبطور حتم ثمر این تلاش ها در سالهاي آینده به بار خواهد نشست. 

با توجه به شرایط امروز جامعه و کمبودهاي بودجه اي باید بستر را براي حفظ منافع بخش خصوصی فراهم کرد زیرا بخش خصوصی
می تواند سبب توسعه پایدار استان هرمزگان شود و در برنامه ششم توسعه نیز بر همراهی بخش خصوصی براي رسیدن به سرانه

 
موردنظر در بخش تخت بیمارستانی به صراحت تأکید شده است. 

استان هرمزگان در حال حاضر با جمعیت حدود یک میلیون و 800 هزار نفر داراي 22 بیمارستان اعم از دولتی ، نظامی و بخش
خصوصی با بیش از 2 هزار 573 تخت فعال است که نیمی از این تخت ها در طول فعالیت دولت یازدهم و دوازدهم وارد چرخه درمان

 
این استان شده است. 

از مجموع بیمارستانها در استان هرمزگان، 15 بیمارستان با یک هزار و 815 تخت دانشگاهی ( دولتی ) و هفت بیمارستان با 758
تخت غیردانشگاهی و متعلق به دیگر بخش ها است که با توجه گسیل جمعیت به سمت شهرهاي ساحلی ، این سرمایه گذاري ها

 
جواب می دهد. 

در حال حاضر 16 مرکز تخصصی شامل کلینیک هاي تخصصی از جمله کلینیک هاي پوست، چشم و دندانپزشکی و پنج بیمارستان
خصوصی و نیمه خصوصی نیز در سطح استان هرمزگان فعالیت دارند بنابراین هرچه سرمایه گذاري ها بهتر شود و کیفیت خدمات بالا

 
برود، استقبال مردم استان و استانهاي هجموار وکشورهاي همسایه بیشتر می شود. 

اگرچه که مردم هرمزگان در سالهاي اخیر براي استفاده از خدمات بهداشت و درمان دیگر کمتر به استان هاي همجوار مراجعه می
کنند، اما هنوز دسترسی مردم روستاها و مناطق محروم به امکانات و متخصصان به طور کامل فراهم نیست و راه زیادي براي رسیدن

 
به نقطه مطلوب باقی مانده است. 

 
برچسب ها 



 
- هرمزگان 

 
- حسن روحانی 

 
- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



احتمال حمله به حداقل دستمزد و حقوق بازنشستگی در ماه هاي آینده/

استقلال تامین اجتماعی و حقوق بازنشستگان سخت و زیا آور در خطر است

منبع: ایلناشماره خبر:  383  |  تاریخ: 1400/03/09

سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور خطرناك
اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

گیرند.

سه طرحی که توسط اتاق ها و نمایندگان مجلس در
راستاي حل معضلات اقتصادي تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ
«مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر

 
نیروي کار» جاي می گیرند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، سال ها و بلکه دهه ها حمله به
حقوق کار و بازنشستگی و پروپاگاندا و رایزنی براي سلب
این حقوق، به نظر می رسد به یک نقطه ي عطف جدي

رسیده است؛ بسترسازي براي حمله به این حقوق فراهم شده است و به نظر می رسد قرار است کار با همراهی نمایندگان مجلس
یازدهم، پیش برود؛ نمایندگانی که 34 نفر از آن ها در زمستان سال قبل، امضاي خود را پاي طرحی به نام «توانمندسازي و پایداري

 
سازمان تامین اجتماعی» گذاشتند و با جدیت این طرحِ ابترساز را دنبال می کنند. 

دولتی که در بدترین وضعیت قرار است تفکرات اقتصادي اش از رهنمودهاي اتاق ها از اتاق ایران گرفته تا اتاق بازرگانی، بن مایه
بگیرد و نمایندگان مجلسی که بارها ادعا کرده اند «قانون کار ضدتولید است و مانع اشتغال زایی» قرار است با هم متحد شوند و تتمه

 
ي حقوق حداقلی کارگران را سلب نمایند. 

در اردیبهشت ماه، بسترسازي براي تفکر ضدکارگري احتمالی براي دولت بعدي، در دو محور اساسی پیش برده شده؛ یکی طرحِ
«درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و نبایدها در مطالبات
اقتصادي» که اتاق ایران تهیه کرده است و دیگري طرحی به نام «بناي ایران» که با همکاري «اتاق بازرگانی تهران»، «پژوهشکده
سیاست گذاري دانشگاه شریف» و «اندیشکده کسب و کار شریف» تدوین شده است. این طرح ها، همسو و همراهِ طرحِ «توانمندسازي
سازمان تامین اجتماعی» که نمایندگان مجلس تدوین کرده اند، قرار است، هم اساس و استقلال سازمان تامین اجتماعی را خدشه دار

 
سازند و از میان بردارند و هم قانون کار و قانون تامین اجتماعی را به طور همزمان ابتر سازند و از محتوا تهی کنند. 

دو طرحی که توسط اتاق ها براي پیشنهاد به رئیس جمهور بعدي و در راستاي حل معضلات اقتصادي! تهیه شده اند، چند محور
خطرناك اساسی دارند؛ محورهایی که همگی در ژانرِ «مقررات زدایی گسترده» و «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار» جاي می

 
گیرند: 



 
حذف حداقل دستمزد و جایگزینی مزد توافقی و مزد منطقه اي و استانی: 

اولین محور که می تواند حیات شغلی بیش از 14 میلیون نفر از شاغلان بیمه شده ي کشور را به مخاطره بیاندازد، حذف حداقل
دستمزد است؛ در هر دو طرح، حداقل مزد، مانع اشتغال و کارآفرینی قلمداد شده و پیشنهاداتی ارائه داده اند تا با حذف این الزام
حداقلی، کارآفرینان و بورژوازي سودجو به آرزوي دیرینه ي خود برسد؛ وقتی مزدِ مثلاً 4 میلیون تومانی به شدت ناکافی است و کمتر
از نصف سبد معیشت حداقلی ست، بتوانند به کارگران حداقل بگیر و کم تخصص که قدرت چانه زنی عموديِ آن ها در فضاي اجتماع

 
و در بیرون از کارگاه به شدت محدود است، فقط یک یا حداکثر دو میلیون تومان حقوق بدهند! 

در طرح اتاق ایران، دیدگاه گنج آفرینی وجود دارد که ادعا می کند چون نرخ سودآوري بخش خصوصی پایین است و حداقل مزد
دست و پاي کارفرمایان را بسته، باید طرح استثماري استاد-شاگردي به طریقی احیا شود (یعنی مزد توافقی) یا اینکه مزد را به صورت
منطقه اي و استانی تعیین کنند! در ضمن پیشنهاد می شود براي جوانان و نوجوانان زیر سن قانونی - که بدون تردید می شود زیر

 
15 سالِ قانون کار و معنایی جز کودکان کار ندارد- امکان اشتغال ساده و یدي با 30 درصد حداقل مزد فراهم شود! 

 
حمله به حقوق بازنشستگی و حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور: 

حمله به حقوق بازنشستگیِ مستمري بگیران کارگري، در چند سطح صورت گرفته است: تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی که
طرح توانمندسازي نمایندگان مجلس پیشنهاد داده اند از دو سال آخر به بیست سال افزایش یابد و طرح اتاق ایران نیز تاکید دارد
براي جلوگیري از تخلفات بیمه اي و حقوق هاي صوري و افزایش یکباره حقوق در دو سال آخر، مبناي محاسبه بازنشستگی از دو
سال بیشتر شود و به بیست سال برسد؛ افزایش سن بازنشستگی با این استدلال که سن امید به زندگی افزایش یافته و نباید کارگران
این چنین زود بازنشست شوند؛ حمله به حقوق بازنشستگان سخت و زیان آور بدون در نظر گرفتن مختصات زجرآور و سخت مشاغل
سخت مثل کار در معادن یا کنار کوره هاي ذوب و ارائه مکانیسمی که دیگر هرسال سابقه ي کار سخت، یک سال و نیم محسوب
نشود و کارگران مشاغل سخت نتوانند با 20 یا 25 سال سابقه ي کار بازنشست شوند و البته تلاش براي کاستن از سطح مستمري
هاي بازنشستگان با این استدلال که صندوق هاي بیمه اي (با محوریت سازمان تامین اجتماعی) بحرانی یا در آستانه ي بحران هستند

 
و نمی توانند از پس پرداخت مستمري ها بربیایند! 

تلاش براي کاستن از حقوق بازنشستگی، حمله ي آشکار به قانون تامین اجتماعی است؛ و بدون توجه به اینکه این قانون و به طور
مشخص، مواد 96 و 111 آن که به تعیین میزان مستمري ها اختصاص دارد، هرگز به درستی اجرایی نشده، تلاش دارند این سند
قانونی را به نفع دولتی ها و به نفع کارفرمایان مخدوش کنند؛ باید در نظر بگیریم که در سال قبل، معاون حقوقی رئیس جمهور در
نامه اي خطاب به سازمان تامین اجتماعی درخواست کرد که این سازمان نرم افزارهاي حقوقی خود را تغییر دهد و دیگر مراقب
افزایش حق بیمه ي سنواتی کارگران شاغل نباشد؛ این تلاش ها در کنار هم، یعنی کاستن از حقوق شغلی کارگران، هم قبل از

 
بازنشستگی و هم بعد از آن و در سال هایی که یک بازنشسته باید با خیال راحت بنشیند خانه و از زندگی لذت ببرد! 

 
حمله به استقلال و اساس سازمان تامین اجتماعی: 

از بین بردن شورایعالی تامین اجتماعی در دولت احمدي نژاد، اولین حمله ي اساسی به اساس سازمان تامین اجتماعی بود که
مدیریت دولتی را در این نهاد بین النسلی نهادینه کرد و اجازه داد دولتی ها بدون مشارکت و اعمال نظر جامعه ي ذینفعان، هر بلایی

 
که می خواهند به سر این سازمان و دارایی هاي آن بیاورند! 



حالا به نظر می رسد نمایندگان اتاق ها و منادیان تفکرات دست راستی و نئولیبرالی، همین استقلال نیم بند سازمان تامین اجتماعی
را به هیچ وجه برنمی تابند؛ تا جایی که در طرح بناي ایران، پیشنهاد شده سازمان تامین اجتماعی در «سازمان امور مالیاتی» ادغام و

 
تبدیل به یکی از معاونت هاي زیرمجموعه ي نهاد ریاست جمهوري شود. 

اگر همین استقلالِ نیم بند و عاریه اي سازمان تامین اجتماعی از میان برداشته شود و این سازمان به تمامی زیرمجموعه ي بخش
هاي اقتصادي دولت شود، دیگر کارگران هیچ حقی بر دارایی هاي تاریخی خود نخواهد داشت؛ دارایی هایی که از کد یمین و عرق
جبین نسل هاي متوالی طبقه ي کارگر به سختی فراهم شده و بایستی براي آیندگان صیانت شود؛ یک کارگر معدن سال ها عرق می
ریزد اما سی درصد از حقوق ناچیز خود را در صندوق تامین اجتماعی ذخیره می نماید به امید اینکه بعد از بازنشستگی بتواند روزهاي

 
بهتري را تجربه کند حالا با این دست اندازي ها، همه ي امید این کارگران زحمتکش و کم درآمد به تمامی ناامید خواهد شد! 

 
محورهاي دست راستیِ دیگر از جمله دفاع موکد از خصوصی سازي: 

راهکارهاي این اسناد پیشنهادي براي حل معضلات اقتصادي، همگی دست راستی و برآمده از تفکرات تعدیلی است؛ به همین دلیل
است که در آن ها، خصوصی سازي تنها راه خروج بنگاه ها از رکود و ورشکستگی عنوان شده است؛ کلیدي که می تواند قفل هاي
اقتصاد را بگشاید! اتاق ها و حامیان آن ها بدون در نظر گرفتن معضلات آشکار خصوصی سازي در دهه هاي گذشته، بازهم بر طبلِ
حمایت از این راهکار ورشکسته ساز می کوبند؛ گویا خواب بوده اند و ندیده اند چه بر سر ماشین سازي تبریز و کشت و صنعت مغان
آمده است؛ گویا نمی دانند هپکو و هفت تپه چطور به سراشیب سقوط افتاد اند و چگونه شد که کنتورسازي قزوین از واحد ممتاز

 
کشور و خاورمیانه به یک بنگاه ورشکسته بدل شده است! 

همه این محورها، خطرناك است و وقتی در نظر بگیریم که همین اتاق ها قرار است تفکرات اقتصادي دولت بعد را شکل دهند و
فرمالیزه کنند و وقتی بدانیم که نمایندگان به ظاهر انقلابی و حامی محرومانِ مجلس یازدهم نیز با این رویکردها موافقند و به بهانه ي
توانمندسازي سازمان تامین اجتماعی و پایداري آن، قصد نابودي حقوق مزدي مستمري بگیران را دارند، خطرات بیشتر و بیشتر هم

 
می شود؛ با قاطعیت باید بگوییم، همه حقوق و مقررات حمایتی در معرض خطر هستند آن هم خطري جدي و غیرقابل انکار! 

 
نگرانی هاي کارگران: 

 
بعد از قانون اساسی نوبت قانون کار است که ابتر شود! 

عبداالله وطنخواه (فعال کارگري) همه ي این پیشنهادات و اسناد ضد کارگري را در راستاي «ارزان سازي هرچه بیشتر نیروي کار»
ارزیابی می کند و به ایلنا می گوید: آقایان قصد دارند به هر قیمتی که هست، ارزان سازي را پیش ببرند؛ می خواهند همه بخش هاي
ایجابی حقوق حمایتی را از میان برداشته و همه ي حقوق را سلب کنند تا سیاست هاي تعدیلی پیشنهادي سه تفنگدار لیبرالیسم و

 
سرمایه داري (بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و سازمان تجارت جهانی) اجرایی شود. 

به گفته ي وي، این سیاست ها به روشنی و واضح می گویند نیروي کار هرچه ارزان تر بهتر! آنچه آقایان درصدد اجراي آن هستند،

 
فقط یک تعریف دارد: دفاع سالوسانه و جانانه از ارزان سازي و سیاست هاي تعدیلی! 

وطنخواه، استدلالات این گزارش ها و ادعاي علمی و کارشناسانه بودن آن ها را مردود می داند و می گوید: تنها کاري که کرده اند،



تقلید و گرته برداري یکجانبه از نظام هاي مترقی و کشورهاي اروپایی ست؛ بدون اینکه در نظر بگیرند در همان کشورهاي اروپایی،
چقدر به کارگر حقوق می دهند تا بتواند زندگی شایسته داشته باشد و پول در جامعه جریان داشته و رکود اتفاق نیفتد، بدون اینکه
در نظر بگیرند در همان کشورها چقدر سندیکاهاي کارگري قدرتمند هستند و می توانند سر میز مذاکره با قدرت بسیار چانه بزنند، به
تقلید از بخش هایی پرداخته اند که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ وقتی می گویند هیچ کجا کارگر با 20 سال سابقه بازنشست
نمی شود یا پیش از 65 سال به بازنشستگی نمی رسد، باید به آن ها گفت هیچ کجا یک بازنشسته کمتر از نصف سبد معیشت و کمتر

 
از صد دلار مستمري نمی گیرد؛ چرا اینور بام برایتان تابستان است، آنور بام، زمستان؟! 

از قانونی سازي کار کودکان گرفته تا پرداخت مزد توافقی به کارگران آسیب پذیر و از میان رفتن همه حقوق بازنشستگان، محورها و
راهبردهایی هستند که براي حمله به قوانین حمایتی طراحی شده اند؛ به عبارت ساده تر، نئولیبرال هال براي سودجویان و رانت
خواران سفره ي رنگینی پهن کرده اند؛ این سفره ي زنگین به قیمتِ از دست رفتن حقوق حداقلی کارگران و بازنشستگان و ابتر شدن
همه قوانین بالادستی مهیا می شود؛ به گفته ي وطنخواه، ""پیش از این «قانون اساسی» را از میان برداشته اند و ابتر ساخته اند، حالا

 
رفته اند سراغِ «قانون کار» و حمایت هاي آن! به این ترتیب، دیگر هیچ چیز براي کارگران و طبقات فرودست باقی نمی ماند!"" 

گزارش: نسرین هزاره مقدم



انتقاد از نخستین دیدار انتخاباتی ابراهیم رئیسی با فعلان اقتصادي/ منظور

شما از پاي درد دل وارداتچی ها و دوتابعیتی هاي محترم نشستن چیست؟

منبع: خردادشماره خبر:  384  |  تاریخ: 1400/03/09

نکته حائز اهمیت پس از این دیدار واکنش هایی بود که نسبت به آن در شبکه هاي اجتماعی مطرح شد. به عنوان نمونه
وحید اشتري، عضو اسبق شوراي مرکزي جنبش عدالتخواه دانشجویی(نزدیک به اصول گرایان) از ابراهیم رئیسی بابت این

دیدار انتقاد کرد و نوشت: «برگزاري اولین میتینگ انتخاباتی بصورت نمادین، اولویت هاي ...

سیدابراهیم رئیسی روز گذشته در آغاز تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم در دیدار با فعالان اقتصادي که در محل اتاق
بازرگانی تهران برگزار شد، اظهار داشت: جمع اتاق بازرگانی، تعاون و اصناف جمع بسیار خوب و ارزشمندي است. این ها، مجموعه
بخش خصوصی و فعالان عرصه اقتصادي، کارآفرینی و سرمایه گذاري را در بردارند. طبیعتاً دیدگاه ها و نظرات شما نسبت به مسائل
اقتصادي براي هر دولتی موثر خواهد بود زیرا شما میدان دار هستید و به تعبیر معروف کف بازار اقدامات و فعالیت هاي اقتصادي

 
هستید. 

او که در این دیدار عنوان کرد "من ذاتاً یک مدیر میدانی هستم." خطاب به این فعلان اقتصادي گفت: براي تعامل با بخش اقتصادي و
تعاونی و اصناف، این جلسه آغاز است، نه انجام؛ یعنی بنده و مسئولین مربوطه نه ماهی یکبار _ به دلیل مشغله هاي احتمالی_ بلکه
حتماً سالی دو تا سه مرتبه با اتاق تعاون و اصناف و فعالان بازاري باید ارتباط داشته باشیم و ان شاءاالله حتماً این ارتباط خواهد بود.
این جلسه یک جلسه نمادین است و به آن بسنده نکنید. شما دیدگاه ها و نظراتی دارید، براي ما به صورت مصداقی بنویسید که آن را

 
دنبال کنیم. 

اما نکته حائز اهمیت پس از این دیدار واکنش هایی بود که نسبت به آن در شبکه هاي اجتماعی مطرح شد. به عنوان نمونه وحید
اشتري، عضو اسبق شوراي مرکزي جنبش عدالتخواه دانشجویی(نزدیک به اصول گرایان) از ابراهیم رئیسی بابت این دیدار انتقاد کرد و
نوشت: «برگزاري اولین میتینگ انتخاباتی بصورت نمادین، اولویت هاي نامزد از مسائل کشور را بیان می کند. حالا انتخاب اتاق
بازرگانی بعنوان یک نهاد صنفی و نشستن پاي درد دل وارداتچی هاي محترم در یکی از مهمترین گلوگاه هاي رانت و تعارض منافع

 
در کشور چه پیامی را قرار است به ما مخابره کند؟» 

احسان سلطانی روزنامه نگار حوزه اقتصادي هم در همین رابطه نوشت: آقاي رئیسی که رئیس قوه قضائیه هستند، حاضرین در جلسه
اتاق بازرگانی را فقط در 5 مورد زیر بررسی کنند: 1- دو تابعیتی، اقامت خانواده در خارج و املاك خارج از کشور 2- معوقات و

 
بدهکاري هاي بانکی 3- خروج سرمایه از کشور 4- برخورداري از رانتها و امتیازها 5- میزان افزایش ثروت و عوامل آن. 

به نظر می رسد اشاره این فعال اقتصادي به مطلبی است که حلقه اطرافیان آقاي رئیسی روي آن حساسیت دارند و با توجه به آن
دولت را مورد نقد و هجمه قرار می دهند. موضوع اقامت خانواده در خارج و برخورداري از رانت پاشنه آشیل جریان انقلابی براي از

 
میدان به در بردن اصلاح طلبان و جریان میانه رو در کشور است. 

موضوعی که بسیاري از تحلیلگران بر این باورند که این موضوع تنها در حد ژست و شعار هاي انقلابی است و به هیچ وجه در بین

 
جریان اصولگرایی محلی از اعراب ندارد. 



 
 

 
 

منبع: دیده بان ایران



کرونا 35 باشگاه ورزشی زنجان را تعطیل کرد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  385  |  تاریخ: 1400/03/09

زنجان-مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: شیوع بیماري کرونا باعث تعطیلی کامل 35 باشگاه ورزشی در استان
زنجان شد.

زنجان-مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: شیوع
بیماري کرونا باعث تعطیلی کامل 35 باشگاه ورزشی در

 
استان زنجان شد. 

علی خلیلی در گفتگو با خبرنگار مهر، با بیان اینکه یکی از
اقشار و گروه هایی که بیشترین آسیب را در دوران کرونا
متحمل شدند، جامعه ورزش است، گفت: این آسیب شامل
اشتغال در ورزش، صنعت ورزشی و توسعه ورزش قهرمانی
و همگانی به عنوان یک عامل پیشگیري کننده از بیماري
ها و تامین کننده سلامت و نشاط و شادابی در جامعه

 
است، می شود. بدون شک می توان گفت که بیشترین کم توجهی ها هم از سوي ستادهاي کرونا به این قشر انجام شده است. 

وي ادامه داد: کم توجهی که اخیراً اتفاق افتاده است، قرار گرفتن اشتغال ورزشی در گروه 3 مشاغل فعالیتی است که در گذشته در
گروه مشاغل 2 قرار گرفته بود و همین امر باعث شده است که اکثر باشگاه هاي ورزشی که می توانستند هم در نشاط و شادابی جامعه
و سلامتی آحاد مردم تاثیر داشته باشند، امروز قادر به فعالیت نیستند و به نوعی باشگاه داران ورزشی که عدد کثیري از جامعه را
تحت پوشش قرار می دادند و مهم تر از آن اشتغال ورزشی ایجاد می کردند که این خود نوعی تاثیر مستقیم در ایجاد اشتغال به

 
عنوان یکی از دغدغه هاي اصلی کشور بود. 

 
ورزش قهرمانی به علت شیوع کرونا آسیب جدي دیده است 

خلیلی با بیان اینکه ورزش قهرمانی نیز به واسطه شیوع کرونا آسیب جدي دیده است، افزود: در استان زنجان مجبور هستیم فعالیت
هاي ورزش در حوزه قهرمانی را بر اساس دستورالعمل هاي بهداشتی ستاد کرونا دنبال کنیم و همین امر باعث شده است تا قهرمانان
استان در رشته هاي ورزشی قادر به فعالیت موثر نباشند و همین امر باعث شده است تا نتوانند از آمادگی لازم براي حضور در

 
رویدادهاي مختلف برخوردار شوند. 

مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: فدراسیون هاي ورزشی و لیگ هاي ورزشی در سطح کشور مسابقات خود را برگزار می
کنند و ورزشکاران استان قادر به رقابت در این سطح با رقباي خود نیستند و همین موضوع باعث خواهد شد تا سهم کمتري در
ترکیب تیم هاي ملی داشته باشند و این به آن خاطر است که اعمال محدودیت هاي کرونایی در استان به صورت جدي باعث شد تا

 
نتوانند از آمادگی لازم برخوردار شوند و شاید در سایر استان ها به اندازه زنجان این آسیب را شاهد نباشیم. 



خلیلی افزود: بسیاري از استان ها این شرایط براي شان فراهم شده است تا بتوانند فعالیت هایی در چارچوب پروتکل هاي تعریف شده
داشته باشند و این بدان معنی است که در این استان ها با حوزه ورزش همراهی لازم صورت گرفته است، در حالی که این همراهی در

 
استان زنجان انجام نشد. 

وي با بیان اینکه در بعد ورزش همگانی که بیشترین نیاز عموم مردم است تا بتوانند از این نوع فعالیت هاي فیزیکی برخوردار شوند
که این خود باعث ارتقاي نشاط و سلامتی در جامعه خواهد شد، ادامه داد: بی تردید افرادي که ورزش همگانی را در برنامه هاي خود
دارند، نسبت به سایر افراد از تاب آوري بیشتري در برابر بیماري هاي مختلف از جمله کرونا برخوردار خواهند بود اما متاسفانه در این

 
زمینه نیز چه در فضاهاي روباز و چه در فضاهاي بسته فعالیت لازم را نداریم. 

 
عوارض ناشی از تعطیلی ورزش کمتر از کرونا نیست 

مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: عوارضی که تعطیلی ورزش در جامعه ایجاد خواهد کرد، از عوارض ویروس کرونا کمتر
نیست، چون اضافه وزن، افزایش بیماري هاي قندي و غیرواگیر، افسردگی به واسطه کم تحرکی در جامعه به وجود خواهد آمد که به

 
نوبه خود این آسیب ها خطرناك تر از کرونا خواهد بود. 

خلیلی تاکید کرد: به عنوان متولی ورزش معتقدیم باید شرایطی را فراهم کنیم که باشگاه هاي ورزشی بتوانند با رعایت پروتکل هاي
بهداشتی به فعالیت خود ادامه دهند که این خود علاوه بر حفظ روحیه مردم، سلامتی آن ها نیز تامین خواهد شد و این یعنی تحمیل

 
هزینه کمتر به جامعه و باعث خواهد شد تا قدرت تاب آوري افراد جامعه بالا برود. 

وي با بیان اینکه از زمان شیوع ویروس کرونا در استان تعداد 35 باشگاه ورزشی به دلیل متحمل شدن هزینه هاي زیاد، نبود حمایت
هاي لازم و نیز نپرداختن اقساط تسهیلات بانکی و اجاره بها به تعطیلی انجامیده است، ادامه داد: که بسیاري از فعالان این عرصه تنها

 
محل امرار معاش شان همین فعالیت هاي ورزشی در قالب باشگاه داري بوده است. 

مدبرکل ورزش و جوانان استان زنجان با اشاره به اینکه همه این موضوعات را در ستاد استانی کرونا مطرح و پیگیري و موارد و دیدگاه
هاي خود را به این ستاد اعلام کردیم، گفت: متاسفانه این بار ستاد ملی کرونا فعالیت هاي ورزشی را از گروه مشاغل 2 به گروه 3
انتقال داده است، به همین خاطر در ستاد کروناي ورزش که در وزارت ورزش و جوانان مستقر است، درخواست کردیم و امیدواریم که

 
این موضوع هر چه زودتر مرتفع شود. 

خلیلی تصریح کرد: انتظار داریم که ستاد استانی کرونا نسبت به فعالیت هاي ورزشی نگاه متفاوت تري از ابعاد مختلف از جمله اشتغال
هایی که به واسطه این نوع فعالیت ها به وجود آمده است، داشته باشند تا فعالان این عرصه بتوانند حداقل فعالیت ها را با رعایت

 
پروتکل هاي بهداشتی انجام دهند. 

وي ادامه داد: وقتی فعالان عرصه ورزش به عینه مشاهده می کنند که سایر مشاغل از جمله کافی شاپ ها همانند سابق به فعالیت
خود – با کم ترین رعایت پروتکل هاي بهداشتی - ادامه می دهند، این انتظار را دارند که فعالیت باشگاه هاي ورزشی نیز با رعایت

بهتر پروتکل هاي بهداشتی انجام شود و امیدواریم این همراهی در استان وجود داشته باشد.



اجراي «طرح فراز» نیازمند حمایت از باغداران انگور

منبع: قلمناشماره خبر:  386  |  تاریخ: 1400/03/09

قلم از همدان- ملایر که عنوان پنجاه و سومین میراث مهم کشاورزي جهان را با انگورش به دست آورده و آن را به ثبت
رسانده با تولید 320 هزار تنی این محصول رتبه دوم کشوري را به خود اختصاص داده است. براساس سند راهبردي و

عملیاتی سه ساله استان همدان توسعه و تکمیل زنجیره (...) نوشته اجراي «طرح فراز» نیازمند ...

قلم گزارش می دهد؛ اجراي «طرح فراز» نیازمند حمایت از باغداران انگور همدان- درحالی که بارها بر اجراي طرح فراز و
افزایش سه برابري تولید کشمش و افزایش امکان صادرات انگور و کشمش همدان به عنوان ارمغان هاي «طرح فراز» اشاره

می شود، زمان آن رسیده تا با آموزش هاي مناسب به باغداران و حمایت هاي مناسب از آن ها قدم در مسیر اجراي جدي تر طرح

 
مذکور باشیم. 

به گزارش قلم از همدان- ملایر که عنوان پنجاه و سومین میراث مهم کشاورزي جهان را با انگورش به دست آورده و آن را به ثبت

 
رسانده با تولید 320 هزار تنی این محصول رتبه دوم کشوري را به خود اختصاص داده است. 

براساس سند راهبردي و عملیاتی سه ساله استان همدان توسعه و تکمیل زنجیره تولید صنایع غذایی، تبدیلی و تکمیلی استان همدان
در بحث فرآوري و بسته بندي انگور از اولویت ها و پروژه هاي محرك توسعه استان عنوان شده است ضمن اینکه از سویی به سبب
وجود باغات گسترده و قطب بودن در تولید انگور و مشتقات آن با قابلیت صادراتی برنامه ریزي هایی به ویژه در شهرستان ملایر با
تولید سالانه حدود 250 هزار تن انگور و سطح زیرکشت باغات انگوري بالغ بر 11 هزار هکتار مدنظر است تا توجه به این محصول و

 
فرآورده هاي آن سوق پیدا کند. 

تیرماه سال گذشته بود که به گفته مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي شهرستان ملایر، با استقبال باغداران 137 هکتار «طرح فراز»

 
در ملایر آماده اجرا است. 

حبیب االله عابد اصغري، شرایط را براي اجراي این طرح مساعد دانست و افزود: از 75 هکتار «طرح فرازي» که در سطح این شهرستان
در دست اجرا است، 41.5 هکتار به اتمام رسیده و براي 54.5 هکتار مابقی نیز پایه ها براي سوار شدن سیم و قرار گرفتن مودارهاي

 
انگور روي آن نصب شده است. 

وي صندوق کارآفرینی امید و بانک کشاورزي را بانک هاي عامل براي پرداخت تسهیلات «طرح فراز» عنوان و بیان کرد: براي 48
هکتار این طرح رقمی افزون بر دو میلیارد و 197 میلیون تومان تسهیلات از طریق صندوق کارآفرینی امید و براي 17 هکتار طرح

 
فَراز بیش از 630 میلیون تومان تسهیلات توسط بانک کشاورزي پرداخت شده که در دست اجرا است. 

به گفته وي 10.5 هکتار طرح فَراز نیز در قالب خوداجرایی کشاورزان این شهرستان در حد یک کَرت باغ و به صورت پراکنده در

 
گذشته اجرا شده که تسهیلاتی نیز در این زمینه دریافت نکرده اند. 

مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي ملایر با اشاره به اولویت طرح فَراز در سند راهبردي توسعه این شهرستان گفت: امسال قرار است

 
طرح فَراز در سطح 200 هکتار از تاکستان هاي ملایر اجرا شود که هم اکنون 137 هکتار آماده اجرا است. 



عابد اصغري بسته بودن سامانه کارا را تنها مانع در روند اجراي طرح فَراز عنوان و تأکید کرد: ازآنجاکه تسهیلات طرح فَراز باید از
طریق سامانه کارا ثبت و در قالب تسهیلات اشتغال روستایی به باغداران پرداخت شود، بسته بودن این سامانه روند اجراي طرح را با

 
کُندي مواجه کرده است. 

وي ادامه داد: این در حالی است که هم اکنون 72 هکتار طرح آماده پرداخت تسهیلات از طریق صندوق کارآفرینی امید است، 16 تا
20 هکتار نیز پرونده آماده ارسال براي استان و ثبت نام در سامانه کارا داریم و 45 هکتار دیگر مربوط به متقاضیانی است که به دلیل

 
بازنشستگی، سن بالاي 65 سال و کارمند دولت شرایط لازم براي ثبت نام را ندارند و سامانه این افراد را قبول نمی کند. 

چند ماه پیش بود که مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي همدان مطرح کرد: کشمش از محصولات مهم در حوزه کشاورزي
استان همدان به شمار می رود و همدان با تولید بیش از 40 هزار تُن کشمش در سال، جایگاه سوم تولید کشور را به خود اختصاص

 
داده است. 

حجت االله شهبازي در این راستا عنوان کرد: تولید سرانه انگور در جهان 10 و در ایران 45 کیلوگرم اما در استان همدان 235 کیلوگرم
است که همین امتیاز نشان از اهمیت این محصول براي استان داشته ضمن اینکه بخش زیادي از این محصول در ملایر تولید می

 
شود. 

وي انگور را مهم ترین محصول کشاورزي شهر ملایر عنوان کرد و گفت: سالیانه 250 هزار تُن محصول از تاکستان هاي این شهر
برداشت می شود و با داشتن 10 هزار و 570 هکتار سطح زیر کشت، 49 درصد مساحت زیر کشت این محصول در استان را به خود

 
اختصاص داده است. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي همدان بیان کرد: ازنظر تولید هم 60 درصد تولید انگور در استان همدان مربوط به ملایر

 
بوده و ملایر قطب تولید این محصول در همدان به شمار می رود. 

بدین ترتیب تولید سرانه 235 کیلوگرمی انگور در استان همدان موضوعی نیست که بتوان به راحتی آن را نادیده گرفت و بر لزوم
توجه بر آن پافشاري نکرد! بلکه باید براي این سؤال که در راستاي برندسازي این محصول و توجه به صنایع تبدیلی آنچه اقداماتی

 
انجام شده به دنبال جواب بود. 

در سند راهبردي و عملیاتی سه ساله استان همدان ارتقا و بهبود انگور و کشمش در قالب اجراي طرح فراز مورد تأکید است و یکی از
طرح هاي اولویت دار در استان محسوب می شود به نوعی که بهمن ماه سال گذشته نیز نماینده مردم ملایر در مجلس شوراي
اسلامی گفت: 80 میلیارد تومان اعتبار براي اجراي طرح هاي کشاورزي شامل شهرك هاي گلخانه اي و طرح فراز در این شهرستان

 
اختصاص یافته است. 

حجت الاسلام احد آزادیخواه افزود: افزون بر این براي اجراي طرح هاي «طرح فَراز» یا داربستی کردن باغ هاي انگور نیز حدود 40

 
میلیارد تومان مصوب شد که در اختیار متقاضیان قرار گیرد. 

و بدین منظور، اعتبار در نظر گرفته شده در سال 98 براي اجراي طرح فراز در شهرستان ملایر بالغ بر 150 میلیون تومان، در سال

 
1399 بالغ بر 200 میلیون تومان، در سال 1400 بالغ بر 650 میلیون تومان در نظر گرفته شده است. 



اما حال پس از گذشته قریب به چند سال از اجراي طرح فراز در استان همدان، در این راستا گفت و گویی با دو تن از باغداران
ملایري؛ حسین ابراهیم خانی و سجاد آقایی ترتیب داده شد تا وضعیت تولید و فروش و البته اجراي طرح فراز را در باغات انگور آن ها

 
بررسی نماییم که در ادامه صحبت هاي آن ها با سپهرغرب را می خوانید: 

 
هزینه داربست ها زیاد است و از عهده آن برنمی آییم 

حسین ابراهیم خانی در گفت و گو با خبرنگار حوزه کشاورزي ما با بیان اینکه در شهر جهانی انگور زندگی و فعالیت می کنیم اما

 
تسهیلات مناسبی به باغداران در این حوزه اعطا نمی شود، مطرح کرد: هزینه داربست ها زیاد است و از عهده آن برنمی آییم. 

 
وي تصریح کرد: در صورتی باغداران می توانند وارد این حوزه شوند که تسهیلات مناسب با بهره هاي پایین به آن ها اعطا شود. 

مدیرعامل شرکت یاقوت ناب پارس 121 با اشاره به این موضوع، خاطرنشان کرد: با وضعیت فعلی، اکثر باغداران به شیوه سنتی انگور

 
تولید می کنند و کسی دنبال تولید انگور به شیوه داربستی و طرح فراز نیست. 

ابراهیم خانی با نگاهی به هزینه هاي طرح فراز و اشاره به قیمت بالاي اجراي آن مطرح کرد: ازآنجاکه وضعیت صادرات کشمش نیز

 
مناسب نیست، شاهد فروش مناسب محصولات باغداران ملایري در حوزه انگور و کشمش هم نیستیم. 

 
نمی توانیم باغ هایمان را داربستی کنیم/ حمایتی از باغداران نمی شود 

سجاد آقایی که یکی از باغداران در روستاي کمازان ملایر است، در گفت و گو با خبرنگار حوزه کشاورزي ما در خصوص اجراي طرح
فراز در باغ هایشان گفت: از بچگی به همراه پدرم در باغ هاي انگور بودم و حال 10 سالی می شود که به صورت جدي در این عرصه

 
فعالیت دارم، اما شیوه باغداري و تولید ما به روش سنتی است. 

وي با بیان اینکه نمی توانیم باغ هایمان را داربستی کنیم، اظهار کرد: باغمان ورودي مناسبی و دیوار ندارد بدین سان، درصورتی که

 
داربست ها را نصب کنیم، احتمال سرقت آن ها وجود دارد. 

این باغدار ملایري با بیان این موضوع ادامه داد: این روزها میزان سرقت از باغ ها بالا رفته است و نگران این هستیم تا درصورتی که

 
داربستی را با هزینه هاي بالا نصب کنیم اما به یک باره شاهد دزدیده شدن آن ها باشیم، بایستی چه کار کنیم؟! 

آقایی با اشاره به اینکه تولیدمان در یک سال اخیر، به لحاظ کمی و کیفی مناسب بوده است، اظهار کرد: متأسفانه میزان فروش خوبی

 
نداشته ایم و کسی محصولاتمان را با قیمت مناسبی خریداري نمی کند. 

 
وي با اشاره به اینکه به راستی می توان میزان فروشمان را افتضاح نامید، گفت: حمایتی از باغداران نمی شود. 

این باغدار ملایري با اشاره به اینکه شیوع ویروس کرونا روي میزان صادرات کشمش اثر گذاشت، مطرح کرد: این کاهش صادرات
موجب شد که محصولات ما را یا با قیمت هاي پایین خریداري کنند و یا اینکه از ترس آن که محصولمان در انبار نماند و خراب نشود،

 
آن ها را با ضرر بفروشیم و حال، گردوهایمان نیز روي دستمان مانده است. 



قدمت باغداري در ملایر به بیش از 700 سال می رسد و دومین شهرستان در کشور در زمینه تولید انگور است؛ محصولی که بدون
شک کلید توسعه کشاورزي استان همدان بوده، نقش مهمی در صادرات بازي می کند و این روزها با اجراي «طرح فراز» در مسیر
افزایش بهره وري و هموارسازي مسیر صادرات گام برمی دارد که امید است در این مسیر شاهد هم افزایی تمامی دستگاه هاي مربوطه

 
به ویژه بانک هاي عامل جهت هموار کردن فرآیند اعطاي تسهیلات باشیم. 

اما در این مسیر، درحالی که بارها بر اجراي «طرح فراز» و افزایش سه برابري تولید کشمش و افزایش امکان صادرات انگور و کشمش
همدان به عنوان ارمغان هاي «طرح فراز» اشاره می شود، زمان آن رسیده تا با آموزش هاي مناسب به باغداران و حمایت هاي مناسب

 
از آن ها قدم در مسیر اجراي جدي تر طرح مذکور باشیم. 

از سویی می بینیم و می شنویم که مسئولین استان تأکید دارند که ورود به عرصه اجراي «طرح فراز» با حمایت هاي مناسبی از
باغداران همراه است، اما صحبت هاي باغداران عکس این موضوع را نشان می دهد بدین سان، یا در این مسیر ترویج و آموزش و البته
آگاه سازي هاي باغداران به خوبی به انجام نرسیده و توجیهات اقتصادي این طرح براي آن ها مشخص نشده است؛ یا اینکه تسهیلات

 
در این مسیر، مناسب نبوده است. 

که هر دوي این دو موضوع نیاز به پیگیري دارد، بدین ترتیب با توجه به وجود باغات گسترده و قطب تولید انگور و مشتقات آن بودن
شهرستان ملایر و قابلیت هاي صادراتی آن و با توجه به تولید سالانه حدود 250 هزار تن انگور در شهرستان ملایر امید است تا نه
تنها شاهد حمایت ها از باغداران در جهت اجراي طرح فراز باشیم بلکه تنها به مقوله تولید انگور تأکید نشود و زنجیره تولید در این

عرصه مورد حمایت قرار گیرد و بازارهاي فروش و صادرات نیز در این عرصه مهیّا و به این مقولات نیز توجه ویژه اي شود.



تعادل بخشی صنعت و محیط زیست در پتروشیمی ایلام

منبع: ایسناشماره خبر:  387  |  تاریخ: 1400/03/09

«فرج صیدمحمدي» خبرنگارحوزه صنعت در یادداشتی آورده است: پتروشیمی ایلام با رفع مشکلات زیست محیطی و مسائل
ناشی از کارگري امنیت و آرامش روزافزونی را براي سرمایه گذاري در صنایع پایین دست و بویژه طرح "پلی پروپیلن" فراهم

کرده است.

پس از 17 سال از کلنگ زنی مجتمع پتروشیمی ایلام ،
این صنعت با اشتغال قابل توجه بیش از 3 هزار نفر در
پروژه و اشتغال مستمر 1200 نفر کارفرما و پیمانکار به
عنوان صنعت تحول خواه و توسعه محور بویژه در امر

 
اشتغال معرفی شده است. 

این صنعت که در سال 1397 به عنوان "صنعت سبز"
معرفی شده است چند صباحی مورد نقد و توجه دغدغه
مندان حوزه محیط زیست قرار گرفت و مدیران و مسئولان
پتروشیمی قول و وعده ي رفع این آلایندگی ها را بویژه

کنترل" فلرینگ" تا پایان سال 1399 در کارگروه هاي تخصصی محیط زیست دادند و اکنون به اذعان ابدالی؛ مدیر کل محیط زیست
استان پس از تعطیلات عید سال 1400 فلرینگ مجتمع پتروشیمی ایلام هیچ گونه آلودگی زیست محیطی نداشته و اوضاع تحت

 
کنترل است؛ در همین راستا مقرر شد سیستم پایش آنلاین آلودگی هوا در چوار راه اندازي شود. 

اخیراً یک ویدئو توسط بومیان منطقه در مورد آلودگی پساب پتروشیمی در سطح فضاي رسانه اي و مجازي استان منتشر شد که لزوم

 
تسریع در اجراي پروژه مهم ZLD جهت ساماندهی پساب فوق شور پتروشیمی را تا پایان تیرماه نشان می دهد. 

مسائل زیست محیطی ناشی از خروج یک باره پساب مجتمع که مستمر نبوده است به گفته ي ابدالی مدیر کل محیط زیست در
کارگروه هاي تخصصی محیط زیست، دامپزشکی و جهاد کشاورزي با تمرکز بر نتایج آزمایشگاهی و بررسی هاي علمی و کارشناسی
طرح و نتیجه ي آن اعلام خواهد شد اما پتروشیمی تا تیرماه طرح ZLD به عنوان طرحی با تکنولوژي روز دنیا را اجرا خواهد کرد و

 
ساکنان، کشاورزان و دامداران چوار به فرزندان خود در پتروشیمی و محیط زیست ایلام اعتماد داشته باشند. 

هر وقت فلرینگ پتروشیمی ایلام به صورت یک شمع بدون دود روشن بود بدانید چراغ تولید در این صنعت روشن و تولید مستمر در
واحد الفین جریان دارد تا متخصصان و مدیران این استان و کشور الفین را که علی رغم تحریم هاي ناجوانمردانه صاحبان صنعت در
دنیا در آذرماه 99 با دستور رئیس جمهور و حضور جعفر ربیعی؛ مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس در مدار تولید قرار دادند، سربلند از

 
آزمون توسعه بیرون آیند. 

پتروشیمی ایلام اکنون که با رفع مشکلات زیست محیطی و مسائل ناشی از کارگري امنیت و آرامش روزافزونی را براي سرمایه گذاري



در صنایع پایین دست و بویژه طرح "پلی پروپیلن" فراهم نموده است و هر روز تاورهاي پروژه پلی پروپیلن به آسمان صنعتی شدن
استان نزدیک تر می شوند و تولید مستمر پلی اتیلن سنگین ، بنزین پیرولیز و پروپیلن ترانزیت حمل محصولات و گریدهاي جهان
پسند فیلم، لوله، تزریقی و بادي بدون حتی یک بار ابراز نارضایتی؛ جاده هاي استان و کشور را به نام ایلام سند زده اند ؛سرمایه
گذاران در" پارك پلی پروپیلن" به عنوان یک طرح بزرگ اشتغالزا که به گفته اشرف زاده مدیرعامل پترول اجراي آن در ایلام قطعی
شده است و مشتمل بر 94 واحد تولیدي کوچک و تکمیلی با اشتغال حدود 5 هزار نفر است توسعه صنعت پتروشیمی در ایلام را

 
تسریع بخشند. 

اجراي دیگر طرح هاي توسعه محور شامل "اتیلن پروپیلن" و "اتیلن اکساید" و ... با عنایت به تکمیل واحد پلی پروپیلن تا پایان سال
1401 و اتیلن مازاد تولیدي در پتروشیمی ایلام ریسک سرمایه گذاري در ایلام را پایین خواهد آورد که به گفته ي رستم زاد معاون

 
اقتصادي استانداري ایلام در گفتگو با فارس اجراي این طرح ها در پتروشیمی ایلام امکان پذیر خواهد بود. 

طرح هاي توسعه محور همواره در ایلام از ابتدا تاکنون پیگیري شده است و اجرایی شدن آنها نیازمند عزم همگانی مسئولین استان و
ارائه مشوق هاي لازم به سرمایه گذاران است و بررسی، امکان سنجی ، جانمایی و اجراي طرح هاي پایین دست پتروشیمی با وجود

 
ظرفیت عظیم نیروي انسانی و از آن مهم تر دسترسی آسان به خوراك از پیشنهاد اولیه به توافق و اجراي نهایی برسد. 

اجراي طرح هاي مذکور در پتروشیمی ایلام از مزیت قابل توجهی بهره مند هستند و امیدواریم این شرکت به عنوان بزرگ ترین
مجتمع تولیدي در استان که در تولید، اشتغالزایی و آموزش نیروي انسانی به عنوان یک دانشگاه عمل نموده است با رفع موانع جزئی

 
و کوچک هم چنان چشم و چراغ استان باشد. 

این ظرفیت هاي عظیم خدادادي در ایلام که به تنهایی براي توسعه منطقه کافی است از ابتدا تاکنون مورد توجه کشور و وزارت نفت

 
بوده است و وزیر نفت که کُرد و هم زبان ایلامی هاست همان نگاه مترقی در توسعه متوازن کشور را در ایلام دنبال کند. 

انتهاي پیام



ظرفیت بالاي بخش خصوصی تبریز در اشتغال جوانان

منبع: ایسناشماره خبر:  388  |  تاریخ: 1400/03/09

فرماندار تبریز گفت: ظرفیت بالاي بخش خصوصی در اشتغال جوانان تبریز ستودنی است.

بهروز مهدوي ضمن بازدید از بخش هاي مختلف اداره
تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان تبریز، به ویژه هیأت
هاي تشخیص، در جریان نحوه صدور احکام کارگري و
سایر وظایف ذاتی این اداره قرار گرفت و گفت: هیأت هاي
تشخیص نهایت دقت را در بررسی ها به کار گیرند تا افراد

 
ذیحق در سریع ترین زمان از حقوق خود بهره مند شوند. 

وي، کانون هاي کارفرمایان، شوراهاي اسلامی کار، مجمع
نمایندگان کارگران و انجمن هاي صنفی کارگري را یک
ظرفیت مناسب دانست و گفت: باید از توانمندي ها،

 
تجربیات و ظرفیت هاي مشورتی این مجموعه ها نهایت استفاده را برد. 

به گزارش روابط عمومی فرمانداري تبریز؛ وي همچنین با تأکید بر فعالیت گسترده و خوب بخش خصوصی در این شهرستان، بیان
کرد: باید ضمن حمایت از بخش خصوصی، از ظرفیت بالاي آن براي اشتغال جوانان جویاي کار نهایت بهره را برد، که خوشبختانه تا

 
امروز از این ظرفیت خوب استفاده شده است. 

انتهاي پیام



بهره مندي 18 هزار روستایی در فارس از اینترنت

منبع: ایسناشماره خبر:  389  |  تاریخ: 1400/03/09

 مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس از اتصال 21 روستاي استان فارس به شبکه ملی اطلاعات و دسترسی 18
هزار نفر جمعیت ساکن در این روستاها به اینترنت پرسرعت همراه خبر داد.

مهرداد سهرابی گفت: وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات
تلاش کرده است با توجه حداکثري به ارتباطات روستایی و
محرومیت زدایی ارتباطی، بستري را ایجاد کند تا زمینه
دسترسی مناطق کمتر برخوردار به سرویس هاي نوین و
خدمات الکترونیک شبکه ملی اطلاعات به عنوان حق

 
اساسی مردم در روستاهاي کشور ایجاد شود. 

به گزارش ایسنا به نقل از اداره کل ارتباطات فارس،
سهرابی افزود: امروز بواسطه تلاش هاي انجام شده، شبکه

ارتباطی پایدار و باکیفیت در روستاها و مناطق کمتربرخوردار در دسترس مردم قرار گرفته و این مهم سبب توانمندسازي و

 
تاثیرگذاري آگاهانه مردم این نقاط در روند توسعه روستاها شده و بستر آموزش و اشتغال جوانان را نیز فراهم کرده است. 

 سهرابی گفت: در راستاي تحقق شعار "دسترسی همگانی" و در ادامه روند توسعه ارتباطات در استان، 21 روستاي دیگر استان به

 
شبکه ملی اطلاعات متصل شده است که دربرگیرنده جمعیتی بالغ بر 18000 نفر و در قالب 5000 خانوار می شود. 

مدیر کل ارتباطات فارس گفت: در این مرحله روستاهایی در شهرستانهاي داراب، کازرون، فسا، مرودشت، بختگان، ارسنجان، شیراز،

 
نی ریز، لارستان و مهر از امکان دسترسی به اینترنت همراه پرسرعت بهره مند شده اند. 

وي اضافه کرد: روستاهاي مروارید، هیربدان و حسن آباد پدم از توابع شهرستان داراب، روستاي سرمشهد از توابع شهرستان کازرون،
روستاهاي تنگ کرم، زیتونک و شهرستان از توابع شهرستان فسا، روستاهاي شول بزي، شیرمحمدي، کندازي، عباس آباد، منصورآباد
و کمرزرد از توابع شهرستان مرودشت، روستاهاي تم شولی و طشک از توابع شهرستان بختگان، روستاهاي جمال آباد بزرگ و صالح
آباد از توابع شهرستان ارسنجان، روستاي کودیان از توابع بخش مرکزي شهرستان شیراز، روستاي جعفرآباد از توابع شهرستان نی ریز
و روستاي شاه غیب از توابع شهرستان لارستان جمعاً با جمعیتی بالغ بر 18500 نفر در قالب 5000 خانوار روستایی و از محل
اعتبارات طرح خدمات عمومی اجباري وزارت ارتباطات و از طریق شبکه پهن باند سیار همراه اول به شبکه ملی اطلاعات متصل شده

 
اند. 

وي افزود: روستاي چک چک از توابع شهرستان مهر نیز با جمعیت 50 نفر همزمان با احداث سایت جاده اي ایرانسل در محور

 
مواصلاتی گله دار-دارالمیزان این شهرستان به شبکه ملی اطلاعات متصل شده است. 



مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در پایان از حمایت هاي وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات، استاندار فارس،
نمایندگان مردم شریف استان در مجلس شوراي اسلامی، مجري طرح توسعه خدمات عمومی اجباري وزارت، فرمانداران، بخشداران،
دستگاههاي همکار و همچنین تلاش و زحمات همکاران مخابرات استان، شرکت ارتباطات سیار (همراه اول) و شرکت ایرانسل براي

 
افتتاح این پروژه ها تشکر کرد. 

انتهاي پیام



کشور با بحران کاهش جمعیت روبرو است

منبع: ایسناشماره خبر:  390  |  تاریخ: 1400/03/09

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی گفت: مسئله کاهش جمعیت باید به طور جدي پیگیري شود.

حجت الاسلام سید سلمان ذاکر در گفت وگو با ایسنا
افزود: کشور با بحران کاهش جمعیت روبروست و براي
جلوگیري از این کاهش باید این مسئله به طور جدي

 
پیگیري شود. 

وي با اشاره به اینکه کاهش جمعیت و فرزند آوري به موارد
زیادي وابسته است، تصریح کرد: مشکل اشتغال و مسکن از
جمله دغدغه هایی هستند که خانواده ها به فرزند آوري

 
تمایل نداشته باشند. 

حجت الاسلام ذاکر با تاکید به اینکه مجلس به دنبال
افزایش جمعیت و تعالی خانواده هااست، اظهار کرد: مجلس

 
به دنبال ذن است که با تصویب قوانین تشویقی براي ازدواج جوانان و حل مشکلات معیشتی جمعیت کشور را افزایش دهد. 

ریییس مجمع نمایندگان آذربایجان غربی خاطر نشان کرد: نسل جوان سرمایه یک کشور هستند و نباید با بی تدبیري این سرمایه را

 
از دست داد. 

انتهاي پیام



راه اندازي شهرك سنگهاي تزیینی در خوي با مشارکت ایدرو و بخش خصوصی

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  391  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت از راه اندازي شهرك سنگهاي تزیینی در خوي با مشارکت ایدرو و بخش خصوصی خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، علیرضا رزم حسینی با بیان این مطلب، پس از بازدید از کارخانجات نساجی
خوي در گفتگو با خبرنگاران، افزود: به مردم خوب استان آذربایجان غربی به خاطر نقش آفرینی شان در تولید، تجارت و صادرات

 
تبریک می گویم. 

 
توسعه و گسترش شهرك ها و نواحی صنعتی مطالبه صنعتگران و سرمایه گذاران است 

وي با بیان اینکه در تمامی شهرکها و نواحی صنعتی که بازدید کرده ام صنعتگران و سرمایه گذاران مطالبه توسعه و گسترش فضا را
داشته اند، اضافه کرد: واحدهاي صنعتی مستقر در شهرکها و نواحی صنعتی براي توسعه کار خود نیاز به فضاي جدید دارند، همچنین

 
سرمایه گذاران براي ایجاد واحدهاي جدید به فضا نیاز دارند. 

 
تولید در استان آذربایجان غربی به خوبی پیش می رود 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تولید در استان آذربایجان غربی به خوبی پیش می رود، گفت: کارخانجات نساجی خوي به

 
گفته مدیرعامل در ماه فقط 5 روز تعطیل است و به صورت 4 شیفت کار می کند. 

 
اشتغال یکهزار نفري در کارخانجات نساجی خوي 

 
رزم حسینی ادامه داد: در این مجموعه کارخانجات هزار نفر مشغول به کارند و طرح توسعه خود را نیز در دست اجرا دارند. 

 
هدفگذاري افزایش 20 درصدي استخراج معدن طلاي زرشوران 

 
وي اضافه کرد: معدن طلاي زرشوران سالانه بیش از یک تن تولید می کند و تولید خود را امسال میخواد 20 درصد ارتقا دهد. 

 
راه اندازي شهرك سنگهاي تزیینی در خوي با مشارکت ایدرو و بخش خصوصی 

وزیر صمت با اشاره به اینکه معادن سنگهاي تزیینی داراي پتانسیلی در خوي وجود دارد، افزود: شهرك سنگهاي تزیینی را در خوي با

 
مشارکت ایدرو و بخش خصوصی راه اندازي می کنیم. 

رزم حسینی ادامه داد: استاندار با همکاري نمایندگان مردم این خطه در مجلس هماهنگی هاي لازم را در این خصوص انجام خواهند

 
داد. 



گفتنی است وزیر صنعت، معدن و تجارت در سومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی از مجموعه کارخانجات نساجی شهرستان

 
خوي بازدید به عمل آورد. 

جمعی از معاونان و مدیران وزارت صمت، استاندار آذربایجان غربی، نماینده مردم خوي و چایپاره در مجلس و مسئولان استانی و

 
شهرستانی در این بازدید وزیر صنعت، معدن و تجارت را همراهی نمودند. 

انتهاي پیام/



بازدید وزیر صمت از کارخانجات نساجی خوي

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  392  |  تاریخ: 1400/03/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت در سومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی از مجموعه کارخانجات نساجی شهرستان خوي
بازدید به عمل آورد.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، علیرضا رزم حسینی از قسمت هاي مختلف کارخانه اعم از: ریسنـدگی -

 
بافنـدگی، رنگـرزي نخ ، ایندیگو، کنترل پارچه و نخ و طرحهاي در حال اجرا و توسعه کارخانه بازدیـد نمود. 

کارخانجات نساجی خوي (شرکت سهامی عام) با سرمایه بانک صنعت و معدن در سال 1363 بمنظور تولید سالانه 4300 تن نخ و 10

 
میلیون متر پارچه تکمیل شده (لباسی، جین ، پیراهنی و...) با هدف اشتغال حدود یک هزار نفر تاسیس گردید. 

واحد بافندگی کارخانجات در مساحتی حدود12000 مترمربع ایجاد شده است که با استفاده از ماشین آلات مجهز و قابلیت تولید بالا
توان تولید انواع پارچه با عرض 220cm تا عرض 360cm در جنسها و طرح هاي مختلف با ظرفیت تولید روزانه بصورت اسمی

 
70000متر مربع انواع پارچه هاي جین و پارچه هاي پاکویی را دارد. 

واحد نخ در مساحت حدود 13000 مترمربع واقع شده و بهره گرفته از جدیدترین ماشین آلات مدرن اروپایی و استفاده از مدرن ترین
ماشین آلات آزمایشگاهی جهت کنترل کیفیت محصولات حین تولید و الیاف ورودي به کارخانجات می باشد که قابلیت تولید روزانه

 
42 تن انواع نخ ، با بکارگیري نیروهاي مجرب، توانایی تولید انواع نخ هاي با کیفیت اوستر جهانی را دارا می باشد. 

جمعی از معاونان و مدیران وزارت صمت، استاندار آذربایجان غربی، نماینده مردم خوي و چایپاره در مجلس و مسئولان استانی و

 
شهرستانی در این بازدید وزیر صنعت، معدن و تجارت را همراهی نمودند. 

انتهاي پیام/



درآمدبیش از 1 میلیارد تومانی مددجویان کمیته امداد از نوغان داري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  393  |  تاریخ: 1400/03/09

الهی راد گفت: طی امسال یک میلیارد و 830 میلیون تومان از پیله تولیدي مددجویان خریداري شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ، مجید الهی راد مدیرکل کمیته امداد خراسان
شمالی با اشاره به اجراي طرح خرید تضمینی پیله تر
ابریشم از مددجویان گفت: امسال 372 جعبه نوغان بین
318 نفر از مددجویان کمیته امداد استان در چندین

 
شهرستان توزیع شد. 

 
بیشتر بخوانید 

- آغاز توزیع 500 هزار بسته افطاري ساده او با بیان اینکه طرح نوغانداري در جهت اشتغال زایی روستائیان با هدف توسعه این صنعت
از امسال به طور رسمی توسط این نهاد در استان خراسان شمالی آغاز شده است،گفت : اکنون دو مرکز خرید تضمینی این محصول
در استان راه اندازي شده است که پس از خریداري پیله ها و خشک کردن آن ها براي تولید نخ به استان هاي دیگر صادر و سپس نخ

 
هاي تولیدي توسط امداد مجدد خریداري و در اختیار مددجویان بافنده قرار می گیرد. 

 
او ادامه داد: این اقدامات باعث عادلانه شدن قیمت خرید و کوتاه شدن دست دلالان از محصولات تولیدي این افراد شده است. 

او افزود: بسیاري از مددجویان کمیته امداد، استعداد و توانایی کار دارند، اما شرایط و سرمایه کافی براي ایجاد شغل ندارند بر این
اساس کمیته امداد با پرداخت تسهیلات ارزان، آن ها را در مسیر خودکفایی قرار می دهد که در این راستا رونق صنعت نوغانداري در

 
روستا ها جزء برنامه هاي مهم کمیته امداد استان در دستور کار قرار دارد. 

او به زمینه مناسب پرورش و درآمدزایی در نوغانداري در منطقه رازو جرگلان اشاره و افزود: هم اکنون یکی از مراکز خرید محصولات
نوغانداري در شهرستان رازو جرگلان فعال است و با توجه به اینکه طول دوره پرورش کرم ابریشم حداکثر 45 روز است، می تواند

 
زمینه خوبی براي پرورش، توسعه و درآمدزایی جانبی در این صنعت داشته باشد. 

الهی راد با بیان اینکه مددجویانی که در زمینه نوغانداري فعالیت می کنند از تسهیلات قرض الحسنه براي پرورش کرم ابریشم بهره
مند می شوند، افزود: تسهیلات قرض الحسنه براي پرورش کرم ابریشم حداکثر تا مبلغ 50 میلیون تومان براي مددجویان فعال در

زمینه نوغانداري است.



گرد کم توجهی بر تن تجهیزات مدرن بزرگترین کشتارگاه صنعتی شرق کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  394  |  تاریخ: 1400/03/09

ساخت بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام سال 96 در شرق کشور کلید خورد، اما بعد ازگذشت چند سال تأمین آب، دغدغه
کنونی براي راه اندازي این کشتارگاه است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از بیرجند، کلنگ ساخت بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق

 
کشور، سال 96 و با هدف رونق تولید واشتغال به زمین زده شد. 

خراسان جنوبی با دارا بودن یک میلیون و 600 هزار رأس دام سبک، 70 هزار رأس گاو و گوساله و 13 هزار نفر شتر یکی از قطب
هاي تولید گوشت قرمز در شرق کشور است که سالانه 13 هزار و 500 تن گوشت قرمز در این استان تولید و حدود 5 هزار تن آن

 
راهی استان هاي همجوار می شود. 

با توجه به احساس نیاز و کمبود کشتارگاه دام در استان ساخت بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور در شهر خوسف کلید
خورد تا شاید روزنه اي شود براي صادرات بیشترگوسفندان و جلوگیري از قاچاق دام، اما بعد ازگذشت 4 سال تجهیزات مدرن این

 
کشتارگاه خاك می خورد. 

 
این کشتارگاه که براي کشتار دام سبک، سنگین و شتر مرغ در استان در نظر گرفته شده 50 هزار متر مربع متراژ دارد. 

 
 

 
کشیده شدن ترمز راه اندازي مرحله نخست کشتارگاه در نبود آب 

مرحله نخست بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور قرار بود مهرماه پارسال راه اندازي شود که به دلیل نبود آب، ترمز آن

 
کشیده شده است. 



خیاط سرمایه گذار این کشتارگاه در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان می گوید: تأمین آب شرب، اساسی ترین مشکل و

 
دغدغه کنونی ما براي راه اندازي این کشتارگاه بزرگ است. 

 
 

او بیان می کند: با وجود اینکه استاندار خراسان جنوبی در بازدید از این کشتارگاه براي تامین آب شرب قول همکاري داده بود، هنوز

 
مشکلات این کشتارگاه رفع نشده است. 

این سرمایه گذار ادامه می دهد: با هزینه شخصی یک حلقه چاه براي کشتارگاه خریداري کرده ام، اما براي تأمین آب شرب که یکی از

 
نیاز هاي اولیه ماست و بدون آن راه اندازي مجموعه امکان پذیر نیست، به مشکل خورده ایم. 

خاك خوردن تجهیزات مدرن کشتارگاه در انبار بی توجهی ها راهی بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور در 35 کیلومتري
بیرجند واقع در شهرك صنعتی خوسف شدیم، ماشین آلات و تجهیزات مدرن کشتارگاه دو سالی هست خریداري شده، اما از روشن

 
بودن آن ها خبري نبود. 

مشفقی مدیر مالی این پروژه بزرگ می گوید: بیشتر تجهیزات کشتارگاه خریداري و نصب شده است، ولی به دلیل مشکلات بر سر راه

 
اندازي آن در حال خاك خوردن هستند. 

 
 



او بیان می کند: تجهیزات و ماشین آلات این کشتارگاه مدرن و گران قیمت هستند و گارانتی آن ها هم در حال تمام شدن؛ متاسفانه

 
در نبود حمایت، گرد بی توجهی بر پیکره ي آنان نشسته است. 

مشفقی به این موضوع هم اشاره می کند که سیستم سردخانه این کشتارگاه آمونیاکی و دوسال پیش نصب شده است، اما متاسفانه

 
هنوز پلاستیک هاي آن باز نشده و قابل استفاده نیست. 

 
بلاتکلیفی دامداران در نبود کشتارگاهی مدرن 

 
امروز و فردا کردن راه اندازي کشتارگاه، دامداران استان رو هم بلاتکلیف و میدان سودجویی را براي دلالان فراهم کرده است. 

زینلی یکی از دامداران خوسفی به خبرنگار ما می گوید: با وجود اینکه خراسان جنوبی داراي 5 هزار واحد دامداریست و با توجه به

 
اقلیمش دامداران زیادي در این منطقه زندگی می کنند، جاي یک کشتارگاه با تجهیزات مدرن در آن خالی است. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- افزایش 2 برابري کشتار طیور در کشتارگاه قاین 

 
- آشفتگی بازار مرغ در خراسان جنوبی/مشکل از عدم نظارت ها آب می خورد 

- توزیع مرغ گرم در بازار مصرف خراسان جنوبی او با بیان اینکه هم اکنون سود هنگفت فروش دام به جیب دلالان می رود، عنوان

 
می کند: ایجاد یک کشتارگاه به کاهش قاچاق دام زنده و قطع دست دلالان در بازار فروش کمک می کند. 

یوسفی دیگر دامدار خوسفی که واحد گاوداري 100 رأسی دارد نیز می گوید: تمامی دامداران منطقه چشم امیدشان به راه اندازي

 
کشتار گاه صنعتی دام است تا از بلاتکلیفی در بیایند و مجبور نباشند دام هایشان را به قیمت مُفت و ارزان به دلالان بفروشند. 

 
 

 
روشن شدن چراغ اشتغال با راه اندازي کشتارگاه 

بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور ظرفیت اشتغالزایی بزرگی را در منطقه ایجاد و 400 جوان جویاي کار را صاحب شغل می



 
کند. 

به سراغ چند جوان جویاي کار نیز رفتیم، اسماعیل که متاهل و داراي دو فرزند است به ما می گوید: از خیلی وقت پیش منتظر

 
بازگشایی کشتارگاه هستم تا به یک درآمد و شغل ثابت براي ادامه زندگی ام برسم. 

 
او ادامه می دهد: در این منطقه هیچ کارخانه و جایی براي سرکار رفتن نیست و تنها امیدمان، راه اندازي همین مجموعه است. 

 
جوان دیگري نیز می گوید: همه ما چشم به راه اندازي این کشتارگاه دوخته ایم تا جوانان زیادي در آن جا مشغول به کار شوند. 

 
 

 
17 مکاتبه بی نتیجه براي انشعاب آب! 

 
پاي درد دل سرمایه گذار براي رفع موانع تولید بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور نیز نشستیم. 

خیاط سرمایه گذار این کشتارگاه در حالی که یک زونکن پُر از مکاتبات اداري جلوي میزش می گذارد می گوید: از همان ابتداي

 
ساخت کشتارگاه 17 مکاتبه با شرکت آب وفاضلاب استان انجام داده ایم که متاسفانه نتوانستیم به نتیجه اي برسیم. 

او عنوان می کند: با توجه به بالا رفتن هزینه خرید انشعاب آب در سال 1400 از شرکت آب وفاضلاب استان تقاضاي تقسیط

 
خریدانشعاب آب براي کشتارگاه را داریم. 

 
 



امامی مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب خراسان جنوبی نیز در پاسخ به خواسته این سرمایه گذار می گوید: با توجه به اینکه در این
برهه حساس، استان در زمینه تأمین آب شرب با کمبود مواجه است، محدودیت هایی در زمینه استفاده از تخصیص آب مورد نیاز

 
بخش صنعتی وجود دارد. 

 
او بیان می کند: یکی از ویژگی هاي کیفی این کشتارگاه، آب بر بودن و حجم بالاي مصرف آن است. 

امامی ادامه می دهد: در صورتی که سرمایه گذار براي خرید انشعاب آب اقدام کند، حاضر به همکاري البته با درنظر گرفتن مقررات

 
سند سازگاري با منابع آبی هستیم. 

 
افق روشن رونق تولید و صادرات با راه اندازي کشتارگاه 

بیش از 50 میلیارد تومان براي ساخت بزرگترین کشتارگاه صنعتی دام شرق کشور در شهرستان خوسف هزینه شده است؛

 
کشتارگاهی که ظرفیت کشتار ماهانه آن 18 هزار رأس دام سبک و سنگین و شتر مرغ خواهد بود. 

با توجه به وجود حدود دو میلیون رأس دام سبک و سنگین در خراسان جنوبی، جاي خالی کشتارگاه مدرن و صنعتی در این استان

 
کاملاً احساس می شود، کشتارگاهی که می تواند در کنار جلوگیري از قاچاق دام، به رونق تولید و صادرات گوشت قرمز کمک کند. 

دامداران منطقه و 400 نیروي بومی همچنان چشم انتظار راه اندازي این کشتارگاه مدرن هستند تا صنعت دامپروري خراسان جنوبی

 
رونقی دوباره بگیرد و بساط کشتارگاه هاي غیر مجاز نیز بر چیده شوند. 

 
 

گزارش از سمیرا گنجی



همراه با هنرجویان تا بازاریابی و فروش

منبع: همشهريشماره خبر:  395  |  تاریخ: 1400/03/09

شیوع «کوویدـ 19» به مشاغل و کسب و کارهاي زیادي صدمه زد. بسیاري از مشاغل تعطیل و بسیاري به حالت تعلیق در
آمدند و با حداقل نیرو چراغشان روشن ماند.

 همشهري آنلاین_بهاره خسروي: در این میان، زنان
سرپرست خانوار و بدسرپرست بیش از سایر افراد به حمایت مادي و معنوي و امنیت شغلی نیاز داشتند.این موضوع بهانه اي شد تا
«شیرین رسولی»، همسایه کارآفرین ما در محله هاشمی، در این روزهاي سخت خانه نشینی اجباري، براي زنان سرپرست خانوار و
افراد جویاي کار به فکر راه اندازي کسب و کار خانگی باشد. کسب وکاري که علاوه بر زنده نگه داشتن چراغ هنر صنایع دستی، به

 
ویژه هنر کار با چرم، زمینه هاي توانمندسازي و خودکفایی آنها را براي تأمین هزینه هاي زندگی فراهم کند. 

اگر به این حوزه علاقه مند یا جویاي کار باشید، می توانید بعد از گذراندن دوره هاي آموزشی و دریافت مدرك معتبر و وام
خوداشتغالی براي خودتان یک کسب و کار موفق از شاخه هاي هنر چرم و صنایع دستی راه اندازي کنید. در این گزارش با همسایه

 
کارآفرینمان، «شیرین رسولی»، و تعدادي از بانوان فعال در کارگاه کارآفرینی او گفت وگو کردیم. 

همسایه ما در محله هاشمی 16 سال است در زمینه کارآفرینی و با هدف کاهش آسیب هاي اجتماعی در میان زنان سرپرست خانوار
و بدسرپرست فعالیت می کند. «شیرین رسولی» معتقد است بانوان به عنوان مدیر خانه نقش مهمی در هدایت خانواده در مسیر
صحیح زندگی دارند و هر میزان که مادر خانواده در امور زندگی مهارت داشته باشد و مستقل، به همان اندازه فرزندانش در جامعه می
توانند از آسیب هاي اجتماعی دور بمانند. او با بیان این مطلب به شرایط سخت خانه نشینی در این روزهاي کرونایی و تعطیلی کسب
و کارها اشاره می کند: «این روزها تأمین مخارج زندگی دغدغه افراد زیادي است که ناخواسته بسیاري از مشاغل تعطیل و افراد
آبرومند زیادي خانه نشین شدند. کسب و کارها تعطیل شد، اما هزینه هاي زندگی حتی در بسیاري از مواقع به نسبت شرایط گذشته
بیشتر شد. افراد زیادي را می شناسم که به دلیل همین شرایط سخت شرمنده خانواده شدند. این افراد نیاز به منبع درآمد داشتند تا

 
علاوه بر حضور در خانه و سرپرستی فرزندان، بتوانند درآمدي هم داشته باشند.» 



 
- کار در منزل با چرم  

حفظ هنرهاي اصیل ایرانی و تولید و ارائه آن در عرصه هاي بین المللی به عنوان بخشی از فرهنگ و تمدن کشورمان یکی از دغدغه
هاي این بانوي هنرمند است. بانویی که براي رسیدن به این هدف سال هاي زیادي مطالعه و تحقیق و پژوهش کرد و موفق به کسب
مدرك دکتراي مهارتی کسب و کار از مرکز علم و فناوري Dba شد و تصمیم گرفت همه آنچه آموخته را در اختیار دیگران قرار دهد.

او در این باره می گوید: «در حوزه هنرهاي صنایع دستی، به ویژه چرم، سال هاي زیادي است فعالیت دارم. توسعه و گسترش فعالیت
در حوزه چرم کمک زیادي به اشتغالزایی و همچنین رونق صنعت چرم در کشور می کند. به همین دلیل ترجیح می دهم در میان
همه رشته هایی که در آنها مهارت دارم، عمده فعالیت هایم را در حوزه تولیدات و صنعت چرم انجام دهم. قبل از کرونا در کارگاه
کوچکی که در محدوده نواب اجاره کرده بودم، به بانوان و افراد جویاي کار آموزش صنایع دستی می دادم. کلاس هاي چرم طرفداران
زیادي داشت و همین استقبال باعث شد تا به فکر خلاقیت و نوع آوري در چرم دوزي باشم تا به این وسیله افراد بیشتري با این هنر

 
آشنا شوند و بتوانند در خانه براي خودشان درآمد داشته باشند.» 

تعطیلی روزهاي کرونا فرصت خوبی بود تا رسولی به ایده اش جامه عمل بپوشاند؛ ایده تولید پادري از ضایعات چرم. او در ادامه توضیح
می دهد: «تولید گلیم و پادري چرمی ایده اي بود که در ذهنم جان گرفت. یکی دو تا گلیم چرمی دوختم و نتیجه کار برایم رضایت
بخش بود. تصمیم گرفتم به صورت محدود و با رعایت پروتکل هاي بهداشتی کار دوخت پادري چرمی را هم به فعالیت هاي کارگاه
اضافه کنم. با یک دوره آموزش و آشنایی بانوان تولید جدید را با قبول سفارش کار در منزل شروع کردیم؛ کاري که حسابی مورد

 
استقبال قرار گرفت.» 

- فرصت اشتغال و کارآفرینی این روزها آوازه سفارش و تولیدهاي کارگاه کارآفرینی این همسایه تلاشگر ما فراتر از تکه دهم پایتخت،
بلکه حتی به شهرهاي مختلف رسیده است و به گفته رسولی، کارگاه کارآفرینی اش به عنوان سومین کارگاه کارآفرینی تولیدات

 
چرمی کشور در حال فعالیت است. 

رسولی با بیان این مطلب از ایده هاي جهانی شدن می گوید: «قصد داریم تولیدات مان را به عرصه بین المللی ببریم و به همین دلیل

 
براي آموزش و پذیرش در کلاس هاي کارگاه و قبول سفارش محدودیت سنی قائل نشدم. 

از 12 تا 80 ساله ها می توانند در کلاس هاي کارگاه شرکت کنند و با شاخه هاي مختلف هنر چرم آشنا شوند و مدرك معتبر فنی و
حرفه اي را دریافت کنند. چون آزمونگر سازمان فنی و حرفه اي هستم، هنرجویان را براي امتحان و دریافت مدرك فنی و حرفه اي
معرفی می کنم. مجوز راه اندازي کسب و کار، کارت صنایع دستی و وام خوداشتغالی از دیگر مزایاي دریافت گواهینامه معتبر سازمان



فنی حرفه است که با شرکت در این کارگاه ها که بخشی از آن رایگان است، نصیب افراد جویاي کار می شود. البته به تازگی کارگاهی

 
هم در سراي محله هاشمی براي حضور شهروندان و امکان دسترسی آسان آنها برپا کرده ایم.» 

 
- آموزش و بازاریابی  شیرین رسولی/کارآفرین 

این روزها دنیاي کسب و کار به فضاي مجازي نقل مکان کرده است. یکی از کارهاي شیرین رسولی براي هنرجویان و آشنایی آنها با
کسب و کار مجازي، بازاریابی براي فروش محصولات است. او ادامه می دهد: «بعد از پایان دوره هم هنرجویانم را تا توانمند شدن رها
نمی کنم. این روزها که بازار فروش آنلاین کار در فضاي مجازي حسابی روي بورس است، آموزش عکاسی، نحوه فروش آنلاین در
فضاي مجازي و بازاریابی کنار آموزش هاي کارآفرینی دارم. حتی چند بار با همراهی دفتر توسعه محلی ناحیه 2 و 3 کارگاه هاي
آموزشی در محله هاشمی و موزه حیات وحش هفت چنار برگزار کردیم تا هنرجویان با فروش محصولات در فضاي مجازي بیشتر آشنا

 
شوند.» 

به گفته رسولی، یکی از مهم ترین نیازهاي بانوان سرپرست خانوار تکه دهم پایتخت حمایت نهادهاي شهري و خیّران است، چراکه
کارگاه فضاي کوچک و محدودي دارد. اگر فضاي بزرگ تر و بهتري از سوي مسئولان براي توسعه کارگاه اختصاص داده شود، قطعاً

 
افراد بیشتري تحت پوشش قرار می گیرند و صاحب کسب و کار می شوند. 

- کرونا و بیکاري همسر «با شیوع کرونا همسرم کارش را از دست داد و خانه نشین شد. باید براي خرج خانه و تأمین هزینه هاي

 
زندگی کاري می کردیم.» 

«زهرا» از بانوان همکار با «شیرین رسولی» حرف هایش را این طور شروع می کند و ادامه می دهد: «ماشین هم نداشتیم تا همسرم با
آن مسافرکشی کند. چند سال بود که خانم رسولی را می شناختم. براي کارآفرینی و کار در منزل با او تماس گرفتم. می دانستم به
واسطه آشنایی با هنرهاي مختلف، حتماکاري برایم دارد. خوشبختانه تولید پادري از چرم یکی از کارهاي جالبی بود که یاد گرفتم و

 
توانستم در این روزهاي سخت به واسطه آن درآمد داشته باشم.» 

- مشوق براي کارآفرینی «تقریباً سال 95 یا 96 بود که از طریق سراي محله منطقه 10 با خانم رسولی آشنا شدم. آن زمان چندان
مهارتی در هنر چرم نداشتم... م.» «سیما»، از اهالی خیابان هاشمی، این را می گوید و ادامه می دهد: «علاقه مند بودم کاري مناسب
و منبع درآمدي داشته باشم. آشنایی با خانم رسولی کمک بزرگی بود تا دوره هاي دوخت کیف چرم، حکاکی و نقاشی روي چرم،
سراجی سنتی و سوخته نگاري را یاد بگیرم و 5 مدرك معتبر براي کارآفرینی کسب کنم. حس خوبی بود که یک مشوق براي

کارآفرینی پیدا کرده بودم و می توانستم با هنر خودم درآمدزایی کنم.»



حمله ي اتاق ایران به دستمزد و حقوق بازنشستگی!

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  396  |  تاریخ: 1400/03/09

 
نقدي بر دیدگاه هاي رنج آفرین و گنج آفرینِ لیبرال ها؛ 

 
حمله ي اتاق ایران به دستمزد و حقوق بازنشستگی! 

به نظر می رسد قصد دارند در دولت بعدي، همه حقوق کار را به تاراج ببرند و پروژه ي فقیرترسازي طبقه ي کارگر را با تمام قوا

 
دنبال کنند؛ به همین دلیل است که لباس جنگ پوشیده و تا دندان مسلح به مسلخ کارگرانِ بی حقوق آمده اند! 

هجوم به حقوق کار همه جانبه است و در سطوح مختلف جریان
دارد؛ به نظر می رسد همه نئولیبرال ها و جناح هاي مختلفِ
بورژوازي و حامیان آن ها در میان فرادستان، باهم به یکبارگی
متحد شده اند تا «مقررا ت زدایی» و کاستن از حقوق کار را با
قدرتِ تمام پیش ببرند؛ نمایندگان مجلس یازدهم از یکسو و خط
دهندگان به تیم اقتصادي دولت بعدي از سوي دیگر، در حال
ارائه طرح و پیش نویس و متن راهبردي هستند؛ این در

حالیست که دشمنان قانون کار سال هاست در حال لابیگري با دولتی ها و نمایندگان مجالس هستند و امروز به نظر می رسد تلاش

 
هاي این گروه ها و لابی گري هاي آن ها، ثمر داده و به میوه نشسته است! 

 
دشمنی لیبرال ها با حقوق کار/ تلاش براي مقررات زدایی در سطوح مختلف! 

دشمنی لیبرال ها با قانون کار و قانون تامین اجتماعی، سابقه ي بس طولانی دارد؛ هم با ماده 41 قانون کار و بحث الزام به پرداخت
دستمزد، دشمنیِ مدام دارند و هم بر طبلِ افزایش سن و سابقه بازنشستگی و تغییر مبناي محاسبه ي بازنشستگی و کاستن از سطح

 
مستمري ها می کوبند تا از همه طریق، کارگران را مورد هجمه قرار دهند و بر سود سرشارِ صاحبان سرمایه بیفزایند. 

زمستان سال گذشته، طرحِ «توانمندسازي و پایداري سازمان تامین اجتماعی» با امضاي 34 نماینده مجلس یازدهم اعلام وصول شد؛
این طرح، از یک طرف مبناي محاسبه مستمري ها را از اساس تغییر داده و سنوات محاسبه را از دو سال به 20 سال افزایش می دهد
و از طرف دیگر، مزایاي بازنشستگی سخت و زیان آور را کاهش می دهد به گونه اي که دیگر هر سال سابقه ي کار سخت، یکسال و
نیم به حساب نیاید! این طرح که چراغ خاموش نوشته شده و امضاهایش جمع آوري شده و همچنان چراغ خاموش و آهسته در حال
پیشروي است تا به مرحله ي تصویب نهایی برسد، اولین طرح از نقشه راهِ نئولیبرال ها براي کاستن از حقوق کارگران است و به نظر
می رسد طرح پیشنهادي اتاق ایران براي ارائه به رئیس جمهور آینده، دومین طرح زیرپوستی و چراغ خاموشِ این نقشه راه است که
تمامی بنیان هاي حقوق کار را به خطر می اندازد؛ از بین بردن حداقل دستمزد به بهانه ي ترویج و تهییج اشتغال، بالا بردن سن
بازنشستگی به بهانه ي خروج صندوق ها از رکود و ورشکستگی، بیگاري کشیدن با 30 درصد حداقل مزد از جوانان و نوجوانان بیکار
به بهانه ي ایجاد اشتغال براي جوانان! و همچنین تعریف و تمجید بسیار از خصوصی سازي و واگذاري به بخش به اصطلاح خصوصی!
اینها همگی مولفه هاي اساسی این طرح هستند؛ طرحی که در روزهاي گذشته توسط مرکز پژوهش هاي اتاق ایران تهیه شده و قرار



 
است به رئیس جمهور منتخب در دولت بعدي، تقدیم شود! 

 
طرح اتاق ایران چه می گوید؟ 

نام این متن پیشنهادي که در اردیبهشت 1400 تدوین شده، خیلی شیک و مجلسی است و خواننده را گول می زند که «چه خوب،
مرکز پژوهش هاي اتاق ایران، راهکارهاي مثبت و اجرایی براي حل معضلات اقتصادي دارد و قرار است این راهکارهاي علمی و

 
کارشناسانه و البته راهبردي را به تیم اقتصادي دولت بعد، هبه کند تا مشکلات اقتصاد به طرفه العینی برطرف شود!» 

نام طرح این است: «درباره انتخابات ریاست جمهوري، دیدگاه هاي رنج آفرین و دیدگاه هاي گنج آفرین در حوزه اقتصاد (بایدها و
نبایدها در مطالبات اقتصادي)». این طرح که مشتمل بر هشت بخش و در 44 صفحه تدوین شده، به معضلات اقتصادي مانند تورم،
فقر، رفاه، نرخ ارز و البته اشتغال می پردازد؛ و اگرچه در همه ي فصول این متن، روحیه ي کارگر ستیزي، محروم ستیزي و سرمایه
دارانه حاکم است، اما در فصل چهارم آن که به اشتغال مربوط می شود، همه ي بنیان هاي روابط کار مورد حمله قرار گرفته؛ در این

 
فصل، هم قانون تامین اجتماعی هدفِ حمله است و هم قانون کار. 

در هر فصل از این نوشتار، دیدگاه هاي رنج آفرین که به عقیده نویسندگان همان دیدگاه هاي پوپولیستی و عوام گرایانه است و می
تواند در کوتاه مدت، مخاطبان را خرسند سازد، از دیدگاه هاي گنج آفرین که به زعم نویسندگان، کلیدي و راهگشا و علمی است،
تفکیک شده؛ در بحث اشتغال نیز (در فصل چهارم نوشتار) بالا بردن دستمزد و پایین آمدن سن بازنشستگی، رنج آفرین و از میان

 
برداشتن الزام به پرداخت دستمزد و تغییر محاسبه ي بازنشستگی، گنج آفرین عنوان شده است! 

در فصل چهارم ابتدا به بحران صندوق هاي بازنشستگی اشاره شده و در ارائه راه حل، بدون توجه به دلایل اصلی این بحران که همانا
رواج قراردادهاي موقت، بی ثبات کاري و عدم پایبندي دولت به تعهدات بیمه اي است، فقط به گرته برداري از سایر نظام هاي
بازنشستگی اکتفا شده (بازهم بدون توجه به اینکه سطح مستمري و خدمات درمانی ارائه شده در آن نظام ها تا چه میزان بالاست و

 
چقدر مستمري بگیران آن ها در رفاه هستند) و آمده است: 

 
«راه حل بحران، بالا رفتن سن بازنشستگی است تا دوره پرداخت حق بیمه بیشتر و دوره دریافت مستمري کمتر شود!» 

 
قانون کار را قرن بیست و یکمی کنیم: 

 
حداقل دستمزد را برداریم، قراردادهاي موقت را قانونی کنیم! 

اما مهم ترین حمله ي صورت گرفته، به دستمزد و قدرت خرید کارگران است؛ در ارتباط با دستمزد آمده چون هزینه هاي بخش
خصوصی بالاست و درآمدزایی پایین، نمی توان دستمزدهاي بالا طلب کرد که اگر دستمزدها افزایش یابد، پیامد آن، ریزش اشتغال و

 
بیکاري نیروهاي جویاي کار است! 

دیدگاه هاي گنج آفرین این نوشته براي حل معضلات اشتغال، اعجاب انگیز است! می خواهند با بازگشت به عقب و حمایت از دیدگاه

 
هاي منسوخ و قرون وسطایی، اشتغال را نجات دهند! مثلاً از طرح منسوخ و استثماريِ «استاد-شاگردي» دفاع شده و آمده است: 

«در گذشته فرهنگ استاد-شاگردي برقرار بود به این معنا که افراد بدون اینکه هزینه زیادي به کارفرمایان تحمیل کنند، وارد کسب و



کارها می شدند و تجربه و مهارت کسب می کردند و اگر عملکرد خوبی داشتند در همانجا جذب می شدند. امروزه نیز نیازمند آن
هستیم که جذب افراد جوان اما بیکار را تسهیل کنیم. اگر کارفرمایان احساس کنند که جذب هر نیروي جدید پرهزینه است نسبت به
انجام آن اکراه خواهند داشت اما اگر جوانان را معاف از سختگیري هاي قانون کار و قانون تامین اجتماعی جذب کنیم جذب آن ها
آسان خواهد شد. اگر دولت به لحاظ مالی در وضع مناسبی می بود می شد انتظار داشت که بخشی از هزینه بیمه یا حتی دستمزد را

 
بپردازد اما در شرایط فعلی که بدهی دولت به تامین اجتماعی سرسام آور شده نمی توان چنین انتظاراتی را مطرح کرد.» 

در ادامه پیشنهاد داده قانون کار بنا بر مقتضیات قرن بیست و یکم که ویژگی هاي ممتاز آن قراردادهاي موقت یکماهه و سه ماهه و
به زعم نویسندگان «سیالیت بازار کار» است، اصلاح شود! معنی این جمله ساده است: الزام به پرداخت بیمه و حداقل دستمزد را

 
بردارید تا اشتغال و کارآفرینی تسهیل شود و قانون کار به روز شده و قرن بیست و یکمی شود! 

 
بیکاري کشیدن از کودکان و نوجوانان فقط با 30 درصد حداقل دستمزد! 

در ادامه، نویسندگان وارد ژانر به شدت خطرناك تري شده اند: بیگاري کشیدن از کودکان و نوجوانان با این استدلال که بازار کار رونق

 
بگیرد؛ ببینیم چه پیشنهادي نویسندگان اتاق ایران ارائه داده اند: 

« همچنین دولت می تواند مشاغل عمومی تعریف کند یعنی کارهاي ساده اي را تعریف کند که در ازاي آن دستمزدي مثلاً معادل 30
درصد حداقل حقوق به جوانان کمتر از یک سن خاص پرداخت شود. این قبیل فعالیت ها موجب می شود تا جوانان احساس بیکاري

 
کمتري کنند و در عین حال بیمه بیکاري پرداخت شود بدون اینکه حس گداپروري تقویت شود.» 

این راه حل، به شدت خطرناك و حتی خطرناك تر از راهکارهاي به اصطلاح گنج آفرینِ قبلی است! به جوانان زیر 18 سال که می
شوند همان کودکان کار و نوجوانان، 30 درصد حداقل مزد را بپردازید و آن ها را به کارهاي یدي و ساده بگمارید تا کمتر احساس
بیکاري کنند! تا به حس منفیِ وازدگی اجتماعی دچار نشوند! این یعنی به افراد مثلا 14 یا 15 ساله، 30 درصدِ حقوق 3 میلیون

 
تومانی یعنی یک میلیون تومان پرداخت شود تا اشتغال رونق بگیرد و کسی بیکار نماند و بیمه بیکاري هم پرداخت نشود! 

این هجومِ بی محاباي جدید به حقوق کار و قوانین اشتغال، پروژه ي از پیش نوشته شده ي «فقیرترسازي بیش از پیش کارگران و
بازنشستگان» و حذف تمام مقررات حمایتی روابط کار را دنبال می کند؛ براساس طرح گنج آفرینِ اعضاي اتاق ایران، کارگران باید از
15 سالگی تا 70 سالگی با دستمزد توافقی و بسیار کمتر از حداقل مزد فعلی کار کنند، یک سوم خط فقر مستمري بازنشستگی
بگیرند و بگذارند دولتی ها اندوخته ي تاریخی آن ها در سازمان تامین اجتماعی را هرطور که می خواهند، به یغما ببرند و غارت کنند؛
هیچ کس هم بازخواستی به عمل نیاورد! به عبارت ساده تر، چون اشتغال و صندوق هاي بیمه اي هر دو بحرانی هستند، بیایید طبقه

 
ي کارگر را قربانی کنیم تا خون جدیدي در رگ هاي سرمایه داران و صندوق ها تزریق شود، به همین سادگی! 

 
محورهاي خطرناكِ متنِ اتاق ایران: 

 
گرته برداري صوري و یکجانبه از نظام هاي مترقی/ همه چیز به نفع سرمایه داران! 

فرامرز توفیقی (رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراها) با تاکید بر اینکه عموماً وزراي اقتصادي و تیم کارشناسان اقتصادي دولت
ها برآمده از همین اتاق ها و اتاق ایران هستند و رویکردهایشان از همین تفکران دست راستی نشات می گیرد، نسبت به در دستور
کار قرار گرفتن چنین طرح هایی به شدت هشدار می دهد و می گوید: به نظر می رسد قصد دارند در دولت بعدي، همه حقوق کار را



به تاراج ببرند و پروژه ي فقیرترسازي طبقه ي کارگر را با تمام قوا دنبال کنند؛ به همین دلیل است که لباس جنگ پوشیده و تا

 
دندان مسلح به مسلخ کارگرانِ بی حقوق آمده اند! 

او ادامه می دهد: این متن سه حوزه ي خطرناك دارد: ترویج خصوصی سازي و تبلیغ براي آن، خدشه دار کردن حقوق کار و حمله به
حقوق بازنشستگی. البته این طرح در سایر حوزه هاي اقتصادي نیز راهکارهاي نئولیبرالیستی و ضد کارگري دارد؛ اما در همین سه
حوزه، تیر خلاص را بر پیکر نحیف طبقه ي کارگر زده. آمده اند یکسري بحث هاي آکادمیک و تئوري را مطرح کرده اند بدون بومی
سازي و ایرانیزه کردن آن ها! فقط گرته برداري یکجانبه از سایر نظام هاي مترقی البته فقط از بخش هایی از نظام اشتغال و
بازنشستگی آن کشورها گرته برداري صوري شده که به نفع دولت و سرمایه داران است؛ نکته اینجاست که این طرح، بسیار بطئی و
شیک کار کودکان را قانونی سازي می کند و به آن جامه ي زیبا و پسندیده می پوشاند که این بسیار خطرناك است. نرخ 30 درصد
حداقل حقوق را براي کار کودکان مطرح می کنند و این سوال مطرح می شود که این عدد را از کجا آورده اند و چگونه قرار است کار

 
کودکان منجر به بهبود پایدار فضاي اشتغال شود؟! 

توفیقی دفاع این سند از مزد منطقه اي را شاخص دیگري براي نگرانی می داند و می گوید: رویکرد این سند به مقوله ي دستمزد در

 
بخش خصوصی، دفاع از مولفه ي «بهره وري» است؛ یعنی دستمزد کارگران باید به نسبت بهره وري آن ها پرداخت شود! 

یادمان نرفته که در لوایح اصلاح قانون کار که در دولت احمدي نژاد و دولت اول روحانی به مجلس ارائه شد و خوشبختانه به جایی
نرسید، به ماده 41 قانون کار بندي افزوده شده بود که در آن دستمزد کارگران براساس بهره وري آن ها تعیین می شد؛ شاخص بهره
وري، شاخصی است که می تواند مزد کارگران را بیش از امروز به زیر خط فقر سوق دهد و اراده ي کارفرمایان را در تعیین دستمزد،
فعال مایشاء قرار دهد: کارفرما می تواند خیلی ساده به کارگر انگ بزند که بهره ور نیستی یا آنقدر که من می خواهم بهره وري نداري!

 
پس دستمزدت نصف می شود! 

 
خدا کند از این «لیبرال تر» نشویم! 

توفیقی، افزایش سن بازنشستگی و کاستن از مستمري بازنشستگی را یک راهبرد اساسی دیگر در این سند می داند و می گوید: فقط
یک بعُد از نظام بازنشستگی کشورهاي دیگر را دیده اند اما نخواسته اند مستمري شایسته، خدمات درمانی مکفی و خدمات رفاهی
باکیفیت آن ها را ببینند و اقرار کنند که حداقل مستمري بازنشستگی، امروز در ایران، حتی نصف خط فقر نیست و بازنشستگان

 
کارگري عموماً با بیماري هاي قلبی، تنفسی و عضلانی دست و پنجه نرم می کنند. 

او به دفاع این سند از خصوصی سازي اشاره کرده و می گوید: فقط می گویند مدیریت دولتی بد است و ناکارآمد است؛ اما نمی
خواهند اشتباهات و خطاهاي خصوصی سازي در بیش از دو دهه ي گذشته را ببینند و بپذیرند؛ واقعاً چطور می شود از خصوصی

 
سازي دفاع کرد وقتی نتیجه ي آن ورشکستگی بنگاه ها، خانه خرابی کارگران و زمین خوردن تولید ملی بوده است؟! 

متن پیشنهادي اتاق ایران، به شدت «ضد کارگري» است؛ همانطور که طرح توانمندسازي تامین اجتماعیِ نمایندگان مجلس یازدهم،
ضد کارگري و سراپا تعدیلی و نئولیبرالیستی است؛ توفیقی در انتها طنزي تلخ به کار می بندند: «امیدوارم لیبرال تر از این دیگر
نشویم؛ باید بگوییم یادش بخیر قانون اساسی و الزامات آن؛ اینها قانون اساسی را از اساس منکرند و اگر بتوانند، این سند قانونی را که

 
ثمره ي مجاهدت و انقلابی گري طبقه ي کارگر است، زیر پا می گذارند و لهِ می کنند!» 

 
گزارش: نسرین هزاره مقدم 



منبع : ایلنا



توسعه کسب وکارهادر سیستان با استفاده از ظرفیت هاي موجود امکانپذیر

است

منبع: ایرناشماره خبر:  397  |  تاریخ: 1400/03/09

زاهدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان گفت: امکان توسعه کسب وکارهاي مبتنی بر
مدیریت ها و ظرفیت هاي حوزه سیستان در قالب تفاهم نامه چهارجانبه وجود دارد.

زاهدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
سیستان و بلوچستان گفت: امکان توسعه کسب وکارهاي
مبتنی بر مدیریت ها و ظرفیت هاي حوزه سیستان در

 
قالب تفاهم نامه چهارجانبه وجود دارد. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از روابط عمومی استانداري
سیستان و بلوچستان، ماندانا زنگنه در نشست مشترك با با
دبیر شورایعالی کارگروه اشتغال کشور که با حضور مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان در دفتر معاونت اقتصادي
برگزار شد اظهارداشت: منطقه سیستان از ظرفیت هاي

بالقوه خوبی برخوردار است که قسمتی از آن توسط بخش خصوصی ایجاد شده و با ساماندهی و هدایت این سرمایه گذاري ها امکان

 
توسعه کسب و کارها در این منطقه وجود دارد. 

وي افزود: تفاهم نامه چهارجانبه اي به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حال تدوین است که در صورت انعقاد در قالب 6
هزارو 200 طرح کوچک مقیاس در زمینه هاي باغ زیتون، پرورش شترمرغ، بلدرچین، مرغ محلی و پنل هاي خورشیدي انجام می

 
شود و به واسطه آن حدود زمینه اشتغال هفت هزار و 700 نفر در منطقه ایجاد خواهد شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سیستان و بلوچستان بیان کرد: در صورت نتیجه بخش بودن مطالعات این تفاهم نامه بین
استانداري، معاونت توسعه کسب وکارهاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، صندوق کارآفرینی امید و دانشگاه سیستان منعقد خواهد

 
شد. 

لازم به ذکر است این تفاهم نامه به دنبال هدایت سرمایه گذاري هاي خرد براي ایجاد واحدهاي کوچک مقیاس بوده که در آن

 
محوریت تولید با بخش خصوصی و محوریت دانش تخصصی، آموزش و مشاوره با دانشگاه است. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- توسعه اقتصادي 

- استانداري سیستان و بلوچستان



466 روز ریزش اشتغال/ کرونا چگونه به بازار کار ایران حمله کرد؟

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  398  |  تاریخ: 1400/03/09

برآوردها نشان می دهد که کرونا باعث شد 2 میلیون نفر در کشور بیکار شود؛ اگرچه از این آمار، بنا به گفته مقامات دولتی،
یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار کار بازگشتند.

 برآوردها نشان می دهد که کرونا باعث شد 2 میلیون نفر

 
در کشور بیکار شود؛ اگرچه از این آمار، بنا به گفته مقامات دولتی، یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار کار بازگشتند. 

مریم فکري: در حالی اقتصاد ایران همه 466 روز گذشته را در همزیستی با ویروس کرونا بود که تعطیلی، مرخصی هاي اجباري و
تعدیل نیرو به دلیل از رونق افتادن کسب وکارها، یکی از پیامدهاي کرونا در بازار کار بود؛ تا آن جایی که وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی در گزارش اخیر خود نیز از بیکاري حدود 2 میلیون نفر خبر داد. 

معاون اشتغال وزیر کار اعلام کرد: کرونا در ایران حدود 2 میلیون نفر را بیکار کرد که تا الان یک میلیون و 100 هزار نفر به بازار کار

 
برگشتند. 

 
روایت آمارهاي رسمی از بازار کار 

آخرین گزارش مرکز آمار از وضعیت بازار کار نشان می دهد که در سال 99 نرخ مشارکت اقتصادي 2.8 درصد نسبت به سال 98
کاهش داشته است؛ به طوري که بررسی نسبت اشتغال جمعیت 15 ساله و بیشتر بیانگر آن است که 37.3 درصد از جمعیت در سن

 
کار شاغل بودند. این در حالی است که این آمار در سال قبل از آن (سال 98) 39.4 درصد بود. 

همچنین بنا به آمارها، تحلیل نرخ بیکاري جمعیت 15 ساله و بیشتر نشان می دهد که 9.6 درصد از جمعیت فعال بیکار بوده اند. این
آمار در سال 98 حدود 10.7 درصد گزارش شده بود. بر همین اساس، تعداد بیکاران در جمعیت 15 ساله و بیشتر در سال 98 حدود

 
2 میلیون و 893 هزار و 588 نفر گزارش شده بود که این عدد در سال 99 به 2 میلیون و 474 هزار و 63 نفر کاهش یافت. 

با توجه به اعداد و ارقامی که از نرخ مشارکت اقتصادي دیده شد، دلیل کاهش نرخ بیکاري را می توان پاسخ داد. به عبارتی، تک رقمی
شدن نرخ بیکاري نه به دلیل ایجاد اشتغال بلکه به دلیل کاهش نرخ مشارکت بوده است. براساس آمارها در زمستان سال 1399



 
نسبت به زمستان سال قبل از آن در مجموع 300 هزار اشتغال کاهش یافته است. 

همه این ها اثر کرونا روي اقتصاد کشور را روایت می کند؛ چراکه از اسفندماه 98 که شیوع کرونا آغاز شد، ریزش اشتغال نیز اتفاق

 
افتاد. 

در کنار این ها، بررسی آمارهاي رسمی گواه بر آن است که جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر در سال 99 بیش از یک میلیون نفر
ریزش داشته اشت؛ به طوري که جمعیت شاغلان 15 ساله و بیشتر در سال 98 حدود 24 میلیون و 273 هزار و 517 نفر بود که این
عدد در سال 99 به 23 میلیون و 262 هزار و 47 نفر کاهش یافت. این یعنی از تعداد جمعیت شاغلان یک میلیون و 10 هزار و 470

 
نفر ریخته است. 

همچنین در زمستان 99 نسبت به زمستان 98 حدود 611 هزار نفر از جعیت فعال کشور (شاغل یا بیکار در جست وجوي شغل) از
بازار کار خارج شدند و به درآمدهاي غیرکاري یا حتی وابستگی مالی به خانواده روي آوردند که حاصل آن کاهش نرخ مشارکت از

 
42.4 درصد در زمستان 98 به 40.9 درصد در زمستان 99 است. 

 
در این میان، نتایح طرح آمارگیري نیروي کار بیانگر آن است که بیشترین کاهش اشتغال در بخش خدمات بوده است. 

 
 

 
اشتغال سالانه 551 هزار نفر 

در خصوص وضعیت اشتغال در دوران کرونا، عیسی منصوري، معاون اشتغال وزارت کار گفته است؛ متاسفانه یک رقم قابل توجهی از
بازار کار کلا خارج شدند و از جمعیت فعال ما کاسته شد و به جمعیت غیرفعال اضافه شدند و کسانی که شاغل یا بیکار بودند، الان نه

 
بیکار محسوب می شوند و نه شاغل و از بازار کار خارج شدند. 

بنا به اظهارات او، نرخ بیکاري در شرایط فعلی نماینده وضعیت دقیق شرایط اشتغال کشور نیست و وقتی جمعیت فعال کاهش پیدا
می کند، خود به خود نرخ بیکاري عدد آن پایین می آید. بنابر این نظر ما این است که در این شرایط ما هم نسبت اشتغال را بینیم
هم نرخ بیکاري را همزمان و جمعیت شاغلان را هم ببینیم که خوشبختانه در سال هاي گذشته با وجود همه فشارها ما سالیانه به

 
صورت میانگین حدود 551هزار نفر ایجاد اشتغال در کشور داشته ایم. 

معاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرده است؛ ما در یک زمان مواجه شدیم با رکود حاصل از کرونا که اضافه شد به



موضوع تحریم و این موجب شد که به جمعیت غیرفعال کشور اضافه شود و در این شرایط که بگوییم نرخ بیکاري چند است، باید

 
بگوییم تک رقمی است و واقعا هم همین طور بوده و این نماینده شرایط کل کشور نیست. 

 
بیشترین خسارت ها در کدام بخش ها؟ 

با وجودي که کرونا روي سه بخش اصلی اقتصادي یعنی صنعت، کشاورزي و خدمات تأثیرمنفی داشته است، ولی بخش خدمات که

 
بیش از نیمی از تولید ناخالص داخلی کشور را در اختیار دارد، بیشترین خسارات را متحمل شده است. 

آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نشان می دهد بخش هاي تولید منسوجات با 108 هزار و 534 نفر کاهش و پوشاك با 55
هزار و 707 نفر کاهش تعداد شاغلین تحت تأثیر کرونا حاصل از شیوع بیماري کرونا است. تعداد شاغلین بخش تولید مبلمان در بهار
99 نسبت به بهار سال قبل 37 هزار و 756 نفر کاهش یافته است. ولی در تابستان 99 نسبت به تابستان سال قبل 5 هزار و 853 نفر

 
افزایش یافته است. 

همچنین بر اساس آمار منتشره از سوي گمرك ایران، در سال گذشته 16.4 میلیون نفر از سفر به ایران به دلیل شیوع کرونا منصرف

 
شدند. 

 
وضعیت پرداخت تسهیلات 

براساس گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، کسب و کارهاي آسیب دیده به صورت عمده در 14رسته اصلی و حدود 858 زیر

 
رسته حدود 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده اند که در مرحله نخست این رقم 14هزار میلیارد تومان بود. 

در این میان، با توجه به تمرکز آسیب دیدگی روي بخش خدمات، به صورت مستقل حدود 2 هزار میلیارد تومان در اختیار بخش
گردشگري، یک هزار و 700میلیارد تومان در بخش حوزه فرهنگ و هنر و 800میلیارد تومان در حوزه ورزش به صورت اختصاصی از

طریق دستگاه هاي تخصصی در اختیار واحدهاي کسب و کار قرار گرفت.



شتاب گرفتن عملیات انتقال آب از دریا به فارس در مرداد ماه

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  399  |  تاریخ: 1400/03/09

«خبرجنوب»/ د ر پی صد ور احکامی از سوي عنایت ا... رحیمی استاند ار فارس و شکل گرفتن شوراي راهبرد ي انتقال آب
خلیج فارس به استان، پیش بینی می شود این عملیات از مرد اد ماه امسال شتاب بگیرد .این شوراي راهبرد ي، مسئول پیگیري

 
انتقال آب از خلیج فارس به استان بود ه و سید محمد رضا رضا زاد ه، خلیل رضائیان و فرج ا... رجبی اعضاي آن هستند . 

سید محمدرضا رضازاده رئیس این شوراي راهبردي دراین باره گفت: با توجه به اهمیت روزافزون مسئله آب در توسعه کشورها و در
کشور ما که رو به خشکی پیش می رود و بخش هاي عمده استان فارس هم فاقد منابع آبی نیز می باشد از چند وقت پیش استاندار
فارس و نماینده ولی فقیه و امام جمعه شیراز و مجمع نمایندگان استان به فکر شکل گیري یک شوراي راهبردي براي پیگیري مسائل

 
آب استان و استفاده از منابع مختلفی که وجود داشته شدند. 

وي افزود: بر همین اساس یک شوراي راهبردي شکل گرفته که یکی از مهم ترین و اطمینان بخش ترین راهکارهایی که براي تأمین
آب صنعتی در استان می تواند مورد توجه قرار گیرد استفاده از آب دریا است که در کشور ما هم تجربه آن آغاز شده و چند خط در
حال حاضر در دست اجرا و یکی از آن ها هم به بهره برداري رسیده است.رئیس شوراي راهبردي انتقال آب خلیج فارس با اشاره به
پیشرفت هاي صورت گرفته ادامه داد: فارس از چند سال پیش سرمایه گذاري را شروع کرده و مجوزهاي لازم گرفته شده و طرح هاي
انتقال آب دریا به فارس که در مرحله اول در مناطق لامرد و مهر، منطقه ویژه اقتصادي و صنایع مختلف مطرح شده و بخشی از
عملیات اجرایی تأسیسات آب شیرین کن اجرایی شده است و بخشی از مسیر آماده سازي شده که در همین قالب بنا است شرکت
جدیدي این امور را دنبال کند.رضازاده اضافه کرد: اکنون مقدمات کار فراهم شده و بر اساس برنامه زمان بندي تفاهم شده، امید است
تا پایان مرداد ماه شرکت فعال شود.رئیس شوراي راهبردي انتقال آب خلیج فارس بیان داشت: قول مساعد حمایت مالی و در اختیار
گذاشتن تسهیلات از طرق مختلف براي این شرکت در نظر گرفته شده است.فرماندار شهرستان فیروزآباد نیز در این باره گفت: رفع
موانع سرمایه گذاري و تلاش براي تشویق سرمایه گذاران در این منطقه و فراهم کردن زمینه هاي مناسب براي آنان از جمله اهداف
ما بوده است.حسین آرگیو با بیان این که یکی از رویکردهاي اصلی دولت جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی است، افزود: فیروزآباد
به عنوان یکی از مناطق مستعد داراي ظرفیت و توانمندي هاي خوب اقتصادي است که شرایط مناسبی براي جذب سرمایه گذار دارد.
وي همچنین گفت: ایجاد اشتغال دغدغه اصلی و اولویت دار این شهرستان است که در این زمینه از بخش خصوصی و سرمایه گذار

 
حمایت می کنیم. 

فرماندار فیروزآباد اظهار داشت: با توجه به جوان بودن جمعیت این شهرستان و آمار بالاي بیکاري، نگاه و چشم انداز مسئولان نظام و

 
دولت تدبیر و امید توسعه و رونق اقتصادي و فراهم کردن زمینه اشتغال جوانان است. 

/انتهاي متن/



رئیس جدید شعب بانک ملی در شمال فارس منصوب شد

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  400  |  تاریخ: 1400/03/09

فرماندار آباده در جلسه تکریم و معارفه رؤساي بانک ملی حوزه شمال فارس که با حضور کریم ریگی زادگان، رئیس اداره امور
شعب بانک ملی و دبیر هماهنگی بانک هاي استان برگزار شد، گفت: بانک ها با ارائه تسهیلات کم بهره به رونق صنعت و تولید در این
شهرستان کمک کنند.نیک مرام با بیان اینکه نباید سرمایه گذار را براي دریافت تسهیلات در شرایط سخت قرار داد، افزود: هرچند
شرایط سخت تحریم هاي ظالمانه و بحران کرونا بر اقتصاد تاثیر گذاشته، ولی توقع است سیستم بانکی در این وضعیت همراهی
بیشتري با متقاضیان ایجاد شغل داشته باشد.وي ضمن تقدیر از عملکرد بانک ملی ایران در ارائه تسهیلات بانکی و حمایت از سرمایه
گذاران در شهرستان، گفت: بانک ملی ایران جایگاه بسیار مناسبی در شبکه بانکی کشور در حمایت از تولید و اشتغال دارد و انتظار
داریم همچون گذشته با تمام توان در خدمت تولید و صنعت در شهرستان آباده باشد. در ادامه رئیس امور شعب بانک ملی و دبیر
هماهنگی بانک هاي استان فارس گفت: بانک ملی ایران در ارائه خدمات بانکی، کاهش مطالبات معوق و همچنین یاري رساندن به
طرح هاي نیمه تمام، عملکرد مطلوبی داشته که این امر مرهون زحمات شبانه روزي همه کارکنان خدوم و زحمتکش سیستم بانکی
استان می باشد.کریم ریگی زادگان در ادامه نسبت به فراهم سازي زمینه هاي سرمایه گذاري و ارائه تسهیلات بیشتر در حوزه بانکی
به این شهرستان قول مساعد داد و از سفر رؤسا و اعضاي شوراي هماهنگی بانک ها در استان فارس به منظور بررسی مشکلات
صنعتگران و سرمایه گذاران شهرستان آباده خبر داد.به گزارش خبرنگار ما، در پایان با اهداي لوح از زحمات کوشکی مدیر سابق امور
شعب بانک ملی شمال فارس تقدیر و مهدي کدیور به عنوان رئیس جدید این اداره منصوب و معرفی شد.مهدي کدیور از سال 1377
خدمت خود را در این بانک با معاونت شعبه گویم آغاز کرد و به سبب تلاش در مشتري مداري و ارتباط صحیح و صمیمی با آنان در
مدت کمی به ریاست شعب بانک ملی استانداري فارس، هفت تیر، قصردشت، دانشگاه و عفیف آباد در شیراز منصوب و اکنون به عنوان
رئیس شعب بانک ملی شمال فارس برگزیده شده است. لازم به ذکر است شعب بانک ملی شمال فارس مرکب از شهرستان هاي آباده،

 
اقلید، صفاشهر، بوانات، سرچهان، قادرآباد، ایزدخواست، بهمن، صغاد و چند شهر دیگر می باشد. 

/انتهاي متن/



انتخابات 1400|رئیس شوراي ائتلاف کردستان: آیت االله رئیسی شاخصه هاي

«کاندیداي اصلح» را دارد / مردم آگاهانه انتخاب کنند

منبع: تسنیمشماره خبر:  401  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه استان ها ـ رئیس شوvاي ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان کردستان گفت: آیت االله رئیسی فردي با شاخصه هاي
«کاندیداي اصلح» و روحیه انقلابی و جهادي، فسادتیز، کشور را از بن بست نجات خواهد داد.

گروه استان ها ـ رئیس شوvاي ائتلاف نیروهاي انقلاب
اسلامی استان کردستان گفت: آیت االله رئیسی فردي با
شاخصه هاي "کاندیداي اصلح" و روحیه انقلابی و جهادي،
فسادتیز، کشور را از بن بست نجات خواهد داد. - اخبار

 
استانها - 

حجت الاسلام سید محمد سادات در گفت وگو با خبرنگار
تسنیم در سنندج با گرامیداشت یاد و خاطره شهداي
انقلاب اسلامی؛ به اهمیت انتخابات پیش رو و دقت در
انتخاب کاندیداي اصلح پرداخت و اظهار داشت: انتخابات

 
28 خردادماه جاري از چند جهت حائز اهمیت و یکی از مهم ترین و سرنوشت سازترین انتخابات ها پس از انقلاب است. 

وي با بیان اینکه مشارکت گسترده در انتخابات نشانه پشتوانه مردمی نظام است، به چرایی اهمیت حضور مردم در انتخابات و نقش
مردم در تعیین سرنوشت کشور پرداخت و گفت: این انتخابات در شرایطی برگزار شده که نشانه هاي افول قدرت هاي بزرگ جهان به
ویژه آمریکاي جهانخوار آشکار شده و از سویی دیگر مشکلات زیادي ناشی از تحریم ها و سوءمدیریت هاي داخلی در سطح کشور

 
وجود دارد. 

رئیس شوراي ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان کردستان با بیان اینکه مردم به شدت از وضعیت کنونی اقتصادي کشور گله
مندند، تصریح کرد: تنها راه علاج این دردهاي مزمن و رفع مشکلات، «برگزاري انتخابات پرشور با مشارکت حداکثري و انتخاب
کاندیداي اصلح» از سوي مردم است که انتظار می رود همه ملت ایران اسلامی به ویژه مردم ولایتمدار و همیشه در صحنه کردستان
با حضور حداکثري پاي صندوق هاي رأي توطئه هاي دشمنان را خنثی کرده و براي تغییر وضعیت موجود و روي کار آمدن دولت

 
انقلابی و جهادي اقدام کنند. 

وي در پاسخ به این سؤال که بنیانگذار کبیر جمهوري اسلامی ایران و رهبر معظم انقلاب اسلامی در تبیین معیارهاي "کاندیداي
اصلح" چند شاخصه مهم را بیان فرموده اند، به نظر شما مردم این شاخصه ها را چگونه تشخیص دهند، توضیح داد: بهترین راه براي
انتخاب کاندیداي اصلح همان توجه به بیانات حکیمانه معظم له بوده که به ویژگی هاي فرد اصلح اشاره فرموده است که مردم باید
همواره به شاخصه هایی همچون "ولایتمداري، مردمی، ایمان، معنویت، عدالتخواهی، شجاع، فسادستیزي و اعتقاد به توانمندي هاي

 
درونی و اتکا به پتانسیل و ظرفیت هاي جوانان کشور" توجه کنند. 



سادات با تأکید بر اینکه باید رسانه ها، فرهیختگان و نخبگان جامعه ضمن تبیین ویژگی هاي کاندیداي اصلح؛ مردم را به پاي صندوق
هاي رأي و انتخاب اصلح دعوت و کمک کنند؛ افزود: امید است در انتخابات پیش رو، مردم عزیزمان با انتخاب اصلح و آگاهانه و

 
منطبق بر اندیشه هاي راهبردي و حکیمانه امام خمینی(ره) و امام خامنه اي (مدظله العالی) عزیز، حماسه اي دیگر خلق کنند. 

وي با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب همواره در مناسبت هاي مختلف، مردم را نسبت به دقت در انتخاب کاندیداها توجه داده اند؛
چرایی پاسخگویی در برابر انتخاب را اینگونه اظهار کرد: معظم له همواره با اشرافیت کامل، دلسوزي و دغدغه اي که نسبت به مردم و
کشور دارند، قطعاً این معیارها را براي انتخاب اصلح تأکید فرموده، چرا که در صورت انتخاب فرد انقلابی و جهادي، افق هاي روشنی

 
براي حل مشکلات مردم روشن و بسیاري از ناکارآمدي هاي و ضعف هاي کنونی که ناشی از سوءمدیریت بوده، حل خواهد شد. 

 
توصیه هاي انتخاباتی نماینده ولی فقیه در کردستان به اعضاي شوراي ائتلاف؛ «اخلاق» رعایت و از «تخریب» پرهیز کنید 

 
فرمانده سپاه استان کردستان: مردم با حضور حداکثري در انتخابات بار دیگر نقشه   هاي دشمنان را بر هم زنند 

رئیس شواري ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان کردستان با ذکر اینکه با «انتخاب اصلح و روي کارآمدن دولت انقلابی» مشکلات
اقتصادي و اشتغال جوانان کشور حل خواهد شد، عنوان کرد: آیت االله رئیسی فردي با روحیه انقلابی و جهادي، همیشه در میدان و

 
فسادتیز، کشور را از بن بست نجات خواهد داد. 

وي با تأکید بر اینکه نیروهاي ارزشی و نخبگان جامعه باید شاخصه هاي کاندیداي اصلح؛ آیت االله رئیسی را به مردم معرفی کنند،
اظهار کرد: این یک رسالت تاریخی است که باید این عزیزان به دور از هواي نفس، باندبازي و جناح بازي و منفعت طلبی و نگاه

 
دلسوزانه به جامعه معرفی کرده تا کشور از این وضعیت تأسف بار نجات پیدا کند. 

رئیس شوراي ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان کردستان با اشاره به عملکرد برخی رؤساي جمهور در طول 4 دهه گذشته؛ مهم
ترین اصل مدنظر براي انتخاب کاندیداي اصلح از سوي مردم را "دیانت، ولایتمداري، کارنامه درخشان در مبارزه با فساد، عدالت
محوري، ساده زیستی و عدم انعطاف در برابر خواسته هاي نظام سلطه" ذکر کرد و یادآور شد: اگر مردم می خواهند در نظام مدیریتی

 
و وضعیت کنونی کشور تغییرات مثبت حاصل شود، باید این شاخصه ها را مدنظر قرار دهند. 

وي در پاسخ به این سؤال که با توجه به اینکه برخی کاندیداها با طرح موضوعاتی تلاش دارند "دوگانه سیاست و اقتصاد" را در جامعه
القا کنند، آیا سیاست وابسته به اقتصاد است، آیا معیشت و اقتصاد مردم را در سیاست باید جستجو کرد؟ توضیح داد: سیاست امري
است که با تمام حوزه هاي مردمی ارتباط داشته و اگر دولتمردان پایبند به ارزش هاي دینی، اسلامی و اخلاقی و مطالبات مردم باشند
و سیاست گذاري درستی انجام دهند، مشکلات کشور برطرف خواهد شد چراکه سیاست هاي غلط مشکلات زیادي را ایجاد کرده،

 
کمااینکه در دولت فعلی در بخش هاي مختلف همچون قیمت ارز، توزیع کالاهاي اساسی و دخالت در بورس این را مشاهده کردیم. 

سادات با یادآوري اینکه ما در یک نظام ارزشی زندگی کرده که سیاستمان عین دیانت ماست؛ خاطر نشان کرد: سیاست غلط دولت در
واردات و توزیع کالاهاي اساسی و دخالت در بورس وزندگی مردم را متلاطم کرد؛ بنابراین اگر می خواهیم مشکلات کنونی ناشی از
سوءمدیریت برطرف و عدالت و مبارزه با فقر و فساد در جامعه حاکم شود، در 28 خردادماه جاري در انتخابات ریاست جمهوري

«انتخاب اصلح» داشته باشیم.



انتخابات حداکثري عاملِ حفظ عزت ملی است

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  402  |  تاریخ: 1400/03/09

جانشین ناحیه مقاومت بسیج عشایري استان چهارمحال و بختیاري،حضور حداکثري در انتخابات را عامل حفظ عزت ملی،
سربلندي و عظمت ملت در مقابل استکبار دانست.

به گزارش خبرگزاري بسیج از چهارمحال و بختیاري؛
جانشین فرماندهی ناحیه مقاومت بسیج عشایري استان در
جمع بسیجیان پایگاه هاي مقاومت بسیج حوزه عشایري
مشایخ و چغاخور با اشاره به انتخابات ریاست جمهوري و
شوراها تاکید کرد: مشارکت حداکثري و انتخاب اصلح از

 
سوي مردم راه علاج مشکلات پیچیده کشور است. 

بیژنی با اشاره به مهمترین ویژگی هاي نامزد اصلح از منظر
مقام معظم رهبري، تصریح کرد: با کفایت و با ایمان بودن، عدالت خواهی و ضد فساد بودن، داراي عملکرد انقلابی و جهادي بودن،
معتقد به توانمندي هاي داخلی و معتقد به جوانان به عنوان پیشران حرکت عمومی کشور و امیدوار به آینده بودن از جمله این ویژگی

 
هاست. 

وي حضور حداکثري در انتخابات را عامل حفظ عزت ملی، سربلندي و عظمت ملت در مقابل استکبار دانست و تاکید کرد: نامزدهاي
انتخاباتی در مقابل زیاده خواهی هاي استکبار جهانی بایستند و برنامه مدون و خاصی براي حل مشکلات اقتصادي، ایجاد اشتغال براي

 
جوانان و توجه به تولید ملی داشته باشند. 

بیژنی گفت: از منظر آیات و روایات و گفتمان حضرت امام خمینی(ره) و مقام معظم رهبري، انسان موجودي است که سرنوشت فردي
و اجتماعی خود را رقم می زند و انتخابات یعنی مشارکت در تعیین سرنوشت جامعه و شرکت در انتخابات حقی است که خداوند به ما

عطا کرده است.



داستان زندگی با اشباح ترسناك+جزئیات

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  403  |  تاریخ: 1400/03/09

دزد کابل هاي مخابراتی در مخمصه کابوس هاي شبانه

 
افتاد. 

به گزارش فرتاك نیوز، ماموران کلانتري شفاي مشهد که
در حال اجراي طرح ارتقاي امنیت اجتماعی بودند ناگهان
جوانی را در خیابان حر عاملی مشاهده کردند که مشغول
بریدن کابل هاي مخابراتی بود.نیروهاي ورزیده گشت
نامحسوس در یک عملیات هماهنگ این سارق معتاد را در

 
حالی به دام انداختند که در بازرسی بدنی از وي چند متر کابل سرقتی به همراه ابزار سرقت کشف و ضبط شد. 

با انتقال متهم به کلانتري، تحقیقات تخصصی از وي با صدور دستورات ویژه اي از سوي سرگرد علی امارلو (رئیس کلانتري) آغاز و

 
مشخص شد سارق سابقه دار در مدت کوتاهی پس از آزادي از زندان به جرایم خود ادامه داده است. 

وي در بازجویی ها به 30 فقره سرقت کابل نزد افسران دایره تجسس اعتراف کرد و این سارق جوان پس از آن که به سوالات

 
کارشناس و مشاور زبده دایره مددکاري اجتماعی کلانتري پاسخ داد به تشریح قصه پرفراز و نشیب زندگی خود پرداخت. 

 
خودت را معرفی کن ؟ 

 
«علی .م» هستم. 

 
به چه جرمی دستگیر شدي؟ 

 
به جرم سرقت سیم و کابل توسط ماموران کلانتري شفا دستگیر شدم . 

 
چند سال داري؟ 

 
43 سال دارم. 

 
اهل کجایی؟ 

 
اهل مشهدم و در منطقه خواجه ربیع سکونت دارم . 



 
فرزند چندم خانواده هستی ؟ 

 
فرزند سوم از یک خانواده دوازده نفره هستم. 

 
شغلت چیست؟ 

 
قبلا گاري داشتم و میوه فروشی می کردم اکنون سال هاست که بیکارم و از طریق کار خلاف امرار معاش می کنم. 

 
دوست داري بخش هایی از زندگی ات را بازگو کنی؟ 

 
بله روزگاري من نیز از خوانندگان این روزنامه بودم ! 

 
پس اهل مطالعه هستی؟ 

در گذشته بله به صفحه حوادث روزنامه ها و داستان هاي پلیسی و اسرار آمیز علاقه زیادي داشتم اما اکنون سال هاست که لاي هیچ

 
کتابی را باز نکردم . 

 
چرا؟ 

در پایان مقطع راهنمایی به دلیل فقر و مشکلات معیشتی و بیماري مادرم ترك تحصیل کردم و از آن زمان نیز مطالعه را کنار

 
گذاشتم. 

 
پدرت هزینه هاي زندگی تان را تامین نمی کرد؟ 

او به گچکاري اشتغال داشت و در هنگام کار دچار سانحه شد و انگشتان یکی از دستانش را از دست داد با این حال کارش را رها نکرد

 
اما هزینه هاي زندگی مان زیاد بود خواهرانم می خواستند به خانه بخت بروند و باید برایشان جهیزیه تهیه می کردیم. 

 
قضیه بیماري مادرت چیست؟ 

پس از معلولیت پدرم ،مادرم نیز مدتی در زمین هاي کشاورزي حاشیه شهر کارگري می کرد اما او هم به سرطان روده مبتلا شد و

 
پس از مدت کوتاهی از دنیا رفت. 

 
پس در دوران کودکی و نوجوانی روزهاي سختی را پشت سر گذاشتی؟ 

 
بله مرگ مادرم، مشکلات جسمی پدرم و فقر و مشکلات معیشتی زندگی را براي من و خواهر و برادرانم بسیار سخت کرد. 

 
خواهر و برادرانت هم به سر کار می رفتند؟ 



بله من و دو برادر بزرگ ترم براي کارگري به سر گذر می رفتیم تا این که تصمیم گرفتیم یک گاري تهیه کنیم و از آن به بعد نوبتی با

 
گاري میوه فروشی می کردیم. 

 
تصمیم داشتی در آینده میوه فروش بشوي؟ 

 
خیر من به خوانندگی علاقه داشتم و همیشه ترانه هاي فارسی و ترکی را زیر لب زمزمه می کردم! 

 
پس چرا به دنبال رشته موسیقی نرفتی؟ 

 
چون خیلی زود عاشق شدم و ازدواج کردم . 

 
با همسرت چگونه آشنا شدي؟ 

بعد از این که خدمت سربازي ام را به پایان رساندم من و برادرانم هر کدام یک گاري براي خودمان مهیا کردیم و در شهر میوه می

 
فروختیم. من هم در یکی از مناطق حاشیه اي شهر مستقر شدم. 

در روزهاي تابستان من بیشتر بار هندوانه داشتم من که به خوانندگی علاقه زیادي داشتم بیشتر اوقات با خواندن شعر مردم را ترغیب
به خریدن هندوانه می کردم ! از حق نگذریم مشتریان زیادي هم داشتم در این میان دختر زیبایی نیز یکی از مشتریانم بود او هر روز
با لبخند از من هندوانه می خرید انگار از شنیدن شعر ها و آواز هایم خوشش می آمد یک روز به بهانه این که هندوانه ها سنگین

 
است به درِ خانه اش رفتم تا آدرسش را یاد بگیرم و مدتی بعد نیز به خواستگاري اش رفتم و با او ازدواج کردم. 

 
ارتباطت با همسرت چگونه بود؟ 

در ابتدا خیلی خوب بود و ما خیلی زود صاحب دو فرزند دختر و پسر شدیم اما بعد از این که معتاد شدم روابط مان به سردي گرایید

 
و در نهایت ازدواجمان به جدایی ختم شد. 

 
چگونه معتاد شدي؟ 

من هر روز گاري ام را دور یکی از میادین شهر مستقر می کردم تا میوه بفروشم اما خیلی وقت ها به دلیل سد معبر گاري و میوه هایم
توسط ماموران شهرداري ضبط می شد و من نیز تا مدتی بیکار بودم و خانه نشین می شدم و به تدریج به دلیل رفاقت با دوستان

 
ناباب مصرف مواد مخدر را آغاز کردم. 

 
گفتی برادرانت هم گاري میوه داشتند، آن ها چگونه امرار معاش می کردند؟ 

آن ها به صورت مشارکتی مغازه اي براي خودشان اجاره و اکنون هم از لحاظ مالی بسیار پیشرفت کردند و در میدان بار میوه فعالیت

 
دارند. 



 
از چه زمانی کار خلاف را آغاز کردي؟ 

چند سال بعد از این که معتاد شدم براي تامین هزینه هاي مواد مخدر به کار خلاف ( سرقت و خرید و فروش مواد مخدر ) روي

 
آوردم. 

 
فرزندانت چه سرنوشتی پیدا کردند ؟ 

پس از جدایی از همسرم او مجدد ازدواج کرد. من نیز دخترم را در 13 سالگی به خانه بخت فرستادم و پسرم نیز اکنون در بهزیستی

 
به سر می برد. 

 
چند فقره سابقه کیفري داري؟ 

 
دست کم شش فقره سابقه کیفري دارم. 

 
چه عواملی را مسبب وضعیت کنونی ات می دانی؟ 

 
خودم را مقصر می دانم با دوستان خوبی معاشرت نداشتم و به مصرف مواد مخدر صنعتی روي آوردم. 

 
چه آینده اي را براي خودت ترسیم می کنی؟ 

 
من آینده اي ندارم زندگی ام دیگر تباه شده است. 

 
از وضعیت فرزندانت مطلع هستی؟ 

تا حدودي مطلعم متاسفانه دامادم نیز معتاد است اما دخترم به خاطر فرزندانش می سوزد و می سازد پسرم نیز شنیدم وضعیت

 
مناسبی در بهزیستی ندارد. ناراحتی اعصاب و روان دارد و چندین بار در بیمارستان روانی بستري شده است . 

 
تعریفت از زندگی چیست؟ 

 
زندگی برایم کاملا بی ارزش است چون معتقدم روزگار رفتار مناسبی با من نداشته است! 

 
یعنی به این معتقدي که بخت و شانس چنین سرنوشتی را براي تو رقم زده است؟ 

من آدم کم شانسی هستم اما قبول دارم خودم هم اشتباه کردم وگرنه خواهران و برادرانم نیز وضعیت من را داشتند اما اکنون زندگی

 
آبرومندانه اي دارند . 

 
بهتر نیست که تو هم با عبرت از اشتباهات گذشته زندگی جدیدي را براي خودت آغاز کنی؟ 



 
من نمی توانم مواد مخدر را کنار بگذارم زندگی براي من تنها در یک کلمه خلاصه می شود و آن هم مواد مخدر است. 

 
چه چیزي استعمال می کنی؟ 

 
روزي دست کم 100 هزار تومان شیشه می کشم. 

 
اکنون چه چیزهایی در زندگی بیشتر از همه تو را آزار می دهد؟ 

 
خواب ها و کابوس هاي وحشتناکی که می بینم گاهی تصور می کنم روح از بدنم خارج شده و به پرواز در می آید! 

 
فکر نمی کنی که این تصورات و توهمات به دلیل مصرف مواد مخدر صنعتی است؟ 

نمی دانم با این سن و سال به شدت از تنهایی و تاریکی می ترسم وقتی تنها باشم صداهاي عجیب و غریبی می شنوم هنگامی که در

 
یک محیط بسته هستم تصور می کنم اشباح ترسناکی به سراغم می آیند! 

 
برابر گزارش ماموران به جرم سرقت سیم و کابل دستگیر شدي چه توضیحی داري؟ 

 
بله سرقت را قبول دارم در حال سرقت سیم و کابل مخابرات بودم که توسط ماموران کلانتري شفا دستگیر شدم. 

 
انگیزه ات از ارتکاب سرقت چه بود ؟ 

 
می خواستم مواد مخدر تهیه کنم . 

 
بیشتر در چه مناطقی سرقت را انجام می دادي؟ 

در کل شهر مشهد سرقت می کردم منطقه خاصی مدنظرم نبود اما سرقت هاي اخیرم را از مناطق ابوطالب و شهرك پردیس و خیابان

 
حر عاملی انجام دادم. 

 
اولین بار چه زمانی مرتکب سرقت شدي؟ 

 
9سال قبل از یکی از روستاهاي حاشیه اي اطراف مشهد یک راس گوسفند سرقت کردم و با فروش آن مواد خریدم. 

 
تا به حال به این فکر کردي فردي که از آن سرقت می کنی ممکن است خود نیازمند باشد؟ 

 
اگر بخواهم حقیقت را بگویم سرنوشت مال باخته واقعا برایم اهمیتی ندارد! 

 
اگر زمان به عقب برگردد چه مسیري را در زندگی ات انتخاب می کنی؟ 



معاشرت با رفقاي ناباب را کنار می گذارم و هیچ گاه معتاد نمی شوم.



حسینی یا مظاهري؟یکی باید از استقلال برود!

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  404  |  تاریخ: 1400/03/09

 
شناسه خبر 312171 

 
 07:33:52 1400/03/09

 
 A

 
نگاهی به صفحه نخست روزنامه شوت،یکشنبه 9 خرداد ماه 1400 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره

 
بیات + فیلم 

«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد

 
مردمی ثمر (سمر) شد 

نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول

 
مهربانانه بخشید 

جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه

 
با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

روزنامه شوت





شروع دوباره تیم فوتبال پدیده از دوشنبه

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  405  |  تاریخ: 1400/03/09

 
شناسه خبر 312169 

 
 07:18:10 1400/03/09

 
 A

 
نگاهی به صفحه نخست روزنامه شهرآرا،یکشنبه 9 خرداد 1400 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره

 
بیات + فیلم 

«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد

 
مردمی ثمر (سمر) شد 

نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول

 
مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

شهرآرا



میلیچ: بعضی ها نمی خواهند تمدید کنم

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  406  |  تاریخ: 1400/03/09

 
شناسه خبر 312167 

 
 07:04:34 1400/03/09

 
 A

 
نگاهی به صفحه نخست روزنامه ابرارورزشی،یکشنبه 9 خرداد ماه 1400 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

آنچه دیگران میخوانند سانسور جنجالی از برجستگی بدن ساره

 
بیات + فیلم 

«نادر دارستانی» مدیر حوزه رسانه و عضو شوراي راهبردي ستاد

 
مردمی ثمر (سمر) شد 

نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول

 
مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 
ابرارورزشی



بهره برداري از کارخانه داروسازي روستاي علی آباد آران و بیدگل توسط

مدیرعامل

منبع: آناشماره خبر:  407  |  تاریخ: 1400/03/09

کارخانه داروسازي یاس کبود تولیدکننده داروهاي گیاهی روز سه شنبه با حضور نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی
امید، رزمجو معاون سرمایه گذاري، فرهنگی و اجتماعی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور، و جمعی از مدیران

استان اصفهان و آران و بیدگل در روستاي علی آباد این شهرستان بهره برداري شد.

کارخانه داروسازي یاس کبود تولیدکننده داروهاي گیاهی روز سه شنبه با حضور نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید،
رزمجو معاون سرمایه گذاري، فرهنگی و اجتماعی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور، و جمعی از مدیران استان اصفهان و

 
آران و بیدگل در روستاي علی آباد این شهرستان بهره برداري شد. 

به گزارش گروه بازار خبرگزاري آنا، کارخانه داروسازي یاس کبود
تولیدکننده داروهاي گیاهی روز سه شنبه با حضور نوراله زاده
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، رزمجو معاون سرمایه گذاري،
فرهنگی و اجتماعی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم
کشور، و جمعی از مدیران استان اصفهان و آران و بیدگل در

 
روستاي علی آباد این شهرستان بهره برداري شد. 

مدیرعامل کارخانه داروسازي یاس کبود در این آیین اظهار
داشت: این کارخانه در زمینی به مساحت 11 هزار مترمربع با
زیربناي 2 هزار مترمربع در شهرك صنعتی مالک اشتر روستاي

 
علی آباد سفیدشهر ساخته شده است. 

محمدحسین صباغیان افزود: اکنون 2 خط تولید فرآوردهاي
دارویی در قالب شربت و کپسول راه اندازي شده است که ظرفیت عملی سالانه تولید 120 میلیون ژل گیاهی و مکمل و 6 میلیون

 
عدد انواع شربت هاي گیاهی و مکمل دارد. 

وي با بیان اینکه مدیریت این کارخانه زیر نظر شرکت تعاونی یاس کبود با افزون بر یک هزار عضو است، تصریح کرد: براي ساخت این

 
کارخانه نزدیک به 21 میلیارد تومان هزینه شده است که حدود هفت میلیارد تومان آن تسهیلات صندوق کارآفرینی امید است. 

مدیرعامل کارخانه داروسازي یاس کبود خاطر نشان کرد: این کارخانه با هدف اشتغال زایی براي زنان بی سرپرست یا بدسرپرست و با

 
تسهیلات صندوق کارآفرینی امید تاسیس شد و براي 100 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم شغل ایجاد کرد. 

روستاي علی آباد از توابع بخش مرکزي شهرستان آران و بیدگل در شمال استان اصفهان و در فاصله 6 کیلومتري کاشان واقع شده



 
است. 

انتهاي پیام/4129/ر



حل مشکل 3 واحد تولیدي با ورود دستگاه قضایی | خبرگزاري فارس

منبع: مناظرهشماره خبر:  408  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس کل دادگستري استان زنجان از حل مشکل سه واحد تولیدي با ورود دستگاه قضایی خبر داد.

 
رئیس کل دادگستري استان زنجان از حل مشکل سه واحد تولیدي با ورود دستگاه قضایی خبر داد. 

حجت الاسلام اسماعیل صادقی نیارکی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در زنجان با اشاره به برگزاري جلسات اقتصاد مقاومتی در
محل واحدهاي تولیدي اظهار کرد: هدف از تشکیل جلسات ستاد اقتصاد مقاومتی در محل شرکت ها، بررسی میدانی مشکلات، اتخاذ

 
تصمیمات مهم و موثري براي حل مشکلات است. 

وي تصریح کرد: با برگزاري همین جلسات مشکل سه واحد تولیدي خدابنده شامل شرکت سرنگ سازي شفا، نوین طب و بانیان طب

 
پارس ایرانیان مورد بررسی قرار گرفت و حل شد. 

صادقی نیارکی با اشاره به اینکه ما معتقدیم تحقق شعار سال نیازمند اقدام و عمل است نه براي سخنرانی و نصب بنر که همه

 
مسؤولان باید در این زمینه  اهتمام جدي و پاي کار باشند، افزود: حضور در میدان و کار عملیاتی موجب حل مشکلات می شود. 

رئیس کل دادگستري استان زنجان با بیان اینکه شرکت سرنگ سازي شفاي خدابنده سابقه بیش از 30 سال فعالیت دارد، ادامه داد:
امروز بنا به اعلام مدیر عامل شرکت مشکلات مجموعه، عدم اختصاص زمین براي توسعه شرکت و افزایش خط تولید است که در

 
صورت تحقق این امر و توسعه این شرکت و شرکت هاي مذکور، زمینه اشتغال 700 نفر در آینده فراهم خواهد شد. 

 رئیس ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستري استان زنجان ادامه داد: در شرایط فعلی کرونایی در کشور نیاز به تزریق واکسن کرونا با حجم
بالا هستیم و امروز  این شرکت اقدام به تولید انواع سرنگ می کند بنابراین حل مشکل این شرکت با توجه به نیاز کشور امري لازم و

 
ضروري است. 

صادقی نیارکی خاطر نشان کرد: تحقق شعار سال حمایت از تولید، رفع موانع تولید و پشتیبانی از آن میسر نمی شود مگر با حمایت
همه جانبه از صنعت، سرمایه گذار و تولید کننده که دستگاه قضایی با تمام قوا و جدیت ورود پیدا خواهد کرد، چرا که این امر را یک

 
وظیفه و تکلیف براي خود می داند. 

انتهاي پیام/73005/ق



توافقی که سودش را نیازمندان می برند

منبع: همشهريشماره خبر:  409  |  تاریخ: 1400/03/09

چشمانی منتظرند، دلی غمگین است، ذهنی اضطراب را تحمل می کند و در این میان دستانی از راه می رسد.

 همشهري آنلاین_شقایق عرفی نژاد: دستانی که یاري
دهنده اند و نویدبخش و می توانند گرهی را باز کند که بازنشدنی می نماید. آنها که در سراي محله ارامنه و مؤسسه خیریه آبشار
عاطفه ها دستگیر نیازمندان محله اند، چنین دستانی دارند. از سال 96 سراي محله ارامنه همکاري با شعبه اي از آبشار عاطفه ها را

 
در همین محله شروع کرده است که سودش را اهالی محله، آنها که در تأمین نیازهاي اولیه زندگی در مضیقه و سختی اند، برده اند. 

«میترا بختیاري»، مدیر سراي محله ارامنه، از شروع این همکاري در سال 96 می گوید: «ما در سال 93 همکاري مان را با یکی از
شعبه هاي آبشار عاطفه ها در محله ارامنه شروع کردیم. حالا هم مدتی است با شعبه دوم آن در ارتباطیم. سالی که همکاري مان را
شروع کردیم، من از طریق کمیته امداد شنیده بودم مؤسسه خیریه اي به نام آبشار عاطفه ها وجود دارد که در زمینه رفع نیاز
نیازمندان فعالیت می کند. وقتی بررسی کردم، متوجه شدم شعبه اي از این مؤسسه هم در محله ما وجود دارد. با خانم پاشاپور،
مسئول شعبه، صحبت کردم و جلسه اي گذاشتیم و درباره فعالیت هایتشان حرف زدیم. همکاري مان با برنامه اي که از طرف این

 
مؤسسه براي افراد دچار معلولیت در باغ هورفر برگزار شد، شکل گرفت که تا امروز هم ادامه دارد.» 

او توضیح می دهد: «آبشار عاطفه ها خدمات زیادي به نیازمندان ارائه می دهد. ما هم در محله ارامنه نیازمندانی داریم که تعدادي از
آنها را بعد از بررسی هایی که انجام می دهیم به مددکاران معرفی کنیم. در این مؤسسه هم بررسی هایی صورت می گیرد و بر اساس

 
نیاز مددجویان به آنها خدماتی ارائه می دهند.» 

بختیاري می گوید در سراي محله ارامنه به نیازمندان خدماتی ارائه می دهند، اما آبشار عاطفه ها به شکل گسترده تري این کار را
انجام می دهد: «سراي محله در این همکاري ابزار و وسایل براي برگزاري مناسبت ها و تبلیغات را در اختیار مؤسسه قرار می دهد و

 
نشست هاي همفکري هم براي برنامه ریزي با هدف انجام بهتر کارها تدارك دیده شده که باعث می شود کارها بهتر انجام شود.» 

او آمار دقیقی از تعداد کسانی که توسط سراي محله به آبشار عاطفه ها معرفی شده اند، ندارد. اما تخمین می زند بین 30 تا 40 نفر
در مدت این همکاري به آبشار عاطفه ها سپرده شده باشند، ضمن اینکه توضیح می دهد: «در ابتدا شعبه آبشار عاطفه ها در محله ما
فقط خدمات درمانی به نیازمندان ارائه می داد، اما از بهمن ماه سال گذشته که شعبه دوم هم در محل فعال شده، تمام خدمات به

 
افراد کم بضاعت ارائه می شود؛ خدماتی شامل تهیه جهیزیه، سبد کالا و تهیه سیسمونی.» 



- فعالیت هاي نیکوکارانه سراي محله  میترا بختیاري/ مدیر

 
سراي محله ارامنه 

سراي محله هم البته به تنهایی فعالیت هایی براي نیازمندان انجام می دهد که بختیاري آنها را این طور شرح می دهد: «حدود 150
مددجو داریم که تحت پوشش سرا هستند و از حمایت هاي آموزشی و معیشتی برخوردار می شوند. طرح «نان علوي» را هم داریم که
در آن بن کارت هایی براي خرید نان در اختیار نیازمندان قرار می گیرد که هر ماه شارژ می شود. البته همه 150 نفر سهیمه نان

 
ندارند، ولی در میان آنها کسانی هستند که براي تهیه نان هم با مشکل مالی مواجهند. 

براي این افراد بن کارت در نظر گرفته شده و بقیه هم بسته به نیازشان با کمک نیکوکاران خدمات دریافت می کنند. ما در سراي
محله خدمات آموزشی رایگان هم داریم که در آن با استادانی همکاري می کنیم که به رایگان به کودکان نیازمند آموزش می دهند و
همین طور نیکوکارانی هستند که براي کودکان لوازم آموزشی می خرند. مشاوره رایگان روان شناسی هم از دیگر خدمات سراي محله

 
ارامنه است.» 

«سکینه پاشاپور» مدیر شعبه اول آبشار عاطفه ها در محله ارامنه می گوید: «شعبه آبشار عاطفه ها در محله ارامنه سال 95 شروع به

 
فعالیت کرده است. شعبه ما در واقع شعبه درمان براي بیماران سخت درمان است. 

در اصل در زمینه هاي مختلف به مهرجویان خدمات می دهیم، ولی شعبه ما ویژه خدمات درمانی به نیازمندان تهران و حومه است.
خدماتی هم که به افراد ارائه می دهیم بیشتر در زمینه تهیه داروست، هرچند سبد کالا و جهیزیه هم تهیه می کنیم.» او درباره
چگونگی خدمات مورد اشاره توضیح می دهد: «خدمات درمانی به شکل مراوده با داروخانه 13 آبان براي تهیه داروست و هم براي
خدمات بیمارستانی و ارائه تخفیف بیمارستانی فعالیت می کنیم.» او اضافه می کند که 50 خانواده در محله ارامنه تحت پوشش آنها
هستند. این 50 خانوار در مناسبت هاي مختلف مثل ماه رمضان و عیدهاي مختلف سبد کالا دریافت می کنند که شامل گوشت، مرغ

 
و برنج است. 



 
- همکاري با سراي محله ارامنه  

پاشاپور توضیح می دهد این کمک هاي درمانی و معیشتی با کمک نیکوکاران انجام می شود و تعامل با سراي محله به شکل معرفی
نیازمندان محله به آنهاست: «اگر مددجویی براي دریافت کمک به سراي محله مراجعه کند، سراي محله او را به مؤسسه ما معرفی می

 
کند. ما در مؤسسه تحقیق می کنیم و چنانچه فرد مورد تأیید بود، خدمات درمانی معیشتی را در اختیار او می گذاریم.» 

او می گوید همکاري این 2 نهاد در کمک به نیازمندان حتماً مؤثر است: «هم سراي محله و هم ما افراد ساکن در محله را می

 
شناسیم. به همین دلیل، می توانیم در این تعامل نیازمندان بیشتري را تحت پوشش قرار دهیم.» 

بعضی بر این باورند که کمک به نیازمندان مشکل آنها را حل نخواهد کرد و باید فکري ریشه اي براي رفع فقر کرد، اما پاشاپور معتقد
است: «تمام افراد تحت پوشش ما افرادي هستند که واقعاً نیازمندند و بیماري هاي سخت درمان دارند. به عنوان مثال، سرپرست
خانواده دچار سرطان است و فاکتور تک نسخه اي که به ما ارائه می دهد، زیر نظر وزارت بهداشت نیست. چنین فردي باید 30 تا 40
میلیون در ماه هزینه بپردازد. تهیه این مبلغ براي هر کسی مشکل است، چه برسد به کارگري که هم باید نگران بیماري باشد و هم
نگران هزینه هایش. با این کار حداقل کمی از این بار سنگین را از دوششان برمی داریم. ضمن اینکه ما در شعبه هاي دیگر کارآفرینی
هم داریم و این طور نیست که فقط خدمات درمانی و معیشتی ارائه کنیم، اما در شعبه ما تمرکز بر کمک به هزینه هاي درمان است.»
او توضیح می دهد با توجه به کرونا بسته هاي بهداشتی هم براي خانواده ها، شامل مواد ضدعفونی و ماسک، تهیه شده است. در کنار
آن براي این خانواده ها در هر ماه یا هر 2 ماه مبلغی به عنوان کمک معیشت پرداخت می شود. بیشتر شدن تعداد افراد نیازمند در

 
دوران کرونا به دلیل وضعیت اقتصادي هم مورد دیگري است که پاشاپور از آن حرف می زند. 

 
- ادامه آبشار عاطفه ها  



فعالیت نیکوکارانه سراي محله و مؤسسه آبشار عاطفه ها نمونه موفقی از همکاري 2 نهاد محلی است براي رفع بخشی از نیاز
شهروندان. یکی از مؤسسه ها به عنوان شعبه اي محلی از یک مؤسسه خیریه بزرگ و دیگري به عنوان یک مرکز محلی دست به
دست هم داده اند تا با شناسایی افراد کم بضاعت به آنها کمک کنند. این همکاري از آنجا که از خود محله و با شناخت درست از افراد
نیازمند شکل گرفته، می تواند به طور مؤثري به رفع نیازهاي محلی بینجامد و نیکوکاران محله هم با خیالی راحت در این روزها که

فشارهاي اقتصادي کم نیستند، کمک هایشان را به این 2 مرکز برسانند تا همسایگانشان را کمی دلشاد کنند.



پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران! / خط فقر در تهران کمتر از 9

میلیون تومان نیست/ 300 هزار میلیارد تومان بدهی دولت به تامین اجتماعی

+فیلم

منبع: دانشجوشماره خبر:  410  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- سینا احدیان؛ تعطیلی هر روز کارخانه ها و بیکاري کارگران آن ها، زندگی سختی را براي
این جامعه فرودست کشور ایجاد کرده است که در این سال هاي تحریم، از برطرف کردن نیاز هاي اولیه خود هم باز مانده

اند. طبیعتا دولت ها با هدف افزایش اشتغال و بهبود معیشت فرودستان جامعه تشکیل ...

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- سینا احدیان؛ تعطیلی
هر روز کارخانه ها و بیکاري کارگران آن ها، زندگی سختی
را براي این جامعه فرودست کشور ایجاد کرده است که در
این سال هاي تحریم، از برطرف کردن نیاز هاي اولیه خود
هم باز مانده اند. طبیعتا دولت ها با هدف افزایش اشتغال و
بهبود معیشت فرودستان جامعه تشکیل می شوند، اما در
این 8 سال تدبیر دولت بنفش، چنان شکاف طبقاتی در
کشور ایجاد شده است که شاید نتوان به راحتی این زخم

 
عمیق را درمان کرد. 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، تورم 12 ماهه منتهی به اسفند 1399 نسبت به مدت مشابه سال قبل، 36.4 درصد افزایش یافته

 
است که این رقم بیشتر از پیش بینی هاي صندوق بین المللی پول درباره نرخ تورم سال گذشته شمسی است! 

این در حالی است که با توجه به نرخ نفس گیر تورم در کشور، حقوق فرودستان و کارگران جامعه که می توانند نقش اساسی را در
صنعتی شدن داشته باشند، به حدي است که آن ها را ناتوان از ادامه زندگی ساخته و باید براي همیشه در رویاي خرید خانه و ماشین
به سر ببرند و با حداقل امکانات زندگی کنند. با توجه به مسائل مطرح شده، حمید حاج اسماعیلی؛ فعال حوزه بازار کار و کارگري در

 
نشستی با موضوع بررسی مشکلات و مطالبات جامعه کارگري به گفتگو با ما پرداخته است که در ادامه تقدیم می شود. 

در سالیان گذشته قدرت خرید مردم پایین آمده است. جامعه کارگري نیز بسیار آسیب پذیر شده اند و یک وضعیت نابسامان معیشتی
در جامعه کارگري را می بینیم. با توجه به اینکه حقوق و دستمزد کارگران هر سال با تاخیر تعیین می شود و نسبت به نرخ تورم

 
افزایش حقوق نداشته اند، توضیح بدهید چه اتفاقاتی در سال هاي گذشته رخ داده است. 

از 2 جهت می توان به موضوع نگاه کرد. اول ریشه در سالیان گذشته دارد که ما روند خوبی را براي تعیین دستمزد کارگران انتخاب
نکرده ایم. شاید تعیین دستمزد با نرخ تورم مطابقت داشته باشد، اما فقط توجه به نرخ تورم کافی نیست، چرا که مولفه هاي دیگري
نیز وجود دارد. درواقع طی سالیان گذشته، عقب ماندگی در تعیین دستمزد ایجاد شده است که باعث کاهش قدرت خرید کارگران
شده است. در همین مسیر نیز به دلیل اینکه دولت، کارگران را جزئی از بخش خصوصی محسوب میکرد و در روند بودجه کشور به



 
صورت مستقیم دخالت نداشته اند، از آن ها غفلت کرده است. 

 
 

شوك هاي اقتصادي و نوسانات اقتصادي که در کشور ایجاد می شود، گاهی فشار مضاعفی را به خانواده هاي کارگري ایجاد می کند
که بخشی از پس انداز خود را به سرعت از دست می دهند که دولت قدرت جبران آن را ندارد. این مسائل دست به دست هم داده
است تا کارگران روز به روز به سمت فقر سوق داده شوند. در واقع دولت در حوزه تعیین دستمزد براي کارگران و کارمندان، نتوانسته
تصمیم درستی را اتخاذ کند. به طبع این ها، ما در جامعه نیز با مشکل مواجه شده ایم، مشکلات اقتصادي باعث تغییر رفتار هاي

 
اجتماعی نیز می شود و خانواده ها آسیب می بینند و زیر ساخت هاي فرهنگی کشور را متزلزل می سازد. 

در بحث تعیین دستمزد، همین امسال نیز این چالش را داشتیم، قرار بود با توجه به نرخ تورمی که وجود دارد، افزایش حقوق را داشته

 
باشیم. آیا دولت به این قانون عمل کرده است؟ 

حضور دولت در شوراي عالی کار با چند اشکال اساسی مواجه است. دولت اعتقادي به سه جانبه گرایی ندارد. درست است که در
شوراي عالی کار، ترکیب نمایندگان کارگري، کارفرمایی و دولت است، اما بر اساس تجربه، این دولت است که در ایران دستمزد را
تعیین می کند که یک نقص است. در این شوراي 3 نفره که بر اساس قانون شکل گرفته است، باید مصالح کارگران، منافع کارفرمایان
و مصلح هاي دولتی، با هم در نظر گرفته شود. دولت باید نظارت کند و تعدیل کننده نظران کارگران و کارفرمایان باشد. موضوع بعدي
مربوط به ماده 41 قانون کار است که 2 شاخص را براي تعیین دستمزد مشخص کرده است. اول نرخ تورم رسمی و دوم سبد معیشت

 
است. این شرایط ماده 41 رسا نیست و نتوانسته فهم و اجماع جدي را در خصوص نظران این 3 گروه ایجاد کند. 
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سبد معیشت، جایگزین خط فقر شود 

درواقع باید به جاي سبد معیشت، خط فقر را به ماده 41 اضافه کنیم. دستمزد 3 میلیون و 700 هزار تومان تعیین شده است و هنوز
زیر 4 میلیون است، در حالی که خط فقر در کلان شهري مثل تهران کمتر از 9 میلیون تومان نیست. تا رمانی که خط فقر را تعیین
نکنیم و به عنوان شاخص در تعیین دستمزد مد نظر قرار ندهیم، این مشکلات ادامه پیدا خواهد کرد. از دیگر موضوعات مورد انتقاد به
دولت این است که مزایاي جانبی که وظایف پشتیبانی حاکمیتی از طرف دولت است، براي نیروي کار کارگران در نظر نمی گیرد و
اکتفا به همان دستمزدي می کنند که در شوراي عالی کار تعیین می شود. با توجه به اینکه قیمت مسکن در کلان شهر ها بسیار

 
گران است، دولت باید راهکار جدي تري براي حمایت از کارگران داشته باشد. 



 
 

 
در حال حاضر شکاف طبقاتی با توجه به افزایش ضریب جینی بیشتر شده است. نظر شما چیست؟ 

همین شاخص فلاکت که اقتصاددان ها، آن را مجموع نرخ بیکاري و تورم می دانند، وقتی رقمش بالا می رود، خود به خود طبقات
اجتماعی دچار گسست می شود. اهداف تورم این است که ثروتمندان را غنی تر می کند و فقرا را ضعیف تر می سازد. تورم خیلی زود
زیر ساخت هاي طبقه متوسط را هم ویران می کند. وقتی شاخص فلاکت بیشتر شود، خود به خود ضریب جینی را هم افزایش می
دهد. ضریب جینی ما طی سال هاي گذشته 04/. درصد افزایش پیدا کرده است. اگر به این مسائل نپردازیم و کمک هاي جدي را در
نظر نگیریم، روند صعودي نمودار ضریب جینی افزایش پیدا کند و اگر به 5/. برسد، واقعا یک خطر اجتماعی را در کشور ایجاد می کند
و همه زیر ساخت هاي فرهنگی و اجتماعی را نابود می سازد. در حال حاضر باید دولت با کمک مکانیزم هایی که دارد، به دنبال چاره

 
جویی باشد. 

بحث اشتغال و امنیت شغلی نیز مطرح است. به نظر شما عملکرد دولت در 8 سال گذشته در حوزه اشتغال و کاهش بیکاري چطور

 
بوده است؟ 

طی 4 دهه کذشته نرخ بیکاري و تورم 2 رقمی در کشور وجود داشته است و کمتر مدیران به این مسائل پرداخته اند. طی چند سال
اخیر، دولت هیچ برنامه اي براي اشتغال نداشته است. یکی از مشکلات اقتصادي ما خدماتی بودن آن است. بحث هایی مثل کرونا،
خیلی زود کار هاي خدماتی را تعطیل می کند. با توجه به آمار هایی که دولت منتشر کرده است، از زمان شروع کرونا تا به امروز،
بیش از یک میلیون و 700 هزار شغل را از دست داده ایم. با توجه به جمعیت جوان کشورمان، هر ساله بیشتر از یک میلیون و 50
هزار نفر کارجو داریم که نیازمند طرح و برنامه است. ما براي ایجاد اشتغال نیاز به سرمایه گذاري، مشوق هاي لازم براي مشارکت
مردم و راهکار هاي فنی و کارشناسی داریم که در همه این بخش ها در این دولت دچار مشکل بوده ایم. دولت در مورد اشتغال طرح
و برنامه اي نداشت و اساسا مهم ترین وظیفه هر دولت هم ایجاد اشتغال است. وقتی بیکاري زیاد می شود، زمینه ساز سو استفاده می

 
شود، وقتی عرضه و تقاضا در بازار متوازن نباشد، نیروي کار ارزان می شود و حقوقش زیر پا گذاشته می شود. 
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در بحث تعاونی ها، فکر می کنم در اجراي سیاست هاي اصل 44 که این روند را در دولت هاي گذشته هم طی نکردیم، تاکید دارد که
حدود 20 درصد شرکت ها ماهیت تعاونی داشته باشند. چه اتفاقی افتاده که ما این بند از قانون اساسی را اجرا نکردیم و آیا تعاونی ها
واقعا آن کارکرد مد نظر را دارند؟ و اینکه در کشور هاي دیگر، چنین وضعیتی وجود دارد که ماهیت شرکت هایشان تعاونی باشد و

 
موفق باشند؟ 

حدودا 18 سال از سیاست هاي ابلاغی در مورد اصل 44 می گذرد و ما تا به امروز آثار خوبی در کشور ندیده ایم. بر اساس این
سیاست، اقتصاد کشور باید بر مبناي بخش خصوصی، دولتی و تعاونی باشد. ظرفیتی را که براي تعاونی ها در نظر گرفته اند حدودا 25



درصد اقتصاد کشور بود و تا الان ظرفیت تعاون در کشور ما از 6.5 درصد بالاتر نرفته است که نشان دهنده عدم باور جدي به بخش
تعاون از سوي دولت مردان است. برخی مدیران فکر می کنند که تعاون یک شیوه سنتی است. در حال حاضر در اروپاي غربی بیشتر
از 30 درصد اقتصادشان از طریق تعاونی ها انجام می گیرد. تعاونی ها در همه بخش هاي اوپاي غربی در حال فعالیتند و کشور ما نیز
به آن نیاز دارد. اینکه اقتصاد را به سرعت از بخش خصوصی به بخش دولتی منتقل کنیم امکان پذیر نیست، زیرا باعث فساد می شود
و به رانت کمک می کند و توزیع منابع را در کشور دچار مشکل می کند. در سیاست هاي اصل 44، الویت واگذاري با بخش تعاون
بوده، اما آن ها را به افراد خاص واگذار کرده اند و به سمت فساد سوق داده شده است. اگر به تعاونی ها واگذار می شد، از سو استفاده

 
ها جلوگیري می کرد و نرخ بیکاري را پایین می آورد. 

 
 

با توجه به سخنان شما، نماینده کارگران باید بتواند در جلسه تعیین دستمزد کارگران، قدرت چانه زنی داشته باشد. مگر ما نماینده و
شوراي اسلامی کارگري در کشور نداریم؟ آیا آنجا نمی توانند عملکردي از خود نشان دهند و یا در ماهیت خود، نماینده کارگران

 
نیستند؟ 

در اوایل انقلاب، جریانات کارگري متاثر از حزب توده و خارجی ها بود و با خواسته هاي انقلابیون مغایرت داشت. متاسفانه افرادي که
در بخش هاي کارگري مامور شدند، بعد ها دچار انحراف شدند و مسیر گروهی و حزبی را جایگزین کردند و مطالبات کارگران را از اول
انقلاب منحرف کردند. شورا هاي اسلامی کار قبل از قانون کار در کشور شکل گرفتند که مبتنی بر اصل 44 قانون اساسی بود و
ارتباطی با تشکیلات کارگري ندارد. ایران عضو سازمان بین المللی کار است و خیلی از قوانین سازمان بین المللی کار فنی است. 80
سال است که عضو این سازمانیم و به اندازه کافی رویکرد این سازمان در کشور رشد نکرده است. متاسفانه شورا هاي اسلامی کار

 
نماینده کارگري را در کشور قبول کردند که بافتشان، از نوع کارگري نیست و مغایرت جدي با اصل 26 قانون اساسی نیز دارد. 
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منافع شخصی و گروهی خانه کارگر زندگی کارگران را مختل کرده 

تشکیلات کارگري برآمده از فهم اصل 26 قانون اساسی است که ماده 131 قانون کار نیز بر آن تاکید کرده است. متاسفانه افرادي که
دنبال منافع شخصی و گروهی خودشان بودند، شورا هاي اسلامی کار را از سال 1363 به دست گرفتند و آن را به عنوان تشکیلات
کارگري در کشور قالب کردند. این شورا ها در اختیار جریان سیاسی خاصی با نام خانه کارگر است. اکثر کسانی که نماینده کارگران را
در شوراي اسلامی کار دارند، عضو خانه کارگر هستند. تشکیلات کارگري در ایران باید مستقل باشد که تا به امروز نتوانسته اند
مطالبات کراگران را تامین کند. شرایط بحرانی که جامعه کارگري به آن دچار است، ناشی از حضور افرادي است که نتوانسته اند
مطالبات کارگران را پیگیري کنند، زیرا به دنبال منافع گروهی بوده اند و ارتباطاتی با سازمان هاي قدرت و نهاد هاي امنیتی دارند.
دولت آینده باید اصلاح قانون کار را با محوریت تشکیل سازمان کارگري استاندارد و صنفی در ایران مد نظر داشته باشد و اجازه ندهد



 
تا گروه هاي سیاسی با کارگران در کشور چانه زنی کنند. 

 
با توجه به انتخابات ریاست جمهوري که در پیش داریم، به نظر شما کدام طیف و کدام نامزد می تواند این کار را انجام دهد؟ 

الان گفتن آن مقداري زود است، چرا که هنوز برنامه اي ارائه نکرده اند. براي اینکه بتوانند اعتماد کارگران را جلب کنند، باید برنامه
عملیاتی بدهند و باید تعهد بدهند تا به محض رسیدن به مصدر امور، اصلاحاتی را انجام دهند و تلاش کنند تا صداي کارگران را

 
بشنوند، یعنی اینکه یک سازمان کارگري مستقل داشته باشند. 
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در بین نامزد ها، بعضی از اعضاي کنونی دولت را می بینیم. سوال اینجاست که اگر کسی از بین همین افراد رییس جمهور شود، آیا

 
اتفاق خاصی می افتد؟ 

خیر! باید بدانیم اکثر کسانی که باهم کارمی کنند، ایده هاي مشترك دارند و اگر راهکاري داشتند، حتما باید در دوره مسئولیت خود
آن را انجام می دادند. به هر حال مقداري از سرخوردگی که در مورد مشارکت مردم در انتخابات ایجاد شده است، مربوط به عملکرد
دولت ها می شود. مشارکت ناشی از ضعفی است که ما در اجرا داشته ایم. مردم در انتخابات مجلس مشارکت کمی داشتند و انتظار
می رود همین مسئله در انتخابات ریاست جمهوري نیز تکرار شود. افرادي که متعهد به شعار هاي خود در دوران مسئولیتشان نبودند،
چه تضمینی وجود دارد که مردم دوباره به آن ها اعتماد کنند. من فکر نمی کنم مردم به افرادي اعتماد کنند که سال هاي گذشته

 
اعتماد کرده اند. 
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در حوزه بیمه بیکاري چه وضعیتی داریم؟ بسیاري از جوانان ما که با امنیت شغلی پایین، به کاري مشغول می شوند. وقتی بیکار می

 
شوند، نمی دانند که تدابیري به اسم بیمه بیکاري اندیشیده شده است. به نظر شما چه مشکلاتی در این حوزه وجود دارد؟ 

بر اساس اصل 29 قانون اساسی، حاکمیت موظف است که اشتغال براي کارجویان ایجاد کند. مادامی که شغلی براي کارجویان پیدا
نشده است، باید بتوانیم براي تامین نیازشان یک حداقل هایی را تحت عنوان بیمه بیکاري در نظر بگیریم. ضعف هایی در آن وجود
دارد. یکی از آن ضعف ها آن است که صندوق بیمه بیکاري با صندوق تامین اجتماعی ادغام شده است که باید جدا از هم باشند. در
سال هاي گذشته مدیرانی که در سازمان تامین اجتماعی بودند، به این مسئله اهمیتی نمی دادند. دومیم موضوع این است که ما
همیشه یک نرخ بیکاري 2 رقمی را داریم و باید اعتبار لازم را براي این کار در نظر می گرفتیم و خود دولت سرمایه گذاري لازم را در
صندوق بیمه بیکاري و تامین اجتماعی انجام نداده است. یکی از این ضعف ها را در دوران کرونا دیدیم. 50 درصد از بخش هاي ما
خدماتی است. وقتی خود دولت اعلام می کند که 2 میلیون و 700 هزار شغل از دست رفته است و بخش زیادي از افراد که شغل خود
را از دست داده اند در رصد دولت نبوده اند و قطعا آمار بالا تر از این حرف هاست و دولت نیز کار خاصی را براي آن ها نکرد. بیمه اي
را براي آن ها در نظر گرفتند که از رقم قانونی بیمه بیکاري پایین تر بود که بدعت جدیدي در بحث بیمه بیکاري ایجاد شد. مکانیزم

 
هاي بیمه بیکاري هم مشکل دارد. ما اعتبار لازم را براي این کار باید داشته باشیم که متاسفانه نتوانسته ایم تامین کنیم. 
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بحث تبعیضی که در صندوق تامین اجتماعی اتفاق افتاد و هنوز هم مبهم است که چه شده که بسیاري از بازنشسته ها، تغییراتی که
در حقوقشان اتفاق می افتد، به علت تبعیض، آن ها را با سردرگمی و سرخوردگی مواجه می کند و آن افزایش حقوق به سطح مورد

 
انتظار نرسیده است؟ 

وجود سازمان تامین اجتماعی در کشور یک دستاورد بزرگ است که پایه هاي آن به حدود 90 سال قبل باز می گردد. سازمان تامین



اجتماعی یک سازمان غیر دولتی است و منبع آن را عمدتا کارگران و کارفرمایان تامین می کنند و دولت نقش سرمایه گذاري
مستقیم در آن را ندارد و مکانیزم اداره آن حتما باید خارج از نظارت دولت باشد. متاسفانه طی چند دهه گذشته، تصدي سازمان
تامین اجتماعی بر عهده دولت بوده و حضور کارگران و کارفرمایان بسیار کمرنگ بوده است. همین عوامل باعث انحرافات جدي در
سازمان تامین اجتماعی شده است و منابع آن هدر رود. شوراي عالی تامین اجتماعی باید دوباره احیا شود. مدیران سازمان تامین
اجتماعی باید با مشورت گروه هاي کارگري و مصلحت هاي عمومی انتخاب شوند، نه اینکه دولت یک شخص سیاسی را مسئول این

 
سازمان کند. 

 
 

 
سیاسی کاري در تامین اجتماعی را کنار بگذارید! 

در شرایط خوب، حدود 13 نفر به سازمان تامین اجتماعی بیمه پرداخت می کردند و یک نفر خدمات می گرفت، اما الان 5 نفر بیمه
پرداخت می کنند و یک نفر مستمري دریافت می کند که این فاصله و تناسب بسیار کوچک شده است. باید مدیریت سازمان را از بعد
سیاسی به بعد فنی تبدیل کنیم و نباید آنجا خلوت گاه گروه هاي سیاسی شود. همین افراد ذي نفوذي که در حوزه کارگري هستند،
با قدرت و وزارت کار ارتباط دارند، در سازمان تامین اجتماعی لانه کرده اند و منافع کارگران را به یغما می برند و بهره وري مناسبی
در سازمان تامین اجتماعی نداشته اند. مشکل بعدي اینجاست که دولت و مجلس براي سازمان تامین اجتماعی تصمیمات یک طرفه
اي می گیرند که باید مورد بازنگري قرار گیرد. از دیگر مشکلات این است که دست اندازي ها و دخالت هایی است که در سازمان
اتفاق می افتد، یعنی افرادي که از امکانات و پول آنجا در فعالیت هاي سیاسی استفاده کرده اند. افرادي که تصمیماتی را در حوزه
دولت از طریق منابع سازمان تامین اجتماعی در نظر گرفتند، به طور نمونه در این چند سال اخیر، دستمزد مربی تیم ملی فوتبال را از
سازمان تامین اجتماعی برداشتند که این چالش بسیار گسترده اي ایجاد کردکه این اتفاق به دلیل عدم تمکین دولت از قانون اتفاق
افتاد. در حال حاضر نیز به دلیل عدم سرمایه گذاري درست، دولت یک بدهی بسیار گسترده اي به سازمان تامین اجتماعی دارد که

 
رقم آن بیشتر از 300 هزار میلیارد تومان است. اگر این بدهی ها همراه با تورم باشد، منابع سازمان آسیب می بیند. 
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جمعیت کارگري، بخش زیادي از جامعه ایران را تشکیل می دهد. کارگران به چه کسی راي بدهند؟ 

به نظر من عمده کسانی که در انتخابات شرکت می کنند، همین گروه هاي کارگري و خانواده هاي آنان هستند و نقش آن ها جدي
گرفته نشده است. تجربه نشان می دهد که در انتخابات بعدي، احتمالا گروه هاي اصولگرا برنده انتخابات خواهند بود، اما باید توجه
کنند که اگر حقوق کارگران را مد نظر قرار ندهند، با شکست مواجه می شوند، اما اگر برنامه داشته باشند و به بازنگري هدفمندي

 
یارانه ها بپردازند، مورد توجه کارگران قرار خواهند گرفت. 



فرض کنید من به عنوان رییس جمهور آینده در مقابل شما نشسته ام، 2 دقیقه فرصت دارید تا برنامه هایی را که در حوزه هاي

 
مختلف بحث کردیم، را توصیه کنید، چی می گویید؟ 

امسال سال مانع زدایی و پشتیبانی از تولید است. یکی از مشکلات ما بروکراسی پیچیده اداري در کشور است و قوانین موازي و
متناقضی است که بازار کار را رنج می دهد که باید فرایند قانونی بازار کار را چابک سازیم. موضوع دیگر همین نام گذاري امسال است
که یک پاسخ گویی در بین مدیران کشور ایجاد کرده است. باید افراد مطالبه گر باشند. رئیس جمهور آینده باید تیمی داشته باشد تا

پاسخ گوي مردم باشند.



حواشی انتخابات1400؛ از کوهنوردي رئیسی و لاریجانی تا وعده یارانه 450

هزار تومانی رضایی!

منبع: دانشجوشماره خبر:  411  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، چهار روز از اعلام لیست نهایی انتخابات ریاست جمهوري 1400 توسط شوراي
نگهبان می گذرد که در این مدت حواشی متعددي پیرامون نامزد هاي نهایی انتخابات به وجود آمده است. روز چهارشنبه

قرعه کشی نامزد هاي انتخابات انجام شد و نامزد هاي انتخاباتی برنامه تبلیغاتی خودشان را ...

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، چهار روز از
اعلام لیست نهایی انتخابات ریاست جمهوري 1400 توسط
شوراي نگهبان می گذرد که در این مدت حواشی متعددي

 
پیرامون نامزد هاي نهایی انتخابات به وجود آمده است. 

روز چهارشنبه قرعه کشی نامزد هاي انتخابات انجام شد و
نامزد هاي انتخاباتی برنامه تبلیغاتی خودشان را در رسانه ملی متوجه شدند که می توان گفت از همان دقایق استارت تبلیغات

 
انتخاباتی نامزد هاي انتخابات ریاست جمهوري زده شد. 

اولین قرعه حضور نامزد ها در رسانه ملی به نام امیرحسین قاضی زاده هاشمی خورد وي دیشب در شبکه یک به برنامه هاي دولت
خود پرداخت و کنایه اي به دولت مستقر زد و گفت: در دولت اعتدال بر اساس گزارش هاي جهانی بدترین وضع شکاف طبقاتی به

 
لحاظ عدالت اجتماعی و اقتصادي را شاهد هستیم و شرایط به مراتب بدتر از قبل شده است. 

وي با بیان اینکه «دولت هاي رفاقتی» آسیب دیگري در اداره کشور است، تاکید کرد: حلقه هاي بسیاري را دیده ایم مثل نیاوران، علم
و صنعت، جماران و ... که عده اي تیم بوده اند و عده دیگري هم حلقه هاي دوم و سوم را تشکیل داده اند، از این رو رانت و دولت

 
هاي «رانتی-غارتی» ایجاد شد که مرتکب رانت هاي گسترده اي شدند. 

2الی3 ماهه اول تورم را متوقف می کنیم همچنین محسن مهرعلیزاده نامزد انتخابات ریاست جمهوري در نشست خبري بعد از ضبط
برنامه تبلیغاتی در رسانه ملی، اظهار کرد: امیدواریم بتوانیم در 2الی3 ماهه اول تورم را متوقف کنیم بعد از آن 10 تا 15 درصد تورم

 
فعلی را کاهش دهیم. 

واکنش پزشکیان به خبر حمایتش از یک کاندیداي اصلاح طلب در انتخابات مسعود پزشکیان داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات
ریاست جمهوري و وزیر بهداشت دولت اصلاحات و نفر رد صلاحیت شده در انتخابات نسبت به ستاد محسن مهرعلیزاده نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري خبر می دادند. در توئیتی نوشت: «در پاسخ به برخی از دوستان و همراهان عزیز به اطلاع
می رسانم که اینجانب در انتخابات پیش رو قصد حمایت از هیچ کدام از کاندیدا هاي تایید صلاحیت شده را ندارم و به امید خدا

 
مواضع خود را در نطقی که روز دوشنبه در مجلس خواهم داشت بیان خواهم کرد.» 



450هزار تومان یارانه به هر نفر محسن رضایی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره جزئیات یارانه 450 هزار

 
تومانی، اظهار کرد: یارانه 450 هزار تومانی یعنی کل یارانه دریافتی مردم از قبلی تا جدید می شود 450 هزار تومان. 

 
 

وي افزود: از دو منبع صرفه جویی، منابع یارانه 450 هزارتومانی به دست می آید یکی صرفه جویی یارانه هایی که ثروتمندان از بنزین
به دست می آورند، که آن را قطع می کنیم و این 4 میلیارد دلاري که از کل یارانه هاي بنزین، گازوئیل، آب، برق و... می شود را به

 
40 میلیون نفر می دهیم. 

رضایی گفت: غیر از این ارز هاي 4200 تومانی که به دست واسطه ها می رود و نهاده می خرند و با قیمت گزاف می فروشند را آزاد

 
می کنیم و از آن براي پرداخت یارانه استفاده می کنیم. 

وي تاکید کرد: با پرداخت یارانه 450 هزارتومانی هیچ یک از قیمت ها افزایش نمی یابد و فشار هم به بودجه دولت وارد نمی شود

 
چراکه اصلا دست به بودجه دولت نمی زنیم. 

واکنش زاکانی به وعده دادن یارانه بیشتر به مردم علیرضا زاکانی نامزد سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوري در نشست خبري که
امروز شنبه 8 خرداد برگزار شد، با بیان اینکه وعده دادن فلان مبلغ اشتباه است و دوره این چیز ها گذشته است، اظهار کرد: از نامزد

 
هایی که این وعده هاي اقتصادي را بدهند بعدا سوال می کنم و منشا کارشناسی آن را از آن ها می خواهم. 

مجري مناظره هاي انتخاباتی مشخص شد عضو کمیسیون بررسی تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري از انتخاب مرتضی حیدري به

 
عنوان مجري مناظره هاي انتخاباتی خبر داد. 



 
 

به وقتش درباره منابع وام 500 میلیون تومانی ازدواج خواهم گفت قاضی زاده هاشمی درخصوص پرداخت وام 500 میلیون تومانی به
زوج هاي جوان، گفت: اعتبار 500 میلیون تومانی در صندوق ویژه اي که به عنوان اعتبار خانواده یا جوانان در نظر میگیریم، به زوج

 
هاي جوان براي 3 مقوله ازدواج، مسکن و اشتغال پیش بینی کرده ایم و این بزرگترین طرح عدالت اجتماعی است. 

وي ادامه داد:به موقع درباره منابع آن صحبت خواهم کرد، اجازه دهید آن هایی که عجول هستند قضاوت هاي خود را انجام دهند

 
فقط امیدوارم بعد از آن شرمنده نشوند. 

تعامل، از خانه تا جهان عبدالناصر همتی طی توییتی در صفحه شخصی خود، از شعار انتخاباتی خود رونمایی کرد. وي در توییتی
نوشت «تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. بدون توافق براي رفع تحریم و بهبود رابطه با جهان و منطقه و بدون توافق
هاي مساله محور در داخل میان نیرو هاي سیاسی و اجتماعی و میان حاکمیت و شهروندان نه می توان وضعیت معیشت مردم را بهتر

 
کرد، نه حکمرانی را باکیفیت  تر و نه ایران را قدرتمندتر. 

 
 

کوهنوردي علی لاریجانی بعد از ردصلاحیتش علی لاریجانی رییس سابق مجلس و کاندیداي سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوري
درست دو روز بعد از رد صلاحیت شدنش از سوي شوراي نگهبان در پستی اینستاگرامی، ویدئویی از کوهپیمایی صبحگاهی اش در

 
دامنه هاي دماوند منتشر کرد. لاریجانی در این پست نوشت: کوه دماوند چقدر قشنگه انصافاً... 



 
 

رئیسی به کهف الشهدا رفت حجت الاسلامی ابراهیم رئیسی، نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري صبح امروز جمعه با

 
حضور در کهف الشهداي تهران، ضمن زیارت قبور مطهر شهدا با جمعی از مردم دیدار و گفت وگو کرد. 
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پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران!ماجراي 300 هزار میلیارد

تومان چیست؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  412  |  تاریخ: 1400/03/09

 
پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران!ماجراي 300 هزار میلیارد تومان چیست؟ 

فعال بازار کار و کارگري گفت: متاسفانه افرادي که دنبال منافع شخصی و گروهی خودشان بودند، شورا هاي اسلامی کار را از سال

 
1363 به دست گرفتند و آن را به عنوان تشکیلات کارگري در کشور قالب کردند. 

تعطیلی هر روز کارخانه ها و بیکاري کارگران آن ها، زندگی
سختی را براي این جامعه فرودست کشور ایجاد کرده است که در
این سال هاي تحریم، از برطرف کردن نیاز هاي اولیه خود هم باز
مانده اند. طبیعتا دولت ها با هدف افزایش اشتغال و بهبود
معیشت فرودستان جامعه تشکیل می شوند، اما در این 8 سال
تدبیر دولت بنفش، چنان شکاف طبقاتی در کشور ایجاد شده

 
است که شاید نتوان به راحتی این زخم عمیق را درمان کرد. 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، تورم 12 ماهه منتهی به اسفند 1399 نسبت به مدت مشابه سال قبل، 36.4 درصد افزایش یافته

 
است که این رقم بیشتر از پیش بینی هاي صندوق بین المللی پول درباره نرخ تورم سال گذشته شمسی است! 

این در حالی است که با توجه به نرخ نفس گیر تورم در کشور، حقوق فرودستان و کارگران جامعه که می توانند نقش اساسی را در
صنعتی شدن داشته باشند، به حدي است که آن ها را ناتوان از ادامه زندگی ساخته و باید براي همیشه در رویاي خرید خانه و ماشین
به سر ببرند و با حداقل امکانات زندگی کنند. با توجه به مسائل مطرح شده، حمید حاج اسماعیلی؛ فعال حوزه بازار کار و کارگري در

 
نشستی با موضوع بررسی مشکلات و مطالبات جامعه کارگري به گفتگو با ما پرداخته است که در ادامه تقدیم می شود. 

در سالیان گذشته قدرت خرید مردم پایین آمده است. جامعه کارگري نیز بسیار آسیب پذیر شده اند و یک وضعیت نابسامان معیشتی
در جامعه کارگري را می بینیم. با توجه به اینکه حقوق و دستمزد کارگران هر سال با تاخیر تعیین می شود و نسبت به نرخ تورم

 
افزایش حقوق نداشته اند، توضیح بدهید چه اتفاقاتی در سال هاي گذشته رخ داده است. 

از 2 جهت می توان به موضوع نگاه کرد. اول ریشه در سالیان گذشته دارد که ما روند خوبی را براي تعیین دستمزد کارگران انتخاب
نکرده ایم. شاید تعیین دستمزد با نرخ تورم مطابقت داشته باشد، اما فقط توجه به نرخ تورم کافی نیست، چرا که مولفه هاي دیگري
نیز وجود دارد. درواقع طی سالیان گذشته، عقب ماندگی در تعیین دستمزد ایجاد شده است که باعث کاهش قدرت خرید کارگران
شده است. در همین مسیر نیز به دلیل اینکه دولت، کارگران را جزئی از بخش خصوصی محسوب میکرد و در روند بودجه کشور به

 
صورت مستقیم دخالت نداشته اند، از آن ها غفلت کرده است. 



شوك هاي اقتصادي و نوسانات اقتصادي که در کشور ایجاد می شود، گاهی فشار مضاعفی را به خانواده هاي کارگري ایجاد می کند
که بخشی از پس انداز خود را به سرعت از دست می دهند که دولت قدرت جبران آن را ندارد. این مسائل دست به دست هم داده
است تا کارگران روز به روز به سمت فقر سوق داده شوند. در واقع دولت در حوزه تعیین دستمزد براي کارگران و کارمندان، نتوانسته
تصمیم درستی را اتخاذ کند. به طبع این ها، ما در جامعه نیز با مشکل مواجه شده ایم، مشکلات اقتصادي باعث تغییر رفتار هاي

 
اجتماعی نیز می شود و خانواده ها آسیب می بینند و زیر ساخت هاي فرهنگی کشور را متزلزل می سازد. 

در بحث تعیین دستمزد، همین امسال نیز این چالش را داشتیم، قرار بود با توجه به نرخ تورمی که وجود دارد، افزایش حقوق را داشته

 
باشیم. آیا دولت به این قانون عمل کرده است؟ 

حضور دولت در شوراي عالی کار با چند اشکال اساسی مواجه است. دولت اعتقادي به سه جانبه گرایی ندارد. درست است که در
شوراي عالی کار، ترکیب نمایندگان کارگري، کارفرمایی و دولت است، اما بر اساس تجربه، این دولت است که در ایران دستمزد را
تعیین می کند که یک نقص است. در این شوراي 3 نفره که بر اساس قانون شکل گرفته است، باید مصالح کارگران، منافع کارفرمایان
و مصلح هاي دولتی، با هم در نظر گرفته شود. دولت باید نظارت کند و تعدیل کننده نظران کارگران و کارفرمایان باشد. موضوع بعدي
مربوط به ماده 41 قانون کار است که 2 شاخص را براي تعیین دستمزد مشخص کرده است. اول نرخ تورم رسمی و دوم سبد معیشت

 
است. این شرایط ماده 41 رسا نیست و نتوانسته فهم و اجماع جدي را در خصوص نظران این 3 گروه ایجاد کند. 

 
سبد معیشت، جایگزین خط فقر شود 

درواقع باید به جاي سبد معیشت، خط فقر را به ماده 41 اضافه کنیم. دستمزد 3 میلیون و 700 هزار تومان تعیین شده است و هنوز
زیر 4 میلیون است، در حالی که خط فقر در کلان شهري مثل تهران کمتر از 9 میلیون تومان نیست. تا رمانی که خط فقر را تعیین
نکنیم و به عنوان شاخص در تعیین دستمزد مد نظر قرار ندهیم، این مشکلات ادامه پیدا خواهد کرد. از دیگر موضوعات مورد انتقاد به
دولت این است که مزایاي جانبی که وظایف پشتیبانی حاکمیتی از طرف دولت است، براي نیروي کار کارگران در نظر نمی گیرد و
اکتفا به همان دستمزدي می کنند که در شوراي عالی کار تعیین می شود. با توجه به اینکه قیمت مسکن در کلان شهر ها بسیار

 
گران است، دولت باید راهکار جدي تري براي حمایت از کارگران داشته باشد. 

پرداخت دستمزد «ویلموتس» از جیب کارگران! /قدرت خرید کارگر در دوران روحانی به شدت ضعیف شد/ 300 هزار میلیارد تومان

 
بدهی دولت به تامین اجتماعی فیلم 

 
در حال حاضر شکاف طبقاتی با توجه به افزایش ضریب جینی بیشتر شده است. نظر شما چیست؟ 

همین شاخص فلاکت که اقتصاددان ها، آن را مجموع نرخ بیکاري و تورم می دانند، وقتی رقمش بالا می رود، خود به خود طبقات
اجتماعی دچار گسست می شود. اهداف تورم این است که ثروتمندان را غنی تر می کند و فقرا را ضعیف تر می سازد. تورم خیلی زود
زیر ساخت هاي طبقه متوسط را هم ویران می کند. وقتی شاخص فلاکت بیشتر شود، خود به خود ضریب جینی را هم افزایش می
دهد. ضریب جینی ما طی سال هاي گذشته 04/. درصد افزایش پیدا کرده است. اگر به این مسائل نپردازیم و کمک هاي جدي را در
نظر نگیریم، روند صعودي نمودار ضریب جینی افزایش پیدا کند و اگر به 5/. برسد، واقعا یک خطر اجتماعی را در کشور ایجاد می کند
و همه زیر ساخت هاي فرهنگی و اجتماعی را نابود می سازد. در حال حاضر باید دولت با کمک مکانیزم هایی که دارد، به دنبال چاره

 
جویی باشد. 

بحث اشتغال و امنیت شغلی نیز مطرح است. به نظر شما عملکرد دولت در 8 سال گذشته در حوزه اشتغال و کاهش بیکاري چطور

 
بوده است؟ 

طی 4 دهه کذشته نرخ بیکاري و تورم 2 رقمی در کشور وجود داشته است و کمتر مدیران به این مسائل پرداخته اند. طی چند سال



اخیر، دولت هیچ برنامه اي براي اشتغال نداشته است. یکی از مشکلات اقتصادي ما خدماتی بودن آن است. بحث هایی مثل کرونا،
خیلی زود کار هاي خدماتی را تعطیل می کند. با توجه به آمار هایی که دولت منتشر کرده است، از زمان شروع کرونا تا به امروز،
بیش از یک میلیون و 700 هزار شغل را از دست داده ایم. با توجه به جمعیت جوان کشورمان، هر ساله بیشتر از یک میلیون و 50
هزار نفر کارجو داریم که نیازمند طرح و برنامه است. ما براي ایجاد اشتغال نیاز به سرمایه گذاري، مشوق هاي لازم براي مشارکت
مردم و راهکار هاي فنی و کارشناسی داریم که در همه این بخش ها در این دولت دچار مشکل بوده ایم. دولت در مورد اشتغال طرح
و برنامه اي نداشت و اساسا مهم ترین وظیفه هر دولت هم ایجاد اشتغال است. وقتی بیکاري زیاد می شود، زمینه ساز سو استفاده می

 
شود، وقتی عرضه و تقاضا در بازار متوازن نباشد، نیروي کار ارزان می شود و حقوقش زیر پا گذاشته می شود. 

در بحث تعاونی ها، فکر می کنم در اجراي سیاست هاي اصل 44 که این روند را در دولت هاي گذشته هم طی نکردیم، تاکید دارد که
حدود 20 درصد شرکت ها ماهیت تعاونی داشته باشند. چه اتفاقی افتاده که ما این بند از قانون اساسی را اجرا نکردیم و آیا تعاونی ها
واقعا آن کارکرد مد نظر را دارند؟ و اینکه در کشور هاي دیگر، چنین وضعیتی وجود دارد که ماهیت شرکت هایشان تعاونی باشد و

 
موفق باشند؟ 

حدودا 18 سال از سیاست هاي ابلاغی در مورد اصل 44 می گذرد و ما تا به امروز آثار خوبی در کشور ندیده ایم. بر اساس این
سیاست، اقتصاد کشور باید بر مبناي بخش خصوصی، دولتی و تعاونی باشد. ظرفیتی را که براي تعاونی ها در نظر گرفته اند حدودا 25
درصد اقتصاد کشور بود و تا الان ظرفیت تعاون در کشور ما از 6.5 درصد بالاتر نرفته است که نشان دهنده عدم باور جدي به بخش
تعاون از سوي دولت مردان است. برخی مدیران فکر می کنند که تعاون یک شیوه سنتی است. در حال حاضر در اروپاي غربی بیشتر
از 30 درصد اقتصادشان از طریق تعاونی ها انجام می گیرد. تعاونی ها در همه بخش هاي اوپاي غربی در حال فعالیتند و کشور ما نیز
به آن نیاز دارد. اینکه اقتصاد را به سرعت از بخش خصوصی به بخش دولتی منتقل کنیم امکان پذیر نیست، زیرا باعث فساد می شود
و به رانت کمک می کند و توزیع منابع را در کشور دچار مشکل می کند. در سیاست هاي اصل 44، الویت واگذاري با بخش تعاون
بوده، اما آن ها را به افراد خاص واگذار کرده اند و به سمت فساد سوق داده شده است. اگر به تعاونی ها واگذار می شد، از سو استفاده

 
ها جلوگیري می کرد و نرخ بیکاري را پایین می آورد. 

با توجه به سخنان شما، نماینده کارگران باید بتواند در جلسه تعیین دستمزد کارگران، قدرت چانه زنی داشته باشد. مگر ما نماینده و
شوراي اسلامی کارگري در کشور نداریم؟ آیا آنجا نمی توانند عملکردي از خود نشان دهند و یا در ماهیت خود، نماینده کارگران

 
نیستند؟ 

در اوایل انقلاب، جریانات کارگري متاثر از حزب توده و خارجی ها بود و با خواسته هاي انقلابیون مغایرت داشت. متاسفانه افرادي که
در بخش هاي کارگري مامور شدند، بعد ها دچار انحراف شدند و مسیر گروهی و حزبی را جایگزین کردند و مطالبات کارگران را از اول
انقلاب منحرف کردند. شورا هاي اسلامی کار قبل از قانون کار در کشور شکل گرفتند که مبتنی بر اصل 44 قانون اساسی بود و
ارتباطی با تشکیلات کارگري ندارد. ایران عضو سازمان بین المللی کار است و خیلی از قوانین سازمان بین المللی کار فنی است. 80
سال است که عضو این سازمانیم و به اندازه کافی رویکرد این سازمان در کشور رشد نکرده است. متاسفانه شورا هاي اسلامی کار

 
نماینده کارگري را در کشور قبول کردند که بافتشان، از نوع کارگري نیست و مغایرت جدي با اصل 26 قانون اساسی نیز دارد. 

 
منافع شخصی و گروهی خانه کارگر زندگی کارگران را مختل کرده 

تشکیلات کارگري برآمده از فهم اصل 26 قانون اساسی است که ماده 131 قانون کار نیز بر آن تاکید کرده است. متاسفانه افرادي که
دنبال منافع شخصی و گروهی خودشان بودند، شورا هاي اسلامی کار را از سال 1363 به دست گرفتند و آن را به عنوان تشکیلات
کارگري در کشور قالب کردند. این شورا ها در اختیار جریان سیاسی خاصی با نام خانه کارگر است. اکثر کسانی که نماینده کارگران را
در شوراي اسلامی کار دارند، عضو خانه کارگر هستند. تشکیلات کارگري در ایران باید مستقل باشد که تا به امروز نتوانسته اند
مطالبات کراگران را تامین کند. شرایط بحرانی که جامعه کارگري به آن دچار است، ناشی از حضور افرادي است که نتوانسته اند



مطالبات کارگران را پیگیري کنند، زیرا به دنبال منافع گروهی بوده اند و ارتباطاتی با سازمان هاي قدرت و نهاد هاي امنیتی دارند.
دولت آینده باید اصلاح قانون کار را با محوریت تشکیل سازمان کارگري استاندارد و صنفی در ایران مد نظر داشته باشد و اجازه ندهد

 
تا گروه هاي سیاسی با کارگران در کشور چانه زنی کنند. 

 
با توجه به انتخابات ریاست جمهوري که در پیش داریم، به نظر شما کدام طیف و کدام نامزد می تواند این کار را انجام دهد؟ 

الان گفتن آن مقداري زود است، چرا که هنوز برنامه اي ارائه نکرده اند. براي اینکه بتوانند اعتماد کارگران را جلب کنند، باید برنامه
عملیاتی بدهند و باید تعهد بدهند تا به محض رسیدن به مصدر امور، اصلاحاتی را انجام دهند و تلاش کنند تا صداي کارگران را

 
بشنوند، یعنی اینکه یک سازمان کارگري مستقل داشته باشند. 

در بین نامزد ها، بعضی از اعضاي کنونی دولت را می بینیم. سوال اینجاست که اگر کسی از بین همین افراد رییس جمهور شود، آیا

 
اتفاق خاصی می افتد؟ 

خیر! باید بدانیم اکثر کسانی که باهم کارمی کنند، ایده هاي مشترك دارند و اگر راهکاري داشتند، حتما باید در دوره مسئولیت خود
آن را انجام می دادند. به هر حال مقداري از سرخوردگی که در مورد مشارکت مردم در انتخابات ایجاد شده است، مربوط به عملکرد
دولت ها می شود. مشارکت ناشی از ضعفی است که ما در اجرا داشته ایم. مردم در انتخابات مجلس مشارکت کمی داشتند و انتظار
می رود همین مسئله در انتخابات ریاست جمهوري نیز تکرار شود. افرادي که متعهد به شعار هاي خود در دوران مسئولیتشان نبودند،
چه تضمینی وجود دارد که مردم دوباره به آن ها اعتماد کنند. من فکر نمی کنم مردم به افرادي اعتماد کنند که سال هاي گذشته

 
اعتماد کرده اند. 

در حوزه بیمه بیکاري چه وضعیتی داریم؟ بسیاري از جوانان ما که با امنیت شغلی پایین، به کاري مشغول می شوند. وقتی بیکار می

 
شوند، نمی دانند که تدابیري به اسم بیمه بیکاري اندیشیده شده است. به نظر شما چه مشکلاتی در این حوزه وجود دارد؟ 

بر اساس اصل 29 قانون اساسی، حاکمیت موظف است که اشتغال براي کارجویان ایجاد کند. مادامی که شغلی براي کارجویان پیدا
نشده است، باید بتوانیم براي تامین نیازشان یک حداقل هایی را تحت عنوان بیمه بیکاري در نظر بگیریم. ضعف هایی در آن وجود
دارد. یکی از آن ضعف ها آن است که صندوق بیمه بیکاري با صندوق تامین اجتماعی ادغام شده است که باید جدا از هم باشند. در
سال هاي گذشته مدیرانی که در سازمان تامین اجتماعی بودند، به این مسئله اهمیتی نمی دادند. دومیم موضوع این است که ما
همیشه یک نرخ بیکاري 2 رقمی را داریم و باید اعتبار لازم را براي این کار در نظر می گرفتیم و خود دولت سرمایه گذاري لازم را در
صندوق بیمه بیکاري و تامین اجتماعی انجام نداده است. یکی از این ضعف ها را در دوران کرونا دیدیم. 50 درصد از بخش هاي ما
خدماتی است. وقتی خود دولت اعلام می کند که 2 میلیون و 700 هزار شغل از دست رفته است و بخش زیادي از افراد که شغل خود
را از دست داده اند در رصد دولت نبوده اند و قطعا آمار بالا تر از این حرف هاست و دولت نیز کار خاصی را براي آن ها نکرد. بیمه اي
را براي آن ها در نظر گرفتند که از رقم قانونی بیمه بیکاري پایین تر بود که بدعت جدیدي در بحث بیمه بیکاري ایجاد شد. مکانیزم

 
هاي بیمه بیکاري هم مشکل دارد. ما اعتبار لازم را براي این کار باید داشته باشیم که متاسفانه نتوانسته ایم تامین کنیم. 

بحث تبعیضی که در صندوق تامین اجتماعی اتفاق افتاد و هنوز هم مبهم است که چه شده که بسیاري از بازنشسته ها، تغییراتی که
در حقوقشان اتفاق می افتد، به علت تبعیض، آن ها را با سردرگمی و سرخوردگی مواجه می کند و آن افزایش حقوق به سطح مورد

 
انتظار نرسیده است؟ 

وجود سازمان تامین اجتماعی در کشور یک دستاورد بزرگ است که پایه هاي آن به حدود 90 سال قبل باز می گردد. سازمان تامین
اجتماعی یک سازمان غیر دولتی است و منبع آن را عمدتا کارگران و کارفرمایان تامین می کنند و دولت نقش سرمایه گذاري
مستقیم در آن را ندارد و مکانیزم اداره آن حتما باید خارج از نظارت دولت باشد. متاسفانه طی چند دهه گذشته، تصدي سازمان
تامین اجتماعی بر عهده دولت بوده و حضور کارگران و کارفرمایان بسیار کمرنگ بوده است. همین عوامل باعث انحرافات جدي در



سازمان تامین اجتماعی شده است و منابع آن هدر رود. شوراي عالی تامین اجتماعی باید دوباره احیا شود. مدیران سازمان تامین
اجتماعی باید با مشورت گروه هاي کارگري و مصلحت هاي عمومی انتخاب شوند، نه اینکه دولت یک شخص سیاسی را مسئول این

 
سازمان کند. 

 
سیاسی کاري در تامین اجتماعی را کنار بگذارید! 

در شرایط خوب، حدود 13 نفر به سازمان تامین اجتماعی بیمه پرداخت می کردند و یک نفر خدمات می گرفت، اما الان 5 نفر بیمه
پرداخت می کنند و یک نفر مستمري دریافت می کند که این فاصله و تناسب بسیار کوچک شده است. باید مدیریت سازمان را از بعد
سیاسی به بعد فنی تبدیل کنیم و نباید آنجا خلوت گاه گروه هاي سیاسی شود. همین افراد ذي نفوذي که در حوزه کارگري هستند،
با قدرت و وزارت کار ارتباط دارند، در سازمان تامین اجتماعی لانه کرده اند و منافع کارگران را به یغما می برند و بهره وري مناسبی
در سازمان تامین اجتماعی نداشته اند. مشکل بعدي اینجاست که دولت و مجلس براي سازمان تامین اجتماعی تصمیمات یک طرفه
اي می گیرند که باید مورد بازنگري قرار گیرد. از دیگر مشکلات این است که دست اندازي ها و دخالت هایی است که در سازمان
اتفاق می افتد، یعنی افرادي که از امکانات و پول آنجا در فعالیت هاي سیاسی استفاده کرده اند. افرادي که تصمیماتی را در حوزه
دولت از طریق منابع سازمان تامین اجتماعی در نظر گرفتند، به طور نمونه در این چند سال اخیر، دستمزد مربی تیم ملی فوتبال را از
سازمان تامین اجتماعی برداشتند که این چالش بسیار گسترده اي ایجاد کردکه این اتفاق به دلیل عدم تمکین دولت از قانون اتفاق
افتاد. در حال حاضر نیز به دلیل عدم سرمایه گذاري درست، دولت یک بدهی بسیار گسترده اي به سازمان تامین اجتماعی دارد که

 
رقم آن بیشتر از 300 هزار میلیارد تومان است. اگر این بدهی ها همراه با تورم باشد، منابع سازمان آسیب می بیند. 

 
جمعیت کارگري، بخش زیادي از جامعه ایران را تشکیل می دهد. کارگران به چه کسی راي بدهند؟ 

به نظر من عمده کسانی که در انتخابات شرکت می کنند، همین گروه هاي کارگري و خانواده هاي آنان هستند و نقش آن ها جدي
گرفته نشده است. تجربه نشان می دهد که در انتخابات بعدي، احتمالا گروه هاي اصولگرا برنده انتخابات خواهند بود، اما باید توجه
کنند که اگر حقوق کارگران را مد نظر قرار ندهند، با شکست مواجه می شوند، اما اگر برنامه داشته باشند و به بازنگري هدفمندي

 
یارانه ها بپردازند، مورد توجه کارگران قرار خواهند گرفت. 

فرض کنید من به عنوان رییس جمهور آینده در مقابل شما نشسته ام، 2 دقیقه فرصت دارید تا برنامه هایی را که در حوزه هاي

 
مختلف بحث کردیم، را توصیه کنید، چی می گویید؟ 

امسال سال مانع زدایی و پشتیبانی از تولید است. یکی از مشکلات ما بروکراسی پیچیده اداري در کشور است و قوانین موازي و
متناقضی است که بازار کار را رنج می دهد که باید فرایند قانونی بازار کار را چابک سازیم. موضوع دیگر همین نام گذاري امسال است
که یک پاسخ گویی در بین مدیران کشور ایجاد کرده است. باید افراد مطالبه گر باشند. رئیس جمهور آینده باید تیمی داشته باشد تا

 
پاسخ گوي مردم باشند. 

منبع : دانشجو



کشت گل و گیاه؛ ظرفیت ناب اشتغال در مازندران

منبع: ایمناشماره خبر:  413  |  تاریخ: 1400/03/09

توسعه کشت گل و گیاه و توجه به احداث گلخانه ها در مازندران براي دست یافتن به اشتغال پایدار و بهره   مند از شغلی
متناسب با زیست بوم و طبیعت این استان، این بخش را به ظرفیتی ناب در حوزه اشتغال   مازندران تبدیل کرده است.   

 
کشت گل و گیاه؛ ظرفیت ناب اشتغال در مازندران 

توسعه کشت گل و گیاه و توجه به احداث گلخانه ها در مازندران
براي دست یافتن به اشتغال پایدار و بهره   مند از شغلی متناسب
با زیست بوم و طبیعت این استان، این بخش را به ظرفیتی ناب

 
در حوزه اشتغال   مازندران تبدیل کرده است.    

به گزارش خبرنگار ایمنا، ظرفیت هاي اشتغال مازندران در سایه
مواهب طبیعی و خدادادي آن به لحاظ دارا بودن زمین هاي
ارزشمند و حاصلخیز انکار شدنی نیست. ظرفیت هایی که در
حوزه طبیعی مانند بهره گیري از خاك حاصلخیز و آب و هواي
مناسب به ثمر نشسته و در بخش هایی مانند کشت گل و گیاه و

 
یا تولید نهال مازندران را به یکی از استان هاي سرآمد در حوزه کشاورزي کشور تبدیل کرده است. 

مازندران با دارا بودن ظرفیت هاي عظیم در بخش کشاورزي، در بخش اشتغال رتبه نخست را به بخش خدمات داده است و صنعت و
کشاورزي در رده هاي دوم و سوم این استان جاي دارند با این وجود، هنوز بخش مهمی از ظرفیت هاي توسعه و اشتغال مازندران از
طریق کشاورزي حاصل می شود و در صورت ساماندهی و برنامه ریزي مناسب می تواند زمینه ساز اشتغالی ارزشمند و پایدار در این

 
عرصه باشد. 

رشد 100 درصد توسعه گلخانه ها در این خصوص هادي ایزدي، مدیر باغبانی جهاد کشاورزي مازندران در گفت وگو با خبرنگار ایمنا
سطح کشت گل و گیاه در این استان را 1200 هکتار مطرح کرد و اظهار می کند: سطح گلخانه هاي استان نیز 400 هکتار است که

 
سطح توسعه گلخانه ها در سه سال اخیر به 100 درصد رسیده است. 

هادي ایزدي با بیان اینکه یکی از تولیدکننده نمونه کشور در زمینه گل شاخه بریده در گلخانه در سال 99 خلیل قلیزاده در شهرستان

 
آمل فعال است، خاطرنشان می کند: در این استان 3 هزار و 300 بهره بردار گلخانه اي فعالیت دارند. 

وي با اعلام اینکه تعداد گلخانه داران جدید در سال گذشته 700 نفر بوده، بیان کرد: غالباً بهره بردار ما در سال 99 جوانان تحصیل

 
کرده دانشگاهی بودند و این نشانه خوبی است. 

مدیر باغداري جهاد کشاورزي مازندران تعداد کل مجوزهاي گلخانه صادر شده در سال گذشته را 1100 واحد مطرح و تصریح می



 
کند: تعداد مجوز گلخانه هاي کوچک مقیاس داخل بافت 600 واحد است. 

رتبه نخست مازندران در تولید گل ایزدي با تاکید بر اینکه مازندران با تولید حدود 120 میلیون شاخه و گلدان رتبه اول کشور را
دارد، اظهار می کند: از مهم ترین برنامه ها براي این بخش توسعه گلخانه ها با پرداخت تسهیلات بانکی ارزان قیمت است. همچنین
توسعه تشکل ها و تعاونی ها، کیفی کردن و تنوع بخشی به تولیدات، ارتقاي مصرف در بین خانوارها، توسعه صادرات به کشورهاي

 
همسایه و ایجاد نمایشگاه هاي دائمی گل در شهرها از دیگر برنامه ها در حوزه گل و گیاه استان است. 

وي خاطرنشان می کند: نکته قابل توجه به این است که اعضاي هیئت مدیره اتحادیه گل و گیاه کشور از مازندران انتخاب شده اند و

 
این مطمئناً در سیاست گذاري هاي ملی در بخش گل و گیاه تأثیرگذار خواهد بود. 

چشم انداز برنامه مناسب صادرات محور الیاس لاریجانی، نایب رئیس اتحادیه گل و گیاه استان مازندران در گفت وگو با خبرنگار ایمنا
با بیان اینکه مازندران در سه بخش برگ شاخه بریده، گیاهان آپارتمانی و بیرونی با اختلاف زیاد برترین استان نسبت به سایر استان

 
هاي کشور است، اظهار می کند: در این سه بخش هیچ استانی در تولید گل و گیاهی به پاي استان مازندران نمی رسد. 

وي با بیان اینکه مازندران در سایر بخش هاي گل گیاه به به دلیل نبود مواد اولیه و شرایط اقلیمی نمی توان در بخش تکثیر به

 
جایگاه مناسبی برسیم، تصریح می کند: در صورت تأمین این نیاز، مازندران می تواند در سطح خاورمیانه نیز مقام کسب کند. 

نایب رئیس اتحادیه گل و گیاه مازندران با اشاره به مشکلات اساسی در حوزه گل و گیاه استان تاکید می کند: مهمترین موازین در امر
صادرات است که با توجه به تحریم ها و مشکلات اقتصادي، صادرات غیر نفتی یکی از مهمترین راهکارها براي رفع مشکلات اقتصادي

 
است که در این استان هم اکنون با مشکل صادرات گل گیاه مواجه هستیم. 

لاریجانی ادامه می دهد: همچنین مشکل فعالیت رایزن هاي اقتصادي کنسولگري و سفارتخانه ها با سایر کشورهاي خارجی وجود

 
دارد که با وجود آنها می توان به شرایط بهتر شدن این حوزه کمک کرد. 

وي با تاکید بر اینکه طبق شعار امسال یکی از مانع زدایی ها در بخش گل و گیاه به حوزه حمل و نقل برمی گردد، اظهار می کند: در
این راستا دولت بر اساس درصد سود به صنعت و معدن یارانه می دهد که جهاد کشاورزي نیز در این امر مشارکت داشته و در جهت
ساخت گلخانه تسهیلات با بهره پایین می دهند اما در زمینه حمل و نقل سود بالایی می دهد؛ بنابراین راهکارهایی در این حوزه باید
اندیشیده شود و همانطور که تسهیلات کم بهره در بخش گلخانه اي داده می شود در بخش حمل و نقل نیز وام کم بهره دریافت شود.

نایب رئیس اتحادیه گل و گیاه مازندران گفت: این استان می تواند به فروش خوب و پایدار و برنامه صادرات محور در حوزه گل و گیاه

 
داشته باشد. 

این مسئول از دیگر مشکلات این حوزه را به سازمان همیاري شهرداري ها مرتبط دانست و خاطرنشان می کند: وقتی بهره بردار
مجوزي را از جهاد کشاورزي دریافت می کند براي صدور نهایی به سازمان همیاري هاي شهرداري مراجعه می کند اما با تعرفه اي
مازاد مواجهه می شود علیرغم اینکه وزارت کشور و جهاد کشاورزي همکاري کرده اما این سازمان تعرفه زیادي را از بهره برداران

 
دریافت می کنند و این براي بهره برداران سودآور نیست. 

لاریجانی در خصوص اوضاع گل و گیاه مازندران در زمان کرونایی تصریح می کند: در آغاز شیوع آسیب هایی به بخش گلخانه داران



رسیده بود که اکنون با عادي شدن شرایط وضعیت بهتري ایجاد شد اما لازم است تا در دریافت وام ها کمی با بهره برداران مدارا
کنند.



مسیر نفت،آب و برق در دولت آینده

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  414  |  تاریخ: 1400/03/09

مسیر نفت،آب و برق در دولت آینده

 
"ایران" در نظرسنجی از 100 کارشناس و صاحب نظر حوزه نفت و نیرو بررسی کرد 

 
مسیر نفت،آب و برق در دولت آینده 

 
عطیه لباف 

 
خبرنگار 

کمتر از 20 روز تا انتخابات ریاست جمهوري 1400 باقی مانده است؛ به نظر می رسد که نامزدهاي تأیید شده انتخابات سیزدهم، در
بخش انرژي بیش از هر موضوعی به دنبال سهمیه بندي حامل هاي انرژي و افزایش یارانه ها هستند. اما باید از این 7 نامزد که در

 
صورت برد در انتخابات، سکان اجرایی کشور را براي 4 سال در دست می گیرند، چه چیزي را مطالبه کرد؟ 

در میان برنامه هاي اعلامی این نامزدها، یکی از مهم ترین مواردي که باید به آن پرداخته شود، سناریوي 4 ساله آنها براي بخش
انرژي کشور است و اهمیت این موضوع را شاید این روزها با منفی شدن تراز برق و برخی از شاخه هاي دیگر انرژي بیشتر از هر زمانی

 
درك کنیم. 

اما سؤال اینجاست؛ دولت سیزدهم باید دغدغه اصلی خود را در بخش انرژي چه موضوعی بداند تا به جاي تشدید بحران ها، به سمت
یک وضعیت مطلوب حرکت کنیم؟ باید چه اقداماتی را از هشتمین چهره اي که رئیس جمهوري کشور می شود؛ انتظار داشت؟ شاید
این مطالبه گري و انتخاب درست را بتوان یکی از مهم ترین وظایف این روزهاي ملت دانست.براي پاسخ به این سؤال روزنامه ایران دو

 
نظرسنجی را برگزار کرد. 

یکی از آنها با جامعه آماري 100 کارشناس و فعال حوزه انرژي و دیگري 108 نفر از افراد جامعه که از متخصصان تا افراد عادي را در

 
برمی گرفت. جامعه آماري نظر سنجی دوم، ایرانی هایی هستند که طی 24 ساعت در فضاي توئیتر به این پرسش رأي دادند. 

پرسش «ایران» این بود: «به نظر شما اولویت نخست دولت سیزدهم در بخش انرژي باید چه باشد؟ 1. بهینه سازي مصرف انرژي 2.
ظرفیت سازي و افزایش تولید در شاخه هاي مختلف انرژي 3. توسعه پایین دستی صنعت نفت 4. افزایش تبادل انرژي با جهان.»اما

 
نکته جالب نتیجه این دو نظر سنجی مشترك بودن گزینه نخست اولویت ها بود. 

در نظرسنجی کارشناسی حدود 46 درصد آرا به «گزینه یک» اختصاص داشت. در نظرسنجی توئیتري نیز 47 درصد آرا به «گزینه

 
یک» که همان «بهینه سازي مصرف انرژي» بود، تعلق گرفت. 

 
صاحب نظران حوزه انرژي اولویت دوم را «ظرفیت سازي و افزایش تولید در شاخه هاي مختلف انرژي» می دانستند. 

«افزایش تبادل انرژي با جهان» با حدود 29 درصد آرا در رتبه دوم قرار داشت. 6 درصد آرا متعلق به گزینه «توسعه پایین دستی
صنعت نفت» که همان توسعه پتروشیمی و پالایشی هاست، بود و همچنین، 19 درصد آرا به مورد چهارم یعنی «افزایش تبادل انرژي
با جهان» تعلق داشت.اما در توئیتر، «ظرفیت سازي» 19 درصد، «توسعه پایین دستی» 9 درصد و «تبادل انرژي با جهان» 25 درصد

 
رأي آورد. به این ترتیب شرکت کنندگان توئیتري «افزایش تبادل انرژي با جهان» را اولویت دوم 4 سال آتی دانستند. 

 
گزینه هایی که در نظرسنجی نبود 

این نظرسنجی اگرچه براي سهولت بررسی به 4 گزینه محدود شد اما از جامعه کارشناسان و متخصصان کشور بازخوردهایی را به
همراه داشت که نشان می دهد برخی از صاحب نظران این حوزه اولویت کاري دولت سیزدهم در بخش انرژي را مسأله اي فراتر از این



4 گزینه و به امر سیاستگذاري مرتبط می دانند.در نظرسنجی تخصصی، حدود 5 نفر از شرکت کنندگان اعلام کردند که اولویت
نخست دولت بعدي در زمینه انرژي اعم از نفت، گاز، فرآورده ها، پتروشیمی و برق باید تکمیل و اجراي قانون فراموش شده رگولاتوري
و واگذاري تصدي گري به بخش خصوصی واقعی و ایجاد و احیاي سازوکار حکمرانی صحیح توسط دولت باشد. همچنین باید براي
کشور سند ملی راهبردي انرژي را به عنوان یک سند بالادستی به روز و به عنوان یک سند مادر مو به مو اجرا کرد. در نهایت این یک
بستر براي 4 گزینه آمده در نظرسنجی خواهد شد.«رکن الدین جوادي» و «مهدي میرمعزي» از معاونان سابق و اسبق وزارت نفت و

 
«محسن پاك نژاد» معاون کنونی وزیر نفت از جمله افرادي بودند که این دیدگاه را عنوان کردند. 

 
واکاوي آرا 

رأي 46 درصدي به مسأله بهینه سازي مصرف انرژي از سوي متخصصان داخل و خارج کشور، نشان دهنده یک احساس نیاز جدي
نسبت به اصلاح شدت مصرف انرژي در ایران است. مصرفی که بارها نشان داده سیري پذیر نیست و هرچه تولید انرژي در کشور بالا
می رود، آن هم گام به گام و حتی یک گام جلوتر از تولید پیش می رود. مانند زمستان سال گذشته که به علت کمبود گاز با مشکل
خاموشی ها مواجه شدیم یا چند روز گذشته که با پیشی گرفتن مصرف برق از تولید، خاموشی هاي برنامه ریزي شده به شکل

 
غافلگیرانه اي قبل از شروع تابستان به سراغ کشور آمد. 

این درحالی است که ایران با ظرفیت تولید یک میلیارد مترمکعب گاز و ظرفیت اسمی 83 هزار مگاوات برق، یکی از بزرگترین
تولیدکنندگان گاز و برق جهان است. اکنون هشدارهایی در مورد احتمال جهش مصرف بنزین پس از بحران همه گیري کووید19 نیز
به گوش می رسد. با ادامه همین روند، بعید نیست که بزودي ظرفیت تولید 115 میلیون لیتري بنزین نیز زیر سؤال برود و مجبور به

 
واردات بنزین شویم. 

 
اما مقصر کیست و چرا باید این بهینه سازي را از دولت مطالبه کرد؛ نه مردم؟ 

 
شرکت بهینه سازي مصرف سوخت، یک سازمان فرانهادي شود 

مرتضی بهروزي فر، کارشناس انرژي و عضو مؤسسه مطالعات بین المللی انرژي معتقد است که 3 اقدام باید در دستور کار وزارت نفت

 
دولت سیزدهم قرار بگیرد و یکی از مهم ترین آنها بهینه سازي مصرف سوخت است. 

او در گفت و گو با «ایران» توضیح می دهد: «شرکت بهینه سازي مصرف سوخت زیر نظر شرکت ملی نفت است و تنها چیزي که در
اختیار دارد، پول است. فارغ از آنکه اختیارات لازم را براي بهره گیري از منابع ندارد و به همین خاطر هم نمی تواند در بهینه سازي
مصرف نقش داشته باشد. معتقدم که باید این شرکت تبدیل به نهادي فراسازمانی شود. در سطوح بالاي تصمیم گیري باید سیستمی
براي بهینه سازي مصرف انرژي در کشور طراحی شود که قدرت اعمال قوانین را داشته باشد. کاهش شدت مصرف انرژي یکی از مهم
ترین مواردي است که دولت سیزدهم باید روي آن تمرکز کند.»بهروزي فر با اشاره به اینکه ادامه وضع فعلی ایران را از صادرات انرژي
دور و واردکننده مطلق می کند، می گوید: «بهره وري در تمام بخش ها از صنعت برق تا صنعت گاز پایین است. این یک زنجیره است
و باید روي آن به جد کار شود. در صورتی که به کاهش شدت مصرف انرژي و تلفات آن پرداخته نشود، پایان دولت سیزدهم شرایط

 
اسفناکی در زمینه انرژي خواهیم داشت و به همین خاطر این دولت باید از ابتداي کار به موضوع بهینه سازي مصرف انرژي بپردازد.» 
اما به گفته این کارشناس انرژي، اصلاحات تنها با خواهش از مردم ممکن نخواهد بود. در این راستا لازم است که دولت به طور جد
اجراي مواردي نظیر مبحث 19 مقررات ملی ساختمان، کاهش بنزین سوزي در خودروها، گسترش شبکه حمل ونقل ریلی و عمومی،
ارتقاي کیفی جاده ها، افزایش راندمان نیروگاهی، پالایشگاهی و کاهش تلفات، افزایش بهره وري در صنایع و تعویض وسایل برقی و
گازي مورد استفاده در ساختمان ها با گزینه هاي کم مصرف تر و مواردي از این دست را دنبال کند.او دو مورد دیگري را که باید در
اولویت کار وزارت نفت دولت سیزدهم قراربگیرد، رسیدگی و اهمیت به نیروي انسانی، جلب اعتماد و پرورش آن و همین طور ظرفیت

 
سازي در صنعت نفت پیش از اوج گیري دوره گذار انرژي می داند. 

بهروزي فر، توضیح می دهد: «مسأله اینجاست که نه در 8 سال اخیر بلکه در بیش از 4 دهه گذشته سرمایه گذاري مناسبی در توسعه

 
بخش انرژي صورت نگرفته است. هم در بالادستی و هم در پایین دستی ضعف سرمایه گذاري به چشم می خورد. 

توسعه میادین مشترك، تمرکز روي بحث فشار افزایی، رساندن ظرفیت تولید نفت به بیش از 6.5 میلیون بشکه درروز، به روز کردن
تکنولوژي هاي مورد استفاده صنعت و افزایش راندمان از جمله مواردي است که با افزایش سرمایه گذاري در دولت سیزدهم باید رقم



 
بخورد.» 

اما از دیگر کارشناسانی که به گزینه نخست یعنی بهینه سازي مصرف انرژي رأي دادند، می توان به نام «سید غلامحسین حسن
تاش»، کارشناس ارشد انرژي، «سید عماد حسینی»، معاون سابق وزیر نفت و رئیس هیأت مدیره نفت خزر، «حجت االله غنیمی فرد»،
مشاور دبیر کل اوپک، «محمد مشکین فام»، مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، «سید صالح هندي» مدیر اکتشاف و عضو هیأت
مدیره شرکت ملی نفت ایران، «محسن دلاویز»، مشاور وزیر نفت و «عرفان ریاحی»، مدیر کل فناوري وزارت نفت اشاره کرد. بیش از
50 متخصص صاحبنام دیگر نیز این گزینه را به عنوان اولویت نخست دولت سیزدهم انتخاب کردند که به دلیل تعدد اسامی از ذکر

 
نام آنها خودداري شده است. 

«سیدعماد حسینی» می گوید: «افزایش ظرفیت تولید و توسعه پایین دستی و حتی بالا دستی و همچنین تبادل انرژي با جهان در
ذیل هدفمند سازي مصرف انرژي اعم از گاز، نفت و برق صورت می گیرد و به نوعی پیش نیاز عرضه و تقاضاي انرژي است. امیدوارم
دولت بعدي قانون هدفمندي مصرف انرژي را که پیش نیاز توسعه انرژي به صورت عام و نفت و گاز به صورت خاص تلقی می شود، از

 
طاقچه کتابخانه اي خود خارج و آن را عملیاتی کند. 

 
البته این موضوع نیازمند مدیرانی معتقد به استفاده از ظرفیت هاي داخلی است.» 

 
ایران، هاب انرژي منطقه شود 

اما در مورد افزایش تبادل انرژي با جهان، علی شمس اردکانی، کارشناس ارشد اقتصاد انرژي می گوید: «دولت سیزدهم هم در وزارت
نفت و هم در وزارت نیرو، باید به دنبال پیاده سازي ساختار هاب انرژي منطقه با مرکزیت ایران باشند. چند کشور را در جهان می
شناسید که با 15 کشور دیگر مرز مشترك آبی و زمینی داشته باشد و خودش هم جز بزرگترین دارندگان ذخایر انرژي جهان باشد؟

 
ایران باید این مزیت جغرافیایی و طبیعی را به مزیت اقتصادي تبدیل کند.» 

او در گفت و گو با «ایران» ادامه می دهد: «البته برقراري این رابطه تبادلی با کشورهاي دیگر الزاماتی نیز دارد. نخست باید دست از
این نگاه که وزارت نفت و نیرو متصدي صنایع هستند، برداشته شود. متأسفانه بوروکرات هاي کم سواد هرگاه این مزیت نسبی ایران
نمود پیدا کرد، آن را به طریقی از بین بردند و اجازه ندادند که ایران هاب انرژي منطقه شود. اما امیدواریم که دولت سیزدهم روي این

 
مسأله تمرکز بیشتري داشته باشد.» 

رئیس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی با تأکید بر لزوم ایجاد تبادلات انرژي در بخش هایی مانند گاز، برق، نفت و فرآورده هاي
نفتی توضیح می دهد: «ما باید شرایطی فراهم کنیم که هرکشوري که انرژي نیاز دارد، به آن انرژي صادر کنیم و در مواقعی نیز که ما
نیاز داریم از آنها وارد کنیم. مثلاً در زمینه برق، کشوري مانند روسیه در نزدیکی ایران است که گفته می شود در تابستان حدود 30
هزار مگاوات ظرفیت تولید برق مازاد دارد. می توانیم با اتصال به شبکه برق روسیه کاملاً مشکل تأمین برق در پیک تابستان را مرتفع

 
کنیم و در زمستان هم به آنجا صادرات داشته باشیم.» 

به گفته شمس اردکانی «یکی از الزامات موفقیت در این زمینه ارتقاي روابط بین المللی و یکسان سازي نظام پرداخت هاست. در
صورت ایجاد پیش نیازها می توانیم بده بستان هایی در زمینه انرژي با کشورهاي دور و نزدیک داشته باشیم که همین موضوع ایران را
به هدف چشم انداز 1404 خواهد رساند و اقتصاد اول منطقه خواهد کرد. لذا در دولت سیزدهم باید یک هاب انرژي در منطقه ایجاد
شود که مرکز آن ایران است. در این مسیر اصلاح قیمت حامل هاي انرژي، مبارزه با رانت و فساد و توسعه ظرفیت ها و بهینه سازي
مصرف انرژي از ملزومات به شمار می روند. در این صورت است که ایران می تواند از ضریب برهم فزایندگی انرژي در توسعه اقتصادي

 
و ایجاد شغل بهره ببرد.» 

 
توسعه پایین دستی صنعت نفت، کار دولت نیست 

اما چرا توسعه پایین دستی صنعت نفت و به عبارتی رهایی از خام فروشی کمتر مورد توجه کارشناسان قرار گرفت؟ علت اصلی این
است که کارشناسان نقش دولت را در زمینه توسعه پالایشگاهی و پتروشیمی در حد رگولاتور خلاصه می کنند و آن را وظیفه بخش
خصوصی واقعی می دانند که البته هنوز براي اجراي آن به اندازه سایر موارد دیر نشده است و پیش نیاز آن هم ظرفیت سازي در

 
تولید است. 

در این زمینه رضا پدیدار، رئیس کمیسیون انرژي اتاق تهران که اولویت نخست دولت سیزدهم را ظرفیت سازي می داند؛ اظهار می



 
کند: «موضوع انرژي یک فرایند است و یک فعل نیست. 

وقتی صحبت از فرایند می کنیم بخش هاي بالادستی، میان دستی و پایین دستی را داریم. در بالادستی به منابع انرژي دست پیدا
می کنیم و در پایین دستی به انواع و اقسام انرژي و محصولات نهایی تبدیل می کنیم. به عبارتی ارزش افزوده ایجاد می کنیم. در این
زمینه کشور ما به عنوان یکی از دارندگان بزرگ منابع هیدروکربوري جهان هنوز به توسعه یافتگی کافی نرسیده است و باید هرچه

 
سریع تر براي آن فکري شود.» 

او در گفت و گو با «ایران» ادامه می دهد: «پتروشیمی یکی از مهم ترین بخش هاي پایین دستی این صنعت به شمار می رود که اگر
تنها دولت سیزدهم پروژه هاي طراحی شده در دولت دوازدهم را دنبال کند، در پایان این دولت می توان این توسعه یافتگی را یک
موفقیت بزرگ براي کشور دانست. در 4 سال آینده ظرفیت تولید پتروشیمی ایران می تواند جهش داشته باشد و به حدود 136
میلیون تن برسد. این یعنی افزایش قابل توجه ارزآوري و ایجاد زنجیره ارزش براي کشور. حتی برخی از طرح ها از ارزبري واردات

 
ایران را رها می کند و محصولاتی را براي اولین بار در لیست تولیدات داخلی به ثبت می رساند.» 

پدیدار با تأکید بر اینکه در این مسیر باید از ظرفیت بخش خصوصی حداکثر استفاده انجام شود، می گوید: «دولت باید از تصدي گري
پایین دستی صنعت نفت دست بکشد و یک جریان رگولاتوري در صنعت پتروشیمی ایجاد کند. رقابت سالم و بدون رانت، جریان
منطقی رشد و توسعه را به وجود می آورد. باید از ظرفیت بخش خصوصی بیشتر استفاده شود و این یکی از الزامات فعالیت دولت

 
سیزدهم است تا در پایان کار کارنامه موفقی ارائه دهد.» 

از جمله کارشناسانی که این گزینه را به عنوان اولویت نخست دولت سیزدهم در بخش انرژي انتخاب کردند، «محمدعلی خطیبی»
نماینده اسبق ایران در هیأت عامل اوپک بود. او می گوید: دولت سیزدهم باید روي تبدیل مواد خام انرژي به محصولات با ارزش
بیشتر تمرکز کند و از این طریق هم اشتغال زایی انجام دهد و هم ثروت ایجاد کند. البته در ادامه مسیر باید افزایش صادرات انرژي ها
بویژه بخش هاي ارزش افزوده بالاتر را نیز در دستور کار قرار دهد. صادرات انرژي براي ما مهم است و نیاز ارزي کشور را براي رفاه

 
حال مردم تأمین می کند.» 

مجموع این اظهار نظرها که البته تنها بخش کارشناسی آن مورد بررسی قرار گرفت و پیشفرض آن بهبود تعاملات جهانی بود، یک
نسخه جامع براي بخش انرژي کشور است که مردم باید آن را بشناسند و مطالبه کنند؛ باید یک خط کش شود و عملکرد دولت
سیزدهم در سال هاي 1400 تا 1404 با آن سنجیده شود. انرژي و نفت در ایران ارتباطی مستقیم با معیشت مردم دارد؛ اگر بدرستی

 
به آن پرداخته نشود، مشخص نیست که آینده کشور چه خواهد شد. 

 
ظرفیت سازي در زمینه تولید حداکثري 

 
اولویت دوم دولت سیزدهم 

با توجه به پیش بینی هایی که براي نفت در سال 2050 میلادي می شود و اینکه جهان درحال کاهش سهم این سوخت در سبد
انرژي مصرفی خود است، کارشناسان باور دارند که ایران باید هرچه سریعتر به ظرفیت تولید حداکثري نفت و همین طور صادرات
حداکثري آن دست پیدا کند. ایران بیش از 27 درصد از ذخایر نفت و گاز جهان را در اختیار دارد، نباید اجازه داد که این سرمایه ملی
زیر خاك بی ارزش شود و از این رو دولت سیزدهم به موازات بهینه سازي مصرف انرژي، وظیفه بسیار سنگینی در حوزه توسعه

 
صنعت نفت با جذب سرمایه داخلی و خارجی و به روز کردن تکنولوژي ها دارد. 

فریدون برکشلی، کارشناس ارشد انرژي و تحلیلگر بین المللی در این باره به «ایران» می گوید: «عمر نفت به شماره افتاده است. دولت
سیزدهم، هر دولتی و با هرتفکري که باشد؛ باید انرژي شناس باشد. دولتی باشد که به محوریت نفت اعتقاد و اشراف داشته باشد. نفت
را آن طور که دنیا می شناسد و همسایگان ما عمل کرده اند، بشناسد و آن را از قید عوام زدگی، رها و آزاد کند. » برکشلی اولویت
هاي 4 سال آتی صنعت نفت را چنین ترسیم می کند: «باید در بالادستی، ظرفیت گستري در رأس اولویت هاي دولت باشد؛ البته با
بهره گیري از فناوري روز. نفتی را که تولید می کنیم، نباید به گرانترین قیمت باشد و به ارزان ترین قیمت بفروشیم و بعد پول آن را
هم نتوانیم بگیریم. در بخش پایین دستی نیز، از فناوري روز جهان، عقب هستیم. و به طور کل، در چرخه تولید، انتقال و مصرف



انرژي، راه را باید هموار کنیم. شرکت دولتی نفت را به شرکت ملی نفت تبدیل کنیم.»رئیس دفتر مطالعات انرژي وین می گوید:
«تاریخ صنعت نفت پر است از کاستی ها، اشتباهات و عوام زدگی ها. اما دولت سیزدهم اگر روي ظرفیت سازي به طور جد کار نکند،
به بحران صنعت نفت دامن زده است. ظرفیت سازي یعنی پذیرش بازنگري در قراردادهاي نفتی. نفت را باید از کف خیابان جمع کنند
و براي آن نخبگان تصمیم گیري کنند. باید هو و جنجال و شعار را از نفت دور کنند.»از جمله کارشناسانی که معتقدند باید در نفت
ظرفیت سازي شود و این یک اولویت در صدر اولویت هاي دیگر است، «سید مهدي حسینی» کارشناس ارشد انرژي، «حمیدرضا
صالحی»، رئیس کمیسیون انرژي اتاق ایران، «سعید خوشرو» عضو هیأت مدیره و مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران،
هستند.البته برخی از کارشناسان معتقدند که هم بهینه سازي مصرف انرژي و هم ظرفیت سازي در صنعت نفت باید همراستا دنبال

 
شود و این دو زمینه افزایش تبادل انرژي و صادرات کشور خواهند شد. 

سیدحمید حسینی دبیرکل اتاق بازرگانی مشترك ایران وعراق در این باره می گوید: «بهینه سازي مصرف و ظرفیت سازي تولید به
نظر من اولویت دارد و توسعه صنایع پایین دستی نفت هم موکول به ایجاد نظام رگلاتوري است.» البته در کنار ظرفیت سازي براي
تولید نفت، ایران نیازمند توسعه نیروگاه هاي تجدیدپذیر نیز هست و باید در 4 سال آتی در این بخش نیز با کمک بخش خصوصی به

طور جدي ظرفیت سازي صورت بگیرد.
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جلیلی: وضعیت مسکن تأثیر منفی بر ازدواج جوانان گذاشته است 

سعید جلیلی در اینستاگرام روبه روي طرفدارانش نشست و از سیاست هاي دولت فعلی انتقاد کرد. او در این برنامه که روایت مسکن
نام داشت، گفت که روند هشت سال گذشته نشان داد که دولت وظیفه اي جدي در تأمین مسکن براي خود قائل نبوده است؛ در
حالی که یکی از مهم ترین حقوق شهروندي و وظایف قانونی دولت، تأمین مسکن مورد نیاز مردم است. جلیلی ادامه داد: تنها در سه
سال، قیمت مسکن در کشور ما شش برابر شده؛ آیا نمی توانستید نقشی ایفا کنید که وضعیت مسکن به این شرایط تاسف باري که
امروز هست، درنیاید؟ جلیلی که همزمان با دولت دوم روحانی، دولت در سایه تشکیل داده بود، از اقدامات آن دولت گفت: یکی از مهم
ترین کارها، پیشنهاد بسته مالیات بر عایدي سرمایه بویژه در حوزه مسکن بود که به مجلس شوراي اسلامی تقدیم شد. با تغییر رئیس
مجلس، بحث مالیات بر عایدي سرمایه جدي گرفته شد و خوشبختانه گام هاي بسیار خوبی براي تحقق آن برداشته شده است. جلیلی
از دوران مسئولیت خود در وزارت امور خارجه هم خاطره اي تعریف کرد و گفت: در دیداري که در ابتداي دولت نهم با آقاي چاوز
داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی براي حضور ایران جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت. سفارشی که به ما داده شد ساخت
حدود 10 هزار واحد مسکونی به ارزش 3 میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن پروژه را به اتمام رساندند. همان
زمان در برخی رسانه ها علیه دولت هجمه شد که ونزوئلا چه از جان ما می خواهد! جالب اینجاست برخی وزراي دولت فعلی در دو
دوره اخیر، به واسطه شرکت هاي خصوصی شان در آن پروژه ها حضور داشتند! جلیلی تأکید کرد: وقتی به این آقایان گفته می شد
که چرا وضعیت بازار مسکن این گونه است، می گفتند اثر تحریم است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروي انسانی دخیل در صنعت
مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟ هر یک واحد مسکونی که متناسب با نیاز جامعه ساخته نمی شود، یعنی یک خانواده امید صاحبخانه
شدنش کمتر می شود. وي با بیان اینکه شش برابر شدن قیمت مسکن و نصف شدن آمار ساخت و ساز به اشتغال کشور آسیب وارد
کرد، اظهار داشت: براي هر 100 متر واحد مسکونی، یک و نیم شغل مستقیم و یک شغل غیر مستقیم ایجاد می شود؛ وقتی 350
هزار واحد مسکونی سالانه در این دولت ساخته نشد، چه میزان بیکاري به وجود می آید؟ جلیلی همچنین تصریح کرد: ساخت و
سازهایی که تا 12-10 سال گذشته انجام شده، اگر مبتنی بر یک هدایت صحیح از سوي شوراي عالی شهرسازي بود، چهره شهرها



 
بسیار زیباتر و دلنشین تر به نظر می آمد. 

 
رضایی: به زنان خانه دار حقوق می دهیم 

نگاه فرهنگی محسن رضایی اول از همه به سوي اقوام ایرانی است. او که در نخستین گفت و گوي انتخاباتی خود در رسانه ملی به
تبیین نگاه فرهنگی دولت «اقدام و تحول» پرداخت، گفت که اهانت به اقوام ایرانی را به عنوان یک جرم تلقی می کنم و لایحه آن را
به مجلس خواهم فرستاد و همچنین زبان مادري اقوام ایرانی را در مدارس جاري و ساري خواهم ساخت. رضایی از قیام فرهنگی و
اقتصادي به عنوان یک نیاز یاد کرد و گفت که بدون آن قادر به سامان دادن پیشرفت در کشور نخواهیم بود. نگاه رضایی به زنان هم
قابل تأمل است. او وعده پرداخت حقوق به آنان را داد و گفت: خانه داري در دولت ما شغل محسوب می شود، ما به زنان خانه دار
حقوق می دهیم. او از همین حالا هم اعلام کرده که دو نفر از اعضاي کابینه اش را زنان تشکیل خواهند داد. او در خصوص موضوع
«جمعیت و ازدواج جوانان» گفت: 10 سال است که با این پدیده آشنا هستم و از پنج، شش سال پیش سیاست هاي کلی جمعیت را
تقدیم رهبر انقلاب کرده ایم، ولی دولت ها و مجالس توجهی به این نداشته اند. ما به سرعت قانون این سیاست ها را تنظیم می کنیم.
از تصمیم گیري هاي اشتباه در وزارتخانه هاي بهداشت و... جلوگیري می کنیم و مقررات جدیدي را براي ساماندهی سالخوردگان
تنظیم می کنیم. استفاده از پنجره جمعیتی را بیشتر خواهیم کرد و سن بازنشستگی را از 50 تا 70 سال خواهیم داشت. برنامه هاي
ترویجی و تشویقی براي ازدواج جوانان را دنبال خواهیم کرد. رضایی درباره «شوراي عالی انقلاب فرهنگی» و «شوراي فرهنگ
عمومی» هم گفت: متولیان فرهنگی همه در دولت نیستند. حوزه هاي علمیه و دستگاه هاي فرهنگی مرتبط به نهاد رهبري هم
کارهاي خوبی دارند. با مشورت مقام معظم رهبري اختیاراتی را براي شوراي عالی انقلاب فرهنگی خواهم گرفت و شوراي انقلاب
فرهنگی را به این سمت خواهم برد که تأثیرگذار باشد وگرنه بهتر است وظیفه این شورا را به نهادهاي دیگر بسپاریم. رضایی همچنین
در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: «صندوق ملی صنعت نفت ایران را تشکیل می دهیم. ملی شدن نفت، یعنی اینکه
مالکیت نفت و درآمدهایش متعلق به یکایک ملت باشد. دولت اقدام و تحول که ان شاءاالله با رأي شما ملت عزیز ایران تشکیل می
شود، صندوقی را که مالک نفت و گاز و فرآورده هاي نفتی و گازي است تشکیل می دهد و 30درصد سهام آن را براي بهبود معیشت
مردم مستقیماً به یکایک ایرانیان، 40درصد سهام را به تأمین سرمایه گذاري هاي دولت در بخش هاي مختلف پیشرفت کشور و 30

 
درصد سهام را براي نسل هاي آینده ایرانیان به صندوق توسعه ملی می دهد. 

 
رئیسی: باید جلو خلق پول و تصمیمات خلق الساعه را گرفت 

سید ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه و کاندیداي ریاست جمهوري سیزدهم روز گذشته در اولین برنامه تبلیغی اش که از رادیو
اقتصاد پخش شد، به موضوع ارز 4200 تومانی پرداخت و با بیان اینکه این ارز به دست افراد خاصی به تعداد انگشتان دست، رفته
است، گفت: البته من تعداد آن هایی که ارز 4200 تومانی به جیب شان رفته است را دارم. به گزارش مهر، رئیسی با بیان اینکه آنچه
من را وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد، مشکلات اقتصادي، ناامیدي ها و شرایط بازار براي تولیدکننده و مصرف کننده بود و من
شاهد برخی نارسایی ها مثل پرونده هاي فساد اقتصادي بودم، گفت: نمی خواهم خدمات و زحماتی که در ادوار مختلف انجام شده
است را نادیده بگیرم اما ما ناگزیر به یک تحول هستیم. این نامزد ریاست جمهوري مشکلات موجود را حاصل بی برنامگی و عمل
نکردن به برنامه دانست و با بیان اینکه مسئول دولت باید یک درك صحیح از مشکلات و آماده یک اقدام انقلابی باشد، گفت: ما سه
برنامه را براي کاهش هزینه ها در نظر گرفتیم؛ برنامه اول کنترل تورم، دوم تأمین مسکن و سوم نظام سلامت. رئیسی با بیان اینکه ما
باید جلوي خلق پول را بگیریم زیرا نقدینگی سیل بنیان کن است، افزود: دولت پرهزینه اداره می شود. او با تأکید بر اینکه باید جلوي
تصمیمات خلق الساعه گرفته شود، درباره اینکه اولویت با ارتقاي تولید است یا کنترل تورم، گفت: باید براي رونق و جهش تولید اقدام
کرد که می تواند اثر مهمی در کاهش تورم داشته باشد و هم باید نسبت به مدیریت حساس بود زیرا رها شدگی در این رابطه
مشکلات جدي ایجاد می کند. روز گذشته برخی نهادها و تشکل هاي سیاسی و اقتصادي در بیانیه هایی به اعلام حمایت از ابراهیم



رئیسی پرداختند. از جمله گروه شرکت هاي تدبیر مؤسسه پژوهشی اقتصاد مقاومتی که در بیانیه شان نوشتند: «امروز ایران؛ رئیس
جمهوري می خواهد که حراست و صیانت و پاسداري از آرمان ها و دستاوردهاي خونرنگ انقلاب اسلامی را بر خود فرض واجب بداند
و خدمتگزاري خالصانه، بی ریا و بی ادعا به آحاد ملّت ایران را در کمال امانتداري و ساده زیستی بر خود و کارگزاران و دولتمردان
واجب کفایی بداند.» روز گذشته همچنین ستادي تحت عنوان «ستاد اصلاح طلبان حامی رئیسی» آغاز به کار کرد. آذر منصوري
سخنگوي جبهه اصلاحات اما در واکنش به تشکیل این ستاد گفت: متأسفانه شاهدیم افرادي عنوان و نام اصلاح طلبی را یدك می
کشند، در حالی که هیچ نسبتی با گفتمان اصلاحات ندارند و عملاً در خدمت جریان رقیب اصلاحات عمل می کنند.دیروز همچنین
علی نیکزاد رئیس ستاد انتخاباتی سید ابراهیم رئیسی از صدور احکام رؤساي ستادهاي استانی این کاندیداي ریاست جمهوري خبر

 
داد. 

 
زاکانی: مواجهه دولتم با رانت خواران است 

علیرضا زاکانی رئیس مرکز پژوهش هاي مجلس و نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري روز گذشته در نشستی با
خبرنگاران به تشریح برنامه ها و شعارهاي دولتش پرداخت و به حواشی که به دلیل سکونت دخترش در کشور سوئیس مطرح شده
است، پاسخ داد. به گزارش فارس، زاکانی در این نشست خبري دولت اش را دولت جوان حزب اللهی توصیف کرد و با بیان اینکه هیچ
وقت ضرورت تغییر در کشور به اندازه امروز که در ابتداي گام دوم انقلاب هستیم احساس نمی شد گفت: تمام برنامه هاي ما در
انتخابات معطوف به 5 جزء شامل «جمهوریت نظام، استقلال، آزادي، عدالت و معنویت» است و همه را باید با هم دنبال کرد. او در
تشریح محوراقتصاد و مدیریت در برنامه پیشنهادي اش گفت: با همه وجود به تعارض منافع، مفاسد اقتصادي و بوروکراسی افراطی
حمله خواهیم کرد و براي آنها جایگزینی ارائه خواهیم داد، نتیجه این برنامه ها رشد اقتصادي پایه دار و اشتغالزا باید باشد. زاکانی با
بیان اینکه «به سیاست خارجی به عنوان یک میدان و فرصت بزرگ نگاه می کنیم که محصول آن باید به عنوان عزت ملی و اقتدار
جهانی برداشت شود»، گفت: اصل انجام مذاکره و بودن یا نبودن آن به اراده شوراي عالی امنیت ملی و تأیید رهبر معظم انقلاب
بستگی دارد و ما نیز با این فرض هیچگاه مخالف مذاکره نبوده ایم اما مخالف تصمیم گیري 20 دقیقه اي و غیرکارشناسی هستیم. او
در عین حال محور مقاومت و همسایگان را اولویت اول سیاست خارجی اش عنوان کرد. این نامزد ریاست جمهوري در واکنش به آنچه
پیرامون تحصیل دخترش در سوئیس، تعدد زوجات و نیز سوابق تحصیلی اش با بیان اینکه «من از مبارزه با رانت و فساد صحبت می
کنم ،آنها به همسر، دختر و نوه من حمله می کنند»، گفت: معاون رئیس جمهوري وقت تجدید سال 62 من را در دوران تحصیل
درآورد که علتش حضور در جبهه بود. بعد گفتند سه ترم مشروط شده اي که دو ترم بود و علتش مسافرکشی من براي درآوردن خرج
زندگی با داشتن دو فرزند بود. او درباره تحصیل دخترش در سوئیس هم گفت: دختر من بدون رانت و بورس رفت سوئیس و درسی را
که باید 2 ساله می خواند یک ساله طی کرد و فرزندش در آستانه اتمام تحصیل به دنیا آمد؛ نوه ام الان شناسنامه آنجا را دارد و به
کشور برگشت. زاکانی در ادامه با تکذیب شایعه تعدد زوجاتش افزود: حاشیه درست کردند که دو همسر یکی در تهران و یکی در قم
دارم؛ شرم نمی کنند؟وقتی روي کار بیایم آنها را راحت نمی گذارم هر چه خوردند بردند از گلویشان بیرون می کشم. دانشگاه دختر
من پولی نبود و از 14 نفر، دختر من بین 8 نفر موفق شده بود. من یک ریال خرج دخترم نکردم و دخترم و همسرش آنجا کار می

 
کردند و خرج خودشان را می دادند. 

 
قاضی زاده هاشمی: وقت جراحی هاي بزرگ فرا رسیده است 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی پزشک سیاستمدار از فرارسیدن زمان جراحی هاي بزرگ در کشور گفت. او از وجود آزادي ها در کشور
هم گفت و معتقد بود که با مفهوم آن بازي شده است: «تفکر لیبرال آزادي را به ولنگاري تفسیر کرده و در مقابل عده اي فکر می
کنند دفاع از دین محدود کردن آزادي هاي فردي است. در حالی که هرگونه توسل به زور در هر حوزه اي نادرست است». او درمورد
آزادي بیان هم گفت: اینکه اسم آزادي بیان را بیاوریم ولی در عمل اجازه حرف زدن به منتقدین را ندهیم، لوث کردن این مفهوم



 
است. این رویه باید تغییر کند. 

قاضی زاده هاشمی براي «دولت سلام» خود بیدارباش همیشگی داد و گفت: دولت هیچ وقت نباید بخوابد و باید همواره بیدار باشد.
زمان براي «دولت سلام» معنا ندارد، دولت باید در تمام 24 ساعت کار کند یعنی دولتی 24 ساعته خواهیم داشت و به همین دلیل
این دولت باید جوان، پرانرژي، داراي آرزوهاي بلند و مسلط به علم جهان باشد. او از دولت سلام اینگونه تعریف کرد: دولت سلام پنج
کار خواهد کرد که دولت مردم حاکم شود. اولینش شفافیت است، ما نظام جامع شفافیت را برقرار می کنیم. دوم اینکه باید گفت و
گوي دولت، مردم و نخبگان براي رسیدن به تصمیمات اجماعی شکل بگیرد و پایه تفکر دولت افکار عمومی باشد. سوم وجود رقابت و
عدم انحصار و رانت است و چهارم عدالت در رشد و نهایتاً پاسخگویی دولت به تصمیماتش است. براي این کار فرزندان شما در مؤسسه
بسامد و گام دوم که من نماینده آنها هستم دو سال کار کردند. ما دو برنامه با عنوان فصل پروانگی و گفتمان دولت مردم منتشر

 
کردیم و برنامه هاي جدي در حوزه هاي مختلف داریم. 

نامزد انتخابات ادامه داد: من یک جراح سر و گردن هستم. به این نتیجه رسیدم که با مسکن نمی شود بیمار را درمان کرد و
تومورهاي سرطانی باید برداشته شود. وقتی از جراحی صحبت می کنیم حرف از یک عمل غیرعاقلانه نیست. امروز وقت جراحی هاي
بزرگ رسیده است. چرا مشکلات باقی مانده؟ آیا گذشتگان زحمت نکشیده اند. البته کارهایی کردند، اما بعضاً هم با خطاهاي بزرگ
هم به لحاظ شخصی و هم در تصمیمات روبه رو بودند اما مهمتر از آن حکمرانی و روش اداره کشور غلط بوده است. چرا دولت هاي ما
تقریباً همه دوره شان را ناموفق به اتمام رساندند؟ ما باید به این سمت برویم که مسائل کشور را به صورت پایدار حل کنیم. وي با بیان
اینکه دولت هاي ما سکولار هستند، افزود: با اینکه امام مکتب سیاسی ولایت فقیه را آورد، نظام اداري ما باقیمانده از گذشته است.

 
بانک، کنکور، تأمین اجتماعی و همین ها که گلوي مردم را می فشارند نظام هاي کهنه هستند. 

 
مهرعلیزاده: معتقد به یکسان سازي نرخ ارز هستم 

ستاد انتخاباتی محسن مهرعلیزاده روز گذشته در بیانیه اي این گونه موضع گرفت که به عنوان تنها نامزد انتخاباتی اصلاح طلب تأیید
صلاحیت شده، با اعتقاد به قانون اساسی و اصول و مشی و منش اصلاح طلبی، معتقد است علی رغم همه محدودیت ها و گلایه ها
می توان حماسه اي دیگر از جنس دوم خرداد آفرید و دولت سوم خاتمی را تشکیل داد. به گزارش ایسنا، در بخش دیگري از این
بیانیه «حریف پر زور» و داراي «همه امکانات و ابزارهاي قدرت» توصیف شده و در عین حال خاطرنشان شده است: در آستانه این
انتخابات نیز اصلاح طلبان پرچمدار خواست و اراده ملت اند. زمان براي تصمیم گیري تنگ است. دو راه در پیش روست. تحریم گفته
یا ناگفته انتخابات و پشت کردن به صندوق هاي رأي و تسلیم در برابر خواست و اراده انحصارطلبان و یا حضور و تکرار دوباره با
حداقل هاي موجود و نمایش دوباره حضور پر شورو سرشار از شور و اراده ملت. مهرعلیزاده در گفت وگویی به تشریح دیدگاه ها و
برنامه هایش پرداخت. از جمله در حوزه مسائل اقتصادي با بیان اینکه ارز چند نرخی رانت و فساد ایجاد می کند، گفت: من معتقد به
یکسان سازي نرخ ارز هستم و باور دارم که قیمت ارز باید در بازار تعیین شود و دولت دخالتی نکند. او که برنامه اقتصادي اش را با
عنوان «اقتصاد اجتماعی» مطرح کرده است، گفت: در این طرح مردم زیر چرخ توسعه له نخواهند شد و هزینه آن را پرداخت نخواهند
کرد بلکه به جاي پرداخت هزینه توسعه، خود بخشی از توسعه هستند و در بعد اجتماعی مورد توجه قرار می گیرند. این نامزد ریاست
جمهوري با تأکید بر لزوم شفافیت در قیمت کالاها افزود: باید سامانه اي طراحی کنیم تا در زمینه صدور مجوز واحد تولیدي چابک
سازي شود. او با اشاره به برنامه هاي پیشنهادي اش براي افزایش تولید گفت: افزایش تولید نیاز به بازار فروش دارد و براي این کار
باید سلایق مختلف در نظر گرفته شود. علاوه بر این در مسیر صادرات موانعی هست که باید حذف شود. او همچنین تأکید کرد: اگر
بتوانیم روابط خارجی را تنظیم کنیم، رشد اقتصادي از 6 درصد در پایان چهارسال به 9 درصد می رسد. او در توئیتی به بازدید یکی از
نامزدها از بیمارستان واکنش نشان داد و نوشت: « نتیجه لشگرکشی جناب قالیباف به بیمارستان را که دیدید، دیگر شما مشتی رأي
را به قیمت جان چند انسان تمام نکنید! عیادت بیمار، تجمع در فضاي بسته، نمایش چهره بیمار و مراجعه بی مورد به بیمارستان ها
ممنوع است! با این نمایش ها کادر درمان را فرسوده نکنید، اصلاح تعرفه و هزینه درمان پیشکش!» گفتنی است که روز گذشته،
محمود زمانی قمی عضو ارشد بنیاد باران و استاندار استان مرکزي در دولت حسن روحانی به عنوان رئیس ستاد محسن مهرعلیزاده



 
منصوب شد. محمدجواد حق شناس هم ریاست شوراي سیاست گذاري ستاد مهرعلیزاده را برعهده گرفت. 

 
همتی: «تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است 

عبدالناصر همتی، رئیس بانک مرکزي و کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري سیزدهم شعار دولتش را «تعامل، از خانه تا جهان» اعلام
کرد. به گزارش ایرنا، همتی که از شبکه اجتماعی توئیتر براي بیان دیدگاه هایش بهره می گیرد، در صفحه توئیتري اش نوشت:
معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهمترین نیاز آینده کشور. اما شرط لازم براي تحقق این دو به داشتن بینش اقتصادي در
اعمال سیاست هاي اجرایی و تنش زدایی در سیاست خارجی و شرط کافی داشتن سیاست هاي اقتصادي دانش محور و غیر
پوپولیستی است. او در ادامه افزود: «تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. بدون توافق براي رفع تحریم و بهبود رابطه با
جهان و منطقه و بدون توافق هاي مسأله محور در داخل میان نیروهاي سیاسی و اجتماعی و میان حاکمیت و شهروندان نه می توان
وضعیت معیشت مردم را بهتر کرد، نه حکمرانی را باکیفیت تر و نه ایران را قدرتمندتر. همتی روز شنبه در توئیتی دیگر از حامیان
نامزدهاي رد صلاحیت شده و ناامیدان از اصلاح، پرسید: قهر با صندوق مؤثره یا تغییر صحنه و نتیجه انتخابات با رأي به تنها نامزدي
که توانایی و دانش بهبود وضعیت اقتصادي را دارد و پیروزي غافلگیرانه اش صداي اعتراض شما را به نحوي مؤثر بلند می کند؟ او
همچنین در توئیتی با بیان اینکه «آمده ام با صداي بلند از مخالفان بپرسم چه زمانی بهتر از امروز براي حل همزمان دو پرونده تحریم
و FATF است؟»، نوشت: «کارنامه دو سال و نیم من تغییر سیاست هاي بانک مرکزي و پیشتازي در خنثی سازي تحریم بوده است و
برخلاف کاسبان سیاسی - اقتصادي تحریم، من آبرویم را گذاشتم تا در بدترین شرایط، روند حرکتی بانک مرکزي را اصلاح و از

 
فروپاشی اقتصاد جلوگیري کنم.» 

همتی دیروز هم با حضور در شبکه یک سیما با بیان اینکه شرایط اقتصادي امروز شایسته مردم ایران نیست، گفت: امروز هیچ چیز
بنیادي تراز رسیدگی به وضعیت معیشت مردم نیست که در شأن آنها قرار ندارد. ما امروز به اصلاحات اقتصادي نیاز داریم و دولت
آینده باید به دنبال رفع مشکلات اقتصادي در وهله نخست باشد. وي افزود: تا آنجا که من اطلاع دارم تا هفتاد درصد مردم دغدغه
اصلی شان مسائل اقتصادي است. من به یک دوره چهار ساله ریاست جمهوري فکر می کنم و به نظرم ما به این چهارسال براي حل

مشکلات اقتصادي مردم نیازمند هستیم.
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جلیلی: وضعیت مسکن تأثیر منفی بر ازدواج جوانان گذاشته است 

سعید جلیلی در اینستاگرام روبه روي طرفدارانش نشست و از سیاست هاي دولت فعلی انتقاد کرد. او در این برنامه که روایت مسکن
نام داشت، گفت که روند هشت سال گذشته نشان داد که دولت وظیفه اي جدي در تأمین مسکن براي خود قائل نبوده است؛ در
حالی که یکی از مهم ترین حقوق شهروندي و وظایف قانونی دولت، تأمین مسکن مورد نیاز مردم است. جلیلی ادامه داد: تنها در سه
سال، قیمت مسکن در کشور ما شش برابر شده؛ آیا نمی توانستید نقشی ایفا کنید که وضعیت مسکن به این شرایط تاسف باري که
امروز هست، درنیاید؟ جلیلی که همزمان با دولت دوم روحانی، دولت در سایه تشکیل داده بود، از اقدامات آن دولت گفت: یکی از مهم
ترین کارها، پیشنهاد بسته مالیات بر عایدي سرمایه بویژه در حوزه مسکن بود که به مجلس شوراي اسلامی تقدیم شد. با تغییر رئیس
مجلس، بحث مالیات بر عایدي سرمایه جدي گرفته شد و خوشبختانه گام هاي بسیار خوبی براي تحقق آن برداشته شده است. جلیلی
از دوران مسئولیت خود در وزارت امور خارجه هم خاطره اي تعریف کرد و گفت: در دیداري که در ابتداي دولت نهم با آقاي چاوز
داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی براي حضور ایران جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت. سفارشی که به ما داده شد ساخت
حدود 10 هزار واحد مسکونی به ارزش 3 میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن پروژه را به اتمام رساندند. همان
زمان در برخی رسانه ها علیه دولت هجمه شد که ونزوئلا چه از جان ما می خواهد! جالب اینجاست برخی وزراي دولت فعلی در دو
دوره اخیر، به واسطه شرکت هاي خصوصی شان در آن پروژه ها حضور داشتند! جلیلی تأکید کرد: وقتی به این آقایان گفته می شد
که چرا وضعیت بازار مسکن این گونه است، می گفتند اثر تحریم است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروي انسانی دخیل در صنعت
مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟ هر یک واحد مسکونی که متناسب با نیاز جامعه ساخته نمی شود، یعنی یک خانواده امید صاحبخانه
شدنش کمتر می شود. وي با بیان اینکه شش برابر شدن قیمت مسکن و نصف شدن آمار ساخت و ساز به اشتغال کشور آسیب وارد
کرد، اظهار داشت: براي هر 100 متر واحد مسکونی، یک و نیم شغل مستقیم و یک شغل غیر مستقیم ایجاد می شود؛ وقتی 350
هزار واحد مسکونی سالانه در این دولت ساخته نشد، چه میزان بیکاري به وجود می آید؟ جلیلی همچنین تصریح کرد: ساخت و
سازهایی که تا 12-10 سال گذشته انجام شده، اگر مبتنی بر یک هدایت صحیح از سوي شوراي عالی شهرسازي بود، چهره شهرها

بسیار زیباتر و دلنشین تر به نظر می آمد.
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"ایران" در نظرسنجی از 100 کارشناس و صاحب نظر حوزه نفت و نیرو بررسی کرد 

 
مأموریت اصلی دولت سیزدهم در انرژي 

 
عطیه لباف 

 
خبرنگار 

کمتر از 20 روز تا انتخابات ریاست جمهوري 1400 باقی مانده است؛ به نظر می رسد که نامزدهاي تأیید شده انتخابات سیزدهم، در
بخش انرژي بیش از هر موضوعی به دنبال سهمیه بندي حامل هاي انرژي و افزایش یارانه ها هستند. اما باید از این 7 نامزد که در

 
صورت برد در انتخابات، سکان اجرایی کشور را براي 4 سال در دست می گیرند، چه چیزي را مطالبه کرد؟ 

در میان برنامه هاي اعلامی این نامزدها، یکی از مهم ترین مواردي که باید به آن پرداخته شود، سناریوي 4 ساله آنها براي بخش
انرژي کشور است و اهمیت این موضوع را شاید این روزها با منفی شدن تراز برق و برخی از شاخه هاي دیگر انرژي بیشتر از هر زمانی

 
درك کنیم. 

اما سؤال اینجاست؛ دولت سیزدهم باید دغدغه اصلی خود را در بخش انرژي چه موضوعی بداند تا به جاي تشدید بحران ها، به سمت
یک وضعیت مطلوب حرکت کنیم؟ باید چه اقداماتی را از هشتمین چهره اي که رئیس جمهوري کشور می شود؛ انتظار داشت؟ شاید
این مطالبه گري و انتخاب درست را بتوان یکی از مهم ترین وظایف این روزهاي ملت دانست.براي پاسخ به این سؤال روزنامه ایران دو

 
نظرسنجی را برگزار کرد. 

یکی از آنها با جامعه آماري 100 کارشناس و فعال حوزه انرژي و دیگري 108 نفر از افراد جامعه که از متخصصان تا افراد عادي را در

 
برمی گرفت. جامعه آماري نظر سنجی دوم، ایرانی هایی هستند که طی 24 ساعت در فضاي توئیتر به این پرسش رأي دادند. 

پرسش «ایران» این بود: «به نظر شما اولویت نخست دولت سیزدهم در بخش انرژي باید چه باشد؟ 1. بهینه سازي مصرف انرژي 2.
ظرفیت سازي و افزایش تولید در شاخه هاي مختلف انرژي 3. توسعه پایین دستی صنعت نفت 4. افزایش تبادل انرژي با جهان.»اما

 
نکته جالب نتیجه این دو نظر سنجی مشترك بودن گزینه نخست اولویت ها بود. 

در نظرسنجی کارشناسی حدود 46 درصد آرا به «گزینه یک» اختصاص داشت. در نظرسنجی توئیتري نیز 47 درصد آرا به «گزینه

 
یک» که همان «بهینه سازي مصرف انرژي» بود، تعلق گرفت. 

 
صاحب نظران حوزه انرژي اولویت دوم را «ظرفیت سازي و افزایش تولید در شاخه هاي مختلف انرژي» می دانستند. 

«افزایش تبادل انرژي با جهان» با حدود 29 درصد آرا در رتبه دوم قرار داشت. 6 درصد آرا متعلق به گزینه «توسعه پایین دستی
صنعت نفت» که همان توسعه پتروشیمی و پالایشی هاست، بود و همچنین، 19 درصد آرا به مورد چهارم یعنی «افزایش تبادل انرژي
با جهان» تعلق داشت.اما در توئیتر، «ظرفیت سازي» 19 درصد، «توسعه پایین دستی» 9 درصد و «تبادل انرژي با جهان» 25 درصد

 
رأي آورد. به این ترتیب شرکت کنندگان توئیتري «افزایش تبادل انرژي با جهان» را اولویت دوم 4 سال آتی دانستند. 

 
گزینه هایی که در نظرسنجی نبود 

این نظرسنجی اگرچه براي سهولت بررسی به 4 گزینه محدود شد اما از جامعه کارشناسان و متخصصان کشور بازخوردهایی را به
همراه داشت که نشان می دهد برخی از صاحب نظران این حوزه اولویت کاري دولت سیزدهم در بخش انرژي را مسأله اي فراتر از این



4 گزینه و به امر سیاستگذاري مرتبط می دانند.در نظرسنجی تخصصی، حدود 5 نفر از شرکت کنندگان اعلام کردند که اولویت
نخست دولت بعدي در زمینه انرژي اعم از نفت، گاز، فرآورده ها، پتروشیمی و برق باید تکمیل و اجراي قانون فراموش شده رگولاتوري
و واگذاري تصدي گري به بخش خصوصی واقعی و ایجاد و احیاي سازوکار حکمرانی صحیح توسط دولت باشد. همچنین باید براي
کشور سند ملی راهبردي انرژي را به عنوان یک سند بالادستی به روز و به عنوان یک سند مادر مو به مو اجرا کرد. در نهایت این یک
بستر براي 4 گزینه آمده در نظرسنجی خواهد شد.«رکن الدین جوادي» و «مهدي میرمعزي» از معاونان سابق و اسبق وزارت نفت و

 
«محسن پاك نژاد» معاون کنونی وزیر نفت از جمله افرادي بودند که این دیدگاه را عنوان کردند. 

 
واکاوي آرا 

رأي 46 درصدي به مسأله بهینه سازي مصرف انرژي از سوي متخصصان داخل و خارج کشور، نشان دهنده یک احساس نیاز جدي
نسبت به اصلاح شدت مصرف انرژي در ایران است. مصرفی که بارها نشان داده سیري پذیر نیست و هرچه تولید انرژي در کشور بالا
می رود، آن هم گام به گام و حتی یک گام جلوتر از تولید پیش می رود. مانند زمستان سال گذشته که به علت کمبود گاز با مشکل
خاموشی ها مواجه شدیم یا چند روز گذشته که با پیشی گرفتن مصرف برق از تولید، خاموشی هاي برنامه ریزي شده به شکل

 
غافلگیرانه اي قبل از شروع تابستان به سراغ کشور آمد. 

این درحالی است که ایران با ظرفیت تولید یک میلیارد مترمکعب گاز و ظرفیت اسمی 83 هزار مگاوات برق، یکی از بزرگترین
تولیدکنندگان گاز و برق جهان است. اکنون هشدارهایی در مورد احتمال جهش مصرف بنزین پس از بحران همه گیري کووید19 نیز
به گوش می رسد. با ادامه همین روند، بعید نیست که بزودي ظرفیت تولید 115 میلیون لیتري بنزین نیز زیر سؤال برود و مجبور به

 
واردات بنزین شویم. 

 
اما مقصر کیست و چرا باید این بهینه سازي را از دولت مطالبه کرد؛ نه مردم؟ 

 
شرکت بهینه سازي مصرف سوخت، یک سازمان فرانهادي شود 

مرتضی بهروزي فر، کارشناس انرژي و عضو مؤسسه مطالعات بین المللی انرژي معتقد است که 3 اقدام باید در دستور کار وزارت نفت

 
دولت سیزدهم قرار بگیرد و یکی از مهم ترین آنها بهینه سازي مصرف سوخت است. 

او در گفت و گو با «ایران» توضیح می دهد: «شرکت بهینه سازي مصرف سوخت زیر نظر شرکت ملی نفت است و تنها چیزي که در
اختیار دارد، پول است. فارغ از آنکه اختیارات لازم را براي بهره گیري از منابع ندارد و به همین خاطر هم نمی تواند در بهینه سازي
مصرف نقش داشته باشد. معتقدم که باید این شرکت تبدیل به نهادي فراسازمانی شود. در سطوح بالاي تصمیم گیري باید سیستمی
براي بهینه سازي مصرف انرژي در کشور طراحی شود که قدرت اعمال قوانین را داشته باشد. کاهش شدت مصرف انرژي یکی از مهم
ترین مواردي است که دولت سیزدهم باید روي آن تمرکز کند.»بهروزي فر با اشاره به اینکه ادامه وضع فعلی ایران را از صادرات انرژي
دور و واردکننده مطلق می کند، می گوید: «بهره وري در تمام بخش ها از صنعت برق تا صنعت گاز پایین است. این یک زنجیره است
و باید روي آن به جد کار شود. در صورتی که به کاهش شدت مصرف انرژي و تلفات آن پرداخته نشود، پایان دولت سیزدهم شرایط

 
اسفناکی در زمینه انرژي خواهیم داشت و به همین خاطر این دولت باید از ابتداي کار به موضوع بهینه سازي مصرف انرژي بپردازد.» 
اما به گفته این کارشناس انرژي، اصلاحات تنها با خواهش از مردم ممکن نخواهد بود. در این راستا لازم است که دولت به طور جد
اجراي مواردي نظیر مبحث 19 مقررات ملی ساختمان، کاهش بنزین سوزي در خودروها، گسترش شبکه حمل ونقل ریلی و عمومی،
ارتقاي کیفی جاده ها، افزایش راندمان نیروگاهی، پالایشگاهی و کاهش تلفات، افزایش بهره وري در صنایع و تعویض وسایل برقی و
گازي مورد استفاده در ساختمان ها با گزینه هاي کم مصرف تر و مواردي از این دست را دنبال کند.او دو مورد دیگري را که باید در
اولویت کار وزارت نفت دولت سیزدهم قراربگیرد، رسیدگی و اهمیت به نیروي انسانی، جلب اعتماد و پرورش آن و همین طور ظرفیت

 
سازي در صنعت نفت پیش از اوج گیري دوره گذار انرژي می داند. 

بهروزي فر، توضیح می دهد: «مسأله اینجاست که نه در 8 سال اخیر بلکه در بیش از 4 دهه گذشته سرمایه گذاري مناسبی در توسعه

 
بخش انرژي صورت نگرفته است. هم در بالادستی و هم در پایین دستی ضعف سرمایه گذاري به چشم می خورد. 

توسعه میادین مشترك، تمرکز روي بحث فشار افزایی، رساندن ظرفیت تولید نفت به بیش از 6.5 میلیون بشکه درروز، به روز کردن
تکنولوژي هاي مورد استفاده صنعت و افزایش راندمان از جمله مواردي است که با افزایش سرمایه گذاري در دولت سیزدهم باید رقم



 
بخورد.» 

اما از دیگر کارشناسانی که به گزینه نخست یعنی بهینه سازي مصرف انرژي رأي دادند، می توان به نام «سید غلامحسین حسن
تاش»، کارشناس ارشد انرژي، «سید عماد حسینی»، معاون سابق وزیر نفت و رئیس هیأت مدیره نفت خزر، «حجت االله غنیمی فرد»،
مشاور دبیر کل اوپک، «محمد مشکین فام»، مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، «سید صالح هندي» مدیر اکتشاف و عضو هیأت
مدیره شرکت ملی نفت ایران، «محسن دلاویز»، مشاور وزیر نفت و «عرفان ریاحی»، مدیر کل فناوري وزارت نفت اشاره کرد. بیش از
50 متخصص صاحبنام دیگر نیز این گزینه را به عنوان اولویت نخست دولت سیزدهم انتخاب کردند که به دلیل تعدد اسامی از ذکر

 
نام آنها خودداري شده است. 

«سیدعماد حسینی» می گوید: «افزایش ظرفیت تولید و توسعه پایین دستی و حتی بالا دستی و همچنین تبادل انرژي با جهان در
ذیل هدفمند سازي مصرف انرژي اعم از گاز، نفت و برق صورت می گیرد و به نوعی پیش نیاز عرضه و تقاضاي انرژي است. امیدوارم
دولت بعدي قانون هدفمندي مصرف انرژي را که پیش نیاز توسعه انرژي به صورت عام و نفت و گاز به صورت خاص تلقی می شود، از

 
طاقچه کتابخانه اي خود خارج و آن را عملیاتی کند. 

 
البته این موضوع نیازمند مدیرانی معتقد به استفاده از ظرفیت هاي داخلی است.» 

 
ایران، هاب انرژي منطقه شود 

اما در مورد افزایش تبادل انرژي با جهان، علی شمس اردکانی، کارشناس ارشد اقتصاد انرژي می گوید: «دولت سیزدهم هم در وزارت
نفت و هم در وزارت نیرو، باید به دنبال پیاده سازي ساختار هاب انرژي منطقه با مرکزیت ایران باشند. چند کشور را در جهان می
شناسید که با 15 کشور دیگر مرز مشترك آبی و زمینی داشته باشد و خودش هم جز بزرگترین دارندگان ذخایر انرژي جهان باشد؟

 
ایران باید این مزیت جغرافیایی و طبیعی را به مزیت اقتصادي تبدیل کند.» 

او در گفت و گو با «ایران» ادامه می دهد: «البته برقراري این رابطه تبادلی با کشورهاي دیگر الزاماتی نیز دارد. نخست باید دست از
این نگاه که وزارت نفت و نیرو متصدي صنایع هستند، برداشته شود. متأسفانه بوروکرات هاي کم سواد هرگاه این مزیت نسبی ایران
نمود پیدا کرد، آن را به طریقی از بین بردند و اجازه ندادند که ایران هاب انرژي منطقه شود. اما امیدواریم که دولت سیزدهم روي این

 
مسأله تمرکز بیشتري داشته باشد.» 

رئیس کمیسیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی با تأکید بر لزوم ایجاد تبادلات انرژي در بخش هایی مانند گاز، برق، نفت و فرآورده هاي
نفتی توضیح می دهد: «ما باید شرایطی فراهم کنیم که هرکشوري که انرژي نیاز دارد، به آن انرژي صادر کنیم و در مواقعی نیز که ما
نیاز داریم از آنها وارد کنیم. مثلاً در زمینه برق، کشوري مانند روسیه در نزدیکی ایران است که گفته می شود در تابستان حدود 30
هزار مگاوات ظرفیت تولید برق مازاد دارد. می توانیم با اتصال به شبکه برق روسیه کاملاً مشکل تأمین برق در پیک تابستان را مرتفع

 
کنیم و در زمستان هم به آنجا صادرات داشته باشیم.» 

به گفته شمس اردکانی «یکی از الزامات موفقیت در این زمینه ارتقاي روابط بین المللی و یکسان سازي نظام پرداخت هاست. در
صورت ایجاد پیش نیازها می توانیم بده بستان هایی در زمینه انرژي با کشورهاي دور و نزدیک داشته باشیم که همین موضوع ایران را
به هدف چشم انداز 1404 خواهد رساند و اقتصاد اول منطقه خواهد کرد. لذا در دولت سیزدهم باید یک هاب انرژي در منطقه ایجاد
شود که مرکز آن ایران است. در این مسیر اصلاح قیمت حامل هاي انرژي، مبارزه با رانت و فساد و توسعه ظرفیت ها و بهینه سازي
مصرف انرژي از ملزومات به شمار می روند. در این صورت است که ایران می تواند از ضریب برهم فزایندگی انرژي در توسعه اقتصادي

 
و ایجاد شغل بهره ببرد.» 

 
توسعه پایین دستی صنعت نفت، کار دولت نیست 

اما چرا توسعه پایین دستی صنعت نفت و به عبارتی رهایی از خام فروشی کمتر مورد توجه کارشناسان قرار گرفت؟ علت اصلی این
است که کارشناسان نقش دولت را در زمینه توسعه پالایشگاهی و پتروشیمی در حد رگولاتور خلاصه می کنند و آن را وظیفه بخش
خصوصی واقعی می دانند که البته هنوز براي اجراي آن به اندازه سایر موارد دیر نشده است و پیش نیاز آن هم ظرفیت سازي در

 
تولید است. 

در این زمینه رضا پدیدار، رئیس کمیسیون انرژي اتاق تهران که اولویت نخست دولت سیزدهم را ظرفیت سازي می داند؛ اظهار می



 
کند: «موضوع انرژي یک فرایند است و یک فعل نیست. 

وقتی صحبت از فرایند می کنیم بخش هاي بالادستی، میان دستی و پایین دستی را داریم. در بالادستی به منابع انرژي دست پیدا
می کنیم و در پایین دستی به انواع و اقسام انرژي و محصولات نهایی تبدیل می کنیم. به عبارتی ارزش افزوده ایجاد می کنیم. در این
زمینه کشور ما به عنوان یکی از دارندگان بزرگ منابع هیدروکربوري جهان هنوز به توسعه یافتگی کافی نرسیده است و باید هرچه

 
سریع تر براي آن فکري شود.» 

او در گفت و گو با «ایران» ادامه می دهد: «پتروشیمی یکی از مهم ترین بخش هاي پایین دستی این صنعت به شمار می رود که اگر
تنها دولت سیزدهم پروژه هاي طراحی شده در دولت دوازدهم را دنبال کند، در پایان این دولت می توان این توسعه یافتگی را یک
موفقیت بزرگ براي کشور دانست. در 4 سال آینده ظرفیت تولید پتروشیمی ایران می تواند جهش داشته باشد و به حدود 136
میلیون تن برسد. این یعنی افزایش قابل توجه ارزآوري و ایجاد زنجیره ارزش براي کشور. حتی برخی از طرح ها از ارزبري واردات

 
ایران را رها می کند و محصولاتی را براي اولین بار در لیست تولیدات داخلی به ثبت می رساند.» 

پدیدار با تأکید بر اینکه در این مسیر باید از ظرفیت بخش خصوصی حداکثر استفاده انجام شود، می گوید: «دولت باید از تصدي گري
پایین دستی صنعت نفت دست بکشد و یک جریان رگولاتوري در صنعت پتروشیمی ایجاد کند. رقابت سالم و بدون رانت، جریان
منطقی رشد و توسعه را به وجود می آورد. باید از ظرفیت بخش خصوصی بیشتر استفاده شود و این یکی از الزامات فعالیت دولت

 
سیزدهم است تا در پایان کار کارنامه موفقی ارائه دهد.» 

از جمله کارشناسانی که این گزینه را به عنوان اولویت نخست دولت سیزدهم در بخش انرژي انتخاب کردند، «محمدعلی خطیبی»
نماینده اسبق ایران در هیأت عامل اوپک بود. او می گوید: دولت سیزدهم باید روي تبدیل مواد خام انرژي به محصولات با ارزش
بیشتر تمرکز کند و از این طریق هم اشتغال زایی انجام دهد و هم ثروت ایجاد کند. البته در ادامه مسیر باید افزایش صادرات انرژي ها
بویژه بخش هاي ارزش افزوده بالاتر را نیز در دستور کار قرار دهد. صادرات انرژي براي ما مهم است و نیاز ارزي کشور را براي رفاه

 
حال مردم تأمین می کند.» 

مجموع این اظهار نظرها که البته تنها بخش کارشناسی آن مورد بررسی قرار گرفت و پیشفرض آن بهبود تعاملات جهانی بود، یک
نسخه جامع براي بخش انرژي کشور است که مردم باید آن را بشناسند و مطالبه کنند؛ باید یک خط کش شود و عملکرد دولت
سیزدهم در سال هاي 1400 تا 1404 با آن سنجیده شود. انرژي و نفت در ایران ارتباطی مستقیم با معیشت مردم دارد؛ اگر بدرستی

 
به آن پرداخته نشود، مشخص نیست که آینده کشور چه خواهد شد. 

 
ظرفیت سازي در زمینه تولید حداکثري 

 
اولویت دوم دولت سیزدهم 

با توجه به پیش بینی هایی که براي نفت در سال 2050 میلادي می شود و اینکه جهان درحال کاهش سهم این سوخت در سبد
انرژي مصرفی خود است، کارشناسان باور دارند که ایران باید هرچه سریعتر به ظرفیت تولید حداکثري نفت و همین طور صادرات
حداکثري آن دست پیدا کند. ایران بیش از 27 درصد از ذخایر نفت و گاز جهان را در اختیار دارد، نباید اجازه داد که این سرمایه ملی
زیر خاك بی ارزش شود و از این رو دولت سیزدهم به موازات بهینه سازي مصرف انرژي، وظیفه بسیار سنگینی در حوزه توسعه

 
صنعت نفت با جذب سرمایه داخلی و خارجی و به روز کردن تکنولوژي ها دارد. 

فریدون برکشلی، کارشناس ارشد انرژي و تحلیلگر بین المللی در این باره به «ایران» می گوید: «عمر نفت به شماره افتاده است. دولت
سیزدهم، هر دولتی و با هرتفکري که باشد؛ باید انرژي شناس باشد. دولتی باشد که به محوریت نفت اعتقاد و اشراف داشته باشد. نفت
را آن طور که دنیا می شناسد و همسایگان ما عمل کرده اند، بشناسد و آن را از قید عوام زدگی، رها و آزاد کند. » برکشلی اولویت
هاي 4 سال آتی صنعت نفت را چنین ترسیم می کند: «باید در بالادستی، ظرفیت گستري در رأس اولویت هاي دولت باشد؛ البته با
بهره گیري از فناوري روز. نفتی را که تولید می کنیم، نباید به گرانترین قیمت باشد و به ارزان ترین قیمت بفروشیم و بعد پول آن را
هم نتوانیم بگیریم. در بخش پایین دستی نیز، از فناوري روز جهان، عقب هستیم. و به طور کل، در چرخه تولید، انتقال و مصرف



انرژي، راه را باید هموار کنیم. شرکت دولتی نفت را به شرکت ملی نفت تبدیل کنیم.»رئیس دفتر مطالعات انرژي وین می گوید:
«تاریخ صنعت نفت پر است از کاستی ها، اشتباهات و عوام زدگی ها. اما دولت سیزدهم اگر روي ظرفیت سازي به طور جد کار نکند،
به بحران صنعت نفت دامن زده است. ظرفیت سازي یعنی پذیرش بازنگري در قراردادهاي نفتی. نفت را باید از کف خیابان جمع کنند
و براي آن نخبگان تصمیم گیري کنند. باید هو و جنجال و شعار را از نفت دور کنند.»از جمله کارشناسانی که معتقدند باید در نفت
ظرفیت سازي شود و این یک اولویت در صدر اولویت هاي دیگر است، «سید مهدي حسینی» کارشناس ارشد انرژي، «حمیدرضا
صالحی»، رئیس کمیسیون انرژي اتاق ایران، «سعید خوشرو» عضو هیأت مدیره و مدیر امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران،
هستند.البته برخی از کارشناسان معتقدند که هم بهینه سازي مصرف انرژي و هم ظرفیت سازي در صنعت نفت باید همراستا دنبال

 
شود و این دو زمینه افزایش تبادل انرژي و صادرات کشور خواهند شد. 

سیدحمید حسینی دبیرکل اتاق بازرگانی مشترك ایران وعراق در این باره می گوید: «بهینه سازي مصرف و ظرفیت سازي تولید به
نظر من اولویت دارد و توسعه صنایع پایین دستی نفت هم موکول به ایجاد نظام رگلاتوري است.» البته در کنار ظرفیت سازي براي
تولید نفت، ایران نیازمند توسعه نیروگاه هاي تجدیدپذیر نیز هست و باید در 4 سال آتی در این بخش نیز با کمک بخش خصوصی به

طور جدي ظرفیت سازي صورت بگیرد.



جلیلی: 7 میلیون مرزنشین را به صادرکننده تبدیل می کنم

منبع: تابناكشماره خبر:  418  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: منزل من 125 متر است، ولی الان در منزل سازمانی استقرار دارم که بزرگتر است؛
خودروي خانواده من هم پراید است.

به گزارش تابناك به نقل از مهر، سعید جلیلی نامزد
انتخابات ریاست جمهوري در برنامه «صداي جوان» که از
رادیو جوان پخش شد، به معرفی خود پرداخت و گفت:
بنده بعد از فارغ التحصیلی در وزارت خارجه استخدام
شدم. در آنجا از کارشناسی شروع کردم و معاون اداره شدم.
بعد رئیس اداره و بعد از مدتی مدیر کل شدم. بعد از یک
مدت، معاون وزیر خارجه شدم و یک مدت هم که دبیر

 
شوراي عالی امنیت ملی شدم. 

وي اظهار داشت: بنده این توفیق را داشتم که نماینده مقام معظم رهبري در شوراي عالی امنیت ملی هم بودم که تا امروز این
مسئولیت ادامه دارد و کماکان توفیق نمایندگی ایشان را در شوراي امنیت ملی دارم. البته عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام هم

 
هستم که باز هم از سوي رهبري انتخاب شدم. همین طور عضو شوراي راهبردي روابط خارجی هستم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بنده 56 ساله هستم و 27 ساله که ازدواج کردم. یک فرزند دارم که
دانشجوي رشته برق است. محل زندگی من تهران است و خانه ام 125 متر است، اما الان در خانه سازمانی اسکان داریم و بزرگ تر از

 
خانه خودمان است. خودروي من پراید است. ویژگی خوب بنده از نظر همسرم را باید از خود او بپرسید. 

جلیلی تصریح کرد: بنده در سال 92 به آقاي روحانی انتخاب او را به عنوان رئیس جمهور تبریک گفتم و به وي گفتم که درست است
که بنده و شما دو مسیر متفاوت داریم، اما با وجود این، ماشین دولت بسیار کُند است و این ماشین نه شما و نه بنده و نه هیچ فرد

 
دیگري را به جایی که می خواهیم نمی برد. 

وي ادامه داد: در بدنه دولتِ ما کارمندان زیادي هستند و بدنه دولت نیاز به اصلاح جدي دارد و در سال 92 هم خدمت رئیس جمهور
این موضوع را گفتم. رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي خود را جهت اصلاح ساختار اداري دولت قرار دهد و اگر این ماشین راه

 
بیفتد، در هر موضوعی ما به مقصدمان می رسیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه سفر هاي استانی خوب است، اما کافی نیست، اظهار داشت: دولت
آینده باید یک کار جدي براي اصلاح ساختار اجرایی و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که در 8 سال گذشته
داشتیم به این نتیجه رسیدیم که امروز کشور شرایطی دارد که در 4 سال آینده می تواند جهش داشته باشد. باید کُندي ها و موانع

 
این جهش گرفته شود. 



جلیلی ادامه داد: فضاي مجازي امروز یکی از بهترین فرصت هایی است که براي نسل جوان ما وجود دارد و در قدیم این فرصت وجود
نداشت و فرصتی ارزشمند است که در اختیار جوانان براي مسائل مختلف قرار گرفته است و دولت باید براي فضاي مجازي برنامه
داشته باشد و نمی تواند آن را رها کند. البته برخی تصور می کنند که منظور این است که فضاي مجازي بسته شود، اما منظورم این

 
نیست و باید برنامه وجود داشته باشد تا بتوان از فرصت هاي فضاي مجازي حداکثر استفاده را برد. 

وي تصریح کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات جوانان، اشتغال است و می توان از فضاي مجازي براي بهبود وضعیت اشتغال استفاده

 
کرد و کشوري، چون هند از این ظرفیت به خوبی استفاده می کند و دولت ما هم باید از این عرصه به خوبی استفاده کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: براي بنده عجیب است که اینستاگرام باز و توییتر بسته است. البته قطعاً

 
همه مردم نمی خواهند که فضاي مجازي به گونه اي باشد که به جامعه لطمه وارد شود. 

جلیلی گفت: بحث جمعیت بسیار مهم است و کشور هاي توسعه یافته هم به این موضوع به عنوان یک موضوع راهبردي و مهم توجه
می کنند و جمعیت یکی از مولفه هاي اصلی قدرت یک کشور است. مقوله جمعیت یکی از مسائل مهم است، اما متاسفانه در این سال

 
ها کوتاهی هاي جدي در این زمینه داشتیم. 

وي اظهار داشت: متاسفانه در 8 سال گذشته ساخت مسکن به کمتر از نصف رسیده است. دولت باید براي مسکن و ازدواج جوانان

 
برنامه واقعی داشته باشد. باید حداقل سالی یک میلیون خانه ساخته شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: رئیس جمهور، رئیس جمهور فقط تهران نیست و رئیس جمهور همه مردم

 
ایران است و ساختار اجرایی ما باید به گونه اي باشد که شامل همه مردم باشد و تمام کشور را باید شامل شود. 

جلیلی بیان کرد: هر استانی مزیتی دارد و استان هاي مرزي ما مزیت همسایگی با کشور هاي دیگر را دارند. جوان ما به جاي کولبري

 
می تواند یک صادر کننده خوب باشد. 

 
وي ادامه داد: بنده کارمند وزارت خارجه هستند و بیمه بنده بیمه کارمندي است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: هیچ وقت خودم در بورس سرمایه گذاري نکردم، اما در سال 82 که فرزندم
کوچک بود، براي وي در بورس یک سهام یک و نیم میلیونی خریدیم و نمی دانم که الان به کجا رسیده است. سال 80 بود که یک

 
میلیون تومان وام دریافت کردم. 

 
جلیلی افزود: معمولاً در مشهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده می کنم، اما در تهران بیشتر از خودرو شخصی خودم استفاده می کنم. 

وي بیان کرد: ما ظرفیت هاي گوناگونی به ویژه در زمینه پتروشیمی داریم و از این طریق می توان مشاغل زیادي را ایجاد کرد. دولت

 
باید همت کند و برنامه لازم براي ایجاد اشتغال براي جوانان داشته باشد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه خود جهت مهار قیمت مسکن، گفت: اقتصاد مسکن یکی از مسائل
بسیار مهم است و ما باید مسکن را از یک کالاي سرمایه اي به یک کالاي مصرفی تبدیل کنیم و کسی نباید براي اینکه سرمایه دارتر



 
شود، مسکن بخرد و نباید به آن به عنوان یک کالاي سرمایه اي نگاه کند. 

جلیلی تصریح کرد: زمانی مسکن تأمین می شود که به اندازه کافی ساخته شود و زمانی که در هشت سال گذشته ما کاهش ساخت
مسکن را داشتیم، تاثیر خود را روي قیمت مسکن گذاشت و بر این اساس باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشیم. در سال 800

 
هزار ازدواج داریم و باید ساخت مسکن متناسب با میزان ازدواج باشد. 

وي ادامه داد: مسکن مهر ظرفیت خوبی بود، اما ایراداتی داشت که باید آن ایرادات برطرف شود. می توان به یک طرح ایراد وارد کرد،

 
اما نمی توان کلاً آن را نادیده گرفت که متاسفانه در این دولت به مسکن مهر این گونه نگاه شد و به کل آن را کنار گذاشتند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: آخرین اهرم دشمن علیه ما تحریم بود و دولت باید برنامه داشته باشد
تا براي همیشه این اهرم را از دست دولت خارج کند. رفع تحریم ها یک مسیر است و همچنین دور زدن تحریم ها هم یک مسیر

 
دیگر است و علاوه بر این بی اثر کردن تحریم ها هم یکی از گزینه هاست. 

جلیلی تاکید کرد: ما یک برنامه جدي براي بی اثر کردن تحریم ها داریم که دشمن را به زمین می اندازد و باید از این راه استفاده
کنیم و باید براي همیشه دشمن را ناامید کنیم تا دیگر از این اهرم علیه ما استفاده نکند. در دفاع مقدس هم این گونه بود و جوانان
در مقابل دشمنان ایستادند و آنان دیگر جرأت نمی کنند که به مرز هاي ما تجاوزذکنند. ما باید کاري کنیم که دشمنان از این که

 
ایران را تحریم کنند، پشیمان شوند. 

وي بیان کرد: قاچاق و واردات بی رویه کالا ها باعث شده است که برخی از واحد هاي تولیدي ما رقابت خوبی با این کالا ها نداشته

 
باشند و تولیدکنندگان داخلی ما دچار ضرر و زیان و حتی تعطیلی شدند که دولت باید این مشکل را حل کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: جوانان ما چندین سال از عُمر مفید خود را براي تحصیل در دانشگاه
می گذرانند و هزینه هاي زیادي می کنند. پس از فارغ التحصیلی، جوانان ما باید شغلی متناسب با رشته تحصیلی خود داشته باشند.

 
دولت باید حتماً در این زمینه برنامه داشته باشد. 

 
جلیلی تصریح کرد: بیشتر کوهنوردي و شنا می کنم. دارآباد آخرین جایی بود که جهت کوهنوردي رفتم. 

وي افزود: آخرین کتابی که خواندم تحت عنوان «چین» و درباره روابط این کشور با آمریکا بود و 700 صفحه داشت. آخرین فیلمی
که همراه با خانواده دیدم تحت عنوان «بزرگان در اتاق» درباره مذاکرات یونان با اتحادیه اروپا بود. فیلم بسیار خوبی بود و نوع رفتار

 
مستکبرانه اتحادیه اروپا حتی با یکی از اعضاي خودش را نشان می داد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا شما رادیو گوش می دهید یا خیر؟، گفت: بنده

 
در خودرو معمولاً در تمام مسیر رادیو گوش می دهم. 

جلیلی گفت: تورم یکی از مشکلات اصلی کشور است. زمانی که پول از کالا بیشتر باشد، تورم ایجاد می شود. بانک هاي ما روزانه دو
هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند و زمانی که پول تولید شود، اما کالا تولید نشود، تورم ایجاد می شود و راه اصلی مبارزه با تورم

 
مدیریت این خلق پول است و ما نباید خلق پول بی حساب داشته باشیم. 



وي تاکید کرد: ما سایه به سایه در این هشت سال تحت عنوان دولت سایه مسائل را پیگیري کردیم و معتقدیم که با وجود ظرفیت
هایی که داریم، نه تنها می توانیم بر تهدیدات غلبه کنیم، بلکه می توانیم جهش هم داشته باشیم و لازمه اش این است که اراده جدي

 
در این زمینه داشته باشیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: دولت باید برنامه وزارتخانه هاي مختلف را با یکدیگر هماهنگ کند و از
سوي دیگر رصد لازم را انجام دهد تا آنان این برنامه ها را عملیاتی کنند. کار رئیس جمهور این است که برنامه هایی را که ارائه می
کند، مورد پیگیري قرار دهد و اگر انجام دولتمردان انجام ندادند، یابد از مسئولان اجرایی بخواهد که در این باره توضیح دهند و آنان

 
را بازخواست کنند. 

جلیلی بیان کرد: ما در الگوي مصرف انرژي معمولاً به خوبی عمل نمی کنیم و انرژي زیادي مصرف می کنیم و از استاندارد هاي
جهانی بالاتر هستیم. در وهله اول، دولت باید الگوي مصرف خود را اصلاح کند. متاسفانه شاهد هستیم که بخش هاي دولتی بیشترین
اسراف را در زمینه انرژي دارند. اگر دولت نتواند براي مردم در مصرف الگو باشد، چگونه از مردم می تواند بخواهد که الگوي مصرف

 
شان را اصلاح کنند؟ 

وي تصریح کرد: متاسفانه ما شاهد ریخت و پاش هایی به ویژه در زمینه برگزاري همایش ها بودیم، اما با شیوع بیماري کرونا دیدیم

 
که نیازي به این ریخت و پاش ها نیست و بسیاري از این برنامه ها را می توان از طریق فضاي مجازي اجرا کرد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: کرونا نشان داد که می توان از فضاي مجازي استفاده حداکثري داشت
و آموزش و پرورش یکی از این عرصه ها است و اگر شرایط کرونا به گونه اي ادامه یابد که امکان برگزاري حضوري مدارس وجود

 
نباشد، باید از فضاي مجازي به بهترین شکل استفاده کرد. 

جلیلی ادامه داد: در استفاده از دستگاه ها و ابزار هایی که براي فضاي مجازي به کار برده می شود، برخی از دانش آموزان ما دچار
محرومیت هستند و وظیفه دولت است که براي همه آنان این امکانات را فراهم کند. اگر می گوییم که آموزش و پرورش رایگان است،

 
باید حتماً براي همه آنان این امکانات تأمین شود. 

وي تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی را باید به خوبی فهمید و به این معنا نیست که نباید با دنیا تعامل داشت بلکه باید با دنیا تعامل

 
سازنده و گسترده داشت. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: اقتصاد مقاومتی به این معنا است که نباید معطل بیگانگان باشیم و
اقتصاد مقاومتی به این معنا نیست که با خارجی ها ارتباط نداشته باشیم. معتقدم که تعامل با خارج از کشور در این هشت سال

 
گسترده نبود و صرفاً با چند کشور محدود ارتباط داشتیم. 

جلیلی ادامه داد: بحث ما این است که باید بتوانیم متکی بر داخل، تولید خود را افزایش داده و صادر کنیم. اقتصاد مقاومتی به این

 
معناست که اقتصادمان معطل بیگانگان نباشد. 

وي گفت: از همه جوانان می خواهم که عرصه انتخابات را با هوشیاري دنبال و بهترین فرد را انتخاب کنند و امیدوارم که انتخاب آنان،
آینده خوب و باشکوهی را براي کشور رقم بزند.



در شرایط فعلی اشتغال کشور، ما محکوم به ساماندهی جمعه بازار هستیم

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  419  |  تاریخ: 1400/03/09

نامزد ششمین دوره انتخابات شوراي اسلامی شهر یاسوج می گوید: ساماندهی جمعه بازار ضروري و ما محکوم به ساماندهی
این بازار و حمایت از کسبه آن هستیم.

کبنا ؛نامزد ششمین دوره انتخابات شوراي اسلامی شهر
یاسوج می گوید: ساماندهی جمعه بازار ضروري و ما
محکوم به ساماندهی این بازار و حمایت از کسبه آن

 
هستیم. 

به گزارش کبنا، عنایت بهرامی نیا اظهار داشت: جمعه بازار
یاسوج بر خلاف نامش محدود به روزهاي جمعه نیست و به
بازارچه هاي تقریباً دائمی تبدیل شده که اکنون چیزي
حدود 1000 جایگاه و 200 صنف مختلف در آن مشغول

به فعالیت و امرار معاش هستند. پس در شرایط فعلی که وضعیت اشتغال و اقتصاد در کشور و به خصوص استان کهگیلویه و بویراحمد

 
وضعیت مطلوبی نداره ما محکوم به ساماندهی این بازار هستیم. 

وي افزود: کسبه این بازار ماهانه بیش از 100 میلیون تومان عوارض به شهرداري پرداخت می کنند، در صورتی که از ضروري ترین

 
نیازها نظیر برق، روشنایی و ایمنی کسب و کار محروم هستند. سازه این بازار از نظر ایمنی کاملاً غیر استاندار است. 

بهرامی نیا گفت: باید بدانیم که پاي جان و مال کسبه این بازار درمیان هست، و از این جهت هست که تاکید بر ساماندهی این بازار

 
داریم. 

نامزد ششمین دوره انتخابات شوراي اسلامی شهر یاسوج توضیح داد: اگر هم قرار به نقل مکان به جایگاه جدید باشد باید توجه کرد،
کسانی که در جمعه بازار یاسوج مشغول به کار هستند قشر ضعیف و آسیب پذیر جامعه هستند و پرداخت مبالغ بالا براي آنها جهت
خریدغرفه امکان پذیر نیست. حتی می بینیم بعضاً کسانی که در این بازار مشغول به کار هستند، زنان بی سرپرستی هستند که با
درآمد کم، زندگی خود را می گذرانند. پس چطور می توان از این افراد انتظار داشت که مغازه با قیمت هنگفت بخرند یا اجاره هاي

بالا پرداخت کنند؟!



بی خبر از جامعه

منبع: روزنامه آفتاب یزدشماره خبر:  420  |  تاریخ: 1400/03/09

آفتاب یزد- یگانه شوق الشعرا: معضلات اجتماعی از چنان اهمیتی برخوردار هستند که براي سنجش میزان توسعه یافتگی یک

 
جامعه می توان معضلات اجتماعی آن را مورد بررسی قرار داد. 

 
جامعه شناسان مهم ترین کارشناسان براي بررسی میزان و نوع معضلات 

اجتماعی هستند. آن ها معضلات اجتماعی را بررسی می کنند و مطابق با بررسی ها براي مبارزه با آن ها راهکار ارائه می دهند. میزان
معضلات اجتماعی در جامعه ما به اندازه اي است که یگ گزارش به تنهایی نمی تواند به آن ها اشاره داشته باشد. این روزها نامزدهاي
ریاست جمهوري در حال تبلیغ و اعلام آمادگی براي انتخابات پیش رو هستند. هر نامزدي باید به معضلات اجتماعی جامعه اي مانند
جامعه ما توجه کند؛ زیرا این معضلات سال ها است که با جامعه ما عجین شده اند. اما آنچه از سخنان اکثر نامزدها برداشت می شود
بیشتر رنگ و بوي شعار می دهد و گویی دادن وعده هاي دور از واقعیت به بخشی از تشریفات انتخابات تبدیل شده است. گاهی اوقات
به نظر می رسد مسئولینی که در این جامعه زندگی می کنند درکی از شرایط و محیط پیرامون خود ندارند. از همین رو ما به سراغ

 
جامعه شناسان رفته ایم تا از منظر آن ها مهم ترین و بزرگ ترین معضلات اجتماعی را بیابیم و آن ها را به نامزدها یادآور شویم. 

 
>بزرگترین معضل نبود نشاط اجتماعی 

 
جعفر باي محقق و پژوهشگر اجتماعی در این خصوص به آفتاب یزد گفت: «متاسفانه در میان کاندیدهاي ریاست جمهوري، 

جامعه شناس وجود ندارد لذا رئیس جمهور آینده قطعا باید تیم هاي مشورتی یا گروه هاي مشاوره اي قدري را در حوزه جامعه
شناسی تدارك ببیند. تیم مشورت دهنده قطعا باید مشکلات اجتماعی و گرفتاري هاي جامعه در حوزه آسیب ها را به خوبی شناسایی
کند. سپس فهرست عناوین آسیب هاي اجتماعی باید تدوین شود و بعد از اولویت بندي براي رفع آن ها اقدام شود. با عنایت به
اولویت بندي برخی از آسیب ها لزوما برخی از آن ها بر بخش دیگر تقدم دارند. مقوله بیکاري و رکود اقتصادي بخشی از آسیب هاي
جامعه هستند. اما مهم ترین و بزرگترین معضل جامعه ما برگرداندن نشاط اجتماعی به جامعه است. جامعه ما جامعه شادي بود که به
دلایل مختلف و بروز مشکلات این شادي ها از آن گرفته شد و نشاط اجتماعی از بین رفت. به نظر من اولویت دارترین بخشی که
دولت آینده باید به آن بپردازد اقدامات براي ارتقاي نشاط اجتماعی است. از بین رفتن نشاط اجتماعی عوارض زیادي را بر جامعه ما
وارد ساخته است. در حوزه اجتماعی و جامعه شناسی باید بگویم جامعه ما دچار مشکلاتی در حوزه ارتباط بین فردي است. اعتماد
اجتماعی در جامعه ما به حداقل موجود رسیده است. باید تلاش کنیم این اعتماد اجتماعی به عنوان یک پشتوانه براي تقویت ارتباط
بین فردي به وجود بیاید و اعتماد اجتماعی و ارتباط بین فردي در جامعه باید به حرکت طبیعی خود برسد. مشکلات اقتصادي و نوع
تعاملات دولتمردان مانند بی صداقتی در قول ها به تدریج باعث شد اعتماد اجتماعی از جامعه سلب شود. من معتقد هستم یکی از
مهم ترین مشکلاتی که جامعه ما از آن رنج می برد بی اعتمادي اجتماعی است. نکته بعد امید به آینده است. جامعه امروز به گونه اي
است که براي جوانان ما آینده اي قابل ترسیم نیست. علت آن بروز تصمیمات بدون تحقیق و برنامه است. آینده مبهم و پر از استرس
و نگرانی است. ما باید جامعه را نسبت به آینده امیدوار کنیم. اگر اعتماد و نشاط باشد به تدریح امید به آینده هم در جامعه ایجاد می

 
شود. جامعه 

آسیب پذیر ما درگیر بحران هاي بسیاري است. همچنین بحث تبعیض از دیگر معضلات اجتماعی ما است. ماهیت قوانین ما بر عدالت
استوار نیست. مهم ترین و اساسی ترین مسئله جامعه، تبعیض و نابرابري و عدم اجراي عدالت است. بسیاري از افراد جامعه ما از

 
موقعیت شغلی خود رضایت ندارند. باید شرایطی فراهم شود که انتظار جامعه از 

 
حکومت عادلانه برآورده شود.» 



 
>دامنه گسترده معضلات اجتماعی 

در ادامه امیرمحمود حریرچی جامعه شناس در این باره به آفتاب یزد گفت: « از نظر من اصلی ترین معضل روزمرگی است؛ یعنی تمام
مسئولین مملکت در تمام رده ها دچار روزمرگی شده اند و چشم انداز روشنی ندارند. مسئولین ما با توسعه همه جانبه بیگانه هستند.
شش برنامه توسعه در جامعه ما وجود داشته است اما کشور ما در هیچ یک از ابعاد اجتماعی، سیاسی، اقتصادي و... توسعه یافته
نیست. مردم حتی نمی توانند مشکلات خود را به درستی بیان کنند و معترض باشند. نیمی از جامعه ما دچار فقر هستند و در
راستاي آن معضلات اجتماعی هم بسیار گسترده است. در زمان انتخابات مسائلی مطرح می شود اما مردم اعتماد خود را از دست داده
اند و این مسائل برایشان اهمیتی ندارد. چیزي که ما نیاز داریم بحث حقوق شهروندي است اما در ابتدا باید نیازهاي معیشتی مردم
تامین شود تا در ادامه بتوانند به حقوق شهروندي خود برسند. مردم نیازمند فرصت هاي برابر هستند آن هم در شرایطی که جامعه در
فساد فرو رفته است. مسئولین باید به این توجه کنند که بر چه اساس این معضلات اجتماعی بزرگ و بحران ها در جامعه به وجود
آمده است. حاشیه نشینی یکی دیگر از معضلات اجتماعی جامعه ما است و در مرزهاي شرقی، غربی، جنوبی و شمالی کشور ما حاشیه
نشینی بیداد می کند. بسیاري از کاندیداها و مسئولین درکی از این معضلات ندارد. فاصله طبقاتی آنقدر در جامعه ما پررنگ است که
ثروتمندان درکی از سایر طبقات اقتصادي جامعه ندارند. این فاصله طبقاتی باید از بین برود وگرنه همچنان اشرافی گري بازتولید می
شود. کسانی هستند که بر قله طبقات اجتماعی نشسته اند و نیمی از جامعه ما در زیر خط فقر قرار دارند. ما کشور توسعه یافته اي
نیستیم. کاندیداها نباید بدون بررسی و آگاهی از برنامه هاي به دور از واقعیت خود صحبت کنند زیرا مردم دیگر به گفته هیچ کس

 
اعتماد ندارند و دچار بحران ها و معضلات بسیار زیادي هستند.» 

 
>مشکلات اجتماعی به هم وابسته هستند 

همچنین امان االله قرائی مقدم جامعه شناس در این باره به آفتاب یزد گفت: «مهم ترین معضل اجتماعی جامعه ما در حال حاضر
بیکاري است؛ زیرا بیکاري ام الفساد است. زمانی که جامعه با بیکاري رو به رو باشد همه چیز از جمله آسیب هاي اجتماعی، ازدواج،
طلاق، اعتیاد و... تحت تاثیر قرار می گیرد. بیکاري اتلاف نیروي انسانی چه ماهر و چه غیرماهر است. هر فردي در جامعه هزینه سرانه
دارد که براي افراد تحصیل کرده این هزینه بیشتر است. هزینه سرانه از لحظه تشکیل نطفه شروع می شود و تمام سرمایه گذاري ها و
هزینه هاي تربیت انسان از بدو تولد است. 30 درصد فارغ التحصیل دانشگاهی بیکار؛ یعنی میلیاردها میلیارد سرمایه کشور تلف شده
است. پس بزرگترین معضل جامعه ما مسئله بیکاري است. اگر دولت آینده بخواهد شغلی ایجاد کند براي ایجاد هر شغلی در کشور ما
به هزینه هاي گزافی احتیاح است، پس این معضل غیرقابل حل به نظر می رسد. اشتغال از لحاظ جامعه شناسی سه بخش دارد:
کشاورزي، صنعت و تکنولوژي، خدمات. در کشور بخش خدمات به صورت قارچ گونه رشد کرده است، چون دولت درآمد اقتصادي
ندارد و از طرفی نیروي کار وارد بازار می شود و موجی از بیکاران جوان به وجود می آید. بیکاري معضلات اجتماعی زیاد دیگري را نیز
به وجود می آورد. با توجه به ساختار اقتصادي و بیماري اقتصادي جامعه ما بسیاري از معضلات اجتماعی مانند بیکاري غیر قابل حل
هستند. از نظر اجتماعی هم جامعه ما بیمار است زیرا به قول "دورکیم" جامعه مدرن به یک همبستگی ارگانیک نیاز دارد. ما مکانیکی
کار را انجام می دهیم؛ یعنی بدون توجه به سود و زیان دیگران در حال فعالیت هستیم. در حالی که در جامعه ارگانیک کار هر کس با
کار دیگري در ارتباط است و هر کار در سیستم کارها قرار دارد. به کارگیري افراد غیر متخصص، روابط مداري و عدم تخصص گرایی
لازم باعث بیماري ساختار اجتماعی جامعه شده است. ساختار فرهنگی جامعه ما نیز بیمار است؛ زیرا ما به گونه اي تربیت نشده ایم
که بتوانیم همدل و همرنگ با دیگران باشیم و نفع جامعه را به نفع خودمان ترجیح بدهیم. ساختار اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی
جامعه ما بیمار است. ساختار سیاسی ما نیز بیمار است زیرا جامعه نسبت به سیاست کشور بی اعتماد است. یکی از جامعه شناسان
معتقد است هیج سازمان و مقرراتی در زمینه رشد و توسعه اقتصادي، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی موثر نیست مگر مردانی که آن را
اداره می کنند بدانند چه کاري می خواهند انجام دهند. همچنین یکی از اساتید اقتصاد معتقد است اوضاع و احوال اجتماعی باید براي
رشد اقتصادي، اجتماعی، سیاسی و فرهنگی مساعد باشد. اما شرایط در جامه ما مساعد و آماده نیست. من معتقدم قول و قرارهاي
کاندیدها بی پایه و اساس است زیرا هر کدام از دید و منظر خود مشکلات را می بینند. در حالی که مشکلات اجتماعی به هم وابسته
هستند پس نمی شود هر مشکل را جداگانه حل کرد. بنده معتقد هستم که بزرگترین مشکل جامعه ما بیکاري است اما بیکاري
وابسته به عوامل مختلف است که تا آن ها رفع نشوند بیکاري از بین نمی رود. رئیس جمهور که از لحاظ اجرایی نفر اول است باید



مشکلات اجتماعی را در پیوند با یکدیگر ببیند و اجزاي ساختار اجتماعی ما در جاي خود نیست. اگر یک آجر سر جاي خود نباشد
ساختار از بین می رود.»



وحدت جدي میان نیروهاي انقلاب وجود دارد

منبع: بلاغشماره خبر:  421  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش بلاغ، سیدمحمود نبویان رئیس ستاد آیت االله رئیسی در مراسم افتتاح ستاد مرکزي آیت االله ابراهیم رئیسی در
مازندران در خیابان 15 خرداد این شهرستان، اظهار کرد: وضعیت مردم عزیزمان اصلا قابل تحمل و در شان شان نیست، در آن نوار

 
191 دقیقه اي که به حاج قاسم حمله شد یک جمله گفته شد که ""ما سال 1392 کشور را از ته چاه به بیرون آوردیم"". 

وي گفت: این دوستان دولتی ما باید بدانند پراید سال 1392 چقدر بود الان چقدر است! اگر دلار 3 هزار تومان بود الان چقدر است!

 
الان آیا کسی می تواند براي دختر خود جهیزیه بخرد! ازدواج و اشتغال براي جوانان ما آرزو شده و مسکن قابل تهیه نیست. 

 
کشور را از چاله درآورند تبدیل به جهنم کردند 

نبویان اضافه کرد: باید در جواب شان گفت؛ اگر آن زمان مملکت ته چاه بود الان جهنم درست کردید آن زمان داشتن مسکن آرزو بود

 
الان اجاره مسکن آرزو است! همه امور لحظه اي تغییر می کند ما نمایندگان فقط خجالت می کشیم . 

رئیس ستاد آیت االله رئیسی در مازندران خاطرنشان کرد: در اصل انتخابات به دنبال کسی خواهیم بود که مردم از این جهنم نجات
پیدا کنند طبیعتا نجات از جهنم به وسیله بانیان جهنم امکان ندارد، افرادي که باید محاکمه می شدند رفتند براي ریاست جمهوري

 
ثبت نام کردند. 

این مسؤول گفت: افرادي که فرزندان شان در خارج از کشور هستند به ما می گویند کلاس پایین! آقایان در انگلستان و آمریکا و غیره

 
زندگی می کنند بروند همانجا نباید بیاییند رئیس جمهور ما بشوند. 

وي تاکید کرد: مراد از دولت انقلابی یعنی دولتی که مثل مردم در میان مردم است، شخصی همچون مردم، نه هزار میلیارد، نه اهل
اختلاس، نه اینکه به راحتی دروغ بگوید، گفتند در حال 1400 هیچ جنسی گران نخواهد شد، الان هم که کرونا است دولت در

 
مجلس نیامده بین مردم که هیچ! 

نبویان یادآور شد: در مقابل قوانینی که در مجلس مصوب می کنیم ریاست جمهوري می گوید اجرا نشد که نشد 100 قانون را اجرا
نکردیم این هم بر رویش! دوباره به مذاکرات رفتند یک ماه تمدید کردند هیچ مجوز قانونی ندارند، ملت ما از این ظلم ها و بی قانونی

 
ها خسته هستند. 

رئیس ستاد آیت االله رئیسی در مازندران با بیان اینکه وحدت جدي میان نیروهاي مردمی و انقلابی ما وجود دارد، بیان کرد:

 
نمایندگان مجلس همه در کنار ما هستند، همدیگر را نقد نکنیم به سراغ دشمنان مردم برویم کسانی که این وضع را به وجود آوردند. 

این مسؤول گفت: برخی دوقطبی هستند به آنها نپردازیم و دنبال مسائل حاشیه اي نباشیم آنچه که مهم است این است که کارنامه



 
اقتصادي این ملت را باید بر دست گرفت ولی عده اي هشت سال به بهانه رابطه با آمریکا از این مردم غفلت کرده و ظلم ایجاد کردند. 

وي خاطرنشان کرد: با دعاهاي مردم و توسل از خدا می خواهیم قلوب مردم را به سمت انتخابات حداکثري و انتخاب اصلح هدایت
کند، همه مردم ایران خوب هستند اگر به بنده فحش هم می دهند مشکلات اجرایی را دیدند ما قدردان این مردم هستیم، به فرموده

 
قرآن سرنوشت خودمان دستان خودمان است باید به سمت اصلاح جامعه تغییر بدهیم. 

 
به مطالبات به حق و به جاي مانده مازندران پاسخ داده می شود 

در ادامه منصور علی زارعی نماینده مردم ساري و میاندورود در مجلس شوراي اسلامی و قائم مقام ستاد آیت االله رئیسی در مازندران
گفت: در امروز براي شروع دوباره حرکت انقلابی و رسیدن به اهداف بزرگ انقلاب دور هم جمع شده ایم تا براي این رخداد بزرگ

 
انقلابی آماده شویم. 

وي اظهار کرد: براي انجام فعالیت هاي انتخاباتی و رسیدن به پیروزي توسط نیروهاي انقلاب همه ما باید به صورت شبانه روزي با
انجام کار جهادي به اهداف عالیه انقلاب برسیم، با تشکیل کمیته در ستاد شهرستان ها و مرکز استان و تعیین وظیفه همه تشکل ها و

 
کمیته ها کارها ادامه پیدا می کند. 

زارعی اعلام کرد: از امروز به صورت رسمی کار تبلیغات انتخاباتی ستاد مرکزي آغاز و با تشکیل ستادهاي شهرستانی آغاز می کنیم تا
دو هدف موفقیت و پیروزي در انتخابات و پیگیري مطالبات به حق به جاي مانده را که بهتر است توسط نیروهاي انقلاب باشد، تحقق

 
بخشیم. 

قائم مقام ستاد رئیسی در مازندران ادامه داد: استان مازندران داراي ظرفیت هاي بسیار مناسبی براي توسعه و پیشرفت پایدار است،
در تمام انتخابات اکثریت آرا را از استان شاهد بودیم ولی توجه به موارد پیشران استان کمتر به چشم می خورد، نباید در مازندران

 
مشکل اشتغال، کشاورزي، صنعت و غیره داشته باشیم. 

این مسؤول بیان کرد: به مردم استان مازندران قول می دهیم که از فرداي روز پیروزي آیت االله رئیسی در انتخابات با ویژگی هاي این

 
مرد بزرگ به مطالبات به جاي مانده برسیم لازمه اش حضور حداکثري مردم پاي صندوق هاي راي است. 

وي با تاکید بر لزوم بی توجهی برخی از اراجیف هایی که توسط رادیوهاي بیگانه و فضاهاي مجاري منتشر می شود، گفت: طی سال
هاي اخیر دیدید چه اتفاقاتی پیش آمد، به واقعیت ها توجه کنید اینکه باید در کجا بودیم و الان کجا هستیم را ببینید، امیدواریم با
تمام تلاش بتوانیم نیرویی را در قوه مجریه انتخاب کنیم که به مطالبات مردم پاسخ دهد همان طور که در طی سال هاي اخیر دیدید

 
که تحولاتی در قوه قضاییه ایجاد شد، 

 
درخواستم ریشه کن شدن 5 چالش مهم در نظام است 

در ادامه حجت الاسلام پوراکبر به نمایندگی از جبهه انقلاب، بیان کرد: مقام رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب پنج چالش را بیان
کردند و در مسیر ریشه کن کردن این پنج چالش نظام باقیمانده از چله اول انقلاب از آیت االله رئیسی می خواهیم تحول اساسی در

 
چله دوم انقلاب به وجود بیاورد. 



وي افزود: اول اینکه در مقابله با فساد قدم هاي بلندي برداشتیم اما با حد مطلوب فاصله ژرفی داریم تنها اخطار قرآن که به تمدن اول
عالم دوري از فساد است، امروز بدون تعارف گسترش فساد همه را ناامید کرد، همه براي گرفتن پست و مقام خیر برداشتند، باید از
همین الان براي پست ها حساسیت نشان دهیم تا افراد با پرونده هاي سالم و پاك بدون باندبازي و حاکمیت فامیل و جریانات خاص

 
تبعیض آمیز روي صندلی مدیریت بنشینند. 

پوراکبر خاطرنشان کرد: در جبهه انقلاب مسئله مسؤولیت ها فقط و فقط براساس شایسته سلاري بدون هیچ گونه ملاحظه کاري

 
است، مبارزه با فساد در همه زوایاي جامعه با تمام وجود باید مدنظر باشد ما هم به عنوان سرباز براي جنگ با فساد پاي کار هستیم. 

این نماینده جبهه انقلاب تاکید کرد: در شهرداري هایی که صندلی ها خانوادگی اشغال شود جایی براي جوانان بیکار و بیچاره مملکت

 
باقی نمی ماند، براي جنگ فساد با هم باید یک انقلاب به پا کنیم. 

این مسؤول اضافه کرد: چالش دوم این است که با قله اول تمدن عالم هنوز خیلی فاصله داریم در حالی که جمهوري اسلامی باید به
قله اول عالم برسد، سومین چالش این است که ضربه سهمگینی از دشمن خوردیم و آن تغییرات سبک زندگی است دشمن زندگی ما

 
را دگرگون کرد، بچه هاي سرگردان طلاق جامعه، کاهش جمعیت را ببینید! 

وي ادامه داد: چهارمین چالش به مشکلات ادارات برمی گردد می بینید که براي مراجعه به ادارات بدون دیدن یک آشنا یا تلفن راهی
نیست، چالش پنجم به مسئله مستضعفین برمی گردد که البته قدم هاي بزرگی برداشته شد اما هنوز کار اصلی انجام نشد، جبهه
اتحاد انقلاب اسلامی مازندران براي رفع این پنج چالش با مدیریت آقاي نبویان تحت فرمان آیت االله رئیسی که 42 سال پاك و سالم

 
بدون کوچکترین شبه اي زندگی کرد آماده ایم. 

پوراکبر در ادامه بیان کرد: رقیب آیت االله رئیسی در زندگی فساد، ناکارآمدي و اشرافی گري است، کاخ نشینان چه کردند که همه
گرفتار شدیم از آقاي رئیسی تقاضا داریم فرماندهی این نهضت خواهی که مقام رهبري فرمودند "" اینکه در عدالت از خدا و خلق خدا

 
باید عذرخواهی کنیم"" جنبش عدالت خواهی امروز چشم به راه است باید در راس امور دولت قرار بگیرد. 

 
در انتخابات رقابت استانی به وجود بیاوریم 

سپس حجت الاسلام نصیرالدین یعقوبی رئیس شوراي نیروهاي ائتلاف انقلاب اسلامی در مازندران و به نمایندگی از شوراي ائتلاف
استان مازندران، اظهار کرد: خدا را شاکریم که یک نعمت بزرگ را نصیب مان می کند، خداوند در جمهوري اسلامی ایران در طول 42

 
سال پیروزي انقلاب اسلامی نعمات فراونی را به ما ارزانی داشت، امیدواریم قدر بدانیم. 

وي افزود: همه کسانی که به عنوان خدمت گزار جمهوري اسلامی با آراي مردم بر سر کار آمدند و بر کرسی قدرت نشستند متاسفانه
به تعهدات خود عمل نکردند، ولی امروز امیدمان این است که شاهد حضور اکثریت مومنانه هدفمند مردم ایران اسلامی به خصوص

 
مازندران باشیم. 

یعقوبی تاکید کرد: در این انتخابات باید رقابت استانی به وجود بیاوریم، احتمال دارد در مازندران حدود 2 میلیون و 500 نفر واجدان
شرایط راي را پاي صندوق هاي راي ببینیم پس به گفته آیت االله رئیسی که هر خانه یک ستاد انتخاباتی باشد در واقع باید همین
شود، در فضاي مجازي باید گروه و کانال متعددي تشکیل بدهیم، دشمنان ما همیشه ناامید بودند امیدواریم با آراي اکثریت مردم

 
ایران و استان تودهنی محکمی به رژیم استعمار جهانی به ویژه اسرائیل غاصب بزنیم. 



 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 



 
 



تازه ترین 4 خبر ویژه یکشنبه 9 خردادماه

منبع: بلاغشماره خبر:  422  |  تاریخ: 1400/03/09

کدام نامزد بیشترین رأي مثبت و کمترین رأي منفی را

 
دارد؟ 

یک مرکز افکارسنجی می گوید: سید ابراهیم رئیسی،

 
کمترین راي منفی را در میان نامزدها دارد. 

ایسپا در نظرسنجی خود به تاریخ 5 و 6 خرداد از مردم
پرسیده به کدام یک از نامزدها به هیچ وجه راي نمی
دهید؟ پاسخ دهندگان اجازه داشته اند بیشتر از یک نفر را

معرفی کنند و در میان پاسخ دهندگان هنوز مردد هستند، 9/2 درصد گفته اند رئیسی، 19/2 درصد سعید جلیلی، 20/3 درصد قاضی

 
زاده هاشمی، 21/7 درصد علیرضا زاکانی، 22/9 درصد مهرعلیزاده، 23/5 درصد محسن رضایی و 28 درصد عبدالناصر همتی. 

در میان پاسخ دهندگان هم که قطعا و به احتمال زیاد در انتخابات شرکت می کنند، راي هاي منفی(به هیچ وجه به این یا آن نامزد
راي نمی دهند)، این گونه است: رئیسی 4/5 درصد، جلیلی 19/1 درصد، قاضی زاده 20/5 درصد، محسن رضایی 21/1 درصد، علیرضا

 
زاکانی 21/8 درصد، مهرعلیزاده 24/2 درصد، همتی 29/8 درصد. 

ایسپا از کسانی که قطعا و به احتمال زیاد در انتخابات شرکت می کنند، درباره راي آنها به نامزدهاي مختلف می پرسد که پاسخ ها به

 
شرح زیر است: 

رئیسی 43/9 درصد، رضایی 3/7 درصد، جلیلی 1/8 درصد، قاضی زاده و همتی 1 درصد، مهرعلیزاده 4 دهم درصد و زاکانی 2 دهم

 
درصد. 

 
کسانی که هنوز مردد هستند، اگر شرکت کنند به این ترتیب راي می دهند: 

38/5 درصد رئیسی، 3/4 درصد رضایی، 1/8 درصد جلیلی، 1/6 درصد همتی، 1 درصد قاضی زاده، 8 دهم درصد مهرعلیزاده و یک

 
دهم درصد زاکانی. 

 
محمد هاشمی: مرحوم هاشمی اگر بود، از همتی حمایت می کرد 

 
عضو هیئت موسس حزب کارگزاران می گوید: اگر مرحوم هاشمی در قید حیات بود، از آقاي همتی در انتخابات حمایت می کرد. 

محمد هاشمی در گفت وگو با ایلنا، درباره اینکه اگر سال 92 هنگامی که مرحوم آیت االله هاشمی رد صلاحیت شدند، بزرگان کشور در
آن زمان نسبت به برخی رد صلاحیت ها هشدارهایی را می دادند امروز شاهد رد صلاحیت چهره هایی همچون علی لاریجانی و
اسحاق جهانگیري نبودیم، گفت: اظهارنظرها و عقاید مختلف و متفاوت است، این گونه نیست که اگر آن زمان طور دیگري رفتار می
شد امروز به گونه دیگري اقدام می کردند. نکته مهمی که وجود دارد این است که در منش و سیره آقاي هاشمی قهر کردن از صندوق

 
رأي نبود ایشان اگر اتفاقی برایش می افتاد آن را به فرصت تبدیل می کرد. 

این فعال سیاسی بدون اشاره به کارنامه ضعیف روحانی و مقبولیت زیر 7 درصد وي در میان مردم گفت: سال 92 هنگامی صلاحیت
آقاي هاشمی را احراز و تائید نکردند، ایشان آقاي روحانی را مطرح کرد و رأي 3 درصدي وي را به بالاي 51 درصد رساند و یک



حماسه صورت گرفت، در واقع آقاي هاشمی برخلاف کسانی که ایشان را احراز صلاحیت نکردند و خواستند که در مدیریت اجرایی

 
کشور به هر دلیلی نقش نداشته باشد، از شرایط ایجاد شده به گونه دیگري استفاده کرد. 

وي خاطرنشان کرد: هر نهاد، سازمان و گروهی وظایف و اختیاراتی دارد که بر مبناي آنها عمل می کند و تصمیم می گیرد اما دیگران

 
هم به همین دلایل وظایفی دارند و حرف خودشان را می زنند و اعتقادم بر این است در این فضا حرف آخر را مردم می زنند. 

وي اظهار داشت: اختیار دست مردم است، آنان هستند که حرف آخر را می زنند معتقدم اگر مردم طبق تجاربی که در این 40 سال

 
داشته ایم به گفته مرحوم هاشمی پاي صندوق هاي رأي بیایند و قهر نکنند، اتفاقات به گونه دیگري رقم خواهد خورد. 

هاشمی درباره اینکه امروز اسحاق جهانگیري که معاون اول رئیس جمهور است و یا علی لاریجانی که ریاست مجلس را برعهده داشته
است رد صلاحیت شده اند، عنوان کرد: آقاي جهانگیري و آقاي لاریجانی هیچ کدام شان به پاي آقاي هاشمی که رد صلاحیت شد،
نمی رسیدند. ایشان از اول انقلاب و نهضت و آغاز مبارزات از سال 1330 حضور داشتند و نظیر شخصیتش را در کشور نداشته و
نداریم، اما مشاهده می کنیم هنگامی یک چنین شخصیتی احراز صلاحیت نمی شود و عدم احراز برایش می زنند او تهدید را به

 
فرصت تبدیل می کند. 

وي ادامه داد: احترام آقایان لاریجانی و جهانگیري را دارم اما اینکه می پرسید چه اتفاقی می افتد؟ می گویم اگر طبق مشی و منش
آقاي هاشمی رفتار کنند، یعنی بیایند بین یکی از کاندیداهاي موجود بایستند، بهتر خواهد بود؛ به طور مثال اگر نظر من را بخواهید
آقاي همتی یکی از افرادي است که از ابتدا همراه آقاي هاشمی بوده است و ایشان به آقاي همتی بسیار اعتماد داشت؛ مخصوصا در
حوزه اقتصادي که امروز محل اصلی مشکلات کشور است، اگر داوطلبان رد شده از چنین چهره اي حمایت کنند، شاهد رویکرد

 
دیگري در انتخابات خواهیم بود. 

هاشمی بیان کرد: آقاي همتی بسیار خدمت کرده است، تحصیلاتش مرتبط با اقتصاد و صاحب نظریه است؛ امروز هم بیشترین
مشکلات کشور اقتصادي است. همه از معیشت و گرانی گلایه دارند. حال که آقاي جهانگیري و لاریجانی احراز صلاحیت نشدند اما
شخصیتی مثل آقاي همتی صلاحیت گرفته است و به نظرم این یک فرصت است و این دو فرد می توانند به پشت وي بیایند و این

 
تهدیدي که وجود دارد را به فرصت تبدیل کنند. 

وي خاطرنشان کرد: امروز براي مردم اقتصاد اولویت اول را دارد؛ مردم می خواهند خودشان و فرزندشان معیشت و اشتغال داشته
باشند. امروز قدرت پول ملی و مسائل اقتصادي بسیار مهم است حال یک اقتصاددان با تجربه به هر دلیلی تائید شده است؛ پس می

 
توان از این فرد حمایت کنند. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزي دولت حسن روحانی بوده و عده اي بخشی از مشکلات
اقتصادي کشور را متوجه وي می دانند با این وجود وي شانس پیروزي دارد؟ گفت: آقاي دکتر همتی را آقاي هاشمی سال 92 به
آقاي روحانی پیشنهاد دادند که ایشان را براي بانک مرکزي بگذارید اما ایشان قبول نکردند و عده اي هم نگذاشتند این اتفاق بیفتد،
زمانی آقاي همتی را در رأس بانک مرکزي قرار گرفت که دلار 20 هزار تومان بود، وي دلار را تا مرز یازده هزار تومان هم آورد، منتها
در بقیه موارد شرایط به گونه اي پیش رفت که او نمی توانست کار دیگري انجام دهد. معتقدم چنین فردي در رأس باشد تفاوت دارد

 
با اینکه 30 الی 40 مدیر آنجا دور هم نشستند و باید تصمیم جمعی بگیرند. 

 
هاشمی گفت: عملکرد دولت روحانی به عملکرد رئیس بانک مرکزي ارتباطی ندارد، دولت باید پاسخگوي عملکرد خودش باشد. 

 
آفتاب یزد: آمریکا کوتاه نمی آید عجله روحانی براي چیست؟ 

فضاسازي غیرواقعی و چندباره آقاي روحانی ظرف چند ماه اخیر درباره نهایی شدن توافق با آمریکا، موجب اعتراض روزنامه اصلاح

 
طلب شد. 

روزنامه آفتاب یزد، در گزارشی با عنوان «عجله دولت براي چیست؟» نوشت: اگرچه «حسن روحانی» از رو به اتمام بودن مذاکرات و
نتیجه بخش بودن آن می گوید اما «آنتونی بلینکن» وزیر خارجه آمریکا در واکنش به سخنان «حسن روحانی» می گوید: مطمئن
نیست که مذاکرات طرف هاي برجام در وین در آستانه نتیجه دادن باشد. » وي که با شبکه 12 تلویزیون اسرائیل گفت وگو می کرد،
با تکرار برخی ادعاهاي بی اساس گفت که واشنگتن از این که مذاکرات وین در حال پایان یافتن باشد، اطمینان ندارد چرا که ما به



آمادگی تهران براي بازگشت کامل به برجام مشکوك هستیم. بلینکن در پاسخ به پرسشی درباره سخنان روحانی مبنی بر این که
نمایندگان غربی براي لغو تحریم هاي اصلی علیه ایران توافق کرده اند و اکنون بحث درخصوص برخی نکات جزئی در حال انجام
است، گفت: «حدس می زنم که در جریان باشید که این مذاکرات غیر مستقیم است. ما به طور مستقیم با ایران مذاکره نمی کنیم؛
این کار از طریق اتحادیه اروپا و سایر شرکا انجام می شود. معتقدم که ما پیش تر روشن کرده ایم که هر یک از طرفین باید کاري
انجام دهد تا به اجراي برجام بازگردد اما پرسش بی پاسخ این است که آیا ایران در واقع آماده است که به برجام بازگردد؟ هنوز چیزي

 
معلوم نیست». 

در همین حال، شاهرخ ناظمی رئیس دفتر مطبوعاتی نمایندگی دائمی ایران در نیویورك، درباره احیاي توافق هسته اي(برجام) و
مذاکرات اخیر پیرامون آن در وین گفت: «ما می خواهیم به توافق خوبی درباره اقداماتی برسیم که آمریکا باید براي بازگشت به برجام

 
انجام دهد. براي انجام دادن این، عجله اي نداریم که روي موارد ناقص توافق کنیم. 

در کنار این مباحث سخنگوي وزارت امور خارجه ایران در توئیتی انتقادي به برخی مواضع اعلام شده واکنش نشان داده می نویسد:
«وزراي خارجه آمریکا و انگلیس در تلاش براي جلب رضایت دشمن قسم خورده برجام، اهداف مذاکرات وین را تحریف می کنند. این

 
مایه دلسردي است. 

آفتاب یزد در ادامه از قول یک تحلیلگر نوشت: اختلافات موجود، اختلافات پارادایمی است یعنی همان که موجب شد آقایان دل به
توهم حل مسئله و رفع مشکل تحریم و رابطه با غرب و آمریکا ببندند و بر همین اساس گفتند هر گونه توافق بهتر ازعدم توافق است.
الان هم آقاي روحانی در همان موضع است. یعنی ایشان به هر قیمتی آماده توافق است. به همین دلیل هر چقدر هم تنازلی صورت
گیرد ایشان عنوان می دارد توافق خوب است و عدم توافق به ضررشان است. لذا روحانی همان موضع اولیه برجام را امروز خیلی جدي
تر دارد. خصوصا اینکه باید این توافق را در رقابت هاي انتخاباتی خرج کند. و الا اگر موضع ملی باشد الان به هیچ عنوان بستري براي

 
انجام توافق با طرف آمریکایی وجود ندارد. 

یادآور می شود بلینکن اخیراً تصریح کرد توافق برجام قابل برگشت نیست و باید بعدهاي نظارتی مربوط به مباحث هسته اي و

 
غیرهسته اي تقویت و طولانی تر شود. 

 
خود شما بودید که گفتید رئیس جمهور اختیارات ندارد 

عضو مرکزیت حزب اعتماد ملی می گوید رأي ندادن، بازي در زمین تندروهاست و همه توان خود را براي آمدن مردم پاي صندوق

 
رأي به کار می گیریم. 

محمدصادق جوادي حصار به ایلنا گفت: اصلاح طلبان در انتخابات دو راه دارند؛ یا اینکه باز هم اکتفا کنند به اینکه با همین دو
کاندیدایی اصلاح طلب، یا نسبتا به آنها نزدیک هستند و با حمایت از این دو نفر کاملا به مصاف جریان اقلیت بروند و اجازه ندهند که
آنها نقشه شان را عملی کنند و یا اینکه بازي بازدارنده انجام دهند؛ بازي بازدارنده هم به این معناست که کاري کنند که اتحاد و

 
یکپارچگی میان آن اردوگاه محقق نشود. 

وي افزود: به این معنا که تلاش آنها بر این متمرکز است که همه به نفع آقاي رئیسی کنار بروند اما من تصور می کنم که بخش هاي
اعتدالی این جریان که می توانستند کنار اصلاح طلبان بایستند و با این جریان کار کنند، اکنون می توانند براي اینکه نقش
بازدارندگی ایفا کنند به سمت یک کاندیداي میانه بروند و اجازه ندهند که اهداف آنها به راحتی محقق شود. یعنی اگر اصلاح طلبان
تصمیم گرفتند در انتخابات شرکت نکنند، حداقل آن بخش اعتدالی حامی آقاي روحانی بروند پشت سر یک آدمی مانند آقاي

 
مهرعلیزاده یا آقاي همتی و اجازه ندهند که جریان مقابل بتواند با یک رأي خوب ریاست جمهوري را به دست آورد. 

جوادي حصار در پاسخ به این سؤال که «با توجه به حجم ناامیدي ایجاد شده در جامعه و فعالان سیاسی، اصلاح طلبان قادر خواهند
بود تجربه هایی مانند 92 یا 76 را تکرار کنند؟»، اظهار داشت: ببینید واقعیت این است که مردم باور نمی کنند که ریاست جمهوري

 
مهم است، این واقعیت تلخی است که طی این سال ها به خورد اذهان مردم دادند که ریاست جمهوري جایگاهی ندارد. 

وي افزود: اعتقاد آنها این بوده که اگر مردم در صحنه باشند، از آنجا که عموماً گرایشات اصلاح طلبانه دارند ما هیچوقت نمی توانیم به
صورت معمول و متعارف به ریاست جمهوري دست پیدا کنیم، به همین منظور خیلی تلاش کردند تا به مردم تلقین کنند که ریاست



جمهوري جایگاهی ندارد. باوراندن این مسئله به مردم که القاي چنین ذهنیتی به مردم، بازي است که ما نسبت به حساسیت جایگاه
ریاست جمهوري بی تفاوت شویم، کارسختی است اما اگر بتوانیم این را به جامعه منتقل کنیم که رأي ندادن بازي در زمین آنها یعنی
کسانی که می خواهند با حداقل پشتوانه و امکانات، حداکثر امکانات کشور را در اختیار بگیرند، در آن صورت شاید مردم باور کنند و
شاید بازگردند به صحنه و اگر برگردند و بتوانند پشت چهره اي مانند آقاي مهرعلیزاده بایستند، همان کاري را از او طلب کنند که از

 
آقاي ظریف و تاج زاده طلب می کردند، در آن صورت می توان امیدوار بود به حصول نتیجه. 

وي ادامه داد: باید تاکید کنم که آقاي مهرعلیزاده نیرویی نیست که کارنامه اي نداشته باشد در حوزه اصلاح طلبان و به عقیده من می
شود به این قضیه توجه داشت اما مهم ترین مسئله این است که چگونه این زهر بی تفاوتی را خنثی کنیم و چه پادزهري پیدا کنیم

 
که این را خنثی کند. 

عضو شوراي مرکزي اعتماد ملی در واکنش به این مسئله که دبیرکل حزب کارگزاران عبدالناصر همتی را مناسب ائتلاف می داند،
گفت: من روي مصداق تعصبی ندارم، اگر اصلاح طلبان بتوانند با آقاي همتی هم به این نتیجه برسند خوب است؛ خوشبختانه در این
موضوع با آقاي کرباسچی اشتراك نظر داریم اما آقاي کرباسچی از جنبه تکنوکراتی به موضوع نگاه می کند و من عملگرایی سیاسی. به
همین خاطر در حوزه عملگرایی سیاسی امکان اجتماع جریان هاي اصلاح طلبی پیرامون آقاي مهرعلیزاده بیشتر است. نه آنکه این

 
احتمال در آن طرف نیست بلکه این چشم انداز روشن تر است. 

ادعاي جوادي حصار مبنی بر اینکه مخالفان اصلاح طلبان، ریاست جمهوري را بی اهمیت و بی اعتبار وانمود می کنند، در حالی است
که افراطیون مدعی اصلاحات همواره هنگام روبرو شدن با اعتراضات و مطالبات مردم، مدعی شده اند رئیس جمهور تدارکاتچی است و
15 درصد رأي بیش ندارد. حال آقاي جوادي حصار با زبان بی زبانی- و فرافکنی- اعتراف می کند که این ترفند ناجوانمردانه، دامن

خود اصلاح طلبان را گرفته است.



هدررفت ثروت ملی در پارس جنوبی/ سناریوهاي جمع آوري گازهاي فلر و

وعده هایی که هر ساله تمدید می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  423  |  تاریخ: 1400/03/09

گروه استان ها ـ بخشی از ثروت ملی مردم ایران در فلر هاي پارس جنوبی می سوزد و دود می شود تا حاصلش آلودگی آب،
خاك، آلایندگی هواي مناطق پیرامونی و افزایش موارد ابتلا به بیماري در این منطقه باشد.

گروه استان ها ـ بخشی از ثروت ملی مردم ایران در فلر
هاي پارس جنوبی می سوزد و دود می شود تا حاصلش
آلودگی آب، خاك، آلایندگی هواي مناطق پیرامونی و
افزایش موارد ابتلا به بیماري در این منطقه باشد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، در اغلب فرآیندهاي
شیمیایی مانند پالایشگاه هاي نفت، گاز و مجتمع هاي
پتروشیمی، یکی از ابزارهاي ایمنی و کنترل فشار، شبکه
رهاسازي گازهاست که درآخرین قسمت این شبکه برج فلر

 
قرار دارد. در این شبکه گازهاي اضافی پس از جمع آوري از واحدهاي مختلف به سمت برج فلر انتقال داده می شود تا سوخته شوند. 

حجم زیادي از این گازها از ارزش بالایی برخوردارند و در بعضی موارد می توان از آنها به عنوان خوراك واحدهاي مختلف صنعتی و
تولیدي نیز استفاده کرد. مشخص است که سوزاندن این گازها در برج فلر افزون بر ایجاد مشکلات زیست محیطی مثل آلودگی، دود،
آلایندگی و بوي نامطبوع، هدر دادن منابع اقتصادي است. لذا بررسی امکان بازیافت گازهاي فلر در واحدهاي صنعتی از اهمیت ویژه

 
اي برخوردار است. 

در جهان سالانه افزون بر 150 میلیارد مترمکعب گاز تحت عنوان فلرینگ (یا سوزاندن گازها توسط مشعل) به مواد آلاینده تبدیل می
شود که بر اساس آمارهاي بانک جهانی این رقم چیزي معادل یک سوم مصرف گاز کل اروپا است. از کل حجم گازهاي آلاینده، 75
درصد آن متعلق به 10 کشور است که ایران هم جزء آنها محسوب می شود. این موضوع مهم و این شرایط از دید مجامع بین المللی
حامی محیط زیست مخفی نمانده و مطابق با پروتکل کیوتو (Kyoto) که یکی از اسناد الحاقی کنوانسیون سازمان ملل متحد درباره
تغییر آب و هوا به حساب می آید، کشورهایی که براي رفع آلایندگی هاي صنایع خود اقدام پیشگیرانه نداشته باشند، جریمه خواهند

 
شد. 

 
سناریوهاي جمع آوري گازهاي فلر 

مدیر برنامه ریزي تلفیقی شرکت ملی نفت ایران در این رابطه می گوید: هم اکنون حجم قابل توجهی گاز در روز فلر می شود که
مربوط به شرکت هاي مختلف تولیدي شرکت ملی نفت ایران است؛ البته این موضوع به این معنی نیست که کل این حجم از گاز در

 
حال حاضر به فلر می رود. 



وي با اشاره به موکدات وزیر نفت در مورد پیگیري پروژه هاي مربوط به گازهاي مشعل می گوید: هم اکنون براي جلوگیري از
سوزندان این گازها، سناریوهاي مختلفی تعریف شده است. بخشی از این گازها ( از مجموع 25.79 میلیون متر مکعب در روز) قرار
است که به کارخانه هاي ان جی ال 3100، ان جی ال 3200 و ان جی ال مجتمع صنعتی جزیره خارگ برود. در این راستا تعیین
تکلیف قراردادهاي سایر ان جی ال ها نیز در دست اقدام و بررسی است که بخشی از این گازها هم در نهایت به این کارخانه ها منتقل

 
می شود. 

مدیر برنامه ریزي تلفیقی شرکت ملی نفت ایران همچنین از تعریف پروژه هاي نوفلرینگ در شرکت هاي مختلف تولیدي خبر می
دهد و می گوید: هم اکنون براي 11.91 میلیون متر مکعب از گازهایی که در حال فلر هستند پروژه تعریف شده است. با راه اندازي
این پروژه ها تقریبا تمامی گازهاي مشعل جمع آوري خواهد شد. در شرایط حاضر کاملا مشخص است که هر شرکت صنعتی،
پالایشگاه و مجتمع هاي پتروشیمی به چه میزان گاز فلر می کند، چه برنامه اي دارد و چه پروژه هایی در راستاي جلوگیري از

 
سوزاندن این گازها تعریف کرده است. همه چیز در این حوزه کاملا روشن و واضح است. 

به گفته وي، جلوگیري از سوزندان حدود 4 تا 5 میلیون متر مکعب گاز در روز در کل کشور به سبب مشکلات عملیاتی و حسب
شرایط خاص، اجتناب ناپذیر است. به عنوان مثال ممکن است یکی از سکوهاي پارس جنوبی دچار مشکل فنی شود که در این راستا

 
براي جلوگیري از ایجاد حادثه، گاز معمولا فلر و سوزانده می شود. 

مدیر برنامه ریزي تلفیقی شرکت ملی نفت ایران از پیگیري جدي پروژه هاي مربوط به احداث واحدهاي ان جی ال خبر می دهد و

 
می گوید: در این مدت اقدام هاي نسبتا خوبی انجام شده و روند اجراي پروژه ها با جدیت دنبال می شود. 

سابقه اجراي طرح جمع آوري گازهاي همراه میدان هاي نفتی در شرکت ملی نفت ایران به سال 1349 همزمان با تاسیس شرکت
ملی گاز ایران برمی گردد. حتی می توان دلیل اولیه ایجاد شرکت ملی گاز ایران را جمع آوري گازهاي همراهی دانست که در میدان

 
هاي تحت مدیریت شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب سوزانده می شد. 

در دهه 50 به سبب عدم بهره برداري از میدان هاي مستقل گازي، گازهاي همراه پس از جمع آوري و فرآورش به خط لوله اول
سراسري (به طول 1100 کیلومتر) به منظور گاز رسانی شهري و نیروگاهی (بخش هایی از شیراز و تهران) تزریق و بخش عمده اي از

 
آن نیز به شوروي سابق صادر می شد. 

همچنین گازهاي همراه جمع آوري شده از میدان هاي نفتی اهواز، آغاجاري و مارون پس از فرآورش در پالایشگاه گازي بید بلند از

 
طریق خط لوله اول سراسري گاز و ایستگاه هاي تقویت فشار بین راهی به مصارف داخلی کشور و صادرات اختصاص یافته بود. 

 
بهره برداري از طرح آماك 

جمع آوري و تبدیل گاز همراه نفت می تواند هم از نظر اقتصادي و هم از نظر زیست محیطی فواید فراوانی داشته باشد که در این
راستا شرکت ملی نفت ایران براي جلوگیري از سوزاندن گازهاي ترش همراه نفت و آلودگی محیط زیست، تأمین کمبود خوراك
کارخانه هاي پتروشیمی، تولید عمده گاز سبک براي مصارف صنعتی و خانگی و سرانجام استفاده بهینه از این گازها، طرح جمع آوري
گازهاي همراه نفت لایه بنگستان (آماك) مخازن نفت اهواز، آبتیمور، منصوري، کوپال و مارون را در اولویت طرح هاي خود قرار داد

 
که متاسفانه به دلایل مختلف از جمله بروز جنگ تحمیلی و بروز مشکلات ارزي، به تعویق افتاد. 



پیش از اجرایی شدن طرح آماك، مجموع گازهاي ترش آلاینده همراه نفت لایه بنگستان به میزان 241 میلیون فوت مکعب در روز،
در مشعل هاي واحدهاي بهره برداري سوخته و سبب انتشار روزانه حدود 9 هزار تن مواد آلاینده در محیط زیست می شد. در مقطع
عملیات راه اندازي فاز نخست این پروژه زیست محیطی، ابتدا 4 ایستگاه فشارافزایی اهواز 3،2،1، منصوري و پالایشگاه شیرین سازي
در سال 1384 و متعاقب آن ایستگاه هاي کوپال و مارون در سال 86 و در نهایت ایستگاه آب تیمور در سال 1388 با موفقیت راه

 
اندازي و تحویل بهره بردار شد. 

با تکمیل فاز نخست طرح آماك، فاز اقتصادي طرح شامل 17 ایستگاه فشار افزایی و نم زدایی گاز ترش، یک پالایشگاه شیرین سازي
گاز و میعانات گاز ترش، احداث 280 کیلومتر خطوط لوله جریانی، احداث 95 کیلومتر خطوط انتقال نیرو و توسعه چندین پست برق
محقق شد. بعد از راه اندازي آخرین ایستگاه فشارافزایی در سال 1388 و نیز راه اندازي کارخانه شیرین سازي گازهاي اسیدي در سال
جاري، روزانه به میزان 28 هزار بشکه در روز به ارزش یک میلیون و 680 هزار دلار NGL از کارخانجات گاز و گاز مایع درآمدزایی
داشته و 182 میلیون فوت مکعب در روز به ارزش 780 هزار دلار گاز شیرین به شرکت گاز تحویل می شود. بنابراین ارزش گاز و

 
میعانات گازي بازیافت شده از این طرح روزانه افزون بر 2 میلیون و 460 هزار دلار خواهد بود. 

فاز دوم طرح آماك یا فاز زیست محیطی طرح، شامل 96 کیلومتر خط لوله 12 اینچ انتقال گاز اسیدي و ایستگاه تقویت فشار و نم
زدایی گاز اسیدي و سامانه هاي فرآیندي و ایمنی جانبی است. در فاز دوم این طرح از سوختن روزانه حدود 14 میلیون فوت مکعب
گاز اسیدي در مشعل موقت پالایشگاه جلوگیري شده و گاز اسیدي استحصالی از فاز 2 (به میزان حداکثر 18 میلیون فوت مکعب در

 
روز) به طور مستقیم به پتروشیمی رازي ارسال می شود. 

 
کاربردهاي گاز فلر 

بعد از جمع آوري و بازیافت گازهاي آلاینده می توان از آنها به عنوان سوخت در شبکه سوخت همان پالایشگاه (مانند بویلرها و کوره
ها) استفاده کرد. برگرداندن گاز بازیافت شده به چرخه پالایش گاز در پالایشگاه، تزریق به خطوط سراسري گاز (پس از شیرین
سازي)، تزریق به مخازن نفت از طریق خط لوله 56 اینچ موجود بین عسلویه تا آغاجاري، به منظور افزایش ظرفیت تولید نفت، تولید
انرژي الکتریکی، فرآوري و تبدیل گاز به مایع از جمله GTL، LNG و LPG که انتخاب و تولید فرآورده به ترکیبات گاز آلاینده و

 
بازار هدف مربوط می شود، فرآوري گاز و تبدیل به خوراك پتروشیمی ها، از دیگر موارد کاربرد گازهاي فلر محسوب می شود. 

قبل از انجام هر اقدام در زمینه، گازهاي فلر که داراي ویژگی هاي فیزیکی و شیمیایی متغیري است باید بازیافت شده تا بتواند قابل
استفاده باشد. از این رو یکی از بزرگ ترین اقدامات اولیه اي که طرح جامع توسعه پایدار باید انجام دهد، اهتمام در جمع آوري و
بازیافت این گازها، مطالعات اولیه در خصوص ویژگی هاي فیزیکی، شیمیایی و میزان این گازها، آگاهی از بازار هدف و آشنایی با
زیرساخت هاي انتقال اشکال مختلف انرژي در منطقه است که این امر می تواند در انتخاب نوع مصرف گازهاي بازیافت نقش مهمی

 
داشته باشد. 

 
کاهش آلایندگی در پارس جنوبی 

"طرح جامع توسعه پایدار" واحدي است که با حکم وزیر نفت و بخشنامه وزارتی موظف به ساماندهی و مدیریت یک پارچه تمامی
پالایشگاه ها و تأسیسات پارس جنوبی و اجراي طرح مهار و پالایش تمام آلاینده هاي پارس جنوبی اعم از نفت، گاز و پتروشیمی
است. این طرح توانسته با همکاري مدیران شرکت ملی گاز و شرکت ملی صنایع پتروشیمی گام هاي اولیه را در سه بخش مدیریت



پالایش و مصرف گازهاي آلاینده، مدیریت مایعات آلاینده (از جمله DSO) و مدیریت جامدات آلاینده (به ویژه گوگرد) و جلوگیري از

 
انتشار آن در فضا بردارد. 

شرکت ملی نفت ایران به منظور جلوگیري از سوختن گازهاي مشعل و با هدف ایجاد ارزش افزوده از این منابع و در راستاي کاهش
آلودگی محیط زیستی ناشی از سوختن این گازها، براي نخستین بار در تاریخ صنعت نفت کشورمان، در آبان ماه 1393 اقدام به
فراخوان عمومی براي مزایده گازهاي مشعل مربوط به 63 نقطه عملیاتی پراکنده در گستره وسیعی از دریا و خشکی به ظرفیت کل

 
حدود 21 میلیون متر مکعب (معادل 742 میلیون فوت مکعب در روز) کرد. 

فرآیند دریافت درخواست ها، ارزیابی مدارك، مستندات و پیشنهادهاي واصله از آذر ماه 93 آغاز و پس از 2 بار تمدید، در خردادماه
1394 به اتمام رسید. در این مناقصه 24 شرکت اقدام به دریافت اطلاعات و آنالیز گاز و بازدید از تاسیسات داشتند، و در نهایت 9
شرکت پیشنهادهاي خود را براي خرید گازهاي مشعل مربوط به 7 نقطه عملیاتی ارائه کردند که سرانجام قرارداد فروش گازهاي

 
مشعل با سه شرکت نهایی شد. 

با توجه به ارزش بالاي اقتصادي گازهاي مشعل و منافع غیرمستقیمی که از جمع آوري آنها حاصل می شود، کشورهاي مختلف جهان
در این حوزه سرمایه گذاري هاي زیادي انجام داده و توانسته اند تا حدود زیادي از حجم گازهاي مشعل خود بکاهند. کشورهاي
حاشیه خلیج فارس نظیر امارات، کویت و عربستان از جمله این کشورها هستند که به واسطه سرمایه گذاري هاي زیاد در این زمینه،

 
بخش زیادي از سکوهاي مشعل خود را در میادین نفتی خاموش کرده اند. 

در مجموع با توجه به اینکه جمع آوري گازهاي مشعل ضمن منافع مستقیم اقتصادي داراي منافع غیرمستقیم زیادي همچون کاهش
آلودگی هاي زیست محیطی است و در برنامه ششم توسعه نیز تاکیدات ویژه اي به جمع آوري این گازها صورت گرفته، وزارت نفت
باید با جدیت و سرعت بیشتري در این مسیر گام بردارد. براي موفقیت بیشتر این طرح ها لازم است که ریسک هاي سرمایه گذاري
در این زمینه کاهش یابد و قیمت گذاري محصولاتی که قرار است از گاز هاي مشعل جمع آوري شده، تولید شود به گونه اي باشد که
سرمایه گذار را براي ورود به این حوزه ترغیب کند. ضمن آنکه استفاده از ظرفیت ها و توان شرکت هاي خارجی در فضاي پسابرجام،

 
یکی دیگر از گزینه هایی است که می تواند براي کاهش گازهاي مشعل در میادین کشور مورد استفاده قرار گیرد. 

 
فلرهاي پارس جنوبی زیر ذره بین مجلس رفت 

سال 96 در یک حرکت نمادین یک مشعل در پارس جنوبی خاموش شد و نام مشعل سبز را به خود اختصاص داد تا این وعده از
سوي ابتکار معاون وقت رئیس جمهور در این مراسم داده شود که در سال 98 تمام فلرهاي فعال در پارس جنوبی جمع آوري می

 
شوند و زندگی براي مردم عسلویه رویی دیگر از خود نشان خواهد داد. 

حالا پس از گذشت حدود 8 ماه از پایان مهلت اعلام شده موسی احمدي نماینده مردم دیر،کنگان،جم و عسلویه در مجلس از برنامه
اي می گوید که برمبناي آن قرار بوده 90 درصد فلرها دراین منطقه مهار شوند اما امروز با وجود وعده هاي تاکید شده حتی گزارشی
در خصوص جزئیات عملکردي مسئولان دراین منطقه ارائه نشده و همین امر به یکی از اولویت هاي کمیسیون انرژي مجلس بدل

 
گشته است. 

به گفته نایب رئیس کمیسیون انرژي مجلس، فاز 19 و 12 میدان گازي پارس جنوبی متولی جمع آوري و مهار گازهاي فلر هستند،
ضمن آنکه ماده 48 قانون برنامه ششم دولت را مکلف به مهار فلرها کرده است که در این زمینه دولت یا باید گازها را به زیر صفر



 
رسانده یا آنکه فلرها را با مهار کربن ها بهینه سازي کند تا آلایندگی ها کم اثر شوند. 

بنابراظهارات موسی احمدي، با وجود آنکه در قانون برنامه بودجه مهار 90 درصد فلرها تاکید شده اما هنوز گزارش دقیقی از میزان

 
اقدامات انجام شده ارائه نشده و به همین دلیل مجلس به دنبال انجام وظیفه نظارتی خود است. 

نایب رئیس کمیسیون انرژي مجلس ادامه داد: جمع آوري و تبدیل گازهاي فلر به خوراك، برق، سوخت و دیگر محصولات به دلیل
ایجاد آلودگی زیست محیطی در مناطق نفت خیز ضروري است ضمن آنکه هدررفت این گازها به معناي از بین رفتن ثروت کشور

 
است چراکه مهار گازهاي فلر ارزش افزوده و اشتغال به دنبال دارد. 

براین اساس بنابرآمارهاي رسمی منتشر شده در سال 1396، روزانه یک هزار تن گاز اس او 2 و یک هزار و 500 تن گاز سی او 2 از
مجموع 10 پالایشگاه فعال پارس جنوبی و روزانه 800 تن سی او 2 از واحدهاي پتروشیمی فعال منطقه در اثر فلرسوزي در فضاي

 
منطقه منتشر می شود. 

به نحوي که به اذعان کارشناسان، مشعل هاي گاز پارس جنوبی به عنوان پایتخت انرژي و قطب استقرار بزرگترین پالایشگاه هاي
گازي و صنایع پتروشیمی کشور آلودگی شدید هوا و محیط زیست را سبب شده و سلامتی حدود 200 هزار نفر از بومیان و شاغلان

 
در این منطقه را به خطر انداخته است. 

وضعیت آلودگی هوا در پارس جنوبی به حدي است که برخی کارشناسان و سازمان ها در ارزیابی خود، آلودگی هواي منطقه را با

 
توجه به شرایط خاص آن، 100 برابر تهران اعلام کرده اند. 

تولید مواد و پسماندهاي شیمیایی و هدایت این مواد آلوده کننده به سمت مشعل هایی که در آسمان پارس جنوبی می سوزند و دود

 
و مواد سمی ناشی از آنها خطر ابتلا به بیماري هاي تنفسی را افزایش می دهد. 

تحقیقات انجام شده در مورد تاثیرات این آلودگی و آلاینده هاي شیمیایی و صنعتی بر تخریب سواحل، زمین هاي کشاورزي و
فرسایش خاك، انقراض گونه هاي جانوري و گیاهی در جنگل حرا، آلودگی خلیج فارس و کاهش آبزیان به سبب دفع پسماندهاي
شیمیایی، نشانگر تاثیرات زیست محیطی در منطقه وتاثیر این آلاینده هاي شیمیایی، آلودگی هوا و آلودگی صوتی بر بهداشت جسمی

 
و روانشناختی مردم بومی منطقه که در فاصله کمتر از یک کیلومتري این پالایشگاه ها زندگی می کنند. 

به یقین حرکت در مسیر توسعه باید مبتنی بر نگرش محیط زیست صورت پذیرد که این امر در سایه رعایت استانداردها و تعامل و

 
همدلی مسئولان با مردم امکانپذیر خواهد بود. 

بنابراین در چنین شرایطی باید منتظر بود و دید مسوولان منطقه تا چه اندازه بر وعده خاموش کردن هر چه زودتر فلرها پایبند بوده
اند چراکه قطعا ارائه گزارش مسئولان منطقه ویژه اقتصاد انرژي پارس به کمیسیون انرژي می تواند منجر به شفاف سازي دراین
خصوص و البته ارزیابی میزان توجه ویژه مدیران منطقه به سلامت مردم بومی شود.برهمین اساس باید امیدوار بود تا کمیسیون انرژي

 
مجلس ارائه گزارش عملکردي مسئولان منطقه در خصوص خاموش کردن فلرها را در اولویت کاري خود قرار دهد. 

 
هدررفت ثروت ملی و افزایش بیماري 



اما بخشی از ثروت ملی مردم ایران در فلر هاي پارس جنوبی می سوزد و دود می شود تا حاصلش آلودگی همیشگی آب، خاك، هواي

 
مناطق پیرامونی و افزایش موارد ابتلا به بیماري در این منطقه باشد. 

عسلویه قطب اقتصادي، انرژي و صنعتی گاز کشور است؛ جایی که دماي هوا در برخی از روز هاي تابستان در آن به بالاي 50 درجه

 
سانتی گراد و درجه رطوبت به 95 درصد می رسد و شاید سخت ترین محیط کاري در کشور است. 

با وجود همه افتخاراتی که شهرستان عسلویه براي ایران و ایرانی به ارمغان می آورد، مشعل هایی رو به آسمان عسلویه قد برافراشته و

 
شب هاي این شهرستان را مانند روز روشن می کند که سبب آلودگی شدید محیط زیست در منطقه شده است. 

به گفته برخی کارشناسان و سازمان ها، آلودگی هواي عسلویه 100 برابر تهران است، تولید مواد و پسماند هاي شیمیایی و هدایت این

 
مواد آلوده کننده به سمت مشعل ها خطر ابتلاي به بیماري هاي تنفسی را افزایش داده است. 

چند سالی می شود که طرح جامع توسعه پایدار پارس جنوبی با هدف بازیافت و مصرف آلاینده هاي پارس جنوبی نقل محافل نفتی
ها است. این طرح قرار بود در منطقه پارس جنوبی به عنوان منطقه نمونه اجرا و نتایج این تجربه براي استفاده در دیگر مناطق

 
عملیاتی صنعت نفت آماده شود. 

نخستین اقدام این طرح نیز خاموشی فلر پالایشگاه اول مجتمع گازي پارس جنوبی بود که به گفته رئیس وقت سازمان حفاظت
محیط زیست این مشعل سرخ به مشعل سبز تبدیل شد، اما دیدیم که فقط مکان آن فلر عوض شده و به جاي اینکه در پالایشگاه

 
بسوزد آن را به کوه هاي اطراف انتقال دادند. 

 
جمع آوري مشعل هاي فلر سوز؛ تا دو سال آینده 

اما رئیس جمهور می گوید ظرف دو سال آینده همه مشعل هایی که گاز هاي کشور در آن سوزانده می شد، به طور کامل جمع آوري

 
می شود. 

حجت الاسلام حسن روحانی در مراسم آغاز بهره برداري از بزرگترین پالایشگاه گازي خاورمیانه در بیدبلند؛ با بیان اینکه این مشعل
ها علاوه بر آنکه خطرات زیست محیطی داشت سرمایه ملی را از بین می برد؛ افزود: مسئله فلر ها یا همان گاز هایی که پیش از این

 
می سوخت براي ما بسیار مهم است، زیرا سرمایه ملی می سوخت. 

رئیس جمهور با بیان اینکه از روز هاي اولیه دولت یازدهم در سفر به منطقه بوشهر و عسلویه در این مورد با وزیر نفت صحبت کردم و

 
وي قول داد که این گاز ها جمع شود، گفت: ما مسیر را هموار می کنیم تا این گاز ها جمع آوري شود و دیگر نسوزد. 

 
کاهش آلایندگی پارس جنوبی، اولویت بخش انرژي مجلس است 

اما نایب رئیس کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی از تدوین برنامه کوتاه مدت و بلندمدت براي بهبود وضع مشعل سوزي و بهینه

 
سازي مشعل ها در منطقه پارس جنوبی خبر داد. 

موسی احمدي گفت: امیدوارم با نظارت و پیگیري، تا سال 1401 شاهد به حداقل رساندن و بهینه سازي آلایندگی ناشی از سوختن



 
گاز مشعل ها در منطقه عسلویه و کنگان باشیم. 

وي افزود: اولویت هاي بخش انرژي در مجلس تدوین شده که یکی از آنها مهار گازهاي ارسالی به مشعل ها و بهینه سازي سوختن گاز

 
در آنهاست. 

 
بوشهر| 3 پالایشگاه پارس جنوبی به سبب آلودگی محیط زیست محکوم شدند 

 
بوشهر| سند کاهش آلودگی هاي محیط زیست منطقه پارس جنوبی تدوین شد 

 
برنامه جامع کاهش آلودگی هاي زیست محیطی منطقه پارس جنوبی تدوین شد 

نایب رئیس کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: جلوگیري از هدررفت ثروت ملی، حفاظت محیط زیست منطقه
پارس جنوبی و برطرف کردن آلاینده ها از دستاوردهاي طرح بازیافت و مصرف گازهاي ارسالی به مشعل هاي پارس جنوبی خواهد

 
بود. 

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی نیز در این نشست گفت: پروژه هاي کاهش سوزاندن گازهاي ارسال به مشعل در سه بخش یک

 
ساله، 3 ساله و 6 ساله در نظر گرفته شده است که امیدوارم به بهترین نتیجه برسد. 

 
علت آلودگی شدید هواي عسلویه 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر گفت: اشکالات فنی ناشی از نوسان برق باعث مشعل سوزي یا فلرینگ و ایجاد آلودگی

 
شدید هوا در عسلویه شد. 

فرهاد قلی نژاد با اشاره به آلودگی ناشی از فلرینگ در منطقه عسلویه بیان کرد: به دلیل مشکل فنی که در ظاهر به علت نوسان و قطع
برق اتفاق افتاد، یکی از پالایشگاه هاي عسلویه خاموش و اشکالات فنی موجب مشعل سوزي یا فلرینگ با بار آلودگی فراوان و ایجاد

 
آلودگی شدید هوا در عسلویه شد که با تلاش پالایشگاه یاد شده مشکل حل و فعالیت پالایشگاه عادي شد. 

 
وي تاکید کرد: باید پالایشگاه هاي منطقه تدابیر فنی لازم را براي پیشگیري از وقوع این گونه حوادث و اشکالات فنی به کار گیرند. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر عنوان کرد: در صورت هر گونه کوتاهی از سوي پالایشگاه ها، اداره کل حفاظت محیط
زیست استان بوشهر موضوع را طبق قوانین و مقررات پیگیري خواهد کرد، زیرا ایجاد آلودگی هوا طبق قانون هواي پاك غیر قانونی و

 
جرم است. 

وي یادآور شد: وفق مصوبه هیئت دولت، وزارت نفت مکلف به ساماندهی مشعل ها (فلر ها) در منطقه ویژه اقتصادي پارس است که

 
سازمان حفاظت محیط زیست بر این موضوع نظارت خواهد کرد. 

مشعل سوزي یکی از مشکلات دیرینه صنایع گاز و پتروشیمی عسلویه و کنگان است و در همین زمینه با پیشنهاد سازمان حفاظت
محیط زیست کارگروه ملی کاهش آلودگی هاي زیست محیطی عسلویه و کنگان با تصویب هیات دولت تشکیل شده و طرح کاهش

 
آلودگی هاي محیط زیست منطقه در آبان 99 به تصویب رسیده است. 

 
گنجی که می سوزد 



عضو کمیسیون انرژي مجلس نیز می گوید : از آنجا که تبدیل گاز فلر به محصولات مختلف نیاز به منابع مالی دارد، لازم است مشوق

 
هایی در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد تا انگیزه ایجاد شده و تبدیل گازهاي همراه نفت به محصولات مختلف امکان پذیر شود. 

مجید ناصري نژاد در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در رابطه با وضعیت ساماندهی گاز فلر (گازهاي همراه نفت در میدان
هاي نفتی)، گفت: جمع آوري و تبدیل گازهاي فلر به خوراك، برق، سوخت و... به دلیل ایجاد آلودگی زیست محیطی در مناطق نفت
خیز ضروري است ضمن آنکه هدررفت این گازها به معناي از بین رفتن ثروت کشور است چراکه مهار گازهاي فلر ارزش افزوده و

 
اشتغال به دنبال دارد. 

نماینده مردم شادگان در مجلس شوراي اسلامی با یادآوري اینکه طبق قانون باید تا پایان برنامه ششم توسعه از سوختن 90درصد
گازهاي فلر جلوگیري شود، افزود: متاسفانه دولت در چند سال گذشته اقدامی در راستاي ممانعت از سوختن گاز فلر انجام نداده و
وزیر نفت نداشتن سرمایه را دلیل این امر اعلام کرده است، همچنین بخش خصوصی خود را به دلیل عدم حمایت دولت ناتوان در این

 
امر می داند چراکه معتقدند دولت باید به آن ها تسهیلات و تضامین لازم را دهد. 

وي با بیان اینکه کمیسیون انرژي مجلس می تواند موانع قانونی بر سر راه تبدیل گازهاي فلر را بردارد و در عین حال به روند انجام

 
این مهم نظارت کند، ادامه داد: آنچه که مانع از تبدیل گازهاي فلر به خوراك، برق و سوخت شده، نبود سرمایه است. 

ناصري نژاد معتقد است باید این گازها به صورت رایگان در اختیار بخش خصوصی قرار گیرند چراکه تنها در این شرایط گاز فلر به برق

 
یا فرآورده تبدیل خواهد شد. 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژي مجلس، ادامه داد: از آنجا که تبدیل فلر به محصولات مختلف نیاز به منابع مالی دارد، لازم است
مشوق هایی در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد تا انگیزه ایجاد شده و تبدیل گازهاي همراه نفت به محصولات مختلف امکان پذیر

 
شود. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان بوشهر در گفت وگو با خبرنگار تسنیم از تشکیل کارگروه ملی رفع آلایندگی عسلویه و کنگان به
دستور رئیس جمهور خبر داد و اظهار داشت: با تشکیل این کارگروه اقدامات مهمی براي رفع آلایندگی ها و آلودگی هاي آب و هوایی

 
در جنوب استان بوشهر تدوین و اجرایی شده است. 

فرهاد قلی نژاد با اشاره به تدوین برنامه جامع کاهش آلودگی هاي زیست محیطی در منطقه پارس جنوبی خاطر نشان کرد: در این
راستا برنامه جامع کاهش آلودگی هاي زیست محیطی در منطقه پارس جنوبی در برنامه یک ساله و سه ساله اجرا می شود که
نخستین برنامه آن در دهه فجر امسال تحت عنوان عملیات اجرایی پروژه بازیابی گاز هاي مشعل در پتروشیمی نوري با هدف حفظ

 
محیط زیست و تبدیل گاز هاي مشعل به محصولات ارزشمند آغاز شد. 

وي، هرگونه آلودگی محیط زیست در قانون را جرم دانست و تصریح کرد: در این راستا تاکنون 30 پرونده کیفري و حقوقی ویژه

 
صنایع آلاینده منطقه پارس جنوبی توسط دستگاه قضایی استان بوشهر تشکیل شده است. 

استاندار بوشهر هم با تاکید بر خاموش شدن مشعل فلرها در مناطق مختلف پارس جنوبی تصریح کرد: در این راستا عملیات اجرایی

 
پروژه بازیابی گاز هاي مشعل در منطقه پارس جنوبی با سرمایه گذاري یک هزار میلیارد تومان آغاز شده است. 



عبدالکریم گراوند با بیان اینکه تمام مشعل ها در پارس جنوبی جمع آوري می شود گفت: بر اساس تصمیمات دولت، در آینده همه
فلرها در پارس جنوبی جمع آوري می شوند و این منطقه عاري از آلایندگی و آسمان آبی در مناطق پیرامونی پارس جنوبی آشکار می

شود.



تاکید بر تسریع و تقویت زیرساخت هاي اجراي طرح تامین آب مورد نیاز صنایع

استان فارس

منبع: شیرازهشماره خبر:  424  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس در سفر دو روزه شوراي راهبردي انتقال آب خلیج فارس به استان فارس
مطرح نمود

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس در سفر دو روزه شوراي راهبردي انتقال آب خلیج فارس به استان فارس

 
مطرح نمود 

به گزارش سرویس اجتماعی شیرازه، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس در سفر دو روزه شوراي راهبردي انتقال آب
خلیج فارس به استان فارس از انتقال آب خلیج فارس از سایت انرژي بر پارسیان به استان فارس براي تامین آب مورد نیاز صنایع

 
تولیدي و تسریع دراجراي این پروژه به استان خبر داد. 

حمیدرضا ایزدي رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس در روزهاي پنجشنبه و جمعه مورخ پنجم و ششم خردادماه در
معیت مهندس محمدرضا رضازاده رئیس شوراي راهبردي انتقال آب خلیج فارس به استان فارس، دکتر جعفر قادري نماینده مردم
شریف شهرستان هاي شیراز و زرقان در مجلس شوراي اسلامی، دکتر موسی موسوي نماینده مردم شریف شهرستان هاي لامرد و مهر
در مجلس شوراي اسلامی،مهندس اردکانیان عضو شوراي راهبردي، دکتر«جمشیدي»مدیرکل دفتر فنی استانداري فارس و سایر اعضا
شورا با مشارکت بخش خصوصی شرکت فرا آب رسان سرزمین طی بازدید از مسیر انتقال آب به شهرستان هاي فیروزآباد، مُهر و
لامرد، از تعدادي از صنایع بزرگ و آب بر این شهرستان ها نیز دیدن کرده و به بررسی مسائل، مشکلات و راهکارهاي سرعت بخشیدن

 
در انتقال آب پرداختند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس در این سفر با اشاره به این که اجراي این طرح علاوه بر تأمین نیاز صنایع، نقش
مهمی را در مسیر توسعه اقتصادي ایفا می کند گفت:با توجه به ظرفیت مناسب و جهش صنعتی استان فارس، به منابع آبی جدید و
دستگاه هاي آب شیرین کن بیشتري نیاز است چرا که تأمین زیر ساخت هاي لازم براي صنایع و معادن علاوه بر اشتغال زایی، سبب

 
افزایش تولیدات، رفاه عمومی و در نهایت رشد و توسعه پایدار در سطح استان می شود. 

ایزدي تصریح داشت:هر چند انتقال آب خلیج فارس به استان هزینه بر است اما مهم تر از این تعیین مصرف کننده نهایی می باشد که

 
می بایستی به عنوان سرمایه گذار واقعی معرفی گردد تا خرید آن تضمین شود. 

مهندس حمید رضا ایزدي تصریح کرد:استان فارس از جمله استان هایی است که در مسیر ایجاد و توسعه صنایع بزرگ و مادر قرار
گرفته که در همین راستا بایستی با آینده نگري و برنامه ریزي صحیح تمهیدات لازم براي تامین آب مورد نیاز آنها را پیش بینی و

 
تامین نمود. 

وي اظهار داشت:تحول اقتصادي، محرومیت زدایی،حفظ محیط زیست و تامین آب پایدار و کارآفرینی از اهداف اجراي این طرح اعلام

 
شده است. 



لازم به ذکر است براي آغاز عملیات اجرایی این طرح 51 درصد شرکت خصوصی «فرا آب رسان سرزمین»، 30 درصد شرکت
«ایمیدرو» در طرح توسط وزارت صمت و توزیع و 19 درصد توسط «MPC صنایع ملی پتروشیمی» و سایر واحد هاي صنعتی مهم و

 
آب بر استان سرمایه گذاري انجام می گردد. 

دالان خط انتقال از ارتفاعات صعب العبور منطقه مرزي استان هاي فارس، بوشهر و هرمز گان می گذرد و با ایجاد 5 ایستگاهِ پمپاژ در

 
مسیر خط لوله، آب دریا تا ارتفاع بالاي 1300 متر وارد شهرستان لامرد می شود. 

گفتنی است؛ جلسات قبل این شورا در خصوص نقشه راه بهره برداري صنایع و معادن استان در استفاده از آب پایدار تشکیل گردیده و

 
نقشه راه کلی منابع آب توسط سازمان آب منطقه اي فارس ارائه شد. 

هیئت مذکور در این سفر از سد هایقر، طرح پتروشیمی فیروزآباد، صنایع آلومینیوم جنوب، منطقه ویژه انرژي بر لامرد و شرکت

 
پالایش پارسیان سپهر نیز بازدید نمودند. 

انتهاي پیام/ع



ترسیم 3 رویکرد مهم رهبرمعظم انقلاب در آغاز فعالیت سال دوم مجلس

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  425  |  تاریخ: 1400/03/09

رئیس کمیته امنیت در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در توئیتی به بیانات رهبرمعظم انقلاب درباره عملکرد
یک ساله مجلس انقلابی وانتخابات پیش رو اشاره کرد.

رئیس کمیته امنیت در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در توئیتی به بیانات رهبرمعظم انقلاب درباره عملکرد

 
یک ساله مجلس انقلابی وانتخابات پیش رو اشاره کرد. 

ابراهیم عزیزي نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس و رئیس
کمیته امنیت در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

 
شوراي اسلامی در توئیتی نوشت: 

رهبرمعظم انقلاب در آغاز فعالیت سال دوم مجلس، 3 رویکرد مهم

 
ترسیم کردند: 

 
1- توجه به معیشت اقشار ضعیف 

 
2- حل مشکل اشتغال 

 
3- مبارزه با وارداتچی ها 

به فضل خدا با تشکیل دولت پاکدست،وفادار و انقلابی درکنار مجلس، این خواسته هاي به حق به نتیجه خواهد رسید.



تنور انتخابات کم کم گرم می شود/ شور انتخاباتی در فضاي مجازي

منبع: خوز 24شماره خبر:  426  |  تاریخ: 1400/03/09

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها: هرچه به ایام انتخابات
نزدیک تر می شویم، کشور نیز بیشتر رنگ و لعاب انتخابات به خود می گیرد. از راه اندازي ستادهاي انتخاباتی داوطلبان شوراها و
همچنین کاندیداهاي ریاست جمهوري گرفته تا کمپین و پویش هاي مختلف، باعث شده تنور انتخابات هرروز گرم تر شود. در بسیاري

 
از استان ها مسئولان ستادها منصوب شده اند و در بعضی (...) 

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها: هرچه به ایام انتخابات نزدیک تر می شویم، کشور نیز بیشتر رنگ و لعاب انتخابات به خود می
گیرد. از راه اندازي ستادهاي انتخاباتی داوطلبان شوراها و همچنین کاندیداهاي ریاست جمهوري گرفته تا کمپین و پویش هاي

 
مختلف، باعث شده تنور انتخابات هرروز گرم تر شود. 

در بسیاري از استان ها مسئولان ستادها منصوب شده اند و در بعضی دیگر از استان ها تشکل هاي سیاسی و مردمی فعالیت هایی
براي پررونق کردن انتخابات و مشارکت سیاسی شروع کرده اند. کارزار انتخابات طی سال هاي اخیر با فضاي مجازي نیز آمیخته شده

 
تا پیشران هاي مهمی در پرشورتر شدن انتخابات باشند. 

 
گرم شدن تنور تبلیغات انتخابات ریاست جمهوري 

امروز خبرگزاري مهر میزبان نشست خبري علیرضا زاکانی، نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بود. مشروح صحبت هاي

 
این کاندیداي ریاست جمهوري را اینجا می توانید بخوانید. 

سید ابراهیم رئیسی نامزد انتخابات ریاست جمهوري هم عصر امروز (شنبه) در اولین برنامه تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد تحت عنوان

 
«دومین گام» گفت: ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاصی رفته است که من تعداد آن ها را می دانم. 

ستاد انتخاباتی محسن مهرعلیزاده نیز امروز تأکید کرد: جریان اصلاحات علیرغم محدودیت ها و انسدادها، با همه ظرفیت خود براي

 
برگزاري یک انتخابات پرشور و سازنده وارد میدان خواهد شد. 



محسن رضایی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري پس از ضبط برنامه تبلیغاتی خود در تلویزیون گفت: رویکرد دولت

 
بنده، عملیاتی و اقدامی خواهد بود؛ بنابراین اسم دولتم نیز «دولت اقدام و تحول» است. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی هم در گفتگویی اظهار داشت: به نظر من، دولت هیچ وقت نباید بخوابد و همیشه باید بیدار باشد. زمان

 
براي دولت سلام معنی ندارد و هیچ زمانی نخواهیم داشت. دولت باید در تمام 24 ساعت کار بکند. 

عبدالناصر همتی  نیز در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: معیشت اولین دغدغه مردم است و رفاه مهم ترین نیاز آینده کشور. 

 
«تعامل، از خانه تا جهان» شعار دولت من است. 

سعید جلیلی هم در گفتگویی تصویري تحت عنوان «روایت مسکن»، اظهار داشت: روند هشت سال گذشته نشان داد که دولت وظیفه

 
اي جدي در تأمین مسکن براي خود قائل نبوده است. 

همچنین احکام مسئولان ستادهاي استانی آیت االله سید ابراهیم رئیسی از سوي رئیس شوراي هماهنگی ستادهاي مردمی او صادر

 
شد. 

 
در زیر آخرین اخبار انتخابات از استان هاي مختلف کشور را مرور می کنیم 

 
اصفهان؛ از سخنرانی شریعتمداري تا نصب جایگاه هاي تبلیغاتی 

حسین شریعتمداري مدیرمسئول روزنامه کیهان ظهر شنبه در سلسله نشست هاي تخصصی دولت جوان حزب اللهی و تبیین مؤلفه
هاي سیاسی دولت آینده به همت دانشگاه آزاد دولت آباد اصفهان اظهار داشت: نقشه راه دشمن مشخص است و اگر از جریانی تعریف

 
کند درواقع با مطابقت دیدگاه ها و همخوانی آن باید می توان جریان انحرافی آن را تشخیص داد. 

وي با اشاره به اینکه جریان اصلاحات فشل است، گفت: اکثر وزرا در دولت آقاي روحانی از جبهه اصلاحات بودند و در حال حاضر همه

 
عملکرد این دولت پاي آن ها نوشته می شود و از آن گریزي ندارند. 

 
 

مدیر مسئول روزنامه کیهان ادامه داد: راهکارهاي اصلی که جریان اصلاحات دنبال می کند رقیب هراسی است و مردم را از رقیبشان
می ترسانند. ادامه اظهارات شریعتمداري را اینجا بخوانید. 



 
همچنین معاون خدمات شهري شهرداري اصفهان از نصب هشت هزار جایگاه تبلیغاتی در سطح شهر اصفهان خبر داده است. 

در اصفهان براي اینکه انتخابات شوراي شهر و اهمیت آن در بین مردم با توجه به ارتباط مستقیم شوراي شهر و شهرداري با زندگی و

 
رفاه مردم مغفول نماند، قرارگاه هاي انتخاباتی مختلفی آغاز به کار کرده اند. 

 
 

در این بین ابوالفضل ابوترابی نماینده مردم نجف آباد با اشاره به افزایش میزان مشارکت و انتخاب اصلح، گفته به کوري چشم دشمنان

 
مشارکت بالا خواهد بود زیرا مردم ایران دید گسترده اي دارند و با هر سلیقه اي به دنبال پیشرفت و عدالت هستند. 

از طرف دیگر مجتبی کرباسی از رزمندگان دوران دفاع مقدس، استادیار دانشگاه علوم پزشکی اصفهان و دبیر جمعیت ایثارگران استان
اصفهان به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی آیت االله رئیسی (ایران ما) و سید رضا مرتضوي به عنوان دبیر شوراي هماهنگی ستادهاي

 
مردمی سید ابراهیم رئیسی در استان اصفهان منصوب شده است. 

جبهه همبستگی ملی نیروهاي انقلاب استان اصفهان (همنا)، جبهه ایستادگی استان اصفهان و جمعیت آبادگران جوان اصفهان

 
پیرامون انتخابات شوراي شهر به قرارگاه انتخاباتی سلام پیوسته اند. 

تا کنون 52 نفره منتخبین مرحله اول مجمع نیروهاي انقلاب اصفهان بر اساس نمرات مصاحبه ها اعلام شده است. بر اساس اعلام

 
قبلی مجمع، قرار است در مرحله بعد با رأي همه اعضاي مجمع 13 نفر نهایی لیست شوراي شهر اصفهان از این لیست انتخاب شوند. 

 
گزارش مهر از فضاي انتخاباتی اصفهان را به صورت مشروح اینجا بخوانید. 

 
البرز؛ سفر معاون سیاسی سپاه و تاکید جوانی بر عدم حمایت از کاندیداي خاص 

در کرج نیز معاون سیاسی سپاه پیش از ظهر شنبه در حاشیه نشست سیاسی بصیرتی در سپاه امام حسن مجتبی (ع) استان البرز با
خبرنگاران به گفتگو نشست و گفت: سپاه بارها و بارها اعلام کرده و در اسناد ابلاغی آن نیز وجود دارد که ورود مصداقی در انتخابات

 
ندارد و از کاندیدا و لیست خاصی حمایت نمی کند. 



 
 

سردار یداالله جوانی در تشریح شاخصه هاي رئیس جمهور انقلابی و جهادي در جمهوري اسلامی اظهار کرد: بر اساس منویات رهبر

 
معظم انقلاب اسلامی، راه علاج و رفع مشکلات کشور تشکیل یک دولت جوان انقلابی است . 

وي با بیان اینکه رئیس جمهور انقلابی کسی است که گفتمان او در امتداد گفتمان ولایت و رهبري و ولایتمدار و پیرو ولایت باشد،
تصریح کرد: به دلیل اینکه رئیس جمهور در جایگاه بالایی قرار می گیرد باید رابطه اش با رهبري مانند رابطه شهید حاج قاسم

 
سلیمانی با رهبر فرزانه انقلاب باشد. 

 
مشروح اظهارات جوانی را اینجا ببینید. 

همچنین دبیر شوراي هماهنگی روابط عمومی هاي دستگاه هاي اجرایی البرز گفته است که وبینار آموزشی بصیرت در انتخابات ویژه

 
مدیران و کارشناسان دستگاه هاي اجرایی استان برگزار می شود. 

 
تهران؛ هشدار نسبت به نقض پروتکل هاي بهداشتی 

 
در استان تهران هم مسئولان مرتبط خواستار رعایت پروتکل هاي بهداشتی در جریان تبلیغات انتخاباتی شده اند. 

 
 

بهمن خطیبی فرماندار قرچک پیش از ظهر شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به تشکیل کمیته بهداشت با مسئولیت



شبکه بهداشت و درمان شهرستان، ناظرین بهداشتی بر نحوه رعایت پروتکل ها در 153 شعبه ثبت نام و اخذ رأي در مناطق شهري و

 
روستایی نظارت خواهند کرد. 

خطیبی افزود: حفظ سلامتی رأي دهندگان و عوامل اجرایی انتخابات از اهمیت بالایی برخوردار بوده، به همین منظور ضرورت دارد

 
کلیه دست اندرکاران در کنار چهار رکن مشارکت، امنیت، سلامت و رقابت به این موضوع توجه ویژه داشته باشند. 

 
خراسان جنوبی؛ ارزیابی عملکرد دستگاه هاي مرتبط با انتخابات 

در استان خراسان جنوبی هم رئیس کمیته اطلاع رسانی و تبلیغات ستاد انتخابات خراسان جنوبی از ارزیابی اقدامات شهرداري ها در

 
جریان انتخابات خبر داده است. 

 
 

مدیرکل دفتر شهري و شوراهاي استانداري نیز در ادامه از آمادگی کامل شهرداري هاي سطح استان براي برپایی انتخابات گفت و
خاطرنشان کرد: با عنایت به اهمیت موضوع انتخابات، این تکلیف همه ماست که با استفاده از ظرفیت هاي در اختیار براي ترغیب

 
مردم به مشارکت در این امر مهم بهره ببریم. 

اشرفیان با پیشنهاد تشکیل کمیته ارزیابی براي رصد اقدامات شهرداري ها در این زمینه، تصریح نمود: شهرداران می بایست با تهیه

 
بروشورها، بنرها و پوسترهایی حاوي بیانات رهبر معظم انقلاب در خصوص اهمیت انتخابات اطلاع رسانی کنند. 

 
خراسان رضوي؛ تدارك 19 میلیون و 500 هزار تعرفه رأي 

سرپرست ستاد انتخابات خراسان رضوي از تدارك 19 میلیون و 500 هزار تعرفه رأي گیري براي سه رویداد انتخابات ریاست

 
جمهوري، شوراهاي شهر و روستا و دومین میان دوره اي پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبري در استان خبر داد. 



 
 

محمدعلی نبی پور اظهار کرد: تعداد شش میلیون و 500 هزار تعرفه براي هرکدام از سه رویداد انتخابات ریاست جمهوري، شوراهاي
شهر و روستا و دومین میان دوره اي پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبري در استان که مجموعاً 19 میلیون و 500 هزار برگه تعرفه

 
است، به همراه سایر ملزومات امروز در محل استانداري دریافت شد. 

 
خراسان شمالی؛ از چالش شفافیت تا پیش بینی 1176 صندوق رأي 

در بجنورد نیز معاون سیاسی استاندار خراسان شمالی از افزایش 10 درصدي صندوق هاي رأي نسبت به دوره گذشته خبر داد و

 
گفت: هزار و 176 صندوق رأي پیش بینی شده است که امکان افزایش آن نیز وجود دارد. 

احمد برادران اظهار کرد: وضعیت کرونا در کشور و خراسان شمالی رو به بهبود می رود اما باید این روند ادامه داشته باشد تا در

 
روزهاي انتخابات شرایط آرامی داشته باشیم. 

وي از افزایش 10 درصدي تعداد صندوق هاي رأي در استان نسبت به انتخابات دوره گذشته خبر داد و افزود: هزار و 176 صندوق

 
رأي پیش بینی شده است که با تاکید بر حفظ سلامت مردم در صورت نیاز امکان افزایش این تعداد وجود دارد. 

حدود 3 هفته دیگر تا انتخابات فرصت باقی مانده و در این بازه زمانی مردم باید افراد اصلح را انتخاب کنند و در این بین اعتقاد واقعی
به شفافیت و داشتن برنامه براي اجراي آن در شوراي شهر می تواند جزو معیارهاي اصلی مردم قرار بگیرد. مشروح گزارش مهر در این

 
مورد اینجا بخوانید. 

 
ویدئوي گفتگوي مهر با معاون استاندار را می توانید در ادامه ببینید. 

 
خوزستان؛ تشریح ویژگی هاي انتخاب اصلح 

در استان خوزستان رئیس شوراي ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان خوزستان با تشریح برخی ویژگی هاي انتخاب اصلح گفت:

 
رئیس جمهور اصلح باید عدالت باور باشد و مردم براي رأي دادن این خصلت مهم را مدنظر داشته باشند. 



 
 

رئیس شوراي ائتلاف نیروهاي انقلاب اسلامی استان خوزستان به خصوصیت مهم دیگر براي انتخاب رئیس جمهور اشاره کرد و گفت:
رئیس جمهور باید در مبارزه با فساد شجاع شد. امروز فساد در همه جا لانه کرده و باید کسی به عنوان رئیس جمهور انتخاب شود که

 
شجاعت لازم براي مقابله با این فساد را داشته باشد. 

 
مشروح این گفتگوي مهر را اینجا بخوانید. 

 
سمنان؛ مروري بر مطالبات مردمی 

در دو دهه اخیر دست کم در صدر مدیریت استان سمنان، کسی وجود نداشته که شعار تعامل بین صنعت و دانشگاه را بدهد حال
آنکه اگر در این امر موفقیتی کسب می شد امروز می بایست بسیاري از مشکلات اشتغال، ایجاد زمینه هاي کار، ارتقاي صنعت (به
مفهوم عام از صنعت گردشگري، تولید تا خدمات صنعتی و زنجیره تولید)، سرمایه گذاري و… را شاهد نبودیم. مشکلاتی که استان

 
این روزها به شدت درگیر آن است. 

 
 

 
مشروح گزارش مهر در این زمینه را اینجا ببیند. 

چالش شفافیت نیز در استان سمنان همچنان دنبال می شود. یک کارشناس حقوقی با بیان اینکه شفافیت داراي ارکان و تأثیرات
بسزایی است اما یکی از مهمترین آنها اعتماد عمومی است، می گوید: وقتی واقعیت در نزد افکار عمومی وارونه می شود، سلب اعتماد



 
حتمی است. 

 
فارس؛ شور انتخابات و گمانه زنی براي لیست ها 

در استان فارس نیز در آخرین تحولاتی که در حوزه انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا و سیزدهمین دوره انتخابات ریاست

 
جمهوري شکل گرفته است می توان به تشکیل ستاد راهبردي یکی از کاندیداهاي انتخابات ریاست جمهوري اشاره کرد. 

از دیگر تحولاتی که در فارس شاهد آن بودیم انتشار برخی از لیست هاي انتخاباتی است. این در حالی است که مسئولان احزاب فعال

 
در استان فارس تاکنون از ارائه لیست هاي رسمی سر باز زده اند. 

به صورت روزانه شایعات و گمانه زنی هاي مختلفی از لیست هاي انتخاباتی در فضاي مجازي مطرح می شود که به شور انتخابات در

 
استان کمک کرده است. 

 
 

رئیس شوراي وحدت نیروهاي انقلاب فارس هم امروز در نشست خبري در جمع خبرنگاران گفت: با توجه به ارائه لیست هاي
انتخاباتی و در راستاي عدم جهت دهی به افکار عمومی، جامعه روحانیت در خصوص هیچکدام از کاندیداهاي شوراي شهر نظر نمی

 
دهد. 

 
قزوین؛ ورود دستگاه قضائی براي پیشگیري از تخلفات انتخاباتی 



 
 

طرح پیشگامان پیشگیري از تخلفات انتخاباتی با هدف جلوگیري از هرگونه اقدامات غیرقانونی و با حضور 30 نماینده قضائی در استان

 
قزوین اجرایی می شود. 

این خبر را دادستان تاکستان داده و گفته است: در این طرح همانند ادوار گذشته تمامی نکات و موارد لازم به دستگاه هاي اجرایی

 
ابلاغ شده تا نظارت ها بر روي فعالیت دستگاه هاي دولتی تقویت شود. 

 
قم؛ تاکید بر مشارکت حداکثري 

استاد اخلاق حوزه علمیه قم هم در گفتگویی با مهر تاکید کرد که همبستگی ملی، مشارکت حداکثري و انتخاب فرد اصلح، توطئه

 
دشمنان را خنثی می کند. 

 
 

حجت الاسلام صفایی بوشهري ادامه داد: در این برهه زمانی، دشمن خواهان کاهش حضور مردم در صحنه انتخابات بوده و به دنبال
ایجاد تنش داخلی است و عقل حکم می کند که ما در نقطه مقابل آن حرکت کنیم و با همبستگی ملی و مشارکت حداکثري و
انتخاب فرد اصلح، هم توطئه دشمنان را خنثی نموده و هم گام بلندي براي رسیدن به آرمان هاي امام راحل (رحمت االله علیه) و ولی

 
امر مسلمین حضرت امام خامنه اي (حفظه االله) برداریم. 

 
کرمان؛ لزوم تبلیغات انتخاباتی مجازي 



 
 

استاندار کرمان هم امروز در ستاد استانی مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه تبلیغات انتخاباتی باید به سمت فضاي مجازي سوق داده

 
شود، افزود: برنامه ریزي هاي انتخاباتی باید با این فرض که موج پنجم کرونا در کرمان بروز می کند، انجام شود. 

وي با اشاره به اینکه فرمانداران نباید مجوز برگزاري تجمعات را بدهند، گفت: هیچ گونه تجمعی نباید شکل بگیرد و اجراي

 
دستورالعمل هاي ابلاغی انتخابات واجب است. 

 
کرمانشاه؛ برگزاري مناظره جریان شناسی انتخابات ریاست جمهوري 1400 در خبرگزاري مهر 

 
مناظره جریان شناسی انتخابات ریاست جمهوري 1400 به میزبانی خبرگزاري مهر استان کرمانشاه برگزار شد. 

 
 

 
این مناظره با حضور رضا حیدري مدیر خبرگزاري فارس کرمانشاه و محمد محسنی نسب (فعال رسانه اي اصلاح طلب) برگزار شد. 

 
جریان شناسی انتخابات، تأیید صلاحیت ها، عملکرد دولت، مسائل عمومی انتخابات و… ازجمله محورهاي این مناظره انتخاباتی بود. 

 
کهگیلویه و بویراحمد؛ فضاي مجازي انتخاباتی تر از فضاي حقیقی 



در یاسوج نیز اگرچه هنوز فضاي حقیقی انتخاباتی نشده است اما در فضاي مجازي همه چیز رنگ و بوي انتخاباتی دارد. داوطلبین

 
شوراها و طرفداران کاندیداهاي ریاست جمهوري با تشکیل گروه ها و کانالهاي مجازي به دنبال تبلیغ برنامه هاي خود هستند. 

به گفته استاندار کهگیلویه و بویراحمد، این استان چند انتخابات از جمله ریاست جمهوري، میان دوره اي در حوزه گچساران و باشت

 
و انتخابات شوراهاي شهر و روستا را در پیش رو دارد که همه تدابیر لازم براي برگزاري پرشور و سالم دیده شده است. 

 
 

حسین کلانتري بیان کرد: در راستاي توجه به سلامت مردم در روز انتخابات و بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته با همکاري
ستاد اجرایی و هیئت هاي نظارت، افزایش 20 درصدي صندوق هاي رأي را داریم که می تواند جلوي تجمع زیاد در کنار صندوق هاي

 
رأي را بگیرد ضمن اینکه براي براي مناطق روستایی هم تمهیدات لازم صورت گرفته است. 

 
گلستان؛ پیگیري اعتراضات داوطلبان شورا 

رئیس هیئت عالی نظارت بر انتخابات شوراهاي اسلامی گلستان هم امروز گفته است که نتایج اعتراض داوطلبان رد صلاحیت شده

 
شوراها تا 15 خرداد اعلام می شود. 

 
 

منتظري بیان کرد: امیدواریم کسانی که به مرحله بعد راه می یابند با نگاهی به گذشته و آسیب شناسی برخی بداخلاقی هایی که در

 
سابق اتفاق افتاده، بر اساس منشور اخلاقی پا به عرصه انتخابات بگذارند و امیدواریم که شاهد رویش و نه ریزش باشیم. 



 
لرستان؛ پیش بینی 417 شعبه اخذ رأي 

همچنین در خرم آباد نیز فرماندار مرکز لرستان از پیش بینی 417 شعبه اخذ رأي براي برگزاري انتخابات در شهرستان خرم آباد خبر

 
داد. 

جعفر طولابی در گفت و گو با خبرنگار مهر با اشاره به پیش بینی 417 شعبه اخذ رأي براي برگزاري انتخابات ریاست جمهوري و
شوراهاي اسلامی در مرکز لرستان اظهار داشت: در این راستا فرمانداري خرم آباد برنامه ریزي لازم را براي برگزاري هر چه بهتر

 
انتخابات داشته است. 

وي با تاکید بر ضرورت مراقبت لازم براي جلوگیري از سو استفاده یا به کار گیري اموال و امکانات اداري له یا علیه کاندیداها و
نامزدهاي انتخاباتی، عنوان کرد: این امر هم در حوزه انتخابات ریاست جمهوري و هم در حوزه انتخابات شوراهاي اسلامی باید مورد

 
توجه قرار بگیرد. 

 
ویدئوي مهر از آخرین رخدادهاي انتخاباتی لرستان را در ادامه می بینید. 

 
مازندران؛ بایسته هاي حضور حداکثري 

همچنین در ساري نیز نماینده ولی فقیه در مازندران از جامعه ورزش و قهرمانان به عنوان الگوي جامعه خواست تا مردم را به حضور

 
پرشور در انتخابات دعوت کنند و گفت: حضور پرشور ایران را مقتدر می کند. 

وي گفت: با حضور پرشور در انتخابات و انتخاب فرد اصلح و دولت جوان انقلابی با تفکر آمریکایی ها تسویه حساب خواهیم کرد و باید

 
دولتی به وجود آید که گوش به فرمان مقام معظم رهبري باشد. 

چالش شایستگی و شفافیت و پاسخگویی هم براي نامزدهاي انتخابات شوراهاي شهر که در جنبش مردمی «ازما» با همکاري

 
خبرگزاري مهر، کلید خورد اکنون به یک مطالبه مردمی مبدل شده است. 

طی روزهاي اخیر شمار زیادي از داوطلبان شوراهاي اسلامی در مناطق مختلف کشور و مازندران در این چالش جدید ثبت نام کردند

 
تا با پاسخگویی به سوالات مختلف، برنامه هایشان را صادقانه با مردم در میان بگذارند. 

 
مرکزي؛ افتتاح ستاد انتخاباتی آیت االله رئیسی 



 
 

در استان مرکزي هم ستاد انتخاباتی آیت االله سید ابراهیم رئیسی افتتاح شد که حجت الاسلام علیرضا سلیمی در آئین افتتاحیه با
اشاره به صحبت هاي اخیر مقام معظم رهبري مبنی بر اینکه که نامزدها از مردم هراسی بپرهیزند زیرا سبب آسیب به کشور می شود،
اظهار کرد: متأسفانه در انتخابات ریاست جمهوري دوره گذشته جریانی که با رقیب هراسی به دروغ هایی مانند اگر فلان کاندیدا رأي
آورد دیوارکشی در پیاده روها به راه می اندازد مردم هراسی و رقیب هراسی به راه انداختند که در نهایت هم از همین جریان کشور

 
آسیب دید. 

 
هرمزگان؛ انتصاب رؤساي ستادهاي انتخاباتی 

در بندرعباس نیز با نزدیک شدن به زمان انتخابات، تنور تبلیغات کاندیداهاي ریاست جمهوري در شبکه هاي اجتماعی هرمزگان داغ

 
شده به گونه اي که برخی از داوطلبان شوراها هم در این گروه ها فعال شدند. 

بسیاري از فعالان سیاسی و فعالان فضاي مجازي اقدام به تشکیل گروه ها و کانال هاي تبلیغاتی و سیاسی کردند تا در هفته هاي

 
پایانی منتهی به انتخابات بتوانند از این کارزار انتخاباتی بیشترین بهره برداري را داشته باشند. 

با اعلام اسامی کاندیداهاي نهایی انتخابات ریاست جمهوري برخی از ستادهاي کاندیداها در استان هرمزگان به صورت رسمی آغاز به
فعالیت کردند. اما این فعالیت ها هنوز نمود عینی و گسترده اي به خود نگرفته و بیشتر فعالیت ها به باز نشر فیلم هاي سخنرانی

 
کاندیداها و سخنانشان در فضاي مجازي خلاصه می شود. 

 
یزد؛ 966 شعبه آراي مردم را جمع آوري می کنند 

همچنین دبیر ستاد انتخابات استان یزد هم از فعالیت 966 شعبه اخذ رأي در انتخابات 28 خردادماه جاري خبر داد و اظهار داشت:

 
تیم اجرایی برگزاري انتخابات در شرایط آمادگی کامل قرار دارند و کار تعیین شعب و تعداد صندوق ها نیز انجام شده است. 

محمدعلی شاه حسینی یادآور شد: بیشترین تعداد شعبه اخذ رأي در استان متعلق به شهرستان یزد با 375 شعبه و کمترین تعداد نیز

 
مربوط به شهرستان بهاباد با 36 شعبه اخذ رأي است. 

دبیر ستاد انتخابات استان یزد با اشاره به قوانین و دستورالعمل هاي تبلیغات انتخاباتی عنوان کرد: فضاي مجازي نیز تابع قانون
تبلیغات انتخابات است و داوطلبان باید در این زمینه توجه لازم را داشته باشند زیرا در صورت بروز تخلف، مراتب به طور قانونی



 
پیگیري خواهد شد. 

منبع: مهر



دولت پر هزینه اداره می شود/ ارز 4200 به جیب افراد خاص رفته است

منبع: خوز 24شماره خبر:  427  |  تاریخ: 1400/03/09

به گزارش خبرنگار مهر، سید ابراهیم رئیسی نامزد انتخابات
ریاست جمهوري عصر امروز ( شنبه) در اولین برنامه
تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد تحت عنوان «دومین گام»
اظهار داشت: آنچه من را وادار به حضور در این عرصه کرد
وضعیت و مشکلات اقتصادي، رنج مردم، برخی از ناامیدي

 
هایی که بر مردم و به ویژه جوانان (...) 

به گزارش خبرنگار مهر، سید ابراهیم رئیسی نامزد انتخابات
ریاست جمهوري عصر امروز ( شنبه) در اولین برنامه
تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد تحت عنوان «دومین گام»

اظهار داشت: آنچه من را وادار به حضور در این عرصه کرد وضعیت و مشکلات اقتصادي، رنج مردم، برخی از ناامیدي هایی که بر مردم
و به ویژه جوانان و شرایط بازار براي تولیدکننده و مصرف کننده تحمیل شده بود، است. در جایگاهی قرار گرفتم که شاهد برخی
نارسایی ها و خروجی هاي نامناسب بودم که می توانست در حوزه اجرا کار به نحوي صورت گیرد که شاهد اینگونه از موارد نباشیم که

 
هم رنج مردم را افزون می کند هم براي دستگاه هاي مربوطه زحمت ایجاد می کند. 

وي عنوان کرد: کسی که می خواهد به دنبال مسئولیت اجرایی کشور باشد، باید اطلاع کاملی از اقتصاد و وضعیت مردم داشته باشد.
می خواهم در این فرصت، نمایی از وضعیت اقتصادي کشور ارائه دهم و به هیچ عنوان نمی خواهم زحماتی که در ادوار مختلف کشیده
شده را نادیده بگیرم. امروز شاهد وضعیتی هستیم که ما را بر آن داشته تا در سه حوزه معیشت مردم، دوم وضعیت کسب و کار مردم

 
و کسب درآمد و سوم برنامه دولت حرفی براي گفتن داشته باشیم. در این دوره، در بستر گام دوم باید شاهد تحول باشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: ما نیازمند به یک تحول هستیم و این تحول اقتضائاتی دارد که یکی از آنها سازوکارها در
دولت و فضاي کسب و کار مردم و تغییر شرایط به نحوي که مردم احساس کنند تغییري اتفاق افتاده است، می باشد تا مردم شاهد
سهولت در کسب و کارها باشند. بعضی وقت ها مشکلات از بی برنامگی نیست بلکه مربوط به عمل نکردن به برنامه ها است. مسئول
دولت باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و همچنین براي ورود به اقدام انقلابی در میدان، آمادگی داشته باشد. ظرف

 
سال هاي گذشته شاهد مشکلات جدي معیشتی مردم بودیم. 

رئیسی افزود: در دهه نود وضعیت اقتصادي آسیب دیده به نوعی که قیمت خودرو 7 برابر، قیمت گوشت 5 برابر، قیمت مسکن 8 برابر
شده و قدرت مردم به تناسب تورم ایجاد شده کاهش یافته است. بعضاً عدم استفاده از نیازهاي اولیه منجر به مشکلات بهداشتی و
درمانی شده است. کم مصرف کردن گوشت و لبنیات در آینده تبعات به همراه دارد که اینجا ضرورت دارد دولت یک برنامه جدي

 
براي معیشت مردم داشته باشد که میان درآمدها و هزینه مردم توازن ایجاد شود. 

وي تصریح کرد: ما سه برنامه اصلی پیش بینی کردیم تا بتوان براي کاهش هزینه دنبال کرد. مسأله اول کنترل تورم و گرانی و دیگري



تامین مسکن است زیرا مسکن بخش قابل توجهی از سبد هزینه خانواده است. موضوع دیگر هزینه سلامت است که طبق نظرات
کارشناسی صورت گرفته کاملا قابل کاهش است. نسبت به تورم و گرانی آنچه هست اینکه بدانیم امکان کنترل تورم و گرانی وجود
دارد و راه آن هم این است که اول جلوي تورم ساختاري در کشور که عبارت از خلق پول بانک ها است، گرفته شود. این میزان

 
نقدینگی به هر سویی بروید بحران ایجاد می کند و سیل بنیان کن است جز اینکه در مسیر تولید قرار گیرد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: اینکه این نقدینگی به ارز، سکه، سوداگري و هر جایی برود مشکل ایجاد می کند. ساعت
ها بحث کردیم تا به راه حل برسیم. خلق نقدینگی و استقراض بانک مرکزي باید به کمترین میزان خود برسد تا گره را باز کند. به
عقیده من دولت دارد پر هزینه اداره می شود که باید از هزینه هایش کاسته شود و به عبارت دیگر نرخ تورم باید کاهش یابد. اینکه

 
باید تورم یک رقمی شود بله، خیلی بایدهاي دیگر وجود دارد. اما برنامه هایی داریم که اینها امکان پذیر خواهد بود. 

رئیسی در رابطه با اینکه شیوه و ابزار او براي کنترل تورم چه خواهد بود، گفت: آقایان براي ارز 4200 تومانی توجیهاتی دارند اما باید
دید چه اندازه از آن به سفره مردم رفته است؟ که به نظر می رسد وقتی هم صداي تولیدکننده و هم صداي مصرف کننده در آمده
است، می بینیم این میزان توجه و این میزان کاهش کجا رفته است؟ معلوم می شود این ارز به دست افراد خاصی رفته که به تعداد
انگشت هاي یک دست یا دو دست و سه دست هستند. البته تعداد آنها براي من مشخص است. مثلا کسانی که واردکننده نهاده دامی

 
هستند مشخص است. در این رابطه باید اقدام متفاوتی صورت گیرد. 

وي ادامه داد: به عقیده من کاري که باید صورت گیرد، ایجاد و تکمیل نسبت به برخی از بخش ها نسبت به سامانه هاي شفافیت
است. سامانه ها باید با هم لینک شوند. در گمرك، وزارت صمت، بانک مرکزي، اتاق بازرگانی و ... باید سامانه ها را مرتبط کنیم. آقایان
باید بدانند در دوره قبل انتخابات از دولت الکترونیک سخن گفتیم و اکنون باید بگوییم دولت هوشمند. دنیا دارد به سمت دولت

 
هوشمند حرکت می کند و ما در این زمینه عقب هستیم. 

رئیسی گفت: سامانه هاي شفافیت به نحوي که بسیاري از اتفاقات پشت شبکه قرار گیرد باید اتفاق بیافتد و  شبکه تامین، توزیع تا

 
مصرف کالاهاي اساسی باید مورد نظارت قرار گیرد و رها شده نباشد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: ثبت سفارش، انبارداري، واردات و صادرات نیاز به کنترل دارد. شأن دولت هدایت،
حمایت و نظارت است که اگر کامل انجام شود مردم کار خودشان را انجام خواهند داد. در دولت مردمی معتقد هستیم کار مردم باید
به مردم واگذار شود و دولت نقش هدایتی، نظارتی و حمایتی داشته باشد. اگر نظارت دولت تقویت شود دست سوداگران از سفره مردم
کوتاه خواهد شد. به دنبال عملیات جدي هستیم که دست سوداگران از کالاهاي اساسی و سفره و زندگی مردم کوتاه شود که هم ما

 
توان انجامش را داریم و هم با کمک مردم امکان پذیر خواهد بود. 

رئیسی با تاکید بر اینکه باید جلوي تصمیمات خلق الساعه گرفته شود، گفت: این تصمیمات هم بازار و هم تولید کننده را دچار مشکل
می کند. باید به بازار چه داخلی و چه خارجی ثبات داد. ما یک اقدام و یک احساس داریم و مردم، تولیدکننده و مصرف کننده باید
احساس ثبات بازار را داشته باشند. مهم است دولتمردان به بازار اعتماد بدهند که بخشنامه اي نیست. اعتماد نیازمند احساسی است

 
که براي کارآفرین و مردم باید ایجاد شود. 

وي در رابطه با اینکه در رویکرد دولت او، اولویت با ارتقاي تولید است یا کنترل تورم، عنوان کرد: تولید و تورم با هم ارتباط مستقیم و
جدي دارند. به نظر من هم باید براي رونق و جهش تولید اقدام کرد که می تواند اثر مهمی در کاهش تورم داشته باشد و هم باید
نسبت به مدیریت حساس بود زیرا رها شدگی در این رابطه مشکلات جدي ایجاد می کند. در هر صورت ما باید تولید را رونق دهیم تا



مشکل گرانی، اشتغال، تورم و بسیاري از مشکلات حل شود و مسأله اقتصاد مقاومتی پا بگیرد و مردم امید پیدا کنند. تولید یک بحث

 
راهبردي است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه افزایش تولید و اشتغال منجر به کاهش جرم، آسیب هاي اجتماعی و ناهنجاري هاي
اقتصادي و اجتماعی می شود، تاکید کرد: گاهی برخی واحدهاي تولیدي 15 روزه راه اندازي شدند. کسانی که منکر هستند با کار
جهادي نمی توان اینها را پیگري کرد بدانند عددي که در مقطعی اعلام کردیم در قوه قضاییه 2002 واحد تولیدي احیا شده، اتفاق

 
افتاده است. این موضوع همتی می خواهد که واحدهاي تولیدي را به خط کنیم. قضیه رونق تولید از مسائل راهبردي در کشور است. 

رئیسی افزود: ما کارخانجات بزرگی داریم که نقش مهمی در تولید ناخالص ملی دارند و کارگاه هاي کوچکی داریم که شاید نقش
مهمی در تولید ناخالص ملی نداشته باشند اما در ایجاد آرامش در جامعه و اشتغال نقش مهمی دارند. اگر تولید به آن شکل که مورد
توجه است و کارخانه هایی مانند فولاد و ایران خودرو اگر درست راه بیافتند در تولید ناخالص بسیار اثرگذار است. نقدینگی در کشور
هست، پس کجا می رود؟ اگر به تولید برود صداي تولید کننده در نمی آید. تامین بازار داخلی و خارجی و مسأله قاچاق کالا آن هم از

 
نوع سازمان یافته باید مهار شود. 

وي در بخش دوم صحبت هاي خود در پاسخ به سوال یکی از مخاطبین که به قید قرعه از سوي خود او انتخاب شد مبنی بر راهکار
جلوگیري از واردات کالاهاي مشابه داخلی، پاسخ داد: مسأله واردات بی رویه چند قسم است که یک قسم آن با مجوز انجام می شود
که حتما باید جلوي آن گرفته شود و یک روز هم نباید تحمل شود. نکته دوم وارداتی که به صورت قاچاق وارد می شود بازار را مختل

 
کرده و دغدغه جدي همه است. 

رئیسی ادامه داد: رهبري دیروز تعبیري داشتند مبنی بر مافیاي واردات در کشور؛ این تعبیر یعنی یک حرکت سازمان یافته براي
اختلال در تولید داخلی در حال وقوع است که نیازمند شناسایی دست هاي پنهان و برخورد عبرت آموز است. حجم قاچاق کالا
متفاوت است و آقایانی که ستاد مبارزه با قاچاق کالا هستند در حد 12 میلیارد را قبول دارند اما این میزان تا 20 میلیارد قطعی است.
باید نسبت به مناطق آزاد تجدیدنظر شود. مخالف تشکیل منطقه آزاد نیستم اما منطقه آزاد چارچوب و تعریف دارد. این چارچوب

 
قانونی باید رعایت شود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه قاچاق کالا را باید با همراهی دستگاه هاي دیگر کنترل کنیم و باید کار را براي قاچاقچی
کالا پر هزینه کنیم، تاکید کرد: در این صورت قاچاق کالا حذف می شود. واردات بی رویه همراه با مجوز بیشتر مردم را عصبانی می
کند که حتما باید پیگیري شود. براي قاچاق کالا طرح داریم. البته دستگاه قضایی در تمام نقاط مرزي دارند با اینها برخورد می کنند

 
اما اینها برخورد با معلول است نه علت. باید به دنبال علت ها بود. بنا داریم در دولت ریشه هاي فساد را خشک کنیم. 

وي در پاسخ به سوال دیگري مبنی بر اینکه «برنامه شما براي بازگرداندن ظرفیت تولید به واحدهاي تولیدي چیست؟» خاطرنشان
کرد: در سفرهاي استانی ظرفیت خالی تولید را دیدم و لمس کردم. این قضیه بسیار رنج آور است و می گویند کمبود نقدینگی اولین
مشکل ما است. ما باید براي گردش این واحدها بتوانیم نقدینگی را براي آنها تامین کنیم. نکته دیگر تامین بازار براي آنها است. یکی
دیگر از کارهاي مهم ما دیپلماسی اقتصادي است که باید بخش دیپلماسی در وزارت خارجی راه اندازي شود. یکی از بخش هاي مهم
کاري ما، سهم ما در صادرات منطقه است. 15 کشور در منطقه داریم که قابل انجام است و از طریق بازار پیدا کردن براي تولیدات

 
داخل امکان پذیر است. 

رئیسی تصریح کرد: مسأله دیگر مبارزه با قاچاق کالا است که یکی از راه هاي احیاي ظرفیت هاي خالی است. ما معتقد به بهبود



فضاي کسب و کار و رفع موانع تولید هستیم که با ورود به میدان قابل درك است. یکی از موانع بزرگ تولید بروکراسی اداري است که
باید از مجوزهایی که می تواند نباشد و تولیدکننده را به ستوه آورده را حذف کنیم. دولت ناظر و هدایتگر و حمایتگر است نه اینکه

 
گیر ایجاد کند. 

وي اضافه کرد: عرض کردم که این موضوعات را میدانی بررسی کرده ام در عمل دیدم. وقتی به استان رفتم داد کارگران بلند شده
است و دارند بیکار می شوند. باید کار را دنبال و موانع تولید را برطرف کنیم و حتما از میزان ظرفیت خالی 70 درصد را فعال کنیم.

 
رونق تولید و جهش تولید اتفاق خواهد افتاد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: مسأله بیکاري که آنقدر مردم را نگران کرده با فعال شدن واحدهاي تجاري از بین می رود و
سهم فعال شدن تولید در تولید ناخالص ملی سهم قابل توجهی خواهد بود. همه دستگاه ها باید حس رفع موانع تولید و دیپلماسی
فعال اقتصادي و .. بگیرند. رهبري وقتی گفتند رونق تولید یعنی همه دستگاه ها سهم خود را دارند و باید حس افزایش و رونق تولید

 
را داشته باشند. 

رئیسی با بیان اینکه ارتباط ما با کشورهاي منطقه و سهم ما در کشورهاي منطقه 2/3 درصدي است حتما می تواند به دو برابر این
میزان برسد، عنوان کرد: انتخاب سفیران باید با این نگاه باشد که ما سفیر را کجا می فرستیم؟ داریم به کشوري می فرستیم که مسأله
ما با آن اقتصادي است نه اینکه فلان نماینده مجلس یا فلان وزیر که کارش تمام شد را به فلان سفارت بفرستیم. این نظام تقسیم
مسئولیت نیست. شایسته سالاري رمز موفقیت در مدیریت هاي داخلی و از اقتصاد کشور است. یکی از بحث هاي دولت مردمی مسأله
شایسته سالاري به معناي واقعی کلمه است. همه باید احساس امنیت شغلی کنند و بدانند نگاه ما در انتخاب مدیران جناح و خط و

 
مسئول سیاسی نیست بلکه شایسته سالاري اساس است. 

وي در پاسخ به سوال مخاطب دیگري که مرتبط با سوال قبل و پیرامون ترخیص کالا بود، گفت: به بندر شهید رجایی در بندرعباس
رفتم، یکی از مشکلات جدي گمرکی ما ترخیص کالاها و مسائل تو در توي اداري بود. یکی از اقدامات ما این خواهد بود که ترخیص
کالاها در گمرك را براي وارد کنندگان مواد اولیه و تجهیزات تسهیل کنیم. دومین نکته مسأله تامین ارز است که گاهی با مشکل

 
مواجه می شود. موضوع سوم هم استاندارد سازي است که می تواند با کیفیت بیشتر و با سرعت بیشتري انجام شود. 

رئیسی گفت: به عقیده من ترخیص کالا و مشکلات مربوط به آن قابل حل است. اخیرا مجبور شدیم با حکم قضایی کشتی را براي

 
واردات روغن بیاوریم که علی القاعده کار قضایی نبود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري افزود: ما باید اقداماتی انجام دهیم تا وقتی کالایی وارد گمرك شد تمام اقدامات ورودي آن انجام شده
باشد. به عقیده من این جلوه خود تحریمی است. یکی از جلوه هاي خود تحریمی این است که کالایی تا این مرحله آمده و در مورد

 
برخی کالاها گاها ممکن است در کشور با کمبودي مواجه باشیم اما ترخیص نمی شود. 

 
رئیسی در بخش سوم گفته هاي خود را پیرامون بیانیه گام دوم از قبیل بورس و ارز، اشتغال و دیپلماسی خارجی مطرح کرد. 

وي در رابطه با آخرین وضعیت بورس گفت: این مسأله که سهامداران خرد و کلان حقوقی و حقیقی دارد بسیار مهم است. آگاهی
بخشی در زمینه بورس باید متوازن و درست انجام می شد خصوصا حجم بالایی از سهامداران باید درست آگاهی بخشی می شدند که
منجر به ایجاد مشکل شد. نکته دیگر اینکه بورس نیاز به نظارت دارد تا سفته بازي که در خورد بورس تعبیه شده است. متاسفانه عدم
نظارت جدي باعث شد سهامداران حقوقی که تعداد بالایی هم ندارند مشکلات جدي ایجاد کردند. منافع آنها تامین شد که به سرمایه



 
هاي خرد ضربه زد که با نظارت قابل حل بود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: دولت نباید از طریق بورس کسري بودجه خود را حل کند که این میزان برداشت از
بورس نوسانات جدي اي ایجاد می کند. عدد و ارقام بالایی که برداشت شد می توانست نباشد. نکته راهکار رفع مشکلی که وجود دارد،

 
عمق دادن به بورس است. مثل استخري که هر چه عمقش بیشتر شود موج ها بی اثر می شود. 

رئیسی ادامه داد: کار مهمتري که باید انجام شود مربوط به سهامداران خرد است. آنها با پشتوانه تضمین شده و بیمه فعال براي
خسارت هاي احتمالی می تواند به آنها اطمینان دهد که خساراتشان جبران خواهد شد. به نظر من عددي را هم می توان در نظر
گرفت تا از این میزان پایین تر را تضمین کنند که حکم بیمه نامه داشته باشد  و سهامداران احساس خسارت جدي نکنند. اگر

 
صندوق تثبیت، صندوق توسعه و بیمه می تواند منجر به اطمینان بخشی سهامداران خرد شود. 

وي در رابطه با قیمت گذاري نرخ ارز و سیاست خود در قبال نرخ ارز عنوان کرد: نکته اول اینکه ما باید ارز را به کالاهاي اساسی و
کالاهاي مهم داراي اولویت تخصیص دهیم که می تواند پشتوانه ایجاد کند. نکنه دیگر تامین ارز کشور از طریق صادراتی که تحریم
پذیر نیستند است. نفت خام که صادر می شود کار کمی مشکل است اما اگر بتوانیم ارز حاصل از کالاهاي پتروشیمی که صادر می
شود  در مسیر کالاهاي اساسی به صورت تهاتري انجام دهیم مهم است. ما باید در مسأله ارز، نظارت دقیقی بر نحوه تخصیص برنامه

 
ریزي کنیم تا هم براي مصرف کننده ارز و هم بخش هاي نظارتی شفافیت ایجاد کند. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رابطه با شیوه گذاري نرخ ارز گفت: به نظر من باید کاملا نرخ ارز مدیریت شود در غیر این صورت

 
شاهد مشکلات جدي در بازار خواهیم بود تا به بازار ثبات دهد. 

رئیسی در رابطه با سیاست خود براي تجارت خارجی خاطرنشان کرد: وزارت امور خارجه باید نسبت به تجارت خارجی مسئولیت پذیر
و پاسخگو باشد. دیپلماسی اقتصادي از بخش هاي فعال رونق اقتصادي و تولیدي در کشور است. تمام بخش هاي اقتصادي یک
بازاریابی دارند. بازاریابی باید در بخش تجارت خارجی با وزارت خارجه در ارتباط باشد تا براي صادرات کالاهاي داخلی فعال باشد.
سهم ما در تجارت منطقه سهم پایینی است که می تواند تا 50 میلیارد دلار افزایش پیدا کند. به نظرم  وزارت خارجه چه در مورد

 
کشورهاي همسایه و چه کشورهایی که با آنها روابط داریم می تواند روابط را گسترش دهد کما اینکه مشتاق هم زیاد دارد. 

وي افزود: رونق تولید ملی و فعال شدن اقتصاد ملی در تقویت دیپلماسی ملی و اقتصادي نقش آفرین است. در مورد مواد اولیه و
تجهیزات دیپلماسی می تواند نقش داشته باشد. این میزان سهم ما در منطقه قابل قبول نیست و در دولت افزایش این میزان کاملا
قابل دستیابی است. کشورهاي منطقه به کالاهاي ایرانی مشتاق هستند. آنچه حلقه مفقوده است ارتباط دادن بخش هاي مسئول در
حوزه هاي مختلف به هم است. نقش اصلی براي بازرگانان و تجار است که بازاریابی انجام دهند و پیگري آن با دستگاه دیپلماسی

 
است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رابطه با سیاست خود در رابطه با اشتغال و بیکاري گفت: 5 میلیون بیکار در کشور وجود دارد در
حالیکه کشور داراي ظرفیت ایجاد اشتغال میلیونی است. چند اقدام مهم و سریع باید صورت گیرد که به موارد قبلی ارتباط دارد. اول
بهبود شرایط کسب و کار دوم و رفع موانع تولید و افزایش سرمایه گذاري، دوم هدایت نقدینگی به سمت تولید و سوم تامین مالی و

 
مسأله فعال کردن دیپلماسی اقتصادي است که می تواند در جهت تقویت اشتغال نقش داشته باشد. 

رئیسی اظهار داشت: ما یکسري بخش هاي پیشران اقتصادي داریم. سه هزار کیلومتر با دریا ارتباط داریم اما چه میزان از دریا برداشت



داریم؟ سهم خیلی کمی است. مسکن از بخش هاي است که اقتصاد را به سمت فعال شدن می برد. ایجاد سالی یک میلیون مسکن در
کشور اگر انجام نشود نمی توانیم عقب ماندگی هاي آن را جبران کنیم. یکی از بخش هایی که می توانست در استان قدس انجام شود

 
مسکن سازي براي زوج هاي جوان بود. زمین و بودجه موجود بود و 600 واحد براي زوج هاي جوان تهیه کردیم. 

وي با اشاره به اقتصاد فضاي مجازي گفت: پاکستانی ها و هندي ها مدت ها است این راه را آغاز کردند. ما از حوزه هاي مختلف می
توانیم اقتصاد را فعال کنیم و زمینه آن در کشور ما کاملا فراهم است. با مطالعه روي وضیع اقتصادي ایران امکان تامین سالانه یک

 
میلیون اشتغال بتواند وضعیت فعلی را بهبود بخشد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در پایان گفت: در مسائل اقتصادي، تامین، تولید، توزیع و .. عدالت بسیار مهم است. در برنامه تحولی
ما در حوزه اقتصاد، محور برقراري عدالت است. از عدالت اجرایی صحبت می کنیم که کاملا باید همراه با بایدها و نبایدها و اقتضائاتی

 
باشد تا ان شاءاالله مشکلات مرتفع شود. 

منبع: مهر



انتظارات از دولت سیزدهم

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  428  |  تاریخ: 1400/03/09

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد کرده و از
دولت آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي هایی جدي انجام دهد.

 
تعادل | گروه تجارت | 

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود از شش
محور مهم و کلیدي براي اصلاح شرایط اقتصادي کشور یاد
کرده و از دولت آینده خواسته براي حل آنها، برنامه ریزي
هایی جدي انجام دهد. بر اساس این گزارش محورهاي
کاري دولت سیزدهم براي دستیابی به ثبات اقتصادي و
اقتصاد رقابتی باید براساس 6 اولویت مهم «تک نرخی
کردن تورم، بهبود محیط کسب وکار، افزایش رقابت

پذیري، تجدید ساختاردولت، کاهش بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي، بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست
محیطی» استوار شود. این گزارش در عین حال تاکید کرده که مردم کشش اصلاحات ساختاري را دارند، اما دیگر کشش فریب
خوردن بابت وعده هاي موقتی و بی سرانجام دولتمردان را ندارد. برهمین اساس، کسب نام نیک وعملکرد موفق هر دولت در گروه

 
اصلاحات ساختاري است نه پول پاشی و اداره نادرست. 

 
اولویت هاي کاري دولت آینده 

براساس گزارش اتاق بازرگانی تهران، عزم راسخ براي انجام اصلاحات ساختاري سخت، ولی ضروري براي اصلاح اقتصاد کشور حتی به
بهاي اصابت و برخورد جدي با گروه هاي ذي نفع از استمرار وضعیت نابسامان فعلی، توقف توزیع فقر، و افزایش درآمد همه و نه صرفاً
برخی گروه هاي قلیل از طریق تامین رشد پایدار اقتصادي و توزیع برابر فرصت ها، واقع بینانه کردن تحقق رشد اقتصادي بالا و تورم
تک نرخی نه فقط براي یکسال بلکه براي بازهاي بلندمدت، ارتقاء منزلت و جایگاه جامعه از طریق تسهیل استفاده از فرصت ها براي
کارآفرینی و کسب شغل شرافتمندانه و نه با کمک اعانه دهی» باید جزو راهبردهاي اصلی دولت آینده باشد. برهمین اساس، اتاق
بازرگانی تهران تاکید کرده که براي دستیابی به ثبات اقتصادي و اقتصاد رقابتی محورهاي کاري دولت آینده باید براساس 6 اولویت

 
مهم زیر استوار باشد. 

1. تورم تک رقمی: تک رقمی کردن تورم نخستین اولویت مطرح شده در این برنامه است. در این تحلیل تورم بالا یکی از اجزاي مهم
نبود ثبات اقتصادي و کاهش قدرت خرید مردم اعلام شده که در نهایت به عدم قطعیت در اقتصاد کشور منجر می شود. انجام
اصلاحات ساختاري با کاهش مستمر کسري عملیاتی بودجه دولت، تقویت استقلال بانک مرکزي، تاکید بر اعمال انضباط پولی و مالی
و حذف زمینه هاي ایجاد نااطمینانی، عدم قطعیت و افزایش ریسک در اقتصاد کشور عواملی هستند که می توانند به کاهش تورم



 
کمک کنند. 

2. بهبود محیط کسب وکار: دومین محور به بهبود محیط کسب و کار با اولویت دهی به حذف موانع ظهور بنگاه هاي جدید اختصاص
دارد. در این حوزه نیز «تسهیل اجراي رویه ورشکستگی براي خروج بنگاه هاي ناکارآمد و ایجاد فضا براي ورود بنگاه هاي جدي،
حذف واقعی دخالت و تصدي گري دولت در اقتصاد از کنار حذف تسلط مالکیت و مدیریت دولتی در فعالیتهاي اقتصادي، یکسان
نگري و عدم تبعیض در اعطاي امتیازات یا تشویق ها به کلیه فعالان اقتصادي، اجراي واقعی مواد 2 و 3 قانون بهبود مستمر کسب و
کار و افزایش تعامل با بخش خصوصی در زمینه تصمیم سازي و تصمیم گیري، حذف موانع اداري، پیچیدگی ها و سختگیري ها در
حوزه اجراي کلیه قوانین و مقررات مربوط به انجام کسب وکار در کشور با تاکید بر حوزه مقررات مالیاتی، تامین اجتماعی و گمرکی،
تقویت حاکمیت قانون، اجراي صحیح و به موقع قوانین و مقررات و حذف برخوردها و اعمال سلایق شخصی یا در حوزه مقررات تامین
اجتماعی، تاکید و اهمیت دهی به شناسایی و آشکارسازي پتانسیل حوزه هاي مولد و سودآور داراي مزیت هاي رقابتی و کمک به
خروج فعالیت هاي اقتصادي ناکارآمد مبتنی بر استفاده از منابع ارزان و دریافت حمایت هاي دولتی، تاکید ویژه بر توسعه بخش
گردشگري و تامین الزامات توسعه این بخش به ویژه در زمینه تامین زیرساخت هاي لازم، تنظیم سیاس تهاي منطقی تحریک تقاضا با
الزام محدویت عدم افزایش مطالبات غیرجاري نظام بانکی، تسویه کامل بدهی هاي دولت به بخش خصوصی، اجراي کامل و دقیق
اصلاح نظام بانکی با هدف واقعی کردن نرخ سود و رقابتی کردن بازار پول و همچنان تسهیل دسترسی فعالان اقتصادي به منابع مالی،
حذف مقررات زائد و دست و پاگیر و ارتقاء شفافیت در بازار سرمایه به منظور استفاده موثر از این بازار براي تامین مالی سرمایه گذاري

 
ها و فعالیت هاي اقتصادي» به عنوان راهبردهاي بهبود فضاي کسب و کار مطرح شده اند. 

3. افزایش رقابت پذیري: افزایش رقابت پذیري اقتصادي دیگر خواسته مهم فعالان اقتصادي از دولت آینده است. «عدم مشارکت فعاه
اقتصاد ایران در زنجیره هاي ارزش جهانی، شکل گیري و توسعه فعالیت هاي اقتصادي انحصاري و شابه انحصاري، استمرار تخصیص

 
یارانه انرژي، نظام دو نرخی ارز و سیاست هاي تعرفه اي غیرمنطقی نامتوازن» مصادیق روشنی از رقابتی نبودن اقتصاد کشور است. 

برهمین اساس «تجدید رویکرد، ساختار و ماهیت مرکز شوراي رقابت از قیمت گذاري کالاها به تدوین سیاست هاي لازم براي حذف
انحصارات در اقتصاد کشور، یکسان سازي و واقعی کردن نرخ ارز و پرهیز از تبدیل فرصت مزیت نرخ ارز افزایش یافته براي توسعه
صادرات به تهدید تحمیل هزینه جدید از ناحیه شوك کاهش آن، حذف الزام قیمت گذاري، حذف یارانه هاي انرژي، تنظیم و اجراي
برنامه متوازن و منطقی سازي نظام تعرفه اي کشور، رفع ممنوعیت هاي غیرشرعی در تجارت کشور و منوط کردن ایجاد هر نو
محدودیت صرفاً از طریق استفاده از ابزارهاي فنی، تقویت تعامل موثر با کشورهاي خارجی با هدف جذب سرمایه گذاري مستقیم

 
خارجی و مشارکت فعاه در زنجیره ارزش جهانی، اصلی ترین خواسته هاي مطرح شده در این بخش هستند. 

4. تجدید ساختاردولت: یکی از چالش هاي مهم عدم اجرایی شدن برخی از سیاست هاي اقتصادي درست در دولت ها از طولانی
بودن فرآیندها، تصمیمات غیرکارشناسی و همچنین بزرگ و صلب بودن بدنه اجرایی فرسوده دولت ناشی می شود. با توجه به دوران
تحریم هاي اقتصادي، جبران عقب ماندگی هاي قبلی و انجام به موقع و سریع اصلاحات اقتصادي به دولتی مدبر، چابک و شجاع نیاز
دارد. چهارمین محور این برنامه با «تجدید ساختار دولت با محوریت عدم ورود نفت به بودجه، کاستن از مالکیت دولتی، استفاده از
نیروهاي کارآمد کارشناسی، تقویت پاسخگویی و الزام دولت به انجام کلیه تعهدات در قبال بخش خصوصی و اعمال تنبیهات و جرایم
براي دستگاه هاي دولتی متخلف، تلاش براي ایجاد ارتباط پویا و همسو بین برنامه هاي کلان توسعه، سیاست هاي اقتصاد مقاومتی و
برنامه و اقدامات دولت، کاستن از ناکارایی طرح هاي عمرانی از مسیر اجراي واقعی واگذاري آنها به بخش خصوصی از طریق خرید

 
خدمات و مشارکت عمومی-خصوصی» بسته شده است. 

5. کاهش بیکاري و افزایش نرخ مشارکت اقتصادي: افزایش نرخ بیکاري به ویره بیکاري جوانان تحصیلکرده و بحران رشد منفی بهره



وري نیروي کار در کشور از چالش هاي مهم اقتصاد ایران است که از عدم رشد اقتصادي مناسب و عدم امکان جذب نیروهاي کارآمد
کیفی در بخش هاي مولد اقتصادي کشور ناشی می شود. بنابراین پنجمین محور کاري دولتمردان آینده به به کاهش بیکاري
اختصاص دارد که باید در چارچوب آن، «توسعه و فرصت دهی به کارآفرینان جوان و استارت آپ ها و فعالیت هاي دانش بنیان از
طریق رفع موانع اداري براي تسهیل حضور وفعالیت آنها ضمن ارایه مشوق هاي مالی اثربخش در بازه زمانی مشخص و کوتاه مدت،
تاکید بیشتر بر توسعه بخش خدمات به ویژه خدمات فناوري اطلاعات و ارتباطات و دیجیتال، تسهیل جذب سرمایه گذاران خارجی در
بخش هاي اقتصادي از جمله صنعت و خدمات، توسعه فعالیت در زمینه صادرات توسط بنگاه هاي کوچک و متوسط در حوزه فعالیت

 
هاي کاربر با تمرکز بر راهیابی به بازارهاي جهانی به خصوص بازارهاي همسایه و کشورهاي آفریقایی» پیگیري شوند. 

6. بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی: محدودیت منابع طبیعی کشور به ویژه منابع آبی با توجه به تحولات
اقلیمی از دیگر چالش هاي مهم کشور ایران است. جزو تفکیک ناپذیر تنظیم هر نوع سیاست اقتصادي مبتنی بر افزایش سرمایه
گذاري، تولید و صادرات، باید مبتنی بر توجه به محدودیت منابع طبیعی و تدوین و تصویب هر نوع سیاستی باید در سازگاري و
همسویی با برنامه هاي کلان بلندمدت حفظ پایدار منابع آب و سایر منابع زیست محیطی کشاور، صورت گیرد. از این رو، ششمین
محورکاري دولت آینده به بهره برداري کارآمد و بهینه از منابع طبیعی و زیست محیطی اختصاص دارد که در چارچوب آن، «استفاده
از ابزارهاي لازم براي کاهش وابستگی به منابع آب، ایجاد محدودیت در تولید کالاهاي فاقد مزیت رقابتی و افزودن الزام برخورداري از

توجیه زیست محیطی» باید پیگیري شوند.



مالیات و آینده بودجه دولت و تورم

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  429  |  تاریخ: 1400/03/09

مدت ها است که بحث ناکارآمدي نظام مالیاتی در دستیابی به اهداف آن مورد بحث است و با همین ذهنیت بارها قانون
مالیاتی چه به طور کامل و چه در قالب احکام برنامه هاي پنج ساله و بودجه سالانه مورد تغییر و اصلاح قرار گرفته است.

 
تیمور رحمانی 

مدت ها است که بحث ناکارآمدي نظام مالیاتی در دستیابی به اهداف آن مورد
بحث است و با همین ذهنیت بارها قانون مالیاتی چه به طور کامل و چه در قالب
احکام برنامه هاي پنج ساله و بودجه سالانه مورد تغییر و اصلاح قرار گرفته است.
مهم تر از هر شاخص دیگري که براي درجه توفیق نظام مالیاتی به کار برده می
شود، نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی است. به عنوان نمونه، در سال 2019
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در کشورهاي عضو OECD حدود 33.8
درصد بوده است در حالی که در سال 1398 همین نسبت براي ایران حدود 7.8
درصد بوده است. با ذکر مواردي از این دست و حتی نسبت پایین تر مالیات به

تولید ناخالص داخلی در ایران در مقایسه با متوسط کشورهاي در حال توسعه نتیجه گرفته می شود که باید مالیات ها به شدت افزوده
شود تا به نرم جهانی آن برسد. در سه سال اخیر هم که بی ثباتی اقتصاد کلان و درد و رنج حاصله براي بخش قابل توجهی از
دهکهاي درآمدي به موضوع مهمی تبدیل شده است، این نگرش مالیاتی تقویت شده است و مصوبات و اقدامات مالیاتی ضربتی هم در
دستور کار قرار گرفته است و حدس غالب آن است که این نگرش تداوم دارد. اکنون چند پرسش در این ارتباط مطرح است. آیا این
ادعا که نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در ایران پایین است، ادعاي درستی است؟ آیا تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید
ناخالص داخلی امري در مسیر عقلانیت است؟ آیا تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی به کاهش استفاده از حق
الضرب و لذا تورم منجر می شود؟ اکنون به ارایه پاسخی کوتاه به هر کدام از پرسش هاي فوق می پردازیم. این ادعا که نسبت مالیات
به تولید ناخالص داخلی در ایران به ویژه در مقایسه با کشورهاي توسعه یافته پایین است، ادعایی مورد بحث است. نکته اول آن است
که در ایران کل درآمد نفت و گاز یکجا به دولت تعلق می گیرد و اگر در نظر بگیریم که درآمد نفت و گاز در اصل متعلق به مردم
است آنگاه می توان درآمدهاي نفت و گاز و سایر منابع طبیعی در اختیار دولت را نیز نوعی مالیات تلقی کنیم و با احتساب آن موارد،
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی نه تنها پایین نیست که از کشورهاي توسعه یافته هم فراتر می رود. موضوع دیگر آن است که
در ایران بخش بزرگی از فعالیتهاي اقتصادي متعلق به نهادهاي بخش عمومی است که درآمد هاي فعالیتهاي اقتصادي آنها نیز در
اصل مانند نوعی مالیات است و با احتساب آنها، نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی بازهم بزرگ تر خواهد شد. موضوع بعدي آن
است که کسب و کارها در جهان توسعه یافته مالیات می پردازند و با پرداخت مالیات بسیاري از هزینه هاي مبادله فعالیت آنها بر اثر
تدارك کالاهاي عمومی توسط دولت دچار کاهش می شود، در حالی که در ایران نظام بوروکراتیک در غالب موارد سبب افزایش هزینه
هاي مبادله فعالیتهاي اقتصادي می شود و اگر آن افزایش هزینه هاي مبادله را نوعی مالیات تلقی کنیم، نسبت مالیات به تولید
ناخالص داخلی بازهم بزرگ تر خواهد شد. بالاخره اینکه در بسیاري از کشورها نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی با احتساب
کسورات بازنشستگی و تامین اجتماعی در مالیات محاسبه شده است و در نتیجه با احتساب کسورات بازنشستگی و تامین اجتماعی در



مالیات ها، نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در ایران بازهم بزرگ تر خواهد شد. اگر با این ظرایف که اشاره شد به محاسبه
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی بپردازیم، آنگاه متوجه خواهیم شد که ادعاي پایین بودن نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی
در ایران ادعایی به دور از واقعیت است و مقایسه آن با سایر کشورها مقایسه اي ناصواب است و این نگرش که متاسفانه در سال هاي
اخیر رواج یافته است که باید با افزایش مالیات ها نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی افزایش یابد، نگرش به دور از آموزه هاي علم
اقتصاد است. البته اینکه ترکیب مالیات ها بسیار نامناسب است و اینکه مالیات هاي کنونی اهداف اساسی یک نظام مالیاتی مطلوب را
برآورده نمی کند، تردیدي نیست. اما نکته آن است که نامناسب بودن ترکیب مالیات ها و عدم دستیابی به اهداف نظام مالیاتی
مناسب بدان معنی نیست که باید نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی افزایش یابد. اما با فرض اینکه عملی شود که نسبت مالیات به
تولید ناخالص داخلی را افزایش دهیم، آیا این امر یک نگرش سیاست گذاري صحیح و عقلانی است؟ براي پاسخ دادن به این موضوع،
می توان به ادبیات گسترده اقتصاد بخش عمومی مراجعه کرد که به نظر نمی رسد براي عامه قابل فهم باشد. لذا، می توان به بیانی
ساده تر به جست وجوي پاسخ این پرسش پرداخت. این موضوع مسلم است که افزودن به مالیات ها از یک استان هاي به بعد به
شدت اثر مخرب بر انگیزه فعالیت و کسب و کار دارد. این بدان معنی است که با تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص
داخلی (که به نوعی بیانگر متوسط نرخ کل مالیات ها است)، انجام فعالیت اقتصادي و تولید و خلق ثروت که قرار است با آن نرخ بالاتر
از آن مالیات بگیریم، تضعیف می شود و در نتیجه اندازه کل تولید اقتصاد و کیک اقتصاد کوچک تر از حالتی می شود که تلاش نکرده
بودیم این نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی را افزایش دهیم. اما این به معنی پیامد منفی تلاش براي افزایش نسبت مالیات به
تولید ناخالص داخلی بر رفاه اجتماعی است، گرچه بخشی از استدلال هاي وراي تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص
داخلی مبتنی بر افزایش رفاه اجتماعی بوده است. دلیل ساده است. یک فعال اقتصادي باید انواعی از ریسک را متحمل شود و به
کسب و کار و مشقات آن بپردازد اما بخشی از حاصل تلاش و ریسک پذیري او نصیب دولت شود که صرف هزینه هاي سرسام آور
دستگاه بوروکراتیک خود نماید. این در حالی است که یقین داریم اگر در همین لحظه دستگاه بوروکراتیک و از جمله پست هاي
مدیریتی آن نصف شود اتفاق خاصی نمی افتد و شاهد آن هم کاهش چشمگیر حضور کارکنان دولتی در ادارات به دلیل کرونا است در
حالی که همزمان رشد اقتصادي مثبت شده است. نگاهی به ترکیب هزینه هاي دولت نشان می دهد که بخش غالب هزینه هاي دولت
مطلقا کارکرد تدارك کالاها و خدمات عمومی براي اقتصاد را ندارد که سبب کاهش هزینه فعالیت هاي اقتصادي بخش خصوصی شود،
بلکه عملا مانع و بازدارنده فعالیت بخش خصوصی است. لذا، تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی که قرار است
صرف هزینه هاي ناکارآمدي بخش دولتی شود، به هیچ عنوان توجیه ندارد. اگر توجه کنیم که بسیاري از فعالین اقتصادي با وجود
آنکه هیچ تعلق سیاسی ندارند و با وجود آنکه ادعا می شود که در ایران نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی پایین است، حاضر به
فعالیت اقتصادي در ایران نیستند و ترجیح می دهند سرمایه و توان کارآفرینی خود را از کشور خارج کنند، آنگاه متوجه می شویم که
تلاش براي افزایش فشار مالیاتی چه اندازه می تواند مخرب باشد. بخشی از مالیات هایی هم که در سه سال گذشته خیلی در بخشی
از دولت و مجلس مورد توجه قرار گرفته است واکنشی احساسی به بی ثباتی اقتصاد کلان است، در حالی که عامل آن بی ثباتی هم
خود سیاست هاي دولت است و به جاي واکنش احساسی براي افزایش اینگونه مالیات ها باید تلاش کرد بی ثباتی اقتصاد کلان رخ
ندهد. اما تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی چه دلالتی براي آینده حق الضرب و تورم در ایران دارد؟ به ظاهر،
افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی به معنی تامین مخارج دولت از محل مالیات و لذا کاهش اتکاي دولت به حق الضرب
است و نتیجه تورم پایین تر در آینده است. اما آنچه در حال حاضر در ساختار هزینه هاي دولت می بینیم و آنچه در قالب فشار براي
افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی می بینیم، انعکاس آن است که دولت ناکارآمد است و بخش چشمگیري از هزینه هاي
دولت زائد است و نه تنها مقوم رشد اقتصادي نیست بلکه بازدارنده رشد اقتصادي است و ناکافی بودن درآمدهاي نفت و گاز براي
پوشش ناکارآمدي دولت سبب شده است علاوه بر مالیات یکجاي نفت به افزایش سایر مالیات ها روي آورد. اما همانطور که در پاسخ
سوال دوم اشاره شد، تداوم این تلاش به معنی کاهش انگیزه فعالیت اقتصادي و پایین نگهداشتن نرخ رشد اقتصادي است و اقتصادي
که در جا می زند. اما اگر با تلاش براي افزایش مالیات ها جهت پوشش ناکارآمدي دولت و تامین هزینه هاي دستگاه عریض و طویل
دولت، اقتصاد دچار کاهش رشد اقتصادي شود و رشد اقتصادي پایین در ایران تداوم یابد، آنگاه اصطلاحا پایه مالیاتی اقتصاد به طور
نسبی تحلیل می رود. اما تحلیل پایه مالیاتی کل اقتصاد در کنار هزینه هاي سرسام آور دستگاه بوروکراتیک دولت حتی امکان تامین



هزینه هاي دولت از محل فروش اوراق بدهی را نیز تحلیل می برد. این بدان معنی است که اقتصاد همچنان براي تامین هزینه هاي
دولت و برآورده شدن نیازهاي بودجه اي و فرابودجه اي دولت متکی به حق الضرب باقی می ماند. اما این بدان معنی است که پنج
دهه رشد بالاي نقدینگی و پنج دهه تورم بالا همچنان مهمان خوانده ما خواهد بود. تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص
داخلی با مختصات سیاست گذاري در ایران قطعا نتیجه اي جز تداوم رشد اندك اقتصادي و تداوم تورم بالا ندارد. دولت و مجلس بهتر
است به جاي تلاش براي افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی، به دنبال جلوگیري از رشد هیولایی به نام هزینه هاي
ناکارآمدي دولت باشند و تلاش کنند ترکیب هزینه هاي دولت به سمت هزینه هاي صرف شده براي زیرساختهاي اقتصادي و
اجتماعی تغییر یابد تا مقوم رشد اقتصادي و لذا افزایش دهنده پایه مالیاتی براي تامین هزینه هاي تدارك کالاها و خدمات عمومی

باشند.



معجزه این گیاه براي دستگاه گوارش

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  430  |  تاریخ: 1400/03/09

گیاه گل زرد یا گل زرد خلخال داراي خواص درمانی مختلفی است و گلبرگ هاي آن را می توان به عنوان خوراکی مصرف
کرد، زیرا داراي آثار مفیدي براي دستگاه گوارش است.

گیاه گل زرد یا گل زرد خلخال داراي خواص درمانی مختلفی است و گلبرگ هاي آن را می توان به عنوان خوراکی مصرف کرد،

 
زیرا داراي آثار مفیدي براي دستگاه گوارش است. 

گیاه گل زرد معروف به گل زرد خلخال یکی از گیاهان دارویی
بومی ایران است که داراي گل ها زرد رنگ گوچک بوده که به
تخم آن قاصد گفته می شود. این گیاه در مناطق کوهستانی
کشور به ویژه در منطقه خلخال مشاهده شده می شود و قابلیت
پرورش و تکثیر در مناطق کوهستانی را دارد و با توجه به خواص
درمانی فراوان می تواند به عنوان یکی از گزینه هاي کارآفرینی و

 
کسب درآمد در مناطق روستایی کوهستان هاي کشور محسوب شود. 

این گل در شهرستان فریدن نیز به وفور مشاهده می شود و نام محلی گل زرد در این منطقه از کشورمان، ساري گول است و مردم

 
محلی آن را به این نام می شناسند. همچنین در مناطقی دیگري نظیر تویسرکان، الیگودرز و سلسله نیز مشاهده می شود. 

زمان گل دهی درختچه هاي گل زرد از اوایل خرداد آغاز می شود و پرورش دهندگان این گل بهترین زمان برداشت و جمع آوري گل

 
را نیمه دوم خرداد ماه اعلام می کنند. 

 
گیاه گل زرد یا گل زرد خلخال داراي خواص درمانی مختلفی بوده که در این بخش سعی داریم به آن بپردازیم. 

 
خواص درمانی گل زرد 

این گل داراي خواص درمانی مختلفی بوده و می توان به خواص دارویی آن در درمان سردي، دل پیچه، دل درد، یبوست، ورم روده و

 
تسکین اعصاب اشاره کرد. 

قسمت هاي مورد استفاده دارویی این گیاه، گل و برگ هاي این گیاه است که به صورت خام و خشک دم کرده قابل مصرف بوده، ولی
اهالی گل برگ هاي این گل را پس از جمع آوري به صورت دم کرده مصرف می کنند. گلبرگ هاي این گیاه را می توان به عنوان

 
خوراکی مصرف کرد، زیرا داراي اثرات مفیدي براي دستگاه گوارش است. 



 
برخی خواص درمانی گیاه گل زرد عبارتند از: 

 
بهبود و افزایش گردش خون است. 

 
براي کبد بسیار مفید بوده، در تصفیه سموم و پاکسازي کبد موثر است. 

 
استحکام شریان هاي ضغیف شده بدن است. 

در درمان بیماري ها و ناراحتی هاي گوارشی بسیار مفید بوده و مردم محلی از دمنوش آن مانند چاي معمولی استفاده می کنند.

 
استفاده از این گل براي درمان دل درد و دل پیچه مفید است. 

 
این گیاه خاصیت ملین داشته و در درمان یبوست موثر می باشد. همچنین می توان آن را با دغدغک و گیاه زنیان مصرف نمود. 

 
استفاده از دمنوش برگ هاي این گیاه براي معالجه ورم روده مفید است. 

 
تسکین و تقویت اعصاب از دیگر خواص گل زرد است. علاوه بر این گیاه می توان نیشکر را با بیدمشک مخلوط نموده و مصرف گردد. 

 
از این گیاه در طب سنتی براي درمان سردي استفاده میشود. 

 
این گیاه همانند گیاه دارویی پیر گیاه در تسکین درد هاي قاعدگی بسیار موثر می باشد. 

 
گل زرد گیاهی ضد عفونی کننده می باشد. 

 
درمان نارسایی قلب 

همچنین گلبرگ هاي خام و خشک شده گل زرد قابل دم کردن بوده و براي افرادي که به سرماي هواي مناطق کوهستانی حساس

 
بوده و از آن رنج می برند، بسیار مفید و سازگار می باشد. 

نکته گیاه دارویی گل زرد علاوه بر مصرف خوراکی و خواص دارویی که دارد، به عنوان یک حصار مستحکم براي مقابله با ورود
حیوانات اهلی و وحشی به حریم باغات مورد استفاده باغداران بوده و وجود تیغ هاي تیز و برنده در سطح بوته ها و ساقه هاي درختچه
هاي این گل مانع از ورود حیوانات اهلی و مهاجم به باغات می شود، بنابراین بیشتر باغداران اطراف زمین هاي خود به کاشت این گل

 
اقدام کرده اند، بدون اینکه از خواص دارویی این گیاه مطلع باشند. 

 
مضرات گل زرد 

براي این گیاه، تاکنون عوارض جانبی خاصی گزارش نشده است، لیکن همانند سایر گیاهان دارویی رعایت اعتدال در مصرف آن لازم و

 
ضروري است. 



 
طرز تهیه و مصرف دمنوش گل زرد 

براي استفاده از خواص گل زرد، بایستی از دم کرده این گیاه استفاده شود بدین منظور براي تهیه دم نوش گل زرد مقداري از گیاه را
خرد یا نیمکوب کرده و با مقداري آب جوش مخلوط نموده و هم بزنید سپس به مدت 15 دقیقه تا نیم ساعت درب ظرف را بسته و

 
اجازه می دهیم تا دم بکشد، سپس آن را صاف کرده و میل نمایید. 

 
گفتنی است، بهترین ظرف براي تهیه دمنوش قوري هاي چینی یا شیشه اي است. 

منبع:خبرگزاري صدا و سیما



مشکل تورم با رونق تولید برطرف می شود

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  431  |  تاریخ: 1400/03/09

رییسی: مشکل تورم با رونق تولید برطرف می شود نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مشکل تورم
با رونق تولید برطرف می شود، تاکید کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط بازار و رنج و

 
مشکلات مردم بود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی که در رادیو اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه هاي خود اظهار کرد: آنچه مرا
وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط نابسامان بازار و رنج و مشکلات مردم بود. من در جایگاهی بودم که

 
شاهد نارسایی و مصادیق فساد اقتصادي بودم. 

وي با بیان اینکه شرایط می توانست در دولت طوري پیش برود که شاهد این فسادها نباشیم، افزود: هر کسی بخواهد در مسوولیت
اجرایی کشور باشد باید اطلاعات کاملی نسبت به وضعیت اقتصادي و مردم داشته باشد. البته این به معناي آن نیست که من خدمات

 
دولت هاي قبل را انکار می کنم بالاخره آن ها هم زحماتی کشیدند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ما ناگریز به ایجاد تحول هستیم و مردم باید احساس کنند تغییر اتفاق افتاده

 
است، مسوول دولتی باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و اقداماتش همراه با فوریت و بدون شتاب زدگی باشد. 

رییسی ادامه داد: ما در دهه نود شاهد وضعیت نا به سامان اقتصادي بودیم در این مدت قیمت خودرو هفت برابر، مسکن هفت برابر،
گوشت چهار برابر شد و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرد علاوه بر این عدم استفاده از کالاهاي اساسی باعث مشکلات درمانی مردم

 
شده است دولت باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، کنترل تورم و گرانی، تامین مسکن و هزینه سلام را سه برنامه اصلی خود عنوان
کرد و در خصوص کنترل تورم گفت: امکان کنترل گرانی وجود دارد باید خلق پول را کنترل کرد این میزان نقدینگی به هر سو برود

 
بنیان کن است نقدینگی تنها زمانی موفق است که به سمت تولید برود. 

وي با بیان اینکه استقراض دولت از شبکه بانکی باید به حداقل برسد، یادآورشد: بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش

 
یابد. در این زمینه برنامه اي که داریم نرخ تورم را کاهش می دهد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري یادآورشد: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود اگر نظارت

 
دولت در این بخش ها فعال شود دست سوداگران کوتاه می شود. 

رییسی با بیان اینکه جلوي تصمیمات خلق الساعه را گرفت، اظهار داشت: مساله تورم و تولید با هم ارتباط جدي دارند باید مساله

 
تولید را رونق دهیم تا مشکل تورم حل شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در مورد واردات بی رویه کالا گفت: برخی واردات کالاها با مجوز است یعنی دولت
رسما اجازه می دهد کالاي تولید داخل از خارج وارد شود که باید جلوي این موضوع گرفته شود. امروز واردات قاچاق بازار را مختل

 
کرده است. 

وي با تاکید براینکه باید قاچاق را براي قاچاقچی پرهزینه کنیم، گفت: امروز واردات بی رویه با مجوز مردم را عصبانی کرده است و ما

 
بنا داریم ریشه هاي قاچاق و فساد را بخشکانیم. 

رییسی درباره برنامه اش درباره بازگرداندن رونق و تولید به واحدهاي تولیدي گفت: ما براي گردش واحدها باید تامین نقدینگی کنیم.

 
علاوه بر این باید براي آن ها تامین بازار کنیم و در این راستا دیپلماسی اقتصادي توجه ویژه اي داشته باشیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: وزارت خارجه باید بخش دیپلماسی اقتصادي را فعال کند، فضاي کسب



و کار بهبود یابد و موانع تولید رفع شود. در این زمینه یکی از موانع تولید بروکراسی اداري است و باید این موانع را با نگاه کارآفرینی
برطرف کنیم.



250میلیارد ریال تسهیلات به بانوان سوزن دوز سیستان و بلوچستان پرداخت

شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  432  |  تاریخ: 1400/03/09

مدیر صندوق کارآفرینی امید سیستان و بلوچستان گفت:صندوق کارآفرینی امید 25 میلیارد تومان تسهیلات از سال 97 تا
99 به بانوان سوزن دوز استان پرداخت کرده است.

ادریس دینارزهی مدیر صندوق کارآفرینی امید سیستان و
بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه
خبرنگاران جوان از زاهدان ، گفت:صندوق کارآفرینی امید
در چند سال اخیر یکی از حامیان اصلی هنر سوزن دوزي
در سیستان و بلوچستان بوده به طوریکه از سال 97
تاکنون بیش از 25 میلیارد تومان تسهیلات با کارمزد چهار

 
درصد را در اختیار بانوان سوزن دوز این استان قرار داده است. 

او در بازدید از یک کارگاه سوزن دوزي در شهرستان فنوج که با حمایت صندوق کارآفرینی امید و بنیاد برکت رونق گرفته است،
افزود: در این کارگاه بزرگ، سه بانوي کارآفرین سوزن دوز، هر کدام به صورت جداگانه به همراه کارکنان خود، مشغول به فعالیت

 
هستند. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید سیستان و بلوچستان افزود: هر کدام از این بانوان با دریافت تسهیلات از محل تفاهم نامه این صندوق با

 
بنیاد برکت به میزان 20 تا 40 میلیون تومان توانستند کار خود را رونق ببخشند و کار را از خانه به کارگاه منتقل کنند. 

او با اشاره به اینکه در این کارگاه علاوه بر دوخت لباس هاي بومی و سوزن دوزي محلی، دیگر پوشاك بانوان همچون مانتو، پوشاك
مدارس و چادر هم دوخته می شود، ادامه داد: با توجه به بازار پسندي محصولات این کارگاه، بازار فروش علاوه بر فنوج در دیگر

 
شهرستان هاي استان هم براي این بانوان کارافرین فراهم شده است. 

دینارزهی با تاکید بر حمایت ویژه صندوق از هنر سوزن دوزي گفت: هر یک از این کارآفرینان بین 10 تا 20 کارآموز سوزن دوز هم
دارند که می توانند پس از فراگیري کامل این هنر ارزشمند، کار خود را به صورت جداگانه آغاز کنند.



ایجاد یک کسب و کار پایدار با «برندهاي زرد»

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  433  |  تاریخ: 1400/03/09

احمد سپهریان a.sepehrian@modares.ac.ir موج عظیم محیط گرایی و گرایش هاي سبز در چند دهه اخیر، محققان
بسیاري از حوزه ها را به مطالعه و تفحص در حیطه محیط زیست و فعالیت هاي سبز واداشته است. بازاریابی، به عنوان علمی پیشرو از
این مقوله مستثنی نبوده است و بسیاري از متغیرهاي این حوزه نیز رنگ و بوي سبز به خود گرفته اند و مقوله بازاریابی سبز و به تبع

 
آن برندهاي سبز برخاسته از این نگرش هستند. 

به طور کلی برندهاي سبز Green Brands آن دسته از برندها هستند که به دو اصل اساسی در اهداف توسعه خود پایبند هستند:
حفظ محیط زیست و کسب و کار پایدار. به عبارت دیگر برندهاي سبز به آن دسته از برندها اطلاق می شود که مزیت بوم شناختی
برجسته اي ارائه می کنند و از این رو براي طرفداران محیط زیست، جذاب هستند و به دلیل دارا بودن ویژگی هاي مطلوب از نظر
محیط زیست از رقبا متمایز می شوند. این برندها که ادعاي محافظت از محیط زیست داشته و مشتریان با خرید آنها، حساسیت و
تعهد خود به محیط زیست را نشان می دهند، برند سبز(Green brand) نامیده می شوند. برندهاي سبز ضمن افزودن مزیتی
منحصر به کالا، تصویر ذهنی و جایگاه کالا را نزد مشتریان ارتقا می دهند، به همین دلیل بسیاري از شرکت ها در پی مطرح کردن
خود به عنوان برند سبز هستند. این شرکت هاي محیط زیست گرا مزایاي متعددي از جمله کاهش هزینه (به دلیل مصرف کمترمنابع
انرژي)، افزایش سود (از بازیافت و استفاده مجدد)، افزایش فرآیند تولید (با توجه به فناوري هاي پاك کننده و کارآمد)، ارتقاي تصویر

 
شرکت هاي بزرگ، بهبود آگاهی از برند و ارزش را به دست می آورند. 

مسوولیت هاي اجتماعی و برندهاي زرد مسوولیت اجتماعی یا CSR (Corporate Social Responsibility) در دنیاي
مدیریت، تاکید دارد که سازمان ها و شرکت ها و برندها تنها در برابر سهامدارانشان مسوول نیستند بلکه در مقابل جامعه و محیط
زیست اطراف خود نیز باید مسوول و پاسخگو باشند.«در اواخر دهه 90 میلادي ایده CSR در جامعه جهانی توسط دولت ها و سازمان
هاي غیردولتی مورد تایید قرار گرفت. کارشناسان بازاریابی بر این باورند که شرکت ها براي اینکه در کسب وکار خود موفق باشند باید
مسوولیت خود را در قبال جامعه و تمام کسانی که تحت تاثیر فعالیت هاي سازمان قرار می گیرند رعایت کنند. در برخی مطالعات
جدید از نام برندهاي تجاري CSR گرا که هدف آن تامین منافع اقتصادي- اجتماعی است به برندهاي زرد یاد می شود- زرد رنگ
احساسات مثبت و امید- بنابراین همان گونه که رویکرد برندهاي سبز محیط زیست است گرایش برندهاي زرد بر موضوعات اقتصادي

 
و اجتماعی متمرکز هستند. 

به طور کلی فعالیت هاي انجام شده توسط برندها و سازمان ها در دو رویکرد بازاریابی سبز و CSR (زرد)، به نوعی در راستاي
استراتژي هاي بازاریابی و برندینگ و به عبارتی دارایی آن برند محسوب شده و در طولانی مدت اثرات شگفت انگیزي در پیشبرد

 
اهداف سازمان دارد و هدف هر دو ارتقاي برند شرکت بوده است. 

طبق تجربه و مطالعات، برندهاي سبز با پرداختن به مسائل زیست محیطی در کشورهاي پیشرفته که آگاهی از محیط زیست در آنها
بالا است، می توانند با موفقیت وجود داشته باشند، ولی این موضوع در کشورهاي درحال توسعه و کمتر توسعه یافته کمتر صادق
است. چراکه موضوع محیط زیست اصولا دغدغه اصلی و اولویت این کشورها نیست. تحقیقات کلی نشان می دهد که آگاهی از محیط
زیست در میان جمعیت این کشورها بسیار پایین است. بنابراین تولید برندهاي سبز که هدف آنها بهره مندي از محیط زیست است
منطقی نیستند. علاوه بر این در شرایطی مثل دوران رکودهاي اقتصادي، مصرف کنندگان مسائل زیست محیطی را فراموش می کنند



و در عوض به موضوعات اقتصادي- اجتماعی روي می آورند. در این عرصه برندهاي زرد که هدف آن تامین منافع اقتصادي- اجتماعی
در جوامعی است که مشکلات اقتصادي- اجتماعی بر محیط زیست غالب است امکان وجود و توسعه بیشتري به عنوان یک فرصت
جدید براي سازمان ها خواهند داشت. چراکه اصولا CSR طیف وسیعی از فعالیت ها از موضوعات سیاسی تا موضوعات خیرخواهانه را
در بر می گیرد. با توجه به خلأ هاي موجود در کشورهاي درحال توسعه، سازمان ها می توانند با رویکرد برند زرد نسبت به ارتقاي
جایگاه خود اقدام کنند. از این طیف موضوع خیرخواهی شرکت فاکتور مطلوبی است که در این کشورها مورد استقبال قرا گرفته است.
حمایت و راه اندازي پروژه هاي سرمایه گذاري اجتماعی در جوامع محلی، ورزش، آموزش و فرهنگ، امور خیریه و حمایت مالی از
جمله این زمینه ها هستند. بهره گیري شرکت هاي نفتی از جمله شرکت بزرگ نفتی- لوك اویل از این رویکرد از جمله مثال هاي

 
مطرح است. 

به طور کلی اگر در کشورهاي پیشرفته بتوان «برند سبز» را با موفقیت توسعه داد و از منافع آن بهره برد، در کشورهاي درحال توسعه
ایده ادغام مزایاي اقتصادي- اجتماعی CSR در ارزش هاي برند و ایجاد نوع جدیدي از برند(برندهاي زرد) ژ گزینه بهتري براي

 
سازمان ها خواهد بود. 

 
گزینه هایی که براي مسوولیت هاي اجتماعی برندهاي ایرانی وجود دارند را می توان به طور خلاصه این گونه برشمرد: 

حمل ونقل عمومی و ترغیب به استفاده از آن: می توانید به طور نمادین شما و کارکنان تان به سه شنبه هاي بدون خودرو بپیوندید و

 
به همه کارکنان این اجازه را بدهید که نیم ساعت در سه شنبه حتی دیر کنند. 

 
کمک به نیازمندان: کمک به محرومان اگر به صورت یک رفتار خالصانه شکل بگیرد قطعا در درازمدت خود را نشان می دهد. 

سرطان و بیماري: در ایران ارگان بسیار عالی و بی نظیري درحال فعالیت است، با کمک چنین ارگان و همیاري با آن می توانید ایفاي

 
نقش کنید. 

 
کودکان: کودکان حافظه بالایی دارند می توانید با همیاري و آموزش به آنان خود را در حافظه آنان جاي بدهید. 

کمک به جامعه محلی: از جمله آموزش، کارآفرینی و اشتغال برندهاي ایرانی می توانند وارد انجام مسوولیت هاي اجتماعی بشوند، از

 
هزینه هاي جاري نترسید، با این کار کسب وکار پایدارتري را به گواه آمارها تجربه خواهید کرد. 

 
این مطلب برایم مفید است بلی 0 نفر این پست را پسندیده اند 

کپی شد



دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان | نگین آموزش عالی در خطه کویر

منبع: آناشماره خبر:  434  |  تاریخ: 1400/03/09

سمنان شهري زیبا در حاشه کویر مرکزي ایران، مهد اخلاق، فرهنگ و دانش، مرکز شهري با شاخص آموزش عالی و وجود
28مرکز آموزش عالی و دانشگاه در این شهر، سمنان را به عنوان یکی از مهم ترین مراکز دانشگاهی کشور مطرح ساخته

است.

سمنان شهري زیبا در حاشه کویر مرکزي ایران، مهد اخلاق، فرهنگ و دانش، مرکز شهري با شاخص آموزش عالی و وجود

 
28مرکز آموزش عالی و دانشگاه در این شهر، سمنان را به عنوان یکی از مهم ترین مراکز دانشگاهی کشور مطرح ساخته است. 

 
 

گروه استان هاي خبرگزاري آنا، افق بیست و ششمین روز از آخرین ماه سال 1363 در شهرستان سمنان شاهد راه اندازي دومین
مجموعه آموزش عالی بعد از مرکز آموزش عالی (دانشگاه سمنان) به عنوان بیست و یکمین واحد دانشگاهی از مجموعه بزرگ خانواده
دانشگاه آزاد اسلامی در شهرستان سمنان بود، دانشگاهی که با گذشت قریب به 38 سال به گوهر درخشانی در عرصه آموزش عالی

 
استان سمنان مبدل شد. 

دو کلاس درس استیجاري در مجموعه یک مدرسه در جنوبی ترین نقطه شهر سمنان پذیراي نخستین دسته از دانشجویان این واحد
دانشگاهی در رشته حسابداري و الهیات در سال 64 را در خود جاي داد تا شجره طیبه دانشگاه آزاد اسلامی آغاز فعالیت آموزشی خود

 
را در شهرستان سمنان شاهد باشد. 

گسترش و توسعه شهر هم زمان با افزایش جمعیت همراه بود با میل بیشتر براي ورود به عرصه آموزش عالی و افزایش تقاضاي
تحصیل در آموزش عالی که منتج به رشد و توسعه دانشگاه آزاد اسلامی سمنان هم زمان با سراسر کشور شد، امري که با خواست و

 
نیاز جامعه فرهیخته و با فرهنگ سرزمین اخلاق مطابق و همسو بود. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان، به عنوان یکی از مراکز دانشگاهی شهرستان سمنان در حاشیه آزاد راه تهران – مشهد و در مسیر جاده
دامغان، مجتمعی 61 هکتاري و در مجاورت دانشگاه هاي سمنان و علوم پزشکی واقع شده و یکی از قطب هاي مهم تحصیلات
تکمیلی در استان سمنان در شاخه هاي علوم فنی و مهندسی و علوم انسانی است. این دانشگاه با دارابودن درجه جامع توانسته خود را

 
در میان واحدهاي استان به عنوان یک واحد مهم در این رشته ها معرفی کند. 



امروز دانشگاه آزاد اسلامی سمنان با قرارگرفتن در شاهراه اصلی دسترسی به بارگاه ملکوتی امام هشتم(ع) و موقعیت جغرافیایی
چشمگیر در مجاورت استان هاي تهران، مازندران، گرگان و اصفهان و خراسان مکانی مناسب براي جویندگان علم و دانش و تحصیل

 
به شمار می آید. 

وجود رشته هاي تخصصی و استراتژیک در مقاطع کارشناسی و کارشناسی ارشد و دکتري از جمله، مکانیک، صنایع، عمران، مهندسی
پزشکی، حسابداري، مدیریت، روانشناسی، حقوق، کامپیوتر، معماري، الکترونیک، برق، علوم سیاسی و... در کنار بیش از 63 عنوان
آزمایشگاه تخصصی و مجهز به دستگاه هاي مورد نیاز مواد آموزشی و پژوهشی؛ واحد دانشگاهی سمنان را به قطب فنی مهندسی

 
میان واحدهاي دانشگاهی استان سمنان تبدیل کرده است. 

رشد کمی و کیفی دانشگاه آزاد اسلامی سمنان در سال هاي اخیر، تأمین زیرساخت هاي مورد نیاز یک مرکز آموزش عالی و افزایش
توان علمی و پژوهشی این دانشگاه را در شرف یک جهش اساسی در جهت حضور در میان مراکز آموزش عالی شاخص کشور قرار داده

 
است. 

 
آموزش یکی از مأموریت هاي اصلی دانشگاه آزاد اسلامی 

از مهم ترین مأموریت ها و رسالت هاي دانشگاه را باید مقوله آموزش نام برد، رسالت اصلی و پایان ناپذیر دانشگاه در تربیت نسل آینده
ساز ایران اسلامی که همواره توجه به دو مقوله کمیت و کیفیت در آن مورد تأکید دولتمردان نظام مقدس جمهوري اسلامی بوده

 
است. 

دانشگاه آزاد اسلامی امروز به درجه اي از گسترش و توسعه در حوزه آموزش دست یافته است که به جرئت می توان از آن به عنوان
بزرگ ترین دانشگاه حضوري جهان یاد کرد، دانشگاه آزاد اسلامی سمنان در این مورد تلاش کرده تا با توسعه کمی و کیفی در حوزه

 
آموزش به ویژه در حوزه تحصیلات تکمیلی خود را به عنوان قطب تحصیلات تکمیلی در استان و کشور مطرح کند. 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان با توجه به شرایط جغرافیایی به ویژه اقلیمی شهرستان سمنان اهتمام خود را به گسترش رشته
هاي فنی و مهندسی و علوم انسانی کاربردي گذاشته است، وجود رشته هاي تحصیلی میان رشته اي از دیگر امتیازات این واحد

 
دانشگاهی به شمار می آید که امکان تحصیل علم کاربردي را براي تشنگان کار و تحصیل در این دانشگاه فراهم می کند. 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان اکنون با دارابودن پنج دانشکده و نزدیک به 4 هزار و 800 دانشجو در 140 رشته تحصیلی فعال

 
است و 40 درصد از این دانشجویان را مقاطع تحصیلات تکمیلی تشکیل می دهند. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان در حوزه معاونت آموزشی داراي 21 رشته در مقطع دکتري تخصصی و 43 رشته کارشناسی ارشد است
که از این حیث در استان یکی از بهترین واحدهاي دانشگاهی در حوزه تحصیلات تکمیلی محسوب می شود، 16 رشته در مقطع
کاردانی، 29 رشته در مقطع کارشناسی پیوسته و 18 رشته در مقطع کارشناسی ناپیوسته مجموع رشته هاي دانشگاهی واحد سمنان

 
را تشکیل می دهد. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان دستیابی به استانداردهاي نسبت استاد به دانشجو را که اکنون در این واحد دانشگاهی یک به 20 است به

 
عنوان مهمترین هدف در سال 1400 در نظر گرفته است. 



وجود کادر هیئت علمی مجرب براي تمامی رشته هاي موجود، استادان حق التدریس با مرتبه دانشیار و استاد، استخدام و نقش
آفرینی قریب به اتفاق فارغ التحصیلان دانشگاه در صنعت و جامعه،امکانات و فضاي کارگاهی و آموزشی فراتر از استانداردهاي موجود،
برنامه ریزي آموزشی دقیق و منعطف و ترم تابستانی فعال، تنوع رشته در تمام مقاطع تحصیلی برخی از امتیازات آموزشی این

 
مجموعه دانشگاهی براي دانشجویان است. 

 
دانشکده پزشکی: 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان از دیرباز داراي رشته هاي پرستاري و مامایی از گروه علوم پزشکی بوده است به طوري که می توان

 
این دو رشته را جزء قدیمی ترین رشته هاي کشور در این گروه تحصیلی دانست. 

رشته هاي مامایی و پرستاري دانشگاه آزاد اسلامی سمنان اکنون از جذاب ترین و پرمخاطب ترین در رشته هاي تحصیلی این دانشگاه
محسوب شده که صد البته پذیرش دانشجو در آنها تنها از طریق شرکت در آزمون سراسري و براساس محدودیت ظرفیت انجام می

 
شود. 

از انجام نیازهاي اولیه این دو رشته وجود آزمایشگاه و کارگاه هاي مجهز و پیشرفته علوم پایه و گروه علوم پزشکی نظیر آزمایشگاه
بافت شناسی، ایمینولوژي، انگل شناسی، خون شناسی، اتاق پراتیک و میکروبیولوژي است که دانشگاه آزاد اسلامی سمنان از این

 
حیث بنابر اعلام بازرسان وزارت بهداشت و آموزش پزشکی در شرایطی بسیار مطلوب و رضایت بخش قرار دارد. 

از نکات قابل توجه در گروه علوم پزشکی و رشته هاي مامایی و پرستاري دانشگاه آزاد اسلامی دارابودن مجوز این رشته ها از وزارت

 
متبوع بوده، موضوعی که در مورد بسیاري از دانشگاه هاي مشابه مجوز مربوط، مشروط و موقت است. 

دانشکده پرستاري و مامایی دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان تنها مرکزي است که از میان صدها واحد مورد ارزیابی از طرف هیئت

 
اعتبارسنجی و ارزشیابی وزارت بهداشت و آموزش پزشکی موفق به اخذ مجوز رشته شده است. 

وجود رشته هاي مامایی و پرستاري و نیاز شهرستان سمنان به گسترش علوم پزشکی در این شهر در کنار امکانات و تجهیزات مجهز
آزمایشگاهی، توسعه و گسترش این گروه علمی را به ویژه در رشته هاي پیراپزشکی در دستور کار این واحد دانشگاهی قرار داده است
به طوري که اکنون رشته هاي پیراپزشکی در این واحد دانشگاهی در سه مقطع کاردانی، کارشناسی و کارشناسی ارشد به 5 رشته

 
افزایش و طرح راه اندازي رشته پرمخاطب پرستاري در مقطع کارشناسی ارشد در دست اقدام است. 

رشته هاي مدیریت خدمات بهداشتی و درمانی، سلامت و رسانه و مهندسی پزشکی با گرایش بیوالکتریک در مقطع کارشناسی ارشد
علاوه بر رشته هاي مامایی و پرستاري از جمله رشته هاي موجود در دانشگاه آزاد اسلامی سمنان را در گروه علوم پزشکی تشکیل می

 
دهد. 

 
دانشکده علوم انسانی: 

این دانشکده در 11 هزار و 600 متر مربع زیربنا در منتهاالیه دانشگاه و در سه طبقه ساخته شده است. نخستین ساختمان مجتمع
دانشگاه آزاد اسلامی سمنان محسوب شده و اکنون علاوه بر دانشجویان رشته هاي انسانی دانشجویان دانشکده مدیریت و اقتصاد و



 
دانشکده پزشکی را نیز در خود جاي داده است. 

، GIS99 اتاق با کاربري اداري و آموزشی و 30 کلاس درس، دو سالن مطالعه، یک کتابخانه مرکزي، سایت مرکزي کامپیوتر، کارگاه

 
کتاب فروشی، چاپ و تکثیر، نمازخانه و یک حیاط ایرانی از جمله بخش هاي موجود در این ساختمان است. 

 
دانشکده مکانیک و ساخت و تولید: 

دانشکده مکانیک و ساخت و تولید واحد سمنان با مساحتی بالغ بر 7 هزار و 400 متر مربع زیربنا در دو طبقه ساخته و مورد بهره
برداري قرار گرفته است. این دانشکده شامل 40 اتاق اداري و 31 کلاس درس، نمازخانه، آزمایشگاه تخصصی، کتابخانه، کتابفروشی،
سایت کامپیوتر و سالن اجتماعات است. حیاط ایرانی و آبنمایی زیبا که در محوطه عمومی این مجموعه کار شده است از جمله ویژگی

 
هاي برجسته این دانشکده به شمار می آید. 

 
دانشکده عمران و صنایع: 

دانشکده عمران و صنایع هم با مساحت 7هزار و 200 متر مربع زیربنا یکی از دو ساختمان دوقلوي دانشگاه است. ساختمان دانشکده
در 4 طبقه و شرایطی مطلوب براي تحصیل ساخته شده و در آن 12 اتاق اداري، 24 کلاس درس مجهز به سیستم سمعی و بصري،

 
سالن آمفی تئاتر، سایت کامپیوتر، کتابخانه و سالن هاي مطالعه خواهران و برادران و نمازخانه در نظر گرفته شده است. 

 
دانشکده اقتصاد و مدیریت: 

همان طور که گفته شد دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان با دارابودن مجموعه کاملی از رشته هاي مدیریت و اقتصاد در گرایش هاي
مختلف، بستر جذابی براي علاقه مندان ادامه تحصیل در این رشته ها را فراهم آورده است. از گذشته تا امروز، گرایش هاي مختلف
مدیریتی و اقتصادي در مقاطع مختلف کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري در این دانشکده پذیراي خیل عظیمی از
دانشجویان توانمندي بوده است که اکنون در گوشه و کنار کشور اسلامی با قبول مسئولیت هاي مختلف مشغول به خدمت رسانی به

 
جامعه هستند. 

اکنون این دانشکده علاوه بر دانشجویان رشته هاي اقتصاد و مدیریت، دانشجویان دانشکده علوم انسانی و دانشکده پزشکی را نیز در

 
خود جاي داده است. 

 
پژوهش مکملی براي فراگیري علم 

این روزها پژوهش در دانشگاه آزاد اسلامی جایگاهی خاص یافته است، تغییر مدیریت در دانشگاه آزاد اسلامی مساوي بود با تغییر
نگرش، دیدگاه و در نتیجه مأموریت و مأموریت جدید یعنی تحول در پژوهش و عبور از دانشگاه نسل اول، نسل دوم و حتی نسل
سوم، امروز دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان یک دانشگاه نسل سوم در حال گذار به نسل چهارم دانشگاه بوده و با تأمین منابع مالی و
کسب درآمد از طریق تبدیل ایده و پژوهش به ثروت، به سوي دانشگاه شبکه اجتماعی شده با مسئولیت پذیري همه جانبه و با

 
مأموریت هاي گسترده حرکت می کند، ازاین رو امروز جایگاه پژوهش در دانشگاه تعریفی جدید پیداکرده است. 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی در کنار استادان مجرب خود علاوه بر تحصیل و کسب دانش می توانند از امکانات آزمایشگاهی و



کارگاهی مجهز این مجموعه بزرگ دانشگاهی براي اجراي پروژه هاي پژوهشی خود بهره مند شوند و این امتیاز بزرگی است که
بسیاري از دانشجویان در دانشگاه هاي کشور از آن محروم هستند. علاوه بر این امکان دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی می توانند از

 
مزایا و تسهیلات پژوهشی در نظر گرفته شده نیز برخوردار شوند تا دوران تحصیلی کامل و فاخر را در این دانشگاه پشت سر بگذارند. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان نیز بر همین اساس تلاش کرده تا با در نظر گرفتن سقف تسهیلات پژوهشی امکان حضور دانشجویان را
در این عرصه فراهم کند، وجود 4 مرکز تحقیقات در کنار مرکز رشد واحدهاي فناوري فرصتی مناسب را در اختیار دانشجویان خلاق و

 
صاحب ایده قرار می دهد تا در مسیر درست به پرورش ذهن خلاق و ایده هاي فناورانه خود بپردازند. 

انجمن هاي علمی و باشگاه پژوهشگران جوان نیز جزء مراکزي هستند که با حمایت از این دانشجویان زمینه کشف و پرورش

 
استعدادهاي دانشگاه را فراهم می کند. 

حمایت از انجمن هاي علمی دانشجویی در قالب بازدید سفرهاي علمی و کارگاه هاي علمی-پژوهشی، حمایت مالی از پایان نامه هاي
دانشجویان مقاطع تحصیلات تکمیلی در صورت استفاده از امکانات دانشگاهی، حمایت مالی از دانشجویان داراي ایده در قالب مراکز
رشد و شرکت هاي دانش بنیان، ایجاد شرایط مناسب براي استفاده از امکانات کارگاهی و آزمایشگاهی برخی از امتیازات حوزه پژوهش

 
براي دانشجویانی که در دانشگاه آزاد اسلامی تحصیل می کنند، است. 

حمایت مالی از تیم هاي دانشجویی براي شرکت در مسابقات علمی-پژوهشی و تشویق آنها در صورت کسب مقام، تشویق مالی
ISI( دانشجویان در تولید مقالات علمی به نام واحد سمنان در مجلات داخلی وزارتین (تا سقف 720تومان) و مجلات خارجی معتبر
wos) (تا سقف 2 میلیون تومان)، تشویق مالی دانشجویان براي ثبت اختراعات بین المللی (تا سقف 10میلیون تومان) و اختراعات
داخلی (بیش از 2 میلیون تومان) در صورت کسب تأییدیه علمی و درج نام واحد سمنان به عنوان مالک حقوقی،حمایت مالی
دانشجویان مقاطع دکتري براي استفاده از فرصت مطالعاتی و پسا دکترا از دیگر امتیازات دانشجویان پژوهشگر در دانشگاه آزاد اسلامی

 
واحد سمنان است. 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی سمنان می توانند در بخش انفورماتیک و IT نیز از خدمات قابل توجهی مانند پهناي باند اینترنت
گسترده، امکان اتصال دانشجویان به شبکه اینترنت در بستر وایرلس در دانشکده ها و فضاي دانشگاه، ارائه اینترنت رایگان به همه
دانشجویان(به صورت نامحدود به دانشجویان دکتري)، امکان ارائه اینترنت در خوابگاه ها، انتخاب واحد و پرداخت الکترونیکی شهریه،
امکان جستجو و رزرو کتاب از کتابخانه به صورت الکترونیکی، استفاده از سایت هاي کامپیوتر موجود در دانشگاه جهت استفاده از

 
اینترنت و ... به صورت رایگان برخوردار شوند. 

 
مجموعه آزمایشگاهی، کارگاهی و مراکز تحقیقاتی 



 
 

یکی از مهم ترین و اساسی ترین ملزومات موردنیاز براي آموزش و پژوهش در اختیار داشتن تجهیزات و لوازم آزمایشگاهی و کارگاهی
است. دستگاه هاي پیشرفته و دقیق آزمایشگاهی و کارگاهی بدون شک از مهم ترین ابزار لازم براي استخراج دقیق اطلاعات و نتایج

 
علمی به ویژه در علوم طبیعی و مهندسی محسوب می شود. 

دانشجو بر اساس زیرساخت ها و امکانات آموزشی و کمک آموزشی مهیاشده در محیط دانشگاه این توانایی را دارد تا در کنار فراگیري
دروس نظري به آموزش و فراگیري دروس عملی نیز بپردازد تا از این طریق براي ورود به بازار کار مهیا شود، بر این اساس داشتن

 
آزمایشگاه ها و کارگاه هاي پیشرفته و مجهز یکی از شاخص هاي مهم در توسعه واحدها و مراکز دانشگاهی است. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان به عنوان واحد دانشگاهی مادر در مرکز استان با درجه جامع، با داشتن 140 رشته در گروه هاي فنی و
مهندسی، علوم انسانی و علوم پزشکی در مقاطع کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري نیازمند به دارا بودن آزمایشگاه و

 
کارگاه هاي تخصصی و پیشرفته براي پیشبرد آموزش در رشته هاي فوق و انجام پروژه هاي مختلف تحقیقاتی و پژوهشی است. 

ساخت و تجهیز این کارگاه ها و آزمایشگاه ها به عنوان یک نیاز اولیه از نخستین سال هاي راه اندازي رشته هاي فنی و مهندسی در
دستور کار دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان قرار گرفت به طوري که امروز این مجموعه یکی از کامل ترین و مجهزترین مجموعه

 
هاي آزمایشگاهی و کارگاهی در میان واحدهاي دانشگاهی سراسر کشور محسوب می شود. 

بر این اساس و با برنامه ریزي هاي انجام گرفته اکنون این واحد دانشگاهی مجهز به 64 عنوان آزمایشگاه و کارگاه در گروه هاي فنی و
مهندسی و علوم پزشکی در کنار برخورداري از کارگاه هاي پیشرفته GISبراي رشته هاي جغرافیا و یک لابراتوار زیان مجهز براي

 
رشته زبان هاي خارجه در گروه علوم انسانی و آموزش دروس زبان در سایر گروه هاست. 

 
نگاهی به مراکز تحقیقاتی دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان و خدمات آن 

از شاخصه هاي برجسته دانشگاه آزاد اسلامی سمنان در حوزه پژوهش و فناوري می توان وجود 4 مرکز تحقیقات با عنوان ژئوتکنیک
لرزه اي، مرکز تحقیقات انرژي و توسعه پایدار، مرکز تحقیقات کارآفرینی، مرکز تحقیقات گردشگري، دو مرکز خدمات درمانی
روانشناسی و پرستاري در منزل در سطح شهرستان سمنان و یک مرکز رشد واحدهاي فناور با عنوان مرکز رشد دکتر حسابی را ذکر

 
کرد. 

ازآنجاکه نتیجه پژوهش هاي دانشگاه باید بتواند هم نیازهاي جامعه را پاسخ و هم زمینه خلق دانش فنی و فروش آن به صنایع و



درنهایت کسب درآمد و خودکفایی دانشگاه از وابستگی صرف به شهریه را فراهم آورد، بنابراین این مراکز به منظور پاسخگویی به

 
نیازهاي علمی و پژوهشی و با تمرکز بر موضوعات ویژه و تخصصی باهدف حل مشکلات جامعه و کشور راه اندازي شده اند. 

 
مرکز تحقیقات انرژي و توسعه پایدار 

امروزه مباحث انرژي را بحرانی ترین موارد مطرح در نظام توسعه پایدار محسوب می شود. انجام مطالعات براي بهینه سازي مصرف
انرژي بر اساس شاخص هاي موجود داخلی و خارجی در بخش صنعت، حمل ونقل و ساختمان، تهیه و نظارت بر اجراي طرح هاي
حمایتی براي کاهش شدت انرژي، ارائه طرح ها و تکنولوژي هاي نوین بهبود کار آیی انرژي در بخش صنعت، حمل ونقل و ساختمان،
ممیزي و اجراي راهکارهاي بهینه سازي مصرف انرژي در بخش هاي مختلف، رصد و پایش مصرف انرژي در بخش هاي مختلف توسط
سیستم هاي نرم افزاري و سخت افزاري، برقراري ارتباط با مراکز صنعتی، علمی و تحقیقاتی داخلی به منظور آشنایی با تکنولوژي
هاي نوین، اخذ تأییدیه هاي لازم از سازمان ها و مراکز معتبر را می توان ازجمله مهم ترین مأموریت هایی برشمرد که در این مرکز

 
تحقیقاتی دنبال می شود. 

این مرکز براي پاسخ گویی به نیاز پژوهشی استادان، پژوهشگران و صنعتگران منطقه و کشور با تجهیزاتی نظیر: پاور آنالایزور، گاز
آنالایزر، ترموگراف، کلمپ واتمتر، ترمومتر، لوکس متر، تاکومتر و نرم افزار دیزاین بیلدر با هدف ممیزي انرژي و استفاده و به کارگیري

 
انرژي هاي تجدید پذیر تجهیز شده است. 

ارائه خدمات آزمایشگاهی به شرکت تأمین و تصفیه آب و فاضلاب تهران در کنار عقد 9 مورد قرارداد برون دانشگاهی با شرکت هاي
گاز، توزیع برق، آب و فاضلاب و... از مهم ترین پروژه هاي این مرکز محسوب می شود. برگزاري دوره هاي آموزشی تخصصی براي
سازمان هایی نظیر نظام مهندسی ساختمان، شرکت توزیع برق استان سمنان و ... از دیگر اقدامات این مرکز است، در بخش تولید علم

 
هم با تولید و انتشار 14 عنوان مقاله علمی در مجلات و ژورنال هاي علمی پژوهشی داخل و خارج از کشور فعالیت انجام شده است. 

 
مرکز تحقیقات ژئوتکنیک لرزه اي و بتن توانمند 

بتن یک ماده استراتژیک و دومین ماده پرمصرف جهان، بعد از آب آشامیدنی محسوب شده و به عنوان، نقشی بی بدیل در ساخت
بسیاري از سازه هاي زیربنایی محسوب می شود. بر همین اساس راه اندازي و عضویت این مرکز به عنوان نماینده دانشگاه آزاد اسلامی
در شوراي فنی استان سمنان، انجمن بتن ایران و کارگروه مصالح و تجهیزات ساخت سمنان ازجمله دستاوردهاي قابل توجه است که
مشارکت در طرح هاي تحقیقاتی استانی و ملی را میسر ساخته و امکان ارائه خدمات تحقیقاتی و آزمایشگاهی در این نوع پروژه ها را
ممکن می کند. در این راستا عضویت در مجامع علمی و تحقیقاتی ملی و بین المللی و امضاي تفاهم نامه هاي همکاري با مراکز

 
تحقیقاتی بین المللی در حال پیگیري است. 

قرارداد ارائه خدمات داده برداري با سازمان مشاور فنی و مهندسی شهر تهران به منظور داده برداري از خطوط 6 و 7 مترو در کنار
سفارش هاي دیگر از مهم ترین پروژه ها و گام بلند این مرکز است. درعین حال هدایت پایان نامه هاي کارشناسی ارشد به سمت

 
فعالیت هاي آزمایشگاهی و نیز ارائه خدمات آزمایشگاهی به دانشجویان و محققان خارج از واحد از دیگر اقدامات صورت گرفته است. 

انتشار مقالات متعدد در مجلات ISI و حضور و ارائه مقاله در معتبرترین کنفرانس هاي بین المللی نظیر BEFIB2016 کانادا در
حوزه بتن هاي توانمند ازجمله مهم ترین دستاوردهاي مرکز تحقیقات در این زمینه بوده است. برگزاري دوره هاي متعدد آموزش نرم
افزارهاي تخصصی، رفرنس گذاري، روش هاي نگارش و تدوین و ارائه پایان نامه و اصول مقاله نویسی ازجمله دوره هاي آموزشی است



 
که در مرکز تحقیقات ژئوبتن دنبال می شود. 

این مرکز با تجهیزاتی نظیر دستگاه هاي: صحرایی برش مستقیم، تک محوري، سه محوري استاتیکی، سه محوري دینامیکی، جک
بتن شکن، C.B.R، شیک، تست یونیورسال، اندازه گیري درصد هواي بتن، G.P.R، مگنتومتر و ... آماده پاسخ گویی به نیاز پژوهشی

 
استادان، پژوهشگران، پیمانکاران و مهندسان در سطح منطقه و کشور است. 

 
مرکز تحقیقات گردشگري 

در شرایط امروز ازجمله وظایف مهم دانشگاه ها ورود به عرصه هایی است که نیازمند تقویت علمی و توانمندسازي اقشار مختلف

 
اجتماعی است. 

ازآنجاکه موضوع گردشگري و صنعت توریسم از موضوعات موردتوجه و اثرگذار در ابعاد اجتماعی و فرهنگی است و یکی از مهم ترین
عرصه ها براي فعالیت اقتصادي در سراسر دنیا است که سالانه ارزش افزوده بسیاري را به دنبال دارد. بنابراین با توجه به نیاز روزافزون
به این فعالیت اجتماعی و آمار رو به رشد گردشگران داخلی و خارجی ورود دانشگاه و توانمندسازي کنشگران این عرصه ازجمله

 
اقداماتی است که می تواند در رونق بخشی به این مقوله مؤثر واقع شود. 

با توجه به اینکه در سند چشم انداز و آمایش استان سمنان گردشگري در اولویت نخست آن در نظر گرفته شده است، وجود چنین

 
مرکزي می تواند در توسعه کیفی و کمی گردشگري در استان سمنان تأثیر به سزایی داشته باشد. 

وجود ظرفیت هاي ویژه گردشگري در استان سمنان و زیرساخت هاي فرهنگی، علمی، اجرایی و امکانات رفاهی متناسب در این

 
زمینه، نیاز جدي را براي راه اندازي و ایجاد مرکز گردشگري و ایده پردازي فراهم آورده است. 

وجود بستر مناسب آموزشی ازجمله دارا بودن رشته هاي جغرافیا، معماري، اقتصاد و مدیریت در مقاطع کارشناسی تا دکترا و رشته
هاي برنامه ریزي گردشگري در مقطع کارشناسی ارشد متناسب با نیاز گردشگري را یکی از زمینه هاي مهم براي راه اندازي این مرکز

 
نوپا و آینده دار است. 

وجود اعضاي هیئت علمی کارآمد در کنار امکانات آموزشی و تناسب امکانات کارگاهی و آزمایشگاهی و تحقیقاتی با نیاز گردشگري و
امکانات رفاهی مناسب و در شأن این فرصت را براي واحد سمنان ایجاد کرده است تا براي شناسایی و معرفی ظرفیت هاي گردشگري

 
با رویکرد علمی اقدام کند. 

 
مرکز تحقیقات کارآفرینی و ایده پردازي 

با توجه به کاربردهاي فراوان موضوع کارآفرینی و کسب وکار، اکنون زمینه هاي متعددي در بخش هاي مختلف صنعتی، بازرگانی،

 
خدماتی و کشاورزي در استان سمنان وجود دارد که بر ضرورت مطالعات علمی و تحقیقاتی در رابطه با آن ها تأکید شده است. 

آشنانبودن مؤسسات نوپا و یا واحدهاي سنتی با شرایط کاري کنونی، بازار مصرف، هزینه هاي بالاي راه اندازي، مدیریت تحول، متون
عقد قرارداد، تکالیف قانونی و مفاهیم اولیه مالی، روش هاي مدیریت فروش، مهندسی تبلیغات خلاق، کسب وکار اینترنتی و تجارت

 
الکترونیک از دلایل علمی و تحقیقاتی راه اندازي این مرکز است. 



در استان سمنان بالغ بر هزار و 300 واحد تعاونی تولیدي، خدماتی و کشاورزي و روستایی و بالاي 300 عنوان رشته در کسب
وکارهاي خانگی، به عنوان بزرگ ترین گروه کسب وکارهاي خوداشتغالی نیازمند امکان سنجی رشد و توسعه فعالیت خود در ابعاد

 
فنی، اقتصادي، تکنولوژیکی، مالی و بازرگانی هستند که آموزش و ترویج این فعالیت ها از اهداف این مرکز تحقیقاتی است. 

با بررسی مالی انجام شده و با توجه به جوان بودن این عرصه و نبود چنین مرکزي در سطح منطقه که به صورت گسترده و تخصصی
در همه ابعاد فعالیت کند، این مرکز می تواند منشأ خدمات مناسبی براي جامعه و بخش هاي مختلف صنعتی، بازرگانی، خدماتی و

 
کشاورزي در شرکت ها، سازمان ها، ارگان ها و دوایر دولتی و خصوصی باشد. 

 
مرکز رشد واحدهاي فناور دکتر حسابی 

 
 

این مرکز با عنوان مرکز رشد واحدهاي فناور دکتر حسابی وابسته به پارك علم و فناوري استان سمنان در سال 1394 مجدد راه

 
اندازي و اکنون با بهره گیري از توان 12 واحد فناور و دو هسته فناور در حال فعالیت است. 

درباره کارکرد مراکز رشد می توان گفت این مراکز مانند محفظه اکسیژن عمل می کنند، یک شرکت قبل از آنکه بخواهد به مرحله
ورود به بازار برسد، باید با ریسک هاي محصول آشنا باشد و مراکز رشد نیز از طریق ارائه خدمات مشاوره اي خود، ریسک ورود شرکت
ها به بازار را پایین می آورند. پس ازآن شرکت ها محصول خود را بر اساس تسهیلات حمایتی که به آن ها ارائه می شود، آماده کرده

 
و به تدریج تجاري سازي و به بازار فروش عرضه می کنند. 

اعطاي تسهیلات به واحدها بر اساس بخشنامه پارك ها یکسان و سقف آن براي واحدهاي فناور تا 40 میلیون تومان است. این در
حالی است که درصورتی که نمونه محصول شرکت "هاي تک" (High Tech) یا داراي تکنولوژي بالا تشخیص داده شود، حمایت

 
هاي دیگري از سوي پارك صورت می گیرد که به عنوان مثال می توان حمایت مالی تا سقف 100 میلیون تومان را نام برد. 

حمایت هاي اصلی مرکز رشد، در بخش مشاوره و خدمات ازجمله اتاقی شامل وسایل اولیه کسب وکار، امکان دسترسی به اتاق
همایش، کنفرانس و کارگاه و نیز بخش تسهیلات مالی خلاصه می شود که سقف آن 40 میلیون تومان و براي محصولات "هاي تک"

 
تا 100 میلیون تومان است. بر این اساس تسهیلات به شرکت ها از جنس وام هایی با بازپرداخت و تنفس 3 تا 5 سال خواهند بود. 

ساخت سامانه تهویه شناور به منظور بهینه سازي مصرف انرژي، عرضه گیاه باریجه به عنوان اسانس اولیه عطر و ادکلن، ارائه "سامانه



یکپارچه مدیریت پروپوزال و پایان نامه" به 40 واحد دانشگاهی، اسکنر کتا (Book scanner)، حجیم سازي ظروف تزئینی براي

 
هتل هاي چهار و پنج ستاره و المان هاي شهري و ... ازجمله محصولات ساخته شده در این مرکز هستند. 

مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی سمنان کسب رتبه نخست در اولین جشنواره علمی، پژوهشی و فناوري دانشگاه آزاد اسلامی در بخش

 
مراکز رشد و فناوري و همچنین واحد برتر در بین مراکز رشد و فناوري کشور در سال 1388 را در کارنامه دارد. 

 
مرکز مشاوره و مراقبت پرستاري در منزل«سفیر سلامت» 

شهروندان سمنانی با راه اندازي مرکز مشاوره و مراقبت پرستاري در منزل با عنوان «سفیر سلامت» به همت متخصصان دانشگاه آزاد

 
اسلامی سمنان از خدمات این مرکز بهره مند شده اند. 

 
گسترش بیماري ها امروز به تهدیدي براي سلامت مردم تبدیل شده و ضرورت ارائه خدمات رسانی در منزل را افزایش داده است. 

مراقبت در منزل عبارت از ارائه خدمات بهداشتی و درمانی در محل زندگی بیماران است که در این سیستم، بیمار تحت نظارت

 
پزشک و پرستار در محل زندگی خود از خدمات بهره مند می شود. 

ارائه مشاوره درباره مراقبت از بیمار، آموزش مراقبت از بیمار و کمک هاي اولیه، ویزیت پزشک و پرستار در منزل، تزریقات و سرم
تراپی، گرفتن نوار قلب در منزل، گرفتن انواع آزمایش ها، کشیدن بخیه طبق دستور پزشک، گذاشتن سوند معده و سونداژ ادراري،
پانسمان و مراقبت از زخم هاي جراحی، سوختگی، پانسمان زخم هاي بستر و زخم پاي دیابتی و عفونی و بازکردن گچ ازجمله

 
خدماتی است که مرکز مراقبت پرستاري سفیر سلامت ارائه می دهد. 

هدف از راه اندازي این مرکز تأمین، حفظ و ارتقاي سلامت مددجویان و بیماران به صورت مستقیم و غیرمستقیم از طریق ارائه

 
مراقبت هاي پرستاري مبتنی بر نیاز جامعه است. 

رایزنی و عقد قرارداد با مراکز درمانی و بیمارستانی براي تحت پوشش قراردادن بیمارانی که نیاز به تداوم مراقبت بعد از ترخیص دارند،
ارائه خدمات مشاوره اي و مراقبتی به مراکز و مؤسسات مانند مدارس، کارخانه ها و ادارات و برقراري ارتباط با مراکز بهداشتی، درمانی
و داروخانه ها به منظور ایجاد شبکه هاي تسهیل شده در خدمت رسانی به بیماران ازجمله اختیاراتی است که این مرکز اجازه فعالیت

 
دارد. 

مرکز مشاوره و مراقبت هاي پرستاري در منزل (سفیر سلامت) با اخذ مجوز از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به شماره
پروانه 198664-3 توسط اعضاي هیئت علمی، دانش آموختگان و دانشجویان واجد شرایط دانشکده علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی

 
واحد سمنان راه اندازي و اداره می شود. 

ساختمان این مرکز در بلوار 17 شهریور سمنان، پشت شرکت گاز سمنان، خیابان شهید درخشان پور واقع شده و به صورت شبانه

 
روزي با حضور کادر آکادمیک و مجرب آماده ارائه خدمات رسانی است. 

 
مرکز مشاوره و خدمات روان شناختی «همدلی» 



در دنیاي امروز که پیچیدگی هاي زندگی شهري بر تمام شئون زندگی فردي سایه افکنده و نیاز به زندگی بهتر و آرامش عاري از
تنش، بیش ازپیش احساس می شود، ایجاد مراکز ارائه خدمات اجتماعی تخصصی، ازجمله قابلیت هایی است که می تواند محصول

 
دانشگاه براي جامعه باشد. 

ازآنجاکه کیفیت زندگی هر فرد رابطه مستقیمی با سلامت روان او دارد و سلامت روان افراد یک جامعه، سلامت جامعه را در پی دارد،
پس دانشگاه وظیفه مهمی در مورد این موضوع بر عهده داشته و با استفاده از ظرفیت هایی که در اختیار دارد، می تواند براي ارتقاي

 
سلامت اجتماعی کمک کند. 

در منطقه اي مانند شهرستان سمنان که در سال هاي اخیر مسیر توسعه را در پیش گرفته و با وجود پیشینه تاریخی بسیار غنی،
تقابل سنت و مدرنیته را به خود دیده و مشکلات روحی و روانی خاص دنیاي امروز را تجربه می کند، وجود یک مرکز مشاوره

 
روانشناسی خوب می تواند بسیار کمک کننده باشد. 

با توجه به وجود رشته هاي مرتبط با حوزه سلامت ازجمله روان شناسی در گرایش هاي عمومی و بالینی در تمام مقاطع تحصیلی در
دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان به فراهم سازي زمینه هاي لازم براي ایجاد مرکز تخصصی ارائه خدمات روانشناسی اقدام شد که

 
حاصل این تلاش ها اخذ مجوز براي آغاز کار این مرکز بود. 

وجود هیئت علمی متخصص و دانشجویان توانمند در مقاطع مختلف کارشناسی تا دکتري در کنار زیرساخت هاي مناسب، عوامل

 
اصلی راه اندازي این مرکز به شمار می آیند. 

این مرکز با مجوز شماره 7106/98/924 سازمان بهزیستی استان سمنان توسط اعضاي هیئت علمی و دانشجویان واجد شرایط این
واحد دانشگاهی راه اندازي و اداره می شود، محل فعالیت این مرکز را در بلوار 17 شهریور، میدان شهید دریادار همتی شهرستان

 
سمنان است. 

 
امور مالی و پرداخت شهریه 

یکی از مهم ترین دغدغه این روزهاي خانواده ها و داوطلبان ورود به دانشگاه مقوله مالی است. موضوعی که بدون شک نقش مهمی در
انتخاب دانشگاه محل تحصیل دارد. بااین حال این روزها پرداخت شهریه براي تحصیل در کشور به امري عادي بدل شده است. از
مدارس پیش دبستانی گرفته تا مدارس غیرانتفاعی و حتی دولتی با عناوینی نظیر شهریه، هزینه هاي کمک آموزشی، هزینه هاي

 
اوقات فراغت و یا کمک هاي داوطلبانه از متقاضیان تحصیل هزینه دریافت می کنند. 

گرفتن شهریه در دانشگاه هاي پیام نور، غیرانتفاعی، علمی کاربردي و پردیس هاي دولتی نیز کاملاً قانونی و رسمی انجام می شود؛

 
بنابراین انتظار تحصیل رایگان در کشور تقریباً به آرزویی بدل شده که نصیب هرکسی نمی شود. 

در این میان دانشگاه آزاد اسلامی از ابتداي راه اندازي بر پایه شهریه پرداختی دانشجویان اداره شده و اساس و بنیان مالی خود را بر
این مبنا بنیان نهاد. بااین حال مشکلات مالی و معیشتی حاکم بر اقشار مختلف جامعه به ویژه اکثریت متوسط همواره جزو دغدغه
هاي مسئولان این دانشگاه بوده و هست به طوري که افزایش سالیانه شهریه پرداختی با حداقل نرخ تورم و در بسیاري موارد حتی

 
کمتر از این نرخ سالانه محاسبه و اعلام می شود. 



بااین حال دانشگاه برنامه هاي مختلفی را براي تسهیل در پرداخت شهریه همواره در دستور کار معاونت توسعه مدیریت و منابع داشته
و دارد. بر این اساس دانشگاه آزاد اسلامی سمنان با در نظر گرفتن حداکثر میزان این تسهیلات تلاش داشته تا در مسیر جلب

 
رضایتمندي دانشجویان و خانواده اي شریف آنان حرکت کند. 

تقسیط شهریه، برخورداري از تخفیفات برابر قانون و دستورالعمل هاي موجود و متناسب با توانمندي مالی دانشگاه، در کنار تخصیص
تسهیلات مختلف صندوق رفاه دانشجویی و معرفی به بانک ها و مراکز مالی و حمایتی مرتبط از مهم ترین برنامه هاي این دانشگاه در

 
این خصوص طی سال هاي فعالیت بوده است. 

 
حوزه معاونت فرهنگی و دانشجویی 

توجه به مسائل فرهنگی و تربیت نیروي متعهد در کنار نیروي متخصص از شاخص هاي دیگر این واحد دانشگاهی به شمار می آید.
افزایش رشته هاي تحصیلی دانشگاه تا مرز 140 رشته، افزایش تعداد هیئت علمی تا مرز 200 عضو و حضور بیش از 4 هزار علاقه مند

 
جویاي تحصیل ازجمله شاخص هاي آموزشی موجود در این واحد دانشگاهی به شمار می آید. 

در حوزه دانشجویی و فرهنگی ایجاد طرح ماندگار فرهنگی مسجد فاطمه زهرا(س) در جوار مزار شهیدان گمنام در این واحد
دانشگاهی به عنوان نقطه ثقل فعالیت هاي فرهنگی می تواند شاخصه مهم واحد مرکز استان به شمار آورد. تلاش براي شناسایی،
معرفی و قدردانی از چهره هاي ماندگار و اندیشمندان سمنانی همچون پروفسور اعوانی در کنار برگزار منظم مراسم و آیین هاي

 
مذهبی ازجمله یادواره شهدا، مسابقات قرآن و عترت، اعتکاف دانشجویی و... گوشه اي از نگاه ویژه دانشگاه به مسائل فرهنگی است. 

چهار خوابگاه دانشجویی، یک مجموعه ورزشی سرپوشیده 6هزار و 400 مترمربعی بسیار فاخر، سلف سرویس مکانیزه، کتاب فروشی و

 
بوفه هاي دانشجویی از دیگر مراکزي است که اکنون خدمات رفاهی را به دانشجویان این دانشگاه ارائه می دهند. 

 
مسجد فاطمه الزهرا(س) مرکز ثقل فرهنگی دانشگاه آزاد اسلامی سمنان 

در مرکز مجتمع دانشگاه آزاد اسلامی سمنان آرامگاه و مزار مطهر شهداي گمنام و مسجد فاطمه الزهرا(س) به عنوان مرکز ثقل
فعالیت هاي فرهنگی این واحد دانشگاهی همچون نگینی می درخشد، این بناي فاخر با مساحت 2 هزار مترمربع در دوطبقه شامل
شبستان اصلی و ایوان مجزا است، مانند بیشتر بناهاي کویري، آجر دستمایه اصلی مصالح به کار رفته در ساخت بناي مسجد فاطمه
الزهرا (س) در سطوح مختلف بیرونی و درونی و نماي ظاهري آن است که در کنار سفال لعاب دار و منقش به طرح هاي اسلیمی
اسلامی در پنجره ها نمایی زیبا را به ظاهر آن بخشیده است. قطر گنبد نقره اي رنگ و زیباي آن 11 متر و ارتفاع گلدسته هاي آن از
سطح زمین بالغ بر 24 متر است، محراب زیبا با گچ بري نقوش اسلامی توسط هنرمندان خوش ذوق خطه گرم کویر به شکلی زیبا در

 
صحن اصلی خودنمایی می کند. 

در این مسجد با بهره گیري از معماري اسلامی و مدرن امکانات مناسب براي برگزاري و میزبانی فعالیت هاي متنوع فرهنگی در دو
بخش خواهران و برادران مهیاست، مجموعه اداري موجود در این مجموعه با کاربري فرهنگی ویژه هیئت هاي مذهبی، کانون قرآن و

 
عترت، دفاتر امور فرهنگی برادران و خواهران در حال تجهیز و راه اندازي است. 

مسجد فاطمه الزهرا(س) دانشگاه آزاد اسلامی سمنان محیطی درخور شأن و فاخر را براي فعالیت هاي عقیدتی، فرهنگی، مذهبی و
سیاسی در قالب هیئت هاي مذهبی، تشکل هاي سیاسی و اسلامی و کانون هاي دانشجویی در اختیار استادان، کارکنان و دانشجویان



 
این مجموعه بزرگ آموزش عالی استان سمنان فراهم آورده است. 

 
یادمان شهداي گمنام 

 
 

آرامگاه و مزار مطهر شهداي گمنام مأمن و مأواي اعضاي خانواده بزرگ دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان هستند، به طوري که با
برگزاري مراسم مختلف در جوار تربت پاك این شهیدان، فرصت مناسبی براي دلدادگی، تجدید پیمان و ارج نهادن به مقام شامخ

 
فرزندان گلگون کفن این آب وخاك فراهم آورده است. 

این بناي یادمان در محوطه بیرونی مسجد فاطمه الزهرا سلام االله علیها مانند نگینی درخشان در آغوش فضاي روحانی مسجد دیده
می شود. هارمونی بصري و ارتباط معنوي بناي یادمان شهدا با مسجد، مجموعه اي کم نظیر را به وجود آورده که مرکز ثقل فعالیت

 
هاي فرهنگی دانشگاه شده است. 

مقبره شهداي دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان ازلحاظ خلاقیت و ساخت و معماري یکی از زیباترین ساختمان هاي ساخته شده

 
براي شهداي گمنام محسوب می شود. ارتفاع آن 10 متر و استخوان بندي اش بتنی با هسته ي فلزي است. 

تمام عناصر بنا از اشکال هندسی و نمادین فراوان تشکیل شده و هرکدام مفهوم خاص خود را دنبال می کنند. مربع، پایه و اساس این
بناست که با ایجاد 4 باغچه لوزي شکل در وسط چهار ضلع مربع نقش شمسه از نقوش اسلیمی را تشکیل داده است. خود مقبره ها در
وسط تالاري هشت ضلعی قرار دارند که پله هاي4 تایی و دیوارهاي 4گانه، بناي یادبود مزار را بر روي سکویی به ارتفاع یک متر احاطه

 
کرده است. 

 
مجموعه ورزشی آزادگان نگین دانشگاه آزاد اسلامی سمنان 

امروزه توجه به ورزش یکی از مهم ترین نیازهاي اجتماعی در تمامی جوامع بشري محسوب می شود. باید توجه کرد ارتقاي سلامت و
کاهش آمار بیماري ها به المان هاي مختلفی بستگی دارد که یکی از این المان ها که در سلامت جسم و روح جامعه تأثیر مستقیم

 
دارد، ورزش است. 

برگزاري مسابقات ورزشی دانشجویی فرصت بسیار خوبی براي شناخت استعدادهاي ورزشی و تزریق آن ها به سطوح مختلف ورزش
قهرمانی نیز به شمار می آید که به سادگی از کنار آن نمی توان گذشت. دانشگاه ها محفل بسیار مناسبی براي پرداختن دانشجویان به



 
مقوله ورزش در ابعاد قهرمانی و همگانی به حساب آمده و می توانند نقش مهمی در گسترش ورزش در جامعه ایفا کنند. 

ترویج ورزش دانشگاهی زمینه ساز توسعه و ترویج فرهنگ ورزشی و ورزش عمومی در میان آحاد جامعه به ویژه جوانان شده موجبات

 
شورونشاط و تحرك بین دانشجویان و درنهایت تسري آن به کل جامعه را فراهم می کند. 

دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان بزرگ ترین مجموعه دانشگاهی حضوري جهان با درك صحیح از این نیاز اجتماعی، گام هایی مهم و
اساسی را در نشر و بسط ورزش در میان دانشجویان برداشته است. برگزاري مسابقات متعدد ورزشی در میان واحدهاي بی شمار
دانشگاه، استان ها و درنهایت برگزاري المپیادهاي ورزشی در بیش از 13 رشته ورزشی در دو بخش پسران و دختران تنها بخشی از

 
این فعالیت گسترده به حساب می آید. 

ایجاد زیرساخت هاي موردنیاز از طریق ساخت، تجهیز و راه اندازي مجموعه هاي ورزشی، حمایت از ورزشکاران قهرمان و مدال آور در
عرصه ملی و بین المللی و حضور در سطح اول ورزش قهرمانی و لیگ هاي برتر در رشته هایی مانند بسکتبال، تکواندو، تنیس روي
میز، شمشیربازي، بدمینتون و بسیاري رشته هاي دیگر بخش دیگري از حرکت روبه جلو و موفقیت آمیز دانشگاه در عرصه ورزش

 
کشور و جهان است. 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان هم به عنوان بخشی از بدنه این خانواده بزرگ افتخار دارد تا با در اختیار داشتن بزرگ ترین مجموعه
ورزشی سرپوشیده دانشگاهی در استان سمنان و حضور در عرصه هاي مختلف ورزشی دراین میان سهمی از پرورش جوانان این
مرزوبوم را به خود اختصاص داده است، وجود مجموعه فاخر ورزشی آزادگان به عنوان یک زیربناي موردنیاز در امر ورزش ازجمله

 
افتخاراتی است که دانشگاه آزاد اسلامی سمنان به آن می بالد. 

مجموعه ورزشی سرپوشیده آزادگان به عنوان بزرگ ترین و مجهزترین مجموعه ورزشی سرپوشیده دانشگاهی در استان سمنان

 
مشتمل بر یک سالن اصلی و 6 سالن فرعی است که قابلیت برگزاري همه رشته هاي ورزشی سالنی را داراست. 

این مجموعه در سال 1394 به طور رسمی افتتاح و در مراسم افتتاحیه میزبان مهم ترین رویداد ورزشی دانشجویان پسر دانشگاه در

 
رشته بسکتبال بود، جایی که 30 تیم ورزشی در قالب سه دسته با یکدیگر به رقابتی جذاب و تماشایی پرداختند. 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی سمنان با برخورداري از این امکانات براي صرف اوقات ورزش خود می توانند از تسهیلات و امتیازات

 
در نظر گرفته شده براي ورزشکاران نیز بهره مند شوند. 

مجموعه ورزشی آزادگان دانشگاه آزاد اسلامی سمنان همواره آمادگی همکاري با فدراسیون ها و هیئت هاي ورزشی براي برگزاري

 
مسابقات، اردوها و دوره هاي آموزشی را دارد. 

 
معرفی امکانات و سالن هاي مجموعه ورزشی آزادگان: 

سالن هاي این مجموعه با کاربري برگزاري مسابقات مختلف دانشگاهی، باشگاهی، تمرینات تیم هاي ملی، دانشجویی و کارمندي و

 
اوقات فراغت است. 

مجموعه ورزشی آزادگان داراي مساحت 6 هزار و 400 متر در تمامی سالن ها مجهز به سیستم سرمایشی و گرمایشی هواساز هستند



 
و امکانات صوتی در هر سالن به صورت جداگانه در نظر گرفته شده است. 

 
سالن چندمنظوره: 

سالن اصلی به مساحت کلی هزار و 730 مترمربع در مجموعه ورزشی آزادگان علاوه بر زمین رسمی مسابقات که قابلیت برگزاري
مسابقات رشته هاي فوتسال، والیبال، بسکتبال و هندبال، داراي سکوي تماشاگران با ظرفیت 600 صندلی و قابلیت تاشو و متحرك،

 
دو رختکن، سرویس بهداشتی مجزا و اتاق مخصوص مربیان است. 

وجود یک دیواره زیباي سنگ نوردي در ضلع جنوبی سالن، امکان برگزاري مسابقات این رشته را نیز فراهم کرده است که در نوع خود

 
منحصربه فرد و قابل توجه است. 

کف پوش این سالن از جنس پارکت چوبی ارتجاعی 18 میلی متر طرح سلامت بوده که باعث کاهش آسیب دیدگی براي ورزشکاران

 
است. 

 
سالن کشتی: 

این سالن به مساحت 340 متر مربع داراي یک تخته تشک کشتی، اتاق مربی، رختکن و سرویس بهداشتی مجزا است. تیم کشتی
دانشجویی براي تمرین از این سالن استفاده می کند؛ اما در زمان برگزاري و میزبانی مسابقات به منظور فراهم آوردن شرایط مطلوب

 
تر و استفاده هم زمان از سه تشک، مسابقات در سالن اصلی برگزار می شود. 

 
سالن بدمینتون: 

سالن بدمینتون به مساحت 340 مترمربع در این مجموعه ورزشی داراي دو زمین خط کشی شده استاندارد، اتاق مربی، رختکن و
سرویس هاي بهداشتی مجزا است. این سالن داراي سه عدد تور و پایه متحرك بوده و کف پوش آن از نوع کمپارس است. بیشترین
کارایی این سالن در برگزاري کلاس هاي درس در رشته تخصصی بدمینتون، تمرین تیم هاي بدمینتون دانشگاه در بخش هاي

 
دانشجویی و کارکنان و پر کردن اوقات فراغت است. 

 
سالن تنیس روي میز: 

سالن اختصاصی تنیس روي میز به مساحت 260 مترمربع در مجموعه ورزشی آزادگان، داراي چهار عدد میز پینگ پنگ استاندارد،
اتاق مربی، رختکن و سرویس هاي بهداشتی مجزا هست و کف پوش آن از نوع کمپارس صادراتی است. تیم تنیس روي میز دانشگاه با
توجه به حضور قهرمانان برجسته این رشته در جمع کارکنان، اساتید و دانشجویان همیشه جزو قهرمانان استان و مدعیان اصلی در

 
کشور محسوب می شود. این تیم تاکنون مقام هاي قابل توجهی را در سطوح استانی و ملی از آن خودکرده است. 

 
سالن رزمی (تیراندازي): 

این سالن ابتدا با هدف ساخت سالن تیراندازي جنگی و شلیک به اهداف متحرك طراحی شد که به دلیل پاره اي مشکلات نظیر بحث

 
امنیتی در نگهداري سلاح جنگی تغییر کاربري داد و در اکنون به عنوان سالن ورزش هاي رزمی استفاده می شود. 



این سالن به مساحت 570 مترمربع، داراي یک تخته تاتامی استاندارد براي رشته کاراته و تکواندو و یک تخته تشک جودو، اتاق مربی،

 
رختکن و سرویس هاي بهداشتی مجزا است. 

 
سالن بدن سازي: 

بدون شک یکی از مجهزترین و بهترین سالن هاي موجود در میان سالن هاي ورزشی مجموعه ورزشی آزادگان سالن بدن سازي و

 
پاورلیفتینگ آن به حساب می آید. 

شاید به جرئت بتوان گفت به لحاظ تنوع وسایل و تجهیزات و تعداد بتوان سالن بدن سازي این مجموعه را جزء منحصربه فردترین

 
سالن هاي بدن سازي استان دانست. بدون شک این سالن در میان سالن هاي بدن سازي دانشگاه هاي کشور سرآمد و بهترین است. 

سالن بدن سازي مجموعه ورزشی آزادگان به مساحت 290 مترمربع، مجهز به مجموعه کاملی از دستگاه هاي بدن سازي براي تقویت
کلیه عضلات ، سه دستگاه تریدمیل و دوچرخه ثابت، دو عدد اسکی مقاومت برقی هست که درمجموع این سالن توانسته است کامل
دستگاه هاي بدن سازي را در خود جاي دهد. وجود تخته وزنه برداري از دیگر ویژگی هاي این سالن محسوب می شود، این مجموعه
داراي یک سوناي خشک به مساحت 30 مترمربع است. اتاق مربی، رختکن و سرویس هاي بهداشتی مجزا نیز در این سالن وجود

 
دارد، از سالن بدن سازي براي بازتوانی و توان بخشی ورزشکاران آسیب دیده و تقویت اختصاصی عضلات استفاده هم می شود. 

 
سالن شطرنج: 

رنگ بندي جذاب و وجود کف پوش زیبا در کنار میزهاي شطرنج جلوه و زیبایی خاصی به سالن شطرنج مجموعه ورزشی دانشگاه آزاد
اسلامی سمنان داده است به طوري که این سالن را جزء زیباترین سالن هاي ورزش شطرنج در استان یا حتی کشور قرار داده است.
این سالن به مساحت 275 متر مربع، داراي 10 عدد میز و صندلی هاي استاندارد براي برگزاري مسابقات کشوري، ساعت هاي

 
دیجیتال، مهره و صفحه استاندارد بوده و داراي اتاق مربی و سرویس هاي بهداشتی مجزاست. 

 
امکانات آموزشی و اداري مجموعه ورزشی آزادگان: 

 
 

دانشگاه آزاد اسلامی سمنان اکنون در رشته تربیت بدنی در سه مقطع کاردانی، کارشناسی و کارشناسی ارشد و در دو گرایش



فیزیولوژي و مدیریت ورزش، فعال است. علاوه بر رشته ذکرشده برگزاري واحدهاي عملی تربیت بدنی یک و دو براي سایر دانشجویان
در این مجموعه انجام می شود، مجموعه ورزشی فوق قابلیت برگزاري کلاس هاي آموزشی براي همه سنین (نونهال، جوانان، بزرگ
سالان) در کنار برگزاري کلاس هاي مربیگري، داوري و اردوهاي آمادگی تیم هاي ورزشی در همه رشته هاي ورزشی سالنی حتی در

 
سطح ملی را دارد. 

مجموعه اداري در طبقه همکف این مجموعه مشتمل بر دو اتاق مجهز به امکاناتی ماند اینترنت پرسرعت و شبکه دبیرخانه و نمازخانه

 
قرارگرفته است. 

 
امکانات رفاهی مجموعه ورزشی آزادگان: 

وجود امکانات خوابگاهی و رفاهی در طبقه دوم بخش اداري، با قابلیت پذیرایی از 60 تا 100 ورزشکار به صورت هم زمان از ویژگی
هاي خاص این مجموعه است. امکانی که کمبود آن تا پیش ازاین ورزش استان را به شدت و بارها و بارها آزار داده و حتی میزبانی
مسابقات مختلف را از سمنان گرفته بود. درحالی که با راه اندازي و تجهیز این بخش در مجموعه ورزشی آزادگان دانشگاه آزاد اسلامی
امروز بسیاري از هیئت هاي ورزشی دیگر دغدغه اي براي میزبانی مسابقات نخواهند داشت. این مجموعه داراي 6 اتاق مجهز به تخت،

 
ملحفه، پتو، تلویزیون و یخچال امکان اسکان 60 نفر را فراهم کرده که البته تا 100 نفر قابل افزایش است. 

اتاق سرپرست و مربیان به صورت چهار نفره، رختکن هاي مجزا، سرویس هاي بهداشتی، حمام، آبدارخانه و سلف در کنار سیستم

 
سرمایشی و گرمایشی به صورت هواساز از دیگر نکات این مجموعه رفاهی است. 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی سمنان با برخورداري از این امکانات براي صرف اوقات ورزش خود می توانند از تسهیلات و امتیازات

 
در نظر گرفته شده براي ورزشکاران نیز برخوردار شوند. 

امکان شرکت در مسابقات ورزشی در رشته مورد علاقه در صورت عضویت در تیم دانشگاه، برگزاري 13 رشته ورزشی مانند فوتبال،
فوتسال، والیبال، هندبال، بسکتبال، مجموعه ورزش هاي رزمی، کشتی هاي آزاد و فرنگی، تنیس روي میز و بدمینتون در دو بخش
پسران و دختران دانشجو در سطوح استانی و کشوري، بهره مندي از تسهیلات تخفیف شهریه به ازاي کسب مقام ورزشی در مسابقات
کشوري دانشگاه آزاد اسلامی به قرار مقام نخست 30 درصد، مقام دوم 25 درصد و مقام سوم 20 درصد از امتیازات تربیت بدنی

 
دانشگاه آزاد اسلامی براي ورزشکاران و دانشجویان ورزشکار است. 

بهره مندي از تسهیلات تخفیف شهریه به ازاي کسب مقام ورزشی در مسابقات استانی دانشگاه آزاد اسلامی به قرار مقام نخست 15
درصد، مقام دوم 10 درصد و مقام سوم 5 درصد، استفاده از امکانات ورزشی به صورت رایگان مثلاً سالن بدن سازي و سایر تجهیزات
ورزشی، استعدادیابی و معرفی ورزشکاران براي عضویت در تیم هاي ورزشی لیگ برتر دانشگاه، اعزام به مسابقات برون مرزي
دانشجویان جهان، درصورت داشتن کارت مربیگري و داوري استفاده در مسابقات دانشگاه آزاد به عنوان مربی و داور از دیگر امتیازات

 
تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی براي ورزشکاران و دانشجویان ورزشکار این دانشگاه است. 

 
سلف سرویس و امور تغذیه دانشجویی 

سلف سرویس و بحث کیفیت غذاي عرضه شده در دانشگاه یکی دیگر از دغدغه هاي همیشگی فضاهاي دانشگاهی بوده و هست،

 
دانشگاه آزاد اسلامی سمنان از این حیث نیز تمام تلاش خود را براي ارائه خدمات بهینه به کار بسته است. 



دانشگاه آزاد اسلامی سمنان با هدف ارائه خدمات پذیرایی نهار به دانشجویان عزیز داراي مجموعه سلف سرویس است که شامل سلف

 
سرویس مرکزي و بوفه فعال است. 

سلف سرویس مکانیزه دانشگاه با دارابودن سه سالن مجزا امکان پذیرایی هم زمان از یک هزار و 500 مهمان را فراهم کرده است. در
این بخش سالن هاي دانشجویی، استادان و کارکنان، بوفه آزاد و دانشجویان دختر به صورت مجزا و تفکیک شده به خدمات رسانی

 
مشغول هستند. 

به لحاظ کیفیت نیز با واگذاري امور طبخ و توزیع به بخش خصوصی با استفاده از مواد اولیه مرغوب و نظارت دائم و دقیق توسط
کارشناسان حوزه دانشجویی و فرهنگی امکان ارائه غذایی باکیفیت و مرغوب را در دانشگاه فراهم آورده است. یارانه در نظر گرفته شده
براي این بخش توسط دانشگاه نیز عاملی است تا غذاي باکیفیت باقیمتی بسیار مناسب و بر اساس نرخ مصوب دانشجویی در اختیار

 
قرار داشته باشد. 

 
مهمانسراي فرهیختگان: 

مهمانسراي فرهیختگان در بخش غربی محوطه مجتمع دانشگاهی با وسعت 2 هزار متر مربع مشتمل بر دو طبقه و 36 سوییت دونفره
و 6 سوییت 6 نفره واقع شده است. این مجموعه رفاهی قابلیت هاي پذیرایی از میهمانان سمینارها و کنفرانس هاي مختلف را دارا

 
بوده و از امکاناتی نظیر سلف سرویس، آشپزخانه مرکزي برخوردار است. 

مهمانسراي دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان با اتاق ها و سوییت هایی مجهز و مبله با آراستگی مناسب و رسیدگی درخورشأن
میهمانان علاوه بر سرویس دهی به خانواده بزرگ دانشگاه آزاد اسلامی، استادان و کارکنان میهمان و مدعو، پذیراي دانشجویان مقاطع

 
کارشناسی ارشد و دکتري و ورزشکاران شرکت کننده در مسابقات ورزشی است. 

وجود امکانات رفاهی موردنیاز در حد امکانات هتلینگ در این مهمانسرا شرایطی را فراهم کرده است که به خوبی پاسخگوي نیاز

 
اسکان میهمانان و متقاضیان است. 

 
خوابگاه هاي دانشجویی: 

 
 



دانشگاه آزاد اسلامی سمنان از دیرباز تلاش کرده است تا با گردآوري مجموعه اي از امکانات مناسب و درخورشان مخاطبان دانشگاه

 
به نحوي مطلوب خدمات رسانی کند. 

وجود دو باب خوابگاه دانشجویی مجزا براي خواهران و برادران با ظرفیت 370 نفر و امکانات کافی به لحاظ فضاي فیزیکی امکان
اسکان دانشجویان غیربومی را در محیطی امن فراهم کرده است. بااین حال دانشجوي دانشگاه به ویژه دانشجویان مقاطع تحصیلات

 
تکمیلی به فراخور نیاز به برخورداري از فضایی موقت، زیبا و مطلوب جایگاه ویژه اي در این میان دارا هستند. 

 
سایر خدمات رفاهی دانشجویی: 

ازجمله دیگر خدمات رفاهی دانشگاه آزاد اسلامی سمنان می توان ناوگان حمل ونقلی شهري مستقر در دانشگاه تحت نظارت سازمان
اتوبوس رانی شهرداري سمنان و کتاب فروشی، انتشارات و تکثیر را ذکر کرد که به خوبی پاسخگوي نیاز دانشجویان مشغول به

 
تحصیل، مخاطبان و مراجعان دانشگاه و دانش آموختگان این مجموعه بزرگ آموزش عالی در شهرستان سمنان است. 

 
کلام آخر 

در این قسمت ، چکیده آنچه گفته شد براي علاقه مندان و مشتاقان به ادامه تحصیل در دانشگاه آزاد اسلامی سمنان به اختصار ارائه

 
می شود. 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان با سابقه درخشانی بیش از سه دهه تلاش در عرصه آموزش عالی از بهترین استادان مجرب و متعهد

 
برخوردار و با دارابودن نسبت استاد به دانشجو یک به 28 یکی از بهترین دانشگاه ها بر اساس شاخص بین المللی است. 

با دارابودن پنج دانشکده علوم پزشکی، فنی و مهندسی مکانیک و صنایع، عمران و معماري، علوم انسانی و اقتصاد و مدیریت یکی از

 
دانشگاه هاي جامع کشور است. 

با دارابودن مجموعه بزرگی از تجهیزات و دستگاه هاي پیشرفته آزمایشگاهی و کارگاهی یکی از بهترین و مجهزترین فضاي

 
آزمایشگاهی و کارگاهی در استان است. 

با دارابودن کتابخانه مرکزي غنی با بیش از 82هزار جلد کتاب تخصصی و اینترنت رایگان و سایت هاي متعدد کامپیوتري در دانشکده

 
هاي مختلف یکی از بهترین و مجهزترین فضاي آکادمیک در استان سمنان است. 

با بیش از 140 رشته تحصیلی در مقاطع مختلف از کاردانی تا دکتري، فضاي آموزشی در شأن دانشجویان و پویندگان علم و معرفت

 
را فراهم کرده است. 

 
با حمایت از طرح هاي پژوهشی و پایان نامه ها، فضاي مناسبی را براي فعالیت هاي دانش بنیان فراهم کرده است. 

 
با دارابودن چهار مرکز تحقیقاتی پیشرفته یکی از دانشگاه هاي پیشرو در پژوهش هاي کاربردي است. 

با دارابودن یک مرکز رشد واحدهاي فناور با عنوان «دکتر حسابی» بستر مناسبی براي اجراي ایده هاي فناورانه در قالب حمایت هاي



 
مادي و معنوي فراهم آورده است. 

با دارا بودن باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان و ایجاد زمینه براي حمایت از فعالیت هاي علمی به طرح هاي پژوهشی دانشجویان

 
پاداش می دهد. 

 
امکان ادامه تحصیل دانشجویان ممتاز تا مقطع دکتري، بدون شرکت در آزمون در دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان مهیاست. 

با دارابودن یکی از بزرگ ترین و مجهزترین مجموعه هاي سرپوشیده ورزشی استان زمینه مناسبی را براي حضور دانشجویان در

 
ورزش قهرمانی کشور فراهم کرده است. 

 
این واحد دانشگاهی داراي یک مجموعه کامل سلف سرویس و رستوران براي پذیرایی از دانشجویان دانشگاه است. 

 
این دانشگاه مجهز به یکی از بزرگ ترین و مجهزترین خوابگاه هاي دانشجویی استان سمنان است. 

با دارابودن مهمانسراي فرهیختگان جزء معدود دانشگاه هایی بوده که در محل تحصیل امکان استفاده از خدمات رفاهی را با اتاق ها و

 
سوییت هاي مجهز و مبله براي دانشجویان متأهل و غیرمتاهل فراهم کرده است. 

 
با حضور در دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان امکان استفاده از خدمات کلینیک سلامت دانشگاه براي دانشجویان مهیاست. 

امکان بهره مندي از فضاي معنوي یکی از بزرگ ترین مساجد استان که در جوار مقبره سه شهید گلگون کفن واقع شده است، براي

 
دانشجویان مهیاست. 

امکان حمایت مالی براي انجام فعالیت هاي فرهنگی هنري اجتماعی و .... در قالب کانون هاي دانشجویی و تشکل هاي اسلامی،

 
سیاسی براي دانشجویان مهیاست و در هر ترم برنامه هاي متنوع فرهنگی، تفریحی و ورزشی براي دانشجویان برگزار می کند. 

براي ممتازان درسی، فعالان فرهنگی، قهرمانان ورزشی، خانواده معظم شهدا و ایثارگران و خانواده هایی که چند دانشجو در دانشگاه

 
آزاد اسلامی به طور هم زمان مشغول به تحصیل دارند، امکان برخورداري از تخفیف شهریه و شرایط تسهیلاتی دیگر را داراست. 

با ارائه خدمات ناوگان حمل ونقل شهري با نظارت سازمان اتوبوس رانی شهرداري براي دانشجویان خود سرویس ایاب و ذهاب منظم

 
به اغلب نقاط شهر سمنان و بالعکس ایجاد کرده است. 

دانشگاه آزاد اسلامی واحد سمنان با قرارگرفتن در جوار شاهراه ارتباطی شرق به غرب تاکنون میزبان ده ها هزار دانشجو و فارغ

 
التحصیل از اقصی نقاط کشور بوده است. 

انتهاي پیام/4117/4062/



فروشگاه هاي رفاه سراسر کشور تحت پوشش بیمه رازي درآمد

منبع: بانک و رسانهشماره خبر:  435  |  تاریخ: 1400/03/09

بانک و رسانه: اموال،اشخاص و مسولیت فروشگاه زنجیره اي رفاه به بیمه رازي ، در راستاي چرخش استراتژیک و با حمایت
مدیر عامل این شرکت خبر داد. به گزارش بانک و رسانه به نقل از روابط عمومی و بین الملل بیمه رازي ، وهاب جوادي در

خصوص جذب این مشتري بزرگ، آنرا همسو با چرخش (...) نوشته فروشگاه هاي رفاه ...

 
مدیر توسعه و راهبري بازار بیمه رازي از انتقال ریسک کلیه پوشش 

 
فروشگاه هاي رفاه سراسر کشور تحت پوشش بیمه رازي درآمد 

بانک و رسانه: اموال،اشخاص و مسولیت فروشگاه زنجیره اي رفاه به بیمه رازي ، در راستاي چرخش استراتژیک و با حمایت مدیر عامل

 
این شرکت خبر داد. 

به گزارش بانک و رسانه به نقل از روابط عمومی و بین الملل بیمه رازي ، وهاب جوادي در خصوص جذب این مشتري بزرگ، آنرا
همسو با چرخش هاي استراتژي بازاریابی تهاجمی با رویکرد کمی و کیفی پرتفوي در بیمه رازي قلمداد کرد که در بازارهدفِ مطلوب
خود، به دنبال مشتریانی با برند معتبر است و علاوه بر ریسک اعتباري مناسب و سرمایه بالا، شاخص هایی مانند گستردگی جغرافیایی

 
ریسک را نیز دارا باشند. 

وي افزود این بیمه گذار از جمله 100 شرکت برتر سال 99 مدیریت صنعتی (IMI) کشور می باشد و جایگاه بالاتري نسبت به برخی

 
از شرکت هاي صنایع فولاد،پالایشگاهی و پتروشیمی معدنی در این لیست را به خود اختصاص داده است. 

جوادي گفت اهمیت جذب هوشمندانه بیمه گذاران بزرگ و مطلوب ماننده فروشگاه رفاه در تقسیم بندي بازار بیمه رازي از آنروست
که تحریم ها ،مشکلات تعمیرات و نگهداري اساسی براي سایر صنایع برتر موجبات تشدید ریسک صنایع وابسته را ایجاد کرده و کسب
و کارهاي کاملا بومی مانند فروشگاه هاي زنجیره اي از جمله رفاه ریسک مطلوبی به حساب می آیند و ارزش اموال آنها گاها بیش از

 
صنایع پالایشگاهی و پتروشیمی است. 

مدیر توسعه و راهبري بازار بیمه رازي اذعان کرد با گذشت قریب به دو دهه از زمان تاسیس شرکت بیمه رازي همزمان با افزایش
سرمایه خود وبه تبع افزایش سهم نگهداري ریسکش در آینده ، بیش از 700 فروشگاه این مجموعه و شرکت هاي تابعه و 16000
هزار نفر بیمه شده رادر سراسر کشور تحت پوشش خود قرار میدهد و علاوه بر بیمه گري حرفه اي ،از توان بالقوه و بکر این مجموعه
براي رونمایی باشگاه مشتریان میلیونی دو مجموعه با هدف تکمیل زنجیره ارزش مشتریان خرد در راستاي استراتژي بیمه دیجیتال

 
بیمه گري رونمایی خواهد کرد. 

جوادي در پایان به اهمیت دسترسی به مشتریان حقیقی و طراحی بسته هاي بیمه جذاب از طریق شبکه هاي فروش جدید،با بومی

 
سازي بنچ مارك هاي موفق بیمه گران خارجی و با تکیه بر توان اکوسیستم فناوري اطلاعات شرکت بیمه رازي خبر داد. 

 
  

 
داد و ستد سهام در شعب بانک صادرات ایران عملیاتی شد  Related Posts



 
معرفی مدیرعامل بانک شهر به عنوان مدیر برتر بانکداري الکترونیک 

 
پرتفوي بیمه دانا نسبت به برخی شرکت ها وابستگی کمتري به بیمه شخص ثالث دارد 

 
بازگشت بانک هاي ایرانی به مبادلات بین المللی 

 
تقدیر از بانک قرض الحسنه مهر ایران در خصوص اجراي طرح اندوخته بانوان مهر ایران 

 
همراهی بانک شهر در پیشبرد اهداف فرهنگی کم نظیر است 

 
تخصیص منابع شعب صرف اشتغال زایی و کارآفرینی شود 

 
معارفه سرپرست مرکز آموزش و پژوهش بانک توسعه تعاون 



 
حمایت دولت و مجلس از افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون 

صیانت از سلامت و ثبات بانک بزرگترین وظیفه ما در این مقطع زمانی است



رئیسی: کارها باید به مردم واگذار شود

منبع: انصاف نیوزشماره خبر:  436  |  تاریخ: 1400/03/09

سیدابراهیم رئیسی، کاندیداي مورد تایید شوراي نگهبان گفت: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود
اگر نظارت دولت در این بخش ها فعال شود دست سوداگران کوتاه می شود. به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سید

ابراهیم رییسی که در رادیو اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه هاي خود اظهار ...

سیدابراهیم رئیسی، کاندیداي مورد تایید شوراي نگهبان
گفت: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم
واگذار شود اگر نظارت دولت در این بخش ها فعال شود

 
دست سوداگران کوتاه می شود. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم
رییسی که در رادیو اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه
هاي خود اظهار کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه

انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط نابسامان بازار و رنج و مشکلات مردم بود. من در جایگاهی بودم که شاهد نارسایی و مصادیق

 
فساد اقتصادي بودم. 

وي با بیان اینکه شرایط می توانست در دولت طوري پیش برود که شاهد این فسادها نباشیم، افزود: هر کسی بخواهد در مسوولیت
اجرایی کشور باشد باید اطلاعات کاملی نسبت به وضعیت اقتصادي و مردم داشته باشد. البته این به معناي آن نیست که من خدمات

 
دولت هاي قبل را انکار می کنم بالاخره آن ها هم زحماتی کشیدند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ما ناگریز به ایجاد تحول هستیم و مردم باید احساس کنند تغییر اتفاق افتاده

 
است، مسوول دولتی باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و اقداماتش همراه با فوریت و بدون شتاب زدگی باشد. 

رییسی ادامه داد: ما در دهه نود شاهد وضعیت نا به سامان اقتصادي بودیم در این مدت قیمت خودرو هفت برابر، مسکن هفت برابر،
گوشت چهار برابر شد و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرد علاوه بر این عدم استفاده از کالاهاي اساسی باعث مشکلات درمانی مردم

 
شده است دولت باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، کنترل تورم و گرانی، تامین مسکن و هزینه سلام را سه برنامه اصلی خود عنوان
کرد و در خصوص کنترل تورم گفت: امکان کنترل گرانی وجود دارد باید خلق پول را کنترل کرد این میزان نقدینگی به هر سو برود

 
بنیان کن است نقدینگی تنها زمانی موفق است که به سمت تولید برود. 



وي با بیان اینکه استقراض دولت از شبکه بانکی باید به حداقل برسد، یادآورشد: بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش

 
یابد. در این زمینه برنامه اي که داریم نرخ تورم را کاهش می دهد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري یادآورشد: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود اگر نظارت

 
دولت در این بخش ها فعال شود دست سوداگران کوتاه می شود. 

رییسی با بیان اینکه جلوي تصمیمات خلق الساعه را گرفت، اظهار داشت: مساله تورم و تولید با هم ارتباط جدي دارند باید مساله

 
تولید را رونق دهیم تا مشکل تورم حل شود. 

 
باید قاچاق را براي قاچاقچیان پرهزینه کنیم 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در مورد واردات بی رویه کالا گفت: برخی واردات کالاها با مجوز است یعنی دولت
رسما اجازه می دهد کالاي تولید داخل از خارج وارد شود که باید جلوي این موضوع گرفته شود. امروز واردات قاچاق بازار را مختل

 
کرده است. 

وي با تاکید براینکه باید قاچاق را براي قاچاقچی پرهزینه کنیم، گفت: امروز واردات بی رویه با مجوز مردم را عصبانی کرده است و ما

 
بنا داریم ریشه هاي قاچاق و فساد را بخشکانیم. 

رییسی درباره برنامه اش درباره بازگرداندن رونق و تولید به واحدهاي تولیدي گفت: ما براي گردش واحدها باید تامین نقدینگی کنیم.

 
علاوه بر این باید براي آن ها تامین بازار کنیم و در این راستا دیپلماسی اقتصادي توجه ویژه اي داشته باشیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: وزارت خارجه باید بخش دیپلماسی اقتصادي را فعال کند، فضاي کسب
و کار بهبود یابد و موانع تولید رفع شود. در این زمینه یکی از موانع تولید بروکراسی اداري است و باید این موانع را با نگاه کارآفرینی

 
برطرف کنیم. 

وي درباره ارتباط با کشورهاي منطقه گفت: در حال حاضر سهم صادرات ما در کشورهاي منطقه 3 درصد است که این رقم می تواند
دو برابر شود، انتخاب سفیران ما در کشورهاي دیگر باید با نگاه شایسته سالاري باشد نه اینکه فلان وزیر یا نماینده کارش تمام شد

 
براي سفارت اعزام کنیم. ما به مساله شایسته سالاري نگاه ویژه داریم. 

 
مبناي ما در انتخاب، ابقا و جایگزینی افراد شایسته سالاري است 

رییسی با بیان اینکه همه باید احساس امنیت کنند، اظهار کرد: محور ما در انتخاب، ابقا و جایگزین کردن افراد شایسته است، مساله

 
جناحی نیست بلکه شایسته سالاري است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري همچنین درباره سیاست خود درباره نرخ ارز گفت: ما باید ارز را به کالاهاي اساسی و

 
داراي اولویت تخصیص دهیم. از سوي دیگر تامین ارز باید از طریق کالاهایی باشد که تحریم پذیر نیستند. 

وي با بیان اینکه سهم ما در تجارت منطقه پایین است، اظهار داشت: رونق تولید ملی در تقویت دیپلماسی اقتصادي نقش آفرین است.



 
وزارت امور خارجه در رابطه با کشورهاي همسایه باید به بازار تولید داخل توجه کند. 

انتهاي پیام



480 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در آذربایجان شرقی پرداخت شد

منبع: هفته نامه راهبردنامهشماره خبر:  437  |  تاریخ: 1400/03/09

حسین فتحی روز شنبه در گفت و گویی با اشاره به آخرین وضعیت طرح هاي تسهیلات روستایی در سال جاري، اظهار کرد:
تا پایان اردیبهشت ماه سال 1400، درمجموع اعتبار تخصیص یافته براي کل طرح هاي تسهیلات روستایی در استان 526

میلیارد و 800 میلیون تومان بود. وي ادامه داد: در مجموع تعداد چهار هزار و 788 طرح (...) ...

حسین فتحی روز شنبه در گفت و گویی با اشاره به آخرین وضعیت طرح هاي تسهیلات روستایی در سال جاري، اظهار کرد: تا
پایان اردیبهشت ماه سال 1400، درمجموع اعتبار تخصیص یافته براي کل طرح هاي تسهیلات روستایی در استان 526 میلیارد و

 
800 میلیون تومان بود. وي ادامه داد: در مجموع تعداد چهار هزار و 788 طرح (...) 

حسین فتحی روز شنبه در گفت و گویی با اشاره به آخرین
وضعیت طرح هاي تسهیلات روستایی در سال جاري، اظهار کرد:
تا پایان اردیبهشت ماه سال 1400، درمجموع اعتبار تخصیص
یافته براي کل طرح هاي تسهیلات روستایی در استان 526

 
میلیارد و 800 میلیون تومان بود. 

وي ادامه داد: در مجموع تعداد چهار هزار و 788 طرح براي
دریافت تسهیلات روستایی به بانک هاي استان معرفی شده اند

 
که کل اعتبار آن بالغ بر 719 میلیارد و 600 میلیون تومان است. 

وي خاطرنشان کرد: درصد پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی در استان نسبت به اعتبار تخصیصی در مقایسه با مدت مشابه سال

 
گذشته بیش از 91 درصد رشد یافته است. 

طرح اشتغال روستاییان از سال 1396 آغاز شده و به دستور رهبر معظم انقلاب و تصویب مجلس شوراي اسلامی یک و نیم دلار از
منابع صندوق توسعه ملی براي توسعه اشتغال روستایی اختصاص یافت. به این صورت که به منظور تحقق اهداف سیاست هاي کلی
اقتصاد مقاومتی به صندوق توسعه ملی اجازه داده شد با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با
تصویب هیأت امناي صندوق، معادل ریالی یک میلیارد و 500 میلیون دلار از منابع صندوق را به صورت قرض الحسنه نزد بانک هاي
کشاورزي، توسعه تعاون، پست بانک، صندوق کارآفرینی امید و صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي سپرده
گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیردولتی براي ایجاد اشتغال در روستاها و شهرهاي زیر

 
10 هزار نفر جمعیت با اولویت روستاها و شهرهاي واقع در مناطق مرزي و مناطق عشایري شود. 

راهبردنامه



خاوازي: روسیه پیشنهاد ما را قبول کند قیمت گوشت در ایران بسیار پایین می

آید!

منبع: عصر امروزشماره خبر:  438  |  تاریخ: 1400/03/08

وزیر جهاد کشاورزي گفت: اگر پیشنهاد به وزیر کشاورزي روسیه براي تأمین جوي ایران عملیاتی شود، قیمت گوشت در
ایران بسیار پایین می آید.

به گزارش عصر امروز خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي جمهوري اسلامی ایران در گفت و گوي با خبرگزاري اسپوتنیک به طیف

 
وسیعی از موارد همکاري دوجانبه که در دیدار با دیمیتري پاتروشف، وزیر کشاورزي فدراسیون روسیه مطرح شده است، اشاره کرد. 

وزیر جهاد کشاورزي ایران در این گفت و گو همچنین به تشریح موضوعات مختلف از قبیل ادعاهاي مطرح شده توسط رسانه هاي
غربی در خصوص رشد برنج اصلاح شده ژنتیکی در ایران، گرانی برخی محصولات کشاورزي، توافق نامه 25ساله با چین، حمله ملخ ها

 
به ایران، حضور ضعیف ایران در بازار میوه روسیه و... پرداخت. 

 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزي، مشروح این مصاحبه در ذیل تقدیمتان می شود: 

 
1. مهمترین بحث و گفتگوهاي وزراي کشاورزي ایران و روسیه 

نشست بسیار خوبی برگزار شد و در خصوص مسائل مختلفی بحث شد. یکی از مهم ترین بحث ها، سهم تجاري طرفین در حجم
کالاهایی که مبادله می شود. همانطور که مستحضر هستید، سهم ما از تجارت و از این حجم تجارت به لحاظ ارزشی کمتر است، ولی
پتانسیل هاي تجاري برد - برد بسیار خوبی وجود دارد. به این دلیل که روسیه یکی از کشورهایی است که غلات بسیار زیادي دارد و

 
می شود آنرا در یک چرخه برد - برد طراحی کرد و ما این موضوع را پیشنهاد دادیم. 

ایران می تواند یک هاب منطقه اي خوب براي غلات روسیه باشد، چون ظرفیت هاي بسیار خوبی در بحث آرد، فرآورده هاي جانبی از
گندم دارد. در بحث ظرفیت هاي خوراك دام دارد و ما در حدود 27 میلیون تن ظرفیت کارنجات خوراك دام ما است که بخش زیادي
از آن خالی می باشد به نظر می آید اگر این همکاري در بخش خصوصی روسیه و ایران شکل بگیرد و دولت ها نقش حاکمیتی خود را
خوب بازي کنند، اتفاق هاي بسیار خوبی هم براي روسیه و هم براي بخش کشاورزي ایران رخ خواهد داد و حجم مراودات ما به لحاظ

 
ریالی به شدت افزایش پیدا خواهد کرد. 

یک موضوع که بحث شد، موضوع غلات بود توقع بر این است که قیمت ها، قیمت هاي مناسبی و قابل رقابت با سایر کشورها باشد،
همچنین خط اعتباري که پیش از این قول آن داده شده بود در اختیار تجار ما قرار بگیرد، به نظر من اگر وزیر کشاورزي روسیه با

 
دعوتی که از ایشان صورت گرفته به ایران سفر کنند، این ظرفیت ها را خواهند دید و زمینه براي اینکار فراهم خواهد شد. 

بخش دیگري که در خصوص آن گفتگو شد، استحضار دارید که لازمه واردات و صادرات یک کالا، پروتکل هاي بهداشتی است که بین
دو کشور رد و بدل می شود و کشورها بایستی این پروتکل را قبول داشته باشند و امروز بحث هاي بسیاري شد. همانطور که مطلع
هستید براي سه کارخانه بزرگ ما مشکلاتی بوجود آمده است، به عنوان کیس به آنها ورود کردیم، توضیحاتی و ادله هایی را رئیس



محترم سازمان دامپزشکی ارائه دادند و طرف روسی نیز ادله هاي خود را بیان کردند و قرار بر این شد که این بحث ادامه پیدا کند و
در خصوص جزئیات آن بیشتر بحث شود، به این دلیل که ما معتقد هستیم هم در این استانداردي که مطرح شده، جاي مباحث علمی
بسیار زیاد است و کشورهاي شاهد، همانند اتحادیه اروپا، کانادا و خیلی از کشورهایی که در این بخش صاحب نظر هستند و ما با آنها
مراودات داریم، پروتکل هاي ما را در این زمینه با این کشورها و استاندارهاي جهانی را به عنوان ملاك قرار بدهیم و بخشی از آنها را
ما معتقد هستیم که اصلا مربوط به کارخانه تولید کننده نبوده و در حمل اتفاق افتاده است و اشکالی بوده که در تفاهم نامه بین دو

 
بخش خصوصی وجود دارد. 

در این خصوص نیز بحث هاي بسیاري صورت گرفت. متقاضی یک نمایشگاه بزرگ محصولات کشاورزي در روسیه، بخصوص در شهر
مسکو بودیم که با استقبال وزیر محترم روبرو شد و تمام مباحثی که ما در خصوص سرمایه گذاري مطرح کردیم، قرار بر این شد که
در یک پکیج سرمایه گذاري مشترك دیده شود و گروهی را پیشنهاد دادند که بر روي بخش روسی کار کنند و این پکیج بخته تر
شود و قرار بر این شد که ما نیز فهرستی از سرمایه گذاران خود را در خصوص پیشنهادهایی که عرض کردم، انها را به وزیر محترم

 
کشاورزي روسیه ارائه بدهیم. 

 
2. پروژه هاي مورد بحث ایران و روسیه (دامداري یا کشاورزي) و موضوع صادرات و واردات 

البته ما تمام این موارد را کشاورزي می دانیم، دامپروي، شیلات و همه این ترم ها را تحت یک ترم عمومی کشاورزي می دانیم.
قسمتی از اینها بخش هایی هست که ما ذاتا مجبور به واردات هستیم، به این دلیل که در یک کشور خشک و نیمه خشک واقع شدیم
و مجبور هستیم یک دانه همچون دانه ذرت که یک گیاه کشت تابستانی و آب بر هست را براي گردش صنایع تولید پروتئین وارد
کنیم. در اینجا ما مجبور به واردات هستیم، خوب می توانیم واردات خود را جهت دار با روسیه ببندیم و در مقابل آن بحث هاي
مربوط به خودمان را داشته باشیم، به این دلیل که ما ظرفیت هاي خیلی خوبی در تولید سبزي و صیفی و گیاهان دارویی، ظرفیت
عظیمی در خصوص پرورش آبزیان داریم و می توانیم آنها را با یکدیگر در قالب یک پکیج سرمایه گذاري مشترك روي آنها بحث کنیم
و این بالانس را تعدیل کنیم، ولی چون عملا ذات حجم واردات دانه ها بسیار بالاست، قطعا این حجم از نظر ارزشی به سمت روسیه
است ولی من معتقد هستم که با وجود اینکه روسیه مقدار بسیار زیادي سبزي و صیفی و محصولات کشاورزي مصرف می کند، اگر
نقاطی که ما امروز به آن اشاره کردیم، همچون حمل و نقل و مباحث مرتبط بتوانیم وضعیت آنها را بهتر بکنیم و همچنین پروتکل

 
هاي بهداشتی، این به شدت افزایش پیدا می کند، چون این ظرفیت در ایران بسیار بسیار زیاد است. 

 
3. پروژه کشت فراسرزمینی و پرورش زنبور عسل 

در خصوص کشت فراسرزمینی بحث ویژه اي با وزیر محترم روسیه نداشتیم ولی یکی از اولویت هاي ما در پکیج غلات هست. الان نیز
در دستورالعمل هایی که براي واردات انواع دانه ها داریم، اولین اولویت ما، کشت فراسرزمینی است. یعنی اگر وارد کننده اي باشد،
ایرانی و یا مستقلا با یک سرمایه گذار خارجی در خصوص کشت فراسرزمینی قراردادي داشته باشد، مستندات مربوط به اجاره و
کشت و کار را نشان می دهد، از نظر ما براي واردات دانه و ارزي که باید به آن تخصیص داده شود در اولویت هست و بعد از آن

 
تجاري هستند که به صورت اعتباري وارد می کنند. 

در خصوص زنبور عسل صحبتی نشد، به این دلیل که یکی از به اصطلاح موانعی که امروزه در خصوص بحث زنبور عسل وجود دارد،
موضوع پروتکل هاي بهداشتی آن است که ما در این خصوص با روس ها گفتگوهاي خود را آغاز نکردیم ولی با اتحادیه اروپا تقریبا
روبه اتمام است و فکر می کنم که یک بستري بشود براي ایران و ما تقریبا 115 هزار تن عسل در داخل ایران تولید می کنیم و عسلی
که در داخل ایران تولید می شود، عسلی است که به دلیل تنوع آب و هوایی که داریم از ارزش بسیار زیادي برخوردار است و بسیار



 
متوع است. 

به طور مثال عسلی که در کهکیلویه و بویر احمد تولید می شود، ویژگی هاي خاص خودش را دارد و عسلی که در دل کویر تولید می

 
کنیم، ویژگی هاي خاص دیگري دارد. 

من فکر می کنم آن پروتکل ما که زودتر شروع شده و کارهاي نهایی آن در حال انجام است، زمینه بسیار مناسبی خواهد بود که ما

 
پروتکل هاي بهداشتی را نیز با طرف هاي روس ببندیم. 

 
4. واردات گوشت حلال از روسیه 

نکته اي که دوستان سازمان دامپزشکی روسیه مطرح کردند در خصوص واردات گوشت به ایران بود که بیشتر بحث هاي حاکمیتی و
بحث هاي پروتکلی حاکم بر سازمان دامپزشکی را مطرح کردند، ولی با اطلاعاتی که من دارم، این موضوع مرتبط با سازمان دامپزشکی
نیست. چون سازمان دامپزشکی، پروتکل ها را خیلی خوب دیده که این اتفاق بیقته. ولی عملا با توجه به اینکه با ارز نیمایی وارد می
شود، اون کشش قیمتی براي مصرف وجود ندارد و ایرانی ها بیشتر ترجیح می دهند گوشت یخ زده گوساله را مصرف کنند تا گوشت

 
گوسفند و علاقه دارند که گوشت گوسفند را تازه مصرف کنند. این اتفاقات مربوط به بازار است و مربوط به سازمان دامپزشکی نیست. 

 
5. خشکسالی و کمک هایی که روسیه می تواند داشته باشد 

امسال اتفاقات تلخی رخ داد و بارندگی به شدت کاهش یافت و تقریبا حدود 50 درصد به طور متوسط بارندگی در سطح مزارع ما
کمتر بود و میزان تولید علوفه در سطح مراتع خیلی کاهش پیدا کرد، جو نیز کاهش پیدا می کند و کمکی که روس ها می توانند
داشته باشند، این مراوداتی که ما در خصوص واردات جو داریم و اگر اینها وارد بشوند، من امروز نیز پیشنهادي را به وزیر کشاورزي

 
روسیه ارائه دادم که کشاورزي قراردادي بود. 

آنها منابع عظیمی از جو و غلات دارند که جو براي ما بسیار مهم است و ما ظرفیت عظیمی از دامدارهاي خیلی خوب داریم که می
توانند دامداري کرده و پرورش دام داشته باشند و سپس محصول آنرا می توانند سرمایه گذاري مشترك داشته باشند و هم روسیه می
تواند به کشورهاي عربی صادر کند و هم ایران می تواند به کشورهاي عربی و سایر کشورها صادر کند. فکر می کنم این نکته مهمی
باشد، در سطح خیلی پائین تر و ضعیف تر. یکی دیگر از بحث هایی که داشتیم، ورود فناوري و تکنولوژي در حوزه بخش کشاورزي
بود. روسیه تکنولوژي هاي بسیار خوبی دارد که در این زمینه بحث خشکسالی می تواند به ما کمک کند. در این راستا نیز رئیس مرکز
همکاري هاي علمی ریاست جمهوري و هم معاون تحقیقاتی ما حضور دارند که طی دو روز آینده با همتا هاي خود در روسیه دیدار و

 
گفتگو خواهند داشت. 

 
6. موضوع حمله ملخ ها 

امسال خداراشکر تمامی این بلایا با هم نیامد، چون وقتی بارندگی زیاد می شود، علف هاي هرز نیز زیاد می شود و کشورهایی مثل
عربستان و یا کشورهایی در آفریقا که مبارزه نمی کنند، ما مجبور می شویم که میزبان هجوم سیل عظیم ملخ ها باشیم که الحمدالله
مقداري نبود که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم، به این دلیل که خشکسالی بود. البته سال گذشته فشار زیادي به بخش کشاورزي
وارد شد ولی اجازه ندادیم به مزارع برسد و تنها با ذات خود ملخ مبارزه می کردیم که مبارزه بسیار گسترده اي بود و بیش از یک
میلیون هکتار با ملخ ها مبارزه کردیم، هرچند پیش بینی ها می گفتند که دچار صدماتی می شویم، خوشبختانه در لکه هاي بسیاري

 
کوچکی بود که به خوبی کنترل شد. 



 
7. برنج تراریخت 

در اینجا ما باید دو بحث را از یکدیگر جدا کنیم، یکی موضوع بذر است. ما اجازه ندادیم که هیچ بذر تراریختی وارد عرصه کشاورزي
بشود، ولی این به این معنا نیست که ما بذر تراریخت در سیستم هاي پژوهشی نداشته باشیم. ولی اجازه رلیزه آنرا به داخل مزارع

 
کشاورزي ندادیم. 

تنها بذري که ما متقاضی داشتیم به کشاورزي ایران ورود کند، بذر پنبه تراریخت بود که شاید سه سال پرونده این بذر در وزارت

 
جهاد کشاورزي بود و بحث هاي علمی زیادي صورت گرفت و در نهایت مورد تایید ما قرار نگرفت و برگشت خورد. 

بنابراین از نظر بذر هیچ اجازه اي به بذرهاي داخلی و خارجی تراریخت براي ورود به کشور ندادیم و کشوري پاك در زمینه بذر
هستیم و براي ما خیلی اهمیت دارد که گیاهانی که به ویژه خوراکی هستند و مستقیما مورد مصرف قرار می گیرند، به هیچ وجه
تراریخت نباشند. اما در خصوص تحقیقات، تقریبا می توان گفت که ما تحقیقات را تقریبا باز گذاشته ایم و تمام پژوهشگرها می توانند
پژوهش کنند و آماد گیاهان تراریخت داشته باشند ولی به جز پنبه به نتیجه اي نرسیده بودند که پنبه نیز در مرکز صدور مجوز هاي

 
تراریخت رد شد. 

 
در خصوص واردات ما تنها کالایی را که وارد می کنیم و در آن تراریخت وجود دارد، ذرت و دانه سویا است. 

دانه سویا به دلیلی که از آن روغن گرفته می شود و حدود 20 درصد آن روغن هست، توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی
از نظر ترا ریخت مورد بررسی قرار می گیرد. در مورد ذرت حدود 230 رخداد در دنیا داریم که ایران 23 مورد آنرا پذیرفته است و یک
اتاقی را ما طراحی کردیم که در این اتاق وزارت علوم، وزارت کشاورزي، وزارت بهداشت، انجمن ایمنی زیستی، سایر انجمن ها و
دانشمندان مربوط به این موضوع حضور دارند و هنگامی که وارد کننده قصد وارد کردن این ذرت را دارد، باید اظهار کند که تراریخت

 
هست یا خیر. 

سپس رخدادهاي آن را اعلام کند. پیش از توقف کشتی، قایق هایی روانه می شوند، نمونه برداري می کنند و در پژوهشگاه
بیوتکنولوژي کشاورزي ایران و پژوهشگاه مهندسی زیستی وزارت علوم مورد آزمایش قرار می گیرند و اگر خارج از 23 رخداد تعیین
شده باشد، به طور کلی رد می شود، ضمن اینکه براساس پروتکل هاي ما بایستی حداقل در 3 کشور توسعه یافته و کشور صادر
کننده، مصرف شده باشد. بنابراین پروتکل بسیار سنگینی است و اینکه مصرف خوراکی ندارد و مستقیم براي مصرف دام وارد شده و

 
داراي برچسب است. 

 
8. گرانی محصولات دامی 

در مجموع محصولات پروتئینی در ایران محصولات ارزان قیمتی هستند. اگر ارز 4200 تومانی را برداریم، قیمت مرغ از 35 هزار
تومان افزایش پیدا نخواهد کرد و قیمت مرغی که در ایران تولید می شود با مرغی که در روسیه، اروپا و یا ترکیه تولید می شود، هم

 
قیمت است و نشان می دهد که ظرفیت هاي تولیدي یکسان است. 

مشکل ما این است که ایران تحریم است. ایران در سال 1399 بیشترین فشارها را تحمل کرده وقتی بانک ها تحریم هستند و
مراودات پولی و ارري به سختی صورت می گیرد و ما از پول هاي خود در بانک هاي جهانی نمی توانیم استفاده کنیم، بنابراین تدارك



یک عدد سنگین 17 میلیون تن کالا براي تولید مرغ و گوشت و تخم مرغ و غیره کار بسیار سختی است. بخشی از این مشکلات
مربوط به این موضوع است و بخش دیگر مربوط به این است که اگر شما از اسفند ماه سال 99 تا به امروز قیمت ها را مقایسه کنید،
برخی کالا ها 20 تا 30 گران شده اند. قیمت دانه سویا را اگر نگاه کنید، 100 الی 110 دلار افزایش قیمت داشته و مربوط به افزایش

 
قیمت غلات در دنیا است، بویژه که الان خشکسالی نیز در برزیل و خیلی از جاهاي دیگر هم نسبت به سال هاي دیگر رخ داده است. 

نکته بعدي که خیلی مهم است این زنجیره است که ایران در شرایط خوبی بوده است. نفت می فروخته، پول در اختیار داشته و کالا
وارد می کرده و بخشی از این گره هاي زنجیره در پوشش این فراوانی دیده نمی شده و پس از تحریم، یکی از اتفاقاتی که براي مرغ
در سال 98 رخ داد، تحریم گله اجداد بود و این تحریم ضربه زد به اصطلاح به مادر گوشتی و بعد از آن جوجه ریزي و بعد از آن تولید
مرغ، اما حالا به لطف خدا این موضوع کنترل شد ولی نکات بسیار ریزي دارد که در حال برنامه ریزي هستیم که بتوانیم نوسانات این
موضوع را بگیریم و من فکر می کنم اگر ارز 4200 تومانی در یک شرایط مناسبی، پس از اینکه دولت ها تغییر و تحول آنها اتفاق

 
افتاد، انجام شود، به نظر من بازار، مصرف کننده و تولید کننده یکدیگر را پیدا می کنند. 

به هر حال دهک هاي مختلف جامعه از نظر در آمدي تحت تاثییر تحریم ها قرار گرفته و ما باید یشتر از پیش کار بکنیم تا این
پروتئین را با قیمت ارزان تر در اختیار مردم قرار دهیم. اگر پیشنهادي که به وزیر کشاورزي روسیه داده ام، عملیاتی شود، قیمت
گوشت در ایران بسیار پایین می آید چون جو فراوان می شود و واحدهاي دامپروري خوب بسیار شکل می گیرد، اشتغال رشد پیدا می

 
کند و در نهایت قیمت گوشت پائین تر می آید. 

 
9. ماهیگیري چینی ها در ایران 

تفاهم نامه 25ساله همکاري ایران و چین بر خلاف تصوري که در جامعه ما وجود دارد و مردم روي آن حساس شدند، در واقع یک
تفاهم نامه بسیار ساده است نه یک قرارداد است. ما با همتایان چینی بر اساس این سند قدم هاي جدي تري را بر داشته باشیم. در
این صورت حتی در بخش کشاورزي یک بازي برد - برد خواهد بود. شخصا من هیچ نگرانی در بخش کشاورزي در این تفاهم نامه بلند

 
مدت با چین نمی بینم. 

 
10. آیا ایران برنامه اي براي مدرن سازي بخش کشاورزي خود دارد؟ 

ما با کشاورزي مدرن فاصله زیادي داریم و سرمایه گذاري هاي انجام شده در بخش کشاورزي (حدود 3-4 درصد) بسیار کم است و
بخش قابل توجهی از این موضوع به عوامل دولتی باز می گردد. مقام معظم رهبري امسال را سال پیشتیبانی از تولید نامیدند و بحث
مانع زدایی ها مطرح شدند که شاید یکی از نمونه هاي بارز آن در بخش کشاورزي باشد. یکی از غصه هاي بنده در بخش کشاورزي
این است که وقتی یک سرمایه گذار می خواهد آغاز کار کند چقدر با بروکراسی اداري مواجه می شود تا کاري را انجام دهد. الگوهاي
بسیار خوبی در بخش کشاورزي داریم که به صورت لکه کوچک کشاورزي پیشرفته دارند و حتی آبیاري با سیستم هاي نوین اتفاق

 
می افتد، اما این موضوع در سطح بزرگتري توسعه نیافته است و باید طرح و نگاه دیگري آماده شود. 

از سوي دیگر زمین هاي کشاورزي ما در اختیار بهره برداران خرد است و این تعداد زیاد بهره برداران و یکپارچه سازي اراضی خرد

 
نیازمند مشوق هاي دولتی و حاکمیتی سنگین است ولی ما از این نگاه خیلی عقب هستیم. 

روسیه وضعیت کشاورزي خوبی دارد که بخشی از آن نعمت هاي خداوندي است که مشابه آن نیز در جاهایی خداوند به ما نعمت هاي
خیلی بیشتري داده است که بهره برداري خوبی از آن نکردیم. روسیه می تواند با دانش، تکنولوژي و ماشین آلاتی که دارد در قالب



 
سرمایه گذاري مشترك به ایران کمک کند اما باید مشکل خرده مالکی در ایران حل شود. 

 
11. مشکل اصلی ایران براي صادرات میوه با روسیه در کدام بخش است؟ 

مارکتینگ یک دانشی است که ما در مراودات با روسیه نمی بینیم؛ گاهی یک نفر تولید کننده خود می خواهد یک بازرگان و توزیع
کننده نیز باشد. خیلی از افراد به اشتباه به این موضوع ورود پیدا می کنند و به تولید و صادرات ضربه می زنند. این موضوع نیاز به یک

 
سري زیر ساخت ها دارد که با وزیر کشاورزي روسیه نیز در مورد آن بحث شد. 

یکی از بحث هاي مهمی که در خصوص صادرات محصولات کشاورزي وجود دارد، بحث حمل و نقل است و در صورتی که ما بتوانیم
حمل و نقل را از طریق دریاي خزر طراحی کنیم و اگر مراوداتی که ما پیش بینی می کنیم با ورود کشتی هاي سنگینی که بتوانند
غلات را از روسیه وارد ایران کنند و هم بتوانند کانتینرهاي بسیار بزرگ را جابجا کنند، انجام شود، در آن صورت محصولات کشاورزي

در یک فاصله کوتاه و بدون واسطه و ماندگاري به سرعت به روسیه می رسند و بازار خود را پیدا می کنند.



استاندار یزد: صاحبان صنایع حمایت قضایی می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  439  |  تاریخ: 1400/03/08

یزد- ایرنا- استاندار یزد گفت: در راستاي رفع موانع و سرعت بخشی به تولید و اشتغال، صاحبان صنایع حمایت حقوقی و
قضایی می شوند.

یزد- ایرنا- استاندار یزد گفت: در راستاي رفع موانع و
سرعت بخشی به تولید و اشتغال، صاحبان صنایع حمایت

 
حقوقی و قضایی می شوند. 

به گزارش ایرنا، محمد علی طالبی عصر شنبه در در نشست
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید افزود: به منظور حمایت
حقوقی و قضایی از مصوبات، کمیته حقوقی و قضایی
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید با مسوولیت خانه

 
صنعت، معدن و تجارت تشکیل می شود. 

وي با قدردانی از همکاري دستگاه هاي دولتی و بخش خصوصی در پیشبرد برنامه هاي این حوزه ادامه داد: به رغم وجود مسائل و
مشکلاتی که شرایط بر ما تحمیل می کند، بخش خصوصی و دولتیدر دو سوي میز قرار نمی گیرند بلکه در کنار یکدیگر و در یک

 
راستا کار می کنند. 

این مسوول خاطرنشان کرد: این کمیته با پایش و ارزیابی دستورالعمل ها، آیین نامه ها و مقررات دستگاه ها به احصاء قوانین مزاحم

 
تولید پرداخته و پس از آن پیشنهادات اصلاحی براي حل موانع پیش روي تولید در استان و کشور به ستاد ارائه خواهد شد. 

طالبی به فعالیت انجام شده براي تشویق بخش خصوصی به سرمایه گذاري در داخل استان اشاره کرد و گفت: در این راستا تفاهم نامه
اي با محوریت وزارت صمت، با مجموعه چادرملو منعقد شد که در بخش صدور مجوزها اقدامات خوبی در استان انجام شده و

 
امیدواریم در مراحل اجرا کار به سرعت دنبال شود. 

همچنین دبیر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان یزد گفت: تاکنون این کارگروه 376 نشست برگزار کرده و 6 هزار و 707

 
مصوبه داشته و این مصوبات موجب تثبیت اشتغال بیش از 50 هزار نفر در بخش صنعت استان شده است. 

محمدرضا علمدار افزود: از این تعداد مصوبات چهار هزار و 843 مورد بانکی شامل تسهیلات رونق تولید، تبصره 18، بازسازي و
نوسازي، 801 مورد مربوط به تامین اجتماعی شامل بخشودگی جرایم، مباحث مالیاتی 198 مورد، گاز 72، برق 85 مورد و 708 مورد

 
دیگر مربوط به دستگاه هاي دیگر است. 

در استان یزد سه هزار واحد تولیدي و صنعتی وجود دارد که حدود 97 هزار نفر در این واحدها مشغول کار هستند. 



 
برچسب ها 

 
- جهش تولید 

 
- یزد 

 
- اشتغال زایی 

- محمدعلی طالبی



فراگیر شدن تفکر و روحیه جهادي در جامعه یک ضرورت است

منبع: ایرناشماره خبر:  440  |  تاریخ: 1400/03/08

اراك - ایرنا - فرمانده سپاه ناحیه اراك گفت: یکی از نیازهاي مهمی که کشور در گام دوم انقلاب به آن نیاز دارد، فراگیر
شدن تفکر و روحیه جهادي است که اردوهاي جهادي یکی از بسترهاي مهم این حرکت مهم محسوب می شود.

اراك - ایرنا - فرمانده سپاه ناحیه اراك گفت: یکی از
نیازهاي مهمی که کشور در گام دوم انقلاب به آن نیاز
دارد، فراگیر شدن تفکر و روحیه جهادي است که اردوهاي
جهادي یکی از بسترهاي مهم این حرکت مهم محسوب

 
می شود. 

سرهنگ پاسدار "محمد مهجوري" شامگاه شنبه در آیین
تقدیر از فعالیت هاي جهادگران افزود: گروه هاي جهادي
علاوه بر اینکه بستري اثرگذار براي تربیت و پرورش نیروها
در گام دوم انقلاب هستند، در عرصه محرومیت زدایی

 
پیشگامند. 

وي الگوي گروه هاي جهادي را فرهنگ ایثار و ازخودگذشتگی دانست و گفت: فضایی که در اردوهاي جهادي حاکم است کاملا شبیه

 
جبهه و شب هاي عملیات است که جهادگران همچون رزمندگان براي خدمت به مردم از یکدیگر سبقت می گیرند. 

فرمانده سپاه ناحیه اراك تاکید کرد: حرکت شتابنده نهضت خدمت رسانی، مهمترین اولویت گروه هاي جهادي است که براي رفع

 
محرومیت و زدودن فقر همه جانبه تلاش می کنند. 

سرهنگ مهجوري اظهار داشت: بسیج سازندگی شهر اراك در راستاي محرومیت زدایی، سازندگی، آبادانی، کارآفرینی، ایجاد اشتغال
پایدار، خدمات اجتماعی و فعالیت در طرح شهید سلیمانی شتابنده حرکت می کند که بیش از 360 گروه جهادي فعال در این راستا

 
نقش آفرین هستند. 

وي افزود: در سال گذشته بیش از 74 واحد مسکونی تحویل ولی نعمتان انقلاب شد و در سال جاري بیش از 43 واحد دیگر در دستور

 
کار جهادگران قرار دارد. 

فرمانده سپاه ناحیه اراك بیان کرد: امید است با حمایت هاي مسئولان و دستگاه ها از گروه هاي جهادي روز به روز علاوه اینکه این

 
تفکر نجات بخش، در سایر بخش ها حاکم شود، شاهد زدودن فقر و محرومیت از جامعه باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 



 
- گروه هاي جهادي 

- سازمان بسیج مستضعفان



معادن کوچک احیا شده چقدر اشتغال زایی داشتند؟

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  441  |  تاریخ: 1400/03/08

مطابق آمارها سال گذشته 253 معدن در کشور احیا و فعال سازي شد، فعال سازي این معادن که اکثر آنها در مناطق کمتر
توسعه یافته واقع شده اند، تاثیر مطلوبی در اشتغال زایی در این مناطق داشته است.

مطابق آمارها سال گذشته 253 معدن در کشور احیا و فعال سازي شد، فعال سازي این معادن که اکثر آنها در مناطق کمتر

 
توسعه یافته واقع شده اند، تاثیر مطلوبی در اشتغال زایی در این مناطق داشته است. 

به گزارش ماین نیوز، امروز افزون بر 60 میلیارد تن ذخیره معدنی در سطح کشور شناسایی شده که از این رقم حدود 37 میلیارد تن
ذخیره قطعی و بقیه احتمالی است. شمار مواد معدنی اکتشافی در کشور 68 ماده است که سهم مصالح ساختمانی نسبت به فلزي

 
غالب است. 

 
ایران داراي 10 هزار و 400 معدن داراي پروانه بهره برداري است که پنج هزار و 600 معدن آن فعال است. 

به گفته کارشناسان، از بین معادن غیرفعال و راکد یاد شده اگر حتی یک هزار معدن را بتوانیم فعال کنیم و هر معدن در زنجیره
نخست خود دست کم به طور مستقیم 30 نفر را مشغول به کار کند، اشتغال 30 هزار نفري را به دنبال خواهد داشت و در کنار هر

 
شغل مستقیم حداقل هفت شغل غیرمستقیم دیگر نیز قابل تعریف است. 

برپایه آمارهاي رسمی، سال گذشته بیش از 210 جلسه با محوریت معادن کوچک مقیاس در کشور برگزار شد، همچنین سه تفاهم

 
نامه و 2 قرارداد در همین خصوص منعقد و هشت فراخوان عمومی جذب سرمایه گذار اعلام شد. 

در همین زمینه بررسی و مطالعه محدوده هاي معدنی چهار استان در دستور کار قرار گرفت که در نهایت به احیاء، فعال سازي و

 
توسعه 253 معدن، همچنین حمایت و توسعه 15 واحد فراوري در کشور انجامید. 

 
مصالح ساختمانی در صدر معادن احیا شده 

مجموع تلاش هاي انجام شده در سال گذشته، احیا و توسعه 253 معدن کوچک را در سطح کشور به دنبال داشت که 170 معدن از

 
طریق طرح احیا و 83 معدن از طریق پروژه زیرساخت، فعال سازي شده یا توسعه یافتند. 

در این بین معادن مصالح ساختمانی با 86 معدن (33 درصد کل آمار) بیشترین میزان تعداد معادن احیا شده یا توسعه یافته را به
خود اختصاص دادند و پس از آن معادن فلزي (65 معدن و 26 درصد آمار)، معادن سنگ تزئینی (56 معدن و 23 درصد آمار) و

 
معادن غیرفلزي (46 معدن و 18 درصد آمار) در مکان هاي دوم تا چهارم قرار گرفتند. 

 
افزایش تولید 



 
برپایه این گزارش، احیا و توسعه معادن یاد شده در سال 99 منجر به 9 میلیون و 19 هزار و 400 تن افزایش تولید شد. 

بیشترین میزان اضافه تولید در معادن مصالح ساختمانی با 57 درصد اتفاق افتاد، به طوري که از این معادن پنج میلیون و 109 هزار و

 
550 تن تولید ماده معدنی حاصل شد. 

پس از آن معادن فلزي با یک میلیون و 986 هزار و 200 تن، معادن غیرفلزي با یک میلیون و 240 هزار و 650 تن و بالاخره معادن

 
سنگ تزئینی با 683 تن افزایش تولید در رده هاي بعدي قرار گرفتند. 

 
سرمایه گذاري براي احیاء معادن کوچک مقیاس 

مطابق آمارها براي احیا و توسعه این تعداد معادن در سال 99 افزون بر 2 هزار و 625 میلیارد تومان سرمایه گذاري شده است که
نیمی از این سرمایه گذاري ها در بخش معادن فلزي اتفاق افتاد، با این حال سهم معادن غیرفلزي از سرمایه گذاري ها 29 درصد،

 
سهم مصالح ساختمانی 12 درصد و سهم معادن سنگ تزئینی 9 درصد بوده است. 

 
استان هاي پیشرو 

بیشترین آمار معادن احیا و فعال سازي شده در سال 99 در استان سمنان با 40 معدن بود و پس از آن استان هاي زنجان با 34

 
معدن، مازندران با 26 معدن، اردبیل و فارس هر یک با 18 معدن و اصفهان و یزد هر یک با 16 معدن قرار دارند. 

همچنین گرچه در سال 99 صدور مجوز تاسیس، افزایش ظرفیت و تامین مواد اولیه براي 25 معدن هدف گذاري شده بود، اما در

 
نهایت براي 15 معدن (معادل 60 درصد هدف گذاري انجام شده) اجرایی شد. 

 
معادن کوچک احیا شده چقدر اشتغال زایی داشتند؟ 

 
اشتغال معادن احیا شده و توسعه یافته 

احیا و توسعه این معادن در مجموع منجر به اشتغال زایی سه هزار و 128 نفري شد. در این میان، بیشترین اشتغال زایی در معادن
فلزي با یک هزار و 48 نفر اتفاق افتاد و پس از آن معادن غیرفلزي با 854 نفر اشتغال و معادن سنگ تزئینی و مصالح ساختمانی هر

 
یک با 613 نفر، در رده هاي بعدي قرار گرفتند. 

از ابتداي آغاز طرح تاکنون سه هزار و 120 معدن غیرفعال و راکد کوچک مقیاس شناسایی و اولویت بندي شدند که بر روي یک هزار
و 463 معدن اقدام کلینیکی انجام شد و در نهایت طی دو سال گذشته 399 معدن احیا و فعال سازي شد یا مورد توسعه قرار گرفت.



سرنوشت تلخ واگذاري معدن سرب وروي مهدي آباد و تبدیل شدن به تجارتی

خانوادگی

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  442  |  تاریخ: 1400/03/08

مجموعه معدنی سرب و روي مهدي آباد با دارا بودن ذخائر قابل توجه سرب ، روي ، نقره ، باریت و مس، یکی از بزرگترین
معادن سرب وروي جهان است ، تا جایی که پس از بهره برداري از این پروژه ، نقش 5 درصدي در معادلات ومعاملات قیمت

هاي جهانی سرب و روي ایفا خواهد کرد.

مجموعه معدنی سرب و روي مهدي آباد با دارا بودن ذخائر قابل توجه سرب ، روي ، نقره ، باریت و مس، یکی از بزرگترین
معادن سرب وروي جهان است ، تا جایی که پس از بهره برداري از این پروژه ، نقش 5 درصدي در معادلات ومعاملات قیمت هاي

 
جهانی سرب و روي ایفا خواهد کرد. 

به گزارش ماین نیوز، معدن مهدي آباد دومین معدن سرب وروي دنیا بعد از استرالیا با ذخیره قطعی 250 میلیون تن سرب ، روي و
نقره است. پروانه بهره برداري این معدن که بزرگترین پروژه صنعت سرب و روي کشور است به نام سازمان ایمیدرو می باشد. در چهار
دهه گذشته بهره برداري از این معدن بزرگ همواره مورد توجه قرار گرفته و کشورهایی همچون آمریکا، استرالیا و چین اقداماتی در
این زمینه انجام داده اند. بهره برداري از معدن سرب و روي مهدي آباد در سال 95 از سوي ایمیدرو به کنسرسیومی تخصصی واگذار
شد که در ادامه بر خلاف تعهدات اخلاقی فی مابین اعضاي هیات موسس کنسرسیوم ، از پروژه ملی به خانوادگی تبدیل و اعضاي

 
تخصصی فنی ومهندسی از مدیریت و کانون تصمیم گیري ها حذف شدند. 

با برنده شدن کنسرسیوم معدن سرب و روي مهدي آباد در مزایده ایمیدرو، قرارداد 24 ساله بین این کنسرسیوم با سازمان توسعه و

 
نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران به عنوان کارفرما امضا شد. 

مطابق"" ماده 9 "" قرارداد ، اعضاي کنسرسیوم این امکان را داشته اند تا ظرف حداکثر 6 ماه از تاریخ عقد این قرارداد جهت اجراي
پروژه، شرکتی موسوم به شرکت پروژه با حضور کلیه اعضاي کنسرسیوم تاسیس کنند اما تاسیس شرکت جدید نباید منجر به کاهش
مسئولیت و حقوق اعضاي کنسرسیوم می شد و از الزامات صریح قرارداد ، حضور کلیه اعضاي کنسرسیوم تا پایان مدت 24 ساله
قرارداد در شرکت پروژه با آراي مساوي در تصمیمات هیات مدیره بوده و کلیه اعضا منفردا ومتضامنا در قبال پروژه وکارفرما با دادن
ضمانتنامه رسمی، مسوول می باشند. اما عدم نظارت صحیح و قانونی مقام ناظر در انجام وظایف قانونی خود در زمان تشکیل شرکت
پروژه موجب شد با تشکیل شرکت پیشگامان صنعت سرب و روي مهدي آباد (سهامی خاص) که متشکل از اعضاي کنسرسیوم بوده
ولی اساسنامه آن صد درصد سهامی خاص و بدون در نظر گرفتن منافع اعضاي کنسرسیوم تنظیم گردیده ، عملا قوانین مدنی
کنسرسیوم به قوانین تجارت و مسائل داخلی شرکتهاي سهامی خاص تبدیل و شرایط براي سوء استفاده هاي آتی و افزایش سرمایه
هاي غیر عرف ناشی از مطالبات از پیش مهندسی شده توسط سهامداران اکثریت شرکت پروژه مهیا شود. این در حالی است که کلیه

 
اعضا به میزان قدر السهم تعیینی ، تضامین لازم و رسمی را به کارفرما ارایه داده اند. 

همچنین تشکیل این شرکت و لزوم افزایش سرمایه به میزان حداقل 15 درصد سرمایه گذاري انجام شده، از الزامات قراردادي ایمیدرو
بوده که اعضاي کنسرسیوم را ملزم به اجراي آن کرده و با اجراي این تعهد قراردادي در عمل حقوق قراردادي اعضا کنسرسیوم در
پروژه به شدت کاهش یافته و قدرالسهم شرکتهاي هم خانواده ، به صورت غیرمتعارف افزایش یافته است. این اتفاق در واقع صرف نظر



از اینکه فلسفه واگذاري پروژه به کنسرسیوم را از بین برده و عملا موجب حذف شرکت هاي عضو کنسرسیوم از جرگه تصمیم گیریها

 
شده، موجب از بین رفتن حقوق مسلم قرادادي سایر اعضا شده است. 

به گفته یکی از اعضاي کنسرسیوم، حسب شرایط قرارداد ، روش تامین منابع مالی پروژه باید به صورت شفاف در زمان عقد قرارداد
اعلام می شد. اما متاسفانه ایمیدرو با نادیده انگاشتن یکی از مهمترین شرایط اجراي قرارداد، فرم هاي خام مربوط به تامین مالی را در
قرارداد گنجانده ، سپس از محل همین قصور یا سهل انگاري تامین مالی پروژه ، سهامداران اکثریت در شرکت پروژه تحت عنوان
افزایش سرمایه و تامین مالی از محل مطالبات غیرقطعی که کارشناسی رسمی نیز نشده است ، در افزایش سرمایه ها ، اجازه فروش
حق تقدم سایراعضا را به شرکتهاي زیر مجموعه نداده و حق تقدم ایشان را یکجانبه به نفع خود استفاده کرده اند و متاسفانه علیرغم
مدل ارایه شده در فراخوان در خصوص استفاده مشترك از توان و قابلیت اعضاي کنسرسیوم به منظور بهره برداري مطلوب و تخصصی

 
در این ابرپروژه ، انجام این مهم در اختیار یک شرکت خصوصی محدود ، خانوادگی وغیر مرتبط با این صنعت قرار گرفته است. 

منتقدان به این واگذاري می گویند اگر ایمیدرو به عنوان نهاد نظارتی به درستی نقش نظارتی خود را اجرا می کرد، شرکت تاسیس
شده باید نقش پیمانکار را بازي میکرد و در میزان برداشتهاي ماده معدنی ذینفع میگردید ، چرا که امتیاز این پروژه متعلق به اعضاي
کنسرسیوم بوده و در هیچ جاي دنیا ؛ پیمانکار، کارفرما و سهامدار نمی شود!!! به گفته آنها این شیوه انتقال و حرکت ناصواب موجب

 
چالش هایی در ادامه راهبري پروژه و فروش محصولات این معدن شده و گریبان این ابرپروژه ملی را می گیرد. 

طبق برنامه ریزي ها براي تولید در سال اول 200 هزارتن کنسانتره و براي سالهاي آتی 800 هزار تن در نظر گرفته شده است که
درصورت تداوم این روند وعدم ورود نهادهاي نظارتی دولتی به این مهم ، آینده اي مبهم و نامطئن در خصوص بهره برداري درست

 
ازاین معدن رقم خواهد خورد . 

 
معدن سرب و روي مهدي آباد تبدیل به شرکتی فامیلی شده است 

یوسف مرادلو، رییس انجمن تولیدکنندگان سرب و روي ایران با بیش از 80 شرکت تولیدکننده سرب و روي در انجمن تخصصی و از
اعضاي اصلی کنسرسیوم که از مدیریت تصمیم گیري و نقش آفرینی اجرایی این ابر پروژه ، از دیدگاه مفهوم کنسرسیوم ، غیر قانونی
حذف شده است در این باره به اقتصاد ملی می گوید: ""بدون تعارف باید اعلام کنم که کلک زدند."" وي با تشریح مقدمات این
واگذاري می گوید: ""با آقاي نعمت زاده و کرباسیان به عنوان مدیران وقت حوزه صنعت و معدن در آن زمان صحبت کردیم که با
بهره برداري از این معدن کاري کنیم تا گلوگاه مواد اولیه صنعت به دست غیرصنعتگر نرسد. این درخواست را مطرح کردیم و گفته

 
شد که با بررسی ، این معدن یا به صنعت می رسد یا به مزایده گذاشته می شود. "" 

بنیانگزار کنسرسیوم معدن سرب و روي مهدي آباد ادامه می دهد: ""وقتی کنسرسیوم را تشکیل دادیم آن زمان به زنده یاد حاج

 
قاسم شفیعی، رئیس خانه سنگ ایران گفتم با همکاري برد- برد کاري کنیم تا از این معدن به شکل مناسبی بهره برداري شود."" 

 
وي در ادامه می گوید:"" اما متاسفانه این کنسرسیوم تبدیل به شرکتی فامیلی شد که دیگر کسی را تحویل نمی گیرند."" 

مرادلو با بیان اینکه ""این چاهی است که ناخواسته خودمان کندیم ""گفت: ""قرار بود هر5 سهامدار واعضاي اصلی کنسرسیوم تا
انتهاي پروژه در هیات مدیره باشند اما با تبدیل کنسرسیوم به شرکت و مطرح کردن قانون تجارت افزایش سرمایه دادند و شرکا را

 
پس زدند."" 

بنیانگزار کنسرسیوم معدن سرب وروي مهدي آباد با بیان اینکه ""ما به این مساله معترض هستیم"" می گوید: ""پیگیر این مساله

 
هستیم و دولت باید مطالعه کند و ببیند اهداف اولیه این واگذاري چه بود و چه شد."" 

مرادلو با بیان اینکه ""معدن باید به صنعتگر برسد"" تصریح کرد:"" مدیران فعلی عنوان می کنند که با50-40 بنگاه اقتصادي مرتبط



 
هستند ، در صورتی که نباید تنها به اصطلاح پز مساله اي را داد و باید واگذاري ها در راستاي کاهش بیکاري و به نفع تولید باشد. "" 

 
اهداف واگذاري معدن مهدي آباد محقق نشد 

ناصر صلواتی زاده، مدیرعامل شرکت کاهنربا و تنها بازوي فنی- مهندسی کنسرسیوم واولین شرکتی که براي اولین بار شمش روي را
در ایران تولید و کارخانجات فراوانی را طراحی ، ساخت و راه اندازي نموده است در این باره به می گوید: ""واگذاري معادن به بخش

 
خصوصی گامی مثبت از سوي دولتهاست ، البته این مساله در شرایطی است که الزامات آن نیز رعایت شود."" 

وي با بیان اینکه ""دولتها مدیران خوبی براي مدیریت معادن نیستند"" می گوید: ""با این وجود براي واگذاري معادن به بخش

 
خصوصی باید نگاه همه جانبه اي داشت."" 

وي با اشاره به سابقه دیرین معدن سرب و روي مهدي آباد و اکتشافاتی که از سوي کشورهاي خارجی صورت گرفت گفت: ""زمانی
که این معدن از سوي ایمیدرو به مزایده گذاشته شد شاید کسی تصور نمی کرد که در ادامه ، این پروژه با مشکلات تحریم و خروج

 
سرمایه گذار خارجی رو به رو شود و در واقع شرایط در آن زمان طبیعی بود."" 

صلواتی زاده با بیان اینکه ""قانون گذار میبایست صلاحیت همه جانبه سرمایه گذار را مورد بررسی کامل قرار میداد"" ، می گوید:""

 
به همین دلیل وعدم نظارت مناسب ، با توجه به اتفاقات پیش آمده ، بطور قطع تحقق اهداف اولیه میسور نخواهد شد."" 

وي با بیان اینکه"" معادن بزرگ نیاز به تجهیزات بزرگ براي اکتشاف ، بهره برداري و مدیریت در شآن و تخصصی ابرپروژه دارد

 
""گفت: ""این در حالی است که شرایط لازم براي تحقق اهداف معدن سرب و روي مهدي آباد به وجود نیامده است. "" 

 
لزوم بازپس گیري واگذاري هاي غلط 

محمد بیاتیان، عضو اسبق کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز در باره معدن مهدي آباد می گوید: ""واگذاري معادن باید طبق قانون
صورت گیرد و توانمندي سرمایه گذار باید مورد بررسی قرار گیرد.""وي در ادامه می گوید: ""همچنین در واگذاري معدن باید حقوق
دولتی لحاظ و نگاه اشتغال آفرینی نیز دنبال شود. بیاتیان جلوگیري از خام فروشی را از دیگر اهداف واگذاري صحیح معادن کشور
عنوان کرده و می گوید: ""در شرایطی که این اهداف محقق نشود در واقع واگذاري ها غلط بوده و به زیان منافع ملی است.""بیاتیان
در ادامه می گوید: ""در خصوص معدن سرب و روي مهدي آباد نیز هر زمانی که مسجل شد که اشکالاتی در نحوه اجراي تعهدات

 
وجود دارد بر اساس قانون می توان آن را پس گرفت و مجددا به کنسرسیوم تایید شده واگذار نمود."" 

 
آن واگذاري صحیح است که منافع آن برد- برد بوده و بر نحوه اجراي تعهدات ، نظارت کافی صورت گیرد 

حسن حسینقلی، فعال حوزه سرب و روي ورییس اتحادیه صادرکنندگان سرب و روي و از اعضاي امضا کننده قرارداد کنسرسیوم(که
بعدا از ادامه حضور در کنسرسیوم انصراف دادند ) نیز درباره واگذاري معدن مهدي آباد می گوید: ""این گونه واگذاري که مدیریت
یک مجموعه به جاي خود مجموعه وگذار شود شیوه صحیحی است و البته باید الزامات آن رعایت شود.""به گفته او ""در شرایطی که
مدیریت معدن به جاي پروانه آن واگذار شود منافع حاصل از آن به دولت باز می گردد.""وي با اشاره به مشکلات فعلی معدن سرب
وروي مهدي آباد که مهترین آن تحریم و مشکلات سرمایه گذاري ناشی از آن بوده است می گوید:"" آن واگذاري صحیح است که

 
منافع آن برد- برد بوده و بر نحوه اجراي تعهدات ، نظارت کافی صورت گیرد. "" 

گزارش ها نشان می دهد مدیریت شرکت پیشگامان صنعت سرب و روي مهدي آباد ، با شرکت هاي توانمند داخلی علیرغم ""قانون
حمایت از تولید داخل و استفاده حداکثري از ظرفیت هاي مهندسی و تولیدي داخلی ""عقد قرارداد ننموده است. همچنین بی
توجهی نهادهاي نظارتی دولت در تبدیل کنسرسیوم به شرکت سهامی خاص جهت جلوگیري از ایجاد انحصار نیز از دیگر مشکلات

 
واگذاري معدن سرب و روي مهدي آباد است. 



ضروري است تا با ورود دستگاه هاي نظارتی به این واگذاري، نگرانی ها در خصوص استفاده از ظرفیتهاي این ابرپروژه ملی رفع تا از
مزایاي این معدن به نفع مردم استفاده شود. تا اینجاي کار که مدیریت خانوادگی این معدن و حذف اعضاي فنی و مهندسی از
مدیریت این مجموعه و کانون تصمیم گیري ها به زیان منافع ملی تمام شده و امید می رود با اصلاح این رویه غلط بتوانیم از منافع

آن بهره ببریم.



شمال آذربایجان غربی هم صاحب واحد استحصال و تولید طلا شد

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  443  |  تاریخ: 1400/03/08

واحد استحصال و تولید طلا با ظرفیت تولید سالانه 600 کیلوگرم طلا و نقره با حضور علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت،
معدن و تجارت و محمدمهدي شهریاري استاندار آذربایجان غربی در خوي به بهره برداري رسید.

واحد استحصال و تولید طلا با ظرفیت تولید سالانه 600 کیلوگرم طلا و نقره با حضور علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و

 
تجارت و محمدمهدي شهریاري استاندار آذربایجان غربی در خوي به بهره برداري رسید. 

به گزارش ماین نیوز، واحد تولید و استحصال طلا در پنج هزار مترمربع زیربنا و با 2 میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی در ناحیه

 
صنعتی ایواوغلی خوي احداث شده است. 

 
با بهره برداري از این واحد تولیدي، سالانه 300 کیلوگرم طلا و 300 کیلوگرم نقره تولید می شود. 

 
افتتاح این طرح مهم صنعتی در شمال آذربایجان غربی موجب ایجاد فرصت شغلی براي 80 نفر در منطقه خوي شده است. 

 
وزیر صنعت معدن و تجارت همچنین در سفر به خوي، از روند اجراي طرح توسعه کارخانجات نساجی خوي بازدید کرد. 

این طرح شامل ایجاد خط رنگرزي پارچه است که روزانه 50 هزار متر پارچه را رنگرزي خواهد کرد؛ با بهره برداري از این بخش نیز
براي 200 نفر امکان اشتغال در کارخانجات نساجی خوي فراهم می شود.



مجوز احداث کارخانه استحصال طلا در سقز صادر شد

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  444  |  تاریخ: 1400/03/08

مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین گفت: شرکت طلاي کردستان مجوز احداث کارخانه استحصال طلا در
شهرستان سقز را از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور دریافت کرد.

مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین گفت: شرکت طلاي کردستان مجوز احداث کارخانه استحصال طلا در شهرستان

 
سقز را از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور دریافت کرد. 

به گزارش ماین نیوز، غلام رضا سلیمانی اظهار داشت: براي دریافت مجوز در ابتدا مکانیابی و مطالعات ارزیابی زیست محیطی و

 
موافقت همه دستگا هاي مرتبط در سطح استان اخذ و سپس در کمیته ارزیابی کشور با احداث کارخانه طلا موافقت شد. 

وي اضافه کرد: صدور این مجوز حاصل تلاش بیش از چهار سال پیگیري و مطالعات زیست محیطی دقیق و تأمین نظر کمیته هاي

 
فنی و پذیرش تمهیدات و پیشنهادات فنی کارشناسان سازمان حفاظت محیط زیست و سایر دستگاه هاي ذي ربط است. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدرتامین یادآور شد: با بهره برداري از این طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا تولید می شود و

 
تعداد 350 نفر به طور مستقیم مشغول به کار می شوند. 

وي شروع به کار این کارخانه را منوط به تعیین مشاور مادر جهت طراحی هاي لازم و نظارت بر احداث کارخانه دانست و گفت:
اقدامات لازم در دستور همکاران ما در ستاد و شرکت طلاي کردستان قرار گرفته است و عملیات اجرایی آن به زودي آغاز خواهد شد.

سلیمانی ضمن قدردانی و تشکر از همکاري استانداري، اداره کل محیط زیست، امور آب، سازمان صمت، منابع طبیعی و سایر دستگاه
هاي اجرایی و نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: امیدواریم با بهره گیري از این طرح استراتژیک گام موثري در

 
زمینه توسعه منطقه و ایجاد اشتغال براي مردم استان کردستان برداشته شود. 

معدن طلاي قلقله در سال 1396 کلنگ زنی شد اما بدلیل برخی نگرانی ها، بهره برداري از این طرح به تعویق افتاد که طی 2 سال
گذشته با مکانیابی مجدد خارج از حوزه سد چراغ ویس و همخوان سازي با شرایط و استانداردهاي محیط زیستی موجود سپس مکان

جدید مورد تایید وزارت نیرو و سازمان محیط زیست و سایر دستگاه هاي اجرایی استان قرار گرفت.



حمایت همه جانبهٔ قوه قضاییه از کارخانجات هلدینگ عظام و تلاش در رفع

موانع تولید

منبع: خبر فوريشماره خبر:  445  |  تاریخ: 1400/03/08

ابراهیم رئیسی رییس قوه قضاییه تاکید دارد که «هیچ کارخانه و هیچ کارگاه تولیدي نباید تعطیل بشود و هیچ بانکی حق
تعطیل کردن یک کارخانه را ندارد».

 ابراهیم رئیسی رییس قوه قضاییه تاکید دارد که «هیچ

 
کارخانه و هیچ کارگاه تولیدي نباید تعطیل بشود و هیچ بانکی حق تعطیل کردن یک کارخانه را ندارد». 

حجت الاسلام خلیلی، رییس کل دادگستري گیلان و دادستان عمومی و انقلاب رشت به همراه جمعی از مقامات قضایی با هدف رفع

 
موانع تولید کارخانجات قطعه سازي گروه عظام از شرکت فراوري و ساخت و پایا کلاچ دیدن کردند. 

فلاح میري دادستان عمومی و انقلاب رشت با اشاره به اشتغال بیش از 1000 کارگر در این دو کارخانه گفت: رفع مشکل تامین

 
قطعات فولادي و مشکلات بانکی از جمله دستور کارهاي ماست. 

این مقام قضایی تاکید کرد: موضوعات در سطح ملی را هم بنده و رییس محترم کل دادگستري استان پیگیري می کنیم. این اطمینان

 
را می دهم تا آخر ایستاده ایم و حمایت می کنیم و حمایت ما وظیفهٔ قانونی ماست. 



 
 

وي هدف از بازدید رییس کل دادگستري گیلان از این دو واحد تولیدي را دیدار با مدیران و کارگران و بررسی مشکلات و نیازهاي آن
ها در عرصهٔ تولید ذکر کرد و اظهار داشت: عدم تخصیص و کمبود مواد اولیه و گشایش اعتبارات اسنادي داخلی از مشکلات این دو

 
کارخانه است. 

دادستان مرکز استان گیلان با تحسین انگیزه و دانش مهندسان و کارگران این دو شرکت، تصریح نمود: قطعات فولادي تخصیص داده

 
شده به این دو کارخانه یک چهارم نیاز آنان است و دستگاه قضایی رفع این مشکل را از طریق مراجع ذیربط در دستور کار خود دارد. 

 
 

وي همچنین در پایان از عزم مدیران بانک هاي استان براي رفع مشکلات واحدهاي تولیدي خبر داد و افزود: دستگاه قضایی در

 
چارچوب قانون از تولیدکنندگان حمایت خواهد کرد تا شاهد تعطیلی کارخانه هاي فعال استان نباشیم. 

شرکت «فراوري و ساخت» و «شرکت پایاکلاچ» بزرگترین تولیدکنندگان کمک فنر و کلاچ در خاورمیانه و از مجموعه کارخانجات

 
12گانه گروه قطعات خودرو عظام است. 

مجموعهٔ عظام با نزدیک به سه دهه سابقه داراي 12 کارخانه تولید قطعات اصلی خودرو در نقاط مختلف کشور از جمله در تهران و
دیگر استان هاي آذربایجان شرقی، گیلان، البرز و اصفهان است که حدود 4 هزار نفر نیروي انسانی در این کارخانه ها مشغول تولید
قطعات خودرو با نزدیک به یک میلیارد شماره فنی در سال هستند، که علاوه بر تأمین داخل خطوط تولید خودرو و نیز بازار مصرف
قطعات یدکی، توانمندي صادرات این قطعات را نیز داراست. در این مجموعه بزرگ صنعتی، انواع سیستم هاي برق و الکترونیک،



ایمنی و امنیتی و مکاترونیک، قطعات تزیینی و پلاستیکی، انواع کیت کلاچ و کمک فنر، فرمان هیدرولیک، انواع دینام و استارت،
موتور فن، قفل هاي سوئیچی و مکانیکی، انواع پوسته هاي آلومینیومی، ریخته گري قطعات چدنی نظیر میل لنگ، دیسک و کاسه

 
چرخ، بوش سیلندر، انواع پیستون هاي بنزینی، دیزلی و دیگر قطعات را براي خودروهاي داخلی تولید و تامین می کنیم. 

 
 

اشتغال زایی جهت 26 هزار نفر مستقیم و غیر مستقیم در هلدینگ عظام و پیمانکاران وابسته و نیز انبوه ماشین آلات مدرن،
تجهیزات تولیدي پیشرفته و منحصر به فرد و آزمایشگاه هاي مجهز در بیش از 100 هزار مربع فضاي تولیدي حاصل سرمایه گذاري

 
بالغ بر 10 هزار میلیارد تومان در این صنعت توسط گروه عظام است. 

لازم به ذکر است حداقل 540 شرکت تامین کنندهٔ مواد اولیه و قطعات داخلی با بیش از 22هزار نفر نیروي انسانی با گروه عظام
همکاري دارند که این نشان از همت و حمیّت این گروه عظیم در بومی سازي فن آوري تولید به مساعدت سایر تولیدکنندگان و به

کارگیري پتانسیل سایر بنگاه هاي صنعتی متوسط و کوچک در جهت خودکفایی است.



دو سوم دوره مدیریتمان را در استان ها بودیم / با آموزش هاي کوچک می

توان اشتغال هاي زیادي در استان ها ایجاد کرد

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  446  |  تاریخ: 1400/03/08

 
 

معاون امور جوانان با ارائه گزارشی از آمار سفرهاي استانی حوزه معاونت امور جوانان اظهار داشت: در طی حدود سه سال، بنده و
مدیران کل حوزه جوانان در مجموع 760 روز در استان ها حضور داشتیم یعنی حدود دو سوم دوره مدیریتمان را در استان ها به

 
منظور حل مشکلات و مسائل جوانان کشور بودیم. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان، محمد مهدي تندگویان در نشست صمیمی با اعضاي مجمع سازمان هاي مردم نهاد
استان خراسان جنوبی ضمن عذرخواهی از تاخیر حضور در این استان، اظهار داشت: تغییر و تحولات استان در سطوح مختلف و حضور
دکتر سلطانی فر به عنوان وزیر معین این استان به صورت مرتب موجب شد سفرهاي معاونان به این استان کمتر شود و همچنین

 
محدودیت هاي کرونایی هم مزید بر علت شد. 

وي با ارائه گزارشی از آمار سفرهاي استانی حوزه معاونت امور جوانان اظهار داشت: در طی حدود سه سال، بنده و مدیران کل حوزه
جوانان در مجموع 760 روز در استان ها حضور داشتیم یعنی حدود دو سوم دوره مدیریتمان را در استان ها به منظور حل مشکلات و

 
مسائل جوانان کشور بودیم. 

تندگویان ادامه داد: سعی ما بر این بوده تا در این سفرها و حضور در ستادهاي ساماندهی امور جوانان استانها، شانیت جوانان حفظ

 
شود و کار اثر گذاري انجام دهیم و باري را از دوش سمن ها برداریم و به حل مشکلات جوانان کشور کمک کنیم. 

وي با اشاره به مشکلات اساسی و ساختاري حوزه جوانان در سالیان گذشته، ادامه داد: مشکلات اساسی قانونی و ساختاري و حقوقی
وجود داشت که همه این مشکلات امروز حل شده است. مجمع ملی جوانان به عنوان یک جایگاه و ساختار قانونی، عمومی و غیر

 
دولتی ثبت ملی شد و دیگر به راحتی با اعمال سلیقه هاي فردي و حزبی و جناحی جایگاه آن از بین نمی رود. 

معاون امور جوانان گفت: با یاري خدا در این سه سال از نظر قانونی، ردیف ها، مطالبات و اعتبارات  و... کاري روي زمین نمانده که
مهمترین آن تصویب قانون اهداف، وظایف و اختیارات وزارت ورزش و جوانان بود که در حوزه جوانان اتفاقات خوبی رقم خورد و
موضوعات خانه هاي جوانان، صدور فعالیت تشکل هاي جوانان و صدور مجوز دفاتر مشاوره ازدواج و خانواده در قانون جدید دیده شده



 
و خیلی از مشکلاتی که امروز وجود دارد را حل خواهد کرد. 

وي با بیان اینکه اکنون مجامع استانی سمنها، شعبات مجمع ملی جوانان محسوب می شوند، اظهار داشت: مجمع ملی جوانان امروز
می تواند براي درآمد خود برنامه ریزي کند، تفاهمنامه هاي ملی با نهاد هاي مختلف امضا کند که همه این ها دست تشکلا ها را باز
می گذارد و خیلی از مطالبات سمن ها با برنامه ریزي مجمع ملی جوانان حل می شود و در واقع معاونت امور جوانان حامی موضوعات

 
ملی در ستاد ملی ساماندهی امور جوانان و شوراي عالی جوانان خواهد بود. 

تندگویان با بیان این که هیچ کدام از سمن هاي کشور این پایگاه و ساختار را ندارند، افزود: تنها ارگانی هستیم که سمنهاي آن
ساختار و دبیرخانه ملی دارند و سمن هاي آن رتبه بندي شده اند که دستاورد بزرگی است و سمن هاي جوانان باید از این ساختار

 
استفاده بهینه کنند. 

وي با بیان این که جوانان عضو ستادهاي ساماندهی امور جوانان باید مصوباتی را در ستادها بگیرند که مشکلات جوانان استان را حل
کند، گفت: همچنین بحث هاي صنفی باید ساماندهی شود و مجامع استانی باید به حل مشکلات صنفی سمنهاي استان ورود و آنها را

 
حل کنند. 

تندگویان اظهار داشت: با آموزش هاي کوچک می توان اشتغال هاي زیادي در استان ایجاد کرد و سمن ها باید با دیدبانی و پایش

 
معضلات اصلی در استان ها به حل مشکلات جوانان کمک کنند. 

وي با بیان این که سمن هاي جوانان خراسان جنوبی یکی از الگوهاي ما براي بقیه سمنها در کشور است، افزود: کارهاي بسیار خوبی

 
در این استان توسط سمنهاي جوانان انجام شده که جاي تقدیر و تشکر دارد. 

معاون امور جوانان در پایان با بیان این که با احتساب تسهیلات فنی و اعتباري، اعتبارات حوزه جوانان را به حدود 400 میلیارد
افزایش دادیم، گفت: خوشحالیم این پایگاه و جایگاه را براي حوزه جوانان ایجاد کردیم و امیدواریم این حوزه در آینده هم توسعه پیدا

 
کند. 

https://news.msy.gov.ir/news/2118681.htm  :لینک کوتاه



ساختار اجرایی دولت باید اصلاح شود/ فضاي مجازي فرصت خوبی براي

ایجاد اشتغال است

منبع: مشرقشماره خبر:  447  |  تاریخ: 1400/03/08

 
- سیاست 

 
جلیلی: ساختار اجرایی دولت باید اصلاح شود/ فضاي مجازي فرصت خوبی براي ایجاد اشتغال است 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ساختار اجرایی
دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد و الان هم فکر می کنم رئیس جمهور

 
آینده باید ساختار اجرایی دولت را اصلاح کند. 

به گزارش مشرق، سعید جلیلی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري عصر امروز در برنامه صداي جوان در رادیو جوان طی سخنانی در
ابتداي این برنامه اظهار داشت: من دانشجوي دانشگاه امام صادق بودم. بعد
در وزارت خارجه استخدام شدم. از کارشناسی شروع کردم و بعد به معاونت
وزارت خارجه رسیدم و بعد هم دبیر و نماینده رهبر انقلاب در شوراي عالی

امنیت ملی شدم. البته هنوز هم نماینده رهبر انقلاب در این شورا و همچنین عضو مجمع تشخیص مصلحت و شوراي راهبردي روابط

 
خارجی هستم. 

وي افزود: خانه اي که من مالک آن هستم 125 متر است ولی الان در خانه سازمانی هستم که بزرگتر است و خودرو من هم پراید

 
است. 

جلیلی ادامه داد: یک نکته اصلی که به نظرم نقش خیلی مهمی دارد ماشین دولت است. سال 92 که رفتیم به آقاي روحانی تبریک
بگوییم به ایشان گفتم شاید ما دو نگاه متفاوت داشته باشیم اما این ماشین دولت نه من را به آنجایی که می خواهم می برد نه شما را.
این ماشین خراب و فرسوده است. این ساختار اجرایی دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد. الان هم فکر می کنم رئیس جمهور آینده
باید ساختار اجرایی دولت را اصلاح کند. برخی کارهایی که در این سالها شد خوب است اما کافی نیست. به نظر من دولت آینده باید
یک کار جدي براي اصلاح این ماشین و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که داشتیم می دانیم کشور شرایطی

 
دارد که می تواند در چهار سال آینده یک جهش داشته باشد لذا براي این جهش باید ماشین دولت اصلاح شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: فضاي مجازي یکی از بهترین فرصت ها براي نسل جوان است. با این
فرصت می توان به اصلاح و انجام خیلی از موضوعات سرعت و شتاب داد. فضاي مجازي یک ابزار بسیار ارزشمند است و دولت باید
براي آن برنامه داشته باشد. اتفاقا اگر براي این فضا برنامه داشته باشید مردم از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده حد اکثري می

 
کنند. 



وي اظهار داشت: فضاي مجازي یک فرصت بسیار خوب براي ایجاد اشتغال است و دولت آینده باید براي آن برنامه داشته باشد. من
معتقدم که در این باره باید با جوانان صداقت داشت و شاید خود من هم براي برخی محدودیت ها در فضاي مجازي توجیهی نداشته

 
باشم. اینکه اینستاگرام باز است ولی توییتر بسته است؛ خب کار ویژه هر دو یکی است و باید براي آن فکري کرد. 

جلیلی با بیان اینکه شما اگر بخواهید کشورتان را در عرصه هاي مختلف پیشرفت بدهید مبتنی بر نیروي انسانی است که متاسفانه در
این سالها کوتاهی هاي زیادي در این زمینه داشتیم. یکی از بحث هاي قانون اساسی در این زمینه این است که تشکیل خانواده و
برآوردن نیازهایشان حق مردم و وظیفه دولت است و دولت باید در این زمینه برنامه داشته باشد. این برنامه باید واقعی باشد. براي
مسکن جوان باید برنامه داشت و یکی از موضوعاتی که ما براي آن تشکیل جلسه دادیم این بود که باید سالی یک میلیون خانه ساخت

 
و امکاناتی فراهم کرد که جوان بتواند ازدواج کند که مهم ترین آن شغل است. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: یکی از بحث هاي مهم براي رئیس جمهور این است که رئیس جمهور همه است نه
رئیس جمهور تهران یا شمال تهران. براي مثال برنامه ساخت مسکن باید تمام ایران را شامل بشود. اگر سازوکاري در زمینه هاي

 
مختلف داریم باید براي همه کشور باشد و یکی از هنرها و وظایف رئیس جمهور این است که این کار انجام بشود. 

وي درباره مشکلات مرزنشینان گفت: من به اکثر مرزهاي کشور رفتم و در پایانه هاي مرزي بخصوص در غرب حضور یافتم. من در
سفري به بانه نگاه می کردم که جوانان ما نشستند که باري بیاید و کولبري کنند. من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به

 
صادرکننده تبدیل شوند که اقتصاد کشور را فعال کنند. 

جلیلی درباره نخست دستوري که در روز اول ریاست جمهوري صادر می کند، اظهار داشت: برخی اختیاراتی که رئیس جمهور دارد و
احتیاح به قانون و مصوبات ندارد، بررسی کردیم و مجموعه احکامی که رئیس جمهور می تواند امضا و ابلاغ کند را احصا کردیم و در

 
روز اول ریاست جمهوري همه آنها را امضا و ابلاغ می کنیم. 

این نامزد انتخابات در بخش دیگري از سوالات این برنامه گفت: دفترچه بیمه من بیمه کارمندي است. در بورس سرمایه گذاري نکردم
اما سال 81، 82 براي فرزندم در حد یک میلیون یک سهمی گرفتیم اما الان هم خبر ندارم آن سهم چه شد! حدود سال 80 هم بود

 
که یک و نیم میلیون وام براي آخرین بار گرفتم. 

وي درباره سن مطلوب ازدواج گفت: دختر و پسر به لحاظ فیزیولوژي و اجتماعی که به سن بلوغ می رسند و احساس می کنند به
ازدواج نیاز دارند باید این شرایط برایشان مهیا بشود. من خودم 28 سالگی ازدواج کردم و فرزندم هم الان 25 ساله است و گفتم هر

 
زمان که بخواهد آمادگی داریم که شرایط ازدواج را برایش فراهم کنیم. 

جلیلی با ابیان اینکه در تهران من بیشتر از وسیله شخصی استفاده میکنم، گفت: اما هربار که مشهد می روم از وسایل نقلیه عمومی

 
استفاده می کنیم و در مشهد هم با بی آرتی و تاکسی سفر می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هایش براي حل معضل بیکاري و منابع آن، گفت: اگر رئیس جمهور براي دستگاه ها
ماموریت تعریف کند، می تواند صدها هزار شغل ایجاد کند. براي ایجاد شغل بحث ما این است که براساس امکانات فعلی بررسی
کردیم که چه میزان شغل بیشتر می توان ایجاد کرد. ما الان ظرفیت 16 میلیون تن مواد پتروشیمی داریم که 4 میلیون تن تولید می
شود که 12 میلیون ظرفیت تولید در این بخش داریم و با هر یک میلیون تن می توان 200 هزار شغل ایجاد کرد. فرصت هاي مختلف

 
در عرصه هاي مختلف هست که دولت باید اراده و برنامه داشته باشد. 



وي درباره سیاست دولت براي حل مشکل مسکن و مهار قیمت آن، گفت: براي ساماندهی مسکن باید آن را از کالاهاي سرمایه اي به
کالاي مصرفی تبدیل کنیم. وقتی شما در 8 سال گذشته کاهش ساخت مسکن دارید، باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشید. ما
در سال 800 هزار ازدواج داریم که باید براي آنها مسکن تهیه کرد. عالاوه بر این چند سال عقب ماندگی داریم و همچنین مسکن هاي
فرسوده داریم که باید تجدید ساخت شوند. براي همه اینها باید برنامه دقیق داشت و حداقل باید بتوان یک میلیون مسکن ایجاد کرد.

 
یک برنامه هایی مثل مسکن مهر بود که موفقیت خوبی داشت اما ایراداتی هم داشت که باید برطرف کرد. 

 
جلیلی ادامه داد: ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف می تواند حرکت خوبی باشد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه دولت وي براي توانمند سازي کشور در جهت مواجهه با تحریم ها، گفت: تنها حربه
دشمن در شرایط کنونی تحریم است. ما برنامه جدي داریم که تحریم ها بی اثر شود. در کنار گفتگو براي رفع تحریم یا دور زدن

 
تحریم، باید به کمک جوانان در عرصه بی اثر کردن تحریم ها دشمن را به زانو درآورد و این اهرم را از دست او خارج کرد. 

جلیلی درباره مشکلات شهرك هاي صنعتی، اظهار داشت: من در 8 سال گذشته به 31 استان کشور و بسیاري از شهرها رفتم و در
عمده شهرها از شهرك هاي صنعتی بازدید کردم. در بسیاري از شهرك ها کارخانه هاي تعطیل می بینید. یک دلیل این تعطیلی ها
تامین مالی است. ما یک بحث مان این است که روزي 2000 میلیارد تومان خلق پول می شود. این خلق پول کجا می رود؟ یک علت

 
دیگر قاچاق و رقابت با کالاهاي خارجی است. اینجا دولت چه کاره است؟ همین مسئله موجب می شود که تولید ملی از بین برود. 

وي در بخش دیگري از این برنامه در پاسخ به سوالات جوانان گفت: من ورزشی که انجام می دهم کوهنوردي و شنا است. آخرین
طبیعت گردي هم دارآباد بود. آخرین کتابی هم که خواندم کتاب 700 صفحه اي با عنوان "چین" از هنري کسینجر درباره روابط
آمریکا و چین بود. آخرین فیلمی که دور هم با خانواده در تعطیلات دیدیم "بزرگان در اتاق" بود درباره مذاکرات دولت یونان با
اتحادیه اروپا؛ که براي من که خودم زمانی مذاکره کننده بودم خیلی زیبا نوع رفتار مستکبرانه اتحادیه اروپا با یک عضو خودش را

 
داشت نشان می داد که دیدنش را توصیه می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري راهکار عملیاتی دولتش براي کاهش نرخ تورم را اینگونه تشریح کرد: تورم در صورتی پیش می
آید که پول از کالا بیشتر شود. علت اصلی مشکل تورم ما این است که از سال 52 تا پایان سال 99، پول کشور 58 هزار برابر شده
است و تا سال 98، 42 هزار برابر شده بود؛ تولید ملی ما اما 1.7 برابر شده بود که خیلی فاصله است. همین حالا بانک هاي ما روزي
دو هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند. وقتی پول تولید بشود و کالا تولید نشود، تورم ایجاد می شود. راه مبارزه با تورم مدیریت

 
خلق پول است. 

جلیلی در پاسخ به این پرسش که برنامه اقتصاد کلان خود براي رسیدن به اقتصادي شکوفا در برابر تهدیدات چیست، گفت: من سال
92 جمله اي که بارها تکرار کردم و از آزاد کردن ظرفیت ها سخن گفتم و مثل برخی کلید درنیاوردم. اگر می خواهیم کشور پیشرفت
کند باید ظرفیت هاي کشور را آزاد کنیم تا منحرف و قفل نشود. من و تمام دوستانی که در دولت سایه کار می کردیم، فکر می کنیم
با توجه به فرصت ها نه تنها می توان جلوي تهدیدات ایستاد بلکه در عرصه هاي مختلف کار دولت و رئیس جمهور این است که اگر
براي دستگاه ها ماموریتی تعریف می کند باید روز به روز این را بررسی کند که چه میزان از برنامه کلان محقق شد. کار رئیس جمهور

 
این است که اگر برنامه اي ارائه می کند، باید بازخواست کند تا به نتیجه برسد. 

وي درباره مصادیق اصلاح الگوي مصرف در دولت گفت: ما در الگوي مصرف، مصرف خوبی نداریم و اسراف زیاد می شود چه در انرژي



و چه در سایر موضوعات اما اول از همه دولت باید الگوي مصرفش را اصلاح کند. ما متاسفانه شاهد هستیم که بخش هاي دولتی
بیشترین اسراف ها را می کنند و اگر دولت نتواند الگو باشد، چگونه می تواند بخواهد الگوي مصرف را اصلاح کند. بسیاري از هزینه
هایی که تحت عنوان همایش و... انجام می شد در دوران کرونا فهمیدیم بصورت مجازي می شد برگزار کرد و لطمه هم نخورد. اگر از

 
اصلاح الگوي مصرف صحبت می کنیم ابتدا باید دولت و کارگزاران آن را دنبال کنند. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره وضعیت دانش آموزان در شرایط کرونا، اظهار داشت: کرونا نشان داد می توان از فضاي
مجازي استفاده حداکثري داشت بخصوص در بخش آموزش و پرورش. یکی از موضوعات عدالت در این عرصه است. وظیفه دولت است
که این را تامین کند چون وقتی می گوییم آموزش و پرورش رایگان است باید این را تامین کرد. از تجربه کرونا می توان در بسیاري از

 
موضوعات دیگر استفاده کرد و اگر در مناطقی محرومیت داریم می توان از طریق فضاي مجازي این محرومیت را برطرف کرد. 

جلیلی با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی را باید خوب فهمید و اقتصاد مقاومتی به معناي تعامل سازنده با دنیا است، اظهار داشت: اقتصاد
مقاومتی یعنی معطل بیگانگان نباشیم نه اینکه تعامل نداشته باشیم. ایراد ما به 8 سال گذشته این بود که تعامل با خارج گسترده نبود

 
و محدود به چند کشور در موضوعاتی بود که فایده اي براي کشور نداشت. 

منبع: تسنیم



تمدید مهلت ارسال اثر به نمایشگاه ملی مد و لباس

منبع: ایسناشماره خبر:  448  |  تاریخ: 1400/03/08

مهلت ارسال آثار به سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی ویژه توانمندي هاي دانشجویان دختر تا پایان خرداد ماه
تمدید شد.

 به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی این رویداد،
فراخوان سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی با هدف الگوسازي در زمینه مد و لباس در حوزه هاي زندگی اجتماعی
دانشجویان با هدف افزایش غرور ملی، ایجاد زمینه هاي ورود دانشجویان دختر به فضاي کسب و کار در حوزه مد و لباس و صنایع
دستی و حمایت از طراحان نوپا و دانشجو در راستاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال و تقویت امید به آینده تا پایان خردادماه جاري تمدید

 
شد. 

بخش هاي رقابتی این دوره از نمایشگاه شامل سه بخش طراحی، الگوسازي و دوخت لباس بانوان با استفاده از به روزرسانی یا استفاده
مدرن از دست بافته ها و رودوزي هاي سنتی کشور، طراحی، الگوسازي و دوخت لباس هاي بانوان با تمرکز بر لباس هاي قومی (بروز
رسانی یا استفاده مدرن از لباس هاي اقوام با توجه به کاربرد الگوي آنها با ذکر شناسنامه کار)؛ و هنرهاي پوشیدنی شامل تولیدات

 
صنایع دستی مرتبط با مد و لباس (زیورآلات، کیف، کفش، کمربند و......) است. 

همچنین رویکردهاي این نمایشگاه ملی، الگوها و سبک هاي اصیل و نوین ایرانی ـ اسلامی در پوشش مبتنی بر نمادهاي فرهنگ، هنر
و تمدن ایرانی، معرفی وجهه مدرن هنر ایرانی در هنرهاي پوشیدنی، مدرن سازي پوشش هاي سنتی و قومی، ترویج فرهنگ محیط

 
زیستی در استفاده از متریال سازگار با محیط زیست و یا قابل بازیافت اعلام شده است. 

ثبت نام دانشجویان در این رویداد از طریق سامانه به آدرس www.fhne.ir امکان پذیر است و مهلت ثبت نام علاقه مندان براي

 
شرکت در این رویداد تا 31 خردادماه تمدید شده است. پیش از این مهلت ارسال آثار این نمایشگاه تا 15 خردادماه اعلام شده بود. 

شایان ذکر است علاقه مندان می توانند براي دنبال کردن نشست هاي آموزشی، اخبار و اطلاعیه هاي این نمایشگاه آدرس



 
www.instagram.com/fhne.ir را دنبال نمایند. 

سومین نمایشگاه ملی مد، لباس و صنایع دستی به همت معاونت فرهنگی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري و معاونت ریاست جمهوري

 
در امور زنان و خانواده و به میزبانی دانشگاه شهید چمران اهواز در تابستان 1400 برگزار خواهد شد. 

 
 

انتهاي پیام



جلیلی: 7 میلیون مرزنشین را به صادرکننده تبدیل می کنم

منبع: انتخابشماره خبر:  449  |  تاریخ: 1400/03/08

سعید جلیلی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره مشکلات مرزنشینان گفت: من به اکثر مرز هاي کشور
رفتم و در پایانه هاي مرزي بخصوص در غرب حضور یافتم. من در سفري به بانه نگاه می کردم که جوانان ما نشستند که

باري بیاید و کولبري کنند. من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به صادرکننده تبدیل ...

تسنیم: نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري
گفت: ساختار اجرایی دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد و
الان هم فکر می کنم رئیس جمهور آینده باید ساختار

 
اجرایی دولت را اصلاح کند. 

سعید جلیلی نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري عصر امروز در برنامه صداي جوان در رادیو جوان
طی سخنانی در ابتداي این برنامه اظهار داشت: من

دانشجوي دانشگاه امام صادق بودم. بعد در وزارت خارجه استخدام شدم. از کارشناسی شروع کردم و بعد به معاونت وزارت خارجه
رسیدم و بعد هم دبیر و نماینده رهبر انقلاب در شوراي عالی امنیت ملی شدم. البته هنوز هم نماینده رهبر انقلاب در این شورا و

 
همچنین عضو مجمع تشخیص مصلحت و شوراي راهبردي روابط خارجی هستم. 

وي افزود: خانه اي که من مالک آن هستم 125 متر است ولی الان در خانه سازمانی هستم که بزرگتر است و خودرو من هم پراید

 
است. 

جلیلی ادامه داد: یک نکته اصلی که به نظرم نقش خیلی مهمی دارد ماشین دولت است. سال 92 که رفتیم به آقاي روحانی تبریک
بگوییم به ایشان گفتم شاید ما دو نگاه متفاوت داشته باشیم اما این ماشین دولت نه من را به آنجایی که می خواهم می برد نه شما را.
این ماشین خراب و فرسوده است. این ساختار اجرایی دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد. الان هم فکر می کنم رئیس جمهور آینده
باید ساختار اجرایی دولت را اصلاح کند. برخی کارهایی که در این سالها شد خوب است اما کافی نیست. به نظر من دولت آینده باید
یک کار جدي براي اصلاح این ماشین و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که داشتیم می دانیم کشور شرایطی

 
دارد که می تواند در چهار سال آینده یک جهش داشته باشد لذا براي این جهش باید ماشین دولت اصلاح شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: فضاي مجازي یکی از بهترین فرصت ها براي نسل جوان است. با این
فرصت می توان به اصلاح و انجام خیلی از موضوعات سرعت و شتاب داد. فضاي مجازي یک ابزار بسیار ارزشمند است و دولت باید
براي آن برنامه داشته باشد. اتفاقا اگر براي این فضا برنامه داشته باشید مردم از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده حد اکثري می

 
کنند. 



وي اظهار داشت: فضاي مجازي یک فرصت بسیار خوب براي ایجاد اشتغال است و دولت آینده باید براي آن برنامه داشته باشد. من
معتقدم که در این باره باید با جوانان صداقت داشت و شاید خود من هم براي برخی محدودیت ها در فضاي مجازي توجیهی نداشته

 
باشم. اینکه اینستاگرام باز است ولی توییتر بسته است؛ خب کار ویژه هر دو یکی است و باید براي آن فکري کرد. 

جلیلی با بیان اینکه شما اگر بخواهید کشورتان را در عرصه هاي مختلف پیشرفت بدهید مبتنی بر نیروي انسانی است که متاسفانه در
این سالها کوتاهی هاي زیادي در این زمینه داشتیم. یکی از بحث هاي قانون اساسی در این زمینه این است که تشکیل خانواده و
برآوردن نیازهایشان حق مردم و وظیفه دولت است و دولت باید در این زمینه برنامه داشته باشد. این برنامه باید واقعی باشد. براي
مسکن جوان باید برنامه داشت و یکی از موضوعاتی که ما براي آن تشکیل جلسه دادیم این بود که باید سالی یک میلیون خانه ساخت

 
و امکاناتی فراهم کرد که جوان بتواند ازدواج کند که مهم ترین آن شغل است. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: یکی از بحث هاي مهم براي رئیس جمهور این است که رئیس جمهور همه است نه
رئیس جمهور تهران یا شمال تهران. براي مثال برنامه ساخت مسکن باید تمام ایران را شامل بشود. اگر سازوکاري در زمینه هاي

 
مختلف داریم باید براي همه کشور باشد و یکی از هنرها و وظایف رئیس جمهور این است که این کار انجام بشود. 

وي درباره مشکلات مرزنشینان گفت: من به اکثر مرزهاي کشور رفتم و در پایانه هاي مرزي بخصوص در غرب حضور یافتم. من در
سفري به بانه نگاه می کردم که جوانان ما نشستند که باري بیاید و کولبري کنند. من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به

 
صادرکننده تبدیل شوند که اقتصاد کشور را فعال کنند. 

جلیلی درباره نخست دستوري که در روز اول ریاست جمهوري صادر می کند، اظهار داشت: برخی اختیاراتی که رئیس جمهور دارد و
احتیاح به قانون و مصوبات ندارد، بررسی کردیم و مجموعه احکامی که رئیس جمهور می تواند امضا و ابلاغ کند را احصا کردیم و در

 
روز اول ریاست جمهوري همه آنها را امضا و ابلاغ می کنیم. 

این نامزد انتخابات در بخش دیگري از سوالات این برنامه گفت: دفترچه بیمه من بیمه کارمندي است. در بورس سرمایه گذاري نکردم
اما سال 81، 82 براي فرزندم در حد یک میلیون یک سهمی گرفتیم اما الان هم خبر ندارم آن سهم چه شد! حدود سال 80 هم بود

 
که یک و نیم میلیون وام براي آخرین بار گرفتم. 

وي درباره سن مطلوب ازدواج گفت: دختر و پسر به لحاظ فیزیولوژي و اجتماعی که به سن بلوغ می رسند و احساس می کنند به
ازدواج نیاز دارند باید این شرایط برایشان مهیا بشود. من خودم 28 سالگی ازدواج کردم و فرزندم هم الان 25 ساله است و گفتم هر

 
زمان که بخواهد آمادگی داریم که شرایط ازدواج را برایش فراهم کنیم. 

جلیلی با ابیان اینکه در تهران من بیشتر از وسیله شخصی استفاده میکنم، گفت: اما هربار که مشهد می روم از وسایل نقلیه عمومی

 
استفاده می کنیم و در مشهد هم با بی آرتی و تاکسی سفر می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هایش براي حل معضل بیکاري و منابع آن، گفت: اگر رئیس جمهور براي دستگاه ها
ماموریت تعریف کند، می تواند صدها هزار شغل ایجاد کند. براي ایجاد شغل بحث ما این است که براساس امکانات فعلی بررسی
کردیم که چه میزان شغل بیشتر می توان ایجاد کرد. ما الان ظرفیت 16 میلیون تن مواد پتروشیمی داریم که 4 میلیون تن تولید می
شود که 12 میلیون ظرفیت تولید در این بخش داریم و با هر یک میلیون تن می توان 200 هزار شغل ایجاد کرد. فرصت هاي مختلف



 
در عرصه هاي مختلف هست که دولت باید اراده و برنامه داشته باشد. 

وي درباره سیاست دولت براي حل مشکل مسکن و مهار قیمت آن، گفت: براي ساماندهی مسکن باید آن را از کالاهاي سرمایه اي به
کالاي مصرفی تبدیل کنیم. وقتی شما در 8 سال گذشته کاهش ساخت مسکن دارید، باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشید. ما
در سال 800 هزار ازدواج داریم که باید براي آنها مسکن تهیه کرد. عالاوه بر این چند سال عقب ماندگی داریم و همچنین مسکن هاي
فرسوده داریم که باید تجدید ساخت شوند. براي همه اینها باید برنامه دقیق داشت و حداقل باید بتوان یک میلیون مسکن ایجاد کرد.

 
یک برنامه هایی مثل مسکن مهر بود که موفقیت خوبی داشت اما ایراداتی هم داشت که باید برطرف کرد. 

 
جلیلی ادامه داد: ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف می تواند حرکت خوبی باشد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه دولت وي براي توانمند سازي کشور در جهت مواجهه با تحریم ها، گفت: تنها حربه
دشمن در شرایط کنونی تحریم است. ما برنامه جدي داریم که تحریم ها بی اثر شود. در کنار گفتگو براي رفع تحریم یا دور زدن

 
تحریم، باید به کمک جوانان در عرصه بی اثر کردن تحریم ها دشمن را به زانو درآورد و این اهرم را از دست او خارج کرد. 

جلیلی درباره مشکلات شهرك هاي صنعتی، اظهار داشت: من در 8 سال گذشته به 31 استان کشور و بسیاري از شهرها رفتم و در
عمده شهرها از شهرك هاي صنعتی بازدید کردم. در بسیاري از شهرك ها کارخانه هاي تعطیل می بینید. یک دلیل این تعطیلی ها
تامین مالی است. ما یک بحث مان این است که روزي 2000 میلیارد تومان خلق پول می شود. این خلق پول کجا می رود؟ یک علت

 
دیگر قاچاق و رقابت با کالاهاي خارجی است. اینجا دولت چه کاره است؟ همین مسئله موجب می شود که تولید ملی از بین برود. 

وي در بخش دیگري از این برنامه در پاسخ به سوالات جوانان گفت: من ورزشی که انجام می دهم کوهنوردي و شنا است. آخرین
طبیعت گردي هم دارآباد بود. آخرین کتابی هم که خواندم کتاب 700 صفحه اي با عنوان "چین" از هنري کسینجر درباره روابط
آمریکا و چین بود. آخرین فیلمی که دور هم با خانواده در تعطیلات دیدیم "بزرگان در اتاق" بود درباره مذاکرات دولت یونان با
اتحادیه اروپا؛ که براي من که خودم زمانی مذاکره کننده بودم خیلی زیبا نوع رفتار مستکبرانه اتحادیه اروپا با یک عضو خودش را

 
داشت نشان می داد که دیدنش را توصیه می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري راهکار عملیاتی دولتش براي کاهش نرخ تورم را اینگونه تشریح کرد: تورم در صورتی پیش می
آید که پول از کالا بیشتر شود. علت اصلی مشکل تورم ما این است که از سال 52 تا پایان سال 99، پول کشور 58 هزار برابر شده
است و تا سال 98، 42 هزار برابر شده بود؛ تولید ملی ما اما 1.7 برابر شده بود که خیلی فاصله است. همین حالا بانک هاي ما روزي
دو هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند. وقتی پول تولید بشود و کالا تولید نشود، تورم ایجاد می شود. راه مبارزه با تورم مدیریت

 
خلق پول است. 

جلیلی در پاسخ به این پرسش که برنامه اقتصاد کلان خود براي رسیدن به اقتصادي شکوفا در برابر تهدیدات چیست، گفت: من سال
92 جمله اي که بارها تکرار کردم و از آزاد کردن ظرفیت ها سخن گفتم و مثل برخی کلید درنیاوردم. اگر می خواهیم کشور پیشرفت
کند باید ظرفیت هاي کشور را آزاد کنیم تا منحرف و قفل نشود. من و تمام دوستانی که در دولت سایه کار می کردیم، فکر می کنیم
با توجه به فرصت ها نه تنها می توان جلوي تهدیدات ایستاد بلکه در عرصه هاي مختلف کار دولت و رئیس جمهور این است که اگر
براي دستگاه ها ماموریتی تعریف می کند باید روز به روز این را بررسی کند که چه میزان از برنامه کلان محقق شد. کار رئیس جمهور

 
این است که اگر برنامه اي ارائه می کند، باید بازخواست کند تا به نتیجه برسد. 



وي درباره مصادیق اصلاح الگوي مصرف در دولت گفت: ما در الگوي مصرف، مصرف خوبی نداریم و اسراف زیاد می شود چه در انرژي
و چه در سایر موضوعات اما اول از همه دولت باید الگوي مصرفش را اصلاح کند.ما متاسفانه شاهد هستیم که بخش هاي دولتی
بیشترین اسراف ها را می کنند و اگر دولت نتواند الگو باشد، چگونه می تواند بخواهد الگوي مصرف را اصلاح کند. بسیاري از هزینه
هایی که تحت عنوان همایش و... انجام می شد در دوران کرونا فهمیدیم بصورت مجازي می شد برگزار کرد و لطمه هم نخورد. اگر از

 
اصلاح الگوي مصرف صحبت می کنیم ابتدا باید دولت و کارگزاران آن را دنبال کنند. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره وضعیت دانش آموزان در شرایط کرونا، اظهار داشت: کرونا نشان داد می توان از فضاي
مجازي استفاده حداکثري داشت بخصوص در بخش آموزش و پرورش. یکی از موضوعات عدالت در این عرصه است. وظیفه دولت است
که این را تامین کند چون وقتی می گوییم آموزش و پرورش رایگان است باید این را تامین کرد. از تجربه کرونا می توان در بسیاري از

 
موضوعات دیگر استفاده کرد و اگر در مناطقی محرومیت داریم می توان از طریق فضاي مجازي این محرومیت را برطرف کرد. 

جلیلی با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی را باید خوب فهمید و اقتصاد مقاومتی به معناي تعامل سازنده با دنیا است، اظهار داشت: اقتصاد
مقاومتی یعنی معطل بیگانگان نباشیم نه اینکه تعامل نداشته باشیم. ایراد ما به 8 سال گذشته این بود که تعامل با خارج گسترده نبود

و محدود به چند کشور در موضوعاتی بود که فایده اي براي کشور نداشت.



جلیلی: ساختار دولت نیاز به اصلاح جدي دارد
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جلیلی: ساختار دولت نیاز به اصلاح جدي دارد 

ایلنا/ کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري
گفت: رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي در اصلاح

 
ساختار اقتصادي و اجرایی دولت داشته باشد. 

سعید جلیلی در برنامه رادیویی صداي جوان با اشاره به
سوابق تحصیلی و اجرایی خود در دانشگاه امام صادق،
وزارت امور خارجه، شوراي عالی امنیت ملی، مجمع

تشخیص مصلحت نظام و عضویت در شوراي روابط راهبردي در پاسخ به اینکه در چه حوزه هایی دولت نیاز به تحول و اصلاحات
اساسی دارد تا مردم طعم شیرین عدالت را بچشند، گفت: نکته اصلی که در دولت خیلی نقش مهم دارد، خود ماشین دولت است؛ سال
92 که با آقاي روحانی رقیب بودم، نسبت به اداره کشور دو نگاه متفاوت داشتیم که در 8 سال اداره کشور نیز این را نشان دادند؛ بعد
از انتخابات وقتی براي تبریک به دیدن آقاي روحانی رفتم به ایشان گفتم ماشین دولت نه من را آنجایی که می خواهم می برد و نه

 
شما را؛ 

وي افزود: این ماشین ضعیف، کند و خرابی است که فقط هزینه می برد و فایده ندارد و ما را جایی نمی برد. ساختار دولت نیاز به
اصلاح جدي دارد اکنون نیز رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي در اصلاح ساختار اقتصادي و اجرایی دولت بگذارد. برخی از
کارهایی که در سال ها انجام شد مثل برخی اقدامات و سفرهاي استانی خوب بوده اما کافی نیست، لذا دولت آینده باید کار جدي باید

 
براي اصلاح این ماشین و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. 

جلیلی ادامه داد: براساس مطالعاتی که در هشت سال گذشته داشته ایم به این نتیجه رسیده ایم که امروز کشور شرایطی دارد که می
تواند در چهار سال آینده تنها اداره نشود بلکه جهش داشته باشد. این جهش نیازمند این است که ماشین شتاب لازم را داشته باشد و
اولویت در اصلاح ماشین دولت است و باید به آن بپردازیم تا کندي هاي آن گرفته شود و چیزهایی که مانع این کار می شود، گرفته

 
شود. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه کلان خود براي مدیریت فضاي مجازي و شبکه هاي اجتماعی،
بیان کرد: فضاي مجازي امروز یکی از بهترین فرصت هایی است که براي نسل امروز و جوانان وجود دارد؛ یک فرصت بسیار بزرگ
است که با آن می توان به خیلی از موضوعاتی که گفته شد، شتاب داد. باید از ابزار آن استفاده کرد و فضاي مجازي براي نسل ما این

 
ویژگی را دارد و ابزار بسیار ارزشمندي است که سرعت، کیفیت و دقت را در مسائلی که مد نظر داریم، افزایش می دهد. 

وي بیان کرد: دولت باید براي این موضوع برنامه داشته باشد و نمی توان آن را همنگونه رها کند؛ وقتی می گویند دولت آن را ها کند؛
به معناي بگیرد و ببند و مسدود کردن نیست و اتفاقا اگر برنامه داشته باشیم بسیاري از جوانان می توانند از آن استفاده حداکثري
کنند. امروز یکی از مهم ترین مشکلات جوانان ما اشتغال است؛ خود فضاي مجازي یک فرصت براي ایجاد اشتغال است. کشور هند
سالی 80 میلیارد دلار (البته آمار مربوط به چند سال پیش است) فقط درآمد از طریق فضاي مجازي داشته است. دولت آینده باید

براي این موضوع برنامه داشته باشد تا جوان از این عرصه استفاده کنند. 



عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: باید در این موضوع با جوانان صداقت داشت و سوالی جوانان ما این است که اگر ما
بیاییم فضاي مجازي را می بندید و اتفاقاً من می گویم برخی از این محدودیت ها توجیهی ندارند، اینکه اینستاگرام باز است اما توییتر
بسته است در حالی که یک کار ویژه دارند. باید به این موضوع توجه کرد اما عده اي نیز دوست ندارند با این ابزارها به جایگاه خانواده

 
آسیب وارد شود و به همه جاي دنیا به این موضوع توجه می شود. 

وي درباره روند پیري جمعیت در کشور اظهار داشت: در بسیاري از کشورهاي توسعه یافته این موضوع به عنوان یک مسئله جدي و
راهبردي مورد توجه قرار دارد . جوانی جمعیت یکی از مولفه هاي مهم قدرت است و پیشرفت مبتنی بر نیروي انسانی است. لذا مسئه
اي بسیار جدي در کشور است که در این سال ها به آن صورت که باید به آن توجه نشده است. جوان می گوید من می خواهم ازدواج
کنم و یا زوجی می گوید که دوست دانرد فرزندان بیشتري داشته باشند، اما مهم است که شرایط آن فراهم شده باشد. یکی از بحث
هایی که در قانون اساسی ما آمده این است که این مسئله وظیفه دولت است. در 8 سال گذشته ساخت مسکن به نصف و حتی کمتر
از نصف رسیده است؛ یعنی سالی 750 هزار واحد ساخته می شد اما الان به حدود 350 هزار واحد رسیده است؛ در حالی که ما سالانه
800 هزار ازدواج داشتیم و اکنون به 500هزار ازدواج رسیده است؛ ارتباط این آمار با هم چیست؟ یعنی با کاهش تولید مسکن ازدواج

 
کاهش پیدا کرده است بنابراین باید براي مسکن جوانان برنامه داشته باشیم. 

این سیاستمدار اصولگرا با اشاره به بررسی ها و جلسات متعددي که در زمینه مسکن داشته اند، گفت: باید سالی یک میلیون خانه
ساخته شود و امکاناتی را فراهم کنیم که جوانان ما بتوانند ازدواج کنند؛ مهمترین آن شغل است یکی از طرح هاي ما این است که در
حوزها مختلف حتی حوزه هاي علوم انسانی شغل ایجاد کنیم. باید شغل لازم براي افراد فراهم شود و بعد به تبع آن می توان ازدواج و

 
فرزندآوري و رشد جمعیت داشته باشیم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar
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اکران وعده هاي بدون برنامه 

همشهري/متن پیش رو در همشهري منتشر شده و انتشار آن به معناي

 
تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

پوپولیست ها زود به میدان برگشتند! این تازه ترین برایند شعارها و
وعده هاي تعدادي از نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري است که قرار بود برنامه ارائه دهند و شعار ندهند. آنها اما بدون انتشار برنامه

 
هاي خود به تبلیغ وعده هایی روي آوردند که نشانه هایی از پول پاشی و ارزپاشی تورم ساز را نمایان می سازد. 

این وعده ها در شرایطی تکرار می شود که مقام معظم رهبري در دیدار تصویري اخیر نمایندگان مجلس با ایشان خطاب به نامزدهاي
انتخابات ریاست جمهوري تأکید کردند: «شعارهاي غیرواقع بینانه هم داده نشود. شعارهاي غیرواقع بینانه گاهی ممکن است فریب

 
مردم تلقی بشود. باتوجه به امکانات کشور و واقعیات کشور بایستی شعار داد و وعده داد؛ این جوري بایستی عمل کرد.» 

حالا نامزدهاي رفتن به پاستور بدون آنکه اشاره کنند دولت با کسري بودجه شدید مواجه است، وعده هاي جذاب و پولکی می دهند؛
یکی می گوید یارانه نقدي هر نفر را تا 10برابر فعلی افزایش می دهد، آن دیگري وعده پرداخت وام ارزان 500میلیون تومانی به زوج
هاي جوان به عنوان برنامه اش براي حل مشکل ازدواج، مسکن و شغل جوانان اعلام کرده، نامزد دیگري از سبد غذایی مطلوب و کوپن
دیجیتال سخن می گوید و نامزد دیگر از نصف کردن هزینه بهداشت و سلامت مردم پرده برداري می کند. دیگري هم براي جلب
رضایت سهامداران می گوید که مشکل بورس را 3روزه حل می کند! یکی نیست بگوید اینکه فهرست هزینه هایی است که تراشیده
شده، فهرست درآمدها را هم منتشر کنید تا رأي دهندگان بدانند که این پول هایی که قرار است به این راحتی هزینه شود، از کدام
محل تامین خواهد شد؟ همشهري خطرات شعارگرایی نامزدهاي انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوري با اکران وعده هاي بدون

 
برنامه را گوشزد می کند و نسبت به پیامدهاي خطرناك و تورم آفرین و تشدید کننده فقر در جامعه هشدار می دهد. 

 
پیش خور کردن برجام 2 

یکی از منابع احتمالی که برخی نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري روي آن حساب ویژه باز کرده و براساس آن برنامه ها و شعارهاي
خود را تنظیم کرده اند، بهره مند شدن از منابع و دارایی هایی است که احتمال می دهند با توافق ایران و 1+5 آزاد خواهد شد و از
شهریور امسال در دست دولت آینده قرار می گیرد. آنها حساب کرده اند که از نیمه دوم امسال و سال آینده با کاهش تصنعی قیمت
ارز و همچنین اختصاص ارزهاي برجامی به واردات کالاهاي ضروري و مصرفی، اندکی از فشار معیشتی بر مردم بکاهند و تورم را
کاهش دهند. نتیجه چنین رویکردي در شعارهاي نامزدهاي طرفدار ایجاد رفاه فوري، اتلاف منابع ارزي، از دست رفتن اشتغال و تولید

 
فعلی و تخریب ظرفیت هاي احیا شده در دوران جنگ سه ساله اقتصادي به ویژه در بخش صنایع کشور خواهد بود. 

نکته مهم اینجاست که بخش قابل توجهی از دلارهاي مسدود شده ایران در نتیجه تحریم هاي آمریکا، متعلق به بانک مرکزي و
صندوق توسعه ملی است و دولت در قالب بودجه هاي سنواتی ریال آن را دریافت و هزینه کرده و به همین دلیل حساب کردن روي
پولی که قبلا خرج شده، خطاي بزرگی است که وعده دهندگان انتخابات ریاست جمهوري از آن چشم پوشی می کنند. گزینه دیگر



آنها افزایش درآمدهاي نفتی ایران با رفع تحریم هاست که دست کم براي اضافه درآمد نفتی ناشی از گشایش در برجام در قالب سقف
دوم بودجه سال1400 تصمیم گیري شده و به همین دلیل بسیاري از این وعده ها دست کم در سال جاري امکان تحقق ندارد، به
ویژه حساب کردن روي دلارهاي برجامی از سوي نامزدهایی که همیشه منتقد و مخالف برجام بوده اند از ابهام هاي جدي در برنامه

 
نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري است. 

 
برداشتن از جیب مردم 

هزینه تراشی با وعده هاي رنگارنگ در شرایطی که بودجه کشور با شکاف عمیق درآمدها و هزینه ها مواجه است، نتیجه اش تورم
بالاتر خواهد بود و خطر ابرتورم ایران را به شدت تهدید می کند؛ به ویژه اینکه بودجه1400 کشور هم با ناترازي عمیق بین منابع و
مصارف مواجه است و دولت آینده به واسطه بودجه فوق انبساطی امسال با چالش زیادي مواجه می شود. براساس برآوردهاي مراکز
تحقیقاتی، پیش بینی می شود که نرخ تورم از نیمه دوم امسال روندي نزولی پیدا کند اما اثر شلیک وعده هاي پول پاشی در جامعه
باعث خواهد شد تا کورسوي امید براي فروکش کردن آتش تورم در نیمه دوم سال هم از بین برود. تحقق وعده هاي پولدار کردن
مردم با پرداخت هاي مستقیم و غیرمستقیم چه در قالب نقدي و چه غیرنقدي به معناي این است که دولت آینده به استقراض از
بانک مرکزي یا صندوق توسعه ملی روي آورد یا اینکه این پرداخت ها و پول پاشی ها با اصلاح شدید قیمت حامل هاي انرژي همراه

 
خواهد بود که با تأخیر دوساله این کار صورت می گیرد. 

در چنین وضعیتی وعده تک رقمی شدن نرخ تورم از سوي برخی کاندیداها در عین حالی که وعده نصف کردن هزینه هاي درمانی
مردم هم داده می شود، می توان نشانه اي از تلاش دولت آینده کاندیداهاي مورد نظر براي هزینه کردن دلارهاي برجامی و واردات
گسترده باشد؛ زنگ خطري که اثر تخریبی آن با تأخیر دوساله نمایان می شود و این روند زمینه تحلیل رفتن توان اقتصاد در برابر

 
شوك هاي بیرونی را فراهم می سازد. 

 
آینده سازي یا آینده سوزي 

خرج کردن از منابع صندوق توسعه ملی یا تزریق دلارهاي برجامی براي ایجاد رفاه مصنوعی در جامعه به معناي آینده سوزي است یا
آینده سازي. رأي دهندگان در حالی قرار است 28خرداد به نامزدهاي مورد نظر خود رأي دهند که با وجود قرعه کشی زمان تبلیغات
و معرفی برنامه هاي نامزدهاي 7گانه تاکنون هیچ کدام برنامه مکتوب خود را منتشر نکرده اند. سؤال اصلی اینجاست که در غیاب
برنامه هاي مستند و مکتوب و انتشار دیرهنگام آن، رأي دهندگان چگونه می توانند به نامزدهاي احراز صلاحیت شده اعتماد کنند تا

 
سرنوشت 4سال آینده خود را به دست آنها بسپارند. 

به گزارش همشهري، فشار معیشتی سنگین ناشی از بالارفتن نرخ تورم پس از خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم ها در 3سال
گذشته، بهترین فرصت را در اختیار نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري قرار داده تا روي وعده بهبود وضعیت معیشتی مردم، قمار
کنند و آنها را جذب خود سازند اما مهم این است که رأي دهندگان به کدام گزینه رأي می دهند، گزینه هاي آینده ساز یا آینده

 
سوز؟ 

 
کیک بزرگ تر یا تقسیم بیشتر؟ 

معماي دیگر در برنامه ها و وعده هاي نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري این است که آنها به دنبال افزایش شاخص رشد اقتصادي
ایران هستند یا اینکه بر تقسیم ثروت و دارایی هاي بین مردم متمرکز خواهند شد؟ میانگین رشد اقتصادي ایران در یک دهه اخیر
تحت فشار تحریم ها و دخالت هاي دولت در اقتصاد در محدوده صفر درصد نوسان داشته و حتی دولت حسن روحانی که آمده بود تا
مردم را از یارانه نقدي بی نیاز کند، سرانجام در نتیجه کوچک تر شدن کیک اقتصاد و شکاف درآمدها و فقیرتر شدن اقشار متوسط به
توزیع بیشتر یارانه نقدي و غیرنقدي اعتیاد پیدا کرد؛ اعتیادي که البته ناخواسته بود و برخاسته از شرایط تحریم ها و کرونا، اما به هر
حال آنچه نمایان شده این است که دولتمردان و نمایندگان آرزوهاي خود را در چاه ویل یارانه هاي نقدي و کمک هاي مستقیم
جست وجو می کنند. خطرناك تر اینکه در وعده ها و گفته هاي برخی چهره هاي احراز صلاحیت شده براي نشستن بر کرسی ریاست



جمهوري در 4سال آینده، احتمال مداخله شدید دولت در بازار براي افزایش تاب آوري مصنوعی معیشت مردم وجود دارد که نتیجه

 
آن سرکوب قیمت ها، تحلیل انگیزه ها، تخریب تولید و اتلاف منابع و رانت و فساد خواهد بود. 

حاکم شدن نگاه توزیعی بر سیاست هاي اقتصادي دولت در 4سال آینده به جاي آماده کردن شرایط براي بزرگ تر شدن اقتصاد و
افزایش توان و قدرت رقابت در کشور توأم با چاشنی شفافیت، ازجمله عوارضی است که از هم اکنون می توان نشانه هاي آن را در
گفته هاي دست کم 3روز گذشته تعدادي از نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري جست وجو کرد که نمایانگر استمرار وضع موجود و

 
نه تغییر آن است؛ هرچند گفته می شود که آنها براي تغییر آمده اند نه حفظ وضعیت فعلی. 

 
دوگانه آزادي اقتصاد یا کوپن 

اقتصاد ایران در گرداب دخالت یا آزادي گرفتار شده و از بی ثباتی و عدم قطعیت هاي بسیار و ابرچالش هاي جدي رنج می برد.
درست در شرایطی که انتظار می رود سایه تهدیدهاي بیرونی و تحریم ها از آسمان اقتصاد ایران کم شود، فضاي زمینی اقتصاد ایران
خاکستري است و شاخص هایی چون رشد اقتصاد، نرخ تورم، نرخ سرمایه گذاري، رتبه کسب وکار، نرخ بیکاري و... وضعیت را دشوار و
پیچیده تر کرده است. در چنین وضعیت معماگونه اي یکی از نامزدها در جمع فعالان اقتصادي از آزادي اقتصاد و رفع موانع کسب
وکار حمایت می کند و به بازار می رود و قول می دهد، به بیمارستان می رود و می گوید هزینه هاي مردم را کاهش می دهد و در
صدا و سیما از امکان کاهش نرخ تورم به کمتر از 10درصد سخن می گوید. دیگري، الگوي سبد غذایی مطلوب با میزان کالري
مشخص را تعیین کرده و قول داده با اختصاص 13قلم کالاي خوراکی معیشت فرودستان را تضمین کند و از ایده ها و برنامه هایش
که در دولت سایه آماده کرده، رونمایی می کند. دیگري، فصل تازه اي از اقتصاد را در قالب اقتصاد اجتماعی گشوده و می گوید: سهم

 
تصدي دولت از حوزه اقتصادي کشور حدود 67درصد است که بنا دارم در مهلت چهار ساله به 20 تا 25درصد کاهش دهم. 

نامزد دیگر تحول در اقتصاد و مدیریت را نوید می دهد و وعده داده که عدالت را هم در تولید و هم در توزیع ثروت دنبال می کند.
دیگري که اقتصاددان است خود را نه بانی وضع موجود که بخشی از تغییر وضعیت موجود معرفی می کند و به طعنه دیگران را نشانه
می گیرد و می گوید: اگر روند قبلی سیاست هاي ارزي و پولی ادامه می یافت، با شوك اقتصادي ناشی از کرونا، چیزي براي رقابت

 
باقی نمی ماند. 

اقتصاد ایران فصل تازه اي از وعده ها و شعارها را در 3هفته پیش رو تجربه می کند و کم کم از آزادي اقتصادي و کوپن دیجیتال به
سمت انبوهی از شعارهاي بدون برنامه حرکت خواهد کرد. حال آنکه روشن ترین و شفاف ترین سؤال هاي روز مردم و رأي دهندگان
بدون پاسخ مانده که چگونه می توانند نرخ تورم را در 4سال آینده تک رقمی نگه دارند، برنامه آنها براي تک نرخی کردن ارز چیست،
از چه مسیري می خواهند به رشد اقتصادي بالاي 8درصد برسند، براي گشایش در روابط بین المللی و اقتصادي به ویژه در حوزه

 
بانکی و مالی چه برنامه اي دارند؟ 

 
خطر نظریه پردازان بیش از وعده دهندگان است! 

معیشت مردم به خطر افتاده و سفره ها کوچک تر شده و وعده ها براي نجات معیشت و سفره هاي مردم زیاد است ولی آنچه اقتصاد و
معیشت مردم و رأي دهندگان را تهدید می کند، پرهیز نامزدها از ورود به چالش هاي اقتصادي است. خطرناك تر از این وعده نامزدها
که دنبال جلب نظر رأي دهندگان است، توجیه کنندگان و نظریه پردازانی اند که وعده هاي بدون پشتوانه آنها را ساده سازي و امکان
پذیر با کمترین هزینه فرض کرده و در قالب برنامه هاي عملیاتی درصدد تئوریزه سازي رویکردهاي پوپولیستی کوتاه مدت سیاسی
هستند. این تهدید وقتی جدي تر می شود که هنوز نامزدهاي انتخابات ریاست جمهوري حاضر نشده اند که نظریه پردازان و
کارشناسان اقتصادي که برنامه هاي اقتصادي آنها را آماده کرده اند، معرفی کنند و همین چالش باعث خواهد شد تا مسئولیت پذیري
و مطالبه گري از کارشناسان و اقتصاددانان در آینده ممکن نباشد. افزون بر اینکه درصورت کاهش سطح مشارکت مردم و روي
کارآمدن دولتی با سرمایه اجتماعی پایین، انجام اصلاحات اقتصادي عمیق و ضروري پرهزینه، دشوار و دردسرساز خواهد بود. اقتصاد
ایران در ایستگاه13 ریاست جمهوري هنوز نمی داند قرار است به کدام سو حرکت کند. این از شگفتی هاي انتخابات این دوره خواهد



 
بود. فعلا همه به تماشاي اکران وعده هاي بدون برنامه و شلیک شعارهاي اقتصادي به سمت رأي دهندگان نشسته اند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



امروز هیچ چیز مهمتر از بهبود معیشت مردم نیست/دولت آینده باید مشکلات

اقتصادي را رفع کند

منبع: شبستانشماره خبر:  452  |  تاریخ: 1400/03/08

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با اشاره به اینکه امروز هیچ چیز مهمتر از بهبود معیشت مردم نیست، گفت:
با توجه به برداشت من و بیش از 70 درصد مردم، اصلاحات اقتصادي مهمترین مسئله امروز کشور است و دولت آینده باید

مشکلات اقتصادي را رفع کند.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با اشاره
به اینکه امروز هیچ چیز مهمتر از بهبود معیشت مردم
نیست، گفت: با توجه به برداشت من و بیش از 70 درصد
مردم، اصلاحات اقتصادي مهمترین مسئله امروز کشور

 
است و دولت آینده باید مشکلات اقتصادي را رفع کند. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، عبدالناصر همتی عصر
شنبه در برنامه انتخاباتی دوربین با بیان اینکه جایگاه اقتصادي ایران امروز همتراز فداکاري، شجاعت و صبر و تلاش هاي ایثارگرانه

 
مردم شریف ایران نیست، گفت: امروز هیچ چیز مهمتر از بهبود معیشت مردم نیست. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: با توجه به برداشت من و بیش از 70 درصد مردم، اصلاحات اقتصادي مهمترین مسئله
امروز کشور است و دولت آینده باید مشکلات اقتصادي را رفع کند. نگاه مردم به رشد اقتصادي و رفاه و رفع دغدغه آینده فرزندانشان

 
است. 

همتی یادآورشد: بحث هاي سیاسی بین گروه هاي مختلف باعث شده ما در پیشبرد اقتصاد و رفع مشکلات مردم موفقیتی نداشته

 
باشیم. این موضوع نیاز به حکمرانی مناسب دارد و من نیاز به اختیاري بیشتر از بانک مرکزي دارم. 

وي اضافه کرد: براي رسیدن به اهداف در دوره 4 ساله نیاز به اقداماتی داریم و مردم ما تحمل این روند اقتصادي را ندارند و فرصت 4
ساله آینده بسیار حساس است و باید عقب ماندگی اقتصادي را اصلاح کنیم و اگر در این 4 سال این کار را نکنیم بسیار سخت می

 
شود. 

همتی در ادامه اظهار کرد: تلاش زیادي کردم که تبیین شود که مشکل اصلی کشور براي تولید و شکل گیري تورم چیست. یک
مشکل در حکمرانی اقتصادي است. اگر در این حکمرانی اقتصادي روش و نگاه و یک بینش اقتصادي را در خود رییس جمهور حاکم

 
نکنیم نمی توانیم مشکل را حل کنیم. از سوي دیگر ما نمی توانیم بر اساس آزمون و خطا پیش برویم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با اشاره به متغیرهاي اقتصادي مردم با آن درگیر هستند، گفت: یکی از این متغیرها



رشد اقتصادي است. اگر میانگین رشد اقتصادي سه درصد بود جاي تامل داشت ما حتما نیاز به رشد مداوم اقتصاد کشور داریم. در

 
غیر این صورت رشد اقتصادي صدمه زیادي می بیند. 

وي با بیان اینکه اگر بخواهیم به رشد اقتصادي توجه کنیم باید پیش نیازها را ببینیم، دومین متغیر را نرخ تورم عنوان کرد و افزود:
موضوع ضعف مساله 50 سال گذشته است. در سه دهه میانگین نرخ تورم 20 درصد در سه دهه بوده است که نشان از بیماري اقتصاد

 
دارد. از سوي دیگر میانگین رشد نقدینگی 27.5 درصد رشد کرده است. 

همتی اضافه کرد: بنابراین در حالی که در سه دهه گذشته تولید سه درصد رشد کرده است نقدینگی 24 واحد درصد بیشتر نقدینگی

 
رشد کرده است. 

وي در بخش دیگر از سخنان خود به پایه پولی اشاره کرد و گفت: پایه پولی، پولی است که توسط بانک مرکزي به اقتصاد عرضه می
شود. وقتی می گوییم نرخ رشد میانگین سه دهه 22 درصد بوده و باید ببینیم چه دلیلی باعث شده بانک مرکزي در سه دهه 22

 
درصد به پایه پولی اضافه کند. 

همتی تصریح کرد: ما هیچ توفیقی در دهک هاي پایین جامعه نداشتیم و باید سه متغیر را اصلاح کنیم و مهمترین انها نااطمینانی در

 
بخش سیاسی، اجتماعی و روابط خارجی است که باعث حل نشدن مشکلات می شوند. 

وي ادامه داد: با عدم رشد اقتصاد سفره مردم رشد نکرده و مردم رضایت ندارند همچنین افزایش سن ازدواج و کاهش امنیت ذهنی

 
جامعه را به همراه داشته و باید درباره شکاف هاي طبقاتی براي سرمایه گذاري در کشور و توزیع درامد تجدید نظر کنیم. 

همتی تصریح کرد: براي دولت سیزدهم، پانزده اولویت را پیش بینی کردم که نخستین اولویت رشد فراگیر اشتغال زا و فقر زدا است.
نکته دوم ثبات بخشی به اقتصاد کلان و کاهش نرخ تورم است. بانک مرکزي اگر مستقل باشد بسیاري از مشکلات در همین راستا
است و ما مشکل سلطه به بانک مرکزي داریم و روابط با نفت و دولت و بانک مرکزي اصلاح نشده و باعث شده نفت صادر کنیم و ارز

 
را به بانک مرکزي بدهیم و ریال را توزیع کنیم. 

همتی اظهار کرد: عوامل و نظرات سیاسی بر نظرات فنی حاکم شده است. و باید فن سالاري در تنظیم و اجراي بودجه حاکم شود و
مشکل ما همین بودجه است. بودجه ما نسبت به سال گذشته 100 درصد افزایش یافته و سلطه سیاسی به سلطه مالی به وجود امده

 
است که در این صورت روند تورم تداوم پیدا می کند. 

وي تصریح کرد: ما تورم را با هدف 8 تا 12 درصد و رشد اقتصادي حداقل 5 درصد را پیش بینی می کنیم. معتقد نیستم که دولت به
بخش خصوصی وارد شود. من به دولت مدرن و کالاي عمومی که رایج است اعتقاد دارم. یعنی دولت خود را درگیر سرمایه گذاري
مولد نکند و سرمایه گذاري زیر ساختی انجام دهد. متاسفانه در سال هاي گذشته دولت در بسیاري از کارها درگیر شده که هزینه و

 
پرتی زیادي دارد و بهره وري را کاهش داده است. 

همتی بیان کرد: رییس بانک مرکزي در دولت راي ندارد و فقط می تواند دیدگاه ها را بگوید. معتقد به دیپلماسی فعال با شرق و غرب
دنیا با تمرکز بر کارهاي اقتصادي هستم و در شرق با چین و روسیه بر مبناي منافع ملی تعامل داشته باشیم و دیپلماسی اقتصادي و

 
سیاسی را گسترش دهیم. 



وي درباره کاهش فقر و یارانه اظهار کرد: فقر ناعادلانه است و نیاز است قدرت خرید مردم افزایش پیدا کند و ما می توانیم تا 4 سال
اینده فقر را نابود کنیم و این یک شعار نیست. به خاطر تحریم ها و مشکلات اقتصادي قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرده و مقاومت

 
مردم باعث شد پیچ اقتصادي را رد کنیم و کشور در شرایط بهتري قرار گرفته است. 

نامزد سیزدهمین دوره ریاست جمهوري گفت: باید به طور جدي فساد را پیگیري کنیم و لایحه افشا را تصویب و اجرایی کنیم زیرا
کمک می کند از این مسیر جلو گیري کنیم. متاسفانه اعتماد میان مردم و دولت و سرمایه اجتماعی ما آسیب دیده است. ما در 4
سال اینده حق اشتباه نداریم و زیادي به مسائل حاشیه اي می پردازیم و باید از اشتباهات اقتصادي برگردیم. همچنین باید انسداد

 
داخلی را از بین ببریم و به مساله بین الملل توجه کنیم. 

وي با بیان اینکه هر ایرانی با هر شغل و درامد حق دارد حقوق برابر داشته باشد، گفت: این همه اختلاف طبقاتی اقتصادي، فرهنگی

 
در کشور معنا ندارد و باید اصلاح شود و نشانه هویت ایرانی تعامل با یکدیگر است. 

وي با اشاره به سهم 30 درصدي مدیریت به زنان، گفت: نیاز است براي بهبود شرایط اصلاح حکمرانی اقتصادي، تصمیمات سیاسی بر
تصمیمات اقتصادي غلبه نکند و این موضوع مهم دولت من است. بنا به فرمایش مقام معظم رهبري باید جلو واردات گرفته شود و تنها

 
کالاي اساسی وارد شود. 

همچنین مشکل کشور ما ناهماهنگی در تیم اقتصادي دولت ها بوده و به دلیل این بوده رییس دولت اقتصاددان نبوده است. اگر

 
انتخاب شوم من نخستین دولت خواهم بود که رییس آن اقتصاددان دارد. 

همتی ادامه داد: مشکل ما اقتصاد و عدم تمرکز بر اقتصاد است که قابل حل است و قول میپدهم این فکر و فن سالاري را حاکم کنم و
سیاست مالی و پولی حاکم شود و نرخ تورم تک رقمی شود و باید تصمیم غیر سیاسی بگیریم. همچنین حذف قیمت گذاري هاي

 
دستوري از دیگر برنامه هاي من است. 

همتی عنوان کرد: برخی می گویند بانک مرکزي باعث مسأله بورس شد که من هنوز جواب ندادم. ذمسوولیت بورس با بانک مرکزي

 
نیست و بانک مرکزي مسوول سیاست هاي پولی است. 

وي تصریح کرد: حتما چند عضو زن در کابینه ام خواهم داشت و باید به مسائل جوانان بپردازیم و مجوزگیري جوانان را تسهیل کنیم
و شرایطی ایجاد شود که مردم به رفاه بیشتري برسند. ما در زندگی خصوصی مردم بسیار دخالت می کنیم و مردم ما باهوش تر، عاقل
تر هستند که بگویبم چگونه تصمیم بگیرند و نباید محیط به گونه اي باشد که آرزوي جوانان زندگی در خارج از کشور باشد و جوانان

 
در محیط اجتماعی زندگی شاداب و اوقات فراغت می خواهند. 

همتی خاطرنشان کرد: تعامل از خانه تا سطح بین المللی شعار من است و باید یکدیگر را تحمل کنیم و تفاوت هاي خود را بین
احزاب، قوا، اقوام مختلف با کشورهاي مختلف داشته باشیم و به جهت سازندگی برویم. باید فرصت هاي از دست رفته را احیا کنیم و

 
این 4 سال کلیدي است و باید مردم تصمیم بگیرند چه کسایی مدیریت کشور را در دست بگیرد. 

وي تاکید کرد: برخی احزاب اصلاح طلب دلگیرند از رد صلاحیت ها اما معتقدم می توانند روي برنامه هاي من یا صداي سوم تکیه
کنند. اصولگرایان و اصلاح طلبان می توانند در دولت من جایی داشته باشند و انداختن راي در صندوق ها تعامل بین نیروهاي مختلف

را به وجود بیاورد و دولتی برگرفته از نیروهاي اصلاح طلب و اصولگرا را در این هیاهو داشته باشیم.



مسئولان کارخانه ایران پوپلین را به پاي میز محاکمه خواهیم برد/سوءمدیریت

در کارخانه موج می زند

منبع: گیل خبرشماره خبر:  453  |  تاریخ: 1400/03/08

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با اشاره به
ضعف مدیریت و مدیریت سنتی در وزارت نفت گفت: از

 
ظرفیت هاي حوزه نفت و گاز بهره گیري نشده است. 

گیل خبر/ به نقل از تسنیم: سیدعلی آقازاده با اشاره به
ضعف مدیریتی در حوزه منابع مشترك نفتی اظهار داشت:
تصمیم در حوزه منابع مشترك نفتی و بهره برداري ها از
منابع نفتی به یک وزارتخانه ختم نمی شود و دولت، هیئت

 
وزیران، مجلس و قوه قضاییه پیگیر این موضوع هستند. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: در اینکه مسئولان مدیریتی وزارت نفت در سال هاي اخیر نتوانستند از
تخصص، دانش، تجربه و ظرفیت هاي مختلف در حوزه نفت و میعانات گازي به خوبی استفاده کنند تردیدي وجود ندارد و این امر به

 
دلیل ضعف مدیریت و یک مدیریت سنتی است. 

عضو مجمع نمایندگان گیلان در مجلس با بیان اینکه در این موضوع شاهد ساختارهاي معیوب عمده دولت این بار در وزارت نفت
بودیم عنوان داشت: جمهوري اسلامی به طور طبیعی همیشه منافع خود را در نظر گرفته و به ویژه در منابع مشترك با حساسیت

 
برخورد کرده و نظارت دقیقی داشته است. 

نماینده مردم رشت و خمام در مجلس درباره سوءمدیریت در کارخانه ایران پوپلین افزود: قطعاً مسئولان کارخانه ایران پوپلین را به
دلیل تخلفات عمده شامل تخلف بانک توسعه ملی، ضعف مدیریت، ضعف برنامه ریزي، عدم احساس مسئولیت به پاي میز محاکمه

 
خواهیم برد. 

وي گفت: مسئولان این ماجرا با تعطیل کردن کارخانه تحت هر عنوانی، کارخانه اي که می توانست فرصت و محلی براي اشتغال
جوانان ما باشد را تبدیل به یک کارخانه متروکه و مرده کرده اند و مسئولان صنعت، متصدیان، دولت و خود بانک به دلیل منفعت

 
طلبی که عمده بانک ها دارند این کارخانه را به طور کلی تعطیل کردند. 

آقازاده با تأکید بر اینکه مسئولان باید بفهمند که به راحتی نمی توان سر مردم را کلاه گذاشت و این کارخانه باید روي پاي خودش
بایستد افزود: این موضوع مورد پیگیري است و با همکاري مسئولان دستگاه قضا و سایر سازمان ها اجازه نمی دهیم که سرنوشت

 
کارخانه ایران پوپلین و به سرنوشت کارخانه پوشش و رشت الکترونیک تبدیل شود. 

عضو مجمع نمایندگان گیلان در مجلس درباره وضعیت حقوق هاي پایین کارگران عنوان داشت: همسان سازي حقوق کارگران،



شاغلین و بازنشستگان یکی از حساسیت هاي مجلس یازدهم است و نمایندگان پیگیر این موضوع هستند و کارگران نیز مشمول

 
همسان سازي و افزایش حقوق خواهند بود. 

وي با اشاره به اینکه کارخانه ابریشم گیلان نیز توسط عده اي از منفعت طلبان به نابودي کشیده شده است افزود: ان شاالله با پیگیري
ها این کارخانه نیز مجدداً رونق گرفته و اشتغال به خانواده هاي گیلانی بر می گردد و می توانند از مزایا و برکات این کارخانه که 12

 
سال از آن محروم بودند برخوردار شوند. 

آقازاده درباره مشکلات آب شرب کوچصفهان گفت: آب شرب در بسیاري از نقاط شهري و روستایی گیلان شرایط خوبی ندارد در این
سال ها به موضوع آب شرب روستایی بسیار کم توجهی شده است؛ اکنون این موضوع در حال پیگیري بوده و در این راستا برخی از

 
طرح هاي دراز مدت در حال اجرا است. 

وي افزود: این طرح ها به دلیل درازمدت بودنشان اکنون دردي از مردم دوا نمی کند و این امر توسط مسئولان بررسی نشده است؛ به
دنبال بازسازي و اصلاح شبکه، بازسازي چاه ها و ارتقاء بهداشت آن ها هستیم تا بتوانیم شرایط بهتري را ایجاد کنیم لذا حل مشکلات

آب شرب کوچصفهان نیز در دستور کار ما قرار دارد.



ساختار اجرایی دولت باید اصلاح شود/ فضاي مجازي فرصت خوبی براي

ایجاد اشتغال است

منبع: گیل خبرشماره خبر:  454  |  تاریخ: 1400/03/08

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت:
ساختار اجرایی دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد و الان
هم فکر می کنم رئیس جمهور آینده باید ساختار اجرایی

 
دولت را اصلاح کند. 

گیل خبر/ به گزارش تسنیم ؛ سعید جلیلی نامزد
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري عصر امروز در
برنامه صداي جوان در رادیو جوان طی سخنانی در ابتداي
این برنامه اظهار داشت: من دانشجوي دانشگاه امام صادق
بودم. بعد در وزارت خارجه استخدام شدم. از کارشناسی

شروع کردم و بعد به معاونت وزارت خارجه رسیدم و بعد هم دبیر و نماینده رهبر انقلاب در شوراي عالی امنیت ملی شدم. البته هنوز

 
هم نماینده رهبر انقلاب در این شورا و همچنین عضو مجمع تشخیص مصلحت و شوراي راهبردي روابط خارجی هستم. 

وي افزود: خانه اي که من مالک آن هستم 125 متر است ولی الان در خانه سازمانی هستم که بزرگتر است و خودرو من هم پراید

 
است. 

جلیلی ادامه داد: یک نکته اصلی که به نظرم نقش خیلی مهمی دارد ماشین دولت است. سال 92 که رفتیم به آقاي روحانی تبریک
بگوییم به ایشان گفتم شاید ما دو نگاه متفاوت داشته باشیم اما این ماشین دولت نه من را به آنجایی که می خواهم می برد نه شما را.
این ماشین خراب و فرسوده است. این ساختار اجرایی دولت نیاز به یک اصلاح جدي دارد. الان هم فکر می کنم رئیس جمهور آینده
باید ساختار اجرایی دولت را اصلاح کند. برخی کارهایی که در این سالها شد خوب است اما کافی نیست. به نظر من دولت آینده باید
یک کار جدي براي اصلاح این ماشین و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که داشتیم می دانیم کشور شرایطی

 
دارد که می تواند در چهار سال آینده یک جهش داشته باشد لذا براي این جهش باید ماشین دولت اصلاح شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: فضاي مجازي یکی از بهترین فرصت ها براي نسل جوان است. با این
فرصت می توان به اصلاح و انجام خیلی از موضوعات سرعت و شتاب داد. فضاي مجازي یک ابزار بسیار ارزشمند است و دولت باید
براي آن برنامه داشته باشد. اتفاقا اگر براي این فضا برنامه داشته باشید مردم از فرصت هاي فضاي مجازي استفاده حد اکثري می

 
کنند. 

وي اظهار داشت: فضاي مجازي یک فرصت بسیار خوب براي ایجاد اشتغال است و دولت آینده باید براي آن برنامه داشته باشد. من
معتقدم که در این باره باید با جوانان صداقت داشت و شاید خود من هم براي برخی محدودیت ها در فضاي مجازي توضیحی نداشته

 
باشم. اینکه اینستاگرام باز است ولی توییتر بسته است خب کار ویژه هر دو یکی است و باید براي آن فکري کرد. 



جلیلی با بیان اینکه شما اگر بخواهید کشورتان را در عرصه هاي مختلف پیشرفت بدهید مبتنی بر نیروي انسانی است که متاسفانه در
این سالها کوتاهی هاي زیادي در این زمینه داشتیم. یکی از بحث هاي قانون اساسی در این زمینه این است که تشکیل خانواده و
برآوردن نیازهایشان حق مردم و وظیفه دولت است و دولت باید در این زمینه برنامه داشته باشد. این برنامه باید واقعی باشد. براي
مسکن جوان باید برنامه داشت و یکی از موضوعاتی که ما براي آن تشکیل جلسه دادیم این بود که باید سالی یک میلیون خانه ساخت

 
و امکاناتی فراهم کرد که جوان بتواند ازدواج کند که مهم ترین آن شغل است. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: یکی از بحث هاي مهم براي رئیس جمهور این است که رئیس جمهور همه است نه
رئیس جمهور تهران یا شمال تهران. براي مثال برنامه ساخت مسکن باید تمام ایران را شامل بشود. اگر سازوکاري در زمینه هاي

 
مختلف داریم باید براي همه کشور باشد و یکی از هنرها و وظایف رئیس جمهور این است که این کار انجام بشود. 

وي درباره مشکلات مرزنشینان گفت: من به اکثر مرزهاي کشور رفتم و در پایانه هاي مرزي بخصوص در غرب حضور یافتم. من در
سفري به بانه نگاه می کردم که جوانان ما نشستند که باري بیاید و کولبري کنند. من طرح مفصلی دارم که 7 میلیون مرزنشین به

 
صادرکننده تبدیل شوند که اقتصاد کشور را فعال کنند. 

جلیلی درباره نخست دستوري که در روز اول ریاست جمهوري صادر می کند، اظهار داشت: برخی اختیاراتی که رئیس جمهور دارد و
احتیاح به قانون و مصوبات ندارد، بررسی کردیم و مجموعه احکامی که رئیس جمهور می تواند امضا و ابلاغ کند را احصا کردیم و در

 
روز اول ریاست جمهوري همه آنها را امضا و ابلاغ می کنیم. 

این نامزد انتخابات در بخش دیگري از سوالات این برنامه گفت: دفترچه بیمه من بیمه کارمندي است. در بورس سرمایه گذاري نکردم
اما سال 81، 82 براي فرزندم در حد یک میلیون یک سهمی گرفتیم اما الان هم خبر ندارم آن سهم چه شد! حدود سال 80 هم بود

 
که یک و نیم میلیون وام براي آخرین بار گرفتم. 

وي درباره سن مطلوب ازدواج گفت: دختر و پسر به لحاظ فیزیولوژي و اجتماعی که به سن بلوغ می رسند و احساس می کنند به
ازدواج نیاز دارند باید این شرایط برایشان مهیا بشود. من خودم 28 سالگی ازدواج کردم و فرزندم هم الان 25 ساله است و گفتم هر

 
زمان که بخواهد آمادگی داریم که شرایط ازدواج را برایش فراهم کنیم. 

جلیلی با بیان اینکه در تهران من بیشتر از وسیله شخصی استفاده میکنم، گفت: اما هربار که مشهد می روم از وسایل نقلیه عمومی

 
استفاده می کنیم و در مشهد هم با بی آرتی و تاکسی سفر می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه هایش براي حل معضل بیکاري و منابع آن، گفت: اگر رئیس جمهور براي دستگاه ها
ماموریت تعریف کند، می تواند صدها هزار شغل ایجاد کند. براي ایجاد شغل بحث ما این است که براساس امکانات فعلی بررسی
کردیم که چه میزان شغل بیشتر می توان ایجاد کرد. ما الان ظرفیت 16 میلیون تن مواد پتروشیمی داریم که 4 میلیون تن تولید می
شود که 12 میلیون ظرفیت تولید در این بخش داریم و با هر یک میلیون تن می توان 200 هزار شغل ایجاد کرد. فرصت هاي مختلف

 
در عرصه هاي مختلف هست که دولت باید اراده و برنامه داشته باشد. 

وي درباره سیاست دولت براي حل مشکل مسکن و مهار قیمت آن، گفت: براي ساماندهی مسکن باید آن را از کالاهاي سرمایه اي به
کالاي مصرفی تبدیل کنیم. وقتی شما در 8 سال گذشته کاهش ساخت مسکن دارید، باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشید. ما



در سال 800 هزار ازدواج داریم که باید براي آنها مسکن تهیه کرد. عالاوه بر این چند سال عقب ماندگی داریم و همچنین مسکن هاي
فرسوده داریم که باید تجدید ساخت شوند. براي همه اینها باید برنامه دقیق داشت و حداقل باید بتوان یک میلیون مسکن ایجاد کرد.

 
یک برنامه هایی مثل مسکن مهر بود که موفقیت خوبی داشت اما ایراداتی هم داشت که باید برطرف کرد. 

 
جلیلی ادامه داد: ساخت مسکن براي مردم در شکل مسکن مهر با رفع ایرادات و تصحیح نقاط ضعف می تواند حرکت خوبی باشد. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه دولت وي براي توانمند سازي کشور در جهت مواجهه با تحریم ها، گفت: تنها حربه
دشمن در شرایط کنونی تحریم است. ما برنامه جدي داریم که تحریم ها بی اثر شود. در کنار گفتگو براي رفع تحریم یا دور زدن

 
تحریم، باید به کمک جوانان در عرصه بی اثر کردن تحریم ها دشمن را به زانو درآورد و این اهرم را از دست او خارج کرد. 

جلیلی درباره مشکلات شهرك هاي صنعتی، اظهار داشت: من در 8 سال گذشته به 31 استان کشور و بسیاري از شهرها رفتم و در
عمده شهرها از شهرك هاي صنعتی بازدید کردم. در بسیاري از شهرك ها کارخانه هاي تعطیل می بینید. یک دلیل این تعطیلی ها
تامین مالی است. ما یک بحث مان این است که روزي یک میلیارد تومان خلق پول می شود. این خلق پول کجا می رود؟ یک علت

 
دیگر قاچاق و رقابت با کالاهاي خارجی است. اینجا دولت چه کاره است؟ همین مسئله موجب می شود که تولید ملی از بین برود. 

وي در بخش دیگري از این برنامه در پاسخ به سوالات جوانان گفت: من ورزشی که انجام می دهم کوهنوردي و شنا است. آخرین
طبیعت گردي هم دارآباد بود. آخرین کتابی هم که خواندم کتاب 700 صفحه اي با عنوان "چین" از هنري کسینجر درباره روابط
آمریکا و چین بود. آخرین فیلمی که دور هم با خانواده در تعطیلات دیدیم "بزرگان در اتاق" بود درباره مذاکرات دولت یونان با
اتحادیه اروپا؛ که براي من که خودم زمانی مذاکره کننده بودم خیلی زیبا نوع رفتار مستکبرانه اتحادیه اروپا با یک عضو خودش را

 
داشت نشان می داد که دیدنش را توصیه می کنم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري راهکار عملیاتی دولتش براي کاهش نرخ تورم را اینگونه تشریح کرد: تورم در صورتی پیش می
آید که پول از کالا بیشتر شود. علت اصلی مشکل تورم ما این است که از سال 52 تا پایان سال 99، پول کشور 58 هزار برابر شده
است و تا سال 98، 42 هزار برابر شده بود؛ تولید ملی ما اما 1.7 برابر شده بود که خیلی فاصله است. همین حالا بانک هاي ما روزي
دو هزار میلیارد تومان خلق پول می کنند. وقتی پول تولید بشود و کالا تولید نشود، تورم ایجاد می شود. راه مبارزه با تورم مدیریت

 
خلق پول است. 

جلیلی در پاسخ به این پرسش که برنامه اقتصاد کلان خود براي رسیدن به اقتصادي شکوفا در برابر تهدیدات چیست، گفت: من سال
92 جمله اي که بارها تکرار کردم و از آزاد کردن ظرفیت ها سخن گفتم و مثل برخی کلید درنیاوردم. اگر می خواهیم کشور پیشرفت
کند باید ظرفیت هاي کشور را آزاد کنیم تا منحرف و قفل نشود. من و تمام دوستانی که در دولت سایه کار می کردیم، فکر می کنیم
با توجه به فرصت ها نه تنها می توان جلوي تهدیدات ایستاد بلکه در عرصه هاي مختلف کار دولت و رئیس جمهور این است که اگر
براي دستگاه ها ماموریتی تعریف می کند باید روز به روز این را بررسی کند که چه میزان از برنامه کلان محقق شد. کار رئیس جمهور

 
این است که اگر برنامه اي ارائه می کند، باید بازخواست کند تا به نتیجه برسد. 

وي درباره مصادیق اصلاح الگوي مصرف در دولت گفت: ما در الگوي مصرف، مصرف خوبی نداریم و اسراف زیاد می شود چه در انرژي
و چه در سایر موضوعات اما اول از همه دولت باید الگوي مصرفش را اصلاح کند.ما متاسفانه شاهد هستیم که بخش هاي دولتی
بیشترین اسراف ها را می کنند و اگر دولت نتواند الگو باشد، چگونه می تواند بخواهد الگوي مصرف را اصلاح کند. بسیاري از هزینه
هایی که تحت عنوان همایش و... انجام می شد در دوران کرونا فهمیدیم بصورت مجازي می شد برگزار کرد و لطمه هم نخورد. اگر از



 
اصلاح الگوي مصرف صحبت می کنیم ابتدا باید دولت و کارگزاران آن را دنبال کنند. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوري درباره وضعیت دانش آموزان در شرایط کرونا، اظهار داشت: کرونا نشان داد می توان از فضاي
مجازي استفاده حداکثري داشت بخصوص در بخش آموزش و پرورش. یکی از موضوعات عدالت در این عرصه است. وظیفه دولت است
که این را تامین کند چون وقتی می گوییم آموزش و پرورش رایگان است باید این را تامین کرد. از تجربه کرونا می توان در بسیاري از

 
موضوعات دیگر استفاده کرد و اگر در مناطقی محرومیت داریم می توان از طریق فضاي مجازي این محرومیت را برطرف کرد. 

جلیلی با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی را باید خوب فهمید و اقتصاد مقاومتی به معناي تعامل سازنده با دنیا است، اظهار داشت: اقتصاد
مقاومتی یعنی معطل بیگانگان نباشیم نه اینکه تعامل نداشته باشیم. ایراد ما به 8 سال گذشته این بود که تعامل با خارج گسترده نبود

و محدود به چند کشور در موضوعاتی بود که فایده اي براي کشور نداشت.



لیگ برتر فوتبال| شکست فولاد مقابل سایپا
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فولاد خوزستان در خانه سایپا شکست خورد و در جدول لیگ

 
برتر فوتبال یک رده سقوط کرد. 

به گزارش فرتاك نیوز، تیم هاي سایپا و فولاد خوزستان از ساعت
19:40 امروز (شنبه)، در دیداري معوقه هفته بیست ویکم لیگ
برتر فوتبال و در ورزشگاه پاس قوامین به مصاف هم رفتند که

 
این مسابقه با برتري 2 بر یک سایپا خاتمه یافت. 

مجید علیاري در دقیقه 76 و مهرداد حیدري در دقیقه 88، گل

 
هاي نارنجی پوشان را به ثمر رساندند و فرشاد احمدزاده در دقیقه 1+90 براي فولاد گلزنی کرد. 

فولاد خوزستان که با شکست نارنجی پوشان می توانست بالاتر از تراکتور در رده ششم جدول باقی بماند، با این شکست به رتبه هفتم
جدول سقوط کرد و حالا در صورت پیروزي در تنها بازي معوقه خود، حداکثر به رده ششم جدول می رسد. سایپا هم که هفته گذشته

 
با حکم کمیته انضباطی از سد پیکان گذشته بود، با 25 امتیاز در رتبه سیزدهم جدول باقی ماند. 

 
سید رضا مهدوي داور این مسابقه بود که به مهران درخشان مهر از فولاد کارت زرد نشان داد. 

 
تنها دیدار باقیمانده هفته بیست ویکم لیگ برتر بین استقلال و پدیده خراسان خواهد بود که زمان آن هنوز مشخص نشده است. 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

 
آنچه دیگران میخوانند نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 



 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
مهدي قائدي درآغوش یک دختر زیبا + عکس لورفته 

 
افت 64هزار واحدي شاخص بورس در اردیبهشت 1400 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

سایپا فولاد خوزستان



بهترین مربی هفته بیست و ششم لیگ دسته یک مشخص شد+پوستر
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بهترین مربی هفته بیست و ششم لیگ دسته یک با نظر کارشناسان فرتاك ورزشی مشخص شد. 

به گزارش فرتاك نیوز، هفته بیست و ششم رقابت هاي لیگ دسته یک با انجام 9 دیدار پیگیري شد که در پایان تیم هاي،خوشه
طلایی ساوه،هوادار، قشقایی شیراز،خیبر خرم آباد،پارس جنوبی جم،شاهین،آرمان گهر سیرجان و بادران مقابل حریفان خود پیروز

 
شدند. 

داریوش هرمزي سرمربی قشقایی شیراز این هفته موفق شد دست به کار بزرگی بزند و از سد استقلال خوزستان که مدعی صود است
بگذرد تا تیم خودش را هم کمی از قعر جدول جدا کند تا با نظر کارشناسان فرتاك ورزشی به عنوان بهترین مربی هفته بیست و

 
ششم انتخاب شود. 



 
 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

 
آنچه دیگران میخوانند نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
مهدي قائدي درآغوش یک دختر زیبا + عکس لورفته 

 
افت 64هزار واحدي شاخص بورس در اردیبهشت 1400 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

قشقایی شیراز داریوش هرمزي



تراکتورسازي پیروز دربی شد
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تیم تراکتور در دربی تبریز برد شیرینی را کسب کرد. 

به گزارش فرتاك نیوز، شاگردان رسول خطیبی در دربی تبریز در
برابر ماشین سازي به پیروزي رسیدند.در این دیدار که ساعت 19
امشب به میزبانی تراکتوري ها آغاز شد؛ تیم میزبان با گل دقیقه

 
34 سامان نریمان جهان نیمه اول را با پیروزي به رختکن رفت. 

در نیمه دوم ماشین سازان در دقیقه 70 با در اخراج محمدامین
اسدي 10 نفره شدند تا جبران براي شاگردان اکبرپور سخت

 
شود. 

در دقیقه 75 میلادفخرالدینی با گلزنی براي تیمش برتري تراکتوري ها را به عدد 2 رساند تا در نهایت این دیدار با پیروزي 2 بر صفر

 
شاگردان خطیبی به پایان برسد و ماشین سازي یک گام دیگر به سمت سقوط نزدیک تر شود. 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

 
آنچه دیگران میخوانند نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
مهدي قائدي درآغوش یک دختر زیبا + عکس لورفته 

 
افت 64هزار واحدي شاخص بورس در اردیبهشت 1400 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 



 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 

 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

ماشین سازي تراکتورسازي



پایان نیمه اول و تساوي بدون گل فولاد و سایپا

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  458  |  تاریخ: 1400/03/08
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 A

فولاد خوزستان و سایپا در نیمه نخست به تساوي بدون گل

 
رسیدند. 

به گزارش فرتاك نیوز، در بازي معوقه از چارچوب هفته بیست و
یکم مسابقات لیگ برتر خلیج فارس از ساعت 19:40 دو تیم
سایپا و فولاد خوزستان در ورزشگاه شهید دستگردي به مصاف

 
یکدیگر رفتند. 

تلاش دو تیم در نیمه نخست فایده نداشت و در پایان نیمه

 
نخست به تساوي بدون گل رسیدند. 

 
براي ورود به کانال تلگرام فرتاك نیوز کلیک کنید. 

 
آنچه دیگران میخوانند نجات قاتل کرجی از اعدام بدون قید و شرط / مادر مقتول مهربانانه بخشید 

 
جلیلی: براي چهار موضوع مهم، اشتغال، گرانی، مسکن و مبارزه با تحریم ها برنامه دارم 

 
دختر سرطانی افغان همه را در کنکور شوکه کرد/ انگیزه او چه بود؟ 

 
لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
اصلی ترین دلیل کاهش میل جنسی در آقایان 

 
صحنه دلخراش وقوع قتل شهرك پردیس/ توضیحات بازپرس در حضور قاتل/ فیلم+18 

 
مهدي قائدي درآغوش یک دختر زیبا + عکس لورفته 

 
افت 64هزار واحدي شاخص بورس در اردیبهشت 1400 

 
حتما بخوانید لیلا اوتادي از تجاوز کثیف پدر بابک خرمدین پرده برداشت! / او به دختران دانشجوي بابک تجاوز کرده است + سند 

 
دومین محموله واکسن کروناي کوواکس وارد ایران شد 

 
قتل بابک خرمدین کارگردان سینما در اکباتان / جسد را پدر و مادرش به سطل زباله انداختند + عکس 

 
همخوابی شیطانی دختر تهرانی با مرد متاهل / آرمیتا سقط جنین کرد+ عکس 



 
مجید ملک زاده بر اثر کرونا درگذشت + عکس 

 
لینک کوتاه 

فولاد خوزستان فرتاك سایپا تهران



اخبار

منبع: روزنامه اخبار صنعتشماره خبر:  459  |  تاریخ: 1400/03/08

اخبار

 
اخبار 

 
پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تاسیس بانک 

 
مدیرعامل بانک سینا در پیامی سی و ششمین سالروز تاسیس این بانک را به سهامداران، مشتریان و کارکنان تبریک گفت. 

 
به گزارش اخبارصنعت، متن پیام دکتر سیدضیاء ایمانی بدین شرح است: 

«هشتم خرداد ماه مصادف با سی و ششمین سالروز تاسیس بانک سینا است. پایه گذاري این بانک به عنوان اولین موسسه مالی و
اعتباري کشور در 8 خرداد 64 را می توان گامی موثر در شروع خصوصی سازي نظام بانکی کشور و آغاز شیوه اي نوین در بانکداري
تلقی کرد به گونه اي که در سال هاي بعد و با ظهور سایر بانک ها و موسسات مالی و اعتباري خصوصی، اقبال و توجه مردم به این

 
نوع بانکداري در کشور را شاهد بودیم. 

بانک سینا اکنون در حالی وارد سی و ششمین سال فعالیت خود می شود که طی این سال ها با حرکت در مسیر قانونی و رعایت
مقررات بانک مرکزي و پایبندي به اخلاق حرفه اي، با تکیه بر نیروي انسانی کارآمد، متعهد و متخصص و بهره گیري ازآخرین
تکنولوژي روز دنیا، از طریق خلق ایده ها و محصولات متنوع و نوین در جهت تامین رضایت مشتریان و سهامداران گرامی گام برداشته

 
است. 

این بانک مفتخر است به عنوان بانکی شفاف، خوشنام و تاثیرگذار با تدوین سیاست ها و برنامه هاي توسعه اي در کنار توجه کامل به
حفظ و بهبود سودآوري به عنوان اولین و پایه اي ترین اصل بانکداري، گام هاي جدي و مهمی را در زمینه ایفاي مسئولیت هاي

 
اجتماعی به ویژه با توجه به شیوع کرونا و حمایت از آسیب دیدگان بردارد. 

بانک سینا در سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها آماده است همانند گذشته، با ارائه خدمات کمی و کیفی مناسب و تامین مالی
واحد هاي مختلف تولیدي، تجاري و خدماتی با تمرکز بر اشتغالزایی و کارآفرینی، نقش فعال تر و موثرتري در اقتصاد کشور ایفا نماید.
سی و ششمین سالروز تاسیس بانک سینا را به تمامی سهامداران، مشتریان و همکاران گرامی بانک تبریک عرض نموده، امیدوارم با

 
همفکري، تلاش جمعی و تشریک مساعی شاهد اعتلا و پیشرفت روز افزون بانک سینا باشیم». 

 
در راستاي توسعه فرهنگ و آموزش کشور صورت گرفت: 

 
افتتاح مدرسه پاسارگاد در روستاي همت آباد 

 
در راستاي توسعه فرهنگ و آموزش کشور مدرسه پاسارگاد در روستاي همت آباد شهرستان بروجردافتتاح شد. 

با افتتاح مدرسه پاسارگاد در روستاي همت آباد شهرستان بروجرد، یک گام مثبت دیگر در راستاي توسعه فرهنگ و آموزش کشور و

 
همچنین تحقق اهداف والاي بانک پاسارگاد در این خصوص برداشته شد. 

در این گام بهره برداري از مدرسه 6 کلاسه پاسارگاد در روستاي همت آباد، 1000 مترمربع بر فضاي آموزشی این منطقه افزود. در

 
همین راستا در تاریخ 5خرداد1400 مراسم افتتاح و بهره برداري از این واحد آموزشی برگزار شد. 

در این مراسم اسد عبدالهی معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري لرستان ضمن تقدیر از اقدامات ارزشمند دکتر قاسمی از ابتداي
پیروزي انقلاب اسلامی تا کنون، بانک پاسارگاد را به عنوان موفق ترین بانک خصوصی کشور دانست و به اقدامات مختلف بانک در



استان لرستان اشاره داشت. وي این اقدامات را به شرح زیر برشمرد: کمک هاي انجام شده در زمان سیل استان لرستان، تامین مالی
تهیه تجهیزات پزشکی مورد نیاز استان، کمک مالی به دانشگاه علوم پزشکی استان، ساخت 24 مدرسه ، سرمایه گذاري در حوزه هاي
آبزیان در جهت رفع مشکل بی کاري استان، ارائه تسهیلات خوب به یکی از بزرگترین واحدهاي تولیدي منطقه (سیمان سفید ازنا) ،

 
کمک به شاغلین در حوزه صنایع دستی و ارائه تسهیلات مناسب به ایشان. 

عبدالهی در ادامه ابراز امیدواري کرد که سیستم بانکی دولتی و بخش خصوصی هم از الگویی که بانک پاسارگاد در کمک به استان
مدنظر قرار داده در جهت کمک به استان استفاده کنند. در ادامه مراسم دکتر مجید قاسمی مدیر عامل بانک پاسارگاد اقدامات انجام
شده توسط این بانک را بر اساس شیوه نامه تدوین شده فرهنگ سازمانی بانک پاسارگاد در ارتباط با مسئولیت هاي اجتماعی دانستند.
دکتر قاسمی در ادامه افزود: هر واحد فعالیت از هر نوع فرهنگی، اقتصادي یا سیاسی در کلیه امور خود در برابر اجتماع مسئول است.
ما از ابتداي فعالیت بانک پاسارگاد تاکید و تمرکز جدي بر موضوع فرهنگ سازمانی داشتیم واین تاکید و تمرکزدر طرحی مشترك
بین بانک پاسارگاد و انجمن مدیریت ایران منجر به ارائه پیشنهادهایی به کلیه نهادهاي فعال اقتصادي، اجتماعی،فرهنگی شد که با

 
استقبال اغلب آنها امیدواري زیادي در این حوزه فراهم شده است. 

قاسمی خطاب به مدیر مدرسه، پیشنهاد تدوین فرهنگ سازمانی را در راستاي توسعه انسانی مناسب و نهادینه سازي آن در فرزندان
آینده ساز کشورمان بیان فرمودند. وي در ادامه افزود: کلیه فعالیت هاي انجام شده توسط بانک پاسارگادبر اساس احساس وظیفه و

 
تعلق صادقانه به آب و خاك کشورمان بوده است. 

مدیرعامل بانک پاسارگاد در ادامه به بخشی از برنامه هاي بانک در استان لرستان، از جمله ساخت دو سد معشوره و رودبار و تاثیرات
بسیار مثبت آن در منطقه اشاره داشتند. ایشان پتانسیل هاي موجود در استان لرستان را بسیار بالا دیدند و در این رابطه فرمودند: با

 
محاسبه اي ساده این استان می تواند نیازهاي سه استان دیگر را تامین کند. 

قاسمی در پایان سخنان خود نوکري مردم را به عنوان بخشی از فرهنگ سازمانی بانک پاسارگاد، مایه افتخار دانستند. گفتنی است
آیین افتتاح مدرسه پاسارگاد در روستاي همت آباد شهرستان بروجرد با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري لرستان،
فرماندار شهرستان بروجرد و مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان لرستان و شماري از مسئولان محلی و همچنین مردم

 
شریف روستاي همت آباد برگزار شد. 

 
طرح مهر ایران معین در منطقه آزاد انزلی کلید خورد 

شرکت بیمه ایران معین و سازمان منطقه آزاد انزلی براي استفاده ساکنان و صاحبان کسب وکار منطقه آزاد انزلی از تسهیلات خرید

 
بیمه نامه، تفاهم نامه همکاري امضاءکردند. 

به گزارش روابط عمومی بیمه ایران معین، این شرکت و سازمان منطقه آزاد انزلی براي استفاده ساکنان و صاحبان کسب وکار منطقه
آزاد انزلی از تسهیلات خرید بیمه نامه، تفاهم نامه همکاري امضاءکردند.اکبري مقدم مدیرعامل و رئیس هیات مدیره سازمان منطقه
آزاد انزلی در مراسم امضاي این تفاهم نامه اجراي طرح مهر را نقطه عطفی در فعالیت هاي بیمه ایران معین در این منطقه عنوان کرد
و افزود: این طرح براي نخستین بار است که در سطح مناطق آزاد و با همکاري نظام بانکی عملیاتی می شود تا مردم این مناطق در
شرایط کرونایی بتوانند خدمات بیمه اي را خریداري کرده و بیمه ها به ویژه بیمه هاي اجباري ازجمله شخص ثالث از سبد خانوارها

 
حذف نشود. 

داریوش محمدي مدیرعامل بیمه ایران معین نیز در این مراسم گفت: در شرایط بد اقتصادي متاثر از شیوع ویروس کرونا، افزایش
هزینه ها وکاهش قدرت خرید مردم موجب شد تا بیمه ایران معین، تفاهم نامه همکاري با بانک قرض الحسنه مهر ایران را براي ارائه

 
تسهیلات قرض الحسنه خرید بیمه نامه در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي امضا کند. 

محمدي اظهار داشت: شرکت ایران معین با درك این شرایط و در راستاي ایفاي مسئولیت اجتماعی خود، امکان برخورداري عموم
مردم منطقه آزاد انزلی از طرح مهر را فراهم نموده و امیدواریم با این طرح، بخشی از مشکلات اقتصادي خانوارها و صاحبان کسب و

 
کار این منطقه در حوزه بیمه مرتفع شود. 

مدیرعامل بیمه ایران معین خاطرنشان کرد: بازپرداخت تسهیلات درنظر گرفته شده در طرح مهر ایران 12ماهه خواهد بود و مشتریان



از بابت تسهیلات هیچ گونه سود و حتی کارمزد نیز پرداخت نخواهند کرد و صرفا اصل تسهیلات دریافتی را بازپرداخت می کنند. وي
افزود:این تسهیلات نیاز به ضامن نداشته و عملیات اداري این تسهیلات در محل شعب و نمایندگیهاي بیمه ایران معین انجام می

 
شود. 

 
یادداشت 

 
همدلی روابط عمومی ها، نیاز صنعت بیمه 

تحولات شگرف روابط عمومی ها نقش این واحدهاي سازمانی را آنچنان با اهمیت کرده که عملکرد آنها در ارتقاي هر سازمانی حیاتی

 
است، زیرا که امروزه مدیریت روابط عمومی، به اتاق فکر تدوین استراتژي ارتباط درون سازمانی و برون سازمانی تبدیل شده است. 

فاصله گرفتن از وظیفه گرامیداشت هر مناسبتی در یک روابط عمومی سنتی، تا برعهده گرفتن امور راهبردي شرکت ها را می توان

 
انقلابی در شاکله این واحد سازمانی برشمرد. 

انقلابی که فعالان این عرصه را به کشف و ایجاد راه هاي نوین ارتباطی براي جذب هرچه بیشترمخاطب البته با تکیه بر داده هاي

 
سازمانی وا داشته است. 

با رشد کمی شرکت هاي بیمه و متعاقب آن، شکست انحصار دراین صنعت، رقابت هاي سالمی درگرفته که یکی از بسترسازان فرهنگ

 
سازي آن در این راستا، روابط عمومی ها هستند. 

تبلیغات هوشمندانه، تسهیل در ارتباط مشتریان با مدیران، ارتباط گسترده با رسانه ها که همگی در راستاي معرفی سازمان صورت
می گیرد تنها بخشی از کارکرد روابط عمومی هاست که به صنعت بیمه پویایی و تحول بخشیده است. حال در چنین فرصت طلایی،
بسیار با ارزش خواهد بود که مدیران روابط عمومی شرکت هاي بیمه اي در عین به ثمر رساندن امورسازمان متبوع خود، براي رشد
ضریب نفوذ بیمه در میان اقشار جامعه و مهتر از آن تحقق فرمایشات مقام معظم رهبري مبنی برتولید؛ پشتیبانی ها ومانع زدایی ها،

 
دست در دست هم داده و رفاقت گونه دراین مسیر مهم گام بردارند. 

صنعت بیمه براي اداي سهم خود در اقتصاد مقاومتی نیازمند این همدلی و تلاش جهادي است. در واقع روابط عمومی ها با معنا
بخشی به لحظه لحظه حیات هرسازمانی، پژواك تلاش، همت، مدیریت جهادي، دستاوردها و کسب وکارهاي نوین هر مجموعه اي به

 
شمار می روند؛ انعکاسی به بلنداي ایستادگی و هوشیاري که باید بدان ارج ویژه نهاد. 

 
رضا پورقاسم؛ مدیر روابط عمومی و ارتباطات شرکت بیمه تجارت نو 

 
رییس اداره کل روابط عمومی بانک مسکن اعلام کرد؛ 

 
آخرین مهلت شرکت در قرعه کشی حساب هاي قرض الحسنه بانک مسکن 

به گزارش پایگاه خبري بانک مسکن، مهدي احمدي، رییس اداره کل روابط عمومی با تأکید بر این که بانک مسکن به سنت سال هاي
گذشته، در سال جاري چهل و یکمین دوره قرعه کشی حساب هاي قرض الحسنه پس انداز را اجرایی خواهد کرد، گفت: سپرده

 
گذاران براي شرکت در چهل و یکمین دوره قرعه کشی براي افتتاح حساب یا تکمیل موجودي تا پایان تیر ماه مهلت دارند. 

احمدي با تأکید بر این که حداقل موجودي جهت شرکت در قرعه کشی حساب هاي قرض الحسنه پس انداز در دوره جاري، 50 هزار
تومان خواهد بود، گفت: بدیهی است جهت شرکت در قرعه کشی علاوه بر حفظ حداقل موجودي(50 هزار تومان)، طی 3 ماه یا 90

 
روز متوالی، مفتوح بودن حساب و داشتن حداقل موجودي در روز قرعه کشی ضروري است. 

 
وي افزود: براي مبالغ 50 هزار تومان و بیشتر به ازاي هر 10 هزار تومان در هر روز یک امتیاز در نظر گرفته می شود. 

رییس اداره کل روابط عمومی بانک مسکن در بخش دیگري از صحبت هاي خود به جوایز چهل و یکمین دوره قرعه کشی بانک
مسکن نیز اشاره کرد و گفت: بانک مسکن به 10 نفر از دارندگان حساب هاي قرض الحسنه به قید قرعه کمک هزینه یک میلیارد
ریال خرید واحد مسکونی پرداخت می کند. همچنین 282 نفر از برندگان به قید قرعه از کمک هزینه خرید خودرو داخلی به ارزش

 
400 میلیون ریال برخوردار خواهند شد. 



وي افزود: 582 کمک هزینه خرید لوازم خانگی تولید داخلی هر یک به ارزش 200 میلیون ریال نیز به دیگر شرکت کنندگان در قرعه
کشی بزرگ حساب هاي قرض الحسنه بانک مسکن در سال جاري اعطا خواهد شد.احمدي با بیان این که بانک مسکن علاوه بر دو
هزار و 282 فقره کمک هزینه سی میلیون ریال خرید صنایع دستی، به 48 هزار و 482 نفر از برندگان قرعه کشی نیز جایزه نقدي
یک میلیون تومانی پرداخت خواهد کرد، گفت: همچنین هزاران جایزه نقدي دیگر نیز به سپرده گذاران در چهلمین قرعه کشی
حساب هاي قرض الحسنه پرداخت خواهد شد.رییس اداره کل روابط عمومی بانک مسکن در پایان تأکید کرد: سپرده گذاران از یک
سو در این قرعه کشی شرکت خواهند کرد و از سوي دیگر، از سود معنوي افتتاح حساب هاي قرض الحسنه بهره مند خواهند شد، تا
بانک مسکن را در راستاي ایفاي مسوولیت هاي اجتماعی نظیر تجهیز و نوسازي مدارس، کمک به سیل زدگان و زلزله زدگان، کمک

 
به ازدواج زوجین و سایر امور، یاري کنند. 

 
بررسی عملکرد شعب بندرعباس، بیرجند، بروجرد، قم، کرج و شرق تهران بیمه میهن 

معاونان مالی و فنی و مدیر امور شعب امروز در جلسه حضوري با رؤساي شعب هرمزگان، خراسان جنوبی، البرز، قم، بروجرد و شعبه
شرق تهران در محل ستاد، عملکرد و کارایی این شعب را مورد بررسی قرار دادند و راهکارهاي لازم را براي بهبود عملکرد و رفع نقاط

 
ضعف آنها ارائه کردند. 

به گزارش روابط عمومی بیمه میهن، در این جلسه آقایان کریمی و گشادرو معاونان مالی و فنی مسائل و فرایندهاي مالی و فنی و
دستورالعمل هاي حوزه متبوع را براي حاضران تشریح کرده و اجراي دقیق و صحیح این فرایندها و معیارهاي مالی و فنی را مورد

 
تأکید قرار دادند و به سوالات و ابهامات روساي شعب در این موارد پاسخ گفتند. 

سعید صمدي فر مدیر امور شعب و شبکه فروش نیز بررسی عملکرد شعب را گامی در جهت بهبود مستمر عملکرد دانست و گفت این
امر اثر قابل ملاحظه اي بر فعالیت کل مجموعه دارد. وي از رؤساي شعب خواست در راستاي بهبود کارایی و اعتلاي بیمه میهن گام
هاي مؤثري بردارند؛ با کسب اطلاعات و دانش فنی امور شرکت را پیش ببرند و با برنامه ریزي دقیق اهداف ترسیم شده را تحقق

 
بخشند. 

مدیر امور شعب همچنین افزایش فروش و سودآوري، افزایش سطح تعاملات با مدیران فنی ستادي و نیز با جامعه هدف، حمایت و
پشتیبانی از شبکه فروش و استفاده از ظرفیت ها براي تسهیل بازاریابی و معرفی محصولات را از دیگر راهکارهاي تحقق اهداف و رشد

و شکوفایی بیمه میهن دانست و بر تلاش مضاعف همگان تأکید کرد.



کارگاه آنلاین علم داده و کارآفرینی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  460  |  تاریخ: 1400/03/08

دانشگاه صنعتی سجاد

دومین پیش رویداد، چهاردهمین کنفرانس بین المللی انجمن ایرانی تحقیق در عملیات در روز
یکشنبه 9 خرداد ماه از ساعت 11:30 الی 13:00 برگزار خواهد شد. از تمامی علاقمندان دعوت
می شود تا به صورت رایگان در این کارگاه شرکت نمایند. تاثیر کارآفرینی بر رشد اقتصادي و
تغییرات اجتماعی، قابل توجه است. کسب و کارهاي امروزه، مجموعهٔ بزرگی از داده ها را در
اختیار دارند که به آن ها اجازه می دهد تا از طریق تجزیه و تحلیل مناسب داده ها، بینش و دید
کاملی به دست آورند. به کارگیري علم داده یکی از راهکارهاي افزایش میزان موفقیت در حوزه
کارآفرینی، می  باشد. در داده  ها، معانی گسترده  اي نهفته است که با استفاده از اطلاعات گذشته
می  توان، آینده  ي کارآفرینی موردنظر را پیش  بینی کرد. در این کارگاه ضمن آشنایی با مفاهیم

 
علم داده، به روابط آن با کارآفرینی پرداخته می شود. 

 
مدرس: دکتر سید مجتبی سجادي 

 
عضو هیات علمی دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران 

 
مدرس و محقق تحلیل کسب و کار در دانشگاه Coventry انگلستان 

 
 https://vc1.sadjad.ac.ir/class992-vpr :لینک شرکت در کارگاه

 
راه هاي ارتباطی: 

 
 https://icors2021.sadjad.ac.ir :وب سایت کنفرانس

 
تلفن دبیرخانه: 051-36029313 

 
 (email protected) :ایمیل

 
 https://t.me/icors2021 :کانال تلگرام

https://www.linkedin.com/school/sadjad-university :لینکدین



مردم حرف آخر را می زنند

منبع: روزنامه نوآورانشماره خبر:  461  |  تاریخ: 1400/03/08

محمد هاشمی: مردم حرف آخر را می زنند یک عضو هیات موسس
حزب کارگزاران سازندگی گفت: لزوماً نباید نگاه مردم و شوراي

 
نگهبان یکی باشد و این مردم هستند که حرف آخر را می زنند. 

نوآوران آنلاین- محمد هاشمی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره
این که اگر سال 92 هنگامی که مرحوم آیت االله هاشمی رد صلاحیت
شدند، بزرگان کشور در آن زمان نسبت به برخی رد صلاحیت ها

هشدارهایی را می دادند امروز دیگر شاهد رد صلاحیت چهره هایی همچون علی لاریجانی و اسحاق جهانگیري نبودیم، گفت:
اظهارنظرها و عقاید مختلف و متفاوت است، این گونه نیست که اگر آن زمان طور دیگري رفتاري می شد امروز به گونه دیگري اقدام
می کردند. نکته مهمی که وجود دارد این است که در منش و سیره آقاي هاشمی قهر کردن از صندوق رأي نبود ایشان اگر اتفاقی

 
برایش می افتاد آن را به فرصت تبدیل می کرد. 

 
سال 92 آیت االله هاشمی رأي 3 درصدي روحانی را به بالاي 51 درصد رساند 

این فعال سیاسی یادآور شد: سال 92 هنگامی صلاحیت آقاي هاشمی را احراز و تائید نکردند، ایشان آقاي روحانی را مطرح کرد و رأي
3 درصدي وي را به بالاي 51 درصد رساند و یک حماسه صورت گرفت، در واقع آقاي هاشمی برخلاف کسانی که ایشان را احراز
صلاحیت نکردند و خواستند که در مدیریت اجرایی کشور به هر دلیلی نقش نداشته باشد، از شرایط ایجاد شده به گونه دیگري

 
استفاده کرد. 

 
حرف آخر را مردم می زنند 

وي خاطرنشان کرد: هر نهاد، سازمان و گروهی وظایف و اختیاراتی دارد که بر مبناي آن ها عمل می کند و تصمیم می گیرد اما

 
دیگران هم به همین دلایل وظایفی دارند و حرف خودشان را می زنند و اعتقادم بر این است در این فضا حرف آخر را مردم می زنند. 

 
اگر مردم با صندوق راي قهر نکنند، اتفاقات به گونه دیگري رقم خواهد خورد 

هاشمی با اشاره به این که امروز شوراي نگهبان حرف خودش را زده است و مسئولیتش را انجام داده است اما این پایان کار نیست
بلکه آغاز کار است، اظهار داشت: اختیار دست مردم است، آنان هستند که حرف آخر را می زنند معتقدم اگر مردم طبق تجاربی که در

 
این 40 سال داشته ایم به گفته مرحوم هاشمی پاي صندوق هاي رأي بیایند و قهر نکنند، اتفاقات به گونه دیگري رقم خواهد خورد. 



وي با بیان این اگر مردم نامزدي که مورد نظرشان است را انتخاب کنند در واقع حماسه خلق کرده اند، گفت: شوراي نگهبان حرف
خودش را زده است و مردم هم 28 خرداد می توانند حرف خودشان را بزنند، قرار هم نیست لزوماً حرف مردم با شوراي نگهبان یکی

 
باشد کما این که در سال 92 و 76 متفاوت بود. 

 
با حمایت لاریجانی و جهانگیري از یکی از نامزدها شاهد رویکرد دیگري در انتخابات خواهیم بود 

هاشمی درباره این که امروز اسحاق جهانگیري که معاون اول رئیس جمهور است و یا علی لاریجانی که ریاست مجلس را بر عهده
داشته است رد صلاحیت شده اند، عنوان کرد: آقاي جهانگیري و آقاي لاریجانی هیچ کدام شان به پاي آقاي هاشمی که رد صلاحیت
شد، نمی رسیدند. ایشان از اول انقلاب و نهضت و آغاز مبارزات از سال 1330 حضور داشتند و نظیر شخصیتش را در کشور نداشته و
نداریم، اما مشاهده می کنیم هنگامی یک چنین شخصیتی احراز صلاحیت نمی شود و عدم احراز برایش می زنند او تهدید را به

 
فرصت تبدیل می کند. 

وي ادامه داد: احترام آقایان لاریجانی و جهانگیري را دارم اما این که می پرسید چه اتفاقی می افتد؟ می گویم اگر طبق مشی و منش
آقاي هاشمی رفتار کنند، یعنی بیایند بین یکی از کاندیداهاي موجود بایستند، بهتر خواهد بود؛ به طور مثال اگر نظر من را بخواهید
آقاي همتی یکی از افرادي است که از ابتدا همراه آقاي هاشمی بوده است و ایشان به آقاي همتی بسیار اعتماد داشت؛ مخصوصا در
حوزه اقتصادي که امروز محل اصلی مشکلات کشور است، اگر داوطلبان رد شده از چنین چهره اي حمایت کنند، شاهد رویکرد

 
دیگري در انتخابات خواهیم بود. 

 
مردم می خواهند خودشان و فرزندشان معیشت و اشتغال داشته باشند 

هاشمی بیان کرد: آقاي همتی بسیار خدمت کرده است، تحصیلاتش مرتبط با اقتصاد و صاحب نظریه است؛ امروز هم بیشترین
مشکلات کشور اقتصادي است. همه از معیشت و گرانی گلایه دارند. حال که آقاي جهانگیري و لاریجانی احراز صلاحیت نشدند اما
شخصیتی مثل آقاي همتی صلاحیت گرفته است و به نظرم این یک فرصت است و این دو فرد می توانند به پشت وي بیایند و این

 
تهدیدي که وجود دارد را به فرصت تبدیل کنند. 

این فعال سیاسی تاکید کرد: شوراي نگهبان خواسته رئیس مجلس و معاون اول در این دوره از انتخابات نباشند، عیبی ندارند این افراد
بیایند کسی را بفرستند که آن ها را هم بتواند نمایندگی کند البته در حال حاضر بحث نمایندگی آنان نیست بحث حل مشکلات

 
کشور است. 

وي خاطر نشان کرد: امروز براي مردم اقتصاد اولویت اول را دارد؛ مردم می خواهند خودشان و فرزندشان معیشت و اشتغال داشته
باشند. امروز قدرت پول ملی و مسائل اقتصادي بسیار مهم است حال یک اقتصادان با تجربه به هر دلیلی تائید شده است؛ پس می

 
توان از این فرد حمایت کنند. 

 
منش و روش آقاي هاشمی همیشه حلال مشکلات کشور است 

هاشمی یادآور شد: منش و روش آقاي هاشمی همیشه حلال مشکلات کشور بوده است و اگر کسی امروز به آن ها تمسک کند،

 
مشکلات کشور حل خواهد شد و معتقدم اگر ایشان امروز زنده بود، به دکتر همتی رأي می داد. 



 
سال 92 آقاي هاشمی، همتی را براي ریاست بانک مرکزي به روحانی پیشنهاد داد 

 
عملکرد دولت روحانی به عملکرد رئیس بانک مرکزي ارتباطی ندارد 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر این که عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزي دولت حسن روحانی بوده است و عده اي بخشی از
مشکلات اقتصادي کشور را متوجه وي می دانند با این وجود وي شانس پیروزي دارد؟ گفت: آقاي دکتر همتی را آقاي هاشمی سال
92 به آقاي روحانی پیشنهاد دادند که ایشان را براي بانک مرکزي بگذارید اما ایشان قبول نکردند و عده اي هم نگذاشتند این اتفاق
بیفتد، زمانی آقاي همتی را در رأس بانک مرکزي قرار گرفت که دلار 20 هزار تومان بود، وي دلار را تا مرز یازده هزار تومان هم آورد،
منتها در بقیه موارد شرایط به گونه اي پیش رفت که او نمی توانست کار دیگري انجم دهد. معتقدم چنین فردي در رأس باشد تفاوت

 
دارد با این که 30 الی 40 مدیر آنجا دور هم نشستند و باید تصمیم جمعی بگیرند . 

هاشمی گفت: عملکرد دولت روحانی به عملکرد رئیس بانک مرکزي ارتباطی ندارد، دولت باید پاسخگو عملکرد خودش باشد.



کنترل تورم و نقدینگی اصلی ترین برنامه آیت االله رئیسی

منبع: ایران خبرشماره خبر:  462  |  تاریخ: 1400/03/08

ایسنا/زنجان

 
ایسنا/زنجان 

 
 

به گزارش ایران خبر، محسن افشارچی عصر امروز (7 خرداد ماه) در نشست خبري، با بیان برنامه هاي آیت االله رئیسی کاندیداي
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، اظهار کرد: یکی از برنامه هاي این کاندیداي ریاست جمهوري توجه به موضوع تورم و
کنترل آن است. چرا که وقتی مشکل نقدینگی در کشور برطرف شود، قطعا شاهد رونق اقتصاد و به تبع آن، ایجاد اشتغال براي جوانان

 
و بهبود شرایط معیشتی مردم خواهیم بود و توجه به این موارد از برنامه هاي وي در دولت آینده است. 

وي با بیان اینکه ملت ایران در ادوار مختلف بعد از انقلاب حضور دولت هاي مختلفی را تجربه کرده و در چند سال گذشته نیز اتفاقات
مختلفی رخ داده است، تصریح کرد: در وضعیت فعلی کشور، به این نتیجه رسیده ایم که در صورتی که مدل اقتصادي را تغییر نداده و

 
به نفت وابسته باشیم، اتفاقات نامیمونی براي کشور رخ خواهد داد و این شرایط نیاز به تغییر را، بیش از پیش نشان می دهد. 

این فعال سیاسی با بیان اینکه در حال حاضر به این نقطه رسیده ایم که مدیران در کشور، مدیریتی غیر از مدل نفتی بلد نیستند،
افزود: این مدل مدیریتی باعث اتفاقاتی از جمله فاصله بین دولت و ملت شده و دلیل این امر آن است که دولت در مقابل مردم
دستش دراز نبوده و ارقامی به دست می آمد که صفرهاي آن قابل شمارش نبوده و در این وضعیت هرکسی می تواند مشکلات را با

 
این پول حل کند؛ ولی چند سال گذشته و شرایط موجود در کشور نشان داد که مشکل وجود دارد و باید رویه در کشور تغییر کند. 

 
 

افشارچی در ادامه با اشاره به اینکه آیت االله رئیسی، به دنبال تغییر با بهره گیري از توان داخلی است، گفت: معتقدیم باید کشور را از
درون قوي کرده و با تعامل با سایر کشورها تکیه خود را به داخل داشته باشیم و در این وضعیت قطعا روزهاي خوشی پیش روي ما



خواهد بود. همچنین باید خود را از درون قوي کرده و به دنبال شناسایی توانمندي ها در داخل باشیم چون همه ما معتقد به ایران

 
قوي هستیم و این امر محقق نخواهد شد مگر با نگاه به درون و جوانان کشور که ظرفیت بالایی براي پیشبرد اهداف نظام دارند. 

دبیر شوراي هماهنگی ستادهاي مردمی آیت االله رئیسی در استان زنجان، در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به فاصله موجود
بین دولت و مردم، تصریح کرد: مدیران باید به دور از اشرافیت گرایی بین مردم رفته و با مشکلات آنها از نزدیک آشنا شوند و مشی
آیت االله رئیسی نیز در قوه قضائیه همین مورد بود و همه مشاهده کردند که در دوران ریاست وي در این قوه مردم براحتی امکان
دسترسی به ایشان را داشتند و بسیاري از مشکلات سرمایه گذاران نیز به خاطر مردمی بودن وي برطرف شد که این موارد نقطه قوتی

 
در مدیریت در کشور است. 

این فعال سیاسی به ضرورت مقابله و مبارزه با فساد در کشور براي از بین بردن بسیاري از مشکلات اشاره کرد و یادآور شد: در کشور
نیاز به خشکاندن کانون هاي فساد داریم و باید بپذیریم که باید کانون هاي فساد خشکانده شود و یکی از رویکردهاي آیت االله رئیسی
در صورت انتخاب شدن به عنوان رییس جمهور، توجه به این موضوع خواهد بود. البته عملکرد وي در این بخش را نیز، در قوه قضائیه

 
مشاهده می کنیم و نمونه عملکرد وي مقابله با فساد از درون قوه بود که بازخورد بسیار مطلوبی در جامعه داشت. 

 
 

وي با تاکید بر این موضوع که باید مردم براي حضور در پاي صندوق هاي راي اقناع شوند و برنامه ها از سوي کاندیداها اعلام شود،
افزود: آیت االله رئیسی، برنامه متقنی در حوزه هاي مختلف ارائه داده است و قطعا همه موارد با حضور در برنامه ها در فضاي مجازي و
در ستادها که با رعایت پروتکل هاي بهداشتی خواهد بود، به سمع و نظر مردم خواهد رسید. البته مواردي این روزها در رابطه با
انتخابات مطرح می شود که این نکات باید مدنظر قرار گیرد؛ اینکه عنوان می شود شرایط با اعلام نتیجه بررسی صلاحیت ها خاص
است، باید عنوان کرد؛ این موارد در ادوار دیگر نیز وجود داشت و نباید این وضعیت را خاص بدانیم. فقط باید تلاش ها در راستاي
حضور پررنگ مردم در پاي صندوق هاي راي باشد. از همین تربیون نیز اعلام می کنیم که تلاش دولت احتمالی آیت االله رئیسی،

 
متفاوت عمل کردن و تغییر به سمت بهبود شرایط براساس برنامه هاي اعلامی خواهد بود. 

دبیر شوراي هماهنگی ستادهاي مردمی آیت االله رئیسی در استان زنجان، ادامه داد: قطعا یکی از برنامه هاي دولت احتمالی آینده آیت
االله رئیسی این خواهد بود که دست خود را از جیب مردم بیرون آورده، در کنار آنها قرار گرفته و با مردم صادق خواهد بود. گفتمان

 
وي عدالت با تکیه بر ایران قوي بوده و برنامه ها نیز در این راستا تدوین شده است. 

افشارچی، در پاسخ به سوالی در رابطه با نگرانی ها در خصوص سهم خواهی هاي احتمالی پس از انتخاب آیت االله رئیسی به عنوان
رئیس جمهور دولت سیزدهم، اظهار کرد: این نگرانی منطقی است ولی آنچه که باید به آن توجه داشته باشیم، روحیه وي در این

 
رابطه است و قطعا شرایطی فراهم خواهد شد تا در صورت انتخاب آیت االله رئیسی از افراد توانمند در سطوح مدیریتی بهره برده شود. 

 
 



برنامه محرومیت زدایی 5 تا 10 ساله توسط بسیج طراحی می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  463  |  تاریخ: 1400/03/08

بجنورد- معاون برنامه و بودجه بسیج مستضعفین با تاکید بر اینکه رفع محرومیت نیازمند ورود جدي تمام دستگاه ها است،
گفت: بسیج در حال طراحی یک طرح جامع محرومیت زدایی 5 تا 10 ساله است.

بجنورد- معاون برنامه و بودجه بسیج مستضعفین با تاکید
بر اینکه رفع محرومیت نیازمند ورود جدي تمام دستگاه ها
است، گفت: بسیج در حال طراحی یک طرح جامع

 
محرومیت زدایی 5 تا 10 ساله است. 

به گزارش خبرنگار مهر، سردار عبدالحسین بریمانی عصر
شنبه در شوراي برنامه ریزي و توسعه خراسان شمالی که
در سالن جلسات استانداري برگزار شد، اظهار کرد:
تخصیص اراضی استان براي ایجاد نواحی و شهرك هاي

 
صنعتی غیر دولتی اقدامی قابل تحسین در خراسان شمالی است زیرا باعث ایجاد اشتغال خواهد شد. 

معاون برنامه و بودجه بسیج مستضعفین با اشاره به بودجه سال 1400، ادامه داد: در بودجه مصوب امسال مجلس شوراي اسلامی،

 
توجه به موضوع محرومیت زدایی کم سابقه و بی نظیر است. 

وي افزود: سند اعتلاي بسیج براي تحقق اهداف گام دوم انقلاب بر اساس منویات مقام معظم رهبري تهیه و توسط ایشان تصویب

 
شده است. 

بریمانی گسترش عدالت را یکی از برنامه هاي هفتگانه این سند عنوان کرد و گفت: مردم محور بودن و تحقق مردم سالاري دینی دو

 
رویکرد مهم این سند است. 

معاون برنامه و بودجه بسیج مستضعفین با تاکید بر اینکه رفع محرومیت نیازمند ورود جدي تمام دستگاه ها است، تصریح کرد: بسیج

 
در حال طراحی یک طرح جامع محرومیت زدایی طی برنامه بندي 5 تا 10 ساله است. 

وي افزود: درمان واقعی براي مقابله با حاشیه نشینی و آسیب هاي اجتماعی مرتبط با آن، آباد سازي روستاها و مهاجرت معکوس

 
است. 

بریمانی در انتها بر لزوم همکاري مردم با دولت و بسیج براي رفع محرومیت تاکید کرد و گفت: بررسی هاي میدانی نشان می دهد در
راستاي محرومیت زدایی کارها گسسته و نقطه به نقطه است و مردم آنچنان که باید در عرصه حضور ندارند.



ارسال یک نظر در: ''دوران طلایی وزارت صمت با حضور رزم حسینی''

منبع: معدن 24شماره خبر:  464  |  تاریخ: 1400/03/08

تلاش هاي آقاي رزم ماندگار و قابل تحسین می باشد صبح امروز جلسه شوراي مدیران گهرزمین با حضور مدیرعامل این
شرکت برگزار شد. در این جلسه مدیرعامل گهرزمین با اشاره به تلاش ها و اقدامات جهادي آقاي مهندس رزم حسینی وزیر

صمت عنوان کرد: دوران تصدي...

 
تلاش هاي آقاي رزم ماندگار و قابل تحسین می باشد 

 
صبح امروز جلسه شوراي مدیران گهرزمین با حضور مدیرعامل این شرکت برگزار شد. 

در این جلسه مدیرعامل گهرزمین با اشاره به تلاش ها و اقدامات جهادي آقاي مهندس رزم حسینی وزیر صمت عنوان کرد: دوران

 
تصدي ایشان در وزارتخانه صمت، دوران طلایی این وزارتخانه است. 

 
درواقع تلاش هاي آقاي رزم حسینی ماندگار و قابل تحسین می باشد. 

وي در ادامه خاطرنشان کرد: درخشش این وزیر کرمانی در خصوص کارهاي جهادي از جمله: تعیین تکلیف و آزاد سازي معادن غیر

 
فعال، آزاد سازي گمرکات در بحث ورود ماشین آلات معدنی و موضوع انتقال آب خلیج فارس به صنعت و معدن ستودنی است. 

مدیرعامل گهرزمین با اشاره به عملکرد قابل توجه وزیر صمت افزود: آزادسازي معادن غیرفعال، خود گام بزرگی در راستاي توسعه و

 
آبادانی صنعت و معدن کشور و فرصت مناسبی براي سرمایه گذاري و اشتغال زایی است. 

وي انتقال آب خلیج فارس را که در دوران وزارت آقاي رزم حسینی صورت گرفت، بسیار حائز اهمیت و از طرح هاي بزرگ آبی و

 
خاکی کشور اعلام کرد و گفت: این طرح موجب اشتغالزایی و نجات حیات کویر مرکزي ایران شد. 

 
مدیرعامل گهرزمین در پایان، لازمه موفقیت در هر کاري را تلاش جهادي و برنامه ریزي در آن امور دانست. 

 
در این جلسه، مدیران مجموعه گهرزمین از اقدامات و فعالیت هاي جهادي وزیر صمت تقدیر و تشکر کردند. 

 
روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سنگ آهن گهرزمین 

 
وب سایت: 

 
 Https://www.goharzamin.com

 
اینستاگرام : 

 
 Goharzamin.co

 
تلگرام : 

t.me/goharzamin_iron_ore_company



اگر سقفی بُدي ...

منبع: هفته نامه همدان نامهشماره خبر:  465  |  تاریخ: 1400/03/08

مریم رازانی نویسنده آن غریبی خانه می جست از شتاب/ دوستی بردش سوي خانه خراب. گفت او این را اگر سقفی بدُي/
پهلوي من مرترا مسکن شدي. هم عیال تو بیاسودي اگر/ در میانه داشتی حجره دگر. گفت: آري پهلوي یاران به است/ لیک

اي جان در اگر نتوان نشست (1) سال ها پیش یکی از بازنشسته هاي (...)

 
مریم رازانی 

 
مریم رازانی 

 
نویسنده 

آن غریبی خانه می جست از شتاب/ دوستی بردش سوي
خانه خراب. گفت او این را اگر سقفی بدُي/ پهلوي من
مرترا مسکن شدي. هم عیال تو بیاسودي اگر/ در میانه
داشتی حجره دگر. گفت: آري پهلوي یاران به است/ لیک

 
اي جان در اگر نتوان نشست (1) 

 
مطالب مرتبط 

 
اجاره مسکن بزرگ ترین و سیاه ترین حباب همدان، به کجا... 

 
خرداد 8, 1400 

 
اجاره بها و حقوق مالکانه 

 
خرداد 8, 1400 

 
ما هیچ، ما نگاه 

 
خرداد 8, 1400 

سال ها پیش یکی از بازنشسته هاي اداره اي که در آن خدمت می کردم، به آمریکا رفته بود تا خانه کوچکی براي دخترش که در آن
جا مشغول تدریس بود و همزمان به تحصیل اشتغال داشت، اجاره کند. با مراجعه به سامانه املاك متوجه می شود براي مسکن
انتخابی اش سی هزار دلار قیمت تعیین شده. چون توان پرداخت آن را داشته تصمیم می گیرد به جاي اجاره، کل بها را بپردازد و



خانه مزبور را بخرد. در مراجعه به او گفته می شود فروش ملک در منطقه مزبور تنها به صورت اقساطی با درصدي افزایش سالیانه

 
طبق قوانین موضوعه صورت می گیرد. اگر پول نقد وارد بازار شود، بر قیمت ها اثر می گذارد و موجب تورم می شود. 

شاید از نظر ما که اغلب به عواقب کارهایی که در زمینه اقتصاد انجام می دهیم، فکر نمی کنیم، مقرراتی این چنین؛ غیرمنطقی ومته
به خشخاش گذاشتن به نظر برسد. اما قانون اگر بد هم باشد یا به مذاق ما خوش نیاید، بالاخره قانون است. می شود آن را بر اساس
نیاز جامعه اصلاح کرد. آن چه که زمینه فساد را به ویژه در امور اقتصادي فراهم می کند، هرج و مرجی است که در اثر مشکلات حاد
ناشی از شرایط ناپایدار بر اقتصاد حاکم می شود. هشت سال جنگ؛ مردمان بسیاري را از خانه هایشان آواره کرد. اغلب موقتا در
شهرهاي نسبتا امن ساکن شدند و به تدریج اقامتشان دائمی شد. در خیلی از شهرها محلاتی موسوم به محله مثلا آبادانی ها، ایلامی
ها و مانند این وجود دارد که یا نخواسته یا نتوانسته اند به شهر و دیارشان برگردند. همدان هم از این مسئله مستثنی نیست. کم
نیستند مردمانی که خانه و زمینشان را در مناطق جنگ زده به بهاي ارزان به ابن الوقت هاي ثروتمند فروختند و دیگر هیچ گاه قدرت
بازخرید آن را در خود نیافتند. در همین شرایط تحریم، صدها هزار برج مسکونی و تجاري و آپارتمان توسط کسانی که براي گریز از
زیان هاي ناشی از کاهش ارزش پول؛ موجودي هایی را که می شد در تجارت، کشاورزي، تأسیس کارگاه هاي کوچک و بزرگ تولیدي
و کارآفرینی سرمایه گذاري شود، به ساخت مسکن اختصاص دادند. وام هاي کلان بانکی هم از آن جا که براي سازندگان بسیار سهل
الوصول بود اما براي مردم بی خانه هزار شرط و شروط و ضمانت و جریمه دیرکرد در پی داشت، عملا به افزایش بهاي مسکن منتج
شد. صدها هزار آپارتمان به دلیل ناتوانی مردم در پرداخت بها یا اجاره، در میان تجار و سرمایه داران دست به دست می شود و کمتر
امیدي براي رفع گرانی مسکن باقی می گذارد. در سال هاي اول بعد از انقلاب طرحی براي تأمین مسکن پیاده شد. به این ترتیب که
با سپردن سی هزار تومان به بانک، تا سقف سیصد هزار تومان وام مسکن پرداخت می شد. برخی از تحلیلگران اقتصادي آن را «سنگ
بناي تورم بازار مسکن» نامیدند. اما اگر با کارگران و کارمندان و کلا کسانی که با حقوق ماهیانه زندگانی می گذرانند و اکثرا تنها یک

 
واحد مسکونی کلنگی در اختیار دارند؛ صحبت کنید، خواهند گفت با استفاده از همان طرح صاحب خانه شده اند. 

نه تنها در امر مسکن، بلکه در همه مواردي که به تأمین رفاه مردم ارتباط دارند، تدوین قوانین و نظارت دولت بر اجراي صحیح آن ها
امري اجتناب ناپذیر است. دنیا راهکارهاي زیادي را تجربه کرده است. می شود با نقد عملکرد گذشته دستگاه هاي اجرایی و استفاده از
تجارب دیگران بر این معضل حاد پیروز شد. احداث خانه هاي صرفا استیجاري در کشورهاي پیشرفته کمک زیادي به حل مسئله
مسکن کرده است. در10 کشور آمریکا، کانادا، انگلیس، آلمان، فرانسه، اتریش، هلند، مالزي، استرالیا، امارات و همچنین برخی از دیگر
کشورهاي اروپایی قوانین و مقرراتی براي تنظیم بازار اجاره خانه به کار گرفته می شود که به 3گانه جهانی حمایت از اجاره نشین ها
شناخته می شود. این قوانین براي خانه هاي اجاره اي در برخی شهرها اعمال می شود اما به گونه اي است که پیامد آن در کل بازار
مسکن باعث تنظیم نرخ ها می شود. افزایش حاشیه نشینی، کارتن خوابی و حتی گورخوابی تنها به فشارهاي خارجی مربوط نمی
شود. تسلط مدیریت فن سالار (تکنوکرات) ها و تبدیل زمین و مستغلات به یکی از سودآورترین تجارت ها مقوله تأمین مسکن را به
سوي چالشی بزرگ سوق داده است. وجود صدها دستگاه آپارتمان تحت مالکیت فردي در مقابل صدها هزار بی خانمان، از هرج و مرج
حاکم بر اقتصاد کشور حکایت می کند. راه حل آن هم در گرو انتخاب این یا آن مسئول نیست. مسئولی که طرحی جامع، کارشناسی
شده و قابل اجرا ارائه نکند، تفاوتی با مردم کوچه و خیابان ندارد. مشکلات مردم را نه صندلی ها، بلکه کسانی حل می کنند که به
شایستگی بر صندلی هاي مزبور می تکیه می زنند. حذف مراکز متعدد و موازي تصمیم گیرنده در حوزه مدیریت اراضی شهري، تدوین
قوانین جدید با هدف افزایش مشارکت سرمایه گذاران براي تقویت بازار مسکن ارزان قیمت و استیجاري، تدوین ضوابط جدید در
واگذاري یارانه هاي دولتی براي گروه هاي کم درآمد، روزآمد کردن ضوابط طرح هاي آماده سازي زمین بر اساس نیازهاي واقعی گروه
هاي کم درآمد شهري از جمله راهکارهایی هستند که توسط محققان ارائه شده و اجراي آن بدون همکاري همه جانبه تمام دستگاه
هاي اجرایی مربوطه ناممکن خواهد بود. قدر مسلم نه تنها مشکل مسکن، بلکه هیچ معضل دیگري با وعده و به تعویق انداختن حل

 
نمی شود و خسارات ناشی از آن در درازمدت بر تمام شئون مملکت تأثیر منفی خواهد گذاشت. 



 
(1) مثنوي معنوي 

 
مسکن، اجاره بها 
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ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاصی رفته است

منبع: عصر تبریزشماره خبر:  466  |  تاریخ: 1400/03/08

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاصی رفته است که من تعداد آنها را می دانم. نوشته
ارز 4200 تومانی به جیب افراد خاصی رفته است اولین بار در عصرتبریز پدیدار شد.

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: ارز 4200 تومانی به

 
جیب افراد خاصی رفته است که من تعداد آنها را می دانم. 

به گزارش عصرتبریز، سید ابراهیم رئیسی نامزد انتخابات
ریاست جمهوري عصر امروز ( شنبه) در اولین برنامه
تبلیغاتی خود در رادیو اقتصاد تحت عنوان «دومین گام»
اظهار داشت: آنچه من را وادار به حضور در این عرصه کرد
وضعیت و مشکلات اقتصادي، رنج مردم، برخی از ناامیدي

هایی که بر مردم و به ویژه جوانان و شرایط بازار براي تولیدکننده و مصرف کننده تحمیل شده بود، است. در جایگاهی قرار گرفتم که
شاهد برخی نارسایی ها و خروجی هاي نامناسب بودم که می توانست در حوزه اجرا کار به نحوي صورت گیرد که شاهد اینگونه از

 
موارد نباشیم که هم رنج مردم را افزون می کند هم براي دستگاه هاي مربوطه زحمت ایجاد می کند. 

وي عنوان کرد: کسی که می خواهد به دنبال مسئولیت اجرایی کشور باشد، باید اطلاع کاملی از اقتصاد و وضعیت مردم داشته باشد.
می خواهم در این فرصت، نمایی از وضعیت اقتصادي کشور ارائه دهم و به هیچ عنوان نمی خواهم زحماتی که در ادوار مختلف کشیده
شده را نادیده بگیرم. امروز شاهد وضعیتی هستیم که ما را بر آن داشته تا در سه حوزه معیشت مردم، دوم وضعیت کسب و کار مردم

 
و کسب درآمد و سوم برنامه دولت حرفی براي گفتن داشته باشیم. در این دوره، در بستر گام دوم باید شاهد تحول باشیم. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: ما نیازمند به یک تحول هستیم و این تحول اقتضائاتی دارد که یکی از آنها سازوکارها در
دولت و فضاي کسب و کار مردم و تغییر شرایط به نحوي که مردم احساس کنند تغییري اتفاق افتاده است، می باشد تا مردم شاهد
سهولت در کسب و کارها باشند. بعضی وقت ها مشکلات از بی برنامگی نیست بلکه مربوط به عمل نکردن به برنامه ها است. مسئول
دولت باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و همچنین براي ورود به اقدام انقلابی در میدان، آمادگی داشته باشد. ظرف

 
سال هاي گذشته شاهد مشکلات جدي معیشتی مردم بودیم. 

رئیسی افزود: در دهه نود وضعیت اقتصادي آسیب دیده به نوعی که قیمت خودرو 7 برابر، قیمت گوشت 5 برابر، قیمت مسکن 8 برابر
شده و قدرت مردم به تناسب تورم ایجاد شده کاهش یافته است. بعضاً عدم استفاده از نیازهاي اولیه منجر به مشکلات بهداشتی و
درمانی شده است. کم مصرف کردن گوشت و لبنیات در آینده تبعات به همراه دارد که اینجا ضرورت دارد دولت یک برنامه جدي

 
براي معیشت مردم داشته باشد که میان درآمدها و هزینه مردم توازن ایجاد شود. 



وي تصریح کرد: ما سه برنامه اصلی پیش بینی کردیم تا بتوان براي کاهش هزینه دنبال کرد. مسأله اول کنترل تورم و گرانی و دیگري
تامین مسکن است زیرا مسکن بخش قابل توجهی از سبد هزینه خانواده است. موضوع دیگر هزینه سلامت است که طبق نظرات
کارشناسی صورت گرفته کاملا قابل کاهش است. نسبت به تورم و گرانی آنچه هست اینکه بدانیم امکان کنترل تورم و گرانی وجود
دارد و راه آن هم این است که اول جلوي تورم ساختاري در کشور که عبارت از خلق پول بانک ها است، گرفته شود. این میزان

 
نقدینگی به هر سویی بروید بحران ایجاد می کند و سیل بنیان کن است جز اینکه در مسیر تولید قرار گیرد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: اینکه این نقدینگی به ارز، سکه، سوداگري و هر جایی برود مشکل ایجاد می کند. ساعت
ها بحث کردیم تا به راه حل برسیم. خلق نقدینگی و استقراض بانک مرکزي باید به کمترین میزان خود برسد تا گره را باز کند. به
عقیده من دولت دارد پر هزینه اداره می شود که باید از هزینه هایش کاسته شود و به عبارت دیگر نرخ تورم باید کاهش یابد. اینکه

 
باید تورم یک رقمی شود بله، خیلی بایدهاي دیگر وجود دارد. اما برنامه هایی داریم که اینها امکان پذیر خواهد بود. 

رئیسی در رابطه با اینکه شیوه و ابزار او براي کنترل تورم چه خواهد بود، گفت: آقایان براي ارز 4200 تومانی توجیهاتی دارند اما باید
دید چه اندازه از آن به سفره مردم رفته است؟ که به نظر می رسد وقتی هم صداي تولیدکننده و هم صداي مصرف کننده در آمده
است، می بینیم این میزان توجه و این میزان کاهش کجا رفته است؟ معلوم می شود این ارز به دست افراد خاصی رفته که به تعداد
انگشت هاي یک دست یا دو دست و سه دست هستند. البته تعداد آنها براي من مشخص است. مثلا کسانی که واردکننده نهاده دامی

 
هستند مشخص است. در این رابطه باید اقدام متفاوتی صورت گیرد. 

وي ادامه داد: به عقیده من کاري که باید صورت گیرد، ایجاد و تکمیل نسبت به برخی از بخش ها نسبت به سامانه هاي شفافیت
است. سامانه ها باید با هم لینک شوند. در گمرك، وزارت صمت، بانک مرکزي، اتاق بازرگانی و ... باید سامانه ها را مرتبط کنیم. آقایان
باید بدانند در دوره قبل انتخابات از دولت الکترونیک سخن گفتیم و اکنون باید بگوییم دولت هوشمند. دنیا دارد به سمت دولت

 
هوشمند حرکت می کند و ما در این زمینه عقب هستیم. 

رئیسی گفت: سامانه هاي شفافیت به نحوي که بسیاري از اتفاقات پشت شبکه قرار گیرد باید اتفاق بیافتد و شبکه تامین، توزیع تا

 
مصرف کالاهاي اساسی باید مورد نظارت قرار گیرد و رها شده نباشد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري خاطرنشان کرد: ثبت سفارش، انبارداري، واردات و صادرات نیاز به کنترل دارد. شأن دولت هدایت،
حمایت و نظارت است که اگر کامل انجام شود مردم کار خودشان را انجام خواهند داد. در دولت مردمی معتقد هستیم کار مردم باید
به مردم واگذار شود و دولت نقش هدایتی، نظارتی و حمایتی داشته باشد. اگر نظارت دولت تقویت شود دست سوداگران از سفره مردم
کوتاه خواهد شد. به دنبال عملیات جدي هستیم که دست سوداگران از کالاهاي اساسی و سفره و زندگی مردم کوتاه شود که هم ما

 
توان انجامش را داریم و هم با کمک مردم امکان پذیر خواهد بود. 

رئیسی با تاکید بر اینکه باید جلوي تصمیمات خلق الساعه گرفته شود، گفت: این تصمیمات هم بازار و هم تولید کننده را دچار مشکل
می کند. باید به بازار چه داخلی و چه خارجی ثبات داد. ما یک اقدام و یک احساس داریم و مردم، تولیدکننده و مصرف کننده باید
احساس ثبات بازار را داشته باشند. مهم است دولتمردان به بازار اعتماد بدهند که بخشنامه اي نیست. اعتماد نیازمند احساسی است

 
که براي کارآفرین و مردم باید ایجاد شود. 

وي در رابطه با اینکه در رویکرد دولت او، اولویت با ارتقاي تولید است یا کنترل تورم، عنوان کرد: تولید و تورم با هم ارتباط مستقیم و
جدي دارند. به نظر من هم باید براي رونق و جهش تولید اقدام کرد که می تواند اثر مهمی در کاهش تورم داشته باشد و هم باید



نسبت به مدیریت حساس بود زیرا رها شدگی در این رابطه مشکلات جدي ایجاد می کند. در هر صورت ما باید تولید را رونق دهیم تا
مشکل گرانی، اشتغال، تورم و بسیاري از مشکلات حل شود و مسأله اقتصاد مقاومتی پا بگیرد و مردم امید پیدا کنند. تولید یک بحث

 
راهبردي است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه افزایش تولید و اشتغال منجر به کاهش جرم، آسیب هاي اجتماعی و ناهنجاري هاي
اقتصادي و اجتماعی می شود، تاکید کرد: گاهی برخی واحدهاي تولیدي 15 روزه راه اندازي شدند. کسانی که منکر هستند با کار
جهادي نمی توان اینها را پیگري کرد بدانند عددي که در مقطعی اعلام کردیم در قوه قضاییه 2002 واحد تولیدي احیا شده، اتفاق

 
افتاده است. این موضوع همتی می خواهد که واحدهاي تولیدي را به خط کنیم. قضیه رونق تولید از مسائل راهبردي در کشور است. 

رئیسی افزود: ما کارخانجات بزرگی داریم که نقش مهمی در تولید ناخالص ملی دارند و کارگاه هاي کوچکی داریم که شاید نقش
مهمی در تولید ناخالص ملی نداشته باشند اما در ایجاد آرامش در جامعه و اشتغال نقش مهمی دارند. اگر تولید به آن شکل که مورد
توجه است و کارخانه هایی مانند فولاد و ایران خودرو اگر درست راه بیافتند در تولید ناخالص بسیار اثرگذار است. نقدینگی در کشور
هست، پس کجا می رود؟ اگر به تولید برود صداي تولید کننده در نمی آید. تامین بازار داخلی و خارجی و مسأله قاچاق کالا آن هم از

 
نوع سازمان یافته باید مهار شود. 

وي در بخش دوم صحبت هاي خود در پاسخ به سوال یکی از مخاطبین که به قید قرعه از سوي خود او انتخاب شد مبنی بر راهکار
جلوگیري از واردات کالاهاي مشابه داخلی، پاسخ داد: مسأله واردات بی رویه چند قسم است که یک قسم آن با مجوز انجام می شود
که حتما باید جلوي آن گرفته شود و یک روز هم نباید تحمل شود. نکته دوم وارداتی که به صورت قاچاق وارد می شود بازار را مختل

 
کرده و دغدغه جدي همه است. 

رئیسی ادامه داد: رهبري دیروز تعبیري داشتند مبنی بر مافیاي واردات در کشور؛ این تعبیر یعنی یک حرکت سازمان یافته براي
اختلال در تولید داخلی در حال وقوع است که نیازمند شناسایی دست هاي پنهان و برخورد عبرت آموز است. حجم قاچاق کالا
متفاوت است و آقایانی که ستاد مبارزه با قاچاق کالا هستند در حد 12 میلیارد را قبول دارند اما این میزان تا 20 میلیارد قطعی است.
باید نسبت به مناطق آزاد تجدیدنظر شود. مخالف تشکیل منطقه آزاد نیستم اما منطقه آزاد چارچوب و تعریف دارد. این چارچوب

 
قانونی باید رعایت شود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه قاچاق کالا را باید با همراهی دستگاه هاي دیگر کنترل کنیم و باید کار را براي قاچاقچی
کالا پر هزینه کنیم، تاکید کرد: در این صورت قاچاق کالا حذف می شود. واردات بی رویه همراه با مجوز بیشتر مردم را عصبانی می
کند که حتما باید پیگیري شود. براي قاچاق کالا طرح داریم. البته دستگاه قضایی در تمام نقاط مرزي دارند با اینها برخورد می کنند

 
اما اینها برخورد با معلول است نه علت. باید به دنبال علت ها بود. بنا داریم در دولت ریشه هاي فساد را خشک کنیم. 

وي در پاسخ به سوال دیگري مبنی بر اینکه «برنامه شما براي بازگرداندن ظرفیت تولید به واحدهاي تولیدي چیست؟» خاطرنشان
کرد: در سفرهاي استانی ظرفیت خالی تولید را دیدم و لمس کردم. این قضیه بسیار رنج آور است و می گویند کمبود نقدینگی اولین
مشکل ما است. ما باید براي گردش این واحدها بتوانیم نقدینگی را براي آنها تامین کنیم. نکته دیگر تامین بازار براي آنها است. یکی
دیگر از کارهاي مهم ما دیپلماسی اقتصادي است که باید بخش دیپلماسی در وزارت خارجی راه اندازي شود. یکی از بخش هاي مهم
کاري ما، سهم ما در صادرات منطقه است. 15 کشور در منطقه داریم که قابل انجام است و از طریق بازار پیدا کردن براي تولیدات

 
داخل امکان پذیر است. 



رئیسی تصریح کرد: مسأله دیگر مبارزه با قاچاق کالا است که یکی از راه هاي احیاي ظرفیت هاي خالی است. ما معتقد به بهبود
فضاي کسب و کار و رفع موانع تولید هستیم که با ورود به میدان قابل درك است. یکی از موانع بزرگ تولید بروکراسی اداري است که
باید از مجوزهایی که می تواند نباشد و تولیدکننده را به ستوه آورده را حذف کنیم. دولت ناظر و هدایتگر و حمایتگر است نه اینکه

 
گیر ایجاد کند. 

وي اضافه کرد: عرض کردم که این موضوعات را میدانی بررسی کرده ام در عمل دیدم. وقتی به استان رفتم داد کارگران بلند شده
است و دارند بیکار می شوند. باید کار را دنبال و موانع تولید را برطرف کنیم و حتما از میزان ظرفیت خالی 70 درصد را فعال کنیم.

 
رونق تولید و جهش تولید اتفاق خواهد افتاد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: مسأله بیکاري که آنقدر مردم را نگران کرده با فعال شدن واحدهاي تجاري از بین می رود و
سهم فعال شدن تولید در تولید ناخالص ملی سهم قابل توجهی خواهد بود. همه دستگاه ها باید حس رفع موانع تولید و دیپلماسی
فعال اقتصادي و .. بگیرند. رهبري وقتی گفتند رونق تولید یعنی همه دستگاه ها سهم خود را دارند و باید حس افزایش و رونق تولید

 
را داشته باشند. 

رئیسی با بیان اینکه ارتباط ما با کشورهاي منطقه و سهم ما در کشورهاي منطقه 2/3 درصدي است حتما می تواند به دو برابر این
میزان برسد، عنوان کرد: انتخاب سفیران باید با این نگاه باشد که ما سفیر را کجا می فرستیم؟ داریم به کشوري می فرستیم که مسأله
ما با آن اقتصادي است نه اینکه فلان نماینده مجلس یا فلان وزیر که کارش تمام شد را به فلان سفارت بفرستیم. این نظام تقسیم
مسئولیت نیست. شایسته سالاري رمز موفقیت در مدیریت هاي داخلی و از اقتصاد کشور است. یکی از بحث هاي دولت مردمی مسأله
شایسته سالاري به معناي واقعی کلمه است. همه باید احساس امنیت شغلی کنند و بدانند نگاه ما در انتخاب مدیران جناح و خط و

 
مسئول سیاسی نیست بلکه شایسته سالاري اساس است. 

وي در پاسخ به سوال مخاطب دیگري که مرتبط با سوال قبل و پیرامون ترخیص کالا بود، گفت: به بندر شهید رجایی در بندرعباس
رفتم، یکی از مشکلات جدي گمرکی ما ترخیص کالاها و مسائل تو در توي اداري بود. یکی از اقدامات ما این خواهد بود که ترخیص
کالاها در گمرك را براي وارد کنندگان مواد اولیه و تجهیزات تسهیل کنیم. دومین نکته مسأله تامین ارز است که گاهی با مشکل

 
مواجه می شود. موضوع سوم هم استاندارد سازي است که می تواند با کیفیت بیشتر و با سرعت بیشتري انجام شود. 

رئیسی گفت: به عقیده من ترخیص کالا و مشکلات مربوط به آن قابل حل است. اخیرا مجبور شدیم با حکم قضایی کشتی را براي

 
واردات روغن بیاوریم که علی القاعده کار قضایی نبود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري افزود: ما باید اقداماتی انجام دهیم تا وقتی کالایی وارد گمرك شد تمام اقدامات ورودي آن انجام شده
باشد. به عقیده من این جلوه خود تحریمی است. یکی از جلوه هاي خود تحریمی این است که کالایی تا این مرحله آمده و در مورد

 
برخی کالاها گاها ممکن است در کشور با کمبودي مواجه باشیم اما ترخیص نمی شود. 

 
رئیسی در بخش سوم گفته هاي خود را پیرامون بیانیه گام دوم از قبیل بورس و ارز، اشتغال و دیپلماسی خارجی مطرح کرد. 

وي در رابطه با آخرین وضعیت بورس گفت: این مسأله که سهامداران خرد و کلان حقوقی و حقیقی دارد بسیار مهم است. آگاهی
بخشی در زمینه بورس باید متوازن و درست انجام می شد خصوصا حجم بالایی از سهامداران باید درست آگاهی بخشی می شدند که
منجر به ایجاد مشکل شد. نکته دیگر اینکه بورس نیاز به نظارت دارد تا سفته بازي که در خورد بورس تعبیه شده است. متاسفانه عدم



نظارت جدي باعث شد سهامداران حقوقی که تعداد بالایی هم ندارند مشکلات جدي ایجاد کردند. منافع آنها تامین شد که به سرمایه

 
هاي خرد ضربه زد که با نظارت قابل حل بود. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري تصریح کرد: دولت نباید از طریق بورس کسري بودجه خود را حل کند که این میزان برداشت از
بورس نوسانات جدي اي ایجاد می کند. عدد و ارقام بالایی که برداشت شد می توانست نباشد. نکته راهکار رفع مشکلی که وجود دارد،

 
عمق دادن به بورس است. مثل استخري که هر چه عمقش بیشتر شود موج ها بی اثر می شود. 

رئیسی ادامه داد: کار مهمتري که باید انجام شود مربوط به سهامداران خرد است. آنها با پشتوانه تضمین شده و بیمه فعال براي
خسارت هاي احتمالی می تواند به آنها اطمینان دهد که خساراتشان جبران خواهد شد. به نظر من عددي را هم می توان در نظر
گرفت تا از این میزان پایین تر را تضمین کنند که حکم بیمه نامه داشته باشد و سهامداران احساس خسارت جدي نکنند. اگر صندوق

 
تثبیت، صندوق توسعه و بیمه می تواند منجر به اطمینان بخشی سهامداران خرد شود. 

وي در رابطه با قیمت گذاري نرخ ارز و سیاست خود در قبال نرخ ارز عنوان کرد: نکته اول اینکه ما باید ارز را به کالاهاي اساسی و
کالاهاي مهم داراي اولویت تخصیص دهیم که می تواند پشتوانه ایجاد کند. نکنه دیگر تامین ارز کشور از طریق صادراتی که تحریم
پذیر نیستند است. نفت خام که صادر می شود کار کمی مشکل است اما اگر بتوانیم ارز حاصل از کالاهاي پتروشیمی که صادر می
شود در مسیر کالاهاي اساسی به صورت تهاتري انجام دهیم مهم است. ما باید در مسأله ارز، نظارت دقیقی بر نحوه تخصیص برنامه

 
ریزي کنیم تا هم براي مصرف کننده ارز و هم بخش هاي نظارتی شفافیت ایجاد کند. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رابطه با شیوه گذاري نرخ ارز گفت: به نظر من باید کاملا نرخ ارز مدیریت شود در غیر این صورت

 
شاهد مشکلات جدي در بازار خواهیم بود تا به بازار ثبات دهد. 

رئیسی در رابطه با سیاست خود براي تجارت خارجی خاطرنشان کرد: وزارت امور خارجه باید نسبت به تجارت خارجی مسئولیت پذیر
و پاسخگو باشد. دیپلماسی اقتصادي از بخش هاي فعال رونق اقتصادي و تولیدي در کشور است. تمام بخش هاي اقتصادي یک
بازاریابی دارند. بازاریابی باید در بخش تجارت خارجی با وزارت خارجه در ارتباط باشد تا براي صادرات کالاهاي داخلی فعال باشد.
سهم ما در تجارت منطقه سهم پایینی است که می تواند تا 50 میلیارد دلار افزایش پیدا کند. به نظرم وزارت خارجه چه در مورد

 
کشورهاي همسایه و چه کشورهایی که با آنها روابط داریم می تواند روابط را گسترش دهد کما اینکه مشتاق هم زیاد دارد. 

وي افزود: رونق تولید ملی و فعال شدن اقتصاد ملی در تقویت دیپلماسی ملی و اقتصادي نقش آفرین است. در مورد مواد اولیه و
تجهیزات دیپلماسی می تواند نقش داشته باشد. این میزان سهم ما در منطقه قابل قبول نیست و در دولت افزایش این میزان کاملا
قابل دستیابی است. کشورهاي منطقه به کالاهاي ایرانی مشتاق هستند. آنچه حلقه مفقوده است ارتباط دادن بخش هاي مسئول در
حوزه هاي مختلف به هم است. نقش اصلی براي بازرگانان و تجار است که بازاریابی انجام دهند و پیگري آن با دستگاه دیپلماسی

 
است. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در رابطه با سیاست خود در رابطه با اشتغال و بیکاري گفت: 5 میلیون بیکار در کشور وجود دارد در
حالیکه کشور داراي ظرفیت ایجاد اشتغال میلیونی است. چند اقدام مهم و سریع باید صورت گیرد که به موارد قبلی ارتباط دارد. اول
بهبود شرایط کسب و کار دوم و رفع موانع تولید و افزایش سرمایه گذاري، دوم هدایت نقدینگی به سمت تولید و سوم تامین مالی و

 
مسأله فعال کردن دیپلماسی اقتصادي است که می تواند در جهت تقویت اشتغال نقش داشته باشد. 



رئیسی اظهار داشت: ما یکسري بخش هاي پیشران اقتصادي داریم. سه هزار کیلومتر با دریا ارتباط داریم اما چه میزان از دریا برداشت
داریم؟ سهم خیلی کمی است. مسکن از بخش هاي است که اقتصاد را به سمت فعال شدن می برد. ایجاد سالی یک میلیون مسکن در
کشور اگر انجام نشود نمی توانیم عقب ماندگی هاي آن را جبران کنیم. یکی از بخش هایی که می توانست در استان قدس انجام شود

 
مسکن سازي براي زوج هاي جوان بود. زمین و بودجه موجود بود و 600 واحد براي زوج هاي جوان تهیه کردیم. 

وي با اشاره به اقتصاد فضاي مجازي گفت: پاکستانی ها و هندي ها مدت ها است این راه را آغاز کردند. ما از حوزه هاي مختلف می
توانیم اقتصاد را فعال کنیم و زمینه آن در کشور ما کاملا فراهم است. با مطالعه روي وضیع اقتصادي ایران امکان تامین سالانه یک

 
میلیون اشتغال بتواند وضعیت فعلی را بهبود بخشد. 

نامزد انتخابات ریاست جمهوري در پایان گفت: در مسائل اقتصادي، تامین، تولید، توزیع و .. عدالت بسیار مهم است. در برنامه تحولی
ما در حوزه اقتصاد، محور برقراري عدالت است. از عدالت اجرایی صحبت می کنیم که کاملا باید همراه با بایدها و نبایدها و اقتضائاتی

باشد تا ان شاءاالله مشکلات مرتفع شود.



استاندار در جلسه شوراي اداري گیلان:   پشتیبانی و مانع زدایی از تولید تا

آخرین روز فعالیت دولت پیگیري شود

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  467  |  تاریخ: 1400/03/08

گیلان امروز- استاندار گیلان با بیان اینکه امروز جامعه نیازمند مدیریت باانگیزه، دلسوز، با اراده و آینده نگر است، گفت: دولت

 
دوازدهم تا آخرین روز فعالیت خود به دنبال تحقق شعار مهم امسال در پشتیبانی و مانع زدایی از مسیر رشد تولید خواهد بود. 

ارسلان زارع در جلسه شوراي اداري گیلان با گرامیداشت حماسه آفرینی هاي ماه خرداد و قدرشناسی از مجاهدت هاي شهیدان و
ایثارگران والامقام اظهار کرد: با هدایت هاي امام راحل عظیم الشأن که در آستانه سالروز رحلت غمبار آن فرزانه روشن ضمیر هستیم،

 
انقلاب اسلامی به پیروزي رسید و مردم ما، از نظامی برخوردارند که بناي آن بر مردم سالاري دینی استوار شده است. 

وي با بیان اینکه کشتی انقلاب در تلاطم دریاي مواج تحولات منطقه اي و جهانی، با هدایت هاي داهیانه رهبر معظم انقلاب امروز به
ساحل امن آرامش رسیده، گفت: باید قدر کشور و نظام اسلامی را بدانیم و آنچه توانسته این آرامش را براي ما به ارمغان آورد؛ حفظ

 
وحدت و انسجام ملی است. 

نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به اینکه ماحصل خدمتگزاري مسؤولان، نتایجی ارزشمند براي آبادانی گیلان عزیز و مردم
سربلند آن باشد، افزود: امروز جامعه نیازمند مدیریت باانگیزه، دلسوز، با اراده و آینده نگر است که با روحیه امید، بتواند براي عبور از

 
مشکلات، برنامه ریزي و اقدام کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه دولت دوازدهم تا آخرین روز فعالیت خود به دنبال تحقق شعار مهم امسال در پشتیبانی و مانع زدایی از
مسیر رشد تولید خواهد بود، گفت: روند تکمیل پروژه هاي جهش تولید و اقتصاد مقاومتی را به صورت هفتگی از مدیران مربوطه،

 
پیگیري و گزارش دریافت می کنم. 

وي حمایت از بخش خصوصی در همه حوزه ها به ویژه فعالیت هاي صنعتی و تولیدي در جهت افزایش اشتغال را رویکرد دولت عنوان
کرد و افزود: افتتاح پروژه هاي مختلف در کشور آن هم در شرایط تحریم و جنگ تمام عیار اقتصادي، رویدادي بااهمیت و داراي

 
معناي آشکاري است که مهم ترین آن ها، تداوم چرخه فعالیت هاي توسعه اي در ایران عزیز است. 

زارع با اشاره به اینکه گیلان نیز به دفعات در زمره استان هاي داراي پروژه در بخش هاي مختلف زیرساختی و خدماتی بوده که با
دستور رئیس جمهوري به بهره برداري رسیده اند، گفت: در قالب پویش هر هفته الف ب ایران نیز شاهد افتتاح طرح هاي زیربنایی

 
بزرگی بوده ایم و امروز نیز یک پروژه گردشگري در منطقه حیران شهرستان آستارا در گیلان، تقدیم مردم استان شد. 

وي توجه به گردشگري و اشتغال زایی در این حوزه را به نوعی تلاش براي تحقق شعار سال دانست و افزود: یکی از مؤلفه هایی که

 
منجر به افزایش رفاه مردم، تقویت اشتغال و خوداتکایی در محصولات و ارتقاء جایگاه ایران می شود، توسعه صنعت گردشگري است. 

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه گردشگري با توجه به ابعاد مختلف و فراوانی که دارد، می تواند یکی از راه هاي اشتغال



زایی سریع براي جوانان باشد، گفت: افتتاح طرح هاي گردشگري متنوع طی دولت هاي یازدهم و دوازدهم، جلوه هاي بارز تلاش

 
مشترك دولتمردان و فعالان بخش خصوصی است. 

وي تقویت زیرساخت هاي صنعت گردشگري را ازجمله تأکیدات همیشگی رئیس جمهوري عنوان و به اهتمام صورت گرفته براي
گسترش فضاي مجازي و اینترنت به عنوان یکی از لازمه هاي جذب گردشگر اشاره کرد و گفت: امروز در حال شکل دهی زنجیره اي
از خدمات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی براي ارائه به گردشگرانی هستیم که گیلان را به عنوان مقصد سفر خود انتخاب

 
می کنند. 

وي با تأکید بر ضرورت همکاري دستگاه هاي اجرایی با دانشگاه علوم پزشکی در مسیر اجراي طرح واکسیناسیون ملی بیان کرد:
اگرچه با شیوع کرونا، صنعت گردشگري به طورکلی دچار وقفه نسبی شده اما امیدواریم که با تولید انبوه واکسن داخلی و انجام

 
واکسیناسیون گسترده، بار دیگر شرایطی ایمن براي رونق گردشگري و سفر فراهم شود. 

استاندار گیلان با تأکید بر لزوم صرفه جویی در مصرف برق و مدیریت آن و پیشگامی دستگاه هاي اجرایی در این خصوص به ویژه تا
پایان شهریورماه افزود: شرکت برق نسبت به ارزیابی و پایش مصرف ادارات، اقدام و در خصوص دستگاه هاي پرمصرف، ابتدا تذکر و در

 
صورت عدم رعایت، قطعی برق را به مرحله اجرا گذارد. 

وي با اشاره به تلاش براي عدم قطع برق مشترکان خانگی و ضرورت همراهی و همکاري مردم در مدیریت مصرف گفت: حفظ اشتغال
و تولید همواره در اولویت است اما در برخی مقاطع ناگزیر به خاموشی واحدهاي تولیدي بزرگ البته با اعلام زمان بندي و اطلاع

 
رسانی دقیق به تولیدکنندگان هستیم. 

نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به برخی برنامه ها همچون استفاده از پنل هاي خورشیدي یا انرژي هاي جایگزین در دستگاه
هاي اجرایی و اعلام آمادگی براي حمایت از طریق منابع استانی افزود: این اقدام به صورت مشابه در مراکز خدماتی یا مشترکان

 
خانگی نیز می تواند به عنوان کاري ارزشمند ترویج و فرهنگ سازي شود. 

زارع با اشاره به مهم ترین رویداد سیاسی - اجتماعی پیش رو یعنی انتخابات تصریح کرد: انتخابات، مظهر اراده ملی و نمایش اقتدار
نظام اسلامی در عرصه هاي بین المللی است و به منظور حفظ سلامت مردم متناسب با شرایط کرونایی، تمهید مقدمات برگزاري

 
شایسته این فرآیند پیش بینی و آمادگی لازم وجود دارد. 

وي برگزاري انتخاباتی قانونمند، سالم، امن و با مشارکت حداکثري را اولویت ستاد انتخابات کشور و نیز استان گیلان عنوان کرد و
افزود: مجموعه ارکان دولت براي فراهم آوردن زمینه حضور حداکثري مردم در پاي صندوق هاي رأي و نیز حراست و صیانت از آراء و

 
حقوق انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان، تلاش می کنند و در این راستا سهل انگاري و مماشات پذیرفتنی نیست. 

نماینده عالی دولت در گیلان با تأکید بر اجراي مر قانون توسط همه مجریان، ناظران و عوامل انتخابات و رعایت انصاف و عدالت افزود:
حفظ بی طرفی و پرهیز از هرگونه استفاده از زمان و وقت اداري، امکانات دولتی دستگاه ها، نهادهاي انقلابی و مؤسسات عمومی له یا

 
علیه کاندیدایی خاص، مورد تأکید است. 

وي با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر حق الناس بودن رأي مردم بیان کرد: انتخابات یک روز است اما تأثیرات آن براي
چند سال است، اشاره کرد و گفت: بسیاري از بدخواهان مردم و نظام به دنبال حضور حداقلی هستند اما همه موظف به بسترسازي



 
براي افزایش مشارکت حداکثري هستیم. 

وي جلب رضایت مردم و افزایش اعتماد عمومی را به عنوان وجهه همت حوزه مدیریتی مورد تأکید کرد و افزود: بی تردید این ها

 
مؤلفه هایی هستند که براي تعالی کشور و گیلان عزیز به آن ها نیازمندیم. 

 
40 هزار و 420 رأي اولی در گیلان 

رئیس ستاد انتخابات استان گیلان نیز در این نشست با تأکید بر حفظ آمادگی لازم در فرمانداري ها و بخشداري ها براي برگزاري

 
انتخابات اظهار کرد: 3 هزار و 92 شعبه در سراسر استان پیش بینی شده که 378 شعبه سیار است. 

محمود قاسم نژاد با اشاره به تعداد یک میلیون و 965 هزار و 637 نفر واجد شرایط رأي دادن بیان کرد: 40 هزار و 420 نفر رأي اولی

 
در گیلان هستند که به منظور تسهیل در فرآیند رأي دادن، 10 درصد از شعبات اخذ رأي در استان افزایش یافته است. 

وي با بیان اینکه بیش از دو هزار خبر از سوي فرمانداران و رصد و پایش مربوط به انتخابات انجام شده تصریح کرد: براي نخستین بار
ساعت برگزاري انتخابات به دلیل شرایط کرونایی تغییر کرده و از 7 صبح فرآیند برگزاري انتخابات آغاز شده و تا ساعت 2 بامداد

 
حسب نیاز می تواند تمدید شود. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گیلان با بیان اینکه از تاریخ 20 خرداد تبلیغات انتخاباتی در آستانه اشرفیه انجام می

 
گیرد، گفت: از 20 خرداد براي تبلیغات شوراها و براي ریاست جمهوري از تاریخ 7 خرداد تا 26 خرداد در نظر گرفته شده است. 

قاسم نژاد با تاکید بر اینکه پروتکل هاي بهداشتی جهت برگزاري انتخابات رعایت می شود، افزود: هر گونه تجمع، سخنرانی و مناظره
در اماکن سربسته ممنوع است و برگزاري مراسم سخنرانی نامزدها در فضاي باز مطابق با شیوه نامه بهداشتی بلامانع است .



اول رشت

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  468  |  تاریخ: 1400/03/08

 
ام البنین فتوحی سدهی 

از اولویت هاي مهم در حوزه مدیریت شهري که کمتر در رشت به آن پرداخته شده توجه به نیازهاي کودکان در گستره جغرافیایی

 
شهر است در حالی که این شهر نامزد دریافت برند "شهر دوستدار کودك" شده است. 

شهر دوستدار کودك شهري است که صداي کودکان در آن شنیده شده و به نیاز کودکان توجه می شود. کودکان در فرآیند تصمیم
گیري و تصمیم سازي مشارکت کرده و خواسته کودکان در اولویت قرار می گیرد در واقع شـهر دوسـتدار کـودك، شـهر یـا
اجتمـاعی محلـی اسـت کـه در آن نظرهـا، نیازهـا، اولویتهـا و حقـوق کـودك، بخشـی جدایی ناپذیـر از سیاسـت ها، برنامه هـا و
تصمیم هـاي عمومـی است. به همین منظور یونیسف (صندوق کودکان ملل متحد ) تصمیم گرفت که درنقاط مختلف جهان،

 
شهرهایی را به عنوان شهر دوستدار کودك انتخاب کند. در کشور ما نیز 11 شهر به عنوان شهر پایلوت انتخاب شد. 

چشم انداز یونیسف براي داشتن شهر دوستدار کودك این است که همـه کـودکان و جوانـان بایـد بتواننـد ازکودکـی و جوانـی خـود
لـذت ببرنـد و از طریـق احقـاق برابـر حقـوق خـود در شـهر و اجتماع محلی شان، توانایی هاي بالقوه خود را به طور کامل، بالفعل

 
درآورند. 

شهر رشت یکی از 11 شهر کشور است که از سوي یونیسف به عنوان شهر پایلوت دوستدار کودك انتخاب شد که این امر براي
شهرمان فرصتی مناسب در جهت توسعه شهري خواهدشد. اما آنچه مهم است دریافت برند شهر دوستدار کودك براي رشت است که
براي دریافت این برند نیازمند ایجاد زیر ساخت هاي مناسب براي شهر دوستدار کودك هستیم که شامل ایجاد فضاهاي

 
آموزشی،فضاهاي بازي،مبلمان شهري،دسترسی به امکانات ورزشی متناسب با نیازهاي کودکان است. 

اما متاسفانه آنچه در شهر رشت براي رفاه کودکان شاهد هستیم وجود چند پارك با وسایل بازي ساده است که همین پارك ها هم در
بسیاري از مناطق کم برخوردار و حاشیه شهر رشت وجود ندارد. در بسیاري ازشهر هاي بزرگ کشور شاهد مرکز تفریحی بزرگ براي

 
کودکان و نوجوانان هستیم اما رشت با داشتن فضاي هاي مناسب از داشتن این مراکز محروم است. 

تنها مرکز بزرگ تفریحی رو باز "شهر شادي" است که نه تنها وسایل بازي آن قدیمی است بلکه امنیتی براي استفاده کودکان در آن
وجود ندارد و هیچ توجه اي براي به روز رساندن این مرکز بازي بخش خصوصی از سوي مدیریت شهري وجود ندارد و در سال هاي

 
گذشته لایحه اي که با عنوان این مرکز تفریحی به صحن شورا ارائه می گردید افزایش نرخ بلیتی بود که اصلا به فروش نمی رفت. 

در ادامه باید به این مسئله نیزاشاره کنم که تاسف بار تر از وضعیت "شهر شادي"، اوضاعی است که بر شهر بازي پارك محتشم حاکم
است که از گذشته هاي دور به عنوان یک مرکز تفریحی محسوب می شد اما به علت تصمیمات غلط در دوره هاي قبلی شوراي شهر،
این مرکز که با وسائل بازي پیشرفته در زمان خود زبانزد بود کاملا تعطیل شد. مرکز تفریحی که با احیا دوباره آن نه تنها شادي و



نشاط به کودکان شهر بر خواهد گشت بلکه با وجود سرمایه گذاران، سبب رونق اقتصادي و درآمد پایدار براي شهرداري و ایجاد

 
اشتغال خواهد شد. 

با فراهم ساختن زیر ساخت هاي مناسب براي داشتن شهر دوستدار کودك در رشت می توان شاهد فرصت مناسبی براي تحقق
مدیریت یکپارچه شهري در مقیاس کوچک باشیم اما در سالهاي اخیر تنها شاهد فرصت سوزي در این حوزه بوده ایم تا سرمایه و

 
ثروتی بزرگ در مرکز شهر رشت ، در طوفان مدیریت و نظارت سلیقه اي شوراي شهر، در زیر غبار بی تدبیري گم شود. 

شهر رشت براي چهار سال آینده نیازمند شورایی ناظر و پیگیر و مدیران شهري تلاشگر و جهادي براي رفع مشکلات و معضلاتی است
که به یک نمونه آن در سطور فوق اشاره شد. شورا و مدیرانی که در مقام نظارت و اجرا ، اول و آخر و فقط و فقط منفعت عمومی

شهروندان را در نظر بگیرند و نه منفعت فردي یا گروهی خاص؛ اول رشت، آخر رشت، فقط رشت.



استاندار در جلسه شوراي اداري گیلان:   پشتیبانی و مانع زدایی از تولید تا

آخرین روز فعالیت دولت پیگیري شود

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  469  |  تاریخ: 1400/03/08

گیلان امروز- استاندار گیلان با بیان اینکه امروز جامعه نیازمند مدیریت باانگیزه، دلسوز، با اراده و آینده نگر است، گفت: دولت

 
دوازدهم تا آخرین روز فعالیت خود به دنبال تحقق شعار مهم امسال در پشتیبانی و مانع زدایی از مسیر رشد تولید خواهد بود. 

ارسلان زارع در جلسه شوراي اداري گیلان با گرامیداشت حماسه آفرینی هاي ماه خرداد و قدرشناسی از مجاهدت هاي شهیدان و
ایثارگران والامقام اظهار کرد: با هدایت هاي امام راحل عظیم الشأن که در آستانه سالروز رحلت غمبار آن فرزانه روشن ضمیر هستیم،

 
انقلاب اسلامی به پیروزي رسید و مردم ما، از نظامی برخوردارند که بناي آن بر مردم سالاري دینی استوار شده است. 

وي با بیان اینکه کشتی انقلاب در تلاطم دریاي مواج تحولات منطقه اي و جهانی، با هدایت هاي داهیانه رهبر معظم انقلاب امروز به
ساحل امن آرامش رسیده، گفت: باید قدر کشور و نظام اسلامی را بدانیم و آنچه توانسته این آرامش را براي ما به ارمغان آورد؛ حفظ

 
وحدت و انسجام ملی است. 

نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به اینکه ماحصل خدمتگزاري مسؤولان، نتایجی ارزشمند براي آبادانی گیلان عزیز و مردم
سربلند آن باشد، افزود: امروز جامعه نیازمند مدیریت باانگیزه، دلسوز، با اراده و آینده نگر است که با روحیه امید، بتواند براي عبور از

 
مشکلات، برنامه ریزي و اقدام کند. 

استاندار گیلان با بیان اینکه دولت دوازدهم تا آخرین روز فعالیت خود به دنبال تحقق شعار مهم امسال در پشتیبانی و مانع زدایی از
مسیر رشد تولید خواهد بود، گفت: روند تکمیل پروژه هاي جهش تولید و اقتصاد مقاومتی را به صورت هفتگی از مدیران مربوطه،

 
پیگیري و گزارش دریافت می کنم. 

وي حمایت از بخش خصوصی در همه حوزه ها به ویژه  فعالیت هاي صنعتی و تولیدي در جهت افزایش اشتغال را رویکرد دولت
عنوان کرد و افزود: افتتاح پروژه هاي مختلف در کشور آن هم در شرایط تحریم و جنگ تمام عیار اقتصادي، رویدادي بااهمیت و

 
داراي معناي آشکاري است که مهم ترین آن ها، تداوم چرخه فعالیت هاي توسعه اي در ایران عزیز است. 

زارع با اشاره به اینکه گیلان نیز به دفعات در زمره استان هاي داراي پروژه در بخش هاي مختلف زیرساختی و خدماتی بوده که با
دستور رئیس جمهوري به بهره برداري رسیده اند، گفت: در قالب پویش هر هفته الف ب ایران نیز شاهد افتتاح طرح هاي زیربنایی

 
بزرگی بوده ایم و امروز نیز یک پروژه گردشگري در منطقه حیران شهرستان آستارا در گیلان، تقدیم مردم استان شد. 

وي توجه به گردشگري و اشتغال زایی در این حوزه را به نوعی تلاش براي تحقق شعار سال دانست و افزود: یکی از مؤلفه هایی که

 
منجر به افزایش رفاه مردم، تقویت اشتغال و  خوداتکایی در محصولات و ارتقاء جایگاه ایران می شود، توسعه صنعت گردشگري است.  

نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه گردشگري با توجه به ابعاد مختلف و فراوانی که دارد، می تواند یکی از  راه هاي اشتغال



زایی سریع براي جوانان باشد، گفت: افتتاح طرح هاي گردشگري متنوع طی دولت هاي یازدهم و دوازدهم، جلوه هاي بارز تلاش

 
مشترك دولتمردان و فعالان بخش خصوصی است. 

وي تقویت زیرساخت هاي صنعت گردشگري را ازجمله تأکیدات همیشگی رئیس جمهوري عنوان و به اهتمام صورت گرفته براي
گسترش فضاي مجازي و اینترنت به عنوان یکی از لازمه هاي جذب گردشگر اشاره کرد و گفت: امروز در حال شکل دهی زنجیره اي
از خدمات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی براي ارائه به گردشگرانی هستیم که گیلان را به عنوان مقصد سفر خود انتخاب

 
می کنند. 

وي با تأکید بر ضرورت همکاري دستگاه هاي اجرایی با دانشگاه علوم پزشکی در مسیر اجراي طرح واکسیناسیون ملی بیان کرد:
اگرچه با شیوع کرونا، صنعت گردشگري به طورکلی دچار وقفه نسبی شده اما امیدواریم که با تولید انبوه واکسن داخلی و انجام

 
واکسیناسیون گسترده، بار دیگر شرایطی ایمن براي رونق گردشگري و سفر فراهم شود. 

استاندار گیلان با تأکید بر لزوم صرفه جویی در مصرف برق و مدیریت آن و پیشگامی دستگاه هاي اجرایی در این خصوص به ویژه تا
پایان شهریورماه افزود: شرکت برق نسبت به ارزیابی و پایش مصرف ادارات، اقدام و در خصوص دستگاه هاي پرمصرف، ابتدا تذکر و در

 
صورت عدم رعایت، قطعی برق را به مرحله اجرا گذارد. 

وي با اشاره به تلاش براي عدم قطع برق مشترکان خانگی و ضرورت همراهی و همکاري مردم در مدیریت مصرف گفت: حفظ اشتغال
و تولید همواره در اولویت است اما در برخی مقاطع ناگزیر به خاموشی واحدهاي تولیدي بزرگ البته با اعلام زمان بندي و اطلاع

 
رسانی دقیق به تولیدکنندگان هستیم. 

نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به برخی برنامه ها همچون استفاده از پنل هاي خورشیدي یا انرژي هاي جایگزین در دستگاه
هاي اجرایی و اعلام آمادگی براي حمایت از طریق منابع استانی افزود: این اقدام به صورت مشابه در مراکز خدماتی یا مشترکان

 
خانگی نیز می تواند به عنوان کاري ارزشمند ترویج و فرهنگ سازي شود.     

زارع با اشاره به مهم ترین رویداد سیاسی - اجتماعی پیش رو یعنی انتخابات تصریح کرد: انتخابات، مظهر اراده ملی و نمایش اقتدار
نظام اسلامی در عرصه هاي بین المللی است و به منظور حفظ سلامت مردم متناسب با شرایط کرونایی، تمهید مقدمات برگزاري

 
شایسته این فرآیند پیش بینی و آمادگی لازم وجود دارد. 

وي برگزاري انتخاباتی قانونمند، سالم، امن و با مشارکت حداکثري را اولویت ستاد انتخابات کشور و نیز استان گیلان عنوان کرد و
افزود: مجموعه ارکان دولت براي فراهم آوردن زمینه حضور حداکثري مردم در پاي صندوق هاي رأي و نیز حراست و صیانت از آراء و

 
حقوق انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان، تلاش می کنند و در این راستا سهل انگاري و مماشات پذیرفتنی نیست. 

نماینده عالی دولت در گیلان با تأکید بر اجراي مر قانون توسط همه مجریان، ناظران و عوامل انتخابات و رعایت انصاف و عدالت افزود:
حفظ بی طرفی و پرهیز از هرگونه استفاده از زمان و وقت اداري، امکانات دولتی دستگاه ها، نهادهاي انقلابی و مؤسسات عمومی له یا

 
علیه کاندیدایی خاص، مورد تأکید است. 

وي با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر حق الناس بودن رأي مردم بیان کرد:  انتخابات یک روز است اما تأثیرات آن
براي چند سال است، اشاره کرد و گفت: بسیاري از بدخواهان مردم و نظام به دنبال حضور حداقلی هستند اما همه موظف به



 
بسترسازي براي افزایش مشارکت حداکثري هستیم. 

وي جلب رضایت مردم و افزایش اعتماد عمومی را به عنوان وجهه همت حوزه مدیریتی مورد تأکید کرد و افزود: بی تردید این ها

 
مؤلفه هایی هستند که براي تعالی کشور و گیلان عزیز به آن ها نیازمندیم. 

 
  

 
40 هزار و 420 رأي اولی در گیلان 

رئیس ستاد انتخابات استان گیلان نیز در این نشست با تأکید بر حفظ آمادگی لازم در فرمانداري ها و بخشداري ها براي برگزاري

 
انتخابات اظهار کرد: 3 هزار و 92 شعبه در سراسر استان پیش بینی شده که 378 شعبه سیار است. 

محمود قاسم نژاد با اشاره به تعداد یک میلیون و 965 هزار و 637 نفر واجد شرایط رأي دادن بیان کرد:  40 هزار و 420 نفر رأي

 
اولی در گیلان هستند که به منظور تسهیل در فرآیند رأي دادن، 10 درصد از شعبات اخذ رأي در استان افزایش یافته است. 

وي با بیان اینکه بیش از دو هزار خبر از سوي فرمانداران و رصد و پایش مربوط به انتخابات انجام شده تصریح کرد: براي نخستین بار
ساعت برگزاري انتخابات به دلیل شرایط کرونایی تغییر کرده و از 7 صبح فرآیند برگزاري انتخابات آغاز شده و تا ساعت 2 بامداد

 
حسب نیاز می تواند تمدید شود. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گیلان با بیان اینکه از تاریخ 20 خرداد تبلیغات انتخاباتی در آستانه اشرفیه انجام می

 
گیرد، گفت: از 20 خرداد براي تبلیغات شوراها و براي ریاست جمهوري از تاریخ 7 خرداد تا 26 خرداد در نظر گرفته شده است. 

قاسم نژاد با تاکید بر اینکه پروتکل هاي بهداشتی جهت برگزاري انتخابات رعایت می شود، افزود: هر گونه تجمع، سخنرانی و مناظره
در اماکن سربسته ممنوع است و برگزاري مراسم سخنرانی نامزدها در فضاي باز مطابق با شیوه نامه بهداشتی بلامانع است .



قاضی زاده هاشمی : مهم ترین رکن کابینه من استفاده از ظرفیت جوانان است

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  470  |  تاریخ: 1400/03/08

گیلان امروز- نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ایرانیان خارج از کشور تکه اي از جان ایران هستند که

 
باید از ظرفیت هاي آن ها براي پیشبرد و رشد کشور استفاده کرد. 

به گزارش ایلنا، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی پس از گفتگوي ضبطی با ایرانیان خارج از کشور در استودیوي جام جم، در جمع
خبرنگاران افزود: در گفتگوي امروز با هموطنان در خارج از کشور به لزوم توجه به آن ها و فرزندانشان که در غربت زندگی می کنند و

 
همچنین استفاده از ظرفیت شان براي سرمایه گذاري در کشور مباحث مختلفی مطرح شد. 

وي همچنین با اشاره به یکی از شعار ها و برنامه هاي انتخاباتی اش درباره اختصاص اعتبار 500 میلیون تومانی براي جوانان گفت:
برخی پس از اعلام این موضوع سخنانی مطرح کردند که اگر در زمان خودش درباره نحوه تأمین اعتبار آن توضیح دهم حتماً آن ها

 
خجالت زده خواهند شد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: این طرح اعتباري مربوط به ازدواج و اشتغال جوانان است و به عنوان

 
بزرگترین طرح عدالت اجتماعی محسوب می شود که در آینده بیشتر در این باره خواهیم گفت. 

قاضی زاده هاشمی درباره این پرسش که تفاوت کابینه شما با کابینه دولت هاي فعلی و گذشته چه خواهد بود؟ گفت: دولت من دولت
کار 24 ساعته خواهد بود چرا که ما باید براي رفع مشکلات کشور از همه زمان ها و فرصت ها استفاده ببریم و امید را در دل جوان ها

 
زنده نگه داریم. 

وي تاکید کرد: مهمترین رکن کابینه من استفاده از ظرفیت جوانان است که در طول یکی دو دهه گذشته، تجارب سیاسی کسب کرده

 
و آبدیده شده اند بنابراین جوانان بهترین ظرفیت براي رشد کشور و رفع مشکلات هستند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري همچنین درباره انتصاب یک خانم به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی اش افزود: خانم
شیخی متخصص و نخبه پزشکی هستند. از طرفی دیگر فرزند شهید و از سویی دیگر مادر سه فرزند که فعالیت اجتماعی می کنند. ما
معتقدیم از ظرفیت زنان جامعه باید استفاده کرد تا آن ها به جایگاه واقعی خود دست پیدا کنند و توانمندي جامعه بانوان در عرصه

هاي گوناگون اثبات شده است.



تعامل دانشگاه، صنعت و اجتماع مطالبه سمنانی ها در آستانه انتخابات

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  471  |  تاریخ: 1400/03/08

سمنان- یکی از مطالبات مردم استان سمنان در آستانه انتخابات از دولت و شوراي اسلامی شهرها و روستاهاي جدید این
است که به تعامل دانشگاه و صنعت، یک ضلع دیگر به نام اجتماع نیز اضافه شود.

به گزارش آرانیوز:گروه استان ها، محمد حسین عابدي:
سال ها است که در استان سمنان پیرامون تعامل صنعت و
دانشگاه مباحث متعددي مطرح می شود اما کمترین میزان
بهره برداري از این شعار، نصیب استان شده است استانی
که توسعه اي کاریکاتوري دارد و بخش هایی از آن مملو از
صنعت، اعتبارات، پول و ثروت و بخش هاي دیگر در

 
استضعاف کامل به سر می برند. 

به نظر می رسد این نوع توسعه ناموزون مولود چند عامل
است که دو مورد از مهمترین آنها عدم توجه به مزیت هاي

 
اقتصادي و اجتماعی هر منطقه و همچنین فقدان ضلع سوم بین تعامل دانشگاه و صنعت موسوم به اجتماع است. 

 
نقش مهم شوراي اسلامی شهرها و روستاها 

در دو دهه اخیر دست کم در صدر مدیریت استان سمنان، کسی وجود نداشته که شعار تعامل بین صنعت و دانشگاه را بدهد حال
آنکه اگر در این امر موفقیتی کسب می شد امروز می بایست بسیاري از مشکلات اشتغال، ایجاد زمینه هاي کار، ارتقاي صنعت (به
مفهوم عام از صنعت گردشگري، تولید تا خدمات صنعتی و زنجیره تولید)، سرمایه گذاري و... را شاهد نبودیم. مشکلاتی که استان این

 
روزها به شدت درگیر آن است. 

نکته اي که مسئولان استانداري سمنان به آن توجه ندارند این است که تا ضلع سوم یعنی اجتماع به تعامل بین صنعت و دانشگاه
اضافه نشود، همین موضوع همچنان ادامه دارد و شاهد رفع مشکلات نخواهیم بود زیرا این جامعه است که تعیین می کند چه نوع

 
رابطه اي باید بین دانشگاه و صنعت باشد و این ارتباط در واقع چه بخش هایی را پوشش دهد. 

یکی از موضوعاتی که می تواند شوراي اسلامی شهرها و روستاها و حتی دولت جدید را به توجه نسبت به استان سمنان دعوت کند
همین موضوع مزیت شناسی، ایجاد ظرفیت براي سرمایه گذاري و همچنین نیاز سنجی هاي اجتماع براي تعامل بین صنعت، سرمایه
گذاري و توسعه و عمران است. نگاهی به وظایف شوراي شهرها نشان می دهد که این نهاد مهم نظارتی با همراهی شهرداري ها می
تواند زیرساخت هاي کلانی را براي توسعه عمرانی شهرها ایجاد کند و مثلاً در زمینه گردشگري که مزیت مهمی در استان سمنان

 
محسوب می شود، می تواند اقدامات مهمی را صورت دهد. 



 
 

 
اهمیت جامعه در تعاملات توسعه اي 

مدرس دانشگاه و کارشناس اقتصادي در گفتگو با خبرنگار مهر، با بیان اینکه تعامل بین دانشگاه و صنعت در حالی جواب می دهد که
نیازهاي جامعه در آن لحاظ شود، گفت: این موضوع در واقع یک نوع مزیت شناسی را مطرح می کند که در استان کمتر به آن توجه

 
شده است. 

مهدي کریمی با بیان اینکه نوعی از ارتباط بین دانشگاه و صنعت داراي اهمیت است که بتواند مشکلات جامعه و نیازهاي اقشار
مختلف را پوشش دهد، بیان کرد: مشکل اینجا است که در اغلب شهرهاي استان سمنان مثل شاهرود 17 واحد دانشگاهی وجود دارد
اما یک شهرك صنعتی؛ به عبارت دیگر 17 برابر آموزش می دهیم یک برابر کار ایجاد می کنیم و این موضوع نتیجه عدم دیده شدن

 
داشته ها و خواسته هاي جامعه است. 

وي با بیان اینکه مثلث جامعه، دانشگاه و صنعت می تواند چرخشی باشد یعنی مدام جاي این اضلاع با توجه به نیاز یک شهر و منطقه
تغییر یابد تا نقش آفرینی کیفی تري را در این مثلث براي شهرهایمان شاهد باشیم، افزود: شوراي اسلامی شهرها در کنار دولت یکی
از نهادهایی است که می تواند به خوبی مزیت هاي شهر را احصا و در تعامل با دستگاه هاي مختلف، به دلیل برخاستن از دل مردم و

 
جامعه و اعتنا به آرا عمومی، ضلع سوم یعنی اجتماع را بسازد همچنین دولت نیز در این بین می تواند نقش اصلی را ایفا کند. 

 
حمایت دانش بنیان ها 

استانداري سمنان این سال ها سرمایه گذاري بسیار خوبی را بر روي تعامل بین صنعت و دانشگاه تبیین کرده و حتی اتاق مسئله را
نیز ایجاد کرده است که به نظر می رسد اقدامی عملی در راستاي جهت دادن به پایان نامه ها، تعامل بین صنعت و دانشگاه و... باشد

 
که البته همچنان بسیاري از کارشناسان معتقد هستند که این کار نیز جز در سایه تاکید بر اجتماع کمتر می تواند مثمر ثمر باشد. 

معاون توسعه منابع انسانی استانداري سمنان با بیان اینکه تشکیل بانک اطلاعاتی نخبگان این استان به منظور استفاده از ظرفیت قشر
نخبه و پژوهشگر براي عملیاتی شدن ایده ها، طرح هاي نو و توسعه همه جانبه این خطه از کشور مورد توجه باشد، می گوید: یکی از
پایه هاي اصلی، اقتصاد مقاومتی اقتصاد دانش بنیان است و شناسایی، حمایت و توانمندسازي روز افزون نخبگان و پژوهشگران در

 
تحقق این راهبرد مؤثر است. 

فاطمه منصوري با بیان اینکه براي تقویت اقتصاد دانش بنیان ها و تقویت ارتباط صنعت و دانشگاه در گام اول بانک اطلاعاتی از



نخبگان تهیه و اتاق حل مسئله تشکیل می شود، ابراز داشت: دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی و تمام مؤسسات پژوهشی و فناوري
و پارك ها شریک راهبردي جامعه و صنعت، براي توسعه پایدار هستند و براي توسعه پایدار باید ارتباط بین دانشگاه و صنعت تقویت

 
شود. 

وي با بیان اینکه منظور از شکل گیري اتاق حل مسئله ایجاد ساختاري است که استانداري به عنوان دستگاه حاکمیتی بتواند از طریق
فرمانداري ها ارتباط و تعامل بین صنعت و دانشگاه را رصد کند. دانشگاه هاي هر شهرستان باید در اتاق حل مسئله حضور داشته

 
باشند و در پیشبرد اهداف راهکار ارائه دهند. 

 
اتاق هاي مسئله 

معاون استاندار سمنان با بیان اینکه ضرورت دارد معاون برنامه ریزي فرمانداري ها در اتاق حل مسئله نقش راهبري در تقویت ارتباط
جامعه، صنعت، دانشگاه و بخش هاي مختلف داشته باشند، تاکید کرد: دانشگاه ها باید به سمت کارآفرینی پیش روند تا اقتصاد دانش

 
بنیان در استان تقویت شود. 

منصوري با بیان اینکه تأمین نیروي کار ماهر و رفع نیاز پژوهشی باید به وسیله دانشگاه فراهم شود، بیان کرد: طرح ها و پایان نامه

 
هاي دانشجویی باید به سمت حل مسائل و مشکلات استان سمنان در حوزه هاي مختلف هدایت شود. 

وي با بیان اینکه پارك اقتصاد دیجیتال پارك دانشگاه سمنان پیش قدم شده و در این راستا تفاهم نامه اي را منعقد کرده است، گفت:
پارك علم و فناوري استان و جهاد دانشگاهی و بخش هایی که با حوزه فناوري مرتبط هستند با انعقاد تفاهم نامه از ظرفیت هاي

 
پارك فاوا استفاده کنند. 

 
 

 
نقش مهم تعاملات و شوراي شهرها 

همانطور که در بالا نیز مطرح شد نقش جامعه در تعامل بین صنعت و دانشگاه، موضوعی است که مسئولان استان سمنان هم به آن
رسیده اند اما به نظر می رسد آفت بزرگی که امکان دارد درگیر این موضوع شود، بوروکراسی باشد در نتیجه آنطور که کنشگر مسائل
اجتماعی استان سمنان به خبرنگار مهر، می گوید: می توان با استفاده از ظرفیت شوراهاي اسلامی شهرها و روستاهاي استان سمنان

 
جلوي ایجاد بوروکراسی را گرفت. 



پدرام حکیم با بیان اینکه نگرانی ما از این است که مسئولان براي پر کردن خلأ جامعه در تعامل بین صنعت و دانشگاه، با یک
بوروکراسی پر شود، گفت: به نظر می رسد براي دوري از این امر می توان شوراهاي شهر را در زمینه احصاي مشکلات، کمبودها،
ظرفیت ها، داشته ها و... فعال کرد و براي مثال در صحن شوراها از اصحاب صنعت و سرمایه گذاران، دانشگاهیان و بخش هاي جامعه
شامل سندیکاها، سمن ها، نخبگان و... دعوت به عمل آورد و دست صنعت را با همراهی و مزیت شناسی اجتماعی در دستان دانشگاه
گذاشت بدون اینکه این کار نیاز به نامه نوشتن هاي ده باره بین صمت، دانشگاه ها، واحدهاي فناور، درخواست ارائه برنامه از سوي

 
دانشگاه ها، ارجاع به صنایع د در نهایت یک بوروکراسی ده ها نامه اي باشد که همیشه آفت بزرگ توسعه استان محسوب شده است. 

وي افزود: به نظر می رسد تا زمانی که نیازهاي یک جامعه در تعامل بین صنعت و دانشگاه دیده نشود، موفق نخواهیم بود براي مثال
می توان کارخانه سیمان بی ارجمند را مثال زد که بدون هیچ مزیت شناسی، ظرفیت شناسی و برنامه فقط براي اینکه مسئولان
سیاسی یک اقدامی را براي این منطقه کرده باشند، ایجاد شده و دو دهه است که نیمه کاره رها شده است. این کارخانه نه می تواند
توسعه یابد و نه حتی اگر ایجاد شود می تواند به سود مردم باشد زیرا نه نیازي را از بی ارجمند پاسخ می دهد نه می تواند جذب

 
گردشگر کند که مزیت اصلی بی ارجمند است و نه اصلاً برنامه بلند مدتی براي آن دیده شده است. 

 
مدیریت توسعه مند و برنامه محور 

این کنشگر مسائل اجتماعی استان سمنان گفت: اگر دو دهه قبل یک ضلع به نام اجتماع در بی ارجمند وجود می داشت میلیاردها
تومان و میلیون ها دلاري که براي کارخانه سیمان صرف شد، با راحتی می توانست صرف توسعه اقتصادي، اشتغال بر حسب صنعت
گردشگري و منابع طبیعی و... در بی ارجمند شود تا امروز شاهد ایجاد هزاران شغل و ایجاد مزیت هاي ممتاز اقتصادي و سرمایه

 
گذاري در این بخش محروم بودیم. 

مدیریت شهري سمنان در کنار میراث فرهنگی و کمیته هاي مردمی نمونه بسیار موفقی از نیازسنجی و راه دادن اجتماع در تعامل
بین صنعت و دانشگاه است امروز شاهد اهمیت دادن به بافت شهري قدیمی سمنان و احیاي خانه هاي قدیمی هستیم که به راحتی
می تواند توسعه گردشگري را حتی در یکی از صنعتی ترین شهرهاي کشور، داشته باشد و این مدل موفق می تواند در دیگر شهرهاي

 
استان هم نمود بیرونی پیدا کند. 

نکته اي که در پایان باید به آن اشاره کرد این است که یک شوراي موفق می تواند به خوبی ضلع سوم بین تعامل صنعت و دانشگاه را
پر کند زیرا شوراها برخاسته از بطن مردم هستند و نیازهاي شهرهایمان را به خوبی می دانند، مزیت ها را می شناسند و حتی قدرت
این را دارند که با همراهی نهادهاي مختلف به خصوص همراهی مدیریت شهري، زیرساخت هاي اقتصادي را مهیا سازند. زیرساخت
هایی که می تواند توسعه استان را از حالت کاریکاتوري بیرون بیاورد. از سوي دیگر استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها و اتاق هاي

مسئله با همراهی شوراهاي شهرها می توانند مثمر ثمر باشند.



مدیران و کارآفرینان و صاحبان مشاغل موفق دنیا چه مدرکی دارند؟

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  472  |  تاریخ: 1400/03/08

مدیران و کارآفرینان و صاحبان مشاغل موفق دنیا چه

 
مدرکی دارند؟ 

بازار/احتمالا تاکنون نام MBA را زیاد شنیده اید. ممکن
MBA است این سوال براي شما نیز پیش آمده باشد که

 
چیست؟ 

 
رشته MBA براي چه کسانی مفید است؟ 

 
چرا متقاضیان شرکت در این دوره ها زیاد هستند؟ 

در پاسخ به این سوالات می توان گفت اگر به کارآفرینی علاقه دارید و دوست دارید براي خود کسب و کاري راه اندازي کنید و یا در
سمت هاي مدیریتی مشغول به کار هستید و قصد پیشرفت دارید به طور قطع دوره مدیریت کسب و کار MBA به موفقیت شما

 
کمک کند. 

اما اینکه چرا افراد و مدیران زیادي متقاضی شرکت در این دوره ها هستند، به این علت است که دوره MBA مسیري به سمت

 
پیشرفت در زمینه هاي مختلف شغلی است. 

همچنین اگر از کیفیت ارتباط خود با همکاران یا مدیران تان راضی نیستید، یا فکر می کنید رابطه هاي شغلی شما هنوز می تواند

 
بهتر شود، احتمالاً دوره MBA می تواند در این زمینه کمک ارزشمندي باشد. 

موسسه فناوران حکیم با سابقه 14 ساله در برگزاري دوره هاي کاربردي و مدیریتی با مجوز رسمی از وزارت علوم تحقیقات و فناوري
و با بهره گیري از دانش برترین اساتید کشور اقدام به ثبت نام 61مین دوره مدیریت کسب و کار MBAبصورت آنلاین با شرایط ویژه

 
نموده است. 

 
متقاضیان دوره: 

 
- مدیران و صاحبان مشاغل و کسب و کار 

 
- فعالان حوزه هاي مختلف اقتصادي 

 
- مدیران میانی سازمان ها 

- دانشجویان حوزه مدیریت 



 
- علاقمندان به یادگیري در حوزه هاي مدیریتی و کسب و کار 

- و هر کسی که دغدغه افزایش توانمندي خود براي استفاده بهینه از دانش و ابزارهاي مدیریتی را داردهمین حالا جهت مشاوره

 
رایگان عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.مشاوران متخصص ما پاسخگوي سوالات شما هستند: 

 
برخی از سرفصل هاي این دوره: 

 
- برنامه ریزي و مدیریت استراتژیک 

 
- راه اندازي کسب و کار آنلاین 

 
- مهارت هاي حرفه اي فروش 

 
- اصول بازاریابی و تبلیغات 

 
- اصول فنون مذاکره و فن بیان 

 
- قوانین کار ویژه مدیران 

 
- منابع انسانی و رفتار سازمانی 

 
- جلسات کوچینگ دوره 

 
- کارگاه کاربردي مهارتیو... 

 
همین حالا جهت مشاوره رایگان عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.مشاوران متخصص ما پاسخگوي سوالات شما هستند: 

 
مزایاي دوره : 

 
- پرداخت اقساطی 

 
- حضور برترین اساتید کشور 

 
- کوچینگ علمی دوره 

 
- سرفصل هاي کاملاً کاربردي 

- دریافت مدرك از وزارت علوم تحقیقات و فن آوري قابل ترجمه با مهر دادگستري جهت مهاجرتپیشنهاد ویژه: این دوره از خرداد ماه
آغاز می شود. با ثبت نام در دوره 61 آنلاین MBA، علاوه بر پرداخت اقساطی، فرصت حضور آزمایشی در کلاسهاي در حال برگزاري

 
را به دست آورید. 

همین حالا جهت مشاوره رایگان عدد 3 را به 30002134 ارسال کنید.مشاوران متخصص ما پاسخگوي سوالات شما هستند:



خودروي سعید جلیلی چیست و کجا زندگی می کند؟ /براي پسرم در بورس

سهام خریدم /برایم عجیب است که اینستاگرام باز و توییتر بسته است!

منبع: آفتابشماره خبر:  473  |  تاریخ: 1400/03/08

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: منزل من 125 متر است ولی الان در منزل سازمانی استقرار دارم که بزرگتر است؛
خودروي خانواده من هم پراید است.

نامزد انتخابات ریاست جمهوري گفت: منزل من 125 متر است ولی الان در منزل سازمانی استقرار دارم که بزرگتر است؛

 
خودروي خانواده من هم پراید است. 

آفتاب نیوز : سعید جلیلی نامزد انتخابات ریاست جمهوري در
برنامه «صداي جوان» که از رادیو جوان پخش شد، به معرفی
خود پرداخت و گفت: بنده بعد از فارغ التحصیلی در وزارت
خارجه استخدام شدم. در آنجا از کارشناسی شروع کردم و معاون
اداره شدم. بعد رئیس اداره و بعد از مدتی مدیر کل شدم. بعد از
یک مدت، معاون وزیر خارجه شدم و یک مدت هم که دبیر

 
شوراي عالی امنیت ملی شدم. 

وي اظهار داشت: بنده این توفیق را داشتم که نماینده مقام معظم رهبري در شوراي عالی امنیت ملی هم بودم که تا امروز این
مسئولیت ادامه دارد و کماکان توفیق نمایندگی ایشان را در شوراي امنیت ملی دارم. البته عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام هم

 
هستم که باز هم از سوي رهبري انتخاب شدم. همین طور عضو شوراي راهبردي روابط خارجی هستم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بیان کرد: بنده 56 ساله هستم و 27 ساله که ازدواج کردم. یک فرزند دارم که
دانشجوي رشته برق است. محل زندگی من تهران است و خانه ام 125 متر است اما الان در خانه سازمانی اسکان داریم چون بزرگتر

 
است. خودروي من پراید است. ویژگی خوب بنده از نظر همسرم را باید از خود او بپرسید. 

جلیلی تصریح کرد: بنده در سال 92 به آقاي روحانی انتخاب او را به عنوان رئیس جمهور تبریک گفتم و به وي گفتم که درست است
که بنده و شما دو مسیر متفاوت داریم اما با وجود این، ماشین دولت بسیار کُند است و این ماشین نه شما و نه بنده و نه هیچ فرد

 
دیگري را به جایی که می خواهیم نمی برد. 

وي ادامه داد: در بدنه دولتِ ما کارمندان زیادي هستند و بدنه دولت نیاز به اصلاح جدي دارد و در سال 92 هم خدمت رئیس جمهور
این موضوع را گفتم. رئیس جمهور آینده باید اهتمام جدي خود را جهت اصلاح ساختار اداري دولت قرار دهد و اگر این ماشین راه

 
بیفتد، در هر موضوعی ما به مقصدمان می رسیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه سفرهاي استانی خوب است اما کافی نیست،اظهار داشت: دولت آینده



باید یک کار جدي براي اصلاح ساختار اجرایی و سرعت بخشیدن به آن انجام دهد. بر اساس مطالعاتی که در 8 سال گذشته داشتیم
به این نتیجه رسیدیم که امروز کشور شرایطی دارد که در 4 سال آینده می تواند جهش داشته باشد. باید کُندي ها و موانع این جهش

 
گرفته شود. 

جلیلی ادامه داد: فضاي مجازي امروز یکی از بهترین فرصت هایی است که براي نسل جوان ما وجود دارد و در قدیم این فرصت وجود
نداشت و فرصتی ارزشمند است که در اختیار جوانان براي مسائل مختلف قرار گرفته است و دولت باید براي فضاي مجازي برنامه
داشته باشد و نمی تواند آن را رها کند. البته برخی تصور می کنند که منظور این است که فضاي مجازي بسته شود اما منظورم این

 
نیست و باید برنامه وجود داشته باشد تا بتوان از فرصت هاي فضاي مجازي حداکثر استفاده را برد. 

وي تصریح کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات جوانان، اشتغال است و می توان از فضاي مجازي براي بهبود وضعیت اشتغال استفاده

 
کرد و کشوري چون هند از این ظرفیت به خوبی استفاده می کند و دولت ما هم باید از این عرصه به خوبی استفاده کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري تاکید کرد: براي بنده عجیب است که اینستاگرام باز و توییتر بسته است. البته قطعاً

 
همه مردم نمی خواهند که فضاي مجازي به گونه اي باشد که به جامعه لطمه وارد شود. 

خودروي سعید جلیلی چیست و کجا زندگی می کند؟ /براي پسرم در بورس سهام خریدم /برایم عجیب است که اینستاگرام باز و

 
توییتر بسته است! 

جلیلی گفت: بحث جمعیت بسیار مهم است و کشورهاي توسعه یافته هم به این موضوع به عنوان یک موضوع راهبردي و مهم توجه
می کنند و جمعیت یکی از مولفه هاي اصلی قدرت یک کشور است. مقوله جمعیت یکی از مسائل مهم است اما متاسفانه در این سال

 
ها کوتاهی هاي جدي در این زمینه داشتیم. 

وي اظهار داشت: متاسفانه در 8 سال گذشته ساخت مسکن به کمتر از نصف رسیده است. دولت باید براي مسکن و ازدواج جوانان

 
برنامه واقعی داشته باشد. باید حداقل سالی یک میلیون خانه ساخته شود. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري ادامه داد: رئیس جمهور، رئیس جمهور فقط تهران نیست و رئیس جمهور همه مردم

 
ایران است و ساختار اجرایی ما باید به گونه اي باشد که شامل همه مردم باشد و تمام کشور را باید شامل شود. 

جلیلی بیان کرد: هر استانی مزیتی دارد و استانهاي مرزي ما مزیت همسایگی با کشورهاي دیگر را دارند. جوان ما به جاي کولبري می

 
تواند یک صادر کننده خوب باشد. 

 
وي ادامه داد: بنده کارمند وزارت خارجه هستند و بیمه بنده بیمه کارمندي است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: هیچ وقت خودم در بورس سرمایه گذاري نکردم اما در سال 82 که فرزندم
کوچک بود، براي وي در بورس یک سهام یک و نیم میلیونی خریدیم و نمی دانم که الان به کجا رسیده است. سال 80 بود که یک

 
میلیون تومان وام دریافت کردم. 

 
جلیلی افزود: معمولاً در مشهد از وسیله نقلیه عمومی استفاده می کنم اما در تهران بیشتر از خودرو شخصی خودم استفاده می کنم. 



وي بیان کرد: ما ظرفیت هاي گوناگونی به ویژه در زمینه پتروشیمی داریم و از این طریق می توان مشاغل زیادي را ایجاد کرد. دولت

 
باید همت کند و برنامه لازم براي ایجاد اشتغال براي جوانان داشته باشد. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري درباره برنامه خود جهت مهار قیمت مسکن، گفت: اقتصاد مسکن یکی از مسائل
بسیار مهم است و ما باید مسکن را از یک کالاي سرمایه اي به یک کالاي مصرفی تبدیل کنیم و کسی نباید براي اینکه سرمایه دارتر

 
شود، مسکن بخرد و نباید به آن به عنوان یک کالاي سرمایه اي نگاه کند. 

جلیلی تصریح کرد: زمانی مسکن تأمین می شود که به اندازه کافی ساخته شود و زمانی که در هشت سال گذشته ما کاهش ساخت
مسکن را داشتیم، تاثیر خود را روي قیمت مسکن گذاشت و بر این اساس باید برنامه براي ساخت مسکن داشته باشیم. در سال 800

 
هزار ازدواج داریم و باید ساخت مسکن متناسب با میزان ازدواج باشد. 

وي ادامه داد: مسکن مهر ظرفیت خوبی بود اما ایراداتی داشت که باید آن ایرادات برطرف شود. می توان به یک طرح ایراد وارد کرد

 
اما نمی توان کلا آن را نادیده گرفت که متاسفانه در این دولت به مسکن مهر این گونه نگاه شد و به کل آن را کنار گذاشتند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اظهار داشت: آخرین اهرم دشمن علیه ما تحریم بود و دولت باید برنامه داشته باشد
تا براي همیشه این اهرم را از دست دولت خارج کند. رفع تحریم ها یک مسیر است و همچنین دور زدن تحریم ها هم یک مسیر

 
دیگر است و علاوه بر این بی اثر کردن تحریم ها هم یکی از گزینه هاست. 

جلیلی تاکید کرد: ما یک برنامه جدي براي بی اثر کردن تحریم ها داریم که دشمن را به زمین می اندازد و باید از این راه استفاده
کنیم و باید براي همیشه دشمن را ناامید کنیم تا دیگر از این اهرم علیه ما استفاده نکند. در دفاع مقدس هم این گونه بود و جوانان
در مقابل دشمنان ایستادند و آنان دیگر جرأت نمی کنند که به مرزهاي ما تجاوزذکنند. ما باید کاري کنیم که دشمنان از این که

ایران را تحریم کنند، پشیمان شوند.



خاوازي: روسیه پیشنهاد ما را قبول کند قیمت گوشت در ایران بسیار پایین می

آید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  474  |  تاریخ: 1400/03/08

فصل اقتصاد - وزیر جهاد کشاورزي گفت: اگر پیشنهاد به وزیر کشاورزي روسیه براي تأمین جوي ایران عملیاتی شود، قیمت
گوشت در ایران بسیار پایین می آید.

فصل اقتصاد - وزیر جهاد کشاورزي گفت: اگر پیشنهاد به
وزیر کشاورزي روسیه براي تأمین جوي ایران عملیاتی

 
شود، قیمت گوشت در ایران بسیار پایین می آید. 

به گزارش فصل اقتصاد کاظم خاوازي، وزیر جهاد کشاورزي
جمهوري اسلامی ایران در گفت و گوي با خبرگزاري
اسپوتنیک به طیف وسیعی از موارد همکاري دوجانبه که

 
در دیدار با دیمیتري پاتروشف، وزیر کشاورزي فدراسیون روسیه مطرح شده است، اشاره کرد. 

وزیر جهاد کشاورزي ایران در این گفت و گو همچنین به تشریح موضوعات مختلف از قبیل ادعاهاي مطرح شده توسط رسانه هاي
غربی در خصوص رشد برنج اصلاح شده ژنتیکی در ایران، گرانی برخی محصولات کشاورزي، توافق نامه 25ساله با چین، حمله ملخ ها

 
به ایران، حضور ضعیف ایران در بازار میوه روسیه و... پرداخت. 

 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزي، مشروح این مصاحبه در ذیل تقدیمتان می شود: 

 
1. مهمترین بحث و گفتگوهاي وزراي کشاورزي ایران و روسیه 

نشست بسیار خوبی برگزار شد و در خصوص مسائل مختلفی بحث شد. یکی از مهم ترین بحث ها، سهم تجاري طرفین در حجم
کالاهایی که مبادله می شود. همانطور که مستحضر هستید، سهم ما از تجارت و از این حجم تجارت به لحاظ ارزشی کمتر است، ولی
پتانسیل هاي تجاري برد - برد بسیار خوبی وجود دارد. به این دلیل که روسیه یکی از کشورهایی است که غلات بسیار زیادي دارد و

 
می شود آنرا در یک چرخه برد - برد طراحی کرد و ما این موضوع را پیشنهاد دادیم. 

ایران می تواند یک هاب منطقه اي خوب براي غلات روسیه باشد، چون ظرفیت هاي بسیار خوبی در بحث آرد، فرآورده هاي جانبی از
گندم دارد. در بحث ظرفیت هاي خوراك دام دارد و ما در حدود 27 میلیون تن ظرفیت کارنجات خوراك دام ما است که بخش زیادي
از آن خالی می باشد به نظر می آید اگر این همکاري در بخش خصوصی روسیه و ایران شکل بگیرد و دولت ها نقش حاکمیتی خود را
خوب بازي کنند، اتفاق هاي بسیار خوبی هم براي روسیه و هم براي بخش کشاورزي ایران رخ خواهد داد و حجم مراودات ما به لحاظ

 
ریالی به شدت افزایش پیدا خواهد کرد. 

یک موضوع که بحث شد، موضوع غلات بود توقع بر این است که قیمت ها، قیمت هاي مناسبی و قابل رقابت با سایر کشورها باشد،
همچنین خط اعتباري که پیش از این قول آن داده شده بود در اختیار تجار ما قرار بگیرد، به نظر من اگر وزیر کشاورزي روسیه با

 
دعوتی که از ایشان صورت گرفته به ایران سفر کنند، این ظرفیت ها را خواهند دید و زمینه براي اینکار فراهم خواهد شد. 

بخش دیگري که در خصوص آن گفتگو شد، استحضار دارید که لازمه واردات و صادرات یک کالا، پروتکل هاي بهداشتی است که بین
دو کشور رد و بدل می شود و کشورها بایستی این پروتکل را قبول داشته باشند و امروز بحث هاي بسیاري شد. همانطور که مطلع



هستید براي سه کارخانه بزرگ ما مشکلاتی بوجود آمده است، به عنوان کیس به آنها ورود کردیم، توضیحاتی و ادله هایی را رئیس
محترم سازمان دامپزشکی ارائه دادند و طرف روسی نیز ادله هاي خود را بیان کردند و قرار بر این شد که این بحث ادامه پیدا کند و
در خصوص جزئیات آن بیشتر بحث شود، به این دلیل که ما معتقد هستیم هم در این استانداردي که مطرح شده، جاي مباحث علمی
بسیار زیاد است و کشورهاي شاهد، همانند اتحادیه اروپا، کانادا و خیلی از کشورهایی که در این بخش صاحب نظر هستند و ما با آنها
مراودات داریم، پروتکل هاي ما را در این زمینه با این کشورها و استاندارهاي جهانی را به عنوان ملاك قرار بدهیم و بخشی از آنها را
ما معتقد هستیم که اصلا مربوط به کارخانه تولید کننده نبوده و در حمل اتفاق افتاده است و اشکالی بوده که در تفاهم نامه بین دو

 
بخش خصوصی وجود دارد. 

در این خصوص نیز بحث هاي بسیاري صورت گرفت. متقاضی یک نمایشگاه بزرگ محصولات کشاورزي در روسیه، بخصوص در شهر
مسکو بودیم که با استقبال وزیر محترم روبرو شد و تمام مباحثی که ما در خصوص سرمایه گذاري مطرح کردیم، قرار بر این شد که
در یک پکیج سرمایه گذاري مشترك دیده شود و گروهی را پیشنهاد دادند که بر روي بخش روسی کار کنند و این پکیج بخته تر
شود و قرار بر این شد که ما نیز فهرستی از سرمایه گذاران خود را در خصوص پیشنهادهایی که عرض کردم، انها را به وزیر محترم

 
کشاورزي روسیه ارائه بدهیم. 

 
2. پروژه هاي مورد بحث ایران و روسیه (دامداري یا کشاورزي) و موضوع صادرات و واردات 

البته ما تمام این موارد را کشاورزي می دانیم، دامپروي، شیلات و همه این ترم ها را تحت یک ترم عمومی کشاورزي می دانیم.
قسمتی از اینها بخش هایی هست که ما ذاتا مجبور به واردات هستیم، به این دلیل که در یک کشور خشک و نیمه خشک واقع شدیم
و مجبور هستیم یک دانه همچون دانه ذرت که یک گیاه کشت تابستانی و آب بر هست را براي گردش صنایع تولید پروتئین وارد
کنیم. در اینجا ما مجبور به واردات هستیم، خوب می توانیم واردات خود را جهت دار با روسیه ببندیم و در مقابل آن بحث هاي
مربوط به خودمان را داشته باشیم، به این دلیل که ما ظرفیت هاي خیلی خوبی در تولید سبزي و صیفی و گیاهان دارویی، ظرفیت
عظیمی در خصوص پرورش آبزیان داریم و می توانیم آنها را با یکدیگر در قالب یک پکیج سرمایه گذاري مشترك روي آنها بحث کنیم
و این بالانس را تعدیل کنیم، ولی چون عملا ذات حجم واردات دانه ها بسیار بالاست، قطعا این حجم از نظر ارزشی به سمت روسیه
است ولی من معتقد هستم که با وجود اینکه روسیه مقدار بسیار زیادي سبزي و صیفی و محصولات کشاورزي مصرف می کند، اگر
نقاطی که ما امروز به آن اشاره کردیم، همچون حمل و نقل و مباحث مرتبط بتوانیم وضعیت آنها را بهتر بکنیم و همچنین پروتکل

 
هاي بهداشتی، این به شدت افزایش پیدا می کند، چون این ظرفیت در ایران بسیار بسیار زیاد است. 

 
3. پروژه کشت فراسرزمینی و پرورش زنبور عسل 

در خصوص کشت فراسرزمینی بحث ویژه اي با وزیر محترم روسیه نداشتیم ولی یکی از اولویت هاي ما در پکیج غلات هست. الان نیز
در دستورالعمل هایی که براي واردات انواع دانه ها داریم، اولین اولویت ما، کشت فراسرزمینی است. یعنی اگر وارد کننده اي باشد،
ایرانی و یا مستقلا با یک سرمایه گذار خارجی در خصوص کشت فراسرزمینی قراردادي داشته باشد، مستندات مربوط به اجاره و
کشت و کار را نشان می دهد، از نظر ما براي واردات دانه و ارزي که باید به آن تخصیص داده شود در اولویت هست و بعد از آن

 
تجاري هستند که به صورت اعتباري وارد می کنند. 

در خصوص زنبور عسل صحبتی نشد، به این دلیل که یکی از به اصطلاح موانعی که امروزه در خصوص بحث زنبور عسل وجود دارد،
موضوع پروتکل هاي بهداشتی آن است که ما در این خصوص با روس ها گفتگوهاي خود را آغاز نکردیم ولی با اتحادیه اروپا تقریبا
روبه اتمام است و فکر می کنم که یک بستري بشود براي ایران و ما تقریبا 115 هزار تن عسل در داخل ایران تولید می کنیم و عسلی
که در داخل ایران تولید می شود، عسلی است که به دلیل تنوع آب و هوایی که داریم از ارزش بسیار زیادي برخوردار است و بسیار

 
متوع است. 

به طور مثال عسلی که در کهکیلویه و بویر احمد تولید می شود، ویژگی هاي خاص خودش را دارد و عسلی که در دل کویر تولید می

 
کنیم، ویژگی هاي خاص دیگري دارد. 

من فکر می کنم آن پروتکل ما که زودتر شروع شده و کارهاي نهایی آن در حال انجام است، زمینه بسیار مناسبی خواهد بود که ما

 
پروتکل هاي بهداشتی را نیز با طرف هاي روس ببندیم. 



 
4. واردات گوشت حلال از روسیه 

نکته اي که دوستان سازمان دامپزشکی روسیه مطرح کردند در خصوص واردات گوشت به ایران بود که بیشتر بحث هاي حاکمیتی و
بحث هاي پروتکلی حاکم بر سازمان دامپزشکی را مطرح کردند، ولی با اطلاعاتی که من دارم، این موضوع مرتبط با سازمان دامپزشکی
نیست. چون سازمان دامپزشکی، پروتکل ها را خیلی خوب دیده که این اتفاق بیقته. ولی عملا با توجه به اینکه با ارز نیمایی وارد می
شود، اون کشش قیمتی براي مصرف وجود ندارد و ایرانی ها بیشتر ترجیح می دهند گوشت یخ زده گوساله را مصرف کنند تا گوشت

 
گوسفند و علاقه دارند که گوشت گوسفند را تازه مصرف کنند. این اتفاقات مربوط به بازار است و مربوط به سازمان دامپزشکی نیست. 

 
5. خشکسالی و کمک هایی که روسیه می تواند داشته باشد 

امسال اتفاقات تلخی رخ داد و بارندگی به شدت کاهش یافت و تقریبا حدود 50 درصد به طور متوسط بارندگی در سطح مزارع ما
کمتر بود و میزان تولید علوفه در سطح مراتع خیلی کاهش پیدا کرد، جو نیز کاهش پیدا می کند و کمکی که روس ها می توانند
داشته باشند، این مراوداتی که ما در خصوص واردات جو داریم و اگر اینها وارد بشوند، من امروز نیز پیشنهادي را به وزیر کشاورزي

 
روسیه ارائه دادم که کشاورزي قراردادي بود. 

آنها منابع عظیمی از جو و غلات دارند که جو براي ما بسیار مهم است و ما ظرفیت عظیمی از دامدارهاي خیلی خوب داریم که می
توانند دامداري کرده و پرورش دام داشته باشند و سپس محصول آنرا می توانند سرمایه گذاري مشترك داشته باشند و هم روسیه می
تواند به کشورهاي عربی صادر کند و هم ایران می تواند به کشورهاي عربی و سایر کشورها صادر کند. فکر می کنم این نکته مهمی
باشد، در سطح خیلی پائین تر و ضعیف تر. یکی دیگر از بحث هایی که داشتیم، ورود فناوري و تکنولوژي در حوزه بخش کشاورزي
بود. روسیه تکنولوژي هاي بسیار خوبی دارد که در این زمینه بحث خشکسالی می تواند به ما کمک کند. در این راستا نیز رئیس مرکز
همکاري هاي علمی ریاست جمهوري و هم معاون تحقیقاتی ما حضور دارند که طی دو روز آینده با همتا هاي خود در روسیه دیدار و

 
گفتگو خواهند داشت. 

 
6. موضوع حمله ملخ ها 

امسال خداراشکر تمامی این بلایا با هم نیامد، چون وقتی بارندگی زیاد می شود، علف هاي هرز نیز زیاد می شود و کشورهایی مثل
عربستان و یا کشورهایی در آفریقا که مبارزه نمی کنند، ما مجبور می شویم که میزبان هجوم سیل عظیم ملخ ها باشیم که الحمدالله
مقداري نبود که بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم، به این دلیل که خشکسالی بود. البته سال گذشته فشار زیادي به بخش کشاورزي
وارد شد ولی اجازه ندادیم به مزارع برسد و تنها با ذات خود ملخ مبارزه می کردیم که مبارزه بسیار گسترده اي بود و بیش از یک
میلیون هکتار با ملخ ها مبارزه کردیم، هرچند پیش بینی ها می گفتند که دچار صدماتی می شویم، خوشبختانه در لکه هاي بسیاري

 
کوچکی بود که به خوبی کنترل شد. 

 
7. برنج تراریخت 

در اینجا ما باید دو بحث را از یکدیگر جدا کنیم، یکی موضوع بذر است. ما اجازه ندادیم که هیچ بذر تراریختی وارد عرصه کشاورزي
بشود، ولی این به این معنا نیست که ما بذر تراریخت در سیستم هاي پژوهشی نداشته باشیم. ولی اجازه رلیزه آنرا به داخل مزارع

 
کشاورزي ندادیم. 

تنها بذري که ما متقاضی داشتیم به کشاورزي ایران ورود کند، بذر پنبه تراریخت بود که شاید سه سال پرونده این بذر در وزارت

 
جهاد کشاورزي بود و بحث هاي علمی زیادي صورت گرفت و در نهایت مورد تایید ما قرار نگرفت و برگشت خورد. 

بنابراین از نظر بذر هیچ اجازه اي به بذرهاي داخلی و خارجی تراریخت براي ورود به کشور ندادیم و کشوري پاك در زمینه بذر
هستیم و براي ما خیلی اهمیت دارد که گیاهانی که به ویژه خوراکی هستند و مستقیما مورد مصرف قرار می گیرند، به هیچ وجه
تراریخت نباشند. اما در خصوص تحقیقات، تقریبا می توان گفت که ما تحقیقات را تقریبا باز گذاشته ایم و تمام پژوهشگرها می توانند
پژوهش کنند و آماد گیاهان تراریخت داشته باشند ولی به جز پنبه به نتیجه اي نرسیده بودند که پنبه نیز در مرکز صدور مجوز هاي

 
تراریخت رد شد. 

 
در خصوص واردات ما تنها کالایی را که وارد می کنیم و در آن تراریخت وجود دارد، ذرت و دانه سویا است. 

دانه سویا به دلیلی که از آن روغن گرفته می شود و حدود 20 درصد آن روغن هست، توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی



از نظر ترا ریخت مورد بررسی قرار می گیرد. در مورد ذرت حدود 230 رخداد در دنیا داریم که ایران 23 مورد آنرا پذیرفته است و یک
اتاقی را ما طراحی کردیم که در این اتاق وزارت علوم، وزارت کشاورزي، وزارت بهداشت، انجمن ایمنی زیستی، سایر انجمن ها و
دانشمندان مربوط به این موضوع حضور دارند و هنگامی که وارد کننده قصد وارد کردن این ذرت را دارد، باید اظهار کند که تراریخت

 
هست یا خیر. 

سپس رخدادهاي آن را اعلام کند. پیش از توقف کشتی، قایق هایی روانه می شوند، نمونه برداري می کنند و در پژوهشگاه
بیوتکنولوژي کشاورزي ایران و پژوهشگاه مهندسی زیستی وزارت علوم مورد آزمایش قرار می گیرند و اگر خارج از 23 رخداد تعیین
شده باشد، به طور کلی رد می شود، ضمن اینکه براساس پروتکل هاي ما بایستی حداقل در 3 کشور توسعه یافته و کشور صادر
کننده، مصرف شده باشد. بنابراین پروتکل بسیار سنگینی است و اینکه مصرف خوراکی ندارد و مستقیم براي مصرف دام وارد شده و

 
داراي برچسب است. 

 
8. گرانی محصولات دامی 

در مجموع محصولات پروتئینی در ایران محصولات ارزان قیمتی هستند. اگر ارز 4200 تومانی را برداریم، قیمت مرغ از 35 هزار
تومان افزایش پیدا نخواهد کرد و قیمت مرغی که در ایران تولید می شود با مرغی که در روسیه، اروپا و یا ترکیه تولید می شود، هم

 
قیمت است و نشان می دهد که ظرفیت هاي تولیدي یکسان است. 

مشکل ما این است که ایران تحریم است. ایران در سال 1399 بیشترین فشارها را تحمل کرده وقتی بانک ها تحریم هستند و
مراودات پولی و ارري به سختی صورت می گیرد و ما از پول هاي خود در بانک هاي جهانی نمی توانیم استفاده کنیم، بنابراین تدارك
یک عدد سنگین 17 میلیون تن کالا براي تولید مرغ و گوشت و تخم مرغ و غیره کار بسیار سختی است. بخشی از این مشکلات
مربوط به این موضوع است و بخش دیگر مربوط به این است که اگر شما از اسفند ماه سال 99 تا به امروز قیمت ها را مقایسه کنید،
برخی کالا ها 20 تا 30 گران شده اند. قیمت دانه سویا را اگر نگاه کنید، 100 الی 110 دلار افزایش قیمت داشته و مربوط به افزایش

 
قیمت غلات در دنیا است، بویژه که الان خشکسالی نیز در برزیل و خیلی از جاهاي دیگر هم نسبت به سال هاي دیگر رخ داده است. 

نکته بعدي که خیلی مهم است این زنجیره است که ایران در شرایط خوبی بوده است. نفت می فروخته، پول در اختیار داشته و کالا
وارد می کرده و بخشی از این گره هاي زنجیره در پوشش این فراوانی دیده نمی شده و پس از تحریم، یکی از اتفاقاتی که براي مرغ
در سال 98 رخ داد، تحریم گله اجداد بود و این تحریم ضربه زد به اصطلاح به مادر گوشتی و بعد از آن جوجه ریزي و بعد از آن تولید
مرغ، اما حالا به لطف خدا این موضوع کنترل شد ولی نکات بسیار ریزي دارد که در حال برنامه ریزي هستیم که بتوانیم نوسانات این
موضوع را بگیریم و من فکر می کنم اگر ارز 4200 تومانی در یک شرایط مناسبی، پس از اینکه دولت ها تغییر و تحول آنها اتفاق

 
افتاد، انجام شود، به نظر من بازار، مصرف کننده و تولید کننده یکدیگر را پیدا می کنند. 

به هر حال دهک هاي مختلف جامعه از نظر در آمدي تحت تاثییر تحریم ها قرار گرفته و ما باید یشتر از پیش کار بکنیم تا این
پروتئین را با قیمت ارز ان تر در اختیار مردم قرار دهیم. اگر پیشنهادي که به وزیر کشاورزي روسیه داده ام، عملیاتی شود، قیمت
گوشت در ایران بسیار پایین می آید چون جو فراوان می شود و واحدهاي دامپروري خوب بسیار شکل می گیرد، اشتغال رشد پیدا می

 
کند و در نهایت قیمت گوشت پائین تر می آید. 

 
9. ماهیگیري چینی ها در ایران 

تفاهم نامه 25ساله همکاري ایران و چین بر خلاف تصوري که در جامعه ما وجود دارد و مردم روي آن حساس شدند، در واقع یک
تفاهم نامه بسیار ساده است نه یک قرارداد است. ما با همتایان چینی بر اساس این سند قدم هاي جدي تري را بر داشته باشیم. در
این صورت حتی در بخش کشاورزي یک بازي برد - برد خواهد بود. شخصا من هیچ نگرانی در بخش کشاورزي در این تفاهم نامه بلند

 
مدت با چین نمی بینم. 

 
10. آیا ایران برنامه اي براي مدرن سازي بخش کشاورزي خود دارد؟ 

ما با کشاورزي مدرن فاصله زیادي داریم و سرمایه گذاري هاي انجام شده در بخش کشاورزي (حدود 3-4 درصد) بسیار کم است و
بخش قابل توجهی از این موضوع به عوامل دولتی باز می گردد. مقام معظم رهبري امسال را سال پیشتیبانی از تولید نامیدند و بحث
مانع زدایی ها مطرح شدند که شاید یکی از نمونه هاي بارز آن در بخش کشاورزي باشد. یکی از غصه هاي بنده در بخش کشاورزي



این است که وقتی یک سرمایه گذار می خواهد آغاز کار کند چقدر با بروکراسی اداري مواجه می شود تا کاري را انجام دهد. الگوهاي
بسیار خوبی در بخش کشاورزي داریم که به صورت لکه کوچک کشاورزي پیشرفته دارند و حتی آبیاري با سیستم هاي نوین اتفاق

 
می افتد، اما این موضوع در سطح بزرگتري توسعه نیافته است و باید طرح و نگاه دیگري آماده شود. 

از سوي دیگر زمین هاي کشاورزي ما در اختیار بهره برداران خرد است و این تعداد زیاد بهره برداران و یکپارچه سازي اراضی خرد

 
نیازمند مشوق هاي دولتی و حاکمیتی سنگین است ولی ما از این نگاه خیلی عقب هستیم. 

روسیه وضعیت کشاورزي خوبی دارد که بخشی از آن نعمت هاي خداوندي است که مشابه آن نیز در جاهایی خداوند به ما نعمت هاي
خیلی بیشتري داده است که بهره برداري خوبی از آن نکردیم. روسیه می تواند با دانش، تکنولوژي و ماشین آلاتی که دارد در قالب

 
سرمایه گذاري مشترك به ایران کمک کند اما باید مشکل خرده مالکی در ایران حل شود. 

 
11. مشکل اصلی ایران براي صادرات میوه با روسیه در کدام بخش است؟ 

مارکتینگ یک دانشی است که ما در مراودات با روسیه نمی بینیم؛ گاهی یک نفر تولید کننده خود می خواهد یک بازرگان و توزیع
کننده نیز باشد. خیلی از افراد به اشتباه به این موضوع ورود پیدا می کنند و به تولید و صادرات ضربه می زنند. این موضوع نیاز به یک

 
سري زیر ساخت ها دارد که با وزیر کشاورزي روسیه نیز در مورد آن بحث شد. 

یکی از بحث هاي مهمی که در خصوص صادرات محصولات کشاورزي وجود دارد، بحث حمل و نقل است و در صورتی که ما بتوانیم
حمل و نقل را از طریق دریاي خزر طراحی کنیم و اگر مراوداتی که ما پیش بینی می کنیم با ورود کشتی هاي سنگینی که بتوانند
غلات را از روسیه وارد ایران کنند و هم بتوانند کانتینرهاي بسیار بزرگ را جابجا کنند، انجام شود، در آن صورت محصولات کشاورزي

 
در یک فاصله کوتاه و بدون واسطه و ماندگاري به سرعت به روسیه می رسند و بازار خود را پیدا می کنند. 

انتهاي پیام/



کارگران حق بیمه را به صورت نقدي نگیرند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  475  |  تاریخ: 1400/03/08

فصل اقتصاد - دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران با اشاره به اینکه بسیاري از کارفرمایان حق بیمه کارگران را به
صورت نقد پرداخت می کنند گفت: طبق ماده 148 کارفرمایان حتماً باید کارگران خود را بیمه کنند و پرداخت وجه نقد

خلاف قانون است.

فصل اقتصاد - دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی
کارگران با اشاره به اینکه بسیاري از کارفرمایان حق بیمه
کارگران را به صورت نقد پرداخت می کنند گفت: طبق
ماده 148 کارفرمایان حتماً باید کارگران خود را بیمه کنند

 
و پرداخت وجه نقد خلاف قانون است. 

هادي ابوي, دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی
کارگران ، درباره اینکه بسیاري از کارفرمایان بخشی از حق بیمه را به صورت نقد به کارگران پرداخت می کنند گفت: متأسفانه این
اتفاقات از سوي کارفرمایان در کارگاه هاي صنوف و حرف رخ می دهد که کارفرما در توافقی, بخشی از حق بیمه را به کارگر پرداخت

 
می کنند, این موضوع به ضرر کارگر است. 

وي ادامه داد: اگر بیمه کارگران به صورت اجباري باشد, حتی اگر چندین سال از زمان اشتغال فرد در کارگاه گذشته باشد و کارفرما
حق بیمه کارگر را پرداخت نکرده باشد, در صورتی که کارگر مدعی شود, پس از بررسی سازمان تأمین اجتماعی حق و حقوق کارگر

 
احیا می شود. 

ابوي بیان کرد: پرداخت حق بیمه به صورت نقد قانونی نیست. کارفرما ملزم است لیست بیمه شدگان کارگاه خود را به همراه 7درصد
حق بیمه کارگران به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت کند. حتی این تکلیف بر دوش کارگر نیست که اگر 7درصد سهم بیمه خود را
پرداخت نکرد, کارفرما بتواند به این بهانه از پرداخت حق بیمه خودداري کند. کارفرما مکلف است که لیست بیمه شدگان خود را باید

 
پرداخت کند. 

دبیرکل کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران ادامه داد: حتی اگر توافقی بین کارگر و کارفرما براي حق بیمه به صورت نقد باشد,
چون خلاف قانون است در صورت بررسی در هیأت هاي حل اختلاف مجدد از کارگر گرفته می شود. چرا که خلاف قانون است و

 
وظیفه کارفرما است که حق بیمه را به صورت کامل به سازمان پرداخت کند. 

وي با اشاره به ماده 148 قانون کار گفت: مطابق با ماده 148 قانون کار ،همه کارگاه ها وظیفه دارند تا لیست کارگران خود را به
سازمان تامین اجتماعی ارسال کنند و براي تک تک کارمندان خود حق بیمه را پرداخت نمایند. کارگران میتوانید این موضوع را در

 
سایت اداره کار نیز مشاهده نمایید. یعنی همه کارگران مشمول قانون تامین اجتماعی باید بیمه شوند. 

ابوي گفت: اگر کارفرمایی طبق ماده 148 عمل نکند و براي کارگران خود بیمه رد نکند دچار دردسر شده و جریمه خواهد شد. این
قوانین در حمایت از کارگران و افزایش رفاه اجتماعی براي آنان است. اگر کسی به میزان یک ساعت هم براي کاري به خدمت گرفته
شود باید بیمه شود. وگرنه کارگر میتواند با احراز رابطه کارگري و کارفرمایی خود و اثبات مشغول بودن به فعالیت در واحد مذکور از



 
کارفرماي خود شکایت کند. 

انتهاي پیام/



بیمه شدن همه کارگران ساختمانی به شرط اجراي ماده 5 یک قانون

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  476  |  تاریخ: 1400/03/08

فصل اقتصاد - عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی با ابراز امیدواري از اینکه اگر ماده 5قانون
بیمه هاي اجتماعی کارگران ساختمانی انجام شود تمام کارگران بیمه می شوند گفت: دولت در زمان کرونا هیچ گونه

تسهیلات حمایتی براي کارگران ساختمانی نداشت.

فصل اقتصاد - عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن هاي
صنفی کارگران ساختمانی با ابراز امیدواري از اینکه اگر
ماده 5قانون بیمه هاي اجتماعی کارگران ساختمانی انجام
شود تمام کارگران بیمه می شوند گفت: دولت در زمان
کرونا هیچ گونه تسهیلات حمایتی براي کارگران ساختمانی

 
نداشت. 

هادي ساداتی، عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی در گفت و گو با خبرنگاراقتصادي خبرگزاري
تسنیم ، درباره بیمه کارگران ساختمانی گفت: بازنگري ماده 5قانون بیمه هاي اجتماعی کارگران ساختمانی کمک می کند که سازمان

 
تأمین اجتماعی از چه طریقی براي بیمه کردن کارگران درآمد داشته باشد. 

وي ادامه داد:از طرح از سال 89 تا کنون , یک بار در سال 97 بازنگري و اصلاح شد,طبق آخرین مصوبه براساس مصوبه مجلس در
دوه هاي قبل مبناي محاسبه حق بیمه کارگران ساختمانی، 15 درصد مجموع عوارض شهرداري بود.سهمی که سازمان تامین
اجتماعی از بابت کارگر ساختمانی، دریافت می کند سهمی مستمر است و یک منبع درآمدي بالا براي تامین اجتماعی به شمار می
رود که 7درصد آن را کارگر ساختمانی نقدا به حساب تامین اجتماعی می پردازد و مابقی سهمی که کارگر ساختمانی دارد از طریق
شهرداري هایی که کارفرمایان را بابت پرداخت 15درصد عوارض پروانه هاي ساختمانی به سازمان تامین اجتماعی معرفی می کنند
پرداخت می شود و تامین اجتماعی هم سهم 7درصدي کارگر و هم سهم کارفرما را به طور مستقیم دریافت می کند.این قانون تبصره
اي هم داشت که اگر با 15درصد سهم سازمان تأمین نشد, 5درصد هم اضافه شود و 20 درصد حساب شود. اما متأسفانه در سال هاي
اخیر دیگران موفق تر از وزیر بودند,این باعث کاهش منابع شد و سازمان تأمین اجتماعی اعلام می کندکه کسري منابع دارد و سالانه
بیش از 90هزارمیلیارد تومان کسري منابع براي بیمه وبازنشستگی و درمان کارگران ساختمانی دارد. به همین دلیل بیمه کارگران

 
ساختمانی را کاهش داد و به صورت کامل انجام نداد. 

وي ادامه داد: اگر بازنگري ماده 5قانون بیمه هاي اجتماعی کارگران ساختمانی انجام شود, قول داده اند که کلیه کارگران ساختمانی

 
بیمه شوند. 

ساداتی گفت:در صورتی که شرکاي اجتماعی در این طرح به نقطه واحد برسند و خواسته هاي طرفین اعم از سازمان تامین اجتماعی
و بخش کارگران و کارفرمایان ساختمانی محقق شود، می توان امیدوار بود که منابع درآمدي سازمان به اندازه کفایت برسد و همه

 
کارگران را تحت پوشش قرار بدهد. 

عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن هاي صنفی کارگران ساختمانی درباره وضعیت اشتغال کارگران ساختمانی گفت: حدود 40درصد
کارگران ساختمانی مشغول کار هستند. اما دریغ از مساعدتی از سوي دولت در زمان کرونا براي کارگران ساختمانی. کارگران



ساختمانی در لیست تسهیلات حمایتی کرونا نبودند. با توجه به اینکه کارگران ساختمانی 3درصد بیمه بیکاري را ندارند و کارفرماي
مستقیم ندارند از بیمه بیکاري هم محروم هستند. حدود 1.5 تا 2میلیون کارگر شاغل داریم که تحت پوشش تشکل ها مشغول

 
فعالیت هستند. 

انتهاي پیام/



احداث کارخانه طلاي کردستان در شهرستان سقز

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  477  |  تاریخ: 1400/03/08

فصل اقتصاد - مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر تامین گفت: شرکت طلاي کردستان مجوز احداث کارخانه استحصال
طلا در شهرستان سقز را از سازمان حفاظت از محیط زیست کشور دریافت کرد.

فصل اقتصاد - مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري صدر
تامین گفت: شرکت طلاي کردستان مجوز احداث کارخانه
استحصال طلا در شهرستان سقز را از سازمان حفاظت از

 
محیط زیست کشور دریافت کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی تاصیکو؛
غلام رضا سلیمانی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدر

 
تامین گفت: اجازه احداث کارخانه استحصال طلا در شهرستان سقز از سوي سازمان حفاظت محیط زیست کشور صادر شد. 

وي افزود: جهت دریافت مجوز در ابتدا مکانیابی و مطالعات ارزیابی زیست محیطی و موافقت کلیه دستگا هاي مرتبط در سطح استان

 
اخذ و نهایتا در کمیته ارزیابی کشور به تاریخ 22/2/1400 با احداث کارخانه طلا موافقت شد. 

سلیمانی بیان داشت: صدور این مجوز حاصل تلاش بیش از چهار سال پیگیري و مطالعات زیست محیطی دقیق و تأمین نظر کمیته

 
هاي فنی و پذیرش تمهیدات و پیشنهادات فنی کارشناسان سازمان حفاظت محیط زیست و سایر دستگاه هاي ذي ربط است. 

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري صدرتامین بیان داشت: با بهره برداري از این طرح سالانه بیش از 500 کیلو طلا تولید و تعداد 350

 
نفر به طور مستقیم مشغول به کار خواهند شد. 

وي شروع به کار این کارخانه را منوط به تعیین مشاور مادر جهت طراحی هاي لازم و نظارت بر احداث کارخانه دانست و گفت:
اقدامات لازم در دستور همکاران ما در ستاد و شرکت طلاي کردستان قرار گرفته است و عملیات اجرایی آن به زودي آغاز خواهد شد.
سلیمانی ضمن قدردانی و تشکر از همکاري استانداري، اداره کل محیط زیست، امور آب، سازمان صمت، منابع طبیعی و سایر دستگاه
هاي اجرایی و نمایندگان استان در مجلس شوراي اسلامی ابراز امیدواري کرد: با بهره گیري از این طرح استراتژیک گام موثري در

 
زمینه توسعه منطقه و ایجاد اشتغال براي مردم استان کردستان برداشته شود. 

گفتنی است معدن طلاي قلقله در سال 96 کلنگ زنی شد اما بدلیل برخی نگرانی ها، بهره برداري از این طرح به تعویق افتاد که
نهایتا طی 2 سال گذشته با مکانیابی مجدد خارج از حوزه سد چراغ ویس و همخوان سازي با شرایط و استانداردهاي محیط زیستی

 
موجود نهایتا مکان جدید مورد تایید وزارت نیرو و سازمان محیط زیست و سایر دستگاه هاي اجرایی استان قرار گرفت. 

انتهاي پیام/



باید به غفلت از افزایش سهم کشور از ترانزیت هوایی خاتمه دهیم/ منطقه آزاد

فرودگاه امام از امروز کار خود را شروع کرد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  478  |  تاریخ: 1400/03/08

فصل اقتصاد - وزیر راه و شهرسازي اظهار داشت: اتفاقی که امروز براي توسعه فرودگاه امام افتاد باید 20 سال قبل رخ می
داد تا بتوانیم فرودگاه امام را به هاب بزرگ ترانزیتی و فرامرزي مطرح کنیم و باید در بخش هاي مختلف، ظرفیت هاي

گوناگون داشته باشیم که به هاب منطقه اي بدل شویم.

فصل اقتصاد - وزیر راه و شهرسازي اظهار داشت: اتفاقی
که امروز براي توسعه فرودگاه امام افتاد باید 20 سال قبل
رخ می داد تا بتوانیم فرودگاه امام را به هاب بزرگ ترانزیتی
و فرامرزي مطرح کنیم و باید در بخش هاي مختلف،
ظرفیت هاي گوناگون داشته باشیم که به هاب منطقه اي

 
بدل شویم. 

به گزارش فصل اقتصاد، محمد اسلامی در مراسم امضاي
تفاهمنامه سرمایه گذاري و مشارکت فاز اول پروژه پایانه مسافري شماره 2 فرودگاه امام با تاکید بر اینکه توسعه و هوانوردي دو واژه
مترادف هم هستند و هوانوردي می تواند تاثیرات گسترده اي بر پیشرفت کشور داشته باشد، اظهار داشت: هوانوردي و به طور کلی
صنعت هوا فضا نماد پیشرفت هر کشور است و در ایران در این حوزه ظرفیت بسیار بالایی در بخش هاي گوناگون، ظرفیت انسانی،

 
صنعتی و دانشی وجود دارد. 

وي افزود: نکته مهم این است که از تمام سرفصل ها بتوانیم ظرفیت سازي و ایجاد تقاضا کنیم چراکه تولید در این حوزه باید چرخه

 
پایدار داشته باشد. 

اسلامی تاکید کرد: باید به قدري جذابیت ایجاد کرد که نیروهاي ارزشمند در این حوزه را در این کشور حفظ کنیم، نه اینکه از این
حوزه غافل بمانیم و شغلی به وجود نیاوریم و این نیروي انسانی به دلیل دانشی که دارند، کشورهاي دیگر را براي ایجاد اشتغال

 
جستجو کنند. 

وزیر راه و شهرسازي گفت: اتفاقی که امروز براي توسعه فرودگاه امام افتاد باید 20 سال قبل رخ می داد تا بتوانیم فرودگاه امام را به
هاب بزرگ ترانزیتی و فرامرزي مطرح کنیم و باید در بخش هاي مختلف، ظرفیت هاي گوناگون داشته باشیم که به هاب منطقه اي

 
بدل شویم. 

اسلامی با بیان اینکه ظرفیت 500 میلیون مسافر در غرب آسیا بسیار قابل ملاحظه است، بیان داشت: در هدفگذاري هایمان براي

 
ظرفیت فرودگاه امام 100 میلیون مسافر را در نظر گرفتیم که یک عدد معقول حداقلی در این نقطه است. 

وي با بیان اینکه تقاضاهاي فعال و بالفعلی وجود دارد که باید براي آن جذابیت ایجاد کرد، گفت: کشورهاي همسایه امروز سهم قابل

 
ملاحظه اي در ترانزیت هوایی و هوانوردي دارند و ما باید به این غفلت خاتمه دهیم. 

وزیر راه و شهرسازي ادامه داد: سرمایه گذاري هایی براي توسعه فرودگاه امام مطرح شد و برخی از سرمایه گذاران تلاش کردند
فاینانس و تامین مالی خارجی در این پروژه را انجام دهند و تقاضاهایی داشتند و مذاکرات مفصلی انجام شد اما باور قلبی خودمان این
بود که به ظرفیت هاي داخلی توجه کنیم، از این رو براي توسعه فرودگاه از سرمایه گذاري یکی از بانک هاي خصوصی کشورمان بهره



 
گرفتیم. 

اسلامی با اشاره به رکورد جابه جایی مسافر در سال 98 تاکید کرد: میزان جابه جایی مسافر در سال 98 حدود 46 میلیون مسافر بود

 
که باید با برنامه هاي توسعه اي باید سالانه 10 میلیون مسافر به ظرفیت فرودگاه هاي کشور اضافه کنیم. 

 
وي خاطرنشان کرد: با توسعه فرودگاه امام در ترمینال 2، در فاز اول و دوم این پروژه ظرفیت به 60 میلیون مسافر می رسد. 

وزیر راه و شهرسازي تاکید کرد: چهارشنبه هفته گذشته سهمیه تجاري فرودگاه امام تصویب شد و از امروز شهر فرودگاهی امام به
عنوان منطقه آزاد در کشورمان فعالیت می کند و امیدواریم با توافقنامه امروز شاهد شکوفایی این منطقه باشیم.



اقتصاد و معیشت؛ اولویت نخست مجلس یازدهم / لزوم رهایی کشور از

صادرات نفت خام

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  479  |  تاریخ: 1400/03/08

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی اقتصاد، معیشت و اصلاح ساختارهاي بانکی و مالیاتی را از اولویت هاي
مهم مجلس یازدهم خواند و گفت: حوزه هاي نفتی نیز باید ساماندهی و کشور از صادرکننده نفت خام بودن خلاص شود و با

واردات نفت و پالایش آن ارزش افزوده ایجاد کند.

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی اقتصاد، معیشت و اصلاح ساختارهاي بانکی و مالیاتی را از اولویت هاي
مهم مجلس یازدهم خواند و گفت: حوزه هاي نفتی نیز باید ساماندهی و کشور از صادرکننده نفت خام بودن خلاص شود و با واردات

 
نفت و پالایش آن ارزش افزوده ایجاد کند. 

به گزارش ایکنا از زنجان، مصطفی طاهري، نماینده مردم زنجان
و طارم در مجلس شوراي اسلامی، 8 خردادماه در نشست خبري
در ارائه عملکرد یک ساله نخست فعالیت مجلس یازدهم اظهار
کرد: مجلس یازدهم با آغاز فعالیت خود موضوع معیشت و اقتصاد
را در اولویت برنامه ها قرار داد و به پیگیري اموري همچون

 
اصلاح ساختار بانکی، مالیاتی و بودجه پرداخته است. 

وي ساماندهی موضوع مسکن را یکی از اهداف مهم مجلس
یازدهم دانست و گفت: یکی از طرح هاي مهم در کشور تولید
یک میلیون مسکن به طور سالانه است که اگر این طرح به

مرحله اجرا برسد علاوه بر تحولی که در زمینه مسکن و تامین نیاز جامعه به وجود خواهد آورد، در ایجاد اشتغال نیز موثر خواهد بود.
از سوي دیگر اخذ مالیات از خانه هاي خالی نیز تصویب شد تا 2 میلیون و پانصد هزار خانه خالی که در کشور وجود دارد وارد چرخه

 
استفاده شود هرچند در اجراي آن فعلا نواقصی وجود دارد. 

نماینده مردم زنجان و طارم در خانه ملت با بیان اینکه مالیات بر عوایدي سرمایه از جمله طرح هاي مالیاتی جدیدالتصویب مجلس
بوده و در آینده تاثیر زیادي بر اقتصاد دارد، ادامه داد: اصلاح ساختار مالی شرکت نفت با دولت نیز بسیار مورد توجه است. براي مثال
سهم 14.5 درصدي دولت از فروش، سال ها شفاف نبود که امسال بررسی می شود. براي خنثی سازي و رفع تحریم ها نیز طرحی
ارائه شده که بسیار موثر است و می توانیم امتیازات زیادي بگیریم و باید کشور از صادرات نفت خام خلاص شود و با واردات نفت خام

 
و پالایش آن ارزش افزوده ایجاد کنیم. 

وي در مورد پروژه پتروشیمی زنجان به عنوان پروژه اي که سال ها بر روي زمین مانده است، افزود: پتروشیمی زنجان دغدغه همه
مردم استان بوده و امید است در سال 1401 افتتاح و پس از راه اندازي، به صنعت مادر در استان تبدیل شود. از دیگر مشکلات اصلی

 
این شرکت، بحث تامین منابع ارزي آن است که با تلاش هاي صورت گرفته، تاکنون بخشی از آن مرتفع شده است. 



طاهري با اشاره به اینکه در حوزه کشاورزي و تعرفه گذاري محصولات در کشور معضلات اساسی وجود دارد، بیان کرد: خرید
محصولات کشاورزي با قیمت ناچیزي از کشاورزان داخلی انجام می شود اما متاسفانه وقتی می خواهیم محصولات کشاورزي را وارد
کنیم با چندین برابر قیمت می خریم؛ با قیمت گذاري مناسبی می توان این محصولات را از کشاورز داخلی خرید و علاوه بر کاهش

 
هزینه بر معیشت کشاورزان نیز تاثیر مثبت داشت. 

وي با بیان اینکه رقم هاي خوبی براي بیمه کشاورزي و یارانه این بخش در بودجه 1400 در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: امنیت
غذایی موضوع بسیار مهمی است اما گاها این امر در کشور به دلیل نبود مدیریت نادیده گرفته می شود چرا که مثلا در زمینه مرغ
متولی واردات نهاده و توزیع و تولید بر عهده سازمان صمت و جهاد کشاورزي است اما گاها بین این دو وزارت ناهماهنگی هایی ایجاد

 
می شود و هیچ ارگان مسئولیتی کاري که باید انجام دهد را برعهده نمی گیرد و در نهایت سبب بروز مشکلاتی در کشور می شود. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی به ایجاد سامانه یکپارچه و شفاف سازي اطلاعات تأکید کرد و افزود: هر ساله
فاصله بین درآمد و هزینه بیشتر و بیشتر می شود. تراز منفی بیش از 350 هزار میلیارد تومان بوده و عملاً می تواند به بیش از 3 برابر
از این عدد نیز برسد. دولت در حال حاضر کسري بودجه خود را با اوراق قرضه جبران می کند ولی این مسئله همواره نمی تواند تداوم

 
داشته باشد که براي حل این مشکل باید چاره اي اندیشید. 

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی در ادامه به وضعیت برق استان اشاره کرد و گفت: در حال حاضر روستاي بدون
برق در استان زنجان بسیار کم است و برخلاف حوزه برق، در حوزه گاز در شهرستان هاي طارم و زنجان عقب ماندگی هایی وجود
داشت که با افزایش سرانه این مشکل تا حدودي حل خواهد شد. در این راستا که سرانه گازرسانی 12 میلیون تومان بود، هم اکنون

 
این سرانه به رقم 22 میلیون تومان و براي مناطق صعب العبور تا حدود 30 میلیون تومان رسیده است. 

وي مشکل اصلی استان زنجان را در وهله اول بیکاري و تامین آب موردنیاز بخش روستایی برشمرد و گفت: امسال در کمیسیون
تلفیق، بودجه خوبی براي آب رسانی روستایی استان در نظر گرفته شده که در صورت تخصیص بسیاري از مشکلات این حوزه رفع
خواهد شد. همچنین باید به این نکته اشاره کنم که پیگیري برخی از مسائل، ارتباطی به نمایندگان مجلس ندارد ولی این موضوع

 
متاسفانه عرفاً جا افتاده است که بخشی از پیگیري هاي امور به نمایندگان واگذار می شود. 

انتهاي پیام



محرومیت زدایی و ایجاد سه هزار فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي

منبع: بازار کارشماره خبر:  480  |  تاریخ: 1400/03/08

زدودن غبار محرومیت از چهره مناطق مختلف کشور دستاوردهاي ارزشمند انقلاب اسلامی است که در این زمینه توجه به
توسعه روستایی طی هشت سال گذشته سرفصل دایره خدمت مسئولان تعریف شد و نتایج آن امروز نه تنها در تقویت

زیرساخت ها و بهبود منظر روستایی بلکه در حوزه اشتغالزایی درخشان است.

زدودن غبار محرومیت از چهره مناطق مختلف کشور دستاوردهاي ارزشمند انقلاب اسلامی است که در این زمینه توجه به
توسعه روستایی طی هشت سال گذشته سرفصل دایره خدمت مسئولان تعریف شد و نتایج آن امروز نه تنها در تقویت زیرساخت ها و

 
بهبود منظر روستایی بلکه در حوزه اشتغالزایی درخشان است. 

اسناد راهبردي آمایش سرزمین و تکالیف محرومیت زدایی در چهار دهه عمر با عزت انقلاب اسلامی همواره به عنوان نقشه راه مدنظر
بوده اما در هشت سال اخیر این مفاهیم با تعریف عملیاتی موثر و نظارت وافی بر امور تکلیفی توانست نتایج مناسبی به بار بیاورد
هرچند گام نهادن در مسیر توسعه روستایی راهی دراز است اما باید در سال هاي پیش رو نیز با اقتدار و حساسیت لازم تداوم یابد تا

 
به شکوفایی ظرفیت هاي این بخش مولد جامعه بیانجامد. 

ارزیابی ها در زمینه شاخص فقر مطلق و فقر چندبعدي نشان می  دهد عملکرد کشور در زمینه ارایه زیرساخت  ها از جمله آب و برق،
مدرسه و امکانات اولیه مناطق روستایی در سال هاي پس از پیروزي انقلاب اسلامی مناسب بوده و این دستاورد براي همیشه ماندگار

 
خواهد شد. 

طبق آمار مرکز پژوهش هاي مجلس در بررسی شاخص  هاي فقر چندجانبه در کشور نشان می دهد که در نتیجه اقدامات صورت

 
گرفته در پنج برنامه عمرانی در کشور از میزان افراد دچار فقر چندبعدي کاسته شده است. 

نگاهی دقیق  تر به شاخص  ها نشان می  دهد علت کاهش فقر فراهم آمدن زیرساخت و تسهیلات براي اکثر نقاط کشور است به عنوان
مثال دسترسی به آب و برق، ایجاد مدارس در روستاها و مناطق محروم همگی از عواملی هستند که سبب کاهش محرومیت شده اما

 
هنوز هم براي کنار زدن زنگار محرومیت باید تلاش شود. 

استان مرکزي با یک هزار و 650 پارچه آبادي و جمعیت 368 هزار نفر یکی از قطب هاي قوي در کشاورزي و صنعت است که با نیم
نگاهی به ظرفیت هاي بالقوه محلی می توان سهم این مناطق را در تقویت مناسبات اقتصادي و اشتغالزایی بهبود داد و این کاري است

 
که در سال هاي اخیر به صورت هدفمند دنبال شده است. 

دستگاه هاي مختلفی چون کمیته امداد امام خمینی (ره)، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و بسیج سازندگی در کنار دولت و اقدامات

 
دولتمردان در استان مرکزي همواره تلاش خود را بر کاستن محرومیت منطعف کرده اند. 

 
محرومیت زدایی و ایجاد سه هزار فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي 

 
آبادانی روستاها شاه کلید توسعه فراگیر مبتنی بر محرومیت زدایی 



استاندار مرکزي گفت: دولت تدبیر و امید براي محرومیت زدایی از مناطق روستایی اقدامات بسیاري انجام داده که این مهم موجب

 
توسعه این مناطق و رفع مشکلات مردم شده است. 

"سید علی آقازاده" افزود: مناطق روستایی نسبت به قبل از انقلاب پیشرفت هاي خوبی داشته اند و در همه زمینه ها به پیشرفت قابل

 
توجهی رسیده اند. 

 
وي اظهار داشت: مردم بازوي اجرایی دولت هستند و می توانند با پیگیري مطالبات خود مسوولان را در حل مشکلات یاري کنند. 

آقازاده اظهار داشت: با توجه به تنگناهاي اعتباري، دولت به تنهایی نمی تواند در ساخت واحدهاي صنعتی دخالت کند به همین دلیل

 
سرمایه گذاري بخش خصوصی در مناطق روستایی ضروري است. 

استاندار مرکزي با اشاره به مشکلات و کمبودهاي روستاهاي کمتر برخوردار، اظهار داشت: مشکلات و کمبودها در بسیاري از روستاها
وجود دارد اما مشکلات برخی روستاها به عنوان مرکز چند روستا باید به حداقل برسد که البته تاکنون نیز اقداماتی صورت گرفته و

 
باید براي بررسی مشکلات مردم و ارائه راهکار مناسب براي آنان تلاش کرد. 

وي اضافه کرد: انجام اقدامات در روستاها و رفع مشکلات آنها نیازمند چهارچوب و برنامه ریزي مناسب است که در این راستا نیازهاي

 
هر منطقه در کشور مشخص و تدابیر لازم براي رفع این نیازها تاحدودي پیش بینی شده است. 

 
اردوهاي جهادي فرصت طلایی براي محرومیت زدایی است 

استاندار مرکزي معتقد است: اردوهاي جهادي فرصت طلایی براي رفع محرومیت در مناطق محروم به ویژه روستاه است بنابراین

 
دستگاه هاي اجرایی مکلف به همکاري لازم در اجراي این طرح در استان هستند. 

آقازاده افزود: برگزاري این اردوها تاکنون خدمات شایسته اي در این استان داشته و در سال 99 حدود 280 گروه به روستاهاي محروم

 
اعزام شدند. 

وي بیان کرد: فعالیت اردوهاي جهادي در مناطق محروم نمونه بارزي از اقتصاد مقاومتی است و دستگاه هاي اجرایی و فرمانداران این

 
استان همه توان و همکاري خود را براي اجراي هر چه بهتر برگزاري این برنامه به کار گرفتند. 

 
استاندار مرکزي گفت: سپاه عملکرد قابل قبولی در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی در استان مرکزي داشته است. 

آقازاده افزود: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در طول 42 سال گذشته همواره یار صدیق ولایت و مردم بوده و هر کجا که مردم و کشور

 
نیاز داشته سپاه با اقتدار ورود پیدا کرده و توانسته دستاوردها و پیشرفت هاي بسیار خوبی رقم بزند. 

وي اظهار داشت: کارنامه سپاه در جبهه ها و عرصه هاي مختلف از جمله دفاعی، سازندگی، محرومیت زدایی، جبهه مقاومت و سایر

 
عرصه هاي فعالیتی درخشان است. 

 
محرومیت زدایی و ایجاد سه هزار فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي 



معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري مرکزي نیز گفت: دولت نگاه ویژه اي به محرومیت زدایی و توسعه و آبادانی در روستاها در

 
دوره فعالیت هشت ساله داشه است. 

"مهدي زندیه وکیلی" افزود: طرح اردوي جهادي یکی از طرح هاي موفق سپاه در راستاي محرومیت زدایی در جامعه است که تاکنون

 
موفقیت هاي چشمگیري به همراه داشته است. 

وي عنوان کرد: اعزام 280 گروه در قالب اردوهاي جهادي به مناطق مختلف استان مرکزي ظرفیت مناسبی براي محرومیت زدایی در

 
نقاط کم برخوردار است. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري مرکزي ادامه داد: الگوي اردوهاي جهادي در این استان نظامند است و تمام فعالیت ها به

 
صورت تخصصی و با هماهنگی دستگاه هاي اجرایی انجام می شود. 

زندیه وکیلی بیان کرد: 715 اشتغال در قالب اجراي اردوهاي جهادي سال گذشته در این استان در 13 عرصه مختلف ایجاد شد که

 
643 فرصت شغلی آن در روستاها بوده است. 

وي گفت: اردوهاي جهادي علاوه بر محرومیت زدایی و توسعه مناطق کم برخوردار در انسجام بخشی مباحث فرهنگی این مناطق نیز

 
نقش موثري دارند. 

 
بهره برداري از 181 طرح محرومیت زدایی در استان مرکزي 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي گفت: از سال 98 تاکنون 640 طرح محرومیت زدایی با اعتباري بالغ بر 35 میلیارد تومان از سوي

 
جهادگران بسیجی در نقاط مختلف استان مرکزي به بهره برداري رسیده است. 

سردار پاسدار "محسن کریمی" افزود: 21 هزار جهادگر در قالب یک هزار و 150 گروه جهادي در استان مرکزي براي کاهش

 
محرومیت زدایی در منطقه سازماندهی شده اند. 

وي با اشاره به فعالیت گروه جهادي استان مرکزي بیان کرد: 181 طرح محرومیت زدایی در استان با اعتباري بالغ بر 195 میلیارد

 
ریال با هدف برخورداري مردم مناطق کم توسعه یافته بهره برداري شده است. 

وي گفت: سپاه روح االله استان در راستاي رفع محرومیت زدایی در مناطق کم برخوردار با تشکیل قرارگاه محرومیت زدایی، طرح هایی
نظیر ساخت کانال کشی آب روستایی، تعویض شبکه آب روستایی، لایروبی قنوات، ساخت استخرهاي ذخیره آب، تعمیر و بهسازي

 
خانه هاي محروم و احداث خانه محرومان را در دستور کار قرار داده است. 

سردار کریمی اظهار داشت: در قرارگاه محرومیت زدایی سه اولویت مردم داري، مردم یاري و مردم دوستی نیز اولویت کارها است تا با

 
جبران عقب ماندگی ها رضایتمندي مردم حاصل شود. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي گفت: بسیج سازندگی استان با سازماندهی 580 گروه جهادي راهبردهاي مختلفی را در دستور

 
کار دارد که گروه هاي جهادي براساس تخصص هاي خدماتی، پزشکی، آموزشی، بهداشتی و مهندسی اقدام می کنند. 

سردار کریمی افزود: ساخت بیش از 150 واحد مسکونی در دستور کار قرار دارد و سال گذشته نیز بیش از 300 واحد مسکونی براي

 
محرومان استان مرکزي تکمیل و به بهره برداري رسید. 

وي اظهار داشت: یکی از طرح هاي شاخص سپاه، کارگاه اشتغال زایی شهر مهاجران و چهار واحد کارگاهی قالیبافی و خیاطی است



 
که براي بیش از 30 نفر به طور مستقیم و غیر مستقیم اشتغال ایجاد کرده است. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي گفت: بسیج سازندگی استان مرکزي پروژه هاي مهمی در راستاي محرومیت زدایی از قبیل
ساخت مسکن محرومان، اجراي خطوط انتقال آب، لایروبی قنوات، لوله گذاري، ساخت پل، مرمت مدارس و تکمیل مساجد در طول

 
سال هاي اخیر انجام داده است. 

سردار کریمی، تشکیل صندوق هاي قرض الحسنه در روستاها را از جمله اقدامات مهم بسیج سازندگی برا یتوانمندسازي و کاهش
محرومیت زدایی برشمرد و افزود: سال گذشته 565 صندوق قرض الحسنه محله اي در نقاط مختلف استان مرکزي تشکیل شده است.

 
وي افزود: اکنون 565 صندوق قرض الحسنه محله اي از 25 هزار عضو و بیش از 300 میلیارد ریال نقدینگی برخوردار است. 

فرمانده سپاه روح االله استان مرکزي بیان کرد: تاکنون یک هزار و 100 قلم جهیزیه بین زوج هاي جوان مناطق محروم استان مرکزي

 
توزیع شده است. 

کریمی در ادامه به توزیع یکصد و 90 هزار بسته معیشتی به آسیب دیدگان کرونا و خدمت رسانی به پنج استان سیل زده توسط

 
بسیج سازندگی اشاره کرد. 

به گفته وي ساخت 102 مسکن محرومان، پنج طرح آبرسانی، 24 کانال انتقال آب، استخر ذخیره آب کشاورزي، ایجاد پل و جاده
روستایی، ساخت مسجد و حسینیه از مهمترین طرح هاي عمرانی و محرومیت زدایی بسیج سازندگی در هفته بسیج استان مرکزي

 
است. 

سردارکریمی با اشاره به همکاري گروه هاي جهادي در راستاي کمک به کادر درمان در مقابله با کرونا خاطر نشان کرد: در حال حاضر

 
14 هزار جهادگر استان مرکزي در قالب 550 گروه جهادي در مقابله با شیوع کرونا مشارکت می کنند. 

 
محرومیت زدایی و ایجاد سه هزار فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي 

 
21 هزار جهادگر و 520 گروه جهادي در خط مقدم محرومیت زدایی استان مرکزي 

مسئول بسیج سازندگی سپاه روح االله نیز گفت: ایجاد اشتغال در روستاها و مناطق محروم، افزایش آگاهی مردم محروم از طریق
آموزش هاي مورد نیاز و بهره مندي مناطق کمتر توسعه یافته از مهمترین اهداف برنامه هاي فرهنگی در سپاه روح االله این استان

 
است. 

امید محترمی افزود: 30 هکتار غرس نهال در راستاي مبارزه با ریزگردها و آلودگی هوا، اجراي طرح بیابان زدایی به روش بادشکن
غیرزنده توسط نی به میزان 70 هکتار در منطقه کویر میقان، غرس 14 هزار اصله نهال مثمر و غیرمثمر، لایروبی نهرها و قنوات،
آبیاري قطره اي، مبارزه با آفات، بوته کاري، کاشت گل محمدي و زعفران، از مهمترین فعالیت هاي سازمان بسیج سازندگی این استان

 
بوده است. 

وي بیان کرد: ساخت 11 واحد مسکونی 70 تا 85 متر مربع براي محرومان با کمک کمیته امداد امام خمینی (ره)، بهزیستی، خیران
و گروه هاي جهادي با هزینه اي بالغ بر پنج میلیارد و 500 میلیون ریال، تعمیر و مرمت 25 طرح کوچک و زود بازده از دیگر فعالیت

 
هاي سازمان بسیج سازندگی در راستاي محرومیت زدایی است. 



مسوول بسیج سازندگی سپاه روح االله استان مرکزي گفت: 620 طرح عمرانی و محرومیت زدایی سال گذشته در نقاط کم برخوردار

 
شهري و روستایی این استان اجرا شد. 

"امید محترمی" افزود: مجموع اعتبار هزینه شده در طرح هاي محرومیت زدایی استان مرکزي بیش از 340 میلیارد ریال برآورد می

 
شود که از محل اعتبارات بسیج سازندگی تامین و هزینه شده است. 

وي ادامه داد: ساخت مسکن محرومان، اجراي خطوط انتقال آب، لایروبی قنوات، لوله گذاري، ساخت پل، مرمت مدارس، تکمیل
مساجد، ساخت خانه هاي عالم، ساخت استخرهاي ذخیره آب از مهمترین طرح هاي محرومیت زدایی بسیج سازندگی استان مرکزي

 
در یک سال گذشته است. 

مسوول بسیج سازندگی استان مرکزي اظهار داشت: گروه هاي جهادي کشاورزي این استان اکنون در قالب طرح همگام با کشاورز از
مرحله پیش از کاشت تا پس برداشت با کشاورزان در راستاي کاهش شکاف عملکردي محصولات کشاورزي و تشکیل شبکه هاي

 
تخصصی در بیش از 300روستا همراه هستند. 

محترمی بیان کرد: گروه هاي جهادي تخصصی پزشکی و بهداشتی بسیج سازندگی نیز در قالب 24 گروه در سطح استان مرکزي
سازماندهی شده و در بیش از 290 نقطه محروم به صورت شبکه اي و منسجم در زمینه درمان و آموزش هاي بهداشتی و پیشگیري

 
مشغول به فعالیت هستند. 

وي اضافه کرد: 21 هزار جهادگر در قالب 520 گروه جهادي به مردم خدمت رسانی کرده اند و براي سال جاري نیز برنامه هاي

 
متعددي تدوین شده است. 

 
جذب 20 میلیارد ریال کمک نقدي و ساخت 100 واحد مسکونی ایتام در استان مرکزي 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان مرکزي گفت: محرومیت زدایی و بهره مندي همه آحاد جامعه از خدمات به شکل

 
مساوي از رسالت هاي این نهاد کمک رسان است. 

"مجید مومنی" افزود: کمیته امداد امام خمینی(ره) از بدو تاسیس در خدمت محرومین بوده و رفع محرمیت از زندگی مددجویان در

 
همه ابعاد زندگی از جمله مادي و اجتماعی را در اولویت کار خود قرار داده است. 

وي بیان داشت: جذب 20 میلیارد ریال کمک نقدي براي ساخت 100 واحد مسکونی ایتام بخشی از این محروومیت زدایی را شامل

 
می شود. 

وي با اشاره به اینکه 48 هزارو 500 خانوار تحت حمایت کمیته امداد استان مرکزي هستند و مجموعه اي از اقدامات و خدمات متنوع

 
به مددجویان تحت حمایت ارائه می شود، افزود: رسالت کمیته امداد محرومیت زدایی و کمک به اقشار کم بضاعت است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان مرکزي در ادامه گفت: ساخت یک هزار واحد مسکونی ویژه مددجویان توسط این نهاد

 
حمایتی هدف گذاري شده که در هفته دولت تدبیر و امید عملیات اجرایی آنها آغاز شد. 



وي اظهار داشت: از یک هزار واحد هدف گذاري شده 500 واحد مسکونی آن امسال ساخته و تحویل خواهد شد که در مجموع 280

 
واحد آن براي مددجویانی روستایی پیش بینی شده است. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)استان مرکزي گفت: پنج هزار دانش آموز از حمایت هاي کمیته امداد استان با هدف کاهش

 
محرومیت دانش آموزان بهره مند هستند. 

مؤمنی با اشاره به اینکه همکاري کمیته امداد با تبلیغات اسلامی در کمک به اقشار کم بضاعت و رفع محرومیت مؤثر است، گفت:
امروز کمیته امداد بیش از هر زمان به کار تبلیغی نیاز دارد؛ در بخش زکات و تبیین و تشریح آن نیاز است کمیته امداد امام خمینی

 
(ره) و سازمان تبلیغات اسلامی همکاري داشته باشند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان مرکزي با اشاره به اینکه پرداخت زکات موجبات رفع محرومیت و کاهش فقر در جامعه
اسلامی است، اضافه کرد: به منظور تقویت این بستر، نیازمند تلاش همه مسئولان هستیم و فرهنگ صحیح پرداخت به موقع زکات

 
باید در جامعه نهادینه شود. 

 
ایجاد 3400 فرصت شغلی روستایی در استان مرکزي 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري مرکزي گفت: از محل منابع صندوق و منابع داخلی بانک ها در زمینه سامانه کارا

 
در این استان 2 هزار و 260 میلیارد ریال پرداخت شده که یک هزار و 350 طرح آن مربوط به محرومیت زدایی روستایی بوده است. 

"حمید پاکپور" افزود: پس از انقلاب با توجه به تاکیدات امام راحل توجه ویژه اي در راستاي محرومیت زدایی شده و اقدامات و برنامه

 
هاي اساسی در نظر گرفته شد. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري مرکزي ادامه داد: اقداماتی در راستاي تامین برق، آب، گازرسانی، ارتباطات
مخابراتی و تلفنی، راه هاي ارتباطی و دسترسی به راه هاي روستایی براي روستاییان در دولت تدبیر و امید انجام شد و روستاها پس از

 
انقلاب به دنبال توجه مسئولان نظام توسعه یافتند. 

پاکپور بیان کرد: 23 درصد جمعیت استان را جمعیت روستایی تشکیل می دهد به عبارتی جمعیت استان یک میلیون و 421 هزار و

 
474 نفر بوده و جمعیت روستایی 323 هزار و 690 نفر است. 

وي تصریح کرد: یک هزار و 638 روستا در استان مرکزي وجود دارد که از این تعداد یک هزار و 128 روستا داراي سکنه هستند و

 
820 روستا نیز داراي شوراي اسلامی و در 792 روستا دهیاري وجود دارد. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري مرکزي با اشاره به اقدامات انجام شده براي روستاهاي استان گفت: در حوزه برق

 
رسانی تعداد مشترکان روستایی 195 هزار نفر است و تعداد یک هزار و 173 روستا با 117 هزار خانوار از نعمت برق برخوردار شدند. 

پاکپور خاطرنشان کرد: از جمله اقدامات محرومیت زدایی برقدار کردن تعداد چاه هاي کشاورزي با پنج هزار و 480 حلقه چاه، شبکه

 
فشار متوسط روستایی نیز به تعداد پنج هزار و 100 کیلومتر و شبکه ضعیف سه هزار و 100 کیلومتر بوده است. 



وي با اشاره به اقدامات مخابرات براي روستاهاي استان مرکزي گفت: تعداد یک هزار و 800 روستا استان داراي ارتباط تلفنی و
اینترنتی هستند و به عبارتی می توان گفت 100 درصد روستاهایی که خالی از سکنه نیستند داراي خطوط ارتباطی و همچنین یک

 
هزار و 22 روستا داراي تلفن خانگی هستند. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري مرکزي خاطر نشان کرد: تعداد روستاهاي داراي پوشش همراه اول 989 روستا که

 
92 درصد را شامل می شود، تعداد 266 روستا هم داراي پوشش اینترنت هستند که تقریبا 25 درصد روستاها را شامل می شود. 

پاکپور در زمینه گازرسانی به روستاهاي استان مرکزي در دولت تدبیر و امید بیان کرد: در 987 روستا گازرسانی انجام شده و 104
هزار و 620 خانوار اکنون تحت پوشش شرکت گاز هستند، اکنون گازرسانی به 15 روستا با 510 خانوار در دست انجام است و از 10
هزار و 424 کیلومتر شبکه گاز استان حدود 6 هزار و 329 کیلومتر روستایی است و از 289 هزار انشعاب 126 هزار معادل 43 درصد

 
روستایی است. 

وي با اشاره به آبرسانی روستاها ادامه داد: 714 باب ساخت مخزن آب با حجم 95 هزار و 345 مترمکعب، اجراي شبکه توزیع آب به
وسعت چهار هزار و 357 کیلومتر مربع و تعداد انشعاب واگذار شده 149 هزار و 804 مورد از دیگر خدمات دولت در سال هاي اخیر

 
در استان مرکزي است. 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري مرکزي عنوان کرد: 840 روستا تحت پوشش آبرسانی هستند و در روستاهایی که
تحت پوشش آبرسانی نیستند از طریق دهیاري ها و شوراها مسائل مربوط به بهداشت آب دنبال می شود و تلاش شده تا با همکاري

 
مسئولان مربوطه سایر روستاها هم تحت پوشش شبکه آب و فاضلاب روستایی قرار گیرند. 

پاکپور، در زمینه اقدامات انجام شده راه هاي روستایی استان گفت: راه هاي روستایی استان چهار هزار و 447 کیلومتر وسعت دارد که
طول راه هاي آسفالت شده سه هزار و 226 کیلومتر و طول راه هاي شوسه 386 کیلومتر و طول راه هاي خاکی نیز 834 کیلومتر

 
است در دولت یازدهم و دوازدهم عملیاتی شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي گفت: تاسیس این بنیاد در نخستین روزهاي پس از استقرار نظام مقدس جمهوري
اسلامی نمونه بارزي از اقدامات ارزشمند و ماندگار در تاریخ انقلاب اسلامی و بیانگر اهیمت فقر ستیزي و محرومیت زدایی در نگاه

 
ژرف و مواضع ارزشی بنیانگذار جمهوري اسلامی ایران است. 

"محمدرضا رضافرح" افزود: این نهاد، منشا خدمات فراوانی در راستاي حمایت از اقشار نیازمند و محروم روستاها، تامین مسکن
روستایی و اقشار کم درآمد و بازسازي مناطق آسیب دیده از سوانح بوده است و دستاوردهاي خوبی براي مردم به ویژه روستاییان

 
زحمتکش داشته است. 

وي اظهار داشت: 17 میلیارد و 800 میلیون ریال کمک هاي مردمی واریزي به حساب 100 امام (ره) از سال 89 تا 99 در استان

 
مرکزي عملیاتی شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي گفت: ساخت یک صد واحد مسکونی در قالب مسکن محرومان از حساب 100 امام
در روستاهاي استان مرکزي، حمایت تسهیلاتی ودیعه مسکن مستاجران کم درآمد با همکاري بانک هاي عامل براي 2 هزار و 460



روستایی با اعتباري بالغ بر 49 میلیارد و 200 میلیون ریال و کمک بلاعوض نقدي براي متقاضیان محروم در راستاري خانه دار شدن

 
آنان از حساب 100 امام به مبلغ 500 میلیون ریال انجام شده است. 

رضا فرح افزود: ساخت 2 هزار واحد مسکونی براي خانواده هاي نیازمند فاقد سرپناه مناسب در استان مرکزي با پرداخت 600 میلیارد

 
ریال کمک بلاعوض درقالب تفاهمنامه سه جانبه با سازمان برنامه بودجه، استانداري و بنیاد مسکن صورت گرفته است. 

وي اظهار داشت: دولت کریمه تدبیر و امید در ادامه اقدامات زیربنایی و اساسی خود براي حل معضل مسکن و به منظور تامین مسکن
مناسب به ویژه اقشار کم درآمد جامعه سرمایه گذاري در امر تولید و عرضه مسکن از طریق تامین زمین مناسب و کاهش قیمت تمام
شده زمین تسهیلات بانکی ارزان قیمت، اعمال معافیت هاي مالیاتی و تامین سایر نهاده هاي مورد نیاز در بخش مسکن طرح مسکن

 
مهر را به صورت جدي در دستور کار وزارتخانه هاي متولی قرار داد. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي گفت: 27 شهر در استان با داشتن جمعیتی کمتر از 25 هزار نفر براي 9 هزار و

 
300 واحد مسکونی سهیمه داشت که 246 میلیارد و 350 میلیون ریال تسهیلات به متقاضیان این واحدها پرداخت شد. 

وي اظهار داشت: طرح اقدام ملی مسکن زمستان 1389 با هدف رفع یکی از معضلات اصلی خانواده هاي کم درآمد مطرح شد که در
این طرح ساخت 400 هزار واحد مسکونی پیش بینی شد که 200 هزار واحد آن در شهرهاي جدید و با مشارکت بخش خصوصی و
100 هزار واحد در مناطق بافت فرسوده و توسط شرکت بازآفرینی شهري و 100 هزار واحد نیز توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در

 
نظر گرفته شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي گفت: یک هزار و 407 عقد قرارداد واگذاري زمین با ظرفیت زمین تامین شده به

 
وسعت یک هزار و 25 هکتار در استان در طرح اقدام ملی مسکن پیش بینی شده است. 

 
رضا فرح افزود: تاکنون یک هزار و 283 قطعه زمین تحویل متقاضیان شده و براي 223 واحد پی کنی صورت گرفته است. 

وي اظهار داشت: رفاه و آسایش روستاییان در سال 84 مطرح و پس از تصویب هیات دولت و تصویب اعتبارات مربوطه سال 85 وارد
عملیات اجرایی شد و براي بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي بیش از 50 هزار سهمیه پیش بینی شد که تاکنون 40 هزار و
424 انعقاد قرارداد با بانک هاي عامل منعقد و 890 میلیارد تومان اعتبار سهمیه استانی پرداخت و 36 هزار و 373 پایان کار صادر

 
شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي گفت: پرداخت 12 هزار و 500 فقره تسهیلات قرض الحسنه ساخت حمام و تعمیر
مسکن روستایی با 160 میلیارد ریال اعتبار و ساخت 80 واحد مسکونی در روستاهاي استان مرکزي براي خانواده هاي با 2 عضو
معلول با مشارکت بهزیستی و بنیاد مستضعفان بخشی از فعالیت بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان مرکزي در راستاي بهسازي و

نوسازي مسکن روستایی است.



رئیسی: باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  481  |  تاریخ: 1400/03/08

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان شرح نابه سامانی اقتصادي به توازن بین هزینه ها و درآمد مردم
تاکید کرد.

رئیسی: باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد شود
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان
شرح نابه سامانی اقتصادي به توازن بین هزینه ها و درآمد

 
مردم تاکید کرد. 

به گزارش برنا، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم
رییسی که در رادیو اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه
هاي خود اظهار کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه
انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط نابسامان بازار و رنج

 
و مشکلات مردم بود. من در جایگاهی بودم که شاهد نارسایی و مصادیق فساد اقتصادي بودم. 

وي با بیان اینکه شرایط می توانست در دولت طوري پیش برود که شاهد این فسادها نباشیم، افزود: هر کسی بخواهد در مسوولیت
اجرایی کشور باشد باید اطلاعات کاملی نسبت به وضعیت اقتصادي و مردم داشته باشد. البته این به معناي آن نیست که من خدمات

 
دولت هاي قبل را انکار می کنم بالاخره آن ها هم زحماتی کشیدند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ما ناگریز به ایجاد تحول هستیم و مردم باید احساس کنند تغییر اتفاق افتاده

 
است، مسوول دولتی باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و اقداماتش همراه با فوریت و بدون شتاب زدگی باشد. 

رییسی ادامه داد: ما در دهه نود شاهد وضعیت نا به سامان اقتصادي بودیم در این مدت قیمت خودرو هفت برابر، مسکن هفت برابر،
گوشت چهار برابر شد و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرد علاوه بر این عدم استفاده از کالاهاي اساسی باعث مشکلات درمانی مردم

 
شده است دولت باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، کنترل تورم و گرانی، تامین مسکن و هزینه سلام را سه برنامه اصلی خود عنوان
کرد و در خصوص کنترل تورم گفت: امکان کنترل گرانی وجود دارد باید خلق پول را کنترل کرد این میزان نقدینگی به هر سو برود

 
بنیان کن است نقدینگی تنها زمانی موفق است که به سمت تولید برود. 

وي با بیان اینکه استقراض دولت از شبکه بانکی باید به حداقل برسد، یادآورشد: بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش

 
یابد. در این زمینه برنامه اي که داریم نرخ تورم را کاهش می دهد. 



نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري یادآورشد: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود اگر نظارت

 
دولت در این بخش ها فعال شود دست سوداگران کوتاه می شود. 

رییسی با بیان اینکه جلوي تصمیمات خلق الساعه را گرفت، اظهار داشت: مساله تورم و تولید با هم ارتباط جدي دارند باید مساله

 
تولید را رونق دهیم تا مشکل تورم حل شود. 

 
باید قاچاق را براي قاچاقچیان پرهزینه کنیم 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در مورد واردات بی رویه کالا گفت: برخی واردات کالاها با مجوز است یعنی دولت
رسما اجازه می دهد کالاي تولید داخل از خارج وارد شود که باید جلوي این موضوع گرفته شود. امروز واردات قاچاق بازار را مختل

 
کرده است. 

وي با تاکید براینکه باید قاچاق را براي قاچاقچی پرهزینه کنیم، گفت: امروز واردات بی رویه با مجوز مردم را عصبانی کرده است و ما

 
بنا داریم ریشه هاي قاچاق و فساد را بخشکانیم. 

رییسی درباره برنامه اش درباره بازگرداندن رونق و تولید به واحدهاي تولیدي گفت: ما براي گردش واحدها باید تامین نقدینگی کنیم.

 
علاوه بر این باید براي آن ها تامین بازار کنیم و در این راستا دیپلماسی اقتصادي توجه ویژه اي داشته باشیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: وزارت خارجه باید بخش دیپلماسی اقتصادي را فعال کند، فضاي کسب
و کار بهبود یابد و موانع تولید رفع شود. در این زمینه یکی از موانع تولید بروکراسی اداري است و باید این موانع را با نگاه کارآفرینی

 
برطرف کنیم. 

وي درباره ارتباط با کشورهاي منطقه گفت: در حال حاضر سهم صادرات ما در کشورهاي منطقه 3 درصد است که این رقم می تواند
دو برابر شود، انتخاب سفیران ما در کشورهاي دیگر باید با نگاه شایسته سالاري باشد نه اینکه فلان وزیر یا نماینده کارش تمام شد

 
براي سفارت اعزام کنیم. ما به مساله شایسته سالاري نگاه ویژه داریم. 

 
مبناي ما در انتخاب، ابقا و جایگزینی افراد شایسته سالاري است 

رییسی با بیان اینکه همه باید احساس امنیت کنند، اظهار کرد: محور ما در انتخاب، ابقا و جایگزین کردن افراد شایسته است، مساله

 
جناحی نیست بلکه شایسته سالاري است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري همچنین درباره سیاست خود درباره نرخ ارز گفت: ما باید ارز را به کالاهاي اساسی و

 
داراي اولویت تخصیص دهیم. از سوي دیگر تامین ارز باید از طریق کالاهایی باشد که تحریم پذیر نیستند. 

وي با بیان اینکه سهم ما در تجارت منطقه پایین است، اظهار داشت: رونق تولید ملی در تقویت دیپلماسی اقتصادي نقش آفرین است.
وزارت امور خارجه در رابطه با کشورهاي همسایه باید به بازار تولید داخل توجه کند.



کابوس کارآفرینی سر راه دانشجویان بین المللی

منبع: بازار کارشماره خبر:  482  |  تاریخ: 1400/03/08

یک سازمان سیاستگذاري غیرانتفاعی مستقر در واشنگتن از ضرورت ها براي بازگشت روند مهاجرت هاي بین المللی
دانشجویی گفت.

یک سازمان سیاستگذاري غیرانتفاعی مستقر در واشنگتن از ضرورت ها براي بازگشت روند مهاجرت هاي بین المللی دانشجویی

 
گفت. 

به گزارش بازارکار به نقل از معاونت علمی و فناوري رییس جمهور؛ در گزارشی از موسسه بروکینگز آمده است ایالات متحده در
معرض خطر جدي آسیب دیدگی رقابتی در مقایسه با سایر کشور هاي پیشرفته قرار دارد که از سیستم مهاجرت با استقبال بیشتري

 
برخوردار هستند. 

به طور خاص، دانشگاه ها از مهم ترین بستر هاي کارآفرینی هستند و این زمینه را فراهم می کنند تا کار هاي پژوهشی و تجاري با
یکدیگر پیوند ایجاد کنند. تشویق دانشگاه ها به نوآوري و کارآفرینی در دانشگاه هاي ایالات متحده بستري است که به اقتصاد ایالات

 
متحده کمک می کند و براي تحقق این موضوع، باید زمینه لازم فراهم شود. 

حمایت از پذیرش دانشجویان بین المللی، ایجاد امکان اشتغال و تحصیل و افزایش پذیرش دانشجویان بین المللی واجد شرایط از

 
ضرورت هایی است که زمینه را براي رونق تحصیل دانشجویان فراهم می کند. 

تقویت همکاري بین اداره مهاجرت و بخش دانشگاهی براي اطمینان از ایجاد فرصت هاي برابر آموزشی یک ضرورت است که می
بایست با پیاده سازي برنامه کارآفرینی بین المللی مورد توجه قرار بگیرد نیز از موارد برجسته بود. سیستم مهاجرت ایالات متحده یک
مجموعه از فرآیند هاي زمان بر و پیچیده است و این چالش ها را براي دانشجویان و نیروي انسانی شاغل در بازار کار ایالات متحده به

 
وجود آورده است. 

این مقاله همچنین تغییرات نظارتی را براي افزودن دسته بندي سند اجازه اشتغال که داراي 180 روز تمدید خودکار و یک برنامه به
موقع براي تمدید مجوز است، پیشنهاد می کند. دانشجویان بین المللی در سال هاي 2020 تا 2021 با تأخیر در برنامه پذیرش روبرو
شدند و پیش از اینکه اقدامات انعطاف پذیر USCIS انجام شود، دانشجویان پرونده قضایی تشکیل دادند. باید به مشاوران بین المللی

 
اجازه داده شود که براي این جمعیت از کارآفرینان برنامه هاي افزودنی را توصیه کنند. 

بیشتر دانشگاه ها، سرفصل هاي کارآفرینی و تجارت را ارائه نمی دهند. اگرچه این حوزه، بخشی جدایی ناپذیر از برنامه هاي درسی

 
است و باید مورد توجه قرار بگیرد. 

هدف اصلی از محدودیت هاي استخدام براي دانشجویان بین المللی اطمینان از این بود که هدف اصلی یعنی تحصیل دانشجویان به
خوبی محقق می شود. دانشجویان بین المللی در کار هایی غیر از حوزه فعالیت خود مشغول هستند. با این حال، مشاوران دانشگاهی و

بین المللی در حال بررسی براي ایجاد وضعیت بهتري براي دانشجویان به لحاظ اشتغال و کارآفرینی هستند.



اهداي 110 سري جهیزیه به نوعروسان و 510 تبلت به دانش آموزان

منبع: کوتاه آنلاینشماره خبر:  483  |  تاریخ: 1400/03/08
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در مراسمی با هدف مانع زدایی از زندگی جوانان و همچنین توسعه آموزشی درمنطقه محروم شهرستان خواف، 110 سري جهیزیه به

 
نوعروسان و 510 تبلت به دانش آموزان اهدا شد. 
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به گزارش کوتاه انلاین،  امام جمعه شهرستان خواف حجت
الاسلام و  المسلمین برزگرنژاد در آیین آغازین این مراسم گفت:
ماهیت این مراسم مدد رسانی به همنوعان است و از آنجاییکه که
مقام معظم رهبري امسال را سال تولید ، پشتیبانی ها و مانع
زدایی ها معرفی کردند ، امروز با مساعدت شرکت صنایع معدنی
فولاد سنگان و هم افزایی کمیته امداد امام خمینی (ره)  شاهد 
اهداي 110 سري جهیزیه و 510 عدد تبلت به انسان هاي
هستیم که در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري  قصد
تشکیل زندگی آسان را داشته وما نیز در صدد نهادینه کردن این

 
فرهنگ والا را در شهرستان هستیم. 

وي ادامه داد : در سال جاري این سومین رزمایش همدلی است که امروز هم به برکت خون شهدا  است که توانسته ایم این امنیت



 
پایدار رو در جامعه داشته باشیم و این مراسم را با نام لبیک یا خامنه اي آغاز تا ادامه دهنده آرمان هاي شهداي والامقام باشیم. 

امام جمعه شهرستان خواف در ادامه به این نکته هم اشاره کرد که چه ثواب عظیمی در این کار بزرگ نهفته هست و اعلام داشت با
توجه به گزارشی که در اختیار دارند بعد از این اقدام مومنانه و انسان دوستانه به فضل الهی ، دیگر هیچ نوعروسی در شهرستان در

 
صف جهیزیه نخواهیم داشت و نیز هیچ محصلی نخواهد بود که نیازمند تبلت باشد. 

وي این را از برکات خداوند دانست و افزود : مردمی که همدلی ، وحدت ، برادري و برابري را نه به زبان بلکه در حیطه عمل ثابت

 
کردند. 

در این مراسم امرایی (مدیرعامل فولاد سنگان) نیز ضمن خیرمقدم به میهمانان با تبریک فرارسیدن 3 خرداد و آزاد سازي

 
خرمشهرگفت: 

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، با سرمایه گذاري شرکت فولاد مبارکه و با هدف توسعه متوازن و پایدار در منطقه احداث شده و
این شرکت بر تولید اقتصادي در کشور با هدف اشتغال زایی و کاهش بیکاري، در راستاي عمل به مسئولیت هاي اجتماعی همواره

 
خود را متعهد به جامعه می داند. 

مدیرعامل فولاد سنگان از نظام مند بودن اقدمات فولاد سنگان در توانمندسازي منطقه گفت و ابراز داشت : این شرکت تابحال
اقدامات موثر و هدفمندي را در منطقه انجام داده که ویژگی این اقدامات، هدفمند و منضبط بودن آن است و این نقطه عطف و مثبت
این شرکت در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی است. فولاد سنگان شرکتی است که با رعایت مسئولیت هاي اجتماعی و الزامات

 
توسعه پایدار، در تلاش براي تولید و رونق اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در شهرستان است . 

وي با ارزشمند خواندن خدمت به مردم گفت : ما در این شرکت بخوبی دریافته ایم که اقدامی ارزشمند و ارزش افزاست که ( از مردم
و براي مردم باشد) و فولاد سنگان با تدوین نظام جامع مسئولیت هاي اجتماعی در شهرستان مبتنی بر طرح توسعه وآبادانی، مدلی از
توسعه پایدار و متوازن را ارایه داده که به زعم بنده هدفش خلق ارزش هاي مشترك در جامعه و ایجاد باور درونی در  مردم و جامعه
صنعتی در این شهرستان از نتایج آن خواهد بود و انشاالله ما ثمره اش را  در پشتیبانی از تولید و رفع موانع در این منطقه مشاهده

 
خواهیم نمود. 

 
وي در پایان با بیان اینکه یکی از مطالبات جدي مقام معظم رهبري سبک زندگی اسلامی است گفت: 

ازدواج آسان یکی از سنت هایی است که از زمان پیامبر (ص) بر جاي مانده و ما در این مسیر و در مسیر تسهیل این مهم، براي زوج
هاي جوان و به نیت 110 شهید شهرستان خواف، 110 سري جهیزیه با همکاري کمیته امداد شهرستان و راهنمایی هاي مشفقانه
امام جمعه محترم شهرستان و با هدف توسعه کیفی آموزش و برابري در تحصیل حدود 510 عدد تبلت را به دانش آموزان نیازمند در

 
اقصی نقاط این شهرستان اهدا نمودیم. 

 
در ادامه مراسم ، آسوده مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) خراسان رضوي گفت : 

شاخصه هاي یک فرد انقلابی این است که باید اندیشه و دلش در خدمت مردم باشد و جهادگري مفهومش لبیک به نداي ولی فقیه در

 
پاسداري از این انقلاب است . 



 
آسوده در ادامه ضمن تشکر از اقدام خداپسندانه شرکت فولاد سنگان در منطقه گفت : 

این در واقع مسئولیت دینی، اعتقادي و مذهبی است و وراي یک مسئولیت اجتماعی است لذا در خصوص این خیر و برکت ، مقام
معظم رهبري در حوزه انفاق می فرمایند: مضمون به نقل که در کشورهاي دیگر هم این کار را انجام میدهند ولی در ایران این
همبستگی و روحیه انفاق متفاوت است. از این رو، اقدامات فولاد سنگان صرفا به این کار خلاصه نمی شود و موجب جریان سازي

 
انقاق و ایثار و  ایجاد یک فرهنگ نیکوکاري در بین مردم و تشکل هاي اقتصادي و صنعتی گردیده است . 

مدیرکل محترم کمیته امداد امام خمینی (ره) در پایان گفت: این انفاق ها به صورت ساري و جاري باقی خواهد ماند و نقطه عطفش
هم همین جاست و بیان کردند که شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان پیشتاز انفاق و نیکوکاري در حوزه معادن شهرستان خواف است

 
 .

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان ، همزمان با سوم خرداد و آزادسازي خرمشهر، مراسمی با حضور ائمه جمعه تشیع و تسنن،
مدیرکل کمیته امداد خراسان رضوي، فرماندار، امرایی مدیرعامل فولاد سنگان و جمعی از مسئولین شهرستان خواف در مسجد امام

جعفر صادق با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد



پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تأسیس بانک

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  484  |  تاریخ: 1400/03/08

پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تأسیس بانک

 
پیام مدیرعامل بانک سینا به مناسبت سی و ششمین سالروز تأسیس بانک 

مدیرعامل بانک سینا در پیامی سی و ششمین سالروز تأسیس این بانک را به سهامداران، مشتریان و کارکنان تبریک گفت.متن پیام
دکتر سیدضیاء ایمانی بدین شرح است:«هشتم خرداد ماه مصادف با سی و ششمین سالروز تأسیس بانک سینا است. پایه گذاري این
بانک به عنوان اولین مؤسسه مالی و اعتباري کشور در 8 خرداد 64 را می توان گامی مؤثر در شروع خصوصی سازي نظام بانکی کشور
و آغاز شیوه اي نوین در بانکداري تلقی کرد به گونه اي که در سال هاي بعد و با ظهور سایر بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباري
خصوصی، اقبال و توجه مردم به این نوع بانکداري در کشور را شاهد بودیم.بانک سینا اکنون در حالی وارد سی و ششمین سال فعالیت
خود می شود که طی این سال ها با حرکت در مسیر قانونی و رعایت مقررات بانک مرکزي و پایبندي به اخلاق حرفه اي، با تکیه بر
نیروي انسانی کارآمد، متعهد و متخصص و بهره گیري ازآخرین تکنولوژي روز دنیا، از طریق خلق ایده ها و محصولات متنوع و نوین
در جهت تأمین رضایت مشتریان و سهامداران گرامی گام برداشته است.این بانک مفتخر است به عنوان بانکی شفاف، خوشنام و
تأثیرگذار با تدوین سیاست ها و برنامه هاي توسعه اي در کنار توجه کامل به حفظ و بهبود سودآوري به عنوان اولین و پایه اي ترین
اصل بانکداري، گام هاي جدي و مهمی را در زمینه ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی به ویژه با توجه به شیوع کرونا و حمایت از آسیب
دیدگان بردارد.بانک سینا در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها آماده است همانند گذشته، با ارائه خدمات کمی و کیفی مناسب
و تأمین مالی واحد هاي مختلف تولیدي، تجاري و خدماتی با تمرکز بر اشتغالزایی و کارآفرینی، نقش فعال تر و مؤثرتري در اقتصاد
کشور ایفا نماید.سی و ششمین سالروز تأسیس بانک سینا را به تمامی سهامداران، مشتریان و همکاران گرامی بانک تبریک عرض

 
نموده، امیدوارم با همفکري، تلاش جمعی و تشریک مساعی شاهد اعتلا و پیشرفت روز افزون بانک سینا باشیم». 



دانشگاه آزاد اسلامی با اداره کل تعاون آذربایجان شرقی تفاهم نامه امضا کرد

منبع: آناشماره خبر:  485  |  تاریخ: 1400/03/08

دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز با اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی تفاهم نامه همکاري امضا کرد.

 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز با اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی تفاهم نامه همکاري امضا کرد. 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا با توجه به
رسالت فراهم کردن شرایط و مقدمات لازم به منظور توسعه
فناوري و کمک به توسعه علمی و ایجاد هم افزایی دانشگاه آزاد
اسلامی واحد تبریز با اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
آذربایجان شرقی تفاهم نامه همکاري امضا کرد. 

ترویج و توسعه فرهنگ نوآوري اجتماعی و تعاون در کشور، نقش
آفرینی در تحقق کارآفرینی مبتنی بر نوآوري، شناسایی و
توانمندسازي متخصصین، دانشجویان و استادان خلاق، نوآور و
کارآفرین و فراهم کردن زمینه تجاري سازي دستاوردهاي علمی

 
آنها براي ورود به فعالیت هاي کارآفرینانه از اهداف این تفاهم نامه است. 

ارتقاي نقش نوآوران و کارآفرینان در توسعه و اعتلاي کشور از طریق خلق دانش، فناوري و کسب وکار دانش بنیان، تسریع در تبدیل
ایده ها به محصول، انجام فعالیت هاي نوآورانه با محور مشارکتی بخش تعاون، توسعه اقتصاد مبتنی بر تعاون در حوزه دانش بنیانی و

 
توسعه اشتغال پایدار با رویکرد اشتغال پایدار در بخش تعاونی هاي فناور و دانش بنیان از دیگر اهداف این تفاهم نامه است. 

این تفاهم نامه با موضوع توسعه نوآوري و فناوري بخش تعاون و رفاه اجتماعی با نمایندگی عزیز جوان پور از سوي دانشگاه آزاد
اسلامی واحد تبریز و حسین فتحی به نمایندگی از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی به مدت سه سال منعقد شد.

انتهاي پیام/4117/4062/



اگر طرح اقتصاد مقاومتی در تمام کشور توسعه یابد مردم
توانمند خواهند شد/ فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش پیدا
کند/ اصحاب رسانه افتخارات حوزه تولید را به مردم منعکس کنند

اگر طرح اقتصاد مقاومتی در تمام کشور توسعه یابد مردم توانمند خواهند شد/

فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش پیدا کند/ اصحاب رسانه افتخارات حوزه

تولید را به مردم منعکس کنند

شماره خبر:  486  |  تاریخ: 1400/03/08
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

وزیر صمت در بازدید از کارخانه داروگستر ساوا شفا ژن:
اگر طرح اقتصاد مقاومتی در تمام کشور توسعه یابد مردم
توانمند خواهند شد/ فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش

پیدا کند/ اصحاب رسانه افتخارات حوزه تولید را به مردم منعکس کنند وزیر صنعت، معدن و تجارت در کارخانه داروگستر ساوا شفا
ژن( شهرستان نقده) بیان کرد: شرکت هاي بزرگ می توانند مردم را توانمند کنند و اگر طرح اقتصاد مقاومتی در تمام کشور توسعه

 
یابد مردم توانمند خواهد شد. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در سخنانی در جمع دست اندرکاران این واحد تولیدي دانش بنیان در ناحیه صنعتی راهدانه
نقده، با بیان این مطلب افزود: در همه جاي دنیا کشورها را شرکت هاي بزرگ، توانمند و توسعه گرا می سازند نه دولت ها و در کشور

 
ما نیز شرکت هاي توسعه گرا را باید مورد حمایت قرار دهیم. 

وي با بیان اینکه شرکت دانش بنیانی که امروز مورد بازدید قرار داده ام نیز یکی از همین شرکت هاي توانمند می باشد، گفت: آدم
هاي موفق محدودند اما گستره فعالیت آنها نامحدود است و این شرکت که سرمایه گذارانش در خارج از کشور بودند، تمام مینهاي

 
مقابل خود ( بروکراسی اداري) را یک به یک برداشته و اکنون در این نقطه ایستاده است. 

 
فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش پیدا کند 

وزیر صمت با تأکید بر اینکه فرهنگ سرمایه گذاري باید گسترش پیدا کند، تصریح کرد: به این نوع کارها اعتقاد دارم و هرگونه

 
همکاري در این زمینه را انجام خواهم داد، کارهاي بزرگ جسارت و ریسک بالا می خواهند که اگر موفق شوند خارق العاده هستند. 

رزم حسینی با بیان اینکه بیشتر سرمایه گذاران دوست دارند که در شهرهاي بزرگ مانند تهران( که بیش از 11 هزار واحد صنعتی
مستقر دارد) فعالیت کنند اما سرمایه گذار این طرح دانش بنیان، شهرستان نقده و منطقه مرزي را انتخاب کرده که این نیز در جاي

 
خود بی نظیر و قابل افتخار است. 

 
کارآفرینی و توانمندسازي کاري مجاهدانه است 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه شهدا جانفشانی کردند تا امنیت برقرار شود، بیان کرد: ما نیز باید تمام تلاش خود را
براي کارآفرینی و اشتغالزایی و توانمندسازي مردم انجام دهیم که حمایت از این گونه شرکت ها و ورود سرمایه گذاران در همین راستا



 
می باشد. 

 
حدود 500 میلیارد دلار ذخایر معدنی قطعی کشف شده است 

وزیر صمت با اشاره به بازدیدي که از معدن طلاي زرشوران داشت، اضافه کرد: اکتشاف در کل کشور 3 درصد است که همین سه
درصد حدود 500 میلیارد دلار ذخایر معدنی قطعی کشف شده است و اینکه میگوییم معدن می تواند جایگزین نفت و درآمدهاي

 
نفتی شود، سخن دور از دسترسی نیست. 

 
رزم حسینی ادامه داد: 120 تن ظرفیت طلاي ناب در معدن زرشوران است و این معدن فقط سالانه یک تن را برداشت می کند. 

 
سیاست باید در خدمت اقتصاد جامعه باشد 

وي همچنین در بخش دیگري از سخنان خود تاکید کرد: سیاست باید در خدمت اقتصاد باشد و سیاستمدار کسی است که سیاست را

 
در خدمت معاش مردم اداره کند تا دین مردم تضمین گردد. 

 
اصحاب رسانه افتخارات کشور در حوزه تولید را به مردم منعکس کنند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگري از سخنان خود از اصحاب رسانه خواست تا افتخارات کشور در حوزه تولید را علیرغم

 
همه تنگناها و محدودیت ها رسانه اي نمایند. 

وي بیان کزد: اصحاب رسانه و مردم باید ببینند که چگونه شرکتهاي تولیدي در شهرك هاي صنعتی در شرایط تحریم سه شیفت کار
می کنند و 38 میلیارد دلار واردات مواد اولیه و مورد نیاز کارخانجات براي تولید را انجام دادیم، شهرك ها به دنبال توسعه هستند،

 
ظرفیت ها تکمیل است و نباید فقط روي نقاط منفی مانور داده شود . 

وزیر صنعت، معدن و تجارت در دومین روز از سفر به استان آذربایجان غربی، کارخانه داروگستر ساوا شفاژن را در شهرستان نقده

 
مورد بازدید قرار داد. 

رزم حسینی از بخش هاي مختلف این واحد بازدید به عمل آورد و در گفت وگو با مسئولان، دست اندرکاران و کارکنان این واحد در
جریان مهمترین ظرفیت هاي آن قرار گرفت و مهمترین مسائل و مشکلات این واحد براي تکمیل و راه اندازي نهایی از جمله تامین

سرمایه و تسهیلات را مورد پیگیري و بررسی قرار داد.



توضیحات رئیسی درباره علت حضورش در عرصه انتخابات

منبع: پاناشماره خبر:  487  |  تاریخ: 1400/03/08

تهران (پانا)- نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مشکل تورم با رونق تولید برطرف می شود، تاکید
کرد آنچه مرا وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط بازار و رنج و مشکلات مردم بود.

تهران (پانا)- نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست
جمهوري با بیان اینکه مشکل تورم با رونق تولید برطرف
می شود، تاکید کرد آنچه مرا وادار به حضور در عرصه
انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط بازار و رنج و

 
مشکلات مردم بود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی که در رادیو
اقتصاد حضور یافته بود با تشریح برنامه هاي خود اظهار کرد: آنچه مرا وادار به حضور در عرصه انتخابات کرد وضعیت اقتصادي، شرایط

 
نابسامان بازار و رنج و مشکلات مردم بود. من در جایگاهی بودم که شاهد نارسایی و مصادیق فساد اقتصادي بودم. 

وي با بیان اینکه شرایط می توانست در دولت طوري پیش برود که شاهد این فسادها نباشیم، افزود: هر کسی بخواهد در مسوولیت
اجرایی کشور باشد باید اطلاعات کاملی نسبت به وضعیت اقتصادي و مردم داشته باشد. البته این به معناي آن نیست که من خدمات

 
دولت هاي قبل را انکار می کنم بالاخره آن ها هم زحماتی کشیدند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري گفت: ما ناگریز به ایجاد تحول هستیم و مردم باید احساس کنند تغییر اتفاق افتاده

 
است، مسوول دولتی باید درك درستی از ریشه مشکلات داشته باشد و اقداماتش همراه با فوریت و بدون شتاب زدگی باشد. 

رییسی ادامه داد: ما در دهه نود شاهد وضعیت نا به سامان اقتصادي بودیم در این مدت قیمت خودرو هفت برابر، مسکن هفت برابر،
گوشت چهار برابر شد و قدرت خرید مردم کاهش پیدا کرد علاوه بر این عدم استفاده از کالاهاي اساسی باعث مشکلات درمانی مردم

 
شده است دولت باید بین هزینه ها و درآمد مردم توازن ایجاد کند. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري، کنترل تورم و گرانی، تامین مسکن و هزینه سلام را سه برنامه اصلی خود عنوان
کرد و در خصوص کنترل تورم گفت: امکان کنترل گرانی وجود دارد باید خلق پول را کنترل کرد این میزان نقدینگی به هر سو برود

 
بنیان کن است نقدینگی تنها زمانی موفق است که به سمت تولید برود. 

وي با بیان اینکه استقراض دولت از شبکه بانکی باید به حداقل برسد، یادآورشد: بی انضباطی و پرهزینه بودن اداره دولت باید کاهش

 
یابد. در این زمینه برنامه اي که داریم نرخ تورم را کاهش می دهد. 



نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري یادآورشد: ما در دولت مردمی معتقدیم کارها باید به مردم واگذار شود اگر نظارت

 
دولت در این بخش ها فعال شود دست سوداگران کوتاه می شود. 

رییسی با بیان اینکه جلوي تصمیمات خلق الساعه را گرفت، اظهار داشت: مساله تورم و تولید با هم ارتباط جدي دارند باید مساله

 
تولید را رونق دهیم تا مشکل تورم حل شود. 

 
باید قاچاق را براي قاچاقچیان پرهزینه کنیم 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري در مورد واردات بی رویه کالا گفت: برخی واردات کالاها با مجوز است یعنی دولت
رسما اجازه می دهد کالاي تولید داخل از خارج وارد شود که باید جلوي این موضوع گرفته شود. امروز واردات قاچاق بازار را مختل

 
کرده است. 

وي با تاکید براینکه باید قاچاق را براي قاچاقچی پرهزینه کنیم، گفت: امروز واردات بی رویه با مجوز مردم را عصبانی کرده است و ما

 
بنا داریم ریشه هاي قاچاق و فساد را بخشکانیم. 

رییسی درباره برنامه اش درباره بازگرداندن رونق و تولید به واحدهاي تولیدي گفت: ما براي گردش واحدها باید تامین نقدینگی کنیم.

 
علاوه بر این باید براي آن ها تامین بازار کنیم و در این راستا دیپلماسی اقتصادي توجه ویژه اي داشته باشیم. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري اضافه کرد: وزارت خارجه باید بخش دیپلماسی اقتصادي را فعال کند، فضاي کسب
و کار بهبود یابد و موانع تولید رفع شود. در این زمینه یکی از موانع تولید بروکراسی اداري است و باید این موانع را با نگاه کارآفرینی

 
برطرف کنیم. 

وي درباره ارتباط با کشورهاي منطقه گفت: در حال حاضر سهم صادرات ما در کشورهاي منطقه 3 درصد است که این رقم می تواند
دو برابر شود، انتخاب سفیران ما در کشورهاي دیگر باید با نگاه شایسته سالاري باشد نه اینکه فلان وزیر یا نماینده کارش تمام شد

 
براي سفارت اعزام کنیم. ما به مساله شایسته سالاري نگاه ویژه داریم. 

 
مبناي ما در انتخاب، ابقا و جایگزینی افراد شایسته سالاري است 

رییسی با بیان اینکه همه باید احساس امنیت کنند، اظهار کرد: محور ما در انتخاب، ابقا و جایگزین کردن افراد شایسته است، مساله

 
جناحی نیست بلکه شایسته سالاري است. 

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري همچنین درباره سیاست خود درباره نرخ ارز گفت: ما باید ارز را به کالاهاي اساسی و

 
داراي اولویت تخصیص دهیم. از سوي دیگر تامین ارز باید از طریق کالاهایی باشد که تحریم پذیر نیستند. 

وي با بیان اینکه سهم ما در تجارت منطقه پایین است، اظهار داشت: رونق تولید ملی در تقویت دیپلماسی اقتصادي نقش آفرین است.

 
وزارت امور خارجه در رابطه با کشورهاي همسایه باید به بازار تولید داخل توجه کند. 

سید ابراهیم رییسی انتخابات ریاست جمهوري تورم





عملیات اجرایی احداث راه دسترسی به معادن گلیران آغاز شد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  488  |  تاریخ: 1400/03/08

مجري طرح ایجاد زیربناهاي لازم در معادن بزرگ و مناطق معدنی، از آغاز عملیات اجرایی ایجاد راه دسترسی به معادن زغال
سنگ گلیران به طول 30 کیلومتر خبر داد.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، داریوش دیودیده اظهار داشت: احداث

 
جاده فوق به منظور تامین خوراك کارخانه زغال سنگ البرز مرکزي در استان مازندارن عملیاتی می شود. 

وي با بیان اینکه میزان اشتغال زایی دوران ساخت، 70 نفر به صورت مستقیم است، افزود: حجم سرمایه گذاري توسط ایمیدرو در این

 
طرح، یک هزار و 350 میلیارد ریال است. 

بر اساس این گزارش، دیودیده گفت: ایجاد راه دسترسی به این معادن، بزرگترین پروژه طرح زیربناها است که قرارداد آن به صورت

 
EPC در پایان سال 99 منعقد شد. 

انتهاي پیام//



بررسی بهترین مسیر انتقال آب از خلیج فارس به خراسان جنوبی

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  489  |  تاریخ: 1400/03/08

مسیر و نحوه اجراي طرح انتقال آب از خلیج فارس به خراسان جنوبی در ستاد توسعه خاوران بررسی شد تا به گفته استاندار
با خرد جمعی در زمینه بهترین، سهل الوصول و ارزان ترین مسیر براي اجراي کار تصمیم گیري شود.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، هشتمین نشست ستاد توسعه خاوران دستور کار شامل «رفع موانع تولید از
مسیر صنایع معدنی استان با مشارکت سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران» و آخرین نتایج طرح انتقال آب خلیج

 
فارس به خراسان جنوبی داشت که با حضور تصویري مسئولان کشوري مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

استاندار خراسان جنوبی در این نشست با موضوع بررسی نحوه اجراي طرح انتقال آب از خلیج فارس به خراسان جنوبی که با حضور
مدیرعامل شرکت تامین آب صنایع و معادن کشور به عنوان مجري طرح انتقال آب خلیج فارس به استان همراه بود، اظهار داشت:
هدف از این حضور، بحث و بررسی روند اجراي پروژه است تا با خرد جمعی در زمینه بهترین، سهل الوصول و ارزان ترین مسیر براي

 
اجراي کار تصمیم گیري شود. 

حمید ملانوري خاطرنشان کرد: تاکنون 450 کیلومتر خط انتقال آب تا خروجی استان یزد آماده سازي و اجرا شده است و ما در این
جلسه به این جمع بندي می رسیم که پروژه از ورودي استان به چه شیوه و از چه مسیري اجرا شود تا بهترین بازدهی را داشته باشد.

وي افزود: این طرح براي توسعه در حوزه هاي تولیدي، معادن و صنایع به کار برده می شود و حتی در جاهایی که نیاز است بهره

 
مندي از آب شرب هم در دستور کار قرار می گیرد. 

استاندار خراسان جنوبی با اشاره به وضعیت کم آبی استان عنوان کرد: طرح انتقال آب خلیج فارس به خراسان جنوبی، کار بزرگ و

 
ارزشمندي است که از آن می توان به عنوان یک انقلاب در توسعه استان یاد کرد زیرا آب پیش نیاز همه طرح هاي توسعه اي است. 

وي بیان کرد: با اجراي طرح انتقال آب از خلیج فارس به خراسان جنوبی که 20 سال با خشکسالی مواجه است، یکی از مهمترین

 
شاخص هاي توسعه استان عملیاتی می شود. 

ملانوري تصریح کرد: در حال حاضر یکی از برنامه هاي دولت بهره برداري بیشتر از معادن استان و ایجاد واحدهاي تولیدي و صنعتی

 
است لذا به آب براي اجراي برنامه هاي توسعه اي استان نیاز داریم و بدون تامین آب اجراي برنامه هاي توسعه اي امکانپذیر نیست. 

وي اظهار کرد: با مصوبه دولت، خط دوم انتقال آب از خلیج فارس به استان هاي یزد، کرمان، خراسان جنوبی و خراسان رضوي در

 
سال گذشته آغاز شد و با اجراي این طرح آب مورد نیاز ما در بخش صنایع و معادن و کشاورزي صنعتی تامین خواهد شد. 

استاندار خراسان جنوبی ابراز کرد: در ستاد توسعه خاوران نحوه اجراي طرح و اینکه طراحی و اجراي خط انتقال در استان به چه
شکل انجام شود، مورد بررسی قرار گرفت تا با این اقدامی که توسط دولت انجام می شود، بیشترین بهره برداري را از سهم استان

 
داشته باشیم. 



وي گفت: نیازهاي آبی براساس ظرفیت هاي معدنی و پیش بینی ها براي استقرار واحدهاي معدنی و صنعتی استان در این نشست

 
مورد بررسی قرار گرفت و مجري طرح آبرسانی هم نحوه اجرا و کمیت و کیفیت آن را تشریح کرد. 

ملانوري اضافه کرد: در نشست هاي بعدي تلاش می کنیم که این پروژه واقعی تر و تخصصی تر در استان دنبال شود و در مدت زمان

 
معقولی اجرایی شود. 

وي سهمیه استان خراسان جنوبی از خط انتقال آب خلیج فارس را 60 میلیون متر مکعب عنوان کرد و گفت: با این سهمیه آب مورد

 
نیاز صنایع و بخش صنعتی کشاورزي استان تامین خواهد شد تا زمینه ساز توسعه سرمایه گذاري و اشتغال در استان شود. 

استاندار خراسان جنوبی از رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خواست سهمیه آب مورد نیاز صنایع و معادن شهرستان ها را

 
با هماهنگی فرمانداران به صورت مجدد مورد بررسی قرار دهد تا در جلسه بعدي ستاد توسعه خاوران موضوع مورد بررسی قرار گیرد. 

وي ادامه داد: همچنین سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی اطلاعات مورد نیاز براي تامین آب مورد نیاز کشاورزي صنعتی استان

 
را به ستاد توسعه خاوران ارسال کند. 

ملانوري خاطرنشان کرد: موضوع انتقال آب دریاي عمان به سیستان و بلوچستان و سپس خراسان جنوبی و خراسان رضوي نیز

 
همچنان در دست پیگیري است و دنبال می شود. 

وي تصریح کرد: ستاد توسعه خاوران طرح ابتکاري خراسان جنوبی است و این ستاد به دلیل اهمیت موضوع توسعه اقتصادي، فرهنگی

 
و اجتماعی و شناسایی ظرفیت هاي سرمایه گذاري استان و جذب سرمایه گذاران راه اندازي شده است. 

 
وي مطرح کرد:تاکنون ستاد توسعه خاوران هشت جلسه در استان داشته است و این جلسات در شهرستان ها نیز تشکیل می شود. 

مدیرعامل شرکت تامین آب صنایع و معادن کشور هم اظهار داشت: دستیابی به منابع آبی پایدار و ایجاد تحول اقتصادي در فلات
مرکزي و شرق کشور، رشد صنایع معدنی، اشتغالزایی و بهره گیري از ظرفیت هاي بومی از مهمترین دستاوردهاي طرح انتقال آب از

 
خلیج فارس و دریاي عمان است. 

محمدحسن اسدي افزود: افق اجرایی طرح انتقال آب از خلیج فارس به سمت کرمان، خراسان جنوبی و خراسان رضوي تا سال 1404

 
برنامه ریزي شده و افق نهایی طرح براي تامین آب 1425 است. 

وي خاطرنشان کرد: سهم خراسان جنوبی از محل اجراي این طرح 60 میلیون متر مکعب بوده و مجموع آب انتقالی به سه استان

 
شرقی 230 میلیون متر مکعب در سال است. 

اسدي بیان کرد: 47 هزار میلیارد تومان برآورد اولیه اجراي این طرح است که شرکت هاي بزرگ صنایع و معادن تابعه و وابسته به

 
وزارت صمت سرمایه گذاري آن را برعهده گرفتند. 

وي تصریح کرد: در این طرح شرکت فولاد مبارکه 20 درصد، گل گهر 20 درصد، گوهر زمین 15 درصد، شرکت ملی مس 15 درصد،



شرکت چادرملو 15 درصد، فولاد خراسان 10 درصد و آپال پارسیان سنگان پنج درصد و در مجموع همه با هم 100 درصد سهام را

 
برعهده دارند. 

مدیرعامل شرکت تامین آب صنایع و معادن عنوان کرد: بررسی هاي لازم براي نهایی کردن تامین آب صنعت استان خراسان جنوبی تا

 
افق 1425 انجام شد و با اطلاعاتی که استان در اختیار ما خواهد گذاشت، مسیر نهایی پروژه را طراحی خواهیم کرد. 

وي بیان کرد: چون مسیرسازي ما در مشهد مشخص شده، مسیرسازي را از سمت مشهد به سمت جنوب استان شروع خواهیم کرد تا

 
سرعت کار به صورت موازي در همه استان ها افزایش یابد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی هم در این نشست اظهار داشت: نیاز آبی صنایع استان در سال گذشته، 22
میلیون متر مکعب یعنی 2 درصد آب مصرفی استان بوده که از این مقدار 15 میلیون متر مکعب در بخش صنعت و هفت میلیون

 
مترمکعب در بخش معدن مصرف شد. 

 
عباس جرجانی افزود: مجموع آب مورد نیاز براي صنایع و معادن استان تا افق 1420، 138 میلیون متر مکعب در سال است. 

عملیات اجرایی انتقال آب خلیج فارس به خراسان جنوبی 24 اسفند 99 همزمان با بهره برداري و آغاز عملیات اجرایی طرح هاي ملی

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به صورت ویدئوکنفرانس با حضور رئیس جمهوري آغاز شد. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، در این آیین قطعه 2 خط یک انتقال آب خلیج فارس به سرچشمه و قطعه سه خط یک انتقال آب خلیج
فارس به اردکان با دستور رئیس جمهوري به بهره برداري رسید همچنین عملیات اجرایی خط 2 انتقال آب خلیج فارس به استان
هاي خراسان جنوبی و خراسان رضوي، عملیات اجرایی خط سه انتقال آب خلیج فارس به استان اصفهان و عملیات اجرایی انتقال آب

 
دریاي عمان از چابهار به زاهدان آغاز شد. 

رئیس جمهوري ضمن ابراز خرسندي از تحقق طرح بسیار عظیم انتقال آب به استان هاي شرقی و مرکزي کشور در دولت دوازدهم
گفت: در ابتداي دولت زمانی که درباره این طرح، تحقیق و گفتگو می کردیم، برخی ها معتقد بودند که قابلیت اجرا ندارد اما

 
خوشبختانه امروز شاهد اجرا و افتتاح آن هستیم. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی افزود: از سه فاز این خط، یک فاز در آبان ماه و دو فاز امروز افتتاح شد و آب به منطقه
سیرجان، سرچشمه همچنین به منطقه اردکان یزد خواهد رسید، این خط از خلیج فارس و دریاي عمان به سمت خراسان جنوبی،
مشهدالرضا و استان اصفهان و خط چهارم نیز از دریاي عمان به سمت منطقه زاهدان و زابل در سیستان و بلوچستان را در بر می

 
گیرد که یک تحول بسیار عظیم است. 

وي اظهار داشت: این طرح از طرح هاي بسیار بزرگ و جزو آرزوهاي همه مردم و مسئولان از ابتداي انقلاب تاکنون بوده و امروز شاهد

 
آن هستیم که ابتدا هر سه فاز آن افتتاح شد و در این مرحله عملیات اجرایی خط دوم و سوم و چهارم نیز آغاز شد. 

 
رئیس جمهور گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم در اجراي طرح هاي آب و خاك نه جهش بلکه انقلابی بزرگ رخ داده است. 

با سرمایه گذاري 128 هزار میلیارد تومان، بخش هایی از طرح بزرگ انتقال آب خلیج فارس و دریاي عمان به هفت استان واقع در



فلات مرکزي و شرق کشور شامل هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوي، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان محقق می

 
شود. 

انتهاي پیام//



رشد 72 درصدي وصول حقوق دولتی معادن کهگیلویه و بویراحمد در سال

1399

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  490  |  تاریخ: 1400/03/08

معاون امور صنایع و معادن سازمان صمت استان کهگیلویه و بویراحمد، گفت: سال 1399، بیش از 16 میلیارد و 710 میلیون
ریال حقوق دولتی از بهره برداران معادن و دارندگان مجوزهاي برداشت موقت مواد معدنی وصول شده است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، دارا فرامرزي اظهار داشت: این افزایش، ناشی از ساماندهی برداشت هاي مواد

 
معدنی، وصول مطالبات معوق و فعالیت هاي استخراجی معدنکاران و صنایع معدنی در سطح استان است. 

وي افزود: در حال حاضر 79 فقره پروانه بهره برداري معتبر معدن در استان وجود دارد که از این تعداد 45 معدن فعال و مابقی

 
غیرفعال و یا در حال تجهیز هستند. 

معاون امور صنایع و معادن سازمان صمت استان کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: ظرفیت استخراج اسمی سالیانه این معادن بیش از

 
پنج میلیون تن است که با استخراج واقعی بیش از 2.5 میلیون تن در سال فعالیت می کنند. 

 
فرامرزي ادامه داد: ذخیره قطعی شناسایی شده معادن داراي پروانه بهره برداري استان، بیش از یک میلیارد و 600 میلیون تن است. 

بر اساس گزارشی از ایسنا، معاون امور صنایع و معادن سازمان صمت استان کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: معادن موجود استان

 
کهگیلویه و بویراحمد داراي سرمایه گذاري بیش از 880 میلیارد ریال و اشتغال 829 نفر هستند. 

وي بیان کرد: مهم ترین مواد معدنی استان کهگیلویه و بویراحمد شامل مواد اولیه سیمان، آجر، گچ، سلستین، بوکسیت، مصالح

 
ساختمانی، گوگرد و... هستند. 

انتهاي پیام//



دو سد بزرگ در آذربایجان شرقی آبگیري می شود/ بهره برداري
از 3350 هکتار اراضی پایاب

دو سد بزرگ در آذربایجان شرقی آبگیري می شود/ بهره برداري از 3350

هکتار اراضی پایاب

منبع: ترجمان صبحشماره خبر:  491  |  تاریخ: 1400/03/08

مدیرعامل آب منطقه اي آذربایجان شرقی گفت: همزمان با نهمین هفته پویش #هرهفتهالفب_ایران با حضور وزیر نیرو
آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از 3350 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، با اعتباري بالغ بر 10 هزار

میلیارد ریال آغاز می شود. نوشته دو سد بزرگ در آذربایجان شرقی آبگیري می شود/ ...

مدیرعامل آب منطقه اي آذربایجان شرقی گفت: همزمان با
نهمین هفته پویش #هرهفتهالفب_ایران با حضور وزیر
نیرو آبگیري دو سد قیزقلعه سی و گردیان و بهره برداري از

 
3350 هکتار از اراضی شبکه پایاب یکانات، با اعتباري بالغ بر 10 هزار میلیارد ریال آغاز می شود. 

به گزارش ترجمان صبح،"یوسف غفارزاده" با اعلام این خبر اظهار کرد:: سد تنظیمی انحرافی قیزقلعه سی زیرمجموعه طرح بزرگ
ملی خداآفرین به عنوان بزرگترین طرح آبی شمال غرب کشور است که با مخزنی به حجم 62 میلیون متر مکعب بر روي رودخانه
مرزي ارس احداث شده و سالانه یک میلیارد متر مکعب حقابه ایران از این رودخانه را که پیش از احداث سد از کشور خارج می شد،

 
قابل استفاده کرده است. 

وي افزود: این سد از نوع خاکی با هسته ناتراواي رسی به منظور انحراف آب به کانال پایاب خداآفرین احداث شده و سالانه دو میلیارد
مترمکعب آب را تنظیم می کند. دو نیروگاه 20 مگاواتی به منظور تولید انرژي براي دو کشور بر روي این سد احداث شده و بهره
برداري از شبکه پایاب سد قیزقلعه سی، موجب آبیاري 74 هزار هکتار در استان هاي آذربایجان شرقی و اردبیل و ایجاد اشتغال

 
مستقیم و غیرمستقیم 85 هزار نفر در منطقه و شکوفایی اقتصادي در این دو استان خواهد شد. 

مدیرعامل آب منطقه اي آذربایجان شرقی در خصوص پروژه دومی که با حضور وزیر نیرو آبگیري خواهد شد، گفت: پروژه دوم آبگیري
سد گردیان است که با مخزنی به حجم 10 میلیون متر مکعب، براي آبیاري 2200 هکتار از اراضی دیمی در شهرستان جلفا احداث

 
شده و با ذخیره آب توسط ایستگاه پمپاژ در فصول غیر زراعی از رود ارس، امکان آبیاري در فصل کشاورزي را فراهم خواهد کرد. 

غفارزاده در پایان اظهار داشت: پروژه سومی که در استان به بهره برداري می رسد، شبکه پایاب یکانات به مساحت 3350 هکتار است
که توسط ایستگاه هاي پمپاژ از طریق رود ارس، در شهرستان مرند سیراب و موجب ایجاد سه هزار شغل مستقیم براي مردم منطقه

خواهد شد.



ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو

ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو

منبع: ترجمان صبحشماره خبر:  492  |  تاریخ: 1400/03/08

فرماندار شهرستان اسکو بر ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو تاکید کرد. نوشته ضرورت تدوین فرصت
هاي سرمایه گذاري باغ شهر اسکو اولین بار در پایگاه خبري، تحلیلی ترجمان صبح. پدیدار شد.

فرماندار شهرستان اسکو بر ضرورت تدوین فرصت هاي سرمایه

 
گذاري باغ شهر اسکو تاکید کرد. 

به گزارش ترجمان صبح، بابک رضی منش در مراسم تکریم و معارفه شهردار اسکو اظهار داشت: تغییرات مدیریتی باید موجب پویایی
مجموعه ها شود. هر تغییري، فکر و اندیشه اي جدید به مجموعه تزریق می کند و چنانچه این تغییر با تعهد و احساس مسئولیت توأم

 
با شایسته سالاري و کارآمدي همراه شود، قطعاً به بهبود امور منجر خواهد شد. 

وي استفاده از نیروهاي جوان، متخصص، کارآمد و پرانگیزه را راه حل بسیاري از مشکلات کشور برشمرد و افزود: اعتماد به جوانان
کلید واژه اصلی بیانیه گام دوم انقلاب رهبر معظم انقلاب هست و جهاد بزرگ براي ساختن ایران اسلامی و مسیر توسعه کشور در

 
تمام ابعاد به عمل و اندیشه جوانان گره خورده است. 

فرماندار شهرستان اسکو برنامه ریزي را اولین گام براي رسیدن به توسعه برشمرد و از نبود برنامه مدون در شهرداري ها انتقاد کرد و
ادامه داد: باید با تدوین برنامه پنج ساله شهرداري با تمرکز بر ظرفیت ها و استعدادهاي شهري و با رویکرد اقتصاد گردشگري براي

 
ساختن شهري با رونق اقتصادي و پویا در دستور کار شهرداري و مبناي تدوین بودجه آن ها باشد. 

رضی منش وجود برنامه مدون براي توسعه را مانع بخشی نگري، اعمال سلایق شخصی مدیران و مدیریت شهر بر اساس مطالعه و
کارکارشناسی برشمرد و اظهارکرد: تدوین برنامه با تمرکز و توجه بر ظرفیت هاي اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی و هم چنین تعریف

 
چشم انداز و تدوین راهبرد براي بارورکردن ظرفیت ها، لازمه دستیابی به اهداف مدیریت شهري است. 

وي قرار گرفتن در رتبه اول باسوادي کشور و غناي فرهنگی این شهر را بهترین بستر و زمینه ساز توسعه دانست و افزود: در صورت

 
عدم برنامه ریزي دقیق و عدم توجه به این ظرفیت عظیم فرهنگی، شاهد عقب گرد در این حوزه خواهیم شد. 

رضی منش مهمترین اولویت مدیریت شهري در سال 1400 را تحقق شعار تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی دانست و گفت: رونق
تولید و رونق اقتصادي در اسکو با برنامه ریزي و حمایت از صنعت گردشگري می تواند تحقق یابد و مدیریت شهري باید با حمایت از
تولید، کسب و کار و کارآفرینی شهري و رفع موانع در مسیر فعالیت آن ها، چالش ها و مسائل جوامع شهري را به فرصت هایی چون
افزایش نرخ اشتغال، درآمد شهروندان، کاهش آسیب هاي اجتماعی و جرایم ناشی از بیکاري و فقر، رونق اقتصاد شهري، منطقه اي،

 
ملی و حتی صادرات و افزایش خودکفایی تبدیل کند. 

فرماندار شهرستان اسکو سرمایه گذاري را موتور محرکه و عامل اصلی تداوم فرآیند توسعه اقتصادي شهر برشمرد و گفت: مطالعه و
تدوین فرصت هاي سرمایه گذاري و آماده کردن بسته هاي مناسب براي سرمایه گذاران در اسکو یک ضرورت است و می تواند ضمن



تسهیل روند سرمایه گذاري، تشویق و ترغیب آن ها براي سرمایه گذاري، کمک شایانی بر تحقق شعار سال و جذب سرمایه داشته

 
باشد. 

وي بیان کرد: یکی از برنامه هاي محوري دولت تدبیر و امید در سیستم اداري، تمرکز بر حفظ حقوق مردم و رعایت حرمت آن ها
توسط مدیران و کارکنان دستگاه هاي اجرایی است و تحت عنوان طرح تکریم ارباب رجوع و منشور حقوق شهروندي به تمامی
وزارتخانه ها ابلاغ شده و همه مدیران به عنوان کارگزار نظام مکلف به رعایت حقوق مردم و پیگیري مسائل و مشکلات آن ها با

 
خوشرویی و کمال تواضع هستند. 

فرماندار شهرستان اسکو، اجراي قانون و حاکمیت قانون در جامعه، شفافیت در مدیریت و عرضه اطلاعات را از اصول حکمرانی شایسته
برشمرد و افزود: حاکمیت قانون موجب افزایش اعتماد مردم به نظام خواهد شد و آرامش و امنیت اجتماعی و جامعه عاري از هرگونه

 
تنش دستاورد آن خواهد بود. 

گفتنی است در پایان این مراسم فرماندار شهرستان اسکو از تلاش ها و اقدامات قنبري، شهردار سابق اسکو در طول تصدي سمت
شهردار اسکو تشکر و قدردانی کرد و مجید فرشی به عنوان شهردار جدید این شهر معرفی شد.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  493  |  تاریخ: 1400/03/08

 
مدیرکل شیلات مازندران: 

 
تخصیص آب مورد نیاز آبزي پروران ساماندهی می شود 

حسن اسحاقی درنشست مشترك با محمد ابراهیم یخکشی مدیرعامل آب منطقه اي استان و حضور ناصر کرمی راد مدیرکل دفتر
بازسازي ذخایر آبزیان شیلات ایران، محمد مهدي عباس زاده جانشین مدیرکل و معاون آبزي پروري در سالن جلسات آب منطقه

 
استان اعلام کرد که با برنامه ریزي مناسب می توان از آّببندان ها به صورت چندمنظوره استفاده کرد. 

وي گفت: دراستان مازندران به دلیل شرایط اقلیمی و بافت کشاورزي که دارد هزاران هکتار آببندان وجود دارد که با برنامه ریزي
مناسب می توان استفاده چند منظور از آبهاي آن کرد که درهمین راستا شیلات استان دربخش پرورش ماهیان گرم آبی از آببندانها
که جایگاه ویژه اي درفعالیتهاي شیلاتی کشور دارد، ازجنبه هاي تامین پروتیین ، اشتغال زایی و نیز کسب درآمد باید مورد توجه
قرارگیرد، مدیرکل شیلات مازندران در ادامه با تشکر از متولیان امورآب استان درتامین و تخصیص آب مورد نیاز پرورش دهندگان
ماهی افزود: تلاش داریم با ساماندهی مزارع پرورش ماهی و تعامل بیشتر با امور آب منطقه اي استان ، کمبودها و موانع سرراه پرورش

دهندگان ماهی را به حداقل برسانیم .



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  494  |  تاریخ: 1400/03/08

«خبرشمال» خطاب به مدیرعامل شرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران که با ادعاي تغییرات بنیادین آمد اما برخلاف آن عمل

 
کرده؛ می نویسد؛ 

 
آقاي صفریان! داري چکار می کنی؟ 

 
/سرویس شهري 

مقدمه: مازندران براي رسیدن به توسعه پایدار، به شدت به ارتقاي کیفیت و کمیت معدود صنایع زنده خود، احتیاج دارد. استانی که
در حوزه کشاورزي و گردشگري، می تواند حرف هاي زیادي براي گفتن داشته باشد، در حوزه شهرك هاي صنعتی و کارخانه ها و
صنایع وابسته به صنعت و معدن و تجارت و... بسیار نیاز به بازنگري در رویکردهاي اجرایی اش دارد. در این میان، شرکت بزرگ صنایع
چوب و کاغذ استان که نه تنها یک شرکت تولیدي کشوري که بین المللی ست، نقش غیرقابل انکاري در پیشرفت و توسعه مازندران و
کارآفرینی دارد؛ شرکتی که امروز هم متاسفانه از آنچه باید دور شده و فرسنگ ها با وعده هاي داده شده توسط مدیرعاملش فاصله

 
دارد... 

 
حمایت هاي فراوان و وعده هاي آبکی 

«علی اکبر صفریان»؛ مدیرعامل شرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران، با کلی شعار که قرار است کشتی به گل نشسته این شرکت را

 
به حرکت درآورد و تغییرات بنیادین ایجاد کند و...، پا به میدان گذاشت. 

او از همان ابتدا هم حمایت تقریبا کامل بزرگان استان و شخص نماینده محترم ولی فقیه در مازندران و اغلب رسانه ها را به همراه
داشت. این حمایت ها که با هدف پیشرفت مازندران انجام شد خوشبختانه در آرشیوها ثبت شده اما در ادامه، صفریان نشان داد که

 
انگار با اهداف دیگري به این شرکت آمده است... 

 
ترکیب جذاب برادر مدیرعامل و باجناق و دیگران! 

 
ماجراي صفریان و برادرش «حسین»، شباهت هاي زیادي به داستان معاون اول رییس جمهور فعلی و برادرش دارد. 

شنیده هاي موثق «خبرشمال» از افراد مطلع شرکت حکایت از آن دارد که حسین صفریان به شکلی عجیب با «موسوي ها»، که
وکیل 20 ساله شرکت چوب و کاغذ مازندران است، ظاهرا در بیرون از شرکت دم و دستگاهی و مجموعه اي دارند! آنها پیشنهاد می

 
کنند تا «محمدي»؛ باجناق «موسوي ها»، مدیر امور حقوقی شرکت چوب و کاغذ شود که شد! 

جالب تر اینجاست که بعد از انتصاب «محمدي» به عنوان مدیر حقوقی شرکت چوب و کاغذ مازندران، او در خصوص پرونده مطالبات
شرکت چوب و کاغذ با سازمان جنگل ها، قراردادي را با «موسوي ها»؛ یعنی باجناقش، انعقاد کرده که جاي بحث و بررسی بسیار

 
دارد! 

ابعاد فاجعه این تخلف، چنان زیاد است که می تواند به عنوان نمونه و الگوي تخلفات اداري ثبت شود؛ البته اگر بعد از انتشار این

 
مطلب، قرارداد را از بین نبرند! 

حالا سوال از مدیرعامل شرکت عظیم چوب و کاغذ مازندران این است که برادر جناب عالی چه نقشی دارد و آیا شما از این قرارداد



 
باخبرید یا حواس تان پرت چیزهاي مهم تري است؟! 

 
بی توجهی آقاي مدیرعامل به شعار سال 

نگاهی به عملکرد این شرکت در چند ماه اخیر، نکات منفی قابل توجهی را نشان می دهد که فرسنگ ها از شعار سال که توسط مقام

 
معظم رهبري، تبیین و اعلام می شود، فاصله دارد. 

در این مدت دلال بازي در صنایع چوب و کاغذ مازندران بیداد می کند؛ امري که باعث شده قیمت تمام شده محصولات به شکل
نامتعارفی بالا برود چون در بحث خرید مواد اولیه و چوب و آخال و خمیر، هیچ نظارت درستی وجود ندارد. عجیب هم هست که چرا
هیچ نهاد نظارتی و امنیتی به مسأله ورود نمی کند زیرا هم در دوره مدیریت قبلی شرکت و هم دو دوره گذشته، معاونت هاي وقت
بازرگانی چوب و کاغذ استان، به شکل کاملا متخلفانه، اقدام به برگزاري مناقصه براي خرید خمیر می کردند اما با دخالت و سندسازي
و ارایه شرکت هاي صوري، هر بار یک شرکت خاص را با اسم هاي مختلف برنده این مناقصه-استعلام می کردند. اتفاقی که به مقوله

 
رقابت در تولید داخلی به شدت آسیب زده و مدیرعامل جدید قرار بود مانعش شود اما نشد! 

این مسأله همچنین باعث شده که قیمت کاغذ ایرانی از مشابه خارجی مرغوب ترش، حدود 50 درصد بیشتر دربیاید؛ همین طور

 
قیمت کاغذ تحریر و چاپ که 20 درصد بیشتر از نمونه باکیفیت خارجی اش است. 

نکته جالب براي اهالی این فن این است که کاغذهاي خارجی سفید و مرغوب که مثلا در کشورهاي حاشیه خلیج فارس و دیگر

 
کشورهاي ثروتمند استفاده می شوند تا این حد از کاغذهاي مازندرانی که چنین کیفیتی را ندارند، ارزان تر هستند! 

 
چند سوال مشخص که مدیرعامل باید پاسخ بدهد 

 
جناب «صفریان»! چرا محصول داخلی چوب و کاغذ مازندران دست مصرف کننده نیست؟! 

مگر نه اینکه شخص مقام معظم رهبري تاکید بر این نکته دارند و حتی آیت االله «رئیسی»؛ رییس قوه قضائیه تمهیدات ویژه اي را

 
براي تولید در کشور در نظر گرفتند؛ پس کجاست تولید؟! 

 
چرا این شرکت در خصوص فروش محصول پاسخگو نیست و حتی با پول نقد نیز محصولی فروخته نمی شود؟! 

آقاي «صفریان»! چرا محصولات چوب و کاغذ به دست خواص می رسد؟! و چگونه معاون بازرگانی در زمان مدیریت گذشته، علی رغم
داشتن فساد در شرکتی که مشغول به کار بوده، هنوز بعد از روي کار آمدن شما در مسند خودش باقی مانده است؟! مگر شما با شعار

 
مبارزه با فساد و ناکارآمدي و تولید به این شرکت نیامده اید؟! 

 
در انتظار شکسته شدن سکوت منفعلانه «علی اکبر صفریان»... 

مدیرعامل شرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران، احتمالا تصور می کرد که مثل گذشتگان در این شرکت، می تواند با حرف و شعار و
وعده پیش برود اما تصور نمی کرد که این بار، رسانه ها و نهادهاي نظارتی، با کسی تعارف نخواهند داشت و اجازه نخواهند داد، فامیل

 
بازي آقاي مدیرعامل، ریشه بدواند و تیشه بر پیکره بیمار اقتصاد کشور و مازندران بزند. 

«علی اکبر صفریان» در این روزها نباید خواب راحت داشته باشد. او باید پاسخگوي این همه تخلف و شبهه در این شرکت مهم و
عظیم باشد و اگر تردید دارد بهتر است نگاهی دقیق تر به برخوردهاي قاطع و محکمی که با عوامل فساد در حوزه هاي مختلف

مازندران شده، بیاندازد؛ بالاخره دنیا همیشه دار مکافات است!



باید در دولت آینده کیفیت حکمرانی را بالا ببریم

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  495  |  تاریخ: 1400/03/08

سخنگوي ستاد انتخاباتی جلیلی گفت: جلیلی می تواند کمک کند تا در گام اول حرکت دولت شاهد برون رفت از برخی از
مسائل در کشور باشیم.

سخنگوي ستاد انتخاباتی جلیلی گفت: جلیلی می تواند
کمک کند تا در گام اول حرکت دولت شاهد برون رفت از

 
برخی از مسائل در کشور باشیم. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، مرتضی فیروزآبادي
سخنگوي ستاد تبلیغاتی سعید جلیلی نیز در ادامه این
نشست با اشاره به مشکلات اقتصادي زیاد جامعه که مردم
امروز با آن مواجه هستند، اظهار کرد: بخشی از مشکلات ما
ناشی از یک نگاه غرب زده از سوي دولت فعلی است و این
دولت یک مسیر فاقد اولویت را در اولویت قرار داده است

 
حل مسائل کشور یک سري لوازم دارد و ما باید در دولت آینده کیفیت حکمرانی را بالا ببریم. 

وي ادامه داد: در کشور ما سهم رئیس جمهور در ارتقاي کیفیت حکمرانی بالاست اگر در این دولت فکر کردند که از طریق مذاکره
مشکلات مردم قابل حل است شخص رئیس جمهور پشت آن بود. به عقیده ما رئیس جمهور باید شخصا کارشناس باشد تا بتواند در

 
مقابل سیاست ها و حواشی کسانی که نمی خواهند مسائل کشور حل شود بایستد و فهم عمیقی از مسائل داشته باشد. 

سخنگوي ستاد انتخاباتی جلیلی با اشاره به اینکه جلیلی می تواند در گام اول حرکت دولت کمک کند تا شاهد برون رفت از برخی
مسائل باشیم، تصریح کرد: ما باید کشور را با توجه به انبوه ظرفیت ها به یک جهش برسانیم و رئیس جمهور آتی نیز باید به این
مسائل باور داشته باشد جلیلی به عنوان یک شخص استوار و پیگیر شناخته می شود و اگر ملت به ایشان اعتماد داشته باشند

 
امیدواریم جهشی در کشور اتفاق بیفتد. 

همچنین وحید عزیزي مسئول کارگروه اقتصادي ستاد جلیلی نیز در این نشست گفت: اگر در پرداخت موضوعات اقتصادي مطمئن
نباشیم اصلا آنها را مطرح نمی کنیم حتی اقاي جلیلی اذعان داشتند که اگر کاري 60 الی 70 درصد قابلیت اجرا دارد قول این مسئله

 
نباید به مردم داده شود و حتما موضوعات باید تضمین لازم را داشته باشد. 

وي ادامه داد: ما اگر بتوانیم زنجیره مرغ را تامین کنیم به صادرکننده تامین مرغ در منطقه تبدیل خواهیم شد و بحث هاي زیادي در
برنامه هاي آقاي جلیلی در این زمینه مطرح شده است. برنامه اقتصادي آقاي جلیلی در 8 الی 9 محور مدنظر قرار دارد که در قالب

 
سه سرفصل اقتصاد، فرهنگ و روستا ارائه خواهد شد. 

مسئول کارگروه اقتصادي ستاد جلیلی افزود: تورم، گرانی، اشتغال و درآمدزایی ارزي پیرو صادرات غیرنفتی از جمله برنامه هاي مهم



اقتصادي جلیلی برشمرده می شود. همچنین طرح هاي پیشران اقتصادي در خنثی سازي تحریم ها از جمله سایر برنامه هاي

 
اقتصادي جلیلی قلمداد می شود البته در زمینه خنثی سازي تحریم ها سه بسته مفصل به دولت ارائه شده است. 

عزیزي اضافه کرد: همچنین بهبود رفاه جامعه و تامین مسکن از جمله برنامه هاي اقتصادي جلیلی است. همچنین در حوزه مسکن نیز
به واقع از زمین هاي حاکمیتی استفاده خواهد شد و طرح سفر نیز از جمله برنامه هاي رفاهی و فرهنگی آقاي جلیلی خواهد بود که

 
قرار است در قالب این طرح ما به دو و نیم میلیون خانوار دهک هاي پایین یک سفر هدیه کنیم. 

 
منبع: تسنیم 

انتهاي پیام/



حملات سعید جلیلی به دولت روحانی

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  496  |  تاریخ: 1400/03/08

جلیلی ابراز داشت: روند 8 سال گذشته نشان داد که دولت وظیفه اي جدي در تامین مسکن براي خود قائل نبوده است.

جلیلی ابراز داشت: روند 8 سال گذشته نشان داد که دولت
وظیفه اي جدي در تامین مسکن براي خود قائل نبوده

 
است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، جلیلی در گفتگویی
تصویري تحت عنوان «روایت مسکن»، ابراز داشت: روند
هشت سال گذشته نشان داد که دولت وظیفه اي جدي در
تامین مسکن براي خود قائل نبوده است؛ در حالیکه یکی از
مهمترین حقوق شهروندي و وظایف قانونی دولت، تامین

 
مسکن مورد نیاز مردم است. 

وي ادامه داد: آقاي روحانی گفتند که من با وزیر مسکن در این زمینه اختلاف نظر دارم؛ این حرف زمانی مطرح شد که شش سال از

 
شروع دولت ایشان گذشته بود. 

جلیلی تصریح کرد: تنها در سه سال، قیمت مسکن در کشور ما شش برابر شده؛ آیا نمی توانستید نقشی ایفا کنید که وضعیت مسکن

 
به این شرایط تاسف باري که امروز هست درنیاید؟ 

کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري افزود: شش برابر شدن قیمت مسکن و به تبع آن افزایش اجاره بها براي یک کارمند، یک کارگر و
براي کسی که در طبقه متوسط جامعه است و باید تمام توانش را بگذارد تا بتواند مسکن تهیه کند، پرتگاه نیست؟ بعد می گویند ما

 
میخواستیم کشور را از پرتگاه نجات بدهیم. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: با ساخت مسکن نه تنها نیاز مردم برطرف می شود بلکه این صنعت به عنوان پیشران

 
و در ارتباط با بیش از صد صنعت دیگر بوده و همچنین در رابطه مستقیم با بحث اشتغال است. 

وي با اشاره به اقدامات کارگروه مسکن دولت سایه در سالهاي اخیر اظهار داشت: یکی از تجربه سایر کشور هاي دنیا در حوزه مسکن،
مالیات بر عایدي سرمایه است؛ این مالیات در حوزه مسکن به این معناست که اگر افراد با قصد سرمایه گذاري وارد بازار مسکن می

 
شوند و اقدام به خرید می کنند، باید مالیات متناسب آن را بپردازند. 

جلیلی گفت: در دولت سایه نیز یکی از مهمترین کارها، پیشنهاد بسته ي مالیات بر عایدي سرمایه بویژه در حوزه مسکن بود که به
مجلس شوراي اسلامی تقدیم شد. با تغییر رئیس مجلس، بحث مالیات بر عایدي سرمایه جدي گرفته شد و خوشبختانه گام هاي

بسیاري خوبی براي تحقق آن برداشته شده است. 



وي در ادامه با بیان اینکه خلق روزانه 2000میلیارد تومان نقدینگی و سرگردانی آن، خاطرنشان کرد: باید بپرسیم چه میزان از این
حجم خلق پولی که صورت می گیرد، به عنوان تسهیلات مسکن به مردم پرداخت شده است؟ در بسیاري از کشورهاي دنیا با
تسهیلات مسکن می توانند بیش از نیمی از مبلغ خانه را پرداخت کنند اما در کشور ما این میزان تنها پانزده درصد را تشکیل می

 
دهد. 

کاندیداي سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري با بیان اینکه مسکن داراي ابعاد فرهنگی و اجتماعی نیز هست، گفت: از دوره اي
که سالانه 850 هزار واحد مسکونی در کشور تولید می شده است، امروز به تولید 350 هزار واحد رسیدیم؛ در کنار این آمار، آمار

 
ازدواج جوانان نیز قابل لحاظ بوده و از حدود سالانه 800 هزار ازدواج به 500 هزار فقره رسیده است. 

وي افزود: تسهیل تشکیل خانواده یکی دیگر از وظایف اصلی دولت است؛ شما می بینید وضعیت فعلی بازار مسکن بر ازدواج جوانان

 
نیز تاثیر منفی گذاشته است. 

جلیلی با بیان خاطره اي از دوران مسئولیت در وزارت امورخارجه، تصریح کرد: در دیداري که در ابتداي دولت نهم با آقاي چاوز
داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی براي حضور ایران جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت. سفارشی که به ما داده شد ساخت

 
حدود 10 هزار واحد مسکونی به ارزش 3 میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن پروژه را به اتمام رساندند. 

 
منبع: تسنیم 

انتهاي پیام/



نبود ثبات اقتصادي بزرگترین چالش اشتغال کشور

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  497  |  تاریخ: 1400/03/08

نبود ثبات اقتصادي در کنار گریز سرمایه از بازاهاي تولیدي و افزایش جمعیت مولد کشور، ایجاد اشتغال و ظرفیت هاي
فراوان در این حوزه را با مشکلات جدي مواجه ساخته است.

نبود ثبات اقتصادي در کنار گریز سرمایه از بازاهاي تولیدي
و افزایش جمعیت مولد کشور، ایجاد اشتغال و ظرفیت هاي
فراوان در این حوزه را با مشکلات جدي مواجه ساخته

 
است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز - سرویس اقتصادي، از
محدوده سنی 15 سال به بالا جمعیت مولد و مستعد ورود
به بازار کار را تشکیل می دهد که به جمعیت فعال شاغل و

 
فعال غیر شاغل و جمعیت غیرفعالی که از پایه دنبال اشتغال نیستند تقسیم بندي می شود. 

آخرین نرخ بیکاري ثبت شده توسط مرکز آمار ایران در سال گذشته 9.6 درصد بوده و جمعیت شاغلین پایدار در کشور 57 درصد از
مجموع جمعیت شاغلین است و کمتر از 44 درصد از جمعیت شاغل کشور داراي مشاغلی ناپایدار، موقت و کمتر از زمان مقرر براي

 
فعالیت هستند که این می تواند موضوع معیشت آن ها را دچار مشکل کند. 

 
نبود اشتغال پایدار در کشور 

نسبت جمعیت فعال به شاغل را نرخ مشارکت می گویند که نشان دهنده این است افرادي که دنبال کار هستند تا چه حد امیدوار به
یافتن کار مورد نظر خود هستند که این نرخ در حال حاضر حدود 41 درصد است در حالی که در بسیاري از کشورها این رقم بالاي

 
80 درصد است و پایین بودن آن در کشور ما نشان دهنده نبود اشتغال پایدار براي گروه هاي سنی مختلف و متقاضی شغل است. 

از هر 100 نفر در کشور ما در سال 99، 35.7 نفر شاغل است از سویی بار تکفل که کسري از تعداد افراد شاغل به کل جمعیت است
در کشور ما حدود 3.7 نفر است این در حالی است که متوسط جهانی این رقم 2.2 نفر است و بالا بودن این رقم در ایران نشان دهنده

 
کم بودن جمعیت شاغل در کشور ما است. 

اما اشتغالزایی در کشور ما در زمینه هاي پوشاك، فناوري اطلاعات، صنایع پایین دستی پتروشیمی تا صنایع دیگر بیشترین زمینه
هاي ایجاد اشتغال در کشور را دارند. رشد اقتصادي براساس ایجاد اشتغال نیازمند توجه به بخش هایی همچون صنایع کوچک، مسکن

 
و کشاورزي است که می تواند علاوه بر ایجاد اشتغال رشد اقتصادي کشور را نیز به تبع خود افزایش دهد. 

 
راهکارهاي اشتغالزایی 



راهکارهاي اشتغالزایی با اصلاح محیط کسب و کار، تجارت و توسعه منطقه اي، سرمایه گذاري داخلی و خارجی می تواند در افزایش
ایجاد اشتغال در کشور بسیار تاثیرگذار باشد. از سویی هدایت نقدینگی به سمت تولید که هم اکنون به سمت بخش هاي غیر مولدي
همچون بازارهاي سرمایه اي طلا و بورس وجود دارد به دلیل عدم اخذ مالیات و وجود سودهاي مالی فراوان به این سمت است و باید

 
این امر با ابزارهاي مالیاتی و ایجاد شفافیت در بازارهاي سرمایه اي معکوس شود. 

حسین کلهري، کارشناس بازار کسب و کار در این زمینه به خبرنگار سرویس اقتصادي تهران نیوز گفت: مهم ترین عامل در زمینه
سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال نرخ بهره و سود بانکی است که باید به گونه اي باشد که براي تولید کننده اي که قصد دریافت

 
تسهیلات حمایتی از منابع بانکی را دارد به صرفه باشد. 

 
لزوم استفاده از ظرفیت هاي بازارهاي سرمایه 

وي به لزوم استفاده از ظرفیت هاي بازارهاي سرمایه براي رونق بازار اشتغال در کشور اشاره کرد و افزود: در سال هاي اخیر با رونق
بازارهاي سرمایه اي گوناگون در کشور زمزمه استفاده از ظرفیت این بازارها در ایجاد روند اشتغال و هدایت سودهاي حاصله از این
بازارها به سمت تولید قوت گرفته است که خود می تواند زمینه اي مناسب براي ایجاد فرصت هاي شغلی پایدار جدید در کشور به

 
وجود بیاورد. 

این کارشناس کسب و کار ایجاد ساز و کار مشوق هاي مالیاتی براي اشتغال زایی را نیز از راهکارهاي مهم افزایش اشتغال براي
کارآفرینان در کشور دانست و در این مورد توضیح داد: باید براي ایجاد هر شغل براي کارآفرینان درصدي معافیت مالیاتی در نظر

 
گرفته شود تا رشد اقتصادي براساس رشد اشتغال شکل بگیرد و این دو فاکتور مهم اقتصادي به موازات هم دیگر رشد پیدا کنند. 

وي به حجم بالاي ترافیک سرریز شده فارغ التحصیلان دانشگاهی به سوي بازارهاي کار در سال هاي اخیر آن هم با افزایش اقبال
دانشگاه ها به جذب دانشجویان در رشته هاي تحصیلی مختلف اشاره کرد و گفت: این افزایش ترافیک سبب بیکاري قشر عظیمی از

 
تحصیل کرده هاي دانشگاهی و یا اشتغال آنها در مشاغل غیر مرتبط با رشته هاي تحصیلی خود شده است. 

کلهري ثبات اقتصادي را شرط اساسی و لازم براي ایجاد اشتغال دانست و در این باره تصریح کرد: نبود ثبات اقتصادي در کشور می
تواند پایه هاي تولید و در پی آن اشتغال شاغلین به مشاغل مختلف را متزلزل نماید چراکه در شرایط بی ثباتی اقتصادي وجود هر نوع

 
سیاست اقتصادي منتج به نتیجه اي مطلوب نمی شود به این دلیل که افراد افقی براي سرمایه گذاري نمی بینند. 

انتهاي پیام/



آقاي رئیس کل، صداي معترضان را بشنوید

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  498  |  تاریخ: 1400/03/08

به عنوان شاگردي درس نخوانده در مقابل استاد، اجازه می خواهم تا در یکی از جلسات انتخاباتی، حقیر را دعوت فرمایید تا
در مناظره اي کوتاه و مستدل، کمی در خصوص سایر تخلفات بانک هایی که هم توسط مدیرانی تحصیلکرده و دانشگاهی

اداره می شوند و هم اقتصاد کشور را فلج کرده و تولید را به گروگان گرفته است، گفت ...

به عنوان شاگردي درس نخوانده در مقابل استاد، اجازه می
خواهم تا در یکی از جلسات انتخاباتی، حقیر را دعوت
فرمایید تا در مناظره اي کوتاه و مستدل، کمی در خصوص
سایر تخلفات بانک هایی که هم توسط مدیرانی
تحصیلکرده و دانشگاهی اداره می شوند و هم اقتصاد کشور
را فلج کرده و تولید را به گروگان گرفته است، گفت وگو

 
کنیم. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، میثم زالی کارشناس
حوزه تولید و دبیر سابق ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در

یادداشتی نوشت: جناب آقاي عبدالناصر همتی، کاندیداي انتخابات ریاست جمهوري و رییس کل فعلی بانک مرکزي پس از تایید
صلاحیت از سوي شوراي نگهبان و با تاکید بر اینکه براي حل مشکلات مردم برنامه دارد، گفته است: «من صداي سوم هستم. صداي
بخش اعظم خاموش مردم که معترض به وضعیت موجود هستند.» در واکنش به این اعلام حضور انتخاباتی، علیرضا زاکانی در توئیتی
با هشتگ «بانیان- وضع- موجود» گفت: « جناب آقاي همتی! فرمودید می خواهید صداي بخش اعظم خاموش و معترض به وضع

 
اقتصادي موجود باشید و براي حل سریع مشکلات معیشتی مردم برنامه دارید! 

جنابعالی را از هم اکنون به ریاست بانک مرکزي دولت منصوب می نمایم! ماموریت نخست: افزایش ارزش پول ملی.» همتی هم در
پاسخ به این توئیت، نوشته است: «آقاي زاکانی! در ترم دوم دوره کارشناسی اقتصاد، به دانشجویان می آموزیم که ارزش پول ملی
چگونه تعیین می شود و چه عواملی در آن تاثیر دارد. ان شاءاالله اگر تا پایان انتخابات در صحنه بودید، در خصوص این بخش از ادبیات
علم اقتصاد براي شما خواهم گفت.» این همآوردي توئیتري و سرنوشت واحد صنعتی فولاد بهمن، باعث شد تا در این یادداشت و البته
بدون سپري کردن «ترم دوم دوره کارشناسی اقتصاد»، بخشی از عملکرد شبکه بانکی را جهت استحضار جناب آقاي همتی که در
قامت «یک مدیر اقتصادي» پا به عرصه انتخابات ریاست جمهوري گذاشته، بیان و تقاضا کنم تا در هر صورتی که انتخاب شدند یا

 
نشدند تدبیري براي بهبود عملکرد شبکه بانکی براي حمایت از تولید و تولیدکنندگان بیندیشند: 

اول- مطابق با گزارش منتشره در سایت بانک مرکزي، تسهیلات پرداخت شده به بخش صنعت و معدن، 487 هزار میلیارد تومان
معادل 30 درصد از کل تسهیلات، سهم تسهیلات پرداختی به بخش بازرگانی و خدمات، 915 هزار میلیارد تومان معادل 57 درصد
یعنی نزدیک به دو برابر تسهیلات پرداخت شده به حوزه صنعت و معدن است. فارغ از اینکه به مبلغ اعلام شده از پرداخت تسهیلات
به بخش صنعت و معدن نقدي وارد کنم، متذکر می شوم که مطابق با بند «پ» ماده 46 قانون برنامه ششم توسعه مصوب 1395 به
عنوان یک قانون بالادستی، بانک مرکزي مکلف بود «سیاست هاي پرداخت تسهیلات بانکی را به گونه اي تنظیم نماید که سهم بخش



صنعت و معدن از تسهیلات پرداختی سالانه طی اجراي قانون برنامه حداقل چهل درصد باشد.» تقاضاي موکد می کنم در صورت
انتخاب شدن به عنوان رییس جمهور، رییس کل بانک مرکزي تان را مکلف کنید تا در راستاي تحقق فرامین و تاکیدات مکرر مقام
معظم رهبري در سال هاي گذشته، با انجام این تکلیف قانونی که در سال هاي برنامه ششم توسط دست اندرکاران مغفول مانده، گام

 
موثري را در جهت پشتیبانی از تولید بردارد. 

دوم- تبصره سه ماده 20 قانون رفع موانع تولید مصوب 1394، وزارت امور اقتصادي و دارایی و بانک مرکزي را موظف کرده است تا
نسبت به تهیه آیین نامه پوشش نوسانات نرخ ارز و تصویب آن در هیات وزیران اقدام کند. در بند «ت» ماده 46 قانون برنامه ششم
توسعه مصوب 1395 هم دولت مکلف شده است با رعایت این تبصره قانونی، «طی اجراي قانون برنامه، سازوکار لازم براي پوشش
خطرات افزایش سالانه بیش از 10 درصد نرخ ارز را در بودجه سنواتی پیش بینی کند و براي بنگاه هاي اقتصادي دریافت کننده
تسهیلات ارزي طراحی و به اجرا درآورد.» جناب آقاي رییس! قبول می فرمایید اجراي همین دو تکلیف قانونی توسط شما و
همکارانتان در دولت، از جهش احتمالا دستوري نرخ ارز به صورت جدي مقابله می کرد. قبول دارید که اگر قرار بود دولت، سازوکار
لازم براي پوشش بیش از 10 درصدي نرخ ارز را در بودجه هاي سنواتی پیش بینی می کرد، به هیچ عنوان و حتی به بهانه آغاز یک
جنگ جهانی تمام عیار نظامی علیه کشورمان، ارز جهش 10 برابري در سال هاي برنامه را تجربه نمی کرد. قبول می فرمایید که عدم
اجراي این تکلیف قانونی، واحدهاي تولیدي در مواجهه با برخوردهاي قهرآمیز بانک هاي متبوع تان، یا با حداقل ظرفیت تولید و
اشتغال به دلیل اعمال محدودیت هاي بانکی کار کردند و یا به تعطیلی کشانده شدند تا از منافع نامشروع تعطیلی آنها به روش هاي

 
گوناگون که در مجالی دیگر به آن می پردازم، برخی همکاران بانکی تان و همدستان شان بهره مند شوند. 

سوم- حدود دو هفته پیش در گفت وگوي ویژه خبري، احتمالا اینجانب و معاون محترم قضایی دادستان کل کشور را در ارائه آمار
واحدهاي تولیدي تملک شده توسط شبکه بانکی تخطئه و تعداد واحدهاي تملک شده را از بالغ بر 2400 واحد تملک شده به 377
واحد کاهش دادید. شاید تعداد واحدهاي تملک شده در بانکی که خود قبلا مدیریتش را به عهده داشتید را به شما اعلام نکرده باشند.
جهت استحضارتان می گویم فقط در همان بانکی که اتفاقا نماد «بانکداري جهان اسلام» هم است، قریب به ششصد واحد تولیدي
تملک شده و از سرنوشت نامعلومی برخوردار است. البته بر این تعداد، باید واحدهایی را که بدون طی شدن مراحل قانونی به تصرف
آن بانک در آمده است را نیز اضافه نماییم. خواهش می کنم در سفرهاي انتخاباتی، سري هم به برخی از این واحدها بزنید تا از نتیجه
عملکرد خودتان و برخی همکاران تان در شبکه بانکی بیشتر مطلع شوید. واحدهایی که براي راه اندازي آنها، ارز از کشور خارج شد،
تحریم ها دور زده شد، منابع مالی سرمایه گذاران و سپرده گذاران بانکی مصرف شد و البته خون دل ها خورده شد تا خوان هاي
متعدد براي گرفتن مجوزهاي لازم طی شود و نهایتا به سوله هایی متروکه و آثاري از تجهیزات و ماشین آلات مسروقه مبدل شد. بی
تردید لازم می دانم تا قبل از در معرض آراي مردم قرار گرفتن به عنوان کاندیداي ریاست جمهوري، از این هنرنمایی برخی همکاران
تان مطلع شوید تا در صورت انتخاب، رییس کلی را انتصاب فرمایید تا تدابیر لازم را براي پیشگیري از این اقدامات تخریبی علیه تولید

 
و اشتغال کشور فراهم کند. 

چهارم- در کنار واحدهاي تولیدي تملک شده توسط بانک ها، املاك مسکونی، ساختمان هاي اداري و تجاري، باغ ها، زمین هاي
زراعی و… هم توسط بانک ها تملک شده است. جناب آقاي رییس! اگر فرصتی در برنامه هاي انتخاباتی فراهم شد خواهش می کنم
بر عملکرد بانک مرکزي و بانک هاي متبوع در اجراي تکالیف مندرج در ماده 16 و 17 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر مصوب
1394 نیز اشاره فرمایید. مطابق این مواد قانونی، بانک هاي تان موظف بودند تا «سالانه حداقل 33 درصد اموال خود اعم از منقول،
غیرمنقول و سرقفلی را که به تملک آنها و شرکت هاي تابعه آنها درآمده است و به تشخیص شوراي پول و اعتبار و بانک مرکزي
جمهوري اسلامی ایران مازاد است، واگذار کنند.» لطفا هم مخاطبین خود را از میزان اموال منقول، غیرمنقول و سرقفلی واگذار شده
مطلع فرمایید و هم اشاره اي به عملکرد بانک مرکزي در «اعمال مجازات» پیش بینی شده در این ماده قانونی علیه مستنکفین داشته
باشید. ضمنا به رییس کل منتخب تان در دولت احتمالی متذکر شوید که هر چه املاك و مستغلات بانک ها افزایش می یابد می



تواند انگیزه بیشتري براي بانک ها در بازارسازي و تورم خودساخته در این حوزه داشته باشد و منافع نامحدود و شاید نامشروع آن می
تواند منجر به استمرار این رویه در بانک ها شده و منتج به ایجاد فسادي نهادینه در شبکه بانکی شود. شاید اگر شبکه بانکی عملکرد
قابل دفاعی در اجراي این مواد قانونی لازم الاجرا داشت، مخاطب عتاب قهرآمیز مقام معظم رهبري نیز قرار نمی گرفت، آنجا که

 
معظم له تعبیري به کار فرمودند که فقط از آن تعابیر در مواجهه با دشمنان قسم خورده این مرز و بوم استفاده می فرمایند. 

پنجم- جناب آقاي رییس کل! از بند «ح» تبصره «4» قانون بودجه سال 1396 خبر دارید؟ این ماده قانونی، تسهیلات گیرندگان
ارزي از محل جزء (د) بند (6) قانون بودجه سال 1388 کل کشور را در بازپرداخت بدهی خود مشمول حکم ماده (20) قانون رفع
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقاي نظام مالی کشور کرده است. عدم اجراي به موقع این ماده قانونی توسط بانک عامل که به دلیل
مخالفت بانک مرکزي با آن صورت گرفت، باعث گردید تا روند تولید و اشتغال حدود 130 واحد تولیدي با فعالیت قریب به پنج هزار
نفر با اختلال جدي مواجه و بعضا در شرف تعطیلی قرار بگیرند و اگر پیگیري هاي مستمر از سوي ستاد تسهیل و رفع موانع تولید
مبنی بر خروج نام واحدهاي مشمول از فهرست بدهکاران غیرجاري به منظور ارائه خدمات بانکی نبود شاید همه آنها تا امروز تعطیل
شده بودند. آیا کارشناسان اقتصادي به شما اعلام کرده اند که با توجه به عدم به موقع اجراي این قانون، امروز باید بالغ بر 20 هزار

 
میلیارد تومان براي جبران مابالتفاوت نرخ ارز از جیب مردم و بودجه عمومی کشور پرداخت شود. 

ششم- همان گونه که مستحضرید ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، مستند به ماده 61 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، به عنوان
جایگاهی قانونی براي حل وفصل مشکلات واحدهاي تولیدي با عضویت 12 وزیر و رییس دستگاه دولتی به خصوص رییس کل بانک
مرکزي تشکیل شده و مصوبات آن براي همه دستگاه هاي اجرایی فصل الخطاب است. این ستاد تشکیل شده است تا به منظور
پشتیبانی از تولید با خردجمعی و لحاظ کردن جمیع جهات، از اقدامات اجرایی و حقوقی دستگاه هاي پول ستان به خصوص شبکه
بانکی علیه تولیدکنندگان که منجر به کاهش تولید و اشتغال واحدها و یا تعطیلی آنها می شود، جلوگیري کند. جناب آقاي رییس! از
آنجا که در روزهاي اخیر، خیلی از تولید صحبت فرمودید و دغدغه پشتیبانی از آن را داشتید می خواهم خواهش کنم صراحتا

 
بفرمایید در دوره حضور خود بر کرسی ریاست بانک مرکزي، چه میزان در جلسات ستاد مشارکت فرمودید؟ 

جنابعالی را از هم اکنون به ریاست بانک مرکزي دولت منصوب می نمایم! ماموریت نخست: افزایش ارزش پول ملی.» همتی هم در
پاسخ به این توئیت، نوشته است: «آقاي زاکانی! در ترم دوم دوره کارشناسی اقتصاد، به دانشجویان می آموزیم که ارزش پول ملی
چگونه تعیین می شود و چه عواملی در آن تاثیر دارد. ان شاءاالله اگر تا پایان انتخابات در صحنه بودید، در خصوص این بخش از ادبیات
علم اقتصاد براي شما خواهم گفت.» این همآوردي توئیتري و سرنوشت واحد صنعتی فولاد بهمن، باعث شد تا در این یادداشت و البته
بدون سپري کردن «ترم دوم دوره کارشناسی اقتصاد»، بخشی از عملکرد شبکه بانکی را جهت استحضار جناب آقاي همتی که در
قامت «یک مدیر اقتصادي» پا به عرصه انتخابات ریاست جمهوري گذاشته، بیان و تقاضا کنم تا در هر صورتی که انتخاب شدند یا

 
نشدند تدبیري براي بهبود عملکرد شبکه بانکی براي حمایت از تولید و تولیدکنندگان بیندیشند: 

اول- مطابق با گزارش منتشره در سایت بانک مرکزي، تسهیلات پرداخت شده به بخش صنعت و معدن، 487 هزار میلیارد تومان
معادل 30 درصد از کل تسهیلات، سهم تسهیلات پرداختی به بخش بازرگانی و خدمات، 915 هزار میلیارد تومان معادل 57 درصد
یعنی نزدیک به دو برابر تسهیلات پرداخت شده به حوزه صنعت و معدن است. فارغ از اینکه به مبلغ اعلام شده از پرداخت تسهیلات
به بخش صنعت و معدن نقدي وارد کنم، متذکر می شوم که مطابق با بند «پ» ماده 46 قانون برنامه ششم توسعه مصوب 1395 به
عنوان یک قانون بالادستی، بانک مرکزي مکلف بود «سیاست هاي پرداخت تسهیلات بانکی را به گونه اي تنظیم نماید که سهم بخش
صنعت و معدن از تسهیلات پرداختی سالانه طی اجراي قانون برنامه حداقل چهل درصد باشد.» تقاضاي موکد می کنم در صورت
انتخاب شدن به عنوان رییس جمهور، رییس کل بانک مرکزي تان را مکلف کنید تا در راستاي تحقق فرامین و تاکیدات مکرر مقام
معظم رهبري در سال هاي گذشته، با انجام این تکلیف قانونی که در سال هاي برنامه ششم توسط دست اندرکاران مغفول مانده، گام



 
موثري را در جهت پشتیبانی از تولید بردارد. 

دوم- تبصره سه ماده 20 قانون رفع موانع تولید مصوب 1394، وزارت امور اقتصادي و دارایی و بانک مرکزي را موظف کرده است تا
نسبت به تهیه آیین نامه پوشش نوسانات نرخ ارز و تصویب آن در هیات وزیران اقدام کند. در بند «ت» ماده 46 قانون برنامه ششم
توسعه مصوب 1395 هم دولت مکلف شده است با رعایت این تبصره قانونی، «طی اجراي قانون برنامه، سازوکار لازم براي پوشش
خطرات افزایش سالانه بیش از 10 درصد نرخ ارز را در بودجه سنواتی پیش بینی کند و براي بنگاه هاي اقتصادي دریافت کننده
تسهیلات ارزي طراحی و به اجرا درآورد.» جناب آقاي رییس! قبول می فرمایید اجراي همین دو تکلیف قانونی توسط شما و
همکارانتان در دولت، از جهش احتمالا دستوري نرخ ارز به صورت جدي مقابله می کرد. قبول دارید که اگر قرار بود دولت، سازوکار
لازم براي پوشش بیش از 10 درصدي نرخ ارز را در بودجه هاي سنواتی پیش بینی می کرد، به هیچ عنوان و حتی به بهانه آغاز یک
جنگ جهانی تمام عیار نظامی علیه کشورمان، ارز جهش 10 برابري در سال هاي برنامه را تجربه نمی کرد. قبول می فرمایید که عدم
اجراي این تکلیف قانونی، واحدهاي تولیدي در مواجهه با برخوردهاي قهرآمیز بانک هاي متبوع تان، یا با حداقل ظرفیت تولید و
اشتغال به دلیل اعمال محدودیت هاي بانکی کار کردند و یا به تعطیلی کشانده شدند تا از منافع نامشروع تعطیلی آنها به روش هاي

 
گوناگون که در مجالی دیگر به آن می پردازم، برخی همکاران بانکی تان و همدستان شان بهره مند شوند. 

سوم- حدود دو هفته پیش در گفت وگوي ویژه خبري، احتمالا اینجانب و معاون محترم قضایی دادستان کل کشور را در ارائه آمار
واحدهاي تولیدي تملک شده توسط شبکه بانکی تخطئه و تعداد واحدهاي تملک شده را از بالغ بر 2400 واحد تملک شده به 377
واحد کاهش دادید. شاید تعداد واحدهاي تملک شده در بانکی که خود قبلا مدیریتش را به عهده داشتید را به شما اعلام نکرده باشند.
جهت استحضارتان می گویم فقط در همان بانکی که اتفاقا نماد «بانکداري جهان اسلام» هم است، قریب به ششصد واحد تولیدي
تملک شده و از سرنوشت نامعلومی برخوردار است. البته بر این تعداد، باید واحدهایی را که بدون طی شدن مراحل قانونی به تصرف
آن بانک در آمده است را نیز اضافه نماییم. خواهش می کنم در سفرهاي انتخاباتی، سري هم به برخی از این واحدها بزنید تا از نتیجه
عملکرد خودتان و برخی همکاران تان در شبکه بانکی بیشتر مطلع شوید. واحدهایی که براي راه اندازي آنها، ارز از کشور خارج شد،
تحریم ها دور زده شد، منابع مالی سرمایه گذاران و سپرده گذاران بانکی مصرف شد و البته خون دل ها خورده شد تا خوان هاي
متعدد براي گرفتن مجوزهاي لازم طی شود و نهایتا به سوله هایی متروکه و آثاري از تجهیزات و ماشین آلات مسروقه مبدل شد. بی
تردید لازم می دانم تا قبل از در معرض آراي مردم قرار گرفتن به عنوان کاندیداي ریاست جمهوري، از این هنرنمایی برخی همکاران
تان مطلع شوید تا در صورت انتخاب، رییس کلی را انتصاب فرمایید تا تدابیر لازم را براي پیشگیري از این اقدامات تخریبی علیه تولید

 
و اشتغال کشور فراهم کند. 

چهارم- در کنار واحدهاي تولیدي تملک شده توسط بانک ها، املاك مسکونی، ساختمان هاي اداري و تجاري، باغ ها، زمین هاي
زراعی و… هم توسط بانک ها تملک شده است. جناب آقاي رییس! اگر فرصتی در برنامه هاي انتخاباتی فراهم شد خواهش می کنم
بر عملکرد بانک مرکزي و بانک هاي متبوع در اجراي تکالیف مندرج در ماده 16 و 17 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر مصوب
1394 نیز اشاره فرمایید. مطابق این مواد قانونی، بانک هاي تان موظف بودند تا «سالانه حداقل 33 درصد اموال خود اعم از منقول،
غیرمنقول و سرقفلی را که به تملک آنها و شرکت هاي تابعه آنها درآمده است و به تشخیص شوراي پول و اعتبار و بانک مرکزي
جمهوري اسلامی ایران مازاد است، واگذار کنند.» لطفا هم مخاطبین خود را از میزان اموال منقول، غیرمنقول و سرقفلی واگذار شده
مطلع فرمایید و هم اشاره اي به عملکرد بانک مرکزي در «اعمال مجازات» پیش بینی شده در این ماده قانونی علیه مستنکفین داشته
باشید. ضمنا به رییس کل منتخب تان در دولت احتمالی متذکر شوید که هر چه املاك و مستغلات بانک ها افزایش می یابد می
تواند انگیزه بیشتري براي بانک ها در بازارسازي و تورم خودساخته در این حوزه داشته باشد و منافع نامحدود و شاید نامشروع آن می
تواند منجر به استمرار این رویه در بانک ها شده و منتج به ایجاد فسادي نهادینه در شبکه بانکی شود. شاید اگر شبکه بانکی عملکرد
قابل دفاعی در اجراي این مواد قانونی لازم الاجرا داشت، مخاطب عتاب قهرآمیز مقام معظم رهبري نیز قرار نمی گرفت، آنجا که



 
معظم له تعبیري به کار فرمودند که فقط از آن تعابیر در مواجهه با دشمنان قسم خورده این مرز و بوم استفاده می فرمایند. 

پنجم- جناب آقاي رییس کل! از بند «ح» تبصره «4» قانون بودجه سال 1396 خبر دارید؟ این ماده قانونی، تسهیلات گیرندگان
ارزي از محل جزء (د) بند (6) قانون بودجه سال 1388 کل کشور را در بازپرداخت بدهی خود مشمول حکم ماده (20) قانون رفع
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقاي نظام مالی کشور کرده است. عدم اجراي به موقع این ماده قانونی توسط بانک عامل که به دلیل
مخالفت بانک مرکزي با آن صورت گرفت، باعث گردید تا روند تولید و اشتغال حدود 130 واحد تولیدي با فعالیت قریب به پنج هزار
نفر با اختلال جدي مواجه و بعضا در شرف تعطیلی قرار بگیرند و اگر پیگیري هاي مستمر از سوي ستاد تسهیل و رفع موانع تولید
مبنی بر خروج نام واحدهاي مشمول از فهرست بدهکاران غیرجاري به منظور ارائه خدمات بانکی نبود شاید همه آنها تا امروز تعطیل
شده بودند. آیا کارشناسان اقتصادي به شما اعلام کرده اند که با توجه به عدم به موقع اجراي این قانون، امروز باید بالغ بر 20 هزار

 
میلیارد تومان براي جبران مابالتفاوت نرخ ارز از جیب مردم و بودجه عمومی کشور پرداخت شود. 

ششم- همان گونه که مستحضرید ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، مستند به ماده 61 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، به عنوان
جایگاهی قانونی براي حل وفصل مشکلات واحدهاي تولیدي با عضویت 12 وزیر و رییس دستگاه دولتی به خصوص رییس کل بانک
مرکزي تشکیل شده و مصوبات آن براي همه دستگاه هاي اجرایی فصل الخطاب است. این ستاد تشکیل شده است تا به منظور
پشتیبانی از تولید با خردجمعی و لحاظ کردن جمیع جهات، از اقدامات اجرایی و حقوقی دستگاه هاي پول ستان به خصوص شبکه
بانکی علیه تولیدکنندگان که منجر به کاهش تولید و اشتغال واحدها و یا تعطیلی آنها می شود، جلوگیري کند. جناب آقاي رییس! از
آنجا که در روزهاي اخیر، خیلی از تولید صحبت فرمودید و دغدغه پشتیبانی از آن را داشتید می خواهم خواهش کنم صراحتا

 
بفرمایید در دوره حضور خود بر کرسی ریاست بانک مرکزي، چه میزان در جلسات ستاد مشارکت فرمودید؟ 

یا حتی اگر چه قانونگذار، جناب عالی را مکلف کرده بود در جلسات ستاد شرکت کنید، ولی احتمالا به دلیل مشغله کاري نتوانستید
در جلسات شرکت کنید، چه تعداد جلسه، معاون جناب عالی قبول زحمت فرمودند تا براي تحقق شعار سال هاي مختلف در رونق،
جهش و پشتیبانی از تولید در جلسات این مرجع قانونی شرکت کنند. اجازه بفرمایید من به عنوان دبیر سابق این ستاد که اتفاقا
مسوول مستقیم در تحقق شعار سال هاي مختلف از «رونق تولید»، «جهش تولید» و «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» نیز هست
اعلام کنم که در هیچ جلسه اي مفتخر به حضور ارزشمند جناب عالی و یا معاونین محترمتان نشدیم تا پس از ماه ها حضور
کارشناسانی جزء از بانک مرکزي در این ستاد فراوزارتخانه اي، نهایتا و پس از پیگیري ها و تماس هاي تلفنی مکرر، یکی از مدیران
کل محترم تان را رخصت فرمودید تا سهمی را در ارتقاي جایگاه حضیض تولید در کشور ایفا کند. هفتم- و اما «واحد صنعتی فولاد
بهمن»؛ یکی از واحدهاي تولیدي خوشنام کشور با سابقه اي 60 ساله که در سال هاي مختلف، به عنوان «تولیدکننده نمونه» و
«صادرکننده نمونه» از مراجع ملی و بین المللی مفتخر شده و مالک فعلی آن، از تولیدکنندگان نجیب کشور است که بدون بهره
مندي از تسهیلات بانکی، این واحد تولیدي را تاسیس کرده و تاکنون به هیچ یک از دستگاه هاي پول ستان کشور به خصوص شبکه
بانکی، کمترین بدهی را نداشته و اتفاقا به اذعان مدیران بانک پاسارگاد، یکی از مشتریان طلایی و خوش حساب بانک نیز بوده است و
اما سرنوشت تاسف بار این واحد صنعتی: این شرکت در سال 96، با عاملیت بانک پاسارگاد، اقدام به خرید مواد اولیه مورد نیاز با بهره
مندي از گشایش اعتبار اسنادي خارجی کوتاه مدت کرده و پس از اخذ موافقت بانک، بدهی خود را به دلیل سیاست هاي ارزي حاکم
به صورت ریالی و با قیمت روز، در نوبت هاي 10 درصد پیش پرداخت، 10 درصد میان پرداخت و 80 درصد باقی مانده را یک هفته
قبل از موعد مقرر و سررسید پرداخت می کند. ولی بانک در نوبت آخر، در خرید ارز جایگزین بدهی به مدت سه ماه تعلل کرده و در
اقدامی تامل برانگیز، نسبت به مطالبه مابالتفاوت اقدام و پس از اعتراض مشتري به این مطالبه غیرقانونی، نام مشتري را در فهرست
بدهکاران غیرجاري برده تا ضمن تخریب شخصیت این تولیدکننده نجیب، واحد تولیدي از کلیه خدمات بانکی از جمله صدور دسته
چک، ضمانتنامه، تسهیلات بانکی یا گشایش اعتبار اسنادي به عنوان شریانات اقتصادي محروم شود. این در حالی است که مستند به
مصوبات هیات وزیران و ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، مکاتبات بانک مرکزي و وزارت صنعت، معدن و تجارت، این گشایش اعتباري،



مشمول مابالتفاوت ارزي نیز نمی شده است. سه سال، ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه استانی آن، وزارت صنعت، معدن و
تجارت، دادستانی کل کشور، دادستانی استان، ستاد پیگیري اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی قوه قضاییه و حتی بانک مرکزي با
گذاشتن جلسات متعدد، تلاش می کنند تا بانک پاسارگاد از این ظلم آشکار، عقب نشینی کند ولی به دلیل عدم وجود نظارتی قاطع
از سوي بانک مرکزي، بانک پاسارگاد حتی امروز که توسط دادگاه تجدیدنظر، محکوم شده است نیز حاضر به اجراي کامل راي نبوده و
خسارت هاي مادي و معنوي جبران ناپذیري را به این واحد تولیدي و مالک نجیب آن وارد کرده است. جناب آقاي رییس کل!
پیشنهاد می دهم حداقل به عنوان اقدامی انتخاباتی و نمادین، اولا از قائم مقام خود جویا شوید که آیا در پیگیري هاي مکرر اینجانب
در سال هاي 98 و 99 پاسخ ندادند که در تخلفات بانکی زورمان به بانک ها نمی رسد و چاره اي جز سکوت نداریم و بعد بانک
پاسارگاد را توبیخ فرمایید که به چه حقی، اینچنین آشکار، با پایمال کردن حقوق یک تولیدکننده، کشور را از برکات ارزشمند و
حداکثري تولید یک واحد صنعتی محروم کردند. این روزها، دوصد گفته چون نیم کردار نیست… این گوي و این «میدان»… آیا یک
دهم رییس محترم قوه قضاییه، براي حل وفصل مشکلات واحدهاي تولیدي که خود و شبکه بانکی متبوع تان مسبب آن بوده است، پا

 
به عرصه «میدان» گذاشته اید؟ 

در پایان به عنوان شاگردي درس نخوانده در مقابل استاد، اجازه می خواهم تا در یکی از جلسات انتخاباتی، حقیر را دعوت فرمایید تا
در مناظره اي کوتاه و مستدل، کمی در خصوص سایر تخلفات بانک هایی که هم توسط مدیرانی تحصیلکرده و دانشگاهی اداره می

 
شوند و هم اقتصاد کشور را فلج کرده و تولید را به گروگان گرفته است، گفت وگو کنیم. 

انتهاي پیام/



بانک صنعت و معدن 160 هزارمیلیارد ریال به طرحهاي خراسان رضوي

اختصاص داد

منبع: ایرناشماره خبر:  499  |  تاریخ: 1400/03/08

گناباد- ایرنا- مدیر عامل بانک صنعت و معدن کشور گفت: این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به تکمیل
و رفع موانع تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان رضوي اختصاص داده است.

گناباد- ایرنا- مدیر عامل بانک صنعت و معدن کشور گفت:
این بانک طی هفت سال گذشته 160 هزار میلیارد ریال به
تکمیل و رفع موانع تولید طرحهاي تولیدي استان خراسان

 
رضوي اختصاص داده است. 

حسین مهري روز شنبه در جلسه بررسی مسائل و
مشکلات واحدهاي تولیدي گناباد افزود: از این تعداد 14
طرح به بهره برداري رسیده و هشت طرح با پیشرفتهاي

 
فیزیکی 30 تا 95 درصدي در حال اجراست. 

 
وي ادامه داد: مهمترین اولویت این بانک توزیع متوازن تسهیلات متناسب با ظرفیتهاي منطقه اي در کشور است. 

مدیرعامل بانک صنعت و معدن کشور گفت: با توجه به ظرفیتهاي اقتصادي، صنعتی و معدنی گناباد این بانک با توجه بیشتر به

 
طرحهاي تولیدي این شهرستان براي نقش و ارزش آفرینی آنها در منطقه تلاش می کند. 

وي افزود: در سفر امروز به گناباد 30 طرح داراي مشکل و نیازمند حمایت مالی در این شهرستان که براي راه اندازي آنها چهار هزار

 
میلیارد ریال مورد نیاز است مورد بازدید قرار گرفته و مسائل آنها بررسی شد. 

مهري ظرفیتهاي شرکتهاي دانش بنیان در مسیر توسعه و رونق اشتغال و کارآفرینی را یادآور شد و از همراهی و حمایت این بانک از

 
طرحهاي فناورانه خبر داد. 

وي ادامه داد: باید با حضور گسترده در انتخابات بار دیگر همراهی خود با نظام جمهوري اسلامی را نشان دهیم و به جهانیان بفهمانیم
که نظام جمهوري اسلامی همچنان از سرمایه اعتماد و حضور گسترده مردم در صحنه برخوردار است و دشمنان نمی توانند به اهداف

 
خصمانه خود دست یابند. 

فرماندار گناباد هم با اشاره به ظرفیتهاي اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی این شهرستان گفت: از مجموع 16 طرح گناباد که در قالب
مثلث توسعه اقتصادي طی سه سال گذشته مورد توجه قرار گرفته به جز یک مورد بقیه با پیشرفت فیزیکی حدود صددرصدي در حال

 
اجرا هستند و در آینده نزدیک به بهره برداري می رسند. 



حامد قربانی افزود: پنج واحد تولیدي تعطیل شده در گناباد با حمایتهاي دولت طی یک سال گذشته دوباره به چرخه تولید بازگشتند.

نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی هم گفت: با موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت و با توجه به ظرفیتهاي

 
اقتصادي موجود اکتشاف پهنه فولادي این شهرستانها توسط شرکت فولاد چادرملو در آینده نزدیک آغاز می شود. 

محمد صفایی افزود: همچنین طرح فروسلیس به عنوان یک مگاپروژه با اعتبار پنج هزار میلیارد ریال در گناباد در حال اجراست و

 
براي تکمیل طرح نیمه تمام سیمان این شهرستان هم طی هفته آینده سرمایه گذار جذب می شود. 

مدیر عامل و اعضاي هیات مدیره بانک صنعت و معدن کشور روز شنبه با بازدید از تعدادي طرحهاي تولیدي گناباد در جریان مسائل و

 
مشکلات آنها قرار گرفتند. 

از مجموع 173 واحد صنعتی در بخش هاي صنایع کانی فلزي و غیرفلزي، صنایع غذایی، شیمیایی و سلولزي در شهرستان گناباد
159 واحد فعالیت دارند که براي راه اندازي آنها هزار و 273 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده و براي سه هزار و 688 نفر بطور

 
مستقیم و 2 برابر این تعداد بطور غیرمستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

سه شهرك و ناحیه صنعتی نیز با 447 هکتار زمین و 54 واحد فعال و 11 واحد سردخانه، انبار و سیلو در شهرستان گناباد فعال است.

 
از مجموع پنج هزار واحد صنفی داراي پروانه کسب در شهرستان گناباد سه هزار و 400 واحد فعال است. 

 
مرکز شهرستان 90 هزار نفري گناباد در 287 کیلومتري جنوب مشهد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- انتخابات 1400 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- مدیر عامل بانک صنعت و معدن 

- گناباد



480 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  500  |  تاریخ: 1400/03/08

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت: از سال 1396 تاکنون در مجموع براي چهار هزار و 294 طرح با
اشتغال زایی هشت هزار و 418 نفر مبلغ 480 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در این استان پرداخت شده است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی گفت:
از سال 1396 تاکنون در مجموع براي چهار هزار و 294
طرح با اشتغال زایی هشت هزار و 418 نفر مبلغ 480
میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی در این استان
پرداخت شده است. حسین فتحی روز شنبه در گفت و
گویی با اشاره به آخرین وضعیت طرح هاي تسهیلات

روستایی در سال جاري، اظهار کرد: تا پایان اردیبهشت ماه سال 1400، درمجموع اعتبار تخصیص یافته براي کل طرح هاي تسهیلات

 
روستایی در استان 526 میلیارد و 800 میلیون تومان بود. 

وي ادامه داد: در مجموع تعداد چهار هزار و 788 طرح براي دریافت تسهیلات روستایی به بانک هاي استان معرفی شده اند که کل

 
اعتبار آن بالغ بر 719 میلیارد و 600 میلیون تومان است. 

وي خاطرنشان کرد: درصد پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی در استان نسبت به اعتبار تخصیصی در مقایسه با مدت مشابه سال

 
گذشته بیش از 91 درصد رشد یافته است. 

طرح اشتغال روستاییان از سال 1396 آغاز شده و به دستور رهبر معظم انقلاب و تصویب مجلس شوراي اسلامی یک و نیم دلار از
منابع صندوق توسعه ملی براي توسعه اشتغال روستایی اختصاص یافت. به این صورت که به منظور تحقق اهداف سیاست هاي کلی
اقتصاد مقاومتی به صندوق توسعه ملی اجازه داده شد با هدف ارتقاي تولید و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با
تصویب هیأت امناي صندوق، معادل ریالی یک میلیارد و 500 میلیون دلار از منابع صندوق را به صورت قرض الحسنه نزد بانک هاي
کشاورزي، توسعه تعاون، پست بانک، صندوق کارآفرینی امید و صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاري در بخش کشاورزي سپرده
گذاري کند تا این منابع صرف اعطاي تسهیلات به اشخاص حقیقی و حقوقی غیردولتی براي ایجاد اشتغال در روستاها و شهرهاي زیر

10 هزار نفر جمعیت با اولویت روستاها و شهرهاي واقع در مناطق مرزي و مناطق عشایري شود.






















